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INLEDNING





Kallelse till sessionen

Sedan N ordiska rådet den 2 m ars 1990 fattat beslut om tidpunkten för 
rådets trettionionde session, får presidiet härm ed m eddela, att rådets 
trettionionde session kom m er att inledas i K öpenham n tisdagen den 26 
februari 1991 och avslutas fredagen den 1 m ars 1991.

Stockholm den 25 jun i 1990

Påll Pétursson 
Presiden t

Jostein Osnes 
P resid iesek re tæ r
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M edlem slista

(Upprättad enligt 4 § arbetsordningen och godkänd vid m ötet den 26 februari 1991 m ed ändringar 
vid möten 26—28 februari sam t 1 mars 1991).

Regeringsrepresentanter1

Andersen Else W inther Kirk Kent

Andersson Georg Kirkegaard Knud E.

Arabo Thom as Kleveland Åse
Bengtz G öran Larsen Ester

Berntsen Thorbjørn Larsson Allan

Borgen Kjell Lindqvist Bengt

Brundtland G ro Harlem Louekoski M atti

Carlsson Ingvar Lundberg Magnus

Dahl Birgitta Lundholdt Anne Birgitte

Dam Atli P. Lönnqvist U lf

Dyremose Henning Lööw Maj-Lis

Ellefsen Svend Aage Molin Rune

Engell Hans Møller Per Stig

Eriksson Karl-Göran Nordbo Eldrid

Eriksson Sune Norrback Ole

Flodin May Ólafur Ragnar Grimsson

Freivalds Laila Opseth Kjell

G erhardsen Tove Strand Pedersen Thor

Gjesteby Kari Persson Göran

G radin Anita Petersen M arita
G uðm undur Bjarnason Petersen John

G öransson Bengt Pettersen O ddrunn

Halldór Ásgrímsson Rostbøll G rethe
Halonen Tarja Sahlin Mona

Hellström Mats Salolainen Pertti

Hernes G udm und Sandm an Matz

Holkeri Harri Schluter Poul

H ovm and Svend Erik Steingrim ur H erm annsson

H äm äläinen Tuulikki Steingrim ur J. Sigfússon

H aarder Bertel Stoltenberg Thorvald

Ikast Kaj Sundstein Jógvan

Jóhanna Sigurðardóttir Svavar Gestsson

Johnsen Sigbjørn Thalén Ingela

Jón Sigurðsson Tørnæs Laurits

Júlíus Sólnes Veierød Tove

Kasurinen Anna-Liisa

1 F ö r besked om  tid p u n k t för regerin g srep resen tan te rn as n ärv a ro  vid sessionen h änv isas till N o rd isk a  rådets 
na tionella  sek re taria t.
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Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Claes 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen D orte 
Bildt Carl 
Björk G unnar 
Björkstrand Gustav 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja
Fagerholm K arl-Gunnar 
Friðrik Sophusson 
Gam m elgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
G røndahl Kirsti Kolle 
G udm undseth Roger 
G ulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
H etem äki-O lander Elsi 
H jörleifur G uttorm sson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jónsson 
Hurskainen Sinikka 
Håkansson Per O lof 
Häkäm ies Kari 
Jelved M arianne 
Jensen H ans Jørgen 
Johansen Lars Emil 
Johansson Anita 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenm äki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kallsberg Anfinn

Valda medlemmar

Kekkonen Antero 
Kjærsgaard Pia 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
K nuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
N iinistö Sauli 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Páll Pétursson 
Pietikäinen Sirpa 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes M arit 
Ryynänen M irja 
Salmén O lof 
Samuelsson M arianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Siuruainen Eino 
Skjervengen Pål Atle 
Steenholdt O tto 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen M arjatta 
Weiss Birte 
W erner Lars 
W roldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Ö strand Olle
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Ändringar den 26 februari

Bland de valda m edlem m arna ersattes för denna dag G unnar Björk av 
O lof Johansson, Per O lof Håkansson av Lars Ulander och Anita Johansson 
av Yvonne Sandberg-Fries samt för del av dagen M arianne Samuelsson av 
Krister Skånberg.

Ändringar den 27 februari

Bland de valda m edlem m arna ersattes för denna dag Anita Johansson 
av Yvonne Sandberg-Fries och M irja Ryynänen av Eeva-Liisa M oilanen  
samt för del av dagen Ylva A nnerstedt av Hugo Bergdahl, M arianne 
Samuelsson av Krister Skånberg  och Birte Weiss av Helge Mortensen.

Ändringar den 28 februari

Bland de valda m edlem m arna ersattes för resten av sessionen Carl Bildt 
av Arne Andersson och Sauli N iinistö av Eeva-Liisa Moilanen, för denna 
dag Anita Johansson av Bruno Poromaa, för del av denna dag och resten 
av sessionen Kari Häkäm ies av Eeva Turunen, sam t för del av denna dag 
D orte Bennedsen av Helen Jørgensen, Gustav Björkstrand av Tarja Kaut- 
to, K arl-G unnar Fagerholm av Pekka Tuominen, Per O lof Håkansson av 
Yvonne Sandberg-Fries, Hans Jørgen Jensen av H anne Andersen och Lotte 
Henriksen, Sakari K nuuttila av Pekka Tuominen, Mats Nyby av Tarja 
Kautto, M arianne Samuelsson av Krister Skånberg  och Karin Söder av 
Gunilla André.

Ändringar den 1 mars

Bland de valda m edlem m arna ersattes för denna dag D orte Bennedsen 
av Hanne Andersen, G unnar Björk av Gunilla André, G rete Knudsen av 
Ragna Berget Jørgensen och Olle Ö strand av Bruno Poromaa sam t för del 
av denna dag Per O lof Håkansson av Yvonne Sandberg-Fries, Hans Jørgen 
Jensen av Helen Jørgensen och Kaj Poulsen av M artin Glerup.



12

Regeringsrepresentanter och valda medlemmar jämte 
suppleanter efter länder och partier

(Vid sessionens början)

Danmark Riges Delegation

Regeringsrepresentanter m.fl.

(Utsedda av regeringen 1991)

Schliiter, Poul, f. 29.
Statsminister (KF)

Dyremose, Henning, f. 45.
Finansminister (KF)

Haarder, Bertel, f. 44.
Undervisnings- 
og forskningsminister (V)

Engell, Hans, f. 48.
Justitsminister (KF)

Pedersen, Thor, f. 45. Indenrigsminister 
og minister for nordisk samarb. (V) 

Tørnæs, Laurits, f. 36. 
Landbrugsminister (V)

Hovmand, Svend Erik, f. 45.
Boligminister (V)

Kirk, Kent, f. 48.
Fiskeriminister (KF)

Kirkegaard, Knud, E ., f. 42.
Arbejdsminister (KF)

Lundholdt, Anne Birgitte, f. 52.
Industri- og energiminister (KF) 

Larsen, Ester, f. 36. Sundhedsmin. (V) 
Ikast, Kaj, f. 35. Trafikminister (KF) 
Møller, Per Stig, f. 42.

Miljøminister (KF)
Andersen, Else Winther, f. 41.

Socialminister (V)
Rostbøll, Grethe, f. 41. Kultur

minister (KF)

(Utsedda av Førøya Landsstyre 1991)

Dam, Atli P., f. 32.
Lagmand (Jvfl)

Sundstein, Jógvan, f. 33. Vicelagmand, 
finansminister og nordisk 
samarbejdsminister (Fl)

Petersen, Marita, f. 40. Undervisnings- 
og kulturminister (Jfl)

Ellefsen, Svend Aage, f. 41.
Kommunikations- og energimin. (Ff) 

Arabo, Thomas, f. 40. Industri- og 
handelsminister (J fl)

Petersen, John, f. 48. Fiskeri- og 
landbrugsminister (Ff)

(Inga regeringsrepresentanter från Grønlands Landsstyre utsågs att delta vid
sessionen)
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Valda medlemmar

(Utsedda av Folketinget den 28 december 1990)

Socialdemokratiet (S)

Medlemmer 
Bennedsen, Dorte, f. 38.

Fhv. minister (Förfall vid 39:e 
sessionen; 28/2; ersatt av Helen 
Jørgensen; 1/3; ersatt av Hanne 
Andersen; se under Suppleanter) 

Hansen, J.K., f. 26.
Fhv. minister 

Hansen, Søren, f. 42. Sølvsmed 
Jensen, Hans Jørgen, f. 29.

Forbundsformand (Förfall vid 39:e 
sessionen; 28/2; ersatt av Hanne 
Andersen och Lotte Henriksen; 1/3; 
ersatt av Helen Jørgensen; se under 
Suppleanter)

Jørgensen, Anker, f. 22.
Fhv. statsminister 

Nielson, Poul, f. 43. Fhv. minister

Poulsen, Kaj, f. 45. Maskinarbejder 
(Förfall vid 39:e sessionen; 1/3; 
ersatt av Martin Glerup; se under 
Suppleanter)

Weiss, Birte, f. 41. Journalist
(Förfall vid 39:e sessionen; 27/2; 
ersatt av Helge Mortensen; se 
under Suppleanter)

Suppleanter 
Hanne Andersen, f. 39. 

Kontorassistent

Mortensen, Helge, f. 41. Højskolelærer

Jørgensen, Helen, f. 44. Overlærer 
Glerup, Martin, f. 43. Skoleleder

Erenbjerg, Hans, f. 31. Skoleinspektør

Forchhammer, Pernille, f. 67.
Stud. Psych.

(Christensen, Frode Nør, (CD))

Henriksen, Lotte, f. 63. 
Stud.scient.adm.

Det Konservative Folkeparti (KF)

Medlemmer 
Gammelgaard, Lars P., f. 45.

Fhv. minister 
Møller, Helge Adam, f. 42. Major

Medlemmer 
Hansen, Ivar, f. 38. Fhv. minister 

Statsrevisor 
Sønderby, Peder, f. 32. Gårdejer

Suppleanter 
Ahbnann-Ohlsen, Niels, f. 53.

Landssekretær 
Fischer, Viggo, f. 43. Cand.Phil.

Venstre (V)

Suppleanter 
Mølgaard, Anders, f. 58. Lærer

Jenssen, Filt, f. 26. Gårdejer 

Socialistisk Folkeparti (SF)

Medlem
Gyldenkilde, Lilli, f. 36. Folketingets

2. næstformand

Suppleant 
Husmark Birgitte, f. 45. Cand. Psych
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Fremskridtspartiet (FP)

Medlem Suppleant
Kjærsgaard, Pia, f. 47. Husmoder Jacobsen, Kirsten, f. 42. Statsaut.

ejendomsmægler

Centrum- Demokraterne (CD)

Suppleant 
Christensen, Frode Nør, f. 48. 

Fhv. minister

Det Radikale Venstre (RV)

Medlem Suppleant
Jelved, Marianne, f. 43. Lærer Bilgrav-Nielsen, Jens, f. 36.

Fhv. minister

Kristeligt Folkeparti (KRF)

Medlem Suppleant
Glønborg, Knud, f. 30. Skolekonsulent Pedersen, Inger Stilling, f. 29

Overlærer

(Utsedda av Førøyas Lagting 1991)

Fólkafk»kkurin (Fkfl)

Medlem Suppleant
Kallsberg, Anfinn, f. 47. Bogholder Olsen, Olaf, f. 35. Direktør

Sambandsflokkurin (Sb)

Medlem Suppleant
Olsen, Jógvan Ingvard, f. 30. Davidsen, Terje, f. 50. Tandlæge

Fiskeskipper

(Utsedda av Grønlands Landsting 1991)

Siumut (Si)

Medlem Suppleant
Johansen, Lars Emil, f. 46. Lærer Petersen, Mikael, f. 56.

Landstingsmedlem

Atassut (At)

Medlem Suppleant
Steenholdt, Otto, f. 36. Lærer Ostermann, Peter, f. 39. Politiassistent

(Förfall vid 39:e sessionen; ej ersatt)
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Finlands delegation

Regeringsrepresentanter ra.fl.

(Utsedda av Finlands regering den 15 februari 1991)

Holkeri, Harri, f. 37.
Statsminister (Kok.)

Louekoski, Mani, f. 41.
Finansminister (SDP)

Salolainen, Pertti, f. 40.
Utrikeshandelsminister (Kok.) 

Hämäläinen, Tuulikki, f. 40. II social- 
och hälsovårdsminister (SDP)

Halonen, Tarja, f. 43. Justitieminister 
samt nordisk samarbetsminister 
(SDP)

Bärlund, Kaj, f. 45. Miljöminister (SDP) 
Kasurinen, Anna-Liisa, f. 40.

II undervisningsminister (SDP) 
Norrback, O le, f. 41.

Undervisningsminister (SFP)

(Utsedda av Ålands landskapsstyrelse den 22 januari 1991)

Eriksson, Sune, f. 39. Lantråd (lib.) Eriksson, Karl Göran, f. 43.
Flodin, May, f. 34. Vicelantråd (FS) Landskapsstyrelseledamot (FS)
Bengtz, Göran, f. 41. Lundberg, Magnus, f. 52.

Landskapsstyrelseledamot (ÅC) Landskapsstyrelseledamot (ÅC)

Valda medlemmar 

Riksdagen

(Valda av riksdagen den 8 februari 1990 med ändringar den 9 november 1990) 

Suoinen Sosialidemokraattinen Puolue (Finlands Socialdemokratiska Parti) (SDP)

Medlemmar 
Hurskainen, Sinikka, f. 51. Planerare 
Järvisalo, Riitta, f. 45. Jur. kand. 

(Förfall vid 39:e sessionen; 
ersatt av Aimo Ajo; se under 
Suppleanter)

Kekkonen, Antero, f. 46. TV-redaktör 
Knuuttila, Sakari, f. 30. Ingenjör 

(Förfall vid 39:e sessionen;
28/2; ersatt av Pekka Tuominen; 
se under Suppleanter)

Metsämäki, Lauri, f. 34. Försäkrings- 
inspektör 

Nyby, Mats, f. 46. Studiehandledare 
(Förfall vid 39:e sessionen ;
28/2; ersatt av Taija Kautto; 
se under Suppleanter)

Suppleanter 
Alho, Arja, f. 54. Sjuksköterska 
Ajo, Aimo, f. 32. Pastor

Kautto, Tarja, f. 49. Informatör 
Kalliomäki, Antti, f. 47. Gymnastiklärare

Skinnari, Jouko, f. 46. Jur.kand.

Paavilainen, Tuula, f. 45. Daghems- 
foreståndare
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Kansallinen Kokoomus (Samlingspartiet) (Kok.)

Medlemmar 
Hetemäki-Olander, Elsi, f. 27. Lektor 
Louvo, Anna-Kaarina, f. 37. Special

tandläkare
(Förfall vid 39:e sessionen; ersatt av 
Eeva Turunen; 27/2 ersatt 
av Kari Häkämies; se under 
Suppleanter)

Niinistö, Sauli, f. 48. Jur.kand.
(Förfall vid 39:e sessionen; 28/2; 
ersatt av Eeva-Liisa Moilanen; se 
under Suppleanter)

Pietikäinen, Sirpa, f. 59. Ekon.mag. 
Sasi, Kimmo, f. 52. Jur.kand.

Suppleanter 
Saastamoinen, Riitta, f. 40. Pol.kand. 
Laitinen, Juhani, f .  34. Forstmästare

Häkämies, Kari, f. 56. Förvaltningschef 
(Förfall vid 39:e sessionen; 28/2-1/3; 
ersatt av Eeva Turunen)

Turunen, Eeva, f. 33. Lärare 
Järvenpää, Heikki, f. 48. Bitr.dir.

Suomen Keskusta (Centern i Finland) (Kesk.)

Medlemmar 
Jäätteenmäki, Anneli, f. 55. Jur.kand. 
Ryynänen, Mirja, f. 44. Fil.mag.

(Förfall vid 39:e sessionen; 27/2; 
ersatt av Eeva-Liisa Moilanen; 
se under Suppleanter)

Siuruainen, Eino, f. 43. Fil.dr. Bitr.prof.
(Förfall vid 39:e sessionen; ej ersatt) 

Väänänen, Marjatta, f. 23. Fil.mag.

Suppleanter 
Pelttari, Seppo, f. 41. Vicehäradshövding 
Isohookana-Asunmaa, Tytti, f. 47. Pol.dr.

Renko, Tellervo, f. 42. Fil.mag. 

(Moilanen, Eeva Liisa (SKL))

Vasemmistoliitto (Vänsterförbundet) (Vas.)

Medlem Suppleant
Andersson, Claes, f. 37. Psykiater, Apukka, Asko, f. 46. Kommunkamrer

författare
(Förfall vid 39:e sessionen; ej ersatt)

Suomen Maaseudun Puolue (Finlands Landsbygds Parti) (SMP)

Medlem Suppleant
Riihijärvi, Heikki, f. 37. Kyrkoherde (Leppänen, Urpo (LKP))
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Svenska folkpartiet (SFP)

Medlem Suppleant
Björkstrand, Gustav, f. 41. Teol.dr. Westerlund, Henrik, f. 26. Agrolog,

(Förfall vid 39:e sessionen; 28/2; jordbrukare
ersatt av Taija Kautto; se under 
Suppleanter)

Suomen Kristillinen Liitto (Finlands Kristliga Förbund) (SKL)

Suppleant 
Moilanen, Eeva-Liisa, f. 43. Jur.kand.

Liberaalinen Kansanpuolue (Liberala folkpartiet) (LKP)

Suppleant 
Leppänen, Urpo, f. 44. Pol.mag.

(Valda av Ålands landsting den 7 november 1990)

Åländsk Center (ÅC)

Medlem Suppleant
Salmén, Olof, f. 27. Direktör (Jansson, Roger (FS))

Liberalerna på Åland (lib)

Medlem Suppleant
Fagerholm, Karl-Gunnar, f. 30. Fil.mag. (Tuominen, Pekka, (ÅSD)) 

(Förfall vid 39:e sessionen; 28/2; 
ersatt av Pekka Tuominen; se 
under Suppleant)

Ålands socialdemokrater (ÅSD)

Suppleant 
Tuominen, Pekka, f. 43. 

Landstingsman

Frisinnad samverkan (FS)

Suppleant 
Jansson, Roger, f. 43. 

Landstingsman.



18

Islands delegation

Regeringsrepresentanter m.fl.

(Utsedda den 5 februari 1991)

Steingrimur Hermannsson, f. 28.
Statsminister (F)

Julius Sólnes, f. 37. Miljøminister og 
nordisk samarbejdsminister (B) 

Halldór Ásgrimsson, f. 47.
Fiskeriminister (F)

Jóhanna Sigurðardóttir, f. 42.
Socialminister (A)

Svavar Gestsson, f. 44. Under
visnings og kulturminister (Ab)

Ólafur Ragnar Grimsson, f. 43.
Finansminister (Ab)

Steingrimur J . Sigfusson, f. 55. 
Landbrugs- og
kommunikationsminister (Ab) 

Guðmundur Bjarnason, f. 44. Helse- og 
forsikringsminister (A)

Jón Sigurðsson, f. 41. Handels- og 
industriminister (A)

Valda medlemmar

Alþingi (Altinget)

(Utsedda av altinget den 22 december 1990)

Sjálfstæðisflokkurinn (Selvstændighedspartiet) (Sj)

Medlemmar 
Ólafur G. Einarsson, f. 32.

Héraðsdómslögmaður, formaður 
íslenskrar sendinefndar 
Norðurlandaráðs (advokat, formand 
for rådets islandske delegation) 

Þorsteinn Pálsson, f. 47. Fyrrverandi 
forsætisráðherra (Fhv. statsminister) 

Hreggviður Jónsson, f. 43.
Alþingismaður, (altingsmand)

Suppleanter 
Fridrik Sophusson, f. 43. 

Lögfræðingur (jurist)

Birgir ísleifur Gunnarsson, f. 36.
Cand.jur.

Ingi Björn Albertsson, f. 52.
Skipulagsstjóri (adm. direktør)

Framsóknarflokkurinn (Fremskridtspartiet )(F)

Medlemmer 
Páll Pétursson, f. 37. Bóndi. Varafor- 

maður íslenskrar sendinefndar Norður- 
landaráðs, Forseti Norðurlandaráðs 
(landmand, vice formand for rådets 
islandske delegation, rådets 
præsident))

Jón Kristjånsson, f. 42. Viðskiptafræði- 
menntaður (handelsuddannet)

Suppleanter 
Valgerður Sverrisdóttir, f. 50. Húsmóðir 

og kennari (husmor og lærer)

Guðni Agústsson, f. 49. Land- 
búnaðarráðunautur (land
brugskonsulent)
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Alþýðubandalagið (Folkealliansen) (Ab)

Medlem Suppleant
Hjörleifur Guttonnsson, f. 35. Fyrrv. ráð- Guðrún Helgadóltir, f. 35. Rithöfundur,

herra, líffræðingur (fhv. minister forseti sameinaðs alþingis
biolog) (forfatter, altingets præsident)

Alþýðuflokkurinn (Det socialdemokratiske parti) (A)

Medlem Suppleant
Sighvatur Björgvinsson, f. 42. Rannveig Guðmundsdóttir, f. 40.

Alþingismaður (altingsmand) Deildarstjóri (departementssekretær)

Norges delegation

Regeringsrepresentanter

(Utsedda av regeringen den 7. februar 1991)

Brundtland, Gro Harlem, f. 39.
Statsminister (A)

Stollenberg, Thorvald, f. 31.
Utenriksminister (A)

Borgen, Kjell, f. 39
Kommunalminister og 
nordisk samarbeidsminister (A) 

Gerhardsen, Tove Strand, f. 46. 
Arbeids- og administrativ
minister (A)

Gjesteby, Kari, f. 47. Justisminister (A) 
Pettersen, Oddrunn, f. 37.

Fiskeriminister (A)
Berntsen, Thorbjørn, f. 35. 

Miljøvernminister (A)

Opseth, Kjell, f. 36.
Samferdselsminister (A)

Veierød, Tove, f. 40. Sosialminister (A) 
Hernes, Gudmund, f.41.

Kirke-, utdannings- og forsk
ningsminister (A)

Nordbø, Eldrid, f. 42.
Handelsminister (A)

Kleveland, Åse, f. 49.
Kulturminister (A)

Sandman, Matz, f. 48.
Barne- og familieminister (A) 

Johnsen, Sigbjørn, f. 50.
Finansminister (A)

Valda medlemmar

(Utsedda av stortinget den 22 oktober 1990, suppleringsval den 8 november 1990) 

Det norske Arbeiderparti (A)

Medlemmar 
Grøndahl, Kirsti Kolle, f. 43. Adjunkt

Gulbrandsen, Thor-Eirik, f. 40.
Økonomisjef 

Rotnes, Marit, f. 28. Sosialsjef 
Blankenborg, Haakon, f. 55. Cand.mag. 
Hauan, Åshild, f. 41. 

Stortingsrepresentant

Suppleanter 
Jørgensen, Ragna Berget, f. 41. For- 

brukerkonsulent 
Dalheim, Erik, f. 40. Reparatør

Iversen, Åsa Solberg, f. 29. Sosialkurator 
Nyland, Johan M., f. 31. Arbeidsleder 
Kaland, Laila, f. 39. Sykepleiesjef
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Wroldsen, Ernst, f. 44. Makedskonsulent 
Knudsen, Grete, f. 40. Lærer

(Förfall vid 39:e sessionen; 1/3; ersatt 
av Ragna Berget Jørgensen) 

Gudmundseth, Roger, f. 38. Kontorsjef

Sætre, Magnar, f. 40. Typograf 
Borland, Ragnhild, f. 34.

U ndervisningsinspektør

Blattmann, Aud, f. 37. Sekretær

Høyre (H)

Medlemmer 
Knutten, Thea, f. 30. Sekretær 
Talleraas, Anders, f. 46. Sivilingeniør 
Lillved, Tore A., f. 39. Undervisnings

inspektør 
Sy se, Jan P., f. 30. Advokat

Suppleanter 
Løken, Johan C., f. 44. Gårdbruker 
Finstad, Eva R., f. 33. Gårdbruker 
Mauritzen, Sverre, f. 43. Siviløkonom

Ellefsen, Harald, f. 50. Politiadjutant

Fremskrittspartiet (FrP)

Medlemmer 
Hagen, Carl I., f. 44. Næringspolitisk 

konsulent 
Skjervengen, Pål Alle, f. 60. Politiker 
Solholm, Lodve, f. 49. Lærer

(Förfall vid 39:e sessionen; ersatt 
av John Alvheim; se under Sup
pleanter)

Suppleanter 
Alvheim, John, f. 30 Direktør

Marcussen, Jens, f. 26. Skipsreder 
Hil lg ar, Oscar D., f. 45. Flygeleder

Sosialistisk Venstreparti (SV)

Medlemmer 
Lunde, Kjellbjørg, f. 44. Lærer 
Houg, Tora A as land, f. 42. Forsker

Suppleanter 
Aunet, Per, f. 40. Høgskolelektor 
Chaffey, Paul, f. 65. Student

Kristelig Folkeparti (KrF)

Medlemmer 
Alsdker, Svein, f. 40. Byrettsdommer 
Haugen, Helga, f. 32. Lærer

Suppleanter 
Scevik, Per, f. 40. Disponent 
Røyseland, Borghild, f. 26. Husmor

Senterpartiet (Sp)

Medlem 
Lahnstein, Anne Enger, f. 49.

Sosionom og sykepleier 
(Förfall vid 39:e sessionen; ersatt av 
Ole Gabriel Ueland; se under 
Suppleanter)

Suppleant 
Ueland, Ole Gabriel, f. 31. 

Fylkesagronom
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Sveriges delegation

Regeringsrepresentanter

(Utsedda av regeringen den 21 februari 1991)

Carlsson, Ingvar, f. 34.
Statsminister (s)

Andersson, Georg, f. 36.
Kommunikationsminister (s) 

Dahl, Birgitta, f. 37.
Miljöminister (s)

Freivalds, Laila, f. 42.
Justitieminister (s)

Gradin, Anita, f. 33.
Utrikeshandelsminister (s) 

Göransson, Bengt, f. 32. 
Utbildningsminister (s)

Hellström, Mats, f. 42. Jordbruksminister och 
nordisk samarbetsminister (s)

Larsson, Allan, f. 38.
Finansminister (s)

Lindqvist, Bengt, f. 36. Statsråd (s)
Lönnqvist, Ulf, f. 36. Bostadsminister (s) 
Lööw, Maj-Lis, f. 36 Invandrarminister (s) 
Molin, Rune, f. 31. Industriminister (s) 
Persson, Göran, f. 49. Statsråd (s)
Sahlin, Mona, f. 57. Arbetsmarknads 

minister (s)
Thalén, Ingela, f. 43. Socialminister (s)

Valda medlemmar

(Utsedda av riksdagen den 10 oktober 1990)

Sveriges socialdemokratiska arbetareparti (s)

Medlemmar 
Lundblad, Grethe, f. 25. Socialinspektör 
Andersson, Lennart, f. 27.

Studieombudsman 
Exner, Lahja, f. 39. Textilarbetare

Håkansson, Per-Olof, f.41.
(Förfall vid 39:e sessionen; 26/2; 
ersatt av Lars Ulander; 28/2; ersatt av 

Yvonne Sandberg-Fries; se under 
Suppleanter)

Öhrsvik, Lena, f. 44. Kurator 
Östrand, Olle, f. 29. Mätnings- 

foreståndare (Förfall vid 39:e 
sessionen; 1/3; ersatt av Bruno 
Poromaa; se under Suppleanter) 

Oscarsson, Berit, f. 40. Studiesekreterae 
Gustafsson, Hans, f. 23. Riksdagsledamot 
Svartberg, Karl-Erik, f. 30. Rektor

Johansson, Anita, f. 44. Undersköterska 
(Förfall vid 39:e sessionen; 26/2-27/2; 
ersatt av Yvonne Sandberg-Fries; 

28/2; ersatt av Bruno Poromaa; 1/3; 
ersatt av Yvonne Sandberg-Fries; se 

under Suppleanter)

Suppleanter 
Ulander, Lars, f. 34. Ombudsman 
Sandberg-Fries, Yvonne, f. 50.

Avdelningschef 
Sundström, Sten Ove, f. 42. Jämverks- 

arbetare
Johansson, Ulla, f. 28. Lågstadielärare

Fransson, Jan, f. 39. Byrådirektör 
Poromaa, Bruno, f. 36. Gruvarbetare

Sörestedt, Birthe, f. 43. Socionom 
Svensson, Nils T ., f. 40. Ombudsman 
Furustrand, Reynholdh, f. 42.

Ombudsman 
Mårtensson, Iris, f. 32. Studieombudsman
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Moderata samlingspartiet (m)

Medlemmar 
Bildt, Carl, f. 49. Partiordförande

(Förfall vid 39:e sessionen; 28/2-1/3; 
ersatt av Arne Andersson; se 
under Suppleanter)

Komstedt, Wiggo, f. 37. Försäljningschef 
Ny hage, Hans, f. 24. Rektor 
Svensson, Sten, f. 37. Informationschef

Suppleanter 
Andersson, Arne, f. 28. Lantbrukare

Fridolfsson, Filip f. 23. Fabrikör 
Bohlin, Görel, f. 30. Fil. kand 
Koch, Inger, f. 34. Laboratorieassistent

Folkpartiet (fp)

Medlemmar 
Jonsson, Elver, f. 36. Postiljon 
Annerstedt, Ylva, f. 39. Adjunkt. Fil.mag. 

(Förfall vid 39:e sessionen; 27/2; 
ersatt av Hugo Bergdahl; se under 
Suppleanter)

Suppleanter 
Bergdahl, Hugo, f. 28. Flottiljpolis 
Westerberg, Bengt, f. 43. Partiordförande

Centerpartiet (c)

Medlemmar 
Söder, Karin, f. 28. Yrkesvalslärare 

(Förfall vid 39:e sessionen; 28/2; 
ersatt av Gunilla André; se under 
Suppleanter)

Björk, Gunnar, f. 44. Bankkonsulent 
(Förfall vid 39:e sessionen; 26/2; 
ersatt av Olof Johansson; 1/3; ersatt av 
Gunilla André; se under Suppleanter)

Suppleanter 
André, Gunilla, f. 31. Riksdagsledamot

Johansson, Olof, f. 37. Partiordförande

Vänsterpartiet (v)

Medlem
Werner, Lars, f. 35. Ombudsman

Suppleant
Samuelsson, Björn, f. 51. Riksdagledamot

Miljöpartiet de Gröna (mp)

Medlem
Samuelsson, Marianne, f. 45. Vårdare 

(Förfall vid 39:e sessionen; 26-28/2; 
ersatt av Krister Skånberg; se under 
Suppleant)

Suppleant
Skånberg, Krister, f. 36. Affärskonsulent
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Saklista
för 39:e sessionen jämte förteckning över i Nordiska rådet anhängiga 
saker

(Nedan upptages i num m erföljd alla den 25 februari 1991 i rådet anhängiga 
saker. På förslag av presidiet har enligt rådets beslut den 25 februari 1991 på 
saklistan Jor sessionen uppförts alla saker utom dem, som  försetts med*)

A. Medlemsförslag 
A 902/t Medlemsförslag om förbättrade kom m unikationsm öjlighe

ter för hörselskadade (väckt av Lena Öhrsvik samt Lilli 
Gyldenkilde, Sakari K nuuttila, G rethe Lundblad och Arne 
Melchior)

A 903/e M edlemsförslag om upprätthållande av de nordiska skogar
nas nationalekonom iska värde (väckt av M arjatta Vää- 
nänen samt Hugo Bergdahl, G unnar Björk, Gustav Björk
strand, K arl-G unnar Fagerholm , K nud Glønborg, Helga 
Haugen, O lof Jansson, O lof Johansson, M irja Ryynänen, 
Eino Siuruainen, O tto Steenholdt och Karin Söder)

A 907/t Medlemsförslag om det nordiska järnvägssystem et (väckt 
av Margrete Auken samt Lilli Gyldenkilde)

A 909/k M edlemsförslag om NORD PLA N s verksam het (väckt av 
Hans Gustafsson och Per O lof Håkansson)

A 910/e Medlemsförslag om m iljövårdsinsatser i Baltikum och 
Polen (väckt av Sten Svensson samt Elsi Hetem äki-O lander, 
Tore A. Liltved, A nna-K aarina Louvo, O lafur G. Einarsson 
och K im m o Sasi)

A 91 l/t  M edlemsförslag om skärpta regler beträffande vägtrafikens 
miljöeffekter (väckt av Olle Ö strand sam t Lahja Exner, 
Anita Johansson, Ulla Johansson, Mats Nyby, Berit Oscars
son och Kaj Poulsen)

A 912/s Medlemsförslag om sam nordiska insatser för personer med 
epilepsi (väckt av Lena Öhrsvik samt Lilli Gyldenkilde, 
Ulla Johansson, G rethe Lundblad och Mats Nyby)

A 913/e Medlemsförslag om gem ensamma nordiska åtgärder för att 
uppnå effektivare el-användning i hushållen (väckt av M ari
anne Samuelsson och K rister Skånberg samt Anneli Jäät- 
teenm äki)

A 914/k  M edlemsförslag om ökad inform ation om det nordiska 
sam arbetet utanför N orden (väckt av Antero Kekkonen 
samt D orte Bennedsen, Anneli Jäätteenm äki, Anker Jør
gensen, Sakari K nuuttila, Lauri M etsäm äki, Mats Nyby och 
Jouko Skinnari)

A 915/e Medlemsförslag om ökat nordiskt ekonom iskt och kulturellt 
sam arbete med länderna kring Östersjön (väckt av Antero 
Kekkonen sam t D orte Bennedsen, Kjell Borgen, Anneli 
Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Sakari K nuuttila, Lauri 
M etsäm äki, Mats Nyby, M arit Rotnes och Jouko Skinnari)



A 916/j

A 917/k 

A 918/e 

A 919/e 

A 920/k

A 921 /j

A 922/j 

A 923/j

*A 924/e 

A 925/k
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Medlemsförslag om anvendelse a f  genetiske test ved ansæt
telser (stillet a f  Lilli Gyldenkilde samt Claes Andersson, 
Margrete Auken, D orte Bennedsen, K nud Glønborg, Inger 
Harms, Tora Aasland Houg, Birgitte Husm ark og Sakari 
Knuuttila)
Medlemsförslag om placering av östeuropeiska studerande i 
nordiska folkhögskolor (väckt av Heikki R iihijärvi samt 
Arne Melchior)
Medlemsförslag om gem ensam t nordiskt el-högspännings- 
nät tillgängligt för alla (väckt av M arianne Samuelsson och 
Krister Skånberg samt Anneli Jäätteenm äki) 
Medlemsförslag om inriktning för en gemensam nordisk 
energipolitik (väckt av M arianne Samuelsson och Krister 
Skånberg samt Anneli Jäätteenm äki)
Medlemsförslag om åtgärder för att bevara och utveckla 
nordiskt hantverk och hemslöjd (väckt av Karin Söder samt 
Svein Alsaker, G unilla André, Ylva A nnerstedt, G unnar 
Björk, G ustav Björkstrand och M arjatta Väänänen) 
Medlemsförslag om sam arbete mellan de nordiska länderna 
och Ö steuropa angående frågor som gäller parlam entarism  
och dem okrati (väckt av Anneli Jäätteenm äki sam t Claes 
Andersson, G unilla André, Ylva Annerstedt, G unnar Björk, 
Gustav Björkstrand, Sinikka Hurskainen, Elver Jonsson, 
Anne Enger Lahnstein, Anna-Kaarina Louvo, Sauli N iinis
tö, Hans Nyhage, M irja Ryynänen, K im m o Sasi, Eino 
Siuruainen och M arjatta Väänänen)
Medlemsförslag om lagstiftning angående ackordförfarande 
(väckt av Anneli Jäätteenm äki sam t Claes Andersson, 
Gunilla André, Gustav Björkstrand, Sinikka Hurskainen, 
Riitta Järvisalo, Sauli N iinistö, M irja Ryynänen, M arianne 
Samuelsson, Eino Siuruainen och M arjatta Väänänen) 
Medlemsförslag om lagstiftning angående grupptalan (väckt 
av Anneli Jäätteenm äki samt Claes Andersson, Gunilla 
André, Ylva A nnerstedt, G ustav Björkstrand, Sinikka 
Hurskainen, R iitta Järvisalo, Anna-Kaarina Louvo, Sauli 
N iinistö, Mats Nyby, Sirpa Pietikäinen, M irja Ryynänen, 
M arianne Samuelsson, Kim m o Sasi, Eino Siuruainen, 
Anders Talleraas och M atjatta Väänänen)
Medlemsförslag om fortsatta satsningar på det nordiska 
gränsregionala sam arbetet (väckt av G unnar Björk samt 
G unilla André, Ylva A nnerstedt, Hugo Bergdahl, Gustav 
Björkstrand, K arl-Gunnar Fagerholm, Tytti Isohookana- 
Asunmaa, O lof Jansson, Anneli Jäätteenm äki, Eeva-Liisa 
M oilanen, Seppo Pelttari, Tellervo Renko, M irja Ryy
nänen, Eino Siuruainen, Karin Söder och M arjatta Vää
nänen)
Medlemsförslag om iværksættelse af et forsøgsprojekt — 
Radio Scandinavia — vedrørende nordisk sam arbejde om 
radioprogram m er til udlandet (stillet a f  J. K. Hansen samt 
Margrete Auken, Kjell Borgen, Lilli Gyldenkilde, Anker 
Jørgensen, Antero Kekkonen, M arit Rotnes og M arianne 
Samuelsson)
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A 926/j

A 927/k

A 928/j

A 929/s

A 930/k

A 931/e

A 932/s

A 933/t

A 934/t

A 935/k

A 936/s

M edlemsförslag om två årliga ordinarie sessioner i N ordis
ka rådet (väckt av Gustav Björkstrand sam t G unnar Björk, 
Anneli Jäätteenm äki, A nna-K aarina Louvo, Eeva-Liisa 
M oilanen, Tellervo Renko, M irja Ryynänen och M arjatta 
Väänänen)
Medlemsförslag om kultursam arbejde mellem Norden og 
de østeuropæiske lande og Sovjetunionen (stillet af Claes 
Andersson, M argrete Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur 
G uttorm sson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og 
Lars W erner)
M edlemsförslag om støtte til det internationale sam arbejde 
og dem okratiseringsbestræbelserne i Øst (stillet af Claes 
Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur 
G uttorm sson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og 
Lars W erner)
M edlemsförslag om uddybet sam arbejde mellem N orden og 
de østeuropæiske lande og Sovjet om miljø (stillet af Claes 
Andersson, M argrete Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur 
G uttorm sson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og 
Lars W erner)
M edlemsförslag om den nordiske model som fremtidsud- 
fordring (stillet a f  Claes Andersson, M argrete Auken, Lilli 
Gyldenkilde, H jörleifur G uttorm sson, Tora Aasland Houg, 
Kjellbjørg Lunde og Lars W erner)
M edlemsförslag om Ø stersø scenario (stillet a f  Claes An
dersson, M argrete Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur 
G uttorm sson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og 
Lars W erner)
Medlemsförslag om grønt BNP og uddybet nordisk sam ar
bejde om kring m iljøstatistik (stillet a f  H jörleifur G uttorm s
son, Claes Andersson, M argrete Auken, Lilli Gyldenkilde, 
Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars W erner) 
Medlemsförslag om en sam ordnad nordisk transportpolitik  
(väckt av Olle Ö strand samt D orte Bennedsen, Bjarne Mørk 
Eidem, Anker Jørgensen, Sakari K nuuttila, G rethe 
Lundblad, Mats Nyby, O ddrunn Pettersen, Kaj Poulsen, 
S ighvatur Björgvinsson och Karl-Erik Svartberg) 
Medlemsförslag om sam ordning av forskningsresurserna på 
transportom rådet (väckt av Olle Ö strand sam t D orte Ben
nedsen, Bjarne M ørk Eidem, Anker Jørgensen, Sakari 
K nuuttila, G rethe Lundblad, M ats Nyby, O ddrunn Petter
sen, Kaj Poulsen, Sighvatur Björgvinsson och Karl-Erik 
Svart berg)
Medlemsförslag om økonomisk støtte til Le Crau du Sapt 
(stillet af Lilli Gyldenkilde, M arianne Jelved og J. K. Han- 
sen sam t Hanne Andersen, Claes Andersson, M argrete Au
ken, Søren Hansen og Kjellbjørg Lunde)
M edlemsförslag om nordiskt sam arbete för att upprätta na
turräkenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i 
nationalräkenskaperna (väckt av M arianne Samuelsson och 
K rister Skånberg sam t Sakari K nuuttila och Tellervo Ren
ko)
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A 937/s

A 938/j

A 939/j

A 940/t

A 9 4 l/e 

A 942/t

A 943/s 

A 944/e

A 945/j 

A 945Ä/j

Medlemsförslag om internationell sam verkan på 
handikappom rådet (väckt av G rethe Lundblad, Sten Svens
son och Lena Öhrsvik sam t Lilli G yldenkilde, Sakari 
K nuuttila och Tellervo Renko)
Medlemsförslag om ligestilling mellem kvinder og mænd 
ved udpegning af m edlem m er til nordiske styrelser, kom i
teer, nævn, udvalg m.v. (stillet a f  Lilli Gyldenkilde samt 
M argrete Auken, D orte Bennedsen, Ranveig Frøiland, 
Inger Harms, Tytti Isohookana-Asunmaa, Anneli Jäätteen
mäki, Kjellbjørg Lunde, M irja Ryynänen og K arin Söder) 
Medlemsförslag om skapandet av en nordisk bio- och gen
teknikkonvention (väckt av G ustav Björkstrand sam t Svein 
Alsaker, Hugo Bergdahl, Helga Haugen, Tytti Isohookana- 
Asunmaa, Anneli Jäätteenm äki, Anne Enger Lahnstein, 
Eeva-Liisa M oilanen, Seppo Pelttari, Tellervo Renko, Mirja 
Ryynänen, Eino Siuruainen, Karin Söder och M arjatta Vää
nänen)
Medlemsförslag om kvalitetssikring og legalitetskontroll i 
forbindelse med datam askinbaserte systemer i offentlig för
valtning (reist av Anne Enger Lahnstein, O ddrunn Petter
sen og Lodve Solholm sam t M argrete Auken, Hugo Berg
dahl, Hreggviður Jónsson, O lof Jansson, Hans Jørgen Jen
sen, Sakari K nuuttila, Kaj Poulsen, Karl-Erik Svartberg, 
Eeva Turunen og Olle Ö strand)
Medlemsförslag om förenklade tullprocedurer för sportfly
get inom  N orden (väckt av Karin Söder sam t Ylva Anner
stedt, Hugo Bergdahl, G rethe Lundblad, Eeva-Liisa M oila
nen och M arjatta Väänänen)
Medlemsförslag om en sam ordning a f  transportpolitik  og 
erhvervsudvikling i Skagerrak-området (stillet af Kaj Poul
sen, samt Niels Ahlmann-Ohlsen, D orte Bennedsen, Knud 
Glønborg, J. K. Hansen, Hans Jørgen Jensen, Elver Jons
son, O ddrunn Pettersen, Inger Stilling Pedersen og Karl- 
Erik Svartberg)
Medlemsförslag om sam nordiska brandskyddsbestäm m el
ser (väckt av Sten Svensson samt Elsi Hetem äki-O lander, 
Sakari K nuuttila, Tore A. Liltved, Eeva-Liisa M oilanen och 
M arjatta Väänänen)
Medlemsförslag om effektivisering av jordbrukssam arbetet 
mellan N orden och Baltikum (väckt av G ustav Björkstrand 
samt Svein Alsaker, G unnar Björk, Tytti Isohookana-Asun- 
maa, Anneli Jäätteenm äki, Sakari K nuuttila, Juhani Laiti- 
nen, Eeva-Liisa M oilanen, Tellervo Renko, Heikki Riihijär- 
vi, M irja Ryynänen, Eino Siuruainen, Valgerður Sverris- 
dó ttir och M arjatta Väänänen)
Medlemsförslag om det nordiske sam arbeidets form er og 
organisasjon m. m. (reist av Lilli Gyldenkilde, Ivar Hansen, 
Elsi Hetem äki-Olander, Anker Jørgensen, Thea Knutzen, 
Grethe Lundblad, Mats Nyby, O lafur G. Einarsson, Päll 
Pétursson, O ddrunn Pettersen og Karin Söder) 
Ändringsförslag om det nordiska sam arbetets form er och 
organisation m. m. (väckt av Elver Jonsson samt John Alv
heim, Hreggviður Jonsson, Hans Jørgen Jensen, Sakari
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A 946/j

A 947/e

*A 948/j

A 949/e

A 950/k

*A 951/k

A 952/s

A 953/t

A 954/k

*A 955/k

K nuuttila, Kaj Poulsen, O lof Salmén, Karl-Erik Svartberg, 
Peder Sønderby, Ole Gabriel Ueland och Olle O strand) 
M edlemsförslag om rätt för nordiska medborgare att delta i 
val till parlam entet/riksdagen i det land där de är bosatta 
(väckt av M ats Nyby sam t Claes Andersson, Margrete Au
ken, Sinikka Hurskainen, Anita Johansson, Sakari K nuutti
la, Lauri M etsäm äki, Sauli N iinistö, M arianne Samuelsson, 
Jouko Skinnari, O tto Steenholdt, Lars W erner och Olle 
Ö strand)
M edlemsförslag om program för det nordiska sam arbetet 
efter 1992 (väckt av Elsi H etem äki-O lander samt Dorte 
Bennedsen, G ustav Björkstrand, K arl-G unnar Fagerholm, 
Tytti Isohookana-Asunmaa, Sakari K nuuttila, Lauri M etsä
mäki, Eeva-Liisa M oilanen, Ö lafur G. Einarsson, Kimmo 
Sasi, Jouko Skinnari, Jan P. Syse och Karin Söder) 
M edlemsförslag om barnavård i N orden (väckt av Sinikka 
Hurskainen samt Aimo Ajo, Claes Andersson, Gustav 
Björkstrand, Antero Kekkonen, Lauri M etsäm äki, Eeva- 
Liisa M oilanen. Sauli N iinistö, Mats Nyby, Heikki Riihijär- 
vi, R iitta Saastam oinen, K im m o Sasi, Jouko Skinnari och 
Lars W erner)
Medlemsförlag om koncemfacklig sam verkan i Norden 
(väckt av Anker Jørgensen samt Claes Andersson, Lennart 
Andersson, Dorte Bennedsen, Thor-Eirik Gulbrandsen, 
Kirsti Kolle G røndahl, Lilli Gyldenkilde, Tytti Isohookana- 
Asunmaa, Anita Johansson, Sakari K nuuttila, G rethe 
Lundblad, Lauri M etsäm äki, Eeva-Liisa M oilanen, Mats 
Nyby, Sighvatur Björgvinsson och Jouko Skinnari) 
Medlemsförslag om ett N ordens år i K alm ar 1997 (väckt av 
Lena Öhrsvik samt Niels Ahlmann-Ohlsen, Tytti Isohooka
na-Asunmaa, O lof Johansson, Eeva-Liisa M oilanen, M ari
anne Samuelsson och Sten Svensson)
Medlemsförslag om sam arbete mellan de naturhistoriska 
m useerna i Norden (väckt av Karl-Erik Svartberg samt 
Hanne Andersen, Ylva A nnerstedt, H jörleifur G uttorm s
son, G rethe Lundblad, Karin Söder och Lena Öhrsvik) 
Medlemsförslag om etablering a f  et forpligtende m iljøsam 
arbejde om kring Østersøen (stillet af Claes Andersson, M ar
grete Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur G uttorm sson, 
Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars W erner) 
Medlemsförslag om transportsam arbete med Baltikum 
(väckt av Berit Oscarsson och Karin Söder samt Ylva An
nerstedt, Lilli Gyldenkilde, Elsi Hetem äki-O lander, H jör
leifur G uttorm sson, Anita Johansson, Poul Nielson, Påll 
Pétursson och Olle Ö strand)
Medlemsförslag om ett parlam entariskt praktikant- och ut
bytesprogram mellan Norden och de baltiska staterna 
(väckt av Ylva Annerstedt samt G unilla André, Hugo Berg
dahl, G unnar Björk, Jón Kristjånsson, Tellervo Renko och 
Karin Söder)
Medlemsförslag om effektivare trafikundervisning bl. a. i 
grundskolan som del av en livslång trafikfostran (väckt av 
Sirpa Pietikäinen samt Hreggviður Jónsson, Kari Häkä-
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mies, Heikki Järvenpää, Sakari K nuuttila, Juhani Laitinen, 
A nna-K aarina Louvo, Sauli N iinistö, Ó lafur G. Einarsson, 
Tellervo Renko, M iija Ryynänen, R iitta  Saastam oinen, 
K im m o Sasi och Eeva Turunen)

A 956/k Medlemsförslag om effektivisering av nordisk ozonforsk
ning genom tryggad finansiering (väckt av Sirpa Pietikäinen 
sam t Kari Häkämies, Heikki Järvenpää, Sakari K nuuttila, 
Juhani Laitinen, A nna-K aarina Louvo, Sauli N iinistö, Tel
lervo Renko, M irja Ryynänen, R iitta Saastam oinen, K im 
mo Sasi och Eeva Turunen)

*A 957/k Medlemsförslag om en nordisk textil som m arakadem i 
(väckt av G unnar Björk samt G unilla André, Hugo Berg
dahl, Tytti Isohookana-Asunm aa, M iija Ryynänen och 
M arjatta Väänänen)

*A 958/s Medlemsförslag om homofil/lesbisk forskning (stillet af 
D orte Bennedsen sam t Lennart Andersson, Lilli Gyldenkil
de og G rete K nudsen)

*A 959/s Medlemsförslag om att skapa det goda arbetslivet (väckt av 
G rethe Lundblad, Lahja Exner, Kirsti Kolle G røndahl, 
Thor-Eirik G ulbrandsen, Anker Jørgensen, G rete Knudsen, 
Lauri M etsäm äki, Poul Nielson, M ats Nyby, Sighvatur 
Björgvinsson, Birte Weiss och Lena Öhrsvik)

*A 960/e Medlemsförslag om en sam nordisk EG -utredning (väckt av 
Gustav Björkstrand sam t Tytti Isohookana-Asunmaa, Karl- 
G unnar Fagerholm, Anneli Jäätteenm äki, Sakari K nuuttila, 
Eeva-Liisa M oilanen, Mats Nyby, Heikki Riihijärvi, M irja 
Ryynänen, Eino Siuruainen och M arjatta Väänänen)

*A 961/s Medlemsförslag om pensionen för sjöm än på andra nordis
ka fartyg (väckt av K arl-G unnar Fagerholm och O lof Sal- 
mén)

*A 962/k Medlemsförslag om upphovsrättslig ersättning vid d istribu
tion av TV-program (väckt av K im m o Sasi sam t Elsi Hete- 
mäki-Olander, Sauli N iinistö, Sirpa P ietikäinen och R iitta 
Saastam oinen)

A 963/j Medlemsförslag om medlem skab for de baltiske lande i 
Nordisk Råd (stillet af Pia Kjærsgaard)

A 964/j Medlemsförslag om oprettelse af diplom atiske förbindelser
med de baltiske lande (stillet af Pia Kjærsgaard)

B. Ministerrådsförslag
B 11 l/b  M inisterrådsförslag om N ordiska m inisterrådets budget för 

1991 (överläm nat av N ordiska m inisterrådet)
B 112/k M inisterrådsförslag om arbetsprogram  för ändrad finansi

ering och organisation av kultursektorns institutioner, sam- 
arbetsorgan och andra perm anenta aktiviteter (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)

B 113/s M inisterrådsförslag om nordiskt reum atikerår 1992 (över
läm nat av N ordiska m inisterrådet)

B 114/j M inisterrådsförslag om upprättande av ett nordiskt råd för
forskning i europeisk integrationsrätt (överläm nat av N or
diska m inisterrådet)

B 115/t M inisterrådsförslag om säkrare trafik i Norden. Handlings
program 1992—1994 (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)
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B 116/k M inisterrådsförslag om sam arbetsprogram  för högre utb ild
ning i N orden (överläm nat av N ordiska m inisterrådet)

B 117/k M inisterrådsförslag om överenskom m else om nordisk ut
bildningsgem enskap på gymnasial nivå (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)

B 118/j M inisterrådsförslag om ändring i Helsingforsavtalet (över
läm nat av N ordiska m inisterrådet)

B 119/k M inisterrådsförslag om nordiskt m iljöforskningsprogram 
(överläm nat av Nordiska m inisterrådet)

B 120/j M inisterrådsförslag om N ordiskt Forum  1994 (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)

C. Berättelser 1991
C 1 N ordiskt sam arbete 1990. N ordiska m inisterrådets verk

sam hetsberättelse
C 2 N ordiska m inisterrådets budgetredogörelse och -förslag för

1991
C 3/e Berättelse från Nordiska investeringsbanken (1990)'
C 4/e Berättelse från Nordiska projektexportfonden (1990)2
C 5/b Berättelse från N ordiska kulturfonden inkl. revisionsberät

telse (1989)
C 6/e Berättelse från Nordiska utvecklingsfonden (1990)3
C 7/e Berättelse från Nordisk fond för teknologi och industriell

utveckling — Nordisk industrifond (1990)4 
C 1 l/j Berättelser på juridiska utskottets verksam hetsom råde:
C l l / j : l  Nordiska utlänningsutskotiet

2 N ordiska sam arbetsrådet för kriminologi
3 N ordiska samerådet

C 12/k Berättelser på kulturutskottets verksam hetsom råde:
C 12/k: 1 N ordens folkliga akadem i

2 N ordiska journalistkursen
3 N ordiska språksekretariatet
4 N ordiska språk- och inform ationscentret
5 N ordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)
6 N ordiskt kollegium för m arinbiologi (NKMB)
7 N ordiska institutet för teoretisk atomfysik (Nordita)
8 N ordiska institutet för folkdiktning (NIF)
9 N ordiska institutet för sjörätt

10 N ordiska geoexkursioner till Island
11 N ordiskt kollegium för ekologi
12 N ordiska institutet för Asienstudier (NIAS)
13 N ordiskt kollegium för fysisk oceanografi (NKFO)
14 N ordiska sam arbetskom m ittén för arktisk medicinsk forsk

ning (NoSAMF)
15 N ordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, 

inkl. konflikt- och fredsforskning (NORDSAM )
16 N ordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig inform ation 

(NO R DIN FO )

1 Trycks och utges separa t av N o rd isk a  investe ringsbanken .
! T rycks och utges separa t av N o rd isk a  p ro jek tex p o rtfo n d en .
3 T rycks och utges separa t av N o rd isk a  u tveck lingsfonden .
4 Trycks och utges separa t av N o rd isk  in d u strifo n d .



17 N ordiskt vulkanologiskt institut (NORDVOLC)
18 Nordiska sam arbetskom m ittén för acceleratorbaserad 

forskning (NOAC)
19 Nordisk dokum entationscentral för m assm ediaforskning 

(NORD1COM )
20 N ordiska institutet för sam hällsplanering (NORDPLAN)
21 N ordens Hus i Reykjavik
22 Teater och D ans i Norden
23 NOM US (Näm nden för nordiskt m usiksam arbete)
24 N ordiskt samiskt institut
25 N ordiskt konstcentrum
26 N ordens Hus på Färöarna
27 N ordens institut på Åland
28 Nordens institut i G rönland (NAPA)
29 Nordisk federation för medicinsk undervisning
30 N ordiska som m aruniversitetet (NSU)
31 N ordiska sam fundet för Latinam erika-forskning 

(NOSALF)
32 N ordiska kom m ittén för öststatsforskning
33 N ordiska am atörteaterrådet (NAR)
34 N ordiska konstförbundet (NKF)
35 Skandinavisk förening i Rom
36 N ordkalottm useet
37 N ordiska litteratur- och bibliotekskom m ittén
38 N ordiska ungdom skom m ittén

C 13/s Berättelser på social- och m iljöutskottets verksam hetsom rå
de:

C 13/s: 1 N ordiska läkem edelsnäm nden
2 N ordiska hälsovårdshögskolan
3 N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD)
4 N ordiska institutionen för vidareutbildning inom arbets

m iljöom rådet (NIVA)
5 N ordiska näm nden för handikappfrågor (NNH)
6 N ordiska institutet för odontologisk m aterialprovning 

(NIOM )
7 N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter
8 K om m ittén för Bottniska viken

C 15/e Berättelser på ekonom iska utskottets verksam hetsom råde:
C 15/e: 1 N ordiska ekonom iska forskningsrådet

2 N ordiskt statistiskt sekretariat
3 N ordiska kom m ittén för byggbestämmelser (NKB)
4 Sam nordisk plantförädling (SNP)
5 N ordtest
6 Nordel
7 N ordiskt kontaktorgan för atom energifrågor (NKA)
8 N ordiska institutet för regionalpolitisk forskning 

(NordREFO)
9 Sam arbetsnäm nden för nordisk skogsforskning (SNS)

10 N ordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter 
(NGB)
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D. 1991 M eddelanden i anledning av tidigare rekommendationer 
24/1974/j Sam nordisk insats för skydd av m iljön i sam ernas kärnom 

råden
Arbetsm iljörisker i sam band med graviditet m .m . 
Klimatologisk vård av psoriasispatienter sam t likartade 
principer för ersättning av kostnader för vården 
Sam arbetsprojekt för små och m indre kända grupper av 
funktionshäm m ade 
Sam arbete om handelssjöfarten 
Program för stöd och hjälp till utförsäkrade arbetslösa 
Handlingsplan mot narkotika
G em ensam  nordisk arbetsm arknad för fria näringsidkare 
N ordbors rättigheter 
Låsningsfria bromssystem i bilar
N ordiskt kom parativt forskningsprojekt om narkotika och 
kontrollpolitik
Erfarenhetsutbyte om arbetstidsfrågor 
Handlingsprogram  mot aids
Stödordning för handikapporganisationernas nordiska sam 
arbete
Ökade flyttningsmöjligheter för pensionärer i Norden 
Sam arbete kring genteknologi
Förenkling och harm onisering av vägmärkessystemet i N or
den
Internationell samverkan för förenkling och harm onisering 
av vägmärkessystemet
Plan för infrastrukturinvesteringar i Norden 
Finansieringen av det nordiska sam arbetet 
S torstädernas trafik- och miljöproblem 
Snabbare postgång mellan och inom de nordiska länderna 
Rökfria miljöer m. m.
Internationella restriktioner mot tobakskonsum tion 
Årlig lägesrapport om miljöpolitik 
Avveckling av kärnkraften 
Sam arbete om krim inalitetsefterforskning 
Reell likalön mellan kvinnor och män 
Internationell m iljöpolitik 
Sam arbetsplan på energiom rådet 
Projekt Nordjobbs fortsättning 
D atorstödd utbildning av tekniker och ingenjörer 
U tbildnings- och praktikantutbytessam arbetet med EG 
Projekt på flyktingom rådet 
Begränsning av export av farliga varor 
Intensiverad övervakning av bojkottlagstiftningen mot Syd
afrika
Ökat sam arbete inom  turism en
Sam nordisk användning av inform ationssystem  och data
banker
Ökat sam arbete inom järnvägstrafiken 
Fordonstekniskt sam arbete 
Sam ordnad trafik- och trafiklärarutbildning 
U tbildning och legitim ation för kiropraktorer 
Hjälpm edelsförsörjning för handikappade

18/1980/s 
*24/1983/s

25/1983/s

9/1985/t 
»21/1985/s 

23/1985/s 
9/1986/s 
10/1986/s 
18/1986/t 
2/1987/j

*15/1987/s 
*17/1987/s 

22/1987/s

*23/1987/s 
*24/1987/s 
*41 /1987/t

42/1987/t

*44/1987/t 
45/1987/b 

*7/1988/t 
8/1988/t 
11/1988/s 
12/1988/s 
22/1988/s 
32/1988/e 

*43/1988/j 
44/1988/j 
47/1988/s 
2/1989/e 
8/1989/k 

*12/1989/k 
* 13/1989/k 

18/1989/j 
19/1989/j 

*20/1989/j

21/1989/t 
*23/1989/t

*25/1989/t 
*26/1989/t 
*27/1989/t 
*30/1989/s 
*31 /1989/s



*32/1989/s 
*33/1989/s 
*35/1989/s 

36/1989/s

*37/1989/s 
38/1989/s 
40/1989/e 

*41/1989/k 
*43/1989/s 

44/1989/j 
45/1989/e 

*46/1989/k 
*1/1990/e 

2/1990/e 
3/1990/e

4/1990/e 
5/1990/e 
6 /1990/e

*7/1990/j

*8/1990/j 
9/1990/k 
10/1990/k

11/1990/k

12/1990/k 
13/1990/k 

*14/1990/k 
*15/1990/t 

16/1990/s 
17/1990/s 

*18/1990/s 
19/1990/s

*20/1990/s 
*21/1990/s 
*22/1990/s 

23/1990/s 
*24/1990/s 

25/1990/s 
*26/1990/s 
*27/1990/s 
*28/1990/s 
*29/1990/s 
*30/1990/s 
*31/1990/s 
*32/1990/s 
*33/1990/s 

1/199 l/b
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Samarbetsorgan för räddningstjänstom rådet
Ökade insatser inom barn- och familjepolitiken
Insatser för m inskad alkoholkonsum tion i N orden
Plan för förstärkta insatser mot reum atiska sjukdom ar i
N orden
Skydd av den nordiska havsfågelfaunan 
N ordiskt miljö- och biologiår 1990 
Avskaffande av tull- och gränsprocedurer 
U tökat nordiskt utbildningssam arbete 
Överföring av miljöteknologi utanför Norden 
N ordiskt institut för EG-rätt
Uppföljning av Arbetsprogram Norden i Europa 1989 — 92 
Å tgärder för N ordplus-program m ets genom förande 
N ordiskt sam arbetsprogram  för regionalpolitik 
EG-anpassning och regionalpolitik
Tillägg till nordiskt handlingsprogram  på jo rd- och skogs- 
bruksom rådet
Sam arbete om ekologisk jordbruksproduktion 
N ordiskt miljöfinansieringsbolag
Förhöjd utlåningsram  för N ordiska investeringsbankens 
projektinvesteringslån
Internationellt sam arbete för jäm ställdhet mellan kvinnor 
och män
Sam nordisk vapenlagstiftning
Ändring av överenskommelsen om Nordiska kulturfonden 
Handlingsprogram för språksam arbete 1990—1995, Nord- 
MÅL
Riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rådet (FPR) för 
1990 -  1992
Nordisk arbetsm arknad för personer med högre utbildning
Nordisk kulturfestival 1992
N ordiskt konst- och kulturcenter i Nuuk
Tvärflyg i M ittnorden
Handlingsplan mot havsförorening
Handlingsplan mot luftförorening
Globalt m iljösam arbete
Handlingsprogram för renare teknologi, avfall och åter- 
användning
Internationellt sam arbete om export av avfall
Nätverk för renare teknologier
Åtgärder för att undvika oljekatastrofer
Internationellt sam arbete mot oljeskador
Luftföroreningsproblem  på N ordkalotten
Sam arbetsprogram  för en bättre arbetsm iljö i Norden
Telekom m unikationer för handikappade
Forskningssam arbete om amalgam
Ratificering av FNs barnkonvention
Åtgärdsplan för uppföljning avFN s barnkonvention
Homosexuellas sociala situation
Toxikologiskt institut
Program mot ungdomsarbetslösheten
N ordbors rättigheter i Norden
Nordiska m inisterrådets budget för 1991
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E. 1991 Frågor
1 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd angående det 

nordiske fiskeripolitiske sam arbejdsprogram  (stillet a f  Lars 
Emil Johansen)

2 Skriftlig fråga till D anm arks regering angående färjeförbin- 
delserna mellan Skåne och Bornholm (ställd av Wiggo 
Komstedt)

3 Skriftligt spørgsmål til Sveriges regering angående Brundt- 
landkom m issionens anbefaling om at halvere energiforbru
get inden år 2040 (stillet af Margrete Auken)

4 Skriftlig spørsmål til Sveriges regjering angående å utvikle 
” N orden som hjem m em arked” (stillet av Anders Talleraas)

5 Skriftlig fråga till Nordiska m inisterrådet angående effek
tivisering av transporter från de nordiska länderna till hela 
Europa (ställd av Sakari Knuuttila)

6 Skriftlig fråga till Finlands och Sveriges regeringar angående 
åtgärder för att förebygga skador av islossningen i Torne- 
älven (ställd av Eino Siuruainen och Seppo Pelttari)

7 Skriftlig fråga till Finlands och Sveriges regeringar angående 
befräm jandet av lax- och havsöringsstam m arna i Torne- 
älven (ställd av Eino Siuruainen och Seppo Pelttari)

8 Skriftlig fråga till N ordiska m inisterrådet angående hotet 
från ryska luftföroreningar på Nordkalotten (ställd av 
G rethe Lundblad)

9 Skriftlig fråga till N ordiska m inisterrådet angående avveck
lingen av handelshinder i Norden (ställd av Karin Söder)

10 Skriftlig fråga till Nordiska m inisterrådet angående genom
förandet av nordiska infrastrukturinvesteringar inom trans
portsektorn (ställd av Elver Jonsson)

11 Skriftlig fråga till N ordiska m inisterrådet angående sam ar
bete om miljön på Nordkalotten (ställd av Ylva Annerstedt)

12 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd om en nordisk 
indsats til begrænsning af drivhuseffekten (stillet af M argre
te Auken)

13 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd angående eks
port og im port af miljøfarligt affald mellem de nordiske 
lande indbyrdes og til lande udenfor Norden (stillet a f  M ar
grete Auken)

14 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd angående depo
nering a f  radioaktivt affald under havbunden gennem skak
ter fra land (stillet af Margrete Auken)

15 Skriftlig fråga till Sveriges regering angående eventuella 
kontrakt med upparbetningsanläggningen i Dounreay i 
Skottland om återanvändning och forvaring av kärnbränsle
avfall (ställd av H jörleifur G uttorm sson)

16 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående ungdom sarbets
lösheten (ställd av G rethe Lundblad)

17 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående insatser till 
skydd av miljön i A ntarktis och Arktis (ställd av M arianne 
Samuelsson)

18 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående stöd till handi
kappfam iljer (ställd av Lena Öhrsvik)

2-10-0450 Nordiska rådel



Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikapp
aspekter inom turism en (ställd av Lena Öhrsvik)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikapp
aspekter i EG-diskussionerna (ställd av Lena Öhrsvik)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikapporga
nisationerna som företrädare för konsum entgrupper (ställd 
av Lena Öhrsvik)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående handlingspla
nen mot cancer (ställd av Lena Öhrsvik)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående gemensam nor
disk utlandsvård för psoriasisjuka (ställd av Lena Öhrsvik) 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående export och im 
port av miljöfarligt avfall mellan de nordiska länderna 
(ställd av M arianne Samuelsson)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående europeisk inte
gration och nordisk alkoholpolitik (ställd av Svein Alsaker) 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående fordonstekniskt 
sam arbete (ställd av Olle Ö strand)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående Nordplus (ställd 
av Ylva Annerstedt)
Fråga till D anm arks regering angående färjeförbindelserna 
mellan Skåne och Bornholm (ställd av Wiggo Kom stedt) 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående följderna av en 
fast Öresundsförbindelse för Östersjöom rådet och speciellt 
för de baltiska länderna (ställd av M arianne Samuelsson) 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående föroreningen av 
Idefjorden (ställd av M arianne Samuelsson)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående säker arbetsm il
jö  vid graviditet (ställd av Lilli Gyldenkilde)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående arbetstid för 
sm åbarnsföräldrar (ställd av Lilli Gyldenkilde)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående deponering av 
radioaktivt avfall under havsbotten via tunnel från land 
(ställd av Lilli Gyldenkilde)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående export av miljö
farligt avfall till länder utom Norden (ställd av Lilli Gylden
kilde)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående planerna för 
etablering av en fast Öresundsförbindelse mellan Köpen
ham n och M almö (ställd av Lilli Gyldenkilde)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående alkoholkonsum 
tionen i Norden (ställd av Elver Jonsson)
Fråga till Sveriges regering angående beskattning av pensio
nerna för återvändande invandrare (ställd av M arjatta Vää
nänen)
Fråga till Sveriges regering angående problem en i sverige- 
finnarnas hem språksundervisning (ställd av M arjatta Vää
nänen)
Fråga till Sveriges regering angående sverigefinska elevers 
m odersm åls/hem språksundervisning (ställd av Mirja Ryy
nänen)
Fråga till Sveriges regering angående nordiska språkkonven



tionens tilläm pning i Sverige (ställd av Gustav Björkstrand 
och Mats Nyby)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående sam arbetet mel
lan de nordiska länderna och Sovjetunionen för bekäm p
ning av brottslighet (ställd av Sauli N iinistö)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikapporga
nisationernas representation i de olika m edicinsk-etiska rå
den (ställd av Sinikka Hurskainen)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående åtgärder for att 
bem ästra den om fattande invandring som eventuellt inrik
tas från Östeuropa till de nordiska länderna (väckt av Sinik
ka Hurskainen)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående ökat sam arbete 
inom råvaru- och varuförsörjning samt energiförsörjning 
för att m inska sårbarheten i krislägen (ställd av M arianne 
Samuelsson)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående utvidgat sam ar
bete på el-om rådet (ställd av M arianne Samuelsson)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående ökat nordiskt 
sam arbete för bättre gem ensamt utnyttjande av förnybara 
energikällor (ställd av M arianne Samuelsson)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående ökat nordiskt 
sam arbete för att öka handeln mellan länderna och minska 
im portbehovet (ställd av M arianne Samuelsson)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående potentialen för 
ökad handel inom Östersjöregionen, speciellt med Baltikum 
och Polen (ställd av M arianne Samuelsson)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående de globala kli
m atförhandlingarna (ställd av D orte Bennedsen)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående de nordiska län
dernas organisation för koordinering av flyktingström m ar 
(ställd av Heikki Riihijärvi)
Fråga till D anm arks regering angående möjligheterna att 
transportera oljeriggar ut ur Östersjön (ställd av Kimmo 
Sasi)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående kännedom en 
om den arabiska kulturen i N orden (ställd av Lauri M etsä
mäki)
Fråga till Sveriges regering angående lokalradions finsksprå
kiga program (ställd av Anneli Jäätteenm äki)
Fråga till Sveriges regering angående finskspråkiga dag
hem sgrupper (ställd av Anneli Jäätteenm äki)
Fråga till D anm arks regering angående nordiskt passavtal 
(ställd av Kim m o Sasi)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående harm onisering 
av flyktingpolitiken (ställd av Karin Söder)
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående vägmärkessyste
met i N orden (ställd av Sten Svensson)
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående inrättande av 
ett nordiskt m ediapris (ställd av Mats Nyby)
Fråga till Sveriges regering angående efterföljandet av det 
nordiska passavtalet (ställd av Eeva-Liisa M oilanen)
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60 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående den rättsliga 
ställningen för kom m ittéer, arbetsgrupper, institutioner 
m. fl., tillsatta av N ordiska m inisterrådet (ställd av Aimo 
Ajo)

61 Fråga till D anm arks regering angående färjetrafikens för
orening i nordiska farvatten (ställd av G rethe Lundblad)

62 Fråga till Sveriges regering angående lönsam t nyttjande av 
havets däggdjur (ställd av Anfinn Kallsberg)

63 Fråga till Sveriges regering angående sam eting för svenska 
samer (ställd av Aimo Ajo)

64 Fråga till D anm arks regering angående nordiska lektorat 
vid Århus universitet (ställd av Antero Kekkonen)

65 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående bilresande 
gränsgångare (ställd av Elver Jonsson)

66 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående N ordiska inves
teringsbankens överskott för 1990 (ställd av K im m o Sasi)

67 Fråga till Sveriges och D anm arks regeringar angående pröv
ning enligt m iljökonventionen av broförbindelse mellan 
Danm ark och Sverige (ställd av G unnar Björk)

68 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående transport av 
använt kärnbränsle (ställd av Hjörleifur G uttorm sson)

Utanför saklistan föreläggs fö r  rådet:

D okum ent 1 Rapport från Nordiska rådets presidium  
D okum ent 2 Regler för sessionens genom förande 
Dokum ent 3 Presidiets Baltikumprogram
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översikt över session

Rådets plenarm öten hölls i Folketingssalen, Christiansborg. Platsfördel- 
ningen i salen framgår av planen sist i band 2. För utskottens, delegatio
nernas, m inisterrådets och presidiets sam m anträden, för sekretariatens 
och pressens arbete, m. m. disponerades olika lokaler i sam m a byggnad.

Plenarmöten

Tisdagen den 26 februari kl. 10.05— 18.50
Onsdagen den 27 februari kl. 09 .05— 14.50 och kl. 14.50— 17.25
Torsdagen den 28 februari kl. 09 .00—11.05 och kl. 11.05—16.35 samt
1 6 .35 -21 .30
Fredagen den 1 m ars kl. 09 .00— 12.57

Utskottsmöten

Budget- och kontrollutskottet 

Måndagen den 25 februari kl. 16.00— 17.00 
Tisdagen den 27 februari kl. 13.30— 14.30 
Fredagen den 1 mars kl. 08.30 — 08.45

Juridiska utskottet

Söndagen den 24 februari kl. 16.00— 17.00
Tisdagen den 26 februari kl. 11.30— 12.00
Onsdagen den 27 februari kl. 12.00—13.00 och kl. 18.30—19.45
Torsdagen den 28 februari kl. 12.00— 12.20
Fredagen den 1 m ars kl. 08.30 — 09.00

Kulturutskottet
M åndagen den 25 februari kl. 16.00— 17.30 
Fredagen den 1 m ars kl. 08.30 — 08.50

Social- och m iljöutskottet

M åndagen den 25 februari kl. 16.00—17.30
Fredagen den 1 mars kl. 08.30 — 09.00

Kom m un ikationsutskottet

Måndagen den 25 februari kl. 16.00— 18.15
Fredagen den 1 m ars kl. 08.30 — 09.00

Ekonom iska utskottet

Måndagen den 25 februari kl. 16.00— 19.00 
Fredagen den 1 m ars kl. 08.30 — 08.40
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Särskilda arrangemang

Tisdagen den 26 februari: Högtidscerem oni i K øbenhavns Rådhus med
anledning av utdelningen av Nordiska rådets 
litteraturpris samt N ordiska rådets musikpris 
med påföljande mottagning på C hristians
borgs slott.

Presidiemöten

Söndagen den 24 februari kl. 17.00 — 20.00 
Måndagen den 25 februari kl. 09 .00— 12.00 
Tisdagen den 26 februari kl. 09.00 — 09.45 
Torsdagen den 28 februari kl. 15.45—16.45 
F redagenden 1 mars kl. 13.00—14.00
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Protokoll 

l:a mötet

Tisdagen den 26 februari kl. 10.05 -18.50

P residen ter: Páll P étu rsson  (1-3), A nker Jørgensen (4-11), Elsi H etem äki-O lander 
(11), Karin Söder (11), Kirsti Kolle G røndahl (11) och Ólafur G. E inarsson (11)

Dagordning

1. Ö ppningsanfö rande av N ordiska rådets president

2. G odkännande av m edlem slistan

3. Val av N ordiska rådets presid ium

4. Tal av den  nyvalde presiden ten

5. U tsändning  av handlingar till sessionen

6. Fastställande av saklista för sessionen

7. M eddelande om voteringsordningen

8. Val av revisorer och rev isorssupplean ter för N ordiska ku lturfonden  för åren 
1991-1992

9. B em yndigande för u tsko tten  att lägga sådana m eddelanden  till handlingarna 
som  ej h a r upptag its på saklistan för sessionen eller som  inte slu tbehandlas 
på sessionen

10. Regler för sessionens genom förande (D okum ent 2)

11. C 1: N ordiska m inisterrådets berättelse om  det nordiska sam arbetet, C 2: 
N ord iska m inisterrådets redogörelse om p lanerna för det nordiska sam arbe
tet sam t D okum ent 1: R apport från N ordiska rådets p resid ium  
(generaldebatt)

Presidenten: Inden  vi begynder dagens m øde, skal vi m indes en nordisk  kol
lega, som  n u  har forladt os.

Arvo K em ppainen blev født den 3. sep tem ber 1946 og døde sidste fredag. 
H an  var u d d an n e t læ ge og rigsdagsm and fra 1979 til 1989, og han  var m edlem  
af N ord isk  Råd først i K ulturudvalget og siden i Ø konom isk U dvalg. I den  fin
ske riksdag rep ræ sen tered e  han  V enstreforbundet.

Vi h æ d rer hans m inde m ed kort stilhed.

Öppningsanförande av Nordiska rådets president

Æ rede forsamling! Det tilfalder mig som  rådets p ræ siden t i det forløbne år på 
præ sidiets vegne at byde alle deltagere og gæ ster velkom ne til sessionen, både 
parlam entarikere, regeringsm edlem m er, rep ræ sen tan ter for de nordiske insti
tutioner, sagkyndige og tjenestem aend.
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En sæ rlig velkom st vil jeg rette til vores specielt indbud te  gæ ster, litteratur
prisv inderen , Nils-Aslak V alkeapää, og m usikprisvinderen, N iels H enn ing  Ø r
sted  P edersen .

Endelig vil jeg byde nyh ed sm ed d e lem es m edarbejdere og rep ræ sen tan ter 
for N ord isk  Råd velkom ne.

Sidst, m en ikke m indst, vil jeg byde velkom m en til vore gode gæ ster fra 
Baltikum, Estlands p ræ siden t, A rnold Riiiitel m ed sin delegation, Letlands 
p ræ siden t, Anatolijs G orbunovs m ed sin delegation og L itauens v icepræ sident 
Bronislovas K uzm ickas m ed sin delegation.

D et er os en m eget stor g læ de at få lejlighed til at have disse æ dle gæ ster 
b land t os, og det er glædeligt, at de har taget m od invitationen til a t overvæ re 
denne session h er i K øbenhavn. I tilknytning til afslutningen på dagens m øde 
får vi lejlighed til at lytte til vore internationale gæ sters syn sp u n k ter inden for 
ram m erne af et specielt program .

Jeg retter en tak til det danske Folketing, som  i en uge overlader os deres 
sm ukke og traditionsrige arbejdsplads her på Christiansborg. H jertelig tak.

Vi ser frem  til travle arbejdsdage her i K øbenhavn. Vi kom m er til at d isku
tere og behandle m ange vigtige sager, og jeg håber, at m an kom m er frem  til 
fornuftige konklusioner, som  vil bidrage til at frem m e nordisk  sam arbejde og 
h jæ lpe os i vore bestræ belser for at gøre vor lille del af verden  til et en d n u  be
dre sted at bo.

Må jeg lige have lov til, før R ådet væ lger en ny p ræ siden t, at kom m e m ed 
en personlig  bem æ rkning .

Jeg siger tak til alle, som  h ar vist mig overbæ renhed , h jæ lpsom hed og tillid i 
det år, jeg har haft den  æ re at fungere som  p ræ sid en t i N ord isk  Råd.

M ed disse ord  erklæ rer jeg N ordisk  Råds 39. session for åbnet.

Godkännande av m edlem slistan

U tdelad m edlem slista up p rä ttad  i enlighet m ed § 4 i N ordiska rådets arbets
ordning godkändes.

Ändringar i m edlem slistan

D et anm äldes, att M arianne Sam uelsson, G unnar Björk, Anita Johansson  och 
Per Olof H åkansson  ersätts av K rister Skånberg, Olof Johansson, Y vonne 
Sandberg-Fries respektive Lars U lander.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Val av Nordiska rådets presidium

Enligt § 32 i N ord iska rådets arbetsordning  u tgör p resid iet valberedning för de 
val som  företas av plenarforsam lingen, u tsko tten  och redaktionskom m ittén.

Presid iet hade föreslagit att till p residen t skulle väljas A nker Jørgensen, 
D anm ark, och till övriga m edlem m ar av presid iet Ivar H ansen , D anm ark, Elsi 
H etem äki-O lander, Finland, M ats N yby, Finland, O lafur G. E inarsson, Island, 
Påll P étu rsson , Island, K irsti Kolle G røndahl, N orge, Jan P. Syse, N orge,
G rethe L undblad, Sverige och Karin Söder, Sverige.
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Presid iet hade även beslu ta t att fortsätta den  tillfälliga o rdn ingen  m ed ob- 
servatörsplats i presid iet. P residiet hade föreslagit att till observatör i p resid iet 
skulle väljas Lilli G yldenkilde, D anm ark.

P residiets förslag bifölls.

Tora Aasland Houg: President! På vegne av den venstresosialistiske g ru p p en  i 
N ordisk  Råd vil jeg kom m e m ed følgende korte m erknad til innstillingen.

Jeg viser til vårt m edlem  Lilli G yldenkildes protokolltilførsel til valgkom i
teens forslag om tilslutningen til innstillingen, u n d er forutsetn ing av - som  p ro 
tokolltilførselen lyder - at plenum sforsam lingen beslu tter at presid iet i fram tiden 
består av 11 m edlem m er.

D ette blir høyst sannsynlig  ved ta tt onsdag  - altså i m orgen - da det forelig
ger en klar flertallsinnstilling fra juridisk utvalg som  bygger på innstillingen fra 
organisasjonskom iteen. I denne kom iteen var m an opptatt av å sikre parti
g ru p p er med m inst seks m edlem m er represen tasjon  i presidiet.

D et kan derfor synes bakvend t å velge et presid ium  etter den  gam le modell 
med observatørpost nå når det etter all sannsynlighet blir form alisert en m er 
ryddig  og rettferdig ordning  allerede om  ett døgn. M en g ru p p en  setter sin lit til 
det nye presidiet, at de på en smidig m åte vil tilpasse seg det p lenum sforsam 
lingen eventuelt kom m er til å vedta i m orgen.

På vegne av den  venstresosialistiske g ruppen  aksepterer jeg derfor inn
stillingen som  foreligger m ed denne m erknad.

Wiggo Komstedt: H err president! Ä rade ledam öter! Vi tilläm par i N ordiska rå 
det en princip om  rotation på vissa poster, av nationella och partipolitiska h ä n 
syn . D et är i vissa fall bra, i andra fall m indre bra, m indre bra exem pelvis bero 
ende på ryckighet och dålig kontinuitet som  uppstå r i u tskottsarbetet. B akgrun
den  till detta  är till sto r del att de nordiska länderna och de självstyrande om 
rådena genom för val till sina parlam ent vid olika tidpunk ter u n d er åren.

Vi står ju st i år inför detta problem  i större om fattning än någonsin  tidigare. 
F inland, Island, G rönland och Sverige kom m er att ha val senare u n d er året, 
m edan D anm ark och N orge hade val u nder senare delen av förra året. Efter 
valen i år i de olika länderna h än d e r u n d er flera år i princip ingenting som  
näm nvärt kan förändra den politiska sam m ansättn ingen  i N ordiska rådet.

D et är m ed hänsyn  till detta opraktisk t att n u  välja p resid ium  och utskott. 
Vissa ledam öter kom m er om några få veckor att läm na sina parlam ent och 
därm ed  sina u p p d rag  i N ordiska rådet. Jag skulle m ot denna bakg rund  vilja 
ställa y rkandet att N ordiska rådet u ppskö t valen både av presid ium  och till u t
skott och lät nu v aran d e  förhållanden råda fram till efter valen i höst.

Jag vet dock att detta y rkande inte är möjligt att ställa enligt H elsingforsavta- 
lets artikel 52, som  säger att valen skall förrättas i dag. D enna föreskrift i Hel- 
singforsavtalet m edför dock en ste lben thet i N ordiska rådets arbete, som  är till 
m en för en konstruktiv itet i dess verksam het.

H err president! M ed hänsyn  till den åberopade artikeln i H elsingforsavtalet 
har jag inget y rkande.

Anker Jørgensen övertog härefter ledningen av förhandlingarna.
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Anförande av den nyvalde presidenten

Anker Jørgensen: Æ rede rådsm edlem m er, må jeg på det nyvalgte præ sidium s 
vegne takke varm t for den  tillid, som  råde t har vist os. Vi skal naturligvis gøre 
vort bedste for, at p ræ sid iet lever op til den m ålsæ tning, der er ud tryk t i orga
nisationskom iteens forslag, nem lig at præ sid iet skal væ re et politisk handlekraf
tigt organ.

D erm ed vil jeg fortsæ tte den linje, som  har væ re t fulgt det sidste år med 
ganske m arkante politiske tilkendegivelser. Jeg finder det vigtigt, at N ordisk 
Råd i et Europa u n d er forvandling kender sig selv og også i betydeligt om fang 
er en udfarende kraft, og den  linje vil jeg altså gerne have, at vi følger på hele 
rådets vegne.

Jeg vil herm ed  også takke den afgåede præ sident, Påll P étursson , for denne 
linje, som  h an  h ar væ re t m ed til at lægge. I en m eget travlt periode har han le
det vo rt arbejde, både m ed at videreføre vore hidtidige opgaver og m ed at eta
blere nye kontak ter og m arkere N ordisk  Råd uden  for N ordens sæ dvanlige 
græ nser. D er er ingen tvivl om, at det har væ ret k ræ vende og slidsom t, og 
sam tidig har han gjort det på en sæ rdeles venlig m åde, smidig og i høj grad i 
en god sam arbejdsatm osfæ re. D et siger vi dig hjertelig tak for.

Jeg vil benytte  lejligheden til at byde alle velkom m en til K øbenhavn og til 
C hristiansborg, velkom m en til valgte m edlem m er og regeringsrepræ sentan ter, 
til vore m edarbejdere, vore sagkyndige, vore sæ rligt indbudte , til deltagerne i 
U ngdom m ens N ordiske Råd og til de m ange p resserepræ sen tan ter.

For første gang i N ordisk  Råds historie har vi som  sæ rligt indbud te  frem 
træ dende  rep ræ sen tan ter for Estland, Letland og Litauens folkevalgte forsam 
linger. De er kom m et på besøg hos os i en periode af største betyc’ning for dem  
og derm ed også for os. Jeg hilser dem  varm t velkom m en og takker sam tidig for 
den m odtagelse, N ordisk Råds rep ræ sen tan ter har fået i det forløbne år i både 
Estland, Letland og Litauen. D et er god t for os at m ødes i en nordisk  rigsdag 
med vore nordiske trad itioner for dem okrati og for en parlam entarisk  m åde at 
løse - eller i hvert fald m edvirke til at løse - alle sam fundsopgaver på. Disse 
traditioner skal vi fastholde og udbygge. D em okrati er netop ikke nogen kon
stan t størrelse, dem okrati er sæ rdeles levende og sårbart, det ved vi alt for godt 
og har fået det gen taget ved de sidste m åneders begivenheder hos vores naboer 
på den anden  side af Ø stersøen.

Vi går ind for afspæ nding  og ønsker bestem t ikke at bidrage til op trapning  
af uen igheder. H vordan  vi skal gøre dette og hvordan  vi skal forholde os, får vi 
lejlighed til at drøfte ved denne session, m en det må allerede nu  stå lysende 
klart, at vi i N ordisk  Råd tilsiger vor politiske støtte til at arbejde for dem okrati 
og parlam entarism e. Vi stø tter forhandlinger om selvstæ ndighed  og tager 
afstand fra vold og trusler om vold.

Vi ved alle, at de nordiske lande ikke kan væ re sig selv nok. D et nordiske 
sam arbejde og de nordiske lande er afhæ ngige af forholdene i vor om verden og 
også afhæ ngige af et godt og et n æ rt sam arbejde m ed denne om verden. I løbet 
af de næ ste m åneder får vi sandsynligvis en afklaring af, hvordan  sam arbejdet 
mellem EF og Efta kan blive tæ ttere i de kom m ende år. D et er mit ønske, at 
resultatet af fo rhandlingerne m ellem EF og Efta må lede til nye m uligheder, 
også for det nordiske sam arbejde.

D et internationale sam arbejde er folkeligt forankret i vore lande. D et er sim 
pelt hen  en selvfølge for os. Det er en selvfølge for os, at vi kan fæ rdes frit i



Första mötet; generaldebatten 47

hele N orden , at vi kan bosæ tte os, hvor vi vil, at vi kan søge arbejde, hvor vi 
vil, og at vi kan få hjæ lp, hvor vi bor, uanse t hvilket land vi kom m er fra. D en 
slags selvfølgeligheder vil vi heller ikke undvæ re.

U dviklingen er gået s tæ rk t i de sidste p ar år, og der er intet, der tyder på, at 
den  i den kom m ende tid vil gå langsom m ere. Vi kom m er stadig tæ ttere på h in 
anden . Tem po har også p ræ g et arbejdet i N ordisk  Råd de senere år, og vi har 
vist, at når der er politisk behov, og når der er vilje, kan vi også hand le hurtig t. 
Vi har ho ld t ekstrasessioner om p resserende em ner, og præ sid iet har handlet.

Derfor er det helt rigtigt, at vi ved denne session skal behandle forslagene 
fra O rganisationskom iteen, der sigter m od at gøre arbejdet sm idigere og m ere 
effektivt. K om iteen kom  jo langt m ed sit arbejde, og nu er det os, der skal føre 
forslagene ud  i livet. Alligevel kan jeg ikke tilbageholde en skuffelse over, at 
regeringerne ikke h ar villet gå læ ngere på visse om råder, end tilfæ ldet er. Vi 
burde også have fået m inisterrådsförslag om et tæ ttere , form aliseret uden rig s
politisk sam arbejde og om  budgetproblem erne.

M en i N ordisk  Råd vil vi fastholde forventn ingen  til vore regeringer. H er 
kan jeg p assende  citere O rganisationskom iteen, der skriver:

"Det er ren t generelt ikke regelsæ ttet i den n uvæ rende  udform ning, der står 
i vejen for frem gang (altså i det nordiske sam arbejde). Skal det nordiske sam ar
bejde kritiseres for m anglende resultater, bør kritikken rettes mod m angelen på 
politisk vilje."

Og det synes jeg er vigtigt at understrege: Kritik af regeringerne, m en 
sandelig  også forståelse af, at vi selv ikke altid har tilstrækkelig politisk vilje.

D et er m åske sym bolsk, at vi ho lder sessionen i K øbenhavn netop på dette 
tidspunkt, hvor tanken  om  en fast forbindelse over Ø resund  er så tæ t den  en 
delige politiske beslu tn ing som  nogen  sinde. Lad os håbe, at vores forbindelser 
fortsat vil væ re tæ tte og faste. Vi skal udbygge dem  ved denne session.

D erfor velkom m en til K øbenhavn, til C hristiansborg, til vort parlam ent, 
Folketinget!

Utsändning av handlingar till sessionen

A rbetsordningen  stadgar att allt dokum entationsm aterial som  skall behandlas 
vid sessionen skall ha u tsän ts senast två veckor före sessionens början. D en 
stadgar också att u tsän d an d e  kan ske senare om särskilda skäl föreligger.

Presid iet hade föreslagit att även de förslag som  u tsän ts senare än två 
veckor före sessionens början kan behandlas vid sessionen. Beslutet k räver 2/3 
flertal.

P residiets förslag bifölls.
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Fastställande av saklista för sessionen

Presidiet hade  föreslagit att p lenarforsam lingen fastställer saklistan för sessio
n en  i enlighet m ed de t u tdelade tryckta förslaget m ed tillägg av m edlem sför- 
slagen A 963/j1 om  m edlem skap för de baltiska länderna i N ordiska rådet (väckt 
av Pia K jærsgaard) och A 964/j1 om att upprätta  diplom atiska förbindelser m ed 
de baltiska länderna (väckt av Pia K jæ rsgaard) sam t fråga E 16/1991 angående 
ungdom sarbe tslösheten  (ställd av G rethe Lundblad) och D okum ent 3: Presidiets 
Baltikum program .

Eventuella ytterligare frågor (E-saker) kan kom m a att ställas m ed hänvisning 
till arbetsordningens § 15.

Saklistan för sessionen fastställdes i enlighet med presidiets förslag.

Meddelande om  voteringsordningen

V oteringen sker m ed hjälp av voteringsapparat. I enlighet m ed § 11 i rådets ar
betsordning  kan m edlem  rösta "ja” eller "nej" eller avstå från att rösta.

På varje plats har m edlem m arna tre vo teringsknappar m ärkta m ed "ja"
(grön knapp), "nej" (röd knapp) och "avstår" (vit knapp).

P residen ten  m eddelar när vo teringen börjar respektive avslutas. 
M edlem m arna kallas till om röstn ing m ed en ringsignal. Klockan ringer när 

den siste anm älde talaren fått ordet i ett ärende där om röstning skall äga rum .

Val av revisorer och revisorssuppleanter för Nordiska kulturfonden för åren 
1991-1992

Presidiet hade föreslagit a tt rådet till revisorer och rev iso rssupp lean ter för N or
diska ku ltu rfonden  för åren  1991-1992 väljer Jimmy Stahr med Jette Pohrs som  
supp lean t och Jørgen M ohr m ed Svend G rauesen som  supplean t.

Presidiets förslag bifölls.

Bemyndigande för utskotten att lägga sådana m eddelanden till handlingarna, 
som  ej upptagits på saklistan för sessionen  eller som  inte slutbehandlas på 
sessionen

Presidiet hade föreslagit a tt u tsko ttet bem yndigas att lägga till handlingarna så
dana m eddelanden  som  inte upptag its på saklistan för sessionen eller som  inte 
slu tbehandlas på sessionen.

Presidiets förslag bifölls.

1 Medlemsförslagen A 963/j och A 964/j slutbehandlades inte av juridiska utskottet och 
kunde därför ej tas till behandling i plenum.
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Regler för sessionens genom förande (Dokument 2)

Presidenten: Enligt D okum ent 2 föreslår presidiet vissa regler för sessionens 
genom förande. I dokum entet föreslås tidsbegränsning av inläggen i general
debatten  och i sakdebatterna . D et föreslås också h u r rep likordningen skall ge
nom föras.

Presidiets förslag bifölls.

C 1: Nordiska ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet, C 2: 
Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna för det nordiska samarbetet 
samt Dokum ent 1: Rapport från Nordiska rådets presidium  (generaldebatt)

Indenrigsm inister, m inister for nordisk  sam arbejde Thor Pedersen: H r. p ræ si
dent, æ rede rådsm edlem m er, æ rede gæ ster.

N ordisk  Råd m ødes i år på et tidspunkt, hvor vi dagligt konfron teres med 
m enneskelige lidelser og tragedier, som  gør et dybt indtryk på os alle.

Vi i N orden  n æ rer også en dyb uro over den spæ nd te  situation, som  fortsat 
råder i vort næ rom råde Baltikum.

Trods den m eget alvorlige situation efter Iraks annektering  af K uw ait i au 
g u st sidste år h ar den entydige fordøm m else af Irak, S ikkerhedsrådets faste re
aktion og ikke m indst de allieredes militære aktion vist, at verdenssam fundet 
ikke læ ngere accepterer aggression og brud  på de fundam entale internationale 
regler.

D enne læ re h ar S addam  H ussein  nu m åttet erkende, og det er vort håb, at 
der nu  findes en varig løsning.

Ved sessionen  i Reykjavik sidste år m ødtes vi i en atm osfære af international 
optim ism e, m en det år, der er gået, h ar desvæ rre læ rt os, at billedet hu rtig t kan 
vende.

Vi kan igen konstatere, at N orden  er et fredeligt hjørne, m en det giver os et 
stort ansvar, et sto rt ansvar, der forpligter. Vi har et ansvar, isæ r over for vore 
naboer. Vi h ar en forpligtelse til at m edvirke til løsninger, som  hurtig t b idrager 
til genopbygning  og stabilitet.

Efter M inisterrådets opfattelse er det lykkedes at tage væ sentlige skrid t til at 
forbedre organisationen og skabe en struk tu r for en m ere effektiv v irksom hed.
I det forløbne år er det også lykkedes os at gennem føre nye, væ rdifu lde initiati
ver.

Det har v æ re t et år uden  større m eningsforskelle mellem N ordisk  Råd og 
M inisterrådet takket væ re en løbende og konstruktiv  dialog. M inisterrådet 
konsta te rer derfor også m ed glæ de, at vi heller ikke i de kom m ende dage synes 
at stå over for uoverkom m elige m eningsforskelle.

Set i dette perspektiv  er p rob lem erne på den egentlige nordiske dagsorden  
relativt sm å.

H r. p ræ siden t. M inisterrådet frem læ gger til sessionen en om fattende beret
ning for arbe jdsåret 1990, og vi redegør på sæ dvanlig  m åde for vores frem 
tidsp laner. Jeg vil derfor alene frem hæ ve enkelte vigtige arbejdsom råder for 
M inisterrådet.

D en eu ropæ iske d im ension i sam arbejdet er yderligere m arkeret. I juni s ids
te år vedtog M inisterrådet en konsolideret og udv ide t udgave af arbejdspro-
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gram m et N o rd en  i E uropa til 1992. Vi har før sessionen fået en rappo rt om 
gennem førelse og status for program m et, og Rådet vil i løbet af kort tid få 
denne oversendt.

Vi har beslu ttet at se næ rm ere  på, hvorledes V estnordensam arbejdet bedst 
muligt kan udvikles i lyset af V estnordens særlige stilling. For at yde et nordisk 
bidrag til oprettelsen  af et nordisk  kunst- og ku ltu rcenter i N uuk  har vi i går gi
vet tilsagn om  et engangstilskud på i alt DKK 20 mio. fordelt på årene 1995/96.

M inisterrådet har i det år, som  er gået, væ ret stæ rk t optaget af sam arbejdet 
m ed Baltikum. Vi har et specielt forhold til de baltiske lande som  næ rm este n a 
boer. Vi ønsker at støtte og frem m e den dem okratiske udvikling i landene og 
den  fredelige vej m od selvstæ ndighed . Forventn ingerne til N orden  er store.

Inden  for Ø stersøom rådet ønsker vi et fællesskab, hvor de baltiske lande 
deltager i et b red t sam arbejde. Jeg kan f.eks. næ vne om råder som  miljø, forsk
ning, kom m unikation og ku ltursam arbejdet.

M in isterrådet h ar på kort tid udarbe jdet et arbejdsprogram  for Baltikum. Vi 
har etableret en stipendieordning , som  skal supplere nationale ordn inger. De 
første stipendier er uddelt, og de første unge baltiske studerende er allerede i 
gang h er i de nordiske lande.

Vi har oprettet nordiske inform ationskontorer i de baltiske hovedstæ der, i 
Tallinn, i Riga og i Vilnius. K ontorerne skal hjæ lpe m ed kontak terne mellem de 
baltiske lande og de nordiske lande, og M inisterrådet ansatte i går ledere til de 
tre kontorer.

Vi har endvidere skabt det økonom iske grundlag  for en pulje, hvor vi kan 
støtte forskellige projekter til gavn for vore naboer om kring Ø stersøen. Forelø
big har M inisterrådet m odtaget 70 ansøgninger, og de første sam arbejds
projekter er tildelt bevillinger.

På sam arbejdsm inisterm ødet i går beslu ttede vi en ud redn ing  om m ulighe
derne for en nordisk  finansiel stø tteordning til investeringer i de baltiske lande. 
Det har vi m eddelt vore finansm inistre, som  sam m en m ed D en N ordiske Inves
teringsbank får de t operative ansvar for gennem førelsen.

Ud over disse initiativer, som  jeg har næ vnt, har vi skabt nye m uligheder 
for at forbedre miljøet isæ r i vore næ rom råder om kring Ø stersøen. U dlåns- 
ram m en for Investeringsbankens projektinvesteringslån er forhøjet, og et nyt 
selskab, "Nordisk M iljøfinansieringsselskab", har påbegynd t sin virksom hed. 
Jeg vil også gerne næ vne M inisterrådsforslaget om  nordisk  m iljøforsknings
program , som  om fatter m iljøforskningssam arbejde i Ø stersøom rådet.

Ja, jeg kan konstatere, at vi er godt i gang.
H r. p ræ sident! N ordisk  M inisterråds budget har m åttet gennem gå sam m e 

kritiske g ranskning  som  de offentlige budgetter i flere af vore respektive lande. 
P lan læ gningsgrundlaget for de næ rm este år, for det o rdinæ re budget, er nu l
væ kst budgettering . M inisterrådet er derfor i gang m ed at indrette virksom 
heder på en sådan  m åde, at vi kan om prioritere og sæ tte ressourcer ind på 
om råder, hvor de gør stø rst nytte eller giver m ulighed for nye prioriterede 
aktiviteter. I de næ rm este år vil der derfor også væ re dele af v irksom heden, 
som  må om læ gges eller finansieres fra anden  side.

Vi h ar i M inisterrådet analyseret vore budgetforpligtelser og kan glæ de os 
over, at det nordiske budget har en langt større fleksibilitet end andre offentlige 
budgetter. D et betyder ikke, at om prioriteringer er problem fri, m en de er n ø d 
vendige, og vores analyser viser, at det fuldt ud  er forsvarligt og også muligt.

Rådets organisationskom ité har foreslået, at der indføres beslu tn ingsret for 
råde t inden  for en budgetram m e, fastlagt af M inisterrådet. M inisterrådet har
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ikke k u n n e t tilslutte sig forslaget. B aggrunden er først og frem m est, at det kan 
betyde et b ru d  på princippet om, at fordelingen af nordiske m idler baseres på 
konsensus.

M en når de t er sagt, vil jeg gerne præ cisere, at vi er i M in isterrådet m eget 
åbne over for æ n d rin g e r i budgetp roceduren , som  kan forstæ rke rådets indfly
delse og give råd e t et større budgetansvar. D et er vores opfattelse, at vi allerede 
h ar anvist såd an n e  løsninger. Vi har bl.a. foreslået, at råde t form ulerer sin b u d 
getudtalelse som  et m uligt sam let alternativ til M inisterrådets forslag inden  for 
sam m e totalram m e.

H r. p ræ sident! M in isterrådet har væ re t s tæ rk t optaget af at forbedre effekti
v iteten og m ulighederne for at reagere på nye udfordringer og for at tage nye 
initiativer. Vi fo rtsæ tter denne linie. M in isterrådet h ar derfor m ed stor in teresse 
m odtaget betæ nkn ingen  fra organisationskom itéen.

Efter ønske fra p ræ sid iet frem læ gger vi et m inisterrådsförslag om  æ ndringer 
af H elsingsforsaftalen, forslag, som  i det væ sentlige vedrø rer rådets in terne 
forhold, og som  M inisterrådet selvfølgelig m edvirker til at gennem føre, n år rå
d e t ønsker det.

A ndre af organisationskom itéens forslag k ræ ver næ rm ere overvejelser. Mi
n isterrådet vil vende tilbage hertil, når vi kender rådets stillingtagen.

Et af forslagene, O verførsel af budgetkom petence, har jeg kom m enteret. Et 
andet forslag v ed rø rer spørgsm ålet om at form alisere sam arbejdet om  in terna
ttonale spørgsm ål.

M inisterrådet er enig m ed organisationskom itéen i, at der i dag intet er til 
h inder for, at spørgsm ål m ed en in ternational dim ension drøftes i N ordisk  Råd 
og N ordisk  M inisterråd . M inisterrådets beretn ing  og p laner, præ sid iets rappo rt 
og dagsordenen  for denne session viser jo til fulde, at den internationale di
m ension er en  realitet i den nordiske hverdag .

Vi m ener også, at det i tiden frem over vil væ re naturlig t m ed et forstæ rket 
sam råd i internationale spørgsm ål mellem de nordiske landes regeringer. Det 
spørgsm ål, vi im idlertid nøje må overveje, er det fornuftige i yderligere at insti
tutionalisere det nordiske sam arbejde, som  vi kender i dag.

H r. p ræ sident! Et tem a, som  optog m ange ved generaldebatten  i Reykjavik 
sidste år, og som  utvivlsom t også vil blive berørt ved dette års debatter, er 
spørgsm ålet om det nordiske sam arbejdes frem tid. Den 1. januar 1993 er uden  
tvivl en vigtig eu ropæ isk  dato, m en vi må heller ikke lægge for m eget i datoen. 
Vi vågner jo ikke op om m orgenen og oplever et nyt Europa eller et andet N or
den.

Vi har både p laner og nordiske initiativer, som  ræ kker læ ngere. O gså Eu
ropa vil u den  tvivl stå over for spørgsm ål, som  ikke er afklaret.

På den  anden  side er vi i M inisterrådet m eget bevidste om, at vi i de kom 
m ende år står over for nye europæ iske struk tu rer. F orhandlingerne mellem  EF 
og Efta om  et om fattende og m ere s truk tu reret sam arbejde, den  såkaldte EEA- 
aftale, går i de kom m ende m åneder ind i sin afsluttende fase.

Vi ved, at Sverige vil søge m edlem skab i EF, og vi kan ikke udelukke, at 
flere nord iske lande følger efter. M en et sam arbejdende N orden  som  en del af 
det europæ iske sam arbejde er et vigtigt mål for en afbalanceret europæ isk  u d 
vikling i reg ionernes Europa.

Vi vil stå over for en situation, hvor sam arbejdet mellem de nord iske lande 
Ovil k unne  få øget betydning  på sam m e tid, som  vi må væ re åbne over for, at 
en del af vort praktiske sam arbejde afløses af europæ iske løsninger.
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D et nord iske sam arbejdes frem tid afhæ nger af, a t vi udviser den  nødven 
dige fleksibilitet, om stillingsevne og handlekraft. De organisatoriske foran
dringer, som  råd e t for sin del ønsker, v u rd erer jeg som  rigtige skrid t m od en 
forenklet arbejdsgang.

H r. p ræ sident! I det år, som  er gået, h a r jeg haft fornøjelsen af at væ re for
m and for M inisterrådet. Vi h a r lagt væ gt på at etablere en åben og forbedret 
dialog m ed N ordisk  R åd. Jeg synes, det er godt på vej til at lykkes. Vi har væ re t 
uenige om  enkelte spørgsm ål, m en for mig har det væ re t vigtigt, at vi åbent og 
ærligt h ar k u n n e t d iskutere. Vi vil fortsæ tte arbejdet m od realistiske løsninger 
for sam arbejdet m ed N ordisk  Råd, og jeg vil sam tidig gerne give ud tryk  for den 
tilfredshed, de t h ar v æ re t at konstatere, at der er b red  og positiv enighed om 
alle betydningsfu lde sager mellem  N ordisk  Råd og N ordisk  M inisterråd.

H r. p ræ sident! Jeg vil gerne slutte m ed at takke p ræ siden ten  og de øvrige 
rådsm edlem m er for sam arbejdet og ser frem  til en konstruktiv  debat for N or
disk Råds 39. session.

Påll Pétursson: H r. p ræ siden t. Ved sidste session påpegede den da afgående 
p ræ siden t, Karin Söder, den  forstæ rkede internationale dim ension i N ordisk 
R åds arbejde. D et sidste år har vi fulgt den  kurs, og den  internationale d im en
sion p ræ ger i stadig højere grad  vort arbejde. V erden forvandles om kring os, 
og vi er en del af verden  og må følge aktivt m ed i udviklingen. A fspæ ndingen 
mellem Ø st og V est m uliggør også friere om gangsform er, og større åbenhed  
stim ulerer også denne udvikling.

S iden vi m ødte til session i Reykjavik i fjor, har om organisering af rådets ar
bejdsform er væ re t u n d er behandling . O rganisationskom itéen, ledet af Bjarne 
M ørk Eidem, har fuldført sit arbejde, og nogle af kom iteens ideer er allerede 
ved at blive ført u d  i livet, and re  bliver v iderebehandlet.

Jeg tror, det er m eget vigtigt at om organisere rådets arbejdsform er ikke som  
en om væ ltning, m en som  en nødvend ig  udvikling. N ordisk  Råd må altid væ re 
et effektivt og m oderne organ for sam arbejde mellem vore respektive lande. D et 
er et gennem gående tem a i kom iteens forslag, at N ordisk Råd bliver et organ, 
som  gør det lettere for den  politiske vilje at få gennem slagskraft. N u  ser det ud , 
som  om denne reform pakke ikke bliver gennem ført som  helhed, m en jeg vil på 
præ sidiets vegne takke kom iteen og specielt form anden, Bjarne M ørk Eidem, 
for et godt arbejde. Jeg tror, at kom iteens arbejde får stor betydning  for råde t i 
frem tiden.

D esvæ rre ville m in isterrådet i sin tid ikke tage del i dette om organiserings- 
arbejde. Ifølge det oprindelige forslag om organisationskom ité bestod den af re
p ræ sen tan ter for både parlam entarikere og m inisterråd, m en m in isterrådet ville 
ikke u d n æ v n e nogen  m edlem m er, så det var kun  rep ræ sen tan ter fra parlam en
tarikersiden, som  sad i kom iteen.

Jeg må på p ræ sid iets vegne beklage den noget negative holdning, som  Mi
n isterrådet h ar til nogle af organisationskom itéens forslag. For eksem pel i 
spørgsm ålet om  budgetp rocedu ren . R ådet har et m eget s tæ rk t og enstem m igt 
ønske om  at øge den parlam entariske indflydelse og få m agt til at beslutte om 
fordeling af budgette t inden  for de fra M inisterrådets side fastsatte b u d g et
ram m er.

Jeg kan godt forstå, a t M inisterrådet m eget gerne vil bibeholde m agten til at 
fastsæ tte ram m er, m en jeg h ar svæ rt ved at forstå, at m inisterrådet ikke vil give 
os parlam entarikere lov til at foretage de prioriteringer, vi ønsker og synes er
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rimelige inden  for m inisterrådets fastlagte ram m er. H vad er det egentlig, mi
n isterrådet er æ ngstelig  for?

For min egen del tvivler jeg ikke på, at en sådan  æ n d re t m ag tstruk tu r inden 
for rådet, som  organisationskom itéen foreslog, og som  nu  støttes af Juridisk 
U dvalg, skulle forbedre kontak terne og sam arbejdet mellem råde t og m inister
rådet. D et ville også bedre  end i dag afspejle de nationale parlam enters vilje.
Jeg kan kun  h er og n u  frem sæ tte et ønske om, at m inisterrådet v u rd erer sagen 
på ny og kom m er tilbage til råde t m ed m inisterrådsförslag, som  opfylder rådets 
ønskem ål.

Jeg vil understrege, at vi fra rådets side h a r sam m e opfattelse som  m inister
rådet i m ange sager, m en det er m eget vigtigt, fordi vi har stæ rk t behov for 
godt og n æ rt sam arbejde og hensyntagen .

H r. præ sident! In tegrationen  i E uropa h ar i de seneste  år p ræ g et vort ar
bejde og vor tankegang i stadig højere grad . Vi har iagttaget udviklingen, og vi 
har d isku teret situationen gang på gang. For mig er det helt klart, at de re
spektive nordiske lande ikke kom m er til at vælge den sam m e vej. D anm ark er 
m edlem . Vi andre , som  er m edlem m er af Efta, tager del i E Ø S-forhandlingerne. 
E ndnu  ved m an ikke, hvad  der kom m er ud af de forhandlinger, eller hvilket 
indhold  en sådan  aftale vil have. D et nordiske sam arbejde er nu  på en m åde sat 
på prøve. E uropain teressen  har hos nogle frem stående nordiske politikere do 
m ineret d iskussionen, og det nordiske er på en  m åde sat i bagg runden . Jeg vil 
påstå, at hvilken vej de nordiske lande end kom m er til at vælge i E uropaspø rgs
m ålene, bliver der også i frem tiden behov for nordisk  sam arbejde. Vi har trods 
alt fælles kurturarv , fælles mål om  velfæ rd og fælles syn på livets væ rd ier.

D er bliver lyttet til N ordisk  Råd ude i verden . Vi har erfaring i næ rt sam ar
bejde, vi har kundskaber og ressourcer, som  vi er villige til at dele m ed andre . 
Efter min m ening er det på tide, at det i vort g runddokum en t, H elsingforsafta- 
len, bliver slået fast, at der i vort arbejde findes en ny dim ension, den in te rna
tionale. D et er vigtigt for os, at det slås fast, og det er også et signal til om ver
denen . N ordisk  Råd behøver ikke skjule sig. Vi bør væ re synlige.

D esvæ rre synes vore regeringer tvivlende. Jeg kan ikke tolke de t anderle
des, end  at vi ikke har fået noget forslag fra m inisterrådet, trods det at m inister
rådet kender rådets vilje i denne sag. M en det er ingen anledning til at give op. 
Jeg håber på, at signalerne fra denne session om den  internationale d im ension 
bliver sådan, at m inisterrådet v u rderer sagen på ny og æ n d re r standpunk t, og 
at H elsingforsaftalen kom pletteres svarende hertil.

H r. p ræ sident! U dviklingen i Ø steuropa har også i høj grad  fanget vor op 
m æ rksom hed. U dviklingen i Baltikum er blevet cen trum  for vor in teresse. D et 
er m eget naturligt, at vi har en stæ rk  vilje til at knytte kontakter og give støtte 
til vore naboer på den  anden  side af Ø stersøen. Vi har i det forløbne år send t 
delegationer til Baltikum og m odtaget gode gæ ster fra de tre baltiske lande. Jeg 
er af den  m ening, at alle nationer skal have ret til at bestem m e sine styreform er 
på dem okratisk vis. Der hersker ingen tvivl i mit sind om, at de tre nationer øn 
sker se lvstæ ndighed , og jeg synes, at vi bør støtte dem , så god t vi kan på alle 
m åder, som  kan væ re gavnlige for dem .

D er er heller ingen tvivl om, at de fleste af N ordens indbyggere er af sam m e 
m ening som  jeg. D en  konflikt, som  er opstået i Baltikum, kan kun  løses med 
tålm odighed i fredelige forhandlinger u den  pres eller b rug af m agt. Som  g ru n d 
lag for sådanne forhandlinger skal man b ruge de principper, som  alle lande 
inden  for den europæ iske sikkerhedskonference har tilsluttet sig. Vi har fra
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N ordisk  Råds side indhen te t inform ation om situationen i Baltikum og lagt 
g ru n d en  til konkret sam arbejde i frem tiden. D ette arbejde må fortsæ ttes.

Et bevis på vor vilje til at knytte næ re  kontak ter og til at støtte de baltiske 
nationer er tilstedevæ relsen  af de prom inente baltiske delegationer, som  er 
specielle gæ ster på denne session. D et er os en ære, at de er her til stede, og at 
vi får lejlighed til at udveksle syn sp u n k ter og knytte næ rm ere bånd . D et særlige 
program , som  vil finde sted  onsdag, ser vi frem  im od m ed stor interesse.

H r. p ræ sident! D et nord iske sam arbejde er baseret på gensidig vilje og re
spekt. Ingen andre  steder i verden  arbejder nationer så n æ rt sam m en uden  at 
give afkald på noget af deres suveræ nite t og deres selvstæ ndighed . N ordisk 
Råd har ikke karakter af overnationalitet. Vi bestem m er ikke over h inanden , 
vort sam arbejde er baseret på konsensus. Dette, tror jeg, er på sin plads at 
m inde om  her, hvor vi h ar vanskelige opgaver foran os.

Jeg vil til slu t takke m in isterrådets form and, sam arbejdsm inister Thor P eder
sen, for udm æ rke t og konstruk tiv t sam arbejde i det sidste år.

Kirsti Kolle Grøndahl: President! N ordisk  Råd er sam let i en kritisk tid for 
sam arbeid og fred i verden . Golfkrigen raser videre, su ltedøden  truer titalls 
millioner m ennesker i Afrika, og vi ser m ed stor bekym ring på den  ustabile si
tuasjonen  som  p reger vår nabo i øst. I denne situasjonen ville det væ rt kunstig 
om ikke debatten  i N ordisk  Råd skulle gjenspeile denne skjebnetim en for ver
den. D erfor er jeg b lant dem  som  er glad for at utenrikspolitiske spørsm ål ikke 
lenger er et tabubelagt om råde i N ordisk  Råd.

M en det er selvfølgelig ikke ensbetydende med at sam arbeidet i og mellom 
de nordiske land skal svekkes. Tvert imot: For N ordisk Råd er vi kom m et til et 
vendepunk t. Spørsm ålet er om  vi de næ rm este to - tre årene vil klare å holde 
det nordiske sam arbeidet levende, tett og aktuelt på viktige om råder, eller om 
det vil flyte u t i form aliteter og uvesentligheter

D en politiske viljen i de fem landene vil avgjøre det. I den sosialdem okra
tiske g ru p p en  erk jenner vi fullt u t at skal N ordisk  Råd overleve de om velt
n inger som  skjer i E uropa, k rever det en sterkere utvikling av og bevisstgjøring 
om nordisk identite t og fellesskap. Vi må få et m er aktivt forhold til det å væ re 
nordboere, og handle deretter.

D et betyr at råde t de næ rm este årene må få en m er m arkert profil som  et 
"regionsorgan for N orden", et organ som  har til mål å væ re et viktig arbeids
redskap  selv om  de nordiske landene i 1990-årene skulle kom m e til å velge 
ulike løsninger på sitt forhold til EF.

N ettopp  valg av ulike tilknytningsform er til EF vil aktualisere og forsterke 
behovet for et aktivt N ordisk  Råd, et N ordisk Råd der vi kan drøfte strategier 
for hvordan  vi ikke bare skal h indre at det oppstår nye skillelinjer mellom de 
nordiske land, m en også strategier for hvordan  vi skal skape politisk grunnlag  
for flere felles løsninger.

Integrasjon i E uropa betyr bl.a. lettere adgang til større m arkeder. Men disse 
m arkedene er karakterisert ved at de allerede er konkurransetilpasset og m ed 
sterkere økonom iske s truk tu rer enn det vi har i N orden . Vår utfordring er at 
N orden  som  region må forberede seg m er m ålrettet på denne situasjonen. A 
vente til 1993 eller 1995, er for sent.

Fra konservativ t og liberalistisk hold har vi se tt forslag om at k o nkurran 
seevnen  kan bedres ved å redusere  på velferdsordninger, redusere  lønninger, 
svekke pensjons- og sykelønnsordninger, m indre vektlegging på arbeidsm iljø 
og faglig sam arbeid, privatisering av offentlig virksom het osv. D ette er en form
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for konkurransetilpasn ing  som  sosialdem okratene ikke kan aksep tere . Vi vil 
heller satse på en bedre  utbygd og sterkere nordisk  økonom i. D ette kan vi gjøre 
ved å fjerne g jenvæ rende h indringer som  er skapt av landegrensene, og å 
styrke s truk tu rene  i de sek torene der vi vet vi står svakt i forhold til EF.

For å konkretisere litt: T ransport og kom m unikasjon kan lett ødelegge vår 
k onkurranseevne fordi vi tross alt ligger i y tterkan ten  av E uropa. A slå sam m en 
je rnbaneselskapene i Sverige, Finland og N orge og danne ett nordisk  
jernbaneselskap , ville kunne  væ re et forslag for å øke effektiviteten og derm ed 
bedre  konkurranseevnen . På sam m e m åte bør vi vu rdere  å slå sam m en de 
nasjonale televerkene til ett offentlig nordisk televerk. På energisiden bu rd e  det 
ligge store besparelser i å etablere fellesordninger for produksjon , distribusjon 
og salg av energi.

D em  som  nå kanskje m åtte riste litt oppgitt på hodet av disse forslagene, vil 
jeg m inne på at den  gangen  D anm ark, Sverige og N orge gikk sam m en om å 
danne SAS, var de t stor m otstand. I dag tror jeg n ep p e  det er noen  som  vil 
hevde at andre  løsninger ville væ rt m er effektive. Og m edeierne i SAS har som  
kjent ulik tilknytningsform  til EF.

O rganisasjonskom iteen h ar bidratt m ed en om fattende g jennom gang av ar
beidsm åtene i råd e t og kom m et m ed m ange gode forslag til effektivisering. I de 
sosialdem okratiske partier hilser vi bl.a. forslagene om  å styrke partig ruppenes 
posisjon i forhold til de nasjonale delegasjonene m ed glede. Vi er overbevist om 
at det vil vitalisere og ansvarliggjøre rådet.

P rioritering av alt god t - eller snarere m anglende evne til å prioritere - har 
lenge preget N ord isk  Råd. V elm enende ideer har lett fått innpass i rådets ar
beid, og m ye arbeid er ned lag t på urealistiske og/eller uvesentlige forslag. D ette 
har den sosialdem okratiske g ruppe  foreslått å gjøre noe m ed, bl.a. ved tiltak for 
å begrense adgangen  til å frem m e m edlem sförslag.

N ordisk  sam arbeid  koster penger, m en ikke mer penger enn  det hadde 
kostet å la væ re å sam arbeide! N ordisk  sam arbeid er heller ikke bare det som  
kan leses u t av N ordisk  Råds budsje tter. Nei, et te ttere nordisk  sam arbeid betyr 
snarere  at vi klarer å koordinere større deler av våre nasjonale budsjetter, 
koord inere våre nasjonale in teresser i én nordisk  in teresse. D en finske, norske 
og svenske m iljøinnsatsen på Kola er et godt eksem pel på å koordinere 
nasjonale in teresser og budsje tter - til én nordisk  handling.

I sitt innlegg på Reykjavik-sesjonen i fjor stø ttet Gro H arlem  B rundtland 
forslaget om å internasjonalisere arbeidet i N ordisk  Råd. H un  sa bl.a.:

"Skal dette  få virkelig m ening, må utenriksm in istrene og ikke bare handels- 
og bistandsm inistrene danne M inisterråd og delta i N ordisk  R åds arbeid."

I år synes d e t å væ re bred  enighet om  dette forslaget b lant parlam entari
kerne i N ord isk  Råd. Regjeringene, derim ot, sier at de ikke ønsker å etablere et 
form alisert utenrikspolitisk sam arbeid på det nåvæ rende tidspunkt. U t fra den 
siste tids utspill fra enkelte politikerkollegaer, har jeg fått noe m er forståelse for 
den n e  skepsisen  fra regjeringenes side. For hva er det vi opplever? I forbin
delse m ed våre alles ønsker om å bistå og støtte de baltiske republikker i deres 
selvstendighetsbestrebelser synes det som  om  enkelte politikere og partier 
konkurrerer om  hvem  som  kan kom m e med de m est vid tgående, oppsik ts
vekkende og p rovoserende uttalelser og forslag. Skulle disse forslagene blitt 
fulgt, ville N ordisk  Råd blitt en arena for lite g jennom tenkte og useriøse forslag, 
som  ikke ville væ re egnet til å løse de vanskelige spørsm ålene som  er kny tte t til 
forholdene i Baltikum.
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D et sosialdem okratiske parti vil ta sterk  avstand  fra en slik utvikling av 
N ordisk  Råd. I tråd  m ed det m ener vi også at N ordisk  Råd skal avvise forslaget 
fra den liberalistiske g ru p p en  om at Lettland, Estland og Litauen skal bli m ed
lem m er av N ordisk  Råd. D ette avslaget bør kom m e straks, slik at det ikke ska
pes ubeg runnede  forventninger. Isteden m ener den  sosialdem okratiske g ru p 
pen at N ordisk  Råd bør opprette  et n æ rt sam arbeid m ed et Baltisk Råd, når det 
forhåpentligvis sn a rt blir opprettet. For øvrig viser jeg til det program m et som  
er laget for våre gjester onsdag etterm iddag, og til den debatten  råde t skal ha 
om  Baltikum på fredag.

Til tross for enkelte politikeres agerende håper jeg im idlertid at N ordisk  Råd 
og regjeringene i fellesskap kan finne fram  til ordn inger for et næ rm ere  og m er 
form alisert u tenrikspolitisk sam arbeid i N orden . D ette sam arbeidet må na
turligvis skje innenfor avtalte g renser. H ensik ten  må væ re å koordinere og 
finne fram  til felles ho ldn inger i u tenrikspolitiske spørsm ål, ikke å sette ett eller 
flere av landene i forlegenhet. U tenrikspolitikk er dårlig egnet som  konkur- 
ransem ark  for å vinne hjem lig opinion. D et blir ikke bedre selv om  m an er langt 
hjem m efra.

Jeg har i m itt innlegg ikke berø rt krigen i Golfen, til tross for at m ye av vår 
bekym ring i disse tider er knytte t til det som  skjer der. Foruten  å håpe på et 
m eget snarlig krigsopphør, er det lite N ordisk Råd kan gjøre.

La meg til slu tt likevel u ttrykke min tilfredshet m ed det tette sam arbeidet 
som  er mellom de nordiske regjeringene for å finne fram til konstruktive tiltak 
og innsats i det som  forhåpentligvis m eget snart blir en ”etterkrigstid". I p ro ses
sen for å skape varig fred og stabile forhold i M idtøsten, vil verden  kunne 
regne m ed N orden .

Bildt: H err president! Till årets session har vi äntligen möjlighet att hälsa före
trädare välkom na för de folkvalda parlam enten  i Estland, i Lettland och i Li
tauen . Vi från den konservativa sidan hade - som  bekant - gärna se tt att m an 
hade kunnat ta detta steg redan  i Reykjavik. M en att det som  då var omöjligt 
nu  har blivit möjligt är vi särskilt glada över.

Vår välkom sthälsing blir ännu  varm are när den kontrasteras m ed kylan i de 
varn ingar som  riktades till oss från M oskva i går. V arningarna från M oskva är 
illavarslande när de läggs till de tecken vi h ar fått de senaste m ånaderna på att 
m an vill brom sa och begränsa de baltiska frihetssträvandena och därm ed den 
europeiska om vandlingen. M en för oss här blir effekten den m otsatta: den stär
ker oss i övertygelsen om  h u r  viktigt det är att gå vidare med stödet till den 
baltiska frigörelsen.

U nder de kom m ande åren m åste vi gå vidare här i det nordiska sam arbetet i 
förbindelserna m ed dessa länder och stater. Jag hoppas att de tre baltiska sta 
terna i takt m ed att de gradvis v inner sin självständighet också kom m er att gå 
vidare i arbetet m ed att bygga upp  ett Baltiskt råd  efter sina egna föru tsättn ing
ar m en m åhända också m ed en viss nordisk inspiration.

Ju starkare detta Baltiska råd  blir, desto bättre blir också förutsättn ingarna 
för att bygga u p p  ett nära, ett om fattande och ett varaktigt sam arbete mellan 
detta och vårt N ordiska råd . D et skulle då vara lika naturlig t för nordiska re
p resen tan ter att vara observatörer och gäster vid Baltiska rådets sam m anträden  
som  det m åste bli för baltiska rep resen tan ter att följa våra sam m anträden . Då 
kan vi också knyta och b inda ihop det nordiska och det baltiska sam arbetet på 
det ena om rådet efter de t andra . Jag tror att detta är sam arbetsm odellen för 
fram tiden.
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Vi vet alla - även om inte så m ånga säger det - a tt det nord iska sam arbetet 
befinner sig i en kris. D et håller på att förtvina i en tid när de t europeiska sam 
arbetet sk ju ter ny fart. U nder detta år kom m er huvuddelen  av det dem okratiska 
E uropa att fatta beslu t om  att vidareutveckla sitt sam arbete i riktning m ot en 
politisk, ekonom isk och m onetär un ion. D et är historiska steg, som  kom m er att 
i g ru n d en  förändra den europeiska verkligheten.

D ärm ed stå r också det nordiska sam arbetet inför en b ry tp u n k t u n d e r de 
närm aste åren . A ntingen kan det gå m ot en ny renässans genom  att alla de 
nordiska länderna går m ed i EG, eller också kom m er dess borttynande att bli 
allt tydligare. D etta är alternativen. Alla vet att det är så. Då borde vi också 
diskutera dem .

S edan  m itten av 1970-talet är D anm ark, som  m ed våra beräkningsreg ler är
20 % av N orden , m edlem  av EG. N är Sverige går m ed kom m er 60 % av N or
den att vara m edlem m ar av EG. N är N orge läggs till detta blir de t 80 % av 
N orden  som  sam arbetar inom  ram en för EG.

D ärm ed står vi inför den särklassigt största fö rändringen  i fö ru tsättn ingarna 
för det nordiska sam arbetet som  vi haft u n d er efterkrigstiden.

Det finns kanske fortfarande de som  tror att det finns en väg tillbaka till n a 
tionalstatens p ås tådda  suverän ite t eller till den  m era begränsade mellanstatliga 
sam arbetsm odell som  Efta och möjligen N ordiska rådet rep resen terar. Jag är 
övertygad om  att det inte är så. Fram tiden för våra nationer ligger i det överna
tionella sam arbetet, i det europeiska sam arbetet. D et är som  en del av detta 
övernationella europeiska sam arbete som  också vårt nordiska sam arbete kan 
finna sin fram tid. A ntingen där, eller inte alls - det är valet.

D et finns de som  hävdar att frågan om  m edlem skap i EG inte stå r på dag
ordningen  just nu . Så sade, vill jag m innas, den  svenska regeringen för några 
m ånader sedan, och så säger den norska regeringen i dag. M en det är fel. F rå
gan om en u tv idgning av EG står på dagordningen  nu . D et är nu  vi m åste fatta 
beslut. Att ta ställning till det europeiska sam arbetet är också att ta ställning till 
det nordiska sam arbetet. Ju förr vi får klarhet i de nordiska ländernas eu ro 
peiska stä lln ingstaganden , desto snabbare kan vi ta itu m ed arbetet att å te ru p p 
rätta de t nordiska sam arbetet, m en ju längre vi tvekar om Europa, desto m er 
kom m er N orden  att förtvina.

Självfallet finns det även i en situation där bara delar - om  än betydande och 
dom inerande delar - av N orden  skulle gå in i EG en fram tid för N ordiska rådet. 
Vi kom m er säkert att fortsätta att mötas, och m iddagarna kom m er att bestå.
M en jag fruktar att stora delar av substansen  kom m er att förgå. D et blir ett 
nedväxlat och u ttu n n a t nord isk t sam arbete.

M en om  vi vågar att som  nationer ta det stora steget in i det nationella eu 
ropeiska sam arbetet, kan vi inom  det europeiska sam arbetets ram  ge N orden  
och de t nordiska sam arbetet en renässans. Då ger vi vår egen sam hällsutveck
ling i N o rd en  ny kraft, och då h a r vi också helt andra  m öjligheter att sam arbeta 
m ed Estland, Lettland och Litauen, att ge det nordisk-baltiska sam arbetet den 
kraft som  d et kom m er att behöva för att möta u tm aningarna i den  sp ännande  
tid som  N orden  och E uropa nu  går mot. Att bestäm m a sig är ofta svårt, m en 
det är viktigt, och den  som  inte bestäm m er sig passeras av historien.

Björkstrand: H err president! De nordiska m ittenpartierna är fast beslu tna att 
utnyttja återstoden  av 1900-talet för att utveckla och stärka det nordiska sam ar
betet. D et m åste vara vår prim ära uppgift, h u r dram atisk händelseutvecklingen 
än blir i våra närom råden  och vid Persiska viken. Vi vill förena ett fö rdjupat
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sam arbete mellan de nord iska länderna m ed en stor öp p en h e t gen tem ot om 
världen. D et nordiska sam arbetet är inte bara ett alternativ till ett v idare in ter
nationellt sam arbete u tan  ett verktyg för att öka de nordiska sta ternas infly
tande över och utbyte av detta  sam arbete.

M ittengruppen  i N ord iska råde t anser att arbetssättet i råd e t m åste bli m era 
m ålinriktat och dynam iskt för att de stora principiella frågorna skall bli synliga 
och möjliga att driva på ett effektivt sätt. D et krävs betydligt längre gående för
ändringar i handläggnings- och beslu tsgång  sam t organisationens s truk tu r än 
organisationskom m ittén  h ar föreslagit. R ealiserandet av organisationskom m it
téns förslag m åste ses som  ett första blygsam t steg när det gäller att skapa en 
effektiv och dynam isk organisation för ett långt in tegrerat nord isk t sam arbete 
på alla plan.

D en no llbudgetering  m in isterrådet går in för v ittnar om  en frapperande brist 
på visioner, idéer och fram för allt vilja när de t gäller att utveckla nord isk t 
sam arbete. M ittengruppen  u nderstryker kraftfullt vikten av att m inisterrådet 
prioriterar d e t nord iska sam arbetet högre och visar beredskap  att avsätta till
räckliga m edel för att realisera p lanerna.

Parlam entarikernas inflytande över budgetprocessen  bör enligt m ittengrup
pen  avsevärt förstärkas.

H err president! M ittengruppen  var tidigt ute n ä r det gällde att aktualisera de 
problem  och m öjligheter som  den förändrade politiska situationen kring Ö ster
sjön skapade . Vi tog initiativet till en konferens för Ö stersjö länderna när det 
gällde dem okrati och miljöfrågor. P lanerna förverkligades senare av presid iet i 
anslu tn ing till höstm ötet n är de övriga partig ruppernas ställn ingstagande gjorde 
detta möjligt. M ittengruppen  h ar också varit en pådrivande kraft n ä r det har 
gällt att utveckla sam arbetet inom  speciella sektorer, t.ex. jo rdbruket.

Politiska u tta landen  för sjä lvständighetssträvandena i Baltikum har självfallet 
betydelse för den  fram tida utvecklingen i om rådet, m en vi har skäl att än mer 
aktivt låta det verbala stödet få form en av konkreta initiativ i syfte att utveckla 
Baltikum. De nu  föreslagna åtgärderna, inform ationskontoren, stipend iepro 
gram m et för s tu d e ran d e  och lärare sam t g rundp låten  till finansiering av östeu
ropeiskt deltagande i nordiska aktiviteter u tgör en bra början. D en nordiska in
satsen  på m iljöom rådet står dock alltjämt i fö rgrunden . H är efterlyser m itten
g ruppen  snabba och om fattande insatser. D et ligger också i de nordiska län
dernas eget intresse.

H err president! D en europeiska integrationsprocessen u tgör en av de största 
u tm an ingarna för det nordiska sam arbetet. D et föreligger en u p penbar risk för 
en d jupgående splittring om  Sverige och någo t anna t nord isk t land u töver D an
m ark går in i EG m edan de två övriga står utanför. Om  det blir N orge, kom m er 
det fram tida EG att som  en sp ju tspets splittra N orden . H ur skall de perifera 
om rådena Island och F inland i så fall sam arbeta över en dylik EG -spjutspets 
m ot N orden? D et är därför av största vikt att m an på nord isk t plan snabbt u t
reder för- och nackdelarna m ed en EG -anslutning. D et faktum  att Sverige har 
beslutat att anslu ta sig till EG gör inte en dylik u tredning  m indre nödvändig, 
snarare tvärtom . Presid iet borde snabb-behandla det m edlem sförslag som  har 
inläm nats i frågan.

H err president! In ten tionerna i ku ltu rhandlingsp lanen  från 1988 bör nu en 
ligt m ittengruppen  aktivt följas up p . N orden  som  kulturell hem m am arknad  bör 
bli verklighet genom  att alla h inder för en fri utväxling av materiella och im m a
teriella kultu ry ttringar avlägsnas. De möjligheter som  ett intensivt högskole- och 
forskningsutbyte erb juder har utnyttjats bara till en ringa del. D et breda folkliga
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ku ltu rsam arbetet bör befästas och fördjupas. Vi vän tar alltjämt på ett tredje 
nord isk t pris för att främja konstindustriellt skapande i N orden .

H err p resident! E rfarenheterna av det nordiska sam arbetet in sp irerar oss att 
vidga och fördjupa sam arbetet än mer inför 2000-talet. I ett in tegrerat E uropa 
accentueras betydelsen  av ett fungerande och m ångsidigt regionalt sam arbete.

M en kravet på solidaritet m åste u tsträckas längre än till ett sam arbete kring 
Ö stersjön. De nord iska länderna bör också fram gent gå i spe tsen  för strävan 
dena att skapa en hållbar utveckling i hela världen och ge de fattigaste länderna 
en reell m öjlighet att utvecklas. De riskerar att ham na helt i skuggan  av h ä n 
delserna kring Persiska viken.

H err president! R egeringarna i de nordiska länderna intar en alltför avvak
tande och restriktiv hållning till ett u tvidgat, dynam iskt nord isk t sam arbete i 
vän tan  på vad som  skall ske i relationen till Europa. D ärm ed försitter vi de 
chanser vi har att genom  ett u tbyggt nord isk t sam arbete göra oss bättre förbe
redda  för de t fram tida E uropa oberoende av vilka de slutliga integrationslös- 
n ingarna blir. D et h a r vi definitivt inte råd m ed.

M ittengruppen  betygar sin fasta tillit till det nordiska sam arbetets fram tida 
m öjligheter och efterlyser därför en betydligt större aktivitet och initiativkraft 
från m inisterrådets sida när det gäller att stärka det nordiska sam arbetet med 
sikte på m orgondagen.

Bildt: Jag kunde  inte undgå  att notera m ittengruppens företrädare G ustav 
B jörkstrands pås tående om  EG såsom  en sp ju tspets no rru t mot de t nordiska 
sam arbetet. D et är en syn på saken. D et synsä tt som  vi har inom  den konser
vativa g ru p p en  är väl snarast det m otsatta. Vi ser det nordiska sam arbetet så
som  en sp ju tspets söderu t, som  skall föra oss in i det europeiska sam arbetet.

Björkstrand: H err president! O beroende av vilken min grundinstä lln ing  till EG 
är, är det alldeles klart när man ser på kartan att om  D anm ark, Sverige och 
N orge är m edlem m ar i EG och Island och F inland står utanför, kom m er N o rd en  
att delas på ett tidigare helt okänt sätt.

Bildt: S lutsatsen  av detta resonem ang är att vi kan ena N orden  bara inom  EG. 
D en nordiska enheten  äger rum  inom  ram en för den  europeiska enheten . D et 
är därför en någo t orealistisk m ålsättning även för m ittengruppen  att u r den eu 
ropeiska gem enskapen  slita loss länder som i dag är m edlem m ar.

Björkstrand: H err president! Det jag har sagt skall inte ses som  ett ställnings
tagande från m ittengruppens sida till det fram tida EG. Jag har bara no tera t vad 
som  kan ske. Jag tycker inte det är vidare trevligt u r det nordiska sam arbetets 
synpunk t.

Lilli G yldenkilde: H r. Præ sident! N ordisk Råds session holdes på et tidspunkt, 
hvor hele verden  ser m ed tilbageholdt ån d ed ræ t på udviklingen i krigen i Gol
fen. A t S addam  H ussein  skal forlade K uw ait betingelsesløst, skal der ikke væ re 
tvivl om, det ønsker vi alle, det står vi sam m en om.

M en i V enstregruppen  ville vi have ønsket, at krigen havde k u n n e t undgås, 
og vi er af den  m ening, at blokaden skulle have haft læ ngere tid at virke i. D et 
kunne  have ført til undgåelse af en krig, hvor m ange unge m æ nd, kv inder og 
børn  sæ tter livet til. D ette blev aldrig afprøvet, m en fakta er dog, at der u n d e r
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alle om stæ nd igheder skal forhandlingsløsninger til for at løse op om  de store 
problem er, der er i G olfom rådet, og heri bør nordiske lande også spille en rolle.

N ordisk  Råds venstrefløj stø tter de nordiske landes udenrigsm in istre i, at vi 
skal deltage i disse fredsbestræ belser i G olfom rådet og stø tter derfor oprettelsen  
af et FN -fredskorps m ed deltagelse fra de nordiske lande. Og jeg skal tilføje, at 
jeg faktisk ville ønske, at vi i dette land havde en S toltenberg som  uden rig s
m inister, hvis sp rogbrug  og hvis nuancering  i denne debat er ganske an d e r
ledes end  det, der karakteriserer den  danske udenrigsm inisters sprogbrug . Så 
jeg skal ikke und lade at takke N orges udenrigsm inister, Sveriges statsm inister 
og F inlands U denrigsm inisterium  i det, de er citeret for i Politiken i går. D et har 
en ganske anden  karak ter end  den  koldkrigeriske facon, som  vores udenrigs
m inister i D anm ark  b ruger i denne m eget alvorlige sag.

O gså h er i vort om råde, h r. p ræ siden t, er vold desvæ rre kom m et næ rm ere. 
Vore naboer i Estland, Letland og Litauen kæ m per en m odig kam p for frihed 
og dem okrati, den  kam p, der allerede h ar kostet unge m enneskeliv, og det må 
på det skarpeste  fordøm m es. D en nordiske stem m e bør lyde over for Sovjet
un ionen , og vi skal opfordre, så stæ rk t vi overhovedet kan, til, a t der n u  kom 
m er reelle forhandlinger i gang  om  de baltiske landes uafhæ ngighed . D et er 
det, de dem okratiske valg i de baltiske befolkninger har v ist a t befolkningen 
ønsker. Og der skal k ræ ves respek t for dem okratisk valgte parlam enter.

D et er jo ikke ukend t, at de baltiske lande er et uløst problem  fra 2. ver
denskrigs tid, og herved  adskiller de baltiske lande sig fra republikker, der i 
øvrigt inden  for Sovjet ønsker frigørelse. De baltiske lande blev underlag t 
Sovjet i en hande l mellem  Stalin og R ibbentrop, hvilket ingen skal glem m e. 
Resten af de t tidligere Ø steropa har fået sin frihed, h a r fået løst sine bånd , dette 
må og skal Baltikum også have, og de t er det, befolkningen vil, og det er også 
det, befolkningen i vore lande støtter.

N ordisk  Råd h ar spillet en rolle i in ternationaliseringen også af det baltiske 
problem . D et skal alle nord iske parlam entarikere have tak for. Ingen  skal heller 
væ re i tvivl om  venstrefløjens stilling og indflydelse på, at Baltikum er kom m et 
så m eget på dagsordenen , som  tilfæ ldet er. D et kan m an forvisse sig om  ved at 
se på dagsordenen  for B altikum debatten, hvor m ange af venstrefløjens forslag 
vil blive rekom m anderet, og jeg håber så, de bliver ført u d  i livet af m inisterrå
det.

N ordisk  Råd h ar tiltaget sig en ny  rolle. Sam tidig m ed internationaliseringen 
i verden  er der foregået en udvikling i N ordisk  Råd om, hvilke debatter vi må 
tage. D et er godt, for i en tid, hvor al politik in ternationaliseres m ere og mere, 
skal der selvfølgelig lyde en  nord isk  parlam entarisk  stem m e. Vore debatter - 
alene den  forrige, vi havde på replikker, hvor Carl Bildt var af den  m ening, at 
de nordiske lande alle sam m en skulle væ re i EF, og så v id t jeg forstod på ham , 
ikke ville overlade de t til befolkningerne selv at finde u d  af de t - v iser efter min 
m ening tydeligt, at vi er inde i vitale d iskussioner om  N ordens rolle i det kom 
m ende E uropa, og m an kan naturligvis ikke sige andet end, at det har u d en 
rigspolitisk karakter.

N u  stå r vi over for æ ndringer i N ordisk  Råds arbejdsordninger og i H elsin- 
kiaftalen, som  er vort arbejdsgrundlag . Jeg skal sige tak til hele O rganisations
kom itéen og ikke m indst til dens form and Bjarne M ørk Eidem, som  h ar lavet et 
stort, om fattende, flot stykke arbejde, som  n u  er lagt frem  for os i forslag. E>et 
h a r ikke v æ re t let, m en et kom prom is er lagt frem, og venstrefløjen skal advare 
im od, at dette kom prom is slås i stykker, for selvfølgelig h ar vi også ønsker om
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flere æ ndringer, m en vi h ar anerkend t kom prom iset, og vi vil opfordre and re  til 
at gøre det sam m e.

M an kan så spørge, om  det arbejdsgrundlag , vi får ud  af det, vil v æ re  det, 
vi kan arbejde efter i m ange år. D et tror vi ikke. Vi tror, udviklingen går så 
hurtig t, a t der skal æ ndringer til m ed jæ vne m ellem rum , som  ikke kan  ven te i 
m ange år. For ellers vil N ordisk  Råd kom m e bagud, og det bør N ordisk  Råd 
ikke væ re. Vi bør hele tiden væ re på forkant af udviklingen.

D et har vi f.eks. væ re t på m iljøom rådet, m en det er vi ikke m ere; vi bliver 
overhalet af udviklingen. Jeg skal opfordre til, at det m iljøsam arbejde m ed 
Ø stersø landene, som  bliver rekom m anderet, m eget hurtig t bliver ført ud  i livet i 
en ny Ø stersøkonvention .

Jeg skal endv idere sige, at arbejdsmiljø, ligestilling og socialøkonom iske om 
råder skal styrkes i N ordisk  R åd-sam arbejdet, og det vil venstrefløjen arbejde 
for i de kom m ende år.

Til slu t skal jeg sige: D et nordiske sam arbejde er et vigtigt sam arbejde, og 
u an se t om  vi i de forskellige lande er uenige om dette eller hint, så er vi nu  
n åe t dertil, h v o r vi forsøger at vitalisere de t nordiske sam arbejde. U anse t om  vi 
er m ed i EF eller vi er m ed i Efta, eller hvilken form  vi nu  væ lger for vores eu 
ropæ iske udvikling i de forskellige nordiske lande, så skal der ikke herske tvivl 
om, at et regionalt nordisk sam arbejde vil der u n d er alle om stæ ndigheder væ re 
brug for. Jeg kan sige for venstrefløjens vedkom m ende og for m it eget v ed 
kom m ende, at hvis blot der blev b rug t et p a r procent af de m idler, vi ofrer på 
EF-sam arbejdet, på det nord iske sam arbejde, så ville vi jo væ re kom m et m eget 
læ ngere, end  vi er i dag.

I håb om en  god session og om, at vi forstår alvoren i vores rolle i N ordisk  
Råd, skal jeg takke for ordet, h r. p ræ sident.

Ivar Hansen: H r. præ sident! Fru Lilli G yldenkilde om talte her for lidt siden den 
in ternationale situation og berørte h e ru n d e r udviklingen i Golfkrigen, og h u n  
kom i den forbindelse m ed nogle højst uvenlige bem æ rkninger om  den danske 
udenrigsm in ister.

D erfor vil jeg gerne for en o rdens skyld slå fast, at den danske regering og 
et m eget sto rt flertal i Folketinget selvfølgelig h ar stø ttet F N 's reso lu tioner ved 
rø rende Golfkrigen til p u n k t og prikke.

D ern æ st vil jeg gerne sige, at fru Lilli G yldenkilde i sit indlæ g h er m åske 
nok ufrivilligt kom  til at an tyde to ting. For det første at m an tilsyneladende 
skulle kunne  forhandle m ed et regim e af den type, der findes i Irak, og at m an 
tilsyneladende skulle kunne forhandle m ed en diktator af S addam  H ussiens ob
servans. U dviklingen i Golfkrigen har til fulde bekræ ftet, at de t ikke er tilfæ ldet.

F ru Lilli G yldenkilde kom derudover - form entlig også ufrivilligt - til at an 
tyde, at fred er bedre  end frihed. D et synes jeg lød lidt beskæ m m ende.

Lilli G yldenkilde: D en sidste bem æ rkning  vil jeg fu ldstæ ndig  lade h r. Ivar 
H ansen  stå alene m ed, for alle, der blot kender lidt til det socialistiske arbejde i 
N ordisk  Råd fra vensterfløjens side, ved dog, at vi aldrig kunne drøm m e om  at 
sige det; tvæ rtim od. Vi føler os m eget ofte som  d issiden ter i denne forsam ling, 
fordi vi føler, der gang  på gang bliver b rug t en betonsocialistisk m etode over for 
os. D et blev forsøgt denne gang også, og det vil jeg afvise på det kraftigste.

Jeg kom  ikke ufrivilligt til at antyde, at der skulle fo rhandlinger i gang  i 
Golfkrisen. D et skal der, når denne frygtelige krig er forbi; det var, hvad  jeg 
sagde. K rigen er en realitet. Vi kan håbe, at den er på vej til at blive afsluttet,
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m en un d er alle om stæ nd igheder skal der jo forhandlinger til i Golfom rådet, 
fordi der er så m ange problem er, som  skal klares.

Og så vil jeg ikke und lade at gøre hr. Ivar H ansen  opm æ rksom  på, at også 
mit parti her i Folketinget har v æ re t fu ldstæ ndig  enig i det, der er blevet sagt, 
bortset fra at vi synes, b lokaden skulle have haft lov til at fungere læ ngere; og 
det er vi dog ikke de eneste i verden , der siger.

Jeg kom m er ikke til fra denne talerstol at sige noget ufrivilligt, m en der kan 
væ re m ange, som  frivilligt væ lger at m isforstå, hvad  der bliver sagt. D et bekla
ger jeg m eget.

Hagen: H r. president! D en fredelige in ternasjonale liberalistiske frihetsrevo- 
lusjon fortsetter i m ange land. M akten gis tilbake til befolkningen fra ettparti- 
diktaturer, fra statsm akten, og det innføres stadig m er m arkedsøkonom i - ordet 
som  for også sosialdem okrater i N orden  var et skjellsord på 1970-tallet.

Tiden m ed sterk  statsm akt, høye skatter, skyhøye avgifter, politikerstyring 
og byråkrati er i tilbakegang som  system . O gså i N orden  bør dette få klare føl
ger for om legging av politikken, og det er m ange tegn i tiden som  tyder på at 
så skjer. Kanskje frem veksten av Ny D em okrati i Sverige vil få fortgang i avby
råkratisering, avregulering og nedsettelse av skatter og avgifter også der. D ette 
er nøkkelord for liberalistisk g ruppe . Få privatiseringen i gang, avbyråkratise
ring, om organisering, nedbygging av statsm akten, langt større del av ressu r
sene i et hvilket som  helst land i produktiv  virksom het, og så lite som  mulig i 
adm inistrasjon. M arkedet er på de aller fleste om råder et bedre sty ringsinstru 
m ent og bedre  styring enn  det som  politikere kan gjøre.

Jeg hilser velkom m en tanken  fra Kirsti Kolle G røndahl om å vurdere  sam 
m enslåing av jernbane, televerk og annet i N orden , m en for oss vil det m åtte 
væ re nødvend ig  at m an først privatiserer og lar m arkedet, kundene , avgjøre om 
dette er fornuftig. D et er k u ndene  som  skal styre, ikke politikerne.

Frihet er et nøkkelord for liberalister og liberale. De læ rte dette ordet i N orge 
og D anm ark i 1940-45. V erden må stadig læ re om igjen og om igjen betydn ing
en av frihet. Krigen i M idtøsten  etter S addam  H usseins brutale angrep  på K u
wait læ rer oss det en gang til. Vi gir vår fulle støtte til FNs, USAs og S torbritan
nias kam p for frihet i K uw ait. Beklageligvis er det igjen slik at m ange sosialister 
setter fred foran frihet. Da hadde det ikke væ rt problem er m ed fred i M idt
østen, det var bare å la væ re å gjøre noe etter at K uw ait var overtatt. Da hadde 
m an hatt fred, m en da h ad d e  m an ikke hatt frihet. D et gjentas stadig fra sosia
listisk hold at m an vil ha fred, men da glem m er m an at det er friheten m an skal 
kjem pe for.

E rfaringene fra de tre baltiske land gir oss den sam m e læ rdom . Fred for de 
baltiske land er ikke nok. D et er frihet de kjem per for, og det er for frihet de 
forventer og fortjener vår støtte og vår assistanse. Kirsti Kolle G røndahl, sosi
aldem okratisk g ruppes talskvinne, angrep  oss liberalister for kanskje å gå for 
langt når de t gjelder å støtte balternes frihetskam p. D et ble sagt også på Island i 
fjor da vi etterlyste observatører fra de baltiske land, og den sam m e argum en
tasjonen kom  fra sosialdem okratisk hold da Kristen Poulsgaards forslag ble 
nedstem t allerede i 1989.

La meg si dette: K onkurranse om å gå lengst i frihetens retn ing og i sin iver 
etter å støtte folk i frihetskam p - den konkurransen  tar vi gjerne, selv om det 
m åtte kom m e ukvem sord  fra Kirsti Kolle G røndahl og andre sosialdem okrater, 
og det er ikke noe rart, for for sosialister er o rdet "frihet" et relativt ny tt ord.
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D en nye u tfordring  som  N orden  nå står overfor, kom m er fra det nye Eu
ropa, der EF rep resen terer den  dynam iske utvikling. For N orden  og N ordisk  
Råd er de t kun  to scenarier som  det er mulig å tenke på frem over. D et ene er at 
alle nordiske land blir m edlem m er i EF. D et andre  alternativet er at to eller flere 
blir m edlem , og at det blir en om fattende EØS-avtale. Da må den parlam en
tariske del av N ordisk  Råd om organiseres og reorganiseres. D et vil ikke kunne 
væ re slik som  det h a r væ rt, fordi alle de praktiske spørsm ål som  hittil h a r væ rt 
behand le t i N ord isk  Råd, vil finne sin løsning en ten  i EF-organer eller i EØS- 
sam arbeidet. D et praktiske arbeid vil gå over dit, og derfor vil N ordisk  Råd 
væ re en del av dette sam arbeidet. Jeg tror også at i denne sam m enheng  er det 
viktig å gjøre N ordisk  Råd, parlam entarikerforsam lingen, til et langt sterkere 
partipolitisk organ. D et er noe rart at m an h ar en blanding av p artig rupper h e r i 
denne sal og landsdelegasjoner. D et ødelegger og vanskeliggjør en del debatter. 
Vi tror på en større grad  av partipolitisering fordi det partipolitiske og det 
politiske arbeid i EF også skjer på den basis. Dette bør forseres, og vi kom m er 
tilbake til det n år vi skal behand le organisasjonskom iteens innstilling.

Til slutt: N år det gjelder EF og overnasjonalitet, vil jeg hevde at særlig 
m iljøspørsm ål er det som  har klargjort for de fleste behovet for overnasjonale 
beslu tn inger som  autom atisk blir g jenstand for å bli fulgt i alle land. M en i 
m iljøspørsm ål må vi også væ re edruelige og ikke overreagere. I så m åte er de 
siste opp lysn ingene fra FNs klim apanel oppm un trende se tt i forhold til tidli
gere. Vi har fått 50 år lenger til å løse problem ene m ed drivhuseffekten på, og 
da er det viktig at m an hele tiden b ruker hodet, og at m an v u rd erer d e t som  
gjøres, opp  m ot u lem pene og fordelene.

Vi håp e r at N ordisk  Råds parlam entarikerforsam ling vil få en god debatt 
særlig om  sin egen frem tid og det perspektiv  m ed det nye E uropa som  N ordisk  
Råd nå må ta til etterretn ing  og må ta konsekvensen  av ved en relativt radikal 
om organisering av N ordisk Råds arbeid når det gjelder den folkevalgte delen.

S tatsm inister Holkeri: H err president! N ordiska rådet sam lades senaste  år till 
sin session i Reykjavik i en anda av en ny och försiktig optim ism . Vi om värde
rade tidigare sann ingar och fakta i om välvningarnas E uropa.

I dag präg lar osäkerhet och tveksam het igen bedöm ningen  av den in ter
nationella utvecklingen.

Som  nordbor, som  européer och som  m edlem m ar i det internationella sam 
fundet bör vi än en gång ställa oss frågan om det existerar förm åga och vilja att 
lösa konflikter på ett m era h u m an t sätt än tidigare.

D en senaste  tidens utveckling m anar sm å nationer och i synnerhe t sm å n eu 
trala sta te r att hålla fast vid sin handlingsfrihet.

För en liten stat innebär FN ökad säkerhet. I de olika skedena av krisen och 
kriget vid Persiska viken har FN spelat en kraftfull och sam lande roll.

Efter kriget behövs världsorganisationens insatser för skapande t av regio
nala säkerhetsarrangem ang . De nordiska länderna bör vara beredda att aktivt 
delta i dessa strävanden .

Vid den Europeiska säkerhets- och sam arbetskonferensens toppm öte i Paris 
senaste år i novem ber bekräftades principerna för um gänget mellan nationerna 
i dagens E uropa. P arisdokum entet sam m anfattar de deltagande sta ternas poli
tiska strävan  och folkens uttalade vilja att följa dem okratins spelregler och 
rättssta tens principer.

Säkerhets- och sam arbetsprocessen  har redan  tidigare visat sin dynam ik, 
hållbarhet och anpassningsförm åga. D et vore därför kortsiktigt att vid varje till
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fällig störn ing  i de in ternationella relationerna bortse från att p rocessen  är en 
helhet. En fortsatt fredlig utveckling i E uropa kräver alltjämt förm åga till n e d 
rustn ing, förm edling, förhandling och förlikning. U tan  förtroende är en sådan  
utveckling blott en illusion.

H err president! N eutra lite ten  är för Finland en resurs. D en är inte ett för
ste lnat tillstånd. N eutra lite ten  h ind rar inte ett engagem ang i en föränderlig 
om kringliggande värld . N eutralitetspolitiken betyder att vi bevarar beslutsfat
tande i egna h änder.

Att F inland i de kritiska ögonblicken av sin historia alltid har fått förlita sig 
på sig självt, sitter d jup t i v årt m edvetande. Vi förbehåller oss rätten  att själva 
definiera innehållet i vår utrikespolitik.

Till det nordiska sam arbetets g rundpelare  hör respekten  för de nordiska 
ländernas olika säkerhetspolitiska och handelspolitiska lösningar. Iak ttagandet 
av denna princip h a r inte häm m at u tvecklandet av ett intim t nord isk t sam ar
bete.

F inlands identitet baserar sig på nordism en. D en nordiska sam hörigheten  
bygger på en långtgående historisk, språklig, kulturell och social gem enskap . 
D et är m era än blott e tt strävande till sam ordnade politiska linjedragningar eller 
gem ensam m a, likalydande stä lln ingstaganden till dagsaktuella händelser.

De nord iska regeringarnas sam arbete på det internationella p lanet löper bra. 
D en 'n o rd isk a  g ruppen" är ett in ternationellt välkänt begrepp .

D et h a r hittills rå tt sam förstånd om  att det är regeringarnas uppgift att defi
niera och fastställa innehållet i utrikespolitiska avväganden. F inlands regering 
anser att de t inte finns skäl att frångå traditionen att undvika säkerhetspolitiska 
frågor och fram för allt säkerhetspolitiska ställn ingstaganden i rådets arbete.

D ärem ot säger politisk realism  att m an inte kan eller bör försöka u teslu ta en 
debatt i N ordiska rådet.

D en nordiska rösten  kom m er väl till tals u tan  nya institu tioner eller byrå
kratiska förfaranden . Jag kan inte se ändam ålsenligheten  i formella m öten 
mellan u trikesm inistrarna som  m inisterråd, något som  har föreslagits till denna 
session.

De nord iska regeringarna u tny ttjar i hög grad  den  för internationella förbin
delser enastående m öjligheten till d irekta kontakter. Såväl statsm inister- och u t
rikesm inisterm ötena i N orden  hålls på en regelbunden  bas. Vid dessa m öten 
behandlas gem ensam m a stä lln ingstaganden  och vidtas behövlig koordinering i 
de fall då detta av sam tliga nordiska regeringar bedöm s vara önskvärt och än 
dam ålsenligt.

Sam tidigt som  E uropadebatten  i våra länder har tagit fart, har EES-proces- 
sen  fram skridigt i säker takt. Det förefaller ibland att gå något långsam t. P roble
m en har i m ånga fall visat sig betydligt m er kom plicerade än m an insåg då 
förhandlingspositionerna form ulerades. D et väsentliga är dock att tidtabellen 
fortfarande håller och att både vi Efta-länder och EG har blivit alltmer över
tygade om  att ett EES-avtal är önskvärt och till och m ed nödvänd ig t för alla 
deltagande länder.

F inlands regering h ar m ed riksdagens stöd i dagens situation konsekvent 
sett den Europeiska ekonom iska sfären som  det bästa alternativet att tillvarata 
F inlands ekonom iska in tressen . Vi ser den här processen  som  nyttig inte bara 
för Finland och övriga Efta-länder, u tan  för hela den europeiska in tegrations
processen.

D et är nödvänd ig t att sträva till en allom fattande ekonom isk sam arbetspro- 
cess på vår kontinen t. D enna process p rövas av den nödvändiga och sm ärt
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sam m a struk turom vandling , som  de östeuropeiska länderna nu  genom går. I 
den  europeiska integrationsutvecklingen m ed EG som  m otor ingår Efta och EES 
som  kom pletterande elem ent. D et är viktigt för hela E uropa att ingen stat 
behöver uppleva en känsla av isolering.

N ordiska m in isterrådet har i sin rappo rt "N orden i Europa" dragit u p p  kon
kreta riktlinjer för N o rd en  när det gäller att hålla takten i den  europeiska in te
grationsutvecklingen. M inisterrådet kunde kom plettera detta arbete genom  att 
n u  låta företa en genom gång av de nordiska sam arbetsform erna i ljuset av ett 
EES-avtal.

H err p resident! Vid denna session föreligger ett antal m edlem sförslag om 
N ordiska rådets sam arbete m ed de baltiska republikerna. D et är n u  rådets 
uppgift att ta ställning till förslagen. De syftar till sam arbete på ku ltu rens, sam 
färdselns, ekonom ins och m iljövårdens om råden.

Förslagen befäster vår strävan  till ett fastare sam arbete mellan folken kring 
Ö stersjön. I detta syfte välkom nade vi redan  i novem ber 1989 vid extrasessio- 
nen  i M arieham n p residen t G orbatjovs initiativ till kontakter mellan sta terna 
och om rådena i norr.

F inland har genom  praktisk t sam arbete, i främ sta h and  m ed sitt broderfolk i 
Estland, un d erstö tt de baltiska folkens strävan att själva få besluta om  sina egna 
angelägenheter.

Vi har uttryckt vår d jupa oro över de våldshandlingar som  ägde rum  i de 
baltiska republikerna i januari. Vi har uttryckt vår fö rhoppning  om  att vägen till 
sjä lvständighet skulle stå att finna vid förhandlingsbordet.

F inland har m ed hänvisning till ESSK -dokum entens principer om  m änskliga 
rättigheter och g rund läggande friheter sam t till reglerna gällande den m änskliga 
dim ensionen, gjort en fram ställning hos den  sovjetiska regeringen. D enna 
fram ställning har besvarats. Svaret ger belägg för att säkerhetskonferensen  är 
ett läm pligt forum  för internationell g ranskning  av frågor gällande tryggandet 
av m änskliga rättigheter, såväl bland m ajoriteter som  m inoriteter.

N ordiska m in isterrådet har förberett ett p rogram  för sam arbete mellan de 
nordiska länderna och de baltiska republikerna. F inland ser program m et som  
ett led i s tä rk an d et av sam arbetet och främ jandet av kontak terna mellan de 
nordiska folken och de övriga folken kring Ö stersjön. P rogram m et ger oss möj
ligheter att sprida kunskap  om  våra traditioner och institu tioner och det kan för 
sin del bidra till att bygga nya sam arbetsbroar till den  nordiska gem enskapen .

Finlands politik, h e rr  p residen t, baserar sig i allt väsentligt på grannsäm ja. 
G oda g ran n ar klarar av sina eventuella problem  genom  en civiliserad d iskus
sion. Vi är ingen lärom ästare och vi vill inte ge råd åt andra , m en vår historia 
och våra erfarenheter står till förfogande.

S tatsm inister Ingvar C arlsson: H err president! Även denna session kom m er att 
påverkas av N ordens roll i E uropa. 1 Europa var år 1990 de stora, positiva för
ändringarnas år. D em okrati och frihet segrade över d ik tatur och förtryck. Ar 
1991 h ar inletts på ett sä tt som  skapar oro för den fortsatta utvecklingen. D etta 
gör det inte m indre angeläget för de nordiska länderna att vara m ed och bygga 
fram tidens E uropa. Europas folk står inför stora u tm aningar u n d er 90-talet.
D em  m åste vi möta gem ensam t genom  sam arbete över nationsgränserna.

A rbetet m ed att nå fram  till ett EES-avtal har u n d e r de senaste  två åren  gri
pit d jup t in i politiken i de nordiska länderna. Allt tyder nu  på att detta arbete 
kom m er att bära frukt. Vi räknar m ed att fö rhandlingarna kom m er att avslutas
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u n d er som m aren och att avtalet kom m er att träda i kraft som  p lanerat den 1 ja
nuari 1993.

EES-avtalet kom m er att få u tom ordentlig t stor betydelse för de nordiska 
länderna. D et innebär ytterligare ett sto rt steg för deltagande i den  västeu ro 
peiska integrationen. D etta ger en solid g ru n d  i form  av gem ensam m a regler 
och organ. D ärigenom  kom m er de nordiska länderna i väsentliga avseenden  att 
kunna delta i den inre m arknaden .

Alla problem  för att nå fram  till ett EES-avtal är ännu  inte lösta. D et återstår 
en hel del arbete m ed olika frågor som  är av stor betydelse för de nordiska län
derna, därib land skyddsnorm er för säkerhet, hälsa och miljö. Jordbruket och 
fisket är and ra  angelägna om råden . D et allra viktigaste är dock att vi lyckas 
fullborda en modell som  ger Efta-länderna ett m edinflytande som  svarar mot 
avtalets b redd .

Avtalet kom m er också att få d irekt betydelse för det nordiska sam arbetet. 
G ränserna öppnas också mellan de nordiska länderna, på flera om råden  där 
det tidigare funnits inskränkningar. D et gäller t.ex. tekniska handelsh inder, of
fentlig upphand ling , etablering av företag och transporter.

F rågan om  en nordisk  k lausul i EES-avtalet - dvs. att det nordiska sam arbe
tet skall k unna  utvecklas u töver vad som  anges i avtalet - har tagits u p p  i för
handlingarna. Ingenting tyder på att frågan skulle vara kontroversiell.

EES-avtalet är u tom ordentlig t viktigt för de nordiska länderna, oavsett om 
och när EG utvidgas m ed ytterligare m edlem sländer. D et är t.o .m . så att avtalet 
får en särskilt viktig uppgift om  det skulle bli så att ytterligare något nordiskt 
land blir m edlem  i EG, m edan  andra bestäm m er sig för att stå u tanför eller väl
jer en annan  tidtabell. A vtalet kom m er att spela en central roll för de ekono
miska relationerna också mellan de nordiska länderna.

U nder de senaste  åren  h ar det skett dram atiska förändringar i vår om värld. 
D et har u p p stå tt en ny anda av sam förstånd och sam arbete mellan storm ak
terna. ESK-processen har gjort avgörande fram steg, inte m inst vad gäller 
m änskliga rättigheter. D et har tagits stora steg m ot militär ned rustn ing  i Eu
ropa. M en framför allt har flera av de östeuropeiska folken lyckats kasta av sig 
de härskande diktaturregim erna och börjat bygga upp  dem okratiska sam hällen. 
D enna situation ger Sverige en helt annan  g rund  för deltagande i ett b rett eu
ropeiskt sam arbete.

Den svenska riksdagen har därför uttalat, m ed utom ordentlig t bred m ajori
tet, att Sverige bör eftersträva att bli m edlem  i EG m ed bibehållen neutralite ts
politik. E ndast som  m edlem  kan vårt land fullt u t delta i och få inflytande över 
EGs arbete.

Efter en sam lad bedöm ning av de utrikes- och säkerhetspolitiska faktorerna 
och efter sam råd i u triksnäm nden  räknar vi med att u n d er 1991 kunna läm na in 
en svensk ansökan om  m edlem skap. Självfallet är vi angelänga om att hålla 
nära kontakt med övriga nord iska regeringar i denna fråga.

N ordiska rådets organisationskom m itté har i en rapport lagt fram en rad 
förslag som  berör det nordiska sam arbetet.

Det kan i sam m anhanget finnas anledning att erinra om den ansvarsfördel
n ing mellan regeringar och folkförsam lingar som  råder i de nordiska länderna. 
D et bör avspeglas också i det nordiska sam arbetet.

Detta gäller t.ex. de tankar som  finns på olika håll om ett närm are nordiskt 
utrikespolitiskt sam arbete. H är finns det i respektive lands författning en tydlig 
ansvarsfördelning. Våra länder m åste kunna redovisa en klar och tydlig politik 
mot om världen.
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I de utrikespolitiska frågorna är det viktigt att betona att de nordiska rege
ringarna var för sig bestäm m er innehållet i sina regeringars utrikespolitik och 
har ett ansvar inför sina parlam ent. D etta h indrar naturligtvis inte att sam råd 
sker mellan de nordiska regeringarna. D et är viktigt att detta sam råd kan ske 
snabbt och sm idigt. D et nordiska sam arbetet har nått så långt att det inte är 
form erna u tan  innehållet och resultatet som  är det väsentliga.

Hela E uropa - och inte m inst N orden  - m åste på olika sätt ge stöd  åt den 
svåra om ställn ingsprocessen i Central- och Ö steuropa.

Trots den  hittills positiva utvecklingen i dessa länder återstår m ånga p ro 
blem  att lösa. Särskilt gäller detta på det ekonom iska om rådet. M änniskorna har 
gjort och kom m er i fram tiden att få göra stora uppoffringar. En om fattande - om 
än tem porär - arbetslöshet och sociala spänn ingar kan knappast undvikas.

De nord iska länderna ger redan  i dag ett betydande ekonom iskt stöd  till sta
terna i Central- och Ö steuropa. M en vi m åste vara beredda på att ytterligare in
sa tser kan bli nödvändiga. Ö steuropa får inte bli V ästeuropas bakgård .

Särskilt nära följer vi i N orden  utvecklingen i Baltikum. För några veckor 
sedan  syntes de t nakna våldet trium fera i Vilnius och Riga och den  dittills så 
positiva utvecklingen i Sovjetunionen vridas tillbaka. D et var m änniskors liv 
som  ho tades. D em okratiskt valda parlam ent u tsattes för påtryckningar och hot.

De nordiska ländernas folk och regeringar har på en rad  olika sä tt u ttryckt 
sitt stöd för sina baltiska g rannar. N ordiska m inisterrådets arbetsprogram  för 
Baltikum och Ö steuropa och up p rä ttan d et av inform ationskontor är ett viktigt 
led i detta. N ordiska rådets stöd till baltiska parlam entariker har också varit 
värdefullt.

Vi som  lever i stabila dem okratier har en plikt att säga ifrån och protestera, 
n ä r m änskliga rättigheter förtram pas och när dem okratiska institu tioner hotas.

De baltiska folken har genom  sina dem okratiskt valda parlam ent otvetydigt 
förklarat att de vill u töva denna sin rätt i form av egna, självständiga stater. Det 
litauiska folket har dessu tom  i en folkom röstning helt nyligen bekräftat detta. 
D essa y ttringar av folkvilja m åste respekteras.

D ärför är de t nu  nödvänd ig t för M oskva att inleda en seriös dialog, u tan  
tvång och hot, m ed de baltiska republikerna för att nå fram  till en politisk lös
ning.

H err president! Ibland görs mycket pessim istiska u tta landen  om  N ordiska 
rådets fram tid. Jag delar inte denna pessim ism .

D en nord iska sam verkan är redan  i sina nuvarande  form er helt unik. D en 
har bety tt m ycket m er än vad våra m edborgare ofta föreställer sig. Ibland u n 
d rar jag om  ens alla ledande politiker förstått h u r  på om råde efter om råde no r
diskt sam arbe stim ulerat och påverkat utvecklingen i våra länder.

För fram tiden vill jag ange fyra uppgifter som  jag anser att vi som  nordiska 
politiker bör ge oss i kast m ed.

1. A tt i våra länder bättre klargöra det nordiska sam arbetets betydelse. Vi 
har hittills varit alltför dåliga på att redovisa de positiva resultaten .

2. A tt precisera det nordiska sam arbetets roll m ed hänsyn  till ett fram tida 
EES-avtal och att eventuellt fler nordiska länder än D anm ark blir m edlem m ar av 
EG.

3. A tt fastlägga h u r vårt sam arbete m ed andra  länder och regioner, t.ex. de 
baltiska republikerna, skall organiseras. H är u tgör ESK -processen en  viktig 
bakgrund .
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4. A tt precisera på vilka om råden de t nord iska sam arbetet långsiktigt kan 
förstärkas. Jag vill särskilt näm na forskning, miljö, energi och kom m unikatio
ner.

Jag anser m ed andra  o rd  att vi m ed självförtroende och i optim istisk anda 
bör flytta fram  positionerna i det nord iska sam arbetet.

Skånberg: H err p resident! Ibland hörs det pessim istiska tongångar om  det 
nord iska sam arbetet, sade Ingvar Carlsson.

Jag uppfattade in lägget så, att N ordens öde skulle ligga i EGs h än d e r - m ed 
hjälp av EG skulle m an kunna  öppna de nordiska g ränserna ännu  m er för ett 
d jupare  sam arbete.

Fram tiden ligger säkert i ett d jupare sam arbete mellan folk och länder, i 
N orden , ru n t Ö stersjön, på N ordkalotten , ru n t N ordsjön  m en också i hela E u
ropa och i hela världen . A tt de t sam arbetet skulle bero av EG kan jag dock inte 
förstå. Ingenting  h ind rar att de nordiska länderna fortsätter sitt sam arbete allde
les oberoende av om  vi på olika håll går m ed eller inte går m ed i EG och obero
ende av h u r  EES - avtalet kom m er att utform as. D et är genom  att fördjupa 
sam arbetet n u  så kraftfullt och så snabb t som  möjligt som  vi kan få ett bra sam- 
arbetsavtal m ed and ra  länder. D et är i sam arbete inom  och mellan regioner som  
E uropas fram tid ligger, och N o rd en  är den  region som  har h u n n it längst.

Jag tycker att vi skall se optim istiskt på N ordiska rådets och N ordiska m inis
terrådets m öjligheter att fördjupa sam arbetet.

Kjellbjørg Lunde: Statsm inister C arlsson streka i sitt innlegg sterkt u n d er det 
gledelege i dem okratiutviklinga i A ust-Europa. Vi må jo alle vere einige m ed 
statsm inisteren  i at d e t vi har se tt byrjinga på i A ust-Europa, er svæ rt ynskjeleg.

M en det er ein tankekross for m eg som  følgjer dette anslaget til debatt om  
EF-spørsm ålet som  pågår i Sverige. For oss verkar det som  om  Sverige går 
m eget hurtig  fram, og at dei pågåande EØ S-forhandlingane tilsynelatande har 
lite å seie for svenske politikarar og for regjeringa. Søknad om m edlem skap kan 
sen d ast u n d er visse vilkår i 1991, sa ög statsm inisteren  her. Eg vil no spørje 
den svenske statsm inisteren: N år det blir ta tt så viktige politiske avgjerder og så 
raske sp rang , både i tid og når de t gjeld konsekvensar for de t svenske folket, er 
det ikkje då alvorleg for eit dem okrati at dette pågår nesten  heilt u tan  ein 
dem okratisk debatt i folket og også b lant politikarar? Så v id t eg hugsar, kom  
dette spørsm ålet k n ap t på dagsordenen  på den  siste sosialdem okratiske kon
gressen . I den norske regjeringa h ar vi iallfall etter kvart se tt ein litt annan 
holdning. D en norske regjeringa h ar om sider sen d t u t eit debattopplegg.

Eg vil spørje statsm inister C arlsson om korleis den in terne debatten  i Sve
rige og i de t svenske sosialdem okratiet er lagt opp, og om han  kan kome m ed 
nokre vu rderingar av den  prinsipielle sida ved den litt alvorlege situasjonen 
som  eg synest Sverige no er oppe i.

Tora A asland  H oug: H r. president! Jeg h ad d e  h åpe t at statsm inisteren  ville 
svare på det spørsm ålet han  h ad d e  fått, før jeg tok min replikk, m en jeg kan 
godt ta den  nå, nå kan han  svare til slutt.

S tatsm inister Ingvar C arlsson: H err president! Jag utgick från att alla repliker 
skall hållas först innan  jag svarar, m en det förekom m er kanske andra principer.
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K rister Skånberg  frågade om  N ordens öde skall läggas i EGs h än d e r. Nej, 
det skall de t inte göra. D ärem ot kan vi inte bortse från att u tvecklingen i E uropa 
kan påverka N orden , och vi skall se till att den  påverkar oss på ett positivt sätt.

Kjellbjørg L unde bekym rade sig över beslu tet av den svenska socialdem o
kratiska partikongressen . Jag använde en stor del av mitt in ledningsanförande 
till att klargöra partiledningens syn på frågan. O m  det sedan  inte blev så 
m ycket debatt, tyder det på att våra partim edlem m ar tyckte att de t var ett bra 
an förande. M en jag ser ingen an ledning  att föra en d iskussion om  detta nu, 
u tan  den  för vi inom  det socialdem okratiska partiet i Sverige. Jag förm odar att 
varje parti h ar nog av sina egna problem .

Tora Aasland Houg: H r. president! Først vil jeg bare konstatere at de t er noe 
ulik praksis i de forskjellige parlam entene når det gjelder replikkveksling, og 
dette er ikke bare SVs praksis i N orge, det er faktisk den  praksis vi h a r  i Det 
norske Storting. En replikkvekling skjer ikke ved at m an sam ler opp  replikkene 
til slu tt og svarer, m en m an svarer fortløpende.

I tilknytning til sta tsm inisterens innlegg og hans klare u tsagn  om  søknad  om 
EF-m edlem skap for Sverige i 1991, vil jeg sette dette opp i forhold til den  debat
ten som  i dag föregår i alle de nordiske land, iallfall Efta-landene, når de t gjel
der en EØS-avtale. En EØS-avtale har jo v æ rt fram stilt som  - og er vel det for 
dem  av oss som  har væ rt villig til å gå inn på å diskutere den - et alternativ  til 
EF- m edlem skap.

S tatsm inister C arlssons tale her gjør det jo m eget klart at en EØS-avtale er et 
skritt på veien til EF- m edlem skap, og derm ed ikke noe alternativ, m en et steg i 
den retn ingen .

Jeg går u t fra at statsm inister C arlsson vet hvilke problem er et slikt s ta n d 
p u n k t skaper, ikke m inst i N orge hvor vi har en m eget aktiv og levende debatt 
om kring både EØS- avtalen og EF-m edlem skap. M itt spørsm ål til statsm inister 
Carlsson er om  ikke et slikt signal som  han nå har gitt så klart om  en søknad 
om EF-m edlem skap, vil undergrave seriøsiteten i d e t arbeidet som  nå legges i 
å få en god EØS- avtale mellom Efta-landene og EF-landene, og om  han  ikke da 
se tter sine nordiske kolleger noe i knipe når han nå så klart signaliserer at en 
EØS-avtale bare er et skritt i retn ingen  til et EF-m edlem skap.

Presidenten: Og nu  har K rister Skånberg bed t om en replik til. Jeg gør i øvrigt 
opm æ rksam  på, at ideen m ed replik selvføgelig er, at m an afventer, hvad  der 
bliver sagt, hvorefter m an anm oder om  ordet for en replik. D et var det, der 
kiksede lidt før.

Skånberg: H err p resident! S tatsm inister Carlsson säger att vi v isst inte behöver 
lägga N ordens öde i EGs h änder. M en han  sade i sitt första inlägg att tack vare 
EG skulle de nord iska g ränse rna k unna  öppnas ytterligare, och vi skulle kunna 
ta bort ytterligare m arknadshinder.

Jag vill fråga den  svenske statsm inistern  och N ordiska m inisterrådet vad det 
är som  h ind rar att de nordiska länderna själva m ed hjälp av N ordiska råde t och 
N ordiska m in isterrådet tar bort de begränsn ingar som  finns i dag i det nordiska 
sam arbetet. Vad är det som  h ind rar att m an fortsätter på sam m a sätt som  hittills 
m ed konsensusbeslu t i stället för att överge sina principer och börja tilläm pa en 
princip som  m an hittills i N orden  sagt nej till, näm ligen att det skall kunna 
fattas m ajoritetsbeslut?
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Statsm inister Ingvar Carlsson: Jag vill säga till K rister Skånberg att ingenting 
h ind rar att m an tar bort h inder som  i dag finns i det nordiska sam arbetet. Jag 
konsta terar bara att det på vissa om råden  existerar sådana regler, som  kan tas 
bort genom  ett EES-avtal. D et är positivt, och jag ser ingenting negativt i det.

Jag är tacksam  för Tora A aslandsH augs inlägg. D et ger mig anledning att 
stark t understryka den  svenska regeringens stöd åt EES-förhandlingarna och 
h u r  viktigt ett EES-avtal är som  ett helt självständigt beslut. D et träder näm ligen 
i kraft redan  den  1 januari 1993, och vi vet ännu  i dag ingenting säkert om  h u 
ruvida EG, h u r  in tresserade u tan fö rstående länder än kan vara, vill besluta om 
nya m edlem m ar. D ärför stöder vi, h ar stö tt och kom m er att stödja ett EES-avtal, 
som  vi tror är u tom ordentlig t viktigt.

Jag konsta terar att ett av Efta-länderna tidigare t.o .m . h a r läm nat in en 
m edlem sansökan. Vi har inte ett ögonblick tvekat om  den  österrikiske för
bundskanslern  Franz V ranitzkys stöd och intresse för ett EES-avtal.

Elsi Hetemäki-Olander: H err president! Då öppn ingen  u tå t m ot övergripande, 
närm ast ekonom iska och miljöpolitiska frågor gjordes inom  N ordiska rådet, 
skedde detta u n d er åttiotalets "lyckliga år", då fram steg och fred verkade vara 
de tongivande och dom inerande dragen i utvecklingen.

N u har scenen förändrats, men N ordiska rådets engagem ang har kom m it 
för att s tanna. M an kan inte, då frågorna blir för svåra, dra sig u r och förneka 
sitt ansvar. Och N ordiska råde t har ett ansvar. Detta betyder inte att N ordiska 
rådet skulle axla det som  tillkom m er regeringarna, dvs. forma våra respektive 
länders utrikespolitik och agera därefter i internationella fora. M en rådet har 
som  existerande internationellt organ sitt givna ansvar, dels som  exem pel på en 
fungerande sam arbetsm odell, dels som  öppet debattforum  och i senare tid i allt 
högre grad som  sam arbetspartner i konkreta projekt.

De internationella frågorna ger oss ett ny tt perspektiv  även på det nordiska. 
Och detta är hälsosam t. D et tvingar oss att om värdera, att fördom sfritt pröva på 
alternativ och våga ifrågasätta. D enna session har kallats en session om Balti
kum . Sam arbetet m ed dessa länder är viktigt. D et håller på att etableras kontak
ter, både bilaterala och i rådets regi, på m ånga olika nivåer och inom  m ånga 
olika sektorer. D etta växande nätverk  bör understödas m ed alla till buds stå
ende m edel. Även i denna fråga är jag övertygad om att sådan  verksam het i det 
långa loppet blir fruktbarare och leder till hållbara resultat.

Baltikum är viktigt, m en det får inte skym m a det faktum et att N ordens 
"ödesfråga" är den europeiska integrationen i dag. På vilket sätt vi i fram tiden 
kom m er att o rdna våra ekonom iska och juridiska relationer med EG blir i hög 
grad utslagsgivande även för vårt interna sam arbete. För ögonblicket borde all 
vår koncentration  ägnas EES-avtalet, så att det kunde ros i ham n på ett trovär
digt sätt. U tvecklingen i E uropa och därm ed även inom  den europeiska in te
grationen kom m er att u n d er de närm aste åren starkt präglas av h u r den  eko
nom iska å teruppbyggnaden  av de forna SEV-länderna kom m er att fram skrida.
I detta större sam m anhang  vore de t av oerhört stor betydelse att N orden  stod 
på en avtalsdefinierad g rund  så fort som  möjligt. Eventuella m edlem skap blir en 
fråga först i skede num m er två.

Slutligen några ord om den  pågående organisationsreform en. Mot b akg run 
den av de fö rändrade internationella sam m anhangen  blir det allt viktigare att 
värna och styrka det nordiska - ge det en kvalitativt maximalt hög nivå, göra 
den intellektuellt och politiskt u tm anande för yrkesm änniskor av alla kategorier. 
Höj den politiska viljan, och satsa även ekonom iskt, skall jag säga. D et är sats-
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ningar som  betalar sig flerfalt om  genom  nordisk gem enskap  och m otsvarande 
nationella besparingar. Därför är d e t y tte rst beklagligt att den  politiska viljan 
saknades n ä r organisationskom m ittén gjorde upp  sina p laner för det yttre re
form verket för att m öjliggöra en uppstram ning  och effektivisering av det no r
diska sam arbetet, som  skulle ha svarat m ot dagens stora u tm aningar. D et är 
ingen hem lighet att den  finska delegationen i sin helhet h ar varit besviken på 
resultatet. M an skulle ha önskat m era kraft och am bition.

Låt mig till sist visa på en in tressan t förändring i opinionerna om  det n o r
diska sam arbetets fram tid. D et har ju i alla tider funnits de som  blåst i dom e- 
dagsbasuner, m en m edan  dessa förut ofta stått att finna bland näringslivets 
rep resen tan ter så hö r m an idag de m est pessim istiska u tta landena bland gamla, 
tidigare hängivna nord ister. A nhängarna och förespråkarna finns i dag därem ot 
i industri- och finanskretsar. Låt oss hoppas att dessa denna gång är de klar- 
syn tare . Vi behöver inte blåsa i dom edagsbasuner, u tan  vi behöver glada klari
nettlå tar som  hjälper oss att arbeta m ed kraft, sm idighet och am bition.

Elsi Hetemäki-Olander övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

S tatsm inister Steingrimur Hermannsson: Fru præ sident, N ordisk  Råd står i 
denne tid ved  et vigtigt v en depunk t. D et er ikke underligt, eftersom  hele N or
den  gør det, og faktisk også hele E uropa.

Selv om  udenrigspolitik  ikke har væ ret og form elt ikke er N ordisk  Råds o p 
gave, h ar jeg på fornem m elsen, at v irksom heden  i det sidste år m ere eller m in
dre h ar d rejet sig om  disse sager. D erfor vil jeg m ed mine ord gøre rede for Is
lands ho ldning til de store spørgsm ål, der nu  er m ed at om danne E uropa.

Vi islæ ndinge læ gger væ gt på, at aftaler om  en europæ isk  økonom isk zone 
vil blive gennem ført. Vi m ener, a t den form for sam arbejde, der h er tilsigtes på 
det økonom iske og handelsm æ ssige om råde, passer os godt. D et afhæ nger 
ganske vist af, at der bliver truffet en overenskom st om  frihandel m ed fisk og 
fiskeriprodukter, der - som  alle ved - er vores industrip roduk tion . Vi v æ rd sæ t
ter den støtte, som  de nordiske lande her har ydet til os islæ ndinge bl.a. ved at 
give sam tykke til frihandel m ed fisk inden  for Efta og ved at støtte vores krav 
over for EF.

For at tilpasse landet bedst muligt til den kom m ende økonom i og hande ls
sam arbejdet er der i Island allerede sat regler, som  stæ rk t udv ider frihed for 
overførsel af kapital mellem Island og andre  lande, og i A ltinget foreligger der 
et forslag om  uden landsk  investering. H er går m an ud  fra en forenkling af alle 
n u v æ ren d e  regler og en stæ rk  udvidelse af tilladelser for ud læ ndinge til inves
teringer i de t islandske erhvervsliv. Dog vil der blive passet god t på, at landet 
og dets natu rressou rcer - fisken og energien - fortsat forbliver på islandske 
hæ n d er.

Vi islæ ndinge deltager også, så v idt vi kan, i alt det sam arbejde, som  nu  er 
u n d e r  udvikling ved siden af aftalerne om  europæ isk  økonom isk zone, og i 
sam arbejde inden  for v idenskab  og underv isn ing .

Vi islæ ndinge m ener, at et fuldt m edlem skab af EF ikke passer os. H ertil er 
der flere g runde . Islands erhvervsliv er m eget forskelligt fra det, m an har i a n 
dre europæ iske lande. D et bygger navnlig på fiskeri og er m eget ensidigt. Virk
som hederne er forholdsvis sm å og svage og kunne hurtig t blive opslugt af 
Europas kæ m pevirksom heder.
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L andet ligger fjernt fra E uropas sam arbejdshovedkvarter, Bruxelles, og på 
g ru n d  af vores fåtallighed ville det væ re svæ rt for os at deltage i det kolossale 
bureaukrati dér. Vi er bange for, at vi ikke ville blive sto rt ande t end  en afkrog.

D et er endvidere for os islæ ndinge m agtpåliggende at bevare kulturarven, 
historien og sproget. Vi vil ikke have, at de ting går, for så går også se lvstæ n
digheden .

For at sige de t kort vil vi islæ ndinge søge et n æ rt sam arbejde m ed V esteu
ropas lande inden  for økonom i og handel. Vi m ener, a t vi h ar en del at bidrage 
m ed i sådan  et sam arbejde, bl.a. fisken og energien . D et kom m er på den anden  
side ikke p å  tale at ofre landets uafhæ ngighed  og selvstæ ndighed .

B egivenhederne i Ø steu ropa h ar på kort tid fuldstæ ndig  æ n d re t verdensbil
ledet. N ationer, som  for ganske få m åneder siden var om sluttet af Sovjetunio
nens gigantiske favntag, har n u  gen v u n d e t deres se lvstæ ndighed . U dviklingen 
i selve Sovjetunionen volder på den  anden  side særlige bekym ringer. D esvæ rre 
ser det u d  til, at G orbatjov h ar m istet grebet på perestro jkaen. Folket kræ ver 
større hastighed, end  g rund laget og erhvervslivet kunne tåle. Kaos er opstået. 
D et kan blive tilfældet, at de t sovjetiske im perium  vil blive opløst. D et ville n a
turligvis blive et alvorligt ven d ep u n k t.

Ø stersø landenes se lvstæ ndighedskam pe har væ re t genstand  for diskussion 
og har ført til indgreb fra de nordiske lande, idet det drejer sig om  tre små n a
bolande. De nordiske lande har alle erk læ ret deres støtte til Ø stersø landenes 
se lvstæ ndighedskam p, m en har dog i praksis stø ttet den  i m eget forskellig 
grad.V i islæ ndinge er, tro r jeg, gået læ ngst i denne støtte. Islæ ndingene aner
kendte de tre Ø stersølandes se lvstæ ndighed  allerede i 1922 og har aldrig tilba
gekaldt den  erklæ ring til trods for deres indlem m else i Sovjetunionen.

Så sn a rt litauerne erklæ rede deres se lvstæ ndighed  for om trent 1 år siden, 
sendte de t islandske Alting lykønskninger og bekræ ftede herved  i v irkeligheden 
sin forrige erklæ ring. Vi islæ ndinge har herefter ved alle lejligheder bekræ ftet 
vores støtte. Vi har gjort det på topm ødet inden  for NATO, og ligeledes gjorde 
jeg det udtrykkelig t på CSCE-m ødet i Paris den  19. novem ber sidste år. Vor 
udenrigsm in ister h ar gjort d e t sam m e bl.a. inden  for De Forenede N ationer.

De baltiske landes ledere har besøgt Island såvel som  de øvrige nordiske 
lande. L itauens p ræ siden t, Landsbergis, var bl.a. på et halvoffentligt besøg i Is
land sidste efterår. Islands udenrigsm in ister har væ re t på et offentligt eller 
halvoffentligt besøg i de baltiske lande, og altingsm edlem m er er ofte rejst hertil.

Støtten til Ø stersø landene væ rdsæ ttes højt. L itauerne har tidligere lagt stor 
væ gt på at opnå en formel diplom atisk forbindelse m ed en frem m ed stat. Vi 
islæ ndinge h a r  ved taget at optage diplom atisk forbindelse m ed Litauen hurtigst 
muligt. Af ind lysende g runde  har det ikke ku n n et lade sig gøre endnu .

I sidste uge var E stlands statsm inister, Edgar Savesar, på besøg i Island 
sam m en m ed Estlands udenrigsm inister, L ennart M eri. De udtrykte sto r skuf
felse over, a t en drøftelse m ed Sovjetunionen, som  der var blevet g ivet et løfte 
om, ikke er blevet til noget, og de anm oder islæ ndingene om  at påtage sig 
m æ glingen. Vi islæ ndinge har ved taget at tilbyde at gøre det. Jeg m ener, der er 
g ru n d  til at form ode, at m an kan nå frem  til en aftale, som  tager hensyn  til 
Sovjetunionens in teresser på læ ngere sigt, og som  sikrer se lvstæ ndighed  til 
Ø stersølandene etapevis. For at det skal k unne  lade sig gøre, er det nødven 
digt, a t et såd an t forsøg h ar international støtte og garanti for, at en sådan  kon 
vention bliver overholdt. Selv om  Sovjetunionen m åske ikke er m eget for at 
tage im od m ægling, vil jeg opfordre de nordiske lande til at erklæ re deres ab-
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solutte støtte til, at Sovjetunionen og Ø stersølandene um iddelbart går i gang 
med aftaler om de sidstes se lvstæ ndighed .

Hvis stø tten  til Ø stersø landenes se lvstæ ndighedskam p skal give de tilsigtede 
resultater, er det absolut at foretræ kke, at de nordiske lande og vel også N or
disk Råd koord inerer deres ho ldning og indgreb. Sam m en kan de nordiske 
lande have en betydelig indflydelse inden for de internationale sam m enslu t
ninger, de deltager i, og på den m åde læ gge større pres på Sovjetunionen.

H erm ed vil jeg ikke foreslå, at vi skal blive uvenner m ed Sovjetunionen, det 
kunne endda skade Ø stersø landene og den vigtige udvikling af dem okratiet, 
der finder sted  i Sovjetunionen. Sam m en k unne  de nordiske lande på den  an 
den  side bidrage til oprettelsen  af en konvention mellem M oskva og De Baltiske 
Lande. Jeg vil opfordre de nordiske lande og selve N ordisk Råd til at se 
Ø stersø landenes an liggender i dette lys.

De nord iske landes ho ldning til de store æ ndringer, som  nu  foregår i E u
ropa, er forskellig. D anm ark er selvfølgelig allerede m edlem  i EF, og det ser ud 
til, at Sverige og flere andre  lande vil søge fuldt m edlem skab. D et spørgsm ål, 
der dukker op, er, om  der vil opstå splittelse i de nordiske landes sam arbejde 
inden  for N ordisk  Råd. Jeg håber, at det ikke vil ske. D et er klart, at in teres
serne på m ange m åder er blevet m ere forskellige, end de var, m en kulturelt er 
landene ligesom  før knytte t til h inanden .

Sam arbejdet inden  for N ordisk  Råd bliver nø d t til at gennem gå en udvikling 
i overensstem m else m ed de kom m ende æ ndringer. D et er på den anden  side 
min hovedkonklusion, at de nordiske lande bør tilstræbe opretholdelsen  af 
sam arbejdet på så m ange om råder som  m uligt til trods for et ny t og æ n d re t bil
lede af E uropa. Sam tidig er det nødvendigt, at nationerne i N ordvesta tlan ten , 
der bygger på en lignende basis, isæ r havets ressourcer, styrker deres sam ar
bejde økonom isk og erhvervsm æ ssigt. Ved at de nationer, der bygger om rådet, 
på egen h ånd  ud n y tte r deres ressourcer, er der størst sandsynlighed  for, at det 
bliver gjort m ed fornuft og kom m er hele Europa m est til gode på læ ngere sigt.

Sighvatur Björgvinsson: Fru præ sident! Jeg vil kun  understrege, at som  sta ts
m inisteren sagde, er et fuldt m edlem skab af EF for Island ikke på dagsordenen  
nu; m en jeg vil også sige, at der findes i Island det synspunk t, for eksem pel i 
mit parti, at m an g rund ig t vil undersøge fordele og u lem per for Island ved et 
m edlem skab af EF, og at m an ikke helt udelukker et eventuelt m edlem skab på 
et senere tidspunkt.

Jeg vil også sige, at det jo er helt klart, at de stater, som  nu er m edlem  af EF 
eller som  bliver m edlem  af EF på et senere tidspunkt, ikke derved  har opgivet 
deres se lvstæ ndighed  og uafhæ ngighed.

Hjörleifur Guttormsson: Fru præ sident! D et un d red e  mig, at den  islandske 
statsm inister ikke tog stæ rkere forbehold angående en eventuel EØS-aftale. EF 
har kategorisk næ g te t at im ødekom m e E fta 's  ønske om  frihandel m ed fisk, at 
sta tssubsid ier på fiskeriom rådet bliver nedlagt, og fiskeriprodukter bliver be
hand let som  andre industrip roduk te r på det m arked, som  EØS-aftalen skulle 
dæ kke. Jeg indser ikke, at det er vigtigt for Island at deltage i en EØS-aftale u n 
der sådanne om stæ ndigheder, for Island kan jo for sig selv tilpasse sig til fo
randringer uden lands, sådan  som  statsm inisteren  også har n æ v n t det i sin tale.
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Statsm inister Steingrimur Hermannsson: Fru præ sident! Jeg synes m åske, vi 
skal fortsæ tte denne debat i Island. Så v id t jeg forstår, står jeg m idt imellem de 
gode herrer, som  her talte, og det er en god stilling.

Hjörleifur Guttormsson: Fru præ sident! Jag vil gøre den  islandske statsm inister 
opm æ rksom  på, at disse spørgsm ål ikke kun  er vigtige i islandske sam m en
hæ ng , m en også angår Islands stilling i det nordiske sam arbejde. Og spø rgs
m ålene angår ikke kun  Island, m en hele V estnorden, G rønland og F æ røerne.

D et er et principielt spørgsm ål, som  jeg m ener at den islandske regering bør 
tage op hvo r som  helst, ikke m indst h e r i N ord isk  Råd. Jeg anser de t for at 
væ re at bagatellisere sagen at kom m e m ed sådan  et svar: ”Jeg stå r imellem". 
M en de t er m åske, h vad  M ittengruppen  vil gøre i hele denne sag: und lade at 
tage stan d p u n k t.

Grethe Lundblad: D et är dram atik kring den  dörr som  N ord iska råd e t slagit 
upp  m ot sin nära om värld. Somliga u tanför N orden  anser att den  borde vara en 
sm al dörrspringa, som  bara s läpper genom  ljus och kanske penningström m ar. 
A ndra tycker att den  borde stå på vid gavel för att ge frihet för m änniskor i ar
bete och u tbildning och efter h an d  också för varor, tjänster och kapital. N u  i ett 
övergångsskede fungerar den  kanske bäst som  en öppen  kom unikationsväg vid 
behov. D en tillåter fritt u tbyte av kunskaper, av tanker om  dem okratisk utveck
ling och av stöd, både ekonom iskt och tekniskt, för att skapa bättre sam hällen 
för m edborgrna såväl i Öst- som  V ästeuropa.

Vi skall p å  fredag diskutera N ordiska råde ts sam arbete m ed parlam entariker 
och m yndigheter och företag i Baltikum, så jag återkom m er till debatten  då.

U nder ca 20 år h a r jag som  ledam ot eller supp lean t i N ordiska råd e t deltagit 
i rådets sessioner och se tt bit läggas till bit i den  nordiska m odellen. Vid denna 
min sista session anser jag att de t är viktigt att fram häva att vi på ett m era klart 
och fördjupat sä tt bör visa vad  den  s.k . nordiska m odellen innehåller och vad  
som  bör k u n n a  förbättras. Jag tänker inte som  Bildt hålla en dom edagspredikan, 
u tan  jag vill göra en konstruktiv  betraktelse.

D en nord iska m odellen är det nätverk  av överenskom m elser, konventioner 
och sam arbetsprogram  som  kom pletterat m ed nationell lagstiftning visar vad de 
nordiska länderna är beredda  att försvara vid förhandlingar m ed EG eller vid 
m edlem skap i EG. D et är också det vi uppfattar som  alla nordbors rättigheter 
och skyldigheter.

De dem okratiska rättigheterna anser vi vara självklara. M en bör de inte 
också om fatta invandrares rä tt att rösta n ä r m an inte kan riskera dubbelt rö s
tande i flera länder?

De sociala rättigheterna att få stöd  vid arbetslöshet, sjukdom , föräldraledig
h e t och ålderdom  bör säkras för alla no rdbor och gärna harm oniseras m era. 
Varför är t. ex. lagstiftningen om  föräldraledighet för sm åbarnsföräldrar så olika 
i N orden? B arnens behov är ju lika i hela N orden . M an kan naturligtvis 
diskutera om  det är bäst att få rä tt till de sociala stödform er som  finns i de t land 
m an vistas i eller om  m an - som  i EG - skall få ta m ed sig förm åner från sitt 
hem land . D en sistnäm nda o rdningen  h ar möjligen betydelse vid om fattande in 
vandring . M en bör m an inte också säkra rätt till de extra insatser från sam hället 
som  vi i råd e t vill ge till unga arbetslösa och till handikappade?

D en nordiska m odellen m åste också innefatta ett rikhaltigt kultur- och u t
b ildn ingsu tbud , som  berikar och för sam m an m edborgare sam t en radio- och 
TV-politik, som  inte bara går kom m ersialism ens ärenden  u tan  även skapar för
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ståelse m ellan folken. Till den nord iska m odellen anser jag också hö r en trafik, 
och transportpolitik , som  ger goda kollektiva resem öjligheter också för g ru p p er 
m ed begränsade pen n in g resu rser och också miljövänlig tran sp o rt av varor.

Efter de senaste  årens häftiga debatt om gem ensam m a lösningar av miljö
p roblem  h ö r otvivelaktigt också detta till den  nordiska m odellen. M en vi bör gå 
några steg längre, anser jag. D en nordiska m odellen för m iljöpolitiken m åste 
innehålla krav  på att undvika m iljöskador, krav på rena p rocesser i industri och 
energiförsörjning sam t i jo rdbruk  och trafik. Ren luft, ren t hav, ren t dricks
vatten  och rena livsm edel och m edverkan till att rädda  vår atm osfär från stö r
n ingar och förstörelse bör vara en nordisk  m odell för m iljöskydd.

D en senaste  tiden  h ar m an i ljuset av in tegrationsarbetet m ed övriga E uropa 
allt m er d isku terat om  vi bör ha m era av gem ensam  industripolitik i N orden , 
detta se tt u r  såväl näringspolitisk som  sysselsättnings- och arbetsm iljösynpunkt.

H är ligger m ånga nya och sp än n an d e  u tm aningar att ta ett m era sam lat 
g repp  kring h u r vi u tny ttjar våra n a tu rresu rse r och m änskliga resu rser till p ro 
duktion  och ökade ekonom iska m öjligheter. D et bör ske u tan  att teknisk u t
veckling och innovationer i sto r utsträckning skall kom m a till oss i N orden  från 
syd eller från väst. D et ger på sikt ekonom isk styrka och arbete att vi stärker 
nordisk  teknisk utveckling och industripolitik. M an bör förstärka det industriella 
centrat.

O m  vi skall hålla våra välfärdsm ål intakta, om  vi skall hålla våra nordiska 
ideal levande och ha livskvalitet i N orden , om  vi skall inte bara lära av EG utan 
också ifrågasätta och påverka m ed rejäla argum ent, bör vi ytterligare klargöra 
och utveckla den  nordiska m odellen. D et är min förhoppning  att N ord iska mi
n isterrådet snarast tar itu m ed detta.

S tatsm inister Gro Harlem Brundtland: President! O gså denne debatten  i N or
disk Råd h ar preg  av at det politiske E uropa er i støpeskjeen. S iden den annen  
verdenskrig  har vi g runn lag t og utviklet organisasjoner basert på at E uropa er 
delt i sikkerhetspolitiske m aktblokker. N å er biidet et annet. D ette har følger for 
alle politiske organisasjoner i E uropa - og dram atiske følger for noen . COME- 
CONs frem tid er usikker, dynam iske forandringer p reger vestlige organisasjo
ner som  u tv ides i dybde og bredde.

Tsjekkoslovakia ble nettopp  opp ta tt som  det 24. m edlem  av E uroparådet. 
Paris-charteret m arkerte inngangen  til en ny epoke for alle land i E uropa - en 
epoke m ed m indre spenn ing  og m er sam arbeid. D enne epokes overo rdnede 
m ålsettinger er felles sikkerhet, vern  om  vårt felles miljø, økt sysselsetting, og at 
dem okratiet skal nå fram  til alle.

M itt spørsm ål blir da: Kan N ordisk  Råd forholde seg upåvirket av disse 
g runn leggende endringene? Kan vi h er i N orden  legge til g ru n n  at N ordisk  Råd 
og de nord iske m inisterråd  som  de eneste sam arbeidsorganer i E uropa kan 
fortsette i sam m e spor? N ei - det kan vi ikke. Vi ser det på de saker som  står 
i første rekke for alles oppm erksom het denne uken i K øbenhavn, utviklingen i 
de baltiske republikker - folkene i Baltikum har gjort o p p b rudd  fra fortiden og 
etterkrigstiden. D ette er u ttrykk for og ikke et unn tak  fra den tiden vi nå lever i. 
Jeg hilser velkom m en gjestene fra de baltiske landene som  er til stede u n d er 
denne sesjonen . Vi har et s terk t engasjem ent i vårt land til støtte for de baltiske 
republikkenes kam p for å realisere sin rett til se lvstendighet. De økonom iske og 
kulturelle bånd  som  nå knytter seg mellom N orden  og de baltiske statene, er et 
viktig u ttrykk for den regionale tilhørigheten mellom N orden  og Baltikum. D et
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nordisk/baltiske sam arbeidsprogram  også i regi av N ordisk  Råd understreker 
n etto p p  d en n e  tilhørigheten.

S iden toppm øtet i KSSE i fjor h a r vi likevel opplevd at flere av p rinsippene 
i Paris-charteret er blitt sa tt på prøve. D en sovjetiske opp treden  i Baltikum i ja
n u ar har engasjert og bekym ret oss sterkt. D et som  skjedde, er klart i strid m ed 
p rinsippene i Paris-charteret. Regjeringene i de nordiske landene h ar gitt klart 
politisk u ttrykk for at b ruk  av m akt er uaksep tabelt for å løse de problem er m an 
nå stå r overfor. Begge parte r må hand le på en m åte som  b idrar til at p roble
m ene løses g jennom  dialog og forhandlinger. D et er viktig at vi m arkerer dette 
bl.a. i oppfølgingen innenfor KSSE slik våre regjeringer allerede har gjort.

H vorfor er det så slik at de baltiske land ser til N orden  for hjelp og støtte, 
og hvorfor er det åpenbart ikke likegyldig for Sovjetunionen hva N orden  sier 
og gjør i den n e  saken? D et er fordi vi har en grunn leggende felles holdning, og 
fordi vi er sterkere n å r vi står sam m en. Og mitt poeng  her er dette: D et er ikke 
noe enestående eksem pel d e t jeg nå har pekt på, for det er jo slik at N ordens 
stem m e kan ha vekt. Vi kan ha tro på at N ordens politiske ku ltu r og g runn leg 
gende sam funnssyn  kan påvirke utviklingen i E uropa og også på globalt p lan  i 
langt større grad  en n  de t den  gjør i dag. D et er et tillitsforhold mellom N orden  
og verden  u tenfor oss som  vi må m øte m ed å ta ansvar. For vår vekt er faktisk 
større enn  de nordiske lands folketall alene skulle tilsi, og dette må vi væ re oss 
bevisst i v årt arbeid. D erfor h a r vi heller ikke råd  til å ta lett på hvordan  vi or
gan iserer N ordens stem m e. V årt sam arbeid må ha en form  som  styrker vår 
rolle i det in ternasjonale sam arbeid, en form  som  både er relevant og effektiv.

H vordan  skal vi da m øte denne utfordringen? N asjonale partim arkeringer 
b ringer iallfall ikke det nordiske sam arbeidet frem over. D ebattene kan da faktisk 
bli m indre viktige og relevante, hvis handling  ikke følger ord. I dag blir situ
asjonen ofte at det er forskjellene snarere  enn  fellesskapet som  derved  blir 
eksponert.

D et er et ubestridelig faktum  at internasjonale spørsm ål i økende grad  har 
p reget N ordisk  Råds arbeid. D ette se tter nye krav til forberedelse og v u rd e 
ringer. Jeg er for m in del kom m et til at vi må trekke konsekvensene av denne 
internasjonaliseringen ved at våre u ten riksdepartem en ter også trekkes næ rm ere 
inn  i hele saksforberedelsen . Skal vi drive et seriøst arbeid frem over m ed st
yrke, k rever det også et helt annet ansvar for frem drift og forberedelse fra re
gjeringenes side. D ette engasjem ent må utfolde seg i te tt sam arbeid m ed 
nasjonalforsam lingene, slik det er en selvfølge i våre enkelte land. Og dersom  
u ten riksdepartem en tenes kun n sk ap er og vu rderinger gradvis må kom m e 
sterkere inn, hva er da m er naturlig  enn at u tenriksm inistrene som  politisk an 
svarlige legger fram  sine syn  innenfor ram m en av N ordisk  Råd?

Jeg var av dem  som  u n d e r generaldebatten  i Reykjavik i fjor reiste alvorlige 
spørsm ål om  vi i de nordiske land h ar v æ rt aktive nok til å ta del i den  foran
d ringsprosessen  som  har pågått i Europa, og om  vi h ar sett på vårt eget arbeid 
i et ny tt lys for å styrke det og bevare det. EF-landene u td y p er og videreutvLkler 
sitt sam arbeid . E fta-landene og EF forhandler om  en om fattende EØS-avtale. 
Sam m en setter de europeiske land seg i s tand  til å forme frem tiden m er i felles
skap.

Skal N orden  kunne  gjøre seg g jeldende m ed tyngde, må vi i sterkere grad  
politisere vårt eget arbeid, slik m ange h ar v æ rt inne på allerede i denne debat
ten. Vi må bruke de organer vi har m er planm essig, og ikke m inst med et større 
og m er forplik tende sam spill mellom regjeringer og nasjonalforsam linger. Ulik 
tilknytning til EF og ulike sikkerhetspolitiske orienteringer h a r i en årrekke
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skap t forskjeller i våre lands fokusering på nordiske spørsm ål også. En om 
fattende europeisk  EØS-avtale vil nå knytte de nordiske landene næ rm ere sam 
m en, også i den  europeiske in tegrasjonsprosessen . Jeg ser ingen m otsetn inger 
mellom  en videreutvikling av det nordiske sam arbeid og inngåelse av en om fat
tende EØS-avtale. Tvert im ot vil jeg si: EØS vil på en rekke om råder faktisk bli 
et m er forpliktende sam arbeidsforum  og gi et bedre grunnlag  for sam arbeid 
både mellom bedrifter og m yndigheter i de nordiske land.

D et er også slik at m ange av våre sam arbeidspartnere innenfor EØS, kan
skje særlig flere av EF-landene, ønsker et politisk tyngre N orden . D et er en u t
fordring vi bør m øte. EØS vil derm ed ikke svekke, m en snarere styrke behovet 
for nordisk  kontak t og sam ordning . D et er en u tfordring til oss alle å fornye og 
u tdype vårt sam arbeid  slik at vi kan bli det tyngepunk tet vi sam m en kan væ re i 
fora der vi alle deltar. D erfor må vi tilpasse vår arbeidsform  slik at den  nordiske 
d im ensjonen virkelig b idrar til gjensidig nytte. N æ rm ere nordisk  koordinering 
vil bedre m uligheten til å vinne gjennom slag for våre syn, som  så ofte er sam 
m enfallende.

D et vil også væ re naturlig  å utvikle mer formelle ru tiner for nordisk sam 
ordning  av saker som  berø rer både EØS og de t b redere alleuropeiske sam ar
beid. D et gjelder ikke m inst dem okrati, miljø og den sosiale d im ensjon. Jeg an 
ser de t som  en selvfølge at vårt nordiske sam arbeid  blir aksep tert av våre EØS- 
partnere  på sam m e m åte som  det blir i dag av våre respektive Efta- og EF-part- 
nere . Vi må nå vu rdere  hvordan  dette på en hensik tsm essig  m åte også kan 
kom m e konkret til u ttrykk i EØS-avtalen.

La m eg også understreke den  egenverd i sam arbeid på nordisk  p lan  alltid vil 
ha n år de t gjelder å styrke økonom i og sysselsetting. I årene som  kom m er, må 
vi få til ny  frem gang her, ikke m inst når det gjelder energi og transport. O rga- 
naisasjonskom iteens forslag om  et eget m inisterråd  for utenriksm inistrene, og at 
disse skal m øtes fast u n d e r  N ordisk Råd, blir vi ikke ferdig m ed, selv om  det 
ikke er stem ning  for å ta skritte t fullt u t på et form elt g runn lag  nå. Fra norsk  
side har vi likevel ønsket å m arkere behovet for en gradvis utvikling ved at 
u tenriksm inisteren  denne gang inngår i den norske delegasjonen.

A rbeidet m ed reform er, og nå snakker jeg i b redden , n å r d e t g jelder nordisk  
sam arbeids frem tid, har hatt sitt u tgangspunk t i den  senere tid ikke m inst på 
parlam entarikersiden  i N ord isk  Råd. N å må også regjeringssiden sterkere inn.
I m øtet mellom sta tsm inistrene i dag var det enighet om  at det nå er behov for 
en slik b red  g jennom gang, der sam arbeidsm inistrene i n æ r kontakt m ed våre 
egne kon to rer u ta rbe ider et grunnlag, en rappo rt som  kan gi oss u tg angspunk t 
for en videre drøfting mellom statsm inistrene til som m eren. På det tid spunk tet 
vil vi også ha oversikt over innho lde t og konsekvensene av EØS-avtalen og kan 
videreutvikle vårt nord iske sam arbeid u t fra en slik felles ram m e.

M en m ye kan gjøres også u ten  form alisering og u ten  at N ordisk  Råd berøres 
direkte. N å snakker jeg igjen om  utenriksm inistersam arbeidet. Vi kan begynne 
m ed hyppigere m øter mellom de nordiske u tenriksm inistrene enn  det vi har 
hatt til n å . D et blir de t behov for uansett. Om, hvordan  og eventuelt n å r noen  
av disse kontak tene skal knyttes næ rm ere  til N ordisk  M inisterråd, er spørsm ål 
vi da får kom m e tilbake til.

Til slutt: Både i E uropa og andre  s ted er i verden  ser m an på N ordisk  Råd 
som  et foregangseksem pel på et n æ rt regionalt sam arbeid. Enkeltvis og sam let 
vil vi i årene frem over delta i et stadig m er forpliktende in ternasjonalt sam ar
beid. Vi vil se sterkere innslag også av overnasjonalitet, noe som  m er enn  noe 
vil væ re  i de sm å landenes in teresse. Ikke m inst i det videre m iljøarbeidet både
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på regionalt og globalt nivå vil vi trenge en langt m er effektiv beslu tn ingspro 
sess. De nord iske landene må sam m en væ re pådrivere for å o ppnå  dette . D er
for - også - trenger vi e t sterkere N orden  i det internasjonale sam arbeid.

Bildt: Jag tycker att de t v ar ett g lädjande besked  från Gro H arlem  B rundtland 
att sta tsm inistrarna n u  h ar beslu ta t sig för att i m era o rdnade form er ta tag i det 
nord iska sam arbetet. D et behövs d iskussioner, u tredn ingar och beslu t på hög 
nivå för att klara av de problem  som  vi står inför. Jag hälsar därför hennes 
besked  m ed tillfredsställelse.

Jag delar även hennes uppfattn ing  n är det gäller vikten av ett ökat u trikes
politiskt sam råd  i de form er som  kan visa sig vara möjliga vid varje given tid
p unk t.

M in fråga till statsm inister B rundtland  gäller den  norska regeringens inställ
ning i Europapolitiken. D et är svårt att d iskutera den fram tida nord iska sam- 
arbe tsarkitekturen , innan  vi vet h u r  de olika nordiska länderna ställer sig till 
m edlem skap eller icke m edlem skap i EG. Tiden rinner sn a rt u t. O m  d et är vår 
am bition - vilket jag tycker de t skall vara - att inleda förhandlingar u n d e r det 
danska ord fö randeskapet i EES i början  av 1993, krävs besked u n d er detta år av 
de länder som  vill vara m ed. Jag skulle vilja att statsm inister B rundtland  gav 
någon inform ation om  n är hon  ser en m öjlighet för den  norska regeringen  att 
ha en uppfattn ing  i denna fråga, som  rimligtvis också för N orge är en av de 
allra viktigaste fram tidsfrågorna och en fråga som  i hög grad berör det nordiska 
sam arbetet.

S tatsm inister Gro Harlem Brundtland: President! D en norske regjering h ar det 
u tgangspunk t for de t arbeid som  nå pågår m ed EØ S-forhandlingene, at vi skal 
fram  til en om fattende EØS-avtale som  kan stå på egne ben.

Jeg m erket m eg da statsm inister C arlsson svarte på en replikk tidligere i 
dag, at han  også ste rk t un d erstrek e t at i den  tiden før Sverige tok et n y tt s tan d 
punkt, var d e t slik at Ø sterrike allerede h ad d e  tatt stilling og levert inn  en 
m edlem skapssøknad til EF, u ten  at det fo randre t de andre  Efta- landenes og 
Ø sterrikes evne til å arbeide m ed det som  er sa tt på dagsordenen  i alle våre 
land, d e t politiske arbeid som  sikter m ot en om fattende EØS-avtale. D en avta
len er det fortsatt, må vi regne m ed, flere m åneder igjen til n år det gjelder 
konkret arbeid. Vi vet ikke om  vi lykkes før som m eren, selv om  jeg tro r vi alle 
både tror og håp e r det. Og de t h a r alle statsm inistrene gitt sin klare støtte til, 
som  gitt u ttrykk for i går, at vi skal lykkes å nå fram  innen som m eren 1991.

U tover arbeidet m ed gjennom føringen av EØS-avtalen i parlam entene, som  
også vil ta tiden fram over i 1992, har den norske regjering ikke tatt nye initiativ 
og har nå ingen p laner om  å ta nye slike initiativ på kort sikt. M en jeg vil til 
slu tt understreke, fordi m ange h er selvfølgelig er klar over det, a t D et norske 
A rbeiderpartiet som  parti h ar sa tt opp  sin dagsorden, og en debatt også om  EF- 
m edlem skap vil pågå fra høsten  1991 og fram  til vårt landsm øte i novem ber 
1992. K onklusjonen på de t kan jeg ikke gi - selvfølgelig.

Bildt: Jag tackar statsm inister B rundtland för svaret. De argum ent som  n u  an
förs är ungefär desam m a som  anfördes från den svenska regeringen  bara för 
några m ånader sedan . M an hade då en Europapolitik fram  till dess EES-för- 
hand lingarna var avslutade. D ärefter hade m an ingen politik alls. M en m an 
m åste ha en politik också för de t som  kom m er efter EES, och så kom  det sven 
ska ställn ingstagandet till m edlem skap. Till g rund  för detta låg insikten om att
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EES kan ge oss ekonom iska fördelar eller begränsa de ekonom iska nackdelarna 
av att stå u tanför. A tt stå u tanför kan aldrig ge oss något politiskt inflytande i 
det nya E uropa u tan  endast en randsta tsposition . D et vi vill ha är rimligtvis po 
litiskt m edinflytande och rösträtt i det nya E uropa. Jag skall inte recensera den 
norska tidtabellen. I likhet m ed den  svenske statsm inistern finner jag den 
svenska tidtabellen m er i överensstäm m else än den europeiska, och det är den 
europeiska som  till slut är den avgörande.

Tora Aasland Houg: President! Som  u n d er replikkordskiftet etter den  islandske 
sta tsm inisteren  er h e r altså også den norske m uligens i m idten av ild fra begge 
sider.

Jeg må først si til statsm inisterens innlegg at jeg er m eget glad for de sig
nalene som  kom  n år de t gjaldt å arbeide for å få g jennom slag for å styrke og 
v idereutvikle det nord iske sam arbeidet også i en eventuell EØS-avtale.

D et foreligger jo nå et konkret forslag - organisasjonskom iteens forslag - 
som  skal behandles i m orgen når juridisk utvalgs saker skal behandles, hvor 
m an forsøker å konkretisere dette sam arbeidet og bl.a. sam m enlikner de t m ed 
det sam arbeidet B enelux-landene har innenfor EF-om rådet. Så EF skulle også 
væ re k jent m ed den  type sam arbeid.

D et som  er mitt konkrete spørsm ål til statsm inisteren , har sam m enheng  m ed 
oppfølgingen av replikken i forhold til sta tsm inister C arlsson. D et må jo væ re et 
problem  i forbindelse m ed å få til en god EØS-avtale - som  statsm inister H arlem  
B rundtland sier skal stå på egne ben - at den svenske regjeringen, m ed sosial
dem okratisk statsm inister, så klart un d erv u rd ere r en slik avtale. Selv om han 
sier at den  er viktig, sier han  sam tidig at de vil søke om  m edlem skap i EF i 
1991.

Jeg må jo også si at det er en forskjell her mellom Ø sterrike og Sverige, selv 
om  begge er Efta-land, som  nettopp  går på de t nordiske sam arbeidet. Og er det 
ikke da et problem  for den norske regjeringen, og den norske EF-politikken, at 
Sverige så til de g rader har gitt et klart signal om at en EØS-avtale ikke er godt 
nok, at m an allerede nå signaliserer at m an må gå et skritt v idere og på en vei 
som  kanskje er et større problem  for det nordiske sam arbeidet enn  en EØS-av- 
tale m ed en slik passus vil være?

Ser ikke Gro H arlem  B rundtland også at en EØS-avtale, slik vi nå d iskuterer 
den i N orge, må fram stå som  et varig alternativ og ikke som  en overgang til et 
eventuelt EF- m edlem skap?

Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! D et er så sjæ ldent, at socialister roser h in a n 
den, i alt fald når de ikke hører til sam m e parti, og der findes jo flere socialis
tiske partier. D et vil jeg benytte  anledningen  til her.

Jeg vil gerne sige den  norske statsm inister tak for o rdene om, at vi træ nger 
til at få udv ide t vores sam arbejdsom råde således, a t også et udenrigsm inister- 
råd  kunne  blive nedsat, og at udenrigsm in istrene k unne  væ re på m øderne og 
kunne  tage ordet.

Vi h a r n u  lyttet til en generaldebat, hvor vi alle sam m en h ar væ re t inde på 
om råder, der h a r m ed udenrigspolitik  at gøre, fordi der nu  er kom m et så m eget 
elastik i system et, a t det må vi. Jeg ville have elsket, når vi nu  ved, at den 
norske udenrigsm inister er til stede her i salen, at han  også ville have taget or
det. N år jeg betæ nker, hvor m eget udenrigspolitik  vi indtil nu  har talt, så ville 
det have væ re t flot.
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Jeg skal ikke und lade at sige til den  norske statsm inister, a t n år m andsm od 
og kvindehjerte går op i en  højere enhed , så h a r vi m uligheder for, at vi sam 
m en kan drive m ere på, sådan  at vi m åske til næ ste år kan stå i den  situation, 
at også den  danske udenrigsm in ister vil bevæ ge sig ind og væ re m ed på N or
disk Råds session.

Kjellbjørg Lunde: M ed referanse til de t statsm inister H arlem  B rundtland  sa om  
at N ordens stem m e kan ha vekt in ternasjonalt og også påverke globalt, har eg 
nokre kom m entarar og spørsm ål n å r de t gjeld det vi alle sit h e r og er opp ta tt av 
sjølv om  det ikkje p regar debatten , nem leg krigen i Golfen. N o er det slik at 
N oreg  sam an m ed dei andre  landa og regjeringane har støtta USA og dei alli
erte sin krigsinnsats for å tvinge S addam  H ussein  u t av Kuwait, og også den 
opp trapp inga til landkrig som  USAs p residen t gav ordre til i helga, m en kor 
tid spunk tet for igangsetting var bestem t for lenge sidan. D et sovjetisk-irakiske 
fredsinitiativet blei, som  vi k jenner til, ikkje prøvd  ut.

D erfor vil eg spørje statsm inisteren , m ed referanse til dei sam talane sta ts
m inistrane h ar hatt - og sannsynlegvis har u tanriksm inistrane også h a tt høve til 
å vere m ed - om  dei har drøfta korleis N orden , når vi forhåpentleg  no får slutt 
på krigshandlingane dersom  dei siste m eldingane er riktige, kan fylgje opp for å 
skape grunn lag  for ein varig  stabilitet og fred i om rådet. For det er no  dessverre 
ikkje slik at krigen løyser problem a, snarare vil vi då få enda fleire p roblem  å 
forholde oss til.

Eg h ar lyst til å u tfordre statsm inisteren  u t frå det ho  h ar sagt om  N ordens 
globale ansvar, og be henne seie litt om  initiativ som  kanskje kan kom e frå 
denne sesjonen i N ordisk  Råd, som  forhåpentleg  kan påverke FN  til å spele ei 
litt meir konstruktiv  rolle en n  det vi har se tt hittil i denne konflikten.

S tatsm inister Gro Harlem Brundtland: Jeg fikk et spørsm ål fra Tora A asland 
H oug  som  jeg er enig i ligger på den  andre  siden av det spørsm ålet som  Bildt 
stilte, og sånn  er det jo i disse debattene. Selv om den  islandske og den  norske 
statsm inister er i en litt forskjellig situasjon, har jeg altså et angrep fra norsk  og 
svensk side m ed forskjellig partipolitisk tilsnitt, m ens han  fikk begge fra sin 
egen arena. D et illustrerer m ye av poenget ved N ordisk  Råds arbeid at det er 
partig ruppene som  ofte er de t m est in teressan te - jeg benytter anledningen  til 
å understreke også det.

Jeg ser ikke noe problem  m ed at Sverige har u ttryk t en ho ldning  som  angår 
hva Sverige sikter m ot når de t gjelder å søke m edlem skap i EF. D ette skjedde 
altså i fjor høst. For min del konsta terte jeg da at Sverige her h a r sin m ulighet 
og sitt g runn lag  for å vu rdere  hva de oppfatter er en fornuftig rolle for Sverige 
å spille innenfor den  europeiske in tegrasjonsprosess, u ten  at jeg opplever det 
som  et slags indirekte spark  til andre  nordiske land.

D et sam m e vil jeg si om  D anm ark, som  gjennom  m ange år har v æ rt m edlem  
av EF. D et s tan d p u n k t har D anm ark tatt, og vi andre har ikke hatt noen  foran
ledning til å bebreide D anm ark for å ha tatt e t slikt skritt og en slik beslu tn ing. 
H vis vi da ser på EØS, er D anm ark en av våre partnere  i den frem tidige, om 
fattende EØS-avtalen, selv om  de sam tidig er EF-medlem . Slik vil det væ re der
som  vi skulle kom m e i den situasjon at Sverige inntok sam m e rolle som  D an
m ark. Jeg vil fortsatt - her og nå - understreke at EØ S-avtalen som  en om 
fattende sam arbeidsavtale vil væ re det beste g runnlaget for å sam le in teresser 
av ulike nordiske land. Vi vet ikke hvor m ange som  vil ha ulik tilknytning, nå, 
m en EØS-avtalen vil væ re et viktig felles grunnlag  u n d er enhver om stendighet.
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Så til G yldenkilde: D et var vel bare en hyggelig kom m entar; jeg registrerte 
ikke noe konkret spørsm ål.

Da går jeg v idere til Kjellbjørg Lunde, som  stilte spørsm ål om  Golf-krigen og 
ikke m inst FNs rolle og de nordiske lands m uligheter for å spille en rolle i den 
sam m enheng . Vi har både fra norsk  og fra andre  nordiske lands side u tv ist ak
tivitet tidlig i løpet, for flere m åneder siden, når det gjelder å forberede og 
kom m e m ed initiativ - før vi fikk avklaringen i m idten av januar om at det fak
tisk ikke ble, dessverre, noen  tilbaketrekking fra Iraks side fra Kuwait. Da 
hadde vi allerede på forhånd spilt inn den  m uligheten som  kunne ha væ rt et 
bidrag for Iraks p residen t til å se at det gikk an å satse på en m er ansvarlig 
fredsløsning.

N å er selvfølgelig dette like aktuelt, og vi h a r h a tt løpende kontakt m ed FN 
og landene imellom for å forberede oss på å kunne stille kontingenter, obser
vatører osv. m ed en gang det er en helt aktuell problem stilling. Vi h a r h a tt n æ r 
kontak t m ed FN om  dette. Vi har snakket om  det i statsm inisterm øtet i dag, det 
kan jeg bekrefte. Og det holdes altså n æ r og løpende kontakt mellom våre land.

La m eg også understreke at S ikkerhetsrådet jo h ar hatt m øter. Jeg tror de 
sitter i møte nå, eller sna rt skal i møte igjen, om den  situasjonen som  helt ak tu
elt nå foreligger. D erfor kan det kom m e henvendelser nå som  en oppfølging av 
våre initiativ. La m eg også m inne om at C anada har hatt kontakt m ed de no r
diske u tenriksm inistre i et felles arbeid, så det er også inne et sam arbeid mellom 
de nord iske land og C anada om  å b idra til en FN-basert løsning i kjø lvannet av 
en avslu tn ing av krigshandlingene.

Ivar H ansen: Fru præ sident! D et nordiske sam arbejde har fået m ere luft u n d er 
v ingerne, og det er godt. For 10 år siden var N ordisk  Råd alene op taget af egne 
snæ vre  interesser; enhver tale dengang  om det øvrige E uropa var næ rm est for
b ud t.

I dag er N ordisk  Råds v induer ved at blive slået op på vid gab i forhold til 
den øvrige verden . D et er også godt. Thi verden  forandrer sig hastig t i d isse år. 
D et gæ lder også de om råder, som  er i vores egen n æ rh ed . Hvis der skal væ re 
m ening m ed vort arbejde, må vi selvfølgelig forholde os til og tage stilling til 
denne udvikling. Isæ r det europæ iske sam arbejde h ar fået en stigende, ja 
næ sten  dom inerende p lads på vores dagsorden , som  allerede næ vnt.

D et er min frem tidsvision og mit håb, at sam tlige nordiske lande inden  for 
en kort årræ kke finder en naturlig p lads i et større europæ isk  fællesskab. D et er 
et s tæ rk t dansk  ønske, og jeg synes, det haster. D et er min opfattelse, at de 
nordiske lande både kulturelt og økonom isk sam let på den  m åde ville k unne  få 
en langt større indflydelse på det nye E uropas udvikling, end det ellers vil væ re 
tilfældet. N ordisk  Råd vil i øvrigt i dette perspektiv  blive et en d n u  m ere in
te ressan t organ som  et regionalt-politisk råd, der på et frit grundlag  søger at 
fastlægge fælles ho ldn inger til in ternationale politiske afgørelser.

Derfor spø rger jeg: Er der noget at nøle efter? Og derfor håber jeg, at EF- 
Efta-forhandlingerne snarest afsluttes. Hvis ikke forhandlingerne lykkes, som  
jeg håber, så findes der jo også andre  m uligheder for nordisk  E uropa-integra- 
tion, hvilket m an jo tydeligst h ar indset i Sverige.

I m ange år var det utæ nkeligt, at vi i N ordisk  Råd debatterede Baltikum. N u 
er det anderledes, og de t er godt. Baltikum er på vores dagsorden , endda i så 
dan en grad, at m an har opdaget det i Kreml.

Vi har aldrig accepteret, at de tre baltiske lande m ed vold blev indlem m et i 
Sovjetunionen i 1940. D erfor er det heller ikke ud tryk  for utidig indblanding, at
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vi i dag bekym rer os om  de tre landes frem tid. De tre baltiske lande udkæ m per 
i dag en frihedskam p, en  overlevelseskam p. Jeg vil så stæ rkt, jeg kan, appellere 
til Sovjets ledelse om  at m an  n u  ind leder forhandlinger m ed de baltiske landes 
parlam enter og regeringer m ed det formål at nå frem  til egentlig se lvstæ ndig
hed .

D er er på forskellig m åde taget fæ llesnordiske initiativer i forhold til Balti
kum . Vi skal fortsæ tte herm ed , fortsæ tte m ed besøg, udveksling, ku ltu rsam ar
bejde, økonom isk sam arbejde osv. D et er specielt glædeligt, at der også er unge 
til stede h er i dag fra de baltiske lande.

Vi skal ikke i d e t nord iske sam arbejde konkurrere om, hvem  der kan gøre 
m est for de baltiske lande, m en så v id t m uligt i fæ llesskab overveje, hvilke nye 
initiativer der kan h jæ lpe d isse lande frem  m od frihed og selvstæ ndighed .

For alle tilfæ ldes skyld vil jeg dog gerne appellere til de nord iske regeringer 
om, at vi i frem tiden u n d g år situationer, hvor flygtninge fra Baltikum  bliver kas
tebolde mellem  de nord iske lande. D et eksem pel herpå , vi h a r v æ re t vidne til, 
er uvæ rdigt, og jeg håber, a t de nord iske landes justitsm inistre op tager for
hand linger om  det spørgsm ål.

D et nord iske sam arbejdes resu ltater skal i frem tiden ikke i første ræ kke m å
les på de fæ llesnordiske budgetters  størrelse. Jeg er i øvrigt tilfreds m ed den 
nu lbudgette ring  om  u æ n d re t størrelse, som  M inisterrådet fører. D et tvinger os 
nem lig til ny tæ nkn ing , og de t er sund t.

D et nordiske sam arbejdes væ rd i skal i frem tiden i højere grad  vurderes på 
to ting: for de t første på vores fælles vilje og evne til a t op træ de i fæ llesskab i 
internationale spørgsm ål, og for de t ande t på vores evne og vilje til a t fortsæ tte 
arbejdet m ed at fjerne nationale sk ranker mellem  vore lande, handelsh indringer 
og anden  form  for national sæ rbeskyttelse , og her er der fortsat en ræ kke op 
gaver at løse for os i N ordisk  Råd.

S tatsm inister Schluter: F ru  præ sident! D et er en sp æ n d en d e  session, vi n u  er 
i gang  m ed. For første gang h ar vi afkortet sessionen, og sam tidig er der afsat 
en dag til e t sæ rligt em ne, Baltikum  og Ø steuropa. Jeg tror, det kan føre til en 
m ere sp æ n d en d e  afvikling af sessionen, og vi skal jo også frem tidig væ re op
m æ rksom  på, h vo rdan  vi kan tilpasse vore arbejdsform er, luge u d  i b u reau k ra
tiet og gå lige til sagerne.

M en ingen  af os kan vel i disse dage lade væ re m ed at lade tankerne gå til 
K uw ait og Golfen, hvo r så m ange m ennesker netop  i disse dage sæ tter livet på 
spil for at gennem tvinge F N 's resolutioner om  Iraks røm ning af K uw ait. FN- 
aspektet h a r i hele forløbet væ re t afgørende for de nordiske lande, også fordi vi 
heri ser g rund laget for en frem tid, hvor verdensorganisationen  i højere grad  
kan kom m e til a t spille den  rolle for fred og sikkerhed, som  den  oprindelig  var 
tiltæ nkt. I en helt konkret form  kan de nord iske lande i ganske n æ r frem tid 
kom m e til a t indfri vore tilbud om  bistand i forbindelse m ed en fredsovervå- 
gende og fredsbevarende indsats i Golfen. Vort håb må n u  væ re, at vi m eget 
hu rtig t kom m er dertil. Jeg ud trykker de t ønske, at den  allierede styrke hu rtig t 
n å r sit mål m ed fæ rrest mulige tab, således at de lidelser, der er blevet båret i 
første ræ kke af det kuw aitiske og irakiske folk, sna rt kan bringes til ophør.

D en vigtigste sag på N ordens dagsorden  i dag er jo hele udviklingen i E u
ropa, i Vest- og Ø steuropa, inklusive Sovjetunionen, og i forholdet mellem  de 
to dele af E uropa. D et er tæ t på at væ re  passé at tale om  to dele af E uropa. D en 
politiske geografi h ar un d erg åe t voldsom m e forandringer i de t seneste  år. 
K om m unism en er forkastet af de østeuropæ iske befolkninger, som  klart be
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ken d er sig til parlam entarisk  dem okrati og m arkedsøkonom i, og um iddelbart 
ved N ordens sydg ræ nse  m øder vi nu  et sto rt og forenet Tyskland.

På CSCE-topm ødet i Paris i novem ber tegnede vi kon tu rerne til e t fredeligt 
og sam arbejdende E uropa, m en på selvsam m e konference gav ep isoden  m ed 
balternes s ta tus os en  klar påm indelse om, at der nok er langt igen, før CSCE- 
traktatens sm ukke idealer er virkelighed.

K rum tappen  i de kom m ende års europæ iske udvikling vil væ re  EF-samar- 
bejdet. D et h ar også væ re t en af insp ira tionerne til frigørelsen i Øst- og C entral
europa, og udviklingen i Ø st vil drive den  europæ iske integrationsproces 
en d n u  hurtigere frem . D et er i de t perspektiv , de nordiske landes overvejelser 
må foregå. EF-landene vil gennem  forhandlingerne på de to regeringskonfe
rencer søge sam arbejdet tilpasset til 1990’ernes politiske og økonom iske u d 
fordringer, og de t er givet, at Fæ llesskabet ved  udgangen  af årtiet vil om fatte 
flere lande end  i dag, og - hvad  der er lige så vigtigt - m ed dem , der til den  tid 
en d n u  ikke er egentlige m edlem m er af Fællesskabet, er jeg sikker på der vil 
væ re et langt m ere in tenst sam arbejde, end vi kender d e t i dag.

Vi er i gang m ed forhandlingerne mellem EF og Efta, og D anm ark stø tter 
varm t m ålsæ tn ingen  om konkrete, tilfredsstillende resultater i disse fo rhand 
linger, m en jeg læ gger ikke skjul på, heller ikke her i N ordisk  Råd, at d en  store 
gevinst om  m edindflydelse på udviklingen i EF helt naturlig t kun  opnås gen 
nem  fuldt m edlem skab. D et er noget, hvert land selv skal tage stilling til, m en 
jeg er da glad for udsig ten  til, a t vi snart kan byde en svensk m edlem sansøg- 
ning velkom m en.

M en de t vil nok kun  væ re begyndelsen . O gså m ed de østeuropæ iske lande 
vil der gradvis blive opbygget tæ ttere sam arbejdsstruk turer, som  på lidt læ ng
ere sigt vil lede i h vert fald nog'.e af disse lande ind  i Fællesskabet. R egerings
konferencerne arbejder allerede intensivt. M an skal væ re forsigtig m ed at spå, 
isæ r om  frem tiden, som  den danske hum orist S torm  P. sagde, m en jeg m ener, 
at m an både inden  for Fæ llesskabet og u den  for må regne med, at fo rhandling
erne kan blive afsluttet i dette år m ed et resultat, landene kan sam les om.

F orhandlingerne følger tre spor, og det er ganske m arkante udviklinger, der 
er på vej. For det første bliver det indre m arked fulgt op m ed en  ræ kke beslu t
ninger, som  vil forstæ rke den positive v irkning af de t indre m arked. I den kate
gori falder den  Ø konom iske og M onetæ re U nion.

For det ande t kan der ventes en styrkelse af det politiske sam arbejde. I den 
kategori vil d iskussionerne om sikkerhedspolitikken tiltrække sig in teresse. M ed 
den europæ iske krigstrussel m ere og m ere i aftagende tror jeg på, at m ulighe
derne for at løse de neu tra le landes problem er bliver bedre og bedre.

For det tredje søges Fællesskabets arbejdsm etoder forbedret, så der bliver 
tale om  en effektivisering, og så m an kan im ødekom m e behovet for større de
m okratisk kontrol. Jeg skal ikke gå næ rm ere ind på alle de spørgsm ål nu , m en 
jeg synes, det er nødvend ig t at omtale denne dynam iske proces, som  også vil 
påvirke os alle i N orden , uanse t at vores formelle tilhørsforhold til Fællesskabet 
er forskelligartede.

Jeg kan egentlig god t forstå, hvis nogle m ennesker nu  og da bliver usikre 
på, hvor dette europæ iske hurtigtog egentlig kører hen, og om det ikke vil føre 
til en kolossal centralisering. D erfor vil jeg gerne frem hæ ve en debat, som  nu  er 
ind led t i EF om  begrebet subsidiaritet, og som  er af sto r in teresse fra en nordisk 
synsvinkel. “Subsidiaritet" er et snørk let ord, m en det har en su n d  og dem o
kratisk betydning; i jæ vn oversæ ttelse vil det sige næ rhedsp rinc ippe t. Fælles
skabet skal kun  beskæftige sig m ed de opgaver, der ikke kan løses lige så godt
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på andre' n iveauer. P roblem er bør løses så decentralt som  m uligt og k u n  på 
centralt n iveau, hvis det er nødvendig t. D et er en in teressan t tæ nkning, bl.a. 
fordi den  står i m odsæ tn ing  til tidligere tiders grådige integrationssyn, hvor 
Briissel søgte at tilkæm pe sig så m ange opgaver som  overhovedet muligt. Jeg 
tror, at vi n u  kan forvente et m ere nuanceret syn, og at vi kom m er til at opleve 
en m ere positiv ho ldn ing  til de forskellige form er for regionalt sam arbejde, som  
eksisterer eller vil dukke op ved  siden af Fællesskabet.

H er kom m er det nord iske sam arbejde stæ rk t ind i billedet. D et går jo m eget 
læ ngere tilbage en d  Fællesskabet, og det hviler på et m eget solidt folkeligt fun
dam ent. E uropæ isk  udvikling h ar in te t at gøre m ed nordisk afvikling. Tværti
m od bliver der b rug  for N ordens stem m e og nordiske holdninger, ligesom  vi 
fortsat skal løse afgræ nsede problem er inden  for N ordens egen ram m e.

Jeg har lyst til at m inde om  Benelux-sam arbejdet. D et lever nem lig v idere i 
bedste velgående, selv om  alle de deltagende lande fra begyndelsen  var m ed i
EF. Af direkte in teresse for den  situation, N o rd en  n u  står i, er det, a t D anm ark 
u n d e r forhandlingerne om  EF-pakken, altså trak ta tæ ndringerne i 1986, afgav en 
erklæ ring om, at bestem m elserne i den  europæ iske akt ikke påv irker D anm arks 
deltagelse i det nord iske sam arbejde. D en danske regering støtter, at der også i 
en kom m ende aftale mellem  EF og Efta på p assende m åde skabes europæ isk  
basis for de t nord iske sam arbejdes frem tid.

At løse problem erne på det niveau, hvor de hø rer hjem m e, er et god t p rin 
cip. S ådanne overvejelser må vi også føre i N ordisk  Råd. N år verden  skrum per, 
gør N orden  det også; m an kan også sige, at horisonten  flytter læ ngere u d . N år 
g ræ nsen  mellem  Ø st og V est i E uropa forsvinder, gæ lder det også adskillelsen 
m ellem Ø stersøens to sider. Ø stersøen  bliver forhåbentlig en region, en ram m e 
om  fornyet sam arbejde m ellem alle de tilg ræ nsende lande. N ogle af de proble
mer, vi h ar behand le t i N ord isk  Råd, bliver vi nød t til at tage op i den  større 
k reds. S tatsm inisterkonferencen i R onneby sidste efterår om  m iljøspørgsm ål var 
et varsel om  et m ere in tensiv t sam arbejde i Ø stersøregionen. D et k ræ ver nye, 
tæ tte sam arbejdsstruk turer.

De baltiske landes situation stiller os særlige opgaver. For de t første står de 
baltiske lande n u  for første gang m ed legitime, dem okratiske parlam enter og 
regeringer. De rep ræ sen te re r de baltiske folk, som  vi skal væ re i tæ t forbindelse 
m ed, og vi byder observatørerne fra de baltiske lande velkom m en.

For de t ande t er Baltikum kom m et til a t udgøre en p røvesten  for, hvor langt 
ny tæ nkningen  og dem okratiseringen er n åe t i Sovjet. D et er naturligt, at netop  
nordiske lande p resse r sæ rligt på, m en de t er vigtigt, a t der ud e  om kring er 
voksende lydhørhed  over for de t baltiske problem . D et har vi også erfaret i EF 
og i NATO. D er kan væ re nuancer i vu rderingen , m en de t er vigtigt, at vi i 
N orden  se r ens på det fundam entale, at vi vil påvirke Sovjetunionen og op 
fordre til, a t folkeviljen i Baltikum  respekteres.

Vi h a r alle fra sovjetisk side v æ re t u d sa t for forskellig kritik. For D anm arks 
vedkom m ende h ar de t givet sig det ejendom m elige og ikke særlig sm ag fulde 
udtryk, at sovjetisk p resse  h a r sam m enlignet forholdet m ellem M oskva og Bal
tikum  m ed forholdet mellem  D anm ark på den  ene side og G rønland og F æ r
øerne p å  den  anden .

D anske m yndigheder anfæ gter naturligvis ikke de folkevalgte parlam enter 
og regeringer i G rønland  og Fæ røerne, og jeg h ar ligesom  alle andre  i D anm ark 
den  opfattelse, at ingen ville m odsæ tte sig en grønlandsk  eller fæ røsk folkevilje 
til fuld se lvstæ ndighed , naturligvis ikke.



Första mötet; generaldebatten 85

Fru præ sident! M å jeg knytte et par korte kom m entarer til sam arbejdet mel
lem N orden  og de nye dem okratier i 0 s t-  og C entraleuropa. D et er afgørende 
for os, a t disse lande kom m er godt fra sta rt i den  nye udvikling. D et er svæ rt, 
m en vi i N orden  kan bidrage m eget sam m en og hver for sig efter hjælp-til- 
selvhjæ lp-m etoden. D er kræ ves en indsats, som  overstiger M arshall-hjæ lpen til 
E uropa efter verdenskrigen . Vi peger sikkert alle sæ rligt på m iljøproblem erne, 
for de er jo i sæ rklasse g ræ nseoversk ridende . D et er også effektivt, a t vi sæ tter 
ind her, fordi vi i m ange tilfælde får større forbedring i vort eget miljø pr. krone 
ved  at investere netop  i Ø stlandene.

Jeg h ar talt m eget om  det internationale sam arbejde denne gang  og lidt 
m indre om  N ordisk  Råds egen dagsorden . D en  lokale nordiske dagsorden  bli
ver tyndere, og de t skal vi ikke væ re så kede af. D et betyder ikke, at det no r
diske sam arbejde svæ kkes, m en at det bliver et sam arbejde mellem  ligesindede 
deltagere og i et v idere internationalt sam arbejde. D erfor kan det heller ikke 
væ re anderledes, end  at generaldebatten  i dag må afspejle udviklingen om kring 
os. D et gør ikke N ordisk  Råd til et forum  for beslu tn inger om  fælles uden rig s
politik, m en til det m est repræ sentative forum  for debatten , også debatten  om, 
at vi ønsker at påvirke udviklingen ude om kring m ed de ho ldn inger og v æ r
dier, vi læ gger særlig væ gt på. D et bliver ikke en passiv rolle, det bliver til stor 
aktivitet i frem tiden på en ny m åde, der kan revitalisere arbejdet i N ordisk  Råd.

Karin Söder overtog härefter ledningen av förhandlingarna.

Skånberg: Fru president! Vi har av statm inister Schluter fått höra att det skall 
bli ett m era dynam isk t sam arbete i N orden  allteftersom  de nordiska länderna 
kom m er närm are EG, helst som  m edlem m ar. Vi h a r också fått reda på att sub- 
sidiaritetsprincipen skulle innebära att m an trots allt lokalt skulle få bestäm m a 
allt de t som  inte bestäm s centralt liksom slutligen att den nordiska dagord
n ingen  kom m er att bli tunnare .

Jag vill ställa en fråga till statsm inister Schluter: Vad är de t som  gör att det 
blir en m era dynam isk process, att m an har lättare att kom m a överens, n ä r m an 
är kanske 350 miljoner m änniskor än när m an är 20 m iljoner? Vad är det som  
gör att m an i N orden  inte kan fatta beslu t så dynam iskt, som  statsm inister 
Schluter m enar, som  i EG?

Tycker m an från dansk  sida bättre om  den  beslu tsprincip  som  innebär att 
m an m åste u n derkasta  sig m ajoritetsbeslut? Varför skulle dagordn ingen  behöva 
bli tu n n are  i det nord iska sam arbetet, om  vi inte m er och m er överlåter våra 
beslu t till andra?

S tatsm inister Schluter: Jam en vi to ser jo dybt forskelligt på spørgsm ålet om 
N orden  og E uropa. D er er sikkert en afgrund imellem vores tæ nkning, og den 
kan jeg ikke overkom m e. M en jeg kan godt forklare, hvad jeg m ener m ed, at vi 
får et m ere dynam isk sam arbejde i N orden  og i N ordisk  Råd, nu  hvor vi er
kender, at verden  er blevet anderledes.

D agsordenen  for os bliver m ere internationaliseret. Jeg er overbevist om, at 
det tjener de nordiske landes interesser, uanse t om  vi er m edlem  af EF eller vi 
er associerede eller vi er deltagere i en EF-Efta-aftale. D et vil gavne os, at vi ikke 
isolerer os. D et vil gavne os, at vi ikke i vort arbejde blot beskæ ftiger os med 
vore egne teknisk-økonom iske detailspørgsm ål, m en sæ tter dem  i perspektiv  og 
i forhold til, hvad  der sker i alle de andre  nabolande om kring os, ikke m indst i 
Europa.
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Vi kom m er til at opleve i de næ rm este år, at de øst- og cen traleuropæ iske 
lande næ rm er sig EF. D et er der m åske nogle, der er kede af, nogle, som  er 
b levet skuffet over, a t visse ideologier har lidt så stort et nederlag  for nylig.
M en det er en kendsgern ing : de næ rm er sig sam arbejdet i EF. Så ville det væ re 
tåbelig, antik isolationism e, hvis de nordiske lande ikke også var m ed i et 
sådan t sam arbejde.

Lilli G yldenkilde: Fru  præ siden t! Jeg vil tillade mig at spørge den  danske 
statsm inister om, hvad  det er der adskiller N orge og D anm ark, så vi ikke kan 
have sam m e syn på det, at udenrigspolitik  næ sten  fordrer, at vi får et uden- 
rigsm inisterråd.

Jeg kender god t forskellen: I den  danske regering er statsm inisteren  konser
vativ, og i N orge h ar de en socialdem okratisk statsm inister. D et er ikke den 
forskel, jeg ikke kan få øje på, det kan jeg sagtens, m en hvis jeg ser på det øv
rige, så er N orge og D anm ark  begge m edlem m er af NATO. N orge og D anm ark 
ligner på så m ange m åder h inanden .

H vad er det, der gør - og derm ed har jeg ikke lavet adskillelse i forhold til 
de øvrige nordiske lande, skal jeg hilse at sige - at D anm ark ikke kan  støtte og 
gå ind sam m en m ed N orge og p resse  på i den retning, at vi n u  får lavet et 
udenrigsm in isterråd , sådan  at vi kan have udenrigsm inistre til stede, når vi dis
ku terer så m eget, som  vi h ar gjort denne gang, udenrigspolitiske spørgsm ål?

D ette væ re ikke sagt, fordi jeg u n d erk en d er statsm inisterens viden på det 
udenrigspolitiske om råde, slet ikke, jeg vil næ rm est sige tvæ rtim od, m en jeg er 
in teresseret i at få at vide, hvad  det er, der gør, at vi ikke kan tage sam m e 
stilling på de t punk t, som  m an gør i N orge.

Skånberg: Fru president! D en danske statsm inistern  och jag är överens om  att 
vi i N o rd en  inte skall isolera oss. Jag har svårt att förstå att det nordiska sam 
arbetet, den  nordiska m odellen, skulle innebära någon typ av isolering. Vi h a r i 
m ånga h än seen d en  en  m ycket öppen  inställning till om världen, som  inte bara 
består av EG eller EES. Såvitt jag förstår är ingen h är i dag för en isolering.

D et talas här fram för allt om  ett utökat in ternationellt sam arbete, och det 
gäller också på m iljöom rådet, som  är så viktigt. Jag förstår fortfarande inte var
för m an i ett regionalt no rd isk t sam arbete inte skulle kunna kom m a överens 
åtm instone om  sam m a saker och i sam m a takt som  tillsam m ans med kanske 15- 
-20 gånger fler m änniskor, och det har jag inte heller fått svar på.

S tatsm inister Schluter: D et kan jeg egentlig heller ikke forstå, at N ordisk  Råd 
og de nord iske parlam en ter og regeringer ikke har væ ret dygtigere og hurtigere 
til igennem  årene. Jeg h ar i m ange år i N ordisk Råd slået til lyd for, at vi skabte 
e t indre m arked, fri for hande lsh ind ringer af enhver art, på sam m e m åde som  
m an nu  n æ sten  er fæ rdig m ed at etablere de t i den store kreds af europæ iske 
lande. N u  kom m er de t alligevel, det frie indre nordiske m arked, fordi alle no r
diske lande søger et sam arbejdsforhold  til EF. M en det er lidt af et paradoks, at 
det først var, efter at EF tog fat på etableringen af det indre m arked, at vi blev 
m odne til a t tage det sidste skrid t. Vi h a r jo, synes jeg, igennem  årtierne haft alt 
for m ange handelsh ind ringer for fri vareudveksling  i det nordiske om råde.

M å jeg så sige til fru Lilli G yldenkilde, at jeg er en varm  tilhæ nger af nordisk  
udenrigspolitisk sam arbejde. D et har jeg forsvaret igennem  m ange år. Jeg er en 
varm  tilhæ nger af, at vi søger at sam ordne de nordiske landes udenrigspolitik  
m est muligt, og vi h ar jo også haft stor succes i m ange, m ange år m ed de nor-
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diske udenrigsm in isterm øder, hvor vi f.eks. søger at koord inere de holdninger, 
vi ind tager i De F orenede N ationer, m en også på anden  m åde.

Jeg synes også, det er en god idé, hvis udenrigsm in istrene kan tage del i a r
bejdet i N ordisk  R åd. D et er der for resten  in tet til h inder for efter de sta tu tter, 
N ord isk  Råd har i dag; m an kan bare kalde dem  til sam råd eller på anden  
m åde.

M en skal vi æ n d re  vores sta tu tter, så skal vi også tæ nke os g rund ig t om  og 
se på konsekvenserne af, at nogle af os er m edlem m er af NATO, nogle er 
m edlem m er af EF, nogle er m edlem  af Efta, og nogle fører neu tra l u d en rig spo 
litik - hvis det da kan lade sig gøre i denne fredens tid. Nogle h a r nogle særlige 
traditionelle in teresser at skulle varetage. D er er forskel på F inland, på Island, 
på Sverige, på N orge og på D anm ark, så det skal vi drøfte g rund ig t igennem . 
P ersonlig t ville jeg væ re tøvende over for tanken  om  at gøre N ordisk  Råd til et 
beslu ttende organ for de enkelte landes udenrigspolitik . H er er altså m eget, 
som  skal tæ nkes igennem , m en jeg tæ nker de t igennem  m ed et absolut positivt 
fortegn.

I disse år, hvor de t internationale spiller så stor en rolle, vil de t væ re ganske 
naturligt, at m an ikke alene, som  vi nu  gør, fører udenrigspolitiske, in ternatio
nalt p ræ gede drøftelser i N ord isk  Råds generaldebat, det vil også væ re n a tu r
ligt, at N ordisk  Råd nu  og da fører sam taler og foretager analyser sam m en m ed 
kredsen  af udenrigsm in istre . D et skulle der, synes jeg, ikke væ re noget i vejen 
for som  en fornuftig linje i det kom m ende arbejde.

Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! Jeg skal takke statsm inisteren  for hans m åde 
at sige de h e r ting på. Jeg synes, at der kom  ikke så lidt m ere sp æ n d  i elastik
ken, om  jeg så må sige, m ed de ord, jeg her hørte, og det vil jeg ikke give utak 
for, tvæ rtim od.

M en jeg bliver n ø d t til a t sige til statsm inisteren, at der er jo ingen, der m e
ner - det tro r jeg da ikke, jeg har i alt fald ikke drøm t om  det - at N ord isk  Råd 
skal føre udenrigspolitik , naturligvis ikke. D et er naturligvis de nationale rege
ringer, der ud  fra hver deres syn fører udenrigspolitik.

Det, der k u n n e  væ re ønskeligt, var, at vi kunne drøfte og også herfra 
kom m e med forslag, så vi kunne få, om  jeg så må sige vitaliseret den politiske 
debat så m eget, så vi også havde udenrigsm inistrene m ed her og k unne  stille 
spørgsm ål til dem  osv.

Jeg kan forstå, at det tyder på, at vi vil kunne kom m e nogle flere skrid t i 
den  retn ing inden  for den  næ rm este fremtid, og derfor vil jeg takke statsm inis
teren  for de ord, der her blev sagt.

Anker Jørgensen: Jeg vil også gerne takke statsm inisteren  for de udtalelser, der 
her kom . Jeg tror, jeg må sige, at det er første gang, jeg hører en så m arkant 
udtalelse fra en statsm inister - n u  siger jeg: Og/eller udenrigsm in istre - m ed 
hensyn  til regeringernes ho ldning til udenrigspolitik  i N ordisk Råd. M en det er 
kun  godt.

Og n år statsm inisteren  siger, at han altid har haft det synspunk t, så er det 
også kun  glædeligt, og jeg vil gerne ud trykke mig på den m åde: N ordisk  Råds 
P ræ sid ium  er jo ikke noget udenrigspolitisk udvalg eller internationalt udvalg. 
D et var det, vi havde ønsket, m en det var man jo m eget kritisk over for.

D erim od er der i praksis ved at ske det, at præ sid iet kom m er til at fungere 
ikke som  et udenrigspolitisk  n æ vn  eller udvalg, m en som  dem , der tager sig af 
de internationale problem er og sager.
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D et er jo ganske rigtigt, a t konsekvensen  er, at på sam m e m åde som  udval
gene har m øde m ed ressortm inistrene, så er det ganske naturligt, a t p ræ sidiet 
frem over beder udenrigsm in istrene om at kom m e til m øder, hvor m an vil drøfte 
udenrigspolitik  m ed dem .

D et er det, vi h a r ønsket læ nge. U denrigspolitik er ikke en sag - jeg havde 
n æ r sagt: For militærfolk - specielt for udenrigsm inistre eller for statsm inistre. 
D et er en sag for parlam entarikere. D erfor må vi finde en eller anden  form, 
hv o ru n d er vi også får m ulighed for at væ re m edlevere i hele denne proces, der 
foregår om kring udenrigspolitikken. Så jeg synes, det er en god udvikling, og 
jeg går ud  fra, at statsm inisteren  er enig m ed mig i det.

S tatsm inister Schluter: I disse tider, hvor internationale spørgsm ål er så vigtige 
for os alle, synes jeg, det er naturlig t - det viser også de sidste par års sessioner
- at udenrigspolitiske og internationale tem aer også p ræ ger N ordisk Råds 
dagsorden , og sikkert m ere og m ere.

M en der er én ting, jeg synes, vi skal gennem tæ nke m eget nøje, og det er, 
hvordan  de parlam entarikere hjem m e ser på det, som  ikke også er m edlem  af 
N ordisk Råd. De vil sikkert, tror jeg, indtage den holdning, at det er n u  engang 
bedst, hvis hver enkelt regering er ansvarlig for det pågæ ldende lands u d en 
rigspolitik i et sam arbejde m ed det nationale parlam ent. D et m ener jeg er vig
tigt, at vi ho lder fast i. D et kan vi gøre på en sådan  m åde, at vi ikke får noget 
m odsæ tningsforhold  til, a t N ordisk  Råds dagsorden  m ere og mere p ræ ges af in
ternationale spørgsm ål.

Lad os n u  sæ tte  et stykke arbejde i gang for at få analyseret dette meget, 
m eget grundigt, så vi ved, hvad  vi gør, og finder nogle præ cise definitioner.
D et m ener jeg vi har b rug  for.

Anker Jørgensen: Jeg vil blot sige, at jeg er tilfreds m ed statsm inisterens u d ta 
lelser. Jeg vil alligevel sige, at det var, ligesom  om  der var lidt forbehold her i 
sidste runde , m en m åske ikke m ere, end at det nok kan betyde, at vi går i den 
rigtige retning, og det er jeg tilfreds m ed.

S tatsm inister Schluter: Jeg tager blot ordet for at understrege en gang  til, at jeg 
tror, vi kom m er galt af sted, hvis vi ikke helt og fuldt fastholder den  tradition, 
at det enkelte nordiske land selv fastlægger sin udenrigspolitik  og den  enkelte 
nordiske regering stadig har et direkte ansvarsforhold  over for sit eget parla
m ent.

N ordisk  Råd bør vi ikke gøre til et beslu ttende udenrigspolitisk organ, så 
tror jeg, vi kom  galt af sted  i N orden .

Olof Johansson: Fru president! M ed tanke på den tidigare debatten  vill jag säga 
att N ordiska råde t debattm ässigt m er och mer börjar likna E uroparådet. U tan 
att sätta u p p  några g ränser mellan de olika politikom rådena fungerar det som  
ett m ycket stark t internationaliserat debattforum .

D et nordiska sam arbetet är unikt. D et är ett i o rdets bästa bem ärkelse mel- 
lanfolkligt sam arbete, naturlig t och stark t folkligt förankrat. I dagligt tal säger 
m an inte ens att det är internationellt, och ändå är det fråga om  en in ternatio
nell sam verkan. D et är suveräna stater som  m ed olika säkerhets-, utrikes- och 
handelspolitiska positioner och m ed bibehållet självbestäm m ande i mellanstatlig 
sam verkan h ar k u n n at u p p n å  goda resu ltat för m edborgarna.
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Ä ndå saknas, och det är paradoxen , en betydande självkritik i denna dis
kussion. I en tid då hela E uropa förändras och nya m öjligheter och perspektiv  
öp p n ar sig, inte m inst det alleuropeiska, tål det att påm innas om  att det n o r
diska sam arbetet inte blott är visioner. D et är konkret verklighet, till nytta och 
glädje i vardagen  och inspiration för internationell sam verkan också på andra  
håll.

D et är därför de t är så viktigt att vi tar u p p  kontak ter m ed Estland, Lettland 
och Litauen. Vi h o p p as naturligtvis också för fram tiden på ett nära sam arbete 
m ed ett eventuellt baltiskt råd.

Ä ndå återstår viktiga steg, fram för allt tillgodoseendet av de viktiga m ålen 
en gem ensam  nord isk  hem m am arknad  och en gem ensam  miljöpolitik. M en 
även om  nya u tm aningar och verksam heter ligger fram för oss får vi inte ring
akta de fram steg som  redan  har gjorts. Vi m åste erkänna att det sam arbete som  
vi har bedrivit redan  h ar varit m ycket fram gångsrikt. Att anse att sam arbetet 
kan fungera bara inom  ram en för vidare in ternationella fora är historielöst.
Fakta talar m ot detta. Den som  h ar en sådan  uppfattn ing  ser inte heller skillna
den mellan kvalitet och kvantite t i verksam heten .

Vi skall v idareutveckla det nordiska sam arbetet. Vi skall stärka N orden  som  
sam arbetsregion genom  konkreta initiativ som  förenklar vardagen  och fritiden 
för N ordens invånare. D et gäller utveckling av N orden  som  hem m am arknad , 
som  jag näm nt, kom m unikationer och m iljösam arbete, erkännande av exam ina, 
u tb ildningssam arbete, sam arbete i flyktingm ottagandet och självfallet nära 
sam arbete över g ränserna i N ordens m ånga regioner.

Vi i N orden  behöver också N orden  som gem ensam  bas för v idare in te rna
tionell sam verkan . D et gäller vårt agerande i Förenta nationerna, där N orden  
spelar en viktig roll. D et gäller i allt E uropasam arbete, även om  de nordiska 
länderna i bland och över tiden väljer olika relationer till andra i gem enskapen . 
Vi m åste kort uttryckt tänka globalt, m en handla europeiskt, nationellt, regio
nalt och lokalt.

N orden  och N ordiska rådet är också viktiga organ i kontak terna m ed de 
baltiska länderna. D et är naturlig t att det nordiska sam arbetet i olika avseenden  
vidgas till att också om fatta Baltikum. Även här finns en m ånghundraårig  trad i
tion av handelsu tby te  och av nära kulturella och m änskliga relationer. D et är 
vår skyldighet att gem ensam t ta till vara dessa möjligheter. Jag har därför också 
sagt att känslan  av sam hörighet är en viktig g rund  för internationellt sam arbete.

N är M oskva reagerar m ot detta sam arbete förnekar m an historien. D ess
u tom  avslöjar m an sin egen inre osäkerhet, den politiska centralism en, svårig
heterna att försvara un ionen  utanför de centrala m aktkretsarna.

I V ästeuropa har m an en annan  centralism , m ed andra förtecken, m arkna
dens centralism , till varje konkurrenskraftig t pris, för att uttrycka det så. De
m okratin  föru tsätter m arknadsekonom in  som  grund , m en det är inte tillräckligt. 
R isken finns att m arknadskrafterna skapar politisk centralism  och ett dem okra
tiskt undersko tt, och EG har delvis ham nat i denna fälla. D et stå r i m otsats till 
d en  subsidiaritetsprincip  som  tidigare näm nts, syftande till en decentralisering 
av näringspolitiken. D et är därför naturlig t att D anm ark ibland ger uttryck för 
en ensam het i EG-politiken. D et visar att EG inte ersätter behovet av nord isk t 
sam arbete. D et behövs både-och.

Syse: Æ rede president! D ebatten har vist at N ordisk  Råd skal inn i en uhyre 
sp en n en d e  frem tid. D et er også et allm ent og sterk t ønske at N ordisk  Råd skal 
ha en sentral rolle i denne frem tid, m en debatten  gir ingen entydig resep t. D et
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finnes flere visjoner om kring dette nordiske sam arbeidet. Jeg vil legge sterk 
vekt på at dette sam arbeidet var i ferd m ed å stagnere på 1980-tallet. N å er det 
vitalisert, og det skyldes først og frem st EF, -EF som  i seg selv har væ rt en kilde 
til fornyelse av hele E uropa.

U tviklingen i de baltiske sta ter er en annen  viktig faktor som  i høy grad  har 
øket N ordisk  Råds betydning. Vår oppgave og vår betydning  er kraftig u n d e rs t
reket av M oskvas sterke og illevarslende advarsel til denne sesjon. Vi føler en 
m assiv g lede over å ha våre baltiske venner sam m en m ed oss her i K øbenhavn. 
Vår invitasjon til dem  og vår aktive virksom het i Baltikum m ed inform asjons
kontorer, m ed stadig  praktisk  kontakt, er vårt solidariske håndslag  til balternes 
se lvstendighetskam p. D et er en de facto anerkjennelse av deres re tt til frihet og 
selvstendighet.

P residen t Landsbergis h a r sen d t et brev til sesjonens m edlem m er. H an  øns
ker å kom m e, m en kan bare kom m e en dag. Jeg tror det er viktig at vi fra vår 
side m eddeler ham  at vi svæ rt g jerne ser at han  kom m er, m en vi bør også 
sørge for at han  kom m er på onsdag, slik at han  kan gå inn  i det opplegg som  er 
laget, og få den an ledning  som  vi h ar bygd opp  til på onsdag for å kunne  tale.

N år det gjelder N ordisk  R åds betydning, vil jeg også nevne en tredje faktor, 
m iljøsam arbeidet, slik det i hvert fall var i ferd m ed å utvikle seg på Kola. Jeg 
håp e r vi skal kom m e videre, og også fordi de nordiske land her har en m ulig
he t for i fellesskap og m ed tyngde å påvirke et m er in ternasjonalt hand lings
m ønster i miljøsaker.

N ordisk  Råds utenrikspolitiske sam arbeid må ha stabilitet som  mål. Sam ar
beidet m ed de baltiske sta ter har et klart slikt mål, likeledes arbeidet m ed å 
knytte de nordiske land sam m en innenfor det vesteuropeiske fellesskap.

D et åpne t seg helt nye perspek tiver for N orden  i forhold til E uropa da Sve
riges riksdag beslu tte t å sende en ansøkning om m edlem skap i EF i inne
væ rende år. Det fo randret en g runn leggende forutsetning for det nordiske 
sam arbeidet i kom m ende år. Og hvis man først skulle an tyde en visjon og øn 
ske en renessanse  for det nord iske sam arbeidet, må det væ re at sam tlige nor
diske land ble m edlem m er av EF. Til sam m en skulle disse land få en m eget 
sterk stilling innenfor et u tv idet og utviklet EF.

Jeg h ar lyst til å nevne som  eksem pel den  fordeling av stem m er som  gjelder 
innenfor EF. D et skulle gi de nordiske land til sam m en flere stem m er enn det 
forente Tyskland i EFs m inisterråd. Så hvis det er et spørsm ål om visjoner, p er
spektiver, hø rer også dette m ed i bildet.

Det nordiske sam arbeidet m ed alle sine institusjoner skulle m ed samtlige 
nordiske land innenfor EF gi disse landene en m eget sterk  plattform  i den eu 
ropeiske sam arbeidsstruk tu ren .

Nå kan intet land i sine overveielser se bort fra den styrke et sam let N orden  
skulle ha innenfor et sam let Europa, og den svekkelse som  en splittelse skulle 
innebæ re. N ordisk  Råd skulle i et slikt perspektiv  kunne bli et forum  hvor n e t
topp parlam entarikere i N o rd en  traff hverandre  for å d iskutere, for å initiere og 
væ re pådrivere i spørsm ål som  dreier seg om nordisk sam arbeid. Sesjonene 
kunne bli en slags nordisk  riksdag, der parlam entarikere på høyt nivå sam ler 
seg for slike drøftelser. Så om det er et spørsm ål om  perspektiv  i nordisk sam 
arbeid, hø rer disse betrak tn inger i høy grad  m ed. En slik situasjon skulle inne
bæ re m eget store m uligheter for et u tv idet nordisk  sam arbeid. Sam tidig vil nye 
problem er frem kom m e hvis de forskjellige land velger forskjellige løsninger u t
over det de har i dag. Sverige har allerede advisert de neste skritt.
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Selvfølgelig blir EØS en slags felles ram m e, m en jeg tro r nok at alle vil se at 
det gir ikke den  sam m enbinding som  det ville væ re om  vi valgte en felles løs
ning. Jeg tror at N ordisk  Råds frem tid i høy grad  bør ses i lys av disse p e rsp ek 
tiver, og at vi b u rd e  styrke hverand re  til å nå frem  til en  felles løsning.

Justitiem inister och nord isk  sam arbetsm inister Tarja Halonen: F ru  president!
Vi är alla m edvetna om  att också det nordiska sam arbetet berörs av den  in te rna
tionella osäkerheten  och fram för allt av dagens osäkerhetsm om ent i vår egen 
världsdel. O vissheten  om h u r  E uropa kom m er att se u t politiskt, ekonom iskt 
och socialt inom  en överskådlig fram tid präglar också debatten  i de nordiska 
länderna. Vi är tvungna att ta hän sy n  till de förändringar som  sker i vår om 
givning.

N ordiska m inisterrådet, i sam m ansättn ingen  de nordiska sam arbetsm inis- 
trarna, h a r tagit hän sy n  till den  nya situationen på två sätt, näm ligen dels i 
form  av p ro jek tet "N orden i Europa", dels i form  av ett särskilt arbetsprogram  
för Baltikum och Ö steuropa.

I sam band  m ed att N ordiska m inisterrådet u tarbetade rappo rten  "N orden i 
E uropa 1989-1992" tog F inland initiativ till att m an i arbetsprogram m et också tog 
hän sy n  till den  senaste  tidens utveckling i Ö steu ropa och det pågående 
sam arbetet inom  ram en för KSSE-processen.

R edan i oktober senaste  år antog m in isterrådet enhälligt ett ny tt arbe tsp ro 
gram  för Baltikum och Ö steuropa. Vi är för närvarande redan  i färd m ed att 
om sätta arbetsprogram m et i praktisk verksam het. Från finsk sida är vi m åna om 
att p rogram m et skall k unna  förverkligas enligt den  tidtabell som  sam arbets- 
m inistrarna gem ensam t h ar godkänt.

D et är g lädjande att k unna  konstatera, att arbetsprogram m et vunn it b rett 
stöd  i de nordiska länderna och att N ord iska råde t för egen del fram kastat idéer 
om  h u r  arbetsprogram m et kunde utvecklas och ytterligare fördjupas. M en i det 
sam m anhanget m åste vi ta hänsyn  till h u r  m ycket resu rser vi h ar till vårt förfo
gande.

D ärm ed kom m er jag läm pligt in på följande fråga, som  vi från finsk sida 
u p p rep ad e  gånger fört fram  och betonat, näm ligen frågan om  N ordiska m inis
te rråde ts budgetpolitik  och om avdelandet av resu rser för vår verksam het. Mi
n isterrådet h ar för åren  1991-1992 gått in för en nolltillväxt i budgeten , vilket in
nebär en kraftig prioritering av uppgifterna sam t en stram  ekonom i inom  de 
olika sek torerna och i fråga om adm inistrativa utgifter. Från finsk sida har vi 
tydligt m arkerat, att vi inte kan binda oss för en nollbudget efter år 1992. Vi har 
varit beredda att satsa på det nordiska sam arbetet även i en tid då blickarna 
främ st riktas m ot de t övriga E uropa och m ot den  europeiska integrationsut- 
vecklingen sam t EES-förhandlingarna.

Som  nord isk  sam arbetsm inister har jag talat för en m oderat höjning av mi
n isterrådets budget m ed tanke på de u tm aningar som  vi nu  redan  står inför, 
inte enbart i och m ed den västeuropeiska integrationsprocessen, u tan  även till 
följd av de ökade sa tsn ingarna till förm ån för Baltikum och Ö steuropa. Från 
finsk sida h ar vi betonat att vissa livskraftiga elem ent i den  ekonom iska h an d 
lingsplanen, som  u p p h ö r att gälla 1992, borde kunna  överföras till den ordinarie 
budgeten  från och m ed år 1993. D etta undan rö jer dock inte behovet av en 
stram  ekonom i, någo t som  m ina kolleger understruk it.

F ru president! För tillfället är vi inne i en in ledande dialog m ed N ordiska rå
de t om  det nord iska sam arbetets form er och om  en effektivisering av organisa
tionen inför 2000-talet. N ord iska rådets organisationskom m itté har nyligen av
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gett sitt be tänkande och bett om m inisterrådets synpunk ter. Jag vill h ä r endast 
beröra ett av kom m itténs förslag.

K om m ittén anser att det parlam entariska inflytandet över den nordiska 
budgeten  skall öka. Enligt min uppfattn ing  bör denna fråga d iskuteras utförligt 
m ed rådet. M ed hjälp av en  dylik reform  kunde m an öka parlam entarikernas 
in tresse för nordiska frågor, m en också öka deras ansvar för de budgetm ässiga 
konsekvenserna av de åtgärder som  föreslås. Jag vän tar m ed in tresse på syn 
punk te r av m edlem m arna i N ordiska rådet.

Hjörleifur Guttormsson: Fru præ sident! Efter en stor forbedring i de internatio
nale relationer i første del af 1990 er der siden efteråret sket alvorlige tilbage
skrid t i in ternationale spørgsm ål. D en dem okratiske proces i Sovjetunionen er 
stagneret, og der har v æ re t anvend t m ilitærm agt i Baltikum. D er er krig ved 
D en Persiske Golf, som  m an ikke kan forudsige konsekvenserne af.

De nordiske landes ansvar i denne situation er stort, og her på sessionen 
bedes der om nordisk  initiativ.

K ontakterne til Baltikum har sat deres p ræ g på N ordisk Råds arbejde det 
sidste år. H er til sessionen har vi fået sæ rdeles velkom ne gæ ster fra de baltiske 
lande. Frem over skal vi give dem  en fast stilling som  observatører i N ordisk 
Råd. De nordiske lande må hver for sig og i forening støtte Baltikums selv
stæ ndighedskam p.

D et islandske Alting vedtog den  11. februar en resolution om så hurtig t som  
m uligt at optage diplom atiske forbindelser m ed Litauen. D en islandske regering 
forbereder nu  gennem førelsen . Vi håber, at andre  nordiske regeringer snart 
beslutter at gøre det sam m e.

M an må råde bod på den fejltagelse, det var ikke at knytte Baltikums selv
stæ nd ighedskrav  sam m en med ESK-processen og opgøret i efterkrigsårenes 
Europa. De vestlige landes ansvar i denne forbindelse er stort, ikke m indst fordi 
der er en klar forbindelse mellem det, der er sket i Baltikum de sidste uger, og 
krigen i D en Persiske Golf.

A ngrebet på Irak den 16. januar i år var en uhensig tsm æ ssig  og absurd  
handling. D et er beklageligt, at FN -system et er blevet benyttet til at legitim ere 
krigen, som  ikke vil løse nogen  problem er. Iraks invasion i K uw ait var utilgive
lig. Reaktionen burde have væ re t politisk indgriben og økonom iske sanktioner. 
D enne krig styres ikke af FN, m en derim od af USA, som  støttes af sto rm ag
terne i F N ’s S ikkerhedsråd . D et vil i de næ ste tim er klart vise sig, om  den am e
rikanske regering søger andre  mål end  at drive irakerne ud  af Kuwait.

D en skade, som  krigen allerede nu  har forvoldt på relationerne mellem den 
vestlige og den  arabiske verden , tager det lang tid at råde bod  på. I forhold til 
det tillidsbrud, som  krigen har skabt i nord-syd-relationerne, er de materielle 
ødelæ ggelser for bagateller at regne. Den am erikanske p ræ siden t taler om kri
gen som  del af en ny v erdenso rden . En sådan  nyordning er for h u n d red e  mil
lioner m ennesker i udviklingslandene tegn på fortsat ulige fordeling og eksploi
tering.

H ele denne sag lyser af dobbeltm oral. De lande, som  har m edansvar for den 
israelske regerings vold mod palæ stinenserne gennem  årtier, til trods for F N 's 
utallige resolutioner, anser sig nu for at væ re i hellig krig for at forsvare in ter
national ret, og den  sovjetiske regering får som  god allieret lov til upåag te t at 
dele og herske hjem m e og benytte m ilitærm agt i de baltiske lande.

N ordisk Råd skal fordøm m e disse aktioner. De nordiske landes regeringer 
burde allerede den første dag have p ro testeret m od angrebene på Irak. N u må
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de nordiske landes udenrigsm inistre ikke på ny udsæ tte  at tage initiativet til, at 
k rigshandlingerne ophører.

Æ rede præ sident! De nordiske landes position i forbindelse m ed integratio
nen  i V esteuropa er stadig m eget usikker. Forhandlingerne om EØS har endnu  
ikke ført til et resultat. S idste år sam m enlignede jeg Efta m ed det skæ ve tå rn  i 
Pisa. N u  er tå rne t væltet, efter at Sverige har beslu ttet at søge om  m edlem skab 
af EF. To-søjle-modellen, som  forhandlingerne engang skulle bygges på, er det 
nu  kun  af navn . Tilbage står kun  én søjle, EF, som  dikterer betingelserne.

E fta's krav om d ispensationer fra EF-lov er nu  for det m este døet hen . EF 
har afslået E fta-landenes krav om  m edbestem m elsesret i beslu tn ingsprocessen . 
D esuden  er E fta's ønske om  frihandel m ed fisk blevet definitivt afslået. EØS-af- 
talen vil indebæ re overstatslige institutioner, dvs. fælles dom stole og kontro l
m yndighed, til trods for p åstande om andet i begyndelsen .

F ru præ sident! Efter min m ening har en EØS-aftale aldrig væ re t en attraktiv 
m ulighed for Islands vedkom m ende. Sådan som  det tegner, vil et direkte 
m edlem skab af EF væ re økonom isk selvm ord for Island. D et er derfor på tide, 
at vi islæ ndinge skal o rdne vore forbindelser m ed EF gennem  bilaterale for
handlinger.

Jeg anser det for bedst for Island ikke at binde sig i økonom iske unioner, 
m en derim od forsøge at skabe gode kontakter til Europa, Am erika og andre 
verdensdele . N oget sådan t ville væ re i god overensstem m else m ed Islands h is
torie og landets geografiske beliggenhed.

Gammelgaard: Fru præ sident! Vi oplevede i går, at Sovjetunionen kritiserede 
N ordisk  Råds arbejde og b landede sig i de enkelte nordiske landes sy n sp u n k 
ter. D et er uhørt, og det er uacceptabelt.

De sovjetiske udtalelser om vort forhold til Baltikum indeho ld t trusler. De 
burde høre fortiden til, og vi vil ikke lade os påvirke af dem .

N ordisk  Råd bør gå så langt som  overhovedet m uligt i solidaritet m ed de 
baltiske landes kam p for frihed og se lvstæ ndighed . D anm ark har aldrig aner
kend t Sovjets okkupation af de baltiske lande. Vi betragter dem  som  frie natio
ner, der sn a re st må have deres se lvstæ ndighed  tilbage.

Vi i N orden  h ar et sæ rligt ansvar for de tre baltiske folk, i Estland, Letland 
og Litauen. Gamle bånd  b inder os sam m en, og vi har afm ægtige m åttet iagttage 
den  ufattelige skæ bne, de tre tapre folk har haft i årene u n d er og efter den an 
den verdenskrig . De blev et offer for H itlers og Stalins aftaler, og siden har de 
ikke væ re t frie. T itusinder er døde i frihedskam pene imod først nazisterne og 
siden sov je tkom m unisterne. H u n d red tu sin d e r er deporterede, og folk fra USSR 
har ersta tte t dem . H ertil kom m er hun d red tu sin d er, der er døde i ud læ nd ighed . 
Og nu i v in ter h ar de atter oplevet tragiske begivenheder, hvis ofre og efter
ladte vi alle h ar den  dybeste m edlidenhed m ed.

D et er sandelig  ægte nordisk  frihedsånd, når disse tre folk h ar rejst sig og 
nu  igen søger hjæ lp  til at befri sig fra besæ tte lsesm agten og hæ vde deres egen 
nationale identite t. Vi bør hjæ lpe vore nordiske brødre i de tre baltiske lande, så 
de kan  forhandle sig frem  til en frem tid i frihed.

N ordisk  Råd har sørget for, at disse tre lande får en talerstol u n d e r N ordisk 
Råds session, m en vi bør gå langt videre. De baltiske lande bør have m ulighed 
for observatørstatus i N ordisk  Råd, m an kender jo denne ordning fra f.eks. E u
roparådet, og vi bør u n d er denne session vedtage de formelle regler herfor.
Hvis de baltiske lande selv ønsker at gå videre, skal vi også væ re klar til det.
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I m ellem tiden bør vi oprette  et kontaktorgan, hvor N ordisk Råds nationer og 
de baltiske nationer kan drøfte indbyrdes sam arbejde, og hvor de baltiske lande 
kan fortælle os, hvordan  vi bedst h jæ lper dem  i deres kam p for frihed.

H vis det er rigtigt, at m an fra en bestem t side b land t de nordiske lande har 
kritiseret N ordisk  Råd, balterne selv og D anm ark - vi skal væ re kald t et p ro 
blem barn - må jeg herfra sige højt og tydeligt, at sådanne udtalelser anerkender 
vi ikke i D anm ark. Vi h ar aldrig anerkend t Sovjets annektering  af de tre stater.

D et udenrigspolitiske bør i det hele taget i frem tiden spille en stor rolle i 
N ordisk  Råd. M an kan godt sige, at det nordiske arbejde er inde i sin skæ bne
time. Hvis det går sådan, at D anm ark og Sverige bliver de eneste nordiske 
lande i De Europæ iske Fællesskaber, kan vi god t nedlæ gge N ordisk  Råd og det 
nordiske sam arbejde. Så er det nordiske sam arbejde sim pelt hen  ved vejs ende, 
som  det norske A ftenposten skrev forleden.

Vi bør benytte lejligheden til tvæ rtim od at give det nordiske sam arbejde og 
derm ed N ordisk  Råd de t indhold , som  vi ikke har form ået at give det i det for
løbne tiår. E uropa kan ikke undvæ re  N orden . N orden  bør blive en stæ rk  region 
i det nye E uropa. N orden  bør ikke ophæ ve, m en supplere den indflydelse, som  
det gam le E uropa vil m odtage fra Syd og fra Øst.

D et kræ ver to ting af os: For det første, at hele det nordiske om råde erken
der den europæ iske nødvend ighed . For det andet, at vi udv ider det nordiske 
sam arbejde, og det kan vi, hvis alle nordiske lande og om råder tager en positiv 
stilling til et næ rm ere sam arbejde m ed E uropa og helst m ed m edlem skab for 
øje.

H er ligger den nordiske korsvej. Hvis vi selv vil, står vi over for en kolossal 
væ kst i det nordiske sam arbejde og en uhyre nordisk  indflydelse på det sam 
lede E uropa. Lad os foregribe historiens dom . Lad os svare ja til et Europa, der 
har en m ission i verden . Lad N orden  sæ tte sit stem pel på dette Europa, og lad 
os benytte lejligheden til at gennem føre det virkelig næ re nordiske sam arbejde, 
som  vi har d røm t om, siden vi oprettede N ordisk Råd.

Og så til slut, fru præ sident! De to ting hæ nger sam m en. Hvis vi ikke er
kender det, vil kom m ende generationer døm m e os, der sidder i N ordisk Råd i 
dag, og dom m en vil blive hård .

L antrådet Sune E riksson: Fru president! Eftersom  jag rep resen terar ett själv
styrt om råde som  sam tidigt också geografiskt kan betraktas som  en av regio
nerna i det nordiska sam m anhanget vill jag beröra det nordiska sam arbetet u r 
en regional synvinkel.

D et kan vid detta tillfälle finnas orsak att beröra h u r olika regioner med olika 
föru tsättn ingar kan passas in, eller finna sin plats i det nordiska sam arbetet, 
vilka olika sam arbets- och utvecklingsm öjligheter det finns för och mellan re
gionerna sam t också att granska regionernas ställning och föru tsättn ingar i ett 
perspektiv  av N ordens närm ande till den Europeiska gem enskapen.

Inom  det nordiska pågår också arbetet m ed de olika regionalpolitiska frå
gorna på flere plan. Som  en g rund  för detta arbete har m inisterrådet i maj se
naste  år fastställt ett sam arbetsprogram  vari ingår ram arna för det fortsatta re
gionalpolitiska sam arbetet och form erna för detta.

U tgående från detta sam arbetsprogram  har m inisterrådet givit NÄRP i u p p 
drag att bl.a. u n d er detta år u tvärdera det gränsregionala sam arbetet. D et finns 
säkert skäl att granska denna sam arbetsform  och göra u tvärderingar av hittills 
nådda resu ltat som  det kan vara anledning att återkom m a till i annat sam m a- 
hang.
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Jag tänkte därem ot n u  m era uppehålla  mig vid det nya i p rogram m et, näm 
ligen förslaget till att utveckla ett sek torövergripande sam arbete mellan regio
ner. Inom  denna sam arbetsform  kan sektorer och projekt tas fram, bearbetas 
och utvecklas vilket inte alla gånger är möjligt inom  det rena gränsregionala 
sam arbetet. M ed denna sek torövergripande arbetsform  kan regioner som  geo
grafiskt inte ligger intill varandra , m en som  ändå kan ha gem ensam m a in tres
sen, starta och utveckla sam arbetsform er på en m ängd in tressanta om råden  vil
ket u tgör en behövlig kom plettering i arbetet m ed att lyfta fram  och stärka olika 
regioner.

D et sek torövergripande arbetet m åste koncentreras på att finna sam arbets- 
om råden  och sam arbetsform er som  kan utvecklas och bidra till en stärkning av 
sådana regioner som  befinns ha gem ensam m a förutsättn ingar att ren t praktisk t 
dra ny tta av d en n a  sam arbetsform .

Viktigt är em ellertid att regionerna också själva aktiverar sig, inventerar sina 
behov och und ersö k e r inom  vilka om råden och sektorer ett sam arbete är önsk
värt sam t kom m er m ed förslag och etablerar egna kontak ter för att föra detta 
arbete vidare. Sam arbetsform erna m åste helt naturligt ligga u tanför de traditio
nella nationella regionalpolitiska sa tsn ingarna som  hittills huvudsakligen  bestått 
i d irekta stöd till näringsliv, upprätthållande av sysselsättn ingen sam t 
sa tsn ingar på in frastruk tur. D et sek torövergripande sam arbetet är till för att 
finna nya form er för sam arbete och utveckling, alltså är det regionerna själva 
som  skall aktivera sig och finna lämpliga projekt och form er för detta sam ar
bete. På så sä tt kan regionerna stärka sig själva och sam tidigt också stärka den 
nordiska helheten .

Exem pel på om råden  som  kan utvecklas inom  ram en för detta sam arbete 
kan vara utb ildning och kultur, vissa slag av forskning, i miljöfrågor m en säkert 
också om råden  inom  teknologi och direkta näringspolitiska projekt. E tt exem pel 
på det sistnäm nda om rådet finns redan  i sam arbetet mellan Sydösterbotten , 
Sm åland, S unnm öre och Vestjylland inom  m öbelbranschen. Ett om råde som  
kan passa bra för ett sek torövergripande stud ium  är fiskerisektorn som  på 
m ånga håll i dagsläget är en krisdrabbad företagsverksam het och som  kunde 
vinna på att reg ioner sam arbetade och hittade lösningar eller stö ttade varandra . 
Visserligen finns redan  idag organisationer som  engagerar sig i fiskerisektorns 
problem  m en eftersom  läget på om rådet är m ycket kärvt kan det vara skäl att 
inte läm na någon  möjlighet oprövad för att om möjligt förbättra situationen.

S atsningar på ett u tvecklande av det sektorövergripande sam arbetet ligger 
också rä tt i tiden eftersom  sam hällsutvecklingen u n d er senare tid gått m ot en 
allt större ö p p en h e t och benägenhet till sam arbete. D etta m ärks fram för allt i att 
vi från åländsk sida u n d er de senaste två åren fått m ånga inviter om sam arbete 
m ed andra regioner, främ st helt naturlig t från andra ö-sam hällen. Ett sådan t 
initiativ är redan  påbörjat och i begynnelsestadiet mellan Bornholm, G otland 
och A land. N ågra sam arbetssek torer eller projekt har ännu  inte klart preciserats 
mellan våra öar m en ett klart intresse finns att fortsätta arbetet.

Ett påtagligt in tresse h ar också visats för sam arbete på olika om råden  från 
de Baltiska öarna. D ärför m åste m an i detta sam m anhang  också överväga möj
ligheterna till och eventuella form er för ett Ö stersjösam arbete mellan öar och 
regioner ru n t Ö stersjön. D et har redan  tagits kontakter om ett ö-sam arbete 
inom  Ö stersjön vari de Baltiska öarna också har deltagit och visat stort intresse 
för sam arbete m ed de andra öarna inom  Ö stersjön.

Inom  ram en för det övriga nordiska arbetet med att förstärka kontak ter m ed 
Baltikum m åste det också finnas m öjligheter att på regional nivå o rdna olika
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sam arbetsform er och projekt. E tt konkret exem pel på sam arbete m ed de bal
tiska öarna är att o rdna tillfällen för utbildning. I m ycket liten skala kom m er 
Å land u n d e r detta  år att ta em ot elever för lan tbruksu tb ildn ing  från  Ösel, som  
visat sto rt in tresse för just den  u tb ildn ingen  inom  just den  sek torn  och där vi 
för närv aran d e  h ar överkapacitet. E tt utb ildningssam arbete på regional nivå 
m ed baltiska reg ioner m åste k u n n a  ses som  ett kom plem ent till de u tb ildnings
alternativ  som  N o rd en  i övrigt erb juder Baltikum.

D et i an n a t sam m anhang  aktualiserade sam arbetet inom  utb ildn ingen  på 
gym nasiestad iet kan också vara läm pligt för ett regionalt sam arbete inom  de 
om råden  som  reg ionerna anser ändam ålsenliga och in tressanta.

På m iljöom rådet finns också angelägna frågor som  m ed fördel kan  skötas 
på regional nivå som  sek torövergripande sam arbete och där kan m an peka på 
v issa utbildningsfrågor. Inom  detta om råde kunde t.ex. sam arbete kring en 
m era m iljöanpassad skötsel av de s.k . p rim ärnäringarna igångsättas och skulle 
säkert på sikt ge positiva resultat.

D et sek to röverg ripande sam arbetet bör också gå u t på att koord inera initai- 
tativ och kon tak ter för att få en  sam ordning  av regionernas initiativ och önske
mål så att d e t in te u p p stå r endast splittrade kontak ter som  inte leder till annat 
än sporad iska diskussioner.

I och m ed N ordens n ärm an d e  till den Europeiska gem enskapen  kom m er 
reg ionerna i N o rd en  att ställas inför en ny och till alla delar kanske inte så 
gynnsam  situation.

D et är em ellertid tillfredsställande att reg ionerna och deras situation ägnats 
så stor uppm ärksam het i EG -frågan. Basprojektetes senaste årsrapport "Regio
nal utveckling i N orden" tar också u p p  en m ängd uppgifter och u tredn ingar.

D et är viktigt att reg ionerna också i fram tiden finns m ed i d iskussionerna 
oberoende av den  inriktning ett närm ande och ett sam arbete m ed EG kan få för 
de nordiska länderna.

D et är än n u  för tidigt att m ed någon  större säkerhet kunna säga h u r regio
nernas fram tid kan te sig m en vissa indikationer om  förändring av stödform er 
och hittills gällande regionalpolitiska åtgärder h ar fram förts.

O m  m an ändå får tro på u ttrycket "regionernas E u ro p a” så ger ju detta en 
fingervisning om  att de t finns en fram tid. För regionerna betyder de t också 
m ycket vilken sam arbetsform  de olika nordiska länderna väljer för de t Euro
peiska sam arbetet.

För Å lands del ser jag m ed oro på att en situtation kan uppstå  där de t kan 
kom m a att upp rä ttas en EG -gräns i Å lands hav. I en sådan  situa- tion kom m er 
helt säkert det regionala sam arbetet att försvåras och begränsas förutom  att 
ekonom iska och handelspolitiska problem  up p stå r som  är m ycket svårlösta.

D et är m in fö rhoppning  att de t regionala sam arbetet snabbt skall kunna 
växa sig sta rk t och utgöra en reell nordisk  sa m arbetsfaktor som  förstärker, v ida
reutvecklar och skapar nya fördelar för alla inom  det nordiska sam arbetet.

Thor-E irik  G u lb randsen : President! U tviklingen i 0 s t-  og Sentral-Europa sam t 
in tegrasjonen i V est-Europa har ført N ordisk  Råd inn i en ny situasjon. Vi står 
fortsatt foran dram atiske endringer i hele E uropa. O rganisasjonskom iteen leg
ger opp til a t N ordisk  Råd skal aktivisere seg på d e t utenrikspolitiske plan, og 
at det regionale nordiske sam arbeidet må styrkes for å kunne møte de t nye Eu
ropa.

D en utvikling vi kan se kon tu rene av, forteller oss at N ordisk  Råd må u t av 
det utenrikspolitiske vakuum  det inntil nylig har valgt å leve i.
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D en formelle forankring av et u tv idet utenrikspolitisk sam arbeid bør skje 
ved at et eget m inisterråd  for både u tenriksm inistrene og b istandsm inistrene 
blir etablert.

D et er ingen  tvil om  at det nordiske sam arbeidet står ved en skillevei. Ingen 
kan forutsi hvilke konsekvenser en EØS-avtale vil få for N ordisk  Råds rolle i 
fram tida, og hvordan  v irksom heten i N ordisk  Råd vil arte seg i årene fram over. 
S nart vil flertallet av de nordiske land og - enda raskere - flertallet av innbyg
gerne ha et m er forpliktende og m er om fattende sam arbeid m ed EF - slik D an
m ark har i dag - enn  m an hittil i N ordisk  Råd noen  gang h ar k u n n e t forestille 
seg at de nord iske land skulle ha overfor hverandre .

D et må væ re et tankekors at det i dag er lettere å dele sin suveren ite t i B rus
sel enn  det noen  gang h ar væ rt aktuelt å dele den m ed de andre nord iske land 
i N ordisk  Råd.

E fta 's  parlam entarikerkom ite har i et par år arbeidet m ed å u trede alternati
ver for en parlam entarikerforsam ling innenfor EØS. D enne parlam entarikerfor
sam lingen skal bestå av parlam entarikere fra de Efta-land som  inngår en EØS- 
avtale, og parlam entarikere fra E uropaparlam entet.

D et finnes flere ulike m odeller både for enkeltlands represen tasjon  i forsam 
lingen og for den  m yndighet som  kan tillegges en slik EØ S-parlam entarikerfor- 
sam ling.

I n æ r fram tid vil de nordiske land m åtte forholde seg til m inst følgende tre 
flernasjonale parlam entarikerforsam linger: Europaparlam entet, EØS- forsam 
lingen og N ordisk  Råd.

Alle de nord iske land vil ha m edlem m er av N ordisk  Råd og en ten  av E uro
paparlam ente t eller EØ S-forsam lingen. Det betyr i praksis at særlig det øko
nom iske, de t m onetæ re og en stov del av det politiske sam arbeidet p rim æ rt og i 
avgjørende g rad  vil finne sted  i tilknytning til EF og EØS, eller i tilknytning til 
E uropaparlam en tet og EØ S-forsam lingen.

Så kan m an i tillegg reise spørsm ålet om hvilke land EØS-avtalen kom m er til 
å om fatte - om  det blir noe m er enn  m aksim alt Island, Sveits og eventuelt 
N orge. Da kan m an bli usikker på hvor om fattende rolle N ordisk  Råd vil kunne 
spille i fram tida.

Ett av spørsm ålene blir i hvor stor grad  N ordisk  Råd m ed et E uropa-parla- 
m ent og en EØS-forsam ling kan bli i stand  til å påvirke utviklingen i E uropa.

H vordan  skal N ordisk  Råd da fungere for å m edvirke til å utvikle et Europa 
med verdier og de politiske prioriteringer vi setter høyt?

Alle de nord iske lands tilnæ rm ing til det nye Europa krever ny tenkn ing  og 
bør legge g runn laget for nye sam arbeidsform er og nye sam arbeidsom råder 
overfor Ø st-Europa, i KSSE- prosessen , og slik vi allerede ser kon tu rene av i et 
sam arbeid i forhold til de baltiske land - og på en slik m åte at også parlam en
tarikerne i N orden  kan delta m er aktivt gjennom  N ordisk  Råd.

N ettopp  fordi den  økonom iske, m onetæ re og etter hvert den politiske in te
grasjonen  i hele E uropa blir så uvanlig sterk, vil vi i N orden  ha behov for et 
nordisk  sam arbeid  også om  de verdier vi vil prioritere - den sosiale dim ensjon, 
kultu rsam arbeidet og ikke m inst, antar jeg, i forholdet til EF og EØS. I den  for
bindelse er oppfordringen  til statsm inistrene om å sørge for en sæ rskilt artikkel 
i EØS- avtalen som  sikrer et fram tidig nordisk  sam arbeid, viktig.

D et er g runn  til å væ re betinget optim ist på N ordisk  Råds vegne, m en det 
fo rutsetter en rask og dyp tgående g jennom gang av N ordisk  Råds oppgaver og 
m ålsettinger også i e t europeisk  perspektiv .

4 _  10-0450 Nordiska rådet
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Så til slutt: En viktig forutsetn ing for at N ordisk  Råd skal fungere som  et 
m er politisk aktivt og m ålrettet organ er at vi som  er m edlem m er av Rådet, stil
ler m er realistiske krav til oss selv, og at vi opp trer mer ansvarlig. D et er en 
grense for hvor m ange velm enende og positive forslag som  kan settes fram, 
hvor lenge forslagene kan gå på rem iss, hvor om stendelig saksbehandlingen  
kan bli, og hvor mye pap ir som  bør p roduseres.

Vårt politiske m arkeringsbehov bør dem pes til fordel for en m er realistisk 
økonom isk og politisk ho ldning. D et vil også bidra til at de politiske sakene går 
raskere igjennom .

M ange har gitt ros til organisasjonskom iteen for dens arbeid. Jeg er enig 
m ed dem , m en m ener at arbeidet m ed forbedringer av N ordisk  Råds arbeids
m etoder og organisatoriske form  bør væ re en kontinuerlig prosess.

Jón Kristjánsson: Fru præ sident! De nordiske landes sam arbejde inden  for 
N ordisk  Råd har haft sto r betydning  for m edlem slandene. F undam entet for 
dette sam arbejde blev lagt i 1962 m ed H elsingforsaftalen, hvori m an satte sig 
som  mål yderligere at frem m e d e t næ re fællesskab, kultur- sam t rets- og sam 
fundsopfattelsen , der er mellem de nordiske folk, og yderligere at udvikle sam 
arbejdet m ellem de nordiske lande. F undam entet for det nordiske sam arbejde 
var således hverken  af økonom isk art eller en fælles udenrigspolitisk holdning. 
D et gik ud  på at give næ ring  til ensartet livsholdning og sam kvem  inden  for 
uddanne lse  og kultur, hvilket på m ange m åder er specielt for sam kvem m et 
mellem nationer, og som  bl.a. førte til pasfrihed, fælles arbejdsm arked og 
m ange andre  forskellige gensidige rettigheder i N orden.

De nordiske lande står n u  over for et v en d ep u n k t i sam kvem m et m ed andre 
nationer i E uropa. D ette har m edført, at udenrigsspørgsm ål nu  har ind taget en 
større p lads i Rådets debatter end før, og at der er frem kom m et et forslag om 
oprettelse af et m inisterråd om  udenrigsspørgsm ål, som  er en afgørende æ n 
dring i N ordisk  Råds v irksom hed.

P arlam entarikerne i N orden  kan ikke negligere den hastige integration i Eu
ropa, som  i øjeblikket finder sted . D erim od er det en vanskelig opgave at u d 
lægge en fælles nordisk holdning, hvori der sam tidig tages hensyn  til de no r
diske landes indbyrdes stilling.

H er er det efter min m ening N ordisk  Råds opgave at vise vejen. Hidtil har 
der inden for rådet væ re t et n æ rt sam arbejde, selv om de enkelte m edlem s
lande har bibeholdt deres se lvstæ ndighed , og dette fundam ent må m an ikke 
rokke ved. Sam tidig m ed at de nordiske lande har ho ld t øjnene åbne for om 
verdenen  og altid h a r deltaget i Europas om dannelse, må de nordiske lande 
væ rne det nordiske sam arbejdes oprindelige fundam ent: uddannelse  og kultur, 
uanse t at m an påtager sig nye opgaver. Ellers er der fare for, at de nordiske 
landes sam m enhold  i et b redere  internationalt perspektiv  går i opløsning på 
læ ngere sigt.

D er h ar væ ret røster frem m e i Island om, at V estnorden vil blive et perifert 
om råde i et forenet E uropa, og at det europæ iske sam arbejdes tyngdepunk t vil 
kom m e til a t ligge et ande t sted . Island er en europæ isk  nation. D er har vi vore 
kulturelle rødder, og derfra stam m er vor livsholdning. D erim od er vi m eget - i 
højere grad  end noget andet europæ isk  land - afhængig af havets ressourcer og 
anser vor se lvstæ ndighed  og ubegræ nsede råd ighed  over disse ressourcer for at 
væ re to sider af sam m e sag. Hvis Island skal kunne følge m ed de andre  Efta- 
lande i fo rhandlingerne m ed EØS, må disse baseres på, at der tages hensyn  til, 
at dette g rund læ ggende sy n sp u n k t respekteres.
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N ordisk  Råd har en rolle at spille på m iljøom rådet. De nu v æ ren d e  proble
m er på dette om råde er af international karakter: Skovenes udryddelse , sur 
regn, radioaktiviteten i atm osfæ ren, på jo rden og i havet, fo rurening af havet 
og ødelæ ggelse af ozonlaget. Følgerne af dette er ikke knytte t til landegræ nser, 
hverken  til de nordiske landes eller andres.

Vi i Island vil deltage i det internationale sam arbejde om  beskyttelse af miljø- 
og økosystem er. D enne beskyttelse må på den anden  side væ re af en sådan  ka
rakter, at der udvises respek t over for syn sp u n k ter om  udnyttelse , og at der 
findes den  rette balance mellem naturfredningsm æ ssige sy nspunk ter og de 
m ennesker, som  lever af landets og havets goder.

Island er para t til at efterkom m e m iljøm æssige og økologiske forskningsre
su ltater og anser, det er betydningsfu ld t at frem m e forskningen, bl.a. havets 
økologi og havforuren ing . Vi må betone, at et fæ llesnordisk m iljøforsknings
program  bør læ gge væ gt på forskning af havm iljøet og atm osfæ ren i de t n o rd a t
lantiske om råde.

Vi h ar også læ nge væ re t bekym rede over atom drevne ubådes aktivitet i det 
nordligste havom råder og m ener, at der er fare for, at ned rustn ing  på land 
m edfører nogen op rustn ing  i havet. Vi opfo rd rer til sam m enhold  i kam pen m od 
dette.

Fru præ sident! Min hensig t i denne debat var at lægge væ gt på de punk ter, 
jeg næ vnte: Ikke at nedprioritere de nationale delegationer i R ådets arbejde, at 
m iljøforanstaltninger hviler på forskning og viden, og at synspunk ter om  u d 
nyttelse af ressourcer ikke tilsidesættes, og på disse vilkår at deltage i udform 
ningen  af et ny t E uropa, hvor enkeltpersoners og nationers selvbestem m elses
ret og m enneskere ttigheder holdes i æ re.

Marjatta Väänänen: Fru president! D en europeiska integrationen, aktualisering
en av sam arbetet kring Baltikum, organisationsreform en sam t försöket att 
fö rhindra föroreningen av hela Ö stersjöom rådet och N orden  h ar inverkat på 
N ordiska rådets saklista u n d er de senaste  m ånaderna.

I råde ts arbete h a r m an år efter år försökt förhindra verksam hetens byråkra
tisering och försökt effektivisera arbetet till alla delar. Sanningens s tund  närm ar 
sig. Jag har funderat om  det t.ex. fortfarande är nödvänd ig t att ha två separata 
sekretariat. Ifall sekretariaten  i K öpenham n och Stockholm  sam m anslås, skulle 
resu rsanvändn ingen  bli effektivare och arbetet enklare.

Vi talar alltid om att m er m akt bör kanaliseras till parlam entarikerna. N är 
vikten av parlam entarism  och dem okrati betonas, speciellt i den  pågående u t
vecklingen i E uropa, förefaller det egendom ligt att parlam entarikerna i N ordiska 
råde t fortfarande läm nas utanför beslu t om budgeten .

U nder tidernas lopp har rådsm edlem m arna också funderat på de nordiska 
sam arbetsm in istrarnas ställning. S tundom  har m an fått det intrycket att det är 
fråga om  tem porärt vikariat och inte ett perm anen t och m ålm edvetet arbete, där 
bakg runden  är viktig. D ärför borde sam arbetsm inistrarnas roll förstärkas.

N är den  europeiska integrationsutvecklingen har blivit snabbare, h ar de 
nordiska länderna förhållit sig till EG- och EES-m edlem skapet på olika sätt.
D etta h a r kom m it tydligt fram  idag.

M ånga av oss som  är parlam entariker här i N ordiska råd e t anser att det är 
m ycket viktigt att m an inom  N ordiska råd e t i stället för "brandtal" borde reda ut 
de fördelar och nackdelar som  är fö rknippade m ed eventuellt m edlem skap i
EG. För närvarande anlyseras frågan så litet att m edborgarna inte får reell, av
vägd inform ation om  fördelarna och nackdelarna m ed m edlem skapet i EG. En
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kom peten t nordisk  u tredn ing  i saken skulle avsevärt m edverka till en saklig in
ställning. D ärför tillstyrker jag det m edlem sförslag som  tio m edlem m ar i den 
finska delegationen har väckt om en snabb gem ensam  nordisk  EG -utredning.

I detta skede, i dagens E uropa, förefaller det som  om  N ordiska rådets arbete 
på ett m era avgörande sä tt står i ett vägskäl. F örutsatt att det finns politisk vilja, 
blir N ordiska råde t en stark  institution, som  förstärker det nordiska och sam 
tidigt gör en m ålm edveten insats i det internationella sam arbetet. Eller:
N ordiska rådet blir en byråkratiserad , för att inte säga "m useiserad", sam ar
betsorganisation  för cerem oniella ä renden  av m indre betydelse. Jag anser att det 
är en olycka om  m an på bekostnad  av de åtskiljande faktorerna inte skulle se 
de värden  som  förenar oss i N ordiska rådet.

För närvarande n är världen  u n d ergår radikala förändringar borde N ordiska 
råde t fortfarande förstärkas som  det organ som  garan terar den nordiska identi
teten  och är dess stöttepelare som  vid sidan om  de aktuella frågorna om  in te
gration och Baltikum. I d en n a  nordiska sam arbetsbild ingår också att m an för
söker vara förtrogen m ed varje nord isk t m edlem slands historia och politik och 
att denna kännedom  utgör en g ru n d  för en gem ensam  verksam het sam t för de 
bedöm ningar och den kritik som  vi riktar m ot varandra . Jag m edger att som  
finne känner jag ännu  inte tillräckligt till förhållandena i de andra  nordiska 
länderna. Jag tror också att i de andra  nordiska länderna finns m ånga som  vill, 
eller kanske bör, ha m er inform ation om Finland, dess utrikespolitik och bety
delsen av denna politik för övriga N orden . Vi nord ister har fortfarande förvå
nansvärt ofta m issuppfattn ingar och felaktiga uppgifter om  varand ra  och bak
g runden  till våra nationella avgöranden.

I det värdefulla nordiska sam arbetet återstår således m ycket att göra, trots 
att m an redan  idkat no rd isk t sam arbete i 40 år och trots att m an hittills u p p n å tt 
m ycket positivt.

Jordbruksm inister och nord isk  sam arbetsm inister H ellström : F ru  president! Är 
det N orden  som  skall göras m era europeisk t - eller är det E uropa som skall gö
ras m era nordiskt? Så kan m an - m ed en travestering av Thom as M ann - karak
terisera den  debatt som  förs om  N orden , dess om värld och dess fram tid.

D et h ar alltid funnits ett sam spel mellan det nordiska sam arbetet och en eu 
ropeisk om värld. D en allt snabbare europeiska integrationen har haft en stark 
inverkan de senaste  åren. N u kom m er EES-avtalet att ställa oss inför en helt ny 
situation. D et gäller att om stöpa m ycket av det traditionella nord iska sam arbe
tet.

I och för sig kan m an säga att vi är väl förberedda för situationen. D et råder 
en betydande en ighet om  kom passrik tn ingen. A rbetsprogram m et N orden  i E u
ropa förutsåg huvud lin jerna i utvecklingen. O rganisationen har på m ånga 
p u n k te r in rättat sig för det nya läget. Vi h ar kom m it en bra bit m ed genom fö
ran d e t av p rogram m et N orden  i E uropa, t.ex. när de t gäller högre utbildningar 
och social trygghet och anna t som  skall diskuteras den här veckan. M en vid det 
här laget h ar p rogram m et blivit "m edelålders". Vid årets session finns frågan 
om  den europeiska in tegrationen  inte ens som  egen p u n k t på dagordningen . 
D en h ar in rangerats i "allm ängodset" i generaldebatten .

N är vi om  ett år möts i H elsingfors till rådets 40:e session h ar den nya situ
ationen sannolik t blivit verklighet. Då är det bara m ånader kvar innan  EES-avta
let skall träda i kraft. Viktiga om råden  i det nordiska sam arbetet kom m er i för
sta h an d  att han teras i en bredare europeisk ram.
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D ärför är de t viktigt att vi när vi träffas i Helsingfors h ar ett fast g rep p  om 
vilka uppgifter vi vill ge det nordiska sam arbetet i den nya situationen, när 
m ånga traditionella nordiska sam arbetsfrågor får sin lösning i ett större eu ro 
peiskt sam m anhang .

Av det skälet h a r sam arbetsm inistrarna i går givit sekretariatet i up p d rag  att 
sätta i gång ett program arbete. Jag tror att det up p d rag e t väl knyter an till de 
frågor som  sta tsm in istrarna tog upp  i de t ärendet i m orse.

För egen del tror jag att vi bör koncentrera oss mera på kärnom rådena i det 
nordiska sam arbetet. D et hand lar alltså om att utnyttja den språkliga och ku ltu 
rella gem enskap  vi har och bygga vidare på gem ensam m a värderingar och m o
deller. Vi h a r i N orden  en kulturell och social sam hörighet som  har stark  livs
kraft. Vi h a r vitala folkrörelser, också bland ungdom en, vilket vi k unde  konsta
tera på m orgonen  n är vi lyssnade på presen tationen  av U ngdom ens nordiska 
råd.

Våra m edborgares m öjligheter att arbeta, bo, fungera och få social trygghet i 
varandras länder är större än på andra håll. M en vi har fortfarande en hel del 
att göra innan  vi h a r nått m ålet att m änniskorna inte skall m ärka g ränserna 
utan  skall se det som  helt naturligt att leva och arbeta i andra nordiska länder.
Vi h a r en god bit kvar innan  en nordisk  u tb ildn ingsgem enskap  är verklighet i 
alla delar och innan vi genom  sam spel i kom m unikationer, miljöpolitik och of
fentlig sektor h a r skapat väl fungerande gränsregioner.

D et här arbetet ger oss också en bas för en av våra viktigaste uppgifter: att 
verka för nordiska uppfattn ingar och lösningar i hela Europa.

M en det h ind rar inte att vi sam tidigt kan utveckla det interna nordiska sam 
arbetet på andra  om råden  och då utnyttja t.ex. EG-m odeller. D et gäller särskilt 
på om råden  där vi kan gå fram snabbare och gå längre än EES.

Låt mig säga att vi som  en uppföljning av EES-avtalet får an ledning  att på 
ny tt ta u p p  frågan om  nordbors rättigheter. Vi bör kunna inarbeta regler om 
icke-diskrim inering m ed sam m a pregnans som  de generella reglerna i R om trak
taten.

A tt vi inom  några  år får en fastare anknytn ing  till den europeiska gem en
skapen  betyder ingalunda att den nära sam verkan mellan de nordiska länderna 
är tillspillogiven. 1 ett väl integerat E uropa kom m er det att finnas behov av re 
gional sam verkan. D et är nog tvärtom  så att det är g rann länder m ed geografisk 
n ärh e t och likartad ku ltu r som  har de största m öjligheterna att utnyttja de för
delar som  EES-avtalet ger för sm å företag, på arbetsm arknaden , på und erv is
n ingsom rådet osv.

Regionalt sam arbete kom m er enligt min uppfattn ing  att få en ökad betydelse 
i fram tiden. D et ser vi inte bara i Central- och Ö steuropa. Även inom  EG finns 
ett växelspel mellan centrala beslu t och regionala initiativ. Ett uttryck för detta 
är den  pågående diskussionen  om  subsidiarite tsprincipen, dvs. att beslu t inte 
skall fattas på högre nivå än som  krävs för att de skall bli verkningsfulla. Poul 
Schluter använde nyss det elegantare u ttrycket "närhetsprincipen".

Regionalt sam arbete kan så lunda kom m a att bli än viktigare i fram tiden. D et 
gäller, tror jag, i vår del av världen  inte endast en starkare nordisk  profil u tan  
också det stora in tresse som  nu  finns för sam arbete kring hela Ö stersjöom rådet, 
ett sam arbete som  går u töver de nordiska institu tionernas uppgifter. D et gäller 
miljö, kom m unikationer, ku ltu r och mycket annat. Sådana sam arbetssträvanden  
söker nu  sin form och ett forum .

D en svenska regeringen har aktualiserat tanken på ett särskilt forum , hittills 
benäm t Ö stersjörådet, för att lösa uppgifter gem ensam m a för sta ter och delsta
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ter i ju st Ö stersjöregionen. Vår avsikt är att vidareutveckla den  skiss vi p resen 
terade för några  m ånader sedan  och att återkom m a i vår. Självfallet är vi också i 
denna fråga angelägna om  de nord iska parlam entarikernas reaktion  och delak
tighet.

Justitsm inister Engell: F ru  præ siden t! F orholdene i de baltiske lande er også på 
denne session i cen trum  og m ed god  g ru n d . S iden vi m ødtes ved  N ordisk  Råds 
forrige sektion i Reykjavik sidste år, h ar vi væ re t v idner til en dem okratise
ringsproces, som  i alle nordiske lande er blevet fulgt m ed glæ de og m ed en 
støtte, som  både er kom m et til ud tryk  politisk og økonom isk og på anden  vis.

U dover et industrie lt og økonom isk sam arbejde er der n u  blevet etableret en 
lang ræ kke kontak ter m ed de baltiske lande - ikke m indst gennem  et sto rt antal 
gensidige besøg, som  også om fatter regeringsm edlem m er, parlam entarikere og 
m ange and re  g ru p p er.

De forskellige initiativer viser, at de nord iske lande er levende engageret i at 
støtte de baltiske lande i deres bestræ belser på at opnå se lvstæ ndighed . D et er 
naturligvis en  holdning, som  vi skal fastholde og udbygge.

For nogle h ar de t im idlertid v æ re t vanskeligt at forstå i h vert fald i D an
m ark, at vi ikke også i konsekvens heraf autom atisk tager im od de baltere, der 
m elder sig ved  g ræ n sen  som  asylansøgere. D er h ar i D anm ark væ re t en bety
delig om tale af en konkret sag, hvor nogle unge estere ved ankom sten  til H el
singør blev afvist af de danske ud læ nd ingem yndigheder og sen d t tilbage til 
Sverige og derfra til F inland.

M en der er en sam m enhæ ng  i tingene. Et forhold er den økonom iske og 
politiske støtte, som  vi yd er de baltiske lande, et andet forhold er den  konkrete 
stillingtagen til asylansøgninger, som  vi i de nordiske lande må foretage på 
grund lag  af vore internationale forpligtelser og vor nationale udlæ ndingelov
givning.

Efter den  danske udlæ ndingelov  kan asylansøgere, som  forinden indrejsen  i 
D anm ark h ar opho ld t sig i et såkaldt sikkert land, afvises. Vi anser naturligvis i 
denne sam m enhæ ng  alle de øvrige nordiske lande for sikre lande, alt andet 
ville væ re uacceptabelt. Alle de nordiske lande lever op til kravene i F N 's 
flygtningekonvention. Alle de nordiske lande har procedurer, som  sikrer, at 
konventionens bestem m elser efterleves i den  daglige ud læ nd ingeadm in istra
tion. A sylansøgere tilbagesendes kun, n år det efter en forsvarlig asylprocedure 
har k u n n e t læ gges til g rund , at der ikke ud  fra de g runde, som  er n æ v n t i FN- 
konventionen, er risiko for forfølgelse i tilbagesendelseslandet.

N år vi fra dansk  side afviser en baltisk asylansøger til f.eks. Sverige, er det 
m ed en sikker forvisning om, at den  pågæ ldende vil få en fuldt forsvarlig be
handling  af sin asylansøgning der.

K om m er en asylansøger fra de baltiske lande direkte til D anm ark for at søge 
asyl, er situationen en anden . Så fører udlæ ndingeloven  til, at den  pågæ ldende 
har re t til at indrejse h er i landet og opholde sig her, m ens ansøgningen u n 
dergives en individuel vurdering . I denne vurdering  vil indgå de forhold, som  
ansøgeren  har frem ført til støtte for sin asylansøgning, f.eks. at ansøgeren  næ g 
ter at gøre m ilitæ rtjeneste i den  sovjetiske hæ r.

Efter den  danske udlæ ndingelov  skal behandlingen  af asylansøgninger n a 
turligvis foretages uafhæ ngig  af, hvilken nationalitet ansøgeren  har. D er kan 
således ikke skelnes mellem, om det er en person  fra Baltikum, der står ved 
g ræ nsen  og anm oder om  asyl, eller om  det f.eks. er en statsløs palæ stinenser, 
en iraner eller en som alier. Alle er lige for loven.
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De nord iske lande h ar lange traditioner for at hjæ lpe folk i n ø d . V ores u d 
læ ndingelovgivning afspejler, at vi er p ara t til a t yde den  nødvendige beskyt
telse. Vi kan handle, n å r d e t er påkræ vet, uanse t hvilket land m an kom m er fra. 
S ådan  skal d e t efter min opfattelse også væ re  i udlæ ndingelovgivningen , hvil
ket ikke udelukker, a t d er på anden  vis kan ydes en særlig hum an itæ r indsats 
over for udvalgte lande eller nationalite tsgrupper.

D er er i de kom m ende år, bl.a. i lyset af den  europæ iske udvikling, b rug  for 
en tæ t kontak t og sam arbejde på dette felt. Vi h a r alle m uligheder for i en n o r
disk sam m enhæ ng  at udbygge dette sam arbejde, og de m uligheder bør vi n a 
turligvis b ruge.

Kirsti Kolle Grøndahl övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Thea Knutzen: Æ rede president! N ordisk  Råd beskrives fra tid til annen  som  et 
hyggelig m øtested  der m iddagene er store og pap irhaugene enda større, der re
sultatene lar ven te på seg og frustrasjonen b rer seg b lant de m er handlekraftige.

Jeg synes ikke de t er nødvendig  å forsvare N ordisk  Råd m ot slik om tale. Jeg 
vil bare peke på at m øter mellom de fem  lands politikere er en verd i i seg selv. 
At personlige kontak ter skaper tillit og gjensidig forståelse som  legger et n ø d 
vendig  grunn lag  for sam arbeid, er en erkjent san n h e t over hele verden  - ikke 
m inst i disse tider. U tviklingen i det nordiske sam arbeid  har, som  all annen  
m enneskelig  virksom het, hatt sine "ups and dow ns". I perioder h ar resu ltatene 
væ rt de sm å skritt frem over - m erkbare for g ru p p er av nordiske innbyggere, 
m en n ep p e  for p ressen .

N å er de t åpenbart at utviklingen i Ø st-Europa og i EF engasjerer N ordisk  
Råd og nordiske politikere. A rbeidet m ed miljøtiltak og m ed kultur- og h an 
delskontakter er i gang, og viser konkrete resultater. Ett eksem pel er de t no r
diske sam arbeid  for rensing  av industrien  på Kolahalvøya, sa tt i gang av den 
davæ rende norske statsm inister Syse. N ordisk  Råd og nordiske politikere har 
også aktivt s tø tte t de baltiske lands anstrengelser for en fredelig forhandlingsvei 
frem  m ot frihet og selvbestem m else. A t de fem  nordiske land på denne m åten 
gjør felles sak m ed and re  sm å nasjoner, er naturlig  og riktig. M itt frem tidshåp 
på dette om rådet er et tverregionalt sam arbeid mellom N ordisk  Råd og et bal
tisk råd, bygd opp  på tilsvarende måte.

De nord iske lands felles forhandlinger m ed EF gjennom  Efta er i nordisk  
ånd, og de t er viktig at de gjennom føres m ed fortsatt kraft og vilje bak. D et er 
im idlertid et sørgelig faktum  og noe av et tankekors at de nordiske land har 
fjernet seg fra h v erand re  n å r det gjelder spørsm ålet om  m edlem skap i EF. En 
frem tid der N orge og Island alene skulle stå u tenfor det europeiske fellesskap, 
er for meg dyster. Et N o rd en  som  derim ot opp trer sam m en og sam let vil kunne 
væ re et verdifullt e lem ent i dette fellesskapet både for seg selv og for de andre, 
og d e t må vi arbeide m ålbevisst for.

Parallelt m ed det internasjonale engasjem ent er de t viktig at N ordisk  Råd 
ivaretar og bygger u t det fellesskap vi h a r etablert. En del av de forslag som  or
ganisasjonskom iteen har lagt frem, kan bidra til mer effektivitet i saksbehand 
lingen. D et er viktig at M inisterrådet, som  ikke har deltatt i dette arbeidet, også 
fullfører sitt arbeid m ed effektivisering. Á få m er u t av de eksisterende ressu r
ser, er nødvend ig . N år vi endrer de institusjonelle og andre  sam arbeidsorganer 
vi h ar etablert, må vi im idlertid hele tiden holde regnskap  m ed hva vi h a r og 
hva vi får til ersta tn ing . For det er atskillig av et problem  at sam tidig m ed at 
N ordisk  Råd engasjerer seg in ternasjonalt, s tagnerer - ja, reduseres - de no r
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diske budsje tter. Da kan hovedform ålet m ed rasjonalisering lett bli a t m an skal 
spare, og m an risikerer å slå b arne t u t m ed badevannet.

Regjeringenes vilje til å b ruke N ordisk  Råd som  instrum ent, og den  enkelte 
politikers evne til å anvende de t appara t vi h a r bygd opp, vil væ re avgjørende 
for N ord isk  Råds rolle i frem tiden. A pparatet og regelverket kan sikkert forbe
dres ytterligere. O rganisasjonskom iteen h ar startet dette arbeidet m ed bl.a. å 
åpne for forslag fra utvalgene.

Fortsatt h a r vi m ange oppgaver. Ø verst i bunken  ligger fo rholdet til EF, som  
bør væ re reg jeringenes hovedoppgave. M en m ange andre  kan nevnes, f.eks. 
felles forskeru tdannelse, forskersam arbeid  og u tnyttelse av forskningsresultater, 
sam arbeid for å bekjem pe velferdsstatens skyggesider og fjerning av h a n 
delsh indringer.

D et er nok å ta fatt på. I dette arbeidet bør vi alle bli flinkere til å b ruke det 
apparate t vi har, til å sikte m ot helhets- og ram m eløsninger frem for detaljer, og 
å sette tidsfrister for gjennom føringen.

Klarer vi det, vil N ordisk  Råd leve.

Sundstein: Fru præ sident! Vi bor i en broget verden . T ingene sker m eget h u r
tigt, og beg ivenhederne skifter fra den  ene dag til den anden .

Sidste år ved den  h er tid g læ dede vi os over den udvikling, der havde 
v æ re t i de kom m unistiske lande i Ø steuropa. Vi har yderligere oplevet Tysk
lands genforening og frie valg i flere af de tidligere kom m unistiske lande.

D en person , der m ere end  andre  gennem førte glasnost- og perestro jkaud- 
viklingen, fik også N obels fredspris for sin indsats. M en sam tidig erfarer vi, at 
særlig i hans eget land, Sovjetunionen, er der opstået store vanskeligheder m ed 
fare for både politisk og økonom isk sam m enbrud .

Vi håber, at dette kan undgås, og at det store rige må gennem leve en h ar
m onisk udvikling frem over.

Tre af de sovjetiske republikker, Estland, Letland og Litauen, har væ re t ofre 
for sovjetisk militær indgriben. U dviklingen i disse lande bliver fulgt m ed særlig 
interesse i denne forsam ling og i de enkelte nordiske lande. Vi ven d er os imod 
den militære og politiske undertrykkelse af disse republikker, og jeg går ud  fra, 
at alle deltagerne i N ord isk  Råds session er enige om de baltiske landes både 
statsretlige og historiske re t til se lvstæ ndighed  og frihed. D erfor håber vi også 
på en snarlig forhandlingsløsning.

D et er også m ed tilfredshed vi erfarer, at både N ordisk  Råd og de nordiske 
lande i ord  og i gern ing  virker for disse landes frigørelse.

B egivenhederne om kring D en Persiske Golf har bekym ret hele verden . Vi 
håber på en hurtig  og en nogen lunde ublodig afslutning af krigen, og dette håb 
ser i øjeblikket ud  til at gå i opfyldelse.

Fru præ sident! D en 17. novem ber 1990 havde vi lagtingsvalg på F æ røerne. 
Lagtingets ord inæ re valgperiode var ikke udløbet, der var næ sten  to år tilbage 
af den, m en på g ru n d  af uen ighed  m ellem de tre koalitionspartier blev det v ed 
taget at udskrive nyvalg.

R esultatet var, at for første gang siden 1950 var der m ulighed for en fler- 
talskoalition bestående af kun  to partier. De to største partier, Socialdem okratiet 
og D et Fæ røske Folkeparti, dannede  det nye landsstyre.

Dette højre-venstre regeringssam arbejde er baseret på det nødvendige i at 
føre en politik, der fastholder de i de sidste år opnåede økonom iske resultater 
m ed forbedret handels- og betalingsbalance, og en erhvervspolitik, der tager 
nødvendige hen sy n  til de færøske råvareressourcer. D et vil først og frem m est
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sige en stabilisering af fiskebestanden og den  m est økonom iske udnytte lse af 
denne .

D er arbejdes seriøst på en afbalancering af størrelsen  af den  fæ røske fiske
flåde og de fangstm uligheder, der forefindes. Sam tidig kan jeg oplyse, at den 
fæ røske handelsbalance, som  i 1988 udviste et und ersk u d  på 800 mio. kr., i 
1990 efter de foreløbige tal kom m er til at udvise et overskud på næ sten  500 mio. 
Betalingsbalancen var i 1988 negativ m ed 1,6 mia. D et tilsvarende und ersk u d  
forventes for 1990 at k unne  reduceres til ca. 300 mio. kr.

Fru præ sident! Fæ røernes placering i det frem tidige E uropa h ar fået en vok
sende p lads i den  hjem lige politiske debat, og efte rhånden  som  gennem førelsen  
af det indre m arked  næ rm er sig og den  m onetæ re un ion  og den  politiske un ion  
synes at blive til v irkelighed om  nogle år, skal vores placering også fastlægges.

Forhand lingerne m ellem  EF og Efta bliver fulgt m ed største in teresse m ed 
hensyn  til h e lheden  og indholdet af en aftale om EES-sam arbejdet sam t specielt, 
hvilken o rdn ing  d er bliver fundet på fiskeriom rådet.

De enkelte Efta-landes stillingtagen ti] EF-m edlem skab følges også m ed stor 
in teresse på F æ røerne. F æ røerne har nu  i næ sten  to år forhandlet m ed EF om 
en  ny handelsaftale . Fra fæ røsk side blev der lagt ud  m ed et forslag om  en ren  
frihandelsaftale mellem de to parter, om fattende alle om råder, også landbrugs- 
og fiskeriom rådet.

Vi fornem m ede fra begyndelsen  af en vis politisk velvilje fra EF’s side over 
for en  sådan  løsning, m en desvæ rre er fo rhandlingerne en d n u  ikke afsluttet 
m ed et endelig t resultat.

D et ser ikke u d  til, at EF-Kommissionen vil indse, at F æ røernes m eget 
stæ rke og naturlige afhæ ngighed  af havet har til følge, at stø rstedelen  af de 
fæ røske industrivarer nødvendigvis må væ re fiskeriprodukter. F æ røerne im por
terer norm alt for større væ rd ier fra EF, end vi eksporterer til Fæ llesskabet. Alli
gevel er m an ikke villig til frihandel for vores eksport, selv om  vi tilbyder det 
for EF's eksport til os. D et tyder ikke på en forståelse, der kunne skabe g ro
b u n d  for fæ røsk in teresse i et frem tidigt m edlem skab af EF.

D et er helt klart, at fæ røsk lovgivning frem over vil blive æ n d re t på m ange 
vitale om råder og vil blive tillem pet nye europæ iske regler, m en det er n æ p p e  
sandsynligt, at F æ røerne i overskuelig frem tid vil anm ode om  m edlem skab af 
EF, i h vert fald ikke m ed vores nu v æ ren d e  statsretlige stilling.

Landets beliggenhed, dets lidenhed  og ikke m indst fiskeripolitikken inden 
for Fæ llesskabet vil tale im od m edlem skab. D esuden  vil de t have m eget stor 
betydning for os, h vo rdan  Island og G rønland og m åske også N orge vil o rdne 
sine frem tidige relationer til De E uropæ iske Fællesskaber.

F ru præ sident! D et nordiske sam arbejde har altid haft F æ røernes store in
teresse. På trods af at vi stadig  væ k ikke har fået den  af os ønskede formelle, 
fulde godkendelse fra de suveræ ne nordiske stater, så h ar vi i praksis følt os 
som  velkom ne og ligeværdige partnere . I flere og flere hen seen d er har vi også 
o pnåe t se lvstæ ndig t m edlem skab både af nordiske og af internationale o rgani
sationer.

D erfor kom m er vi igen fra fæ røsk side til at rejse spørgsm ålet om  se lvstæ n
d igt fæ røsk m edlem skab af N ordisk  Råd.

G ang på gang h ar m an fra færøsk side i denne forsam ling ud ta lt sin til
fredshed  m ed hen sy n  til den  betydning, som  det nordiske kultursam arbejde 
har haft for F æ røerne.

Jeg vil gen tage dette og en d n u  en  gang næ vne N ordens H us i T orshavn. Vi 
er glade for den  institution, og vi er tilfredse m ed den  form, i hvilken den  bliver
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drevet. D en  organisatoriske form  og ikke m indst bestyrelsens og den  svenske 
form ands arbejde er vi tilfredse m ed. Ligeledes føler vi, at den økonom iske 
ordning svarer til de oprindelige p laner og de nordiske hensigter, og det ønsker 
vi at bibeholde.

I august 1990 oplevede vi et godt eksem pel på nordisk  velvilje og solidaritet, 
da rep ræ sen tan ter for den  svenske regering og Riksdag kom  til F æ røerne m ed 
de gam le landbrugsloves håndskrifter, disse lovtekster, som  i å rh u n d red e r 
havde v æ re t opbevaret i Sverige. D et var en gestus, som  vi satte m eget stor 
pris på.

En af de største kultu ropgaver, m an i dag står over for på Fæ røerne, er be
varelsen  og genopbygningen  af dom kirkeruinen i Kirkebø. Efter fæ røske for
hold bliver dette  arbejde m eget kostbart, m en det er nødvendigt, for hvis ikke 
m an n u  tager fat på arbejdet, vil dette gam le kirke- og ku lturm inde forfalde i 
løbet af ganske få år.

D et nordiske kultu rarbejdes b u d g et er overanstrengt, m en, fru præ sident, 
hvis der skulle væ re andre  nord iske kredse, som  har økonom iske m idler og har 
in teresse for m iddelalderens sam nordiske historie, er de hjerteligt velkom ne til 
at sæ tte sig i forbindelse m ed de fæ røske m yndigheder angående denne sag.

Ändring i m edlem slistan

D et anm äldes att M arianne Sam uelsson återtagit sin plats i rådet.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Lennart Andersson: En av de viktigaste frågorna vid denna session gäller rå
dets fram tida organisation, verksam het och arbetssätt. Till g rund  för rådets be
handling  av denna centrala fråga ligger organisationskom itténs u tredn ing  och 
juridiska utskottets betänkande sam t m inisterrådets förslag till ändringar i Hel- 
singforsavtalet.

P lenarforsam lingens debatt och beslut sker på onsdag, m en jag vill redan  nu  
ge några övergripande synpunk te r.

N är presid iet i decem ber 1989 beslu tade att tillsätta en särskild organisa
tionsu tredning , var de t ett klokt och fram synt beslut. D en snabba hände lseu t
vecklingen i Europa u n d e r 1990 har tydligt visat att N ordiska råd e t och de no r
diska länderna står inför nya betydelsefulla uppgifter i en in ternationell utveck
ling, som  troligen går m ot ett reg ionernas E uropa - allt inom  ram en för en ännu  
större europeisk  in tegration.

D et är helt klart att N ord iska råde t behöver m odernisera sin organisation för 
att rätt kunna  m öta och handlägga en rad  nya och kom plicerade uppgifter. 
Självkritiskt kan m an också säga att N ordiska råde t u n d er 1980-talet inte ägnat 
organisationsfrågorna tillräckligt intresse, varför vi i dag har en hel del tid att ta 
igen.

D et är i dag inte heller någon  utop i att påstå att utvecklingen relativt snart 
kom m er att kräva en fortsatt u tredn ing  m ed rätt vida direktiv. D et nu  aktuella 
förslaget från organisationskom m ittén  är i huvudsak  koncentrerat kring fyra 
elem ent.

För det första: a tt få den  in ternationella dim ensionen införd i rådets g ru n d 
dokum ent, H elsingforsavtalet.

För de t andra: att åstadkom m a ett ökat inflytande för parlam entarikerna 
över det nordiska sam arbetet.
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För det tredje: att skapa ett regelverk som  klarar balansgången  m ellan att 
dels vara flexibelt, dels ge klara riktlinjer för h u r rådets arbete skall bedrivas.

För de t fjärde: att säkerställa effektivitet och snabbhet vid behand lingen  av 
ärenden  i rådet.

Som  en av ledam öterna i kom m ittén är jag glad över att våra sam lade för
slag stim ulerat till en aktiv, fram åtsyftande debatt om  rådets organisation och 
arbete. En del debattö rer går mycket långt i sina inlägg och tycks n u  vara be
redda att acceptera m ycket radikala förändringar inom  N ordiska rådet. Jag 
konsta terar att u n d e r  de senaste  två åren tycks en m ycket m arkant åsiktsför- 
skjutning ha ägt rum . Jag tror för min del att denna debatt är till gagn för rådets 
utveckling och fram tid.

Efter en in trängande analys av händelseutvecklingen i N orden  och E uropa 
har de t för kom m itténs ledam öter varit naturlig t att i sina förslag föra in den  in 
tenationella d im ensionen i N ordiska rådets arbete, dels genom  ett tillägg i Hel- 
singforsavtalets pream bel, dels genom  förslag om ytterligare m inisterråd.

D et skall särskilt fram hålls att enligt förslaget ligger säkerhets- och försvars
politik fortfarande u tanför rådets verksam het.

In fö randet av den  internationella d im ensionen i råde t fö ru tsätter m edverkan  
från m inisterrådet. M ed beklagande konsta terar jag att det m inisterrådsförslag 
som  är fram lagt till d en n a  session inte i denna del tillm ötesgår de uppfattn ingar 
som  i dag är allm änt förekom m ande inom  N ordiska rådet. Jag är m edveten  om 
den  korta tid som  h ar stå tt till buds, och jag u tgår från att m in isterrådet åter
kom m er i denna fråga.

N är det sedan  gäller frågan om  ett ökat inflytande för parlam entarikerna, 
främ st genom  en förändrad  budgetprocess, är m inisterrådet för närvarande inte 
berett till att lägga fram ett förslag som  tillgodoser organisationskom m itténs 
förslag.

N är juridiska u tskottets betänkande om någon dag läggs fram  för p lenarfor
sam lingen, kan alla se att organisationskom m itténs förslag i detta avsnitt h a r ett 
kraftfullt stöd  inom  N ordiska rådet. D etta faktum  blir en uppm an ing  till p resi
diet och m in isterrådet inför kom m ande överläggningar.

D et är min förhoppning , för att inte säga övertygelse att denna session i sina 
beslu t kom m er att se till helheten  och inte göra om  sam m a m isstag som  rådet 
gjorde för en del år sedan, när m an praktisk t taget sm ulade sönder de förslag 
som  lades fram  av B enkow kom m ittén. D en kom m ittén var värd  ett bättre öde.
I dag har vi varken  råd  eller tid att göra sam m a m isstag. N u  gäller de t att se 
fram åt. En konstruktiv  plattform  är organisationskom m itténs och juridiska u t
skottets förslag.

Marianne Sam uelsson: F ru  president! D et nordiska sam arbetet kom m er att be
tyda alltm er i en värld  av krym pande avstånd och allt in tensivare kontak ter. I 
allt flera internationella organ kan och bör N orden  agera gem ensam t. Ett såd an t 
organ är V ärldsbanken, där de nordiska länderna i dag h ar en gem ensam  plats, 
som  m åste användas till att öka trycket på miljö- och konsekvensanalyser och 
till krav på b istånd  som  höjer självtilliten i b iståndsländerna.

D et arbete som  N ord iska råde t har inlett m ed de baltiska sta terna är m ycket 
g lädjande. För två år sedan, när miljöpartiet lade fram  ett förslag om  att det 
nord iska sam arbetet skulle u tvidgas till att om fatta de baltiska sta terna, sågs 
detta som  en utopi. I dag känns det angeläget och nödvänd ig t m ed fortsatta 
kontak ter och sam arbete, inte bara på g rund  av den  politiska utvecklingen i 
dessa om råden  och S ovjetunionen u tan  också av regionala, ekologiska och
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ekonom iska skäl. D et är därför synnerligen angeläget att det regionala sam arbe
tet i Ö stersjöregionen förstärks.

D etta sam arbete m åste också förstärkas organisatoriskt. Vi h ar därför i dag 
in läm nat ett m edlem sförslag om  att ett Ö stersjöråd skall inrättas. N ordiska rådet 
kom m er senare att behand la ett förslag om ett förpliktigande m iljösam arbete, 
vilket är oerhört viktigt.

Baltoskandia u tgör en ekologisk region ru n t Ö stersjön. I om rådet bor om 
kring 70 miljoner m änniskor. Ett Ö stersjöråd  bör därför omfatta de adm inistra
tiva enheterna ru n t Ö stersjön. R ådet bör successivt få beslu tsrätt på folkrättslig 
g rundval inom  vissa klart definierade om råden, i första hand  beträffande 
g ränsöversk ridande miljöproblem.

På g ru n d  av övergödning och olika typer av u tsläpp  är i dag ca 150-200 
kvadratkilom eter längs Ö stersjöns, Bottenhavets och Bottenvikens kuster döda. 
Ö stersjön är ett m ycket känsligt hav och m åste därför behandlas m ed försiktig
het. D et är således inte bara en svensk-dansk angelägenhet h u r vi han terar 
brobygget över Ö resund . H ela regionen m åste givetvis vara inkopplad på be
sluten om vad som  skall ske m ed Ö stersjöom rådet.

D et står klart att de flesta av de företeelser som  jag h ar näm nt är uttryck för 
m änniskans påverkan  på miljön. M änniskorna m åste därför naturligtvis ta ett 
stort ansvar för problem ens lösning. Trots att m iljöförstöringen ho tar livskvalite
ten och t.o .m . överlevnaden försvinner oftast de problem en bland andra, mer 
kortsiktiga frågor. Fortfarande behandlas p lånboksfrågor som  m er viktiga av 
parlam entariker ru n t om  i världen. De ansträngingar som  hittills gjorts fram står 
ofta som  patetiska och helt otillräckliga. Vi som  politiker har naturligtvis h u v u d 
ansvaret, och när vi p lanerar sam hället skall det ske m ed de ekologiska aspek
terna som  u tgångspunk t, så att vi inte skadar miljön för kom m ande generatio 
ner. D etta gäller fram för allt på energiom rådet, där vi m åste planera noggrant 
för att få ett ekologiskt energisystem , och naturligtvis på trafikom rådet. I dag är 
p lanerna alltför storskaliga och leder inte till de långsiktigt hållbara ekologiska 
beslut som  vi m åste fatta.

M iljøminister og nordisk  sam arbejdsm inister Júlíus Sólnes: Fru præ sident! 
N ordisk  Råds 39. session finder sted  i en dyster periode i skyggen af den  g ru 
fulde krig i D en Persiske Golf. På skyggesiden har vi også beg ivenhederne i De 
Baltiske Stater, hvor tre sm å nationer fører en fortvivlet kam p for deres frihed 
og se lvstæ ndighed  m od en militær overm agt og undertrykkelse.

På p lussiden  h ar vi den  fortsatte positive udvikling i resten  af E uropa. Lad 
mig derfor dvæle lidt ved den  europæ iske integrationsproces set fra et syns
p u n k t ude i N ordatlan ten .

I det forløbne år er fo rhandlingerne imellem Efta-landene og EF om  opret
telse af de t europæ iske økonom iske om råde ført v idere og næ rm er sig n u  en 
afslutning. H vad  disse forhandlinger vil føre til, og hvilken aftale m an kom m er 
til, er en d n u  usikkert. Et er dog vist, og d e t er, at det bliver vanskeligt at forene 
den  uforsonlige og hårdnakkede fiskeripolitik, der føres af EF m od de vitale in
teresser, der er fælles for de tre sm å sam fund  i N ordatlan ten , nem lig at slå 
væ rn  om  fiskebankerne, der d anner grund laget for vores eksistensm uligheder.

F ru præ sident! D er er delte m eninger inden  for den nordiske familie om 
forholdet til EF. D anske politikere er u træ ttelige m ed at opfordre de øvrige 
nordiske lande til at søge fu ld t m edlem skab af EF, muligvis fordi de føler sig 
ensom m e derinde . Sverige synes at have taget denne opfordring op og betragte 
det økonom iske om råde som  en slags ventesal foran døren ind i EF. N orge og
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Finland vil muligvis følge sam m e vej, hvorim od et fuldt m edlem skab for Island 
synes udelukket, så læ nge EF opretho lder sin fiskeripolitik u æ n d re t. K om m er 
de tre sm å sam fund  i N ordatlan ten  til at stå alene, eller er d e t uundgåelig t, at 
hele N orden  vil blive en del af det europæ iske fællesskab inden  alt for længe?

D er er m ange spørgsm ål, der rejser sig i denne sam m enhæ ng. Er et udv ide t 
EF det uundgåelige mål? Vil EF overhovedet kunne overleve i sin nu v æ ren d e  
form? Jeg tvivler m eget på det. En hø jtstående dansk  em bedsm and i Bruxelles 
h a r givet ud tryk  for, a t de adm inistrative problem er i forbindelse m ed at holde 
sam m en på 12 forskellige landes ulige sy nspunk ter næ sten  er uoverkom m elige. 
M ed 3-4 yderligere m edlem slande ville K om m issionen i Bruxelles form odentlig 
b ryde sam m en. H vorledes vil m an opnå konsensus m ed 19 forskellige lande, 
hvis hele E fta-om rådet kom m er m ed, og hvorledes vil m an løse sprogproble
m erne?

Fru præ sident! Lad os kigge læ ngere ind i frem tiden og tæ nke over et udvi
det EF, hvor hele Ø steu ropa er kom m et m ed. Kan m an tæ nke sig, at hele E u
ropa fra A tlan terhavet i vest hen  over K aukasusbjergene i øst, ja, eventuelt hen  
over hele Sibirien, kan styres centralt fra Bruxelles? Vi taler her om  et om råde, 
der bebos af ca. 800 mio. m ennesker m ed forskellige kulturer, og som  tilsam 
m en taler om kring 50 forskellige sprog. Jeg tror, de t er en utopi.

F ru præ sident! E t europæ isk  økonom isk om råde sp æ n d en d e  over hele Eu
ropa, hvor m an har indført harm oniseret lovgivning, s tan d ard er og regelsæ t, 
der betyder, at vilkårene er ensartede og alt sam kvem  m ellem de forskellige 
lande er gnidningsløst, baseret på de fire friheder, er derim od ikke en u topi.
D et er den n e  vej, som  jeg tror at udviklingen vil gå.

D er vil fortsat væ re behov for et kraftigt nordisk  sam arbejde i dette frem 
tidsbillede. Jeg tror, a t m an inden  for et sam let europæ isk  økonom isk om råde 
vil opleve m ange forskellige slags sam arbejdsform er inden for kredse af natio
ner, der h a r fælles kulturelle traditioner og baggrund , sprogfæ llesskab og h is
torisk sam hørighed .

F ru  præ sident! Jeg vil til slu t næ vne V estnorden-sam arbejdet m ellem G røn
land, Island og F æ røerne. D et er vigtigt, at m an i N orden  ikke glem m er de små 
sam fund i N ordatlan ten , m edens m an er optaget af de sp æ n d en d e  beg ivenhe
der i E uropa. D et nordiske sam arbejde må ikke kun  vende blikket m od øst.

D erfor hilser jeg et initiativ velkom m ent fra sam arbejdsm inistrene i går om 
at nedsæ tte  en ad hoc-komité, som  får til opgave at undersøge m ulighederne 
for at styrke V estnorden-sam arbejdet. I denne forbindelse har sam arbejdsm i
n istrene truffet en vigtig afgørelse un d er deres m øde i går, nem lig at give støtte 
til opførelse af e t ku ltu rhus i N uuk . B eslutningen om  at afsæ tte 20 mio. DKK til 
dette form ål vil blive godt m odtaget i Island, hvor m an varm t har stø ttet g røn 
læ nderne  i deres bestræ belser for at få en forstæ rket andel i det nordiske kul
turelle sam arbejde.

K om m unalm inister og nordisk  sam arbeidsm inister Borgen: Æ rede president! 
V erden u ten fo r N orden  har kom m et næ rm ere, noe som  avspeiles i de t nordiske 
sam arbeidet det siste året.

D et nye perspek tive t på nord isk  sam arbeid kom m er til u ttrykk i innstillingen 
fra N ordisk  Råds organisasjonskom ite. O rganisasjonskom iteen, som  har væ rt 
ledet av Bjarne M ørk Eidem , tar opp  forslaget om et m inisterråd for u ten riks
m inistrene. U tviklingen i E uropa er bakgrunnen  for at kom iteen nå ønsker å 
trekke u tenriksm in istrene inn i det offisielle nordiske sam arbeidet. D en synes å 
gjøre de t både ønskelig og mulig med et b redere og m er forpliktende utenriks-
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politisk sam arbeid i N o rd en . Jeg er enig i kom iteens forslag her. Ved å ta m ed 
utenrikspolitikken i sam arbeidet og å form alisere u tenriksm in istrenes deltakelse 
legges g runn laget for et b red t regionalt sam arbeid.

D et er et behov for å påvirke utviklingen av den  nye europeiske arkitektu
ren  generelt og utviklingen i N ordens n æ rom råder spesielt. H vis de nordiske 
land kan  tale m ed én rø st og opptre sam let i de organer der en ny arkitektur 
blir drøftet, vil nord iske sy n sp u n k te r og in teresser kunne  få større tyngde.

D et nye E uropa er resu ltate t av en lang utvikling som  vi vel ennå  ikke ser 
det endelige resu ltate t av. Vi i N orden  m ener vi h ar noe verdifullt å tilby i 
denne viktige fasen av E uropas historie.

Jeg tror at vår sam arbeidsm odell p resen terer seg som  et nyttig  eksem pel.
I dette å rh u n d re t h a r vi gjennom levd til dels sterke brytninger, uavheng ighets
kam p og nasjonsbygging. R und t århundresk ifte t var fattigdom  et s to rt problem  
i alle de nord iske landene. I dag utgjør N orden  en privilegert del av verden . 
E tableringen av d en  nord iske velferdsstaten  har langt på vei sikret enkeltindi
videts re tt til et hederlig  liv i trygghet. D ette fundam entet h ar m uliggjort no r
disk integrasjon, personifisert ved d e t nordiske sam arbeidet i regi av N ordisk 
Råd og N ordisk  M inisterråd.

Jeg m ener at tida er m oden for en større grad  av in ternasjonalisering. N or
disk M inisterråds arbeidsprogram  "N orden i E uropa til 1992" dokum enterer 
klart våre in tensjoner i så henseende. På m ange om råder har vi n ådd  lenger 
enn  det EF hittil har maktet; jeg nevner nordisk  passunion , nordboeres rettighe
ter, høye s tan d ard er på om rådene miljø, arbeidsm iljø og forbrukervern . D ersom  
vi fortsatt evner å stå sam m en om  det vi h ar oppnådd , har de nordiske land 
sjansen til å få reell innflytelse i u tform ingen av det frem tidige Europa. Regio
nen  N orden  er i europeisk  m ålestokk ikke stor, m en sam let utgjør den  et sp en 
nende og frem tidsrettet elem ent i den  europeiske utviklingen. Vår plikt er å ar
beide for de t vi tror på i større fora. D et er m ålrettet og virkelighetsnæ r idea
lisme.

I forholdet til statene i Sentral- og Ø st-Europa m ener jeg det nordiske sam 
arbeidet kan fungere som  en modell. Et sam arbeid mellom jevnstore stater i en 
region eller mellom regioner i ulike land bevirker at sy nspunk ter og ønsker kan 
frem m es m ed større tyngde. D ette er vår erfaring i N orden .

Vi bu rd e  derfor kunne hjelpe de sentral- og østeuropeiske sta tene i å legge 
et solid fundam en t som  m uliggjør en dem okratisk utvikling og alleuropeisk in
tegrasjon.

Industri- og energim inister A nne Birgitte L undholt: F ru præ sident! Jeg skal i 
mit indlæ g koncentrere mig om  to em ner: De nordiske landes handelsm æ ssige 
forhold til om verdenen , og de t nordiske energipolitiske sam arbejde.

Vi h a r i de seneste  år væ re t v idne til en ræ kke dram atiske æ ndringer. I EF 
er det indre m arked godt på vej, og arbejdet mod en politisk union og en øko
nom isk og m onetæ r union skrider rask frem. I Central- og Ø steuropa har vi set 
frigørelsesprocessen frem  m od et sp irende dem okratisk system  og en begyn
dende m arkedsøkonom i.

I disse tider, i denne sam ling, er isæ r de baltiske republikker i vores tanker. 
Fra nordisk  side føler vi nok naturlig t et sæ rligt ansvar for udviklingen i Balti
kum . For at styrke forbindelserne åbner det danske Industrim inisterium  i næ r 
frem tid et handelskon to r i Riga. K ontoret skal bistå dansk erhvervsliv med 
kontak ter i de tre baltiske lande og om vendt.
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På nordisk  hold h ar energim inistrene søgt sam arbejdsm inistrene om  midler 
fra M inisterrådets Baltikum pulje til et sam arbejde med de baltiske republikker 
på energiom rådet.

O m  forhandlingerne om  et udv ide t sam arbejde m ellem EF og Efta vil jeg 
gem e sige, at de aldrig kan blive den endelige løsning på Efta-landenes ønske 
om  at få indflydelse på EF-regler, som  Efta-landene alligevel skal indrette  sig ef
ter, og som  de jo i v id t om fang allerede har accepteret.

E fta-landene må væ re forberedt på at give fuld m arkedsadgang, og de 
kom m er også til at opgive deres krav om de substantielle und tagelser inden  for 
forskellige om råder, som  de fortsat opretho lder.

D er er b rug for større nord isk  indflydelse i EF. Et forstæ rket nordisk  enga
gem ent i EF kunne  i de t næ ste 10-år få EF som  system  til at in teressere sig for 
at tage h en sy n  til no rdeuropæ iske syn sp u n k ter til gavn for os alle. D erfor siger 
vi velkom m en til Sveriges ansøgning og håber, at den  må få følge af de øvrige 
nordiske lande.

Vi vil sam m en kunne  arbejde for at m arkere N orden  i E uropa. De vanske
lige forhandlinger i U ruguay runden  gør det ikke sandsynligt, at europæ iske 
lande, der står u d en  for EF, kan forvente, a t adgangen til m arkederne i den øv
rige del af verden  bliver så m eget bedre, at de kan basere deres sam handel på 
en verden  u d en  for EF, tvæ rtim od. For de nordiske lande står m eget på spil in
den  for vigtige sektorer, tjenesteydelser, søfart, tekstiler, paten te r og varem æ r
ker.

D et ande t hovedpunk t, jeg vil næ vne, er det nordiske energipolitiske sam 
arbejde. G rundlaget for det nordiske energipolitiske sam arbejde er den  4-årige 
sam arbejdsplan  for energ iom rådet for perioden 1989-92. D en sigter p rim æ rt 
m od 4 hovedsam arbejdsom råder: energi- og m iljøspørgsm ål, energim arkedet, 
forskning og udvikling sam t energiøkonom isering. D et nordiske energipolitiske 
sam arbejde har un d erg ået store om læ gninger og udvidelser, bl.a. som  opfølg
ning på B rund tland rappo rten  og F N 's m iljøperspektiv.

H ovedsig terne m ed om læ gningen og udvidelsen  af det nordiske sam arbejde 
var at tilgodese h en sy n e t både til reduktion  af m iljøbelastningen og til en ratio
nel og om kostningseffektiv produktion  og anvendelse af energi i N orden .

Derfor er der sa t ind på flere om råder, og hoved indsatsen  er følgende: Et 
fæ llesnordisk elforsyningsm arked, et fæ llesnordisk gasm arked, en øget energ i
effekt, h e ru n d e r m æ rkning  og norm er for elektriske husho ldn ingsappara ter, 
brug af m indre fo ru renende energikilder og et nordisk  sam arbejde ved rø rende 
energiforskning og in ternationalt sam arbejde.

N ordisk  M inisterråd har allerede ved taget at igangsæ tte 3 af disse vigtige til
tag. D et er klart, at sam arbejdet ikke s tandser her. Vi skal også have udviklet et 
nord isk  gasm arked  og en øget indsats ved rø rende energiøkonom isering.

S am m enfattende vil jeg sige: Vi skal i N orden  spille en aktiv rolle på såvel 
det handelsm æ ssige som  på det energipolitiske om råde. Vi skal væ re m ed til at 
p ræ ge udviklingen i de t kom m ende årti, og dette årti vil hovedsagelig dreje sig 
om kring sam arbejdet i EF.

Tora Aasland Houg: President! Det var m eget in teressan t at den danske en e r
gim inisteren fram holdt som  så viktig at det nordiske sam arbeidet på energ iom 
råde t bl.a. bygget på anbefalingene i B rundtland-kom m isjonens innstilling. En 
av de viktigste anbefalningene der er jo en reduksjon  av de uheldige utslipp i 
forbindelse m ed et sto rt energiforbruk, f.eks. koldioxidutslipp.
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K unne jeg få energ im insterens vurdering  av på hvilken m åte de enkelte 
nordiske land her best kan sam arbeide, både når det gjelder en reduksjon  av 
energiforbruket og n år det gjelder en oppfølging av eventuelle politisk fastsatte 
m ålsettinger om reduksjon  av koldioxidutslipp, for å væ re helt konkret?

Industri- og energim inister Anne Birgitte Lundholt: D et kan vi godt. M ine 5 
m inutter tillod mig ikke at gå i detaljen, m en det får jeg så lejlighed til her.

De tre beslu tn inger, der er ved taget i N ordisk  M inisterråd, drejer sig for det 
første om  at nedsæ tte  en kom m ission ved rø rende m æ rkning og norm er for 
elektriske husho ldn ingsappara ter. For det andet om  at ivæ rksæ tte - og det er 
det væ sentligste i denne sam m enhæ ng  - en vurdering  af energipolitiske in
strum en ter og strategier for på om kostningseffektiv vis at reducere em issionen 
af drivhusgasser, isæ r koldioxid. Og for det tredje om  at gennem føre en udvi
delse af sam arbejdet ved rø rende elforsyningen på kommercielle vilkår, bl.a. 
g ennem  langsigtede aftaler om sam handel m ed elektricitet.

H vad  angår selve em issionen af d rivhusgasser, er det vel væ rd  her at 
næ vne , at den  debat foregår isæ r nationalt, m en at det helt sikkert er et in ter
nationalt spørgsm ål, som  vi skal have fat på, idet forurening jo ingen græ nser 
kender. D erfor er jeg ganske enig i hensig tserk læ ringerne ved rø rende et in te r
nationalt sam arbejde om en m indskning af ud ledningen  af bl.a. koldioxid.

Tora Aasland Houg: President! Jag takker for dette svaret. D et er selvfølgelig 
uen ighet i de enkelte land om  om fanget og tem poet av disse forskjellige m ålset
tingene, og de av oss som  er bekym ret over at vi ikke har klart å snu  u tv ik
lingen i tide, m ener at det haster.

H va er tidsplanen for dette nordiske sam arbeid både når de t gjelder m ålset
tinger og eventuelt sam ordning  av m ålsettinger for utslipp av d rivhusgasser og 
eventuelt for reduksjon  av energiforbruket? Kan sta tsråden  si noe om  det?

Industri- og energim inister Anne Birgitte Lundholt: Nej, jeg kan ikke give en 
tidsplan på n uvæ rende  tidspunkt, idet den  er rum m et i det, der er igangsat in 
den for N ordisk  M inisterråd, så det kan vi kom m e tilbage til, når vi har vu rd e
ringen af det.

For dansk  vedkom m ende er vi i fuldt sving m ed at ivæ rksæ tte reduktionen  
af d rivhusgasser inden  for de t danske om råde, på EF-plan ligesådan, og vi h å 
ber, at det nord iske sam arbejde kan blive en naturlig opfølgning heraf. M en en 
egentlig tidsplan kan jeg ikke give på n u væ rende  tidspunkt.

U trikeshandelsm inister Anita Gradin: Fru president! Hela N orden  är på väg att 
knytas närm are till det övriga E uropa. D et gäller de nordiska Efta-länderna, 
som  n u  förhandlar m ed EG om  ett EES-avtal, och det gäller det ökade sam arbe
tet m ed länderna i Ö st- och C entraleuropa. D et gem ensam m a m inisterm ötet 
mellan Efta och EG i Bryssel i decem ber förra året innebar ett viktigt steg fram 
åt. Då enades vi om  en fast tidtabell för EES-processen.

Vi arbetar n u  h årt för att EES-avtalet skall ligga färdigt före som m aren, så att 
det kan träda i kraft sam tidigt med EGs inre m arknad den 1 januari 1993. EES- 
förhandlingarna håller ett högt tem po, och fram steg görs på de flesta om råden. 
D et verkar finnas en förståelse hos EG för behovet av lösningar som  tillgodoser 
våra nordiska krav på att få behålla våra högre norm er för hälsa, miljö och sä
kerhet.
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Ett EES-avtal innebär delaktighet i den  inre m arknaden  och ett om fattande 
sam arbete m ed EG på andra  om råden . Våra m edborgare kom m er att få lättare 
att arbeta och s tu d era  i de and ra  västeuropeiska länderna. Vi kom m er att få ett 
u tökat sam arbete vad  gäller forskning och utveckling och på m iljöom rådet. D en 
sociala d im ensionen  är väsentlig, och där har de nordiska länderna goda föru t
sättn ingar att tillföra erfarenheter och kunskap .

EES-avtalet kom m er att stå på egna ben och säkra tillträdet till en b red  väst
europeisk  m arknad . Vi h ar från svensk sida förklarat att ett m edlem skap i EG 
m ed bibehållen neutralite t ligger i vårt nationella intresse. Jag vill understryka 
att detta inte alls står i m otsättning till e tt EES-avtal, som  vi inte un d erv ärd era r. 
Vi arbetar aktivt och helh järta t för det. Vår gem ensam m a nordiska vardag  
kom m er om  k n ap p t två år att präglas av EES-sam arbetet.

D et är för oss no rdbo r m ycket viktigt att också stödja de nya dem okratierna 
i Ö st- och C entraleuropa. Vi känner naturligtvis ett särskilt ansvar för Baltikum 
och vårt närom råde vid Ö stersjön.

En m ängd insatser för de östeuropeiska länderna görs nu  både nationellt 
och m ultilateralt. N ordiska m inisterrådet är aktivt. Sverige sa tsar u n d e r en tre
årsperiod  en miljard svenska k ronor på olika form er av b istånd till Ö steuropa.
Vi deltar aktivt i G 24-processens internationella sam ordning  och står bakom  
den europeiska u tvecklingsbanken EBRD.

Ett anna t exem pel på stöd till Ö steu ropa är de just nu  pågående fö rhand 
lingarna om frihandelsavtal mellan Efta och U ngern , Polen och Tjeckoslovakien.

Ö verläggningarna mellan EG och Efta är nu  inne i slutfasen. M en oavsett 
h u r de nordiska länderna o rdnar sina relationer till EG kom m er det alltid att 
finnas praktiska problem  att lösa mellan de nordiska länderna. Ofta kan det 
gälla ganska sm å saker, som  ändå kan få stora konsekvenser för enskilda m än
niskor och företag. Vi behöver ha möjlighet att kom m a till rätta m ed dem  inom  
den nordiska familjen. D et skulle vara synd om vi behövde släpa varand ra  inför 
EES-dom stolen i varje enskilt fall. D ärför pågår just nu  ett arbete m ed att effek
tivisera behand lingen  av nord iska handelsh inder.

D et som  enskilda m änniskor och företag oftast kom m er i d irekt kontak t m ed 
är gränsform aliteter. D ärför är det viktigt att få bort så m ånga gränskontroller 
som  möjligt. N är m änniskor reser obehindrat över g ränserna nere på kon tinen 
ten kom m er våra m edborgare naturligtvis inte att acceptera att m ånga detalj
kontroller och form aliteter finns kvar mellan de nordiska länderna.

För närvarande har vi inte föru tsättn ingar att gå lika långt som  EG planerar. 
D et bero r på att vi inte h a r en gem ensam  handelspolitik  eller frihandel m ed 
jo rdbruksvaror. M en det är mycket viktigt att de kontroller som  blir kvar re d u 
ceras till ett absolut m inim um . D et är väsentligt att inte glöm m a bort d e t lång
siktiga målet, att kom m a så nära visionen om ett gränslöst E uropa och ett 
gränslöst N orden  som  möjligt.

En stor kartläggning av gränsform aliteterna är nu  genom förd. U nder det här 
åre t lägger en arbe tsg rupp  fram  förslag till åtgärder som  regeringarna skall ta 
ställning till. D etta är en sto r u tm aning . H är h ar vi m öjlighet att visa att vi me
nar allvar m ed ett gränslöst N orden  som  en naturlig  del i ett g ränslöst E uropa.

Kjellbjørg Lunde: Anita G radin har i ein lang periode, m edan forhandlingane 
mellom Efta og EF h ar pågått, vore leiar for "Efta-regjeringskoalisjonen" - for å 
seie de t sån n  - det rette om grepet "forsvann", m en G radin  skjønar kva eg mei
ner. M edan  forhandlingane h ar pågått, h a r vi som  ög er Efta-parlam entarikarar, 
på fleire m øte reg istrert at det u tgangspunk te t som  Efta-landa hadde , m .a.
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nokså sterke krav  n år d e t gjeld unn tak  frå dei fire fridom ane, t.d . helse, sikker- 
heit og miljø, h a r blitt stadig svekka, og blitt til noko heilt anna  etter kvart.

D et h ar ög vore in te ressan t å vere vitne til a t m idt i desse viktige fo rhand
lingane kunng jer den  svenske regjeringa at dei vil søkje om  m edlem skap, og 
svenske politikarar - sosialdem okratar og konservative - har h an d  i h an d  er
klæ rt på alle dei m øta eg h ar vore på og høyrt på debattane og deltatt, at deira 
m ålsetting er fullt m edlem skap, og at de t vi held på m ed når d e t gjeld EØS-av- 
talen, eigentleg berre er ein unødvend ig  stoppestad  og eit heft. D et er det inn 
trykket vi får n år vi høyrer på svenske politikarar.

D å vil eg spørje A nita G radin, som  har spelt ei viktig rolle i dette, korleis ho 
v u rd erer den  typen  politisk atferd n år det gjeld å oppnå ting i ein fo rhand 
lingssituasjon. Eg er nokså overtydd  om  at dette har svekka Efta-landas u tgang 
sp u n k t for å nå fram . Og vi ser no  resultatet: kon tu ren  av ein avtale som  er 
noko heilt anna en n  de t som  Gro H arlem  B rundtland  tok initiativ til våren  1989.

U trikeshandelsm inister Anita Gradin: Fru president! Får jag först säga att det i 
d e t korta perspek tive t inte finns någo t alternativ till EES-avtalet. Alla Efta-län- 
derna ve t att de t förhåller sig på de t sättet. D et är också från den  u tgån g sp u n k 
ten  jag sag t att EES stå r för sig självt. D et är inte alls så att någon  skulle ha u t
tryckt att tecknandet av EES skulle vara ett onödigt steg - de t tror jag att sta ts
m inister Carlsson h ar g jort klart tidigare i debatten  i dag.

Vid O slom ötet ritades kon tu rerna up p . D et gäller de fyra friheterna, det 
gäller de angränsande om rådena, uppbyggande t av ett institutionellt system  
som  fungerar bra oss em ellan och en beslu tsordning . Allt detta ligger på bordet 
sedan  m inisterm ötet i decem ber.

Vad vi gör i dag är b land  anna t att d iskutera de högre norm er som  finns b e
träffande hälsa, miljö och säkerhet. D är har vi kom m it långt genom  att m an på 
EG -sidan h ar förståelse för Efta-kraven. M an o rdnar det så att de t blir ett ar
rangem ang m ed övergångsbestäm m elser - "safeguards." På de t sä tte t går vi 
p ragm atiskt från det ena om rådet till det andra  för att hitta lösningar.

Kjellbjørg Lunde: Ja, ei løysing blir de t nok, og ein avtale blir det sikkert ög til 
som m aren. M en om dette er ein avtale som  ivaretar dei fundam entale in teres
sene som  var sette opp  som  eit u tg angspunk t for ein avtale, står det igjen å sjå. 
Då vil eg spørje Anita G radin, sidan det iallfall i N oreg har vore veldig stor de
batt, om  kva sikkerheitsk lausulane og ikkje-tidsavgrensa un n tak  inneheld , og 
kva sta tus på den  typen  regelverk har i forhold til det overordna p rin sippe t in
nanfor EF, nem leg gjensidig godkjenning - Cassis de D ijon-prinsippet.

D et er blitt fram lagt frå regjeringshald  i N oreg  at føre var-prinsippet t.d . i 
m iljøspørsm ål h ar fått g jennom slag i forhandlingane m ed EF. D et ville då n a tu r
leg få innverknad  på dom stolavgjerda. Eg vil spørje Anita G radin korleis ho 
v u rd erer sjansane n år det gjeld Sverige og N orge og andre nordiske land sine 
vilkår m ed om syn til å halde oppe høge standardar. T rur Anita G radin  at vi får 
sjansen  til dette, og at dom stolavgjerda eventuelt vil gå i vår favør dersom  dei 
sterke landa i EF m einer dette er ei skjult handelsh indring?

U trikeshandelsm inister Anita Gradin: F ru  president! D et går att läsa innantill i 
presskom m unikén  från  O slom ötet. Vad Efta-länderna d isku terade m ed EG var 
a tt få del av EGs inre m arknad . D et hand lar framför allt om  de fyra friheterna 
och vissa ang ränsanden  om råden såsom  forskning och miljö och dessu tom  in
stitu tioner och en beslu tsordning . N ågonting annat h ar aldrig varit u tgångs
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p u nk ten . D et är klart uttryckt i den  kom m uniké som  jag är säker på att ni alla 
har haft m öjlighet att ta del av i era parlam ent.

Vad gäller lösningar som  avser hälsa, miljö och säkerhet är d e t dagens för
hållanden  vi talar om . Vad gäller EG pågår en m ycket in tressan t utveckling 
fram för allt av m iljönorm er och engagem anget på m iljöom rådet. Vi är in tresse
rade av att hitta gem ensam m a norm er, eftersom  vi inte klarar alla problem  ex
em pelvis m ed försurade vatten  m ed m indre än att vi kan hitta gem ensam m a 
lösningar som  gäller för oss alla. H är är direktiven om  bilavgaser, som  EG an 
tog före jul, av stort intresse.

D etta gör att vi m åste hitta övergångslösningar och gem ensam m a regler som  
skall gälla i fram tiden.

Nyby: Fru president! N ordiska råde t g rundades 1952, och då kom  m an överens 
om att inte behand la  frågor som  rö rde utrikes- och säkerhetspolitik . Då F inland 
anslö t sig 1955 m eddelade m an från finländsk sida att den här principen också 
passade bra för F inland. Jag tror att det kan vara skäl att påm inna om  att det 
här var m arschordningen .

Vid den h är sessionen kom m er Baltikum frågan att ägnas speciell u p p m ärk 
sam het. Jag tycker att de t är bra att parlam entariker d isku terar den  frågan. Av
spänn ingen  i världen  blev dess värre bara en kort paren tes. D et vi h ar fått be
vittna har skadat folkrätten och b ry ter mot KSSE:s beslut.

F inland h ar alltid upprätthållit täta kontak ter m ed Baltikum, speciellt med 
Estland, eftersom  finska och estniska är närbesläktade språk. I fjol reste 500.000 
personer m ed färja mellan Finland och Baltikum. 1200 ungdom ar från Baltikum 
s tudera r i finländska skolor.

I Estland tittar m an m era på finsk TV än på program  från M oskva. F inlands 
handel med Estland uppgick i fjol till 300 m iljoner finska m ark. Finland svarar 
för 40 % av alla u tländska investeringar i Estland.

N u  är det viktigast att stöda de baltiska folken på ett konkret sätt. S tora ord 
kostar som  bekan t ingenting. U nder presidiets resa i Baltikum sam m anställdes 
en lång lista över önskem ål. D en listan borde vi n u  börja beta av. På den  finns 
allt från handikapph jä lpm edel till lantbruksutbildning, från behovet av statistik 
till bättre telefonförbindelser. Trots att de nordiska länderna har en gem ensam  
historia och en gem ensam  kultur, varierar den politiska ku ltu ren . I Finland 
m arscherar inte m inistrar i första ledet i p ro testtågen . I finländsk utrikespolitik 
värderar vi våra u tta landen  så mycket, att vi aldrig säger m era än vad vi vet att 
vi h a r täckning för. Små länder m åste vara konsekventa i sin utrikespolitik.

Då R ibbentroppavtalet skrevs, var socialdem okraterna bland de första som  
skulle deporte ras från Baltikum. Finland sade nej till avtalet. D et ledde till v in 
terkriget. M ed det h är vill jag bara ha sagt att situationen i Baltikum inte kan lö
sas på något anna t sä tt än fredligt genom  förhandlingar. Vi finländare kan be
rätta om  vår historia, m en vi kan inte bestäm m a över andra länder.

Lars Emil Johansen: Fru præ sident! Som  den eneste tilstedevæ rende politiker 
fra G rønland  er det mig en g læ de at tage ordet un d er denne generaldebat.

Vi har valg til G rønlands Landsting den 5. m arts, præcis om en uge. D et er 
vi naturligvis tem m elig op taget af, og det er g runden  til, at jeg er her alene fra 
G rønland . Jeg skal overbringe mine bedste h ilsener fra mine kolleger.

Da jeg i går tog af sted  hjem m e fra G rønland, var det min hensig t a t lade 
mit indlæ g p rim æ rt beskæftige sig m ed det nordiske kunst- og ku ltu rcen terp ro 
jekt i N uuk . D et er det for så v idt stadig, m en m ed et noget ande t indhold . Ved
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denne sessions sta rt er der nem lig en  speciel g ru n d  til at rette en tak til vore 
nordiske partnere .

Sam arbejdsm inistrene h ar i går taget endelig beslu tn ing om at yde et nor
disk bidrag på 20 mio. kr. til opførelse af et nordisk kunst- og ku lturcenter i 
N uuk . S iden ønsket blev frem sat u n d e r N ordisk  Råds session i Stockholm  i 
1989, h a r vi fra alle sider m ødt forståelse og engagem ent om kring projektet. Da 
forslaget blev frem lagt u n d e r Rådets session i Reykjavik i 1990, var det med 
såvel K ulturudvalgets som  det sam lede råds entydige opbakning, at rekom 
m andation n r 14/1990 til M inisterrådet blev vedtaget.

Siden da har de økonom iske overvejelser fundet sted  i M inisterrådet. Kul
tur- og underv isn ingsm inistrene m åtte i foråret 1990 m eddele, at inden  for de
res regi rakte budgetterne de kom m ende år ikke til et projekt af denne stø r
relse. De v ideresendte derefter projektet til sam arbejdsm inistrene m ed et forslag 
om, at m an inden  for de sam lede nordiske ressourcer fandt en positiv m ulighed 
for at im ødekom m e N ordisk Råds rekom m andation. D enne m ulighed er nu  
fundet, og vi siger tak.

D et er n u  op til os at arbejde videre m ed vores del af projektet, og vi tror 
på, at centret vil blive en  væ rdifu ld  gevinst for såvel d e t kulturelle arbejde in
te rn t i G rønland som  for et en d n u  m ere udbygget kulturelt sam arbejde m ed 
N orden  gennem  N ordens Institu t i G rønland.

Den åbning m od Vest, som  er sket i landene om kring Ø stersøen, h ar n a tu r
ligt nok optaget sindene i Ø stersø landene m eget. D et kan vi fra G rønlands side 
godt forstå. D et er altid in teressant, når naboens dør pludselig åbnes efter ge
nerationers lukkethed. M en vi, der bor i den anden  ende af N orden , må allige
vel gøre opm æ rksom  på, at denne nye interesse ikke må føre til u ligheder i det 
eksisterende nordiske sam arbejde.

Vi h a r fra vore islandske venner hø rt bekym ring for, at det nye store miljø
forskningsprogram  til 25 mio. kr. pr. år allerede fra starten  h ar indbygget 
slagside m od øst. Vi forstår godt, at der træ nger til at blive ry d d e t op i Ø ster
søen, m en overvågningen og forståelsen af udviklingen på foruren ingsom rådet 
i N ordatlan ten  er også vigtig både for landene i V estnorden og for det øvrige 
N orden .

Den sag, jeg h er næ vnte, har aktualiseret spørgsm ålet om udvidelsen af 
kontak terne i N ordatlan ten  mellem Fæ røerne, Island og G rønland. D et er der
for m ed tilfredshed jeg h ar no tere t mig, at vort landsstyre i G rønland og Islands 
regering h ar taget initiativ til, at der bliver ivæ rksat en næ rm ere ud redn ing  af, 
på hvilken m åde sam arbejdet i denne del af N orden  kan konsolideres. Fra 
G rønlands side ser vi frem  til at få forelagt resultatet af dette arbejde h e r i N or
disk Råd.

Fru præ sident! Til allersidst et par bem æ rkninger om  G rønland og EF, et 
spørgsm ål, som  både Sundstein  og Sólnes har væ ret inde på, henholdsvis ve
drø rende F æ røerne og Island.

Lad mig sige så klart som  overhovedet m uligt vedrørende EF og G rønlands- 
spørgsm ålet, at G rønland ikke søger m edlem skab af EF, så læ nge mit parti Si- 
um u t h a r afgørende indflydelse på G rønlands politiske ledelse. Et land, der 
som  vort baserer over 80 pct. af sin eksport på fiskeri og fiskeindustri, kan sim 
pelt hen  ikke hen læ gge den politiske kom petence m ed hensyn  til fiskeripolitik
ken til en cen traleuropæ isk institution.

Karin Söder: D et h a r i dag förts en glädjande debatt här, där de internationella 
frågorna om  solidaritetsarbetet gentem ot vår om värld har fått en fram trädande
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plats. D et behövs i v årt arbete. D et nord iska sam arbetet skall inte på någo t sä tt 
stå i m otsats till de t ansvar som  vi h ar gen tem ot våra m edm änniskor i andra  
delar av världen . Jag vill understryka vad  den  sittande p residen ten  Kirsti Kolle 
G røndahl sade i sitt inlägg i förm iddags, näm ligen att det är viktigt att vi också 
kom m er ihåg m änniskorna i Afrika och i andra  fattiga länder. Också de m åste 
få sitt u trym m e i v å rt internationella arbete.

D et är också viktigt, vilket har sagts tidigare, att vi m åste stå starka m ot p å 
tryckningar - i detta  fall från M oskva. V årt solidaritetsarbete och vårt sam arbete 
m ed våra baltiska g ran n a r m åste stå starkt, även n är vi, som  skedde i går, blir 
kritiserade. D et har givits m ånga uttryck för detta tidigare i debatten , och det 
kom m er att m anifesteras senare i veckan.

D et är riktigt att N ordiska rådet i dag står inför m ånga u tm aningar. Så har 
varit fallit även tidigare. Trots påfrestn ingar har vi k u n n at bygga u p p  ett M ed
borgarnas N orden  m ed passfrihet, gem ensam m a arbetsm arknader och n u  se
n ast erk än n an d et av exam ensgiltighet sam t N ordp lus och N ordjobb. M iljösam 
arbetet h a r intensifierats, och vi m åste gå v idare på den vägen. A rbetet för mil
jön brådskar. Ö stersjön, vårt nära innanhav , är exem pelvis i stor fara. I fråga 
om  de konven tioner och hand lingsp laner som  har antagits gäller det n u  att gå 
från ord till handling.

D et har i dag sagts att det nordiska sam arbetet skulle förtvina. M en varje le
dam ot av N ordiska råd e t och varje m edlem  av de nordiska regeringarna har ett 
s to rt ansvar för att så inte sker. Jag vill också påstå att så inte h a r skett. Vi an 
svariga politiker m åste se till att det nordiska sam arbetet intensifieras och u t
vecklas och blir en viktig del av vårt politiska liv oberoende av våra ställn ings
taganden  till EES och EG sam t andra  in tegrationssträvanden  i E uropa.

M enar vi allvar, m åste vi också vidta kraftfulla åtgärder. Således m åste t.ex. 
genom ström ningen  av förslag gå snabbare. Två sessioner per år skulle m ed
verka till detta. Vi behöver få en bättre budgetprocess. N är nu  m in isterrådet har 
sagt nej till det av O rganisationskom m ittén fram lagda förslaget, är mitt förslag 
att m an p rövar att varje u tsko tt självt anger budgetram en för sina förslag och 
inom  denna ram  gör prioriteringar. D essa sam m anställs. P residiet gör en ge
nom gång av dem  och lägger fram  ett sam lat förslag till m inisterrådet, som  fattar 
det slutliga beslu tet. Då h ar råde t självt tagit ansvar för budgetram arna och för 
sina prioriteringar, som  m an sedan  kan och skall försvara i de nationella p a r
lam enten. Jag tror att detta vore en m etod, som  skulle kunna  stärka det no r
diska sam arbetet genom  större budgetansvar, vilket skulle vara befräm jande för 
vårt arbete.

Våra ungdom ar, U ngdom ens nordiska råd, har lagt fram  viktiga förslag för 
det fram tida nordiska sam arbetet. Vi skall ta dessa förslag på allvar och föra 
dem  vidare. D et är bl. a. för ungdom arnas skull som  det nordiska sam arbetet 
existerar. D et är deras fram tid som  det är fråga om. De vill ha ett förstärkt no r
diskt sam arbete, och då är det vårt ansvar att se till att så blir fallet.

Skjervengen: President! Jeg vil for dette innlegget ta u tgangspunk t i en replik
kveksling som  statsm inister Poul Schluter var involvert i her tidligere i dag.
H an ble sp u rt av en av de andre  rep resen tan tene om hvorfor EF var så mye 
m er dynam isk enn  N orden , og om hvorfor det var så mye bedre og lettere å 
styre 340 millioner m ennesker enn  20 millioner m ennesker. Til min forbauselse 
greide ikke Schluter å gi noe svar på det, m en det er det jeg har lyst til å gi svar 
på, og som  er helt opp  i dagen.
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D et som  er problem et i N orden , er i hovedsak  en eneste ting, og d e t er at 
ingen bestem m er. Vi er alle sam m en sm åkonger som  er veldig ivrig opp ta tt av å 
hegne om  vårt eget, beskytte og styre vårt eget - den  såkalte sjø lråderetten  er 
den  som  styrer i de nordiske landene. Vi h a r ingen overnasjonal m yndighet, vi 
h a r ingen som  kan treffe de avgjørende beslu tn ingene. Da sier de t seg selv at i 
e t geografisk om råde som  N orden , hvor ingen bestem m er u tover nasjonalsta
tene og grensene, vil d e t de t ikke væ re mulig å få til en dynam isk utvikling.

D et er b akg runnen  for at de 12 landene som  utgjør EF, har gått sam m en på 
den  m åten de har, og skap t det sty ringsverktøyet som  de har skap t. D et er helt 
åpenbart at de 12 landene h ar sk jønt det som  ikke alle her ennå  har skjønt, m en 
som  m an kom m er til å forstå, nem lig at nasjonalstatens tid er forbi. D en er for 
snever, den  er uøkonom isk, og den  er konflik tskapende. D en er i hvert fall ikke 
konfliktløsende. De h ar tatt konsekvensen  av dette, og de har skapt konsti
tusjonelle regler som  gjør at når m an blir enig om noe i E uropa, i EF, ja vel så 
fattes det en beslutning, og så settes den  u t i livet.

D et som  er problem et her, og som  illustreres ved denne langvarige debatten
- og den type debatter har vi væ rt m ed på tidligere - er at m an kan snakke i 
flere dager i strekk, og alle kan faktisk væ re enige om  det aller m este, og så 
ved tar m an noe, og så blir de t aldri gjort noe m er m ed det. D et er altså sakens 
k jerne. D erfor må jeg si a t min konklusjon er nøyaktig den  sam m e som  Carl 
Bildts tidligere her i dag. Jeg synes han  satte tingene m eget bra på plass. Jeg er 
veldig skuffet over at ikke det norske H øyre har sa tt tingene like klart på plass 
som  det svenske H øyre, m en det er ikke nødvend ig  i N orge når vi h a r F rem 
skrittspartiet.

K onklusjonen er derfor at N ordens problem er og u tfordringer løses gjen
nom  EF. De løses økonom isk, sikkerhetsm essig og miljømessig gjennom  EF, og 
i frem tiden - antakelig - ikke g jennom  N ordisk  Råd, iallfall ikke m ed den  form  
N ordisk  Råd h ar i dag.

Lilli Gyldenkilde: Jeg troede ikke, m an i N ordisk  Råds parlam entariske for
sam ling skulle høre en tale som  den, vi ju st har hørt: At de nationale parlam en
ter ikke spiller nogen  rolle, at de nationale politikere ikke kan finde ud  af noget 
som  helst, og at det er en stor beklagelse, at m an ikke har overnationale be- 
slu tn ingsm yndigheder, der kan tage beslu tn inger for os, for vi kan i hvert fald 
ikke gøre noget selv. D et var sto rt set, hvad  vi hørte i den tale, der her blev 
holdt.

Jeg kan da godt fortælle en lille sm ule om de erfaringer, vi har m ed EF, 
u den  at skulle kaste mig u d  i en stor EF-diskussion, for det væ rd iger den fore
gående taler efter min m ening ikke til at m an skal gøre.

Vi h ar d iskussioner om  agurkernes krum ning. D et er et m eget vigtigt p u n k t 
for EF. D et er et m eget vigtigt punkt, hvor store æ blerne er, for der skal jo gi
ves tilskud til æbler, og derfor farer man ru n d t på G rønttorvet og m åler æ bler
nes størrelse for at se, om  nogle har fået for m eget tilskud i forhold til andre. 
Italien er så fyldt m ed olivenm arker, at hvis m an gjorde arealet op, så skulle 
Italien væ re dobbelt så stort, som  det er i dag. D et er i hvert fald det, de får til
skud  efter

D et er den slags ting, m an også befatter sig m ed i dette overnationale p a ra 
dis, som  der her blev givet ud tryk  for.

Jeg sagde indledningsvis, at m an ikke skulle tage en alvorlig og væ sentlig 
EF-debat på baggrund  af den  forrige taler. D erfor tillader jeg mig at næ vne så-
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dan nogle sm åting, som  EF også b ruger sin tid på, og det er jo i hvert fald ikke 
befordrende for et alvorligt stykke politisk parlam entarisk  arbejde.

Hvis den forrige taler virkelig m ener, vi er så ringe og så dårlige til det, at vi 
slet ikke kan b ruges, m ener jeg nu  nok, han er gået forkert i byen.

Skjervengen: President! Jeg registrerer at det fortsatt, lenge etter at D anm ark 
har blitt EF-m edlem , finnes nasjonalistiske strøm ninger i D anm ark. D et beklager 
jeg. Jeg syns de t er trist å høre at det ennå  finnes politiskere, parlam entarikere 
som  ikke har forstått nødvend igheten  av overnasjonalitet. Jeg tenker da spesielt 
på miljøsiden - fo rurensn ing  k jenner ingen landegrenser, økonom iske m eka
nism er k jenner ingen  landegrenser, sikkerhetspolitiske trusler k jenner ingen 
landegrenser. A t d e t fortsatt altså finnes nasjonalistiske strøm ninger i D anm ark 
som  ikke ser fordelene m ed overnasjonal styring, og som  synes at nasjonalsta
ten er bra nok som  den  er, det skrem m er meg, president.

Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! Ja, det u n d re r mig ikke, at taleren ikke for
stod, hvad  det var, jeg sagde. M en for forsam lingens skyld skal jeg da lige gøre 
opm æ rksom  p å  - og jeg håber, resten  af forsam lingen forstod det - a t er der n o 
get, vi ikke er, så er det i hvert fald nationalister. Tværtim od, vi er altid blevet 
beskyldt for at væ re for internationalistiske i den  om egn, hvor jeg kom m er fra.

Jeg m ente nok, at det ikke var væ rd  at tage en seriøs d iskussion m ed den 
forrige taler, m en jeg ville ikke lade det stå, som  det stod, at der blev re tte t en 
sådan kritik fra denne talerstol mod d e t parlam entariske arbejde, der bliver u d 
ført i henholdsv is D anm ark, N orge, Sverige, Island og Finland og i det forum , 
vi stå r i her, nem lig i N ord isk  Råd, som  dog er nåe t nogle skrid t frem ad.

Jeg opgiver at forklare den  forrige taler, hvad  det var, jeg m ente. Jeg er sik
ker på, at resten  af forsam lingen har forstået det. D et drejer sig ikke om  at væ re 
nationalister og væ re sig selv nok. D et er ikke det, det hand ler om. D et hand ler 
om  in ternationalt sam arbejde, m en m åske ikke på den facon, som  den  forrige 
taler har tæ nk t sig.

Skjervengen: President! Jeg tror nok jeg forstod hva som  ble sagt, og jeg tror 
nok m ine slu tn inger ikke er så altfor langt fra sannheten . Sosialister h a r veldig 
vanskelig for å innrøm m e at de kan væ re nasjonalister, m en som  regel er so 
sialister i oppsik tsvekkende grad  nasjonalistisk orientert.

D et som  var u tg angspunk te t for mitt innlegg, er kritikken m ot beslut- 
n ingsløsheten , nem lig at ingen har m yndighet til å sette frem  viktige beslu t
n inger på vegne av de forskjellige landene, og derfor et forsvar for over
nasjonalitet. Jeg h ad d e  en kritikk m ot nasjonalstatens begrensning, og det som  
var replikken m ot meg, var altså et angrep  på mine form uleringer om  over
nasjonalitet, og d e t kan ikke jeg se på som  annet enn  snever nasjonalism e.

U ndervisnings- og forskningsm inister Haarder: Fru præ sident!D et har væ re t en 
fornøjelse at lytte ikke m indst til den svenske statsm inisters og også den  sven 
ske borgerlige oppositions v isioner om  N ordens frem tid i E uropa.

Et fo renet N o rd en  i EF er en både kraftfuld og realistisk vision. D et kan godt 
lade sig gøre. D et vil fjerne h indringer for sam arbejde imellem de nordiske 
lande. D et vil først og frem m est styrke vor indflydelse i E uropa. D et vil give os 
påvirkninger, vi træ nger til, og det vil tvinge os til et langt m ere intensiv t sam 
arbejde i N orden .
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D en svenske statsm inister næ vn te  forskning som  det første eksem pel på et 
vigtigt sam arbejdsom råde. D et m inder mig om  dengang, jeg m ødte ham  første 
gang; det var på trap p en  til Elysée Palæ et i Paris, hvor den franske p ræ siden t 
havde inviteret os, dvs. alle de europæ iske forskningsm inistre, til at danne E u
reka , og siden kom  jo alle de nordiske lande med i Eureka .

D et var typisk, synes jeg, at det var et europæ isk  initiativ, som  bragte de 
nord iske landes forskningsm inistre sam m en og førte til, at vi for første gang 
talte om  vor politik i E uropa. Jeg håber, at de t på en vis m åde kan gentage sig 
i m orgen, hvor jeg har inviteret de nordiske forskningsm inistre til en sam tale 
m ed den franske forskningsm inister Curien, som  besøger D anm ark i disse 
dage.

Jeg vil h e r p ræ sen tere  et initiativ, som  er blevet positivt m odtaget ved ufor
melle drøftelser i EF 's M inisterråd, og som  i allerhøjeste grad  vedrø rer de no r
diske lande. U dgangspunk te t for initiativet er, at vi skal styrke forskningen isæ r 
internationalt. Vi skal forske m ere i fæ llesskab bl.a. i de globale m iljøproblem er 
og deres løsning.

H vis m ilitæ rforskningen reduceres - hvad  vi kan håbe på - så skal den civile 
forskning til gengæ ld øges. Vor civilisation kan ikke un d v æ re  teknologiske 
gennem brud , isæ r ikke hvis vi skal have m ulighed for at tackle de store in te r
nationale behov, der er for en ekstra forskningsindsats. Jeg tror, vi er enige om 
dette, alle fem  lande. M en så må vi også æ ndre  sam arbejdsform erne, så vi bli
ver i s tand  til at handle i fællesskab.

Jeg synes, den norske statsm inister m eget klart beskrev, hvorledes nye op 
gaver og nye am bitioner nødvendiggør nye m åder at arbejde på. M it forslag er, 
at vi for frem tiden ser de m ange europæ iske forskningsorganisationer u n d e r ét. 
Lad os få europæ iske m inisterm øder, hvor vi ser både Eureka , ESA, CERN og 
de andre  organisationer u n d e r ét. Vi er jo sto rt set alle m edlem m er af alle disse 
organisationer, altså sto rt se t alle de nordiske lande er m ed alle steder. Og hvis 
vi ikke er m ed alle steder, så lad os kom m e m ed alle steder.

Lad os få regelm æ ssige nordiske konsultationer om  fælles ho ldn inger i den 
europæ iske forskningspolitik. D et er noget, der vil betyde noget, og som  vil 
batte noget, som  det h ed d e r på dansk.

Lad os ikke b ruge så m eget tid på at flytte ru n d t på vores eget, på bevilling
erne i vores eget lille nordiske forskningsbudget. Lad os i stede t b ruge langt 
m ere tid på, h vo rdan  vi i fæ llesskab kan flytte ru n d t på de langt større forsk
ningsbevillinger i E uropa. Vi kan få m asser af indflydelse, hvis vi taler sam m en, 
hvis vi æ n d re r vore sam arbejdsform er efter de opgaver og de m uligheder, der 
ligger i frem tidens E uropa.

Naturligvis bliver det hele først rigtig godt, når det ikke kun er D anm ark, 
som  er m ed til at udform e EF’s egne forskningsprogram m er. Men vi er i D an
m ark klar til allerede n u  at rep ræ sen tere  sam nordiske in teresser i EF's forsk
ningspolitik. Vi m ener, at vi allerede læ nge har gjort det, og det har jo ført til, 
at de nordiske lande nu  er m ed i næ sten  alle de store forskningsprogram m er og 
for frem tiden også i de store udvekslingsprogram m er, så netop  på forsknings- 
og underv isn ingsom rådet h a r vi vist vejen for det frem tidige sam arbejde.

Fagerholm : Fru president! M ot bakg runden  av det som  i detta n u  sker och som  
u n d er den  senaste  tiden skett i världen u tanför oss, kan det åtm instone vid en 
första ytlig betraktelse förefalla, som  om  våra egna frågor och problem  skulle 
vara täm ligen betydelselösa, rentav  futtiga. Ser vi litet närm are på det hela, 
kom m er vi dock fram  till den  slutsatsen , att ju st därför att situationen ute i
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världen idag är som  den  är, m åste vi vara m edvetna om vilken oerhörd  bety
delse vårt nordiska sam arbete har, och att vi bör göra allt som  står i vår makt, 
för att y tterligare förstärka och effektivera det. Ett förtroendefullt sam arbete, där 
m änskliga värderingar står högt, skall kunna vara en m odell och ett föredöm e 
för andra liknande om råden  på vår jord.

Som  rep resen tan t för ett självstyrt om råde Äland, är det också m ed erkänsla 
och tacksam het jag gör vissa reflektioner, då jag idag efter 12 år i N ordiska rå
det nu  är m ed på den  sista sessionen för min del. Förutom  det att jag kom m er 
att sakna m ånga goda nordiska vän n er som  jag lärt känna u n d er åren, har jag 
gjort den  erfarenheten  att N ordiska råde t på ett synnerligen föredöm ligt sätt 
visat ett föredöm ligt tillm ötesgående och en synnerligen välvillig inställning till 
de sjä lvstyrande om rådenas önskem ål och behov. D etta kom  också till synes nu 
senast u n d e r juridiska u tskottets behandling av organisationskom m itténs för
slag. N ordiska rådets inställning till och sätt att behandla m inoriteter och själv- 
styrda om råden  kan på ett ypperlig t sä tt tjäna som  föredöm e för and ra  om rå
den på jo rden.

O rganisationskom m ittén  har i sitt förslag velat syfta till att effektivera och in
tensifiera de t nord iska sam arbetet. Särskilt m ed tanke på ett kom m ande N orden  
i E uropa är detta av största vikt, och in tresset för Europafrågorna får på intet 
sä tt m inska betydelsen  av det nordiska sam arbetet. D et finns fortfarande 
m ycket att göra på nord isk t plan. Alla frågor är ännu  inte lösta.

Från åländskt håll har läm nats in ett m edlem sförslag som  strävar till att u t
jäm na olikheterna i pensionsfrågor i de nordiska länderna för sjöm än som  
seglat på fartyg i ett nordiskt land och sedan  flyttar till ett annat no rd isk t land. 
Vi hoppas att u tsko ttet som  kom m er att behandla m edlem sförslaget skall finna 
en lösning på problem et.

UNR har p resen tera t sitt s lu tdokum ent och som  vanligt, kanske t.o .m . m er 
än vanligt, präglas s lu tdokum entet av en ungdom lig entusiasm  och en lysande 
initiativkraft. De tankar UNR fram för har N ordiska råde t all anledning att be
g ru n d a  och föra vidare. D et har tidigare fram förts förslag i N ordiska råde t att 
UNR skulle få m öjlighet att själva p resen tera sitt dokum ent i rådet, och om  ju 
ridiska u tskottets be tänkande över organisationskom m itténs förslag bifalles, 
kom m er säkert den  m öjligheten att kunna förverkligas i fram tiden.

Trots alla negativa och pessim istiska u tta landen  om N ordiska rådets uppgif
ter och betydelse som  gjorts vid de senaste  sessionerna, är det min fasta över
tygelse att N ordiska rådets arbete u n d er ständig t förnyade form er kom m er att 
ha en fram tid i N o rd en  och i Europa.

Ó lafur G. E inarsson  övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

L andbrugs- og kom m unikationsm inister S teingrim ur J. S igfússon: H r. p ræ si
dent! Vi befinder os i disse dage i en ganske usæ dvanlig  verdenssituation , som  
nødvendigvis må præ ge diskussionen  her på N ordisk Råds session. D en m o
derne teknologi inden  for telekom m unikationen bringer Golfkrigen ind i s tu 
erne også h e r i N orden , og disse billeder virker grove og frem kalder vrede 
blandt alle de nordboere, som  oprigtigt håber på fred i verden .

Et m ere positivt kapitel i verdensh isto rien  er i løbet af de sidste par år blevet 
skrevet i Ø steu ropa . De seneste  begivenheder i Baltikum har dog i h vert fald 
foreløbig skabt usikkerhed . D et ser desvæ rre ud  til, at deres vej til frihed og 
se lvstæ nd ighed  bliver m ere stenet, end m an havde antaget.
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O m  vores vilje til at støtte De Baltiske L andes se lvstæ ndighedskam p skal der 
ikke væ re nogen  tvivl, og jeg håber, at denne session bliver et klart signal om 
d enne vilje. Jeg har dog ikke tæ nk t mig at b ruge min taletid h e r til at udtale mig 
m ere om  de baltiske lande og deres se lvstæ ndighedskam p, idet Baltikum bliver 
et separat dagso rd en sp u n k t senere på sessionen.

D et er tre andre  sm å nationer, jeg agter at tale om. De er kun sm å i det 
nordiske sam arbejde, hvor de dog er aktive deltagere. D et er mig en stor for
nøjelse at få lejlighed h er på sessionen til at fortælle om  deres forøgede sam 
arbejde, ikke m indst i trafiksager, siden N ordisk  Råds sidste session.

For nogle år siden indledtes der inden  for N ordisk  Råd sam arbejde mellem 
Fæ røerne, Island og G rønland om  adskillige spørgsm ål, derib landt trafikfor
hold. Disse lande h ar fået fæ llesbetegnelsen V estnorden; en speciel em beds- 
m andskom ité for V estnorden  trådte sam m en i 1980 som  en om rådekom ité u n 
der NERP. Et specielt råd  for de nationale forsam linger, V estnordens Parlam en
tariske Sam arbejdsråd, havde arbejdet m ed V estnordensager siden 1985. Ende
lig har V estnordenlånefonden  fungeret siden 1987.

I NKTF’s regi blev der i maj 1988 afholdt en konference i Reykjavik om  sam 
fæ rdsel i V estnorden . R esultaterne fra denne konference ansporede til afhol
delse af en d n u  en anden  konference i N arssarsuaq  på G rønland i septem ber 
1990 un d er overskriften: "V estnorden og frem tidens trafikstruktur".

Efter konferencen i N arssarsuaq  beslu ttede de tre vestnordiske trafikm inistre 
at fastsæ tte næ rm ere  sam arbejde for turism e- og trafikom rådet i V estnorden.
D et er indlysende, at behovet for sam arbejdet i trafikspørgsm ål for V estnorden 
er stø rst for luftfartstrafikkens vedkom m ende. Sam arbejdet inden for turism e er 
allerede re t om fattende; bl.a. er der blevet afholdt en årlig turistm esse på skift i 
de tre lande siden 1986.

Sam arbejdet m ed hensyn  til til søsejlads kan vokse betragteligt, m en der er 
n æ p p e  på nu v æ ren d e  tid spunk t g rund  til foranstaltninger på dette om råde, 
selv om det er nødvendig t at følge udviklingen nøje.

De vestnord iske trafim inistre m ener, at der på alle tilgængelige m åder bør 
arbejdes for øget sam arbejde mellem de tre lande i V estnorden  i trafikspørgs
mål, dvs. m ed øget sam arbejde i trafikken, til søs og i luften foruden  i tu ris
m espørgsm ål.

D esuden  skal landene udveksle ekspertise og formidle inform ation ve
d rø rende trafikspørgsm ål. D en m est p resserende opgave på dette felt er i dag 
en undersøgelse af øget sam arbejde inden for luftfarten i V estnorden. For at 
forbedre sam arbejdet og føre det ud  i livet har m an tæ nk t sig at nedsæ tte  en 
em bedsm andskom ité m ed 8 rep ræ sen tan ter, hvor trafikm inistrene i D anm ark, 
F æ røerne, G rønland og Island u d n æ v n er hver to rep ræ sen tan ter til kom iteen. 
En af de første opgaver bliver at finde et konsulentfirm a til at påtage sig at ar
bejde frem mod en betæ nkn ing  om lufttrafikkens fremtid og struk tu r i V est
no rden  og mellem disse lande og andre  lande og m ulighederne for at øge sam 
arbejdet mellem  dem  på dette om råde. D ette arbejde er allerede i novem ber 
1990 p ræ sen tere t for N ordisk  Råds K om m unikationsudvalg og på et nordisk 
trafikm inisterm øde.

Jeg er sikker på, at øget sam arbejde på dette felt i frem tiden ikke blot vil 
styrke trafikforholdene hos vore tre nationer i V estnorden og deres sam kvem  
m ed udlandet, m en også bidrage til et næ rm ere sam arbejde m ed de andre 
nordiske nationer.

D et vestnord iske sam arbejde i trafiksektoren, som  jeg her har snakket om, 
er efter min m ening en praktisk og konkret opgave i nordisk  regi, som  vi øns
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ker forståelse for og positiv indstilling til fra alle, jeg gentager: alle vedkom 
m ende nationer.

Sten Svensson: H err president! M iljöskadorna i Ö steuropa har antagit sådana 
p roportioner att m an officiellt infört beteckningen ekologiska katastrofom råden. 
D etta gäller bl.a. om råden  i vår närmiljö som  Baltikum och Polen. I dessa länder 
visar m edicinska undersökn ingar på lägre m edellivslängd, högre barnadödlig- 
het, högre dödlighet i arbetsför ålder och väsentligt högre frekvens av sjukdo
m ar som  cancer och luftvägsbesvär.

I en m ycket läsvärd publikation, "Ö stersjön - leva eller låta dö", nyss u tg i
ven  av G reenpeace, kan m an t.ex. läsa följande:

"På 1800-talet vallfärdade m an till B ärnstenshavets rena san d strän d er och 
dess ku ro rte r för att n juta, koppla av och bli frisk. S edan kom  industrailise- 
ringen och m äniskan förlorade respek ten  för na tu ren . I dag döljer bäm sten sh a- 
vet ingen rikedom , u tan  en kloak. En fjärdedel av havsbo ttnen  är redan  död 
och andelen  ökar snabbt. Fiskens rep roduk tionsom råden  längs kusten  och u te i 
öppna havet är allvarligt ho tade. K urorterna är stängda och det är förbjudet att 
bada längs m ånga stränder."

För de östeuropeiska ländernas del torde krävas m ycket stora investeringar 
och andra  insatser för att uppfylla de u tfästelser länderna gjort genom  att skriva 
u n d er in ternationella deklarationer. M öjligheterna för dessa länder att själva, 
u tan  hjälp utifrån, fullgöra dessa åtaganden  torde närm ast vara obefintliga.

N ordiska b iståndsm edel m åste användas i betydande om fattning för att 
hjälpa dessa länder. D et bo rde vara möjligt att kanalisera sådana m edel, liksom 
lån, genom  N ordiska Investeringsbanken  och det nya bolaget NEFCO. D et är 
naurlig t att industrin  kopplas in i detta arbete. Inom  industrin  finns goda k u n 
skaper om och erfarenheter av förebyggande och förbättrande åtgärder och ett 
avancerat k u n n an d e  i m iljöteknologi. S enare u n d er sessionen kom m er ett 
m edlem sförslag, från undertecknad  m.fl., som  tar u p p  dessa problem ställningar 
att behandlas.

H err p resident! V äxthuseffekten har u n d e r det senaste  decenniet to rnat upp  
som  det största ho te t mot den globala miljön. De ho tande förändringarna av 
jo rdens klim at riskerar att bli en ödesfråga för vår p lanet. O m  de oroväckande 
klim atförändringarna skall förhindras fordras en internationell kraftsam ling. 
R unt om  i världen pågår ett intensivt arbete i syfte att avvärja detta hot.

De nordiska länderna m åste spela en pådrivande roll i det internationella 
klim atvårdsarbeet. D et fordrar att vi nationellt gör det som  står i vår m akt för 
att m inska u tsläppen  av fram för allt koldioxid. M ed andra ord: vi m åste skynd 
sam t u tarbeta en gem ensam  klim atvårdsstrategi.

Alla nordiska länder m åste sträva efter att uppfylla T orontokonferensens re
kom m endationer. En offensiv k lim atvårdstrategi skapar föru tsättn ingar för att, i 
enlighet m ed T orontokonferensens rekom m endationer, m inska koldioxidut
s läppen  m ed 20 % till år 2005. D et skulle exem pelvis innebära att de svenska 
koldioxidutsläppen skulle m inska från 65,5 till 52,4 m iljoner ton.

För att nå detta mål krävs en övergång till b ränslen  m ed ringa eller inga 
koldioxidutsläpp och en ökad energieffektivisering inom  bl.a. trafiksektorn. För 
att påskynda denna utveckling m åste koldioxidbeskattningen skärpas och tra
fikbeskattningen förändras i miljövänlig riktning. K ärnkraften m åste få använ 
das så länge som  den  uppfyller högt ställda säkerhetskrav.

Inom  ram en för ett u tv idgat m iljösam arbete m ed EG m åste klim atvårdsfrå- 
gorna priorieras. O m  flera nordiska länder blir EG -m edlem m ar vidgas möjlig
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heten  att aktivt påverka EGs klim atvårdsstrategi. EG kom m er i sin tu r att spela 
en betydelsefull roll i det internationella k lim atvårdsarbetet.

N o rd en  m åste u n d e r 1990-talet ta k lim atvårdsfrågorna på allvar. G enom  att 
följa T orontokonferensens rekom m endation om  en 20-procentig reducering av 
u tsläppen  från år 1988 till 2005 kan de nordiska länderna fungera som  goda fö
redöm en. Vi kan visa att de t är möjligt att uppfylla viktiga åtaganden  på miljö
om rådet.

EG beslu tade i höstas att koldioxidutsläppen år 2000 skall stabiliseras till
1990 års nivå. Flera EG -länder h ar fastställt m er lång tgående m ålsättningar. 
Tyskland h ar beslu ta t om  en  25-procentig u tsläppsm inskning  till år 2005 i lan
dets västra del. I östra Tyskland utlovas betydligt större u tsläppsm inskningar. 
EG kom m er troligtvis också att använda ekonom iska styrm edel för att m inska 
koldioxidutsläppen.

D et vore värdefullt om  N orden  kunde etablera ett d jupare sam arbete m ed 
de länder som  är föregångare på k lim atvårdsom rådet.

EG kom m er att aktivt hjälpa Sovjetunionen och länderna i Ö steuropa att 
övergå till m arknadsekonom i och politisk pluralism , vilket kanske är den  allra 
viktigaste enskilda åtgärden  för att snabb t m inska u tsläppen . R edan i dag kan 
vi se m iljömässiga effekter av frigörelseprocessen i Ö steuropa. O m oderna och 
resu rsslukande industrie r tvingas lägga ned . På sikt kom m er nya, m er m oderna 
och resu rssp aran d e  industrip rocesser att växa fram.

B iståndspolitiken m åste ges en tydligare miljöprofil. Vi kan exem pelvis sti
m ulera effektivare energ ianvändning  i u-länderna. Stöd bör också u tgå till olika 
typer av återbeskogningsprojekt i tredje världen. De nordiska länderna bör 
dessu tom  agera internationellt för att fö rhindra skövlingen av de tropiska reg n 
skogarna.

De nordiska länderna bör verka internationellt för att en b indande klimat- 
vårdskonvention  kom m er till stånd  vid FN -konferensen om miljö och utveckling 
i Brasilien 1992.

De ho tande  klim atförändringarna är ett i allra högsta grad  internationellt 
problem . In ternationella problem  kräver internationella lösningar. M iljöproble
m en gör inte halt vid några nationsgränser. Då kan inte heller lösningarna göra 
det!

K jellbjørg Lunde: President! M ens vi i N ordisk  Råd drøftar innhaldet og for
m ene for fram tidig sam arbeid, går vonleg den forferdelege krigen i Golfen inn i 
sin siste fase. Krigen og konsekvensane av denne vil i lang tid bestem m e vil
kåra for alt in ternasjonalt sam arbeid. D et gjeld generell internasjonal politikk og 
klim aet for løysing av dei store u tfordringane vi står overfor: Ikkje m inst når det 
gjeld å kunne løyse dei enorm e fattigdom s- og m iljøproblema som  folket i den 
tredje verda lir under.

Ei av dei farlegaste sidene ved krigen er den potensielle konflikten mellom 
sør og nord; dei rike vestlege landa m ot in teressene til dei fattige i sør.

I N orden  har ikkje dette perspektivet kom m e sæ rleg godt fram i debatten 
om krigen, dei fleirnasjonale styrkane og USA sine interesser, men sterkt prega 
kom m entarane i viktige land i den tredje verda.

O gså FNs rolle u n d er heile konflikten og forut og un d er krigshandlingane er 
det g ru n n  til å stille u n d er eit kritisk lys. USAs rolle i det politiske spelet i og 
ru n d t FNs sikkerhetsråd  og seinare u n d er den  allierte offensiven, gir også 
g runn  til bekym ring og burde føre til kritisk debatt også i våre nordiske land.
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Eit anna perspektiv  som  er alvorleg ved dagens krigssituasjon, er faren for 
at denne m åten å takle fram tidige konfliktar på, blir retn ingsg ivande og vil 
prege m entaliteten til ak tørane i fram tidige konfliktar. D et må ikkje skje at vå
pen  og krigsm akt skal tuk te despotar, og overgrep m ot naboland skal svarast 
på m ed m assiv krigsreaksjon og at det til det b ruket må dei m est avanserte  og 
teknisk fullkom ne m asseøydeleggings- og drapseffektive våpen  takast i bruk. 
D ersom  dette ikkje politisk blir h indra, vil våpen industrien  få gylne tider fram 
over. Stadig større ressu rsa r vil bli b ruk t til opprusting  i s taden  for til å 
bekjem pe t.d . fattigdom , spedbarnsdød  og analfabetism e. K ostnaden ved  ein 
dags krigsinnsats i Golfen hadde vore nok til nødhjelp  for dei opp  m ot 20 mil
lioner m enneske som  er i ferd m ed å svelte i hel i Afrika.

V enstresosialistane i N o rd en  har m eint at FNs sanksjonslinje, sam an m ed 
in ternasjonalt politisk press, skulle fått verka lenger. D en historisk se tt m est ef
fektive boikott k u n n e  ha lukkast m ed å tvinge S addam  H ussein  u t frå K uw ait.
Vi m einer at dei ulike fredsinitiativa, også det siste russisk/irakiske, bu rd e  p rø 
vast u t før krigen blei utvida. M en USA ville ikkje. T idspunktet for sta rt på 
bakkekrigen var alt fastsett. D et verkar som  om FNs m andat ikkje lenger er 
g jeldande. Alle politiske kom m entatorar har for lengst konsta tert dette. M ålset
tinga er no utv ida. Iraks krigsstyrke skal no knusast m est mogleg, og Saddam  
H usse in  skal helst fjernast før våpenkvile kan erklæ rast.

M ens vi er her i dag, kjem det uklare m eldingar frå krigsom rådet. D et ver
kar som  om  den  irakiske h æ ren  er i full oppløysing og på flukt u t frå Kuwait, 
m en krigsoffensiven frå dei alliertes side held fram.

S addam  H usse in  skal gjennom  Sovjet ha gitt beskjed om at han  aksep terer 
FNs vilkår for tilbaketrekking. M en USA synest ikkje å akseptere dette. Dei vil 
ha S addam  H usse ins personlege kapitulasjonserklæ ring direkte - også overfor 
det irakiske folk.

M en d e t må se ttast eit alvorleg spørsm ålsteikn ved klokskapen i ei slik 
haldn ing . Er sjansane for ei fredsløysing og stabil utvikling i dette konfliktom 
råd e t større eller m indre m ed ein audm juka og fullstendig k nust S addam  H u s
sein og eit Irak bom ba sønder og sam an? Eller er M idtausten  og vi alle tente 
m ed at USA og dei allierte tek om syn til også kva som  er psykologien og dei 
realpolitiske vilkåra for at S addam  H ussein  kan ersta ttast m ed ein leiar som  kan 
ha folkeleg støtte i den  arabiske verda?

S addam  H usse in  er ein farleg og kynisk diktator. H an  kan sjølvsagt ikkje få 
ture fram  som  før, om  han  eventuelt overlever. D et er i høg grad  opp  til dei 
landa som  tidlegare har sett han i stand til å byggje opp si enorm e krigsm akt 
g jennom  m .a. å forsyne han m ed dei farlege våpna, også m asseutryddingsvå- 
pen , å h indre  dette  g jennom  t.d . våpenem bargo.

D et er g runn  til å spørje - som  tidlegare statsm inister Willoch har gjort - kvi
for dei som  tilsynelatande stø ttar S addam  H ussein , er så sinte og tydeleg h a te
fulle overfor V esten, og spesielt på USA sine handlingar. D et er også g ru n n  til 
å etterlyse am erikanarane sin strategi for etterkrigsfasen både når det gjeld 
m akt- og sty resett i Irak og resten  av regionen.

D et irakiske folk har legitim rett til å velje sin leiar. Om  USA no lukkast i 
å fjerne Saddam  H ussein , kva blir då alternativet? Ein leiar innse tt t.d . av USA 
kan ikkje få legitim itet i araberverda. Heile situasjonen gir stor g ru n n  til be
kym ring.

M en det viktigaste no er å få slutt på krigshandlingane. Eg er redd  for at 
m otsetnadene mellom folkegruppene i regionen og også mellom araberverda og 
V esten vil bli enda større om  krigen held fram.
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D et blir sagt at krigen held t fram  og blei u tvida i helga fordi ein ikkje tok 
sjansen på ei fredeleg løysing. I ein replikk tíl Gro H arlem  B rundtland tidlegare 
i dag u tfordra eg h en n e  og dei andre  nordiske regjeringane til å ta initiativ til ei 
fredeleg løysing no og legge til rette for ei varig fredsløysing i dette uhyre  kon
fliktfylte om rådet.

Eg vil no u tfordre u tanriksm inister Stoltenberg til å klargjere om  den  norske 
regjeringa, eventuelt sam an m ed dei andre nordiske regjeringane, vil ta kontakt 
til FN og også d irekte overfor den am erikanske presiden ten  m ed sikte på å få i 
stand  ein um iddelbar våpenkvile. D et må h ind rast at FNs m andat blir sett til 
side. D et vil k unne  få katastrofale følgjer for fram tidig stabilitet og rettferdig og 
fredeleg løysing for alle parta r i om rådet.

Dei nordiske regjeringane h ar støtta FNs resolusjonar og dei allierte sin 
krigsinnsats. A nsvaret er no  sto rt for å bidra til at vi kan få fred!

U nderv isn ingsm inister N orrback: H err president! De nordiska länderna söker 
i dag vart för sig och u tgående från sina nationella in tressen  optim ala lösningar 
i sina relationer till EG.

D en taktiken behöver inte vara den  bästa. B eredskapen att närm a sig EG 
varierar inom  länderna och mellan länderna. Ur en allnordisk synvinkel vore en 
likartad integrationslösning att föredra. D et är ett ofrånkom ligt faktum  att Sve
riges beslu t om  ansökan  om  m edlem skap i EG tvingar fram  en debatt om  rela
tionen till EG också i F inland. D en debatten  har vi an ledning  att föra fördom s
fritt. Ett m edlem skap m ed förbehåll för säkerhets- och neutralitetspolitiken för 
F inlands del ser min politiska rörelse, svenska folkpartiet, som  en tänkbar lös
ning. D et finns ingen  orsak att på förhand  uteslu ta en lösning som  förenar n eu 
tralitet m ed m edlem skap eller ens försvårar F inlands m öjlighet till bilaterala ar
rangem ang m ed Sovjet.

D et nordiska sam arbetet kom m er att förändras, åtm instone till innehållet.
D et är helt klart, att genom förandet av den europeiska ekonom iska sfären 
kom m er att inverka på det nordiska sam arbetet. Redan nu vet vi att de avtal vi 
har på vissa om råden, bl.a. vad gäller lärare och hälsovårdspersonal, om ge
m ensam m a arbe tsm arknader kan kom m a att stå i strid m ed de kom m ande eu
ropeiska avtalen.

Som  underv isn ingsm inister har jag särskilt fäst mig vid utvecklingen av u t
bildningssam arbetet. D et är en sektor som  fått ökad betydelse i EG först u n d er 
senare hälften av 80-talet. Inom  utbildningen handlar det inte om  harm onise
ring, u tan  om  sam arbete som  bygger på att olika länders folk- och sp råkg rup 
pers särart erkänns. K ulturuppfattn ingen  är klart pluralistisk och beaktar n a 
tionella och regionala olikheter. I stället för direktiv utvecklas om fattande u tby
tes* och utvecklingsprogram . M orötterna används fram om  piskan. Efta-länderna 
är redan nu  m ed i COM ETT-program m et och kom m er att delta i andra  fasen av 
Erasm us-program m et. EGs forskningsprogram  har tidigare öppnats för Efta- 
länderna. M an kan m ed stor tillförsikt se på sam arbetet i de h ä r om rådena, 
oberoende av vilka integrationslösningar de enskilda nordiska länderna stannar 
för. Vi kan vara stolta över att vi i snabb takt lyckats skapa N ordp lus-o rd 
ningen.

U tbildningens och forskningens roll i det nya Europa blir allt viktigare. 
K om petens och konkurrenskraft liksom kulturell och andlig utveckling bygger 
y tterst på underv isn ingssystem ets förm åga och resurser.

Till slu t vill jag helt kort beröra Baltikum frågan. Sam arbetsm inistrarnas Bal- 
tikum program  lägger helt riktigt tyngdpunk ten  på kultur-, u tbildnings- och in-
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form ationssam arbete och är ett steg i rätt riktning. R esurserna kunde  n a tu r
ligtvis ökas betydligt. F rån finländsk sida vill vi gärna peka på ett p a r sm å 
konkreta åtgärder i sam m a anda. M ånga fler kunde näm nas. I Tallinn verkar 
sedan  ett halv t år tillbaka en in form ationspunkt för kulturellt sam arbete mellan 
F inland och Estland. I gengäld h ar Estlands insitu t också in rättat en egen kul
turbyrå i H elsingfors. En estnisk kulturstiftelse har bildats. K ontakterna mellan 
m änniskorna i de baltiska sta terna och Finland b reddas och fördjujpas i snabb 
takt och u tan  dram atik. Så skall det vara i ett allt öppnare  E uropa. Som  m ed
m änniskor är våra sym patier alltid på deras sida som  käm par för frihet och de
m okrati. För ansvariga politiker gäller det alltid att försöka välja m etoder som  
leder till de mål m an satt u p p .

Såväl KSSE som  FNs konvention om  politiken och m edborgerliga rättigheter 
innefattar folkens rätt till självbestäm m ande.

Om  de baltiska folken och m inoriteterna där tillsam m ans i dem okratiska 
form er m eddelar att de önskar självständighet, har vi som  u tom stående inte 
m oralisk rätt att ifrågasätta dessa strävanden . U ppenbart är att m ålet kan nås 
endast genom  förhandlingar.

V ärderade president! F örändringens vind blåser som  sagt sta rk t också i det 
nordiska sam arbetet. F örändringar kan påverkas om viljan finns. Låt oss visa 
att den  finns inom  d et nordiska sam arbetet.

Ylva Annerstedt: H err president! Först vill jag uttrycka min glädje över att det 
är möjligt att vid den  h är sessionen ha våra vänner från Baltikum som  gäster.
Jag vill understryka att det är vi som  bestäm m er vilka gäster som  skall inbjudas 
och inte någon an n an  i vår om värld som  gör det.

D et är sp än n an d e  att se att de baltiska delegationerna består av två genera
tioner - de som  nu  styr ländernas öden  och även de unga, som  skall bli N or
diska rådets sam arbetspartners i fram tiden.

De nordiska m edborgarnas rätt att bosätta sig, söka arbete och åtnjuta soci
alt skydd  g ru n d ar sig alla på konventioner som  ligger ganska långt bort i tiden. 
Tyvärr m åste m an konsta tera att konventionerna på senare år h ar blivit allt 
färre och m indre om fattande. Ett undan tag  är den senaste överenskom m elsen, 
den om  öm sesidigt erkännande av högre utbildning. Den skall träda i kraft i 
som m ar. Ä nnu  så länge existerar detta e rkännande endast på p ap p ere t - i 
praktiken vet vi att det tar betydligt längre tid att realisera genom förandet.

D et nordiska sam arbetet har alltså hittills varit koncentrerat till inom nordiska 
frågor. D et innebär inte att det nordiska sam arbetet isolerar N orden  från Eu
ropa. Tvärtom  h ar inrik tn ingen på senare år alltmer influerats av utvecklingen i 
vår om givning. D etta är tydligt inte m inst u n d er det senaste  året.

D et har blivit alltm er up p en b art att det nordiska perspektivet ensam t inte 
räcker till för att göra vårt sam arbete m eningsfullt och effektivt. Sam tidigt h a r vi 
ålagt oss själva sto r försiktighet när vi d isku terat frågor m ed internationella di
m ensioner.

D et finns i dag ändå sam stäm m ighet inom  rådet om att det pågående arbetet 
för u tökad nordisk  integration  skall ses som  en följd av och ett kom plem ent till 
den allm änna tren d en  m ot ökad internationell integration i E uropa. D en u t
vecklingsprocess som  pågår inom  den europeiska gem enskapen  kom m er att 
påverka råde t stark t både vad gäller arbetsom råden  och arbetssätt, oberoende 
av om  vi vill det eller inte. På ett likartat sä tt kom m er utvecklingen i Ö st- och 
C entraleuropa att påverka oss. Jag kom m er att anföra flera sy npunk te r på detta 
på fredag.
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I en sådan  situation är det bättre att själv leda utvecklingen genom  att u tar
beta konstruktiva och kreativa m odeller för rådets arbetssätt i stället för att an 
passa sig i efterhand.

Jag vill peka på några u tvecklingstrender som  jag tror är viktiga för N orden  
och d e t nordiska sam arbetet.

D et nya, m er sam m anhållna och in tegrerade E uropa som  håller på att for
mas har redan  lett till uppkom sten  av nya regionala sam arbetsom råden . S ådana 
sam arbetsom råden  kom m er att form as i ekonom iskt och geografiskt sam m an
hållna om råden  m ed gem ensam t språk  och gem ensam t kulturarv .

I gårdagens E uropa var det råvaror och naturtillgångar som  avgjorde om  en 
region var ekonom isk stark eller inflytelserik. Så är det inte längre. I dagens Eu
ropa är de t andra  saker som  avgör en regions betydelse, näm ligen de fyra K:na: 
K unskap, K om petens, K ultur och K om m unikation.

Det nya, förenade E uropa kom m er att bestå av E uropas regioner. D en u t
vecklingen är y tte rst angelägen för att utveckla och stärka E uropas kulturella 
m ångfald. D et innebär att det blir allt viktigare m ed starka regionala organ. D et 
är inte bara de t europeiska husbygget som  behöver utvecklas - också N ordens 
hus m åste ses om.

I de t h ä r arbetet duger det inte att ha ett m inisterråd som  ständig t fungerar 
som  en brom skloss n ä r parlam entarikerna vill gå före och leda förändringen. 
Exem plen är flera: N ordiska rådets rekom m endationer tas inte upp  till b eh an d 
ling, inställningen till O rganisationskom m itténs förslag är en annan  tydlig illus
tration. In te ens budgetbeslu t inom  en given ram  kunde anförtros åt N ordiska 
rådets parlam entariker.

H err p resident! D et är hög tid att reform era det nordiska sam arbetet. Att 
stärka parlam entarikernas ställning genom  inflytande över budgeten  är en för
sta åtgärd . A tt skapa en överstatlig beslu tsordning  i vissa frågor är en annan .
Att tillägna sig EGs arbetssätt att först sätta en tidsgräns när beslut skall börja 
gälla och sedan  lösa problem en på vägen dit är en tredje.

H err president! D et nordiska sam arbetet m åste nu  gå in i en ny fas. Låt oss 
gripa chansen  att bli en av de betydelsefulla och blom strande regionerna i Eu
ropa!

Sønderby: H r. Præ sident! Jeg er enig m ed alle de talere, der i dag har peget på 
den alvorlige situation i verden  om kring os. I Golfen har en diktator frem turet 
m ed midler, vi ikke troede ville blive b rugt i dag, og som  et enigt FN har for
døm t. H eldigvis kunne denne enighed ende m ed en ræ kke resolutioner, som 
nu ser ud  til at give resultat. D iktatoren stoppes, og landenes frihed kan nu  si
kres. De sidste m eldinger vi har fået i dag, tyder på et endeligt nederlag, hvil
ket også er nødvend ig t for at undgå gentagelser.

D et h ar væ re t et ly spunk t i krisen, a t D anm ark og N orge i fæ llesskab har 
b idraget til at opfylde F N 's reso lu tioner ved at sende en korvet og et forsy
ningsskib til om rådet for at håndhæ ve blokaden.

De henvendelser, vi på nu v æ ren d e  tid spunk t har fået om at kunne bidrage 
med fredsbevarende styrker i om rådet, kan vi opfylde, og det ser også ud  til, at 
vi i fæ llesskab i de nordiske lande kan få m ulighed for at bidrage m ed fælles
nordiske styrker. D et er også et billede på, at m an ude om kring anerkender 
nordisk fællesskab. D et er nem lig ikke første gang, vi gør det.

Hvis der i Golfen h ar væ re t behov for m agtanvendelse, håber jeg, at krisesi
tuationen i De Baltiske Stater, som  allerede har kostet m enneskeliv, i frem tiden 
kan klares ved forhandlingsbordet. Jeg hilser derfor også med glæ de, at vi i dag
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har gæ ster fra de tre baltiske stater. H erved  m arkerer N ordisk  Råd en enighed, 
hvor vi som  "parlam entarisk skjold" kan væ re m ed til at sikre de baltiske staters 
m ulighed for uafhæ ngighed  i frem tiden. Også sam arbejdet om  in- 
form ationskontorerne i de tre hovedstæ der er et god t signal om  nord isk  sam ar
bejde.

Vi ved også, at Europa-Parlam entet søger om visum  til at besøge De Baltiske 
S tater, for også på deres m åde at hjæ lpe den udvikling, der er i gang.

H r. P ræ sident! Flere har på sessionen også m arkeret synspunk ter, der bor
ger for en god  frem tid for N ordisk  Råd: flere arbejdsopgaver og en  frem adrettet 
politik. D et er også det, v i skal drøfte i forbindelse m ed den redegørelse, der er 
lagt frem.

For år tilbage tog de t danske Folketing uden  debat N ordisk Råds beretn ing 
til efterretn ing. D et er heldigvis blevet æ n d re t de sidste år. Vi h ar lange og 
gode, positive debatter, hvor det danske Folketing h ar drøftet N ord isk  Råds 
arbejde åre t forinden, m en m åske m ere hvordan  det skal form es i frem tiden, 
h vordan  det nord iske sam arbejde kan form es til gavn ikke kun  for de nordiske 
lande. D en in teresse føler vi også uden  for dette h u s ' ram m er.

Præ sidiets og m inisterrådets redegørelse og rapport til sessionen i år viser 
m ed al tydelighed denne frem adrettede politik. Jeg kan her næ vne en ræ kke 
punk ter, som  viser dette:

1) D en europæ iske integration.
2) N orden  i E uropa.
3) Sam arbejdet m ed Baltikum og Ø steuropa. Og det er ikke kun  på miljøom

rådet; det h a r vi drøftet i lang tid, det skal vi blive ved m ed.
4) F lygtningespørgsm ålet. Jeg har m ed glæ de erfaret, at der også skulle 

kom m e en ensarte t behandling, så vi eksem pelvis ikke skal skubbe de baltiske 
flygtninge fra det ene land til det andet.

5) N orden  som  hjem m em arked og de GATT-forhandlinger, der er i gang på 
verdensp lan , er også vigtige for N orden.

O gså de t kulturelle sam arbejde er stæ rkt. En tredjedel af budgette t går til 
disse opgaver, og når vi har diskussion om, hvorv id t et nu lbudget, som  er 
frem lagt af m inisterrådet, kan slå til, så må jeg pege på, at der på sam tlige om 
råder er m ulighed for om prioriteringer, således at pengene kan slå til.

Jeg kunne næ vne en ræ kke andre om råder som  forskning, trafiksam arbejde, 
faste forbindelser, tu ristsam arbejde og m eget mere, hvor vi h a r opnået gode re 
sultater.

E t gennem gående tem a i dag h ar væ ret det frem tidige europæ iske sam ar
bejde. Jeg har forstået på vores nabolande, at fo rhandlingerne mellem EF og 
Efta h a r første prioritet m ed det mål på læ ngere sigt at opnå fuldt m edlem skab. 
D et er jeg tilfreds m ed. Forhåbentlig får vi alle de nordiske lande m ed. D er var 
en rep ræ sen tan t for M idtergruppen , der var lidt tvivlende over for det, m en fra 
vores side er der ønske om, at alle kom m er med hurtigst muligt.

I denne overgangstid  kan, ikke m indst hvis m edlem skabet bliver en k en d s
gerning, N ordisk  Råd få en vigtig opgave, nem lig at koordinere og sam le no r
diske ho ldn inger og sy nspunk ter til drøftelse i EF. Ikke m indst i en frem tid, 
hvor alle fra N orden  vil væ re m ed, har vi b rug for N ordisk  Råd.

D en norske statsm inister Gro H arlem  B rundtland slu ttede sit indlæ g m ed at 
sige, at E uropa og verdens øjne hviler på os i N ordisk  Råd. D et tror jeg h u n  har 
re t i. Sam let står vi stæ rkere, uden  at vi isolerer os.

5 — 10-0450 N ordiska  rådet
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M etsäm äki: H err president! V ärlden är inte längre sig lik. De stora förändring
arna, som  på kort tid politiskt h ar förvandlat E uropa och gett ny tt h o p p  åt 
miljoner m änniskor om  dem okrati, frihet och om de m änskliga rättigheterna, 
påverkar också vårt arbete i N ordiska rådet. Den europeiska integrationen som  
är en ödesfråga för de nordiska länderna påverkar på ett eller anna t sä tt en stor 
del av vår beredning  och arbetet i rådets utskott.

N ordiska rådets roll har förändrats i och med att de internationella frågorna 
har fått en m era fram trädande plats på det traditionella sam arbetets bekostnad. 
Förändringen  är av både gott och ont. G ott i det avseendet att de nordiska 
parlam entarikerna på det h ä r sä tte t får en möjlighet att tillsam m ans dryfta in
ternationella frågor. B ehandlingen av internationella frågor i råde t ger också en 
god och behövlig inblick i h u r  m an i de olika nordiska länderna ser på den  in 
ternationella utvecklingen.

D et onda i den här utvecklingen är att de traditionella nordiska sam arbets- 
frågorna kom m er en aning i skym undan . V årt största intresse är för närvarande 
Baltikum och Europa, inte de in terna nordiska frågorna. Vi blir också allt oftare 
påm inda om  att R ådet inte skall vidta någonting innan vi vet vad EG har beslu
tat. På det här sä tte t avhänder vi oss beslu tanderätten  och påverkningsm öjlig- 
heterna u tan  att någon har fo rdrat det av oss.

Ett gott eller dåligt exem pel är den s tån d p u n k t som  ekonom iska u tskottets 
flertal intagit i m edlem sförslaget om  koncernfackligt sam arbete. M an vill avslå 
med den  m otiveringen att EG inte ännu  har gett direktiv i frågan. Blir vårt ar
bete beroende av EGs stä lln ingsstaganden blir vi sna rt enbart en filial till Brys-

Vi kan inte stoppa förändringarna i världen. Vi har inte heller någon anled
ning till det. Tvärtom  bör vi genom  vårt arbete hjälpa till att ge ytterligare fart åt 
utvecklingen. Sam tidigt bör vi i vår iver kom m a ihåg att också värna om  det 
traditionella nordiska sam arbetet, som  har utg jort en bra g ru n d  för oss i vår u t
byggnad av våra sam hällen. Vi kan vara stolta över den s.k. nordiska m odellen, 
som  i välfärd och jäm likhet inte har en m otsvarighet någon annanstans i värl
den.

En gem ensam  anslu tn ing till EG, som  h ar m ånga förespråkare, kan inte bli 
ett alternativ som  gör det traditionella nordiska sam arbetet överflödigt. Tvär
tom, jag tror att in tegrationsutvecklingen kom m er att ställa allt större krav på 
det nordiska sam arbetet. Vill vi klara oss i de förändrade förhållandena bör vi 
m era än någonson  hålla ihop.

För N ordiska råde t är de t viktigt att vi ser om vårt hus och försöker bibe
hålla rådets vitalitet - organisationskom m itténs förslag till nyordn ingar är en 
god m en tyvärr en alltför försiktig början. Vi bör kunna ställa nya, också djärva 
mål, ta em ot nya u tm aningar och fram för allt se till att vi bibehåller och helst 
ökar aktiviteten i rådsarbetet.

Vi har ännu  m ycket att göra. Vi har all anledning att åter lyfta fram  det ge
nu in t nordiska i vårt sam arbete; den  sociala d im ensionen, fö rändringen  av ar
betslivet, u tb ildningen och det kulturella och ekonom iska sam arbetet. I dessa 
frågor har vi behov av och säkert goda m ojligheter att ytterligare fördjupa det 
nordiska sam arbetet. Jag är övertygad om  att vårt sam arbete behövs också i 
fram tiden.

D et som  i den nuvarande utvecklingen oroar mig är att vi satsar allt m indre 
ekonom iskt på det nordiska sam arbetet. Vår budget för innevarande år är en 
s.k. nollbudget, vilket i praktiken betyder stagnation eller i m ånga fall också till
bakagång. Jag har viss förståelse för våra finansm inistrars försiktighet till alla
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ökningar av utgifterna, m en sam tidigt borde m an bibehålla sinnet för p ro p o r
tioner.

N ord iska rådets budget för år 1991 är på 697 miljoner danska k ronor eller 
436 m iljoner finska m ark. F inlands andel av rådets b u d g et är ca 22 p rocen t eller 
110 miljoner finska m ark. Av F inlands b u d g et på 158 m iljarder m ark u tgör 
u tgifterna för N ord iska råde t 0,07 procent. D et h är ger en viss an tydan  om  att 
de t gam la o rdsp råket "m an silar m ygg och sväljer kam eler" ännu  håller streck.

H elga H augen: P resident! Som  en bølge h a r svæ re om veltninger feid over Eu
ropa d e t siste året. D et h a r væ rt in te ressan t å se - og det kan læ re oss noe - at 
kirken og den  kristne tro h ar v æ rt en b æ rende  kraft i de undertryk te  landene i 
øst. M ennesker m ed holdninger, k risten  verdiforankring og v isjoner h ar stå tt 
frem st i rekkene i frigjøringsprosessen - jeg tenker p å  H avel, Lech W alesa og 
andre .

S iden forrige sesjon er Tyskland sam let og er blitt en sterk  nabo i sør. M u
lighetene for at de tidligere undertryk te  østeuropeiske land kan kom m e til å 
søke m edlem skap i EF, er så absolutt en realitet.

Vi h ar v æ rt v itner til a t de baltiske staters frihetskam p er blitt m øtt m ed et 
b ru talt kom m unistisk  m ak tappara t som  vi trodde var avgått ved døden . At 
G orbatsjov og Sovjet skulle falle tilbake til slike overgrep, har væ rt en enorm  
skuffelse. Sam tidig gir det håp  at et g ryende dem okrati også i Sovjet har m ange 
og varm e forsvarere. D agen etter den blodige natten  i Vilnius dem onstrerte  en 
halv million m ennesker i M oskva til fordel for de baltiske landene.

Som  de baltiske lands næ rm este naboer h ar vi i de nordiske land  et spesielt 
ansvar for å støtte dem  i kam pen for friheten. Alle m edlem sforslagene h er i 
N ord isk  Råd viser at det er politisk vilje til å utv ide kontakten  med de baltiske 
land. M en jeg vil advare m ot store og svulstige ord og løfter. V årt engasjem ent i 
de baltiske sta ter k rever nå en praktisk oppfølging på m ange felter. Jeg kan 
nevne stikkord som  miljø, ku ltu r og landbruk.

En annen  stor u tfordring for N ordisk  Råd er de t end rede  sam arbeidsm øn
ster i E uropa. Enda et nordisk  land har nå bestem t seg for å søke m edlem skap i 
EF, m ens resten  frem deles satser på å prøve u t en EØS-m odell. Hittil h a r D an
m ark m ed sitt EF-m edlem skap fungert bra innenfor N ordisk  Råd. N år Sverige 
blir m edlem , vil im idlertid andelen  av N ordens befolkning innenfor EF øke fra 
et m indretall til et flertall. D et kan væ re en fare for at det nordiske sam arbeidet 
da vil bli m indre betydningsfullt for D anm ark og Sverige, og derm ed for hele 
N orden . I stede t kan D anm ark og Sverige søke hverandre  innenfor EF og kom 
me til de nord iske organer m ed stan d p u n k te r som  er utform et i EF-sam arbeidet. 
En slik utvikling bestem m er eventuelt de to landene selv.

I m otsatt fall - dersom  det fortsatt er enighet om  å stå sam m en i N orden , på 
tross av forskjellig tilknytning til EF (og det m ener jeg det er g ru n n  til å tro etter 
at m an h ar h ø rt debatten  h e r i dag) - må i alle fall N ordisk  Råd anlegge et annet 
og bredere perspektiv  for sin virksom het. O rganisasjonskom iteen har fulgt opp 
kravet om en forenkling og effektivisering av Rådets arbeid. K om iteen slår 
dessu ten  fast i sin innstilling at den internasjonale dim ensjonen i et framtidig 
perspektiv  bør ha en fram tredende plass i det nordiske sam arbeidet, og at det 
regionale nordiske sam arbeidet må styrkes for å møte u tfordringene i de t nye 
Europa.

D et er allerede lansert et forslag om  å etablere et form alisert nordisk  u ten 
rikspolitisk sam arbeid - N PS - et m inisterråd for de nordiske u tenriksm inis
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trene. Jeg håp e r det kan bli etablert så snart som  mulig. Vi h a r ingen  tid å 
miste, og jeg er red d  for at vi kan bli stående tvilrådige så lenge at tiden og 
m ulighetene løper fra oss. Vi bør ha læ rt av det siste års hendelser at ting skjer 
fort i vår tid.

D et sies at N ordisk  Råd står ved et veiskille. Foru tsetn ingen  for å kom m e 
videre er a t vi finner u t hvor vi skal. D et verdifulle g runn laget som  er lagt gjen
nom  m ange års sam arbeid  i N ordisk  Råd, må ikke sm uldre bort. M en en ny tid 
krever nye arbeidsform er. H ver for oss er vi små, m en sam m en rep resen terer 
vi 25 millioner m ennesker. D ersom  det er politisk vilje til det, vil vi k unne  ha 
betydelig innflytelse på det som  skal skje i Europa, og på vår egen fram tid.

De nordiske land m ed sin historie, ku ltur og språk som  ikke er m er forskjel
lige enn  at vi forstår hverandre , kan bli en region som  har mye å hente, m en 
også m ye å gi i et ny tt E uropa. Selv om  N ordisk Råd har sine svakheter, er det 
en unik  m odell som  det er verd t å bygge videre på. H vordan  fram tiden vil bli, 
er ikke godt å si. Kanskje vil flere av de nordiske land etter hvert søke om  EF- 
m edlem skap. Mye avhenger av hvilken EØS-avtale vi til slu tt får. U ansett er det 
viktig at vi gjør noe aktivt - nå - for å unngå at det nordiske sam arbeidet går inn 
i en bakevje m ens vi a w e n te r  en stabilisering av sam arbeidet i E uropa. D et er 
m ange fellesoppgaver som  skal løses. Jeg kan bare nevne noen  stikkord som  - 
miljøvern - bevaring og utvikling av den nordiske kultu rarven  - innsatsen  for de 
fattige land - energisam arbeid - felles ho ldning til bio- og genteknologi m .m .

M ålet fram over må væ re effektivt å ivareta og styrke det nordiske sam arbeid 
sam tidig som  vi skal m arkere N orden  som  en region i E uropa.

U tbildningsm inister Bengt Göransson: "Vad är en m änniska? Vad är vår u p p 
gift? M änniskan gör sig själv .Vi föds inte till m änniskor, vi blir det.V i blir det 
genom  solidaritet m ed varandra.V i blir det genom  att ta ansvar."

Så säger författaren A ntoine de Saint-Exupéry. H an  pekar på något mycket 
väsentligt - m änniskan blir en social varelse, en kulturvarelse, först n är hon  tar 
ansvar. Två slu tsatser är mig angelägna att dra av detta.

För det första - ku ltur är alltid m ötet mellan m änniskors tankar, alltid m ötet - 
låt vara att konst ofta skapas av en ensam  m änniska, poeten  eller fiolspelaren, 
men det är först m ötet m ed lyssnaren /läsaren  som  ger m usikstycket eller dikten 
dess värde, det finns ingen enm anskultur.

För det andra  - en av våra centralaste uppgifter fram över är att värna den 
enskilda m änniskans rätt att forma sitt eget liv, att i verklig m ening bli fri. Fri- 
hetsdebatten  är alltför ofta ytlig och brister i analys, och den präglas inte alltid 
av insikt om  frihetens villkor. M ånga föreställer sig att alla frihetsinskränkningar 
påläggs oss utifrån, av m yndigheter genom  lagar och påbud  eller av arbets
givare eller genom  fam iljeband. Att frihetens g ränser också sätts av oss själva, 
tycks m ånga förbise. I vår iver att skapa ordning och reda i våra liv ino rdnar vi 
oss frivilligt i olika regelsystem  - tänk ett ögonblick på villaägarens staket som  
inte bara u testänger u tom stående u tan  också genom  sin avgränsning inåt ger 
ett m ått av trygghet, m en som  i realiteten beskär den egna rörelsefriheten.

Ett till frihet förklätt revir - den inhägnade friheten - får inte förväxlas m ed 
den utvecklande friheten, den  som  stim ulerar till sökande och upptäcktsfärd . 
D en nyfikna m änniskans sökande är det som  vidgar våra perspektiv , som  ökar 
livets m öjligheter.
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I detta p respektiv  blir det viktigt att u p p m un tra  stävan efter frigörelse - fri
görelsen  som  process blir nödvändigare att möjliggöra än att söka definiera fri
heten  som  tillstånd.

I den  d iskussion vi n u  för om ett fram tida nord isk t sam arbete i ett större Eu- 
ropaperspek tiv  ser jag det angeläget att u tgå från dessa reflektioner om  m än
n iskans ansvar och h ennes frigörelsesträvan. B egrepp som  kulturell identitet, 
nationell, nordisk  eller europeisk, blir otydliga och nästintill omöjliga att kon
kretisera u tan  denna u tgångspunk t.

D en kulturella identiteten  hos en g ru p p  eller en nation blir iakttagbar, när 
den  ställs mot andra  g ruppers  eller nationers identitet. Svenskar som  gärna 
fram ställer sig som  - negativ t - u tp lånade av am erikansk påverkan  eller - posi
tivt - in ternationaliserade, upptäcker redan  vid m ötet m ed dansken  att de i 
m ånga stycken kan identifiera sin egen kulturbas. På m otsvarande sä tt finner 
vi, inte m inst vid dessa nordiska sam m ankom ster, att vi förm år urskilja oss i 
det europeiska sam hället; våra nordiska m öten har en tätare och slu tnare refe
rensram  än m otsvarande E uropasam m ankom ster.

D en allm änna slu tsats jag d rar av denna iakttagelse är att N orden  inte 
kom m er att förlora i betydelse i det fram tida E uropa, lika litet som  Spanien  
suddas u t i sam m a Europa; och på sam m a sätt som  paradoxalt nog det spanska 
inte försvagas av att det katalanska lyfts fram parallellt med det spanska, 
kom m er den  nordiska identiteten att förstärkas av det isländska, det finska och 
det sam iska.

N ågra politiska slu tsatser m åste vi em ellertid också dra, om  vi genom  vårt 
nordiska sam arbete skall kunna befästa och utveckla vår identitet i E uropa. D en 
viktigaste hand lar om  form erna för v årt sam arbete. D etta h a r ofta byggts upp , 
och fram gångsrik t byggts upp , kring institutioner. D et har varit institutioner 
som  haft att forska på bestäm da om råden  eller institutionella organ som  svarat 
för nationella organisationers eller institu tioners nordiska sam arbete, för att ta 
några exem pel. U töver uppgiften  att konkret lösa angivna uppgifter på nordisk 
nivå har ibland dessa institu tioner också haft till uppgift att så att säga legiti
m era institu tionens uppgift som  en nordisk  angelägenhet.

D et har m ed åren blivit alltm er up p en b art att denna institutionalisering inte 
är odelat til fördel. En alltför stor del av våra ekonom iska resu rser b inds vid 
fasta institu tionsåtaganden , och "legitimationsavgiften" har em ellanåt blivit för 
hög. Vi har i m in isterrådet funnit det nödvändig t att ta ställning till detta och att 
försöka finna nya, bättre och utvecklande form er, om  vi skall kunna  vidga och 
förbättra v årt sam arbete i det nordiska perspektivet. Om  detta kom m er en sto r 
del av debatten  på torsdag u n d er ku lturutskottets sakom råde att handla.

K ulturm inister G rethe Rostbøll: H r. p ræ siden t. Kære nordiske venner. Kære 
kollega i Sverige, Bengt G öransson. H jertelig tak for din filosofiske og m eget 
sm ukke tale. D et var dejligt at opleve det, og jeg er sikker på, at m ange vil have 
g læ de af at læse den  senere.

D et er ofte sådan , når m an arbejder m ed kunst og kultur, at de t er det over
raskende, den  lille detalje, det ekstraordinæ re, der kom m er til én . Jeg vil ind 
lede m ine betrag tn inger m ed et kort, svensk citat af H enrik  W iehe: "En gnist 
kan tæ n d e  en skogsbrand, en dråbe kan udhu le  en sten." S ådan tror jeg vi har 
det, n år vi arbejder i den nordiske sam m enhæ ng. Jeg tror, vi har det sådan , når 
vi arbejder med k unst og kultur.
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M ine betrag tn inger h ed d e r "N orden som  kulturelt bagland". D anm ark står 
jo som  de øvrige nord iske lande over for store internationale udfordringer. Vi 
h a r hø rt det dagen igennem , og der er ingen tvivl om, at vi alle sam m en føler 
både en inspiration  og en udfordring  i de t internationale sam arbejde. M en jeg 
er til gengæ ld  helt overbevist om, at betingelsen  for dette engagerede sam ar
bejde udadtil er, a t vi sa tser på vores egen identitet. Vi må som  folk vise, hvem  
vi er. Vi må øge erkendelsen  af, a t det danske, det nordiske, det som  vi er en 
del af, også er stæ rk t og bæ redyg tig t i frem tiden.

Sprog og identitet er afgørende for denne bæ redygtighed, og det nordiske 
er for os i D anm ark vores kulturelle bagland.

I ved jo alle sam m en, at vi er i dette forpligtende sam arbejde m ed EF, og vi 
ved , at I er bange for, a t vi står af, og at vi bliver opslugt i bureaukratie t i denne 
E F-sam m enhæ ng. Jeg er helt overbevist om, at vi på de t kulturelle om råde er 
blevet stæ rkere , fordi vi h a r vore nabolande, vi har det kulturelle slæ gtskab 
m ed jer. Vi h a r stæ rke m enneskelige ressourcer.

M en vi h ar fæ rre økonom iske m idler. Jeg tror, det vil kom m e bag på os i de 
kom m ende år, a t vi får en d n u  m ere brug for det nordiske sam arbejde om  helt 
konkrete opgaver. Jeg tror, vi må have fælles nordiske fonde og puljer, der kan 
finansiere f.eks. p roduk ttonen  af film og større fjernsynsudsendelser.

Vi er jo glade for, a t vi må låne Ingm ar Bergm an engang imellem. I forrige 
uge havde vi den store g læ de at se "Et D ukkehjem " på D et Kongelige Teater 
her i K øbenhavn. D et var den  norske H enrik  Ibsen - eller dansk-norske H enrik  
Ibsen. D et var svenske skuespillere, og det var Ingm ar Bergm an, der havde in
strueret, og der oplevede vi en m eget v idunderlig  nordisk  aften. Alle, som  var 
til stede, forstod h vert eneste ord, fordi vi kendte "Et D ukkehjem " fra vores 
ungdom . D et var en stor oplevelse for os og netop  et tydeligt bevis på, at det 
nordiske sam arbejde eksistere. D et er ikke bare noget, vi taler om ved højtide
lige lejligheder.

Det kulturelle om råde er et særlig fornem t om råde for sam arbejde, også 
fordi vi er så enige. D et er virkelig sjæ ldent, vi oplever uen ighed  udadtil. I det 
forpligtende internationale sam arbejde vil det væ re nødvend ig t for os gang  på 
gang at vende tilbage til jer.

I løbet af foråret vil det kulturelle sam arbejde blive nedfæ ldet i EF 's trakta
ter. I skal ikke tro, det kom m er til at dreje sig om  enhedsku ltu r og fælles eu 
ropæ isk ku ltur. D et kom m er til at dreje sig om  nogle beskyttelsesparagraffer og 
en m ulighed for at skaffe penge til ku ltu ren . Vi kan fortælle jer, at den danske 
regering tilstræ ber - for at sikre identitet og kulturelt sam arbejde - en aktiv og 
offensiv kulturpolitik, og vi ser frem  til at sam arbejde i langt højere grad  og 
også om  m ange konkrete projekter.

Kallsberg: H r. præ sident! En af fordelene ved denne debat er, at m an får m u
lighed for at vu rdere  tiden tilbage til sidste sæ son . For enkelte sager kan m an 
gå læ ngere tilbage, m an får m ulighed for at vurdere og kom m entere status quo, 
og endelig kan m an prøve på at form ulere forventninger til frem tiden.

Fæ røerne har i 1990 oplevet den begivenhed, at landet fik tilbage sin egen 
biskop, den første i 433 år. D ette skete i Torshavns kirke, F æ røernes nye dom 
kirke, den 25. novem ber i 1990. Jeg vil gerne i den forbindelse takke den dan 
ske regering og Folketinget for dens støtte i denne sag.

M an kan sige, at det drejer sig om at føre disse ting ajour, m en for Fæ røerne 
er de t en historisk beg ivenhed . D en færøske tradition - troen, kirken, den  na-
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tionale bev idsthed , de kulturelle forpligtelser - det er fundam en tet i vores dag
ligdag. Vores økonom i giver for tiden g rund  til alvorlige bekym ringer, m en 
byrderne er le ttere at bæ re, når kultu rtrad itionerne b ibeholdes og forstæ rkes.

D et fæ røske folks historie er også en beretn ing  om kam p m ed na tu ren , om 
at besejre n a tu ren . D ette lykkes ikke altid, og så er p risen høj, hvad  en ten  der 
er tale om  m ennesker eller investeringer eller begge dele.

1 dag udgives d e r på F æ røerne så m egen litteratur, at vi næ rm er os island
ske tilstande, hvilket er m en t som  et kom plim ent. In d en  for m usik og dram a er 
der sket store landvindinger; de kulturpolitiske in tentioner ser u d  til k u n  at 
blive beg ræ n se t af økonom iske årsager, m en det tror jeg ikke betyder så m eget.

M en vi skulle gerne se lidt ud  over den lokale næ setip , og de t er en k en d s
gerning, at de t nordiske kultursam arbejde har haft en forstæ rkende effekt for 
deltagerne. Vi får m ere ind i reolerne, på d iskene og i v ideoerne, oplevelser og 
erindringer, som  vi teknisk kan lagre og gense og genhøre . Jeg tro r på, at n o r
disk ku ltu r er en styrke, som  andre  mellem statslige organer kan sam m enligne 
sig m ed. D en  nord iske m odel kan m åske eksporteres; m en garan ti kan n æ p p e 
ydes, fordi styrke og ho ldbarhed  kom m er indefra.

Jeg vil gerne have lov til at understrege vor store taknem m elighed over for 
Sveriges regering og Riksdag, der har vist os de t storsind at overdrage opbeva
ringen  af K ongsbogen, vores æ ldste og væ sentligste retskilder, til Fæ røernes 
landsstyre. D et er en sto rsindet handling  fra svensk side over for F æ røerne. Vi 
er taknem m elige. Vi vil passe god t på K ongsbogen, vi vil forske i den  og for
ven ter at finde væ rdier, som  vil belyse vores lands historie bedre.

M ed stor in teresse h a r vi på F æ røerne fulgt Biofar-projektet. D er er kom m et 
klare beviser for, at vi har verdens reneste hav. D et er vores håb, at m an med 
fuld styrke fortsæ tter disse undersøgelser, hvis resultater uom tvisteligt også vil 
k unne  gavne andre  steder. Jeg opfordrer til, at m an i p lan læ gningen  tager 
højde for disse om kostninger.

Ser vi v idere på landkortet ud  over E uropa og andre  verdensdele , er vi nået 
til den  erkendelse, at de om fattende æ ndringer, der er sket på det politiske og 
nationale plan, en d n u  ikke har bundfæ ldet sig så m eget, at vi kan tale om  sta
bile forhold. Vi håber, a t der snart sker en fornuftig afslutning på u roen , idet 
m an ikke kan forvente den  nødvendige disciplin hos borgere, såfrem t tilvæ rel
sen  skal væ re en uendelig  afbetalingskontrakt u den  re t til at eje det, m an har 
betalt, og uden  håb  om  en retfæ rdig fordelingsnøgle.

Lige n u  ser vi en æ ndring  i de militære forhold, hvor uforudsigelige æ n d 
ringer påv irker tryghedsfornem m elsen. D et er måske naiv t at tro for m eget på 
en afklaring af disse ting, m en det er i hvert fald uforsvarligt at tro, at p roble
m erne er løst. Og u an se t hvad, så bliver vi in tegreret i disse ting. H er må N or
den stå sam m en og beskytte sig, holde g ræ nserne fri af andres problem er, så
ledes at vi får en m ateriel definition af kravet til fællesskab i N orden .

U trikeshandelsm inister Salolainen: H err president! Ä rade nordiska vänner! De 
m ånga osäkerhetsfak torer som  för närvarande sätter sin prägel på utvecklingen 
i världsekonom in och den försäm rade ekonom iska situationen som  vi står inför 
bl.a. i Finland, u n derstryker ännu  klarare än tidigare vikten av att vi når 
positiva reslu tat i de handlingspolitiska förhandlingar som  för närvarande är 
aktuella.

N är det gäller de m ultilaterala handelsförhandlingarna inom  ram en för 
GATT, den  s.k . U ruguay-rundan , hyser vi vissa fö rhoppningar om  att få dem
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igång igen i ljuset av de senaste dagarnas inform ationer från G enéve och W as
hington.

F inland stöder ett sna rt å terupp tagande av förhandlingarna, som  ju redan 
på åtskilliga om råden  lett till lovande resultat. Förhandlingssam arbetet mellan 
Island, N orge, Sverige och F inland har fungerat u tm ärkt i U ruguay-rundan , och 
våra förhandlares regelbundna konsultationer m ed D anm ark har varit en oer
h ö rt viktig tillgång för öm sesidigt u tbyte av inform ation, både nord isk t och 
mellan Efta-länderna och EG. Vi ser fram  em ot fortsatt sam arbete i alla dessa 
form er n u  när - som  vi hoppas - fö rhandlingarna återupptas.

En annan  aktuell fråga, där nord isk t sam arbete och koordinering just nu  är 
särskilt viktig, är u tvecklandet av våra relationer till Sydafrika.

Vid sidan av G A TT-förhandlingarna är förhandlingarna mellan Efta-länderna 
och EG om  ett europeisk t ekonom iskt sam arbetsom råde, EES, av central bety
delse. U nder förhandlingarnas lopp har stäm ningarna varierat kraftigt. Tidvis 
har m an t.o .m . stam pat helt på stället. Sett m ot denna bakgrund  var resultatet 
från det gem ensam m a Efta-EGm inisterm ötet i decem ber betydligt positivare än 
m an vågat hoppas. A vgörande fram steg g jordes i m ånga nyckelfrågor, vilket 
stärk te parte rnas tro på att ett avtal skall kunna  nås. Vid m ötet bekräftades ett 
s tark t politiskt å tagande att förhandla fram  avtalet så att det skulle kunna träda i 
kraft 1.1.1993. För att detta skall vara möjligt är siktet inställt på att slutföra 
förhandlingarna till inkom m ande som m ar. D et vore em ellertid en m issupp
fattning att tro att problem en nu  är u r världen - tvärtom . Våra förhandlare står 
ännu  inför m ånga centrala frågor som  kräver en lösning.

M ed tanke på att alla E ftaländer har in tresse av att få till s tånd  ett funge
rande EES-avtal - och detta oberoende av vilka p laner de har i fråga om ett EG- 
m edlem skap - är det angeläget att nu  satsa alla tillgängliga resu rser på att föra 
förhandlingarna till ett positivt slut. D et betyder inte att m an skulle avstå från 
m öjligheten att i fram tiden överväga även andra lösningar - såsom  EG-m edlem - 
skap om det skulle visa sig att EES inte tillräckligt tillgodoser våra in tressen . Ett 
ställn ingstagande i d en  ena eller andra  riktningen är inte aktuellt just nu  då vi 
inte ens vet h u r  EG som  organisation kom m er att se u t om några år.

H err president! M ellan de nordiska länderna har m an även u nder EES-för- 
handlingarnas lopp haft ett välfungerande sam arbete och åsiktsutbyte. D et är 
viktigt m ed nära kontakter också när det gäller integrationspolitiken i allm änhet 
så att m an är underrä ttad  om  eventuella nya lin jedragningar och prioriteringar i 
varandras integrationspolitik. Sam tidigt är det klart att vart och ett av de no r
diska länderna självt bestäm m er sin handlingslinje u tgående från sina nationella 
prem isser.

Även efter det att EES-avtalet kom m it till stånd finns det gott om utrym m e 
för nordiskt sam arbete. Dels gäller det om råden som  inte alls berörs av avtalet. 
Dels gäller de t om råden  som  om fattas av EES, m en där regionalt sam arbete inte 
u teslu ts. Vad särskilt det handelspolitiska fältet beträffar kan m an utgå ifrån att 
en stor del av de frågor som  - med varierande fram gång - behandlats nordiskt 
kom m er att finna sin lösning genom  EES-avtalet. D et gäller till exem pel sam ar- 
betsprogram m et för avveckling av handelsh inder, vars betydelse kom m er att 
m inska i och med att nuvarande EG-regler blir tillämpliga inom  EES. I dagens 
läge är det inte skäl att skapa separata nordiska lösningar. D ubbelarbete bör 
undvikas, och det nordiska sam arbetet bör inriktas på att på alla nivåer göra 
N ordens röst hö rd  i b redare europeiska sam m anhang . Vid u tform ningen av det 
nordiska sam arbetet är det skäl att beakta de nya sam arbetsstruk turer som  är 
u n d er uppbyggnad  i hela Europa.
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Grete Knudsen: President! Jeg kan ikke huske, som  den danske ku lturm in iste
ren, at H enrik  Ibsen var dansk- norsk, men jeg m innes den m angfoldige d an 
ske filosofhum oristen S torm  P. som  lot sine figurer uttale: "Hva m ener du om 
verdenssituasjonen? Ingenting, jeg har fått noe i øyet."

Vi har alle en eller an n en  gang fått rusk  i øyet, og det er ubehagelig. Et sån t 
frem m edlegem e vokser fort til utrolige dim ensjoner og avleder oppm erksom he
ten fra alt annet.

N å iler noen  til og sier at det er m anglende p roporsjonssans å la rusket i 
øyet overskygge verdenssituasjonen . M en når det kom m er til stykket, er vi vel 
alle fanget inn i ruskets perspektiv . Vi blir opp ta tt av de aller næ rm este ting. Og 
m isforstå meg ikke - vi må løse dem , m en verdenssituasjonen  er også vårt bord. 
Vår skjebne er filtret sam m en m ed skjebnene til dem  som  kjem per og ofres i 
den  m eningsløse krigen i Golfen. D et som  frem deles kalles utenrikspolitikk, er 
egentlig det sam m e som  verdens innenrikspolitikk. I så m åte er det bare rett og 
rimelig at N ordisk  Råd drøfter nettopp  verdens innenrikspolitikk. I dypeste 
forstand er verdenssituasjonen  et påtrengende og n æ rt problem . D et viktigste 
som  kan skje i og m ed vårt N orden , skjer i andre land og verdensh jø rner. Vi 
har skjebnefellesskap.

Vi har væ rt van t til én verden, ett Europa som  ruslet m ed sm å forandringer 
fra generasjon til generasjon. D et er vanskelig å holde tritt med utviklingen når 
den h ar fått på seg sjum ilsstøvler. M en erkjennelsen  av vår plassering  foru tset
ter økt engasjem ent om N ordisk  Råd vil gripe u tfordringen. Den konstruktive 
veien er å påvirke også i E uropa. I s tedet - om vi ikke griper u tfordringen - kan 
vi få passivitet og stillstand.

Det er ingen vei u tenom  det å finne alliansepartnere og sette oss inn i eu ro 
peisk tenkem åte, ku ltu r og språk. Det er absurd  å isolere oss gjennom  ikke å 
diskutere det jeg kaller innenrikspolitikk. Et sam let N orden , m ed høyt u td a n 
ningsnivå, en høyt utviklet industri og 20 millioner m ennesker vil kunne bli en 
betydelig m aktfaktor i E uropa. En slik strategi vil væ re m er fruktbar enn  å be
grense innsatsen  til våre enkelte land. A ha som  u tgangspunk t ikke å drøfte 
v erd en  u tenfor vil kunne  hem m e en utvikling i retning av en ny felles plattform  
og er en defensiv m åte å drive politikk på. M en det betyr at arbeidsform er må 
legges om, fordom m er må endres, slik at vi også kan handle i v irkeligheten.

De nord iske velferdsstater h ar stått som  forbilde for m ange. At dette slår 
sprekker fordi gam le oppskrifter ikke holder for en ny tid, har vi vansker m ed å 
fatte - at vi har en ledighet som  også i våre land overstiger det vi trodde var 
mulig, en sosialhjelp som  øker u ten  at folk opplever at deres trygghet øker, 
u ngdom  som  u testenges fra boligm arkedet og eldre i en utrygg hverdag . Stilt 
overfor en rivende teknologisk revolusjon, in ternasjonalisering av kapitalen, 
m onopoler som  viktigste faktor istedenfor dem okratisk valgte organer, står det 
politiske miljø overfor en form idabel oppgave. Slik jeg ser det, må den  m øtes 
nasjonalt og in ternasjonalt med en m oderne fleksibel sam funnsorganisasjon, 
m en også m ed en langt m er aggressiv politikk når det gjelder fordeling, syssel
setting og miljø.

Skal vi bli en viktig region i Europa, må vi sørge for at vi nå d isku terer våre 
egne lands viktigste oppgaver sam m en - det er mye oppryddingsarbeid  å gjøre 
i N orden  før vi kan vare et forbilde for andre . Veien til et økologisk og m er rett
ferdig sam funn  er en vanskelig vei å gå for noen  og enhver av oss. N ye form er 
for styring, for velferd er viktige stikkord, og vi endrer ikke skjeve sider i våre
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egne land om  vi ikke sam tidig m ed økonom ien utvikler en p lan  for ho ldn ings
endring  m ed g jenoppbygging av fellesskap.

Parallelt m ed E Ø S-forhandlinger og EF-tilpasning m å det legges p laner for 
de sam funn  vi sam m en ønsker i N orden . Hvilke verd ier vil vi ha som  basis for 
å k unne  påvirke E uropa? D et skal ryggrad  til å stå im ot krav om  sk jerpet kon
kurranse , en  utvikling som  d et i dag er vanskelig å måle riktigheten  av. H va 
m ed likeverd? H va m ed rettferdig  fordeling? H va m ed m edlevelse for dem  som  
trenger håndslag? Våre frem ste oppgaver som  politikere må væ re  å få opinio
nen  m ed på å drøfte vår nordiske verdiforankring, våre langsiktige mål og vik
tigste prioriteringer n å r vi skal og om  vi skal væ re m ed og form e N o rd en  i et 
ny tt E uropa.

Elver Jonsson: H err p resident! D et som  präglar situationen i världen är de stora 
förändringarna. Vi h ar världssvält, krig och miljöförstöring sam tidigt som  det 
sker stora ekonom iska och politiska om välvningar i ett ökat för att inte säga 
h isnande  tem po.

V ärlden präglas också av vad som  skulle kunna kallas för en folklig oro.
D en sä tter m ånga spår och sköljer även in över oss här i N orden . D en  m oderna 
tekniken gör att världshändelserna kan registreras av oss var och en sam m a 
tim me eller ren t av sam m a m inu t som  de inträffar. D ärför känns det inte bara 
logiskt u tan  också angeläget att N ordiska råd e t lyfter blicken u t m ot världen. Vi 
är en levande del av världssam fundet.

F örändringarna i Ö steu ropa är i g ru n d en  m ycket positiva. Vi kan m ed sym 
pati och politiskt-m oraliskt stöd  ge de folkligt valda rep resen tan terna där m od 
och inspiration att fullfölja sitt dem okratiska uppd rag . Politiskt, ekonom iskt och 
p rak tisk t sam arbete behöver utvecklas. Även om  m an får en utveckling av de
m okratin är t.ex. den  m iljöförstörelse som  skedde i socialism ens nam n i dessa 
kom m unistd ik taturer inte borta. D et är mycket som  behöver byggas up p . H är 
har vi i N orden , en rik del av världen, ett särskilt och upp fo rd rande  ansvar.

Att m änniskor och gods kan färdas snabbt och effektivt mellan olika lands
delar och länder är närm ast en självklarhet i och en förutsättn ing för välfärds
stater. Sam tidigt som  datatekniken m edger ökade m öjligheter till överföring av 
budskap  ökar också behovet av direkta personkontak ter. K om m unikation är 
någonting  positivt. B etydande miljökrav och behov av kraftfulla insatser för 
ökad trafiksäkerhet änd ra r inte det riktiga i detta påstående. En väl fungerande 
nordisk  transportm arknad  är av strategisk och avgörande betydelse för vår 
konkurrenskraft och en fortsatt välståndsutveckling i N orden .

D en nordiska hem m am arknaden  är om fattande och viktig, m en den kan 
inte ses isolerad från E uropa. Tysklands enande i höstas fö rändrade i viss m ån 
kartan  för de nordiska transpo rte rna . D et finns tydliga tecken på behov av en 
u tbyggnad  av in frastruk tu ren  i form  av en öst-väst-förb indelse genom  E uropa. 
D etta gör de t än n u  viktigare att vi h a r effektiva transportleder för trafiken från 
N orden  u t m ot E uropa.

H err president! F ram tidens transportsystem  m åste klaras u t och beslutas nu . 
D et är n u  vi m åste bestäm m a vilka förbindelser vi vill ha inom  N orden  och 
mellan N orden  och d e t övriga E uropa på 2000-talet. Ö resundsförb indelserna ser 
u t att förhandlingsm ässig t klaras hem  u n d er året, m en detta beslu t m åste följas 
av beslu t om  fasta förbindelser också över Fem ern Bält.

D et är inte bara kontinen tförb indelserna som  är viktiga. Också m öjligheterna 
att resa mellan våra länder h a r stor betydelse, och de får inte begränsas. Regler 
som  h in d ra r den  s.k . tvärgående trafiken m åste undanrö jas. H inder på t.ex.
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flygom rådet i de norra  delarna av Finland, Sverige och N orge är trista exem pel 
på ste lben thet. Cabotagefrågan m åste snabb t lösas för alla trafikgrenar.

D et finns också and ra  h in d e r t. ex. på det byråkratiska om rådet. Jag tänker 
på förbudet m ot att i vissa fall använda tjänstebil i sitt hem land . Jag erin rar mig 
också exem pel på h in d e r m ot att sova över på arbetspla tsen  enstaka gånger 
därför att m an riskerar att den  egna bilen bUr beslagtagen i tullen på hem resan . 
D et finns alltför m ånga exem pel på sådan t som  ter sig orimligt. S am arbetet är 
så d jup t fö rankrat att m änniskor u tgår från att sådana här onödiga h in d e r inte 
existerar. F rågorna kan ses som  små, m en de är betydelsefulla för den  enskilde, 
och de m åste lösas om  vi vill ha ett m edborgarnas N orden  värt nam net.

H err p resident! Till sist vill jag säga att nord isk t sam arbete har goda föru t
sä ttn ingar. I ingen  del av världen  finns ett så naturlig t sam arbetsklim at som  i 
N orden . Vad d e t n u  hand lar om  är att utveckla form erna för att bli m era effek
tiva och m indre byråkratiska och för att få m er av konstruktiv  sam verkan  - en 
sam verkan  d är särskilt våra gränsgångares problem  uppm ärksam m as.

N ord isk t sam arbete är m er än högtidliga deklarationer. D ärför är de t n ö d 
vänd ig t att enskilda m änniskor upp lever att praktiska frågor kan  lösas till glädje 
för oss alla. Låt den  39:e sessionen h är i K öpenham n bli ett konstruk tiv t av
stam p!

Knuuttila: H erra Presidentti! Sodan varjostam assa m aailm assa ja E uroopan  yh- 
den tym isen  ollessa valinkauhassa on myös pohjoism ainen yhteistyö haaste iden  
edessä . Samalla liennytyksen to teu tum inen  ja alkanut aseidenriisunta voi antaa 
uusia m ahdollisuuksia kansainväliselle yhteistyölle. Pohjoism aat voivat omalla 
yhteiskuntam allillaan ja kehitystä m uissa maissa tukem alla luoda pohjaa uudelle 
Euroopalle - yh te isenä kotina.

M aailmaa pitäisi voida myös kehittää niin, ettei kenenkään  tarvitsisi lähteä 
vainottuna turvapaikkaa etsim ään. Paljon esillä olleessa pakolaiskysym yksessä 
Suom i on h a lu n n u t ja haluaa noudattaa  hum aaneja, tekem iään kansainvälisiä 
sopim uksia. Sosiaalidem okraateille täm ä on ollutkin aina itsestäänselvyys.

K un E tyk-päätösasiakirja vuonna  1975 H elsingissä hyväksyttiin, niin siihen 
sisältyi ajatus taloudellisesta yhteistyöstä rauhan  ja kansojen  välisen ym m ärtä- 
m yksen lisääjänä. Itse asiassa m yös pohjoism ainen yhteistyö palvelee sam aa 
asiaa. Täm ä on yksi tärkeä peruste  ylläpitää ja kehittää pohjoism aista yhteis- 
työtä m yös m uuttuneessa  E uroopassa. Pohjoism aissa on m ahdollista kehittää 
yhteiskuntia eri alueilla tavalla, joka voi olla jatkossakin esim erkkinä uudis- 
tuksille laajem m issa puitteissa edellyttäen että Pohjolassa löytyy uudistusm ieltä 
aikaisem pien vuosikym m enien tapaan . V arm asti me haluam m e kehittäää Eu- 
rooppaa niin, ettei tänne m uodostu  m itään takapihoja.

Torstain istunnossa käsitellään ay-liikkeen konserniyhteistyötä koskeva 
aloite. Silloin punn itaan  uudistusm ielem m e yhdessä uudelle aikakaudelle tär- 
keässä asiassa. Toivon, että myös tässä voim m e näyttää esim erkkiä tulevai- 
su u d en  työeläm än uudistam iseksi ay-liikkeen yksim ielisesti toivomalla tavalla.

Lopuksi haluan  m uistu ttaa yhdestä  konkreettisesta yh teistyökohteesta tu 
rism in alueella, nim ittäin m atkailukierroksesta Itäm eren ym päri, jonka olen 
n o stan u t eräässä pohjoism aisessa m atkailu-sem inaarissakin esille.

K nuuttilas an fö rande i svensk översättning:
H err p resident! N är kriget överskuggar världen  och den  europeiska in te

grationen  ligger i stöpsleven  stå r också det nordiska sam arbetet inför m ånga 
u tm aningar. Sam tidigt kan avspänning  och den in ledda n ed rustn ingen  ge nya
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m öjligheter för det internationella sam arbetet. De nordiska länderna kan m ed 
sin egen sam hällsm odell och genom  att stöda utvecklingen i andra länder lägga 
g ru n d en  för ett ny tt E uropa - som  ett gem ensam t hem .

Världen borde också kunna  utvecklas så, att ingen m änniska skulle behöva 
som  förföljd söka asyl u tan fö r hem landet. I den  m ycket om talade flyktingfrågan 
har Finland iakttagit och fortfarande vill iaktta de hum ana internationella avtal 
som  landet har ingått. För socialdem okraterna har detta alltid varit en själv
klarhet.

N är E SSK -slutdokum entet godkändes i H elsingfors 1975, ink luderades däri 
en tanke om  ekonom iskt sam arbete som  bidrag till fred och sam förstånd mellan 
folken. I själva verket tjänar det nordiska sam arbetet också sam m a syfte. Detta 
är en viktig g ru n d  för att upprätthålla  och utveckla det nordiska sam arbetet 
också i det förändrade E uropa. I de nordiska länderna är det möjligt att u t
veckla sam hällen på olika sek torer på ett sä tt som  i fortsättningen kan vara ett 
exem pel på reform er i större ram ar förutsatt att i N orden  finns vilja för reform er 
såsom  u n d e r de tidigare decennierna. Säkert vill vi utveckla E uropa så att det 
h är inte up p stå r några bakgårdar.

Vid sessionen på to rsdagen  behand lar råde t ett initiativ om  koncernfackligt 
sam arbete. Då prövas vårt reform sinne i en av de frågor som  är så viktiga för 
den nya tiden. Jag hoppas att vi k unde  föregå med gott exem pel på h u r  fram ti
dens arbetsliv reform eras på ett sä tt som  fackföreningsrörelsen har enhälligt 
önskat.

Till slu t vill jag påm inna om  ett konkret sam arbetsobjekt inom  turism en: en 
rundresa  för tu rister kring Ö stersjön. D etta förslag har jag lagt fram  även på ett 
nordiskt sem inarium  om  turism .

Ueland: Ein viktig konsekvens av den politiske utviklinga i E uropa er at dei ek
sisterande europeiske sam arbeidsorganisasjonane vert tvinga til å redefinera 
sine arbeids- og aktivitetsom råde. D ette gjeld også N ordisk  Råd.

Sterkare enn  nokon  gong tidlegare vert det dem onstrert at det in terne no r
diske sam arbeidet h en tar im pulsar frå og delvis får sine ram m er definerte av 
utviklinga i våre naboland, og då spesielt nabolanda i sør og aust.

D em okratisering og større openheit i A ust-Europa gjev nye m oglegheiter for 
sam arbeid. Frå våre naboar ru n d t Ø stersjøen vert det u ttryk t forventningar til 
eit n æ rt og om fattande sam arbeid m ed N orden , både bilateralt og gjennom  den 
offisielle nordiske s truk tu ren .

I nordisk  kultur-, miljø- og handelspolitikk kan me ikkje stilla oss likegyldige 
til den utviklinga som  t.d . går føre seg i Sovjet og andre delar av A ust-Europa. 
Like lite kan me ignorera EF sitt arbeid m ed utviklinga av den  indre m arknaden  
og forhandlingane m ellom  EF og Efta.

D et nordiske sam arbeidet har m ange sterke sider. Ei av dei viktigaste er den 
parlam entariske m edverknaden  både i initiativfasen, g jennom føringsfasen og i 
oppfølginga av eigne og M inisterrådet sine vedtak . N ordisk  Råd har i snart 40 
år utvikla eit un ik t m ellom statleg sam arbeid - ikkje m inst på det parlam entariske 
p lanet. D ette har det vore lagt m erke til også u tanom  N orden .

Ein del hevdar at de t nord iske sam arbeidet i klassisk forstand har si største 
tid bak seg, og at det no  gjeld å søkja breiare internasjonale løysingar på dei 
politiske spørsm åla. D et er riktig at problem  som  ein tidlegare trudde  kunne 
løysast på nasjonalt eller regionalt/bilateralt plan, i dag ofte krev store og sam 
lande internasjonale løysingar for å kunne  h and terast på ein fram gangsrik 
m åte. M iljøspørsm åla er eit godt slikt døm e. M en m oglegheitene og behova for
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å finna gode og pragm atiske regionale løysingar på problem  som  vedkjem  folk 
sitt daglegliv, heller aukar enn  m inkar i våre dagar.

D en in ternasjonale dim ensjonen i N ordisk  Råd sitt arbeid er no  i startfasen. 
D et er i dag større krav enn nokon gong til at dei nordiske landa arbeider 
sam an for ei felles fram tid innafor ram m ene av eit b reitt in ternasjonalt engasje
m ent. D ette krev at råde t sterkare og betre enn  tidlegare p rio riterer dei over
ordna spørsm åla og forsterkar rolla si som  pådrivar og vedtaksinstans i høve til 
dei nasjonale regjeringane og M inisterrådet. Ein viktig føresetnad er at det finst 
eit smidig råd sap p ara t som  effektivt og til rim elege kostnader førebur sakene og 
legg til rette arbeidet for råde t sine organ.

N ordisk  Råd er eit verkty til vidare in ternasjonalt sam arbeid, ikkje noko al
ternativ  til dette. N ord iske spørsm ål må gjerast til ein meir in tegrert og prioritert 
del av dei nord iske parlam enta sitt arbeid.

Fram legga frå organisasjonskom iteen er eit positivt u tg angspunk t og eit før
ste steg i ei utvikling av N ordisk  Råd si verksem d. Det m anglar likevel radikale 
fram legg i forhold til den  raske internasjonale utviklinga. Korleis det nordiske 
sam arbeidet skal utvikla seg, er i første rekkje eit spørsm ål om politisk vilje, og 
det er derfor heilt nødvendig  å påpeika den rolla parlam entarikarane h ar i 
d enne utviklinga, sam stundes som  regjeringane må gje det nordiske sam arbei
det større vekt. Mellom anna må framlegga til nye m inisterråd frå organisa
sjonskom iteen realiserast snarast mogleg.

N yorienteringa i N ordisk  Råd er nødvendig . F øresetnaden  for d e t v idare 
nordiske sam arbeidet er at arbeidet vert u td jupa og vidareutvikla slik at det 
ikkje kjem  i skuggen  av alt det andre som  no skjer. D et kan verka som  om 
svæ rt m ange, også innafor N ordisk  Råd, er m eir opptekne av korleis me no kan 
få ei tilpassing til EF enn  av ei vidareutvikling av den nordiske m odellen og 
styrking av den  nordiske identiteten.

Eit viktig spørsm ål i denne sam anheng  vert korleis me kan bidra m ed det 
som  er bra ved vår sam funnsm odell i den  p rosessen  som  nå går føre seg. K or
leis kan me sikra våre verdiar og standardar? Me kan ikkje berre spørja korleis 
me skal greia å tilpassa oss EF og EF sine krav og regelverk. M erksem da må no 
re ttast m ot dei spørsm ål som  er reiste t.d . når det gjeld viktige om råde som  den 
sosiale d im ensjonen  og konvensjonen  om  sosial tryggleik i N orden .

Pia Kjærsgaard: H r. p ræ sident! Frihed er det begreb, der klarest karakteriserer 
forholdene i Ø steuropa i året 1990. S iden N ordisk  Råd sidst blev afholdt, har 
der b læ st en frihedens v ind  hen  over E uropa. F rihed er vidunderlig t, m en lige 
så v idunderlig t det er, når friheden lever og trives, lige så tragisk er det, når 
friheden undertrykkes, og det i stedet er ufrihed, der hersker. Jeg væ lger at op 
fatte begrebet "frihed" som  fravæ r af tvang. Både situationen m ed frihed og 
m ed ufrihed  h ar vi et indgående kendskab  til i N orden . Flere nordiske lande 
oplevede u n d er 2. verdenskrig , hvordan  det er at væ re underlag t en diktators 
tilfældige m agtudøvelse. D esvæ rre er der nordiske lande, der på trods af at
2. verdenskrig  slu ttede for 45 år siden, stadig lider u n d er et o n d t diktatorisk re
gime; her tæ nker jeg selvfølgelig på de frihedselskende borgere i Baltikum. 
O prydningen  efter 2. verdenskrig  er jo i virkeligheden ikke sket, før overgrebet 
på De Baltiske Lande får en ende og friheden slippes løs. D et er det centrale for 
mig som  liberalist og for F rem skrid tspartiet som  liberalistisk parti, at N ordisk  
Råds 39. session gør alt, hvad  der ligger inden  for m ulighedernes ram m er for 
at støtte De Baltiske L andes frihedsbestræ belser. For frihedens skyld, for de bal
tiske folks skyld og for vores egen selvrespekts skyld er det sim pelt hen  livs-
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nødvendig t, a t d e t bliver g jort klart for de t kom m unistiske regim e i Kreml, at vi 
m ener de t alvorligt, n å r v i taler om  De Baltiske L andes re t til se lvstæ ndighed .
Af den  g ru n d  h ar F rem skrid tspartiet taget de nødvendige lovgivningsm æssige 
initiativer til, a t D anm ark følger den  sam m e prisvæ rdige og m odige m åde, som  
Island h ar stået i sp idsen  for ved  gennem  en stæ rk m anifestation snarest at 
oprette diplom atisk rep ræ sen tation  i Baltikum.

Efter at have berø rt den  ufrihed og undertrykkelse, som  borgere i selv
stæ ndige lande kan  blive påført af m agter udefra, ligger de t mig på sinde at 
n æ v n e  den  ufrihed  og undertrykkelse, som  politikere desvæ rre alt for ofte 
skaber i bestræ belserne på at indrette hum ane sam fund. Jeg tæ nker h er på et 
fæ nom en, som  vi desvæ rre  også har et alt for indgående kendskab  til i N orden . 
M ed et p æ n t og m åske lidt anonym t ord  kaldes dette fæ nom en for "den 
nord iske m odel". Statslig velfæ rd, den  nordiske model, er en spæ ndetrø je , der 
undertrykker individet p å  sam m e m åde, som  vi ser d e t i totalitære stater. M ed 
Sverige og D anm ark i sp id sen  oplever vi i N orden , hvo rdan  friheden langsom t 
æ des op og ensrettes af sta ten . I  s tede t for at lade de t enkelte individ væ re det 
væ sentlige påberåber politikere sig størrelser som  solidaritet, lighed og hum a
nism e for derigennem  at gøre sta ten  til de t væ sentlige. Efter socialism ens og 
undertrykkelsens sam m enbrud  i de t m este af E uropa er det paradoksalt og 
ulykkeligt at opleve, at Sverige og D anm ark er b land t de m est socialistiske og 
ufrie lande i verden . For mig som  liberalist er d e t m eget underlig t at opleve, at 
denne udvikling er foregået m ed påståede ikkesocialistiske politikeres aktive 
h jæ lp . For frihedens skyld må det statslige velfæ rd stoppes. D et kan ikke nytte 
noget, at socialisterne skal have p a ten t på til stad ighed  at definere velfæ rd til et 
positivt og som  et positivt ord, når det vitterligt er de t sam m e som  socialisme 
og undertrykkelse. D et er nødvendig t, at vi erkender sam m enhæ ngen  mellem 
undertrykkelsen  i d e t tidligere socialistiske Ø steuropa og vores egen hjem lige 
velfæ rdsstat. F rihedens kam p er sim pelt hen  kam pen m od staten . S taten må og 
skal gøres m indre; ellers kan vi ikke overleve som  frie individer i frie lande. N år 
Tjekkoslovakiets p ræ siden t, Vaclav H avel og Tjekkoslovakiets finansm inister, 
Vaclav Klaus, i den  g rad  h ar v æ re t frihedshungrende , så skyldes det, at de har 
oplevet u friheden  og undertrykkelsen  på deres egen krop. Socialism en er i øje
blikket i defensiven; det må og skal udny ttes til frihedens fordel.

Svend Aage E llefsen: H r. p ræ sident! Efter nogle års politisk arbejde for Fæ r
øerne, først som  m edlem  af Lagtinget og n u  som  landsstyrem edlem  m ed ansvar 
for miljø, energi, tran spo rt og kom m unikation, har jeg for første gang direkte 
lejlighed til aktivt at deltage i N ordisk  Råds arbejde.

Lad så m ine første ord i dette forum  væ re en anm odning til sam tlige no r
diske regeringer om  at tildele F æ røerne fuldt m edlem skab i rådet. D en nye 
landsstyrekoalition mellem  vores parti, Fólkaflokkurin, og De D em okratiske 
Socialister h a r fu ld t m edlem skab af N ordisk  Råd som  et p rogram punkt, hvorfor 
råde t i den  næ rm este  frem tid vil få lejlighed til at tage stilling til dette spørgs
mål.

I disse dage, hvo r der i N orden  tales så m eget om  at hjæ lpe De Baltiske 
Lande til m ere se lvstæ ndighed , bu rd e  en beslu tn ing om  optagelse af F æ røerne 
sam t eventuelt de to andre  se lvstyrende sam fund som  selvstæ ndige m edlem 
m er falde re t så naturlig . Efter fordelingsnøglen i m inisterrådets projektforslag 
ville den  årlige udgift hertil for Fæ røernes vedkom m ende andrage ca. 1.5 mio. 
DKK, hvilket ville væ re overkom m eligt.
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Jeg h ar m ed stor in teresse no tere t mig, a t m ine ansvarsom råder i L andssty
ret, og da sæ rlig m iljøspørgsm ål,får en høj prioritering i fæ llesnordisk arbejde, 
og specielt for denne sæ son . D er findes ikke noget sam fund i denne verden, 
som  er m ere afhæ ngig t af et giftfrit og ren t miljø end F æ røerne. H ele vores ek
sistens er b u n d e t til fiskeri og fiskeopdræ t, hvorfor et ren t havmiljø er en be
tingelse for, at vi kan brødføde os ude i N ordatlan ten .

Bl.a. m ed økonom isk støtte fra N ordisk  Råd har vi kunnet gennem føre Bio- 
far-projektet, en undersøgelse af færøiske havom råders m iljømæssige forhold. 
H er h a r vi glæ deligt fået konstateret, at fæ røsk havom råde er det reneste, som  
findes på kloden.

Jeg er enig m ed de tre islandske m edlem m er af program kom iteen for h a n d 
lingsplanerne for m iljøforskning, hvor disse påpeger, at de nordiske lande har 
sæ rlige forpligtelser over for den nordatlantiske region, og at der i denne region 
findes et større forskningsbehov, end der gør i Ø stersøen, som  jo h ar væ re t 
genstand  for intensivforskning i nu  så m ange år.

Ingen er m ere in teresseret i at hjæ lpe Baltikum end vi i N ordatlan ten , hvil
ket den  islandske regering så tydeligt har understreget. M en vi ser nødigt, at 
man glem m er de t behov, som  stadig findes i V estnorden.

Jeg tillader mig kraftigt at pege på truslen  i forbindelse m ed anlæ gget i 
D ounreay  i N ordskotland . Jeg anm oder N ordisk  Råd og regeringerne i de n o r
diske lande om  at koncentrere kræ fterne om  et krav om kontrolleret transport 
af affald, f.eks. gennem  IMO, og om  gennem  Pariskom m issionen at k ræ ve in
ternational kontrol m ed dum pning  af affaldet ved D ounreays og Sellafields kys
ter.

De islandske, g røn landske og færøske trafikm inistre har undersk reve t en 
overenskom st om  at intensivere sam arbejdet på trafikom rådet i V estnorden . Vi 
ser på F æ røerne m ed stor forventning frem  til resultatet af dette.

H r. P ræ sident! I relation til, at de fleste nordiske lande i disse dage er stæ rk t 
engageret i forhandlinger m ed De Europæ iske Fællesskaber, er det in te ressan t 
at spørge, hvo rdan  N orden  og N ordisk  Råd vil blive påvirket af den kom m ende 
udvikling dér. Jeg m ener ikke, vi i denne debat har fået nogen klarhed over 
dette spørgsm ål. D anm ark er allerede m edlem . Sverige søger snarest om m ed
lem skab. O m  N orge og eventuelt Finland følger Sverige, er en d n u  uafklaret, 
m en i så fald vil de vestnord iske lande, F æ røerne, Island og G rønland som  de 
eneste nordboer stå udenfor. H vordan  vil dette påvirke sam arbejdsm ulighe
derne?

For mig stå r det klart, at en fæ røsk ind træ den  i EF - om  en sådan  eventuelt 
skulle kom m e på tale - er betinget af løsrivelse fra resten  af det danske rige og 
etablering af en suveræ n  færøsk stat. D et ville væ re til ubodelig skade for vores 
nationale sæ rp ræ g  at gå ind i Fæ llesskabet som  en del af et m edlem sland.

Et aktuelt spørgsm ål i forbindelse m ed F æ røernes forhold til resten  af N or
den  og resten  af E uropa er det for os også, hvor m ange år der skal gå, før 
F æ røerne tager stilling til spørgsm ålet om en ren suveræ nite t. Og det spørgsm ål 
bliver ikke besvaret på denne session.

Werner: H err president! Jag hade inte tänk t använda m ina fem m inuter, efter
som  jag tycker de t är ganska m eningslöst. H är i försam lingen sitter de t 20 
m edlem m ar, och vi hed ras av en enda regeringsrepresen tan t. Jag vill inte bråka 
m ed honom  u tan  hylla Thor P edersen . M en jag skall ändå hålla det anförande 
jag hade tänkt hålla, även om jag har dålig röst - om  jag har dåliga åsikter får ni 
bedöm a.
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N är vi förde m otsvarande debatt för ett år sedan var bakgrunden  de mycket 
dram atiska förändringarna i Ö steuropa och den pågående dem okratiseringen i 
Sovjetunionen. Jag tror att alla upplevde otvetydigt att världen gick i riktning 
mot nedrustn ing , avspänning  och fred. Vi tyckte oss se d e t kalla krigets slut, 
sym boliskt u ttryckt senare i ESK -konferensen i Paris några m ånader efter råd s
mötet.

M en sn a rt nog bröts den  positiva utveckling som  vi hade tyckt oss se. De- 
m okratiseringssträvandena i Baltikum m öttes m ed brutalt militärt våld som  om 
sta tsledningen  i Sovjetunionen ingenting hade lärt av utvecklingen i U ngern 
1956 eller Tjeckoslovakien 1968.

Våld, tvång och blod löser inga konflikter. De baltiska ländernas nationali- 
te tssträvanden  kan tillgodoses bara genom  förhandlingar och fortsatt dialog, 
m en sam tidigt är det viktigt m ed de nordiska ländernas m anifestationer mot 
övergreppen .

D et svenska kravet att Sovjetunionens agerande skall tas u p p  till behandling 
i FNs kom m ission för m änskliga rättigheter är ett viktigt krav, men i den  här 
försam lingen m åste vi också kunna diskutera andra saker, som  ligger längre 
bort.

D en positiva utveckling som jag talade om bröts i sam band m ed Iraks inva
sion av Kuwait, som  var ett oerhört övergrepp  mot folkrätten. M en vi m åste 
tala klarspråk och säga att USA utnyttjade detta till att om edelbart sända h u n 
dratusenta ls soldater till om rådet. I efterhand fick USA sanktion av FN för 
detta. Tyvärr fick USA och dess allierade sam tidigt sanktion för det markkrig 
m ot Irak som  nu  har pågått i två dagar. Jag m enar att m an på detta sätt allvar
ligt fördjupade krisen och försvårade den lösning som  m åste kom m a.

S anktionerandet av kriget innebär en kris för FN som  organisation, för FNs 
idé och konstruk tion . D et ledde också till en ultimativ situation för kongressen 
i USA. N är kongressen  m ed knapp  m ajoritet - det fanns en stark m inoritet em ot 
- röstade för krig, var FN -beslutet Bushs starkaste argum ent mot krigsm otstån- 
darna.

Vi m enar att vi m åste orka och våga ta u p p  sådana här frågor även i N or
diska rådet, eftersom  FNs trovärd ighet som  fredsm äklare och fredsorganisation 
kom m er att för lång tid fram åt vara rättm ätigt ifrågasatt inte m inst av tredje 
världens länder. Som  en parlam entarisk  organisation i N orden  som  vi talar 
vackert för, om  och i, har vi skyldighet att arbeta för att Förenta N ationerna 
skall återvinna förtroendet, och det kräver att vi som  parlam entariker, som  län
der och som  organisation deltar i den självkritiska debatt som  måste följa i och 
u tanför FN när detta krig är slut.

D et är synd  att Ingvar C arlsson inte är här. Jag skulle annars vilja säga till 
honom , att det förslag, som  han  h ar ställt, om att överväga att erb juda Sadam  
H ussein  en paus i kriget är riktigt. De krav som  Ingvar Carlsson och Gorbatjev 
har ställt är konstruktiva förslag. D et kan jag säga till Ingvar Carlsson, eftersom  
vi hem m a är oense i så m ånga frågor.

M en vad säger N ordiska råde t om allt detta? Ingenting! D ärem ot är det 
m ånga andra  som  säger sin m ening. F inlands president, som  jag högaktar i 
långa stycken, har haft synpunk te r på vad m edlem m ar i N ordiska råde t säger 
om utecklingen i Baltikum. Jag tycker att vi någon gång m åste säga ifrån att vi 
själva bestäm m er vad vi skall tycka.

S edan h ar jag en konkret fråga till våra frånvarande vänner: Varför får vi 
inte reda på vad de nordiska utrikesm inistrarna tycker om  en m inisterkom m is-
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sion för sam arbetet i N orden? Thor P edersen  kan väl vidarebefordra frågan när 
han  träffar sina kolleger S ten A ndersson  och T horvald S toltenberg.

Sasi: H err presiden t! Först vill jag konsta tera att de finländska m edlem m arna 
själva bestäm m er h u r  de beter sig h ä r i sessionssalen  och h är vid sessionen.

Vad är nord iska sam arbetets roll i 90-talets Europa? I våra tal säger vi att 
nordiska sam arbetet skall intensifieras. Delvis stäm m er detta också. Vi h a r för
sökt vara ett steg  före den  integrationsprocess som  pågår i EG. D et är dock 
anm ärkn ingsvärt att riktn ingen och tem pot styrs av den europeiska in tegra
tionsprocessen  och inte av vår egen vision om ett m era in tegrerat N orden . M en 
som  vi alla vet innebär år 1993 att sam arbetet mellan Efta och EG blir viktigare 
än det nord iska sam arbetet. D ärför m åste m an fråga sig om  N ord iska råd e t får 
någon  roll över h u v u d tag et i beslu tsprocessen  inom  EES-organisationen.

M an hade stora förväntn ingar på organisationskom m ittén. D et var en besvi
kelse att kom m ittén inte fram förde några v isioner och inte föreslog någon  kon
kret organisation för N orden  i EES. D etta berodde på att kom m ittén slutförde 
sitt arbete innan  m an k u n d e  se h u ru d an  EES-organisationen kom m er att se ut. 
Inom  kom m ittén beslö t m an att inte begära förlängt m andat u tan  uppm ana 
presid iet att begära en särskild u tredn ing  i saken. Elsi H etem äki-O landers för
slag för saken vidare i denna anda . Vi vet att det är besvärligt att försöka förena 
N ordiska rådets och E fta 's  arbete och arbetsform er. Inom  det föregående har 
parlam entarikerna ett sto rt inflytande och inom  det sistnäm nda är tjänste
m annaarbe te t och sam arbetet mellan regeringarna helt avgörande. Ifall m an 
skulle bygga u p p  ett EES-parlam ent, e tt parlam en t för EG och E ftaparlam entari- 
ker så skulle N ord iska råd e t kunna  få en  betydande roll, om  m an genom  
nationella beslu t kunde  förena m edlem skapet i N ordiska råde t och EES- 
parlam entet. EES-parlam entet är dock kanske bara en vacker önskan.

M an kan helt enkelt konstatera att om  m an vill att det nordiska sam arbetet 
skall ha en betydande roll i fram tiden, skall alla nordiska länder välja sam m a 
lösning för sin hållning till EG. För att k unna  påverka beslu ten  i EG m åste de 
nordiska länderna sam arbeta intim t. D etta skulle betyda gem ensam m a förbere
dande m öten m ellan parlam entarikerna och m inistrarna. D et nordiska sam arbe
tet skulle då få ökat in tresse. Vi skulle inte m era endast fatta beslu t om  ärenden  
som  gäller enbart oss u tan  skulle dessu tom  ha konkreta m öjligheter att påverka 
utvecklingen i E uropa. In tresse t för vårt arbete skulle öka avsevärt inte m inst på 
miljöpolitikens om råde. Då nordiska länder är m edlem m ar i EG, frågar m an sig 
om  det är N ord iska råde ts uppgift att försöka främja gem ensam m a ställn ingsta
g anden  i EG -frågan. D et är klart att de t är varje enskilt lands sak att fatta beslu t 
i EG -frågan m en borde vi inte driva på för att underlä tta  de nationella beslu ten  
när det gäller m edlem skapet i EG.

S tälln ingstagandet till E G -m edlem skapet är inte det enda väsentliga u tan  
också tidtabellen för förhandlingarna. D et är väl självklart att de nordiska län
derna kan nå ett m ycket bättre resu ltat i fö rhandlingarna om  vi förhandlar ge
m ensam t och ställer gem ensam m a villkor. D et m est olyckliga skulle vara att 
varje nord isk t land förhandlar separat m ed några års m ellanrum . D ärför är det 
klart att genast efter slutförda EES-förhandlingar bör de nordiska regeringarna 
gem ensam t se över h u r  de skall agera och enligt vilken tidtabell. I detta  sam- 
m ahang kunde  N ordiska rådets parlam entarikerförsam ling också spela en roll. 
D et föreslås att det på vårsessionen  1992 skulle hållas en debatt om visionerna 
för det nordiska sam arbetet efter 1992 och då vore d e t önskvärt att de nordiska 
parlam entarikerna skulle kunna  tala om  för regeringarna h u r  de håller sig till
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EG-frågan och vilka gem ensam m a villkor de vill fram föra i m edlem skapsför- 
handlingarna.

Enligt min europeiska vision är de t y tterst viktigt att EG utvidgas. Om  EG- 
sam arbetet fördjupas m en om rådet inte utv idgas så blir EG "Fortress Europé". 
D etta skulle dela E uropa och vara olyckligt för hela Europas fram tid. De no r
diska ländernas m edlem skap i EG skulle vara ett tecken på att de m ellanero- 
peiska länderna någon gång kan bli fullvärdiga m edlem m ar av E uropa. Därför 
tycker jag att våra lösningar kom m er att vara riktgivande för hela Europas 
fram tid.

M en även om  alla nordiska länder skulle senare på 90-talet bli m edlem m ar 
i EG så m åste vi kom m a ihåg att vi får leva några år m ed EES-arrangem anget. 
D et är inte så lätt att finna organisatoriska lösningar för denna fas. Dock bör 
m an u n d e r den  här tiden försöka förhindra att det nordiska sam arbetet inom  
EG kan börja. D etta kan kanske göras genom  att på förhand  - i N ordiska råde t - 
försöka behand la  de m est väsentliga beslu ten  redan  u n d er det beredn ingssta
dium  som  blir gällande i hela EES-området.

H err president! U tvecklingen går snabbt framåt. Om  vi inte om  ett år kan 
kom m a m ed konkreta å tgärder för att anpassa det nordiska sam arbetet i den 
europeiska utvecklingen, har vi förlorat tillfället som  vi ännu  har.

Blankenborg: President! D et finst ein underliggjande nostalgi i det nordiske 
sam arbeidet, ein lengt etter noko som  h ar vore. Frå høgst ulike hald blir dette 
u ttryk t i eit ønske om  ein renessanse  for det nordiske sam arbeidet. Ein set 
h åpe t sitt til den europeiske utviklinga. Det er trykket frå Europa som  skal setje 
fart i det nordiske sam arbeidet. M ot trykket frå E uropa må sm å land sam le seg 
for å bli høyrt. Sam an blir då også N orden  ein m aktfaktor av m iddels storleik i 
det europeiske sam spelet.

M en den  nordiske sty rken  er meir enn ein funksjon av folketal og økono
misk kraft. M ange h ar understreka  de t i debatten  her i dag. D en nordiske sam 
funnsm odellen  er i seg sjølv ein styrke og gjev N orden  ein autoritet langt u to
ver det som  folketal og økonom i skulle tilseie. D enne autoriteten blir fram heva 
av alle uavhengig  av politisk farge.

D ersom  den nordiske sam funnsm odellen  forvitrar, så forvitrar også limet i 
det nordiske sam arbeidet. D erm ed forvitrar også den spesielle autoriteten  som  
N orden  h ar i det internasjonale sam funnet.

D et einaste og logiske svaret på denne utfordringa burde vere å styrke og 
utvikle den nord iske sam funnsm odellen , m en vi opplever det m otsette. Vi 
opplever sterke krefter også i N orden  som  arbeider for ein økonom isk politikk 
som  nødvendigvis må føre til høg og vedvarande arbeidsløyse. Og nettopp  høg 
og vedvarande arbeidsløyse er den  største trusselen  m ot det nordiske velferds
sam funnet. A rbeidsløysa er eit u ttrykk for djup sosial u rett. V edvarande ar
beidsløyse fører dessu tan  til at denne u retten  blir godtatt. D et finst meir enn 
nok eksem pel på at arbeidsløysa bit seg fast og blir godtatt. A rbeidsløyse fører 
til større ulikskap. Likskap og folkeleg deltaking er im idlertid bæ rebjelkane i dei 
nordiske sam funna.

N yliberalism en er eit fram andlegem e i N orden . Parti og politiske krefter som  
godtar, ja aktivt m edverkar til arbeidsløyse og større sosial ulikskap, er i realite
ten også m ed på å underg rave g runnlaget for det nordiske sam arbeidet. D et er 
også m ed på å bryte ned  dei nordiske landas autoritet i forhold til om verda - 
vårt beste forhandlingskort i eit omskifteleg Europa.
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D en konservative sta tsm in isterkandidaten  i Sverige avseier like god t ein 
dødsdom  over N ord isk  Råd. D en einaste sjansen Carl Bildt ser for at de t no r
diske sam arbeidet skal overleve, er at alle land går inn  i EF - i sam la tropp . N a
turlegvis må utviklinga i E uropa få konsekvensar for det nordiske sam arbeidet. 
D et Carl Bildt gjer, er im idlertid å stille dei nordiske landa overfor eit u ltim a
tum . D ersom  dei nord iske landa ikkje vel den løysing på forholdet til E uropa 
som  Carl Bildt ønskjer, så vil ei eventuell konservativ  regjering i Sverige søkje 
å aw ik le  de t nord iske sam arbeidet for dei som  m åtte stå utafor EF.

D ette må vere eit av dei m est oppsiktsvekkjande innspela i d e t nordiske 
sam arbeidet. Typisk er de t vel at det norske Frem skrittspartiet i dag også hek tar 
seg på denne linja, i alle fall dersom  vi skal tru  rep resen tan ten  Skjervengen. 
M en dersom  det norske Frem skrittspartiet faktisk m einer at N ordisk  Råd skal 
avviklast, kjem  m edlem sforslaget frå dei sam e partia i eit underleg  lys. I dette 
m edlem sforslaget vil F rem skrittspartiet endre  lovene for N ordisk  Råd, slik at dei 
baltiske landa kan takast opp  i N ordisk  Råd. Kva for eit N ordisk  Råd er det da 
desse baltiske landa skal takast opp  i - er de t i det N ordisk  Råd som  skal 
avviklast? Eg berre spør.

Pia Kjærsgaard: H vis N ord isk  Råd overhovedet skal have en eksistensberetti
gelse, så synes vi fra D en Liberalistiske G ruppes side, at det ville væ re rimeligt 
at optage Baltikum i N ordisk  Råd. Prøv at lægge m æ rke til, hvor m egen debat 
der allerede er gået i dag m ed at diskutere Baltikum. M an b ruger sim pelt hen  
N ordisk  Råd til at d iskutere Baltikum. H vorfor i alverden kan m an så ikke give 
balterne den  håndsræ kn ing  at indlem m e dem  i N ordisk Råd?

S ådan som  N ordisk  Råd ser ud i øjeblikket, er jeg fu ldstæ ndig  enig med 
min forgæ nger hr. Kristen Poulsgaard  i, at N ordisk  Råd er overflødigt, at det er 
bureaukratisk , at d e t er forkert opbygget, at der ikke er behov for N ordisk  Råd. 
M en hvis m an indlem m ede de tre baltiske lande, ville det virkelig væ re godt, 
både for de tre lande, og fordi vi også kunne vise den velvilje, som  vi gerne vil 
vise De Baltiske Lande ved  at give dem  m edlem skab af N ordisk  Råd.

Blankenborg: President! Vi kan diskutere dei baltiske landa sitt forhold til 
N ordisk  Råd. Vi kan også diskuere N ordisk  Råd og korleis N ordisk  Råd funge
rer i dag. D et eg ønskte å sette fingeren på, var likevel at rep resen tan ten  Skjer
vengen  i dag støtta den linje Carl Bildt trekte opp, nem leg at N ordisk  Råd skal 
avviklast fordi at dei nordiske land må gå inn i EF. Og dersom  den  linja til hr. 
Skjervengen er den  som  er represen tativ  for Frem skrittspartiet, blir de t litt 
sjølvm otseiande å forlange at ein skal ta opp  dei baltiske landa i eit N ord isk  Råd 
som  ein faktisk vil aw ik le . M en dersom  det er slik at F rem skrittspartiet ikkje 
har noe ønske om  å aw ik le  N ordisk  Råd, kan vi gå vidare og diskutere dei bal
tiske landa sitt forhold til N ordisk  Råd og også m åten som  N ordisk  Råd funge
rer på.

Pia Kjærsgaard: Jam en så må jeg opfatte det på den  m åde, at vi kan få støtte til 
at indlem m e De Baltiske Lande i N ordisk  Råd. Jeg kan ikke opfatte den foregå
ende talers indlæ g på anden  m åde, end at han  egentlig er enig m ed mig i, at 
den bedste frem tid for N ordisk  Råd ville væ re at have De Baltiske Lande inde. 
Hvis ikke vi har de lande inde, så er der jo ikke de problem er, som  vi havde før 
i tiden m ed de and re  nordiske lande. De er jo for læ ngst afviklet, og vi h a r fået 
en fornuftig løsning på de problem er, vi havde engang i N orden .
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M en i dag er der altså tre sm å lande, som  træ nger til en håndsræ kn ing , og 
vi synes fra F rem skrid tsg ruppernes side, at det ville væ re rimeligt, a t vi gav 
dem  den  håndsræ kn ing . Jeg tror egentlig, vi er enige, når alt kom m er til alt.

Blankenborg: President! Eg skal bare få konstatere at i sosialdem okratiet har vi 
den praksisen  at den som  h ar noe å seie, også får gje u ttrykk for sine mei
n ingar. D erfor er vi også heilt opne for at F rem skrittspartiet p resen terer sine 
syn på dei baltiske landa i ein debatt i N ordisk Råd. D et er jo derfor N ordisk 
Råd har ein funksjon.

Tora Aasland Houg: Jeg hilser velkom m en den internasjonaliseringen og den 
åpningen  mot om verdenen  som  faktisk har skjedd i N ordisk Råd. M an skal ikke 
lenger enn  to år tilbake før en slik replikkordveksling som  den  vi nettopp  har 
væ rt v itner til, om tren t ikke kunn  skje, fordi N ordisk Råd ikke ønsket å d isku
tere noe an n e t en n  de nordiske land. Og det er all g ru n n  til å gi applaus til den 
utviklingen som  h ar skjedd fra kanskje den forløsende debatt på m øtet i M ari
eham n i novem ber i 1989, da N ordisk  Råd i høyeste grad  vegret seg for å drøfte 
den g ryende utviklingen i øst, og til dagens generaldebatt, m ed ikke bare vyer 
om N orden  i e t in ternasjonalt perspektiv , m en også m ed konkrete oppfølgings- 
forslag m ed b red  tilslutning fra flertall i de ulike kom iteene.

Jeg synes N ord isk  Råd nå begynner å bli sp ennende  og spenstig , og jeg 
im øteser ikke m inst oppfølging av de konkrete forslag som  Kirsti Kolle G røn
dahl annonserte  i sitt u tm erkede innlegg. Forslagene gikk på fellesskap om kring 
jernbane, televerk og energi. Jeg tror det haster, ikke m inst m ed energ isam ar
beid, fordi vi sløser og ødelegger ganske m ye m er miljø enn  vi bu rde. D et er på 
tide at de nordiske land på dette om rådet kanskje finner fram  til m er forplik
tende sam arbeid enn  m an har klart hittil.

M en hvilke internasjonale forhold er det da de nordiske land står overfor? 
D et er sterke krefter i bevegelse også i u tenverdenen . De viktigste som  jeg vil 
nevne i dette innlegget, er den europeiske integrasjon og sam arbeidsforsøkene, 
særlig innenfor økonom i og handel. Jeg vil nevne den økende m iljøbevisstheten 
som  vi ser over hele verden , og jeg vil også fram heve at de etablerte system ene 
har vist seg å kom m e til kort i forhold til de viktigste fram tidsutfordringene, 
nem lig et bedre miljø og en bærekraftig utvikling og mer m edbestem m else for 
folk flest.

D et er beklagelig at USA nok en gang har stilt seg i sp issen  for å b ruke vå
pen  og angrep  for å løse problem er. D et er et sterk t tilbakeslag for den  freds
p rosessen  og den  optim ism en vi h ad d e  i forhold til ned rustn ing  bare for et år 
siden, hvor de t var en m eget viktig prosess i gang mellom øst og vest. Etter 
min m ening kunne faktisk de nordiske land og de t nordiske sam arbeid spilt en 
m er aktiv rolle. H vorfor var det G orbatsjov som  m åtte kom m e m ed et fredsfor
slag, som  riktignok ikke er blitt fulgt opp, m en som  en tid stod øverst på dags
ordenen  in ternasjonalt? H vorfor kunne  ikke N orden  ha spilt en slik aktiv rolle 
og gjort et forsøk på å få slu tt på en prosess og en type aksjoner som  ødelegger 
både m ennesker og miljø? N orden  burde ikke sitte og vente på at andre  skulle 
ta initiativ. M an kunne  selv ha væ rt m er aktiv på banen .

E t m er forpliktende sam arbeid, som  jeg tror vi alle innser vi må ha i fram 
tida, må væ re bygd på folkelig deltakelse, og det må også bygges på at vi stadig 
gir h v erand re  m uligheten til m er kunnskap , m er åpenhet og m er inform asjon 
om  de problem ene som  skal løses.
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Jeg oppfatter dette  som  en forbedring av det som  er de g runn leggende v er
d iene for de nordiske land og de nordiske folk, nem lig en utvikling av velferds
staten  - den ofte utskjelte, m en absolutt b rukbare - og ikke en svekking av disse 
system ene. D et bu rde derfor væ re unødvend ig  å sikre seg at det nordiske 
sam arbeidet skulle fortsette, slik vi har m åttet gjøre det i oppfølgingen av 
O rganisasjonskom iteens innstilling, hvor man ønsker i forbindelse med n æ r
m ere europeisk  sam arbeid at d e t nordiske sam arbeidet får en form  som  m an 
f.eks. h a r fått i Be-Ne-Lux-landene innenfor EF. D et er helt riktig at dette  gjøres, 
m en det bu rde som  sagt væ re unødvend ig  å gi den  ekstra sikkerheten . Det 
b u rde væ re en  selvfølge at de nordiske land fortsatt skulle kunne  utvikle sitt 
sam arbeid.

E tter min m ening gir verken EF eller EFs grunn lag  gjennom  R om atraktaten 
svar på de m est på trengende  spørsm ålene vi stå r overfor. H va er det som  
trengs for å sikre at vi overleverer en verden  til de kom m ende generasjoner 
som  er i bedre  stand  enn den  vi selv nå har stelt i stand? Jo, det er m er dem o
kratisk styring, det er bedre  vilkår for fellesskapsløsninger, det er bedre hensyn  
til de små, til ulike m inoriteter, og det er en sans for n a tu rressu rse r og en høy 
standard  på helse, miljø og sikkerhet - kort sagt, en videreutvikling av den 
nordiske modell og de nordiske sam arbeidsform er.

Jeg vil likevel advare m ot å bli for sterk i hyllesten av det nordiske slik det 
har væ rt. Jeg slu tter meg helt og fullt til de som  m ener at vi må også utøve en 
ganske sterk grad  av selvkritikk, og vi må væ re lyttende u t fra de viktige verd i
ene om  dem okrati og fellesskap, som  jeg tror er de eneste som  kan redde  både 
N orden  og resten  av verden  i tiden fram over

Terje Davidsen: F ru  præ sident! For en nyvalgt kan forholdene i N ordisk Råd 
virke overvæ ldende m ed udvalg, som  efter fæ røske forhold har m ange m ed
lem m er, tillige m ed at m edlem m erne eller politikerne kom m er fra forskelige 
lande.

Jeg h ar bem æ rket mig, at en stor del af forslagene til denne session - jeg vil 
næ rm est sige også til denne session - er forslag om  væ rn  af na tu ren  u n d er 
forskellige form er. H er tæ nker jeg på forslag om  forskellige reguleringer for tra
fikken, hvor m an er opm æ rksom  på den skadelige virkning, som  udstø d n in g s
gasser har på vores miljø. I nogle tilfælde er det sådan , at m an skal u den  for sin 
egen an dedam  for at se, hvilke ting m an er fælles om  i andedam m en. Således 
også for os i N orden . For om verdenen  står N orden  som  et sym bol på friskhed, 
ren h ed  og m enneskelige væ rd ier. D isse ting skal vi væ rne.

For os på F æ røerne er den  forurening, der påvirker havet om kring os, den 
trussel, vi er m est op taget af. I de seneste  år er der talt og skrevet m eget om 
atom kraftanlæ ggene og p lanerne for genanvendeliggørelse af atomaffald, som  
skal foregå i D ounreay  i Skotland. D et er ret tæ t på fæ røsk territorium . Fra 
fæ røsk side h ar vi ved flere lejlighed påpeget den store trussel, som  denne 
v irksom hed vil væ re for farvandet om kring os.

D er har væ re t foretaget undersøgelser af havet og livet på b u n d en  af havet 
ved F æ røerne, det såkaldte Biofar-projekt. M an har undersøgt, hvilke sm ådyr 
og andre  organism er der trives der. D isse undersøgelser har vist, at farvandet 
om kring F æ røerne er et af verdens reneste. D ette skyldes selvfølgelig vores be
liggenhed fjernt fra fo rureningskilderne. Derfor er vi m eget på vagt, n å r vores 
væ rdifulde havm iljø bliver true t af forurening.

Et spørgsm ål, som  optager os på F æ røerne m eget for tiden, er udviklingen 
af vores forhold til EEC (eller EG eller EF). På trods af lange og m ange forhand-
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linger parte rne imellem er der ikke kom m et et tilfredsstillende resu ltat endnu . 
Fra færøsk side har der væ re t lagt op til at få en frihandelsaftale, som  tilgodeser 
vores behov for en rimelig eksportaftale for fiskeprodukter.

Sam tidig m ed at Fæ røerne har forhandlet, har også Efta ført forhandlinger, 
u den  at disse er afsluttede. I så henseende  er vi i sam m e situation, F æ røerne og 
de nordiske lande, som  er m ed i Efta.

På Fæ røerne er vi i øjeblikket i gang m ed en omstilling. Fra at væ re et sam 
fund  m ed m asser af arbejde og stor aktivitet skal vi til at indstille os på en tru 
ende arbejdsløshed og form indsket aktivitet generelt. D ette er en omstilling, 
som  alle ser er nødvendig , og som  m an m ed m ere eller m indre entusiasm e er 
i gang m ed.

N år jeg læ ser anm æ rkn ingerne til nogle af forslagene fra udvalgene, ser jeg, 
at også N ordisk  Råd har b eg ræ nsede økonom iske midler at d isponere over.

De senere  år er der sket kolossale forandringer i E uropa. G ræ nser er blevet 
åbnet, som  vi ikke tu rde  drøm m e om  for få år siden. De fo rhenvæ rende kom 
m unistiske lande skal nu omstille sig til anderledes dem okratiske styreform er. 
De skal væ nne sig til, at flere partier skal sam arbejde, og dette er en glædelig 
udvikling. Vi må ønske, at udviklingen i De Baltiske Lande igen er på vej i den 
rigtige retn ing efter de tilbageslag, som  vi har oplevet i den seneste tid.

Jeg h ar bem æ rket, at en stor del af forslagene på denne session er forslag 
om på forskellige m åder at støtte udviklingen og opbygningen og sam arbejdet 
med Baltikum og visse and re  Ø stlande; m åtte dette væ re m edvirkende til at st
yrke den dem okratiske udvikling.

På Fæ røerne er fiskeriet det altdom inerende erhverv, og vi er m eget af
hæ ngige af de fiskekvoter, vi kan få. Jeg skal ikke h er und lade at takke Island 
for deres store velvilje m od fæ ringerne ved tildeling af fiskekvoter ved  Island.

På de t kulturelle om råde havde vi på Fæ røerne den  store glæ de, den  store 
oplevelse og nationale begivenhed, at K ongsbogen sidste år af den svenske re
gering blev givet til opbevaring på F æ røerne. Vi takker den svenske regering og 
Sverige Riksdag for deres sto rsind  og den venskabelige holdning, der her er 
kom m et til udtryk. Vi fæ ringer føler, at der på det kulturelle om råde er stor 
g robund  mellem  m edlem slandene i N ordisk  Råd, og tager m ed glæ de til efter
retn ing, at resu ltaterne har m anifesteret sig tilfredsstillende. De opnåede resu l
tater er både en inspiration og et bevis for, at der ikke er tale om tom  snak, 
men konkrete handlinger, n år m an taler om  sam arbejde på nordisk plan.

Riihijärvi: H erra presidentti! Viime aikoina pohjoism aisissa puheenvuoro issa on 
kritisoitu Suom en asennetta Baltian maihin ja väitetty Suom en olevan liian pas- 
siivinen kannanoto issaan .

Suom en ja esim erkiksi Islannin tai Tanskan suhtau tum isessa Baltian täm än- 
hetk iseen tilanteeseen onkin ilman m uuta suuria eroja. Tanskassa ja Islannissa 
sam oin kuin  m uissa Pohjoism aissa on esitetty julkisuudessa jopa johtavien po- 
liitikkojen taholta vaatim uksia N euvostoliitolle, että Baltian m aat tulisi m ahdol- 
lisimman nopeasti irrottaa N euvostoliitosta ja sallia niiden itsenäistym inen. 
Sam oin on tuom ittu  N euvostoliiton Baltiassa harjoittam a väkivalta ja mielipi- 
teenilm aisujen tukahdu ttam inen . Ensiksikin haluaisin todeta sen, että olen täy- 
sin sam aa mieltä väkivallan harjoittam isen suh teen . En hyväksy kansalaisten 
m ielipiteenilm aisujen tukahdu ttam ista  enkä väkivallan käyttöä sen  estäm iseksi. 
N euvostoliiton Baltian maissa harjoittam at toim et on yksiselitteisesti tuom ittava 
ja siihen syyllistyneet saatettava edesvastuuseen  teoistaan. Tästä onkin ole-
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m assa lupauksia mm. N euvostoliiton Suom elle antam an vastauksen  m uodossa, 
ja tähän  lupaukseen  m eidän on luottam inen.

Mitä tulee sitten Baltian m aiden itsenäisyyden vauhdittam iseen, olen eri mi- 
eltä täällä useissa puheenvuoro issa esitettyjen ajatusten kanssa. M ielestäni Po- 
h joism aat eivät tee ainakaan hyvää palvelusta Baltian maille siinä, että ne 
yllyttävät niitä nopeu ttam aan  vapautum iskehitystään  ja itsenäistym ispyrki- 
m yksiään. En voi ym m ärtää sitä, että itsenäistym inen voisi tapah tua yhdessä 
hetkessä, vaan katson että se on pitkällinen ja vaikea prosessi. Tästä hyvänä 
esim erkkinä on S uom en om a itsenäistym iskehitys, jota kesti käy tännössä lähes 
koko 1800-luvun ajan. En tarkoita tällä sitä, että Baltian m aiden itsenäistym isen 
tarvitsisi kestää kym m eniä vuosia, m utta ei se m yöskään voi tapah tua yhdessä  
tai kahdessa vuodessa. Kuka olisi esim erkiksi vuosi tai kaksi sitten kuvitellut 
P ohjoism aiden neuvoston  kokouksessa olevan Baltian maista jopa presidentti- 
tason edustajia.

M ielestäni Pohjoism aiden ja Pohjoism aiden neuvoston tulee tukea Baltian 
maita niiden itsenäistym ispyrkim yksessä, m utta em m e saa olla yllyttäjiä tai 
ylioptim ism in lietsojia. P residentti Paasikiven tunnuslause  on nytkin ajankoh- 
tainen: "Tosiasioiden tunnustam inen  on v iisauden alku." Pohjoism aiden tulisi 
ryhtyä tukem aan Baltian maita niiden om an sivistyksellisen, taloudellisen ja 
teollisen kehityksen eteenpäin  viem isessä ja tätä kautta valm istelem aan niiden 
yhte iskuntien  kypsym istä m ahdolliseen suhteellisen piankin tapah tuvaan  itse- 
näistym iseen. K un Pohjoism aiden tuella saadaan  Baltian m aiden sisäiset olot 
riittävän kehittyneiksi, kansalaiset omillaan toim eentuleviksi ja itsenäisiksi, voi- 
vat m aat tulla toivottavasti tapah tuvan  itsenäistym isen jälkeen huom attavasti 
parem m in toim een. Stalinin ajan vääryydet on korjattava rakentavalla yhteis- 
työllä Pohjoism aiden, Baltian m aiden ja N euvostoliiton kanssa. Täm än kaltainen 
apu ja tuki ei m yöskään riko millään tavalla valtioiden sisäisiin asioihin p u u ttu - 
m attom uuden  periaatetta.

Lopuksi haluaisin  sanoa m uutam an sanan  Pohjoism aiden roolista yh tene- 
vässä E uroopassa . Pohjoism aat m uodostavat suhteellisen yh tenäisen  ja oma- 
leim aisen osan E urooppaa, joten on täysin luonnollista, että ne sopisivat erin- 
om aisesti harjo ittam aan edelleenkin tiivistä yhteistyötä. Tulevaisuudessa täm ä 
yhteistyö voisi ainakin taloudellisissa kysym yksissä tapah tua jonkin m uotoisena 
eurooppalaisen  talousalueen sisällä. Tästä hyvänä esim erkkinä ovat esim erkiksi 
Benelux-maat, jotka ovat edelleenkin om aleim ainen osa EY:tä. Samalla tavalla 
tulisi myös Pohjoism aiden olla harm oninen osa eurooppalaisten  valtioiden 
joukossa. Läheisestä yhteistyöstä olisi eri Pohjoismaille huom attavasti hyötyä 
niiden ny t hakiessa om aa rooliaan E uroopan talousyhteisössä, ja m ahdollisesti 
niiden sinne päästyä niiden yh te inen  ääni kuuluisi huom attavasti yksittäisiä 
maita parem m in . Täm än ei su inkaan tarvitse merkitä Pohjoism aiden neuvoston  
roolin häviäm istä, vaan nykyisen kaltainen Pohjoism aiden parlam enttien  
välinen elin on edelleenkin tarpeellinen.

Riihijärvis anförande i svensk översättning:
H err p resident! På sistone h ar m an i nordiska inlägg kritiserat F inlands in

ställning till Baltikum och man har påstått att Finland förhåller sig för passiv t i 
sina stä lln ingstaganden .

Finlands och exem pelvis Islands och D anm arks inställning till situationen i 
de baltiska länderna skiljer sig u tan  tvekan m arkant. I D anm ark och Island så
som  även i de andra  nordiska länderna har till och m ed ledande politiker fram 
fört krav på Sovjetunionen att de baltiska länderna borde frigöras från Sovjet
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un ionen  så fort som  möjligt och låta dem  bli självständiga. M an h ar också för
döm t d e t våld som  S ovjetunionen tagit till i Baltikum, likaså att m an s tryp t y tt
randefriheten . För d e t första vill jag konsta tera att jag håller helt m ed om  när 
det gäller våldet. Jag accepterar inte att m an kväver m änniskornas y ttrandefri
h e t och inte heller att m an an v än d er våld för att göra det. D et som  Sovjetunio
nen  gjort i de baltiska länderna m åste helt entydigt fördöm as och de skyldiga 
ställas till ansvar. D etta h a r m an redan  lovat i det svar som  Sovjetunionen läm 
n a t till F inland och detta löfte h ar vi att lita på.

A ngående frågan om  att påskynda självständigheten  av de baltiska länderna 
håller jag inte m ed de tankegångar som  fram förts h ä r i m ånga inlägg. Jag tycker 
a tt de nord iska länderna inte gör de baltiska länderna någon  tjänst om  de u p p 
m anar dem  att påskynda sina frigörelse- och sjä lvständighetssträvanden . Jag 
kan inte inse att sjä lvständighetsprocessen skulle kunna  ske i ett ögonblick u tan  
jag anser att det är fråga om  en lång och svår process. Ett bra exem pel på detta 
är F inlands egen självständighetsutveckling, som  i praktiken tog nästan  hela 
1800-talet. Jag m enar inte att de baltiska ländernas självständighetsprocess 
skulle behöva ta tiotals år, m en det kan inte heller ske på ett eller två år. Vem 
hade till exem pel för ett p ar år sedan  ku n n at föreställa sig att det vid N ordiska 
rådets session deltar rep resen tan ter från de baltiska länderna till och m ed på 
presidentnivå!

Jag tycker att de nordiska länderna och N ordiska råde t borde stödja de bal
tiska länderna i deras sjä lvständighetssträvanden , m en vi kan inte driva på eller 
anstifta överoptim ism . P residen t Paasikivis motto "Att erkänna fakta, är u r
sp ru n g et till klokhet" är fortfarande aktuellt. De nordiska länderna borde stödja 
de baltiska länderna i deras kulturella, ekonom iska och industriella utveckling 
och därigenom  förbereda sam hällen för eventuell självständighet som  kanske 
u p p n ås relativt fort. Efter att förhållanden i Baltikum utvecklats med nord isk t 
stöd tillräckligt, och efter att m edborgarna h u n n it bli självförsörjande och 
självständiga, kan dessa länder förhoppningsvis klara sig m ycket bättre, när de 
blivit självständiga. O rättv isorna från Stalins tid m åste rättas till genom  
konstruk tiv t sam arbete m ed de nordiska länderna, de baltiska länderna och 
S ovjetunionen. S ådan hjälp och sådan t stöd strider inte heller på något sä tt mot 
principen om  att m an inte skall blanda sig i en annan  stats in terna angelägen
heter.

Till slut skulle jag vilja säga några ord om de nordiska ländernas roll i ett in
tegrerat E uropa. De nordiska länderna utgör en relativt enhetlig och särpräglad  
del av Europa, varför de t är helt naturlig t att de fortsätter m ed sitt nära sam ar
bete. I fram tiden k unde  sam arbetet, åtm instone i ekonom iska frågor, drivas 
inom  ram en för ett ekonom iskt sam arbetsom råde. Ett bra exem pel på detta är 
B eneluxländerna, som  fortfarande är en särpräglad  del av EG. På sam m a sätt 
borde de nordiska länderna utgöra en harm onisk del bland andra  europeiska 
länder. Ett nära sam arbete skulle vara till sto r nytta för de olika nordiska län
derna när de nu  söker sin roll i det europeiska ekonom iska sam arbetet och se 
dan  alla eventuellt kom m it m ed skulle deras gem ensam m a röst höras avsevärt 
bättre än de enstaka ländernas röst ensam . Detta skulle inte på något sätt inne
bära att N ordiska rådets roll spolieras, u tan  vi behöver fortfarande detta n o r
diska in terparlam entariska organ.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.
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D et anm äldes att behand lingen  av m inisterrådets berättelser C 1 och C 2 fortsät
ter i u tskotten .

Rådet beslöt att lägga Dokument 1: Rapport från Nordiska rådets presidium, till hand
lingarna.

M ötet avslu tades kl.18.50
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Protokoll 

2:a mötet

O nsdagen den 27 februari 1991 kl. 09.05 - 14.50

P residen ter: G rethe Lundblad (1-2), Ivar H ansen  (3-9), Karin S öder (10), A nker Jør
gensen  (11-12), M ats N yby (13-14)

Dagordning

1. C 1/1991 N ordiska m inisterrådets berättelse om  det nordiska sam arbetet
C 2/1991 N ordiska m inisterrådets redogörelse om  p lanerna för det nordiska 
sam arbetet (budgetdebatt)

2. C 5/b Berättelse från N ordiska ku ltu rfonden  1989

3. A vskrivning av följande rekom m endationer:

45/1987/b F inansieringen av det nordiska sam arbetet 

1/1991/b N ordiska m inisterrådets budget för 1991

4. Allmän sakdebatt om  kommunikationsutskottets saker

5. A 902/t M edlem sförslag om  förbättrade kom m unikationsm öjligheter för hörsel
skadade

6. A 907/t M edlem sförslag om  det nordiska järnvägssystem et

7. A 911/t M edlem sförslag om  skärp ta  regler beträffande vägtrafikens miljöeffekter

8. A 933/t M edlem sförslag om  en sam ordnad  transportpolitik

9. A 934/t M edlem sförslag om  sam ordning  av forskningsresurserna på transpo rt
om rådet

10. A 940/t M edlem sförslag om  kvalitetssäkring och legalitetskontroll i förbindelse 
m ed databaserade system  i offentlig förvaltning

11. A 942/t M edlem sförslag om  sam ordning av transportpolitik  och företagsutveck
ling i Skagerrak-om rådet

12. B 115/t M inisterrådsförslag om säkrare trafik i N orden . H andlingsprogram  1992 
-1994

13. E-saker (frågor och svar) i anslu tn ing till kom m unikationsutskottets sakom råde:

E 51 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående m öjligheterna att transpo r
tera oljeriggar u t u r  Ö stersjön

E 19 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående hand ikappaspek ter inom  tu 
rism

E 26 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående fordonstekniskt sam arbete

E 29 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående följderna av en fast 
Ö resundsförb indelse för Ö stersjöom rådet och speciellt de baltiska länderna

E 35 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående planerna för etablering av 
en fast Ö resundsförb indelse mellan K öpenham n och M almö
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E 57 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående vägm ärkessystem et i N or
den

E 28 Fråga till D anm arks regering angående färjeförbindelserna mellan 
Skåne och Bornholm

13. A vskrivning av följande rekom m endationer:

9/1985 Sam arbete om  handelssjöfarten

18/1986 Låsningsfria brom ssystem  i bilar

42/1987 Internationell sam verkan för förenkling och harm onisering av väg
m ärkessystem et

8/1988 S nabbare postgång  mellan och inom  de nordiska länderna 

21/1989 Ö kat sam arbete inom  turism en

Ändringar i m edlem slistan

D et anm äldes att Per Olof H åkansson  och G unnar Björk återtagit sina p latser i rå
det, att Eeva-Liisa M oilanen för denna dag ersätter Mirja R yynänen och att K rister 
S kånberg u n d e r del av denna dag ersä tter M arianne Sam uelsson.

Rådet beslöt ändra medlemslistan i enlighet härmed.

C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om det nordiska samarbetet, C 2: Nor
diska ministerrådets redogörelse för planerna för det nordiska samarbetet 
(budgetdebatt)

R ådet behand lade  ovannäm nda två saker i ett sam m anhang .

Budget- och kontro llu tskottet hade föreslagit,

A. att N ordiska råde t m ed anledning av berättelsen  C 1/1991 beslu tar om  föl
jande u tta lande:

N ord iska råde t hem ställer till N ordiska m inisterrådet

1. att inom  ram en för den pågående effektiviseringen av m inisterrådsorgani- 
sa tionen  arbeta för en ökad in tern  sam ordning  mellan sektorerna

2. att i d e t fortsatta arbetet lägga vikt vid de synpunk te r som  budget- och 
kontro llu tskottet sam t fackutskotten fram fört

3. att m in isterrådet till 40:e sessionen fram lägger ett förslag om det fortsatta 
nordiska sam arbetet inom  byggsektorn  och att hänsyn  därvid tas till de syn 
p u n k te r som  fram förts av budget- och kontrollutskottet

B. att N ord iska råde t lägger C 1/1991 till handlingarna.

C. att N ordiska råd e t m ed an ledning  av berättelsen  C 2/1991 beslu tar om  föl
jande y ttrande:

N ord iska råd e t hem ställer till N ordiska m inisterrådet

1. att prioritera sam arbetet m ed Baltikum och att säkerställa finansieringen 
av detta sam arbete
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2. att även prioritera miljö i vid bem ärkelse och att fortsätta arbetet m ed att 
in tegrera m iljöfrågorna i olika sam arbetssektorer

3. att arbeta m ed längre tidsperspektiv . C 2/1992 bör således innehålla pla
n erna  för 1993 - 1995

4. att sek torerna p rioriterar sin verksam het på ett sådan t sätt att det klart 
fram går vad som  kom m er att kunna genom föras, även vid nedskärn ingar av 
sek torbudgeten

D. att N ord iska råd e t lägger C 2/1991 till handlingarna.

K om m unikationsutskottet hade föreslagit,

E. att N ordiska råde t m ed anledning av C 2/1991 beslutar om  följande y ttrande: 

N ordiska råd e t hem ställer till N ord iska m inisterrådet

att u tarbeta en investeringsplan  för den överordnade nordiska in frastruk tu
ren

att u tarbeta en finansieringsplan för investeringar i den överordnade in
frastruk tu ren  i N orden  där hänsyn  tas till alternativa finansieringsm öjlighe
ter

att verka för en nordisk  transportm arknad  där cabotagetransporter är tillåtna 
inom  både land- och flygtransporterna

att prioritera sam arbetet inom  trafiksäkerhetsom rådet, sam t

att finansiella m edel tillförsäkras för fortsatta m arknadsföringskam panjer i 
syfte att u tom nordiska turister väljer N orden  som  resm ål

F. att N ordiska råde t lägger C 2/1991 till handlingarna.

Juridiska u tsko ttet hade föreslagit,

G. att N ordiska råd e t m ed anledning av C 2/1991 beslu tar om  följande y ttrande: 

N ordisk  Råd henstiller til N ordisk  M inisterråd

á redegjøre for p lanene for det nordiske sam arbeidet etter 1992 på Juridisk 
utvalgs om råder

å fortsette arbeidet m ed å sikre den nordiske passoverenskom sten  etter at 
kontrollen ved EFs indre grense opphører

ð sette igang arbeid m ed å revidere den nordiske ekteskapskonvensjonen  av 
1931

á intensivere vurderingen  av flyktningepolitiske strategier

å g jennom føre et sem inar m ed deltakelse fra utvaltgte østeuropeiske land 
m ed sikte på kom petanseoverføring på forbrukerom rådet

H . att N ordiska råde t lägger de till juridiska u tskottet hänvisade delarna av 
C 2/1991 till handlingarna.

Ekonom iska u tsko ttet hade föreslagit,

I. att N ordiska rådet m ed anledning av C 2/1991 beslu tar om följande uttalande:

N ordisk  Råd udta ler følgende:

1. Form  og præ sentation  af årets C 2 findes tilfredsstillende og m inisterrådet 
opfordres til i frem tiden at anvende C 2 som  p lanlæ gningsredskab
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2. M ed bag g ru n d  i en gennem gang og evaluering af det nord iske sam ar
bejde og dets placering i den  internationale om verden, bør m inisterrådet 
frem læ gge et frem tidsprogram  til debat på 40. session

3. A rbejdsprogram m et for Baltikum og Ø steuropa bør løbende udbygges, og 
den  langsigtede finansiering sikres

4. N o P E F 's  frem tidige arbejde i relation til Ø steuropa bør sikresfinansielt

5. Sam arbejdet om  teknisk/industriel forskning og udvikling er af strategisk 
vigtig betydning  for udviklingen af de nordiske landes konkurrencekraft og 
for en bæ redygtig  udvikling. D ette sam arbejde bør derfor prioriteres højt i 
beslu tn inger om  p lan læ gning og finansiering

6. M inisterrådet bør indlede en proces, som  kan føre til en revision af Kø- 
benhavnskonven tionen  om  det bistandspolitiske sam arbejde mellem  de 
nord iske lande

7. Et ny t p rog ram  for Bolig- og B yggesektoren bør udarbejdes til 40. session

Carl 1. Hagen hade till u tskottets betänkande reservera t sig angående p u nk te rna
2, 5 och 7.

J. att de till u tsko ttet hänvisade delarna av C 2/1991 läggs till handlingarna.

Social- och m iljöutskottet hade  föreslagit,

K. att N ordiska råde t m ed anledning av C 2/1991 beslu tar om  följande y ttrande: 

N ordiska råde t uttalar följande:

1. N ordbors rättigheter bör kvarstå som  ett sam arbetsom råde och bevakas 
inte m inst i sam band m ed en ökad harm onisering m ed EGs regler

2. U ngdom sarbetslösheten  bör även fortsatt vara förem ål för nordiska insat
ser

3. D en nord iska sociala tryggheten  får ej försvagas i sam band m ed en ökad 
harm onisering  m ed EGs regler. T rygghetskonventionen bör utgöra en bas 
för att bevaka den  sociala dim ensionen i förhandlingarna m ed EG

4. De nord iska ländernas alkoholpolitiska s trävanden  får ej försvagas i sam 
band  m ed en ökad harm onisering m ed EG. M inisterrådet bör undersöka 
m öjligheterna att bibehålla de nordiska ländernas alkoholpolitik

5. Ett m inisterrådsförslag om nordisk handlingsp lan  för na tu rvård  bör före
läggas N ord iska råde t innefattande åtgärder inom  både m iljösektorn och 
jo rd- och skogsbrukssek torn

6. Med hänsyn  till de stora m iljöproblem en i Sovjet och Baltikum och de be
g ränsade resu rserna m åste stark prioritering och m ålinriktning av m iljöinsat
serna ske. I första h an d  m åste åtgärderna inriktas på de m est skadliga föro
ren ingarna

7. D et största problem et är bristen på kapital, vilket försvåras av att de bal
tiska republikerna inte anses kreditvärdiga. De nordiska ländernas rege
ringar bör beslu ta om ytterligare en kred itordn ing  inom  ram en för N ordiska 
investeringsbanken, avseende m jukare villkor för m iljöinsatser i Baltikum

L. att N ord iska råd e t lägger de till social- och m iljöutskottet hö rande delarna av 
dokum entet C 2/1991 till handlingarna.
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K ulturu tskottet hade föreslagit,

M . att N ordiska råd e t m ed an ledning  av C 2/1991 beslu tar om  följande y ttrande:

N ord iska råd e t hem ställer till N ordiska m inisterrådet

att senast u n d e r 1992 finansiera ku ltu rhand lingsp lanen  m ed den  reste rande 
sum m an av 35 MDKK ovanför 1987 års budgetnivå

att initiera och organisera ett p rojekt om  N orden  och ku ltu ren  i fram tidens 
E uropa

att ingå ett sam arbete m ed N ord iska råde t och E uroparådet om  kulturtu rism  

att fo rtsatt utveckla och stödja ungdom s- och utväxlingssam arbetet

N . att N ordiska råd e t lägger de till ku ltu ru tsko tte t hänv isade delarna av C 2
1991 till hand lingarna.

Per O lof H åkansson (budget- och kontrollu tskottets ta lesm an för C 1): På d en n a  
p u n k t lägger ett enigt budget- och kontro llu tskott fram  sina förslag. De är sam lade 
i tre h u v u d g ru p p er. För de t första hem ställer vi till N ordiska m in isterrådet att det 
skall arbeta för en ökad in tern  sam ordning  mellan de olika sek torerna och att mi
n isterrådet i detta arbete skall lägga vikt vid de sy npunk te r som  såväl vi i budget- 
och kontro llu tskottet som  de olika fackutskotten har fram fört.

För det andra  lägger vi fram  ett förslag, där vi beträffande det fortsatta nordiska 
sam arbetet inom  byggsektorn  vill ha ett m inisterrådsförslag.

För de t tredje säger vi att C 1-dokum entet skall läggas till handlingarna.
Vi är i u tsko ttet eniga om  detta förslag, och vi är glada över den  utveckling som  

vi h a r k u n n a t konstatera u n d e r senare år i relationerna till m inisterrådet. Vi för en 
bra dialog m ed fö reträdarna för m inisterrådet. D et hand lar om  att vi kan utveckla 
beg reppen  så att vi får en k larare och bättre definition av de ting som  vi talar om.
Vi kan då bättre förstå varand ra  även om  vi använder olika begrepp . Vi har arbetat 
oss fram  till e tt gem ensam t synsätt. De ru tiner och den dialog som  vi num era har 
utvecklat tycker vi är ganska bra.

Jag skall inte använda så m ycken tid för att utveckla vad u tskottet säger i sitt 
betänkande. Var och en kan ju själv läsa det. Låt mig bara beträffande kontroll
uppgiften  säga att den  är tryckt i en separat rapport. Alla som  har någo t intresse 
för h u r budget- och kontro llu tskottet sköter sig bör ägna denna rap p o rt en viss 
om sorg. Jag hoppas verkligen att de m ånga nya och in tressan ta förslag som  finns 
i denna g ranskn ingsrappo rt skall kunna bilda underlag  för ett bra och konstruk tiv t 
m inisterrådsförslag beträffande byggsektorn.

Låt mig i stället använda tiden till att ställa frågor till oss själva. Varför har vi ett 
budget- och kontrollutskott? Vad vill vi på rådssidan  att detta u tskott skall göra? 
Tror vi att detta är ett u tskott, som  har att företräda rådssidan  i budgetprocessen  
på det sä tte t att budget- och kontro llu tskottet skall svara för kontak terna m ed t.ex. 
m inisterrådet, när rådet inte är samlat? Tyvärr är det inte så. Jag skulle vilja påstå 
att delar av den  kritik - till en del är den  befogad och till en del obefogad - som  re
ses mot budgetp rocedu ren  kan ha sin g ru n d  i att vi på vår egen sida av verksam 
heten  h ar oklara förhållanden så till vida att budget- och kontrollutskottets roll inte 
är särskilt väl utvecklad på g ru n d  av de häm ningar som  den gällande instruk tionen  
m edför.

Tror vi att det andra och viktiga ledet som  vi inte skall glömm a, näm ligen kon
trolluppgiften i u tskottets verksam het, är organiserad så att u tskottet självt kan ta 
nödiga initiativ och verka i denna uppgift på det sätt som  åtm instone jag skulle 
önska? Svaret även på denna fråga är dessvärre nej. Också här är instruktionen
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häm m ande. Skall vi kunna  arbeta m ed en större grad  av trovärdighet, vilket vi har 
an ledning  att sikta mot, finns det skäl att se över dessa funktioner. Vi m åste u n d e r
söka h u r  vi h ar det hos oss själva, innan  vi riktar kritik åt andra håll.

Vi bör ställa oss själva frågan: Vem prövar och följer u p p  presid iets budget? 
Vem ser till att den  kvalitetsgranskning som  rimligen m åste ske av all verksam het 
har ett inflytande på och en insyn i även den  verksam het som  presid iet bedriver? 
För trovärd ighetens skull m åste m an söka ett bättre svar på dessa frågor än dem  vi 
kan ta fram  i dag.

M ed dessa kortfattade reflexioner y rkar jag bifall till budget- och kontro llu tsko t
tets förslag beträffande C 1.

Komstedt (budget- och kontrollu tskottets talesm an för C 2): M inisterrådets plane- 
r ingsdokum ent C 2/1991 har hänvisats till budget- och kontrollutskottet, som  vill 
fram föra följande synpunk te r.

Inledningsvis kan u tsko ttet konsta tera att det är en väsentlig skillnad mellan 
förra årets C 2-dokum ent och årets. C 2 i år kan göra skäl för nam net planerings- 
dokum ent. D et är inform ativt och ger tillsam m ans m ed arbetsprogram m et "N orden 
i Europa" en bra bild av p lanerna för de närm aste åren.

M en detta innebär inte att u tskottet är helt tillfreds m ed årets C 2-dokum ent. 
U tskottet m enar att tidshorisonten  är för kort. I de flesta fall talas det om  vad som  
skall göras 1991 och 1992. P lanerna för 1991 känner vi redan  till. De har d iskuterats 
i sam band m ed budgetförslaget, så de har ingenting i C 2 att göra. Både arbe tsp ro 
gram m et och den ekonom iska handlingsp lanen  u p p h ö r 1992.

Att det inte blir någon  ny ekonom isk handlingsp lan  h ar klart deklarerats av fi
nansm inistrarna. H u r det ekonom iska sam arbetet skall se u t efter 1992 är inte klart. 
U tskottet har tidigare framhållit, och anser fortfarande, att m an bör ha en långsiktig 
strategi och budgetp lanering  för det nord iska sam arbetet. U tskottet är m edvete t om 
att det finns oklarheter beträffande h u r  sam arbetet m ed EG och Ö steuropa kom m er 
att utveckla sig, m en det nordiska sam arbetet har så m ånga dim ensioner, att det 
borde varit möjligt att i C 2/1992 säga något m er om planerna, åtm instone för 1993 
m en helst även för 1994.

M inisterrådets övergripande prioriteringar gäller N orden  i Europa, Ö steuropa- 
sam arbetet, främ st Baltikum, ku ltursam arbetet inklusive forskning och m iljösam ar
betet. U tskottet h ar givetvis inget att invända mot detta, eftersom  det är vad u tsko t
tet tidigare prioriterat. N är det gäller Baltikum sam arbetet är em ellertid finansie
ringen efter 1991 oklar. U tskottet anser att arbetet för självständighet och dem okrati 
i Baltikum bör prioriteras högt och att det därför kan bli nödvänd ig t att satsa extra 
pengar på detta.

U tskottet h a r också prioriterat m iljösam arbetet, eftersom  det, oberoende av h u r 
världen  ser u t efter 1992, kom m er att kunna  ge N orden  m öjligheter att påverka 
både den nordiska och den  globala miljön. U tskottet är därför positivt till att m inis
te rråde t fram lägger ett ny tt m iljöforskningsprogram . Eftersom  det i princip inte 
skall starta  förrän  1993, fö rutsätter u tsko ttet att det skall kunna finansieras m ed de 
m edel som  frigörs n är b iotekonologiprogram m et avslutas.

De budgetm ässiga u tsik terna för de t nordiska sam arbetet är inte särskilt ljusa. 
M inisterrådets p laneringsföru tsättn ing  för de närm aste åren är nolltillväxt i reala 
term er. U tskottet har accepterat detta för 1991, då m an även nationellt får räkna 
m ed budgetnedskärn ingar på m ånga om råden. U tskottet m enar em ellertid att en 
nolltillväxt u n d e r  en längre tid kom m er att skapa problem  för det nord iska sam 
arbetet, i sy n n erh e t som  m inisterrådet fram håller att den dynam iska utvecklingen 
i Europa kom m er att ställa nya och större krav på det nordiska sam arbetet. Även
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om  m an kan  göra en del besparingar genom  rationalisering och effektivisering av 
verksam heten , är det i dagens läge svårt att se, hu r m an skall kunna tillgodose nya 
och större krav m ed en längre tids nollbudgetering.

Av C 2/1991 fram går att sek torerna har fått direktiv om att p lanera efter oförän
drade ram ar. D et finns också an tydn ingar om att ändrade prioriteringar kan m ed
föra nedskärn ingar inom  m indre prioriterade sektorer. Såvitt u tskottet kan se har 
sek torerna accepterat oförändrade ram ar. D ärem ot saknas inom  de flesta sektorer 
en övergripande prioritering, vilket gör det svårt att se vad som  kom m er att utgå 
vid eventuella nedskärn ingar. En sådan  uppgift skulle vara av värde för rådets 
bedöm ning  av den fram tida utvecklingen av sektorerna.

U tskottet har m ed in tresse tagit del av den rappo rt om långsiktiga budgetkonse
kvenser som  utarbetats av en arbe tsg rupp  inom  m inisterrådet. A rbetsg ruppen  har 
gjort en b red  analys av den  nordiska budgeten  för att utveckla den  till ett bättre 
p laneringsinstrum ent. U tskottet anser att flera av förslagen i rappo rten  bör kunna 
leda till bättre sty rn ing  av verksam heten  och ökad effektivitet och har särskilt fäst 
sig vid den  försöksverksam het med mål- och ram styrd  budgetering  som  påbörjats 
vid några institu tioner.

I rap p o rten  fram hålls att m inisterrådet är öppet för en ändring  av budgetp roce
duren  för att ge råde t ökat inflytande över budgeten . Sam arbetsm inister Thor Pe
dersen  tog u p p  detta i sitt in ledningsanförande vid generaldebatten  och sade att 
det skulle vara möjligt för råd e t att u tarbeta ett realistiskt och sam lat alternativ till 
m inisterrådets budgetförslag. Förslaget förefaller intressant, och u tsko ttet skulle 
välkom na en m er ingående diskussion m ed sam arbetsm inistrarna om  h u r förslaget 
skulle kunna  förverkligas.

U tskottet uppska tta r att arbe tsg ruppen  har tagit fasta på m ånga av de sy n p u n k 
ter som  budget- och kontrollu tskottet fram fört angående m inisterrådets budgetför
slag och hand lingsp laner och vill till sist uttala en förhoppning  om att den 
konstruktiva dialog som  förts mellan u tsko ttet och m inisterrådet u n d er de senaste 
åren  kan fortsätta även u n d e r kom m ande år. D et vore positivt för d e t nordiska 
sam arbetets fram tid.

Justitiem inister och nordisk  sam arbetsm inister Tarja Halonen (m inisterrådets tales
m an): Fru president! Budget- och kontro llu tskottet har positivt m ottagit m inisterrå
dets redogörelse om  p lanerna för det nordiska sam arbetet. H ärigenom  m anifesteras 
enighet om  huvudlin jerna i det nordiska sam arbetet.

M ed hänsyn  till fram tidsplanernas sam band m ed den  hittills bedrivna verksam 
heten , finner jag det naturlig t att kom m entera utskottets betänkanden  rö rande mi
nisterrådets berättelse för år 1990 och m inisterrådets redogörelse för p lanerna för 
det nordiska sam arbetet i ett sam m anhang .

Fru president! I sitt betänkande över verksam hetsberättelsen  h ar budget- och 
kontrollu tskottet redovisat vissa synpunk te r på arbetsprogram m et "N orden i Eu
ropa till 1992". U tskottet förväntar sig besked från m inisterrådet om dels kostna
derna för de enskilda aktiviteterna, dels vilka åtgärder som  vidtagits för att för
bättra de sm å och m edelstora företagens konkurrenskraft.

M inisterrådet har i budgeten  för 1991 uppskatta t de totala kostnaderna för ar
betsprogram m et till cirka 75 MDKK. Enligt m inisterrådets m ening är det inte ända
m ålsenligt att gå in på detaljer rö rande kostnaderna för enskilda aktiviteter.

A rbetsprogram m et bör uppfattas som  en arbetsprocess i N ordiska m inisterrå
dets arbete och inte som  en budgetöversik t. Det finns två särskilda skäl till denna 
uppläggning . För det första kom m er en sådan  beräkning i m ånga fall att bli mycket 
osäker. För det andra  kom m er den att ge en felaktig bild av aktiviteternas relativa
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betydelse. M ålsättn ingar som  är av stor betydelse för de t nordiska sam arbetet leder 
inte nödvändig tv is till sto r belastning av den nordiska budgeten , m en därem ot 
nationella överväganden  och beslut. Exem pel härpå är de senaste  årens liberalise
ring av kapitalrörelse och på transportom rådet, som  ingår i arbetsprogram m et.

M ed hänsyn  till de sm å och m edelstora verksam heternas villkor är det m inister
rådets uppfattn ing , att arbetsprogram m et i sitt nuvarande skick tar viss hänsyn  till 
u tskottets synpunk te r. Ett huvudsyfte  m ed program m et är att åstadkom m a förenk
lade och likformiga konkurrensvillkor i N orden  och därm ed ge de m ånga m indre 
företagen i våra länder goda föru tsättn ingar för att konkurrera på de europeiska 
m arknaderna. De industri- och handelspolitiska sek torerna syftar också till att 
stärka sm å och m edelstora företags konkurrenskraft.

Budget- och kontro llu tskottet pekar i sitt betänkande på de åtgärder som  sam ar- 
betsm inistrarna och ställföreträdarkom m ittén vidtagit för att effektivisera arbetet 
inom  m inisterrådet och härigenom  förbättra resu rsu tny ttjandet. Särskilt fram hålls 
analysarbetet för att kartlägga långsiktiga budgetkonsekvenser och den  påbörjade 
försöksverksam heten  m ed mål- och ram styrd  budgetering  för vissa nord iska insti
tu tioner. I anslu tn ing  härtill u ttalar också u tsko ttet sin belåtenhet m ed den u n d e r
sökning, som  utförts om  beslu tsprocessen  och som  legat till g ru n d  för beslu te t om 
en årlig officiell utgåva av centrala m inisterrådsbeslu t. U tskottet ser em ellertid 
gärna ett tätare offentliggörande av viktigare beslu t än en gång om  året.

Enligt artikel 43 i H elsingforsavtalet skall största möjliga offentlighet iakttagas i 
det nordiska sam arbetet. M inisterrådets å tgärder ligger således helt i linje m ed 
denna m ålsättning. E tt årsvis offentliggörande av viktiga beslut är betingat av ad 
m inistrativa och praktiska skäl sam t av önskem ålet att ge en sam lad överblick över 
m inisterrådets beslu t. Eftersom  det är en önskan från u tskottets sida, vill m inister
råde t undersöka m öjligheterna att fram deles offentliggöra sina beslu t oftare.

Fru president! Budget- och kontro llu tskottet m enar - liksom m inisterrådet - att 
arbetet med mål- och ram styrn ing  kan bidra till ett bättre resu rsu tny ttjande , en ef
fektivare budgetsty rn ing  och ett ökat kostnadsm edvetande hos institu tionerna. Den 
påbörjade försöksverksam heten, som  om fattar fem represen tativa nordiska institu
tioner, näm ligen NTVA, NIOM , NORDTEL, N ordiska ekonom iska forskningsrådet 
och N ord iska hälsovårdshögskolan , kom m er att följas av en referensgrupp , som  
skall u tvärdera  resu ltate t av försöket och återrapportera  till sam arbetsm inistrarna. 
O m  försöksverksam heten faller väl u t räknar m inisterrådet m ed att fler institu tioner 
på sikt kom m er att om fattas av denna budgeteringsm odell.

U tskottet u ttrycker önskem ål om  att m inisterrådets stud ie av de långsiktiga b u d 
getkonsekvenserna, bl.a. frågor om  budgetens flexibilitet, tekniska utform ning och 
p resen tation , skall resultera i ett mera lättläst och överskådligt budgetförslag  nästa 
år. M ed an ledning  därav kan jag m eddela, att kom m ande budgetförslag är avsett 
att innehålla bl.a. nya och m er inform ativa tabeller sam t förbättra tvärsektoriella be
skrivningar.

Beträffande u tvärderingen  av institu tioner vill jag näm na, att en u tredn ing  om 
alternativ finansiering av N ord isk t statistiskt sekretariat för närvarande pågår och 
förväntas vara klar i sep tem ber i år.

Budget- och kontro llu tskottet understryker betydelsen av långsiktiga priorite
ringar och budgetp lanering  i det nordiska sam arbetet. I detta hän seen d e  har m inis
terrådet rekom m enderat ett sto rt antal åtgärder och förslag, som  skall konkretiseras 
av sekretaria tet i d e t v idare utvecklingsarbetet.

F ru president! Budget- och kontrollutskottets betänkande över verksam hetsbe
rättelsen avslutas m ed en redovisning av kontrolluppgiften 1990, som  utgjorts av 
en g ranskning  av de t nord iska sam arbetet inom  byggsektorn .
6 -1 0 -0 4 5 0  N ordiska  rådet
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Jag kan m eddela, att de synpunk te r som  framförts av såväl ekonom iska u tsko t
tet som  kontroll- och budgetu tskottet, m ed u tgångspunk t i g ranskn ingsrapporten , 
kom m er att bilda underlag  för u ta rbe tande av ett ny tt sam arbetsprogram . D et ak tu
ella m inisterrådet kom m er senare u n d er dagen att närm are diskutera det uppdrag , 
som  skall m ynna u t i förslag om sek torns fortsatta sam arbete. M in isterrådet siktar 
på att förelägga N ord iska råde t ett ny tt sam arbetsprogram  vid dess 40:e session.

Fru president! M in isterrådet h a r i år gjort en stor insats för att bygga u t C 2-do- 
kum entet i överensstäm m else m ed de sy npunk te r och önskem ål, som  tidigare år 
fram kom m it i N ordiska rådet. D okum entet fram står n u  som  ett verkligt planlägg- 
n ingsinstrum ent. Tillsam m ans m ed arbetsprogram m et "N orden i E uropa till 1992" 
och den ekonom iska hand lingsp lanen  "Ett starkare N orden" ger C 2 1991 en sam 
lad bild av m inisterrådets p laner för de kom m ande åren.

Budget- och kontrollu tskottet har i sitt betänkande m ed tillfredsställelse konsta
tera t detta. Jag finner det glädjande, att m inisterrådet och N ordiska råde t nu  är 
överens om  dokum entets utform ning och om fång.

D et är också tillfredsställande att kunna konstatera, att N ordiska råde t är enigt 
m ed m in isterrådet om  de övero rdnade prioriteringarna för det fram tida arbetet. 
N orden  i E uropa, inklusive sam arbetet m ed Baltikum och Ö steuropa, ku ltu rom rå
det, inklusive forskning, sam t det tvärsektoriella m iljösam arbetet står överst på 
dagordningen .

Budget- och kontro llu tskottet anför, att p lan läggningshorisonten borde vara 
längre än  till u tgången  av 1992. D et kan jag i och för sig hålla m ed om . En genom 
läsning av C 2-dokum entet ger em ellertid vid handen , att det inom  en rad  sektorer 
finns p laner, som  sträcker sig till både 1994 och även 1995.

D et är alltså inte på det viset, att m inisterrådet inte tänker längre än till 1992, 
tvärtom . M en råde t vill säkert ge mig rätt i, att det u n d er 1991 kom m er att träffas 
några viktiga beslut, som  kom m er att få sto r betydelse för det fram tida nordiska 
sam arbetet. Jag tänker särskilt på EES-förhandlingarnas avslu tn ing och reform erna 
inom  EG. Även utvecklingen i Ö steuropa, inklusive Sovjetunionen, påverkar det 
fram tida nordiska sam arbetet. M ot den bakgrunden  är det ett önskem ål att hålla en 
flexibilitet och politisk handlingsfrihet i resursu tny ttjandet, dvs att inte binda upp  
resu rserna alltför långsiktigt.

Vår p lanläggning bör ta hänsyn  till allt detta. Sam arbetsm inistrarna har givit 
ställföreträdarkom m ittén i u ppd rag  att inleda överväganden om N orden  i Europa 
och det nordiska sam arbetet efter 1992. D et är också viktigt, att vi u n d er denna 
session och senare u n d e r året får klara signaler om, vilka aktiviteter och om råden, 
generellt och inom  sektorerna, råde t lägger vikt på fram över.

Fru president! B altikum /Ö steuropa-program m et ställer m inisterrådet inför u p p 
gifter som  vi inte tidigare m ött. D et gäller särskilt driften av gem ensam m a inform a
tionskontor u tanför N orden . Jag tror därför att det är klokt, att u tvärdera p rogram 
met efter en två-årsperiod, dvs efter u tgången  av 1992. M inisterrådet kom m er för
1992 att säkra finansieringen av program m et inom ram en för den ordinarie budge-

Elver Jonsson  (kom m unikationsutskottets talesm an för C 2): Fru president! Vi be
hand lar n u  C 1 och C 2, dvs. både verksam hetsberättelse och verksam hetsplan .
Det har sagts från parlam entariskt håll att det är ett inform ativt dokum ent, och 
budget- och kontrollu tskottets företrädare sade att det förs en bra dialog m ed mi
n isterrådet och att det är angeläget att vi siktar mot trovärdighet i vårt arbete.

Jag skall fortsätta på det tem at. Jag vill göra rådet uppm ärksam t på att vi fattar 
en rad goda beslut, m en vi konsta terar i vår kom m entar till verksam hetsberättelsen
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att m an in te alltid följer u p p  beslu ten . Exem pel på det är den  storslagna ekono
miska hand lingsp lan  som  vi antog för några år sedan, frågor kring in frastruk tu ren  
och frågor kring beslu te t om  h u r  vi skall m inska alkoholbruket i N o rd en  - på den  
pun k ten  h ar de t inte h än t någonting trots N ordiska rådets beslu t och W HOs 
rekom m endationer.

Vi har alltså en tendens, kära rådsledam öter, att göra högtidliga deklarationer, 
m en de följs inte u p p  i de t praktiska vardagsarbete t. Vi kom m er för sällan n er till 
"m arkplanet". D et är därför jag också till denna session har aktualiserat g ränsgång- 
arproblem , som  är enkla och banala för vanligt folk m en som  vi in te h ar lyckats 
lösa. D et är i de t sam m anhanget m an kan tala om  trovärdigheten .

T idsperspektivet h ar också varit m ed i resonem anget. H är behöver m an an 
vända två fram gångsvägar. D et gäller å ena sidan handlingsu trym m et i det korta 
perspektivet. N ågot såd an t finns i praktiken inte nu , eftersom  allt är intecknat.
A andra  sidan - och det är kanske ännu  viktigare - höja p lanhorison ten  och att det 
fasta p lanarbete t får det längre tidsperspektivet. N är vi skall p röva redan  existe
rande  verksam heter blir slu tsatsen  ofta att de t inte går att ändra  någonting efter
som  tiden är alldeles för kort.

Vi borde i p lanarbete t m era ägna oss åt det som  ligger bortom  1991 och långt in 
på 90-talets mitt. D är bör p lanarbete t sättas in - annars klarar vi inte om prövning
arna och klarar inte heller de besparingar som  jag uppfattade att också sam arbets- 
m inistern talade om  i sitt anförande. D et gäller att utifrån C 1 dra lärdom ar och uti
från C 2 förfina de verktyg vi har.

N är de h är kritiska synp u n k te rn a  nu  är fram förda tycker jag att kom m unika- 
tionsutskottet kan peka på att m an h ar tagit hänsyn  till vad  vi sade i fjol angående 
C 2 om  att redovisa de ekonom iska ram ar som  u tskottet har u n d e r den närm aste 
tiden. M en vi betonar att ram arna - det gäller fram för allt budgetens totalsum m a, 
där vårt u tskott befinner sig på en m ycket blygsam  nivå - m åste betraktas som  
riktm ärken och inte som  fasta tal, eftersom  den nordiska budgeten  m åste beslutas 
m ed hänsyn  till d e t ekonom iska läget i våra länder.

Jag skall anföra bara ett exem pel på hu r svårt det kan vara att få detta att 
stäm m a.

Enligt ett m ycket am bitiöst p landokum ent skall m inisterrådet ta sig an den  n o r
diska trarisportm arknaden , m an skall se på den  pågående internationaliseringspro- 
cessen i E uropa, m an skall initiera åtgärder för att m inska och m otverka trafikens 
negativa m iljöpåverkan, m an skall klargöra transportin frastruk tu rens strategiska 
betydelse och m an skall göra kom pletterande in frastruk turinvesteringar för att 
åstadkom m a ett effektivt transportsystem . D et är fantastiskt fina saker, m en de t är 
jättestora frågor, och d e t finns bara ett blygsam t anslag på några enstaka miljoner. 
Vad värre är: kostnaderna för de årsp laner som  m inisterrådet p resen terar 
överstiger vida totala anslagen. Vi m enar att det är viktigt att skapa harm oni mellan 
p lanerna och anslagen. Jag har tidigare när det gällt våra hand lingsp laner använ t 
ett fältrop: p lanera gärna, m en hand la mera!

D ärför skulle jag vilja ställa frågan till sam arbetsm inistern  - om  hon  tar till orda 
v idare - om det nordiska m inisterrådet är berett att i sin inriktning m era prioritera 
verksam heten  för att kunna hålla tillbaka adm inistration och byråkrati. Inom  kom - 
m unikationsu tskotte t och från parlam entariskt håll h ar vi se tt det som  viktigt att få 
till stånd  en ändring  som  gör att det operativa u trym m et blir betydligt starkare.

Eftersom  den  röda lam pan lyser får jag nöja m ed dessa kom m entarer från tra
fikutskottets horisont.
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Sighvatur Björgvinsson (juridiska u tsko ttets talesm an för C 2): F ru  præ sident! A r
bejdet i N ordisk  Råd og dets udvalg har i de seneste år væ ret stæ rk t p ræ g et af 
udviklingen i E uropa. Sam tidig m ed, at den  økonom iske og politiske in tegration 
inden  for EF øges, sker der væ ldige forandringer i Ø steuropa.

En del af denne udvikling foregår i Baltikum, hvor de tre baltiske stater kæ m per 
for anerkendelse. Sam tidig ønsker de at øge kontak ten  m ed de nordiske lande.

I dette E uropa, som  n u  er ved  at skabes, er det naturligt, a t de nordiske lande 
og N orden  som  helhed  deltager aktivt. Gamle sam arbejdsform er må revideres og 
om struktureres, nye kontak ter må oprettes, N orden  må slå sine v induer op for 
om verdenen .

I D et Juridiske U dvalg som  i and re  af N ordisk  Råds udvalg h ar m an væ re t op ta
get af disse sager. I efteråret tog vi kontak t m ed E uropa-Parlam entet, hvor jeg som  
form and for udvalget sam m en m ed et udvalgsm edlem  og sekre tæ ren  rejste til 
Bruxelles for at overvæ re m ødet i Europa-Parlam entets Juridiske U dvalg og Miljø
udvalg, og vi førte sam taler m ed ledende personer i disse to udvalg.

I år h a r vi på alle vores m øder haft flere m edlem sförslag til behandling  om  sam 
arbejdsm ulighederne m ed Ø steuropa, særlig Baltikum, og d isku teret sagen ihæ r
digt. U dvalget konsta te rer derfor m ed glæ de, at i C 2-dokum entet, som  er en  klar 
forbedring af de seneste  års dokum ent, h a r m an prioriteret arbejdet m ed N orden  i 
E uropa og særlig kulturelle sam arbejdstiltag m ed Baltikum og Ø steuropa sam t 
m iljøsam arbejdet.

U dvalget vil dog pege på, at tidsperspektivet i dokum entet er for kort. Selv om  
den raske udvikling i E uropa sikkert kan føre til, a t lang træ kkende p laner må revi
deres, så er det m ere en d  hensig tsm æ ssigt, a t m an i C 2 'e ren  i de t m indste p lan 
læ gger for 1992 og 2-3 år frem over, m en at det derim od ikke som  nu  indeholder 
henvisn inger til aktiviteter, som  allerede er p rojekteret til 1991 og skal gennem føres 
i dette år.

U dvalget peger f.eks. på, at u n d er kapitel 4 savner m an de prioriteringer, der 
burde findes. U dvalget ønsker en fortsat v idereudvikling af dokum entet, således at 
det får øget karakter af et p lan læ gningsdokum ent, m en udvalget er også tilfreds 
med, at hovedansvarsom råderne for udvalget nu  findes sam let i C 2 'eren , og at 
lovgivningssam arbejdet er taget op som  et eget punkt.

F oruden  Europasagen, Baltikum og revideringen og om struktureringen  af det 
nordiske sam arbejdes form er har hovedvæ gten  i Juridisk U dvalgs arbejde væ ret 
lagt på følgende om råder: Lovgivningssam arbejdet, flygtningespørgsm ål, fri be
væ gelse over g ræ nserne , forbrugerpolitikken og ligestillingen.

Inden  for lovgivningsom rådet prioriterer m an aktieselskabsret og p ro d u k tan 
svar såvel fra m inisterrådets side som  fra Juridisk U dvalgs side. Vi m ener også, at 
tiden nu  er inde til ivæ rksæ ttelse af æ gteskabskonventionen af 1931, og vi anbefa
ler, at N ordisk  Råd h er på sessionen an tager rekom m andationen om ud redn ing  af 
indførelse af g ruppesøgsm ål.

U dvalget stiller sig også positivt over for, at forskning i europæ isk integrations- 
ret bliver p rioriteret i årene frem over, og konsta terer m ed glæ de, at m inisterrådet 
har fulgt Juridisk U dvalgs forslag i den henseende, selv om  udvalget ikke er enig 
m ed m in isterrådet i, at det nyoprettede forskningsråd  i in tegrationsret skal finan
sieres over det beskedne budget på 500.000 DKK, som  er sat af til projektvirksom 
hed  i lovgivningssektoren.

M ed hensyn  til fri bevæ gelse over g ræ nserne er Juridisk U dvalg fortsat af den 
m ening, at spørgsm ålet om  opretholdelsen  af den nordiske pasoverenskom st er af 
vital betydning.
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U dvalget konsta terer, at m in isterrådet ikke har til hensig t at følge udvalgets an 
m odning om  at udarbejde en nord isk  handlingsp lan  på flygtningeom rådet, m en 
forudsæ tter, at sam arbejdet inden for sam rådsg ruppen  fortsæ tter m ed sam m e 
kraft.

På ligestillingsom rådet har udvalget særlig frem hæ vet p lanerne om  et n y t N or
disk Forum . U dvalget blev derfor m ere end  forbavset over, at i C 2 ’eren  var et nyt 
N ordisk  Forum  slet ikke næ vnt, m en n u  konsta te rer vi m ed glæ de, at e t n y t N or
disk Forum  skal blive til realitet, selv om  m an ikke i budgette t har skaffet p en g e
m idler i lige så høj grad , som  vi kunne  have ønsket.

F ru  præ sident! Juridisk U dvalg er også helt enig i p lan læ gningen  af, at m an 
skal give kv inderne fra Ø steuropa, særlig Baltikum, de bedste m uligheder for at 
deltage og gøre sig gæ ldende i et ny t N ordisk  Forum , m en konsta te rer også, at til
hø rende udgifter ikke skal tages ud  af det allerede stram m e budget, m en finansie
res af andre  m idler.

Talleraas (ekonom iska u tskottets talesm an för C 2): Æ rede fru president! D et n o r
diske sam arbeidet befinner seg i en brytningstid , hvor m ange av de gam le sa n n h e
ter om  sam arbeidet in te rn t mellom de nordiske land og N ordens forhold til om ver
denen , og spesielt til E uropa, må om vurderes. Ikke m inst er dette tilfellet innenfor 
det økonom iske sam arbeidet, hvor ram m ene for den fortsatte utvikling i høy grad  
bestem m es g jennom  sam arbeidet i Europa i form av EF-tilpasninger, EØS-avtale 
osv.

D et økonom iske sam arbeidet mellom de nordiske land blir m er og m er av
hengig av den n e  utvikling. D et var klart da den  økonom iske hand lingsp lan  ble lagt 
fram, og det er blitt m er og m er klart at g jennom føringen av p lanen  avhenger helt 
av den  europeiske utviklingen. D et betyr im idlertid ikke at den  økonom iske h a n d 
lingsplan er blitt m indre viktig enn tidligere. Snarere tvert imot, og det er derfor 
svæ rt tilfredsstillende at M inisterrådet i 1990 la fram  en s ta tu srapport som  viser at 
gjennom føringen sto rt se tt går etter p lanen . "Stort sett etter planen" dekker im id
lertid over det faktum  at dette prosjekt som  skulle føre til økte u ten landske inves
teringer i N orden , ikke lar seg g jennom føre og derfor bortfaller.

M inisterrådet har sam tidig besluttet ikke å erstatte p rosjek tet m ed et anne t p ro s
jekt, hvilket kunne  ha væ rt naturlig . D et bør fortsatt overveies om  ikke d isse fri
gjorte m idlene kan anvendes til konstruktive prosjekter, f.eks. i tilknytning til sam 
arbeidet m ed Baltikum  eller andre  land i Sentral- og Ø st-Europa.

Det er fortsatt relativt stor forskjell mellom de nordiske lands økonom iske utv ik
lingsforløp. I det siste året har vi f.eks. sett en kraftig kon junk tu rnedgang  i Sverige 
og Finland, og arbeidsløsheten  er u rovekkende høy over det m este av N orden . D et 
er derfor all mulig g ru n n  til at de nordiske land fortsatt v idereutvikler det 
økonom iske sam arbeidet, slik at m ulighetene for å løse disse viktigste problem ene 
kan forbedres.

D et er im idlertid m ed en viss uro  at Ø konom isk utvalg im øteser fram tiden for 
det økonom iske sam arbeidet i N orden , spesielt gjennom  N ordisk  Råd. Den øko
nom iske handlingsp lan  u tløper i 1992, og M inisterrådet har klart tilkjennegitt at det 
ikke vil bli g jennom ført en ny handlingsp lan  av denne karakter fram over. O gså ar
beidsprogram m et N orden  i E uropa 1989-92 utløper i 1992, naturlig nok, og M inis
te rråde t har ennå ikke tatt stilling til hva som  skal skje etter det.

E tter 1992 står vi tilsynelatende tilbake m ed et kraftig red u sert økonom isk sam 
arbeid, hvilket Ø konom isk utvalg har hatt vanskelig for å akseptere. U tvalget har 
derfor oppfo rd ret M inisterrådet til å ta de nødvend ige initiativ og til å anvende det
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redskap  som  m an nå h a r utviklet i form  av C 2-redegjørelsen, til å gjennom føre 
den  nødvendige planleggingen for fram tiden.

Jeg beny tter denne an ledning  til å gjenta oppfordringen, og vil sam tidig peke 
på de viktigste av de initiativ som  Ø konom isk utvalg i betenkningen  over C 2 fin
ner nødvendig .

For det første må vi fram  til sesjonen i 1992 gjennom føre en g rund ig  debatt om  
politikk og innhold  i d e t fram tidige nordiske sam arbeid. D ette bør skje i lys av den 
in ternasjonale utvikling, spesielt i forholdet til EF og EØS- avtale og behovet for økt 
in tegrasjon mellom de nord iske land.

M inisterrådet bør på denne bakgrunn  fram legge et m inisterrådsförslag til p ro 
gram  for de t nord iske sam arbeidet etter 1992. Vi skal for øvrig senere u n d e r sesjo
n en  vende tilbake til denne debatten  i forbindelse m ed behandlingen  av m edlem s- 
forslag A947. For d e t andre  bør arbeidsprogram m et for Baltikum og Ø st-Europa u t
bygges til et nivå og m ed et innhold  som  klart tilkjennegir dette om rådets prioritet 
som  sam arbeidspartner for de nordiske land.

I denne sam m enhengen  er det viktig at de nordiske institusjoner u tny ttes fullt 
ut, og jeg vil særlig peke på at N ordisk  Prosjekteksportfonds arbeid m ed bl.a. 
eksport av m iljøutstyr til sentral- og østeuropeiske land bør finne en finansiell løs
ning fram over. D ette arbeidet står fram for store nedsk jæ ringer når den økono
miske hand lingsp lanen  bortfaller etter 1992.

For de t tredje vil jeg peke på behovet for at de nordiske land utvider sam arbei
det om kring teknisk forskning og utvikling. D enne utv idelsen må skje m ed spesiell 
vekt på den  industrielle u tnyttelse av forskningsresultatene til utvikling av ny 
p roduksjon  som  er konkurransedyktig  på de in ternasjonale m arkeder.

Dette gir meg en spesiell g ru n n  til å etterlyse det varslede m inisterrådsförslag 
om utvikling av næ ringspolitikken, slik at arbeidet i N ordisk Industrifond  m ed nye, 
høyt prioriterte utvik lingsprogam m er kan fortsette videre selv etter at den  økono
miske handlingsp lan  bortfaller ved u tgangen av 1992.

La m eg som  et fjerde p u n k t be M inisterrådet om  snarest å legge fram  de v u rd e
ringer og konklusjoner som  kom m er fram  i forbindelse m ed vurderingene av 
nordisk  regionalpolitikk i EF-sam m enheng.

Økonom isk utvalg finner at det er viktig at disse vu rderinger legges fram  til de
batt. Regionalpolitikken er også en viktig del av den debatt som  i tiden fram over vil 
bli ført i de nordiske land om  forholdet til EF.

La meg avslutte m ed en takk til M inisterrådet, som  etter mitt skjønn har gjort et 
godt arbeid i det åre t som  er gått, æ rede presiden t.

Liltved (social- och m iljöutskottets talesm an för C 2): Æ rede president! I sine inn 
stillinger tar sosial- og m iljøutvalget opp m ange av de største og viktigste sam ar- 
beidsspørsm ålene på N ordisk  Råds dagsorden . Som første p u n k t tar vi opp det 
gam le spørsm ålet om  "N ordbors rettigheter". D ette er et spørsm ål utvalget har ar
beidet m ed i m ange år. I fjor tok vi opp en anbefaling om et hand lingsprogram  på 
bakgrunn  av at M inisterrådet hadde u tarbeidet en rapport som  gav en oversikt 
over hele om rådet. U tvalget m ente denne rapporten  gav grunnlaget for et frem 
tidsre tte t handlingsprogram . M en hva gjør M inisterrådet? Følger det opp  utvalgets 
anbefaling? Nei! Til utvalgets store skuffelse foreslår M inisterrådet avskriving av 
anbefalingen u ten  noen  forholdsregler og lar "N ordbors rettigheter" bare utgjøre en 
del av det allm enne E uropaprogram m et. U tvalget m ener bestem t at "N ordbors 
rettigheter" bør overleve som  et selvstendig sam arbeidsom råde. Vi m ener det er 
viktig for å hevde våre nordiske rettigheter innenfor en harm onisering av EFs re
gelverk.
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U tvalget er også skuffet over at M in isterrådet ikke synes å ville prioritere tiltak 
m ot ungdom sarbe idsløsheten  i d e t nye prosjektprogram m et på arbejdsm arkedsom 
rådet. D en økonom iske hand lingsp lanen  går u t i 1992, og em betsm annskom iteen 
vil ha nye anslag frem  til 1994. Vi m ener i u tvalget at ungdom sarbe idsløshet gir så 
m ange negative m enneskelige og sosiale utslag både på kort og lang sikt at arbei
det på dette om rådet bør holde frem.

Ved utvalgets m øte m ed sosial- og helsem inistrene understreket vi at den so
siale tryggheten  ikke m åtte svekkes ved en harm onisering av de nord iske reglene 
til EFs. Vi ønsker å forsterke den nordiske trygghetskonvensjonen  slik at den kan 
bli en felles plattform  i forhandlingene m ed EF og et in strum ent til å hjelpe frem 
den sosiale d im ensjon i disse forhandlingene. U tvalget ble ikke beroliget av M inis
terrådets forsikringer på dette om rådet, og vil derfor holde det u n d e r  nøye oppsik t 
i tiden frem over.

I novem ber 1990 besøkte jeg sam m en m ed andre  utvalgsm edlem m er L eningrad- 
om rådet, Estland og Latvia. Der ble vi vitne til svæ rt om fattende og ste rk t alar
m erende m iljøforstyrrelser og m iljøproblem er. Jeg tør si at alt vi ser av m iljøforstyr
relser i N orden , er parad is i forhold til hvordan  det ser u t i Baltikum. P roblem ene 
er så kolossale at de innsa tser vi kan gjøre fra nordisk  side, kan synes ynkelig sm å. 
M en om de er sm å, så er de likevel en begynnelse til et bedre miljø og derved  
bedre livsvilkår for m ange baltere. Det er viktig at vi i dette arbeidet p rio riterer og 
m ålretter våre innsa tser nøye. N å gjelder det ikke å sm øre innsatsen  u tover for å få 
det til å se u t som  om vi gjør mye, m ens vi i virkeligheten ikke o p pnår resultat. N å 
gjelder det å sam le innsatsen  om kring de m est skadelige forurensn inger. Jeg fikk 
det helt klare inntrykk av at balterne selv gjerne vil satse langt m er på 
m iljøinnsatser enn  det som  de dessverre ennå har m uligheter til. Så lenge de fleste 
og tyngste forurensn ingsk ildene er u n d er Sovjets kontroll, så lenge de baltiske 
sta ter er okkuperte , vil en om fattende miljøoffensiv vanskeliggjøres. Vi må ikke 
fortvile, men hand le så god t og m ålrettet vi kan, i godt sam arbeid m ed de baltiske 
nasjoner.

U tvalget h a r så langt arbeidet in tenst m ed miljøvern og har derfor ikke i sam m e 
grad hatt natu rvern  på kartet. D et gleder oss å lese i C-2 at noen ulike prosjekter 
nå skal føres sam m en til et handlingsprogram  for na tu rvern . U tvalget vil m inne om 
at det finnes flere prosjekter, bl.a. innen  jordbrukssek toren  - nem lig et p rosjek t for 
å bevare ku ltu rlandskapet og en analyse av økologisk og ekstensivt jo rdbruk.

M ed disse ord vil jeg anbefale P lenarforsam lingen å anta utvalgets innstillinger.

J. K. H ansen  (kulturutskottets talesm an för C 2): Fru præ sident! Ved at læse C 2- 
dokum entet om kultursek toren  kan m an konstatere, at der sæ ttes spørgsm ålstegn 
ved de t nordiske ku ltursam arbejdes frem tid. K ulturen  erklæ res at have høj priori
tet, m en alligevel kan kultu rhand lingsp lanen  ikke finansieres i overensstem m else 
m ed hand lingsp lanen .

I C 2-dokum entet erklæ res, at sigtet m ed ku ltu rhand lingsp lanen  for 1988 var, at 
budgettet på ku ltu rom rådet skulle forhøjes m ed 35 mio. DKK, sam m enlignet m ed 
prisn iveauet i 1987. M en på g rund  af den  stram m e budgetsituation  kan m inisterrå
det ikke opfylde denne m ålsæ tning.

U dvalget har da også ved de to foregående sessioner påpeget det beklagelige
i, at N ordisk  M inisterråd ved tager en ku lturhandlingsp lan  med bestem te bu d g et
konsekvenser for ret hu rtig t at erklæ re, at denne plan ikke kan overholdes bud- 
getm æ ssigt.

M inisterrådet vil så nu  evaluere nu v æ ren d e  tiltag vedrø rende ku lturom rådet 
m ed henblik  på at frigøre så store ressourcer som  m uligt for nye behov og at søge
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alternative finansieringskilder for eksisterende nordiske institutioner og sam ar
bejdsorganer.

N ord isk  Råd h ar yderligere fået et m inisterrådsförslag om  et arbejdsprogram  
om  æ n d re t finansiering og organisation af ku ltu rsek torens institutioner, sam ar
bejdsprogram m er og andre  perm anen te  aktiviteter. D ette forslag skal vi have til 
behandling  i m orgen, torsdag.

U dvalget h ar svæ rt ved at bedøm m e relevansen  af de inden  for C 2-dokum entet 
p rio riterede aktiviteter for åre t 1991, n år denne om læ gning ikke er foretaget. U dval
get læ gger derfor hovedsagelig  væ gt på de alm ene sy nspunk ter for p lanlæ gning in 
den  for ku lturom rådet. Og vi må nok sige, at C 2-dokum entet om  p lanerne for det 
nordiske sam arbejde er re t tåget, n år det gæ lder ku ltu rsek toren . D erfor har Kul
tu rudvalget påpeget nogle vigtige frem tidsspørgsm ål.

U dvalget er af den  opfattelse, a t i en situation m ed stadige politiske fo rand
ringer i E uropa bør der findes m ålsæ tninger om, hvorledes det frem tidige nordiske 
sam arbejde bør se ud , sam t dets rolle i den baltiske/østeuropæ iske udvikling inden  
for V esteuropa.

U dvalget skal frem hæ ve, at sam arbejdet m ed Baltikum er et vigtigt om råde, og 
vi h ar i sinde i løbet af de kom m ende år at følge de initiativer op, som  N ordisk 
Råds P ræ sid ium  har taget i spørgsm ålet.

U dvalget skal betone, at de t er vigtigere end nogen sinde at væ rne om  den  no r
diske ku ltu rarv  og kultu riden tite t og sam tidig gennem føre ideen om  den  nordiske 
kulturm odel. Såfrem t de nordiske lande arbejder i fællesskab, h a r vi store m ulighe
der for at påvirke og væ re et forbillede for et ny t europæ isk  sam arbejde. M ed æ n 
drede politiske struk tu rer i E uropa opnås m uligheder for nye sam arbejdsfelter in
den  for ku ltu rom rådet, og udvalget læ gger væ gt på, at m in isterrådet fo rtsæ tter ar
bejdet m ed et arbejdsprogram  for Baltikum /Ø steuropa, som  påbegyndtes i år 1990. 
O gså landene om kring Ø stersøen  begynder at næ rm e sig h inanden  m ed konkrete 
sam arbejdsprojekter.

Inden  for E uroparådet p lanlæ gges for tiden et projekt om  kulturturism e i det 
gam le H anseom råde, som  h ar til hensig t a t styrke den  fælles ku ltu riden tite t på om 
rådet. E u roparådet h ar in d b u d t N ord isk  Råd og de nordiske lande til at planlæ gge 
og ivæ rksæ tte  p ro jektet i sam arbejde m ed E uroparådet.

U dvalget er af den  opfattelse, at projektet er af stor interesse, og at de nordiske 
lande m ed deres gam le, veletablerede kultursam arbejde er godt egnede til a t del
tage i et sådan t projekt. U dvalget m ener, at projektet bedst organiseres i et sam ar
bejde mellem  N ordisk  Råd, N ordisk  M inisterråd og E uroparådet.

Jeg må sige, vi er kom m et langt inden  for ku ltu rsam arbejdet i N orden . Nogle 
sager burde dog have haft større prioritet efter udvalgets m ening. D et nordiske 
sam arbejde på m assem edieom rådet er ikke noget at råbe hu rra  for. H vor ofte har 
vi ikke i rekom m andationer og handlingsprogram m er kræ vet, at de skandinaviske 
sprog  tekstes på originalsproget i TV, eller at vi får løst ophavsretsproblem erne 
mellem  de nordiske lande? Vi kunne passende spørge: H vor findes den politiske 
vilje hos m inistrene til a t løse dette problem ?

Vi ønsker fortsat at udvikle og støtte ungdom s- og udvekslingssam arbejdet i 
N orden . D et anser K ulturudvalget for at væ re en god investering i frem tiden, m en 
det kræ ver, at der hertil afsæ ttes de fornødne økonom iske midler.

I K ulturudvalget m ener vi, at der bør gøres en fælles indsats for at gennem føre 
de fælles in tentioner, vi havde ved vedtagelsen  af ku ltu rhandlingsp lanen  i 1988, og 
i N ordisk  Råds K ulturudvalg  er vi rede til at sam arbejde herom  m ed N ordisk  Mi
n isterråd .
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I K ulturudvalget ser vi hen  til en positiv og en frugtbar ku ltu rdebat m ed ansvar 
over for budgetterne.

Fru præ sident! M ed disse bem æ rkninger skal jeg anbefale udvalgets b e tæ nk
ning.

Sønderby: F ru  p ræ siden t. D er blev fra enkelte sider i går sagt - og de t er vi van t til, 
når vi h a r N ord isk  Råds m øde - at m an kunne  nedlæ gge N ordisk Råd. D en eneste 
væ rdi, der er i at sige det, er, at m an kom m er i m edierne.

I M id terg ruppen  er vi jo et m eget b red t udsn it af partier; vi er 15 i alt. Vi drøfter 
aldrig det spørgsm ål; tvæ rtim od har vi i debatterne i M id tergruppen  ro st O rganisa
tionskom iteen for det arbejde, den h ar gjort, hvor m an prøver på at effektivisere 
arbejdet i N ordisk  Råd. Vi er ikke enige i alt, hvad der stå r i be tæ nkn ingen . D et 
kan væ re svæ rt, n år der er 15 partier om  det. Vi er bl.a. ikke enige, n å r m an 
skriver, at de in ternationale spørgsm ål skal drøftes i et m inisterråd, og der er flere 
andre  om råder, hvor vi heller ikke er enige. M en det kom m er vi jo til a t drøfte, når 
det bliver frem lagt senere på sessionen, og blev også næ vn t i går.

Vi vil gerne takke ordføreren  for B udgetutskottet, Wiggo K om stedt, for bere t
n ingen . Vi er enige i den prioritering, som  han  frem sæ tter i betæ nkn ingen , nem lig 
at vi først og frem m est skal prioritere sam arbejdet m ed Baltikum, også økonom isk.
I går blev der jo sagt m ange pæ ne ord  om  sam arbejdet m ed Baltikum, m en det kan 
altså ikke blive ved ord; vi må også handle, vi må også sæ tte økonom iske ressou r
cer af til dette.

D ér er vi heller ikke helt enige i M id tergruppen , for vi er nogle, d e r m ener, at 
det kan gøres inden  for d e t nu lbudget, som  m inisterrådet har lagt frem. Vi m ener, 
at der kan prioriteres, således at der kan blive sat m idler af. Alle nordiske lande 
fører jo en restriktiv finanspolitik, og jeg er derfor selv tilfreds m ed, at m an fast
ho lder et nu lbudget. M en der er nogle i M id tergruppen , der m ener, at vi nok 
burde have flere penge.

Vi er i M id terg ruppen  enige om, at parlam entarikerne bør kende m ere til b u d 
getterne, få m ere indsigt i dem . Vi har også drøftet det både i M id terg ruppen  og i 
den danske delegation. N år vi kender til, hvad  vi b ruger pengene til, så får vi også 
bedre  m ulighed for at prioritere og eventuelt tage ting ud, som  er sat i gang for 
m ange år siden. D erved bliver der flere penge til Baltikum om rådet.

M en m inisterrådet h a r jo væ re t m eget ag tpågivende på dette om råde, for da 
Baltikum problem erne dukkede op og der blev brug for penge, så fandt m inister
råde t også m idler til at sæ tte ting i gang, både inform ationscentrene og det arbejds
program , som  m inisterrådet har lagt frem, og det er vi m eget tilfreds m ed.

M id terg ruppen  er også enig om, at vi skal prioritere m iljøspørgsm ålene m eget 
højt, m en vi vil også gøre opm æ rksom  på, at man skal passe på overlapning, altså 
m an skal ikke sæ tte  nogle ting i gang, lave noget konkurrence til ting, som  m åske 
laves i andet regi, så vi sikrer, at pengene bliver b rug t rigtigt.

Vi er i M id terg ruppen  tilfredse m ed, at m in isterrådet vil arbejde på at frem m e 
og effektivisere nordisk  sam arbejde på alle n iveauer u n d e r hensyn tagen  til de øko
nom iske ram m er, der er til råd ighed . D et er det, jeg næ vn te  før, at sæ tte  nogle ting 
i gang, m en også fjerne nogle af de projekter, som  måske er sat i gang for m ange 
år siden.

For det er også vigtigt, at vi i frem tiden kan styrke de nordiske landes indfly
delse i de store økonom iske om råder i EF, der udvikler sig i Europa, og som  forhå
bentlig får deltagelse fra så m ange af de nordiske lande som  muligt. H er bliver der 
i h vert fald behov for at sæ tte  nogle ressourcer af til de tiltag, som  skal laves dér.
Vi h ar jo på nogle om råder drøftet m odellen, og vi hører m åske i efterm iddag lidt



170 Andra mötet; budget- och kontrollutskottets saker

om, hvordan  m an anvender m idlerne i Benelux-rådet. For der bliver behov for et 
m eget tæ t sam arbejde de nordiske lande imellem i det nye E uropa.

Fru præ sident! Vi er enige m ed udvalget i, at det ville væ re godt, hvis vi fik lidt 
læ ngere tidsperspektiver på budgetterne, således at C 2 1992 kunne indeholde pla
ner lidt læ ngere frem . M en vi kan jo også slå op i m inisterrådets betæ nkning, side
14. D er er et m eget fint diagram , der peger på, hvilke midler der er brugt, og 
hvilke m idler der m ed et n u lbudge t vil væ re m uligheder for at b ruge i den  kom 
m ende tid. Vi vil gerne have, at man får m ere tid til at drøfte i partig rupperne, 
h vo rdan  m idlerne skal anvendes. D et er ikke et spørgsm ål om at få flere penge. 
D et er et spørgsm ål om  at b ruge de penge, der er sat af til N ordisk  Råd, på en 
fornuftig m åde.

J. K. Hansen: Fru præ sident! Jeg m æ rkede mig, at M id tergruppens talsm and her 
fra talerstolen gen tagne gange i sit indlæ g påpegede, at der var visse projekter, 
m an nok bu rd e  fjerne fra N ordisk  Råds regi.

N år m an gentager det så m ange gange heroppe fra denne talerstol, så burde 
m an også næ vne, hvilke projekter, hvilke institutioner, hvilke institu tter det er, 
M id terg rupperne ønsker at fjerne fra N ordisk  Råds regi.

Sønderby: Tiden tillader ikke, at jeg rem ser op, m en det, jeg sagde, var, at parla
m entarikerne burde kende lidt m ere til nogle af disse projekter. N ogle af projek
terne er m åske sa t i gang 15-20 år tilbage, og det, vi har bestem t i m id terg rup
perne, er, at vi nu  vil sæ tte os ned  og kigge på disse projekter, og så skal vi m ed
dele hr. J. K. H ansen , hvilke om råder vi kan tage fat på.

Som  jeg sagde i debatten  i går, ved jeg, at hr. J. K. H ansen  og K ulturudvalget 
m ener, de skulle have flere ressourcer. M en K ulturudvalget får eksem pelvis en 
tredjedel af budgetterne, og det k unne  også væ re, at m an dér skulle prøve at sæ tte 
sig ned  og undersøge, om  alle de projekter, der er sat i gang, vil væ re  form ålstjen
lige, eller om  m an ikke skulle stoppe nogle og så sige: D en nye tid kræ ver, a t vi 
sæ tter nogle nye projekter, nogle andre  ting i gang. Jeg tror - og det er der flere i 
M idtergruppen , m en ikke alle, der m ener - at vi inden for de økonom iske ram m er, 
som  M inisterrådet h a r sat af, og som  alle regeringerne jo egentlig er enige om  er 
stram m e, kan finde midler, så vi kan sæ tte de nye ting i gang, som  det nye Europa 
kræ ver at N ordisk  Råd skal gøre.

J. K. Hansen: Jeg skal takke M ittengruppens talsm and for det svar, jeg ikke fik.
D et er da rigtigt nok, at enhver partig ruppe selvfølgelig kan sæ tte sig ned og ar
bejde m ed tingene, og det gør m an form entlig i alle partig rupperne . M en det 
havde væ re t rart, at de t sam lede N ordisk  Råd kunne have fået lidt at vide om, 
hvor det egentlig er m an vil sæ tte ind. D et bliver sp æ n d en d e  herefter at arbejde 
de respektive fagudvalg og finde ud  af, hvordan  forslagene så dukker op.

M en vi h ar jo et forslag til B 112 til behandling  i m orgen, og så kan det væ re, 
at vi kan få løftet sløret lidt for M ittengruppens aktiviteter.

Ändring i m edlem slistan

Det anm äldes att K rister Skånberg ersätter M arianne Sam uelsson un d er andra mö-

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.
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Skånberg: F ru  president! Jag vill använda detta tillfälle till a tt fram föra några all
m änna sy n p u n k te r på p laneringen  av det fortsatta nord iska sam arbetet och d är
m ed u ta rbe tande t av p landokum ent.

D et är enligt de grönas m ening viktigt att m an vid p laneringen  av de t fortsatta 
nord iska sam arbetet tillser att detta sker inom  de ram ar som  sätts u p p  av natu ren , 
av de ekologiska system en och av tillgångarna av na tu rresurser, speciellt sådana 
som  inte nyskapas. M en planeringen  skall också ske m ed hänsyn  till vad solidarite
ten kräver, fram för allt m ed tanke på svaga g ru p p er i N orden  och i andra  länder.

D et är också viktigt att p laneringen  är långsiktig, m er långsiktig än vad de n u 
varande dokum enten  anvisar, och att m an som  huvudalternativ  i p laneringen  har 
en fortsättning av de system  och m odeller som  vi u n d er lång tid h a r byggt u p p  i 
N orden . D et nord iska alternativet m åste alltid vara huvudalternativet i p laneringen . 
M an bör i p laneringen  också hela tiden presen tera  ordentliga konsekvensanalyser, 
speciellt n ä r det föreslås fö rändringar som  innehåller alternativ som  innebär att 
m an frångår den  m odell som  vi m enar skall vara huvudm odellen .

D en nordiska m odellen på det ekonom iska, det sociala och arbe tsm arknadsom 
råde t liksom på en rad  andra  om råden  har utvecklats u n d e r  m ånga år och fungerar 
rä tt bra för folken i N orden . D et finns m ånga förslag om  en stegvis förbättring av 
denna modell. D et fram går av m edlem sförslagen i N ord iska råd e t och av m otio
nerna i våra parlam ent. P laneringen bör inriktas på att bättre ta till vara de n o r
diska ländernas naturliga föru tsättn ingar för att öka den gem ensam m a självtilliten 
och för att m inska sårbarhe ten . D et gäller därvid  särskilt att ta vara på de olika re 
g ionernas föru tsättn ingar och m öjligheter. D et finns naturliga regioner som  
sträcker sig u tanför N ordens gränser, bl.a. Ö stersjöregionen och N ordkalo tten , och 
det är viktigt att på alla rimliga sä tt b redda  och fördjupa sam arbetet m ed andra 
länder och landsdelar som  hör till de stö rre regionerna.

D etta innebär bl.a. b redda t och förd jupat sam arbete m ed alla länder ru n t Ö ster
sjön. Särskilt aktuellt är de t nu  att b redda sam arbetet m ed de baltiska länderna, 
m en också m ed de andra  Ö stersjöstaterna, både för att solidariskt hjälpa varand ra  
och för att i solidaritet m ed kom m ande generationer rädda Ö stersjön som  ett le
vande hav.

På en rad  om råden , fru presiden t, pågår en s.k. anpassn ing  till de regler som  
gäller och kom m er att gälla inom  EG. D et är värdefullt att m an kan harm onisera 
regler som  underlä tta r sam arbetet över nationsgränser, alldeles särskilt om sådana 
g ränser skär igenom  de naturliga reg ionerna. D ärem ot blir det ingen harm oni om 
ett eller flera länder ensidigt tvingas anpassa sig efter regler som  andra länder har 
skapat. Låt mig u pp repa , fru presiden t, att det är viktigt att vi här har det nordiska 
alternativet som  huvudalternativ  i all p lanering. D et är helt riktigt att m an kan p la
nera för alternativa utvecklingar, m en då är det särskilt viktigt att konsekvensana
lyser görs för att visa vad dessa olika handlingsvägar leder till. D et finns för n ä rv a
rande  en tendens att m an ser den nordiska fram tiden som  en fram tid helt bero
ende av EG, och det tycker vi är perspektivlöst. Då har m an frångått det som  vi 
anser bör vara huvudalternativet.

A lsaker: Fru president! Bare et par helt korte m erknader til ett av punk tene  i so
sial- og m iljøutvalgets uttalelse til C-2, hvor sosial- og miljøutvalget har frem hevet 
at de nordiske landenes alkoholpolitikk ikke må svekkes i sam band m ed et n æ r
m ere sam arbeidsforhold  til EF. Vi h a r som  m ålsetting at de nordiske land må få 
beholde sin n åvæ rende  alkolholpolitikk - vel vitende om at denne er noe forskjellig 
i de respektive land.
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Selv om  det er kulturforskjeller i N o rd en  n år det g jelder ho ldn ingene til alko
hol, h a r likevel sam tlige nord iske land gått inn  for V erdens H elseorganisasjons 
m ålsetting om  å redusere  alkoholforbruket m ed 25 pst. frem  m ot år 2000. D enne 
m ålsettingen bygger p å  det resonnem en t at de t er en  sam m enhneg  mellom  det to
tale forbruk av alkohol og de totale skadevirkningene. Som  et ledd  i denne se lvpå
lagte m ålsettingen skal de nord iske land hvert tredje år rapportere  til V erdens 
H elseorganisasjon om  utviklingen i alkoholforbruket.

N ordisk  R åd h a r  anbefalt N ord isk  m inisterråd  å utarbeide et hand lingsprogram  
for å oppfylle m ålsettingen om  25 pst. reduksjon . Til tross for ulik alkoholpolitikk i 
N o rd en  bør det væ re om råder hvor vi kan sam arbeide - på trafikksektoren, n å r  det 
g jelder alkoholfrie ungdom sm iljøer, for bare å nevne noen  sek torer. M in isterrådet 
har m eddelt at de ikke ser seg i stand  til å u tarbeide et slikt hand lingsprogram . So
sial- og m iljøutvalget beklager dette.

A lkoholpolitikken i N orden  har basert seg på høye alkoholavgifter og begrenset 
tilgjengelighet. D anm ark skiller seg som  kjent ut når de t gjelder tilgjengeligheten.

I de pågående EØ S-forhandlingene er de t viktig at vi kan bevare hoved trekkene 
i vår alkoholpolitikk. Vi må ikke glem m e at alkohol er ett av våre største sosiale 
problem er.

D et er derfor viktig at vi i E Ø S-forhandlingene sikrer retten  til å fastsette alko
holavgifter som  i dag - b eg ru n n e t u t fra helsem essige vu rderinger - og at vi står 
vak t om  sta tenes m onopolordninger, som  jeg håper kan opprettho ldes både n år 
det gjelder engrosleddet og detaljleddet.

Ved en næ rm ere in tegrering  i E uropa må vi regne m ed at alkoholkapitalen vil 
søke sterkere innpass også på våre m arkeder. Forbudet m ot alkoholreklam e som  er 
ved ta tt i de fleste nordiske land, er i denne sam m enheng  et lovverk som  det er 
viktig å slå ring ru n d t.

Fagerholm: F ru  president! F rån  finländsk sida h ar m an konsekven t fram hållit svå
righeterna m ed att k u n n a  upprätthålla  nu v aran d e  s tandard  och i än n u  m indre grad  
kunna  effektivera och intensifiera de t nord iska sam arbetet inom  ram en  för en  noll- 
budgetering . I budget- och kontro llu tskottet har jag också försökt betona detta.

Eftersom  N ord iska råd e t gått in för en nollbudgetering får vi acceptera detta  och 
försöka göra det bästa möjliga av det.

D en  p lan  som  N ord iska m in isterrådet fram lagt m ed avseende på de t fortsatta 
nord iska sam arbetet innehåller en  hel del in tressan ta uppslag  som , om  de förverkli
gas, ger fö rhoppn ingar för fram tiden.

Jag tänker på den  föreslagna nya strategin  m ed prioriteringar och rationalise
ringar. Särskilt hopp ing ivande förefaller den  helt nya inrik tn ingen m ot mål- och 
ram stym ing  av en del institu tioners verksam het, som  också redan  inletts p å  försök.

Från åländsk sy n p u n k t se tt är jag glad över de prioriteringar som  föreslagits, 
för de t första när de t gäller sam arbetet m ed Baltikum på olika om råden , och att 
m an be tonat vik ten  av att tillräckliga m edel anvisas för att detta sam arbete skall 
kunna  förverkligas.

För de t andra  är jag glad över den  föreslagna prioriteringen av miljö i v id be
m ärkelse, och h är ink luderar jag arbetet på att förbättra havsm iljön, särskilt Ö ster- 
sjöm iljön. Snabba effektiva åtgärder inom  det om rådet är absolut nödvändiga om  
livet i Ö stersjön skall kunna  räddas.

Marit Rotnes: President! I sin redegjørelse om  planene for d e t nord iske sam arbei
det peker M inisterrådet på at utviklingen av EFs indre m arked og åpn ingen  overfor 
Ø st-Europa sannsynligvis vil rep resen tere  en u tfordring for utviklingen av sam -
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arbeidet innenfor de t nordiske arbeidsm arked, og videre at de t derfor vil væ re  n ø d 
vendig  m ed ru llerende program planlegging på dette om rådet.

D et er liten tvil om  at økende arbeidsledighet i de nordiske land vil sette våre 
velferdssam funn på den største prøve fram over.

A rbeidsledighet er sløsing m ed m enneskelige og produktive ressu rser.
Flere land i E uropa ser u t ti] å godta høy arbeidsledighet for på denne m åten 

å forsøke å p resse  ned  inflasjonen. M ed en m er internasjonalisert økonom i som  er 
dom inert av sterke kapitalkrefter, blir det etter hvert vanskeligere for det enkelte 
land å drive en politikk for full sysselsetting.

Et sam arbeid  i N orden  om  et p rogram  for full sysselsetting gir oss bedre  foru t
se tn inger for å p resse  ned  arbeidsledigheten og øke sysselsettingen. Spesielt når 
det g jelder effektive tiltak m ot ungdom sarbeidsledigheten , er det viktig at N orden  
d anner en felles fron t og får til en offensiv satsing.

D et er viktig at N ordisk  Råd og M inisterrådet ser den  fare som  truer N ordens 
u ngdom  i form  av økende arbeidsledighet, og sa tser m aksim alt på fellestiltak for 
å bekjem pe ungdom sled igheten . Vi h er i N orden  burde ikke godta at m ange u n g 
dom m er sta rter sitt voksne liv m ed arbeidsledighet. Disse problem ene må tas opp 
til alvorlig drøfting slik at innsa tsen  kan økes.

D et er viktig å skape langsiktige positive virkninger gjennom  en arbeidsm ar
kedspolitikk for u tdann ing , om skolering og arbeid. En aktiv arbeidsm arkedspolitikk 
er et avgjørende m iddel for å nå full sysselsetting sam m en m ed tiltak gjennom  
næ ringspolitikken og den generelle økonom iske politikken.

En effektiv arbeidsform idling er en forutsetn ing for det hele. D erfor er de t viktig 
å styrke sam arbeidet mellom  arbeidsform idlingene i N orden . D et er viktig at vi 
sa tser på felles prosjek t innen  ulike deler av arbeidsm arkedspolitikken.

F orandringene på arbeidsm arkedet i fram tida øker kravene til velu tdanne t ar
beidskraft. Teknisk fornyelse og økte u tdann ingskrav  på arbeidsm arkedet krever 
både et alm innelig høyt u tdanningsn ivå og en v idereu tdann ing  som  fungerer godt. 
D erved får den  enkelte større m uligheter til å tilpasse seg forandringer i e tterspø r
selen av arbeidskraft. Y rkesutdanning vil få stadig større betydning.

Alle gode krefter i N orden  må samle seg om  å bekjem pe arbeidsledighet. M inis
te rråde t må sette sine krefter inn på dette om rådet på kort og lang sikt. N oen  vil 
spørre: Fiar vi råd  til satsing m ot arbeidsledighet? Jeg vil svare slik: In te t sam funn 
er så rikt at de t h a r råd  til arbeidsledighet, og intet sam funn er så fattig at de t ikke 
har råd  til å gjøre noe ved  arbeidsledigheten .

Elver Jonsson: Fru president! Först en liten replik m ed anledning av M arit R otnes 
inlägg. Jag instäm m er i den  allm änna in tentionen att vi i N orden  skall ha en arbets
m arknadspolitik  som  ger arbete och välfärd åt m änniskor. M en det är också viktigt 
att säga att arbetsm arknadspolitik  aldrig kan ersätta ett positivt näringsklim at och 
en god sam hällsekonom i. D essa båda föru tsättn ingar är fundam entala.

Jag beklagar v idare, fru  presiden t, att det inte från någon  av sam arbetsm inist- 
rarna  kom m it någon  kom m entar till de av mig ställda frågorna om  de i sin all
m änna inriktning vill prioritera verksam hetsdelen  och hålla tillbaka adm inistration 
och byråkrati. Ä r m an också beredd  att i sina p laner få en större harm oni mellan 
p landokum ent och de pengar som  m an är beredd  att anslå? Vi får fortsätta att 
driva dessa frågor på d e t parlam entariska p lanet. P arlam entarikernas inställning är 
helt klar, m en vi h a r  i dagens debatt fått för litet gensvar från sam arbetsm inistrarna 
på dessa punk ter.
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M inister Tarja Halonen: Fru president! Jag försökte i m itt ganska långa tal ge svar 
på denna fråga, därför att vi visste på förhand  att där finns problem . Jag kan för 
egen del tillägga att vi från finländsk sida hela tiden understruk it a tt om  vi får bra 
idéer, som  vi n u  h ar fått, skall vi också försöka få pengar. D ärför h a r vi i någon  
m ån velat b redda  budgeten . M en koncensusbeslu te t har ju  inneburit a tt vi m åste 
försöka spara, därför att den  ekonom iska situationen i flera nordiska länder in te är 
så b ra som  vi h ad e  hoppats . D ärför har m in isterrådet försökt anpassa  sig efter si
tuationen . N aturligtvis är detta såd an t som  m an på förhand  inte kan avgöra helt 
och hållet, u tan  vi m åste arbeta m ed det u n d er året.

Ä ven om  debatten  h ä r k u n d e  bli m ycket intressant, tror jag inte att vi kan hitta 
någon  bättre lösning just n u . Vi försöker lyssna på idéer från olika kom m ittéer, och 
jag litar på att där finns så m ycket klokhet att de kan ge oss råd .

Elver Jonsson: F ru  president! Jag tackar för de kom pletterande synp u n k te rn a  från 
m inister H alonen . Jag instäm m er till fullo i att vi m åste spara då det är ont om  
pengar. D en gam la regeln om  att m an skall rätta m unnen  efter m atsäcken gäller 
i N ord iska råde t i lika hög grad  som  i andra  verksam heter. M en då blir det ännu  
viktigare att vi håller tillbaka onödig byråkrati och bekäm par den  ibland alltför 
tunga adm inistration, som  leder till att vi får så litet u trym m e för den  operativa 
verksam heten . Jag uppfattade m insterns svar så att den viljan finns från hennes 
sida, och jag hoppas att så är fallet också inom  g ru p p en  av sam arbetsm inistrar 
i övrigt.

De bägge C -dokum enten ger vid h anden  att vi har en hel del att förbättra i vårt 
in te rna arbete. D et har också bekräftats i organisationskom m itténs förslag. Jag tror 
också att vi kan förändra en del. En väg är att vi från parlam entariskt håll får ett 
starkare budgetansvar och kanske också att sam arbetsm inistrarna får ett större an
svar för budgetpolitiken. Jag tror att våra kära finansm inistrar inte är tillräckligt en 
gagerade i det nord iska sam arbetet för att rätt förstå behoven. M an glöm m er lätt att 
om  vi gör saker gem ensam t, kan vi nationellt avstå från vissa andra  utgifter. Jag 
tror att vi därm ed både kan öka effektiviten och spara pengar. Jag hoppas att sam 
arbetsm inistrarna känner sig up p m u n trad e  av denna debatt a tt ta ett fastare tag om 
vårt gem ensam m a arbete. D et finns m ycket att v inna på det.

Vad vi från kom m unikationsu tskottet ofta har understruk it är att d e t har fattats 
beslu t på viktiga om råden, som  helt har tappats bort därför att vi inte orkat fullfölja 
dem . D et behövs en större harm oni mellan beslu t och beviljade anslag.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voteringsappa- 
rat, beträffande budget- och kontrollutskottets förslag, p u n k t A, till y ttrande över 
N ordiska m inisterrådets berättelse om  det nordiska sam arbetet (C 1).

För y ttrandet röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen Dorte, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl 
Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H a
gen Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  J. K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  
Helga, H reggviður Jönsson, H äkäm ies Kari, Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, 
Jonsson Elver, Kallsberg A nfinn, K ekkonen Antero, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  
G rete, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. Ei- 
narsson , O scarsson Berit, P oulsen Kaj, R otnes Marit, Salm én Olof, Sandberg-Fries 
Yvonne, S ighvatur B jörgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Skånberg K rister, Svart-
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berg Karl-Erik, Svensson  Sten I., Söder Karin, Sønderby P eder, Talleraas A nders, 
U eland Ole Gabriel, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, W erner Lars

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, 

Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Friðrik S ophusson , G ustafs
son H ans I., H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora Aasland, 
H urskainen  Sinikka, H åkansson  Per Olof, Jelved M arianne, Johansen  Lars Emil, 
Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, K nutzen Thea, L unde Kjellbjørg, Møller 
Helge A dam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, Påll Pétursson , Pietikäinen Sirpa, Rii- 
hijärvi Heikki, Sasi Kimmo, S iuruainen Eino, S teenholdt Otto, Syse Jan P „ W rold- 
sen  E rnst, ö h rsv ik  Lena, Ö strand  Per Olov

Yttrandet hade sålunda antagits med 53 röster.
Utskottets förslag, punkt B, bifölls.

H ärefter företogs votering, m edelst vo teringsapparat, beträffande budget- och kon
trollutskottets förslag till y ttrande över C 2/1991, p u n k t C.

För y ttrandet röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen Dorte, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl 
Kirsti Kolle, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H a
gen Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  J. K„ H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen 
H elga, H reggviður Jönsson, H äkäm ies Kari, Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, 
Jonsson Elver, Kallsberg A nfinn, K ekkonen Antero, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  
Grete, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. Ei- 
narsson , O scarsson Berit, P oulsen Kaj, R otnes Marit, Salm én Olof, Sandberg-Fries 
Yvonne, S ighvatur Björgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, 
S vensson  S ten I., Söder Karin, S ønderby Peder, Talleraas A nders, U eland Ole G a
briel, V äänänen  M arjatta, Weiss Birte, W erner Lars

K rister Skånberg avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersson Claes, A nnersted t Ylva, 

Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Friðrik S ophusson , G ustafs
son  H ans I., H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, 
H urskainen  Sinikka, H åkansson  Per Olof, Jelved M arianne, Johansen Lars Emil, 
Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, K nutzen Thea, Lunde Kjellbjørg, M øller 
H elge A dam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, Påll P étursson, Pietikäinen Sirpa, Rii- 
hijärvi Heikki, Sasi Kimmo, S iuruainen Eino, S teenholdt Otto, Syse Jan P., W rold- 
sen  E rnst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Per Olov

Yttrandet hade sålunda antagits med 52 nister. 1 medlem avstod från att rösta.
Utskottets förslag, punkt D, bifölls.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande kom m unikations
u tskottets förslag till y ttrande över C 2/1991, pun k t E.
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För y ttran d et röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen  D orte, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G røndahl 
Kirsti Kolle, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H a
gen Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  J. K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  
H elga, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, H äkäm ies Kari, Jelved M arianne, 
Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Kallsberg Anfinn, K ekkonen 
Antero, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., 
Lundblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N yhage 
H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Poulsen Kaj, R otnes M arit, Salm én 
Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl- 
Erik, S vensson  Sten I., Söder Karin, Sønderby Peder, Talleraas A nders, U eland 
Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W erner Lars, Ö hrsvik Lena

Mot y ttran d et röstade: K jæ rsgaard  Pia, Skjervengen Pål Atle

Skånberg K rister avstod från att rösta

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, 

Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Friðrik S ophusson , G ustafs
son  H ans I., H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, 
H åkansson  P er Olof, Johansen  Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen  A nker, 
K nutzen Thea, L unde Kjellbjørg, M øller H elge A dam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, 
Påll P étursson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S iuruainen Eino, S teenholdt 
Otto, Syse Jan P „  W roldsen E rnst, Ö strand  P er Olov

Yttrandet hade sålunda antagits med 54 röster mot 2. 1 medlem avstod från att rösta. 
Utskottets förslag, punkt F, bifölls.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande juridiska u tsko t
tets förslag till y ttrande över C 2/1991, p u n k t G.

För y ttrandet röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen D orte, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G røndahl 
Kirsti Kolle, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H a
gen Carl I., H ansen  Ivar, H an sen  J. K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  
Helga, H etem äki-O lander Elsi, H oug  Tora Aasland, H reggviður Jönsson, H äkäm ies 
Kari, Jelved M arianne, Jensen  H ans Jørgen, Jön Kristjånsson, Jonsson Elver, 
Kallsberg A nfinn, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard  Pia, K nuuttila Sakari, K om stedt 
Wiggo, Liltved Tore A., L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, 
N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, P oulsen Kaj, 
Rotnes M arit, Salm én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björ
gvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson S ten I., Söder Ka
rin, Sønderby  Peder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, 
Weiss Birte, W erner Lars, Ö hrsvik Lena, Ö strand  P er Olov

Skånberg K rister avstod från att rösta

F rånvarande var:
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Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, 
Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Friðrik S ophusson , G ustafs
son H ans I., H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, H åkansson  Per Olof, Jo
h ansen  Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, K nudsen  G rete, K nutzen 
Thea, L unde Kjellbjørg, Møller Helge Adam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, Påll 
P étu rsson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S iuruainen Eino, S teenhold t Otto, 
Syse Jan P., W roldsen E rnst

Yttrandet hade sålunda antagits med 57 röster. 1 medlem avstod från att rösta.
Utskottets förslag, punkt H, bifölls.

H ärefter skedde votering, m edelst voteringsapparat, beträffande ekonom iska u t
skottets förslag till y ttrande över C 2/1991, pun k t I, och reservantens förslag.

För utskottets förslag röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen Dorte, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik Sophusson , G lønborg K nud, G røndahl Kir
sti Kolle, G ud m u n d se th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H agen  
Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  J. K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, 
H etem äki-O lander Elsi, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H äkäm ies Kari, 
Jelved M arianne, Jensen  H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Kallsberg 
Anfinn, K ekkonen A ntero, K nudsen  Grete, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, 
Liltved Tore A., Lundblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby 
M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Poulsen Kaj, Rotnes 
Marit, Salm én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, 
Skånberg Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson S ten I., Söder Karin, S ønderby 
Peder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, 
W erner Lars, O hrsvik Lena, O strand  Per Olov

För reservan tens forslag röstade: Skjervengen Pål Atle

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, 

Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, G am m elgaard Lars P., 
G ustafsson H ans I., H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, H åkansson  Per 
Olof, Johansen  Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard  Pia, 
K nutzen Thea, L unde Kjellbjørg, M øller H elge Adam, N ielson Poul, N iinistö Sauli, 
Påll P étursson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S iuruainen Eino, S teenhold t 
Otto, Syse Jan P., W roldsen E rnst

Reservantens förslag hade sålunda förkastats med 57 röster mot 1.
Utskottets forslag, punkt J, bifölls.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande social- och mil
jöutskottets förslag till y ttrande över C 2/1991, p u n k t K.

För y ttran d et röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen D orte, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G løn
borg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 
G yldenkilde Lilli, H agen  Carl L, H ansen  Ivar, H ansen  J. K., H ansen  Søren, H auan
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Åshild, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H reggviður Jönsson, H äkäm ies 
Kari, Jelved M arianne, Jensen  H ans Jørgen, Jón K ristjånsson, Jonsson Elver, Kalls
berg Anfinn, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, K om stedt 
Wiggo, Liltved Tore A., L undblad G rethe, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N y
hage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Poulsen Kaj, R otnes M arit, Sal- 
m én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Skånberg 
Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson  S ten I., Söder Karin, Talleraas A nders, U e
land Ole Gabriel, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, W erner Lars, Ö hrsvik Lena, Ö s
trand  P er Olov

M ot y ttran d et röstade: K jæ rsgaard  Pia, Skjervengen Pål Atle 

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, 

Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, G ustafsson H ans I., H åk an s
son  P er Olof, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H urskainen  Sinikka, 
Jäätteenm äki Anneli, Johansen  Lars Emil, Jørgensen Anker, K nutzen  Thea, L unde 
Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller H elge Adam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, Påll 
P étursson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S iuruainen Eino, Sønderby Peder, 
S teenhold t O tto, Syse Jan P., W roldsen E rnst

Yttrandet hade sålunda antagits med 55 röster mot 2.
Utskottets förslag, punkt L, bifölls.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande kulturu tsko ttets 
förslag till y ttrande  över C 2/1991, p u n k t M.

För y ttran d et röstade:
A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen Dorte, Björk G unnar, D avid

sen  Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friörik S ophusson , G lønborg 
K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, Gyl
denkilde Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J. K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  
Helga, H etem äki-O lander Elsi, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H äkäm ies 
Kari, Jensen H ans Jørgen, Jön K ristjånsson, Jonsson Elver, Kallsberg Anfinn, 
K ekkonen Antero, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore 
A., L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N yhage 
H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Poulsen Kaj, R otnes Marit, Salm én 
Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur B jörgvinsson, Skånberg Kris
ter, Svartberg Karl-Erik, Svensson  S ten I., Söder Karin, Sønderby P eder, Talleraas 
A nders, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W erner Lars, Ö hrs
vik Lena, Ö strand  P er Olov

Mot y ttrandet röstade H agen  Carl I, K jæ rsgaard  Pia, Skjervengen Pål Atle 

G am m elgaard Lars P. och Jelved M arianne avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersson  Claes, Bildt Carl, Björk

strand  G ustav, B lankenborg H aakon, G ustafsson H ans I., H jörleifur G uttorm sson, 
H urskainen  Sinikka, H åkansson  Per Olof, Johansen Lars Emil, Jäätteenm äki A n
neli, Jørgensen A nker, K nutzen Thea, L unde Kjellbjørg, Møller H elge Adam , Niel
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son Poul, N iinistö Sauli, Påll P étu rsson , Pietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S iu ru 
ainen Eino, S teenho ld t O tto, Syse Jan P ., W roldsen E rnst

Yttrandet hade sålunda antagits med med 56 röster mot 3. 2 medlemmar avstod från att 
rösta.
Utskottets forslag. punkt N , bifölls.

C 5/b Berättelse från Nordiska kulturfonden (1989)

Budget- och kontro llu tskottet hade föreslagit

1. att N ord iska råd e t godkänner N ord iska ku ltu rfondens räkenskaper för år 
1989 och beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet för 1989 sam t

2. att N ord iska råde t lägger berättelsen  om  N ordiska ku ltu rfondens verksam het 
1989 till hand lingarna.

U tskottets förslag bifölls.

Ivar Hansen övertog härefter ledningen  av förhandlingarna.

D 45/1987/b: M eddelande om  rekom mendation nr 45/1987 angående finan
sieringen av det nordiska samarbetet; Framställning 1/1991/b: M eddelande om  
framställning nr 1/1991/b angående Nordiska ministerrådets budget för 1991

R ådet företog ovannäm nda saker i ett sam m anhang .
Budget- och kontro llu tskottet hade föreslagit att N ordiska råd e t lägger m edde

landena till hand lingarna och anser rekom m endationen  och fram ställningen för rå
dets del färd igbehandlade.

U tskottets förslag bifölls.

Allmän sakdebatt om  komm unikationsutskottets saker

Elver Jonsson (kom m unikationsutskottets talesm an): N är det gäller de principiella 
delarna har vi red an  i sam band m ed C 2-dokum entet d isku terat viktiga avsnitt, 
bl.a. bristen  på sam stäm m ighet mellan å ena sidan de fö rhoppn ingar och p laner 
som  läggs fast och å and ra  sidan de oftast otillräckliga m edel som  sedan  anslås och 
som  gör att in ten tionerna inte kan fullföljas. N är vi n u  skall börja m ed ett allm änt 
avsnitt, tänker jag därför begränsa mig till några viktiga frågor. Jag hoppas även att 
vi kan få kom m entarer från någon av de nordiska trafikm inistrar som  deltar i 
denna diskussion.

Jag tänker ta u p p  tre frågor, näm ligen in frastukturinvesteringarna, internationa- 
liseringsprocessen sam t trafiksäkerheten . N är det gäller in frastruk turinvestering
arna har vi från u tskottets sida påpekat den besvikelse som  vi känner över att 
m in isterrådet inte h a r fullföljt sitt arbete enligt de rekom m endationer som  har 
givits. Att m an nu  söker alternativa finansieringsm öjligheter u nderstryker vikten av 
att p laneringen  sker utifrån ett nord isk t perspektiv  för att garan tera att de beg rän 
sade resu rser som  föreligger används på bästa möjliga sätt.
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D et finns ett p a r tunga om råden  för den  centrala delen av N orden  som  är oer
hö rt viktiga. D et gäller t.ex. de fasta förbindelserna från Sverige m ot kontinenten , 
vilka tillgodoser en  sto r del av även F inlands och N orges transportbehov. D är an 
ser vi det m ycket in tressan t och värdefullt att m an inom  de närm aste dagarna tar 
ett fast och kanske avgörande g repp  om  frågan.

D et and ra  om rådet som  jag skulle vilja ta upp  är järnvägstrafiken från K öpen
ham n över G öteborg m ot Oslo. D är har vi p laner på att fullfölja ett m önster, näm li
gen att föra över trafik från  de h årt belastade vägarna till sp å rb u n d en  trafik. D ärför 
m åste de snabba dubbelspåren  snarast bli förverkligade. D et skulle föra m ed sig en 
rad  fördelar. D et skulle främja trafiksäkerheten, minska m iljöstörningen och skapa 
en  bättre tillväxt för hela v å rt näringsliv.

N är de t gäller in ternationaliseringsprocessen av transportsek to rn  kan vi no tera 
att t.ex. cabotagefrågorna h ar gällt enbart lastb ilstransporterna. D et h ar vi ställt oss 
positiva till. Sam tidigt har vi sag t att liberaliseringen m åste gälla även andra trans
porter. U tskottet har lagt särskild vikt vid de problem  som  t.ex. de tvärgående flyg
förbindelserna inom  N orden  h ar haft. Vi har up p rep ad e  gånger påpekat att in te r
nationella regler u n d e r  inga om ständigheter får h indra  en gynnsam  regional 
utveckling inom  N orden . D et finns faktiskt en tendens till att trafikförändringarna 
och förbättringarna sta rk t koncentreras till de befolkningstäta om rådena. D et inne
bär att svagare delar - och m ed detta m enar jag om rådena n o rr om  en  linje 
H elsingfors-Stockholm -O slo - får säm re föru tsättn ingar för en u tbyggnad och att 
dessa problem  inte u tsä tts för sam m a politiska tryck. D et är viktigt att vi här i N or
diska råd e t ägnar uppm ärksam het även åt de norra delarna av N o rd en  och inte 
m inst även V ästnorden .

D en tredje p u n k t som  jag tar u p p  gäller insatser på trafiksäkerhetsom rådet, där 
vi för övrigt kom m er att få en  särskild debatt. D et finns an ledning  att erinra om  att 
detta är en av de viktigaste frågorna som  kom m unikationsutskottet önskar driva.
Vi har de t dystra faktum  att ungefär 2 500 m änniskor om kom m er i trafiken i N o r
den  varje år. O m kring 10 000 skadas svårt och ännu  fler råkar u t för lindrigare 
skador. För m ånga innebär de t dock ett livslångt lidande.

Vi ser positiv t på den  handlingsp lan  som  m inisterrådet har lagt fram  och där 
m an prioriterar även de om råden  som  vi finner angelägna, näm ligen hastighe ts
om rådet, p roblem en m ed onyktra förare i trafiken, de unga förarnas speciella 
situation sam t de oskyddade trafikanterna. Inte bara m otorfordonsförarna är 
trafikanter. T rafikanter är vi alla. T rafikanter är vi från förskolestadiet och uppåt.

Jag tror att vi m åste se över de sm å anslag, både relativt och totalt, som  vi har 
för transport- och trafikom rådet, om  vi skall kunna påstå  att vi i N orden  h ar goda 
kom m unikationer. Vi h ar ju  i andra  sam m anhang  sag t att det är en  förutsättn ing 
för en gynnsam  utveckling. D ärför gäller de t att vi lever upp  till de höga ideal som  
vi ändå är överens om .

Skånberg : H err president! D et är viktigt att i kom m unikationsplanering göra kon
sekvensanalyser. Som  ett viktigt exem pel talas h ä r om  att bygga nya broar. D et 
gäller bl.a. en  bro över Ö resund , som  kom m er att få flera konsekvenser. En konse
kvens är att b ron  genom  sina fundam ent kom m er att m inska genom ström ningen 
av vatten, ytterligare m inska vattenom sättn ingen  i Ö stersjön och ytterligare för
säm ra Ö stersjöns m öjligheter att överleva.

En an n an  konsekvens kom m er att bli att biltrafiken ökar, och det innebär ökad 
m iljöförstöring. D et är viktigt att kom m a ihåg att katalysatorer på avgasrören inte 
löser alla problem . K oldioxidutsläppen påverkas inte alls. Jag tro r att vi är eniga om  
att vi m åste ta växthuseffekten på allvar. D et är därför viktigt att göra allt m an kan
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för att m inska koldioxidutsläppen, och i det fallet är de t viktigt att m inska bil
trafiken och föra över så stor del som  möjligt av den  på tåg och på miljövänliga sjö
transporte r.

En överg ripande konsekvensanalys kom m er att visa att en fast förbindelse över 
eller u n d e r  Ö resund  inte gynnar miljön, och alldeles speciellt skulle en broförbin
delse svårt förstöra miljön ytterligare.

D et är också viktigt, som  det fram går av ett m edlem sförslag, att vi i N orden  ser 
noga på och lär oss av h u r  andra  löser vad vi kan kalla intressekonflikter mellan 
miljön och and ra  om råden . I Japan och USA ställs så hårda  krav att de d river fram  
en teknisk utveckling, och m an säger inte där att m an inte kan ställa u p p  krav  i de 
fall där de tekniska lösn ingarna inte redan  föreligger.

Skillnaden är fram för allt tidsperspektivet, herr p residen t. I andra  länder vet 
m an att det förekom m er en teknisk utveckling och att det finns m öjlighet att styra 
den utvecklingen genom  att ställa hårda krav. M an använder m ålm edvetet krav- 
ställande som  ett sä tt att driva på den  tekniska utvecklingen, och m an h ar en tids
horison t som  gör d e t möjligt för industrin  inte bara att göra de nödvändiga om ställ
n ingarna u tan  också öka sin konkurrenskraft.

På m iljöom rådet kom m er kraven i hela världen att fortsätta att skärpas. De 
länder som  tidigast går in för att uppfylla de nya, successivt allt högre krav som  
ställs kom m er att ha en  avgörande konkurrensfördel i den  fortsatta internationella 
hande ln . De kan m ed sitt agerande dels förbättra sin egen miljö, dels hjälpa andra 
länder att förbättra sin miljö. D et kallar vi g röna för att göra goda affärer i dubbel 
bem ärkelse.

S tatsrådet G eorg  A ndersson : H err p resident! M ed an ledning  av d e t inlägg som  
kom m unikationsu tskottets ta lesm an Elver Jonsson gjorde om  behoveet av sam pla- 
nering i N o rd en  av in frastruk tu ren  vill jag säga några ord om  det p ågående  arbe
tet.

Vi h a r i flera avseenden  ett nära sam arbete inom  N orden  i trafikfrågor. Som  b e
kan t h ar vi ett nära sam arbete på luftfartsom rådet m en också på väg- och jä rnvägs
om rådet. I vart och ett av länderna lägger vi naturligtvis sto r v ikt vid att bygga u t 
in frastruk tu ren . Vi är väl m edvetna om  att vi får en effektivare in frastruk tu r och 
bättre trafikförsörjning om  vi kan sam ordna våra insatser, m en som  parlam entari
kerna ve t käm par alla länder m ed brist på investeringsm edel.

För svensk  del gör vi n u  en särskild kraftsam ling för att öka investeringarna 
fram för allt på väg- och järnvägsom rådet. Vi gör sa tsn ingar på strategiska stråk  för 
att knyta ihop svensk  transportförsörjn ing  m ed g rann ländernas. Jag vill där särskilt 
betona v ärd e t av en  fast förbindelse över Ö resund  som  en viktig insats som  gör att 
vi kan knyta sam m an N orden  på ett effektivare sä tt m ed kontinen ten  och knyta 
sam m an D anm ark och Sverige m ed varand ra .

M en de t är naturligtvis viktigt att respektive land också d isponerar sina resu rser 
så att vi får u t största ny tta och största värde av den  fasta förbindelse över Ö re
su n d  som  D anm ark  och Sverige p lanerar. D et kan ske exem pelvis genom  att vi på 
svensk  sida förstärker järnvägs- och vägutbyggnaden  på västkusten  och knyter 
sam m an K öpenham n, M almö, G öteborg och Oslo. Allt kan inte göras på en gång 
u tan  de t får ske i e tt långsiktigt perspektiv , m en m an bör p lanera insa tserna . D är
vidlag kom m er frågan om  en ny  broförbindelse m ellan Sverige och N orge u p p  på 
dagordn ingen . D et är m ycket aktuellt att åstadkom m a en ny  broförbindelse över 
S vinesund.

Jag h ar h ä r bara velat peka på några av de insatser som  vi gör för transportfö r
sörjn ingen sett u r de t nord iska perspektivet.
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D iskussionen förklarades härefter avslutad.

A 902/t: M edlem sförslag om  förbättrade komm unikationsm öjligheter för hörsel
skadade

K om m unikationsutskottet h ad e  föreslagit att råde t an tar följande rekom m endation:

N ordiska råd e t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att m ed beaktande av V ärldshälsoorganisationens program  "Hälsa för alla år 
2000" (delm ål 3) förbättra de hörselskadades situation genom  att vidta 
sådana  åtgärder som  hörselteknisk  u trustn ing  i offentliga sam lingslokaler, 
rä tt till tolk - även på teckenspråk  - för döva och hörselskadade m otsvarande 
p rinciperna för språkservice i den  nordiska språkkonventionen , sam t

att verka för att alla relevanta TV-program  blir textade, sam t ytterligare 
u tbygga tolkning på teckenspråk  av främ st nyhets- och valda ku ltu rp rogram

Hreggviður Jönsson: H err president! Vi lever i en tid av snabba förändringar på de 
flesta av livets om råden . D en audivisuella tekniken h ar utvecklats m ed snabba 
steg, och varje år fram kom m er nya tekniska lösningar som  syftar till att hjälpa dem  
som  på någo t sätt har ett hand ikapp  som  h indrar dem  att delta i det dagliga livet 
som  fullvärdiga m edborgare.

D etta m edlem sförslag syftar till att förbättra de hörselskadades m öjligheter att 
delta i sam hällets aktiviteter på lika villkor m ed dem  som  inte har detta hand ikapp .

I sitt betänkande konsta te rar kom m unikationsutskottet att varje m änniska bör 
ha m öjligheter att delta och få sam hällsservice på sitt eget språk  sam t att döva bör 
kunna agera, få inform ation och ta del av det befintliga ku ltu ru tbudet. U tskottet be
tonar vik ten  av att döva och hörselskadade skall ha likvärdiga rättigheter som  alla 
andra  m edborgare n ä r  de t gäller sam hällets u tbud . De brister som  finns i detta 
hänseende  bör åtgärdas så att m änniskor m ed detta hand ikapp  kan delta aktivt i 
sam hällslivet.

A tt ha m öjlighet att anlita en tolk är oerhört viktigt, dock ej endast för att kunna 
delta i sam hällets olika kulturliv u tan  också i alla andra  av sam hällets aktiviteter. I 
detta sam m anhang  erinrar u tsko ttet särskilt om vikten av tolkning på teckenspråk.

U tskottet anser det viktigt att TV-program  är tillgängliga för hörselskadade och 
döva. Textade TV -program  är b ra för dem  som  förstår skrivet språk, m en eftersom  
det är en relativt stor g ru p p  som  inte gör de t m åste teckentolkning också använ 
das.

K om m unikationsutskottet konsta terar att am bitionen bör vara att alla TV-pro
gram  textas och tolkas på teckenspråk, att hörselteknisk u trustn ing  skall finnas i 
alla sam lingslokaler sam t att alla hörselskadade och döva skall ha m öjlighet att an 
lita tolk som  sam hället anskaffar.

Sam tidigt som  detta konsta teras erinrar u tsko ttet om  de stora ekonom iska och 
organisatoriska problem  som  denna m ålsättning m edför. D et anses därför att m an i 
både privat och offentlig regi m ålm edvetet bör verka för att nå denna m ålsättning 
inom  rimliga ekonom iska ram ar.

H err p resident! Jag hänv isar till kom m unikationsutskottets betänkande över 
m edlem sforslaget och y rkar bifall till u tskottets förslag.
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Lena öhrsvik: H err president! Jag tackar för välvillig behandling  av förslaget, även 
om  det har tagit tid. Förslaget läm nades in den 9 novem ber 1989. M en eftersom  u t
sko ttet på v issa pu n k te r h ar utvecklat förslaget, skall jag inte säga m er om  tids
aspekten . Dock h ar jag några frågor och synpunk te r.

U tskottet hänvisar till att m an skall verka för m ålen inom  rimliga ekonom iska 
ram ar. M in fråga är: V ad är rimligt?

A tt installera en hörslinga red an  vid byggnation kostar m indre än ett av konst
verken i byggnaden . Sedan finns som  utskottets företrädare näm nde en m ängd ny 
teknik att utnyttja, t.ex. snabbskrift för textning av TV -program  eller för u tskrift på 
stor bildskärm . D et sista borde vara lika naturlig t som  annan  sim ultantolkning vid 
offentliga arrangem ang.

H örselskadorna ökar dram atiskt i våra länder, mycket naturligtvis beroende på 
att vi blir allt äldre m en också på att vi u tsä tte r oss för buller i sto r utsträckning, 
t.ex. från trafik, m usik på hög nivå, industribu ller osv. Självfallet skall vi förebygga 
så m ycket vi kan, m en vi m åste nog ändå ha en beredskap  för fler hörselskadade 
fram över. D ärför m åste jag få veta vad "rimliga ekonom iska ram ar" betyder.

Jag h ar ytterligare en fråga, som  gäller andra  att-satsen i u tskottets förslag till 
rekom m endation : Vilka TV -program  är relevanta, och vem  skall egentligen avgöra 
vad en hörselskadad  kan ha intresse av?

Jag är m edveten  om att m edlem sforslaget var försiktigt skrivet. D et är ju lättare 
att få u ppslu tn ing  då. Jag är också tacksam  för att u tsko ttet har lagt till e tt avsnitt 
om  dövas behov  av tolkning på teckenspråk. M en jag tycker ändå att det vore 
in tressan t att få en definition på rimlig ekonom i och relevanta program .

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo terings
apparat, beträffande utskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m m endationen  röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen  D orte, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik 

S ophusson , G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, 
H ansen  Søren, H au an  Åshild, H augen  Helga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur 
G uttorm sson, H reggviður Jönsson, H äkäm ies Kari, Jelved M arianne, Jensen H ans 
Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Kallsberg Anfinn, K nudsen  Grete,
K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, N yby M ats, 
N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Poulsen  Kaj, Salm én Olof, 
Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, S vensson  S ten  I., 
S ønderby P eder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss 
Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena, ö s tra n d  P er Olov

Mot rekom m endationen  röstade H ansen  J. K.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, 

Bildt Carl, Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Fagerholm  
K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G udm undse th  Roger, G ulb randsen  Thor- 
Eirik, G ustafsson H ans I., H agen  Carl I., H oug  Tora A asland, H urskainen  Sinikka, 
H åkansson  P er Olof, Johansen  Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, 
K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard Pia, K om stedt Wiggo, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki 
Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, M øller H elge Adam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, Påll 
P étursson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, S iuruainen  Eino,
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Skjervengen Pål Atle, Skånberg Krister, S teenhold t O tto, Svartberg Karl-Erik, Syse 
Jan P ., Söder Karin, W erner Lars

Rekommenationen hade sålunda antagits med 44 röster mot 1.

A 907/t: M edlem sförslag om  det nordiska järnvägssystemet

K om m unikationsutskottet hade föreslagit att rådet an tar följande rekom m endation:

N ord iska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att sna rast redovisa det nationella och nordiska utvecklingsarbetet be
träffande jä rnvägstransporte rna i D anm ark, Finland, N orge och Sverige

att utifrån denna redovisning för N ordiska råde t p resen tera en plan för 
gem ensam  nord isk  järnvägspolitik och nödvändiga investeringar för att 
knyta det nord iska jä rnvägsnäte t till övriga Europa

att för övrigt m edverka till att de nordiska järnvägsbolagen kan skapa ett 
konkurrenskraftig t alternativ för godstrafik i N orden  och mellan N o rd en  och 
övriga E uropa

Kaj Poulsen: H r. Præ sident! Forslagsstillerne næ vner i m otiveringen for dette m ed- 
lem sforslag trafikken som  et sto rt og stigende miljøproblem. K om m unikationsud- 
valget er enig i, a t de øgede miljøkrav til trafikken er en b landt m ange gode g runde  
til frem over at satse på jernbanedriften . D er råder næ p p e tvivl om, at je rnbanen  i 
dag er en af de m est miljøvenlige transportform er, vi har på mellem- og langdis
tance transporterne, både dér hvor diesellokom otiverne fortsat benyttes, m en n a tu r
ligvis først og frem m est på de elektrificerede stræ kninger.

Også hvad  angår spørgsm ålet om  en fast forbindelse m ellem K øbenhavn og 
M almø, u n d erstreg er udvalget vigtigheden af, at m an, inden  beslu tn ingen  herom  
træffes, nøje overvejer konsekvenserne for miljøet i og om kring Ø resund . H eru d 
over må m in isterrådet naturligvis også overveje, om  det er klogt at sam le hele den 
Skandinaviske trafik i én trafikkorridor.

En anden  god g ru n d  til a t satse på jernbanetrafikken er, at den  u n d er fo rudsæ t
ning af en tilstrækkelig m arkedsandel kan væ re økonom isk fordelagtig og tilmed 
billigere end lastb iltransporter på mellem- og langdistancerne.

En tredje god g ru n d  til at øge je rnbanetransporterne er den positive indvirk
ning på trafiksikkerheden, som  dette vil m edføre. Et af V esteuropas og N ordens 
store problem er inden  for kom m unikationssektoren er jo netop  trafiksikkerheden 
på landevejene, eller m åske snarere  m angelen på sam m e.

F orudsæ tn ingen  for, at m an virkelig skal kunne udny tte  de potentialer, der 
ligger i jernbanesystem et, er dog, at m an går i gang m ed nytæ nkning , nyplan læ g
ning og nye investeringer såvel i in frastruk tur som  i det rullende materiel.

U dvalget anser det derfor for sæ rdeles vigtigt i det kom m ende arbejde at stim u
lere til øget sam køring af jernbaneselskaberne, og at m inisterrådet snarest redegør 
for det nationale og nordiske udviklingssam arbejde, som  er i gang angående je rn 
b anetranspo rte r i D anm ark, F inland, N orge og Sverige. På den bagg rund  bør 
m in isterrådet siden overveje, hvad  der kan gøres for yderligere at stim ulere je rn 
baneselskabernes sam arbejde som  et led i den  overordnede trafikpolitik og den 
plan for infrastruk turinvesteringer i N orden , som  K om m unikationsudvalget ved 
flere lejligheder h ar efterlyst.
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Jeg m ener, a t m in isterrådet i den  forbindelse bør m edvirke til, at de nord iske 
jernbaneselskaber kan skabe konkurrencedygtige alternativer for godstrafikken i 
N orden  og m ellem  N orden  og det øvrige E uropa.

Jeg skal anbefale, at m an tilslutter sig K om m unikationsudvalgets indstilling.

S edan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo terings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Friðrik S ophusson , G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans I., Gyldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  
J. K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki-O lander Elsi, 
H jörleifur G uttorm sson , H reggviður Jónsson, H äkäm ies Kari, Jelved M arianne, 
Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, K ekkonen Antero, K nudsen  
Grete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L und
blad G rethe, M etsäm äki Lauri, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Poulsen Kaj, R otnes Marit, Salm én Olof, Sasi Kimmo, Skånberg 
Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten I., Söder Karin, S ønderby P eder, Tal- 
leraas A nders, U eland Ole Gabriel, Weiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena, 
O strand  P er Olov

*. i
S ighvatur B jörgvinsson avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, B ennedsen D orte, Bildt Carl, Björk 

G unnar, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Fagerholm  K arl-G unnar, G am 
m elgaard Lars P., G ulbrandsen  Thor-Eirik, H oug Tora A asland, H urskainen  Si
nikka, H åkansson  Per Olof, Johansen Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen 
A nker, Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, 
M øller H elge A dam , N ielson Poul, Niinistö Sauli, Påll P étursson , P ietikäinen Sirpa, 
Riihijärvi Heikki, Sandberg-Fries Yvonne, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, 
S teenhold t O tto, Syse Jan P., V äänänen M arjatta, W erner Lars

Rekommendationen hade sålunda antagits med 52 röster. 1 medlem avstod från att rösta.

A 911/t: M edlem sförslag om skärpta regler beträffande vägtrafikens m iljöeffekter

K om m unikationsutskottet hade föreslagit att råde t an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att tidigarelägga införandet av skärpta bestäm m elser beträffande fordons, 
och då speciellt d ieselfordons, miljöeffekter sam t

att sam ordna den  FoU -verksam het som  bedrivs i de nordiska länderna på 
fordons- och bränsleom rådet

Svartberg (kom m unikationsutskottets talesm an): H err president! M edlem sforslaget 
om  skärp ta regler beträffande vägtrafikens m iljöaspekter pekar på erfarenheterna 
från USA på den  tekniska utvecklingen. I p rak tiken  visar det sig, m enar förslags
ställarna, att teknologi som  förbättrar m iljöegenskaperna hos fordon kom m it till
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genom  att m yndigheterna form ulerat k raven  innan  lösn ingarna funnits kom m er
siellt.

De nord iska m iljöm inistrarna fastställde i januari 1989 ett sam arbetsprogram  
inom  m iljövårdsom rådet. D är ingår på trafikom rådet bl.a. att avgaskrav m otsva
rande  de am erikanska skall vara fullt genom förda för alla typer av fordon senast 
1995. N är d e t gäller tunga och dieseldrivna fordon skall de flesta kraven  i USA 
gälla från 1991. D et borde därför vara tekniskt möjligt att de av m in isterrådet beslu
tade reg lerna skall gälla tidigare än 1995, hävdar förslagsställarna.

De pekar också på möjliga effektivitetsvinster av en sam ordning  av forskning 
och utveckling på fordons- och b ränsleom rådet.

K om m unikationsutskotte t ser i sitt enhälliga betänkande positivt på m edlem s
forslaget. N ågra av de nord iska länderna h ar redan  beslu ta t att tidigarelägga skärp 
n ingen  av kraven. I de t sam m anhanget vill u tsko ttet peka på att det är angeläget 
att alla nord iska länder anslu ter sig till sam m a kravnivå från sam m a tidpunkt.

H err p resident! Jag y rkar bifall till kom m unikationsutskottets förslag.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo terings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, B ennedsen D orte, D avidsen Terje, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik Sophusson , G lønborg K nud, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans I., G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, H an sen  Søren, H augen  
H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, H äkä
mies Kari, Jelved M arianne, Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, 
K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt 
Wiggo, Liltved Tore A., L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, N yhage H ans, O lafur 
G. E inarsson, O scarsson Berit, P oulsen Kaj, Rotnes Marit, Salm én Olof, Sandberg- 
Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Skånberg Krister, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg 
Karl-Erik, S vensson  Sten I., Söder Karin, S ønderby Peder, Talleraas A nders,
Ueland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik 
Lena, Ö strand  P er Olov

Mot rekom m endationen  röstade G am m elgaard Lars P.

Kallsberg A nfinn avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, Bildt Carl, Björk 

G unnar, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, G røndahl Kirsti Kolle, G ul
b randsen  Thor-Eirik, H agen  Carl I., H ansen  J. K., H auan  Äshild, H oug Tora A as
land, H reggviður Jönsson, H åkansson  Per Olof, Johansen Lars Emil, Jäätteenm äki 
Anneli, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard  Pia, L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, 
M øller H elge Adam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, N yby M ats, Påll P étursson , Pieti
käinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t 
Otto, Syse Jan P., W erner Lars

Rekommendationen hade sålunda antagits med 51 röster mot J. 1 medlem avst'od från att 
rösta.
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A 933/t: M edlem sförslag om en samordnad transportpolitik

K om m unikationsutskotte t hade föreslagit att råde t an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att skyndsam t u tarbeta en gem ensam  nordisk  transportpolitik  och ett 
no rd isk t investeringsprogram  för den infrastruk tur och de transpo rte r som  
är av betydelse för att stärka N orden  som  hem m am arknad  och för att 
effektivisera transpo rte rna inom  sam t till och från N orden

östrand: H err p resident! De nordiska ländernas geografiska läge i E uropas u tkan t 
u tgör naturligtvis en sto r konkurrensnackdel för vårt näringsliv. Därför m åste vi ha 
ett transportsystem  som  ger oss snabb och effektiv tillgång till fram för allt den  väst
europeiska m arknaden , m ed vilken över 70 % av den  nordiska u trikeshandeln  
sker.

En väl utvecklad in frastruk tu r ger därför fö ru tsättn ingar för effektiva tran sp o r
ter, lägre kostnader och därm ed ökad konkurrenskraft, som  i sin tu r leder till en 
ökad tillväxt och därm ed tryggar en fortsatt välståndsutveckling i de nordiska län
derna.

M ot den här b akg runden  är det y tte rst fö rvånande att m inisterrådet så kapitalt 
ha r misslyckats m ed att genom föra syftet m ed rekom m endation 44/1987, där N or
diska råde t k rävde av m in isterrådet att m an skulle p resen tera  en sam lad plan för 
fortsatta in frastruk turinvesteringar i N orden . Att m an behand lar en så viktig fråga 
på detta nonchalan ta sä tt är oacceptabelt, och de t får inte un d er några förhållanden 
up p rep as. Jag blir också oroad av en annan  anledning, näm ligen att de som  hävdar 
att N ordiska råd e t enbart är en diskussionsklubb n u  får ytterligare vatten  på sin 
kvarn.

Att m in isterrådet inte m ed kraft vill ta itu med infrastruk turfrågorna är n a tu r
ligtvis m ycket olyckligt. D et kan leda till att det nordiska näringslivet inte kom m er 
att kunna konkurrera  i ett läge där p roduk tionsenheterna inom  EG blir allt större 
och därm ed får konkurrensm ässiga fördelar fram för det nordiska näringslivet.

D ärför anser vi i u tskottet att m an om edelbart måste påbörja arbetet m ed en ge
m ensam  nordisk  investeringsplan  för den  in frastruk tu r som  har betydelse för att 
utveckla de nord iska ländernas näringsliv. En förutsättn ing för en  sådan  investe
ringsplan  är då också att m an inom  N orden  utarbetar en gem ensam  nordisk  tran s
portpolitik  för detta övero rdnade transportsystem .

K ostnaderna för att u tarbeta en gem ensam  nordisk  transportpolitik  och ett no r
diskt investeringsprogram  för en effektiv in frastruk tu r kom m er naturligtvis inte att 
k u n n a  rym m as inom  den  nord iska budgeten . M en frågan är så viktig för utveck
lingen i N o rd en  att det inte borde vara några svårigheter att få nationella tillskott 
till detta.

M ed dessa ord, h e rr  president, vill jag yrka bifall till u tskottets betänkande.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voterings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För u tskottets förslag röstade:
Alsaker Svein, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen  Dorte, Exner 

Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G løn
borg K nud, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans I.,
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G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H an sen  Ivar, H ansen  Søren, H augen  H elga, H e- 
tem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H reggviður Jönsson, H äkäm ies Kari, 
Jelved M arianne, Jensen  H ans Jørgen, Jón K ristjånsson, Jonsson Elver, Kallsberg 
A nfinn, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, Kom- 
s ted t Wiggo, Liltved Tore A., L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva- 
Liisa, N yhage H ans, O scarsson Berit, P oulsen Kaj, Rotnes M arit, Salm én Olof, 
Sandberg-Fries Y vonne, Sasi Kimmo, Svartberg Karl-Erik, S vensson  S ten I., Söder 
Karin, Sønderby  P eder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, V äänänen  M arjatta, 
Weiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  P er Olov

Mot u tsko ttets förslag röstade:
K jæ rsgaard  Pia, Skånberg  K rister

Skjervengen Pål Atle avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, Bildt Carl, Björk G unnar, Björk- 

s trand  G ustav, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, G røndahl Kirsti Kolle, H an 
sen  J. K., H auan  Åshild, H oug  Tora A asland, H urskainen  Sinikka, H åkansson  P er 
Olof, Johansen  Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, L unde Kjellbjørg, 
Møller H elge Adam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, N yby M ats, O lafur G. E inarsson, 
Påll P étursson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S ighvatur Björgvinsson, 
S iuruainen Eino, S teenhold t Otto, Syse Jan P., W erner Lars

Rekommendationen hade således antagits med 53 röster mot 2. En medlem avstod från att 
rösta.

A 934/t: M edlem sförslag om  samordning av forskningsresurserna på transportom
rådet

K om m unikationsutskottet hade föreslagit att rådet antar följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att i den  nordiska budgeten  för 1992 redovisa förslag om förstärkning av den 
nord iska transportforskningen

Ernst W roldsen (kom m unikationsutskottets talesm an): H r. president! I m edlem sfor
slaget vises det til at de nordiske land har likeartede problem er innenfor store deler 
av transportom rådet. Vi h a r et vinterklim a, vi har kollektivtransportbehov ru n d t de 
større byene og de store befolkningskonsentrasjonene, vi arbeider m ed hurtigtogs- 
løsninger, og vi arbeider m ed å få red u sert m iljøbelastningene i transportsek toren . 
Vi er alle sm å land og har selvfølgelig begrensede forsknings- og utviklingsres- 
su rser på dette om rådet, og forskningen har for liten bredde. M edlem sforslaget 
viser til behov for forskning og en skikkelig kunnskapsbasis for å kunne møte 
fram tidens transportbehov. På denne bakgrunn  bes det om  u tredning  og forslag til 
tiltak for nordisk  sam ordning  av forskningsressursene på transportom rådet.

K om m unikasjonsutvalget har behand le t forslaget i tre m øter, og forslaget har 
også v æ rt ute på høring. D et har kom m et inn 23 uttalelser. D et fram går av uttalel
sene at m ange m ener at N ordisk  komite for transportforskning - NKTF - allerede 
fungerer som  en hensik tsm essig  og effektiv organisasjon for sam ordning  av nor
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disk transportforskning . K om m unikasjonsutvalget slu tter seg til denne vu rd erin g 
en. U tvalget viser til a t det ved flere tidligere an ledninger har gitt u ttrykk for at 
NKTF burde styrkes.

K om m unikasjonsutvalget viser til sta tu ttene for NKTF, som  ble ved ta tt så sen t 
som  i 1988, og NKTF h ar som  oppgave å frem m e og sam ordne transportfo rsk 
n ingen  i N orden , initiere og følge nordiske sam arbeidsprosjekter, frem m e u td a n 
ning av transportforskere og virke for nordisk  deltakelse i internasjonal tran sp o rt
forskning.

K om m unikasjonsutvalget er av den  enstem m ige oppfatning at NKTF h ar alle 
fo ru tsetn inger for å væ re de t organ som  kan ha ansvar for sam ordning  av forsk- 
n ingsressu rsene på transportom rådet. U tvalget m ener allikevel at en ytterligere 
sam ordning  av innsa tsen  vil kunne  gi betydelige gevinster. En avgjørende forut
setn ing for dette  vil væ re økte økonom iske ressu rse r til NKTFs prosjektvirksom het. 
K om m unikasjonsutvalget anbefaler derfor at N ordisk  Råd anbefaler overfor N or
disk M inisterråd at d e t i de nordiske budsje tter for 1992 legges fram  forslag for 
styrking av de økonom iske ressu rsene til den nordiske transportforskningen .

Sedan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo terings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För u tskottets förslag röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen D orte, D avid

sen Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, 
G u d m undse th  Roger, G ustafsson H ans I., G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  
Ivar, H ansen  J. K., H an sen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora Aasland, H reggviður Jónsson, 
H äkäm ies Kari, Jelved M arianne, Jensen H ans Jørgen, Jón Kristjánsson, Jonsson 
Elver, Kallsberg A nfinn, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, K n u u t
tila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, 
M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson 
Berit, P oulsen Kaj, R otnes M arit, Salm én Olof, Svartberg Karl-Erik, S vensson  Sten
I., S öder Karin, S ønderby P eder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, V äänänen 
M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, ö h rsv ik  Lena, ö s tra n d  P er Olov

Mot u tskottets förslag röstade:
K jæ rsgaard Pia, Skjervengen Pål Atle

Skånberg K rister avstod från att rösta.

F rånvarande var
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, Bildt Carl, Björk G unnar, Björk

strand  G ustav, B lankenborg H aakon, Fagerholm  K arl-G unnar, G røndahl Kirsti 
Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, H urskainen  Sinikka, H åkansson  P er Olof, Johansen  
Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, Lunde Kjellbjørg, M øller H elge 
A dam , N ielson Poul, N iinistö Sauli, Påll P étursson , Pietikäinen Sirpa, Riihijärvi 
Heikki, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen 
Eino, S teenhold t Otto, Syse Jan P., W erner Lars

Utskottets förslag hade sålunda antagits med 55 röster mot 2. En ledamot avstod från att 
rösta.
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A 940/t: M edlem sförslag om  kvalitetssäkring och legalitetskontroll i förbindelse 
med databaserade system  i offentlig förvaltning

K om m unikationsutskottet hade föreslagit att rådet antar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att kartlägga datakvaliteten i offentliga register i de nordiska länderna och 
från denna kartläggning föreslå åtgärder för att säkerställa en tillfreds
ställande registerkvalitet

att u treda om  program  för datam askinbaserade förvaltningssystem  i de 
nordiska länderna svarar m ot gällande rätt och föreslå riktlinjer för hu r 
legaliteten skall garan teras i sam band med system utveckling och sys
tem underhåll

att u treda om  det är önskvärt att ge riktlinjer för vilka hänsyn  som  bör tas 
till datam askinbaserade förvaltningssystem  i sam band m ed utform ning av 
lagar och föreskrifter, sam t

att u treda om  m öjligheterna att överklaga enskilda beslu t tillfredsställer 
behoven  av kontroll av databaserade besluts- eller beslu tsstödda system  i 
den  offentliga förvaltningen och eventuellt p resen tera  förslag till alternativ, 
exem pelvis en ordning m ed system revision

E rnst W roldsen, John Alvheim och P eder Sønderby hade i en reservation fogad 
till u tskottets betänkande föreslagit att råde t inte företar sig något i anledning av 
m edlem sforslaget.

Hans Jørgen Jensen: H r. p ræ sident! Jeg skal på K om m unikationsudvalgets vegne 
p ræ sen tere  udvalgets indstilling i an ledning  af m edlem sforslaget om  kvalitets
sikring og legalitetskontrol i forbindelse m ed databaserede system er i offentlig 
forvaltning.

For god o rdens skyld skal jeg gøre opm æ rksom  på, at der foreligger en m indre
talsudtalelse.

D atabaserede inform ationsregistre og edb-system er hører jo efterhånden  til 
hverdagen  i den offentlige forvaltning i alle de nordiske lande. De er m ed til at 
rationalisere arbejdet og forbedre den offentlige service over for de enkelte borgere. 
De er derm ed et gode, som  ingen af os i dag vel vil undvæ re.

M en der knytter sig nogle principielle spørgsm ål til registrenes og system ernes 
anvendelse, som  det efter K om m unikationsudvalgets opfattelse er væ rd  at få n æ r
m ere belyst. D et er for os helt afgørende, at de generelle principper for retssikker
hed, som  vi er fælles om  i de nordiske lande, fortsat bliver håndhæ vet, selv om 
vore forvaltninger bliver m ere og m ere autom atiserede i deres arbejde.

Da der ib landt rejses tvivl om system ets kvalitet og legalitet, finder vi, at det er 
afgørende, at der sæ ttes undersøgelser i gang. U dvalget finder, at disse u n d e r
søgelser bør foretages på nordisk  basis, dels for at undgå dobbeltarbejde, dels for 
at sikre, at de bedst kvalificerede eksperter i hele N orden  udfører arbejdet.

D et har af andre væ re t anført, at registre og system er bygger på nationale love 
og regler, som  ikke i alle tilfælde er ens i de nordiske lande, hvorfor fælles u n d e r
søgelse skulle væ re irrelevant.
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Jeg tror, a t det er betydningsfu ld t at arbejde sam m en på dette om råde. Efter u d 
valgets opfattelse bygger forslaget netop  på det m enneskesyn, som  vi er fælles om  
i de nord iske lande, og som  vi i fæ llesskab må stå vagt om.

Et m eget vigtigt elem ent i individets retssikkerhed i forhold til den  offentlige 
forvaltning er m uligheden for at kunne klage over en instans' afgørelse og få den 
efterprøvet af en  højere instans.

Forslagsstillerne bag m edlem sforslaget næ vner, a t der findes eksem pler på, at 
denne klageadgang er blevet reduceret eller helt afskaffet som  følge af indførelse af 
databaserede system er.

H vis de t er rigtigt, m ener jeg, at de t er overm åde foruroligende. D er må derfor 
ivæ rksæ ttes en  undersøgelse af, om  denne re t til a t få en afgørelse efterprøvet er 
blevet begræ nset, og hvad  m an kan gøre for at sikre, at borgerne fortsat bevarer 
denne for retss ikkerheden  afgørende klageadgang.

Idet jeg i øvrigt henv iser til udvalgsbetæ nkningen , anbefaler jeg, a t m an følger 
K om m unikationsudvalgets indstilling.

Karin Söder övertog härefter ledningen  av förhandlingarna.

Ernst Wroldsen: Fru president! D et er tre av kom iteens m edlem m er som  har reser
vert seg m ot dette  forslaget. D et h ad d e  selvfølgelig v æ rt ønskelig at d e t h ad d e  væ rt 
enda flere m ed på denne reservasjonen . En forklaring h er kan vel væ re at d e t stort 
se tt er kom iteens egne m edlem m er som  er forslagsstillere.

N ordisk  Råd har aldri og vil aldri kunne hånd tere  alle saker. D et er ikke rom  
for det verken budsjettm essig  eller tidsm essig. Vi må derfor konsen trere  oss om 
det som  er viktigst: hvor N ordisk  Råd kan bringe nordisk  sam arbeid v idere fram 
over. Da kan vi ikke sp re  oss u t på alle om råder. Vi kan ikke prioritere alt som  er 
godt, som  Kirsti Kolle G røndahl sa i generaldebatten  i går. Vi kan ikke d rukne  oss 
selv i pap irer og velvillighet på alle om råder, som  det allikevel ikke er penger på 
budsje tte t for å g jennom føre. Vi bør derfor avvise alle saker som  det ikke er m eget 
god begrunnelse  for, som  det ikke er klare fordeler ved å løse i fellesskap i N or
den, eller som  det ikke er budsjettm essig dekning for.

D ette forslaget er det ikke åpenbare fordeler ved å løse i fellesskap. Tvert im ot 
er det sannsynligvis klare u lem per ved at vi forsøker å løse dem  i fellesskap. D et 
vil bli m er kom plisert, det vil bli m er byråkratisk, og det vil bli høyere kostnader - 
det er kort og godt en uhensik tsm essig  sak å løse i fellesskap.

De nordiske landene h ar ulikt lovverk, de har helt ulike dataløsninger, og de t er 
m angeartede system er i hvert enkelt land. Så det er lite sannsynlig  at dette for
slaget vil bli fulgt opp  av M inisterrådet. Blant annet ligger det h er en antydning  
fordi de ulike departem entene som  h ar u ttalt seg, sto rt se tt har væ rt skeptiske eller 
negative. D et g jelder de t danske justisdepartem ent, det gjelder det danske finans
departem ent, det gjelder det islandske justis- og k irkedepartem ent, og det gjelder 
sta tskontore t i Sverige.

Problem stilling som  tas opp, vil jeg derim ot ikke avvise. Problem stillingen er 
høyst relevant, og den  er viktig. M en vi vil få langt bedre og langt raskere løs
n inger dersom  vi tar opp dette sakskom plekset i det enkelte land, i det om fang 
problem stillingen er aktuell og relevant i det enkelte land.

D et ligger altså kort og godt ikke til rette for en felles nordisk  løsning på dette 
om rådet. Jeg vil derfor anbefale Rådets m edlem m er å stem m e m ot utvalgets anbe
faling og for den reservasjon som  er lagt.
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Thor-Eirik Gulbrandsen: P resident! Jeg vil gjerne få lov til å vise til m itt innlegg 
som  jeg ho ld t i går, hvo r jeg bl.a. påpekte nødvend igheten  av at en av forutset
n ingene for at N ordisk  Råd skal fungere som  et m er politisk, aktivt og m ålrettet 
organ, er at vi som  m edlem m er av råde t også stilte realistiske krav til oss selv, og 
da tenker jeg i første rekke på det som  angår N ordisk  Råds økonom i.

D et er en  grense for hvo r m ange forslag som  bør settes fram  i N ordisk  Råd. D et 
er en grense for hvor m ye tid vi i N ordisk  Råd bør b ruke på enkeltforslag. D et er 
en g rense  for hvor lenge forslag skal gå på rem iss, og for hvor om stendelig  saks
behand lingen  bør væ re. N å u ttrykker jeg m eg generelt.

M en d e t som  er litt in te ressan t i forbindelse m ed det forslag som  vi behand ler 
nå, er at både ta lsm annen  for K om m unikasjonsutskottets flertall og ta lsm annen  for 
m indretallet er to sosialdem okrater. D et er den ene siden av det, som  kanskje 
illustrerer at de t da er delte m eninger om  i hvilken grad  m an skal gå videre, ikke 
m ed de t saklige innhold , slik det fram kom  av de innlegg som  ble holdt, m en om  i 
hvilken grad  m an skal gå v idere m ed et forslag som  en  rekke departem en ter og 
instanser går imot, og som  m an har g ru n n  til å anta at det ikke vil kom m e noe u t

Jeg skal ikke stille spørsm ålet, m en det k unne  v æ rt in teressan t om  rep resen tan 
ter for flertallet eller lederen  av K om m unikasjonsutskottet k u n n e  fortelle m eg hva 
m an an tar det vil koste å foreta den kartlegging av datakvaliteten i offentlige regist
re som  m an her ønsker å foreta, og hva det vil koste å foreta disse u tredningene, 
og om  dette  er noe som  N ordisk  Råd ønsker å bruke penger på, eller om vi kan
skje bør b ruke tiden til noe annet.

Jeg vil gi min tilslutning til m indretallets reservasjon, og oppfordrer andre  også 
til å gjøre det.

Sønderby: Fru præ sident! D er blev spurg t, om  der var andre, der var im od. Det 
står ikke på mig, hvor jeg hø rer til, m en jeg hører til i V enstre i D anm ark, og jeg 
stiller mig nu  op i ræ kken  af tre socialdem okrater, hvoraf én h ar sagt ja og to har 
sagt nej. Forskellen på socialdem okraterne i denne sag er, at den ene ikke har 
regeringsansvar h er i Folketinget/R igsdagen, m ens de to andre h a r ansvaret i 
N orge.

N år vi har lavet en reservation, er det bl.a., fordi der er m ange ord i denne re
servation, og vi har d isku teret i går, om vi ikke skulle begræ nse ordene. Der er i 
hele flertalsforslaget en frygtelig m asse ting, m an skal tage højde for.

D en foregående taler spurg te, hvad  det koster at sæ tte dette i væ rk . N år vi 
spørger i B udgetdepartem entet i vores Finansm inisterium , siger m an, at det ville 
væ re en dårlig idé at b ruge penge på dette projekt. D et sam m e sagde de i N orge, 
og derfor må N ordisk  Råd nu  tage stilling til, om vi skal b ruge pengene rigtigt, 
eller vi ikke skal b ruge pengene rigtigt.

De, der h a r fo rstand på penge, siger, at vi ikke skal bruge dem  til dette her, og 
derfor håber jeg, at N ordisk  Råd vil støtte os, der h a r lavet reservationen, og 
stem m e nej til dette forslag, når det er så klart, at m an ikke ved, om  det er muligt. 
D er er en m asse klare u lem per i forslaget, og hvad  det koster, er der ingen, der 
ved, så jeg vil opfordre N ordisk  Råd til at sige nej til dette forslag.

Hans Jørgen Jensen: Fru præ sident! Jeg kan ikke rigtig følge tankegangen  om, at 
det skulle blive dyrere, hvis m an gennem førte det på nordisk  plan. D et er i hvert 
fald min opfattelse, at hvis m an gennem fører det i sam arbejde, vil der væ re en 
besparelse ved det. Sam tidig m ener jeg, man ville få nogle relevante og betyd
ningsfulde ting frem, som  k unne  væ re - kan m an sige - baseret på den  retssikker-
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hed, som  hver enkelt nord isk  borger må have. M an føler sig som  borger m eget 
frem m edgjort over for data, og dette skulle jo netop  tage sigte på, at m an i fælles
skab k u n n e  fjerne de ulem per, der er heri.

Så spørger m an om, hvad  det vil koste. Ja, vi har ikke kapacitet i udvalget til at 
regne det ud , m en jeg skal bare henvise til m ine bem æ rkninger om, at jeg ren t 
faktisk m ener, det vil blive billigere på denne m åde.

Thor-Eirik Gulbrandsen: President! Jeg håper at den avstem ningen som  vi nå står 
foran, kanskje vil bli den  første av flere avstem ninger, at m an i de ulike u tsko tt i 
større grad  vil få en debatt om hvorv id t m an på et tidligere tid spunk t skal sørge for 
at forslag blir avvist og at m an fra N ordisk  Råds side i mye større grad  skal væ re 
kritisk til hvordan  N ordisk  Råd anvender sine penger. M ener m an at de t er for
nuftig å b ruke penger på å u trede det som  dette forslaget innebæ rer, så stem m er 
m an for. M ener m an at N ordisk  Råd godt kan gå v idere og bruke pengene til 
andre  ting, så stem m er m an imot. Og jeg, som  sosialdem okrat, vil følge sosialde
m okratene i m indretallet, ikke sosialdem okratene i flertallet. Jeg vil stem m e m ed 
m indretallet m ot forslaget.

Kaj Poulsen: D ette forslag drejer sig jo om  retssikkerhed  for de nordiske befolk
n inger på bagg rund  af de nye teknikkers udvikling, så jeg synes, de t er fantastisk, 
at m an i en nordisk  parlam entarisk  forsam ling som  et væ sentlig t argum ent for ikke 
at ville stem m e for siger: D et koster penge! M an sæ tter altså den  begræ nsede 
økonom i, der ligger i de t her, over hensynet til at skabe retssikkerhed  over for den 
nye teknologis reg istreringsm uligheder. D et er ikke at tæ nke nordisk, det er ikke 
den  nordiske tankegang, der indgår i m odstandernes argum entation .

M å jeg så god t sige, at jeg er enig i, at udvalgene naturligvis bør kunne  priori
tere arbejdsopgaverne i N ordisk  Råd betydeligt bedre, end vi gør i dag, som  Thor- 
Eirik G ulbrandsen  sagde,m en  vores problem  er jo, at vi først efter, at O rganisa
tionskom iteens beretn ing  h ar væ re t til afstem ning h er i salen, får m ulighed for at 
prioritere.

D erudover vil jeg godt sige, at vi er et nordisk  sam fund, vores nord iske sam 
fundsm odel fortæ ller noget om  de'; fælleskab, vi har på det kulturelle om råde, på 
det lovgivningsm æ ssige om råde og på det forvaltningsm æ ssige om råde; så skal der 
altså stæ rke argum enter til at påstå, at der ingen fælles interesse er i at gå sam m en 
om  at løse de retssikkerhedsm æ ssige problem er for befolkningen. D erfor forstår jeg 
ikke, at m an argum en tere r på den m åde, som  m an gør. Jeg vil tro, a t om kostn ing
erne for de enkelte lande, som  alligevel skal ind i denne vurdering  og m åske nu 
kom m er til at indrette deres edb-system er på hver deres m åde, vil blive fem doblet i 
forhold til, hvis vi kunne gøre det sam m en.

D et er bagg runden  for, at flertallet i udvalget har anbefalet dette som  et nordisk 
projekt, som  vi virkelig kan gøre noget ved sam let, og som  vil spare penge.

E rnst W roldsen: F ru president! D et er jo ikke riktig som  foregående taler sa, at vi 
ikke var opp ta tt av rettssikkerhet. Jeg må si at etter min oppfatn ing er det nvndre- 
tallet som  kanskje er m est realistiske og m est m ålrettet nettopp  for å ivareta 
rettssikkerheten . Problem et er jo kort og godt at det er så forskjelligartede syste
mer, så forskjelligartet lovverk at det vil væ re uhensiktsm essig , byråkratisk og 
ekstra dyrt hvis m an nå skal begynne å bre seg u tover hele N orden . Jeg tror ikke 
det er annerledes i and re  nord iske land enn i N orge, m en i N orge er altså disse 
offentlige datasystem ene så m angeartet og forskjellig at jeg ville tro at e t utvalg 
som  skulle se på det, ville ha en stor jobb bare m ed å gå igjennom  de norske syste- 
7 _  10-0450 N ordiska  rådet
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m ene. H vis vi så skal blande sam m en alle system er i alle de nordiske land, vil dette 
væ re en tungv in t og uhensik tsm essig  m åte å gjøre det på. Da må vi ikke la debat
ten her i N ordisk  Råd væ re slik at vi næ rm est vifter m ed vim pler og later som  om 
noen  er m er opp ta tt av rettssikkerhet enn andre . D et er kort og godt fra vår side 
m ent som  en bedre m åte å løse disse rettssikkerhets- problem ene på ved at vi h e n 
viser denne saken til de enkelte landene.

Gammelgaard: Fru præ sident! Jeg vil gerne erklæ re mig fu ldstæ ndig  enig m ed den  
foregående taler. Jeg er ikke i tvivl om, at vi bedst m uligt varetager de retssikker- 
hedsm æ ssige spørgsm ål, de retssikkerhedsm æ ssige in teresser i forbindelse m ed 
datasikkerhed igennem  nationale løsninger. Også derfor vil de danske konservative 
stem m e nej til flertallets indstilling.

Vi er m eget op taget af spørgsm ålet om datasikkerhed og ønsker det løst så godt 
som  overhovedet m uligt af hensyn  til den enkelte borger, af hensyn  til privatlivets 
fred. N etop af den  g ru n d  går vi im od udvalgsflertallets indstilling. Vi frygter, at en 
vedtagelse af udvalgsflertallets indstilling vil m edføre en ansvarsforflygtigelse for 
de enkelte lande, som  vi klart må afvise.

Sønderby: Fru præ sident! I forlæ ngelse af debatten  i går må jeg sige, at denne dis
kussion er ved at blive en principdebat. For de t er vel et spørgsm ål, om  vi hver 
gang, vi har nogle m edlem sforslag i N ordisk  Råd, skal lave konsensus. D et h ar vi 
ikke m ent, E rnst W roldsen og undertegnede , at vi ville lave i denne sag. Vi vil 
gerne have, at råde t engang imellem tager stilling til de ting, der ligger på bordet. 
Selvfølgelig skal vi væ re kritiske - det har vi også væ re t - m en vi synes ikke rigtig, 
at forslagsstillerne har væ re t det, for de har altså villet sæ tte en m asse ting i gang.

D et bliver sagt, at det er for retssikkerhedens skyld. Ja, det er da et m eget p æ n t 
ud tryk  at kom m e herop  og sige, at hvis ikke I stem m er for dette, så går det ud  
over retssikkerheden , m en de t er der da ingen beviser for. Som  det netop  bliver 
sagt af E rnst W roldsen, er der forskellige system er i landene, og hvis man lige 
pludselig skal pu tte  alle de forskellige system er sam m en og lave undersøgelser af 
det, så bliver det alt for dyrt.

Vi har ofte diskuteret, om  tingene skal sendes til rem iss. D enne sag blev send t 
til rem iss. M en m asser af rem iss-svarene sagde, at det er for dyrt at sæ tte i gang, 
det er upraktisk  at sæ tte  i gang, og det er svæ rt at sæ tte i gang. Det er derfor, vi 
beder om, at m an stem m er imod det her, for hvis vi skal anvende vores ressourcer 
ordentligt, skal m an i hvert fald ikke anvende dem  til noget, som  m an på forhånd 
ved er både for dyrt og for om stæ ndeligt.

N u h ar vi ikke spurg t, hvad  det koster. Forslagsstillerne kan heller ikke sige, 
hvad det koster. Vi kan heller ikke sige, hvad det koster. Vi har bare fået at vide 
ved at sende det ud  til rem iss, at det er for dyrt, og det er det både for Island og 
for Sverige og for D anm ark. Så bør m an lytte lidt til rem isssvarene. H vorfor skal 
vi ellers sende det ud  til rem iss?

Jeg anbefaler, at m an stem m er sam m en m ed os imod forslaget.

Kaj Poulsen: Fru præ sident! Indledningsvis vil jeg sige, at her naturligvis er tale 
om en politisk stillingtagen til et spørgsm ål, efter at det har væ ret sen d t på rem iss.

Og må jeg så god t sige til dem , der har ønsket at tage afstand fra det, at jeg 
ikke har sagt, at de m edlem m er, der ønsker at stå for reservationen, ikke er op ta
get af re tssikkerheden . D et var ikke det, jeg sagde. Det, jeg sagde, var, at man 
satte de beskedne midler, som  dette forslag koster, over retssikkerheden  for den 
nordiske befolkning. D et synes jeg er beklageligt, og derfor skal jeg anbefale, at
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m an stem m er for udvalgets indstilling, således at nordiske borgere, u an se t hvo r de 
er i de nord iske lande, er klar over, hvilken retstilstand der er gæ ldende, n år det 
drejer sig om  indførelse af de nye teknikker i den  offentlige adm inistration  - for det 
er jo i realiteten  det, d e t drejer sig om.

Hans Jørgen Jensen: Fru  præ sident! Det, der får mig herop, er h r. G am m elgaards 
bem æ rkning  om, at privatlivets fred - de t var det, som  h r. G am m elgaard sagde 
heroppefra  - b ed st k unne  varetages ved , at m an på nationalt p lan  foretog de ting, 
der skulle foretages p å  dataom rådet.

Jeg m ener, a t de t er en  helt forkert fremstilling af tingene. U anse t om  det fore
går på nationalt plan, eller om  det ville foregå på nordisk  plan, så h and ler d e t vel 
for os begge, selv om  vi h a r hver sin opfattelse, om  at beskytte den  retssikkerhed, 
som  vi fra flertallets side h a r  ønsket.

D erfor vil jeg gerne sige til h r. G am m elgaard og derm ed til N ordisk  Råd, at det, 
v i h a r peget på, er, a t vi i N orden  jo er en  enhed . D en vil blive udbygget i de kom 
m ende år. D erfor må det også væ re rimeligt, når m an endog kan foretage besparel
ser på det h e r  - for jeg tror, det er det, der ligger i det - at m an gennem fører d e t på 
nord isk  p lan . H r. Sønderby  var jo heroppe igen og talte om, at vi ikke en  gang 
vidste, hvad  forslaget kostede.

Jeg sagde, at vi ikke havde kapacitet til at undersøge det, m en logikkens love 
m å n æ sten  k u n n e  fortælle os, at det er billigere at gøre det i fællesskab.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voterings- 
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation och reservan ternas för
slag att inte företa sig något.

För u tsko ttets förslag röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen  D orte, Björk G unnar, Exner Lahja, Fagerholm  

K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G ustafsson H ans I., G yldenkilde Lilli, H jörleifur 
G uttorm sson, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, Jensen  H ans Jørgen, Jón 
K ristjánsson, Jonsson  Elver, K ekkonen A ntero, K nuuttila Sakari, M etsäm äki Lauri, 
N yby M ats, O scarsson Berit, Poulsen  Kaj, Salm én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, 
Skånberg Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson  S ten I., Söder Karin, U eland Ole 
Gabriel, Ö hrsvik Lena, Ö strand  P er Olov

För reservan ternas förslag röstade:
A lsaker Svein, D avidsen Terje, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røn- 

dahl Kirsti Kolle, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, H agen  Carl I., 
H an sen  J. K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, Kallsberg A nfinn, 
K nudsen  G rete, Thea K nutzen , K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., N ielson Poul, 
N yhage H ans, R otnes M arit, Skjervengen Pål Atle, S ønderby P eder, W roldsen 
E rnst

H etem äki-O lander Elsi, Jelved M arianne, M oilanen Eeva-Liisa, Sasi Kimmo, Väänä- 
nen  M arjatta avstod frän att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, Bildt Carl, Björk- 

strand  G ustav, B lankenborg H aakon, H ansen  Ivar, H urskainen  Sinikka, H åkans
son  P er Olof, H äkäm ies Kari, Johansen  Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen 
A nker, K jæ rsgaard  Pia, L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M øller H elge Adam ,
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Niinistö Sauli, Ó lafur G. E inarsson, Påll P étursson, Pietikäinen Sirpa, Riihijärvi 
Heikki, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, S teenhold t Otto, Syse Jan P., 
Talleraas A nders, Weiss Birte, W erner Lars

För att ett förslag till rekom m endation skall antas, krävs att m inst hälften av de n är
varande röstat ja och att antalet ja-röster är m inst 30.

Utskottets förslag till rekommendation hade sålunda förkastats med 29 röster mot 23. 5 
medlemmar avstod från att rösta.

Reservanternas förslag, att inte företa sig något i anledning av medlemsforslaget, hade 
sålunda antagits.

Anker Jørgensen övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

A 942/t: M edlem sförslag om  samordning av transportpolitik och företagsutveck
ling i Skagerrak-området

K om m unikationsutskottet h ad e  föreslagit att rådet antar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att Skagerrak-regionen, dvs. Sydnorge, V ästsverige och det nordliga Jylland 
u tpekas som  ett g ränsregionalt sam arbetsom råde

att d e t snarast möjligt och koord inerat m ed de t pågående Skagerrak- 
p rojektet u tarbetas en kartläggning av existerande kunskap  och att det 
genom förs ytterligare undersökn ingar för att få fram  nödvänd ig t beslu ts
grundlag  för en sam ordnad  transportpolitik  för Skagerrak-regionen, sam t

att d e t på detta underlag  u tarbetas en handlings- och investeringsplan  för 
transportsek to rns u tbyggnad i Skagerrak-regionen i syfte att stim ulera 
handelsförb indelserna mellan Sydnorge, Västsverige och det nordliga 
Jylland sam t förbättra transittrafikens förutsättningar

Salmén: H err president! U tgångspunk ten  i detta m edlem sförslag är att näringslivet 
i Skagerrak-om rådet, d .v .s . Sydnorge, V ästsverige och det nordliga Jylland, kan 
kom m a i svårigheter och behöver utvecklas. Förslagsställarna anser, a tt näringslivet 
i om rådet bör kom pletteras i högteknologisk och internationell riktning och detta 
fö rutsätter en förbättring av transport- och handelsförbindelserna. Som  beslu ts
underlag  behövs ytterligare undersökn ingar i enlighet med kläm m arna, så att en 
plan kan u tarbetas för transportsek to rns u tbyggnad.

Förslagsställarna hänvisar till de initiativ som  redan  tagits och påpekar att om  
transportserv icen  och näringslivet koncentreras kring dessa, kom m er bl.a. Ska
gerrak-om rådet att läm nas på sidan . De föreslår att sträckan från H am burg u p p  ge
nom  Jylland till N orge och Sverige skall effektiviseras och utvecklas till en kom bina
tion av m otorväg, förbättrade järnvägsförbindelser mellan H am burg  och N ordjyl
land sam t färjeförbindelser över K attegatt och Skagerrak. De föreslår en un d ersö k 
ning om  vilka fördelar ett såd an t alternativ kan ge transittrafiken mellan N orden  
och kon tinen ten  genom  en flexibel struk tu r.

F örslaget har inte endast en regionalpolitisk m ålsättning. D en har också en mer 
om fattande d im ension: alla alternativ bör inpassas i en överordnad  transpo rts truk 
tu r mellan de nord iska länderna och övriga Europa.
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Detta är viktigt därför att tran spo rte rna kom m er att öka m arkant i fram tiden.
D et är sannolik t att ett flexibelt och effektivt transportsystem  i Skagerrak-om rådet 
m edverkar till att flaskhalsar inte kom m er att uppstå  inom  övriga transportkorri
dorer i N orden  eller mellan N orden  och kontinentala E uropa. S ådana flaskhalsar 
skapar problem  för näringslivet och leder till lokala m iljöproblem.

U tskottet an ser att uppbyggnaden  av ett effektivt transportsystem  i Skagerrak- 
om rådet inte bör betraktas som  ett konkurrerande alternativ u tan  är ett av flera m e
del för att förbättra sysselsättn ingen, miljön och sam hällsekonom in.

U tskottet betonar att v id  p laneringen av ett sådan t system  bör m iljöaspekterna 
beaktas i en högre grad  än hittills. Likaså är det av stor vikt att inte fram häva u te
slu tande nationella u tan  också gem ensam m a nordiska behov och in tressen.

N är den  efterlysta p lanen  u tarbetas bör alla faktorer beaktas som  påverkas av 
trafiken och in frastruk tu ren . Jag hänvisar även till be tänkandet om  m edlem sforsla
get A 933/t om  en sam ordnad  nordisk  transportpolitik .

Jag anser att förslaget om  Skagerrak-om rådet u tgör en viktig del i de efterlysta 
övergripande trafiksystem en i N orden  och mellan N orden  och kontinentala Eu
ropa.

H err president! M ed dessa ord yrkar jag bifall till u tskottets förslag.

Liltved: Æ rede president! M edlem sforslaget om en sam ordning av transportpo li
tikk og næ ringslivets utvikling i Skagerrak-om rådet er et m eget godt forsiag. Jeg vil 
gi hon n ø r til forslagsstillerne for både argum entasjonen  og frem syntheten  i for
slaget. Forslaget se tter Skagerrak- regionen inn i en større sam m enheng og viser 
hvor viktig det er å gi denne regionen m uligheter for vekst og utvikling. Ved 
sam arbeid og sam handling  h ar regionen u ten  tvil store m uligheter både innenfor 
regionen selv og i en  større forbindelse m ed så vel østersjøregionen og ikke m inst 
EF. Vi vet at Skagerrak-regionen har behov for en ny giv, en v itam ininnsprøyting. 
N å h ar regionen store vansker, m ed om stillingsproblem er og høy arbeidsledighet. 
D ersom , eller rettere sagt når, en Scanlink blir realitet, vil de tilknyttede om råder 
billedlig bli m agnifiserte og trekke til seg folk og næringsliv fra ytre om råder.

D en utvikling som  er på gang i østersjøom rådet, og som  vil forsterkes i de n æ r
m este år, vil bidra til en slik utvikling. H va gjør vi så for å forhindre en utarm ing 
av om råder spesielt i sydlige og vestlige deler av N orge og i Nord-Jylland? Vi kan 
balansere d en n e  utviklingen, og i realiteten også supplere den ved å se til at Ska
gerrak- regionen ikke blir et tom rom , m en et rom  i utvikling. For å få dette til er re
septen  gitt i m edlem sforslaget, hvor den kanskje viktigste del er å bygge u t en 
skikkelig N ordic Link - en transportløsning fra landene i Skagerrak-regionen gjen
nom  Jylland og inn i EF-m arkedet. En slik N ordic Link sam m en m ed et n æ rt sam 
arbeid i Skagerrak-regionen vil kunne  bidra til å gi regionen de m uligheter den 
trenger for å konkurrere , etablere og p rodusere .

12. februar 1990 ble N ordisk  Inform asjonskontor, Skagerrak-senteret, åpne t i 
A rendal. D ette sen tere t arbeidet hard t for nettopp  å knytte Skagerrak-regionen 
sam m en i et frem tidsrettet arbeid for felles beste. Forslagets m ålsettinger om bedre 
transportløsn inger, om  næ rings- og m iljøsam arbeid faller fint inn i det arbeid N or
disk Inform asjonskontor-Skagerraksenteret arbeider for, og jeg håper det i det 
frem tidige arbeid kan væ re til stor nytte.

Jeg er svæ rt glad over m edlem sforslaget og håper også at kom m unikasjonsut- 
skottets forslag vil få full tilslutning av N ordisk Råds plenarforsam ling.

Helga Haugen: President! M edlem sforslaget om en sam ordning  av transportpo li
tikk og næ ringsutvik ling  i S kagerrak-om rådet har vakt stor in teresse i N orge, og da
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spesielt i A gder-fylkene som  h ar lange historiske tradisjoner i regionalt Skagerrak- 
sam arbeid.

Skagerrak-om rådet m ed Vest-Sverige, de t nordlige Jylland og det sydlige N orge 
står i fare for å bli liggende i en bakevje dersom  det ikke gjøres noe aktivt nå for å 
b inde disse om rådene tettere til Skandinavia og kontinen te t på sam m e m åte som  
en planlegger for Ø stersjø-om rådet.

M edlem sforslaget fram hever spesielt to om råder for et nordisk  sam arbeid, 
nem lig kom m unikasjon og næ ringsutvik ling . Fra N orges side ligger V est-Agder 
fylke m ed K ristiansand som  allerede har lang tradisjon m ed fergeforbindelse til 
D anm ark, naturlig  til kom m unikasjonsm essig.

I A rendal, i A ust-A gder fylke som  Liltved nettopp  nevnte, har vi Skagerraksen- 
teret, som  passer som  h ån d  i hanske til in tensjonene i dette forslaget. K ontoret ble 
åpnet i 1990 og er opprette t bl.a. m ed midler fra N ordisk M inisterråd.

Skagerraksen teret h a r ved flere an ledninger gått aktivt u t for å etablere Ska- 
gerrak-regionen som  om råde for g renseregionalt nordisk  sam arbeid, så dette m ed
lem sforslaget som  legger hovedvekt på kom m unikasjon, næ rings- og miljøsam ar
beid, er god t i tråd m ed S kagerraksenterets m ålsetting og oppgaver. 1 1990 lanserte 
kontoret bl.a. forslag til konkrete p rosjekter for å stim ulere til næ ringssam arbeid  i 
Skagerrak-regionen:

For det første utarbeidelse av et felles bedrifts- og p roduktreg ister over næ rings
livet i kystom rådene ru n d t Skagerrak. D et vil k unne  væ re et nyttig redskap  for å 
identifisere de om rådene der det m åtte væ re grunnlag  for et næ rm ere bedrifts- og 
bransjem essig sam arbeid i regionen.

Skagerraksenterets andre  sa tsingsom råde går på miljøteknologi. I forbindelse 
med det nordiske m iljøåret 1990-91 har kontoret frem m et forslag om et felles n o r
disk prosjekt for å utvikle kom petanse på feltet miljøteknologi innen  bedrifter og 
fagmiljøer i Skagerrak-regionen.

Jeg h åp e r vi kan få et positivt ved tak  om å satse på en styrkelse av Skagerrak- 
regionen og N ordic Link - ikke som  en konkurren t til Scanlink og Baltic Link, m en 
som  et supp lem en t for å forbedre næringsliv, miljø og sam funnsøkonom i i de no r
diske land som  helhet. Jeg vil gi forslaget min varm este anbefaling.

Wroldsen: M edlem sforslaget om  grenseregionalt sam arbeid i Skagerrak-om rådet er 
et positivt og viktig forslag. U ten politisk styring på dette om rådet vil vi helt åp en 
bart k unne  få en skjev utvikling i N orden . Mye tyder på at fram tidig vekst vil 
kom m e i aksen O slo-G oteborg-K øbenhavn til kontinentet. Jylland vil i en slik sam 
m enheng veldig lett kunne  bli hengende etter. D er hvor in teressene forenes mel
lom Jylland og N orge, er i det at N orge trenger et bedre transportsystem  og bedre 
transportadgang  både til D anm ark og kontinentet, og disse transportløsn ingene 
kan utm erket godt skje over Jylland.

En svakhet ved  m edlem sforslaget er at det i for stor grad  er knytte t opp til det 
såkalte N ordic Link-prosjektet. N ordic Link er en se lvoppnevnt g ruppe  u tenfor de 
offisielle beslu tn ingsorganene. N ordic L ink-gruppen arbeider m ed helt bestem te 
transportløsn inger som  deltakerne i denne g ru p p en  er in teressert i å frem m e. N or
disk Råd kan ikke etter m in m ening støtte opp om slike se lvoppnevnte g rupper.

Både N orge og D anm ark, spesielt Jylland, kan ha noe å vinne på et framtidig 
sam arbeid. M en dette sam arbeidet må baseres på løsninger som  fra m yndighetenes 
side anses å væ re de beste. For å få en best mulig transportløsning sett m ed norske 
øyne, pågår de t i N orge bl.a. en vurdering  av hvordan  godstranspo rt m ed je rn 
bane til og fra kontinen te t kan forbedres. I denne u tredn ingen  vurderes tre ulike 
havnealternativer for en jernbaneferge til Jylland i D anm ark. B eslutningen om
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havnevalg  er ikke fattet i N orge. D enne beslu tn ingen  må selvfølgelig baseres på 
hvilke løsninger som  totalt se tt er best se tt m ed norske øyne.

N år jeg allikevel kan  slutte meg til dette förslaget, er de t fordi kom m unikasjons- 
u tvalget helt k lart h a r ku tte t alle forbindelser til N ordic Link. D et er altså ikke 
lenger, som  i m edlem sforslaget, basert p å  N ordic Link, m en alle h envendelser og 
forbindelser dit er ku tte t u t. D et er også klart i p rem issene fra utvalget at m an ikke 
g jennom  d en n e  rekom m andasjon  tar stilling til noen  enkeltforslag i de t hele tatt. U t 
fra en slik vurdering  kan jeg slutte meg til forslaget.

Kaj Poulsen: H r. p ræ sident! En effektiv g odstranspo rt er livsnerven for E uropas 
udkan tsom råder, hvis de skal klare sig i de t åbne m arked. N orden  er e t u d k an ts
om råde, og det er derfor afgørende, at m an etablerer et sam m enhæ ngende tran s
portsystem  m ellem  N o rd en  og C entraleuropa.

T ransportpolitik  er norm alt noget m ed en enkelt transportg ren  eller e t enkelt 
projekt, en bro, en lufthavn etc. M an tæ nker ikke på tvæ rs af transportfo rm er og 
ser ikke in frastruk tu r og transportp rob lem er som  et hele.

En und tagelse  fra dette  er de t såkaldte ScanLink-projekt, som  vel at m æ rke har 
v æ re t et privat initiativ, taget af sto rindustrien  og private organisationer, m en m ed 
hovedvæ gten  lagt på de t svenske erhvervsliv.

M ed dette initiativ h a r m an søgt at tæ nke i helheder m ed hen sy n  til land trans
po rt og for ScanLink-korridoren, m en m an har ikke tæ nk t på N orden  som  helhed . 
Store dele af N orge, isæ r Syd- og V estnorge, og Jylland/Fyn vil ikke have g læ de af 
denne ScanLink-forbindelse. D et er tankevæ kkende, da for D anm arks vedkom 
m ende stø rstedelen  af de t varep roducerende erhvervsliv, landbrug  og industri er 
placeret i Jylland/Fyn-om rådet.

D er forventes en kraftig stigning i godstranspo rten  i N orden  inden  for de næ ste 
20 år, så der er ikke bare behov for én transportkorridor, m en for flere. D et er d e r
for påtræ ngende , at m in isterrådet påtager sig rollen m ed at udform e en fælles 
transportpolitik , som  kan gavne hele N ordens forbindelse til C entraleuropa. En 
sådan  transportpolitik  må baseres på følgende principper:

D er må væ re valgm uligheder mellem flere transportveje, etablering af tran sp o rt
korridor, der tilgodeser alle væ sentlige erhvervsreg ioner i N orden, etablering af 
sam m enhæ ngende transportkoncep ter i korridoren på tvæ rs af de enkelte trans
portform er og etablering af miljø- og energirigtige løsninger.

Som  reaktion på den m anglende overordnede transportpolitik  i N orden  har de 
regionale m ynd igheder i Sydnorge, V estsverige og N ordjylland sam m en m ed er
hvervsliv og forskere taget initiativ til at etablere en gruppe, der skal analysere og 
videreudvikle den direkte transportforbindelse mellem regionerne og C entraleu
ropa. T ransportforbindelsen  benæ vnes som  NordicLink.

N ord icL ink-gruppen har allerede gennem ført en foranalyse og ikke andet, og 
resu ltate t af denne er frem lagt på en skandinavisk  konference i Ålborg i januar 
m åned, hvor K om m unikationsudvalget også var rep ræ sen tere t. K onklusionen var, 
at m an ikke, i m odsæ tn ing  til ScanLink, skal investere store beløb i in frastruk tur 
ud  over de beløb, der allerede er afsat til fæ rdiggørelse af de jyske m otorveje.

I stedet går bestræ belserne ud på at forbedre effektiviteten i transportkorridoren  
gennem  etablering af kom binerede transportløsn inger, etablering af sam arbejde 
mellem transportopera tø rer, fæ rgeselskaber, vognm æ nd og jernbaneselskaber, u d 
vikling af tvæ rgående inform ationsteknologiske løsninger, etablering af tran sp o rt
centre, chaufførstationer, servicefaciliteter m.v. i transportkorridoren . U dviklingen 
af disse elem enter kan give en langt større effektivitetsgevinst for transporten  end 
etablering af faste forbindelser.
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N ordicLink er en vigtig faktor, når m an taler om N ordens trafikförbindelse til 
C entraleuropa. N ordisk  M inisterråd bør derfor aktivt gå ind og støtte udviklingen 
af N ordicLink-projektet som  et led i arbejdet m ed en sam let nord isk  trafikpolitik.
Og h er vil jeg sige, at de t ikke er afgørende, at konceptet i forprojektet er anderle
des end det, N orge ønsker. N orge skal selvfølgelig væ re m ed i p lan læ gningen  af 
udviklingen af denne linktype.

D et afgørende for de nord iske lande er, at vi får indrettet vores in frastruk tur, så 
de nordiske folk får gavn af udviklingen i de t europæ iske væ kstom råde, som  i de 
kom m ende år vil få et betydeligt løft.

H r. p ræ sident! Jeg skal herm ed  anbefale forslaget, vi har til behandling, i håb 
om, at m in isterrådet aktivt vil gå ind i den  videre planlæ gning og etablering af en 
for N orden  uhyre  vigtig ny  transportkorridor til E uropa.

Skånberg: H err president! D et är viktigt att det finns goda, resu rsbevarande och 
effektiva in frastruk tu rer inom  de näringspolitiska regioner som  helt eller delvis 
ligger inom  N orden . Bl.a. behövs det miljövänliga kom m unikationer som  u tnyttjar 
använda resu rser så effektivt som  möjligt. Skagerrak-om rådet är en sådan  viktig 
region både för handeln  och miljön. Inom  regionen finns bl.a. det gem ensam m a 
in tresset att miljön i Skagerrak och K attegatt och i deras tillrinningsom råden skall 
förbättras, så att växt- och djurlivet i åar och kustom råden  kan tillfriskna från sina 
m iljöskador.

H andelns behov av effektiva transpo rte r kan uppfyllas miljövänligt och resu rs
bevarande m ed en stom m e av järnvägs- och sjö transporter. D et är därför bl.a. 
viktigt att bygga u t järnvägssträckorna inom  om rådet så, att de blir dubbelspåriga 
till de pu n k te r där m an kan sätta in kom pletterande färjetrafik.

N är m an nu  skall se över transportsystem et i Skagerrak-om rådet är det viktigt 
att undersöka var de t kan finnas behov av ytterligare färjeförbindelser, vilka som  
läm pligen kan göras till färjeförbindelser och på vad sätt m an kan förbättra och 
bygga u t spårsystem  och färjelägen. D ärem ot behövs det ingen u tbyggnad av 
m otorvägar. V ägtransporterna på längre sträckor bör i fortsättn ingen ersättas av 
järnvägs- och sjö transporter - för miljöns skull och för att använda energin  effekti
vare och m inska olycksriskerna.

Det är speciellt viktigt, som  jag sagt tidigare i dag, att m an tar hänsyn  till växt
huseffekten och till de in ternationella överenskom m elser och rekom m endationer 
som  finns att varje land skall göra sitt för att m inska u tsläppen  av växthusgaser, 
däribland koldioxid. Koldioxid får m an som  bekant när m an förbränner fossila 
bränslen , t.ex. i sam band m ed landsvägstransporter. D etta behöver inte bli fallet i 
sam band m ed sjö transporter eller järnvägstransporter, där m an kan använda m er 
miljövänliga energislag. S jö transporterna är än så länge ett problem . För dessa 
använder m an fosila bränslen , m en det bör på sikt finnas möjlighet att där använda 
miljövänligare bränslen . I varje fall är sjö transporter ett effektivare säH att använda 
energin.

H err president! Jag anser att m an i det fortsatta arbetet på att förbättra kom m u
nikationerna i Skagerrak-regionen bör ta stor hänsyn  till miljön och, som  sagt, u tgå 
från en stom m e av järnvägs- och sjö transporter.

Sedan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voterings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
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A lsaker Svein, Björk G unnar, D avidsen  Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophusson , 
G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans
1., G yldenkilde Lilli, H au an  Åshild, H augen  H elga, H jörleifur G uttorm sson, H regg- 
v iður Jönsson, H åkansson  P er Olof, Jelved M arianne, Jensen H ans Jørgen, Jón 
K ristjánsson, Jø rgensen  A nker, Kallsberg A nfinn, K ekkonen A ntero, K nudsen  
Grete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L u n d 
blad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, O scarsson Berit, 
P oulsen Kaj, R otnes M arit, Salm én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, 
Svartberg Karl-Erik, S vensson  S ten I., Söder Karin, Sønderby P eder, Talleraas 
A nders, V äänänen  M arjatta, W roldsen E rnst, O hrsvik Lena

Mot rekom m endationen  röstade Skånberg Krister

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  Lennart, A nnersted t 

Ylva, B ennedsen  D orte, Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, 
Fagerholm  K arl-G unnar, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, H agen  Carl
1., H ansen  Ivar, H ansen  J. K., H ansen  Søren, H etem äki-O lander Elsi, H oug  Tora 
A asland, H urska inen  Sinikka, H äkäm ies Kari, Johansen  Lars Emil, Jonsson Elver, 
Jäätteenm äki Anneli, K jæ rsgaard  Pia, L unde Kjellbjørg, M øller H elge Adam , 
N iinistö Sauli, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, Påll Pétursson , 
P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen  Eino, 
Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Otto, Syse Jan P., U eland Ole Gabriel, W eiss 
Birte, W erner Lars, O strand  P er Olov

Rekommendationen hade sålunda antagits med 44 röster mot 1.

B 115/t: Ministerråd sförslag om  säkrare trafik i Norden. Handlingsprogram 1992- 
1994

K om m unikationsutskottet hade  föreslagit a tt råde t an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att anta en nord isk  handlingsp lan  för säkrare trafik i N o rd en  i enlighet m ed 
m inisterrådsförslag B 115/t och m ed beaktande av N ordiska rådets 
sy n p u n k te r

att säkra en tillfredsställande finansiering av handlingsp lanen , sam t

att m in isterrådet läm nar en årlig rapportering  av hand lingsp lanen  i sin 
verksam hetsberättelse, C 1

Knuuttila: H erra  presidentti! Esittelen liikennevaliokunnan liikenneturvallisuutta 
koskevan m ietinnön hyvin mielelläni, sillä 20 vuotta sitten tässä sam assa salissa 
esitin p u h eenvuorossan i toivom uksen tehoste tusta  pohjoism aisesta liikenneturval- 
lisuustyöstä.

L iikennevaliokunnan aloitteesta syn tyny t ensim m äinen pohjoism ainen liikenne- 
turvallisuusohjelm a laadittiin vuosiksi 1988 -1990 ja sen toteuttam ista on jatkettu  
vuoden  1991 lop p u u n . V aliokunnan toivom uksesta ohjelm a tarkistetaan aina kol
m en vuoden  välein ja toim intaa lisätään liikenneturvallisuuskehityksen edellyttä-
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mällä tavalla. N äm ä ehdo t täyttyvät ny t käsiteltävässä tark istetussa ohjelm assa, 
joka koskee vuosia 1992 - 1994.

Pohjoism aisen liikenneturvallisuustyön tavoitteena on edelleen paran taa  liiken- 
neturvallisuu tta  ilm an määrällisiä tavoitteita. O hjelm an operatiivista tavoitetta on 
tark istettu  siten, että eri m aissa jo tu n n e tu t toim enpiteet pyritään  m ahdollisuuksien 
m ukaan  harm oniso im aan  m uiden  Pohjoism aiden kanssa. H arm onisointitavoitteen 
ei p idä ku itenkaan  estää m itään m aata to teuttam asta uusia toim enpiteitä edellä- 
kävijäm aana.

U udessa  toim intaohjelm assa on joukko hankkeita, joita ei ehditty  to teuttaa van- 
hassa  ohjelm assa tai joita p idetään  edelleen varsin  tärkeinä. N e poh jau tuvat nyky- 
oloihin ja ennakoivat tulevien vuosien  liikenneturvallisuuskehitystä. P ainoa on pan - 
tu  hankkeisiin , jotka soveltuvat pohjoism aiseen yhteistyöhön, ja ne on m ahodol- 
lisuuksien  m ukaan  koordinoitu  kansallisen ja kansainvälisen toim innan kanssa.

U udessa  ohjelm assa on asete ttu  etusijaan seuraavat sektorit:
Y linopeus ja poliisivalvonta, u u d e t kuljettajat, rattijuoppous, jalankulkijoiden ja 

pyöräilijöiden turvallisuus, paikallinen liikenneturvallisuustyö, raskas liikenne, lii- 
kenneturvallisuus eurooppalaisesta näkökulm asta, Pohjoism aiden liikenneturval- 
lisuusneuvoston  ja Pohjoism aiden liikenneturvallisuuselinten kontaktien  lisääm inen 
sekä tiedonvälitys. Y htenä projektina on kesk isuurten  kaupunk ien  julkisen liiken- 
teen  kehittäm istä selvittäneen N ordkolt-projektin  tarkastelu ja sen  relevanssin ja 
pätevyyden  arviointi; 15 vuotta  sen  jälkeen kun  projekti päättyi. Tutkim uskohteena
oli mm. ko tikaupunkin i Jyväskylä. O len useassa yh teydessä liikennevaliokunnan 
työssä korostanut, että N ordkolt-tu tk im us kesk isuurten  kaupunk ien  liikennejär- 
jestelyissä tulisi ottaa huom ioon, koska sen tulokset osoittavat m ahdollisuuden 
paran taa  liikenneturvallisuutta oleellisesti kaupunkiliikenteessä.

Edellä mainituilla sektoreilla tullaan to teu ttam aan  m onia tärkeitä projekteja, 
jotka koskevat m m . yhteispohjoism aisia kriteerejä paikallisten nopeusrajo itusten  
asettam iseksi, au tokoulunopettajien  pätevyysvaatim usten  koordinointia, raskaiden 
ajoneuvojen nopeuksien  autom aattista rajoittam ista, eurooppalaisten  liikenneturval- 
lisuussopim usten  yhteispohjoism aista ratifiointia ja yhteisesiintym istä YK:ssa ja 
muilla kansainvälisillä foorum eilla.

Vaikka ohjelm a eri pro jek teineen  on ansiokas, sen  to teu ttam inen  voi vaikeutua 
riittäm ättöm ien budjettivarojen  ja poliittisen tahdon  puu tteen  takia. Tarkoituksena 
on käyttää vuodessa  4 - 4,5 m iljoonaa Tanskan k ruunua  yhteispohjoism aisia varoja. 
Viime kädessä ohjelm an to teuttam isesta vastaa kukin pohjoism aa om assa 
m aassaan.

Pohjoism aiden m ääräraha on liian niukka: m itään uusia aloitteita ei voida tehdä 
ilm an lisärahoitusta tinkim ättä ohjelm an projekteista. V aliokunta kiinnittääkin tähän  
huom iota m ietintönsä ponnessa.

Toisaalta valiokunta kehottaa m aksim oim aan n iukat resu rssit siten, että Pohjois
m aiden liikenneturvallisuusneuvoston  ja Pohjoism aiden kuljetustu tk im uskom itean 
sih teeristö t toim ivat yhdessä  ohjelm aa toteutettaessa.

H erra presidentti! Esitän valiokunnan  m ietinnön hyväksym istä.

Knuuttilas anförande i svensk översättning:
H err p resident! D et är en  sto r glädje för mig att få p resen tera  kom m unikations

utskottets be tänkande om  trafiksäkerhet eftersom  jag i m itt inlägg i denna sal för 
tjugo år sedan  fram förde ett önskem ål om  en effektivisering av det nordiska trafik
säkerhetsarbete t.

P å initiativ av kom m unikationsu tskottet uppg jo rdes det första nordiska trafik- 
säkerhetsp rogram m et för åren  1988-1990, och dess genom förande h ar u tsträckts till
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utgången  av 1991. På u tskottets önskan skall program m et revideras efter tre års 
m ellanrum  och aktiviteten utökas i enlighet m ed vad trafiksäkerhetsutvecklingen 
förutsätter. D essa villkor uppfylls i föreliggande reviderat program  som  förverkligas 
u n d e r åren  1992-94.

M ålsättn ingen för de t nord iska trafiksäkerhetsarbetet är att fo rtfarande förbättra 
trafiksäkerheten  u tan  att uppstä lla  kvantitativa mål. P rogram m ets operativa mål
sättn ing har rev iderats så lunda att å tgärder som  redan  är kända i de enskilda län
derna skall såvitt möjligt harm oniseras m ed de övriga nordiska länderna. H arm oni- 
seringsm ålet skall dock inte förhindra något land att som  föregångare skrida till 
nya åtgärder.

I det nya program m et finns ett antal p rojekt som  m an inte h an n  genom föra i 
det gam la program m et eller som  fortfarande anses vara m ycket viktiga. De bygger 
på dagens förhållanden  och förutser trafiksäkerhetsutvecklingen i fram tiden. Vikt 
h ar lagts vid p ro jek t som  är läm pliga för no rd isk t sam arbete och de h ar såvitt möj
ligt koord inerats m ed nationell och internationell verksam het.

I det nya p rogram m et har följande sektorer prioriterats:
H astigheter och poliskontroll, nya förare, rattfylleri, o skyddade trafikanter, lo

kalt trafiksäkerhetssam arbete, tung  trafik, trafiksäkerhet i e tt europeisk t perspektiv , 
ökade kontak ter m ellan N ordiska trafiksäkerhetsrådet sam t inform ation. I ett 
projekt skall m an g ranska och bedöm a relevansen och kom petensen  av N ordkolt- 
p rojektet om  u tvecklandet av kollektivtrafiken i m edelstora städer - 15 år efter 
p rojektet. Också m in hem stad  Jyväskylä ingick i projektet. I m ånga sam m anhang  i 
kom m unikationsutskottets arbete har jag betonat att N ordkolt-projektet för m edel
stora städer borde beaktas därför att dess resu ltat visar m öjligheten att väsentligt 
förbättra trafiksäkerheten  i stadstrafiken.

På ovannäm nda sektorer kom m er m an att förverkliga m ånga viktiga projekt, 
som  bl.a. h and lar om  sam nordiska kriterier för lokala hastighetsbegränsn ingar, 
koordinering av trafiklärarnas kom petenskrav, autom atisk begränsn ing  av tunga 
fordons hastigheter, sam nord isk  ratifiering av europeiska trafiksäkerhetsavtal och 
gem ensam t u p p träd an d e  inom  FN  och i övriga internationella fora.

Ä ven om  program m et m ed sina projekt är värdefullt kan dess förverkligande 
försvåras på g ru n d  av otillräckliga budgetm edel och bristande politisk vilja. Avsik
ten är att varje år använda 4-4,5 milj. D kr sam nordiska m edel. I sista h and  svarar 
varje no rd isk t land för p rogram m ets genom förande i eget land.

D et nordiska anslaget är för knapp t: inga nya initiativ kan tas u tan  tilläggsfinan- 
siering u tan  att m inska program m ets projekt. U tskottet fäster uppm ärksam het vid 
detta i en av be tänkandets kläm m ar.

Á and ra  sidan u p p m an ar u tskottet a tt m axim era de knappa resu rserna  så, att 
sekretariaten  för N ordiska trafiksäkerhetsrådet och nordiska kom m ittén för trans
portforskning  arbe tar tillsam m ans när program m et genom förs.

H err president! Jag yrkar bifall till u tskottets betänkande.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo terings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik 

Sophusson , G am m elgaard Lars P., G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H an- 
sen  J. K., H auan  Åshild, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, F lreggviður Jönsson, H åkansson  P er Olof, Jelved M arianne, Jensen H ans 
Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jørgensen A nker, Kallsberg Anfinn,
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K ekkonen Antero, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt 
Wiggo, L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, 
O scarsson Berit, Påll P étursson , P oulsen Kaj, R otnes Marit, Salm én Olof, Sand- 
berg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Skånberg Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson 
Sten I., Söder Karin, S ønderby P eder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, Vää- 
nän en  M arjatta, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  P er Olov,

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B enned- 

sen  D orte, Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Fagerholm  Karl- 
G unnar, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ustafsson 
H ans I., H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  Søren, H oug Tora A asland, 
H urskainen  Sinikka, H äkäm ies Kari, Johansen Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, 
K jaersgaard Pia, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M øller Helge Adam , Niinistö 
Sauli, N yby M ats, N yhage H ans, Ö lafur G. E inarsson, P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi 
Heikki, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenholdt 
Otto, Syse Jan P., W eiss Birte, W erner Lars

Rekommendationen hade sålunda antagits med 49 röster.

M ötet bröts härefter kl. 12.25 och å terupptogs kl. 14.00.

Ändringar i m edlem slistan

D et m eddelades att Ylva A nnersted t u n d e r resten  av detta m öte ersätts av H ugo 
Bergdahl och att M arianne Sam uelsson återtagit sin plats i rådet.

Rådet beslöt ändra medlemslistan i enlighet härmed.

13

E-saker

E 51: Fråga till Nordiska ministerrådet angående möjligheterna att transportera 
oljeriggar ut ur Östersjön1

Sasi: Vilka å tgärder avser D anm arks regering vidta för att möjliggöra fri passage 
för oljeriggar genom  Stora Bält?

Trafikm inister Ikast: Ved projek teringen  af den  faste forbindelse over S torebæ lt har 
m an fra dansk  side foretaget g rund ige undersøgelser af vore folkeretlige forpligtel
ser til at sikre en u h in d re t gennem fart for skibsfarten. D ette opnås efter dansk  b e
døm m else ved  en gennem snitshø jde på 65 m. H vad angår sæ rlige industrielle 
konstruk tioner af sto r højde såsom  boreplatform e må disse passere broen  i delvis 
dem onteret tilstand og fæ rdiggøres efter passagen . M erom kostningerne herved  er 
næ p p e  af en stø rrelsesorden , der alvorligt vil påvirke konkurrenceevnen .

Sasi: H err presiden t! Jag är inte alls nöjd m ed det svar jag just fått. M inistern säger 
att m an h a r  gjort grundliga undersökn ingar i D anm ark. I F inland har vi en annan  
uppfattn ing . D et är synd  om  Finland m åste föra detta ärende till internationell 
dom stol för att lösas där.

1 Frågan tryckt s. 2641.
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D et stäm m er inte heller att det inte skulle vålla stor skada i Finland om denna 
bro byggs enligt de p laner som  D anm ark har. D et betyder att en hel industrig ren  
dör i F inland.

D ärför vill jag ytterligare fråga: H ar m an i D anm ark räknat u t h u r m ycket extra 
det skulle kosta att bygga en bro  som  gör att oljeriggar fritt kan föras genom  om rå
det? Är D anm arks regering beredd  att i internationell konkurrens planera för 
sådana arrangem ang som  jag framfört?

Trafikm inister Ikast: N u har der jo væ re t en m eget stor brevveksling m ellem den 
finske regering og den danske regering angående denne sag. M an kan diskutere, 
om  borerigge hø rer u n d e r skibsfart eller ikke. D et er der forskellige ud læ gn inger af 
mellem vores eksperter, og så læ nge det ikke er afklaret, anser vi en bro på 65 m 
som  en m eget høj bro efter in ternational målestok, og denne brohøjde kan  ikke 
blive forandret.

Sasi: H err p resident! Ä ndå vill jag fråga: H ar m an i D anm ark ens försökt räkna ut 
vad de t skulle kosta extra att bygga en sådan bro? H ur m ånga danska kronor?

Trafikm inister Ikast: D et er ikke alene et spørgsm ål om  kroner og øre i et bygge
projekt. D et er også et spørgsm ål om, hvorv id t det kan lade sig gøre.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 19: Fråga till Nordiska ministerrådet angående handikappaspekter inom  turis
m en2

Lena öhrsvik: Jag vill till N ordiska m inisterrådet ställa följande fråga:
"Vilka åtgärder, om  några, har N ordiska m inisterrådet vidtagit i anslu tn ing till 

det nordiska tu ristprogram m et avseende verksam hetsåren  1990-93 m ed tanke på 
h and ikappade turisters behov?"

Industri- og energim inister Anne Birgitte Lundholt: Af konkrete nordiske allerede 
gennem førte p ro jek ter vil jeg gerne indledningsvis næ vne rapporten  "Hoteller og 
handicapservice", der blev afsluttet i 1989. Projektet form ulerede et ensarte t v u rd e
ringsgrundlag  for de nordiske hotellers egnethed  for bevæ gelseshæ m m ede, og 
m an foretog en undersøgelse af, hvilke hoteller i N orden  der opfyldte kravene.

N æ rm ere inform ation herom  findes bl.a. i de nordiske tu ristråds brochurem ate
riale og kan i øvrigt fås igennem  handicaporganisationerne.

I de t nord iske sam arbejdsprogram  om  turism e, der endnu  kun  har væ re t i kraft 
i et år, understreges det, at turism en ikke alene er in teressan t ud fra et sam funds
økonom isk synspunk t, m en at der også er tale om et erhvervsaktiv itetsom råde med 
et betydningsfu ld t velfæ rdspolitisk perspektiv .

D er er derfor ingen tvivl om, at et indsatsom råde som  handicapturism e ligger 
inden  for sam arbejdsprogram m ets virkefelt.

I det europæ iske turistår er handicap turism en taget op som  et se lvstæ ndigt 
tem a, der finder ud tryk  i gennem førelsen  af en konference m ed titlen "Turisme for 
alle" i Gatwick i E ngland i m arts i år. U anset at arrangem entet finder s ted  i Eng
land, er de t blevet til på nordisk  initiativ, idet de nordiske lande som  bekend t også 
er involveret i det europæ iske turistår.

2 Frågan tryckt s. 2601.
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N ordisk  E m bedsm andskom ité for Turistspørgsm ål h a r i 1990 givet et tilskud til 
gennem førelse af konferencen.

D er findes i E uropa om kring 50 millioner m ennesker m ed en  eller an d en  form  
for fysisk hand icap . H vis vi hertil læ gger den  stæ rk t voksende æ ldregruppe , der 
ganske v ist ikke kan  betegnes som  handicappede, m en som  dog også stiller sæ rlige 
krav  til ind retn ing  af transportm id ler, indkvarteringsfaciliteter, attraktioner osv., 
står vi over for en m eget sto r g ru p p e  m ennesker, der som  alle andre  h a r et helt 
berettiget behov for rejser og oplevelser, og som  udgør et y d erst in te ressan t 
m arkedssegm ent. D erfor er de også m edtaget som  sæ rg ruppe  i de tiltag, jeg har 
næ vn t.

Lena öhrsvik : Jag tackar för svaret. M in fråga kom  till såsom  en  uppföljning av det 
sem inarium  som  N ord iska rådets social- och m iljöutskott höll i G öteborg i höstas. 
D å kom  m an fram  till a tt varje verksam hetsg ren  m åste ta sitt ansvar. M an kan  
alltså inte lösa alla prob lem  m ed socialpolitiska punk tinsatser. Vi kom  också fram  
till att kunskap  i regel saknas.

I m in fråga h ar jag hänvisat till FNs världsak tionsprogram  för hand ikappade 
från 1982, där de t bl.a. står: "M edlem sstaterna bör svara för att m änniskor m ed 
funk tionsnedsättn ingar får sam m a m öjligheter till rekreation och fritidssysselsätt
ning som  andra m edborgare."

Av svare t fram går att m in isterrådet ser ett sto rt värde i att utveckla tu ristverk
sam heten  för hand ikappades behov. Kan jag av detta d ra slu tsatsen  att m an i det 
fortsatta arbetet m ed det nord iska sam arbetsprogram m et kom m er att särskilt 
beakta hand ikappaspek tem a, t.ex. genom  att m edverka till kunskapsspridn ing? 
V årt gem ensam m a mål är ju  att ge b reda m edborgarg rupper ökade m öjligheter till 
en rikare fritid.

Kan jag dessu tom  räkna m ed m ånga goda nordiska initiativ på konferensen  i 
Gatwick? Jag h ar förstått att den  m est kom m er att handla om rörelseh indrade, m en 
jag hoppas att m in isterrådet i sitt fortsatta arbete tänker även på övriga g rupper.

Industri- og energim inister Anne Birgitte Lundholt: H r. p ræ sident! De ting, jeg har 
gennem gået i m in besvarelse, er ting, der skal ivæ rksæ ttes fra 1990 til 1993. D eraf 
frem går vel også, at netop disse om råder ved rø rende handicap turism e indgår i 
program m erne m ed den  væ gt, som  jeg næ vnte før.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 26: Fråga till Nordiska ministerrådet angående fordonstekniskt samarbete1

östrand: Jag vill ställa följande frågor till m inisterrådet:
1. Vilka åtgärder avser m in isterrådet att v idta för att det nationella genom föran

det av nordiska överenskom m elser om  fordon skall förbättras?
2. Vilka åtgärder avser m in isterrådet att vidta för att genom  ett nord isk t sam ar

bete påverka de internationella reglerna om  fordon?

Trafikm inister Ikast: De nord iske landes regler om  køretøjernes indretn ing  og 
udsty r bør så v idt m uligt væ re ens. Den m eget store viden, der er i N orden  inden 
for køretøjsteknikken, bør sam tidig også udny ttes, således at landene kan øve ind
flydelse på det in ternationale sam arbejde. D er findes ikke i dag særlige nordiske

1 Frågan tryckt s. 2610.
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overenskom ster om  køretø jernes indretn ing  og udsty r, og der er heller ikke behov 
herfor. I dag skabes reglerne om  køreteknik nem lig fortrinsvis i to fora: i ECE-sam- 
arbejdet i G enéve og i EF, og h er sørger de nord iske lande for at øve stø rst mulig 
indflydelse på de tru fne beslu tn inger.

Alle de nord iske lande deltager i ECE-sam arbejdet; her gøres en betydelig ind
sats for at koord inere de nordiske landes synspunk ter, så vi kan opnå ensartede 
regler.

Igennem  de senere  år har EF im idlertid in tensiveret arbejdet m ed at opnå ens 
regler på køretekniske om råder. D anm ark sørger for gennem  sin deltagelse i EF- 
sam arbejdet at frem m e de fæ llesnordiske synpunk te r.

östrand: H err president! Jag vill tacka s ta tsråde t för svaret, som  jag inte är alldeles 
nöjd m ed.

D et är m ärkligt att sam m a år som  N ord iska råde t rekom m enderade m inisterrå
det att verka för att de t fordonstekniska sam arbetet skulle förbättras och få större 
genom slagskraft sam t att u treda föru tsättn ingarna för enhetliga bestäm m elser vid 
typ- och kontrollbesiktning av fordon avvecklades N ordiska biltekniska kom m ittén, 
NBK.

I sitt svar säger s ta tsråde t att det inte finns behov av gem ensam m a regler. Där 
är vi inte överens. U nder de 17 år som  NBK verkade fördes de t fram  m ånga 
gem ensam m a nord iska förslag, m en tyvärr var de t ganska litet som  genom fördes. 
D et berodde givetvis på bristande politisk vilja. Jag m enar att de t m åste finnas ett 
sto rt u trym m e för en u tv idgning av det fordonstekniska sam arbetet i N orden . Detta 
gäller speciellt m iljökraven på fordon sam t en ökad standard isering  och sam ord 
ning av kraven  på fordon  som  kan leda till gem ensam m a nordiska bestäm m elser 
beträffande kontroll- och typbesiktning.

Fördelarna m åste naturligtvis vara stö rst när de t gäller typbesiktn ing. G em en
sam m a regler för typgodkännande är ju  till fördel för både konsum enter, p ro d u 
center och p rovn ingsorganen . M an ställer sig då frågande till varför typgodkän 
n an d e  i ett no rd isk t land inte skulle k unna  gälla även i övriga nord iska länder. D et 
tycker jag är ett m ärkligt förhållande. V isserligen fram går det av svaret a tt m an 
driver de h ä r  frågorna internationellt, m en jag tycker att det finns all an ledning  att 
även inom  N orden  försöka skapa gem ensam m a regler på detta om råde.

Trafikm inister Ikast: Spørgsm ålet kan væ re m eget svæ rt at besvare, m en n år m an 
s idder og arbejder m ed disse m eget stæ rke specifikationer inden  for EF - som  jo 
egentlig er lov i det m este af E uropa og har afsm ittende virkning ud  over dette  - så 
er det svæ rt, når vi sam tidig i ECE-sam arbejdet koncentrerer os om nogen lunde de 
sam m e regler. D et er et spørgsm ål, om m an opnår det, som  spørgeren  egentlig vil 
opnå, hvis vi begynder at flade det m ere ud.

Jeg m ener, m an i de sidste år er n åe t m eget langt også i en igheden  b land t de 
nord iske lande, og den  indflydelse, de nordiske lande har fået i EF-lovgivningen, 
er m eget, m eget stor, vi h a r en m eget stor viden om  det.

östrand: H err president! D et är möjligen riktigt att vi har ett sto rt inflytande på 
detta om råde, m en jag inbillar mig att inflytandet skulle bli ännu  större, om vi inom  
N orden  hade  gem ensam m a regler, exem pelvis när det gäller typgodkännande av 
fordon och även n är de t gäller kontrollbesiktning av fordon. E tt gem ensam t 
u p p träd an d e  på det här om rådet, vilket fö rutsätter gem ensam m a regler, m åste 
innebära att vår rö st blir ännu  tyngre i sam talen m ed EG.
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Trafikm inister Ikast: Vi h ar aldrig lagt skjul på i EF-forhandlingerne, at vi h a r  sam 
arbejdet m ed de nordiske lande, inden  vi kom m er til m øderne, og at dette er af
stem t m ed de andre  nord iske lande.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 29: Fråga till Nordiska ministerrådet angående följderna av en fast öresunds- 
förbindelse för Östersjöområdet och speciellt de baltiska länderna1

Marianne Sam uelsson: H err p resident! Jag h ar ställt en fråga till m in isterrådet h u 
ruv ida d e t beakta t effekterna av en  fast Ö resundsförb indelse för Ö stersjöom rådet, 
speciellt m ed  tanke p å  de baltiska länderna?

Trafikm inister Ikast: Ø resundsforb indelsen  er et bilateralt spørgsm ål mellem  D an 
m ark og Sverige, og m in isterrådet skal derfor ikke vurdere  denne sag, h e ru n d e r 
m iljøspørgsm ålet.

D er er af de to lande i fæ llesskab og hv er for sig gennem ført undersøgelser af 
de problem er, d e r kny tte r sig til Ø resundsforbindelsen , h e ru n d e r m iljøspørgsm å
let. D er foreligger således det fo rnødne grund lag  for en beslu tn ing. M en en ræ kke 
problem er må naturligvis løses i det videre arbejde, således at de t i forbindelse 
m ed anlæ ggets udførelse sikres, a t der tages det nødvendige hensyn  til miljøet. 
F orhandlingerne er inde i den  afslu ttende fase, og der kan forventes indgået en 
aftale herom  inden  for de næ rm este  dage.

Marianne Samuelsson: H err president! Jag kan för de t första inte förstå h u r  detta 
skulle k u n n a  vara en bilateral miljöfråga. På H elsingforsm ötet om talades det att u t
redn ingen  skulle innehålla ett kapitel om  m iljökonsekvenserna på Ö stersjön - då 
kan det inte vara en bilateral sakfråga. D et står för de t andra  ingenting i svaret om  
att bron  skall vara m iljöneutral, vilket tidigare h a r förutsatts i bl.a. den  danska 
u tredn ingen . Jag skulle för d e t tredje vilja veta  vilka kriterier som  skall gälla för den 
nödvändiga h än sy n en  till miljön och vad  som  h änder m ed den  försiktigshets- 
princip som  både Sverige och D anm ark  m ycket ofta talar om  i internationella 
sam m anhang .

En sista fråga: Varför är de t så bråttom ? Av vilken an ledning  h as tar m an ige
nom  beslu tet u tan  att göra de nödvändiga m iljöbedöm ningam a och u tan  att höra 
de g rann länder som  faktiskt i hög  grad  är berörda av beslutet?

Vi vet a tt Ö stersjön är e tt h å rt belastat om råde och att m ånga forskare talar om 
förändringar i havsvattenström m arna som  skulle innebära en katastrof för detta 
om råde. Vi h a r  också fått hö ra  om  d et kom m ande ScanLink-projektet, dvs. den  
förbindelse som  skall gå genom  hela D anm ark, ink luderande fortsatt brobyggande. 
H u r stäm m er detta m ed de t cancerprogram  som  råd e t antagit och m ed m ålet att 
m inska CO 2-effekten, sam tidigt som  m an talar om  att detta innebär en m inst fem- 
faldig ökning av nu v aran d e  trafik?

Trafikm inister Ikast: Vi h ar i D anm ark og i Sverige igennem  m ange år lavet u n d e r
søgelser. I D anm ark  frem læ gger vi om  ganske få dage et m eget stort undersøgel
sesprogram , som  det h ar taget flere år at gennem føre, hvor m an h ar taget hensyn  
til alle de spørgsm ål, jeg er blevet stillet her. Jeg vil hellere vente, til denne plan 
frem læ gges, som  er gennem gået af m iljøm yndighederne og Trafikministeriet,

1 Frågan tryckt s. 2613.
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således at der er et fu ldstæ ndig t overblik, og således at m an ikke begynder at tage 
enkeltpunk ter ud  af en m eget stor miljøplan.

M en vi h a r taget fu ldstæ ndig  højde for det, og de t indgår i beregn ingerne, og vi 
læ gger det frem  henholdsv is her i Folketinget og i R iksdagen, n å r tiden kom m er.

Marianne Sam uelsson: H err president! Jag anser inte att m iljöeffekterna av en bro 
är fullständigt genom analyserade. D et är väl snarare av ekonom iska skäl som  m an 
väljer denna typ av bro. M an säger att det inte är lönsam t m ed enbart jä rnvägstra
fik. Bilarna skall så att säga bära kostnaderna för bron, varvid naturligtvis miljö
belastn ingen ökar.

D et är dessu tom  underlig t om  N ordiska m inisterrådet inte behand la r denna 
fråga gem ensam t, eftersom  den naturligtvis kraftigt kom m er att påverka Ö stersjön. 
O avsett vad som  h än d e r kom m er Ö stersjön att belastas ytterligare genom  den  tra
fikökning som  uppkom m er. Ä ndras dessu tom  ström m arna, får vi en na tu rk a ta
strof, som  vi inte kan klara med insättande av några nya resu rser i Ö stersjön på 
m iljöom rådet.

Trafikm inister Ikast: M an står i den situation, at dette er et postulat: Er der taget 
hensyn  til fo ruren ingen  fra skibene i dag i forhold til den kvotering, vi læ gger 
frem? Vi h a r jo specialister, der arbejder m ed dette i lang tid for at kom m e m ed 
løsningsm odeller, vi kan læ gge frem  i parlam enterne for at vise, hvad  der kan lade 
sig gøre. Så kan m an sag tens kom m e m ed en m asse dom m edagsprofetier, m en når 
m an ikke engang  h ar se t disse m iljørapporter, kan jeg ikke forstå, at m an begynder 
at diskutere spørgsm ålet før tiden. Jeg vil vente, indtil m iljørapporten ligger i p a r
lam entet; så kan m an diskutere det på et sagligt grundlag . D et er jo store penge, vi 
investerede i at lave disse undersøgelser.

D et andet, m an arbejder m ed i dag, er koldioxid, og de tal, m an arbejder m ed i 
1998,1999 og år 2000, er forhåbentlig v id t forskellige fra dem , vi har i dag. M en jeg 
regner da m ed, at alle de nordiske lande vil følge EF’s regler for udstødn ingsgas
ser, som  giver en helt anden  udvikling for så v idt angår biltrafikken.

Marianne Sam uelsson: H err president! Min uppfattn ing  är att m ånga av de h är u t
redn ingarna i dag är alldeles för gam la för att ligga till g ru n d  för ett ny tt beslu t. D et 
borde göras en betydligt m er genom gripande konsekvensanalys innan  m an fattar 
ett så sto rt och viktigt beslut.

Trafikm inister Ikast: Jeg kan sige så meget, a t min svenske kollega og jeg er enige 
om, hvis det bliver den miljøkatastrofe, som  omtales her, så bliver den  aldrig 
bygget.

M en jeg vil til gengæ ld sige, at vi har frem skyndet hele m iljøforskningspro
gram m et, således at det kom m er frem  allerede i løbet af 8-14 dage. Vi arbejder 
m eget stæ rk t m ed at få det frem skyndet, for at vi kan få en kvalificeret debat, og 
d e t er vi også in te ressere t i.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.
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E 35: Fråga till Nordiska ministerrådet angående planerna för etablering av en  
fast Ö resundsförbindelse m ellan Köpenhamn och Malmö1

Lilli G yldenkilde: H r. p ræ sident! H ar N ordisk  M inisterråd overvejet de m iljøm æs
sige konsekvenser af en fast Ø resundsforb indelse i form  af en KM-4-2-løsning, og 
vil N ordisk  M inisterråd få m ulighed for at vu rdere  dette projekt, inden  en rege
ringsaftale indgås mellem den  danske og den  svenske regering?

D et h ar jeg sp u rg t kom m unikationsm inisteren  om, og jeg ven ter m ed stor 
spæ nd ing  på svaret efter de t forrige svar, der er givet.

K om m unikationsm inster Georg Andersson: H err president! Jag kan i allt väsentligt 
hänvisa till m in danske kollegas svar på den  fråga som  ställts av M arianne Sa
m uelsson och som  nyss debatterats. Jag kan alltså försäkra Lilli G yldenkilde att alla 
nödvändiga m iljöutredningar h a r genom förts och att m iljöhänsynen kom m er att 
vara viktig även u n d e r det fortsatta arbetet.

Lilli G yldenkilde: I D anm ark h ar vi det sådan  m ed trafikm inistre, at de b idrager 
væ ldig m eget til underho ldn ingsvæ rd ien . D et kan jeg jo ikke påstå, at det sidste 
svar h e r  gjorde, så jeg synes, at jeg vil holde kom m unikationsm inisteren fra Sve
rige u d en  for den underholdningsvæ rdikategori. D et var der jo ikke m eget af her.

Skal det forstås sådan, at når den  ene m inister står heroppe og siger noget om  
den anden  m inister, som  så efterfølgende går herop, så er det svar nok, når m an 
ren t faktisk ikke svarer p å  spørgsm ålet?

H vordan  kan m an få sig selv til at besvare et spørgsm ål i N ordisk  Råd m ed, at 
dette ikke er et nordisk  anliggende, n å r vi d iskuterer miljø op ad væ gge og n ed  ad 
stolper?

Dette om handler hele miljøet i Ø stersøen, og så vil m an end  ikke tage en dis
kussion om  de m iljørapporter, som  kom m er til m arts, det er vi vel v idende om, 
hvor vi ved, at der bl.a. står, at der vil væ re en form indsket gennem strøm ning  af 
vand  igennem  Ø resund  på ca. 17 pct. D et h a r betydning for hele Ø resundsom rå
det. Vil m an virkelig væ re bekend t at kom m e og sige, at dette ikke er et nordisk  
anliggende? D et v a r det ene.

D et andet, jeg gerne ville gøre opm æ rksom  på, er, at svenske, danske og 
norske osv. m edlem m er af N ordisk  Råd i form iddag h ar ved taget at rekom m andere 
til m inistrene om  disse ting. Jeg tillader mig m ed form andens tilladelse at citere af, 
hvad  u tsko ttet skriver:

"U dskottet betoner v ig tigheden af at beslu t fattes om  fast forbindelse over Ø re
su n d . Sam tidig u nderstryker utskottet, a t e t sådan t beslu t må foregå u n d e r g ru n 
dige overvejelser om  konsekvenserne for miljø i og om kring Ø resund".

U nderskrevet af bl.a. h r. Karl-Erik Svartberg og P ed er Sønderby fra D anm ark, i 
øvrigt mig bekend t ihæ rd ige bro tilhæ ngere.

D et h ar vi ved tage t i form iddag. Altså m ener disse m edlem m er, at det er et no r
disk anliggende, vi skal drøfte her.

Kan jeg ikke få de nordiske kom m unikations- henholdsv is trafikm inistre til at 
sæ tte  sig n ed  og drøfte de t h er igennem , inden  der bliver taget beslutning, således 
at vi and re  kan nå at læ se de m iljørapporter, som  er så helt afgørende for, hvad  
der sker på de t h e r  om råde?

1 Frågan tryckt s. 2621.
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K om m unikationsm inister Georg Andersson: H err president! S tatsrådet Kaj Ikast 
och jag har haft sam tal om  Ö resundsförb indelsen , och n är vi n u  har fått sam m a 
fråga från två olika ledam öter har vi naturligtvis dryftat denna och kom m it överens 
om  ett gem ensam t svar. A rbetsordningen  m edgav dock inte att vi avgav ett 
gem ensam t svar, och jag h a r därför i mitt svar hänvisat till Kaj Ikasts svar, för att 
m arkera den  enighet som  råder i den  principfråga som  de två frågeställarna tar 
upp .

D et är en bilateral förhandling som  n u  pågår mellan Sverige och D anm ark. U t
g ångspunk ten  är helt klart att åstadkom m a vad vi i Sverige kallar en nollösning i 
fråga om  vattengenom ström ningen  och att åtgärder skall vidtas för att kom pensera 
de h inder som  bropelare och andra anordn ingar kan u tgöra för den n a  genom 
ström ning.

F rågeställaren hänv isar till kom m unikationsutskottets skrivning, vilken h a r  u n 
derställts N ord iska råd e t i dag och i vilken det talas om  att grundliga und ersö k 
n ingar skall göras. D et h ar också verkligen förekom m it grundliga undersökn ingar i 
denna fråga. D et är faktiskt en hundraårig  debatt som  har förts. U nder de senaste 
decennierna har de t gjorts ingående undersökn ingar och avläm nats hyllm eter m ed 
rapporter, också innefattande analyser av miljöeffekterna. Jag tycker att vi står på 
en ganska god g ru n d  n är vi nu  befinner oss i slu tskedet av dessa förhandlingar.

Lilli G yldenkilde: Tak h r. p ræ sident! Mit spørgsm ål er ikke enslydende m ed det 
spørgsm ål, som  er stillet af et andet af rådets m edlem m er. De er væ sensforskel
lige.

Det, jeg spørger om, er: Vil N ordisk  M inisterråd få m ulighed for at vu rdere  
projektet, inden  en regeringsaftale indgås m ellem den danske og den svenske 
regering? D et er mit spørgsm ål. D et får jeg ikke svar på, og det ønsker jeg svar 
på.

Og så i øvrigt om  dette m ed utskottet, og hvad  u tsko ttet har beslu ttet. Mit 
po in t ddr er, at u tsko tsm edlem m erne m ener, dette er et nordisk  anliggende, m ens 
m in isterrådet tilsyneladende m ener, at det ikke er det. Begge dele kan ikke væ re 
rigtigt, m en jeg ho lder fast i, at dette er et nordisk anliggende.

Jeg har ikke fået svar på mit spørgsm ål. D et må jeg så lade mig nøje m ed, kan 
jeg forstå, m en jeg spørger, om m inisterrådet vil få m ulighed for at få en drøftelse 
af dette, inden  en aftale mellem D anm ark og Sverige bliver indgået. R apporten  
kom m er jo om  ca. 14 dage, har vi trafikm inisterens ord for.

K om m unikationsm inister Georg Andersson: I de två frågor som  har berö rt Öre- 
sundsprob lem et finns litet olika form uleringar, m en i g ru n d en  aktualiserar m an att 
m in isterrådet skulle överväga eller - som  det heter i den andra  frågan - beakta 
följderna av en fast Ö resundsförb indelse . Svaret h a r läm nats av min kollega Kaj 
Ikast.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 57: Fråga till Nordiska ministerrådet angående vägm arkessystemet i Norden1

Sten Svensson: H err p resident! M ot bakgrund  av rekom m endationen  n r 51 från 
1987 angående förenkling och harm onisering  av vägm ärkessystem et syftande till att 
åstadkom m a förbättringar av trafikmiljön och att öka vägtrafiksäkerheten  vill jag

1 Frågan tryckt s. 2648.
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ställa följande frågor: H u r kom m er resultatet av uppdateringen  att redovisas?
Vilken tidsplan  gäller för im plem enteringen av de förenklingar som  föreslås i de 
nordiska ländernas trafikförfattningar? Vilken tidsplan gäller för projektet rö rande 
den  beteendevetenskapliga forskningen?

Trafikm inister Ikast: H r. p ræ sident! M ålet m ed de projekter, der tager udgangs
p u n k t i den  næ vnte  rekom m andation, går ud  på at udarbejde nordiske rekom m an
dationer og forenklinger af vejafm æ rkningssystem et.

For så v id t angår det første spørgsm ål om  ajourføringen af de gæ ldende regler 
om  vejafm æ rkning i N orden , er det egentlige arbejde færdiggjort, og der m angler 
kun  at blive offentliggjort en  rap p o rt herom .

H vad  angår det ande t spørgsm ål om  tidsplanen for gennem førelse af de foreslå
ede forenklinger i de nordiske landes færdselslove, vil jeg frem hæ ve, at fæ rdselslo
vene i dag i høj grad  er harm oniserede.

Det, der først og frem m est i lovgivningsm æssig henseende  adskiller de n o r
diske landes færdselslove, er sanktionsbestem m elserne for fæ rdselsforseelser. For 
så vidt angår dette p u n k t synes en nordisk  harm onisering ikke at væ re mulig at 
opnå inden  for en overskuelig tidsram m e. N år det drejer sig om  gennem førelse af 
foreslåede forenklinger i fæ rdselsloven, finder m inisterrådet, at dette tidligst kan 
finde sted  i 1993.

Svaret på det tredje spørgsm ål, som  vedrø rer tidsplanen for projektet om  den 
videnskabelige forskning om  trafikadfæ rd, er, at ifølge de oplysninger, som  m ini
ste rråde t h ar fået, vil resu ltate t af dette projekt foreligge i løbet af 1992.

Sten Svensson: H err president! Som  jag näm nde antogs rekom m endationen  1987. 
M an blir inte särskilt im ponerad  över den  arbetstakt som  m inisterrådet har p reste
rat. Jag h ar dock no tera t att det h a r h än t en del un d er det senaste  året. O m  det är 
m inister Ikasts förtjänst eller inte kan jag inte bedöm a, m en vi har nu  i svaret fått 
veta att en rap p o rt kom m er att offentliggöras. Jag riktar därför en tilläggsfråga till 
sta tsråde t Ikast: N är kom m er vi att få ta del av innehållet i denna rapport, och h u r 
tänker m in isterrådet sedan  gå vidare för att nå de i rekom m endationen  angivna 
m ålen, näm ligen att åstadkom m a ordentliga förbättringar i trafikmiljön och att höja 
trafiksäkerheten?

Trafikm inister Ikast: Jeg kan kun  svare til dette spørgsm ål, at vi h ar ikke taget be
slu tn ing om  det, så læ nge rappo rten  ikke foreligger. M en vi er m eget sam arbejds
villige m ed hensyn  til at få de t rigtige gennem ført på den rette m åde, n å r tiden 
kom m er.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 28: Fråga till Danmarks regering angående färjeförbindelserna m ellan SkÅne 
och Bornholm1

Komstedt: Jag vill m ed hänvisn ing  till den  skriftliga m otiveringen till den  danska 
regeringen ställa frågan vilken definition den har av uttrycket "trafik i sedvanlig 
ordning"?

1 Frågan tryckt s. 2612.
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Trafikm inister Ikast: Som  hr. K om stedt ganske rigtigt er inde på i sit spørgsm ål, er 
de t i bekend tgørelsen  fra Skattem inisteriet fastsat, a t T oldvæ senet kan  næ gte provi- 
an tering  af passagerfartø jer m ed told- og/eller afgiftfrie varer, n å r hovedform ålet 
m ed rejsen  ikke er at opretho lde trafik i sæ dvanlig  forstand.

"Sædvanlig trafik" fortolkes i fæ rdselssejladsen mellem  B om holm  og Skåne som  
besejling hele åre t m ed m indst én dobbelttu r i døgnet. D ette krav, dvs. helårs- 
sejlads m ed m indst én  daglig dobbeltafgang, stilles altså som  en betingelse for 
tilladelsen til en såkaldt langru testa tus. D ette gæ lder også for fæ rgeforbindelsen  
A llinge-Sim risham n.

L angru testatus indebæ rer tilladelse til salg af sp iritus og det store kvan tum  ciga
re tter til passagere r om  bord  på fæ rgerne.

K ravet om  helårssejlads er blevet fastsat for at sikre, a t en rimelig trafikbetje
ning af B ornholm  også er til stede i v in tersæ sonen .

Jeg kan tilføje, a t bestem m elserne om  helårssejlads er fastsat efter forhandlinger 
m ed den  svenske regering.

Komstedt: Vid den  senaste  sessionen m ed N ordiska råde t i K öpenham n, alltså för 
fem  år sedan , ställde jag en fråga om  klassificeringen av färjeförbindelsen Allinge- 
S im risham n. S edan  h ar jag vid flera tillfällen u n d e r dessa fem år u p p rep a t min 
fråga och fått olika svar m ed olika m otiveringar till att regeringen h ar varit negativ t 
inställd. F örra åre t ställde jag en  skriftlig fråga till d en  danska regeringen, och då 
blev svaret att den  aktuella färjelinjen inte bedrev  "trafik i sedvanlig  o rdn ing". D är
för ställde jag n u  m in fråga på nytt.

N u  får jag veta att huvudm ålet m ed resan  inte är att upprätthålla  trafik i norm al 
om fattning. H u r ve t m an detta? D et ve t m an faktiskt inte förrän m an h a r  givit 
denna färjelinje m öjlighet att bedriva trafik på sam m a sätt som  m an bedriver trafik 
mellan Y stad och R ønne på Bornholm . På den  linjen förekom m er taxe free-för- 
säljning, eftersom  d en  är k lassad som  lång ru tt. N u  säger m an att i b eg reppet 
ligger att trafiken skall upprätthållas åre t ru n t m ed m inst en daglig tur.

Vid de tidigare tillfällena har det bl.a. hävdats att färjelinjen är för kort och d är
för inte kan klassas som  lång ru tt. D etta argum ent h ar m an m åst ta tillbaka, efter
som  det inte h a r varit hållbart. Färjeförbindelsen mellan A land och Sverige är av 
sam m a tidslängd. D en danska regeringen  kom m er hela tiden m ed konstlade för
klaringar, och jag u n d ra r  om  det är e tt försök att prioritera linjen Y stad-Rønne, 
eftersom  det finns en statlig inblandning  i den linjen.

I sydöstra  Skåne och på Bornholm  satsar m an på turism en, och därför är det 
viktigt m ed en färjeförbindelse inte m inst u n d e r  tu ristsäsongen . D en  skulle kunna 
avlasta linjen Ystad-R ønne och bli ett kom plem ent, som  vore alldeles u tm ärk t från 
tu ris tsy n p u n k t för dessa regioner. Sam tidigt skulle m an kunna göra en bedöm ning  
av om  det gick att bedriva en åretrunttrafik . M an talar om  gam la Ö resundsförb in- 
delser. K om m unikationerna mellan Bornholm  och sydöstra Skåne är faktiskt 100- 
åriga.

I svaret hänv isar m an också till den  svenska regeringen, vilket är m ärkligt. För 
någo t år sedan  ställde jag sam m a fråga till dåvarande svenska finansm inistern . Jag 
fick till svar att Sverige för sin del hade sagt ja, m edan  den  danska regeringen var 
negativ  och stru lade. Jag vill faktiskt ha ett svar. Vem  är de t som  har rätt? Vilken 
regering talar sann ing  och vilken regering talar m indre sanning?

N u  h a r  den  svenska regeringen och den danska regeringen avgivit svar som  
fullständigt strider m ot varand ra . Jag vill därför veta: H ar ni förhand lat eller har ni 
in te förhandlat? Var den  svenska finansm inisterns svar felaktigt, eller är de t svar 
som  jag fått i dag felaktigt? D et vore in tressan t att få ett besked . D agens svar är
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ytterligare en  varian t på de svar som  jag h ar fått u n d e r  årens lopp. Antagligen är 
svarsfloran ännu  inte u ttöm d.

Trafikm inister Ikast: N u er vi jo i en m æ rkelig situation: Færgetrafik er ikke reg u 
leret i D anm ark. Vi går ind  for "havenes frie bevæ gelighed", trafikm æ ssigt set, og 
også set fra trafikm inisterens synsvinkel. H vorim od tilladelsen til en  ru te, der skal 
sæ lge duty-fri varer, skal gives af skatte- og afgiftsm inisteren, og de betingelser, 
som  skatte- og afgiftsm inisteren stiller, er: H elårssejlads m ed m indst én daglig 
adgang.

Jeg kan ikke h er på stående fod referere de aftaler, der er indgået mellem  den 
svenske og den  danske regering, for jeg h a r ikke selv væ re t m ed til det, idet de t er 
foregået i Afgifts- og F inansm inisterierne. D erfor kan jeg ikke frem lægge datoerne. 
Jeg h ar fået ta lepapiret fra afgiftsm inisteren, der viser, at d e t h a r fundet sted.

Komstedt: Jag vet att d e t finns en skattebit i detta m ed tull- och skattem yndigheter 
inb landade. M en de t får naturligtvis inte döljas bakom  argum enten  m ot en angelä
gen kom m unikationsförbindelse. D agens svar är ytterligare en varian t på h u r  m an 
vill dölja d en n a  inblandning.

Jag h ar ju d iskuterat d en n a  fråga flera gånger m en aldrig m ed sam m a m inister. 
Att byta m inistrar i Sverige och D anm ark är ju  ett sä tt att kom m a ru n t frågan. M en 
frågan är viktig för sydöstra  Skåne och Bornholm . De brev som  h ar gått till rege
ringarna från kom m unerna på B ornholm  innehåller sam m a vädjan  som  kom m er 
från sydöst Skåne. U tan  att vilja lägga mig i de inre danska angelägenheterna vill 
jag hävda att ni i D anm ark faktiskt behand lar denna del av B ornholm  konstig t i 
förhållande till den  and ra  delen  av ön. Det är ju lika angeläget att N ordbornho lm  
får ökade m öjligheter. Jag tro r inte att den nya linjen innebär någon  konkurrens 
u tan  snarare  ett bra kom plem ent.

Jag väd jar till m inistern att ta u p p  diskussionen  igen m ed sina kollegor och för
hoppningsv is kom m a tillbaka m ed ett positivare svar beträffande färjelinjen Simris- 
ham n-Allinge.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

14

D 1991/9/1985/t: M eddelande om  rekomm endation nr 9/1985 angående samarbete 
om  handelssjöfarten; D 1991/18/1986/t: M eddelande om rekom m endation nr 
18/1986 angående låsningsfria brom ssystem  i bilar; D 1991/42/1987/t: M eddelande 
om rekom m endation nr 42/1987 angående internationell samverkan för förenkling  
och harmonisering av vägmarkessystemet; D 1991/8/1988/t: M eddelande om  
rekom m endation nr 8/1988 angående snabbare postgång m ellan och inom  de 
nordiska länderna; D 1991/21/1989/t: M eddelande om rekom mendation nr 21/1989 
angående ökat samarbete inom  turismen

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang.

K om m unikationsutskottet hade föreslagit att N ordiska rådet lägger m eddelandena 
till hand lingarna och anser rekom m endationerna för rådets del slu tbehandlade.

U tskottets förslag bifölls.

M ötet avslu tades kl. 14.50
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Protokoll 

3:e mötet

Onsdagen den 27 februari 1991 kl. 14.50 - 17.25

Presiden ter: M ats N yby (1 - 4), Jan P. Syse (5 - 9)

Torsdagen den 28 februari 1991 kl. 09.00 - 11.05

Presiden ter: Jan P. Syse (9 -11), Mats N yby (11 -12)

Dagordning

1. A 939/j M edlem sförslag om skapande t av en nordisk  bio- och gen teknikkon
vention

A 916/j M edlem sförslag om användning  av genetiska tester vid anställning,

2. A 922/j M edlem sförslag om lagstiftning angående ackordförfarande

3. A 923/j M edlem sförslag om  lagstiftning angående g rupptalan

4. A 938/j M edlem sförslag om  jäm ställdhet mellan kv innor och m än vid val av 
m edlem m ar till nord iska styrelser, kom m ittéer, näm nder, u tsko tt m. m.

5. B 120/j M inisterrådsförslag om N ordisk  Forum

6. A 946/j M edlem sförslag om rätt för nordiska m edborgare att delta i val till 
parlam entet/riksdagen  i det land där de är bosatta

7. B 114/j M inisterrådsförslag om u p p rä ttan d e  av ett nord isk t råd för forskning 
i europeisk  in tegrationsrätt

8. A 945/j M edlem sförslag om  det nordiska sam arbetets form er och organisa
tion m. m.

A 945Ä/j Ä ndringsförslag om  det nordiska sam arbetets form er och 
organisation m m

B 118/j M inisterrådsförslag om ändringar i H elsingforsavtalet 

A 926/j M edlem sförslag om  två årliga ordinarie sessioner i N ordiska råde t

9. C 1 l/j Berättelser för 1989 på juridiska utskottets sakom råde

10. E-saker (frågor och svar) i anslu tn ing  till juridiska utskottets sakom råde

E 21 Fråga till N ordiska m in isterrådet om  hand ikapporgan isationerna 
som  företrädare för konsum en tg rupper

E 41 Fråga till N ordiska m in isterrådet om  sam arbetet mellan de nordiska 
länderna och Sovjetunionen för bekäm pning av brottslighet

E 43 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående åtgärder för att bem ästra 
Oden om fattande invandring  som  eventuellt inriktas från Ö steu ropa till 
de nord iska länderna

E 50 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående de nordiska ländernas 
organisation  för koord inering  av flyktingström m ar
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E 55 Fråga till D anm arks regering angående nord isk t passavtal

E 59 Fråga till Sveriges regering angående efterföljande av d e t nordiska 
passavtalet

E 56 Fråga till N ord iska m inisterrådet angående harm onisering av flyk
tingpolitiken

E 60 Fråga till N ord iska m in isterrådet angående den rättsliga ställningen 
för kom m ittéer, arbe tsg rupper, institutioner m.fl. tillsatta av N ordiska 
m in isterrådet

E 63 Fråga till Sveriges regering om  sam eting för svenska sam er

11. A vskrivning av följande rekom m endationer:

24/1974 S am nordisk insats för skydd av miljön i sam ernas kärnom råden

2/1987 N ord isk t kom parativ t forskningsprojekt om narkotika och kon
trollpolitik

44/1988 Reell likalön mellan kv innor och män 

18/1989 P rojekt på flyktingom rådet 

19/1989 B egränsning av export av farliga varor 

44/1989 N ord isk t in stitu t för EG -rätt

A 939/j: M edlem sförslag om  skapandet av en nordisk bio- och genteknikkon
vention och A 916/j: M edlem sförslag om  användning av genetiska tester vid  
anställning

R ådet behand lade ovannäm nda två saker i e tt sam m anhang .

Juridiska u tsko tte t hade föreslagit a tt rådet m ed anledning av m edlem sförslag 
A 939/j an tar följande rekom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer

å innlede sam arbeid  eller styrke eksisterende sam arbeid m ed hensik t på 
å oppnå m est mulig ensarte t lovgivning både nordisk  og in ternasjonalt 
n å r det gjelder anvendelse av bio- og genteknologi innen  industri, land
bruk, miljø, på det m edisinsk-etiske om rådet og når det gjelder beskyt
telse av den personlig  genetiske integritet

Beträffande A 916/j hade juridiska u tskottet föreslagit att N ordiska råd e t inte 
företar sig något m ed an ledning  av m edlem sforslaget.

Tora Aasland Houg (juridiska u tskottets talesm an): President! D isse to m ed- 
lem sforslagene behand les u n d e r ett. D et er ikke u ten  g runn , for juridisk utvalg 
har bestem t seg for ikke å gjøre noe m ed forslag nr. A 916/j om  anvendelse av 
genetisk test ved ansettelser, u n d e r den  klare forutsetn ing at det inngår i det 
andre  forslaget og derm ed blir en del av en større helhet. D et at m an ikke gjør 
noe m ed det, er et teknisk u ttrykk for den ene saken, m en det er også henvist 
til denne saken  i den  andre  saken u n d e r dette om rådet.

Jeg vil anføre fra juridisk utvalgs kom m entarer at det er utvalgets oppfatning 
at m an ikke må anvende genetiske prøver ved ansettelser og ved tegning av 
forsikring, altså en støtte til ho ldn ingen  i det forslaget som  er fram lagt. M en de
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m ange høringsu tta le lser som  er kom m et, h a r alle d en  konklusjon at m an følger 
årvåkent m ed på dette om rådet, m en at m an m ener at det bør skje i en større 
sam m enheng . D et er flere høringsinstanser som  nevner akkurat det. N oen  er 
positive, og noen  er negative. M en utvalgets konklusjon når det g jelder akkurat 
dette forslaget, er som  sagt at vi følger de anbefalingene som  flere høringsin 
stanser har gitt u ttrykk for, nem lig at m an ønsker å se spørsm ålet om  et even
tuelt lovforbud i en større sam m enheng, og at m an heller ikke da bare beg ren 
ser det til ansettelser eller tegning av forsikring. D et betyr ikke at saken  ikke er 
viktig. Tvert im ot er de t en m eget alvorlig utvikling i en sak som  angår stadig 
flere.

Spørsm ålet om  bruk av genteknologiske m etoder i en bioteknologisk sam 
m enheng er jo etter hvert også blitt e t spørsm ål på den politiske dagsordenen . 
Tidligere h a r det vel m er væ rt forbeholdt de enkelte forskningsm iljøer og de 
m er kom m ersielt rettede miljøer, m en jeg tror nok jeg har de fleste politikere 
m ed meg i et u ttryk t ønsk t om  at dette er et spørsm ål som  er for viktig til at 
bare de som  er eksperter skal uttale seg om  det. D et er m eget viktig at den al
m innelige m ann og kvinne, og også vi politikere, deltar i debatten  om  ram m ene 
for b ruken  av genteknologi, og om  de etiske forholdene knytte t til dette - enten  
det gjelder forskning eller bruk.

D et er behov for en strategi som  tar vare på de m ulighetene den  nye tekno
logien gir, m en som  sam tidig kan angi g rensene for hvordan  teknologien skal 
anvendes. Vi vet at det er knytte t store økonom iske in teresser til genteknologi
ens m uligheter, og utviklingen på om rådet byr på m eget store utfordringer, da 
særlig n å r de t g jelder de etiske vurderingene .

Juridisk utvalg har sam let kom m et fram  til at en konvensjon kanskje er et litt 
for om stendelig  prosjek t i forhold til det m an kan gjøre noe m ed um iddelbart.
Et sam let juridisk utvalg har derfor kom m et fram  til at det m an ønsker å anbe
fale de nordiske lands regjeringer nå, er å innlede sam arbeid eller å styrke ek
sisterende sam arbeid  m ed sikte på å oppnå m est mulig ensarte t lovgivning, 
som  det står i rekom m andasjonen .

Vi er klar over at det allerede eksisterer et ganske u tstrak t sam arbeid på 
dette om rådet, både innenfor ulike fagom råder og på det m er kom m ersielle 
p lan . D et N ord isk  Råd og de nordiske regjeringene kan gjøre, er å styrke et 
slikt sam arbeid  u t fra en felles vurdering  både når det gjelder ram m ebetingelser 
og når de t g jelder de etiske forholdene. Vi trenger både regler og lover nasjo
nalt, nordisk  og internasjonalt, og de nordiske land har kom m et ganske langt i 
forhold til and re  land n år det gjelder rege lbundethe t og også de etiske sidene 
ved disse d iskusjonene. Juridisk utvalg er derfor enig i de høringsinstansene 
som  uttrykker tvil om  det er en konvensjon som  er den m est hensiktsm essige 
m åten å løse disse m eget om fattende og viktige spørsm ål på.

Jeg vil henvise til den u ttalelsen vi har fått fra U ngdom m ens N ordiske Råd. 
U ngdom m ens N ordiske Råd har i en konsensusuttalelse, som  om fatter ungdom  
fra alle de politiske g rupperingene , kom m et m ed en nokså om fattende uttalelse 
om  gen- og bioteknologi som  vitner om  at ungdom m en er opp ta tt av dette og 
hva dette i fram tiden kan bety for både miljø og liv for dyr og m ennesker. Jeg 
vil sitere en inn ledning  fra U ngdom m ens N ordiske Råds uttalelse når det gjel
der akkurat dette spørsm ålet:

"Bioteknologien kan blive en vigtig viden på vej mod en bæ redygtig  udv ik 
ling. Bioteknologien rum m er store m uligheder for m enneskeheden , m en kan 
også indebæ re m isbrug og derm ed risiko for skade.
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Bioteknologien kan væ re m ed til at løse m iljøproblem er, den  alvorlige føde
varesituation  i u landene og m edicinske problem er. D en rum m er store m ulighe
der for at løse problem er, som  i dag synes håbløse.

Sam tidig kan den føre til uoverskuelige m iljøkatastrofer eller nye epidem iske 
sygdom m e, hvis m odificerede organism er kom m er ud  af kontrol. G enetisk ens
retn ing  kan  d esu d en  føre til tab af andre  genetiske kom binationer for altid.

B rugen af bioteknologiske teknikker på m ennesker rejser sæ rlige etiske 
spørgsm ål, der berø rer personens in tegritet og forståelsen af hvad, der er n o r
malt.

Udviklingen indenfor gen- og bioteknologi må styres ud  fra etik og ikke ud 
fra lønsom hed."

Dette var sitat fra en m eget fornuftig uttalelse fra U ngdom m ens N ordiske 
Råd. M itt håp  er at også de voksnes N ordisk Råd og de enkelte nordiske lands 
regjeringer vil følge opp  de alvorlige uttalelsene og væ re m ed på å trekke opp 
retningslinjer både for de økonom iske og de etiske ram m ene.

U ngdom m ene har pek t på om råder hvor det er nødvendig  m ed regler. De 
nevner både behov for regelverk og felles drøftinger når det gjelder tilgangen til 
kunnskap , når det gjelder ram m en for forskning og bruk. De sier bl.a. et klart 
nei til u tsetting  av genm odifiserte organism er, og de sier nei til p roduk tpaten t 
på genm odifiserte organism er. De m ener også at det er behov for strenge regler 
når det gjelder forskning på m ennesker.

Jeg tror det er viktig at vi politikere, på sam m e m åten som  våre etterkom 
mere, engasjerer oss i debatten  om ikke m inst de etiske retningslinjene for dette 
om rådet både når det gjelder forskning og bruk  innenfor bio- og genteknologi, 
og at vi også i våre anbefalinger til de nordiske lands regjeringer ber om  at m an 
sam arbeider n æ rt og godt m ed de sam arbeidsorganer og institusjoner som  alle
rede eksisterer. Jeg vil da spesielt nevne N ordisk  utvalg for etikk innen  biotek
nologi.

M ed dette anbefaler jeg juridisk utvalgs enstem m ige rekom m andasjon.

A lsaker: H r. P resident! G enetisk forskning, f.eks. på m ennesker, stiller oss 
overfor m ange følsom m e og u tfo rd rende problem om råder. N oen  berø rer det 
etisk ansvarlige ved å forske på m enneskelige foster, på befruktede egg, andre 
berører hvor g rensene går for hva som  er sykdom , og hva som er norm al vari
asjon. A ndre igjen berører ram m ene for personvern  og m enneskelig integritet. 
Særlig reiser m ulighetene for å endre  arveanlegg en rekke g runnleggende 
spørsm ål om  vårt etiske forhold til våre m edm ennesker. D ypest se tt om handler 
også disse spørsm ål hvilket sam funn vi ønsker oss.

Bioteknologien kan gi positive u tviklingsm uligheter for m enneskeheten  på 
m ange om råder - innen  skogbruk, landbruk , m edisin og industri. M en biotek
nikken kan også innebæ re risiko for m isbruk og risiko for skader.

Ingen kan væ re im ot at bio- og genteknologiom rådet i dag er et prioritert 
forskningsfelt. D et er en selvfølge. D et vi er opptatt av i en rask utvikling, er at 
det blir trukket opp  etiske retningslin jer på dette om rådet før det blir for sent.

O ppgavene våre er å styre utviklingen, de gode sidene må utny ttes m ed an 
svar, og vi må sette g renser for hva vi vil godta, og vi må våge å si nei.

D iskusjonen må i tillegg til det ren t faglige også få en klar etisk forankring. 
Effektivitet og produktiv itet må ikke bli de eneste retningslinjer.

Jeg har m erket m eg at Juridisk utvalg har u ttalt at m an må søke å oppnå så 
ensartede regler som  mulig i forhold til land u tenfor N orden , slik at det skapes 
m est mulig ensartede konkurransev ilkår i et kom m ersielt europeisk om råde og
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på verdensm arkedet. D ette illustrerer problem stillingen - d e t økonom isket 
aspektet - m en også behovet for m er ensartet lovgivning i en v idere sam m en
heng  enn  N orden .

G enteknologi kan bli en av de største truslene mot m enneskeverd  dersom  
den ikke kom m er u n d e r kontroll.

På denne bakg runn  må vi vurdere  d e t frem satte m edlem sförslag.
I m edlem sforslaget fra M ittenpartiene har m an pek t på en del etiske re t

ningslinjer, nem lig at vår prinsipielle ho ldning er at ulike organism er ikke skal 
væ re g jenstand  for paten tering , at vi m otsetter oss også gentekniske foran
d ringer på m enneskelige kjønnsceller sam t overføring av gener mellom m en
nesker og dyr for å forandre eller fremstille nye arter.

Vi må også ta klart avstand  fra gen tester ved ansettelser og ved  tegning av 
f.eks. forsikringer.

H er må g runn leggende personvernhensyn  sette g renser.
N år det g jelder bio- og genteknologi, står vi m idt oppe i en p rosess der m est 

mulig ensarte t lovgivning nordisk  også kan påvirke positivt internasjonalt.
Jeg h åp e r derfor at de nordiske regjeringene vil følge opp rekom m andasjo

nen  fra Juridisk utvalg om  å styrke eksisterende sam arbeid i den hensik t å 
oppnå m est mulig ensarte t lovgivning på de ulike om rådene innen  bio- og g en 
teknologi.

Helga Haugen: President! I bio- og genteknologien ligger det store m uligheter 
til godt og vond t. D en kan løse m edisinske problem , m iljøproblem  og m atpro- 
b lem ene i u-land. M en den kan også skape m iljøkatastrofer og nye epidem iske 
sykdom m er dersom  m odifiserte organism er kom m er u t av kontroll. H er ligger 
det også m uligheter til å m anipulere m ed arveanlegg i m enneskelige k jønnscel
ler og befruktede egg og til å sortere u t uønskede individer allerede på foster
stadiet.

U tviklingen på dette spesielle forskningsom rådet må styres u t fra etikk og 
ikke u t fra m enneskets nysgjerrighet eller lønnsom het. D erfor er det nødvend ig  
m ed lovverk og retningslinjer. Forskerne må ha klare ram m er for hva sam fun
net vil akseptere.

Kristelig Folkeparti i N orge har i flere år arbeidet med disse spørsm ålene, og 
de kristendem okratiske partiene i N orden  kom  sist søndag fram  til en enstem 
mig uttalelse om bio- og genteknologi, som  jeg håper kan bli et bidrag i den  vi
dere d iskusjonen .

Jeg vil vise til at U ngdom m ens N ordiske Råd er m eget opp ta tt av bio- og 
genteknologi, og både i fjor og i år har de kom m et fram  til enstem m ige uttalel
ser. D et u n d re r meg im idlertid å høre at de ikke har fått noen  reaksjon fra Mi
n isterrådet eller N ordisk  Råd på sitt slu ttdokum ent.

Jeg m ener ungdom m en bør få talerett i rådet, slik at de i alle fall kan få p re 
sen tere sitt slu ttdokum ent, og at de bør få en reaksjon på sitt arbeid.

U tviklingen går raskt, og det haster m ed å gi regler og sette g rense r for hvor 
langt bioteknikken skal gå. De nordiske land bør få en felles lovgivning på bio- 
og gen teknologiom rådet og arbeide v idere for at denne lovgivningen også 
g jennom føres på det internasjonale plan.

Grete Knudsen: President! Jeg tar ordet i denne debatten  fordi jeg m ener dette 
er et om råde som  vi bør stoppe opp ved, fordi det er vanskelig å måle konse
kvensene og derm ed  riktigheten av hvor langt vi skal gå innenfor bio- og gen 
teknologien. D et rokker liksom ved alt vi m ente var mulig. Vi m ente vel også at
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oppstod  de t noe som  vi følte ikke var helt riktig, ville vår felles etikk slå inn 
m ed en gang. M en slik er d e t ikke. På m ange, m ange m åter roper tiden på en 
ny  etikk, på den  nye tids u tfo rd ringer innenfor bio- og genteknologien.

O m rådet er først og frem st uoversiktlig. Vi er slett ikke sikre på at vi vet alt 
som  foregår p å  forskningens om råde. D et øker vår usikkerhet.

Fra politikersiden vil vi nok  fortsatt k u n n e  enes om  at vi ønsker en utvikling 
som  ikke skyver bo rt re tten  til likeverd om  en  f.eks. har en lyte, og at forskning 
derfor ikke skal b rukes på en m åte som  fører til u tbytting av and re  folk og an 
dre land.

D ette betyr nok at de t enkelte fo rskningsom råder m er enn  i dag må ha kon
sekvensene av sitt eget delarbeid som  et sæ rskilt ansvar. Spesialiseringen kan 
ha sin pris, nem lig at en m ister det allm enne perspektivet av syne ved  at over
sik ten  over de t totale forskningsom råde tillegges andre . For å rette på dette 
m ener jeg at etikk må inn på alle u tdann ingsom råder, og ikke som  eget fag som  
kan diskuteres isolert fra selve forskningen, m en som  en naturlig  in tegrert del 
av helheten , der en  m å justere egne holdn inger underveis i u td an n in g en  sin.
De enkelte lands nasjonale etiske råd  bør gis en helt annen  sta tus en n  i dag, 
og det h a r  også noe m ed hvem  som  sitter der, og hvordan  de etiske rådene blir 
b ruk t.

Så er spørsm ålet: Skal vi ha en lov, skal vi ha retningslinjer, skal vi ha bes
tem te kjøreregler? Jeg må si at jeg er ikke sikker, m en jeg tro r at den  beste ga
ranti m ot en ikke ønsket utvikling er den  åpne dialog mellom politikere, altså 
sam funnet, og forskningen. D ette betyr ikke at vi skal styre forskningen, m en 
vi skal vite hva som  pågår der, og at forskerne vet hva vi vil. Altså få det hele 
frem  fra m ørkeloftets gjem m er, gå inn  i dialog u t fra respek t for hverandres 
oppgaver og arbeid. D en  beste kjøreregel vil væ re, tror jeg, årlige debatter i 
våre respektive parlam enter og i N ordisk  Råd om  hva som  er h en d t og hvor vi 
står - altså etiske spørsm ål på den  politiske dagsorden , slik som  ungdom sor
ganisasjonene i N o rd en  nå så prisverdig  gjør det.

For egen del vil jeg si a t det er ikke sikkert at vi nå absolutt skal gjøre alt vi 
kan. K unnskap  er vel og bra, m en enda m er i en tid og overfor et om råde som  
er så uoversiktlig, trenger vi klokskap til å ile langsom t slik at vi sikrer oss et 
sam funn m ed verd ier som  selv den veikeste kan væ re  stolt av, slik at det også 
blir verd t å kjem pe for et slikt sam funn for de generasjonene som  kom m er etter

Marianne Samuelsson: H err president! U tvecklingen på genteknik- och biotek
nikom rådet h ar gått m ed en enorm  hastighet. D et var väl ingen som  för några 
år sedan  kunde ana den situation vi i dag står i.

Jag tycker det är positivt att u tsko ttet h a r landat på ett förslag om att u tar
beta en gem ensam  konvention, m en jag är orolig för tidsaspekten . D et sägs inte 
n är konventionen  skall vara klar eller vad m an förväntar sig skall vara mål och 
delm ål. M an är överens om  att sådana tester, som  det talas om i det andra 
m edlem sförslaget, inte kan accepteras.

D et vore kanske idé att fundera över tidsaspekten  och över om inte delm ål 
bör uppställas. Bl.a. hand ikapp fö rbunden  har uttryckt sin stora oro över det 
snabba skeendet. Att genom föra en helhetslösning är kanske lika svårt som  det 
har varit inom  m iljöom rådet.

Jag hoppas verkligen att tidsaspekten  beaktas och att det snabbt kom m er ett 
förslag som  vi redan  till nästa  session har att ta ställning till.
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H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande u tskottets 
förslag till rekom m endation .

För rekom m endationen  röstade:
Bergdahl H ugo, Bildt Carl, Björk G unnar, D avidsen Terje, Exner Lahja, 

Friðrik S ophusson , G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G u lb randsen  Thor- 
Eirik, H agen  Carl I., H ansen  Søren, H au an  Åshild, H augen  Helga, H jörleifur 
G uttorm sson, H oug Tora A asland, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, 
H äkäm ies Kari, Jelved M arianne, Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson 
Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, Kallsberg Anfinn, K ekkonen A n
tero, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., Lund- 
blad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, Møller H elge A dam , N iel
son Poul, N yby M ats, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Poulsen Kaj, Rii
hijärvi Heikki, R otnes M arit, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg- 
Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Skjervengen Pål Atle, 
Svartberg Karl-Erik, Svensson  Sten, Syse Jan P., Talleraas A nders, V äänänen 
M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  

Lennart, B ennedsen  D orte, B jörkstrand G ustav, B lankenborg H aakon, Fager
holm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G udm undse th  Roger, G ustafsson 
H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H etem äki-O lander Elsi, H å
kansson  OUe, Johansen  Lars Emil, K jæ rsgaard Pia, K om stedt Wiggo, L unde 
Kjellbjørg, N iinistö Sauli, N yhage H ans, Påll P étursson , P ietikäinen Sirpa, Si
u ruainen  Eino, S teenhold t O tto, Söder Karin, Sønderby Peder, U eland Ole G a
briel, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 55 röster.

U tskottets förslag, att inte företa sig något m ed an ledning  av m edlem sförslag 
A 916/j, bifölls.

1

A 922/j: M edlem sförslag om lagstiftning angående ackordförfarande

Juridiska u tsko ttet hade föreslagit att rådet med anledning av m edlem sforslaget 
an tar följande rekom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer

å forberede lovgivning ved rø rende gjeldssanering for p rivatpersoner

å etablere kontak t u n d e r  lovforberedelsene, slik at m an kan oppnå  en 
m est mulig ensarte t lovgivning

Jäätteenm äki (juridiska utskottets talesm an): H err president! I m otiveringarna 
till mitt m edlem sförslag konsta terade jag bland anna t att hushållens sku ldsätt
ning ökat i de nordiska länderna. P enn ingm arknadens liberalisering och hög
kon junk tu r ledde till en aggressiv m arknadsföring av konsum entk red iter. K re
ditkort p resen teras  som  behänd ig t betaln ingssätt som  om  de ökade d ina till
gängliga m edel. Resor, bilar och elektronik säljs på kredit. Inte sällan lönar sig 
försäljningen av krediter bättre än försäljningen av själva varan .
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K reditföretag hand lar ansvarslöst när de inte bedöm er kred ittagarens betal
ningsförm åga. Ä ven i m arknadsföringen används m etoder som  lockar att ta på 
sig oöverlagda sku lder. R isken, som  alltför stora skulder i form  av lättbeviljade 
krediter m edför, borde fördelas mellan m edverkande parter, dvs. mellan kon 
sum en ten  och kreditbolaget.

Jag h ar också konsta tera t att situationen för den skuldsatta konsum enten  
kan bli ohållbar. För att klara av sina sku lder tvingas konsum enten  kanske att 
sälja sin bostad  och hotas i värsta  fall av personlig  konkurs. Inte ens konkurs 
befriar en  p rivatperson  från skulderna.

D ärför anser jag att konsum enten  bör ges möjlighet till en om läggning av 
sina skulder, dvs. sku ldsanering . M ed ackordförfarande kunde  en dom stol fast
ställa den skuldsum m a som  skall återbetalas sam t tidtabellen för återbetal
n ingen . O m  konsum enten  sköter sina åtaganden , skall resten  av sku lden  av
skrivas.

Juridiska u tsko ttet har konsta tera t att flertalet av rem issinstanserna ställt sig 
positiva till förslaget. D et verkar finnas behov av att u treda dessa frågor för att 
åstadkom m a lagreglering i alla nordiska länder. U tskottet h a r särskilt no tera t att 
enligt flera av rem issinstanserna behövs ackordförfarandet för p rivatpersoner 
m ed tanke på deras bostadslån , som  för m ånga är de tyngsta lånen att återbe
tala.

I sitt be tänkande påpekar juridiska u tsko ttet också att lagstiftning om  skuld
sanering för p rivatpersoner ingår i konkurslagstiftningen, vilken de nordiska 
länderna redan  sam arbetar om. Enligt u tsko ttet borde sam arbetet leda till en 
hetliga regler för p rivatpersonernas sku ldsanering

H err president! Jag föreslår att råde t godtar utskottets förslag till rekom 
m endation.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voteringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
Alsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Lennart, Bergdahl H ugo, Bildt 

Carl, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik 
Sophusson , G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, H agen Carl I., H auan  Ås
hild, H augen  H elga, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H reggviður 
Jönsson, H urskainen  Sinikka, H äkäm ies Kari, Jelved M arianne, Jensen H ans 
Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, 
K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, Liltved 
Tore A., Lundblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, Møller Helge 
Adam , N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scars
son Berit, Påll Pétursson , P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, R otnes Marit, Salm én 
Olof, Sam uelsson M arianne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg 
Karl-Erik, Svensson  Sten, Syse Jan P., Söder Karin, Weiss Birte, W erner Lars, 
W roldsen E rnst, O hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B ennedsen  Dorte, B jörkstrand G ustav, Fager

holm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  
Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H an 
sen  Søren, H etem äki-O lander Elsi, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, Kalls- 
berg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, K om stedt Wiggo, L unde Kjellbjørg, Niinistö Sauli,
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Pietikäinen Sirpa, Sandberg-Fries Yvonne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål 
Atle, S teenhold t O tto, S ønderby Peder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, 
V äänänen M arjatta, Ö strand  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 55 röster.

3

A 923/j: M edlem sförslag om lagstiftning angående grupptalan

Juridiska u tsko ttet hade  föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sforslaget 
an tar följande rekom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

å u trede m ulighetene for å innføre felles nordisk  lovgivning ved rø rende 
gruppesøksm ål i forbrukersaker

A nneli Jäätteenm äki hade i en reservation, fogad till u tskottets betänkande, fö
reslagit att
N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att v idtaga å tgärder för att bereda en nord isk  lagstiftning angående g ru p p ta 
lan i konsum en tä renden .

Eeva-Liisa M oilanen (juridiska utskottets talesm an): H err president! I m edlem s- 
förslagets m otiveringar konstateras att konsum entm yndigheternas tjänster anli
tas p roportionellt m est av konsum enter m ed starkare ekonom i och bättre k u n 
skaper än genom snittet. Otjänliga p roduk ter kan säljas i tusental, m en bara ett 
fåtal aktiva konsum enter får sina pengar tillbaka. D et är i allm änhet de säm re 
lottade som  inte känner till sina rättigheter. För att förbättra deras situation 
borde m an stärka det kollektiva konsum entskyddet genom  att införa g rupp ta-

M ed g rupp ta lan  avses sådan  talan som  käranden  själv för vid dom stol för 
en definierad g ru p p  u tan  uttryckligt m andat. Förfarandet används bl.a. i USA, 
A ustralien och C anada.

G rupp talan  ökar rä ttsskyddet även när det ekonom iska in tresset är ringa ur 
enskilda konsum en ters synvinkel. För närvarande kan en bedräglig näringsid 
kare bygga sin verksam het på att tvister om  en p roduk t inte blir p rocessbehö
riga på g ru n d  av p roduk tens värde . D et ligger i allm änt intresse att h indra  in
troduktion  av otjänliga p ro d u k ter på m arknaden  sam t förebygga bedrägligt för
farande i näringslivet.

Juridiska u tsko ttet har no tera t att m an på konsum enthåll redan länge önskat 
att g rupp talan  införs i processlagstiftningen. U tskottet är enigt om  att g ru p p ta 
lan skulle m edföra m ånga fördelar ur processekonom isk synvinkel m en också 
förbättra konsum entens underläge i förhållande till försäljarsidan. U tskottet kan 
inte heller bortse ifrån att förfarandet m ed g rupp talan  kan höja kravet på seriös 
affärsverksam het hos m ånga näringsidkare. I sitt betänkande konsta te rar u t
skottet att in förande av grupp talan  enligt förslaget rep resen terar ett ny tänkande 
i den nord iska processlagstiftningen. U tskottet anser att problem  i förbindelse 
m ed g rupp ta lan  i konsum entm ål m åste u tredas grundligt, innan m an tar ställ
ning till dess in förande i nord isk  rätt.
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U tskottet påpekar också att m an inom  EG på konsum entom rådet har visat 
in tresse för kollektiv g rupp talan . En u tredn ing  bör därför också uppm ärk 
sam m a utvecklingen där. D et skulle vara en fördel om  m an kunde  få så enhe t
liga regler som  möjligt när d e t gäller regleringen av konsum entfrågorna.

Juridiska u tsko ttet föreslår att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska mi
n isterrådet att u treda m öjligheterna för att införa gem ensam  nordisk  lagstiftning 
om  g rupp talan  i konsum en tä renden .

H err president! Jag föreslår att råde t godtar utskottets förslag till rekom 
m endation.

A nneli Jäätteenmäki: H err president! Eftersom  m edlem sförslaget har fått ett 
m ycket positivt m ottagande bland rem issinstanserna, anser jag att m inisterrådet 
om edelbart bör vidta åtgärder för att införa en gem ensam  nordisk  lagstiftning 
angående g rupp ta lan . Jag anser också att N orden  bör vara pådrivande i denna 
fråga och inte vänta på vad som  h än d e r i saken inom  EG.

I flera länder h ar m an fått goda erfarenheter av förfarandet m ed grupptalan , 
som  förbättrar konsum entens ställning. Enligt g rupptalan  kan käranden  själv 
föra talan vid dom stol för en närm are definierad g rupp  u tan  uttryckligt m andat. 
I konsum en tä renden  kan sam m a tvistem ål sam tidigt gälla flera konsum enter. 
För närvarande m åste varje konsum en t särskilt för egen del föra ä renden  till en 
allmän dom stol eller till konsum entk lagom ålsnäm nden . Enligt min m ening bör 
det kollektiva konsum en tskyddet ökas genom  att m an inför ett förfarande m ed 
g rupptalan .

Saken aktualiserades i F inland i höstas när några banker höjde rän tan  på 
gam la lån u tan  att förhandla m ed ku n d ern a . D etta är ett typiskt exem pel där 
det kollektiva konsum en tskyddet kunde ökas genom  grupptalan .

H err p resident! M ed hänvisn ing  till det ovansagda föreslår jag att N ordiska 
rådet rekom m enderar m in isterrådet att vidta åtgärder för att bereda nordisk  lag
stiftning angående g rupp talan  i konsum entärenden .

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voteringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation och reservantens för
slag till rekom m endation.

För u tskottets förslag röstade:
A lsaker Svein, A lvheim John, A ndersson  Lennart, Bergdahl H ugo, Bildt 

Carl, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik Sophusson , 
G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  
Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  
Åshild, H augen  H elga, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H regg- 
v iður Jönsson, H urskainen  Sinikka, H äkäm ies Kari, Jensen H ans Jørgen, Jón 
K ristjánsson, Kallsberg Anfinn, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  
Grete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge Adam , N ielson Poul, N yby 
M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll Pétursson, 
Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur 
Björgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Söder 
Karin, Talleraas A nders, W eiss Birte, W erner Lars, W roldsen Ernst, Ohrsvik 
Lena

För reservan tens förslag röstade:
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Björk G unnar, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Salm én Olof, Sam uels
son M arianne

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B ennedsen Dorte, B jörkstrand G ustav, Fager- 

holm  K arl-G unnar, G udm undse th  Roger, G ustafsson H ans, H ansen  Ivar, H e- 
tem äki-O lander Elsi, H åkansson  Olle, Jelved M arianne, Johansen  Lars Emil, 
Jørgensen A nker, K om stedt Wiggo, L unde Kjellbjørg, N iinistö Sauli, Pietikäinen 
Sirpa, P oulsen Kaj, S iuruainen Eino, S teenholdt O tto, Syse Jan P., Sønderby 
P eder, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, ö s tra n d  Olle

Reservantens förslag till rekommendation hade sålunda förkastats med 56 röster mot 5.

H ärefter upp togs till votering, m edelst vo teringsapparat, u tskottets förslag till 
rekom m endation.

För u tskottets förslag röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, Bergdahl H ugo, B lankenborg H aakon, 

Exner Lahja, G røndahl Kirsti Kolle, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  
J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H jörleifur G uttorm sson, 
H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, H äkäm ies Kari, 
Jensen H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Kallsberg A nfinn, K ekkonen Antero, 
K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, L undblad G rethe, M etsäm äki 
Lauri, N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson 
Berit, Påll P étu rsson , P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, Salm én Olof, 
Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björg- 
vinsson, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Weiss Birte, 
W erner Lars, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

Mot u tskottets förslag röstade:
Jäätteenm äki Anneli, Liltved Tore A., Söder Karin

Jonsson Elver avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, B ennedsen Dorte, Bildt Carl, 

Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, D avidsen Terje, Fagerholm  K arl-G unnar, 
Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G udm undse th  Ro
ger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, H ansen  Ivar, H etem äki-O lander 
Elsi, H åkansson  Olle, Jelved M arianne, Johansen Lars Emil, Jørgensen Anker, 
K jæ rsgaard Pia, K om stedt Wiggo, L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa,
M øller Helge A dam , N iinistö Sauli, Pietikäinen Sirpa, S iuruainen Eino, S teen
hold t O tto, Syse Jan P., S ønderby Peder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, 
V äänänen M arjatta

Utskottets förslag till rekommendation hade sålunda antagits med 48 röster mot 3. 3 
medlem avstod frän att rösta.

Jan  P. Syse övertog härefter ledn ingen  av förhandlingarna.

8 —  10-0450 N ordiska  rådel
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4

A 938/j: M edlem sförslag om  jämställdhet mellan kvinnor och män vid val av 
medlemmar till nordiska styrelser, kommittéer, nämnder, utskott m. m.

Juridiska u tsko ttet hade föreslagit att rådet m ed anledning av m edlem sforslaget 
an tar följande rekom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

å kartlegge kv innerepresen tasjonen  i de nordiske styrer, kom iteer, u t
valg, n em nder m .v. u n d e r N ordisk  M inisterråd, sam t

<5 u tarbeide retningslin jer som  kan sikre en så jevn represen tasjon  av 
m enn og kv inner som  mulig i disse styrer, kom iteer, utvalg, nem nder 
m .v. slik

at m ålsettingen om  en jevnere kjønnsfordeling skal væ re g jennom ført i 
2000, h e ru n d e r som  delm ål å gjennom føre m inst 25% represen tasjon  av 
hvert kjønn i 1992, 35% i 1994 og 40% i 1996

Birte W eiss (juridiska utskottets talesm an): N år nordiske politikere skal henvise 
til det, som  man kalder for den særlige nordiske politiske identitet, så er der 
nogle bestem te kodeord , der går igen. D et er noget m ed gode uddanne lsesm u
ligheder, det er noget m ed social sikkerhed, det er noget m ed kv indernes selv
følgelige re t til en p lads på arbejdsm arkedet. Og så er det generelt også noget 
m ed ligestilling imellem m æ nd og kvinder, for blot at næ vne nogle få af disse 
kodeord .

N år m an ved det, så skulle m an jo um iddelbart tro, at det var noget, der 
også havde afspejlet sig m arkant i N ordisk  Råds egne organer. M en dér må 
m an beklageligvis sige, at det i u d p ræ g e t grad  ikke er tilfældet. N år m an s tu d e
rer sam m ensæ tn ingen  af en ræ kke nordiske styrelser og kom iteer og næ vn, 
som  sorterer u n d er N ordisk  M inisterråd, så kan m an se, at i halvdelen af dem  
sidder der udelukkende m æ nd; der er ikke en eneste kvinde, det er lykkedes at 
snige sig ind i disse forsam linger. D et var i halvdelen, og i resten er kv inderne 
håbløst underrep ræ sen tere t. D er er faktisk kun to undtagelser. Den ene er Em 
bedsm andskom iteen  for Ligestilling, dér er der 100 pct. kvinder, og så er der 
styrelsen for den N ordiske H usholdningshøjskole; dér er 60 pct. af m edlem 
m erne kvinder.

M an k unne  godt give sig til at ironisere yderligere over dette her, m en jeg 
ville blot m arkere, at der er en skæ vhed , som  ganske enkelt ikke svarer hver
ken til den lovgivning og de holdninger, der er i de enkelte nordiske lande, el
ler til den  praksis, som  vi i øvrigt betragtes som  talsm æ nd for.

D et er jo sådan , at der i de nordiske lande enkeltvis er taget en lang ræ kke 
glim rende initiativer inden for de seneste år, der går ud  på at sikre kvinderne 
ligestilling. M en det, som  m an må sige helt nøgternt, er, at vi ikke har væ ret 
opm æ rksom m e nok, vi har ikke væ re t særlig optaget af også at få det til at 
gæ lde for N ordisk  Råd. D erfor er det et udm æ rket forslag, der er stillet her. Det 
går ud på, at m an skal lave en strategi for, hvordan  der kom m er flere kvinder 
med.

D anm ark h ar en bestem m else, der pålæ gger m yndigheder og organisationer 
at indstille både en m and og en kvinde til poster i styrelser og næ vn  og råd, og 
hvad der ellers kan væ re tale om. Vi har i øvrigt også i varierende om fang
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nogle regler, der går u d  på at få en bedre  kønsm æ ssig  afbalancering i alle disse 
organer.

D et er klart, a t ligestillingsbestræ belsem e i de enkelte lande skal fortsæ tte 
som  hidtil, m en det, der er tale om  her, er, at der n u  også i N ordisk  Råds eget 
regi skal tages fat om  disse problem er.

Vi stø tter i Juridisk U dvalg det forslag, der er frem sat. D et gør vi, fordi vi 
aldrig har troet på, a t d e t er rigtigt, n å r m an påstår, a t skæ vheden  skyldes, at 
kv inderne ikke h ar kvalifikationerne. Vi m ener tvæ rtim od, der er tale om, at 
m an ikke er opm æ rksom  nok, n å r der skal udpeges folk til alle disse forskellige 
organer, og vi finder de t afgørende, at vi n u  får en m ålsæ tning for det.

Det, forslaget går u d  på, er, at at m an i løbet af 2 år skal væ re n åe t op på 25 
pct., derefter skal m an så gradvis over en  periode nå op på 40 pct., og n å r vi 
går u d  af dette å rh u n d red e , skal der væ re en ligelig rep ræ sen tation  af m æ nd  og 
k v inder i alle disse organer.

Jeg tror, d e t er m eget vigtigt, a t m an er konkret, n å r m an d isku terer lige
stilling, at m an sæ tte r nogle tidsm æ ssige ram m er og sæ tter sig nogle helt 
konkrete mål. D et lever dette  forslag op til, og jeg vil god t anbefale det på Juri
disk U dvalgs vegne og i øvrigt henvise til den  betæ nkning , der foreligger.

Lilli G yldenkilde: H r. P ræ sident! Jeg ønsker at give ud tryk  for, at jeg synes, 
det er godt, at dette forslag vedtages. D et er d e r ikke noget underlig t i, for det 
er jo mig, der h a r udarbe jdet det, m en selvfølgelig på bagg rund  af nogle erfa
ringer, som  vi h ar gjort i D anm ark, og det synes jeg skal siges nu, fordi det vi
dere arbejde jo går på, hvordan  m an skal finde m odeller for at få gennem ført 
dette h er. D erfor er de t jo godt, at der er blevet sagt nogle ord  ved  b eh a n d 
lingen af det; så kan disse overvejelser m åske indgå i det v idere arbejde.

D et er naturligvis en forudsæ tning, hvis m an skal kunne få en ligelig forde
ling på kv inder og m æ nd i forskellige udvalg, kom m issioner osv., at der er 
nogle kv inder at tage af. D et betyder, a t m an i g rupperingerne bliver n ø d t til, 
allerede når m an u d peger m edlem m er til bl.a. N ordisk  Råd, at væ re opm æ rk
som  på, at der skal væ re m ange kvinder, for ellers kan m an ikke få de t til at gå 
op på nogen  som  helst m åde.

Jeg skal ikke und lade at gøre opm æ rksom  på, at vi står m ed det p roblem  i 
øjeblikket, at vi i N ordisk  Investeringsbank har en kontrolkom ité bestående af 5 
m edlem m er, og de t er alle m æ nd. Kigger vi på m in isterudpegningssiden, så vi
ser det sig, at der er u d p eg e t 5, og det er alle m æ nd. Vi lod dette spørgsm ål gå 
tilbage til delegationerne, og i den  danske delegation var der en, der sagde, 
k iggende sig om kring: Jam en hvad  ny tte r det, at vi skal gøre det her om? Vi har 
jo ingen kvinder. D er sad vi så nogle stykker og blev enige m ed h inanden  om, 
at de t jo ikke passer; m en vi har dem  ikke i de rigtige g rupperinger. D et altså 
hand ler om  at få dem  ind i g rupperingerne. Så u d n æ v n te  m an i øvrigt en ek
stra m and til at kunne  indgå i s tedet for nogle, der sad allerede der.

S ådan  kan vi jo ikke blive ved m ed at operere i det nordiske arbejde. N år 
jeg ser mig om kring, er der jo utrolig m ange kvinder med i nordisk  arbejde, 
og derfor bør kv inderne også stille sig op og sige: Jam en vi vil ind, hvor beslu t
n ingerne tages på de økonom iske om råder. Vi vil ikke bare sidde i hushold- 
n ingskom iteer og hvad  vi ellers sidder i.

D erfor vil jeg god t sige til udvalget, som  jeg synes har lavet en flot b e tæ nk
ning, at når m an skriver, at det ikke alene er hensig tsm æ ssigt, at der er m ange 
kvinder, det er også hensig tsm æ ssigt, at der er m æ nd, så lyder det en lille 
sm ule pivset, for dem  er der jo m asser af. Jeg har ikke spo r im od, at der kom -
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m er nogle flere m æ nd  ind  i det, der h ed d e r H usholdningshøjskolernes Sekre
tariat. D et synes jeg ville væ re helt fint. D er træ nges også til m æ nd  p å  det om 
råde, og det er det eneste sted , hvo r kv inderne er i overtal.

Jeg skal naturligvis anbefale dette forslag, og så skal jeg sige, at vi n u  får et 
langt og sejt arbejde m ed a t få ud redet, h vo rdan  vi kom m er v idere h er. E n  af 
m odellerne m å utvivlsom t blive, at der fra alle delegationer og hvo r der end 
skal u dpeges fra, u dpeges både en m and og en  kv inde. Så må m an se, hvordan  
m an kan få lavet en udvalgssam m ensaetning, der h a r en ordentlig  kønssam 
m ensæ tn ing . D et betyder, a t m an overlader noget af m agten til a t udpege til de 
enkelte poste r til andre , nem lig til dem , hvortil m an anbefaler både en  m and og 
en kvinde. M en det kan  jo ikke v æ re  andet. N år vi ikke selv kan finde ud  af det 
- og d e t kan  vi ikke, de t viser al erfaring - så må vi overlade det til andre  at gøre 
det.

I D anm ark  h a r  vi bl.a. overladt de t til m inistrene. N år de skal m in isterud
pege, må vi kom m e m ed en  indstilling om  både en m and  og en kvinde, og så 
må m inistrene sidde og b lande kortene. D et er ikke alle, der er g lade for det, 
m en vi bliver altså n ø d t til at lave den  slags ordninger, hvis d e t skal gå op. D et 
ville jeg ikke und lade  at sige her, fordi vi n u  skal til at lede efter h åndg reb  til, 
h vo rdan  vi kom m er videre, og dér er det vigtigt, at der i h vert fald er peget på, 
hvordan  m an kan gøre det på nogle om råder. D et var derfor, jeg bad  om ordet, 
og jeg er fæ rdig nu .

Helge Adam Møller: Æ rede præ sident! Jeg er ikke stolt over at skulle tage 
ordet h e r og nu , fordi de, der h ar næ rlæ st forslaget, kan se, a t m it navn  i 
Juridisk U dvalg står u n d e r betæ nkn ingen .

M en jeg er alligevel efter nøjere overvejelser ikke helt enig. Jeg kan  godt 
røbe, at vi i Juridisk U dvalg havde en  lang debat - ikke om  selve det, a t de t er 
ønskeligt, a t der er en  så jæ vn  rep ræ sen tation  af kv inder og m æ nd  i udvalgene 
som  overhovedet muligt, m en om, hvorv id t m an skulle sæ tte  direkte tal på og 
eksem pelvis sige, som  m an gør nu , at i år 2000 skal der væ re lige så m ange 
m æ nd  som  kvinder. Vi endte m ed noget, der var et kom prom is, og de t er det, 
der står i k lem m en nu .

Jeg vil godt sige, at jeg er helt enig m ed Birte W eiss i, at det er urim eligt, at 
der er så m ange udvalg, hvor der slet ikke er nogen  kvinder. Jeg er også enig i, 
at de t er en  skæ vhed , der skal rettes op.

M en jeg er ikke enig i det, der står i be tæ nkningen , at ideelt set bu rd e  køns
fordelingen væ re 50 pct. N år jeg ikke er helt enig i det, så hæ n g er de t sam m en 
m ed, at jeg synes, de t er en u n dervu rdering  af både kv inder og m æ nd . Jeg 
kunne m eget vel forestille mig nogle kom iteer og udvalg, hvor det var rim eligt 
og rigtigt, at der, fordi kv inderne havde en langt større ekspertise end  m æ n- 
dene, sad 60, 70 eller 75 pct. kv inder og derfor fæ rre m æ nd. Og i andre  udvalg 
tilsvarende m en m ed m odsat fortegn.

Hvis vi siger det, vi gør nu, så siger vi faktisk, at i år 2000 skal der, uanset 
kvalifikationer, uanse t om  m æ ndene er bedre og m ere egnet end  kv inderne el
ler om vendt, væ re lige m ange af hver. Og det synes jeg faktisk ikke er rigtigt.

Jeg vil derfor und lade at stem m e om  et øjeblik. Jeg er enig i intentionerne, 
m en jeg synes, det er for firkantet, og at det er at u n d erkende  de to køn at sige, 
at vi ikke i enkelte situationer må se på, hvem  der n u  er de bedste.

Lilli Gyldenkilde: H r. p ræ siden t. Jeg skal gøre alt, hvad  jeg kan, for at holde 
den  ophidselse tilbage, som  er affødt af de t foregående indlæ g.
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H vis m an ser sig ru n d t her i salen, og m an kender til folk, både m æ nd og 
kv inder her i salen, som  har jobbet i årevis og har gjort de t god t og flot, så kan 
m an ikke tillade sig at stille sig op og sige: Jam en det må kom m e an på kvalifi
kationerne.

Jeg kan finde m ange kv inder her - vel de fleste, om ikke alle - som  i hvert 
fald ville v æ re  bedre  kvalificeret end  hr. H elge A dam  M øller. D erm ed h ar jeg 
ikke sagt, a t h an  ikke skal have nogen p ladser overhovedet, naturligvis skal 
han  det. D er skal væ re p lads til os alle; vi er folkevalgte.

M en at holde en  tale, der kom m er til at lyde, som  om kvinderne ikke m agter 
at gå ind  på alle p ladser, det synes jeg er for galt. M en det tjener da til h r.
H elge A dam  M øllers æ re, at han  var lidt forsigtig m ed m åden, h an  sagde de 
ting på. M en indho lde t var der ikke noget at tage fejl af - det var grotesk.

Helge Adam Møller: Jeg er ked af det sidste indlæ g, fordi det, jeg p røvede at 
sige, og det jeg p røver at udtrykke, er baseret på, at jeg kom m er fra en  familie, 
hvor der er tre søstre, og hvor der er én bror - det er mig.

Jeg har sto r respek t for, at p igerne på et hav af om råder er langt dygtigere, 
langt m ere kvalificerede end  m æ ndene, m en jeg vil ikke udelukke, at der indi
m ellem  er om råder, hvor m æ nd er m ere kvalificeret end kvinder.

D et er derfor, jeg siger, at de t er for m ekanisk at sige, at vi absolut skal have 
nøjagtig 50 pct. af hver. Hvis vi skal n edsæ tte  en kom ité i nordisk  regi, som  ek
sem pelvis skulle beskæ ftige sig m ed, hvorledes m an gav den bedst mulige 
støtte til kv inder i forbindelse m ed fødsel og barselorlov - en kom ité m ed 25 
m edlem m er - så ville jeg um iddelbart m ene, at det m åske alligevel var en for
del, at d e r var 15 kvinder og 10 m æ nd. D ette fordi kv inder har nogle 
fo rudsæ tn inger for at vu rdere  det spørgsm ål, som  vi m æ nd  ikke h ar i sam m e 
om fang. Og så synes jeg altså, at de t er for firkantet at sige, at vi absolut skal 
have lige så m ange m æ nd.

D et var hvad  jeg lagde op til m ed mit første indlæ g: at vi bliver individuelt 
v u rd ere t efter de egenskaber, vi har. D erfor sagde jeg netop  helt bevidst, at det 
m ange gange betød, at der så ville væ re kom iteer, hvor der var 60, 65 eller 70 
pct. kv inder og kun  30 pct. m æ nd.

D et er min ho ldn ing . M an kan væ re uenig i m in holdning, m en jeg beder 
om, at m an ikke angriber m ine m otiver. Jeg m ener det faktisk, og de t er baseret 
på nogle erfaringer, jeg selv har.

Birte Weiss: H elge A dam  Møller vil ikke kalde det et postulat, at der skulle 
væ re om råder, hvor m æ nd var m ere eller m indre kvalificerede end kvinder.

D et vil jeg godt. Jeg kan ikke få øje på ét eneste om råde, hvor kv inder skulle 
væ re m indre kvalificerede end m æ nd principielt. Jeg ved ikke, hvad  det skulle 
væ re for nogle om råder.

Det, det drejer sig om, er, at der er for få kvinder, der har fået chancen for 
at væ re  m ed. D er er for få kvinder, der har fået det lille skub, der skal til, også 
ved at kom m e m ed i udvalg og forberedende udvalg og på ku rser og alle disse 
ting. D erfor er jeg g rund læ ggende uenig m ed Helge A dam  Møller, der ren t 
faktisk m ener, at det også kunne have nogle naturgivne forklaringer, at der 
ikke er så m ange kv inder m ed.

Og så vil jeg i øvrigt godt anfæ gte det indtryk, som  Helge A dam  Møller 
forsøgte at skabe: at det her skulle væ re et betonagtigt forslag. D et er de t ikke. 
D et er tvæ rtim od m eget fleksibelt. D et er ikke noget m ed, at m an siger, at i lø-
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bet af tre år skal vi væ re n åe t frem  til en rep ræ sen tation  m ed lige m ange kvin
der og m æ nd i de forskellige organer.

Vi ved godt, at de t er svæ rere end  som  så, og derfor er der sat nogle delm ål 
op. De går på, at i 1992 skal rep ræ sen tationen  væ re m indst 25 pct. kvinder, i 
1994 skal m an væ re nåe t op på 35 pct., og i 1996 skal m an væ re nåe t op på 40 
pct. D et vil sige, at der er god m ulighed for at forberede det, det er fleksibelt.

D et indtryk, at de t er nogle m eget firkantede både m etoder og mål, m an 
sæ tter op, og at det er lidt betonagtigt, tror jeg ikke, at der er nogen  kvinder, 
der kender til de t kønspolitiske arbejde, der kan identificere sig m ed.

Sedan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voteringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  Lennart, B ennedsen  D orte, Bergdahl H ugo, Björk G unnar, Blan- 

kenborg  H aakon, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G røndahl Kirsti Kolle, 
G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H auan  Åshild, 
H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, H åkansson  
Olle, H äkäm ies Kari, Jensen H ans Jørgen, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, 
K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., M etsäm äki Lauri, N ielson Poul, N yhage 
H ans, O scarsson Berit, R otnes Marit, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, 
Sandberg-Fries Yvonne, Svartberg Karl-Erik, Svensson  Sten, Syse Jan P„ Söder 
Karin, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W erner Lars, W roldsen Ernst, O hrsvik 
Lena

Mot rekom m endationen  röstade:
H augen  Helga, Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, Riihijärvi Heikki

Alvheim John, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, H agen  Carl I., Jelved 
M arianne, Møller H elge Adam , Ó lafur G. E inarsson, Skjervengen Pål Atle av
stod frän att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersson  Claes, Bildt Carl, B jörkstrand G ustav, 

D avidsen Terje, Friðrik S ophusson , G udm undse th  Roger, H ansen  Ivar, H ansen  
J.K., H ansen  Søren, H etem äki-O lander Elsi, H urskainen  Sinikka, Johansen Lars 
Emil, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, 
K ekkonen A ntero, K om stedt Wiggo, L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, Moi- 
lanen Eeva-Liisa, N iinistö Sauli, N yby Mats, Påll P étursson, P ietikäinen Sirpa, 
P oulsen Kaj, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, S teenholdt 
Otto, S ønderby Peder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, Ö strand  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 38 röster mot 4. 8 medlemmar avstod 
från att rösta.

5

B 120/j: Ministerrådsförslag om Nordisk Forum

Juridiska u tsko ttet hade föreslagit att rådet m ed anledning av m inisterrådsför- 
slaget an tar följande rekom m endation:
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N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

å g jennom føre et N y tt N ordisk  Forum  i løpet av som m eren  1994, og 
sam tidig arrangere en offisiell likestillingskonferanse, i henho ld  til minis- 
terrådsforslag  B 120/j

Birte W eiss (juridiska u tsko ttets talesm an): N ord isk  Forum  i Oslo var u d en  tvivl 
d e t nord iske sam arbejdsprojekt, der h ar v æ re t m est opm æ rksom hed  om  nogen  
sinde. D et var så sp æ n d en d e , fordi det var en kom bination af eksperter, der 
m ødtes i en  lang ræ kke sm å sem inarer, og der var den  officielle konference.

D erudover var der 10.000 kv inder fra de nordiske lande, der havde sa t h i
n an d e n  stæ vne for at udveksle erfaringer om  det kvindepolitiske arbejde, og jeg 
skal hilse og sige, at 10.000 kv inder forsam let i en nord isk  hovedstad  faktisk er 
tem m elig m orsom t. D et synes i hvert fald alle vi, der var m ed, og også af den  
g ru n d  ser vi frem  til en gentagelse af arrangem entet.

M en de t er n u  ikke derfor. D et er først og frem m est fordi arbejdet m ed li
gestilling jo er en proces, m an kan sige aldrig slutter. Vi h a r n u  m åttet p resse  
p å  igennem  nogle år h er i N ordisk  Råd for at få m inisterrådet til at kom m e m ed 
en konkret beslu tn ing  om, at tiden n u  snart var inde til, at m an lavede en ny  li- 
gestillingskonference. D erfor vil jeg god t hilse velkom m en, at m an - ja, hvis jeg 
skal væ re lidt velvillig, så vil jeg sige, at m an gjorde det til sidst m ed g læ de - 
bøjede sig.

D et konkrete forslag, der ligger her, går på, at det næ ste  N ordisk  Forum  
skal finde s ted  i F inland i som m eren 1994. T idspunktet er velvalgt, fordi de t er 
året før den  næ ste  store internationale kvindekonference, altså F N 's  kv indekon
ference, og dér er der en m eget god m ulighed for, at de nordiske kv inder så 
forsøger også at sam ordne nogle af deres synspunk ter, når m an m ødes i Fin
land.

M inisterrådet foreslår, at tem aet for N ord isk  Forum  skal væ re kv inders liv 
og arbejde. O m  det kan m an sige, at de t jo er m eget rum m eligt, og derfor er 
det u d en  tvivl også velvalgt. Inden  for det kan m an tage en lang ræ kke delem 
ner op, som  også er det, der beskæ ftiger os h er i N ordisk  Råd, n å r vi taler om  
ligestilling. D et er noget m ed ligeløn. D et er noget m ed m æ nds roller i de t m o
derne sam fund . D et h a r noget at gøre m ed den  ansvarsfordeling, der foregår, 
ikke alene officielt - det er noget af det, vi har d isku teret u n d er de t forrige 
dagso rd en sp u n k t - m en det er også alt, hvad  der har at gøre m ed familieliv, 
m ed bø rnepasn ing . Og sådan  kunne jeg blive ved.

I udvalget er vi enige m ed m inisterrådet i, at de formål, der angives m ed et 
n y t N ord isk  Forum , vil væ re velegnede til at skabe ny inspiration, og at de nok 
også kan væ re m ed til at give et ny t lift til debatten  om  ligestilling. Jeg m ener 
nem lig, at d e t ofte er sådan , at m an, når m an er optaget af ligestillingsspørgs- 
mål, bliver beskyldt for at køre i den  sam m e gram m ofonpladerille. Til de t er 
min kom m entar: Ja, de t er vi naturligvis nø d t til at gøre, indtil vores krav  er 
blevet opfyldt.

D erudover er de t vigtigt, at der hele tiden sker en fornyelse af debatten , 
at der bliver d raget nye em neom råder ind, og at m an derigennem  sørger for, 
at den  vigtige anden  part i ligestillingsdebatten bliver inddraget mere, nem lig 
m æ ndene . D et tem a, der er lagt op til her, drejer sig derfor også om  m æ nds liv 
i forbindelse m ed ligestilling. Jeg tror, at vi kan få m egen fornøjelse af det.

Så skal jeg lige sige, at når det gæ lder økonom ien, er vi i udvalget lidt 
betæ nkelige ved, at der er sket en reduk tion  af det oprindelige budget. M en
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så må m an jo forsøge m ed en ekstra indsats lokalt i F inland at få o rganiseret så 
m eget frivilligt arbejde, som  skal til, for at m an kan få det udlignet.

Vi ser i h vert fald i Juridisk U dvalg frem  til at få et ny t N ordisk  Forum , som  
bliver m indst lige så insp irerende og m indst lige så skæ gt for deltagerne, som  
det var at væ re på B lindern i Oslo i 1988.

Barne- og fam iliem inister Sandman: President! På vegne av likestillingsm inis- 
trene vil jeg anføre følgende:

Juridisk utvalg konsta te rer i sin betenkning  at N ordisk  Forum  i Oslo åpen
bart har v æ rt et av de beste PR- arrangem enter noen  gang for det nordiske 
sam arbeidet, og - viktigere - at N ord isk  Forum  1988 har hatt stor betydning  som  
inspirasjon for de t videre likestillingsarbeidet i N orden .

Juridisk utvalgs ønske om  at N ordisk  Forum  1988 skulle følges opp, har 
kom m et til u ttrykk  i kom m entarene til C 2 for 1989 og 1990, der M inisterrådet 
blir anm odet om  å arrangere ett ny tt N ordisk  Forum .

D et er gledelig at det h a r væ rt mulig å legge fram  et m inisterrådsförslag om  
N ordisk  F orum  1994 til denne sesjonen. M inisterrådet har etter om fattende be
handling  av spørsm ålet avsatt m idler til et ny tt Forum . D et er positivt at det 
nordiske likestillingssam arbeidet får den  nødvendige støtte til å arrangere en 
bred  konferanse som  er åpen  for alle. I tilknytning til N ordisk  Forum  arrangeres 
det også en  offisiell konferanse. Begge arrangem entene vil bli viktige for p resen 
tasjonen av de t nord iske likestillingssam arbeidet ved FNs verdenskvinnekon- 
feranse i 1995. D et nordiske sam arbeidet bør k unne  væ re et forbilde også for 
andre  land. N ordisk  Forum  vil finne sted  i Abo i F inland som m eren 1994.

F inlands geografiske n æ rh e t til N ordens næ rom råder i Ø st-Europa vil for
håpentligvis bidra til å øke N ordisk  Forum s m uligheter til å bli en inspirasjon 
for sam arbeidet m ed kv inner i landene om kring Ø stersjøen.

Tem aet for Forum  er "Kvinners liv og arbeid". Innen  ram m en for dette te
m aet kan vi oppnå det m angfold som  bør k jennetegne N ordisk  Forum . De m est 
aktuelle likestillingsspørsm ål kan belyses; som  tilpasningsm ulighetene mellom 
familieliv og arbeidsliv, hvilke krav vi stiller til en god barneom sorg og hvordan  
vi skal få "m ennene på banen" i denne sam m enheng.

D isse spørsm ålene må også ses i lys av et annet høyt prioritert spørsm ål i 
det nordiske likestillingssam arbeidet, nem lig likelønn. D et er dokum entert 
gjennom  stud ier i alle nordiske land at det er ulik lønn for kv inner og m enn - 
og den  u likheten  går i m enns favør.

Skal vi finne en tilfredsstillende løsning på lønnsspørsm ålene, krever det 
bl.a. like m uligheter for kv inner og m enn til å realisere seg på arbeidsm arkedet. 
D et k rever igjen at m enn - og sam funnet - avlaster kvinnene for det h ovedan 
svar kv innene frem deles har i familien. Jeg ønsker Abo og Finland lykke til som  
vertskap for konferansen .

Å shild  Hauan: President! Jeg er glad for den  brede enigheten  det ser u t til å 
væ re om  et ny tt N ordisk  F orum  i 1994. Vi som  h ad d e  m ulighet til å delta på 
N ordisk  Forum  som  ble avholdt for første gang i Oslo i 1988, vet hvor mye det 
betydde for m ange. 10 000 kv inner var sam let for å sette søkelyset på kvinners 
situasjon for første gang.

Tem aet for konferansen  i 1994, "Kvinners liv og arbeid", er etter mitt syn 
riktig. Skal vi oppnå reell likestilling, er den  første betingelsen m uligheter for 
lønnet arbeid. M ed den  store arbeidsledigheten  vi nå opplever, og som  m ange 
frykter vil øke i tida fram over i N orden , vil reell likestilling ikke bli lettere å
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oppnå i tida fram over. D enne situasjonen  er ikke sa tt på den  politiske dagsor
d en en  ennå, m en d en  vil kom m e, og et ny tt N ordisk  Forum  vil væ re et v irke
m iddel for disse u tfordringer, u tfordringer som  vi som  politikere må finne løs
n inger på.

Ser vi på konferansen  som  ble avholdt i Oslo i 1988, vet vi at den  var m eget 
vellykket, og jeg regner m ed at konferansen i 1994 blir arrangert etter de 
sam m e linjer, tanker og ideer. Sam tidig er de t etter mitt syn positivt at M inister
råd e t er klar over at tidspress og for lite personellm essige ressu rse r gjorde at 
arbeidsbelastn ingen for de som  stod som  ansvarlige, ble så sto rt at vi i ettertid  
ser at det ikke var forsvarlig.

F inland skal væ re vertsland  i 1994. Erfaringen som  vertskap opplevde jeg 
som  positivt. M en sam tidig vil jeg ikke legge skjul på at det kreves ekstra 
ressu rse r både m enneskelig  og økonom isk av nettopp  vertskapet.

U t fra de erfaringer vi har fra Oslo, er det en ting jeg vil påpeke. På g runn  
av den  økonom iske situasjon var det den  gang nødvendig  å sponsre alt som  
h ad d e  m ed ku ltu r å gjøre. D et opplevdes på m ange m åter negativt, fordi når 
det g jelder netto p p  kultu r, bør en stå fritt for å få den b redde  som  er ønskelig 
og nødvendig .

Til slu tt vil jeg understreke  de t som  M inisterrådet påpeker, nem lig at N or
disk Forum  har som  mål bl.a. å nå nye g rupper, likeså at likestillingsarbeidet 
skal finne nye form er. M inisterrådet og juridisk u tsko tt peker også på n ø d v en 
d igheten  av å knytte næ rm ere  bånd  til N ordens næ rom råder i Ø st-Europa.
D ette er viktig og nødvendig . Sam tidig skal vi væ re klar over at N ordisk  Forum  
skal væ re en del av den  nordiske forberedelse for FNs kvinnekonferanse i 1995.

Sist, m en ikke m inst vil et vellykket arrangem ent væ re av den beste PR for 
nordisk  sam arbeid i praksis.

M ed bakg runn  i de t foregående forslag om likestilling og d iskusjonen  som  
da var, må jeg bare innrøm m e at jeg innser at et ny tt N ordisk  Forum  er m er 
nødvend ig  enn  hva jeg egentlig trodde. Jeg h åp e r jeg h a r et stort, sto rt flertall i 
N ordisk  Råd m ed m eg når jeg sier a t jeg h åp e r virkelig at etter 1994 må vi 
kv inner slippe å høre snakk om  kvalifikasjon når det gjelder nettopp  oss. D en 
tid bu rd e  da væ re forbi.

Justitiem inister sam t nord isk  sam arbetsm inister Tarja Halonen: H err president! 
Såsom  finländsk sam arbetsm inister och också en m änniska m ed m ycket posi
tiva erfarenheter från N ordisk  Forum  i Oslo får jag m ed tillfredsställelse konsta
tera att både jäm ställdhetsm inistrarna och sam arbetsm in istram a n u  kan föreslå 
N ordiska råde t att N ordisk  Forum  skall sam las i Åbo i F inland 1994. För detta 
ändam ål h ar N ordiska m in isterrådet berett sig på att reservera 13,5 miljoner 
danska kronor, m ätt i detta års penn ingvärde. N ordisk  Forum  kom m er att bli 
e tt s to rt evenem ang för kv innor från N orden  och dess g rann länder. Avsikten 
är, som  m ånga redan  h ar sagt här, att också bjuda in rep resen tan ter från Sov
je tunionen, de tre baltiska länderna och Polen. D eras deltagande kom m er sä 
kert att kräva separata  anslag.

Jag hoppas att N ordisk  Forum  kom m er att bli ett lika stort evenem ang som  
N ord isk  Forum  i Oslo 1988 m ed över 10.000 deltagare från de nord iska län
derna och från de självstyrande om rådena. D et blir likväl m era koncentrerat, 
eftersom  m ötets längd  h a r  förkortats i enlighet m ed uttryckta önskem ål. Enligt 
den  n u  föreslagna budgeten  kom m er något nord isk t stöd  för ku ltu revenem ang 
inte att ges, och jag hoppas som  några andra  här att den aktuella frågan skall
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behandlas sep ara t i fo rtsättn ingen . K ulturen  är ju  en  viktig del av den  stora 
kvinnoträffen.

Från en  sam arbetsm inisters sy n p u n k t u tgör N ordisk  F orum  verkligen ett 
u tm ärk t exem pel p å  ett tä tnande  och ökande sam arbete både m ellan kvinnoor
ganisationer, kv innor i och för sig och också mellan särskilda g rupper, till ex
em pel m ellan yngre  och äldre kvinnor, ku lturarbetare, kvinnliga forskare, kvin
n o r i fackföreningsrörelsen m.fl. D et blir m ycket in tressan t att se i vilken m ån 
m ännen  vågar delta i evenem anget m ed jäm ställdhetsprojekt. P ersonligen vill 
jag säga a tt n i är m ycket välkom na att få nya erfarenheter.

F örberedelserna för N ord isk  F orum  inleds i egentlig m ening i början  av 
nästa  år. Jag är säker p å  att m an i N ordiska råde t m ycket noggran t kom m er att 
följa dessa. Jag önskar också att vi alla förbinder oss att se till att förberedel
se rna  för och deltagandet i Forum et får stö rsta  möjliga stöd på de t nationella 
planet.

Jag önskar er alla välkom na till Åbo som m aren 1994!

Nyhage: N är N ordisk  Forum  ägde ru m  i Oslo 1988, genom fördes de t u p p en 
barligen på ett m ycket skickligt sätt. O m döm ena från skilda håll v ittnar om  att 
de t var en innehållsrik  och g ivande konferens. E rfarenheterna i själva sakfrågan 
från O slokonferensen talar alltså för att ett ny tt N ordisk  Forum  p å  jäm ställd
he tsom råde t kom m er till s tån d . Enligt föreliggande förslag skall detta också ske 
1994 i Åbo i F inland.

M inisterrådet h a r i sitt förslag utförligt redovisat motiv och organisation 
m .m . för ett N ord isk  Forum  1994. Vi h ar ställt oss bakom  förslaget i juridiska 
utskottet. M in avsikt är alltså inte att h är och n u  ta u p p  en diskussion om  detta. 
D ärem ot vill jag någo t beröra den  budget eller snarare  de kostnader som  redo
visas i förslaget.

D et fram går av redovisn ingen  att m in isterrådet till N ordisk  Forum  1988 i 
Oslo beviljade totalt 6,4 m iljoner danska kronor. D e verkliga kostnaderna blev 
över 11 m iljoner norska kronor, dvs. nära  nog  en  dubbling av kostnaderna. 
Särskilt blev själva genom förandet av konferensen  m ycket dyrare än  beräknat.

Ä bokonferensen beräknas m ed sam m a om fattning och uppläggn ing  som  
konferensen  i Oslo 1988 kosta ca 22 miljoner danska kronor. D et skall dock p å
talas att konferensen  enligt förslaget skall avkortas m ed tre dagar i jäm förelse 
m ed O slokonferensen.

M inisterrådet är bere tt att bevilja 13,5 m iljoner danska k ronor till genom fö
ran d e t av Ä bokonferensen. H äri ingår inte kostnaderna för sekretariats-, konfe
rens* och utställningslokaler, vilka värd landet skall stå för. Ej heller rym s kost
naderna  för kulturella aktiviteter, för en Forum  Avis eller för en särskild rese- 
fond inom  de angivna m edlen. M edel för nationellt förberedelsearbete täcks inte 
av d en  nord iska budgeten . N ationella m edel kom m er inte att tillskjutas för att 
stötta den  nord iska budgeten  för N ordisk  Forum  1994.

K ostnaderna för att inbjuda rep resen tan ter från om givande länder, t.ex. de 
baltiska sta terna, är inte in räknade. H är kan kostnaden  per p erson  beräknas till 
ca 15 000 danska kronor. Till detta kom m er kostnader för tolkning, vilken som  
b ekan t är m ycket dyr.

Jag h a r  önskat påtala detta av två skäl. Dels är risken u p p en b a r för att kost
n ad e rn a  även den  h ä r  gången  kom m er att bli avsevärt högre än de föreslagna 
13,5 m iljoner k ronorna . Juridiska u tsko ttet påtalar också detta i sitt betänkande. 
Dels vill jag n u  ifrågasätta - m ed hän sy n  till den  ekonom iska verklighet som  vi 
lever i - om  det ändå inte vore rimligt att vi inte kategoriskt b inder oss för år
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1994. D et finns än d å  ju st n u  starka skäl som  talar för en  senareläggning, t.ex. 
för ett 10-årsintervall till 1998.

U nder alla om ständ igheter är det nödvänd ig t att fastslå att kostnaderna inte 
får svälla u t på sam m a sätt som  skedde 1988. Jag h a r  inget y rkande att ställa 
u tan  h ar bara velat påtala dessa saker.

A nneli Jäätteenmäki: H err president! De finländska kvinnoorganisationerna var 
m ycket aktiva inför N ord isk  Forum  i Oslo och en tusiasm en var sto r b land  del
tagarna. I en uppföljn ing av 1988 års forum  ställde sig de finländska organisa
tionerna, även arbetsm arknadsorganisationerna, m ycket positiva till tanken  på 
att ett ny tt N ord isk  Forum  kunde  arrangeras inom  en fem årsperiod.

Tem at för N ord isk  F orum  h ar d isku terats både p å  m inisterm öte och inom  
äm betsm annakom m ittén . N u  föreslås tem at "Kvinnors liv och arbete", vilket jag 
tycker verkar lyckat närm ast på g ru n d  av att det kan uppfattas som  ett s.k . p a
raplytem a och u n d e r vilket m ånga olika aspekter av de nord iska kv innornas si
tuation kan behandlas.

I F in land ser vi även gärna att fler m än deltar i ett ny tt forum  och vi an ser 
att detta  äm nesval kan locka m än som  är in tresserade av jäm ställdhetsm ålsätt- 
n ingen  att kom m a m ed genom  att o rdna egna d iskussionsgrupper eller genom  
att delta på jäm stalldhetsbasis i de arrangem ang som  forum et b juder på.

Enligt p lanerna kom m er m an speciellt a tt rikta sig till ungdom sorganisatio 
n ern a  för att b red d a  deltagandet.

I fråga om  budgeten  förstår jag att den  är uppg jo rd  på basen  av de erfaren
heter m an fick av arrangem anget i Oslo, m en det bör påpekas att enligt den  n u  
uppg jo rda  b u d g eten  ser det u t som  om  respektive land får ställa u p p  m ed m e
del speciellt för att täcka en del av resekostnaderna för deltagandet. D essu tom  
hoppas jag att N ordiska ku ltu rfonden  ställer sig positiv till ansökn ingar för att 
m öjliggöra genom förandet av kulturella evenem ang i sam band m ed N ordisk  
Forum .

H err presiden t! N u  h ar m an även föreslagit att b redda  deltagandet i N ordisk  
Forum  så att närom rådena i Ö steuropa tas m ed. D etta h ar skett på initiativ från 
F inland. D et blir in tressan t att se u n d e r vilka form er detta sam arbete kom m er 
att utvecklas. Vi h o p p as på ett positivt utbyte.

Gammelgaard: H r. p ræ sident! F ru  Birte W eiss sagde i sin tale, a t m an h ar det 
skæ gt på m øderne i N ordisk  Forum . D et er godt, specielt hvis m an selv betaler. 
Jeg vil gerne spørge fru Birte W eiss, om  h u n  herfra vil fortælle, hvad  dette 
N ordisk  Forum  koster, og hvem  der betaler det.

Birte W eiss: Jeg h a r  n u  aldrig syntes, at det er noget diskvalificerende for et 
politisk eller et sam fundsdebatterende arrangem ent, a t de t også er m orsom t at 
deltage i. D et kan god t væ re, at det er u v an t for h r. G am m elgaard fra D et K on
servative Folkeparti, det skal jeg ikke gøre mig til dom m er over. M en jeg kan  i 
hvert fald garan tere, a t d e t konkrete udby tte  af N ordisk  Forum  - som  jeg tillod 
mig at kalde for skæ gt, og det er en ret præ cis betegnelse - også var langt, langt 
over, hvad  der ren t faktisk kan siges om  så m ange andre  ting, som  m an b ruger 
offentlige penge til at sæ tte i væ rk.

Jeg sagde, at d e r deltog 10.000 kvinder, og jeg vil god t spørge: K an m an 
kom m e i tanker om  and re  nordiske arrangem enter, der har haft en så stor til
træ kningskraft på folk, som  selv har betalt for deres deltagelse og for deres 
rejse?
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D erudover vil jeg godt til H ans N yhage føje til, n å r vi n u  taler om  om kost
n ingerne ved N ordisk  Forum , at det var jo en m eget vigtig pointe, at en m eget 
sto r del af fo rberedelsesarbejdet fand t sted  i de frivillige kvindeorganisationer 
og tilsvarende. D et var gratis arbejde, som  disse organisationer gjorde. Hvis 
m an skulle forsøge at gøre de t op i tim er, har der væ ret leveret gratis arbejde 
for et beløb, der langt overstiger det, som  m an fra officiel side h ar b rug t på 
N ord isk  Forum . S ådan  vil de t også væ re i Finland.

Gammelgaard: Jeg er m edlem  af et politisk parti, hvo r vi, sam m enlignet m ed 
det, der b ruges af offentlige m idler på N ordisk  Forum , h ar m eget få penge til 
råd ighed , og når vi m ødes i mit parti til landsm øder, så betaler vi d e t hele selv.

Jeg forstod på et tidligere indlæ g h er i dag, at om kostningerne ved  en sam 
m enkom st i N ordisk  Forum  er 22 mio. kr. p r. gang. Jeg må sige, at det oversti
ger min fantasi, at de t skulle væ re sagligt at b ruge så m ange penge.

Jeg kunne  jo stille Birte W eiss spørgsm ålet: H vad  er der egentlig kom m et ud  
af alle de penge?

Birte W eiss: H r. p ræ sident! H vad  er n u  det for noget, h r. G am m elgaard? H vor
for skal m an pludselig  sæ tte  spørgsm åltegn ved, om det er de t hele væ rd , at 
sam fundet b ruger nogle penge på forskellige konferencer og aktiviteter, fordi 
det drejer sig om  noget, hvo r indho lde t først og frem m est er kvinders liv? D et 
plejer vi da ikke at gøre m ed hensyn  til en lang ræ kke af de ting, som  traditio
nelt først og frem m est h a r haft m andlige deltagere.

N år der bliver spurg t, hvad  der så konkret kom  u d  af det, vil jeg henvise til 
dels alle de evalueringsrapporter, der er lavet officielt, dels til, at kv indeorgani
sationer i alle de nordiske lande bagefter og en d n u  - selv om  det n u  er 3 år si
den, det fand t sted  - henv iser til den store konkrete inspiration, de har fået af at 
deltage. De h ar i p raksis også fået en idéudveksling, som  n u  bliver ud m ø n te t i 
de andre  nord iske lande i konkrete initiativer. D et synes jeg er en m eget, m eget 
positiv effekt.

Grete Knudsen: H r. p resident! Jeg hadde den  glede og det ansvar å lede arbei
det m ed N ord isk  Forum  som  ble arrangert i Oslo i 1988. Jeg vil, også fordi dette 
m ed budsje tte t har væ rt n ev n t av flere, bare poengtere at den  nordiske ar
beidsg ruppen  som  ble etablert, fikk aksept for det ajourførte budsje tte t gjennom  
M inisterrådet, så de t er ikke noen  tvil om  at den arbe idsgruppen  som  g jennom 
førte den  jobben som  N ord isk  Råd satte oss til å gjøre, gjennom førte den  i tråd  
m ed de budsje ttram m er som  da ble innvilget, og derfor ikke sløste m ed p eng 
ene.

D et som  ikke h a r  v æ rt m ed i noen  regnskapstall, er at g jennom  to år ble det 
av sam tlige av de nord iske kvinneorganisasjonene gjennom ført et enorm t g ra
tisarbeid for i det hele ta tt å kunne væ re  i stand  til å etablere "verksteder" som  
kvinneorganisasjonene selv stod  ansvarlig for. Ved siden  av det gratisarbeidet 
som  ikke m inst vi som  ble sa tt til den  jobben av N ordisk  Råd gjorde g jennom  to 
år - de t var ikke n oen  betalte jobber i dette forberedelsesarbeidet - etablerte vi 
sponsorav taler for ku ltu rarrangem enter. Ingen  av disse var m ed i budsjettet.
D et betyr at det totale regnskapet er av en helt annen  størrelse og art enn  det vi 
d isku terer g jennom  det m inisterrådsforslaget som  ligger h e r i dag. M inisterråds- 
forslaget betyr at kvinneorganisasjonene, som  nå skal engasjere seg for neste 
N ordisk  Forum , skal gjøre et enorm t gratisarbeid. H ele kultu rarbeidet vil 
kom m e i tillegg g jennom  eventuelle sponsoravtaler.
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Jeg tror faktisk ikke at det ville væ re mulig for noen  m enn å g jennom føre et 
arrangem ent på 10 000 deltakere. U ten sam m enlikning for øvrig har d e t norske 
storting nå gitt 7 m illiarder kr. for å gjennom føre en  olym piade for 10 000 delta
kere. Jeg tro r ikke de t er noen  av oss som  egentlig helt sk jønner rekkevidden 
før vi står m idt oppe i det - hva det vil si å arrangere for 10 000 deltakere, m ed 
flere h u n d re  "verksteder" gående på sam m e tid.

Så ble de t sp u rt om  resu ltatene. Jeg synes det er litt av en h ån  mot alle 
kvinneorganisasjonene å spørre her fra talerstolen om  dokum entasjon . Jeg sy
nes at all den  dokum entasjon  som  ikke m inst er laget i N ordisk Råds regi, 
bu rde væ rt lesning for hver og en av N ordisk  Råds m edlem m er. Alle h ar svart 
på den  oppfordringen  organisasjonene fikk ved å legge til rette en dokum en
tasjon, som  hver eneste  en av rådsm edlem m ene burde ha gitt seg tid til å sette 
seg inn  i. B udsjettm idlene gikk bl. a. til dokum entasjonsarbeidet.

Helge Adam Møller: Æ rede præ sident! Jeg var en af de m eget få m æ nd, der 
deltog i N ord isk  Forum  i Oslo for et par år siden, og jeg synes som  Birte Weiss 
og som  den  sidste taler, a t det var sp æ n d en d e .

Jeg synes, at der var én  væ sentlig fejl ved N ordisk Forum , og det var, at der 
var utrolig få m æ nd  m ed. Det var jo 95 pct. kvinder, m åske 97, og 5 eller 3 pct. 
m æ nd . D erfor vil jeg god t opfordre dem , der er m ed til a t arrangere d e t næ ste 
forum , at m an tager det højtideligt, som  et sto rt flertal i N ordisk  Råd beslu ttede 
for et øjeblik siden, nem lig at der frem over ved forskellige arrangem enter i 
N ordisk  Råd er lige m ange m æ nd og kvinder.

Jeg ser frem  til, a t der i 1994 er 10.000 kv inder og 10.000 m æ nd, og skulle 
der væ re lidt flere m æ nd end kvinder, så tror jeg, at ligestillingssagen ville have 
godt af det.

Grete Knudsen: President! Jeg er så helt enig m ed siste taler - vi skulle så 
gjerne ha flere m enn  m ed i N ordisk  Forum . M en igjen vil jeg tilbake til de t som  
jeg inn ledet m ed, at jeg tror neppe m enn ville b ruke to år av sin fritid til å 
planlegge et slikt arrangem ent som  egentlig ligger bak det som  endelig vistes 
bl.a. i Oslo. Jeg tror at vi da har snakket om helt andre  pengesum m er.

D essu ten  vil jeg si hjertelig velkom m en til alle m enn om  å gjøre en jobb i 
N ord isk  Forum . Jeg vil im idlertid gjenta at arrangørene skal væ re kv inneorgani
sasjonene, for vi kom m er ikke bort fra at vi frem deles ikke har opp n åd d  reell li
kestilling. Da er de t viktig at g runn laget legges av kvinnene, selv om  siste taler, 
som  h ar vokst opp  i en søskenflokk m ed flere søstre, ikke h ar læ rt at vi ikke er 
kom m et lenger en n  at kvinnene frem deles er underrep resen tert, i de fora der 
viktige avgjørelser tas.

Hjörleifur Guttormsson: H r. Præ sident! D et er et god t forslag, vi behand ler 
her, og vi kan  væ re sikre på, at vi går i en rigtig retning m ed at beslu tte her i 
N ordisk  Råd at gentage eller få frem  et ny t N ordisk  Forum .

H vorfor siger jeg det? D et gør jeg, fordi selv om  jeg ikke har deltaget i 
sam m enkom sten  i Oslo i 1988, så har jeg fundet genklangen i Island fra de gan
ske m ange deltagere, hovedsagelig kvinder, som  rejste fra Island til N orge for 
at deltage i N ordisk  Forum  i Oslo. Jeg tror, at det er helt enestående i det no r
diske sam arbejde at nå frem  til en sådan  sam m enkom st som  den  i Oslo deng
ang. Vi behøver ikke at have dårlig sam vittighed over at arrangere sådan  et fo
rum  m ed deltagelse af kv inder - og m æ nd, som  vil deltage og som  bliver forbe
red t af kv inderne i N orden .
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I Island v ar begejstringen efter de t forum  stor, m en det var den  også i for
vejen. D er var ganske m ange organisationer og individer, som  deltog, og jeg er 
helt sikker på, at de få penge, som  blev b ru g t til det arrangem ent, de blev vel 
brugt.

Vi k u n n e  ofte i nord isk  sam m enhæ ng  sag tens spørge os: B ruger vi pengene 
til de rigtige ting? V urderingen  er forskellig, de t er forståeligt, m en jeg er helt 
overbevist om, at de penge blev god t brugt, og at de penge, som  vi sæ tter ind  
på g ru n d  af dette forslag, kan  vi b ruge m ed god sam vittighed.

Jeg g læ der mig til, at de t bliver F inland og finske kv inder ikke m indst, som  
forbereder de t nye nordiske forum , og jeg er sikker på, at i Island - ikke kun  i 
hovedstaden , m en over hele Island  - vil der væ re m ange, som  tæ nker på og ser 
frem  til d en  sam m enkom st m ed glæ de.

Jeg håber, at dette  forslag får en sto r og god tilslutning h er i N ordisk  Råd.

S edan  d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  Lennart, Bergdahl H ugo, B lankenborg H aakon, Exner Lahja, 

Fagerholm  K arl-G unnar, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  
Thor-Eirik, H an sen  J.K., H an sen  Søren, H auan  Åshild, H augen  H elga, H ete
m äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H reggviður 
Jönsson, H urskainen  Sinikka, H åkansson  Olle, H äkäm ies Kari, Jelved M ari
anne, Jensen  H ans Jørgen, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki A n
neli, K nudsen  G rete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., Lund- 
blad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, Møller 
Helge Adam , N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, Salm én Olof, Sam uelsson M a
rianne, Sandberg-Fries Yvonne, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, 
Svensson Sten, Söder Karin, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, Ö hrsvik Lena, 
Ö strand  Olle

Mot rekom m endationen  röstade:
G am m elgaard Lars P., Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, Sasi Kimmo

Alvheim  John, D avidsen Terje, H agen  Carl I., Skjervengen Pål Atle avstod från 
att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersson  Claes, B ennedsen Dorte, Bildt Carl, 

Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, Friðrik S ophusson , G udm undse th  Roger, 
G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, Johansen Lars Emil, Jørgen
sen  A nker, K ekkonen A ntero, K om stedt Wiggo, Niinistö Sauli, Påll Pétursson , 
P ietikäinen Sirpa, Poulsen  Kaj, S iuruainen  Eino, S teenholdt O tto, Syse Jan P., 
Sønderby P eder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, W roldsen 
E rnst

Rekommenationen hade sålunda antagits med 52 röster mot 4. 4 medlemmar avstod från 
att rösta.
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A 946/j: M edlem sförslag om rätt för nordiska medborgare att delta i val till 
parlamentet/riksdagen i det land där de är bosatta

Juridiska u tsko ttet hade  föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sförslaget 
an tar följande rekom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd

å opprette  en nordisk  u tredn ingsg ruppe  til å u trede foru tsetn ingene for å 
innføre stem m erett ved parlam entsvalg for nordiske statsborgere som  er 
bosatt i et annet nordisk  land enn hjem landet

H elge A dam  Møller, H ans N yhage och Jan P. Syse hade i en reservation, fogad 
till u tskottets betänkande, föreslagit att N ordiska rådet inte företar sig något 
m ed an ledning  av m edlem sförslaget.

Lennart Andersson (juridiska utskottets talesm an): H err president! I det m ed
lem sförslag som  ligger till g ru n d  för juridiska utskottets betänkande fram håller 
undertecknarna att am bitionen i det nordiska sam arbetet är att säkra att alla 
nordiska sta tsborgare oavsett nationalitet skall ha sam m a statsborgerliga rättig
h eter som  gäller i de t land där de bor. Detta arbete h a r resu lterat i passfrihet, 
gem ensam  arbetsm arknad , konventionen om social trygghet, m iljökonventio
nen  m.fl. stora beslu t.

U ndertecknarna fram håller också att den rösträtt i kom m unalval som  redan  
finns i våra länder bör u tökas till att gälla även riksdagsval. D et finns också skäl 
att särskilt fram hålla den passus där förslagställarna pekar på att förslaget en 
dast gäller nord iska m edborgare.

Förslagsställarna anför vidare i m otiveringen för sitt förslag att m ånga n o r
diska m edborgare kom m er av olika skäl att u n d er sin aktiva period arbeta i 
olika nordiska länder. D eras bosättn ing i ett annat land kan m ånga gånger om 
fatta en lång följd av år. D et är självklart att de u n d er dessa år vill ta aktiv del i 
sam hällsarbetet i d e t land där de bor.

Förslagsställarna säger också att vi m åste lära oss respektera att m ånga 
m änniskor inte vill byta m edborgarskap. Sitt u rsprungliga m edborgarskap vill 
m an gärna behålla, ifall m an efter sin pensionering  bosätter sig i sitt u rsp ru n g 
liga hem land.

Till det h är fram håller juridiska u tskottet följande:
F örst u nderstryker u tsko ttet att förslaget gäller endast nordiska m edborgare. 

D et är en m ycket viktig avgränsning.
V idare: en nordisk  m edborgare som  är bosatt i ett annat land än hem landet 

skall ha sam m a rättigheter som  m edborgarna i bosättn ingslandet.
U tskottet fram håller dessu tom  att kopplingen mellan m edborgarskap och 

rösträtt är att hänföra till en tid då den stora förflyttningen mellan olika länder 
var ett okän t fenom en. U tskottet anser att tiden n u  är m ogen för att se närm are 
på hela frågan om  nordiska m edborgares rösträ tt i riksdagsval.

M en u tsko ttet vill också fram hålla att ärendet rym m er en rad problem . Fråga 
är om reglerna bara skall om fatta rösträtt eller även gälla valbarhet. O m  m an 
h ar rösträ tt i de t land där m an bor, skall m an då ha rösträtt i hem landet, eller 
skall den  enskilde själv få avgöra h u r han eller hon skall u tnyttja sin rösträtt? 
D et h ä r är svåra och kom plicerade frågor. U tskottet säger att det n u  är n ö d 
vänd ig t att göra en u tredn ing  om  de h är frågorna, m en u tsko ttet är m ycket po 



2 40 Tredje mötet; juridiska utskottets saker

sitivt till att regeringarna n u  anstränger sig för att göra en gem ensam  u tredn ing  
för att om  möjligt finna lösningar på problem en som  skulle gagna våra nordiska 
m edborgare.

U tskottet hem ställer att N ordiska råd e t rekom m enderar N ordiska m inister
råde t att tillsätta en  nordisk  u tredn ingsg rupp  för att u treda föru tsättn ingarna för 
att införa rösträtt vid parlam entsval för nordiska statsborgare som  är bosatta i 
ett an n a t nord isk t land än hem landet.

H err p resident! Jag ber att få yrka bifall till detta förslag.

Lahja Exner: H err p resident! Vi h ar h ä r i N o rd en  haft en gem ensam  arbets
m arknad  i nästan  fyra decennier. Ö ver en miljon nordiska m edborgare har för 
kortare eller längre period  bosatt sig i ett anna t nord isk t land  än där de är 
födda. D enna frihet är, kanske tillsam m ans m ed passfriheten , den  m est kon
kreta och uppska ttade  delen  av vår nordiska gem enskap . D en fria bosättn ings- 
rätten  h a r  u n d e r årens lopp lärt oss att sam arbeta om  m ånga praktiska frågor 
och lösa problem  som  kan u p p stå  n ä r m änniskor flyttar mellan våra länder.

N är vi i dessa dagar d isku terar den  europeiska integrationen är dem okrati
undersko tte t inom  EG en av de frågor som  debatteras ganska flitigt. M ännis
kornas dem okratiska rättigheter är ju en av hörnstenarna i den  nordiska modell 
som  vi värn a r om.

D et borde för oss i dag vara lika naturlig t att ha en livaktig och konstruktiv  
debatt om  tilliten till varand ra  inom  den  nordiska familjen, och vi borde även 
våga ifrågasätta om  den  gam la nationalstatstanken  skall få förlam a oss n är allt 
det ren t m ateriella in tegreras.

N är vi n u  h ar ett m edlem sförslag om  rä tt för nordiska m edborgare att delta i 
val till parlam entet i de t land där de är bosatta, vill jag uttrycka m ånga nordbors 
fö rhoppn ingar om  att denna fråga skall få en positiv lösning. D essa nordbor 
upplever bristerna i politiskt inflytande som  m ycket passiv iserande. D et faktum  
att de ren t form ellt h a r rösträ tt i de t land de är m edborgare i är en klen tröst 
när de vet att det är bosättn ingslandets parlam en t som  beslu tar om  deras eko
nom i, skatter, sociala trygghet osv. D essa hund ratu sen ta ls  nordiska m edbor
gare vän tar sig att vi verkligen skall anstränga oss för att alla nord iska m edbor
gare skall bli m yndigförklarade och få fulla dem okratiska rättigheter i bosätt- 
n ingslandet.

N yhage: H err p resident! Som  fram går av u tsko ttsbetänkandet h a r  H elge A dam  
Møller, Jan P. Syse och jag själv fogat en reservation  vid betänkandet. Vi anser 
att det inte föreligger någo t behov av att låta u treda föru tsättn ingarna för att in
föra den  ifrågavarande rösträtten  vid parlam entsvalen  i de nordiska länderna.

Vi häv d ar m ed bestäm dhet att d en  principen skall gälla att rösträ tten  vid 
parlam entsvalen  skall vara villkorad till m edborgarskapet. M an skall således 
kunna  ha rösträ tt en d ast i de t land där m an är m edborgare, oavsett var m an är 
bosatt. Vi anser de t vara d irekt fel m ed dubbel rösträtt.

R em issinstanserna h a r varit m åttligt entusiastiska i frågan. K nappast någon 
anför att de t är en fråga av hög  angelägenhetsgrad . M an påtalar att det krävs 
om fattande u tredn ingar. I varje fall i några länder krävs ändring  av grundlagen , 
vilket är en om fattande procedur.

D et norska justitiedepartem entet uttalar att det har förståelse för sy npunk te r 
om att nord iska sta tsborgare kan ha in tresse av att påverka politiken i det land 
där de bor. Likväl finner departem en te t de t vara rimligt att m an då väljer att bli
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m edborgare i de t landet för att få rösträtt. Enligt min m ening är de t exakt så 
m an skall betrak ta d en n a  fråga.

H err p resident! M ed det anförda y rkar jag bifall till reservationen.

Lennart Andersson: H err president! H ans N yhage talar om  de om fattande u t
redn ingar som  behöver göras i det h ä r ärendet. H an  anser att m an kanske i n å 
got land behöver än d ra  g rund lagen . H an  säger vidare att det inte finns något 
behov av att göra en sådan  här ändring  för att tillgodose m änniskornas önske
mål.

H ans N yhage vill bara resa u p p  en rad  h inder för en u tredn ing  av denna 
fråga. Vi and ra  i u tsko ttet ser m era till de önskem ål och de krav som  finns hos 
våra nord iska m edborgare.

Nyhage: H err p resident! Jag h ar främ st och fram för allt anfört principiella skäl 
m ot att m an skall k u n n a  h a  rösträ tt i det land där m an icke är m edborgare . D et 
är de t helt avgörande för min inställning. Jag anser att den principen skall u p p 
rätthållas.

S edan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation och reservan ternas 
förslag att inte företa sig något m ed anledning av m edlem sforslaget.

För u tsko ttets förslag röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, B ennedsen D orte, Exner Lahja, G løn

borg K nud, G røndah l Kirsti Kolle, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, H åkansson  Olle, H äkäm ies 
Kari, Jelved M arianne, Jensen H ans Jørgen, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen 
A nker, K nuuttila Sakari, Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, 
N ielson Poul, N yby M ats, O scarsson Berit, R otnes M arit, Sam uelsson M ari
anne, Sandberg-Fries Yvonne, Svartberg Karl-Erik, W eiss Birte, ö h rsv ik  Lena, 
Ö strand  Olle

För reservan ternas förslag röstade:
Bergdahl H ugo, Bildt Carl, G am m elgaard Lars P., H augen  H elga, H regg- 

viöur Jönsson, Jonsson Elver, Kallsberg Anfinn, K jæ rsgaard Pia, K nutzen  Thea, 
Liltved Tore A., M øller H elge A dam , N yhage H ans, Salm én Olof, Sasi Kimmo, 
Skjervengen Pål Atle, Svensson  S ten

A lvheim  John, H etem äki-O lander Elsi, O lafur G. E inarsson avstod frän att rösta. 

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, B lanken

borg H aakon, D avidsen Terje, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik Sophusson , 
G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, H agen  Carl I., 
H ansen  Ivar, H au an  Åshild, H oug Tora A asland, Johansen  Lars Emil, Jón 
K ristjánsson, K ekkonen A ntero, K nudsen  Grete, K om stedt Wiggo, M oilanen 
Eeva-Liisa, N iinistö Sauli, Påll P étu rsson , Pietikäinen Sirpa, P oulsen Kaj, Rii
hijärvi Heikki, S ighvatur B jörgvinsson, S iuruainen Eino, S teenhold t O tto, Syse 
Jan P., Söder Karin, S ønderby Peder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, 
V äänänen M arjatta, W erner Lars, W roldsen E rnst
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Reservanternas förslag hade sålunda förkastats med 31 röster mot 16. 3 medlemmar av
stod frän att rösta.

Utskottets förslag till rekommendation antogs.

Presidenten påm inde om  begränsad  talartid. D ebatten skulle, m ed an ledning  av 
de speciellt inb judna u tländska gästernas program , avslutas senast kl. 17.25

B 114/j: Ministerrådsförslag om  upprättande av ett nordiskt råd för forskning i 
europeisk integrationsrätt

Juridiska u tsko tte t hade  föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sförslaget 
antar följande rekom m endation:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

ä opprette  et nordisk  råd  for forskning i europeisk integrasjonsrett, i 
overensstem m else m ed m inisterrådsförslag B 114/j og Juridisk utvalgs 
sy nspunk ter

Helge Adam M øller (juridiska u tskottets talesm an): Æ rede præ sident! Jeg har 
en tale på tre sider, de t tager fem  m inutter. M en når form anden  siger, at m in 
tale skal væ re ja, ja eller nej, nej, så vil jeg nøjes m ed de første tre linier og de 
sidste tre.

Juridisk U tskott vil god t takke for m inisterrådsforslaget om  etablering af et 
nordisk  råd  for forskning i europæ isk  integrationsret. D et er ikke 100 pct., hvad  
råde t ønskede, m en de t er en im ødekom m else et langt stykke ad vejen af vores 
synspunk ter. D erfor kan Juridisk U dvalg takke for m inisterrådsforslaget.

Idet jeg i øvrigt henviser til betæ nkningen , vil jeg god t på et enigt udvalgs 
vegne henstille, at m an ved tager den  foreslåede rekom m andation.

Justitsm inister Engell: H r. præ sident! Som  bekend t var der oprindelig  tanker 
frem m e om, at vi på nordisk  p lan  skulle oprette et egentligt institu t for EF-ret. 
M in isterrådet har ikke fundet, at en så p ræ ten tiøs løsning ville væ re hensig ts
m æssig, og derfor er der i stedet stillet forslag om, at det nordiske sam arbejde 
forankres i et råd , der har til opgave at koordinere og frem m e forskningen om 
EF-ret og beslæ gtede spørgsm ål i de nordiske lande.

En sådan  løsning svarer til det, vi ken d er inden  for krim inologiens om råde, 
hvor der er op rette t et nordisk  sam arbejdsråd  for kriminologi.

Juridisk udvalg  h ar - som  ta lsm anden  netop  har n æ v n t det - den  8. januar 
1991 afgivet betæ nkn ing  over m inisterrådets forslag. D et frem går heraf, at u d 
valget h ar m odtaget forslaget om  at oprette et sådan t råd  m eget positivt og har 
givet sin tilslutning til, at råd e t sam m ensæ ttes på den  foreslåede m åde og till
æ gges de arbejdsopgaver, som  vi h a r skitseret.

Juridisk udvalg  har forudsat, at der efter udløbet af en 2-årig prøveperiode 
foretages en evaluering af v irksom heden  m ed henblik på at vurdere  behovet for 
oprettelse af et egentligt institut, således som  N ordisk  Råd oprindelig havde re
kom m anderet.

M inisterrådet h a r drøftet juridisk udvalgs betæ nkning, og vi har m ed glæ de 
n o tere t os forslagets positive m odtagelse, og vi er herefter indstillet på - m ed
m indre der m åtte kom m e væ sentlige indvend inger m od det - så snart som  mu-
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ligt at udpege m edlem m erne af N ordisk  råd for forskning i eu ropæ isk  integra- 
tionsret.

D et er vores opfattelse, at et såd an t råd  vil kunne m edvirke til at sikre, at 
alle de nordiske lande uanse t m edlem skab af EF eller ej vil kunne  følge udvik
lingen på dette vigtige om råde.

M ed hen sy n  tU udvalgets bem æ rkninger om, at der foretages en evaluering 
af v irksom heden  efter to år m ed henblik på at overveje behovet for oprettelse af 
et egentligt institu t om  EF-ret, er det vores opfattelse, at m an bør give rådet 
m ulighed for at virke i en læ ngere periode, inden  yderligere initiativer over
vejes. H ertil kom m er også, at sam arbejdets frem tidige s truk tu r må bero på, i 
hvilket om fang and re  nordiske lande in d træ der i EF-sam arbejdet.

Jeg kan tilføje, a t de nordiske justitsm inistre er blevet enige om, at rådets 
placering og sekretaria t skal gå på om gang mellem de nordiske lande. En sådan  
ordning  sikrer efter vores opfattelse, at alle nordiske lande kan deltage i sam ar
bejdet på lige fod og m ed lige stort udbytte .

Ändring i m edlem slistan

D et anm äldes att Birte W eiss u n d er resten  av dagen ersätts av Helge M orten
sen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Sedan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, B ennedsen Dorte, Bergdahl H ugo, Bildt 

Carl, G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., 
H an sen  Søren, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, 
H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, H äkäm ies Kari, 
Jelved M arianne, Jensen  H ans Jørgen, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kall
sberg A nfinn, K ekkonen A ntero, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, Liltved Tore 
A., Lundblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M ortensen Helge, Møller H elge Adam , 
N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, Rotnes Marit, Sam uelsson 
M arianne, Sasi Kimmo, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson 
Sten, Syse Jan P., V äänänen M arjatta, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

A lvheim  John, D avidsen Terje, Friðrik S ophusson , H agen Carl I. avstod från att 
rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, Blanken- 

borg H aakon, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G røndahl Kirsti Kolle, 
G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, H ansen  Ivar, 
H auan  Äshild, H åkansson  Olle, Johansen  Lars Emil, Jón K ristjánsson, Jør
gensen  A nker, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  Grete, K om stedt Wiggo, L unde Kjell
bjørg, M oilanen Eeva-Liisa, N iinistö Sauli, N yby M ats, O scarsson Berit, Páll Pé- 
tu rsson , P ietikäinen Sirpa, P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, Salm én Olof, Sand- 
berg-Fries Y vonne, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, S teenhold t Otto,
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Söder Karin, S ønderby P eder, Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, W erner 
Lars, W roldsen E rnst

Rekommendationen hade sålunda antagits med 43 röster. 4 medlemmar avstod frän att 
rösta.

A 945/j: M edlem sförslag om  det nordiska samarbetets former och organisation  
m .nv samt A 945Ä/j: Ändringsförslag om  det nordiska samarbetets former och  
organisation m .m ., B 118/j: Ministerrådsförslag om  ändringar i H elsingfors- 
avtalet och A 926/j: M edlem sförslag om  två årliga ordinarie sessioner i Nor
diska rådet

R ådet behand lade ovannäm nda fyra saker i ett sam m anhang .

Juridiska u tsko ttet hade m ed an ledning  av m edlem sförslag A  945/j föreslagit:

I. a t N ord isk  Råd rekom m enderer N ordisk  M inisterråd

å foreta en fullstendig g jennom gang av H elsingforsavtalen

at N ordisk  R åd rekom m enderer regjeringene i D anm ark, F inland, Island, 
N orge og Sverige

å foreta endringer i H elsingforsavtalens Art. 1 og 45 i sam svar m ed Juri
disk utvalgs forslag i bilag l 1

at N ordisk  Råd rekom m enderer regjeringene i D anm ark, Finland, Island, 
N orge og Sverige

å foreta endring  i O verenskom sten  om  Sam arbeid på Sam ferdselens om 
råde, Art. 1, således at følgende passus u tgår: "Den om fatter heller ikke 
spørsm ål v ed rø rende  de nord iske lands internasjonale skipsfartspolitiske 
og luftfartspolitiske forhold"

n . at N ordisk  Råd treffer følgende beslu tn inger:

a) A rbeidsordningen  for N ord isk  Råd endres i sam svar m ed Juridisk U t
valgs forslag i bilag 2, dog m ed unn tak  av forslagets § 14 (någjeldende § 
15), § 17 (någjeldende § 18) og § 33 (någjeldende § 32)

b) U tvalgenes forretn ingsom råde bestem m es i henhold  til Juridisk u t
valgs forslag i bilag 32

m . at N ordisk  R åds p resid ium  treffer følgende beslutninger:

a) N ordisk  Råds p resid ium  fastsetter arbeidsordning for N ordisk  Råds 
Presid iesekretariat

b) N ord isk  Råds presid ium  fastsetter arbeidsordning for Sekretæ rkolle
giet

c) N ordisk  R åds presid ium  foretar endringer i reglene for partistøtte, slik 
at partistø tte here tter bare gis til nordiske partig rupper

1 A 945/j:Bilaga 1. se s. 943.
2 A 945/]: Bilaga 3, se s. 950.
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d) N ordisk  R åds p resid ium  gjør en framstilling til de nord iske lands re- 
g jeringer k rever at de t tas inn en sæ rskilt klausul i en kom m ende EØS- 
avtale som  gir de nordiske land rett til eget fo rdypet nordisk  sam arbeid 
innen  ram m er av en EØS-avtale

e) N ordisk  Råds presid ium  nedsetter en arbe idsgruppe m ed rep resen tan 
ter fra presid iesekretariatet, m in isterrådssekretariatet og de nasjonale 
sekretaria ter som  skal frem m e forslag til nye rem issprosedyrer, 
behandling  av m edlem sförslag m .v.

f) N ordisk  Råds P resid ium  opp tar fö rhandlingar med N ordisk  M inister
råd  ved rø ren d e  spørsm ål om  nye m inisterråd m .m . som  er om hand let i 
Juridisk utvalgs betenkning

g) N ord isk  Råds P resid ium  forøvrig v u rd erer de reform forslag som  fram 
føres i Juridisk utvalgs betenkning  og som  det påligger Presid iet å ta ini
tiativ til eller beslu tte om

IV. at N ordisk  Råd beslutter:

- at §§ 2, 11, 12, 13, 14, 19,. 22, 23, 24, 25, 26, 26, 27, 28, 32, 33, 34 og 36
i Juridisk utvalgs forslag til endringer i N ordisk Råds A rbeidsordning trer 
ikraft n år presid iet bestem m er se bilag 21

- at Juridisk utvalgs øvrige forslag til endringer i N ordiskR åds A rbeids
ordning, §§ 17, 20, 21, 38, 39, 41, 43, 44, 45, 46, 47, og 49, se bilag 2,1 
trer ikraft sam tidig med ratifikasjon og ikrafttredelsen av endringer i 
H elsingforsavtalen som  foreslått i Juridisk utvalgs betenkning  over minis- 
terrådsforslag  B 118/j

V. at N ordisk  Råd treffer følgende beslutning:

- at bestem m elsen om  spørre institu tte t i A rbeidsordningen for N ordisk  
Råd end res i henhold  til Juridisk utvalgs forslag til ny § 14 (tidligere § 15) 
som  den  fram går i bilag 21

K arl-G unnar Fagerholm , Elsi H etem äki-O lander och Mats N yby hade i en 
reservation , fogad till u tskottets betänkande, föreslagit att artikel 51, första 
stycket, skall ha följande lydelse:

P lenarforsam lingen utgöres av alla m edlem m ar av rådet. P lenarforsam 
lingen håller ordinarie session m inst två gånger om  året. Extra session 
hålles n är p resid iet så beslu tar eller n är m inst två regeringar eller 25 
valda m edlem m ar fram ställer begäran  därom .

VI. at N ordisk  Råd beslutter:

- a t bestem m elsen om  antall m edlem m er i P resid iet i A rbeidsordningen  
for N ordisk  Råd endres i henho ld  til Juridisk utvalgs forslag til ny § 17 
(tidligere §18) som  det fram går av bilag 21

D en konservativa g ru p p en  i juridiska u tsko ttet hade i en reservation , fogad 
till u tskottets betänkande, förklarat:

' A 945/j: Bilaga 2, se s. 944.
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D en konservative g ruppe  i Juridisk utvalg anser at de t i forslagets § 17 
(tidligere § 18) i A rbeidsordningen  for N ordisk  Råd fastslås at antallet 
m edlem m er i P resid iet skal væ re 10.

VII. at N ordisk  Råd treffer følgende beslutning:

- at bestem m elsen om  valgkom ite i A rbeidsordningen for N ordisk  Råd 
end res i henho ld  til Juridisk utvalgs forslag til ny § 33 (tidligere § 32) som  
det fram går av bilag 21

L ennart A ndersson , Jan P. Syse, Kirsti Kolle G røndahl, Birte W eiss og H elge 
A dam  M øller hade  i en reservation, fogad till u tskottets betänkande, före
slagit att de t i förslagets § 33 (tidigare § 32) i A rbetsordningen för N ordiska 
råd e t fastslås att valkom m ittén skall ha 7 m edlem m ar.

Vm . at N ordisk  Råd treffer følgende beslutning:

- at N ordisk  Råds P resid ium  lar g jennom føre u tredn ing  om  detaljene for 
oppretting  av en om budsm annsinstitusjon , slik at R ådet kan treffe be
slu tn ing herom  ved R ådets 40. sesjon

D en konservativa g ru p p en  i juridiska u tskottet hade i en reservation, fogad 
till u tskottets betänkande, förklarat:

D en konservative g ru p p en  i Juridisk utvalg foreslår at N ordisk  Råds 
P resid ium  ikke lar g jennom føre u tredn ing  om en om budsm annsinsti
tusjon.

I ändringsförslaget A  945Ä/J föreslås att råde t beslutar

att § 25, första m om entet, i förslag till ny A rbetsordning för N ordiska rådet 
får följande lydelse:

”För beredn ing  av ärenden  inför p lenarforsam lingen skall i råde t finnas 
ett jurid iskt utskott, ett ku lturutskott, ett socialutskott, ett ekonom iskt u t
skott, ett trafik- och m iljöutskott och ett bug etu tsk o tt."

Juridiska u tsko ttet hade beträffande ändringsförslaget A 945Ä/j föreslagit att 
N ordiska rådet inte företar sig något.

Juridiska u tsko ttets hade beträffande m inisterrådsförslag B 118/j föreslagit att 
N ordiska råd e t an tar följande rekom m endation:

1. N ordisk  Råd rekom m enderer regjeringene i D anm ark, F inland, Island, 
N orge og Sverige

å foreta endringer i H elsingforsavtalens artikler 54, 55, 56, 57 og 58 som  
fram går av bilaget til Juridisk utvalgs betenkn ing1

2. N ord isk  Råd rekom m enderer regjeringene i D anm ark, F inland, Island, 
N orge og Sverige

' B 118/j: se s. 1305.
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å foreta endringer i H elsingforsavtalens artikkel 51 som  fram går av bila
get til Juridisk utvalgs betenkn ing1

3. N ord isk  Råd rekom m enderer regjeringene i D anm ark, F inland, Island,
N orge og Sverige

b foreta end ringer i H elsingforsavtalens artikkel 52 som  fram går av bila
get til Juridisk utvalgs betenkn ing1

K arl-G unnar Fagerholm , Elsi H etem äki-O lander och M ats N yby hade  i en rese r
vation, fogad till u tskottets betänkande, punkt 2, föreslagit:

Artikel 51, första stycket, bör ha följande lydelse:

Plenarforsam lingen utgöres av alla m edlem m ar av rådet. P lenarforsam 
lingen håller ordinarie session m inst två gånger om  året. Extra session 
hålles när presid iet så beslu tar eller när m inst två regeringar eller 25 
valda m edlem m ar fram ställer begäran  därom .

D en konservativa g ru p p en  hade i en reservation, fogad till u tskottets b e tän 
kande, punkt 2, föreslagit att artikel 51 bör stå o förändrad sam t, beträffande 
punkt 3, att N ordiska rådets presid ium  inte låter genom föra en u tredn ing  om  en 
om budsm annainstitu tion .

Beträffande m edlem sförslag A 926/j hade juridiska u tskottet föreslagit att N or
diska råde t inte företar sig något.

Lennart A ndersson (juridiska utskottets talesm an): H err president! M ed hänsyn  
till den  tidsbrist som  råder h ä r i p lenarforsam lingen skall jag nu  i m in p lädering 
i huvudsak  uppehålla  mig vid de reservationer som  har fogats vid juridiska u t
skottets be tänkande och redovisa de motiv som  u tskottet h a r haft för sina ställ
n ingstaganden  i de olika avsnitten.

D et gäller först juridiska utskottets betänkande och förslag om  det nordiska 
sam arbetets fram tida form er och organisation. På denna p u n k t har avgivits fyra 
reservationer. D en första gäller frågeinstitutet, där m ajoriteten i u tsko ttet har 
slagit vakt om  det frågeinstitut som  vi har i N ordiska rådet, m en vill införa den 
förbättringen att försöksverksam heten m ed frågor mellan sessionerna p erm a
nen tas. M ajoriteten vill också göra ytterligare ett tillägg när det gäller frå
geinstitutet, näm ligen att partig rupperna skall ges en särskild ställning, så att de 
skall få m öjlighet att i början av en session ställa fråga till m in isterrådet eller re
spektive lands regering. D et är ett led i arbetet på att stärka partig ruppernas 
ställning i råd e t ren t allmänt.

På denna p u n k t har tre ledam öter från Finland reservera t sig. De anser att 
det m ycket väl räcker m ed det frågeinstitut som  vi h a r redan  i dag, och de vill 
t.o .m . som  jag upp fattar det göra en viss begränsning, näm ligen att frågor och 
snabbfrågor skall sam m anföras i ett och sam m a institut.

D en andra  reservationen  gäller antalet ledam öter i valkom m ittén. U tskotts- 
m ajoriteten förordar att antalet ledam öter skall vara fem, dvs. en ledam ot från 
varje land, och att partifördelningen skall ske inom  ram en av fem ledam öter. 
M an kan ana att bakom  det förslaget ligger en uppfattn ing  att en kom m itté om  
fem  ledam öter kan fram stå som  en bättre garanti för ett litet land och för små 
partig rupper.

På denna p u n k t finns ett antal reservanter. De socialdem okratiska ledam ö
terna och några ledam öter från den  konservativa g ru p p en  föreslår sju ledam ö
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ter. R eservationen av d en  innebörden  är byggd  på den  verklighet som  vi lever i 
och på ett u tta la t önskem ål från flera partig rupper.

N är t.ex. den  valkom m itté som  f.n . är i arbete i råd e t skulle börja sitt arbete, 
var ett av de första förslagen att den  skulle u tökas från fem  till sju  ledam öter för 
u p p n åe n d e  av en partipolitisk fördelning. D en  utv idgningen  var nödvänd ig  för 
att en del rep resen tationsfrågor skulle kunna  lösas.

S ituationen blir inte anno rlunda  i fram tiden. Också jag anser att en bered 
n ingsg rupp  om  sju ledam öter blir så ansvarsfull i sitt hand lande att de kan be
akta de krav som  även ett litet land och sm å p artig rupper kan ha.

N ästa reservation  gäller antalet ledam öter i presid iet. M otsvarande krav 
återkom m er sedan  också i m inisterrådsforslaget om  ändringar i H elsingforsavta- 
let. U tskottets m ajoritet häv d ar helt i konsekvens m ed en rad  skrivningar att 
partig ru p p ern a  får en  allt starkare ställning inom  N ordiska råd e t och att presi
diet m ellan sessionerna är rådets högsta  beslu tande organ. D et är helt naturlig t 
att p artig ru p p en a  h är vill försäkra sig om  en  rep resen tation . R eglerna säger att 
en  partig rupp  som  h a r m inst sex ledam öter bör ha en  plats i presid iet. Därtill 
kom m er länderfördeln ingen .

För att de t skall vara möjligt att åstadkom m a en lösning i d en n a  rä tt kom pli
cerade situation m åste de t finnas en viss flexibilitet. U tskottets förslag lyder att 
det i p resid iet skall vara m inst tio ledam öter, dock högst elva ledam öter. Ge
nom  den  flexibiliteten i fråga om  ett m andat kan vi tillgodose partig ruppernas 
legitim a krav på en rättvis rep resen ta tion . D en flexibla insatsen  är liten m en 
fullt u t m otiverad för att lösa en m ycket stor fråga. Vi anser att system et m ed 
ad jungerad  ledam ot inte är b ra och bara är en tillfällig lösning.

I en reservation  från ledam öterna i den  konservativa partig ruppen  framhålls 
att antalet ledam öter bör vara fast och att det skall uppgå till tio ledam öter. De 
anser att den  beräkningsm etod  som  vi använder inom  N ordiska råde t för att 
fördela m andat m ellan partig ru p p ern a  skapar full rättvisa vid en fördelning av 
tio m andat.

V ad gäller u tredn ingen  om  en nord isk  om budsm an fram håller u tsko ttet att 
det redan  finns en  sto r m ängd u tredningsm aterial och att de t bakom  detta m a
terial ligger ett m ycket sto rt arbete. Vad som  n u  återstår är att system atisera, 
värdera och göra en bedöm ning av behovet av en nordisk om budsm an. D et 
gäller också att specificera arbetsuppgifter, ställning, befogenheter osv. D et gäl
ler m ed and ra  ord a tt slutföra allt de t arbete som  redan  påbörjats för att därige
nom  ge N ord iska råd e t ett o rdentlig t beslu tsunderlag , så att råde t kan  säga ja 
eller nej i den n a  fråga. M ajoriteten föreslår att beslu t skall fattas vid nästa  års 
session.

M edlem m ar från den  konservativa g ru p p en  anser att det inte behövs någon 
vidare u tredn ing  i de t h är ärendet över h u v u d  taget och att det inte heller be
höver in rättas någon  ny  befattning som  nordisk  om budsm an. M an hänv isar till 
att befintliga justitieom budsm än räcker till och att de för sin del också i sitt re
m issvar h a r  avstyrkt förslaget. Bakom reservationen ligger naturligtvis också 
kostnadsaspekter.

H err presiden t! Jag vill ta u p p  ytterligare en reservation  i sam band m ed mi
n isterrådsforslaget om  ändring  i H elsingforsavtalet. Jag har redan  kom m enterat 
den  reservation  som  rö r an tale t ledam öter i presid iet. D en reservation som  åter
stå r att kom m entera gäller antalet sessioner per år i N ordiska rådet.

U tskottet har form ulerat sitt förslag så, att det i fortsättn ingen skall vara 
m inst en  ordinarie session p e r  år. D ärigenom  skapas en sådan  flexibel o rdning 
att presid iet får ett u tom ordentlig t b ra in strum ent för att han tera  dessa frågor.
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U tvecklingen i N ord iska råde t går m ot en  ordning m ed två sessioner p e r år, vår 
och höst. H ur budgetp rocessen  än slutligen blir konstruerad  efter förhandlingar 
mellan p resid iet och m in isterrådet kom m er budgetarbee t att kräva en  höstses
sion. O ckså de in ternationella frågorna kom m er säkerligen att kräva två sessio
ner p e r år. P resid ie t bör dock i sin p lanering ha en sträng  kontroll över antalet 
dagar för sessionerna. Vi anser att system et m ed extra sessioner skall förbehål
las absolut särskilda tillfällen.

R eservanterna h a r  på denna p u n k t olika förslag. Ledam öter från den  kon 
servativa partig ru p p en  anser att det fortfarande skall räcka m ed en ordinarie 
session per år. Skulle det behövas ytterligare sessioner får p resid iet kalla till ext
ra session n är så behövs.

D et finns ytterligare en reservation i sam m a ärende. Tre ledam öter från den 
finska delegationen har reservera t sig för ett förslag som  går u t på m inst två 
sessioner per år och som  innebär att de t skall vara fastslaget i avtalet. P resid iet 
får alltså inte förfoga över den flexibilitet som  m ajoriteten vill ge det.

H r president! Jag y rkar bifall till u tskottets hem ställan u tom  på en p u n k t och 
bifall till den  reservation  som  går u t på att det skall vara sju ledam öter i val
kom m ittén. Jag y rkar avslag på alla övriga reservationer.

Indenrigsm in ister og nordisk  sam arbejdsm inister Thor Pedersen: H r. p ræ si
dent! Vi h a r i m in isterrådet m ed stor in teresse m odtaget betæ nkn ingen  fra o r
ganisationskom iteen. Efter ønske fra p ræ sid ie t frem læ gger vi e t m in isterråds- 
forslag om  æ n d ringer af H elsingforsaftalen, som  i det væ sentlige ved rø rer rå
dets in terne forhold, og som  m inisterrådet gerne m edvirker til at gennem føre 
allerede nu, n å r  råd e t ønsker det.

I m inisterrådets arbejde m ed at form ulere æ ndringsteksterne  til H elsing
forsaftalen h ar vi m åttet tage u d g an g sp u n k t i flertalsindstillingen fra o rganisa
tionskom iteen. Vi er naturligvis åbne for de æ ndringsforslag , som  flertallet i Ju 
ridisk U dvalg foreslår, såfrem t råde t er enig heri.

Juridisk U dvalgs forslag i anledning af m edlem sförslag A 945/j vil vi vende 
tilbage til.

N år det gæ lder udvalgets ønsker om visse realite tsæ ndringer i H elsing
forsaftalen, navnlig  æ ndringer i budgetkom petencen  og institutionalisering af 
det internationale arbejde, h ar m inisterrådet allerede i går un d er debatten  til
kendegivet visse syn sp u n k ter og problem stillinger, som  vi nu  vil drøfte n æ r
m ere.

Marianne Jelved: H r. p ræ sident! Jeg vil gerne benytte anledningen  til at sige 
tak til organisationskom iteens m edlem m er for et sæ rdeles godt og udbytterig t 
sam arbejde m ed god  hjæ lp  fra sekretariatets m edarbejdere. Isæ r vil jeg gerne 
rette en varm  tak til organisationskom iteens form and, Bjarne M ørk Eidem , for 
dygtig og sm idig ledelse af kom iteen og et forbilledligt politisk håndvæ rk .

Nogle m edlem m er af N ordisk  Råd har kritiseret organisationskom iteens ar
bejde for ikke at væ re frem synet nok eller revolu tionerende nok. H ertil er at 
sige, at kom iteen har haft et m andat, som  må væ re N ordisk  Råds m edlem m er 
bekendt, og de t m andat har bl.a. om fattet organisatoriske og adm inistrative 
problem er, som  har op taget N ordisk  Råd igennem  en ræ kke år.

D esuden  har de t tidsrum , kom iteen h ar haft til sit arbejde, væ re t tem m elig 
kort. Fra m arts til oktober sidste år har kom iteen haft 7 m øder. D et er det tids
rum , vi har haft til arbejdet, og det har selvfølgelig også lagt en begræ nsn ing  
for, hvor langt det h a r væ re t m uligt at nå om kring. D isse forhold taget i be



250 Tredje mötet; juridiska utskottets saker

tragtning så m ener jeg, at kom iteens arbejde er ganske solidt, både hvad  angår 
de politiske pejlinger og de konkrete forslag.

D et er i v irkeligheden utrolig vanskeligt at forudsige, hvordan  verden  ser ud  
både om kring N orden , i E uropa og i øvrigt de næ ste  10 år, og derfor har kom i
teen, hvor fristende det end  k unne  væ re, ikke arbejdet m ed dette em ne. Jeg vil 
gerne understrege, a t det er min opfattelse, at uanse t kom m ende æ ndringer i 
fo rholdet mellem de nordiske lande og EF, så har vi i N ordisk  Råd erfaringer 
m ed et helt sæ rligt parlam entarisk  sam arbejde, som  der fortsat vil væ re brug for
- ja m åske m ere end  nogen  sinde før vil væ re brug for. M en efter min opfattelse 
vil de t forudsæ tte , a t vi får e t m ere fleksibelt N ordisk  Råd, der sm idigt kan til
passe sig nye tider og nye udfordringer, og at parlam entarikerne erfarer, at d e 
res arbejde i N ordisk  Råd h ar betydning  og får konsekvenser, og det er netop  
det, organisationskom iteen forsøger at lægge op til i sin rapport.

D et arbejde, der nu  sæ ttes i gang, er en proces, der starter op. Jeg vil 
træ kke tre em ner frem:

For det første de t internationale arbejde. D er er jo intet i H elsingforsaftalen, 
der fo rh indrer arbejde m ed internationale spørgsm ål, som  det også frem går. 
Ikke desto m indre ville det pyn te  på H elsingforsaftalen, hvis vi fik en æ ndring  i 
artikel 1, og jeg forstår, at regeringerne drøfter det.

B udgetproceduren  er nok  de t væ sentligste om drejn ingspunk t for at give 
N ordisk  Råd en helt ny  slagkraft, ansvarlighed, konsekvens og kom petence. Jeg 
skal derfor s tæ rk t opfordre sam arbejdsm inistrene og landenes regeringer til 
ikke at sidde disse anråbelser overhørig, ellers så tror jeg ikke, at m an kan fre
m elske den  ansvarlighed, den  konsekvens og de prioriteringer, som  vi i v irke
ligheden som  parlam entarikere gerne vil have.

Jeg skal til allersidst understrege, at en af årsagerne til organisationskom i
teens nedsæ tte lse jo var alle drøftelserne om kring præ sidiets sam m ensæ tn ing  
og valg til præ sidiet. D erfor appellerer jeg s tæ rk t til, at N ordisk  Råd på denne 
session løser dette problem , og at der vil væ re et m eget stort flertal, som  indstil
ler de af organisationskom iteen og Juridisk Udvalg frem satte anbefalinger, så vi 
får løst det én gang for alle.

Sasi: H err p resident! Både organisationskom m ittén och juridiska u tsko ttet har 
gjort ett go tt arbete, m en på g rund  av tidsbristen skall jag koncentrera mig på 
den  kritik som  kan fram föras m ot juridiska utskottets betänkande.

D et är ett faktum  att organisationskom m ittén inte fram för någon vision för 
N orden  i de t b redare  europeiska sam arbetet. D et som  föreslås är bara en tek
nisk revidering, och detta betyder att arbetet bör fortsätta för att anpassa N or
diska rådets organisation i den nya situation vi snart lever i i E uropa. Jag är be
sviken över att m in isterrådet har varit oförm öget att ta ställning till de två vikti
gaste punk te rna i kom m itténs betänkande. M an behandlar inte den  in ternatio
nella d im ensionen och tar inte ställning till den  frågan. Vi kom m er, speciellt på 
fredagen, att tala om  Baltikum, och det betyder att den internationella dim en
sionen h ar kom m it in i N ordiska rådets arbete för att bestå. D ärför bör den helt 
legaliseras och också stå i H elsingforsavtalet.

D en andra  väsentliga frågan är budgetm akten . D et är alldeles klart att p ar
lam entarikernas roll skall stärkas. B udgetm akten är ett mycket bra m edel för 
detta. Jag vill också påpeka att om  parlam entarikerna kan fatta beslu t om  utgif
terna h är i rådet, betyder det att vi också m åste axla ansvaret, och jag tror att vi 
parlam entariker skulle bli m era ansvarsfulla.
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D et finns en del frågor som  jag h ar reservera t mig m ot i o rganisations
kom m ittén och som  de konservativa h a r reservera t sig m ot i jurid iska u tsko tte t 
som  gäller en s.k . kom prom isslinje. M an h ar försökt göra kom prom isser, m en 
m an h ar m isslyckats m ed dem . Först gäller det antalet m edlem m ar i presid iet. - 
Förslaget lyder m inst tio, högst elva. Jag tycker de t verkar löjligt: alltså är de t tio 
eller elva. M an borde aldrig ge spe lrum  i sådana frågor, u tan  jag tycker att m an 
alltid skall h a  en klar regel för h u r m ånga m edlem m ar det skall vara i e tt u t
skott, i det här fallet i presid iet.

M an m åste d ra  g ränsen  någonstans. D et är klart att tio m edlem m ar är en 
logisk lösning. På så sä tt h a r  alla nordiska länder två rep resen tan ter i p resid iet. 
O m  m an tar två kan m an ta m ed alla partig rupper, sägs det, m en d e t stäm m er 
inte, de g röna och även de s.k . liberalistiska stå r utanför. M an m åste alltid d ra 
g ränsen  någonstans; en  dag säger m an kanske sex. M an skall inte ta d e t allde
les för dagsaktuellt. O m  vi tänker på h u r  det kom m er att gå för de vänsterso 
cialistiska idéerna i världen, tror jag att vi sna rt m åste tala om  fem, sedan  om 
fyra o .s.v ., om  vi försöker ha dem  rep resen terade i presidiet.

Vad gäller an tale t sessioner föreslår m an m inst en. D et är också en  lustig 
kom prom iss. O m  vi ser på vilka organisationer som  helst h ar m an en  eller två 
eller tre ordinarie sessioner eller m öten. Bara sådana  m öten är ordinarie där 
m an ve t redan  på förhand  n är de hålls och vilken arbetslista de h a r fram för sig.

D et är ju  klart att n är m an h ar m öjligheten att hålla extra sessioner m åste 
m an k u n n a  fatta beslu t om  det skall vara en session eller två sessioner. Jag 
tycker personligen  att det är alldeles klart att, om  vi får m akten att fatta b u d g et
beslu t betyder det att vi m åste ha två sessioner, annars kanske d e t räcker m ed 
en session.

Vad sed an  gäller frågeinstitutet får vi fyra olika frågeinstitut. O m  vi försöker 
garan tera dem okratin , m åste vi ha så enkla regler som  det bara är möjligt. Då 
borde de t räcka att bara ha en m untlig fråga och en skriftlig fråga.

Vad sed an  gäller om budsm annainstitu tet kan m an konsta tera  att kom m ittén 
inte riktigt ve t vad en om budsm an  betyder. A ena sidan talar m an om  att de t är 
en p erson  som  skall garan tera nordbors rä ttsskydd. A andra  sidan säger m an 
att d e t är en p erson  som  skall garan tera att N ordiska rådets beslu t genom förs 
effektivt på d e t nationella p lanet. Först borde m an fatta beslu t om  vad  m an m e
nar m ed om budsm annainstitu tet, h u ru d an a  uppgifter det skulle ha. Först efter 
de t kan saken u tredas effektivt.

Vad slutligen gäller valkom m ittén h ar m an i praktiken kom m it fram  till att 
ha elva m edlem m ar. Då skulle de t vara logiskt att ha sju  m edlem m ar i val
kom m ittén, m en då h a r nationalitetsprincipen gått förlorad.

H err presiden t! Jag y rkar bifall till de konservativa m edlem m arnas rese rva
tioner.

Indenrigsm inister og nord isk  sam arbejdsm inister T hor Pedersen: Jeg h ar en 
kom m entar til Kimmo Sasi, der bebrejder m inisterrådet, at vi ikke h ar taget 
stilling de to væ sentlige om råder i organisationskom iteens forslag, dels bu d g et
p roceduren  og budgetansvaret, dels institutionaliseringen.

Det, M in isterrådet h a r gjort, er, at vi h ar væ re t - som  vi altid er - utrolig 
venlige og har sp u rg t N ordisk  Råd - p ræ sid ie t - om  m an ønsker allerede n u  at 
få de m inisterrådsförslag, der ved rø rer rådets eget arbejdsom råde.

Derfor h a r vi undtagelsesvis frem lagt et m inisterrådsförslag, før der overho
v edet er indstillinger og i øvrigt er nogen  rekom m andation fra N ordisk  Råd. Så
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selve debatten  om  budgetp rocedure  og institutionalisering kom m er på næ ste 
session.

M en jeg vil gerne sige til orientering for N ordisk  Råd, at også når det gæ lder 
budgetp rocedu ren  er sam arbejdsm in isterrådet som  budgetansvarlige langt for
an. Vi h a r den  29. august skrevet til p ræ sid iet og foreslået, at N ordisk  Råd selv 
frem sæ tter et prio riteret budgetforslag  inden  for en fastsat ram m e.

Ø nsket er selvfølgelig at få et m aksim alt sam spil.
Jeg vil også gerne sige, at sam arbejdsm inistrene h ar tilbudt præ sid iet såvel 

som  Budget- og K ontroludvalget at kom m e 'n å r  som  helst" og "hvor som  helst" 
til m ødeaktivitet for at sam ordne synspunk terne og hjæ lpe til, at de budgetfor
slag, der endeligt udarbejdes, er i overensstem m else m ed N ordisk  R åds ønsker.

Jeg tror, a t m an aldrig i N ordisk  Råds historie h ar m ødt større im ødekom 
m enhed  en d  fra sam arbejdsm inistrene i disse år.

Lennart Andersson: Jag skall bara ta u p p  en enda fråga i Kimo Sasis anförande. 
H an  kritiserade juridiska u tsko ttet för att det inte finns några visioner i försla
get. I så fall kritiserar han  även u tredn ingen , där han  själv h a r varit en av le
dam öterna.

D enna kritik kom m er från  olika ledam öter i F inland. Jag vill m innas att Elsi 
H etem äki-O lander i sitt tal i generaldebatten  i går sade att hela den  finska dele
gationen var besviken på organisationskom m itténs resultat. H on ville ha m era 
kraft och am bition och efterlyste även ytterligare visioner. De som  för fram  
dessa sy npunk te r bo rde em ellertid kunna presen tera  något alternativ. Vad ön 
skar de m er u töver vad  organisationskom m ittén h ar föreslagit?

Sasi: H err president! Till m inister Thor P edersen  vill jag säga att m an kan påstå 
att m in isterrådet inte alltid tar hänsyn  till de prioriteringar som  vi parlam entari
ker har. D et skulle vara b ra  att parlam entarikerna kunde fatta beslu t om budge
ten, att m an skulle tvinga oss parlam entariker att fatta ansvarsfulla beslu t i 
budgeteringsfrågor. Jag tycker att det skulle vara en hälsosam  utveckling. D et 
är bra att höra att m in isterrådet kom m er m ed ett förslag till nästa session om  ett 
år.

Till L ennart A ndersson  vill jag säga att i den  kom m itté där jag satt föreslog 
jag att kom m ittén skulle begära förlängt m andat för att u treda h u r  den  nordiska 
situationen skulle se u t inom  EES. Jag försökte få en kläm i kom m ittéarbetet. Jag 
är väldigt nöjd m ed att Elsi H etem äki-O lander har väckt ett m edlem sförslag 
som  strävar till sam m a mål.

Ó la íu r G. E inarsson: H r. p ræ siden t. D er er m ange af organisationskom iteens 
forslag, som  giver an ledning  til kom m entarer. Jeg vil tage et af dem  op til dis
kussion, nem lig forslaget om æ ndring  af § 52 i H elsingforsaftalen.

N ordisk  M inisterråd h ar frem lagt de forslag, som  er foreslået af flertallet i 
organisationskom iteen. H er foreslås, at p lenum forsam lingen får m agt til at b e 
slutte, hvor m ange der skal sidde i præ sidiet, dog m indst to fra hvert land.

Islands delegation ud tryk te i sin tid sin støtte til dette forslag, selv om  der 
herskede tvivl i nogles sind . M en i betragtning af det, som  nu  er sket, dvs. at 
der ikke læ ngere hersker den  regel, at der er ligevægt mellem de fem nationer i 
sam arbejdet, har jeg beslu tte t mig for at stem m e mod forslaget, og det vil nogle 
andre m edlem m er af den islandske delegation også gøre.

Valgkom iteen, som  forberedte til forslagene på præ sid iet om valg til tillids
poster, beslu ttede sig for at forbigå Island, og præ sid iet stadfæ stede forslaget.
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D erfor h a r den  islandske delegation nu  skrevet et brev til præ sidiet, hvori m an 
ud trykker delegationens bekym ring over denne udvikling.

N u  er d e r nogle, som  kan påstå, at dette ikke kom m er forslaget om  æ ndring  
af § 52 ved, m en såd an  er det n u  trods alt. Vi m ener at kunne  se, hvordan  u d 
viklingen bliver. P ræ sidiet kan lidt efter lidt blive udvidet, sm å partier kan tages 
ind, eller m åske bliver der endog taget hensyn  til befolkningsstørrelsen i lan
dene. D erm ed fraviges den  fundam entale regel, som  det nordiske sam arbejde 
bygger på, at der er ligevægt mellem landene. D et kan vi ikke acceptere.

I det brev, som  den islandske delegation har skrevet til præ sidiet, siger vi 
bl.a. følgende:

"Sam arbejdet i N ordisk  Råd er et sam arbejde mellem fem selvstæ ndige n a 
tioners parlam enter. D et bygger på gensidig respek t m ellem delegationerne, 
som  er valgt af de respektive parlam enter. Indtil nu  har der herske t ligestilling 
m ellem delegationerne. H vert land har således to rep ræ sen tan ter i p ræ sid iet i 
henhold  til H elsingforsaftalen, til trods for m eget stor forskel i befolkningernes 
størrelse."

D et er denne ligestilling mellem landene, som  vi m ener vi skal fortsæ tte 
m ed. H vis der sker æ ndringer i den  m odsatte retning, dvs. sådan  som  det fore
liggende forslag til æ ndring  i H elsingsforsaftalen kan m edføre, kan d e t blive 
vanskeligt for den islandske delegation at sikre en hurtig  behandling i Altinget.

M ötet avbröts, m ed an ledning  av de speciellt inbjudna u tländska gästernas 
program , kl. 17.25. M ötet återupptogs igen to rsdagen  den 28 februari kl. 09.00

Presidenten m eddelade att kriget i Persiska viken var slut.

Ändringar i m edlem slistan

D et m eddelades att Ylva A nnerstedt, Mirja R yynänen och Birte W eiss återtagit 
sina p latser i rådet, att Carl Bildt läm nat sessionen och ersätts av A rne A nders
son, att H anne A ndersen  in träder som  supp lean t för H ans Jørgen Jensen, Eeva- 
Liisa M oilanen för Sauli N iinistö och Bruno Porom aa för Y vonne Sandberg- 
Fries.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Kirsti Kolle Grøndahl: President! Jeg vil gjerne slutte meg til p residen tens gle
de over at krigshandlingene er avsluttet. La meg også tilføye et håp  om  at dette 
fører til våpenhvile og gir g runnlag  for en varig fred og stabilitet i om rådet.

S tikkordsm essig vil jeg starte m ed å understreke at m ålene for organisa- 
sjonskom iteens arbeid har væ rt å effektivisere og forenkle Rådets arbeid, å åpne 
for at internasjonale spørsm ål skal kunne  drøftes i Rådet og å styrke den  parla
m entariske innflytelsen i nordisk  sam arbeid.

Til N ord isk  Råd å væ re er dette om fattende endringsforslag, m en fordi u t
viklingen i E uropa og in tegrasjonsprosessen  mot E uropa skjer så raskt, må jeg 
likevel føye til at forslagene er nødvendige, men ikke tilstrekkelige dersom  vi 
ser noen  år frem over. A llerede i løpet av året vil rappo rten  fra de nordiske 
utenrikspolitiske institu ttene om  nordisk sam arbeid i et ny tt E uropa foreligge. 
Jeg an tar at rap p o rten  vil bringe analyser som  kan danne grunnlag  for ytterli
gere endringer i R ådets organisasjon. Jeg tror faktisk det er behov for en konti
nuerlig  organisasjonsutvikling i tiden fram over.
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Tiden tillater bare å knytte kom m entarer til noen  av forslagene som  organi
sasjonskom iteen h ar tatt opp .

Først betydn ingen  av at N ordisk  Råd nå legaliserer drøftingen av u tenriks
politiske spørsm ål. D et har alltid v æ rt noen  av R ådets m edlem m er som  har tatt 
slike spørsm ål opp, m en nå blir det også reelt og form elt korrekt.

D et h a r væ rt e t s terk t ønske om  at denne endringen  ville bli fulgt opp  fra 
regjeringssiden, m ed at m in isterrådet for utenriksm inistere ble dannet. Behovet 
for et u tenriksm in isterråd  om talte jeg i m itt innlegg på tirsdag.

M inistrene har a w is t  forslaget så langt, m ed den  formelle begrunnelse at 
organisasjonskom iteen h er beveger seg inn  på M inisterrådets arbeids- og an
svarsom råde. Jeg er skuffet over den formalisme m inistrene her har hevdet - is
tedenfor å væ re åpne for og villige til å drøfte hvordan  både N ordisk  Råd og 
M inisterrådet må endre  seg for å væ re tjenlige nordiske organ også på det 
utenrikspolitiske om rådet i fram tida.

Sett på den  b akg runn  var det derfor oppløftende å høre statsm inistrenes u t
talelser på tirsdag - og i all ubesk jedenhet særlig den  norske statsm inisterens u t
talelse. H u n  sa:

"Skal vi drive et seriøst arbeid frem over m ed styrke, k rever det også et helt 
annet ansvar for frem drift og forberedelse fra regjeringenes side."

Jeg tolker dette slik at også spørsm ålet om  et u tenriksm inisterråd  holdes le
vende.

Et annet viktig forslag er styrkingen av partig ruppene. D et åpner for en 
partipolitisk debatt i Rådet, m ed partipolitiske prioriteringer m er enn drøftinger 
mellom nasjonale delegasjoner, u t fra nasjonale prioriteringer. Jeg er sikker på 
at det vil vitalisere debattene og styrke beslu tn ingsgrunnlaget i Rådet.

Fra og m ed neste  sesjon vil P residiet kunne gi spesielle gjester, f.eks. U ng
dom m ens N ordiske Råd, u tenom nord iske regjeringssjefer og parlam entarikere 
fra land utenom  N orden  rett til å tale i p lenum . D et vil også åpnes adgang til å 
følge utvalgenes arbeid. A t Presid iet får m ulighet til å gi enkelte gjester lov til å 
tale i p lenum , betyr ikke at det skal væ re en selvfølge at alle gjester får talerett. 
Tvert im ot m ener jeg at P residiet skal følge en stram  praktisering av denne p a
ragrafen.

M ed u tg angspunk t i a t en EØS-avtale blir undertegnet, anser jeg det som  en 
selvfølge at det nordiske sam arbeidet og N ordisk  Råds virksom het kan fortsette. 
Så v idt jeg vet, har det ikke væ rt noe problem  for D anm ark som  m edlem  av EF 
sam tidig å delta for fullt i N ordisk  Råd. M en dersom  det oppstår vansker knyt
tet til EØ S-avtalen på dette om rådet, regner jeg med at regjeringene sørger for 
at det kom m er inn en k lausul i EØS-avtalen som  legitim erer at arbeidet i N or
disk Råd kan fortsette.

H vordan  N ordisk  Råd skal profilere seg som  et virksom t regionsorgan in
nenfor et EØ S-om råde, håper jeg at rapporten  fra de nordiske utenrikspolitiske 
institu tter skal gi oss innspill til.

V elm ente ideer h a r fått innpass i R ådets arbeid, og mye arbeidskraft har 
v æ rt ned lag t på urealistiske og/eller uvesentlige m edlem sförslag. D erfor har den 
sosialdem okratiske g ru p p en  foreslått tiltak for å begrense adgangen  til å 
frem m e m edlem sförslag. V årt forslag går u t på at m edlem sförslag skal kunne 
avvises av R ådet dersom  ikke en partig ruppe eller m inst halvparten  av et lands 
delegasjon eller forslagsstillere fra m inst tre land står bak forslaget.

T ilsvarende ønske om å gjøre R ådet m er effektivt og realistisk ligger bak 
forslaget om  forenklet rem issbehandling.
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Hagen: H r. p residen t! N ord isk  R åd slik som  det n å  h a r  v æ rt organisert, er 
kom m et til en  korsvei - en  korsvei på to spesielle beg runnelser. For de t første er 
den  folkevalgte delen  blitt altfor m ye av en reso lusjonskvem , altfor m ye krefter 
og sæ rlig byråkrati er b ru k t u n d e r  saksbehandlingen , som  d et ofte etter vår 
oppfatn ing  kom m er lite u t av. Jeg skal kom m e tilbake til om leggingene som  vi 
vil ønske her.

D en  andre  beg runne lsen  er utviklingen i E uropa og det faktum  a t Sverige 
og sannsynligvis N orge vil gå m ed i EF i løpet av første halvdel av dette  tiåret. 
D et er da k lart a t de aller fleste saker som  behandles i N ordisk  Råd, og som  
kanskje h a r  v æ rt behand le t i årevis u ten  å finne løsninger, autom atisk vil finne 
sin løsning g jennom  EØS eller EF - jeg håp e r EF. M en uansett, en ten  d e t blir EF 
eller EØS, vil de saker som  h er drøftes, autom atisk kom m e p å  dagsordenen  og 
finne sin  løsning g jennom  det regelverket og de t sam arbeidet. Og da spørs det 
hvilket form ål N ord isk  Råd skal ha innenfor ram m en av et EØS. D et er det som  
m an bør vie tid og krefter på å finne u t av i tiden  som  kom m er.

Vi i Liberalistisk g ru p p e  synes også i likhet m ed m ange and re  at m an bør 
legge m ye m er vek t på partig ruppene i N ordisk  Råd. Vi vil gå så langt som  til å 
si a t m an bør rendy rke  den  partipolitiske profil og organisering. Vi synes m an 
bør nedlegge de nasjonale sekretariater for den  folkevalgte delen av N ordisk  
Råd og heller ha de t som  m åtte væ re nødvend ig  n år de t gjelder partig ruppese- 
kretariater, og at m an i enhver henseende  bygger N ordisk  Råd opp  om kring 
p artig ruppene . D et vil vitalisere debattene, det vil fjerne det veldig kunstige at 
m an skal spø rre  om  hva lands delegasjoner m ener. For jeg må få lov til å in n 
røm m e at hvis m an spør N orges delegasjon om  et politisk spørsm ål og får et 
svar som  både  F rem skrittspartiet og SV slu tter seg til - ja, da er de t ikke noe 
særlig innho ld  i d e t svaret. Da er de t i realiteten lite in teressan t. D enne ho ld 
n ingen  at m an bare skal holde seg på m inste felles m ulitiplum  og helst væ re 
enige om  alt, blir altså lite spennende , så en ren d y rk et partipolitisk organisering  
av den folkevalgte delen av N ordisk  Råd tror vi nettopp  ville væ re den  n ø d 
vendige vitalisering i arbeidet.

Liberalistisk g ru p p e  slu tter seg til at det skal væ re én sesjon også i frem ti
den . Vi ønsker et p residum  på ti m edlem m er, og vi stø tter tanken  om  å ta opp 
in ternasjonale spørsm ål i N ordisk  R åd-sam m enheng. Tiden er kom m et for å ta 
d e t steget fullt ut, og særlig forholdet nettopp  også til E uropa vil væ re av
gjørende i så hen seen d e .

Jeg vil også slutte m eg til de t p residen ten  gav uttrykk for ved begynnelsen  
av m øtet når de t g jelder freden og våpenhvilen  og innstillingen av k am p h an d 
lingene i M idtøsten . M en jeg vil ikke bare understreke at vi h åp e r at d e t blir 
varig fred. Vi vil understreke at vi også håp e r det vil bli frihet - og frihet for 
K uw aits befolkning. A t de t er friheten som  har v u n n e t fram  der nede, er det 
aller viktigste.

G am m elgaard: H r. p ræ siden t. Jeg vil gerne takke for p ræ siden tens ind ledende 
bem æ rkninger, som  vi naturligvis er helt enige i. D en  indsats for frihed og ret 
til selvbestem m else, som  er blevet ydet, er end t m ed positivt resultat.

Og så til det nordiske sam arbejde. D er er b rug for et tidssvarende nordisk  
sam arbejde. Vi kan ikke blive hæ n g en d e  i 1950’erne. Jeg tror på, at de nordiske 
lande vil finde deres p lads inden  for det nye E uropa. Fra n u  af bliver der 
sandelig  brug  for N ordisk  Råd, m en ikke i den form, vi kender i dag. D er bliver 
b rug for langt større æ ndringer i N ordisk  Råds sam arbejdsform , end  den, or
ganisationskom iteen læ gger op til.
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H vis vi skal styrke de t nord iske sam arbejde - og de t skal vi - m å N ordisk  
R åd blive en slags nord isk  rigsdag . Vi må væ k  fra alle sm åtingene og alt bu re
aukratiet og koncentrere os om  den  politiske debat. N u  gæ lder d e t om  at øge 
sam arbejdet og om  at sæ tte  et nord isk  p ræ g  p å  det nye E uropa. Så de t går slet 
ikke m ed den  indviklede form , vi n u  arbejder efter.

P røv at se p å  indholdsfortegnelsen  til rådets oversigt over "N ordisk Sam ar
bejde 1990". D er er 400 forskellige p u n k te r i indholdsfortegnelsen , og alene den  
fylder over 16 sider. Snesevis af forslag bevæ ger sig langsom t gennem  kom iteer 
og udvalg, og m ange h u n d red e  em bedsm æ nd  er op taget af konkrete ting, som  
i frem tidens E uropa kun  kan  løses i eu ropæ isk  regi.

Lad os koncen trere os om  d e t væ sentlige: om  de store nationale og in te rna
tionale spørgsm ål, om  de politiske og kulturelle b rydn inger b land t de nordiske 
folk. N ord isk  R åd m å gå forrest i d e t folkelige nord iske sam arbejde, der m å og 
skal sty rkes i de kom m ende år.

M en alt dette  k ræ ver rationalisering. Vi m å udpege en lille ekspertg ruppe i 
stede t for at arbejde m ed store organisationskom iteer. En g ru p p e  p å  2-3 eksper
ter m å pålæ gges den  opgave at reducere  de t nord iske bureaukra ti til en  brøk
del.

Lad os så tage sk rid te t fu ld t u d  og inddele N ordisk  R åd efter partig ru p p er i 
stede t for efter nationale linjer. Vi er jo nord iske alle sam m en, vi arbejder for at 
frem m e de t no rd iske sam arbejde. M en hvorfor starter vi så m ed at dele os op i 
nationale delegationer?

Lad os bygge de t hele p å  de politiske g ru p p er. K un sådan  kom m er der i 
gang  i den  debat, d er virkelig betyder noget. Lad partidelegationerne afløse de 
nationale delegationer og lad dem  væ lge p ræ sid ium  og de få udvalg, der er be
hov for.

Og så skal vi tale udenrigspolitik  i N ordisk  Råd, ikke blot om  vore ven n er i 
De Baltiske Lande, m en om  E uropa og N o rd en s indflydelse i E uropa, om  p å 
virkn ingen  fra Tyskland, fra de angelsaksiske lande, fra Sydeuropa, fra Ø st og 
fra den  tredje verden.V i skal drøfte, hvordan  N orden  bedst gør sig gæ ldende i 
hele dette billede, h vo rdan  vi kan påvirke de andre , m odtage inspiration  fra de 
andre  og p å  én gang  forny og bevare vort nordiske sæ rpræ g .

I d en n e  debat kan vi få b rug  for at tale m ed ligesindede. D erfor er jeg glad 
for, a t der n u  åbnes op for m ulighederne for observatørstatus for f.eks. De Bal
tiske Lande. Vi m å også overveje kontak ter til de danske sydslesvigere, friserne 
og andre , som  vi m ed fordel kan drøfte de nationale spørgsm ål m ed.

Vi kan  god t ho lde op  m ed at drøfte fælles standarder og norm er. D et klarer 
E uropa for os i frem tiden. M en kun  vi h e r kan drøfte de virkelig store nordiske 
kulturelle, politiske og folkelige spørgsm ål. D erfor skal vi have den g rund læ g
gende æ ndring  og styrkelse af N ordisk  Råds arbejde, jeg her h a r  omtalt.

M arianne Jelved: Jeg synes da, at de t er fint, at Lars P. G am m elgaard har store 
visioner om  nord isk  sam arbejde og N ordisk  Råds m uligheder i Europa, m en jeg 
synes, de t ville have tjent Lars P . G am m elgaard m eget, hvis vi, da kom m isso
riet til organisationskom iteen blev udarbejdet, havde hø rt den  tale og den  var 
blevet indarbejdet i kom m issoriet. D et ligger ikke i kom m issoriets opgave at 
lave den  type æ ndringer, Lars P. G am m elgaard næ vner.

D esuden  må jeg gøre opm æ rksom  på, at det er fint at styrke partipolitikken 
i N ordisk  Råd. D et g jorde m an også ved  at sam m ensæ tte  organisationskom i
teen  således, a t p a rtig rupperne  var rep ræ sen tere t i forhold til deres størrelse.
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D en rapport, der ligger, er et resu ltat af kom prom iser m ellem de fire partig ru p 
per i N ordisk  Råd.

Endelig vil jeg m eget gerne bede mig fritaget for, at eksperter skal sæ tte  sig 
ned  og gennem gå N ordisk  Råd. D et er en politisk opgave. D et skal vi nok selv 
tage os af.

Gammelgaard: N u  ligger d e t jo sådan, at jeg gang på gang har opfo rd ret til, at 
vi får gennem ført æ ndringer af den  art, jeg også h ar n æ v n t i dag.

D et har jeg også gjort forud for nedsæ tte lsen  af organisationskom iteen. Jeg 
h ar klart g ivet ud tryk  for mine synspunk ter. Jeg har også skriftligt frem sendt 
dem  til N ordisk  Råds udvalg, og derfor kan ingen væ re i tvivl om, hvor de 
danske konservative er placeret i den  debat.

Jeg m ener, at de t er helt nødvendig t, at vi nu  får gjort den  afgørende ind
sats, så  det nord iske sam arbejde kan blive placeret s tæ rk t i det nye E uropa.

Jeg er i øvrigt v idende om, at de nordiske sam arbejdsm inistre h ar beslu ttet 
at ivæ rksæ tte  et tilsvarende arbejde på m inisterrådsplan , således at de t no r
diske sam arbejde på de t niveau kan fungere m est m uligt effektivt inden  for det 
europæ iske sam arbejde. D et er de t sam m e, vi skal have gjort på parlam entarisk  
plan.

Elver Jonsson: Jag vill fram föra två synpunk ter. D en  första är att jag tror att det 
skulle vara u tom ordentlig t allvarligt och negativt om  valkom m itténs sam m an
sättn ing  begränsas till fem  ledam öter. Jag instäm m er i det förslag som  säger att 
valkom m ittén bör bestå av sju ledam öter och yrkar bifall till detta förslag.

M itt inlägg gäller em ellertid främ st de t ändringsförslag som  kom m unika- 
tionsu tskotte t har fram lagt och som  avser juridiska utskottets förslag att det n u 
v arande kom m unikationsu tskottet skall heta enbart m iljöutskottet, trots att o r
ganisationskom m ittén  för sin del h a r föreslagit dubbelbeteckningen miljö- och 
kom m unikationsutskottet.

Juridiska u tskottets am bition har varit att u tskottens nam n skall vara enkla. 
D et är positivt, m en det h ar den svagheten  i en del fall att u tsko tten  blir väldigt 
anonym a och att nam nen  kan leda tanken  fel.

Trafiken är och förblir ett u tom ordentlig t viktigt no rd isk t sam arbetsom råde. 
D et vore egendom ligt om  ett så viktigt sam arbetsom råde skulle kom m a att döl
jas bakom  en rubrik  som  inte p resen terar den tunga biten inom  utskottet.

Vi h a r  i kom m unikationsu tskottet ånyo ingående d iskuterat nam nfrågan.
D et finns ett m assivt stöd  för att vi skall vidhålla den  uppfattn ing  som  vi an 
m älde redan  i vår rem isskrivelse till juridiska u tskottet.

N u  h ar jurid iska u tsko ttet tagit ställning i frågan och står fast vid sin princip. 
Jag beklagar detta. Jag tror näm ligen att det bland rådets övriga m edlem m ar 
finns en övertygelse om  att det stora sam arbetsom rådet trafik borde göras syn 
ligt i u tsko ttsnam net.

Jag yrkar bifall till m edlem sförslaget, som  innebär ett bifall till ändringsför
slag n r 1.

Lennart Andersson: Jag vill göra en m ycket kort kom m entar till Elver Jonssons 
inlägg. Elver Jonsson föreslår att vi skall byta nam n på ett av våra utskott.
Skulle vi eventuellt ge oss in på denna väg, river vi em ellertid u p p  hela fältet 
när de t gäller u tsko ttens nam n. D et finns i så fall näm ligen två andra  u tskott 
som  också skulle behöva byta nam n, inte m inst socialutskottet som  också syss
lar m ed hela arbetsm arknadspolitiken. A rbetsm arknadspolitik  är ett m ycket 
9 _  10-0450 N ordiska  rådel
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stort äm nesom råde, som  också skulle behöva kom m a fram  i utskottets nam n.
Vi har även budget- och kontrollutskottet, som  nu  heter budgetu tsko ttet. Hela 
kontrollfunktionen saknas alltså i nam net.

En m ycket sto r m ajoritet i juridiska u tskottet har bestäm t sig för korta nam n. 
D et har vi övriga ledam öter respekterat. Ett enigt juridiskt u tskott står nu  bak
om  förslaget om m ycket korta nam n. Vi kan inte tillmötesgå Elver Jonsson, för 
då skulle vi vara tillbaka vid u tgångspunk ten  och vara tvungna att ta upp  hela 
frågan på ny tt. Förslaget om  korta nam n är det som  får gälla.

Elver Jonsson: I sak var de t en m ycket svag invändning som  L ennart A nders
son gjorde. H an  sade att skulle vi ändra här riskerar vi att vara tvungna att ta 
hänsyn  även till andra  önskem ål. D et kan kanske vara riktigt, m en det bevisar 
i så fall att organisationskom m ittén, som  i övrigt har gjort ett gott jobb, inte har 
lyckats särskilt väl på denna punk t. Jag yrkar därför bifall till kom m unikations
utskottets förslag.

Lennart Andersson: O rganisationskom m ittén försökte skapa utförligare rubriker 
på u tsko tten . M en i de t fallet led vi nederlag . D et har i juridiska u tsko ttet fun
nits en stark vilja att åstadkom m a m ycket korta nam n. Bakom förslaget om 
korta nam n finns en kraftig opinion inom  N ordiska rådet. D et fram går inte 
m inst av de rem issvar som  har inkom m it i detta ärende.

Eeva-Liisa Moilanen: H erra presidentti! Kaikissa Pohjoism aissa käydään par- 
haillaan keskustelua E uroopan yhdentym isestä . O sana tätä keskustelua pohdi- 
taan Pohjoism aiden asem aa nykyisessä ja tulevassa Euroopassa. Me keskiryh- 
missä olem m e ehdo ttaneet Pohjoism aiden yhteisen  EY-selvityksen tekem istä.

Miltei poikkeuksetta on joka m aassa todettu , että E uroopan yhden tyessä 
pohjoism ainen yhteistyö on aina vain tärkeäm pää, riippum atta siitä, mikä yk- 
sittäisten m aiden asem a uudessa  E uroopassa on. Pohjolan asem an säilyttämi- 
nen edelläkävijänä alueellisessa yhteistyössä on tavoite, jota kannattaa edistää. 
Se ei kuitenkaan ole m ahdollista, ellem me su h tau d u  kriittisesti om aan toimin- 
taam m e. N äin on ny t organisaatiokom itean m ietinnössä tehtykin.

Organisaatiokom itea esittää neuvoston toim innan kansainvälistäm istä. Se on 
tärkeää etenkin siksi, että m aailm a ym pärilläm m e m uuttuu  ja vaatii myös yh- 
teispohjoism aisia kannanotto ja.

U lkom inisterien sekä u lkom aankauppa- ja kehitysyhteistyöm inisterien otta- 
m inen pohjoism aiseen yhte istyöhön  ja kansainvälisten kysym ysten käsittelyn 
keskittäm inen talousvaliokuntaan ovat hyviä keinoja toteuttaa asia. Tarkoituk- 
senm ukaista on, että kaikki valiokunnat erityisaloiilaan käsittelevät kansain- 
välisiä kysym yksiä.

Paitsi E uroopan  yhdentym iskehitys, myös tapah tum at om assa lähiym pä- 
ristössäm m e edellyttävät Pohjolan rajat ylittävää toim intaa. Sen ovat selkeästi 
osoittaneet mm. Baltian tapah tum at ja m erialueiden saastum inen.

K ansainvälistym inen ei ku itenkaan yksin riitä eikä organisaatiokom iteakaan 
ole onneksi tyytynyt käsittelem ään yksin sitä. Komitea ehdotti mm. kansan- 
edustajien neuvostolle nykyistä laajem paa ja korostetum paa päätösvaltaa p o h 
joism aiseen budjettiin  m inisterineuvoston vahvistam an budjettiraam in rajoissa 
sekä m ahdollisuutta useam piin  istuntoihin  vuodessa.

Istuntojen  m äärää on syytä lisätä. Siten kokouksille voitaisiin m äärätä vaih- 
tuvia teem oja sam aan tapaan  kuin jo on tehty syyskokouksen yh teydessä . M yös 
päätöksenteko m uuttu isi dynaam isem m aksi, sillä yleisesti on havaittavissa
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päätöksen teon  ruuhkau tum ista  juuri istuntoa edeltävään aikaan. Lisäksi on to- 
teutettava sihteeristö jen  ja toim intojen yhdistäm inen  siten, että saadaan  tiivis ja 
toim iva kokonaisuus. Pohtia voisi myös, m iten N uorten  Pohjoism ainen N euvos- 
to saataisiin entistä tiiviimmin nivottua Pohjoism aiden neuvoston  työhön. N yt 
n u o re t ovat täällä tarkkailijoina ja saavat toki yleensä hyvin esille sem inaarinsa 
loppudokum entin . H yvä olisi jos nuoret saisivat esitellä sem inaarinsa loppudo- 
kum entin  istunnolle ja siitä voitaisiin keskustella istunnossa.

K iinnostus kaikissa Pohjoism aiden neuvoston  jäsenm aissa on tällä hetkellä 
su u n ta u tu n u t erityisen voim akkaasti E uroopan  kehitykseen. Erilaiset eu rooppa- 
laiset instituutio t ovat nekin  kehittäm ässä to im intaansa ja vastaavat siten  osal- 
taan kasvavaan kiinnostukseen . Siksi myös Pohjoism aiden neuvoston  on 
m uutu ttava parem m aksi ja kiinnostavam m aksi, ettei se jää "Eurooppa-ryntäyk- 
sen" jalkoihin. Sellaiseen organisaatiokom itean ny t jättäm ä ehdo tus on korkein- 
taan hyvä aloitus. Tarpeeksi terävä ja tehokas se ei ole. Tähän työhön on nyt 
ripeästi tartu ttava.

Eeva-Liisa M oilanens anförande i svensk översättning:
I alla de nordiska länderna förs som  bäst en debatt om den europeiska 

in tegrationen. De nordiska ländernas ställning i dagens och m orgondagens 
E uropa är ett tem a som  dryftas i detta sam m anhang . Vi i m ittengruppen  har 
föreslagit en gem ensam  nordisk  EG -utredning.

N ästan  undan tagslö st har m an konsta tera t i alla länder att det nordiska 
sam arbetet blir allt viktigare när Europa integreras oberoende av de enskilda 
ländernas ställning i det nya E uropa. Att behålla N ordens roll som  föregångare 
i det regionala sam arbetet är en m ålsättning värd  att stödja. D etta är dock inte 
möjligt om  vi inte har en kritisk inställning till vår egen verksam het. D et har 
m an i organisationskom m itténs betänkande.

O rganisationskom m ittén  föreslår att rådets verksam het skall in ternationalise- 
ras. D et är viktigt av den anledningen att världen om kring oss förändras och 
påkallar även sam nordiska ställn ingstaganden.

A tt ta m ed u trikesm inistrarna sam t utrikeshandels- och b iståndsm inistrarna i 
det nord iska sam arbetet och att koncentrera de internationella frågorna till 
ekonom iska u tsko tte t är goda m etoder för att nå detta mål. D et är ändam ålsen
ligt att alla u tsko tt behand lar de internationella frågorna inom  respektive fack
om råden .

D et är inte bara den  europeiska in tegrationsutvecklingen u tan  också tilldra
gelserna i vår egen närm iljö som  förutsätter verksam het som  sträcker sig u tan 
för N ordens g ränser. Bl.a. händelserna i Baltikum och föroreningen av våra 
havsom råden  u tgör bevis på detta.

E nbart internationalisering räcker em ellertid inte, och till all lycka h ar inte 
heller organisationskom m ittén  nö jt sig m ed att behandla enbart denna fråga. 
K om m ittén föreslog bl.a. att parlam entarikerförsam lingen skulle få större be
slu tsrä tt om  den nordiska budgeten  inom  den ram  m inisterrådet fastställer sam t 
en m öjlighet a tt hålla flera sessioner p er år.

Sessioner borde hållas oftare. Då kunde m an ha olika tem an för m ötena på 
sam m a sätt som  m an redan  gjort i höstsessioner. D et skulle också innebära att 
beslu tsprocessen  blir m er dynam isk, när m ånga av besluten nu  koncentreras till 
tiden före sessionen. D essu tom  borde sekretariaten  och funktionerna slås sam 
m an så att de t u p p stå r en kom prim erad och fungerande helhet. V idare finns 
det an ledning  att överväga h u r U ngdom ens N ordiska råd  närm are kunde 
kopplas sam m an m ed N ordiska rådets arbete. N u är de unga här som  observa
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törer. Dock får de i allm änhet väl fram  slu tdokum entet från sitt sem inarium .
D et vore bra om de unga fick presen tera  slu tdokum entet inför sessionen. Då 
kunde de t bli förem ål för en ingående debatt.

I N ordiska råde ts sam tliga m edlem sstater är m an idag m est in tresserad  av 
utvecklingen i E uropa. Också olika europeiska institutioner håller på att u t
veckla sin verksam het och på de t sä tte t ges respons på det växande intresset. 
D ärför m åste också N ordiska råde t bli bättre och in tressan tare så att de t inte 
fö rsvinner i "Europa-rusningen". D et förslag som  organisationskom m ittén nu  
har lagt fram  u tgör i allra högst en god inledning på detta. I vilket fall som  helst 
är förslaget inte tillräckligt skarp t och effektivt. D etta m åste vi nu  raskt ta itu 
m ed.

östrand: H err president! Jag vill till fullo instäm m a i vad Elver Jonsson har sagt, 
att kom m unikationsu tskottet i fram tiden bör heta trafik- och m iljöutskottet.

D et kan vara riktigt som  L ennart A ndersson  säger, att m an bör ha korta 
nam n på u tsko tten , m en viktigast m åste ändå vara att nam net på ett utskott 
speglar vad u tsko ttet sysslar m ed. Trafik- och m iljöutskottet är inget långt nam n
- det är kortare än vad det heter nu : kom m unikationsutskottet.

Ett p ;ak tisk t taget enigt kom m unikationsutskott har föreslagit detta nam n, 
och det tycker jag borde respekteras av rådets övriga m edlem m ar. Jag är över
tygad om  att tyngdpunk ten  i utskottets arbete även i fortsättningen kom m er att 
vara trafikfrågor, och då bör det fram gå av nam net.

H err president! Också jag y rkar bifall till ändringsförslag n r 1.

Ändring i m edlem slistan

Det m eddelades att G ustav B jörkstrand läm nat sessionen och ersätts av Tarja 
Kautto och att Eeva T urunen  för resten  av sessionen ersätter Kari H äkäm ies.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Fagerholm : Flera instanser, däribland Finlands delegation, de självstyrande om 
rådena och m ittengrupperna har i sina u tlå tanden  om  den föreslagna organisa- 
tionsreform en varit täm ligen sam stäm m iga på en punkt: Förslagen borde ha 
varit mera långtgående i syfte att effektivera rådsorganisationens arbete och 
åstadkom m a en snabbare behandling  av ärendena och därigenom  kom m a fram  
till snabbare beslut.

Förslaget innebär dock i m ånga avseenden  ett betydande steg fram åt, och vi 
utgår från att detta inte är någon s lu tp roduk t utan att reform arbetet kontinuer
ligt skall fortsätta i fram tiden.

Finlands delegation har fram fört en hel del synpunk ter på förslaget och på 
några pu n k te r reserverat sig mot utskottets betänkande. Juridiska utskottets ta
lesm an L ennart A ndersson  h ar redogjort för de olika reservationerna så jag 
skall begränsa mig till några korta kom m entarer.

N är det gäller frågan om antalet sessioner per år anser vi att två sessioner 
per år är m inim um  om  det nyssnäm nda kravet på en snabbare arbetsrytm  och 
fram för allt e tt snabbare beslu tsfattande skall kunna uppnås.

Beträffande frågeinstitu tet kan vi reservan ter inte finna att förslaget om 
"förespörsel" skulle tillföra rådets arbete något ny tt som  inte kan förverkligas 
inom  ram en för gällande regelverk. N ya typer av frågor skapar enligt vår u p p 
fattning endast förvirring.
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N är de t gäller frågan om  en nord isk  om budsm annainstitu tion  h ar den  fin
ländska delegationen, de självstyrande om rådena och m ittengrupperna fram 
hållit att tiden nu  är m ogen att skrida till handling  och inrätta en nordisk  om 
budsm annainstitu tion  och någon ytterligare u tredn ing  skulle inte behövas, så
som  vi ser det. En nord isk  om budsm an skulle ha en m ycket viktig uppgift att 
bevaka nord iska m edborgares rättigheter i förhållande till nordiska avtal och 
konventioner.

Slutligen vill jag dock uttala m in stora glädje över det tillm ötesgående och 
den  förståelse juridiska u tskottet visat för de självstyrande om rådenas fram 
förda önskem ål.

Tora Aasland Houg: President! D et har væ rt en grundig  redegjørelse fra sakens 
ordfører, L ennart A ndersson , så det er ingen g ru n n  til å gå inn i detaljer i 
d enne saken. H an  h ar redegjort både for hovedsynspunk tene fra Juridisk u t
valg, for organisasjonskom iteens innstilling og for de enkelte reservasjonene.

På vegne av den  venstresosialistiske g ru p p en  vil jeg uttale at det endelige 
forslaget som  N ordisk  Råd nå er invitert til å behandle, er et godt kom prom iss 
mellom  de forskjellige g ruppenes ho ldning til både R ådets organisasjon og 
forsøkene på å effektivisere organisasjonen. D et er et g rundig  og om fattande, 
krevende arbeid som  ligger til g runn . Vi kunne kanskje ha ønsket at man 
hadde kom m et lenger, m en dette gir i hvert fall m uligheter og åpninger for en 
større fleksibilitet og en bedre  hensik tsm essighet for m åten N ordisk  Råd skal 
arbeide på i de tider vi står overfor.

Til s juende og sist er det den politiske viljen som  bestem m er innholdet av 
og n ivået for det nordiske arbeid. D et ville væ rt mulig å gjøre mye m er også in
nenfor den eksisterende struk tur, m en vi får håpe at denne g jennom gangen av 
organisasjonen kanskje kan gi det puffet som  N ordisk Råd trenger for både å 
politisere de enkelte sakene m er og for å åpne seg m er m ot om verdenen  i trygg 
forvissning om  at N orden  har en solid felles plattform . M en da må vi også 
k unne  forlange at den  store velvilje og de store ord, som  vi har hø rt ganske 
mye av også i denne sesjonen, om settes til politisk handling, basert på at m an 
virkelig tror på N ordisk  Råd, og at m an ikke søker andre  organer eller andre  
sam arbeidskonstellasjoner og ser de t som  viktigere enn de nordiske. H vis m an 
ikke h ar troen på at N ordisk  Råd har noe å fare m ed både når det gjelder felles 
verd igrunnlag  og når det gjelder å væ re en politisk kraft også i en europeisk  og 
internasjonal sam m enheng , vel, da fortsetter o rdene å bli store ord.

D et er jo i den sam m enhengen  litt forstem m ende å væ re vitne til at en av de 
tilsynelatende viktigste debattene som  pågår fra denne talerstol om  d en n e  sak, 
hand ler om  hva et av utvalgene skal hete. D et m ener jeg er en debatt som  ikke 
hører hjem m e i en sak hvor vi virkelig skal diskutere N ordisk  Råds kom m ende 
organisering.

D et er vanskelig å vite hvilken rolle N orden  skal spille i fram tiden i de sta
dig skiftende beg ivenhetene som  skjer både i E uropa og verden , og derfor er 
det viktig at vi også er åpne både for selvkritikk og for m uligheter til hele tiden 
å vurdere  N ordisk  Råds rolle.

Vi m ener fra den  venstresosialistiske g ruppens side at det må væ re en 
løpende vurdering  av nettopp  denne både organisatoriske og politiske funksjon 
i N ordisk Råd. Og jeg vil m eget sterk t presisere det positive som  er skjedd ved 
at man nå også ønsker å få regelfestet og gitt en formell åpning for de t in ter
nasjonale engasjem entet som  N ordisk  Råd kan ha.
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Jeg vil også vise til a t dette også er anbefalt av U ngdom m ens N ordiske Råd, 
som  i likhet m ed ganske m ange andre  av oss, m ener at den  internasjonale di
m ensjon er en viktig side ved  N ordisk  Råds fram tid, og at N ordisk  Råd faktisk, 
hvis m an ønsker det, kan bli en politisk kraft også internasjonalt. Så jeg vil 
slutte m eg til dem  som  hittil h a r appellert til m inistrene og M inisterrådet om  å 
ta dette p u n k te t spesielt alvorlig.

Tre korte p u n k te r til de enkelte forslagene: Jeg vil vise til tidligere innlegg 
jeg h a r ho ld t i d en n e  sesjonen, og appellere så sterk t jeg kan om  at m an stø tter 
flertallsinnstillingen n år de t g jelder antall m edlem m er i P residiet - at det blir den  
åpn ingen  som  flertallet nå h ar gått inn  for, på m inst ti og høyst elleve, som  gir 
m ulighet for en g ru p p e  på m inim um  seks rep resen tan ter i N ordisk  Råd til å bli 
rep resen tert i P residiet.

Jeg vil også redegjøre for en endring  i ho ldningen  fra den  venstresosialis- 
tiske g ru p p en . Vi h a r væ rt noe i tvil om  hva vi skal gå inn  for n å r d e t gjelder 
størrelse på valgkom ite. Vi h ar i Juridisk utvalg gått inn  for fem  represen tan ter, 
m en vi er nå kom m et til at vi vil støtte forslaget om  sju rep resen tan ter i valg
kom iteen u t fra at d e t kom m er til å gi en større m ulighet for å få alle g rupper 
m ed.

Til slutt: E t viktig p u n k t i d e t fram legget vi nå står overfor, er de t pålegget 
m an nå faktisk gir de enkelte lands regjeringer i forbindelse m ed E 0S -fo rhand- 
lingene, et pålegg om  at m an får en klausul og en passus i EØS- forhandlingene 
som  sikrer fortsatt nord isk  sam arbeid  på sam m e m åten som  f.eks. Benelux-lan- 
dene har d e t innenfor EF.

N yhage: H err president! O rganisationskom m ittén - och dessvärre  också en 
m ajoritet i juridiska u tsko ttet - har föreslagit en ändring  av u tskottssekreterar- 
nas ställning som  innebär en allvarlig försvagning av utskotten .

D en nuvarande  arbetsordningen  föreskriver att u tsko ttssekreterarens verk
sam het bedrivs enligt vederbörande utskotts anvisningar och m ed självständigt 
ansvar för beredn ingen  av u tskottets arbete. Detta är en självklarhet. D et finns 
således inte den ringaste an ledning  att ändra  nuvarande ordning.

Vi är inom  u tsko tten  fullt kom petenta att själva inom  ram en för gällande 
regler ansvara för uppläggn ingen  och genom förandet av arbetet. Vi har genom 
gående m ycket kunniga och duktiga u tskottssekreterare, som  m ed största an 
svar och om sorg utför sina arbetsuppgifter i enlighet m ed utskottets in tentioner. 
Så har det också varit genom  åren. Varken u tskotten  som  sådana eller deras 
sekreterare är i behov av någon hand ledare  u tanför u tsko ttskretsen . I än m ind
re grad  är någon central styrning av vår verksam het påkallad.

Enligt min m ening finns det en påtaglig risk för att politikernas ställning för
svagas om  den  föreslagna cen tralstyrningen på sekreterarsidan  förverkligas. 
D etta kan väl ändå aldrig ha varit avsikten m ed organisationsu tredningen .

P resid iesekreterarens sam ordning  och ledning av verksam heten  inom  sekre
tariatet är fullt möjlig och har skett inom  nuvarande regelverk. Så bör det också 
vara i fortsättn ingen.

Slutligen kan jag inte underlå ta  att m ed anledning av vad som har skett i 
dessa dagar i juridiska u tsko ttet påtala h u r det går m ed icke önskvärd  styrning 
av vår verksam het. D et som  har skett är ett skolexem pel på h u r det inte skall få 
gå till. D et är presid iet som  slutligen avgör utform ningen av arbetsordningen  
för sekre teraren . D et är min förhoppning  att presidiet handlägger den frågan 
med största klokskap.
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Helge Adam Møller: Æ rede præ sident! Jeg vil godt et kort øjeblik tale om  det 
tidsskrift, som  vi alle i N ordisk  Råd h ar ansvaret for, nem lig N ord isk  K ontakt, 
og jeg taler på vegne af en enig redaktionskom ité.

Vi vil gerne takke flertallet i Juridisk Udvalg, fordi m an har besluttet, at re
daktionskom iteen for N ordisk  K ontakt skal bevares, i m odsæ tn ing  til det, som  
organisationskom iteen foreslog.

Vi må holde fast i, at N ordisk  K ontakt er N ordisk  Råds tidsskrift. D et er 
altså parlam entarikernes tidsskrift, og derfor bør de t også væ re parlam entari
kerne, som  h ar ansvaret for tidsskriftet og som  læ gger retn ingslin jerne for dette 
tidsskrift. D et kan ikke væ re rigtigt at overlade dette alene til em bedsm æ ndene .

D er er så nogle, der siger: Jam en m an kan lægge ansvaret over til p ræ sid iet. 
P ræ sid ie t er jo de 10 dygtigste kv inder og m æ nd, vi har, det er eliten i N ordisk  
Råd. M en er det så rigtigt også at give dem  ansvaret for N ordisk  K ontakt? D et 
m ener vi ikke, for m ed de m ange nye opgaver, præ sid iet får, h ar de ikke nogen 
jordisk m ulighed for også at tage ansvaret for N ordisk  K ontakt. D et vil blive en 
lille bitte biopgave, og derfor vil det alligevel blive em bedsm æ ndene, der kører 
jobbet.

Jeg kan sige, at redaktionskom iteen på vores m øde for 3 dage siden  var 
enige om, at det er parlam entarikerne og ikke em bedsm æ ndene, der skal u d s
tikke retn ingslin jerne for N ordisk  K ontakt. Vi finder derfor, at dette parlam en
tariske job skal væ re redaktionskom iteens, fordi p ræ sid iet ikke har tid og kræ f
ter til det.

M en alle i redaktionskom iteen er også enige om, at p ræ sid iet bør uddelegere 
e t antal beslu tn inger til redaktionskom iteen, at præ sid iet bør give ansvar, fordi 
det er således, at ansvar giver engagem ent.

D et ansvar og det engagem ent, vi god t vil have, at en kom m ende redak
tionskom ité får, er, ganske kort, at det er kom iteen - altså parlam entarikerne - 
der, n å r  p ræ sid iet har fastsat budgette t og ansat chefredaktøren, form ulerer de 
redaktionelle hovedretn ingslin jer, dvs. fastlæ gger udvik lingsplanerne for tids
skriftet, hvor tit d e t skal udgives, om  der skal væ re annoncer og tem annum re
o.s.v.

Vores ho ldn ing  er, at følger m an disse retningslinjer, så vil vi få et endnu  
bedre N ordisk  K ontakt, end vi har i øjeblikket. D erfor tak til flertallet i Juridisk 
U dvalg.

D orte B ennedsen: H r. p ræ sident! Ó lafur G .E inarsson sagde i går fra d en n e  ta
lerstol, at V algkom iteens forslag betyder, at der ikke læ ngere skal væ re li
gestilling mellem landene, idet Island ikke får en ordførerpost. D ette er ikke i 
overensstem m else m ed virkeligheden. Ó lafur E inarsson er selv m edlem  af det 
p ræ sidium , som  har pålagt Valgkom iteen at foretage en fuld rotation, og som  
sam tidig har bed t om, at der blev taget m est m uligt hensyn  til partig ruppernes 
synspunk ter.

I V algkom iteen blev der - bl.a. af mig, m en også af andre - klart givet ud tryk  
for, at vi m ente, at Island skulle have en ordførerpost, m en da vi i den  sidste 
periode har haft en islandsk socialdem okratisk ordfører, og da den  islandske 
delegation består af 1 socialdem okrat, 1 fra V enstregruppen  og 5 borgerlige 
m edlem m er, fandt vi det un d er hensyn  til ro tationen naturligt, at den kom 
m ende islandske ordfører kom fra den borgerlige fløj.

K onkret pegede vi på, at ordførerposten  for Juridisk U dvalg kunne udpeges 
fra Island i s tede t for fra D anm ark, som  har 2 ordførerposter. D erved ville der
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blive taget hensyn  til landefordelingen, der blev fuld rotation, og der blev taget 
hensyn  til p artig ru p p em es ønsker om  udvalg.

Jeg er ikke i stand  til at forklare, hvad  der er sket i den borgerlige lejr i Is
land, m en de h a r ikke villet tage im od tilbudet om en ordførerpost, og så må 
jeg konstatere, at ansvaret, for at Island ikke får en ordførerpost, alene ligger 
hos den  borgerlige islandske fløj.

H r. p ræ siden t, lad mig slu tte m ed at sige, at jeg h a r forstået, a t h r. Lars P. 
G am m elgaard ønsker, at m an skal ned læ gge delegationerne og styrke parti- 
g ru p p ern e . H an  h ar fra denne talerstol sagt, at det har han  givet klart udtryk 
for ved m ange lejligheder.

Jeg er enig i, at vi på den  m åde bør politisere arbejdet, m en vil godt føje til, 
at m age til dobbeltm oral som  den , h r. Lars P. G am m elgaard h er h ar givet u d 
tryk for, h ar jeg s jæ lden t set. I de spørgsm ål, bl.a. i forhold til O rganisations
kom iteens beretn ing, hvor det drejer sig om  politisering - h er tæ nker jeg på at 
få p artig ru p p em e rep ræ sen tere t i p ræ sid iet - er det just De K onservative, som  
h ar reserveret sig.

Så jeg giver ikke så forfærdelig m eget for hr. Lars P. G am m elgaards m arke
ringer ud  af v induet, så læ nge han  ikke tager konsekvensen  af sine m arkeringer 
i det daglige arbejde i rådet.

Ólafur G. Einarsson: H r. p ræ siden t! D orte B ennedsen sagde, at det ikke var i 
overensstem m else m ed virkeligheden, det jeg sagde om, at der ikke læ ngere 
var ligestilling m ellem landene. D et er der ikke, og det bliver der ikke, hvis vi 
ved tager forslaget fra m in isterrådet om æ ndring  af § 52 i Helsingforsaftalen.

D orte B ennedsen  sagde også, at hvis de borgerlige partier i Island havde 
taget fo rm andsposten  i Juridisk Udvalg, så ville der have væ ret fuld rotation i 
fo rm andsposterne. D et er heller ikke rigtigt, fordi Island jo har haft fo rm ands
posten  i Juridisk Udvalg, og hvis den igen var gået til Island, kun  ved at de 
borgerlige partier fik ordførerposten  i stedet for en socialdem okrat, så var der 
ikke fuld rotation . D et var det, jeg gerne ville sige, h r. p ræ siden t.

Jeg vil også føje til, a t de borgerlige partier i Island jo har to p rim æ rposter, 
dvs. de to poster i præ sidiet, en fra den konservative g ruppe  og en fra M itten
g ru p p en . D et er derfor, synes vi, retfæ rdigt, at den  tredje p rim æ rpost gik til 
Socialdem okraterne i Island.

Gammelgaard: Til fru D orte B ennedsen: Jeg har i en ræ kke m øder i udvalgene 
gjort opm æ rksom  på m ine sy nspunk ter om, at p artig ruppem e burde styrkes, 
ja, bu rde afløse de nationale delegationer. Vi bør opdele os efter partiskel og 
ikke efter nationale m odsæ tn inger. D et har jeg gjort så stæ rkt, som  det overho
vedet har v æ re t muligt. Jeg h ar også gjort det skriftligt - som  jeg sagde det før -
i forhold til rådets udvalg.

Jeg kender ikke noget til, at jeg som  m edlem  af rådet skulle have taget re
servation i forhold til at gennem føre denne tanke.

Dorte Bennedsen: Ja, så må jeg konstatere, hr. præ sident, at h r. Lars P. G am 
m elgaard øjensynlig ikke h ar læ st pap irerne, for D en K onservative G ruppe har 
som  sådan  reservere t sig over for forslaget om  at udvide antallet af præ sidie- 
m edlem m er til 11, og form ålet m ed denne udvidelse var jo just at sikre en parti- 
rep ræ sen tation  for den g ruppe, der er på 6 m edlem m er i dag.

Til bem æ rkn ingerne fra O lafur G. E inarsson vil jeg sige, at sagen var, at de 
borgerliges to p artig rupper skulle besæ tte 3 ordførerposter, og den socialdem o
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kratiske g ru p p e  skulle besæ tte 3 ordførerposter. D er var altså fuld m ulighed 
for, hvis Island ikke ønskede at have Juridisk Udvalg, at m an så havde rokeret 
sig imellem.

Jeg konsta terer, a t dette problem  rettelig skulle løses af den  borgerlige fløj.
Vi forsøgte gennem  tre m øder m ed forskellige m odeller, og vi må konstatere , at 
Island er en d t m ed - ved Ó lafur G. E inarsson i præ sid iet - at sige nej til, at der 
kom  en islandsk ordfører.

Gammelgaard: M an kan da udm æ rket lade et præ sidium , der består af 10 
m edlem m er, opdele sig efter partipolitiske retningslinjer. M an kan udm æ rke t 
forestille sig, at e t såd an t p ræ sid ium  på 10 m edlem m er sam m ensæ ttes efter 
p artiernes indstillinger. D et er der da intet, der forhindrer.

K om stedt: H err p resident! Jag h ar ju haft fö rm ånen att ingå i o rganisations
kom m ittén, och jag skall därför inte närm are gå in på de frågor som  n u  b eh an d 
las. Vad vi h ar kom m it fram  till är väl dokum enterat, och jag har avgivit en del 
reservationer i detta ärende, om  antalet sessioner, om  presidiets storlek o.s.v .

Jag vill bara helt kort ta u p p  en nam nfråga. Vi föreslog inte någon ändring  
av budget- och kontrollutskottets benäm ning . U tskottet har anfört en avvikande 
uppfattn ing . Vi tycker att benäm ningen  budget- och kontro llu tskottet är ganska 
bra. A llm änhetens kännedom  om  N ordiska råde t är inte så stor, och det kan 
kn ap p ast vara en belastning om m an av ett utskotts nam n kan utläsa vad det 
sysslar m ed, och vi ägnar oss åt budget- och kontrollarbete. Jag tro r också att 
u tskottets uppgifter i fortsättn ingen m inst lika m ycket kom m er att ligga på kon
tro llfunktionen som  på budgethan teringen .

H err presiden t! Jag yrkar att det nuvarande  nam net på budget- och kontro l
lu tskottet bibehålls.

S edan bara helt kort ytterligare en sak. Vi d isku terar nu  förändringar av 
N ordiska råde ts organisationsform er, och det kan då vara värt för alla parla
m entarikerna att notera, att oavsett h u r  m ånga o rganisationsu tredningar och 
förändringar av kom m ittéer som  m an än gör, blir N ordiska råde t aldrig bättre 
än vad som  kom m er fram  av det arbete som  uträttas där. Jag tror att parlam en
tarikerna m åste ålägga sig en större disciplin. D en h är sessionen h ar hittills varit 
m ycket dålig i detta  avseende. Vid något tillfälle u n d er förm iddagspasset i går 
var bara 44 valda ledam öter, alltså hälften, närvarande u n d er voteringarna. I 
vissa u tsko tt är det alldeles bedrövligt m ed närvaron  på sam m anträdena, trots 
att vi tar tid i an sp råk  för sta tsråd  och andra  genom  att kalla dem  dit. Skall vi 
ställa krav på andra , m åste vi också skärpa oss själva. N är vi n u  organiserar om 
oss, låt oss också bli bättre i detta avseende.

S edan  d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering m edelst voterings- 
ap p a ra t beträffande utskottets förslag till rekom m endationer och in terna beslu t 
m ed an ledning  av m edlem sförslag A 945/'j , p u nk te rna  I, III och IV.

För u tskottets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne, A ndersson  Arne, A ndersson  

Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen D orte, Björk G unnar, D avidsen Terje, 
Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P ., G lønborg 
K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, 
G yldenkilde Lilli, H an sen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, 
H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora A asland,
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H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, 
Jäätteenm äki A nneli, Jørgensen A nker, K autto Tarja, K ekkonen Antero, 
K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore 
A., Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller Helge Adam, 
N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, O scarsson Berit, Påll Pétursson , 
Porom aa B runo, P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, R yynänen Mirja, 
Salm én Olof, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, 
S vensson Sten, Syse Jan P „ Söder Karin, S ønderby Peder, Talleraas A nders, 
T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen 
Ernst, ö h rsv ik  Lena, ö s tra n d  Olle

Mot u tsko ttets förslag röstade:
H reggviður Jönsson, Kallsberg Anfinn

Ö lafur G. E inarsson avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, B lankenborg H aakon, Exner Lahja, G udm undse th  Roger, 

H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, K jæ rsgaard 
Pia, M oilanen Eeva-Liisa, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen 
Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Otto, W erner Lars

Utskottets förslag till rekommendationer och interna beslut, enligt punkterna I, III och 
IV hade sålunda antagits med 67 röster mot 2. 1 medlem avstod från att rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst vo teringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till in te rn t beslu t m ed an ledning  av m edlem sförslag A 945/j, p u n k t II.

För u tskottets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne , A ndersson  Lennart, A nnersted t 

Ylva, B ennedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, 
Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl 
I., H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H an sen  Søren, H auan  Äshild, H augen  Helga, 
H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, 
H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, 
Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, 
K nudsen  G rete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore 
A., L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller Helge Adam , 
N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, Ö lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, 
Påll P étu rsson , Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, R otnes Marit, 
R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg 
Karl-Erik, Svensson  Sten, Syse Jan P ., Söder Karin, Talleraas A nders, T urunen  
Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, 
Ö hrsvik Lena, ö s tra n d  Olle

Mot u tskottets förslag röstade:
A ndersson  A rne, H reggviður Jönsson

G am m elgaard Lars P. avstod från att rösta.
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F rånvarande var:
A lvheim  John, Friðrik S ophusson , G lønborg K nud, H åkansson  Olle, 

Johansen Lars Emil, Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, M oilanen Eeva-Liisa, 
Pietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål 
Atle, S teenhold t O tto, S ønderby P eder, W erner Lars

Utskottets förslag till internt beslut enligt punkt II hade sälunda antagits med 69 röster 
mot 2. 1 medlem avstod från att rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag att inte företa sig något m ed anledning av ändringsförslag A  945Ä/j och 
förslagsställarnas förslag till in tern t beslut.

För u tskottets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersen H anne, A ndersson  

Arne, A ndersson  Lennart, B ennedsen Dorte, Exner Lahja, Friðrik Sophusson , 
G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen Thor-Eirik, 
G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H ansen  Søren, 
H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, 
H oug Tora A asland, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, 
Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, 
K nutzen Thea, L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller 
H elge Adam , N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Påll P étursson , Porom aa Bruno, R otnes Marit, Sasi Kimmo, 
S ighvatur Björgvinsson, Svensson Sten, Syse Jan P., Söder Karin, Talleraas 
A nders, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen Ernst, 
Ö hrsvik Lena

För ändringsförslaget röstade:
A nnersted t Ylva, Björk G unnar, Fagerholm  K arl-G unnar, G lønborg K nud, 

H agen  Carl I., H reggvidur Jönsson, Jonsson Elver, Kallsberg Anfinn, Kautto 
Tarja, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Poulsen Kaj,
Riihijärvi Heikki, R yynänen Mirja, Salm én Olof, Svartberg Karl-Erik, S ønderby 
Peder, U eland Ole Gabriel, ö s tra n d  Olle

D avidsen Terje, G am m elgaard Lars P. avstod från att rösta.

F rånvarande var:
B lankenborg H aakon, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, K jæ rsgaard  Pia, 

M oilanen Eeva-Liisa, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen  Eino, 
Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Otto, W erner Lars

Ändringsförslaget hade sålunda förkastats med 54 röster mot 20. 2 medlemmar avstod 
från att rösta.

H ärefter företogs votering  m edelst vo teringsappart beträffande u tskottets för
slag att inte företa sig något m ed an ledning  av A  945Ä/j.

För u tskottets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne, A ndersson  A rne, A ndersson  

L ennart, B ennedsen  D orte, B lankenborg H aakon, Exner Lahja, Friðrik S ophus-
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son, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G yldenkilde 
Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, H augen  Helga, 
H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H regg- 
v iður Jónsson, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jäätteenm äki Anneli, 
Kautto Tarja, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, Liltved Tore 
A., L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, 
M øller H elge Adam , N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. Einars- 
son, O scarsson Berit, Påll P étu rsson , Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, Riihijärvi 
Heikki, R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sasi Kimmo, S ighvatur 
Björgvinsson, S vartberg Karl-Erik, S vensson  Sten, Syse Jan P ., Söder Karin, 
Sønderby  P eder, Talleraas A nders, T u runen  Eeva, U eland Ole Gabriel, W eiss 
Birte, W roldsen Ernst, ö h rsv ik  Lena

Mot u tsko ttets förslag röstade:
A nnersted t Ylva, Björk G unnar, Kallsberg Anfinn, V äänänen  M arjatta, 

Ö strand  Olle

D avidsen Terje, G am m elgaard Lars P ., H agen  Carl I., Jonsson Elver, K om stedt 
Wiggo avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, Fagerholm  K arl-G unnar, G ulbrandsen  

Thor-Eirik, G ustafsson H ans, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, Jón 
K ristjánsson, Jørgensen  A nker, K jæ rsgaard  Pia, K nutzen  Thea, P ietikäinen 
Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teen- 
ho ld t O tto, W erner Lars

Utskottets förslag att inte företa sig något med anledning av ändringsförslaget hade så
lunda antagits med 60 röster mot 5. 5 medlemmar avstod från att rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till in te rn t beslu t m ed an ledning  av m edlem sförslag A  945/j, p u n k t V 
och reservan ternas (K arl-G unnar Fagerholm , Elsi H etem äki-O lander och M ats 
N yby) förslag.

För u tskottets förslag röstade:
A lsaker Svein, A ndersen  H anne , A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, 

B ennedsen  D orte, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik 
S ophusson , G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, Gul
b randsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H an 
sen  Ivar, H an sen  J.K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, H jörleifur 
G uttorm sson, H oug  Tora A asland, H reggviður Jónsson, Jelved M arianne, Jón 
K ristjánsson, Jonsson Elver, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard  Pia, K nudsen  Grete, 
K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad 
G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller H elge A dam , N ielson Poul, 
N yhage H ans, ÓÍafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étursson , Porom aa 
Bruno, P ou lsen  Kaj, R otnes M arit, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, 
Svensson  Sten, Söder Karin, S ønderby P eder, Talleraas A nders, U eland Ole 
Gabriel, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena, ö s tra n d  Olle

För reservanternas förslag röstade:
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Ajo Aimo, A ndersson  A rne, Björk G unnar, Fagerholm  K arl-G unnar, H ete- 
m äki-O lander Elsi, H urskainen  Sinikka, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg Anfinn, 
K autto Tarja, K ekkonen A ntero, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, Riihijärvi 
H eikki, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sasi Kimmo, Syse Jan P., T urunen  Eeva, 
V äänänen  M arjatta

G am m elgaard Lars P  avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, 

P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål 
Atle, S teenhold t O tto, W erner Lars

Reservanternas förslag hade sålunda förkastats med 57 röster mot 19. 1 medlem avstod 
från att rösta.

H ärefter upp togs till votering, m edelst voteringsapparat, u tskottets förslag till 
in te rn t beslu t m ed an ledning  av m edlem sförslag A  945/j, p unk t V.

För u tskottets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen  

D orte, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophusson , 
G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G yldenkilde Lilli, 
H agen  Carl I., H an sen  Ivar, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H au 
gen H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora Aas- 
land, H reggviður Jónsson, Jelved M arianne, Jonsson Elver, Jäätteenm äki A n
neli, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, 
K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, Lunde 
Kjellbjørg, M øller H elge Adam , N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur 
G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étu rsson , Porom aa Bruno, P oulsen  Kaj, 
Riihijärvi Heikki, R otnes Marit, R yynänen Mirja, Salm én Olof, S ighvatur Björg
vinsson, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Söder Karin, S ønderby Peder, 
Talleraas A nders, U eland Ole Gabriel, W eiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik 
Lena, ö s tra n d  Olle

Mot u tsko ttets förslag röstade:
A ndersson  A rne, Björk G unnar, H urskainen  Sinikka, Kallsberg Anfinn, 

K autto Tarja, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta

G am m elgaard Lars P., Sasi Kimmo avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersen  H anne, A ndersson  Claes, Fagerholm  K arl-G unnar, 

G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, H åkansson  Olle, Johansen  Lars 
Emil, Jón K ristjánsson, Jørgensen Anker, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva- 
Liisa, Pietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen 
Pål Atle, S teenhold t O tto, Syse Jan P „ W erner Lars

Utskottets förslag till internt beslut hade sålunda antagits med 59 röster mot 7. 2 med
lemmar avstod från att rösta.
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H ärefter företogs votering m edelst vo te ringsappart beträffande u tskottets för
slag till in terna beslu t m ed an ledning  av m edlem sförslag A  945/j, p u n k t VI, och 
konservativa g ru p p en s reservation .

För u tsko ttets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne , A ndersson  Lennart, A nnersted t 

Ylva, B ennedsen D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen  Terje, 
Exner Lahja, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, 
G u lb randsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, 
H an sen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H jörleifur G ut
to rm sson , H oug  Tora A asland, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jäätteen
mäki A nneli, Jørgensen A nker, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard 
Pia, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, O scarsson Berit, Påll Pé
tu rsson , Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, R yynä
n en  Mirja, Salm én Olof, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, Söder 
Karin, Sønderby  P eder, U eland Ole Gabriel, W eiss Birte, W roldsen E rnst, ö h r 
svik Lena, Ö strand  Olle

För reservan ternas förslag röstade:
A lvheim  John, A ndersson  A rne, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophus

son, G am m elgaard Lars P ., H agen  Carl I., H etem äki-O lander Elsi, H reggviður 
Jönsson, Jön K ristjånsson, Kallsberg A nfinn, K nutzen Thea, K om stedt Wiggo, 
Liltved Tore A., M øller H elge Adam , N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, Sasi 
Kimmo, S vensson  Sten, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta

F rånvarande var:
A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, Johansen  Lars Emil, Jonsson Elver, N yby 

M ats, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen 
Pål Atle, S teenhold t O tto, Syse Jan P., W erner Lars

Reservanternas forslag hade sålunda förkastats med 54 röster mot 21.

H ärefter upp togs till votering, m edelst vo teringsapparat, u tskottets förslag till 
in te rn t beslu t m ed an ledning  av p u n k ten  VI i m edlem sförslag A  945/j.

För u tskottets förslag röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen Dorte, 

B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, G lønborg K nud, G røndahl 
Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, 
G yldenkilde Lilli, H an sen  Ivar, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, 
H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora 
A asland, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, J<5n K ristjånsson, K jæ rsgaard 
Pia, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, Lundblad G rethe, Lunde Kjellbjørg, 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, N yby M ats, O scarsson 
Berit, Påll P étursson , P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, Rotnes M arit, R yynänen 
Mirja, S ighvatur B jörgvinsson, Svartberg Karl-Erik, Söder Karin, S ønderby P e
der, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hr
svik Lena, Ö strand  Olle

M ot utskottets förslag röstade:
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A lvheim  John, A ndersson  A rne, Björk G unnar, Friðrik S ophusson , G am 
m elgaard Lars P., H agen  Carl I., H reggviður Jönsson, Kallsberg Anfinn, Kautto 
Tarja, K ekkonen A ntero, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., 
M øller H elge A dam , N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, Salm én Olof, Sasi 
Kimmo, Talleraas A nders, T urunen  Eeva

Fagerholm  K arl-G unnar, Jonsson Elver, S vensson  S ten avstod från att rösta. 

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersen  H anne , A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, Johansen  

Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, P ietikäinen Sirpa, Porom aa 
Bruno, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, 
S teenhold t O tto, Syse Jan P., W erner Lars

Utskottets förslag till internt beslut hade sålunda antagits med 49 röster mot 20. 3 med
lemmar avstod från att rösta.

H ärefter upp togs till votering, m edelst vo teringsapparat, u tskottets och 
reservan ternas (Lennart A ndersson , Jan P. Syse, Kirsti Kolle G røndahl, Birte 
Weiss och H elge A dam  Møller) förslag till in te rn t beslut m ed an ledning  av 
m edlem sförslag A  945/j, p u n k t VII .

För u tsko ttets förslag röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen H anne, Fagerholm  K arl-Gunnar, 

H agen Carl I., H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, Kautto Tarja, 
K jæ rsgaard Pia, Påll P étursson , Riihijärvi Heikki, S ighvatur B jörgvinsson,

För reservan ternas förslag röstade:
Ajo Aimo, A ndersson  Arne, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B enned

sen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, 
Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti 
Kolle, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, Gyl
denkilde Lilli, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  H elga, H oug 
Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, Jäätteenm äki Anneli, 
Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jørgensen Anker, Kallsberg 
A nfinn, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari, 
K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, Lunde Kjellbjørg, M etsä
mäki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge Adam , N ielson Poul, N yby 
M ats, N yhage H ans, Ö hrsvik Lena, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Ö s
trand  Olle, Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, R otnes Marit, R yynänen Mirja,
Salm én Olof, Sasi Kimmo, Söder Karin, Svartberg Karl-Erik, Svensson  Sten, 
Syse Jan P., Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen 
M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst

Sønderby P eder avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, H ansen  Ivar, Johansen Lars Emil, 

P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål 
Atle, S teenhold t O tto, W erner Lars
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Utskottets förslag hade sålunda förkastats med 64 röster mot 12. 1 medlem avstod från 
att rösta.

H ärefter upp togs till votering, m edelst voteringsapparat, reservan ternas förslag 
till in te rn t beslu t m ed an ledning  av m edlem sförslag A  945//, p u n k t VB.

För reservan ternas förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A nnersted t 

Ylva, B ennedsen  D orte, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, 
Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti 
Kolle, G u d m u n d se th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, Gyl
denkilde Lilli, H ansen  J.K., H an sen  Søren, H auan  Åshild, H augen  H elga, He- 
tem äki-O lander Elsi, H oug Tora A asland, H reggviður Jónsson, H urskainen  Si
nikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, K ekkonen A ntero, 
K nudsen  G rete, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, Lundblad G rethe, M etsäm äki 
Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby M ats, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Poulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, R yynänen  Mirja, 
Salm én Olof, Sasi Kimmo, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, S öder Karin, 
S ønderby P eder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänä
n en  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

Mot reservan ternas förslag röstade:
A lvheim  John, H agen  Carl I., Kallsberg A nfinn, K om stedt Wiggo, Liltved 

Tore A., L unde Kjellbjørg, S ighvatur Björgvinsson

Fagerholm  K arl-G unnar, H jörleifur G uttorm sson  avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A ndersen  H anne , A ndersson  Claes, Björk G unnar, H ansen  Ivar, H åkansson  

Olle, Johansen Lars Emil, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, K autto Tarja, 
K jæ rsgaard Pia, M øller H elge Adam , N ielson Poul, Påll P étursson , Pietikäinen 
Sirpa, P orom aa B runo, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen 
Pål Atle, S teenhold t O tto, Syse Jan P., W erner Lars

Reservanternas forslag till internt beslut hade sålunda antagits med 57 röster mot 7.
2 medlemmar avstod från att rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst vo teringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till in te rn t beslu t m ed an ledning  av m edlem sförslag A  945/j, p u n k t VIII 
och konservativa g ru p p en s reservation .

För u tskottets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne , A ndersson  Lennart, A nnersted t 

Ylva, B ennedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, 
Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, 
G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde 
Lilli, H an sen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H urskainen  Sinikka, 
Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgen
sen  A nker, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, 
L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, Ni-
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elson Poul, N yby M ats, O scarsson Berit, Påll P étursson , P orom aa Bruno, P oul
sen  Kaj, R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, S ighvatur Björgvinsson, 
Svartberg Karl-Erik, Söder Karin, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta,
Weiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

För reservan ternas förslag röstade:
A ndersson  A rne, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P ., H an sen  Ivar, 

H reggviður Jönsson, Kallsberg Anfinn, K nudsen  Grete, K om stedt Wiggo, Lilt- 
ved Tore A., M øller H elge Adam , N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, Riihijärvi 
Heikki, Sasi Kimmo, Svensson  Sten, Syse Jan P., Sønderby Peder, Talleraas 
A nders, T urunen  Eeva

H agen  Carl I. avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, 

K jæ rsgaard Pia, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, 
Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, W erner Lars

Reservanternas förslag hade sålunda förkastats med 56 röster mot 19. 1 medlem avstod 
från att rösta.

Utskottets förslag till internt beslut antogs.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till rekom m endation m ed anledning av m inisterrådsförslag B 118/j, 
p u n k t 1

För u tsko ttets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersen  H anne, A ndersson  

A rne, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, B ennedsen D orte, Björk G unnar, 
B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, 
Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti 
Kolle, G u d m u n d se th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H agen  
Carl I., H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  H elga, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H urskainen  Sinikka, 
Jelved M arianne, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, K autto 
Tarja, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, 
K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L undblad G rethe, L unde 
Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, Møller H elge Adam , N ielson 
Poul, N yby M ats, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P é
tu rsson , Porom aa Bruno, Poulsen  Kaj, Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, R yynä
nen  Mirja, Salm én Olof, Sasi Kimmo, S ighvatur B jörgvinsson, Svartberg Karl- 
Erik, Svensson  Sten, Syse Jan P., Söder Karin, Talleraas A nders, T urunen  
Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, 
Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

Mot u tsko ttets förslag röstade:
G ustafsson H ans, Jón K ristjánsson, Kallsberg A nfinn

H reggviður Jönsson och S ønderby P eder avstod från att rösta.
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F rånvarande var:
A ndersson  Claes, H ansen  Ivar, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, 

Pietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål 
Atle, S teenhold t O tto, W erner Lars

Utskottets förslag till rekommenation hade sålunda antagits med 72 röster mot 3. 2 med
lemmar avstod frånatt rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till rekom m endation m ed anledning av m inisterrådsförslag B 118/j, 
p u n k t 2, och reservan ternas två förslag (reservation I: K arl-G unnar Fagerholm , 
Elsi H etem äki-O lander och M ats N yby: reservation II: den  konservativa 
gruppen)

För reservation  I röstade:
Ajo Aimo, A ndersen  H anne , A nnersted t Ylva, Björk G unnar, Fagerholm  

K arl-G unnar, G ulbrandsen  Thor-Eirik, H etem äki-O lander Elsi, Jelved M arianne, 
Jón K ristjánsson, Jäätteenm äki Anneli, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nuu t
tila Sakari, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson 
Poul, N yby M ats, P oulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, Rotnes M arit, R yynänen  Mirja, 
Salm én Olof, Sasi Kimmo, Söder Karin, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, 
V äänänen M arjatta,

För reservation  II röstade:
Alsaker Svein, Alvheim John, A ndersson  Arne, Exner Lahja, Friðrik Sop

husson , G am m elgaard Lars P., H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H reggviður Jöns
son, Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, 
K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., M øller H elge Adam , N yhage H ans, Ó lafur G. 
E inarsson, S vensson  Sten, Syse Jan P., Sønderby Peder, Talleraas A nders

A ndersson  Lennart, B ennedsen Dorte, D avidsen Terje, G lønborg K nud, G røn
dahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, 
H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora 
Aasland, Jonsson Elver, Jørgensen A nker, Lundblad G rethe, O scarsson Berit, 
Påll P étursson , Porom aa Bruno, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, 
Weiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena och Ö strand  Olle avstod från att 
rösta.

F rånvarande var:
A ndersson  Claes, B lankenborg H aakon, H augen  Helga, H urskainen  Si- 

nikka, H åkansson  Olle, Johansen  Lars Emil, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson 
M arianne, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenholdt Otto, W erner 
Lars

Reservation II hade sålunda förkastats med 28 röster mot 22. 25 medlemmar avstod från 
att rösta.

H ärefter upp togs till votering utskottets förslag till rekom m endation och 
förslaget i reservation  I.

För utskottets förslag till rekommendation röstade:
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Alsaker Svein, A ndersen  H anne , A ndersson  Lennart, B ennedsen  Dorte, 
B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophusson , Gløn- 
borg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undseth  Roger, G ulbrandsen  Thor-Ei- 
rik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora A as
land, Jelved M arianne, Jonsson Elver, Jørgensen Anker, K jæ rsgaard Pia, K nud
sen  G rete, L undblad G rethe, M øller H elge Adam , N ielson Poul, Ó lafur G. Ei
narsson , O scarsson Berit, Påll Pétursson , Porom aa Bruno, Poulsen Kaj, Rotnes 
Marit, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, Syse Jan P., S ønderby P e
der, U eland Ole Gabriel, Weiss Birte, W roldsen Ernst, ö h rsv ik  Lena, ö s tra n d  
Olle

Fór reservation  I röstade:
Ajo Aimo, A nnersted t Ylva, Björk G unnar, Fagerholm  K arl-G unnar, H ete- 

m äki-O lander Elsi, H urskainen  Sinikka, Jón Kristjánsson, Kautto Tarja, Kekko
nen  A ntero, K nuuttila Sakari, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, N yby 
M ats, Riihijärvi Heikki, R yynänen Mirja, Salm én Olof, Sasi Kimmo, Söder Ka
rin, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta

A ndersson  A rne, G am m elgaard Lars P., H agen  Carl I., H reggviður Jönsson, 
Kallsberg Anfinn, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., N yhage 
H ans, Svensson  S ten och Talleraas A nders avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, Johansen Lars Emil, 

Jäätteenm äki Anneli, L unde Kjellbjørg, Pietikäinen Sirpa, Sam uelsson M ari
anne, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenholdt O tto, W erner Lars

Förslaget i reservation l hade sålunda förkastats med 44 röster mot 20. 11 medlemmar 
avstod från att rösta.

H ärefter upp togs till votering utskottets förslag till rekom m endation.

För rekommendationen röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne, A ndersson  Lennart, B ennedsen  

Dorte, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, G lønborg K nud, 
G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafs
son H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H au 
gen H elga, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora Aasland, H urskainen  Sinikka, 
Jelved M arianne, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, Kautto 
Tarja, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, Lundblad G rethe, Lunde Kjellbjørg, 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, Møller Helge Adam , N ielson Poul, N yby 
Mats, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll Pétursson , Porom aa Bruno, 
Poulsen Kaj, R otnes Marit, R yynänen Mirja, Salm én Olof, Sasi Kimmo, S ighva
tu r Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, Syse Jan P., Söder Karin, S ønderby P e
der, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, Weiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik 
Lena, ö s tra n d  Olle

Mot rekom m endationen  röstade:
A nnersted t Ylva, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., H regg- 

viður Jónsson, Jón K ristjánsson, Kallsberg Anfinn, K nutzen Thea, K om stedt
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Wiggo, Liltved Tore A., N yhage H ans, Riihijärvi Heikki, Svensson  Sten, Vää
n än en  M arjatta

A ndersson  A rne, Friðrik S ophusson , H agen  Carl I. och Talleraas A nders avstod 
frän att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, Björk G unnar, H ansen  Ivar, H etem äki- 

O lander Elsi, H åkansson  Olle, Johansen  Lars Emil, K ekkonen A ntero, 
K jæ rsgaard  Pia, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen  Eino, 
S k jervengen Pål Atle, S teenho ld t O tto, W erner Lars

Rekommendationen hade sålunda antagits med 55 röster mot 13. 4 medlemmar avstod 
från att rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till rekom m endation  m ed an ledning  av m inisterrådsförslag B 118/j, 
p u n k t 3, och reservan ternas (den  konservativa g ruppen) förslag.

För u tsko ttets förslag röstade:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersen  H anne , A ndersson  Lennart, A nnersted t 

Ylva, B ennedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, 
Exner Lahja, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, 
G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H an sen  Ivar, 
H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  H elga, H jörleifur G ut
torm sson, H oug  Tora A asland, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jørgensen 
A nker, K autto Tarja, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, K nuuttila Sakari, 
L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, N ielson Poul, N yby 
M ats, O scarsson Berit, Påll P étu rsson , P orom aa Bruno, Poulsen  Kaj, R otnes 
M arit, Salm én Olof, S vartberg Karl-Erik, Söder Karin, Sønderby  P eder, U eland 
Ole Gabriel, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

För reservan ternas förslag röstade:
A ndersson  A rne, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , Gam m el

gaard  Lars P ., H etem äki-O lander Elsi, H reggviður Jónsson, Jön K ristjånsson, 
Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard  Pia, K nutzen Thea, 
K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., M oilanen Eeva-Liisa, M øller H elge Adam , 
N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, Riihijärvi Heikki, R yynänen Mirja, Sasi 
Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svensson  Sten, Syse Jan P ., Talleraas A nders, 
T urunen  Eeva, V äänänen  M arjatta

H agen  Carl I. avstod från att rösta.

F rånvarande var:
A lvheim  John, A ndersson  Claes, H åkansson  Olle, Johansen  Lars Emil, 

Jonsson  Elver, P ietikäinen Sirpa, Sam uelsson M arianne, S iuruainen Eino, 
Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, W erner Lars

Reservanternas förslag hade sålunda förkastats med 49 röster mot 26. 1 medlem avstod 
från att rösta.

Utskottets förslag till rekommendation antogs.
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U tskottets förslag att inte företa sig något m ed an ledning  av m edlem sförslag 
A 926/j bifölls.

9

C 11/j: Berättelser för 1989 på juridiska utskottets sakområde

Juridiska u tsko ttet h ad e  föreslagit att N ordiska råde t lägger de till u tsko ttet 
hänv isade berättelserna till handlingarna.

U tskottets förslag bifölls.

E-saker

E 21: Friga till Nordiska ministerrådet angående handikapporganisationerna 
som  företrädare för konsum entgrupper1

Lena öhrsvik : H err president! Jag vill till N ordiska m in isterrådet ställa följande 
fråga:

På vilket sä tt h a r handikapporgan isationerna i de nordiska länderna involve
rats i de t nordiska standard iseringsarbete t och i övrigt i sam arbetspro jek ten  på 
konsum entom rådet?

Industri- og energim inister Anne Birgitte Lundholt: H r. p ræ sident! For at st
yrke forbrugerindflydelsen  i europæ isk  og internationalt s tandard iseringsar
bejde har m in isterrådet etableret et nordisk  netvæ rk  m ed en kon tak tperson  i 
hvert land til a t følge m ed i de standardiseringsforslag , som  h ar særlig forbru
gerin teresse.

K ontak tpersonerne kom m er fra forbrugerorganerne eller s tandard iserings
organisationerne. De sørger for nordiske sam rådsm øder, hvor m an koord inerer 
ho ldningen  til in ternationale forslag og fordeler opgaverne imellem sig, inden  
nationale fo rb rugerrep ræ sen tan te r deltager i in ternationale kom iteer og ar
bejdsgrupper.

H andicaporganisationerne inddrages i dette arbejde på nationalt plan. For- 
b rugero rganem e i N o rd en  har traditionelt god kontakt m ed hand icaporgan isa
tionerne. F .eks. i D anm ark og i N orge er handicaporganisationerne rep ræ se n 
tere t d irekte i fo rbrugerrådene. I Finland og i Sverige ho lder konsum ent- 
verkerne sam rådsm øder m ed forskellige handicaporganisationer. H and icap in 
te resserne indgår i fo rb rugerorganernes daglige arbejde, f.eks. ved  afprøvning 
af fo rbrugsvarer og i in form ationsvirksom heden. I konkrete tilfælde deltager 
handicaporganisationerne i arbejdet m ed sagkyndig  b istand.

D enne n æ re  kontak t bør sikre, at hand icappedes in teresser bliver varetaget i 
d e t nord iske sam arbejde på forbrugerom rådet både i forbindelse m ed s tan d ar
disering og and re  sam arbejdsopgaver.

Fra det nordiske sam arbejde kan jeg næ vne et p a r aktuelle eksem pler på, 
hvordan  handicapspørgsm ålene inddrages.

En forstudie om  ny  teknologi for alle er lige blevet afsluttet. F orb rugerkon to 
rer i tre svenske kom m uner har i sam arbejde m ed lokale handicap- og pensio 

’ Frågan tryckt s. 2603.
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nistforeninger undersøg t, hvordan  b rugerne kan få indflydelse på nye service- 
og inform ationssystem er som  bankautom ater og billetautom ater, køsystem er, 
lokal- og kabel-tv sam t forskellige form er for "hom e banking" og "hom e buy- 
ing".

De indhøstede erfaringer kan anvendes i andre lokale frem stød for at 
frem m e forbrugerindflydelse og specielt hand icappede forbrugeres in teresser.

Et andet eksem pel fra nordisk  sam arbejde er den  m etodeudvikling, som  fo
regår for at vu rdere , hvor nem m e husho ldn ingsappara ter er at hånd tere . Ar
bejdet sigter på at få p roducen terne  til at udvikle modeller, som  kan anvendes 
af p e rsoner m ed nedsa t syn  eller svage kræfter.

U d over det standard iseringsarbejde, som  foregår på forbrugerom rådet, kan 
jeg henvise til N ordiska näm den  för handikappfrågor, som  hører u n d e r social- 
og sundhedssek to ren , og som  i første ræ kke arbejder m ed hjæ lpem iddelspørgs
mål.

N æ v n e t h ar igangsat udarbejdelsen  af en nordisk handlingsp lan  eller stra
tegier for det internationale standard iseringsarbejde på h jæ lpem iddelom rådet.

Lena öhrsvik: Jag tackar för svaret. D et finns m ånga viktiga upplysn ingar i 
detsam m a. Jag hoppas att alla dessa fina in ten tioner når u t till alla som  verkar 
inom  om rådet - längst u t i y ttersta kan ten . D et är mycket bra att m an i några 
länder h a r in tegrerat hand ikapporganisationerna d irekt i förbrukarråden .

I svaret näm ns en förstudie om  ny teknologi för alla och att m an lokalt har 
gjort vissa undersökn ingar i sam arbete m ed organisationerna. M in tilläggsfråga 
blir då: H u r h ar m an tänk t att gå v idare när det gäller just detta projekt?

H ärefter förklarades d iskussionen avslutad.

E 41: Fråga till Nordiska ministerrådet angående samarbetet m ellan de nor
diska länderna och Sovjetunionen för bekäm pning av brottslighet1

Eeva-Liisa Moilanen: H err president! M ed hänvisning till m otiveringen vill jag 
ställa följande fråga till m inisterrådet:

Vilka åtgärder avser m in isterrådet vidta för att förebygga brottsligheten  i 
N orden  och Sovjetunionen?

Justitsm inister Engell: Vi h ar alle g læ det os m eget over den positive udvikling i 
forbindelse m ed åbningen m od 0 s t  og de kontakter og m uligheder, som  den 
åbning indebæ rer for vores lande.

På den anden  side er de nordiske regeringer enige om, at den øgede kon
takt mellem de nordiske lande og bl.a. Sovjetunionen på læ ngere sigt øger m u
lighederne og også behovet for internationalt sam arbejde om  bekæ m pelse af 
krim inalitet.

D er er da også allerede på en ræ kke om råder taget initiativer til et sådan t 
sam arbejde om  bekæ m pelse af bl.a. g ræ nseoversk ridende krim inalitet.

Jeg kan h er næ vne bl.a. sam arbejdet i FN  om  bekæ m pelse af narkotikakri
m inalitet. Sovjetunionen var således væ rt ved det første europæ iske HONLEA- 
m øde, hvor der blev ved taget en ræ kke generelle resolutioner om  sam arbejde 
m ellem landenes politim yndigheder vedrø rende bekæ m pelse af narkotikakrim i-

1 Frågan tryckt s. 2630.
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nalitet. E ndvidere er Sovjet, Tjekkoslovakiet og Polen nu  blevet op taget i Inter- 
polsam arbejdet.

Også på det fæ llesnordiske plan er der taget en ræ kke initiativer. På de 
nordiske rigspolitichefers m øde i juni 1990 blev forholdet til Ø steuropa drøftet, 
og der var en ighed  om, at optagelsen af Sovjet, T jekkoslovakiet og Polen i In- 
terpo lsam arbejdet vil forbedre m ulighederne for et øget sam arbejde om  be
kæ m pelse af krim inalitet, h e ru n d e r ikke m indst den  organiserede krim inalitet.

Fæ llesnordiske forbindelsesofficerer, som  fra januar m åned i år er sta tioneret
i W arszawa og B udapest, vil også kunne  bidrage til væ sentlig t at forbedre m u
lighederne for et hu rtig t og effektivt sam arbejde også i konkrete sager.

Efter de t oplyste er der allerede via forbindelsesofficerer i bl.a. W ien etable
re t sæ rdeles gode kontak ter til m yndighederne i flere østeuropæ iske lande.

D ette sam arbejde har m uliggjort opklaringen af en ræ kke konkrete sager, 
bl.a. v ed rø rende  narkosm ugling gennem  Ø steuropa.

Som  det frem går, er der allerede etableret et in ternationalt sam arbejde m ed 
landene m od Øst, og jeg håber, at udviklingen vil m uliggøre fortsat udbygning  
af dette sam arbejde.

Eeva-Liisa M oilanen: H err president! Jag tackar m inistern för svaret, som  dock 
närm ast h and lade om  narkotikabrottsligheten . Jag ville fråga h u r  läget är m ed 
annan  brottslighet.

Justitsm inister Engell: Som  jeg næ vnte, forestiller vi os, at der i de kom m ende 
år åbner sig stadig flere m uligheder for at styrke det sam arbejde, der nu  er i 
gang-

Jeg kan som  et eksem pel på, hvordan  sam arbejdet udvikler sig, næ vne, at 
rep ræ sen tan ter fra det danske politi for kort tid siden var på besøg i M oskva og 
besøgte de sovjetiske po litim yndigheder og de sovjetiske politiorganisationer - 
et besøg, som  jeg ved, at rep ræ sen tan terne  fra dansk  politi havde m eget fornø
jelse og udby tte  af.

Jeg forestiler mig også, at m an i takt m ed, at udviklingen løber i den  rigtige 
retning, i en ræ kke af de internationale fora, m åske også i en europæ isk  sam 
m enhæ ng, kan knytte kontak terne en d n u  tæ ttere til Sovjet og til de andre  cen
tral- og østeuropæ iske lande, som  n u  er og stadig væ k bliver en stadig tæ ttere 
del af det sam arbejde, vi har.

Jeg er enig i, a t det sam arbejde, vi forestiller os, ikke alene skal om fatte n a r
kokrim inalitet. D er er andre  væ sentlige krim inalitetsform er, som  jeg også ved 
m an h ar d isku teret i F inland såvel som  i andre  af de nordiske lande. H er må 
det så blive et sam arbejde, der får en m ere generel karakter, dæ kker alle de 
om råder, som  er relevante. M en vi kan selvfølgelig ikke lukke øjnene for, a t der 
isæ r på narkoom rådet har m eldt sig nogle problem er ikke bare i forhold til 
Sovjet, m en også i forhold til andre  lande i C entraleuropa.

D erfor er jeg ganske enig i, at der må ske en fortsat udbygning  af sam arbej
det. D et vil vi fra de nordiske m inistres side også væ re indstillet på at tage op 
ved vores indbyrdes drøftelser.

H ärefter förklarades d iskussionen  avslutad.
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E 43: Friga till Nordiska ministerrådet angående itgärder för att bemästra den  
omfattande invandring som  eventuellt inriktas fr in  Östeuropa till de nordiska 
länderna1

Sinikka Hurskainen: H err ordförande! M ed hänvisning till m otiveringen vill jag 
ställa följande fråga till m inisterrådet:

Vilka åtgärder h ar N ordiska m in isterrådet vidtagit eller avser att v idta för att 
bem ästra den  om fattande invandring  som  eventuellt riktas från Ö steuropa till 
de nord iska länderna?

Mats N yby övertog härefter ledningen  av förhandlingarna.

Justitsm inister Kari Gjesteby: President! D en økende dem okratiseringen og 
åp en h eten  i Ø st-Europa h ar gitt østeuropeiske borgere økte m uligheter for å se 
andre  land og innlede sam arbeid  p å  tvers av gam le skillelinjer. D ette er en u t
vikling som  ønskes velkom m en av alle de nordiske land. Vi h a r ikke m inst in
n en  ram m en av K SSE-prosessen arbeidet og vil fortsatt arbeide for at reiser in
nen  europeiske land  skal skje m est mulig uh indret.

D enne positive utviklingen h ar im idlertid sam tidig ført til en  større m ulighet 
enn  tidligere for at østeuropeiske borgere vil forsøke å u tvandre  og skape seg 
en frem tid i et annet land, u t fra ulike økonom iske og sosiale m otiver.

De nasjonale m yndigheter i N o rd en  følger hver for seg og sam m en utvik
lingen nøye, og utveksler syn sp u n k ter n å r det gjelder m ulighetene for en om 
fattende tilstrøm ning fra Ø st- E uropa. Sam arbeidet skjer særlig g jennom  den 
nordiske sam rådsg ruppe for asyl- og flyktningpolitikk. Jeg vil understreke at det 
er vår felles vurdering  at de t ikke er noen  um iddelbar utsik t til en m asseutvan- 
dring fra Ø st-Europa.

S øknader om  politisk asyl eller oppholdstillatelse fra østeuropeiske borgere 
vil på linje m ed andre  søknader bli v u rd ert i forhold til det nasjonale regelverk i 
de enkelte nord iske land.

G enerelt vil jeg u n derstreke  at vi legger vekt på å forsøke å forh indre en 
om fattende tilstrøm ning til de nordiske land. D ette kan  gjøres dels ved  å signa
lisere at de t vil væ re forgjeves å søke til N orden  for å oppnå perm anen t 
opphold , og dels g jennom  bistand  i b red  forstand, bl.a. til den økonom iske og 
dem okratiske utvikling av landene.

Til slu tt vil jeg tilføye at de nord iske land holder seg særlig orientert om 
m ulighetene for økt tilstrøm ning fra Sovjetunionen, g ru n n et landets vanskelige 
politiske, økonom iske og sosiale forhold og befolkningens størrelse. I denne 
forbindelse følges utviklingen i Baltikum  særlig nøye.

N ord iske m yndigheter ser h e r m ed bekym ring på den  seneste  tids utvikling. 
P ersoner som  m ed rette m åtte frykte for liv og helse og av slike g ru n n er finner 
de t nødvend ig  å forlate sitt land og søke beskyttelse i e t nord isk  land, vil få be
skyttelse i sam svar m ed de nasjonale og internasjonale regelverk.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

' Frågan tryckt s. 2632.
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E 50: Friga till Nordiska ministerrådet angående de nordiska ländernas orga
nisation för koordinering av flyktingströmmar1

R iihijärvi: H err p resident! H ögaktningsfullt vill jag fråga:
Vilka å tgärder tänker N ordiska m in isterrådet vidta för att h indra  att den 

stora m ängd flyktingar, som  kom m it till något av de nordiska länderna som  
följd av dess liberala flyktingpolitik, efter fem års vistelse flyttar till ett anna t 
no rd isk t land m ed stöd av nordiska konventioner och på det sättet vållar detta 
land svårigheter m ed om händertagande och placering av dessa flyktingar?

Justitsm inister Engell: H r.præ sident! Som retstilstanden mellem de nordiske 
lande er i dag, giver en opholdstilladelse, som  er m eddelt i ét nordisk  land, 
alene re t til ophold  i dette  land for den  pågæ ldende ud læ nd ing . D ette gæ lder, 
uanse t på hvilket g rund lag  der er opnået opholdstilladelse, og uanse t læ ngden  
af den periode, der h a r væ re t m eddelt opholdstilladelse.

De sæ rlige overenskom ster, der m edfører fritagelse for at væ re besiddelse 
af pas og opholds- og arbejdstilladelse u n d er ophold  i et nordisk  land, om fatter 
således kun  sta tsborgere i de nordiske lande. P ersoner, der er sta tsborgere i 
andre  lande, har ikke m ulighed for at påberåbe sig de fæ llesnordiske aftaler.

H vis en person  m ed opholdstilladelse i D anm ark eksem pelvis ønsker et 
læ ngerevarende ophold  i Sverige, må den pågæ ldende på almindelig vis ansøge 
om  opholdstilladelse hos de svenske m yndigheder.

På tilsvarende m åde k ræ ver ophold på indtil 3 m åneder visum , m edm indre 
ud læ nd ingen  er viseringsfri i netop  det nordiske land, som  han eller h u n  øns
ker at besøge som  turist.

O pnår en ud læ nd ing  m ed opholdstilladelse i e t nordisk  land efter en år
ræ kke sta tsborgerskab i overensstem m else m ed det pågæ ldende lands nationale 
regler, er den  pågæ ldende person  naturligvis ligestillet m ed andre  nordiske 
sta tsborgere i hen seen d e  til ophold i de nordiske lande. D enne retstilstand har 
M inisterrådet ikke noget ønske om  at æ ndre . Og m ed hensyn  til flygtninge med 
opholdstilladelse i et nordisk land er der som  sagt ikke tale om noget problem , 
idet opholdstilladelsen kun  er gyldig for ophold i det land, hvor den er m ed
delt.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 55 Friga till Danmarks regering angående nordiskt passavtal*

Sasi: H err p resident! Till D anm arks regering:
Ä m nar D anm ark  säga upp  det nordiska passavtalet för att uppfylla kraven 

på gränskontroll inom  EG -länderna?

Justitsm inister Engell: H r. form and! U nder generaldebatten  i N ordisk  Råd i 
Reykjavik i februar 1990 udtalte jeg, at vi fra dansk  side læ gger helt afgørende 
væ gt på at fastholde pasfriheden  i N orden  og ikke at genindføre g ræ nsekon tro l
len ved de indre nord iske g ræ n ser i forbindelse m ed D anm arks tiltræ den til EF- 
g ræ nsekontro lkonventionen . D et sy n sp u n k t vil jeg gerne gentage h er i dag.

D et h a r u n d e r de drøftelser, der er ført m ed de andre EF-lande, ligget D an
m ark m eget på sinde at søge at finde en løsning, der lader den  h æ v d v u n d n e

' F råg an  tryck t s. 2639

2 F rå g an  tryck t s. 2646
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frie g ræ nsepassage inden  for N o rd en  uberørt. En sådan  løsning forekom m er da 
også efter de seneste  forhandlinger i EF og efter drøftelserne i går m ed mine 
nordiske m inisterkollegaer opnåelig.

Jeg kan derfor svare klart nej til spørgsm ålet om, hvorvidt vi fra dansk  side 
h a r til hensig t at opsige den  nordiske pasaftale.

Sasi: H err p resident! Jag tackar justitiem inister H ans Engell för ett mycket klart 
och tydligt svar och jag vet att han  är en m ycket bra justitiem inister och han  ar
betar säkert b enhårt för det nordiska sam arbetet i E G -sam m anhang. M en jag 
skulle ändå vilja få klargjort en del saker: Vad är tidtabellen för förhandlingarna 
för D anm arks in träde i EGs gränskontrollavtal? N är kom m er det slutliga beslu
tet att fattas, dvs. n ä r vet vi bergsäkert om  den nordiska passfriheten  kan bi
behållas och kom m er de t att betyda att även nordbor kan resa till EG -länderna 
u tan  pass eller blir de t passkontroll, och blir den kontrollen då mellan D anm ark 
och Tyskland?

Justitsm inister Engell: For D anm ark har det i hele det forhandlingsløb, der har 
væ re t om kring EF’s græ nsekontro lkonvention , væ re t et hovedm ål at søge at 
finde en løsning, der både tilgodeser de nordiske hensyn  og sam tidig inde
bæ rer, at D anm ark u den  vanskeligheder kan tiltræ de den konvention, som  EF- 
landene n u  opretter, og som  det naturligvis for D anm ark som  EF-land også er 
vigtigt at kunne væ re m ed i.

Selve tidsram m en for de forhandlinger, der foregår, er den, at der foreløbig 
er p lanlagt et EF-m inisterm øde i jun i m åned, hvor det i hvert fald indtil videre 
er hensig ten , at landene skal kunne underskrive denne konvention.

Vi har, som  jeg n æ vn te  de t i mit første svar i går, i den nordiske kreds af 
im m igrationsm inistre drøftet hele dette spørgsm ål og er enige om  den  fo rhand
lingsposition, som  D anm ark n u  vil frem føre u n d er de kom m ende forhandlinger 
i EF, og jeg h a r også gode forhåbninger om, at de andre  EF-lande vil have for
ståelse for og respektere, at D anm ark her h ar et væ sentligt nordisk  h ensyn . D er 
er tale om  en aftale, som  nu har fungeret i vel snart 40 år, og fungeret på en 
absolut tilfredsstillende m åde. D et er så nogen lunde tidsram m en i det.

M ed hensyn  til den  praktiske indretn ing  af kontrolfunktioner er det klart, at 
det, vi fra dansk  side kan varetage og kæ m pe for, er en fastholdelse af den 
nordiske pasaftale. M en det er lige så klart, at de andre EF-lande se t i forhold til 
andre nordiske lande, som  ikke er m edlem m er af EF, selvfølgelig kan vedtage 
beslu tninger, som  betyder, a t der vil væ re en eller anden  form for kontrol eller 
check i forbindelse m ed indrejse til det europæ iske om råde.

M en det, der h a r væ re t de t helt afgørende, er at fastholde rejsefriheden, 
pasfriheden, inden for d e t nord iske om råde, og som  det tegner nu , ser det også 
ud, som  om vi kan holde fast i det. D et er jo det, som  jeg også har givet ud tryk  
for er den danske regerings ho ldning. For os er dette et helt afgørende spørgs
mål.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.
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E 59: Fråga till Sveriges regering angående efterföljande av det nordiska pass
avtalet1

Eeva-Liisa M oilanen: H err president! Vad tänker Sveriges regering vidta för åt
gärder för att inform era svenska m yndigheter och andra  instanser om  det no r
diska passavtalet?

Jo rdbruksm inster och nord isk  sam arbetsm inister Hellström: D et nordiska pass- 
frihetsavtalet innebär en rä tt för nordiska m edborgare att u tan  passhand ling  el
ler annan  reselegitim ation resa från ett nord isk t till ett annat. Avtalet reglerar 
därem ot inte vilka typer av legitim ationshandlingar som  skall användas i bank- 
och affärsangelägenheter eller i andra  s.k . privaträttsliga angelägf ih e te r .  D en 
fråga som  Eeva-Liisa M oilanen ställer h a r alltså egentligen inte m ed den no r
diska passkontrollöverenskom m elsen att göra. Den rör i stället bankernas civil
rättsliga förhållande till sina kunder.

D et av Eeva-Liisa M oilanen aktualiserade problem et kan ha sam band m ed 
vilka legitim ationshandlingar som  över huv u d  taget godtas i sådana sam m an
hang . På goda g ru n d er ställs k raven på den  p u n k ten  högt av bankerna, främ st 
för att h indra  brott. Jag är em ellertid övertygad om  att svenska banker godtar 
andra legitim ationshandlingar än finska pass av hög kvalitet . Frågeställningen 
torde k unna  redas u t genom  sam verkan mellan å ena sidan Bankföreningen och 
S tandardard iseringskom m issionen  i Sverige och å andra sidan dessas finska 
m otsvarighet.

Eeva-Liisa M oilanen: H err president! Ä m nar Sveriges regering inform era Bank
föreningen och S tandardiseringskom m issionen i Sverige att de borde acceptera 
vanliga finska legitim ationskort, såsom  till exem pel det finska körkortet?

Jordbruksm inster och nordisk  sam arbetsm inister Hellström: För u tarbe tande av 
svaret på Eeva-Liisa M oilanens fråga har den svenska regeringen självfallet varit
i kontakt m ed Bankföreningen i Sverige. Det pågår också en diskussion mellan 
Bankföreningen och dess finska m otsvarighet på denna punkt.

D et tycks förhålla sig på det sä tte t att vissa finska legitim ationshandlingar 
har från bankernas sy n p u n k t något lägre säkerhet än m otsvarande hand lingar 
som  utfärdas i N orge, D anm ark och Sverige. D et förs därför en d iskussion 
mellan bankfören ingarna om att lösa de t problem  som  Eeva-Liisa M oilanen har 
pekat på.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 56: Fråga till N ord iska m in iste rråde t angående harm on isering  av fly k tin g p o 
litik en '

K arin Söder: H err president! Jag har till N ordiska m inisterrådet ställt följande 
fråga:

K om m er N ordiska m in isterrådet att inom ram en för den harm onisering av 
flyktingpolitiken som  nu  pågår utform a regler som  innebär att baltiska flyk
tingar själva får avgöra var i N orden  de vill begära asyl?

1 F rå g an  tryck t s. 2650.
2 F rå g an  tryck t s. 2647.
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Justitsm inister Engell: Efter F N 's F lygtningekonvention, som  alle de nordiske 
lande har tiltrådt u d en  geografiske forbehold, er de kon traherende stater 
forpligtet til ikke at tilbagesende flygtninge til et land, hvor de risikerer forføl
gelse af de g runde , som  næ vnes i konventionen, eller hvor de vil risikere vide- 
resendelse til e t såd an t land.

D enne forpligtelse fører, sam m enhold t m ed det alm indelige princip om  før
ste asylland, til, at en asylansøger kan opholde sig i det første sikre asylland, 
den  pågæ ldende er kom m et til, m ens asylansøgningen behandles.

En o rdn ing  som  den, der om tales af fru Karin Söder, og hvorefter asylan
søgeren selv skulle kunne  vælge sit asylland, uanse t hvilket nordisk  land han 
eller h u n  indrejser i, ville væ re helt i m odstrid  m ed det alm indelige princip om  
første asylland, og de nordiske regeringer har ikke tanke om  at gennem føre et 
såd an t system .

De nord iske indvandringsm inistre  har drøftet den  situation, hvor der m åtte 
blive tale om  en egentlig katastrofesituation i de baltiske sta ter m ed m asseud
vandring  til følge. D er kan i en sådan  situation blive behov for at gennem føre 
sæ rlige foranstaltn inger m ed henblik på at sikre en ligelig fordeling af de byr
der, der kan  opstå ved  en  sådan  m asseudvandring .

D er foreligger im idlertid ikke på n uvæ rende  tidspunk t - de t er det n a tu r
ligvis vigtigt at understrege - en situation, som  gør det nødvend ig t at æ ndre  de 
sæ dvanlige p rocedu rer for behand lingen  af asylansøgere fra de baltiske stater.

Karin Söder: H err p resident! Jag tackar m inister Engell för svaret.
Jag känner väl G enévekonventionen . D et är en mycket viktig konvention, 

som  vi skall försöka följa i alla avseenden . M en svaret är mot den bakgrunden  
något ologisk.

Först säger s ta tsråde t att vi skall följa G enévekonventionen  och att m an inte 
kan ändra  den  så att den  ganska lilla g ru p p  av m änniskor, fram för allt män, 
som  söker sig till v årt land  skulle få välja asylland i N orden . D ärefter säger 
s ta tsråde t att om  det skulle bli tal om  en katastrofal m assinvandring m åste m an 
göra förändringar m ed hän sy n  till den  situation som  då uppkom m er. D et m åste 
ju innebära att m an m åste finna en formel inom  G enévekonventionens ram  som  
tillgodoser helt berättigade krav på trygghet och en fördelning av ansvaret inom  
N orden  för att ta h an d  om  dessa flyktingar från de baltiska länderna. D et är 
min och m ånga andras uppfattn ing  att de u tfästelser vi har gjort om  att i en ka
tastrofsituation ta h and  om  baltiska flyktingar uppfattas som  om denna genero 
sitet redan  existerar.

Därför är det oerhört viktigt att påskynda det arbete som  redan  är i gång på 
en gem ensam  flyktingpolitik i N orden  och att klarlägga h u r m an skall han tera 
de frågor som  i dag är så akuta n är det gäller unga m änniskor som  söker flyk
tingstatus i nordiska länder. D et u p p rö r m änniskorna när flyktingar bollas från 
ett land till annat. Jag m enar att m an redan  nu  bör kunna finna någon formel 
som  inte strider m ot G enévekonventionen.

Justitsm inister Engell: Det, jeg var inde på i min første besvarelse, var en be
skrivelse af de to situationer, der som  m an må kunne forudse, om ikke er sa n d 
synlige så i hvert fald tæ nkbare.

D en ene situation er den  i dag, hvor der kom m er et lidt større eller lidt 
m indre antal asylansøgere til nordiske lande fra Baltikum og søger om asyl af 
forskellige årsager, f.eks. at de væ grer sig ved at gøre m ilitæ rtjeneste.
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D enne situation  ligger fu ldstæ ndig  inden  for ram m erne af, hvad  de n o r
diske landes ud læ ndingelovgivning kan hånd tere, og her sker der er ganske 
norm al behandling , de t vil sige, at også afvisningsm uligheden bliver anvend t. 
D et kan vi gøre, fordi alle de nordiske lande er sikre lande i den  forstand, at vi 
alle h ar u n d erteg n e t F N ’s F lygtningekonvention. Vi har alle forpligtet os til en 
individuel, g rund ig  behandling  af de ansøgninger, der m åtte forekom m e, og vi 
h ar alle forpligtet os til ikke at sende m ennesker tilbage m ed risiko for, at de 
bliver forfulgt eller det, der er væ rre.

D et er den  situation, vi kender i dag, og som  vi da må håbe fortsæ tter.
D en  an d en  situation er den , jeg beskrev i slu tn ingen  af mit første svar, hvor 

forholdene i Baltikum m åtte udvikle sig på en sådan  m åde, at m an k unne  tale 
om  en katastrofesituation. Og det, der kendetegner katastrofesituationer, er jo 
netop , at der er tale om  voldsom m e begivenheder, at m an pludselig  skal løfte 
en m eget sto r opgave.

E nhver kan, alene ved at kigge på kortet, se, at der er risiko for, a t nogle af 
de nord iske lande i den  sam m enhæ ng  kom m er til at bæ re en større del af byr
den  end  andre . Det, vi h a r  drøftet, er, at skulle den  situation opstå - hvad  vi 
naturligvis ikke håber - så må vi væ re indstillet på i den  nordiske sam ordn ings
g ruppe  og i vores m inisterkreds at drøfte, hvordan  vi kan hjæ lpe h inanden .

N år det gæ lder spørgsm ålet om  m ilitæ rtjeneste, er d e t ikke hjem let, a t alene 
det at væ re m ilitæ rnæ gter i sig selv giver et asylgrundlag . D er skal væ re tale 
om  sæ rlige om stæ ndigheder, og m an vil også i de situationer kunne  m eddele 
asyl, naturligvis.

Alt i alt skal jeg henvise til de t svar, jeg gav i første om gang. D et forslag, fru 
Karin Söder er frem kom m et m ed, m ener vi ikke er realistisk.

Karin Söder: H err president! Jag förstår problem en, m en jag är övertygad om 
att solidaritetsaktionerna i N orden  för de baltiska länderna gör att regeringarna 
m åste ta itu m ed saken innan  det up p stå r en katastrofsituation. O m  inte de 
facto, så i ord, h a r våra länder förespeglat flyktingarna att vi i N orden  skall visa 
en solidaritet för dessa flyktingar som  skiljer sig från andra  länders han tering  av 
flyktingärenden.

Jag hoppas att m in isterrådet tar reaktionerna i de nordiska länderna på all
var så att flyktingarna - som  snart kan bli mycket fler än i dag - behandlas på ett 
rim ligt sä tt och så att m an undviker att unga värnpliktiga m än som  kom m er 
från Baltikum skickas från det ena nordiska landet till det andra .

Justitsm inister Engell: Jeg er ganske enig m ed fru Karin Söder i, at der fra de 
nord iske lande skal udgå en solidaritet i forhold til de dem okratiserings- og 
selvstæ ndighedsbestræ belser, som  i denne tid udfolder sig i Baltikum. Jeg synes 
også, m an kan sige, at debatten  ved denne session og også gårsdagens m øde er 
en understregn ing  af den nordiske ho ldning til udviklingen i Baltikum.

D en solidaritet kom m er jo til ud tryk  både politisk, økonom isk, hande ls
m æ ssigt og på andre  m åder. Ingen tvivl om det. M en der lå ligesom  en u n d e r
tone i fru Karin S öders sidste spørgsm ål i retn ing af, at vi ikke i de nordiske 
lande giver dem , der m åtte kom m e her som  asylansøgere, en tilstrækkelig or
dentlig behandling . D et sy n sp u n k t er jeg bestem t ikke enig i - m edm indre jeg 
h a r overfortolket fru  K arin Söder.

Vi h a r h v er isæ r i vores nordiske lande en udlæ ndingelovgivning, som  vel 
kan siges på m ange m åder at væ re forbilledlig. En udlæ ndingelovgivning, som  i 
h vert fald giver en ræ kke garantier, som  m an ikke kender til i m ange andre
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lande, og som  jo også bliver d isku teret i vores nationale parlam enter og i of
fentligheden.

Jeg må derfor igen sige, at det forslag, fru Karin Söder var frem m e m ed 
først, synes vi ikke er nogen  god idé. D en m åde, hvorpå de t fungerer i dag, 
kan vel aldrig siges at væ re  optim al, m en den  giver alt andet lige en sikkerhed 
for, at de, der m åtte kom m e ind som  ansøgere, får en individuel og grundig  
behandling, og det er vel det, der bør væ re sigtet og grund laget i en u d 
læ ndingelovgivning.

Karin Söder: H err president! Jag konsta terar att vi inte är helt eniga när det 
gäller form aliteterna, m en det gläder mig att vi är eniga i sak om  att vi skall be
hand la flyktingarna på ett individuellt sätt. Även om  m eningarna är delade i 
dag är jag dessvärre  övertygad om  att vi snart kan kom m a i en situation där 
mitt förslag m åste övervägas. D et m åste göras innan  det inträffar någon kata
strof. M åtte fram tiden visa att jag har fel!

Justitsm inister Engell: Jeg er enig i, at vi kan yde vores bidrag til at forhindre, at 
der opstår en katastrofesituation. D et er først og frem m est igennem  vore poli
tiske tilkendegivelser, de t er igennem  den  økonom iske bistand, det er igennem  
et handelsm æ ssig t sam arbejde - et sam arbejde, der også bygger på de m ange 
besøg, som  både fra parlam enter og fra regeringers side har væ re t aflagt i De 
Baltiske Lande, og de genbesøg, der har væ ret her.

M en må jeg så sige, at de helt fundam entale problem er - det gæ lder i Ø steu 
ropa, det gæ lder i Baltikum - er vi ikke i stand  til at løse alene via de nordiske 
landes asyllovgivning. D et k ræ ver andre  politiske tiltag, og det er jo præcis 
dem , både regeringer og parlam enter netop i disse m åneder taler så s tæ rk t for.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 60: Fråga till Nordiska ministerrådet angående den rättsliga ställningen för 
kommittéer, arbetsgrupper, institutioner m .fl. tillsatta av Nordiska ministerrå
det1

Ajo: H err president! Jag ställer följande fråga till N ordiska m inisterrådet:
I vilket fall kan en internationell organisation i N ordiska m inisterrådets regi 

vägra vara part vid processrä tt och vilket lands lagstiftning skall tilläm pas i så 
fall?

Indenrigsm inister og nord isk  sam arbejdsm inister Thor Pedersen: H r. p ræ si
dent! Ifølge den  nordiske aftale af 9. decem ber 1988 om  den  retlige stilling for 
fæ llesnordiske institu tioner og deres ansatte er nordiske institutioner se lvstæ n
dige retssubjek ter m ed sam m e retslige handleevne som  andre  juridiske p erso 
ner i det land, hvor institu tionen har sit sæ de.

O m  retsstillingsaftalen kan anvendes på en given institution, frem går af in
stitutionens egne ved tæ gter, som  er godkend t af m inisterrådet, idet institu- 
tionsbegrebet ikke udtrykkelig er defineret i retsstillingsaftalen.

D et kan dog næ vnes, at nordiske kom iteer og arbejdsgrupper ikke udgør 
institu tioner i aftalens forstand. Om de opfylder forudsæ tn ingerne for at op-

1 Frågan tryckt s. 2651.
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træ de som  p art for en dom stol, afhæ nger derfor af indholdet af de nationale 
m aterielle og procesretlige bestem m elser.

Jeg kan tilføje, a t spørgsm ålet om  retsevne for nordiske organer frem over vil 
blive fastlagt fra og m ed oprettelsen.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 63: Fråga till Sveriges regering angående sam eting för svenska samer1

Ajo: Ä rade president! Jag ställer följande fråga till den  svenska regeringen:
N är får de svenska sam erna ett eget sam eting?

Jordbruksm inister och nordisk  sam arbetsm inister H ellström : H err president! 
D en fråga som  Aimo Ajo tar u p p  behandlades senast i sam band m ed ett in te r
pellationssvar i den  svenska riksdagen, där u tb ildningsm inister Bengt G örans
son  fick tillfälle att ta u p p  frågan i ett v idare sam m anhang. D en sam erättsu t- 
redn ing  som  tillsatts av den  svenska regeringen h ar lagt fram  ett förslag om att 
ett sam eting skall inrättas. U tredningen  har också behandla t andra frågor, om  
bl.a. rennäringen  och det sam iska språkets ställning.

D en svenska riksdagen har bestäm t att de olika förslagen från sam erättsu t- 
redn ingen  skall behand las i ett sam m anhang . Rem isstiden för sam erättsu tred- 
n ingens be tänkande "Sam erätt och sam iskt språk" går u t den sista maj i år. D et 
innebär att ett beredningsarbete i regeringens kansliet bör kunna genom föras 
u n d e r hösten  i år. Vissa frågor är av den  arten att de också m åste behandlas av 
lagrådet innan  de kan föreläggas riksdagen.

D et går så lunda inte att i dag ange någon  exakt tidpunk t för n ä r de svenska 
sam erna får ett eget sam eting. M en låt mig h är up p rep a  vad  Bengt G öransson 
har sagt i sam band m ed besvarandet av riksdagsinterpellationen, näm ligen att 
regeringen ser positivt på förslaget.

Jag kan också berätta att det pågår ett beredningsarbete  inom  arbe tsg ruppen  
för sam efrågor i Sverige m ed att ta fram  underlag  och beräkningar för ett sam e
ting. D et bör alltså finnas goda föru tsättn ingar för en bra behandling  av denna 
fråga n är det blir aktuellt att lägga fram  ett sam lat förslag efter rem issbehand
lingen av sam erättsu tredn ingens betänkande.

Ajo: H err p resident! Jag tackar m inistern för svaret, m en vill tillägga följande.
I N ordiska rådets juridiska u tskott har uttalats att m edlem skap i N ord iska rådet 
är beroende av om  sam erna har ett represen tativ t sam iskt folkvalt organ. I Fin
land finns sedan  början av 70-tslet ett sam iskt folkvalt parlam ent och i N orge 
sedan  1983. I och m ed att den svenska regeringen inte fått fram  beslu t om  ett 
sam eting i Sverige försenar Sverige ett sam iskt m edlem skap i N ordiska rådet. 
D ärför vill jag uppm ana den svenska regeringen att påskynda tillkom sten av ett 
sam eting i Sverige.

Jordbruksm inister och nordisk  sam arbetsm inister H ellström : H err president! Jag 
vill bara tillägga att, som  bör ha fram gått av mitt svar, den svenska regeringens 
arbete är inriktat på att åstadkom m a ett sam eting, såsom  frågeställaren här har 
önskat. D et ligger i det u p p d rag  som  h ar givits till sam erättsu tredn ingen , m en 
den h ar ju att behand la m ånga svåra frågor sam tidigt. D et gäller som  sagt sa-

* Frågan tryckt s. 2655.
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m ernas rättigheter, som  stärks genom  ett regeringsförslag om  rennäringen , det 
gäller de t sam iska språkets ställning och andra frågor, också sam etinget.

R iksdagen h ar sag t att den  inte vill ta em ot förslag ett efter ett, u tan  att m an 
vill få alla förslagen i en  sam lad presen tation  från regeringens sida. Läget är, 
som  jag skrivit i m itt svar, de t att beredn ingsarbetet för detta bör vara avslutat 
u n d e r detta  år. S lu tbehandlingen  av den  fråga som  Aimo Ajo önskar att vi skall 
påskynda ligger alltså inte så långt bo rt i tiden. D et är u n d er detta år som  be
redn ingen  bör k u n n a  avslutas.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

D 1991/24/1974/j: M eddelande om  rekom m endation nr 24/1974 angående sam
nordisk insatsts för skydd av m iljön i samernas kärnområden; D 1991/2/1987/j: 
M eddelande om  rekom m endation nr 2/1987 angående nordiskt komparativt 
forskningsprojekt om  narkotika och kontrollpolitik; D 1991/44/1988/j: M edde
lande om  rekom m endation nr 44/1988 angående reell likalön m ellan kvinnor 
och män; D  1991/18/1989/j: M eddelande om  rekommendation nr 18/1989 angå
ende projekt på flyktingområdet; D 1991/19/1989/j: M eddelande om  rekom 
m endation nr 19/1989 angående begränsning av export av farliga varor; D  
1991/44/1989/j: M eddelande om  rekom m endation nr 44/1989 angående nordiskt 
institut för EG-rätt

R ådet behandlade ovannäm nda saker i ett sam m anhang.

Juridiska u tsko ttet hade  föreslagit, a tt N ordiska råde t lägger m eddelandena till 
handlingarna och anser spörsm ålen för rådets del slu tbehandlade.

U tskottets förslag bifölls.

M ötet avslu tades kl. 11.05



2 89

Protokoll 

4:e mötet
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P residen ter: M ats N yby (1-5), Kirsti Kolle G røndahl (5-6) och Ivar H ansen  (6-10) 

Dagordning

1. Allmän sakdebatt om  ekonomiska utskottets saker

2. A 913/e M edlem sförslag om gem ensam m a nordiska åtgärder för att uppnå  
effektivare e lanvändning  i hushållen

A 918/e M edlem sförslag om gem ensam t nord isk t e lhögspänningsnät till
gängligt för alla

A 919/e M edlem sförslag om inriktning för en gem ensam  nordisk  energipoli
tik

3. A 941/e M edlem sförslag om förenklade tu llprocedurer för sportflyget inom  
N orden

4. A 903le M edlem sförslag om  upprätthållande av de nordiska skogarnas n a
tionalekonom iska värde

5. A 947/e M edlem sförslag om program  för det nordiska sam arbetet efter 1992

6. A 949le M edlem sförslag om  koncernfacklig sam verkan i N orden

7. C 3 le Berättelse från N ordiska investeringsbanken (1990)

C 4le Berättelse från N ordiska projektexportfonden (1990)

C 6le Berättelse från N ordiska utvecklingsfonden (1990)

C 7/e Berättelse från N ordisk  fond för teknologi och industriell utveckling - 
N ordisk  industrifond  (1990)

8. C 15/e Berättelser för 1989 på ekonom iska utskottets sakom råde

9. E-saker (frågor och svar) i anslu tn ing till ekonom iska utskottets sakom råde:

E 37 Fråga till Sveriges regering angående beskattn ing av pensionerna 
för å tervändande invandrare

E 44 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående ökat sam arbete inom  rå- 
varu- och varuförsörjn ing sam t energiförsörjning för att m inska så rbarhe
ten i krislägen

E 45 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående u tv idgat sam arbete på 
el-om rådet

E 46 Fråga till N ord iska m inisterrådet angående ökat nord isk t sam arbete 
för bättre gem ensam t u tny ttjande av förnybara energikällor

E 47 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående ökat nord isk t sam arbete 
för att öka handeln  mellan länderna och minska im portbehovet

E 48 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående potentialen  för ökad 
handel inom  Ö stersjöregionen, speciellt m ed Baltikum och Polen
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E 65 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående bilresande gränsgångare

E 66 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående N ordiska investerings
bankens överskott för 1990

10. A vskrivning av följande rekom m endationer:

32/1988/e Avveckling av kärnkraften

2/1989/e S am arbetsplan  på energiom rådet

40/1989/e A vskaffande av tull- och g ränsprocedurer

2/1990/e E G -anpassning och regionalpolitik

3/1990/e Tillägg till no rd isk t handlingsprogram  på jord- och skogsbruks- 
om rådet

4/1990/e Sam arbete om  ekologisk jo rdbruksproduktion  

5/1990/e N ordisk  miljöfinansiering

6/1990/e Förhöjd u tlån ingsram  för N ordiska investeringsbankens p ro 
jektinvesteringslån

Allmän debatt om  ekonom iska utskottets saker

Talleraas: Æ rede president! Vi har gjennom  hele denne uken  hø rt at det n o r
diske sam arbeidet står ved en skillevei, og det er jeg helt enig i. M en selv om 
dette nordiske sam arbeidet nå går på krykker, er ikke det det sam m e som  at 
pasien ten  er uhelbredelig .

I inn ledningen  til behand lingen  av det Ø konom iske utvalgs saker vil jeg p å
peke at ett av de saksom råder vi har lagt m est vekt på, er nettopp  "N orden i 
Europa." D ette arbeidet h a r de senere år gitt ny vitalitet til arbeidet i N ordisk 
Råd, og dette er et arbeid som  må videreføres m ed stor kraft i de næ rm este 
årene.

Spørsm ålet om de enkelte nordiske lands tilknytning til EF vil stå høyt på 
den politiske dagsorden  i årene som  kom m er. D et vil skje store endringer her.

Vi vet at Sverige har søkt om m edlem skap, og jeg vil våge den påstand  at 
m inst to av de nordiske land, i tillegg til D anm ark, vil væ re m edlem  av EF i 
løpet av kom m ende fem årsperiode. D et vil skape store forandringer i det n o r
diske sam arbeid, noe alle synes å væ re enig i, og som  også statsm inistrene nå 
ønsker å ta del i debatten  om.

M en p rogram m et "N orden i E uropa", m ed sine 100 konkrete arbeidsoppga
ver, er inn rette t på å m øte u tfordringene fra det indre m arked på en konstruk 
tiv m åte. M ålet er å styrke det nordiske sam arbeidet, slik at N orden  sam let står 
sterkere i de t brede europeiske in tegrasjonsarbeidet som  nå foregår i stort 
tem po. I dette arbeidet har det væ rt en konstruktiv  dialog og sam arbeid mellom 
M inisterrådet og Ø konom isk utvalg og N ordisk Råds plenarforsam ling. Jeg h å 
per det kan fortsette i forlengelsen av dette viktige arbeidet for N orden .

D et er også et eksem pel på hvordan  N ordisk  Råd kan tilpasse sitt arbeid til 
nye u tfordringer, og kan d en n e  tilpasningen fortsette videre i form og innhold, 
har jeg tro på at d e t nordiske sam arbeidet også vil bæ re videre. I denne forbin
delse skal en huske på at det skjer et om fattende og viktig "hverdagsarbeid" i 
N ordisk  Råd. I vår forbindelse er det nok å peke på den økonom iske h an d 
lingsplanen om "Et sterkere N orden", som  har til formål å styrke N orden  som  
hjem m em arked, bygge ned  handelsh indringer og åpne g renser. D ette arbeidet
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gir positive resu lta te r for den  enkelte nordboer, og må ikke glem m es oppe i all 
in te ressan t debatt om  E uropa, Baltikum  og ny  organisering  av d e t nord iske 
sam arbeidet.

M en skal jeg ved  slu tten  av m itt innlegg si noe om  fram tiden, vil jeg p o stu 
lere følgende: D et som  vil gi det nord iske sam arbeidet de beste m uligheter for 
fram tiden, er et N o rd en  hvor sam tlige fem  land  finner sin p lass som  m edlem  av 
EF m ed fulle rettigheter og fulle plikter. D et gir de største m uligheter til selv å 
bestem m e h vordan  vår hverdag  skal bli i fram tiden. Tenk bare p å  den  drøm 
m en for fram tiden, hvor et nordisk  sam arbeid m ed koordinering mellom  våre 
land også ville ha en  sjanse til å bli reell politikk for resten  av Europa!

La dette  bli de t reelle fram tidsscenarium  i de t v idere arbeid m ed drøftinger 
om  form ene og innho lde t i det fram tidige nordiske sam arbeid.

Ajo: H erra  presidentti! Pohjoism aiden yhteistyö on tänä päivänä m ielenkiin- 
toisessa vaiheessa. Jo neuvoston  istunnossa 1987 analysoitiin pohjoism aisen 
yh te istyön  asem aa ja tu levaisuutta suh teessa  E uroopan  taloudelliseen ja poliit- 
tiseen keh itykseen. V uonna 1988 asetettiin kansainvälinen kom itea arvioim aan 
yh te ispohjoism aisten  to im enpiteiden lisääm istarvetta eri alueilla. Kom itea teki 
ansiokasta työtä, ja kysyä sopiikin, m ihin kom itean työn tu lokset ovat joh tanee t 
vai ovatko joh tanee t m ihinkään. N yt on jälleen toinen komitea, tällä kertaa or- 
ganisaatiokom itea, tarkastellu t pohjoism aisen yhteistyön suhde tta  E uroopan  
kehitykseen  ja pää tyny t siihen, että Pohjoism aiden neuvoston  työhön  otetaan 
m ukaan  kansainvälinen u lo ttuvuus. E pävarm uus pohjoism aisen yh te istyön  ke- 
h ittäm isestä ja tu levaisuudesta on paljolti jo h tu n u t ETA-neuvottelujen viipym i- 
sestä ja siitä, että R uotsi ilmoitti hakevansa EY:n jäsenyyttä.

M ielestäni Pohjoism ailla on tulevaisuus myös E uroopan  yhteistyön sisällä. 
Pohjoism aat voisivat m uodostaa siellä alueellisen yhteistyöelim en sam alla ta- 
voin, ku in  B enelux-m aat n y t m uodostavat EY:ssä. Pohjoism ainen yhteistyö ei 
todellakaan ole kuolem assa, vaan näen  sen  roolin juuri alueellisena kokonai- 
suu tena.

Täm än päivän  epävarm uus ETA -neuvotteluiden tuloksista on  joh tanu t sii
hen , ettei pohjoism aisiin asioihin ole keskitytty täydestä sydäm estä, kun  on ha- 
lu ttu  jäädä odottam aan  eurooppalaisten  ratkaisujen valm istum ista. Täm ä on 
m onessa suh teessa  valitettavaa, koska m eidän olisi täällä Pohjoism aissa välttä- 
m ätöntä kehittää edelleen om aa pohjoism aista yhteistyötäm m e eikä vain jäädä 
odottam aan sen  sopeuttam ista eurooppalaiseen tasoon. Tarkoitan tällä lähinnä 
sosiaalipoliittista alaa, jossa meillä on pohjoism ainen sosiaaliturvasopim us. Sen- 
kin osalta meillä olisi vielä paljon tehtävää Pohjoism aissa, koska siinä on  useita 
epäselviä kohtia. Paljon ongelm ia on esim erkiksi suomalaisilla eläkeläisillä, jotka 
haluaisivat m uuttaa R uotsista eläkepäivikseen Suom een, kotim aahansa. Pohjois
m ainen sosiaalitu rvasopim ushan  takaa kaikille Pohjoism aiden kansalaisille 
sam an tu rvan  kuin  asu inm aan  kansalaisilla on. Suom alaisten eläkeläisten 
m uuttaessa R uotsista Suom een heidän  eläkkeensä usein  laskee. Tämä on  selvä 
epäkohta, koska he ovat tehnee t eläm äntyönsä Ruotsissa. P aluum uuttajien  
osalta on m uitakin ongelm ia. A ivan viime aikoina olemme saaneet tietää, että 
S uom een R uotsista m uuttane iden  paluum uutta jien  eläkkeiden vero tusta  on 
korotettu  Ruotsin verouud istuksen  yhteydessä . Tämä tu n tu u  aivan käsittäm ättö- 
m ältä. Eli kaikki tällaiset asiat olisi selvitettävä vielä m eidän Pohjoism aiden 
kesken, en n en  kuin  alam m e sopeu tua eurooppalaisiin  olosuhteisiin. Korkea p o 
hjoism ainen sosiaaliturvam m e on säilytettävä.
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T alousvaliokunnan käsiteltävänä on ollut jäsenehdo tus Pohjolan m etsien 
kansantaloudellisen  arvon säilyttäm isestä. M etsien tila on huolestu ttava erity- 
isesti Pohjoiskalotilla K uolan päästö jen  seu rauksena . M etsien tilasta olisi saatava 
kokonaiskuva ja päästö jen  seurannaisvaiku tukset p u u n  tuo tan toon  ja laatuun  ja 
sitä kautta m etsäteollisuuteen olisi selvitettävä. Näillä toim enpiteillä turvattaisiin 
Pohjolan m etsien tu levaisuus. Olisin mielelläni toivonut, että talousvaliokunta 
olisi perusteellisem m in käsitellyt täm än jäsenehdo tuksen  ja an tanu t siitä m yön- 
teisen suosituksen . M etsäthän  ovat edelleenkin Pohjoism aiden, erityisesti 
Suom en ja R uotsin, pääasiallinen toim eentulon lähde.

K uolan alueen päästö t ovat todella hälyttäviä, ja pohjoism aisella yhteistyöllä 
onkin pyritty  an tam aan  apua täm än alueen teh taiden saattam iseksi ajan tasalle 
ym päristönsuojelun  kannalta . U usi huoli Pohjoiskalotin osalta tulee kuitenkin 
sam alta suunnalta , kun  viim e talvena saim m e tietää, että N euvostoliitto aikoo 
siirtää kaikki yd inkokeensa N ovaja Zem ljan saariryhm ään no in  1000 kilom etrin 
p ääh än  S uom en Lapista. Olisi erittäin tärkeätä, että Pohjoism aat ehdottaisivat 
N euvostoliitolle sam ankaltaisia yhdinkokeiden  turvajärjestelyjä, joita Yhdysval- 
lat käyttää ydinkoealueellaan  N evadassa . Tärkeätä olisi myös, että Pohjoism aat 
voisivat lähettää asian tun tijaryhm än tu tustum aan  N ovaja Zem ljan koealuee- 
seen.

H erra presidentti! Kaikenlaisia ongelm ia on siis edelleen jäljellä myös P oh
joism aiden keskinäisessä yhteistyössä. N äm ä ongelm at ovat kuitenkin sellaista 
laatua, että ne ovat ratkaistavissa. M ielestäni olisikin nopeasti tartu ttava niiden 
ongelm ien ratkaisem iseen, joilla on suoranaista m erkitystä Pohjoism aiden yksit- 
täisille kansalaisille ja heidän  eläm änlaadulleen.

A jos anförande i svensk översättning:
H err president! D et nord iska sam arbetet är inne i en in tressan t fas. Redan 

u n d er råde ts session 1987 analyserades det nordiska sam arbetets ställning och 
fram tid i relation till den  ekonom iska och politiska utvecklingen i E uropa. Ar 
1988 tillsattes en internationell kom m itté m ed uppgift att bedöm a behovet av 
u tökade sam nordiska å tgärder på olika om råden . K om m ittén u tförde sin u p p 
gift på ett förtjänstfullt sätt, m en m an kan fråga sig vad dess arbete h a r resu lte
rat i. Eller h a r det över h u v u d  taget resu lterat i något? N u  har igen en annan  
kom m itté, denna gång organisationskom m ittén g ranskat de t nordiska sam arbe
te t i förhållande tiU utvecklingen i E uropa och stannat för att den  internationella 
dim ensionen skall tas m ed i N ord iska rådets arbete. O vissheten  om  det no r
diska sam arbetets utveckling och fram tid h ar i hög grad  berott på dröjsm ålen 
m ed E E S-förhandlingam a och på att Sverige m eddelade att de t skall ansöka om  
m edlem skap i EG.

Enligt m in uppfattn ing  h ar de nordiska länderna en fram tid också inom  det 
europeiska sam arbetet. De nordiska länderna kunde där bilda ett eget sam ar- 
betsorgan på sam m a sätt som  Benelux-ländem a n u  har gjort inom  EG. D et 
nordiska sam arbetet håller sannerligen inte på att tyna bort u tan  det är ju st den 
regionala helhet som  jag ser det som .

D en ovisshet som  idag råder om  EES-förhandlingarnas resultat har lett till 
att m an inte helh järta t h ar sa tsat på de nordiska frågorna i vän tan  på de euro
peiska avgörandena. D etta är i m ånga avseenden  beklagligt, eftersom  vi h ä r i 
N orden  absolut borde bygga u t vårt eget nordiska sam arbete och inte endast 
vänta på att sedan  anpassa det till den  europeiska nivån. Jag avser h är närm ast 
den  socialpolitiska sek torn  där vi har en nordisk  överenskom m else om  social 
trygghet. O ckså n ä r  det gäller den återstår det m ycket att göra i de nordiska
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länderna, eftersom  överenskom m elsen ännu  innehåller flera oklara punk te r. 
M ånga problem  h ar till exem pel de i Sverige bosatta finländska pensionärerna 
som  önskar flytta tillbaka till Finland för att tillbringa sina pensionärsdagar där. 
D en nord iska konven tionen  om  social trygghet ger ju alla m edborgare i de 
nordiska länderna sam m a trygghet som  m edborgarna i v istelselandet har. N är 
finländska pens ionärer flyttar från Sverige till F inland sjunker deras pension  
ofta. D etta är ett klart m issförhållande, eftersom  de h ar gjort sin arbetsinsats i 
Sverige. N är det gäller återflyttarna finns det också andra  problem . U n d er den  
senaste  tiden har vi fått veta att m an i sam band m ed skattereform en i Sverige 
skärp t beskattn ingen  av pensioner för dem  som  flyttat från Sverige tillbaka till 
F inland. D etta verkar helt ofattbart. S ådana frågor borde vi m ed and ra  ord klara 
u p p  i vår egen krets, innan  vi börjar anpassa oss till förhållandena i E uropa.
D en långt u tvecklade sociala tryggheten  i de nordiska länderna bör bibehållas.

D et ekonom iska u tsko ttet h a r behand la t ett m edlem sförslag om  bevarande 
av de nord iska skogarnas nationalekonom iska värde . Skogarnas tillstånd är oro
väckande, speciellt inom  N ordkalotten  som  en följd av u tsläppen  från Kola
halvön. Vi borde få en helhetsbild  av skogarnas tillstånd. U tsläppens följd
verkn ingar på v irkesproduk tionen  och virkets kvalitet och därigenom  på skogs
industrin  borde u tredas. G enom  dessa åtgärder vore det möjligt att trygga 
skogarnas fram tid i N orden . Jag hade gärna se tt att ekonom iska u tsko ttet mer 
ingående hade behand la t detta m edlem sförslag och gett en positiv rekom m en
dation. Skogarna är ju  fortfarande den  huvudsakliga u tgångskällan i de no r
diska länderna, speciellt i F inland och Sverige.

U tsläppen  på K olahalvön är verkligen alarm erande, och i no rd isk t sam arbe
te h a r vi försökt ge hjälp för att få fabrikerna på om rådet m odern iserade i miljö
h änseende . N är de t gäller N ordkalotten  kom m er ett ny tt ho t från sam m a håll, 
eftersom  vi i v in tras fick veta att Sovjetunionen tänker flytta alla sina kärnprov  
till ög ruppen  N ovaja Zem lja som  ligger ungefär h u n d ra  mil från finska L app
land. D et är oerhört viktigt om de nordiska länderna kan föreslå S ovjetunionen 
likadana säkerhetsarrangem ang  som  USA h ar i sitt provom råde i N evada. D et 
är också viktigt att de nordiska länderna sänder en  expertgrupp  för att s tudera  
försöksom rådet i N ovaja Zem lja.

H err p resident! D et alltså återstår fortfarande allehanda problem  också i 
sam arbetet mellan de nord iska länderna. Problem en är em ellertid av den  arten  
att de kan lösas. O ch jag m enar att m an snabbt borde ta itu m ed de problem  
som  h ar en d irekt betydelse för m edborgarna i de nordiska länderna och deras 
livskvalitet.

Ändringar i m edlem slistan

D et m eddelades att Y vonne Sandberg-Fries för denna dag ersä tter Per Olof H å
kansson och att K rister Skånberg un d er fjärde m ötet ersä tter M arianne Sa
m uelsson.

Rådet beslöt attändra medlemslistan i enlighet härmed.

Kjellbjørg Lunde: President! Eg vil seie nokre ord u n d e r denne generelle delen 
av debatten  på bakg runn  av dei drøftingane som  h ar vore i økomisk utskott, 
ikkje m inst n år d e t gjeld vilkåra for fram tidig sam arbeid i N orden . Eg synest det 
er som  det skal vere at ein i N ordisk  Råd, på bakgrunn  av dei store om skifting
ane og endringane som  pågår i dei politiske tilhøva i E uropa, er usikker på
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korleis fram tidig sam arbeid og s truk tu r skal bli. Både den økonom iske in te
grasjonen  i V est-Europa g jennom  den  indre m arknadsprosessen , E0S-for- 
hand lingane og dei store endringane som  pågår i Ø st-Europa og Sovjetsam vel
det får naturleg  nok konsekvens også for den  nordiske politiske kvardagen  og 
for det nord iske sam arbeidet.

At utviklinga i Baltikum  sæ rleg har ført til a t N ordisk  Råd opnar seg mot 
verda u tanom  og ynskjer å utv ide sitt sam arbeidsom råde spesielt m ot dei bal
tiske statane, er i tråd  m ed den  venstresosialistiske g ru p p a  sitt tidlegare initia
tiv. Som  debatten  i m orgon vil vise, er dei fleste av dei konkrete sam arbeidstil
taka mellom  N o rd en  og Baltikum som  der blir drøfta og får Rådets støtte, i u t
g angspunk te t forslag frå vår g ruppe .

V enstresosialistgruppa, som  h ar vore drivkrafta for at N ordisk  Råd skal ori
entere seg u tover og ta opp utanrikspolitiske spørsm ål, er sjølvsagt glad for den 
støtta som  vi h a r fått for dette. M en for oss som  også m einer at de t no er spesi
elt viktig at det in terne nordiske sam arbeidet bør v idareutviklast og styrkast i 
lys av dei endringane som  skjer, er det bekym ringsfullt at m ange av dei som  no 
ivrar ste rk t for eit u tanrikspolitisk engasjem ent, så tydeleg gir u ttrykk for at dei 
nedprio rite rer det nord iske sam arbeidet. Eg synest det er nokså deprim erande 
å vere vitne til den  m angelen  på initiativ til å vitalisere nordisk  sam arbeid som  
pregar innlegga både i sesjonen  og i utskotta, spesielt frå høgresida sine rep re
sen tan tar. O gså frå sosialdem okratisk hold etterlyser eg ein meir offensiv ho ld
ning.

D et er tydeleg at dei som  ivrar sterkast for ein fullstendig økonom isk in te
grasjon i EFs indre m arknad  og m edlem skap i EF for dei landa som  står u tan 
for, ikkje h a r  tenk t å yte sæ rleg  politisk innsats og kraft og heller ikkje ressu rsa r 
u tover eit m inim um . Innlegget til dei konservative sin fø rsterep resen tan t her i 
Rådet, Carl Bildt, i generaldebatten  på tirsdag var eit deprim erande eksem pel 
på dette.

E tter m itt syn  er de t sæ rleg viktig at vi etter 1992 her i N orden  bevisst satsar 
på dei kvalitetane som  våre typar sam funn er rikast på, og som  vi h a r hen ta  in
ternasjonal anerkjennelse for. D et fellesskapet som  h ar utvikla seg g jennom  
N ordisk  Råds initiativ, har hatt mykje å seie for den praktiske politikken og 
styrking av dei verdiane som  vi h a r felles og som  er viktige å ta vare på. Difor 
er eg no  glad for at økonom isk u tskott h ar ein sam la innstilling som  vil føre til 
at vi får ta denne debatten  på alvor, og at vi der kan kom e tilbake m ed konkrete 
forslag. Eg tru r det er heilt avgjerande for at vi kan fortsette og vidareutvikle 
den  nord iske velferdsstaten.

Thea Knutzen: President! "N orden som  hjem m em arked" er en av N ordisk  Råds 
eldste og høyest prioriterte saker. D et har væ rt enighet om  at større mobilitet 
for varer, tjenester, kapital og m ennesker kan frem m e økonom isk vekst og 
dem pe inflasjonen og dertil styrke sam holdet mellom de nordiske land.

D ette blir ikke m indre viktig etter hvert som  det større europeiske m arked 
utvikler seg. Á rydde vekk h indringer for at et nordisk  hjem m em arked kan 
fungere er derfor vesentlig.

En slik h indring  er de avgifter som  det svenske B yggnadsarbetareförbundet 
ilegger norske en treprenørbedrifter som  bruker norske arbeidere til oppdrag  i 
Sverige. T ilsvarende avgifter gjøres ikke gjeldende for svenske en treprenører 
som  h a r oppd rag  i N orge. D et dreier seg bl.a. om avgifter til forsikring og ferie
fond, som  de norske arbeiderne ikke får nye godt av, m en som  i høy grad
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tynger lønnsom heten  for deres arbeidsplass. L ignende restriksjoner eksisterer 
også på det finske m arked.

I fjor svarte den  svenske arbeidsm arkedsm inister M ona Sahlin på spørsm ål 
fra A nders Talleraas at h u n  aktet å følge utviklingen i spørsm ålet nøye. E tter 
hva jeg k jenner til, er situasjonen ikke forbedret siden i fjor. D et er nå viktig for 
N orge å få klargjort hva m an konkret kan gjøre for å få fjernet en belastning 
som  vi oppfatter som  m eget urim elig. Å m åtte gå til eventuelle mottiltak fra 
norsk  side er jo ingen  god løsning.

S tatsråd  Sahlin henviste i sitt svar i fjor til forhandlinger mellom partene  i 
arbeidslivet. N år det ennå ikke h ar sk jedd forbedringer, synes jeg den  svenske 
arbeids- m arkedsm inisteren , som  form odentlig har n æ r kontakt m ed Bygg
nadsarbetarefö rbundet, bør ta et initiativ for å få ryddet opp i disse urim elige 
forholdene. Jeg synes det i den forbindelse også er næ rliggende å ta opp  sven 
ske en treprenørbedrifters vanskeligheter i F inland. Skjer det ikke nå noe på 
dette om rådet, vil alle vakre ord  om N orden  som  hjem m em arked bli temmelig 
tom m e.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

A 913/e: M edlem sförslag om  gemensamma nordiska åtgärder för att uppnå e f
fektivare elanvändning i hushållen, A 918/e: M edlem sförslag om  gemensamt 
nordiskt el-högspänningsnät tillgängligt för alla och A 919/e: M edlem sförslag  
om inriktning för en  gem ensam  nordisk energipolitik

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang.

Ekonom iska u tsko tte t hade föreslagit att råde t med anledning av m edlem sför
slag
A 913/e sam t A 918/e an tar följande rekom m endationer:

1. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

at gennem føre sam ordnede nordiske foranstaltninger til frem m e af effek
tivere anvendelse af el og anden  energi i husholdningerne,

at afstem m e m ed og i v idest m uligt om fang gennem føre disse foranstalt
n inger som  fælles europæ iske foranstaltninger

2. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd

at u d red e  m uligheder for at gøre det nordiske hø jspæ nd ingsnet til en 
"com m on carrier"

B e trä ffa n d e  A  9 1 9 /e  h a d e  e k o n o m isk a  u tsk o tte t fö re s la g it a tt N o rd isk a  rå d e t  in te  fo re ta r  
s ig  n åg o t m ed  an le d n in g  av  m e d le m sfo rs la g e t.

Poul N ielson  (ekonom iska utskottets talesm an): H r. præ sident! Jeg skal fore
lægge udvalgets betæ nkn inger og indstillinger om de tre m edlem sförslag.

Alle forslagene er frem sat af m iljøpartiet De G rønne. De har sam let væ ret 
u d se n d t til høring hos nordiske nationale m yndigheder og organisationer, som  
arbejder på energiom rådet, så udvalget har haft et ganske solidt grundlag  for 
sin stillingtagen.
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O m  A 913/e om  m ere effektiv elanvendelse i husho ldn ingerne må vi sige, at 
forslaget er udform et på en m åde, som  nok gør det m indre velegnet for N or
disk Råds påvirkning af vore landes indsats på om rådet, og der er en ræ kke 
tekniske problem er og problem er i sam m enhæ ng  m ed internationale aftaler og 
norm er.

Både udvalget og m inisterrådet stø tter den  tankegang, der ligger bag m ed
lem sforslaget, nem lig en øget sa tsning på energibesparelser og m ere effektiv 
udnytte lse af energien  både hos p roducen ter og forbrugere, m en de t har vi jo 
h e r i råd e t u d tryk t tidligere, bl.a. i forbindelse m ed m inisterrådsforslaget om  et 
ny t energipolitisk arbejdsprogram , som  vi tog stilling til for 2 år siden. På bag- 
g ru n d  af dette program  h ar m in isterrådet sat en ræ kke aktiviteter i gang  på om 
rådet, og der er et u d b red t direkte m yndighedssam arbejde og sam arbejde m el
lem  berørte b rancher. D et sam arbejde vil vi gerne støtte. Vi vil derfor i an led
ning af m edlem sforslaget anbefale en m ere generelt form uleret rekom m anda
tion om  energ ibesparelser og m ere effektiv energianvendelse.

På baggrund  af m inisterrådets oplysninger finder vi, a t finansieringen kan 
rum m es inden  for energisektorens budgetram m e, og vi fo rudsæ tter, at de n o r
diske foranstaltn inger afstem m es m ed de tilsvarende i EF-Efta-sam arbejdet, så 
vi så v id t m uligt får fæ lleseuropæ iske løsninger.

N år de t drejer sig om  A 918/e om  fælles hø jspæ ndingsnet tilgængeligt for 
alle, må vi konstatere , at problem et er centralt i drøftelserne om  effektivise
ringen af såvel det nordiske som  det europæ iske energim arked.

Lad mig først sige, at vi m ener, det er m eget vigtigt fortsat a t udbygge N or- 
del-sam arbejdet og få et sam arbejde i s tand  m ellem N ordel-om rådet og det øv
rige E uropa.

Forslaget ser godt nok  u d  til at have en hensig tsm æ ssig  form, m en der er 
rejst en ræ kke indvend inger m od dele af m otiveringen. D isse indvend inger vil 
k unne  blive belyst og afklaret i det udredningsarbejde, der foreslås.

Jeg skal her tilføje, at vi i D anm ark jo allerede har et indarbejdet system , 
hvor alle kan sæ lge deres overskydende elektricitet ind på nettet, f.eks. fra pri
vate vindm øller og decentral kraftvarm e. M en det er jo også nødvendig t at stille 
bestem te krav op til fo rsyningssikkerheden i system et. D erfor er det ikke bare 
et spørgsm ål om  at skabe m ulighed for, at alle kan købe og sæ lge til h inanden  i 
et såd an t elsystem . D er er m ange problem er, isæ r i det m an kunne kalde den 
ekstrem e varian t af begrebet "common carriage", og de t m ener jeg også er ble
vet klart dokum enteret af udviklingen i EF, når det drejer sig om  behandlingen  
af det begreb i elsektoren.

Vi kan im idlertid konstatere, at centrale høringsinstanser ikke er afvisende 
over for, at der arbejdes v idere m ed problem stillingerne, og at der allerede er 
udredn ingsarbejde i gang for at få afklaret et beslu tn ingsgrundlag  i retn ing af at 
gøre det nordiske elnet til noget, der ligner en "common carrier".

Forslaget vil ikke give ekstraudgift for budgettet, og udvalget stø tter i p rin 
cippet forslaget til rekom m andation.

Til sidst om  m edlem sförslag A 919/e om  indretn ing for en gem ensam  no r
disk energipolitik må vi først konstatere, at titlen på forslaget er m isvisende. 
D en kunne  give indtryk af, at det drejer sig om et forslag til en sam let nordisk 
energipolitik, m en de t er altså ikke tilfældet.

Vi tvivler på, om  forslaget vil have den ønskede effekt, og udvalget kan ikke 
anbefale forslaget til rekom m andation.
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S kånberg : Jag tycker att de t var en lämplig ordning  att d isku tera dessa tre 
m edlem sförslag på sam m a gång . D et tredje förslaget, som  h and lar om  inrikt
n ing  för en gem ensam  nord isk  energipolitik, har möjligen fått en  någo t m issvi
san d e  titel, om  m an läser bara de första o rden . D et gäller vad  m an i N orge kal
lar "balansprinsippet" och som  i USA h ar flera nam n. Jag skulle vilja kalla det 
"integrated least cost p lanning". S tatens energiverk i Sverige kallar de t "balans 
till lägsta kostnad". M an h ar o rdnat stora sem inarier om  detta. I e tt energ issys
tem  som  helt arbetar i balans till lägsta kostnad  kom binerar m an insatser för ef
fektivare energ ianvändn ing , "dem and side m anagem ent", m ed en  u tbyggnad  
av kapaciteten  på tillförselsidan, "supply side". D etta gör m an p å  ett så d an t sä tt 
att m an u p p n å r  lägsta kostnad  för de energ itjänster som  k u n d ern a  köper.

M an talar alltså om  energitjänster i stället för energi. Energitjänster är den  
ny tta  som  energ in  u trä tta r eller gör för b rukaren . Exem pel på energ itjänster är 
belysning, uppvärm n ing  av lokaler, kylning av öl och m atvaror, sm ältning av 
stål sam t p u m p n in g  av vatten .

D en nya norska energilov som  antogs av stortinget förra åre t bygger bl.a. på 
balansprinsippet. I §§ 3-6, styckena 2-5, i de t tredje kapitlet i dåvarande norska 
k ronp rin sregen tens resolution  om  tilläm pning av energiloven sägs följande:

"Ved u tarbeid ing  av energiplan  skal konsesjonären  sörge for å vurdere  
balansen  m ellom  tilgang og etterspörsel. P lanen skal dröfte aktuelle oppdek- 
n ingsalternativer og ta hensyn  til u sikkerheten  i d en  frem tidige etterspörselu t- 
vik lingen.

E nerg ip lanen  skal inneho lde en beskrivelse av opplegget for enök-virksom - 
h eten  hos k u n d en e  og i egne anlegg.

K ostnadene ved  enök-tiltak hos k u n d en e  og i egne anlegg skal vu rderes på 
lik linje m ed kostnadene ved nyutbygging og kraftanskaffelse i m arkedet 
(balanseprinsippet). M ulighetene for å u tny tte  lokale energikilder skal vu rderes 
särskilt.

P lanen  skal v u rd ere  m iljøkonsekvensene ved de forskjellige alternativene."
D etta är vad  förslaget egentligen gäller.
Ä ven i den  danska Energiplan  2000 tar m an hänsyn  till balansprinsippet 

inom  elförsörjningen och industrins energiförbrukning. Jag hoppas och tror att 
balansprincipen  skall bli ett viktigt inslag också i den  svenska energipolitik som  
vår riksdag skall beslu ta om  i vår.

Flera rem issinstanser påpekar att m iljökostnaderna bör in räknas i totalkost
naderna. Självklart an ser vi g röna att detta  är m ycket viktigt. O m  m an även i 
F inland skulle tilläm pa balansprincipen, skulle m an sannolikt inte behöva d isku
tera ett fem te kärnkraftverk .

Jag y rkar bifall till m edlem sförslag A 919le m ed innebörden  att kostnaderna 
för energ itjänstem a skall vara de lägsta möjliga och att detta skall vara en ge
m ensam  nord isk  politik.

Poul N ielson: H r. p ræ sident! Jeg ønsker bare at supp lere  d iskussionen  m ed en 
enkelt kom m entar til K rister Skånberg. Alle er enige om det fornuftige og rig
tige i p rincippet om  at se lige så nøje på m uligheden for at gennem føre bespa
relser i elforbruget som  for at udvide kapaciteten. Selve princippet ny tte r det 
ikke at lade som  om  vi er uenige om, og derfor kan m an heller ikke tage paten t 
på noget, alle er enige om.

At gøre dette til et enten/eller er ikke sagligt velbegrundet. M an u n d e rv u r
derer, også i det, K rister Skånberg  siger, kom pleksiteten i elsystem et. D et er 
rigtigt at stræ be im od at få d en n e  balancerede afvejning ind  også i forbindelse
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m ed en stillingtagen til udbygninger, m en besparelsesm ulighedem e skal jo 
væ re fugle i h ån d en  og ikke fugle på taget, førend m an u nd lader at tilpasse ka
paciteten.

S edan  diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande utskottets förslag att inte företa sig något m ed anledning av 
m edlem sförslag A919/e och K rister Skånbergs y rkande på bifall till förslaget.

För u tsko ttets förslag röstade:
A ndersen  H anne , A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, 

B ennedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Fager
holm  K arl-G unnar, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Ro
ger, G u lb randsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H an sen  J.K., 
H an sen  Søren, H au an  Åshild, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, 
H oug  Tora A asland, Jelved M arianne, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jør
gensen  A nker, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, 
K om stedt Wiggo, M etsäm äki Lauri, N ielson Poul, N yby M ats, N yhage H ans, 
O scarsson Berit, Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, 
Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Svartberg Karl-Erik, Svensson  S ten I., 
Söder Karin, S ønderby P eder, T u runen  Eeva, U eland Ole Gabriel, W eiss Birte, 
W erner Lars, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena

Mot u tskottets förslag röstade Skånberg Krister

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, Exner Lahja, 

Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H augen  
Helga, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, Johansen Lars Emil, Jón 
K ristjánsson, Kallsberg A nfinn, K jæ rsgaard Pia, K nuuttila Sakari, Liltved Tore 
A., Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge 
Adam , Ö lafur G. E inarsson, Påll P étursson , Pietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, 
R otnes M arit, S ighvatur B jörgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, 
S teenhold t O tto, Syse Jan P., Talleraas A nders, V äänänen M arjatta, Ö strand  
Olle

Krister Skånbergs förslag hade sålunda förkastats med 52 röster mot 1.
Utskottets förslag, att inte företa sig något med anledning av medlemsförslaget, an

togs.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till rekom m endationer rö rande A 913/e och A 918/e.

För rekom m endationerna röstade:
A ndersen  H anne , A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A nnersted t Ylva, 

B ennedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Fager
holm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti 
Kolle, G u d m u n d se th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, Gyl
denkilde Lilli, H ansen  J.K., H an sen  Søren, H auan  Åshild, H etem äki-O lander 
Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug  Tora A asland, Jelved M arianne, Jón 
K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, Kautto 
Tarja, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, K nuuttila Sakari,
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K om stedt Wiggo, L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M oi
lanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, N yhage H ans, O scarsson Berit, Påll P étu rsson , 
Porom aa Bruno, Poulsen  Kaj, R otnes M arit, R yynänen Mirja, Salm én Olof, 
Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Skånberg Krister, S vartberg Karl-Erik, 
S vensson  S ten I., Söder Karin, T urunen  Eeva, W eiss Birte, W roldsen Ernst, 
Ö hrsvik Lena

U eland Ole Gabriel avstod frän att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, Exner Lahja, 

Friðrik S ophusson , H agen  Carl I., H an sen  Ivar, H augen  Helga, H reggviður 
Jönsson, H urska inen  Sinikka, Johansen  Lars Emil, Kallsberg Anfinn, Kjærs- 
gaard  Pia, Liltved Tore A., M øller H elge Adam , N yby M ats, Ö lafur G. E inars- 
son, P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen 
Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Otto, Syse Jan P ., S ønderby P eder, Tal
leraas A nders, V äänänen  M arjatta, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekomendationema hade sälunda antagits med 56 röster. 1 medlem avstod frän att 
rösta.

U tskottets förslag, att inte företa sig någo t m ed anledning av m edlem sförslag 
A 919/e, bifölls.

A 941/e: M edlem sförslag om  förenklade tullprocedurer för sportflyget inom  
Norden

Ekonom iska u tsko ttet hade  föreslagit att råde t m ed an ledning  av m edlem sfor
slaget an tar följande rekom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

at gennem føre forenklinger i to ldprocedurerne for sportsflyvningen mel
lem  de nord iska lande.

K arin Söder(ekonom iska u tskottets talesm an): D etta ärende kan tyckas röra en 
m indre viktig sak, m en sportflyget är en stad ig t ökande del i luftfarten i de 
nordiska länderna. D et finns för närvarande ca 25 000 m edlem m ar i de natio
nella aerok lubbam a, varav  ungefär hälften har s.k . A-certifikat. A ntalet sport- 
flygplan i N orden  u p p g år till ca 3 500.

Ett naturlig t inslag i m ånga av dessa sportflygares verksam het är besök i 
g rann länderna . H är u p p stå r dock vissa problem  m ed tu llp rocedurerna. I m ed
lem sforslaget föreslås att förenklingar i tu llp rocedurerna genom förs för spo rt
flygplan vid reso r mellan de nordiska länderna.

Förslaget har varit u tsän t på rem iss till de nordiska tu llm yndigheterna. 
D essa h ar avvisat förslaget, eftersom  m an anser det vara för resu rsk rävande att 
genom föra, speciellt som  d et är en relativt liten g rupp  som  berörs.

D et h a r em ellertid upplysts om  att det har genom förts vissa lä ttnader i p ro 
cedurerna i trafiken mellan Sverige och N orge.

Ekonom iska u tsko ttet anser därför i likhet m ed rem issinstanserna att det 
inte finns någon  klar parallell mellan trafik m ed bil/båt och trafik m ed sportflyg
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utifrån tu llövervakningssynpunkt. D en förenklade praxis som  gäller båttrafiken 
kan därför inte d irekt överföras till sportflyget.

U tskottet anser v idare de t vara riktigt och logiskt att m an prim ärt försöker 
klara av problem en m ed tull- opch gränsövervakning i europeiska sam m an
hang .

A and ra  sidan stöder u tsko ttet tanken  på att N o rd en  går före m ed att ge
nom föra förenklingar eller helt ta bort tull- och gränskontrollen  mellan de no r
diska länderna på sam m a sä tt som  det u n d e r m ånga år h a r varit beträffande 
passfriheten .

U tskottet hänv isar v idare till att de t faktiskt har varit möjligt att genom föra 
vissa förenklingar i trafiken mellan Sverige och N orge.

Ekonom iska u tsko ttet stöder således d e t principiella önskem ålet om  att det 
genom förs harm oniserade förenklingar i tu llp rocedurerna bl.a. för sportflyget. 
Sam tidigt h a r  u tsko ttet den upp fattn ingen  att tullkontrollen av sportflyg är ett 
litet prob lem  i jäm förelse m ed de övriga problem  som  ankny ter till förenk
ling/avveckling av tull- och g rän sp ro ced u rem a i allm änhet.

U tskottete t tar inte ställning til] det tekniska innehållet i förslaget, dvs. hu r 
en förenkling skulle k unna  ske, u tan  överlåter detta till m inisterrådet, som  
därvid  även bör värdera  h u r förenklingarna kan passas in i de m er generella re
form er av p rocedu re rna  vid g ränspassage som  förbereds på europeisk  nivå.

M ot d en n a  bakgrund  föreslår ekonom iska u tskottet att N ordiska råd e t re
kom m enderar m in isterrådet att genom föra förenklingar i tu llp rocedurerna för 
sportflyget m ellan de nord iska länderna.

Jag y rkar bifall till ekonom iska utskottets förslag.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs slu ten  votering, beträffande 
u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade 53 m edlem m ar.
Mot rekom m endationen  röstade 1 m edlem .
2 m edlem m ar avstod från att rösta.
31 m edlem m ar var frånvarande.

Rekommendationen hade sålunda antagits med 53 röster mot 1. 2 medlemmar avstod 
från att rösta.

A 903le: M edlem sförslag om  upprätthållande av de nordiska skogarnas natio
nalekonom iska värde

Juridiska u tsko ttet h ad e  föreslagit att N ord iska råd e t inte företar sig någo t m ed 
an ledning  av m edlem sförslaget.

U tskottets förslag bifölls.

A 947/e: M edlem sförslag om  program för det nordiska samarbetet efter 1992

Ekonom iska u tsko ttet hade  föreslagit att

N ord isk  R åd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd
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at i sam råd  m ed N ordisk  Råd gennem føre belysning af aktuelle frem tids- 
spørgsm ål, som  vil væ re bestem m ende for det nordiske sam arbejdes 
m uligheder, og på denne baggrund  frem lægge et m inisterrådsförslag til 
p rogram  for de t nordiske sam arbejde efter 1992

Carl I. H agen  hade  i en reservation, fogad till u tskottets betänkande, påpekat:

"at den  eneste  mulige rolle for N ordisk Råd for frem tiden vil væ re som  en 
koord inerende instans og forberedende forum  for debatt om spørsm ål som  
avgjøres i EF eller innenfor ram m en av et EØS.

D ette m edlem  kan  vanskelig se at N ordisk  Råd ellers kan bli noe anne t en et 
debattfo rum  hvor debatten  i seg selv er det viktigste.

På denne b akg runn  slu tter dette m edlem  seg til konklusjonen til flertallet i 
utvalget om  en  in tern  beslutning, m en understreker at det scenario som  må 
væ re g runn laget er kun  at alle m edlem m er i N ordisk  Råd blir m edlem m er i 
EF eller at to eller fler m edlem m er også blir m edlem m er i EF og at de t inn- 
gås en om fattende EØS-avtale."

Sasi: H err president! D etta är ett m ycket viktigt förslag. Ekonom iska u tskottet 
h ar i sin behand ling  av föreliggande m edlem sförslag fäst stor v ikt vid att syftet 
m ed förslaget, en klargöring av det nordiska sam arbetets roll och m ålsättningar 
efter 1992 snabb t kan realiseras.

U tskottet är enligt m ed förslagsställarna om att det är av stor betydelse poli
tiskt och ekonom iskt att d e t nordiska sam arbetet finner sin form  i den  nya in
ternationella och ekonom iska situationen i Europa. D et är av vitalt in tresse för 
de nord iska länderna att bygga u p p  en plattform  för utveckling av sam arbetet 
som  gör det möjligt att tillvarata nordiska in tressen  och påverka lösningar i ett 
kom m ande in tegrerat E uropa. U tskottets uppfattn ing  är således att de t nordiska 
sam arbetet h ar en viktig politisk roll att spela också i fram tiden.

Vid en genom gång av nordiska program  och p laner kan m an em ellertid 
konstatera att perspektiven  u töver 1992 är ganska få. U tskottet är därför av 
sam m a uppfattn ing  som  förslagsställarna, och förordar att en debatt inleds som  
leder till att nödvändiga beslu t om  det nordiska sam arbetets fram tida innehåll 
och roll kan tas.

De politiska frågor som  i första h an d  kom m er att vara avgörande för det 
nord iska sam arbetet är förhållandet till EG, utvecklingen av in tegrationen inom  
EG och förhållandet mellan EG och Efta. I den övergångsperiod vi befinner oss 
just n u  är det särskilt viktigt att ett aktivt sam arbete mellan länderna kan u p p 
rätthållas och att vi kan u tnyttja den  kapacitet och den  sakkunskap  som  finns 
på olika håll i N orden . D etta ger oss m öjligheter att stöda varandra  i fö rhand 
lingarna. Jag vill särskilt betona u tskottets uppfattn ing  om  ansvaret för det 
kom m ande program arbetet. N ågra politiker på hög nivå bör nu  avsätta litet tid 
för ett fram tidsinrik tat arbete och kom m a m ed det förslag de anser angelägna. 
D etta arbete i kom bination m ed de im pulser som  partig rupperna , råde ts olika 
u tsko tt och delegationer kan kom m a m ed kunde  sedan  utgöra underlag  för ett 
m inisterrådsförslag om  det nordiska sam arbetet efter 1992. D etta förslag skulle 
sedan  behandlas på en session i råde t u n d er 1992.

För att den n a  tidtabell skall kunna hållas är de t angeläget att arbetet inleds 
snabb t och att m an såväl i p resid iet som  i m inisterrådet på allvar tar itu med 
denna för vårt sam arbete så viktiga uppgift.
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H err presiden t, jag y rkar bifall till ekonom iska utskottets förslag till rekom 
m endation och in tern t beslu t av rådet.

Hagen: H r. p resident! Jeg h ar på vegne av den  liberalistiske g ru p p e  en reser
vasjon i denne saken. D et dreier seg om  at N ordisk  M inisterråd skal rekom 
m anderes å skaffe bakgrunnsinform asjoner og behandle dette spørsm ål. Vi sy
nes d e t bu rd e  væ re tilstrekkelig at den  parlam entariske delen av N ordisk  Råd 
selv drøftet og avgjorde sin egen frem tid, og at m an ikke trenger regjeringenes 
og M inisterrådets syn sp u n k ter p å  dette. D et blir litt for sto r passivitet, tror vi, 
dersom  den  parlam entariske del overlater alt til M inisterrådet. Vi folkevalgte 
bu rd e  nå selv drøfte og avgjøre hvorledes vi ønsker å organisere vårt frem tidige 
arbeid innenfor ram m en av d e t nye E uropa som  trer frem  etter 1992. D et er her 
m eningsforskjellene egentlig kom m er.

Jeg h ar også lyst til å si at de alternativer m an eventuelt skal se på, eller sce
narioer, k u n  kan væ re to: en ten  at sam tlige m edlem sland i N ordisk  R åd blir 
m ed i EF, eller a t to eller flere blir det og at de t sam tidig blir en om fattende 
EØS-avtale. D et som  da m å drøftes, og må drøftes snart - vi er enige i at det må 
gjøres p å  sesjonen  i 1992 - er hvorledes den folkevalgte delen skal organisere 
sin egen virksom het n å r alle de beslu tn inger som  m an vanligvis befatter seg 
m ed, er flyttet inn  i E Ø S-organene eller i EF-organene. D ette arbeidet bu rd e  det 
selvsagt v æ re  P resid ie t som  først og frem st la opp til og ledet, ikke at m an 
forholdt seg passiv  og overlot dette, slik jeg føler at det nå blir, til M inisterrådet. 
D et b u rde  væ re aktivitet i R ådet som  avgjorde Rådets egen frem tid.

Vår reservasjon innebæ rer altså at vi vil stem m e m ot forslaget til rekom 
m andasjon overfor M inisterrådet, m en vi vil støtte forslaget n å r det gjelder den 
in terne beslutn ing, fordi vi ønsker at de folkevalgte skal ta ansvaret for å drøfte 
og avgjøre sin  egen frem tid.

Elsi Hetemäki-Olander: H err p resident! D et är en stor glädje för mig att eko
nom iska u tsko ttet h a r ställt sig bakom  förslaget om att n u  snabb t u tarbeta ett 
politiskt p rogram  där ställning tas till de centrala frågor som  det nord iska sam 
arbetet kom m er att ställas inför efter 1992. D etta är ett helt nödvänd ig t arbete.
Vi behöver en p lattform  för gem ensam m a inititativ som  ger de nordiska län
derna m öjligheter att påverka utvecklingen.

U trikesutskottet i F inlands riksdag h ar stö tt den finska delegationens u p p 
fattning att råd e t borde genom föra radikalare förändringar inom  sin organisa
tion och i sitt arbetssätt. V årt u trikesu tskott anslu ter sig även till uppfattn ingen  
att frågan om  N ordens roll i den  europeiska integrationen i hög g rad  hand lar 
om  h u r  resu ltaten  av de t nordiska sam arbetet bäst kan utnyttjas i en dialog m ed 
andra  sam arbetsorgan  i E uropa.

D et nordiska sam arbetet påverkas em ellertid inte enbart av integrationen i 
V ästeuropa och av den  politiska förändringsprocessen  i Central- och Ö steuropa. 
In ternationaliseringen innebär att de nordiska länderna även i övrigt m åste 
anpassa sig till en internationell konkurrens på de allra flesta om råden. I denna 
process ställs gam la stru k tu rer på prov. Sam tidigt aktualiseras frågan om  h u r 
en nord isk  identitet och handlingsfrihet skall kunna  bevaras u n d er ändrade 
förhållanden.

Allt detta innebär att det arbete som  n u  m åste utföras är av stor politisk be
tydelse och att ett fram gångsrikt arbete förutsätter ett nära och direkt engage
m ang av centrala politiker i råd e t och m inisterrådet. Vi är inte nu  betjänta av 
om fattande kom m ittébetänkanden  eller tjänstem annautredningar, u tan  just av
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ett politiskt dokum en t som  anger färdrik tn ingen för de kom m ande åren, fram  
em ot nästa  årtu sende. Jag anser att det arbete som  nu  skall göras bör tas på 
stort allvar och att det bör inledas snabbt. D et är också viktigt att N ordiska rå
det i sin  he lhe t u n d e r arbetets gång kan fram föra synpunk te r och att hela p ro 
g ram m et blir förem ål för en  debatt innan  det antas på någon  av de två sessio
ner jag u tgår från att N ordiska råde t håller u n d er 1992.

D et nordiska sam arbetet har hittills väl k u n n at hävda sig i förhållande till 
anna t in ternationellt sam arbete. D et är politikerna i N ordiska råd e t som  har 
ansvaret för att alla de stora m öjligheter till nord isk t sam arbete som  fram tiden 
innehåller kan tas till vara.

M ötet avbröts härefter kl. 11.50 och å terupp togs kl. 14.00

Kirsti Kolle Grøndahl övertog härefter ledn ingen  av förhandlingarna.

Ändringar i m edlem slistan

D et m eddelades att H ans Jørgen Jensen  återtagit sin plats i rådet, att Pekka 
Tuom inen ersätter Sakari K nuuttila u n d er fjärde m ötet och att H elen  Jørgensen 
och Gunilla A ndré för resten  av dagen ersätter D orte B ennedsen  respektive 
Karin Söder.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

H andels- och industrim inister Jón Sigurðsson: Fru president! D et är lätt att in
stäm m a i detta förslag. Vi behöver ett p rogram  för det nordiska sam arbetets in
rik tn ing efter 1992. D et är färdrik tn ingen som  är viktig för vår gem ensam m a 
politik. D et nord iska sam arbetet m åste n u  ses m ot bakgrund  av den europeiska 
in tegrationen. P rogram m et m åste ta som  sin u tgångspunk t att ett kom m ande 
EES-fördrag innehåller bestäm m elser som  säkrar ett fortsatt no rd isk t sam arbete 
baserat på H elsingforsavtalet på sam m a sätt som  R om fördraget h a r en  passus 
som  tryggar B enelux-ländernas sam arbete.

D essa syn p u n k te r m åste beaktas i fö rhandlingarna om  EES, som  n u  är långt 
fram skridna. D et är viktigt att betänka att EES-avtalet inte bara är ett avtal 
m ellan Efta och EG, u tan  också ett avtal mellan de nordiska länderna. Avtalet 
skall fastlägga de fram tida ekonom iska spelreglerna inom  N orden .

överenskom m else  föreligger på flera viktiga punk te r i dessa förhandlingar, 
fastän resu lta ten  inte är tillfredsställande på andra  om råden. D en  harm onise
ran d e  lagstiftning som  EES m edför kom m er att underlä tta  handeln  och öka den 
ekonom iska tillväxten inom  EG och Efta och inom  N orden . För att levnadsvill
koren inte skall sacka efter hos oss jäm fört m ed EG är den  öppnare  ekonom i 
och internationalisering  som  EES innebär nödvändig  för oss vare sig EES blir av 
eller inte. M ellanstatliga lösningar i ekonom iska frågor kan innebära såväl sta r
kare ekonom i som  ökad frihet.

Island h ar aktivt deltagit i dessa förhandlingar. D et kan em ellertid inte för
nekas att det är någo t osäkert, om  Island kan bli m ed i EES. H elt avgörande på 
d enna p u n k t är frågan, om  vi kan få till s tånd  en acceptabel överenskom m else 
om  handel m ed fisk och fiskprodukter inom  EES.

Som  bekant h ar Efta-länderna sinsem ellan inlett frihandel m ed fiskproduk
ter. E ftas '  krav är att denna tas m ed i EES fördraget, så att frihandeln  gäller i
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alla de 18 länderna. EG h ar hittills b lankt vägrat att gå m ed p å  detta. För att vi 
skall få tillträde till deras m arknad kräver EG tillträde till våra fiskebankar.

D et m åste beaktas att inom  EG spelar fisket endast en regional roll. D et be
traktas närm ast som  en del av lan tbruket och ingår i det om fattande b idragssys
tem  som  kännetecknar EGs jordbrukspolitik . EG h ar höga tullar på im porterade 
fiskprodukter och ger enorm a bidrag till fiskerinäringen i m edlem sländerna. 
D enna tull- och bidragspolitik  m edför betydande problem  för konkurren terna 
u tanför EG, exem pelvis Island, Färöarna, G rönland och delar av N orge. D en 
innebär också att fiskeriföretag inom  EG som  m ed b idragens hjälp överinves
terat, trycker på a tt EG skaffar dem  fiskekvoter i and ra  länders territorialvatten 
och underlä tta r im port av färsk fisk för bearbetning i deras fiskeindustri. EGs 
politik leder således till försäm rad konkurrenskraft och färre jobb inom  den 
isländska fisk industrin  liksom  den  sam tidigt har ödelagt fiskbeståndet i EGs 
territorialvatten.

D et h a r tyvärr v isat sig svårt att få EG att inse att fiskprodukter är Islands 
långt viktigaste export. E G -ländem a är vår viktigaste m arknad . För intäkterna 
im porterar vi industrip roduk te r och konsum tionsvaror för m otsvarande belopp. 
Våra fiskprodukter m åste i detta sam m anhang  betraktas som  industrip ro 
duktion. Vi kan in te gå m ed i EES om  det inte blir på jäm ställdhetsbasis, dvs. i 
handeln  m ed varo r gäller det att växla p ro d u k t för p ro d u k t m en inte tillgång till 
sam hällets na tu rresu rse r.

Vi fick käm pa länge för att få våra territorialvatten erkända. Vi trodde på vår 
sak och gav inte vika trots h å rt m otstånd . Vi kom m er inte att frånhända oss re
sultatet av vår m ödosam m a kam p.

Fru president! D et skulle vålla oss i Island stor besvikelse om  vi inte kunde 
underteckna det kom m ande fördraget om  Eftas anslu tn ing til EES såsom  vi har 
planerat. Jag up p m an ar därför de övriga nordiska Efta-länderna att hålla fast 
vid vårt gem ensam m a krav om  frihandel m ed fiskprodukter inom  EES eller an 
dra arrangem ang som  säkrar våra in tressen  i fram tidens E uropa. Vi förväntar 
oss också förståelse från D anm ark i denna fråga. M ed denna förklaring, fru 
presiden t, y rkar jag bifall till u tskottets förslag.

Hjörleifur Guttormsson: D et är en tillfällighet att jag får ordet om edelbart efter 
den isländske handels- och industrim inistern , som  har arbetat m ed de frågor 
som  vi n u  talar om. D et är n ä r  vi dryftar EES-frågan viktigt att tänka på de stora 
skillnaderna i fråga om  näringslivet i de nordiska länderna. M an kan inte kom 
ma förbi att länderna i väst har en särställning. D et är helt klart att vår inställ
ning till de t europeiska sam arbetet p å  de t ekonom iska om rådet är avhängigt av 
vilka betingelser som  kan bli realiserade i ett eventuellt avtal.

Vi i Island har haft m ånga förbehåll angående ett EES-avtal. Vi h a r olika 
stån d p u n k te r mellan de politiska partierna i Island, m en alla är eniga om  att det 
är ett m inim ikrav i sam band  m ed ett EES-avtal att vi får till s tånd  en lösning på 
fiskeom rådet som  tillvaratar isländska in tressen.

D et är sto r fart på d en  europeiska utvecklingen, m en det har dessvärre 
ännu  inte u tarbetats några förslag för de enskilda om rådena i in tegrationspro
cessen. Jag vill i detta sam m anhang särskilt fram hålla det inflytande som  den 
inre m arknaden  kom m er att ha på reg ionerna och regionalpolitiken i våra län
der. Vi h ar t.ex. i ekonom iska u tsko ttet inte fått de u tredn ingar som  vi hade ö n 
skat få fram  n u  i frågan om  h u r den  inre m arknadens lagstiftning kom m er att 
inverka på reg ionerna i våra länder.
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Vi m åste beakta de centrifugala m arknadskrafter som  sätts i gång  om  vi 
öp p n ar för EG -lagstiftningens fyra friheter, som  kom m er att ha ett s to rt infly
tande inte m inst i u tkan tsom råden , om  m an kan beteckna V ästnorden  som  ett 
såd an t om råde.

I b e tänkandet till d e t fram lagda förslaget tar m an u p p  olika scenarion, som  
bör studeras. Jag lägger särskild vikt vid att m an i s tud ier och u tvärderingar tar 
h änsyn  till att Islands ekonom i är baserad  på havets resu rser. D etsam m a gäller 
också för and ra  länder i nordväst.

Jag vill också understryka att m an i sam band m ed de u tvärderingar som  
görs i sam band  m ed förslaget s tark t skall betona m iljöaspekterna. Vi bör ta de 
ord som  fram förs, på p ap p e r och i tal, om en långsiktigt hållbar utveckling på 
allvar. D etta m åste vara ett fundam ent för den ekonom iska utvecklingen, inte 
m inst för de länder som  lika stark t som  Island, G rönland och Färöarna, bygger 
på na tu rens resu rser.

Jag hänv isar också till det som  står i ekonom iska u tskottets be tänkande om 
att m an bör ta hän sy n  till förhållandena på ku ltu rom rådet när m an p lanerar för 
det fram tida nord iska sam arbetet.

F ru president! D et är alltså m ånga saker som  m an bör ta hänsyn  till vid b e 
handlingen  av detta  förslag, som  vi hoppas skall ge ett underlag  för d iskussio
nen  på nästa  års session.

Skinberg: Fru president! I ett anförande i går om dokum entet C 2 sade jag att 
de t är nödvänd ig t m ed en  långsiktig p lanering. N u bör i varje fall alla politiker 
i N orden  tack vare B rundtlandkom m issionens rappo rt veta att m an m åste p la
nera för en långsiktigt hållbar utveckling. M an m åste hålla sig inom  natu rens 
ram ar.

Ekonom iska u tskottet konsta terar i sitt betänkande över detta m edlem s
förslag att perspek tiven  i de t nordiska sam arbetet är få och m ycket litet sam 
m anhängande. Jag är enig m ed förslagsställarna och u tsko ttet om  att de t är av 
vitalt in tresse att bygga en plattform  för en utveckling av ett s ta rk t nord isk t 
sam arbete i - låt mig gärna säga det - ett in tegrerat Europa, ett helt E uropa, där 
länderna sam arbetar så nära som  de kan u tan  att skada sina egna vitala 
in tressen . D et bör vara en huvudinrik tn ing  i detta genom lysningsarbete att 
tanken  på ett enat, helt sam arbetande E uropa kan förverkligas. Vi vet inte h u r 
det fram tida sam arbetet inom  EG eller mellan EG och andra  block eller stater 
kom m er att utvecklas, och vi vet inte heller h u r  sam arbetet mellan enskilda 
länder och EG kom m er att utform as.

Jag yrkar, fru presiden t, att N ordens m edverkan i denna E uropaprocess 
skall bygga på den  nuvarande  nordiska m odellen, att m an försöker ta vara på 
och vidareutveckla de positiva resu ltat och erfarenheter som  kom m it fram  u n 
der 30 års sam arbete inom  N ordiska rådet. I sam arbetet mellan reg ionerna kan 
alla regioner bidra m ed sina resu ltat och erfarenheter, och detta sam arbete kan 
bygga på en syn tes av de sam verkande reg ionernas m odeller.

D et som  u tsko tte t m enar m ed regionalt sam arbete på m ellanstatlig nivå bör 
vara det bästa sä tte t för varje region att få sina m öjligheter förverkligade och att 
bevara och utveckla sin livsstil i e tt sam arbete där m an lär av varandra , av vad 
andra gjort och vill göra.

Fru president! D et är m ycket sen t att först år 1992 debattera dessa viktiga 
fram tidsfrågor. D et bör ske vid en extra session hösten  1991 eller vid gem en
sam m a u tskottsm öten  som m aren  eller hösten  1991, när det stå r klart vad EES- 
avtalet innehåller.
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Vi tillstyrker från grön  sida m edlem sförslaget, och vi m enar att huvudalte r
nativet i genom lysningen skall vara en vidareutveckling av den nordiska m odel
len och att dessa spörsm ål bör dryftas redan  un d er 1991.

Sedan diskussionen  förklarats avslutad företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation och reservantens för
slag.

För u tskottets förslag röstade:
A ndersson  Arne, A ndersson  Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, D a

v idsen  Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-Gunnar, Friðrik S ophusson , G røn
dahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson 
H ans, G yldenkilde Lilli, H an sen  J.K., H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, 
Jensen H ans Jørgen, Jonsson Elver, Jørgensen H elen, K nudsen  G rete, K nutzen 
Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, 
N ielson Poul, O scarsson Berit, Påll Pétursson , Porom aa Bruno, R otnes Marit, 
Salm én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Skånberg Krister, Svartberg 
Karl-Erik, S vensson  S ten  I., Syse Jan P., S ønderby Peder, Talleraas A nders, 
T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, W eiss Birte, W erner Lars, W roldsen Ernst, 
Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

För reservan tens förslag röstade:
Jäätteenm äki Anneli, N yhage H ans

G am m elgaard Lars P. avstod frän att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim John, A ndersson  Claes, Björk G unnar, 

B lankenborg H aakon, G lønborg K nud, H agen Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  
Søren, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, Johansen  Lars Emil, Jón 
K ristjánsson, Jørgensen A nker, Kallsberg Anfinn, K autto Tarja, K ekkonen A n
tero, K jæ rsgaard Pia, Lundblad G rethe, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge 
Adam , N yby M ats, Ö lafur G. E inarsson, P ietikäinen Sirpa, Poulsen Kaj, Rii
hijärvi Heikki, R yynänen Mirja, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, 
Skjervengen Pål Ade, S teenhold t Ö tto, Tuom inen Pekka, V äänänen M arjatta

Reservantens förslag hade sålunda förkastats med 50 röster mot 2. 1 medlem avstod från 
att rösta.

H ärefter företogs votering, m edelst vo teringsapparat, beträffande utskottets för
slag till rekom m endation.

För rekom m endatioen  röstade:
A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, D a

vidsen  Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am 
m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, 
G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., H an 
sen Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  
Sinikka, Jelved M arianne, Jensen H ans Jørgen, Jonsson Elver, Jørgensen H elen, 
K nudsen  G rete, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L unde Kjell-
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bjørg, M etsäm äki Lauri, N ielson Poul, N yhage H ans, O scarsson Berit, Påll P é
tu rsson , Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, Rotnes M arit, Salm én Olof, S andberg- 
Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Skånberg Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson 
Sten I., Syse Jan P ., S ønderby P eder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland 
Ole Gabriel, V äänänen  M arjatta, Weiss Birte, W erner Lars, W roldsen Ernst, 
Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

Mot rekom m endationen  röstade:
Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim John, A ndersson  Claes, Björk G unnar, 

B lankenborg H aakon, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H etem äki-O lander Elsi,
H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, Johansen  Lars Emil, Jón K ristjánsson, 
Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, K ekkonen Antero, K jæ rsgaard Pia, Lundblad 
G rethe, M oilanen Eeva-Liisa, Møller H elge Adam , N yby M ats, O lafur G. Ei
narsson , P ietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, R yynänen Mirja, S ighvatur Björg
vinsson, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, T uom inen 
Pekka

Rekommendationen hade sålunda antagits med 55 röster mot 2.

H ärefter företogs votering, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets 
förslag till in te rn t beslut:

För u tsko ttets förslag röstade:
A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, Ex

ner Lahja, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røn
dahl Kirsti Kolle, G u d m undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson 
H ans, H agen  Carl I., H ansen  J.K., H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, 
Jensen H ans Jørgen, Jonsson Elver, Jørgensen Anker, K nudsen  Grete, K nutzen 
Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, 
N ielson Poul, O scarsson Berit, Påll Pétursson , Porom aa Bruno, Poulsen Kaj, 
Rotnes Marit, Salm én Olof, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Skånberg 
Krister, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten 1., Syse Jan P., Sønderby Peder, 
Talleraas A nders, T uom inen Pekka, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänä
nen M arjatta, W erner Lars, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena, Ö strand  Olle

G yldenkilde Lilli avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim John, A ndersson  Claes, Björk G unnar, 

B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Fagerholm  K arl-G unnar, H ansen  Ivar, 
H ansen  Søren, H oug Tora A asland, H reggviður Jónsson, Johansen  Lars Emil, 
Jón K ristjánsson, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen H elen, Kallsberg Anfinn, 
Kautto Tarja, K ekkonen Antero, K jæ rsgaard Pia, Lundblad G rethe, M oilanen 
Eeva-Liisa, M øller H elge Adam , Nyby Mats, N yhage H ans, O lafur G. E inars
son, Pietikäinen Sirpa, Riihijärvi Heikki, R yynänen Mirja, S ighvatur Björgvins
son, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, W eiss Birte
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Utskottets forslag till internt beslut hade sålunda antagits med 52 röster. 1 medlem av
stod från att rösta.

A 949le: M edlem sförslag om  koncernfacklig samverkan i Norden

Ekonom iska u tsko ttet hade föreslagit att N ordiska råde t inte företar sig något 
m ed an ledning  av m edlem sforslaget.

Lahja Exner, Thor-Eirik G ulbrandsen , H ans G ustafsson, H jörleifur G uttorm s
son, Kjellbjørg Lunde, Lauri M etsäm äki och Poul N ielson hade i en reservation, 
fogad till u tsko ttets betänkande, föreslagit att N ordiska rådet an tar följande re
kom m endation:

N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

at hu rtig t udarbe jde forslag til sam ordnet nordisk  lovgivning, som  sikrer 
lønm odtagernes organisationer re t til koncem fagligt sam virke efter de 
principper, som  angives i m edlem sforslaget.

Gammelgaard (ekonom iska u tskottets talesm an): F ru  præ sident! På udvalgets 
vegne skal jeg forelægge udvalgets betæ nkn ing  og indstilling om  m edlem sfor
slaget om  koncem fagligt sam arbejde og sam virke i N orden .

Jeg skal for god ordens skyld gøre opm æ rksom  på, at der som  n æ v n t også 
foreligger en  m indretalsindstilling. D en  vil blive p ræ sen tere t af Thor-Eirik G ul
b randsen .

Problem stillingerne i dette  forslag er blevet g rund ig t bearbejdet i u d red 
ninger, ved  sem inarer og i forhandlinger, hvor også de nord iske sam arbejdsor
ganer har deltaget.

Ved sessionen i 1989 behand lede vi et m edlem sförslag om  koncem fagligt 
sam arbejde i N orden , m en de t k u n n e  ikke sam le et tilstrækkeligt flertal og faldt 
derfor.

Vor debat i 1989 kom  i høj g rad  til a t dreje sig om, hvorvidt lovgivning er et 
velegnet og ønskeligt m iddel til a t gennem føre koncem fagligt sam arbejde. I 
udvalget m å vi konstatere, a t ho ldn ingerne hos parte rne på arbejdsm arkedet 
ser ud  til a t væ re sto rt se t u æ n d red e . D en udvikling, der er sket på om rådet si
den  sidst, frem går bl.a. af en redegørelse, som  Stiftelsen for Industriudvikling  i 
N o rd en  h a r  ladet G u n n ar M yrvang udarbejde.

D er foreligger et direktivforslag fra EF-Kommissionen om  etablering af kon
cem fagligt sam arbejde. D et behandles n u  i EF’s M inisterråd og skal ifølge for
slaget væ re gennem ført i EF-landene inden  udgangen  af 1992.

Vi kan vel også forvente, at de t indgår i fo rhandlingerne om  den  kom m ende 
aftale mellem  EF og Efta-landene. U dvalget finder stadig, at d e t er ønskeligt, at 
d e t koncernfaglige sam arbejde udbygges. D et er ikke her, uen igheden  ligger. 
M en vi synes også fortsat, a t de t bør ske ved frivillige aftaler mellem arbejds
m arkedets parte r eller inden  for den  enkelte koncern.

D er er en  udvikling i gang i retn ing  af flere og flere frivillige aftaler inden  for 
ram m erne af retningslin jer udform et på europæ isk  basis og af organisationerne 
i N orden , og vi synes ikke, at vi i N orden  skal foregribe processen  i anledning 
af EF-Kom m issionens forslag ved  at gennem føre en nord isk  lovgivning, fordi 
de t sandsynligvis vil forringe nord iske koncerners konkurrenceevne.



Fjärde mötet; ekonomiska utskottets saker 309

De fleste koncerner i N orden  er jo ikke blot nordiske, de er lige så m eget eu 
ropæ iske. D erfor vil d e t heller ikke væ re  hensig tsm æ ssigt m ed forskellige krav  i 
N orden  og i det øvrige V esteuropa til de t koncernfaglige sam arbejde.

D et er bag g ru n d en  for, at udvalget ikke finder de t ak tuelt m ed et fælles 
nord isk  lovgivningsinitiativ nu , og vi indstiller, at N ordisk  Råd afviser m ed- 
lem sforslaget. Jeg skal i øvrigt henvise til udvalgets betæ nkning .

Anker Jørgensen: D et, d e r overrasker mig i d en n e  diskussion, er, at h r. G am 
m elgaard fra De K onservative i D anm ark siger, at dette h e r sandelig bare skal 
fo rhandles m ellem  parte rne , m en i øvrigt er m an åh, så positiv. Så siger m an, 
at denne sag jo skal afgøres i EF, og form entlig vil de t også væ re  en sag, der 
indgår i fo rhandlingerne om  en EØS-aftale.

Jam en er de t da m eningen, at N ordisk  Råd bare skal væ re afventende over 
for, hvad  EF gør? Er det ikke sådan, at N ordisk  Råd er en sideordnet organisa
tion, som  også h a r sin egen m ening? Er det ikke sådan, at de nord iske lande 
har en lang historisk tradition  for, a t m an er positiv for fredeliggørelse af ar
bejdsm arkedet og m ed et rimeligt hensyn  til lønm odtagerne på arbejdsm arke
det?

D erfor h a r jeg svæ rt ved  at acceptere det synspunk t, som  h r. G am m elgaard 
som  rep ræ sen tan t for De K onservative giver ud tryk  for: Vi skal endelig ikke fo
regribe EF. Jeg synes, m an i s tede t skulle sige, at N orden  selvfølgelig også har 
re t til at lægge op til løsninger, der m åske kan få en indvirkning af det, der sker 
i EF.

D erfor vil jeg sige: Vi skal ikke gå og vente. Vi bør faktisk give tilslutning til 
dette forslag om  koncernfagligt sam arbejde, der i øvrigt først og sidst er en op 
fordring til a t finde en  løsning og et forsøg på at udskille nogle retningslinjer 
for, h vo rdan  dette p roblem  skal løses. D et er det, der er det afgørende i dette 
forsøg på at kom m e frem  på de t skandinaviske, på de t nordiske arbejdsm arked, 
på en m åde, som  bestem t også vil væ re god t for det øvrige arbejdsm arked.

Gammelgaard: D er er jo en  udvikling i gang i retn ing af flere og flere aftaler 
mellem p arte rne  inden  for ram m erne af de retningslinjer, der er udform et af 
organisationerne i N orden  og også udform et på europæ isk  basis.

Vi synes, d e t er rigtigt, at udviklingen på dette om råde fortsat sker ved fri
villige aftaler m ellem  arbejdsm arkedets parte r eller inden  for den  enkelte kon
cern . N u  ligger de t im idlertid således, a t hele spørgsm ålet sam tidig forhandles i 
EF's M inisterråd, og at m an ifølge det forslag, som  EF-Kommissionen har frem 
sat, skal have gennem ført fælles regler i EF-landene inden  udgangen  af 1992.
Og de t ligger også sådan , at de fleste koncerner i N orden  ikke blot er nordiske, 
de er lige så m eget europæ iske.

Set på den  bagg rund  vil d e t selvfølgelig ikke væ re hensig tsm æ ssig t med 
forskellige krav  til d e t koncernfaglige sam arbejde i N o rd en  og i det øvrige Vest
europa, fordi det jo altså efter al sandsynlighed  vil forringe nordiske koncerners 
konkurrenceevne.

D erfor m ener udvalgsflertallet - og det er udvalgsflertallet, jeg rep ræ sen terer
- at vi ikke skal foretage os yderligere i anledning af m edlem sförslaget, og det 
henstiller vi selvfølgelig også til råd e t som  sådan  at m an støtter.

Anker Jørgensen: D et er blevet sag t af h r. G am m elgaard, at dette nok k unne  
forringe konkurrenceevnen .
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N u går jeg altså u d  fra, at e t øget sam arbejde på de enkelte arbejdspladser 
og også i koncernerne faktisk vil øge konkurrenceevnen . D et er i h vert fald et 
synspunk t, der, synes jeg, vejer langt tungere  end  den  evige og - undskyld , at 
jeg siger det - konservative frygt for, a t m an endelig ikke skal blande sig i no 
gen ting på dette felt.

Og så igen dette, a t de t også på europæ isk  basis er taget op. Ja, netop  taget 
op på europæ isk  basis. D et er taget op i EF.

Og så siger m an direkte, at N orden  skal vente på EF. Jam en har N orden  da 
ikke sin egen stem m e? H ar N orden  ikke sin egen m ening? Og ville de t ikke 
væ re nyttigt, om  det, som  jeg tro r er en hum an  nordisk  ho ldning til tingene på 
arbejdsm arkedet, gik ind  i de t sam lede billede af en mulig løsning i EF?

Som  det sikkert er bekendt, er jeg m eget ivrig EF-tilhænger. Jeg er m eget 
ivrig tilhæ nger af de t europæ iske sam arbejde. M en ville det ikke væ re en for
del, om  denne nordiske holdning, de t nordiske tankesæ t, som  jeg synes er 
nogle g rader bedre  udviklet hu m an t set, end  det er i adskillige europæ iske 
lande, k unne  slå igennem  og ikke bare bygge på: Vi må vente og se, hvad  EF 
vil?

Lad os dog hellere væ re m ed til at påvirke det, som  EF vil, og d e t ville væ re 
det naturlige, at dette skete, hvis vi sørgede for, a t vores forslag om et kon
cernfagligt sam arbejde og ram m erne for de t kunne blive ved taget i dag.

Gammelgaard: Jam en der er jo ikke tale om  at vente og se, hvad  EF vil. Vi ved i 
øvrigt udm æ rket, hvad  EF på nu v æ ren d e  tid spunk t arbejder m ed. M en ren t 
faktisk h ar o rganisationerne i N orden  udarbe jdet retningslinjer for løsningen af 
hele denne problem stilling, og derfor ser m an altså også, at der i flere og flere 
koncerner indgås aftaler om  dette sam arbejde og dette sam virke.

Jeg kan ikke se rettere, end  at således som  det hele udvikler sig her i N or
den m ed flere og flere frivillige aftaler inden  for de ram m er, som  organisatio
nerne i N o rd en  h ar udarbejdet, og u n d er hensyn tagen  - helt naturlig t - til, at 
m an konkurrerer på det europæ iske m arked som  sådan, er der ikke g ru n d  til, 
at vi h er i N ordisk  Råd foretager os yderligere.

Jeg henstiller derfor igen på udvalgsflertallets vegne, at N ordisk Råd afviser 
m edlem sforslaget.

Presidenten m eddelade vilken ordning  som  gäller för replikerna och konsta te
rade att p residen ten  h ar bem yndigande att fördela replikerna.

Lilli Gyldenkilde: Fru præ sident! D et forekom m er mig utroligt, at vi igen skal 
stå m ed denne sag og igen skal stå m ed en afvisning fra De K onservative. Og 
selvfølgelig, havde jeg n æ r sagt, m åtte det væ re hr. Gam m elgaard, der stod 
som  ordfører for dem , der ikke ville væ re m ed til nogen som  helst forandring.

S idste gang  vi d isku terede dette på sessionen, var svaret fra De K onserva
tive, at m an havde sandelig  in tet im od koncernfagligt sam arbejde. Faktisk ho ld t 
m an en varm  tale for, at de t kunne væ re ganske fornuftigt m ed koncernfagligt 
sam arbejde, m en det m åtte ske på frivillighedens g rund . D et var så det, der gav 
en knivskarp  afstem ning på sidste session, hvor vi drøftede det.

N u  står vi så igen i situationen, a t m an ikke frivilligt har kunnet finde ud  af 
noget som  helst. D er er nogle af landene, som  gerne vil væ re m ed til at lave det 
her. Og så stå r D anm ark igen og skal væ re den, der siger, at vi skal afvente EF, 
for de t er jo n u  blevet argum entet. Jam en i alle vores diskussioner om dette at 
væ re i forskellige mellemfolkelige tilhørsforhold og beslutningsfora siger vi jo



Fjärde mötet; ekonomiska utskottets saker 311

altid, a t den  nord iske stem m e skal væ re den, der høres hele tiden. D et er sket 
på m asser af om råder i d e t nord iske sam arbejde.

H er ser vi så igen en utrolig blokering fra konservativ  side: D er m å ikke ske 
noget. M en så kan h r. G am m elgaard jo p assende gå u d  igen for jeg ved  ikke 
hvilken gang og sige: N ord isk  Råd kan  ikke bruges til noget, for vi kan  jo ikke 
finde u d  at få taget nogle beslu tn inger, der duer, så derfor skulle vi egentlig 
ned læ gge N ordisk  Råd. D et er det, h r. G am m elgaard gør gang  på gang . M en 
det skal ikke glem m es, at det også er h r. G am m elgaard, der ikke vil væ re m ed 
til noget som  helst, der er frem gang i.

G am m elgaard: H vis n u  fru G yldenkilde havde lyttet efter det, jeg sagde h er i 
form iddag - jeg ved  ikke for hvilken gang - da vi drøftede organisationskom i
teens betæ nkning , ville fru G yldenkilde væ re klar over, at det, jeg en d n u  en 
gang talte for, var en styrkelse af den  nordiske dim ension og det nordiske sam 
arbejde inden  for et stø rre E uropa.

D er er ikke tale om  at svæ kke d e t nordiske sam arbejde - tvæ rtim od. N etop 
nu  er der m ere en d  nogen  sinde brug  for at styrke det nordiske sam arbejde, for 
at den nord iske stem m e kan blive hørt med langt større styrke end  hidtil inden  
for d e t stø rre E uropa.

Så må jeg sige, at de t ikke er rigtigt, at vi ønsker, at der ikke skal ske noget 
som  helst på det om råde. Vi m ener stadig, det er ønskeligt, at det koncernfag- 
lige sam arbejde udbygges. D et er slet ikke her, uen igheden  ligger. Spørgsm ålet 
er, h vo rdan  vi b ed st når de t mål. Vi ser ren t faktisk, at der indgås en ræ kke 
frivillige aftaler på dette om råde i øjeblikket, og de t har der gjort et stykke tid.

M an er altså ved  at opnå de t mål, som  vi alle er enige om, nem lig at de t er 
rigtigt, a t d e t koncernfaglige sam arbejde udbygges. D et er nu  engang ikke det, 
vi er uen ige om.

Thor-Eirik Guldbrandsen: President! På bakgrunn  av dette replikkordskiftet 
faller det naturlig  for m eg først å knytte noen  korte kom m entarer til det. Og da 
må jeg i min u fo rstand  gi u ttrykk for at jeg ikke kan forstå det n år G am m el
gaard  sier at han  ikke er uenig  i gjennom føringen av det konsem faglige sam ar
beidet. Da kan jeg ikke forstå hvorfor han  b ruker konkurranseevnen  som  et 
argum en t m ot å ta initiativ til å få gjennom ført et slik sam arbeid  nå.

Så b ruker h an  det argum en t i tillegg at vi ikke skal foregripe utviklingen i
EF. D et som  foreligger fra EFs side, er e t m inim um sdirektiv som  skal tre i kraft i 
løpet av u tgangen  av 1992. D et forslaget som  m indretallet har lagt opp  til, ligger 
god t innenfor ram m en av m inim um sdirektivet i EF. Sam tidig vil m an kunne  få 
en sam kjøring. M ed den tid som  er til disposisjon, ho lder i denne forbindelse 
heller ikke konkurranseargum en te t. O g det ho lder ikke m ed argum entet om  at 
m an ikke skal ha forskjellige krav i N orden  og i EF, nettopp  fordi de t er et mi
nim um sdirektiv  som  foreligger.

1 förbindelse m ed den behandlingen  som  vi hadde på sesjonen i Stockholm  i 
1989, viste de u tredn ingene som  da ble lagt fram, etter at spørsm ålet hadde 
væ rt u tred e t i m ange år, klart og tydelig at det ikke fantes noen  praktiske h in 
der for det forslag som  nå ligger på bordet. Både de som  gikk m ot forslaget den 
gangen, og de som  avstod fra å stem m e, beg ru n n e t dette m ed at forslaget 
burde tas opp  igjen i 1991 - og her er vi da i dag. M an ville gi partene  i arbeids
livet en frist på to år for å inngå frivillige avtaler. D et h a r vi se tt resu ltatene av - 
eller rettere sagt, vi har se tt at det ikke har gitt resultater. Vi h a r ikke sett noen 
spo r i retn ing  av generelle avtaler i løpet av denne tiden.
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N år vi ser p å  den  rolle som  fagbevegelsen h ar spilt i de nordiske land, gir 
d e t u ttrykk  for et s to rt sam funnsengasjem ent og stor ansvarsbevissthet, noe 
som  h ar væ rt av uvurderlig  betydning  for å bygge opp  de t velferdssam funn 
som  vi ofte roser oss av. D enne ho ldn ingen  h ar også h ind re t store og dyre ar
beidskonflikter i våre land.

Innenfor N ordisk  Råd h ar vi i lengre tid arbeidet for økt in tegrasjon i N or
den . Utallige initiativ er tatt. M en denne økende in tegrasjonen h ar også gradvis 
m edvirket til a t vi h a r fått et økende antall av m ultinasjonale se lskaper. Og hva 
betyr så det? D et betyr bl.a. a t stadig  flere avgjørelser blir ta tt over h o d et på de 
ansatte, u ten  at de h a r n oen  innflytelse på de avgjørelser som  tas.

M indretallet ønsker at de t sam arbeid  vi k jenner fra utallige bedrifter og 
v irksom heter i våre respektive nordiske land, er et sam arbeid som  også bør 
finne sin p lass innenfor de flernasjonale selskapene. Og da er de t jeg spør hva 
de t er m an frykter. H va er bak g ru n n en  for at denne saken skal ha så trang 
fødsel i N ordisk  Råd? Er de t frykten for at de ansatte skal få regelm essig in
form asjon - inform asjon som  skal gis på m øter m ed konsernledelsen , og gi ad 
gang  til kom m entarer fra de ansattes side? Eller hva er det som  ligger bak? Er 
det h en sy n e t til konkurranseevnen? Jeg finner de t lite trolig. Jeg tror at de an 
satte h a r langt m er å bidra m ed en n  det som  står i noen  som  helst relevans til 
de innvend inger som  er reist fra flertallet her.

Sam arbeid mellom  fagbevegelsen og arbeidsgiverne er en selvfølge i våre 
nasjonale foretak i m otsetn ing til de m ultinasjonale. M en for de m ultinasjonale 
foretak er et avtaleverk i dag en um ulighet. N ordisk  Råd kan bidra til at det 
ikke lenger skal væ re det. D et som  h ind rer det konsernfaglige sam arbeidet i 
N orden , er at arbeidsgiverne ikke h ar den  nødvendige vilje til å inngå avtaler 
m ed lønnstakerorganisasjonene. Og selv om  vi alle kan m ene at avtaler i ar
beidslivet først og frem st bør finne sin løsning på det praktiske plan, g jennom  
avtaleverket, får vi bare ta konsekvensen  av at når den  veien ikke fører frem, 
må m an gå andre  veier, og da er alternativet å gå lovveien. Og det er det jeg på 
vegne av m indretallet vil oppfordre N ordisk  Råd til å gå inn  for ved  denne an 
ledningen, når avtaleveien er stengt.

Grete Knudsen: P resident! Jeg deler synet til dem  som  hevder at de nordiske 
land kan - om  vi vil - spille en m arkant rolle i frem tidens E uropa. M en det 
kom m er ikke til å skje u ten  v idere. D en  nordiske velferdsm odellen, m ed sik
k erhe t bl.a. for arbeidstakerne, har stå tt som  forbilde for m ange. D isse kam pene 
har kostet. M en de h a r  også gitt resultater. M ange vil i dag ta æ ren  for det ar
beidet som  i høy grad  ble båret frem  av den faglige og politiske arbeiderbeve
gelse.

D en politikk som  vi må legge opp  i tiden som  kom m er, må ta innover seg at 
tidene er fo randret. D et er m aktpåliggende å utvikle nye arbeidsplasser og p ro 
duksjonsform er. D et skal vi gjøre fordi de t vil væ re til gagn for folk flest. M ed 
avansert p roduksjon  m ed høyt innhold  av kunnskap  og organisasjon har man 
råd  til å gi skikkelige lønninger, betale for et godt miljø og gi de ansatte utvik
lingsm uligheter. M en vi skal vokte oss vel for å gjøre de t gam le industrisam 
funnets største feil en gang til, nem lig ikke å in teressere oss for hvem  som  kjø
p er og selger aksjer, hvordan  bedriftene ledes og organiseres, og hvem  som  le
der bedriftene.

I de senere  år h a r f.eks. bedrifter i N orge som  har gått m eget bra, b ruk t hele 
sitt overskudd  og hele sin innsats u ten lands - vel og bra, og de t er m uligens 
også nødvend ig . M en de ansatte  skal også væ re m ed i drøftingene, og da reelle
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drøftinger. D e skal delta i d iskusjonen, også i de bedrifter som  nå etablerer seg 
over g rensene  i m ange av våre nordiske land. Blant anne t skjer det at sven
skene om tren t overflom m er oss i N orge for tiden m ed sine etableringer.

Vi må d isku tere hvordan  m edvirkning bør organiseres for en  ny  tid. K an
skje er m ange end ringer nødvendig . K onsernfaglig sam arbeid er ett eksem pel - 
en vei frem  som  bu rd e  kunne  støttes av alle dem  som  ser arbeidstakernes m u
ligheter for å k jenne og drøfte bedriftenes situasjon u t fra et helhetlig perspektiv  
som  en helt g runn leggende forutsetning for bedriftenes vellykkethet, i tråd  med 
viktige idealer nettopp  i den  nordiske velferdsm odellen.

D et er trist at i 1991 henger arbeidsgivere fortsatt fast i gam le forestillinger 
om  at arbeidstakerne er en motpol, og de skyver også, slik som  h e r  - i dette til
felle de konservative - dette til side u n d e r lys av EFs evighetshim m el. D et betyr 
egentlig at m an ikke tar dagens virkelighet innover seg. Jeg m ener at vi bør 
gjøre det ved å slå fast arbe idstakernes rett til inform asjon og drøftinger om 
egen bedrift og konsern , og da ved lov.

D et norske Senterpartiets stem m egivning her i dag vil bli fulgt m ed spesiell 
interesse, fordi S en terpartiet i forbindelse m ed den  E uropa-debatt vi h a r i 
N orge, i aller høyeste g rad  har so lidarisert seg m ed den  norske fagbevegelse. 
D ette forslaget er ikke m inst båret frem  av den  nordiske fagbevegelse, fordi 
dette er et forsøk på å dem m e opp for en uønsket m aktkonsentrasjon i store in
ternasjonale selskaper som  ingen av oss i dag egentlig kan se helt riktigheten 
av, spesielt n å r det g jelder innvirkningen på de nordiske velferdsstatene.

östrand: D et är n u  andra gången  som  frågan om  nordisk  koncernfacklig sam 
verkan  är u p p e  till behandling  i N ordiska rådet. Jag sade redan  vid förra tillfäl
let u n d e r S tockholm ssessionen 1989 att "det vore dåligt om  vi inte vid denna 
session i den  här frågan skulle kunna nå ett tillfredsställande resultat, som  till
godoser g rund läggande fackliga krav".

Som  alla vet blev det tyvärr inte så. I stället sade m ittenpartierna någo t om  
att arbe tsm arknadens parte r m åste få ytterligare tid på sig. M en h än d e r inget 
fram  till 1991, då m åste N ordiska råde t vidta åtgärder. N u är vi där och ingen
ting h ar hän t. Vad säger m ittenpartierna nu  då? Jo, att vi m åste avvakta ytterli
gare.

D etta gör mig oroad av två skäl: för det första därför att vi m edverkar till att 
fördröja p rocessen  om  nordisk  koncernfacklig sam verkan, för det andra  därför 
att de som  hävdar att N ordiska råde t enbart är en d iskussionsklubb nu  får 
vatten  på sin kvarn.

Vad svarar vi dem  som  påstår att N ordiska rådet är handlingsförlam at, 
oförm öget att fatta beslu t och därför en politiskt o in tressan t faktor, som  bara 
ägnar sig åt inbördes beu n d ran . Skall vi då stolta hänvisa till h u r vi hand lag t 
frågan om  nord isk  koncernfacklig sam verkan? Nej, sannerligen inte. Tillgodoser 
inte heller denna gång  N ordiska rådet de elem entära fackliga kraven på insyn 
och inflytande, d rar vi, m ina vänner, ett löjets skim m er över hela N ordiska rå
dets arbete.

Som  socialdem okrat vill jag inte m edverka till detta, och därför tänker jag 
rösta för m edlem sforslaget. M en huvudskäle t till att jag stödjer NFSs krav är 
naturligtvis att jag tycker att det är m inst sagt rimligt att de anställda i nordiska 
företag skall ha sam m a rättigheter som  anställda i nationella företag.

D essu tom  vill jag påstå  att den  fackliga m edverkan - och därm ed de anställ
das deltagande - i företagens verksam het och produktionsutveckling  borde
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upplevas som  en viktig konkurrensfördel och inte en konkurrensnackdel jäm 
fört m ed företag som  saknar detta engagem ang från sina m edarbetare.

D enna uppfattn ing  har vunn it gehör också inom  EG -om rådet, då EG-kom- 
m issionen n u  lagt fram  det länge vän tade direktivförslaget om  koncernfacklig 
gränsöversk ridande sam verkan. Enligt förslaget, som  på vissa pu n k te r är 
mycket långtgående, skall arbetstagarsidan inform eras och konsulteras om  alla 
åtgärder av större betydelse för de anställda. I direktivet fram hålls bl.a. h u r 
nödvänd ig t det är att de anställda h a r sam m a överblick som  ägarna i företag 
m ed verksam het i flera länder. N är de nordiska arbetsgivarna n u  inte ens vill 
kom m a till fö rhandlingsbordet återstår, som  jag ser det, enbart lagstiftning.

Jag är övertygad om  att alla - inklusive arbetsgivarna - innerst inne är m ed
vetna om  att denna fråga förr eller senare kom m er att få sin berättigade lösning. 
M en dom en kom m er då att falla tu n g t på dem  som  i dag så aktivt m otarbetar 
de elem entära fackliga kraven  på insyn och inflytande. Jag yrkar bifall till reser
vationen.

Metsämäki: H err president! Vi debatterar för andra gången  frågan om  koncern- 
fackligt sam arbete i N ordiska råde t. Förra gången  u n d er S tockholm ssessionen 
1989 debatterades problem et m ycket ingående.

K oncernfackligt sam arbete har u n d e r en lång tid drivits av den nordiska 
fackföreningsrörelsen. Bl.a. har N ordens fackliga sam arbetsorganisation, som  
rep resen terar över 7,5 miljoner löntagare h årt drivit på saken.

Vi socialdem okrater anser att det är en självklar rättighet för de anställda att 
få sam m a m öjligheter till insyn och inflytande i företagen såväl på nord isk t plan 
som  på nationellt p lan . D enna självklara rättighet h a r inte blivit möjlig främ st på 
g rund  av arbetsgivarorganisationens och de borgerligas hårda m otstånd.

U nder S tockholm ssessionen u ttalades förhoppningar om  att m an på frivillig 
väg skulle k unna  påbörja koncernfackligt sam arbete i nordiska koncerner. U n
der de två år som  gått har det visat sig att det till stora delar bara var fromm a 
förhoppningar. A rbetsgivarnas m otstånd har inte m inskat och frivilligheten har 
inte löst problem et. Eftersom  någon  förhandlingslösning inte ku n n at nås mellan 
parte rna återstår endast att lagstiftningsvägen garantera de anställdas rättighe
ter.

Förutom  att vi socialdem okrater anser att det koncernfackliga sam arbetet är 
en självklar rättighet, anser vi att den  fackliga m edverkan och därm ed de an
ställdas deltagande i företagens verksam het är en viktig resurs som  borde 
k unna användas som  en konkurrensfördel jäm fört m ed de länder som  saknar 
m otsvarande m öjligheter för de anställda.

All facklig organisation i N orden  från det traditionella LO -förbundet till 
akadem ikerna står enhälligt bakom  förslaget. Även fyra av de fem  nordiska 
ländernas fackm inistrar stöder förslaget. D ärför verkar det löjligt att de bor
gerliga partierna i N ord iska råde t så hårdnackat fortsätter sitt m otstånd. Är det 
så att de borgerliga inte har någon löntagarväljarkår?

S edan en finsk inrikespolitisk syn på denna fråga. Helt skrattre tande har 
Svenska Folkpartiets agerande varit i d enna fråga. Partiets rep resen tan t i eko
nom iska u tsko ttet G ustav Björkstrand, som  tyvärr in te är närvarande i dag, rös
tade em ot förslaget om  koncernfackligt sam arbete. Sam tidigt har partiets lönta- 
garpolitiska u tsko tt tagit en  klar ställning för koncernfackligt sam arbete, och 
detta utskotts ställn ingstagande torde också ha kom m it Björkstrand till kän n e
dom . D etta om  något är att sitta på två stolar. D et är bara att hoppas att lönta
garna m ärker vilket dubbelspel m an bedriver på deras bekostnad.
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Fru  president! Jag y rkar bifall till m edlem sförslaget A 949/e om  koncernfack- 
ligt sam arbete.

SkÅnberg: F ru  president! De anställda i nordiska koncerner bör, som  en tidi
gare talare sade, h a  sam m a m öjligheter till m edinflytande som  deras arbetskam 
rater i företag som  arbetar i bara ett nord isk t land. R edan av det skälet y rkar jag 
bifall till m edlem sförslaget.

Frågan h ar dessu tom  ganska stor betydelse på det europeiska p lanet. Vi ön 
skar alla ett närm are  sam arbete mellan våra nordiska länder och m ed resten  av 
E uropa. D et är också klart att ett sådan t närm are sam arbete kom m er till stånd, 
speciellt kanske m ed EG. D e stora koncernerna i N ordens länder h ar förberett 
sig noga inför detta, m edan de fackliga organisationerna inte har haft sam m a 
resu rser att förbereda sig för ett sådan t tätare sam arbete oavsett vilken form  det 
kom m er att ta.

I N orden  h ar vi en starkare facklig tradition och fackorganisationerna h ar en 
m ycket starkare ställning än m an h ar i det övriga V ästeuropa. D et är nog  så, fru 
presiden t, att m ånga h ar E uropadröm m ar, m en de E uropadröm m arna är så 
olika att de in te kan  uppfyllas sam tidigt. M ånga arbetsgivare i N orden  dröm m er 
om  att m ed hjälp av ett EES-avtal och senare EG -m edlem skap kunna  råda litet 
friare över sin arbetskraft. D ärm ed kom m er de stora företagens m akt och 
inflytande över politiken och över våra liv i olika h änseenden  att öka ytterligare 
även i våra länder.

D et är viktigt att vi n u  i N orden  genom för en lagstiftning på detta om råde 
inför vad  som  senare kan  kom m a att hända i E uropasam arbetet så att lagstift
n ingen  kan åberopas för att åtm instone skydda de fackliga in tressena i N orden .

Jag y rkar alltså bifall till m edlem sförslaget, fru presiden t. Jag vill tillägga en 
fö rhoppning  att närvaron  i salen vid om röstningen kom m er att vara större än 
vad den  var i Stockholm , så att var och en klart tar ställning och inte slinker ut 
u r  frågeställningen.

Hans Jørgen Jensen: F ru  præ sident! Jeg vil gerne have lov til at stille h r. G am 
m elgaard et par spørgsm ål, for hr. G am m elgaard sagde heroppefra, at det selv
følgelig ikke er et spørgsm ål om, at vi ikke skal have koncernfagligt sam arbejde. 
Selvfølgelig skal vi da have det, sagde h r. G am m elgaard, m en de t skulle altså 
bare ikke væ re i dag. D erfor vil jeg gerne spørge hr. G am m elgaard: Skal det så 
væ re i 1992, i 1993 eller 1994 eller m åske først år 2000, at hr. G am m elgaard har 
tæ nk t sig, at vi skal have koncernfagligt sam arbejde?

H vis der skal væ re nogen m ening i det, hr. G am m elgaard står og siger, så 
må h r. G am m elgaard må konkretisere. N år h r. G am m elgaard i øvrigt er enig i, 
at vi skal have koncernfagligt sam arbejde, hvornår skal det så væ re? D et er et 
m eget konkret spørgsm ål, som  skulle væ re m eget enkelt a t besvare.

Så sagde h r. G am m elgaard også, at hvis man fik et sådan t koncernfagligt 
sam arbejde, så ville de t gå ud over konkurrenceevnen . K unne h r. Gam m el
gaard  ikke bare give ét eksem pel på, hvordan  hr. G am m elgaard kunne  tæ nke 
sig, a t det k unne  gå ud  over konkurrenceevnen , hvis m an indførte koncernfag
ligt sam arbejde? Jeg m ener, at h r. G am m elgaard har en helt fejlagtig opfattelse 
af det. Tvæ rtim od så tror jeg, det ville øge - kan m an sige - de enkelte v irksom 
h eders konkurrenceevne, hvis m an havde et fornuftigt sam arbejde over lande
g ræ nserne .

H r. G am m elgaard og m ange konservative politikere har det ofte m ed at 
skæ lde os - jeg kom m er selv fra fagbevæ gelsen - ud  for at væ re gam m eldags i
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vores tankegang. Vi vil ikke væ re m ed til m oderniseringer i v irksom hederne, og 
vi er så træ ge og besvæ rlige. Jeg synes faktisk, hr. G am m elgaard n u  på dette 
om råde v irker som  en  af de gam le m æ nd, der ikke rigtig ved, h vad  vej m an 
skal gå i en m oderne industripolitisk udvikling. D er hører koncernfagligt sam 
arbejde nem lig m ed.

Jeg kan da også fortælle h r. G am m elgaard, at jeg oplever i fagbevægelsen, 
h vo r jeg bl.a. beskæ ftiger mig m ed rengøringsbranchen, at de store selskaber, 
der findes, og som  findes i hele N orden , først og frem m est ønsker at få et kon 
cernfagligt sam arbejde i N orden . De ønsker at få få de traditioner, som  vi har 
p å  de t nord iske arbejdsm arked, afprøvet, også n år det drejer sig om  et kon- 
cem fagligt sam arbejde.

Jeg k u n n e  også god t sige til h r. G am m elgaard, at et koncem fagligt sam ar
bejde er nødvendig t, hvis en v irksom hed i D anm ark er m oderselskabet, og m an 
h ar v irksom heder i N orge, Sverige og Finland. M an kan jo ikke p lanere på en 
fornuftig m åde i disse lande, hvis m oderselskabet bestem m er noget helt andet 
derhjem m e. D erfor er de t nødvendig t, h r. G am m elgaard, m ed et koncernfagligt 
sam arbejde. Jeg synes, de t skal blive m eget in te ressan t at få at vide - eftersom  
h r. G am m elgaard jo i øvrigt synes, vi skal have et koncernfagligt sam arbejde, 
det er jo ikke det, de t drejer sig om, sagde h r. G am m elgaard endda heroppefra
- skal de t v æ re  i m orgen, eller skal det først væ re år 2000? M an må jo have en 
fornem m else af såd an  noget, n å r m an ud ta ler sig så konkret, som  h r. G am m el
gaard  h ar gjort.

Gammelgaard: Jeg skal k u n  gentage, hvad  jeg har sagt tidligere h e r u n d e r de
batten  fra talerstolen, at udvalget som  sådan  finder det ønskeligt, a t de t kon
cernfaglige sam arbejde udbygges. M en udvalgsflertallet synes fortsat, a t det bør 
ske ved  frivillige aftaler mellem  arbejdsm arkedets parte r eller inden  for den  en
kelte koncern.

D er er en udvikling i gang i retn ing af flere og flere af disse frivillige aftaler 
efter retningslin ier udform et af organisationerne i N orden  og også på euro
pæ isk basis.

De fleste koncerner i N o rd en  er jo ikke blot nordiske, de er lige så m eget eu 
ropæ iske, og derfor vil det ikke væ re hensig tsm æ ssig t m ed forskellige krav i 
N orden  og i det øvrige V esteuropa til de t koncernfaglige sam arbejde. D et er 
baggrunden  for, at udvalgets flertal ikke finder det aktuelt m ed et fæ llesnordisk 
lovinitiativ nu , og d e t er derfor vi indstiller, a t N ordisk  Råd afviser m edlem s
forslaget.

Hans Jørgen Jensen: Fru præ sident! Jeg stillede h r. Lars P. G am m elgaard to 
spørgsm ål. D et ene d e t var, om  ikke hr. Lars P. G am m elgaard kunne forklare, 
hvad  det er, der skader konkurrenceevnen  ved at gennem føre koncernfagligt 
sam arbejde. D et fik vi ikke noget svar på. M en det kan selvfølgelig også væ re et 
svar.

H r. Lars P. G am m elgaard svarede heller ikke på, hvornår h r. Lars P . G am 
m elgaard, som  jo i øvrigt gerne vil have koncernfagligt sam arbejde, m ener vi 
skal have det. Skal det væ re i 1992, eller skal det væ re år 2000?

H r. Lars P. G am m elgaard står og fortæ ller om, at det skal væ re på frivillig 
basis, m an laver den  slags ting. Jam en det, der ligger i, at N ordisk  Råd kunne 
gå ind i debat af denne art og også vedtage et forslag af denne art, det er jo n e 
top, at m an kan sige til v irksom hederne: Se nu  at kom m e i gang m ed det kon 
cernfaglige sam arbejde; de t vil gavne nordisk  arbejdsm arkedspolitik, det vil
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også gavne vores erhvervsudvikling  på en lang ræ kke om råder i N orden . M en 
det vil h r. Lars P. G am m elgaard selvfølgelig bare brem se. Jeg synes, vi h a r krav 
på at få at vide, h v o rnår det skal væ re.

Gammelgaard: Jam en virksom hederne og organisationerne er i gang m ed at 
etablere det koncernfaglige sam arbejde, så der ventes jo ikke på noget i den 
förbindelse.

D et må da væ re selvklart for enhver, at når det er sådan, at hovedparten  af 
koncernerne i N orden  ikke blot er nordiske, m en også europæ iske, så vil det 
ikke væ re hensig tsm æ ssig t m ed forskellige krav i N orden  og i de t øvrige V est
eu ropa til de t koncernfaglige sam arbejde, de t må da væ re indlysende for 
enhver.

Sasi: Fru president! D en första frågan lyder om  vi skall vänta på direktiv i 
denna fråga eller vidta speciella nordiska åtgärder. D et är e tt faktum  att det lig
ger ett EG-förslag som  blev färdigt d en  3.12.1990 och även om  vi nu  skulle 
börja förbereda ett eget förslag så är det alldeles klart att vi inte h inner få det 
färdigt innan  saken är behand lad  i EG. D etta betyder att vi redan  n u  är förse
nade och att vi inte kan ge några anvisningar eller goda råd till EG :s arbete i 
denna fråga. O m  vi n u  börjar förbereda egna särlösningar betyder det mycket 
onödigt pappersarbete . Vi kan inte i fram tiden ha olika regler gen tem ot EG i 
denna fråga. Vi kan inte avvika från E G s ' direktiv då våra företag h ar placerat 
en  sto r del av sin verksam het i E uropa. Vi skall ha sam m a regler överallt i E u
ropa. D ärför är en särlösning på lång sikt totalt ohållbar.

För de t and ra  är det en god princip, som  även ILO rekom m enderar, att föra 
trepartsförhandlingar i arbetslivets frågor och inte sträva till tvångslösningar. 
Frivilllighet är alltid bra för arbetsgivare och arbetstagare. Om  m an på frivillig 
basis kom m er till någon  lösning betyder det att m an får ett fungerande sam ar
bete. O m  m an främ jar tvångslösningar betyder d e t att de aldrig fungerar bra i 
p raktiken. D ärför skall m an sträva till frivilliga lösningar, och det h ar m an redan  
delvis lyckats m ed mellan arbetstagare och arbetsgivare i m ånga nordiska 
företag.

Vad gäller läget u n d e r  den  tvåårsperiod  som  frågan varit u ppe  i N ordiska 
råde t kan m an konstatera, att enligt den  inform ation som  jag har fått h a r arbets- 
tagarparten  inte tagit kontak t m ed arbetsgivarparten  en enda gång  för fö rhand 
lingar i denna fråga.

Vad sedan  gäller själva substansen  är det alldeles klart att arbetstagarna 
skall få inform ation. D et är ett helt berättigat krav. Jag påstår att detta system  
fungerar relativt bra redan  nu, m en då återstår frågan: Vem  betalar de m öten 
och resor som  skall o rdnas inom  ram en för koncernfackligt sam arbete? D et är 
egentligen kostnadsfrågan  som  är viktigast. Jag rekom m enderar att deltagarna 
läser Financial Tim es' artikel om  arbetstiden i en bilfabrik i Belgien och Sverige; 
denna artikel som  baserar sig på en undersökn ing  i G eneral M otors visar att i 
Sverige arbetar m an ungefär 60 % av den nom inella arbetstiden och i Belgien 
ungefär 90 % . Vad betyder detta? Jo, de t betyder att vår konkurrenskraft i N or
den är relativt dålig. Varför arbetar m an så mycket m indre i Sverige? En av or
sakerna är att m an har skapat en annan  sorts system  och m an kan t.ex. på ar
betstid  delta i fackföreningsarbetet, och ju  m era vi förkortar arbetstiden desto 
säm re blir konkurrenskraften  D et betyder fler arbetslösa. Tänk på Sverige idag 
och på Saabs bilfabrik i Malmö! Vill vi faktiskt ha fler arbetslösa? Om  m an nu
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föreslår att v i skall gå i sam m a tak t som  EG betyder de t att v i i verkligheten tar 
ställning för arbetstagares in tressen  och för deras trygghet i arbetet.

Anker Jørgensen: For de t første vil jeg gerne sige til h r. G am m elgaard igen, at 
de t er helt tydeligt, a t h r. G am m elgaard vil afvente, hvad  der sker i EF. D et må 
slås fast.

For d e t an d e t vil jeg sige, a t d e t er naturligt, a t jo flere koncerner - eller 
m ultinationale selskaber, som  vi i hvert fald kalder de t i D anm ark  - d e r bliver, 
jo m ere nødvend ig t bliver d e t at opbygge e t m odstykke til indflydelse for løn
m odtagernes in teresser. D et er en  ganske naturlig  ting. Ellers udvikler vi et 
sam fund , hvo r dem okratie t regerer i parlam en terne u d en  nogen  indflydelse på 
de afgørende ting i hele de t økonom iske private liv.

D et tredje, jeg gerne vil sige, er, at det n æ p p e  er rigtigt, for at sige de t for
sigtigt, a t ho v ed p a rten  af alle de koncem faglige eller m ultinationale selskaber 
arbejder p å  at lave sådanne  sam arbejdsregler. D et gør de desvæ rre  ikke.

O g de t fjerde er, at de t bliver sagt, a t de t er et faktum , at der ligger et for
slag til direktiv i EF. Vil de t sige, at h r. G am m elgaard m ener, a t n å r de t direktiv 
er gennem ført - og h r. G am m elgaard vil åbenbart støtte, at dette bliver etableret
- så kan  vi god t lave et m ultinationalt koncem fagligt sam arbejde, hvor 
lønm odtagernes in te resser bliver tilgodeset? Ja, for hvad  er ellers m eningen  
m ed at skubbe det hen  til EF?

Jeg tillader mig at m ene, at hensig ten  er, at m an slet ikke vil det. D et kan 
god t væ re, at d e t er en urim elig tanke, m en sådan  opfatter jeg n u  tingene. Jeg 
synes godt, at N o rd en  k unne  gå foran.

Thor-Eirik Gulbrandsen: P resident! Et av argum entene til rep resen tan ten  Sasi 
var at m an ikke kunne  h a  ulike regler; m an m åtte ha de sam m e reglene.
Som  det fram går av dokum entene fra Ø konom isk utskott, dreier dette seg om 
fra EFs side et m inim um sdirektiv . D et betyr i praksis at m an innenfor EF-lan- 
dene legger opp  til variable løsninger hvor h vert enkelt land bare h a r  et m ini
m um  å forholde seg til. D et betyr i praksis at m an også fra EFs side h ar lagt 
opp  til varierte løsninger.

Så spø r rep resen tan ten  Sasi om  hvem  som  betaler reise- og m øtekostnadene
- det er liksom de som  er avgjørende for bedriftenes konkurranseevne. Ja, er 
d e t avgjørende, står det dårlig til. M en u n d e r alle om stendigheter, n år rep re
sen tan ten  Sasi vil ven te på EF, så fram går det på side 4 i dokum entet fra Ø ko
nom isk utskott, hvo r Sasi er m edlem , at det er arbeidsgiverne som  skal betale 
om kostningene ved disse aktivitetene som  Sasi h e r spør om  hvem  som  skal be
tale. I tillegg er dette d irektivet på m ange m åter m er kostnadskrevende enn  det 
som  ligger i opplegget fra m indretallet. D et er ikke noe som  strider m ot en ko
ordinering.

Så til slutt: N år rep resen tan ten  Sasi trekker fram  arbeidsløshetsargum entet 
som  det store spøkelset sam m en m ed konkurranseevnen , som  vil gjøre det 
um ulig å få disse m ultinasjonale konsernene til å konkurrere - hvorfor tror han  
da at en sam let fagbevegelse, at de ansatte, går inn for å få en slik løsning - for
står de ingen  ting de? Eller er det bare rep resen tan ten  Sasi som  forstår at g jen
nom føringen av dette forslaget betyr arbeidsløshet?

H ans G ustafsson: F ru president! Jag begärde ordet när Kimmo Sasi försökte 
beskriva de ekonom iska förhållandena och utvecklingen i andra  länder. D et är 
tillräckligt svårt att beskriva dem  i sitt eget land, och m an skall vara försiktig när
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m an går över till att beskriva dem  i andra  länder. Kimmo Sasi beskrev förhål
landena beträffande sysselsättn ingen och frånvaron i Sverige kontra m otsva
rande förhållanden  i Belgien. S anningen  är den, Kimmo Sasi, att varje svensk 
mellan 15 och 67 års ålder arbetar 300 tim m ar m er om  året än varje belgier, 200 
tim m ar m er än varje tysk och 300 tim m ar m er än varje fransm an. O m  inte 10 % 
av arbetskraften  är arbetslös u tan  m an har p rak tisk t taget alla m änniskor u te  på 
arbe tsm arknaden , är de t självfallet fler som  behöver vara lediga.

A tt d e t är på de t h är sättet bero r på att kv innorna i Sverige arbetar ungefär 
dubbelt så m ycket u tanför hem m et som  EGs kvinnor. D etta h a r inte gått u t 
över konkurrenskraften , u tan  sann ingen  är den, Kimmo Sasi, att vi i N orden  
och särskilt vi i Sverige kom m er att få vänta m ycket länge innan  EG h in n e r i 
fatt oss i fråga om  den  ekonom iska situationen. D et är alldeles för tidigt och för 
slarvigt att d ra sådana slu tsatser som  dem  som  Kimmo Sasi gör.

Jag kan inte heller finna annat än att Lars P  G am m elgard, Kimmo Sasi och 
andra  h ar läm nat u tm ärk ta argum ent för att m an skall ställa sig på m edlem s- 
förslagets sida. Låt mig först säga att EG håller på att utarbeta direktiv för 
m edlem sförslag. Vad är de t då för nackdel m ed att vi i N orden  i denna fråga 
skulle råka kom m a några m ånader eller ett halvt år före EG? Vari ligger det 
problem et?

Ni säger också att m an inom  koncernföretagen är i färd m ed att träffa avtal i 
sam m anhanget. För dem  som  träffar avtal kan det inte vara en nackdel, och de 
som  inte gör de t kan må väl av att få stöd av en lagstiftning. Jag yrkar bifall till 
m edlem sforslaget.

Blankenborg: President! Dei som  ytrar seg mot det konsernfaglege sam arbei
det, h a r to hovudargum en t. D et eine er at N orden  ikkje kan ha andre  reglar 
enn E uropa, fordi de t fører til uheldige konkurransevilkår i forhold til E uropa. 
Og så blir det sagt at dei fleste selskap er europeiske, ikkje nordiske. M en det 
sam e argum entet kan også b rukast på ein annan  m åte. Det er m ange selskap 
som  ikkje er europeiske, m en tvert im ot m ultinasjonale. D erm ed kan de t vel 
m ed de t sam e argum entet seiast i europeisk m ålestokk, dersom  det er eit viktig 
argum ent, at m ange store konsern  er verdensom spennande, ikkje berre eu ro 
peiske.

Det and re  argum entet som  blir b ruk t her, og som  spesielt Sasi understreka, 
er at det konsernfaglege sam arbeidet kan føre til at folk jobbar m indre. Ja, d er
som  det er ei vesentleg  innvending  mot det konsernfaglege sam arbeidet, så må 
da eit konsernfagleg  sam arbeid på initiativ frå EF ha den sam e negative verk 
nad som  eit konsernfagleg sam arbeid på initiativ frå N ordisk  Råd. D et må m ed 
andre ord vere slik at det ikkje er desse konkurranseforholda i og for seg som  
er det viktige argum entet, eller forholdet til EF som  er det viktige argum entet. 
Det underligg jande argum entet for dei som  ytrar seg m ot det konsernfaglege 
sam arbeidet, er at dei er g runnleggjande og prinsipielt im ot at arbeidsfolk skal 
få innverknad  på sin eigen arbeidsplass.

Sasi: Fru president! Först vill jag konstatera att arbetstagaren idag i alla n o r
diska länder har inflytande på sin egen arbetsplats. Den p latsen  är ju den m est 
viktiga för den  enskilde arbetstagaren . Men vad gäller hela koncernen är infly
tandets betydelse ganska liten.

Varför är arbetstiden så kort i N orden? D et är flera faktorer som  påverkar 
arbetstiden i N orden , inte bara en. M en m ånga bäckar sm å gör en stor å. Så om
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en sak kostar litet, kan flera saker tillsam m ans betyda att de blir till en stor 
ekonom isk faktor.

D en ekonom iska politiken i alla nordiska länder idag går u t på att inte de
valvera. F inlands konkurrenskraft är väldigt dålig i dag, så även Sveriges. I en 
sådan  ekonom isk situation bör m an vara väldigt försiktig m ed att öka företa
gens kostnader. M an kan d är se en  klar linje: om  företagens kostnader ökar i 
en såd an  ekonom isk situation, leder det lätt till större arbetslöshet.

Ylva Annerstedt: F ru  president! Vid S tockholm ssessionen u tta lade m an att m an 
skulle återkom m a till denna fråga om  två år, om  ingenting hade hän t. N u  för
söker fö re trädarna för reservationen  att påstå  att ingenting h ar h än t i frågan. Så 
är faktiskt inte fallet. D et är fram för allt två saker som  h ar inträffat.

För d e t första h a r ett koncernfackligt sam arbete börjat utvecklas i ungefär 10 
% av företagen. För de t and ra  föreligger ett EG-förslag för beslu t i m inisterrådet 
nästa  gång. De föreslagna reglerna överensstäm m er ganska väl m ed dem  som  
de fackliga organisationerna i N o rd en  förespråkar.

D et kan  inte heller vara okänt för förespråkarna för reservationen  att det 
k n ap p ast längre finns några  koncerner m ed verksam het enbart i N orden , u tan  
de h a r också förgren ingar u te  i E uropa.

R eservanterna försöker dessu tom  påstå  att m ajoriteten skulle vara em ot 
koncernfackligt sam arbete. Så är ju  inte alls fallet, tvärtom . Vi u ttalar i majori- 
te tsskrivningen att e tt såd an t sam arbete är positivt. Vi ser i varje fall i m itten
partierna m ycket gärna att sådana  avtal kom m er till stånd  och m enar att det är 
m ycket positivt. V ad vi vän d er oss em ot är lagstiftningen, dessu tom  m ot en 
särlagstiftning för N orden . Jag y rkar bifall till m ajoritetsförslaget.

östrand: F ru  president! Ylva A nnersted t säger att de t har h än t en hel del sedan  
1989. D et h a r inte h än t någonting . Vi står och stam par på sam m a ställe.

Problem et, Ylva A nnersted t, är att det finns koncernfackligt sam arbete i 
resp . land m en att n ä r företaget övergår till att bli e tt no rd isk t företag försvinner 
löntagarnas inflytande på d e t h ä r om rådet.

A tt de konservativa partierna inte ställer sig bakom  detta sam arbete uppfat
tar jag näs tan  som  helt naturligt, m en att m ittenpartierna inte stöder detta 
m ycket berättigade förslag från löntagarnas sida gör mig y tte rst förvånad.

Ylva Annerstedt: F ru  president! M en det är inte sant, Olle Ö strand , att ingen
ting h ar hän t. D et förekom m er koncernfackligt sam arbete i ungefär 10 % av 
koncernerna i N orden , och det är en bra början på två år. Vi ser gärna att detta 
arbete fortsätter.

Jag tycker vidare att Olle Ö strand  skall stäm m a ned  tonen  litet. D et är inte 
m er än ett år sedan  som  h an  själv i Sveriges riksdag föreslog att riksdagen 
skulle lagstifta m ot alla stridsåtgärder från de fackliga organisationernas sida, 
och hans egen regering föll faktiskt på det.

östrand: F ru  president! Jag förstår inte varifrån Ylva A nnersted t h a r fått uppgif
ten att det i 10 % av koncernföretagen n u  finns ett koncernfackligt sam arbete. 
D et finns ett avtal i hela N o rd en  sed an  1989 om  nord isk t koncernfackligt sam 
arbete, och det har träffats mellan de anställda i S cansped. Jag förstår alltså inte 
varifrån Ylva A nnersted t h a r fått uppgiften  om 10 %.

Vi skall naturligtvis inte ha en inhem sk debatt h är i N ordiska råde t m en 
Ylva A nnersted t ve t precis lika bra som  jag vad  det var fråga om  vid de t tillfälle
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som  hon  näm nde. D et var inte fråga om  ett strejkförbud u tan  om  en tillfällig 
fredsplikt.

Ylva Annerstedt: F ru  president! Jo, det finns uppgift om  att det förekom m er 
koncem fackligt sam arbete i ungefär 10 % av företagen, Olle ö s tra n d . Vi ser för 
vår del gärna att flera avtal kom m er till stånd . Att Olle Ö strand  vill kalla strejk
förbud för fredsplikt är något som  får stå för honom .

Thor-Eirik Gulbrandsen: President! Kanskje jeg kunne  få svar på ett enkelt 
spørsm ål: H vorfor er det så viktig å gå inn for frivillige avtaler næ rm est som  
prinsipp , n å r m an sam tidig ønsker å avvente utviklingen i EF, hvor m an legger 
opp  til et m inim um sdirektiv  som  fastsetter et m inim um  for hva m an må? Da blir 
jo noe av p rin sippet bo rte .D essu ten  er de t nå et poeng for Ylva A nnersted t at 
m an h ar fått en utvikling i retn ing av flere og flere avtaler, m en jeg vil gjerne få 
sitere fra Ylva A nnersted ts  innlegg i Stockholm  i 1989, hvor h u n  sier at "man 
bör göra y tterligare försök att få ett avtal till stånd  innan  behovet av lagstiftning 
på ny tt tas u p p  till behandling  vid 1991 års session."

Vi har ikke fått "ett avtal". D et er de t vi ønsker å legge opp  til m ed m indre- 
tallsreservasjonen.

Ylva Annerstedt: U ppenbarligen har dock arbetet m ed ett avtal kom m it i gång. 
Ett koncem fackligt sam arbete förekom m er enligt de riktlinjer som  är fastlagda 
bl.a. i EG-förslaget. A tt det sedan  tyvärr inte har kom m it till s tånd  ett avtal be
klagar jag. M en jag förväntar mig att det kom m er m ed tanke på att d e t faktiskt 
pågår ett koncem fackligt sam arbete.

Lilli Gyldenkilde: F ru  præ sident! D er h ar væ re t ganske m ange argum enter 
im od at lave noget på dette om råde, og jeg skal ikke næ vne dem  alle, for det 
tillader tiden ikke. M en jeg vil god t tage fat i to af dem .

Et a rgum en t - og de t var isæ r Kimmo Sasi, som  udtalte det kraftigt - går på, 
at m an ikke skal give lønm odtagerne indflydelse, fordi d e t sinker arbejdet. D et 
giver dårlig p roduktion , og det giver arbejdsløshed, hvis de får lov til at gå til 
alt for m ange m øder. D et er m eget groft sagt, at det var det, der lå i de t indlæ g, 
m en jeg m ener faktisk, a t det er essensen  af det.

D et er jo en utrolig undervu rdering  af lønm odtagerne, der ligger bag den 
slags bem æ rkn inger. L ønm odtagerne saver ikke den gren  over, de selv sidder 
på. D et ville jo væ re utrolig dum t, hvis de gjorde det, og det gør de principielt 
ikke. Jo m ere indflydelse vi i N orden  giver nordiske m edborgere og lønm odta
gere, des bedre er det da gået. D et må vi vel kunne væ re enige om. Vores sam 
fund h er i de t nord iske er jo enestående bl.a. på velfæ rdsom rådet, m en også på 
om råder, hvor vores gode lønm odtagere på arbejdsp ladserne laver fornuftigt 
arbejde til ordentlige priser, og vi er ganske gode i konkurrencen .

Alligevel har vi i de nordiske lande nogle af de bedste regler på dette om 
råde. Spørgsm ålet er, om  vi skal udvide dette, eller vi skal lade væ re. Nej, 
spørgsm ålet er ikke, om  vi skal udvide det eller lade væ re, for vi jo kom m er til 
at gøre d e t her.

D erfor vil jeg god t spørge Kimmo Sasi, n å r der kom m er sådanne  udtalelser, 
som  m inder mig om  de væ rste  altm odiske kom m unisters og betonstalinisters: 
Jam en m ener h r. Kimmo Sasi virkelig, a t hans egen regering er ringere til at 
lave denne slags aftaler om  m uligheder for lovg 'vning end EG? For d ér ved vi 
jo, de kom m er. Vil F inland sæ tte sig ned  og væ re helt u d en  for regelsæ ttet, el-
1 1 _ 10-0450 Nordiska rådet
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ler vil m an gøre, som  det er blevet m oderne i de nordiske lande i de seneste år, 
bare kritikløst at skrive af, hvad  der bliver vedtaget i EF?

Hvis de t sidste bliver tilfældet, så kan vi da sikre os, at N ordisk  Råd uddø r 
re t hurtig t.

Jeg h ar haft den  tro og d e t håb  og arbejdet for det mål, at vi hele tiden 
skulle væ re på forkant af udviklingen i det nordiske, så vi kunne  påvirke, hvad  
der kom m er fra EG. K om m issionen er langt m ed forslag på dette om råde; der 
kom m er regler på de t h er om råde.

Jeg kan forstå, at flertallet af hø jrestem m erne h er i salen hellere vil afvente, 
hvad  der kom m er fra uden landske regeringer, end de vil væ re m ed til selv m ed 
deres egen regeringer at gå ind  og lave regler på om rådet. D et forstår jeg ikke, 
m en de t ligger jo tydeligvis i be tæ nkn ingen  fra dem , der har underskrevet, at 
m an ikke skal foretage sig noget, at de faktisk bare sidder og ven ter på, at der 
skal blive foretaget noget fra EF’s side. Og det bliver ren  afskrivning.

D et er beklageligt, og jeg vil god t appellere til de M idtergruppefolk, som  i 
1989, da vi sidste gang drøftede de t her, sagde: H vis ikke der bliver tale om, at 
vi kom m er v idere på en eller anden  m åde, inden  vi m ødes næ ste gang, så vil vi 
tage vort syn  op til overvejelse. D et var bl.a. Karin Söder, der var talsm and for 
g ruppen , og det var h endes ord, fordi m an i M idtergruppen  var delt på sy n s
punk te t.

Jeg vil godt appellere til M id tergruppen  om  at holde fast i, hvad  de tidligere 
h a r sagt. D er er ikke sket noget på dette om råde, og hvis ikke der sker noget 
n u  fra nordisk  side, så kom m er vi i den  situation, at vi bare skal afskrive regler 
fra EG. D et kan ikke væ re m eningen; så prøv  at tæ nke en gang til.

Ivar Hansen övertog härefter ledn ingen  av förhandlingarna.

Gammelgaard: D et er blevet sagt ganske tydeligt her un d er debatten , at der er 
sket noget på dette om råde. Jeg henviser f.eks. til fru Ylva A nnersted ts indlæ g. 
D er sker altså noget på dette om råde.

Jeg vil i øvrigt g o d t gøre opm æ rksom  på, når m an bliver ved m ed at tale 
om, at det er noget, EF bestem m er osv., at de m edlem slande i denne sal, der 
ikke er m edlem m er af EF, kom m er til at forhandle dette spørgm ål i EF-Efta-afta- 
lerne. På den  m åde bliver de jo direkte inddraget i fo rhandlingerne vedrø rende 
udform ningen  af reglerne på dette om råde. D er er derfor på nu v æ ren d e  tids
p u n k t ikke bagg rund  for en nord isk  lovgivning.

Lilli G yldenkilde: H r. p ræ sident! D et er altid så befriende m ed hr. Gam m el
gaard , for han  siger i de t m indste tingene ligeud, de t er til at forstå, og der 
bliver ikke stukket noget u n d e r stolen - og jeg er m eget uenig. D et er der så 
ikke noget at gøre ved . H r. G am m elgaard får jeg ikke flyttet nogen steder.
M en min appel skal stadig væ k gå til de M idtergruppefolk, der ikke ukritisk vil 
ende m ed at skrive EF-reglerne af, for sådan  bliver det. Vi ved jo alle sam m en 
godt, vi der sidder m idt i EF-sagen, hvordan  de EF-Efta-aftaler bliver til: M an 
bliver nø d t til at skrive dem  af, som  de er, for ellers skal de jo til at æ ndres in
den  for de 12 lande, og det bliver de ikke.

S andheden  er, a t de nordiske lande form entlig bliver om fattet af de regler, 
som  bliver lavet i EF. D et ved h r. G am m elgaard, og derfor fastholder han, for 
det er h an  inde i, at det skal m an gøre, og derved  lurer han  resten  af forsam 
lingen.
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östrand: Ylva A nnersted t säger att h o n  tycker att de t är sy n d  att vi inte har 
träffat flera avtal p å  detta om råde. D et kan m an naturligtvis tycka. M en att så är 
fallet bero r ju  på arbetsgivarnas hårdnackade m otstånd . I anna t fall skulle det 
naturligtvis h a  träffats hundra ta ls  sådana h är avtal sedan  1989. N u  h ar det bara 
träffats ett enda, och de t tycker jag säger det m esta.

D å å terstå r ju  som  jag ser de t ingenting anna t än  lagstiftning. Så h ar vi fått 
förfara m ånga gånger tidigare för att tillgodose berättigade krav  från lön tagarna. 
D etta är inte första gången . D ärför är de t naturligtvis en viktig m arkering om  
N ord iska råd e t kan  ena sig om  att stödja detta m edlem sförslag. D et up p m an ar 
jag Ylva A n n ersted t att tillsam m ans m ed sina m ittenbröder och -systrar att göra.

S edan  d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap- 
parat, beträffande u tsko ttets förslag att N ord iska råde t inte företar sig något 
m ed an ledning  av m edlem sforslaget och reservan ternas förslag till rekom m en
dation.

För u tskottets förslag röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t 

Ylva, Björk G unnar, D avidsen Terje, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S o p h u s
son, G am m elgaard  Lars P ., G lønborg K nud, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H au 
gen H elga, H etem äki-O lander Elsi, H reggviður Jönsson, Jelved M arianne, Jön 
K ristjånsson, Jonsson  Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg A nfinn, Kjaersgaard 
Pia, K nu tzen  Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., M øller H elge A dam , N y
hage H ans, Ó lafur G. E inarsson, Påll P étursson , Riihijärvi Heikki, Salm én Olof, 
Sasi Kimmo, S vensson  S ten I., Syse Jan P ., Sønderby Peder, Talleraas A nders, 
T u runen  Eeva, V äänänen  M arjatta

För reservan ternas förslag röstade:
A ndersson  Lennart, B lankenborg H aakon, Exner Lahja, G røndahl Kirsti 

Kolle, G u d m u n d se th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G ustafsson H ans, Gyl
denkilde Lilli, H an sen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H jörleifur G uttorm s
son, H oug  Tora A asland, H urskainen  Sinikka, Jensen H ans Jørgen, Jørgensen 
A nker, Jørgensen H elen, K autto Tarja, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, 
L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, N ielson Poul, N yby 
M ats, O scarsson Berit, Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, R otnes M arit, Sandberg- 
Fries Yvonne, S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, T uom inen Pekka, 
U eland Ole Gabriel, W eiss Birte, W erner Lars, W roldsen Ernst, ö h rsv ik  Lena, 
ö s tra n d  Olle

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, Johansen  Lars Emil, M oilanen Eeva-Liisa, Pieti

käinen Sirpa, R yynänen  Mirja, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, Skån- 
berg Krister, S teenhold t Otto

Utskottets forslag hade sålunda förkastats med 39 röster mot 38.
Reservanternas forslag till rekommendation antogs.

C 3 le: Berättelse från Nordiska investeringsbanken (1990) samt C 4le: Berät
telse frän Nordiska projektexportfonden (1990) C 6le: Berättelse från Nordiska
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utvecklingsfonden (1990) och C 7le: Berättelse från Nordisk fond för teknologi 
och industriell utveckling - Nordisk industrifond (1990)

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang.

Ekonom iska u tsko ttet hade föreslagit a tt N ordiska råde t lägger berättelserna till 
handlingarna.

Ylva Annerstedt (ekonom iska utskottets talesm an): H err president! Ekonom iska 
u tsko ttet h a r behand la t 1990 års verksam hetsberättelser från de fyra nordiska 
institu tionerna N ordisk  investeringsbank, N ordiska projektexportfonden, N or
diska u tvecklingsfonden och N ordisk  industrifond . Jag skall i de t följande kort 
redogöra för det viktigaste i u tskottets synpunk ter.

N ordiska investeringsbanken  h ar haft ett gott år och h ar 1990 ett sam lat 
överskott på 37 miljoner särskilda dragningsrätter, m ot 26 miljoner SDR året 
dessförinnan . Efter de avsättn ingar som  bankens sta tu ter k räver kan styrelsen 
föreslå att 8 m iljoner SDR av överskottet utdelas till ägarna av banken, som  är 
de nordiska länderna.

U tskottet konsta terar m ed tillfredsställelse att bankens verksam het på miljö
om rådet h a r utvecklats kraftigt u n d e r 1990, bl.a. genom  starten  av de t nya fi- 
nansieringssällskapet Nefco. NIB deltar v idare i den  internationella aktions
g rupp  som  arbetar m ed förbättring av Ö stersjöns miljö och i arbetet m ed mo
dernisering  av nickelsm ältverket på Kolahalvön.

U tskottet tackar m in isterrådet för det skriftliga svar som  m an har fått un d er 
hösten  som  gäller en rad  spörsm ål kring banken . U tskottet är till freds m ed att 
m inisterrådet i svaret intar en m ycket positiv hållning till bankens roll i det 
nordiska sam arbetet och i u tbyggnaden  av de ekonom iska förbindelserna mel
lan N orden  och speciellt länderna i Öst- och C entraleuropa.

U tskottet konsta te rar vidare att N ordiska exportprojektfonden u n d er det 
gångna året har intagit en m era kritisk hållning till pro jek tansökningarna och 
har koncentrerat insatserna ytterligare till de högprioriterade om rådena, t.ex. 
export av miljöteknologi.

U tvecklingen i fonden befinns vara tillfredsställande. U tskottet vill dock 
peka på att fonden  kom m er att få stora ekonom iska problem  när finansieringen 
över den  ekonom iska hand lingsp lanen  u tlöper u n d er 1992. M inisterrådet bör ta 
u p p  detta problem  och fram lägga de nödvändiga förslagen för att säkra fondens 
aktivitet på oförändrad  nivå.

N ordisk  utvecklingsfond skall redan  1990 genom gå en u tvärdering . D et kan 
synas någo t tidigt, eftersom  fonden  startade sin verksam het först 1989. U tskot
tet förutsätter dock att resu ltaten  av u tvärderingen  görs tillgängliga för en större 
krets, innefattande ekonom iska utskottet.

U tskottet finner i övrigt att u tvecklingsfondens arbete ligger i linje m ed de 
föru tsättn ingar som  h ar beslutats, m ed koncentration på m iljöprojekt och ett 
sto rt engagem ang i SADCC. U tskottet har tidigare i sam band m ed b eh a n d 
lingen av den  nordiska budgeten  kritiserat m inisterrådet för nedskärn ingarna 
av anslagen till N ordisk  industrifond, speciellt den nedskärn ing  som  g ru n d ar 
sig på att fonden  h ar för stor likviditet. U tskottet finner att m in isterrådet nu  ge
nom  de ändringar som  genom förts i u tbetaln ingsru tinerna har löst det proble
m et och att de t inte i fram tiden kan förväntas några nedskärn ingar av denna or-
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U tskottet finner i övrigt att industrifonden  också u n d e r 1990 har u tfört ett 
värdefullt och om fattande arbete för att främja forskning och utveckling på det 
tekniska om rådet.

F onden  h ar fram lagt en långtidsplan, som  u tskottet tidigare h a r efterlyst, 
m en u tsko tte t beklagar att m in isterrådet icke h ar varit i s tånd  att följa u p p  p la
nen  genom  ett m inisterrådsförslag om det fram tida näringspolitiska sam arbetet i 
N orden . U tskottet u p p m an ar m in isterrådet a tt kom m a m ed en såd an  plan, så 
att de t i god  tid kan  fattas beslu t för att säkra industrifondens fram tida arbete. 
B akgrunden  för detta  är ytterligare att industrifonden  hö r till de p rogram  som  
kan kom m a att lida skada när den  ekonom iska handlingsp lanen  löper u t 1992.

U tskottet vill v idare göra råde t uppm ärksam t på att varje gång  m inisterrådet 
via fonden  utbetalar 40 öre till e tt forsknings- eller utvecklingsprojekt betalar 
industrin  eller and ra  sam arbetspartners 60 öre för projektet.

M ed de h ä r anm ärkn ingarna och m ed hänvisn ing  till övriga syn p u n k te r i 
u tsko ttets be tänkande hem ställer jag på ekonom iska u tskottets vägnar att råde t 
lägger de fyra institu tionernas verksam hetsberättelser till handlingarna.

S edan  diskussionen  förklarats avslutad bifölls utskottets förslag.

C 15/e: Berättelser för 1989 p i  ekonom iska utskottets sakområde

Ekonom iska u tsko ttet hade föreslagit att N ordiska rådet lägger berättelserna till 
hand lingarna.

U tskottets förslag bifölls.

E -saker

E 37: Fråga till Sveriges regering angående beskattning av pensionerna för 
återvändande invandrare1

Marjatta Väänänen: H err president! Jag vill ställa följande fråga till den  svenska 
regeringen:

A vser den  svenska regeringen  vidta åtgärder för att tillrättalägga beskatt
n ingen av pensioner för personer som  arbetat i Sverige och som  flyttat u tom 
lands?

S tatsrådet Lindqvist: H err president! F r.o .m . inkom ståret 1991 tas i Sverige i 
princip endast kom m unal inkom stskatt u t på beskattn ingsbara förvärvsin
kom ster u p p  till 170 000 svenska kronor. D etta aktualiserade en länge påkallad 
höjning av skatteu ttaget för gem ensam t kom m unalt ändam ål, dvs. den  kom 
m unalskatt som  u tom lands bosatta h ar att erlägga.

Trots att den  kom m unala skattesatsen  för u tom lands bosatta år 1972 höjdes 
till 10 % har d en n a  beskattn ing  alltm er kom m it att avvika från den kom m unala 
skatt som  i Sverige bosatta h ar att erlägga. D en kom m unala m edelutdebite
ringen för i Sverige bosatta är nu  31,16 %. Eftersom  m an vid beskattn ingen  här 
inte har kännedom  om  en utom lands bosatt persons totala ekonom iska situa

1 Frågan tryckt s. 2625.
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tion, m åste dock delvis and ra  regler gälla vid beskattn ingen  av u tom lands bo
satta jäm fört m ed beskattn ingen  av i Sverige bosatta personer.

Fr.o .m . inkom ståret 1991 h ar nu  kom m unalskatten  för u tom lands bosatta 
höjts till 25 %, sam tidigt som  utom lands bosatta helt befriats från skyldighet att 
erlägga statliga inkom stskatt för i princip all inkom st av tjänst, dvs. också be
träffande från Sverige u p p b u ren  pension .

Ett belopp m otsvarande u p p b u ren  folkpension sam t u p p b u re t pensionstill
skott eller allm än tilläggspension som  m otsvarar pensionstillskott un d an tas  från 
svensk skatt. D etta innebär att den  som  är bosatt u tom lands och erhåller denna 
g run d p en sio n  från Sverige - för närvarande ca 45 000 svenska k ronor - inte be
höver betala någon  svensk  skatt alls på g rundpensionen .

G enom  de genom förda änd ringarna h ar n u  beskattn ingen  av u tom lands bo
satta pensionärer blivit m er lik den  beskattn ing  som  sker av i Sverige bosatta 
pensionärer. A tt bibehålla den  tidigare kom m unala beskattn ingen  av u tom lands 
bosatta skulle ha inneburit att dessa favoriserats på ett helt oförsvarligt sätt 
jäm fört m ed i Sverige bosatta pensionärer.

D en svenska regeringen  äm nar därför inte vidta åtgärder för att, såsom  
M arjatta V äänänen  uttrycker saken, tillrättalägga beskattn ingen  av pension  till 
p erso n er som  arbetat i Sverige m en flyttat u tom lands. G enom  de redovisade 
änd ringarna i lagstiftningen h ar ett tillrättaläggande skett.

Beträffande den  valda skattesatsen  kan dessu tom  konstateras att denna vid 
en internationell jäm förelse är relativt låg. B eskattningen i F inland av pension 
till u tom lands bosatt person  sker t.ex. m ed en skattesats på 35 %.

Marjatta Väänänen: H err p resident! Jag tackar m inistern för svaret. M en m an 
m åste säga att det nya skattesystem et i Sverige betyder i praktiken att pensio 
nen  n u  är avsevärt m indre för alla u tom landsboende och förorsakar oväntade 
svårigheter för dem  som  är låginkom sttagare. Särskilt de Sverigefinnar som  har 
arbetat i Sverige och som  i pensionsåldern  h ar flyttat till F inland har det svårt. 
En sto r del av dem  är låginkom sttagare.

D et är viktigt att se att dessa u tom landsboende pensionärer inte behöver 
den  service och hjälp som  de i Sverige boende pensionärerna behöver senare i 
livet, i form  av kronikervård  och sjukhusp latser etc. D et är en stor ekonom isk 
lättnad för Sverige att t.ex. dessa finska pensionärer bor i Finland och inte är i 
behov av svensk hjälp i detta hänseende.

D et är n u  alltså bara att beklaga att den svenska regeringen inte äm nar än 
dra skattesystem et när d e t gäller pensionärer bosatta i u tlandet.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

Ändring i m edlem slistan

D et m eddelades att Lotte H enriksen  u n d er resten  av denna dag ersätter H ans 
Jørgen Jensen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.
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E 44: Fråga till Nordiska ministerrådet angående ökat samarbetet inom  råvaru- 
och varuförsörjning samt energiförsörjning för att m inska sårbarheten i kris
lägen1

Skånberg: H err p resident! F rågan till N ordiska m in isterrådet gällde vad m an 
gör för att öka sam arbetet inom  råvaru- och varuförsörjn ingssektom  för att 
m inska sårbarhe ten  i krislägen.

F rågan avser inte bara sådana krislägen som  har m ed krig eller risk för krig 
att göra, u tan  frågan är ställd i en vidare bem ärkelse: Vad kan m an göra bl.a. 
för att m inska så rbarhe ten  för kriser av andra  slag och sårbarhe ten  för p å 
tryckningar u tifrån, t.ex. handelspolitiska påtryckningar?

M iljöm inister Júlíus Sólnes: H err president! D et är självfallet ett önskem ål att 
norm al hande l så långt möjligt också skall kunna  fortsätta i krislägen. D et 
svensk-norska avtalet syftar till att underlä tta  detta. F rågan har dock ett sam 
band  m ed ländernas forsvarsberedskap . D en berör också den  utrikespolitiska 
linje som  v art och ett av länderna h ar valt och de internationella å taganden  som  
länderna h a r  gjort. D et är därför naturlig t att varje land för sig tar ställning till 
vilket sam arbete m an önskar i dessa frågor och i vilka form er det bör ske.

D et h in d ra r inte att de nordiska länderna h ar kontak t också i dessa frågor. 
En nordisk  ad hoc-grupp har t.ex. d isku terat inform ationsutbyte och andra 
aspekter på energiom rådet.

Slutligen finns också ett sam arbete i b redare  internationella organisationer. 
Ett exem pel är att alla de fem länderna m edverkar i de åtgärder som  vidtagits 
inom  IEA m ed an ledning  av kriget i Gulfen.

Skånberg: H err p resident! Jag tackar m iljöm inister Júlfus Sólnes för svaret.
D et hand lar alltså inte bara om  forsvarsberedskap - den frågan är naturligtvis 
en sak för varje land - u tan  det gäller att m inska sårbarhe ten  för olika typer av 
kriser. D et är därför ett läm pligt sam arbetsom råde för de nordiska länderna. Ett 
sam arbete h ä r gör de t möjligt för de nordiska länderna att föra en m er själv
ständig  ekonom isk politik, arbetsm arknadspolitik , arbetsmiljöpolitik, hälso- och 
socialpolitik, miljöpolitik, alkohol- och drogpolitik, handelspolitik, b iståndspoli
tik och flyktingpolitik, för att nu  näm na några av de om råden  där det är viktigt 
att vi kan fortsätta att föra en självständig politik.

O m  vi tar B rundtlandkom m issionens rekom m endationer på allvar - och det 
kom m er vi förr eller senare att tvingas göra - så vet vi att vi m åste halvera vår 
energ ianvändn ing  i industriländerna, och vi m åste kraftigt m inska u tsläppen  av 
gaser som  påverkar växthuseffekten. D et innebär bl.a. a tt vi m åste m inska vo
lym en av energ ikrävande transporter. D ärför är det naturlig t att m an inom  
N orden  gör gem ensam m a inventeringar av vilka råvaror och vilka varo r m an 
kan hitta på nära håll, för att använda de långväga resu rser, som  m an fortfa
rande  har tillgång till, för de varor m an inte kan hitta på nära håll.

D et är alltså viktigt att först se vad som  finns inom  nord isk t räckhåll. D et är 
m ot den  bak g ru n d en  jag tycker m an skall se den här frågan.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

1 Frågan tryckt s. 2633.
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Presidenten: Jeg skal på dette tid spunk t m eddele rådet, at vi om  kort tid kom 
m er frem  til Social- og M iljøudvalgets sager. Af hensyn  til at vi er bagefter tids
m æ ssigt m ed hensyn  til behandlingen  af sagerne, har p ræ siden ten  fundet det 
rigtigst allerede nu  at m eddele, at de t er min hensig t at reducere taletiden u n 
der behandlingen  af Social- og M iljøudvalgets sager.

U dvalgets og m in isterrådets ta lsm æ nd h ar hver 7 m inutter, øvrige 5 m inut
ter. D et er min agt, når vi kom m er frem  til udvalgets sager, at beskæ re udval
gets og m in isterrådets ta lsm æ nds taletid til 5 m inutter og øvrige fra 5 m inutter 
til 3 m inutter. Jeg siger det allerede nu, så ta lsm æ ndene kan forberede sig 
herpå .

E 45: Fråga till Nordiska ministerrådet angående utvidgat samarbete på el-om 
rådet1

F rågan, ställd av M arianne Sam uelsson, h ar följande lydelse:
Vilka p laner h ar m an mellan de nordiska länderna och vad gör de nordiska 

regeringarna

1. för att öka de t gem ensam m a u tny ttjandet av befintliga resu rser för elge- 
nerering?

2. för att öka det gem ensam m a u tny ttjandet av elnätet och överföringskapa
citeten mellan de nationella stam näten?

3. för att genom  effektivare el-användning frigöra m er av den  befintliga el- 
försörjningskapaciteten för att täcka en del av energibehovet t.ex. genom  
tilläm pning av den  balansprincip  som  föreskrivs i den nya norska energila
gen?

M iljøminister og nordisk  sam arbejdsm inister Anne Birgitte Lundholt: H r. p ræ 
sident! N ordisk  M inisterråd, dvs. energim inistrene, har i løbet af 1989 og 1990 
gennem ført en om læ gning og en udvidelse af det nordiske energipolitiske sam 
arbejde. D enne æ ndring  er foretaget på baggrund  af B rund tlandrapporten  og 
F N 's M iljøperspektiv sam t henstillingen herom  fra N ordisk  R åds Ø konom iske 
Udvalg.

D et skal i den  sam m enhæ ng  understreges, at hensynet til både en reduktion 
af energisektorens m iljøbelastning og en rationel og om kostningseffektiv p ro 
duktion og anvendelse af energi i N orden  er blevet tilgodeset.

D en 18. juni sidste år beslu ttede energim inistrene, a t energiforsyning og 
energiforbrug skal tilrettelægges i overensstem m else m ed en bæ redygtig  u d 
vikling. E nerg iforsyningssikkerheden skal fastholdes på et højt niveau. P ro
duktion, transm ission og slutforbrug af energi skal tilrettelægges således, at der 
opnås en høj g rad  af effektivitet i udny tte lsen  af energikilderne, og der skal 
læ gges sto r v æ g t på langsigtet sam fundsøkonom isk om kostningseffektivitet ved 
investering i energisektoren.

I denne sam m enhæ ng  beslu ttede energim inistrene, at et fælles nordisk  
energiforsyningsm arked skal væ re et af flere hovedindsatsom råder.

I fortsæ ttelse heraf vedtog m inistrene 13. novem ber sidste år e t sæ t konklu
sioner om et nordisk  elforsyningsm arked. M inistrene var enige om, at det er 
ønskeligt at udbygge de t nordiske elforsyningssam arbejde yderligere. Sam ar
bejdet skal udbygges på kommercielle vilkår.

1 Frågan tryckt s. 2634.
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M inistrene beslu ttede a t igangsæ tte en undersøgelse af en ræ kke vigtige 
spørgsm ål, h e ru n d e r fastkraftaftaler og and re  kontraktsform er, udbygning  af 
de t no rd iske eltransm issionsnet, overførselsret og overførselstariffer sam t u d 
viklingen inden  for EF.

En udbygning  af de t nordiske elsam arbejde på kommercielle vilkår forestås 
af elselskaberne, m en fo rudsæ tter et aktivt m edspil fra m ynd ighederne. N ordel 
er selvsagt in d d rag e t i de t arbejde og h ar igangsat et ud redn ingsarbejde . D en 
norske regering  h a r  u n d erre tte t N ordisk  M inisterråds E nergim inisterudvalg om 
vedtagelsen  af den  norske energilov i 1990.

A fslutningsvis skal jeg understrege, at en udbygning  af det nord iske sam ar
bejde ved rø ren d e  elektricitetsforsyning er et kom plekst em ne, m en arbejdet 
herm ed  er n u  igangsat.

SkÅnberg: Jag tackar för svaret. D et är glädjande att ett sam arbete h a r  kom m it i 
gång på detta viktiga om råde, ett sam arbete som  bl.a. innebär att reservkapaci
te ten  i respektive land kan m inskas. M an kan gem ensam t hålla en reservkapaci
tet m ed hjälp av ett ökat sam arbete, en  "com m on carrier". D et innebär att m an 
kan öka m öjligheterna att använda energin  effektivare och m iljövänligare. M an 
kan m inska behovet av att använda fossila b ränslen  och kärnkraft.

Jag tro r att en gem ensam  nordisk  elbörs skulle sätta ytterligare fart på detta 
sam arbete. En kom bination av en sådan  nord isk  elbörs och en "com m on car
rier" i N orden  kom m er att spela en m ycket stor roll.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 46: Fråga till Nordiska ministerrådet angående ökat nordiskt samarbete för 
bättre gem ensam t utnyttjande av föm ybara energikällor1

Frågan, ställd av M arianne Sam uelsson, har följande lydelse:
Vilka p lan er h a r  m an mellan de nordiska länderna och vad  gör de nord iska 

regeringarna för ökat sam arbete mellan de nordiska länderna för bättre gem en
sam t u tny ttjande av föm ybara energikällor?

Energi- og industrim in ister Anne Birgitte Lundholt: H r. p ræ sident! I m in b e
svarelse af spørgsm ål E 45, som  v i netop  h a r  afsluttet behand lingen  af, ve
d rø rende  de t nord iske elektricitetssam arbejde, henviste jeg til den  om læ gning 
og udvidelse af de t nord iske energipolitiske sam arbejde, som  N ordisk  M inister
råd  gennem førte  i løbet af 1989 og 1990. D enne æ ndring  blev foretaget på bag- 
g ru n d  af B rund tland rappo rten  og F N 's  M iljøperspektiv sam t henstillingen fra 
N ord isk  R åds Ø konom iske U dvalg. Jeg u nderstregede  også, at h en sy n e t til 
både en reduk tion  af energ isek torens m iljøbelastning og en rationel og om- 
kostningseffektiv p roduk tion  og anvendelse af energi i N orden  er blevet tilgode-

18. juni-aftalen eller 18. juni-beslu tn ingen i N ordisk  M inisterråd gik ud  på, 
at energiforsyning og energiforbrug skal tilrettelægges i overensstem m else m ed 
en bæ redygtig  udvikling. I d en n e  sam m enhæ ng  var der enighed  om, at anven 
delse af m indre fo ru renende energikilder skal væ re ét b land t flere h o ved ind 
satsom råder.

1 Frågan tryckt s. 2635.
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En af faggrupperne u n d e r N ord isk  M inisterråd er ansvarlig for spørgsm ålet 
om  energi og miljø. Form ålet m ed denne faggruppe er i en nord isk  sam m en
h æ n g  at kortlæ gge forskellige veje for at gennem føre B rundtlandkom m issionens 
rekom m andationer m ed henblik  på a t opnå en bæ redygtig  udvikling.

D enne faggruppe h ar et sæ rligt ansvar for at kortlægge nye og vedvarende 
energikilders potentiale og anvendelsesm uligheder. I løbet af sidste år har 
fagggruppen  fortsat de t arbejde, som  i 1989 resu lterede i rap p o rten  "Energi og 
miljø p å  vej m od en bæ redygtig  udvikling".

In d en  for ram m erne af g ru p p en s arbejde undersøges fo rudsæ tn ingerne for 
at in troducere nye og vedvarende energikilder som  v indkraft i d e t nord iske el
system . F agg ruppen  h ar en d n u  ikke afsluttet sit arbejde på om rådet.

D et m å i øvrigt erindres, a t N ord isk  M inisterråd den  13. novem ber beslu t
tede at ivæ rksæ tte  en vurdering  af de energipolitiske sty ringsinstrum enter og 
strategier, d er vil k u n n e  bringes i anvendelse for at opnå en så om kostningsef- 
fektiv indsa ts som  m uligt i bestræ belserne p å  at reducere em issionerne af driv
husgasser. M inistrene nedsatte  en arbejdsgruppe, der skal aflægge beretn ing  
inden  udgangen  af maj 1991.

M ed hen sy n  til en  m eget vigtig vedvarende energikilde som  vandkraft kan  
jeg også henvise til m it svar på spørgsm ål E 45 om  nord isk  sam arbejde på elek
tricitetsom rådet.

SkÅnberg: Jag vill tacka m inistern för svaret. D et är även på detta om råde 
g lädjande att så m ycket sker. Vi h ar fö ru t u n d e r denna session och u n d e r tidi
gare sessioner talat om  att vi p å  om råden, där de t är ungefär sam m a utveckling 
i de nord iska länderna - eller borde vara det - kan spara resu rser genom  att an 
v än d a  dem  gem ensam t. D etta är definitivt ett såd an t om råde.

N är de t gäller föm ybara energiform er h a r  vi i N o rd en  bl.a. vindkraften , där 
D anm ark h ar kom m it m ycket långt och längre än vi i Sverige. Ä ven på bio
bränsleom rådet h ar m an i D anm ark kom m it långt, fram för allt när det gäller 
biogas. H är finns alltså gem ensam m a behovsom råden . D et borde vara möjligt 
att sa tsa gem ensam m a u tvecklingspengar för att p å  så sä tt spara  resu rser.

D et är även  möjligt för de nord iska länderna att ingå i ett in ternationellt u t
vecklingsarbete, b l.a. n är de t gäller förgasning av b iobränslen och användning  
av sådana förgasade biobränslen  i olika typer av tu rb inprocesser för att an 
vända energin  i b ränsle t så effektivt som  möjligt och för att få u t så sto r m ängd 
elenergi som  möjligt, sam tidigt då m ed så litet u tsläpp  som  möjligt av miljöfar
liga gaser.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 47: Fr&ga till Nordiska ministerrådet angående ökat nordiskt samarbete för 
att öka handeln m ellan länderna och m inska importbehovet1

Frågan, ställd av M arianne Sam uelsson, h a r följande lydelse:
Vilka p laner h ar m an m ellan de nordiska länderna och vad  gör de nordiska 

regeringarna för att kartlägga och utnyttja po tentialen  för ökat no rd isk t sam 
arbete för att öka handeln  mellan länderna och m inska im portbehovet från 
u tom nord iska länder?

1 Frågan tryckt s. 2636.
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Finansm inister Sigbjørn Johnsen: President! D et er de nord iske lands politikk 
aktivt å b ringe sine land  stadig inn  i e t te ttere sam arbeid over landegrensene, 
både politisk, økonom isk, sosialt og kulturelt. D ette gjelder både in te rn t i N or
den , i forhold til e t te ttere europeisk sam arbeid  og i forhold til e t globalt sam ar
beid. I den  sam m enheng  er det naturlig  å vise til de forpliktelser til et åpen t 
handelssam kvem  som  de nordiske land  h ar påta tt seg bl.a. g jennom  GATT- 
sam arbeidet, i fo rho ldet mellom  Efta-landene, i EF og i andre  sam m enhenger.

N år det konkret gjelder tiltak for å øke den  nordiske sam handel, vil jeg 
spesielt vise til M inisterrådets arbeidsprogram  N orden  i E uropa til 1992, som  
bl.a. inneho lder et s to rt antall initiativ som  inngår i e t såkalt konsept, "N orden 
som  hjem m em arked". M en jeg kan forsikre spø rreren  om  at vi p å  m inister- 
rådssiden  ikke h a r  p laner om  noen  tiltak som  ville isolere våre land  verken 
økonom isk eller på an n en  m åte fra land u tenfor N orden .

Skånberg: Jag tackar handelsm in istern  för svaret. Jag h ar velat ta u p p  detta 
m ed en  försäkran om  att inte heller m inisterrådet h a r för avsikt att isolera de 
nordiska länderna. Jag hade  inte heller tro tt detta. Jag kan inte tro att någon  le
dam ot i de nord iska parlam en ten  eller någon  m edlem  i N ord iska råd e t skulle ha 
sådana  avsikter.

D et är viktigt att ta bo rt hela isoleringsidén och talet om  isolering från  debat
ten  om  vår handelspolitik  h ä r i N orden  och vår Europapolitik. K nappast någon 
vettig m änniska vill ha en  sådan  isolering. F rågan är u n d er vilka form er de en 
skilda nord iska länderna och de nord iska länderna gem ensam t skall k u n n a  öka 
sitt sam arbete m ed alla E uropas länder och m ed resten  av världen.

F inansm inister Sigbjørn Johnsen: Jeg er enig m ed spø rreren  i det han  nå u n 
derstreker. D et er innlysende, fordi de nordiske land har en åpen  økonom i, og 
vi h ar en  sto r u ten rikshandel. V årt frem ste mål i d e t internasjonale sam arbeidet 
m å jo bli å bygge n e d  hande lsh ind re  i det internasjonale sam funnet og bygge 
opp  avtaler på ikke- d iskrim inerende basis. Særlig må vi se de t som  et m ål for 
de nord iske land å styrke sam handelen  m ed de fattigste land i verd en . D erfor 
er det viktig at vi som  politikere, som  forbrukere, opp trer m er bevisst miljø
messig, og ikke m inst g jennom  vår politiske aktivitet legger opp til en økono
misk politikk som  kan styrke våre økonom iers konkurransekraft. D et er kanskje 
det beste b idraget for å styrke N orden  som  enhet.

Skånberg: Vi p ra tade  om  denna sak också i generaldebatten . D å sades de t just 
att m an skulle, som  det heter på norska, bygga ner handelsh ind ren . D et är en 
viktig uppg ift också mellan de nordiska länderna. I generaldebatten  kom  det 
fram  att det faktiskt är ett slags paradox att vi h ä r i N orden  sitter och vän tar på 
att EG skall hjälpa oss a tt m ellan våra egna länder bygga ner hande lsh ind ren . 
D et är ett faktum  - och de t borde alla k unna  erkänna - att vi m ed större g en e
rositet och öp p en h e t inför varand ra  i det nordiska sam arbetet efter 30 år borde 
k u n n a  bygga n er dessa handelsh inder, åtm instone mellan de nordiska länderna 
själva u tan  u tländsk  inblandning.

Vi torde vara helt eniga om  att d e t finns en m ängd onödiga hande lsh inder 
som  fortfarande kan  byggas ner. M an m åste ta miljömässiga hän sy n  och h ä n 
syn till säkerheten  på livsm edelsom rådet. Jag tror att vi i N orden  är eniga om  
att de t vore en  fördel att inte behöva bygga n er det som  vi h a r byggt u p p . Vi 
borde få behålla den  n ivå som  vi har även i ett tätare sam arbete m ed EG.
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D iskussionen  förklarades härefter avslutad.

E 48: Fråga till Nordiska ministerrådet angående potentialen för ökad handel 
inom  Östersjöregionen, speciellt m ed Baltikum och Polen1

Frågan, ställd  av M arianne Sam uelsson, h a r följande lydelse:
Vilka p laner h a r m an m ellan de nord iska länderna och vad  gör de nordiska 

regeringarna för att kartlägga och tillvarataga po tentialen  för ökad hande l inom  
Ö stersjöregionen, speciellt m ed de baltiska sta terna och Polen?

F inansm inister Sigbjørn Johnsen: President! De nordiske regjeringer og M inis
te rråde t h a r  tatt initiativ til e t om fattende arbeid for å øke handelen  og de t øko
nom iske sam arbeid  mellom  N o rd en  og østersjøregionen. M en la m eg peke på at 
m ulighetene fortoner seg noe forskjellig, alt e ttersom  vi h a r Baltikum  eller f.eks. 
Polen i tankene.

Im idlertid er de t slik at den  reform prosess som  nå skjer, og overgangen til 
m er m arkedsorien tert økonom i, på ko rt sikt h a r vanskeliggjort u tbygging av 
handelsforb indelser og økonom isk sam arbeid. V alutam angel og begrensede fi
nansieringsm uligheter er viktige h in d e r for å utv ide og utvikle de økonom iske 
kon tak to rdn inger. Et eksem pel er de nordiske finansierings- og garantiinstitu tt 
som  finner engasjem ent, sæ rlig på Sovjetunionen, m en også på Polen, m eget 
risikofylt, og er tilbakeholdende m ed å gi eksport- og investeringsgarantier. Og 
M inisterrådet h ar for sin  del v æ rt n ø d t til å legge dette til g ru n n  i sitt arbeid 
m ed et sam arbeidsprogram  overfor Ø st-Europa.

D et er m ange aktiviteter som  tar sikte p å  lette overgangen til m arkedsøko
nom i i disse land, og de er s ta rte t opp . De nordiske finansm inistre h ar drøftet 
hvordan  stø tten  kan aktiviseres g jennom  eksisterende internasjonale finansie
ringsinstitusjoner, som  f.eks. D et internasjonale pengefondet, den  europeiske 
banken  for g jenoppbygging og rekonstruksjon  som  eksem pler. V idere er de t 
slik at d e t løpende pågår nord iske konstellasjoner om  videreutvikling av dette 
sam arbeidet. N ordisk  Investeringsbanks låneordning  for prosjektinvesteringslån  
ble i 1990 u tv idet m ed 300 mill. SDR, eller om  lag 2,5 m illiarder svenske kr. Lå
neo rdn ingen  kom pletterer eksisterende finansieringsm uligheter for finansiering 
av prosjek ter av nord isk  in teresse . I m ars 1990 ble avtalen om  D et nordiske 
m iljøfinansieringsselskap un d erteg n et. Selskapet h a r en kapitalbase på 300 mill. 
danske kr. og h ar som  oppgave å frem m e investeringer i m iljøprosjekter. D ette 
skjer bl.a. g jennom  deltakelse i finansieringen av såkalte joint ven tu res som  
etableres i sam arbeid  m ed nord iske foretak, p å  om råder som  p roduksjon  av 
m iljøvem utstyr, m iljøvem teknologi og konsu len ttjenester.

G jennom  det såkalte N ordisk  P rosjekteksportfond får nordiske foretak støtte 
til å gjennom føre forundersøkelser for p rosjekter av nord isk  in teresse. Innen  
ram m en av d en  økonom iske handlingsp lan  "Et sterkere N orden" er de t gjen
nom  P rosjek teksportfondet stilt m idler til råd ighet for kartlegging av prosjekt- 
m ulighetene særlig innen  m iljøsektoren. S tudier er allerede gjennom ført for 
Baltikum, P olen  og Leningrad-om rådet.

La m eg også nevne de spesielle eksportfrem m ende organisasjoner i N orden  
som  h a r regelm essige m øter om  utviklingsm uligheter for handel og økonom isk 
sam arbeid  m ed Ø st-Europa. Em betsm annkom iteen for handelspolitiske spø rs
mål h a r stilt m idler til d isposisjon for et u tdannelsesp rogram  for bedriftsledere

' Frågan tryckt s. 2637.
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og for kartlegging av investeringsbehov i Baltikum som  ledd i oppfølgingen av 
anbefalingene fra R onneby- konferansen  i Sverige i 1990.

Som  su p p lem en t til de t institusjonaliserte sam arbeid p lanlegges d e t en rekke 
bilaterale aktiviteter i de nordiske land for å øke de t økonom iske sam arbeid 
m ed østersjøregionen.

La m eg til slu tt også gjøre oppm erksom  på at n å r det g jelder Polen, vil jeg 
spesielt vise til de initiativ som  koordineres gjennom  G-24-sam arbeidet ved  EF- 
kom m isjonen i Brussel. Alle de nordiske land deltar aktivt i dette arbeidet, og 
betydelige m idler er på bilateral basis kanalisert til økonom iske sam arbeidspro
sjekter innen  jo rdbruk, industri, miljø, opplæ ring og handel.

Skånberg: Jag vill rikta ett sto rt tack till handelsm inistern  för ett utförligt svar. 
Våra relationer till de baltiska länderna skall inte gälla bara kulturella och poli
tiska frågor. D et är värdefullt att ta reda på även alla m öjligheter till varu- och 
tjänsteutbyte. D et sker nu  så att säga i m edvind. Alla är m edvetna om  behovet 
av att stärka förbindelserna m ed just de baltiska länderna.

Jag tror att vi sn a rt kom m er att se att vi har likartade behov n är de t gäller 
alla länder ru n t Ö stersjön. D et finns alltså ett sto rt no rd isk t in tresse av att öka 
sam arbetet inom  hela Ö stersjöregionen, ett sam arbete som  även kom m er att 
gynna miljön i Ö stersjöom rådet och i hela tillrinningsom rådet.

F inansm inister Sigbjørn Johnsen: President! Bare to korte opplysn inger til 
spørsm ålsstilleren .

På det finansm inisterm øtet som  vi hadde på tirsdag, var finansm inistrene 
enige om  a t vi skal gjennom føre en stud ie n å r  de t gjelder m ulighetene for no r
disk finansieringsstø tte til Baltikum. D en  skal bl.a. bygge på de t m ateriale som  
er ferdig i IM F-studien og den  stud ien  som  nå er i ferd m ed å bli avslu ttet fra 
svensk side. M inisterkom iteen har som  tanke at stud ien  skal g jennom føres i 
regi av D en nord iske investeringsbank. M andate t er ikke klart, og de t er heller 
ikke klart n å r undersøkelsen  skal settes i gang, m en det vil bli um iddelbart etter 
at den  svenske undersøkelsen  som  jeg refererte til, er fullført. H ovedårsaken  til 
at vi nå vil ta initiativ til å gjennom føre en slik undersøkelse, er den  m anglende 
kred ittverd igheten , og de t er tvil om  hvem  som  er villig til å stille seg bak kon
krete prosjek ter fra østeuropeisk  side m ed garantier for å få gjennom ført slike 
prosjekter. Jeg viser også til de t jeg sa i m itt første svar.

Som  sp ø rre ren  kanskje er k jent m ed, hadde vi for kort tid siden et sem inar 
om  økonom isk politikk for rep resen tan ter fra Polen, Tsjekkoslovakia og 
U ngarn , og finansm inistrene beslu ttet a t vi nå vil arrangere et ny tt sem inar om  
økonom isk politikk for rep resen tan ter fra Baltikum og spesielt legge vek t på å 
knytte kontak ter m ed de t økonom iske miljøet i Baltikum.

Skånberg: Jag vill tacka för dessa tilläggsupplysningar. Hela d en n a  utveckling 
är g läd jande. D et är ett värdefullt tecken på att de nordiska länderna tillsam
m ans kan göra m er än varje nord isk t land ensam t kan göra.

Jag tror att vi h a r  ett sto rt eget in tresse i denna fråga i de nord iska länderna. 
Jag vill bara näm na ett enda  exem pel. H andeln  inom  Ö stersjöregionen torde 
kom m a att visa sig väl läm pad för m indre och m edelstora företag i N orden . D et 
är så att säga en lagom  m arknad, en m arknad  där även små företag kan göra 
stora insatser.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.
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E 65: Fråga till Nordiska ministerrådet angående bilresande gränsgång are1

Frågan, ställd av Elver Jonsson, h a r  följande lydelse:
Vilka å tgärder p lanerar m in isterrådet för att lösa de i N ord iska råde t aktuali

serade problem en om  bilresande gränsgångares problem ?

F inansm inister Dyremose: H r. p ræ sident! I  løbet af 1990 h ar en  em bedsm ands
g ruppe  på ny  u n d ersø g t spørgsm ålet om  retten  til a t anvende udenlandsreg is- 
trere t bil h e r  i N orden . B aggrunden  for arbejdet var bl.a. et tilfælde, som  er ble
ve t påta lt h e r  i N ordisk  Råd.
I går d isku terede de nord iske finansm inistre spørgsm ålet. F inansm inistrene 
konsta terede, at de nord iske lande i visse tilfælde h ar anvend t forskellige krite
rier for i beskatn ingsm æ ssig  hen seen d e  at afgøre, i hvilket land en person  skal 
anses for at væ re bosat. D ette h a r ført til, at dobbeltbeskatningssituationer
o.lign. er opstået.

M in isterrådet h a r på denne baggrund  beslu ttet en m indre tilpasning af re
glerne for anvendelse af uden landsreg istrerede personbiler, som  betyder, a t en 
tydige kriterier for bestem m else af h jem sted  etableres, således at vi kan  undgå 
dobbeltbeskatningssituationer.

I ko rthed  indebæ rer æ ndringen , at fam ilietilhørsforholdet i første om gang 
skal væ re afgørende ved  fastsæ ttelse af h jem sted . I anden  om gang kan  arbejds
stedet væ re afgørende, hvis arbejdsforholdet er af p erm anen t eller langvarig 
karakter, og d e t er blevet defineret som , at pågæ ldende p erson  opholder sig på 
sin arbejdsp ladsbopæ l m ere end  365 dage i løbet af 2 år.

Skulle der alligevel forekom m e tvivlsom m e tilfælde, er m in isterrådet blevet 
enige om, at en konsu ltationsprocedure mellem de berørte m yndigheder skal 
finde sted .

N ødvendige æ ndringer i de nationale regler vil snarest m uligt blive indført.
M ed hen sy n  til F inland bør det næ vnes, at gæ ldende praksis allerede er i 

overensstem m else m ed den nu  beslu ttede ordning.
Og de t bør endelig påpeges, at dette aktuelle spørgsm ål kan tages op inden  

for ram m en af EES-forhandlingem e, hvilket er bem æ rket i m inisterrådets i går 
beslu ttede aftale.

Elver Jonsson: H err president! M an skulle kunna  säga att trägen vinner. Jag 
tackar finansm inister D yrem ose för svaret på min fråga, som  är m ycket gam m al 
m en som  n u  h ar fått e tt positivt svar. Kritiken har gett resultat. N är jag n u  
säger: H ed e r åt N ordens finansm inistrar! är de t något som  jag inte ofta gör.

Jag vill bara fram föra ett kort spörsm ål, som  gäller finansm inisterns besked 
att de nationella reglerna skall införas snarast möjligt. Jag vill bara fråga h u r 
sn a rt detta kan bli möjligt. K om m er finansm inistrarna att driva detta i sina 
hem länder, så  att reglerna kom m er att gälla i hela N orden , inte m inst mellan 
Sverige och N orge, d är vi haft de kanske flesta problem en?

Våra g ränsgångare har ofta haft bekym m er - en rad  arbetstagare har t.ex. 
blivit av m ed sina fordon  i tullen därför att de varit reg istrerade i "fel" land. Jag 
har u n d e r flera år ställt frågor till olika finans- och trafikm inistrar, som  visserli
gen erkänt problem en, m en oengagerat svarat att det varit omöjligt a tt fö rändra

' Frågan tryckt s. 2658.
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till en ordning  som  skulle underlä tta  för de m edbogare som  bor i ett nord isk t 
land m en arbetar i ett anna t att klara sina dagliga arbetsresor.

Jag vill gärna få en  kort kom plettering på denna p u n k t från finansm inistern.

F inansm inister Dyremose: Jeg kan give den oplysning, at ligesom de finske lov
regler er i overensstem m else m ed den  nye praksis, er de danske regler også i 
overensstem m else m ed den  nye praksis og er i øvrigt i overensstem m else m ed 
de regler, d e r gæ lder inden  for EF.

Jeg h ar forstået på m ine kollegaer i N orge og Sverige, at de i deres respek 
tive h jem lande snarest vil tage initiativ til de nødvendige lovtilpasninger.

Elver Jonsson: H err president! Jag tackar för den kom pletteringen och får önska 
våra finansm inistrar lycka till m ed anpassn ingen . Vi får se h u r den  kom m er att 
fungera. D et får väl först bli något av en prövotid.

Jag är m ycket glad, finansm inister D yrem ose, att reglerna h ar ändra ts till 
glädje för våra gränsgångare och nordbor i övrigt.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 66: Fråga till Nordiska ministerrådet angående Nordiska investeringsban
kens överskott för 1990'

Frågan, ställd av Kimmo Sasi, har följande lydelse:
H u r avser m in isterrådet d isponera N ordiska investeringsbankens överskott 

för 1990?

Indenrigsm in ister og nord isk  sam arbejdsm inister Thor Pedersen: H r. p ræ si
dent! H r. Kimmo Sasi spørger: H vordan  agter m inisterrådet at d isponere N or
disk Investeringsbanks overskud  for 1990?

H ertil skal jeg svare, at m inisterrådet i overensstem m else m ed § 8 i N ordisk  
Investeringsbanks ved tæ gter skal træffe beslu tn ing  om fordeling af overskuddet 
mellem reservefonden  og udbytte af grundkapitalen .

For regnskabsåret 1990 skal vi drøfte dette spørgsm ål på vort førstkom 
m ende m øde. D et af spørgeren  næ vnte forslag vil naturligvis indgå i m inister
rådets beslu tn ingsgrundlag .

Jeg vil i øvrigt benytte lejligheden til at m inde om, at jeg i debatten  i tirsdags 
næ vnte, a t m in isterrådet h a r beslu ttet en ud redn ing  om m ulighederne for en 
nord isk  finansiel stø tteordning  m ed deltagelse af N ordisk Investeringsbank for 
investeringer i de baltiske lande.

Sasi: H err p resident! Svaret var glädjande. Jag h ar ytterligare två spörsm ål: 
Först: T änker m inisterrådet föra användn ingen  av överskottet till d iskussion här 
i N ordiska rådet, t.ex. i form  av m inisterrådsförslag? Och den  andra frågan: I 
vilken sto rleksordning kan den finansiella s tödordn ingen  till Baltikum vara?
H u r stora pen g ar kan vi tala om?

Indenrigsm in ister og nordisk  sam arbejdsm inister Thor Pedersen: Jeg forventer, 
at m inisterrådet på førstkom m ende m øde fatter beslu tn ing om  disponering  af

1 Frågan tryckt s. 2659.
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de 8 miljoner SDK. D en sam lede aktivitetsram m e m ed hensyn  til Baltikum, når 
de t gæ lder m inisterrådsforslaget, er på 14,3 miljoner kr.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

D 1991/32/1988/e: M eddelande om  rekommendation nr 32/1988 angående av
veckling av kärnkraften; D 1991/2/1989/e: M eddelande om rekom m endation nr 
2/1989 angående samarbetsplan på energiområdet; D  1991/40/1989/e: Med

delande om  rekom m endation nr 40/1989 angående avskaffande av tull- och 
gränsprocedurer; D  1991/2/1990/e: M eddelande om  rekom m endation nr 2/1990 
angående EG-anpassning och regionalpolitik; D 1991/3/1990/e: M eddelande 
om  rekom m endation nr 3/1990 angående tillägg till nordiskt handlingsprogram  
på jord- och skogsbruksområdet; D 1991/4/1990/e: M eddelande om  rekom 
m endation nr 4/1990 angående samarbete om  ekologisk  jordbruksproduktion; 
D 1991/5/1990/e: M eddelande om rekommendation nr 5/1990 angående nordisk  
m iljöfinansiering; D 1991/6/1990/e: M eddelande om  rekommendation nr 6/1990 
angående förhöjd utlåningsram  för Nordiska investeringsbankens projekt
investeringslån

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang .

Ekonom iska u tsko ttet hade föreslagit a tt N ordiska råde t lägger m eddelandena 
till hand lingarna och anser spörsm ålen  för rådets del slu tbehandlade.

U tskottets förslag bifölls.

M ötet avslu tades kl. 16.35
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Protokoll 

5:e mötet

Torsdagen den 28 februari 1991 kl. 16.35 - 21.30

P residen ter: Ivar H ansen  (1), Ó lafur G .E inarsson (2-8), G rethe L undblad (8-10), 
Påll P étu rsson  (11-22)

Dagordning

1. Allmän sakdebatt om  social- och miljöutskottets saker

2. A 912/s M edlem sförslag om  sam nordiska insatser för personer m ed epilepsi

3. A 932/s M edlem sförslag om  grön BNP och förd jupat nord isk t sam arbete om 
miljöstatistik

A 936/s M edlem sförslag om nord isk t sam arbete för att upprätta  na tu rräk en 
skaper och sociala räkenskaper och infoga dem  i nationalräkenskaperna

4. A 937/s M edlem sförslag om  internationell sam verkan på hand ikappom rådet

5. A 943/s M edlem sförslag om  sam nordiska brandskyddsbestäm m elser

6. B 113/s M inisterrådsförslag om  nord isk t reum atikerår 1992

7. C 13/s Berättelser för 1989 på social- och m iljöutskottets sakom råde

8. E-saker (frågor och svar) i anslu tn ing till social- och m iljöutskottets sakom 
råde

E 16 Fråga till N ord iska m in isterrådet angående ungdom sarbetslösheten

E 17 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående insatser till skydd  av 
miljön i A ntarktis och Arktis

E 18 Fråga till N ord iska m inisterrådet angående stöd  till handikappfam il
jer

E 20 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående hand ikappaspek ter i EG- 
d iskussionerna

E 22 Fråga till N ord iska m inisterrådet angående handlingsp lanen  mot 
cance

E 23 Fråga till N ord iska m inisterrådet angående gem ensam  nordisk  ut- 
landsvård  för psoriasissjuka

E 24 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående export och im port av 
miljöfarligt avfall mellan de nordiska länderna

E 25 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående europeisk in tegration 
och nordisk  alkoholpolitik

E 36 Fråga till N ord iska m inisterrådet angående alkoholkonsum tionen i 
N orden

E 61 Fråga till D anm arks regering angående färjetrafikens förorening i 
nordiska
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E 42 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående handikapporganisatio 
nernas rep resen tation  i de olika m edicinsk-etiska råden

E 30 Fråga till N orges regering om  föroreningen av Idefjorden

E 31 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående säker arbetsmiljö vid 
graviditet

E 32 Fråga till N ordiska m m inisterrådet angående arbetstid  för sm åbarns
föräldrar

E 33 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående deponering  av radioak
tivt avfall u n d e r havsbotten  via tunnel från land

E 34 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående export av miljöfarligt av
fall till länder u tom  N orden

E 49 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående de globala klim atför
hand lingarna

E 62 Fråga till Sveriges regering angående lönsam t ny ttjande av havets 
däggdjur

E 67 Fråga till D anm arks och Sveriges regeringar angående prövning en 
ligt m iljökonvention av broförbindelse mellan D anm ark och Sverige

E 68 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående transport av använt 
kärnbränsle

9. A vskrivning av följande rekom m endationer:

18/1980 A rbetsm iljörisker i sam band m ed graviditet m .m .

25/1983 Sam arbetsprojekt för små och m indre kända g ru p p er av funk- 
tionshäm m ade

23/1985 H andlingsp lan  m ot narkotika

9/1986 G em ensam  nordisk  arbetsm arknad  för fria näringsidkare 

10/1986 N ordbors rättigheter

22/1987 S tödordning  för handikapporganisationernas nordiska sam arbete 

11/1988 Rökfria miljöer m .m .

12/1988 Internationella restridktioner mot tobakskonsum tion 

22/1988 Ärlig lägesrapport om  miljöpolitik 

47/1988 Internationell miljöpolitik

36/1989 P lan för förstärkta insatser m ot reum atiska sjukdom ar i N orden  
(avskrivning av pun k t 1)

38/1989 N ord isk t miljö- och biologiår 1990

16/1990 H andlingsp lan  m ot havsföroreningar

17/1990 H andlingsp lan  m ot luftföroreningar

19/1990 H andlingsprogram  för renare teknologi, avfall och återanvänd- 
ning

23/1990 Internationellt sam arbete m ot oljeskador

25/1990 S am arbetsprogram  för en bättre arbetsmiljö i N orden

10. Allmän sakdebatt om  kulturutskottets saker
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11. B 112/k M inisterrådsförslag om  arbetsprogram  för än d rad  finansiering och 
organisation av ku ltu rsek torns institutioner, sam arbetsorgan  och andra  
perm anen ta  aktiviteter

A 909/k M edlem sförslag om  N ordp lans verksam het

12. A 914/k M edlem sförslag om  ökad inform ation om  det nord iska sam arbetet 
u tan fö r N o rd en

13. A 920/k M edlem sförslag om  åtgärder för att bevara och utveckla nord isk t 
han tverk  och hem slöjd

14. A 925/k M edlem sförslag om  igångsättande av ett försöksprojekt - Radio 
Scandinavia rö rande  nord isk t sam arbete om  rad ioprogram  till u tlandet

15. A 935/k M edlem sförslag om ekonom iskt stöd  till Le C rau du  Sapt

16. A 950/k M edlem sförslag om  ett N ordens år i Kalm ar 1997

17. B119/k M inisterrådsförslag om  nord isk t m iljöforskningsprogram ;

A 956/k M edlem sförslag om  effektivisering av nord isk  ozonforskning genom  
tryggad finansiering

18. B 116/k M inisterrådsförslag om  sam arbetsprogram  för högre u tbildning i 
N orden

19. B 117/k M inisterrådsförslag om  överenskom m else om  nordisk  u tb ildnings
gem enskap  på gym nasial nivå

20. C 12/k Berättelser för 1989 på kultu ru tsko ttets sakom råde

21. E-saker (frågor och svar) i anslu tn ing till kultu ru tsko ttets sakom råde

E 27 Fråga till N ord iska m in isterrådet angående N ordplus

E 38 Fråga till Sveriges regering angående problem en m ed sverigefin- 
narn as hem språksunderv isn ing

E 39 Fråga till Sveriges regering om sverigefinska elevers m oders- 
m åls/hem språksunderv isn ing

E 40 Fråga till Sveriges regering angående nordiska språkkonventionens 
tilläm pning i Sverige

E 52 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående kännedom en  om  den 
arabiska ku ltu ren  i N orden

E 53 Fråga till Sveriges regering angående lokalradions finskspråkiga 
program

E 54 Fråga till Sveriges regering angående finskspråkiga daghem sgrup 
per

E 58 Fråga till N ordiska m in isterrådet angående in rä ttande av ett no r
diskt m ediepris

E 64 Fråga till D anm arks regering angående nordiska lektorat vid A rhus 
un iversitetet

22. A vskrivning av följande rekom m endationer:

8/1989 P rojekt N ordjobbs fortsättning

9/1990 Ä ndring  av överenskom m elsen om  N ordiska ku ltu rfonden  

10/1990 H and lingsprogram  för språksam arbetet 1990-1995, N ordM Å L
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11/1990 Riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska råd e t (FPR) för 1990- 
1992

12/1990 N ord isk  arbe tsm arkand  för p e rsoner m ed högre utbildning 

13/1990 N ord isk  kulturfestival

Presidenten: Vi begynder herm ed  behand lingen  af Social- og M iljøudvalgets 
sager, og de t er i øvrigt råde ts  5. m øde.

Jeg gen tager reglerne om  taletid, som  oprindelig  var 7 m inutter for udval
gets og m in isterrådets ta lsm æ nd og 5 m inutter for øvrige. Jeg h ar tidligere 
m eddelt, a t vi af h en sy n  til den  m eget kn ap p e  tid h a r  indsk ræ nket taletiden til 5 
m inutter for m in isterrådets og udvalgets ta lsm æ nd og 3 m inutter for øvrige.

Jeg håber, a t alle vil b idrage til at overholde disse taletider, så vi kan  fæ r
diggøre dagens d ag so rd en sp u n k te r i rimelig tid.

Ändringar i m edlem slistan

D et m eddelades att D orte B ennedsen, Sakari K nuuttila och M arianne Sam uels
son  återtagit sina p la tser i råd e t och att Pekka Tuom inen u n d e r fem te m ötet er
sä tter K arl-G unnar Fagerholm

Rådet beslöt ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Allmän sakdebatt om  social- och miljöutskottets saker

Marjatta Väänänen (social- och m iljöutskottets talesm an): H err p resident! Bland 
social- och m iljöutskottets m ånga saker äm nar jag ta fram  - då tiden  är begrän
sad  - bara ett specialom råde, som  är särskilt angeläget vid den  h är sessionen.

De nord iska länderna h ar även u n d e r de t senaste  året arbetat m ycket för att 
begränsa m iljöförstöringen p å  sina egna om råden, m en ett s to rt problem  för 
dem  är de östra och södra  g rannom rådena.

Social- och m iljöutskottets delegation besökte L eningrad och Baltikum  i no 
vem ber i fjol. Industri- och av loppsutsläpp  i dessa om råden  är enorm a på 
g ru n d  av att det inte finns några  ren ingsverk . Enligt ledn ingen  för L eningrads 
stad, m ed 5 m iljoner invånare, rin n er 26 % av avloppsvattnet d irekt u t i Ö ster
sjön, m en enligt nyhetsby rån  N ovosti 50 %. I de estniska industriom rådena 
Kohtla-Järve, Sillamäe och K unda är u tsläppen  från skifferstens- och cem ent
industrin  så enorm a och skadliga, att cancer- och lungsjukdom arna där är van 
ligare än i övriga delar av landet, och antalet missfall och m issbildningar på n y 
födda b arn  är alarm erande. M edellivslängden är klart lägre än i övriga delar av 
landet. Kohtla-Järves fenolutsläpp i Ö stersjön är flera tu sen  gånger större än 
tillåtet. I Lettland och L itauen har g rundvattne t inklusive dricksvattnet blivit 
förstört. Ä lven D augava är helt förstörd  och död  på g ru n d  av giftutsläpp.

A ngående luftföroreningar är kärnkraftverken i Baltikum och i dess närom 
råden  i dåligt skick, särskilt Ignalina. Vi alla vet vad  följderna blir för N orden  
om  det h än d e r något.

K ärnan  i hela problem atiken är att m an, för att ta itu m ed dessa problem , 
behöver enorm a resu rser, som  dessa länder i dag inte har. M ed hjälp av N or
diska investeringsbanken  och Nefco kan de nordiska länderna delvis hjälpa 
m en n ä r  vi själva är sm å nationer är det omöjligt för oss att förverkliga alla re 
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ningsåtgärder, som  det ändå är b råttom  m ed för att rädda våra skogar som  är 
så livsviktiga för våra ekonom ier.

Vi behöver internationella, m ed andra ord  europeiska fonder och en FN- 
fond till h jälp . Ä ndå borde de nordiska länderna göra allt vad de kan vid sidan 
av N ordiska råde ts finansieringsordningar. Finland - som  h ar sam arbetat t. ex. 
i L eningradom rådet - är in tresserat av att hjälpa Estland, och Sverige Polen.

M an h a r  i åratal talat om  och forskat i miljövård för detta om råde liksom 
även för hela Ö stersjön. N u  behövs praktiska åtgärder.

H err p resident! Sam tidigt passar jag på att överläm na rapporten  om  u tsko t
tets resa till Baltikum och L eningrad till rådet.

M iljöm inister Birgitta Dahl: H err president! För exakt en m ånad sedan  m öttes 
parlam entariker och m inistrar i Stockholm  och hade en m ycket g ivande dis
kussion om  h u r  vårt gem ensam m a arbete för miljön skulle kunna  intensifieras, 
inte m inst m ed tanke på de viktiga uppgifter som  vi har när det gäller att stödja 
utvecklingen för en  bättre miljö i våra närm aste g rann länder söder och öster om 
Ö stersjön.

N är vi träffas i dag finns d e t anledning att redovisa att H elsingforskom m is- 
sionen  hade  sitt årsm öte för en vecka sedan  i H elsingfors och att vid den  tid
pun k ten  p rak tisk t taget alla länder som  deltog i R onnebykonferensen i Sverige 
förra åre t hade inkom m it i tid m ed nationalrapporterna, som  skildrar h u r  vi var 
och en skall kunna  bidra till förbättringarna av Ö stersjöns miljö och därm ed 
också till ren ingen  av u tsläpp  från de länder vars vattendrag  och avloppssystem  
m ynnar u t i Ö stersjön. D et pågår nu  ett m ycket intensivt arbete m ed de insatser 
som  skall leda till att vi före årets slu t h ar ett gem ensam t ak tionsprogram  och 
till att vi sedan  kan kom m a i gång m ed det praktiska arbetet.

Vi h ar i de t arbetet också fått m ed stora internationella investeringsorgan 
som  V ärldsbanken, E uropeiska u tvecklingsbanken och N ordiska investerings
banken  liksom  d et särskilda bolaget NEFCO. D et är u tom ordentlig t viktigt att vi 
n u  utnyttjar alla m öjligheter som  finns för att koordinera våra insatser för bästa 
möjliga och snabbaste resultat.

Sverige h a r för sin del ett d irekt bilateralt sam arbete m ed såväl de baltiska 
republikerna som  Polen och även L eningradom rådet. Våra experter deltar i ar
betet m ed att förbättra säkerheten  vid kärnkraftverken på andra  sidan Ö stersjön 
liksom  i arbetet m ed avfallshantering och rening av avloppssystem . D et är min 
övertygelse att vi på det h är om rådet skall kunna  göra snabba och verkn ings
fulla insatser, som  på en gång skall kunna  förbättra miljön och även ekonom in 
och därm ed  underlä tta  strävandena till en dem okratisering.

I juni kom m er Ö st- och C entraleuropas, EGs och Eftas m iljöm inistrar att 
hålla ett viktigt m öte i P rag för att sam ordna insatserna för en bättre miljö i hela 
E uropa och särskilt de insatser som  V ästeuropa kan göra för att stödja en riktig 
utveckling i Ö steuropa.

Alsaker: N ordisk  Råd h ar ved ta tt flere om fattende ru llerende nord iske h a n d 
lingsplaner på m iljøfronten. D et gjelder lu ftforurensningsplan , havforurens- 
n ingsp lan  og plan for avfallshåndtering i tillegg til en  generell m iljøplan.

D et er viktig at N ordisk  Råd får tilbakem elding fra M inisterrådet om  frem 
driften i p lanene - hva som  er gjort, hva som  planlegges, prioritering innen  
planene, tidsram m er mv.

På et m øte i Stockholm  mellom  sosial- og m iljøutvalget og m iljøvernm inis
trene i jan u ar ble de t fra m inistrene an tydet at m an var innstilt på å u tarbeide
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en oversik tsrapport om  miljøet h vert år i tillegg til en detaljert g jennom gang av 
de ru llerende handlingsp lanene , u tført slik at m an tar en hand lingsp lan  grundig  
og detaljert h vert år. Jeg vil gi u ttrykk  for at en slik frem gangsm åte vil rep re
sen tere e t frem skritt og v æ re  et positivt b idrag  når det gjelder å styrke sam 
arbeidet mellom  regjeringssiden og parlam entarikerne. Jeg håp e r at m an fra 
m inistersiden kan  bekrefte m in forståelse av de t som  skjedde i Stockholm .

Så et par o rd  om  m iljøsituasjonen på Kolahalvøya. D et er dekning  for å si 
at K olahalvøya i dag er en  miljøbombe. Kloss opp  til den  norske g rense  slippes 
de t årlig u t 300 000 tonn  svoveldioksid - fem -seks ganger det sam lede norske 
u tslipp . M iljøkonsekvensene er dram atiske - langt u tover n a tu ren s tålegrense. 
D et h a r  v æ rt sam arbeid  m ellom  N orge, F in land og Sovjet på topp  politisk nivå 
for å løse fo ru rensn ingsproblem ene. D et h a r væ rt positivt.

Jeg h ar nå fått vite at de t finske selskapet O utokom pu, de t norske Elkem  og 
de t russiske N orilsk h a r blitt enige om  et teknisk konsep t for bygging av en ny 
sm elteovn i N ikel til ersta tn ing  for de n åvæ rende  ste rk t fo ru rensende sm elte
ovnene i N ikel og Z apo l'am y j. A vtalen baserer seg visstnok på finsk teknologi.

Sovjetiske m yndigheter må nå gi klarsignal for den  inngåtte avtalen på be- 
driftsplan, før v idere frem drift i p rosjek tet kan finne sted .

Jeg vil g jerne understreke at m ålsettingen fortsatt bør væ re at den  nye sm el
teovnen  i N ikel kan  stå ferdig innen  u tgangen  av 1995. En ny  sm elteovn, basert 
på den  best tilgjengelige teknologi, vil redusere  de skadelige u tslippene kloss 
opp  til den  norske g rensen  til et m inim um . H ense tt til d en  alvorlige situasjon er 
det liten eller ingen tid å m iste.

Jeg vil derfor så ste rk t jeg kan be M inisterrådet om  å gi denne saken høyeste 
politiske prioritet. Jeg vil også spørre  om  noen  av m iljøvernm inistrene kan gi 
næ rm ere  opplysn inger om  frem driften i dette viktige prosjektet.

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: President! Som  p åpek t av foregående 
talere er m iljøsituasjonen kritisk i store deler av Ø st-Europa. D et regnes i dag 
m ed at fo ru rensn ing  b id rar til alvorlige helseproblem er og red u se rt levealder i 
m ange av disse landene. Ø konom ien er i høy grad  basert på tung industri m ed 
gam m eldags og sterk t fo ru rensende teknologi. 90 pst. av luftforurensingen som  
ram m er norsk  natu r, kom m er fra u ten landske utslipp. D en østeuropeiske andel 
av dette er betydelig og d essu ten  økende.

U nder B ergenskonferansen i fjor gikk vi sam let inn  for å få iverksatt regio
nale tiltak i kam pen m ot slike g renseoversk ridende luftforurensninger. H ensik
ten er å kanalisere investeringer og overføringer på miljøsiden over landegren
sene til de om råder som  gir den  m est kostnadseffektive reduksjon  av utslip
pene. Slike investeringer vil gi både miljø- og sysselsettingseffekt i de nordiske 
land så vel som  i Ø st-Europa. D et m oderniseringsprosjekt for nikkelverkene på 
Kola som  vi n å  sam arbeider om  å virkeliggjøre, kan bli et konkret eksem pel på 
dette. I tilslutning til siste taler vil jeg si at prosjektet er u n d er utvikling, m en at 
det k unne  gått fortere.

I fjor slu ttet vi oss til Ø stersjø-erklæ ringen, som  ble u tarbeidet u n d e r stats- 
m inisterm øtet i R onneby. D et utarbeides nå en om fattende plan for opp ren sk 
n ing  av Ø stersjøen som  vil få stor betydning  for havfo ru rensn ingen  langs våre 
kyster. For N orges del vil de sam arbeidsavtaler vi h a r inngått m ed Sovjetunio
nen , Polen og Tsjekkoslovakia væ re u tg angspunk t for vår v idere innsats. U nder 
disse avtalene h a r  vi allerede igangsatt program m er for overføring av kom pe
tanse, k u nnskap  og teknologi på m iljøvernom rådet. Vi går også inn i konkrete 
p rosjek ter som  vil redusere  fo ru rensende avløp til Ø stersjøen.
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Slike p rosjek ter vil de t etter min oppfatning væ re naturlig  at vi også utvikler 
i sam arbeid  m ed de baltiske republikker, som  n ev n t av flere, som  vil k u n n e  dra 
nytte av tilsvarende assistanse i forbindelse m ed Ø stersjø-planen som  den  vi gir 
de lokale russiske m yndigheter på Kola.

Jeg nevn te  så v id t behovet for å kanalisere investeringer på m iljøsiden til de 
om råder som  gir den  m est kostnadseffektive reduksjon  av u tslippene. D ette er 
fra norsk  side et helt sen tra lt krav til fram tidige internasjonale miljøavtaler. Selv 
om  avtaler fo rtsatt må baseres på nasjonale forpliktelser, ikke m inst for å klar
gjøre ansvarsforholdene, må den  nye generasjon avtaler bygge på to g runn leg 
gende prinsipper: - rettferdig fordeling av byrdene og - kostnadseffektiv  forde
ling av u tslippsreduksjoner.

Á finne fram  til fram tidige avtaler som  ivaretar disse to h ensynene  er ikke 
m inst en u tfordring for de pågående forhandlinger om en klim akonvensjon som  
nettopp  h ar sta rte t opp  i W ashington. Jeg h ar i dag tatt denne saken opp  m ed 
mine nord iske kolleger, og vi er enige om  å sette i gang et nordisk  sam arbeid 
på em betsnivå for å vu rdere  mulige nordiske strategier og internasjonale initia
tiv på dette om rådet.

Så til slutt: Som  m an vet har N orge og Lilleham m er blitt tildelt de O lym pis
ke V interleker i 1994. For landet og O L-regionen spesielt er det viktig m ed et 
vellykket arrangem ent, m en de t er enda viktigere at investeringer - som  blir 
kolossale - i tilknytning til O lym piaden gir en varig sam funnsnytte . E tterbruk av 
bygg og anlegg er derfor en av de viktigste u tfordringene som  de norske m yn
d ighetene stå r overfor.

På bakg runn  av et initiativ fra F oreningen N orden  i N orge h ar Lilleham m er 
kom m une u tred e t ideen om  å etablere et N ordisk M iljøinstitutt på Lilleham m er. 
Et elem ent i p lanen  er å benytte bygg i O lym piaparken til å lage et inform a
sjonssen ter for m iljøvern. D en b æ rende  idé er å vise de globale m iljøtrusler og 
økologiske sam m enhenger. M ed dette som  u tgangspunk t vil en vise miljøvalg 
som  hver enkelt kan foreta i dagliglivet.

M iljøverndepartem entet i N orge ser på opplevelses- og inform asjonsdelen 
av N ordisk  M iljøinstitutt som  en  in teressan t anledning til å inform ere om  det 
nord iske m iljøvernsam arbeidet og vil anbefale at m ulighetene for et næ rm ere 
nordisk  sam arbeid  om  et slikt prosjekt blir vu rdert.

A rbejdsm inister Kirkegaard: H r. præ sident! D et g læ der mig, at N ordisk  Råd 
h ar engageret sig stæ rk t i N ordens østeuropæ iske næ rom råder. På vegne af de 
nord iske arbejdsm inistre kan jeg oplyse, at der arbejdes m ed p laner for at støtte 
udviklingen af en  arbejdsm arkedspolitik  og arbejdsm arkedsforvaltn inger i de 
baltiske republikker.

M en vi må ikke i lyset af de aktuelle begivenheder i Ø st glem m e betyd
n ingen  af, at de nordiske lande fortsæ tter tilnæ rm elsen til den  vesteuropæ iske 
in tegrationsproces, som  blev igangsat m ed m inisterrådets arbejdsprogram  
"N orden i E uropa".

Vi må også understrege, at d er er om råder, hvor vi må holde fast på velfun
gerende nord iske trad itioner og væ rdiopfattelser og argum entere for, at disse 
væ rd ier kom m er til at p ræ ge det europæ iske sam arbejde.

U den  at gå i detaljer er det v æ rd  at frem hæve, at vi h ar en god og fasttøm 
re t tradition for, a t arbejdsm arkedspolitikken føres i sam råd  m ed arbejdsm arke
dets parter, og at m an m ed nogen variation mellem de enkelte lande er enig 
om, at det er væ rd ifu ld t for arbejdsm arkedets funktionsevne, hvis p arte rne  su-
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v eræ n t kan  aftale vilkårene på arbejdsm arkedet u d en  sta tens indgreb, n år p ar
terne kan blive indbyrdes enige.

D ette er et hovedprincip , som  den  danske regering arbejder for i EF. Vi m e
ner, a t de t er rigtigt at bevare og eventuelt udbygge dette princip, og at de øv
rige lande i EF kan få glæ de af vore erfaringer. D ette vil sam tidig væ re en støtte 
for de øvrige nord iske lande i den  tilnæ rm else til EF, som  er i gang ved  de ak
tuelle EF/Efta-forhandlinger.

A rbejdsm inistrenes p lan er for de kom m ende års sam arbejde i N orden  har 
som  overo rdnet perspektiv  de om fattende s truk tu ræ ndringer, der kan forudses 
i voksende grad  i løbet af 1990'erne frem  m od år 2000.

D et er en kendsgern ing , at ungdom sårgangene er faldende, kraftigt endda, 
fra m id ten  af 1990'erne. Sam tidig vil den  teknologiske udvikling m ed accelere
rende  tem po æ n d re  arbejdsform er, arbejdets tilrettelæggelse og organisation og 
kom petencekravene i p roduk tionen .

M ens de unge i v id t om fang er ru ste t til a t m øde disse krav, vil det for den  
eksisterende arbejdsstyrke væ re en omstilling og en stor udfordring . M ange vil 
få svæ rt ved  at fastholde den  hidtidige beskæftigelse i denne om stillingsproces, 
flere skal skifte til job, hvo r der stilles helt nye krav til kvalifikationerne.

K ursen  er altså sat: Vi skal have øget arbejdskraftens kom petence, fleksibili
tet og om stillingsevne i arbejdslivet. D erfor må efter- og v idereuddannelsen  
væ re i cen trum  for 1990'em es arbejdsm arkedspolitik .

D er er ingen enkel og færdig m odel for et efter- og v idereuddannelsesp ro - 
gram , som  kan løse problem erne for alle u an se t sektor, branche eller g ru n d u d 
dannelsesn iveau . En efte ruddannelsesp lan  må derfor væ re fleksibel, variere t og 
dynam isk og udvikles i tæ t sam råd  m ed både arbejdstagernes og arbejdsgiver
nes organisationer.

M inisterrådet h a r startet forberedelsen  af et nordisk  sam arbejdsprogram  om  
den  løbende udvikling og tilpasning af efter- og v idereuddannelse , så N orden  
fortsat kan  væ re på højde m ed de førende industrilande i E uropa også på dette 
om råde. Forslaget vil blive p ræ sen tere t på den  næ ste session i 1992 i H elsing
fors.

M iljøm inister Per Stig Møller: H r. p ræ sident! M iljøom rådet er et naturlig t sam - 
arbejdsfelt for de nord iske lande. S iden begyndelsen  af 1970'erne, der var de 
første store m iljøreform ers tid, h a r de nordiske lande ligget i front, n å r det gæ l
der beskyttelsen  af vores n a tu r og vore m iljøværdier.

I de senere år er d er im idlertid opstået nye problem er, m en også en  stigen
de bev idsthed  om  problem ernes om fang og de nye behov for beskyttelse.

I D anm ark står vi netop  foran den  an d en  store lovreform  p å  m iljøom rådet, 
der skal m odern isere den  danske m iljøindsats i lyset af disse nye behov. Lad 
mig h er blot pege på indførelsen af renere  teknologi som  et b æ rende  princip i 
m iljøbeskyttelsesloven, på aftaleprincipper, på krav om  m iljøgodkendelse af alle 
sæ rligt fo ru renende virksom heder, hvortil bl.a. kom m er styrket beskyttelse af 
vigtige natu rom råder såsom  m oser, heder, strandenge, ferske enge og overdrev 
for at sikre arternes m angfoldighed.

Et af de om råder, hvo r der er aku t behov for en m ålrettet indsats, er miljø
tilstanden  i vore indre farvande. For at kortlæ gge dette problem s om fang og 
ikke m indst de årsagssam m enhæ nge, d er h ar skabt det, h a r vi siden 1985 gen 
nem ført en  ræ kke undersøgelser, der afsluttedes sidst på året 1990.
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Jeg er derfor m eget tilfreds m ed, at m an i det nordiske sam arbejde i for
læ ngelse af R onnebykonferencen i efteråret n u  også er på vej m ed en sam let 
vandm iljøplan for Ø stersøen.

H vis vi se r på den  internationale udvikling på m iljøbeskyttelsesom rådet, 
m ener jeg, a t den  voksende interesse for sam m enhæ ng  mellem  miljø og økoom i 
er helt central. Miljø og økonom i er ikke k u n  m odspillere, m en kan  også i høj 
g rad  fungere som  m edspillere i form  af synliggørelse af sam fundets reelle 
m iljøom kostninger til affaldsbortskaffelse, m iljøskader, i p roduk ternes p ris
fastsæ ttelse eller i form  af økonom iske styringsm idler, der kan m otivere os til at 
hand le miljørigtigt.

E ndvidere vil jeg pege på den  stigende in teresse for indsam lingen af data 
om  udviklingen i m iljøtilstanden i E uropa. H er har Sverige netop  offentliggjort 
"H ur m år Sverige?", som  forekom m er m eget insp irerende. Og for en m åned 
siden k u n n e  vi opleve, at OECD offentliggjorde en pilotstudie om  m iljøindikato
rer. Begge dele m ener jeg vi alle har behov for m ed henblik på at styrke miljø
bev idstheden  og indsig ten  i m iljøudviklingen, som  koster sam fundene så 
m ange penge . M ed tiden vil vi jo alle i N orden , sådan  som  Sverige h a r  gjort - 
når vi gør det, som  jeg h a r  planlagt, der svarer til det svenske - k u n n e  lave en 
nordisk  m iljøoversigt.

A llerede h ar vi i N o rd en  væ ret villige til at betale endog m eget store reg
n inger til m iljøbeskyttelse i de senere år, m en denne positive opbakning bag de 
nødvend ige m iljøinvesteringer vil kun  kunne bevares, hvis vore befolkninger 
via en ordentlig  op lysningsindsats får en fair chance for at forstå bagg runden  
for investeringerne. D et skal væ re udbygning  af m iljøindikatorer, som  gør det 
m uligt for alle at følge m ed, idet en øget indsats på folkeoplysningsom rådet vil 
styrke det folkelige engagem ent i miljøsagen, som  er fo rudsæ tn ingen  for, a t vi 
kan løse de m eget store m iljøproblem er, vi alle står m ed.

Ólafur G. Einarsson övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

A 912/s: M edlem sförslag om samnordiska insatser för personer med ep ilepsi

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit att N ordiska råd e t m ed an ledning  av 
m edlem sförslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råd e t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att stim ulera till ökad nordisk  forskning och inform ationsutbyte rö rande 
läkem edel och behandlingsm etoder sam t till inform ation och upplysn ing  
till alllm änheten om  epilepsi,

att u treda föru tsättn ingarna för en gem ensam  sam nordisk  epilepsivård 
och ett sam lat vårdprogram

Lena öh rsv ik  (social- och m iljöutskottets talesm an): H err president! Epilepsi 
ligger på tredje plats bland våra vanligaste folksjukdom ar. Svårighetsgraden  av 
sjukdom en varierar, m en den  är alltid en psykisk och social belastning, och är i 
svåra fall förenad m ed neurologiska hand ikapp  som  cerebral pares och talsvå
righeter. M er allm änna problem  är m edicinbiverkningar, skador vid anfall, d e 
p ressioner och ångest.
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Större delen av dem  som  drabbas av epilepsi blir helt eller delvis anfallsfria 
genom  m edicinering. N um era  finns också m öjlighet att genom  kirurgisk be
hand ling  både bota och lindra sjukdom en.

H ögkvalitativ epilepsikirurgi bedrivs vid särskilda centra i Paris, M ontreal, 
Los A ngeles och Seattle.

Vi bör n u  göra en sam lad nord isk  insats och fram för allt u tnyttja de fram 
steg  som  dokum enterats u tom lands.

S tora m änskliga värd en  står att v inna v id  en förbättrad epilepsivård.
D iagnostik, behandling  och rehabilitering av personer m ed epilepsi är en 

om fattande och kom plicerad uppgift, som  ställer krav på avancerade resu rser 
och u tru stn ing  sam t tvärfacklighet. Sam verkan är därför nödvänd ig  både inom  
och m ellan våra länder.

N y teknik ö p p n ar stora m öjligheter. M an kan alltså i dag bota d en n a  sjuk
dom  genom  kirurgi. Alltför få operationer utförs dock i förhållande till behoven . 
R esultaten  hittills visar att 60 % av de opererade blir anfallsfria och ytterligare 
25-30 % blir bättre.

Ytterligare ny  teknik ger m öjlighet att göra denna operation både oblodig 
och u tan  narkos. D etta k räver dock noggranna förberedelser m ed u trustn ing  
som  i dag inte finns hos oss.

Speciellt för b am  och u ngdom  är det viktigt m ed snabba insatser. De kom 
m er då att få ett m ycket bättre liv.

U tskottet rekom m enderar stim ulans till ökad forskning och inform ationsut
byte sam t att m an u tred er föru tsättn ingarna för en gem ensam  sam nordisk  epi
lepsivård och ett sam lat vårdprogram . D etta får dock inte innebära att m an skär 
ne r på de nationella sa tsn ingarna . O ckså de behövs.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, över u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lvheim  John, A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A ndré Gunilla, Ben

nedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner La
hja, Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G røndahl Kirsti 
Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., H augen  Helga, 
H enriksen  Lotte, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, Jelved M ari
anne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, K autto Tarja, Knut- 
zen  Thea, L unde Kjellbjørg, N ielson Poul, O lafur G. E inarsson, O scarsson 
Berit, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Svartberg 
Karl-Erik, Svensson  Sten, S ønderby Peder, Talleraas A nders, V äänänen M ar
jatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, G udm undse th  

Roger, G ustafsson H ans, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  Søren, H auan  
Åshild, H etem äki-O lander Elsi, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, 
Johansen Lars Emil, Jørgensen A nker, Kallsberg Anfinn, K ekkonen Antero, 
K jæ rsgaard Pia, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved 
Tore A., Lundblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge 
Adam , N yby M ats, N yhage H ans, Påll Pétursson , P ietikäinen Sirpa, Porom aa 
Bruno, Poulsen  Kaj, Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, R yynänen Mirja, Sasi 
Kimmo, S ighvatur B jörgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle,
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S teenho ld t O tto, Syse Jan P., T uom inen Pekka, T urunen  Eeva, U eland Ole G a
briel, W em er Lars, ö s tra n d  Olle

41 medlemmar hade sålunda röstat för rekommendationen. För att ett forslag till rekom
mendation skall antas, krävs att minst hälften av de närvarande röstat ja och att antalet 
ja-röster är minst 30. Rekommendationen hade sålunda inte antagits.

A 932/8: M edlem sförslag om  grön BNP och fördjupat nordiskt samarbete om  
m iljöstatistik och A 936/s: M edlem sförslag om  nordiskt samarbete för att upp
rätta naturräkenskaper och infoga dem  i nationalräkenskaperna

R ådet behand lade ovannäm nda två saker i ett sam m anhang .

Social-och m iljöutskottet hade föreslagit att N ordiska råd e t m ed an ledning  av 
m edlem sförslagen an tar följande rekom m endation:

N ordiska råd e t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att u tv idga d e t nordiska sam arbetet om  miljöstatistik m ed sikte på ett 
system  för beräkning av de totala naturtillgångarna och förändringar 
därav, sam t

att kom binera denna beräkningsm odell m ed beräkningen  av de totala in
täk terna och kostnaderna (BNP) i sam hälllet för att arbeta fram  en total 
natu r- och nationalräkenskapsm odell (grön BNP)

Blankenborg (social- och m iljöutskottets talesm an): President! Sosial- og miljø- 
u tvalet h ar altså se tt desse to forslaga i sam anheng  i sin rekom m andasjon . U t
valet m einer at denne rekom m andasjonen  også tar vare på hovud in tensjonane i 
dei to forslaga, da m ed unn tak  for den  delen av m edlem sförslag A 936/s som  
gjeld sosiale rekneskapar. N år det gjeld sosiale rekneskapar, er de t m .a. frå dei 
fleste rem issinstitusjoner gitt u ttrykk for at dette er ei sæ rs vanskeleg sak å ta 
fatt på, og at den  vil ha, i dei næ raste  åra iallfall, lite å seie rein t praktisk.

U tvalet u n d erstrek ar derim ot på den  andre  sida behovet for å kom e vidare 
n år det gjeld m iljørekneskap. For de t er eit paradoks at tiltak som  åpenbart har 
ein negativ verknad  for miljøet, kan fram tre som  positive gevinstar i offentlege 
system  for budsje ttering  og rekneskapsføring.

D et er da også eit g jennom gåande trekk at dei rem issinstansar som  har an 
svaret for m iljøspørsm ål, i hovudsak  er m eir positive til desse forslaga en n  re
m issinstansar som  h ar hovudansvar for økonom i og statistikk.

D et foregår allereie i dag eit betydeleg arbeid på desse om råda både i dei 
nord iske landa og in ternasjonalt elles. D et er allereie eit te tt sam arbeid mellom 
dei nordiske landa på dette  om rådet, og de t er viktig at dette arbeidet blir utvi
kla v idere. Sosial- og m iljøutvalet m einer at det er naturleg  og nødvend ig  at 
utviklinga av dei nord iske nasjonalrekneskapane følgjer internasjonale rekom 
m andasjoner og at arbeidet m ed å innpasse m iljørekneskapane blir se tt inn i 
den sam anhengen .

Fleire internasjonale organisasjonar, først og frem st OECD, Rsf og EF arbei
der m ed desse spørsm åla, og når det så i tillegg er slik at dei fleste m iljøspørs
måla er g renseoversk ridande og derm ed  internasjonale i sin karakter, u n d e r
strekar de t ytterlegare behovet for internasjonale løysingar også på rekneskaps-
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spørsm åla. Dei nordiske landa bør derfor bli pådrivare i det internasjonale ar
beidet for betre m iljørekneskapar.

U tvalet h a r valt å ha ein ganske generell rekom m andasjon og ikkje gå inn 
på dei detaljerte forslaga som  låg i eit av m edlem sforslaga. M en utvalet m einer 
som  sagt at in tensjonane i forslaget er teke i vare, og at dette er eit viktig om 
råde å arbeide v idare på.

Hjörleifur Guttormsson: H err p resident! Jag vill tacka social- och m iljöutskottet 
för dess behand ling  av förslagen om  grön BNP och naturm iljöstatistik. U tskottet 
h a r g jort ett b ra  arbete i dessa  ärenden , som  går u t p å  att tillvarata m iljöintres
sen  i dessa sam m anhang . D enna min bedöm ning har också bestyrkts av de 
rem issy ttranden  som  h ar överläm nats och n u  föreligger.

Marianne Sam uelsson: H err p resident! D et som  saknas i N orden  är en genom 
tänk t och ansvarsfull politik som  tar hän sy n  till att v i inte längre kan tära på de 
ändliga, icke föm ybara resu rserna  i dagens orimliga takt. Vi kan inte längre 
fortsätta att förstöra produktionsförm ågan  hos jord, vatten  och luft. Våra varor 
och p rocesser får in te leda till a tt na tu ren  och m änniskors hälsa förstörs. Vi 
m åste gynna återb ruk  och återvinning. Vi m åste sträva efter rättvisa och solida
rite t i N orden  och m åste visa solidaritet m ed de fattiga i världen.

D et är positivt att u tsko tte t n u  h ar landat på ett förslag som  leder till a tt vi 
tar itu m ed u tarbe tande av gröna räkenskaper. Vi m åste k u n n a  på ett m er klart 
sä tt se h u r  vi använder resu rsern a  och h u r  de u tnyttjas. En naturm iljöredovis
n ing  är därför synnerligen angelägen och bör snarast kom m a till s tånd . Jag till
sty rker förslaget härom , även om  jag kanske skulle ha velat a tt m an m er hade 
se tt till den  sociala sidan av detta. Jag tror att det så sm åningom  kom m er av sig 
självt, eftersom  m änn iskom as hälsa i hög grad  är beroende av h u r  m an h an te
rar na tu rresu rse rna .

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voterings
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  A m e, A ndersson  Lennart, A ndré 

Gunilla, B ennedsen  D orte, B lankenborg H aakon, Exner Lahja, G am m elgaard 
Lars P., G lønborg K nud, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H en 
riksen Lotte, H jörleifur G uttorm sson, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón 
K ristjánsson, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg Anfinn, Kautto Tarja, K nutzen 
Thea, K om stedt Wiggo, Lundblad G rethe, N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur 
G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll Pétursson , R otnes Marit, R yynänen  Mirja, 
Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sasi Kimmo, Svartberg Karl-Erik, S vens
son  Sten, Syse Jan P ., S ønderby P eder, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta, 
Weiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

Friðrik S ophusson  avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, Björk G unnar, D avidsen 

Terje, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 
G ustafsson H ans, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H auan  Åshild, H augen  Helga, 
H etem äki-O lander Elsi, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, Johansen
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Lars Emil, Jonsson Elver, Jørgensen A nker, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard  Pia, 
K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M etsäm äki 
Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, MøUer H elge Adam , N yby M ats, P ietikäinen Sirpa, 
P orom aa B runo, P oulsen  Kaj, Riihijärvi Heikki, Sandberg-Fries Yvonne, S ighva
tur B jörgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, Tal
leraas A nders, Tuom inen Pekka, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  
Olle

Rekommendation hade sålunda antagits med 43 röster . 1 medlem avstod från att rösta. 

Ändringar i m edlem slistan

D et m eddelades att G ustav B jörkstrand återtagit sin plats i råde t och att Tarja 
K autto u n d er fem te m ötet ersä tter M ats N yby.

Rådet beslöt ändra medlemslistan i enlighet härmed.

A 937/s: M edlem sförslag om  internationell samverkan på handikappområdet

Social- och m iljöutskottet hade  föreslagit att N ordiska råde t m ed an ledning  av 
m edlem sforslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att v idta erforderliga åtgärder för att internationella standard reg ler för 
hand ikappade  införs och ställa finansiella resu rser till förfogande

Lena Öhrsvik (social- och m iljöutskottets talesm an): H err president! FNs gene
ralförsam ling antog 1982 sitt s.k. V ärldsaktionsprogram  för hand ikappade. I 
p rogram m et anges h u r  varje sam hällsom råde skall bli öppet för alla. För att p å 
börja förverkligandet skapades FNs hand ikappårtioende .

Alltför få åtgärder har dock vidtagits för att förverkliga program m ets mål
sättn ing. Sverige h ar därför tagit initiativ till att låta u tarbeta en regelsam ling 
m ed standard reg ler på hand ikappom rådet.

FNs ekonom iska och sociala råd  har antagit förslaget, och en arbe tsg rupp  
skall tillsättas. G ruppen  skall u tarbeta regler som  skall tillförsäkra hand ikappade 
jäm likhet och lika villkor.

R eglerna avses inte bli juridiskt b indande u tan  skall skapa föru tsättn ingar 
för att de m änskliga rättigheter som  gäller i hela sam hället skall bli praktisk 
verklighet även för hand ikappade.

U tskottet anser att det behövs effektivare redskap  för att skapa nödvänd iga 
förändringar i sam hället och vill därför stark t stödja tillkom sten av den före
slagna internationella arbe tsg ruppen .

Själva arbetet kom m er att m edföra att hand ikappfrågorna lyfts högre u p p  på 
den politiska dagordn ingen  både in ternationellt och nationellt.

Social- och m iljöutskottet avser för sin del att inom  ram en för sitt in terna 
hand ikappprog ram  ta in bevakningen av arbe tsg ruppens arbete och möjlighe
terna att bidra därtill.

U tskottet vill också ha ett effektivt rapporteringssystem  för att följa efterlev
nad en  av reglerna.

Både N ordiska m in isterrådet och N ordiska råde t bör finna läm pliga arbets
m etoder för att stödja den  in ternationella arbe tsg ruppen .
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H andikapporgan isa tionernas synpunk te r bör löpande kom m a arbe tsg rup
pen  till del. Samtliga nord iska länder bör alltså m edverka till att organisationena 
involveras i arbetet.

U tskottet anser de t väsentligt att de nordiska länderna b idrar m ed såväl 
m änskliga som  finansiella resu rser och förutsätter att sam tliga nordiska länder 
ställer m edel till förfogande.

R ekom m endationen är att erforderliga åtgärder vidtas för att in ternationella 
standard reg le r för h and ikappade  införs och att finansiella resu rser ställs till för
fogande.

S tatsrådet Lindqvist: H err p resident! Förenta nationernas kom m ission för social 
utveckling antog d en  20 februari enhälligt en  resolution om  att etablera en ar
betsg ru p p  m ed uppgift att u tarbeta ett internationellt in strum ent m ed s tan d ard 
regler för att tillförsäkra h and ikappade  jäm ställdhet och lika villkor m ed andra  
sam hällsm edborgare. R esolutionen skall n u  närm ast bekräftas av Förenta natio
nernas ekonom iska och sociala råd , varefter arbe tsg ruppens första m öte äger 
ru m  i sep tem ber detta  år.

G ruppen  beräknas därefter efter två veckolånga m öten 1992 vara klar att 
p resen tera  sitt förslag i början av 1993. S tandardreg lerna skall sedan  enligt p la
nerna  slu tbehandlas i generalförsam lingen sam m a år.

Sverige har beslu ta t anslå 2,5 miljoner kr. för det arbete som  bedrivs i ar
betsg ruppen , och ett antal andra  länder h ar anm ält att också de är beredda att 
bidra till finansieringen. O rdfö rande i a rbe tsg ruppen  blir den svenske am bas
sadören  Kaj S undberg . Jag kan  alltså m eddela att det efterlysta arbetet redan  är 
i gång  inom  FN.

S edan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst voterings- 
apparat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Arne, A ndersson  Lennart, A ndré 

Gunilla, B ennedsen D orte, Exner Lahja, Friðrik Sophusson , G am m elgaard Lars 
P., G lønborg K nud, G ulbrandsen  Thor-Eirik, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H an 
sen  Søren, H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora 
A asland, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki A n
neli, K autto Tarja, K nu tzen  Thea, K om stedt Wiggo, Lundblad G rethe, L unde 
Kjellbjørg, N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, 
Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sam uelsson M a
rianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Svartberg Karl-Erik, Svensson 
Sten, Syse Jan P ., Sønderby  P eder, Talleraas A nders, Tuom inen Pekka, Turu- 
nen  Eeva, V äänänen  M arjatta, Weiss Birte, W roldsen Ernst, ö h rsv ik  Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, A nnersted t Ylva, Björk G unnar, B jörkstrand 

G ustav, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, G røndahl Kirsti Kolle, G ud
m u n d se th  Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H auan  
Åshild, H etem äki-O lander Elsi, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, Jo
h ansen  Lars Emil, Jørgensen A nker, Kallsberg Anfinn, K ekkonen A ntero, 
K jæ rsgaard Pia, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., M etsäm äki 
Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, M øller H elge Adam , Påll Pétursson , Pietikäinen 
Sirpa, Porom aa Bruno, Poulsen  Kaj, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen  Eino,
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Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Otto, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, 
ö s tra n d  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 49 röster.

A 943/s: M edlem sförslag om  samnordiska brandskyddsbestämm elser

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit att N ordiska råde t m ed an ledning  av 
m edlem sforslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att u n dersöka  föru tsättn ingarna för en harm onisering av skärp ta regler 
om  b ran d säk erh e t i de nordiska länderna

Sten Svensson  (social- och m iljöutskottets talesm an): H err president! I m ed
lem sforslaget pekas på den  oroväckande utveckling som  inneburit ökat antal 
b rän d er och stigande b randskadekostnader i N orden . D et fram hålls att begrän
sade ekonom iska resu rser inte får leda till att kraven på b randsäkerhetsåtgärder 
m ildras. P ersoner som  vistas på hotell, sjukhus, vårdhem  etc. skall ha m inst 
lika bra b randskydd  som  i bostäder m ed b randvarnare . M oderna brandlarm s- 
anläggningar m ed autom atiska rökdetek torer är en förutsättning för tidig u p p 
täckt. D ärför m åste b randsäkerhetsbestäm m elserna ses över och skärpas.

En viktig bakgrundshändelse  som  föranlett förslagsställarna att väcka det ak
tuella m edlem sforslaget är katastrofbranden på färjan Scandinavian Star.

Social- och m iljöutskottet no terar i sitt enhälliga betänkande att det övervä
gande antalet rem issinstanser tillstyrker m edlem sforslaget. En harm onisering i 
N orden  skulle ha m ånga fördelar och, som  också påpekas i m edlem sforslaget, 
u tgöra ett led i en anpassn ing  till det arbete som  nu  pågår inom  E uropa och
EG. U tskottet fram håller att en nordisk  harm onisering av b randskyddsbestäm 
m elserna bör kunna  ligga till g rund  för att m an fram för en enhetlig nord isk  linje 
i sam band m ed en närm are anpassn ing  till EG.

Flera rem issinstanser pekar på vikten av att N orden  på in ternationellt plan 
gem ensam t verkar för en bättre säkerhetsstandard  för fartyg. U tskottet vill 
stark t understryka dessa synpunk ter, då det vid u tredn ingen  efter b randen  på 
Scandinavian Star fram kom m it allvarliga m issförhållanden som  delvis haft sin 
bakgrund  i olika säkerhetskrav i de nordiska länderna.

U tskottet vill i detta sam m anhang  särskilt fram hålla vikten av skärp ta och 
enhetliga bestäm m elser i N orden  vad  gäller offentliga byggnader inklusive h o 
tell sam t fartyg i nordisk  trafik.

M ed hän sy n  till den  införda tidsbegränsn ingen  ber jag att i övrigt få hänvisa 
till den  utförliga redovisningen i be tänkandet och yrkar bifall till u tskottets hem 
ställan.

S edan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För till rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A ndré 

Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen Dorte, Exner Lahja, Friðrik S ophusson , 
G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G udm undseth  Roger, G ulbrandsen
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Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H an sen  Søren, H augen  
H elga, H enriksen  Lotte, H oug  Tora A asland, H urskainen  Sinikka, Jelved M ari
anne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, 
K nu tzen  Thea, K om stedt Wiggo, L undblad  G rethe, L unde Kjellbjørg, N ielson 
Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Riihijärvi Heikki, 
R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg- 
Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Talleraas A n
ders, Tuom inen Pekka, T u runen  Eeva, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, W rold
sen  Ernst, ö h rsv ik  Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, B lanken

borg  H aakon , D avidsen  Terje, G røndahl Kirsti Kolle, G ustafsson H ans, H agen  
Carl I., H au an  Åshild, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H regg- 
v iður Jónsson, Johansen  Lars Emil, Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, K ekkonen 
A ntero, K jæ rsgaard  Pia, K nudsen  G rete, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., 
M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva-Liisa, M øller H elge Adam , Påll P étursson , Pi
etikäinen Sirpa, P orom aa B runo, P oulsen  Kaj, S ighvatur B jörgvinsson, S iuruai
n en  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Ó tto, Syse Jan P ., S ønderby Peder, 
U eland Ole Gabriel, W erner Lars, ö s tra n d  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 50 röster.

B 113/s: Ministerrådsförslag om  nordiskt reumatikerår 1992

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit att N ordiska råde t m ed an ledning  av 
m edlem sförslaget an tar följande rekom m endationer:

1. N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att u tse 1993 till N ord isk t R eum atikerår och tillsätta en nordisk  s ty rg rupp  
för reum atikeråre t i enlighet m ed m inisterrådsförslag B 113/s och de 
syn p u n k te r som  social- och m iljöutskottet anfört.

2. N ordiska råde t rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

att ställa tillräckliga m edel till förfogande för att på nationellt p lan  säker
ställa genom förandet av de t nordiska reum atikeråret.

Marjatta Väänänen (social- och m iljöutskottets talesm an): H err president! N or
diska m in isterrådet h a r beslu ta t att utlysa 1992 till ett nord isk t reum atikerår. 
B akgrunden till m inisterrådsforslaget är ett m edlem sförslag som  jag väckt och 
en rekom m endation angående reum atikeråre t sam t en nordisk handlingsplan 
som  råde t godkände vid sessionen 1989 och översände till m inisterrådet.

R eum atikem a h ar problem  på m ånga om råden . M öjligheterna att u p p n å  
förbättrad livskvalitet hänger ofta sam m an m ed om givningens åtgärder, attity
der, kunskaper och förståelse.

D et är särskilt viktigt att satsa på forskning som  kan leda till avgörande ge
nom brott. De nordiska länderna h ar goda och aktiva forskningsom råden inom  
reum atologin. G enom  ett nord isk t reum atikerår kan m an lyfta fram  den  reum a- 
tologiska forskningen. Behovet av kunskap  om  orsakssam banden  och bättre 
behandlingsm etoder är stort. Varför drabbar flera av sjukdom arna såsom  led
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gångsreum atism  och SLE m estadels kv innor och andra , såsom  Bechterew s 
sjukdom , m än? B land an n a t detta borde m an forska i. M iljöfaktorernas bety
delse för de reum atiska sjukdom arna borde också undersökas. I sam band  m ed 
ett n o rd isk t reum atikerår kan  nord iska forskarkurser, sym posier och sem inarier 
o rdnas och ökade sa tsn ingar p laneras och genom föras. R eum atikeråret borde 
bestå  av såväl nord iska som  nationella aktiviteter. N ordiska råd e t och N ord iska 
m in isterrådet bör också stödja sam arbetet mellan de nordiska reum atiker- 
o rgan isa tionem a så a tt dessa aktivt kan delta i årets arbete.

Social- och m iljöutskottet konsta terar att N ordiska reum arådets totala ön 
skem ål för reum atikeråre t u p p g år till 3,4 m iljoner danska kronor, m en tvivlar på 
att m in isterrådet skulle k u n n a  finansiera hela sum m an. N ationell delfinansiering 
är därför nödvänd ig . U tskottet ser positivt på de t p lanerade sem inariet, m en 
påm inner om  att genom förandet hänger på den  nationella finansieringen. Å ret 
bör säkras nödvänd ig  finansiering och förberedas om sorgsfullt. D etta talar för 
att uppsk ju ta  reum atikeråre t till 1993.

H err presiden t! Jag föreslår att råde t an tar social- och m iljöutskottets b e tän 
kande.

Socialm inister Ingela Thalén: H err president! R eum atism  är en av de största 
g ru p p ern a  av fo lksjukdom ar i N orden . M an räknar m ed att var fem te m änniska 
u n d e r sitt liv d rabbas av någon  form  av reum atism . M inisterrådet anser att m an 
genom  att lyfta fram  de reum atiska sjukdom arna kan  skapa v issa m öjligheter att 
få m änniskor att uppm ärksam m a m ålen i W H O :s strategiplan "Hälsa för alla år 
2000" .

Ett anna t skäl är a tt uppm ärksam m a dem  som  i dag s tu d era r m ed inriktning 
p å  ett arbete inom  hälso- och sjukvården  på de reum atiska sjukdom arna. D äri
genom  finns d e t m öjligheter att få dessa s tuderande  att inrikta sig på ett arbete 
m ed patien ter vilka lider av reum atiska och närbesläktade sjukdom ar.

A ktiviteterna u n d e r reum atikeråre t kom m er att koncentreras p å  förebyg
gande verksam het, forskning, bearbetande av statistiskt material, inform ation 
till vårdpersonal, konferenser, allm änt inform ationsm aterial m. m.

B eslutet om  att genom föra nord isk t reum atikerår 1992 togs m ed an ledning  
av N ordiska råde ts rekom m endation n r  36/1989 angående p lan  för förstärkta 
insatser m ot reum atiska sjukdom ar i N orden . I näm nda rekom m endation an 
m odas m in isterrådet att genom föra reum atikeråre t redan  1991. D et ansågs inte 
möjligt på g ru n d  av de t pågående miljö- och biologiåret.

F örberedelserna inför nord iska reum atikeråre t h a r  n u  kom m it så långt att 
d e t kan  ha negativa konsekvenser att uppsk ju ta  dess genom förande ett år.

Inom  de nord iska reum atikerorganisationerna har u n d e r ett par år existerat 
en arbe tsg rupp  som  förbereder genom förandet av reum atikeråre t. D enna g ru p p  
kom m er n u  att u tgöra största delen av den  nordiska sty rg rupp  som  m inister
råd e t kom m er att tillsätta u n d e r m ars m ånad för genom förande av reum atiker
året 1992.

M inisterrådet kom m er att avsätta 500 000 DKK till reum atikeråret. D et som  
kvarstår för att klara finansieringen m åste tillkomma genom  nationella bidrag 
från såväl företag som  m yndigheter.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endationer.

För rekom m endationerna röstade:

12 — 10-0450 N ord iska  rådet



354 Femte mötet; social- och miljöutskottets saker

A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  A rne, A ndersson  Lennart, A ndré 
Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen Dorte, B lankenborg H aakon, Exner Lahja, 
Friðrik S ophusson , G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G ulbrandsen  Thor- 
Eirik, H ansen  J.K., H augen  Helga, H enriksen  Lotte, H oug Tora A asland, H u r
skainen Sinikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki 
Anneli, K autto Tarja, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, L undblad G rethe, L unde 
Kjellbjørg, M øller H elge Adam , N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inars
son, O scarsson Berit, Porom aa Bruno, R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én 
Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Svartberg 
Karl-Erik, Svensson  Sten, Talleraas A nders, Tuom inen Pekka, T urunen  Eeva, 
V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, Björk G unnar, B jörkstrand G ustav, D avidsen 

Terje, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ustafsson H ans, G ylden
kilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  Søren, H auan  Åshild, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H reggviður Jónsson, Johansen Lars Emil, 
Jørgensen A nker, Kallsberg A nfinn, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard Pia, K nud
sen  G rete, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., M etsäm äki Lauri, M oilanen Eeva- 
Liisa, Påll Pétursson , P ietikäinen Sirpa, Poulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, S ighvatur 
Björgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, Syse Jan 
P ., S ønderby P eder, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekommendationerna hade sålunda antagits med 48 röster.

C 13/s: Berättelser för 1989 på social- och miljöutskottets sakområde

Social- och m iljöutskottet hade  föreslagit att N ordiska råde t lägger de till u tskot
tet hänvisade berättelserna till handlingarna.

U tskottets förslag bifölls.

8

E-saker

E 16: Fråga till Nordiska ministerrådet angående ungdomsarbetslösheten'

Grethe Lundblad: Förra året beslu tade N ordiska m inisterrådet enhälligt att 
främja ett förslag, som  krävde ett nord isk t p rogram  m ot ungdom sarbetslöshe
ten. Eftersom  m inisterrådet i årets förteckning över m inisterrådsförslag inte 
hade m ed detta förslag och sade sig inte vara in tresserad  av att lägga fram ett 
sådan t program , h a r  jag ställt följande fråga:

Vad är m inisterrådets motiv för att undvika att främja de t nordiska sam arbe
tet på ett så viktigt om råde som  kam pen m ot arbetslösheten , och anser inte 
m inisterrådet att till den nordiska m odellen för arbete och välfärd h ö r en låg 
andel unga arbetslösa, som  erbjuds arbete och utbildning i stället för arbetslös- 
hetsbidrag?

1 Frågan tryckt s. 2597.
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A rbejdsm inister K irkegaard : H r. præ sident! Indsatsen  m od ungdom sarbe jds
løsheden  er fortsat hø jt prioriteret. I alle nordiske lande anvendes der til u d d a n 
nelses-, op træ n ings- og beskæ ftigelsesforanstaltninger betydelig flere ressourcer 
i ungdom sarbe jdsløshedsindsatsen  i forhold til de ressourcer, d e r anvendes på 
den  aktive arbejdsløshedsindsats for voksne.

I lyset af de udfordringer, som  kan forventes for arbejdsm arkedspolitikken i 
1990'em e, agter m in isterrådet at fastholde m ålsæ tningen om  at styrke aktive fo
ransta ltn inger frem  for passiv  understø ttelse. I den  aktive indsats m od u n g 
dom sarbejdsløsheden  betyder dette, a t væ gten  i de kom m ende år vil ligge på 
in troduktion , oplæ ring og uddannelse , som  kan kvalificere unge til en varig  og 
stabil placering på arbejdsm arkedet. M en m an vil også videreføre udviklingen 
af beskæ ftigelsestilbud, som  kan m otivere og engagere unge.

M inisterrådet er enig i, a t det er vigtigt - og dette gæ lder specielt for unge - 
at der stilles krav  om  aktivitet i form  af en ten  jobsøgning, uddanne lse  eller be
skæ ftigelse til de unge, frem  for at de fastholdes i passivitet på kon tan t u n d e r
støttelse.

U n d er den  første økonom iske handlingsp lan  for 1986-88 gennem førte m inis
te rråde t et om fattende netvæ rkspro jek t om  nye tiltag m od ungdom sarbejdsløs
hed en  på basis af den  ekstrabevilling, som  handlingsp lanen  rep ræ sen terede . 
S iden da h a r aktiviteter på dette om råde hovedsagelig  væ ret finansieret over 
det o rd inæ re budget, m en uanse t de begræ nsede økonom iske m uligheder har 
m in isterrådet v idereført flere projekter, som  direkte eller indirekte b idrager til 
bekæ m pelsen  af ungdom sarbe jdsløsheden . D er gennem føres f.eks. i 1990 og 
1991 et evalueringspro jek t om  ungdom sarbejdsløshedsindsatsens effektivitet i 
alle landene. De foreløbige resu ltater af dette p rojekt viser, at ungdom sar
bejdsløshedsindsa tsen  i de enkelte lande både er fo rstæ rket og effektiviseret i 
de senere  år.

Der er ingen tegn på, at denne opprioritering vil blive æ n d re t i de kom 
m ende år, selv om  der er udviklingstræ k, p rim æ rt som  følge af den  dem ogra
fiske udvikling, der taler for, a t unges andel af den sam lede arbejdsløshed vil 
væ re faldende.

Jeg kan også næ vne, at der over det nordiske pro jektprogram  er igangsat et 
om fattende forskningsprojekt om  arbejdsm arkedspolitiske udfordringer frem  
m od år 2000, hvor m an bl.a. analyserer problem stillinger om kring ungdom m ens 
in d træ d en  på arbejdsm arkedet og af uddannelses- og erhvervsvalgets betyd
ning for den  senere placering på arbejdsm arkedet.

Som  jeg om talte tidligere på dagen i mit generelle indlæ g, er de t beslu tte t at 
ivæ rksæ tte  arbejdet m ed et m inisterrådsförslag om  efter- og v idereuddannelse , 
som  direkte eller indirekte kan bidrage til at forbedre unges beskæ ftigelsesm u
ligheder. H vis alt går efter p lanen , vil m inisterrådsforslaget blive p ræ sen tere t på 
N ordisk  Råds session i 1992 i H elsingfors.

Jeg vil derfor konkludere , a t m inisterrådsforslaget sam m en m ed indsatsen  
for de svage g ru p p er inden  for ram m erne af det nordiske sam arbejde rep ræ se n 
te rer en  u æ n d re t høj prioritering af dette om råde. D et er også m in opfattelse, at 
regeringerne i de enkelte lande fortsat vil prioritere ungdom sarbe jdsløshedsind
satsen  højt.

G rethe L undblad : Jag vill tacka m inistern för svaret, som  innehöll ett p ar posi
tiva saker, näm ligen att m an h ar en  hel del p ro jek t p å  gång  och att m an nästa  
år skall kom m a m ed ett m inisterrådsförslag om efter- och vidareutbildning, som  
på sä tt och vis också skulle k u n n a  vara en del av åtgärderna m ot arbetslöshe



356 Femte mötet; social- och miljöutskottets saker

ten. M en ingenstans i svaret talar m an om  vilka aktiviteter m an h ar sa tt in och 
vad m an konkret har gjort för att h jälpa de unga arbetslösa. Allt hand lar om 
projekt och aktiviteter, m en m an näm ner inte vilka. På det sä tte t får m an ingen 
bild av att det verkligen h än d e r så m ycket som  m an säger.

D et sägs någonstans att m an inte kom m er att få så stora problem  m ed u n g 
dom sarbetslösheten . Jag h ar em ellertid se tt uppgifter från de nordiska fack
fö rbunden . I flera av de nordiska länderna säger m an u tan  v idare att m an har 
en m ycket sta rk t ökande ungdom sarbe tslöshet. D etta är allvarligt. Därför kan vi 
inte i längden  finna oss i att m an på detta om råde tar alldeles för försiktigt på 
insatserna.

I en situation när vi säger att vi skall stärka N o rd en  inåt och söka påverka 
u tå t m ed den  nord iska m odellen hade det varit m ycket bra om  vi från N ordiska 
rådets sida hade k u n n at visa u p p  ett principiellt p rogram  för vad vi vill göra för 
att h jälpa unga arbetslösa snabbt in i ett jobb eller en u tbildning eller in i både 
jobb och u tb ildning sam tidigt. M an h ar i olika nordiska länder försökt detta 
m ed go tt resultat, och det tycker jag att vi skall delge om världen. I de nordiska 
länderna ger m an inte bara pen g ar till unga arbetslösa u tan  m an gör något för 
att skaffa dem  jobb.

Till sist vill jag fråga m inistern: Är det inte anm ärkningsvärt att m an inte tar 
detta förslag från råde t för att göra ett program , där m an kan sam la alla insatser 
u n d e r  ett principiellt program ? Jag skulle gärna vilja ha m inisterns kom m entar 
till detta. V arför kan m an inte sam la sig till en sådan  insats?

A rbejdsm inister Kirkegaard: Jeg kan forsikre fru G rethe Lundblad om, at vi i 
m inisterrådet ganske deler denne store in teresse for det alvorlige sam funds
problem , som  ungdom sarbe jdsløsheden  udgør. D et er bestem t også vores ind
tryk, at den  indsats, der bliver gjort i de enkelte lande for at bekæ m pe u n g 
dom sarbejdsløsheden, er konstruktiv  og effektiv og u n d e r stadig forbedring, og 
det er n u  u n d e r alle om stæ nd igheder sådan, at den  prim æ re indsats i kam pen 
m od ungdom sarbejdsløsheden  naturligvis skal udføres af m edlem slandene og 
ikke p rim æ rt i nordisk  sam arbejde.

Som  jeg sagde før, kan jeg konstatere, at denne store indsats altså er der i 
de enkelte m edlem slande. O g som  jeg dokum enterede i mit svar, in teresserer vi 
os også fra m inisterrådets side for sagen på den m åde, at vi h ar en lang ræ kke 
projekter i gang, som  jeg orienterede om  for et øjeblik siden. Jeg kan forsikre 
om, at vi fortsat følger udviklingen ganske nøje og hele tiden er opm æ rksom  
på, om der er m ulighed for at k unne  inspirere i fællesskab til en en d n u  større 
indsats i kam pen m od ungdom sarbejdsløsheden .

Grethe Lundblad: Jag skall inte förlänga debatten  för mycket. Jag vill bara säga 
att jag tycker att m in isterrådet nästa år skall sam la sig till att läm na en rejäl rap 
port i C 1-dokum entet om  detta problem . Allra helst skulle jag vilja se att m an 
utform ade ett principiellt program  för vad de nordiska länderna kan göra mot 
ungdom sarbetslösheten , e tt p rogram  som  vi kan använda in tern t i N orden  m en 
även u tå t för att visa på vilket sä tt N orden  löser sådana här viktiga sociala 
problem . En viktig del av den nordiska m odellen h ar m inisterrådet tyvärr spo 
lierat genom  att inte utform a ett sådan t program . D etta tycker jag är synd.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.
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E 17: Fråga till Nordiska ministerrådet angående insatser till skydd av miljön  
1 Antarktis och Arktis1

Marianne Samuelsson: M ånga känner oro inför en kom m ande m iljöförstörande 
exploatering av de känsliga och för den  globala forskningen omistliga resu r
serna vid jordklotets båda poler. Inom  ram en för A ntarktisfördraget pågår för 
nä rvarande  ett arbete m ed att utform a ett särskilt skydd  för A ntarktis miljö. D et 
är naturlig t att de nord iska länderna gem ensam t verkar för att få fram  en för
dragstext och så sn a rt som  möjligt ratificerar denna. Insatserna till skydd  för 
miljön i de båda polarom rådena m åste förstärkas. D et är då naturlig t att de 
nord iska länderna engagerar sig i båda po lernas fram tid. På vilket sä tt kan mi
n isterrådet göra aktiva insatser för att stärka det nordiska sam arbetet för miljö
skyddet i A ntarktis och Arktis?

M iljøm inister Per Stig Møller: H r. præ sident! Forståelsen af de t arktiske om rå
des så rbarhed  og vigtighed i en global sam m enhæ ng  og den  deraf følgende 
nø d vend ighed  af at beskytte d e t antarktiske miljø og de dertil kny ttede økosys
tem er er voksende.

De nord iske lande deltager aktivt i arbejdet u n d er A ntarktis-traktaten, se
nest på det ekstrao rd inæ re konsultative m øde i Chile om  m iljøbeskyttelse for 
A ntarktisom rådet.

De nordiske lande vil fortsat arbejde for en enstem m ig beslutning, som  in 
debæ rer, a t det gæ ldende forbud m od m ineraludvinding forstæ rkes, og at der 
ved tages et altom fattende regelsæ t, som  sikrer, a t om rådets rene miljø bevares.

D er foregår et ud strak t nordisk  sam arbejde form elt som  uform elt i forbin
delse m ed forhandlingerne om  det antarktiske, og dette sam arbejde vil blive 
fortsat.

M ed hen sy n  til de t arktiske om råde er det m inisterrådets opfattelse, a t det 
er vigtigt at sørge for en overo rdnet m ultinational m iljøbeskyttelsesstrategi for 
dette  sårbare om råde.

D er h ar v æ re t afholdt m øder i Rovaniemi, Yellowknife og K iruna i perioden  
1989-1991, som  netop  h a r  haft til hensig t at afklare problem erne i det arktiske 
om råde og udarbejdelse af en fælles beskyttelsesstrategi på grundlag  heraf.

I jun i 1991 m ødes de arktiske landes m iljøministre i Rovaniem i for at u n d e r
skrive den  fælles strategi og aftale om, hvordan  det frem tidige arbejde skal for
løbe. U nder hele R ovaniem i-processen ved rø rende det arktiske miljø har der 
v æ re t et effektivt sam arbejde mellem de nordiske lande, og sam arbejdet vil 
fortsæ tte u n d e r og efter m inisterm ødet i juni 1991.

På opdrag  af N ordisk  Forskningspolitisk Råd er udarbe jdet forslag til et 
no rd isk  sam arbejdsprogram  for polarforskning 1993-1997.

B landt forslagene til indsa tsom råder er m iljøpåvirkning i Arktis m ed h en 
visning til, at der er b rug  for forskning og udvikling for at sikre, at foranstalt
n inger for m iljøbeskyttelse i dette om råde kan ivæ rksæ ttes på et forsvarligt 
grundlag .

M inisterrådet vil i lyset af R ovaniem i-m ødet i jun i 1991 overveje, om  nogle 
af m inisterrådets m idler kan  anvendes til yderligere at frem m e indsatsen  på det 
arktiske om råde.

1 Frågan tryckt s. 2599.
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D et kan også næ vnes, at alle nordiske lande deltager i arbejdet i det n y d an 
nede In ternational Arctic Science Com m ittee, der har miljøforskning højt på 
dagsordenen .

H r. p ræ sident! D et kan således konstateres, at der allerede foregår et u d 
strak t nord isk  sam arbejde i forbindelse m ed forhandlingerne om  beskyttelse af 
de t antarktiske og arktiske miljø.

Marianne Sam uelsson: Jag vill tacka för svaret. Jag tycker att det var ett på 
m ånga sätt bra svar på min fråga. Jag vill dock ha litet m er konkreta uppgifter 
n ä r det gäller vad som  står om  att fö rbudet m ot m ineralutvinning skall förstär
kas. Innebär detta  att m an jobbar för att de t m oratorium  som  nu  gäller blir ett 
förbud? Är m an överens om  att införa ett förbud m ot all m ineralutvinning i de 
arktiska om rådena?

D et sägs att sam arbetet skall fortlöpa. Jag vill då litet m er konkret veta h u r 
m an tänker driva denna fråga så att de t inte tar för lång tid?

M inister Per Stig Møller: H r. p ræ sident! I forbindelse m ed m iljøm inisterkonfe
rencen  i Rovaniem i i N ordfin land i 1991 forventes det, at der bliver vedtaget en 
ræ kke rekom m andationer om  begræ nsn ing  af stoftilførslen, forsknings- og 
prioriteringssam arbejdet sam t tilrettelæggelse af det frem tidige arbejde. Jeg vil 
kunne  vende tilbage til næ ste  udvalgsm øde m ed yderligere svar efter Rovani- 
em i-m ødet.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

Presidenten: Vi h ar 18 spørgsm ål para t til Social- og M iljøudvalgets sagsom 
råde.
P ræ siden ten  anm oder spørgsm ålsstillerne om  at nøjes m ed at læse det egentlige 
spørgsm ål op, ikke m otiveringen. Spørgsm ålene m ed m otiveringerne er til
gængelige for alle i lokalet ved siden af p lenum salen .

E 18: Friga till Nordiska ministerrådet angående stöd till handikappfamiljer1

Lena öhrsvik: Jag vill ställa följande fråga till m inisterrådet:
H ar stöd  till föräldrar m ed hand ikappade barn  eller till barn  m ed hand ikap 

p ade föräldrar tagits m ed i å tgärderna m ed anledning av rekom m endation nr 
33/1989 och h u r  h ar detta stöd utvärderats?

Sosialm inister Tove Veierød: H r. president! D et har ikke væ rt foretatt noen 
sam let vurdering  av stø tten  til funksjonshem m ede barn  eller barnefam ilier m ed 
funksjonshem m ede foreldre, m en d e t har væ rt foretatt en vurdering  av behovet 
til barn  mellom 0 og 7 år i prosjektet "Innsatsen for barn  m ed behov for sæ rskilt 
støtte i barnehager i de nordiske land". A nalysen viser bl.a. at alle de nordiske 
landene h ar sam m e overordnede mål: å sikre om sorg og støtte til de yngste og 
svakeste, dvs. barn  som  er funksjonshem m ede, eller av andre g ru n n er trenger 
særlig hjelp.

Alle land b ruker store ressu rse r på veiledningstjenesten  for barn, barneha
ger og foreldre. De siste 15 årene er det også utviklet betydelig kunnskap  og 
ekspertise når det g jelder tiltak for funksjonshem m ede førskolebarn. M en lan-

1 Frågan tryckt s. 2600.
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dene h ar vektlagt forskjellige om råder, så her vil vi k unne  læ re mye av hv eran 
dre.

D erfor er det også opprette t kontakt m ed "NOPUS" - N ordisk  u tdannelses
prosjek t for utvikling av sosial service - m ed henblikk på å arrangere et sem inar 
om  em net i 1992 i sam arbeid m ed N ordisk  H alsovårdshøgskole.

L andene er forskjellige når det gjelder lover, forvaltning, og hvordan  råd 
givningstjenesten  er organisert. R apporten  viser at landene h ar en rekke felles 
problem er på dette om rådet, og den  inneholder en del anbefalinger til landene 
når det gjelder lovgivning, forvaltning og u tdanning , som  det enkelte land selv 
må arbeide m ed. D en  inneholder også anbefalinger til N ordisk  M inisterråd  om  
forskning, og det er opp  til M inisterrådet å vu rdere  hva som  kan gjennom føres. 
D et er m ange om råder som  skal tilgodeses innenfor sosial- og helsesektoren, og 
det er allerede igangsatt to p rosjekter til på handikapom rådet, som  begge retter 
seg m ot evalueringsm odeller.

D en nordiske nem n d en  for handikapspørsm ål har i en årrekke arbeidet m ed 
de sm å og m indre kjente hand ikapg ruppene . I dette arbeidet er de t foretatt en 
vurdering  av barnas og familienes behov. N em nden  skal fortsatt dels følge den 
nasjonale utviklingen på om rådet og dels fungere som  inform asjonsservice 
overfor de nasjonale aktørene. På initiativ fra s ty regruppen  for nordisk  skole- 
sam arbeid h ar nem nden  laget en u tredn ing  som  hand ler om de sm å hand ikap 
g ruppers  skolesituasjon. I denne har de bl.a. innhen tet handikaporganisasjo- 
nenes syn sp u n k ter på g ruppenes problem er og behov i skolesituasjonen. På 
bakgrunn  bl.a. av dette u tredn ingsarbeide t vu rderes det satt i gang konkrete 
skolesam arbeidsprosjekter om kring sm å hand ikapg rupper.

N ordisk  M inisterråd h ar m ed andre  ord satt i gang en rekke tiltak innenfor 
hand ikapom rådet som  om fatter vurdering  av forskjellige forhold, deriblant 
støtte til familier m ed hand ikappede m edlem m er.

Lena öhrsvik : S varet visar att m ånga bra saker är på gång. Jag ville bara för
säkra mig om  att hand ik ap p g ru p p ern a  finns m ed i det större om råde som  gäller 
alla barnfam iljer. Svaret visar också att arbetet i huvudsak  gäller hand ikappade 
barn  och deras familjer. Då blir min tilläggsfråga:

H u r får vi kunskap  om  hand ikappade föräldrar m ed barn  och deras situa
tion? Jag upp lever nog att det just på detta om råde brister m est i våra om sor
ger.

Sosialm inister Tove Veierød: Jeg vil bare vise til m itt første svar, og også til 
prosjekter, som  det ikke er tid til å gå inn  på, som  gjelder bokollektiver og et 
forprosjekt om livskvalitet og nye boform er. Jeg synes at alle de tiltak som  er 
satt i gang på handikapom rådet, er en bekreftelse på at M inisterrådet er opptatt 
nettopp  av disse g ruppene .

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 20: Fråga till Nordiska ministerrådet angående handikappaspekter i EG-dis- 
kussionerna1

Lena ö h rsv ik : H err p resident! Jag vill till m inisterrådet ställa följande fråga:

1 Frågan tryckt s. 2602.
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P å vilket sä tt h a r  m in isterrådet beak ta t hand ikappaspek ter i d iskussioner 
och pro jek t om  europeisk  integrationsutveckling och vilka p laner h a r  m an för 
fram tiden rö rande  hand ikappfrågor i europeisk t perspektiv?

Socialm inister Else Winther Andersen: H r. p ræ sident! I  m in isterrådets arbejds
p rog ram  ”N o rd en  i E uropa til 1992" h a r  N ordisk  N æ v n  for H and ikapspørgsm ål 
fået til opgave at arbejde m ed dele af de t nord iske sam arbejde på hand ikapom 
råd e t i tilknytning til aktiviteter inden  for EF.

N æ v n e t h a r  udvalg t enkelte opgaver, hvo r m an m ener, der h a r  v æ re t gode 
m uligheder for at påvirke E F 's politik. D ette gæ lder om råderne tilgængelig- 
hedsno rm er, h jæ lpem iddelstandard isering , inform ationsteknologi og telem atik. 
P å disse om råder foregår d er aktiviteter i n æ vne ts regi, hvo r resu ltaterne vil 
k u n n e  anvendes i EF-sam m enhæ ng.

En an d en  vigtig opgave, som  også næ v n es i m inisterrådets arbejdsprogram , 
er, a t b id raget til den  nord iske m odel for handikappolitikken løftes frem  i den  
europæ iske in tegrationsproces. N æ v n e t p lan læ gger i løbet af 1991 at udarbejde 
e t dokum ent, som  beskriver g run d træ k k en e  i nordisk  handikappolitik , der 
bygger på p rincipperne om  norm alisering og integration.

In d en  for eu ropæ isk  standard isering  p å  h jæ lpem iddelom rådet skal n æ vne t 
arbejde for nord iske sikkerheds- og funktionskrav i forbindelse m ed udarbej
delse af nye E u ropastandarder inden  for om rådet.

N æ v n e t sam arbejder også nord isk  inden  for telekom m unikation og hand i
kap m ed de t form ål at form ulere fælles handikapkrav  til den  fortsatte teletek
n iske udvikling. Sam arbejdet sam ordnes m ed tilsvarende aktiviteter inden  for 
EF.

R essourcerne for nord isk  sam arbejde inden  for hand ikapom rådet er sm å i 
forhold til E F-ressourcem e. N æ vne ts  prim æ re opgave i E uropasam m enhæ ng  er 
derfor at sørge for en så effektiv nord isk  sam ordning  som  muligt.

U nder n æ v n e t arbejder N ordisk  U dviklingscenter for H andikaphjæ lpem idler 
m ed udvikling af højteknologibaserede handikaphjæ lpem idler, og dele af dette 
arbejde sam ordnes også m ed forskellige forsknings- og udviklingsprogram m er 
inden  for EF.

N ordisk  U ddannelsescen ter for D øvblindepersonale har i de seneste  år haft 
m ange kontak ter på europæ isk  p lan . D et m est etablerede sam arbejde foregår 
inden  for den  In ternationale Sam m enslutn ing for U ddannelse af D øvblinde, 
hvor sam arbejdet i den  europæ iske region er specielt tæ t. U ddannelsescen tre t 
er rep ræ sen tere t i en kom ité u n d er denne organisation, som  dels arbejder på at 
styrke sam arbejdet om kring personaleuddannelserne, dels drøfter m uligheder
ne for a t etablere et ressourcecenter i EF-regi eventuelt m ed u d g an g sp u n k t i det 
nord iske uddannelsescen ter.

H r. p ræ sident! Som  d e t frem går af det, jeg har sagt, foregår der altså en hel 
del på hand ikapom rådet m ed tilknytning til EF. En ræ kke af disse ting er lang- 
tidsprojekter, der ikke afsluttes før udgangen  af 1992.

Lena ö h rsv ik : H err p resident! Jag tackar för en utförlig redovisning. Jag tar 
fasta på beskedet om  att m insterrådet ser de t som  en viktig uppgift att b idra till 
a tt den  nordiska m odellen för handikappolitiken lyfts fram  i den europeiska in
tegrationsprocessen .

D et dokum en t m an p lanerar h o p p as jag kom m er att innehålla både h u v u d 
principerna i och den  g rund läggande filosofin bakom  den  nordiska m odellen. 
Jag m enar då t.ex. att handikappolitik  inte enbart är socialpolitik, u tan  en fråga
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för hela sam hället, a tt hand ikappfrågor skall lösas i den  sektor där de uppstår, 
att frågorna bäst löses i sam arbete m ed hand ikapporgan isationerna sam t princi
perna  om  norm alisering , jäm likhet och in tegration. Jag hoppas att m an också 
fram håller de m ål om  full delaktighet år 2000 som  våra länder anslutit sig till.

Jag v e t att det finns förslag om  en särskild konferens om  EG och h an d ik ap 
pade . D etta skulle kanske vara ett bra sä tt att sprida kunskap  om  den  nordiska 
m odellen och m öjligen bidra till en seriös debatt i våra länder.

Jag kom m er att noga följa det fortsatta arbetet.

D iskussionen förklarades härefter avslutad

E 22: Fråga till Nordiska ministerrådet angående handlingsplanen mot cancer'

Lena öh rsvik : Jag vill ställa följande frågor till m inisterrådet:
1. På vilket sä tt h a r m an i arbetet m ed den  nordiska hand lingsp lanen  m ot 

cancer tagit vara på de cancersjukas sam lade k unskaper och sy n p u n k te r genom  
berörda hand ikapp - och patientorganisationer?

2. P å vilket sä tt h a r den  nordiska hand lingsp lanen  m ot cancer beak ta t alla 
ovan näm nda g ru p p ers  behov?

S undhedsm in iste r Ester Larsen: H r. p ræ sident! D en nordiske handlingsp lan  
m od cancer kom  i gang  i 1989 og udløber i 1992.

Ind ledningsv is sam m enstillede m an materiale om  tobakslovgivningen, a r
bejdsm iljølovgivningen, levnedsm iddellovgivningen og cancerscreeningen i 
N orden . D er er endvidere afsat m idler til forskellige projekter og aktiviteter, 
bl.a. til e t p ro jek t v ed rø rende  dødeligheden  på g ru n d  af cancer, konference om  
psykosocial støtte i behandlingen  af cancer, w orkshop om  forskningsprojekter 
angående risikoadfæ rd, ku rsus i psykosocial cancerforskning, brochure til 
m inoritetsgrupper, kam pagne for at hjæ lpe folk m ed at holde op m ed at ryge 
m .v.

S ty ringsgruppen  for handlingsp lanen  vil i 1991-92 koncentrere sin indsats 
på følgende om råder: Tobak/alkohol, screening, psykosocial støtte, uddannelse , 
arbejdsm iljø, cancerfarlige stoffer.

S ty ringsgruppen  vil om  kort tid afgive en rappo rt om  hand lingsp lanens 
gennem førelse i de to første år. R apporten  vil indeholde en redegørelse for de 
foranstaltn inger, som  vedtages inden  for hand lingsp lanens ram m er, inklusive 
forholdet til E F s  aktionsprogram  mod cancer.

På basis af d en n e  redegørelse vil N ordisk  M inisterråd overveje, hvorledes 
der yderligere vil k unne  tages hensyn  til patient- og handicaporganisationernes 
syn sp u n k ter i det v idere arbejde m ed handlingsp lanen .

Lena öhrsvik: H err p resident! Jag tackar för svaret. F rågan har tillkommit m ed 
an ledning  av att patient- och hand ikapporgan isationerna inte kän t sig riktigt 
delaktiga i arbetet. Jag avvaktar m ed förtröstan m inisterrådets nya övervägan
den  i frågan, för även i övrigt har kritik förekom m it mot det arbete som  hittills 
har p reste ra ts .

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

' Frågan tryckt s. 2604.
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Presidenten: Vi h ar m ånga frågor kvar att behandla . P residen ten  föreslår att 
frågeställarna inte m otiverar sina frågor u tan  nöjer sig, om så behövs, m ed en 
kort tilläggsfråga.

P residen tens förslag bifölls.

E 23: Fråga till Nordiska ministerrådet angående gem ensam  nordisk ut
landsvärd för psoriasissjuka1

Frågan, ställd av Lena ö h rsv ik , lyder:
M ed an ledning  av utvecklingen vill jag fråga om N ordiska m inisterrådet är 

berett att ta några  nya initiativ i syfte att få till stånd  en fungerande u tlandsvård  
för psoriasissjuka på basis av sam nordisk  lösning?

M inister Ester Larsen: H r. præ sident! N ordisk  Socialpolitisk Komité h a r fået 
und ersø g t spørgsm ålet om  behand lingen  af psoriasispatienter i ud landet. 
U dredn ingen  var oppe på N ord isk  Socialpolitisk Komités forårsm øde i 1990. 
H er blev d er på b agg rund  af høringssvarene konsta tere t enighed om, at der 
ikke var basis for at lave en nordisk  aftale om  om rådet.

N ordisk  M inisterråd fik im idlertid i løbet af som m eren brev  fra N ordisk  
Psoriasis F orbund  om, at Svensk U tlandsvård  AB skulle ned læ gge sin virksom 
hed  fra 1. januar 1991, og at m an derfor ville anm ode om, at Socialpolitisk Ko
mité tog sagen  op igen.

N ordisk  Socialpolitisk Komité tog derefter spørgsm ålet op på sit efterårs
m øde i 1990. N orge havde på de t tid spunk t allerede etableret sit eget system , 
som  det norske H elsedirektorat stod  for. D et blev i øvrigt på m ødet fremført, 
at det var et spørgsm ål for de ansvarlige for sygehus- og sundhedsvæ senet, og 
der blev peget på de forskellige o rganisationsstruk turer, som  ikke egnede sig 
for et sam arbejde af den  art, som  ud redn ingen  havde peget på.

N ord isk  Socialpolitisk Komité beslu ttede derfor, at der fortsat ikke var basis 
for at lave en  nord isk  aftale om  klim atologisk behandling  af pso riasispatien ter i 
ud landet.

På denne bagg rund  h ar N ordisk  M inisterråd ikke til hensig t at tage initiativ 
til en nord isk  løsning af behand ling  af psoriasispatienter i udvalget.

D er foregår i øvrigt en hel del sam arbejde på m ange forskellige om råder i 
N orden , også u d en  for N ordisk  M inisterråd. Et sam arbejde er i realiteten alle
rede i gang  im ellem  N orge, Sverige og Island, bl.a. m ed D et Svenske Psoriasis
forbund  som  deltager.

Lena öhrsvik: H err president! F rågan h ar ställts m ot bakgrund  av en gam m al 
rekom m endation i råd e t från  1983. Ä rendet h a r en lång historia, m en jag skall 
undvika att dra den  - var och en kan läsa den .

Trycket h a r blivit s to rt u n d e r  de senaste  åren, och det har trots allt uppstå tt 
en nord isk  variant. Villkoren är fortfarande m ycket olika för m edborgare i våra 
olika länder. Jag vädjar därför till de nordiska regeringarna att stötta de t sam ar
bete som  h a r påbörjats - andra  kan anslu ta sig senare. D etta är viktigt m ed h ä n 
syn  till den  andra  delen  av rekom m endationen, där likartade principer för er
sättn ing av kostnaderna efterlyses.

1 Frågan tryckt s. 2605.
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D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 24: Fråga till Nordiska ministerrådet angående export och import av miljö
farligt avfall m ellan de nordiska länderna'

Frågan, ställd av M arianne Sam uelsson, lyder:
Vilka åtgärder kom m er N ordiska m inisterrådet att vidta för att garan tera 

m ålsättningen att varje nord isk t land skall ta ansvar för sitt eget miljöfarliga av
fall?

M iljøvem m inisterT horb jøm  Berntsen: H r. president! Spørsm ålet er referert. 
Svaret er:

Innenfor ram m en av de t N ordiske m iljøprogram  og N ordisk  m inisterråds 
anbefaling om  et nord isk  sam arbeidsprogram  for avfallshåndtering er det 
fastslått en rekke mål og p rin sipper for det nordiske sam arbeidet.

De nord iske land har felles mål om å m inske m engdene miljøfarlig avfall til 
behandling  og m inske m iljøbelastningen fra den  endelige behandling  av avfal
let. For det første skal N orden  arbeide for en større grad  av gjenvinning. For 
det andre  skal vi søke å styre avfallsstrøm m en til m est mulig egnet behandling . 
For de t tredje skal b ruken  av renere teknologi og p roduk ter frem m es.

D et enkelte land bygger etter hvert u t m er effektive innsam lings- og m ot
takssystem er. D ette innebæ rer at m engden  miljøfarlig avfall som  hån d teres  på 
en miljømessig forsvarlig måte, stadig er økende.

Et generelt p roblem  er at de nasjonale behandlingssystem ene h ar en viss 
kapasitet, som  før eller siden kan bli for liten. K om m unekem i i D anm ark og 
Ekokem i i Finland har nylig m åttet u tvide kapasiteten . Sverige h a r behov for å 
øke sin kapasitet for organisk miljøfarlig avfall. N orge og Island m angler anlegg 
som  kan sikre at innsam let miljøfarlig avfall kan behandles. I tillegg er de t i alle 
de nordiske land behov for spesialiserte behandlingsanlegg som  krever store 
investeringer i forhold til m engde avfall som  oppstår i det enkelte nordiske 
land. En sam ordne t utbygging og utnytting  av anlegg vil for de t enkelte land og 
for N orden  som  helhet gi både miljømessig bedre og m er effektive og øko
nom iske løsninger.

U tgangspunk te t er at hvert land er ansvarlig for sitt eget miljøfarlige avfall. 
Sam arbeid må derfor basers på gjensidig forpliktende avtaler og væ re i tråd 
m ed in ternasjonale konvensjoner. De nordiske land h ar i hovedsak  en harm o
nisert lovgivning og sto r grad  av overensstem m else i spørsm ålet om m iljøstan
darder, retn ingslin jer for u tslipp av forurensn inger, sikkerhetskrav til b eh a n d 
lingsanlegg og transport av miljøfarlig avfall. D et er derfor lagt svæ rt god t til 
rette for konkret sam arbeid på avfallsom rådet og gjensidig u tny tting  av hv er
andres behandlingsanlegg.

F orhandlingene mellom den svenske og den norske regjering om  etablering 
av et felles selskap for behandling  av miljøfarlig avfall er eksem pel på sam ar
beid som  kan gi gode løsninger for miljøfarlig avfall innen N orden .

N ordisk  m inisterråd  er således av den  oppfatn ing at et sam arbeid mellom  de 
nordiske land som  innebæ rer en  begrenset og kontrollert utveksling av miljø
farlig avfall innen  N orden , både i dag og i overskuelig fram tid, er fornuftig for 
å oppnå den  miljømessig sikreste og beste slu ttbehandling av avfallet.

1 Frågan tryckt s. 2607.
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Marianne Samuelsson: H err president! N är man läser m inisterrådets svar ver
kar de t som  om  de principer och mål m an h ar satt u p p  m est är till för att citeras 
och se prydliga u t på papperet. D et finns ingenting i svaret på min fråga som  
an tyder att m inistrarna h ar för avsikt att u p p n å  m ålet att m inska m ängden  av 
avfall eller följa principen att varje land skall ta ansvar för sitt eget miljöfarliga 
avfall. Tvärtom  - m in isterrådet hänv isar till bättre ekonom iska lösningar genom  
en sam ordnad  u tbyggnad av anläggningar för behandling av miljöfarligt avfall. 
D et är en strategi som  leder till m inskade ekonom iska incitam ent för avfallsre- 
duktion  och till m er investeringar.

De nya an läggningar som  diskuteras för N orge och Sverige kom m er att 
kosta ru n t 500 m iljoner k ronor vardera . D et är investeringar som  innebär att 
miljöfarligt avfall m åste fortsätta att p roduceras för att m ata dessa m ed pengar. 
D et m otverkar ytterligare m ålet för avfallsreducering och principen att varje 
land skall ta ansvar för sitt eget miljöfarliga avfall. En strategi för att u p p n å  av
fallsreducering och för att varje land skall ta ansvar för sitt eget miljöfarliga av
fall m åste bygga på ren  teknologi och på klara signaler till industrin  om  att det 
verkligen är detta  som  är m ålsättningen, inte på att m an gör det billigare och 
lättare att bli av m ed sitt avfall genom  att bygga förbränningsanläggningar, som  
dessu tom  är en föråldrad och m iljömässigt helt oacceptabel avfallshanterings- 
m etod. Är de t verkligen så att m an ur m iljösynpunkt har funnit att förbränning 
är en bra m etod för han tering  av miljöfarligt avfall?

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: H r. president! Jeg leste vel kanskje litt 
utydelig fra mitt m anuskrip t, m en spørsm ålsstilleren hevder jo nå i sin replikk 
at vi ikke h ar lagt vekt på å føre en politikk m ed sikte på å m inske avfallsm eng
den . Jeg sa i m itt innlegg:

"De nordiske land h ar felles mål om  å m inske m engdene miljøfarlig avfall til 
behandling og m inske m iljøbelastningen fra den endelige behandling  av avfal
let."

D et er en politikk som  vi driver hver for oss. I N orge har vi en klar politikk, 
som  selvfølgelig går u t på å m inske avfallet m est mulig.

Så sa jeg også at "hvert land er ansvarlig for sitt eget miljøfarlige avfall". D et 
er helt klart, og de t er også i tråd m ed V erdenskom m isjonens anbefalinger.
M en jeg sa også at det kan foreligge situasjoner der det er fornuftig å etablere et 
sam arbeid mellom de nordiske land som  både er miljømessig effektivt og kost
nadseffektivt. Vi syns at hvis N orge og Sverige kan greie å løse et sån t avfalls
problem  som  vi har, ved  å investere 500, 600 eller 700 mill. kr, er det bedre  enn 
av vi hver investerer 700 mill. kr. Så det er et spørsm ål om  å væ re miljøeffektiv 
og kostnadseffektiv, og det m ener jeg fram gikk av mitt svar.

Marianne Samuelsson: H err president! Jag fick tyvärr inte något svar på min 
fråga, om  m inisterrådet an ser att fö rbränningsanläggningar m otsvarar de krav 
m an i dag ställer på han tering  av miljöfarligt avfall. F örbränningsanläggning
arna avger giftig aska och slagg, som  m åste slu tdeponeras för all fram tid. Var 
h an terar m an sedan  dessa produkter?

S edan  en  slutfråga: I Sverige h a r vi haft en stor debatt om  SAKAB-anlägg- 
n ingen . En riksdagsm ajoritet har tagit bort det kom m unala vetot, vilket gör att 
kom m unerna inte längre kan pro testera  m ot att få en sådan  anläggning. A nser 
m an att e tt sä tt för Sverige att bli av m ed sitt avfall och pro testerna är att bygga 
en anläggning i N orge?



Femte mötet; social- och miljöutskottets saker 365

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: H r. president! Vi skal jo bygge hvert 
v årt - Sverige h a r  jo sitt, og vi skal bygge et annet. D et ene skal ta seg av orga
nisk avfall, de t and re  skal ta seg  av ikke-organisk avfall, slik at vi får et rasjonelt 
og økonom isk opplegg. M ålsettingen er jo fra alle de nordiske land å redusere  
avfallet m est mulig, og å ta best mulig vare på det avfallet som  vi tross alt får. 
Jeg tro r derfor ikke de t er n oen  uen ighet - de t kan selvfølgelig væ re uen ighet 
om  frem gangsm åten, m en m ålsettingen er grei. Jeg tro r den  svensk-norske m o
dellen, hvis vi nå blir enig helt til slutt, er e t godt eksem pel på et miljøeffektivt 
og kostnadseffektivt sam arbeid.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 25: Fråga till Nordiska ministerrådet angående europeisk integration och  
nordisk alkoholpolitik1

Frågan, ställd av Svein Alsaker, lyder:
Vil N ord isk  M inisterråd arbeide for at de respektive nordiske land i en fram 

tidig EØS-avtale fortsatt kan beholde sin nåvæ rende alkoholpolitikk?

S tatsrådet Lindqvist: H err president! De nord iska länderna h ar som  bekan t 
olika positioner i förhållande till EES-processen - D anm ark som  EG -m edlem  och 
de övriga som  m edlem m ar av Efta. I en  sådan  situation är det k n ap p ast n a tu r
ligt att N ordiska m in isterrådet påtar sig en roll i dessa förhandlingar, särskilt 
m ed hän sy n  till a tt alkoholpolitiken i de olika nordiska länderna som  bekan t 
inte överensstäm m er. Som  fram gått av tidigare alkoholpolitiska d iskussioner i 
den n a  försam ling är d e t heller in te troligt att vi kom m er att få en  gem ensam  
politik på detta  om råde i sam tliga nordiska länder.

D etta h in d ra r dock inte att d e t inom  m in isterrådsstruk tu ren  pågår ett aktivt 
arbete m ed de alkoholpolitiska frågorna. N ordiska näm n d en  för alkohol- och 
drogforskning, som  är en  av de fasta institu tionerna inom  m inisterrådet, har 
också u n d e r 1990 fortsatt sitt arbete för att lägga bästa möjliga g ru n d  för de be
slu t som  m åste fattas av de nationella m yndigheterna på om rådet.

Eftersom  frågeställaren i sin  m otivering hänvisar till ett u tta lande i årsberä t
telsen  för 1990, vill jag tillfoga ett par kom m entarer.

D et u tta lande som  frågeställaren citerar är häm tat u r  ett avsnitt som  gäller 
verksam heten  inom  N ord iska näm nden  för alkohol- och drogforskning. 
N äm n d en  har, i en lighet m ed de prioriteringar som  h ar gjorts av m inisterrådet, 
u n d e r  1990 ägnat sig åt vilka följder den  europeiska in tegrationsprocessen  kan 
tänkas kom m a att få för den  alkoholpolitik som  traditionellt har förts i en  del av 
de nord iska länderna.

B egreppet alkoholkontroll syftar i detta sam m anhang  på de å tgärder som  
vidtas eller kan kom m a att vidtas för att kontrollera - i betydelsen  begränsa - al
koholkonsum tionen . N äm n d en  har som  arbetshypotes u tgå tt från att den  eu ro 
peiska in tegrationsprocessen  kan skapa krav  på att denna alkoholkontroll i de 
nordiska länderna änd ras. D et är denna eventualitet som  reflekteras i d e t sam 
m anhang  som  citeras och som  tyvärr är form ulerat så att d e t kan  m issförstås.

D et han d lar alltså inte om  ett konsta te rande av ett oavvisligt faktum , u tan  
om  en arbetshypotes som  näm den  h ar önskat belysa. D etta har också gjorts 
genom  ett an tal sem inarier. N äm ndens arbete h a r tydligt klargjort att de t är ett

1 Frågan tryckt s. 2609.
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m ycket sam m ansatt och kom plicerat spörsm ål vi h ar att göra m ed. Jag vill för 
o rdn ingens skull påm inna om  att skatte- och avgiftspolitiken är en  sida av detta 
kom plex som  inte berörs i EES-förhandlingarna.

H err p resident! A vslutningsvis vill jag säga att huvuddelen  av d e t alkohol
politiska arbetet också i fram tiden kom m er att behöva bedrivas på nationell 
nivå. D en  nära kontak ten  mellan de nordiska länderna har em ellertid även på 
detta om råde visat sig värdefull i det förberedelsearbete som  h ar pågått inom  
ram en  för Efta. De nord iska E fta-ländernas alkoholpolitiska syn h ar kom m it till 
k lart uttryck u n d e r denna process.

A lsaker: H r. president! Jeg vil takke m inisteren for svaret.
Alkoholpolitikk er et sensitivt om råde. Jeg vil m inne om  at M inisterrådet 

ikke fant g runn lag  for å u tarbeide en felles nordisk handlingsp lan  m ed sikte på 
å redusere  alkoholforbruket m ed 25 pst. frem  mot år 2000, til tross for rekom 
m andasjon  i N ord isk  R åd til fordel for en slik plan.

Jeg m erket m eg at m inisteren i sitt svar peker på at skatte- og avgiftspolitik
ken for så v id t angår alkohol, ikke direkte blir berørt i de pågående fo rhand
lingene om  et europeisk  økonom isk sam arbeidsom råde. D erim ot er de statlige 
m onopoler em ne for disse forhandlingene. Vesentlige sider av den  nordiske 
alkoholpolitikk bygger som  k jent på høye alkoholavgifter og begrenset tilgjenge
lighet.

E t helt anne t sen tra lt tem a vil også væ re grensehandel. Samtlige nordiske 
land deltar i de pågående E Ø S-forhandlingene. Forhandlingene pågår nå. D et 
er derfor all mulig g ru n n  til å frem m e disse problem stillingene. D et er i disse 
forhandlingene kravet om  unn takso rdn inger eller overgangsordninger må stil
les.

M inisteren sier i sitt svar at de nordiske Efta- landenes alkoholpolitiske syn 
h ar kom m et klart til u ttrykk i denne prosess. Og jeg vil derfor stille følgende 
tilleggsspørsm ål til m inisteren: På hvilken m åte kom m er de nordiske Efta-lan- 
denes alkoholpolitiske syn  til u ttrykk  i de pågående EØ S-forhandlingene?

S tatsrådet L indqvist: H err president! I sam band m ed EES-förhandlingarna har 
ett sam arbete mellan de nordiska länderna på det alkoholpolitiska om rådet in
letts. D en enda fråga som  h ar aktualiserats hittills gäller de nordiska alkohol
m onopolen, som  möjligen k unde  stå i strid m ed artikel 37 i Rom fördraget.

Inför dessa förhandlingar skedde kontakter och överläggningar först mellan 
de nordiska länderna inom  Efta och därefter inom  Efta-gruppen. R esultatet av 
dessa överläggningar är att Efta som  helhet som  sin m ening h ar fram fört till EG 
dels att de nordiska alkoholm onopolen är hälsopolitiskt m otiverade, dels att de 
inte verkar handelspolitisk t diskrim inerande och därför inte står i strid  m ed 
artikel 37 i R om traktaten. N ågot svar på denna fram ställning från Efta-länderna 
h ar inte erhållits från EG.

N ågra and ra  frågor h ar hittills inte aktualiserats, m en det är min personliga 
m ening att om  sådana frågor uppkom m er, exempelvis kring g ränshandeln , 
skall vi på sam m a sä tt arbeta m ed kontak ter mellan de nordiska Efta-länderna 
och därefter försöka förankra våra s tåndpunk te r i Efta som  helhet.

A lsaker: P resident! Jeg takker for m inisterens svar på mitt tilleggsspørsm ål. Jeg 
håp e r inderlig at de m onopolordninger som  vi har i N orden  kan opprettholdes, 
og jeg h åp e r faktisk også at de kan opprettho ldes både på engrosleddet og på 
detaljleddet.



Femte mötet; social- och miljöutskottets saker 367

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 36: Fråga till Nordiska ministerrådet angående alkoholkonsum tionen i Nor
den1

F rågan, ställd av Elver Jonsson, lyder:
Vilka aktiva insatser avser m inisterrådet att göra för att uppfylla W H O :s 

m ålsättning om  en  25 procentig  sänkning  av alkoholkonsum tionen till år 2000? 
A vser m in isterrådet v id ta någon  åtgärd  för att uppfylla N ordiska rådets enhäl
ligt an tagna rekom m endation  n r  35/1989/s? Vilka åtgärder avser m inisterrådet 
v id ta för att de enskilda nord iska länderna skall slå vak t om  en  socialt inriktad 
alkoholpolitik?

Sosialm inister Tove Veierød: President! Alle de nordiske land arbeider m ed å 
begrense alkoholforbruket, i overensstem m else m ed m ålsetningen til V erdens 
H elseorganisasjon. M en h v ert land h ar sitt p rogram  og arbeider u t fra forskjel
lige m ålsetn inger. N oen, i særlig grad  N orge, fører en restriktiv alkoholpolitikk, 
der regulering  av priser på alkohol og regulering  av tilgjengeligheten utgjør de 
viktigste v irkem idler når det gjelder å påvirke alkoholforbruket. A ndre, spesielt 
D anm ark, legger vek t på opplysning, undervisning, holdningsbearbeidelse m.v. 
D ette var b akg runnen  for at sosial- og helsem inistrene beslu ttet ikke å u tarbeide 
et handlingsprogram , i overensstem m else m ed rekom m andasjon n r  35/1989/s.

D ette betyr im idlertid ikke at M inisterrådet ikke gjør noe på dette om rådet. 
D en nordiske nem nda for alkohol- og narkotikaforskning er N ordisk  M inister
råds sam arbeidsorgan . 1 1990 arrangerte  nem nda et sem inar om  alkohol og ar
beidsliv. Tem aet ble belyst u t fra flere sider: alkoholvaner og arbeid, forebyg
gende tiltak på arbeidsplassen, beskyttelse av de ansatte, og profesjonell- og 
lekm annsbehandling . Som  ett b idrag til å legge g runn laget for de nordiske 
lands fram tidige alkoholpolitikk vil nem nda i løpet av 1991 sette i gang  en d is
kusjon om  hvilke faktiske alkoholpolitiske tiltak som  er ved ta tt av de nordiske 
landene i 1980-årene. Som  alkoholpolitiske tiltak regnes også tiltak innenfor ar
beidslivet, trafikk, reklam e, behandling  og sosialtjeneste. Som  bakg runnsm ate
riale finnes bl.a. en ny nordisk  u tredn ing  om  alkoholpolitiske tiltak i 1980-årene. 
Både politikere, forskere og adm inistratorer fra alle de nordiske land vil kunne 
delta i d en n e  d iskusjonen, og bakgrunnsm ateria le t vil bli red igert og d istribuert 
til v idere d iskusjon og oppfølging i h vert enkelt land.

N em nda satser for øvrig på dokum entasjon og inform asjon, bl.a. g jennom  
aktiv deltakelse i u tviklingen av tidsskriftet "Alkoholpolitikk", som  fra 1991 vil 
bli u tg itt u n d e r tittelen "Nordisk alkoholtidsskrift" - m ed seks num m er pr. år. 
Tidsskriftet kom m er jevnlig til å inneholde forskningsresultater om  alkoholens 
sosiale og m edisinske skadevirkninger og om  betydningen  av en sosial, an svar
lig alkoholpolitikk, som  d et selvfølgelig må væ re opp til det enkelte land å følge 
opp.

Elver Jonsson: H err p resident! U tgångspunk ten  för min fråga är N ordiska rå
dets rekom m endation  för två år sedan  om  ett tidsbestäm t ak tionsprogram  för 
att uppfylla W H O s mål om  en 25-procentig m inskning av alkoholkonsum tionen 
fram  till år 2000. Syftet m ed rekom m endationen  var givetvis att åstadkom m a en

1 Frågan tryckt s. 2623.
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m er aktiv alkoholpolitik på nord isk t p lan  för att sänka alkoholkonsum tionen 
och därm ed  förbättra folkhälsan.

N är jag n u  tackar fru s ta tsråde t för svaret känner jag mig både bekym rad 
och n edstäm d . Är d e t inte y tte rst tveksam t om  det första p ås tåendet stäm m er 
om  att m an arbetar i enlighet m ed W HOs m ålsättning?

D et and ra  påståendet, att v i h ar skiftande förhållanden i de nordiska län
derna, fram för sta tsråde t Tove Veierød liksom även sta tsråde t Bengt L indqvist 
som  om  det vore en ny upp täck t. Är de t inte i stället så att världshälsoorgani
sa tionen  h a r  se tt än n u  större skillnader i världen  än vi kan uppfatta  i N orden? 
N ordiska råd e t var m ycket m edvete t om  dessa skillnader n är beslu te t fattades.

D et är en m ycket märklig u tgån g sp u n k t för socialt arbete i N orden  att vi h a r 
skiftande förhållanden  i N o rd en  som  om  harm onseringsinsatser eller extra in 
sa tser som  N ordiska råd e t h a r  beställt inte skulle vara möjliga? M åste inte u t
g ångspunk ten  för ställn ingstagandet i stället bli att de skador och den  utslag- 
n ing  som  alkoholkonsum tionen m edför m åste föranleda särskilda insatser?

N u  säger s ta tsråde t att N ord iska m inisterrådet gör en del saker. Vad gör 
m an då? D et som  redovisas i svaret är att m an skall anordna ett sem inarium  - 
det är bra.

M an skall föra en bred  diskussion - ypperligt!
En tidskrift skall kom m a u t m ed en tätare utgivning - det är också aktnings

värt. M en nog är d e t torftigt om  det skulle vara exem pel på en aktiv och socialt 
inriktad alkoholpolitik.

Jag är, h e rr  president, tvungen  att fråga om  vi inte har m er känsla för de 
m änniskor som  lever i en svår situation på g ru n d  av för hög alkoholkonsum 
tion. De är inte få. Vi har i N orden  nästan  en miljon m änniskor som  är högkon
sum enter och kan betraktas som  m issbrukare. Jag vill fråga m inistern vad skälet 
är till att n i nonchalerar N ord iska rådets beslu t om  ett särskilt aktionsprogram . 
Som  sedan  länge är beställt. N i svarar att vi har skilda förhållanden i N orden  
och att de t därför inte kan bli någonting  av.

H ög konsum tion, m issbruk och alkoholskador m åste ses som  en avspegling 
av alkoholens tillgänglighet och den  dryckeskultur vi har i våra länder. D et är 
faktorer som  naturligtvis kan påverkas genom  alkoholpolitiska insatser på b red  
nivå. Exem pelvis h ar alkoholkonsum tionen i e tt sam hälle stor betydelse för ny 
rekryteringen till g ru p p en  högkonsum enter, och antalet m issbrukare och ande
len alkoholskador står i d irekt relation till varandra . Inte sällan är alkoholm iss
b ruk basen för experim enterande också m ed andra droger. Förebyggande ar
bete på alkoholom rådet h a r därför effekter också på annan  drogkonsum tion. 
K am pen m ot narkotika förutsätter insatser m ot alltför högt alkoholbruk.

Jag vill ha en kom m entar: Kan verkligen socialm inistrarna i N orden  känna 
sig nöjda m ed d e t svar de h a r givit inför N ordiska rådet, som  innebär att mi
nistrarna fram härdar i sin nonchalans m ot de t beslu t som  fattades m ed krav på 
en m er aktiv och ansvarsfull alkoholpolitik?

Sosialm inister Tove Veierød: President! Som  jeg sa innledningsvis i m itt første 
svar, arbeider alle de nordiske land i dag m ed å begrense alkoholforbruket.

Vi h a r i dag ingen felles alkoholpolitikk - det er riktig. D et alkoholpolitiske 
arbeidet foregår i dag på nasjonalt nivå og på fylkes- og kom m unalt nivå i det 
enkelte land. M en dersom  det i det videre arbeid og i den v idere d iskusjonen  vi 
skal ha - som  jeg nevn te i svaret mitt - kom m er opp elem enter som  det er h en 
siktsm essig å behand le på nordisk  nivå, vil M inisterrådet sørge for at d e t blir
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gjort. M en de t M inisterrådet først og frem st kan  v æ re  m ed og gjøre, er å legge 
vekt p å  det langsiktige, ho ldn ingsskapende arbeidet.

Elver Jonsson: H err president! Självfallet skall vi lägga vikt vid de långsiktiga 
insatserna, m en de får inte stå i m otsatsförhållande till den  kortsiktiga extra in
sats som  N ord iska råd e t h a r beställt.

Jag kän n er mig bedrövad  över att behöva vara så kritisk, sedan  jag nyss b e
röm de m in isterrådets insatser på ett anna t om råde. H är säger m an att m an ing
enting  kan göra. I varje fall det svenska parlam entet säger att detta  är vårt s tö r
sta sociala och m edicinska problem . Ä ndå säger m inisterrådet bara att förhål
landena är olika och att m an inte kan göra någonting. Jag är m est kritisk m ot att 
m in isterrådet in te ens försöker göra någonting åt detta stora h o t m ot m änn is
kans hälsa och välbefinnande.

N u  h ar vi genom  å rh u n d ran d en a  van t oss vid den  h är företeelsen, så det är 
svårt att föreställa sig vilka kostnader som  skulle besparas oss om  alkoholm iss
bruk  och anna t d rogm issbruk m inskade dram atiskt. O m  det m inskade, skulle 
socialtjänst, sjukvård  och rä ttsappara t kräva betydligt m indre resu rser, och vi 
skulle få m edel friställda för att öka välfärden. D ärför hö r välfärdspolitiken ihop 
m ed drogpolitiken.

I Sverige beräknas sam hällsutgifterna på detta om råde till om kring 100 mil
jarder. Lägg till detta  kostnaderna i de andra  nordiska länderna, och vi får en 
u tg iftspost i sam hällsekonm in som  ingen finansm inister kan han tera . Ä ndå ac
cep terar vi det. D etta är något av den  m odem a m änniskans paradox.

O m  inte fru s ta tsråde t kan anm äla en annan  attityd och starkare vilja hos 
m inisterrådet, vill jag u ttrycka förhoppn ingen  att s ta tsråde t skall tänka på 
N ordiska rådets u p p d rag . D etta är ett problem  som  vi m åste angripa m ycket 
m er aktivt.

Politik är att vilja, h a r de t sagts så riktigt.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 61: Friga till Danmarks regering angående färjetrafikens föroreningar i 
nordiska farvatten1

Frågan, ställd av G rethe L undblad, lyder:
Är D anm arks regering beredd  att snarast inleda förhandlingar om  en n o r

disk överenskom m else om  en kraftig m inskning av färjetrafikens u tsläpp  i 
nord iska farvatten?

M iljøm inister Per Stig Møller: O gså den  danske regering ser m ed bekym ring på 
luftforureningen fra skibstransporten , h e ru n d e r også fæ rgetrafikken i Kattegat, 
Ø resund  og Ø stersøen . D erfor er dette om råde også m edtaget i regeringens 
transporthand lingsp lan  for m iljøudviklingen fra maj 1990.

D et er regeringens holdning, at skibsfarten er international, hvorfor even
tuelle skæ rpede krav  må fastlægges internationalt. Specielle krav  til danske 
skibe vil virke konkurrenceforvridende og vil ikke have næ vnevæ rd ig  betyd 
ning for beg ræ nsn ingen  af fo rureningen, hverken  lokalt eller globalt.

For at u n d g å  konkurrenceforvridn ing  og eventuel udflagning p å  g ru n d  af 
sæ rlige danske krav er de t afgørende, at fastlæggelsen af skæ rpede em issions-

1 Frågan tryckt s. 2653.
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krav eller krav  til skibenes energieffektivitet fastlægges internationalt. D ette 
udelukker dog ikke, at der fastsæ ttes sæ rlige nationale eller regionale krav  til 
sk ibstransporten  i kystnæ re og sæ rligt følsom m e havom råder.

Spørgsm ålet om  em issionskrav og krav til bræ ndselsoliers kvalitet, h e runder 
svovlindhold, behandles i ekspertudvalg  i miljøkomiteen i F N 's  internationale 
organ for søfart og i Ø stersø landenes Miljøkomité sam t i M aritim  Komité inden  
for H elsingforskom m issionen.

D anm arks regering finder, at de nordiske lande i første om gang p å  bedst 
mulig m åde skal støtte det arbejde, der allerede foregår in ternationalt om kring 
reduk tion  af luftforurening fra skibstrafikken, h e ru n d e r isæ r støtte til m ulighe
den  for indførelse af sæ rligt restriktive krav for skibe, der udelukkende sejler i 
kystnæ re og sårbare havom råder.

Grethe Lundblad: Jag tackar miljöm inister P er Stig M øller för svaret.
D et är naturligtvis g läd jande att den  danska regeringen gärna ser att det 

görs någonting  åt dessa luftföroreningar, m en m inistern svarade inte ja på frå
gan, om  m an kom m er att träffa någon  nordisk  överenskom m else, och det 
tycker jag är beklagligt. N orden  borde gå i spe tsen  n är det gäller färjetrafik 
inom  N orden  och där nordiska rederier är ansvariga. T.ex. i Ö resund  driver 
både danska och svenska rederie r båttrafik, och p å  sam m a sätt är d e t mellan 
D anm ark och N orge och mellan Sverige och Finland. Därför vore det bra om  vi 
kunde  få en nordisk  överenskom m else.

Jag m enar att m an inte kan  hänvisa till att frågan bör lösas internationellt, 
för då får vi vän ta länge, länge. Vi bör snabbt försöka lösa de problem  som  luft
föroreningar från färjor åstadkom m er både i Ö stersjön och i Ö resund , in räknat 
K attegatt och Skagerak.

Jag ve t att m an lokalt och regionalt i kustkom m unerna arbetar in tensiv t på 
att m inska föroren ingarna. D et finns hårda regler för fabriker och värm everk, 
och sn a rt får vi hårdare  krav på vägtrafiken. Varför skulle inte då de flytande 
fabriker som  stora färjor i dag utgör, som  spy r u t m ängder m ed luftförore
ningar, kunna  få krav på sig att begränsa dessa föroreningar? Jag tycker inte att 
det är m er än rimligt. Jag skulle välkom na en  nordisk  överenskom m else som  
syftade till att få bu k t m ed dessa luftföroreningar. Då skulle vi också kunna gå i 
spe tsen  för en internationell lösning av problem et.

M en låt oss inte vän ta  på internationella lösningar! Låt oss ta itu  m ed p ro 
blem en på nord isk t hem m aplan - det tycker jag de är värda.

M iljøm inister Per Stig Møller: Jeg deler som  n æ v n t ganske fru G rethe L und
blads bekym ringer. D erfor har den  danske regering jo også indd raget proble
m atikken i transporthand lingsp lanen  fra maj 1990.

Det, der h a r væ re t det vigtige for os, er, at vi ikke får en udflagning som  
følge af d isse specielle krav; det ville jo ikke hjæ lpe på forureningen på nogen 
m åde. D erfor vil en nordisk  overenskom st også væ re temmelig smal, for også 
de andre  nordiske lande kunne  kom m e ud  for udflagning.

D erfor er de t altså, a t vi sa tser på en in ternational aftale i de organer, jeg 
h a r  næ v n t. M en d er skal da ikke væ re tvivl om, at vi ønsker disse aftaler, og 
kan  vi ikke få dem , må vi selvfølgelig genoverveje problem atikken. M en i første 
om gang er de t her, vi vil satse.

Grethe Lundblad: H err president! Jag vill gärna knyta den  kom m entaren  till 
m inisterns senaste  inlägg, att de t u n d e r den  senaste  tiden h ar funnits exem pel
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på att e tt rederi i ett no rd isk t land inte har velat m inska lu ftföroreningarna d är
för att e tt rederi i ett an n a t land p å  andra  sidan sjön in te velat göra det. D et blir 
en konkurrenssnedv ridn ing  på nord isk t p lan  som  vi borde k unna  kom m a till 
rätta m ed genom  nord iska åtgärder.

Låt oss börja m ed en analys och sedan  försöka få till s tånd  en  nord isk  över
enskom m else! Jag kän n er till nordiska rederier som  är beredda att ganska sn a rt 
förbättra situationen, om  de bara vet att färjor från and ra  rederier som  trafikerar 
sam m a sträcka blir u tsa tta  för sam m a krav.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 42: Fråga till Nordiska ministerrådet angående handikapporganisationernas 
representation i de olika m edicinsk-etiska råden1

Frågan, ställd av Sinikka H urskainen , lyder:
På vilket sä tt fö reträds hand ikapporganisationerna i de olika m edicinsk

etiska råd en  i de nord iska länderna och i arbetet m ed det nordiska sam arbets- 
program m et för bioteknologi?

Socialm inister Ingela Thalén: H err president! De centrala kom m ittéer som  skall 
vara rådgivande och skapa debatt om etiska frågor sam t forskningsetiska kom 
m ittéer är organiserade på olika sä tt i de nordiska länderna.

I D anm ark behand las övergripande etiska frågor inom  vissa avgränsade om 
råd en  av den  biom edicinska forskningen av Etisk råd . H and ikapporganisatio 
nerna är inte rep resen terade i råde t m en kan involveras i rådets arbete. D ess
u tom  finns regionala kom m ittéer sam t en  central vetenskapsetisk  kom m itté som  
behand lar fo rskningspro jek t på m änniskor. H andikapporganisationerna är inte 
rep resen terad e  i dessa kom m ittéer. En u tredn ing  som  tillsattes av den  danske 
sundhe tsm in is tem  h ar em ellertid föreslagit att patientföreningar skall vara re
p resen terade  i kom m ittéerna.

I F inland finns forskningsetiska kom m ittéer vid alla sjukhus. I vissa av dessa 
finns pa tien trep resen tan te r. I m edicinalstyrelsen finns också en etisk kom m itté, 
i vilken sakkunskap  i hand ikappfrågor ingår.

I Island finns ett statligt m edicinskt etiskt råd från 1942. H and ikappade finns 
inte m ed i detta  råd , m en m an överväger en ändring . D essu tom  finns forsk
ningsetiska kom m ittéer vid alla större sjuhus. H andikapporgan isationerna är 
inte rep resen te rad e  i några  av dessa kom ittéer.

I N orge h ar m an avslagit en ansökan  från hand ikapporgan isationerna om 
represen tation  i de regionala forskningsetiska kom m ittéerna sam t i den  natio
nella forskningsetiska kom m ittén för medicin. D en norska regeringen håller nu  
på att in rätta en bioteknologinäm nd, som  skall behand la generella och princi
piella frågor rö rande  bioteknologi - ink luderande etiska frågor - i relation till 
m änniskor, djur, växter och m ikroorganism er. H andikapporganisationerna 
kom m er att vara rep resen terade  i denna rådgivande näm nd.

I Sverige är hand ikapporgan isationerna rep resen terade i sta tens m edicinsk
etiska råd  m en inte i de forskningsetiska kom m ittéer som  finns vid de m edicin
ska fakulteterna.

D et nord iska sam arbetsp rogram m et för bioteknologi om fattar i första hand  
frågor m ed anknytn ing  till industri, jo rdbruk och fiske. D et nordiska u tsko ttet

1 Frågan tryckt s. 2631.
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för etik inom  bioteknologin består av två m edlem m ar från varje land, vilka u t
setts av respektive regering. H andikapporgan isationerna finns inte rep resen te
rade i detta u tskott. U tskottets m edlem m ar h ar em ellertid kom petens inom  en 
rad  om råden  som  är viktiga för att värdera  de ofta kom plexa etiska problem 
ställningar som  bioteknologin för m ed sig.

D et nordiska u tsko ttet för etik kom m er u n d e r 1991 att värdera , om  det efter 
år 1992, då sam arbetsprogram m et för bioteknologi upphör, finns behov av ett 
forum  för diskussion av etiska frågor i relation till bioteknologin och m andatet 
för ett såd an t forum . O m  m inisterrådet beslu tar att verksam heten  p å  detta om 
råde  skall fortsätta, kom m er m an även att överväga represen tation  för hand i
kapporganisationerna. En sådan  represen tation  m åste dock ses i sam band m ed 
vilket m andat ett eventuellt forum  får.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

Grethe Lundblad övertog härefter ledningen  av förhandlingarna.

E 30: Fråga till Norges regering angående föroreningen av Idefjorden1

Frågan, ställd av M arianne Sam uelsson, lyder:
Vid vilken tidpunkt, så snart som  möjligt, kan en ny miljövänlig pappersan - 

läggning installeras i Idefjorden?

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: Æ rede president! Saugbrugsforeningen, 
som  er en norsk  bedrift ved  Iddefjorden, består i dag av to typer p roduksjon 
senheter, en cellulosefabrikk og en papirfabrikk m ed tilhørende m asseanlegg 
for p roduksjon  av trem asse. Cellulosefabrikken er hovedårsaken  til de store 
utslippene til Iddefjorden og eneste  kilde til u tslipp av klororganiske forbindel
ser.

Saugbrugsforen ingen  forbereder stans av cellulosefabrikken denne som 
m eren. Ifølge N orske Skog, som  eier Saugbrugsforeningen, og deres p laner 
skal det bygges en ny  papirfabrikk m ed tilhørende m asseanlegg på Saug
brugsforen ingen  som  skal stå produksjonsk lar som m eren 1993. D et norske Sta
tens forurensningstilsyn arbeider nå m ed en ny utslippstillatelse for den  eksis
terende og den nye papirfabrikken m ed tilhørende m asseanlegg etter ned leg
gelse av cellulosefabrikken.

Marianne Samuelsson: Fru  president! Idefjorden h ar varit något av en följetong 
i N ordiska rådet. Jag är fortfarande inte nöjd m ed svaret. Jag tycker de t är n å
got oklart, bl.a. detta  att m an förbereder ett stopp . Ä r det detsam m a som  att re
geringen n u  h ar sagt att m an fr.o .m . som m aren in te längre får släppa u t n å
gonting från m assafabriken?

O m  det blir en miljövänlig pappersan läggn ing  eller inte i fram tiden fram går 
heller inte av svaret. K om m er m an exem pelvis att kräva nollu tsläpp av klor? 
Idefjorden h ar red an  dött en gång på g ru n d  av brist p å  m iljötänkande. F e t  får 
inte u p p rep as vid u p p fö randet av en nya cellulosafabrik. D et är därför oerhört 
viktigt att satsa på ren  teknik vid den nya fabriken.

1 Frågan tryckt s. 2615.
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Jag vill alltså ha klarlagt om  det blir ett konkret och fast s topp  fr.o .m . som 
m aren  eller om  frågan skall skjutas fram för oss u n d er en  längre period , och jag 
vill få besked  om  de krav  m an tänker ställa p å  en ren  fabrik.

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: Cellulosefabrikken skal altså legges ned
- den  skal s toppes nå til som m eren. D erm ed forsvinner de store u tslippene til 
Iddefjorden av klororganiske forbindelser. De blir borte. Så skal de t altså byg
ges en ny papirfabrikk, som  skal væ re ren, og som  ikke skal p ro d u sere  klor. Og 
vår regjering h ar jo p laner om  å fase helt u t klororganiske forbindelser slik at 
den type u tslipp  blir helt borte i fram tida.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 31: Fråga till Nordiska ministerrådet angående säker arbetsmiljö vid gravidi
tet1

Frågan, ställd av Lilli G yldenkilde, lyder:
H vad  agter m in isterrådet konkret at gøre for at sikre arbejdsm iljøet for de 

gravide? Hvilke p ro d u k ter vil m an "sortliste"? H vornår vil det ske?

A rbejdsm inister Kirkegaard: F ru  præ sident! Som  det frem går af spørgerens be
grundelse  for spørgsm ålet, er der i regi af N ordisk  M inisterråd et p ro jek t i 
gang, hvor tanken  er at kortlæ gge stoffer, som  kan m istæ nkes for at væ re belas
tende for gravides arbejdsm iljø.

Projektets form ål er m ere konkret at påbegynde udarbejdelsen  af en fælles 
nord isk  liste over rep roduk tionsskadende kem iske stoffer, a t udarbe jde doku
m entation  for udvalgte kem iske stoffer og foreslå supp lerende undersøgelser på 
disse stoffer sam t at udvikle et fælles nordisk  testbatteri for yderligere u n d e r
søgelse af kem iske stoffer, som  er m istæ nkt for at væ re rep roduk tionsskadende . 
P rojektet h a r  i d en  ind ledende fase v æ re t koncentreret om  at udarbejde doku 
m entation  for ca. 10 udvalgte stoffer.

I tilslutning hertil h a r  g ru p p en  drøftet retningslinjer for opbygning og in d 
hold  af datablade for de enkelte stoffer, ligesom  m an h ar foretaget en  første 
drøftelse af dokum entationen  for disse.

O m  projektet kan  jeg i øvrigt oplyse, at det først for alvor er kom m et i gang 
i løbet af 1990. A rbejdet m ed pro jek tet fo rtsæ tter i hele 1991 og et stykke ind  i 
1992, hvor de t så er tanken , at de enkelte stoffer skal endeligt indplaceres i for
ho ld  til de forventede nord iske kriterier for rep roduk tionsskadende effekt.

N år dette arbejde er afsluttet, bliver der som  n æ v n t for hvert enkelt stof u d 
arbejdet et egentligt datablad, som  indeho lder relevante op lysninger om  de 
mulige risici for gravide ved at anvende dette stof.

Et konkret svar p å  spørgsm ålet vil således først kunne  gives en gang  i 1992, 
n år p ro jek tet er afsluttet.

Lilli G yldenkilde: Tak fru præ sident! Jeg skal takke arbejdsm inisteren  for sva
ret. Jeg kan  forstå, a t jeg h a r v æ re t for tidligt ude . D et kom m er lidt bag p å  mig, 
for det, vi taler om, er en rekom m andation, der blev ved taget i 1980, så jeg 
drøm te jo ikke om, at jeg var for tidligt ude . M en det h a r jeg så væ ret.

1 Frågan tryckt s. 2616.
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Projektet er n u  sa t i gang, 10 år efter at de t er blevet rekom m anderet, og jeg 
skal ven te indtil 1992 og så v en d e  tilbage til sagen. O g det vil jeg naturligvis 
gøre.

M en jeg vil god t allerede n u  spørge m inisteren - for jeg synes jo trods alt, 
det er vigtigt - om  h an  vil forsikre, a t der ikke udarbejdes sæ rregler, som  er til 
u g u n st for kv inderne og deres m uligheder for arbejde og derm ed for lige
stillingen, m en at de t i stede t for bliver til forbud m od disse kem iske stoffer, 
som  er farlige at arbejde m ed for gravide.

A rbejdsm inister Kirkegaard: F ru  præ sident! Jeg forstår u d m æ rk e t tankegangen  
bag fru Lilli G yldenkildes su pp le rende  spørgsm ål, nem lig det forhold, at hvis 
m an laver nogle m eget, m eget restriktive regler for, h vad  den  gravide må u d 
føre af arbejde, u n d e r hvilke forhold og m ed hvilke stoffer de pågæ ldende må 
arbejde, så løber m an en betydelig  risiko for, at kv inderne kan blive diskrim ine
re t i ansæ tte lsessituationen , og de t er der naturligvis ikke nogen  af os, der øn
sker.

På den  b agg rund  kan jeg forsikre fru Lilli G yldenkilde om, at den  strategi, 
der vil blive taget i anvendelse, ikke vil væ re at få kv inderne væ k fra arbejds
pladsen ; det vil væ re at få arbejdsm iljøproblem erne væ k fra arbejdspladsen.

Lilli G yldenkilde: Tak, fru præ sident! Jeg skal på baggrund  af det, der blev 
svaret h e r til sidst, rose min arbejdsm inister fra D anm ark, som  jeg er m eget til
freds m ed gav dette svar, fordi de t jo også indgår i nogle debatter, vi h a r i 
øjeblikket m ed hensyn  til EG og dansk  arbejdsm iljø. Jeg synes, det ville væ re 
en lykke, hvis vi d é r k u n n e  nå frem  til, at det bliver på bagg rund  af denne be
svarelse, vi arbejder v idere . Så det vil jeg gerne sige tak for.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 32: Fråga till Nordiska ministerrådet angående arbetstid för småbarnsföräl
drar1

Frågan, ställd av Lilli G yldenkilde, lyder:
Hvilke konkrete skrid t agter m in isterrådet at tage i anledning af konklusio

nerne i rappo rten  ”H vad koster et barn  - i tid?" om børnefam iliernes tidsanven
delse i N orden?

A rbejdsm inister K irkegaard: Fru præ sident! R apporten  om børnefam iliernes 
tidsanvendelse er resultatet af et nord isk  projektarbejde, hvor m an h ar sam 
m enstillet og sam m enlignet statistiske oplysninger om  arbejdstidsforhold  og 
tidsanvendelse i børnefam ilier i henholdsv is D anm ark, N orge og Sverige.

N år et sådan t p ro jek t er afsluttet, bliver det efter fast praksis slu trapportere t 
til d en  em bedsm andsgruppe, som  h ar igangsat projektet. D ette vil også ske 
m ed denne rapport, idet D en nordiske kontak tg ruppe for arbejdsliv og arbejds
re t vil drøfte rap p o rten  på sit m øde i april m åned  i år. Jeg går ud  fra, at g ru p 
p en  ved denne lejlighed vil drøfte og overveje, om der er behov for konkret op 
følgning af rappo rten .

1 Frågan tryckt s. 2617.
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Selv om  d er således ikke i dette øjeblik er g rund lag  for at give noget konkret 
svar på spørgsm ålet, vil jeg alligevel gerne på arbejdsm inistrenes vegne frem 
kom m e m ed et p a r  bem æ rkninger.

S ynspunk tet om, at børnefam ilier ønsker nedsa t arbejdstid , h a r flere gange 
væ ret frem m e i de nationale d iskussioner. Fra de nordiske arbejdsm inistres side 
h a r vi i høj g rad  sym pati for sådanne ønsker. M en om vendt m å vi nok  sige, at 
overo rdnede spørgsm ål om arbejdstiden er så tæ t knytte t til arbejdsvilkårene 
generelt, at de nord iske regeringer finder de t m eget vanskeligt at tage konkrete 
fælles initiativer på dette  om råde.

H ertil kom m er, at spørgsm ålet om  arbejdstidens læ ngde i ud strak t g rad  er 
et aftalespørgsm ål i de enkelte nordiske lande og derfor ikke er egnet til rege- 
ringsinitiativer.

M inisterrådets m ulighed for at foretage en opfølgning af de ting, som  h e r  er 
kom m et frem, er efter arbejdsm inistrenes opfattelse derfor beg ræ nse t til a t an 
vende de m etoder, som  også er N ordisk  M inisterråds, nem lig i form  af anbe
falinger, yderligere projektaktiviteter m .v .O m  dette skal gøres, må så bero på 
den  vurdering , som  skal finde sted  på baggrund  af rappo rtens konklusioner.

Som afslutning vil jeg næ vne, at spørgsm ålet om  arbejds- og livsvilkårene 
for de nord iske familier er et tem a, som  ræ kker ud  over arbejdsm inistrenes om 
råde. Jeg kan således oplyse, at der i forbindelse m ed årets session frem læ gges 
et m inisterrådsförslag om  nyt N ordisk  Forum  i 1994, hvor der b land t m ange 
tem aer også forventes at blive e t om  kvinders og m æ nds m uligheder for at 
kom binere familieliv og arbejde.

Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! Jeg skal takke m inisteren for svaret.
Jeg er ikke uenig  i, a t arbejdstiden er et aftalespørgsm ål for arbejdsm arke

dets parter, m en jeg m ener nu  ikke, der skal herske tvivl om, at også de t poli
tiske liv må arbejde m ed problem stillingen om kring sm åbøm sforæ ldrene, som  
m ener, de h ar store problem er m ed tid. D et viser rappo rten  i sin konklusion at 
der overhovedet ikke er tvivl om.

M an siger, at det først og frem m est er arbejdsm arkedets parter, der skal 
tage sig af de t her, og m inisteren siger, at der form entlig vil kom m e nogle anbe
falinger. Jeg k u n n e  god t tæ nke mig at spørge m inisteren, om  h an  allerede n u  
kan sige noget om, hvad  de anbefalinger vil gå på. Kan d e t f.eks. væ re noget i 
retn ing  af, a t m an kan forestille sig en læ ngere barselperiode, nogle flere om- 
sorgsdage? D et er noget af det, der vil give tid, i alt fald flere barseluger.

Jeg ved godt, a t det er lidt voldsom t at spørge m inisteren om  dette, og jeg 
kan da også forstå, a t det kan væ re svæ rt, n å r m an ikke har talt m ed nogen  om  
det, at svare på det. M en jeg er op taget af at høre, om  der overhovedet ikke 
kom m er nogen  opfølgninger af dette, eller om  m an vil lade de t overgå fuld
stæ nd ig  til arbejdsm arkedets parte r at bestem m e fam iliepolitikken i de nordiske 
lande.

A rbejdsm inister Kirkegaard: Fru præ sident! Som  jeg gjorde rede for i m in førs
te besvarelse, er de t jo sådan , a t den rapport, som  spørgeren  tager udg an g s
pu n k t i, skal drøftes i D en nordiske K ontak tgruppe for Arbejdsliv og A rbejdsret 
i april m åned  i år. Og jeg må desvæ rre sige, at jeg ikke er i s tand  til a t besvare 
det konkrete spørgsm ål, før vi h ar haft dette m øde, og før vi h a r haft lejlighed 
til at analysere rappo rten  næ rm ere .

Indtil dette h a r fundet sted, vil der ikke væ re m ulighed for at sige, i hvilken 
retn ing  eventuelle anbefalinger vil gå, m en det er helt sikkert, at den  problem -
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stilling, som  fru Lilli G yldenkilde er op taget af, er arbejdsm inistrene også opta
get af. Så jeg er helt sikker på, at d e t vil kom m e til at foregå u d  fra den  sam m e 
positive linie.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 33: Fråga till Nordiska ministerrådet angående deponering av radioaktivt av
fall under havsbotten via tunnel från land1

Frågan, ställd av Lilli G yldenkilde, lyder:
Vil N ord isk  M inisterråd arbejde for at deponering  af atomaffald u n d e r hav- 

b u n d en  via tunnel fra land eksplicit næ vnes, som  en kilde til havforurening, 
sam t forbydes i den  rev iderede H elsingforskonvention, den rev iderede Paris- 
konvention, sam t i en  eventuel global konvention om  landbaseret havforure
ning?

M iljöm inister Birgitta Dahl: Frågan om  deponering  av radioaktivt avfall u n d er 
havsbo tten  via en tunnel från land h ar u n d e r det senaste åre t aktualiserats 
inom  ram en  för såväl globala som  regionala m arina konventioner. I m inisterrå
dets tidigare svar till M argrete A uken redogjordes för frågans behandling  vid 
de t trettonde konsulativa m ötet i London D um ping C onvention, hösten  1990.

M en frågeställningen h ar också helt nyligen behandlats inom  ram en för den  
regionala konventionen  till skydd  för Ö stersjön, H elsingforskonventionen 
(HELCOM). På de t tolfte m ötet (HELCOM XII), som  hölls i H elsingfors den 19- 
22 februari 1991 hade m ötet att ta ställning till två frågeställningar som  h ar di
rekt anknytn ing  till den  fråga som  Lilli G yldenkilde har ställt till m inisterrådet.

D en första frågan var hu ruv ida  "Sub-seabed" deponering  av avfall skall re
dovisas i H elsingforskonventionen u n d e  en särskild regel eller om  en sådan 
deponering  red an  är täckt av konventionens definition av dum pning .

D en andra  frågeställningen gällde hu ruv ida  ett möjligt u tsläpp  från ett för
var eller and ra  konstruk tioner i berggrunden  u n d er havet m ed direkt anslu t
ning från land bör regleras i en särskild regel i konventionen  som  föroreningar 
från en landbaserad  källa.

D etta m öte hade också att ta ställning till en av G reenpeace International 
fram lagd skrivelse "Disposal of radioaktive w astes into subseabed repositories 
accessed from  la n d ’ . G reenpeace föreslår bl.a. i skrivelsen ett m oratorium  för 
fortsatt uteckling av sådana deponeringsm etoder i avvaktan på att en  u tvärde
ring görs av pågående drift vid befintliga deponier.

HELCOM -m ötet konsta terade att dessa frågeställningar redan  är u n d er d is
kussion i den  arbe tsg rupp  som  tillsatts för revision av konventionen  och u p p 
m anade denna arbe tsg rupp  att fortsätta sina överväganden  i frågan. Revisions- 
g ru p p en  skall enligt sina direktiv presen tera  ett förslag till en rev iderad  kon 
vention före 1991 års u tgång.

D anm ark har bl.a. på HELCOM -m ötet fram fört att rev isionsgruppen  borde 
instrueras att lägga fram  ett förslag som  rör "subseabed" deponering  m ed an
slu tn ing från  land, m en HELCOM -m ötet tog ej ställning till detta förslag.

De nord iska länderna kom m er att d iskutera frågan också i sam band m ed 
revision av P ariskonventionen.

1 Frågan tryckt s. 2618.
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Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! Jeg skal takke for svaret, selv om  jeg faktisk 
m ener, a t jeg ikke fik noget svar. Lad mig derfor gentage spørgsm ålet helt klart: 
Vil N ordisk  M inisterråd  arbejde for en deponering af atom affald u n d e r hav- 
bu n d en  via tunnel fra land, eller vil m an ikke? Jeg skal gøre den  svenske miljø
m inister opm æ rksom  på, at den svenske delegationsleder på konventionsm ødet 
i London i oktober 1990 faktisk udtalte, at Sverige anså denne form  for d epo 
nering  af atom affald for at væ re landbaseret kilde til havforurening.

D en an d en  del af mit spørgsm ål gik på, hvordan  m an vil regulere denne 
form  for deponering . Vil N ord isk  M inisterråd støtte, at denne form  for atom- 
deponering  forbydes?

D en danske miljøminister, som  jeg kan se er til stede, har faktisk ud ta lt i det 
danske Folketing den  19. februar, at denne deponeringsform  burde forhindres, 
og de t er mit indtryk, at de t er dansk  politik. D et er også mit indtryk, at det er 
islandsk politik. Jeg vil god t spørge, om  m an ikke i de t m indste kan stoppe det 
her, indtil m an h ar fået de forskellige ting frem, sådan  at m an i Ø stersøkom - 
m issionen h ar haft m ulighed for at vu rdere  den forsvarlighed, der skal ligge 
bag en beslutn ing om, at m an ikke fortsæ tter denne politik.

Jeg ved, jeg ikke kan spille m inistrene ud  mod h inanden , og de t vil jeg hel
ler ikke gøre, m en jeg vil da ikke und lade at sige, at jeg synes, de t er be tæ n k e
ligt, at vi får sådan  et svar på et om råde som  dette, som  det er livsnødvendigt 
for os h e r i vores om råde, at der bliver gjort noget aktivt ved.

M iljöminister Birgitta Dahl: Jag vill först då rekapitulera vad de nordiska län
derna gem ensam t ansåg i sam band m ed London D um ping C onventions möte 
senast i höstas. En m ycket stor m ajoritet av de kontrak tsslu tande p arte m a  - 
däribland de nord iska länderna - ansåg att ett ’sub-seabed"-förvar m ed anslu t
ning enbart från havet u tgör sådan  dum pning  som  är och skall vara förbjuden. 
Alla de nordiska länderna var också eniga om att ett "sub-seabed”-förvar m ed 
anslu tn ing d irekt från havet inte är att betrakta såsom  en landbaserad källa, 
som  regleras i de avtal som  hand lar om  detta.

A nslutn ing från land är em ellertid inte någonting enkelt. O m  det är fråga 
om någonting  som  ligger d irekt i anslu tn ing till land, är det en landbaserad  
källa. M en Sverige har nyligen sagt nej till förslag från forskare och kärnkrafts- 
företag att arbeta m ed ett koncept, som  hand lar om  långa tunn lar från land u n 
der havet. Vi har sag t att m an inte skall fortsätta m ed att undersöka detta. D et 
accepterar inte vi heller.

Jag vill även säga till Lilli G yldenkilde att det nu  pågår ett m ycket om fat
tande arbete n är det gäller N ordsjöns miljö. D är har vi inte bara sådana an 
läggningar att ta hänsyn  till, u tan  de problem  som  finns i L eningradom rådet, i 
Sillamä och i Kottlajärvi och som  sannolik t är m ycket värre. D et sam lade arbetet 
m ed Ö stersjön kom m er att ge oss möjlighet att ingripa m ot denna typ av p ro 
blem . På sam m a sätt pågår ett arbete när det gäller N ordsjön . N ästa N ordsjö- 
konferens skall handla om  landbaserade källor. D et är m ycket viktigt att vi då 
behand lar detta sam lat.

M inistrarna h ar i dag på ett m inisterm ötet bestäm t efter ett förslag från Sve
rige att vi skall u tarbeta ett gem ensam t initiativ för en konvention - en  sådan 
har vi inte i dag - som  reglerar all han tering  av radioaktivt avfall av olika slag 
från kärnkraftsan läggningar m en också från forskningsreaktorer sam t m edicinsk 
verksam het och industriell verksam het. 113 länder i världen i dag h ar ett sådant 
avfall. På de flesta håll finns inte än tillräckligt bra och ansvarsfull han tering  av 
detta avfall. Ingen internationell konvention reglerar detta, vare sig de t gäller
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transpo rte r eller slutförvar. De nordiska länderna kom m er n u  p å  svensk t initia
tiv att arbeta för att v i skall få en sådan  konvention. Sverige kom m er också i 
maj i år att stå  såsom  värd  och initiativtagare till e tt sym posium  om  en ansvars
full han tering  av m ycket miljöfarligt avfall, radioaktivt eller kem iskt.

D etta m era utförliga svar om  det arbete som  faktiskt pågår och där de no r
diska länderna driver en aktiv linje hoppas jag skall tillfredsställa Lilli G ylden
kilde lite bättre.

Lilli G yldenkilde: Ja, det håber jeg også. Jeg kan høre, der er ting i gang. Mi
n isteren  siger, at der er store problem er ikke m indst m ed L eningradom rådet - 
som  om  jeg også skulle in teressere mig for det, m en det gør jeg også; det in
te resserer vi os også for. M en de t er ikke nok at afvise, at vi selv skal gøre no 
get, fordi der er store problem er fra andre lande.

Vi ved, at F inland i øjeblikket står over for at lave nye deponeringssteder, 
som  er tunneler, de vil bygge. De er u n d er konstruktion , og sam tidig sker der 
det i de nord iske lande, at de n u  vil lave sym posium  og konferencer og arbejde 
p å  en ny  konvention .

Jeg synes, de t er rigtigt at gøre det, m en det det gør ondt, at m an så sam ti
dig må se i øjnene, at m an end  ikke i de nordiske lande b land t m iljøm inistrene 
kan blive enige om, at m an i hvert fald stopper det, et nordisk  land i øjeblikket 
er i fæ rd  m ed at gøre. D et beklager jeg m eget.

Jeg skal takke for det svar, jeg h ar fået her. D er er lidt sprogforbistring i, 
som  jeg skal have kigget nøjere på, før jeg kan gå ind  i nye spørgsm ål på om 
rådet, m en tak for svaret.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 34: Fr&ga till Nordiska ministerrådet om  export av miljöfarligt avfall till län
der utom  Norden1

Frågan, ställd av Lilli G yldenkilde, lyder:
Vil N ordisk  M inisterråd oplyse, hvilke typer miljøfarligt affald eksporteres til 

lande u den  for N orden  og hvordan  det sikres, at affaldet behandles på en m åde 
svarende til eksportlandets miljøkrav?

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: Æ rede president! De typer spesialavfall 
nordiske m yndigheter h a r gitt eksporttillatelse til u tenom  N orden , er i hovedsak  
spillolje, PCB, tjæreavfall, k lorfluorkarboner - såkalt KFK - løsem idler og tung- 
m etallholdig avfall for gjenvinning.

De nordiske land har ikke kom m et like langt m ed hensyn  til å u tarbeide 
nasjonale juridiske regler for avfallseksport. Praksis er allikevel at det ikke gis 
tillatelse til eksport til u-land og andre  land som  ikke har adm inistrativ, juridisk 
og teknisk kom petanse til å behandle avfallet på en forsvarlig måte.

D et er videre en forutsetn ing at de t før eksporttillatelse gis, kan vises til at 
avfallet kom m er til å bli behand le t på en m åte som  fra helse- og m iljøsynspunkt 
oppfyller m inst sam m e krav som  om  avfallet hadde blitt ta tt h ånd  om  i eksport
landet.

1 Frågan tryckt s. 2620.



Femte mötet; social- och miljöutskottets saker 379

De nord iske land  h ar slu ttet seg til Basel-konvensjon om  grenseoverskri
dende tran sp o rt av miljøfarlig avfall. N orge har ratifisert denne avtalen. For 
øvrig er ratifikasjonsprosedyren i gang i de andre  nordiske landene.

Lilli G yldenkilde: Tak fru præ sident! M inisteren siger, at det er p raksis ikke at 
give tilladelse til affaldseksport til lande u d en  for N orden , som  ikke h a r  adm i
nistrativ, juridisk og teknisk kom petence til at behand le affaldet på en forsvarlig 
m åde. Jeg vil gerne spørge m inisteren konkret, om  Polen og Sovjet hø rer til den 
kategori af lande. D er h ar væ re t en betydelig isæ r svensk affaldseksport til Po-

M inisteren  siger også, at der ikke gives eksporttilladelse, hvis m edm indre 
kan vises, at affaldet bliver behand le t på en m åde, som  ud  fra e t su n d h ed s- og 
m iljøsynspunkt opfylder m indst de sam m e krav, som  affaldshåndtering  skal 
leve op til i d e t eksporte rende nordiske land. M inisteren forklarer ikke, hvordan  
de nord iske lande kan sikre sig dette, og det er faktisk det, mit spørgsm ål går 
på. Lad mig derfor stille følgende spørgsm ål: Sverige h a r eksporteret kabelaf
fald til Polen. Er dette  affald blevet b ræ n d t og om sm eltet i åben luft? D et er ofte 
sket i Polen, og erfaringerne fra vestlige lande er, a t en sådan  affaldshåndtering  
fører til sto r fo ruren ing  af det om givende miljø m ed dioxiner og tungm etaller.

Kan m inisteren forvisse os om, at det ikke har væ re t tilfæ ldet ved den 
svenske kabelaffaldseksport til Polen?

M iljöm inister Birgitta Dahl: Fru president! D et har i debatten  förekom m it ett 
pås tående om  att högaktivt avfall skulle ha exporterats till Polen. D et h a r  inte 
givits tillstånd till någon  sådan  export, och om  en sådan  har förekom m it är det 
en krim inell hand ling . D et pågår nu  polisu tredning om  detta.

Jag h ar också d isku terat denna fråga m ed den polske m iljöm inistern, som  på 
m otsvarande sä tt täp p er till kryphål på detta om råde i Polen. Jag understryker 
m ed sto rt allvar att det icke har givits och icke kom m er att ges tillstånd till n å 
gon export av detta slag. Jag hoppas också att polisu tredningen  skall visa att 
det inte heller h a r förekom m it någon krim inell verksam het på detta om råde, 
m en u tredn ingen  är ännu  icke färdig.

Sverige h a r för övrigt förra året skärp t lagstiftningen vad gäller export. Vår 
huvudregel är naturligtvis att vi själva skall ta h an d  om vårt avfall. D et krävs 
tillstånd för export för alla, även för SAKAB, och för detta förutsätts en h an te 
ring som  är m inst lika bra som  den  som  skulle ha förekom m it i Sverige. D et 
svenska natu rvårdsverket är också ålagt att kontrollera att m an följer villkoren.

Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! Jeg er glad for de oplysninger, jeg h e r fik - og 
jeg går ud  fra, det er rigtigt, når m inisteren stå r og siger det, naturligvis - m en 
så bliver jeg nø d t til at føje et spørgsm ål til: Hvis der virkelig er tale om  en kri
minel handling, idet både den polske m inister og den svenske m inister siger, at 
d er ikke er givet tilsagn om  eksportm ulighed for dette, vil de t så fra svensk side 
blive und ersø g t og eventuelt anm eldt, at der er foregået noget krim inelt, eller 
vil m an lade sagen ligge?

Sagen er alt for alvorlig til at lade ligge; den viser jo, at vi åbenbart kan lave 
lige så gode forhold, vi vil på det her om råde, m en de overtræ des. Og så må 
nogle jo gå ind og tage h ånd  om det.

Så mit spørgsm ål er: Jeg går ud  fra, at det er rigtigt - jeg h ar ikke h ø rt svaret 
før, m en de t må væ re rigtigt, når m inisteren siger det; vil der så blive sk redet til 
handling fra svensk side?
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M iljöminister Birgitta Dahl: Fru president! Som  jag näm nde i m in förra replik 
pågår de t en po lisu tredning . K om m er m an fram  till att ett b ro tt begåtts, skall 
saken naturligtvis föras v idare. S traffet för allvarliga m iljöbrott h ar u n d e r senare 
tid skärp ts i Sverige. Vad som  kan kom m a i fråga i detta fall varken  kan eller 
får jag uttala mig om  - vi h a r den  regeln  - m en m an kan döm as till fängelse u p p  
till två år för allvarliga miljöbrott. Vad som  här kan bli aktuellt om  m an kom m er 
fram  till att det är fråga om  en krim inell handling kan jag inte gå in på, m en 
den  rättsliga processen  är redan  i gång  i och m ed polisu tredningen .

Lilli G yldenkilde: D et skal også blive kort. M inisteren sagde selv, at hvis dette 
var foregået, så v ar det en  krim inel handling, og n u  kan jeg forstå, der er en 
politim æ ssig undersøgelse af det. M en jeg spørger: Vil der blive lagt sag an, vil 
der blive rejst erstatn ingskrav, og hvo rdan  vil m an få u d red e t de t ersta tn ings
krav, hvis m an virkelig har overtråd t i så sto r stil, som  jeg m ener der h er er tale 
om?

Jeg vil gerne ud trykke mig velvilligt over for m inisteren, fordi de t jo er en 
frygtelig sag, det her; derfor skal jeg ikke bore yderligere i det. Jeg synes dog, 
der ligesom  blev ho ld t lidt igen i anden  om gang, m en hvis jeg henho lder mig til 
det første svar, så er der altså tale om  en krim inel sag, der i øjeblikket efter
forskes, og der vil blive taget initiativer til at få spørgsm ålet afklaret og få rejst 
erstatn ingskrav på om rådet.

H vis ikke det er følgen af alt det, vi går og laver på disse om råder, så ... ja, 
så vil jeg ikke kom m entere m ere.

M iljøvernm inister Thorbjørn Berntsen: Æ rede president! Jeg tror at det poli
tiske budskapet i denne saken må væ re absolutt klart. Jeg kan ikke tenke meg 
at de t er noen  nordisk  regjering som  ikke vil ha en politikk som  går u t på at 
m an ikke skal eksportere giftig avfall til andre  land. D et er um oralsk, og det er 
selvfølgelig ingen nordisk  regjering som  helt bevisst tar sikte på å drive en sånn  
politikk.

Så m angler vi da altså kanskje juridiske, tekniske og adm inistrative virke
m idler i dag til å gardere oss 100 pst. Jeg har i min korte tid som  m iljøvernm i
n ister blitt forelagt to saker fra privatbedrifter som  ønsket å eksportere giftig av
fall til and re  land. D en  ene avslo jeg - jeg m ente vi kunne behandle den  saken 
bedre selv. D en andre  gav jeg tillatelse til etter å ha kontrollert at det på det 
stedet det skulle eksporteres til, var tilfredsstillende forhold - bedre enn  de vi 
har selv.

M en budskapet, politikken er altså klar: Vi skal ikke eksportere vår gift til 
andre, og i sæ rdeleshe t ikke til land som  overhodet ikke er i stand  til å be
handle den . Så får vi bare sette oss i stand  til å greie den jobben - og der h ar vi 
kanskje litt å gjøre. M en vi er iallfall enige, det tror jeg.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 49: Fråga till Nordiska ministerrådet angående de globala klimatförhand
lingarna1

F rågan, ställd av D orte B ennedsen, lyder:

1 Frågan tryckt s. 2638.
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Vil de nord iske lande i INC forhandlingerne koord ineret arbejde for v e rd en 
so m sp æ n d en d e  reduk tioner af kuldioxidudslip  i tråd  m ed de anbefalinger, som  
er frem lagt i ek spertrappo rterne  fra IPCC og den  videnskabelige/tekniske sam 
ling p å  den  A nden  V erdens K lim akonference?

M iljøm inister Jiilíus Sólnes: F ru  president! De nordiska länderna  h ar sedan  
länge betrak ta t de k lim atförändrinar som  de s.k . väx thusgaserna ger u p p h o v  till 
som  ett allvarligt ho t. Vi anser också att m an m åste skrida till å tgärder redan  n u  
trots att ett fullständigt bevism aterial om  väx thusgasernas effekter och klim at
förändringarnas konsekvenser än n u  inte föreligger.

U tsläppen  av alla väx thusgaser bör begränsas. De delar av n a tu re n  som  
förm år att b inda koldioxid, t.ex. skogen bör skyddas särskilt.

D essa om ständ igheter h ar varit b akg runden  till den  nord iska handlingsp la
nen  för luftvård  som  godkändes år 1990. H and lingsp lanens m ålsättning är att 
b egränsa  u ts läp p en  av alla väx thusgaser.

Vid beg ränsn ingen  av u tsläpp  av väx thusgaser h ar u tsläppen  av koldioxid 
företräde, eftersom  koldioxiden är den  viktigaste av väx thusgaserna. D e n o r
diska länderna  h ar i hand lingsp lanen  m ot luftföroreningar förbundit sig att ar
beta för en stabilisering av koldioxidutsläppen så sn a rt som  möjligt för att där
efter reducera dem  före år 2000.

B egränsn ingen  skall dock om fatta även alla andra  väsentliga växthusgaser 
som  in te regleras av M ontrealprotokollet, eftersom  koldioxiden endast svarar 
för ungefär hälften av den  befarade tem peraturökningen .

M an h ar red an  gjort betydelsefulla fram steg internationellt i reduk tionen  av 
u tsläppen  av en  g ru p p  av de viktigaste väx thusgaserna, näm ligen klorfluorkol- 
karboner. D et är viktigt såväl för skydd  av de t stratosfäriska ozonskiktet som  
för att stävja växthuseffekten  att fortsätta m ed arbetet för att snabbt begränsa 
och stoppa u ts läppen  av dessa föroreningar.

De nord iska länderna vill em ellertid inte koppla sam m an förhandlingarna 
om  k lorfluorkarbonem a m ed de u nderhand lingar som  förs om  växthuseffekten. 
De nord iska länderna har sam arbetat så nära som  möjligt u n d e r hela den 
internationella d iskussion som  förts om  klim atförändringarna. L änderna har 
gjort u p p  gem ensam m a förslag och u n d erstö tt varand ras förslag. M an h ar så
ledes i en  enad  fron t försökt att påverka de länder som  h ar varit tveksam m a el
ler ovilliga att förbinda sig till konkreta åtgärder för att m inska u tsläppen  av 
växthusgaser.

De nord iska länderna har både gem ensam t och som  enskilda länder i alla 
förhandlingar varit aktiva i sin strävan  att begränsa koldioxidutsläppen. De 
nordiska länderna har deltagit aktivt i IPCCs arbete och stö tt m ålsättn ingarna i 
dess rappo rt. De nord iska länderna arbetade också aktivt för att godkänna en 
förhållandevis konkret m in isterkom m ittérapport vid världens and ra  klim atkon
ferens.

I detta sam m anhang  fram förde de nordiska länderna också sina egna mål
sättn ingar för m inskningen av u tsläppen . N är förhandlingarna om  en klim at
konvention fastställs inom  IMC är det viktigt att de västeuropeiska länder som  
hittills h ar varit den  m est progressiva g ru p p en  koord inerar sina insatser så 
långt som  möjligt.

D et närm are sam arbete mellan Efta och EG som  etablerades på ett EG -E fta- 
m inisterm öte i novem ber 1990 erb juder nya m öjligheter till e tt sam arbete m ot 
klim atförändringar. M iljöm inistrarna i de berörda länderna kom  överens om  att 
u tarbeta en gem ensam  E G -Efta-hållning. M iljöm inistrarna beslöt v idare att vid
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nästa  m öte m ellan sen ior officials, som  äger ru m  nästa  vecka i Salzburg, skall 
en  såd an  koord inering  behand las. Enligt de nord iska regeringarnas uppfattn ing  
är de t möjligt att u p p n å  resu lta t av global betydelse en d ast om  alla länder i 
världen  kan  acceptera en  gem ensam  m ålsättning.

Dorte Bennedsen: F ru  præ sident! Jeg vil gerne takke m inister Júlíus Sólnes og 
derm ed  m in isterrådet for de t svar, jeg h a r fået her, og ikke m indst for beslu t
n ingen  om, at m ålsæ tn ingen  skal væ re stabilisering snarest og derefter red u k 
tion før år 2000. Jeg finder, d e t er tilfredsstillende, m en jeg vil i d en  forbindelse 
gerne høre, om  d en  danske regering  også er enig i denne m ålsæ tning.

Jeg skal også takke for, a t m an  aktivt arbejdede for en  forholdsvis konkret 
m ålsæ tn ing  ved  d en  2. verdensklim akonference. Jeg vil god t høre, om  m inis
teren  er enig i, a t selve de resultater, der blev opnået på den  2. verdensklim a
konference, ikke var konkrete nok, og at de t m åske frem  for alt er nødvend ig t 
at læ gge p res  på USA for a t få en am erikansk reduk tion  af kuldioxid.

Til sidst vil jeg g o d t have et svar fra m inisteren, som  jeg synes jeg m ang
lede, og jeg vil derfor gen tage m it spørgsm ål, som  var, om  m an i N C -forhand- 
lingerne vil følge de anbefalinger, som  er kom m et både fra EPCC-rapporten og i 
ekspertrappo rten  fra den  2. verdensklim akonference.

M iljøm inister Júlfus Sölnes: F ru  præ sident! Jeg tror, at der u n d e r den  2. ver
denskonference om  klim aspørgsm ål i G enéve i novem ber sidste år blev taget 
store sk rid t frem ad p å  vejen  hen im od løsning af det enorm e problem , som  det 
er at få kontro l over d rivhusgasserne, dvs. a t få ivæ rksat den  kontro l m ed 
em issionerne, som  m an ønsker.

De nord iske lande h ar allerede lavet en handlingsp lan  for, hvorledes de selv 
kan få form indsket udslippene af både kuldioxid og andre  drivhusgasser, og jeg 
tror, a t de nord iske lande p å  de internationale konferencer, som  vi i fæ llesskab 
h ar deltaget i, h ar v æ re t i fron t m ed en ræ kke andre  vesteuropæ iske lande og 
også lande inden  for O ECD -om rådet m ed hensyn  til a t tilskynde f.eks. både 
USA og de øvrige store industrilande til a t kom m e m ed i dette store arbejde.

Selvfølgelig skal vi også tæ nke p å  a t gøre vores egen have ren , og dér tror 
jeg, alle de nord iske lande er god t i gang  m ed at ivæ rksæ tte  deres egne h a n d 
lingsplaner for at reducere de em issioner af d rivhusgasser, der er tale om, gans
ke betydeligt.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 62: Fråga till Sveriges regering om  lönsam t nyttjande av havets däggdjur1

Frågan, ställd av A nfinn Kallsberg, lyder:
H vad  er g ru n d en  til, a t Sverige ikke vil deltage i en diskussion om  spørgs

mål, der v ed rø rer den  bæ rekraftige udny tte lse af havets pattedyr sam t den  
useriøse behandling , dette spørgsm ål får i visse internationale konferencer og 
kom m issioner?

M iljöm inister Birgitta Dahl: Fru president! N är det gäller u tny ttjandet av de le
vande förnyelsebara na tu rresu rse rn a  är den  svenska regeringens g rund läg
gande hållning den att detta skall ske på ett uthålligt sä tt som  inte äventyrar

1 Frågan tryckt s. 2654.
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dessa resu rsers fortbestånd . D etta är i linje m ed den  av FNs m iljöprogram  och 
N atu rvårdsun ionen  an tagna strategin för na tu rvård  liksom  m ed d en  s.k. 
B rundtlandkom m issionens slutsatser.

Sverige deltar aktivt in ternationella valfångstkom m issionens arbete och har 
sam m a inställning n ä r  de t gäller havslevande däggd ju r och valfångst som  när 
det gäller and ra  förnyelsebara na tu rresu rse r. Läget för olika valbestånd m åste 
betrak tas var för sig på basis av vetenskapliga undersökn ingar. E ndast om  det 
på ett övertygande sätt kan visas att läget för ett v isst bestånd  är betryggande, 
kan Sverige acceptera viss begränsad  beskattn ing.

D et är angeläget för Sverige att aktivt delta i det nordiska sam arbetet n ä r det 
gäller valfångst likaväl som  i andra  frågor. Sverige vill föra en öppen  diskussion 
om  den  nyss näm nda principens tilläm pning när de t gäller havslevande dägg
d jur. Sveriges rep resen tan ter har därför aktivt deltagit i de nordiska sam råd 
som  regelbundet förekom m er inför Internationella valfångstkom m issionens m ö
ten.

Kallsberg: F ru  præ sident! Jeg takker for m iljøm inister Birgitta D ahls svar.
D et er opm un trende, at den  svenske m inister tager ansvaret for, hvad  alle 

offentligt ud ta ler i d isse spørgsm ål. Vi væ rd sæ tter den  klare erklæ ring om, at 
princippet om  bæ redygtig  udnytte lse  også gæ lder arter, som  Sverige ikke har 
udny tte lsesin teresser i, i dette tilfælde hvaler og sæ ler.

Jeg no terer mig endvidere, at Sverige ligesom  tidligere vil lade sig rep ræ sen 
tere på de t årlige m øde mellem  de nordiske IW C -repræ sentanter.

M en mit egentlige hovedæ rinde blev dog ikke besvaret, nem lig hvorfor mi
nisteren  ikke vil m øde op til et m øde m ed m inistrene fra andre  nordiske lande, 
for hvilke hvalspørgsm ålet er af største betydning . D er er et behov for på højt 
politisk n iveau  i N o rd en  at diskutere de problem er, den praktiske anvendelse af 
princippet om  bæ redygtig  udnytte lse  har ført til i D en Internationale H val
fangstkom m ission, og som  h ar ført til, at bl.a. Sverige har deltaget i og støttet 
en u anstæ nd ig  behandling  af de andre  nordiske lande.

M iljöm inister Birgitta Dahl: Fru president! Frågeställaren anförde n u  a tt Sverige 
skulle ha a w is a t att delta i överläggningar. Jag förm odar att han  då syftar på ett 
m öte som  var föreslaget till den  8 februari i år i K öpenham n. D et var vid sidan 
av den  ordinarie förberedelseprocessen, och det fanns ingen dagordning . Kal
lelsen kom  m ed m ycket kort varsel. D et var i och för sig av tidsskäl omöjligt för 
mig delta, m en de t var också omöjligt att få reda på dagordn ingen  och äm nena 
för d iskussionen, och d e t var alltså vid sidan av den  vanliga processen.

D et kom m er nu  att hållas ett m öte m ed IWC i Island i maj. D et kom m er på 
sedvanlig t sä tt ungefär en m ånad  i förväg att o rdnas m ed ett nord isk t sam råd. 
D et kom m er också något senare, kanske bara någon vecka före kom issionens 
möte, att föreligga en vetenskaplig  rappo rt som  underlag  för de d iskussioner 
som  då skall föras. Självfallet kom m er Sverige att delta i detta m ed ett rejält u n 
derlag, en ordentlig  dagordning  osv.

K allsberg: Fru præ sident! Jeg vil gerne takke for det tilsagn, som  vi her fik. Jeg 
synes, at dette  spørgsm ål for nogle af de nordiske lande har så stor betydning, 
at de t i forbindelse m ed en session som  denne vil væ re et naturlig t om råde at 
tage op til d iskussion . Fra fæ røsk side vil jeg sige, at vi er klar, hvor de t skal 
væ re, n å r d e t skal væ re.
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D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 67: Fråga till Sveriges och Danmarks regeringar angående prövning enligt 
m iljökonventionen av broförbindelse m ellan Danmark och Sverige1

Frågan, ställd av G u n n ar Björk, lyder:
H ar den p lanerade bron över Ö resund  mellan Sverige och D anm ark prövats 

enligt den  nord iska m iljökonventionen, sam t vilka åtgärder h a r vidtagits för att 
m inska en negativ påverkan  på Ö stersjöns miljö?

M iljøm inister Per Stig Møller: F ru  præ sident! D en nordiske m iljøkonvention 
om fatter ikke projekter, som  er om fattet af særlig overenskom st m ellem to eller 
flere kon traherende  parter, som  i de t foreliggende tilfælde. P rojektet er blevet 
og vil fortsat blive m iljøvurderet i overensstem m else m ed de nationale lovgiv
n inger.

Ø resundsforb indelsen  skal naturligvis udføres i overensstem m else m ed de 
to landes internationale forpligtelser. Jeg skal desuden  henvise til svar på 
spørgsm ål E 29, afgivet af trafikm inister Kaj Ikast. H an  redegjorde for, a t N or
disk M inisterråd  ikke v u rd ere r denne sag.

Björk: F ru  president! Jag vill tacka för svaret. Skälet till min fråga om  prövning 
av det nordiska brobygget enligt den  nordiska m iljökonventionen var att en fast 
förbindelse D anm ark-Sverige inte skulle få påverka de hydrografiska och bio
logiska förhållandena i Ö stersjön. Forskare h ar ändock konsta tera t att en bro 
skulle m inska saltflödet, vilket skulle kunna  leda till en sänk t m edelsalthalt i Ö s
tersjön. M an har också hävda t att d e t skulle kunna innebära en  ökad press för 
m ånga m arina arter som  n u  lever på överlevnadsgränsen . Till en bro hö r n a 
turligtvis också luftföroreningar, som  spelar in i detta sam m anhang.

Per Stig M øller svarar n u  att p rojekt som  innefattar två länder inte skall om 
fattas av m iljökonventionen, om m an är överens om  detta. Jag tycker att det var 
e tt in tressan t svar.

För det första erkänner m inistern därm ed indirekt att b ron  innebär miljö- 
skadlig verksam het enligt artikel 1 i m iljökonventionen. D et tycker jag är in
tressan t i sig. För de t andra  m enar m ånga att effekterna är så stora att de p å 
verkar den  m arina miljön i hela Ö stersjön. D ärigenom  är det u p p en b a rt en 
angelägenhet för ytterligare m edlem m ar av N ordiska rådet. Både A land och 
F inland torde beröras av detta. Ä ven om  Å land inte har undertecknat m iljökon
ventionen, får d en n a  fråga naturligtvis effekter för hela Ö stersjöns m arina miljö.

Jag anser m ot denna bakgrund  att svaret till viss del är inkorrekt. M an kan 
inte bara åberopa artikel 1, eftersom  jag anser att även F inland borde ha skrivit 
på överenskom m elsen. D en borde ha prövats enligt m iljökonventionen.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 68: Fråga till Nordiska ministerrådet angående transport av använt kärn
bränsle2

Frågan, ställd av H jörleifur G uttorm sson, lyder:

1 Frågan tryckt s. 2660.
2 Frågan tryckt s. 2661.
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Vil N ord isk  M inisterråd  arbejde for:
1. a t der straks vedtages internationale regler, som  forbyder al tran sp o rt af 

b ru g t a tom bræ ndsel u d en  m ed specielt byggede fartøjer (purpose built ships) 
sam t

2. at stø tte E uropaparlam entets krav om, at al tran sp o rt af b rug t atom - 
b ræ ndse l m ellem  lande bliver fo rbud t ved  internationale overenskom ster?

M iljöm inister Birgitta Dahl: Fru president! F rågan om  internationell reglering av 
tran sp o rt av använ t kärnbränsle  är reglerad  genom  IAEA, som  h ar u tfärdat de 
g rund läggande rekom m endationerna rö rande  säkerhet och strålskydd och 
tran sp o rt av radioaktiv t m aterial. D essa rekom m endationer h a r sederm era  u t
g jort g ru n d en  för såväl in ternationell lagstiftning som  internationella överens
kom m elser.

V idare h ar det p å  u p p d rag  de nordiska energim inistrarna u tarbetats rap p o r
ter om  dels tran sp o rte r av radioaktiv t avfall i N orden , dels h u r radioaktiv t avfall 
skall tas om  h an d  i D anm ark, N orge, F inland och Sverige. Energim inistrarna 
godkände dessa rap p o rter så sen t som  i februari i år.

Inom  ram en  för FN s sjöfartsorganisation IM O arbetas också p å  u tform ning 
av regler för konstruk tion  av skepp  som  kan transporte ra  radioaktivt avfall.

Jag h a r  också tidigare i år i e tt skriftligt svar till H jörleifur G uttorm sson  läm 
n a t en n ogg rann  redogörelse för de regler som  gäller för transpo rt av radioak
tivt avfall och h u r  detta  regleras i in ternationella och bilaterala överenskom m el
ser. D e nord iska ländernas överenskom m elser är baserade på IAEAs rekom 
m endationer och uppfyller m ycket hög t ställda krav  på säkerhet vid tran sp o rt 
av radioaktiv t material.

Vi vill också sträva efter ett sam nord isk t agerande i frågor rö rande utveck
ling och ändring  av internationella transportbestäm m elser för att understöd ja  
s trävanden  för harm onisering  och standard isering  av p rocedurer och dokum ent 
som  erfordras inom  transportsäkerhetsom rådet.

Som  svar p å  den  and ra  frågan kan jag m eddela att säkerhetsm in istrarna re 
dan  h ar d isku terat behovet av en internationell reglering n är de t gäller h an te 
ring av använ t kärnbränsle och radioaktivt avfall. D enna fråga kom m er att d is
ku teras ytterligare inom  m inisterrådet. D etta h a r jag redan  tidigare redovisat i 
replik i sam band  m ed ett anna t svar h ä r i kväll.

Hjörleifur Guttormsson: Fru  præ sident! Jeg vil takke m inister Birgitta D ahl for 
svaret, som  kan anses for godt, så langt det ræ kker. M en jeg synes, det ræ kker 
ganske kort.

I  beg runde lsen  til d e t første p u n k t i m it spørgsm ål henvises til to opsig ts
væ kkende tilfæ lde om  tran sp o rt af b rug t atom bræ ndsel lande imellem i den 
sidste m åned . D et h ed d e r sig, at disse transpo rte r er i overensstem m else m ed 
D et In ternationale A tom energiagenturs regler, m en de t er åbenbart ganske dår
lige regler.

M it spørgsm ål var, om  m inisterrådet vil arbejde for, at der straks vedtages 
in ternationale regler, som  forbyder al tran sp o rt af b rug t atom bræ ndsel u n d ta 
gen m ed specielt byggede fartøjer. D ette spørgsm ål besvares ikke af m in isterrå
det. D e henv iser bl.a. til rap p o rte r fra de nordiske energim inistre, som  disse - 
ikke m iljøm inistrene - h a r  ved taget. M en der siges in tet om  indho lde t i disse 
rap p o rter. H vorfor er de nord iske m iljøministre ikke m ere am bitiøse, en d  det 
frem går af d isse svar?

13 -  10-0450 N ord iska  rådet
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På det ande t p u n k t i m it spørgsm ål findes der heller in te t svar fra m inister
råde t. E uropa-Parlam entet h a r truffet en  entydig og klar beslu tn ing  sidste ef
te rår om  tran sp o rt af a tom bræ ndsel, m en de nordiske m iljøministre synes at 
nøjes m ed at diskutere spørgsm ålene. Jeg havde forventet nogen  substans fra 
de ansvarlige nord iske miljøministre på de punk ter.

M iljöm inister Birgitta Dahl: F ru  president! Låt mig först säga att de exem pel 
som  läm nas i frågan är h å rresande  exem pel på h u r  det självfallet inte skall få gå 
till.

Jag vill v idare säga att d e t inte är svårt för mig som  svensk m inister att säga 
att m an m åste kräva specialfartyg, för de t gör vi i Sverige, där detta är en abso
lu t fö ru tsättn ing  för d en n a  typ av transporte r. D et sker enligt den  m ycket 
stränga lagstiftning som  vi h a r  på detta  om råde.

M inistrarna nö jer sig in te heller m ed att diskutera, u tan  vi har, som  jag 
n äm n t tidigare i kväll, på svensk t initiativ beslu tat att arbeta för en  in ternationell 
konvention, där de t ställs y tte rst stränga krav både på transporter och p å  slu t
ligt om händertagande. En första början  gjordes av IAEA i höstas, n ä r  m an an
tog en  rekom m endation, som  vi vill göra jurid iskt b indande och som  ställer 
m ycket h ård a  krav  på både avsändaren  och m ottagaren av sådana h är trans
porter.

D etta är alltså vad  vi kom m er att arbeta m ed. A nsvarsfördelningen i de olika 
regeringarna i N orden  är dock olika. Jag h ar som  miljöm inister också ansvar för 
kärnsäkerhet och strålskydd, m en så är det inte i alla regeringar. Vi ska se till 
a tt vi får en  han tering  som  gör de t möjligt att arbeta vidare på detta nordiska 
initiativ. Jag kan försäkra att am bitionsnivån hos m iljöm inistrarna är m ycket hög 
liksom i de regeringar som  vi rep resen terar.

Hjörleifur Guttormsson: Fru præ sident! Jeg takker for det opfølgende svar fra 
m inisteren. Jeg ved jo, a t Sverige h ar et specielt skib til transpo rt af b rugt 
atom bræ ndsel. H vorfor kan de nordiske m inistre ikke stå sam m en om  at kræ ve, 
at der bliver en in ternational regel?

Jeg forstår, at de nordiske m inistre n u  vil tage denne sag op og kræ ve en  in
ternational konvention. Jeg har lyttet til de svar, som  kom  h er på andre  spørgs
mål, E 33, og et senere spørgsm ål, E 34, og jeg var glad for dem  efter at have 
fået det forholdsvis m agre svar på m it spørgsm ål. N år m an læ gger disse svar 
sam m en, så bliver m an lidt m ere optim istisk m ed hensyn  til, at de nordiske mi
nistre vil stå  sam m en om  et stæ rkere krav på dette om råde.

Jeg vil forstå d e t sådan  af den  erklæ ring, som  den norske miljøminister gav 
her i an ledning  af spørgsm ål E 34, at de nordiske lande m ener, at b ru g t rad io
aktivt m ateriale er et miljøfarligt affald.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

D 1991/18/1980/s: M eddelande om  rekommendation nr 18/1980 angående ar
betsmiljörisker i samband med graviditet; D 1991/25/1983/s: M eddelande om  
rekom m endation nr 25/1983 angående samarbetsprojekt för små och mindre 
kända grupper av funktionshämmade; D 1991/23/1985/s: M eddelande om  re
komm endation nr 23/1985 angående handlingsplan mot narkotika;
D 1991/9/1986/s: M eddelande om  rekom mendation nr 9/1986 angående
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gem ensam  arbetsmarknad för fria näringsidkare; D 1991/10/1986/s:
M eddelande om  rekom mendation nr 10/1986 om nordbors rättigheter; D  
1991/22/1987: M eddelande om  rekomm endation nr 22/1987 angående 
stödordning för handikapporganistaionem as nordiska samarbete; D 
1991/11/1988/s: M eddelande om  rekom m endation nr 11/1988 angående rökfria 
miljöer; D 1991/12/1988/s: M eddelande om  rekommendation nr 12/1988 
angående internationella restriktioner mot tobakskonsumtion; D  1991/22/1988: 
M eddelande om  rekom m endation nr 22/1988 angående årlig lägesrapport om  
miljöpolitik; D 1991/47/1988/s: M eddelande om rekommendation nr 47/1988 
angående internationell miljöpolitik; D 1991/36/1989/s: M eddelande om  
rekom m endation nr 36/1989 angående plan för förstärkta insatser mot 
reumatiska sjukdomar i Norden (punkt 1); D 1991/38/1989: M eddelande om  
rekom m endation nr 38/1989 angående nordiskt miljö- och biologiår 1990; D  
1991/16/1990/8: M eddelande om  rekom m endation nr 16/1990 angående 
handlingsplan mot havsförorening; D 1991/17/1990/s: M eddelande om  
rekom m endation nr 17/1990 angående handlingsplan mot luftförorening; D 
1991/19/1990/s: M eddelande om rekommendation nr 19/1990 angående hand
lingsprogram  för renare teknologi, avfall och återanvändning; D 
1991/23/1990/s: M eddelande om  rekommendation nr 23/1990 angående in
ternationellt samarbete om  oljeskador; D  1991/25/1990/s: M eddelande om  re
komm endation nr 25/1990 angående samarbetsprogram för en bättre arbets
miljö i Norden

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang .

Social-och m iljöutskottet hade föreslagit, att N ord iska råd e t lägger m eddelan
dena till hand lingarna och anse spörsm ålen för rådets del slu tbehandlade.

U tskottets förslag bifölls.

Allmän sakdebatt om  kulturutskottets saker

J. K. Hansen (kulturutskottets talesm an): F ru  præ sident! Jeg skal på kort tid h er 
forsøge at læ gge op til en almindelig debat om  kulturen  i N orden .

D et er vel ikke nogen  ny sandhed , at vi befinder os i et foranderligt Europa, 
hvor ingen  rigtig ved , hvo rdan  de t kom m er til at se ud .

Vi i d e t nord iske sam arbejde stå r også over for en uklar problem stilling, når 
de t drejer sig om  kultursam arbejdets frem tid: Alt kan ske; forhold vi troede var 
stabile, falder pludselig  sam m en, og ingen ved, hvo rdan  tingene vil udvikle sig.

H vorfor tager jeg n u  det op? Jo, fordi jeg finder, det er vigtigt at m arkeds
føre det nord iske ku ltursam arbejde i den  nu v æ ren d e  situation.

M ange frem hæ ver, 3t det nordiske kultursam arbejde p å  læ ngere sigt bliver 
ganske vigtigt i det frem tidige reg ionernes E uropa. M en hvorfor skal vi vente 
på det, n å r det m åske aldrig bliver vigtigere end  n u  at væ rne om  sam arbejdet? 
K ulturudvalget finder, det er vigtigere end  nogen  sinde at væ rne om  den  no r
diske ku ltu rarv  og kultu riden tite t og sam tidig føre ideen  om  den  nord iske kul
tu rm odel u d  i vor om verden.

Vi m å nem lig ikke glem m e, at vi no rdboer faktisk har gam le rød d er i det 
øvrige E uropa - i tidens løb h ar vore landsm æ nd frit k u n n e t bevæ ge sig dér og
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stu d ere  ved  de traditionsrige skoler. M an kan form ode, at dele af den  nordiske 
ku ltu r herved  er blevet tilført v æ rte rne  af d isse nordiske rep ræ sen tan ter.

D et er udvalgets opfattelse, a t m in isterrådet klart bu rd e  erklæ re ku ltu rom rå
d e t som  d et største p rioriteringsom råde i d e t nordiske sam arbejde frem over. 
K ulturudvalget m ener, a t fo rudsæ tn ingerne for d e t nordiske ku ltursam arbejde 
kan  æ ndres , så sn a rt flere af de and re  nord iske lande søger om  m edlem skab i 
De E uropæ iske Fæ llesskaber.

U dvalget h a r sa t sig ind  i ku ltursam arbejdet in d en  for EF, og vi konstaterer, 
a t ku ltu rom rådet ind tager en  særstilling, n å r  det drejer sig om  R om traktaten, og 
De E uropæ iske Fæ llesskaber m ed deres økonom iske prioriteringer kan  udgøre 
en  fare og en  udfordring  for sm å landes ku ltu rer. De sm å lande h ar et berettiget 
krav p å  at k u n n e  tilgodese deres kulturelle sæ rpræ g , sprog m .m . Sam tidig kan 
et europæ isk  kultu rsam arbejde give de sm å lande tilgang til en  rigere ku lturel 
m angfoldighed.

U dvalget frem hæ ver derfor, a t N orden  bør tage initiativer for at få sam ar
bejdet i E uropa til i stigende om fang at bevæ ge sig m od kulturel m angfoldig
hed , kunstnerisk  ytringsfrihed, oplysning og dem okrati. U dvalget vil for sit 
vedkom m ende prioritere dette  arbejde i den  kom m ende tid  og henstiller til 
N ord isk  M inisterråd  også at gøre det.

U dvalget h a r til hensig t at indlede et sam arbejde m ed EF, n år de t drejer sig 
om  kultur- og uddannelsesspørgsm ål, bl.a. om  gensidig adgang til E rasm us- og 
N ord p lu sp ro g ram m ern e .

Jeg h a r  u n d e r generaldebatten  bem æ rket, at såvel den  svenske underv is
n ingsm inister som  den  danske ku lturm inister bragte forskellige citater på bane 
fra kend te  kunstnere . D et vil jeg også tillade mig at gøre i m it indlæ g her. D en  
nordiske litteraturprisv inder Nils-Aslak V alkeapää h ar et s ted  sagt:

"Når m an i dag følger m ed i m enneskehedens bestræ belser, ses de t at søge 
efter egne rø d d er og om sorg for éns egen ku ltu r at blive en d n u  vigtigere.

M en for et tæ nkende dyr udgø r ku ltu rernes m angfoldighed og m angesidige 
tankem odeller et levende opslagsvæ rk. Så er også sm å kulturers eksistens vig
tig for hele m enneskeheden  og na tu ren , i sæ rdeleshed , hvis deres tankem odel
ler, livsfilosofi, på en følelig m åde afviger fra de kulturer, der h a r m ange m en
nesker. Og flere kultu rers sam eksistens er frugtbar for den  tæ nkende skab
ning."

Fru præ sident! M ed disse opm un trende ord  vil jeg kaste bolden over til vore 
nordiske m inistre og høre deres kulturelle budskab .

Björk: F ru  president! D et är viktigt att vi får en större m edvetenhet om  värde t 
av den nordiska ku lturtrad itionen  och den nordiska ku ltu riden tite ten . Jag anser 
vår gem ensam m a nord iska ku ltu r vara svagt u tnyttjad  i det gem ensam m a u t
åtriktade arbetet. Jag tycker att vad  som  n u  krävs är en  större m edvetenhet om  
vad  vi h ar och vad  det kan betyda när N orden  närm ar sig den  internationella 
kulturm iljön.

D et är först då vi är m edvetna om  vår gem ensam m a kulturiden tite t som  vi 
m ed frim odighet kan  delta i den  internationella ku ltu rdebatten . D ärför m åste 
de t nord iska ku ltu rarbe tet stärkas.

D et nord iska ku ltu rarbe te t stå r inför ett viktigt arbetsår. D en ekonom iska 
ram en  är naturligtvis alltför begränsad , och det m åste ske en  ökning av de m e
del som  tillförs. M en om  vi inte får fram  m era m edel, m åste vi använda de re
su rse r vi har på ett m er m edvetet och effektivt sätt. U tskottets uppgifter u n d er 
d en  närm aste  tiden  är viktiga och m ånga. Vi m åste n u  följa den  utveckling som
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blir aktuell i sam band  m ed en ökad in ternationalisering, både m ed an ledn ing  av 
EG -sam arbetet och inom  ram en för E uroparådets kulturella verksam het. Vi 
m åste följa de nord iska kultu rinstitu tionernas verksam het liksom  även den  kul
turella utvecklingen i Baltikum  och genom  ökat sam arbete vidga förståelsen  för 
varand ras kulturella särprägel.

D et finns, fru  p residen t, slutligen ett om råde där ku ltu ru tsko tte t och kul
tu rm in istrarna m åste öka sin aktivitet, näm ligen de t nordiska m ediapolitiska 
om rådet. H är m åste ett ny tänkande ske för att skall kunna  få ett fastare och m er 
m ålm edvetet sam arbete.

U nderv isn ings- og kultu rm in ister Marita Petersen: Fru  præ sident! D et v a r m in 
hensig t at kom m e m ed et indlæ g i en  generel kulturpolitisk debat i no rd isk  regi, 
m en p å  g ru n d  af de t sene tid spunk t vil jeg nøjes m ed at gøre nogle bem æ rk
n inger til e t p ar af de frem lagte m inisterforslag, og disse forslag h a r  også be
tydning  for den  kulturpolitik, som  i frem tiden vil blive ført i N ord isk  Råd.

M inisterrådsforslaget om  arbejdsprogram  for æ n d re t finansiering og organi
sation af ku ltu rsek to rens institu tioner og sam arbejdsprogram m et og andre  p er
m anente aktiviteter er m eget in te ressan t læ sning og viser, hvilke veje m an tæ n 
ker på at gå i frem tiden.

D er påvises h e r nødvend igheden  af et system atisk arbejde for at æ n d re  fi
nansieringen  på om rådet, isæ r i forbindelse m ed nu v æ ren d e  institu tioner og 
faste aktiviteter.

D er stå r i redegørelsen , at m inisterrådets hovedm ål er, at den  altovervej
ende del af ku ltu rbudgette ts m idler skal gå til generelle stø tteordninger, n e t
væ rksak tiv iteter og tidsbegræ nsede program m er. D et er et delm ål i 1994 at fri
gøre 30 m iljoner kr. årligt, og dette  skal nås ved  ekstern  finansiering, n ed sk æ r
ing og ned læ gn ing  af n u v æ ren d e  institu tioner og aktiviteter.

Selv om  jeg sto rt se t er enig i m inisterrådsforslaget, så er de t ikke u d en  be
tæ nkelighed  jeg ud trykker denne enighed, idet jeg ser, at hvis den  sk itserede 
kulturpolitik føres u d  i livet, kan dette få uheldige v irkninger for nogle af de 
institutioner, som  jeg har kendskab  til.

En af de ku lturinstitu tioner, som  bliver finansieret af kultu rbudgettet, er 
N ordens H u s på F æ røerne, hvo r 92%. af driften bliver finansieret gennem  
N ord isk  Råd. N ordens H u s på Fæ røerne blev taget i b rug i 1983, og der h ar si
den  huse ts åbning væ re t en m eget stor virksom hed, og huse ts popularitet 
b land t fæ ringer er m eget stor. Vi h ar alle sam m en taget det til vores hjerte, og 
de af jer, der h ar v æ re t der, kan sikkert forstå det.

H u se t h a r en tredelt rolle, idet det form idler nord isk  ku ltu r til F æ røerne, det 
form idler fæ røsk kultu r til resten  af N orden , og det stø tter og frem m er fælles 
kulturliv. D ette lykkes i fuldt mål, ja, langt m ere. G ennem  N ordens H us på 
F æ røerne h ar vi fået kendskab  til m ange andre  ku lturer u d en  for de nord iske 
lande, estisk, engelsk og skotsk kultur, for at næ vne nogle af dem . På sam m e 
m åde h ar N ordens H us på F æ røerne form idlet fæ røsk ku ltu r langt ud  over N o r
den.

N år jeg nu  taler om  nordiske institutioner, vil jeg frem hæ ve det helt fantas
tiske sam arbejde, der er etableret mellem dem : N ordens H us i Reykjavik, N or
dens H us på F æ røerne, N ordens K ulturcenter i H elsingfors, nordiske institutio
ner på Å land og i G rønland . D ette sam arbejde m edfører større aktivitet og u d 
bredelse af nord isk  ku ltur for fæ rrest mulige penge, og just derfor vil jeg h en 
stille, a t m an udviser varsom hed  i forbindelse m ed æ ndringer af institutio
nernes forhold.
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A rbejdet m ed at n å  m inisterrådets mål for æ n d re t finansiering skal udføres 
af em bedsm andskom iteen  og tre sagkyndige g rupper, én  for alm enkultur, én 
for uddanne lse  sam t én  for forskning og højere uddannelse . D et ville væ re en 
stor tryghed  for os, hvis vi k u n n e  væ re m ed i den  sagkyndige g ru p p e  for al
m enkulturen .

E t an d e t af m inisterrådets forslag er sam arbejdsprogram m et for højere u d 
dannelser i N orden . D et indeho lder i sto r udstræ kn ing  den  videre udvikling af 
N ordp lus-p rogram m et. I forbindelse m ed N ordplus-forsøgsordningen  h ar K ul
tu rudvalget henstillet til m in isterrådet at praktisere og tolke o rdn ingen  sådan , at 
der kan ske udveksling  m ellem  G rønland, F æ røerne og D anm ark inden  fer 
N ordp lus. De nord iske stu d en te ru n io n er er kom m et m ed sam m e henstilling, 
m en  ifølge de seneste  udta lelser kan dette ikke lade sig gøre, idet dette ikke er 
i overensstem m else m ed H elsingforsaftalen.

Jeg vil e n d n u  en gang henstille til N ordisk  Råd at arbejde for at æ ndre  dette, 
og n u , da N ord isk  R åd skal have foretaget en  fu ldstæ ndig  gennem gang af H el
singforsaftalen, er d e r en m ulighed, så at alle m edlem m erne af N ordisk  Råd 
kan  få den  fulde udny tte lse af d en n e  ellers udm æ rkede ordning for højere u d 
dannelser.

Jeg h ar forstået N ord isk  R åds kulturpolitik på den m åde, at m an vil støtte og 
væ rne  om  det sæ regne nordiske, sam tidig m ed at m an stø tter d e t nye, der 
kom m er frem, og jeg h ar også forstået, a t m an vil støtte sm å og svage om råder i 
N orden .

D ette håber jeg, at N ordisk  Råd vil fortsæ tte m ed, for ku ltu ren  er den  vig
tigste betingelse for den  fortsatte eksistens som  sm å folks land som  færinger, 
m en vel også som  de and re  nord iske folk.

K ulturm inister Grethe Rostbøll: Tak for de m ange gode ord om  forventninger 
til m in isterrådet om  en d n u  stæ rkere  at m arkere det kulturelle set i et nordisk 
perspektiv , og vi vil gerne både fra m inisterrådet og fra dansk  side understrege, 
at vi se r N orden  som  vo rt kulturelle bagland.

N år vi ta ler om  kulturelt sam arbejde i EF eller ku lturelt sam arbejde mellem 
Efta og EF, så er der jo ikke tale om, at nogen  vil tage ku ltu ren  fra os eller in te
grere ku ltu ren  i noget, som  er fæ lleseuropæ isk. D er er tale om, at m an gerne vil 
se og lytte og læ re og erfare historisk v iden  fra N orden . D er er m ange initiativer 
i gang, nogle igennem  m inisterrådet og udstillingsgruppem e, nogle ad helt 
andre  veje.

Jeg vil gerne  næ vne nogle konkrete eksem pler fra i år. I åre t 1990 blev der 
a rrangere t en fæ llesnordisk udstilling i Rom . D et vil gå videre i 1991. 1992 bliver 
det arrangere t af D et D anske Institu t i Rom.

I Brasilien vil der til som m er væ re et fælles nordisk  kulturfrem stød, det vil 
senere kom m e til P ortugal og til Spanien . D et er en invitation til N orden , og det 
synes jeg er dejligt for os at høre i vores debat i dag, at m an ude om kring i ver
den  og i E uropa spørger efter fæ llesnordiske udstillingsinitiativer. D et gæ lder 
også den  store vikingeudstilling i Paris, og de t er en invitation til N orden  om  i 
fæ llesskab at vise vores historie til den  europæ iske virkelighed i dag.

Vi vil m eget gerne i m inisterrådet, og vi håber, vi får lejlighed til a t foretage 
en konklusion efter debatten  i dag, støtte og opm untre de kulturelle initiativer, 
som  talerne har b rag t frem  tidligere.

D iskussionen  förklarades härefter avslutad.
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Påll P étu rsson  övertog härefter ledn ingen  av förhandlingarna.

B 112/k: M inisterrådsförslag om  arbetsprogram för ändrad finansiering och 
organisation av kultursektorns institutioner, sa marbetsorgan och andra per
manenta aktiviteter och A 909/k: M edlem sförslag om  Nordplans verksamhet

R ådet behand lade ovannäm nda två saker i ett sam m anhang.

K ulturu tsko ttet hade  föreslagit att råd e t m ed anledning av m inisterrådsforslaget 
an tar följande rekom m endation:

N ord iska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att fastställa arbetsprogram m et för än d rad  finansiering och organisation 
av ku ltu rsek torns institutioner, sam arbetsprogram  och andra  perm anen ta  
aktiviteter i enlighet m ed m inisterrådsförslag B 112/k och m ed beaktande 
av de sy n p u n k te r som  anförts av kulturu tsko ttet

att vid genom förandet av program m et beakta följande principer:

- fasta institu tioner skall ha en viktig roll i det nordiska ku ltu rsam arbetet

- institu tionernas drift får säkras genom  extern finansiering eller genom  
att nya pengar tillförs ku ltu rbudgeten

- N ordiska råd e t ges m öjligheter att ta ställning till åtgärder som  innebär 
större fö rändringar av institutioneras verksam het eller deras karaktär 
som  nord iska institutioner

- välfungerande nord iska institutioner får inte ersättas m ed åtgärder m ed 
en svagare nordisk  profil

att N ord iska m in isterrådet kontinuerlig t rappo rterar till N ordiska råde t 
h u r  genom förandet av arbetsprogram m et fram skrider

K ulturu tsko ttet hade  v idare föreslagit a tt råde t m ed an ledning  av m edlem sför
slag A 909/k an tar följande rekom m endation:

N ord iska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att bibehålla N ordp lan  som  institution u tgående från att verksam heten  
bedrivs och utvecklas inom  nuvarande  ram ar.

J.K. H ansen  (kulturutskottets talesm an): H r. præ sident! U dvalget finder det 
nødvendig t, at vi får gennem gået v irksom heden inden for det nordiske ku ltu r
sam arbejde m ed jæ vne m ellem rum . Det er af betydning at vu rdere  og prioritere 
arbejdsm etoder og resultater, og udvalget kunne da godt have ønsket sig, at 
d iskussionen om  kultursam arbejdets stu rk tu r k unne  væ re foretaget u d en  kob
ling til den  budgetsituation  og de finansieringsproblem er, der foreligger.

U dvalget konstaterer, a t N ordisk  M inisterråd angiver to m otiver for at frem 
lægge m inisterrådsforslaget: For det første er det en nødvend ighed  for at få fi
nansiering  af nye aktiviteter, og for det andet er der et ønske om at æ ndre  
struk tu ren  på sam arbejdet inden for kulturom rådet.

H vad angår finansieringsbehovet henvises der i forslaget til ku ltu rh an d 
lingsplanen, hvor m ange nye aktiviteter på om råderne alm en kultur, u d d a n 
nelse og forskning i sin tid blev beslu ttet. K ulturudvalget fandt fra begyndelsen , 
at de 35 miljoner DKK ud  over 1987's budgetniveau, som  skulle tilføres kultur-
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handlingsp lanen , slet ikke var tilstrækkeligt til at gennem føre den  og anså 85 
m iljoner DKK for at væ re næ rm ere d e t reelle behov.

U dvalget beklager, at m inisterrådet ikke tog hensyn  til udvalgets sy n sp u n k 
ter fra begyndelsen . N ordisk  M inisterråd burde ikke have ved taget en  h an d 
lingsplan u d en  at sikre dens finansiering. En svæ r proces m ed om læ gninger og 
eventuelle ned læ gn inger af institu tioner m .m . kunne da have væ re t undgået.

M inisterrådets ande t argum en t for at frem læ gge förslaget er behovet for øget 
dynam ik i sam arbejdet. U dvalget h a r  ikke k u n n e t læse u d  af ku ltu rhand lings
p lanen , at en sådan  strategi skal anvendes i de t frem tidige kultursam arbejde. 
Tvæ rtim od angives de t i p lanen , at de nordiske forskningsinstitu tioner ofte er 
både im pulsgivende og kon tak tskabende for nordisk  forskning og uddannelse  
på deres respektive om råder. D er blev ved udarbejdelsen  af ku ltu rhand lings
p lanen  gjort et om fattende arbejde og ført in tense d iskussioner om  det nordiske 
ku ltu rsam arbejdes indhold . U dvalget m inder om, at ku ltu rhandlingsp lanen  
en d n u  ikke er gennem ført. Bare to år er gået, siden p lanen  blev indledt, og u d 
valget er fo ru n d re t over, a t m inisterrådet på så kort tid helt og ho lden t æ ndrer 
indstilling til, h vo rdan  det nord iske kultursam arbejde skal gennem føres.

I  H elsingforsaftalen er de t stadfæ stet, at sam arbejdet på forskningsom rådet 
bør væ re ind rette t på, at fælles ressourcer skal udnyttes, bl.a. ved  at der opret
tes fælles institutioner, og også i den  nordiske kulturaftale fastsæ ttes det, at 
sam arbejdet skal væ re rettet m od fælles forskningsinstitutioner. En nedlæ ggelse 
af forskningsinstitu tioner i sto r skala fo rudsæ tter æ ndring  af disse aftaler.

M inisterrådet op regner fem  form er for eventuelle nye finansieringskilder, 
som  helt eller delvis kan erstatte kulturbudgettets midler, hvad  angår institutio
ner og andre  aktiviteter.

U dvalget finder, a t de t er positivt, at m in isterrådet vil undersøge nye finan
sieringskilder for at forsøge at få institu tioner og andre faste aktiviteter finan
sieret. D et ser vi som  et tegn på, at m in isterrådet faktisk vil beholde institutio
nerne  på ku ltu rom rådet inden  for det nordiske sam arbejde. D er bør læ gges stor 
væ gt på at få den finansiering, som  m inisterrådet agter at tilvejebringe i de n æ r
m este år på den  m åde. D et er vigtigt, at arbejdet drives professionelt, og at de 
respektive lande er åbne for nye finansieringsform er.

U dvalget h a r noteret, a t m in isterrådet h a r lagt op til som  et første etapem ål 
successivt i perioden  1991-94 at frigøre m idler inden  for ku ltu rbudgettet, således 
at der opnås et beløb på 30 miljoner DKK på årsbasis ved periodens slutning. 
U dvalget m ener, at der er g ru n d  til a t sæ tte spørgsm ålstegn ved dette forhold, 
og at m in isterrådet sæ tter en kæ m pem æ ssig  proces i gang, som  kan blive ska
delig for det nord iske sam arbejde og sm ertefuld for de m ennesker, der er ansat 
ved  ned læ gningstruede nordiske institutioner, for at tilvejebringe en besparelse 
til en su m  af 30 miljoner DKK fordelt på fem lande. U dvalget vil desuden  bede 
N ordisk  M inisterråd vu rdere  det faktum , at de beløb, de nationale regeringer 
anvender p å  forberedelsessam arbejdet om  det europæ iske fællesskab - som  fire 
af fem  nord iske lande ikke deltager i på nu v æ ren d e  tidspunk t - i visse tilfælde 
er betydeligt højere end  de beløb, som  bevilges til det allerede eksisterede og 
institu tionaliserede nordiske sam arbejde.

H r. præ sident! M ed dette anbefaler jeg tilslutning til udvalgets betæ nkning .

Berit Oscarsson (kulturutskottets talesm an): Vi skall nu  behand la N ordplans 
verksam het utifrån ett m edlem sförslag, som  vill stärka och utveckla N ordplan . 
R em issinstanserna är m ycket positiva till N ordp lans verksam het och ger också 
stöd  till m edlem sforslaget. Ett argum ent vill u tsko ttet lyfta fram, näm ligen att
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det ingenstans i N orden  u töver hos N ordp lan  finns en m otsvarande verksam 
het. V erksam heten är efterfrågad och kostnadseffektiv.

R em issinstanserna och ku ltu ru tsko ttet är eniga om att N ordp lan  behövs och 
h ar en bra verksam het som  är efterfrågad. Inte m inst tvärfackligheten är bety
delsefull. E tt enigt ku ltu ru tsko tt föreslår därför att N ordp lan  skall bibehållas och 
utvecklas inom  nu v aran d e  ram ar.

Vi gör detta  också därför att det inför en alltm er genom gripande europeisk  
integration  är viktigt att värna om  de institu tioner som  kan hjälpa de nordiska 
länderna att bevara och utveckla sina kulturella gem ensam m a drag.

U tskottet är m edvetet om  att bakg runden  till m edlem sförslagets tillkom st är 
att besparingar på ku ltu rom rådet m ed eventuell nedläggning av N ordp lan  dis
ku terades för ett år sedan .

N u  h and lar det inte om  nedläggning. Till u tskottets betänkande finns en bi
laga, där u tsko tte t besvarar ett brev  från m inisterrådet. I decem ber 1990 beslöt 
näm ligen kultur- och underv isn ingsm inistrarna att d ra in N ordplans rätt till ex- 
am inering och att bedriva forskarutbildning i egen regi. Beslutet är fattat u tan  
att en u tlovad analys h ar gjorts. K onsekvensen är em ellertid enkel att p rogno 
sera. N ordp lan  kom m er att få stora svårigheter, för vem  söker sig till ett u t
bildningsinstitu t, som  inte får bedriva forskarutbildning på egna villkor.

M inisterrådets beslu t är okänsligt och skadar sek torns m öjligheter att ha till
gång till kvalificerade resu rser i form  av kom peten ta forskare. A tt lägga ned  den 
självständiga forskarutbildningen påverkar givetvis den övriga verksam heten  
negativt.

N ordiska råde t kan inte göra m ycket annat än att p ro testera genom  att ställa 
sig bakom  kultu ru tsko ttets förslag, som  jag med kraft ber att få yrka bifall till.

S tatsrådet Göran Persson (m inisterrådets talesm an): U nder dessa dagar har ett 
genom gående tem a varit N orden  i E uropa. V årt nordiska sam arbete m åste 
m edverka till att befästa och utveckla vår identitet i E uropa. Sam arbetet h ar ofta 
byggts upp , och fram gångsrik t byggts upp , kring institu tioner som  haft att 
forska på bestäm da om råden  eller institutionella organ som  svarat för nationella 
organisationers eller institu tioners nordiska sam arbete, för att ta några exem pel. 
U töver uppgiften  att konkret lösa angivna uppgifter på nordisk  nivå har ibland 
dessa institu tioner också haft till uppgift att så att säga legitim era institu tionens 
uppgift som  en nordisk  angelägenhet.

D et har m ed åren  blivit alltm er up p en b art att denna institutionalisering inte 
är odelat till fördel. En alltför sto r del av våra ekonom iska resu rser b inds vid 
fasta institu tionsåtaganden , inte sällan vid institu tioner som  har så speciella 
funktioner att de är okända för de breda m edborgarg rupperna i våra länder. 
Litet tillspetsat kan m an också säga att "legitimationsavgiften" em ellanåt blivit 
alltför dyr. En extrem t stor resu rs avsätts v idare för institu tionernas sty 
relsearbete - jag behöver inte exemplifiera, var och en känner väl till dem . D et 
som  kostar är inte sty relsem edlem m arnas in tresserade arbete, u tan  deras fy
siska förflyttningar till sam m anträden  och deras uppehälle där. En alltför stor 
del av resu rserna  används till detta.

M inisterrådet för ku ltur föreslår årets session att uttala sig för u p p rä ttan d e t 
av ett arbe tsp rogram  för en änd rad  finansiering och organisation av ku ltu rsek
torns institutioner, sam arbetsorgan  och andra perm anen ta  aktiviteter.

Jag rekom m enderar - u töver en kritisk granskning  av vilka institu tioner som  
fram över skall drivas inom  ram en för de nordiska m in isterrådens verksam het - 
också en radikalt förenklad styrelseordning, där det norm ala styrelsearbetet
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helst knyts till regeringen i det land där respektive institution är belägen. Att 
detta inte är en kontroversiell tanke inser jag.

För m in isterrådet är det en central tanke dels att nordiska ekonom iska re
su rser så långt det någonsin  är möjligt skall tillgodose ändam ål som  är synliga 
för alla nord iska m edborgare - låt vara att varje ändam ål inte berö r m er än  en 
del - dels att de ekonom iska insatserna sätter i gång p rocesser och därvid  lockar 
fram  också resu rser utifrån, snarare  än  övertar kostnadsansvaret från nationella 
finansieringsorgan.

Till årets session fram lägger m in isterrådet också förslag om  ett sam arbets- 
p rogram  för högre utb ildning i N orden  och om  ett no rd isk t m iljöforskningspro
gram . En överenskom m else om  nordisk  utb ildningsgem enskap på nordisk  nivå 
redovisas. För förslagen och överenskom m elsen gäller ju st att de synliggör den 
nord iska gem enskapen  och kan sätta i gång processer som  i sin tu r utvecklas av 
egen kraft.

D ärigenom  effektiviseras det nordiska sam arbetet, och vi kan m ed ett m ini
m um  av byråkrati åstadkom m a m ycket. Jag är övertygad om  att vi m ed den 
form  vi valt för u tb ildn ingssam arbetet i det större E uropasam m anhanget skulle 
k u n n a  tillföra praktiska erfarenheter t.ex. till det s.k . C om ett-projektet som  i sin 
han tering  i varje fall inte tycks präglas av avskaffandet av adm inistrativa ru tiner 
och g ränser.

E tt u tökat och fö rd jupat no rd isk t sam arbete, i friare form er, vars ekono
miska resu rser fram för allt är strategiskt frigörande och inte institutionellt kon 
serverande, är m ålet för våra s trävanden . E tt sådan t sam arbete kom m er att 
gynna våra nordiska m edborgare, n ä r de fram över fritt söker sina livsuppgifter 
i ett öppet E uropa, d är g ränser låter sig obehindrat överskridas, även om  n a 
tioner och länder alltjämt är väl synliga.

Av kulturu tsko ttets betänkande fram går att u tskottet b iträder m inisterrådets 
förslag om  ett arbetsprogram  för änd rad  finansiering och organisation av kul
tu rsek torns institutioner, sam arbetsprogram  och andra perm anen ta aktiviteter.

I anslu tn ing  till u tskottets principiella och generella godtagande av förslaget 
rekom m enderar u tskottet att vissa principer skall beaktas vid dess genom fö
rande . Jag försäkrar att dessa sy npunk te r kom m er att beaktas m ed största allvar 
av m in isterrådet vid frågans fortsatta behandling.

J. K. H ansen: H r. p ræ sident! Jeg skal da tillade mig at sige tak for, a t der på 
dette sene tid spunk t fandtes en m inister, der ville svare K ulturutskottet. N år 
K ulturu tsko ttet et helt år h a r arbejdet m ed sådanne sager som  bl.a. den , vi h a r 
u n d e r behandling  nu, må vi vel også forlange, at vi får et ordentligt svar på 
vore spørgsm ål og på de indstillinger, som  vi m åtte kom m e m ed.

Jeg h ar tidligere u n d er ku lturdebatten  h er næ vnt, a t bl.a. den  svenske u n 
dervisningsm inister i tirsdags u n d e r generaldebatten  sagde nogle ting om  kul
tu ren  og om  u d danne lsen . Jeg har m æ rket mig, at den svenske underv is
n ingsm inister u n d e r generaldebatten  påpegede, at vi gennem  det nordiske 
sam arbejde k unne  befæ ste og udvikle vor identitet i E uropa. D et var et af de 
vigtigste mål for vores sam arbejde. M inisteren understregede også, a t dette 
sam arbejde er blevet bygget op om kring en ræ kke institutioner, hvilket m ed 
årene h ar vist sig at væ re til stor fordel for sam arbejdet.

D et er, som  om  m an n u  kan konstatere, a t m inisterrådet går budgettets 
æ rinde og ser m ere p å  budgettets behov end  på ku ltu rens behov i denne sam 
m enhæ ng .
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S tatsrådet Göran Persson: Först vill jag säga till J.K. H an sen  att m in isterrådet 
självfallet resp ek terar och v ärdera r u tsko ttets arbete. D et är en ren  lapsus att 
d en  m inister som  skulle h a  gjort föredragningen  in te är n ä rvarande . D et bekla
gar jag.

D äru töver är de t så att de t naturligtvis i alla våra nord iska länder förs en 
ständ ig  debatt och görs en  ständig  avvägning p å  d en  nationella n ivån  av de 
politiska am bitionerna p å  sakom rådet, t.ex. på ku ltu rom rådet, kon tra  de reella 
ekonom iska föru tsättn ingarna. Vi sitter inte i en  an n an  situation h är i dessa or
gan. D etta är precis sam m a läge. Vi går inte budgetens ärende, u tan  vi fö re trä
der naturligtvis de kulturpolitiska ä renden  som  vi är eniga om. M en vi gör det 
utifrån  d en  ram  som  de ekonom iska föru tsättn ingarna lägger fast. Vi h a r  försökt 
att h itta ett sä tt a tt förnya och utveckla verksam heten  u tan  att för den  skull 
överge de t som  h a r  byggts u p p  och varit bra. D är tror jag att vi h ar funn it en 
ganska god  avvägning.

S edan  d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tsko ttets förslag till rekom m endationer.

För rekom m endationerna röstade:
A lsaker Svein, A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, Ben

nedsen  D orte, Björk G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner 
Lahja, Friðrik S ophusson , G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, G ulbrandsen  
Thor-Eirik, G ustafsson H ans, H an sen  J.K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, 
H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm s
son, H reggv iður Jönsson, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón Kristjáns- 
son, Jonsson  Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, Kek
k onen  A ntero, K n u d sen  G rete, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, Lundblad 
G rethe, M etsäm äki Lauri, M øller H elge A dam , N yhage H ans, O lafur G. E inars
son, O scarsson  Berit, Påll P étursson , R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én 
Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Svartberg Karl-Erik, 
Svensson  Sten, S ønderby Peder, Talleraas A nders, T uom inen Pekka, T urunen  
Eeva, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

G am m elgaard Lars P. avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  Lennart, B jörkstrand 

G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H an sen  Ivar, 
H oug  Tora A asland, Johansen  Lars Emil, Jørgensen Anker, K jæ rsgaard  Pia, 
K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, N iel
son  Poul, P ietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, P oulsen  Kaj, Riihijärvi Heikki, Sasi 
Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teen
hold t O tto, Syse Jan P ., U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekommendationerna hade sålunda antagits med 55 röster. 1 medlem avstod från att 
rösta.
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A 914/k: M edlem sförslag om  ökad information om det nordiska samarbetet 
utanför Norden

K ulturu tsko ttet hade  föreslagit a tt råd e t m ed anledning av m edlem sforslaget an 
tar följande rekom m endation:

N ord iska råd e t rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att i nära  sam arbete m ed N ordiska råd e t tillsätta en särskild  arbe tsg rupp  
bestående av cheferna för de nord iska utrikesm inisteriernas p ress- och 
ku ltu ravdeln ingar och de nord iska sekretariatens inform ationschefer för 
a tt snabb t u tarbeta förslag till en förstärkning av inform ationen utanför 
N orden  om  N o rd en  och de t nord iska sam arbetet

K ekkonen (ku lturutskottets talesm an): H err president! F rågan om  att utveckla 
och u töka in fo rm ationsu tbudet om  det nordiska sam arbetet till d e t övriga Eu
ropa h ar varit u ppe  till behandling  i råd e t även tidigare. E tt m edlem sförslag 
från  1989 om  att g ru n d a  inform ationskontor i Bryssel och M oskva fick i sak stöd 
från  k u ltu ru tsko tte t m en föll slutligen främ st på g ru n d  av insikten om  bristande 
resu rser. Alla instanser, inklusive ku lturutskottet, var eniga om  att de t nordiska 
sam arbetsm askinerie t borde öka sin beredskap  att m öta den  pågående in ter
nationaliseringen både i öst och väst även n är det gällde inform ationsverk
sam heten . I det slutliga stä lln ingstagandet hänvisade m an då saken till de no r
diska ländernas am bassader och up p m an ad e  dem  att öka sam arbetet och ko
ord ineringen  sinsem ellan.

D en senaste  tidens utveckling har em ellertid ånyo gjort förslaget aktuellt, 
och insatserna på inform ationens om råde på det internationella p lanet blir allt 
v iktigare. E tt konkret uttryck för denna utveckling är de nord iska inform a
tionskontor som  är u n d e r uppbyggnad  i de baltiska huv u d städ ern a  u n d e r mi
n isterrådets försorg. D et nu  föreliggande m edlem sforslaget om  ökad inform a
tion om  d et nord iska sam arbetet u tanför N orden  skall därför ses som  en fort
sättn ing och uppföljning av den diskussion som  fördes om  inform ationen u n d er 
extra sessionen  1989.

I sitt betänkande över m edlem sforslaget har ku lturutskottet, u tgående både 
från N ordiska rådets internationella sam arbetskom m ittés betänkande och från 
m inisterrådets arbetsprogram  Norden i Europa, u nderstruk it att gem ensam m a 
riktlinjer för sp ridn ing  av nord isk  inform ation i u tlandet är än m er angelägna att 
tillgodose. Alla till buds stående kanaler m åste sam ordnas och användas för att 
föra u t inform ationen om  det nordiska sam arbetet. M ed hänvisning till de hårda  
ekonom iska ram arna vi h ar att leva m ed kan de t vara skäl att till en  början utgå 
från  en  verksam het som  om fattar en striktare koordinering mellan de nordiska 
am bassaderna, N ordiska råd e t och N ordiska m inisterrådet, m ed siktet inställt 
på att sam arbetet i ett senare skede utvecklas i riktning m ot särskilda inform a
tionskontor.

H err p resident! M ed hänvisning till ovanstående yrkar jag bifall till förelig
gande förslag till rekom m endation.

S edan  diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap- 
parat, beträffande u tsko ttets förslag till rekom m endation.

För rekommendationen röstade:
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A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen  D orte, Björk 
G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S op h u s
son, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, H ansen  
J.K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, 
Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli,
Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nutzen 
Thea, K om sted t Wiggo, L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M øller H elge 
A dam , N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étursson , 
R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, S vartberg 
Karl-Erik, S vensson  Sten, Talleraas A nders, Tuom inen Pekka, T urunen  Eeva, 
V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  

Lennart, B jörkstrand G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 
G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H oug  Tora 
A asland, Johansen  Lars Emil, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard  Pia, K nuuttila 
Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, 
P ietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, P oulsen  Kaj, Riihijärvi Heikki, Sandberg- 
Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, Skjer
vengen  Pål Atle, S teenhold t O tto, Syse Jan P ., S ønderby Peder, U eland Ole 
Gabriel, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 51 röster.

A 920/k: M edlem sförslag om itgärder för att bevara och utveckla nordiskt 
hantverk och hem slöjd

K ulturu tsko ttet h ad e  föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sförslaget an 
tar följande rekom m endation:

N ordiska råd e t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att N ordiska konst- och konstindustrikom m ittén  ges i u p p d rag  att u n d e r
söka m öjligheten att koord inera och sam ordna de nordiska insatserna 
inom  han tverk  och hem slöjdsom rådet, speciellt beträffande dokum enta
tion, upplysn ingsm aterial om  lärom edel och yrkesval, kartläggande av 
utbildningsm öjligheterna inom  N orden  och u tred an d e  av m öjligheterna 
a tt ge ett han tverksinstitu t i N orden  en nordisk  övergripande funktion 
sam t

att därm ed  särskilt uppm ärksam m a den  verksam het som  N ordiska hem - 
slö jdsförbundet bedriver

Gunnar Björk (ku lturutskottets talesm an): M ed hänvisning till kultu ru tsko ttets 
betänkande och m ed hän sy n  till den  sena tim m en y rkar jag bifall till u tskottets 
förslag.

S edan  diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande utsko ttets förslag till rekom m endation.
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För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen  D orte, Björk 

G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophus
son, G lønborg K nud, G u d m undse th  Roger, H ansen  J.K., H an sen  Søren, H auan  
Åshild, H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón 
K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg A nfinn, Kautto 
Tarja, K ekkonen Antero, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, K om stedt Wiggo, 
L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M øller H elge Adam , N yhage H ans, Ó lafur 
G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étursson , R otnes Marit, R yynänen  Mirja, 
Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Svartberg Karl- 
Erik, Svensson  Sten, Talleraas A nders, T uom inen Pekka, T urunen  Eeva, Vää
n än en  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, Öhrsvik Lena,

G am m elgaard Lars P. avstod frän att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  

Lennart, B jörkstrand G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 
G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H oug Tora 
A asland, Johansen  Lars Emil, Jørgensen Anker, K jæ rsgaard Pia, K nuuttila 
Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, N ielson Poul, 
Pietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, Poulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, Sasi Kimmo, 
S ighvatur B jörgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenholdt 
Otto, Syse Jan P „ Sønderby  Peder, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  
Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 51 röster. 1 medlem avstod frän att 
rösta.

A 925/k: M edlem sförslag om  igångsättande av ett försöksprojekt - Radio 
Scandinavia - rörande nordiskt samarbete om  radioprogram till utlandet

K ulturutskottet hade föreslagit att rådet m ed anledning av m edlem sforslaget an 
tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att som  ett försöksprojekt sätta igång ett nord isk t tekniskt och p rogram 
m ässigt sam arbete rö rande rad iosändn ingar till u tlandet först och främ st 
på kortvågsom rådet

J.K. Hansen (kulturutskottets talesm an): H r. præ sident! Jeg vil ikke love at gøre 
det helt så kort, som  hr. G unnar Björk gjorde det for et øjeblik siden.

På sessionen  i Reykjavik sidste år rejste jeg u n d er debatten  om  N orden  i Eu
ropa 1989-1992 spørgsm ålet om  behovet for, at N ordens stem m e på en god og 
effektiv m åde k unne  bringes ud  i E uropa, ja, over hele kloden.

Jeg gjorde ved denne lejlighed opm æ rksom  på, at såvel N ordens interesse 
for E uropa som  E uropas in teresse for N orden  er stæ rk t stigende.
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Jeg gjorde opm æ rksom  på opb ru d d et i Ø steuropa og i de baltiske lande, 
hvo r in teressen  for orientering om  de nordiske landes sam fundssystem er er 
stor.

Som  et led i oplysning om  N orden  og om  nordisk  ku ltur og sam fundsm odel 
er rad ioen  et vigtigt led, som  kan give m ennesker langt u d en  for N ordens 
g ræ n ser en direkte og daglig orientering om  nordiske forhold.

I den  an ledning  har vi frem sat et m edlem sförslag om  ivæ rksæ ttelse af et 
forsøgsprojekt, "Radio Scandinavia", ved rø rende nordisk  sam arbejde om  ra
dioprogram m er til ud landet.

Vi peger i m edlem sforslaget på de m uligheder, vi vil have ved  at benytte  de 
eksisterende kort- og m ellem bølgesendere i vore nordiske lande og herigennem  
skabe et fælles nord isk  rad ioprogram , "Radio Scandinavia", der vil k unne  
dæ kke hele v e rden  til gavn  for no rdboer og m ange andre , der in teresserer sig 
for d en  nord iske kultur.

Egentlig havde jeg håbet, at m inisterrådet havde taget ideen op. D et skete 
desvæ rre  ikke, og derfor frem sæ ttes m edlem sforslaget.

Vi h ar haft støtte fra de nordiske radiofonier, som  h ar stor in teresse i sagen, 
og de t skal jeg takke dem  for.

H r. p ræ siden t! Idet jeg skal henvise til K ulturudvalgets bem æ rkn inger til A 
925/k, skal jeg på K ulturudvalgets vegne anbefale forslaget.

S edan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen D orte, Björk 

G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S o p h u s
son, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, H an sen  
J.K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, 
Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kalls
berg  A nfinn, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K nutzen  Thea, 
K om stedt Wiggo, L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, N yhage H ans, O lafur G. 
E inarsson, O scarsson Berit, Påll Pétursson , Rotnes Marit, R yynänen Mirja, 
Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, 
S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, Svensson  Sten, Talleraas A nders, 
T uom inen Pekka, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W roldsen 
Ernst, ö h rsv ik  Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  

Lennart, B jörkstrand G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 
G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  Ivar, H oug Tora 
A asland, Johansen  Lars Emil, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard Pia, K nuuttila 
Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge 
Adam , N ielson Poul, P ietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, Poulsen  Kaj, Riihijärvi 
Heikki, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t O tto, Syse Jan P., 
S ønderby Peder, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, ö s tra n d  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 53 röster.
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A 935/k M edlem sförslag om  ekonom iskt stöd till Le Crau du Sapt

K ulturu tskottet hade föreslagit att N ord iska rådet inte företar sig något m ed 
an ledning  av m edlem sförslag A 935/k.

U tskottets förslag bifölls.

A 950/k: M edlem sförslag om  ett Nordens år i Kalmar 1997

K ulturu tsko ttet hade  föreslagit att N ordiska rådet m ed anledning av m edlem s
förslaget an tar följande rekom m endation:

N ord iska råd e t rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att m ed an ledning  av K alm arunionens 600-årsjubileum  u treda förutsätt
n ingarna för stöd  och aktiv m edverkan  till unionsjubiléet och ett N or
dens år 1997 i Kalm ar

Marianne Sam uelsson (kulturutskottes talesm an): K ulturutskottets betänkande 
om  ett m edlem sförslag angående ett N ordens år i Kalm ar år 1997 hoppas jag att 
alla har läst igenom  och därvid  no tera t de m ånga finesserna i förslaget. Jag vill 
bara påpeka att u tsko ttet an ser de t synnerligen läm pligt att knyta fram tidsfrå
gorna tUl 600-årsfirandet av K alm arunionen. D ärm ed yrkar jag bifall till ku ltu r
u tskottets förslag.

Lena öhrsvik: Jag hade tänk t att berätta litet om  K alm arunionen. D et är ju  fak
tiskt nära 600 år sedan  de t första sam arbetsavtalet mellan D anm ark, N orge och 
Sverige undertecknades år 1397 på K alm ar slott. Skall vi fira detta jubileum , 
m åste vi börja jobba n u . D ärför h ar jag fram lagt detta m edlem sförslag. Jag 
h oppas att alla h a r läst allt de t vackra som  står i m edlem sförslaget och i u tsko t
tets betänkande och speciellt tar fasta på det som  står i un ionens stadgar om  att 
vi skall leva i end räk t och kärlek m ed varandra .

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen D orte, Björk 

G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophus
son, G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, H ansen  
J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H enriksen  Lotte, H etem äki- 
O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H oug Tora A asland, H reggviður Jónsson, 
H urskainen  Sinikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteen
mäki Anneli, Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, K ekkonen Antero, K nudsen  
G rete, K nutzen  Thea, M etsäm äki Lauri, N yhage H ans, Ö lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Påll P étu rsson , R otnes Marit, R yynänen Mirja, Salm én Olof, 
Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, Svartberg Karl- 
Erik, S vensson  Sten, Talleraas A nders, T uom inen Pekka, T urunen  Eeva, Vää
n än en  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen E rnst, ö h rsv ik  Lena
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Mot rekom m endationen  röstade K om stedt Wiggo.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersson  Claes, A ndersson  Len

nart, B jörkstrand G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, G us
tafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  Ivar, Johansen Lars 
Emil, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard Pia, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., 
Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, M øller H elge Adam , 
N ielson Poul, P ietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, Poulsen Kaj, Riihijärvi Heikki, 
S ighvatur Björgvinsson, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t 
Otto, Syse Jan P ., Sønderby Peder, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  
Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 51 röster mot 1.

B 119/k: Ministerrådsförslag om  nordiskt m iljöforskningsprogram  och  
A 956/k: M edlem sförslag om  effektivisering av nordisk ozonforskning genom  
tryggad finansiering

R ådet behand lade ovannäm nda två saker i ett sam m anhang.

K ulturu tsko ttet hade föreslagit att N ordiska råde t m ed anledning av m inister- 
rådsförslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att fastställa ett nord isk t m iljöforskningsprogram  i enlighet m ed m inister
rådsförslag B 119/k och m ed beaktande av de synpunk ter som  anförts av 
ku ltu ru tsko tte t

att genom föra m iljöforskningsprogram m et u nder perioden  1993 - 1997 
och att härv id  särskilt

- företa en sam lad forskningspolitisk u tvärdering  av d e t existerandenor- 
diska sam arbetet om  miljö-FoU inom  m inisterrådsorganisationen

- vid forskning om  effekter av k lim atförändringar även inkludera kultur- 
m innesvårdsforskningen

- tillse att de nordiska expertkom m ittéerna huvudsakligen  består av ak
tiva forskare m ed forskningskom petens på respektive om råde

att u n d e r  p rogram perioden  avsätta m inim um  25 MDKK per år för miljö
program m ets genom förande

K ulturu tsko ttet hade föreslagit att N ordiska rådet inte företar sig något m ed 
an ledning  av m edlem sförslag A 956/k.

Jón Kristjánsson (ku lturutskottets talesm an): K ulturu tsko ttet fick till behandling  
m inisterrådsförslaget B119/k om  ett nord isk t m iljöforskningsprogram , som  om 
fattar åren  1993 - 1997. M iljöproblem en är sådana att ett sam arbete över g rän 
serna är nödvänd ig t för att u p p n å  resultat. D et är därför positivt att Ö stersjö- 
forskningen i p rogram m et anknyts till länderna i Ö steuropa.
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K ulturu tskottet är enigt m ed m in isterrådet om  att den  forskning som  det 
nord iska sam arbetet om fattar bör gälla de långsiktiga och fram tidsinriktade frå
geställn ingarna. D ärför bör m an i m iljöforskningsprogram m et särskilt uppm ärk 
sam m a den  m era g rund läggande forskningen och forskarutbildningen.

K ulturu tskottet och social- och m iljöutskottet u ttrycker tillfredsställelse över 
de forskningsom råden  som  kom m er att om fattas av den  i p rogram m et före
slagna forskningen om  klim atförändringar. Social- och m iljöutskottet poängterar 
särskilt betydelsen  av forskning p å  de t paleoklim atologiska om rådet. D enna 
forskning är av betydelse för att k u n n a  förutse klim atförändringar till följd av 
m iljöfaktorer. Särskild vikt kom m er i program m et att fästas vid m iljöproblem  
beträffande skog och m ark. D et är viktigt att forskningssam arbetet på detta 
om råde förstärks.

För Island  h ar N ordatlan ten  betydelse n ä r  det gäller väderklim atet. D ärför 
ha r m an från  isländsk sida önskat att m an i program m et lägger vikt vid forsk
n ing  om  havsm iljön och atm osfären  i de t nordatlantiska om rådet. M inisterrådet 
ha r anfört att de isländska synp u n k te rn a  kan tillgodoses inom  program m et. 
K ulturu tsko ttet h a r i betänkandet över program m et betonat vikten av att dessa 
frågor ägnas betydande uppm ärksam het.

Både social- och m iljöutskottet och kultu ru tsko ttet anser m iljöforsknings
sam arbetet angående Ö stersjöom rådet vara av sto r betydelse. D enna forskning 
avses bli m era övergripande än vad  som  tidigare h ar skett inom  Ö stersjöom rå
det.

Slutligen vill jag betona vikten  av att program m et ges erforderliga resu rser 
nationellt och nordiskt. D et är vidare viktigt att program m et inklusive ram bud
geten fastställs så tidigt som  möjligt år 1991.

K ulturu tsko ttet ger sin tillslutning till föreliggande m inisterrådsförslag, och 
jag vill yrka bifall till förslaget till rekom m endation.

U ndervisnings- og forskningsm inister Haarder (m inisterrådets talesm an): H r. 
p ræ sident! Jeg vil gerne takke for den  m eget positive m odtagelse, forslaget til 
m iljøforskningsprogram  h ar fået, og også takke N ordisk Forskningspolitisk Råd, 
som  h ar udform et forslaget.

D et læ gger jo op til en  arbejdsdeling im ellem  national, regional og in te rna
tional indsats. Vi u n d erstreg er behovet for fo rskeruddannelse og mobilitet. N e
top på de felter kan vi gøre en fæ llesnordisk indsats, og vi kan gøre de t inden  
for ram m em e af de t n y d an n ed e  N ordisk  F orskeruddannelses A kadem i.

D et er vigtigt, n år der skal forskes i klim aforhold, at den  nordiske indsats 
sker i forhold til og i sam klang m ed de øvrige internationale aktiviteter, der fö
regår på om rådet. D et er også u n derstrege t s tæ rk t i program forslaget. G ennem  
fælles o p træ den  og ved, at de nordiske lande i fællesskab satser på denne 
forskning, får vi også bedre  m uligheder for at påvirke den  forskning, der er 
planlagt in ternationalt og som  vil blive sat i gang  i de kom m ende år.

K ulturudvalget foreslår, og det synes jeg er en god idé, at der skal foretages 
en sam let forskningspolitisk evaluering af det eksisterende nordiske sam ar
bejde. D et er jo norm alt, at vi evaluerer institutioner, m en vi h a r ikke hidtil 
evalueret den  alm indelige projektvirksom hed. D et m ener m inisterrådet, at vi 
bør gøre nu , og er altså ganske enig i K ulturudvalgets forslag om  dette.

Vi er også enige m ed K ulturudvalget i, a t de forudsatte ekspertkom iteer ho 
vedsagelig  bør bestå af aktive forskere m ed kom petence på de respektive om rå
der. K om iteerne bør ikke væ re for store, og de t bør væ re et mål, a t de sam 
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m ensæ ttes af rep ræ sen tan te r for både un iversitetsverdenen  og relevante sektor- 
fo rskningsinstitu tioner.

Vi finder d e t væ sentligt, a t finansieringen af p rogram m et er så klar, som  
den  er, for hele perioden . D et giver e t god t g rund lag  for en  langsigtet p lan 
læ gning. D et skal der til, hvis forskning skal d u  til noget. D et er hensig ten  at 
stille et årligt beløb p å  25 m iljoner DDK til råd ighed , og de t er jo ganske p æ n t.

Dorte Bennedsen: Ja, h r. p ræ siden t, jeg ved, d e t er u p o p u læ rt at tage o rde t på 
dette sene tidspunk t, m en jeg føler som  m edlem  af M iljøudvalget, a t d e t er 
nødvend ig t at kom m e m ed et p a r  kom m entarer.

Jeg skal ikke tage stilling til, om  program m et er godt, de t er de t form entlig, 
m en jeg skal sige, at vi i M iljøudvalget var overordentlig  fo rundrede over, at vi 
fik dette p rogram  efter vores m øder i januar. D et vil sige, at d e r h a r v æ re t m e
get dårlige vilkår for vores behandling  af p rogram m et.

D et andet, som  b eg runder vores kritik, er, at m an frem sender p rogram m et 
som  et m inisterrådsforslag, m eddeler, at m an ikke h ar taget stilling til adm inis
trationen af det, m eddeler, at m an, som  m inisteren gentog her, ville stille 25 
m iljoner danske kr. til råd ighed  om  året, på trods af at program m et taler om  en 
årlig bevilling på m ellem  28 og 50 miljoner kr. om  året. M inisteren h a r  ikke så 
m eget som  an tydet, h vad  de t er for forskningsopgaver der skal løses, og hvilke 
m an skal lade ligge inden  for de 25 m iljoner kr.

H r. p ræ siden t! Vi synes, det er dybt utilfredsstillende vilkår, m inistrene gi
ver os fra tid til anden  for vores forsøg på en seriøs behandling  af forslagene.

U nderv isn ings- og forskningsm inister H aarder: Jeg synes, a t m in isterrådet har 
hand le t prisvæ rdig  hurtig t i denne sag, m en de t h a r øjensynligt haft den  om 
kostning, a t M iljøudvalget ikke har følt sig tilstrækkeligt orienteret, og de t be
klager jeg på m inisterrådets vegne.

N u  er vi kom m et dertil, hvor vi er. Så synes jeg ikke, der er ande t at gøre 
end  at sige i dag: O .K., vi går i gang, og de t er et ru n d t beløb, 25 m iljoner kr. 
D et er dog ikke noget helt lille beløb, de t er bedre end  ingenting.

H er sta rter vi altså, og så må vi se at få disse procedurer, n å r  de t gæ lder sa
ger, der v ed rø rer flere udvalg, til a t fungere lidt bedre i frem tiden.

Sedan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap- 
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen  D orte, Björk 

G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S op h u s
son, G am m elgaard Lars P., G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, G ulb rand
sen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H au an  Åshild, 
H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G u tto rm s
son, H oug  Tora A asland, H reggviður Jónsson, Jelved M arianne, Jón K ristjáns- 
son, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, Kek- 
konen A ntero, K nudsen  Grete, K nutzen Thea, L undblad G rethe, M etsäm äki 
Lauri, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étu rsson , R yynänen  Mirja, 
Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, 
S ighvatur Björgvinsson, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Talleraas A nders, 
Tuom inen Pekka, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen 
Ernst, Ö hrsvik Lena
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F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  

Lennart, B jörkstrand G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G ustafsson H ans, H agen 
Carl I., H ansen  Ivar, H urskainen  Sinikka, Johansen  Lars Emil, Jørgensen 
A nker, K jæ rsgaard Pia, K nuuttila Sakari, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., 
L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, M øller Helge Adam , N ielson Poul, 
N yhage H ans, P ietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, Riihijärvi 
Heikki, R otnes M arit, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teenhold t Otto, 
Syse Jan P ., S ønderby Peder, U eland Ole Gabriel, W erner Lars, ö s tra n d  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 52 röster.

U tskottets förslag, att inte företa sig någo t beträffande A 956/k, bifölls.

B 116/k: M inisterrådsförslag om  samarbetsprogram för högre utbildning i 
Norden

K ulturu tsko ttet hade föreslagit att N ordiska råde t m ed anledning av m inister- 
rådsförslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att fastställa ett sam arbetsprogram  för högre utbildning i N orden  i enlig
h e t m ed m inisterrådsförslag B 116/k och m ed beaktande av de sy n p u n k 
ter som  anförts av ku ltu ru tsko ttet

att genom föra sam arbetsprogram m et u n d e r perioden  1991 - 1996 och att 
härvid  särskilt

- förlänga och utbygga N ordplus-program m et enligt förslaget

- fram lägga m inisterrådsförslag på N ordiska rådets 40:e session om  en 
nord isk  överenskom m else om  tillträde till högre u tbildning i N orden

- fram lägga konkreta p laner om  nord isk  arbetsdelning beträffande hela 
u tb ildn ingar sam t om problem lösningar vid den  akadem iska m eritevalu- 
erings- och exam ensgiltigheten

att fastställa finansieringen i enlighet m ed alternativ 3 i m inisterrådsför- 
slaget

Thea Knutzen (ku lturutskottets talesm an): President! Jeg skal forsøke å væ re 
kort, m en dette  er e t viktig forslag.

K ulturutvalget slu tter seg  fullt u t til m inisterrådsforslaget om  et sam arbeids
p rogram  for høyere u tdann ing  i N orden . U tvalget m inner om at d e t er gjort en 
rekke rekom m andasjoner for å få et slikt initiativ fra M inisterrådet, bl.a. rekom 
m andasjon  n r. 5, 1987. U tvalget un d erstrek er sterk t at det nå haster m ed å få 
klargjort spørsm ål som  gjelder m eritering, tentam ens- og eksam ensgyldighet. 
P lanene om fatter også en rekke andre  punk ter: studie- og praksisperiode for 
s tuderende , lærerm obilitet, arbeidsdeling mellom  utdanningsinstitusjonene, in
form asjon og sist, m en ikke m inst en overenskom st om  nordisk  utdanningsfel- 
lesskap. En slik overenskom st tar M in isterrådet sikte på å legge fram  ved N or
disk R åds sesjon i 1992.
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For egen regning  vil jeg g jem e legge til at jeg synes M inisterrådet h e r har 
b ruk t rikelig tid og m ange utvalg for å kom m e fram  til dette  forslaget. N å bør 
M inisterrådet sette seg tidsfrister for realisering av nord isk  høyere u tdann ings- 
fellesskap.

Jeg tillater m eg å anbefale utvalgets rekom m andasjon.

U tdann ings og forskningsm inister Hernes (m inisterrådets talesm an): P resident! 
K ulturutvalgets positive reaksjon gjør det lett for M inisterrådet å svare. Et par 
m erknader i u tvalgets betenkning  krever likevel en kom m entar.

Først om  form ålet. O m  m ålsettingen k unne  m an kanskje si m er. M en form å
let er helt klart. G jennom  sam arbeid  og felles u tny tting  av u td an n in g sressu r
sene skal de t oppnås kvalitative og økonom iske fordeler både for de t enkelte 
land og for N orden  som  helhet. For eksem pel kan det gjøres mulig for d en  s tu 
d erende å g jennom føre en del av sine stud ier på de t sted  som  u td an n in g en  for 
d en  s tu d e ren d e  er best. M ålet m ed forslaget er således å gagne den  enkelte, det 
respektive land og N orden  som  sådan .

D iskrim inering mellom  N ordp lus-stipend iater som  bor sen tra lt eller i perife
rien av det nord iske om rådet, påpekes å væ re et problem , ettersom  reiseom - 
kostn ingene innregnes i stipendene. Slik er det ikke - tvert im ot avgjøres rei
sebidragets størrelse av avstanden  mellom  hjem m ehøgskolen og gjestehøgsko- 
len. R eisebidraget varierer mellom 500 og 13 000 danske kroner.

U tvalget legger spesielt stor vekt på at s tipender til p raksisopphold  skal 
gjelde læ re rstuderende . D et er naturligvis viktig for de læ rerstuderende . M en 
det er også viktig for andre  g rupper. U nder alle om stendigheter må den  fak
tiske tildelingen av stipender bero på kvaliteten hos hver enkelt søker.

U tvalget legger også vekt på at u tredn ingsarbeide t om kring arbeidsforde
lingen og m eritevaluering påbegynnes snart. Jeg kan m eddele at M in isterrådet 
vil vedta p rogram m et um iddelbart så vi kan kom m e i gang m ed arbeidet. Mi
n isterrådet h a r faktisk allerede tatt de første inn ledende steg i planleggingen av 
arbeidet m ed m eritoverføring.

U tvalget poeng terer at det er viktig m ed økt inform asjon om kring N ordp lus 
og peker på at M inisterrådet og N ordisk  Råd sam m en kunne  starte en kam 
panje. M in isterrådet hilser velkom m en at N ordisk  Råd vil bidra - jeg går u t fra 
at dette også vil innebæ re økonom iske bidrag.

M inisterrådet har faktisk begynt å lage inform asjonsm aterialet. D et skal er
statte den  gam le "Att s tudera  i N orden". D et gjelder ulike typer av materiale 
som  h en v en d er seg direkte til s tuden ter, læ rerne og studieveiledere, og vi ser 
frem  til e t fruk tbart sam arbeid.

Vi vet at de t allerede nå er sto r interesse b lant studen tene  og høgskolene. 
Ulike finansieringsm odeller er nevn t. U tvalgets forslag om  å la en  økning av 
program m et finansieres over de nasjonale budsje tter inngår selvfølgelig i disse 
overveielser. Slik de t påpekes i m inisterrådsforslaget, må de videre ove-veielser 
skje m ed m er sikker viten om  N ordplus-program m ets gjennom føring. M inister
råde t kom m er til å drøfte finansieringsspørsm ålet i forbindelse m ed de kom 
m ende budsjettoverveielser.

S edan d iskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tsko ttets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
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A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen  D orte, Björk 
G unnar, B lankenborg H aakon , D avidsen  Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophus
son, G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, G ulbrand
sen  Thor-Eirik, G yldenkilde Lilli, H an sen  J.K., H an sen  Søren, H au an  Åshild, 
H augen  H elga, H enriksen  Lotte, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm s
son, H oug  Tora A asland, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, Jelved 
M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson  Elver, Jäätteenm äki Anneli, Kallsberg A n- 
finn, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nudsen  G rete, K om stedt Wiggo, L und
blad G rethe, M etsäm äki Lauri, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson 
Berit, Påll P étu rsson , R otnes M arit, R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sam uelsson 
M arianne, Sandberg-Fries Y vonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svart
berg  Karl-Erik, S vensson  S ten, S ønderby P eder, Talleraas A nders, Tuom inen 
Pekka, T u ru n en  Eeva, V äänänen  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, ö h r 
svik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson  

Lennart, B jörkstrand G ustav, G røndah l K irsti Kolle, G ustafsson H ans, H agen  
Carl I., H an sen  Ivar, Johansen  Lars Emil, Jørgensen A nker, K jæ rsgaard  Pia, 
K nutzen  Thea, K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M oilanen 
Eeva-Liisa, M øller H elge A dam , N ielson Poul, P ietikäinen Sirpa, Porom aa 
B runo, P ou lsen  Kaj, Riihijärvi Heikki, S iuruainen Eino, Skjervengen Pål Atle, 
S teenhold t O tto, Syse Jan P „  U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 56 röster.

B 117/k: M inisterrådsförslag om  överenskom m else om  nordisk utbildningsge
m enskap på gym nasial nivå

K ulturu tskottet hade föreslagit att N ordiska råd e t m ed an ledning  av m inister- 
rådsförslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råd e t rekom m enderar de nord iska ländernas regeringar

att ingå en överenskom m else om  nordisk  u tb ildningsgem enskap på 
gym nasial nivå, i enlighet m ed m inisterrådsförslag B 117/k och m ed be
ak tande av de sy n p u n k te r som  anförts av kultu ru tsko ttet

Mirja Ryynänen (kulturutskottets talesm an): H err president! M inisterrådet har 
fram lagt e tt förslag om  överenskom m else om  nordisk u tb ildningsgem enskap på 
gym nasial nivå. Enligt detta skall den  som  söker utb ildning i ett no rd isk t land 
och är fast bosatt i ett anna t no rd isk t land ha tillgång till gym nasial utbildning 
p å  sam m a villkor som  m edborgarna i de t land utbildningen sökes i. K ultur
u tsko ttet välkom nar varm t förslaget och anser det vara synnerligen aktuellt. U t
sko ttet h a r i m ånga tidigare sam m anhang  fram fört att de på u tb ildningsom rådet 
tillhörande reglerna som  gjordes u p p  redan  i H elsingforsavtalet och också i 
kultu rav tale t tio år senare in te h a r fungerat tillfredsställande. M ed föreliggande 
förslag kom m er n u  en  stor brist a tt elim ineras.

Vi h a r  m ånga gånger i v årt arbete även fram hållit v ikten av utbyte av såväl 
lärare som  s tu d en te r för att åstadkom m a en gem ensam  utb ildn ingsm arknad  i 
N orden . I sy n n e rh e t innehar lärarna en central roll i detta arbete, och vi har
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därför stö tt de åtgärder som  ingår i ku ltu rhand lingsp lanen  för att öka läraru tby
te t på alla n ivåer. U tskottet fö rutsätter att lärar- och elevutbyte skall ges hög 
prioritet inom  m inisterrådet i fram tiden.

Slutligen vill jag fästa uppm ärksam heten  på ytterligare två bestäm m elser i 
förslaget, vilka vi speciellt vill stöda. D en  ena fastslår att ingen betaln ing skall 
u tkrävas varken  vid statliga, kom m unala eller privata utbildningsinstitu tioner. 
Och d en  andra  välkom na regeln stadgar att gym nasial u tbildning som  påbörjas 
i ett land skall kunna  tillgodoräknas vid fortsatt u tbildning i ett anna t land. D en 
principiella betydelsen  av båda dessa bestäm m elser h ar även tidigare fram hållits 
i olika sam m anhang  i u tskottets arbete.

M ed detta  förslag tar de t nordiska sam arbetet och den  nordiska gem enska
pen  än n u  ett steg  fram åt. M ed hänvisning till kultu ru tsko ttets be tänkande y rkar 
jag bifall till föreliggande förslag till rekom m endation.

U tdannings- og forskningsm inister H em es (m inisterrådets talesm an): P resident! 
M in isterrådet h ar m ed glede m erket seg kulturutvalgets positive kom m entarer 
til de t frem lagte forslag om  en overenskom st om  nord isk  u tdanningsfellesskap 
på det gym nasiale nivå. D en  eneste kritikk m an aner i u tvalgets betenkning, er 
kanskje at forslaget ikke er blitt frem satt tidligere.

1 hand lingsp lanen  for nordisk  ku lturelt sam arbeid fra m ars 1988 var det et 
overo rdnet mål for u tdann ingssam arbeidet å skape et utv idet nordisk  u td a n 
ningsfellesskap, hvor u tdann ingssøkende skulle ha sam m e adgang som  landets 
egen ungdom  til kom petansegivende u tdann ing  i e t annet nord isk  land. D et ser 
u t til å væ re en ighet mellom M inisterrådet og N ordisk  Råd om  at en  overens
kom st om  nord isk  u tdanningsfellesskap på de t gym nasiale nivå i sam svar m ed 
det frem lagte forslag vil væ re et viktig skritt i retn ing av realiseringen av dette 
overo rdnede mål.

Som  det frem går, om fatter overenskom sten for y rkesu tdann ingens v ed 
kom m ende k u n  den  del som  gis innenfor ram m en av yrkesskolene. D et skyldes 
at yrkesfaglig underv isn ing  og opplæ ring  i en rekke tilfeller skjer u tenfor sko
leverket, dvs. i arbeidslivet. M an vil nå i de enkelte land g jennom  forhandlinger 
m ed de berørte  o rganisasjoner forsøke å få godkjen t fagopplæ ring i arbeidslivet 
på hele y rkesu tdann ingssek to ren  som  en del av u tdann ingen  i et an n e t nordisk  
land. M inisterrådet har m erket seg at ku lturu tvalget ser positivt på de an s tren 
gelser som  gjøres for å få også dette delom rådet m ed.

K ulturutvalget nev n er i sin betenkning  visse ulikheter i de enkelte lands re
gler for stud iestø tte  til elever på det gym nasiale nivå. M inisterrådet h a r  i ove
renskom stforslaget kun  tatt stilling til spørsm ålet om  fra hvilket land elevene 
skal få sin stud iestø tte . M an har hittil ikke overveiet en harm onisering av de 
enkelte lands regler for stud iestø tte  på de t gym nasiale nivå.

K ulturutvalget understreker viktigheten av at læ rere og elever nå blir godt 
inform ert om  de m uligheter overenskom sten  legger opp til, ikke m inst m ed 
tanke p å  at skolegang på gym nasialt nivå i et anne t nord isk  land kan godkjen
nes fullt u t i h jem landet.

O gså M inisterrådet legger vekt på dette, og overenskom sten forplikter da 
også de enkelte land til å inform ere om  de m uligheter elevene h ar til å g jen
nom gå en gym nasial u tdann ing  i et anne t nordisk  land. D et er også v e rd t å 
m erke seg at et stigende antall læ rere og elever i N orden  nå g jennom  forskjel
lige u tvekslingsordninger - jeg nevner som  eksem pel N ordplus-jun ior og elev- 
u tvekslingsprogram m et mellom  V est-N orden og det øvrige N orden  - får styrket 
sitt k jennskap  til de and re  lands u tdann ingssystem er. D ette vil forhåpentligvis
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kunne bidra til å skape økt interesse b lant elevene for virkelig å u tny tte  m ulig
hetene i overenskom sten.

S edan diskussionen  förklarats avslutad, företogs votering, m edelst vo teringsap
parat, beträffande u tskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A ndersson  A rne, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B ennedsen  D orte, Björk 

G unnar, B lankenborg H aakon, D avidsen Terje, Exner Lahja, Friðrik S ophus
son, G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, G udm undse th  Roger, G yldenkilde 
Lilli, H agen  Carl I., H an sen  J.K., H ansen  Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, 
H enriksen  Lotte, H jörleifur G uttorm sson, H reggviður Jónsson, H urskainen  
Sinikka, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, 
Kallsberg A nfinn, K autto Tarja, K nudsen  G rete, K nutzen Thea, K om stedt Wig
go, L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Påll P étu rsson , R yynänen  Mirja, Salm én Olof, Sam uelsson 
M arianne, Sandberg-Fries Yvonne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Svart
berg  Karl-Erik, Svensson Sten, S ønderby P eder, Talleraas A nders, Tuom inen 
Pekka, T urunen  Eeva, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen Ernst,
Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersson  Claes, A ndersson 

Lennart, B jörkstrand G ustav, G røndahl Kirsti Kolle, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 
G ustafsson H ans, H ansen  Ivar, H etem äki-O lander Elsi, H oug  Tora A asland, 
Johansen  Lars Emil, Jørgensen Anker, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard  Pia, 
K nuuttila Sakari, Liltved Tore A., L unde Kjellbjørg, M oilanen Eeva-Liisa, M øller 
Helge A dam , N ielson Poul, P ietikäinen Sirpa, Porom aa Bruno, P oulsen Kaj, 
Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, S iuruainen  Eino, Skjervengen Pål Atle, S teen
hold t Otto, Syse Jan P ., U eland Ole Gabriel, W erner Lars, Ö strand  Olle

Rekommendationen hade sålunda antagits med 53 röster.

20

C 12/k: Berättelser på kulturutskottets sakområde 1989

K ulturu tsko ttet hade föreslagit a tt N ordiska rådet lägger de till u tskottet hänvi
sade berä ttelserna till handlingarna.

U tskottets förslag bifölls.

E-saker

E 27: Fråga till Nordiska ministerrådet angående Nordplus1

Frågan, ställd av Ylva A nnersted t, h a r följande lydelse:

1 Frågan tryckt s. 2611.
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A vser m in isterrådet att förbättra N ordp lus genom  att undan rö ja  kravet på 
sam arbetsavtal och m öjliggöra individuella ansökningar om  N ordp lus-s tipen
dier?

Ylva Annerstedt: Jag tackar för svaret. D et är positivt att det finns ett p ar ange
näm a m eddelanden  i detsam m a, först och främ st att det n u  blir möjligt a tt an 
söka om  individuella stipendier. D et förhållande som  jag beskrev i frågan, 
näm ligen att de t n u  m åste finnas ett avtal mellan u tb ildningsinstitu tionerna, har 
ju  fungerat som  en återhållande faktor, som  h ar h in d ra t stu d en te r vid en  hög 
skola u tan  såd an t avtal från att söka få stipendier. K anske är det då på sin plats 
att den n a  inform ation sprids, t.ex. genom  tidn ingen  Gorm , som  ges u t av 
Fören ingarna N ordens F örbund .

Jag konsta te rar också att m inistern i svaret m eddelar att N ordp lus skall u t
värderas u n d e r  hösten  i år. U ppenbarligen h ar också m in isterrådet fundera t 
över behovet av olika stödform er för individuella ansökningar respektive avtal 
m ellan institu tioner. Jag tro r nog att de t på detta om råde precis som  på så 
m ånga and ra  finns ett behov  av olika m odeller för skilda behov.

Jag vill till d en n a  u tvärdering  också skicka m ed frågan om  behovet av sp råk 
förberedelse. Island, Färöarna, G rönland och F inland befinner sig iN o rd p lu s-  
sam m anhang  i en  särskilt svår situation. N ågon form  av förberedande sp råk 
kurs i hem landet, kanske i form  av d istansunderv isn ing , skulle göra vistelsen 
än n u  m er m eningsfull. D etta är en fråga som  bör d iskuteras i u tvärderingen .

Jag no te ra r också m ed tillfredsställelse att anslaget till N ordp lus är höjt i 
budgeten . D et är positiva signaler, även om  vi har en bit kvar till E rasm us mål
sä ttn ing  att 10 % av s tuden te rna  u n d er någon period skall studera  i ett annat 
land.

U tdann ings- og forskningsm inister H em es: President! I psykologien h ar m an et 
begrep  som  heter kognitiv d issonans, og jeg tror vi er kom m et i den  situasjon 
nå siden svaret er kom m entert før svaret er avgitt. Jeg tror likevel at vi her har 
en så stor sam stem thet i de sy nspunk ter som  er kom m et til u ttrykk, at de t da 
ikke skulle gi g ru n n  for ytterligere kom m entarer fra min side. Jeg tror at i de 
kom m entarene som  ble gitt, ligger også implisitt det svaret jeg ville gitt dersom  
jeg h ad d e  kom m et først.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 38: Friga till Sveriges regering angående problem en med sverigefinnarnas 
hem språksundervisning1 och E 39: Fråga till Sveriges regering om  sverigefin- 
ska elevers m odersm ils/hem språksundervisning1

Fråga E 38, ställd av M arjatta V äänänen, lyder:
H ur skall m an i Sverige se till att hem språksunderv isn ingen  för den största 

språkliga m inoriteten, sverigefinnam a, bibehålls enligt in ten tionerna i nordiska 
kulturavtalet?

Fråga E 39, ställd av Mirja R yynänen, lyder:

1 Frågan tryckt s. 2626.
2 Frågan tryckt s. 2627.
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På vilket sä tt h a r  Sveriges regering för avsikt att beakta förpliktelserna som  
d et nordiska avtalet om  kulturellt sam arbete (1971-03-15) ålägger underteck
n arn a  då reform erna i p roposition  1990/91:18 A nsvaret för skolan genom förs?

O vannäm nda två frågor besvarades gem ensam t av N ord iska m inisterrådet.

S tatsrådet Göran Persson: D en svenska riksdagen h ar m ed an ledning  av p ro 
position 1990/91:18 fattat beslu t om  införande av ett ny tt statsb idragssystem  till 
skolväsendet. D et nya sek torsb idraget är ett finansiellt stöd till kom m unernas 
sko lverksam het och till vuxenutb ildn ingen  och ger kom m unerna långt gående 
frihet att d isponera  resu rserna  utifrån lokala behov. S torleken på sek torsb idra
get beräknas m ed hjälp av ett antal strukturella kriterier som  inte reglerar an 
vänd n in g en  av bidraget.

N u v aran d e  regler för vilka elever som  h ar rä tt till hem språksunderv isn ing  
änd ras in te . D etta innebär att de elever som  h ar m inst en vårdnadshavare , m ed 
vilken eleven använder ett anna t språk  än svenska som  dagligt um gängesspråk, 
och som  h ar g rund läggande k unskaper i sp råket har rä tt till underv isn ing  om 
han /h o n  önskar detta.

R iksrevisionsverkets förvaltningsrevision av bl.a. hem språksunderv isn ingen  
u tgör inget sty rdokum en t för kom m unerna u tan  h ar varit en  del av underlaget 
till regeringens förslag om att effektivisera hem språksunderv isn ingen . N uva
rande  sta tsb idragsregler h a r inneburit att kom m unerna saknat incitam ent att 
bedriva en rationell verksam het. D enna har ofta skett i m ycket sm å g ru p p er och 
ofta inneburit att eleverna m åste avstå från deltagande i annan  underv isn ing . 
Därför föreslås att kom m unerna bör organisera underv isn ingen  så att större 
g ru p p er kan bildas, t.ex. genom  att i större utsträckning utnyttja de m öjligheter 
som  finns att förlägga underv isn ingen  u tanför tim planebunden  tid. R egeringen 
har också föreslagit att kom m unerna skall få möjlighet att avstå från an o rd 
n an d e t av underv isn ing , om  det inte går att åstadkom m a underv isn ingsg rupper 
m ed m inst fem  deltagare. D en  m inskning av resu rsbehovet som  effektivise
ringen leder till har beräknats till 300 miljoner kr., varför sektorsbidraget till 
skolan h ar m inskats m ed denna sum m a.

D en svenska regeringen  gör bedöm ningen  att hem språksunderv isn ing  även 
fortsättningsvis kom m er att erb judas till flertalet av de elever som  har rätt därtill 
och att detta självfallet om fattar den sverigefinska g ru p p en . D et ändrade sta ts
b idragssystem et står heller inte i strid  m ed de förpliktelser den svenska re
geringen h ar genom  det nordiska kulturavtalet.

Mirja Ryynänen: H err president! Jag tackar för svaret. Jag vill bara tillägga att 
m inistern får det att låta som  om  ingen dram atisk förändring ägt rum  i fråga om  
hem språksunderv isn ingen  i Sverige. D et är bara ett år sedan  den svenska u t
b ildningsm inistern  inför sessionen  redogjorde för de insatser som  den  svenska 
regeringen och kom m unerna gör för att hävda tvåspråkigheten . H an  hänvisade 
även till m yndigheternas förm åga till förståndigt och ansvarsfullt agerande.

D agens svar, som  säger att kom m unerna skall få m öjlighet att avstå från an 
o rdnande av u tbildning om  det inte går att åstadkom m a g ru p p er m ed m inst 
fem deltagare och som  också säger att m an hoppas kunna göra besparingar på 
300 miljoner kronor, talar dock ett anna t språk. D et ger en tydlig vink om  en 
kraftig nedskärn ing  och försäm ringar för m inoritetsspråken.
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Marjatta Väänänen: H err president! U nder årens lopp h ar vi som  rep resen terar 
Sverige och F inland haft ett gem ensam t sakom råde som  vi behand la t vid N or
diska rådets sessioner, och det är sverigefinnarnas språkliga ställning. D et är 
m ånga frågor som  jag u n d e r  nästan  tjugo års tid har ställt till Sveriges utb ild
n ingsm inistrar. Jag lovar att den  här är den  allra sista. Jag tackar för alla de svar 
som  jag h ar fått, även om  jag inte alltid har varit nöjd  m ed svaren . Jag tackar 
också den  h är gången  och anm äler att jag inte heller är nöjd  nu .

I sam band  m ed in tegrationen i E uropa ham nar underv isn ingen  i m inori
te tssp råken  i skym undan . De stora sp råken  får all uppm ärksam het. Ä ven i 
F inland har underv isn ing  i m inoritetsspråk varit u ppe  till d iskussion. D et har 
föreslagits att underv isn ingen  i svenska, som  alltså är vårt m inoritetsspråk - vi 
h ar en m inoritet på 6 % svenskspråkiga i F inland - görs frivillig för att eleverna 
skall beredas m er u trym m e och flera alternativ i s tud ier i stora språk . Nyligen 
fattade dock F inlands riksdag beslu t om  att underv isn ingen  i svenska även i 
fo rtsättn ingen skall vara obligatorisk och svenskan  alltså ett obligatoriskt äm ne 
i den  finska skolan. D et här är en signal från F inland till de nordiska länderna, 
och särskilt till Sverige, n ä r det gäller m inoritetsspråkens ställning.

S tatsrådet Göran Persson: Låt mig bara slå fast klart och tydligt att det inte är 
några som  helst fö rändrade regler för hem språksunderv isn ingens bedrivande 
n är det gäller elevernas rä tt att delta i underv isn ingen . Vi har ett bekym m er i 
Sverige, näm ligen att kostnaderna för hem språksunderv isn ingen  har kollapsat. 
D et h a r inte gällt den  finskspråkiga g ru p p en  u tan  en lång rad andra  sp råk 
g rupper.

Vi u nderv isa r just n u  på 89 olika språk  i den  svenska g rundskolan . N är vi 
ser h u r  hem språksunderv isn ingen  har organiserats i våra kom m uner visar det 
sig att den  genom snittliga g ruppstorleken  för hem språksunderv isn ing  i en så 
stor kom m un som  G öteborg är 1,4 elever p e r lärare, alltså n äst intill enskild 
underv isn ing . D et sta tsbidragssystem  som  vi har haft för denna verksam het har 
givit lärarna i kom m unerna en stim ulans att verka i den  riktningen. D et har va
rit ett incitam ent att göra g rupperna  allt m indre.

M ot d en n a  bakgrund  har vi sagt att detta är en orimlig utveckling som  inte 
kan få fortsätta. D et är inte heller skolm ässigt. Vi har därför även för hem 
språksunderv isn ingen  infört den  regel som  gäller för annan  sp råkunderv isn ing  
i den svenska skolan, näm ligen att det skall vara m inst fem elever i g ru p p en .
Jag kan konsta tera att vi h a r sam m a norm er som  våra vänner i Finland h ar för 
sin hem språksunderv isn ing . Där skiljer vi oss inte åt.

Skall vi slå vakt om  hem språksunderv isn ingen  och hävda dess ställning, är 
det väldigt viktigt att den arbetar i skolan på något så när sam m a villkor som  
gäller för annan  skolundervisning. D et är bakg runden  till att vi har gjort dessa 
förändringar. D en finska g ru p p en  är i regel stor. D en är den största och m est 
betydelsefulla sp råkg ruppen  i hem språksunderv isn ingen . D et är i regel lätt att 
o rdna så att m inst fem  barn  deltar. D är ser jag inga större bekym m er. De kom 
m er inte att få åka till andra  skolor eller läsa hem språket vid sidan om tim pla
nen . D en finska g ru p p en  är i detta sam m anhang  inte en g ru p p  som  h ar an led
ning att vara särskilt oroad.

R ätten till hem språksunderv isn ing  och reglerna för hem språksunderv is
n ingen  ligger fasta. Sättet att organisera det hela h a r vi varit tv ingade att titta 
på, därför att kostnaderna har ru sa t i väg så hastigt. Vi har infört i sto rt sett 
sam m a regler som  gäller i F inland för dess hem språksunderv isn ing .
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Marjatta Väänänen: H err p resident! Jag tackar m inistern också för detta  svar 
och konsta te rar att Sverige verkligen h ar sto ra svårigheter m ed sp råk u n d e r
visningen, m en jag vill också poäng tera att finländare u tgör den  största invand 
ra rg ru p p en  i Sverige. D en är inte en  sporad isk  företeelse eller någo t som  u p p 
stå tt u n d e r senare år u tan  den  är ett faktum  vars uppkom st härstam m ar från 
h istorien sedan  flera sekel tillbaka. D etta bevisas b land anna t av ortsnam ns- 
m aterial m ed finskt u rsp ru n g  i Sverige. D et finska sp råket är också ett nordiskt 
språk .

S tatsrådet Göran Persson: För att ingen oklarhet skall råda om  den  bedöm ning, 
som  den  senaste  ta laren g jorde alldeles nyss i talarstolen, instäm m er jag i d en 
sam m a. D är h a r vi också fått officiellt stöd  i riksdagsbeslu t och regeringsutta- 
lande. D är finns ingenting  som  skiljer oss åt, och detta är vi m edvetna om.

D iskussionen  h a r  uppkom m it m ed an ledning  av att ett ny tt statsb idragssys
tem  h a r införts för vår hem språksunderv isn ing . D et har jag redovisat g ru n 
derna  för. D iskussionen är därm ed  för min del avslutad.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 40: Fräga till Sveriges regering angående nordiska språkkonventionens till
äm pning i Sverige1

Frågan, ställd av G ustav B jörkstrand och M ats N yby, lyder:
H u r h a r  uppföljn ingen av sp råkkonventionens bestäm m elser genom förts i 

prak tiken  i Sverige på såväl riks- som  kom m unal nivå?

S tatsrådet Göran Persson: Tanken om  den nordiska språkkonventionen  u t
trycktes i en  rekom m endation av råd e t red an  i februari 1966. K onventionen u n 
dertecknades av sam tliga nord iska regeringar i juni 1981, m en trädde inte i kraft 
förrän 1987. Jag är glad att k u n n a  säga att Sverige redan  tidigt u n d e r 1970-talet 
in ledde de betydande insatser, som  alltsedan dess h ar gjorts för att garan tera 
god språkservice för invandrarna .

Jag kan  h är också näm na att den  svenska förvaltningslagen faktiskt ger 
m yndigheterna än m er långtgående förpliktelser än konventionens rekom m en
dationer. Förvaltningslagen gäller näm ligen oavsett m edborgarskap på det sä tte t 
att även den  som  är svensk  m edborgare kan och bör få tolkhjälp eller annan  
språkservice n ä r så behövs. Bestäm m elsen finns i 1986 års lag i den skärpta 
form  som  den  fick redan  1978.

I Sverige är de t sta tens invandrarverk  som  följer tilläm pningen av konven
tionen. V erket har spritt kännedom  om  konventionen  genom  att distribuera två 
broschyrer, den  ena m ed ett lättillgängligt innehåll och den andra  snarast av
sedd  för juridiskt skolade personer. Inform ation om  den nordiska sp råkkonven
tionen h ar också ingått i en  särskild inform ationsskrift m ed titeln "M yndighe
ternas ansvar att v id  behov anlita tolk eller översättare". Inform ationen finns 
alltså att tillgå både hos centrala m yndigheter och i kom m unerna. Jag kan 
vidare näm na att t.ex. socialstyrelsen spritt inform ation om  konventionen i sina 
"Allmänna råd  - Sam arbete om  barn  och ungdom  Sverige - Finland" (nr 5:1989). 
D essa allm änna råd  sprids naturligtvis främ st bland de sociala m yndigheterna.

Vrågan tryckt s. 2629.
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I p rak tiken  uppfattas behovet av tolk- eller översättarservice på m yndighets
håll in te som  problem atiskt. K om m unerna h ar som  regel en  invandrarbyrå  eller 
an n an  tolkförm edling, ö v ersä ttn in g a r om besörjs genom  invandrarverke t eller 
genom  direkt kon tak t m ed auktoriserade översättare. En annan  sak är att alla 
m yndigheter inte kän n er till sp råkkonventionen  som  sådan . D etta kom  fram  vid 
en förfrågan i som ras till en del centrala m yndigheter och h ar naturligtvis sin 
förklaring i d e t enkla faktum  att m otsvarande språkservice redan  var u tbyggd 
n är konventionen  trädde i kraft.

Invandrarverket följer, som  jag redan  har sagt, tilläm pningen av sp råkkon
ven tionen . D etta sker i sam råd  m ed bevakningsorganen  i de övriga nordiska 
länderna. V erket h ar också fortlöpande kontak ter m ed de nordiska invandrar- 
organisationem a. D et finns alltså goda föru tsättn ingar för invandrarverke t att 
kom m a m ed förslag om  ändringar, om  det skulle visa sig att språkservicen 
inom  någo t om råde inte på ett tillfredsställande sä tt skulle möta konventionens 
rekom m endationer.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 52: Fråga till Nordiska ministerrådet angående kännedom en om  den ara
biska kulturen i Norden1

Frågan, ställd av Lauri M etsäm äki, lyder:
H ar m in isterrådet vid om struk tureringen  av ku ltu rsek torns institu tioner och 

verksam het beak ta t den  geografiska spridn ingen  av den sam hällsinriktade, n o r
diskt koord inerade forskningen och vilka åtgärder tänker m inisterrådet vidta för 
a tt öka kännedom en  om  den  arabiska kulturen?

U ndervisnings- og forskningsm inister Haarder: H r. p ræ sident! Til denne råd s
session er der jo frem lagt et m inisterrådsförslag om  et arbejdsprogram  m ed 
æ n d re t finansiering og organisation af m inisterrådets organisation af m inister
rådets institu tioner og sam arbejdsorganer.

N år dette p rog ram  skal virkeliggøres, så vil m inisterrådet jo kom m e til at 
tage hensyn  til og læ gge væ gt på, om virksom heden  har en særlig nordisk  di
m ension, eller om  m an gennem  et nordisk  sam arbejde opnår en bedre kvalitet. 
M an kan kalde de t en nordisk  m ervæ rdi.

D et er det, der må væ re afgørende for de t nordiske sam arbejde. D et er d e
rim od ikke det nordiske sam arbejdes opgave at sørge for, at f.eks. den sam 
fundsvidenskabelige forskning kom m er til at dæ kke alle om råder.

D en kom m ende om strukturering  i de t nord iske sam arbejde skal føre til, at 
sam arbejdet i frem tiden som  hovedregel indrettes på dels generelle stø tteo rd 
n inger, dels såkaldte netvæ rksaktiv iteter og dels program bevillinger.

M ed denne nye s truk tu r kan m inisterrådet give tid sbegræ nse t støtte til 
fo rskningsom råder, som  på baggrund  af aktuelle prioriteringer bedøm m es at 
væ re egnede til nordisk  sam arbejde. A nsøgninger, som  ved rø rer forsknings
sam arbejde eller fo rskeruddannelsessam arbejde om  den arabiske ku ltur, kan 
naturligvis kom m e i betragtning, m en må jo konkurrere m ed andre  om råder.

D et vil sige, at pengene går til de om råder, der bedst kan argum entere for, 
at der bør gøres en nordisk  indsats på om rådet.

1 Frågan tryckt s. 2642.
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M etsäm äki: H err p resident! Jag tackar m inister H aarder för svaret. Enligt mitt 
fö rm enande ger m inisterrådets svar tyvärr uttryck för en beklaglig passiv  in 
ställning till hela den  viktiga frågeställningen om  inrik tn ingen och satsn ingarna 
inom  den  nord iska forskningen. M inisterrådet bo rde självt hålla initiativet i sin 
h an d  och in te låta hela den  kom m ande om struk tureringen , som  i och för sig är 
välkom m en, bli anhängig  av ansökningsförfarandet, som  m an m ed bästa vilja 
kan kalla varken  planm ässig t eller visionärt.

U ndervisnings- og forskningsm inister Haarder: Jeg tror ikke, jeg kan  bygge bro 
over den  uen ighed , der er. N u  h a r  jeg siddet i m in isterrådet i otte år, og efter 
min m ening h ar vi i m in isterrådet taget stilling til alt for m ange særlige, sm å 
p rogram m er, som  m inistrene overhovedet ikke er kvalificerede til a t tage stilling 
til.

D er er efter m in m ening kun  ét at gøre, nem lig nøjagtig det, vi gør i vore 
h jem lande, hvo r vi h a r  forskningsråd , som  fordeler penge efter ansøgning, 
hvo r pengene  går til de ansøgninger, som  bygger på de t m est kvalificerede 
g rund lag . S ådan gør vi i h jem landene, og sådan  bør vi også gøre i de t nordiske 
sam arbejde, og efter min m ening skal vi m eget læ ngere i den  retn ing.

Vi h a r siddet i dag i N ord isk  M inisterråd og behandlet alle m ulige sm åting. 
D et skal vi passe på m ed, og hvis jeg må sige det, synes jeg også, at der var 
m ange også tilladt at sige, at de t er sm åting, som  ikke hø rer hjem m e h er i 
N ordisk  Råd.

Vi er altså uenige, og vi kan god t tage en lang diskussion. Jeg tror bare ikke, 
de t skal væ re h e r fra talerstolen.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 53: Fråga till Sveriges regering angående lokalradions finskspråkiga pro
gram1

Frågan, ställd av A nneli Jäätteenm äki, lyder:
På vilket sä tt tänker Sveriges regering förplikta Sveriges lokalradio att fort

sätta sin p rogram verksam het på finska också sedan  avtalet mellan den  svenska 
sta ten  och Sveriges lokalradio gått u t 1992?

S tatsrådet Göran Persson: Sveriges regering h ar fått en fråga om  h u r  vi tänker 
förpliktiga Sveriges lokalradio att fortsätta sin program verksam het på finska 
också sedan  avtalet mellan d en  svenska staten  och Sveriges lokalradio gått u t 
1992.

I u tb ildningsm inister Bengt G öranssons ställe skall jag besvara denna fråga.
I avtalet mellan den  svenska sta ten  och de sändande bolagen inom  Sveriges 

radio sägs att dessa skall ta skärskild hänsyn  till språkliga och etniska m inorite
ter. D etta är en del av det u p p d rag  i allm änhetens tjänst som  vår nationella ra 
dio och TV har.

D en organisatoriska lösningen i dag är att m oderbolaget - Sveriges radio - 
h a r ett övergripande ansvar för p laneringen  och fördelningen av resu rser när 
d e t gäller sändn ingar på m inoritetsspråk. I den  parlam entariska beredning  som  
n u  behand lar den  fram tida TV-politiken i Sverige kom m er också frågan om 
Sveriges radios organisation att beröras. O avsett vilka lösningar beredn ingen

1 Frågan tiyckt s. 2644.
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kom m er att förorda på den  p unk ten , kom m er ansvaret för de språkliga och et
niska m inoriteterna även  i fram tiden att vara en viktig del av publik service
uppdrage t. D essa frågor kom m er därför att vara viktiga n är de t gäller u ta rbe
tandet av innehållet i de avtal som  skall gälla inför nästa  avtalsperiod.

Därtill kan m an också konsta tera att de språkliga och etniska m inoriteternas 
ställning i m assm edierna inte bara är en fråga om  m inoritetsservice u tan  också i 
hög  grad  om  h u r  väl våra m assm edier lyckas spegla och gestalta v årt m ultina
tionella sam hälle.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 54: Fråga till Sveriges regering om  finskspråkiga daghemsgrupper1

Frågan, ställd av A nneli Jäätteenm äki, lyder:
Vilka åtgärder avser Sveriges regering att vidta för att kom m unerna i Sve

rige skall arrangera egna finskspråkiga g ru p p er för finskspråkiga barn  i daghem  
för att de skall k unna  bibehålla sin egen ku ltu riden tite t i Sverige?

S tatsrådet Göran Persson: A nneli Jäätteenm äki h ar i en fråga till den  svenska 
regeringen  tagit u p p  behovet av egna finskspråkiga daghem sgrupper. I sta tsrå
d e t Bengt Lindqvists ställe skall jag besvara frågan.

I Sverige h ar sedan  år 1977 ett särskilt statsbidrag u tgått till hem språksträ- 
n ing i förskolan. År 1979 utökades sta tsb idraget till att förutom  sexåringar även 
gälla fem åringar i förskolan och år 1988 utökades sta tsb idraget till att gälla barn  
i alla åldrar m ed anna t hem språk  än svenska, i sam m ansatta eller svenska 
b arng rupper. D etta återspeglar den  vikt vi i Sverige lägger vid invand rarbar
nens m öjligheter till a tt utveckla en aktiv tvåspråk ighet och att bibehålla en 
egen ku ltu riden tite t.

I årets budgetp roposition  h ar en förändring av sta tsb idraget till hem språk- 
strän ing  i förskolan föreslagits, som  innebär en friare resu rsanvändn ing  för 
kom m unerna. B idraget kom m er att fördelas i enlighet m ed det antal inskrivna 
barn m ed an n a t hem språk  än svenska som  finns i förskolan i kom m unen.

D et är i Sverige den  enskilda kom m unen som  svarar för organisationen av 
förskolans olika verksam heter. R egeringen avser inte att ändra  på denna g ru n d 
läggande ansvarsfördelning mellan sta t och kom m un.

A nneli Jäätteenmäki: H err president! Jag vill tacka sta tsråde t G öran P ersson  för 
svaret. M en jag m åste säga att jag inte är helt övertygad om  att alla kom m uner 
a rrangerar egna g ru p p er för finskspråkiga barn  i daghem . Jag frågar: Vad gör 
den  svenska regeringen  om  m an upp täcker brister i kom m unernas agerande?

S tatsrådet Göran Persson: Vi hade  inte anledning att anta att u tvecklingen 
skulle gå i den  rik tn ingen att kom m unerna inte skulle k unna  klara detta ansvar. 
D en decentralisering som  vi genom för i v£rt land av en lång rad  m yndighets
funktioner och beslu t från sta t till kom m un gäller nästan  alla sam hällsom råden. 
Vi h ar genom gående positiva erfarenheter.

Vi följer upp , vi u tvärderar och vi d rar på så sä tt slu tsatser av utvecklingen. 
Skulle det visa sig att utvecklingen går åt fel håll, kan m an naturligtvis inte stil
latigande åse detta. Vi h a r em ellertid inga som  helst indikationer på att vi i detta

1 Frågan tryckt s. 2645.
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sam m anhang  skulle behöva upp leva en  såd an  utveckling. Vi h a r förtroende för 
kom m unerna. D e h a r  fått ansvaret. D e kom m er att organisera verksam heten  på 
ett så d an t sä tt att v i lever u p p  till våra m ålsättningar.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E 58: Fräga till Nordiska ministerr&det angående inrättande av ett nordiskt 
m ediepris1

F rågan, ställd av M ats N yby, lyder:
Ä r N ord iska m in isterrådet bere tt att fatta beslu t om  in rättande av ett n o r

diskt m ediepris p å  250.000 FIM, som  årligen skulle u tdelas i sam band  m ed rå
dets session. D et nord iska m edieprise t k unde  u tdelas till nord isk  television- 
eller rad ioprogram redak tö r eller p ro d u cen t som  h ar gjort en  betydelsefull insats 
för befräm jandet av den  nord iska och lokala m ediekulturen?

U tdann ings- og forskningsm inister H em es: P resident! Vi er fra M inisterrådets 
side enige m ed forslagsstilleren om  at internasjonaliseringen og kom m ersialise
ringen  av m ediem iljøet i N o rd en  stiller oss overfor en  rekke kulturpolitiske 
problem er, så vel p å  nasjonalt p lan  som  på nordisk  p lan .

D et er viktig å sikre at de t blir p ro d u sert tilstrekkelig m ange og gode p ro 
gram  i landene våre, de t er viktig å sikre at vi kan u td an n e  p ro d u sen te r til 
m ediene på et høy t profesjonelt nivå, og de t er viktig å sikre at de gode fjern
synsprogram , radioprogram , film- og fjernsynsserier som  p roduseres n å r  frem  
til publikum  nasjonalt og vil nå vår næ rm este  kultu rkrets i de øvrige nordiske 
land  - og g jem e videre u t i verden .

På alle d isse om rådene er det viktig m ed nordisk  sam arbeid for å kunne 
hevde og heve v år kulturelle identitet, som  er og m å væ re en forutsetn ing for 
all in ternasjonal utveksling.

M inisterrådet h ar derfor g jennom  de senere år lagt stor vek t på å frem m e og 
forsterke sam arbeidet p å  film- og m edieom rådet over en b red  front, bl.a. g jen
nom  å opprette  N ordisk  film- og TV-fond, g jennom  støtte til nordiske festivaler 
og g jennom  støtte til u tdannelsessam arbeid . M inisterrådet er enig m ed forslags
stilleren i a t de t er ønskelig m ed et forsterket sam arbeid på m edieom rådet i 
N orden . M en M inisterrådet tro r ikke at den  rette vei å velge i den n e  sam m en
heng  er å utdele store priser til enkelte nordiske p rog ram produsen ter.

M inisterrådet h ad d e  for øvrig, i forbindelse m ed kultu rhandlingsp lanen , en 
prinsipiell d iskusjon over spørsm ålet om  nordiske priser. M an ble den  gang 
enige om  at m an ikke ønsket flere priser, idet det ville k unne  svekke effekten av 
de to allerede eksisterende priser: m usikkprisen og litteraturprisen .

N år det g jelder størrelsen  av p rogram produksjonen  innenfor de nasjonale 
radio- og fjernsynsorganisasjonene, og n år det gjelder antallet av u tvekslede 
program  på nordisk  plan, h a r  en  slik pris n ep p e  noen  m erkbar betydning . I 
den n e  sam m enheng  er det institusjonenes økonom i, nordiske avtaleregler o.l. 
som  inn tar en langt viktigere rolle. M inisterrådet følger i denne forbindelse m ed 
stor in teresse den  om legging og m odernisering  av nordvisjonssam arbeidet som  
nå er i gang.

D iskussionen  förklarades härefter avslutad.

1 Frågan tryckt s. 2649.
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E 64: Friga till Danmarks regering angående nordiska lektorat vid  Århus u n i
versitet*

Frågan, ställd av A ntero K ekkonen, lyder:
Vilka åtgärder avser D anm arks regering att v idtaga för att i en lighet m ed in

ten tionerna i N ord iska m inisterrådets hand lingsprogram  för språkligt sam arbete 
i N o rd en  säkra de finska, de norska och de svenska lektoratens fortbestånd  vid 
Å rhus universitetet?

U nderv isn ings- og forskningsm inister Haarder: Ja, den  opfordring kan  jeg jo 
ikke sidde overhørig . Jeg kan forsikre, at de nord iske lektorater ved  Å rhus U ni
versitet vil blive opretho ld t. D et vil blive sikret på finansloven for 1992. Specielt 
om  det finske lektorat kan  jeg oplyse, at det vil blive opretho ld t allerede fra sid 
ste halvdel af 1991, sådan  at der altså ikke sker noget b rud  på det p unk t. D ette 
h ar faktisk læ nge v æ re t planlagt i U ndervisningsm inisteriet, så der er ikke no 
get n y t i det. Svaret er altså absolut positivt.

Kekkonen: H err president! Jag ber att få tacka m inistern för svaret och uttrycka 
m in glädje över att saken  är i sin o rdning.

D iskussionen  förklarades härefter avslutad

D 1991/8/1989/k: M eddelande om  rekom m endation nr 8/1989 angående projekt 
Nordjobbs fortsättning; D 1991/9/1990/k: M eddelande om rekom m endation nr 
9/1990 angående ändring av överenskom m elsen om  Nordiska kulturfonden; D 
1991/10/1990/k: M eddelande om  rekom mendation nr 10/1990 angående hand
lingsprogram för språksamarbete 1990-1995, NordMÅL; D 1991/11/1990/k: 
M eddelande om  rekom m endation nr 11/1990 angående riktlinjer för Nordiska  
forskningspolitiska rådet (FPR) för 1990-1992; D 1991/12/1990/k: M eddelande 
om rekom m endation nr 12/1990 angående nordisk arbetsmarknad för personer 
med högre utbildning; D 1991/13/1990/k: M eddelande om  rekom m endation nr 
13/1990 angående nordisk kulturfestival

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang .

K ulturu tskottet hade föreslagit att N ordiska råde t lägger m eddelandena till 
hand lingarna och anser spörsm ålen för rådets del slu tbehandlade.

U tskottets förslag bifölls.

M ötet avslu tades kl. 21.30

’ Frågan tryckt s. 2656.
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Protokoll 

6:e mötet

Fredagen den 1 mars 1991 kl. 09.00 -13.00

Presiden ter: Elsi H etem äki-O lander (1), K arin Söder (1-13) och A nker Jørgensen 
(14-18)

Dagordning

1. Sakdebatt om  B altikum /Ö steuropa och D okum ent 3: P residiets Baltikum- 
p rog ram  sam t M edddelande om  rekom m endation 45/1989/e om  uppföljning 
av A rbetsprogram  N o rd en  i E uropa

2. A 910/e M edlem sförslag om  m iljövårdsinsatser i Baltikum och Polen

A 915/e M edlem sförslag om  ökat nord isk t ekonom iskt och kulturellt sam ar
bete m ed länderna kring Ö stersjön

A 944/e M edlem sförslag om  effektivisering av jordbrukssam arbete t mellan 
N o rd en  och Baltikum

A 931/e M edlem sförslag om  Ö stersjö scenario

3. A 921/j M edlem sförslag om  sam arbete mellan de nord iska länderna och Ö st
europa angående frågor som  gäller parlam entarism  och dem okrati

A 928/j M edlem sförslag om  stöd  till in ternationellt sam arbete och dem okrati- 
se ringssträvandena i öst

4. A 953/t M edlem sförslag om  transportsam arbete m ed Baltikum

5. A 917/j M edlem sförslag om  placering av östeuropeiska s tuderande  i no r
diska folkhögskolor

6. A 927/k M edlem sförslag om  kultursam arbete mellan N orden  och de östeu
ropeiska länderna och Sovjetunionen

7. A 930/k M edlem sförslag om  den  nordiska m odellen som  fram tidsutm aning

8. A 954/k M edlem sförslag om  ett parlam entariskt praktikant- och u tby tespro 
gram  mellan N orden  och de baltiska sta terna

9. A 929/s M edlem sförslag om  utbyggt sam arbete mellan N orden  och de östeu
ropeiska länderna och Sovjet om  miljö

10. A 952/s M edlem sförslag om  etablering av ett förkpliktande miljösam arbete 
om kring Ö stersjön

11. A nm älan om  val av förm än och vice förm än i utskotten

12. Val av redaktionskom m itté

13. Val av m edlem m ar till N ordiska investeringsbankens kontrollkom m itté för 
perioden
1 maj 1991 - 30 april 1993

14. S lu tanföranden  av de nordiska partig rupperna
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15. B em yndigande för presid iet att utse kom m ittéer

16. B em yndigande för presid iet att besluta om  fördelningen av gem ensam m a 
utgifter mellan delegationerna för 1992

17. Fastställande av tid och plats för nästa session

18. S essionens avslu tande

Ändringar i m edlem slistan

D et anm äldes att K arl-G unnar Fagerholm , H ans Jørgen Jensen, Anita Johansson  
och Karin Söder återtagit sina platser i råd e t och att D orte B ennedsen, G unnar 
Björk, G rete K nudsen  och Olle Ö strand  läm nat sessionen och ersatts av H anne 
A ndersen, Gunilla A ndré, Ragna Berget Jørgensen sam t Bruno Porom aa.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Sakdebatt om  Baltikum/Östeuropa samt Dokument 3 Presidiets Baltikumpro- 
gram och D 1991/45/1989/e: M eddelande om  rekommendation nr 45/1989/e an
gående uppföljning av Arbetsprogram Norden i Europa

R ådet behand lade ovannäm nda saker i ett sam m anhang .

P residiet hade föreslagit att N ordiska rådet lägger D okum ent 3: P residiets Balti- 
kum program , till handlingarna.

Ekonom iska u tsko tte t hade  föreslagit att N ord iska råde t lägger m eddelandet om 
rekom m endation  n r  45/1989/e till handlingarna * avvaktan på ny tt m eddelande 
till nästa ordinarie session.

Anker Jørgensen: N ordisk  Råd har, som  alle ved, i de sidste år væ re t åbent, 
opm æ rksom t og aktivt i forbindelse m ed de store og væ sentlige forandringer, 
der sker i vort næ rm este om råde.

Vi h ar arbejdet g rund ig t m ed den vesteuropæ iske integrationsproces, bl.a. 
ved en ekstrasession i 1989. Vi har udbygget vore kontak ter m ed E uroparådet 
og m ed Europa-Palam entet. Vi h ar udbygget vore kontak ter m ed en lang ræ kke 
europæ iske organisationer. Tidligere har vi også holdt særlige luft- og havforu- 
ren ingskonferencer, ikke alene for nordiske lande, m en også for 12 andre 
lande, sp æ n d en d e  fra C anada, England og over en del af E uropa til og m ed 
Sovjetunionen.

Vi h ar som  det afgørende nye k u n n et optage sam taler m ed vore naboer om 
kring Ø stersøen . D isse sam taler har isæ r væ re t knyttet til em ner som  miljø, kul
tur, handel og m enneskelige relationer.

N år de t drejer sig om  kontak terne over Ø stersøen, har vi frem  for alt u d 
bygget dem  m ed de tre baltiske lande i takt m ed den  dem okratiske udvikling, 
der foregår dér. D et er en  udvikling, som  vi har stø ttet m ed politiske tilkende
givelser og udbyggede kontakter.

De nordiske parlam entarikere ønsker at etablere et næ rm ere  sam arbejde 
med de baltiske lande og Ø steuropa. D et er bl.a. kom m et til ud tryk  i et sto rt 
antal m edlem sförslag, som  vi i dag skal tage stilling til her i p lenarforsam lingen.
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De m ange rådsinitiativer h a r også skabt et behov for at få vu rderet, på hvil
ke om råder og i hvilket om fang N ord isk  Råd kan og bør engagere sig.

Rådets p ræ sid ium  h ar an taget et Baltikum -program , i hvilket præ sid iet 
fastslår, hvilke sam arbejdsom råder råd e t bør prioritere, og efter hvilke kriterier 
vi bør anlæ gge sam arbejdet. D et p rogram  er uddelt i salen.

Jeg skal træ kke et p a r  vigtige forhold frem  fra dette program .
De nordiske lande har arbejdet nationalt i vore regeringer og parlam enter, vi 

h ar arbejdet i N ord isk  M inisterråd og i N ordisk  Råds forskellige udvalg. Også 
in ternationalt har vi arbejdet m ed disse spørgsm ål. Sam let er der afsat ganske 
betydelige beløb, der kan gøres op til flere h u n d red e  millioner kroner, til in d 
sats hos vore naboer, og N ordiske Råds indsats bør nok i første ræ kke foregå 
på om råder, som  ikke k ræ ver helt specielle økonom iske satsninger, og så i øv
rigt m ed forslag til v idere behandling  i m inisterrådet. Vi kan tilbyde politisk 
støtte, udveksling  af v iden  og støtte til den  parlam entariske og dem okratiske 
udvikling.

P ræ sid ie t foreslår, at N ord isk  Råd anbefaler, at m inisterrådets budgetram m e 
i de kom m ende år bør øges til et niveau på ca. 30 m iljoner kr. om  året. D et 
beløb kom m er i tillæg til de investeringer og p laner, som  regeringerne allerede 
h ar beslu ttet, og som  også på et eller ande t tid spunk t har væ re t drøftet h er i 
rådet.

D en nordiske indsats bør have et langsigtet perspektiv , og am bitionsnive
auet bør vu rderes på ny hvert år.

N ordisk  Råds hovedopgave i forhold til Baltikum er at debattere og henlede 
de nordiske landes regeringers opm æ rksom hed på m uligheder for at udvikle 
dette sam arbejde. D et gør vi gennem  vore udtalelser og vores rekom m andatio
ner. N ordisk  Råd skal derfor først og frem m est fungere som  initiativtager og 
pådrivende kraft.

På denne bagg rund  m ener præ sidiet, at en ræ kke sagsom råder bør stå langt 
frem m e i sam arbejdet m ed de baltiske lande:

For de t første: O verføring af viden, udveksling af viden. D enne overføring 
bør om fatte alle de sam fundsom råder, som  h ar størst betydning for balterne.
D et drejer sig om  uddannelse , forvaltning, dem okrati, social m arkedsøkonom i 
og opbygning af sam fundets in frastruk tur. Ved overgang til m arkedsøkonom i 
er det vigtigt m ed kendskab  til den  gæ ldende lovgivning og de organisationer, 
som  udgør ram m erne og også i høj grad  fo rudsæ tn ingerne for m arkedsøko
nom i i N orden .

For de t andet: En øgning af den  folkelige aktivitet og opbygning af folkelige 
organisationer. D et nord iske kulturfæ llesskab og d en  baltiske ku ltu r skal m ødes 
og insp irere h inanden . Inform ationsudvekslingen om  alle sam fundsforhold  bør 
in tensiveres. Sam arbejdet om  m assem edierne bør udvikles.

For de t tredje: M iljøpolitikken i b redeste  betydning bør sæ ttes højt. Ved 
hjæ lp af initiativer fra rådets side skal m iljøbeskyttelsen udvikles ved  større 
kendskab  til m iljøforskning og m iljøteknologi. Centrale og lokale m iljøm yndig
hed e r m å organiseres i de baltiske lande på baggrund  så v id t m uligt af de no r
diske erfaringer. Alle initiativer og konkrete projekter bør prioriteres og drøftes 
i n æ rt sam arbejde m ed de forskellige instanser i Estland, Letland og L itauen. 
Folkelige m iljøorganisationer må inddrages i dette sam arbejde.

D ette er de overo rdnede tanker, vi i p ræ sid iet vil arbejde v idere m ed. D et 
sker naturligvis på bagg rund  af denne sessions debat og de rekom m andationer, 
der vedtages, og de t arbejde, der skal gøres i udvalgene.
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Vi vil i de kom m ende år i langt højere grad  end  tidligere kom m e til a t debat
tere in ternationale - og isæ r europæ iske - forhold. Vore regeringer er skeptiske 
over for en  såd an  udvikling, m en d e t europæ iske er en del af vore h verdags
problem er, og de t er derfor naturligt, at vi som  nord iske parlam entarikere tilta
ger os d en n e  selvfølgelige ret. Vort ønske om  sam arbejde m ed Estland, Letland 
og L itauen er blot en  del af denne udvikling.

Vi gør de t ikke for at øge m odsæ tn ingerne til regeringerne. Vi gør det, fordi 
vi også vil v æ re  en del af den  norm ale dem okratiske beslu tn ingsproces.

Vi gør de t ikke for at øge m odsæ tn ingerne til andre  lande. Vi gør det, fordi 
en åben og fri debat og diskussion - også om ømtålelige problem er - bedre  kan 
skabe forståelse og afspæ nding .

N o rd en  h ar en  vigtig rolle at spille i den  frem tidige udvikling i E uropa, og 
N ord isk  R åds session, tro r jeg, vil spille denne rolle.

M inister Thor Pedersen: F ru  præ sident! N ord isk  R åd h ar m ed rette  afsat en hel 
dag til at drøfte N orden , Baltikum og Ø steuropa. D agens debat vil klart afspejle 
det kraftige politiske og folkelige ønske i alle de nordiske lande om  at frem m e 
og styrke dem okrati og frihed i de baltiske lande og vort ønske om  at støtte 
vore naboer i Estland, Letland og Litauen i deres berettigede fredelige fæ rd 
m od selvstæ ndighed .

M inisterrådet h a r  følt sit ansvar og taget udfordringen  op. Vi beslu ttede i 
oktober sidste år et arbejdsprogram  for Baltikum og Ø steuropa. Ideen  m ed p ro 
gram m et er ikke at konkurrere  m ed andre  og langt større bilaterale og m ultina- 
tionale p rogram m er, m en vi h ar ønsket at agere hu rtig t for at sikre stø tten  på et 
tidspunkt, hvo r den  er m est nødvend ig . Vi vil udny tte  kapaciteten i det no r
diske sam arbejde og stille nogle af vore ressourcer til råd ighed  for de baltiske 
lande.

Jeg konsta te re r m ed tilfredshed, at vi h ar nåe t m eget på den  korte tid, der 
er gået, siden  beslu tn ingen  blev fattet i oktober sidste år, og endvidere at de 
initiativer, vi har ivæ rksat, er, som  det er ønsket af de baltiske lande.

For det første har vi oprettet nordiske inform ationskontorer i Tallinn, Riga 
og Vilnius, og jeg kan oplyse, at vi h e r i m andags udpegede de personer, der 
skal lede kon to rerne. D er er herm ed  skabt vigtige centre til form idling af kon
takter mellem  borgere og institu tioner i N orden  og i de tre baltiske lande.

Lad mig i øvrigt næ vne , at d e t er første gang m in isterrådet etablerer sig 
u d en  for N orden . D et er ikke tilfældigt, at det sker netop i de baltiske hoved- 
stæ der.

For det ande t har vi op rettet en stipendieordning  for s tuderende  fra de bal
tiske lande, og vi har hand let hurtigt, for allerede i decem ber 1990 uddelte  mi
n isterrådet stipendier til ca. 70 s tuderende  og forskere. D er er tale om, at vi fi
nansierer både u ddanne lse  og ophold  i en periode fra 1 til 12 m åneder. De før
ste unge baltere h ar begynd t deres stud ier først i denne m åned, og en ny  an
søgn ingsrunde er sat i gang. M inisterrådet ønsker gennem  inform ationskonto- 
rerne i højere grad  at kunne  kanalisere ønsker fra baltisk side om  udny tte lsen  
af disse stipendier.

For de t tredje h ar vi etableret en pulje, hvor vi kan støtte forskellige projek
ter til gavn for vore naboer om kring Ø stersøen . I m andags bevilgede vi penge 
til de første p rojekter. P ro jek terne er i første om gang koncentreret om  u d d a n 
nelse i sprog, journalistik, dem okrati og miljø, bl.a. bevaringen af fiskeressour
cerne i Ø stersøen .
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S enere p å  foråre t skal m in isterrådet tage stilling til flere forslag. B landt disse 
er em ner som  landbrugs-, energi- og arbejdsm arkedsforhold.

U d over d isse tre konkrete initiativer, der er i gang, h ar vi n u  supp lere t ar
bejdsprogram m et, idet m iljøforskningssam arbejdet i Ø stersøom rådet indgår i 
m inisterrådsforslaget om  nord isk  m iljøforskningsprogram , og dette forslag bi
faldt råd e t i går.

Vi h ar endv idere beslu tte t at frem m e m ulighederne for at etablere en  n o r
disk finansiel stø tteo rdn ing  til investeringer i Baltikum via D en N ordiske Inves
teringsbank.

Jeg vil også gerne næ vne, at flere sek torer h a r taget initiativer inden  for 
egne økonom iske ram m er. D et er m it skøn, at m inisterrådets sam lede aktivite
ter i Baltikum  og Ø steuropa alt i alt beløber sig til ca. 50 m iljoner DKK i år, og 
det er inden  for vo rt eget budget.

H eru d o v er vil jeg gerne næ vne, at vi h ar skabt nye m uligheder for at forbe
dre miljøet, isæ r i vore n æ rom råder om kring Ø stersøen, idet ud lånsram m en  for 
investeringsbankens projektinvesteringslån  er forhøjet, og et n y t selskab, N or
disk M iljøfinansieringsselskab, h a r påbegynd t sin virksom hed.

Jeg er m eget tilfreds m ed at k u n n e  konstatere, at de om råder og aktiviteter, 
vi i m in isterrådet h ar prioriteret, stem m er god t overens m ed N ordisk  Råds øns
ker, både som  de kom m er til ud tryk  i præ sidiets dokum ent og i de m ange m ed- 
lem sforslag, der er p å  dagsordenen  i dag.

På g ru n d  af sagens h astende karak ter m åtte vi i år finde penge til finansie
ring  af arbejdsprogram m et, hvor de t var muligt. D et blev overskuddet fra året 
1989, d er blev anvend t hertil, og bedre  kan de t vel ikke anvendes.

I m inisterrådet vil vi for åre t 1992 og efterfølgende år sikre finansieringen 
inden  for d e t o rd inæ re budget, og i vore prioriteringsovervejelser vil p ræ sid iets 
forslag naturligvis indgå.

Grethe Lundblad: Fru  president! D en  utveckling i Ö steuropa som  h ar beteck
nats m ed uttrycken g lasnost och perestro jka h a r givit nya m öjligheter för kon 
takter och sam arbete i N ordens närom råden . Inte m inst våra grannfolk i Balti
kum  har sökt kontak ter på andra  sidan Ö stersjön och Finska viken. De no r
diska länderna och även N ordiska råde t h ar haft ett sam arbete m ed de folk
valda parlam enten  i Estland, Lettland och Litauen.

En u tg ångspunk t för detta sam arbete är vår gem ensam m a historia och kul
turella erfarenheter från tiden  före 1940. En annan  u tgångspunk t är behovet för 
sam arbete av d irekt ny tta  såväl för de baltiska sta terna som  för de nordiska 
länderna, t.ex. på m iljöom rådet och på utbildnings- och ku ltu rom rådet. Vi 
känner det också som  vår dem okratiska plikt att ge stöd och kunskaper i den 
dem okratiserings- och frigörelseprocess som  n u  sker i våra g rann länder på an 
dra sidan Ö stersjön.

Vi vill slå fast att an vändande t av våld för att lösa politiska konflikter är 
främ m ande för m edlem m arna i N ordiska rådet. V årt arbete såväl i N orden  som  
internationellt präglas av fredligt sam arbete genom  i frihet valda försam lingar. 
Ett sådan t fredligt sam arbete eftersträvas också av de baltiska ledarna.

Vi tycker att allvarligt m enade förhandlingar m åste - vilket kanske ansat
serna till sam tal inte har gjort - innehålla m öjligheter för balterna att som  mål 
sätta fullständig suverän ite t för sina länder. Vi stöder balterna i deras själv- 
ständ ighetssträvande, som  innefattar också deras rätt att bilda oberoende stater.

Ä ven inom  ram en  för H elsingforsavtalet anser vi att det finns anledning att 
vid behov  göra u tta landen , ge personlig t stöd  och vidta konkreta åtgärder som
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stöd  till u tvecklingen m ot ökad dem okrati och ökad  sjä lvständighet i Baltikum. 
Vi anser att N ord iska råde ts p resid ium  noggran t bör följa utvecklingen i Balti
kum .

Tyvärr är N ord iska rådets ekonom iska resu rser sm å. Ä ven om  vi h a r  begärt 
ökade m edel för B altikum program m et för 1992 är de t inte fråga om  någ ra  sto ra 
p engar.

F rån nord isk  sida kan  vi genom  u tta landen  och and ra  so lidaritetshandlingar 
stödja balternas frihe tssträvanden  och m otverka att d e t används militära m akt
m edel.

M iljöfrågorna är viktiga i de t kom m ande sam arbetet m ed Baltikum . Jag har 
personligen  v id  reso r i de baltiska länderna fått se vilka enorm a prob lem  som  
v än tar p å  sin lösning. D et är m ycket viktigt att v i sna rast möjligt kan  ta  itu  m ed 
konkreta sam arbetsåtgärder för att skydda de baltiska folkens hälsa och den  
baltiska n a tu re n  m en också till ny tta  för N orden , eftersom  så oerhö rt m ycket av 
föroren ingarna förs v idare genom  luft och vatten  till de nordiska länderna.

En an n an  fråga som  också kan  bli viktig för de nord iska länderna är flyk
tingfrågan. D en  d isku teras n u  fortlöpande av de nord iska länderna bl.a. inom  
d en  nord iska sam rådsg rupp  för flyktingfrågor som  leds av sta tssekreterarna 
eller m otsvarande. För de t fall att situationen skulle änd ras från vad  den  är i 
dag och behov  u p p stå  av att i varje fall u n d e r  någon  övergångsperiod  ge skydd  
åt sto ra m ängder asylsökande från  Sovjet är m an överens om  att lösa proble
m en i no rd isk  sam verkan . Tanken h ar varit att passöverenskom m elser och be
stäm m elser som  i första h an d  tar sikte p å  enskilda fall skall ersättas m ed en i 
förväg överenskom m en ordning m ed ansvarsfördelning de nord iska länderna 
em ellan. Jag tycker att de t finns an ledning  att ge fullt stöd  för dessa tankar.

D et konkreta sam arbete som  jag h a r  n äm n t och som  också bör gälla kom 
m unikationsom rådet h ar ett v idare syfte. Varje byggsten  i e tt civilt sam arbete 
kan  bidra till att bygga u p p  den  nödvändiga g ru n d en  för dem okratiska, obero
ende sta ter i Baltikum . D ärm ed blir de också b idrag till den  frigörelseprocess 
som  vi så varm t välkom nar. N aturligtvis kan alla dessa byggstenar rivas ned, 
om  den  dem okratiska utvecklingen skulle stoppas och de baltiska folkens ön
skan  om  sjä lvständighet skulle svikas genom  utifrån insatta åtgärder.

D en  socialdem okratiska g ru p p en  i N ord iska råd e t kom m er att tillsam m ans 
m ed våra regeringar i in ternationella o rgan arbeta för de baltiska folkens välfärd 
och likaberättigande, liksom  vi också i N ordiska råd e t vill sätta in alla krafter för 
att stödja en god utveckling i Baltikum.

Syse: Æ rede president! D en konservative g ru p p en  m ener at P residiets Balti- 
kum -program , M inisterrådets arbeid og i det hele R ådets engasjem ent i Balti- 
kum -spørsm ålet er av de m est betydningsfulle skritt frem over i N ord isk  Råds 
arbeid og arbeidsm åte. D et er også et m eget viktig ledd i en lang, m angehund- 
reårig  historisk prosess, hvo r Estland, Latvia og Litauen h ar væ rt og er våre 
naboer. S tore deler av N orden  h ar g jennom  historien h a tt næ re forbindelser 
m ed om rådet.

M ange i d en n e  sal k jenner til de t gam le sagnet om  dengang  D anebrog falt 
ned  fra en sky ved  Tallinn, og derav navnet "den danske byen".

I sn a rt et halv t å rh u n d re  h a r  våre naboer befunnet seg i m ørke u n d e r det 
sovjetiske dik taturet, og derm ed væ rt fratatt kontak t m ed resten  av verden . I 
N orge taler vi ofte om  "fem lange og tunge år" u n d e r okkupasjonen. I de bal
tiske land er det 50 lange og tunge år u n d er fysisk og ideologisk okkupasjon.
I disse lange og m ange år h ar store sosiale, økonom iske og politiske problem er
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bygget seg  opp . K om m unism ens historiske ansvar og skyld er stor, og dens arv 
er tung  å bæ re.

B alterne stå r nå m idt oppe i arbeidet m ed å vinne sin frihet og sitt dem o
krati. Vi ønsker å stå sam m en m ed dem . For u ten  frihet og en dem okratisk u t
vikling kan  m an ikke løse de and re  problem ene som  disse landene stå r oppe i.

Estland, Latvia og Litauen h ar vekket en  hel verden  og gjort d e t k lart for 
alle at de vil ha sin nasjonale frihet og sin  statlige selvstendighet tilbake. D enne 
selvstendighet må bygge p å  in ternasjonal anerkjennelse. Sm å land  kan  i det 
lange løp ikke overleve om  ikke deres eksistens anerk jennes. Jeg tro r de t var 
Stalin som  i sin  tid  sa at m ed geografien d iskuterer m an ikke. D et er da også 
geografiens im perativ  som  sier at d e t er i d e t øyeblikk de baltiske sta ter også 
anerk jennes av Sovjet, a t landenes frem tid er sikker og stabil. D erfor er det 
nødvend ig  m ed forhandlinger og sam taler mellom  de baltiske landene og M os
kva. D et er der nøkkelen  til se lvstendighet ligger. D er må de nord iske land fort
sette sitt p ress.

In ternasjonale forhandlinger kan  skje på m ange m åter. De baltiske land øn
sker en in ternasjonal konferanse. D et kan væ re en  riktig frem gangsm åte. D et 
kan  vel også væ re slik at KSSE er de t m est naturlige forum  for å gå v idere.

D ette kan  bli en lang prosess . D et gjør de t viktigere en noensinne at vi på 
alie de om råder vi h a r  m ulighet, stø tter balternes anstrengelser for å bygge u t 
og styrke sin selvstendighet.

S ignalene fra M oskva til N ord isk  Råds sesjon har klart v ist at d e t vi sier og 
gjør, h a r betydning . M oskva h ar sim pelthen  gitt oss en kvittering p å  vår be
tydning. D et bør væ re en spore  til å fortsette m ed å støtte balternes kam p for 
frihet og se lvstendighet m ed de m idler vi h ar til rådighet.

N ord isk  R åd kan  gi viktige b idrag . M en da må vi også erkjenne våre be
g rensn inger. N ordisk  R åd kan  ikke gi de ulike nordiske land direktiv om  hvo r
dan  de skal utform e sin utenrikspolitikk, m en vi tar heller ikke im ot noe direk
tiv fra andre  nasjoner u tenfra om  hva vi skal m ene eller gjøre. D en konserva
tive g ru p p en  stø tter det B altikum -program  som  Presid iet h a r vedtatt.

Jeg vil også støtte det p residen ten  sa tidligere i dag, om  at N ordisk  Råd først 
og frem st fungerer som  initiativtaker og pådrivende kraft og som  forum  for de
batt.

N ordisk  Råd kan  også vise de baltiske land en sam arbeidsm odell, en sam ar
beidsm odell som  kan bli en inspirasjonskilde i arbeidet m ed å utvikle politisk og 
økonom isk styrke.

E tter h v ert som  det Baltiske R ådet bygges u t og blir sterkt, kan vi også for
sterke og form alisere sam arbeidet mellom N ord isk  R åd og et Baltisk R åd på om 
råde etter om råde. D et er denne sam arbeidsm odell vi ønsker. D et finnes en 
baltisk og en nord isk  identite t vi vil respektere og forsterke g jennom  et n æ rt og 
om fattende sam arbeid.

De nord iske landene h ar noe forskjellige utenrikspolitiske forutsetn inger. 
M en d e t er viktig å h a  en felles strategi for en  trinnvis erkjennelse og anerk jen 
nelse av de baltiske sta tenes selvstendighet.

Alle de nord iske land h ar tatt det første betydelige skrittet: å erk jenne bal
ternes re tt til selvstendighet og støtte aktivt opp om  deres frihetsarbeid.

D eretter h a r vi erk jent de baltiske parlam enter som  legitime rep resen tan ter 
for det baltiske folket, og derm ed  også de regjeringer som  bygger p å  disse p a r
lam enter. D ette viktige skritte t har ikke m inst N ordisk  Råd tatt ved å innby de 
tre baltiske parlam entene til denne sesjonen.
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Enkelte arbeider også m ed å etablere diplom atiske forbindelser. D et vil aldri 
væ re de t første, m en  alltid de t siste skritte t i en p rosess som  trinnvis virkelig
gjør selvstendigheten , og som  vi må væ re bered t til å gi vår fulle støtte. Vi vil 
alle ta dette skritt så snart de t er mulig.

E tter hvert skritt vi tar, er det alltid mulig å ta enda ett til. D erm ed får vår 
politikk en  kontinuerlig  kraft gjennom  hele denne vanskelige og lange p roses
sen  for balternes se lvstendighet. I dette arbeidet må også dem onstrasjonspoli
tikk av hjem lige årsaker vike. D et er balternes sak d e t gjelder, ikke vår.

Alsaker: Æ rede presiden t! De baltiske land er våre naboer, og vi h a r n æ re  bånd  
både ku ltu re lt og h istorisk. De baltiske land trenger nå vår oppm erksom het, 
støtte og hjelp. Igjen å glem m e Baltikum vil gi lederskapet i K rem l frie hender.

Vi må innrøm m e at situasjonen i de baltiske land er labil. U tviklingen kan 
gå begge veier. I  d en n e  sam m enheng  er det in te ressan t å konsta tere at de t g ry
ende  dem okrati i Sovjetunionen h ar m ange varm e og sterke forsvarere. D agen 
etter den  berøm m elige natten  i Vilnius m arsjerte h u n d re tu sen er i M oskvas ga
ter. I de t russiske parlam en t ble ofrene i Vilnius m innet m ed ett m inutts stillhet.

V år støtte til de baltiske land har, slik P resid iet u ttrykker de t i sitt Baltikum- 
program , til hensik t å frem m e den  påbegynte utvikling m ot dem okrati og selv
stend ighet i de baltiske land. Våre ho ldn inger og hand linger h ar selvsagt også 
betydn ing  for den  in ternasjonale opinion.

De baltiske land ble okkupert i 1940. D en annen  verdenskrig  er således ikke 
over for d isse land. L andene h ar aldri blitt stem t inn  som  republikker i Sovjet
un ionen . De er villige til fo rhandlinger på alle om råder, m en ikke om  selve re t
ten  til selvstend ighet - og forhandlingene bør ikke skje u n d e r press og trusler.

Frie, folkevalgte parlam enter i Baltikum h ar fattet selvstendighetserklæ - 
ringer. I L itauen 9. feb ruar ble selvstendighetsvedtaket bekreftet m ed over
veldende flertall av folket i en folkeavstem ning.

D et vi alle n å  ønsker, er fo rhandlinger og dialog istedenfor vold. Vi må da 
opp tre  slik at vi kan  påvirke begge parte r i denne konflikten til ne ttopp  dialog 
og forhandlinger.

I  denne u ken  m øttes u tenriks- og forsvarsm inistrene i W arszaw apakten i 
B udapest for å oppløse alliansen. D ette er et sto rt og viktig skritt. O nsdag  og 
to rsdag  var stats- og regjeringssjefene fra C om econ-landene, som  også skal 
oppløses, sam let.

D ette er en naturlig  utvikling. Ø steu ropeerne søker seg rask t og b as tan t m ot 
V est-Europa. D et kan  i d en n e  raske prosess væ re en  fare for at de t kan bygges 
opp  nye b lokker - S ovjetunionen p å  den  ene side og det øvrige E uropa på den  
andre  side. Vi må arbeide for at slike blokker ikke bygges opp . Vi m å også 
huske  på at en av de m ange foru tsetn ingene for frigjøringsprosesssen i Øst-Eu- 
ropa også var S ovjetunionens eget behov  for økt økonom isk og teknologisk 
sam arbeid  m ed V est-Europa.

Jeg vil hevde a t M in isterrådet og også Presid iet rask t kom  p å  ban en  m ed 
sam nord iske tiltak. D ette h a r vi i M idten- g ru p p en  arbeidet aktivt for. M inister
rådets arbe idsprogram  for Baltikum, m ed opprettelse av inform asjonskontorer, 
opprettelse av s tipend ieordn inger for s tu d en te r og et fond til støtte for øster- 
sjø landene er et viktig praktisk håndslag .

Jeg v iser også til de m ange ulike tiltak på m iljøfronten som  også om fatter 
Ø st-Europa og østersjøom rådet. Sam nordiske tiltak er viktig for å understreke  
N ordens vilje til sam arbeid  og støtte til de baltiske land.
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D et er likevel av betydning  å ha klart for seg at sam nordiske tiltak bare kan 
bli e t supp lem en t til nasjonale, bilaterale tiltak sam t den  aktivitet som  springer 
u t fra frivillige organisasjoner og deres stadig økende kontak t m ed de baltiske 
land. D erfor bør folkebevegelser og andre  gis m uligheter til et økt sam arbeid. 
Jeg viser i denne forbindelse bl.a. til landbruksorganisasjonenes arbeid m ed å 
sende landbruksm askiner til Baltikum, og til den  økende kontakt på den  ku ltu 
relle sektor.

D et er også tankevekkende at de t p r. i dag, etter d e t jeg har fått opplyst, er 
ca. 2 000 s tu d en te r fra E stland i Finland.

Vi m å n å  steg  for steg bygge u t vårt praktiske sam arbeid m ed de baltiske 
land. R am m ene og p rinsippene og også begrensn ingene for dette sam arbeidet 
vil helt sikkert bli e t tem a i N ord isk  R åd frem over. D et er nå trukket opp i P re
sidiets Baltikum -program , og M id ten-g ruppen  stø tter dette.

I N o rd en  h ar vi trygge og stabile dem okratier. Vi h a r plikt til å si fra når 
m enneskerettigheter blir overtrådt, og n år folkevalgte forsam linger trues. D erfor 
reagerte vi også um iddelbart på den  sovjetiske opp treden  i januar. D et er nå 
viktig at de nord iske land m arkerer og følger dette opp  f.eks. innenfor KSSE.

Vi er selvfølgelig i vår fulle re tt til å invitere hvem  vi vil, og vi avviser derfor 
den  sovjetiske kritikken m ot at frem tredende baltiske rep resen tan ter ble invitert 
som  gjester til denne sesjonen.

F rig jøringsprosessen i Ø st-Europa stiller oss overfor viktige utfordringer.
D et er nå vår oppgave å bygge u t sam arbeidet praktisk. Vi h ar også et behov 
for å bygge u t sam arbeidet m ed Sovjet og de østeuropeiske landene. A rbeidet 
for å stoppe fo ru rensn ingene på Kola-halvøya og i Ø stersjøen er viktige prø- 
vestener i denne sam m enheng .

Jeg håp e r at de baltiske statene etter h vert som  de forhåpentlig  v inner større 
selvstendighet, kan bygge opp  et Baltisk Råd. Et slikt råd  kan frem m e både 
sam arbeid innad  i Baltikum og sam arbeid m ed N ordisk  Råd.

De baltiske land kan kanskje h a  en vanskelig vei å gå for å g jenvinne sin 
se lvstendighet. De skal vite at de h ar vår støtte.

Lars Werner: Fru president! Vi är från den  vänstersocialistiska g ru p p en  n a tu r
ligtvis g lada över att v i kan  föra den  h är debatten  i N ord iska rådet. För fyra fem  
år sedan  hade det varit som  att svära i kyrkan  att diskutera de h är frågorna. Så 
fort har utvecklingen gått.

M en jag vill sam tidigt säga - och de t kom m er från h järtat - att jag vill varna 
för att låta vacker retorik  om  de baltiska sta ternas rättigheter ersätta de frågor 
som  vi b ru k ar kalla de traditionella i N ordiska rådet.

Jag hade  inte tänk t polem isera m ot min gam le vän  Jan P. Syse, m en när han  
talar vackert om  strävandena för självständighet och dem okratisering i Baltikum 
slår de t mig att han  sam tidigt innerst inne är beredd  att uppge en del av detta, 
eftersom  h an  vill a tt v issa länder skall sätta full fart in  i EG. N u  är det ändå 
sagt, Jan P. Syse!

Vi är g lada över att vi kan föra den  h är debatten , m en vi är än n u  gladare för 
att den  debatten  är ett resu ltat av d en  utveckling som  h ar ägt ru m  i de östeuro
peiska länderna och i de baltiska sta te rna . Vi välkom nar rep resen tan ter för de 
baltiska republikerna i N ord iska rådet. Sam tidigt m åste vi beklaga den  konser
vativa utveckling som  h ar äg t rum , det bakslag som  h ar inträffat genom  att de 
konservativa krafterna i Sovjetunionen tycks ha gjort vissa fram steg u n d er de 
senaste  m ånaderna .
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M en tro ts detta  beklagliga bakslag är situationen ändå bättre i dag än  innan  
m an började tala om  glasnost och perestro jka. Jag tro r att m an m åste h a  detta 
som  en  rimlig u tgån g sp u n k t om  m an skall vara realistisk.

Vår u tg å n g sp u n k t är den  att en fram gång för självständighets- och dem o- 
k ratiseringssträvandena i Baltikum  kan nås endast via fö rhandlingar. Jag sade 
vid sessionens början  i tisdags att m an ibland u n d ra r om  den sovjetiska cen
tralm akten någonting  h ar lärt av utvecklingen i U ngern  1956 och i Tjeckoslo
vakien  1968, om  den  tro r att den  m ed våld  och b ru ta l m ilitärm akt kan  stoppa 
och krossa de strävanden  som  finns i de baltiska sta terna.

Jag tro r att d e t ändå pågår en  diskussion inom  den  sovjetiska centralm akten. 
D et kan  naturligtvis för m ånga vara litet svårt att bedöm a detta, m en jag tro r att 
vi skall vara litet försiktiga och inte försöka använda detta läge för att v inna 
lättköpta politiska poäng  på hem m aplan . F rågan är alltför stor för det.

Jag säger detta  m ot bakg rund  av den  debatt vi h ar fört i juridiska u tsko tte t 
och som  inte h ar varit alltför uppbygglig. I varje fall h a r m an från ett partis sida 
försökt tillskansa sig lättköpta fram gångar inrikespolitiskt i den  h är frågan. Sam 
tidigt e rkänner vi självkritiskt a tt vi inte h ar han tera t den  riktigt bra, och vi har 
gjort vissa erfarenheter som  vi kanske kan ha ny tta av i fram tiden.

Jag tror inte a tt de t sam arbete som  skall och m åste äga ru m  m ed de baltiska 
republikerna skall gå via m edlem skap i N ordiska råd e t för dessa. D et kan ske 
via ett sam arbete m ed ett baltiskt råd  eller kanske d irekt via ett Ö stersjöråd . D et 
är någo t som  vi får undersöka.

Jag vill till s lu t säga att vi in te skall inge vännerna  från  Baltikum  några  falska 
illusioner om  att vi d irekt skulle kunna  ta in dem  som  m edlem m ar i N ord iska 
råde t. Jag tro r in te på den  vägen. Jag tro r m era på ett rejält sam arbete i miljö
frågor, sociala frågor och dem okratiseringsfrågor och på ett parlam entarisk t 
sam arbete. Vi h ar i alla partier ett gott sam arbete m ed de baltiska republikernas 
olika partier. Låt oss fortsätta m ed det, m en låt oss sam tidigt vara realister. D et 
finns tillräckligt m ånga bra och konstruk tiva förslag, inte m inst från v år g ru p p  - 
vi h a r rä tt m ånga sådana, m en också andra  h ar goda förslag. Låt oss fortsätta 
på den  vägen, m en låt oss också vara politiska realister!

Pia Kjærsgaard: F ru  præ sident! N år N ord isk  R åd n u  i dag er slut, tager de 
forskellige deltagerlandes m edlem m er hjem  igen, og så begynder hverdagen .
På sam m e m åde vil deltagerne fra de tre baltiske lande, som  vi h a r  m ødt h er i 
N ord isk  Råd, tage h jem  til deres hverdag . O g hvad  tager de så m ed h jem  h er
fra? K an de bruge alle de skulderklap  og fine ord, de h a r m odtaget, til noget 
konkret, eller kom m er de sto rt set lige så tom hæ ndet hjem , som  de kom?

Efter at jeg for kort tid siden havde lejlighed til a t besøge Baltikum, må jeg 
sige, at d e t v ar en utrolig stæ rk  oplevelse at se og opleve den  stæ rke fæ dre
landskæ rlighed, d e r strøm m er igennem  disse tre lande, der kæ m per for deres 
se lvstæ ndighed .

N ord isk  R åd v ar et næ rliggende forum  at søge denne opbakning i, og derfor 
ind leverede D en Liberalistiske G ruppe to forslag, som  vi ønskede behand le t af 
deltagerne i N ord isk  Råd.

For de t første ønskede vi u n d ersø g t m ulighederne for at oprette  dip lom a
tiske forbindelser m ed Baltikum. For de t andet bad  vi om, at det blev u n d e r
søgt, hv o rd an  m an stillede sig til, at Baltikum blev m edlem  af N ordisk  Råd. 
Begge forslag har m an afvist a t behandle, og efter den gang hykleri kan jeg æ r
lig talt ikke se, hvilken alvorlig berettigelse N ordisk  R åd har.
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I  s tede t for at d isku tere ligestilling og nogle transportproblem er bu rd e  N or
disk R åd have d isku teret en langt m ere alvorlig sag, nem lig de ting, D en  Libe
ralistiske G ruppe havde foreslået. Vi h ar udelukkende hø rt en m asse p æ n e ord 
om  Baltikum fra d en n e  talerstol. D et er godt, m en de t er bare ikke nok. D er har 
ikke v æ re t noget konkret, som  deltagerne fra Baltikum kan vende h jem  m ed i 
deres triste hverdag .

Jeg vil god t ud trykke min beklagelse over den  passivitet, som  N ordisk  Råd 
h ar udvist i d en n e  sag, og selvfølgelig vil D en Liberalistiske G ruppe stem m e for 
h vert evig eneste forslag, der kom m er til afstem ning om  Baltikum, hvis det kan 
gavne Baltikum.

D et er m eget flot at k u n n e  sige en m asse, m en gøre så lidt, og jeg finder fak
tisk ikke, at vi kan  væ re denne slatne ho ldn ing  bekendt. D et er nabolande til 
N orden . D et er lande, som  ligner vores utrolig m eget, og jeg tror, vi h a r  den 
opfattelse, a t hvis de t var et af vores lande, der kom  i den  situation, som  de 
baltiske lande er, så ville v i foretræ kke, at naboerne hjalp os - ikke alene m ed at 
ud trykke sym pati, m en også m ed konkret handling. D et er lande, som  har 
historie fælles m ed os, og alligevel nøjes m an m ed at gem m e sig bag ord . D et er 
ærlig talt p inligt og viser, hvor overflødigt N ordisk  Råd er til at tage væ sentlige 
beslu tninger.

M en Baltikum  h ar ikke b lot en fortid. De vil også have en frem tid i frihed og 
se lvstæ ndighed . D e ønsker ikke at bøje nakken  for den  russiske bjørn, og det 
synes jeg heller ikke at vi and re  b u rde  gøre.

Jeg m ener, a t vi k unne  have givet vores b idrag til, a t det ville ske hurtigere 
ved dels at oprette  diplom atiske forbindelser, dels som  sagt at undersøge m u
lighederne for at få Baltikum m ed i N ordisk  Råd. Jeg h ar m ine tvivl efter denne 
N ordisk  R åds session.

Til slu t vil jeg ønske de lande i Baltikum, som  en d n u  ikke h ar haft en af
stem ning om  deres frihed og se lvstæ ndighed , den størst mulige m ajoritet for en 
se lvstæ ndighed .

Syse: Æ rede president! Jeg vil ikke gå inn i n oen  om fattende polem ikk. Jeg går 
u t fra at vi alle i d en n e  sal egentlig h a r det ønsket at de t vi vil, er å støtte opp 
u n d er de baltiske lands selvstendighets- og frihetskam p.

M en Pia K jæ rsgaard  kom  til å si a t deres forslag var a w is t behand le t i Juri
disk utvalg. D et som  er den  faktiske kjensgjerning, er at vi vil ta dem  til be
handling  på en  norm alprosedyre og derm ed til en  seriøs behandling . D et er en 
m eget viktig forskjell fra de t inn trykk h u n  søkte å skape.

Lilli G yldenkilde: F ru  præ sident! Jeg synes heller ikke, at m an skal gå ind  i en 
vo ldsom  polem ik m ed fru Pia K jæ rsgaard . H u n  er ny  i N ordisk  Råd. H u n  har 
overhovedet ikke v æ re t m ed i d iskussioner tidligere. H u n  har ikke v æ re t m ed i 
det om fattende arbejde, d e r er pågået i N ordisk  Råd i de sidste næ sten  to år, 
for at kom m e dertil, hvor vi er i dag. D et h a r væ re t hård t, trangt, m en de t er 
flot, a t vi er n åe t hertil, og de t er uhyggeligt, at der n u  skal slås politisk plat på 
denne alvorlige sag fra liberalisternes side.

Fru Pia K jæ rsgaard  kom  m ed sit forslag den  22. februar i år. D en 22. februar 
i år kom  forslaget på bordet, og står så h u n  h er og siger, at det er blevet afvist. 
D et er ikke rigtigt.

Jeg vil appellere til både tilhørere og N ordisk  R åd-m edlem m er om, at vi n u  
står sam let, som  vi h a r  g jort hidtil i d enne sag, og ikke slår indenrigspolitisk
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plat p å  en  dybt, dyb t alvorlig sag, som  involverer m ange, m ange flere en d  os, 
der er rep ræ sen tere t h e r i dag.

Sighvatur Björgvinsson: F ru  præ sident! Juridisk udvalg  h a r behand le t Baltikum  
bl.a. på to m øder i H elsingør i novem ber. Juridisk U dvalg h ar behand le t om or
ganisationen i N ord isk  R åd og æ ndringer i H elsingforsaftalen p å  to m øder i 
H elsingfors i februar. Juridisk U dvalg slu tbehandlede disse sager p å  et m øde 
i søndags.

D en  Liberalistiske G ruppe h ar ét m edlem  i d e t juridiske udvalg, Pia K jærs- 
gaard . H u n  var ikke til stede på vores m øde i H elsingør i novem ber. H u n  var 
ikke til stede på vores m øder i H elsingfors i februar, og h u n  var ikke til stede 
på m ødet i søndags i K øbenhavn.

Juridisk U dvalg fik først at høre om  hendes og hendes partig ruppes forslag 
i m andags, dvs. for fire dage siden . Selv om  forslagsstillerne ønskede, at udval
get fæ rd igbehandlede sagen på et ekstram øde u n d e r sessionen, så  beslu ttede 
udvalget, a t forslagene skulle behandles på en norm al og seriøs m åde. D et er 
blevet gjort.

D em okratiet hviler på bestem te regler og skikke. D en, som  ikke respek terer 
disse regler og skikke, respek terer ikke dem okratiet.

Søren Hansen: D en gam le, kloge Æ sop skrev for 2.500 år siden en  fabel om  en 
lille frø, som  var så utilfreds m ed sin liden størrelse, a t den  begyndte at puste  
sig op. D en pustede  og pustede  og pustede, den  ville væ re stor som  en okse. 
M en til sidst sprak  den.

Vi skal passe på, at vi ikke i denne sag kom m er til at puste  os op til over- 
størrelse. D et vil ikke væ re god t for de baltiske lande, hvis de troede, at de 
nordiske lande og N ord isk  Råd var store og kraftfulde som  okser, n år realiteten 
er, at vi såm æ nd  kun  er en ræ kke lande, der i e t sam arbejde her i N ord isk  Råd 
så klogt som  muligt, så seriøst som  muligt, m ed så langt træ k  som  muligt, vil 
træ kke udviklingen i den  rigtige og fornuftige retn ing.

Kirsti Kolle Grøndahl: President! E tter å ha h ø rt p å  Pia K jæ rsgaard  må jeg si at 
h u n  m inner m eg om  dem  som  er im ot prester, m en for kvinnelige p reste r. H u n  
er im ot N ordisk  Råd, m en altså for et N ordisk  Råd som  inlem m er Baltikum.

Jeg tror at det i denne saken er viktig å understreke at de baltiske sta ter - 
verken  enkeltvis eller sam let - h ar søkt om  noen  opptakelse i N ordisk  Råd. 
N ordisk  R åd er et sam arbeid mellom  de fem  nordiske landene og tre selvstyrte 
om råder. D et h ar p å  en  lang rekke om råder ført til harm onisering og tilpasning 
av lover og regler. D et er i dag bl.a. rettslig, sosialt og u tdanningsm essig  så av
vikende fra lovgivningen i de baltiske om rådene, at det heller ikke av den  
g ru n n  er aktuelt å oppta landene som  m edlem m er i N ord isk  R åd. D ette er de 
baltiske rep resen tan tene  som  h ar m øtt h e r i R ådet som  gjester, m eget klar over, 
og dette h a r de helt tydelig gitt u ttrykk  for.

Jeg tro r at vi fo rtest mulig skal a w is e  d iskusjonen  om  å ta  opp  Baltikum  i 
N ordisk  R åd. D erim ot skal vi gjøre alt vi kan for å knytte  et n æ rt sam arbeid 
m ellom  vårt om råde og de t baltiske om rådet. E t slikt sam arbeid vil vi kunne 
gjøre p å  en lang rekke praktiske om råder, og vi allerede kom m et god t igang 
m ed oppstartingen . Vi vil også prøve å tilskynde utviklingen av et Baltisk Råd 
slik at vi forhåpentligvis om  ikke lenge får et regionsorgan i det baltiske om rå
det som  vil væ re en tett og n æ r sam arbeidspartner til N ordisk  Råd.
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D et den  U beralistiske G ruppen  h ar gjort i denne saken, er, som  m ange an d 
re h a r understreket, å underg rave N ordisk  Råds v irksom het, og de forsøker å 
slå innenrikspolitisk gev inst p å  en  m eget vanskelig og følsom sak.

Alsaker: Æ red e presiden t! Ingen  kan  væ re i tvil om  at N ordisk  R åd h a r  til h en 
sikt, slik d e t står i B altikum -program m et til Presidiet, å frem m e den  påbegynte 
utvikling m ot dem okrati og se lvstendighet i de baltiske land. M en da m å vi 
opp tre  slik at vi kan påvirke positivt begge parte r i konflikten, og begge parte r i 
d en n e  konflikten de t er de baltiske landene på den ene siden og Sovjetunionen 
p å  den  andre  siden. Vi må nå påvirke til dialog og til forhandlinger, og det er vi 
i gang  m ed - vi bygger opp  holdninger, vi påvirker in ternasjonalt, v i påv irker 
også innad  i Sovjet, og vi arbeider steg  for steg m ed å bygge u t det praktiske 
sam arbeid  m ed de baltiske landene . A begynne å fekte m ed m edlem skap i 
N ordisk  R åd før de baltiske land engang  h ar søkt om  et slikt m edlem skap, og 
re tt og slett lukke øynene for realitetene, m aktrealitetene i de baltiske land, det 
h ar k u n  ett formål, å skåre billige innenrikspolitiske poeng.

Werner: F ru  president! N är jag hö r Pia K jæ rsgaard tänker jag på att jag i 19 1/2 
år h a r tvingats lyssna på rep resen tan ter för frem skridtspartiet, som  det hette 
från  början, vilka egentligen ville lägga ned  N ordiska rådet. D et vore kanske en 
rimlig tanke för er. N u  försöker Pia K jæ rsgaard göra sig till talesm an för dem  
som  vill slåss för ett u tv idgat N ord isk t råd . Först skall ni alltså avveckla, och 
sedan  skall ni utveckla. D et påm inner om  en del kärnkraftsen tusiaster i Sverige.

Pia K jærsgaard! Jag anses vara norm albegåvad, m en jag förstår inte det här. 
Kan du förklara h u r  liberalisterna - denna förtjusande benäm ning; jag förstår 
inte varför en verklig liberal inte p ro testerar m ot den  - först vill avveckla N or
diska råde t och sedan  vill utveckla det via in lem m ande av de baltiska staterna?

Jag m åste säga: Skaffa er bättre frågor att driva inrikespolitik med! N i är inte 
trovärdiga på den  h är p u nk ten .

Pia Kjærsgaard: Ja, m en de t er da godt, at m an i en parlam entarisk  forsam ling 
kan se, a t der er nogen  uen ighed . D et ville egentlig væ re underligt, hvis vi alle 
sam m en var enige, og så var denne forsam ling en d n u  m ere overflødig, end jeg 
har givet ud tryk  for. Jeg h ar oplevet m ange hårde  ord, og de t gør sådan  set 
heller ikke noget, jeg har ikke spo r im od, at vi får debatten  i gang.

M en det kan jo ikke kom m e bag p å  forsam lingen, at D en Liberalistiske 
G ruppe h ar stillet forslaget om  at optage Baltikum i N ordisk  Råd og undersøge 
de juridiske m uligheder for, om  det kunne lade sig gøre. D et er jo det, forslaget 
drejer sig om. Vi forventer ikke, at m an fra næ ste session kan  optage Baltikum, 
m en vi h a r bed t om, at m an undersøger m ulighederne for det. D et er det, vi 
h a r bed t om, og d e t føler jeg trang til at understrege.

Jeg h ar faktisk hø rt m ange sige så m ange pæ ne ord om  Baltikum, at vi fandt 
det oplagt at kom m e m ed dette forslag. Og de t er jo ikke første gang, det kom 
mer, så det kan ikke kom m e helt bag på forsam lingen. D et har væ re t frem ført 
før af Frem skrid tspartiet.

Og jeg må sige til h r. Lars W erner, at vi stadig væ k hed d er F rem skrid tspar
tiet. F rem skrid tspartiet i N orge og F rem skrid tspartiet i D anm ark har altså dan 
net D en Liberalistiske G ruppe . D et synes vi er ærlig talt er pæ n ere  for frihed- 
selskende partier en d  det, som  nogle kalder M ittengruppen, D en Socialdem o
kratiske G ruppe eller hvad  de andre  g rupperinger i N ordisk Råd kalder sig.
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N år m an ønsker at indlem m e Baltikum  i N ordisk  Råd, og m an så sam tidig 
får skoser for, a t m an  vil ned læ gge N ord isk  Råd, skal m an jo forstå, h v ad  der 
bliver talt om . Jeg er klart im od N ordisk  R åd i den  opbygning, som  N ordisk  
R åd h ar i dag, og efter denne session er jeg bestem t blevet en d n u  m ere im od, 
end  jeg h a r v æ re t før. N år m an kan  b ruge tim er til a t d isku tere ligestilling, 
hvorfor i alverden  kan  m an så ikke tage stilling til alvorlige problem er? N år 
m an kan  b ruge tim er til at diskutere tran sp o rt og miljø, så synes jeg, dette 
em ne havde v æ re t bedre  at tage på dagsordenen .

For at N ord isk  R åd overhovedet skal have sin berettigelse, bu rd e  vi give en 
h ån d sræ k n in g  til lande, der i allerhøjeste g rad  træ nger til en h åndsræ kn ing . Jeg 
tror, a t vi nord iske lande i alt for høj grad  er v an t til den  frihed, vi har, og ikke 
forstår, hvad  der sker i Baltikum, n å r m an ikke kan tage den  opfordring, der er 
kom m et fra D en  Liberalistiske G ruppe, alvorligt.

Jeg beklager m eget de bem æ rkninger, der har væ re t om, at vi bare ønskede 
at slå indenrigspolitisk m ønt - de t gør vi absolut ikke. Vi h ar i h v ert fald m ødt 
m odstand  h er i N ordisk  R åd og får de t givetvis også i de forskellige parlam en
ter ru n d t om kring i de nord iske lande.

Så skal jeg sige m ed hen sy n  til det, der er sket i udvalget, og at jeg er ny  i 
N ord isk  Råd: Ja, de t er korrekt, jeg har kun  væ re t m edlem  af N ord isk  Råd si
den  valget i D anm ark  i decem ber 1990, m en det betyder jo altså ikke, a t jeg ikke 
ved  en disse om, hvad  der foregår. Jeg synes, det var nogle billige bem æ rk
ninger, som  m an kom  m ed.

Jeg skal også sige, at m ed hen sy n  til udvalgsarbejdet har vi ikke gjort andet 
fra D en Liberalistiske G ruppe en d  det, p ræ sid iesekretæ ren  send te  et brev til 
udvalget om . D et er de t eneste, der ligger i det.

Marjatta Väänänen: F ru  president! Efter denna ordväxling vill jag återkom m a 
till dagens sto ra egentliga sak, - Baltikum frågan. Jag konsta terar att vi i F inland 
så innerlig t önskar att våra nära grannar, de baltiska länderna, når de mål de 
har ställt u p p .

S am arbetet m ellan Baltikum  och F inland h ar u n d e r de senaste  åren  först och 
främ st varit e tt p rak tisk t sam arbete. Vi h ar försökt hjälpa och stöda våra g ran n 
länder på alla möjliga, fredliga och konstruktiva sä tt sam tidigt som  vi i d iskus
sionen har undvik it skärp ta  ordalag.

Eftersom  finska och estniska är besläktade språk  och i en sto r del av Estland 
kan m änniskorna tala finska - tack vare finska TV-program  som  kan ses där - 
har praktiska föru tsättn ingar funnits för sam arbetet m ed Estland. Ar 1990 bevil
jades 100 000 ester v isum  till F inland, och u n d e r senaste  år h ar 700 000 båtresor 
gjorts från  Tallinn till F inland. Finska jordbruksorganisationer h ar hittills skickat 
över 2.000 jo rdbruksm ask iner till de ca 3.000 estniska jo rdbrukare som  startat 
som  privatföretagare sam t till de nya m önstergårdar som  g rundats i n ä rh e ten  av 
D orpat. För n ä rvarande  finns de t långt över 200 unga ester som  prak tikan ter 
och elever v id  jo rdbruks- och and ra  yrkesansta lter i F inland. F inlands s ta t har 
beviljat m edel för deras stud ier och uppehälle . D essu tom  finns det för n ä r
varande m ånga tiotals estniska elever, vilkas kostnader betalas av en privat fin
ländare eller organisation.

M ånga vetenskapliga organisationer och ku ltu rorganisationer h ar inbjudit 
och betalat kostnaderna för sina estniska kollegers stud ier och forskningsarbete 
i F inland, för att de därigenom  skulle kunna  u p p n å  den  aktuella in ternationella 
nivån på sitt om råde. Olika folkrörelser har till sina systerorganisationer levere
ra t olika fö rnödenheter som  för närvarande saknas i Estland. Exem pelvis h a r en
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kam panj för insam landet av elektriska skrivm askiner varit om fattande. De fin
ländska förläggarna h ar nyligen skickat 50.000 läroböcker till Estland, 60 000 till 
Ingerm an land  och 10 000 till Sovjetkarelen sam t nästan  10 000 exem plar av fack- 
och skönlittera tur till dessa om råden.

Sällskapet för finsk litteratur levererar kostnadsfritt till forskare och korre
sp onderande  m edlem m ar vid un iversiteten  i Baltikum, Ingerm anland  och Ka
relen de böcker som  de önskar få på följande om råden: folklore, språk  och lit
te ra tu r sam t kulturhistoria. M ed en  del estniska förläggare h ar m an haft redak
tionellt och p roduk tionsm ässig t sam arbete och expertutbyte sam t utbildning. 
Ö versättn ingsrättigheter h ar överläm nats till Estland u tan  debitering.

I H elsingfors h a r m an i början av februari ö p p n at Estlandinstitutets ku ltu r
cen trum  i F riedberg  Tuglas föreningens lokaler i början av februari. I dessa lo
kaler förm edlas kännedom  om  Estlands ku ltu r och arrangeras ku rser i estniska 
språket.

Talar m an m ed vilken fin ländare som  helst så är han  eller hon  på ett eller 
an n a t sä tt m ed i sam arbetet m ed E stland genom  försam lingar, idrotts- eller 
hushållsorganisationer, agronom er, bibliofiler, etnologer, m useiföreningar, 
h istorieforskare, läkare, sm åföretagare eller någon  annan  förening. Också 
riksdagen  h ar en  egen förening för sam arbetet m ed Estland.

På tal om  riksdagen  i F in land godkände den  resu rser för m iljövården m ed 
Ö stersjö länderna i detta års budget, sam t 300 m iljoner m ark som  rän testödsbe- 
fogenheter. S tatsanslag h a r  också reserverats för transport- och distributions
kostnader för de varor som  folkrörelserna levererar till länderna i Ö steuropa.

På d en  ekonom iska sidan svarar F inland för 40 % av utländska ekonom iska 
investeringar i Estland. F inland h ar tiotals sam företag i Estland. D essa är före
tag för färgproduktion, husbyggnad  och livsm edelsföretag. D et stora oljebolaget 
N este Oy förbereder för närv aran d e  ett bensinservicenätverk för Estland, för att 
näm na ett fåtal ekonom iska projekt.

F ru  president! Jag h ar givit en del uppgifter om  det praktiska sam arbetet 
som  Finland idkar i riktning m ot Baltikum och i synnerhe t Estland. M an kan 
säga att detta  sam arbete h ar i F inland fått karaktären  av en folkrörelse.

M iljøm inister Per Stig Møller: F ru  præ sident! Jeg synes, det er ganske u d m æ r
ket, a t N ordisk  Råd slu tter sin  session h er m ed en  dag om  Ø stersøen og Balti
kum , og jeg tror, d e t vil væ re en god idé, om  vi, indtil de tre baltiske lande alle 
tre er frie og selv su v e ræ n t kan  væ lge deres tilknytningsforhold, slu tter N ordisk 
Råd m ed et såd an t døgn . M åske skulle m an netop  sørge for, at et N ordisk  Råd 
altid h a r  d en  sidste dag, hvor m an disku terer Baltikum. M en så ville de t nok 
også væ re en god idé, om  D e Baltiske Lande havde taleret i den  forbindelse.

D et er jo sådan , at beg ivenhederne p å  den  storpolitiske arena h ar givet os 
nye m uligheder for at forene kræ fterne i Ø stersøom rådet og intensivere arbej
det m ed at genoprette  den  økologiske balance i Ø stersøen.

I et m iljøsam arbejde m ed dette perspektiv  er det oplagt, a t De Baltiske 
L ande inddrages, og der er ingen  tvivl om, at det er sam arbejdet om  miljøet, 
der i dag udgør den  bedste m ulighed for at binde landene tæ ttere sam m en p o 
litisk.

Ø stersø landene h ar i en  årræ kke sam arbejdet inden  for ram m erne af Hel- 
singforskonventionen . D ette arbejde h a r v æ re t betydningsfuldt, og d e t har 
m edført, a t d e r på visse om råder er sket en  kraftig forbedring af miljøet.

D en  voldsom m e stigning af fosfor og kvælstof, som  blev registreret op igen
nem  1970'erne, er n u  begræ nset, og indho lde t af en  ræ kke miljøfarlige stoffer i
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levende organism er er n u  faldet til så lave niveauer, at situationen  kan siges at 
væ re u n d e r rim elig kontrol.

På sam m e m åde h ar vi efte rhånden  fået begræ nset fo ru ren ingen  fra skibe og 
havnefaciliteter, og de t må fastslås, a t hoved indsatsen  skal rette sig m od den  
landbaserede forurening, der ikke m indst h a r hæ rget Estland og Letland.

E t af de vigtigste resu ltater i de t hidtidige sam arbejde er deklarationen fra 
1988 om  beskyttelse af havm iljøet i Ø stersøen. H eri fastslås m ålsæ tn ingen  om  
en halvering af ud ledn ingerne af næ ringssalte , tungm etaller og m iljøfrem m ede 
stoffer så sn a rt som  m uligt og senest i 1995.

D et arbejde, som  herm ed  er indledt, skal v idereføres. M en sam tidig skal vi 
ud n y tte  de m uligheder, vi har fået for et in tensiveret sam arbejde. D et er blevet 
sty rket i kraft af nye finansieringsm uligheder dels gennem  de internationale 
banker, dels gennem  forskellige form er for b istand  fra de øvrige vestlige lande 
og dels gennem  vores egen N ordiske Investeringsbank.

D en  danske regering har i februar frem sat lovforslag om  miljøstøtte til Ø st
europa. Forslaget vil indebæ re, at der afsæ ttes i alt 500 miljoner kr. til støtte for 
m iljøforbedringer i Ø steuropa, h e ru n d e r naturligvis De Baltiske Lande. Vi h ar 
sa t ind  i bem æ rkn ingerne, at stø tten  fo rudsæ tter en bevæ gelse i den  rigtige 
retn ing i dem okratiprocessen. D erm ed stø tter vi også De Baltiske L andes de
m okrati og er m ed til at søge at sikre, at der ikke sker de ting, som  blev forsøgt 
i begyndelsen  af dette år.

D et er vigtigt, at den  viden og erkendelse, vi h ar opnået igennem  1970'ernes 
og 1980 'em es miljøpolitik i de nordiske lande, som  traditionelt h ar v æ re t fore- 
gangslande på m iljøom rådet, udnyttes, når vi skal væ re m ed til a t forbedre 
miljøet i Ø stlandene.

A nvendelse af forsigtighedsprincippet, indførelse af renere  teknologi, er ved  
at v inde indpas overalt, og det skal væ re m ed i de t østeuropæ iske sam arbejde.

H vis ikke den  industrielle udvikling og væ kst, som  skal finde sted  i f.eks. 
Polen og de tre baltiske lande, hviler på disse principper, kan vi risikere, at den 
sam lede foruren ing  vil væ re  forøget og ikke form indsket ved  udgangen  af 
1990'erne. D isse principper skal indarbejdes i revisionen af H elsingforskon- 
ven tionen , som  er sat i gang.

Vi h ar i forbindelse m ed konven tionsæ ndringen  ønsket et øget regionalt 
sam arbejde ru n d t om  Ø stersøen  og dens afvandingsom råde, hvo r alle lande og 
delstater deltager.

Vi ønsker konven tionen  udbygget, så d en  indebæ rer, a t der afholdes regel
m æ ssige m in isterm øder og parlam entarikerm øder, så vi får tæ ttere kon tak t m ed 
h inanden .

Vi ønsker b indende beslu tn inger og at m iljøorganisationernes deltagelse 
styrkes i H elsingforskonventionen . Vi vil ikke glem m e, at de nye frihedsbe
væ gelser i de tre baltiske lande jo startede som  m iljøbevæ gelser. Først kæ m 
pede m an for sin natu r, sin kultur, og n u  kæ m per m an for sin fulde se lvstæ n
dighed.

D et er væ sentlig t for os, a t de tre baltiske lande bliver fuldgyldige m edlem 
m er af H els ingforskonventionen. M en vi må jo erkende, at deres optagelse ikke 
alene stå r i vores m agt. D erfor skal de t siges, at uanse t om  de form elt bliver 
m edlem m er af dette  sam arbejde eller ej, vil vi sam arbejde m ed dem , og her 
stikker præ sid iets Baltikum program  jo nogle ganske gode retningslin jer ud , som  
vi hver for sig selvfølgelig skal supp lere . D et sker f.eks. inden  for Task Force
sam arbejdet, hvo r vi ønsker at få udviklet Ø stersøen  som  et re n t og frit hav .



434 Sjätte mötet; saker om Baltikum/Östeuropa

M iljøm æssigt er de t vigtigt, a t vi forbereder os selv på, at der h e r er tale om  
en langsigtet opgave. M en det er en opgave, som  skal løses, så vi får frihed, og 
så vi sørger for, at alle lande om kring Ø stersøen - ikke m indst vores baltiske 
genboer - kom m er til a t opleve Ø stersøen  ikke alene som  "fredens hav", som  
h ar væ re t et slogan, m en som  "frihedens rene hav".

Ylva Annerstedt: Fru  president! D et är en sto r händelse i N ordiska råd e t att vi 
kan ha den  h är debatten . D et faktum  att vi h ar baltiska gäster h är och att vi för 
Baltikum debatten h ar stor betydelse också genom  de tydliga signaler som  häri
genom  sän d s till de reak tionära krafterna i Sovjetunionen. I N ord iska råde t ac
cep terar vi in te att bli ho tade n är vi försvarar de dem okratiska och m änskliga 
rättigheterna. I N ordiska råd e t p ro testerar vi m ot våld och förryck oavsett var 
d e t u tövas.

F ru  president! D et senaste  året, m ed up p rep ad e  besök av nord iska parla
m entariker i Baltikum, h a r  m arkerat en  tydlig v än d p u n k t i rådets historia. Vi 
sticker inte längre h u v u d e t i sanden , u tan  försvarar dem okratiska strävanden  
också i våra g rann länder.

De nord iska insatserna m ed inform ationskontor i Estland, Lettland och Li
tauen , sam arbete mellan nord iska och baltiska institu tioner och organisationer 
och en stipend ieordn ing  som  ger s tuden ter, lärare och näringslivsrepresen tan- 
ter från Baltikum  m öjlighet att studera  och praktisera i de nordiska länderna ger 
alla föru tsättn ingar för att snabb t kom m a i gång m ed den  inform ations- och 
kunskapsöverföring som  är så viktig i ett övergångsskede.

Ö stersjöns öde berör alla folk som  lever vid dess stränder. Ju förr ett miljö
sam arbete inleds m ed stöd  av N ordiska rådet, dessbättre . M en då räcker det 
inte m ed 15 m iljoner k ronor. Rejäla sa tsn ingar för miljön kräver också rejäla 
pengar.

Jag vill också peka på de t viktiga och om fattande kon tak tnät som  n u  håller 
p å  att etableras m ellan baltiska och nordiska kom m uner genom  ett vänortsar- 
bete, som  blir alltm er om fattande.

I E uropas nya dem okratier ser vi n u  h u r  fria organisationer, tidningar, p ar
tier, fackföreningar, kyrkor och andra  uttryck för m edborgarnas självstyre på 
ny tt utvecklas efter d en  långa d jupfrysning av allt norm alt sam hällsliv som  
präg lade den  kom m unistiska epoken . D ärför är det angeläget att de t nordiska 
stödet också kanaliseras till att stödja dem okratiska funktioner som  parlam ent, 
press, radio och TV.

D et är också viktigt för den  dem okratiska utvecklingen att nord iska parla
m entariker får dela m ed sig av k unskaper och erfarenheter. Inte m inst kan vi 
vara ett stöd  för våra kolleger i de baltiska parlam enten, som  n u  arbetar natt 
och dag. E tt av m ina starkaste m innen  från  m öten m ed en g ru p p  litauiska p ar
lam entariker som  var p å  besök i d e t svenska parlam entet var n är en av dem , 
Nijole Ozelyte, berä ttade h u r  deras dagsprogram  såg u t m ed arbete från  tidiga 
m orgonen  till sen t p å  natten . "Du förstår", sade hon , "vi m åste h inna m ed så 
m ycket som  möjligt. Vi v e t ju  in te om  M oskva skall lyckas stänga parlam entet 
för oss." Jag sän d er h en n e  en  varm  hälsning genom  v icepresiden t Kuzm ickas, 
för h o n  avslöjade vilka oerhörda förhållanden  som  våra kolleger i Baltikum ar
betar u n d er. D et finns de som  anser att v i h är i råd e t skall vara försiktiga i våra 
u tta landen , att vi skall vara neu tra la . M en en  parlam entariker från en  dem okrati 
kan  aldrig vara neu tra l i valet m ellan dem okrati och d iktatur.

D et senaste  årets avslöjanden h a r  klart v isat att ett kom m unistiskt sam hälle 
kan  upprätthållas en d ast m ed våld och förtryck. Lars W erners inställning i dag
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tackar vi för, m en h an s  stöd  1956 och 1968 hade också varit tacknäm ligt, n är i 
stället h an  och h an s  kom m unistiska kam rater applåderade Sovjetunionens 
fram fart i U ngern  och Tjeckoslovakien.

Vi får inte skräm m as till ty stnad  genom  utta landen  från  M oskva. För när 
skall m an stå u p p  m ot en diktatorisk storm akt som  hotar dem okratin  - när 
sto rm akten  är som  m äktigast, n ä r storm akten börjar svikta eller n är den  är be
segrad? Svaret för en dem okratins tjänare kan bara bli ett: när h jä lpen  behövs 
som  bäst - n u .

H andels- och industrim in ister Jón Sigurðsson: Fru president! De m ånga m ed- 
lem sförslagen om  ökat sam arbete m ellan N orden  och Baltikum innehåller vis
serligen m ånga praktiska, viktiga och konstruktiva uppslag , m en i dag är det 
först och främ st politiskt stöd  vi i N o rd en  m åste ge våra g rannar i Estland, Lett
land och L itauen i deras frihetssträvanden . D et fick vi höra från deras ledare i 
denna sal p å  onsdagskvällen.

Vi i N orden , som  är så lyckligt lottade att ha fått leva i frihet och dem okrati 
längre än de flesta p å  denna jord, har särskilda förpliktelser gen tem ot våra 
g ran n ar vid Ö stersjön, som  u n d er ett halvsekel levt u n d e r främ m ande m akts 
förtryck och som  även de senaste m ånaderna har u tsatts för militära övergrepp . 
Vi kan  inte tiga n är de m änskliga rättigheterna kränks och m änniskoliv offras i 
en kam p för frihet i vårt g rannskap .

Islands inställning är känd . Vi erkände de baltiska sta terna den  21 januari 
1922, och åre t efter träffade vi våra första handelsavtal m ed dem . Vi h a r  aldrig 
erkän t legaliteten i deras införlivande m ed Sovjetunionen. N u, n är töväder rå 
der i S ovjetunionens politiska liv och Baltikums röst bättre kan höras, visar sig 
klart att de bestäm t vill å terhäm ta sin självständighet. De h ar bett om  stöd  från 
de nordiska länderna. D enna önskan bör höras.

D et var för att ge eftertryck åt denna inställning som  Alltinget den  11 febru
ari beslöt att ge regeringen  i u p p d rag  att upprätta  diplom atiska förbindelser 
m ed Litauen så fort som  möjligt. På ett m öte i Reykjavik den 21 februari mellan 
Islands och Estlands stats- och utrikesm inistrar kom  m an överens om  att Island 
erb juder sig att agera förlikningsm an i Baltikums konflikt m ed Sovjetunionen 
och att första steget skulle bli att inbjuda rep resen tan ter för alla de tre baltiska 
sta terna till en konferens i Reykjavik denna m ånad.

Vi i Island m enar att våra förbindelser m ed Sovjetunionen varit vänskapliga. 
Det betyder dock inte att vi kan acceptera de orättvisor som  Sovjetunionens 
tidigare ledare begick m ot Baltikum. D etta säger vi var som  helst och n är som  
helst. D et är en vän  som  påvisar felet.

Jag välkom nar de t arbetsprogram  för Baltikum som  N ordiska m in isterrådet 
u ta rbe ta t och där m an tar u p p  frågan om  inrättande av inform ationskontor i 
Estland, Lettland och Litauen, ett s tipendieprogram  för baltiska s tu d e ran d e  och 
lärare sam t en g ru n d p lå t till finansiering av östeuropeisk t deltagande i nordiska 
aktiviteter.

M en vi m åste göra ännu  m er. Vi m åste etablera kontak ter mellan vänorter, 
fackföreningar, politiska föreningar, id rottsföreningar osv. Vi bör underlä tta  
turistresor m ellan N orden  och Baltikum. K ort sagt: det som  behövs är en gräs- 
ro tsrörelse för Baltikums sak. D et finska föredöm et på detta om råde, som  M ar
jatta V äänänen  beskrev, är lysande.

Vi borde leta reda  på fram tidens m än och kv innor i Baltikums näringsliv och 
inbjuda dem  till en kortvarig  vistelse i våra företag och institutioner, där de kan 
lära sig m arknadsekonom ins spelregler. E tt p rogram  av denna typ kan ge upp-
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hov  till affärskontakter till gagn  för näringslivet. H andeln  är em ellerid h är av 
u n d e ro rd n ad  betydelse - vår huvudp lik t gäller frihet och dem okrati, som  inte 
får kvävas i vaggan.

F ru  president! D e baltiska sta te rna lider än n u  av beslu t som  togs av två dik
ta torer i and ra  världskrigets början . I tövädre t efter det kalla kriget finns det 
risk för att deras in tressen  offras för att inte störa förbättrade relationer mellan 
superm akterna . D et får inte ske. De önskar vårt stöd. D et skall vi ge.

Hagen: Æ rede president! Replikkordskiftet etter Pia K jæ rsgaards innlegg viser 
klinkende k lart at den  Liberalistiske G ruppe h ar tillatt seg å tråkke på noen  
øm m e tæ r. D en  dårlige sam vittighet lyste fra replikantene, og de savner egent
lig noen  saklige argum enter m ot våre forslag. H va gjør de da? Jo, de b ruker det 
gam le po litikerknepet m ed å sk ru  opp  volum et og b ruke skjellsord, snakker om  
at m an skal ha innenrikspolitisk gevinst, og forsim pler debatten  m ed slike ar
gum enter. Og de t skal væ re ledende nordiske politikere fra tidligere tider som  
senker seg til e t slikt lavmål! For hva er det vi h a r gjort? Vi h ar fulgt opp  nett
opp  de t A nker Jørgensen  sa i sitt åpningsinnlegg. H an  sa at N ordisk  R åd skal 
væ re initiativtaker, pådriver og forum  for debatt. D et er jo nettopp  de t vi for
søker, å v æ re  initiativtaker og pådriver for de nordiske lands regjeringer. Og 
det er ikke ny tt. F rem skrittspartiet i D anm ark tok opp  et lignende forslag for to 
år siden og ble a w is t, for de t var ikke p assende å diskutere slike ting.

H va er de t så vi egentlig også følger opp? Jo, vi følger opp  det hr. Syse sa. 
H r. Syse sa at m an m å gå trinnvis frem, at m ålene m å væ re internasjonal 
anerkjennelse, og at det er nødvend ig  m ed forhandlinger. Og alt det er vi helt 
enig i. H vordan  er det vårt forslag n r. 2 egentlig lyder? Jo, de t lyder slik:

"N ordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer i likhet m ed 
den nylige vedtagelse i Islands parlam en t å innlede drøftelser m ed Estland, 
Lettland og Litauen m ed det form ål at de nordiske land oppretter diplom atiske 
forbindelser m ed sam m e land."

Vi h ar ikke sagt "diplom atiske forbindelser nå", vi har sagt at vi bør "innlede 
drøftelser" i likhet m ed de t Island h a r  gjort, så hvis vi h ar ta tt opp noen  rad i
kale, fryktelige forslag, er den  sam m e karakteristikken gjeldende for Islands 
regjering. Vi går altså ett trinn  lenger i den  trinnvise frem gangsm åten som  Syse 
selv sa er nødvend ig . D et er et logisk trinn  etter det som  h ar væ rt gjort tidli
gere. N å er tiden kom m et for å "innlede drøftelser m ed Estland, Lettland og Li
tauen  m ed d e t form ål". O g det må da vel væ re slik at sam tlige rep resen tan ter i 
N ordisk  Råd h ar de t langsiktige form ål at Estland, Latvia og Litauen skal bli 
selvstendige, egne, suverene land som  vi skal få norm ale diplom atiske forbin
delser m ed, m en vi må gå trinnvis frem . D et er vi enig i. M en nå er tiden inne 
for et trinn  til.

O g så til B jörgvinsson, fo rm annen  i Juridisk utvalg, som  kritiserte, og gikk 
inn på in terne, som  jeg trodde var relativt konfidensielle, forhold i Juridisk u t
valgs in terne behandlingsform . M en da får vi ta m ed hele historien. For hva er 
de t d e r vi egentlig h a r  b ed t om? Først ble ikke engang våre forslag sa tt på 
dagsordenen  i Juridisk utvalg, etter at det kom  et form elt brev fra Presidiese- 
k re tæ ren  d en  25. februar, m andag. Og i det brevet står det følgende:

"Presidiet beslu tte t å henvise m edlem sforslagene til Juridisk utvalg, og at de 
ikke sendes p å  rem iss. D ette gjør det mulig for Juridisk utvalg å avgi innstilling 
om  m edlem sforslagene slik at de kan  behandles i løpet av 39. sesjon. D et vil i 
tilfelle væ re  naturlig  at de føres opp på dagsordenen  på m øtet fredag 1. m ars 
1991 sam m en m ed de øvrige m edlem sförslag om  Baltikum."
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Og så se tte r ikke engang  utvalgets fo rm ann opp  saken p å  dagsordenen!
M en h a r  m an tim evis m ed m øter hvo r m an skifter fra den  ene siden  til den  an
nen  og til slu tt lander på at m an ikke skal gjøre de t p resid iesekre tæ ren  bad  om. 
Er de t noe ra rt vi er irritert? Vi h ar kun  stø ttet P resid ie t og presid iesekre tæ rens 
behandlingsform . D et er Juridisk utvalg som  h ar fu n n e t alle mulige slags u n n 
skyldninger for ikke å behand le saken seriøst. Og dette er ikke noe ny tt tem a. 
D et kan  ikke væ re slik a t de t vi h a r  foreslått om  å inn lede drøftelser m ed de tre 
landene, i likhet m ed Islands vedtak , er noe som  skal u t på rem iss og drøftes og 
vu rderes, for dette h a r  v æ rt drøftet i alle de nord iske lands parlam enter i m å
neder. D et de t er m angel på, er politisk vilje til å ta et trinn  til, slik vi h a r fo
reslått. D et beklager vi, p å  sam m e m åte som  vi beklager de forsim plede angrep  
som  Pia K jæ rsgaard  ble u tsa tt for.

Sighvatur Björgvinsson: Fru præ sident! Jeg er ikke gået til angreb  på nogen.
Jeg h ar kun  fortalt de sim ple kendsgern inger om, hvordan  denne sag optoges i 
Juridisk U dvalg. Jeg sagde jo før, a t dem okratiet hviler på regler og skikke, og 
de, som  ikke respek terer regler og skikke, respek terer ikke dem okratiet. Carl I. 
H agen , de t æ rede m edlem  af N ordisk  Råd, er jo bedre  k en d t for and re  ting end 
respekt.

Sasi: F ru  president! Vilka mål sä tter vi på vår Baltikumpolitik? Som  nordiska 
riksdagsm än är d e t naturlig t att vi vill främja en fredlig utvecklingsprocess och 
att m änskliga rättigheter respekteras, a tt dem okratin  u tvidgas och att de dem o
kratisk t valda o rganens ställning garan teras. D essu tom  är det viktigt att varje 
nation  kan  utveckla sin nationella ku ltu r och behålla sina särd rag . D et är klart 
a tt i alla dessa  frågor bör vi i N ordiska råde t vara aktiva och vidta konkreta åt
gärder.

Skall vi då deklarera att de baltiska länderna skall bli självständiga? Jag tror 
att vi alla h ä r i våra h järtan  hoppas att de t är slu tstationen i den nu  pågående 
u tvecklingsprocessen. M en en deklaration i dag h ar kn ap p ast någon  positiv 
betydelse. O rd  gör inget land självständigt. S lu tresultatet avgörs av utveck
lingen i Sovjet, inte av oss. Slag i luften kan snarare försvåra den  pågående fri
görelseprocessen. Speciellt synd  och ansvarslöst är det om  m an profilerar sig i 
syfte att v inna politiskt stöd  hem m a, och detta sker på balternas bekostnad .

N ågra nord iska politiker h a r kritiserat F inland och dess linje i Baltikumfrå- 
gan . Enligt min m ening h ar kritiken varit helt g rundlös. In te i någo t anna t n o r
diskt land h ar m an på gräsro tsn ivån  gjort så m ycket för balterna som  i F inland. 
Förra åre t beviljade vi 100.000 visa på vårt konsu la t i Tallinn.

I M oskva h ar m an varit oroliga över N ordiska rådets aktivitet i Baltikumfrå- 
gan . H är m åste m an påpeka att det var G orbatjov som  föreslog sam arbete ru n t 
Ö stersjöregionen. Vi h a r valt de baltiska sta terna som  sam arbetskum paner, 
därför att vi har gam la sam arbetstrad itioner redan  från H ansa tiden . D essutom  
är dessa länder av den  storlek att vi faktiskt kan hjälpa dem . D et är klart att vi 
inte h ar resu rser att näm nvärt hjälpa sta ten  R yssland. M en jag h ar ingenting 
em ot att vi kny ter närm are  kontak ter till Boris Jeltsin om detta önskas. M en 
konkreta sam arbetspro jek t m ed R yssland är inte lika realistiska som  m ed de 
baltiska sta terna.

D en linje som  vi h a r valt i N ordiska råde t är enligt m in uppfattn ing  den 
rätta: sm å realiserbara konkreta p ro jek t som  är till verklig ny tta . Ett ytterlighets- 
exem pel i an n an  riktning är kravet att de baltiska länderna skall tas som  m ed
lem m ar i N ord iska rådet. Vad skulle detta betyda för N ordiska rådet. D et är
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klart a tt de t är orealistiskt att ha om fattande ekonom iskt och socialt sam arbete 
eller gem ensam  passun ion  m ed de baltiska sta terna. Om  v årt mål är om fattande 
gem ensam t sam arbete inom  EEA:s eller EG:s ram  är det omöjligt att ha de 
baltiska länderna som  fullvärdiga m edlem m ar. D en enda realistiska m odellen är 
att de baltiska länderna sty rker Baltiska råde t och gör den  till en fungerande 
organisation. Då kan vi skapa ett m ycket bra fungerande sam arbete på de om 
råden  d är sam arbetet är realistiskt och till nytta för båda parte r. O m  det är svårt 
för baltem a att utveckla Baltiska rådet, kan vi fortsätta att sam arbeta med en 
skilda länder. D et är dock viktigt a tt konsta tera att genom  att koordinera sam 
arbetet via N ord iska råd e t kan  vi nå större effektivitet och bättre resultat. D ärför 
är N ord iska råd e t de t rätta  red sk ap e t i de nord iska ländernas baltikum arbete.

Hagen: Æ rede president! Jeg vil først svare p å  det B jörgvinsson, lederen  i 
Juridisk utvalg, anførte. D et var ikke mye, h an  sa bare at jeg var bedre  k jen t for 
andre  ting enn  saklighet. D et kan god t h en d e  det; jeg vet ikke hvor god t hr. 
B jörgvinsson k jenner min virksom het, m en hva de t har m ed det saklige å gjøre, 
sk jønner ikke jeg.

Jeg bare påpek te  det enkle fak tum  at den  behandlingsm åte som  vi har an 
m odet om  fra Juridisk utvalgs side, er den sam m en som  P resid ie t og presidie- 
sek re tæ ren  u n d erre tte t Juridisk utvalg om  i brev av 25. februar. Så hvis d e t er 
slik at h an  an tyder at vi ikke følger spillereglene, og derfor ikke respek terer 
dem okratiet, er det ganske alvorlige anklager han  herm ed  retter mot Presidiet 
og presid iesekretæ ren , for de t er bare det de har bed t om, vi også h ar bed t om.

Siste taler tok også opp  en  del forskjellige in teressan te s tandpunk te r. La 
m eg bare si a t vi også er enig i at de t faktisk vil væ re fornuftig i den  nåvæ rende 
situasjon å knytte næ rm ere  kontak ter m ed presiden ten  i R ussland, Boris Jeltsin. 
N år det gjelder den  diplom atiske anerkjennelse, ve t vi at de t er en  om stendelig 
p rosess. Vi har ikke foreslått det nå. Vi h ar foreslått å innlede drøftelser m ed 
det form ål å oppnå de t og kartlegge situasjonen, i likhet m ed det Island stå r for. 
D et er de t vi har foreslått; d e t er ikke noe mer, m en d e t er et viktig skritt, d e t er 
et viktig n y tt trinn, de t er en viktig del i den  internasjonale prosess . Vi burde 
her væ re langt m er aktive n år det gjelder å få til det de tre rep resen tan tene 
fortalte oss, at d e t må in ternasjonal konferanse og internasjonale forhandlinger 
til, og da må de t væ re et påtrykk, og det er de t påtrykket vårt m edlem sförslag - 
hvis det blir ved ta tt - ville ha væ rt.

Til slu tt bare dette: Vi har nettopp  bedt om  å få u trede de tingene som  ble 
tatt opp n år det g jelder eventuelt m edlem skap i N ordisk  Råd for de tre baltiske 
land. V årt forslag sier at m an skal la P resid iet foreta en undersøkelse av mulig
hetene for slike endringer i sam arbeidsoverenskom sten  for å åpne adgang . De 
skal altså undersøke m ulighetene, konsekvensene osv., og det er akkurat de t vi 
form elt h ar bed t om  skal igangsettes.

Karin Söder övertog härefter ledn ingen  av förhandlingarna.

M etsäm äki: F ru president! E tt u tv idgat sam arbete kring Ö stersjön kan enbart 
hälsas m ed tillfredsställelse. Ö stersjön, vårt gem ensam m a innerhav, har genom  
tiderna varit en förenande faktor. H andeln  och övrigt um gänge blev redan  
tidigt möjligt tack vare vattne t som  förenade oss.

De stora förändringarna i E uropa h ar igen öppnat nya m öjligheter till ett 
u tv idgat sam arbete inom  Ö stersjöom rådet. D ebatten h a r idag för sin del bevisat 
att v i i de nord iska länderna h ar en  upprik tig  vilja till e tt u tökat sam arbete.
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Trots a tt vi h ä r  m est h a r talat om  Baltikum: Estland, L ettland och L itauen, h a r 
jag m ellan rad e rn a  fö rstått att vi k änner till behovet och också är ö p p n a  för ett 
sam arbete som  gäller alla Ö stersjö länder.

V årt in tresse och vår aktivitet h ar på dennna session av förståeliga skäl rik
tat sig till de baltiska länderna. De m ånga m edlem sförslagen, p resid iets Balti- 
kum program , är e tt klart uttryck för v årt intresse.

Vi h a r  m ed spänning , fruktan och ängslan  följt m ed de baltiska ländernas 
kam p för frihet, dem okrati och självbestäm m anderätt. Jag tror att baltem a h ar 
haft allas våra sym patier p å  sin sida. M en vägen till de rättigheter som  vi anser 
som  självklara h a r in te varit lätt för de baltiska folken. D ärför är d e t viktigt att vi 
h ä r på alla sä tt v isar vår m edkänsla och solidaritet och stöder den  frihetsprocess 
som  p åg å r i Baltikum.

De av oss som  varit i de baltiska länderna vet att sjä lvbestäm m anderätten  
inte löser prob lem en i Baltikum. Tvärtom  skulle jag tro att det är då som  de 
verkliga problem en börjar. Ekonom in är nerkörd , in frastruk tu ren  obefintlig och 
den övriga p roduk tionsappara ten  i m ånga stycken hopp löst föråldrad. D et blir 
ett å teruppbyggnadsp ro jek t av gigantiska dim ensioner som  kom m er att ta åratal 
i anspråk  innan  m an kan vän ta  sig att de baltiska sta terna kan bli m odem a, 
självständiga m arknadsekonom ier.

N ord iska råde t h a r  själv sm å m öjligheter att hjälpa till i å teruppbyggnads
arbetet m en vi h a r fina redskap  bl.a. i NTB och Nefco; vi bör bara se till att de 
problem  som  finns idag t.ex. i lånegarantifrågorna fortast möjligt kan lösas. 
D ärem ot h a r vi stö rre m öjligheter att via de nationella regeringarna och parla
m en ten  göra m era avgörande insatser. D et är m ycket in tressan t att se hu r 
snabb t u tvecklingen också på den  h ä r  p u n k ten  h ar gått.

De finländska kontak terna har genom  tiderna, kanske m ed un d an tag  för de 
allra m örkaste åren  av totalitärt styre, varit m ycket livliga m ed alla baltiska län
der, m en speciellt m ed E stland. N u  h ar de direkta kontak terna m ed Baltikum 
m ångdubblats på kort tid. N ya kontak ter knyts dagligen mellan företag, institu 
tioner och m änniskor. M arjatta V äänänen näm nde några  siffror om  det sam ar
bete som  pågår m ellan F inland och Estland. Vår handel m ed Estland var 1990 
över 300 m iljoner finska m ark. D et var m est fråga om  g ränshandel. 40 % av de 
u tländska investeringarna i handeln  var från F inland. F inland h ar m est samfö- 
retag i Estland, m ånga av dem  är sm å m en det finns också betydande företag 
b land  dem , inom  färg-, husbyggnads- och livsm edelsbranscherna. O ckså det 
kulturella sam arbetet är livligt.

Trots att de t är viktigt m ed m anifestationer tror jag att det allra viktigaste är 
att v i kan  h jälpa till a tt bygga u p p  en ekonom i som  också kan ge de baltiska 
länderna ekonom isk självständighet.

F ru  president! N ord iska råd e t h ar p å  ett föredöm ligt sätt hittills stö tt de bal
tiska länderna i deras svåra situation. De baltiska länderna blir inte hjälpta av 
oöverlagda hand lingar. Vi h jä lper dem  b äst genom  den  sakliga m en sam tidigt 
fasta hållning som  N ordiska råd e t hittills, nästan  enhälligt, har k u n n a t uppvisa .

Hjörleifur Guttormsson: Fru præ sident! N år vi drøfter sam arbejdet m ellem 
N orden  og Baltikum, stå r vi foran spørgsm ålet, hvo rdan  de t kan realiseres og 
give de t ønskvæ rdige resultat.

D ér støder vi sn a rt på, at se lvstæ nd ighed  er en  betingelse for, a t økonom isk 
stø tte fra nord isk  side til de baltiske lande vil gavne og have den  ønskede ef
fekt. De baltiske m å jo selv kunne  bestem m e, h vo rdan  et såd an t sam arbejde
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udform es såvel på det økonom iske som  på det miljøm æssige og kulturelle om 
råde.

D et er regeringens opgave at bestem m e om  hvert lands udenrigspolitik, 
m en en koord ineret indsats af de nord iske udenrigsm inistre i forhold til Balti
kum  er m eget ønskvæ rdig . N ord isk  Råd og parlam enterne i vore lande har 
også en sto r opgave som  initiativtagere for at p resse  på og støtte d en  dem okra
tiske proces i Ø steuropa.

Altinget, de t islandske parlam ent, har væ re t m eget op taget af det, som  fore
går i Baltikum. Islandske parlam entarikere h a r besøgt alle de tre lande, og vor 
udenrigsm in ister h a r  v æ re t d é r på besøg i begyndelsen  af dette år. A ltinget har 
i n u v æ ren d e  session ved taget tre resolutioner, hvori der udtales solidarisk 
støtte til frihedskam pen og p ro testeres skarp t im od de militære overgreb og 
vold fra S ovjetunionens side.

A ngående L iatuen h ar vo rt parlam en t stø ttet den  islandske regerings kurs 
og den  11. februar opfordret regeringen til at optage diplom atisk forbindelse 
imellem Island og Litauen så hurtig t som  muligt. D enne vedtagelse, som  er 
stø ttet af alle politiske partier i Altinget, er den stæ rkeste  m oralske støtte, som  
k unne  gives af A ltinget p å  vegne af det islandske folk til Litauen i skæ bnesvan
gre tim er.

De nordiske regeringer og parlam entarikere burde efter m in vurdering  
lægge en d n u  større væ gt end  hidtil på at tage de baltiske landes sag op i in te r
nationale fora. Som  jeg n æ vn te  i generaldebatten , må m an forsøge at korrigere 
den  fejltagelse, det var ikke at knytte Baltikums selvstæ ndighedskrav  sam m en 
m ed ESK -processen og opgøret i efterkrigsårenes E uropa. De nordiske rege
ringer skulle udny tte , så v id t det er muligt, de europæ iske sikkerhedskonfe- 
rencer for at skabe international støtte til de baltiske staters se lvstæ nd ighed
skrav. Vi burde også opfordre de nordiske regeringer til at tage Baltikums be
rettigede krav om  fuld suveræ n ite t op i De F orenede N ationer og dér im ødegå 
al uberettiget p res og vold fra storm agten i Ø st. S tøtte til det forslag, som  de 
baltiske landes rep ræ sen tan ter har frem ført h e r på m ødet i onsdags om  en in 
ternational konference, skulle væ re en selvfølge.

Fru præ sident! Vi behand ler i dag m ange forslag om  sam arbejde mellem 
N orden , Baltikum og Ø steuropa i v idere forstand. M ange af disse forslag blev 
frem lagt af den  venstresocialistiske g ruppe  for et år siden . T ilsam m en findes 
der i disse forslag et utal af m uligheder for at frem m e kontak ten  mellem  vore 
lande og naboerne i Øst, m en jeg h a r i denne tale lagt hovedvæ gten  på den 
politiske støtte fra vor side til, at de baltiske landes se lvstæ ndighed  bliver en 
realitet. D et er en betingelse for, a t alle de gode hensig ter kan udm øntes på en 
rigtig m åde.

Gudmundseth: President! N ordisk  R åd h ar n å  i flere dager g jennom  ord inæ r 
dem okratisk saksbehandling  beslu ttet en rekke saker som  h ar betydning  for det 
praktiske sam arbeid  i N orden .

Jeg finner også g ru n n  til å m inne om hva v isepresidenten  i E uroparådet u n 
d erstreket for oss u n d e r sitt innlegg, nem lig viktigheten av at de t i frem tidens 
E uropa k u n n e  etableres sterke regionale sam arbeider.

Vi ve t selvsagt a t alt ikke er slik. I store deler av E uropa, ikke m inst i det 
om rådet som  vi i dag d iskuterer, de baltiske stater, er den praktisering  av d e
m okrati som  vi har, bortim ot fravæ rende. I disse stater har m an et in tenst håp  
om  at de snarest m ulig skal kunne  kom m e dit a t de også deler vår form  for de
mokrati.



Sjätte mötet; saker om Baltikum/Östeuropa 441

U avhengig  av de protokollæ re forhold, som  på kort sikt kan skape stengsler 
for enkelte form er for støtte, er de t en  rekke ting vi i N orden  kan gjøre for at 
dem okrati og frihet i de baltiske sta ter kan v innes.

Jeg vil gjerne gjøre m eg til ta lsm ann for en del av de saker som  U ndom m ens 
N ord iske R åd h a r  nedfelt i sitt s lu ttdokum ent. Jeg trekker fram  deres påpekn ing  
av nødvend ig  støtte til dem okratiske organisasjoner. H er er det m ye på gang 
over et b red t felt. H ordaland  A rbeiderparti h a r f.eks. gjort ved tak  om  at de skal 
søke et regionalt sam arbeid  m ed et om råde i Baltikum som  geografisk og be- 
folkningsm essig kan sam m enlignes m ed Bergen og om egn. Til årsm øtet i N ord- 
Trøndelag A rbeiderparti og N ord-Trøndelag Bonde- og sm åbrukerlag  som  skal 
aw ik les  i april, er det invitert to politisk faglig tillitsvalgte rep resen tan ter som  
skal oppho lde seg en uke på disse organisasjonenes kostnad  i N ord- T røndelag.

D ette er eksem pler på praktiske tiltak, og det ligger et ansvar på hver enkelt 
av oss for å følge opp  m ed tilsvarende tiltak i våre respektive organisasjoner.

U tveksling innenfor u tdannelse, journalistikk, arbeid innenfor fagbevegelse 
og partier og styrking av den nordiske språkunderv isn ing  i Baltikum vil alt 
væ re tiltak som  snarlig kan  settes u t i livet, og som  vil k unne  gi positive ring
virkn inger både på kort og lang sikt.

For at denne type tiltak skal kunne  settes u t i livet u ten  for store kom pli
kasjoner, er d e t viktig at våre enkelte nasjoner og regjeringer v u rd erer m ulighe
tene for lem pninger bl.a. på visum bestem m elsene som  i dag praktiseres.

O pprette lse av vennskapsbyer mellom nordiske land og byer i Baltikum vil 
også væ re tiltak som  er m ed på å styrke en dem okratisk utvikling. U tveksling 
av parlam entarikere, faglig og politisk valgte tillitsm enn og -kvinner er også til
tak som  bør iverksettes,

Folkehøyskolene i N o rd en  h ar g jennom  lang tid ta tt im ot elever fra andre 
land. Vi bør k u n n e  væ re i s tand  til å fremskaffe økonom iske m idler som  også 
åpner slike m uligheter for u ngdom  fra Baltikum.

Vi skal senere  i dag ta stilling til en rekke forslag som  klart viser den  store 
in teresse som  er til stede for å k unne  etablere næ rm ere sam arbeid m ed de bal
tiske stater. D ette er d e t all g ru n n  til å glede seg over, m en jeg vil også stille 
spørsm ål om  det ikke nettopp  i en slik situasjon er nødvend ig  å vise litt m å
tehold og m oderasjon. Jeg h åp e r inderlig at de vedtak  som  vi kom m er til å tr
effe, lar seg gjennom føre, og at vi ikke treffer ved tak  som  skaper store forvent
ninger, m en som  av økonom iske eller andre  g ru n n er ikke lar seg g jennom føre. 
D et er derfor frem for alt viktig å vu rdere  hva våre vedtak  krever av oppfølging, 
og om  vi h a r tilstrekkelige ressu rse r både økonom isk og ellers til å foreta den 
nødvend ige oppfølging.

Gammelgaard: Fru præ sident! Vi i N orden  h ar et sæ rligt ansvar for de tre bal
tiske lande, Estland, Letland og L itauen. Gamle b ånd  b inder os sam m en, og vi 
h a r afm æ gtige m åtte t iagttage den ufattelige skæ bne, de tre tap re folk h a r fået i 
årene u n d e r og efter den  A nden  V erdenskrig.

D et er sandelig  æ gte nord isk  frihedsånd , n år disse tre folk h a r  rejst sig og 
n u  igen søger hjæ lp  til a t befri sig for besæ tte lsesm agten og hæ vde deres egen 
nationale identitet. Vi bør hjæ lpe vore nordiske brødre i de tre baltiske lande, så 
de kan forhandle sig til en frem tid i frihed.

N ord isk  R åd h a r  sørget for, at disse tre lande h ar fået en talerstol u n d er 
N ordisk  R åds session. Jeg m ener, at vi bør følge dette op. D er er n u  gennem  de 
æ ndringer af ved tæ gterne , bestem m elserne for N ordisk  Råd, som  O rganisa
tionskom iteen h ar lagt op til og som  råd e t h a r vedtaget, skabt m ulighed for, at
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lande kan  få observatørstatus i N ord isk  R åd. Jeg synes, a t de baltiske lande bør 
have observatørstatus h e r  i råde t. D en m ulighed findes f.eks. i E uroparådet.

Jeg ser frem  til, a t vi også næ ste  år får en Baltikum debat, og jeg synes, det 
er rigtigt, a t de baltiske lande så h a r m ulighed for at deltage i d en n e  debat.

Sam tidig bør vi oprette  en  form  for kontaktorgan, hvor N ordisk  R åds natio
n er og de baltiske lande kan drøfte indbyrdes sam arbejde, og hvor de baltiske 
lande kan fortæ lle os, h vo rdan  vi b ed st h jæ lper dem  i deres kam p for frihed.

Vore tre baltiske venner, der talte h e r fra denne talerstol forleden dag, frem 
førte tre konkrete ønsker: For det første ønsket om  en in ternational konference, 
h vo r verdens lande kan  overbevise Sovjet om, at Parisaftalerne om  folkenes 
selvbestem m else også gæ lder i disse tre lande. For det andet, at vi i N o rd en  bør 
vedblive at p ro testere m od voldsanvendelsen  over for de baltiske lande. Og for 
det tredje, at vi i de nord iske lande bør u d d an n e  en d n u  flere unge fra de tre 
baltiske lande p å  vore uddannelsesinstitu tioner.

D et er m it håb, at disse tre ønsker bliver opfyldt. D et ville væ re et yderligere 
skrid t i d en n e  retn ing, hvis N ord isk  R åd h er fra K øbenhavn eller gennem  en 
p ræ sidievedtagelse snarest m uligt opfordrer de nordiske regeringer til a t lytte til 
disse tre ønsker.

Island h a r  beslu tte t at oprette  am bassader i de baltiske lande så snart som  
muligt. D et er også vo rt s tan d p u n k t. Så snart det kan lade sig gøre, bør vi 
oprette am bassader i de baltiske lande. D et vil vi også gøre fra dansk  side. Vi 
ønsker p å  enhver mulig m åde at støtte de baltiske landes kam p for frihed og 
se lvstæ ndighed .

A nneli Jäätteenmäki: F ru  president! O avsett vad  m an anser i de and ra  nordiska 
länderna h a r  vi finländare ingen som  helst tvekan om  h u r m an hos oss förhåller 
sig till balternas sjä lvständighetssträvanden . F inlands folk stöder alla folks rätt 
till självständighet och konstitutionella ordningar. Lika självklart är att vi för
döm er allt våld och kränkn ingar av de m änskliga rättigheterna i Baltikum.

Ä ndå kan  varken  F inland eller N o rd en  konkret påverka h u r de baltiska län
dernas sjä lvständighet utvecklar sig. "Var och en m åste själv blåsa på sin egen 
sked", för att citera p residen t K ekkonen. O överlagda och överdrivna ställ
n ingstaganden  kan snarare skada än hjälpa de baltiska ländernas sak.

Internationella, kända deklarationer h ar betydelse för de baltiska länderna. 
H oppfu llhet som  väcks av starka uttryck behöver inte nödvändigtvis förbättra 
föru tsättn ingarna för en förhandlingslösning.

F örhållandena mellan N o rd en  och de baltiska republikerna som  strävar efter 
självständighet, h ar blivit aktuella på ett ny tt sä tt u n d er det gångna året. D et 
finns en rad  initiativ inom  olika sam hällsom råden, som  m an kan ha som  u t
gångspunk t n ä r vi vill öka sam arbetet mellan de baltiska länderna och de no r
diska länderna. N ordiska råd e t skall genom  sina egna åtgärder sträva efter att 
verkställa dem .

Vid sidan av miljö-, utbildnings- och ku ltu rsek torerna är åtgärder för att u t
veckla jo rdbruket bland de viktigaste. N ågra av de äm nesom råden  som  tagits 
u p p  gäller jordbruksu tb ildn ing , jordbruksm askiner och annan  u trustn ing  sam t 
jordbrukspolitik . N är m an disku terar vilka föru tsättn ingar länderna har att klara 
sig som  självständiga sta ter är de m est centrala frågorna för de baltiska republi
kerna effektivisering av jo rdsbruksproduk tionen  och livsm edelsförsörjningen.

D et finns redan  jordbrukssam arbete mellan N orden  och Baltikum. Å tm ins
tone från F inland och Sverige har d e t de t o rdnats både u tbildning och m askin
leveranser, "vängårds "-verksam het och u tbyte av inform ation. Till exem pel från
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m itt eget landskap  h a r  de t skickats m askiner och o rdnats jordbruksu tb ildn ing . 
Jag anser a tt e tt så d an t sam arbete är viktigt och h jä lper på ett konkret sä tt 
m änniskorna i deras vardag . Jag tro r att detta slags sam arbete b äst gör den  
ny tta  som  balterna m est önskar och vän tar sig.

S ituationen i de baltiska länderna är svår, och sam arbetsprogram m en borde 
fort göras tillräckligt om fattande. Jordbrukssam arbete t ger snabba resu lta t till 
skäliga kostnader.

F ru  president! K ontak terna mellan N o rd en  och Baltikum h ar ökat även på 
det officiella p lanet. Bilden som  vi genom  dessa förbindelser och annan  infor
m ation fått av situationen i Baltikum  är synnerligen dyster, till och m ed h o p p 
lös. D jupet av den  ekonom iska och sam hälleliga krisen bevittnas också av de 
m ånga u tredn ingar som  gjorts av olika organisationer i N orden .

D et socialistiska system et, som  funnits där redan  i 50 år, h a r förstört alla ti
digare sam hällsstruk tu rer som  fanns i Baltikum . N är de t h ar gått så lång tid, vet 
dagens generationer kn ap p ast h u r ett dem okratisk t sam hälle fungerar. Trots allt 
är jag övertygad om  att viljan till en dem okrati h jälper balterna att m ycket 
snabbt lära sig de dem okratiska spelreglerna.

De nord iska länderna h a r  en lång dem okratisk tradition, och i Baltikum  ser 
m an N ordens dem okratiska uppbyggnad  även m ed dess brister som  exempla- 
risk. Parlam enten , regeringarna och förvaltningen ävensom  den  kom m unala 
dem okratin  fungerar i m ångt och m ycket enligt sam m a principer i alla nordiska 
länder. De baltiska länderna är också m ycket in tresserade av N ord iska rådets 
verksam het och organisation  därför att de vill utveckla sitt sam arbete.

S kjervengen: P resident! I  likhet m ed R ådets øvrige m edlem m er h ad d e  jeg gle
den  av å væ re til stede u n d e r serem onien  til æ re for de baltiske p residen te r på 
onsdag . Jeg synes de t var en flott seanse, jeg tro r de t var et helt oppriktig  en
gasjem ent fra sam tlige av R ådets m edlem m er, og at det ikke var noe kunstig  
over den m ottakelsen som  presiden tene fikk.

Problem et er bare at som  alle andre, kan ikke baltere leve av festtaler alene - 
det må også konkret handling  til.

Vi som  er i N ordisk  Råd, en ten  som  enkeltpersoner, som  m edlem m er av 
politiske partier eller som  m edlem m er av N ordisk  Råd, kan ikke dem okratisere 
Baltikum - de t er helt åpenbart. Vi kan ikke gjøre det direkte, fordi vi er ikke en 
del av styringssystem et der. M en det vi kan gjøre, er å drive positiv sym bolpo- 
litikk - positiv sym bolpolitikk. D et N ordisk  Råd nå er i ferd m ed å gjøre, er å 
drive negativ  sym bolpolitikk, fordi m an ikke er villig til å flytte seg et eneste 
skritt i den  re tn ing  som  er nødvendig  for å drive påvirkning overfor to g rupper. 
D en  positive sym bolpolitikken h ar som  formål, i hvert fall fra Liberalistisk 
G ruppes side, å styrke kam pm oralen i de baltiske land, slik at befolkningen der 
får større tro på at de t er mulig å gjøre noe, får fellesskap m ed andre  politikere 
som  kom m er fra dem okratiske land, og i de t hele tatt får en kam pvilje og en 
kam pm oral som  gjør at det er mulig i løpet av kort tid å få dem okratisert de 
baltiske republikkene.

D et andre , som  kanskje er like viktig, er å drive sym bolpolitikk overfor le 
delsen i Krem l. D et må væ re mulig for dem okratiske politikere å drive politikk 
på en sånn  m åte at m an signaliserer til dem  som  ikke ønsker en løsrivelse av 
disse republikkene, at det er andre  i verden  som  følger m ed på hva som  foregår 
i Sovjetunionen.

Jeg frykter at det er m ange h er i N ordisk  Råd som  er livredd for å gjøre det 
siste, og at de t er det som  er problem et. Problem et er altså at m an er for redd
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for å p rovosere ledelsen  i Sovjetunionen, fordi m an er redd  for at d e t får en 
eller an n en  form  for politisk konsekvens.

D et er klart at så lenge m an h a r  den  ho ldn ingen , vil de t alltid bli ledelsen  i 
S ovjetunionen som  trekker d e t lengste stråe t i denne konflikten. O g derfor er 
d e t g ru n n  til å tro at de t blir p ra t - de t blir ikke handling, de t blir bare p rat.

Jeg hørte  n å  G am m elgaard  si a t fra D anm arks side var m an in teressert i å 
gjøre de t sam m e som  m an h ar ved ta tt på Island, nem lig at m an skal ha som  in
tensjon å opprette  diplom atiske forbindelser m ed de baltiske republikkene.

Ja, hvis d e t v a r riktig, b u rde  både G am m elgaard og resten  av den  danske 
delegasjonen stø tte forslaget fra den  Liberalistiske G ruppen . M en d e t gjør m an 
altså ikke. Tvert im ot går m an opp  og kjører en voldsom  replikkoffensiv p å  Pia 
K jæ rsgaard  h e r  tidligere i dag. O g d e t kan  ikke h a  annen  g ru n n  en n  at N ordisk  
Råd ennå ikke er i s tand  til å ta et skikkelig oppgjør m ed dem  som  tross alt u r
ettm essig - og jeg un d erstrek er u rettm essig  - ho lder de baltiske republikkene 
innenfor Sovjet-diktaturet.

D et er m eget beklagelig. Og jeg ser at G am m elgaard h ar bed t om  replikk, så 
vi kan  kanskje få avklart dette  n å . M en hvis de t ikke er mulig å gå et skritt 
lenger i re tn ing  av dem okratisering  og vilje til å påvirke utviklingen, som  også 
Carl I. H agen  h ar v æ rt inne på, kom m er vi ikke noe lenger, og da h jelper vi 
ikke balterne u an se tt hvor flotte festtaler vi ho lder p å  kveldstid.

Wroldsen: F ru  president! Jeg er helt enig m ed Skjervengen i a t vi må drive p o 
sitiv sym bolpolitikk. D et h a r N ordisk  R åd v æ rt opp ta tt av i over ett år. M en så 
h ar vi da også nå en  Liberalistisk G ruppe som  sørger for å sn u  d en  positive 
sym bolpolitikken til å bli noe negativ t - noe negativ t fordi N ord isk  R åd og de 
partier som  h a r  ansvar og regner m ed å få ansvar, m å føre en realistisk politikk. 
Vi kan ikke drive som  h r. Skjervengen og hans parti, å skape helt urealistiske 
og falske forhåpninger.

Jeg er noe fo rund ret over det kjør som  den  Liberalistiske G ruppen  driver. 
Jeg vil spø rre  Skjervengen om  han  ikke selv ser at d e t nettopp  er den  Liberalis
tiske G ruppen  som  sørger for å gjøre d e t positive arbeidet N ord isk  Råd driver 
overfor balterne, om  til noe som  ikke virker like positivt?

G am m elgaard: Vi h a r ind taget det standpunk t, at Juridisk U dvalg må have 
m ulighed for at realitetsbehandle de t forslag, som  D en Liberalistiske G ruppe er 
kom m et m ed.

M an kan jo spørge D en Liberalistiske G ruppe: H vorfor kom  m an m ed dette 
forslag i sidste øjeblik forud for sessionen, så udvalget ikke h ar haft m ulighed 
for at behand le forslaget? D et må væ re rimeligt, at udvalget efter de regler, der 
n u  engang gæ lder for råde ts udvalgsbehandling, kan  realitetsbehandle forslaget 
og tage stilling til det. D et er jo ikke sket på n uvæ rende  tidspunkt. D erfor er 
der heller ikke sket nogen  afvisning.

Skjervengen: N år d e t g jelder replikken fra E rnst W roldsen, må jeg si at jeg har 
veldig sjelden h ø rt noen  sette saken så direkte på hodet. D et var næ rm est et 
budskap  om  at de t er den  Liberalistiske G ruppen  i N ordisk  Råd som  driver n e
gativ sym bolpolitikk fordi vi ønsker å gå et skritt v idere når det gjelder aner
kjennelse av de baltiske republikkene. Jeg skjønner godt W roldsens problem , 
fordi vi gjør jo noe når vi reiser denne debatten  og ønsker å gå lenger: Vi vek
ker dårlig sam vittighet hos en del politikere, og de t kan ha en  negativ innvirk
ning; de t er helt åpenbart.
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M en d et h ad d e  ikke v æ rt nødvend ig  for resten  av R ådets m edlem m er å 
inn ta d en  negative ho ldn ing  som  m an tross alt gjør. H vis m an er så enige om  
form ålet som  det sies fra d en n e  talersto len  til stadighet, k u n n e  m an gått i vår 
retn ing  og v æ rt velvillig innstilt. D et h ad d e  v æ rt mulig. D et er ingen  saklig 
g ru n n  til a t m an ikke skulle g jort det.

D et b ringer m eg over på G am m elgaard. Jeg forstod at in tensjonen  i det 
G am m elgaard nå sa, var at han  egentlig er helt enig i v årt forslag. M en d e t kom  
litt for sen t for ham , og h an  m åtte h a  bedre  tid til å tenke seg  om . D a er sp ø rs
målet: H vor lang tid  trenger G am m elgaard og andre  p å  å bestem m e seg for å 
væ re enig i forslag som  de egentlig er enig i? H vor lang tid trenger m an p å  å 
stem m e for en  in tensjon  og et forslag som  m an åpenbart støtter?

Gammelgaard: Jeg h a r  både i offentligheden og h er i råd e t g ivet ud tryk  for 
m ine og de danske konservatives syn sp u n k ter på den  sag, og vi vil n u  deltage 
m ed stor in teresse i rea lite tsbehandlingen  af forslaget, som  vi h a r  fået i sidste 
øjeblik i Juridisk U dvalg.

Skjervengen: D a går vi til en sp en n en d e  votering, for de t tyder p å  at de danske 
konservative kom m er til å støtte forslaget. D et er jo in teressan t.

Ändringar i m edlem slistan

D et anm äldes, att H ans Jørgen Jensen  och Kaj P oulsen läm nat sessionen  och 
ersatts av H elen  Jørgensen respektive M artin G lerup.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Lilli Gyldenkilde: F ru  præ sident! B altikum program m et er ikke alene hjæ lp  til 
selvhjæ lp til de baltiske landes befolkninger, så en m ere decentral økonom i og 
en social udvikling, der også bygger på decentrale løsninger, får m ulighed for 
a t blive sat i gang. P rogram m et h a r også væ re t et om drejn ingspunk t for N or
disk Råds arbejde i et års tid og h ar v æ re t m edvirkende til at vitalisere debatten  
i N ordisk  Råd.

M ange af os her, fru p ræ siden t, h a r v æ re t på besøg i de baltiske lande, 
endda flere gange. U n d er det sidste besøg, jeg var på i de baltiske lande, be
søgte vi parlam enter, der var barrikaderet m ed beton, stål og sandsæ kke, og 
det g jorde et h jertegribende indtryk på os, der kom m er fra dem okratiske p a r
lam enter. M åtte den  tim e snart kom m e, hvor disse barrikader kan fjernes, fordi 
en fredelig udvikling er sa t i gang, hvor reelle forhandlinger på alle p laner er 
kom m et i gang  og fører til den  se lvstæ ndighed , som  de baltiske befolkninger 
ønsker skal blive en realitet. Jeg håber og beder til og vil arbejde for, a t det, der 
skete i Vilnius og Riga i januar, aldrig vil gentage sig.

De baltiske lande h ar brug  for vores støtte i deres bestræ belser for at overgå 
til de t dem okrati, de ikke har kend t til i alt for m ange år. D em okrati er m eget 
m ere end  valg til et parlam ent. D em okratiet fungerer bedst, n år befolkningen 
organiserer sig i forskellige organisationer og lignende - fagforeninger, h an 
dicapforeninger, kolonihaveforeninger for at tage det hele m ed - og hvor disse 
foreninger h ar indflydelse. A t opbygge sådanne dem okratiske organisationer og 
foreninger er en fo rudsæ tn ing  for et funktionelt dem okrati. D et kan  vi støtte 
balterne m ed, og de t er det, d er ligger i en ræ kke forslag, som  også venstreflø-
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jen h a r taget initiativ til, og som  vi håber og regner m ed, at N ordisk  Råd vil re
kom m andere i dag.

Det, vi ønsker, er et sam arbejde p å  konkrete om råder, sam tidig m ed at vi 
stø tter dem okrati og se lvstæ nd ighed  i de baltiske lande. D erfor er m iljøom rådet 
et kernepunk t. Ø stersøen  må ikke blive et død t hav. Alle må vi bestræ be os på 
at få s toppe t tilgangen af fo rurening i vort fælles hav. D ette fo rudsæ tter sam ar
bejde også m ed L eningrad, K aliningrad, Polen og Tyskland, og de t ligger også 
bag et af vore forslag om  forplig tende Ø stersøsam arbejde, som  vi også håber 
bliver rekom m andere t i dag.

Tiden går hurtig t, n år m an stå r på en talerstol, så jeg skal til slu t sige: D er 
er langt igen. Vi er kom m et et stykke vej, vi har løst nogle problem er, og vi kan  
g læ de os over, at de tre p ræ siden te r m ed følge fra de tre baltiske sta ter sidder 
h er som  g æ ster og er et synligt bevis for, at vi er nåe t langt, m en vi skal n a tu r
ligvis nå læ ngere.

Og til den  debat, som  h ar v æ re t rejst af liberalisterne, vil jeg gerne sige 
en d n u  en gang: De baltiske staters rep ræ sen tan ter er til stede h er i dag, de har 
haft m ulighed for at tale fra talerstolen, og N ordisk  Råd har så sen t som  i går 
rekom m anderet, a t vi frem over kan invitere observatører, og - om  N ordisk  Råds 
p ræ sid ium  vil - m ed taleret. D et vil sige, at vi er nået et stykke vej, og derfor 
skal ingen prøve at splitte det sam arbejde, som  vi alle er enige om at vi skal 
udvikle og forstæ rke i solidaritet m ed vore nabolande om kring Ø stersøen. D et 
arbejde skal fortsæ tte, og vi kan love, at d e t vil blive fortsat.

Alvheim: Æ rede president! D et var en  m eget sterk personlig  opplevelse å væ re 
til stede da rep resen tan ter for de baltiske land kom  inn i salen her. D et var en 
vond  opplevelse fordi m an h er stod  ansik t til ansik t m ed flere broderfolk som  
ikke fikk den  friheten som  vi alle var så glad for at m an fikk i 0 s t-  E uropa. D et 
var en sterk  opplevelse for meg, og sikkert for flere andre, å kunne registrere 
disse rep resen tan ters alvor i den  situasjon de er inne i.

Jeg går u t fra at N ordisk  Råd m åtte væ re klar over at en invitasjon hit kunne 
føre til at de baltiske landenes rep resen tan ter hadde visse forventn inger til 
praktiske, konkrete utspill. Jeg er dyp t skuffet over N ordisk  Råd i så m åte. Jeg 
vet ikke hva disse rep resen tan tene  tenker, m en jeg må si at jeg personlig  hadde 
ven te t noe helt annet. Jeg h ad d e  iallfall ikke ven te t at enkelte av oss, eksem pel
vis i m in g ruppe, skulle bli m istenkt for dårlige m otiver når vi personlig  enga
sjerer oss i d isse lands skjebne.

H va er d e t som  h a r skjedd? Jo, en rekke verbale, uforpliktende uttalelser.
D et h jelper ikke de baltiske land. Riktignok foreligger det en del positive forslag 
til sam arbeid på ulike om råder, som  vi selvfølgelig stø tter - m en det må noe m er 
til. D en reverserende utviklingen i Sovjet kan føre til at tiden er m eget knapp  
for de baltiske stater. D et er m ange av oss som  er redd  for det. D erfor haster 
det for alle ulike g rupperinger, land, nasjoner, parlam enter og råd  m ed å væ re 
m er positive og konkrete for å p resse  den  tiden de har til å p resse  på.

D essverre ble Baltikum -situasjonen overskygget av Golf-krisen. M en nå er 
Golf-krisen over. N å burde vi ha fritt spillerom  til å gjøre noe m er. Vi må ikke 
væ re unnfalne i denne saken. Vi må ikke hele tiden skjele til hva som  passer 
Sovjet og våre lands in teresser i så m åte. N å må vi væ re voksne og stå for det 
vi m ener. Gjør vi ikke det, så kan vi holde kjeft!

Fagerholm: Fru  president! D et är en stark t värm ande känsla som  genom ström 
m ar ett åländsk t hjärta, n ä r m an ser företrädare för parlam enten i de baltiska
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sta terna som  gäster vid denna N ordiska rådets session. M ellan Ä land och Balti
kum  har sedan  u rm innes tider funnits livliga kontakter. Innan  dessa kontak ter 
genom  de olyckliga tilldragelserna för 50 år sedan  försvårades och omöjliggjor
des var det m ånga åländska bondeseglare, också b land m ina förfäder, köpm än 
och fiskare, som  besökte särskilt E stlands hu v u d stad  Tallinn, eller Reval som  vi 
förr sade, gam la svenskspråkiga orter längs den  estniska kusten , öarna Dagö, 
ö se l, R unö och W orm sö. Också till Riga utsträcktes de åländska resorna, och 
på den  litauiska kusten  h ar åländska sjöm än gjort s trandhugg .

En titt på kartan  visar att å länningarna hade ungefär lika nära till Tallinn 
som  till H elsingfors eller Stockholm . I forna tider var havet inte ett e lem ent som  
skilde m änniskorna åt; havet förenade folk och länder.

Vi kän n er varm t för m änniskorna i Estland, Lettland och Litauen och vi glä
der oss oerhört över att kontak terna n u  har ku n n at å terupptas. Eftersom  Å land 
är ett ö-sam hälle, är det naturlig t att mellan Ä land och en av de baltiska öarna 
Ösel, Saarem aa, i Estland upprätta ts  goda kontak ter m ed ett g ivande utbyte. En 
delegation från  Ö sel h ar besökt Ä land. Likaså har en delegation från Å land be
sökt Ösel.

U ngdom ar från Ö sel kom m er i april till Ä land för att praktisera på åländska 
lantbruk. Två flickor från Ösel vill studera  vid Å lands hotell- och restau ran g 
skola från och m ed i höst, och två ungdom ar vill nästa  år studera  vid Å lands 
yrkesskola. Ett g ivande utbyte på sjöfartsutbildningens och den tekniska u t
bildningens om råde har redan  en tid pågått mellan u tb ildningsinstitu tioner i 
M arieham n, Riga och Tallinn.

P ersoner som  är ansvariga för hälso- och sjukvården på Ösel kom m er i vår 
till Ä land för att bekanta sig m ed den åländska kronikervården. S juksköterskor 
från Ösel kom m er att u n d e r en tid jobba på Å lands centralsjukhus och på ett 
hem  för åldringsvård  för att studera  arbetsm etoder och ru tiner.

Från Ä land har också sänts, och kom m er att sändas, hälso- och sjukvårds- 
artiklar. De åländska lan tbrukarna har sam lat ihop jo rdbruksredskap  och sän t 
till sina y rkesbröder på Ösel.

Inom  ku ltu rsek to rn  är det också tänk t att ett betydande sam arbete skall eta
bleras. Särskilt ungdom ar och ungdom sgrupper från respektive öar kom m er att 
träffa varand ra  på Ä land och på Ösel. I som m ar kom m er en g ru p p  på 36 aktiva 
idrottare och 14 tränare och ledare att delta i de så kallade ö-spelen på Ä land, 
där ungdom ar från öar run tom  i världen sam las och tävlar med varandra .

I jun i hålls en sto r folkdansstäm m a på Äland, där deltagare från sex öar i 
Ö stersjön deltar. F örutom  från Å land är det från Dagö, Ösel, G otland, Ö land 
och Bornholm . Då kom m er också m ed folkdansarna från Ösel d rygt 20 estniska 
skolelever att gästa eleverna i en klass i det åländska gym nasiet, Å lands ly
ceum , och i höst åker en klass från Å lands lyceum  till K uressaare på Ösel. Est
niska ungdom ar som  vill lära sig svenska brevväxlar m ed ålänningar.

Också när det gäller tekniskt k u nnande  och erfarenhet inom  sådana om rå
den som  gatubyggnad , vatten  och avlopp och avfallsrening är de t tänkt att m an 
från M arieham ns sida skall bistå Ö sel m ed konsulthjälp.

Alla dessa sam arbetspro jek t bedrivs u tan  något bidrag  från nordiska m edel. 
På sam m a sä tt som  m an mellan de relativt sm å om rådena Ä land och Ö sel håller 
på att upprätta , och delvis redan  har fått till stånd, ett värdefullt kontak tsystem  
k unde  liknande kontak ter skapas mellan läm pligt avgränsade om råden i N or
den och om råden  i Baltikum.

D et är givet att kontak terna kan upp rä ttas på fria g runder, m en det kanske 
kunde vara till fördel om  det skulle finnas någon form  av koordinering, så att
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system et skulle bli heltäckande. O m  detta skulle ske i N ordiska råde ts  regi, 
hade ett internationellt u tsko tt h ä r haft en given uppgift. Som  det n u  är kunde 
möjligen p resid iet sköta detta.

D et h ä r var bara några  axplock, några  exem pel på konkret sam arbete. M ed 
det vill v i visa att vi efter bästa förm åga p å  allt sätt vill h jälpa och bistå våra 
vän n er p å  and ra  sidan  Ö stersjön. D et är vår innerliga fö rhoppning  att de skall 
gå en lycklig fram tid till m ötes.

Sten Svensson: För de östeuropeiska ländernas del to rde det, som  jag p åp e
kade i generaldebatten , krävas m ycket sto ra investeringar och andra  insa tser för 
att uppfylla de u tfästelser länderna gjort genom  att skriva u n d e r internationella 
deklarationer. M ot b akg rund  av den  synnerligen svåra föroreningssituationen i 
Ö steu ropa m åste nord iska b iståndsm edel användas i betydande om fattning för 
att h jälpa dessa länder.

D en internationella havsföroren ingskonferensen , som  hölls h är i denna 
folketingssal i oktober 1989, u tta lade sig för "att näringsliv, regeringar och an 
dra m yndigheter skulle sam arbeta för att elim inera föroreningarna". N ordiska 
företag bör, m ed nordiska lån och/eller bidrag, kunna  gå sam m an m ed företag i 
Baltikum och Polen i "joint-venture-företag" för sa tsn ingar på m iljöutrustning 
och miljöteknologi. D et to rde inte råda m ycket tvivel om  att m iljöinvesteringar i 
Baltikum, Polen och övriga Ö steu ropa får positiva effekter också för N orden .

De östeuropeiska länderna stå r inför stora u tm aningar n ä r det gäller att 
bygga u p p  industrin . Investeringsbehoven  är enorm a n är de t gäller miljön och 
in frastruk tu ren . G enom  nord isk  m iljövårdsssam verkan kan vi hjälpa till m ed 
m iljöinvesteringar och andra  projekt, förslagvis i form  av ett kom binerat bi
stånds- och m iljövårdsprogram  avseende lån och bidrag till m iljöinvesteringar

I detta sam m anhang  är det em ellertid angeläget att frågan rö rande förbätt
rade finansieringsm öjligheter till Ö steu ropa för m iljöinvesteringar tas upp , bl.a. 
m öjligheten till finansiering genom  bidrag. D et borde vara möjligt att kanalisera 
sådana m edel, liksom  lån, genom  N ordiska investeringsbanken, genom  det nya 
m iljöfinansierade bolaget Nefco sam t genom  N ordiska utvecklingsfonden, NDF. 
Samtliga initiativ bör sam m anhållas i ett kom binerat b istånds- och m iljövårds
program . Särskilt viktigt är att berörda regeringar går in i ett såd an t p rogram  i 
nära sam arbete m ed näringslivet. Inom  industrin  finns goda kunskaper om  och 
erfarenheter av förebyggande och förbättrande åtgärder och ett avancerat k u n 
nan d e  i m iljöteknologi.

I ett m edlem sförslag som  rådet n u  skall behandla, A 910/e, har vi föreslagit 
att N ord iska råd e t skall rekom m endera N ordiska m inisterrådet att i nära sam 
arbete m ed näringsliv och m yndigheter utform a ett investeringsstöds- och mil
jövårdsprogram , som  skall initiera investeringar i Baltikum och Polen för att 
nedbringa vatten- och luftföroreningarna i Ö stersjöns m est u tsa tta  om råden.

Som  fram går av ett rem issy ttrande h ar social- och m iljöutskottet enhälligt 
tillstyrkt m edlem sforslaget. Förslagsställarna kan också notera att m ånga re
m issinstanser i övrigt u ttalar sitt stöd, vilket redovisas i ekonom iska u tskottets 
betänkande.

Ekonom iska u tsko ttet h a r för sin del kom m it fram  till att föreslå råde t att 
besluta att rekom m endera m in isterrådet och de nordiska ländernas regeringar 
att i in ternationella o rgan arbeta i enlighet m ed de in ten tioner som  vi h a r angi
vit i v årt förslag och kartlägga på vilket sä tt det nordiska sam arbetet kan bidra 
härtill sam t att löpande göra av rapporteringar i råd e t beträffande de åtgärder 
som  blir v id tagna i dessa syften.
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M ed tack för d e t positiva bem ötande som  vårt förslag h ar rön t och m ed en 
fö rhoppning  om  att å tgärderna verkligen skall leda till de resu ltat som  vi för
vän tar oss ber jag att få yrka bifall till ekonom iska u tskottets hem ställan på 
sam tliga punk te r.

Marianne Sam uelsson: Fru president! D et sam arbete som  N ordiska råd e t startat 
m ed de baltiska länderna är m ycket g lädjande och angeläget. D etta sam arbete, 
som  om fattar bl.a. kultur, skola och föreningskontakter, är viktigt för oss.

För de baltiska folken är frihetskam pen just nu  det angelägnaste. Jag vill här 
uttrycka mitt stöd för Island, som  tagit ett beslu t om  att erkänna L itauens suve
ränitet. Jag h o p p as att Sverige snart skall följa detta exem pel.

D etta önskem ål var de t som  uttrycktes k larast i de kontak ter jag haft m ed de 
baltiska länderna. E rkännandefrågan  är angelägen och inte en sym bolfråga. Er
k än n an d et behövs som  stöd för de krafter som  strävar efter ökad självständig
het för sina länder. För den gröna rörelsen  är det självklart att stödja detta.

D etta har också ett klart sam band m ed den  fråga som  var m est om talad in
nan  frigörelseprocessen startade, näm ligen miljöfrågan. Ofta har våra länders 
regeringar hänv isat till v ikten av m iljöinsatser i länderna ru n t Ö stersjön. N u när 
m öjligheterna finns tycks in tresset för konkret handling vara m indre.

N ord iska råde t m åste på m iljöom rådet se till att ett sam arbete kom m er i 
gång. N är jag besökte Lettland uttryckte m an sin stora förvåning över det sven 
ska agerandet. M an hade tagit em ot sju delegationsresor från Bits u tan  att det 
hade  resu ltera t i en enda krona i m iljösatsningar.

I det nya öppnare  E uropa som  vi alla önskar kom m er det regionala sam ar
betet om  m iljöfrågorna, handel och ku ltur att bli angelägnare, och därför be
hövs ett speciellt Ö stersjöråd . Ett sådan t Ö stersjöråd  bör successivt ge be
slu tsrä tt på folkrättslig grundval, och i dess arbete m åste naturligtvis p lane
ringen av insatserna för Ö stersjön ha högsta prioritet.

D en teknisk-vetenskapliga kunskap  som  världen  besitter i dag m åste vara 
u tgångspunk ten  för att lösa problem en. Att s tändig t invänta m er kunskap  är att 
fortlöpande skjuta problem en fram för sig. P roblem en blir allt svårare ju m er 
m iljöförstöringen fortgår. Vi m åste handla nu  och sam tidigt arbeta för att u t
veckla ny teknik och skaffa m er kunskap  som  kan göra det lättare att lösa p ro 
blem en.

D et som  nu  tycks ske är ett fortsatt u tredande och forskande i m iljöfrågorna. 
Också detta behövs naturligtvis, m en nu har vi inte tid att vänta längre. N u 
m åste m iljöinvesteringar och nya ekonom iska styrm edel kom m a till för att vi 
skall k unna  kom m a till rätta med den akuta m iljösituationen. Jag vill återigen 
påpeka att byggandet av en bro över Ö resund  är en angelägenhet för hela Ö s
tersjöom rådet, likaväl som  investeringar i ren ingsanläggningar. Varför inte ta de 
pengar som  m an n u  p lanerar att investera i en bro och satsa dem  i första h an d  i 
ren ingsanläggningar? D et skulle gynna hela Ö stersjöom rådet på ett m ycket 
positivt sätt. Jag vill också uttrycka en glädje över att det inte bara är m iljöpro
blem  i Ö stersjöom rådet. Där finns också mycket vackra och fina natu rom råden  
bevarade, som  i m åste värna om . D är finns t.ex. ett m ycket rikt fågelliv, som  vi 
inte ser m otsvarighet till i m ånga andra om råden.

G rethe L undblad : F ru president! Jag tycker att det är bra att M arianne S am u
elsson är in tresserad  av m iljöinsatser i Baltikum, m en jag tycker inte att det får 
vara opåtalat n är hon  säger att vi nästan  inte har beviljat några pengar till mil
jöinsatser i Baltikum. Jag får be M arianne Sam uelsson läsa det som  stå i presi-
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diets förslag till Baltikum program . D et kom m er där klart fram  att m an har höjt 
ram en för projektinvesteringslån  från 700 miljoner särskilda dragningsrätter till 
1 miljard särskilda dragningsrätter. D et är oerhört mycket pengar, eftersom  en 
särskild d ragn ingsrä tt är värd  mellan sex och sju kronor. V idare h a r Nefco, det 
nya m iljöfinansieringsbolaget startat m ed ett grundkapital om  6 miljoner sär
skilda d ragningsrätter. M in isterrådet har beviljat 27,5 m iljoner DKK till projekt- 
exportfonden, som  skall användas för sa tsningar inom  m iljösektorn.

Jag kan tala om  att N ordiska investeringsbanken redan  har gjort u p p  planer 
och börjat fö rhandla m ed olika m yndigheter för att göra ordentliga insatser för 
att förbättra miljön. Jag är ledsen över att det tar sin lilla tid, m en en del av or
saken till detta är a tt m ycket av företagens och fabrikernas ledning finns i M os
kva, där in tresset för att sätta in åtgärder inte alltid är så stort. M en skyll inte på 
N ordiska rådet! D et h a r verkligen beviljat pengar till miljöinsatser.

Marianne Samuelsson: Fru president! Ja, jag vill faktiskt ge N ordiska råde t en 
eloge. Vi har varit betydligt alertare än vad m ånga av de enskilda länderna har 
varit och verkligen arbetat m ed att upp rätta  kontakter. Jag hoppas att pengarna 
snabbt skall kom m a till nytta i form  av m iljöinvesteringar. M en det som  jag tog 
upp  var att Sverige tagit av b iståndsm edel avsedda för fattiga länder för att i 
stället använda dem  i Ö steuropa. Vi hade en stor debatt om detta, och dessa 
pengar h ar ännu  inte blivit använda till m iljöinvesteringar u tan  m est till kontak
ter som  vi själva h a r glädje av.

Presidenten: Jag vill m eddela att ta lesm ännen  för de olika m edlem sförslagen 
fram för sina inlägg i den allm änna sakdebatten . D et gör att vi kom m er att 
kunna genom föra vo teringen snabbare.

Hans G ustafsson (ekonom iska utskottets talesm an): Fru president! Förhållandet 
m ellan N orden  och B altikum /Ö steuropa har nu  debatterats i snart tre tim m ar. 
F rågan har dessu tom  varit förem ål för d iskussion i sam band m ed generaldebat
ten och h ar kom m enterats vid en särskild anordnad  cerem oni. Det är inte troligt 
att jag kan tillföra frågan några nya, okända synpunk ter. D essutom  har för
slagsställarna redan  fram fört sitt tack till u tskottet för dess u tlå tanden .

Jag nöjer mig därför som  ekonom iska utskottets talesm an med att yrka bifall 
till u tskottets hem ställan i dess u tlå tande över m edlem sförslagen A 910/e,
A 915/e, A 944/e och A 931/e.

Kirsti Kolle Grøndahl (juridiska utskottets talesm an): President! Jeg har fått i 
oppdrag  å foredra innstillingen fra Juridisk utvalg til m edlem sförslag A 921/j og 
A 928/j.

Begge m edlem sforslagene går u t på at N ordisk Råd skal yte ulike typer 
støtte til Baltikum og Ø st-Europa for å bistå m ed utviklingen av parlam enta
rism e og dem okrati. Forslagene dreier seg både om m yndighetsnivået og frivil
lige organisasjoner. S iden m edlem sforslagene ble reist, har mye skjedd, og 
m ange initiativ er allerede tatt i tråd  m ed in tensjonene i m edlem sforslagene. 
M edlem sforslagene passer også godt inn i det forslag til Baltikum -program  som  
Presid iet h ar lagt fram. I det program m et heter det at "ulike form er for kunn- 
skapsutby tte  og kunnskapsoverføring  og støtte til den dem okratiske og parla
m entariske utvikling egner seg vel for N ordisk Råd."

M edlem sforslagene favner et v id t geografisk om råde - både Baltikum og Øst- 
E uropa. Juridisk utvalg har søkt å begrense om rådet til Baltikum og utvalgte
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østeuropeiske land. Juridisk utvalg m ener også at det er ønskelig og nødvendig  
først å kartlegge behovene og også hvilke relevante organisasjoner av ikke-stat- 
lig karakter som  kan væ re aktuelle sam arbeidspartnere for eventuelle organi
sasjoner i N orden . D eretter bør det foretas en utvelgelse av hvilke konkrete til
tak som  er m est m ålrettet og effektive i forhold til de midler vi har til d ispo
sisjon.

M ed dette anbefaler jeg innstillingen fra Juridisk utvalg.

Sønderby: Fru præ sident! For 14 dage siden deltog jeg i genoprettelsen  af D et 
Liberale Parti i Letland. Da sagde jeg til dem , at vi fra dansk  side på det skar
peste havde p ro testere t im od de sovjetiske m yndigheders uprovokerede angreb 
på civile i Litauen og i Letland. Vi håbede, at m an ville respektere m enneske
rettighederne og gennem føre frie valg i uafhæ ngige stater. D et håber vi stadig.

N ordisk  Råds session har u nderstø tte t denne holdning og væ ret en klar 
m anifestation af, at et enigt N orden  stø tter de baltiske staters frihedsbestræ bel-

M en det kan ikke kun  blive ved ord, og derfor behand ler vi i dag en ræ kke 
forslag til m ere konkret, m ere kon tan t støtte fra de nordiske lande. D en no r
diske m inister, Thor Pedersen , frem lagde i dag forslag, og præ sid iet h a r frem 
lagt forslag om, hvordan  det kan gøres.

Jeg vil derfor gerne herfra tage afstand fra det, fru K jæ rsgaard sagde, at vi 
gem m er os bag ved  ord . D et er altså andet end  ord i N ordisk  Råd. D et er også 
kon tan te bidrag.

På CSCE-konferencen spurg te vi en ræ kke østeuropæ iske lande, på hvilke 
om råder vi bedst kunne hjæ lpe dem . Rækkefølgen af de ønsker, der blev frem 
sat var: D em okrati. Vi har ikke haft dem okrati i 50 år. Vi vil gerne have noget at 
vide om, hvordan  de t fungerer. D et var landbrugsspørgsm ål, at æ n d re  kolkho
serne til selveje, andelsbevæ gelse o.lign. Og så var det m iljøopgaveløsninger.

Der er allerede sa t en ræ kke enkeltprojekter i gang. M en vi m angler nok en 
koordinering, de t er derfor vi har denne debat i dag, m en også bedre forbin
delseslinjer, bedre forbindelseskanaler, kom m unikationsopgaver af den  ene el
ler anden  art, og det er det, vi har behand le t i K om m unikationsudvalget.

D er skal væ re bedre  rejseforbindelser, bedre post- og telefon- og telegraf
forbindelser. Da jeg skulle derop, var en telefax fem dage om at kom m e fra 
Letland til D anm ark, og jeg kunne ikke ringe dem  op og snakke m ed dem , da 
jeg var deroppe.

Radio- og TV -kom m unikation, veje m .v., alt det har vi drøftet i K om m uni
kationsudvalget.

Vi tæ nker ikke her kun på kom m unikation imellem de baltiske sta ter alene, 
men også imellem Baltikum og os.

Det m edlem sförslag, vi drøfter i dag, indeholder en ræ kke forslag til løsning 
af disse problem er, at virke for en sam ordning  af nordiske og internationale in
itiativer og at kortlægge behovet for m ere viden om disse problem er inden  for 
kom m unikation.

Men som  jeg sagde til indledning, må det ikke kun blive ved ord, og vi hil
ser derfor m ed tilfredshed det udspil, der er kom m et både fra p ræ sid iet og fra 
m inisterrådet om en sam ordning  og en prioritering, m en også om et foreløbigt 
beløb på 15 miljoner svenske k roner i 1990-91, og vi håber, a t dette kan øges til 
30 m iljoner i 1992. D et bliver en om prioritering inden  for budgettet, m en jeg er 
sikker på, efter det, der er blevet sagt her på sessionen, at vi vil kunne  finde
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disse penge. D et er nem lig dyrt at opbygge en velfungerende infrastruktur, og 
det kan ikke klares af N ordisk  Råds budget alene.

N år vi h a r kortlagt p roblem erne, og når vi h a r p rioriteret problem erne, så 
må de nordiske lande sam les i internationale organisationer, hvor vi er til stede, 
og p resse  på for at få stø tteo rdn inger igennem . Jeg kan h er eksem pelvis næ vne 
V erdensbanken.

M en vi må også få gjort erhvervslivet og faglige organisationer in teresseret. 
Jeg ved, at De D anske Landboforeninger er i fuld gang m ed en ræ kke planer 
dernede.

På det seneste  h ar en m elding fra den  danske udenrigsm in ister om  hjæ lp til 
at få den  frie p resse  i gang  i L itauen og Letland bevirket, at der er kom m et g ra
tis tilbud om  avistrykkerier. K om m unikation kan jo ikke foregå, hvis ikke der er 
frie forhold, og hvis ikke m an h a r  m uligheder for at få de t trykt. D en  frie p resse  
er afgørende for et frit land, og vi h a r jo set, hvordan  den  frie p resse  er blevet 
k næ gtet både i L itauen og i Letland.

D er er altså en ræ kke felter inden  for K om m unikationsudvalgets om råde, 
hvor N ordisk  Råd må tage fat. De forslag, som  K om m unikationsudvalget 
frem læ gger i dag, stiller i sig selv ikke øjeblikkelig store krav  til penge, m en 
læ gger op til en ræ kke initiativer i n æ rt sam arbejde m ed de baltiske m yndighe-

Jeg vil derfor herfra gerne anbefale K om m unikationsudvalgets forslag.

Riihijärvi: Rouva presidentti! Itä-Euroopassa jatkuvat m ullistukset eivät vaikuta 
ainoastaan taloudelliseen ja poliittiseen eläm ään vaan myös suu ressa  m äärin 
koulutuskysym yksiin  ja ku lttuurieläm än m ahdollisuuksiin näissä m aissa. H uo- 
m attavaa panostusta  kou lu tukseen  tullaan vaatim aan, m utta tällä hetkellä sen  
taloudelliset edellytykset puu ttuva t.

Esillä oleva jäsenehdo tus ta rttuu  tähän  problem atiikkaan siten, että Pohjois
m aiden nykyisessä koululaitoksessa halu taan  Itä-Euroopan m aista tuleville 
opiskelijoille antaa m ahdollisuuksia harjoittaa opintoja Pohjoism aiden kansan- 
korkeakouluissa ja kansanopisto issa . N iissä on suu ri kapasiteetti, jonka käyttö- 
aste on o so ittau tunu t vajaaksi viime vuosina.

Sivistysvaliokunta on jäsenehdo tusta  käsitellessään katsonut, että on välttä- 
m ätöntä tukea sekä kultturellista että yhteiskunnallista dem okraattista kehitystä, 
joka on n y t käynnistynyt Itä-Euroopan maissa. Erityisesti halu taan  korostaa 
tarvetta tukea laajaa dem okraattista ja kulttuuriyhteistyötä Itä-Euroopan m aiden 
kansalaisten ja pohjoism aalaisten välillä.

V aliokunta haluaa m yös korostaa kansanopisto jen  erityisluonnetta tässä yh- 
teydessä, toisin sanoen  niiden vapaata ja sitoutum atonta asem aa suh teessa  val- 
tiollisiin elimiin. Jo tällä hetkellä on monilla paikkakunnilla Pohjoism aissa ja 
varsinkin Suom essa runsaasti opiskelijoita, jotka ovat tulleet etenkin  Virosta ja 
Inkeristä.

Pohjoism aiden m inisterineuvosto on hiljattain hyväksynyt Itä-Eurooppaa ja 
Baltiaa koskevan pohjoism aiden työohjelm an. Siinä esitetään varoja yh teensä 
14,3 milj. Tanskan k ru u n u a  m m . opiskelijoiden apurahajärjestelm ien tukem i- 
seen . V aliokunnasta on tarkoituksenm ukaista, että Pohjoism aiden ministeri- 
neuvoston  työohjelm a käsittäisi m yös Baltiasta ja Itä-Euroopan m aista tuleville 
opiskelijoille annettavan  taloudellisen tuen  silloin, kun  he haluavat opiskella 
Pohjoism aiden kansanopisto issa . Laajentam alla tä ten  työohjelm aa vastataan  yh- 
teen Baltian m aiden päätoivom uksista, jonka ne ovat esittäneet Pohjoismaille.
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R ouva presidentti! Voisiko olla sopivam paa paikkaa täm än pää töksen  teke- 
m iseen, täällä K ööpenham inassa k u n  olem m e koolla, m aassa jossa koko kan- 
sanopisto laitoksen syn tysanat G rundtvig  aikoinaan on lausunu t.

Edellä esitettyyn viitaten esitän valiokunnan esityksen hyväksym istä.

Rlihljärvi8 anförande i svensk översättning:
F ru  president! D en  pågående om välvningen i Ö steuropa påverkar inte bara 

det ekonom iska och politiska livet u tan  även i hög grad  utb ildningsfrågorna och 
m öjligheterna till ku ltu ru tövn ing  i dessa länder. B etydande u tb ildningsinsatser 
kom m er att krävas, för vilket det i dag saknas ekonom iska föru tsättn ingar.

D et n u  föreliggande m edlem sforslaget tar fasta på denna problem atik och 
vill inom  ram en  för red a n  existerande skolverk i N orden  erbjuda m öjligheter för 
stu d e ran d e  från de östeuropeiska länderna att idka stud ier i de nord iska folk
högskolorna. D essa h a r en stor kapacitet som  på senare tid allt oftare v isat sig 
vara illa u tny ttjad .

K ulturu tsko ttet h ar i behand lingen  av m edlem sforslaget fram fört upp fa tt
n ingen  att de t är nödvänd ig t att stödja den  dem okratiska utvecklingen, både 
kulturellt och sam hällsm ässigt, som  nu  äger rum  inom  de östeuropeiska län
derna . M an vill särskilt betona vikten av att stödja ett b re tt folkligt och kulturellt 
sam arbete m ellan de östeuropeiska invånarna och nordborna.

U tskottet vill också fram häva folkhögskolornas särart i detta sam m anhang, 
dvs. deras fria och obu n d n a  ställning i förhållande till statliga styrelser. R edan 
n u  finns det på m ånga håll i N orden  och inte m inst i Finland m ånga s tuderande  
i sy n n e rh e t från  E stland och Ingerm anland .

N ord iska m in isterrådet har nyligen antagit ett no rd isk t arb te tsprogram  för 
Ö steuropa och Baltikum . D är anslås m edel som  tillsam m ans u p p g år till 14,3 
milj. DKK för att b l.a. stödja stipend ieordn ingar för s tu d eran d en . U tskottet an 
ser att det ändam ålsenlig t att N ordiska m inisterrådets arbetsprogram  även 
skulle om fatta ekonom iskt stöd för s tu d e ran d e  från  Baltikum och Ö steuropa ., 
som  önskar s tu d e ra  v id  de nord iska folkhögskolorna. G enom  att på detta sä tt 
u tv idga arbe tsp rogram m et har m an tillm ötesgått ett av de baltiska ländernas 
huvudönskem ål som  de fram fört till de nordiska länderna.

Fru president! K nappast finns de t en läm pligare plats att fatta detta beslut, 
än här i K öpenham n, i de t land där G rundtvig  på sin tid uttalade u rsp ru n g so r
den för hela folkhögskoleväsendet.

M ed hänvisn ing  till ovanstående yrkar jag bifall till föreliggande förslag till 
rekom m endation.

Søren Hansen: F ru  præ sident! K ulturudvalget h a r behand le t m edlem sförslag 
A 927/k, som  indeho lder en ræ kke rekom m andationer til frem m e af 
ku ltu rsam arbejdet mellem  de østeuropæ iske lande og de nordiske lande, bl.a. 
om  afviklingen af v isum tvang, tilbud om  at N ordjob og N ordp lus også skal 
om fatte de østeuropæ iske lande, etablering af kulturaftaler, afholdelse af 
ku ltu rkonferencer.

M edlem sforslaget h a r v æ re t til rem iss hos et sto rt antal institutioner, der 
sto rt set alle har væ re t positive over for de forslag, der er stillet.

En enkelt del af forslaget h a r også væ re t til behandling  i N ordisk  Råds Juri
diske U dvalg. D et er spørgsm ålet om  v isum tvangen, hvor det Juridiske Udvalg 
stiller sig noget tvivlende.

Af m ange af svarene frem går det, a t m an allerede på en ræ kke om råder har 
etableret kontak ter til Baltikum og til de østeuropæ iske lande, og vi finder, at
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det officielle nordiske sam arbejde vil kunne støtte de bestræ belser, som  allerede 
er i gang på disse om råder.

D et forekom m er klart, at de nordiske lande h ar gode m uligheder for at bistå 
de baltiske lande i den  udvikling, der nu  er i gang, ikke m indst på om råderne 
miljø, ku ltu r og så hele det m enneskelige om råde, de m enneskelige kontakter. 
D et er om råder at satse på, som  vi finder vigtige. Og så understreger vi, at det 
ikke bare er kontak ter i den  ene retning, m en i begge retn inger, både m od 0 s t  
og m od Vest. Vi finder væ rdifu lde m uligheder i det forslag, der ligger, om  at 
etablere næ rm ere kontak ter til vores nye og, kunne m an sige, gam le naboer.

H vad  angår forslaget om  en bred  kulturkonference har vi fundet det rimeligt 
først at afvente resu ltaterne af den nordiske kulturfestival i 1992.

N år de t drejer sig om  koord ineringen  på det vesteuropæ iske plan, som  også 
om handles i forslaget, henv iser vi til den  v irksom hed, som  allerede foregår i 
UNESCO og i E uroparådet.

U dvalget finder ikke, at der bør foretages noget fælles frem stød, når det 
drejer sig om  at fjerne v isum tvangen, m en ser gerne, at de nordiske landes re
geringer arbejder for afskaffelse af v isum tvangen mellem de nordiske lande og 
de østeuropæ iske lande. M en vi understreger: N år forudsæ tn ingerne er til 
stede - og peger på, at det kan foretages i etaper.

I bestræ belserne på at knytte næ rm ere kontak ter til de østeuropæ iske lande 
og deres folk skal vi gå hurtig t frem, m en ikke så hurtigt, at vi kan løbe ind i 
problem er eller kan puste  til problem er, som  vil kunne h indre eller forsinke den 
gode proces, vi alle ønsker.

M ed disse bem æ rkninger skal jeg indstille til N ordisk Råd at ved tage udval
gets rekom m andation.

H elga H augen  (kulturutskottets talesm an): President! Jeg skal redegjøre for 
m edlem sförslag A 954/k om  et praktikant- og utvekslingsprogram  mellom 
N orden  og Baltikum.

I det foreliggende m edlem sförslag henvises det til N ordisk M inisterråds ar
beidsprogram  om  Baltikum og Ø st-Europa, og det foreslås at dette program m et 
u tvides til å om fatte også et praktikant- og u tvekslingsprogram  mellom de no r
diske lands parlam enter og parlam entene i de baltiske republikker.

Vi h ar langvarige dem okratiske tradisjoner i N orden , og disse kan fram stå 
som  en m odell for de baltiske republikkene. Parlam entene, regjeringene, for
valtn ingsstruk tu rene og det kom m unale dem okratiet fungerer i sto r grad  på 
sam m e m åte i hele N orden . D erfor er det logisk at de nordiske parlam entene 
oppretter et u tvekslingsprogram  m ed de baltiske republikkenes parlam enter, 
slik at parlam entarikere og tjenestefolk kan tilbringe en viss tid i de nordiske 
parlam entene for å stifte bekjentskap m ed arbeidet der.

K ulturutvalget er enig m ed forslagsstillerne i at de nordiske land og no r
diske organer kan bidra m ed mye hjelp og støtte i det vanskelige reform arbei
det som  de baltiske land står foran.

U tvalget har ved tidligere an ledninger fram holdt betydningen  av at det ved 
prioriteringer av innsatser i Baltikum legges vekt på de ønsker og behov som 
disse land selv har fram hevet. D et er registrert ønsker om støtte til utviklingen 
av dem okratiske institusjoner både på parlam entsnivå og kom m unalt nivå. I de 
m øter og kontak ter som  allerede h ar væ rt mellom N orden  og Baltikum, er det 
særlig etterlyst næ rm ere  inform asjon om lovgivningsarbeidet og forholdet 
mellom regjering og parlam ent i denne prosessen .
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I M inisterrådets arbeidsprogram  for Baltikum og Ø st-Europa foreslås en 
nordisk  s tipendordn ing  for u tdanningssam arbeid  mellom N orden  og Baltikum. 
S tipendene u tdeles til stud ieoppho ld  på ulike nivåer av u tdanningssystem et, 
m en i første rekke på universitetsnivå og til y rkesu tdann ing .

1 det foreliggende m edlem sforslaget foreslås det at de nordiske parlam en- 
tene bør opprette  u tvekslingsprogram  m ed de baltiske republikkenes parlam en
ter, basert på nordisk  finansiering. D et er im idlertid utvalgets oppfatn ing at de 
behov og tiltak som  tas opp i dette m edlem sforslaget, allerede er tilgodesett 
nasjonalt innen  de nordiske parlam enter.

K ulturutvalget m ener dessu ten  at de relativt beskjedne midler som  er avsatt 
til den  ovennevn te s tipendordn ingen  for studen ter, strengt bør forbeholdes de 
g ru p p er som  er om talt i arbeidsprogram m et for Baltikum og Ø st-Europa. 5 mill. 
kr til nordisk  s tipendordn ing  for u tdanningssam arbeid  mellom N orden  og Bal
tikum  står ikke helt i stil m ed den verbale stø tten  til Baltikum, når en tenker på 
hvor viktig u tdann ingssek to ren  er, og at dette skal fordeles på tre land. 5 mill. 
kr i denne sam m enheng  er ikke im ponerende, og jeg vil håpe at M inisterrådet 
kan vu rdere  å øke dette beløpet. N ordisk  Råds presid ium  kunne im idlertid stå 
for koord ineringen  m ed tanke på en eventuell arbeidsfordeling på bakg runn  av 
de erfaringer en nå har m ed flere besøk fra Baltikum og delegasjonsreiser fra 
R ådets side til Baltikum.

K ulturutvalget foreslår på denne bakgrunn  at N ordisk Råd ved tar en intern 
beslu tn ing om  at R ådet gis i oppdrag  å koordinere utbyggingen av et inform a
sjons- og u tvekslingsprogram  mellom de nordiske land og de baltiske parlam en
ter.

Jeg anbefaler innstillingen fra kulturutvalget.

Grethe L undb lad  (social- och m iljöutskottets talesm an): Fru president! Jag vill 
säga några ord om  m edlem sforslaget A 952/s om etablerande av ett förpliktande 
m iljösam arbete om kring Ö stersjön.

M an kan säga att detta m edlem sförslag har sin upprinnelse  i dokum entet 
från N ordiska rådets havsföroreningskonferens år 1989. H uvudsyfte t m ed för
slaget är att förstärka den nuvarande Ö stersjökonventionen, som  också kallas 
H elsingforskonventionen och som  tillkom redan  år 1974. Förslagsställarna m e
nar att den  är alldeles för svag i sin utform ning. De säger bl.a. att m an m åste 
effektivisera hela sam arbetsstruk tu ren  om kring Ö stersjön och förstärka den  så 
att den blir m er förpliktande för dem  som  har ingått konventionen och vidare 
att m öjligheterna bör ökas att se till att de å taganden  som  görs verkligen följs. 
D essutom  vill de ha någon form  av sanktionsm öjlighet.

H avsföroren ingskonferensen  hölls som  sagts i oktober 1989. Även om det 
har gått ett par år h ar de t kanske inte h än t så mycket m ed den s.k. Ö stersjö
konventionen . D ärför h a r också social- och m iljöutskottet se tt positivt på m ed
lem sforslaget. U tskottet ger bl.a. uttryck åt den otillfredsställdhet som  råder 
m ed det ofta långsam m a och byråkratiska arbetssättet. D et finns en otålighet 
på m ånga håll, och det b rådskar m ed åtgärder.

Social- och m iljöutskottet hem ställer därför att råde t i fyra rekom m endatio
ner skall uppm ana de nordiska ländernas regeringar att se till att Ö stersjökon
ventionen  får en m er förpliktande utform ning, att det blir ett m er b indande av
tal m ed hjälp av Ö stersjökonventionen och att m an skall gå in för den  s.k. för
siktighetsprincipen, alltså inte vänta på bevis för att det inträffar skador u tan  
agera innan  skador uppstå r. D et krävs v idare fasta m öten enligt Ö stersjökon
ventionen  och - inte m inst viktigt för ledam öterna här - att konventionen  skall
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få parlam entarisk  förankring. M an vill också ge större m öjligheter att höra folk
rörelser och m iljörörelser i sam band m ed Ö stersjökonventionens m öten. Sist 
m en inte m inst vill m an att de nordiska regeringarna skall ta initiativ till att i 
anslu tn ing  till konventionen  skapa en internationell fond för en renare  tekno
logi, som  kan användas t.ex. i Ö stersjöom rådet, i sam arbete m ed N ordiska in
vesteringsbanken . M an u p p m an ar också N ordiska råde t självt att ta initiativ till 
ett parlam entarisk t sam arbete som  kan ingå som  en del i den  nya Ö stersjökon- 
ven tionen . M an vill alltså förbättre Ö stersjökonventionen, och därför vädjar 
m an till de nord iska regeringarna att ta initiativ i denna riktning.

Social- och m iljöutskottet har ställt sig positivt till detta m edlem sförslag. Jag 
y rkar bifall till u tskottets förslag, som  innebär att vi föreslår fyra rekom m enda
tioner, ställda till de nordiska ländernas regeringar, en rekom m endation ställd 
till N ord iska m in isterrådet och en uppm aning  till N ordiska råd e t a tt ta initiativ.

Lilli G yldenkilde: Fru præ sident! U nder debatten  her i dag h ar der væ re t 
n æ v n t en ræ kke af de m ange problem er, som  de østeuropæ iske lande, Sovjet 
og Baltikum står over for at skulle have løst. Et af de alvorligste problem er, for 
ikke at sige de t alvorligste, er ødelæ ggelsen af miljøet i disse lande.

En delegation fra Social- og M iljøudvalget besøgte i novem ber 1990 Lenin
grad og Baltikum og fik derved  et førstehåndsindtryk  af de enorm e problem er, 
m an står over for. V andforuren ingen  virkede klart som  det største problem  i 
dette om råde. Bl.a. besøgte m an et vandrensn ingsan læ g  i Leningrad, hvor de 
var helt u den  kendskab  til m uligheden for kem isk rensn ing  af vandet, hvilket 
gjorde rensn ingsprocessen  helt utilfredsstillende. N etop dette rensn ingsanlæ g 
blev ellers vist frem  som  et positivt resu ltat af arbejdet m ed foruren ingsbekæ m 
pelsen.

Eksem plet viste os, hvor vigtigt det er, at disse lande får kendskab  til de re
su ltater inden  for miljøforskning, m iljøteknologi m .v., som  vi bl.a. i de nordiske 
lande er nåe t langt m ed.

D er var for delegationen ingen tvivl om, at politikere og m yndigheder i de 
besøgte lande har stor vilje til at gøre noget seriøst ved m iljøproblem erne, men 
her står de over for et andet sto rt problem , nem lig m angelen på kapital. D et 
problem  bliver ikke m indre af, at m ange af de østeuropæ iske lande ikke bliver 
anset for at væ re kreditvæ rdige.

Jeg er ganske klar over og noterer m ed tilfredshed de betydningsfulde initi
ativer, som  regeringerne h ar taget i denne sam m enhæ ng, ikke m indst ved 
oprettelsen  af m iljøfinansieringsselskabet Nefco. M en det er ikke nok. D en 
miljøm æssige situation i Sovjetunionen, i Estland, Letland og Litauen er kata
strofal; det ser ikke bedre ud  i Polen. Så katastrofal er forureningen, at m an kan 
tvivle på, at det kan lade sig gøre at rette op på det.

M en opgavens enorm e størrelse skal ikke få os til at give op, for én ting er 
sikker: Gør vi, som  i forhold til de lande, vi her taler om, har viden og ressour
cer i overflod, ikke noget, så bliver situationen kun væ rre. D en forurenede luft, 
de t fo ru renede vand  er jo ikke blot en fare for de m ennesker, der bor i om rå
derne . Før eller siden når det også til os her i N orden  oven i den forurening, vi 
selv sørger for.

Vi h a r nu  en enestående chance for på én gang at hjæ lpe andre og sam tidig 
hjæ lpe os selv. Jeg vil derfor ind træ ngende opfordre regeringerne og m inister
råd e t til så in tenst som  m uligt at sam arbejde m ed h inanden  for på den m est ra
tionelle m åde at udny tte  såvel de nationalt som  de nordisk bevilgede midler til
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at bistå d isse lande m ed eksperth jæ lp  og m ateriel hjæ lp  i fo ru ren ingsbekæ m 
pelsen .

Jeg anbefaler, at m an stø tter Social- og M iljøudvalgets indstilling.

Marjatta Väänänen: Fru president! Jag tackar Lilli G yldenkilde för att hon  tog 
u p p  social- och m iljöutskottets resa till Baltikum. D et var tal om  resan  redan  
igår n ä r det gällde social- och m iljöutskottets sakom råde. Jag näm nde saken i 
m itt an fö rande då. Jag kan bekräfta att saken ligger precis så till som  Lilli Gyl
denkilde anförde. D et var en y tte rst svår resa för u tsko ttsdelegationen  och för 
mig, dess ordförande, eftersom  den verkliga situationen var m ycket säm re än 
delegationen hade  trott. Lilli G yldenkilde näm nde särskilt L eningradom rådet 
och de stora prob lem  som  finns där, m en jag m åste också säga att i no rra d e 
larna av Estland, särskilt i Kohtla-Järves, N arva och K unda-om rådet h a r skiffer
industrin  och cem entindustrin  oerhörda svårigheter ju st därför att alla tänkbara 
m edel fattas för att k u n n a  förbättra pollu tionssituationen. Svårigheten ligger 
däri att ledn ingen  för dessa industrier befinner sig i M oskva, varför es tländarna 
själva inte kan påverka sin situation på något sätt. Särskilt m åste jag säga att 
K ohtla-Järvesom rådets fenolutsläpp är oerhörda, m ånga tusen  gånger större än 
vad som  egentligen är tillåtet. Jag m åste också tillägga att svårigheterna i Lett
land och L itauen är m ycket svåra på g rund  av att g ru n d v attn e t h a r förstörts och 
att älven D augava t.ex. är helt och hållet död. Jag kan också näm na att atom 
kraftverket Ignalina u tgör ett sto rt problem  för Litauen och hela Baltikum sam t 
för hela N orden , om  det skulle hända någonting där.

De å tgärder som  Lilli G yldenkilde näm nde är verkligen b rådskande och vi 
m åste göra allt vad  vi kan m ed hjälp av egna m edel, m en också m ed hjälp av 
europeiska och in ternationella fonder för att förbättra situationen där för att på 
så sä tt hjälpa Baltikum.

Lilli G yldenkilde: F ru  præ sident! Jeg vil blot benytte lejligheden til at takke 
M arjatta V äänänen  for at gå op og give ud tryk  for, hvordan  rejsen h ar påvirket 
fo rm anden  for Social- og M iljøudvalget.

Jeg vil god t opfordre til, at m in isterrådet s tu d ere r grundig t, hvad  d er h er er 
blevet sagt, for de t er fuldt ud  så alvorligt, som  det her er blevet beskrevet, ikke 
m indst på g lim rende vis af fru M arjatta V äänänen.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

Ändring i m edlem slistan

D et m eddelades att P er Olof H åkansson  återtagit sin plats i rådet.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Presidiets förslag, att lägga D okum ent 3 till handlingarna, bifölls.

Ekonom iska u tskottets förslag, att lägga rekom m endation nr 45/1989/e till h a n d 
lingarna i avvaktan på ny tt m eddelande till nästa session, bifölls.
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A 910/e: M edlem sförslag om  m iljövårdsinsatser i Baltikum och Polen, A 915/e: 
M edlem sförslag om  ökat nordiskt ekonom iskt och kulturellt samarbete med 
länderna kring Östersjön, A 944le: M edlem sförslag om effektivisering av 
jordbrukssamarbetet m ellan Norden och Baltikum och A 931/e: M edlem sför
slag om  Östersjö-scenario

R ådet behand lade ovannäm nda fyra saker i ett sam m anhang.

Ekonom iska u tsko ttet hade föreslagit att råde t antar följande tre rekom m enda
tioner m ed an ledning  av m edlem sförslagen A 910/e, A 915/e och A 944/e:

1. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd og de nordiske landes 
regeringer

at i relevante internationale fora arbejde for at skabe et investerings- og 
m iljøbeskyttelsesprogram  til nedbringelse af vand- og luftforureningen i 
Ø stersøens m est udsa tte  dele

at kortlægge, hvordan  det nordiske sam arbejde kan bidrage til udvik
lingen af sæ rlige investeringsstø tteordninger for de berørte central- og 
østeuropæ iske lande, h e ru n d e r Baltikum, Polen og L eningradom rådet, 
og
at løbende rappo rtere  til N ordisk  Råd om  frem skridtene i arbejdet, 
h e ru n d e r de initiativer, som  m inisterrådet finder behov for på om rådet 
som  led i det nordiske sam arbejde

2. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

at arbejde for udvikling af det økonom iske og kulturelle sam arbejde 
m ellem N orden  og Ø stersø landene m ed henblik på at skabe et sam ar
bejdsom råde om kring Ø stersøen

3. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd og de nordiske landes 
regeringer

at sam m en m ed de baltiske lande udbygge et koord ineret sam arbejde på 
jo rdbrugsom rådet mellem  N orden  og Baltikum

Beträffande m edlem sförslag A 931/e hade ekonom iska u tsko ttet föreslagit att 
N ordiska råde t inte företar sig något i anledning av m edlem sforslaget.

Votering, m edelst voteringsapparat, företogs beträffande utskottets förslag till 
rekom m endationer.

För rekom m endationerna röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen  H anne, A ndersson  Arne, A nders

son  Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik Sophusson , G am m elgaard 
Lars P ., G lerup M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H auan  Äshild, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
to rm sson , H åkansson  P er Olof, Jelved M arianne, Jón Kristjánsson, Jonsson El
ver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, Jørgensen H elen, Jørgensen Ragna 
Berget, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K nutzen Thea, K om stedt Wiggo, Lilt-
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ved Tore A., L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller 
H elge Adam , N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Be
rit, Påll P étu rsson , Porom aa Bruno, Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, Salm én 
Olof, Sam uelsson M arianne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Skjervengen 
Pål Atle, S vartberg Karl-Erik, Svensson Sten., Syse Jan P., Söder Karin, S øn
derby P eder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen  
M arjatta, Weiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 

H an sen  Ivar, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, 
Johansen  Lars Emil, Johansson  Anita, Kallsberg Anfinn, K jæ rsgaard Pia, 
K nuuttila Sakari, M oilanen Eeva-Liisa, Pietikäinen Sirpa, R yynänen Mirja, 
S iuruainen  Eino, S teenhold t O tto, W erner Lars

De tre rekommendationerna hade sålunda antagits med 68 röster.

U tskottets förslag att inte företa sig någo t m ed anledning av m edlem sförslag 
A 931/e bifölls.

A 921/j: M edlem sförslag om samarbete m ellan de nordiska länderna och Öst
europa angående frågor som  gäller parlamentarism och demokrati och A 928/j: 
M edlem sförslag om  stöd till internationellt samarbete och demokratiserings- 
strävendena i öst

R ådet behand lade ovannäm nda två saker i ett sam m anhang .

Juridiska u tsko tte t hade föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sförslagen 
an tar följande två rekom m endationer:

1. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

å kartlegge behovet for og å u trede m ulighetene for kunnskapsoverføring  
til Baltikum og utvalgte østeuropeiske land ved rø rende parlam entarism e 
og dem okrati

2. N ordisk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd

å kartlegge hvilke relevante organisasjoner av ikke statlig karak ter som  
finnes i Baltikum og utvalgte østeuropeiske land

å kartlegge hvilke behov og m uligheter som  finnes for kontak t mellom  
relevante frivillige organisasjoner i Baltikum og utvalgte østeuropeiske 
land og tilsvarende organisasjoner i de nordiske land

å ta initiativ til å opprette  stø tteordninger som  kan stim ulere til kon tak
ter/sam arbeid  mellom relevante organisasjoner av ikke statlig karak ter i 
Baltikum og utvalgte østeuropeiske land og tilsvarende organisasjoner i 
de nord iske land, m ed henblikk på å støtte dem okratiseringsutvik lingen 
og de t internasjonale sam arbeidet i Øst, slik at disse stø tteo rdn inger ses i 
sam m enheng  m ed de øvrige initiativer N ordisk  Råd h ar tatt overfor 
Baltikum
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V otering företogs, m edelst voteringsapparat, beträffande u tskottets förslag till 
rekom m endationer.

För rekom m endationerna röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen  H anne , A ndersson  A rne, A nders

son  Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am m elgaard 
Lars P., G lerup M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, H åkansson  P er Olof, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson El
ver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, Jørgensen H elen, K autto Tarja, 
K ekkonen A ntero, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad 
G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, M øller H elge Adam , N ielson Poul, 
N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étu rsson , Porom aa 
Bruno, Riihijärvi Heikki, R otnes M arit, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne,
Sasi Kimmo, S ighvatur B jörgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, 
S vensson  Sten, Syse Jan P ., Söder Karin, Sønderby P eder, Talleraas A nders, 
T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen 
Ernst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 

H ansen  Ivar, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, 
Johansen Lars Emil, Johansson  Anita, Jørgensen Ragna Berget, Kallsberg A n
finn, K jæ rsgaard  Pia, K nuuttila Sakari, M oilanen Eeva-Liisa, P ietikäinen Sirpa, 
R yynänen Mirja, S iuruainen Eino, S teenhold t Otto, W erner Lars

De två rekommendationerna hade sålunda antagits med 67 röster.

A 953/t: M edlem sförslag om  transportsamarbete med Baltikum

K om m unikationsutskottet hade  föreslagit att rådet m ed an ledning  av m edlem s
förslaget an tar följande rekom m endation:

N ordiska råd e t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att verka för en  sam ordning  av de nordiska ländernas agerande i in te r
nationella organisationer beträffande stöd från internationella institutio
ner för investeringar inom  transportsek to rn  i de baltiska republikerna

att m edverka till en kartläggning av behoven av kunskapsuppbyggnad  
inom  kom m unkationssek torn  i de baltiska republikerna, sam t

att u tifrån denna kartläggning svara för sam ordningen  av de nordiska 
ländernas stöd insatser i Baltikum

V otering företogs, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets förslag till 
rekom m endation .

För rekommendationen röstade:
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A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen  H anne, A ndersson  Arne, A nders
son Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am m elgaard 
Lars P., G lerup M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H an sen  J.K., H ansen  
Søren, H au an  Åshild, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, H åkansson  P er Olof, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson El
ver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen H elen, Jørgensen Ragna Berget, Kautto 
Tarja, K ekkonen A ntero, K nutzen  Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., 
Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, MøUer Helge Adam , 
N ielson Poul, N yhage H ans, O lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P é tu rs
son, Porom aa Bruno, Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, Salm én Olof, Sam uelsson 
M arianne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svart
berg Karl-Erik, Svensson Sten, Syse Jan P., Söder Karin, Sønderby Peder, 
Talleraas A nders, T u runen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta,
Weiss Birte, W roldsen E rnst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 

H ansen  Ivar, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, 
Johansen Lars Emil, Johansson Anita, Jørgensen A nker, Kallsberg Anfinn, 
K jæ rsgaard Pia, K nuuttila Sakari, M oilanen Eeva-Liisa, Pietikäinen Sirpa, Ryy
nänen  Mirja, S iuruainen  Eino, S teenholdt O tto, W erner Lars

Rekommendationen hade sålunda antagits med 67 röster.

A 917/k: M edlem sförslag om placering av östeuropeiska studerande i nordiska 
folkhögskolor

K ulturu tsko ttet hade föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sforslaget an 
tar följande rekom m endation:

N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att u tv idga N ordiska m inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum och Ö st
eu ropa till att om fatta stipendier för fo lkhögskolestuderande

V otering företogs, m edelst vo teringsapparat, beträffande utskottets förslag till 
rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen  H anne, A ndersson Arne, A nders

son Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik S ophusson , G am m elgaard 
Lars P., G lerup M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, H åkansson  Per Olof, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson El
ver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen A nker, Jørgensen H elen, Jørgensen Ragna 
Berget, K autto Tarja, K ekkonen A ntero, K om stedt Wiggo, Liltved Tore A., 
L undblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, Møller H elge Adam ,
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N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étu rs
son, Porom aa Bruno, Riihijärvi Heikki, Rotnes Marit, Salm én Olof, Sam uelsson 
M arianne, Sasi Kimmo, S ighvatur B jörgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svart
berg Karl-Erik, Svensson Sten, Syse Jan P., Sønderby Peder, Talleraas A nders, 
T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen 
Ernst, Ö hrsvik Lena

K nutzen Thea avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 

H ansen  Ivar, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, 
Johansen  Lars Emil, Johansson  Anita, Kallsberg Anfinn, K jæ rsgaard Pia, 
K nuuttila Sakari, M oilanen Eeva-Liisa, Pietikäinen Sirpa, R yynänen Mirja, 
S iuruainen Eino, S teenhold t O tto, Söder Karin, W erner Lars

Rekommenationen hade sålunda antagits med 66 röster. 1 medlem avstod från att rösta.

A 927/k: M edlem sförslag om  kultursamarbete mellan Norden och de östeuro
peiska länderna och Sovjetunionen

K ulturu tskottet hade  föreslagit att råde t m ed anledning av m edlem sforslaget an 
tar följande två rekom m endationer:

1. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

att när fö ru tsättn ingar föreligger arbeta för att v isum tvånget mellan de 
nordiska och de östeuropeiska länderna kan avskaffas, eventuellt i flera 
e tapper

2. N ordiska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att arbeta för att åstadkom m a gem ensam t arbete och u tbyte på ku lturom 
rådet mellan N orden  och Baltikum och de östeuropeiska länderna och 
där detta är läm pligt inarbeta nya åtgärder i arbetsprogram m et för Balti
kum  och Ö steuropa

Votering företogs, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets förslag till 
rekom m endationer.

För rekom m endationerna röstade:
Alsaker Svein, Alvheim John, A ndersen H anne, A ndersson A rne, A nders

son Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friðrik Sophusson , G am m elgaard 
Lars P., G lerup M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  
Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H auan  Åshild, H augen  Helga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, H åkansson  Per Olof, Jelved M arianne, Jón K ristjánsson, Jonsson El
ver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, Jørgensen H elen, Jørgensen Ragna 
Berget, Kautto Tarja, K ekkonen A ntero, K jæ rsgaard Pia, K nutzen Thea, Kom
sted t Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki 
Lauri, M øller H elge Adam, N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson,
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O scarsson Berit, Påll P étursson , Porom aa Bruno, Riihijärvi Heikki, Rotnes 
Marit, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, S ighvatur Björgvinsson, Skjerveng
en Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Syse Jan P., Söder Karin, S øn
derby Peder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänänen 
M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena

Sasi Kimmo avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 

H ansen  Ivar, H oug Tora A asland, H reggviður Jónsson, H urskainen  Sinikka, 
Johansen Lars Emil, Johansson  Anita, Kallsberg Anfinn, K nuuttila Sakari, M oi
lanen Eeva-Liisa, P ietikäinen Sirpa, R yynänen Mirja, S iuruainen Eino, S teen
hold t O tto, W erner Lars

De två rekommendationerna hade sålunda antagits med 68 röster. 1 medlem avstod från 
att rösta.

A 930/k: M edlem sförslag om den nordiska m odellen som  framtidsutmaning

K ulturu tsko ttet hade föreslagit att N ordiska råde t inte företar sig något i an led
ning av m edlem sförslaget.

Krister Skånberg hade i en reservation fogad till utskottets betänkande föreslagit,

a tt ku ltu ru tsko tte t i första hand instäm m er i m edlem sförslagets första kläm  
och att ku ltu ru tsko tte t i andra hand instäm m er i att det finns behov av den 
forskning som  förslagsställarna föreslår och konsta terar att dessa behov  får 
vägas m ot andra  angelägna behov, t. ex. inom  ram en för de m edel som  av
satts till fonden för Baltikum /Ö steuropa.

V otering företogs, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets förslag att 
inte företa sig någo t och reservan tens förslag till rekom m endation.

För u tsko ttets förslag röstade:
A lsaker Svein, Alvheim John, A ndersen H anne, A ndersson  Arne, A nders

son Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, Friörik S ophusson , G am m elgaard 
Lars P ., G lerup M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G u d m undse th  
Roger, G ustafsson H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  
J.K., H ansen  Søren, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H åkansson  Per 
Olof, Jelved M arianne, Jón K ristjånsson, Jonsson Elver, Jäätteenm äki Anneli, 
Jørgensen A nker, Jørgensen  H elen, Jørgensen Ragna Berget, K autto Tarja, Kek
konen  Antero, K jæ rsgaard Pia, K nutzen Thea, K om stedt Wiggo, Liltved Tore 
A., L undblad G rethe, M etsäm äki Lauri, M øller Helge Adam , N ielson Poul, N y
hage H ans, Ö lafur G. E inarsson, O scarsson Berit, Påll P étursson , Porom aa 
Bruno, Riihijärvi Heikki, Rotnes M arit, Salm én Olof, Sasi Kimmo, S ighvatur 
B jörgvinsson, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson  Sten, Syse 
Jan P., Söder Karin, S ønderby P eder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland 
Ole Gabriel, V äänänen M arjatta, Weiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena
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För reservan tens förslag röstade:
Lunde Kjellbjørg, Sam uelsson M arianne

H jörleifur G uttorm sson  avstod från att rösta.

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, G ulbrandsen  Thor-Eirik, 

H auan  Ashild, H oug Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Sinikka, 
Johansen Lars Emil, Johansson  Anita, Kallsberg A nfinn, K nuuttila Sakari, M oi
lanen Eeva-Liisa, P ietikäinen Sirpa, R yynänen Mirja, S iuruainen Eino, S teen
hold t O tto, W erner Lars

Reservantens förslag till rekommendation hade sålunda förkastats med 66 röster mot 2. 
1 medlem avstod från att rösta.

U tskottets förslag att inte företa sig något m ed anledning av m edlem sforslaget 
bifölls.

A 954/k: M edlem sförslag om  ett parlamentariskt praktikant- och utbytespro
gram m ellan Norden och de baltiska staterna

K ulturutskottet hade föreslagit att N ordiska rådet antar följande in terna beslut:

N ordiska rådet ges i u ppd rag

att koordinera u tbyggnaden  av ett inforam tions- och u tby tesprogram  
mellan de nordiska ländernas pavlam ent och de baltiska parlam enten

U tskottets förslag till in tern t beslut bifölls.

9

A 929/s: M edlem sförslag om  utbyggt samarbete mellan Norden och de östeu
ropeiska länderna och Sovjet om miljö

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit att rådet i anledning av m edlem sfor
slaget an tar följande tre rekom m endationer:

1. N ord iska råde t rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att u tarbeta ett förslag till h u r m an överför miljöteknologi till Ö steuropa, 
sam t

att inrätta en ordning  till stöd för miljöforskning i de östeuropeiska län
derna sam t ställa expertis på m iljöforskning, miljökontroll, utveckling av 
alternativa energ ip laner m .m . till förfogande för de östeuropeiska län
derna

2. N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att ställa krav i berörda internationella fora om införande av inform a
tionsplikt mellan de europeiska länderna vad gäller in rättande av atom 
kraftverk och u tbyggnad av existerande anläggningar

3. N ordiska råde t rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar
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att besluta om  ytterligare en kred ito rdn ing  inom  ram en för N ord iska in
vesteringsbanken  avseende m jukare villkor för m iljöinsatser i Baltikum, 
sam t

att söka sam arbete mellan olika b iståndsarrangem ang för de baltiska län
derna för att göra insatserna rationella och underlä tta  m ottagandet av 
hjälpen.

Votering företogs, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets förslag till 
rekom m endationer.

För rekom m endationerna röstade:
Alsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen  H anne, A ndersson  Arne, A nders

son Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, B lankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G lerup 
M artin, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ustafsson H ans, Gyl
denkilde Lilli, H agen  Carl I., H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H ansen  Søren, H auan  
Åshild, H augen  Helga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G uttorm sson, H å
kansson Per Olof, Jelved M arianne, Jón Kristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteen
mäki Anneli, Jørgensen Anker, Jørgensen H elen, Jørgensen Ragna Berget, 
Kautto Tarja, K ekkonen Antero, K jæ rsgaard Pia, K nutzen Thea, K om stedt 
Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki Lauri, 
M øller H elge A dam , N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, O scars
son Berit, Påll Pétursson , Porom aa Bruno, Riihijärvi Heikki, R otnes Marit, Sal- 
mén Olof, Sam uelsson M arianne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvinsson, Skjer
vengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Syse Jan P., Söder Karin, 
Sønderby Peder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland Ole Gabriel, V äänä
nen  M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena

Frånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, Friðrik S ophusson , Gløn- 

borg K nud, G ulbrandsen  Thor-Eirik, H oug Tora A asland, H reggviður Jónsson, 
H urskainen  Sinikka, Johansen  Lars Emil, Johansson Anita, Kallsberg Anfinn, 
K nuuttila Sakari, M oilanen Eeva-Liisa, P ietikäinen Sirpa, R yynänen Mirja, 
S iuruainen Eino, S teenhold t Otto, W erner Lars

De tre rekommendationerna hade sålunda antagits med 68 röster.

A 952/s: M edlem sförslag om etablering av ett förpliktande miljösamarbete 
omkring Östersjön

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit att N ordiska råde t an tar följande tre 
rekom m endationer sam t in terna beslut:

A. 1. N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att ta initiativet till en förnyelse och förstärkning av sam arbetet inom  Ös- 
tersjökonventionen m ot bakgrund  av de principer som  ligger till g rund  
för s lu tdokum entet från N ordiska rådets internationellakonferens om 
havsförorening 1989

2. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar



466 Sjätte mötet; saker om Baltikum/Östeuropa

att u tarbeta konkreta förslag till ändring  och snabb förstärkning av Ös- 
tersjökonventíonen. Förslaget bör fram läggas för övriga m edlem sländer 
före nästa m in isterrådskonferens inom  Ö stersjökonventionen 1992 m ed 
sikte på att antas sam m a år

att inom  ram en för H elsingforskom m issionen och dess arbe tsg rupp  för 
revidering av Ö stersjökonventionen arbeta för att p rinciperna i s lu tdo
kum entet från N ordiska råde ts internationella konferens om  havsförore- 
n ing  1989 inarbetas i Ö stersjökonventionen och att därvid särskilt beakta 
att den  rev iderade konventionstexten

-preciserar och understryker att konventionen  förpliktar de deltagande 
länderna att i allt större om fattning begränsa föroreningarna av Ö stersjön 
för att skapa en ekologiskt hållbar utveckling

- garan terar att å tagandena görs b indande

- gör ren  teknologi och försiktighetsprincipen till g rund läggande princi
per

- s tadgar att det hålls regelbundna m inisterrådsm öten

- garan terar en parlam entarisk  förankring

- garan terar folkliga organisationer och m iljörörelser höringsrätt vid be
slu t inom  ram en för konventionen

att ta initiativ till a tt Ö stersjökonventionens sekretariat förstärks och förplik
tas att fram lägga förslag i överensstäm m else m ed den förstärkta konventio
nen

3. N ordiska råde t rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

att i anslu tn ing  till en ny Ö stersjökonvention ta initiativ till att finansie
ringsm öjligheterna ytterligare förbättras m ed sikte på ren  teknologi, 
eventuellt i sam arbete m ed N ordiska investeringsbanken

B. N ordiska råde t tar initiativ till ett parlam entariskt sam arbete som  kan ingå 
som  en del av en  ny Ö stersjökonvention.

Votering företogs, m edelst voteringsapparat, beträffande utskottets förslag till 
rekom m endationer och in tern t beslut.

För rekom m endationerna och u tskottets förslag till in tern t beslu t röstade:
A lsaker Svein, A lvheim  John, A ndersen  H anne, A ndersson  A rne, A nders

son Lennart, A ndré Gunilla, A nnersted t Ylva, Blankenborg H aakon, D avidsen 
Terje, Exner Lahja, Fagerholm  K arl-G unnar, G am m elgaard Lars P., G lerup 
M artin, G lønborg K nud, G røndahl Kirsti Kolle, G udm undse th  Roger, G ustafs
son H ans, G yldenkilde Lilli, H agen Carl I„ H ansen  Ivar, H ansen  J.K., H ansen  
Søren, H auan  Å shild, H augen  H elga, H etem äki-O lander Elsi, H jörleifur G ut
torm sson, H åkansson  P er Olof, Jelved M arianne, Jón Kristjánsson, Jonsson El
ver, Jäätteenm äki Anneli, Jørgensen Anker, Jørgensen H elen, Jørgensen Ragna 
Berget, K autto Tarja, K ekkonen Antero, K jæ rsgaard Pia, K nutzen Thea, Kom 
sted t Wiggo, Liltved Tore A., Lundblad G rethe, L unde Kjellbjørg, M etsäm äki 
Lauri, M øller H elge Adam , N ielson Poul, N yhage H ans, Ó lafur G. E inarsson, 
O scarsson Berit, Påll P étursson , Porom aa Bruno, Riihijärvi Heikki, Rotnes 
Marit, Salm én Olof, Sam uelsson M arianne, Sasi Kimmo, S ighvatur Björgvins
son, Skjervengen Pål Atle, Svartberg Karl-Erik, Svensson Sten, Syse Jan P.,
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Söder Karin, S ønderby P eder, Talleraas A nders, T urunen  Eeva, U eland Ole 
Gabriel, V äänänen M arjatta, W eiss Birte, W roldsen Ernst, Ö hrsvik Lena

F rånvarande var:
Ajo Aimo, A ndersson  Claes, B jörkstrand G ustav, Friðrik S ophusson , G ul

b randsen  Thor-Eirik, H oug  Tora A asland, H reggviður Jönsson, H urskainen  Si
nikka, Johansen  Lars Emil, Johansson Anita, Kallsberg A nfinn, K nuuttila Sa
kari, M oilanen Eeva-Liisa, Pietikäinen Sirpa, R yynänen Mirja, S iuruainen  Eino, 
S teenhold t O tto, W erner Lars

De tre rekommendationerna och utskottets förslag till internt beslut hade sålunda anta
gits med 69 röster.

Anmälan om  val av förmän och vice förmän i utskotten

A nm äldes att delegationerna till förm än och vice förm än i u tskotten  u tse tt föl
jande m edlem m ar:

Juridiska utskottet

F örm an: H elge A dam  M øller (KF), D anm ark 

Vice förm an: L ennart A ndersson  (s), Sverige

Kulturutskottet

F örm an: Thea K nutzen (H), N orge 

Vice förm an: G unnar Björk (c), Sverige

Social- och miljöutskottet

F örm an: Lena Ö hrsvik (s), Sverige

Vice förm an: Svein A lsaker (KrF), N orge

Kommunikationsutskottet

F örm an: D orte B ennedsen (S), D anm ark

Vice förm an: Elver Jonsson (fp), Sverige

Ekonomiska utskottet

Förm an: G ustav B jörkstrand (SFP), Finland 

Vice förm an: Thor-Eirik G ulbrandsen  (A), N orge

Budget- och kontrollutskottet

F örm an: Lauri M etsäm äki (SDP), Finland

Vice förm an: Pål Atle Skjervengen, (FrP), N orge
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Val av redaktionskommitté

Presidiet h ad e  föreslagit a tt råde t till m edlem m ar i redaktionskom m ittén  för 
N ordisk  K ontakt för tiden intill nästa  ordinarie session väljer:

från Danmark: H elge A dam  M øller (KF) och Birte W eiss (S)

från  Finland: A ntero K ekkonen (SDP) och H eikki Riihijärvi (SMP)

från  Island: H jörleifur G uttorm sson  (Ab) och Jón K ristjánsson (A)

från  Norge: Lodve Solholm  (FrP) och E rnst W roldsen (A)

från  Sverige: Karl-Erik Svartberg (s) och H ans N yhage (m)

Presidiets förslag bifölls.

Val av medlemmar till Nordiska investeringsbankens kontrollkommitté för 
perioden 1 maj 1991 - 30 april 1993

P resid ie t hade föreslagit,att N ordiska råde t till m edlem m ar i N ordiska investe
ringsbankens kontrollkom m itté för perioden  1 maj 1991 - 30 april 1993 utser:

från Danmark: Ivar N ørgaard  (S)

från Finland: Lauri M etsäm äki (SDP)

från Island: Ó lafur G. E inarsson  (Sj)

från Norge: H åkon  K yllingm ark (H)

från Sverige: Ylva A nnersted t (fp)

P residiets förslag bifölls

Anker Jørgensen övertog härefter ledn ingen  av förhandlingarna. 

Slutanföranden av de nordiska partigrupperna

Kirsti Kolle Grøndahl (den socialdem okratiska partig ruppens talesm an): P resi
dent! På vegne av den  sosialdem okratiske g ruppe vil jeg kom m e m ed noen  in n 
trykk fra og anm erkninger til sesjonen.

D ebatten i R ådet denne uken  har tydelig bekreftet a t V erden h ar kom m et til 
N orden . N å ven ter en fornyelse av arbeidet i N ordisk  Råd som  kan styrke sam 
holde t i N orden , sam holdet i forhold til E uropa og verden  for øvrig.

R ådsm øtet her i K øbenhavn har vist dette, og m øtet rep resen terer d e t vei
skille som  vi på forhånd  h ad d e  ven te t og h åp e t på. D et er b red  enighet i R ådet 
og regjeringene om  at N ordisk  Råd skal væ re et sen tra lt og viktig regions- og 
sam arbeidsorgan, u an se tt hvilken tilknytning de enkelte nordiske landene vel
ger til EF i 1990-åra. Som  den  norske statsm inisteren tirsdag sa:

"EØS vil ikke svekke, m en snarere  styrke behovet for nordisk  kontakt og 
sam ordning . D et er en u tfordring  til oss alle å fornye og u tdype vårt sam arbeid 
slik at vi kan bli det tyngdepunk te t vi sam m en kan væ re i fora der vi alle deltar. 
D erfor må vi tilpasse vår arbeidsform  slik at den nordiske dim ensjonen virkelig
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bidrar til gjensidig ny tte . N æ rm ere nordisk  koordinering vil bedre  m uligheten 
til å v inne g jennom slag for våre syn, som  så ofte er sam m enfallende."

D ette er i sterk  kon trast til Carl Bildt, som  hadde en annen  visjon for N or
disk Råd dersom  ikke alle de nordiske landene rask t søkte m edlem skap i EF. 
H an  m ente at R ådet sikkert kom  til å fortsette å m øtes "och m iddagarna kom 
m er att bestå. M en jag fruk tar att stora delar av substansen  kom m er att förgå. 
D et blir e tt ned  växlat og u ttu n n a t nord isk t sam arbete."

Heldigvis h a r Carl Bildt fram stått i klart m indretall.
De nord iske spørsm ålene har stå tt i bakg runnen  for de internasjonale 

spørsm ålene på sesjonen, naturlig  nok. A t vi h a r invitert gjester fra Estland, 
Lettland og Litauen, og R ådets u tvetydige støtte til se lvstendighetsbestrebelsene 
i de baltiske landene, h a r ettertrykkelig sa tt N ordisk  Råd på verdenskartet.

M oskvas advarsel til de ulike nordiske delegasjonene til R ådet for sitt Balti- 
kum -engasjem ent h a r R ådet avvist. D ette er etter m in m ening en overekspone
ring av det som  h ar sk jedd på sesjonen. M en det er et in te ressan t signal at 
M oskva lytter til hva R ådet foretar seg. D et styrker R ådets selvoppfatning, m en 
reaksjonen  er kanskje å tillegge oss en litt annen  rolle enn det vi faktisk har!

D et har v æ rt befriende å drøfte internasjonale spørsm ål og vite at det en d e
lig er aksep tert av alle deltakerlandene. M en naturligvis; tillit k rever ansvar. 
D erfor er det viktig for den  fortsatte internasjonale v irksom heten i R ådet at det 
skjer innenfor avtalte ram m er i forhold til M inisterådet. Jeg ser fram  til resu lta
tet av den  gjennom gangen  som  statsm inistrene har annonsert a t de vil sette i 
gang, og som  skal danne grunnlag  for hvordan  u tenriksm inistrene kan trekkes 
næ rm ere inn i sam arbeidet m ed Rådet.

R ådet har avslu ttet et god t stykke arbeid g jennom  vedtaket om  organi- 
sasjonskom iteens innstilling. E ndringene i H elsingfors-avtalen og arbe idsord 
n ingen  skal tilpasse R ådets organisasjon til de u tfordringer N orden  m øter som  
"region i E uropa". D et vil gjøre R ådet til et m er effektivt, in itiativtakende og 
fleksibelt o rgan for nord isk  sam arbeid.

M ange h a r  blitt takket for sin innsats for organisasjonskom iteen, og jeg sy
nes i dag at de t er på sin plass å gi hon n ø r til m øtets p residen t i går form iddag, 
Jan P. Syse, for ryddig  gjennom føring av avstem ningen.

Til slu tt vil jeg nevne et p ar enkeltsaker som  har vakt debatt - og g lede i den 
sosialdem okratiske g ruppen .

D et ene er ved taket om  å gjennom føre et ny tt N ordisk  Forum  i F inland i 
1994. D et er gledelig at dette forslaget har fått bred  oppslu tn ing  i R ådet. Li
kestillingsarbeidet i N orden  er noe av det vi er spesielt k jent for, også u tenfor 
våre g renser, og et ny tt N ordisk  Forum  vil bidra til en stadig oppfølging av våre 
likestillingsbestrebelser.

D en andre  saken som  fortette t stem ningen  i R ådet i går etterm iddag, var 
debatten  og ved taket om konsernfaglig sam arbeid. D ebatten avspeilet de ulike 
verd ig runn lag  våre partier bygger på , m en avstem ningsresu ltate t viser også en 
økende erkjennelse av behovet for konsernfaglig sam arbeid og faglige rettighe
ter når kapitalen strøm m er m er og m er fritt over landegrensene.

På vegne av den  sosialdem okratiske partig ruppen  vil jeg til slu tt takke den 
danske delegasjonen og Folketinget for g jestfriheten - og for en god og effektivt 
gjennom ført sesjon.

Karin Söder (m ittengruppens talesm an): H err president! U nder denna session 
har vi k u n n a t konsta tera att den  internationella pendeln  inom  det nordiska 
sam arbetet h a r slagit långt u t m ot den övriga världen. D et som  började litet
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försiktigt u n d e r  senare delen av 1980-talet och fick fart u n d e r  1988 och 1989 
m ed den  in ternationella kom m itténs rappo rt har blom m at u t för fullt u n d e r  1990 
och n u  u n d e r 1991. D et är en stor glädje för oss i m ittengruppen  att kunna 
konsta tera detta.

D en in ternationella d im ensionen  är n u  en fast och solid del av vårt nordiska 
h us. A rbetet inom  N ordiska råde t är baserat på solidaritet och sam arbete. D et 
gäller främ st - därom  må det inte råda någon tvekan - solidaritet och sam arbete 
mellan våra nord iska folk. M en den  nya tid som  vi nu  lever i h ar givit oss möj
lighet att m ot den  starka b akg rund  som  vi har vidga solidariteten och sam arbe
te t över de nord iska g ränserna . Baltikum och Sydafrika är exem pel på detta. Jag 
vill också u nderstryka  vad föregående talare sade: Ju m er vi blir kritiserade, 
desto  starkare står vi. Jag hoppas detta gäller också för fram tiden.

En pende l slår alltid tillbaka, m en jag tror inte att slaget denna gång  slår 
sönder något. P endelns tillbakaslag visar bara att u re t går och går väl. M en det 
kom m er att vara en påm innelse om  nödvänd igheten  av balans. M edborgarnas 
N orden  och vårt b idrag för dess utveckling och förbättring kom m er alltid att stå 
såsom  det m est centrala.

M ittengruppen  h ar i sitt p rog ram  ”N orden  inför 2000-talet" angivit riktlin
jerna för h u r vi vill att det nord iska sam arbetet skall utvecklas. Vi betonar:

- N ord isk t sam arbete är inte ett alternativ till ett v idare internationellt sam ar
bete u tan  ett verktyg för att öka de nordiska sta ternas inflytande över utbytet av 
internationellt sam arbete i allm änhet.

- A rbetssättet m åste bli ännu  m er m ålinriktat och dynam iskt.
- D et nordiska sam arbetet m åste få högre prioritet inom  de nordiska parla

m entens arbete. A vgörande för vår fram gång är ju att våra beslu t här i råde t 
om sätts i praktisk  politik hem m a. Jag tror att vi alla kan vara överens om  att det 
har b rustit en del i det avseendet. Vi m åste öka trycket på våra hem m aparla
m ent och noggran t bevaka att de nordiska aspekterna beaktas i de nationella 
beslu ten .

Från m ittengruppens sida vill vi också understryka parlam entarikernas roll i 
det nordiska sam arbetet. I går togs viktiga steg i den riktningen. Dock återstår 
ännu  att ta steget till ett m er reellt inflytande. Vi no terar att det denna gång inte 
gick att få m in isterrådet m ed på ett starkare budgetinfly tande. M en vi skall åter
kom m a. D et är nödvänd ig t att detta inflytande blir större. D et är nödvändig t för 
att främja dynam iken.

Vi m åste hävda N ordens viktiga roll i dem okratiarbetet i E uropa i övrigt. D et 
finns m ånga m öjligheter att göra detta. Vi i m ittengruppen  är naturligtvis enga
gerade på alla de om råden som  ingår i det nordiska sam arbetet. Jag kan såsom  
exem pel näm na m iljöarbetet sam t barns och ungdom ars levnadsvillkor.

Vi kan fråga oss: H u r kom m er E uropa att se u t i mitten av 1990-talet? Finns 
det i det nya Europa u trym m e för N orden? Jag tror att så blir fallet. M en det 
ankom m er på oss h u r utvecklingen blir. Vår nya arbe tsordning ger oss möjlig
heter och instrum ent. P arlam entarikerna och m inistrarna är m usikanterna som  
skall få de t nord iska in strum en te t att ljuda.

Jag vill till sist fram föra ett varm t tack från m ittengruppen  till den  danska 
delegationen för en väl genom förd session.

Allra sist vill jag personligen fram föra ett tack till alla vänner i det nordiska 
sam arbetet. Detta är ju min sista session i N ordiska rådet. D et har varit en stor 
glädje för mig att få arbeta med nordiska frågor. Jag är inte rädd  för att erkänna 
att jag i dag är rö rd . Jag kom m er inte att stå här vid nästa session. M en jag ga
ran terar att jag från andra  väd jobanor kom m er att göra vad jag kan för att
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N orden  skall leva såsom  en viktig del av Europa, inte bara för n o rdbo rna  u tan  
också såsom  ett in strum en t i solidaritetsarbetet och sam arbetet i världen  i stort. 
Tack skall ni ha allesam m ans!

G am m elgaard  (den konservativa partig ruppens talesm an): H r. p ræ sident! 
N ordisk  Råds m øde i K øbenhavn 1991 vil u den  tvivl blive husket læ nge, fordi 
vi hørte de tre hø jtstående rep ræ sen tan ter for de baltiske lande tale fra denne 
talerstol. D et var positivt, at vi fik gjort denne begyndelse her i rådet, og de t var 
positivt m ed debatten  i dag.

Vi håber alle, at de tre baltiske lande får deres ønsker m ed hen sy n  til frem 
tiden opfyldt. Vi stø tter deres kam p for frihed og selvstæ ndighed .

Sam tidig er der g ru n d  til at afvise de trusler, som  det sovjetiske uden rig s
m inisterium  helt utilbørligt frem satte over for N ordisk  Råd og de nord iske lande 
i forbindelse m ed de t m indevæ rdige m øde forleden.

Og lad os så gense vore baltiske v enner til næ ste session. Vi ser frem  til på 
ny at væ re sam m en m ed dem .

D et ande t em ne, der isæ r har op taget os konservative på K øbenhavnsses- 
sionen, er det nord iske sam arbejdes form er i det nye E uropa. Vi er enige i, at 
N ordisk  Råds organisation skal m oderniseres og rationaliseres. M en vi tror, at 
man skal videre, end  vi er enedes om her i K øbenhavn.

M an kan roligt regne m ed den konservative g ruppe  ved en m odernisering 
af N ordisk  Råd. Vi finder, at denne m odernisering må tage sigte på, at N orden  
i frem tiden i højere grad  drøfter de store nationale og internationale spørgsm ål 
på en realistisk baggrund .

D et er jo således, at N ord isk  Råds sessioner kan give genlyd ude om kring i 
verden . D enne session h ar givet genlyd vidt om kring, isæ r på g rund  af de bal
tiske rep ræ sen tan ters  besøg. Jeg k unne  m åske som  et kuriosum  i den forbin
delse næ vne, at allerede inden  de baltiske rep ræ sen tan ter var fæ rdige m ed at 
holde deres taler her fra denne talerstol forleden aften, så havde den am eri
kanske tv-station C N N  refereret deres indlæ g her. D et bem æ rkes altså ud e  i 
verden , når der bliver sagt noget væ sentlig t fra denne talerstol.

H vad  en ten  vi er for eller im od - eller rettere: H vad  en ten  vi er m ere eller 
m indre for sam arbejde m ed det øvrige Europa, så vil N ordisk  Råd blive p ræ get 
af den europæ iske udvikling. A llerede nu  m æ rker vi, at m ange konkrete em 
ner, bl.a. s tan d ard er og norm er, handelsreg ler og statsstøtte, i realiteten afgøres 
ved forhandlinger i og m ed De E uropæ iske Fællesskaber.

Lad os da benytte  lejligheden til at indrette vort nordiske sam arbejde efter 
den n e  kendsgern ing . Lad ikke dette sam arbejde bryde sam m en, m en lad os 
påvirke E uropa og verden  m ed vor nordiske indstilling. Vi må ikke overlade til 
M iddelhavslandene og Ø steuropa at p ræ ge det europæ iske sam arbejde.

N orden  kan få stor indflydelse, m en det kræ ver to ting: At vi m odern iserer 
N ordisk  Råd og at vi alle ser positivt på E uropa som  en kom m ende faktor i 
verden . Splittes vi i to dele i N orden , vil det væ re en ulykke for nordisk  indfly
delse.

N orden  må finde sin p lads i E uropa på den ene eller den anden  m åde, og 
det vil kræve, at vi ind retter N ordisk  Råd til at tage internationale, kulturelle og 
politiske spørgsm ål op til realistisk drøftelse og lader disse em ner udfylde stø rs
teparten  af sesssionerne.

På gensyn  i N ordisk  Råd til debat om tidens afgørende spørgsm ål!
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Kjellbjørg Lunde (den vänstersocialistiska partig ruppens talesm an): D enne 
sesjonen i N ordisk  Råd h ar vore spesiell. D en forferdelege krigen i Golfen gjekk 
inn i sin sluttfase då vi sam la oss her, og har se tt sitt preg  på delar av debatten .

G jestane frå dei baltiske statane, deira talar til oss og debatten  i dag om  dei 
konkrete sam arbeidstiltaka som  er sette i verk mellom dei nordiske landa og 
Baltikum, h a r også gjort denne sesjonen historisk.

D en venstresosialistiske g ruppa , som  har vore pådrivar for at N ordisk  Råd 
skulle ta opp  utanrikspolitiske saker og opne seg u töver til konkret og kon
struk tiv t sam arbeid  m ed m .a. våre naboar ru n d t Ø stersjøen, er glad for at vi 
har o p p n åd d  så mykje på eit par år. M en det er likevel g runn  til å understreke 
at skal de t som  no er sett i gang etter initiativ av N ordisk Råd, bli m eir enn 
k rusn ingar på overflata og sym bolpolitikk, må vi forplikte oss til langsiktig og 
relativt ressu rsk rev jande innsats. Vi skal sjølvsagt vere realistiske, som  Lars 
W erner sa tidlegare i dag. M en vi skal også vere am bisiøse og forpliktande i 
våre politiske handlingar.

N år N ord isk  Råd no utv idar sitt arbeidsfelt, skal dette ikkje innebere at det 
nordiske sam arbeidet blir nedprioritert. M ange av innlegga u n d e r sesjonen ty
der på at så kan skje, og sæ rleg då innlegg frå dei m est konservative i forsam 
linga. D et viser at de t er lite å hen te  for vitalisering av rådet sitt arbeid hos 
desse. D et blir stadig etterlyst nye perspektiv  og konkrete sam arbeidsprosjekt. 
D et er bra, m en nokså haltande dersom  dei som  etterlyser og kritiserer, ikkje er 
villige til å bidra m ed konstruktive forslag.

På vegner av den  venstresosialistiske g ruppa  vil eg oppsum m ere m ed at sett 
frå vårt sy n sp u n k t kan vi no avslutte ein vellukka sesjon. D er den venstresosia
listiske g ruppa  var på siste sesjon, er N ordisk  Råd kom e i dag. G jennom  å 
vedta ei lang rekkje forslag om  0 st-E u ropa  har N ordisk Råd definitivt gått u to 
ver grensa for det råde t k unne  arbeide for tidlegare. Til dei som  har erklæ rt 
N ordisk Råd for dødt, må eg seie at ei så voldsom  endring  av arbeidet som  har 
skjedd, er ei svæ rt vital handling  frå ein "død" organisasjon.

N orden  kan spele ei viktig rolle. Vi står overfor store u tfordringar - utvik
linga i A ust-Europa, in tegrasjonsprosessen  i Vest-Europa, faren for at krig kan 
kome, som  vi nettopp  er m inte på, den store n auden  i den tredje verda. Lista 
kan gjerast lang.

Så blir de t sagt at sesjonen i N ord isk  Råd er kjedeleg. D et kan vi 6g seie, 
se tt i lys av krigen og krigsavslutninga i D en Persiske Golf. M en det er ein si
tuasjon vi ikkje treng bekym re oss over om  vi har den  type kjedeleg arbeid å 
gjere.

Som  eg sa, synest den venstresosialistiske g ruppa at utanrikspolitikk i N or
disk Råd er naturleg , og det er godt at vi endeleg kan drive m ed det som  vi har 
følt det h a r vore behov for lenge. M ange problem  kjem utanfrå - miljø, eit 
usikkert E uropa, ein potensiell flyktningstraum  frå aust. Vi har m ange ting vi 
kan arbeide m ed som  gjeld om verda. M en vi har også ei rekkje problem  in tern t 
som  vi treng å diskutere og ta initiativ til for å løyse i N ordisk Råd. Stikkord 
kan vere miljø, sosiale problem , utviklinga m ot 2/3-sam funn også i våre vel
ferdssam funn , u tfordringa frå m ultikulturelle sam funn og ei berekraftig utvik- 
ling.

Så til slutt: O rganisasjonskom iteen har no  fått ved ta tt si innstilling. D et er 
bra. M en no  går det rykte om  at endringane i H elsingfors-avtalen blir blokkerte 
av Island gjennom  M inisterrådet. D ersom  det er riktig, er det nokså ille. Vi får 
berre  håpe dei kjem  på betre tankar.
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Eg skal avslutte som  eg starta: Ei rekkje v id tgåande forslag frå venstresida 
i råd e t er ved tatt. Eg vil spesielt vise til det forpliktande m iljøsam arbeidet for 
Ø stersjøen som  blei behand la  på rekordtid . Spesielt sidan dette er eit forplik
tande forslag, er eg svæ rt glad på vegner av mi g ruppe for at vi h ar fått sam 
røystes tilslutning til d e t forslaget.

Og så: Takk for ein god sesjon i K øbenhavn!

Pia Kjærsgaard (Den Liberalistiske G ruppes talesm an): H r. p ræ sident! D et er 
godt, at der på d en n e  session h ar væ re t åbnet for en m ere om fattende debat, 
end der før har v æ re t lagt op til i N ord isk  Råd.

Fra D en Liberalistiske G ruppes side synes vi, det har væ re t dejligt at se bal
terne på d en n e  talerstol. Jeg kan også for mit eget vedkom m ende sige, at det 
har v æ re t ra rt i denne folketingssal, hvor jeg jo personlig t hø rer til, at se, at der 
har væ re t m ere åbent for applaus og spon tane  ud tryk  fra salen, end  vi har 
væ ret van t til.

Vi håber fra den liberalistiske side, at der næ ste år også vil væ re  taleret for 
balterne, i h vert fald når de t er egne em ner, som  er oppe til debat.

D en Liberalistiske G ruppe m ener stadig, at der skal en om strukturering  af 
arbejdet i N ord isk  Råd til, og vi vil arbejde for det. H vis vi ikke kan åbne for et 
yderligere sam arbejde m ed lande, der træ nger til hjæ lp, eller en anden  arbejds
form, ja, så er vores indstilling stadig, at N ordisk  Råd er totalt overflødigt.

D er er i realiteten ingen, der i dag ved, hvad  N ordisk  Råd står for. P røv at 
gå ud og spørge de alm indelige borgere i N orden , hvad  N ordisk  Råd har gjort 
for dem . Jeg tror, ingen ved, hvad  svaret er. D et ville blæ se i v inden .

Jeg kan da udm æ rke t godt se, at det er hyggeligt at m ødes m ed nordiske 
kolleger, det sociale sam væ r, m en så skal m an bare sige, hvad  de t h and ler om, 
og lade væ re m ed at foregøgle nogen, at m an i den  nu v æ ren d e  form  har nogen 
betydning  og indflydelse.

D et h a r også v æ re t rart a t se, at der på denne N ordisk  Råds 39. session har 
v æ re t afstem ninger, hvor der er stem t forskelligt i salen. D et kan ikke væ re rig
tigt, at der i så sto r en forsam ling konstan t skal væ re enighed. Jeg synes, de t er 
godt at se, at der h a r væ re t debat, og der har væ re t forslag, hvor m an ikke har 
væ re t enige alle sam m en i N ordisk  Råd.

D et er naturligvis utilstedeligt, at Sovjet sender trusler m od N ord isk  Råd, 
fordi vi h a r åbnet for et sam arbejde m ed Baltikum, og fordi balterne skulle væ re 
tO stede u n d e r N ord isk  Råds session. Vi bør selvfølgelig svare m ed at bede 
Sovjet om  at afholde sig fra den slags.

Som  sagt vil der væ re brug for N ordisk  Råd også i frem tiden, hvis vi kan 
lave om  på N ordisk  Råds arbejdsform , hvis vi kan tage nogle beslu tn inger, som  
er gæ ldende, og hvis der sker en om struk turering .

Vi håber i D en Liberalistiske G ruppe, at den opblødning, som  vi trods alt 
føler der er sket på denne session, vil fortsæ tte forstæ rket, sådan  at N ordisk  
Råd virkelig kan blive et forum , hvor m an tager nogle beslu tn inger, hvor der 
bliver lavet nogle politiske initiativer, hvor der bliver en anden  arbejdsform . 
Ellers er vores indstilling stadig væ k, at N ordisk  Råd ikke burde væ re til.

M en vi tro r trods alt, a t det m ed den  debat, vi h ar haft her på N ordisk  Råd, 
vil væ re m uligt at lave om på arbejdsform en, sådan  at m an kan udvide sam ar
bejdet i N orden  og stadig væ k m ed deltagelse af de baltiske lande.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.
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Bemyndigande för presidiet att utse kommittéer

Presid iet hade  föreslagit, att p lenarforsam lingen i enlighet m ed § 49 i rådets ar
betsordning  ger presid iet fullm akt att tillsätta kom m ittéer för u tredn ing  av sär
skilda saker.

P residiets förslag bifölls.

Bemyndigande för presidiet att besluta om  fördelningen av gemensamma ut
gifter m ellan delegationerna för 1992

P resid ie t hade  föreslagit, att p lenarforsam lingen i överensstäm m else m ed artikel 
58 i H elsingforsavtalet ger presid iet fullm akt att besluta om  fördelningen av de 
gem ensam m a utgifterna mellan delegationerna för 1992.

P residiets förslag bifölls.

Fastställande av tidpunkt och plats för nästa ordinarie session

Elsi Hetemäki-Olander: H err president! En dryg arbetsvecka är till ända, och 
det har igen blivit dags att avsluta detta arbetspass. Jag vill å alla sessionsdelta- 
garnas vägnar fram föra ett hjärtligt tack till folketinget, den danska delegationen 
och dess sekretariat sam t alla tjänstem än som  har gjort stora insatser för att ge
nom föra denna session. Jag vill tacka presiden ten .

Veckan som  gått har säkert gett oss alla anledning till reflektioner och tankar 
om v idden  och d jupet av det arbete som  vi gör. Vi h a r fattat beslu t om  effekti
visering av vårt arbete. Vi h ar tagit ställning till m ånga v ittgående program  och 
avtal. Inte m inst har vi haft en in tresserad  g rupp  höga gäster, som  jag vill hälsa 
till, från våra baltiska g rannsta te r och europeiska organisationer, vilket har sti
m ulerat v årt arbete och gett oss nya incitam ent för fortsatt verksam het h ä r i vårt 
råd.

N ya uppgifter väntar, och det arbetsår vi har fram för oss innebär nya u t
m aningar. D et är inte nu  tid att visionera om vad som  vän tar i fram tiden, m en 
så m ycket vågar jag förutspå att igen om  ett år skall vi samlas till session för att 
värdera, överväga och debattera de initiativ som  vi un d er året har vaskat fram.

D et är m ed stor glädje jag kan konsta tera att rådets session 1992 kom m er att 
hållas i H elsingfors. Redan årtalet 1992 ger oss föraningar om  stora frågeställ
n ingar som  återstår för oss att tackla. M ed dessa ord vill jag tillsam m ans m ed 
den finska delegationen bjuda er alla hjärtligt välkom na till N ordiska rådets 40:e 
session i H elsingfors nästa år. N är ni kom m er till H elsingfors är jag själv inte 
längre m ed. Jag läm nar riksdagen - frivilligt.

För min egen del vill jag tacka för de 21 år jag har arbetat i rådet. A rbetet 
h ar varit in tressant, givande, lärorikt, någon gång även tungt; hela tiden h ar jag 
ändå varit övertygad om  att det arbete vi utför är betydande, att arbetet m ed de 
andra  nord iska länderna är betydelsefullt för mitt land och jag h a r arbetat för 
m itt land.
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Jag tackar er alla, jag h a r fått underbara  vänner och jag h a r fått vara m ed i 
ett fint arbete som  jag alltid kom m er att m innas m ed värm e, sym pati och re
spekt. Jag är stolt över att ha varit m edlem  i N ordiska rådet.

Presidenten: Presidiet foreslår, at rådets 40. session holdes i H elsingfors i p e 
rioden 2. - 6. m ars 1992.

Rådet beslöt att förlägga nästa ordinarie session till Helsingfors den 2 - 6  mars 1992. 

Sessionens avslutande

Anker Jørgensen: Æ rede forsam ling og æ rede kolleger! N ordisk  Råds 39. ses
sion er n æ r sin afslutning. D et har efter min m ening og som  så ofte før væ re t 
in teressan te og g ivende dage.

Jeg har f.eks. bem æ rket, at p ressen  har væ ret m eget in teresseret i, hvad  her 
foregår, og jeg m ener også, at om talen i aviserne har væ ret ganske om fattende, 
når m an betæ nker, at krigen i Golfen har fundet sin afslutning i sam m e p e
riode.

Og hvem  er så vindere, og hvem  er tabere? S ådan plejer i hvert fald jou rna
lister at form ulere spørgsm ålet, n å r en regering f.eks. har truffet en beslu tn ing 
om  en eller anden  reform .

Jeg m ener, vi kan sige, en af v inderne er N ordisk Råd. M ed en ny forret
n ingsorden  - eller en arbejdsordning, for nu  at vælge et skandinavisk  ord - der 
træ der i kraft i løbet af foråret, håber vi, at vi kan sige dette m ed rette. Vi har 
fornyet det instrum ent, vi skal spille på. Om  vi kan blive lige så virtuose som  
m usikprisvinderen, ja, det må tiden jo vise.

Vi v an d t dog form elt ikke det hele. B udgetm agten og forslaget om, at u d e n 
rigsm inistrene skulle etablere et m inisterråd, har vi ikke opnået tilslutning til i 
d enne om gang.

Jeg håber dog, at vi i den  kom m ende tid vil opnå aftaler, en langt bedre 
budgetbehandling  og -procedure, som  kan øge rådets indflydelse på budgettet.

Og når det gæ lder det internationale eller det europæ iske, så v u rd erer jeg 
det sådan, at vi helt igennem  kan sige, at sessionen faktisk har v u n d e t ret til, 
hvad  den  sim pelt hen  også bør have, at diskutere disse ting og væ re en del af 
beslu tn ingsprocessen .

V indere - for nu stadig væ k at blive i det sprog - er også O rganisationskom i
teen og dens form and, vor fælles ven Bjarne M ørk Eidem. Vi takker hele kom i
teen, fordi den  fik gennem ført sit arbejde så godt.

Vi har også v u n d e t initiativret for udvalgene og p ræ sid iet. V æ rdien af den 
gev inst er de t op til os selv at bestem m e. D et afhæ nger helt af, hvo rdan  vi be
nytter den  ret.

Vi v an d t også nye venner og genså gam le venner fra de baltiske lande og 
næ rtstående internationale organisationer. For os har det væ ret en glæ de og en 
stim ulans at have vore internationale gæ ster hos os.

Jeg tror, jeg har lov at sige, at vi har væ ret enige om det væ sentlige, når det 
gæ lder balterne. Vi stø tter Estland, Letland og Litauen. Vi vil bestem t sam ar
bejde m ed dem .

Derfor m ener jeg også, at vi har v u n d e t selvtillid og styrke ved  denne ses
sion. D er har væ re t en m ere politisk - skal vi sige, at der er m ere nerve i m ange 
af de spørgsm ål, der har væ ret d iskuteret. Der har også væ ret sp æ n d en d e
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afstem ninger om  vigtige politiske spørgsm ål, og der er ikke v ist sm ålighed, 
sm åligheden h ar ikke trium feret.

Vi h a r forhandlet, debattere t og stem t. D et bliver jo fortsat vores arbejds
form . D et kan yderligere blive forbedret gennem  partig ruppernes arbejde, som  
heldigvis stadig  m ere kom m er til at spille en afgørende rolle i hele processen.

Alt i alt: N ordisk  Råd, altså os alle sam m en, er denne sessions v indere . Jeg 
m ener ikke, at nogle behøver at tage h jem  og væ re sortseere i den  forbindelse. 
Alligevel kan vi se nogle tab forude.

I perioden  indtil den  næ ste  session h ar vi valg i Finland, G rønland, Island 
og Sverige, og d e t betyder, a t nogle af vore kolleger forlader os frivilligt, andre 
m åske ufrivilligt. B landt dem , d er forlader os, er der m edlem m er af N ordisk  
Råd, som  i flere perioder h ar u d fø rt e t s to rt arbejde som  præ sidiem edlem m er, 
udvalgsform æ nd eller på an d en  m åde. Jeg ved, at præ sidium , udvalg  og dele
gationer nok skal sørge for at få sa t ord på anerkendelsen  af deres indsats, m en 
også h er en  varm  tak til de kolleger, der forlader os i løbet af de t næ ste  arbejds
år.

Lad mig til slu t sige: K æ re nordiske venner, jer alle sam m en, m edlem m er, 
parlam entarikere og m inistre, vore sagkyndige og vore em bedsm æ nd, vore se
kretariater, Folketingets personale, journalister og gæ ster - og for resten  også 
p ressen . Tak til alle jer, d e r har deltaget i debatter og rådslagning, til jer, der 
h a r lagt arbejde til rette for os. Tak for denne gang. God hjem rejse!

H erm ed  er N ord isk  R åds 39. session afsluttet.

Sessionen avslu tades kl. 12.57
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Godkännande av protokollen

i

Dessa protokoll, som om fattar stenografiska referat av förhandlingarna 
vid N ordiska rådets 39:e session i K öpenham n den 25 februari—1 m ars 
1991, har förts av G uðrún Dager G arðarsdóttir, Svenolof Karlsson och 
Viveca W iklund i presidiesekretariatets redaktion. H uvudsekreterare vid 
sessionen var generalsekreteraren vid den danska delegationen Henrik 
Hagemann.

1 enlighet med § 16 i rådets arbetsordning godkännes protokollen här
med.

För N ordiska rådets presidium

Anker Jørgensen 
Præsident

Jostein Osnes 
Presidiesekretær
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om förbättrade kommunikationsmöj
ligheter för hörselskadade
(M edlem sförslaget väckt av Lena Ö hrsv ik  m. fl., se s. 491 
R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 902/t om 
kom m unikationsm öjligheter för hörselskadade. U tskottet har behandlat 
medlemsförslaget vid sina möten i Stockholm den 29 —30 januari 1990, i 
Reykjavik den 26 februari 1990, i Oslo den 14—15 maj 1990 och i 
Akureyri den 7 augusti 1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget, som väckts av Lena Öhrsvik sam t Lilli Gyldenkilde, 
Sakari K nuuttila, G rethe Lundblad och Arne Melchior, hemställs att N or
diska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

a tt med beaktande av Världshälsoorganisationens program ” Hälsa 
för alla år 2000” (delmål 3) förbättra de hörselskadades situation 
genom att vidtaga sådana åtgärder som hörselteknisk utrustning i 
offentliga samlingslokaler, rätt till tolk samt textade TV-program. 

I sina m otiveringar till medlemsförslaget erinrar förslagsställarna om att 
de nordiska länderna av hävd in tar en fram skjuten ställning i fråga om 
insatser för handikappade samt att m an inom N ordiska rådet med början 
redan på 1950-talet har verkat för aktivt sam arbete på om rådet.

Förslagsställarna hänvisar till de nordiska hörselskadeorganisationerna 
som hävdar a tt trots att det är en mänsklig rättighet (Europarådets konven
tion) och en offentligt uttryckt m ålsättning att handikappade skall ha 
likvärdiga rättigheter när det gäller samhällets olika utbud som andra, 
finns det fortfarande många brister i fråga om tillgänglighet till det kultu
rella utbudet. Enligt hörselskadeorganisationerna finns viljan till förbätt
ringar hos de nordiska ländernas myndigheter, men tillräckliga kunskaper 
saknas.

1 ett uttalande ställer N ordiska hörselskadades kom m itté krav om
— att såväl N ordiska rådet som de nationella m yndigheterna m åste gå före 

när det gäller att installera teleslingor eller m otsvarande hörseltek
nisk utrustning i alla samlingslokaler

16—  10-0450 N ord iska  rådet



482 A 902/t

— att alla gravt hörselskadade och döva bör få rätt till samhällsfinansierad
tolk for att kunna delta i samhällets olika kulturaktiviteter

— att nordiskt producerade TV-program skall textas. Särskilt angeläget är
att nyhetsprogram m en förses med text.

Förslagsställarna ställer sig bakom  detta uttalande och erinrar om 
Världshälsoorganisationens (W HO) Europaprogram  ” Hälsa för alla år 
2000” delmål 3 att ” år 2000 skall m änniskor m ed funktionshäm ningar ha 
fysiska, sociala och ekonom iska möjligheter som tillåter dem  att leva ett 
kreativt, socialt och ekonom iskt tillfredsställande liv” .

2. Remissbehandlingen

Vid sitt m öte den 12 —14 novem ber 1989 beslöt Nordiska rådets presidi
um att medlemsforslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet 
med underrem iss till kulturutskottet sam t att det skulle undergå remissbe
handling.

Förslaget har sedan behandlats i vanlig ordning och sänts ut på remiss 
med rem isstiden den 15 februari 1990.

Följande remissvar har inkomm it:

Norden

— Styrgruppen for kultur- og massem ediesam arbejde
— Nordens Hus, Reykjavik
— Nordens Hus, Färöarna
— N ordiska näm nden för handikappfrågor (NNH)
— Foreningene Nordens Forbund
— N ordiska rådets kulturutskott

Danmark

— Socialministeriet
— Landsforeningen for Bedre Hørelse
— Danm arks Radio

Finland

— Social- och hälsovårdsm inisteriet
— Förbundet Finlands svenska hörselskadade r.f.
— Hörselskadade barns föräldraförbund
— Dövas förbund r.f.
— Förbundet för hörsel vård r.f.
— Oy Yleisradio Ab
— Ålands hörselskadade r.f.
— Ålands handikappförbund r.f.
— Ålands landskapsstyrelse
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Istand

— Hørehæmm edes forældre- og støtteforening
— Den islandske døveforening
— R ikskringkastingen- Fjernsynet

Norge

— Norsk Forbund for Hørselshem m ede (NFH)
— Norges Døveforbund
— Sosialdepartem entet

Sverige

— De handikappades riksförbund (DHR)
— H andikappinstitutet
— Statens handikappråd (SHR)
— Sveriges dövas riksförbund (SDR)

2.1. Remissinstanser som  tillstyrker medlemsjorslaget 

Norden

— Nordiska näm nden för handikappfrågor (NNH)
— Foreningene Nordens Forbund
— N ordiska rådets kulturutskott

Danmark

— Socialministeriet
— Landsforeningen for Bedre Hørelse

Finland

— Social- och hälsovårdsm inisteriet
— Förbundet Finlands svenska hörselskadade r.f.
— Hörselskadade bam s föräldraförbund
— Dövas forbund r.f.
— Förbundet för hörselvård r.f.
— Ålands hörselskadade r.f.
— Ålands handikappförbund r.f.

Island

— Hørehæmm edes forældre- og støtteforening
— Den Islandske Døveforening

Norge

— Norsk Forbund for Hørselshemmede (NFH)
— Norges Døveforbund
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Sverige

— De handikappades riksforbund (DH R)
— H andikappinstitutet
— Statens handikappråd (SHR)
— Sveriges dövas riksforbund (SDR)

Nordiska rådets kulturutskott ä r av den uppfattningen att alla åtgärder 
for att förbättra m änniskors tillgång till kulturutbud och m edia är positiva 
och i sam svar med allm änna regler om mänskliga rättigheter.

U tskottet är enigt med förslagsställarna om att N ordiska organisationer 
och nationella myndigheter måste gå före när det gäller a tt säkra hörselska
dades tillgång till kultur och media.

U tskottet anser att Nordiska m inisterrådet bör utveckla tolkningen på 
teckenspråk, förbättra den teckenspråkiga inform ationen och utveckla 
undervisningen av teckenspråk sam t att ge detta om råde större ekono
miskt stöd samtidigt med att man strävar till att förbättra de tekniska 
kom m unikationsm öjligheterna för döva.

U tskottet pekar även på möjligheten av att använda texttelefoner. 11, ex. 
D anm ark kan alla döva få en skriv-com puter till telefonen. Samtliga 
abonnenter i D anm ark betalar solidariskt extrakostnaderna så att texttele
fonerna endast betingar ett norm alt abonnemangspris.

Nordiska näm nden fö r  handikapp frågor (NNH) betonar att medlemsför- 
slaget främst handlar om alla m änniskors lika rätt att delta i samhällslivet. 
Det påpekas att i tillägg till textade TV-program behövs också teckenspråk 
för barndom sdöva samt att det är ett stort behov av bildtelefoner för 
barndom sdöva.

Det erinras om att NNH med en skrivelse i novem ber 1989 rekom m en
derade de nordiska länderna att genom nationellt ansvariga organ sprida 
kännedom  om, och rekom m endera till användning, m etoder för leverans
kontroll av slingor och slingförstärkare, som utarbetats av en till NNH  
knuten nordisk arbetsgrupp.

Foreningene Nordens Forbund föreslår att textning av nordiska TV- 
program görs på orginalspråket. På detta sätt anses att man kan styrka den 
nordiska språkförståelsen.

Socialministeriet i D anm ark påpekar att hörseltekniska hjälpm edel blir 
allt vanligare i både privata och offentliga lokaler som kyrkor, teatrar, 
bibliotek etc.

D et konstateras att regeringens m ålsättning på handikappom rådet är att 
problem en skall lösas inom den sektor där de uppstår, således att det är de 
respektive sektorerna som tar initiativet inom de olika om rådena.

M inisteriet anser det inte orimligt att tolk anlitas vid kulturella aktivite
ter. N är det gäller TV-program som skall textas kan m inisteriet för sitt 
vidkom m ande tillstyrka att så sker, men erinrar om att i D anm ark måste 
problem et lösas av D anm arks Radio och TV 2.
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Landsforeningen fo r  Bedre Hørelse i D anm ark påpekar att näst efter 
hörapparater är teleslingor av störst nytta för hörselskadade. Det erinras 
om att många inte kan använda denna utrustning utan måste i stället ha 
möjlighet till tolkning. D et anses vara en samhällsmässig plikt att skaffa 
denna tolkningsservice utan kostnad för de behövande. Slutligen anses att 
textning av TV-program inte är någon större kostnadsfråga.

Social- och hälsovårdsministeriet i Finland konstaterar att allt fler tele
slingor för hörselskadade installeras i offentliga lokaler. Det påpekas a tt i 
bestäm m elserna om byggandet av offentliga lokaler finns en rekom m enda
tion om installering av teleslingor samt att syftet är att rekom m endationen 
skall ändras till en bindande bestämmelse.

Det erinras om att gravt hörselskadade och hörsel- och synskadade i 
Finland sedan 1979 får tolkservice på sam hällets bekostnad. En arbets
grupp som m inisteriet har tillsatt för att utveckla tolkservicen kom m er 
under de närm aste dagarna att framlägga sina förslag om organisering av 
tolkservicen i synnerhet.

Hörselskadade barns fÖräldraforbund i Finland betonar vikten av att 
använda teckenspråk i tillägg till textade TV-program.

Dövas förbund r . f  i Finland understryker att vaije m änniska bör ha rätt 
att delta och få samhällsservice på sitt eget språk samt att döva bör kunna 
agera, få inform ation och ta del av kulturutbudet på teckenspråk. Det 
erinras om att döva står helt utanför utbudet av radioprogram . D ärför är 
utbudet av TV-program av stor betydelse för dem.

Förbundet fö r  hörselvård r . f  i F inland erinrar om hörapparatens teknis
ka begränsning och påpekar att många som använder dessa apparater inte 
kan njuta av t. ex. musik eller höra tal i större lokaler utan induktionssys- 
tem.

Förbundet Finlands svenska hörselskadade r . f  tillstyrker m edlem sförsla
get och anser att N ordiska rådet skall sträva efter att m edlem sländerna 
antar en konvention om att utbudet av textade TV-program skall ökas, att 
tolkservicen för hörselskadade och döva tryggas, samt att m an genom 
lagstiftning skall göra det obligatoriskt att i nya allm änna samlingslokaler 
installera teleslingor för hörselskadade.

Ålands hörselskadade r . f  stöder förslaget i nedanstående tre punkter:
— att hörselteknisk utrustning installeras i alla offentliga samlingslokaler
— att gravt hörselskadade och döva vid behov får rätt till samhällsfinansi-

erad tolk
— att TV-program förses med text.

Ålands handikappförbund r. f. anser att det är angeläget att utrusta offent
liga lokaler med teleslingor eller annan m otsvarande teknisk utrustning.

Enligt paragraf 8, Lag om service och stöd på grund av handikapp, 
stadgas rätten till tolk för gravt handikappade som på grund av sitt handi
kapp eller sin sjukdom behöver sådan service för att klara en normal 
livsföring. D etta m om ent i paragraf 8 träder i kraft 1 januari 1994.
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Angående textade TV-program hänvisas till paragraf 1, Lag om service 
och stöd på grund av handikapp, som stadgar att man skall förebygga och 
undanröja olägenheter och hinder som handikappet medför.

Hørehæmmedes Forældre- og Støtteforening  i Island lägger särskild vikt 
vid att alla nyhetsprogram i TV blir textade.

Den Islandske Døveforening konstaterar att möjligheterna för döva/ 
hörselskadade att följa TV -sändningam a är mycket begränsade. Isländskt 
tal i TV textas inte, varför de döva/hörselskadade går miste om mycket av 
den dagliga sam hällsinform ationen.

Norsk Forbund fo r  Hørselshemmede (NFH) påpekar att hörselskadade 
troligen är Norges största grupp av funktionshäm m ade, sam t att en stadigt 
större och yngre grupp får hörselproblem.

Norges Døveforbund tillstyrker medlemsforslaget.
De handikappades riksförbund (DH R) i Sverige erinrar om att hörselska

da är en funktionsnedsättning som leder till svårigheter att kom m unicera 
med omgivningen, sam tidigt som kom m unikation är en förutsättning för 
ett aktivt deltagande i samhällslivet. D H R ser det som mycket angeläget 
att större satsningar görs för m änniskor med funktionsnedsättning.

H andikappinstitutet i Sverige har i sam arbete med Svensk byggtjänst 
publicerat handboken ”Bygg ikapp handikapp” . H andboken ger konkreta 
råd om var t. ex. hörselslingor skall placeras. N ordiska näm nden för handi
kappfrågor (NNH) har under 1989 rekom m enderat m etoder för leveran
skontroll av teleslingor och slingförstärkare för användning i de nordiska 
länderna.

H andikappinstitutet utfärdade 1981 en rekom m endation till sjukvårds
huvudm ännen om sam ordnad tolktjänst för döva, dövblinda m fl. Genom 
den sam ordnade tolktjänsten är döva m .fl.i princip tillgodosedda med 
samhällsfinansierad tolktjänst i Sverige i många situationer — dock i regel 
ej för deltagande i samhällets olika kulturaktiviteter.

Beträffande textade TV-program används num era det system som bl. a. 
institutet tog fram för skrivtolkning för vuxendöva — Velotype — vid 
direktsändning av Rapport.

Statens handikappråd  i Sverige anser att rätten till tolk bör gälla alla 
situationer när tolk behövs. För samtal med dövblinda behövs tolkar som 
behärskar deras kom m unikationssätt och för kom m unikation med vuxen
döva behövs skrivtolk.

Am bitionen måste vara att alla offentliga lokaler har hörselteknisk ut
rustning. I lokaler i nya byggnader bör hörselslinga vara standard.

Det är viktigt att TV-programmen är tillgängliga för döva och hörselska
dade. Textade TV-program är bra för dem som förstår skriven svenska. 
Men programmen måste också vara teckentolkade.

Forskningens landvinningar inom elektronik och teleteknik öppnar nya 
möjligheter för döva och hörselskadade. F järrkom m unikation för döva på 
det egna språket — teckenspråket — är snart verklighet. Bildtelefon på
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arbetsplatser, i hem m en och i andra m iljöer förbättrar dövas kom m unika
tionsmöjligheter.

Sveriges dövas riksförbund (SDR) betonar vikten av att döva och hörsel
skadade skall ha likvärdiga rättigheter när det gäller sam hällets utbud som 
andra har, och att de brister som finns när det gäller tillgängligheten till det 
kulturella utbudet åtgärdas.

Rätten till tolk är oerhört viktig, dock ej endast för att kunna delta i 
samhällets olika kulturaktiviteter utan än m er för a tt kunna delta över 
huvud taget i de situationer där både döva och hörande finns med, dvs. i 
alla situationer måste rätten till sam hällsfinansierad tolk garanteras.

N är det gäller textade TV-program ställer m an sig självklart bakom 
förslaget m en tillägger att m an saknar en diskussion kring program och 
nyheter på teckenspråk.

SDR har upprepade gånger krävt att svensk TV skall sända dagliga 
nyheter på teckenspråk. Idag finns en sam m anfattning av veckans händel
ser 20 m inuter i veckan på teckenspråk.

SDR anser att rekom m endationen även bör om fatta dagliga nyhetssänd
ningar i de nordiska länderna på teckenspråk sam t a tt dövas behov av 
andra program på teckenspråk (både direktproducerade för döva och 
program med teckenspråkstolk) tillgodoses.

2.2. Remissinstanser som delvis tillstyrker medlemsforslaget 

Norden

— Nordens Hus, Färöarna
— N ordens Hus, Reykjavik

D anm ark

— D anm arks Radio 

Finland

— Oy Yleisradio Ab
— Ålands landskapsstyrelse

Island

— Rikskringkastingen — Fjernsynet

Norge

— Sosialdepartem entet

Nordens Hus på Färöarna erinrar om att hörseltekniska hjälpm edel finns 
i huset. Medlemsförslagets övriga punkter kom m enteras inte.

Nordens Hus  i Reykjavik konstaterar att en anläggning har beställts. 
Danmarks Radio  som enbart y ttrar sig om TV-frågan i medlemsförsla- 

get, konstaterar att de innanför de gällande resursram ar som finns försöker
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att förbättra TV:s service för de hörselskadade. Det sker genom bland 
annat ökad utbyggnad av tillbuden via text-TV-systemet och genom hör- 
selhandikapptextade nyhetsprogram från TV-Aktuellt-avdelningen. D an
marks Radio har en speciell tidskrift för döva, som utkom m er 6 ggr/år och 
en del specialproducerade utsändningar för döva barn.

Oy Yleisradio i Finland yttrar sig enbart om textade TV-program. Det 
konstateras att Oy Yleisradio under de senaste åren aktivt har strävat till 
a tt förbättra de hörselskadades möjligheter att på sam m a villkor som den 
övriga befolkningen följa nyheter och övriga TV-program. Det anses att de 
hörselskadade har så gott som lika om fattande m öjligheter som de hörande 
finländarna att följa med i både inhemska och utländska nyhetshändelser i 
Y leisradios program.

Ålands landskapsstyrelse konstaterar att textning av TV-program och 
installering av hörselteknisk utrustning i samlingslokaler redan nu blir allt 
allm ännare, men att utvecklingen kunde stödas t. ex. genom att byggnor
m erna för vissa offentliga lokaler, här inbegripet också skolor, kunde 
kom pletteras med bestäm m elser om installering av hörselteknisk utrust
ning. Likaså kunde samhället med lämpliga medel befräm ja också en 
ytterligare utvidgad textning av TV-program.

Beträffande tolkservice kan framhållas, a tt en generell rätt till sådan 
antagligen skulle medföra stora ekonom iska och organisatoriska problem, 
som man inte kan ta ställning till utan vidare.

Landskapsstyrelsen förhåller sig principiellt positiv till en förbättrad 
service, men förbehåller sig rätten att ta slutlig ställning, när ekonom iska 
och organisatoriska problem bättre kan överblickas.

Rikskringskastingen — fjernsynet i Island har som riktlinje att så många 
som möjligt obehindrat skall kunna följa TV:s program.

I de andra nordiska länderna har man möjlighet att texta utvalda pro
gram som går i repris, speciellt teaterprogram , men på grund av ofördelak
tiga avtal (höga kostnader) i Island är det sällan som repriser kan sändas. 
Förhandlingar pågår om nya avtal som skulle göra det lättare att få till 
stånd repriser, däri beaktar man också behovet av repriser av textade 
isländska skådespel.

Sosialdepartementet i Norge har sänt medlemsforslaget på underrem iss 
till Samferdselsdepartementet, Kirke- og kulturdepartem entet och Under- 
visnings- og forskningsdepartem entet. Sam ferdselsdepartem entet, Under- 
visnings- og forskningsdepartem entet och Sosialdepartem entet har inget 
att erinra.

Kirke- og kulturdepartem entet m eddelar att man i princip ställer sig 
positiv till medlemsforslaget, och m eddelar att i Norge blir som regel alla 
större offentliga byggnader utrustade med relevant hörselteknisk u trust
ning. TV-program textas i allt större utsträckning och N RK  arbetar aktivt 
för att finna en teknik som gör det möjligt med textning av direktsända
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TV-program. Även tolkning för döva kom m er i större utsträckning att 
användas vid sändning av viktiga TV-program.

Sosialdepartem entet är enigt i att förhållandena för de hörselskadade 
bör förbättras genom teknisk utrustning och på annat sätt. De anser dock 
att Nordiska m inisterrådet inte kan besluta om åtgärder a v  det slag som 
medlemsförslaget skisserar. Det är upp till nationella och lokala myndighe
ter och andra berörda instanser i respektive nordiskt land att ta sig an 
uppgiften utifrån sina respektive ansvarsom råden och inom ramen för de 
ekonom iska och tekniska resurser som finns.

2.3. Remissinstanser som inte yttrar sig över medlemsförslaget 

Norden

-  Styrgruppen for kultur- og m assem ediesam arbejde

Styrgruppen for kultur- og massemediesamarbejde anser sig ej kunna 
bidra med ytterligare upplysningar utöver vad som framgår av medlem s
förslaget.

3. Utskottet

K om m unikationsutskottet konstaterar att varje m änniska bör ha möjlig
het att delta och få samhällsservice på sitt eget språk samt att döva bör 
kunna agera, få inform ation och ta del av det befintliga kulturutbudet. 
U tskottet betonar vikten av att döva och hörselskadade skall ha likvärdiga 
rättigheter som alla andra medborgare när det gäller samhällets utbud. De 
brister som finns i detta hänseende bör åtgärdas således att m änniskor 
med detta handikapp skall kunna föra ett aktivt deltagande i samhällslivet.

Att ha möjligheten att anlita tolk är oerhört viktigt, dock ej endast för att 
kunna delta i samhällets olika kulturaktiviteter utan också i alla andra av 
samhällets aktiviteter. I detta sam m anhang erinrar utskottet om vikten av 
tolkning på teckenspråk. Det anses viktigt att den teckenspråkiga inform a
tionen förbättras samt att offentliga m yndigheter verkar för att utveckla 
undervisningen i teckenspråk.

Även om hörseltekniska hjälpmedel b lir allt vanligare i både privata och 
offentliga lokaler, som kyrkor, teatrar, bibliotek, skolor etc, finns ännu 
stora brister. Dessa hörseltekniska hjälpm edel är av stor nytta för hörsel
skadade men döva kan inte tillgodogöra sig dessa medel. Därför är det 
viktigt att m an också beaktar tolkning på teckenspråk.

Det är viktigt att TV-program är tillgängliga för hörselskadade och döva. 
Textade TV-program är bra för dem som förstår skrivet språk, men efter
som det är en relativt stor grupp som inte gör det måste teckentolkningen 
också användas.

Kom m unikationsutskottet konstaterar att det bör vara am bitionen att 
alla TV-program textas och tolkas på teckenspråk, att hörselteknisk utrust
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ning skall finnas i alla samlingslokaler sam t att alla hörselskadade och 
döva skall ha möjlighet att anlita en tolk som samhället anskaffar. Sam ti
digt som detta konstateras erinrar utskottet om  de stora ekonom iska och 
organisatoriska problem som detta medför. D et anses därför att m an både 
i privat och offentlig regi m ålm edvetet bör verka för att nå denna m ålsätt
ning inom rimliga ekonom iska ram ar.

K om m unikationsutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att med beaktande av Världshälsoorganisationens program ” Hälsa 
för alla år 2000” (delmål 3) förbättra de hörselskadades situation 
genom att vidta sådana åtgärder som hörselteknisk u trustning i 
offentliga samlingslokaler, rätt till tolk -  även på teckenspråk -  
för döva och hörselskadade m otsvarande principerna för språk
service i den nordiska språkkonventionen, samt 

att verka för att alla relevanta TV-program blir textade, sam t ytterli
gare utbygga tolkning på teckenspråk av främ st nyhets- och valda 
kulturprogram .

Akureyri den 8 augusti 1990

Margrete Auken (SF) Svend-Erik H ovm and (V)

Hreggviður Jonsson (Sj) O lo f Jansson (ÅC)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)
Förman Oddrunn Pettersen (A) 

Lodve Solholm (FrP) 

Eeva Turunen (Kok.)

Anne Enger Lahnstein (Sp) 

Kaj Poulsen (S)

Karl-Erik Svartberg (s)

Olle Östrand (s)
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Medlemsförslag

om förbättrade kommunikationsmöjligheter för 
hörselskadade
(Väckt av Lena Öhrsvik sam t Lilli Gyldenkilde, Sakari Knuuttila, Grethe 
Lundblad och Arne Melchior)

De nordiska länderna in tar av hävd en fram skjuten ställning i fråga om 
insatser för handikappade. Inom  N ordiska rådet har m an med böljan 
redan på 1950-talet verkat för aktivt sam arbete på om rådet. Bland annat 
har rådet uppm ärksam m at de hörsel- och talskadades behov inom ramen 
för det så kallade TELEM EDEL-projektet (texttelefoner).

De nordiska hörselskadeorganisationerna från D anm ark, Island, F in
land och Sverige har under som m aren hållit konferens i Nordens Hus i 
Reykjavik. Konferensen hölls, med stöd från Nordiska kulturfonden, över 
tem at ” H ur är kulturutbudet tillgängligt för hörselskadade i Norden?”

De nordiska hörselskadeorganisationerna hävdar, trots att det är en 
mänsklig rättighet (Europarådets konvention) och en offentligt uttryckt 
m ålsättning att handikappade skall ha likvärdiga rättigheter när det gäller 
samhällets olika utbud som andra, finns det fortfarande många brister i 
fråga om tillgängligheten till det kulturella utbudet. Enligt hörselskadeor- 
ganisationem a finns viljan till förbättring hos de nordiska ländernas myn
digheter, men tillräckliga kunskaper saknas. Ett för hörselskadeorganisa
tionerna aktuellt exempel på just bristande kunskap är avsaknaden av den 
tekniska utrustning i N ordens Hus i Reykjavik, som skulle kunna göra 
kulturutbudet där tillgängligt även för hörselskadade. Ekonom iska skäl 
torde heller inte vara avgörande, då installation av hörselslinga inte är 
särskilt kostsamt.

I ett uttalande ställer Nordiska hörselskadades kom m itté följande krav:

Hörselteknisk utrustning i alla offentliga samlingslokaler

Såväl Nordiska rådet som de nationella m yndigheterna m åste gå före 
när det gäller att installera teleslingor eller m otsvarande hörselteknisk 
utrustning i alla samlingslokaler.

D etta är en viktig förutsättning för att hörselskadade skall kunna ta del 
av det aktuella kulturutbudet på sam m a jäm lika villkor som norm alhöran
de.
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Alla gravt hörselskadade och döva bör få rä tt till sam hällsfinansierad 
tolk för att kunna delta i samhällets olika kulturaktiviteter.

Textade TV-program

TV är det inform ations- och kulturförm edlande m edium  som kan nå ut 
till befolkningen. D ärför kräver de nordiska hörselskadeorganisationem a 
att nordiskt producerade TV-program skall textas. Särskilt angeläget är att 
nyhetsprogram m en förses med text.

Hörselskada är ett stort kom m unikationshandikapp. K om m unikation 
är en förutsättning för ett aktivt deltagande i sam hällsarbetets kulturliv. 
K om m unikationsfrågorna berör därför alla.

Vi ställer oss bakom  detta uttalande och finner det naturligt att i detta 
sam m anhang också åberopa Världshälsoorganisationens (W HO) Europa- 
program  ” Hälsa för alla år 2000” , som bildar grundval för det nya nordis
ka hälso- och socialprogramm et, antaget av de nordiska ländernas hälso- 
och socialm inistrar 1988. I W HO:s program föreskrivs i delmål 3 att ” år 
2000 skall m änniskor med funktionshäm ningar ha fysiska, sociala och 
ekonom iska möjligheter som tillåter dem  att leva ett kreativt, socialt och 
ekonom iskt tillfredsställande liv” .

I det nordiska hälso- och socialprogram m et uttalas att det nordiska 
sam arbetet bör b idra till a tt förverkliga detta mål, bland annat m ed hänsyn 
till effekterna av integrering av funktionshäm m ade i bomiljö, skola och 
arbetsliv. Ett ”gränslöst” N orden gör det möjligt att använda fem länders 
samlade kunskap och resurser för att förbättra livsvillkoren för de hörsel
skadade.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts får vi föreslå
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt med 

beaktande av Världshälsoorganisationens program ” Hälsa för 
alla år 2000” (delmål 3) förbättra de hörselskadades situation 
genom att vidtaga sådana åtgärder som hörselteknisk utrustning i 
offentliga samlingslokaler, rätt till tolk sam t textade TV-program.

Stockholm den 9 novem ber 1989

Rätten till tolk

Lena Öhrsvik (s)

Sakari Knuuttila (SDP)

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)
Arne Melchior CD)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om upprätthållande av de nordiska 
skogarnas nationalekonomiska värde

(M edlem sforslaget väckt av M arja tta  V äänänen  m .fl., 
se s. 499 
R em issy ttranden , se supplem ent)

1. Indledning

Til Økonomisk Udvalg er henvist medlemsförslag A 903/e om opretholdel
se af de nordiske skoves nationaløkonom iske værdi. Udvalget har bedøm t 
forslaget i sammenhæng med bedøm melsen a f  m inisterrådsförslag B 101/e  
om tillæg til handlingsprogram på jo rd- og skovbrugsom rådet' samt m ini
sterrådets reaktion på udvalgets betænkning herover.

Udvalget har behandlet medlemsforslaget på mødet den 29, —30. januar 
og 1 8 .-2 0 . jun i 1990 og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Sammenfatning af medlemsforslaget

Medlemsforslaget er stillet a f  en række m edlem m er a f  m idtengruppen i 
Nordisk Råd, som fremhæver, at de nordiske landes skove i stadig højere 
grad vil blive påvirket af forureningerne, og at denne fare må tages alvor
ligt.

Udbredelse a f  skader på skoven vil have alvorlige økonomiske konse
kvenser for skovbruget, dels i form a f  forringet tilvækst i skoven, dels i 
form a f  udgifter til afhjælpende foranstaltninger og endelig i form  af 
forringelser a f  jagt og fiskeri.

De negative økonomiske effekter ram m er således ikke bare skovbrugs
erhvervet, men vil have nationaløkonom isk effekt og effekter for mange 
menneskers levevilkår i Norden. Til disse økonomiske effekter kom m er 
tabet a f  rekreative værdier.

Forslagsstillerne vil derfor, at der skabes et heldækkende billede af 
skovenes tilstand i N orden og a f  de følger, som udslip a f  forureninger har 
på skovproduktion og trækvalitet og derigennem på skovindustrien.

På dette grundlag skal en helhedsbetonet strategi for sikring a f  de nordi
ske skoves frem tid udarbejdes. På denne baggrund foreslås det, at Nordisk 
Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

1 S e  N ord iska  rådet, 38:e sess. 1990.
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at udarbejde et effektivt forsknings- og foranstaltningsprogram  m ed det 
formål at m odvirke skader på skovmiljøet i N orden, således at skove
nes nationaløkonom iske værdi sikres.

3. Remiss

Forslaget har været på remiss til nationale og nordiske m yndigheder og 
organisationer på skovbrugs- og m iljøom rådet. I det følgende gives en kort 
sam m enfatning a f  de indkom ne remissvar.

3.1 Nordiske remissinstanser

Samarbejdsnavnet fo r  Nordisk Skovforskning (SNS) peger i sin udtalelse 
dels på det store behov for in ternationalt sam arbejde om beskyttelse af 
skovmiljøet, dels på at visse fællestræk ved de nordiske skove gør det 
velm otiveret at sam arbejde nordisk. SNS peger endvidere på, at der allere
de er et om fattende sam arbejde i gang, men at der ikke inden for de 
økonomiske ram m er, som i dag er til rådighed, er m uligheder for at starte 
det foreslåede program. SNS udtrykker endvidere undren over, at bevil
lingerne til skovsam arbejdet skæres ned i 1991 på trods af, at det revidere
de program for nordisk sam arbejde på jord- og skovbrugsområdet indehol
der nye initiativer på om rådet.

SNS støtter på denne baggrund medlemsförslaget og vil gerne medvirke 
ved dets eventuelle gennemførelse.

Nordisk Kontaktorgan fo r  Jordbrugsforskning (NKJ) finder, at der bør 
gennemføres en kortlægning a f  igangværende aktiviteter, før der træffes 
endelig beslutning om et nyt forsknings- og foranstaltningsprogram . N JK  
finder endvidere at det i givet fald bør være SNS, som får ansvaret for 
koordineringen og gennemførelsen a f  programmet.

Nordisk Em bedsm andskom ité fo r  Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) 
er enig i, at det er nødvendigt med indsats til beskyttelse a f  skovmiljøet, og 
at det kræver internationalt og nordisk samarbejde.

NEJS henviser til betænkningen fra Økonomisk Udvalg over det revide
rede program for nordisk sam arbejde på jo rd- og skovbrugsområdet, hvori 
udvalget b l.a . peger på behovet for at udarbejde et m ere sammenhængen
de program for nordisk sam arbejde om beskyttelse a f  skovene for forure
ning og andre miljøtrusler.

NEJS har på denne baggrund udarbejdet et forslag til supplering af 
program m et, som indebærer, at NEJS udarbejder et sådant program. 
M inisterrådet (jordbrugsm inistrene) træffer beslutning herom  på sitt møde 
i jun i 1990.

NEJS mener, at med en sådan vedtagelse i m inisterrådet er formålet 
med medlemsförslaget opnået. Bilagt udtalelsen fra NEJS ligger forslaget 
til ny form ulering i sam arbejdsprogram m et for jord- og skovbrug.

Nordisk Råds Social- og M iljøudvalg  stø tter forslaget og henviser bl. a. til
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udtalelserne fra Nordisk Råds internationale luftforureningskonference 
afholdt i septem ber 1986 og det internationale sam arbejde om bekæmpelse 
af luftforurening, særligt inden for ECE. Udvalget finder, at det nordiske 
samarbejde i videst muligt omfang bør sam ordnes med det internationale 
samarbejde. Følgende rem issinstans har ikke svaret pr. dags dato:

Nordisk Em bedsm andskom ite for Miljøspørgsmål (EK-M)

3.2 Danske remissinstanser

M iljøministeriet henviser til en udtalelse fra Skov- og N aturstyrelsen, som 
af hensyn til at undgå dobbeltarbejde ikke stø tter forslaget, men i stedet 
finder, at de eksisterende program m er i EF- og i ECE-regie bør støttes og 
udvides.

Greenpeace finder, at den videnskabelige dokum entation i dag er god 
nok til, at der fra politisk hold kan handles, og stø tter forslag, som sigter på 
at forbedre skovens tilstand. M an opfordrer N ordisk Råd til dels at hen
stille til m inisterrådet at fremlægge en samlet plan mod luftforurening, 
som effektivt sikrer miljøet, dels til at alle eksisterende nordiske planer på 
miljøom rådet samles til én plan.

Verdensnaturfonden W W F  støtter forslaget under den forudsætning, at 
forskningsprojekternes anbefalinger følges a f  konkret handling.

Dansk Skovforening  stø tter form ålet med forslaget, men finder, at det er 
for løst og generelt form uleret til at det er muligt at iværksætte noget 
konkret med dette som udgangspunkt. I stedet bør allerede igangværende 
projekter undersøges med henblik på udvidelse med nordiske m åleresulta
ter og observationer.

Følgende danske rem issinstanser har ikke svaret pr. dags dato:
De Danske Skovdyrkerforeninger
Foreningen Norden
D anm arks N aturfredningsforening

3.3 Finske og ålandske remissinstanser

Jord- och skogsbruksministeriet henviser til, at den eneste effektive måde 
at sikre skovenes livskraft er at begrænse udslippene a f  forureninger. Det 
kræver politiske beslutninger, og at de nordiske lande sam arbejder aktivt. 
M inisteriet støtter forslaget, men finder, at der ikke bør skabes nye organi
sationer eller fritstående program m er til formålet. Koordinering a f  forsk
ning bør være centralt, herunder arbejdsfordeling mellem landene for at 
undgå dobbeltarbejde og sikre effektiv udnyttelse a f  ressourcerne.

M iljöministeriet oplyser, at tidligere sym ptom er på skovskader er ob
serveret i det sydlige og østlige Finland og i Lappland, men at dette endnu 
ikke har givet sig udslag i form indsket skovtilvækst. Tilvæksten er snarere 
stigende. Alligevel finder m inisteriet, a t der er grund til at være på vagt 
over for sym ptom erne, hvilket allerede har ført til et om fattende nordisk
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og internationalt samarbejde. M iljøm inisteriet finder i øvrigt, at medlem s
forslaget er velmotiveret.

Näringslivsdelegationen finder, at undersøgelse og bekæmpelse a f  skov
skader er en velegnet opgave for internationale organisationer, eftersom 
luftforureninger ikke følger landegrænser.

Arbetarrörelsens ekonomiska forskningsinstitut støttei forslaget.
Ålands landskapsstyrelse, Ålands Natur och M iljö  og Ålands skogsvårds- 

jorening  støtter alle forslaget.
D er er ikke modtaget svar fra:
Pellervoselskabet

3.4 Islandske remissinstanser

Naturværnsrådet finder, at forslaget er et skridt i den rigtige retning og 
stø tter derfor forslaget.

D er er ikke modtaget svar fra følgende remissinstanser:
M inisteren for nordisk sam arbejde 
Den islandske Skovdyrkerforening

3.5 Norske remissinstanser

Det Kongelige Landbruksdepartement finder, på baggrund af en høring 
a f  M iljøverndepartem entet og Norsk Institut for Skogforskning, at det vil 
være a f  positiv betydning at videreudvikle det nordiske sam arbejde om 
beskyttelse a f  skovene. Man vil dog, under henvisning til de allerede 
igangværende aktiviteter på om rådet, ikke uden videre anbefale nye gene
relle foranstaltninger rettet mod f.eks. skovskadeovervågning. Det anbefa
les derfor at begynde med et forprojekt til belysning a f  eksisterende kund
skaber og samarbejdsmuligheder.

Norges Skogeierforbund  er som udgangspunkt positiv til forslaget og går 
ud fra, at det indebærer en styrkelse a f  forskningen. Der peges endvidere 
på, at eventuelle foranstaltninger mod luftforurening må indebære be
grænsninger af udslippene bl. a. fra Østeuropa.

Følgende norske rem issinstanser har ikke svaret pr. dags dato:
Norges N aturvernforbund
Skogbrukets og Skogindustriens Forskningsråd
Skogeierforeningen a f  1950

3.6 Svenske remissinstanser

Domänverket er meget bekymret over den ubalance i næringsstofferne, 
som er konstateret i dele a f  Syd- og Vestsverige, og støtter derfor fuldt 
medlemsforslaget.

Statens naturvårdsverk henviser til, at der er etableret et om fattende 
bilateralt sam arbejde og sam arbejde inden for N ordisk M inisterråd, og at 
det anses for hensigtsmæssigt, at dette sam arbejde fortsætter. Sam arbejdet 
i nordisk regie bør samles i Em bedsm andskom iteen for miljøspørgsmål, og
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en øget nordisk satsning bør ske på i det m indste tre om råder: (1) Progno
ser for tilvækstforandringer, (2) Skovvitalisering og (3) Klimaeffekter.

Skogsägarnas riksforbund understreger behovet for at udarbejde sam 
fundsøkonomiske vurderinger af de skader, som luftforureningen forår
sager i de nordiske landes økonomi. Riksforbundet støtter forslaget.

Følgende svenske rem issinstanser har ikke svaret pr. dags dato:
Skogsstyrelsen
Sveriges lantbruksuniversitet
Skogs- och jordbrukets forskningsråd
Svenska naturskyddsföreningen

4. Udvalgets synspunkter

Udvalget konstaterer, at der blandt rem isinstansem e råder stor enighed 
om problem ets alvor og om behovet for internationalt sam arbejde om 
forskning, overvågning og bekæmpelse a f  forureningsskader på skoven.

Der er im idlertid delte meninger om, hvorvidt der er behov for et nyt 
forsknings- og foranstaltningsprogram , således som foreslået i medlems- 
forslaget. D er er således mange rem issinstanser, som peger på, at der 
allerede findes et velfungerende sam arbejde i N orden og internationalt, og 
at øgede satsninger burde bygge på dette.

Udvalget er vidende om, at m inisterrådet har behandlet flere af de 
centrale problem stillinger om beskyttelse a f  skovmiljøet i det nordiske 
sam arbejdsprogram  på m iljøom rådet. Det forekom m er dog vigtigt, at 
sam arbejdet om beskyttelse af skovene også ses ud fra skovbrugets syns
punkt, og at m an altså, som forslagsstillerne gør det, inddrager de økono
miske aspekter heraf som bevæggrund for øget indsats. H ertil kom m er, at 
løsningen af problem erne kræver et sam arbejde mellem miljøpolitikken og 
politikken på skovbrugsområdet.

Udvalget konstaterede under behandlingen a f  m inisterrådsforslaget om 
tillæg til handlingsprogram m et på jord- og skovbrugsom rådet, at em nerne 
vedrørende skov og miljø var alt for passivt formuleret. Der henvises til 
udvalgets betænkning over ministerrådsförslag B 101/e 1.

Selv om der endnu kun i ringe grad er konstateret egentlige skader i de 
nordiske landes skove som følge a f  forurening, finder udvalget, at der er 
god grund til, at m inisterrådet foretager en opprioritering a f  sam arbejdet 
på skovområdet.

Udvalget konstaterer således med tilfredshed, at m inisterrådet på sit 
møde i juni 1990 har vedtaget et tillæg til arbejdsprogram m et, som pålæg
ger NEJS at udarbejde et mere sammenhængende program for nordisk 
sam arbejde om beskyttelse af skovene mod forurening og andre m iljøtrus
ler og dermed af skovenes økonomiske værdi.

Program m et bør efter udvalgets opfattelse om fatte aktiviteter på forsk
ningsom rådet, m iljøkvalitetsovervågning, kortlægning, risikoanalyser, in- 
1 S e  N ordiska  rådet, 38:e sess. 1990.
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tem ationalt sam arbejde og forslag til forebyggende eller afhjælpende for
anstaltninger, og det bør udarbejdes i tæt samspil m ed det miljøpolitiske 
samarbejde.

Udvalget konstaterer ligeledes m ed tilfredshed, at planen også om fatter 
flersidigt skovbrug, herunder miljøvenlige driftsform er i skovbruget.

Udvalget forventer, at m inisterrådet i denne forbindelse afsætter de 
fornødne økonomiske m idler til en opprioritering a f  skovsam arbejdet 
allerede i 1991.

5. Udvalgets indstilling

Ø konom isk Udvalg finder, a t den vedtagelse a f  et tillæg til sam arbejds
program m et på jord- og skovbrugsom rådet, som m inisterrådet (jordbrugs
m inistrene) har truffet i ju n i 1990, i høj grad opfylder form ålet m ed dette 
medlemsförslag, og udvalget indstiller således til N ordisk Råd, 

at Nordisk Råd ikke foretager sig videre i anledning a f  medlemsförslag 
A 903/e.

Vasa, den 20. jun i 1990

Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) 

Ylva Annerstedt (fp)

Gustav Björkstrand (SFP) 

H ans Gustafsson (s) 

M arianne Jelved (R V) 

Ragna Berget Jørgensen (A) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Arne Andersson (m) 

Birgir ísleifur Gunnarsson (Sj) 

Lahja E xner (s) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Anker Jørgensen (S) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om upprätthållande av de nordiska skogarnas 
nationalekonomiska värde
(Väckt av M arjatta Väänänen sam t Hugo Bergdahl, Gunnar Björk, Gustav 
Björkstrand, Karl-Gunnar Fagerholm, K nud Glønborg, Helga Haugen, O lo f 
Jansson, O lo f Johansson, M irja Ryynänen, E ino Siuruainen, Otto Steen
holdt och Karin Söder)

I N orden har m an länge tro tt att m iljöföroreningam a inte skadar N or
dens skogar i sam m a utsträckning som i mellersta Europa.

Nu vet m an dock att vetenskapsm ännens varningar om skogarnas till
stånd bör beaktas på allvar även i Norden.

Trädbeståndet är utsatt för m iljöpåverkningar över en längre tid  än den 
övriga växtligheten. Inom det europeiska skogsbruket är det odlade träd 
beståndets växttid m inst 30 — 40 år innan avverkningarna kan böija. Träd 
i naturskogar kan till och med bli flera hundra år gamla. Således krävs 
uthållighet av det växande trädbeståndet även i norm ala förhållanden. 
Situationen blir svår när trädbeståndet belastas med extra påfrestningar.

Luftföroreningarna inverkar på äm nesom sättningen och växten direkt 
och indirekt. D irekta skador uppstår när syror och gaser fräter barr- och 
lövytan eller genom lövporer intränger i träden och skadar de inre delarna. 
Indirekta skador uppstår när rotsystemets, barrens eller lövens naturliga 
tillgång på vatten och näringsmedel minskar.

Ozon, svaveldioxid och kväveoxider är sådana äm nen som intränger i 
barr och lövporer och skadar dem. Klorofyllet är speciellt känsligt för 
svaveldioxid, i synnerhet om det inverkar tillsam m ans med ozon. Samver
kan av svaveldioxid och kväveoxider är farligare än bådas inverkan skilt 
för sig. Svaveldioxid och kväveoxider sam t ozon förekom m er dessutom 
oftast tillsam m ans.

På barr- och lövytan sam t i rotsystem et kan ses att syrorna har frätt ytan. 
Långvariga och stora m ängder av syror förändrar avsevärt den kemiska 
sam m ansättningen av skogarnas jordm ån. Viktiga näringsm edel kan upp
lösas eller de kan bindas alltför starkt i jordm ånen. 1 ingetdera fallet kan 
trädet få näringsm edel som är viktiga för det. Ju  surare miljön är desto m er 
frigöres sådana äm nen som alum inium  och kadm ium , som så snart de 
upplöses i syror, förändrar jordm ånens tillstånd och förgiftar trädens 
m ikroorganismer.
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Även kväve i för stora m ängder kan förgifta träd. Barren blir u tsa tta  för 
insekters, svam pars och algers påverkan. N itrat i stora m ängder på barry
tan leder till överbelastning av kväve i barren och kring dem. I barren kan 
detta leda till hormonell obalans. U nder dessa förhållanden tappar träden 
därigenom barr som fortfarande är gröna.

En beaktansvärd faktor är även s.k . stressantagande. Ovan näm nda 
faktorer leder till obalans mellan trädens olika delar, växten blir störd och 
trädens kvalitet lidande.

Enligt B rundtland-rapporten har man blivit bekym rad över hur den 
ekonom iska tillväxten inverkar på miljön. Med anledning av skogsskador
na är det nu nödvändigt att intressera sig för hur den ekologiska stressen i 
fram tiden inverkar på hela nationalekonom in och m änniskom as liv och 
levnadsm öjligheter.

Skogsskadorna m edför allvarliga konsekvenser för skogsbruket. 
N ödvändiga åtgärder inom  skogsbruket kräver i och för sig stora kostnader 
och skogarnas långsam m are växt och trädens sämre kvalitet inskränker 
produktionen och m arknaden. Även jak t och fiske som sam m anhänger 
med skogarna äventyras.

Man vet a tt luftföroreningarna förorsakar sjukdom ar hos m änniskor och 
skador på byggnader.

M an borde få en heltäckande bild av skogarnas tillstånd i N orden och de 
följder som utsläppen har på skogsproduktionen och trädens kvalitet, och 
därigenom på skogsindustrin, borde utredas. Dessa åtgärder m edverkar 
till skapande av en helhetsbetonad strategi för att skogarnas fram tid i 
N orden skall kunna säkras.

Med hänvisning till det ovan anförda hem ställer vi,
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att 

åstadkom m a ett effektivt sam nordiskt forsknings- och åtgärds- 
program i syfte att m otverka skador i skogsmiljön i N orden så att 
skogarnas nationalekonom iska värde säkras.

Helsingfors den 7 novem ber 1989

M arjatta Väänänen (Kesk.) Hugo Bergdahl (fp)

Gunnar Björk (c) Gustav Björkstrand (SFP)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Knud Glønborg (KrF)

Helga Haugen (KrF) O lo f Jansson (ÅC)

O lof Johansson (c) M irja Ryynänen (Kesk.)

E ino Siuruainen (Kesk.) Otto Steenholdt (At)

Karin Söder (c)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om det nordiska järnvägssystemet

(M edlem sförslaget väckt av M argrete A uken m. fl., 
se S.20 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 907/t om 
det nordiska järnvägssystemet. U tskottet har behandlat medlemsförslaget 
vid sina m öten i Stockholm den 29-30 januari 1990, Reykjavik den 26 
februari 1990, Oslo den 14-15 maj 1990, Akureyri den 7-8 augusti 1990, 
Lilleham mer den 10 oktober 1990 och Snekkersten den 12-14 novem ber 
1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget, som väckts av M argrete Auken sam t Lilli Gyldenkil
de, hemställs att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

1. att fram ställa en redogörelse om det nationella utvecklingsarbe
tet som pågår inom  järnvägstransporterna i D anm ark, Fin
land, Norge och Sverige

2. att utarbeta en plan för nödvändiga investeringar i ett gemen
sam t nordiskt järnvägsnät

3. att föreslå de nödvändiga investeringar och igångsättning av an
läggningar (särskilt Ö resundstunneln) för att knyta det nor
diska järnvägsnätet till det europeiska, samt

4. att för övrigt m edverka till att de nordiska järnvägsbolagen kan
skapa ett konkurrenskraftigt alternativ för godstrafiken i 
N orden och mellan N orden och det övriga Europa. 1 detta 
sam m anhang bör m inisterrådet också värdera vilka begräns
ningar, av säkerhets- eller miljöskäl, som bör införas på gods
trafiken på väg.

1 sina m otiveringar till medlemsförslaget påpekar förslagsställarna att 
trafiken utgör ett stort och växande m iljöproblem  och om m an skall råda 
bot på dessa problem  måste själva trafikstrukturen ändras. Det erinras om 
att man i detta sam m anhang upprepade gånger, både från N ordiska rådet 
och annat håll, betonat betydelsen av att öka järnvägstransporterna.
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Förslagsställarna m enar att de åtgärder som hittills har verkställts, är så 
få och sporadiska, att i relation till problem ets storlek är dessa inte av 
någon större betydelse.

Förslagsställarna anser flera orsaker ligga bakom denna inaktivitet. 
H uvudorsaken anses dock vara att m an ännu inte har lyckats få miljöpoli
tiken integrerad i transportpolitiken.

Det erinras om ganska betydande ekonom iska satsningar i Centraleuro
pa för att förbättra järnvägstransporterna som alternativ till vägtranspor
terna, vilket inte beror på miljöproblem en utan trafikkoncentrationen i 
dessa om råden. Samtidigt påpekas att i N orden råder inte sam m a pro
blem.

Eftersom dessa trafiktekniska problem inte finns i N orden anser för
slagsställarna att det inte finns något verkningsfullt sätt att tvinga fram 
önskemål om alternativ till vägtrafiken.

Det betonas att arbets- och vilotidsregler inom EG:s transportm arknad 
kan göra det nödvändigt för näringslivet att få till stånd en utbyggnad av 
järnvägen samt att miljöfrågorna på sikt kom m er att bli så viktiga att man 
redan nu bör ta stor hänsyn till dessa i trafikplaneringen om m an vill följa 
med i den europeiska utvecklingen.

Förslagsställarna anser att när det gäller jäm vägsinfrastrukturen har 
Norden kom m it efter. Det erinras om att m an inte har tagit något initiativ 
ännu för a tt utveckla ett sam ordnat regionalt nordiskt jä rn  vägssystem. Om 
järnvägssystemet ej får denna nordiska prägel kom m er det varken att få 
den organisatoriska styrka eller godskvantitet som behövs för att göra det 
gällande i det övriga Europa.

Det understryks att för att nå denna m ålsättning måste det byggas en 
järnvägstunnel under Öresund mellan Malmö och Köpenham n så snabbt 
som möjligt samtidigt som m an m åste ta en m odem  järnvägsinfrastruktur 
i bruk, som kopplar ihop Finland, Norge och Sverige med D anm ark och på 
det sättet kom m er Jylland också med i bilden.

Vidare anses att D anm ark måste elektrifiera järnvägstrafiken till Pad- 
borg. Om inte det sker anses det uteslutet att Västtyskland m oderniserar 
sitt järnvägssystem från Ham burg och norrut.

På den organisatoriska sidan anser förslagsställarna att man måste få till 
stånd en betydande strukturförändring. I detta sam m anhang anser de att 
det krävs politiska initiativ för att ändra förutsättningarna för vägtrans
porterna och ett förbud mot m onopoliserande överenskommelser.

Förslagsställarna anser att N orden har goda förutsättningar att vara 
ledande när det gäller miljöhänsyn. Dels bygger denna åsikt på de nordiska 
regeringarnas uttalanden och dels på att m iljöhänsynen anses vara en 
tillgång för Norden. De nordiska länderna anses därför vara tvungna att 
använda miljöargumenten om man skall utveckla ett alternativt transport
system i tid.
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Om man i N orden skall kunna m arkera sig som både fram synt, ansvars
medveten och handlingskraftig, innebär det att:
— de nordiska jäm vägssystem en måste sam ordnas
— sam arbetet med de europeiska bolagen om utvecklandet av ett euro

peiskt transportutbud måste förstärkas
— de nordiska länderna måste delta i de europeiska investeringsplanerna
— de nordiska länderna m åste sam arbeta med EG -ländem a för att bryta 

de existerande m onopolform erna
— de nordiska länderna måste delta i avregleringsprocessen med m ålsätt

ningen att öka järnvägens del av transporterna
— etablera ett gott sam arbete mellan de jäm vägsanställdas organisationer 

i N orden och Europa.
Slutligen anser förslagsställarna att man bör börja med att etablera ett 

gemensamt nordiskt järnvägsnät. Genom gem ensamma konkreta förhand
lingar med EG och Västtyskland kan man knyta det till det europeiska 
järnvägsnätet och avveckla alla tekniska och praktiska hinder vid gräns
övergångar. N är detta är gjort anser man att N orden skall ta upp m otsva
rande kontakter med Sovjetunionen och Ö stersjöländerna.

2. Remissbehandlingen

Vid sitt m öte den 12-13 decem ber 1989 beslöt N ordiska rådets presi
dium att medlemsforslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet 
sam t att det skulle undergå remissbehandling.

Förslaget har sedan behandlats i vanlig ordning och sänts ut på remiss 
med rem isstiden den 1 april 1990.

Följande rem issvar har inkommit:

Norden

Foreningene Nordens Forbund (FNF)
N ordiska transportarbetarefederationen (NTF)
Stiftelsen for industriutvikling i Norden 
Nordens Fackliga Samorganisation (NFS)

D anmark 

Trafikm inisteriet 
Landbrugsraadet 
Industrirådet 
Dansk Speditørforening 
Dansk Jernbaneforbund 
D anm arks Naturfredningsforening 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 
Greenpeace
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Finland  

M iljöm inisteriet 
Trafikministeriet 
Finska statsjärnvägarna
Suomen K uorm a-autoliitto r. y. (Finska lastbilsforbundet) 
Industrins centralförbund 
Ålands landskapsstyrelse

Norge

Sam ferdselsdepartem entet 
M iljøverndepartem entet 
Norges Statsbaner (NSB)
Norsk Jernbaneforbund 
Norges Speditørforbund 
Norges Lastebileier-Forbund 
Transportbrukernes Fellesorgan

Sverige

Banverket
Statens järnvägar (SJ)
Transportrådet (TPR)
Svenska åkeriförbundet 
Industriförbundet

2.1 Remissinstanser som tillstyrker medlemsförslaget 

Norden

Foreningene Nordens Forbund (FNF)
Nordiska transportarbetarefederationen (NTF)
Stiftelsen for industriutvikling i N orden 
N ordens Fackliga Samorganisation (NFS)

Danmark  

Landbrugsraadet 
Dansk Jernbaneforbund 
Danm arks N aturfredningsforening 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 
Greenpeace

Finland  

M iljöm inisteriet 
Trafikministeriet 
Finska statsjärnvägarna
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Norge

Samferdselsdepartem entet 
M iljøverndepartem entet 
Norges S tatsbaner 
Norsk Jernbaneforbund 
T ransportbrukernes Fellesorgan

Sverige 

Statens järnvägar (SJ)
Banverket
Transportrådet (TPR)

Foreningene Nordens Forbund (FNF) tillstyrker medlemsforslaget. De 
anser att det är en viktig investering om man utvecklar det nordiska 
järnvägssystemet så att det får en mer effektiv anknytning till det europeis
ka järnvägsnätet. FN F vill särskilt fram hålla den miljömässiga betydelsen 
av en satsning på järnvägstransporter i förhållande till vägtransporter 
särskilt när det gäller godstransporter.

FNF tar inte ställning till detaljerna i medlemsforslaget men pekar på 
behovet av en samlad nordisk värdering och planläggning av de fram tida 
järnvägstransporterna i Norden som ett viktigt element i den europeiska 
integrationsprocessen.

Nordiska transportarbetarefederationen (NTF) tillstyrker medlem sfor
slaget. N TF har inga ytterligare kom m entarer till medlemsforslaget.

Stiftelsen fo r  industriutvikling i Norden m enar att näringslivet vill stödja 
varje initiativ som kan förbättra infrastrukturen i N orden och mellan 
Norden och det övriga Europa, och som kan ge ett sam ordnat järnvägs- 
transportsystem . För näringslivet är det också viktigt att det finns valm öj
ligheter mellan alternativa transportform er, hög transportsäkerhet samt 
flexibilitet och god transportekonom i.

En större satsning på järnvägstransporterna måste därför också ha som 
mål att ingå i ett integrerat och sam m anhängande transportm önster som är 
baserat på användningen av väg-, sjö- och lufttransporter.

Det bör inte finnas anledning till restriktioner avseende vissa form er för 
transport, såsom näm ns i prem isserna för medlemsforslaget. En effektiva
re lösning skulle vara att reducera riskfaktorerna genotn effektivare trans
portteknologi, förbättrad kapacitet och bättre organisering av transport
systemet.

De är eniga i a tt m iljöaspekterna i större utsträckning bör värderas vid 
investering inom transportsektorn och vid organisering av transport- 
erbjudanden. Från miljösynpunkt är järnvägsutbyggnad inte problem fri, 
dels därför att den kräver stora arealer, särskilt i befolkningsrika om råden, 
och dels därför att den m edför en hel del problem i form av buller och när 
det gäller trafiksäkerhet osv. Till exempel kan miljöhänsynen komma att
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tvinga en betydlig del av det fram tida TGV-systemet i Västtyskland under 
jorden, vilket förhöjer investeringskostnaderna.

Vidare understryker de behovet av ett nära sam arbete mellan myndighe
ter och näringslivets representanter i det fortsatta arbetet med att utveckla 
järnvägssystem et i Norden. De förutsätter därför att representanter för 
transportanvändare deltar i uppföljningen av en eventuell rekom m enda
tion till Nordiska m inisterrådet.

Till slut vill de starkt understryka att det är viktigt för hela det nordiska 
transportsystem et a tt p lanerna om fasta förbindelser vid Öresund nu reali
seras. En fast förbindelse är uppenbart en självklarare konkurrensfaktor 
för järnvägstrafiken än för biltrafiken, m en av hänsyn till finansieringen 
av projektet är det ändå nödvändigt att bygga en kom binerad väg — och 
järnvägsförbindelse.

Nordens Fackliga Samorganisations (NFS) syn på transportfrågom a och 
järnvägarnas utveckling sam stäm m er i stort m ed vad som ges uttryck för i 
medlemsförslaget.

De anser bland annat att ett övergripande nordiskt investeringsprogram 
för transportsektorn skall utarbetas. Strategin m åste vara densam m a (ev. 
sam ordnad) för samtliga transportgrenar och ha ett nordiskt perspektiv 
där N orden ses i ett större sam m anhang. U tgångspunkterna för NFS 
uppfattning och förslag är
1. att vårt geografiska läge i Europas utkant inte får bli en konkurrens

nackdel och
2. att det är centralt för vår konkurrenskraft att vi kan tillvarata miljö

kravens incitam ent till förnyelse och utveckling av transportsektorn.
Enligt NFS uppfattning är järnvägarna för närvarande det mest 

miljövänliga alternativet och de bör därför få en ökad roll i transportarbe
tet. D etta gäller fram för allt vid långa transporter m ed stor u tnyttjan
degrad.

Avslutningsvis vill NFS dock kraftigt m arkera en annan uppfattning än 
förslagsställarnas. D et gäller hur det nordiska transportnätet skall knytas 
till det europeiska.

NFS anser att en sam m antagen bedöm ning av transportbehov, miljö
hänsyn och finansieringsmöjligheter gör att en kom binerad bro och tunnel 
för både bil- och järnvägstrafik skall byggas. En sådan förbindelse över 
Ö resund m åste finnas på plats före sekelskiftet.

Enligt NFS uppfattning är det angeläget a tt även N ordiska m inisterrådet 
aktivt verkar för ett beslut om en bro över Öresund.

Landbrugsraadet i D anm ark ser positivt på utvecklingen av det europe
iska järnvägssystem et med hänseende på en effektivisering av transporten 
av de växande godsmängderna.

Dansk Jernbaneforbund är, naturligtvis, mycket intresserat av att jä rn 
vägen skall utföra så många transporter som möjligt.

Med anledning av en växande debatt om fasta förbindelser mellan



A 907/t 507

Norden och kontinenten med D anm ark som förbindelseled har Dansk 
Jernbaneforbund etablerat ett tä tt sam arbete med de fackliga jäm vägsor- 
ganisationem a i D anm ark, Sverige och Västtyskland.

Det är nödvändigt att den fram tida trafikpolitiken tar hänsyn till miljön, 
samt att utbygga järnvägstrafiken kraftigt.

Som grundlag för arbetet, är det enighet om,
— att D anm ark är förbindelsen mellan N orden och kontinenten
— att Öresundsförbindelsen mellan K öpenham n och M almö byggs som en 

ren järnvägsförbindelse
— att Rødby-Puttgarden utbyggs så, att överfarten kan ta em ot en ökad 

trafik. I denna förbindelse får m an tänka på att även utbygga sträckan 
mellan Fehm arn —Hamburg.

Det är av avgörande betydelse för utvecklingen av järnvägstrafiken, inte 
bara i D anm ark utan också i Sverige och Norge, att D anm ark kopplas till 
det europeiska höghastighetsnätet.

De är eniga i att de nordiska jäm vägssystem en m åste sam ordnas och 
stärkas, men de verkliga möjligheterna att skapa framgång för järnvägen 
består i att D anm ark kopplas till Europa genom effektivare förbindelser till 
Västtyskland.

Hela ärendet bör i övrigt ses i det sam m anhang som ligger till grund för 
EGs fram tida politik inom järnvägstransportom rådet.

Danmarks Naturfredningsforening tillstyrker medlemsforslaget. De un
derstryker att miljöhänsyn och miljöargum ent är särskilt viktiga för de 
nordiska länderna. Man m åste redan nu tänka på att ta hänsyn till miljön 
vid planläggningen av de kom m ande årens transport-, trafik- och struktur
utveckling.

Överförs målsättningen i världskom m issionens rapport (Brundtlandrap- 
porten) om 50% reduktion av industriländernas energiförbrukning inom 
de närm aste 50 åren till transportsektorn, betyder det i fram tiden en aktiv 
m ålinriktad omställning till transportform er med låg energiförbrukning. 
Energiförbrukningen vid järnvägstransporter är om kring en sjättedel av 
energiförbrukningen vid vägtransport per transporterad enhet av gods och 
ca. två tredjedelar per transporterad person.

1 m otsats till biltrafiken kan järnvägstrafiken redan nu drivas med 
elektricitet. D etta innebär, utöver energibesparingen, mycket större tek
niska möjligheter för att m inska luftföroreningen, både vid övergång till 
icke fossila bränslen och vid reningsteknologi.

De stöder medlemsforslaget när det gäller en fast förbindelse vid Ö re
sund. Det enda försvarbara alternativet är en järnvägsförbindelse i en 
borrad tunnel under Öresund.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd i D anm ark är enig i att olika förhållan
den när det gäller miljö- energihänsyn och hänsyn till svaga trafikanter 
m. m. tillstyrker a tt järnvägens ställning i den samlade trafikbilden måste 
avsevärt förstärkas. Erhvervsrådet fram häver betydelsen av en fast Öre-
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sundsforbindelse och att D anm ark, och därm ed N orden, knyts till ett 
kom m ande europeiskt höghastighetsnät. N är det gäller Ø resundsforbin
delsen preciseras deras uppfattning, att en fast Öresundsförbindelse, både 
utförd som en ren järnvägsförbindelse eller som en kom binerad väg- och 
banförbindelse, skulle innebära fördelar för järnvägen jäm fört med fort
satt farjetransport.

Greenpeace i D anm ark ser positivt på alla förslag som b idrar till en 
omläggning av det nuvarande transportsystem et. G P påpekar att den 
sam lade energiförbrukningen och föroreningen från hela transportsektorn 
utgör ett stort och växande miljöproblem. G P tycker inte det är tillräckligt 
att enbart ” värdera” begränsningar som bör införas för godstrafik på väg. 
Förslaget kom m er att resultera i åtgärder mot en ny infrastruktur för 
transportsektorn, men resultaten kan bli större om Nordiska m inisterrådet 
uppfordras att framlägga konkreta förslag till hur godstransport kan över
flyttas från väg till järnväg och persontransport från bil till kollektiva 
transportsystem . Idag är järnvägen den mest energi- och miljövänliga 
transportform en, men den hittills förda trafikpolitiken har inte m edfört att 
järnvägen har fått den position i samhället som den borde ha.

G P uppm anar Nordiska rådet att förutom  det ovan näm nda be N ordis
ka m inisterrådet lägga fram konkreta förslag som resulterar i en m arkant 
överflyttning av godstrafik från väg till järnväg och persontrafik från väg 
till kollektiva system.

Trafikministeriet i F inland konstaterar att järnvägarna också ur finsk 
synpunkt har blivit ett i allt större grad intressant och beaktansvärt alter
nativ i både inrikes och internationell trafik. Till detta har bidragit framför 
allt kapacitets-, säkerhets- och miljöproblem en i vägtrafiken sam t eventu
ellt införande av territorialbeskattning i den internationella vägtrafiken.

Inom EG övervägs reform er som syftar till att skapa ett särskilt jäm vägs- 
m arknadsom råde i Europa. Trafikm inisteriet anser att det är angeläget att 
de nordiska länderna följer denna utveckling och vidtar åtgärder för att 
säkerställa tillträdet till denna m arknad också i framtiden.

Trafikm inisteriet anser att ett utökat och mera effektivt sam arbete be
hövs mellan både statsm aktem a och järnvägsföretagen för att utveckla 
strategiska verksam hetsplaner och konkreta samarbetsformer. Med tanke 
på Finlands geografiska förhållanden är det av största betydelse att utveck
la kom binerade transporter, dvs. åstadkom m a enhetliga och konkurrens
kraftiga transportkedjor i sam arbete mellan de olika trafikform erna.

M iljöministeriet i F inland påpekar att den mest centrala frågan när det 
gäller utvecklingen av det internationella järnvägsnätet innebär för F in
lands del förbättrade förutsättningar inom järnvägstrafiken mellan F in
land och Sverige samt, med beaktande av de aktuella internationella 
förändringarna, koppling av det nordiska järnvägsnätet till Central- och 
Sydeuropa via Sovjetunionen och Östeuropa. U töver detta borde plane-
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ring och förverkligande av internationella trafikbeslut beakta b l.a. följan
de synpunkter:
— fjärrtrafikens transporter borde överföras på ett enhetligt järnvägs

transportsystem , genom vilket dubbla väginvesteringar undviks,
— transporten av speciellt skadliga äm nen borde koncentreras till jä rnvä

garna och på landsvägarna borde enbart tillåtas distributionstransport 
längs med speciella rutter, i enheter som från miljö- och säkerhetssyn
punkt är tillräckligt små,

— ökningen av lastbilstrafikens axelvikter och storleksklasser borde hej
das.

Finska statsjärnvägarna anser att Nordiska rådet är ett riktigt forum för 
utarbetande av en nordisk transportpolitik. Förslagsställarna har rätt då de 
pekar på utvecklingen i fråga om miljö och trafiktäthet (med trafiksäker- 
hetsproblem i landsvägstrafiken) och järnvägstransporternas fördelar i 
jäm förelse med landsvägstransporter.

Om konkreta åtgärder inte vidtas och inga resultat presteras på nordisk 
nivå, kan m an söka orsaken i två omständigheter:
— det existerar ingen gemensam nordisk transportpolitik, eller
— m an har inte reserverat tillräckligt med resurser för att uppnå målen. 

För att få en bättre bas för utvecklandet av det nordiska transportsyste
met borde Nordiska rådet:
— utgående från nordisk region-, handels-, industri-, social-, kultur- samt 

(inte m inst) miljö- och energipolitik, ställa upp mål för det nordiska 
transportsystem et

— arrangera tillfallen för beslutsfattarna att genom diskussion bli engage
rade i den nordiska transportpolitiken

— åtm instone grovt inventera och uppskatta de nordiska gods- och per
sonström m arna idag och i fram tiden

— utarbeta en sam nordisk åtgärdsplan med resursreserveringar för att 
uppnå målen.
En gemensam nordisk transportpolitik är en förutsättning för att man 

skall kunna m otivera gem ensamma nordiska järnvägsinvesteringar och 
utarbeta planer för investeringar i det sam nordiska järnvägsnätet.

Samferdselsdepartementet i Norge m enar att när det gäller godstranspor
ter på längre sträckor prioriteras arbetet med att tillföra järnvägen större 
andelar genom utveckling av kom binerade transporter.

Norges stora handel med EG-länderna innebär att den norska regeringen 
fäster vikt vid att utveckla effektivare transporter till och från dessa m ark
nader. Det ställer många frågor om bättre organisering av transporterna 
samt investeringar i infrastruktur och utrustning. Av miljömässiga skäl 
försöker m an utveckla form er för ” kollektiv varutransport” , vilket i prak
tiken innebär kom binerade transporter med järnväg och fartyg.

Samferdselsdepartem entet är enigt i u ttalandet från Transportbrukernes 
Fellesorgan om vikten av en fast väg- och järnvägsförbindelse över Ore-
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sund och bättre forbindelser genom D anm ark och N ordtyskland. D et är 
m inst lika viktigt att få genom fört förbättringar på det organisatoriska 
planet.

Om kom binerade transporter skall kunna drivas på lönsam basis krävs 
mycket stora godsmängder. Dessa kan skaffas genom att få samlat gods 
från de nordiska länderna, t. ex. från Helsingborg, i hela tåg (blocktåg) som 
inte rangeras m edan de är på väg, och som inte gör onödiga uppehåll vid 
passeringen vid gränserna. Finska laster som i huvudsak förs över på 
järnvägsnätet i N ordtyskland kan samlas upp där.

Samferdselsdepartem entets arbete med dessa frågor m otsvarar väl in- 
tensionem a i medlemsforslaget. De konkreta uppgifterna som är skissera
de i de tre avslutande punkterna har redan beaktats och verkställts.

Miljøverndepartementet i Norge har värderat medlemsforslaget utifrån 
miljöpolitisk hänsyn. En av flera aktuella åtgärder för att reducera förore
ningarna från transportsektorn är att överföra en större andel av transport
arbetet till transportform er som förorenar m indre. Fördelningen mellan 
transportform erna måste också spegla m iljökostnaderna som varje trans
portform  påför samhället.

N är det gäller inrikes samfärdsel i Norge är det dokum enterat att jä rnvä
gen är miljömässigt sett den mest fördelaktiga transportform en, m ätt både 
i utsläpp per tonnkilom eter och per passagerarkilometer. D etta gäller 
speciellt för eldriven järnväg, men också för dieseldrift.

Vidare är det viktigt att infrastrukturen är tillräckligt utbyggd i om råden 
och på sträckor där trafikunderlaget ligger till grund för ökad järnvägs
transport. Vid sådana värderingar är det helt avgörande att det sam arbetas 
internationellt, både i N orden och med resten av Europa, för att säkra 
bästa möjliga anslutning till det järnvägsnät som nu utbyggs i EG-länder-

Mot denna bakgrund vill M iljøverndepartem entet stödja in tentionerna i 
förslaget. De har heller inte några kom m entarer till de arbetsuppgifter som 
enligt förslaget Nordiska m inisterrådet skall utföra.

Slutligen understryks att de inte ta r ställning till vilka förbindelser som 
bör prioriteras mellan Skandinavien och resten av Europa.

Norges Statsbaner skriver att i den om fattande internationalisering som 
nu pågår i Europa riktas ” sökarljuset” i ökad grad mot godstransporternas 
betydelse för miljö, förorening och trafiksäkerhet. Vägarna på kontinenten 
tål inte en ytterligare trafikökning, detsam m a gäller luftkorridorerna. Sto
ra föroren i ngsskador har redan registrerats längs de stora motorvägarna. 
Dessa förhållanden har fått en central plats i den harmoniseringsprocess 
som nu är i gång på kontinenten.

En central önskan är att sam ordna de nordiska godsström ningam a och 
utveckla gem ensamma styrningssystem för att säkra en hög kvalitet till/ 
från de stora europeiska m arknaderna. Tillsam m ans är de nordiska jä rn 
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vägarna stora nog att köra direkta heltåg för kom binerade transporter till/ 
från stora delar av kontinenten.

Scan Link — Pehr G. Gyllenham m ars visioner om ett landfast Skandi
navien — bildar en gemensam plattform  för järnvägens engagemang. Det 
är etablerat ett nära sam arbete mellan Scan Links styrelse och järnvägen.

Den danska konsultfirm an COW l-Counsult har gjort en analys av 
godsström ningam a mellan N orden och kontinenten och sam tidigt värde
rat järnvägens varierande konkurrensm edel mellan de olika m arknadsom 
rådena på kontinenten. Avsikten ä r att järnvägen innan 1992 skall ha byggt 
upp en gemensam plattform  för ett transportssystem  som är tillpassat en 
ny situation på kontinenten.

Det pågår en norsk/svensk utredning om förbättring av kom m unikatio
nerna mellan Oslo och Göteborg. D enna utredning innehåller både väg 
och järnväg, sam m anhängande m otorväg och en dubbelspårig järnväg.

H ittills grova kostnadsberäkningar visar att en dubbelspårig järnväg 
från Moss till Göteborg, antingen över K om sjö eller i en ny förbindelse 
över Svinesund, skulle ha en investeringsram på 2 —3 m iljarder SEK på 
norska sidan gränsen och 6 — 9 m iljarder SEK på svenska sidan gränsen.

Norsk Jernbaneforbund  tillstyrker förslaget. Jernbaneforbundet vill dock 
påtala att de stadigt och i stigande utsträckning m ärker att Norge är 
m indre upptaget av miljöproblem en längs sina vägar än Europa i övrigt.

Den gamla goda målsättningen från Stortingets sida om att flytta tung 
trafik från vägen till järnvägen blir dessvärre allt m era prat och m indre 
realitet. Inte m inst därför tillstyrker de medlemsförslaget.

Transportbrukernes fellesorgan  i Norge kan i allt det väsentliga ansluta 
sig till medlemsförslaget. Från norsk sida är det viktigt att det etableras en 
fast förbindelse över Ö resund som bör vara en kom binerad lösning för bil- 
och järnvägstrafiken.

Statens järnvägar (SJ) i Sverige påpekar att de fyra nordiska järnvägsfö
retagen redan startat ett sam arbete för att utvidga och förbättra transpor
terna mellan N orden och kontinenten.

SJ önskar att N orden skall få bättre förbindelser med kontinenten, vilket 
ä r nödvändigt om näringslivet skall kunna konkurrera effektivt på de 
europeiska m arknaderna. Det kan ske antingen genom utbyggd färjetrafik 
som går direkt mellan Skåne och Nordtyskland, eller en fast förbindelse 
över Fehm arn Bält och Öresund. En fast förbindelse enbart över Öresund 
löser inte transportproblem en, utan lika viktigt är en fast förbindelse över 
Fehm arn Bält.

D ärför bör sam tidigt beslut fattas om båda projekten, om syftet är att 
förbättra förbindelserna mellan N orden och kontinenten. I annat fall är 
färjeförbindelserna mellan Skåne och N ordtyskland att föredra för m er
parten av järnvägstransporterna.

Banverket i Sverige m enar att Sverige har kom m it längst i genomföran-
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det av goda adm inistrativa och ekonom iska förutsättningar för att öka 
järnvägstrafikens konkurrenskraft.

En fast Öresundsförbindelse med direkt fortsättning till kontinenten via 
Fehm am  är enligt Banverkets mening det mest angelägna nordiska projek
tet för att främ ja kontinenttrafikens utveckling. Som framgår av Banver
kets yttrande över Öresundsutredningen förordas därvid en kom binerad 
förbindelse väg/järnväg som synes vara det enda realistiska ur finansie- 
ringssynpunkt. En sådan förbindelse skulle stärka järnvägens konkurrens
kraft gentemot vägen då dagens färjehantering är ett större problem för 
järnvägstrafiken än för vägtrafiken.

Det är viktigt att skapa bättre förutsättningar för att stärka järnvägstra
fikens konkurrenskraft. Ett medel är att staten tar över ansvaret för infra
strukturen, så som skett i Sverige. 1 detta sam m anhang bör också klarläg
gas om i synnerhet den tunga vägtrafiken betalar sina samhällsekonom iska 
m arginalkostnader vad gäller miljö, olyckor och vägslitage.

Transportrådet (TPR) i Sverige säger att i den sam ordnade investerings- 
planeringen som nu bedrivs görs avvägningar både mellan trafikgrenarna 
samt mellan transportsektorn och andra samhällssektorer. Härigenom kan 
man sträva mot en utform ning av infrastrukturen som m edverkar till en 
utveckling av samhället i enlighet med övergripande samhällsmål.

TPR förordar ett ökat sam arbete om vissa konkreta åtgärder eller pro
jekt särskilt vad gäller infrastrukturinvesteringar. Ett utvidgat samarbete 
rörande vissa konkreta projekt liknande färjeförbindelsen Göteborg —Oslo 
kan då vara en lämplig början.

TPR vill fram hålla att knytningen av det nordiska järnvägsnätet till det 
europeiska inte nödvändigtvis måste ses i form av en fast bro- eller tunnel- 
förbindelse. Utvecklingen av nya tågfärjeförbindelser, med allt större fär
jor, går snabbt och m an skall här även observera tågfarjelederna Norge — 
D anm ark och Finland —Västtyskland (BRD).

N är det gäller Öresundsförbindelsen har debatten kretsat kring de regio
nala effekterna i ”Ö restad” , något som ligger vid sidan av frågan om 
knytningen Norden —Europa. TPR  fram håller att en fullödig förbindelse 
måste inkludera en bro över Fehm arn Bält. U tan en sådan kom m er jä rn 
vägstrafiken att besväras av antingen en omväg över (den delvis enkelspå
riga) banan över Jylland eller fortsatt fäijetrafik Rødby — Puttgarden.

TPR har i en tidigare prognos konstaterat att det finns en stor potentiell 
m arknad för ökade godstransporter på järnväg mellan N orden och konti
nenten. För att potentialerna skall kunna utnyttjas krävs em ellertid bättre 
förbindelser i form av högre kapacitet och högre kvalitet i olika avseenden.

N är det gäller miljöeffekterna bör observeras att de aktuella järnvägarna 
i BRD, DD R och D anm ark endast delvis är elektrifierade. Vidare har 
utsläppen av främst kväveoxid och svaveloxid från färjorna i Öresund och 
mellan N orden och BRD /D DR uppm ärksam m ats i sam band med Öre- 
sundsförbindelserna.
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Sam m anfattningsvis anser TPR att de redan pågående sam arbetsprojek- 
ten mellan SJ och Banverket och järnvägsföretagen i de övriga nordiska 
länderna bör kunna utvidgas och fördjupas. Utvecklingen av m etodik för 
investeringsplanering, prognoser och konsekvensbeskrivningar kan därvid 
bidra till att skapa utgångspunkter för ett sam nordiskt agerande.

2.2 Remissinstanser som  delvis tillstyrker medlemsförslaget 

Danmark

Dansk Speditørforening

Finland

Suomen kuorm a-autoliitto r. y. (Finska lastbilsförbundet)
Industrins centralförbund

Sverige

Svenska åkeriförbundet
Industriförbundet

Dansk Speditørforening u ttalar sig enbart om Ö resundsförbindelsen. De 
anser att det nordiska jäm vägssystem et bäst gagnas av om edelbar igång
sättning av arbetet med att etablera fasta förbindelser mellan Öresund och 
Fehm am sund med både spår for järnvägen och vägar för biltrafiken.

De anser vidare att det bör ske en om edelbar privatisering av de nordis
ka järnvägarna, i varje fall av järnvägarnas godsdivisioner, som belastar 
statskassan med betydligt underskott och som m edför fara för arbetslöshet 
på den privata arbetsm arknaden inom transportsektorn, därför att jä rn v ä
gen kan konkurrera utan att ta hänsyn till ekonom iska realiteter.

Suom en kuorma-autoliitto r. y. (Finska lastbilsförbundet) ser inte något 
principiellt h inder för en utveckling av järnvägssam arbetet mellan F in
land, Norge och Sverige i den om fattning och i den form som järnvägsföre
tagen anser ändam ålsenligt och sinsemellan kom m er överens om.

Utvecklingen av det nordiska jäm vägssystem et bör dock inte ske på 
vägtrafikens bekostnad eller genom att med tvångsåtgärder och skatte- 
eller trafikpolitiska medel styra godstransporter från landsvägen till jä rn 
vägen, såsom anförs i medlemsförslaget. Transportkunderna bör fortsätt
ningsvis ha möjlighet att välja den transportform  som bäst läm par sig för 
ändamålet.

De m enar att målsättningen i medlemsförslaget är att genom tvångsåt
gärder överflytta godstransporter från landsvägen till järnvägen, och att 
m otiveringarna till förslaget är delvis felaktiga och m otstridiga och baserar 
sig i högre grad på fantasier än på fakta samt att det inte i förslaget beaktas 
de särdrag och krav som Finlands geografiska läge medför.

I medlemsförslaget låter man förstå att m iljöproblem  uppstår enbart 
genom vägtrafiken. Största delen av föroreningarna i luften, speciellt i 
17 -  10-0450 N ordiska rådel
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Finland, kom m er med luftström m arna och vindarna från andra länder. 
Industrins andel i luftföroreningarna är också betydande.

Vägtrafikens andel av svaveldioxidutsläppen i Finland är endast 2%  och 
av partikelutsläppen 14%. Av de totala utsläppen av kolväte är trafikens 
andel 36%  och av kväveoxid 44% . Kolm onoxid är det enda faktiskt 
betydande utsläppet i vägtrafiken och av de totala utsläppen av kolm on
oxid är vägtrafikens andel 90%.

Då statsjärnvägarna i böijan  av 1990 om vandlades till affärsföretag kom 
detta alldeles uppenbart att öka det nordiska och internationella jäm vägs- 
sam arbetet. De ta r inte ställning till hur järnvägsföretagens sam arbete vid 
utbyggandet av järnvägsnätet och utvecklingen av organisationen borde 
genomföras, men vill fram hålla att kostnaderna för underhåll av bannätet i 
första hand bör betalas av dem som använder det.

De understöder valfrihet inom  godstransporten och anser att det strider 
m ot dagens anda att införa förbud för en viss transportform . Enligt deras 
uppfattning är den i medlemsförslaget anförda motiveringen, att de nor
diska länderna är tvungna att använda miljöargum ent om en alternativ 
utveckling av transportsystem et tids nog skall komma igång, helt främ 
m ande för ett m odernt och i medlemsförslaget i övrigt om fattat öppet 
tänkesätt, som de inte kan godkänna.

Industrins centralförbund i F inland hänvisar till sina tidigare yttranden i 
sam m a fråga från 1988 och 1989. Redan i dessa yttranden hade förbundet 
en positiv inställning till utvecklandet av det nordiska jäm vägssam arbetet.

Järnvägstransporterna har fått ökad betydelse som transportform  i utri- 
kestrafiken, vilket visar sig bl. a. i form  av ökad fäijetrafik. N ordiskt 
samarbete inom jäm vägssektom  är sålunda mest önskvärt.

D ärem ot är förslagen till en begränsning av landsvägstransporterna inte 
begrundade. Genom internationella överenskom m elser försöker m an hela 
tiden reducera landsvägstransporternas m iljöpåverkan, och en positiv ut
veckling kan förväntas inom denna sektor relativt snart.

Svenska åkeriförbundet avstyrker förslaget att igångsätta byggandet av 
en Öresundstunnel för järnväg. Förbundet m otarbetar inte en kom binerad 
väg-järnvägsförbindelse, men verkar heller inte för en tillkomst av en fast 
förbindelse över Öresund.

Särskilda begränsningar av godstrafiken på väg av miljö- eller säkerhets
skäl får inte kom m a i fråga i annan form än konkurrensneutralt europeiskt 
sam arbete på EG-nivå. Konstlade åtgärder till förm ån för visst trafikm e
del skall således avvisas. Trafikmedlen skall kunna om besöija godstrafiken 
utifrån vaije trafikm edels särskilda förutsättningar.

Industriförbundet i Sverige fram håller som i tidigare yttranden att det 
självfallet är angeläget för industrin att järnvägen kan erbjuda ett konkur
renskraftigt alternativ till sjö- och vägtransporter både inom Norden och 
m ellan N orden och kontinenten.

De anser em ellertid att vaije transportm edel bör få utvecklas efter sina
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egna förutsättningar, dvs. utan stöd av subventioner eller extra pålagor och 
reglerande ingrepp m ot konkurrerande transportm edel. De delar således 
förslagsställarnas uppfattning att den rådande monopoliseringen inom 
kom bitrafiken i Europa är olycklig och m åste brytas.

De tar därem ot bestäm t avstånd från förslagsställarnas krav på förbud i 
vissa fall mot transport av gods på väg. Skadliga em issioner (utsläpp) från 
trafiken till lands, till sjöss och i luften bör enligt deras uppfattning i första 
hand angripas vid källan, dvs. genom åtgärder som stim ulerar till utveck
ling och användning av m er miljövänliga bränslen, m otorer och fordon.

Försök till tvångsmässig överflyttning av gods mellan transportm edel 
med hjälp av adm inistrativa regleringar är som regel både kostsam t och 
ineffektivt, särskilt som endast en mycket begränsad del av vägtransporter
na kan ersättas av andra transporter.

Industriförbundet har inget att invända mot förslaget om en sam ordnad 
nordisk investeringsplan för jäm vägsutbyggnaderna. I en sådan sam ord
nad plan bör enligt deras uppfattning ingå en fast väg- och järnvägsförbin
delse både över Öresund och Fehm arn Bält. D ärutöver är det även angelä
get att bl.a. sådana åtgärder vidtas på bannätet som gör det möjligt att 
utveckla järnvägsfärjeförbindelserna mellan Skåne och kontinenten och 
mellan Göteborg och Fredriksham n.

2.3. Remissinstanser som inte yttrar sig över medlemsförslaget 

D anm ark

Trafikm inisteriet

Finland

Ålands landskapsstyrelse

Trafikministeriet i D anm ark yttrar sig inte om medlemsförslaget, utan 
ger några faktiska upplysningar om jäm vägsutvecklingen i D anm ark samt 
förbindelserna över Öresund. Av m inisteriets uttalande framgår bl. a. att 
DSB påpekat att när det gäller förslagsställarnas tre uppfordringar till 
Nordiska m inisterrådet har det redan tagits en hel del initiativ.

De just nu godkända ram avtalen för DSB 1 9 9 0 -9 3  mellan regeringen, 
Socialdem okratiet, Kristeligt Folkeparti och Centrum -D em okraterne an 
knyter till den dagordning, som avtalsparterna ansluter sig till i förbindelse 
med Folketingets debatt den 30 m ars 1989 om DSBs Plan 2000.

Enligt ram avtalen är avtalsparterna uppm ärksam m a på den utbyggnad 
av jäm vägsservice och -infrastruktur som sker i en hel del europeiska 
länder och med kännedom  om de stigande miljö- och kapacitetsproblem  
som finns för väg- och flygtrafiken. Ram avtalen lägger vidare vikt vid att 
den danska jäm vägsutvecklingen överensstäm m er med utvecklingen i det 
övriga Europa.

I ram avtalen för DSB 1990-93 ingår, att man skall sikta på att utarbeta



516 A 907/t

en gemensam dansk-tysk utvecklingsplan for järnvägsförbindelsen mellan 
Tyskland och det sydliga D anm ark (Syd- och Sønderjylland). Danskt 
näringsliv öster och väster om Stora Bält kan ansluta sig till denna trans
portväg genom Danm ark, som kom m er att kunna betjäna snabba gods- 
och persontåg.

Med hänsyn till Öresund uppger de att i den senaste utskottsrapporten 
från februari 1989 redogjordes for trafik-, ekonom i- och miljömässiga 
konsekvenser för två typer av fasta förbindelser, dvs. kom binerad förbin
delse bestående av väg och bana (1) och enbart järnväg (2). De ekonom iska 
fördelarna betonas i alt. 1 och de miljömässiga fördelarna vid en ren 
järnvägsförbindelse i alt. 2. Båda förbindelserna är dock ekonom iskt och 
miljömässigt sett mer fördelaktiga än fortsatt färjetrafik.

Ålands landskapsstyrelse har beslutat att avstå från utlåtande med anled
ning av medlemsforslaget.

2.4. Remissinstanser som ställer sig negativa till medlemsforslaget 

Danmark

Industrirådet

Norge

Norges Speditørforbund
Norges Lastebileier-Forbund

Industrirådet i D anm ark ser gärna en utveckling av ett europeiskt järn- 
vägssystem, som utan konkurrensförvridning och på kommersiellt grund
lag kan leda till att säkra en snabb och efTektiv transport av växande 
godsmängder i och mellan Europas länder. Denna m ålsättning förefaller 
dåligt förenlig med förslagsställarnas uppfordran, därför stödjer Industri
rådet inte förslaget.

Norges Speditørforbund  anser att vid val av förflyttningssätt av gods 
måste m an huvudsakligen ta hänsyn till norskt näringslivs krav på effekti
vare transporter och m arknadens krav på hög leveransservice.

Norges speditørforbund är av den uppfattningen att möjligheterna är 
begränsade att dram atiskt öka järnvägens andel av godstransporterna mel
lan Norden och kontinenten genom ett nordiskt samarbete. Detta hänger 
ihop med att de optim ala transportlösningarna ser olika ut i de nordiska 
länderna beroende på geografiska skillnader och skillnader i näringsstruk
tur. Dessutom är alla de nordiska länderna beroende av vilka lösningar 
Tyskland önskar att prioritera.

Genom  etablering av alltm er frekventa och reguljära färjeförbindelser 
har förbindelsen mellan Norge och det kontinentala järnvägsnätet stadigt 
förbättrats. Anknytningen till det västtyska kom bitransportsällskapet, 
Kom bi-Verkehr i N ordtyskland, har dagligen förbindelser till 30 — 40 des
tinationer i olika länder på kontinenten.
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Transporttid och regularitet är lika bra som vid direkta tågförbindelser 
från berörda städer i Norge. Kostnadsmässigt är denna lösning bättre. De 
miljömässiga effekterna vid en koncentration av stora enhetslaster på 
moderna fartyg i kom bination med järnvägen är lika bra som vid u tnytt
jande av enbart järnväg.

Norges Speditørforbund m enar m ot denna bakgrund och från norsk 
synvinkel att m iljövänligare transporter mellan Norge och kontinenten 
bättre uppnås genom att satsa på en vidare utbyggnad av färjeförbindelser 
än att försöka att etablera direkta tågforbindelser genom Sverige och/eller 
Danmark.

Norges Lastebileier-Forbunci uttalar sig ganska kort om själva m edlem s
förslaget. I den mån förbundet näm ner medlemsförslagets syfte är ställ
ningen relativt negativ. Således anses utgångspunkten för förslaget vara 
felaktig.

För övrigt redogörs i remissvaret för transportsituationen i Norge, ar
betsfördelningen mellan tåg och lastbilar samt dessas andelar i luftförore
ningen.

3. Utskottet

Transportsektorn står nu fram for stora förändringar eftersom modern 
transportefterfrågan kom m er att kräva nya transportm etoder och ökat 
samarbete och samverkan mellan de skilda transportgrenarna. Samhället 
ställer nu större krav på transportkvaliteten än man tidigare har gjort. 
D etta gäller t. ex. krav på ökade transportfrekvenser, punktlighet samt allt 
större miljökrav. Dessa krav anser man kunna tillgodose med bl. a. kom bi
nerade transporter, dvs. ett samspel mellan lastbilar, järnväg, sjöfart och 
flyg. Detta i sin tur kräver nytänkande, nyplanering och nya investeringar 
såväl i infrastruktur som i det rullande materialet.

Stor del av denna utveckling förutsätter en ökning av godstransporterna 
på tåg. Men för att järnvägen skall göras konkurrenskraftig gentemot väg
transporterna måste järnvägstransporterna bli snabbare och tidtabeller 
mera pålitliga. En rad europeiska projekt har visat att snabbgående tåg kan 
vara ekonom iskt lönsam m a och ekonom iskt konkurrenskraftiga jäm fört 
med andra transporter. I tillägg finns det knappast miljövänligare trans
portsätt inom de m oderna transportgrenarna. Det har speciellt påvisats att 
järnvägen kan vara ekonom iskt fördelaktig i sam band med kombitrans- 
porter. Med m odern teknik och m aterial samt m odern planering kan man 
möta de krav som ställs beträffande hastighet, frekvenser, pålitlighet och 
flexibilitet.

Även om järnvägsförvaltningarna i N orden redan nu på vissa om råden 
har ett gott sam arbete anser kom m unikationsutskottet att mycket kan 
göras för att ytterligare styrka denna transportgren. D etta gäller särskilt 
nu, i en tid med betydande om ställningar i järnvägstrafiken och inom
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andra transportgrenar. Ökad samplanering, ökad produktutveckling samt 
utveckling av standardiserat nordiskt järnvägsm aterial samt koordinerad 
anskaffningsverksamhet skapar förutsättningarna för fördelaktiga investe
ringsmöjligheter och därm ed billigare service.

U tskottet anser a tt det vore värdefullt för det kom m ande arbetet och för 
att stim ulera en ökad sam ordning mellan järnvägsföretagen att m inisterrå
det snarast redovisar det nationella och nordiska utvecklingsarbete som 
pågår beträffande järnvägstransporter i Danm ark, F inland, Norge och 
Sverige.

U tifrån denna redovisning bör m inisterrådet sedan överväga vilka åt
gärder som kan vidtas för att ytterligare stim ulera järnvägsbolagens sam ar
bete.

K om m unikationsutskottet har upprepade gånger yttrat sig över vikten 
av att de nordiska länderna kom m er överens om en gemensam överordnad 
trafikpolitik och en plan för infrastruktureringar i Norden.

U tskottet anser att en integrerad del av en gemensam transportpolitik 
skulle vara att man i N orden behandlar järnvägen, dvs. järnvägsinveste- 
ringarna, järnvägsservicen, m arknadsföringen etc. gemensamt med beto
ning på hänsyn till hela Nordens intresse.

D enna åsikt bygger utskottet på det faktum att de enskilda nordiska 
ländernas järnvägstransportm arknader är för små för att kunna skapa de 
ekonomiska och transportpolitiska förutsättningar som behövs för en lön
sam drift.

För att järnvägen skall kunna stå för de infrastrukturinvesteringar och 
investeringar i rullande m aterial som behövs förden  m oderna m arknadens 
krav på service måste de nordiska järnvägsbolagen sam arbeta och presen
tera en gemensam front.

Förutsatt att man kan skapa det m arknadsunderlag som behövs, är det 
först och främst två fördelar som järnvägstransporterna har fram for andra 
transportsätt.

För det första: nu när m iljöhotet blir allt större bör det understrykas att 
det i dag inte finns något mera effektivt och miljövänligt sätt att sköta det 
moderna samhällets mellan- och långdistanslandtransporter än med jä rn 
vägen. D etta gäller både de elektrifierade sträckorna av järnvägen och de 
sträckor där diesellok fortfarande behövs. Speciellt bör det observeras att 
en stor del av huvudjärnvägslinjerna inom Norden samt frän N orden till 
Västeuropa redan är elektrifierade.

För det andra: förutsatt att man lyckas skapa det m arknadsunderlag som 
behövs, blir mellan- och långdistansjärnvägstransporterna billigare än 
långtradartransportem a. D etta beror både på bättre energiutnyttjande per 
transporterad enhet och på storskalighetens fördelar.

Det bör även påpekas att ett av Västeuropas och Nordens stora problem 
inom kom m unikationssektorn är trafiksäkerheten på väg. En ökning av 
järnvägstransporterna torde få en positiv inverkan på trafiksäkerhetsut- 
vecklingen och bör även av denna anledning stimuleras.



A 907/t 519

Utskottet anser således att m inisterrådet bör medverka till a tt de nordis
ka järnvägsbolagen kan skapa ett konkurrenskraftigt alternativ  till godstra- 
fiken i N orden och mellan N orden och det övriga Europa.

U tskottet har i annat sam m anhang föreslagit att m inisterrådet skall 
utarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  och en samlad nordisk 
plan för infrastrukturinvesteringam a inom kom m unikationssektorn. Järn 
vägarna är naturligtvis en betydelsefull del i detta arbete.

U tskottet betonar därvid vikten av att beslut fattas om fasta förbindelser 
över Öresund. Samtidigt understryker utskottet att ett sådant beslut måste 
föregås av noggranna överväganden om konsekvenserna för m iljön i och 
kring Öresund.

U tskottet vill även fram hålla a tt m ålsättningen bör vara att de vidare 
förbindelserna mellan N orden och övriga Europa löses på ett för järnvägs
transporterna rationellt sätt.

K om m unikationsutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att snarast redovisa det nationella och nordiska utvecklingsarbetet 

beträffande järnvägstransporterna i D anm ark, F inland, Norge 
och Sverige,

att utifrån denna redovisning för N ordiska rådet presentera en plan 
för gemensam nordisk jäm vägspolitik  och nödvändiga investe
ringar för att knyta det nordiska järnvägsnätet till övriga Euro-

att för övrigt medverka till att de nordiska järnvägsbolagen kan 
skapa ett konkurrenskraftigt alternativ för godstrafik i N orden 
och mellan N orden och övriga Europa.

Snekkersten den 14 novem ber 1990

pa,

Margrete Auken (SF) Elver Jonsson (fp) 
Förman

Sakari Knuuttila (SDP) 

O lo f Salm én (ÅC) 

Karl-Erik Svartberg (s)

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm  (FrP) 

Peder Sønderby (V)

Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om det nordiska järnvägssystemet
(Väckt av Margrete Auken sam t L illi Gyldenkilde)

A 907/t

Trafikken udgør et stort og stigende miljøproblem. Gentagne rekom 
m andationer og udtalelser fra Nordisk Råd har fastslået det — og ligeledes 
gjort klart, at det bliver nødvendigt med omlægning a f  selve transport
m ønsteret, hvis den farlige udvikling skal vendes. Her har man gang på 
gang peget på betydningen af at styrke jernbanetransporterne.

I Nordisk Råd har det været fremhævet i de forskellige økonomiske 
handlingplaner, i kom m unikationsudvalgets rekom m andationer, især nr 
44/1987 og 25/1989, og i udtalelser såvel fra dette udvalg som fra social- og 
miljøudvalget til handlingsplanerne om økonomi og om miljø. Men intet 
er sket. De tiltag, der hidtil har været, er så få og sporadiske, at de ikke 
fortjener at blive nævnt, problem ets omfang taget i betragtning.

Udsigterne er im idlertid mørke i hele Europa. På trods af megen retorik 
om jernbanernes betydning og de ganske store økonomiske satsninger i 
Centraleuropa, er jernbanernes andel a f  godstransporterne stadigt falden
de, og de forstem m ende udsigter er, at højst 4,5 % a f  de samlede europæi
ske godstransporter vil være com bi-transporter ved årtusindskiftet. Resten 
vil gå på vej.

Der er flere årsager til denne misere. Først og fremmest må man erken
de, at det endnu ikke er lykkedes i noget land, heller ikke i de nordiske, at 
få miljøvinklen integreret i transportpolitikken, så det alvorligt påvirker 
trafikplanlægningen. Det er derfor alene de traditionelle virkem idler, der 
gør sig gældende. Og her er det udelukkende trafiktæ theden der medfører, 
at der tænkes seriøst over alternativer til vejtransport, først og fremmest 
jernbanen. Men det betyder alligevel, at Centraleuropa bedre end N orden 
er rustet til at omlægge transporterne, når alvoren i trafikkens miljøbelast
ning går op for de ansvarlige.

I N orden, hvor trafiktæ theden ikke er noget væsentligt problem , er der 
intet virkningsfuldt pres, der tvinger ønsket om alternativer til vejtrans
porterne frem. Kun de færreste er opmærksom på, at EFs transportm arked 
med de ganske skrappe køre-hviletidbestem m elser kan gøre det nødven
digt for erhvervslivet at få jernbanen udbygget, og endnu færre har indset, 
at man på det længere sigt også kom m er til at tage miljøhensynene ind,
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hvorfor man allerede nu bør tage højde for dem i planlægningen, hvis man 
skal følge med i den europæiske udvikling.

Men heller ikke i de lande, hvor udbygningen af jernbanerne faktisk 
finder sted, tegner de til at få stor betydning for overflytningen af gods
transporter fra vej til bane. Årsagen er her, at de europæiske jernbaner 
præges a f  mangel på international tænkning og fleksible systemer. Jernba
nernes organisationsform er er utilstrækkelige og strengt bundet til nationa
le formål og prioriteringer. Jernbaneselskaberne mangler evnen til at orga
nisere grænsekrydsende trafik. Men også bindingerne til de store contai
nerselskaber, som alene organiserer transportsalg, er årsag til det beskedne 
resultat. Containerselskaberne er i det væsentlige dom ineret af vejtrans- 
portselskabem e og rederierne, og på grund a f  de aftalemæssige vilkår er 
jernbanerne henvist til at transportere på vejtransporterne præmisser.

Et lyspunkt er im idlertid, at EF-kommissionen nu, med det forslag, den 
fremlægger for m inisterrådet i decem ber 1989, forsøger at få jernbanesel
skaberne sam ordnet, ved at få etableret et sammenhængende højhastig- 
hedstognet. Bl. a. det forslag understreger betydningen af, at overnationale 
organer tager ansvar for koordinering a f  investeringerne.

På to hovedområder m å der ske noget og det skal gå starkt: På anlægssi
den og på den organisatoriske.

På anlægssiden halter N orden meget bagud. Der er endnu intet initiativ 
til at udvikle et sammenhængende regionalt nordisk jernbanenet, men får 
nettet ikke dette nordiske præg, vil det hverken hvad godsmængder eller 
organisatorisk styrke angår, være i stand til at gøre sig gældende i forhold 
til resten a f  Europa.

D erfor må jernbanetunnelen på Øresund mellem M almø og København 
bygges hurtigst muligt, og et sammenhængende m oderne anlæg, der kobler 
Finland, Norge og Sverige sammen med D anm ark på en måde, så også 
Jylland kom m er med, må snarest vedtages og igangsættes. Foruden Øre
sundstunnelen må D anm ark kunne garantere elektrificering helt til Pad- 
borg, da det ellers er udelukket, at Vesttyskland m oderniserer sit jem bane- 
anlæg fra Ham burg og nordpå. Anlægget skal være m oderne, og der skal 
kunne tilbydes tilstrækkeligt med transportm ængder, hvis det skal være 
attraktivt for Vesttyskland. Tilsvarende må m an se på, vad der skal gøres 
på anlægssiden i de øvrige nordiske lande, for at der kan blive tale om et 
effektivt netværk.

På den organisatoriske side er problem erne lige så alvorlige. Her må der 
betydelige strukturelle ændringer til, hvis jernbanerne skal være i stand til 
en effektiv kommerciel drift udover de samfundsmæssige opgaver, de 
traditionelt har skullet varetage.

D erudover må containerselskabernes monopolagtige indflydelse på 
combi- og containertransporterne nedbrydes. D ette kræver politiske in itia
tiver dels gennem ændrede ramm ebetingelser for vejtransporter og forbud 
mod m onopoliserende aftaler, dels gennem forbud mod transport a f  gods
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på visse vejstrækninger, på visse tidspunkter eller med visse godstyper 
(farligt gods). Det sidste, som kan vise sig mest effektivt, jvf. Schweiz’ og 
til dels Østrigs initiativer, kan im idlertid kun begrundes med miljøhensyn, 
og her er opinionen altså endnu for svag, både i EF og i Norden.

Men hvad m iljøhensynet angår skulle N orden have gode m uligheder for 
at tage føringen, dels fordi vi allerede har erklæringer herom på regerings
niveau, og dels fordi det er vores eneste tilgang. De nordiske lande er, som 
nævnt ovenfor, tvunget til at bruge m iljøargum entem e, hvis en alternativ 
udvikling a f  transportsystem et skal komme i gang tidsnok. Vi hjælpes ikke 
i gang a f  trafiktæthedspresset. Men miljøhensynene er også de vigtigste, og 
vi i N orden skulle gem e fremstå med en fremsynet ansvarlighed og den 
deraf følgende handlekraft.

Alt dette indebærer for N orden at:
— de nordiske jernbanesystem er må sam ordnes
— sam arbejdet med de europæiske selskaber om at udvikle et europæisk 

transporttilbud må styrkes
— de nordiske lande må gå med i de europæiske investeringsplaner
— de nordiske lande m å sam arbejde med EF-landene om at bryde de 

m onopolform er, der findes i dag
— de nordiske lande må deltage i afreguleringsprocessen med det formål, 

at jernbanetransporternes andel vokser
— der må etableres et godt sam arbejde med de jem baneansattes organisa

tioner i N orden og i Europa.
Aktørerne i dette arbejde må være myndighederne, Nordisk Råd og 

Nordisk M inisterråd, og jernbaneselskaberne og de jem baneansattes orga
nisationer.

Nordisk Råd og Nordisk M inisterråd bør ikke  gribe ind i driften af 
jernbanetrafikken. I første omgang må de arbejde for at etablere et fælles 
nordisk net a f  jernbaneforbindelser og knytte dette til det europæiske 
jernbanenet. Desuden bør de afvikle alle tekniske og praktiske hindringer 
for grænsepassagen. H er bør de pålægge selskaberne at fjerne alle tilba
geværende procedurer, som opstår ved grænseme.

De bør optage fælles, konkrete forhandlinger med EF-organem e og 
myndighederne i Vesttyskland om koblingen af det nordiske net med det 
europæiske ved forstærkning af de nuværende linjeforbindelser og udbyg
ning a f  nye (Øresund).

N år dette er gjort, bør de i fællesskab foretage tilsvarende kontakter med 
Sovjetunionen og Østersøstatem e. Her er det i første række de forbindelser 
via Finland og jem banefæ rgeforbindelsem e over D anm ark, Sverige og 
Finland til Ø stersøstatem e, som er aktuelle.

Nordisk Råd opfordrer derfor Nordisk M inisterråd
1. at fremlægge en redegørelse for det nationale udviklingsarbejde, 

der pågår indenfor jernbanetransporterne i D anm ark, Finland, 
Norge og Sverige,
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2. at udarbejde en plan for nødvendige investeringer i et fælles 
nordisk jernbanenet,

3. at foreslå de nødvendige investeringer og igangsættelse a f  anlæg 
(Øresundstunnelen især) til at knytte det nordiske jernbanenet til 
det europæiske, samt

4. at i øvrigt medvirke til, at de nordiske jernbaneselskaber kan 
skabe et konkurrencedygtigt alternativ for godstrafikken i N or
den og mellem Norden og det øvrige Europa. 1 denne forbindelse 
bør M inisterrådet også vurdere, hvilke begrænsninger der af 
sikkerheds- eller miljøgrunde bør indføres på godstrafikken på 
vej.

København, den 11. decem ber 1989

Margrete Auken (SF) Lilli Gyldenkilde (SF)
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A 909/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om NORDPLANs verksamhet
(M edlem sförslaget väckt av H ans G ustafsson  och Per 
O lo f H åkansson, se s. 550 
R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 909/k  om N O R D 
PLANs verksamhet. Medlemsförslaget har behandlats vid m öten den 
26 februari, den 8 — 9 maj, den 27 —28 juni sam t den 26 septem ber 1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget hemställs att Nordiska rådet hos N ordiska m inister
rådet begär förslag som syftar till att stärka och utveckla N ordplans ställ
ning som en sam nordisk forskar- och utbildningsinstitution.

Förslagsställarna hävdar att N ordplan är en unik nordisk institution. 
Den är den enda som inom äm nesom rådet bedriver en tvärvetenskaplig 
forskarutbildning eller som ger en vidareutbildning riktad till aktiva sam
hällsplanerare inom skilda professioner. Den vidareutbildning som sker 
har ett mycket stort värde för den allm änna kunskapshöjningen inom 
planeraryrkena inom Norden.

N ordplan har stor betydelse för den viktiga sektorövergripande förståel
sen inom samhällsplaneringen och ger ett inte obetydligt bidrag till in ter
nationell förståelse i samhällsplaneringsfrågor. N ordplan har även num era 
i berörda fackkretsar en hög status, inte m inst därför att det praktiska 
forsknings- och undervisningsresultatet är av hög kvalitet.

Förslagsställarna anser att N ordplan genom sitt sätt att arbeta skapar ett 
nordiskt nätverk bestående av sam hällsplanerare och andra för dessa 
frågor intresserade, där forskare och praktiker på ett otvunget och ofta 
informellt sätt kan byta erfarenheter och utveckla synpunkter och stånd
punkter.
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2. Remissyttranden

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit ytt
rande om medlemsforslaget:

Nordiska

Nordplan
Nordiska sam arbetsnäm nden for samhällsforskning (NOS-S)

Danmark

Undervisnings- og Forskningsm inisteriet 
Danske Arkitekters Landsforbund

Finland

M iljöm inisteriet
U ndervisningsm inisteriet; högskole- och vetenskapsavdelningen 
Helsingfors universitet 

Institutionen för planeringsgeografi 
Institutionen för socialpolitik 

Tekniska högskolan 
Arkitektavdelningen
Fortbildningscentralen för samhällsplanering 
Avdelningen för byggnadsteknik och lantm äteriteknik 

Tam merfors universitet 
Uleåborgs universitet, arkitekturavdelningen 
Samfundet för samhällsplanering 
Lantm äteriingenjörernas förbund 
Finlands arkitektförbund 
Helsingfors stadsstyrelse 
Bostadsstyrelsen 
Ålands landskapsstyrelse

Island

Statens plankontor

Norge

U tdannings- og forskningsdepartem entet 
Norges allm ennvitenskapelige forskningsråd

Sverige

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ)
Lunds universitet 
Uppsala universitet
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U m eå universitet 
Geografiska institutionen 
Samhällsvetenskapliga fakulteten 

Socialhögskolan 
Boverket
Statens institut for byggnadsforskning 
Byggforskningsrådet 
Svenska kom m unförbundet 
Svenska arkitekters riksförbund (SAR)

Rem issinstanserna stöder i allm änhet förslaget, men några påpekar att 
N ordplan är i behov av förnyelse.

Nedan redogörs för de särskilda synpunkter som rem issinstanserna har 
anlagt på medlemsförslaget.

2.1 Nordiska remissyttranden 

Nordplan överläm nar en förkortad version av sin utvecklingsplan för 
N ordplan 1991—94 (se bilaga) som sitt remissvar. U tvecklingsplanen har 
följande innehåll:
Pågående forskningsprojekt
— Näringsliv, kom m unikationer och regionalutveckling 
A ndra aktuella tem an
— Filosofi och planering
— Vardagsliv och planering 
Förstärkningsom råden
— Miljö- och naturresurser
— Den urbana frågan

Nordiska samarbetsnämnden fö r  samhällsforskning (NOS-S) fram för ge
nerella synpunkter när det gäller den föreslagna nedläggningen av institu
tioner. NOS-S fram håller att nordiskt forskningssam arbete är värdefullt 
och att m an därför snarare borde söka öka resurserna i stället för att skära 
ned. O m organisationer och om struktureringar och i vissa fall även ned
läggningar kan behöva göras i vissa fall, m en då bör sådana förslag vara 
väldokum enterade och grundade på en saklig bedöm ning av den verksam
het som skall läggas ned. Förslaget till nedläggning av fyra institutioner 
innebär inte att dessa institutioners uppgifter har nedprioriterats eller att 
kvaliteten i deras verksam het skulle ha ifrågasatts. NOS-S anser att innan 
beslut om nedläggning fattas, borde det undersökas om berörda nationella 
förvaltningsm yndigheter är beredda att överta det ekonom iska ansvaret 
för verksamheten. Institutionerna har nyligen blivit föremål för en om fat
tande extern evaluering och på grundval av denna genomgått betydande 
om struktureringar. D ärför bör institutionerna ges tillfälle att fungera un
der en rimligt lång tid  efter om struktureringen, innan m an på nytt tar
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ställning till verksamheten. På vissa om råden kan det även vara svårt och 
oekonom iskt att bygga upp nationella institutioner.

2.2 Danska remissyttranden

Undervisnings- og Forskningsministeriet hänvisar till att det för närva
rande inte har tagits ställning till frågan om  nedläggning av nordiska 
institutioner. Frågan om N ordplans ställning eventuellt bör stärkas kan 
därför ännu inte besvaras.

Danske Arkitekters Landsforbund  hänvisar till sin skrivelse till N ordiska 
m inisterrådet angående nedläggning av N ordplan. I skrivelsen framhålls 
att den föreslagna nedläggningen är oförståelig då N ordplan under en 
längre tid har varit ett välfungerande centrum  för vidareutbildning, forsk
ning och utväxling av erfarenheter för sam hällsplanerare i Norden. G e
nom sin tvärfacklighet har N ordplan varit till ovärderlig nytta för skapan
det av en nödvändig helhetssyn på planeringen. Planeringsutbildningen 
vid de nordiska ländernas arkitektskolor är nu inne i en kris på grund av 
ett minskat antal sökande till grundutbildningen. D ärför är det viktigare 
än någonsin att inte lägga ned en institution som kan bidra till att bevara 
och öka arkitektyrkets höga kvalitetsnivå.

2.3 Finska remissyttranden

Undervisningsministeriet, högskole- och vetenskapsavdelningen är av den 
uppfattningen att N ordplan fortfarande har en betydelsefull uppgift som 
nordisk sam hällsplanerande forsknings- och utbildningsinstitution. Hög
skole- och vetenskapsavdelningen tillstyrker därför varm t de åtgärder som 
syftar till att stärka och utveckla N ordplans ställning.

M iljöm inisteriet anser a tt N ordplan haft en viktig position som innova
tor och föregångare inom sitt om råde. U nder de senaste åren har dock 
verksam heten inom  N ordplan varit i behov av förnyelse. M iljöm inisteriet 
finner förslaget att N ordplan skall utvecklas vidare, eventuellt i sam råd 
med högskolorna i Stockholm strakten, tillfredsställande, och ser fram 
em ot att N ordplan kan åta sig nya uppgifter också i sam band med miljö
skydd och miljöekonom i.

Helsingfors universitet, Institutionen fö r  planeringsgeografi stöder med- 
lemsförslaget om att stärka och utveckla N ordplans verksamhet.

Helsingfors universitet, Institutionen fö r  socialpolitik hänvisar till sitt 
långvariga sam arbete med N ordplan och påpekar att N ordplan är en 
institution som fungerar mycket väl och vars inflytande sträcker sig myc
ket vidare än vad som kan m ätas i direkt aktivitet och publikationer. 
U niversitetet finner det därför obegripligt att en nedläggning av institu tio
nen föreslås och anser att medlemsforslaget om stärkande av N ordplans 
ställning är utom ordentligt och värt allt stöd.

Tekniska högskolan, arkitektavdelningen  anser att N ordplan är en ytterst 
betydelsefull nordisk institution som ger utbildning över yrkesgränserna åt
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sam hällsplanerare och -forskare. N ivån på avlagda exam ina och på under
visningen har varit hög. N ordplans verksam het har också bidragit till att 
skapa och upprätthålla ett fungerande kontaktnät mellan sakkunniga både 
på professionell och på social nivå vilket är förutsättningen för ett fram 
gångsrikt arbete. Arkitektavdelningen stöder därför alla de förslag och 
åtgärder som stärker Nordplans ställning och utvecklar den som en sam
nordisk forsknings- och utbildningsinstitution.

Tekniska högskolan, Jörtbildningscentralen fö r  samhällsplanering på
pekar att man har ett nära sam arbete med Nordplan och att utbytet av 
inform ation om forskning och undervisning samt sam arbetet beträffande 
planering och idégivning har varit fruktbärande för båda parter. Fortbild
ningscentralen om fattar medlemsförslagsställarnas ståndpunkt att 
Nordplan är en viktig och uppskattad sam nordisk forsknings- och utbild
ningsinstitution för samhällsplanering och att dess ställning bör stärkas 
och utvecklas.

Tekniska högskolan, avdelningen fo r  byggnadsteknik och lantmäteritek- 
nik  anser det vara positivt att inom ramen för en sam nordisk arbetsfördel
ning styrka Nordplans ställning och allsidigt utveckla dess verksamhet.

Tammerfors universitet stöder medlemsförslaget.
Uleåborgs universitet, arkitekturavdelningen  stöder medlemsförslaget 

och hänvisar till att behovet av m ultivetenskaplig utbildning och forskning 
gällande arkitektur och sam hällsplanering samt dithörande inform ations
förmedling har ökat kraftigt. Det har därem ot inte varit möjligt att öka de 
till buds stående resurserna så att de m otsvarar behovet. D ärför är det 
ändamålsenligt att utveckla och förstärka de redan befintliga och i saken 
insatta institutionernas, såsom N ordplan, verksamhet.

Sam fundet fö r samhällsplanering anser att Nordplan bör stärkas och 
utvecklas. Nordplan spelar en viktig roll som sam nordiskt forsknings- och 
utbildningsinstitut i synnerhet för finnar när det gäller a tt övervinna 
språk- och kontaktsvårigheter. Dessutom har utbildningen vid Nordplan 
förbättrat och utvidgat yrkeskompetensen hos hundratals finländska pla
nerare. Samfundet anser att den fackligt vetenskapliga diskussionen har 
vitaliserats i Finland genom N ordplans verksam het och att Nordplan 
utgör en bro till omvärlden.

Lantmäteriingenjörernas förbund rf. stöder förslaget att stärka N ord
plans ställning. Nordplan är en av de få fortbildningsanstalter som finns 
för samhällsplanerare och är särskilt viktig för Finland, eftersom utveck
lingen inom samhällsplaneringen i de övriga nordiska länderna i många 
avseenden ligger före den i Finland. Ett alternativt sätt att sköta finansi
eringen av verksamheten kunde vara att låta beställare stå för projektfi
nansiering. I fram tiden blir m an inom sam hällsplaneringen allt m er tvung
en att koncentrera sig på miljöskyddet, av vilket skyddet av Östersjön och 
de internationella miljöfrågorna kom m er i förgrunden. En försämring av 
N ordplans verksam hetsförutsättningar vore ett svårt bakslag för denna 
utveckling.
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Finlands arkitektforbund  hänvisar till tidigare uttalanden angående 
N ordplan och delar förslagsställarnas uppfattning gällande behovet av att 
stärka och utveckla N ordplans ställning. Förbundet understryker särskilt 
den betydelse för de finska deltagarna, som N ordplans fortbildningskurser 
har och är för egen del berett att medverka till, att Finlands finansierings
andel ökas, om N ordplans utveckling kräver det.

Helsingfors stadsstyrelse understöder medlemsforslaget och pekar på att 
Nordplan har långa trad itioner inom det tvärvetenskapliga och sam nor
diska arbetet och inte kan ersättas av andra läroanstalter. N ordplan har 
haft stor betydelse för de finländska sam hällsplanerarna för att det vidgat 
deras vyer, men fram för allt för att den har skapat ett nät av yrkeskontak
ter som täcker hela Norden. Ett sam arbetsnät av det slag som N ordplan 
kan erbjuda behövs för att kunskapens betydelse inom planeringen skall 
förstärkas, fór a tt forskningssam arbetet skall bli mångsidigare och överhu
vudtaget för att behovet att snabbt få kännedom  om nya forskningsrön och 
planeringsström m ar skall bli tillgodosett. Stadsstyrelsen anser att Norden 
är bäst rustat för ett integrerat Europa om vi har starka egna och nordiska 
institutioner.

Bostadsstyrelsen anser att N ordplans verksam het är mycket betydande 
ur Finlands synvinkel och stöder förslaget till förbättrade verksam hetsbe
tingelser för institutionen. Bostadsstyrelsen pekar på att N ordplan genom 
sin verksamhet mångsidigt kom pletterat brister i det existerande utbild
ningssystemet och tillgodosett sektorns behov. Fortbildningskurserna har 
varit N ordplans mest om fattande verksamhetsform. Denna utbildning har 
givit deltagarna nya synvinklar och lösningsmodeller i praktiken. N ord
plans forskarutbildning har visat sig vara viktig för bostadsstyrelsens egen 
verksamhetsbild och forskning i bostadsfrågor. I Finland har bostadsforsk
ningens tradition  varit svag, och N ordplans utbildning har fyllt ett uppen
bart tom rum . Vidare anser Bostadsstyrelsen att N ordplans tvärvetenskap
liga och tvärfackliga sam arbete fungerar som ett effektivt forum för utbyte 
av erfarenheter och är ett första steg mot Europa och internationella idéer 
för finländska planerare.

Ålands landskapsstyrelse stöder medlemsförslaget och hänvisar till att 
inom smala om råden blir sam nordiska institutioner särskilt viktiga för de 
självstyrande om rådena. Den nyligen inledda satsningen på ekologisk 
kunskap i planeringen ser landskapsstyrelsen som något nytt, väl anpassat 
till tidens krav. Landskapsstyrelsen anser att det vore ett steg bakåt att låta 
Nordplan om bildas till en svensk institution, eftersom detta kunde innebä
ra att utbildningen i fram tiden dom ineras av svenskt planeringstänkande. 
P laneringstraditionen är mycket olika i de nordiska länderna, vilket idag 
berikar Nordplanm iljön. Om den nuvarande sam nordiska finansieringen 
av N ordplan måste ändras till finansiering över nationell budget, bör m an 
dock säkra det sam nordiska innehållet i ledning, undervisning och forsk
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ning. Landskapsstyrelsen frågar sig om inte bättre resultat i så fall nås 
genom större nationella insatser inom den nordiska budgeten.

2.4 Isländska remissyttranden

Statens plankontor ger sitt fulla stöd till medlemsforslaget. Eftersom 
Island inte har någon arkitektskola och Islands universitet endast kan 
erbjuda en begränsad undervisning i sam hällsplanering har N ordplan stor 
betydelse for islänningarna. Någon liknande vidareutbildning kan inte 
erbjudas på andra orter i N orden. N ordplan har varit den rätta platsen för 
folk med olika utbildningsbakgrund där de kunnat m ötas i en utbildnings
miljö, utväxla erfarenheter och lära av de erfarenheter andra har gjort som 
arbetar m ed liknande uppgifter.

2.5 Norska remissyttranden

Utdannings- og forskningsdepartementet avvisar medlemsforslaget och 
hänvisar till N ordiska m inisterrådets pågående arbete med om organise
ringen av det nordiska forskningssam arbetet. D epartem entet anser det 
viktigt att det nu företas en sam lad värdering av de nordiska sam arbetsin- 
stitutionerna inom  forskning och högre utbildning med sikte på att finna 
nya och m er flexibla strukturer. I detta sam m anhang m enar departem entet 
att det är olyckligt att plocka ut en bestäm d institution och särbehandla 
denna. En värdering av N ordplans fram tida ställning bör ske i ljuset av en 
samlad genomgång av de nordiska och nationella institutionerna och 
sam arbetsorganen inom om rådet.

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd (NAVF) hänvisar till den 
skrivelse som N ordiska sam arbetsnäm nden för samhällsforskning har till
ställt Nordiska m inisterrådet angående nedläggning av institu tioner och 
stöder sam arbetsnäm ndens u ttalande (se ovan). NAVF anser att det är 
viktigt och en prioriterad uppgift att stödja internationellt och särskilt 
nordiskt forskningssam arbete. Det är em ellertid av avgörande betydelse 
att de medel som går till dessa ändam ål används på ett effektivt sätt. En 
om fattande ändring av N ordplans finansiering och verksamhet förutsätter 
en närm are utredning. M ot denna bakgrund är NAVF av den uppfattning
en att N ordplans verksam het tills vidare bör upprätthållas på nuvarande 
nivå.

2.6 Svenska remissyttranden

Universitets- och högskoleämbetet anser a tt N ordplan med sin tvärfackli
ga och tvärvetenskapliga profil och sitt nordiska perspektiv utgör ett 
kom plem ent till universitetens institutioner inom  samhällsplaneringsom- 
rådet. Medlemsforslaget är em ellertid inte tillräckligt utförligt för att kun
na ligga till grund för någon m era konkret bedöm ning av verksamheten vid 
N ordplan och för ställningstagande till dess fram tida utveckling.

Lunds universitet avstår från att yttra sig.
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Uppsala universitet anser att N ordplan främst stärker det nordiska sam
arbetet för sam hällsplanerare och därvid utgör ett kom plem ent till univer
sitetens forskningsinstitutioner på detta område.

Umeå universitet, geografiska institutionen  tillstyrker medlemsförslaget 
med starkt gillande. Man påpekar att N ordplan har ett mycket stort värde 
för den allm änna kunskapshöjningen inom planeraryrkena i N orden och 
ger stort bidrag till den internationella förståelsen i skilda samhällsfrågor.

Umeå universitet, samhällsvetenskapliga fakulteten  låter meddela att de 
i avsaknad av viktigt bedöm ningsunderlag angående N ordplans verksam
het, såsom uppgifter om verksam hetens inriktning och om fattning, analy
ser och utvärderingar av uppnådda resultat, avstår från att yttra sig i 
ärendet.

Socialhögskolan ger sitt fulla stöd till förslaget om en vidareutveckling 
av N ordplans verksamhet. N ordplan har haft stor betydelse för kunskaps
uppbyggnaden när det gäller sociala aspekter på samhällsplanering och har 
mycket att ge i fram tiden när det gäller samhällsplanering.

Boverket stöder medlemsförslaget och delar den bedöm ning av N ord
plans betydelse som görs i medlemsförslaget. Boverket pekar på att ett av 
skälen till N ordplans bildande var att man genom gem ensam satsning från 
fyra länder skulle få större resurser och en effektivare resursanvändning. 
Vidare hänvisar Boverket till sin skrivelse till N ordiska m inisterrådet, där 
man understrukit N ordplans betydelse för främst vidareutbildning av 
nordiska sam hällsplanerare. 1 skrivelsen sägs även att t.ex. m iljöproble
men måste förebyggas genom fram åtblickande samhällsplanering. Att u t
veckla ett långsiktigt bärkraftigt samhällsbyggande är en uppgift där sam 
nordisk utbildning kan åstadkom m a betydande resultat.

Mot bakgrund av överläggningar som Boverket gjort tillsam m ans med 
Kom m unförbundet med samtliga utbildningsinstitutioner som utbildar 
sam hällsplanerare pä högskolenivå är verkets slutsats bl. a. att det under 
1990-talet kan förväntas uppstå en betydande brist på samhällsplanerare, 
som med erforderlig kompetens kan ta sig an de allt m er komplexa plane- 
ringsuppgifter som vi står inför. Den möjlighet som står till buds är att 
satsa på vidareutbildning, där en del av detta behov bör kunna fyllas 
genom en förstärkning av Nordplan. Det gäller särskilt den m iljöinriktade 
samhällsplanering som börjar växa fram parallellt i samtliga nordiska 
länder. Boverket föreslår att N ordiska m inisterrådet utreder förutsättning
arna att förstärka N ordplans vidareutbildningsresurser med en professur i 
ekologiskt inriktad sam hällsplanering sam t att bredda vidareutbildnings- 
utbudet till fler kursform er än den nuvarande trem ånadersutbildningen.

Statens institut fö r  byggnadsforskning (SIB) tillstyrker medlemsförslaget 
och pekar på att N ordplans verksam het har goda förutsättningar att u t
vecklas ytterligare, bland annat genom den kom petensutvidgning som 
nyligen skett inom om rådena ekologi och miljö. Vidare anför SIB att 
samhällsplanering är ett om råde som rym m er många vetenskapliga disci-
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pliner. En institution som N ordplan där olika forskningsperspektiv kan 
brytas mot varandra i ett tvärvetenskapligt sam arbete är därför viktig. 
Nordplan utgör genom sin nordiska status en unik plattform  för nordiska, 
men också för andra internationella kontakter på samhällsplaneringsområ- 
det. Särskilt vill SIB understryka de möjligheter till ett jäm förande per
spektiv på den nationella utvecklingen som sådana kontakter ger.

Byggforskningsrådet ser mycket postivit på förslag som syftar till att 
stärka och utveckla N ordplans ställning som en sam nordisk forskar- och 
utbildningsinstitution. Rådet delar förslagsställarnas uppfattning att 
N ordplan är en unik nordisk institution som har stor betydelse för att höja 
den allm änna kunskapsnivån inom planeraryrkena i Norden. Nordplan 
har också genom sitt sätt att arbeta med både forskarutbildning och 
vidareutbildning skapat ett nordiskt nätverk av sam hällsplanerare, där 
forskare och praktiker kan byta erfarenheter och utveckla synpunkter och 
ståndpunkter.

Svenska kom m unförbundet tillstyrker medlemsförslaget och pekar på att 
N ordplans verksmhet väl kan tillgodose det stora behovet av kompetens 
och kompetensutveckling hos kom m unala sam hällsplanerare under 1990- 
talet. Decentralisering och ökad självstyrelse har ställt större krav på 
kom m unerna som nu har ett samlat ansvar för såväl den fysiska som 
sociala miljön. K om m unerna får hantera alltm er komplicerade problem 
och det krävs kom petens att hantera stora dataflöden och inform ations
system. En bristande sam ordning mellan exempelvis bebyggelse, tekniska 
och andra infrastrukturella försörjningssystem leder till dålig resurshus
hållning, m iljöproblem och välfärdsförluster. D ärför är den vidareutbild
ning av sam hällsplanerare som bedrivs av Nordplan så viktig. Särskilt bör 
framhållas det nordiska perspektivet inom utbildningen liksom utblickar
na mot utvecklingen i Europa.

Svenska arkitekters riksförbund (SAR) stöder medlemsförslagets inten
tioner att förstärka och utveckla N ordplan. De anser att N ordplan är en 
viktig utbildningsinstitution, en av de få som bedriver efterutbildning för 
samhällsplanerare. Den satsning som N ordplan gjort på senare tid, i form 
av ökad ekologisk kompetens, är ett värdefullt tillskott till övrig kom pe
tens inom bl. a. sociologi och fysisk planering. Det vore resursslöseri och 
förstöring av kunskapskapital a tt lägga ned denna uppskattade institution. 
I perspektivet det ” nya” Europa har de nordiska länderna en intressant 
position vad gäller samhällsplanering. N ordplans intem ordiska och tvär
fackliga efterutbildning är i detta sken en viktig kom petensmöjlighet för 
sam hällsplanerare från de nordiska länderna. N ordplans am bition och 
insatser för att få in en bred ekologisk kompetens hos sam hällsplanerarna 
är speciellt intressant i detta sam m anhang och av stor betydelse inför 
fram tiden.
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I medlemsforslaget föreslås en förstärkning och utveckling av N ordplans 
ställning som en sam nordisk forskar- och utbildningsinstitution.

Nordiska institutet för sam hällsplanering, N ordplan, är ett tvärfackligt 
utbildnings- och forskningsinstitut inom  äm net samhällsplanering. Institu
tet upprättades år 1968 av de nordiska regeringarna och finansieras av 
Nordiska m inisterrådet (rek. 33/1962, rek. 1/1970). N ordplans uppgift är 
dels att utveckla sam hällsplanering som kunskapsom råde och dels att 
främja kunskapsförm edling inom äm nesom rådet samhällsplanering. 
N ordplans verksam het skall ha en nordisk karaktär och avspegla de olika 
sidorna av nordiskt samhällsliv och de enskilda ländernas särdrag.

Inom N ordplans verksam hetsom råde bedrivs en ettårig vidareutbild
ning sam t en treårig forskarutbildning. Dessutom arrangeras där kortare 
kurser och sem inarier för forskare och praktikanter. Vanlig forskning 
bedrivs också vid N ordplan, dels av lärare och dels av forskare med 
externa projektanslag.

N ordplan har framlagt en utvecklingsplan för verksam heten åren 
1991 — 1994 där man bl. a. avser prioritera miljö- och naturresursfrågor (se 
Bilaga). U tskottet förutsätter att planerna skall förverkligas inom nuva
rande verksam hetsram ar.

Enligt förslagsställarna har N ordplan i berörda fackkretsar en hög status 
och skapar genom sitt sätt att arbeta ett nordiskt nätverk bestående av 
sam hällsplanerare och andra intresserade. V idare hävdas att N ordplan har 
stor betydelse för den viktiga sektorövergripande förståelsen inom sam 
hällsplaneringen och ger ett inte obetydligt bidrag till internationell förstå
else i samhälls- och planeringsfrågor.

U tskottet har noterat att många rem issinstanser om fattar ovannäm nda 
argument. Särskild vikt läggs vid att de nordiska länderna har en särställ
ning beträffande samhällsplanering och är ett exempel på dem okratier med 
politiska, sociala och kulturella rättigheter. Sam hällsplaneringen i Norden 
har andra trad itioner och andra värderingar än vad som gäller i många av 
EG-länderna och Östeuropa. Det understryks kraftigt att N ordplan som 
institution inte har sin motsvarighet i de enskilda länderna i N orden och 
att en gemensam nordisk satsning resulterar i besparingar för länderna och 
en effektivare resursanvändning. Dessutom påpekas att de kontakter som 
uppstår genom Nordplan och de nätverk som bildas har stor betydelse för 
det nordiska sam arbetet på lokal nivå inom Norden.

U tskottet instäm m er i fram hållandet att inför en alltm er genom gripande 
europeisk integration är det viktigt att värna om de institu tioner som kan 
hjälpa de nordiska länderna att bevara och utveckla sina kulturella gem en
sam m a särdrag. N ordplan torde om fattas av denna definition.

U tskottet är av den uppfattningen att även om medlemsforslaget inte 
klargör i vilken om fattning N ordplans ställning borde stärkas och utveck-

3. Utskottet
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las, är det intressant som ett led i diskussionen om det nordiska kultursam 
arbetets framtid.

U tskottet är m edvetet om att bakgrunden till medlemsförslagets till
komst är aktuella forslag inom  N ordiska m inisterrådet om besparingar på 
kulturom rådet med eventuell nedläggning av nordiska kulturinstitutioner, 
bl. a. Nordplan. U tskottet har tidigare fram hållit att frågan om nedläggan
de av nordiska institutioner är av en så stor betydelse för det nordiska 
sam arbetet att den förutsätter framläggande av ett konkret m inisterråds
förslag för behandling i utskottet.

Någon inform ation om de eventuella åtgärder Nordiska m inisterrådet 
avser vidta beträffande nedläggande av nordiska kulturinstitu tioner har 
utskottet ännu inte erhållit. Eftersom flera institu tioner har näm nts i detta 
sam m anhang, anser utskottet det inte vara ändamålsenligt att särbehandla 
en institution som har föreslagits bli nedlagd, och rekom m endera en 
utveckling av denna. Emellertid vill utskottet understryka vikten av att 
N ordplan tills vidare fortsätter sin verksamhet på sam m a nivå som hittills. 
U tskottet önskar avvakta utvecklingen och kom m er om nödvändigt att 
avge en samlad inställning till frågan i sin helhet.

U tskottet har inform erats om att inom N ordiska forskningspolitiska 
rådet har framlagts förslag om att avskaffa forskarutbildningen och dok
torsexamen vid Nordplan. U tskottet utgår ifrån att det blir inform erat av 
N ordiska m inisterrådet om detta innan några beslut fattas rörande frågan.

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att b i

behålla N ordplan som institution utgående från att verksamheten 
bedrivs och utvecklas inom nuvarande ramar.

Oslo den 26 septem ber 1990
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Bakgrunn

Nordplan er blitt bedt om å uttale seg om medlemsforslaget A 909/k  til 
Nordisk Råd 900220 om ” utvikling og forsterking av N ordplan” . I denne 
planen konsentrerer vi oss derfor om motivene for å forsterke høyere 
utdanning og forskning innenfor samfunnsplanlegging på nordisk basis og 
skisserer en ønskelig utvikling av N ordplan på bakgrunn av sam funnsplan- 
leggingens problem er og utfordringer i de kom m ende tiårene. Spørsmålene 
om organisatoriske detaljer og finansiering tas ikke opp her. Vi m ener at 
det på nåværende tidspunkt er riktig å ta stilling til det prinsipielle spørs
m ålet om videreutvikling og forsterking av N ordplan, og at formene og 
finansieringen må drøftes grundig senere.

Nordplan i dag

Nordplan har 17 ansatte hvorav 3 professorer, 1 adjungert professor, 3 
lektorer, 2 doktorander samt forskere på eksterne bevilgninger.

Det faste undervisningstillbudet ved N ordplan om fatter først og fremst 
et videreutdanningskurs for yrkesaktive samfunnsplanleggere fra hele N or
den. Hittil har over 1 000 personer med bred bakgrunn fra planleggingsor
ganer på kom m unalt, regionalt og sentralt nivå, sektorm yndigheter osv. 
gjennomgått den 3 m åneder lange utdanningen. V idereutdanningskurset 
kjennetegnes av nær kopling mellom teori og praksis og en utpreget tverr
vitenskapelig og tverrsektoriell tenkning.

Nordplan driver egen forskerutdanning og har doktoreksam ensrett. H it
til har 10 doktorander avlagt sin doktorgrad, hvilket må anses som en høy 
produktivitet for et så lite institutt.

Nordplan har gjennom årene gjennom ført kurser og konferanser for 
planleggere, politikere og forskere. N ordplan fungerer som sentrum  og 
knutepunkt for mange nordiske nettverk mellom planleggere og forskere.

Forskningen ved Nordplan om fatter følgende tema: U rbane studier/ 
byutvikling; kom m unikasjoner og næringsliv, kollektivtransporter, hver
dagsliv også i kjønnsperspektiv; planleggingsfilosofi og etikk. Nordplan 
har nylig opprettet en gruppe for naturressurser og miljø.

Begrepet samfunnsplanlegging har en vid betydning og N ordplan har en 
viktig funksjon for å formidle en planleggingskritisk diskusjon og fornyelse 
til planleggere i praksis.

Sammendrag

En visjon for utviklingen av Nordplan på lang sikt, er et Nordisk 
Akademi for avanserte studier, ”advanced studies” innen sam funnsplan
legging. Akademiet tilbyr akadem isk m eriterende, tverrfaglig v idereutdan
ning for nordiske planleggere, tverrdisiplinær forskerutdanning med dok
toreksam en, og driver forskning i samarbeid med ledende internasjonale 
forskere.
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Akademiet skiller seg fra universitet og høgskoler ved at undervisning og 
forskning forankres i planleggingens praksis, og det skiller seg fra nasjonale 
kurstilbud ved et læringsmiljø ser er tilknyttet forskning og har en perm a
nent lærerstab.

Gjennom  en nordisk videreutdanning for samfunnsplanleggere, kan 
sam m enliknende studier og internasjonalt sam arbeid erfares i praksis. 
Utveksling av nasjonale ulikheter og likheter i planleggingens organisering 
og løsninger gir grobunn for kreativitet og nytenkning.

Gjennom  et tverrfaglig perspektiv kar. problem ene — bl.a. m iljøproble
mene — ses i sammenheng og på tvers av sektorer og faggrenser. Planleg- 
gingsproblemer som er felles for de ulike fagdisipliner kan studeres i en 
konkret, nordisk hverdag.

En forsterkning av Nordplan i de nærmeste årene kan være det første 
skritt til å realisere et slikt akadem i og bør ha denne visjonen for øyet. De 
kortsiktige strategier for forsterkning omfatter:
— Forsterke tem aom rådene for forskning og undervisning, ved nye forsk

ningsprogram på: Miljøplanlegging i tverrfaglig perspektiv, Internasjo
nalisering og regional utvikling, Kulturelle endringsprosesser og kultu
rell identitet, U rbane studier — byutviklingsprosesser.

— Forsterke vekselvirkningen mellom teori og praksis, b l.a. ved å legge 
mer vekt på m etodekritikk og m etodeutvikling.

— Forsterke nettverk og sam arbeid med forskningsmiljøer i Norden og 
Europa, og med de nasjonale institusjoner som driver med etteru tdan
ning av planleggere.

Nordplans virksomhet bør ses som et kom pletterende tilbud til nasjona
le utdanninger og vurderes på bakgrunn av sam funnsutviklingen, som 
internasjonalt og nasjonalt har endret samfunnsplanleggingens grunnlag. 
Samfunnsutviklingen viser m er enn noen gang behovet for en politisk 
forankret offentlig planlegging, om enn i endret form. Særlig de voksende 
m iljøproblem er, politiske og økonomiske internasjonaliseringsprosesser, 
store private investeringer i bygd miljø, forhandlingsplanlegging, vedlike
hold og utbygging av infrastruktur og kom m unikasjoner krever helhetlige 
løsninger på tvers av sektorer og nivåer, og med forankring i folks hver
dagsliv.

Tradisjonell planlegging og etablerte m etoder strekker ikke til for å løse 
problemene. Det trengs ny kunnskap for å forstå de nye sammenhenger, og 
for å fornye samfunnsplanleggingens m etoder og sam arbeidsform er. Det 
trengs kvalifisert videreutdanning for praktikere, som sørger for en dyna
misk vekselvirkning mellom teori og praksis.

Fremtidsvisjon: ”Nordisk Akademi for samfunnsplanlegging”

Et nordisk akadem i for ”advanced studies” innen sam funnsplanleg
gingens om råde har som målsetting å drive kunnskapsutvikling for forstå
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else og fornyelse av samfunnsplanleggingen. Akademiet driver forskning 
og utdanning slik at teori og praksis møtes på fruktbare måter. Det har en 
tverrfaglig og tverrvitenskapelig profil. Akademiet tilbyr akadem isk meri- 
terende videreutdanning, tverrdisiplinær fo rskeu tdann ing  med doktor
eksamen og driver forskning i sam arbeid med ledende internasjonale 
forskere.

Akademiet skiller seg fra universitet og høgskoler ved at undervisning og 
forskning forankres i planleggingens praksis — planlegging forstått i vid 
mening. Det skiller seg fra nasjonale kurstilbud ved et lærermiljø tilknyttet 
forskning og en egen perm anent lærerstab.

Akademiet er kom petansesenter og knutepunkt for forskning og videre
utdanning i planlegging i Norden. De nasjonale videreutdanninger forut
setter at Nordplan finnes. Akademiet er et nordisk brohode til europeiske 
og internasjonale forskningsmiljøer på samfunnsplanleggingens område.

Akademiet er en ressurs i det nordiske kultursam arbeide og organiserer 
konferanser om aktuelle sam funnsutviklingsproblem er — også internasjo
nalt -  for nordiske politikere og tjenestem enn på høyt nivå.

Akademiets undervisning og forskning er organisert om kring en kjerne 
av grunnforskningskarakter og et praksisorientert kunnskapsfelt av tem a
om råder. Tem aom rådene og deres sam m ensetning vil endres over tid, 
etter hva som er mest akuelt innenfor planleggingens praksis — f. eks. 
kom m unikasjoner og næringsliv, regionalpolitikk, hverdagsliv og sosialpo
litikk, miljøplanlegging og kulturlandskap, urbane studier — eksploate- 
ringsprosesser og kulturelle endringsprosesser.

Forsterkning for å realisere visjonen ved et Nordisk Akademi

Nordplan er idag et godt utgangspunkt for et Nordisk Akademi. En 
forsterkning av Nordplan i de nærmeste årene kan være det første skritt til 
å realisere et slikt akademi og bør ha denne visjonen for øyet. De kortsikti
ge strategier for forsterkning om fatter vitenskapelig utvikling og struktur 
for virksomheten.

Vitenskapelig utvikling

Satsning på nye tem aom råder og punktvis forsterkning av de eksisteren
de, forsterkning av vekselvirkningen mellom forskning og utdanning på 
den ene siden og planleggingens praksis på den andre og økt samarbeid 
med andre institusjoner innenfor undervisning og forskning.

Forsterkning av temaområder

Tem aom råder forsterkes både ved bruk av adjungerte professorstillinger 
og utbygging med forskere ansatt på programbevilgninger, foruten ved 
nyansettelse av fast personale, og uavlønnete dosenter.

Følgende tem aom råder bør prioriteres i perioden:
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— Miljøplanlegging er allerede prioritert i perioden og to  lektorstillinger er 
tilsatt innen dette område.

— Regional utvikling. Forskning og utdanning om regional utvikling bør 
forsterkes i lys av de internasjonaliseringsprosesser som nå er igang. 
M iljøaspektet på regional utvikling blir stadig mer vesentlig, særlig i de 
m arginale om rådene i Norden. Tem aom rådet vil bli tilknyttet et eget 
forskningsprogram med ansatte forskere og en adjungert professor med 
kompetense innen sam funnsøkonom i. Et tettere sam arbeid — i første 
omgang ved en samlokalisering — med N ordR EFO  vil være et naturlig 
ledd i en forsterkning av om rådet.

— Kulturelle endringsprosesser. Et vesentlig aspekt ved internasjonali
sering av sam funn og næringsliv, økt innvandring og økt m obilitet av 
arbeidskraft er aksellererte kulturelle endringsprosesser. Behovet for å 
fastholde og utvikle en regional identitet vil påkreve kunnskap om 
kulturlandskapets endring. Den omstilling som en bærekraftig utvikling 
krever, innebærer kulturelle omstillingsprosesser i folks hverdagsliv. Til 
dette forsterkningsprogram trengs kom petanse innen kultursosiologi/ 
antropologi.

— Urbane studier — byutviklingsprosesser. Internasjonale økonomiske 
prosesser gjør byutvikling til en strategi for å tiltrekke seg private 
investeringer. Bylandskapet og de store punktvise satsninger av Finans
kapital i pressom råder stiller det offentlige overfor store muligheter, og 
behov for nye sam arbeidspartner.

Vekselvirkning mellom praksis og teori; behovet fo r  m etodekritisk forskning  

En forsterkning av forskningen og en integrasjon mellom tem aom rådene 
ved N ordplan bør blant annet gi seg uttrykk i en økt oppm erksom het på 
m etodeutvikling og m etodekritisk forskning. ” Forhandlingsplanlegging, 
utviklingen av miljøkonsekvensanalyse og miljøplanlegging, planlegging 
for ” bærekraftig utvikling” er eksempler på trender i samfunnsplanleggin
gen hvor behovet for m etodeutvikling og m etodekritikk er meget store. 
Eksisterende institu tter for planlegging i Norden mangler i stor grad den 
tverrfaglige basis som er nødvendig for et slikt arbeid.

Økt samarbeid m ed andre institusjoner 

Nordplan bør knyttes sterkere til eksisterende forskningsmiljøer i N or
den. Et system av adjungerte professorer vil være et viktig element i 
oppbyggingen av et akadem i. Den kontakt som etableres ved bruk av 
adjungerte professor/professor II-stillinger er en form for m er forpliktende 
samarbeid, som gir fasthet og kontinuitet i kontakt med andre institu
sjoner.
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Akadem iets forskningsformidlende rolle: ”think ta n k ’’

Planleggingsmyndighetene i de nordiske land har stort behov for forsk- 
ningskontakt. N ordplan fyller allerede den rollen overfor mange m yndig
heter som sender deltagere til videreutdanningskurset og i noen grad til 
forskerutdanningen.

Ved å utvikle N ordplans kurser og sem inar for politikere og høyere 
tjenestem enn bør denne rolle forsterkes. Det kan nevnes at N ordplan 
allerede er blitt kontaktet for å fylle en slik funksjon av enkelte sentrale 
planmyndigheter.

Akademiet bør også være et organ for kontakt til internasjonale forsk
ningsmiljøer. N ordplans forskerutdanning har jevnlig lagt en del av sine 
sem inar til kjente læresteder i Europa og Amerika. N ordplan er sammen 
med KTH, vert for neste konferanse til den europeiske sam m enslutning av 
planleggingsskoler, AESOP, i 1992.

Virksomhetsstruktur

Et program for forsterkning innebærer profilering og synliggjøring, for
nyelse av kurstilbud, personellmessig og økonomisk forsterkning og nye 
finansieringsform er i tillegg til fast grunnfinansiering.

Profilering betyr rendyrking og utbygging av den nordiske og tverrfaglige 
arbeidsm åte, og av faglig og pedagogisk profil. Det må skje en faglig 
profilering innad, hvor de prioriterte tem aom rådene innarbeides i studie
planer og kursplaner på en systematisk måte. N ordplans profil må tyde- 
liggjøres og synliggjøres bedre i forhold til nasjonale tilbud, i den grad slike 
eksisterer.

Fornyelse av videreutdanningen. Ny studieplan er under utarbeiding, og 
legges fram for kollegium og styre høsten 1990, og vil gradvis bli gjennom 
ført fra kursåret 1991. Studieplanen tar også sikte på en fornyelse av det 
pedagogiske opplegget.

Fornyelse av forskerutdanningen. Ny studieplan for forskerutdanningen 
er vedtatt av kollegium og styre våren 1990. Undervisningen legges opp 
som felles undervisningsperiode første år, parallelle fordypningslinjer an- 
net år, foruten forberedelse for avhandlingsarbeidet. Selve avhandlingsar- 
beidet utføres vanligvis i hjem landet, men Nordplan arbeider for å få 
nasjonale doktorandstipend, som også kan dekke opphold ved N ordplan. 
Lærerressurser og veiledningskapasitet forutsettes styrket ved etablering 
av 4 adjungerte professorsstillinger i perioden. Disse skal prim ært knyttes 
til de praksisorienterte tem aom rådene. For disse stillingene søkes nasjonal 
finansiering. Nye tidsbegrensede forskerstillinger innrettes til forsknings
program m ene innen tem aom råder og finansieres via m idler fra nordiske 
eller nasjonale kilder. — Forskerutdanningen tar opp neste kull høsten 
1991. Ny kursplan utarbeides 1990 — 9! med opplegg for fordypningslinje-
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Vår konklusjon er at det på kort sikt vil være helt nødvendig å sikre 
N ordplans budsjett og rimelig stabile arbeidsforhold ved institu ttet for at 
den utvikling som vi ser som ønskelig og nødvendig skal kunne skje. 
G runnfinansiering for løpende drift av ordinær virksomhet må derfor 
sikres. For å beholde den universitetskarakter som N ordplan har, er det 
ønskelig med finansiering over Nordisk M inisterråds kulturbudsjett. De 
planlagte forsterkningene kan dels gjennomføres innen eksisterende ram 
mer dels krever de også økte ressurser.

Begrunnelse for Nordplan

Videreutdanningen i det nordiske system et fo r  planleggerutdanning

Nordplans virksom het bør ses i sam m enheng med nasjonale u tdan
ninger. I Finland og Norge finnes videreutdanning for planleggere, der 
Nordplan går inn som et kom pletterende tilbud. Form alisert kontakt fin
nes allerede med den finske videreutdanningen. Det er ønskelig at sam ar
beid opprettes med de andre utdanningsinstitusjonene i N orden, slik at 
N ordplans kom pletterende rolle klarlegges.

Nye behov fo r  samfunnsplanlegging

Flere trekk ved sam funnsutviklingen internasjonalt og nasjonalt stiller 
samfunnsplanleggingen i de nordiske land i en annerledes situasjon sam 
menliknet med den perioden da planleggingsinstitusjonene ble bygget opp 
på 60- og 70-tallet. De voksende miljøproblem er, politiske og økonomiske 
internasjonaliseringsprosesser, store private investeringer i bygd miljø, 
forhandlingsplanlegging, vedlikehold og utbygging av infrastruktur og 
kom m unikasjoner, innebærer store utfordringer på nasjonalt, og særlig 
kom m unalt nivå.

M iljøproblem ene på lokalt, regionalt og globalt nivå stiller store utford
ringer til samfunnsplanleggingen. I de nordiske landene er m iljøvernets 
tekniske oppryddingsfase langt på vei overstått. Punktutslipp og eldre 
industri som har dom inert arbeidet, utgjør ikke lenger de mest utfordrende 
oppgavene. Diffuse og komplekse forurensningsproblem  — utslipp fra 
biltrafikk, landbruk, hushold etc. — kan ikke løses som tekniske proble
mer. Vi trenger en samfunnsplanlegging som gir helhetlige løsninger på 
trafikk, miljø, urban og regional fornyelse og som har forankring i folks 
hverdagsliv. Satsing av privat finanskapital på om råder som hittil vært det 
offentliges ansvar — trafikksystemer, eldreomsorg, kultur etc. — forsterker 
behovet for en politisk forankret offentlig planleggingsvirksomhet.

” Planleggingens krise” er ikke en krise for samfunnsplanlegging som 
sådan, men en krise for bestem te form er for planlegging. De nye utford
ringer og endrete betingelser for planleggingen viser seg blant annet som 
manglende funksjonsdyktighet i planleggingsorganene. Planleggingens or
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ganisering er ikke tilpasset de problem som må løses. Nye form er for 
planlegging som vokser frem reiser nye problemer.

Kunnskapsbehovet øker og forsterker behovet for videreutdanning av 
planleggere i praksis. Vekselvirkningen mellom forskning og planleg- 
gingens praksis er her av helt sentral betydning. Utvikling av nye m etoder 
for miljøkonsekvensanalyse, for planlegging på tvers av fag- og sektorgren
ser forutsetter både praktiske eksperim enter og utvikling basert på forsk
ning.

N år det tradisjonelle grunnlag for planlegging er under omstilling og 
om prøving trengs også en reorientering av de grunnleggende forestillinger 
om offentlig styring. De etiske og filosofiske problem ene som knytter seg 
til sam funnets forandring og forandringen av planleggingens praksis er 
derfor etterspurt av praktisk virksomme planleggere.

N ordplan har årelang erfaring fra undervisning og forskning hvor nett
opp de problem er som er felles for planlegging innenfor de ulike sektorer 
tas opp. Det sektorovergripende, det tverrfaglige og det nordiske kjenne
tegner N ordplans faglige og pedagogiske profil.

Behov fo r  en nordisk utdanning

Internasjonal kontakt er av stor betydning både for intern fornyelse og 
for den tilpassing til en økt internasjonalisering av sam funnet som vi kan 
se foran oss.

Praktikere innenfor planleggingens ulike sektorer har erfaringsmessig 
stor nytte av en nordisk utdanning hvor sam m enliknende studier og inter
nordisk samarbeid kan erfares i praksis. Utveksling av nasjonale likheter 
og ulikheter i planleggingens organisasjon og løsninger gir grobunn for 
kreativitet og nytenking.

Internasjonal kom parativ forskning har i N orden unike m uligheter fordi 
det er mulig å arbeide med adm inistrasjonens og planleggingsinstitusjone- 
nes prim ærm ateriale, såvel som med besøk og intervjuer. G jennom  årene 
har N ordplan bygget opp en kom petanse som gir den nødvendige dybde til 
bruk av kom parative studier i undervisningen. De nordiske regionalpoliti
ske m inistrene — NERP — har i Forslag til nordisk samarbeidsprogram 
for regionalpolitikk 1990 — 94 pekt på en lang rekke problem innen sam 
funnsplanleggingen som krever nordisk samarbeid: m iljøproblem er i stor- 
byregionene, sikring av økologisk og økonomisk optim al naturressurs- 
utnytting i de svakest utbygde regioner. M inistrene påpeker behovet av 
forskning innenfor tre om råder: desentralisering—sam ordning —styring av 
offentlig virksomhet, miljøproblem, og hvordan de nordiske land berøres 
av integrasjonsprosessene i Europa.

På samtlige av disse om rådene driver N ordplan, eller har planer om å 
drive forskning. Behovet for videreutdanning vies ikke oppm erksom het i 
samme grad av ministrene. Nordplan ivaretar allerede idag dette behov.
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Behov for tverrfaglig utdanning

I den nye komplekse planleggingsvirkeligheten trengs ny kunnskap for å 
forstå det offentliges nye rolle og m uligheter for styring. Problem ene er for 
komplekse til at løsninger finnes innenfor de enkelte fagdisipliner og 
sektorer.

Forskning og utdanning for samfunnsplanlegging står ikke særlig sterkt i 
de nordiske land. Grunnleggende utdanning skjer ved forskjellige institu t
ter ved universiteter og høyskoler og er vanligvis disiplinorientert. Kob
lingen til forskning, som idag står helt sentralt i universitetspolitikken, er 
ikke sterk.

Tanken om et tverrfaglig, nordisk institutt for samfunnsplanlegging hvor 
utdanning, praksis og forskning vekselvirker, er idag enda m er aktuell enn 
da Nordplan ble opprettet. En utvikling mot et ” institute for advanced 
studies” som vi skisserer som vår visjon for N ordplan, er i forkant av en 
genereli utviklingstendens for høyere u tdanning og forskning som vi ser 
internasjonalt, og som f.eks. den forskningspolitiske proposisjonen 1990 i 
Sverige og Hernesutvalgets innstilling i Norge gir uttrykk for.

En evaluering av N ordplans forskerutdanning har pekt på Nordplans 
tilbud som en fruktbar modell for konkret nordisk tverrvitenskapelig 
utdannings- og forskerutbytte. N ordplan tilbyr m uligheter til utveksling og 
forskerutdanning innen et om råde som ikke dekkes av de institusjoner 
som inngår i N ordplus-sam arbeidet. Nordplan burde også kunne inngå 
som sam arbeidspartner for universitetsinstitusjoner innen Nordplus.

Stockholm den 23 maj 1990

Sigrun Kaul 
F ö re stån d a re  fo r N ordp lan

Anja Porseby 
A v d eln ingsd irek tö r

BIHANG

Exempel på temaområden i forskning och undervisning 

Pågående forskningsprojekt

Näringsliv, kom m unikationer och regional utveckling; Engström-gruppen 

G ruppen bedriver forskning inom om rådena arbetslivets organisation 
och regional utveckling sam t transporter och kom m unikationer. Bl. a. upp
m ärksam m ades skilda frågeställningar med anknytning till den snabba 
internationalisering som näringslivet nu genomgår. V idare behandlas oli-
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ka aspekter på inform ationsteknologins genomslag i samhället. Trafik och 
miljö är ytterligare ett fält som arbetsgruppen belyser från olika utgångs
punkter.

Internationaliseringsen — nya kontakt- och transportmönster, fa s  1. Stu
die av internationaliseringstendenserna inom näringslivet, med exempel 
från sammanslagningen av ASEA och Brown Boveri. Nya kontaktm önster 
och nya organisatoriska kopplingar skapar nya res- och transportstruktu
rer. Anslag från Transportforskningsberedningen.

Hem- och distansarbete. Kartläggning av om fattning och struktur. Be
skrivning av arbetsförhållanden och hur arbetsform en upplevs. Identifie
ring av drivkrafter och m odererande faktorer bakom utvecklingen. Analys 
av fram tida utveckling och vilka konsekvenser denna kan få. Anslag från 
Byggforskningsrådet och Arbetsmiljöfonden.

Den regionala persontrafikens utveckling. Studier av hur omvärldsför- 
ändringar, avseende b l.a. ekonom i, näringsliv, arbetstider, befolkning, 
bilinnehav, energi- och miljöaspekter, påverkar resbeteenden och kollek
tivtrafikens möjligheter att konkurrera med bilen. Anslag från Transport
forskningsberedningen.

Nya terminaler — nya funktioner. För att avlasta storstadscentra från 
biltrafik behövs term inaler för byte mellan bil och kollektivtrafik. Projek
tet har inletts med litteraturstudier och faktainsam ling om utländska in- 
fartsparkeringssystem. Syftet är att utarbeta ett koncept för bilterm inaler 
för svenska förhållanden. Anslag från Transportforskningsberedningen.

Samhälleliga effekter av nya form er fo r  lager- och m aterialadministra
tion. En betydande del av företagens resurser i form av råvaror, halvfabri
kat och färdiga varor är bundna i olika former av lager. För företagen har 
det varit lönsamt att m inska lagren genom tätare leveranser ”just-in- 
tim e” . Studien beskriver hur denna utveckling påverkar transportsektorn 
och vilka samhällsekonom iska effekter som blir följden. Anslag från 
Transportforskningsberedningen.

Aktuella teman

Filosofi och planering

Behöver man syssla med filosofi för att vara samhällsplanerare? Och i så 
fall, vad menas med filosofi?

U nder 60- och 70-talen trodde man att samhällsplaneringen, uppfattad 
som ett rationellt handlingssystem, skulle kunna lösa alla problem. Vi hade 
lärt oss att kunskap är makt och planeringen var en kollektivt organiserad 
handling grundad på ackum ulerad kunskap. Sedan kom planeringskrisen. 
De uppnådda resultaten hade svikit många vackra intentioner. Plane
ringens vetenskaplighet upplevdes som ytterst tveksam. Det visade sig att 
ju  större kunskap vi ägde, desto mer tycktes vi hota oss själva.

Inför en värld med helt förändrade villkor är det allt fler som sätter
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värde på att reflektera och förstå. Undersökningen av målen blir då vikti
gare än tillverkningen av medlen. Intresset for vår egen roll och vårt eget 
ansvar blir centralt. Objektcenteringen och det tekriska intresset byts mot 
intresset för det etiska subjektet. Handlingen blir viktigare än görandet.

Det är viktigt att varna mot vissa uppfattningar om vad filosofi är i detta 
sammanhang. Att ägna sig åt filosofi i planeringen betyder inte att syssla 
med idéhistoria, som några tror. Det betyder heller inte att lära sig andra 
sätt att göra saker och ting. Filosofin är ingen metodologi. Allra minst 
består den av ett antal doktriner eller recept som man lär sig. Filosofi är 
istället ett sätt att förhålla sig till det man gör, inte att göra något speciellt. 
På ett sätt påm inner den mera om konsten än om vetenskapen. Filosofin 
är inte ett sätt att vara, utan ett sätt att fråga. Filosofin är vanan att 
ifrågasätta även ifrågasättandet, att inte utan vidare ta för givet utan att 
hela tiden bli medveten om det förgivettagna.

Slutsatsen är att filosofi varken kan definieras eller beskrivas som ett 
sedvanligt studieäm ne. Filosofin saknar objektiv giltighet och kan bara 
relateras till vars och ens erfarenheter. Bara de som funderar kring den 
mänskliga existensens och den egna yrkesrollens djupaste mening kan 
förstå vad som här sagts. De flesta som sökt sig till Nordplan befinner sig 
säkert i just denna belägenhet.

Hverdagsliv og planlegging

Hverdagen og hverdagslivet har i de senere år blitt gjenstand for stadig 
större interesse såvel i internasjonal som i nordisk samfunnsforskning.

Hverdagslivsvirkelighetetens ulike deler og betydning for individer er 
blitt interessant b l.a. fordi hverdagen synes å miste sin selvfølgelighet. 
Dels skjer en oppsplitting av hvert menneskes hverdagsvirkelighet i alt 
flere deler, dels innebærer dette en økende avstand mellom ulike m enne
skers hverdagsvirkelighet.

Men samtidig skjer ogås en m obilisering om kring hverdagen. De mange 
spontane protestaksjoner rundt om i Norden de siste 20 år har vært et 
forsvar av eksisterende hverdagsvirkeligheter.

Samfunnsplanleggingen i Norden har b idratt til å forsterke funksjons- 
oppdeling og oppsplittring av hverdagslivet, gjennom bl.a. sondedelt 
arealplanlegging, teknisk og sosial sektorplan legging. Men vi ser også 
mange offentlig støttede nærmiljøforsøk i de nordiske land, som i mange 
tillfeller forsøker å bidra til å styrke sam m enhengene i folks hverdagsliv.

Hverdagslivsperspektivet er ta tt opp innen 1900-tallsfilosofien, som 
pragm atism en, eksistensialisme, fenomenologi, herm eneutikk og kritisk 
teori, foruten innenfor feministisk kunnskapsteori.

Hverdagslivsperspektiv i sam funnsteori innebærer å se sam funnet fra 
individets synsvinkel. Det om fatter på den ene siden individets daglige 
handlinger, erfaringer, kunnskap, forestillinger og ferdigheter, men også 
hverdagsvirkelighetens institusjoner og miljøer der individer og grupper 
utfolder sitt hverdagsliv.
18 -  10-0450 Nordiska rådet
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I samfunnsplanlegging kan hverdagslivsperspektivet fungere kritisk til 
dom inerende planlegging.

Det gir et inntak til å se resultatene av planleggingens virksom heter og 
organisering fra individers synspunkt. Men det gir også mulighet til å kople 
sammen tre nivåer: Struktur- eller systemnivå, gruppenivån, institusjons
nivå, og individnivå, og analysere samspillet mellem dem. Ved 
N ordplan er det særlig dynam ikken mellom disse nivåer som fokuseres. 
Videre bearbeides problem stillinger om kring hverdagslivets rom i et 
kjønnsperspektiv.

Förstärkningsområden

Miljö- och naturresursgruppen

N aturresurs- och miljöplanering är ett prioriterat tem aom råde för 
N ordplan under kom m ande år. Tonvikten här ligger på de utåtriktade 
verksamheterna, funktionen som nätverk och förbindelseled mellan 
praktisk planering och forskning, metodutveckling och m etodkritik.

Utvecklingsarbetet skall genomsyras av några viktiga temata:
— Begreppet ”bärkraftig utveckling” m åste ges ett konkret innehåll och 

integreras i samhällsplaneringen.
— Internationalisering och europeisering m edför stora om ställningar och 

förändringar i miljö, kulturlandskap osv.
— M iljöproblemen har viktiga kopplingar till planeringens etiska och filo

sofiska sidor.
— Den snabba m iljöförändringen måste ses som en av de viktigaste sam ti

diga kulturella ändringsprocesserna; den är också av stor betydelse för 
regional identitet osv.

— Begreppet ” miljö är långt ifrån entydigt. Frågor som gäller perception 
av miljö och själva miljöbegreppets innebörd har direkt praktisk bety
delse för den planering som görs och den politik som förs.

— ” Uppstädningsfasen” börjar avslutas i nordisk miljövård. De problem 
som nu är centrala är väsentligt m era komplexa: globala förorenings
problem, diffusa och yttäckande föroreningsproblem från trafik, lant
bruk osv. Dessa problem kan inte lösas med reningsteknologi utan har 
långtgående im plikationer för samhällsplaneringen.

— Ny lagstiftning om planering, miljö- och naturresurser och ändring av 
planeringens form er i de nordiska länderna m edför behov av m etodut
veckling och utbildning för praktiskt verksamma planerare.

Miljö- och naturresursgruppen ska dock arbeta dels genom att äm net 
integreras i institutets vidare- och forskarutbildning, där högskolelektorer
na i gruppen har huvud- respektive m edansvar för innehåll och upplägg
ning, dels arrangerar gruppen sem inarier för nordiska planerare, politiker 
och forskare. G ruppen skall också bedriva ett aktivt kontaktarbete med 
förvaltningar och forskningsinstitutioner i Norden. Därtill leder och initie
rar gruppen forskningsprojekt.
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Exempel på nordiska seminarier:
— ”Allem ansrätten, allm änheten och den allm änna naturen” . Ett sem ina

rium  som fortsätter ett sam arbete med gruppen för naturvård  och 
friluftsliv under N ordiska m inisterrådet: EK-miljö.

— Förändringar i lantbrukspolitik — inverkan på landskap och miljö. 
U tveckling av landskapet: regional identitet, miljö etc. under inverkan 
av internationaliserings- och europeriseringsprocessem a.

— K om m unalt m iljöplanarbete — nya lagar, nya arbetsuppgifter.
— M iljöplanering efter 1992 — en granskning av EGs m iljöarbete i rela

tion till de nordiska ländernas miljöpolitik.
Exempel på forskarseminarier

— M iljökonsekvensanalys i fysisk planering. (Sam arbete med NIBR, KTH 
och DTH.)

— ” Responsive M anagem ent Strategies” — en m etodik för ” participativ 
planering” utvecklad ur ”Adaptive Environm ental Assessment and M a
nagem ent” . (Förslagsvis i sam arbete med Nordisk Polarinstitut; Inst. 
för miljö- och hälsoskydd, U niversitetet i Um eå; Universitetet i Jyväs- 
kylä).

— Omställningsprocesser i ” single resource com m unities” i nordom råde
na (Förslagsvis i sam arbete med N ordR EFO , F ritjo f Nansens Institutt, 
G rönlands hjemmestyre; Arktisk utvalg vid U niversitet i Trondheim). 

Exempel på forskningsprojekt
— Kulturlandskap; metodik för fram tids- och policystudier speciellt inrik

tat på samspelet mellan landskap och jordbruks- och skogspolitiken.
— Förvaltning av naturom råden. Fortsättning av ett sam arbetsprojekt 

finansierat av Statens N aturvårdsverk och D irektoratet for N atu r
forvaltning om förvaltning och konflikter runt naturreservat och natio
nalparker. Danska och finska myndigheter bör inbjudas att delta.

Urbana studier — "Den Urbana frågan 2001”

U nder m er än hundra år eller sedan den industriella/urbana revolutio
nen har stadsplanedebatt och m arkpolitisk lagstiftning skapat växande 
möjligheter för offentliga ingripanden och tillrättalägganden i staden. 
Viljan och förmågan hos kom m unala aktörer att ikläda sig detta statsbygg- 
nadsansvar tilltog särskilt efter det andra världskriget i takt med ekono
misk, inte m inst kom m unal ekonom isk, expansion. Inom planerarprofes- 
sionen skedde en långtgående specialisering. Framgångsrika exploatörer 
och entreprenörer utvecklade sitt mästerskap i rådande affarsmiljö. Den 
politiska huvudriktningen var klar under en epok av ständig ekonom isk 
tillväxt och urbanisering. Ökad bostadsproduktion och centrum utveckling 
samt utbyggnad av vägnätet.

D ram atiska om välvningar i början av 1970-talet med vissa nationella 
variationer förändrade m önstret i grunden. Ekonomisk stagnation, däm 
pad urbanisering och en allt häftigare kritik mot bristerna hos den expansi-
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va politiken förskjöt intresset från fram tidsinriktad planering till en efter
tänksam  utvärdering.

När, vid 1980-talets m itt, en m era expansiv fas i stadsutvecklingen 
vidtog var traditionen bruten. Beredskapen inom politik och förvaltning 
var låg. En ny typ av fristående, alltm er internationellt, fastighetskapital 
fungerar nu som dynam isk kraft och idégivare i stadsutvecklingen.

2000-talets stad kom m er till betydande del att skapas genom de exploa- 
teringsprocesser som pågår eller ligger på ritborden. De offentliga institu
tionerna och politikens roll är oklar sam tidigt som m arkens värdeökning 
öppnar storartade möjligheter att realisera önskvärda projekt.

Den nya epokens risker och möjligheter är bristfälligt förstådda. Plane- 
ringslagstiftningen förändras i decentralistisk riktning, känsligheten hos 
investeringar i kontorskom plex och infrastruktur ökar med de allt friare 
och snabbare kapital- och inform ationsström m arna. Ett offentligt samtal 
om de privata projektens positiva och negativa extem alitet samt den 
offentliga villrådigheten syns knappast alls.

Genom studier av exploateringsprocessemas förändring -  strukturellt 
och aktörsmässigt — från 1960-talet till idag och med blick fram åt kan ett 
väsentligt bidrag ges till förståelse och handlingsunderlag för staden 2001 
och vidare.
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Skrivelse från Nordiska rådets kulturutskott till Nordiska minister
rådet (kultur- och undervisningsministrarna)

K ulturutskottet har tagit del av m inisterrådets skrivelse av den 28 
januari 1991 beträffande avskaffande av N ordplans doktorsutbildning.

U tskottet har under behandling medlemsförslag A 909/k om N ord
plans verksamhet. U tskottet har i betänkandet över medlemsförslaget 
föreslagit att N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att bibehålla N ordplan som institution utgående från att verksamheten 
bedrivs och utvecklas inom nuvarande ramar.

U tskottet finner det högst förvånande att m inisterrådet tar detta 
beslut innan medlemsförslaget A 909/k behandlats på Nordiska rådets 
session i februari 1991.

U tskottet hem ställer att Nordiska m inisterrådet avvaktar medlems- 
förslagets behandling på sessionen och Nordiska rådets beslut angående 
detta förslag och därför väntar med verkställandet av de beslutade verk
sam hetsförändringarna när det gäller Nordplan.

Stockholm den 5 februari 1991

J.K. Hansen  
F örm an

BILAGA 2
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Medlemsförslag

om NORDPLANs verksamhet
(Väckt av Hans Gustafsson och Per O lo f Håkansson)

N ORD PLAN är en unik nordisk institution. Det är en forskar- och 
utbildningsinstitution som funnits sedan 1968. Det är den enda som inom 
äm nesom rådet bedriver en tvärvetenskaplig forskarutbildning eller som 
ger en vidareutbildning riktad till aktiva sam hällsplanerare inom skilda 
professioner. Den vidareutbildning som sker har ett mycket stort värde för 
den allm änna kunskapshöjningen inom planeraryrkena inom Norden.

NORDPLAN har en stor betydelse för den viktiga sektorövergripande 
forståelsen inom samhällsplaneringen och ger ett inte obetydligt bidrag till 
internationell forståelse i samhällsplaneringsfrågor.

NORDPLAN har num era i berörda fackkretsar en hög status, inte minst 
därför att det praktiska forsknings- och undervisningsresultatet är av hög 
kvalitet.

NORDPLAN skapar genom sitt sätt att arbeta ett nordiskt nätverk 
bestående av sam hällsplanerare och andra för dessa frågor intresserade, 
där forskare och praktiker på ett otvunget och ofta inform ellt sätt kan byta 
erfarenheter och utveckla synpunkter och ståndpunkter.

Mot denna bakgrund hem ställer vi
att N ordiska rådet hos N ordiska m inisterrådet begär förslag som 

syftar till att stärka och utveckla N ORDPLANs ställning som en 
sam nordisk forskar- och utbildningsinstitution.

A 909/k

Stockholm den 26 januari 1990 

Hans Gustafsson (s) Per O lo f Håkansson (s)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om miljövårdsinsatser i Baltikum och 
Polen
(Medlemsförslaget väckt av Sten Svensson samt Elsi He- 
tem äki-O lander m. fl., se s. 558 

R em issyttranden , se supplem ent)

1. Indledning

Præsidiet har henvist medlemsförslaget til behandling i Økonomisk 
Udvalg. Forslaget har været på remiss, og de indkom ne synspunkter refe
reres i det følgende.

Udvalget har bedøm t forslaget i sammenhæng med flere andre medlems- 
forslag om sam arbejde med Østeuropa, som er henvist til behandling i 
såvel Ø konom isk Udvalg som i øvrige af Nordisk Råds udvalg.

Udvalget har behandlet forslaget på mødet 18, —20. jun i 1990 og 2 8 .— 
30. januar 1991 og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Medlemsförslaget

Medlemsförslaget tager udgangspunkt i det om fattende nordiske miljø
sam arbejde såvel inden for Norden som i international sammenhæng, 
særligt Nordisk Råds internationale konferencer om henholdsvis luft- og 
havforurening.

Det konstateres, at m iljøsituationen i en række østlande nærmest er 
katastrofal, og at en stor mængde forurening eksporteres fra østlandene til 
bl. a. de nordiske lande. Forslagsstillerne konstaterer, at østlandene næppe 
vil kunne løse miljøproblem erne uden hjælp udefra, og det anføres, at 
foreløbige beregninger viser, at det kan være mere effektivt for N orden at 
støtte reduktion af svovludslip i Østeuropa end at gennemføre yderligere 
reduktioner i Norden.

Det foreslås, at nordisk industri involveres direkte i udarbejdelse af en 
liste over relevante m iljøprojekter i Baltikum og Polen, og at der skabes en 
ny investeringsstøtteordning med bløde lån til m iljøinvesteringer i disse 
lande. Ordningen skal adm inistreres af Nordisk Investeringsbank.

Sam m enfattende foreslås det, at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk 
M inisterråd at:
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” i nært sam arbejde med erhvervslivet og m yndighederne udform e et 
investeringsstøtte- og miljøbeskyttelsesprogram, som skal initiere investe
ringer i Baltikum og Polen for at nedbringe vand- og luftforureningen i 
Østersøens mest udsatte om råder” .

3. Remiss

3.1. Nordiske remissinstanser

Foreningerne Nordens Forbund (FNF) finder, at de eksisterende ord
ninger for finansiering af miljøinvesteringer i østlandene bør suppleres 
med direkte investeringsstøtte, såkaldte bløde kreditter. FNF finder vid
ere, at programmet på længere sigt bør udvikles til at gælde hele Ø steuropa 
og ikke kun Baltikum og Polen.

Nordisk Råds Social- og Miljøudvalg udtaler, at forslaget falder i god 
forlængelse af de ministerrådsförslag, som behandledes på den 38. session 
om vand- og luftforurening og finansiering af m iljøinvesteringer.

Udvalget finder, at det er af vital betydning for Norden at bistå Polen og 
Baltikum ved løsningen af miljøproblemerne, og at også investeringsstøtte 
i form a f  bløde kreditter burde tages i anvendelse til dette formål. Udvalget 
støtter derfor forslaget.

Nordisk Investeringsbank (NIB) refererer i sin udtalelse til de allerede 
skabte nordiske finansieringsmuligheder for miljøinvesteringer, nemlig 
projektinvesteringslånene (PIL), miljøfinansieringsselskabet (NEFCO) og 
Nordisk Projekteksportfond (NoPEF). Det konstateres, at disse ordninger 
alle har fået udvidet deres m uligheder i de senere år netop med henblik på 
miljøinvesteringer i b l.a. de central- og østeuropæiske lande.

NIB oplyser, at PIL udnyttes relativt lidt til m iljøkreditter, hvilket 
angiveligt skyldes, at de berørte lande kun i beskedent omfang im porterer 
m iljøudrustning fra Norden med lånefinansiering til markedsrente.

Hverken Polen eller Baltikum er kreditværdige og kan derfor ikke udnyt
te låneordningerne. Det betyder, at NIB ikke kan finansiere nordisk ek
sport til disse lande. Derimod kan NEFCO’s tilbud om finansiering af 
jo in t ventures udnyttes til skabelse af lokal produktion af m iljøudstyr i 
disse lande.

NIB refererer endvidere til den række af internationale finansieringsord
ninger, som er skabt eller er ved at blive skabt til hjælp for Central- og 
Østeuropa. Det oplyses, at der som led i dette også er etableret ordninger, 
som yder finansiel bistand til lande, som ikke i almindelighed anses for at 
være kreditværdige, f.eks. Polen.

D erim od m ener NIB, at det ikke er sandsynligt, at der vil blive etableret 
særordninger for Baltikum, som er i en vanskelig situation, fordi den 
økonomiske selvstændighed i forhold til Sovjet umuliggør valutalån gen
nem den sovjetiske udenrigshandelsbank.

NIB finder det vanskeligt at se realistiske muligheder for at Baltikum i
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de nærmeste år kan låne den nødvendige valuta uden hjælp fra enten 
Sovjet eller Vesten.

NIB foreslår, at de nordiske lande udreder mulighederne for nordisk 
finansieringsstøtte til infrastrukturinvesteringer, udvikling af m arkeds
økonomi og miljøbeskyttelse i Baltikum. NIB finder, at et sådant arbejde 
motiveres af en række grunde, herunder (1) at Baltikums m uligheder for 
valutalån er små, (2) behovene i Baltikum er a f  en sådan størrelsesorden, 
at den samlede nordiske ressourcebasis kan være af afgørende betydning, 
(3) en samlet regional indsats kan være bedre end spredte indsatser i alle 
østlande, (4) Norden har en egeninteresse i udviklingen i Baltikum.

NIB m ener i øvrigt, at en udredning ikke bør udsættes af hensyn til den 
uafklarede politiske situation, men at den kan ligge i beredskab til eventu
elle senere politiske beslutninger, når situationen er moden.

3.2. Danske remissinstanser

Hovedkomiteen fo r  Dansk-Polsk Grønne Kors Hjælp henviser til egne 
erfaringer med ” hjælp til selvhjælp” særligt inden for landbruget i Polen og 
oplyser, at såvel miljøbevidstheden som m iljøsituationen er ringe mange 
steder i Polen. Man finder, at der er stort behov for investeringsstøtte og 
for et miljøbeskyttelsesprogram, og at det vil være i de nordiske landes 
interesse at medvirke i dette.

Dagbladet Politiken  vil kom m entere situationen i bladets spalter.
M iljøm inisteriet finder, bl.a. på baggrund af de mange multilaterale og 

bilaterale hjælpeordninger, ikke at der for tiden er behov for en ny støtte
ordning til m iljøinvesteringer i østlandene, men at der derim od er behov 
for at udnytte nordisk miljøekspertise i realiseringen af den nordiske 
miljøfinansieringsordning og at styrke formidlingen af nordisk miljøviden 
til Østeuropa.

3.3. Finske og ålandske remissinstanser

M iljöministeriet henviser til de mange igangværende sam arbejdsiniti
ativer vedrørende miljøet i Østersø-regionen, og finder det næppe rationelt 
at udarbejde en nordisk handlingsplan, før situationen er mere afklaret. 
M inisteriet henviser bl.a. til det møde mellem Østersølandenes m iljøm i
nistre, som afholdes i Helsingfors i oktober. H er er bl. a. N EFCO ’s aktivi
teter på dagsorden.

Å lands landskapsstyrelse støtter forslaget.
Industriens centralförbund udtaler, at m iljøsam arbejde spiller en central 

rolle i støtten til de økonomiske reform er i Østeuropa, og at dette sam ar
bejde på længere sigt kan være til stor nytte for produktionslivet og uden
rigshandelen i Norden.

Gennemførelse af miljøinvesteringer i østlandene forudsætter fordelag
tige finansieringsordninger, til hvis etablering staterne spiller en central 
rolle.
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Forbundet stø tter forslaget og finder, at det videre arbejde bør knyttes til 
opfølgningen a f  statsm inisterm ødet om Østersøen (Ronnebym ødet), samt 
at Helsingforskonventionen og dens sekretariat er et passende forum  for 
koordinering og videre arbejde.

3.4. Islandske remissinstanser

Udenrigsministeriet udtaler sig ikke om dette forslag.

3.5. Norske remissinstanser

Utenriksdepartementet ser velvilligt på et program for investeringsstøtte 
og miljøbeskyttelse i Baltikum og Polen, men bemærker, at m an ikke har 
vurderet forslagets økonomiske im plikationer.

3.6. Svenske remissinstanser

Exportkreditnäm nden  oplyser, at m an tidligere har vurderet spørgsmålet 
om  garantier til m iljøinvesteringer i østlandene. Konklusionen er, a t man 
ikke kan garantere for lån til lande, som ikke er kreditværdige. G iver man 
en sådan garanti til en præmie, som ikke m odsvarer risikoen, skyder m an 
en subvention foran sig. D esuden er et sådant skjult element a f  subvention 
i strid med GATT-aftaleme.

Det fremhæves im idlertid, at der i princippet er m uligheder for at yde 
garantier inden for de eksisterende ordninger, og det afvises ikke, at der 
kan være behov for et udbygget nordisk sam arbejde om økonomisk udvik
ling i Østersøom rådet.

Industriförbundet ser positivt på forslaget om m iljøindsatser i Baltikum 
og Polen og støtter ganske særligt forslagsstillernes synspunkt om, at det 
kan være m ere effektivt at støtte m iljøindsatser i Ø steuropa end at gen
nem føre yderligere foranstaltninger i N orden. Analyser a f  om kostningsef
fektiviteten bør styre indsatsen.

Industriforbundet peger endvidere på, at skærpede miljøkrav til svensk 
industri vil kunne forringe industriens finansielle m uligheder for at m ed
virke til indsatser i Østeuropa.

Endelig lægger m an vægt på, at svensk industri m edvirker i udarbejdelse 
a f  den foreslåede liste over m iljøprojekter i Østeuropa.

Statens naturvårdsverk deler forslagsstillernes opfattelse af den katastro- 
felignende m iljøsituation i Ø steuropa og støtter tanken om forbedrede 
nordiske finansieringsmuligheder for m iljøinvesteringer i disse lande, 
samt at et samlet nordisk miljøbeskyttelsesprogram udarbejdes.

N aturvårdsverket peger dog sam tidig på, at den nuværende mangel på 
kundskab og pålidelige data om m iljøsituationen i Ø steuropa indebærer 
stor risiko for, at investeringerne ikke bliver omkostningseffektive.

N aturvårdsverket henviser i øvrigt til et forslag til program for inten
siveret m iljøsam arbejde med Østeuropa, som verket har afgivet til rege
ringen. Program m et bygger bl.a. på de eksisterende sam arbejdsaftaler 
med en række østlande på m iljøom rådet.
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4. Udvalgets synspunkter og overvejelser

4.1. Igangværende initiativer på området

Udvalget konstaterer, at der allerede er taget en lang række initiativer på 
det om råde, som medlemsforslaget behandler.

Som opfølgning a f  det såkaldte Ronneby-m øde, hvor statsm inistrene fra 
Østersølandene drøftede Østersøens miljø, er der således igangssat et om 
fattende udredningsarbejde. I arbejdet deltager m edlem m erne a f  Helsing- 
forskom missionen (det eksekutive organ for Helsingforskonventionen om 
Østersøens m arine miljø), Norge og Tjekkoslovakiet samt de relevante 
m ultilaterale banker (Verdensbanken, NIB, EIB og EBDR).

Arbejdet skal i løbet af det næste års tid føre frem til en prioriteret plan 
for investeringer i m iljøforbedringer sam t en plan for finansieringen a f  de 
nødvendige investeringer. Opfølgningen varetages a f  en såkaldt Task For
ce, som sekretariatsmæssigt er knyttet til sekretariatet for Helsingforskom- 
missionen.

Det er endvidere oplyst, at de nordiske landes udenrigshandelsm inistre 
har igangsat en kortlægning a f  investeringsbehovet, myndighedernes prio
riteringer, finansieringsmuligheder og nordisk eksportindustris mulighe
der for at opfylde dele af disse behov i Baltikum. D ette arbejde vil kunne 
afsluttes i løbet af et års tid og give vigtige oplysninger til brug ved 
beslutninger om nordisk indsats. D ette arbejde falder i forlængelse af 
arbejde, som allerede er udført a f  NO FEP til kortlægning a f  m iljøsituatio
nen i og identifikation af eksportprojekter for henholdsvis Polen, Baltikum 
og Leningradom rådet.

Den af NIB foreslåede udredning, som skal belyse mulighederne for 
nordisk finansieringsstøtte til infrastrukturinvesteringer mv. i Baltikum 
vil nu blive sat igang. Udredningen falder i forlængelse af IM F’s udred
ningsarbejde vedrørende den sovjetiske økonomi.

Endelig henvises til den oversigt, som EK-energi er ved at udarbejde 
over energi-m iljøsituationen i Baltikum.

Social- og Miljøudvalget behandler for tiden medlemsförslag (A 952/s) 
om etablering a f  et forpligtende m iljøsam arbejde om kring Østersøen. For
målet med medlemsforslaget er b l.a. at gennem en revision af Helsing
forskonventionen styrke den politiske styring a f  arbejdet og gøre det mere 
målrettet og forpligtende for deltagerne.

4.2. Udvalgets bedømmelser

1 betænkningen over medlemsförslag A 915/e  kom m enterer udvalget et 
udbygget sam arbejde mellem Norden og Ø steuropa mere generelt og i 
relation til m inisterrådets arbejdsprogram  for Baltikum og Ø steuropa, og 
udvalget henviser til dette.

Om medlemsförslag A 910/e konstaterer udvalget, at mange remisin- 
stanser udtaler sin støtte, og at der generelt udtrykkes støtte til et udbygget
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sam arbejde mellem N orden og landene i Central- og Østeuropa. Det 
konstateres im idlertid også, at der er delte meninger om hvilken frem
gangsmåde, som er mest velegnet, herunder om der er behov for særlige 
nordiske initiativer netop nu.

Udvalget konstaterer, at Nordisk Råds Social- og Miljøudvalg har udtalt 
støtte til medlemsforslaget ud fra miljøpolitiske overvejelser.

Økonomisk Udvalg finder im idlertid ikke, at der for tiden er behov for 
at igangsætte nye nordiske initiativer, som det foreslås i medlemsforslaget. 
Denne holdning er prim ært begrundet i at der allerede er igangsat mange 
initiativer, som bør give resultater inden det kan vurderes, om der er 
behov for yderligere nordiske indsats.

Det er udvalgets opfattelse, at der er et stort behov for investeringer på 
m iljøom rådet særligt til Baltikum og Polen. Der er igangsat udredninger, 
som dels skal belyse omfanget af disse behov dels vurdere mulighederne 
for finansiering. I dette arbejde deltager også nordiske institutioner, særligt 
NIB.

Udvalget finder det ikke realistisk at foreslå, at det nordiske budget 
påtager sig større opgaver i relation til dette, udover løsning a f  koordine
rende og kortlæggende opgaver. Udvalget finder iøvrigt, at den økonom is
ke situation i Baltikum og Polen m aner til den største forsigtighed m ed lån 
og investeringer. Sam arbejdet mellem N orden, Baltikum og Polen må 
derfor i høj grad koncentreres om andre typer a f  projekter f.eks. om kultur, 
uddannelse, overførsel a f  kundskab og teknik, dem okratiudvikling mv.

Det foreslåede investerings- og miljøbeskyttelsesprogram for Østersøen 
bør således efter udvalgets opfattelse udarbejdes i regie a f  Helsingforskom- 
missionen, således som Ronneby-m ødet forudsætter, ligsom de tilhørende 
finansieringsordninger bør skabes via de m ultilaterale banker.

Alle de referede initiativer, udredninger og kortlægninger på m iljøom rå
det bør im idlertid følges nøje med henblik på eventuel senere udnyttelse af 
resultaterne til beslutninger om fælles nordisk indsats, herunder indsats i 
form af koordinering a f  bilaterale indsatser.

Arbejdet bør således b l.a. kortlægge mulighederne for hvordan det nor
diske sam arbejdsapparat bedst kan bidrage til skabelsen af de foreslåede 
investeringsstøtteordninger på miljøområdet.

Et vigtigt led i arbejdet er efter udvalgets opfattelse at inddrage den 
ekspertise, som erhvervslivet og ikke m indst eksportvirksom heder, finan
sieringsinstitutter mv. har, med henblik på at finde frem til den mest 
effektive indsats både ud fra en økonomisk og en miljømæssig synsvinkel. 
Udvalget efterlyser således en oversigt over det private/forretningsmæssige 
engagement i Baltikum og Polen, således at betydningen a f  dette kan 
vurderes i relation til statslige indsatser.

Udvalget finder endelig at M inisterrådet bør pålægges løbende at rap
portere til rådet om arbejdet med de referede initiativer, særligt opfølg
ningen a f  Ronneby-m ødet, således at rådet kan tage de fornødne initiati-
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Økonomisk Udvalg indstiller på denne baggrund, at Nordisk Råd vedta- 
ger følgende rekom m andation som følge a f  medlemsförslag A 91 O/e: 

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd og de nordiske lan
des regeringer

at i relevante internationale fora arbejde for at skabe et investe
rings- og miljøbeskyttelsesprogram til nedbringelse a f  vand- og 
luftforureningen i Østersøens mest udsatte dele, 

at kortlægge hvordan det nordiske sam arbejde kan bidrage til 
udviklingen a f  særlige investeringsstøtteordninger for de berørte 
central- og østeuropæiske lande, herunder Baltikum, Polen og 
Leningradom rådet, og 

at løbende rapportere til Nordisk Råd om frem skridtene i arbejdet, 
herunder de initiativer, som m inisterrådet finder behov for på 
om rådet som led i det nordiske samarbejde.

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes A ndersson ( Vas.) Yl va Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SEP)

Lahja Exner (s) Hans Gustafsson (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) Carl I. Hagen (FrP)

Åshild Hauan (A) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Agnete Laustsen (KF) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lauri M etsäm äki (SDP) Poul Nielson (S)

Jógvan I. Olsen (Sb) K im m o Sasi (Kok.)

Eino Siuruainen (Kesk.) Karin Söder (c)

Anders Talleraas (H) Þorsteinn Pálsson (Sj) 
F orm an n

5. Indstilling
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Medlemsförslag

om miljövårdsinsatser i Baltikum och Polen
(Väckt av Sten Svensson sam t Elsi Hetemäki-Olander, Tore A. Liltved, 
Anna-Kaarina Louvo, Ólafur G. Einarsson och K im m o Sasi)

M iljövårdsfrågorna intar en mycket central plats i det nordiska officiella 
sam arbetet. En extrarådssession hölls således i Helsingör 1988 enbart 
rörande miljöfrågor, en internationell konferens om havsförorening an
ordnades av Nordiska rådet 1989 och till rådets nu förestående session i 
Reykjavik framläggs av Nordiska m inisterrådet tre förslag om miljön, 
nämligen handlingsprogram för renare teknologi, avfall och återanvänd- 
ning, nordisk handlingsplan mot havsförorening samt en handlingsplan 
mot luftförorening.

Denna nordiska aktivitet speglar väl den aktuella situationen beträffan
de behovet av initiativ och åtgärder på miljöom rådet.

Det är närm ast ett axiom att m iljöproblem en är gränsöverskridande och 
därför inte kan lösas av varje enskilt land för sig.

Förslaget till handlingsplan mot luftföroreningar pekar bland annat på 
detta. D är framhålls att de nordiska länderna är helt beroende av att det 
genomförs om fattande åtgärder i övriga Europa, för att belastningen i 
Norden skall kom m a ned till de miljömål planen föreslår. Prelim inära 
beräkningar i planen visar också att det kan vara m er effektivt för Norden 
att stödja reduktion av svavelutsläpp i Ö steuropa än att genom föra ytterli
gare åtgärder i Norden.

Skyddet av havsmiljön har under lång tid  varit en prioriterad fråga för 
de nordiska länderna i det internationella arbetet. De nordiska länderna 
var närm ast initiativtagare till de för skyddet av havsmiljön viktiga Lon- 
don-, Oslo- och Helsingforskonventionem a. Ett annat uppm ärksam m at 
nordiskt initiativ är Brundtland-kom m issionens rapport från 1987.

Vid den näm nda havsföroreningskonferensen i Köpenham n antogs ett 
slutdokum ent, vari bland annat betydelsen av internationellt sam arbete 
underströks.

Vi vill i detta sam m anhang åberopa följande ur slutdokum entet:
”att havsföroreningarna bara kan elim ineras genom att intensifierade 

nationella åtgärder kombineras med internationellt sam arbete mellan nä
ringsliv, regeringar och andra myndigheter och internationella ansträng
ningar att nå framsteg i de mest utsatta om rådena.”

M iljöskadorna i Ö steuropa har till viss del antagit sådana proportioner
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att man officiellt infort beteckningen ekologiska katastrofom råden. D etta 
gäller b l.a. Polen. I dessa om råden visar medicinska undersökningar på 
lägre medellivslängd, högre bam adödlighet, högre dödlighet i arbetsför 
ålder och väsentligt högre frekvens av sjukdom ar som cancer och luftvägs
besvär.

För de östeuropeiska ländernas del torde krävas mycket stora investe
ringar och andra insatser för att uppfylla de åtaganden länderna gjort inom 
ram en för Helsingforskonventionen om Östersjöns m arina miljö (1980) 
och ECE-konventionen om långväga gränsöverskridande luftföroreningar 
(1979).

Möjligheten för dessa länder att själva utan hjälp utifrån fullgöra dessa 
åtaganden som stipulerar tidsram ar för utsläppsm inskningar torde när
mast vara obefintlig. M iljöarbetet utgör därför en naturlig del i det allm än
na ekonom iska sam arbete som förbereds i Väst och syftar till att bidra till 
en förbättring/om daning av de östeuropeiska ekonom ierna.

Ett initiativ i denna riktning har tagits av de nordiska m iljöm inistrarna i 
sam råd med sam arbetsm inistrarna i form av ett förslag om nordiskt miljö- 
finansieringsbolag. D etta kom m er att behandlas vid rådets förestående 
session i Reykjavik.

D etta bolag skall inom ramen för Nordiska investeringsbankens verk
samhet genom riskavlyftning medverka till sådana investeringar i miljö- 
sektorn som ger upphov till positiva miljöeffekter för Norden.

Även andra nordiska finansieringsanordningar för m iljöinvesteringar 
till de östeuropeiska länderna diskuteras inom m inisterrådet, b l.a. sam 
ordnade exportkreditlinjer, utökade satsningar på projektidentifiering och 
studier i Ö steuropa samt Nordiska investeringsbankens möjligheter till 
ökad utlåning till b l.a . Ö steuropa inom ramen för en förhöjning av ban
kens projektinvesteringslåneram .

Vi ser positivt på förslaget om ett nordiskt miljöfinansieringsbolag, som 
verksamt skulle kunna bidra till det betydande investeringsbehov som de 
östeuropeiska länderna har på m iljöom rådet.

Bolagets verksamhet inriktas i första hand på D D R, Polen, Sovjetunio
nen, Tjeckoslovakien och Ungern. H är bör understrykas att Baltikum och 
Polen särskilt bör prioriteras. Det finns ett stort intresse i den allm änna 
opinionen för att de nordiska länderna engagerar sig i m iljöinsatser i just 
dessa om råden. M iljösituationen här kom m er att under lång tid vara 
hotfull och allvarlig. De nordiska länderna har avancerat kunnande i 
miljöteknologi att ställa till förfogande.

Det föreslagna m iljöfinansieringsbolaget kan tillhandahålla egen kapi
talfinansiering i form av aktier eller andelar samt ge lån och ställa garan
tier.

Enligt vår mening bör utöver dessa finansieringsform er även hjälp för 
att lösa m iljöproblemen i de här aktuella om rådena kunna ges i form av 
investeringsstöd, s. k. m juka krediter.
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Även om stöd vanligen inte ges till denna typ av samarbete, bör det mot 
bakgrund av den synnerligen svåra föroreningssituationen i Baltikum och 
Polen övervägas om detta inte är görligt. Möjligt är att sådana medel 
liksom lån kan kanaliseras genom Nordiska investeringsbanken.

Vi ser det naturligt att industrin kopplas in i detta arbete. Vissa indu
strier bidrar visserligen till rådande föroreningssituation, men inom indu
strin finns samtidigt kunskaper om och erfarenheter av förebyggande och 
förbättrande åtgärder, ett know-how om miljöteknologi.

Som inledningsvis näm nts uttalade sig den internationella havsförore- 
ningskonferensen också fór att näringsliv, regeringar och andra myndighe
ter skulle sam arbeta for att elim inera föroreningarna. Nordiska företag bör 
med nordiska lån och/eller bidrag kunna gå sam m an med foretag i Balti
kum och Polen i jo in t venture-företag för m iljöutrustning och m iljötekno
logi. Det torde inte råda något tvivel om att miljöinvesteringen i Baltikum, 
Polen och övriga Ö steuropa också får positiva effekter för Norden.

Som framgår av ovanstående är flera initiativ på gång i m inisterrådets 
regi rörande förbättrade finansieringsmöjligheter till Ö steuropa för miljö
investeringar. Det synes em ellertid angeläget att även möjligheten till 
finansiering genom investeringsstöd tas upp. I detta medlemsförslag inrik
tas åtgärderna företrädesvis på Baltikum och Polen. En lista på angelägna 
projekt bör snarast möjligt sam m anställas och redovisas inför Nordiska 
rådet, för att möjliggöra för rådet att kunna ta ställning på mer konkret 
bas, dvs. att kunna se hur medlen skall användas.

Samtliga initiativ bör sam m anhållas i ett kom binerat investeringsstöds- 
och miljövårdsprogram avseende lån och bidrag till m iljöinvesteringar i 
Baltikum och Polen. Särskilt viktigt är att m inisterrådet går in i ett sådant 
program i nära sam arbete med näringslivet.

Mot bakgrund av vad som anförts här ovan föreslås
att Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att i 

nära samarbete med näringsliv och m yndigheter utform a ett in
vesteringsstöds- och m iljövårdsprogram , som skall initiera inves
teringar i Baltikum och Polen för att nedbringa vatten- och luft
föroreningarna i Östersjöns mest utsatta områden.

Stockholm den 29 januari 1990

Sten Svensson (m) Elsi Hetemäki-Olander (Kok.)

Tore A. Liltved (H) Anna-Kaarina Louvo (Kok.)

Ölafur G. Einarsson (Sj) K im m o Sasi (Kok.)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om skärpta regler beträffande väg
trafikens miljöeffekter
(M edlemsförslaget väckt av Olle Ö strand  m. fl., se s. 572 
R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 91 l/t  om 
skärpta regler beträffande vägtrafikens miljöeffekter. U tskottet har be
handlat medlemsförslaget vid sina möten i Reykjavik den 26 februari 
1990, Oslo den 14—15 maj 1990, Akureyri den 7 — 8 augusti 1990 och i 
Lilleham m er den 8 —10 oktober 1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget, som väckts av Olle Ö strand samt Lahja Exner, 
Anita Johansson, Ulla Johansson, Mats Nyby, Berit Oscarsson och Kaj 
Poulsen, hemställs att N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inister
rådet

att tidigarelägga införandet av skärpta bestäm m elser beträffande 
fordons och då speciellt dieselfordons miljöeffekter, samt 

att sam ordna den FoU-verksam het som bedrivs i de nordiska län
derna på fordons- och bränsleom rådet.

I sina m otiveringar till medlemsförslaget konstaterar förslagsställarna 
att det rent tekniskt går att tillverka fordon som avger lite buller och har 
låga utsläpp av luftföroreningar. Samtidigt konstateras att idag är det 
em ellertid inte möjligt a tt i stor skala erbjuda dessa på kommersiellt 
konkurrensmässiga villkor. Ytterligare erinrar förslagsställarna om att det 
i praktiken har visat sig att teknologi, som förbättrar miljöegenskaperna 
hos fordon, har kommit till genom att m yndighetskrav har form ulerats 
innan lösningarna har funnits tillgängliga kommersiellt.

Med hänsyn till detta anser förslagsställarna att någon form av ingrepp i 
m arknaden behövs, t. ex. hårda emissionskrav eller någon form av fördelar 
för fordon med goda miljöegenskaper.

Det erinras om att i januari 1989 fastställde de nordiska m iljöm inistrar
na ett sam arbetsprogram  inom m iljövårdsom rådet. Program m et anses 
innehålla en del punkter av intresse på trafikom rådet: t. ex. att avgaskrav, 
m otsvarande de am erikanska kraven som skall gälla från 1991, skall i 
N orden vara fullt genom förda för alla typer av fordon senast 1995.
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Förslagsställarna anser att att de största miljöproblem en från vägtrafi
ken, både vad gäller buller och avgaser, torde härröra från tunga diesel- 
drivna fordon. Det anses därför vara av största vikt att skärpta krav på 
dessa fordon införs snarast.

G ällande FoU-verksam heten inom fordons- och bränsleom rådet anser 
förslagsställarna att man generellt kan säga a tt m an hittills endast har 
angripit ett m iljöproblem åt gången. D etta anses ha inneburit att u tvärde
ringar av försöksverksamheter endast skett med avseende på en param e
ter, varför det är svårt att få en bild av de olika lösningarnas totala 
m iljöpotential. D ärför anses att en nordisk sam ordning av FoU verksam 
heten på fordons- och bränsleom rådet torde kunna ge effektivitetsvinster.

2. Remissbehandlingen

Vid sitt möte den 25 — 27 februari 1990 beslöt N ordiska rådets presidi
um att medlemsforslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet 
med underrem iss till social- och m iljöutskottet samt att det skulle undergå 
remissbehandling.

Förslaget har behandlats i vanlig ordning och sänts ut på remiss med 
rem isstiden den 1 juni 1990.

Följande remissvar har inkomm it:

Norden

— N ordiska rådets social- och m iljöutskott
— Nordens Fackliga Samorganisation

Danmark

— M iljøministeriet
— Verdensnaturfonen (W W F-Danmark)
— Dansk Arbejdsgiverforening (DA)
— Forenede Danske M otorejere (FDM )

Finland

— Trafikm inisteriet
— M iljöm inisteriet
— Finlands lastbilsförbund rf
— Arbetsgivarnas i Finland centralförbund
— Industrins centralförbund

Island

— M iljøm inisteriet
— Islands Bilbrancheforbund
— D irektoratet for levnedsm iddelkontrol og miljøvern
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Norge

— Samferdselsdepartem entet
— Kongelig Norsk Autom obilklub (KNA)
— Norges A utom obil-Forbund (NAF)
— M otorførernes Avholdsforbund (MA)

Sverige

— Statens naturvårdsverk
— Vägverket
— Väg- och trafik institutet (VTI)
— M otorm ännens riksförbund (M)
— Svenska åkeriförbundet
— Biltrafikens arbetsgivareförbund (BA)

2.1. Remissinstanser som tillstyrker medlemsjorslaget 

Norden

— Nordiska rådets social- och miljöutskott

Danmark

— M iljøm inisteriet
— Forenede Danske M otorejere (FDM )

Norge

— Samferdselsdepartem entet
— Norges Autom obil-forbund (NAF)
— M otorførernes Avholdsforbund (MA)

Sverige

— Statens naturvårdsverk
— Vägverket
— Väg- och trafikinstitutet (VTI)
— M otorm ännens riksförbund (M)

Social- och m iljöutskottet ansluter sig i princip till förslagsställarnas 
bedömning. U tskottet ser gärna att m an genom olika stim uleringsåtgärder 
förm år fordonsägare att frivilligt övergå till avgasrening tidigare. U tskottet 
efterlyser en beskrivning av ekonom iska styrmedel, investeringar m. m. för 
att påverka den relativa lönsam heten hos olika trafikslag. Miljön borde ges 
en starkare ställning vid beslut angående landsvägstransporterna. I sitt 
betänkande om förslaget till handlingsplan m ot luftförorening, B 106/s, 
underströk utskottet vad gällde lokala luftföroreningar särskilt vikten av 
att stoppa utsläppen av kväveoxid från tunga fordon i tä to rter snarast 
möjligt. U tskottet finner vaije åtgärd för att begränsa fordonsutsläppen 
väsentlig, särskilt med tanke på tätorternas situation.
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U tskottet tillstyrker medlemsforslaget, både vad gäller tidigast möjliga 
införande av skärpta bestäm m elser och sam ordnad forskning och utveck
ling.

M iljøministeriet i D anm ark hänvisar till den danska regeringens tran 
sporthandlingsplan, där det anses att det finns stora möjligheter att för
bättra transportm edlens m iljöpåverkan på teknisk väg. Det anses nödvän
digt, att m yndigheterna pressar på denna utveckling, men om det skall ha 
någon avgörande verkan m åste det göras på internationellt plan, bland 
annat i EG.

N är det gäller luftförorening från fordon har D anm ark beslutat att 
infora skärpta krav för personbilar och varubilar från den 1 oktober 1990, 
svarande mot de krav som är införda i bland annat USA och Sverige.

Regeringen vill dessutom i EG arbeta för införande av ytterligare skärp
ta em issionsnorm er under m itten av 90-talet.

N är det gäller samordningen av FoU-verksam heten i de nordiska län
derna inom fordon- och bränsleom rådet, för att främ ja miljömässiga hän
syn, bör en sådan strävan rekomm enderas.

Forenede Danske Motorejeres (FDM ) kom m entarer är bland annat att 
den tunga lastbilstrafiken är en av de stora förorenarna. M otorfirm or har i 
laboratoriem iljö gjort provkörningar där m otorerna försetts med katalysa
tor, vilket har reducerat partikelutsläppet och mängden av oförbrännt 
kolväte och därm ed har också diesellukten försvunnit. I ett annat prov var 
m otorerna försedda med ett metalliskt filter i avgassystemet. D etta prov 
visade en renlighet som var 60 % större än för en m otor utan efterbehand- 
lingsutrustning.

Ett eventuellt sam arbete med de andra nordiska länderna inom FoU- 
verksamheten skulle vara en positiv och användbar idé.

Samferdselsdepartementet i Norge upplyser att de norska m yndigheterna 
redan har anslutit sig till ett fram flyttande av tidpunkten för införande av 
skärpta avgaskrav för tunga dieseldrivna m otorfordon innan 1995. Stor
tinget har också anslutit sig till a tt strängare avgaskrav skall införas för hela 
m otorfondonsparken i Norge under 1993. Sam ferdselsdepartem entet stö
der initiativet till bättre koordinering av FoU-verksamheten.

Norges Automobil-Forbund (NAF) stöder medlemsförslaget till fullo och 
ser det som positivt att m an försöker sam ordna forskning och utveckling i 
de nordiska länderna.

Motorførernes Avholdsforbund (MA) i Norge är starkt engagerat i debat
ten om miljö och samfärdsel och har bland annat utarbetet ett eget miljö
politiskt program. Förslaget att de skärpta bestäm m elserna införs tidigare 
får deras tillslutning, liksom en sam ordnad FoU-verksam het inom N or
den.

Statens naturvårdsverk i Sverige poängterar att de regler som nu succes
sivt införs på basis av Stockholm sgruppens arbete inte direkt kan jäm föras 
med de regler som beslutats i USA. Skälet härtill är främst att m an i
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Europa använder sig av en annorlunda m ätm etod vilket omöjliggör direk
ta översättningar. Istället har man lagt vikt vid att tillvarata den tekniska 
utvecklingen som krävs för att m öta USA-kraven och försökt översätta 
detta enligt den europeiska m ätm etoden. Att för svenskt vidkom m ande 
tillstyrka att avgaskrav för tunga fordon införs tidigare än 1995 m edför 
inga svårigheter eftersom detta redan beslutats. Därem ot är det olämpligt 
att direkt anknyta till am erikanska krav med de översättningssvårigheter 
som detta medför. Det vore i stället lämpligare att inrikta ett nordiskt 
agerande mot Stockholm sgruppens kom m ande beslut, dvs. införande av 
avgaskrav m otsvarande bästa tillgängliga teknik sam t förtida stimulans 
med olika styrmedel av fordon med lägre em issioner än vad de obligatoris
ka avgas- och bullerkraven ger.

N är det gäller den nordiska FoU-verksam heten inom fordons- och 
bränsleom rådet, konstaterar man att det arbete som nu pågår under ÄK- 
miljö och NÄT i stort har den inriktning som anges i medlemsforslaget. 
Även sam ordningsfrågorna är beaktade genom en särskild ” sam ordnings
grupp” under NÄT. 1 denna grupp finns företrädare för bland annt NÄT, 
ÄK-miljö och ÄK-energi.

Slutligen vill man peka på risken med att driva sam ordningen för långt. 
Det finns behov att belysa vissa frågeställningar utifrån flera aspekter och 
en alltför långt driven sam ordning kan försämra dessa möjligheter. Man 
anser därför att dagens situation, med en särskild grupp representanter för 
olika intresseom råden, som känner ett övergripande ansvar att följa vad 
som pågår nordiskt, i kom bination med särskilda arbetsgrupper under 
respektive äm betsm annakom m ittér, ger en god möjlighet att åstadkom m a 
det som avses i medlemsforslaget.

Vägverket i Sverige ställer sig positivt till syftet med de två att-satserna 
som presenteras i medlemsforslaget. Det är angeläget att de nordiska 
länderna ansluter sig till sam m a kravnivå. D etta kan underlättas genom en 
gemensam utveckling. Ett lämpligt objekt för nordisk forskning och ut
veckling på fordons- och bränsleom rådet är att för vägtrafik och arbetsfor
don utform a en gemensam nordisk modell for beräkning av em issioner 
och spridning av avgaser.

Väg- och trafikinstitutet (VTI) i Sverige m eddelar att i Sverige skall 
skärpta krav tilläm pas från 1994 års modeller. N aturvårdsverket har i det 
nya aktionsprogram m et mot luftföroreningar och försurning föreslagit en 
tidigareläggning av kravskärpningen till 1993. I förslagen ingår även krav 
på sänkta partikel- och svavelemissioner från dieselfordon. Tyngdpunkten 
i problem atiken med vägtrafikens utsläpp av kväveoxider, kolväten och 
kolmonoxid kom m er att successivt förskjutas under 1990-talet, från ben
sindrivna bilar till tunga dieselfordon. Den stora potentialen för ytterligare 
sänkningar av utsläppen av dessa äm nen från vägtrafiken kom m er därför 
att finnas hos de tyngre fordonen.

Om åtgärden är tekniskt och ekonom iskt möjlig förbättras utsikterna att
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inom  transportsektorn uppnå kväveoxidmålet om 30% reduktion av u t
släppen mellan 1980 och 1995. Störst effekt torde en tidigareläggning av 
skärpningen av emissionskraven få på utsläppen av avgaspartiklar från 
vägtrafiken, eftersom dieselfordonen är den dom inerande källan.

VTI ställer sig positivt till förslaget, om det är tekniskt och ekonom iskt 
möjligt att genomföra.

M otormännens riksförbund (M) i Sverige delar åsikten att de största 
m iljöproblem en från vägtrafiken, både vad gäller buller och avgaser, torde 
härröra från tunga dieseldrivna fordon.

Förbundet är i princip positivt till att tidigarelägga införandet av skärpta 
bestäm m elser beträffande fordons och då speciellt dieselfordons miljöef
fekter. En förutsättning är dock att det samtidigt sker en europeisk harm o
nisering av de nya bestäm m elserna så att dessa inte resulterar i handelshin
der eller andra icke önskade effekter.

Förbundet ställer sig också klart positivt till det andra förslaget att 
sam ordna den FoU-verksam het som bedrivs i de nordiska länderna på 
fordons- och bränsleom rådet. Ett resultat av en sådan sam ordning skulle 
kunna ge enighet inom N orden och därm ed större möjlighet att påverka 
övriga länder i Europa än om varje nordiskt land arbetade självständigt 
med att få gehör för synpunkter och krav.

2.2. Remissinstanser som delvis tillstyrker medlemsförslaget 

Norden

— Nordens Fackliga Samorganisation (NFS)

Finland

— Trafikministeriet
— Finlands lastbilsförbund rf
— Arbetsgivarnas i Finland centralförbund
— Industrins centralförbund

Island

— M iljøministeriet
— D irektoratet for levnedsmiddel og miljøvern 

Norge

— Kongelig Norsk Automobilklub (KNA)

Sverige

— Biltrafikens arbetargivareförbund (BA)

Nordens Fackliga Samorganisation (NFS) har behandlat transportfrå
gorna i rapporten ” Utveckla de nordiska transporterna” , där en av u t
gångspunkterna är miljökravens ökade betydelse.
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De m enar att det är centralt för de nordiska ländernas konkurrenskraft 
att tillvarata miljökravens incitam ent till förnyelse och utveckling av 
transportsektorn. Det gäller dels att u tnyttja de befintliga transporterna på 
ett mer energi- och m iljöoptim alt sätt och dels att genom hårda gränsvär
den stim ulera fram ny teknik. Den internationella konkurrensen gör em el
lertid att det måste vara balans mellan vad som är teoretiskt möjligt och 
vad som är realistiskt att uppnå med rimliga anpassningstider för att 
utveckla ny teknik. Med den senare utgångspunkten är NFS tveksam m a 
till medlemsförslagets första att-sats, dvs. en tidigareläggning av införan
det av skärpta bestäm m elser beträffande fordons och då speciellt dieselfor
dons miljöeffekter. Man kan for närvarande inte se att något tekniskt/in
dustriellt genom brott skett som innebär att avgaskraven skulle kunna 
uppnås tidigare än vad de nordiska länderna gemensamt fastställt i m iljö
programmet från 1989. NFS anser därför att någon ny grund för ett 
reviderat ställningstagande ej föreligger.

NFS tillstyrker medlemsförslagets andra att-sats om en sam ordning av 
FoU-verksam heten som bedrivs i de nordiska länderna på fordons- och 
bränsleom rådet.

Trafikministeriet i Finland konstaterar att den tunga trafiken idag or
sakar stora m iljöproblem  och att dessa problem sannolikt kom m er att öka 
i fram tiden. Sett ur denna synvinkel bör de tunga dieselfordonens avgas
krav skärpas så snabbt som möjligt.

De avgaskrav som träder i kraft i USA 1991 för stadsbussar och 1994 för 
den övriga tunga trafiken är så stränga att man inte med dagens teknik kan 
uppnå dem. M inisteriet anser att man i Norden inte skall försöka tilläm pa 
dessa krav förrän de trätt i kraft i USA. Trafikm inisteriet m enar att 1995 
är en lämplig tidpunkt för a tt ta i bruk avgaskrav på så kallad US’ 94-nivå.

Det anses naturligt att koordinera det nordiska forsknings- och utveck
lingsarbetet inom fordons- och bränsleom rådet, och vara speciellt nyttigt 
till exempel då man undersöker hur nya emissionstekniska lösningar fun
gerar i Nordens klimat.

Finlands lastbilsfórbund r f  anser att de mest ändamålsenliga medlen för 
en m inskning av m iljöskadorna är olika tekniska bestäm melser, som borde 
fastställas på realistiska nivåer, sam t tidtabeller för deras ikraftträdande. 
Man anser vidare att kravnivåerna också bör vara m ålinriktade.

Slutligen tillstyrkes förslaget att de nordiska länderna sam ordnar den 
FoU-verksam het som bedrivs i de nordiska länderna på fordons- och 
bränsleom rådet.

Arbetsgivarnas i F inland centralförbund  och Industrins centralförbund  i 
Finland anser att förslaget från kväveoxidkomm issionen, som nyligen 
slutförde sitt arbete, är vettigt och genom förbart.

Kostnaderna i begränsningsprogrammet om fordons avgasutsläpp är 
mycket stora med hänsyn till den nytta som därigenom uppnås. Tilläggs
kostnaderna, som ett forcerat program innebär, skulle vara betydligt större
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delvis på grund av den outvecklade teknologin. D ärför borde Finland 
prioritera sina begränsade resurser för sådana ändam ål där input/output- 
relationen är mycket större än den är för de åtgärder som föreslå i m ed
lemsförslaget. Av denna anledning tillstyrker Centralförbunden inte för
slaget om skärpta regler beträffande vägtrafikens miljöeffekter.

Centralförbunden tillstyrker initiativet om en förbättring när det gäller 
att sam ordna den FoU-verksam het som bedrivs i de nordiska länderna på 
fordons- och bränsleom rådet. Ett resultatrikt sam arbete skulle leda till 
ännu miljövänligare lösningar och samtidigt förstärka den nordiska for
donsindustrins konkurrensposition.

M iljøministeriel i Island och Statens Direktorat fo r  levnedsmiddelkontrol 
og miljøværn i Island skriver att enligt den nordiska miljöhandlingsplanen 
träder de am erikanska reglerna i kraft i N orden senast 1995 för alla nya 
biltyper. I Island kom m er det att krävas att alla biltyper från och med 1992 
skall uppfylla dessa krav. Med hänsyn till att dessa regler inte kom m er att 
bli klara innan 1991, anses det inte realistiskt att räkna med kortare tid än 
till 1995 för att införa regler om relevant reningsutrustning och kontroll
system gällande alla biltyper. Det är därför deras uppfattning att man inte 
bör flytta fram tidsram arna i den nordiska m iljöhandlingsplanens bestäm 
melser.

Därem ot anses det mycket viktigt att koordinera den vetenskapliga och 
utvecklingsmässiga verksamheten i N orden inom om rådet fordon och 
bränsle, med målet att öka en sådan verksamhets effektivitet. Dessutom 
betonas vikten av att öka den ömsesidiga inform ationsverksam heten på 
detta område.

Kongelig Norsk Autom obilklub (KNA), upplyser att man inte har några 
invändningar mot att man sam ordnar arbetet som utförs i de nordiska 
länderna för att reducera vägtrafikens skadliga effekter på miljön.

K.NA önskar förbehålla sig rätten att fritt värdera de eventuella konkreta 
förslag som läggs fram på nordisk bas.

Biltrafikens arbetsgivarejorbund (BA) i Sverige meddelar att motiven för 
att sam ordna den FoU-verksam het som bedrivs i de nordiska länderna på 
fordons- och bränsleom rådet är meningsfulla och ställer sig positivt till en 
rekom m endation till Nordiska m inisterrådet.

N är det gäller dieselfordons miljöeffekter vill man avvakta resultaten 
från statens naturvårdsverks utredning ” Luft 90” .

Sam m anfattningsvis anser man att förslaget ” att tidigarelägga införan
det av skärpta bestäm melser beträffande fordons och då speciellt dieselfor
dons miljöeffekter” bör avvisas.

2.3. Remissinstanser som ställer sig negativa till medlemsforslaget 

D anm ark

— Dansk Arbejdsgiverforening (DA)
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Finland

— M iljöm inisteriet

Dansk Arbejdsgiverforening m enar att enligt deras uppfattning bör be
rörda verksam heter ges en rimlig frist för att kunna uppfylla nya, skärpta 
krav. Man kan därför inte stödja förslaget, men tycker att den av de 
nordiska m iljöm inistrarna angivna fristen till 1995 för att uppfylla de 
am erikanska kraven på fordon är rimlig. D ärutöver önskar man inte 
kom m a med några synpunkter.

M iljöm inisteriet i Finland m eddelar att trafik- och miljöforskning har 
effektiviserats och behandlas av Nordiska äm betsm annakom m itténs 
m iljögrupp för transportfrågor sam t Nordiska äm betsm annakom m itténs 
trafikgrupp för miljövårdsfrågor och att de bedriver ett nära sam arbete 
och försöker främja m iljövården i trafiken även i det övriga Europa. 
M iljöm inisteriet anser därför inte att medlemsförslaget ger anledning till 
särskilda åtgärder.

2.4. Remissinstanser som  icke yttrar sig över medlemsförslaget 

Danmark

— Verdensnaturfonden (W W F-Danmark)

Island

— Islands Bilbrancheforbund

Sverige

— Svenska åkeriförbundet

Verdensnaturfonden, Danm ark, tar inte ställning.
Islands Bilbrancheforbund  tar inte ställning. Deras svar behandlar en

dast personbilars avgasregler i Island. De tar heller inte ställning till FoU- 
verksamheten.

Svenska åkeriförbundet avstår från att yttra sig och hänvisar till statens 
naturvårdsverks utredning ” Luft 90” och dess utfall.

3. Utskottet

Kom m unikationsutskottet har i allt växande grad engagerat sig i frågor 
gällande trafik och miljö. D etta har b l.a. återspeglats i utskottets förslag 
till rekom m endationer samt yttranden om trafikpolitik, infrastrukturin
vesteringar, trafiksystem och storstädernas trafik- och miljöproblem.

Inom om rådet trafik och miljö händer num era mycket. Det forskas 
mycket inom detta om råde och stora politiska beslut har fattats. Man 
eftersträvar att få fram en kom bination av ekonomiska, effektiva och 
miljövänliga transporter. D etta försöker man uppnå på skilda sätt genom



570 A 91 l/t

nya transportsystem  där m an t. ex satsar på järnvägstransporterna samt att 
tekniskt utveckla miljövänligare m otorer och/eller miljövänligare energi
användning.

För de nordiska länderna är det centralt att bibehålla ländernas konkur
renskraft samt att tillvarata miljökravens incitam ent till förnyelse och 
utveckling av transportsektorn. Det gäller dels att utnyttja de befintliga 
transporterna på ett energi- och m iljöoptim alt sätt och dels att genom 
hårda gränsvärden stim ulera fram ny teknik. Den internationella konkur
rensen gör em ellertid att det måste vara balans mellan vad som är teore
tiskt möjligt och vad som är realistiskt att uppnå med rimliga anpassnings- 
tider för att utveckla ny teknik.

Gällande medlemsförslagets första att-sats, att tidigarelägga införandet 
av skärpta bestäm m elser beträffande fordons miljöeffekter, framgår av 
remissvaren att några av de nordiska länderna redan har beslutat om en 
fram flyttning av tidpunkten för införande av skärpta avgaskrav. I detta 
sam m anhang konstaterar kom m unikationsutskottet a tt det är angeläget att 
alla nordiska länder ansluter sig till sam m a kravnivå.

Av remissvaren framgår också att det tekniskt är möjligt, att med kataly
satorer och/eller metalliska filter avsevärt reducera m otorernas avgaser 
och partikelutsläpp. Den ekonom iska sidan av frågan ser ut att vara 
osäkrare.

Om detta både tekniskt och ekonom iskt är möjligt, förbättras utsikterna 
att inom transportsektorn uppnå kväveoxidmålet om trettio  procents re
duktion av utsläppen mellan 1980 och 1995. Störst effekt torde en tidigare- 
läggning av skärpningen av emissionskraven få på utsläppen av avgaspar
tiklar från vägtrafiken, eftersom dieselfordonen är den dom inerande 
källan.

U tskottet ser gärna att m an genom olika stim ulanser förm år fordonsäga
re att frivilligt övergå till effektivare avgasrening och tillstyrker vaije 
åtgärd för att, inom realistiska ekonom iska ram ar, väsentligt minska for- 
donsutsläppen, och då speciellt inom storstadsom rådena.

Med hänsyn till det ovan anförda tillstyrker kom m unikationsutskottet 
medlemsförslagets första att-sats.

Gällande medlemsförslagets andra att-sats konstaterar utskottet att en 
nordisk koordinering av FoU-verksam heten inom fordons- och bränsle- 
om rådet är en självklarhet som bör stimuleras.

Med hänsyn till de begränsade resurser som de nordiska länderna vart 
för sig har för FoU-verksamhet, bör man inom detta område, som på de 
flesta andra om råden, sam arbeta och använda sina gem ensamma krafter 
och resurser för att uppnå de största möjliga resultaten. U tskottet m enar 
att i den allt hårdare internationella konkurrensen måste de nordiska 
länderna sam arbeta för att inte ham na på efterkälken och bli beroende av 
andra länders FoU-verksamhet.
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Med hänsyn till det ovan anförda föreslår kom m unikationsutskottet att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att tidigarelägga införandet av skärpta bestäm m elser beträffande 
fordons, och då speciellt dieselfordons, miljöeffekter, samt 

alt sam ordna den FoU-verksam het som bedrivs i de nordiska län
derna på fordons- och bränsleom rådet.

Lilleham mer den 8 oktober 1990

Margrete Auken (SF)

O lof Jansson (ÅC)

Sakari Knuuttila (SDP) 

Oddrunn Pettersen (A)

Kaj Poulsen (S)

Hreggviður Jönsson (Sj) 

Elver Jonsson (fp) 
F örm an n  

Anne Enger Lahnstein (Sp) 

Sirpa Pietikäinen (Kok.)

Karl-Erik Svartberg (S)
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Medlemsförslag

om skärpta regler beträffande vägtrafikens miljö
effekter
(Väckt av Olle Östrand sam t Lahja Exner, Anita Johansson, Ulla Johans
son, M ats Nyby, Berit Oscarsson och Kaj Poulsen)

Möjligheterna att utföra vägtransporter med fordon vars miljöegenska
per är betydligt bättre än dagens beror dels på den tekniska utvecklingen 
dels på vilka styrande eller reglerande system som samhället infor.

Att det rent tekniskt går att tillverka fordon som avger lite buller och har 
låga utsläpp av luftföroreningar är uppenbart. Idag är det em ellertid inte 
möjligt att i stor skala erbjuda dessa på kommersiellt konkurrerbara vill
kor. Någon form av ingrepp i m arknaden krävs, t. ex. hårda em issionskrav 
eller någon form av fördelar för fordon med goda miljöegenskaper. Dessa 
senare kan vara av ekonom isk art eller i form av brukarfördelar.

Den tekniska utvecklingen är viktig för lösningen av trafikens miljö
problem. Det är tradition i Europa att krav på fordon inte ställs förrän det 
kunnat visas att det existerar en kommersiellt tillgänglig teknologi som 
m öter kraven. Samtidigt kan man inte förvänta sig att fordonstillverkarna 
helhjärtat satsar på att utveckla lösningar, om man inte bedöm er det som 
troligt att krav kom m er att införas, som nödvändiggör satsningen.

En något annorlunda filosofi tilläm pas i exempelvis USA. D är formule
ras krav utifrån en bedöm ning av hur den tekniska utvecklingen kan 
förväntas bli. I gengäld ges tillverkarna något längre så kallad ledtid.

Det har också visat sig i praktiken att teknologi, som förbättrat miljö
egenskaperna hos fordonen, kommit till genom att m yndighetskrav form u
lerats innan lösningarna funnits tillgängliga kommersiellt.

I januari 1989 fastställde de nordiska m iljöm inistrarna ett samarbets- 
program inom m iljövårdsom rådet. Program m et innehåller en del punkter 
av intresse på trafikom rådet. Det sägs bland annat att avgaskrav, m otsva
rande de amerikanska, skall vara fullt genom förda för alla typer av fordon 
senast 1995.

De största m iljöproblemen från vägtrafiken både vad gäller buller och 
avgaser torde härröra från tunga dieseldrivna fordon. Det är därför av 
största vikt att skärpta krav på dessa fordon införs snarast. De flesta av de 
am erikanska kraven på tunga fordons avgaser skall gälla från 1991. Det 
torde därför vara tekniskt möjligt också i Norden att de av m inisterrådet 
beslutade reglerna skall gälla tidigare än 1995.

N är det gäller FoU-verksam heten inom fordons- och bränsleom rådet 
orde m an generellt kunna säga att man hittills angripit endast ett miljö-
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problem åt gången. D etta har inneburit att utvärderingar av försöksverk
sam heter endast skett med avseende på en param eter, varför det är svårt 
att få en bild av de olika lösningarnas totala miljöpotential.

En nordisk sam ordning av FoU-verksam heten på fordons- och bränsle
om rådet torde kunna ge effektivitetsvinster. Ä m betsm annakom m ittéerna 
inom trafik (NÄT) och miljö (ÄK-miljö) bör få i uppdrag att göra en 
genomgång av befintlig forskning på om rådet och föreslå ändamålsenliga 
samordningsprojekt.

Med hänvisning till ovanstående föreslås att Nordiska rådet rekom m en
derar Nordiska m inisterrådet

att tidigarelägga införandet av skärpta bestäm m elser beträffande 
fordons och då speciellt dieselfordons miljöeffekter samt 

att sam ordna den FoU-verksamhet som bedrivs i de nordiska län
derna på fordons- och bränsleom rådet.

Stockholm den 31 januari 1990

Olle Östrand (s) Lahja Exner (s)

Anita Johansson (s) Ulla Johansson (s)

M ats Nyby (SDP) Berit Oscarsson (s)

Kaj Poulsen (S)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om samnordiska insatser för perso
ner med epilepsi
(M edlemsförslaget väckt av Lena Ö hrsvik  m. fl., se s. 585 

R em issy ttranden, se supplem ent)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett medlemsförslag om 
sam nordiska insatser for personer med epilepsi. U tskottet har behandlat 
medlemsförslaget vid sina möten i Visby den 26 juni och Snekkersten den 
12 novem ber 1990.

1. Medlemsförslaget

1 medlemsförslaget hemställes att Nordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet

att utreda förutsättningarna för en gemensam sam nordisk epilep
sivård och ett samlat vårdprogram 

att anslå erforderliga resurser för ökad forskning och inform ationsut
byte rörande läkemedel och behandlingsm etoder samt för infor
m ation och upplysning till allm änheten

Förslagsställarna fram håller att förstärkta insatser är nödvändiga inom 
den ännu relativt okända epilepsivården. Epilepsi är en tillfällig störning i 
hjärnans funktioner som kan uppstå t. ex. genom störd äm nesom sättning i 
hjärnan till följd av t. ex. förlossningsskada, slag mot huvudet, trafikolycka 
m. m. Epilepsi tros också i vissa fall kunna vara genetiskt betingad. Sjuk
domen utm ärks särskilt av ett dram atiskt förlopp och av isolering. Själva 
funktionsförändringarna i hjärnan kan förutom  psykiska problem också ge 
kroppsliga handikapp med anpassningssvårigheter, ångest och otrygghet 
till följd. Till detta kom m er psykosociala och pedagogiska problem. Sjuk
domen, som ofta visar sig i barndom en eller tonåren, drabbar olika hårt de 
sjuka. Av dessa har ungefär 1/3 sällan eller aldrig haft anfall, 1 /3 har anfall 
1 — 12 ggr/år och 1/3 har oftare förekom m ande anfall. Ca. 1 % av befolk
ningen beräknas lida av epilepsi i varierande grad.

De senaste åren har utm ärkts av tekniska framsteg, nya läkemedel, 
bättre anfallskontroll och höjd livskvalitet. En kraftsamling bör göras för 
att ta  vara på de framsteg som dokum enterats framförallt utom lands.
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Insatserna kan t. ex. gälla förbättrade m öjligheter for diagnostik och in rät
tande av tvärfackliga behandlingsteam  bestående av läkare, sjuksköter
skor, psykologer och kuratorer. Även forskning om läkemedel, utbildning 
av neurologer och epilepsikirurger bör byggas ut. Speciellt for de unga 
skulle utökad operationskapacitet betyda befrielse från handikapp och 
likvärdiga villkor med övriga sam hällsm edlem m ar. Särskild vikt bör också 
läggas vid den psykosociala sidan.

I alla de nordiska länderna pågår aktiviteter for att söka förbättra epilep
sivården och visst sam arbete har redan etablerats över gränserna. M odem  
diagnostik och behandling av patienter med epilepsi kräver avancerad 
utrustning, vilket i sin tu r förutsätter koncentration av resurserna. En 
gemensam kraftsamling av resurserna, ett samlat vårdprogram  sam t ett 
utökat forsknings- och inform ationsutbyte skulle ge stora mänskliga och 
samhällsekonom iska vinster.

2. Remissyttranden

Y ttranden har inkom m it från nedanstående institu tioner och organisa
tioner.

2.1 Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget 

Nordiska näm nden för handikappfrågor 
Nordiska sam arbetsnäm nden för medicinsk forskning 
Sykeplejemas sam arbete i N orden (med deltagande organisationer)

Danmark  

Dansk Epilepsi Selskab

Finland

Social- och hälsovårdsm inisteriet 
Finlands stadsförbund 
Finlands kom m unförbund 
Finlands svenska kom m unförbund 
Epilepsiförbundet r. y.
Epilepsiföreningen på Åland

Island

Sundheds- og Forsikringsm inisteriet 

Norge

Statens senter for epilepsi 
Norsk epilepsiforening
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Sverige

Neurokirurgiska kliniken, regionsjukhuset i Umeå 
Sektionen for neurokirurgi av Svenska läkaresällskapet 
Svenska epileptikerforbundet

2.2 Remissinstanser som tillstyrker forslaget m ed  vissa reservationer 

D anm ark

Sundhedsm inisteriet

Finland  

Ålands landskapsstyrelse

2.3 Remissinstanser som huvusakligen avstyrker medlemsförslaget 

D anmark

Socialministeriet 
K om m unernes Landsforening 
Am trådsforeningen 
Københavs M agistrat, 2 Afdeling

Finland  

Finlands läkarförbund

Norge

Den norske lægeforening

Sverige 

Socialstyrelsen 
Landstingsförbundet 
Svenska läkaresällskapet

2 .1 Rem issinstanser som tillstyrker medlemsförslaget 

Nordiska näm nden fö r  handikappfrågor delar uppfattningen att stora 
mänskliga värden står att vinna genom förbättrad epilepsivård, men på
pekar att detta också gäller många andra grupper av handikappade. N äm n
den förordar den föreslagna utredningen samt att frågan om ökade resurser 
för forskning etc. bör ingå i utredningsuppdraget. Det sam arbete i form av 
kunskaps- och erfarenhetsutbyte som redan etablerats bör vidareutvecklas 
och fördjupas.

Nordiska samarbetsnämnden fö r  m edicinsk forskning  förordar en analys 
av den forskning som redan gjorts. Förslaget om en gemensam samnordisk 
epilepsivård och ett samlat vårdprogram  kräver ett stort förarbete för att 
det skall kunna genomföras. D etta arbete måste göras grundligt och kunde 
utföras i form av ett projekt. N äm nden vill påpeka att den av näm nden
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tillsatta planeringsgruppen för hälso- och sjukvårdsforskning vore väl läm 
pad för ett dylikt uppdrag.

Sykeplejernes samarbeid i Norden överläm nar yttranden från Dansk 
Sygeplejeråd, Finlands sjuksköterskeförbund och Norsk sykeplejeforbund 
som samtliga tillstyrker medlemsförslaget.

Dansk Sygeplejeråd föreslår särskilt att man arbetar för att alla epilepsi- 
patienter får tillgång till bästa möjliga vård oavsett bostadsort, och att 
sjuksköterskor i högre grad ingår i förebyggande och vägledande arbete för 
denna grupp.

Finlands sjuksköterskeförbund  ger vissa statistiska uppgifter och redogör 
för den organisatoriska utform ningen av forskning och rehabilitering i 
Finland. Det påpekas att endast en liten del av epileptikerna har nytta av 
kirurgisk behandling. 1 Finland gör man cirka 30 — 40 operationer per år. 
Vävnads- och organtransplantationen som näm ns i medlemsförslaget har 
inte ens kom m it igång i de nordiska länderna eller någon annanstans i 
världen och tilläm pningsm öjligheterna i epilepsibehandlingen anses även 
teoretiskt sett marginella. Den medicinska behandlingen och både social 
och yrkesmässig rehabilitering är fortfarande de effektivaste sätten att 
hjälpa epileptiker. Vidare förordas en justering av utbildningsprogram m en 
så att de även ger kunskaper om möjligheter att sprida inform ation till 
allmänheten för att förbättra epileptikernas situation. Stöd för det frivilli
ga arbetet i detta syfte framhålls också.

Norsk sykepleierforbund  påpekar att en sam nordisk insats skulle kunna 
ge större genomslagskraft för forskning och utveckling av bättre behand
lingsformer och nya mediciner. Det påpekas att epilepsi är mycket utbredd 
bland psykiskt utvecklingsstörda. Det är därför viktigt att göra en utred
ning av orsaksförhållandena och medicineringen vad gäller denna eftersat
ta grupp.

Dansk Epilepsi Selskab  ser mycket positivt på medlemsförslaget om 
nordiskt sam arbete till nytta för epileptiker och bifogar en längre utred
ning om olika behandlingm etoder, både kirurgi och medicinering, varav 
framgår att man ser optim istiskt på möjligheterna att bota epilepsi med 
kirurgiska ingrepp. För kirurgisk behandling krävs expertis och dyrbar 
apparatur varför ett gem ensamt nordiskt centrum  skulle vara ekonom iskt 
fördelaktigt och även kunna fungera som central för kunskap och expertis 
och vidareutveckling av forskningen och m etoderna. Det noteras att det 
svenska epilepsisällskapet föreslagit decentraliserad kirurgisk behandling 
vid de olika universitetsjukhusen. Selskapet anser att detta endast i vissa 
fall skulle vara lämpligt.

Social- och hälsovårdsministeriet i F inland anser det m otiverat att tillsät
ta en sam nordisk arbetsgrupp för att utreda både nuläget beträffande 
epilepsivården och ländernas särskilda behov. Arbetsgruppen skulle också 
kunna höra utom nordiska sakkunniga. M inisteriet konstaterar att det i 
Finland är ändamålsenligt att koncentrera den epilepsikirurgiska verksam-
19 —  10-0450 N ordiska  rådel
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heten till två eller tre centra. Antalet patienter med behov av operation är 
idag stort. Men när detta behov tillgodosetts kan behandlingen av nya fall 
ske vid två enheter — eller kanske vid en enda enhet. Vid sidan av kirurgin 
har också läkemedelsbehandlingen utvecklats vilket lett till att antalet 
platser for kroniker inom den slutna vården radikalt kunnat skäras ned.

Finlands stadsförbund anser att ökat nordiskt sam arbete inom hälso- 
vårdsom rådet är nödvändigt i synnerhet i fråga om små sjukdom sgrupper 
och/eller då man behöver särskilt kunnande eller undersökning, som lönar 
sig att koncentrera t. ex. på en plats. Det är också möjligt att avtala om 
sam nordisk arbetsfördelning i vården av sådana sjukdomar.

Finlands kom m unförbund  påpekar att det i alla de nordiska länderna 
pågår aktiviteter för att förbättra epilepsi vården. M odem  diagnostik och 
behandling av patienter m ed epilepsi kräver avancerad utrustning, vilket i 
sin tu r förutsätter en koncentration av resurserna. Ett samlat vårdprogram  
samt ett utökat forsknings- och inform ationsutbyte skulle ge stora m änskli
ga och samhällsekonom iska vinster.

Finlands svenska kom m unförbund  tillstyrker förslaget.
Epilepsiförbundet r. y., som ger en översikt över förekomsten av epilepsi 

i olika åldersgrupper, vårdorganisationen, akadem iska discipliner och 
frivilligorganisationernas verksam het i Finland anser a tt medlemsförslaget 
har en alltför pessimistisk ton. Alla nordiska länder har internationellt sett 
en förhållandevis hög nivå på diagnostik och vård av flertalet personer 
med epilepsi. D etta undanröjer naturligtvis inte behovet att göra den ännu 
bättre. Vidare måste konstateras att en del av befolkningen i varje land 
befinner sig i en svår situation t.ex. på grund av stora avstånd. Det finns 
all anledning att hoppas att medlemsförslaget leder till positiva resultat 
inom flera av epilepsins delom råden. V aije nordiskt land har sina egna 
starka om råden inom epilepsiforskning och -vård. D etta borde tillvaratas. 
Mycket betydelsefullt skulle vara stöd från N ordiska rådet för att öka 
möjligheterna till nationell finansiering och resursanskaifning. För att 
garantera kontinuerligt inform ationsutbyte borde ett uppföljningssystem 
skapas, så att alla nordiska länder kan dra nytta av varandras kunskaper 
och erfarenheter. I det avseendet skulle det vara befogat att ge en rekom 
m endation om ett gemensamt vårdprogram  och dess kontinuerliga uppda
tering.

Epilepsiföreningen på Åland fram håller behovet av att vården garanteras 
på vårdtagarens eget språk och att m öjligheterna till vård i annat nordiskt 
land undersöks.

Sundheds- ogforsikringsministeriet på Island tillstyrker förslaget då nor
diska analyser och sam arbete på om råden som detta alltid kom m er Island 
till godo.

Statens senter fo r  epilepsi i Norge och Norsk epilepsiforbund tillstyrker 
sam arbete över landsgränserna och påpekar att ett informellt samarbete 
mellan epilepsiföreningam a redan förekommer, t.ex . i form av nordiska
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epilepsikonferenser. Sentret efterlyser m era konkreta förslag vad gäller 
sam arbetets form och innehåll än vad medlemsförslaget innehåller. Det 
finns många delom råden inom epileptitologien där man kan dra nytta av 
samarbete, t. ex. utprovning av mediciner, kirurgi, körkortsregler och in
form ationsm aterial som broschyrer och videofilmer. Även diagnostiska 
utredningar som kräver dyrbar utrustning bör centraliseras i ett så litet 
om råde som Skandinavien.

Neurokirurgiska kliniken, Regionsjukhuset i Umeå, och Sektionen för  
neurokirurgi, Svenska läkaresällskapet läm nar statistiska upplysningar om 
förekomsten av epilepsi och olika behandlingsform er och fram håller att 
undersökningar inför operation är tids- och resurskrävande och kräver 
avancerad utrustning och teknisk expertis. Internationella och svenska 
resultat visar att opererade patienter i 60%  av fallen blir helt anfallsfria 
och ytterligare 25 — 30% avsevärt förbättrade. Livskvaliteten förbättras 
genom bättre funktioner som intelligens, minne, språkförmåga, självför
troende, fysisk aktivitet och socialt engagemang. K om plikationer i sam
band med kirurgi uppträder i 5 — 17%. Dödligheten är högst 4%. På sikt är 
dödligheten högre för dem som inte opereras. Förslag ges om inrättande av 
ett epilepsicenter av sam m a typ som finns i M ontreal, Canada och i USA. 
Skapandet av ett epilepsicenter gemensamt för de nordiska länderna för 
utredning, intensiv medicinsk och hökvalitativ kirurgisk terapi och rehabi
litering av patienter med epilepsi, skulle driva utvecklingen framåt. Epi
lepsicentret skulle även ha de bästa förutsättningarna att upplysa allm än
heten och bryta den negativa bild man fortfarande har om epilepsisjukdo
m arna. Tillräckliga resurser skulle ställas till förfogande, så att ett fullstän
digt epileptologiskt team  med nödvändiga resurser kunde skapas.

Svenska epileptikerförbundet tillstyrker de förslag som framförs i m ed
lemsförslaget och dess två att-satser. Förbundet anser a tt ett genom förande 
med all sannolikhet kom m er att öka såväl kom petens som kapacitet inom 
epilepsivården. Det är synnerligen angeläget, att en kraftsamling av 
sjukvårdsresurser kom m er till stånd för utredning, medicinsk och kirur
gisk behandling sam t rehabilitering av personer med svårbehandlad epi
lepsi. D etta gäller fram för allt barn men även vuxna med epilepsi, efter
som stora vinster i form av förbättrad livskvalitet för den sjuke och 
besparingar for samhället står att vinna vid en intensiv behandling av 
sjukdom en i ett tidigt skede. Förbundet har föreslagit inrättandet av ett 
epilepsicentrum i första hand vid ett av våra regionsjukhus. I enlighet med 
utländska förebilder skulle ett lag av specialister på epidem isjukdom arna 
knytas till detta centrum  med behövlig om än dyrbar utrustning och 
teknisk assistans till sitt förfogande. U tform ningen av ett sådant centrum  
har närm are utvecklats i en rapport med titeln ” Epilepsikirurgi av i dag” .

Eftersom dagens kunskaper om epilepsisjukdom arna är otillräckliga för 
en framgångsrik behandling av sjukdom arnas svårare form er är det angelä
get att forskningsresurser för såväl kliniska som experim entala studier
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knyts till ett epilepsicentrum vid ett svenskt regionsjukhus. Men den 
svenska epilepsisjukvården är splittrad. D etta gäller i ännu högre grad i ett 
nordiskt perspektiv. De befintliga vårdresurserna är ojäm nt fördelade 
mellan länderna. Forsknings- och erfarenhetsutbyte sker sporadiskt. För
bundet anser liksom förslagsställarna att en gemensam kraftsam ling av 
resurserna, ett samlat vårdprogram  samt ett utökat forsknings- och infor
mationsutbyte skulle ge stora mänskliga och samhällsekonom iska vinster. 
Ökade möjligheter för enskilda att utnyttja vårdresurser över gränserna 
skulle också vara av värde.

2.2 Remissinstanser som tillstyrker förslaget m ed vissa reservationer

Sundhedsministeriet/Sundhedsstyrelsen  i Danm ark påpekar att behand
lingsmöjligheterna stadigt utvecklas och att möjligheterna för t. ex. kirur
gisk behandling har ökat under senare år. Sundhedsstyrelsen har därför 
tillsatt en expertgrupp för att utreda den fram tida organisationen härav. 
Det är Sundhedsstyrelsens uppfattning att det för närvarande inte är 
ändamålsenligt att inrätta ett nordiskt program för epilepsibehandling. 
Skillnaderna i hälsovårdsväsendets organisation är alltför stora i de nor
diska länderna och insatsen för att nå fram till en gemensam syn på dessa 
frågor torde vara större än utbytet. Styrelsen kan inte heller peka på några 
specialiserade behandlingsm etoder som skulle lämpa sig för en gemensam 
nordisk insats. Därem ot anser styrelsen ett nordiskt sam arbete viktigt vad 
gäller pågående kontakter inom om rådet och forskningssam arbete för att 
u tnyttja gemensamma resurser. Styrelsen stöder därför förslagets andra 
punkt.

Ålands landskapsstyrelse finner det ändamålsenligt att förutsättningarna 
för gemensam sam nordisk epilepsivård och ett eventuellt samlat vårdpro
gram utreds men att ställning till anslående av resurser för forskning och 
inform ationsutbyte bör tas först då en sådan utredning föreligger.

2.3 Remissinstanser som  huvudsakligen avstyrker medlemsförslaget

Socialministeriet i D anm ark ansluter sig till yttrande från Socialstyrelsen
som anser att det inte finns behov för särskilda åtgärder inom det sociala 
om rådet för epileptiker. Det sociala systemet för hjälp till enskilda är i 
Danm ark så uppbyggt att hjälpbehovet värderas utifrån den enskildes 
situation vad gäller bostad, hem hjälp, hjälpmedel, transport, förtidspen
sion m .m . Härvid tas också hänsyn till det särskilda behov som uppstår 
vid epilepsi. Dock understryker socialstyrelsen att större kunskap om 
sjukdom en och dess yttringar hos allm änheten kan öka förståelsen för 
denna grupps särskilda svårigheter och medverka till en norm alisering av 
deras dagliga liv.

Kommunernes Landsforening i D anm ark påpekar att behandlingen or
ganisatoriskt är fördelad så att diagnostisering och behandling hör hemma 
under am ts-kom m unernas sjukhusväsen m edan den sociala behandlingen
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och rådgivningen hör till kom m unernas social- och hälsovårdsförvaltning- 
ar. Den medicinska forskningen sker övervägande vid sjukhusens special
avdelningar. Föreningen påpekar att kirurgiska ingrepp endast företas i 
blygsam utsträckning i Danm ark, då medicineringen blivit så effektiv att 
de flesta kan hållas sym ptom fria därmed.

Kom m unernas skolläkare är uppm ärksam m a på förekomsten av epilep
si och nödvändigheten att diagnosticera den tidigt och skilja den från 
andra besvär. Slutligen påpekas att hänsyn vid en förstärkt insats mot 
epilepsi måste tas till flera målgrupper.

Amtsrådsforeningen  och Københavns Magistrat, 2. Afdeling  anser det 
viktigt med inform ationsutbyte mellan de nordiska länderna men att det 
är tveksamt om det är realistiskt att söka få till stånd en samnordisk 
epilepsibehandling och utarbeta ett samlat handlingsprogram. D etta bör 
bedömas av Sundhedsstyrelsen innan man tar ställning.

Finlands läkarförbund  anser att de åtgärder som föreslås inte som såda
na är behövliga, då vårdprogram för olika sjukdom ar enligt förbundets 
uppfattning skall göras upp nationellt. Då det är fråga om krävande speci
albehandling kan det i vissa fall vara m otiverat att koncentrera verksamhe
ten sam nordiskt. N uvarande nordiska förbindelser har redan gjort en 
sådan verksamhet möjlig. Epilepsikirurgi kan näm nas som exempel på en 
sådan verksamhetsform.

Den norske lægeforening ställer sig positiv till alla insatser för a tt förbätt
ra situationen för kroniskt sjuka, men påpekar att det föreligger en rad 
behov på detta område. Föreningen har inte möjlighet att värdera insatser 
för epileptiker gentemot andra behov men anser det inte uteslutet att 
andra grupper kan ha lika otillfredställda behov. Föreningen anser det 
därför lämpligast att ta upp hela problem komplexet kroniska sjukdom ar 
och att därefter söka företa en prioritering mellan de mest påträngande 
behoven.

Socialstyrelsen i Sverige anser att ett gemensamt nordiskt vårdprogram 
för epilepsi för närvarande inte är aktuellt och att det, mot bakgrund av att 
en svensk epilepsiutredning pågår, inte är m otiverat att särskilt utreda 
förutsättningarna för en gemensam epilepsivård. I avvaktan på pågående 
utredningars slutförande finns det för svenskt vidkom m ande inget under
lag för ett sam nordiskt initiativ. Enligt socialstyrelsens uppfattnig saknas 
för närvarande förutsättningar för ett gemensamt nordiskt vårdprogram. 
En välfungerande epilepsivård måste planeras utifrån de faktiska förut
sättningar som råder i respektive land. Socialstyrelsen anser därför att det 
för närvarande inte är m otiverat med en epilepsiutredning utöver de nu 
pågående. Styrelsen pekar dock på att det finns ett starkt intresse för 
nordiskt sam arbete kring samhällsviktiga frågor. De olika ländernas epi
lepsisällskap sam arbetar i International League Against Epilepsy. Ett vik
tigt forum för internordiskt vetenskapligt utbyte är de regelbundet åter
kom m ande Skandinaviska epilepsikongresserna. Den senaste epilepsi-
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kongressen 1989 samlade cirka 500 deltagare och socialstyrelsen deltog 
som delfinansiär.

Landstingsförbundet påpekar att det inom socialstyrelsen pågår en ut
redning av epilepsivården i ett vidare perspektiv och att på grundval härav 
kom m er om fattningen av erforderliga medicinska åtgärder att anges. D et
ta m aterial föreligger först nästa år och får utvisa om en viss del av vården 
är av så högspecialiserad karaktär att ett land är for litet eller om det av 
andra skäl finns anledning att överväga ett nordiskt samarbete.

Svenska läkaresällskapet anser att man bör avvakta med de föreslagna 
sam nordiska insatserna rörande epilepsi tills resultatet av pågående utred
ning om epilepsivård föreligger.

Sålunda har socialstyrelsen tillsatt en bred utredning för att avge yttran
de under 1991 om åtgärder för att bredda och förstärka epilepsivården. 
Det vore olyckligt att föregripa detta genom att gå in i en ny utredning om 
gemensam sam nordisk epilepsivård. Ett nordiskt centrum  for avancerad 
epilepsivård skulle kunna leda till uttunning av de nationella resurserna i 
en situation då basen och inte toppen behöver förstärkas. Det finns möjlig
heter att skicka patienter mellan de nordiska länderna då olika typer av 
specialåtgärder är m edicinskt indicerade.

Läkaresällskapet erinrar dock om att forskningssam arbete i många år 
förekommit mellan de nordiska länderna, bl. a. manifesterat genom skan
dinaviska epilepsikongresser, senast 1989. D ärutöver finns ett stort antal 
europeiska och andra internationella kongresser, där forskningsrön pre
senteras och kontakter knyts. D etta sam arbete behöver intensifieras och 
tillföras resurser. Ett initiativ från Nordiska rådet för att bereda yngre 
forskare möjlighet att vistas vid utländska universitet där högklassig epi
lepsiforskning bedrivs skulle därför vara värdefullt. I förslaget tangeras 
problem et med barn som sannolikt inte kan hjälpas till anfallsfrihet vare 
sig med medicinering eller kirurgiska ingrepp. Dessa är ofta flerhandikap- 
pade med såväl förståndshandikapp som rörelsehinder. Habilitering av 
dessa barn liksom rehabilitering av opererade patienter måste prioriteras i 
ett kom m ande utvecklingsarbete. Läkaresällskapet föreslår att även frågan 
om gem ensamma nordiska forskningsresurser upptas i ett senare skede.

3. Utskottet

U tskottet noterar att huvuddelen av rem issinstanserna tillstyrker m ed
lemsförslaget. De som är tveksam m a pekar på olikheter i organisationen 
av epilepsibehandling mellan länderna och att ett om fattande erfarenhets
utbyte redan pågår. Det råder dock enighet om att epilepsi är ett svårt 
handikapp och att åtgärder grundade på de framsteg som gjorts under 
senare år är välmotiverade. U tskottet noterar, att epileptiska anfall kan 
beskrivas som snabbt insättande och återkom m ande förändringar i m ed
vetandet, mentala funktioner och beteende med eller utan kramper. De
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anses återspegla periodiska, sjukliga urladdningar i nervceller i hjärnan. 1 
fall där m an behandlat epilepsi genom att operativt avlägsna hjärnvävnad 
har man (enligt en 1988 publicerad undersökning ” Epilepsikirurgi av 
idag” ) i den bortopererade hjärnvävnaden kunnat påvisa förändringar 
som tum örer, ärrbildning, m issbildningar av nervceller eller kärl samt 
hjärninflam m ation. M an har även studerat förekom ster av signalsubstan
ser i epileptisk hjärnvävnad och bl. a. funnit förhöjda värden av retande 
am inosyror.

Svårighetsgraden av sjukdom en varierar hos olika individer men är 
alltid en psykisk och social belastning och är i svåra fall förenad med 
neurologiska handikapp som cerebral pares och talsvårigheter. M er all
m änna problem är m edicinbiverkningar, skador av anfall, vid skolgång, 
utbildning, depression, ångest, sexuell dysfunktion, problem i hem m et och 
på arbetsplats, arbetslöshet, problem med körkort, självm ord m. m.

Som framhålls av förslagsställarna kan större delen av dem som drabbas 
av epilepsi bli helt eller delvis anfallsfria genom medicinering. N um era 
finns möjlighet för kirurgisk behandling för att bota — genom att avlägsna 
skadad hjärnvävnad — eller åtm instone lindra anfallen. Högkvalitativ 
epilepsikirurgi bedrivs vid särskilda epilepsicentra i Paris, M ontreal, Los 
Angeles och Seattle. Mot bakgrund härav förordar några rem issinstanser 
inrättande av i första hand nationellt epilepsicentrum  med uppgift att 
diagnostisera, behandla och rehabilitera patienter med svår epilepsi och 
med tillgång till forskningssam arbete med experim entella medicinska och 
tekniska institutioner för nödvändig utveckling inom fältet. Ett epilepsi
centrum  skulle sysselsätta ett stort antal specialister som barnneurolog, 
neurolog, neurokirurger, klinisk neurofysiolog, neuropsykolog, neuropsy- 
kiater, neuroradiolog, neuropatolog, neurofarmakolog, social kurator, yr- 
kesvägledare, fam iljeterapeut, särskilt skolade EEG-assistenter, sjukskö
terskor, dataingenjör och tekniker.

Som framgår av ovanstående är diagnostik, behandling och rehabilite
ring av epileptiker en om fattande och komplicerad uppgift som ställer 
krav på avancerade resurser och utrustning sam t tvärfacklighet. D etta gör 
att det ligger nära till hands att anta att stora vinster skulle kunna göras 
genom nordisk sam verkan, i synnerhet som stora framsteg gjorts utanför 
Norden under senare år. I medlemsförslaget förordas följaktligen en ge
mensam kraftsamling av resurserna, ett sam lat vårdprogram  samt ett 
utökat forsknings- och inform ationsutbyte, som skulle ge stora mänskliga 
och samhällsekonom iska vinster. U tskottet vill instäm m a häri, men vill 
framhålla att detta ej får leda till att de nationella resurserna försämras. 
Målet för en nordisk kraftsamling bör vara att utnyttja de framsteg som 
dokum enterats framförallt utom lands. Insatserna kan t. ex. gälla förbätt
rade möjligheter för diagnostik och inrättande av tvärfackliga behand
lingsteam. Även forskning om läkemedel, utbildning av neurologer och 
epilepsikirurgi bör byggas ut. U tskottet instäm m er i förslagsställarnas
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bedöm ning att det genom en förbättrad epilepsivård står stora mänskliga 
värden att vinna. En ökad forskning och kartläggning av existerande 
möjligheter kan enligt utskottets uppfattning ge underlag för att bedöm a 
förutsättningarna för ett ökat nordiskt sam arbete och en fram tida sam nor
disk uppbyggnad av insatserna på detta område.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer utskottet, att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 

att stimulera till ökad nordisk forskning och inform ationsutbyte rö
rande läkemedel och behandlingsm etoder sam t för inform ation 
och upplysning till allm änheten om epilepsi 

att utreda förutsättningarna för en gemensam sam nordisk epilep
sivård och ett samlat vårdprogram

Snekkersten den 14 novem ber 1990
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Tore A. L iltved (A) 
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Medlemsförslag

om samnordiska insatser för personer med epi
lepsi
(Väckt av Lena Öhrsvik sam t Lilli Gyldenkilde, Ulla Johansson, Grethe 
Lundblad och M als Nyby)

Epilepsivården i de nordiska länderna är av skiftande kvalitet och om 
fattning. Även inom länderna finns stora variationer.

1 Sverige finns ca 100000 personer med epilepsi av varierande grad, dvs. 
1 av 100 har sjukdom en. Av dessa är en tredjedel barn. Antalet nytillkom
na sjuka beräknas öka med ca 4000 per år. I Norge finns ca 25 000 
personer med epilepsi och antal nytillkom na sjukfall är lågt räknat ca 1 000 
per år. Därm ed ligger epilepsi på tredje plats bland våra vanligaste folk
sjukdomar.

Epilepsi är en tillfällig störning i hjärnans funktioner som kan uppstå 
t. ex. genom störd äm nesom sättning i hjärnan till följd av t.ex . förloss
ningsskada, slag mot huvudet, trafikolycka m. m. Epilepsi tros också i 
vissa fall kunna vara genetiskt betingad. Sjukdomen utm ärks särskilt av ett 
dram atiskt förlopp och av isolering. Själva funktionsförändringarna i hjär
nan kan förutom  psykiska problem också ge kroppsliga handikapp med 
anpassningssvårigheter, ångest och otrygghet till följd. Till detta kom m er 
psykosociala och pedagogiska problem . Sjukdomen, som ofta visar sig i 
barndom en eller tonåren, drabbar olika hårt de sjuka. Av dessa har unge
fär 1/3 sällan eller aldrig haft anfall, 1/3 har anfall 1 — 12 ggr/år och 1/3 har 
oftare förekom m ande anfall.

Cirka 4/5 av personer med epilepsi blir helt eller delvis anfallsfria genom 
medicinering. För återstoden finns num era möjligheten operation, med 
resultat att ca 60 % blir helt återställda och ca 20 % blir bättre med färre 
anfall. Särskilt för barn och unga ger operation goda möjligheter till b ätt
ring. Hos barn varierar resultaten mellan 30 och 85 % anfallsfria och 
därutöver avsevärd förbättring i ca 20 % av fallen. Ju yngre patienten är, ju  
bättre ser prognosen för tillfrisknande ut.

Det stora flertalet personer med epilepsi lever ett norm alt liv med familj 
och arbete, dock har mer än hälften dålig anfallskontroll. Man lever också 
med ständig medicinering, vars biverkningar i form av värk, tandlossning 
försäm rat m inne och koncentrationssvårigheter, trö tthet m. m. inte kun
nat elimineras. Personer med epilepsi vågar ofta inte blanda sig med 
omgivningen, som ofta reagerar med rädsla och skepsis. För många gäller
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dessutom svårigheter i både privatliv och arbetsliv med oro och osäkerhet 
inför fram tiden. U ngdom arna har här en särskilt utsatt situation.

Resurserna för diagnostik, vård och rehabilitering är, på många håll i de 
nordiska länderna, dåligt utbyggda.

1 Sverige saknas tillräckliga kirurgiresurser. För närvarande genomförs 
t. ex. endast ett 50-tal operationer per år, m edan behovet är drygt 3000.

Vid Lunds tekniska och naturvetenskapliga högskola har inrättats ett 
protonm ikroskop, vilket ger förbättrade möjligheter till epilepsistudier. 
Sam arbete har också inletts med m otsvarande institutioner i Köpenham n 
och i Tiblis, Georgien. Ett dansk-svenskt forskningsprojekt undersöker 
vidare möjligheten att, utöver nuvarande operationsvägar, behandla epi
lepsi med transplantation.

Epilepsikirurgin och den fram tida epilepsivården utreds för närvarande 
inom en beredning tillsatt av den svenska hälso- och sjuk vårdsdelega
tionen.

Starka krav har under de senaste åren rests om inrättande av ett särskilt 
epilepsicentrum i Sverige.

1 Norge, finns en specialistinstitution i epilepsivård, Statens senter for 
epilepsi, Sandvika. Sentret m ottar från hela Norge kom plicerade fall av 
anfall av epileptisk natur (barn och vuxna) och utför integrerad, tvärfack
lig diagnostik samt utredning och behandling både av anfallen och de 
medicinska och psykosociala problem som följer av sjukdom en och dess 
grund. Behandlingen kan om fatta miljö- och fam iljeterapi, skolgång m. m. 
Vidare erbjuds poliklinisk och laboratoriem ässig service samt för- och 
eftervård.

I D anm ark  har satsats på decentraliserad verksamhet. 1 Finland  har 
arbete pågått sedan tjugo år tillbaka till förm ån för personer med epilepsi.

Förstärkta insatser är nödvändiga inom den ännu relativt okända epi
lepsivården. De senaste åren har utm ärkts av tekniska framsteg, nya 
läkemedel, bättre anfallskontroll och höjd livskvalitet. En kraftsam ling bör 
göras för att ta vara på de framsteg som dokum enterats framförallt u tom 
lands. Insatserna kan t. ex. gälla förbättrade möjligheter för diagnostik och 
inrättande av tvärfackliga behandlingsteam bestående av läkare, sjukskö
terskor, psykologer och kuratorer. Även forskning om läkemedel, utbild
ning av neurologer och epilepsikirurgi bör byggas ut. Speciellt för de unga 
skulle utökad operationskapacitet betyda befrielse från handikapp och 
likvärdiga villkor med övriga samhällsmedlem mar.

Särskild vikt bör också läggas vid den psyko-sociala sidan såsom infor
m ation och upplysning till allm änheten om denna sjukdom , omgiven av 
m yter och tabun, för a tt därigenom förbättra bem ötandet av personer med 
epilepsi, inte m inst inom sjukvården. V idare bör övervägas om inte hårt 
drabbade personer bör ges ökade möjligheter till förflyttning, eventuellt 
inom ram en för färdtjänst och m otsvarande. D etsam m a kan gälla olika 
tekniska hjälpmedel t. ex. trygga larmstystem.
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Genom en förbättrad epilepsivård står stora mänskliga värden att vinna. 
Vissa framsteg inom epilepsiforskningen har har dessutom återverkningar 
även inom behandlingen av för tidigt åldrande. Besparingarna för sam häl
let genom att effekterna av en livsvarig kram psjukdom  kan reduceras, skall 
inte förringas.

I alla de nordiska länderna pågår aktiviteter för att söka förbättra epilep
sivården. Vi har mycket att lära av varandra och visst sam arbete har redan 
etablerats över gränserna. M odern diagnostik och behandling av patienter 
med epilepsi kräver avancerad utrustning, vilket i sin tu r förutsätter kon
centration av resurserna. En gemensam kraftsamling av resurserna, ett 
samlat vårdprogram  samt ett utökat forsknings- och inform ationsutbyte 
skulle ge stora mänskliga och samhällsekonom iska vinster.

Mot bakgrund av ovanstående föreslås att
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
1. att utreda förutsättningarna för en gemensam sam nordisk epi

lepsivård och ett samlat vårdprogram
2. att anslå erforderliga resurser för ökad forskning och inform a

tionsutbyte rörande läkemedel och behandlingsm etoder samt för 
inform ation och upplysning till allm änheten.

Stockholm den 16 februari 1990

Lena Öhrsvik (s) L illi Gyldenkilde (SF)

Ulla Johansson (s) Grethe Lundblad (s)

M ats Nyby (SDP)



588

A 913/e

Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om gemensamma nordiska åtgärder 
för att uppnå effektivare el-användning i hushållen
(Medlemsförslaget väckt av M arianne Samuelsson och 
Krister Skånberg m. fl., se s. 595 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Medlemsforslaget er stillet af M iljøpartiet De G rønne og henvist til 
behandling i Økonomisk Udvalg. Udvalget har behandlet forslaget på 
mødet 18. — 20. jun i samt på mødet den 12. novem ber 1990 og besluttet at 
afgive følgende betænkning.

1. Medlemsforslaget

Forslagsstillerne tinder, at der er et stort ikke-udnyttet potentiale for el
besparelser i husholdningerne i de nordiske lande. Samtidig henviser man 
til de store fordele af miljømæssig og sam fundsøkonom isk karakter, som 
følger af besparelser b l.a. som følge af, at behovet for nyanlæg til el
produktion bortfalder eller udsættes.

Det foreslås på denne baggrund, at Nordisk Råd rekom m anderer N or
disk M inisterråd:

at indføre fælles nordiske m ålem etoder for husholdningsudrust- 
nings el-effektivitet, 

at indføre obligatorisk konsum entinform ation på alle el-apparater, 
at indføre fælles norm er for højst tilladte el-forbrug, i begyndelsen 

for de mest almindelige husholdningsapparater, 
at indføre el-tarifsystemer, som belønner energibesparelser, 
at indføre el-regninger med letlæst inform ation om el-forbrug og 

sparemuligheder i lighed med de, som forsøgsvis anvendes i 
Finland og Norge, 

at give forbrugerne rabatter på de m indst energiforbrugende appa
rater samt

at starte et sam nordisk projekt for at sam ordne nordiske foranstalt
ninger for at opnå mere effektiv el-anvendelse inden for forskelli
ge sektorer til en begyndelse i husholdningssektoren.
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Forslaget har været på remiss til nordiske og nationale m yndigheder og 
organisationer, som arbejder på energiområdet. Remissen er sket fælles for 
dette forslag og forslagene A 918/e om et fælles el-højspændingsnet og 
A 919/e om fælles nordisk energipolitik.

Flere rem issinstanser har afgivet ét fælles svar på de tre forslag. I det 
følgende er gengivet et uddrag af synspunkter, som er specielt relevante for 
dette forslag.

2.1 Nordiske remissinstanser

Nordisk Em bedsm andskom ite fo r  energispørgsmål (EK-Energi) har vur
deret forslaget i relation til det arbejde, som for tiden er igang i Nordisk 
M inisterråds regie. Man giver endvidere et skøn over, hvad det vil koste 
over det nordiske budget at gennemføre forslaget samt inform ation om 
status for behandlingen a f  tilsvarende spørgsmål i EF og i EES-forhand- 
lingerne.

Det fremgår, at der arbejdes nordisk med 6 ud af 7 af forslagets enkelte 
dele. Det eneste, som ikke er under overvejelse, er rabatordninger til 
forbrugere, som køber m indre energiforbrugende apparater.

EG-Energi vurderer alligevel, at forslaget vil kunne medføre udgifter på 
ca 1 mill. til yderligere projektsam arbejde.

Nordel finder, at der er god grund til at forvente, a t allerede igangsatte 
aktiviteter i bestående organer og i branchen vedrørende effektiv energi
anvendelse i husholdningerne vil blive forstærket i tiden fremover. Nordel 
m ener ikke, at der er behov for nogen særlig sam ordning a f  aktiviteterne.

Foreningerne Nordens Forbund har ikke svaret.

2.2 Danske remissinstanser

Energiministeriet anfører, at medlemsförslaget stort set ligger på linie 
med de foranstaltninger, som er om fattet af den danske regerings energi
handlingsplan "Energi 2000” fra april 1990, og at den danske indsats for at 
indføre norm er for energiudstyr skal ses i sammenhæng med EF-kommis- 
sionens initiativer på om rådet.

Der er ikke  modtaget svar fra følgende danske remissinstanser: For
eningen Norden.

2.3 Finske og ålandske remissinstanser

Handels- och industriministeriet, energiavdelningen udtaler, at standar
der og norm er for el-apparater bør fastlægges internationalt, men at N or
disk M inisterråd efter behov kan udrede harm oniserede nordiske standar
der i denne sammenhæng.

Man finder videre at det, med tanke på den europæiske integrationsud
vikling, ikke er hensigtsmæssigt med obligatorisk deklaration a f  el-appara- 
ters energiforbrug. Der henvises bl. a. til en allerede eksisterende aftale om

2. Remiss
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frivillig mærkning og til problem er m ed kontrol og udvikling a f  pålidelige 
målem etoder.

N orm er for det højst tilladte el-forbrug i husholdningsapparater finder 
m inisteriet vil kunne få uheldige bivirkninger, fordi det nordiske marked 
er relativt lille internationalt. Man finder videre, at hele produktets livs
cyklus bør inddrages i vurderingen, sam t at udviklingen mod m ere energi- 
eifektive apparater er lovende. D er er derfor ikke behov for sådanne 
reguleringer.

M inisteriet finder ikke, at det med den nuværende el-forsyningsstruktur 
i Finland er muligt at indføre et fælles system for el-tariffer. M an stø tter ej 
heller ideen om at indføre en fælles faktureringspraksis, men deltager gerne 
i fællesnordiske undersøgelser o. lign. om virkningerne a f  inform ation og 
feed-back på husholdningernes el-forbrug.

M inisteriet er m odstander a f  at udvide den gældende rabatpraksis til 
også at om fatte husholdningsapparater og finder, at det er vigtigere med 
inform ation til forbrugerne.

M inisteriet finder generelt, at der ikke er behov for det foreslåede, og at 
inform ationsudveksling og koordinering a f  det nordiske sam arbejde bl. a. 
på om rådet energibesparelser i husholdningerne kan ske inden for det 
sam arbejde, som allerede er etableret i Nordisk M inisterråd.

M iljöministeriet udtaler, at forslaget dels er for énsporet, dels for detalje
ret til at hensigtsmæssigheden kan bedøm m es uden yderligere udred
ninger. Man finder videre, at regulerings- og besparelsesbehovet ligger 
delvis på andre faktorer end de foreslåede.

M iljöm inisteriet kan dog tilslutte sig, at der foretages en fælles nordisk 
udredning om mulighederne for forbedring a f  effektiviteten af energipro
duktion og -forbrug samt a f  mulighederne for at opm untre husholdninger
ne til at spare energi. M inisteriet henviser her bl. a. til, at der synes at være 
en klar konflikt mellem befolkningens positive miljøholdninger og deres 
adfærd som forbrugere. U dredningsarbejdet bør kunne ske inden for de 
eksisterende ram m er i Nordisk M inisterråd.

Ålands landskapsstyrelse (efter høring a f  Elförsöijningsdelegationen) fin
der det urealistisk og i m odstrid med EF-tilpasningen at indføre fælles 
prissætning på el i Norden. D erim od støtter man inform ation om effektiv 
el-anvendelse.

2.4 Islandske remissinstanser

Statens Energistyrelse støtter forslagene om fælles m ålem etoder for el- 
effektivitet, forbrugerinform ation om el-apparater sam t forslaget om mere 
inform ative el-regninger.

Energistyrelsen finder det ikke hensigtsmæssigt at indføre m aksimalnor- 
m er for el-forbrug i husholdningsapparater.

Man finder således, at el-prisem e er det mest effektive styringsmiddel, 
og at det bør tilstræbes at ” internationalisere” alle om kostningerne ved el
produktion og el-forbrug i el-priserne, f. eks. de fulde m iljøomkostninger.
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Indføres dette ” totalom kostningsprincip” er det ikke nødvendigt at 
indføre særlige el-tarifsystemer, som frem m er besparelser, ligesom forsla
get om rabatter bliver overflødigt.

Endelig finder energistyrelsen, at det eksisterende nordiske sam arbejde i 
Nordisk M inisterråd bør kunne tage vare på den foreslåede udredning og 
koordineringen af arbejdet med at fremme effektivere el-anvendelse.

2.5 Norske remissinstanser

Olie- og energidepartementetet henviser til, at den norske regerings bestræ
belser går ud på at skabe et effektivt kraftm arked, hvor priserne på kraft 
afspejler de virkelige om kostninger ved produktion og overføring af kraft. 
Kraftprisem e vil derved komme til at indeholde de rigtige og nødvendige 
incitam enter til effektivisering både i produktionsleddet og hos forbruger
ne.

Departem entet mener, at disse økonomiske styringsm idler generelt er 
mere effektive end styring via norm er og standarder. Spørgsmålet om 
rabatter vurderes ikke som interessant.

Departem entet støtter medlemsforslagtes idé om et nordisk projekt for 
at sam ordne foranstaltninger for mere effektiv el-anvendelse i hushold
ningerne og foreslår, at dette gøres om til et program og suppleres med 
opvarmningssiden. Program m et bør styres a f  N ordisk M inisterråds ener- 
giøkonomiseringsgruppe.

2.6 Svenske remissinstanser

Statens energiverk stiller sig positivt til forslaget, idet man fremhæver, at 
et velfungerende marked for energi er en grundlæggende forudsætning for 
effektiv ressourceanvendelse.

Verket finder, at sam arbejdet i første omgang bør drives i projektform, 
men afviser ikke at senere vurdere et mere formelt samarbejdsorgan, f. eks. 
i form a f  et nordisk el-anvendelsesråd.

Vattenfall oplyser, at alle punkterne i forslaget (foruden punkt 3 om 
m aksim alnorm er for el-forbrug) er under bearbejdning i Sverige og i det 
europæiske samarbejde. Man anser det ikke nødvendigt med nogen speciel 
sam ordning i Norden og betoner, at foranstaltninger vedrørende hushold
ning med el bør ske på basis a f  frivillighed, sunde økonomiske principper 
og markedskræfterne.

Svenska kraftverksforeningen  er enig med forslagsstillerne i behovet for 
effektivere energianvendelse, men peger på, at dette ikke alene bør opfattes 
som effektivere el-anvendelse. Man peger på. at en samlet mere effektiv 
energianvendelse godt kan resultere i øget el-forbrug.

M an finder det betydningsfuldt, at arbejdet med effektivisering a f  ener
gianvendelsen i alle sektorer sam ordnes nordisk, og at der oprettes en 
database til hjælp for dette.

Videre støtter m an udarbejdelse af nordiske m ålem etoder for hushold-
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ningsapparaters el-effektivitet, ligesom m an er positiv til forslaget om el- 
deklarationer for apparater. Internationale erfaringer bør udnyttes i dette 
arbejde.

Man støtter ikke forslaget om norm er for højst tilladte el-forbrug, idet 
man finder det mere hensigtsmæssigt at lade deklarationer og el-priser 
sørge for, at de mest el-forbrugende apparater efterhånden udgår a f  m arke
det.

Endelig finder kraftverksföreningen ikke, at spørgsmålet om el-tariffer 
eller udform ning af el-regninger er spørgsmål, som henhører under N or
disk Råd. Man henviser her til, at et udviklingsarbejde allerede er igang i 
brancheregie, og at brancherne også sam arbejder nordisk.

Svenska elverksjoreningen støtter et nordisk projekt med henblik på at 
formulere mål og opgaver for fremtidigt nordisk sam arbejde vedrørende 
effektivere el-anvendelse samt erfaringsudveksling og udarbejdelse a f  for
slag til fælles nordiske foranstaltninger. Man støtter ligeledes forslaget om 
at udarbejde fælles nordiske m ålem etoder for el-effektivitet for udvalgte 
apparater og fælles inform ation til forbrugerne.

Elverksforeningen stiller sig tvivlende til m aksim um snorm er for el- 
forbrug, idet man finder, at erfaringerne i USA taler imod en sådan 
ordning. Man m ener videre ikke, at el-tariffer eller rabatsystem er er 
spørgsmål, som bør behandles af Nordisk Råd.

Foreningen m ener ikke. at der er behov for at udnytte Nordisk Råd til 
opgaver omkring udveksling a f  inform ation og erfaringer på de foreslåede 
områder. Det kan foreningen selv klare via sine søsterorganisationer.

Statens naturvårdsverk støtter forslaget med den reservation, at forbru
gerinform ation og norm er også bør tage hensyn til øvrige tænkbare miljø
problem er (f. eks. CFC-indhold, tungmetaller, opløsningsmidler).

N aturvårdsverket peger endvidere på det ønskelige i at opnå størst mulig 
energieffektivisering samt på at forskellige studier har påvist et betydeligt 
teknisk potentiale for sænkning af el-forbruget. Verket kan dog ikke udtale 
sig om hvorvidt forslaget er en effektiv vej til sænkning a f  el-forbruget.

Konsumentverket peger på at el-forbruget i husholdningerne faktisk er 
reduceret gennem de senere år, men at el-forbruget i andre sektorer til 
gengæld er øget. Efter verkets opfattelse er det tilbageværende besparelses- 
potentiale i husholdningerne ca 10%. Udnyttelsen a f  dette potentiale 
åskyndes af allerede igangsatte nordiske projekter, og der findes derfor 
ringe udsigt til at nå længere med et særligt nordisk projekt for el-anvendel- 
se i husholdningerne.

K onsum entverket peger endvidere på, at prøvningsm etoder og norm er 
for el-forbrug bør udvikles og gennemføres internationalt og ikke ensidigt i 
Sverige eller i Norden. Man finder dog, at en frivillig nordisk positiv 
miljømærkning kan anvendes i afventen a f  en europæisk løsning.



A 913/e 593

3. Udvalgets synspunkter

Udvalget finder bl. a. på baggrund a f  de modtagne remissvar, at forslaget 
er formuleret på et detaljeringsniveau, som gor det m indre velegnet for 
Nordisk Råds påvirkning a f  de nordiske landes indsats på om rådet.

Der synes endvidere at være en lang række tekniske problem er og 
problem er i sammenhæng med internationale aftaler og norm er, ikke 
m indst i relation til EF-tilpasningerne, knyttet til forslagets enkelte punk-

Udvalget konstaterer en generel enighed hos rem issinstanserne om det 
ønskelige i øget satsning på energibesparelser og effektivere udnyttelse af 
energien i både produktionsleddet og hos forbrugerne. Det synes yderligere 
at være en udbredt opfattelse, at effektiviseringen bør gælde hele energisy
stemet og ikke kun el-energien.

D ette er også det politiske udgangspunkt for m inisterrådets arbejde med 
energiproblemerne, og såvel Økonomisk Udvalg som Nordisk Råd har 
tidligere støttet dette b l.a . i forbindelse med bedømmelsen af minister- 
rådsforslaget om nyt energipolitisk arbejdsprogram.

M inisterrådet har som følge af dette arbejdsprogram  igangsat en række 
aktiviteter på om rådet, ligesom der angiveligt findes et udbredt direkte 
myndighedssamarbejde og sam arbejde mellem involverede brancher.

Udvalget finder, at dette arbejde kan have behov for generel støtte og vil 
derfor anbefale Nordisk Råd at vedtage en mere generelt form uleret re
kom m andation om energibesparelser og effektivere energianvendelse.

Udvalget finder på baggrund af oplysningerne fra m inisterrådet, at 
finansieringen a f  arbejdet med gennemførelsen a f  en sådan rekom m anda
tion bør kunne finde plads inden for ram m erne af energisektorens budget.

Udvalget forudsætter, at de nordiske foranstaltninger afstemmes med 
tilsvarende foranstaltninger i EF-EFTA sam arbejdet, således at der i videst 
muligt omfang etableres fælles europæiske løsninger.

4. Udvalgets indstilling

På denne baggrund indstiller Økonomisk Udvalg, at Nordisk Råd vedta
ger følgende rekom m andation i anledning af medlemsförslag A 913/e:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd,
at gennemføre sam ordnede nordiske foranstaltninger til fremme af 

effektivere anvendelse af el og anden energi i husholdningerne,
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at afstemme med og i videst muligt omfang gennemføre disse foran
staltninger som fælles europæiske foranstaltninger.

Snekkersten, den 12. novem ber 1990

John Alvheim (FrP)

Gustav Björkstrand (SFP) 

Åshild Hauan (A)

M arianne Jelved (R V) 

Kjellbjørg Lunde (SV)

Yvonne Sandberg-Friis (s)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H)

Claes Andersson (Vas.) 

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

E m il Johansen (Si) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Lars Ulander (s)
Formand

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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Medlemsförslag

om gemensamma nordiska åtgärder för att uppnå 
effektivare el-användning i hushållen
(Väckt av M arianne Samuelsson och Krister Skånberg sam t Anneli Jäät
teenmäki)

Vi anser att det finns ett behov av ett gemensamt nordiskt agerande for 
effektivisering av el-utrustning, att det bör börja inom hushållssektorn och 
bl.a. innehålla följande åtgärder:
1. Inför gem ensamma nordiska m ätm etoder för hushållsapparaters el- 

effektivitet och börja tilläm pa dem.
2. Inför obligatorisk konsum entinform ation på alla el-apparater.
3. Inför gem ensamma norm er för högsta tillåtna el-förbrukning för de 

vanligaste typerna av hushållsapparater och försäljningsförbud för ap
parater med alltför låg el-effektivitet.

4. Inför el-tariffsystem som belönar sparande.
5. Inför el-räkningar med lättläst inform ation om el-förbrukning och spar- 

möjligheter. Försök med detta pågår i Finland och Norge.
6. Ge konsum enterna rabatter på de energisnålaste hushållsapparaterna.
7. Starta ett sam nordiskt projekt för att sam ordna nordiska åtgärder för att 

uppnå effektivare el-användning inom olika sektorer med böljan i hus
hållssektorn.

Stort behov av effektivare energianvändning 

De nordiska länderna bör bredda och fördjupa sitt sam arbete på ener
giom rådet för att främja en uthållig ekonom isk, ekologisk och social ut
veckling. Det är viktigt att alla hushåller med energi och använder den så 
effektivt som möjligt, inte minst el-energi. Det kostar mycket att bygga nya 
anläggningar för att generera el-ström och för att förstärka ledningsnätet, 
ofta m er än vad det kostar att i stället spara m otsvarande energi med hjälp 
av effektivare användning av el-energi.

Därtill kom m er m iljöaspekterna. Nästan all energiproduktion har olika 
miljömässiga nackdelar, t.ex. koldioxidutsläpp som m edverkar till växt
huseffekten, andra utsläpp som skadar ozonskiktet och försurar m ark och 
vatten samt skapande av radioaktivt avfall osv.

Effektivare energianvändning lönar sig och ger exportmöjligheter 

För att trygga energiförsörjningen krävs ofta beslut om investeringar 
antingen för att öka energitillförseln eller för att förbättra effektiviteten i
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energianvändningen. Investeringar i ökad effektivitet kom m er därvid i 
praktiken mycket ofta att löna sig bäst om det råder fri och hederlig 
konkurrens på lika villkor på m arknaden. D etta gäller i hög grad även för 
hushållssektorn.

En gemensam nordisk satsning på effektiv el-användning kom m er att 
spara stora pengar både för sam hället och för el-förbrukam a och samtidigt 
ge nordisk industri en intressant hem m am arknad för el-effektiv u trust
ning. Exportm öjlighetem a kom m er också att visa sig vara mycket goda — 
krav på effektivare el-användning kom m er i allt fler länder med ökande 
miljöproblem och energikostnader.

Hushållen måste uppmuntras att satsa på effektivare el-användning 

Det behövs ett gemensamt nordiskt agerande för att effektivisering av el
användningen i bostäder skall ge snabba resultat:
1. Man bör enas om gem ensamma nordiska m ätm etoder för el-effektiv 

hushållsutrustning och tilläm pa dem  för de vanligaste typerna av hus
hållsapparater: kylskåp, frysskåp, tvättm askiner och torkutrustning. 
M ätm etoderna bör ge resultat som är typiska för el-förbrukningen vid 
norm alt bruk. D et gäller bara att välja någon av de olika m etoder som 
redan används på flera håll och har givit goda erfarenheter.

2. Obligatorisk konsum entinfom ation bör införas på alla el-apparater. I 
USA tilläm pas ett m otsvarande system med ” labelling” , se nedan.

3. N orm er bör också införas för högsta tillåtna el-förbrukning för de 
vanligaste typerna av hushållsapparater, gärna med utnyttjande av 
erfarenheterna av den am erikanska modellen med bl. a. försäljningsför- 
bud för el-apparater med alltför låg el-effektivitet. Se utförligare infor
m ation nedan.

4. Tariffsystem som belönar sparande bör införas, t. ex. liknande de två- 
eller treprism etoder som redan används med goda resultat, bl. a. i vissa 
am erikanska delstater.

5. K onsum enterna bör med rabatter uppm untras att köpa de energisnå
laste apparaterna, t. ex. på det sätt som beskrivs nedan.

6. K onsum enterna m åste på ett pedagogiskt sätt inform eras om olika 
möjligheter att använda el effektivare i sina bostäder och uppm untras 
att satsa på el-effektiv utrustning. Bland annat bör el-räkningarna utfor
mas så att de ger lättläst inform ation om el-förbrukning och sparmöjlig- 
heter, se nedan. Försök pågår redan i Norge och Finland.

Det behövs också en sam ordning för att genom föra dessa åtgärder. 
Nedan föreslår vi ett sam nordiskt projekt för detta.

Obligatorisk konsumentinformation  

I USA tilläm pas obligatorisk ” labelling” : en tydlig, lättfattlig pappskylt 
måste sitta fullt synlig på fram sidan av varje exem plar av alla vanliga typer 
av el-apparater som skall säljas för hushållsbruk. Skylten skall inform era
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om den aktuella modellens el-förbrukning och driftkostnad per år vid 
normal användning i jäm förelse med den el-effektiva modellen som finns 
på m arknaden, om räknad till samma nyttiga kapacitet (t. ex. liter i kyl- och 
frys). Även kapitalkostnaden bör anges, med uppgivet riktpris, normal 
livslängd, skatt och låneränta.

Normer för högsta tillåtna el-förbrukning

I USA har tillverkarna och m iljöorganisationerna direkt mellan sig 
förhandlat fram norm er för el-förbrukning för de vanligaste typerna av 
hushållsapparater, sam t försäljningsförbud för el-apparater vars el-för
brukning överstiger den mest energieffektiva modellens med mer än ett 
visst procenttal.

Kongressen gjort lag av detta avtal! D etta har i kom bination med den 
obligatoriska konsum entinform ationen m edfört att företagen har satsat 
m er på att ta  fram el-effektiva hushållsapparater.

Ett liknande avtal om gem ensam m a nordiska norm er skulle ge goda 
resultat dels i form av effektivare el-användning, m inskad el-förbrukning 
och el-förbrukningskostnader för hushållen, dels för utvecklingen av el- 
effektiva och konkurrenskraftiga hushållsapparater i Norden, med goda 
exportm öjligheter till andra länder som redan har eller kom m er att få höga 
el-priser för hushållen.

Belöna dem som väljer och säljer el-effektiva lösningar

Det finns många goda erfarenheter av system som innebär att de köpare 
som väljer el-effektiva lösningar får en viss rabatt. Den betalas av el
leverantören som ju  tjänar på att slippa bygga nya dyra kraftverk och 
kraftledningar.

Även de d istributörer och affärer som m edverkar kan ”belönas” när de 
säljer de energisnålaste apparaterna. De kunder som läm nar sin gamla 
apparat till affären för skrotning och de affärer som m edverkar till detta 
bör belönas extra.

Likaså kan de tillverkare som gör de mest energieffektiva utrustningarna 
i sitt slag få en effektivitetsbonus, gärna knuten till den energibesparing 
som blir följden.

Statliga verk och företag bör vara föregångare genom att satsa på den 
mest energieffektiva utrustning som finns tillgänglig.

Det behövs aktuell och pedagogisk information  som hjälper kraftbolag, 
el-distributörer och el-forbrukare sam t tillverkare, d istributörer och försäl
jare av el-utrustning att bli m er m edvetna om vad och hur de kan göra för 
att sänka energiförbrukningen och vad de kan tjäna på det.

El-räkningarna bör innehålla lättläst inform ation om el-förbrukningen 
och vad den kostar, hur den har ändrats under de senaste åren och vart 
man kan vända sig om m an vill ha inform ation om hur man kan spara och
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använda el effektivare. D etta tilläm pas med goda resultat på många håll i 
USA. Försök pågår redan i Norge och Finland med stöd av N ordiska 
rådet.

Nordiska rådet bör medverka till att starta ett gem ensam t nordiskt projekt 
fó r  effektivare el-användning

Det behövs ett nära nordiskt sam arbete for att med kraft kunna planera 
och genomfora åtgärder för effektivare el-användning. N ordiska rådet bör 
därför ta initiativ till och m edverka i att s tana  och driva ett gemensamt 
nordiskt projekt för att få igång och sam ordna ett sådant sam arbete som 
t.ex . kunde kallas NO RDEFF.

I ett sådant projekt bör ingå:
a) att formulera mål och uppgifter för det fortsatta sam arbetet, föreslå 

m etoder och beräkna kostnader.
b) att starta ett erfarenhetsutbyte mellan de nordiska länderna och med 

om världen, sam m anföra intressenter och börja bygga upp en databank 
som är öppen för myndigheter, energiföretag och forskare inom ener
giområdet. D etta kan b l.a . ske genom sem inarier, studieresor och 
kurser.

c) utarbeta förslag till hur gem ensamma nordiska åtgärder för effektivare 
el-användning skall genom föras och följas upp.

Projektarbetet kan drivas inform ellt och i huvudsak med befintliga 
resurser inom de nordiska länderna. Vad som behöver tillföras är en 
projektledare som ansvarar för samordningen av verksamheten.

Med hänvisning till ovanstående föreslår vi att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att införa gem ensamma nordiska m ätm etoder för hushållsutrust- 
nings el-effektivitet, 

att införa obligatorisk konsum entinform ation på alla el-apparater, 
att införa gem ensamma norm er för högsta tillåtna el-förbrukning 

med böljan för de vanligaste typerna av hushållsapparater. 
att införa el-tariffsystem som belönar energisparande, 
att införa el-räkningar med lättläst inform ation om el-förbrukning 

och sparmöjligheter liknande de som försöksvis används i Fin
land och Norge,

att ge konsum enterna rabatter på de energisnålaste apparaterna 
samt

att starta ett sam nordiskt projekt för att sam ordna nordiska åtgär
der för att uppnå effektivare el-användning inom olika sektorer 
med början i hushållssektorn.

Stockholm den 23 januari 1990

M arianne Samuelsson (mp) Krister Skånberg (mp)

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ökad information om det nordiska 
samarbetet utanför Norden

(Medlemsförslaget väckt av A ntero  K ekkonen m .fl.,  
se s. 604)

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås Nordiska m inisterrådet a tt i nära sam arbete 
med N ordiska rådet tillsätta en särskild arbetsgrupp bestående av cheferna 
för de nordiska utrikesm inisteriernas press- och kulturavdelningar och de 
nordiska sekretariatens inform ationschefer för att snabbt utarbeta förslag 
till en förstärkning av inform ationen utanför N orden om N orden och det 
nordiska samarbetet.

Förslagsställarna hänvisar till det av N ordiska rådet tidigare behandlade 
medlemsförslaget A 880/k  om upprättande av nordiska inform ationskon
tor i Bryssel och Moskva. I detta medlemsförslag pekades på behovet av att 
öka beredskapen för det nordiska sam arbetsm askineriet att m öta den 
pågående internationaliseringen. Ett inform ationskontor i Bryssel ansågs 
ge möjlighet att öka kunskapen i det övriga Västeuropa om den nordiska 
modellen och det nordiska sam arbetet. Ett m otsvarande inform ationskon
tor i Moskva skulle kunna göra det möjligt för de nordiska länderna att 
bidra till ett intensifierat m iljösam arbete i de arktiska, nordliga och baltis
ka om rådena och även till ett mer om fattande sam arbete inom handel och 
kultur.

K ulturutskottet pekade i sitt betänkande över A 88 0 /k ' på vikten av att 
de nordiska länderna ökar sin beredskap att m öta den pågående interna
tionaliseringen både i Öst och i Väst. Vidare ansåg utskottet att det var 
viktigt att säkra inform ationen om det nordiska sam arbetet inte m inst 
med tanke på den sociala dim ensionen i den västeuropeiska integrationen. 
U tskottet stödde em ellertid inte förslaget utan hänvisade b l.a . till att ett 
övervägande antal av remissorganen hade u ttalat att de föreslagna infor- 
m ationsuppgifterna borde lösas inom existerande strukturer och att de 
nordiska utrikesm inisterierna var av den uppfattningen att ett sam arbete 
och en koordinering mellan de nordiska ländernas am bassader kunde vara 
en god lösning.

1 Se Nordiska rådet. 38:e sessionen 1990.
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Även Nordiska rådets internationella sam arbetskom m itté ansåg i sitt 
huvudbetänkande (N U  1989:4) det vara av stor betydelse att m inisterråds- 
organisationen i ett tidigt skede kan få inform ation om EGs planer och att 
EG kan hållas orienterat om utvecklingen inom det nordiska sam arbetet. 
Kom m ittén pekade på att såväl Europarådet som Efta har etablerat egna 
kontor i Bryssel.

Förslagsställarna anser att den senaste tidens utveckling i Europa ytterli
gare understryker betydelsen av en förstärkt inform ation om N orden och 
det nordiska samarbetet såväl i Öst- som i Västeuropa. Det har även under 
senaste tid fram för allt från östeuropeiskt håll fram förts önskemål om 
inform ation om det nordiska sam arbetet på olika sakområden.

Att upprätta gem ensamma nordiska inform ationskontor skulle stå i 
överensstämmelse med det sam arbete som håller på att byggas upp i 
anknytning till annat internationellt sam arbete, speciellt integrationen i 
Europa. I ett första skede föreslås att ett förslag till ett närm are sam arbete 
om utlandsinform ation mellan de nordiska ländernas utrikesm inisterier 
och Nordiska rådet och Nordiska m inisterrådet utarbetas. Sam arbetet kan 
senare utvecklas i riktning mot särskilda inform ationskontor.

2. Remissyttranden

Enligt beslut av Nordiska rådets presidium  den 2 m ars 1990 har försla
get inte undergått remissbehandling.

3. Utskottet

Medlemsförslaget om ökad inform ation om det nordiska sam arbetet 
utanför Norden bygger på det av utskottet tidigare behandlade medlems
förslaget om upprättande av nordiska inform ationskontor i Bryssel och 
Moskva (A 8 8 0 /k1). Vid den behandlingen ställde sig utskottet tvivlande 
till om de behov som finns sett i förhållande till existerande resurser mest 
ändamålsenligt kan tillgodoses genom nya inform ationskontor. U tskottet 
stödde därför inte själva medlemsförslaget men ansåg att de i rem issyttran
dena fram förda nordiska utrikesm inisteriernas generella uppfattning, att 
de föreslagna uppgifterna borde lösas genom ett samarbete och en koordi
nering mellan de nordiska ländernas am bassader, var intressant.

1 det nu föreliggande medlemsförslaget föreslås att Nordiska m inisterrå
det i nära sam arbete med N ordiska rådet tillsätter en särskild arbetsgrupp 
bestående av cheferna för de nordiska utrikesm inisteriernas press- och 
kulturavdelningar och de nordiska sekretariatens inform ationschefer, för 
att snabbt utarbeta förslag till en förstärkning av inform ationen utanför 
Norden om Norden och det nordiska sam arbetet. U tskottet konstaterar att 
detta förslag är i samsvar med de ovannäm nda am bassadernas gem ensam
ma uppfattning om gemensam nordisk inform ation i utlandet.

1 Se Nordiska rådet, 38:e sessionen 1990.
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1 Helsingforsavtalet for 1962 stadgas i art. 36 att åtgärder i syfte att 
sprida ökad kännedom  om de nordiska länderna och det nordiska sam ar
betet bör vidtas i nära samverkan mellan de fördragsslutande parterna och 
deras organ för utlandsupplysning och där det så är lämpligt kan samfällda 
fram trädanden kom m a i fråga. Enligt art. 6 i det nordiska kulturavtalet 
från 1971 skall de nordiska länderna gemensamt sprida inform ation om de 
nordiska ländernas kulturliv i internationella sammanhang.

U tskottet är av den uppfattningen att dessa gem ensamma riktlinjer om 
spridning av nordisk inform ation i utlandet är mer aktuella än någonsin 
att tillgodose. Sedan N ordiska rådet behandlade medlemsförslag A 880/k  
har det skett om välvande förändringar i Östeuropa. U tskottet om fattar 
förslagsställarnas uppfattning att denna utveckling som helhet ytterligare 
understryker betydelsen av en förstärkt inform ation om Norden och det 
nordiska sam arbetet såväl i Öst- som i Västeuropa. U tskottet har dessut
om noterat sig att under senare tid har det fram för allt från östeuropeiskt 
håll framförts önskemål om inform ation om det nordiska sam arbetet på 
olika sakområden. D ärför anser utskottet att medlemsförslaget i sin nuva
rande form är särskilt angeläget nu.

Syftet med detta medlemsförslag är i sam svar med utskottets uppfatt
ning om en kraftig ökning av den allm änna inform ationen om det nordiska 
samarbetet. 1 kulturutskottets betänkande över medlemsförslaget om att 
förbättra den nordiska inform ationsverksam heten (A 800/k ')  framhöll 
utskottet att en förstärkning av inform ationen om det nordiska sam arbetet 
var nödvändig. Samspelet mellan rådet och m inisterrådet beträffande 
inform ationsarbetet ansågs kräva ett mycket nära sam arbete och sam ord
ning, inte m inst när nordiskt sam arbete uppfattas gem ensamt oberoende 
av de organ som bedriver detta samarbete. 1 utskottets betänkande över 
m inisterrådets berättelse 1986 (C  1/1987) konstaterade utskottet att effek
tivisering av inform ationsarbetet är av avgörande betydelse för att göra 
resultaten av det nordiska sam arbetet kända. U tskottet ansåg en förstärk
ning av inform ationsinsatserna vara särskilt angelägen i en tid då det 
internationella sam arbetet i Europa i övrigt ges stor uppm ärksam het i 
offentligheten och inform ationen om den europeiska integrationen konti
nuerligt byggs ut.

I utskottets y ttrande över inform ationsutredningen ” Vår inform asjon — 
Hvor går den — Hva gjør den” , studie av inform asjonsvirksom heden i 
Nordisk Råd og Nordisk M inisterråd, önskade utskottet understryka be
hovet av ett nära sam arbete och koordinering av den samlade inform a
tionsverksam heten i Nordiska rådet och N ordiska m inisterrådet, inte 
minst i förbindelse med de utm aningar som det offentliga nordiska sam ar
betet står inför när det gäller b l.a. den gem ensam m a europeiska utveck
lingen.

1 Se Nordiska rådet, 36:e sessionen 1988.



602 A 914/k

U tskottet har tagit del av Nordiska rådets internationella samarbets- 
kom m ittés betänkande angående Nordiska rådets och Nordiska m inister
rådets inform ation utanför Norden. D är hävdas att trots vissa förbättring
ar på senare tid angående inform ation vid nordiskt deltagande i det 
internationella sam arbetet är tillgången till inform ationsm aterial på eng
elska eller andra utom nordiska språk fortfarande litet. K om m ittén under
stryker att inform ationssatsningarna utanför N orden bör vara gem ensam
m a för Nordiska rådet och N ordiska m inisterrådet för att m an inte inter
nationellt skall skapa en oklar bild av det nordiska sam arbetet och dess 
uppbyggnad.

I Nordiska m inisterrådets arbetsprogram  Norden i Europa 1989—1992 
har m inisterrådet utarbetat en treårig plan för att förstärka inform ations
insatserna inför det övriga Europa om Norden och det nordiska sam arbe
tet där huvuddelen i planen handlar om kontakter med opinionsledande, 
opinionsförm edlande grupper inom mediasektorn, näringslivet och den 
offentliga förvaltningen. D etta arbete torde genom föras effektivare i sam
arbete med existerande kontakter.

U tskottet anser att alla till buds stående kanaler måste sam ordnas och 
användas för att föra ut inform ationen om det nordiska sam arbetet i 
utlandet. Med hänvisning till den krym pande nordiska budgeten beträf
fande nya initiativ och den kunskap och de kontakter som redan finns hos 
de nordiska ländernas am bassader angående utlandsinform ation anser 
utskottet det vara angeläget att koordinera dessa med Nordiska rådets och 
Nordiska m inisterrådets gem ensamma utlandsinform ation. Vad gäller fi
nansiering av inform ationsverksam heten torde dock kostnader för projekt 
och verksamhet gå på nationella budgetar med hänvisning till det ovan 
anförda.

U tskottet vill särskilt understryka att utlandsinform ation om kulturella 
aktiviteter borde ske i sam råd med ledningsgruppen för sam nordisk kul
turinform ation i utlandet.
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Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att i nära sam arbete med N ordiska rådet tillsätta en särskild arbets

grupp bestående av cheferna för de nordiska utrikesm inisterier
nas press- och kulturavdelningar och de nordiska sekretariatens 
inform ationschefer för att snabbt utarbeta förslag till en förstärk
ning av inform ationen utanför N orden om N orden och det nor
diska samarbetet.

Tällberg den 27 jun i 1990

Gunnar Björk (c) Kjell Borgen (A)

Atli P. Dam (Jvfl) J. K. Hansen (S)
Förman

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Thea Knutzen (H)

A nita Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Berit Oscarsson (s) 

M arit Rotnes (A) 

M arianne Samuelsson (mp) 

Eeva Turunen (Kok.)

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Mirja Ryynänen (Kesk.) 

Otto Steenholdt (At)
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Medlemsförslag

om ökad information om det nordiska samarbetet 
utanför Norden
(Väckt av Antero Kekkonen sam t Dorte Bennedsen, Anneli Jäätteenmäki, 
Anker Jørgensen, Sakari Knuuttila, Lauri M etsämäki, M ats Nyby och 
Jouko Skinnari)

Nordiska rådet behandlade under 1989 ett medlemsförslag om inform a
tionskontor i Bryssel och Moskva (A 880/k). Medlemsforslaget utgick från 
behovet att öka beredskapen för det nordiska sam arbetsm askineriet att 
m öta den pågående internationaliseringen. Ett inform ationskontor i Brys
sel m otiverades med den betydelse ett sådant skulle ha när det gäller att 
med i Bryssel representerade organisationer och via massmedia öka kun
skapen i det övriga Västeuropa om den nordiska modellen och det nordis
ka samarbetet. Ett inform ationskontor ansågs kunna väcka intresse för 
sådana lösningar i integrationsprocessen som utgår från eller är förenliga 
med nordiska samhällspolitiska värderingar. Ett m otsvarande inform a
tionskontor i Moskva ansågs underlätta det nordiska sam arbetsm askine- 
riets möjligheter att bl. a. bidra till ett intensifierat miljösam arbete i de 
arktiska, nordliga och baltiska om rådena. Vidare skulle kontoret kunna 
bidra till ett m era om fattande sam arbete även på andra orm åden, såsom 
handel och kultur. Kontoren föreslogs upprättade av Nordiska m inisterrå
det i sam arbete med N ordiska rådet och eventuellt med andra nordiska 
institutioner som Nordiska investeringsbanken.

Vid behandlingen av medlemsförslaget anslöt sig kulturutskottet till 
förslagsställarnas uppfattning att det nordiska sam arbetsm askineriet mås
te öka sin beredskap att möta den pågående internationaliseringen både i 
öst och väst. U tskottet ansåg det viktigt att säkra inform ationen om det 
nordiska sam arbetet inte m inst med tanke på den sociala dim ensionen i 
den västeuropeiska integrationen. U tskottet ställde sig em ellertid tvivlan
de till om de behov som finns sett i förhållande till existerande resurser 
mest ändamålsenligt kan tillgodoses genom nya inform ationskontor. U t
skottet hänvisade här till att ett övervägande antal av remissorganen hade 
uttalat att de föreslagna inform ationsuppgifterna skulle lösas inom existe
rande strukturer. Särskilt hänvisades till att de nordiska utrikesm iniste
rierna generellt var av den uppfattningen att de föreslagna uppgifterna 
borde lösas genom ett sam arbete och en koordinering mellan de nordiska 
ländernas am bassader. U tskottet ställde sig därför inte bakom själva m ed
lemsförslaget.
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Nordiska rådets internationella sam arbetskom m itté ansåg i sitt huvud
betänkande (NU  1989:4) det vara av väsentlig betydelse att m inisterråds- 
organisationen med tanke på arbetet med integrationsfrågor i ett tidigt 
skede kan få inform ation om EGs planer och att EG kan hållas orienterat 
om utvecklingen inom det nordiska sam arbetet. Kom m ittén fann det 
därför angeläget att m inisterrådet överväger olika form er for kontinuerlig 
kontakthållning med EG för att uppnå detta syfte. K om m ittén pekade 
härvid på att såväl Europarådet som EFTA med tanke på inform ationsför
medlingen mellan organisationerna har etablerat egna kontor i Bryssel. 
Kom m ittén framhöll att man även bör utreda möjligheterna att från de 
nordiska ländernas EG-delegationer i Bryssel, enligt en särskild tu ro rd 
ning, få inform ation till N ordiska m inisterrådet och till Nordiska rådet om 
utvecklingen inom EG. Vidare föreslog kom m ittén att man överväger 
möjligheterna att genom ett sam arbete mellan de nordiska organen och 
ländernas EG-delegationer och am bassader i Bryssel förbättra inform atio
nen om det nordiska sam arbetet inom EG. M inisterrådet har inlett ett 
visst arbete på detta område.

Den senaste tidens utveckling i Europa som helhet understryker ytterli
gare betydelsen av en förstärkt inform ation om N orden och det nordiska 
samarbetet såväl i Öst- som Västeuropa. U nder senare tid har det framför 
allt från östeuropeiskt håll fram förts önskemål om inform ation om det 
nordiska sam arbetet på olika sakområden. Ett relativt brett stöd för en 
förstärkning av inform ationen i form av inform ationskontor kom även till 
uttryck under N ordiska rådets extra session i M arieham n i novem ber 1989 
vid den slutliga behandlingen av det tidigare näm nda medlemsförslaget. 
Även om förslaget inte som sådant kunde antas är det därför skäl att nu 
snabbt föra frågan om en förstärkning av inform ationen om det nordiska 
sam arbetet utanför Norden vidare.

Då det på nordisk nivå har fattats beslut om ett ökat sam arbete på olika 
sektorer med anknytning till annat interntionellt sam arbete, speciellt in
tegrationen i Europa, är det som en följd av detta naturligt att även öka 
inform ationen om det nordiska sam arbetet u tanför Norden. Att upprätta 
gem ensamma nordiska inform ationskontor skulle därför stå i överens
stämmelse med det sam arbete som i övrigt håller på att byggas upp.

Mot bakgrund av kulturutskottets tidigare behandling av denna sak och 
de rem issuttalanden som inkom med anledning av medlemsförslaget om 
inform ationskontor förefaller det i ett första skede vara mest realistiskt att 
utarbeia förslag till ett närm are sam arbete om utlandsinform ationen mel
lan de nordiska ländernas utrikesm inisterier och Nordiska rådet och N or
diska m inisterrådet. I ett senare skede kan sam arbetet utvecklas i riktning 
mot särskilda inform ationskontor.



606 A 914/k

Med hänvisning till ovanstående foreslås, att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att i nära sam arbete med N ordiska rådet tillsätta en särskild arbets
grupp bestående av cheferna för de nordiska utrikesm insteriem as 
press- och kulturavdelningar och de nordiska sekretariatens infor
mationschefer fór att snabbt utarbeta forslag till en förstärkning 
av inform ationen utanför N orden om N orden och det nordiska 
sam arbetet.

Reykjavik den 27 februari 1990

Antero Kekkonen (SDP) 

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Sakari Knuuitila (SDP) 

M ats Nyby (SDP)

Dorte Bennedsen (S) 

Anker Jørgensen (S) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jouko Skinnari (SDP)
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A 915/e

Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om ökat nordiskt ekonomiskt och 
kulturellt samarbete med länderna kring Östersjön

(Medlemsforslaget väckt av A ntero  K ekkonen samt 
D orte  Bennedsen m. fl., se s. 614 

R em issy ttranden , se supplem ent)

1. Indledning

Præsidiet har henvist medlemsforslaget til behandling i Økonomisk 
Udvalg. Forslaget har været på remiss og de indkom ne synspunkter refere
res i det følgende.

Udvalget har behandlet medlemsforslaget i sammenhæng med flere 
andre medlemsförslag om sam arbejde med Central- og Østeuropa, som er 
henvist til behandling i såvel Ø konom isk Udvalg som øvrige af Nordisk 
Råds udvalg.

Udvalget har behandlet forslaget på m ødet 18. —20. jun i 1990 og 2 8 ,— 
30. januar 1991 og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Medlemsforslaget

Forslagsstillerne konstaterer, at den politiske udvikling i Europa radikalt 
har ændret det traditionelle økonomiske og kulturelle Europakort. D ette 
gælder i høj grad også Østersøregionen, som har lange historiske sam ar
bejdstraditioner.

Forslagsstillerne mener, at et livskraftigt økonomisk om råde i Østersøen 
kan spille en afbalancerende rolle som led i den paneuropæiske udvikling.

Med dette som baggrund foreslås det, at Nordisk Råd rekom m anderer 
Nordisk M inisterråd:
” at snarest udarbejde en konkret handlingsplan for udvikling a f  det øko

nomiske og kulturelle sam arbejde mellem de nordiske lande og de 
øvrige lande og regioner om kring Østersøen med henblik på at skabe et 
sam arbejdsom råde om kring Ø stersøen” .
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3 .1. Nordiske remissinstanser

Foreningen Nordens Forbund stiller sig meget positivt til udarbejdelse af 
en konkret handlingsplan for udvikling af det økonomiske og kulturelle 
sam arbejde mellem landene om kring Østersøen. FNF peger på betydning
en af at involvere de folkelige organisationer og på at venskabsby-ideen 
kan tages i anvendelse i denne sammenhæng.

Nordisk Råds Kulturudvalg udtaler sin kraftfulde støtte til medlemsfor- 
slagets hensigt, og m ener at alt kulturelt sam arbejde i Ø stersøom rådet bør 
fremmes. De nordiske lande har, bl. a. på baggrund af en lang sam arbejds
tradition, gode m uligheder for at tage initiativer, og Kulturudvalget peger 
på at et sam arbejde med Europarådet vil være særlig hensigtsmæssigt 
netop i Østersøom rådet.

3.2. Danske remissinstanser

Dagbladet Politiken vil kom m entere situationen i bladets spalter.
Det Danske Kulturinstitut oplyser, at instituttet allerede er involveret i 

kulturelt sam arbejde med Baltikum, og støtter forslaget om en handlings
plan for øget økonomisk og kulturelt sam arbejde mellem N orden og Balti
kum.

Industrirådet finder ikke behov for et særligt nordisk initiativ vedrøren
de Baltikum, idet man henviser til igangværende bilaterale og multilaterale 
sam arbejdsinitiativer.

Det Danske Handelskam m er føler, at det er betydningsfuldt, at kontak
terne mellem landene i Ø stersøom rådet intensiveres. Handelskam m eret 
henviser til, at man allerede har en række initiativer igang, særligt inden 
for om råderne (1) uddannelse af erhvervsledere fra Baltikum, (2) øget 
direkte samhandel, og (3) jo in t ventures og licensproduktion.

I dansk-svensk sam arbejde planlægges en baltisk konference om er
hvervsmulighederne. Den afholdes i København i juni 1991.

Sekretariatet for ministeren fo r  nordisk samarbejde støtter forslagets 
hovedbetragtninger, men m ener at præcisering er nødvendig. Man støtter 
bestræbelserne på at sam ordne de mange igangværende initiativer og fin
der, at EF bør være med i en eventuel nordisk handlingsplan for Østersø
området.

3.3. Finske og ålandske remissinstanser

Utrikesministeriet, handelspolitiska avdelningen finder, at de nordiske 
lande bør have en betydelig fælles interesse i øget økonomisk samarbejde 
med landene omkring Østersøen, og at spørgsmålet derfor bør udredes 
nærmere.

M inisteriet finder, at særligt miljø og trafikforbindelser burde være 
velegnede sam arbejdsom råder i en indledende fase. M inisteriet mener

3. Remiss
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videre, at en kom m ende EØS-aftale ikke vil lægge hindringer i vejen for et 
sådant samarbejde.

Samarbejdet burde lægges op på en praktisk betonet måde. Man tager 
afstand fra separate, aftalebundne handelspolitiske løsninger i Ø stersøom 
rådet.

Utrikesministeriet, press- och kulturavdelningen finder, at mulighederne 
for øget kulturelt sam arbejde i Ø stersøom rådet bør udredes af ledelses
gruppen for kulturelt sam arbejde med udlandet under Nordisk M inister
råd. Det bør særligt udredes, hvad som er nationale interesser, og hvad 
som er nordiske interesser i samarbejdet.

Finland m edvirker gerne i nordisk kultursam arbejde med Baltikum ved 
siden af det særlige finske sam arbejde med disse lande. Man foreslår, at 
der afsættes øremærkede penge i m inisterrådet til formålet, og finder, at 
der i første omgang burde ansættes en konsulent til at arbejde med sagen.

Finansministeriet henviser til, at hjælpen fra Vesteuropa til Central- og 
Østeuropa allerede er m arkant, og at der også er etableret rent nordiske 
ordninger f.eks. NEFCO. M inisteriet nævner videre, at det i de senere år 
har været vanskeligt at skaffe nordisk finansiering til vedtagne handlings
planer, og at det derfor kunne være en ide at prøve at invitere de baltiske 
lande til at deltage i allerede eksisterende handlingsplaner i stedet for at 
etablere en ny tværsektoriel handlingsplan for sam arbejdet mellem N or
den og Østeuropa, særligt Baltikum.

Undervisningsministeriet støtter initiativet til at udarbejde en handlings
plan for udviklingen af det økonomiske og kulturelle sam arbejde mellem 
Norden og øvrige Østersølande.

Ålands landskapsstyrelse støtter forslaget.
Nordens institut på Åland  finder det vigtigt, at de gamle forbindelser 

mellem lande og regioner ved Østersøen bliver genoplivet, således at man 
atter kan få et frugtbart handelsmæssigt og kulturelt sam arbejde i om rådet, 
og støtter derfor forslaget.

3.4. Islandske remissinstanser

Udenrigsministeriet finder, at medlemsförslaget er i fuld overensstem 
melse med udtalelse fra det nordiske udenrigsm inisterm øde 6 . - 7 .  m arts 
1990, og stiller sig positivt dertil.

Der tages forbehold over for eventuelle udgifter ved forslaget, ligesom 
der udtrykkes usikkerhed om kring Islands rolle i et Østersøsamarbejde.

3.5. Norske remissinstanser

Utenriksdepartementet refererer til de mange internationale, nordiske og 
bilaterale (norske) initiativer og hjælpeordninger i relation til Central- og 
Østeuropa og finder på denne baggrund ikke, at der for tiden er grundlag 
for en særlig økonomisk handlingsplan på om rådet.

20 —10-0450 Nordiska rådet
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3.6. Svenske remissinstanser

Kommerskollegium  følger den handelspolitiske udvikling i relation til 
såvel Øst- som Vesteuropa og relaterer til U trikesdepartem entets handels- 
afdeling. Kollegiet udtaler sig ikke om det kulturelle sam arbejde eller om 
m iljøsamarbejdet.

Om det økonomiske sam arbejde udtaler man, at det er en selvfølgelig
hed, at det bør fremmes. M an er im idlertid ikke i stand til at udpege den 
rette løsning på dette, fordi udviklingen i Ø steuropa ikke har stabiliseret 
sig, og fordi Europa skal finde ind i nye sam arbejdsm ønstre. Kollegiet 
m ener derfor, at arbejdet en tid frem over bør koncentreres om kundskabs
opbygning og udbygning a f  kontakterne.

Det foreslås, at Nordisk Råd indbyder til et sem inar (i Visby) for lande 
og regioner om kring Østersøen for at drøfte kulturelt, miljømæssigt og 
handelsmæssigt samarbejde.

Exportkreditnämnden  oplyser, at m an tidligere har vurderet spørgsmålet 
om garantier til m iljøinvesteringer i østlandene. Konklusionen er, at m an 
ikke kan garantere for lån til lande, som ikke er kreditværdige. G iver man 
en sådan garanti til en præmie, som ikke m odsvarer risikoen, skyder man 
en subvention foran sig. Desuden er et sådant skjult element a f  subvention 
i strid med GATT-aftalem e.

D et fremhæves im idlertid, at der i princippet er m uligheder for at yde 
garantier inden for de eksisterende ordninger, og det anses ikke at der kan 
være behov for et udbygget nordisk sam arbejde om frem m e a f  det økono
miske sam arbejde i Østersøom rådet.

Sveriges allmänna exportförening  mener, at de nordiske lande bør stille 
midler til rådighed for genopbygningen særligt i Baltikum og i et vist 
omfang i Polen, og anbefaler således koncentration a f  den nordiske hjælpe
indsats til disse lande. G runden til dette er, at det ser ud til at trække ud 
med indsats andre steder fra, og at den nordiske indsats a f  geografiske og 
politiske årsager vurderes at kunne blive en succes.

De nordiske lande bør i udviklingsstøtten prioritere teknikoverføring, 
infrastruktur, forbedrede fysiske kom m unikationer og telekom m unika
tioner med Norden samt m arkedsorienteret virksom hedsøkonom isk ud
dannelse. Eksportforeningen m ener endeligt, at arbejdet bør sættes igang 
hurtigt.

4. Udvalgets overvejelser og synspunkter

4.1. Politiske udgangspunkter

De mange medlemsförslag om øget sam arbejde med Central- og Øst
europa, herunder særligt med landene om kring Østersøen, som for tiden er 
til behandling i Nordisk Råd, må tages som udtryk for stor politisk interes
se for at placere N orden og det officielle nordiske sam arbejde centralt i 
udbygningen a f  sam arbejdet med denne del a f  Europa.
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Rem issrunden vedrørende dette medlemsförslag og andre, som behand
les af Ø konom isk Udvalg, afspejler endvidere stor interesse for et udbygget 
sam arbejde både hos erhvervslivet og hos organisationerne. Synspunkter
ne på hvordan det rent praktisk bør gribes an er im idlertid forskellige, 
ligesom vurderingen af behovet for selvstændige nordiske initiativer vari
erer.

Medlemsforslaget støttes, særligt for så vidt angår det almenkulturelle 
samarbejde, af N ordisk Råds Kulturudvalg.

En del rem isinstanser peger på de vanskeligheder, som den politiske 
usikkerhed i Central- og Ø steuropa skaber for udbygningen a f  sam arbej
det, ligesom der henvises til at der i dag er så mange initiativer igang, at 
koordineringsproblem er opstår.

Erfaringerne fra det hidtidige arbejde, som bekræftedes på Europarådets 
konference i Budapest, tilsiger endvidere, at landene i Central- og Ø steuro
pa kan have problem er med at absorbere hjælpen, idet en række nødvendi
ge institutioner endnu er dårligt udbygget. At der objektivt set er behov for 
en om fattende hjælp synes im idlertid hævet over enhver tvivl. D ette 
understøttes også a f  de delegationsrejser, som Nordisk Råd har gennem
ført til Moskva og Baltikum i efteråret 1990.

Udvalget støtter derfor i princippet medlemsforslaget, idet man opfatter 
skabelsen af et sam arbejdsom råde om kring Østersøen som et langsigtet 
politisk mål, hvortil Norden løbende bør yde sit bidrag.

Som en vigtig de! af denne politiske m ålsætning har Nordisk Råd stor 
interesse i at støtte udviklingen af dem okratiske institutioner og dem okra
tisk praksis i de Central- og Østeuropæiske lande, og ikke mindst interesse 
i at støtte den frigørelse fra Sovjetunionen, som de baltiske lande så stærkt 
ønsker.

Nordisk Råds bør envidere støtte udviklingen af sam arbejdet mellem de 
baltiske lande indbyrdes, f.eks. i form af udbygningen a f  det baltiske råd 
med en parlam entarisk forsamling, som kan blive en sam arbejdspartner 
for Nordisk Råd.

Udvalget vil endvidere pege på den betydning, som det folkelige sam ar
bejde direkte mellem personer og interessegrupper spiller for det videre 
samarbejde. Et vigtigt element i dette kan være sam arbejde efter ” ven
skabsbyprincippet", mellem byer, institutioner, foreniger o.lign. i Norden 
og i de baltiske lande.

4.2. Virkemidler

Nordens bidrag til et udbygget sam arbejde kan og bør ydes gennem alle 
de kanaler, som synes at være til rådighed, nemlig bilateralt, gennem det 
nordiske sam arbejdsapparat og i m ultilaterale sam arbejdsorganisationer.

I relation til såvel den bilaterale indsats, som indsatsen i multilaterale 
organer er det relevant med nordisk sam arbejde og koordinering a f  syns
punkter og ressourcer. Udvalget finder at det nordiske sam arbejdsapparat
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bør udnyttes til dette koordineringsarbejde, og at der bør afsættes ressour
cer over det nordiske budget til dette.

Det fælles nordiske budget har im idlertid samlet set a f  en størrelse, som 
ikke gør det meningsfuldt at forestille sig de store investeringer f.eks. på 
m iljøom rådet i Central- og Østeuropa, herunder Baltikum, løst via fælles 
nordisk finansiering. Dertil skønnes investeringsbehovene, trods usikre 
data, at have alt for om fattende dim ensioner.

Udvalget er derfor tilbageholdende med at anbefale virksom hed, som 
belaster det fælles budget, men finder at der i høj grad bør satses på at 
gennemføre den fælles politik via bilaterale m idler og indsatser i m ultilate
rale organer, f.eks. udviklings- og investeringsbankerne.

En vigtig del a f  det nordiske sam arbejdsapparat er de fælles nordiske 
institutioner, som i højere grad bør udnyttes til at frem m e sam arbejdet 
med Central- og Østeuropa.

Udvalget er yderligere a f  den opfattelse, at man bør have en realistisk 
indstilling til mulighederne for via vestlig bistand og investeringer på kort 
sigt at hjælpe udviklingen igang. D ette beror bl. a. på at kreditværdigheden 
for Sovjetunionen og de fleste andre Central- og Østeuropæiske lande er 
meget lav. Den manglende kreditværdighed bør dog ikke stå hindrende i 
vejen for initiativer på det politiske område, ligesom der løbende må 
arbejdes med at udbygge ordninger, som kan fremme den økonomiske 
udviklingsproces.

M inisterrådets arbejdsprogram for Baltikum og Ø steuropa bør udbygges 
til en mere fuldstændig ram m e for den nordiske politik og praktiske 
indsats i fremtiden. Resultaterne a f  Nordisk Råds drøftelser på 39. session 
bør således indarbejdes i programmet.

4.3. Geografiske prioriteringer

M inisterrådet har taget de første skridt til skabelsen af en konkret 
handlingsplan inden for ram m erne af m inisterrådsorganisationen ved 
fremlæggelsen af arbejdsprogram m et for Baltikum og Østeuropa.

M inisterrådets program udtrykker, ligesom medlemsförslaget, en klar 
prioritering af sam arbejde med de nærmeste naboer i Central- og Ø steuro
pa, men indeholder ikke en definitiv afgrænsning til disse lande.

Udvalget er enig i at man bør prioritere sam arbejdet med de nærmeste 
lande, hvilket i praksis betyder landene om kring Østersøen, herunder 
særligt de baltiske lande. På den anden side finder udvalget, ligesom 
m inisterrådet, at der ikke bør sættes definitive grænser, og at der således 
bør være mulighed for at sam arbejde også med de fjernere beliggende 
lande.

Udvalget ser m inisterrådets program som et a f  m idlerne til udbygning af 
det kulturelle og økonomiske sam arbejde i Østersøom rådet, og det bør 
være en naturlig del a f  den langsigtede målsætning for arbejdsprogram m et 
at bidrage til opbygningen a f  et sam arbejdsom råder om kring Østersøen.
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4.4. Betydningen fo r  Norden i frem tiden

Udvalget finder det naturligt, at sam arbejdet med Central- og Ø steuropa 
indgår i arbejdet med at skabe et program for det nordiske samarbejde 
efter 1992. Der henvises til udvalgets betænkning over medlemsförslag 
A 947/e samt betænkningen over medlemsförslag A 931/e om et Østersø- 
scenarium.

Økonomisk Udvalg finder det ønskeligt, om Nordisk Råd på en session i 
1992 kan gennemføre en grundig debat om det nordiske samarbejdes 
frem tid bl. a. på baggrund a f  overvejelser vedrørende forholdet til om ver
denen, herunder Central- og Østeuropa. M inisterrådet bør derfor fremlæg
ge de fornødne bidrag til en sådan debat, og i perioden frem til denne 
arbejde på at gennemføre, og i fornødent omfang supplere, allerede igang
satte initiativer, herunder sikre deres fortsatte finansiering.

5. Indstilling

Økonomisk Udvalg indstiller således, at Nordisk Råd vedtager følgende 
rekom m andation som følge a f  medlemsförslag A 915/e.

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd,
at arbejde for udvikling af det økonomiske og kulturelle samarbejde 

mellem Norden og Østersølandene med henblik på at skabe et 
sam arbejdsom råde om kring Østersøen.

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (AJ 

Åshild Hauan (A)
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Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)
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Þorsteinn Pálsson (Sj)



614

Medlemsförslag

om ökat nordiskt ekonomiskt och kulturellt sam-• •
arbete med länderna kring Östersjön
(Väckt av Antero Kekkonen sam t Dorte Bennedsen, Kjell Borgen, Anneli 
Jäätteenmäki, Anker Jørgensen, Sakari Knuuttila, Lauri M etsäm äki, M ats 
Nyby, M arit Rotnes och Jouko Skinnari)

Den politiska utvecklingen i Europa som skett under de senaste åren 
kom m er sannolikt att radikalt förändra den traditionella ekonom iska och 
kulturella kartan i Europa. Mycket talar för att den ekonom iska och 
kulturella tyngdpunkten i Europa på sikt förändras. Samarbetet mellan de 
tyska staterna och utvecklingen av m arknadsekonom in i de östeuropeiska 
länderna bidrar till tyngdpunktsförskjutningarna.

Efta och EF har även ställt målet att förverkliga en Europeisk Ekono
misk Sfär (EES), en utveckling i vilken sannolikt flera östeuropeiska länder 
kom m er att delta på ett eller annat sätt.

Den politiska och ekonom iska situationen för länderna och regionerna 
kring Östersjön, t.ex . Baltikum-regionen, har även förändrats. U tveckling
en mot en större ekonom isk handlingsfrihet och behov av nya samarbets- 
partners kommer med säkerhet att fortsätta.

Den ekonom iska och kulturella kartans förändring i Europa aktualiserar 
även behovet av att värdera de konkreta möjligheterna för ökat ekono
miskt och kulturellt sam arbete mellan de nordiska länderna och de övriga 
länderna kring Östersjön.

Det föreligger flera skäl för att etablera ett närm are ekonom iskt och 
kulturellt sam arbete i östersjöom rådet och i den nordeuropeiska regionen.

Ett livskraftigt ekonom iskt om råde kunde mycket väl fungera som ba
lanserande faktor, som en del av den pan-europeiska utvecklingen.

Ett ekonom iskt sam arbete kring Östersjön har som bekant långa histo
riska rötter och traditioner. Det medeltida sam arbetet gick under benäm 
ningen Hansaförbundet och spelade en viktig roll för regionens ekonom is
ka och kulturella utveckling.

Den pågående politiska utvecklingen i Ö steuropa och Baltikum erbjuder 
ökade möjligheter för att återuppta och revitalisera det ekonom iska och 
kulturella sam arbetet kring Östersjön.

A 915/e
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Med hänvisning till ovanstående föreslås, att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att i skyndsam ordning utarbeta en konkret handlingsplan för u t
vecklandet av det ekonom iska och kulturella sam arbetet mellan 
de nordiska länderna och de övriga länderna och regionerna kring 
Östersjön med sikte på att skapa ett sam arbetsom råde kring Ös
tersjön.

Reykjavik den 27 februari 1990

Antero Kekkonen (SDP) Sakari Knuuttila (SDP)

Dorte Bennedsen (S) Lauri M etsäm äki (SDP)

Kjell Borgen (A)

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Anker Jørgensen (S)

M ats Nyby (SDP) 

M arit Rotnes (A) 

Jouko Skinnari (SDP)
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A 916/j

Juridiska utskottets betänkande
over medlemsförslag om anvendelse af genetiske test ved 
ansættelser

(Medlemsförslaget väckt av Margrete Auken och Lilli 
Gyldenkilde sam t Claes Andersson m. fl., se s. 626 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Medlemsförslag A 916/j om anvendelse av genetiske tester ved ansettel
ser er henvist til Juridisk utvalg. Utvalget har behandlet medlemsforslaget 
på sine m øter 19. og 20. jun i 1990 i Im atra, 26. septem ber 1990 i Oslo og 
12. — 14. novem ber 1990 i Helsingør.

1. Medlemsforslaget

Medlemsforslaget er fram satt den 25. februar 1990.
I medlemsforslaget anbefales det at 

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å arbeide for forbud mot genetiske tester i forbindelse med ansettelser 

og i forbindelse med tegning av pensjon og forsikring.
Forslagsstillerne anfører innledningsvis at den samlede viten om det 

menneskelige arvem ateriale har økt sterkt i de senere år. U tviklingen vil 
stille menneskeheten overfor en lang rekke etiske problemer. Det presise
res at det aktuelle medlemsforslaget ikke tar sikte på å avklare alle de 
vanskelige spørsmålene vi vil stå overfor i de kom m ende år, men er 
begrenset til to konkrete om rådet der problemstillingen er forholdsvis klar 
og overskuelig. Det gjelder bruk av genetiske tester i forbindelse med 
ansettelser og i forbindelse med tegning av pensjon, livsforsikring og 
lignende.

Forslagsstillerne viser til at i en rekke land — herunder USA og V.Tysk
land — har mange virksom heter begynt å stille krav om DNA-analyser av 
jobbsøkere for å kunne frasortere dem som av genetiske grunner vil ha 
vanskeligheter med å trives i virksomhetens arbeidsmiljø. En slik utvikling 
er et stort skritt i retning av å velge ut mennesker som kan overleve i et 
dårlig arbeidsm iljø i stedet for å forbedre arbeidsmiljøet, heter det. Etter 
forslagsstillernes mening bør det forbys at arbeidsgivere stiller krav om 
slike analyser som betingelse for en ansettelse. Likeledes bør det forbys at
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arbeidssøkere tilbys DNA-analyser. Forslagsstillerne viser videre til at det 
i dag kreves legeundersøkelse som betingelse for å kunne tegne en livsfor
sikring, pensjon e. lign. Det er etter forslagsstillernes mening et alvorlig 
skritt i retning av ytterligere oppdeling av befolkningen hvis også genetisk 
betingede anlegg for sykdom skal gi anledning til særbehandling. Det bør 
derfor også forbys at forsikringsselskaper stiller krav om DNA-analyser 
som betingelser for å tegne livsforsikring, pensjon, e.lign., heter det.

2. Remissinstanser

Det er m ottatt rem issuttalelser fra følgende:

Nordiske

Sosial- og miljøutvalget

Danmark

Justitsm inisteriet
Dansk Arbejdsgiverforening
Gensidig forsikring
Assurandør-Societetet

Finland

Justitiem inisteriet
Arbetsministeriet
Social- och hälsovårdsm inisteriet
Finska försäkringsbolagens centralförbund
Ålands landskapsstyrelse

Island

Islands Arbeidsgiverforening 
Sundheds- og forsikringsministeriet 
Islandske Forsikringsselskabers Forbund

Norge

Justisdepartem entet
K om m unaldepartem entet
Sosialdepartem entet
Arbeids- og adm inistrasjonsdepartem entet

Sverige

Svenska arbetsgivareföreningen 
Svenska försäkringsbolags riksforbund 
Socialstyrelsen 
Statens medicinsk-etiska råd
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M edicinska forskningsrådet 
Arbetarskyddsstyrelsen

3. Remissuttalelser

3.1. Nordiske

Sosial- og miljøutvalget tilstyrker medlemsforslaget. E tter utvalgets me
ning må det være strenge regler for anvendelse av genetiske prøver på 
mennesker, og slike prøver må bare foretas på medisinske indikasjoner. 
Den innebygde usikkerheten i forbindelse med visse gener og sam m ensatte 
egenskaper som en persons overfølsom het for visse miljøer og levetid gjør 
det rimelig at slike prøver som medlemsforslaget tar opp, helt forbys.

Det anses vesentlig at de etiske og rettslige spørsmål i forbindelse med 
genetiske undersøkelser av mennesker tas opp på nordisk plan i god tid for 
å unngå at rettssystemet overraskes av den vitenskaplige utviklingen.

Sosial- og miljøutvalget viser også til at M inisterrådet har nedsatt et 
utvalg for etikk innen bioteknologien. Men utvalget anser at det foreliggen
de medlemsforslaget tar opp så grunnleggende spørsmål om etikk og m en
neskelige rettigheter, at det bør behandles særskilt.

3.2. Danmark

Justitsm inisteriet peker på at opplysninger om menneskelige gener er av 
en slik privat karakter, at de ikke bør kunne kreves av en arbeidsgiver eller 
et forsikringsselskap i forbindelse med ansettelse eller tegning av forsikring 
og pensjon.

Justitsm inisteriet finner im idlertid ikke, at det på nåværende tidspunkt 
er behov for å forby genetiske tester i forbindelse med ansettelse og tegning 
av forsikring og pensjon i lovgivningen.

Bakgrunnen er at det i D anm ark ikke foreligger tilfelle hvor det har vært 
stilt krav om genetiske prøver i forbindelse med ansettelser eller tegning av 
pensjon. Justitsm inisteriet viser dessuten til at utviklingen innen gentek
nologien ennå ikke er kom m et så langt at anvendelse av gentester i nevnte 
situasjoner er aktuelt.

Det vises forøvrig til at spørsmålet om anvendelse av genetiske tester, 
herunder i forbindelse med ansettelse og tegning av forsikring og pensjon, 
vil bli vurdert av Det Etiske Råd, som forventes å avgi en rapport om dette 
høsten 1990, og spørsmålet skal også overveies i en arbeidsgruppe under 
Europarådet.

Justitsm inisteriet er på denne bakgrunn innstilt på å følge utviklingen på 
om rådet nøye.

Dansk Arbejdsgiverforening kan ikke tilslutte seg medlemsforslaget. Det 
hevdes at DNA-undersøkelser ikke har noen større praktisk betydning idag 
på grunn av deres dårlige evne til å forutsi helbredsrisiki ved spesielle
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eksposisjoner. Dersom deres prediktive verdi økes, vil disse tester im idler
tid kunne brukes til rådgivning av ansatte og arbeidssøkende.

M an vil etter DA’s m ening form odentlig da i mange tilfelle også kunne 
unngå å utsette arbeidstakere for lave eksposisjoner, som truer nettopp 
denne arbeidstakers helbred, men som alle ” norm ale” vil være upåvirket 
av f.eks. mangel på enzymet antitrypzin inhibotor.

Assurandør-Societetet er av den oppfatning, at det på nåværende tids
punkt ikke er behov for en lovgivning som den forslagsstillerne ønsker for 
livs- og pensjonsforsikringsområdet.

De danske forsikringsselskaper kan i den forbindelse opplyse, at man 
ikke har aktuelle planer om å bruke genetiske tester ved tegning av forsik
ringer, og det er etter Assurandør-Societetets oppfatning heller ikke sann
synlig, at det på denne side av år 2000 vil være utviklet m etoder og 
oppsamlet tilstrekkelig viten som gjør det mulig å bruke genetiske tester 
ved tegning av livs- og pensjonsforsikringer.

Sammenfatningsvis vil de danske forsikringsselskaper advare mot at det 
på dette felt gjennomføres en lovgivning som i beste fall er klart overflødig 
og i verste fall legger opp til m isbruk og spekulasjon overfor forsikringsta
gere og forsikringsselskaper.

Assurandør-Societetet har gjort det danske Folketing, som behandler et 
forslag identisk med det foreliggende, oppm erksom  på tilsvarende syns
punkter, liksom man tidligere har brevvekslet med Det Etiske Råd i 
Danm ark om saken.

Gjensidig Forsikring viser til uttalelsen fra Assurandør-Societetet.

3.3. Finland

Justitiem inisteriet opplyser at det ikke finnes noen utrykkelige bestem 
melser om anvendelse av genprøver i den finske lovgivningen. Utførelser 
av genprøver er altså i prinsippet tillatt.

Justitiem inisteriet opplyser at det i et forslag til totalrevisjon av straffe
loven II finnes forslag om to straffebestemmelser som muligens kan anven
des på diskrim inering p.g.a. anvendelse av gentester.

Justitiem inisteriet stiller seg i prinsippet negativ til anvendelse av gen
teknikk ved ansettelser, da det er mange etiske problem er knyttet til 
gentester. E tter justitiem inisteriets mening bør im idlertid DNA-analyser 
ikke forbys helt i forbindelse med ansettelser. Men utføring av gentest bør i 
så fall være avhengig av tillatelse.

Det er justitiem inisteriets mening at tillatelse til å utføre gentester ved 
ansettelse bare bør gis i unntakstilfelle, og under spesielle forutsetninger, 
f.eks. at man gjennom DNA-analyse bare søker etter en enkelt egenskap, 
og ikke utreder arbeidssøkernes hele genbilde.

Etter justitiem inisteriets mening bør det ikke gis tillatelse til DNA- 
analyse dersom det er fare for at testresultatet anvendes i diskrim inerende 
hensikt. Den arbeidssøkende burde også samtykke i gentester, hevdes det.



620 A 916/j

Likeledes er det justitiem inisteriets oppfatning at mulighetene for å 
anvende gentester i forsikringsvirksomhet også må forutsette tillatelse.

Justitiem inisteriet anser im idlertid at det ikke er noen grunn til at man 
særskilt regulerer to ulike delspørsmål angående den genetiske diagnostik
ken.

Spørsmålet om lovgivning angående genetiske diagnostikk bør etter 
justitiem inisterieits mening utredes m er allm ent på sam nordisk nivå, in
nen ram m en for et lovprosjekt som berører gentester. En annen mulighet 
kunne være å sammenkoble den rettslige reguleringen av den genetiske 
diagnostikken med en særskilt gen-lov der også bestem melsen om gentek
nologi og genterapi kan samles.

Arbetsministeriet konstaterer at man i lengre tid  har brukt ulike typer av 
anleggs-, personlighets- og psykomotoriske tester for yrker og ulike ar
beidsom råder, når det kreves visse egenskaper for å klare seg i et yrke. 
Dersom bedøm melsen avgrenses til rekrutteringsm etodene, er det vanske
lig å se noen prinsipiell forskjell mellom gentester og andre utvalgsmeto- 
der, heter det.

Arbetsm inisteriet fram holder at det oppstår nye problem stillinger når 
genforskningen og dens anvendelse utvikles. Det anses at det på nåværen
de tidspunkt er for tidlig generelt å ta stilling mot bruk av gentester, siden 
man åpenbart ved å anvende slike tester også kan oppnå resultater som 
øker alm enhetens og individets sikkerhet.

Social- och hälsovårdsministeriet viser til at de spørsmål som tas opp i 
medlemsforslaget også tangeres av Europarådets kom ité for bioteknikk 
(CAHBI). Det vises til at det i utkast til rekom m endasjoner angående 
”Prenatal genetic screening, prenatal genetic diagnosis and associated 
genetic counselling” , bl. a. presiseres at for å sikre kvinnens frie valg, skal 
hun ikke tvinges til å samtykke eller vegre seg for å samtykke til screening 
og diagnose. Videre presiseres det at retten til medisinsk stønad eller 
sosialbidrag ikke skal være avhengig av at m an gjennomgår screening eller 
diagnose. Social- och hälsovårdsm inisteriet understreker at m an selvsagt 
ikke har ta tt stilling til tester ved ansettelser i forbindelse med prenatal- 
screening, men at m an også her kan forvente et standpunkt som på liknen
de måte understreker individets selvbestemmelserett.

M inisteriet anser forøvrig at m an ved behandlingen av medlem sforsla
get bør ta hensyn til Europarådets rekom m endasjoner og de nordiske lands 
stillingstagen til disse.

Finska försäkringsbolagens centralförbund fram hever at forsikringstake- 
rens arvelige sykdomsanlegg ikke blir vurdert når en forsikringsavtale 
inngås. E tter hvert som genteknikken utvikles kan den genetiske tilbøyelig
heten til en rekke sykdom m er sannsynligvis påvises ved hjelp av DNA- 
analyser. E tter FFC ’s m ening er det ikke etisk godtakbart å kreve genun- 
dersøkelser for å vurdere risiko ved søknad om forsikring. Slike undersø
kelser kan avsløre latente egenskaper hos vedkom m ende som det kan være
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skadelig å kjenne til. Selv om det i Finland ikke finnes lovgivning som 
gjelder beskyttelse av arveanlegg, er det blitt ansett at m ennesker har rett 
til å forbli uvitende om sine arvelige egenskaper, heter det.

Forsikringsselskapene i Finland vil hverken nå eller i fram tiden kreve at 
det skal foretas genundersøkelse i forbindelse med søknad om forsikring. 
FFC presiserer im idlertid at det gjelder et alm ent prinsipp om at forsik
ringsselskapet har rett til samme inform asjon om forsikringstakernes helse 
som vedkom m ende selv besitter. Forsikringsselskapet har således rett til å 
få vite resultatet av en genundersøkelse dersom forsikringstakeren selv har 
kjennskap til den.

Ålands landskapsstyrelse fram holder betydningen av at man initierer en 
samnordisk etisk debatt og utarbeidelse av sam nordiske etiske regler angå
ende forskning og anvendelse av forsikringsresultater innen dette om rådet. 
Derim ot finner ikke Landskapsstyrelsen det hensiktsmessig at man løs
river de om råder som om handles i medlemsforslaget fra en større sam 
menheng.

3.4. Island

Islands arbeidsgiverforening meddeler at problem stillingene i medlem s
forslaget ikke er aktuelle for deres del.

Islandske Forsikringsselskabers Forbund  går imot forslaget, som hevdes 
å være uaktuelt og dårlig begrunnet hva angår forsikringen. 1FF anfører at i 
det forslag, som foreligger, ser det ut til, at forslagsstillerne med lovgivning 
har til hensikt ubetinget å forby forsikringsselskapene å benytte seg av 
genetiske analyser av forsikringstagere. Det anføres videre at det f.eks. må 
skjelnes mellem, om forsikringsselskapene på den ene side stiller krav om, 
at forsikringstageren gjennomgår genetisk analyse, før forsikringen god
kjennes, og på den andre side, om forsikringsselskapet i sin vurdering 
benytter seg av resultatet av slike analyser, som kunne være foretatt i en 
annen anledning uten tilknytning til en tenkelig forsikringstegnelse. Det er 
naturligvis en meget stor forskjell på disse to situasjoner, heter det. IFF 
fremhever at blant m edlem m ene i Forsikringsselskabernes Forbund har 
man ingen planer om å kreve genetiske analyser av folk i forbindelse med 
at man tegner livsforsikring eller annen personforsikring. Det ser heller 
ikke ut til å det finnes noen planer om å stille krav om noe liknende i de 
andre nordiske landene.

Sundheds- og forsikringsministeriet er enig med forslagsstillerne i at det 
nå er naturlig å forby at DNA-analyser stilles som betingelse ved stillings- 
ansøkninger og ved tegning av livsforsikring.

3.5. Norge

Justisdepartementet opplyser at Sosialdepartem entet har nedsatt et ut
valg for utredning av etiske retningslinjer for bio- og genteknologisk forsk
ning og utvikling i tilknytning til m ennesker (” Etikkutvalget” ). Utvalget
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skal etter sitt m andat b l.a . utrede om det fra personvernhensyn er særskilt 
behov for å lovregulere bruken av de opplysninger som det vil være mulig å 
skaffe til veie om enkeltm ennesker på grunn av utviklingen innen biotek
nologien og genteknologien. Det er ventet at utredningen vil bli avgitt 
høsten 1990. Når utredningen foreligger, vil det bli ta tt stilling til eventuel
le lovforbud mot bestem te form er for anvendelse ved tilsettinger og ved 
tegning av forsikring.

Justisdepartem entet viser forøvrig til at spørsmålet om anvendelse av 
genetiske tester ble berørt i forbindelse med vedtakelsen av den nye forsik- 
ringsavtaleloven (vt. prp. nr 49 1988 — 89). På bakgrunn av at departem en
tet ikke kjente til noe norsk forsikringsselskap som spør eller har planer om 
å spørre om genetiske undersøkelser i forbindelse med livsforsikringsavta
ler, ble det ikke foreslått regler om spørsmålet. D epartem entet uttalte 
im idlertid at en vil følge utviklingen nøye og komme tilbake til spørsmålet 
om lovregulering dersom det skulle vise seg å bli et praktisk problem.

Kom m unaldepartementet opplyser at Arbeidsmiljøloven ikke innehol
der noen bestem melser vedr. bruk av genetiske tester ved ansettelser. I 
utgangspunktet står arbeidsgiver fritt til å kreve opplysninger, tester o.l. av 
arbeidstaker før ansettelse, så lenge dette ikke er uttrykkelig forbudt.

Kom m unaldepartem entet ser det som betenkelig at gentesting skal kun
ne være en del av ansettelsesprosedyren.

På den annen side er K om m unaldepartem entet skeptisk til å ta et forbud 
om akkurat denne type ansettelsesvilkår inn i arbeidsmiljøloven når det 
sikkert finnes mange andre vilkår som kan være like betenkelige. Etter 
Kom m unaldepartem entets mening burde begrensningen i adgangen til 
gentesting kanskje heller foretas mer generelt og ut fra medisinsk/etiske 
retningslinjer. Arbeidstakere ville da indirekte kunne bli beskyttet mot 
slike krav fra arbeidsgivers side.

Arbeids- og administrasjonsdepartementet stø tter medlemsförslaget. Det 
vises til at aktuelle lover her f.eks. er arbeidsm iljøloven og personregister
loven. E tter departem entets mening bør ansvarlige instanser som f.eks. 
D atatilsynet trekkes inn i forbindelsene med en eventuell endring av 
regelverket.

Sosialdepartementet viser til at utvalget for utredning av etiske retnings
linjer for bio- og genteknologisk forskning og utvikling i tilknytning til 
mennesker vil avgi sin utredning høsten 1990. E tter Sosialdepartem entets 
oppfatning vil det være riktigst å vente med en uttalelse om dette med- 
lemsforslaget til utredningens forslag foreligger.

3.6. Sverige

Socialstyrelsen har på nåværende tidspunkt ikke mulighet til å ta stilling 
til problem stillingene som er om handlet i medlemsförslaget. Det vises til 
at gen-etikkomitéen i sin betenkning Genetisk integritet SOU 1984:88, 
diskuterte anvendelsen av genetiske tester ved ansettelser. Socialstyrelsen
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anser at spørsmålet om genetiske tester ved ansettelser må diskuteres i en 
større sammenheng. Socialstyrelsens nem nd for etiske spørsmål planlegger 
å ta spørsmålet opp til diskusjon, antakelig høsten 1990.

Statens medicinsk-etiska råd viser til at det i samtlige nordiske land 
pågår en diskusjon om grensene for å utnytte genteknikken på mennesker. 
De spørsmål som er om handlet i medlemsforslaget er en del av dette 
problemkompleks, som ikke m inst ut fra etiske syspunkter bør belyses i 
sammenheng.

Statens medicinsk-etiska råd har ikke gjennomført noen systematisk 
analyse av den pediktive medisinens etiske aspekter, og kan med den korte 
remisstiden ikke gi den allsidige belysning som spørsmålet fortjener, heter 
det.

M edicinska forskningsrådet viser til at den nye DNA-teknologien gir 
muligheter til å oppdage anlegg for flere genetiske sykdommer. M an kan 
forvente at denne utvikling av m uligheter til diagnostikk av anlegg kom
mer til å gå meget raskt, heter det.

Kunnskap om at man er bærer av spesielle arveanlegg kan ha både 
positive og negative sider. Det er spesielt viktig å være bevisst på de 
negative sidene, heter det. Slike negative effekter kan være at DNA- 
analyser utnyttes av arbeidsgivere eller forsikringsselskap for å skille ut 
høyrisikopersoner, og kan derved bidra til større ulikhet i samfunnet. 
MFR fram hever im idlertid at DNA-analyser kan ligge i arbeidstakerens 
interesse.

MFR anser at det er behov for tiltak for å m otvirke tenkbare sosiale 
risiki med genetiske tester.

E tter M FR’s mening burde det mest hensiktsmessige være å etablere 
etiske retningslinjer gjennom overenskomst mellom de berørte aktører, 
samt gjennom oppfølging av at disse reglene følges. Lovgivning er etter 
M FR’s oppfatning et for stivbent og betydelig dårligere alternativ. Det 
ville være direkte uheldig å gripe inn med forbud før en har den fulle 
oversikt over avveiningen mellom positive og negative m uligheter og 
risiki.

MFR er således positiv til behovet for tiltak for å øke bevisstheten og 
beredskapen innenfor de etiske konfliktene som kan oppstå gjennom ut
viklingen av molekylærgenetisk kunnskap og teknologi. Men rådet avviser 
bestemt forslaget om å innføre lovforbud mot genetiske tester ved ansettel
ser eller ved tegning av forsikring.

Svenska arbetsgivareföreningen har ingen synspunkter i anledning med
lemsforslaget.

Svenska försäkringsbolags riksförbundnat m eddeler at tester som nevnt i 
medlemsforslaget ikke forekom m er ved tegning av forsikring hos svenske 
livsforsikringsselskap. Spørsmål om slike tester har overhode ikke vært 
diskutert.

Arbetarskyddsstyrelsen konstaterer at genetiske prøver kan utgjøre en
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verdifull del av en legeundersøkelse når det gjelder å forebygge at en 
person sysselsettes i et arbeid som gjennom hans sykelighet eller svakhet 
gjør ham særlig mottakelig for risiko for sykdom eller skade. E tter Arbetar- 
skyddsstyrelsens oppfatning forutsetter im idlertid bruk av genetiske 
prøver at disse kan gjøres spesifikt for de egenskaper/svakheter som er 
vitale for det aktuelle arbeide.

Arbetarskyddsstyrelsen kan derim ot ikke akseptere genetiske prøver 
som har til formål å kartlegge en persons generelle sykdomstilbøyelighet. 
Genetiske prøver uten kobling til et bestem t arbeide som m edfører særskil
te risiki kan heller ikke aksepteres.

4. Juridisk utvalg

Det forslag som her er fram satt inneholder forslag om rettslig regulering 
av to avgrensede om råder. For det første foreslås forbud mot anvendelse 
av genetiske prøver i forbindelse med ansettelser. For det andre foreslås 
forbud mot slike prøver i forbindelse med tegning av forsikring.

Juridisk utvalg konstaterer at de aller fleste som har u ttalt seg om 
medlemsforslaget stiller seg negative til at DNA-prøver skal kunne anven
des i de aktuelle tilfellene. Det er også Juridisk utvalgs oppfatning at man 
ikke må anvende genetiske prøver ved ansettelser og ved tegning av forsik
ring. De opplysninger som fram kom m er ved en DNA-test er av en slik 
karakter at de ikke bør kreves hverken av en arbeidsgiver eller av et 
forsikringsselskap.

Juridisk utvalg konstaterer videre at de aller fleste høringsinstansene 
likevel ikke kan tilstyrke medlemsforslaget, ut fra ulike begrunnelser.

Endel høringsinstanser viser til at det ikke er behov for lovforbud på 
disse om rådene. Både fra arbeidsgiverhold og fra forsikringsselskapene 
blir det hevdet at slike prøver aldri har vært i bruk og at det heller ikke er 
planer om å ta slike prøver i bruk. Juridisk utvalg vil bem erke at den 
tekniske utviklingen på genteknologi-området går meget raskt. Det oppda
ges stadig nye gener som det knytter seg sykdom til eller andre uheldige 
arvelige egenskaper. D ette er derfor et om råde hvor det er grunn til å vise 
den største årvåkenhet. Selv om en i dag ikke anvender gentester ved 
ansettelser eller tegning av forsikring er det Juridisk utvalgs oppfatning at 
en likevel ikke kan se bort fra at slike tester kan bli aktuelle i fram tiden. Så 
raskt som utviklingen går, kunne det derfor være hensiktsmessig å regulere 
forholdene på et tidlig tidspunkt.

Utvalget kan im idlertid slutte seg til de høringsinstanser som avviser 
medlemsforslaget ut fra den synsvinkel at spørsm ålet om lovforbud mot 
DNA-tester bør ses i en større sammenheng, og ikke begrenses til ansettel
ser/tegning av forsikring. Etter utvalgets mening burde en eventuell lovre
gulering om fatte anvendelse av gentester på m ennesker generelt, dvs. 
tester i forbindelse med diagnostisering og behandling, og de opplysninger 
som på denne m åten aktiveres.
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Utvalget vil henlede oppm erksom heten på medlemsförslag A 939/j om 
en nordisk bio- og genteknikk-konvensjon der det foreslås at spørsmålene 
om kring anvendelse av bio- og genteknologi tas opp i en bredere sam m en
heng.

På denne bakgrunn foreslår Juridisk utvalg
at Nordisk Råd ikke foretar seg noe i anledning av medlemsforsla-

get.

Stockholm. 28. jan u ar 1991

Lennart Andersson (s) 

Tora Aasland Houg (SV) 

Helge Adam  Møller (KF) 

Hans N y hage (m)

Kirsti Kolte Grøndahl (A) 

S in ikka  Hurskainen (SDP)

Sauli N iinistö (Kok.) 

Sighvatur Björgvinsson (A)
Forman

Jan P. Syse (H)
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Medlemsförslag

om anvendelse af genetiske test ved ansættelser
(Stillet a f  Margrete Auken og Lilli Gyldenkilde sam t Claes Andersson, 
Dorte Bennedsen, Knud Glønborg, Inger Harms, Tora Aasland Houg, Bir
gitte H usm ark og Sakari Knuuttila)

I de senere år er den samlede viden om det menneskelige arvem ateriale 
øget stæ rkt. Af de 50 — 60 000 gener, som men neskets arvem ateriale form o
des at bestå af, er over 5000 kendt. 1 USA, Japan og Sovjetunionen er der 
projekter igang med det formål at kortlægge hele den menneskelige arve
masse. 1 EF er der planer om et ganske vist mere beskedent projekt.

Folketingets teknologinævn har netop afholdt en konsensuskonference 
om dette emne i sam arbejde med Folketingets forskningsudvalg. Nærvæ
rende medlemsförslag er bl. a. inspireret a f  denne konference.

Udviklingen vil stille m enneskeheden over for en lang række etiske 
problem er, ikke m indst i forbindelse med fostervands- og m oderkage
prøver. D ette medlemsförslag søger ikke at afklare alle de vanskelige 
spørgsmål, vi vil stå overfor i de kom m ende år. Det sigter alene mod 
indgreb på to om råder, hvor problemstillingen er forholdsvis klar og 
overskuelig.

I en række lande — herunder USA og Vesttyskland -  er mange virksom 
heder begyndt at stille krav om DNA-analyser a f  jobsøgere for at kunne 
frasortere dem, der a f  genetiske grunde vil have svært ved at trives i 
virksomhedernes arbejdsmiljø. En sådan udvikling er et stort skridt i 
retning a f  at udvælge mennesker, der kan overleve i et dårligt arbejdsmiljø, 
i stedet for at forbedre arbejdsm iljøet. Det foreslås derfor at gribe ind og 
allerede nu forbyde en sådan brug af DNA-analyser. Det bør forbydes, 
såvel at arbejdsgivere stiller krav om sådanne analyser som betingelse for 
en ansættelse, som at jobsøgere tilbydes DNA-analyser.

Tilsvarende bør det forbydes, at forsikringsselskaber stiller krav om 
DNA-analyser som betingelse for at tegne livsforsikringer, pension o. lign. 
1 dag stilles der krav om lægeundersøgelser for at udskille dem , der allerede 
har udviklet en helbredstilstand, så de betegnes som ”dårlige liv” . Det er et 
alvorligt skridt i retning af yderligere opdeling af befolkningen, hvis også 
genetisk betingede anlæg for sygdom giver anledning til særbehandling. 
Det foreslås derfor at gribe ind over for en sådan udvikling, før den er 
blevet et problem.

På baggrund a f  ovennævnte henstiller vi, at
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Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at arbejde for forbud mod genetiske tests i forbindelse med ansæt

telser og i forbindelse med tegning a f  pension og forsikring.

Reykjavik, den 25. februar 1990

Margrete Auken (SF) Lilli Gyldenkilde (SF)

Claes Andersson (Vas.) Dorte Bennedsen (S)

Knud Glønborg (KrF) Inger Harms (SF)

Tora Aasland Houg (SV) Birgitte H usm ark (SF)

Sakari Knuuttila (SDP)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om placering av östeuropeiska stude
rande i nordiska folkhögskolor
(Medlemsförslaget väckt av Heikki R iihijärvi m. fl., 
se s. 638 
R em issy ttranden, se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 917/k om placering 
av östeuropeiska studerande i nordiska folkhögskolor. Medlemsförslaget 
har behandlats vid möten den 8 — 9 maj, den 27 —28 jun i, den 26 septem 
ber samt den 12 och 14 novem ber 1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget hemställs att Nordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet att skyndsamt bereda ett förslag till startande av ett 
sam nordiskt projekt i syfte att ge östeuropeiska studeranden utbildning 
vid nordiska folkhögskolor.

Förslagsställarna hänvisar till den pågående omvälvningen i Ö steuropa 
som inte bara påverkar det ekonom iska och politiska livet, utan även 
om råden som utbildning och kultur. Dessa länder behöver nu finna nya 
modeller för b l.a. sin utbildningspolitik. Betydande utbildningsinsatser 
kom m er att krävas, något som länderna saknar ekonom iska förutsättning
ar för.

I N orden finns det gott om folkhögskolor av vilka flera hotas av nedlägg
ning, som exempelvis i F inland, på grund av m inskande elevunderlag. De 
nordiska länderna skulle därför ha möjlighet att göra om en del av folkhög
skolorna till skolor för studeranden från Ö steuropa. D är kunde man erbju
da de studerande ett halvt till ett års kurser inom om råden som hälsovård, 
hushållsekonomi, lantbruksundervisning samt företagarverksamhet.

Ett sådant arrangemang kunde finansieras genom det norm ala bistån
det, eller via specialbistånd.

2. Remissyttranden

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit ytt
rande om medlemsförslaget:
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Nordiska

Nordens folkliga akademi
Nordiska kom m ittén för öststatsforskning
Föreningarna N ordens Förbund

Danmark

Undervisnings- og K ulturm inisteriet 
Foreningen for folkehøjskoler
Danske Studerendes Fællesråd Dansk Magisterforening 

Finland

Akava (Finlands akadem ikers centralförbund)
Lärarnas fackorganisation (OAJ)
Finlands folkhögskolförening r.y.
Samverkande bildningsorganisationerna ry
M edborgarinstitutet
Ålands folkhögskola
Ålands bildningsförbund
Arbetarnas bildningsförbund
Ålands lärarförening

Island

Undervisnings- och kulturm inisteriet

Norge

Sam nem nda for Studiearbeid

Sverige

Skolöverstyrelsen (SÖ)
Svenska folkhögskolans lärarförbund 
Förbundet Sverige — Sovjetunionen

Rem issinstanserna stöder sam arbete med Östeuropa på utbildningspla
net och de flesta anser förslaget positivt. Många fram håller em ellertid att 
ledig kapacitet vid folkhögskolorna inte bör vara ett motiv till att erbjuda 
utbildningsplatser för östeuropeiska studerande.

Nedan redogörs för de särskilda synpunkter som rem issinstanserna har 
anlagt på medlemsförslaget.

2 .1 Nordiska remissyttranden

Nordens folkliga akadem i deltar gärna i utvecklandet av vuxenutbild
ningssamarbetet mellan Ö steuropas länder och Norden. Akademin anser 
att det är nödvändigt att de nordiska länderna m edverkar i Östeuropas 
återuppbyggnad vars mål är ett dem okratiskt samhälle och ett aktivt
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deltagande i kultur- och utbildningssam arbetet. Därem ot anser akadem in 
a tt utgångspunkten för ett fruktbart sam arbete aldrig kan vara ett u tnytt
jande av östeuropeiska studerande i syfte att fylla finska eller andra nordis
ka folkhögskolor som har svårt att värva ett tillräckligt elevunderlag. Man 
understryker även att de nordiska länderna har mycket att lära av de 
östeuropeiska ländernas rika kulturarv.

Nordiska kom m ittén  fö r  öststatsforskning finner det dubbla m otivet för 
verksamheten, dvs. utbildningsstödet till Ö steuropa och stödet till nordisk 
folkhögskoleverksamhet, vara aspekter som var för sig m otiverar en nor
disk insats. Kom m ittén vill även poängtera att för att en sådan insats skall 
få avsedd effekt måste förarbetet ges resursmässig prioritet och planering
en börja omgående.

Föreningarna Nordens Förbund (FNF) är positiva till konkreta förslag 
som kan skaffa ungdom från Ö steuropa en eller annan form för undervis
nings- eller erfarenhetsutbyte i Norden, t. ex. att östeuropeiska studerande 
får plats i nordiska folkhögskolor. Flera av N ordenföreningarna har redan 
aktivt m edverkat i detta, speciellt har man under senare tid förmedlat 
studieplatser för elever från Baltikum. FNF vill em ellertid varna för försla
get att göra om ledig folkhögskolekapacitet til! skolor för studerande från 
Östeuropa där elevunderlaget skall vara 100% östeuropeiskt. D ärem ot kan 
folkhögskolan som skolform med sina fria studieplaner och sina rika 
möjligheter till aktivt deltagande i folkliga kulturaktiviteter ägna sig bra 
för studerande både från Ö steuropa och Norden. Ett sådant utbud skulle 
kunna passa bra för ungdom ar från Baltikum och övriga Östeuropa som 
vill studera ett nordiskt språk. Sådana önskemål kom bl.a. klart fram 
under den kurs i nordiska språk och nordisk litteratur som arrangerades i 
Leningrad i april av Nordiska m inisterrådet och Nordiska språksekretaria-

Danska remissyttranden

Undervisnings- og Kulturministeriet stöder medlemsförslaget under för
utsättning att ekonom iska medel tillskjuts för betalning av kurser, uppe
håll och resor. U tan ekonomisk hjälp har ungdom ar från Centraleuropa 
ingen möjlighet att studera vid nordiska folkhögskolor.

Foreningen fö r  Folkehøjskoler stöder medlemsförslaget med det förbe
hållet att nordiska folkhögskolors eventuella lediga kapacitet inte ska ses 
som ett argum ent för en insats för de östeuropeiska länderna. Föreningen 
förelår att nordiskt folkhögskolefolk ska få möjlighet att som rådgivare 
kunna bistå projekt i dessa länder. Förfrågningar om vägledning vid upp
rättande av folkhögskolor eller folkhögskoleliknande institutioner i Polen, 
Ungern och Östtyskland har sänts till Foreningen under senare tid och 
Foreningen ser det som mycket viktigt att kunna stöda dessa initiativ. Det 
är den bästa hjälp till självhjälp de nordiska länderna kan ge eftersom
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denna metod också respekterar de enskilda ländernas och regionernas 
förutsättningar och framtidsmål.

Danske Studerendes Fællesråd (DSF) stöder medlemsförslaget, m en ser 
gärna att studiem öjligheterna utvidgas till att om fatta även andra äm nen 
än de som näm ns i förslaget samt universitetsstudier. De uppm anar därför 
Nordiska rådet att antingen skapa en parallell till det europeiska TEM- 
PUS-programm et under N O RD PLU S eller att på annat sätt säkra kontak
terna på universitetsplan mellan Ö steuropa och Norden. Samtidigt pekas 
på olika problem när det gäller medlemsförslagets genom förande såsom 
språkproblem, problem av social karaktär såsom isolering eller att de 
studerande samlas vid ett fåtal skolor och skapar getton, problem med den 
höga levnadskostnadsnivån och nödvändigheten av att skapa ett stipendie- 
system som täcker levnadskostnader och resor. DSF föreslår slutligen att 
man även underlättar för nordiska studeranden att studera i Östeuropa, 
något som ömsesidigt vill öka förståelsen for de kulturella, sociala och 
politiska skillnaderna mellan länderna.

Dansk Magisterforening anser förslaget vara bra och i linje med de 
kontakter som danska folkhögskolor redan etablerat med personer och 
institutioner i Mellan- och Östeuropa. De nordiska ländernas erfarenheter 
av folkupplysning och folkrörelser vill helt naturligt vara av intresse för 
länder, som i årtionden varit förhindrade att genomgå en naturlig dem o
kratisk utveckling. Danska folkhögskolor skulle kunna bidra med kurser 
som knyter den allm änna folkupplysningen sam m an med tem ata som 
miljö och mänskliga rättigheter. M agisterforeningen är av den uppfatt
ningen att en snabb realisering av förslaget kom m er att kräva extra anslag 
for vidareutbildning av lärare. Man är dessutom betänklig över att försla
get så utpräglat lanseras som hjälp till nordiska folkhöskolor med litet 
elevunderlag. Det är viktigt att ett anslag först och främ st bidrar till att 
stärka folkligheten i m ottagarländerna.

Finska remissyttranden

AKAVA ( Finlands Akadem ikers Centralorganisation) stöder inte m ed
lemsförslaget utan anser att utbildningssam arbete mellan Östeuropa och 
Finland bör utvecklas och förverkligas på sedvanligt sätt vid sidan av 
annat utbildningssam arbete. Dessutom är det inte riktigt att utbildnings
sam arbete med östeuropeiska länder förverkligas med hjälp av bistånds- 
medel. Det centrala för närvarande är att i synnerhet utveckla det nordiska 
utbildningssam arbetet samt utbildningssam arbete med EFTA- och EG- 
länderna.

Lärarnas fackorganisation (OAJ) finner medlemsförslaget om utbild
ning av studeranden från Ö steuropa värt att stöda och pekar på att folk
högskolorna redan tidigare har erfarenheter av liknande verksam het i form 
av bilaterala utbildningsprogram  for studeranden. Enligt OAJs åsikt kan 
därem ot inte denna utbildningsverksam het anses höra till utvecklingssam
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arbetets om råde och bör därför inte finansieras via biståndsm edel såsom 
förslagsställarna föreslår. OAJ anser inte att det är en korrekt uppgift att 
många folkhögskolor hotas av bristande elevunderlag. En om fattande u t
bildning av utlänningar kan därför inte utgöra någon central utbildnings
uppgift för folkhögskolorna som skulle rättfärdiggöra deras existens.

Finlands folkhögskolförening  stöder ett utvidgande av möjligheterna för 
medborgare i öststaterna att få utbildning vid de nordiska folkhögskolor
na. De östeuropeiska staterna har stora politiska och ekonom iska problem 
och miljöproblem och behöver hjälp från bl. a. de nordiska staterna för att 
lösa dessa. Behovet av sam arbete när det gäller utbildning är t. ex. mycket 
stort. De flesta östeuropeiska stater har inte de ekonom iska och övriga 
resurser som behövs för en nyorganisation av vuxenutbildningen. Folk
högskolorna, som i relation till statsm akten bygger på principen om ideo
logisk och pedagogisk frihet och alltså innehar en självständig ställning, 
kan u tm ärkt väl svara på behovet av allm änbildande utbildning och sam ti
digt förmedla dem okratiska funktionsm odeller. Utgångspunkten vid ut
bildningen av studerande från Ö steuropa bör vara de studerandes behov 
och inte att de bidrar till att fylla de eventuellt tom m a platserna vid vissa 
folkhögskolor. Studerande från Östeuropa kan i utbildningen även utgöra 
en givande part: folken i Östeuropas stater har mycket långa kulturtradi
tioner och kontakt med dessa kan andligen berika de nordiska länderna. 
Att koncentrera all verksam het i en eller flera folkhögskolor till a tt utbilda 
medborgare från Ö steuropa skulle hindra sådana kulturinflytelser. Folk
högskolorna har redan nu bilateralt utbyte av såväl lärare som elever med 
staterna i Östeuropa. Särskilt i Baltikum har intresset för folkhögskolorna i 
Finland stigit oavbrutet då språkgemenskapen underlättar kom m unikatio
nen. Den främsta svårigheten vid utbytet är avsaknaden av ett ekonom iskt 
stödsystem. Det mest konkreta sättet på vilket Nordiska rådet kan be
främja östeuropeiska medborgares studier i nordiska folkhögskolor, är att 
sträva till att anslå medel till dessas studier. Dessa medel bör därem ot inte 
tas från biståndsm edlen, vilka även i fortsättningen måste förbehållas 
utvecklingsländerna.

Sam verkande bildningsorganisationerna stöder delvis medlemsförslaget. 
Man hänvisar till att alla nordiska folkhögskolor är privaträttsliga sam 
fund, som fritt får besluta om sin verksam het och sin elevintagning. 
D ärför bör varje skola i sista hand själv avgöra, om den vill vara med i den 
här avsedda utbytesverksamheten. Sam verkande bildningsorganisationer
na ställer sig tvekande till påståendet att eventuella östeuropeiska stude
rande väsentligen kunde bidra till att lindra problem en för de finska 
folkhögskolor som käm par med tillfälliga rekryteringssvårigheter. En del 
av de föreslagna utbildningsom rådena hör i Finland till yrkesutbildnings- 
anstalternas område. Folkhögskolorna måste begränsa sina kurser till egna 
kom petensom råden. Det är inte heller ändamålsenligt, att det normala 
utvecklingsbiståndet tas i anspråk för finansieringen av denna utbildning.
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Å  lä n ds ka rem issyttra nden

Medborgarinstitutet hänvisar till att det formellt inte är behörigt att ta 
ställning till medlemsfÖrslagets kläm men anser helt allm änt att ett sam ar
bete mellan Norden och övriga östersjöländer inom det fria bildningsarbe- 
tet för vuxna är en viktig del av den positiva utvecklingen i Europa.

Ålands folkhögskola  anser att de nordiska länderna genom statliga eller 
sam nordiska medel bör främja möjligheten för östeuropeiska elever att gå 
folkhögskolekurser i Norden. A dm inistrationen av medel och studievistel
se bör handhas av Nordiska folkhögskolerådet och de nationella folkhög
skoleorganisationerna. De nordiska folkhögskolorna erbjuder en mycket 
rik och om växlande flora av studiem öjligheter, b l.a. inom en del av de 
om råden som näm ns i förslaget. Med sin frihet och flexibilitet kan skolor
na även anpassa sig till ett växande antal östeuropeiska studerande. Folk
högskolan är av den uppfattningen att behållningen for de utländska 
eleverna blir störst när de får m öta exempelvis det åländska samhället och 
den åländska kulturen på dess egna villkor.

Ålands bildningsförbund stöder enhälligt medlemsforslaget.
Arbetarnas bildningsförbund finner medlemsforslaget ypperligt.
Ålands lärarförening m otsätter sig inte medlemsförslaget men pekar på 

risken att ett dylikt arrangem ang inte får den snabba effekt man önskar då 
det är fråga om ett internordiskt projekt. Lärarföreningen är av den åsikten 
att språkproblemen och den snabba utvecklinen i Ö steuropa ökar risken 
för att det planerade kursutbudet i eventuella nordiska folkhögskolor blir 
föråldrat innan det hinner prövas.

Isländska remissyttranden

Undervisnings- og kulturministeriet anser det önskvärt att folk från de 
östeuropeiska länderna, under hänvisning till den utveckling i dem okra
tisk riktning som ägt rum där, får möjlighet alt studera vid nordiska 
folkhögskolor och göra sig bekant med nordisk kultur och nordisk dem o
krati.

Norska remissyttranden 

Sam nem nda fo r  studiearbeid stöder intentionerna i medlemsförslaget 
och vill understryka betydelsen av att utveckla ett brett folkligt och kultu
rellt samarbete mellan m änniskor i Ö steuropa och Norden. Ett närm are 
samarbete inom utbildningssektorn kan bli ett viktigt bidrag till att stöda 
en positiv ekonom isk och samhällelig utveckling i dessa länder. Sam nem n
da anser därem ot inte att ledig kapacitet vid folkhögskolorna bör vara ett 
motiv till att erbjuda utbildningsplatser för östeuropeiska studerande. 
Särskilda klasser för dessa studenter bör inte heller upprättas utan studen
terna bör integreras i den ordinarie undervisningen.
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Svenska remissyttranden

Skolöverstyrelsen (SÖ) har inget att erinra mot medlemsförslaget. Redan 
nu är intresset för kontakter med öststaterna stort. Flera skolor tar emot 
frielever, dvs. studerande med gratis kost och logi, och studieresor och 
elevutbyte förekom m er mellan folkhögskolor i Sverige och liknande skol
form er i Polen, Sovjet och det baltiska staterna. De föreslagna studieäm ne
na är em ellertid endast i undantagsfall aktuella för Sveriges folkhögskolor. 
SÖ anser att studier i samhällsfrågor, speciellt de som rör dem okrati, 
ekonom i, miljö mm också är efterfrågade i öststaterna. Undervisnings
språket kan kom m a att utgöra ett problem . Flera utlandsstuderande kan 
troligen något av de skandinaviska språken. I andra fall m åste engelska, 
tyska eller ryska användas. För att kunna rekrytera deltagare från öststa
terna till folkhögskolekurser måste i första hand även de studiesociala 
villkoren få en lösning. En grundläggande fråga är hur projektet skall 
finansieras. Om undervisningen skall organiseras i större skala, bör den få 
formen av uppdragsutbildning och läggas på folkhögskolor, som har en 
lämplig och efterfrågad äm nesinriktning.

Svenska folkhögskolans lärarförbund (SFHL) avvisar det framlagda 
medlemsförslaget under hänvisning till att folkhögskoleid-n förutsätter 
oberoende från m yndighetsstyrning och läroplanstänkande. Förslaget är 
dessutom svårt att genom föra av språkliga skäl. SFHL är em ellertid myc
ket positivt till sam arbete med Östeuropa. Det sam arbete som är i gång 
genom regionala och lokala initiativ bör stödjas. Det gäller studerande- 
och lärarutbyte, kurser och studiebesök. På planeringsstadiet finns också 
startandet av folkhögskolor i b l.a. Vitryssland, Estland och Rum änien. 
D et bästa sättet att stödja Ö steuropas stora behov av utbildning och 
kontakter är kanske att stödja sådana projekt. Dessutom finns t. ex. i Polen 
befintliga folkhögskolor som käm par med stora ekonom iska svårigheter 
och som behöver del av kulturstöd till Östeuropa.

Förbundet Sverige — Sovjetunionen  anser att behovet av stöd till olika 
utbildningsinsatser i Ö steuropa är stort. Den nordiska folkhögskolan 
läm par sig väl för vissa av dessa uppgifter. Den förordning som fastställer 
villkoren för den svenska folkhögskolan innebär inga hinder för icke
svenska elever att antas och utgör underlag för statsbidrag. E tt betydande 
intresse finns redan för ökad kontakt med Ö steuropa hos styrelser och 
lärare inom folkhögskolan. Det är em ellertid angeläget att vaije nordiskt 
lands folkhögskoleprägel tas till vara om förslagsställarnas intentioner 
realiseras. Beslut om vilka kurser som skall genomföras fattas vid varje 
enskild skola. En förutsättning för att den föreslagna utbildningen skall 
kunna organiseras är även att sådana studiestödsform er skapas att stude
rande från Ö steuropa kan delta i kurserna.
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Inom Ö steuropa har stora om välvningar och förändringar ägt rum med 
efterföljande systembyte och arbete med att öka dem okratin i de östeuro
peiska länderna. Många länder och organisationer i Europa finner det 
angeläget att stödja länderna i Ö steuropa och bidra med hjälp åt den 
nyuppbyggnad som försiggår där. N ordiska rådet har för närvarande 
många medlemsförslag som behandlar denna utveckling, däribland före
liggande medlemsförslag.

I medlemsförslaget föreslås Nordiska m inisterrådet bereda ett förslag till 
startande av ett sam nordiskt projekt i syfte att ge östeuropeiska studeran
den utbildning vid nordiska folkhögskolor. Förslagsställarna hänvisar till 
att omvälvningen i de östeuropeiska länderna inte enbart påverkar det 
ekonomiska och politiska livet, utan även sådana om råden som utbildning 
och kultur.

Det är utskottets bestäm da uppfattning att det är nödvändigt och syn
nerligen viktigt att stödja den dem okratiska utvecklingen, både kulturellt 
och samhällsmässigt, som nu äger rum inom de östeuropeiska länderna. 
U tskottet vill särskilt betona vikten av att stödja ett brett folkligt och 
kulturellt sam arbete mellan de östeuropeiska invånarna och nordborna. 
För att det skall kunna lyckas behövs ett initiativtagande och praktiska 
åtgärder ifrån de nordiska länderna.

Det föreliggande medlemsförslaget behandlar en del av de praktiska 
problem östeuropeiska länder ham nar i när det gäller demokratiseringen, 
nämligen ar.nam m andet av nya m etoder beträffande folkligt in itiativ ta
gande och verksamhet på gräsrotsnivå. Förslagsställarnas motiv är att 
erbjuda ett stöd genom att placera östeuropeiska studerande på lediga 
platser i nordiska folkhögskolor.

Medlemsförslaget har två olika synvinklar. För det första innebär det 
många praktiska frågor som måste lösas för att medlemsförslaget skall 
kunna realiseras, t.ex . språkproblem . 1 medlemsförslaget hänvisas till att i 
Ingerm anland och Östkarelen finns ett finsktspråkigt elevunderlag, vilket 
gör Finland mer attraktiv t i detta sam m anhang än de övriga nordiska 
länderna.

De sakliga frågorna i medlemsförslaget anser utskottet värda allt stöd. 
U tskottet vill särskilt fram häva folkhögskolornas särart i detta sam m an
hang. Folkhögskolorna ägs av folkrörelserna och är fristående från alla 
statliga styrelser. D ärför står det dem fritt att rekrytera studenter från de 
östeuropeiska länderna till sina skolor. Enligt remissunderlaget visar det 
sig vara ganska allm änt förekom m ande att de nordiska folkhögskolorna 
har gäststudenter från de östeuropeiska länderna. Norge har lyckats syn
nerligen bra med detta. Problem en för de studerande med att få kontakt 
och ekonom iskt stöd för att studera vid nordiska folkhögskolor är dock 
påtagliga. Vid N ordiska rådets delegationsresa till Baltikum och Sovjetuni-

3. Utskottet
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onen framfördes starka önskemål om att få stöd för studerande vid nordis
ka folkhögskolor.

Inom det officiella nordiska sam arbetet kan man arbeta med undan
röjande av de hinder som finns för att smidiggöra och öka de nordiska 
folkhögskolornas sam arbete med om världen. I N ordiska m inisterrådet har 
man tagit initiativ till enstaka projekt med syfte att stödja uppbyggnaden 
inom de östeuropeiska länderna på utbildningsplanet. Styringsgruppen för 
folkeoplysnings- og voksenundervisningssam arbejde (FOVU) har planerat 
ett sem inarium  med representanter från de östeuropeiska länder som 
gränsar till Östersjön och representanter för nordiskt folkupplysnings- och 
vuxenutbildningssam arbete för att presentera innehåll, metoder, struktur 
och organisering av vuxenutbildningen i de nordiska länderna samt etable
ring av kontakter mellan länderna kring Östersjön inom vuxenutbildnings
området. Som förberedelse för sem inariet påbörjas en undersökning av de 
kontakter och sam arbetsprojekt, som redan finns mellan enskilda nordiska 
länder och de östeuropeiska länderna inom folkupplysnings- och vuxenun
dervisningsområdet. Denna undersökning kan hjälpa till att klargöra vilka 
äm nen man är intresserade av i de östeuropeiska länderna. U tskottet ser 
synnerligen positivt på sådana gem ensamma nordiska åtgärder för att 
stödja de östeuropeiska länderna på utbildningsom rådet och i enlighet 
med medlemsförslagets syfte.

Nordiska m inisterrådet har nyligen antagit ett nordiskt arbetsprogram  
för Östeuropa och Baltikum. D är anslås medel som tillsam m ans uppgår till 
14,3 M DKK för att stödja Baltikum och de östeuropeiska länderna med 
upprättande av ett inform ationscenter i vart och ett av de baltiska länder
na, stipendieordningar för studerande och en Baltikum /Östeuropafond. 
Enligt programmet beviljas stipendier för studieuppehåll på olika nivåer 
av utbildningssystemet, företrädesvis på universitetsnivå och till yrkesut
bildning. Utskottet anser det ändamålsenligt att nordiska m inisterrådets 
arbetsprogram till en viss grad även om fattar ekonom iskt stöd för stude
rande från Baltikum /Östeuropa som önskar studera vid de nordiska folk
högskolorna. En förutsättning för att dessa studier ska kunna bedrivas vid 
de nordiska folkhögskolorna är att stöd också ges till språkutbildning. 
Genom att utvidga arbetsprogram m et till att även om fatta folkhögskole-
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studerande har man tillmötesgått ett av de Baltiska ländernas huvudönske
mål som de fram fort till de nordiska länderna.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att utvidga Nordiska m inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum 
och Ö steuropa till att om fatta stipendier för folkhögskolestude- 
rande.

Snekkersten den 12 och 14 novem ber 1990

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J.K. Hansen (S) Helga Haugen (KrF)
Förman

Anita Johansson (s) 

Jón Kristjånsson (F) 

Grete Knudsen (A)

H eikki Riihijärvi (SMP) 

M arianne Samuelsson (mp)

Ulla Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Riitta Saastamoinen (Kok.) 

Otto Steenholdt (At)
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Medlemsförslag

om placering av östeuropeiska studerande i nor
diska folkhögskolor
(Väckt av H eikki Riihijärvi sam t Arne Melchior)

Ö steuropa upplever för närvarande en politisk, ekonom isk och kulturell 
omvälvning utan motstycke. U nder hösten 1989 övergav det ena östeuro
peiska landet efter det andra centralstyrningen och tog ett steg närm are de 
fria västliga dem okratierna. Det som påverkades mest av denna om välv
ning var naturligtvis ländernas sam hällsstruktur och näringsliv. På dessa 
om råden är Ö steuropas länder nu var för sig i färd med att skapa verksam- 
hetsm odeller för fram tiden, sam tidigt som de vill finna en nisch för sig i 
det västeuropeiska politiska och ekonom iska sam arbetet.

Omvälvningen i de östeuropeiska länderna påverkar inte bara det eko
nomiska och politiska livet, utan också sådana om råden som utbildning 
och kultur. Då det gamla samhällssystemet slutat fungera, måste man nu 
finna nya m odeller för till exempel utbildningspolitiken. I många öst
europeiska länder kräver de nya konstellationerna betydande utbildnings
insatser för att samhället igen skall bli funktionsdugligt. Flera av dessa 
länder saknar ekonom iska förutsättningar för detta; de har ju  ofta till och 
med svårigheter när det gäller att tillgodose sina medborgares elem entära 
vardagsbehov.

I Norden finns det i dag gott om folkhögskolor. I synnerhet de finska 
folkhögskolorna har svårt att värva ett tillräckligt elevunderlag för att 
kunna driva en fullödig verksamhet. Därför hotas flera folkhögskolor av 
nedläggning i en nära fram tid.

Därför skulle de nordiska länderna ha möjlighet att göra om en del av 
folkhögskolorna till skolor för studeranden från Östeuropa.

I folkhögskolorna kunde man erbjuda studeranden för östblocket ett 
halvt års eller ett års kurser, vilkas läroplaner vid behov snabbt kunde 
läggas om. Studieprogram m en på dessa kurser skulle främst gälla om råden 
såsom hälsovård av olika slag, huslig ekonom i, undervisning och lantbruk 
samt företagarverksamhet. G enom  att ge sådan utbildning kunde de öst
europeiska länderna relativt snabbt bibringas m oderna baskunskaper 
inom flera områden.

Avslutningsvis kan det konstateras, att ett sådant arrangemang kunde 
skötas relativt ekonom iskt via det norm ala biståndet eller, alternativt, via 
specialbistånd. Finland skulle rentav ha möjlighet att ta em ot fler stude-
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rande än de övriga nordiska länderna, då det ju  till exempel i Ingerman- 
land och Östkarelen finns ett finskspråkigt elevunderlag.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår vi, att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att skyndsamt bereda ett förslag till startande av ett sam nordiskt 
projekt i syfte att ge östeuropeiska studeranden utbildning vid 
nordiska folkhögskolor.

Reykjavik den 26 februari 1990

H eikki Riihijärvi (SMP) Arne Melchior (CD)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om gemensamt nordiskt el-högspän- 
ningsnät tillgängligt för alla

(Medlemsförslaget väckt av M arianne  Samuelsson och 
K rister Skånberg m. fl., se s. 644 

R em issy ttranden, se supplem ent)

M edlemsforslaget er stillet af M iljøpartiet De G rønne og henvist til 
behandling i Økonomisk Udvalg. Udvalget har behandlet forslaget på 
mødet 18. — 20. jun i samt på mødet den 12. novem ber 1990 og besluttet at 
afgive følgende betænkning.

1. Medlemsforslaget

Forslagsstillerne m ener ikke, at det nordiske el-højspændingsnet har en 
tilstrækkelig tilgængelighed, særligt for små producenter og for virksom he
der, som i visse perioder producerer overskud a f  el-energi. Det foreslås 
derfor at gøre det nordiske el-net til en såkaldt ”com mon carrier” , som kan 
udnyttes a f  alle mod betaling a f  om kostningerne til vedligeholdelse osv.

N ettet skal ifølge forslagsstillerne adm inistreres a f  et non-profit drifts
selskab, eventuelt inden for ram m er af Nordel-sam arbejdet.

Det foreslås således, at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inister
råd:

at udrede mulighederne for at om danne det nordiske højspændings
net til en ”com m on carrier” for el-strøm.

2. Remiss

Forslaget har været på remiss til nordiske og nationale myndigheder og 
organisationer, som arbejder på energiområdet. Remissen er sket fælles for 
dette forslag og forslagene A 913/e om effektivere el-anvendelse i hushold
ningerne, og .4 919/e om fælles nordisk energipolitik.

Flere rem issinstanser har afgivet ét fælles svar på de tre forslag. 1 det 
følgende er gengivet et uddrag af synspunkter, som er specielt relevante for 
dette forslag.
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2.1. Nordiske remissinstanser

EK-Energi har vurderet forslaget i relation til det arbejde, som for tiden 
er igang i Nordisk M inisterråds regie. Man giver endvidere et skøn over, 
hvad det vil koste over det nordiske budget at gennemføre forslaget samt 
inform ation om status for behandlingen af tilsvarende spørgsmål i EF og 
EES-forhandlingerne.

EK-Energi oplyser, at spørgsmålet om at gøre el-nettene til en common 
carrier er under behandling både i Europa og i Norden. Forslaget vil kunne 
få store konsekvenser for kraftm arkederne i Norden. Det vil ikke kræve 
ekstra udgifter over det nordiske budget at anbefale forslaget.

Nordel finder videre, at tidligere undersøgelser indikerer, at det nordiske 
kraftsystem udnyttes meget nært optim alt. Nordel undersøger til stadighed 
mulighederne for videreutvikling a f  det nordiske el-samarbejde. Udvik
lingen i EF og vurderinger a f  de mere vidtgående spørgsmål, som rejses af 
forslaget om at gøre el-nettet til en com m on carrier indgår i disse over
vejelser.

Foreningerne Nordens Forbund har ikke svaret.

2.2. Danske remissinstanser

Energiministeriet oplyser, at spørgsmålet om ”com m on carrier” er un
der behandling i EF-m inisterrådet, og at de nordiske energim inistre senere 
vil vurdere, om erfaringerne fra dette arbejde kan udnyttes til en effektivi
sering af det nordiske kraftm arked. Bl. a. planlægges en nordisk konference 
herom i august 1990.

Foreningen Norden har ikke svaret.

2.3. Finske og ålandske remissinstanser

Handels- och industriministeriet, energiafdelingen, finder det ikke 
nødvendigt med foranstaltninger vedrørende et fælles højspændingsnet 
”com mon carrier” i Norden. For Finlands vedkom m ende fungerer el
nettet i dag angiveligt som et fælles net med konkurrence mellem produ
centerne. Forslaget om at overføre nettets drift til ét fælles selskab ville 
efter m inisteriets m ening føre til en monopollignende tilstand, som man 
ikke ønsker at fremme.

M iljöministeriet finder, at forslaget i hovedsagen er energipolitisk, og at 
systemet med et ”com m on carrier”-el-net eventuelt kan gennemføres gen
nem et udvidet Nordel-sam arbejde.

Ålands landskapsstyrelse støtter forslaget.

2.4. Islandske remissinstanser

Statens Energistyrelse udtaler sig ikke om dette forslag.

2.5. Norske remissinstanser

Olie- og energidepartementet henviser til, at der fra den nordiske embed- 
21 -  10-0450 N ordiska  rådet
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m andskom ité for energispørgsmål vil blive afgivet et fælles svar angående 
forslaget. Man tilføjer, at m an anser tanken om  en ”com m on carrier” for el 
som et centralt led i udviklingen af det mere effektive kraftm arked, som er 
den norske regerings målsætning.

2.6. Svenske remissinstanser

Statens energiverk støtter forslaget om en udredning a f  at gøre det 
nordiske el-net til en ”com mon carrier” . Verket fm der dog ikke forslagets 
præmisser for udredningen acceptable, men m ener at udredningen forud- 
sætningsløst skal belyse forskellige tænkelige muligheder.

Energiforskningsnämnden  overgiver synspunkter indhentet fra en fors
ker uden videre kom m entarer. Jane Sum m erton, Linköpings universitet 
peger således på, at spørgsmålet om adgangen til el-nettet er blevet et 
centralt policy-spørgsmål i en lang række lande og internationalt, ikke 
m indst i EF. M otivet for at øge tilgængeligheden er i hovedsagen at 
effektivisere m arkedet for elkraft med deraf følgende lavere priser, regio
nal udjævning og bedre mulighed for at udnytte alle produktionskilder.

Konflikterne i forbindelse med ændringerne står prim ært mellem dem, 
som i dag har en monopolagtig stilling i el-distributionen og de nye 
distributører samt forbrugerne a f  el-kraft. Alle disse interesser bør derfor 
inddrages i et eventuelt udredningsarbejde.

Vattenfall støtter, at spørgsmålet om et fælles el-net udredes, men finder 
at nordiske beslutninger på om rådet bør afvente dels igangværende udred
ningsarbejde (nordisk og nationalt) og ikke m indst løsningerne i Europa 
(EF).

Svenska kraftverksforeningen tilslutter sig de synspunkter, som V atten
fall har fremført, og henleder opm ærksom heden på det veletablerede nor
diske el-samarbejde inden for ram m erne af Nordel.

Statens naturvårdsverk m ener ikke at kunne overskue alle konsekvenser 
af at gøre det nordiske el-net til en ”com m on carrier” , men peger på at 
dette ikke må føre til øget drift a f  anlæg med høje udslip og lave om kost
ninger til rensning.

Svenska elverksforeningen og Konsumentverket udtaler sig ikke om dette 
forslag.

4. Udvalgets synspunkter

Udvalget konstaterer, at det rejste problem synes at være centralt i 
drøftelserne om effektiviseringen a f  såvel det nordiske som det europæiske 
energimarked. Selve forslaget synes at have en hensigtsmæssig form, hvori
mod der er rejst en række indvendinger mod dele af motiveringen, som vil 
kunne belyses og afklares i det foreslåede udredningsarbejde.

Udvalget konstaterer, at centrale rem issinstanser som f.eks. Nordel, 
EK-Energi og de nationale energidepartem enter ikke er afvisende overfor,
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at det arbejdes videre med problem stillingerne, og at der allerede er 
igangsat udredningsarbejde til afklaring a f  beslutningsgrundlaget for et 
forslag om at gøre det nordiske el-net til en com m on carrier. Forslaget vil 
derfor ikke i sig selv føre til ekstra udgifter over det nordiske budget.

Udvalget støtter derfor i princippet forslaget til rekom m andation.

5. Udvalgets indstilling

På denne baggrund indstiller Ø konom isk Udvalg til Nordisk Råd at 
vedtage følgende rekom m andation i anledning a f  medlemsförslag A 918/e: 

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd,
at udrede m uligheder for at gøre det nordiske højspændingsnet til 

en ”com mon carrier” .

Helsingør, den 12. novem ber 1990

John Alvheim (FrP)

Gustav Björkstrand (SFP) 

Åshild Hauan (A)

M arianne Jelved (R V) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Yvonne Sandberg-Friis (s) 

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Claes Andersson (Vas.) 

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

E m il Johansen (Si) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Lars Ulander (s)

Þorsteinn Pálsson (Si)
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Medlemsförslag

om gemensamt nordiskt el-högspänningsnät till
gängligt för alla
(Väckt av M arianne Samuelsson och Krister Skånberg sam t Anneli Jäät
teenmäki)

Vi föreslår a tt hela högspänningsnätet i N orden görs tillgängligt för alla 
som vill överföra el, mot låg ersättning, som m otsvarar självkostnaden för 
drift, underhåll och avskrivningskostnader. Vi anser inte att Nordelsam- 
arbetet i sin nuvarande form innebär tillräcklig tillgänglighet. Den måste 
ökas, dels för att göra det lättare för små leverantörer av elkraft, dels för att 
göra det möjligt för ett företag som skapar överskott av elenergi inom ett 
om råde att överföra och själv förbruka eller sälja detta överskott till andra 
förbrukare, var som helst.

En möjlighet att åstadkom m a den av oss önskade tillgängligheten till 
högspänningsnätet och förvandla det till en ” com mon carrier” för elström 
är att överföra ägandet inom varje land till ett icke vinstdrivande driftbo
lag. Dess uppgift skulle vara att underhålla och vid behov kom plettera 
nätet och hålla det tillgängligt för alla till självkostnadspris. Dessa natio
nella bolag skulle bilda en nordisk sam arbetsorganisation, eventuellt inom 
ramen för Nordel.

Med hänvisning till ovanstående hem ställer vi att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att utreda möjligheterna att om vandla det nordiska högspännings
nätet till en ”com mon carrier” för elström.

Reykjavik den 1 mars 1990

M arianne Samuelsson (mp) Krister Skånberg (mp)

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)

A 918/e
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om inriktning för en gemensam nor
disk energipolitik

(Medlemsförslaget väckt av M arianne  Samuelsson och 
K rister Skånberg m. fl., se s. 650 

Rem issy ttranden , se supplem ent)

Medlemsforslaget er stillet af M iljøpartiet De G rønne og henvist til 
behandling i Økonomisk Udvalg. Udvalget har behandlet forslaget på 
mødet 18.— 20. jun i samt på mødet den 12. novem ber 1990 og besluttet at 
afgive følgende betænkning.

1. Medlemsforslaget

Forslagsstillerne henviser til både sam fundsøkonom iske og miljømæssi
ge grunde til at økonom isere med energi og særligt med el-energi.

Man finder, at der ikke i dag findes et frit m arked med fri konkurrence 
for el-energi, hvilket giver en fordrejning af priserne f. eks. på henholdsvis 
udbygning af ny kraftproduktion og besparelser i el-anvendelsen.

Kraftværkerne bør ifølge forslagsstillerne have pligt til altid at levere el 
til de lavest mulige totale om kostninger. D ette bør indføres i koncessions- 
bestem melserne og i denne forbindelse kom bineres med en licitationsord- 
ning, som giver mulighed for at vurdere investeringer i el-effektivisering 
mod investeringer i udbygning af ny kraftproduktion.

Det foreslås, at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd: 
at udrede mulighederne for at pålægge kraftselskaberne i Norden at 

altid vælge den metode til opfyldelse a f  sin leveringspligt for el til 
kunderne, som giver de laveste totale om kostninger i henhold til 
det, som anføres i forslaget.

2. Remiss

Forslaget har været på remiss til nordiske og nationale m yndigheder og 
organisationer, som arbejder på energiområdet. Remissen er sket fælles for 
dette forslag og forslagene A 913/e om effektivere el-anvendelse i hushold
ningerne, og 4 918/e om fælles nordisk el-højspændingsnet.
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Flere rem issinstanser har afgivet ét fælles svar på de tre forslag. I det 
følgende er gengivet et uddrag a f  synspunkter, som er specielt relevante for 
dette forslag.

2 .1. Nordiske remissinstanser

EK-Energi har vurderet forslagene i relation til det arbejde, som for 
tiden er igang i Nordisk M inisterråds regie. Man giver oplysninger om, vad 
det vil koste over det nordiske budget at gennemføre forslagene sam t giver 
inform ation om status for behandlingen a f  tilsvarende spørgsmål i EF og 
EES-forhandlingeme.

Nordisk Em bedsm andskom ité fo r  energispørgsmål (EK-Energi) oplyser, 
at m an ingen planer har om at pålægge kraftværkerne i hvert enkelt tilfælde 
at vælge den metode, som giver de lavest muligt totale om kostninger. Det 
beror hovedsageligt på, at m an ikke anser denne styringsform for effektiv. 
Gennemførelse a f  den foreslåede udredning vil koste om kring 1 M DKK

Nordel finder, at de nordiske kraftselskaber i høj grad allerede lever op 
til intentionerne i forslaget. Udviklingen a f  prissystemer og planlægning 
af kraftsystemer og el-forbrug gøres allerede i dag ud fra målsætningen om 
at opfylde forpligtelserne til så lave totale om kostninger som muligt. Et 
mere effektivt internationalt kraftm arked vil kunne effektivisere energifor
syningen yderligere og give grundlag for lavere kraftpriser.

Foreningerr.e Nordens Forbund har ikke svaret.

2.2. Danske remissinstanser

Energiministeriet støtter forslaget under den forudsætning, at ” laveste 
totale om kostninger” tages i bred betydning og derm ed også indregner 
f. eks. m iljøparam etre.

Der er ikke modtaget svar fra følgende danske remissinstans: Forenin
gen Norden.

2.3. Finske og ålandske remissinstanser

Handels- och industriministeriet, energiafdelingen finder ikke, at indfø
relse a f  princippet om ” laveste totale om kostninger, er velegnet for finske 
forhold. Det beror dels på den store heterogenitet i produktions- og distri
butionssystemet, dels at m yndighederne ikke har de lovgivningsmæssige 
styringsmidler, som er nødvendige. Man m ener endvidere ikke, at om kost
ningsbesparelser i sig selv kan motivere en ændring i retning af det foreslå
ede, samt at energibesparelser af hensyn til miljøet kan opnås på andre og 
mere effektive måder. Man har dog intet im od at fortsætte sam arbejdet 
med de øvrige nordiske lande om at udrede systemets muligheder.

M iljöministeriet støtter hovedm ålsætningerne i forslaget, men peger på 
at alle miljømæssige om kostninger udtrykkeligt bør indregnes i de totale 
om kostninger ved alle form er for el-produktion og el-forbrug.

Ålands landskapsstyrelse (efter høring af El-forsörjningsdelegationen)
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finder, at energispørgsmålet hænger så tæt sammen med landenes økono
miske politik, at det ikke for tiden er muligt at udarbejde en fælles energi
politik i Norden.

2.4. Islandske remissinstanser

Statens Energistyrelse finder ikke, at forslaget er relevant. Man finder, at 
problem et med optim ering af producenternes og forbrugernes om kost
ninger bør løses via et mere gennemskueligt marked for energitjenester.

Det foreslås derfor, at forslaget skrives om, således at det kom m er til at 
indeholde en rekom m andation om, at m inisterrådet initierer en stærkt 
forbedret kundeservice på elforbrugsom rådet sam t andre typer af energi, 
således at kunderne får let adgang til de oplysninger, som behøves for at 
kunne indrette sit forbrug a f  el og anden energi med størst mulig effektivi
tet i slutforbruget. Samtidig bør kraftværkerne have m andat til at sælge 
ikke bare den el, men også de el-tjenester, kunderne ønsker at købe.

2.5. Norske remissinstanser

Olie- og energidepartementet er enig i udgangspunktet for forslaget, 
nemlig at foranstaltninger til energiøkonomisering både i produktionsled- 
det og hos forbrugerne bør vurderes på linie med investeringer i nyudbyg- 
ninger. D epartem entet m ener dog, at udviklingen a f  et effektivt kraftm ar
ked er én af de vigtigste forudsætninger for at denne vurdering bliver 
foretaget, og arbejder derfor prim ært med dette spørgsmål. Man finder 
ikke, at generelle påbud til elværkerne om at producere el-energi til lavest 
mulige totalom kostninger er et effektivt styringsmiddel.

D epartem entet lægger im idlertid vægt på, at princippet om ” lavest 
mulige totalom kostninger” bliver videregivet og forstået a f  energiselska
berne og mener, at dette inform ationsarbejde kunne gøres nordisk.

Departem entet kan på denne baggrund ikke støtte forslaget i den nuvæ
rende udformning.

2.6. Svenske remissinstanser

Statens energiverk bedøm m er forslaget om at pålægge kraftværkerne 
princippet om lavest mulige totalom kostninger som alt for hårdt. Man 
tager derm ed udgangspunkt dels i arbejdet med at skabe et effektivt energi
m arked dels i den udvikling, som allerede er igang i retning a f  større 
interesse fra kraftværkernes side for investeringer i energibesparelser også i 
forbrugsleddet. Verket konstaterer videre, at regeringen har gjort den 
bedømmelse, at der ikke er lovgivningsmæssige eller andre legale hind
ringer for, at kraftværkerne overgår til at levere et bredere udbud af 
energitjenester.

Energiforskningsnämnden  overgiver synspunkter indhentet fra Thom as 
B. Johansson, Lunds universitet. Johansson finder, at forslaget bør form u
leres således, at princippet om laveste totale om kostninger skal gælde for
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produktion a f  el-tjenester, og ikke for produktion a f  el, hvis forslagsstiller
nes formål om at tage hensyn til besparelsesmuligheder i forbrugsleddet 
skal opnås.

Vattenfall deler grundtanken i forslaget om, at effektivere el-anvendelse 
under visse betingelser kan være mere fordelagtige end investeringer i ny 
produktion. Det er im idlertid verkets opfattelse, at de nordiske landes el
systemer fungerer optim alt. Det oplyses, at selv under de nuværende 
betingelser udvikler Vattenfall sig efterhånden til en m arkedsorienteret 
energivirksomhed, hvor både husholdning og fornybare energikilder er 
vigtige bestanddele, og hvor ” Dem and Side M anagem ent” tilstræbes. Vat
tenfall advarer i denne forbindelse mod en ensidig koncentration om el
besparelser, idet man mener, at det er vigtigere at opnå et energisystem, 
som samlet set er optim alt.

Svenska kraftverkföreningen  tilslutter sig de synspunkter, som V atten
fall har fremført vedrørende forslaget og henleder i øvrigt opm ærksom he
den på det veletablerede nordiske el-samarbejde inden for ram m erne af 
Nordel.

Statens naturvårdsverk, Svenska elverksforeningen og Konsumentverket 
udtaler sig ikke om dette forslag.

3. Udvalgets synspunkter

Udvalget konstaterer indledningsvis, at forslagets titel er misvisende, 
idet den kunne give indtrykket af et forslag til en heldækkende nordisk 
energipolitik. D ette er ikke tilfældet, og rem issinstanserne har i visse 
tilfælde m isforstået forslaget.

Utvalget konstaterer samtidig, at mange rem issinstanser stø tter den 
grundlæggende tankegang bag forslaget, nemlig at investeringer i energief- 
fektiviseringer/-besparelser bør vurderes i forbindelse med beslutninger 
om udbygning af ny el-produktionskapacitet.

Det fremgår im idlertid, at de fleste rem issinstanser finder, at der er 
andre og mere effektive m etoder til at opnå denne målsætning.

Det må således på baggrund a f  rem issrunden anses for tvivlsom t, om 
forslaget vil have den ønskede effekt, og udvalget kan derfor ikke anbefale 
forslaget til rekom m andation.
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4. Udvalgets indstilling

På denne baggrund indstiller Ø konom isk Udvalg til Nordisk Råd: 
at rådet ikke foretager sig noget i anledning a f  medlemsforslaget.

Snekkersten, den 12. novem ber 1990

John Alvheim (FrP)

Gustav Björkstrand (SFP) 

Åshild Hauan (A)

M arianne Jelved (R V) 

Kjellbjørg Lunde (SV)

Yvonne Sandberg-Friis (s) 

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H)

Claes Andersson (Vas.) 

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

E m il Johansen (Si) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Lars Ulander (s) 
Formand

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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Medlemsförslag

om inriktning för en gemensam nordisk energi
politik
(Väckt av M arianne Samuelsson och Krister Skånberg sam t Anneli Jäät
teenmäki)

Stort behov av effektivare energianvändning 

De nordiska länderna bör bredda och fördjupa sitt sam arbete på ener
giom rådet för att främ ja en hållbar ekonomisk, ekologisk och social ut
veckling. Det är viktigt a tt alla hushåller med energi och använder den så 
effektivt som möjligt. Det kostar mycket att bygga nya anläggningar för att 
generera elström och för att förstärka ledningsnätet, ofta m er än vad det 
kostar att i stället spara m otsvarande energi med hjälp av effektivare 
energianvändning.

Därtill kom m er m iljöaspekterna: Nästan all energiproduktion har olika 
miljömässiga nackdelar; koldioxidutsläpp som m edverkar till växthus
effekten, andra utsläpp som skadar ozonskiktet och försurar m ark och 
vatten, skapande av radioaktivt avfall osv.

Effektivare energianvändning lönar sig ofta bäst 

Investeringsanalys baserad på slutanvändning och lägsta kostnad, eller 
vad som i Norge kallas balansprincipen, kan leda till beslut om investe
ringar antingen för att öka energitillförseln eller för att förbättra effektivi
teten i energianvändningen. Investeringar i ökad effektivitet kom m er i 
praktiken nästan alltid att löna sig på en m arknad med fri och hederlig 
konkurrens på lika villkor, och de kostar jäm förelsevis lite. D enna fria 
m arknad föreligger inte i dag, b l.a . beroende på att kraftbolagen har 
leveranstvång — de m åste förse sina abonnenter med el — och på mono- 
polliknande förhållanden när det gäller överföring och försäljning till 
konsument.

Vi föreslår att alla kraftbolag i N orden skall vara skyldiga att välja den 
m etod som ger lägsta totala kostnad för a tt uppfylla sin skyldighet att 
leverera el till sina kunder. Ett sätt att uppnå detta är att sätta upp 
m otsvarande villkor för koncession.

D etta bör kom bineras med att kraftbolaget m åste begära in anbud på 
den mängd energi som man behöver ta  fram vid varje beslutstillfälle. 
Skulle det därvid visa sig att det går att klara en ändring av elbehovet,

A 919/e
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inklusive norm ala överföringsförluster och säkerhetsmarginaler, genom 
investeringar i effektivare energianvändning skall tillstånd till kapacitets- 
utbyggnad ej lämnas. M otsvarande regler har redan inforts i ett 40-tal av 
USA:s delstater.

Med hänvisning till ovanstående foreslår vi att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att utreda möjligheterna att ålägga kraftbolagen i N orden att vid 
uppfyllandet av sina skyldigheter att leverera el till sina kunder 
vid varje tillfälle välja den metod som ger lägsta totala kostnad, i 
enlighet med vad som anförts i förslaget.

Reykjavik den 1 m ars 1990

M arianne Samuelsson (mp) Krister Skånberg (mp)

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)
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A 920/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om åtgärder för att bevara och ut
veckla nordiskt hantverk och hemslöjd
(Medlemsförslaget väckt av K arin  Söder m. fl., se s. 664 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 920/k om åtgärder 
för att bevara nordiskt hantverk och hemslöjd. M edlemsförslaget har 
behandlats vid m öten den 8 — 9 maj, den 27 —28 ju n i sam t den 26 septem 
ber 1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget uppm anas m inisterrådet att sam ordna den nordiska 
dokum entationen och få till stånd ett centralt nordiskt uppslagsverk och 
upplysningsmaterial om traditionellt hantverk och hemslöjd sam t upprät
ta  förteckningar över verksam m a yrkesutövare på dessa om råden. Vidare 
föreslås att m inisterrådet undersöker utbildningsm öjligheter och sam nor
diska utbildningsvägar rörande hantverk och hem slöjd med framläggande 
av förslag om genom förande av gem ensam användning av dessa i de 
nordiska länderna. M inisterrådet föreslås även att u treda förutsättningar
na för att upprätta ett nordiskt hantverksinstitut m ed uppgift att bevara 
och utveckla nordiskt hantverk och hemslöjd. Y tterligare föreslås framläg
gande av förslag om hur organisationer som Nordisk hemslöjdsorganisa- 
tion kan medverka i kurser och utbildning bland barn, unga och hem- 
slöj dsintresserade.

Förslagsställarna fram håller att hem slöjd och hantverk har långvariga 
traditioner i det nordiska kulturlivet men att det traditionella yrkeskun- 
nandet em ellertid är på god väg att försvinna inom  flertalet om råden och 
num era huvudsakligen överlever som reparationshantverk.

I medlemsföslaget hävdas att det är en kulturpolitiskt viktig fråga att 
bevara kunskap om olika hantverksyrken och erfarenheter på det manuella 
arbetsom rådet. D et är inte m inst viktigt att inför utvecklingen inom  EG 
bevara vår kulturella särart även i fråga om nordiska hemslöjds- och 
hantverksform er där vi kan ge ett kraftfullt bidrag. Inom N orden finns det 
dessutom  ett starkt folkligt intresse att bevara och återinföra de gamla 
hantverks- och hem slöjdstraditionem a. Eftersom hantverket och hemslöj-
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den är hotade verksam heter i hela N orden finns det skäl för gem ensamma 
insatser. Enligt förslaget har olika initiativ  på detta om råde redan tagits av 
Nordiska rådet och m inisterrådet i form av bl.a. lärarkurser, men det bör 
även anordnas lämpliga kurser med särskild inriktning på det traditionella 
hantverket och hem slöjden för en bredare allm änhet. Det är viktigt att 
ungdomen får möjlighet att bygga vidare på det hantverksmässiga vetande 
om den nordiska naturens resurser, som utgjort grundval för vår kultur, 
inte m inst när vi står inför en ny genom gripande miljöstrategi och föränd
ringar av industriprocesserna behövs.

2. Remissyttranden

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit ytt
rande över medlemsförslaget:

Nordiska

Föreningarna N ordens Förbund 

Danmark

Foreningen for Folkehøjskoler i D anm ark
Raadvad, Nordisk center for bevarelse a f  håndværk
Håndværksrådet
Dansk husflidsselskab
Den danske Husflidshøjskole

Finland

Centralförbundet för hemslöjd 
Finlands folkhögskoleförening 
Ålands landskapsstyrelse 
Ålands husmodersskola 
Ålands fackskollärare 
Ålands hem slöjdsförening

Island

Undervisnings- og kulturm inisteriet 
Islands Husflidsselskab

Norge

Kirke- og kulturdepartem entet 
Norges Husflidslag 
Næringslivets hovedorganisasjon
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Sverige

Statens kulturråd
H antverkets folkhögskola i Leksand 
Sätergläntan — Hemslöjdens gård 
Småföretagens riksorganisation 
Svenska hem slöjdsföreningarnas riksförbund 
August A braham sons stiftelse

Samtliga remissorgan ställer sig positiva till förslagets intentioner. Vissa 
remissorgan ställer sig dock tveksam m a till de förslag som medlem sförsla
get innehåller och fram för nya idéer.

I det följande redogörs för särskilda synpunkter som rem issinstanserna 
har anlagt på medlemsförslaget.

2.1 Nordiska remissyttranden

Foreningene Nordens Forbund  ger sin tillslutning till in tentionerna i 
medlemsförslaget och ser det som ett viktigt element i det totala nordiska 
opinionsarbete som behövs för att stärka den nordiska kulturella identite
ten i ett europeiskt och internationellt perspektiv. Särskild vikt bör läggas 
vid behovet att ta vara på den nordiska särarten i ett internationaliserings- 
perspektiv. Foreningene N ordens forbund vill hänvisa till att de har tagit 
konkreta initiativ för att styrka den nordiska kulturidentiteten på många 
områden.

2.2 Danska remissyttranden

Foreningen fo r  folkehøjskoler rekom m enderar varm t medlemsförslaget 
eftersom det arbete som det redogörs för i förslaget är av stort värde för de 
allm änna folkhögskolornas arbete i Norden.

Raadvad, Nordisk center til bevarelse a f  håndværk, redogör för centrets 
arbetsuppgifter och de organisationer som står bakom  upprättandet av 
centret och dess affärsidé. Medlemsförslaget bör rekom m enderas och ge
nomföras för att koordinera och bevara hantverket i Norden. I tillägg bör 
förslaget innehålla förslag till åtgärder för att bevara produktionen av 
traditionella material, eventuellt också organisering av återbruk av m ateri
al och reservdelar. Samtliga förslag v idrör äm nen som centret och flera 
andra m otsvarande institutioner i N orden på ett eller annat sätt försöker få 
igång. Ett initiativ från N ordiska rådet skulle i denna förbindelse vara 
mycket relevant och välkommet. Erfarenheter från centrets deltagande i 
Europarådets arbete visar, att t. ex. ekonom iskt stöd till gem ensamma 
m öten eller sem inarier är till stor hjälp för att bygga ut sam arbetet och 
kontakterna. N edsättande av en arbetsgrupp eller etableringen av ett slags 
forum  skulle underlätta förslagets genom förande och saken som helhet.

Håndværksrådet hänvisar till och tillsluter sig centrets Raavad rem issytt
rande och har inga ytterligare kom m entarer.



A 920/k 655

Dansk husflidsselskab redogör fór sin verksamhet och tillägger att man 
ser mycket positivt på medlemsforslaget eftersom det inrym m er stora 
möjligheter for att utveckla hem slöjden i Norden. D et redan förekom m an
de nordiska hem slöjdssam arbetet är mycket värdefullt, men det fattas 
bl.a. ekonom iskt stöd till vidareutveckling. Man instäm m er särskilt i 
förslagen om nordisk dokum entation, kartläggning av utbildningsm öjlig
heter och stöd till ett gemensamt hem slöjdssekretariat för nordiskt sam ar
bete sam t gem ensam m a kurser i speciella äm nen.

Den danske Husjlidshøjskole tillstyrker medlemsförslaget och vill under
stryka betydelsen av att nordiskt hemslöjdsfolk får möjligheter att träffas, 
utbyta erfarenheter och inspirera varandra. Nordens hem slöjdsförbund är 
en viktig organisation i detta arbete, men förbundet saknar ett gemensamt 
sekretariat som skulle kunna ge det nordiska sam arbetet mer kontinuitet 
och styrka.

2.3 Finska remissyttranden

Centralförbundet fö r  hemslöjd  finner medlemsförslaget mycket viktigt 
och aktuellt. H antverk har haft och har fortfarande en central plats inom 
både kultur- och näringsliv i alla nordiska länder. EG erbjuder en u tm a
ning att bevara den nordiska kulturens särart och befräm ja kunnande 
rörande branschen. Traditionen kan utgöra en källa till nya uppfinningar 
och idéer om helt nya produkter. C entralförbundet anser det viktigt att 
inventera och sam ordna dokum entation av hantverksm aterial och att öka 
tillgängligheten till befintliga kunskapsbanker. Det är även viktigt att 
utarbeta undervisningsm aterial. U tbildningsm öjligheterna inom hant- 
verksom rådet i de olika nordiska länderna borde skyndsamt kartläggas. 
Centralförbundet föreslår att Nordiska hem slöjdsförbundet, som redan 
har organisationserfarenhet och utbyggda kanaler, garanteras ekonom iska 
möjligheter för upprättande av ett eget sekretariat. Därigenom skulle 
hem slöjdsförbundet kunna koordinera och utveckla ovan näm nda samar- 
betsprojekt.

Finlands folkhögskoleförening  stöder i princip utvecklandet av hant- 
verks- och hem slöjdstraditionen men konstaterar att befräm jandet av des
sa yrken ur vuxenutbildningens synvinkel inte kan betraktas som det mest 
centrala om rådet i nordiskt samarbete. D ärför föreslås att huvudvikten i 
utbildningen läggs på en förnyelse av det traditionella hantverket och på 
nya hantverkaryrken och såvitt möjligt med beaktande av regionalpolitis
ka synpunkter. Beträffande förslaget till åtgärder för u tarbetande av under
visningsmaterial anser föreningen att tillgången på dokum enterat kun
skapsstoff skulle främ ja undervisningsverksam heten på om rådet. U nder
visningsmaterial borde även stå till förfogande på finska. Folkhögskole
föreningen anser att förslaget om en kartläggning av utbildningsm öjlighe
terna inom hantverk och hemslöjd är en ändam ålsenlig åtgärd och föreslår 
att nätverket av de inem ot 400 folkhögskolorna i N orden beaktas i kart
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läggningen som en möjlighet utöver de övriga verksam hetsform erna inom 
det fria kulturarbetet.

Ålands landskapsstyrelse anser de föreslagna åtgärderna välgrundade 
och värda stöd, inte m inst frågan om sam nordiska utbildningsvägar inom 
hantverk och hemslöjd. D ärem ot ställer sig landsskapsstyrelsen i detta 
skede tveksam till upprättandet av ett nordiskt hantverksinstitut och före
slår att redan befintliga institu tioner på om rådet borde utnyttjas. Större 
uppm ärksam het kunde i stället ägnas organiserandet av nordiskt lärar- och 
elevutbyte.

Ålands husmodersskola stöder medlemsforslaget och anser att en inven
tering och dokum entation av traditionellt hantverk och hemslöjd bör göras 
snarast m edan det finns verkligt kunnande kvar a tt tillgå. Husmoders- 
skolan pekar på att traditionellt hantverk också innefattar överlevnads
konst och bör läras ut via lantbruksskolor, husm odersskolor och folkhög
skolor. Vidare anses att ett nordiskt hantverksinstitut kunde bli pådrivan
de och sam ordnande för hantverkskunnandet i Norden.

Ålands fackskollärare är positiva till medlemsförslaget och pekar särskilt 
på möjligheten att dagens hantverk och näringsliv kan ges m iljövänligare 
alternativ vad gäller processer och råm aterial genom studium  av dåtida 
teknik.

Ålands hemslöjdsförening stöder förslaget till åtgärder för att bevara 
nordiskt hantverk, m en föreslår att m an först utreder förutsättningarna för 
och in rättar ett nordiskt hantverksinstitut.

2.4 Isländska remissyttranden

Undervisnings- og kulturm inisteriet anser förslaget vara positivt, intres
sant och viktigt eftersom många äm nen inom  om rådet har problem och 
det finns fara för att de och därm ed en del av de nordiska ländernas 
hantverkskultur kom m er att dö ut. Med en gemensam insats från alla de 
nordiska länderna finns det möjlighet för att hindra detta.

Islands Husflidsselskab  uttrycker sin glädje över medlemsförslaget. De 
anser de tre sista punkterna i förslaget vara de viktigaste och pekar på 
betydelsen av att nå ut till de unga.

2.5 Norska remissyttranden

Kirke- og kulturdepartementet ställer sig positivt till medlemsförslaget. 
D et anser att bevarande och utveckling av gamla hantverk gäller små 
yrkesom råden där kontakt och sam arbete mellan de nordiska länderna 
vore naturligt och skulle ha stor betydelse. I Norge har intresset för gamla 
hantverkstraditioner lett till upprättandet av ett landsom fattande hantver- 
ksregister där hantverksutövare och hantverksdokum entation registrerats. 
D epartem entet anser att ett nordiskt sam arbete på detta om råde i första 
hand bör inriktas på en sam ordning av ländernas initiativ  när det gäller 
registrering av olika slags dokum entation, utbildningsm öjligheter osv.
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Samarbetet bör vara så flexibelt som möjligt och en institutionalisering 
synes inte nödvändig vid nuvarande tidpunkt.

Norges husflidslag tillsluter sig helt de i medlemsföi slaget näm nda in itia
tiven och understryker vikten av att N orden uppträder samlat för att 
kunna bevara sin kulturella identitet när det gäller utvecklingen i EG och i 
Östeuropa. Ett nordiskt sekretariat bör upprättas, vilket också skulle fun
gera som sekretariat för den N ordiska hem slöjdsorganisationen, för att 
genomföra medlemsförslagets intentioner.

Næringslivets Hovedorganisasjon är i allm änhet positiv till förslaget men 
anser att en vidare behandling skall bygga på en klarare presicering av 
vilka hantverksfack som skall ivaratas på nordiskt plan. N är detta är 
genomfört finns det knappast argum entation för ett speciellt nordiskt 
hantverksinstitut, utan det bäst utvecklade hantverksinstitutet i Norden 
bör få uppgiften att bevara och utveckla nordiskt hantverk.

2.6 Svenska remissyttranden

Statens kulturråd  välkom nar förslaget om att ta upp hantverks- och 
hemslöjdsfrågorna till översyn med tanke på såväl traditionsbevarande 
insatser som på samordningsbehov i de nordiska länderna. K ulturrådet 
stöder tanken på en förbättrad inventering och sam ordning av dokum enta- 
tionsbehoven beträffande traditionella hantverk; detta bör helst ske genom 
stöd till och i sam arbete med de institutioner som redan påböijat arbetet. 
Museerna har en viktig roll i detta avseende. Vad gäller behovet av en 
gemensam förteckning över verksamma yrkesutövare ställer sig rådet tvek
samt och befarar att det skulle bli alltför kostsamt i relation till använd
ningen. Inform ationsinsatser kring hantverk och hemslöjd är angelägna, 
men med medlemsförslagets underlag är det svårt att bedöm a om ett 
nordiskt uppslagsverk skulle vara den viktigaste satsningen. Vägar via 
media, databanker och läromedel bör också övervägas. U tbildningsinsat
ser är det mest närliggande och viktigt att satsa på i nuvarande läge, 
kartläggning och sam ordning för bättre kunskap och resursanvändning är 
angeläget. Initiativ  och uppdrag under punkterna 1 —3 bör genomföras av 
redan befintliga organ med god orientering inom hantverks- och hem- 
slöjdsom rådet och detta bör ske genom samråds- eller sam arbetsförfaran- 
den eller genom uppdrag där utredningar och liknande krävs. Förslaget om 
en utökad verksamhet på nordiskt plan vad gäller olika hantverks- och 
hem slöjdsorganisationers m edverkan i kurser och utbildning bland barn, 
unga och andra intresserade ställer sig K ulturrådet bakom.

Hantverkets folkhögskola i Leksand  påpekar att initiativ  som m edverkar 
till att frågor som berör hantverkets utveckling lyfts fram är positiva. 
Folkhögskolan vill dock framhålla att i konkurrens med ny teknik och en 
snabb samhällsförändring, socialt och ekonom iskt, är det av största vikt 
att de yrken bereds plats, som har att göra med tankens och handens 
skapande. Begreppsdefinitioner är svåra när det gäller hantverk och hem 
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slöjd, t.ex. vilken yrkesgrupp m an rik tar sig till och vilka utgångskriterier 
man ta r fasta på. Det är nödvändigt att yrket har en ekonom isk bärighet 
och att det finns kunskap, kvalitet, konkurrens och kulturarv. Ingen har 
kunnat ge en hållbar och enkel difinition av vad som är hantverk — 
konsthantverk — hemslöjd — (bild)konst — formgivning/design. Med- 
lemsforslagets påstående att ”yrkeskunnandet num era överlever huvud
sakligen som reparationshantverk” har inte någon förankring i verklighe
ten och ingen statistisk tillgång finns angående detta. De företagsekono
miska frågorna diskuteras allför sällan m en på utbildningssidan finns det 
många belägg för a tt hantverksyrkena lever kvar och får det nödvändiga 
tillskott på yrkeskunniga hantverkare som behövs. Sedan flera år tillbaka 
finns organisationer och m yndigheter som ansvarar för dessa frågor och 
aktivt verkar för om rådenas utveckling. Dessutom  finns konsulentverk
samhet på lokalplanet. På internationellt plan finns det sam arbete inom 
Europarådet och EG men det saknas fungerande nätverk mellan de olika 
länderna för a tt få ut aktuell och nödvändig inform ation. Länder som inte 
är med i EG har det ännu svårare att hålla sig inform erade om dessa 
frågor. Det är viktigt att ha internationella utblickar, men den oro som förs 
fram  i förslaget att den kulturella särarten kan kom m a att påverkas är 
överdriven.

Beträffande den första slutsatsen i förslaget finnst det redan idag en rad 
institutioner som på olika sätt och med olika inrikting arbetar med doku
m entation inom detta om råde. D et fram står som ett gigantiskt arbete att 
på nordisk basis genom föra en sådan dokum entation. D et m åste också 
finnas en m ålsättning och ett användarintresse för en sådan satsning. Att 
genomföra förteckningar över verksam m a yrkesutövare är orealistiskt och 
svårlösta principiella frågor finns om vem som skall m edverka, delta, 
använda, ha ansvar för och till vilken nytta kunskapen om en sådan 
förteckning är. Ett register över alla verksam m a hantverkare i Sverige har 
bedöm ts som ogenom förbar, men man försöker samla in alla tillgängliga 
officiella register över berörda organisationer, förbund och föreningar 
m. fl.

Angående andra slutsatsen om nordiskt uppslagsverk m åste det förutsät
ta  att det finns en stor m ålgrupp och användningsom råde, m en det fram 
går ej av förslaget.

Med hänvisning till tredje slutsatsen påpekas att det redan finns flera 
inform ativa och återkom m ande utbildningskataloger som är lättillgängli
ga. Sam nordiska utbildningar behöver inte skapas eftersom utbildnings
institutionerna är öppna för elever inom  hela Norden.

Beträffande det fjärde förslaget — upprättandet av ett nordiskt hant- 
verksinstitut — finns det ett flertal mycket väl etablerade och lämpliga 
institutioner, skolor och kursgårdar för detta ändam ål, vilka borde stärkas 
och vidaretuvecklas i stället för att etablera en ny nordisk hantverksinsti- 
tution.
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Den femte slutsatsen om fritidskurser bland barn och unga är tveksam 
då grundförutsättningarna fór att ett levande hantverk skall kunna överle
va är att det bedrivs som näringsyrke.

Istället för att inom det nordiska sam arbetet satsa resurser på verksam 
heter som redan finns föreslås att (1) initiativ  tas till en genomlysning av 
nuvarande befintliga resurser inom hantverks- och hem slöjdsom rådet i de 
nordiska länderna och hur de kan utnyttjas i ett nordiskt sam m anhang (2) 
redan etablerade organisationer undersöker förutsättningarna för ett nor
diskt symposium där dessa frågor diskuteras (3) på nordisk basis verka för 
möjligheterna till ett större studerande- och kursutbyte mellan de nordiska 
länderna och avsätta medel till stipendier (4) göra det möjligt för redan 
etablerade nordiska organisationer och andra företrädare för hantverk och 
slöjd att erhålla medel för satsningar inom vissa specialom råden (5) med 
hjälp av nordiska medel u tarbeta en nordisk inform ationsskrift (6) medel 
anvisas till ett nyinrättat nordiskt hantverksstipendium  sam t hemslöjdssti- 
pendium.

Sätergläntan, hemslöjdens gård  ser mycket positivt på medlem sförsla
get. Det kan få stor betydelse för Nordisk hemslöjdsutveckling, bevarande, 
kunskapsökande och förutsättningar i fram tiden. En nordisk dokum enta
tion över den traditionella hemslöjden skulle vara värdefull men det är 
viktigt att det också finns uppgifter om litteratur, filmer, bilder och råvaru
tillgång så att dokum entationen blir så fullödig som möjligt. Inom utbild
ningen finns det stora möjligheter att skapa gem ensam m a utbildningar 
speciellt inom ”sm ala” om råden där vaije enskilt land ej har möjlighet att 
anordna en kvalificerad utbildning. Eftersom hem slöjdsrörelsem a i N or
den arbetar med mycket små ekonom iska medel, men har många idéer och 
ett stort engagemang, skulle ett ökat sam arbete inom Nordiska rådet 
betyda mycket för hem slöjdens utveckling.

Småföretagens riksorganisation anser sam m anfattningsvis det vara posi
tiv t med ett nordiskt sam arbete i hantverksfrågor. Förutsättningarna för 
ett nordiskt hantverksinstitut bör kunna prövas men värdet av inrättande 
av stora gem ensam m a register över verksam m a yrkesutövare är tveksam t. 
Det är angeläget att de tradititonella hantverksyrkena ges möjlighet att 
överleva och utvecklas i samhället jäm sides med industri med m odern 
teknik. De föreslagna åtgärderna ä r viktiga var och en för sig, men en del är 
redan gjort åtm instone för svensk räkning. De konkreta problem en är 
bristen på inform ation om olika hantverksyrken, ekonom iska möjligheter 
för intresserade ungdom ar att ägna sig åt hantverksstudier på heltid och att 
uppgifter saknas över vilka läromedel som de nordiska länderna har inom 
olika hantverksyrken. Ett sam nordiskt projekt för produktion av lärom e
del skulle kunna fylla både ett dokum entations- och lärom edelsbehov. Det 
borde också finnas större ekonom iska m öjligheter för hantverksutövare, 
lärare och utbildningsm vdigheter att träffas över gränserna. H antverket 
kräver en lång inlärning och får inte bedrivas på fritid som amatörsyssla.
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Svenska hemslöjdsföreningars riksförbund (SHR) stöder medlem sförsla
get som de anser ta r upp flera frågor av centralt intresse for SHR. SHR 
instäm m er i förslagsställarnas bedöm ning att hantverket och hem slöjden 
är hotade verksam heter i hela N orden, m en vill också peka på att det finns 
ett både brett och djupt intresse for om rådet. Hantverks- och slöjdtradi
tionen är en grund för skapande verksam het och konstnärlig förnyelse. 
D en är både tradition  och förnyelse — en kom bination som gör den 
livskraftig. SHR ger sin tillslutning till de fem punkterna i m edlem sförsla
get och fram håller att ett stöd från N ordiska rådet till hem slöjden skulle 
betyda mycket för den fram tida utvecklingen. Dessutom  föreslås a tt ett 
stipendium  inrättas för slöjdare på hög konstnärlig nivå och att Nordisk 
H usflidsförbund erhåller e tt fast stöd.

August Abrahamsons stiftelse på Nääs redogör för sin verksam het och en 
speciell hantverkskunskapsbank där m an registrerar var kunskap om hant
verk finns. Bristen på sam arbete u tanför den närm aste regionen beträffan
de kunskapsbank hänger sam m an m ed för små resurser. Man skulle gärna 
se att tankarna på nordiskt sam arbete inom  slöjd och hantverksom rådet 
återupplivades och ledde till konkreta resultat.

3. Utskottet

Medlemsförslaget föreslår en förstärkning på det gem ensam m a nordiska 
hantverks- och hem slöjdsom rådet. D okum entation beträffande hantverk 
och hem slöjd föreslås sam ordnas, förteckningar över verksam m a yrkesut
övare upprättas, ett centralt nordiskt uppslagsverk utarbetas och upplys- 
ningsm aterial på om rådet föreslås utform as. V idare föreslås att de nuva
rande utbildningsm öjligheterna i de nordiska länderna kartläggs och förut
sättningarna för sam nordiska utbildningsvägar utreds. Förslag finns y tter
ligare om upprättande av ett nordiskt hantverksinstitut och hur organisa
tioner som Nordisk hem slöjdsorganisation kan m edverka i kurser och 
utbildning bland barn och unga.

Enligt medlemsförslaget är dess syfte kulturpolitiskt. Bevarandet av 
kunskap om olika hantverksyrken och erfarenheter på det m anuella arbets
om rådet sam t det värde som hantverk och hem slöjd har som länk mellan 
traditionellt kunnande och nya lösningar bedöm s som en viktig fråga.

Förslagsställarna fram håller att det finns en lång nordisk sam arbetstra- 
dition inom  hantverk och hem slöjd och a tt det inom  de nordiska länderna 
finns ett starkt folkligt intresse a tt bevara och återinföra de gamla hant- 
verks- och hem slöjdstraditionem a.

I medlemsförslaget näm ns att frågan har behandlats av N ordiska m inis
terrådet beträffande sam nordiska lärarkurser inom små yrkesfack, men 
utskottet vill också påm inna om påböljade projekt om nordisk kunskaps
bank för hantverk utarbetad inom  N ordiska m inisterrådets NIVU-projekt 
(Norden i växt, utbildningssam arbetet), arbetsm arknadsavdelningen.
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I Helsingforsavtalet, Art. 13, stadgas att de nordiska länderna skall 
främja det fria nordiska folkbildningssam arbetet och utbud på kulturom 
råden inom vilka traditionellt hantverk och hemslöjd ryms. Inom N ordis
ka rådet har frågan inte behandlats samlat, men rekom m endationer har 
dock antagits inom vissa om råden knutna till äm net, t.ex. rek 24/1980  om 
den nordiska glasindustrin.

U tskottet instäm m er i fram hållandet att bevarandet av kunnande om 
traditionellt hantverk och hemslöjd är en viktig kulturföreteelse och av 
många orsaker särskilt läm pad for ett nordiskt sam arbete. Inom  vissa 
delom råden i N orden har utövandet av hantverk och hemslöjd varit en 
stark och värdefull kulturform  och sam tidigt en grund till identitet for 
utövarna och för de lokala miljöer där dessa bor. Sam em a är exempel 
härpå.

Utskottet har noterat rem issinstansernas positiva stöd för medlemsför- 
slagets syfte. En del remissinstanser, vilka förm odas ha specialkunskaper 
och intresse på om rådet, har dock haft vissa invändningar och föränd
ringsförslag till medlemsförslagets slutsatser. U tskottet har tagit hänsyn till 
dessa i den mån de har förefallit realistiska och genom förbara.

Medlemsförslaget har fyra konkreta förslag beträffande u tarbetande av 
m aterial om hantverk och hemslöjd, tre förslag om befräm jande av utbild
ning samt ett förslag om upprättande av ett institut. Det är utskottets 
övergripande m ålsättning att om råden som kan sam ordnas och koordine
ras nordiskt, utan större resursanvändning är självklara for det nordiska 
kultursam arbetet.

Sam ordnande av den nordiska dokum entationen beträffande trad itio 
nellt hantverk och traditionell hemslöjd påböljades i N ordiska m inisterrå
dets regi redan 1986, jfr. det ovan näm nda projektet ” Nordisk kunskaps
bank för hantverk” . Då hölls en nordisk konferens for institutioner som 
arbetade med dokum entation om hantverk. Den utm ynnade i ett förpro
jekt med undersökning om en kunskapsbank for hantverk 1988. Enligt 
förprojektet skulle bankens syfte vara att stärka och förnya hantverkskun- 
nandet i Norden med en ständigt aktuell översikt över hantverkets situa
tion i de nordiska länderna. Projektet fortsatte inte av ekonom iska skäl. 
Inom de nordiska länderna har man arbetat lokalt på detta om råde, t.ex. i 
Sverige och Danm ark.

U tskottet anser att det arbete som görs på detta om råde i vaije land 
borde sam ordnas och koordineras med upprättande av en nordisk kun
skapsbank for hantverk baserad på det påbörjade projektet. Med dagens 
datateknik behöver kostnaderna inte vara så stora med insam lande av de 
befintliga uppgifterna från vaije land. U tskottet anser att detta arbete bör 
fortsätta och intensifieras.

I medlemsförslaget föreslås upprättande av förteckningar över verksam
ma yrkesutövare på dessa om råden. Rem issinstanserna ställer sig tvek
sam m a till ett så om fattande arbete, men påpekar att sam ordnande av 
nordisk dokum entation över de organisationer, förbund och föreningar
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som finns på detta om råde i N orden vore värdefull inform ation. U tskottet 
instäm m er i detta synsätt och anser det viktigt att kontakterna ökas mellan 
de berörda organen i de nordiska länderna. Det förefaller förnuftigt att 
inform ation om dessa instanser samlas på ett ställe, där förteckningar över 
relevanta m edlem m ar finns hos varje organisation.

Förslaget om utarbetande av ett centralt nordiskt uppslagsverk om han t
verk och hem slöjd med traditionell inriktning i de nordiska länderna anser 
utskottet vara en intressant idé, men för resurskrävande för att kunna 
genom föras vid nuvarande tidpunkt. U tskottet instäm m er även i vissa 
remissorgans fram hållande att u tarbetande av uppslagsverk verkar vara ett 
gigantiskt arbete med en oklar målgrupp. U tskottet är av den uppfattning
en att allt redan publicerat samt utgivet m aterial angående hantverk och 
hem slöjd i fram tiden borde samlas och finnas på ett ställe där det är 
tillgängligt för intresserade.

U tskottet ser positivt på idén om utform ande av lättillgängligt upplys- 
ningsm aterial på om rådet hantverk och hemslöjd. U tskottet anser em eller
tid  att det borde inriktas på upplysningsm aterial beträffande läromedel 
och utbildningsinstitutioner som finns inom de nordiska länderna på 
om rådet och som kunde användas som m aterial för ungdom ar vid val av 
utbildning och yrken.

Beträffande gem ensamma nordiska utbildningsm öjligheter på om rådet 
nordiskt hantverk och hemslöjd vill utskottet understryka att de nuvaran
de utbildningsinstitutioner som finns inom de olika länderna skall vara 
öppna för alla elever från andra nordiska länder. En utredning av förut
sättningarna för sam nordiska utbildningsvägar anser utskottet därför inte 
nödvändig. U tskottet är em ellertid av den uppfattningen, liksom förslags
ställarna, att de nuvarande utbildningsm öjligheterna på om rådet i de 
nordiska länderna borde kartläggas och om möjligt sam ordnas. U tskottet 
har tidigare fram hållit att sam arbetet kring yrkesutbildningen som helhet 
bör förstärkas. I betänkandet över A 696/k  om harm onisering av utbild
ningen inom  byggnadsbranschen i de nordiska länderna (rek. 4/1986) 
betonade utskottet betydelsen av att kartläggningar av yrkesutbildningen 
på olika om råden genomförs.

U tskottet fram håller vikten av att organisationer som Nordisk hem- 
slöjdsorganisation m edverkar i kurser och utbildningar för olika målgrup
per, men inser emellertid att den Nordiska hem slöjdsorganisationen har 
begränsade resurser att genom föra dylika projekt. D etta förslag samt för
slaget om utredandet av förutsättningarna för att upprätta ett nordiskt 
hantverksinstitut med uppgift att bevara och utveckla nordiskt hantverk 
och hemslöjd anser utskottet inte vara realistiskt i det nordiska kultursam 
arbetet med hänvisning till de resurser som tilldelas av de nordiska rege
ringarna. Många rem issinstanser påpekar möjligheten att man utpekar ett 
redan väl utvecklat institut inom  ett av de nordiska länderna och ger det i 
uppdrag att ha en koordinerande och övergripande funktion över det 
nordiska sam arbetet på om rådet. U tskottet understryker ändamålsenlig-
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heten i detta förslag, samt det resurssparande det skulle åstadkom m a, men 
anser det nödvändigt att förutsättningarna och de följande kostnaderna 
utreds innan det slutliga beslutet kan fattas angående detta förslag.

U tskottet hänvisar till den nyupprättade nordiska konst- och konstin
dustrikom m ittén (NKKK), för vilken huvudarbetsuppgiften bl.a. är att 
främja nordiskt sam arbete inom konstom rådet genom att fördela bidrag 
till hela konstsektorn, så att stödet i vidast möjliga mån om fattar olika 
delområden inom konstsam arbetet, som t.ex. arkitektur, bildkonst, in
dustridesign, konsthantverk, konstindustri och textilkonst sam t att främja 
nordiskt utbildningssam arbete inom konstom rådet. Dessutom  skall konst- 
och konstindustrikom m ittén enligt stadgarna fungera som rådgivande or
gan för Nordiska m inisterrådet och koordinator inom sitt verksam hetsom 
råde och i sin verksamhet uppm ärksam m a sitt ansvar för barn och ungdo
m ar inom nordiskt konstsam arbete.

U tskottet anser medlemsförslagets in tentioner och förslag vara en pas
sande grund och intressant början för kom m itténs arbete på om rådet. 
U tskottet förutsätter också att kom m ittén har specialkunskaper på om rå
det och kan företa lämpliga åtgärder för att åstadkom m a nödvändiga 
resultat inom nordiskt sam arbete om hantverk och hemslöjd. U tskottet 
anser att en arbetsgrupp bestående av m edlem m ar från alla de nordiska 
länderna borde tillsättas för ändam ålet under regi av N ordiska konst- och 
konstindustrikom m ittén.

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att Nordiska 
rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att Nordiska konst- och konstindustrikom m ittén ges i uppdrag att 
undersöka möjligheten att koordinera och sam ordna de nordiska 
insatserna inom hantverk och hem slöjdsom rådet, speciellt beträf
fande dokum entation, upplysningsm aterial om läromedel och yr
kesval, kartläggande av utbildningsm öjligheterna inom Norden 
och utredande av möjligheterna att ge ett hantverksinstitut i 
Norden en nordisk övergripande funktion, samt 

att därm ed särskilt uppm ärksam m a den verksamhet som Nordiska 
hem slöjdsförbundet bedriver.

Oslo den 26 septem ber 1990

Gunnar Björk (c) Kjell Borgen (A)

J. K. Hansen (S) Ulla Johansson (s)
F örm an Thea Knutzen (H) 

Berit Oscarsson (s) 

M arit Rotnes (A)

Antero Kekkonen (SDP) 

Jakup Lindenskov (Fvfl) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

M irja Ryynänen (Kesk.)
Borghild Røyseland (KrF)

Eeva Turunen (Kok.)

Valgerður Sverrisdóttir (F)
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Medlemsförslag

om åtgärder for att bevara och utveckla nordiskt 
hantverk och hemslöjd
(Väckt av Karin Söder sam t Svein Alsaker, Gunilla André, Ylva Annerstedt, 
Gunnar Björk, Gustav Björkstrand och M arjatta Väänänen)

Hemslöjd och hantverk har långvariga traditioner i det nordiska kultur
livet. Även om åtskilliga av de traditionella hantverksyrkena finns kvar 
och har anpassat sig till den m oderna utvecklingen, är det traditionella 
yrkeskunnandet em ellertid på god väg att försvinna inom flertalet om rå
den och överlever num era huvudsakligen som reparationshantverk.

Det är en kulturpolitiskt viktig fråga att bevara kunskap om olika 
hantverksyrken och erfarenheter på det manuella arbetsom rådet. H ant
verk liksom hemslöjd har stort värde som länk mellan traditionellt kun
nande och nya lösningar.

I Europarådet har hantverksfrågorna haft hög aktualitet under 1980- 
talet i fråga om utbildning och material- och m etodkunskap. Ett nätverk av 
utbildningscentra för hantverkare håller på att bildas. Det handlar också 
om verkstäder och laboratorier för produktutveckling, förbättringar i ar
betsmiljön och arbetshanteringen eller fram ställning av m era säljbara pro
dukter.

I ett vidare internationellt sam m anhang är det viktigt att N orden profi
lerar sig som den kulturella enhet m an av hävd varit och vill förbli. D et är 
inte m inst inför utvecklingen inom EG ytterst viktigt att bevara vår kultu
rella särart även i fråga om nordiska hemslöjds- och hantverksform er, så 
mycket m era som de pågående m arknadsdiskussionerna bland annat rör 
olika näringsgrenars fram tida utveckling. Vi m åste här slå vakt om det 
gem ensamma hantverksarvet för att kunna läm na ett kraftfullt bidrag även 
på detta område.

Det finns en lång nordisk sam arbetstradition inom hantverk och hem 
slöjd. Olika förhållanden har m edfört att utvecklingen har varierat mellan 
länderna. Dessa variationer har i sin tu r inneburit värdefulla utgångspunk
ter för debatt och erfarenhetsutbyte. Det finns också ett starkt folkligt 
intresse i N orden att bevara och återinföra de gamla hantverks- och 
hem slöjdstraditionerna.

Olika initiativ på detta om råde har redan tagits av N ordiska rådet och 
Nordiska m inisterrådet men det finns anledning att gå vidare och försöka 
nå fram  till ett m era samlat grepp trots att de nordiska regeringarna redan 
satsat en del på gem ensamma utbildningar för hantverk som är på väg att

A 920/k
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försvinna. År 1987 avslutades Nordiska m inisterrådets sam arbetsprojekt 
om små yrkesfack, som om fattat kartläggning och förslag till främst vida- 
reutbildningskurser för lärare.

En nordisk kontaktgrupp har tillsatts fór sam råd om genom förande av 
dessa sam nordiska lärarkurser. I verksamheten, som gäller små yrkesfack 
med särskild strävan att få m oderna tem an representerade (t.ex. optik, 
tandteknik) har även ingått några gamla hantverksfack (t.ex. skinn- och 
läderhantverk, instrumentbyggande, restaureringsteknik m .m .). Som 
komplement bör em ellertid även for en bredare allm änhet anordnas läm p
liga kurser och utbildningsvägar med särskild inriktning på det traditionel
la hantverket och hemslöjden.

Det är vidare en väsentlig uppgift att dokum entation om de traditionella 
hantverksyrkena och traditionell tillverkningsteknik sam m anställs och 
hålls tillgänglig för att stimulera till vidare insatser. Den nyligen utgivna 
boken Hantverk i Sverige, Stockholm 1989, med beskrivning av hantver
kets arbetsform er, organisation och närm are 300 traditionella hantverk i 
Sverige är ett viktigt led i detta arbete.

I datoriseringens 1990-tal, då mycket handlar om inform ationshante
ring, är det angeläget att återigen skapa insikt om de egenvärden som finns 
i handens arbete och den enskilda m änniskans produktivitet i slöjd och 
hantverk. Det är med hänsyn till såväl den tekniska utvecklingen som 
m änniskors önskan till skapande självverksamhet önskvärt att bibehålla 
och utveckla livsdugliga om råden inom hantverk och hemslöjd.

Det är också viktigt att ungdomen får möjlighet att bygga vidare på det 
hantverksmässiga vetande om den nordiska naturens resurser, som utgjort 
grundval för vår kultur. Projekt, där unga lärs upp i gamla hantverkstekni- 
ker av äldre, i alternativ produktion eller i institutioner där flera generatio
ner arbetar tillsammans, bör stödjas. Man bör också stödja initiativ fór att 
bevara kunskap for eftervärlden om sådana gamla hantverk, där det inte 
finns möjlighet att utbilda yrkesfolk. D enna kunskap bör utform as för 
undervisningsbruk i skola, folkupplysning och ungdomsarbete.

Vi står inför en ny genom gripande miljöstrategi. För att m inska avfalls
mängderna behövs förändringar i industriprocesser och val av kem ikalier 
och råvaror. Traditionellt hantverkskunnande om fattar även m aterial och 
materialbehandling. Genom studium  av dåtida teknik kan man nå fram 
till miljövänliga och m indre energikrävande form er for även dagens hant
verk och näringsliv.

Många av de traditionella hantverksyrkena kräver lång inlärning, syssel
sätter få personer och utövas i regel på am atörbasis. K araktäristiskt är 
också en krym pande m arknad. Ett gott exempel är den allvarliga bristsi
tuation som råder på instrum entm akare/reparatörer i samtliga nordiska 
länder. Eftersom den tidigare typen av hantverksm iljö i form av musik- 
verkstäder num era inte finns krävs särskilda insatser. Sedan höstterm inen 
1982 bedrivs vid H antverkets folkhögskola i Leksand utbildning bland
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annat i stråkinstrum enthantverk som sträcker sig över fyra läsår och riktar 
sig till blivande yrkesmän. H ittillsvarande resultat har varit lovande med 
hela Norden som upptagningsområde.

Ett annat exempel är den nordiska hem slöjden som behöver såväl ak
tivering av nuvarande sam arbetsorganisation som stadigvarande medels
tillskott. Y rkesutövare inom hem slöjden bör få möjlighet till v idareutbild
ning och erfarenhetsutbyte for a tt bevara och utveckla de nordiska vävtra- 
ditionerna. Exempel på ändamålsenliga aktiviteter kan vara försökspro
jekt med nordiska hemslöjdsläger för gamla, unga och barn där verksam
heten utövas gem ensamt under ledning av kunniga yrkesmän, vidareut
bildning, konferenser, utställningar och ungdomssamarbete.

Tiden är således mogen att aktualisera sam lade insatser för att bevara 
det hantverksmässiga kunnandet i vid bemärkelse. Eftersom hantverket 
och hem slöjden är hotade verksam heter i hela N orden finns skäl för 
gem ensamma insatser. G enom  att gå sam m an om resurserna kan länderna 
uppnå m era än vad som är möjligt vart för sig.

1 första hand bör insatser göras för att säkra dokum entationen av kun
nandet på dessa om råden. D etta kan ske genom utarbetande av ett centralt 
uppslagsverk om nordiskt hantverk och hemslöjd och upprättande av 
förteckningar över verksam m a yrkesutövare (ev. databaserade register) 
inom hantverk och hemslöjd med traditionell inriktning. Lättillgängligt 
upplysningsmaterial bör utarbetas och spridas b l.a . till barn och unga. 
Vidare bör befintliga utbildningsm öjligheter kartläggas och förutsättning
arna utredas för gem ensamma utbildnings- och vidareutbildningsinsatser 
för en bredare allm änhet. Verksam heten kan ske i sam råd med Nordiska 
kontaktgruppen för lärarfortbildning och ses som komplement till små- 
fackssamarbetet. Någon ”överlappning” skulle inte behöva uppstå, då 
verksam heterna har olika inriktning och tvärtom  kan stödja varandra på 
ett fruktbart sätt. Exempelvis kan försöksprojekt inledas omgående för 
sam ordnad utbildning och vidareutbildning bland unga.

Slutligen bör också utredas förutsättningarna för att upprätta ett särskilt 
nordiskt hantverksinstitut för en samlad adm inistrering av såväl doku
m entations- och registerfrågor som utbildning och vidareutbildning.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts föreslås att
Nordiska rådet rekom m enderar m inisterrådet

1. att inventera och sam ordna den nordiska dokum entationen be
träffande traditionellt hantverk och traditionell hemslöjd samt 
upprätta förteckningar över verksam m a yrkesutövare på dessa 
om råden

2. att låta utarbeta ett centralt nordiskt uppslagsverk om hantverk 
och hemslöjd med traditionell inriktning i de nordiska länderna 
samt även utform a lättillgängligt upplysningsmaterial på om rå
det
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3. att kartlägga nuvarande utbildningsm öjligheter i de nordiska 
länderna, utreda förutsättningarna för sam nordiska utbildnings- 
vägar och kom m a med förslag på vilket sätt utbildningen inom 
nordiskt hantverk och hem slöjd kan genom föras

4. att utreda förutsättningarna för att upprätta ett nordiskt hant
verksinstitut med uppgift att bevara och utveckla nordiskt hant
verk och hemslöjd och kom m a med förslag i anledning därav

5. att utreda och lägga fram förslag om hur organisationer som 
N ordisk hem slöjdsorganisation kan medverka i kurser och u t
bildning bland barn och unga sam t bland dem som på sin fritid 
ägnar sig åt hantverk och’hemslöjd.

Reykjavik den 28 februari 1990

Karin Söder (c) Svein Alsaker (KrF)

Gunilla André (c) Ylva Annderstedt (fp)

Gunnar Björk (c) Gustav Björkstrand (SFP)

M arjatta Väänänen (Kesk.)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om samarbete mellan de nordiska 
länderna och Östeuropa angående frågor som gäller parla
mentarism och demokrati

(Medlemsförslaget väckt av Anneli Jää tteenm äk i sam t 
Claes A ndersson m. fl., se s. 672 

R em issyttranden , se supplem ent)

Juridisk utvalg har fått henvist medlemsförslag A 921/j om sam arbeide 
mellom de nordiske land og Øst-Europa vedrørende spørsmål som gjelder 
parlam entarism e og dem okrati.

Utvalget har behandlet forslaget på sine m øter 18. —20. jun i 1990 i 
Im atra, 26. septem ber 1990 i Oslo, 12, — 14. novem ber 1990 i Snekkersten 
og 2 8 .— 30. januar 1991 i Stockholm.

1. Medlemsförslaget

M edlemsförslaget er fram satt den 27. februar 1990.
I medlemsförslaget foreslås det at 
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å innlede sam arbeide med de øst-europeiske landene i spørsmål vedrø
rende parlam entarism e og dem okrati.

Forslagsstillerne anfører innledningsvis at Nordisk Råd har gått i spissen 
for miljøspørsmål på internasjonalt nivå. G jennom  sin aktive rolle innen 
miljøsektoren har Nordisk Råd dannet et eksempel på og en begrunnelse 
for internasjonalt samarbeide, som også bør utvikles og utvides innenfor 
andre om råder, heter det.

Forslagsstillerne viser til at det pågår dyptgripende dem okratiserings
prosesser i Øst-Europa. Det vises videre til at det allerede finnes represen
tan ter fra mange av de øst-europeiske landene i N orden som skal gjøre seg 
kjent m ed hvordan partiene og gruppene innen de parlam entariske for
samlingene fungerer.

E tter forslagsstillernes mening bør de nordiske landene ta sitt ansvar og 
hjelpe de øst-europeiske landene i denne forandringsprosessen. Våre land 
er små, men vår samfunnsmodell er velkjent og den interesserer andre ute i 
verden, heter det. Forslagsstillerne anfører at de nordiske landene og
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Nordisk Råd aktivt bør medvirke til mellomfolkelig sam arbeide, slik at vi 
kan komme fram til en fredelig, rettferdig og dem okratisk utvikling.

Forslagsstillerne anfører videre at en utveksling av tanker og ideer vil 
være nyttig såvel for de nordiske landene som for de øst-europeiske lande-

2. Remissinstanser

Det er m ottatt uttalelser fra:
Nordiske
Den Sosialdemokratiske gruppen
Den Venstresosialistiske gruppen

3. Remissuttalelser

Den Venstresosialistiske gruppe i Rådet m ener at det både er et behov 
for, og en nordisk egeninteresse i, å støtte oppbyggingen av dem okratiet 
både i de østeuropeiske land og i Baltikum og Sovjetunionen.

DVG er sam tidig av den grunnholdning at dem okratiet i Øst-Europa og 
Sovjet skal bæres av et bredt nettverk av organisasjoner, folkelige bevegel
ser såvel som av formelle strukturer. Dessuten m ener gruppen at innholdet 
i sam arbeidet med Øst-Europa skal være mer enn oppbygging av dem okra
tiet, og også om fatte miljø, kultur, handel, utvikling av sosiale sikringssys
tem er m.v.

Den Sosialdemokratiske gruppen finner det ytterst viktig å intensivere 
kontakter mellom parlam ent/parlam entarikere i de nordiske landene og i 
de øst-europeiske landene.

Det framheves videre at det er av stor betydning at partier og folkebeve
gelser mobiliseres for økt sam arbeide med tilsvarende bevegelser i Øst- 
Europa. Etter gruppens mening kan de respektive lands parlam ent og 
regjeringer gjøre betydelige innsatser bl. a. ved å støtte denne utveksling 
økonomisk og på annen måte.

N ordisk Råd og M inisterrådet bør fram for alt kunne presentere hvordan 
mellomstatlig sam arbeid kan utvikles, heter det.

4. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg hilser med glede den demokratiseringsprosessen som vi 
har vært vitne til i Øst-Europa i løpet av det siste året. Denne prosessen 
betyr store utfordringer for såvel de enkelte øst-europeiske land som for 
våre land i vest. Juridisk utvalg stiller seg i prinsippet positiv til intensjo
nene i det foreliggende medlemsförslag. Utvalget noterer at høringsinstan
sene også har en positiv innstilling til forslaget.

De øst-europeiske sam funn står nå overfor den store oppgaven å skulle 
bygge opp funksjonsdyktige dem okratiske institusjoner fra grunnen av.
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Reformprosessen i de enkelte land i øst blir stadig m er om fattende. Den 
videre utvikling vil først og fremst avhenge av de interne prosesser i de 
respektive land. Reformprosessen om fatter nå praktisk talt hele Øst-Euro- 
pa. Selv i de land hvor en dem okratisk tradisjon eksisterer, mangler man 
erfaring og kunnskap om hvordan et dem okratisk sam funn organiseres og 
fungerer.

For de nordiske land såvel som for andre vestlige land, vil det være en 
stor utfordring å kunne bidra til å styrke dem okratiseringen i Øst-Europa 
ved å overføre erfaringer og kunnskaper som vi har på om rådet. Etter 
jurid isk  utvalgs mening vil de nordiske land, som er små nasjoner med en 
sterk dem okratisk tradisjon, ha meget å lære til de øst-europeiske landene 
på dette om rådet.

Juridisk utvalg vil i den forbindelse rette oppm erksom heten mot at like 
rettigheter mellom kvinner og menn også er et viktig element i ethvert 
dem okrati. Vi må således ikke glemme å arbeide for å sikre en jevn 
kjønnsfordeling i styrende organisasjoner o.l. når de dem okratiske institu
sjoner i øst skal bygges opp.

Utvalget konstaterer at flere av de øst-europeiske landene befinner seg i 
en noe kaotisk situasjon. U t fra denne situasjonen skal det bygges opp et 
fungerende dem okrati. Juridisk utvalg konstaterer således at det er behov 
for eksperthjelp når det gjelder utvikling av dem okratiet i øst — dvs. 
utvikling av dem okratiske institusjoner, uavhengig rettsapparat, frie m as
sem edier og arbeidslivsorganisasjoner o.l. Det er videre åpenbart behov 
for kom petanseoverføring — dvs. støtte til in itiativ  som b idrar til å bygge 
opp en dem okatisk styreform, lovgivningsarbeid o.l.

Juridisk utvalg har m erket seg at under N ordisk Råds delegasjonsreise til 
Øverste Sovjet og Baltikum i oktober 1990 ble det fra vertsskapets side 
uttrykt ønske om å utveksle erfaringer om dem okratisk arbeid i parlam en- 
tene og å stifte bekjentskap med arbeidsm etoder og arbeidsvilkår for 
parlam entarikere sam t prinsipper for lovgivningssamarbeid.

U nder Nordisk Råds tem asem inar om ” Parlam entarikernes rolle i regio
nenes Europa” i Snekkersten i novem ber 1990 ble det også uttrykt ønske 
fra parlam entarikere fra de baltiske stater om å få m er inform asjon om 
dem okratiske prinsipper og å studere dokum enter fra de nordiske lands 
parlam enter.

Det er Juridisk utvalgs oppfatning at de nordiske lands regjeringer og 
parlam enter bør ha en felles interesse i å diskutere og å frem m e den 
dem okratiske utviklingen i Baltikum og Østeuropa. Foruten direkte finan
siell bistand konstaterer utvalget at de øst-europeiske landene har kunn
skapsoverføring i bred forstand som et hovedønske til sam arbeid med 
Vest-Europa. Slik kunnskapsoverføring kan skje ved at det arrangeres kurs 
eller utvekslingsprogram. Men det er utvalgets oppfatning at det i tillegg 
bør settes igang en langsiktig prosess dersom en skal oppnå varige resulta
ter. H ovedprinsippet bør være hjelp til selvhjelp, ved at det utvikles et 
system som gir tilstrekkelig spredningseffekt.



A 921/j 671

Utvalget konstaterer videre at det allerede har skjedd en del på dette 
om rådet siden medlemsforslaget ble fram satt i februar 1990. Utvalget er 
kjent med at de enkelte nordiske land har finansiert tiltak som bl.a . tar 
sikte på dem okratiutbygging i enkelte øst-europeiske land. N år det gjelder 
Baltikum, er utvalget videre kjent med at flere av de nordiske lands 
parlam enter allerede har ta tt initiativ til å invitere representanter fra de 
baltiske republikker til studiebesøk, kurs etc.

Etter juridisk utvalgs m ening bør de enkelte nordiske lands regjeringer 
og parlam enter fortsette å ta  egne initiativer overfor landene i øst. I tillegg 
kunne det være hensiktsmessig at Nordisk M inisterråd tar felles initiativ. 
Et første skritt bør være at behovet for og mulighetene for kunnskapsover
føring m.v. i nordisk regi blir kartlagt. Utvalget konstaterer at medlem sfor
slaget er nokså vidt formulert. I denne kartleggingen bør det derfor også 
vurderes hvilke østeuropeiske land det vil være hensiktsmessig å satse på. 
Utvalget vil b l.a. legge vekt på Baltikum. Et nordisk initiativ kan også 
tjene som eksempel på hvordan den nordiske sam arbeidsm odell fungerer i 
praksis, og kan danne m ønster for et tilsvarende mellomstatlig samarbeid 
for landene i Baltikum og Øst Europa. Det bør etter Juridisk utvalgs 
mening vurderes om NM Rs Arbeidsprogram for Baltikum og Øst-Europa 
kan utbygges til også å om fatte initiativer som gjelder utvikling av dem o
krati og parlam entarism e. Det vises også til medlemsförslag A 928/j.

Etter dette skal juridisk utvalg innstille at 
Nordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd 

å kartlegge behovet for og å utrede mulighetene for kunnskapsover
føring til Baltikum og utvalgte østeuropeiske land vedrørende 
parlam entarism e og dem okrati.

Stockholm, 29. januar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland Houg (SV) Kirsten Jacobsen (FP)

Eeva-Liisa M oilanen (Kesk.) Helge Adam  Møller (KF)
F orm an n

Sauli N iinistö (Kok.) Hans N y hage (m)
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Medlemsförslag

om samarbete mellan de nordiska länderna och 
Östeuropa angående frågor som gäller parlamen
tarism och demokrati
(Väckt av Anneli Jäätteenm äki sam t Claes Andersson, Gunilla André, Ylva 
Annerstedt, Gunnar Björk, Gustav Björkstrand, S in ikka  Hurskainen, Elver 
Jonsson, Anne Enger Lahnstein, Anna-Kaarina Louvo, Sauli Niinistö, 
Hans Nyhage, Mirja Ryynänen, K im m o Sasi, Eino Siuruainen och M arjat
ta Väänänen)

Nordiska rådet har på internationell nivå gått i täten för miljöfrågorna. I 
denna roll ordnade Nordiska rådet 1986 en internationell luftvårdskonfe- 
rens och förra året 1989 havsföroreningskonferens, i vilken flera östeuro
peiska länder samt Kanada deltog utöver många europeiska länder. N or
diska rådet stärkte sin ställning som arrangör för internationella sam m an
kom ster för parlam entariker i en fråga, i vilken de nordiska länderna 
fungerade som föregångare. I konferensens slutdokum ent godkändes ett 
viktigt förslag om att grunda internationella fonder för att avhjälpa den 
katastrofala miljöförstörelsen i de östeuropeiska länderna. U nder sessio
nen i Reykjavik behandlades m inisterrådets förslag om ett nordiskt miljö- 
finansieringsbolag, som koncentrerar sig på att finansiera export av miljö
teknologi till Östeuropa. N ordiska rådet har genom sin aktiva roll inom 
miljösektorn bildat ett exempel och grund för sitt internationella sam arbe
te, som måste utvecklas och utvidgas även inom andra områden.

I Ö steuropa pågår en djupgående demokratiseringsprocess. Idag håller 
flera östeuropeiska stater på att övergå till ett flerpartisystem. Det är inte 
lätt att övergå till parlam entarism  och folkstyrd dem okrati. Alla strukturer 
måste skapas från början. Även för närvarande finns representanter från 
många av de östeuropeiska länderna i Norden för att bekanta sig med hur 
partierna och riksdagsgrupperna fungerar. Enligt vår mening borde N or
diska rådet överväga att inleda sam arbete med Ö steuropa i frågor som 
sam m anhänger med parlam entarism  och dem okrati.

Vi i de nordiska länderna bör ta vårt ansvar och hjälpa de östeuropeiska 
länderna i denna förändringsprocess. Våra länder är små, men vår sam
hällsmodell är välkänd och den intresserar andra ute i världen. Vi bör 
förhålla oss öppna och visa de östeuropeiska grannfolken, hur vi arbetar 
här i N orden och upprätthåller vår dem okrati.
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De nordiska länderna och N ordiska rådet bör aktivt m edverka till 
mellanfolkligt sam arbete, så att vi kan åstadkom m a fredlig, rättvis och 
dem okratisk utveckling. D etta förväntas av oss speciellt av folken i Ö st
europa, särskilt i Baltikum. Våra egna erfarenheter, våra dem okratiska 
traditioner och den höga am bitionsnivån fungerar som ledtråd och en 
samlande kraft över gränserna.

Sådant utbyte av tankar och idéer vore nyttigt såväl för de nordiska 
länderna som för de östeuropeiska länderna. D är grundar de partier, och 
m änniskorna är mycket intresserade av att kunna påverka i gem ensamma 
frågor. I de nordiska länderna är problem en annorlunda. Klyftan mellan 
m edborgarna och beslutsfattarna håller på att utvidgas. U tgående från 
gemensamma erfarenheter skulle vi lära oss hur de m aktlösa kunde ges 
inflytande. De nordiska länderna har utom ordentliga möjligheter, och det 
är också vår plikt att hjälpa de berörda länderna på deras väg mot dem o
krati och öppenhet.

Med hänvisning till ovanstående föreslår vi, att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att inleda sam arbete med de östeuropeiska länderna i frågor som 
hänger sam m an med parlam entarism  och dem okrati.

Claes Andersson (Vas.)

Ylva Annerstedt (fp)

Gustav Björkstrand (SFP)

Elver Jonsson (fp) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok.)

Hans N y hage (m) 

K im m o Sasi (Kok.) 

M arjatta Väänänen (Kesk.)

22 — 10-0450 Nordiska rådet

Reykjavik den 27 februari 1990

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Gunilla André (c)

Gunnar Björk (c)

Sin ikka  Hurskainen (SDP) 

Anne Enger Lahnstein (Sp) 

Sauli N iinistö (Kok.)

Mirja Ryynänen (Kesk.) 

Eino Siuruainen (Kesk.)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om lagstiftning angående ackordför
farande
(M edlemsförslaget väckt av Anneli Jää tteenm äki m .fl. ,  
se s. 682 
Rem issy ttranden , se supplem ent)

Medlemsförslag A 922/j om lovgivning vedrørende akkord for privat
personer er henvist til Juridisk utvalg. Utvalget har behandlet forslaget på 
m øter 19. og 20. jun i 1990 i Im atra og 26. septem ber 1990 i Oslo.

1. Medlemsförslaget

Medlemsförslaget er fram satt den 26. februar 1990.
I medlemsförslaget foreslås det at

-  Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å sette igang 
tiltak for å forberede lovgivning vedrørende akkord for privatper
soner.

Forslagsstillerne anfører at liberaliseringen av pengem arkedet sam t høy
konjunkturer har ført til en aggressiv m arkedsføring av forbrukerkreditter 
i de nordiske land. 1 markedsføringen presenteres kredittkort som behen
dig betalingsmiddel. D ette innebærer en økning av pengemengden som 
står til forbrukerens disposisjon.

Forslagsstillerne anfører videre at virksom heter som bevilger kreditt 
handler uten ansvar selv om de unnlater å bedøm m e debitors betalingsev
ne ved innvilgning av kreditt. E tter forslagsstillernes mening burde risiko
en for en altfor stor gjeldsstiftelse fordeles mellom forbrukeren og den 
virksomheten som innvilger kreditten.

Idag bærer den enkelte forbruker ansvaret for de sosiale årsakene til 
betalingshindringer (skilsmisse, arbeidsløshet, sykdom eller ektefelles 
død). Det burde tas hensyn til disse betalingshindringene i kredittavta- 
levilkårene, heter det. Det vises til at en virksomhet som selger forbruker
kreditter har mulighet til å fordele risikoen jevnt mellom debitorene i sin 
prisfastsetting.

Etter forslagsstillernes mening bør forbrukerne gis mulighet til en form 
for gjeldssanering. Ved å innføre en ordning med akkord kunne dom stole
ne fastsette den gjeld som gjenstår å betale, samt tidtabell for tilbakebeta
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ling. Forutsatt at forbrukeren etterlever tidtabellen, blir han/hun fri fra 
den øvrige delen av sin gjeld. Det anføres at forbrukerens økonomiske 
situasjon, årsaken til betalingshindringen, samt kredittselskapets virksom 
het burde virke inn på det beløpet som skal betales.

2. Remissinstanser

Det er m ottatt rem issuttalelser fra følgende:

Danmark

Justitsm inisteriet
Forbrugerrådet

Finland  

Justitiem inisteriet 
Social- och hälsovårdsm inisteriet 
Handels- och industrim inisteriet 
K onsum entom budsm annen 
Finlands konsum entforbund 
Konsum entklagonäm nden 
Näringsstyrelsen 
K onsum enterna ry 
Bankföreningen i Finland 
Ålands landskapsstyrelse

Island

Forbrukerorganisasjonen

Norge

Justisdepartem entet
Forbruker- og A dm inistrasjonsdepartem entet 
Den Norske Advokatforening

Sverige 

Svea hovrätt 
Konsum entverket 
K onsum entvägledam as förening

3. Remissuttalelser

3 .1. Danmark

Justitsm inisteriet opplyser at det i den danske konkursloven ble innført 
regler om gjeldssanering for skyldnere i og utenfor konkurs i 1984. E tter 
konkurslovens kapittel 25 avsies kjennelse om gjeldssanering for en
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skyldner utenfor konkurs av skifteretten. Det er en betingelse at skyldne
ren godtgjør det han eller hun ikke er istand til å oppfylle sine gjeldsfor
pliktelser innenfor de nærmeste årene. Forøvrig skal skyldnerens forhold 
og om stendighetene forøvrig tale for en gjeldssanering. En kjennelse om 
gjeldssanering kan ifølge konkurslovens kapittel 25 gå ut på bortfall eller 
nedsettelse av skyldnerens gjeld.

Justitsm inisteriet er kjent med at det i Sverige også overveies å gjennom 
føre en lovgivning om gjeldssanering. Justism inisteriet deltar gjerne i en 
utveksling mellom de nordiske land vedrørende erfaringer om gjeldssane
ring.

Forbrugerrådet støtter medlemforslaget. Det vises forøvrig til at det i 
D anm ark allerede finnes en gjeldssaneringsordning.

3.2. F inland

Justitiem inisteriet konstaterer at lovgivning soin gjelder gjeldssanering 
hører inn under konkursretten, der det gjennom årene har forekom m et et 
utstrakt nordisk samarbeide.

Det opplyses at bestem melser om gjeldssanering har vært i bruk fra 1984 
i Danm ark. Etter disse bestem m elser kan en person som ikke har mulighet 
til å betale sin gjeld, få sitt gjeldsbeløp nedsatt, slik at han eller hun har 
mulighet til å betale gjelden innen en viss tid.

1 Sverige har man kom m et langt med forberedelsene av en lov om 
gjeldssanering. I Finland vil man innen kort tid beslutte å påbegynne 
utredningsarbeid.

For lovgivning som gjelder gjeldssanering bør man i henhold til justism i
nisteriet søke å få så enhetlige løsninger som mulig innen de nordiske 
landene. Siden lovforberedelsene innen dette om råde befinner seg på ulike 
stadier i de forskjellige land, er det etter justism inisteriets oppfatning ikke 
fornuftig å etablere et sam nordisk forberedelsesorgan. D erim ot kunne det 
være nyttig at forberedelsesorganene i de ulike landenes m inisterier holder 
kontakt med hverandre under forberedelsens gang, heter det.

Social- och hälsovårdsministeriet konstaterer at forslagsstillerne har tatt 
opp et viktig spørsmål. M inisteriet fram holder betydningen av at lovforbe
redelsene først og fremst retter seg mot boliglån. Det kunne også etter 
m inisteriets mening være nyttig å utrede i hvilken grad de nordiske lands 
lovgivning inneholder bestem melser som iakttar behovet for rimelig- 
hetsvurderinger når det gjelder de sosiale betalinghindringer som nevnes i 
medlem sforslaget.

Handels- och industriministeriet fram holder at i henhold til utredninger 
har privatpersoners problem er med betalingsvansker økt og blitt alvorlige
re i løpet av de seneste årene. M inisteriet viser til at eventuell lovgivning 
om akkord hører til konkursretten, som hører under justisdepartem entet.

Handels- og industrim inisteriet er enig i at de såkalte sosiale betalings- 
hindringer bør tas med når man skal løse problem ene med fysiske perso
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ners betalingshindringer og m inisteriet anser det ønskelig at justisdeparte
mentet holder kontakt med utredningsorganer i ulike land når det fortsatte 
arbeidet med lovgivning på om rådet planlegges og utredes. Målet bør være 
at man i hvert fall på nordisk nivå kom m er til så enhetlige løsninger som 
mulig, heter det.

Konsumentombudsmannen  tilstyrker medlemsförslaget, som anses me
get vel motivert.

Det vises bl. a. til at boforholdene i Finland krever spesiell oppm erksom 
het. Ca. 70% av husstandenes gjeldsbyrde består i boliglån. D ette stiller 
særskilte krav til utviklingen av en akkordordning for Finlands del. T ilta
kene bør ikke føre til at en familie som bor i en selveierleilighet skulle være 
tvunget til å flytte fra sin bolig, eller at det skulle bli enda vanskeligere å få 
boligkreditt, heter det.

Finlands konsumentförbund (FK) anser at medlemsförslaget er velbe
grunnet og kan tilstyrke det.

FK har i løpet av vel to år drevet rådgivning til forbrukere med store 
gjeldsbyrder. Erfaringene av denne virksomhet viser at gjeldsbyrdeproble- 
met er vanskelig og at det er blitt forverret de siste to årene.

FK har forelagt et forslag for justism inisteriet om forberedelse til lovgiv
ning som skulle muliggjøre en ordning med akkord, i sam svar med med- 
lemsforslaget.

Konsumentklagonämnden  konstaterer at man i nem nden ikke har noen 
særskilt sakkunnskap om forgjeldingsproblemet. K onsum entklagonäm n
den antar im idlertid at det er grunnlag for å utrede hvilke lovgi vningstiltak 
som trengs for å avhjelpe situasjonen for de forbrukere som havner i 
gjeldsspiraien. E tter nem ndens m ening er det viktig at man i utredningsar
beidet tar hensyn til de erfaringer man har hatt i D anm ark om gjeldssane- 
ringsordningen.

Konsumenterna ry bifaller medlemsförslaget både når det gjelder m oti
vering og sluttsats. Etter deres mening er det ikke mer enn rett at sam fun
net tar ansvar for de forbrukere som er kom m et i vanskeligheter som følge 
av liberaliseringen av kredittm arkedet og det høye rentenivået.

K onsum enterna ry viser forøvrig til at man i Holland har planer om å 
innføre et slikt akkordsystem.

Nåringsstyrelsen konstaterer at de foreliggende problem er om forbruker
nes gjeldsstiftelse er velkjente i alle de nordiske land. Nåringsstyrelsen 
anser at det er nødvendig å forberede lovgivning som nevnt i medlemsfor- 
slaget.

Bankforeningen i Finland  ser ikke noe behov for en alm en lovgivning 
om akkord. Det vises til at forbrukernes gjeldsstiftelse ikke har forårsaket 
så om fattende problem er i Finland at det skulle være nødvendig med 
spesiallovgivning. Bankene i Finland har forholdt seg smidig til slike 
skyldnere som har et såkalt sosialt betalingshinder uten lovgivning, hevdes 
det. E tter Bankforeningens m ening kunne de foreslåtte akkordordningene
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komme til å redusere betydningen av at gjeld tilbakebetales, og således 
svekke kredittsystem ets hele funksjon.

Dersom det likevel skulle innføres et akkordsystem i henhold til m ed
lemsforslaget, bør de situasjoner der akkord kan anvendes,presiseres så 
entydig som mulig i loven. E tter Bankforeningens mening må ikke akkord 
bli en almen m åte å sanere sin gjeld på.

Ålands landskapsstyrelse kan ikke tilstyrke medlemsforslaget. Etter 
Landskapsstyrelsens mening bør problem et med at enkelte husstander 
setter seg i altfor stor gjeld, løses gjennom å stille større krav til markedsfø
ring av kredittene og gjennom at kredittselskapene selv stiller større krav 
på sikkerhet og undersøker debitors betalingsevne før kreditten innvilges.

N år en debitors betalingsevne forverres vesentlig av sosiale grunner, bør 
det etter Landskapsstyrelsens m ening være i kreditors interesse å medvirke 
til endringer av avtalevilkårene.

3.3. Island

Forbrukerorganisasjonen m ener det er stort behov for de tiltak som 
nevnes i medlemsforslaget, og oppfordrer på det sterkeste at m edlem sfor
slaget vedtas.

3.4. Norge

Den Norske Advokatforening (Lovutvalget) støtter forslaget om å utrede 
nærmere de spørsmål som er om handlet i medlemsforslaget.

Advokatforeningens Lovutvalg hevder b l.a. at en reduksjon av gjeld 
gjennom en gjeldsordning, idag er avhengig av tilslutning fra kreditorene. 
Det er ingen mulighet til å få redusert gjelden ned til et beløp som en 
privatperson har mulighet til å betjene. Svært ofte ser man også at banker 
og finansinstitusjoner prinsipielt sett ikke  ettergir gjeld overfor privatper
soner. Man ønsker heller ”å sitte på gjerdet” for å se om vedkom m ende 
senere kan bli søkegod, heter det.

Om kostningene ved å gjennomføre en gjeldsforhandling etter konkurs
lovens system er også relativt store. D ette er om kostninger som skyldneren 
må dekke.

Lovutvalget er derfor av den oppfatning at man bør se positivt på å 
utrede spørsmålet om privatpersoner kan få gjennomført en gjeldsreduk- 
sjon — ned til et beløp som det er mulig å betjene — ved en beslutning fra 
retten.

Lovutvalget finner grunn til å påpeke at man i flere vestlige land har 
tilsvarende ordninger. Både i Danmark og USA finnes det systemer, 
hvoretter domstolen kan nedsette personlige skyldneres gjeld til et beløp 
de klarer å betjene i løpet av en 3 — 5 års periode.

Lovutvalget ønsker også å påpeke at det kan være behov for å se 
nærmere på reglene for fritt rettsråd i forbindelse med privatpersoners 
forhandlinger med sine kreditorer. Idag er situasjonen stort sett den at det
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i de fleste fylker ikke  gis fritt rettsråd til å gjennomføre gjeldsforhandlinger 
med kreditorene. Det er også fast praksis at det ikke gis fritt rettsråd når 
betalingsvanskelighetene skyldes næringsvirksom het som privatpersoner 
har drevet.

Dette gjør at personer som har pådratt seg stor personlig gjeld, også i stor 
utstrekning ikke har råd til advokatbistand.

Familie- og forbrukerdepartementet og Justisdepartementet er opptatt av 
de problem stillinger som skisseres i medlemsforslaget fra Nordisk Råd.

Som følge av dette opplyses det at Familie- og forbrukerdepartem entet i 
sam råd med Justisdepartem entet vil nedsette en arbeidsgruppe som skal 
vurdere mulige tiltak til hjelp for enkeltpersoner og fam ilier med betalings
vansker. Etter forslaget til m andat for arbeidsgruppen er en akkordordning 
ett av flere mulige tiltak som vil bli vurdert. Arbeidsgruppen vil bli bedt 
om å avgi sin innstilling innen utgangen av april 1991.

Under henvisning til at det i medlemsforslaget også fokuseres på proble
met med uansvarlig og aggressiv markedsføring av kreditt, nevnes det at 
det nylig er nedsatt et utvalg (Banklovkommisjonen) som b l.a . skal gjen
nomgå den norske kredittlovgivningen. Kommisjonen skal ifølge m anda
tet b l.a. ” ___fremlegge et utkast til generell lovgivning om bankavtaler
slik at pålegget om rimelige kontraktsvilkår i avtaleloven blir fastlagt mer 
presist for de forskjellige banktjenester” . Ut fra dette antas det å være 
naturlig at Banklovkomm isjonen også vurderer hvilke konsekvenser en 
uansvarlig og aggressiv markedsføring skal få for kontraktforholdet mel
lom kredittyter og låntaker.

3.5. Sverige

Svea hovrätt er enig i at spørsmålet om lovgivning vedrørende akkord 
for privatpersoner utredes.

Hovrätten anfører at medlemsforslaget synes å innebære at akkordbe
handling skal skje ved domstolene. Dette er etter H ovrättens mening ikke 
noen god løsning. Det foreslås derfor at noen annen myndighet, f.eks. 
innkrevningsmyndighetene får oppdraget.

Hovrätten presiserer at medlemsforslaget bør utredes nærmere før en tar 
endelig stilling til om og i tilfelle hvordan forslaget skal gjennomføres.

Konsumentvägledarnas förening  vil tilstyrke forslaget. Det vises til at 
selv om norm ene for sikkerhet for kreditt kan variere mellom de ulike 
nordiske land, kunne det være en stor fordel om det kunne kom m e et felles 
nordisk forslag om dette viktige spørsmålet. Fram for alt er det viktig at det 
i stor utstrekning kan skje erfaringsutveksling. Konsum entvägledarnas 
forening vil derfor tilstyrke alle initiativer som kan føre til en forbedring 
for forbrukerne når det gjelder deres problem med å få inform asjon om 
kostnadene ved kreditt, og hvordan en skal kunne komme ut av den 
såkalte ”gjeldsfellen” .

Konsumentverket støtter medlemsforslaget. Verket er enig i beskrivelsen
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av de økende betalingsproblemene i sam funnet. D et opplyses at i Sverige 
har disse problem ene bl. a. resultert i en kraftig øking av husstander med 
svært store betalingsproblemer, som henvender seg til kom m unenes for- 
brukerveiledelse og til sosialkontorene for økonomisk rådgivning og kre- 
dittsanering. Etter Konsum entverkets mening bør det, i sam band med at 
det innføres en ordning med personlig akkord, sikres at husstander med 
store betalingsproblemer får mulighet til økonomisk rådgivning på sitt 
hjemsted.

4. Juridisk utvalg

Problem er i forbindelse med økt gjeldsstiftning er allerede et velkjent 
problem i alle de nordiske land. Ofte beror vanskelighetene med tilbakebe
taling av gjeld på endringer i skyldnerens økonomiske situasjon, som 
vedkom m ende ikke kunne forutse. I medlemsforslaget nevnes forhold som 
skilsmisse, arbeidsløshet, sykdom og ektefelles død, dvs. såkalte sosiale 
betalingshindringer.

E tter utvalgets mening tar medlemsforslaget opp meget viktige spørs
mål, med tanke på å øke forbrukernes sikkerhet. Utvalget konstaterer at 
gjeldende konkurs- og akkordlovgivning i de nordiske land ikke gir mulig
het til å få redusert en skyldners gjeld uten tilslutning fra kreditorene. 
U nntak gjelder for D anm ark, som siden 1984 har hatt lovbestemmelser i 
konkursloven om at skifteretten kan avsi kjennelse om gjeldssanering når 
nærmere angitte vilkår er oppfylt.

Utvalget konstaterer at et overveldende flertall av høringsuttalelsene er 
positive til medlemsforslaget. Det synes å være et behov for utredning av 
disse spørsmålene med tanke på lovregulering i alle de nordiske land. 
Utvalget har særlig merket seg at enkelte høringsinstanser påpeker behovet 
for en akkordordning for privatpersoner når det gjelder boliglån, som for 
mange utgjør den største gjeldsbyrden.

Utvalget er selvsagt enig med de høringsinstanser som fram hever at en 
ordning med gjeldssanering for privatpersoner ikke må redusere betyd
ningen av prinsippet om at gjeld primært skal tilbakebetales. En ordning 
med akkord må således ikke bli en kurant m åte å få sanert sin gjeld på, 
men må bare avendes for skyldnere som er i store betalingsvansker. U tval
get kan gi sin tilslutning til at det bør fastsettes så klare regler som mulig for 
når en slik akkordordning kan komme til anvendelse.

Som nevnt foran konstaterer utvalget at man i D anm ark allerede har 
lovregulert en ordning med gjeldssanering for skyldnere i og utenfor kon
kurs. Utvalget konstaterer videre at man i Sverige forbereder en lov om 
gjeldssanering og at man i Finland vil påbegynne en utredning om de 
aktuelle spørsmål i nær fram tid.

Juridisk utvalg vil peke på at lovgivning om gjeldssanering for privatper
soner hører inn under konkursretten. N år det gjelder konkurslovgivningen
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generelt har det tidligere forekom m et et nært nordisk samarbeide. Etter 
utvalgets mening ville det også når det gjelder det foreliggende spørsmålet 
om gjeldssanering for privatpersoner, være hensiktsmessig med et nordisk 
sam arbeid, for å få mest mulig ensartede regler.

Av ovenstående går det fram at man i de nordiske land befinner seg på 
ulike stadier i arbeidet med spørsmålene om kring gjeldssanering for pri
vatpersoner. Utvalget m ener derfor det ikke vil være hensiktsmessig å 
etablere et eget sam nordisk utredningsorgan nå. I stedet bør de nordiske 
lands myndigheter etablere kontakter og utveksle erfaringer under forbere
delsene i de respektive land. I denne forbindelse ville det være god grunn 
til å se på erfaringene man har i D anm ark i den videre forberedelse.

På bakgrunn av det ovenstående vil Juridisk utvalg innstille at 
Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer

— å forberede lovgivning vedrørende gjeldssanering for privatperso-

— å etablere kontakt under lovforberedelsene, slik at man kan oppnå 
en mest mulig ensartet lovgivning.

Oslo, 26. septem ber 1990

ner,

H anne Andersen (S)

Paul Chaffey (SV)

Sinikka Hurskainen (SDP) 

Helge Adam  Møller (KF) 

Hans N y hage (m)

Lennart Andersson (s) 

Harald Ellefsen (H) 

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Sauli N iinistö (Kok.) 

Sighvatur Björgvinsson (A)
F orm an n

Lars Werner (v)
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Medlemsförslag

om lagstiftning angående ackordförfarande
(Väckt av Anneli Jäätteenm äki sam t Claes Andersson, Gunilla André, 
Gustav Björkstrand, S in ikka  Hurskainen, R iitta  Järvisalo, Sauli Niinistö, 
M irja Ryynänen, M arianne Samuelsson, E ino Siuruainen och M arjatta  
Väänänen)

Hushållens skuldsättning har ökat i alla de nordiska länderna. Penning
m arknadens liberalisering och högkonjunkturen har lett till en aggressiv 
m arknadsföring av konsum entkrediter. I m arknadsföringen presenteras 
kreditkort som behändiga betalningsmedel, som innebär en ökning i den 
penningmängd som står till förfogande. Resor, bilar och elektronik säljes 
genom konsum entkrediter. Inte sällan är försäljning av krediter lättare än 
försäljning av själva produkten.

Företag som beviljar krediter handlar u tan ansvar när det vid beviljande 
av kredit inte bedöm er kredittagarens betalningsförmåga. Även i m ark
nadsföringen av krediter kan användas m etoder som lockar till skuldsätt
ning utan eftertanke. Risken för överskuldsättning, som alltför lätt bevilja
de krediter leder till, borde fördelas mellan de parter som förorsakat 
situationen, dvs. mellan konsum enten och företaget som beviljade kredi
ten i fråga.

För närvarande bär enskild konsum ent ansvaret för sådana ändringar i 
förhållandena som är sannolika för gäldenärskategorin som sådan men 
som enskild person inte kan förutse. Skilsmässa, arbetslöshet, sjukdom 
eller makes bortgång är enligt undersökningar bland de allm ännaste orsa
kerna till betalningsstörningar. Dessa s. k. sociala betalningshinder borde 
beaktas i kreditavtalsvillkoren. Ett företag som saluför konsum entkrediter 
kan i sin prissättning fördela risken jäm nt mellan alla gäldenärer.

För konsum ent som ham nat i en svår skuldhärva kan situationen bli 
ohållbar. För att klara av sina skulder kan han vara tvungen att sälja sin 
bostad och i värsta fall hotas han av konkurs. Inte ens genom konkursför
farande kan han göra sig fri från sina skulder. En övermäktig skuldbörda 
kan leda till frestelsen att arbeta ” svart” eller att ty sig till socialhjälp.

K onsum enter bör ges möjlighet till ett nytt arrangemang beträffande 
sina skulder d.v.s. en skuldsanering. Med ackordförfarande kunde dom 
stol fastställa den skuldsum m a som återstår att betala sam t tidtabellen för 
återbetalningen. Förutsatt att konsum enten efterlever tidtabellen kom m er 
han a tt befrias från den övriga delen av sina skulder. Konsum entens

A 922/j
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ekonom iska situation, betalningshindrets art och kreditföretagets verk
samhet kom m er att inverka på skuldbeloppet som skall betalas. Fordring
ar till ansvarsfulla företag skulle vara i en bättre situation än fordringarna 
till ansvarslösa företag.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår vi att Nordiska rådet 
rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att vidta åtgärder för beredning av lagstiftning angående ackordför
farande för privatpersoner.

Reykjavik den 26 februari 1990

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Gunilla André (c)

Sin ikka Hurskainen (SDP)

Sauli N iinistö (Kok.)

M arianne Samuelsson (mp)

Claes Andersson (Vas.) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Riitta Jär\’isalo (SDP) 

M irja Ryynänen (Kesk.) 

Eino Siuruainen (Kesk.)

M arjatta Väänänen (Kesk.)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om lagstiftning angående grupptalan
(Medlemsförslaget väckt av Anneli Jää tteenm äki m .fl.,  
se s. 695 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Medlemsförslag A 923/j om lovgivning vedrørende gruppesøksm ål er 
henvist til Juridisk utvalg. Utvalget har behandlet medlemsforslaget på 
m øter 19. og 20. juni 1990 i Im atra og 26. septem ber 1990 i Oslo.

1. Medlemsforslaget

Medlemsforslaget er fram satt den 26. februar 1990.
1 medlemsforslaget foreslås det at

— Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å sette igang 
tiltak for å øke forbrukerbeskyttelsen gjennom i nordisk sam ar
beide å forberede lovgivning vedrørende gruppesøksmål. 

Forslagsstillerne henviser innledningsvis til en finsk undersøkelse som 
viser at en forbruker med bedre økonomi og bedre kunnskaper enn en 
gjennom snittsforbruker, mest benytter seg av forbrukerm yndighetenes tje
nester. Det er i alminnelighet de dårligst stilte som ikke kjenner sine 
rettigheter, hevdes det. For å bedre disse personers situasjon burde man 
etter forslagsstillernes mening øke den kollektive forbrukerbeskyttelsen 
ved å innføre en ordning med gruppesøksmål.

Med gruppesøksmål menes et slikt søksmål som en saksøker reiser ved 
en domstol på vegne av en nærmere definert gruppe, uten uttrykkelig 
m andat.

Forslagsstillerne anfører at når en forbruker bringer sin sak inn for 
retten, gjelder domstolsavgjørelsen bare den/de forbrukere som har vært 
part i saken, selv om tvistespørsm ålet gjelder en stor gruppe. Forslagsstil
lerne m ener at en ordning med gruppesøksmål vil kunne øke rettssikkerhe
ten selv når den økonomiske interessen er liten, sett fra den enkelte 
forbrukers synsvinkel. Forslagsstillerne anfører videre at en bedragerisk 
næringsdrivende i dag kan basere sin virksomhet på at tvister om et 
produkt ikke blir bragt inn for domstolen på grunn av produktets verdi. 
Etter forslagsstillernes mening er det en allmen interesse å forebygge at
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utjenelige produkter introduseres på m arkedet, sam t at bedrageriske fram 
gangsmåter nyttes i næringslivet.

Forslagsstillerne anfører at retten til å reise gruppesøksmål best kunne 
egne seg for forbrukerom budsm annen, som deretter skulle kunne spre 
inform asjon om domstolsavgjørelsen, slik at så mange som mulig av de 
som er berettiget til erstatning skal kunne nås.

2. Remissinstanser

Det er m ottatt rem issuttalelser fra følgende:

Danmark

Justitsm inisteriet
Forbrugerrådet

Finland  

Justitiem inisteriet 
Handels- och industrim inisteriet 
K onsum entom budsm annen 
Finlands konsum entforbund 
Konsum entklagonäm nden 
Ålands landskapsstyrelse 
Industrins centralförbund 
Handelns centralutskott 
Centralhandelskam m aren 
Sm åindustrins centralförbund 
Företagarnas centralförbund 
Partihandelns centralförbund 
M inuthandelns centralförbund

Island

Sosialministeriet
Forbrukerorganisationen

Norge 

Justisdepartem entet 
Familie- og forbrukerdepartem entet 
Forbrukerom budet 
Den Norske Advokatforening

Sverige 

Svea hovrätt 
M arknadsdom stolen 
K onsum entvägledarnas förening 
Konsum entverket — KO



6 86 A 923/j

3.1. Danmark

Justitsministeriet er innstilt på å delta i et utredningsarbeid som kan 
belyse de mange og kompliserte spørsmål av prosessrettslig karakter som 
vil være forbundet med en eventuell lovgivning om gruppesøksmål.

Forbrugerrådet støtter forslaget om at det søkes gjennomført fellesnor
disk lovgivning om kollektive prosessformer.

Forbrukersiden henleder innledningsvis oppm erksom heten på at spørs
målet om ”grupptalan i konsum entm ål” har vært gjenstand for utførlig 
utredning og diskusjon innenfor ram m ene av et fellesnordisk prosjekt av 
NEK under Nordisk M inisterråd. En rapport vil bli offentliggjort innen 
kort tid.

Forbrugerrådet sam m enfatter sine synspunkter slik:
” 1 takt med den stigende koncentration og standardisering inden for alle 

led af erhverslivet har det vist seg, at tilsidesættelser a f  den forbrukerbe- 
skyttende lovgivning i stigende grad ram m er et stort antal forbrugere på 
stort set samme måde. Som eksempler herpå kan nævnes
— tilfælde, hvor samtlige eksem plarer af et massefremstillet produkt lider 

af samme konstruktionsfejl, som gør det farligt eller mangelfuldt i 
øvrigt,

— tilfælde, hvor et stort antal forbrugere forledes til at indgå aftale med en 
virksomhed, der i sin markedsføring anvender vildledende m etoder 
eller m anipulerende salgsformer efter et bestem t, almindeligt fulgt 
mønster, samt

— tilfælde, hvor en virksomhed anvender en standardkontrakt med uri
melige vilkår” .

Etter Forbrugerrådets oppfatning er tiden løpt fra et prosessystem som 
utelukkende er innrettet på å avgjøre saker mellom enkeltindivider. Den 
eneste effektive og mest hensiktsmessige rettslige reaksjon er kollektiv 
rettshåndhevelse, heter det.

Forbrugerrådet finner det im idlertid meget viktig å understreke at spørs
målet om innføring av nordiske regler om grupptalan ikke bør gå ut på at 
man ukritisk overtar de anglo-amerikanske regler om class action, idet det 
er vesentlige forskjeller på anglo-amerikansk og nordisk prosesslovgivning, 
rettstradisjon og mentalitet.

Forbrugerrådet viser til slutt til at fordi den forbrukerbeskyttende lov
givning i de nordiske land, b l.a. som følge av nordisk sam arbeid, i store 
trekk er skåret over samme lest, er det en opplagt oppgave for det nordiske 
lovsamarbeidet å videreføre og nyttiggjøre det fellesnordiske arbeid, som 
allerede er utført som et ledd i NEK- prosjektet om grupptalan.

3.2. F inland

Justititem inisteriet forholder seg prinsipielt positivt til at m an starter 
utredning om mulighetene for å få til en sam nordisk lovgivning om grup-

3. Remissuttalelser
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pesøksmål i forbrukersaker. Justitiem inisteriet viser dessuten til at N or
disk M inisterråd har arrangert et nordisk sem inar om gruppesøksmål i 
forbrukersaker i mai 1989.

Justitiem inisteriet peker forøvrig på at det er en rekke spørsmål som bør 
utredes dersom gruppesøksmål skal tas i bruk.

Handels- och industriministeriet stiller seg i prinsippet positiv til at man 
starter utredning om mulighetene til å kom m e fram til en sam nordisk 
lovgivning om gruppesøksmål i forbrukersaker. D epartem entet viser til at 
spørsmål om gruppesøksmål har vært diskutert på nordisk plan under et 
sem inar som ble arrangert av Nordisk M inisterråd våren 1989. D eparte
mentet fram holder at en ordning med gruppesøksm ål vil kunne ha mange 
positive virkninger ut fra forbrukersynspunkt, både prosessøkonomisk og 
ved å forbedre de s. k. svake forbrukernes stilling i konfliktsituasjoner.

Konsumentombudsmannen  finner det ønskelig at m an begynner å 
undersøke og å forberede en lovgivning om gruppesøksmål i forbrukertvis- 
ter. Særlig synes dette viktig når det gjelder offentlig gruppesøksmål.

Forbrukerom budsm annen viser til at forbrukersaker ofte berører flere 
forbrukere. I dag må enhver forbruker bringe sin sak enten til forbrukerk- 
lagenemnden eller til dom stolen. Denne prosessen fører til økede kostna
der både for den enkelte forbruker og for sam funnet. Forbrukernes stilling 
kunne forbedres og kostnadene kunne reduseres dersom like saker kunne 
behandles gjennom gruppesøksmål, heter det.

Forbrukerom budet har et meget godt innblikk i forbrukerspørsm ål og 
har erfaring med å føre forbrukertvister for domstolene. Derfor kunne det 
være hensiktsmessig at forbrukerom budet fikk kom petanse til å represen
tere forbrukerne i gruppesøksmål som gjelder forbrukertvister.

Finlands konsumentförbund  tillstyrker medlemsforslaget om lovgivning 
vedrørende gruppesøksmål. Det vises til at FK i løpet av de senere årene 
har foreslått å utrede forutsetningene for lovgivning som skulle muliggjøre 
gruppesøksmål i Finland.

Konsumentklagonämnden  stiller seg positiv til at man på nordisk nivå 
utreder mulighetene for å innføre en ordning med gruppesøksm ål i forbru
kertvister. Det anføres b l.a . at m an med gruppesøksmål vil kunne oppnå 
kostnads- og resurssbesparelser, ettersom  flere søksmål kan behandles 
under ett. Gruppesøksm ål vil også kunne forbedre forbrukernes rettsstil
ling da også m indre rettstvister som berører flere forbrukere kan bli be
handlet av domstolene. Det anføres videre at innføring av gruppesøksmål 
forutsetter at flere kompliserte faktorer utredes nærmere.

Industrins centralförbund, Handelns centralutskott, Centralhandelskam
maren, Sm åindustrins centralförbund, Företagarnas centralförbund. Parti
handelns centralförbund og M inuthandelns centralförbund anser at det på 
nåværende tidspunkt ikke er behov for å etablere en ordning med gruppe
søksmål.

Det vises til at Forbrukerom budets mulighet til å ivareta forbrukernes
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interesser allerede er meget om fattande i Finland. Forbrukerom budet kan 
bl.a. bringe enkeltstående forbrukertvister inn for domstolene. D et er 
således mulig å få fram tilstrekkelig mange prejudikater etter gjeldende 
ordning. D ette reduserer behovet for å innføre gruppesøksmål, heter det. 
Det framheves dessuten at et større antall forbrukere også etter dagens 
regler kan bringe en sak inn for domstolene.

H øringsinstansene fram hever at innføring av gruppesøksmål som skis
sert i medlemsförslaget strider mot någjeldende prinsipper i prosessretten. 
En slik nyskapning forutsetter en utredning om mange og meget vanskelige 
spørsmål.

Det vises dessuten til at m an innen EF forsøker å harm onisere forbru
kerbeskyttelsen. M en på nåværende tidspunkt har m an ingen ordning med 
gruppesøksmål hverken i EF eller i EFTA-området, hevdes det. Siden EF- 
integrasjonen heller ikke forutsetter at det skal påbegynnes noe utrednings
arbeid på om rådet, bør m an i henhold til disse organisasjonenes mening 
akte seg for å etablere en ordning som avviker fra den almene integrasjons- 
utviklingen.

Ålands landskapsstyrelse tilstyrker medlemsförslaget.

3.3. Island

Sosialministeriet finner medlemsförslaget interessant, og m ener at det 
kan forbedre forbrukernes stilling. Sosialm inisteriet støtter således forsla
get.

Forbrugerorgansationen m ener det er stort behov for de tiltak som er 
om handlet i medlemsförslaget, idet de vil forbedre forbrukernes stilling 
vesentlig.

3.4. Norge

Justisdepartem entet stiller seg positiv til tanken om å innføre gruppe
søksmål i nordisk prosesslovgivning. D epartem entet kjenner fra tidligere 
til at Familie- og forbrukerdepartem entet, Forbrukerrådet og Forbruker
om budet er tilhengere av at det åpnes for gruppesøksmål i forbrukersaker.

Etter Justisdepartem entets mening kan en slik ordning lett innpasses i 
nåværende lovgivning selv om gruppesøksmål eventuelt vil utgjøre en 
nyskapning i norsk sivilprosess. Innføring av gruppesøksmål reiser im id
lertid enkelte spørsmål som må besvares:
— Bør adgangen til å anlegge gruppesøksmål være begrenset til forbruker

saker, eller bør adgangen være videre, enten ved oppregning av aktuelle 
om råder eller en generell adgang?

— Hvem bør kunne anlegge gruppesøksmål? M edlem m er av grupper bør 
kunne gjøre det. Trengs det særregler om representative organisasjoners 
adgang til å anlegge gruppesøksmål? Bør offentlige organer kunne anleg
ge gruppesøksmål på vegne av private grupper?

— Trengs det egne regler om domstolens veiledningsplikt m. m.?
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-  Trengs det særlige saksomkostningsregler?
-  En dom avsagt i et gruppesøksmål må ha rettskraft for alle m edlem m er 

av gruppen mot saksøkte. Men bør en dom i saksøktes favør ha retts
kraft mot m edlem m er av gruppen som ikke har deltatt i saken?

Justisdepartem entet viser til at Nordisk M inisterråd arrangerte et nor
disk sem inar om gruppesøksmål i forbrukersaker i mai 1989. Blant annet 
på denne bakgrunn vil det etter departem entets syn være naturlig om den 
videre oppfølgning også skjer i nordisk sam arbeid. Rapporten fra sem ina
ret vil være et nyttig grunnlagsm ateriale i det videre arbeid, heter det.

Familie- og forbrukerdepartementet stø tter medlemsforslaget. Det vises 
til at det fra forbrukerhold lenge har vært et ønske om å innføre gruppe
søksmål i norsk rett. Det vises bl. a. til at Forbrukerrådet gikk inn for dette 
i et Rådsvedtak i 1989. Familie- og forbrukerdepartem entet har tatt dette 
opp flere ganger. D epartem entet kan derfor fullt ut støtte den finske 
delegasjons initiativ i denne saken.

Departem entet ser positivt på at det videre arbeid skjer i nordisk regi. 
Det vil fremme det nordiske sam arbeid og gi de nordiske land ensartet 
lovgivning.

Forbrukerombudet viser til at forbrukerinstitusjonene i Norge i lengre 
tid har ansett behov for lovgivning som åpner for gruppesøksmål i dom sto
lene. Det hilses derfor med glede at den finske delegasjon i Nordisk Råd nå 
tar initiativ til en anbefaling til Nordisk M inisterråd om forberedelse til 
slik lovgivning i de nordiske land.

Det anføres at tem aet synes å ligge vel til rette for et felles nordisk 
lovarbeid. Det dreier seg om kollektive søksm ålsinteresser som i stor grad 
er felles. Forbrukerinteresser og m iljøverninteresser er to aktuelle om rå
der, der det dreier seg om interesser som ofte er særpreget av at den reelle 
tvisteverdien i realiteten dreier seg om summeringseffekten av et stort 
antall m indre tap, eller om saker som mer gjelder å få handlingsendring fra 
næringsdrivende enn kompensasjon til individer eller et fellesskap indivi
der.

F. o. viser til at institusjonsoppbygging og eksisterende lovgivning på 
forbrukerom rådet utgjør et godt grunnlag for felles arbeid om gruppesøks
mål. med de store likhetstrekk som eksisterer landene imellom. Alle land 
utenom  Island har en Forbrukerinstitusjon som skal arbeide for ivaretagel
sen av kollektive forbrukerinteresser, med sikte på å forebygge mot urim e
lige markedsføringstiltak fra næringsdrivende. Forbrukere som har blitt 
ført bak lyset er henvist til individuell forfølgning av sine krav. F .o . 
anfører at en ser tendenser til at useriøse næringsdrivende spekulerer i at 
kun et fåtall forbrukere går videre med slike tap. Det er videre endel 
rettsspørsm ål som oppstår hvor det for å få klarlagt forbrukernes rettighe
ter er behov for å få frem prejudikater.

F. o. viser også til at det i forbrukerm iljøet innen EF er vist interesse for 
kollektive søksmålsordninger.
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Den Norske Advokatforening  kan prinsipielt tilslutte seg forslaget om å 
åpne adgang for gruppesøksmål.

E tter advokatforeningens mening kan det im idlertid være noe snevert å 
avgrense denne ordningen til forbruksforhold. D et vises til at ordningen 
kan være aktuell ved visse typer erstatningskrav, f.eks. erstatning ved 
miljøskader.

N år det gjelder de nærmere enkeltheter blir det bl. a. påpekt at det bør 
være et viktig punkt at adgangen til å anlegge et slikt gruppesøksm ål — 
med den konsekvens at avgjørelsen i saken får rettskraftsvirkning også der 
rettssubjektet ikke selv har deltatt og derved heller ikke har fått anledning 
til å påvirke utfallet — bør være avhengig av rettens samtykke. Likeledes 
om det bør være en forutsetning at det er en offentlig instans som saksøker
— dette for å sikre at saksøker har de nødvendige ressurser for å føre saken 
på en fullt ut forsvarlig måte. Om gruppesøksm ålets spesielle retts
kraftsvirkning kan være en fordel for de interesserte grupper hvis søksmå
let fører fram, kan det på den annen side fort vise seg å bli til stor ulempe 
dersom søksmålet ikke fører fram, heter det.

Det understrekes forøvrig at det er behov for grundig utredning før det 
kan tas stilling til nærmere detaljer.

3.5. Sverige

Svea hovrätt presiserer at m an ikke har mulighet til å bedøm m e det 
saklige behovet for gruppesøksmål i Sverige eller i de øvrige nordiske land.

I sin uttalelse definerer H ovrätten gruppesøksmål (grupptalan) som at 
” en kärande utan uppdrag för talan till förm ån för en i processen angiven 
grupp, vars m edlem m ar träffas av dom ens rättskraft trots att de inte är 
parter i målet. Denna bestäm ning ansluter till en definition som har getts 
av professor Per Henrik Lindblom i hans arbete G rupptalan Det anglo
am erikanska class actionsinstitutet ur svenskt perspektiv, 1989 (s. 19)” .

Generelt anfører H ovrätten at det antas å finnes krav som ikke kan 
gjøres gjeldende innen den tradisjonelle to- partsprosessen uten store van
skeligheter, f.eks. innen m iljørettens, forbrukerretten og på produksan- 
svarsom rådet. Innføring av gruppesøksmål kan styrke den enkelte med- 
borgers mulighet til å ivareta sin rett gjennom søksmål ved de alminnelige 
domstoler.

H ovrätten nevner noen av de problem er som kan foreligge ut fra et 
rettssystem atisk synspunkt, dersom gruppesøksmål innlem m es i den sven
ske rettergangsordningen. En innføring av gruppesøksmål innebærer bl. a. 
et brudd med det gjeldende grunnprinsipp om at domstolsavgjørelse bare 
b inder partene i saken. Til slutt peker H ovrätten på at søksmål for en 
gruppe kan anlegges selv under någjeldende prosessrettslige regler. Det 
vises til at et alternativ til gruppesøksmål allerede finnes og anvendes, først 
og fremst i form av pilotsaker.

Konsumentvägledarnas förening  vil tilstyrke medlemsförslaget. KF er
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overbevist om at innføring av en felles nordisk ordning med gruppesøks
mål skulle heve kravet til seriøsitet hos mange selgere.

Det vises forøvrig til at ønsket om å la forbrukerom rådet føre gruppe
søksmål er fortsatt aktuelt.

M arkedsdomstolen konstaterer at den type gruppesøksmål som m ed
lemsforslaget gir anvisning på synes å skille seg betydelig fra de nåværende 
former for "gruppesøksm ål” som allerede finnes i svensk rett. F. eks. kan 
en sam m enslutning av forbrukere, lønnstakere eller næringsdrivende reise 
søksmål for m arkedsdom stolen. Videre kan forbrukerom budet anses å 
føre gruppesøksmål når han eller hun kom m er med henstillinger til m ar
kedsdomstolen i henhold til loven om avtalevilkår i forbrukerspørsm ål 
eller i henhold til markedsføringsloven. M arkedsdom stolen m ener at det 
finnes gode grunner for å undersøke nærm ere forutsetningene for innfø
ring av gruppesøksmål som foreslått i medlemsforslaget.

Konsumentverket -  KO  har avgitt en generell uttalelse om forbrukerom 
budets m edvirkning i tvistem ål med kollektiv interesse.

Det hevdes innledningsvis at spørsmålet om KOs m edvirkning har vært 
aktuell siden 1970-tallet. I uttalelsen aktualiseres igjen spørsmålet om 
søksmålsrett for KO og om utvidet mulighet til gruppesøksmål på forbru
kerområdet.

Det hevdes bl. a. at KOs m edvirkning i tvistem ål med kollektiv interesse 
først og fremst har vært diskutert på bakgrunn av interesser i en forbedret 
prejudikatdannelse på forbrukerrettens om råde, samt interessen for å 
drive fram rettelser når en større gruppe forbrukere lider skade ved næ- 
ringsdrivendes opptreden på m arkedet. KO anfører at det ikke er vedtatt 
noen særskilte lovgivningsvedtak for å få fram veiledende domstolsavgjø- 
relser på forbrukerom rådet. Det er heller ikke tatt noen initiativer når det 
gjelder muligheten for å reise søksmål der flere forbrukere lider skade 
gjennom en virksomhets opptreden. 1 sin uttalelse diskuterer KO situasjo
ner der det kan være sterke m otiver for at KO representerer flere forbruke
re for domstolene. Bakgrunn for at K onsum entverket/K O  m ener at KO 
bør ha søksm ålsrett, er at KO allerede etter gjeldende rett representerer 
forbrukerkollektivet i henhold til b l.a. markedsføringsloven, loven om 
avtalevilkår i forbrukerforhold og produktsikkerhetsloven.

Det hevdes også at det bør være anledning for KO å gripe inn når en tvist 
gjelder en stor gruppe forbrukere, f.eks. i erstatningssaker vedrørende 
produktskader, tvister med kreditinstitu tter eller postordrefirm aer eller 
når det gjelder tvister mellom forbrukere og tele- eller vannabonnem ent, 
transportvilkår e. 1.

K onsum entverket/K O  anser at tiden nå er moden for å gi KO søksm åls
rett i tvistem ål som har interesse fra et forbrukersynspunkt. Et slikt søks
mål bør kunne gjelde enkelte tilfelle, men også kollektiv interesse. Mulig
heten til å gi dom m er rettskraft utover det enkelte tilfellet bør også under
søkes.



692 A 923/j

Det er Juridisk utvalgs oppfatning at medlemsforslaget berører viktige 
sider ved forbrukernes rettsstilling.

Utvalget konstaterer at gjeldende prosessystem, som er innrettet på å 
avgjøre tvister mellom enkeltindivider, ikke alltid er tilstrekkelig til å løse 
forbrukertvister. I forbrukersaker berøres feil ved en vare eller tjeneste ofte 
flere forbrukere. Forbrukerom rådet er et om råde der tvisteverdien for den 
enkelte ofte er relativt liten.M en den reelle tvisteverdien utgjør i realiteten 
summeringseffekten av et stort antall m indre tap. I forbrukertvister dreier 
det seg dessuten ofte om saker som mer gjelder å få handlingsendring fra 
næringsdrivende enn om å få kompensasjon til individer eller et fellesskap 
av individer.

Det synes som om tiden nå er moden for å sette igang tiltak for å styrke 
forbrukervernet på håndhevingssiden. En ordning med gruppesøksmål vil 
styrke den enkelte forbrukers mulighet til å ivareta sin rett gjennom 
søksmål ved de alminnelige domstoler.

Utvalget konstaterer at medlemsforslaget har fått meget positiv m otta
kelse fra høringsinstansene i samtlige nordiske land.

Utvalget har merket seg at det fra forbrukerhold lenge har vært et ønske 
om å innføre gruppesøksmål i prosesslovgivningen. Utvalget er enig i at 
innføring av gruppesøksmål vil kunne ha mange fordeler både ut fra 
prosessøkonomiske hensyn og ut fra hensynet til å forbedre forbrukernes 
svake stilling i forhold til selgersiden. Utvalget ser heller ikke bort fra at 
innføring av gruppesøksmål vil kunne heve kravet til seriøsitet hos mange 
næringsdrivende.

Flere av høringsinstansene har pekt på at en innføring av gruppesøksmål 
reiser mange og tildels kompliserte prosessuelle spørsmål som må besva
res. Utvalget konstaterer at innføring av gruppesøksmål som skissert i 
medlemsforslaget, representerer en nyskapning i den nordiske prosesslov
givningen. Det er utvalgets oppfatning at de ulike problem er i forbindelse 
med gruppesøksmål i forbrukersaker må utredes grundig før det tas stilling 
til en eventuell innføring av gruppesøksmål i nordisk rett.

Det er utvalgets mening at spørsmålene om kring gruppesøksmål vil være 
vel egnet for et nordisk sam arbeid. Den forbrukerbeskyttende lovgivning 
og institusjonsoppbygningen på forbrukerom rådet har store likhetstrekk i 
de nordiske land. Det ville således etter utvalgets mening være hensikts
messig at det etableres et sam nordisk organ som kan utrede nærmere 
spørsmålene om kring gruppesøksmål i de nordiske rettssystemer.

Utvalget konstaterer at spørsmålet om G ruppesøksm ål i forbrukersaker 
har vært gjenstand for utredning og diskusjon innenfor ram m ene av et 
felles-nordisk prosjekt initiert av em betsm annskom iteen for forbruker
spørsmål (NEK) under Nordisk M inisterråd. En sluttrapport ble offentlig
gjort i april 1990 (NEK-rapport 1990: 7). D ette taler også for at det videre

4. Juridisk utvalg
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arbeidet skjer på nordisk plan og at det nordiske sam arbeidet viderefører 
og nyttiggjør det fellesnordiske arbeid som allerede er utført som et ledd i 
NEK-prosjektet.

Utvalget har forøvrig merket seg at det i forbrukerm iljøet innen EF også 
er vist interesse for kollektive søksmålsordninger. E tter utvalgets mening 
bør en derfor i utredningsarbeidet også rette oppm erksom heten mot utvik
lingen innen EF på om rådet. Utvalget ville se det som en fordel om en 
kunne søke å oppnå så enhetlige regler som mulig i hele reguleringen av 
forbrukerhandelen.

Utvalget konstaterer at gruppesøksmål også kan være aktuelt på andre 
om råder enn forbrukertvister, f.eks. når det gjelder erstatning for miljø
skader. Utvalget vil im idlertid anbefale at man på nåværende tidspunkt 
konsentrerer seg om utredning vedrørende gruppesøksmål i forbrukersa
ker.

På bakgrunn av det ovenstående vil Juridisk utvalg innstille at Nordisk 
Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

å utrede mulighetene for å innføre felles nordisk lovgivning vedrøren
de gruppesøksmål i forbrukersaker.

Oslo, 26. septem ber 1990

H anne Andersen (S)

Paul Chaffey (SV)

Sinikka Hurskainen (SDP)

Sauli N iinistö (Kok.)

Sighvatur Björg\’insson (A)
Formann

Reservasjon:

1 flera länder har man fått goda erfarenheter av förfarandet med grupp- 
talan, som förbättrar konsum entens ställning. Enligt grupptalan kan kä
randen själv föra talan vid domstol för en närm are definierad grupp utan 
uttryckligt m andat. 1 konsum entärenden kan sam m a tvistem ål samtidigt 
gälla flera konsum enter. För närvarande m åste varje konsum ent särskilt 
för egen del föra ärendet till en allmän domstol eller till konsumentklago- 
näm nden. Enligt min mening bör det kollektiva konsum entskyddet ökas 
genom att man inför ett förfarande med grupptalan. Saken har aktualise
rats i höst i F inland, när några banker höjde räntan på gamla lån utan att 
förhandla med kunderna. D etta är ett typiskt exempel där det kollektiva 
konsum entskyddet kunde ökas genom grupptalan.

Eftersom medlemsförslaget har fått ett mycket positivt m ottagande 
bland rem issinstanserna anser jag, att m inisterrådet om edelbart bör vidta

Lennart Andersson (s) 

Harald Ellefsen (II) 

Helge Adam  M øller (KF) 

Hans N y hage (m) 

Lars Werner (v)
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åtgärder a tt infora en gemensam nordisk lagstiftning angående grupptalan. 
Jag anser också att N orden bör vara pådrivande i denna fråga och inte 
vänta vad som sker i saken inom  EG.

Med hänvisning till det ovansagda vill jag foreslå att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att vidtaga åtgärder för att bereda en nordisk lagstiftning angående 
grupptalan i konsum entärenden.

Oslo den 26 septem ber 1990

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)
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Medlemsförslag

om lagstiftning angående grupptalan
(Väckt av Anneli Jäätteenm äki sam t Claes Andersson. Gunilla André, Ylva 
Annerstedt, Gustav Björkstrand, S in ikka  Hurskainen, Riitta Järvisalo, 
Anna-Kaarina Louvo, Saitli Niinistö, M ats Nyby, Sirpa Pietikäinen, Mirja 
Ryynänen, M arianne Samuelsson, K im m o Sasi, E ino Siuruainen, Anders 
Talleraas och M arjatta Väänänen)

En finländsk undersökning visar att konsum enter med starkare ekonomi 
och bättre kunskaper än genom snittskonsum enten anlitar konsum entm yn- 
dighetem as tjänster proportionellt sett mest. I vissa fall har otjänliga 
produkter sålts i tusental, men bara ett fåtal aktiva konsum enter har fått 
sina pengar tillbaka. Det är i allm änhet de sämre lottade som inte känner 
till sina rättigheter. För att förbättra deras situation borde man öka det 
kollektiva konsum entskyddet genom att införa ett förfarande med grupp
talan.

Med grupptalan avses sådan talan som käranden själv för vid domstol 
för en närm are definierad grupp utan uttryckligt m andat. Ett sådant förfa
rande är i bruk bl. a. i USA, Australien och Kanada.

Konsument kan dra sin tvistefråga inför rätta. 1 Finland kan konsum ent
om budsm annen vara rättegångsbiträde för en konsum ent. Domstolens 
utslag gäller dock endast sådan konsum ent som varit part i rättegång även 
om frågan gäller en stor grupp. En researrangör har enligt ett dom stolsbe
slut meddelats, att en resenär avkrävts en ogrundad extra avgift. Ifall 
ärendet hade kunnat behandlas enligt förfarandet m ed grupptalan, skulle 
researrangören ha förpliktigats att återbetala alla de avgifter som debite
rats på oriktiga grunder.

G rupptalan ökar rättsskyddet även när det ekonom iska intresset är ringa 
ur enskilda konsum enters synvinkel. För närvarande kan en bedräglig 
näringsidkare bygga sin verksam het på att tvister om en produkt inte blir 
processbehöriga på grund av produktens värde. Det ligger i allm änt intres
se att förebygga otjänliga produkters introduktion på m arknaden samt 
bedrägligt förfarande i näringsverksamheten.

Rätten att föra grupptalan kan anförtros privatperson, organisation eller 
myndighet. Bäst läm par sig uppgiften för konsum entom budsm annen, som 
skulle åläggas att sprida inform ation om domstolsutslagen, för att så 
många som möjligt av dem som är berättigade till ersättning skulle kunna 
nås. Man kunde förordna att det belopp som skall ersättas skall deponeras
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och konsum entom budsm annen åläggas att utdela beloppet till de berätti
gade.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår vi att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att vidta åtgärder för att öka konsum entskyddet genom att i nor
diskt sam arbete bereda lagstiftning angående grupptalan.

Reykjavik den 26 februari 1990

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Gunilla André (c)

Gustav Björkstrand (SFP) 

Riitta Järvisalo (SDP)

Sauli N iinistö (Kok.)

Sirpa Pietikäinen (Kok.) 

M arianne Samuelsson (mp) 

Eino Siuruainen (Kesk.)

Claes Andersson (Vas.) 

Ylva Annerstedt (fp) 

Sin ikka  Hurskainen (SDP) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok.)

M ats Nyby (SDP) 

Mirja Ryynänen (Kesk.) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Anders Talleraas (H)

M arjatta Väänänen (Kesk.)
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Kulturutskottets betänkande
over medlemsförslag om iverksættelse af et forsøgsprojekt 
— Radio Scandinavia — vedrørende nordisk samarbejde 
om radioprogrammer til udlandet

(M edlemsförslaget väckt av J. K. H ansen sam t Margrete 
Auken m. fl., se s. 701)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 925/k om igångsät
tande av ett försöksprojekt — Radio Scandinavia — rörande nordiskt 
sam arbete om radioprogram  till utlandet. Medlemsförslaget har behand
lats vid möten den 8 — 9 maj, den 27 —28 jun i, den 26 september, den 12 
novem ber 1990 samt den 29 januari 1991.

1. Medlemsforslaget

I medlemsforslaget foreslås Nordiska m inisterrådet att som ett försöks
projekt sätta igång ett nordiskt tekniskt och programmässigt sam arbete 
rörande radiosändningar till utlandet först och främst på kortvågsom rådet.

Förslagsställarna fram håller att det finns ett stigande intresse i N orden 
för Europa och ett intresse i Europa för N orden i och med den ökande 
integrationen inom EG och den nya utvecklingen i Ö steuropa och Balti
kum.

De nordiska länderna är högt utvecklade dem okratier utan kolonialt 
förflutet med en hög social och utbildningsmässig standard. D ärför lyssnar 
gärna andra länder till de nordiska länderna.

Enligt förslagsställarna kan inform ationsprogram  byggas på en nordisk 
tradition  av en fri, oavhängig och kritisk nyhetsförmedling. Utvecklingen 
inom inform ations- och kom m unikationsteknologin kräver em ellertid 
ständigt större investeringar. De som har den ekonom iska makten får 
därm ed också makt över inform ationsförm edlingen och kan därm ed på
verka vilken inform ation som skall förmedlas och vilken bild av världen 
som skall visas.

De nordiska länderna har vart och ett sina egna utlandsprogram , varför 
det samlade nordiska utbudet blir alltför obetydligt i förhållande till den 
internationella m ediekoncentrationen.
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Förslagsställarna anser att genom att slå sam m an de samlade nordiska 
resurserna kan bättre program skapas och grunden bildas för ett gemen
samt nordiskt radioprogram — Radio Scandinavia. Det föreslås att Radio 
Scandinavias program produceras av journalister i vart och ett av de 
nordiska länderna och koordineras av en huvudredaktion i ett av länder
na. Program m en skall innehålla nyheter och annan inform ation om N or
den och de nordiska länderna och om internationella förhållanden sedda 
ur en nordisk synvinkel.

K ostnaderna för en sådan program verksam het skulle uppskattningsvis 
röra sig om ca 4,2 M DKK per språk. Enligt medlemsförslaget bör projektet 
startas med försökssändningar på förslagsvis engelska och tyska under t.ex. 
en tvåårsperiod. U nder försöksperioden skulle en del av de nuvarande 
tekniska och personalmässiga resurserna för de nordiska utlandsprogram - 
men kunna utnyttjas så att den reella utgiften för sändningarna blir lägre 
än de beräknade 4,2 M DKK per språk.

2. Remissbehandling

Presidiet beslöt på sitt m öte den 22 — 23 maj 1990 att förslaget inte 
skulle sändas på remiss.

3. Utskottet

Medlemsförslagets ide är att sätta igång ett nordiskt tekniskt och pro
grammässigt sam arbete rörande radiosändningar till utlandet först och 
främst på kortvågsom rådet.

K ulturutskottet konstaterar att förslagets ändam ål är riktat åt två håll. 
Dels är medlemsförslaget kulturpolitiskt; det hävdas att de nordiska län
derna har självständiga och nyanserade hållningar till internationella frå
gor som andra lyssnar till med intresse och att Norden har en tradition av 
en fri, oavhängig och kritisk nyhetsförmedling. Det hävdas ytterligare att 
det finns ett stigande intresse i Europa för N orden i och med den ökande 
integrationen inom EG och den nya utvecklingen i Östeuropa och Balti
kum.

D et andra syftet är pragmatiskt; det framhålls att om m an slår samman 
de samlade nordiska resurserna kan bättre program skapas och grunden 
bildas för ett gemensamt nordiskt radioprogram . De gem ensamma kostna
derna för en sådan program verksam het kom m er därför att bli mycket lägre 
för länderna än de är idag när varje land finansierar sina egna program.

U tskottet har upprepade gånger fram hållit vikten av att sprida nordisk 
inform ation i utlandet. D etta är m er aktuellt nu än någonsin. U tskottet har 
även medlemsförslag A 914/k  om ökad inform ation om det nordiska 
sam arbetet utanför Norden under behandling. U tskottet betonar i sitt 
betänkande över detta medlemsförslag att utvecklingen i Ö steuropa som
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helhet ytterligare understryker betydelsen av en förstärkt inform ation om 
N orden och att det under senare tid framförallt från östeuropeiskt håll har 
fram förts önskemål om inform ation om N orden och det nordiska sam ar
betet på olika sakområden.

U tskottet anser det synnerligen viktigt att utlandsradion blir koordiner
ad mellan de nordiska länderna och att de kortvågs- och mellanvågssända- 
re som finns används rationellt. U tskottet vill även här, liksom i betänkan
det över A 914/k  om ökad inform ation om det nordiska sam arbetet u tan
för Norden, hänvisa till Helsingforsavtalet från 1962, art. 36. Där stadgas 
att åtgärder i syfte att sprida ökad kännedom  om de nordiska länderna och 
det nordiska sam arbetet bör vidtas i nära samverkan mellan de fördrags- 
slutande parterna och deras organ för utlandsupplysning och där det så är 
lämpligt kan samfällda fram trädanden kom m a i fråga. U tskottet anser att 
medlemsförslaget om försöksprojektet Radio Scandinavia om fattas av 
denna artikel.

U tskottet betonar starkt vikten av att ett gemensamt nordiskt radiosam 
arbete även har inform ation om det nordiska sam arbetet inom sina 
projektramar.

1 medlemsförslaget föreslås att det etableras ett projekt på försök med 
radiosändningar pä engelska och eventuellt tyska för en avgränsad period 
t. ex. två år. U tskottet anser det m inst lika viktigt att tyskspråkiga program 
produceras förutom  engelska, eftersom det tyska språket nu är mycket 
aktuellt i och med de tyska staternas återförening.

Utskottet har fått inform ation från ljudradiocheferna för utlandspro- 
grammen om att den föreslagna kostnaden ungefärligen kan halveras från 
det som föreslås i medlemsförslaget. U tskottet vill sam tidigt understryka 
vikten av de nationella besparingar som blir följden av projektets genom 
förande inte m inst på längre sikt, dvs. när program m en börjar planeras 
gemensamt och tekniken användas tillsam m ans av de nordiska länderna.

U tskottet är av den bestäm da uppfattningen att, ett försöksprojekt är en 
bra väg för att få klarlagt betydelsen av gemensam utlandsradio för de 
nordiska länderna. U tskottet är em ellertid väl m edvetet om den svåra 
budgetsituationen inom kulturom rådet. U tskottet föreslår därför att man 
på den nordiska budgeten för 1992 respektive 1993 anslår 2 MDK.K "nya 
pengar” till ett genom förande av försöksprojektet Radio Scandinavia.
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Med hänvisning till ovanstående foreslås, att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 

att som ett försöksprojekt sätta igång ett nordiskt tekniskt och pro
grammässigt sam arbete rörande radiosändningar till utlandet 
först och främst på kortvågsom rådet.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
F örm an

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

Anita Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Riitta  Saastamoinen (Kok.)M irja Ryynänen (Kesk.)

Krister Skånberg (mp)
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Medlemsförslag

om iværksættelse af et forsøgsprojekt — Radio 
Scandinavia — vedrørende nordisk samarbejde 
om radioprogrammer til udlandet
(Stillet a f  J. K. Hansen sam t Margrete Auken, Kjell Borgen, Lilli Gyldenkil
de, Anker Jørgensen, Antero Kekkonen, M arit Rotnes og M arianne Sam u
elsson)

Norden som region, som kultur, som sam fundsm odel, som idé har stor 
interesse i verden. De nordiske lande er højt udviklede dem okratier og 
velorganiserede sam fund med høj social og uddannelsesmæssig standard. 
Vi er uden im periefortid eller storm agtsam bitioner. Vi har selvstændige og 
nuancerede holdninger til internationale spørgsmål, som andre vil lytte til 
med interesse.

Nordens interesse for Europa og Europas interesse for Norden er stigen
de. Det gælder i særlig grad lige nu, med øget integration i EF, og nye 
tilstande i Ø steuropa og i de baltiske stater, hvor der er stor interesse for 
orientering om de nordiske landes samfundssystemer.

Norden har selv stor interesse i at m arkere sig i fællesskab og dokum en
tere sin tilstedeværelse og eksistensberettigelse over for den øvrige verden. 
N orden må være synlig og aktiv, når det nye Europa dannes.

De nordiske lande har en høj grad a f  troværdighed i verden, og inform a
tionsprogram m er kan bygges på nordisk tradition  for fri, uafhængig og 
kritisk nyhedsformidling. Netop inform ation fra et om råde som Norden er 
et vigtigt alternativ i det internationale inform ationsudbud.

Udviklingen i inform ations- og kom m unikationsteknologien kræver sta
dig større investeringer. De, der har økonomisk magt, får derm ed også 
magt over inform ationsform idlingen. Det bliver deres interesser, der be
stemmer, hvilke inform ationer der skal formidles, og hvilket billede af 
verden der skal vises, hvis ikke der tages initiativer fra anden side.

De nordiske lande arbejder hver for sig på udlandsprogram m er, og det 
samlede nordiske tilbud bliver derved for svagt set i lyset a f  den internatio
nale m ediekoncentration. Selv de tekniske ressourcer udnyttes ikke ratio
nelt.

Sverige har tre store kortbølgesendere og en mellembølgesender, der har 
til opgave hver dag på ni forskellige sprog at inform ere om hele Norden. 
Finland har fire nye og kraftige kortbølgesendere og en mellembølgesen-
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der, der sender på fem sprog og først og frem m est inform erer om Finland. 
Norge har fire kortbølgesendere og en kraftig mellembølgesender, der 
sender stof på engelsk, men først og fremmest på norsk. D anm ark har en 
aftale med den norske sendestation.

Ved at lægge de nordiske ressourcer sammen kan vi skabe bedre pro
gram m er og få et udgangspunkt for et fælles nordisk radioprogram  — 
Radio Scandinavia.

Radio Scandinavias program m er skal produceres a f  journalister i alle de 
nordiske lande og koordineres af en hovedredaktion i et a f  de nordiske 
lande. Program m erne skal indeholde nyheder og anden inform ation om 
N orden og de nordiske lande og om internationale forhold set fra en 
nordisk synsvinkel.

Program m erne skal vise udviklinger og holdninger i N orden, reaktioner 
på internationale forhold samt de nordiske landes optræden i verden.

Om kostningerne til en sådan program virksom hed vil efter et foreløbigt 
løseligt anslag for hvert anvendt sprog omfatte:

Personale 2,5 mill. DKK
Udsendelsesomkostninger 0,5 mill. DKK
Linie- og studieom kostninger 1,0 mill. DKK 
Årlige sendeomkostninger
(1/2 tim e pr. døgn) 0,2 mill. DKK
I alt pr. sprog 4,2 mill. DKK

De sprog, der i første omgang bør overvejes, er engelsk og tysk. Projektet 
bør etableres som et forsøg med et eller begge sprog for en afgrænset 
periode, f.eks. to år. Ved afslutningen a f  denne periode kan forsøget 
bedømmes, hvorefter der kan tages stilling til den videre udvikling.

U nder forsøgsperioden kan en del a f  de nuværende tekniske og perso- 
nalemæssige ressourcer til fremstilling a f  de nordiske udlandsprogram m er 
udnyttes, så den reelle udgift til projektet vil blive lavere end den oven for 
anslåede. Desuden bør forskellige linie- og sendemuligheder undersøges, 
idet forskellige løsninger kan vise forskellige omkostningsbilleder.

Det er tanken, at Radio Scandinavia skal sendes over forskellige kortbøl
ge- og mellembølgesendere i de nordiske lande. Flere sendere dækker også 
dele af det nordiske område, så program m erne vil også kunne nå de 
udlændinge, som bor i eller besøger det nordiske område.
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U nder henvisning til ovenstående foreslår undertegnede at 
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

at som et forsøgsprojekt iværksætte et nordisk teknisk og program 
mæssigt sam arbejde om radioudsendelser til udlandet først og 
fremmest på kortbølgeområdet.

Reykjavik, den 1. m arts 1990

J. K. Hansen (S) Margrete Auken (SF)

Kjell Borgen (A) 

Anker Jørgensen (S) 

M arit Rotnes (A)

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Antero Kekkonen (SDP) 

M arianne Samuelsson (mp)
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A 926/j

Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om två årliga ordinarie sessioner i 
Nordiska rådet

(M edlemsforslaget väckt av G ustav  Björkstrand sam t 
G u n n a r  Björk m. fl., se s. 706)

Medlemsförslag A 926/j om to årlige ordinære sesjoner i Nordisk Råd er 
henvist til Juridisk utvalg. Medlemsforslaget har vært på dagsordenen for 
Juridisk utvalgs m øter den 18. —20. jun i 1990 i Im atra og den 12.—14. 
novem ber 1990 i Snekkersten og 28. og 30. januar 1991 i Stockholm.

1. Medlemsforslaget

Medlemsforslaget er fram satt den 27. mars 1990.
I medlemsforslaget anbefales det at Nordisk Råd beslutter
— at rådet i fram tiden samles regelmessig til to årlige plenarm øter 
Forslagsstillerne anfører at forandringer av arbeidsm iljøet tvinger N or

disk Råd til å effektivisere sitt arbeid. Nordisk Råds m øtepraksis bør etter 
forslagsstillernes mening utvikles slik at man får et system med to årlige 
ordinære sesjoner. Sesjonenes lengde kunne da begrenses til tre-fire dager 
om gangen. Et slikt arrangem ent kunne gi mulighet til å fordele sakene 
således at man under høstm øtene behandlet budsjettet og virksom hetspla
nene og under vårsesjonen bl a virksom hetsberetningene.

De forandringer i rådets m øtepraksis som framføres i medlemsforslaget 
kan etter forslagsstillernes mening forberedes i detalj av organisasjonsko
miteen som skal vurdere rådets arbeidsform er, og som skal sluttføre sitt 
arbeid i løpet av høsten 1990.

Forslagsstillerne an tar at kostnadene med å holde to  årlige plenarm øter 
ikke vil bli urimelige, ettersom  presidiet og utvalgene også etter gjeldende 
praksis møtes samtidig til høstm øtene.

2. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg vil henlede oppm erksom heten på at utvalget også har til 
behandling medlemsförslag A 945/j om Nordisk Råds arbeidsform er og 
organisasjon m.v. H erunder finnes bl. a. et forslag om endringer i Helsing-
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forsavtalens art. 51, som gjelder antallet sesjoner i Nordisk Råd. Juridisk 
utvalg vil således behandle spørsmålet om antallet ordinære sesjoner i 
sam band med den helhetsvurdering av rådets arbeidsform er m.v. som 
medlemsförslag A 945/j gir anvisning på. E tter dette skal Juridisk utvalg 
innstille

at Nordisk Råd ikke foretar seg noe i anledning av medlemsförslag 
A 926/j om to årlige ordinære sesjoner i Nordisk Råd.

Stockholm, 29. januar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland Houg (SV) Kirsten Jacobsen (FP)

Eeva-Liisa M oilanen (Kesk.) Helge Adam  M øller (KF)
F orm an

Sauli N iinistä (Kok.) Hans Nyhage (m)

Lars Werner (v)

2 3 -  10-0450 Nordiska rådet
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Medlemsförslag

om två årliga ordinarie sessioner i Nordiska rådet
(Väckt av Gustav Björkstrand sam t Gunnar Björk, Anneli Jäätteenmäki, 
Anna-Kaarina Louvo, Eeva-Liisa Moilanen, Tellervo Renko, M irja Ryynä
nen och M arjatta Väänänen)

N ordiska rådet samlas till ordinarie plenum i skiftet av februari —mars. 
Enligt gängse praxis pågår plenarm ötet en vecka och m ötets dagordning är 
tämligen tungrodd. Rådet har under de senaste åren också under hösten 
arrangerat extra sessioner på basen av särskilda teman.

Nordiska rådets m ötespraxis borde utvecklas så, att man tar i bruk ett 
system med två regelbundna plenarm öten. Sessionens längd kunde då 
begränsas till tre —fyra dagar åt gången. Arrangemanget skulle också erbju
da en möjlighet att fördela de saker som årligen behandlas så, att höstm ö
tet skulle behandla budgeten och verksam hetsplanerna samt vårsessionen 
bl.a. verksam hetsberättelserna. Om antalet rutinsaker skulle fördelas på 
detta sätt kunde sessionerna koncentreras på teman som växlar från möte 
till möte, såsom nu har varit fallet beträffande de extra höstsessionerna.

Utvecklandet av rådets arbetsm etoder dryftas som bäst i organisations
kom m ittén, vars arbete torde slutföras under hösten 1990. De förändring
ar i rådets m ötespraxis som framförs i detta förslag är möjliga att förbereda 
i detalj som en del av organisationskom m itténs arbete.

Kostnaderna som föranleds av två årliga plenarm öten är svåra att bedö
ma. K ostnaderna blir dock ej orimliga, eftersom presidiet och utskotten 
också annars sam m anträder sam tidigt till höstmöte.

Förändringarna av arbetsm iljön tvingar Nordiska rådet att effektivera 
sitt arbete. Enligt den synpunkt som m ittengruppen i Nordiska rådet har 
ger systemet med två årliga regelbundna plenarm öten väl utform ade ram ar 
för att rationalisera verksamheten och möjligheter att svara på ständigt 
ökade utm aningar om att utveckla det nordiska sam arbetet.

A 926/j



Mot bakgrund av ovanstående foreslås att Nordiska rådet beslutar,
att rådet i fram tiden sam m anträder regelbundet till två årliga ple

narm öten.

Helsingfors den 27 mars 1990

Gustav Björkstrand (SFP) 

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) 

Mirja Ryynänen (Kesk.)

Gunnar Björk (c) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok.)

Tellervo Renko (Kesk.) 

M arjatta Väänänen (Kesk.)
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A 927/k

Kulturutskottets betänkande
over medlemsförslag om kultursamarbejde mellem Norden 
og de østeuropæiske lande og Sovjetunionen

(M edlemsförslaget väckt av Claes Andersson, M argrete 
Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur G u tto rm sson , Tora 
Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W erner, 
se s. 724

Rem issyttranden , se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 927/k om kultur
sam arbejde mellem Norden og de østeuropæiske lande og Sovjetunionen. 
Medlemsförslaget har behandlats vid möten den 27 — 28 jun i, den 26 
september, den 12 novem ber 1990 samt den 29 januari 1991.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget rekom m enderas de nordiska regeringarna att föreslå 
ett avskaffande av visumtvånget mellan de nordiska och de östeuropeiska 
länderna. Vidare föreslås att de nordiska regeringarna utarbetar förslag till 
ett gemensamt nordiskt östeuropeiskt kulturavtal. Det föreslås även att 
Nordiska m inisterrådet u tarbetar förslag till ett öppnande av det nordiska 
kultursam arbetet för de östeuropeiska länderna och Sovjetunionen på 
om råden där detta är möjligt.

M inisterrådet rekom m enderas vidare att utvidga N ordjobb och 
N ORD PLU S med en m indre kvot för östeuropeers räkning och att utarbe
ta förslag till en förstärkning av de nordiska språkens ställning i Östeuropa. 
Dessutom uppm anas Nordiska rådet besluta om att hålla en bred kultur- 
konferens med deltagande av samtliga nordiska och östeuropeiska länder. 
Slutligen föreslås att m inisterrådet tar initiativet till en sam ordning av den 
västeuropeiska insatsen beträffande ovan näm nda förslag och att m inister
rådet till samtliga europeiska länder kom m er med förslag hur det interna
tionella kultursam arbetet på sikt kan byggas ut inom en alleuropeisk ram.

Förslagsställarna pekar på den glädjande utvecklingen med införande av 
dem okratiska styrelseskick som ägt rum i Ö steuropa under det senaste året 
och som innebär ett slut på Europas delning i två block. Denna delning har 
inneburit att befolkningarna i de två olika delarna av Europa i realiteten
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har levat åtskilda. Reform erna i Öst skapar m öjligheter att fylla det kultu
rella tom rum  som denna delning har skapat under generationer. Nu är 
tiden mogen att utvidga de nordiska ländernas rika kultursam arbete med 
initiativ riktade mot de östeuropeiska länderna.

Ett första steg till utökade kulturkontakter bör vara att avskaffa visum- 
kravet mellan de nordiska och de östeuropeiska länderna, något som skulle 
få en viktig symbolisk betydelse. I medlemsförslaget föreslås även att 
kulturhandlingsplanen öppnas för sam arbete mot Öst på de om råden där 
detta är möjligt. Exempelvis kunde Nordplus och N ordjobb utvidgas med 
vardera 50 deltagare från de östeuropeiska länderna för att få erfarenheter 
till fram tida program i nordisk såväl som alleuropeisk regi. Ett led i en 
aktiv nordisk kulturpolitik kunde vara en förstärkning av de nordiska 
språkens ställning såsom Ungdomens N ordiska Råd har påpekat. Exem
pelvis kunde det svenska och finska språket i Estland stärkas liksom 
undervisningen i nordiska språk vid universiteten i Östeuropa.

Ett starkt utvidgat kultursam arbete mellan N orden och de östeuropeiska 
länderna och Sovjetunionen bör grundas på såväl de nordiska som de 
östeuropeiska ländernas behov och idéer. Ett sätt att identifiera behoven 
och utveckla id-er på kunde vara att arrangera en bred kulturkonferens 
med deltagande av politiker, ungdom srepresentanter och kulturpersoner 
från samtliga nordiska och östeuropeiska länder. Det föreslås att Nordiska 
rådet erbjuder sig att vara värd för en sådan konferens.

De östeuropeiska länderna kom m er att få uppleva talrika initiativ  för att 
stärka sam arbetet mellan dem och Västeuropa. D etta kan leda till en rad 
koordineringsproblem. Förslagsställarna föreslår därför att de nordiska 
länderna tar initiativ till att de västeuropeiska initiativen koordineras 
både beträffande de faktiska åtgärderna och dessas finansiering. Vidare 
anser förslagsställarna att det vore naturligt att det europeiska sam arbetet 
mynnar ut i samlade alleuropeiska kulturprogram , något som Nordiska 
m inisterrådet kunde ta initiativ  till.

2. Remissyttranden

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit ytt
rande om medlemsförslaget:

Nordiska

Nordisk språksekretariat. N äm nden för nordiskt lektorssam arbete 
Föreningarna Nordens Förbund 
Nordiska rådets juridiska utskott

Danmark 

Amtsrådsforeningen i Danm ark
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D anm arks Turistråd 
Dansk Folkeoplysnings Samråd 
Dansk Forfatterforening 
Dansk skuespillerforbund 
Det Danske Film institut 
Det Danske K ulturinstitut 
Erhvervenes Eksportfrem m esekretariat 
Foreningen for folkehøjskoler
Inform ationscenter for studie- og udvekslingsrejser (Icu)
K om m unernes Landsforening
Det Kongelige Bibliotek
Mellemfolkeligt Samvirke
Statens Filmcentral
Det rytmiske M usikkonservatorium
Dansk Musik Inform ations Center (MIC)

Finland

U trikesm inisteriet, press- och kulturavd.
Undervisningsm inisteriet 
Centralkom m issionen för konst 
Ålands landskapsstyrelse

Norge

U tenriksdepartem entet, presse- og kulturavdelingen 
U tenriksdepartem entet, sekretariatet for nordisk sam arbeidsm inister 
Justis- og politidepartem entet 
Kirke- og kulturdepartem entet

Sverige 

Svenska institutet 
Statens kulturråd

Rem issinstanserna förklarar sig allm änt positiva till att de nordiska 
länderna bygger ut kultursam arbetet med de östeuropeiska länderna. De 
flesta behandlar em ellertid endast några av de förslag medlemsförslaget 
innehåller. Det verkar vara vanligt att sam arbete med m otsvarande öst
europeisk organisation inom de östeuropeiska länderna redan har igång
satts och man efterlyser nordiska ekonom iska medel för hjälp till sam arbe
tet. Många rem issinstanser understryker vikten av att de mellanfolkliga 
relationerna kom m er i fokus vid ökat sam arbete och att byråkratiska och 
adm inistrativa åtgärder bör undvikas.

I) Förslaget om avskaffande av visum tvånget får positiva reaktioner, 
men offentliga myndigheter i Finland och Norge fram håller det vara 
ländernas ensak.
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2) Förslaget om ett öppnande av det nordiska kultursam arbetet för de 
östeuropeiska länderna och Sovjetunionen på om råden där detta är möj
ligt får positiv genklang i remissvaren.

3) Beträffande gem ensam m a kulturavtal ställer sig rem issinstanserna 
antingen tvivlande eller direkt negativa till förslaget.

4) Förslaget om utvidgning av N ordjobb och inte m inst N ordplus får 
positiva svar med tillägg att överhuvudtaget allt utväxlingssam arbete på 
kulturom rådet är att prioritera.

5) Remissorganen har dessutom en mycket positiv syn på en förstärk
ning av de nordiska språkens ställning i Ö steuropa och hänvisar även här 
till ökat utväxlingssam arbete för att åstadkom m a detta.

6) En idé till en eventuell kulturkonferens anser man bra om den 
förbereds noga och inte kostar för mycket pengar. Ändamålsenligheten av 
några m indre kulturkonferenser för särskilda kultur- och m inoritetsgrup
per påpekas dock av några instanser.

7) och 8) Förslagen om att m inisterrådet tar initiativ  till en sam ordning 
av den västeuropeiska insatsen beträffande medlemsförslagets idéer samt 
att m inisterrådet till samtliga europeiska länder kom m er med förslag hur 
det internationella kultursam arbetet på sikt kan byggas ut inom en alleuro
peisk ram får negativa reaktioner med hänvisning till a tt m inisterrådet 
knappast kan vara överordnande inför andra internationella organisatio
ner.

2 .1 Nordiska remissyttranden

Nordisk språksekretariat, Näm nden fö r  nordiskt lektorssamarbete uttalar 
sig endast om den del av medlemsförslaget som berör dess ansvarsom råde, 
nämligen ett stärkande av de nordiska språkens ställning i Östeuropa.

Näm nden ser positivt på åtgärder som kan göra det lättare för studenter 
och lärare från Ö steuropa att resa till Norden. Bristande kontakter med 
N orden kan inverka negativt på undervisning och forskning i nordiska 
äm nen och det är svårt att undervisa i nordiska språk om lärare och 
studenter sällan får kom m a i kontakt med språken vid möten med levande 
m änniskor. N är det gäller utväxlingsordningar vill N äm nden endast påpe
ka att för att de ska få avsedd effekt vore det naturligt att ställa krav på 
kunskap i ett av de nordiska språken för att kunna delta i ordningen.

N äm nden anser det glädjande att man i medlemsförslaget vill stärka 
undervisningen och studier i de nordiska språken som ett led i en aktiv 
nordisk kulturpolitik i förhållande till Ö steuropa. För det behövs nya 
tjänster, fler och bättre läromedel och en utbyggd kontakt med fackliga och 
pedagogiska miljöer i de nordiska länderna. Det föreslås även att man 
sänder ut ” reselektorer” som har som uppgift att föreläsa i viktiga nordis
ka ämnen.

Det råder stor brist på lärom edel och undervisningsm aterial i nordiska 
äm nen i Östeuropa. N äm nden föreslår att man överväger en anslagsord-
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ning som gör det möjligt att anskaffa rimlig litteratur till undervisningsin- 
stitutionerna, ex.vis. nordiska antologier och ordböcker. Vidare foreslås 
att det nordiska lektorssam arbetet stärks genom ökade beviljningar och att 
dessa får en fastare karaktär än för närvarande. Det är även viktigt att det 
upprättas bra utbytes- och stipendieordningar och att konferenser och 
andra arrangemang av facklig och kontaktskapande karaktär hålls.

Föreningarna Nordens Förbund (FNF) stöder helhjärtat förslaget och 
påpekar att det på grund av den snabba utvecklingen i Europa är viktigt att 
fokusera intresset på hela Europa och inte enbart på EG-länderna i Västeu
ropa. FN F rekom m enderar att åtgärder vidtas snabbt för att göra det 
möjligt för ungdom ar från Ö steuropa att delta i N ordjobb och Nordplus. 
För att stärka intresset för nordiska språk i Ö steuropa bör de nordiska 
utväxlingsprogrammen speciellt vända sig till ungdom ar som studerar eller 
kan skandinaviska språk. Språkförståelsen stärker banden och ökar kon
taktm öjligheterna mellan Norden och länderna i Östeuropa. FN F anser 
dessutom att vänskapsbysam arbetet bör vara ett viktigt led i den mellan- 
folkliga och kulturella utväxlingen och kontakten. En utveckling är redan 
igång med upprättande av vänskapsbyar mellan Norden och Östeuropa. 
Östeuropa. Vidare bör ungdom från Ö steuropa med kunskap i nordiska 
språk ges flera möjligheter att studera vid folkhögskolor i Norden. 1 väntan 
på att de nordiska utväxlingsprogrammen skall öppnas för deltagare från 
Östeuropa, föreslår FNF att representanter från Ö steuropa och särskilt 
Baltikum inbjuds att delta i lämpliga nordiska sem inarier och möten. FNF 
påpekar vidare att folkliga organisationer har en avgörande betydelse för 
den dem okratiska utvecklingen i Ö steuropa och är en förutsättning för ett 
utvidgat kulturutbyte med Norden. FNF anser därför att folkliga organisa
tioner i Norden bör få en särskild tyngd på en kulturkonferens med 
uppgiften att upprätta kontakter länderna emellan. En Nordenförening har 
redan etablerats i Estland och det arbetas på att upprätta föreningar i de 
övriga baltiska länderna.

Nordiska rådets juridiska utskott y ttrar sig endast om den del av m ed
lemsförslaget som berör avskaffandet av visum tvånget mellan Norden och 
de östeuropeiska länderna och Sovjetunionen. U tskottet anser att tanken 
på avskaffande av visum tvånget är riktig för att på så sätt underlätta 
kontakterna mellan befolkningarna i öst och väst. U tskottet pekar emeller
tid på att de stora förändringar som skett i Sovjetunionen och Ö steuropa 
kan medföra att Norden får bekym mer med en starkt ökad invandring. 
U tskottet anser att varje land bör värderas enskilt och ställer sig tvivlande 
till att man i dagens läge bör föreslå ett generellt upphävande av vi
sumtvånget. 1 stället vill utskottet föreslå att N ordiska rådet rekom m ende
rar de nordiska ländernas regeringar att arbeta för att visum tvånget mellan 
de nordiska och de östeuropeiska länderna kan avskaffas, eventuellt i flera 
etapper.
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2.2 Danska remissyttranden

Amtsrådsforeningen i D anm ark  upplyser att flera am t redan har tagit 
kontakt med östeuropeiska regioner, även på undervisnings- och kultur
om rådet. De kom m unala organisationerna i N orden har diskuterat fram ti
da kom m unala aktiviteter i Ö steuropa och Am trådsforeningen har anm o
dat am tsråden att löpande m otta upplysningar om planlagda östeurope
iska aktiviteter, som man sedan har for avsikt att söka koordinera.

Danmarks Turistråd ser positivt på förslag som kan främ ja umgänget 
och den kulturella utväxlingen mellan befolkningarna i Norden och de 
östeuropeiska länderna. Turistrådet fram häver att turism är kulturexport 
och att turistbranchen ställer stora förväntningar på kom m ande års ” kul
tu rturism ” . Man pekar på att fram tidens turister efterfrågar individuella 
kvalitetsferier. vars innehåll avspeglar turistens personliga intresse och 
livsstil och då är den kulturella aspekten viktig. En avveckling av vi- 
sumtvånget skulle därför vara av stort värde för det kulturella utbyte 
turism en i sig själv ger.

Dansk Folkeoplysnings Sam råd  finner det viktigt att det etableras ett 
starkare sam arbete mellan Norden och de östeuropeiska länderna och 
Sovjetunionen. Samrådet inform erar om att det redan igångsatts ett sam
arbete mellan folkupplysningen i D anm ark och näm nda länder och att 
intresset särskilt från de baltiska länderna varit stigande för folkupplys- 
ningsbegreppet som en folklig grund att bygga en dem okrati på.

Dansk Forfatterforenings åsikter om medlemsförslaget är delade. Vissa 
m edlem m ar anser det vara föråldrat att hålla kvar vid uppdelningen i Öst- 
och Västeuropa när utvecklingen går så fort. Andra m enar att de ekono
miska förändringarna i Ö steuropa gör att kulturlivet i dessa länder kom
mer att få det kärvt och att ett öst-västsam arbete därför kunde vara nyttigt. 
Forfatterforeningen pekar särskilt på förslaget om en kulturkonferens och 
hänvisar till att föreningen diskuterat ett liknande förslag, där tonvikten 
skulle läggas på de ändrade ekonom iska förhållandena för kulturlivet i 
Ö steuropa i och med övergången till m arknadsekonom i.

Dansk skuespillerforbund  anser förslaget vara viktigt. Forbundet bifaller 
att östeuropeerna om fattas av projekten N ordjobb och Nordplus, men 
påpekar särskilt att det är väsentligt att de mellanfolkliga relationerna 
kom m er i fokus.

Forbundet stöder vidare utarbetandet av nya kulturavtal, som vilar på 
utväxling och delegationsbesök och påpekar att det är viktigt att medel 
ställs till förfogande för ömsesidiga besök. Det är även av utom ordentlig 
vikt att språkutbildningen utbyggs.

Det Danske Film institut är positivt till ett kulturellt sam arbete mellan 
Norden och de östeuropeiska länderna och Sovjetunionen. F ilm institutet 
pekar på att man redan har ett sam arbete med de östeuropeiska länderna 
och Sovjetunionen t.ex . i form av utväxling av filmveckor. U nder senare 
år har antalet kontakter för att utvidga det kulturella sam arbetet med
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Baltikum ökat väsentligt. De nordiska film instituten sam arbetar på många 
om råden både inom Norden och i arbetet utåt i organisationen ”Scandi
navian Film s” . Nyligen har organisationen fått en hänvändelse från film- 
organisationer i de baltiska länderna med önskan om en närm are anknyt
ning till Scandinavian Films. Scandinavian Films har tillsatt en arbets
grupp som skall inleda en dialog med de baltiska staterna om form erna för 
samarbete.

Det Danske Kulturinstitut hänvisar till att man redan har ett etablerat 
sam arbete med flera östeuropeiska länder som ex. vis. Ungern och Tjecko
slovakien och att en ny avdelning har öppnats i Baltikum. K ulturinstitutet 
stöder helt förslaget om en avveckling av visum tvånget. Enligt deras erfa
renhet finns det ett mycket stort behov av all slags utväxling. Inte bara 
lärare, studerande och ungdom ar i allm änhet (Nordplus och Nordjobb) 
utan även journalister, äm betsm än, politiker och folk från alla delar av 
näringslivet i de östeuropeiska länderna har behov av att själva uppleva 
vårt sätt att sköta saker och ting på och umgås på. Men de har brist på 
pengar. H uvudproblem et för N ordiska rådet är därför att få fram pengar 
så att så många som möjligt kan besöka de nordiska länderna.

K ulturinstitutet stöder vidare förslaget att stärka de nordiska språkens 
ställning i Östeuropa. I stället för en stor, bred kulturkonferens anser 
K ulturinstitutet det vara mer ändamålsenligt att ordna flera m indre konfe
renser med de nordiska länderna på ena sidan och olika grupperingar på 
den andra, t. ex. de baltiska länderna; Sovjetunionen; Polen och Tjeckoslo
vakien; Ungern. Sådana konferenser, som tar hänsyn till olikheterna och 
de särskilda problem en kom m er bättre att nå konkreta resultat som kan 
vara till nytta för fram tida handlingsplaner och handlingsprogram.

Erhvervenes Eksportfremmesekretariat (EES) påpekar att de kulturella 
initiativ som skisseras i medlemsförslaget ligger utanför EESs verksam
hetsom råde och därför är svåra att kom m entera. EESs aktiviteter plan
läggs och styrs utifrån kommersiella behov och betalas av näringslivet. 
Statliga anslag till mer upplysande verksamhet i form av inform ationskon
tor i Ö steuropa och Sovjetunionen, där kulturaspekterna u tm ärkt kunde 
ingå, saknas i stort sett. EES har stått för projektstyrningen av ca 1 500 
utlandsaktiviteter av kommersiell karaktär. Även sådana arrangemang 
bidrar till att övervinna nationella, politiska och kulturella barriärer och 
skapar mänskliga kontakter. Som projektstyrningsorgan är EES inte främ 
m ande för att påta sig arrangemang, där kulturella inslag ingår.

Foreningen fo r  folkehøjskoler hälsar förslaget om en öppning av kultur
sam arbetet mellan de nordiska länderna och de centraleuropeiska länder
na och Sovjetunionen välkommet. Föreningen påpekar att folkhögskole- 
formen har ganska gamla traditioner i länder som Polen, Ungern och det 
tidigare Östtyskland. I dessa länder är nya initiativ på gång för att etablera 
folkhögskolor. Inte minst under senare tid har man livliga förbindelser 
med de nordiska folkhögskolorna.
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I D anm ark koncentreras insatsen b l.a. till den nyetablerade D em okrati
fonden. D enna fond siktar mot att ge centraleuropeer och sovjetmedborga- 
re, som är intresserade av att styrka den dem okratiska utvecklingen och de 
mänskliga rättigheterna i deras hem länder, möjlighet att följa undervis
ningen i D anm ark samt stifta bekantskap med danska politiska, kulturella 
och sociala förhållanden. Foreningen for folkehøjskoler har fått klart be
sked från det danske utrikesdepartem entet att de anser att folkhögskolorna 
har en väsentlig roll att spela i förbindelse med insatsen för Centraleuropa.

Vad beträffar gem ensam m a kulturavtal och en koordinering av insatser 
inför de östeuropeiska staterna m enar Foreningen att det först vore önsk
värt med en utvärdering av den hittillsvarande effektiviteten av bilateralt 
sam arbete i förhållande till nordiskt, m ultilaterialt sam arbete innan man 
beslutar om en viss modell. Det är Foreningens uppfattning att flexibla, 
enkla och billiga m odeller är att föredra oavsett i vilken regi de skall 
genomföras.

Foreningen stöder förslaget om en utvidgning av N ordjobb och N ord
plus. Foreningen ger även sitt helhjärtade stöd till hållandet av en bred 
kulturkonferens och fram för som sin uppfattning att mellanmänskliga 
kontakter för ögonblicket är av avgörande betydelse och kom m er att 
utgöra basen för en mer systematisk insats i fram tiden.

Informationscenter fo r  studie- og udvekslingsrejser (ICU) anser att försla
get har stor betydelse för möjligheterna till en samlad nordisk insats när 
det gäller utvecklingen i Ö steuropa och Sovjetunionen. De pekar på vikten 
av att ge ekonom iskt stöd till östeuropeiska och sovjetiska deltagare i 
aktiviteter, som äger rum i ett västeuropeiskt land eftersom dessa deltagare 
har små möjligheter att få tillgång till västvaluta. En fond bör därför 
upprättas där medel avsätts för ekonom iska bidrag till kultursam arbete 
och mellanfolkliga kontakter.

Kommunernes Landsjbrening har inga kom m entarer till förslaget.
Det Kongelige Bibliotek ser positivt på förslaget om närm are kulturellt 

sam arbete med de östeuropeiska länderna och Sovjetunionen och har 
redan tagit initiativ till inledandet av ett kultur- och bibliotekssam arbete 
med de baltiska staternas nationalbibliotek.

M ellemfolkeligt Sam virke (MS) ger sitt fulla stöd till medlemsförslaget 
och påpekar att behovet av intensifierade kontakter mellan just Norden 
och de östeuropeiska länderna är mycket stort. MS vill peka på att G rön
land, där MS arrangerat internationella arbetsläger under många år, bildar 
en naturlig och enastående förbindelselänk mellan N orden och inuiter i 
den nordöstra delen av Sovjetunionen.

Statens Filmcentral (SFC) finner sådana arrangem ang som näm ns i 
medlemsförslaget vara mycket viktiga, speciellt på film om rådet. Utväx- 
ling och förevisning av rörliga bilder kan medverka till ömsesidig känne
dom om kultur, historia och sam hällsförhållanden. F ilm centralen hänvi
sar till den film- och TV-festival på Bornholm i maj 1990 som arrangera
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des for de baltiska staterna. D enna festival blev en succ-, bl. a. därför att 
det var första gången som många filmfolk fick sina verk visade utom lands. 
SFC pekar på att den har vissa östeuropeiska kontakter, som den gärna vill 
vidareutveckla, exempelvis genom att visa film från Ö steuropa och göra 
det möjligt för filmfolk därifrån att besöka D anm ark, men att de ekono
miska medlen saknas.

Det rytm iske musikkonservatorium  anför att de under drygt ett år haft 
regelbunden utväxling av orkestrar (och därm ed studerande) från Köpen
ham n och Moskva. K onservatoriets erfarenheter av N ordplus-adm inistra- 
tionens arbete är mycket dåligt och de avråder från att N ordplus involve
ras i ett kom m ande öst-nordiskt utväxlingssamarbete.

Dansk M usikinform ations Center (MIC) stöder med glädje alla initiavtiv 
som kan leda till ökad kontakt mellan N orden och de östeuropeiska 
länderna och Sovjetunionen.

2.3 Finska remissyttranden

Utrikesministeriet, press- och kulturavdelningen m eddelar att den finska 
regeringen förbehåller sig full prövningsrätt när det gäller ett eventuellt 
avskaffande av visum tvånget mellan de nordiska länderna och länderna i 
Östeuropa. M inisteriet anser inte att det väckta medlemsförslagets syn
punkter föranleder en om prövning av detta ställningstagande. För övrigt 
hänvisas till att Finland redan har visum frihet med en rad östeuropeiska 
länder.

Beträffande sam nordiskt kulturutbyte med Ö steuropa påpekas att N or
diska m inisterrådets sekretariat redan nu arbetar med frågan, men att 
verksamheten begränsas på grund av en svår finansieringssituation. Verk
samheten kan endast utvidgas genom att budgetunderlaget i m inisterrådet 
förstärks.

N är det gäller frågan om sam nordiska kulturavtal med östeuropeiska 
länder och Sovjetunionen påpekar utrikesm inisteriet att utvecklingen spe
ciellt i östeuropeiska länder visar att kulturavtalen förlorar en stor del av 
sin funktionsduglighet i och med att utbytet överförs direkt till de enskilda 
aktörerna och parterna inom kulturlivet. Dessutom är finansieringsfrågan 
ett stort problem.

U trikesm inisteriet bistår gärna vid arrangerandet av en eventuell kultur
konferens.

Den föreslagna koordineringen av kultursam arbetet i Västeuropa anser 
U trikesm inisteriet inte vara möjlig att genom föra eftersom m inisterrådet 
knappast har förutsättningar för att fungera inom en sektor där de existe
rande internationella organisationerna arbetar med full kraft.

Beträffande uppm aningen att Nordiska m inisterrådet till samtliga euro
peiska länder ska kom m a med förslag till hur det internationella kultur
sam arbetet på sikt kan utbyggas inom en alleuropeisk ram  hänvisar U tri
kesm inisteriet till den pågående ESSK-processen.
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Undervisningsministeriet anser att kultursam arbetet har en central ställ
ning då kontakterna mellan de nordiska länderna och Ö steuropa utveck
las. M inisteriet påpekar att de enskilda nordiska länderna sedan gam malt 
har goda bilaterala relationer till nästan alla dessa länder och att en 
utvidgning av den sam nordiska kulturpolitiken till Ö steuropa är ett kom 
plement till dessa relationer. På historiska, geografiska och ekonom iska 
grunder borde man åtm instone i första skedet koncentrera sig på de 
baltiska länderna.

U ndervisningsm inisteriet hänvisar vidare till Nordiska m inisterrådets 
arbetsprogram  fór Baltikum och Ö steuropa och anser att man i sam band 
med detta speciellt borde fram häva en effektivisering av undervisningen i 
nordiska språk och kulturer såväl i de enskilda nordiska länderna som i 
Baltikum.

Undervisningsm inisteriet är negativt till gem ensam m a kulturavtal. D är
emot finner det tanken på en om fattande kulturkonferens värd att stödas, 
men m inisteriet påpekar sam tidigt att m an redan nu håller på att arrangera 
flera vetenskapliga symposier samt kultursem inarier, till vilka östeurope
iska länder och i synnerhet representanter för Baltikum regelbundet inkal-

Centralkommissionen fö r  konst är positiv till medlemsförslaget. Kom
missionen föreslår att det i utbytesprogram m en for lärare och studeranden 
samt unga arbetstagare bör ingå en kvot för lärare och studeranden inom 
olika konstnärliga grenar. Likaså bör speciell uppm ärksam het riktas mot 
att stödja unga konstnärer som en del av kultursam arbetet länderna em el
lan. Man pekar vidare på att ett mycket effektivt sätt att stärka de nordiska 
språken och den nordiska kulturen på är att främ ja möjligheterna till 
översättning och publicering av litteratur. Slutligen fram for kommissionen 
sin önskan att N ordiska rådet tillser att tillräckliga ekonom iska resurser 
beviljas for att verkställa projektet.

Ålands landskapsstyrelse ställer sig positiv till medlemsförslaget och 
konstaterar sam tidigt att det inom det nordiska sam arbetets ram redan 
föreligger flera andra initiativ till sam arbete med Östeuropa. Landskaps
styrelsen vill framhålla betydelsen av att N orden i sam arbetet med de 
östeuropeiska länderna för fram de nordiska självstyrande om rådena, 
däribland Åland, som med sin självstyrelse och sin dem ilitariserade status 
visat sig vara en god modell för att lösa m inoritetsfrågor på ett fredligt sätt. 
Då flertalet östeuropeiska länder käm par med svåra etniska konflikter 
med allvarliga kulturella och språkliga konsekvenser är det ytterst viktigt 
att Norden visar medkänsla och förståelse för dessa problem. Vidare 
föreslår Landskapsstyrelsen att ett huvudtem a för den föreslagna kultur
konferensen bör vara m inoritetsfrågor ur kulturell och språklig synvinkel.
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2.4 Norska remissyttranden

Utenriksdepartementet, presse- og kulturavdelingen delar förslagsställar
nas syn på nödvändigheten av att utnyttja möjligheterna till ökat kulturellt 
sam arbete med de östeuropeiska länderna och Sovjetunionen. Man på
pekar emellertid att ström m en av hänvändelser från dessa länder tyder 
hellre på en önskan om mer direkt sam arbete mellan kulturella institu tio
ner i Norge och respektive land, än en önskan om ökat engagemang från 
m yndigheternas sida på det kulturella om rådet. Eftersom ett sådant direkt 
sam arbete kom m er att betyda ökad ekonom isk belastning för den enskilda 
kulturinstitutionen i de östeuropeiska länderna är presse- og kulturavde
lingen beredd att delta i projekt som är ensidigt finansierade från norsk 
sida i större utsträckning än tidigare, alternativt att utvidga projektet till 
nordiskt gemensamt arrangemang.

Utenriksdepartementet, sekretariatet fo r  nordisk samarbeidsminister an
ser det nödvändigt att utnyttja de möjligheter till ökat kultursam arbete 
som utvecklingen i Sovjetunionen och det övriga Ö steuropa möjliggör. 
Som exempel näm ns den nordiska utställningen om m odernism en, som 
nyligen visades i Moskva och Leningrad, då nya kontakter knöts och 
förslag till en uppföljning utväxlades. Det hänvisas vidare till Nordiska 
m inisterrådets studie om kulturellt sam arbete mellan N orden och Balti
kum.

Sekretariatet uttalar att det är Norges mål att avveckla visum tvånget, 
såsom skett gentemot Ungern, Tjeckoslovakien och D D R under våren. 
Därem ot avvisar sekretariatet förslaget om ett gemensamt nordiskt-öst- 
europeiskt kulturavtal.

Beträffande stärkandet av de nordiska språkens ställning i Ö steuropa 
hänvisas till Nordiska m inisterrådets ovannäm nda studie. Vidare avvisar 
sekretariatet förslaget om en koordienring av västeuropeiska insatser gent
em ot Ö steuropa, något som det anser skulle byråkratisera sam arbetet. 
Sekretariatet påpeklar att det finns ett stort behov av praktiska och kon
kreta åtgärder och att byråkratiska och adm inistrativa överbyggnader bör 
undvikas i största möjliga utsträckning, särskilt då Ö steuropa söker av- 
byråkratisera sitt kultursam arbete med omvärlden.

Justis- og politidepartementet y ttrar sig endast om medlemsförslagets 
första punkt som gäller avvecklandet av visum tvånget mellan de nordiska 
och de östeuropeiska länderna. Justisdepartem entet hänvisar till att det 
senaste årets politiska utveckling i Ö steuropa har gjort det befogat att 
företa en ändring av regelverket för inresekontroll av medborgare från 
dessa länder. En ändring har också gjorts, vilken m edfört en förenklad och 
raskare behandling av visum ansökningar från östeuropéer som vill resa in 
i Norge. Frågan om visum krav för östeuropeiska m edborgare värderas 
fortlöpande. Norge har t.ex. 1990 ingått visum frihetsavtal med DDR. 
Tjeckoslovakien och Ungern, därem ot upphävdes visum frihetsavtalet 
med Rum änien i jun i 1990. Att behovet av visum plikt för medborgare från
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de östeuropeiska länderna värderas olika beror b l.a. på invandringspoli- 
tiska hänsyn. Justisdepartem entet vill slutligen fram hålla att dagens re
gelverk och praxis när det gäller östeuropéers inresa till Norge anses vara i 
överensstämmelse med såväl slutprotokoll från konferensen om säkerhet 
och sam arbete i Europa som med slutdokum enten från dess olika uppfölj
ningsmöten.

Kirke- og kulturdepartementet ä r enigt med förslagsställarna om att den 
ändrade politiska situationen bör utnyttjas till att bygga ut kulturförbin
delserna och intensifiera kultursam arbetet med Östeuropa. Utvidgad vi
sumfrihet eller förenkling av procedurerna vid visum behandling kan un
derlätta personutväxling, särskilt inom ungdom sarbetet och idrotten. De
partem entet ställer sig därem ot tvivlande till att ett fast kulturavtal mellan 
Norden och de östeuropeiska länderna kom m er att ha avsedd verkan. Man 
bör undvika tungrodda och resurskrävande organisatoriska strukturer.

En eventuell kulturkonferens med deltagande av de nordiska och öst
europeiska länderna bör förberedas noggrant för att ge konkreta resultat.

Beträffande förslaget om ett nordiskt initiativ för att koordinera de 
västeuropeiska ländernas insatser för utvidgat kultursam arbete inom en 
alleuropeisk ram m enar Kirke- og kulturdepartem entet att detta är pro
blem som bör lösas innanför existerande organ eller sam arbetsstrukturer 
för europeiskt sam arbete (Europarådet, KSSE-processen, Efta m. fl.).

2.5 Svenska remissyttranden

Svenska institutet (SI) delar förslagsställarnas uppfattning att kultursam 
arbetet mellan de östeuropeiska länderna och Sovjetunionen bör utökas. 
Institutet stöder rekom m endationen till N ordiska m inisterrådet att u tar
beta ett förslag om att inleda ett gemensamt nordiskt kultursam arbete på 
de om råden där detta är möjligt. Vidare anser SI att Nordplus bör utvidgas 
med en m indre kvot för östeuropéer och att Nordiska m inisterrådet bör 
utarbeta ett förslag till att stärka de nordiska språkens ställning i Östeuro-

SI avvisar därem ot tanken på ett gem ensamt nordiskt-östeuropeiskt 
kulturavtal på regeringsnivå och hänvisar till att Sverige inte idag -  med 
hänvisning till kulturlivets frihet och egna prioriteringar -  tecknar några 
kulturavtal. SI anser vidare att en kulturkonferens med deltagande från 
alla nordiska och östeuropeiska länder har en lägre prioritet. Det är ange
lägnare att få till stånd ett direkt kulturutbyte och -sam arbete i konkreta 
projekt inom olika om råden.

Statens kulturråd  anser liksom förslagsställarna att det är viktigt med ett 
utbyggt kultursam arbete mellan N orden och de östeuropeiska länderna. 
Det finns behov för att skapa en överblick över alla sam arbetsinitiativ  som 
redan tagits så att insatserna från olika sam arbetsorgan sätts in där de bäst 
behövs. K ulturrådet är av den uppfattningen att en bred kulturkonferens 
skulle kunna bidra till en sådan prioritering under förutsättning att den är 
välorganiserad.
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N är det gäller forslaget att öppna det nordiska kultursam arbetet fór ett 
deltagande från östeuropeiska länder och Sovjetunionen påpekar K ultur
rådet att det inte är säkert att det är den bästa vägen att gå att u tarbeta ett 
nordiskt-östeuropeiskt kulturavtal. Ofta bygger kultursam arbetet på att vi 
kan använda våra nordiska språk. Kulturrådet anser att Nordiska m inis
terrådet förutsättningslöst bör pröva med vilka medel det sam nordiska 
sam arbetet med Ö steuropa bör främjas. K ulturrådet är även positivt till 
metoder, som stärker de nordiska språkens ställning i de östeuropeiska 
länderna.

3. Utskottet

Utvecklingen som ägt rum i Ö steuropa det senaste året med införande 
av dem okratiska styrelseskick är grunden till att föreliggande medlemsför- 
slag behandlas inom Nordiska rådet. Det hävdas att reform erna i Öst 
skapar möjligheter att fylla det kulturella tom rum  som indelningen av 
befolkningen i två olika europeiska delar har skapat under generationer. 
De nordiska ländernas rika kulturliv skall således utvidgas i riktning mot 
de östeuropeiska länderna.

För närvarande behandlas många medlemsförslag om Norden och Balti
kum /Östeuropa i Nordiska rådets utskott. Det anses självklart att de 
nordiska länderna har någonting att tillföra och kan hjälpa till med denna 
nya utveckling.

Det är också utskottets grundläggande uppfattning att N orden har en 
roll när det gäller utvecklingen inom Baltikum /Östeuropa. Inte minst på 
utskottets område, kulturom rådet, är det klart att den nordiska kulturm o
dellen är unik och väl ägnad till att snabbt bygga upp gräsrots- och 
nätverkssam arbete. Det är em ellertid en förutsättning att både expertis 
och resurser finns för detta.

U tskottet vill i sam band med behandlingen av medlemsförslaget särskilt 
understryka att utbytet inom kulturom rådet med Baltikum /Östeuropa 
borde vara riktat åt båda hållen så att Norden inte enbart tillför Baltikum/ 
Ö steuropa någonting utan också tar emot nya intryck och impulser på 
området.

Inom de nordiska organen har man redan företagit olika åtgärder för att 
inleda kontakter och hjälpa till med utvecklingen inom Baltikum. N ordis
ka rådet företog en delegationsresa till Sovjetunionen och Baltikum där 
man bl.a. kartlade viktiga om råden som ägnar sig väl för ett närm are 
samarbete mellan Norden och Baltikum, särskilt inom miljö, kultur, han
del och mänskliga kontakter.

N ordiska m inisterrådet (sam arbetsm inistrarna) har antagit ett arbets
program för Ö steuropa och Baltikum. D är anslås medel som tillsam m ans 
uppgår till 14,3 M DKK för att stödja Baltikum och de östeuropeiska 
länderna med upprättande av ett inform ationscenter i vart och ett av de
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baltiska länderna, stipendieordningar for studerande och en 
Baltikum /Östeuropafond. De nordiska länderna har dessutom bilateralt 
inlett stöd/sam arbete med Baltikum bl. a. genom upprättande av inform a
tionskontor i dessa länder. Program m et skall fortsätta och gå på den 
allm änna nordiska budgeten efter 1991. Det är utskottets uppfattning att 
detta arbetsprogram  kunde utvidgas till att i fram tiden även om fatta andra 
åtgärder än de som redan har företagits, särskilt på kulturom rådet.

Vid behandlingen av medlemsförslaget har utskottet noga granskat de 
inkom na remissvaren om förslaget. En intressant gemensam tendens fram 
står vid genomgång av remissvaren, nämligen att en stor del av de tillfråga
de rem issinstanserna redan har börjat upprätta kontakter med Baltikum 
och Östeuropa på gräsrotsnivå och dessutom planerat eller genomfört 
gemensamma projekt på respektive om råde. Det är utskottets uppfattning 
att denna etablering av kontakter utan tryck utifrån är det mest önskvärda 
i sam arbetet. U tskottet understryker em ellertid att det offentliga nordiska 
samarbetet på många olika sätt kan stödja och hjälpa till med arbetet på 
området.

1 medlemsförslaget föreslås sju olika initiativ på det allm änkulturella 
om rådet samt ett förslag om avveckling av visum tvånget mellan de nordis
ka och östeuropeiska länderna. Rem issinstanserna har allm änt gem ensam
ma drag när det gäller förhållandet till dessa förslag. U tskottet har i stor 
grad tagit hänsyn till remissorganens ställningstagande vid behandlingen 
av medlemsförslaget.

I medlemsförslaget föreslås avskaffande av visum tvånget mellan de 
nordiska och de östeuropeiska länderna. U tskottet anser att i fram tidens 
Europa skall alla få röra sig fritt mellan länderna utan visumtvång. U tskot
tet delar dock vissa remissorgans uppfattning att avskaffande av visum 
tvång inte kan företas gemensamt nordiskt utan bör värderas inom varje 
nordiskt land, dock med ett gemensamt grundläggande öppet ställningsta
gande.

Förslaget till ett öppnande av det nordiska kultursam arbetet för de 
östeuropeiska länderna och Sovjetunionen på om råden där detta är möj
ligt stöder utskottet med hänvisning till det ovan anförda.

Beträffande förslaget om gem ensamma kulturavtal ställer sig rem issin
stanserna antingen tvivlande eller direkt negativa till förslaget. U tskottet 
delar instansernas syn på förslaget inte m inst med tanke på önskvärdheten 
att kultursam arbetet företas på gräsrotsnivå mellan N orden och de öst
europeiska länderna och Baltikum.

Med anledning av förslaget om vidareutvidgning av N ordjobb och 
N ordplus vill utskottet här hänvisa till Nordiska m inisterrådets nyupprät- 
tade arbetsprogram  för Baltikum /Östeuropa där det enligt programmet 
beviljas stipendier för studieupphåll på olika nivåer av utbildningssyste
met, företrädesvis på universitetsnivå och till yrkesutbildning. 5 M DKK
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är avsatta för år 1991 för detta ändam ål. U tskottet anser att arbetspro
gramm et helt om fattar förslaget.

Det föreslås i medlemsförslaget att m inisterrådet utarbetar förslag till en 
förstärkning av de nordiska språkens ställning i Östeuropa. U tskottet har i 
sitt betänkande över medlemsförslag ,4 9177k om placering av östeurope
iska studeranden i nordiska folkhögskolor yrkat att N ordiska m inisterrå
dets arbetsprogram  i viss grad även skall om fatta ekonom iskt stöd för 
studeranden från Baltikum /Ö steuropa som önskar studera vid de nordiska 
folkhögskolorna. En förutsättning för att dessa studier skall kunna bedri
vas vid de nordiska folkhögskolorna är att stöd även ges till språkutbild
ning. U tskottet fram håller att denna princip bör gälla även för andra som 
erhåller stipendier från arbetsprogram m et för att studera i ett nordiskt 
land. U tskottet anser därför att förslaget blir tillgodosett med arbetspro
gram m et för Baltikum /Östeuropa. U tskottet har även uppm ärksam m at att 
många remissorgan hänvisar till ökat utväxlingssam arbete för att åstad
kom m a förstärkning av de nordiska språkens ställning i Östeuropa. De 
redan företagna eller kom m ande enskilda åtgärderna stärker därför språk
frågan indirekt.

1 medlemsförslaget framhålls att m inisterrådet skall hålla en bred kultur
konferens med deltagande av samtliga nordiska och östeuropeiska länder. 
M inisterrådet har redan under behandling rekom m endation nr 13/1990 
om nordisk kulturfestival 1992. Med hänvisning till den svåra budgetsitua
tionen inom Nordiska m inisterrådet är det osäkert om denna festival 
kom m er att hållas. U tskottet anser sig inte kunna förorda en kulturkonfe
rens mellan Norden och de östeuropeiska länderna innan rek. nr 13/1990 
blir behandlad. U tskottet delar också många rem issinstansers uppfattning 
att även om idén är bra m åste en sådan konferens förberedas noga och 
vara ekonom iskt försvarbar.

Förslagen om att m inisterrådet tar initiativ till en sam ordning av den 
västeuropeiska insatsen beträffande medlemsförslagets idéer samt att m i
nisterrådet till samtliga europeiska länder kom m er med förslag hur det 
internationella kultursam arbetet på sikt kan byggas ut inom en alleurope
isk ram får negativa reaktioner från rem issinstanserna med hänvisning till 
att m inisterrådet inte har befogenhet att vara överordnad inför andra 
internationella organisationer. U tskottet om fattar även denna åsikt och 
hänvisar till de internationella/europeiska organ som redan arbetar på 
kulturom rådet, t. ex. Europarådet och Unesco. U tskottet anser em ellertid 
att m inisterrådet bör arbeta aktivt inom dessa organ och i den mån det är 
möjligt ha inflytande på hur det internationella kultursam arbetet kommer 
att utform as i framtiden.
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Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet att 
N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

att när förutsättningar föreligger arbeta för att visum tvånget mellan 
de nordiska och de östeuropeiska länderna kan avskaffas, even
tuellt i flera etapper, och 

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
att arbeta för att åstadkom m a gem ensamt arbete och utbyte på kul

turom rådet mellan Norden och Baltikum och de östeuropeiska 
länderna och där detta är lämpligt inarbeta nya åtgärder i ar
betsprogram m et för Baltikum och Östeuropa.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
F örm a n

Helga Haugen (KrF) 

Grete Knudsen (A) 

Jón Kristjånsson (F) 

Bruno Poromaa (s)

Mirja Ryynänen (Kesk.)

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea K nutien (H) 

Berit Oscarsson (s) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Riitta  Saastam oinen (Kok.)

Krister Skånberg (mp)
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Medlemsförslag

om kultursamarbejde mellem Norden og de øst
europæiske lande og Sovjetunionen
(Stillet a f  Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, Hjörleifur 
Guttormsson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars Werner)

Verden blev i løbet a f  efteråret 1989 vidne til den mest m arkante 
ændring af det politiske verdenskort i mange årtier. Et efter et besluttede 
befolkningerne i Polen, Ungarn, DDR, Tjekkoslovakiet, Bulgarien og Ru
mænien at gøre op med tidligere tiders et-partistyre og indføre dem okrati
ske styreformer. Denne udvikling må vi fra nordisk side karakterisere som 
meget glædelig. Glædelig for de østeuropæiske folk fordi dem okrati er den 
rigtigste styreform for dem såvel som for resten a f  verden. Men det, som 
gør udviklingen så glædelig for os alle, er, at den indvarsler afslutningen på 
den deling a f  Europa i to politiske, ideologiske og militære halvdele, som 
var resultatet a f  anden verdenskrig.

Konsekvenserne af den europæiske deling har været mange. Fra masse- 
koncentration af atom våben til manglen på sam arbejde mellem europæ
iske lande om væsentlige spørgsmål for vores samfund. Delingen har 
betydet, at befolkningerne i de to halvdele a f  Europa i realiteten har levet 
adskilt, skønt de fysiske forhindringer for deres samkvem har været be
grænset.

Reformerne i Øst skaber muligheden for at fylde det kulturelle tom rum , 
der er skabt gennem to generationers adskillelse. Aviserne m elder om, at 
Ø steuropa bliver de kom m ende års mest populære feriemål. Og med den 
forventede åbning for interrailere i Øst kan vi roligt regne med, at ung
dom m en vil gøre sit. Men dette er ikke tilstrækkeligt, og vi må fra nordisk 
side gøre vores til at fremme samkvem met mellem vore befolkninger.

Et første, og m indste, skridt må være afskaffelse af alle krav om visum 
mellem de nordiske og de østeuropæiske lande. En afskaffelse a f  visum 
pligten vil være i god tråd med ånden i Helsinkiaftalem e. Hertil kommer, 
udover den store praktiske lettelse i de mellemfolkelige kontakter, den 
vigtige symbolske betydning, en afskaffelse a f  visumpligt vil have.

De nordiske lande har længe haft et værdifuldt og mangfoldigt kulturelt 
samarbejde. D ette er det vigtigt at bevare uanset den europæiske udvik
ling. Men nu må tiden også være til at udvide dette sam arbejde med 
in itiativer overfor de østeuropæiske lande.

I den handlingsplan for nordisk kultursam arbejde, som Nordisk M ini

A 927/k
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sterråd vedtog i 1988, peges der på, at N orden bør være åben overfor 
udviklingen i det øvrige Europa. Da M inisterrådet fremhævede dette, 
havde det næppe forudset de voldsom me ændringer i Østeuropa. Men det 
skal ikke forhindre forsøg på at åbne handlingsplanen for sam arbejde mod 
Øst. D ette vil næppe være muligt på alle om råder, eftersom planen er lavet 
specifikt med henblik på Norden. På om råder, hvor det ikke vil være 
muligt at indrette planen på et udvidet samarbejde, kan det tænkes, at 
kulturhandlingsplanen kan fungere som en art model for sam arbejde med 
de østeuropæiske lande.

En vigtig del a f  Kulturhandlingsplanen er udvekslingsordningen N ord
plus for lærere og studerende i de nordiske lande. Desuden har M inisterrå
det tiltrådt m edfinansiering af Nordjob, et program til støtte for udveks
ling mellem unge ansatte i Norden. Ingen af disse ordninger er særligt 
om fattende, og det finansielle grundlag for dem er tilsvarende småt. Det 
vil derfor være problem atisk at åbne program m erne fuldstændigt for øst
europæisk deltagelse. Hertil kommer, at man også på bredere europæisk 
plan overvejer ordninger for udveksling mellem Øst og Vest, ordninger 
som Norden ikke må holde sig udenfor. En model kunne være at udvide 
hvert af program m erne med eksempelvis 50 deltagere fra de østeuropæiske 
lande med det formål at indhøste erfaringer for fremtidige program m er i 
nordisk såvel som i aleuropæisk regi.

En del af en aktiv nordisk kulturpolitik overfor Ø steuropa kunne være 
initiativer til styrkelse a f  sprogenes stilling, som det også er blevet påpeget 
a f Ungdom m ens Nordiske Råd. D ette er en generel opgave indenfor de 
nordiske lande, men det er også en del af en indsats i et forsøg på at knytte 
Øst- og N ordeuropa tæ ttere sammen. Det gælder initiativer til styrkelse af 
svensk og finsk i Estland såvel som undervisningen i nordiske sprog ved 
universiteterne i Ø steuropa. En støtte hertil kunne bestå i støtteordninger 
for undervisere (eksempelvis som finansiering a f  stillinger), herunder de
res kontakt med universiteterne i N orden, og støtte til udarbejdelse af 
undervisningsm ateriale.

Et kraftigt uddybet kultursam arbejde mellem N orden og de østeuropæ
iske lande og Sovjetunionen må tage sit udgangspunkt i såvel de nordiske 
som de østeuropæiske landes behov og ideer. En m åde at identificere 
behovet og udvikle ideer på kunne være afholdelse a f  en bred kulturkonfe
rence med deltagelse af politikere, ungdom srepræsentanter, kulturper
soner fra samtlige nordiske og østeuropæiske lande. Nordisk Råd kunne 
tilbyde at være vært for en sådan konference.

De østeuropæiske lande vil i den kom m ende tid opleve talrige initiativer 
til styrkelse af sam kvem m et mellem dem  og Vesteuropa. D ette er meget 
glædeligt, men man kan frygte, at det også vil give en række koordinerings
problem er, og at effekten af indsatsen derfor ikke bliver optim al. De 
nordiske lande kunne tage initiativ til, at de vesteuropæiske initiativer 
blev koordineret, både hvad angår de faktiske tiltag og disses finansiering.

Endelig er det forslagsstillernes holdning, at det på længere sigt vil være
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naturligt, at det europæiske sam arbejde m under ud i samlede aleuropæiske 
kulturprogram m er. Med baggrund i den erfaring, de nordiske lande besid
der, kunne Nordisk M inisterråd fremlægge forslag overfor de europæiske 
lande (inklusive Sovjetunionen) til, hvordan et fremtidigt aleuropæisk 
kultursam arbejde kunne se ud.

U nder henvisning til ovenstående foreslår undertegnede, at
1. Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske regeringer

at stille forslag om afvikling a f  visum tvangen mellem de nordi
ske og de østeuropæiske lande.

2. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at udarbejde forslag til åbning af det nordiske kultursam arbejde 
for de østeuropæiske lande og Sovjet på om råder, hvor dette er 
muligt.

3. Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske regeringer
at med de nordiske kulturaftaler og kulturhandlingsplanen som 
model udarbejde forslag til en fælles nordisk-østeuropæisk (in
klusive Sovjetunionen) kulturaftale.

4. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at udarbejde en ordning og stiller m idler til rådighed for en 
udvidelse a f  N ordjob og N ordplus med en m indre kvote til brug 
for østeuropæere med henblik på at indhøste erfaringer til frem 
tidige ordninger.

5. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at udarbejde forslag til styrkelse a f  de nordiske sprogs stilling i 
Østeuropa.

6. Nordisk Råd beslutter
at lade afholde en bred kulturkonference med deltagelse a f  sam t
lige nordiske og østeuropæiske lande.

7. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at tage initiativ til koordinering af den vesteuropæiske indsats 
hvad angår ovenstående punkter.

8. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at overfor samtlige europæiske lande frem kom m e med forslag 
til, hvordan det internationale kultursam arbejde på sigt udbyg
ges i en aleuropæisk ramme.

København, Helsingfors, Reykjavik, Oslo og Stockholm den 19. april 1990

Claes Andersson (Vas.) Margrete Auken (SF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Tora Aasland Houg (SV) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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Juridiska utskottets betänkande
over medlemsförslag om støtte til det internationale sam
arbejde og demokratiseringsbestræbelserne i 0 s t

(Medlemsförslaget väckt av Claes A ndersson, M argrete 
Auken, Lilli Gyldenkilde, H jörleifur G u tto rm sson , Tora 
Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W erner, 
se s. 731)

1. Medlemsforslaget

Juridisk utvalg har fått henvist medlemsförslag A 928/j om støtte til det 
internasjonale sam arbeid og dem okratiseringsbestrebelsene i 0 s t.

Utvalget har behandlet forslaget på sine m øter 18. —20. juni 1990 i 
Im atra, 26. septem ber 1990 i Oslo, 12. — 14. novem ber 1990 i Snekkersten 
og 28. — 30. januar 1991 i Stockholm.

Medlemsforslaget er fram satt 19. april 1990.
1 medlemsforslaget anbefales det at
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
å etablere ordninger for å knytte nettverk i Østeuropa sammen med
tilsvarende nettverk i Norden, og at
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
å etablere ordninger og stille m idler til rådighet for kontakter mellom
regionale organisasjoner og grassrotstrukturer av ikke-statlig karakter i
Ø steuropa og N orden med henblik på å støtte dem okratiutviklingen og
det internasjonale sam arbeide i Øst.
Forslagsstillerne viser innledningsvis til at de voldsom me sam funnsend

ringer vi har vært vitne ti! i Øst-Europa ikke hadde vært mulig uten den 
utviklingen som har funnet sted i Sovjetunionen under president G orba
tsjovs ledelse. U tviklingen hadde heller ikke vært mulig hvis ikke befolk
ningen i Øst-Europa hadde vist mot til å kaste ubrukelige styreform er 
overbord, heter det.

Forslagsstillerne hevder derfor at det er befolkningene i Øst-Europa og 
Sovjet som skal sikre fortsettelsen av den dem okratiske utviklingen, og 
som skal sikre oppbyggingen av det nettverk av tradisjoner, strukturer og 
organisasjoner som er en forutsetning for et dem okrati.

Forslagsstillerne viser til at det fra øst-europeiske organisasjoners side 
har vist seg å være et ønske om å hente erfaringer om bl. a. oppbygning av
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dem okratiske organisasjoner og strukturer, samt kunnskap om internasjo
nalt samarbeide. Men de østeuropeiske organisasjonene er resurssvake. De 
har ikke m idler til å skape de nødvendige kontakter, til reiser, til overset
telser osv.

Det er forslagsstillernes håp at de nordiske land hver for seg gjennom fø
rer støtte til kontakt mellom ungdoms-, kvinne- og m iljøorganisasjoner i 
de østeuropeiske og nordiske land.

Man kan etter forslagsstillernes mening frykte at de østeuropeiske lande
ne hver for seg blir så overveldet over de vanskeligheter de respektive land 
står overfor, at de glemmer de internasjonale utfordringene. Dessuten er 
den internasjonale situasjonen ganske ustabil på grunn av utviklingen i 
Øst-Europa. D ette understreker behovet for internasjonale løsninger og 
internasjonalt samarbeid i den fortsatte prosess. Denne prosessen må 
særlig forankres i kontakter mellom mennesker og organisasjoner på tvers 
av landegrensene og ikke begrenses til diplom atiske kontakter, heter det.

Det er derfor etter forslagsstillernes mening gode grunner til at en fra 
nordisk side skal støtte initiatier til fremme for sam arbeide på tvers av den 
gamle blokk-grensen, og til støtte for oppbygging av et nettverk av in terna
sjonale relasjoner mellom blant andre ungdoms-, kvinne-, miljø- og kultu
relle organisasjoner.

2. Remiss

Medlemsforslaget har ikke vært sendt på remiss.

3. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg kan innledningsvis konstatere at 90-tallet ser ut til å bli 
det tiåret da fred, frihet og dem okrati får fotfeste på vårt kontinent. Et nytt 
Europa er i utforming. Norden er en del av mangfoldet i den europeiske 
kulturen. Vi har utviklet en samfunnsmodell som er bygget på dem okrati, 
sosialt ansvar og vern om miljøet. Det er Juridisk utvalgs oppfatning at de 
nordiske land må arbeide for at disse verdier får en sentral plass i fram ti
dens Europa.

Det at de ideologiske m otsetningsforholdene øst-vest nå brytes ned, gir 
behov for læringsprosesser i øst, der også de nordiske land vil stå sentralt. 
Juridisk utvalg anser at det er av stor betydning å bygge ut samarbeid på 
tvers av de gamle skillelinjene.

Forslagsstillerne fram hever at det er befolkningen i Øst Europa og Sovjet 
som skal sikre den dem okratiske utviklingens fortsettelse og som skal sikre 
oppbyggingen av det nett av tradisjoner, strukturer og organisasjoner som 
er en forutsetning for dem okratiet. I medlemsforslaget nevnes bl. a. ung
doms-, kvinne-, miljø- og kulturelle organisasjoner. Det er Juridisk utvalgs 
oppfatning at slike organisasjoner vil kunne gi viktige bidrag til utvikling
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en i øst. Utvalget kan således støtte grunntanken i medlemsförslaget om at 
dem okrati i disse landene bør bæres av et bredt nettverk av organisasjoner 
og folkelige bevegelser såvel som av formelle strukturer. Styrken i det 
nordiske sam arbeidet og i våre dem okratier er nettopp den folkelige basis. 
Utvalget stiller seg således positiv til at det innledes kontakter mellom 
organisasjoner av ikke statlig karakter i øst og vest. Men man bør ha klart 
for seg hvilke muligheter og begrensninger som ligger i medlemsförslaget.

Utvalget konstaterer at det allerede har skjedd mye siden medlemsfor- 
slaget ble fram satt i april 1990 når det gjelder opprettelse av kontakter på 
ulike nivåer mellom N orden og Øst Europa.

Juridisk utvalg har im idlertid inntrykk av at situasjonen er nokså 
uoversiktlig når det gjelder de om råder dette medlemsförslaget om handler. 
Det er fortsatt nokså uklart hvilke frivillige grasrotorganisasjoner som 
faktisk finnes i de østeuropeiske land. Videre har man ingen fullstendig 
oversikt over hvilke kontakter som allerede er ta tt mellom aktuelle organi
sasjoner i øst og vest selv om et kartleggingsarbeide riktignok er satt igang 
på enkelte om råder. Utvalget er f.eks. kjent med at den svenske delegasjon 
i Nordisk Råd har satt igang en kartlegging av hvilke kontakter svenske 
organisasjoner har med tilsvarende organisasjoner i de baltiske republik
ker. Det første skritt på veien må derfor etter utvalgets mening være å få 
kartlagt hvilke organisasjoner som linnes i de enkelte land i øst. Det er 
utvalgets oppfatning at man bør konsentrere denne kartleggingsvirksom- 
heten til Baltikum og utvalgte østeuropeiske land. Dernest må det kartleg
ges hva som allerede er gjort for å etablere kontakt/sam arbeid mellom de 
aktuelle organisasjoner.

Når det gjelder spørsmålet om innenfor hvilke ram m er kontakt bør skje, 
mellom frivillige organisasjoner i Øst og i Norden, er det Juridisk utvalgs 
oppfatning at kontakten primært bør tas direkte mellom de aktuelle orga
nisasjoner uten innblanding av offentlige myndigheter. Det unike ved 
såkalte grasrotsbevegelser er nettopp at arbeidet skjer på ideologisk og 
frivillig basis. Juridisk utvalg antar at medlemsförslaget ikke er ment å 
formalisere arbeidet mellom de aktuelle organisasjoner, men at det kun er 
tale om å stim ulere til kontakt. Det kan f.eks. gjøres ved at man nordisk 
og/eller nasjonalt yter den økonomiske bistand som er nødvendig for at de 
aktuelle organisasjonene i øst kan ha mulighet til å etablere kontakter med 
tilsvarende organisasjoner i de nordiske land, for derved å få kunnskap og 
inspirasjon i det videre organisasjonsarbeidet i sine hjem land. E tter u tval
gets mening ville det være hensiktsmesig at M inisterrådet tok initiativ til å 
opprette støtteordninger og at disse ses i sam m enheng med de øvrige 
initiativer Nordisk Råd har ta tt i Baltikum.

1 likhet med det utvalget har uttalt i forbindelse med medlemsförslag 
A 921/j, bør det vurderes om Nordisk M inisterråds Arbeidsprogram for 
Baltikum og Øst-Europa bør kompletteres, slik at det også om fatter initia
tiver som gjelder utvikling av dem okrati og parlam entarism e.
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E tter dette vil Juridisk utvalg innstille at 
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å kartlegge hvilke relevante organisasjoner av ikke statlig karakter som 

finnes i Baltikum og utvalgte østeuropeiske land, 
å kartlegge hvilke behov og m uligheter som finnes for kontakt mellom 

relevante frivillige organisasjoner i Baltikum og utvalgte østeuro
peiske land og tilsvarende organisasjoner i de nordiske land, 

å ta initiativ til å opprette støtteordninger som kan stim ulere til kontak
ter/sam arbeid mellom relevante organisasjoner av ikke statlig karak
ter i Baltikum og utvalgte østeuropeiske land og tilsvarende organisa
sjoner i de nordiske land, med henblikk på å støtte dem okratiserings- 
utviklingen og det internasjonale sam arbeidet i Øst, slik at disse 
støtteordninger ses i sam m enheng med de øvrige in itiativer Nordisk 
Råd har ta tt overfor Baltikum.

Stockholm, 29. januar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland Houg (SV) Kirsten Jacobsen (FP)

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) Helge Adam  Møller (KF)
F orm a nn

Sauli N iinistö (Kok.) Hans Nyhage (m)
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Medlemsförslag

om støtte til det internationale samarbejde og 
demokratiseringsbestræbelserne i Øst
(Stillel a f  Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, Hjörleifur 
Guttormsson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars Werner)

Det er klart, at de voldsom me samfundsændringer, vi har været vidne til 
i Østeuropa, ikke havde været mulige uden den udvikling, som har fundet 
sted i Sovjetunionen under præsident Gorbachevs ledelse. Der er derfor al 
mulig grund til at hilse også disse reform bestræbelser velkommen og yde 
dem bistand til deres succes.

Udviklingen havde heller ikke være mulig, hvis ikke befolkningerne i 
Østeuropa havde vist det mod, det kræver at tage udviklingen i egne 
hænder og kaste ubrugelige styreform er overbord.

Derfor er det også befolkningerne i Ø steuropa og Sovjet, som skal sikre 
den dem okratiske udviklings fortsættelse, og som skal sikre opbygningen 
af det net af traditioner, strukturer og organisationer, der er en forudsæt
ning for dem okrati. D ette er en proces, som vil have forskelligt forløb i de 
forskellige østeuropeæiske lande, og møde forskellige problem er. De fleste 
af disse lande har aldrig haft dem okrati før og har derfor ingen traditioner 
at bygge videre på, sådan som eksempelvis i Tjekkoslovakiet.

Det er karakteristisk, at de organisationer, der i dag sam arbejder med 
organisationer i Østeuropa, peger på en række identiske forhold: Det er 
ønsket om fra østeuropæisk side at hente erfaringer om opbygningen af 
dem okratiske organisationer, vedtægter, struktur, viden om internationalt 
sam arbejde osv. Men sam arbejdet med de nordiske organisationer løber 
ind i en række problem er. Først og fremmest er mange a f  de østeuropæiske 
organisationer ressourcesvage. De savner m idler til skabe de nødvendige 
kontakter, til at rejse for, til oversættelse af papirer om organisatoriske 
forhold fra andre sprog osv.

Disse problem er er forhold, som vi i N orden let glemmer, fordi vores 
dem okrati er en så rodfæstet del a f  vores samfund.

En erkendelse af behovet for at støtte udbygningen a f  de dem okratiske 
institutioner og organisationer i Øst har allerede i flere a f  de nordiske 
lande ført til forslag om støtte til kontakt mellem organisationer og græs- 
rodsstrukturer i Øst og Nord. Det er forslagsstillernes håb, at de nordiske 
lande hver især gennem fører sådanne ordninger — ikke m indst hvad angår

A 928/j
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støtten til kontakter mellem ungdoms-, kvinde- og m iljøorganisationer i de 
østeuropæiske og nordiske lande.

I N orden har vi lært, at internationalt sam arbejde er en nødvendig 
forudsætning for at finde løsninger på mange af de problem er, vore sam 
fund står overfor: Miljøet, de sociale skævheder, skabelsen af et samlet 
Europa, økonomiske balanceproblem er, nøden i den tredje verden, osv 
osv.

Man kan frygte, at de østeuropæiske lande hver især bliver så overvældet 
a f  de vanskeligheder, deres respektive sam fund står overfor, at de glemmer 
de internationale udfordringer. Den frygt kan være så meget mere velbe
grundet som, at en meget stor del af disse landes internationale aktivitet 
tidligere har været dirigeret fra Moskva.

Til dette forhold kommer, at den internationale situation, i høj grad på 
grund af udviklingen i Østeuropa, er ganske ustabil. Det understreger 
behovet for internationale løsninger og internationalt sam arbejde i den 
fortsatte proces, sam arbejde, som ikke må begrænses til diplom atiske 
kontakter, men må forankres i talrige kontakter mellem m ennesker og 
organisationer på tværs af landegrænserne.

For de nordiske lande er der særlig grund til at lægge vægt på in ternatio
nale løsninger og internationalt sam arbejde. For små lande er internatio
nalt samarbejde ikke kun en fordel. Det er ganske enkelt en livsbetingelse.

Der er derfor flere gode grunde til, at vi fra nordisk side skal støtte 
initiativer til fremme for sam arbejde på tværs af den gamle blokgrænse og 
til støtte for opbygningen af et netværk af internationale relationer mellem 
blandt andre ungdoms-, kvinde-, miljø- og kulturelle organisationer.

Under henvisning til ovenstående foreslår undertegnede, at
1. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

at etablere ordninger med det formål at knytte netværk i Ø st
europa sammen med tilsvarende netværk i Norden.

2. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at etablere ordninger og stille m idler til rådighed for kontakter 
mellem regionale organisationer og græsrodsstrukturer af ikke- 
statslig karakter i Ø steuropa og Norden med henblik på at støtte 
dem okratiudviklingen og det internationale sam arbejde i Øst.

København, Helsingfors, Reykjavik, Oslo og Stockholm den 19. april 1990

Claes Andersson (Vas.) Margrete Auken (SF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Tora Aasland Houg (SV) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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Social- och miljöutskottets betänkande
over medlemsförslag om uddybet samarbejde mellem Nor
den og de østeuropæiske lande og Sovjet om miljø

(M edlemsforslaget väckt av Claes Andersson, M argrete 
Auken, Lilli G yldenkilde, H jörleifur G u tto rm sson , Tora 
Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W erner, 
se s. 744

R em issyttranden , se supplem ent)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett medlemsförslag om 
fördjupat sam arbete mellan Norden, de östeuropeiska länderna och Sovjet 
om miljö. U tskottet har behandlat medlemsförslaget vid sitt m öte i Stock
holm den 29 januari 1991.

1. Medlemsforslaget

I medlemsförslaget hemställes att
1. Nordiska rådet rekom m m enderar N ordiska m inisterrådet att inrätta 

en ordning med efterskänkning av lån från de nordiska länderna till de 
skuldtyngda östeuropeiska länderna med anknytning till förstärkta öst
europeiska m iljöinsatser (de s. k. ” Debts for N ature Swaps” ).

2. Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utarbeta 
ett förslag till hur man överför miljöteknologi till Östeuropa.

3. N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att inrätta en 
ordning till stöd för miljöforskning i de östeuropeiska länderna. O rdning
en skall förses med nödvändiga medel, även till kontakter mellan östeuro
peiska och nordiska forskare.

4. Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 
ställa sin expertis på miljöforskning, miljökontroll, utveckling av alterna
tiva energiplaner m. m. till förfogande för de östeuropeiska länderna.

5. Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att ställa krav 
i berörda internationella fora om införande av inform ationsplikt mellan 
de europeiska länderna vad gäller inrättande av atom kraftverk och utbygg
nad av existerande anläggningar.

6. Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utarbeta 
förslag till struktur för ett förpliktande m iljösam arbete i Östersjöregionen.
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Förslagsställarna påpekar att den nya öppenheten i Ö steuropa och Sov
je t har bekräftat farhågorna angående m iljösituationen i dessa länder och 
att denna på några platser är katastrofal. Den övergång till m arknadseko
nomi som förväntas är från m iljösynpunkt inte entydig. Å ena sidan torde 
marknadsmässiga råvarupriser m edföra m indre förbrukning och använ
dande av nyare och renare teknologier, men å andra sidan finns risken att 
en snabb industriell tillväxt leder till hårdare belastning på miljön.

Förslagsställarna välkom nar m inisterrådsbeslutet om ett nordiskt miljö- 
finansieringsbolag i syfte att åstadkom m a den nödvändiga finansierings- 
basen för miljöinvesteringar i Östeuropa. De erinrar dessutom om ett av 
de förslag som Ungdomens Nordiska Råd fram förde infor presidiet vid 
sessionen, nämligen att utarbeta modeller for s. k. ”D ebts for N ature 
Swaps” , vilket innebär att östeuropeiska länder förpliktar sig att genomfö
ra en rad m iljöåtgärder som m otprestation för att de nordiska länderna 
avskriver delar av dessa länders skulder. Förslagsställarna påpekar dessut
om vikten av att man i de östeuropeiska länderna skapar förståelse för 
lokala, regionala och globala m iljöhänsyn. De nordiska länderna bör också 
utarbeta förslag till överföring av miljöteknologi. Dessutom har de nordis
ka länderna lång erfarenhet av miljöforskning, m etoder for kontroll av 
miljöåtgärder och utveckling av miljö- och energiplaner. De östeuropeiska 
länderna kan dra nytta av de nordiska ländernas erfarenheter.

Vidare pekar förslagsställarna på behovet av att man på internationellt 
plan accepterar att de europeiska länderna har rättm ätiga miljökrav gent
emot varann. Man tänker i detta sam m anhang särskilt på de planer som 
finns om nya atom kraftverk som enligt förslagsställarnas uppfattning ej är 
en lösning på energiproblemet. Förutom  de stora farorna vid själva driften 
av kärnkraftverken tillkom m er avfallsproblem en som blir bestående under 
så lång tid att ingen kan förutse vilka problem som uppstår. Det är därför 
nödvändigt att de nordiska länderna får tillfälle att uttala sig om grannlän
derna avser att bygga nya atom kraftverk eller bygga ut existerande anlägg
ningar i Nordens närhet. Denna rättighet kan också förenas med nordiska 
erbjudanden att medverka till u tarbetande av alternativa energiplaner för 
de östeuropeiska länderna.

Slutligen pekar förslagsställarna på att Ö stersjöom rådet är gemensamt 
för Slesvig-Holstein, Tyskland, Polen och de baltiska länderna, något som 
ger möjligheter för samarbete och ekonomisk utveckling, men också kny
ter länderna samman i miljömässigt avseende. De nordiska länderna mås
te motverka en utveckling som medför att ekonom isk och industriell 
tillväxt i Ö steuropa gör föroreningen av Östersjön helt katastrofal.
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2.1 Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget 

Danmark

U trikesm inisteriets handelsavdelning

Finland  

Ålands landskapsstyrelse

Sverige

Styrelsen för teknisk utveckling (STU)

2.2 Remissinstanser som är mer reserverade till delar av medlemsförslaget 

Danmark

M iljøministeriet
Industrirådet

Sverige 

Statens naturvårdsverk

2.3 Remissinstanser som  huvudsakligen avstyrker medlemsförslaget 

Finland

M iljöministeriet

Norge

M iljøverndepartem entet

Sverige

Exportkreditnäm nden 
Statens energiverk

2 .1 Remissinstanser som  tillstyrker förslaget

Utrikesministeriets handelsavdelning i D anm ark fram håller att förutsätt
ningen för de föreslagna finaniseringsordningarna och ett positivt resultat 
därav är att de nordiska länderna lägger stor vikt vid uppodlingen av ett 
miljövänligt näringslivsklimat i de östeuropeiska länderna. Det är viktigt 
att m iljösidan på ett naturligt sätt dras in i alla delar av den ekonom iska 
reformprocessen. Det är därför lämpligt att det vid finansiellt stöd sätts 
som villkor att m iljövänliga egenskaper ges avgörande vikt vid valet av 
maskiner, utrustning och teknologi vid nyinvesteringar. Ö verhuvudtaget 
bör det i de internationella finaniseringsordningar som ställs till förfogan
de för Ö steuropa och Sovjet inbyggas m ekanism er som erbjuder särskilt 
förmånliga villkor för investeringar i produktionsutrustning som är doku
m enterat miljövänlig.

2. Remissinstanser
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D etta skulle också förstärka produktutvecklingen, både i de nordiska 
och i de östeuropeiska länderna och därigenom skapa ett gott grundlag för 
miljöforskning och ömsesidig utväxling av forskare och folk från näringsli-

Ålands landskapsstyrelse tillstyrker i princip de föreslagna rekom m enda
tionerna, då man anser att ett fördjupat sam arbete mellan N orden och de 
östeuropeiska länderna avsevärt kan bidra till att m inska de gränsöverskri
dande miljöföroreningarna.

Styrelsen fór teknisk utveckling (STU) i Sverige instäm m er i att ansvaret 
för den ekonom iska politiken och ansvaret för m iljön ligger entydigt hos 
de östeuropeiska länderna. Flertalet har t. ex. anslutit sig till in ternationel
la konventioner rörande m iljön och därm ed m arkerat att man är m edve
ten om problem ställningarna. M iljökunskaperna är stora men det som 
saknas är medel för att genomföra nödvändiga satsningar. STU finner det 
angeläget att man från nordisk sida arbetar fram form er för sam verkan och 
stöd som kan bidra till en bättre regional och global miljö. Det av de 
nordiska m iljöm inistrarna föreslagna sam nordiska riskbolaget för investe
ringar bör därvid betraktas som ett viktigt kom plem ent till andra finansie
ringskällor. STU avstår därem ot från att yttra sig om möjligheterna och 
form erna för ” Debts for N ature Swaps” . Vad gäller förslagets sex punkter 
faller punkterna 1 och 5 utanför dess ansvarsom råde.

Beträffande övriga punkter ställer sig STU positivt till att delta i utarbe
tandet av förslag till överföring av miljöteknik till Östeuropa. STU kan 
också bidra med sitt stora kontaktnät vad gäller forskare och enskilda 
företag. Några särskilda medel finns dock ej avsatta för detta ändam ål.

STU anser att ett ökat stöd till forskarutbyte mellan N orden och öststa
terna är väsentligt. Det finns redan nu ett etablerat sam arbete mellan 
akadem ier och institut. En förstärkning av denna verksam het skulle gynna 
möjligheterna att få kontakter och verka på ett m indre form aliserat sätt. 
STU som m edverkat vid förslag till regeringen om program för m iljösam 
arbete med Östeuropa, ser kunskapsspridning som ett väsentligt inslag. 
Bl.a. näm ns det s.k. TOBOS 85, som avslutades under 1989, som givit 
värdefulla kunskaper beträffande olje- och kem ikaliebekämpning till sjöss. 
Ändamålsenligt teknik har utvecklats. Intresse har visats från Polen och de 
baltiska staterna att ta del av erfarenheterna.

Inom ett annat insatsom råde ” Styrning av reningsverk” planeras kon
sortier, där kunskapsutvecklingen vid högskoleinstitutioner och industriell 
utveckling direkt kopplas till verksamheten vid kom m unala och industri
ella reningsverk. Eventuellt kan ett sådant konsortium  bildas i samverkan 
med institutioner i Baltikum. I utkastet till planering ingår tankegångar 
om en dem onstrationsanläggning i någon av de baltiska staterna. Ett 
forskarutbyte skulle ingå i samverkan.
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2.2 Remissinstanser som  är m er reserverade till delar av medlemsförslag

M iljøministeriet i D anm ark känner inte till att ” Debts for N ature 
Swaps” används som en del av dansk m iljöpolitik, men anser att skuld- 
sanering kan tänkas som en del av en insats i östländerna t. ex. rökgasre
ning vid kraftverk, rening av spillvatten m .m . 1 så fall bör man närm are 
definiera m iljöprojekten och fastställa värdet av ländernas egen insats för 
eventuell avräkning. En annan möjlighet är att utarbeta energiprojekt som 
del i en överordnad energiplanering i vissa Östersjöom råden för att m ins
ka miljöbelastningen. Som finansiering pekas på det nya nordiska miljöfi- 
nansieringsbolaget.

M iljøm inisteriet påpekar att de'nordiska länderna redan på nationellt, 
nordiskt och internationellt plan deltar i en lång rad stödordningar som 
innebär överförande av miljöteknologi från väst till öst.

M iljøm inisteriet anser att östländernas teoretiska kunskaper på forskar
nivå om m iljöproblem  allm änt sett är utm ärkta och att m iljödebatten i 
dessa länder idag förs på mycket bättre villkor och med högre prioritet än 
förut. Inom Helsingforskonventionen pågår ett ganska om fattande sam ar
bete mellan östeuropeiska och nordiska forskare.

För Danm arks del har folketinget tagit beslut om miljöstöd till östlän
derna och D anm ark deltar dessutom i det nordiska m iljöfinansieringsbola- 
get. D anm ark har vidare slutit bilaterala inform ationsavtal med samtliga 
Östersjöländer och tar på IAEA’s generalkonferens 1990 upp frågan om en 
allmän inform ationsplikt angående atomenergi mellan europeiska grann
länder.

M inisteriet erinrar vidare om pågående arbete inom Helsingforskonven
tionen för att undersöka mer bindande regler om landbaserade förorening
ar. Vidare påpekas att D anm ark deltar på flera sätt i energi- och m iljösam 
arbete med Ö stersjöländer t. ex. på nordiskt plan med en kartläggning av 
energi- och m iljösituationen i Estland, Lettland och Litauen samt bilate
ralt med Polen.

Slutligen erinras om att N ordiskt Näringspolitiskt Forum  1990 be
handlar nnljöindustriellt sam arbete i N orden där bl.a ingår ett projekt: 
"R en Ö stersjö", och att man planerar en konferens 1991 med syfte att 
belysa luftföroreningen och dess sam band med Östersjön över energipro
duktion och energikonsumtion.

Industrirådet i D anm ark uttalar sympati för syftet att stärka m iljösam ar
betet med Ö steuropa vilket både gynnar N ordens egen miljö och leveran
ser av know-how och utrustning. Industrirådet m otsätter sig dock förslaget 
att lägga ner kärnkraftverk. Insatser bör sättas in mot riskerna vid atom 
kraftverk inte mot kärnkraften som sådan. K ärnkraften kan inte undvaras 
i en global bärkraftig utveckling, b l.a  därför att den ej ger upphov till 
växthusgaser.

Industrirådet ser dock kravet på inform ationsplikt i anslutning till upp
byggnad eller utbyggnad av atom kraftverk som ytterst rimligt.
2 4 -  10-0450 Nordiska rådet
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I övrigt är man skeptisk till punkt 1, 3 och 6. ” Debt for N ature Swaps” 
kan vara lämpligt i vissa situationer, men knappast generellt. Stöd för 
miljöforskning skulle kräva mycket stora medel om det skulle räcka till för 
de östeuropeiska länderna. D ärför kunde m an istället överväga stöd till 
forskarkontakter genom utväxlingsbesök.

Ett förpliktande miljösam arbete i Ö stersjöom rådet borde om fatta fler 
länder än de som näm ns i medlemsförslaget. Industrirådet anser att det 
redan finns alltför många konventioner och avtal som griper in i varandra.

Statens naturvårdsverk i Sverige erinrar om arbetet inom Helsingfors- 
konventionen samt om konferensen i Ronneby i septem ber 1990 där 
regeringschefer och andra politiker från samtliga Ö stersjöstater samt 
Norge och Tjeckoslovakien enades om en deklaration för förbättrat skydd 
av Östersjön i syfte att återställa dess ekologiska balans. Ett gemensamt 
handlingsprogram får att nå detta mål skall skyndsamt tas fram av en 
aktionsgrupp på hög nivå. D enna skall koordinera de nationella planerna 
för att m inska förorenade utsläpp och även göra erforderliga kom plette
rande analyser för att förbereda det gem ensam m a program m et. Vid Ron- 
nebykonferensen noterades att återställande av Östersjöns ekologi kräver 
om fattande åtgärder, b l.a. i de östeuropeiska länderna. Deklarationen 
uppm untrar därför ett utökat kommersiellt sam arbete, m ultilateralt och 
bilateralt för att genomföra de nödvändiga utsläppsm inskningarna. Inter
nationella finansiella institut kom m er även att ingå i aktionsgruppen. 
Världsbanken, Europeiska investeringsbanken och N ordiska Investerings
banken har förklarat att m an är beredda att ingå i denna.

N aturvårdsverket ställer sig skeptisk till tanken att om vandla ekonom is
ka fordringar på de östeuropeiska länderna till satsningar på m iljövårds- 
projekt (”Debts for N ature Swaps” ). I enskilda fall kan en sådan lösning 
vara ett sätt att få till stånd angelägna åtgärder, i synnerhet försöksverk
samhet. Det är dock knappast rimligt att m an generellt använder denna 
metod för att skriva av länders utlandsskulder. Det skulle innebära att 
man gör avkall på den grundläggande principen att varje land bär ansvaret 
för den egna miljöförstöringen och är förpliktigat att betala kostnaderna 
för nödvändiga skyddsåtgärder (polluter pays-principen) som anses vara 
själva grunden för det internationella m iljöskyddsarbetet.

Verket avstår från att kom m entera frågan om inform ationsplikt vid 
etablering och utbyggnad av kärnkraft men vill förorda inform ationsutby
te mellan de nordiska länderna om det bilaterala sam arbetet med länderna 
i Öst- och Centraleuropa. Idag finns inga fasta form er för sam ordning av 
de nordiska ländernas sam arbetsprogram . Det finns skäl att tro att en 
bättre användning av de totala resurserna skulle erhållas vid en sådan 
sam ordning. Det inform ationsutbyte och sam ordningsarbete som bedrivs 
i kontaktgruppen för internationella havsföroreningsfrågor (NKH) kan 
vara en modell härför.
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2.3 Remissinstanser som  huvudsakligen avstyrker medlemsforslaget

M iljöministeriet i Finland understöder medlemsforslaget i fråga om att 
de nordiska länderna skall underlåta att driva in de lån som beviljats 
östeuropeiska länder genom att koppla lånearrangem angen till ifrågava
rande länders egna nya miljöinvesteringar. Finland har med Polen kom m it 
överens om ett likartat förfarande, och i statsbudgeten 1990 finns ett 
anslag om 30 m iljoner m ark för ändam ålet. M inisteriet anser dock att det 
är sakligast att varje nordiskt land för sig kom m er överens om bilaterala 
arrangemang med respektive östeuropeiska land.

Finlands regering torde fór 1991 foreslå anslag för främ jande av bilate
ralt teknologisam arbete och miljöforskningssam arbetet med de östeurope
iska länderna. Vidare erinras om arbetet inom  Östersjökom m issionen och 
Nordiska m inisterrådet, det nya m iljöinvesteringbolaget NEFCO sam t att 
man inom ECE förbereder en konvention om bedöm ning av m iljökon
sekvenser, som torde kom m a att undertecknas 1991. K onventionen inne
håller bestäm m elser om bedöm ning av gränsöverskridande m iljökon
sekvenser och m eddelande om sådana till vederbörande länder. M inisteri
et anser att konventionen läm par sig väl för klarläggande av de fall som 
avses i medlemsförslaget och skapar tillräckliga kom m unikationskanaler 
mellan länderna.

M iljøverndepartementet i Norge erinrar om att m an 1989 tagit initiativ 
till stöd från de nordiska länderna inom ram en för ECEs luftförorenings- 
konvention för att bilda en egen "task force” för att utreda dessa frågor. 
Bakgrunden härtill var att avtalsparterna i Sofiaprotokollet om reduktion 
om kväveoxidutsläppen antog en bestäm melse om att medverka för att 
underlätta tekniköverföring för detta syfte. I övrigt erinrar departem entet 
om att de flesta nordiska länderna ingått bilaterala avtal med de östeuro
peiska länderna om sam arbete och kontakter inom forskningen och att de 
också ställer medel till förfogande härför. Sålunda har norska regeringen 
ingått avtal om miljösam arbete med Sovjet och Polen. M otsvarande avtal 
med Tjeckoslovakien förbereds. Ett av huvudsyftena med detta sam arbete 
är att ställa norsk expertis på miljöforskning, miljökontroll och energibe
sparing till förfogande. Vidare erinras om existerande avtal inom IAEA 
om utväxling av inform ation angående atom kraftverk och olyckor i sam
band därm ed, samt om resultaten av statsm inisterm ötet i Ronneby i 
septem ber 1990.

Exportkreditnämnden  i Sverige tar endast upp tanken på ” Debts for 
Nature Swaps” som man ställer sig tveksam till som m etod för finansiering 
av miljöåtgärder. Förslag om att utnyttja fordringar för m iljöåtgärder har 
tidigare fram förts främst vad gäller floden Wisla i Polen. Den följande 
diskussionen visade att ett byte skuld mot miljö skulle vara komplicerat. 
Till problem en hörde att m iljöåtgärderna norm alt kräver både teknik och 
utrustning från utlandet, vilket förutsätter att också medel i utländsk 
valuta ställs till förfogande. Efterskänkande av fordringar torde vidare
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kräva en sådan organisation av m iljöåtgärderna att givaren kan kontrollera 
att medlen används för överenskom m et ändam ål på ett effektivt sätt.

Statens energiverk anser att medlemsförslaget är ett positivt initiativ för 
att öka de nordiska ländernas engagemang i Östeuropa, men att de olika 
delförslagen bör bedöm as utifrån de olika nordiska ländernas utrikespoli
tiska perspektiv och med beaktande av pågående och planerade insatser i 
Östeuropa. Det torde exempelvis vara onödigt att tvinga de nordiska 
länderna att starta ett m iljösam arbete i Östersjöregionen (Förslag num m er
6), om det redan finns ett sam arbete mellan länderna kring Östersjön.

Statens energiverk erinrar om att svenska regeringen prioriterat insatser 
kring Ö stersjöom rådet när BITS, Beredningen för Internationellt Tek- 
niskt-ekonomiskt Samarbete, fått i uppdrag att utarbeta en beredningsplan 
förden  närm are utform ningen av den biståndsfinansierade delen av miljö
sam arbetet. Vad gäller förslag num m er 2, 3 och 4 påpekas att Sverige 
bedriver ett bilateralt m iljösam arbete med ett flertal östeuropeiska länder, 
vilket är inriktat på huvudsakligen kunskaps- och erfarenhetsutbyte. Att i 
efterhand anta en rekom m endation som överensstäm m er med vad som 
redan är verklighet verkar vara föga meningsfullt.

Slutligen avstyrks förslaget om ” Debts for Nature Swaps” mot bakgrund 
av att riksdagen avvisat ett liknande förslag med hänvisning bl.a till att en 
rad förutsättningar måste vara uppfyllda för att en önskvärd effekt skall 
nås vid en om vandling av en skuld i utländsk valuta till lokal valuta, så att 
denna utnyttjas till ett prioriterat miljöprojekt. Skuldbytet får exempelvis 
inte påverka m ottagarlandets ekonom iska likviditet negativt.

3. Utskottet

U tskottet noterar att rem issinstanserna är positiva till medlem sförsla
gets syfte medan de detaljerade delförslagen får en skiftande bedöm ning. 
Mest kritiska är många rem issinstanser till tanken på ” Debts for Nature 
Swaps” som anses vara förenad med praktiska och valutamässiga svårig
heter. Flera rem issinstanser pekar på ett om fattande samarbete, både 
m ultilateralt och bilateralt som redan pågår och anser att medlem sförsla
get inte tillför något väsentligt nytt.

U tskottet kan också med tillfredsställelse notera att m inisterrådet och de 
nordiska regeringarna tagit ett antal initiativ som i viss utsträckning till
mötesgår de önskemål som låg till grund för medlemsförslaget. Sålunda 
har m inisterrådet (sam arbetsm inistrarna) i oktober 1990 antagit ett ar
betsprogram för Baltikum och Ö steuropa som innehåller tre olika initiativ. 
En stipendieordning inrättas som kan ge stipendier till utbildnings- och 
praktikuppehåll i Norden för stipendiater från de baltiska länderna. U t
skottet utgår från att även utbildning och praktik på m iljöom rådet kan 
om fattas härav. Vidare inrättas i början av 1991 nordiska inform ations
kontor i Tallinn, Riga och Vilnius. Slutligen inrättar m inisterrådet en



A 929/s 741

Baltikum /Östeuropapost i budgeten som kan utnyttjas för sam arbetspro- 
jekt, t.ex . forskningsprojekt, sem inarier, utbytesordningar m .m . Beslut 
om tilldelning av medel ur denna post träffas på sam m a sätt som för 
m inisterrådets reserv. I arbetsprogram m et om talades även möjligheterna 
till särskilt miljöforskningssam arbete i Ö stersjöom rådet som ett initiativ 
som var under övervägande.

På finansieringsom rådet noterar utskottet med tillfredsställelse att bety
delsefulla initiativ tagits. Sålunda inrättades i slutet av oktober 1990 det 
nordiska miljöfinansieringsbolaget NEFCO med ett grundkapital av 36 
m iljoner SDR för att finansiera ”jo in t ventures” och liknande projekt av 
nordiskt intresse på m iljöom rådet i Central- och Östeuropa. Den 1 januari 
1991 höjdes låneramen för Nordiska investeringsbankens projektinveste- 
ringslån från 700 m iljoner till 1 miljard SDR. Vidare har m inisterrådet för 
åren 1990— 1992 beviljat 27,5 miljoner DKK till Nordiska projektexport - 
fonden (NoPEF) för användning inom m iljösektorn främst i Östeuropa.

U tskottet har vidare noterat att statsm inisterm ötet i Ronneby den 2 — 3 
septem ber 1990 utm ynnade i en deklaration om m iljöinsatser vid Öster
sjöom rådet. För att förverkliga programmet bildades en ”Task Force” 
med deltagande av fyra internationella banker, däribland Nordiska inves
teringsbanken, som utför utredningsarbete vad gäller Sovjet och Baltikum.

U tskottet kan sålunda med tillfredsställelse notera att mycket har hänt 
under 1990 som skulle kunna m otivera optim ism  vad gäller utsikterna för 
miljön i Ö steuropa och Baltikum. Emellertid fick den delegation från 
social- och m iljöutskottet som den 19 — 22 novem ber 1990 företog en 
studieresa till Leningrad och Baltikum ett starkt intryck av att dessa 
om rådens m iljöproblem är av en sådan storleksordning att även de lovvär
da insatser som de nordiska regeringarna igångsatt fram står som helt 
otillräckliga. M iljöproblemen i Nordens östra närom råden har uppnått 
sådana nivåer att det är adekvat att tala om katastrof och frågan kan ställas 
om det någonsin blir möjligt att helt återställa den ödelagda naturen. 
Redan uppgiften att hejda den pågående m iljöförstöringen kan te sig 
övermäktig.

U tskottet besökte b l.a. ett vattenreningsverk i Leningrad där man var 
helt obekant med kemisk rening vilket gjorde reningsprocessen otillfreds
ställande, även i detta reningsverk som man visade upp som ett gott 
exempel. I Estland besökte utskottsdelegationen ett värm ekraftverk som 
eldas med oljeskiffer och som ger utsläpp av svaveldioxid på 60 tusen ton 
årligen, och vars företagsledning visade föga insikt i m iljökonsekvenser, av 
verksamheten. Den bekanta oljeskiffergruvan i Sirgala har haft helt för
ödande konsekvenser på landskapet som kring gruvan nästan helt består 
av slagghögar som urlakar föroreningar och ibland självantänder på grund 
av trycket. Ett kemiskt företag som grundas på oljeskiffer i Kohtla-Järve 
m edför stora luftföroreningar, främst svaveldioxid, am m oniak och kolvä
ten, men framförallt stora vattenföroreningar, främst fenol som via floden 
Purtse går rakt ut i Finska viken.
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En cem entfabrik i K unda som helt saknar filter i skorstenarna och 
släppte ut stora mängder aska, svaveldioxid och am m oniak m. m., hade 
m edfört att alla byggnader och träd i närheten täcktes av ett gulgrått 
cementlager. Effekterna på befolkningens hälsa i dessa trakter var avsevär
da och ökad frekvens av sjukdom ar som cancer, hjärtsjukdom ar, allergier, 
eksem m. m. var avsevärt högre än genom snittet.

Vid därpå följande möten med baltiska politiker och sakkunniga fick 
utskottets delegation ett starkt intryck av deras vilja att vidta åtgärder för 
att rädda miljön och befolkningens hälsa, men också av de problem man 
stod inför. H uvudproblem et var bristen på kapital, men även politiska 
problem, som det faktum att de största m iljöförstörande industrierna 
lydde under respektive m inisterium  i Moskva, näm ndes som avgörande 
hinder på vägen mot en bättre miljö.

U tskottets uppfattning på grundval av denna direkta bekantskap med 
miljöproblem en är att de erforderliga insatserna av ekonom iska medel och 
tekniskt kunnande måste ökas men även planläggas så att resultatet av de 
under alla om ständigheter begränsade resurserna blir de bästa möjliga. 
Med hänsyn till de stora miljöproblemen i Sovjet och Baltikum och de 
begränsade resurserna m åste stark prioritering och m ålinriktning av miljö
insatserna ske. I första hand måste åtgärderna inriktas på de mest skadliga 
föroreningarna.

U tskottets besök gav vid handen att vattenföroreningarna är det allvarli
gaste m iljöproblemet. Kom plettering av lokala vattenreningsverk med 
kemisk rening skulle förbättra reningseffekten på flera orter.

För att lösa det största problem et som är bristen på kapital, vilket 
försvåras av att de baltiska republikerna inte anses kreditvärdiga bör de 
nordiska ländernas regeringar besluta om ytterligare en kreditordning 
inom ramen för N ordiska investeringsbanken avseende m jukare villkor 
för miljöinsatser i Baltikum. U tskottet anser även att möjligheten att styra 
särskilda biståndsm edel till Baltikum bör övervägas.

U tskottet sam m anträffade även med en representant för Litauen som 
särskilt framhöll de stora m iljöriskerna kring kärnkraftverket i Ignalina. 
De nordiska länderna borde överväga möjligheten att bistå Litauen med 
den omställning av energiproduktionen en nedläggning skulle förutsätta, 
alternativt en modernisering av anläggningen för att m inska riskerna samt 
en plan för hantering av det radioaktiva avfallet. 1 detta sam m anhang vill 
utskottet även förorda att m an på nordisk nivå anordnar ett sem inarium  
om nya energikällor som kan ersätta olja inklusive oljeskiffer, kol och 
kärnkraft i Baltikum och inbjuda representanter för de aktuella om rådena.

U tskottet anser även att man bör kunna stim ulera de nordiska regering
arna att vad gäller nationellt beviljade medel till m iljöinsatser och sociala 
insatser i Ö steuropa och Baltikum söka sam arbete med andra nordiska 
regeringar och m inisterrådet för att på mest rationellt sätt bistå med 
experter och m aterial som först angriper de allvarligaste m iljöfarorna för 
natur och hälsa.
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Mot bakgrund av det ovan anförda anser utskottet att medlemsförslaget 
bör föranleda en rekom m endation av N ordiska rådet med undantag av 
punkt 1 (” Debts for N ature Swaps” ) och punkt 6 (Östersjösam arbete som 
om fattas av ett nytt medlemsförslag och behandlas m er utförligt i det 
sam m anhanget1). U tskottet vill dock tillfoga två punkter och foreslår 
därför följande rekom m endationer:

1. N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att 
utarbeta ett förslag till hur man överför miljöteknologi till Ö st
europa.

2. N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att in
rätta en ordning till stöd för miljöforskning i de östeuropeiska 
länderna sam t ställa expertis på miljöforskning, m iljökontroll, 
utveckling av alternativa energiplaner m .m . till förfogande for 
de östeuropeiska länderna.

3. Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att stäl
la krav i berörda internationella fora om införande av inform a
tionsplikt mellan de europeiska länderna vad gäller inrättande 
av atom kraftverk och utbyggnad av existerande anläggningar.

4. N ordiska rådet rekom m enderar nordiska ländernas regeringar 
att besluta om ytterligare en kreditordning inom ramen for N or
diska Investeringsbanken avseende m jukare villkor för m iljöin
satser i Baltikum.

5. Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regering
ar att söka sam arbete mellan olika biståndsarrangem ang for de 
baltiska länderna för att göra insatserna rationella och underlätta 
m ottagandet av hjälpen.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Påll Pétursson (F)

Marjatta Väänänen (Kesk.)

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
F örm a n
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Medlemsförslag

om uddybet samarbejde mellem Norden og de 
østeuropæiske lande og Sovjet om miljø
(Stillet a f  Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, Hjörleifur 
Guttormsson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars Werner)

Den åbenhed, der fulgte med de dram atiske ændringer i Ø steuropa og 
Sovjet, afslørede, at situationen for m iljøet i mange af landene er så slem, 
som man kunne frygte, og nogle steder har karakter af katastrofe.

Med de politiske ændringer i Ø steuropa følger også omstillingen af plan
økonom ierne til markedsstyring. D ette sker, fordi planstyringen ikke har 
været i stand til at honorere de krav til velfærdsudviklingen, som befolk
ningerne i Ø steuropa har haft, og som de har kunnet se finde sted i 
Vesteuropa.

Set fra en miljømæssig synsvinkel er indførelsen af markedsstyring ikke 
entydig.

På den ene side vil m arkedsbestem te råstofpriser føre til et m indre 
forbrug og til indførelsen a f  nyere og renere teknologier. På den anden side 
er risikoen, at m arkedet og en hastig industriel vækst samlet set vil føre til 
en hårdere belastning af miljøet. Men det må ikke føre til advarsler fra 
vores side om ikke at gennemføre denne vækst. Alene a f  den grund at vi 
selv har gennemført en sådan økonomisk vækst trods de belastninger, dette 
har medført for vores eget miljø.

Beslutningen og ansvaret for den økonomiske politik og ansvaret for 
miljøet ligger entydigt hos østeuropæerne.

Men vi må heller ikke i Norden blot blive passive tilskuere til udviklin
gen. Grænsen for, hvad miljøet kan tåle, er nogle steder for længst over
skredet, og passivitet ville være dybt problem atisk og politisk forkastelig.

Alternativet fra nordisk side til en økologisk ødelæggende vækst må være 
initiativer, der sikrer, at det nødvendige miljøhensyn tages, således at man 
får ordninger, der skaffer det finansielle, teknologiske, videns- og hold
ningsmæssige grundlag.

Fra Nordisk M inisterråds side har man stillet forslag til et Nordisk 
Miljøfinansieringsselskab. D ette forslag, som forslagsstillerne varm t hilser 
velkommen, har til hensigt at tilvejebringe det nødvendige finansierings
grundlag for miljøinvesteringerne i Østeuropa.

Et andet forslag, som blandt andre Ungdom m ens Nordiske Råd er 
frem kom m et med, kunne være at udarbejde m odeller til at gennemføre de 
såkaldte ” Debts for N ature Swaps” , hvor de østeuropæiske lande forpligter
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sig til at gennemføre en række miljøtiltag mod, at de nordiske lande 
afskrev noget af den gæld, de har til gode i landene.

En forudsætning for ordninger til støtte for renere miljø er, at der i de 
østeuropæiske lande findes, eller skabes, en forståelse for, en viden om og 
en holdning til de lokale, regionale og globale miljøhensyn.

Men de finansielle forhold er som anført ikke tilstrækkelige til at sikre 
den nødvendige miljøindsats. Et andet problem er teknologien. Her kunne 
de nordiske lande udarbejde forslag til, hvordan man overfører miljøtek
nologi.

Et tredje forhold er generel viden om m iljøproblem er. Det gælder miljø
forskning, m etoder til kontrol a f  miljøtiltag og udvikling a f  miljø- og 
energiplaner. De nordiske lande har på disse om råder en lang erfaring, 
som de østeuropæiske lande kan trække på.

Hertil kom m er behovet for international accept af, at de europæiske 
lande har legitime miljømæssige krav i forholdet til hinanden.

Her tænkes specielt på planer om nye atom kraftværker. Det er forslags
stillernes principielle holdning, at atom kraft ikke er løsningen på energi
problemer. Tjernobyl og Sellafield har vist, at atom kraft er en frygtelig 
farlig teknologi ikke kun i selve driften af værkerne. Affaldsproblemet 
består i så lang en årrække, at ingen kan forudse, hvilke problem er der 
opstår. Men disse forhold har ikke ført til nedlæggelse af a-kraftværker, 
end ikke af anlæg som ligger i nærheden af andre lande, skønt uheld kan få 
katastrofale følger for nabolandene. Det må være uomgængeligt, at de 
nordiske lande skal høres, hvis vore nabolande agter at bygge nye atom 
kraftværker eller udbygge allerede eksisterende anlæg i vores nærhed.

Denne høringsret kan også indeholde nordiske tilbud om at m edvirke til 
udform ning af alternative energiplaner for de østeuropæiske lande.

Endelig vil vi pege på Østersøregionen som et om råde a f  særlig nordisk 
interesse. Østersøen knytter de nordiske lande sammen med Slesvig-Hol- 
sten, Østtyskland, Polen og de baltiske lande. Dette forhold kan give os 
mulighed for sam arbejde og økonomisk udvikling. Men de knytter os også 
miljømæssigt sammen. Det er allerede kendt. at de østeuropæiske lande 
har en stor del af ansvaret for miljøødelæggelserne i Østersøen. Med den 
forventede økonomiske vækst og industrielle udvikling i Ø steuropa kan 
man frygte, at forureningen af Østersøen bliver helt katastrofal. Fra nor
disk side kan vi modgå denne udvikling dels med nogle a f  ovenstående 
forslag, dels med udvikling a f  tæ tte sam arbejdsstrukturer for Østersømiljø-

U nder henvisning til ovenstående foreslår undertegnede, at
1. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

at etablere en ordning til eftergivelse a f  lån fra de nordiske lande 
til de gældstyngede østeuropæiske lande knyttet til styrkede øst
europæiske miljøtiltag (de såkaldte ” Debts for N ature Swaps” ).
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2. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at udarbejde et forslag til, hvordan man overfører miljøteknologi 
til Østeuropa.

3. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at etablere en ordning til støtte for miljøforskning i de østeuro
pæiske lande. O rdningen skal sikres de nødvendige midler, også 
til kontakt mellem østeuropæiske og nordiske forskere.

4. Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske regeringer
at stille deres ekspertise på miljøforskning, m iljøkontrol, udvik
ling af alternative energiplaner med videre til rådighed for de 
østeuropæiske lande.

5. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at stille krav i relevante internationale fora om indførsel af 
inform ationspligt mellem de europæiske lande, hvad angår eta
blering af atom kraftværker og udbygning a f  allerede eksisterende 
anlæg.

6. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at udarbejde forslag til struktur for et forpligtende m iljøsam ar
bejde i Østersøregionen.

København, Helsingfors, Reykjavik, Oslo og Stockholm, den 19. april 
1990

Claes Andersson (Vas.) Margrete Auken (SF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Tora Aasland Houg (SV) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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Kulturutskottets betänkande
over medlemsförslag om den nordiske model som fremtids- 
udfordring

(Medlemsforslaget väckt av Claes A ndersson, Margrete 
Auken, Lilli G yldenkilde, H jörleifur G u tto rm sson , Tora 
Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W erner, 
se s. 756

R em issyttranden , se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 930/k om den nor
diske model som frem tidsudfordring. Medlemsförslaget har behandlats 
vid möten den 27 —28 jun i, den 26 septem ber, den 12 novem ber sam t den 
29 januari 1991.

1. Medlemsforslaget

I medlemsforslaget foreslås att Nordiska m inisterrådet utarbetar ett 
forslag för att stödja forskarkontakter mellan Ö steuropa och Norden, 
speciellt beträffande forskning och studier om välfärdsstaten och dagens 
välfärdsproblem samt att m inisterrådet avsätter medel för ett forsknings
program med nordiska och östeuropeiska forskare om kring välfärdspro- 
blem, decentraliserade strukturer och nya lösningsmodeller för sociala 
problem.

Förslagsställarna fram håller att en konsekvens av de politiska föränd
ringarna i Ö steuropa är omställningen från planekonom i till m arknads
styrning. Följden av en om strukturering av den östeuropeiska ekonom in 
blir kraftiga prisstegringar på många m atvaror, nedläggning av im produk
tiva verksam heter och avskedande av den m inst produktiva delen av 
befolkningen, bl. a. stora delar av den äldre arbetskraften. Konsekvenserna 
blir stora sociala problem.

Enligt medlemsförslaget har N orden försökt att finna en rimlig balans 
mellan m arknad och m änniska, vilket har fört till lösningar N orden kan 
vara stolt över, speciellt sett i internationellt sam m anhang. Men i de 
nordiska välfärdssam hällena finns också stora problem i och med att de 
inte har lyckats att utsträcka dem okratin till arbetslivet. Dessutom  står det 
partipolitiska systemet inför en ökande kris. Många m änniskor blir pas-
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siva inför de förändringar som sker i deras liv och i deras omgivning. Det 
vore oansvarigt, om vi i N orden endast lät Ö steuropa efterlikna våra 
välfärdsstater utan att inform era om en del av våra många problem.

2. Remissyttranden

Följande myndigheter, institu tioner och organisationer har avgivit ytt
rande över medlemsforslaget:

Nordiska

Nordplan
N ordiska sam arbetsnäm nden för samhällsforskning (NOS-S)

Danmark

Institut for Samfundsøkonomi og Planlægning 
Institut for Sprog og internationale K ulturstudier 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 
Handelshøjskolen i København, Institut for finansiering 
Institut for europæisk folkelivsforskning (Eucis)

Finland

Undervisningsm inisteriet, Högskole- och vetenskapsavdelningen 
Finlands Akademi
Ålands landskapsstyrelse, utbildningsavdelningen

Istand  

Foreningen Norden

Norge

Sosialdepartem entet
U tdannings- og forskningsdepartem entet

Sverige

U niversitet- och högskoleämbetet (UHÄ)
Hum anistiska samhällsvetenskapliga forskningsrådet

Rem issinstanserna stöder i största allm änhet förslaget, men många re
dogör för redan upprättade forskarkontakter med östeuropeiska forskare 
och igångsatta aktiviteter på förslagsområdet. De flesta påpekar behovet 
av ökade resurser till dessa projekt samt varnar för att tillskapandet av 
flera parallellt verkande projekt- och stödinstanser kan verka förvirrande 
på forskare. Det varnas dessutom för att tid och resurser kan spillas på att 
försöka bygga upp ett forskarsam arbete på existerande formella institutio
nella strukturer. Det mest effektiva är att sätta in resurser där aktiva
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forskare själva har lyckats få kontakt. Ytterligare framhålls att forsknings
sam arbete måste resultera i en dubbelriktad kunskapsöverföring.

2.1 Nordiska remissyttranden

Nordplan anser medlemsförslagets rekom m endation vara välgrundad 
och fram tidsinriktad. Välfärdsstatens utveckling ägnar sig väl som tema 
för forskarkontakter och gemensamt program för Norden-Östeuropa. 
Forskarkontakter är viktiga och ömsesidigt utbyte av kunskap och erfaren
heter om sociala ordningar i olika system kan vara till gagn fór båda parter. 
Nordplans erfarenheter visar att det kom parativa perspektivet är fruktbart 
i kunskapsprocessen och etablering av ett forskningsprogram är viktigt 
därför att det kan fungera sam lande och m otiverande för en systematisk 
forskarkontakt. Förutsättningar för att forskarkontakter och forsknings
program skall kunna bidra till bättre lösningar i praxis är bl. a. att i stället 
för välfärdsstaten kan det vara riktigare att tala om välfärdskom m unen, 
eftersom kom m unerna har övertagit många samhällsuppgifter. Nordplans 
erfarenhet visar att kunskapsutveckling för sam hällsplanering som för
siggår inom ramen av ett tvärsektoriellt och tvärvetenskapligt samarbete 
är särskilt fruktbart. Vidare utvecklas teoriutveckling och nya lösningar 
inför samhällsplanering bäst i en växelverkan och forskningsprogram met 
borde därför involvera både forskare och praktiker. Nya lösningsmodeller 
som ser till helheten i vardagslivet i dem okratiska strukturer kan sannolikt 
sökas i dialogen mellan struktur och vardag, där lokala förändrings- och 
utvecklingsprocesser står centralt. M iljöproblemen och jäm ställdhetsas- 
pekten m åste dras in i m odeller och lösningar. N ordplan fram håller och 
påpekar och dess erfarenhet och kom petens kan kom m a till nytta för att 
realisera medlemsförslaget.

Nordiska sam arbetsnämnden JÖr samhällsforskning (NOS-S) finner ini
tiativet lovvärt och anser det angeläget att forskningssam arbete med Ö st
europa stöds. D etta sam arbete kan dock ske inom ram en för redan existe
rande organ. Anslagen till stöd för forskarkontakter kunde kanaliseras 
genom den nyupprättade N ordiska Forskarutbildningsakadem in. Ansla
gen till gem ensam m a forskningsprojekt kunde kanaliseras genom de nor
diska vetenskapliga sam arbetsnäm nderna eller de nationella forskningsrå
den varvid dessa skulle konkurrera med andra projekt och en kvalitetsbe
döm ning skulle ske på sam m a grunder som för andra forskningsprojekt. 
NOS-S har inlett ett sam arbete med vetenskapsakadem ierna i de baltiska 
republikerna, Estland, Lettland och Litauen. I novem ber hålls ett möte i 
Köpenham n med representanter för dessa akadem ier varvid man diskute
rar sam arbetsform erna. Dessa föreslås innefatta forskarutbildning, infor
m ationsutbyte, gästforskarprogram och gem ensam m a kom parativa forsk
ningsprojekt. De i medlemsförslaget angivna prioriteringarna ingår i NOS- 
Ss förslag till sam arbetsom råden. Sam arbetsnäm nden har em ellertid be
gränsade resurser till förfogande för att stöda forskningssam arbete och
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skulle därför behöva externa medel ifall m an önskar ytterligare intensifiera 
insatsen på de forskningsområden, som näm ns i medlemsförslaget.

2.2 Danska remissyttranden

Institut fo r  Sam fundsøkonom i og Planlagning  fram håller att förslaget 
berör aktuella och relevanta problem ställningar. 1 förslaget finns några 
forskningsmässiga problem där m an må företa en prioritering. För det 
första påpekas problem i sam band med övergången från en planekonom i 
till en m arknadsekonom i. På internationellt plan arbetas redan med detta, 
en nystartad organisation ”European Association for Com parative Econo- 
mic Studies” håller en konferens i septem ber om dessa övergångsproblem. 
För det andra är det inte helt klart i förslaget vad som menas med den 
nordiska modellen. Det finns ett behov att precisera om det är den offentli
ga sektorns struktur och funktion eller de nordiska samhällssystemen, med 
relationerna mellan den offentliga och den privata sektorn, som skall vara 
målet för analyserna. För det tredje är frågan om man i fortsättningen talar 
om en nordisk modell vars utvecklingstendenser skall analyseras eller om 
det är redan påböljade utvecklingstendenser som förstärker olikheterna 
mellan de nordiska länderna. U nder senare tid har många nya forskarkon
takter upprättats mellan Öst- och Västeuropa, bl. a. finansierade av olika 
EG-program (Tempus, A.C.E. m .m .). Det är därför viktigt från dansk 
synpunkt att utform ningen av förslagen anpassas till EG-programmen. 
Det rekom m enderas att m an lägger vikt på att genom föra kom parativa 
nordiska analyser. Dessutom rekom m enderas att östeuropeiska studeran
den kan få kontakt med forskningen, t.ex . genom studieuppehåll vid 
nordiska universitet. Slutligen rekom m enderas det att eventuella slutana
lyser rapporteras vid en eller flera större konferenser, där östeuropeiska 
forskare inviteras och också publiceras.

Institut fo r Sprog og internationale Kulturstudier önskar inte yttra sig om 
medlemsförslaget.

Arbejderbevægelsens erhvervsråd har ingenting att framhålla angående 
saken.

Handelshøjskolen i København, Institut fo r  Finansiering pekar på att den 
nordiska modellen har fått nam net den tredje vägen, eftersom den är en 
blandning av m arknadsekonom i och överordnad ekonom isk styrning, vil
ket samtidigt öppnar m öjligheter för effektivitet, m akroekonom isk balans 
och en ökad jäm n fördelning till skillnad mot den rena m arknadsm odellen 
eller en ren planekonomi. En grupp ekonom er utarbetar för närvarande ett 
forskningsprogram till en systematisk genom arbetning av både den teore
tiska bakgrunden för den tredje vägen och en kom parativ, em pirisk belys
ning av de nordiska länderna i förhållande till mera m arknadsorienterade 
ekonom ier med huvudvikten på en analys av effektivitet, m akroekono
misk balans och fördelning. Program m et kräver utgifter vilka N ordiska 
rådet kunde bidra till.
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Institut fo r  europæisk folkelivsforskning (Eucis) m eddelar att de 1989 
publicerade an bok om ” Lønkapital under folkestyre” som behandlar den 
” skandinaviska m odellen” i ljuset av de nya relationerna mellan länderna i 
Europa. På grund av denna bok har institutet blivit kontaktat av forskare 
från östeuropeiska länder som gärna vill sam arbeta om studier om livsfor
mer, statsform och reform processer, vilka kan bidra till nya om strukture
ringar i deras egna länder. Det vore synnerligen nyttigt att få särskilda 
medel för att invitera dessa forskare till längre eller kortare uppehåll i de 
nordiska länderna för att inform era om den nordiska m iljön i vid bem är
kelse och för att diskutera och jäm föra vetenskaplig utveckling och de 
samhällsmässiga erfarenheter vi i Norden har gjort med deras egen utveck
ling. Mycket tid och resurser kan spillas på att försöka bygga upp ett 
forskarsam arbete på existerande formella institutionella strukturer då det 
mest effektiva är att sätta in resurser där det har lyckats aktiva forskare 
själva att skapa kontakt och sam arbeta med varandra tvärs över landsgrän- 
serna.

2.3 Finska remissyttranden

Undervisningsministeriet, högskole- och vetenskapsavdelningen anser det 
vara skäl att sträva till gem ensamma utbildnings- och forskningsprojekt 
som så väl som möjligt stöder utbildningen, grundforskningen och forskar
utbildningen vid högskolor och andra läroanstalter i Central- och Ö steuro
pa. Det är angeläget att i sam arbetet förutom  studier om välfärdsstaten 
även inkludera samhällsvetenskaplig forskning och dess mångfacetterade 
frågeställningar. På längre sikt är det synnerligen viktigt att satsa på 
mångsidiga och kvalitetshöjande utbildnings- och forskningsaktiviteter. 
Förnyelseprocessen i Central- och Ö steuropa kom m er att fordra ett om fat
tande både internationellt och nordiskt utbildnings- och forskningssam ar
bete inom flera dicipliner.

Finlands A kadem i anser att det är möjligt att genom befintliga forsk
ningsprogram och -initiativ angripa sådana samhälleliga problem som 
anges i medlemsförslaget och ge dem form er och innehåll som är relevanta 
för vetenskaplig forskning. Inom ramen for forskningsprogram met angå
ende Finland och den europeiska integrationen håller man på att sätta 
igång större forskningsprojekt; exempelvis inleds, med finansiering från 
NOS-S, ett om fattande Baltikum-projekt, som öppnar möjligheter att även 
genom föra kom parativa forskningsprojekt, där olika samhällssystem jäm 
förs. Dessutom pekas på Nordiska m inisterrådets arbetsprogram  för Balti
kum och Ö steuropa som även innehåller forskarutbyte och vetenskapligt 
samarbete.

Ålands landskapsstyrelse, utbildningsavdelningen antecknar medlem s
förslaget för kännedom.
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2.4 Isländska remissyttranden

Foreningen Norden i Island avstår från att yttra sig om medlemsförslaget 
och hänvisar till att Föreningarna Nordens Förbund fått forslaget på 
remiss.

2.5 Norska remissyttranden

Sosialdepartementet ser medlemsförslagets fråga prim ärt som en utrikes
politisk och forskningspolitisk fråga. Det är viktigt att bidra till de mellan- 
europeiska reformförsöken genom att ge politiker och offentliga tjänste
män i dessa länder tillfälle till att studera alla sidor av den skandinaviska 
modellen, såväl den politiska som den sociala och ekonom iska delen. Det 
bästa är att invitera delegationer och personer till de nordiska länderna 
och lägga upp studieprogram som täcker de flesta sidorna av samhällslivet. 
D är borde finnas både forskare och politiker som kunde fram föra sin egen 
syn på positiva och negativa sidor av den politiska, sociala och ekonom is
ka aspekten och därm ed ge en studerande möjlighet att avgöra vad som 
passar att överföra till det egna landet och vad som behöver modifieras.

Utdannings- og forskningsdepartementet har förelagt saken för Norges 
råd for anvendt sam funnsforskning vilket m eddelar att de redan har inlett 
kontakt med forskningsmiljöer och representanter för m yndigheter i flera 
östeuropeiska länder med sikte på forskningssam arbete och därför ser de 
positivt på medlemsförslaget. Det finns ett betydande behov för en gem en
sam nordisk insats på detta om råde, vilket kunde bidra till större förståelse 
för de fram tida utm aningarna i välfärdspolitiken både i Norden och i 
Ö steuropa och stärka grunden för nya lösningsmodeller.

2.6 Svenska remissyttranden

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ) har berett de sam hällsveten
skapliga fakulteterna vid universiteten i Stockholm, Uppsala, Linköping, 
Lund, Göteborg och Umeå tillfälle att inkom m a med synpunkter vilka 
bifogas rem issyttrandet.

UHÄ vill särskilt ansluta sig till de synpunkter som universitetet i 
Uppsala fram för i sitt y ttrande om att frågan inte endast bör gälla kun
skapsöverföring till öst. Inga tidigare erfarenheter finns av en övergång 
från planekonomi och ” dem okratisk centralism ” till m arknadsekonom i 
och parlam entarisk dem okrati. Betydande nya kunskaper kring överfö- 
ringsproblem av olika slag står att häm ta för den samhällsvetenskapliga 
forskningen i Sverige, kunskaper som kom m er att bli mycket svåra att 
utvinna utan ett aktivt sam arbete med forskare i öst. En satsning på 
forskningssam arbete bör således resultera i en dubbelriktad kunskapsöver
föring. UHÄ tillstyrker med den modifieringen medlemsförslaget.

Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet har inte funnit an
ledning att göra någon värdering av de i allm änna term er angivna forsk
ningsom rådena i medlemsförslaget. Emellertid fram håller rådet att det för
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stöd till forskning är av största betydelse att uppehålla den vetenskapliga 
kvaliteten. En av m etoderna att göra detta är att projektförslag granskas 
och bedöm s i konkurrens med andra förslag i ett bredare sammanhang. 
Program och m edelsavsättningar med snäv avgränsning kan m otverka en 
sådan konkurrens och därm ed även den vetenskapliga kvaliteten.

I den mån nya medel avsätts för forskningssam arbete med de östeurope
iska staterna borde man beakta att tillskapandet av flera, parallellt verkan
de stödinstanser skapar en förvirrande bild för de forskare och forskar
grupper som verkar inom olika vetenskapsom råden. 1 dag finns det redan 
en rad sam arbetsavtal mellan råd och akadem ier i Norden och Östeuropa. 
En sam ordning av olika sådana sam arbetsform er bör eftersträvas vid 
diskussioner om ev. ytterligare forskningsstöd.

3. Utskottet

Händelserna i Ö steuropa med m edföljande systembyte har i världen fört 
tankarna till olika sam hällsm odeller och ekonom iska system. O m fattande 
diskussioner har ägt rum om vilken modell som smidigast skulle kunna 
införas i sam hällena i det nya Östeuropa.

De synpunkter som allm änt har fram förts har pekat på det lämpliga i att 
föra in den nordiska modellen i de östeuropeiska staterna, eftersom det 
inte skulle åstadkom m a så svåra system förändringar som rena m arknads
ekonom iska samhällssystem. Detta är även tanken i medlemsförslaget där 
man föreslår att Nordiska m inisterrådet utarbetar ett förslag för att stödja 
forskarkontakter mellan Ö steuropa och Norden, speciellt beträffande 
forskning och studier om välfärdsstaten och dagens välfärdsproblem  samt 
att m inisterrådet avsätter medel för ett forskningsprogram med nordiska 
och östeuropeiska forskare omkring välfärdsproblem, decentraliserade 
strukturer och nya lösningsmodeller för sociala problem.

Utskottet understryker att kontakter och sam arbete mellan Norden och 
Baltikum /Östeuropa bör införas på gräsrotsnivå i den mån det är möjligt. 
Officiellt kan man dock hjälpa till med uppbyggnaden samt stödja detta 
sam arbete där det verkar nödvändigt och lämpligt.

U tskottet har med intresse noterat att enligt rem issinstanserna har det 
föreslagna kontaktnätet redan upprättats i visst omfång både på nordisk 
och nationell nivå med de baltiska länderna och Östeuropa. I rem issyttran
dena redogörs för planerade eller igångsatta aktiviteter på forslagsområdet 
där många varnar för att tillskapandet av flera parallellt verkande projekt 
och stödinstanser kan verka förvirrande på forskare. Det påpekas att tid 
och resurser kan spillas på att försöka bygga upp ett forskarsam arbete på 
existerande formella institutionella strukturer. De allra flesta rem issin
stanser pekar på ett påtagligt problem , nämligen finansieringsproblem et.

På nordisk nivå har N ORDPLAN planerat arbete på om rådet och 
Nordiska sam arbetsnäm nden för sam hällsforskning (NOS-S) har redan
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inlett ett samarbete med vetenskapsakadem ierna i de baltiska republiker
na, Estland, Lettland och Litauen där de i medlemsforslaget angivna 
prioriteringarna ingår i NOS-Ss forslag till sam arbetsom råde.

Även de nordiska organen, N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet, 
har inlett kontakter och sam arbete med Baltikum /Östeuropa. N ordiska 
rådets delegationsbesök i parlam enten för de baltiska republikerna under
strök särskilt behoven av konkreta sam arbetsåtgärder som ger om edelbar 
och synlig effekt för befolkningen i de baltiska länderna. Nordiska m inis
terrådet har med antagandet av arbetsprogram m et för Baltikum och Ö st
europa avsatt medel för sam arbetsåtgärder på olika om råden, först och 
främst på inform ations- och utbildningsom rådet. Man har dessutom av
satt 4,8 M DKK år 1991 till en Baltikum /Östeuropafond med syfte att 
finansiera vissa sam arbetsprojekt med Baltikum, andra närom råden i 
Sovjetunionen samt Ö steuropa i övrigt.

U tskottet anser att forskarkontakter mellan Ö steuropa och N orden om 
studier och forskning kring välfärdsstaten och dagens välfärdsproblem 
redan är tillgodosedda mellan forskare i N orden och Baltikum /Östeuropa. 
Rem issinstanserna understryker em ellertid behovet av ekonom iskt stöd 
för att fortsätta de kontakter och projekt som redan har upprättats mellan 
N orden och Baltikum /Östeuropa. U tskottet är väl m edvetet om de ekono
miska svårigheter som finns när det gäller sam arbetsprojekt mellan N or
den och Baltikum /Östeuropa. Med m inisterrådets arbetsprogram  för Bal
tikum  och Ö steuropa upprättades en fond för att försöka tillmötesgå dessa

U tskottet anser att forskning om samhällsmodeller är intressant och 
värdefullt. Vid N ordiska rådets delegationsresa till Baltikum och Sovjet
unionen framhölls dock andra forskningsom råden som inte m indre ange
lägna för de baltiska länderna. U tskottet anser sig inte av den anledningen 
kunna förorda Nordiska m inisterrådet att prioritera medlen till det före
slagna forskningsprogram met från Baltikum /Ö steuropafonden eller bud
geten i övrigt.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet 
att N ordiska rådet inte företar sig något med anledning av medlem s

förslaget.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)

krav.

F ö rm a n

Helga Haugen (KrF) 

Grete Knudsen (A)

Jón Kristjánsson (F) 

Bruno Poroma (s)

M irja Ryynänen (Kesk.)

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Berit Oscarsson (s) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Riitta Saastam oinen (Kok.)
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Reservation

1 första hand  föreslår jag att kulturutskottet instäm m er i medlemsförsla- 
gets första  kläm.

I andra hand  föreslår jag att utskottet instäm m er i a tt det finns 
behov av den forskning som förslagsställarna föreslår och konstaterar 
att dessa behov får vägas mot andra angelägna behov, t.ex. inom ramen 
för de medel som avsatts till fonden för Baltikum /Ö steuropa.

Stockholm den 29 januari 1991

Krister Skånberg (mp)
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Medlemsförslag

om den nordiske model som fremtidsudfordring
(Stillet a f  Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, Hjörleifur 
Guttormsson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars Werner)

En konsekvens a f  de politiske ændringer i Ø steuropa vil være omstilling
en af planøkonom ierne til markedsstyring. D ette sker, fordi planstyringen 
ikke har været i stand til at honorere de krav til velfærdsudviklingen, som 
befolkningerne i Ø steuropa har haft.

Men til trods for at m arkedet er den mest effektive institutionelle ram 
me til frembringelse a f  økonomisk vækst, så har m arkedet også sine svage 
sider, specielt hvad angår socialt udsatte grupper.

En del af indholdet i en om strukturering af de østeuropæiske økonom ier 
vil være kraftige prisstigninger på en række fundam entale fødevarer, luk
ning af uproduktive virksom heder og afskedigelser a f  den m indst produk
tive del a f  befolkningen, herunder store dele a f  den ældre arbejdsstyrke.

Konsekvensen a f  sådanne tiltag vil meget sandsynligt blive store sociale 
problemer. I Polen anslås det, at arbejdsløsheden vil nå op på mellem en 
og halvanden million, en udvikling, m an vil finde i samtlige a f  de østeuro
pæiske lande. D ette skal ses i forhold til den tidligere meget lave arbejds
løshed.

Et sandsynligt svar på disse udfordringer vil i mange a f  landene være 
forsøg på at etablere sociale velfærdssystemer lig dem, m an finder i de 
nordiske lande.

Vi i N orden kan føle os stolte over ønskerne om at kopiere vore sam
fund. Forsøget på at finde en rimelig balance mellem marked og menneske 
har i Norden ført til løsninger, som vi, specielt set i et internationalt 
perspektiv, kan være ganske godt tilfredse med.

Men det ville være en stor fejl, om vi går til i selvforherligelse over 
tidligere tiders succes. Specielt fordi der resterer store problem er også i 
vores velfærdssamfund. Vore samfund, som hører til de mest dem okrati
ske i verden, har ikke evnet at udstrække dem okratiet til arbejdslivet. 
Vores måde at behandle den ikke-beskæftigede del a f  befolkningen på er 
ofte uanstændig og fremmedgørende, hvilket er en del a f  årsagen til den 
voksende modsætning mellem staten og befolkningen. For stadig flere 
mennesker forekom m er staten og de mange offentlige institutioner lige så 
fjerne, uangribelige og upåvirkelige som mange a f  de privatejede virksom 
heder.

A 930/k
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Vi oplever en voksende krise for det partipolitiske system. Mange m en
nesker bliver passive overfor de forandringer, der sker i deres liv og 
om kring dem.

Det ville være uansvarligt, om vi i N orden blot lod østeuropæerne 
efterligne vores velfærdsstat uden at inform ere dem om nogle a f  vores 
mange problemer.

U nder henvisning til ovenstående foreslår undertegnede, at
1. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at udarbejde et forslag til støtte for forskerkontakter mellem Ø ste

uropa og N orden, specielt hvad angår forskning og studier i 
velfærdsstaten og dagens velfærdsproblemer.

2. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
at stille midler til rådighed for et forskningsprogram med nordiske 

og østeuropæiske forskere om kring velfærdsproblemer, decentra
le strukturer og nye løsningsmodeller for sociale problemer.

København, Helsingfors, Reykjavik, Oslo og Stockholm den 19. april 1990

Claes A ndersson ( Vas.) Margrete A uken (SF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Tora A asland Houg (SV) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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A 931/e

Ekonomiska utskottets betänkande
over medlemsförslag om Østerso scenario

(M edlemsförslaget väckt av Claes Andersson, M argrete 
Auken, Lilli G yldenkilde H jörleifur G u tto rm sson , Tora 
A asland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W erner, 
se s. 761)

1. Inledning

Præsidiet har henvist medlemsforslaget til behandling i Ø konom isk 
Udvalg og sam tidig besluttet, at det ikke skal remitteres.

Udvalget har behandlet medlemsforslaget i sammenhæng med flere 
andre medlemsförslag om sam arbejde med Ø steuropa, som er henvist til 
behandling i såvel Ø konom isk Udvalg som i øvrige a f  Nordisk Råds 
udvalg.

Udvalget har behandlet forslaget på mødet 18. —20. jun i 1990 og 
28. —30. januar 1991 og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Medlemsforslaget

Forslaget tager sit udgangspunkt i de ændringer a f  det politiske og 
økonomiske Europakort, som er ved at ske.

Landene om kring Østersøen er bundet sam m en dels a f  en fælles historie, 
dels af fælles miljø og a f  kulturelle bånd. Forslagsstillerne ønsker, at disse 
bånd skal udbygges kraftigt i årene fremover, og at regionen om kring 
Østersøen skal være et fremtidigt vækstcenter i Europa.

Forslagsstillerne mener, at alle interesserede parter bør sam arbejde om 
et bud på, hvordan frem tiden bør forme sig i regionen, og foreslår derfor, 
at der udarbejdes et scenarium  til illustration a f  en fremtidig mulig udvik
ling for så vidt angår økonomiske kontakter, handel, miljø, kultur, turis
me, infrastruktur, institutioner mv.

Det foreslås således, at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inister
råd,

at lade udarbejde et Østersø-frem tidsscenarium  for udviklingen i regio
nen de kom m ende ti år.



A 931/e 759

M edlemsforslaget er ét a f  de mange forslag om udbygget sam arbejde 
mellem Norden og landene i central- og Østeuropa, som for tiden er under 
behandling i Nordisk Råds organer.

Udvalget har i forbindelse med forslagene A 915/e om øget nordisk 
økonomisk og kulturelt sam arbejde med landene om kring Østersøen og 
A 910/e om miljøbeskyttelsesindsatser i Baltikum og Polen kom m enteret 
sam arbejdet mellem N orden og landene i central- og Ø steuropa generelt og 
fremmet forslag til udbygning af m inisterrådets arbejdsprogram  for Balti
kum og Polen på flere om råder.

Udvalget har endvidere i forbindelse med behandlingen a f  medlemsfor- 
slag/1 947/e  om et program for det nordiske sam arbejde efter 1992 slået til 
lyd for, at der gennemføres et analyse- og program arbejde frem til en 
session i 1992, som også om fatter Nordens forhold til sin om verden, 
herunder landene om kring Østersøen.

Økonomisk Udvalg finder at der, som led i dette program arbejde, kan 
tages forskellige analyse- og arbejdsm etoder i anvendelse, herunder udar
bejdelse a f  scenarier. Udvalget vil på den anden side ikke pålægge m inis
terrådet at tage denne arbejdsm etode i anvendelse, men overlade det til 
m inisterrådet eller andre involverede selv at vælge arbejdsm etoder.

Udvalget er derim od klart a f  den opfattelse, at situationen i Østersø
om rådet er interessant, og at den bør indgå med stor vægt i det program, 
som fremlægges til diskussion på Nordisk Råds 40. session.

Udvalget finder derfor, at medlemsförslagets hensigt i høj grad bliver 
ivaretaget gennem det arbejde, som igangsættes som følge a f  de øvrige 
nævnte medlemsförslag, og finder derfor ikke at der specifikt er behov for 
at gøre yderligere i anledning a f  dette medlemsförslag.

3. Udvalgets overvejelser og synspunkter
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U nder henvisning til at hensigten med m edlem sförslag^ 931/e er ivare- 
taget gennem andre forslag til rekom m andationer, indstiller Økonomisk 
Udvalg således til Nordisk Råd,

at ikke foretage sig noget i anledning af medlemsförslaget.

4. Indstilling

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes A ndersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jóg\’an 1. Olsen (Sb)

Eino Siurainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Form ann

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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Medlemsförslag 

om Østersø scenario
(Stillet a f  Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, Hjörleifur 
Guttormsson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars Werner)

Ved indgangen til 1990 kan vi konstatere, at det politiske Europakort, vi 
har været vant til siden krigen, er totalt forandret.

En glædelig følge a f  udviklingen er, at de østeuropæiske lande er rykket 
tæ ttere på de vestlige, og Norden er flyttet fra at være den fjerneste del af 
Vesteuropa, til at være centralt placeret mellem det gamle Vest og det 
gamle Øst.

Mange forhold binder de nordiske lande sammen med de øvrige lande 
om kring Østersøen. På godt og ondt. Vi har en lang fælles historie, vi har 
havet med dets transportm uligheder og fiskeriet. Vi har et fælles miljø og 
kulturelle ligheder.

Østersøregionen har tidligere været et om råde med righoldige kontakter 
mellem landene, fordi havet har lettet transporten og bundet regionen 
sammen.

Efter forandringerne i Øst vil det være naturligt at arbejde for en kraftig 
udbygning a f  relationerne i Østersøregionen. Dels for at rette op på et halvt 
århundredes adskillelse mellem landene, og dels fordi regionen har mulig
hed for at udvikle sig til et vækstcenter i lighed med landene i Sydøstasien 
og om kring M iddelhavet.

For de nordiske lande vil det um iddelbart enkleste naturligvis være, at vi 
ventede og så, hvordan situationen i Europa og forholdet til de øvrige 
Østersølande faktisk kom m er til at udvikle sig. Det vil betyde, at vi i 
Norden passivt noterer os, hvad der sker om kring os, med de krav om 
nordisk tilpasning dette m åtte føre med sig.

Fra nordisk side må vi forsøge at komme med bud på, hvordan regionen 
kunne udvikle sig. Det vil give de nordiske lande en langt stærkere position 
og give os mulighed for at præge udviklingen i Europa.

D ette er en opgave som kræver deltagelse fra mange sider i Norden: Fra 
partier, organisationer og bevægelser. Forslagsstillernes tanke er at lade 
M inisterrådet give et samlet bud på, hvordan regionen kunne udvikle sig 
de næste ti år. Altså udarbejde et scenario, der giver et bud på, hvordan 
regionen kunne udvikle sig, hvad angår de økonomiske kontakter, hande
len, miljøet, kulturen, turism en, infrastrukturen, institutionerne og så vi
dere. Et sådant forslag kan naturligvis ikke stå alene og vil heller ikke 
komme til at være det eneste bud. Men det kunne være en a f  m åderne at

A 931/e
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knytte mange problem stillinger sammen i et langsigtet perspektiv.
U nder henvisning til ovenstående foreslår undertegnede, at 

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at lade udarbejde et Østersø-frem tidsscenario for udviklingen i 

regionen de kom m ende ti år.

København, Helsingfors, Reykjavik, Oslo og Stockholm, den 19. april 
1990

Claes Andersson (Vas.) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Tora Aasland Houg (SV)

Margrete Auken (SF) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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A 932/s

Social- och miljöutskottets betänkande
over medlemsförslag A 932/s om grønt BNP og uddybet 
nordisk samarbejde omkring miljøstatistik, samt 
medlemsförslag A 936/s om nordiskt samarbete for att 
upprätta naturräkenskaper och sociala räkenskaper och 
infoga dem i nationalräkenskaperna
(M edlemsförslag A 932/s väckt av H jörleifur G u tto rm s
son, Claes Andersson, M argrete Auken, Lilli G yldenkil
de, Tora A asland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W er
ner, se s. 776
M edlemsförslag A 936/s väckt av M arianne  Samuelsson 
och Krister Skånberg m. fl., se s. 817

R em issyttranden, se resp. supplem ent)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats två medlemsförslag om 
nordiskt sam arbete kring nationalräkenskaper och miljöstatistik. Då båda 
medlemsförslagen behandlar närbesläktade äm nen, behandlar utskottet 
dem tillsammans. U tskottet har behandlat förslaget vid sitt möte i Stock
holm den 29 januari 1991.

1. Medlemsförslag A 932/s om grön BNP och fördjupat nordiskt samarbete 
kring miljöstatistik

(väckt av Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli Gyldenkilde, H jör
leifur G uttorm son, Tora Aaland Houg, Kjellbjørg Lunde och Lars W erner)

1.1 Medlemsförslaget 

I medlemsförslaget hemställes att
1. Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att intensifi

era det nordiska sam arbetet om m iljöstatistik och
2. Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att ta initia

tiv till utarbetande av en grön BNP
Förslagsställarna hänvisar till att BNP (bruttonationalprodukten) ger en 

missvisande bild av den ekonom iska utvecklingen då BNP inte innehåller 
några upplysningar om vilken ekonom isk aktivitet som ligger bakom talen. 
U tplundring av naturresurserna, rovdrift av miljön och nedslitning av
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arbetskraften kan alla ge utslag i högre BNP. Dessutom  kan sådana aktivi
teter ge upphov till dubbel registrering, dels av den nedbrytande verksam 
heten, dels av verksam heten för att reparera skadorna. M an har i de 
nordiska länderna och på internationell nivå byggt ut den statistiska redo
visningen av en rad m iljöförhållanden för att fördjupa det beslutsunderlag 
som BNP oftast utgör. Svagheten hos flera typer av statistik är dock att 
endast ett fåtal kan genom skåda deras andel av den sam lade bilden. 
Tanken att i form av en grön BNP utveckla den nödvändiga teoretiska 
grundvalen och m odellerna för att ta hänsyn till m iljösituationen vid 
bedöm ningen av produktionsresultatet jäm förs med de avdrag som redan 
görs för förslitning av produktionsapparaten när man definierar ” nettona
tionalprodukten” .

Förslagsställarna erkänner att en sådan samlad bedöm ning av den eko
nomiska aktiviteten är komplicerad, men anser att de problem som avser 
t.ex. förbruk av naturresurser och energi m .m . inte innebär några andra 
problem än vad som m otsvarar de problem man hade vid uppbyggnaden 
av den nuvarande BNP-modellen.

Förslagsställarna påpekar att arbete med en sådan grön BNP i viss mån 
redan äger rum i Tyskland (Statistisches Bundesam t) i Norge och i Hol
land. M edan huvudarbetet borde göras nationellt är ett internationellt 
sam arbete lämpligt då man kan dra nytta av erfarenheter från flera länder. 
Vidare kan enhetliga modeller möjliggöra jäm förelser mellan länderna. Ett 
nordiskt sam arbete är vidare en fördel då man i N orden eftersträvar 
utvidgat m iljösam arbete och har likartade målsättningar. En grön BNP 
skulle kunna ingå som en del av beslutsunderlaget i gem ensamma nordiska 
ekonom iska planer. Därför föreslås att de nordiska länderna intensifierar 
sam arbetet mellan statistiker, ekonom er, biologer m.fl med miljökunskap 
i syfte att dels utveckla m iljöstatistiken och standardiseringen därav, dels 
utveckla analysm etoder för att kom plettera nationalräkenskaperna med 
relevanta ekologiska aspekter och m äta den ekologiska situationen på 
samma nivå som ekonomiska.

2. Medlemsförslag A 936/s om nordiskt samarbete for att upprätta naturrä
kenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i nationalräkenskaperna

(Väckt av M arianne Samuelsson och Krister Skånberg sam t Sakari 
K nuuttila och Tellervo Renko)

2 .1 Medlemsförslaget

I medlemsförslaget hemställes, att Nordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet
att u tarbeta förslag till hur de totala naturtillgångarna och skulderna och 

deras förändringar skall mätas samt hur de totala intäkterna och kost
naderna för mänsklig verksamhet i Norden skall redovisas i form av 
naturresurser och sociala räkenskaper.
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att utarbeta forslag till hur dessa redovisningar skall kunna användas som 
underlag för att väga sam m an ekologiska, ekonom iska och sociala 
bedöm ningar till beslut om hushållning med resurserna och om uthål
lig utveckling inom ekologiska, ekonom iska och sociala ramar, 

att ta initiativ till försöksverksamhet i syfte att presentera de första redo
visningarna senast 1992. 

att om möjligt låta någon av de nordiska institutionerna ansvara för 
projektet.

Förslagsställarna hänvisar till att en möjlig anledning till a tt vi tillåter 
oss att förstöra miljön, förslösa naturtillgångar och försäm ra fysiska och 
psykiska livsbetingelser är att vi saknar överblick över vad planer, beslut 
och handlingar leder till. Ett sätt att råda bot på detta är att m äta de totala 
naturtillgångarna och skulderna och deras förändringar samt de totala 
intäkterna och kostnaderna för mänsklig verksam het i N orden och redovi
sa dem i form av naturresurser och sociala räkenskaper. Det skulle ge 
underlag för sam m anvägda ekologiska, ekonom iska och sociala bedöm 
ningar och beslut om effektiv användning av och hushållning med resur
serna, för att få uthållig utveckling inom ekologiska, ekonom iska och 
sociala ramar. D ärför föreslås ett gem ensamt nordiskt projekt för att 
utveckla och upprätta naturräkenskaper och sociala räkenskaper och info
ga dem i nationalräkenskaperna samt för att m äta, samla in, sam m anställa 
och utvärdera de data som behövs. D et vore värdefullt om projektet kunde 
drivas av någon av de befintliga nordiska institutionerna. Som möjlig 
målsättning anges att lägga fram status för m öjligheterna till gröna räken
skaper för 1992 och det påpekas att det redan som ett led i uppföljningen 
av det nordiska m iljöprogram m et satts igång gem ensam m a initiativ som 
berör detta om råde, bl. a. en redogörelse för m iljötillståndet i Norden, som 
skall läggas fram 1992, och att utvecklingsarbetet är i full gång bl.a. i 
Norge, Tyskland och Holland och OECD. Arbete med att integrera ekolo
giska faktorer i nationalprodukten pågår, b l.a. i OECD.

3. Remissyttranden

De båda medlemsförslagen har utsänts på remiss till i stort sett samma 
remissinstanser. De hittills inkom na svaren fördelar sig på följande sätt:

3.1 Yttranden om båda medlemsförslagen 

N ordisk statistisk sekretariat

Finland

Statistikcentralen
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Norge

Finans- og tolldepartem entet 
M iljødepartem entet 
Statistisk Sentralbyrå

Sverige 

Statistiska centralbyrån 
Riksrevisionsverket (RRV)

3.2 Yttranden om medlemsförslag A 932/s 

Danmark

M iljøministeriet 
Andelsselskabet EVA

Island

Statens Økonomiske Institut 
Naturfredningsforeningen

Sverige 

K onjunkturinstitutet (Kl)
N aturvårdsverket (SNV)

3.3 Yttranden om medlemsförslag A 936/s 

Danmark

Ø konom iinstitutet

Finland  

Finansm inisteriet 
M iljöministeriet 
Ålands landskapsstyrelse

3. Remissyttranden

3 .1 Remissinstanser som uttalar sig om båda medlemsförslagen 

Nordisk statistisk sekretariat påpekar att de två medlemsförslagen inne
håller förslag om arbeten som redan nu får en om fattande behandling, 
såväl nationellt, nordiskt som internationellt. Mot bakgrund därav avstyr
ker sekretariatet att särskilda arbeten påbörjas under m inisterrådet. Ge
m ensam m a nordiska anpassningar och gemensam nordisk publicering av 
data bör i så fall ske inom ramen för det nordiska statistiska sam arbetet, 
genom exempelvis sam arbete mellan de nordiska utskotten För nationalrä
kenskaper (NUNA) resp. naturresurser och m iljöstatistik (NUM ). Vidare 
påpekas att det pågår ett om fattande internationellt utvecklingsarbete 
b l.a . inom FN, OECD och EG. Utvecklingen av nationalräkenskaperna
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bör följa internationella rekom m endationer. Innehållet i BNP får inte 
definieras avvikande från SNA (FN:s nationalräkenskapssystem ) vilket 
utesluter beräkning av grön BNP på kort sikt. Tillknytning mellan natio
nalräkenskaperna och miljöfrågorna bör enligt sekretariatet ske i förbin
delse med utvecklingen av m iljöstatistiska satelliträkenskaper. D etta ut
vecklingsarbete kan ta många år och bör läggas upp på basis av ett räken- 
skapssystem i fysiska term er med eventuella möjligheter för värdem ät
ningar. Lyckas detta kan det bidraga till brobyggning mellan nationalrä
kenskapernas och en slags m iljöräkenskaper.

Sekretariatet anser att begreppet sociala räkenskaper är teoretiskt och 
t. v. inte existerar i praktiken. N orden har en väl utvecklad social- och 
välfärdsstatistik som många olika nordiska utskott arbetar för att harm o
nisera. Det är inte aktuellt att utveckla ett sådant nordiskt system som 
skulle integrera social- och välfärdsstatistik med naturresursstatistiken och 
nationalräkenskaperna, men sam arbetet mellan de olika utskotten kunde 
med fördel ökas med sikte på en bredare harmonisering.

Vad gäller A 936/s erin rar Statistikcentralen  att utvecklingsprojektet i 
Finland om naturresursräkenskaper färdigställs år 1992. Avsikten är att 
1993 tas i bruk som ett nytt basår för nationalräkenskapskalkyler till fasta 
priser. Efter detta skall man övergå till FN:s s. k. 3:e rekom m endation 
beträffande nationalräkenskaper (SNA 3rd revision). Samtidigt är det inte 
möjligt att genom föra övriga om fattande utvecklingsprojekt. Centralen 
hänvisar vidare till nordiska levnadsnivåundersökningar. Denna form av 
rapportering om befolkningens olika välfärdskom ponenter ersätter i stor 
om fattning de sociala räkenskaperna inom  nationalräkenskaperna. 
NOSOSKOis centrala uppgift är att utveckla jäm förbarheten av nordiskt 
socialskydd och uppgöra statistik över det vart 3:e år.

O vannäm nda övergång till ny SNA kan enligt centralen anses som ett 
steg mot sociala räkenskaper. S tatistikcentralen har för närvarande inget 
projekt beträffande utvecklingen av sociala räkenskaper, och inte heller 
finns något nordiskt eller internationellt projekt. Dessutom  är begreppet 
tillsvidare teoretiskt och förutsätter om fattande forskningsinsatser för ope- 
rationalisering. D ärför är inte tidtabellen i medlemsförslaget möjlig.

Mot bakgrund härav anser Statistikcentralen att det nordiska sam arbe
tet borde kanaliseras främst via redan befintliga nordiska organ och 
OECD, och prioritera utvecklandet av m iljöstatistik och naturresursräken
skaper i förhållande till sociala räkenskaper.

Statistikcentralen  i F inland anser att initiativets förslag A 932/s är bra 
och hänvisar till sitt deltagande i nordiskt och internationellt samarbete. 
N aturräkenskaperna har även utvecklats i Finland i ca 4 år. Avsikten är att 
först utveckla fysiska indikatorer innan man kan värdera dem. I dag anser 
man allt oftare att tillförlitliga uppskattningar om den s. k. gröna bru ttona
tionalprodukten inte kan uppgöras utan naturresursräkenskaper.

Vid ett OECD-expertm öte om nationalräkenskaper i juli 1990 för att
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uppskatta den ekonomiska tillväxten och användningen av naturresurser, 
tog man även upp föroreningen på så sätt att en jäm vikt mellan ekonomisk 
tillväxt och användningen av naturresurser kunde säkerställas på lång sikt. 
Förhållandet mellan den ekonom iska tillväxten och miljön kom m er även 
att vara ett viktigt tem a vid ett möte som arrangeras av den internationella 
organisationen för inkom ster och förmögenhet (IAR1W).

Mot denna bakgrund anser Statistikcentralen att de nordiska länderna 
borde intensifiera sam arbetet med de redan existerande organen och sam
arbeta även utanför Norden. De nordiska länderna borde vara med då 
internationella norm er och avtal uppgörs, varvid det nordiska sam arbetet 
redan av resursskäl snarare bör kom plettera det internationella arbetet än 
verka separat.

Finans- og tolldepartementet i Norge som inhäm tat yttranden från Sta
tistisk Sentralbyrå och M iljøverndepartementet påpekar att nationalräken
skaperna är en viktig inform ationskälla vid utform andet av den ekonom is
ka politiken och för forskningsändamål. En av fördelarna med nationalrä
kenskaperna är att de bygger på riktlinjer utarbetade genom FN, vilket gör 
det möjligt att jäm föra siffror från olika länder. Nationalräkenskaperna 
m äter huvudsakligen marknadsmässiga transaktioner och registrerar bara 
i liten utsträckning sociala och miljömässiga förhållanden som påverkar 
välfärden. A m bitionen har aldrig varit att beräkna välfärdsmål i vid be
märkelse. På flera om råden t.ex . när det gäller miljön m åste man därför 
grunda sig på andra data. D ärför har man under senare år satsat på 
utveckling av m iljöstatistik och bearbetning därav i form av resursräken
skaper.

Statistisk Sentralbyrå som ansvarar för nationalräkenskaperna och 
m iljöstatistiken påpekar att de nordiska länderna deltar i internationellt 
samarbete inom FN och OECD om standardisering av statistik och uttalar 
en stark varning för särnordiska lösningar som bryter med den in ternatio
nella rekom m endationen. D etta h indrar dock inte att man kan göra för
bättringar på om råden där det ännu inte finns någon FN-standard, t.ex. 
vad gäller beräkning av ” naturresursförm ögenheten” . Sentralbyrån på
pekar de problem som är förenade med att fastställa värdet på många 
resurskategorier och miljöegenskaper som en viktig invändning mot att 
utvidga standarden för nationalräkenskaperna med sikte på att beräkna en 
grön BNP. Istället rekom m enderas att i en första omgång utarbeta m iljörä
kenskaper som komplettering till nationalräkenskaperna. Ett sådant arbete 
har redan igångsatts i många länder och FN syftar till att harm onisera det. 
1 Norge har man utvecklat resursräkenskaper på flera om råden, bl. a. efter 
sam m a sektorindelning som nationalräkenskaperna. D etta ger möjligheter 
för kopplingar till ekonom isk statistik och till den ekonom iska analysappa
raten, vilket kan vara till nytta både inom förvaltningen och forskningen. 
Sentralbyrån upplyser vidare att begreppet ” sociala räkenskaper” inte har 
någon praktisk innebörd inom statistiken idag, men att välfärdsindikato-
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rer bör kunna utvecklas mer på ad hoc-basis. Det finns jäm förelsevis god 
social- och välfärdsstatistik i de nordiska länderna och ett harmoniserings- 
arbete pågår inom flera nordiska utskott.

Mot denna bakgrund ser departem entet det inte som ändam ålsenligt att 
igångsätta ytterligare utvecklingsarbete inom Nordiska rådet.

Statistiska centralbyrån i Sverige avstyrker båda förslagen med hänvis
ning till pågående arbete, nationellt, nordiskt och internationellt. Bl.a. 
påpekas att det nordiska utskottet för naturresurs- och m iljöstatistik tid i
gare utarbetat en rapport om en nordisk beskrivningsmodell för naturre
sursräkenskaper och avser att åter aktualisera dessa frågor, främst genom 
att förbereda nordiskt agerande i övrigt internationellt samarbete.

I Sverige har finansdepartem entet nyligen tillsatt en utredning om hur 
nationalräkenskaperna kan kom pletteras så att miljön ges större vikt vid 
ekonom iska bedöm ningar.

Vad gäller medlemsförslaget A 936/s finner centralbyrån det något 
oklart vad som avses med sociala räkenskaper men anser att delar av det 
som berörs avhandlas och följs i det nordiska utskottet för nationalrä
kenskaper samt i den särskilda nordiska socialstatistiska kom m ittén 
NOSOSKO. En svårighet i detta arbete är att begreppet socialstatistik icke 
är entydigt. För det enskilda landet är avgränsningen mellan sociala och 
andra om råden oftast bestäm d av nationella historiska traditioner. H ittills 
har det visat sig omöjligt att basera verksam heten på en teoretisk avgräns- 
ning av det sociala om rådet. Ett viktigt led i koordineringsarbetet är att få 
till stånd en systematisering av de sociala utgifternas ändam ål.

Riksrevisionsverket (RRV) erinrar om att regeringen tillsatt en utredning 
med uppdrag att utreda frågan om en kom plettering av nationalräkenska
perna med miljö- och naturresursräkenskaper. Det bör i första hand an
komma på denna utredning att bedöm a lämpligheten av att i särskild 
ordning starta ett nordiskt projekt. RRV utgår ifrån att en komplettering 
av nationalräkenskaperna med inform ation om naturresurser inte kom
mer att försvåra tolkningen av de egentliga nationalräkenskaperna. Saklä
get beträffande sociala räkenskaper är oklart och verket saknar underlag 
för en bedöm ning av detta förslag.

Vidare påpekas, att nationalräkenskaperna anpassats mycket nära till 
FN:s rekom m endationer. En utvidgning av nationalräkenskaperna med 
naturresursräkenskaper och sociala räkenskaper bör därför också bygga på 
internationellt vedertagna principer. Mot denna bakgrund förordar därför 
RRV en bredare internationell bas förarbetet än vad de nordiska länderna 
utgör.

3.2 Remissinstanser som endast uttalar sig om  medlemsJÖrslaget A 932/s

M iljøministeriet i D anm ark är positivt till en ökad nordisk insats inom 
ramen för de arbetsgrupper som redan finns inom m inisterrådet. M iniste
riet instäm m er med förslagsställarna i, att det är väsentligt att belysa
25 —  10-0450 N ord iska  rådet
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konsekvenserna av den samhällsekonom iska utvecklingen fór miljön och 
naturresurserna. Sålunda har regeringen under D anm arks Statistik tillsatt 
en äm betsm annagrupp för att utreda frågan om statistisk belysning av 
förhållande mellan miljö och ekonom i. Vidare överväger de nordiska 
m iljöm inistrarna om det under m inisterrådet finns behov för ytterligare 
arbete som kan bidra till att belysa sam m anhangen mellan den ekonom is
ka utvecklingen och utvecklingen inom miljön.

Andelsselskabet EVA (Vestjyllands Højskole) anser att förslaget är realis
tiskt vad gäller en satsning på dels fortsatt utveckling av m iljöstatistiken, 
som den redan äger rum på europeiskt plan och därm ed anknyts till redan 
inhäm tat vetande, dels vad gäller att avsätta resurser för utarbetande av 
grön BNP på nordiskt plan. Den höga välfärdsnivån med inbyggt socialt 
säkerhetsnät i de nordiska länderna skulle göra integreringen av hänsynen 
till miljön i den ekonom iska aktiviteten till ett exempel för den övriga 
världen. Vidare hänvisas till rapporten ” Pengene og Livet” vari möjlighe
ten till grön BNP utifrån ekologisk-etisk synpunkt diskuteras. 1 en kom 
m ande rapport skall man söka inringa den närm are innebörden av begrep
pet ”hållbar utveckling” och belysa möjligheterna och begränsningarna i 
sam band med utarbetande av ”gröna” nationalräkenskaper.

Som exempel på det nuvarande BNP-begreppets otillräcklighet som 
m ätare på välfärden näm ns förhållandet mellan trafiken, olyckorna och 
sjukhusväsendet. D ärför behövs en ekologisk kapitalbalans som inte bara 
om fattar debet och kredit i traditionell bemärkelse utan utvidgar debet- 
begreppet att om fatta även ”ekologisk skuld” och sociala om kostnader 
samt kreditbegreppet till att om fatta det naturgivna kapitalet och de 
mänskliga resurserna. En ”hållbar grön nationalprodukt” måste om fatta 
alla förhållanden som har inverkan på de fram tida livsvillkoren.

Statens Økonomiske Institut i Island erinrar om altingets beslut i maj 
1990 om nya m etoder för beräkning av nationalräkenskaperna, där al
tinget uppdrog åt regeringen att undersöka beräkningsm etoder som tar 
hänsyn till produktionsverksam hetens inflytande på miljö och naturliga 
resurser. Mot denna bakgrund ges fasta ram ar åt utarbetande av statistiska 
översikter av miljöfrågor och utnyttjande av naturresurser och utveckling i 
utlandet på detta om råde följs. Ekonomiska institutet anser detta vara en 
riktig ståndpunkt. De problem som dyker upp är inte enbart isländska 
utan internationella och Islands roll blir främst att anpassa utländska 
forskningsresultat till isländska förhållanden. D ärför tillstyrker man m ed
lemsförslag A 932/s som man anser vara till fördel för Island, men gör vissa 
påpekanden angående pågående nordiskt sam arbete på detta område.

Naturjredningsforeningen i Island instäm m er med förslagsställarna i att 
det är nödvändigt att göra en uppskattning av värdet av naturen och 
miljön jäm fört med de ekonom iska förutsättningarna. N ordiskt samarbete 
på detta om råde skulle kunna påskynda en sådan undersökning i Island.

Konjunkturinstitutet (Kl) i Sverige anser att det vore olyckligt, om arbe-
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tet inriktades på att söka ersätta nuvarande BNP-m ått med en grön BNP. I 
stället borde nationalräkenskaperna kom pletteras med N N P (nettonatio
nalprodukt) beräkningar, där m iljöaspekterna beaktas. Vad gäller frågan 
om grön BNP pekar Kl på att det nuvarande BNP-begreppet i första hand 
måste betraktas som ett huvudelem ent i ett räkenskapssystem , som belyser 
centrala ekonom iska m ekanism er och balansproblem  i en m arknadseko
nomi. Inte m inst för prognoser och analys av stabiliseringspolitiska frågor, 
t. ex. rörande arbetslöshet, inflation och yttre balans, är detta system i sin 
nuvarande form omistligt. BNP används dessutom ofta som ett slags m ått 
på ”ekonom isk välfärd” , t. ex. i jäm förelser mellan länder.

Vad som behövs är ett m er utvecklat m ått på nettonationalprodukt 
(NNP), där också den ekonom iska aktivitetens förbrukning av naturresur
ser och dess miljöpåverkan i övrigt beaktas — eller kanske snarare en 
kom bination av flera m ått inom ram en för s. k. satelliträkenskaper.

Naturvårdsverket (SNV), erinrar om att det redan bedrivs ett om fattande 
nordiskt sam arbete om m iljöstatistik, främ st inom det nordiska utskottet 
för miljöstatistik, den nordiska kontaktgruppen för m iljödata och det 
nordiska utskottet för nationalräkenskaper. I den mån man skulle vilja 
satsa på ytterligare internationellt sam arbete bör de satsningarna snarast 
avse samverkan utanför Norden, b l.a . EG -ländem a. Vidare påpekar ver
ket att finansm inistern nyligen tillsatt en utredning med uppdrag att utre
da frågan om en grön BNP och förutsätter att utredningen i sitt arbete tar 
erforderliga kontakter med övriga nordiska länder.

3.3 Remissinstanser som  uttalar sig om medlemsjorslaget A 936/s

Ø konom im inisteriet i D anm ark påpekar att det finns ett starkt intresse 
både nationellt, nordiskt och internationellt att åstadkom m a bättre statis
tiskt underlag för att belysa sam m anhangen mellan den ekonom iska ut
vecklingen och den miljömässiga och sociala utvecklingen. Dock försiggår 
redan arbete på alla dessa nivåer, och m iljöm inistrarna överväger om det 
finns behov av ytterligare insatser för att b idra till att belysa sam m anhang
en mellan den ekonom iska och miljömässiga utvecklingen.

Finansministeriet i Finland anser principiellt att det är viktigt att m äta 
naturtillgångar och miljökonsekvenser och att upprätta naturräkenskaper 
och sociala räkenskaper. Enligt m inisteriet är det knappast möjligt att 
förverkliga detta med enbart nordiska resurser åtm instone inte med den 
tidtabell och i den utsträckning som medlemsförslaget avser. Forsknings
resultat om miljökonsekvenser är inom många om råden delvis m otstrid i
ga, och konsekvenserna inte helt m ätbara. D ärem ot har man erfarenhet av 
utveckling av naturräkenskaper i de nordiska länderna, och ett projekt 
pågår också i Finland.

M inisteriet påpekar att S tatistikcentralen lämpligen bör göra den när
mare bedöm ningen av möjligheterna att i praktiken verkställa förslaget.

M iljöministeriet anser att medlemsförslaget tar upp en mycket viktig
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angelägenhet då det är absolut nädvändigt att besluten inom  sam hällspoli
tiken samt enskilda beslut som gäller produktion, konsum tion osv. grun
das på naturresursbasen för ekonom in och att man beaktar hur olika 
åtgärder påverkar miljöns kvalitet. D ärför skall beslutsfattarna ha tillgång 
till tillräckliga m ängder tillförlitlig inform ation bland annat om existensen 
och nyttjandet av naturresurser. En utveckling av naturräkenskaper är ett 
sätt att disponera kunskaperna i en så användbar form som möjligt. 
Oavsett detta, har frågan om infogandet av naturräkenskaperna i national- 
hushållningen inte ännu avgjorts, för sådana räkenskaper kan också u tar
betas separat. 1 varje fall behövs tillräckligt enhetliga definitioner och 
klassificeringar som bas för naturräkenskaperna.

M iljöm inisteriet anser det viktigt att det nordiska sam arbetet intensifie
ras om utvecklandet av naturräkenskaper. Det i medlemsförslaget anförda 
önskemålet om att de första räkenskaperna skulle kunna läggas fram senast 
år 1992 torde dock vara alltför optim istiskt.

Ålands landskapsstyrelse stöder förslagsställarnas allm änna intentioner 
att utreda och om möjligt upprätta ett fungerande nordiskt system för 
framtagning av mer socialt och ekologiskt anpassade nationalräkenskaps- 
data, men fram håller att det gäller en angelägen m en tekniskt mycket 
svårhanterlig del av kunskapen om konsekvenserna av den mänskliga 
aktiviteten. Det gäller i grunden ett m er heltäckande nationalräkenskaps- 
system som även tar hänsyn till effekter som inte låter sig m ätas i mark- 
nadsmässiga eller m onetära termer. Om man betänker de svårigheter och 
statistiska osäkerhetsfaktorer som traditionellt uppbyggda nationalräken- 
skapssystem fortfarande besitter, förstår man bättre vidden av det arbete 
som ett utvecklat system för natur- och sociala räkenskaper i de nordiska 
länderna skulle innebära.

D ärför krävs sannolikt större resurser och m er tidsåtgång för att åstad
kom m a ett fungerande system än vad medlemsförslaget förutsätter. Ett 
annat skäl att se över de nordiska nationalräkenskapssystem en, är den 
utveckling som nu är på gång inom EG med delvis nya system för national
räkenskapernas handelsstatistiska underlag som följd av den planerade 
nedbrytningen av tullgränserna.

4. Utskottet

U tskottet vill inledningsvis erinra om att rådet 1984 antog en rekom 
m endation om beräkning av naturresurser (rek. nr 10/1984) till m inisterrå
det att vidta åtgärder för att åstadkom m a en gemensam nordisk beskriv
ningsmodell för naturresurser. På grundval av denna rekom m endation lät 
m inisterrådet Nordiska utskottet för naturresurser och m iljöstatistik 
(NUM ) utarbeta en rapport om en sådan beskrivningmodell. Resultatet av 
detta arbete som m inisterrådet betraktade som en förstudie ansågs visa att 
en gemensam beräkningsmodell i enlighet med rekom m endationen skulle
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bli mycket resurskrävande. Det fortsatta nordiska arbetet borde därför 
enligt m inisterrådet inriktas på att utnyttja rationaliseringsvinster vid 
uppbyggandet av nationella system. U tskottet kontaterade på grundval av 
m inisterrådets m eddelande att syftet med rekom m endationen för tiden ej 
syntes möjligt att uppnå och på utskottets förslag avskrevs rekom m enda
tionen.

De två nya medlemsförslag som nu väckts har till sin del sin bakgrund i 
att arbete igångsatts på nationellt plan och även internationellt för att 
utarbeta statistiska modeller som kom binerar ekonom iska data med miljö
data. Förslagsställarna noterar att BNP (bruttonationalprodukten) är otill
räcklig för a tt ge en bild av den ekonom iska utvecklingen och inte ger 
några upplysningar om vilken aktivitet som ligger bakom siffrorna. Man 
har klart för sig att en sådan bedöm ning av den ekonom iska aktiviteten är 
en komplicerad uppgift, men att de problem som avser t. ex. förbrukande 
av naturresurser och energi inte innebär några annorlunda problem än de 
man ursprungligen stod inför vid uppbyggnaden av den nuvarande BNP- 
modellen.

U tskottet noterar att rem issinstansernas inställning till förslagen är 
delad med en viss övervikt för tillstyrkan av förslaget A 932/s (grön BNP) 
och avslag för A 936/s (särskilt vad gäller infogande av sociala räkenska
per). M iljömyndigheter är genomgående mer positiva än myndigheter med 
ansvar för ekonom i och statistik, som avstyrker förslag om ändring av 
internationellt fastslagna begrepp som BNP. Flera föreslår följaktligen att 
frågorna tas upp på ett bredare internationellt plan, t. ex. med utgångs
punkt från principen om hållbar utveckling.

U tskottet noterar att några av de nordiska länderna påbörjat arbete med 
m iljöräkenskaper. Sålunda har D anm arks Statistik tillsatt en arbetsgrupp 
för att utreda frågan om statistisk belysning om förhållandet mellan miljö 
och ekonomi. Ett syfte med arbetet är att uppgöra en statistisk modell som 
kan användas som ” Brundtlandbarom eter” . Det vill säga visa om den 
ekonom iska utvecklingen är mer eller m indre hållbar enligt Brundtland- 
kommissionens definition, en ” statistisk operationalisering av hållbarhets- 
begreppet” .

I Finland arbetar statistikcentralen med ett utvecklingsprojekt om na
turresursräkenskaper. Avsikten är att 1993 tas till bruk som ett nytt basår 
för nationalräkenskaper till fasta priser. I Sverige har finansdepartem entet 
tillsatt en utredning om hur nationalräkenskaperna kan kom pletteras så att 
miljön kan ges större vikt vid ekonom iska bedöm ningar. I Norge har man 
utvecklat resursräkenskaper på flera om råden, bl. a. efter sam m a sektorin
delning som nationalräkenskaperna.

U tskottet noterar att i inget av de nordiska länderna förutsätts något 
försök att inkludera sociala uppgifter i de reviderade nationalräkenskaper
na. Statistikcentralen i Finland anser att begreppet sociala räkenskaper är 
teoretiskt och skulle förutsätta om fattande forskningsinsatser för att bli
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användbart i detta sammanhang. Centralen hänvisar till existerande nor
diska levnadsnivåundersökningar, vilka i stor om fattning ersätter de soci
ala räkenskaperna inom nationalräkenskaperna. Statistiska sentralbyrån i 
Norge anser att begreppet sociala räkenskaper inte har någon praktisk 
innebörd inom  statistiken i dagens läge, men att välfärdsindikatorer bör 
kunna utvecklas på ad hoc-basis.

Vad gäller det internationella arbetet noterar utskottet att ett om fattan
de utvecklingsarbete pågår inom FN, OECD och EG. Vid ett OECD-m öte 
om nationalräkenskaper 1990 gjordes en uppskattning av sam bandet mel
lan den ekonom iska tillväxten och användningen av naturresurser. För
oreningarna togs upp från utgångspunkten att en jäm vikt mellan ekono
misk tillväxt och användningen av naturresurser borde säkerställas på lång 
sikt. U tskottet anser det naturligt att utvecklingen av de nordiska national
räkenskaperna följer internationella rekom m endationer. Nordisk Statis
tisk Sekretariat fram håller att definitionen av BNP inte bör fastslås så att 
den avviker från FN:s nationalräkenskapssystem  (SNA) vilket på kort sikt 
utesluter en hopslagning av ekonom iska och m iljöräkenskaper till en grön 
BNP. Anknytningen av nationalräkenskaper och m iljödata bör därför ske i 
förbindelse med utvecklingen av m iljöstatistiska s. k. satelliträkenskaper. 
D etta utvecklingsarbete, som påböijats i ett par nordiska länder, kan bidra 
till brobyggning mellan nationalräkenskaper och m iljöräkenskaper.

U tskottet anser mot denna bakgrund att de nordiska länderna bör arbeta 
vidare med de statistiska m odeller som påbörjats och i en första omgång 
utarbeta m iljöräkenskaper som kom plettering till nationalräkenskaperna. 
Ett sådant arbete har redan igångsatts i många länder och FN arbetar for 
att harm onisera det.

De nordiska länderna bör intensifiera sitt sam arbete även på in ternatio
nellt plan, inte m inst for att kunna medverka då internationella norm er 
och avtal uppgörs. Det är i detta sam m anhang en fördel om m an inom 
N orden kom m it ett stycke på väg m ed att u tarbeta och testa olika statistis
ka modeller. De nordiska erfarenheterna kan därigenom utgöra ett värde
fullt tillskott till det internationella arbetet.

U tskottet vill i detta sam m anhang erinra om rekommendation nr 
18/1990 om globalt m iljösam arbete enligt vilken de nordiska länderna 
inom FN-systemet borde arbeta for att de industrialiserade länderna av
sätter en viss andel av sin BNP till lokalt miljösamarbete. Utveckling av 
kom binerade miljö- och resursräkenskaper på internationellt plan torde 
underlätta arbetet for detta syfte.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får utskottet hemställa 
att Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utvidga det nordiska sam arbetet om m iljöstatistik med sikte på 

ett system for beräkning av de totala naturtillgångarna och 
förändringar därav samt
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att kom binera denna beräkningsmodell med beräkningen av de 
totala intäkterna och kostnaderna (BNP) i samhället fór att 
arbeta fram en total natur- och nationalräkenskapsm odell (grön 
BNP).

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF)

Haakon Blankenborg (A)

Lilli Gyldenkilde (SF)

Grethe Lundblad (s)

Pål! Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
F örm an

Dorte Bennedsen (S) 

Knud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
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Medlemsförslag

om grønt BNP og uddybet nordisk samarbejde 
omkring miljøstatistik
(Stillet a f  Hjörleifur Guttormsson, Claes Andersson, Margrete Auken, Lilli 
Gyldenkilde, Tora Aasland Houg, Kjellbjorg Lunde og Lars Werner)

M iljøsituationen i de nordiske lande er blevet konstant forværret de 
seneste år. Mængden a f  sur nedbør øges, hvilket har ført til skovdød, 
nedbrydning a f økosystemer i søer og elve og ødelæggelse a f  bygninger med 
mere. Store dele af de indre nordiske farvande er udsat for kraftig iltsvind 
blandt andet med den konsekvens, at livsbetingelserne for fisk forværres.

D ette forhold har fået befolkningerne i de nordiske lande til at rejse krav 
om stadigt effektivere m iljøtiltag for at redde det udsatte miljø.

I hvert a f  de nordiske lande har dette ført til øget fokusering på miljøet 
og på nordisk plan til vedtagelse a f  en række planer til styrkelse a f  miljø
indsatsen.

D ette er positivt så langt det rækker; men det er stadig et problem at 
integrere tilstrækkelig hensyntagen til miljøet i den generelle økonomiske 
politik, og man savner helhedssyn på menneskers påvirkning af det natur
lige miljø.

Samtidig må man konstatere, at brug a f  ressourcer og påvirkning af 
miljøet hænger uløseligt sammen med al økonomisk aktivitet.

I den økonomiske politik bruges hyppigt BNP (Brutto National Pro
dukt) som indikator for den økonomiske udvikling. BNP er den mest 
anvendte af en stribe sum m ariske mål, som bestem mes entydigt ud fra 
data i det såkaldte nationalregnskab i lighed med mål som bruttofaktor- 
indkomsten (BFI) og bruttonationalindkom st (BNI). BNP har den fordel, 
at det, udover at være et klart defineret mål for den økonomiske aktivitet, 
muliggør en beskrivelse af den økonomiske aktivitet med et enkelt tal. 
D ette har ført til, at BNP er det mest anvendte mål i international sam
menhæng, og at det blandt andet benyttes som grundlag for betaling af 
tilskud i internationale organisationer.

Det misvisende ved brugen af BNP er, at målet intet siger om, hvilken 
form for økonomisk aktivitet der ligger bag tallet. En udplyndring af 
naturressourcerne, en rovdrift på miljøet og en nedslidning a f  arbejdskraf
ten kan alle give sig udslag i et højere BNP. Man kan endog opleve, at 
sådanne aktiviteter bliver registreret to gange. Første gang når nedbryd
ningen finder sted. Anden gang når man forsøger at restaurere. Det gør

A 932/s
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anvendelsen a f  BNP som en art velfærdsmål problem atisk og uhensigts
mæssig.

Hertil kommer, at økonomiske analysers vurdering a f  BNP-udviklingen 
hyppigt anvendes som beslutningsgrundlag. Men hvis man ønsker at tage 
miljøet med i sine vurderinger, er BNP-målet ikke brugbart.

1 et forsøg på at uddybe beslutningsgrundlaget har man i de nordiske 
lande, såvel som internationalt, udbygget sine statistiske registreringer af 
en række miljøforhold. Udnyttelsen af landom råderne, forbruget af natur
ressourcer (specielt energiråstofferne), forbruget a f  pesticider og kunstgød
ning er eksempler på den udvidede statistik. Hertil kom m er analyser af 
omkostningerne ved forureningsbekæmpelse og miljøgenopretning.

Det er forslagstillernes håb, at udviklingen af denne statistik kom m er til 
at fortsætte, og at standardiseringen og sam arbejdet om denne kom m er til 
at uddybes, sådan som Nordisk Råd tidligere har givet udtryk for (rek. nr 
10/1984).

Svagheden ved de mange statistikker er dog den, at de færreste ser sig i 
stand til at gennemskue dem som en del a f  et samlet billede. D ette har ført 
til forslag om udvikling af et grønt BNP. Tanken er at udvikle det nødven
dige teoretiske grundlag og rnodelapparat for at inddrage situationen for 
miljøet i opgørelsen a f  produktionsresultatet. Forslaget kan sammenlignes 
med de fradrag der finder sted for nedslidning a f  produktionsapparatet 
ved opgørelsen af N etto National Produktet.

En sådan samlet vurdering af den økonomiske aktivitet for miljøet er 
kompliceret. Mens det er relativt enkelt at opgøre forbruget a f  en række 
naturressourcer som råstoffer og energi, kan det være mere indviklet at 
opgøre størrelser som fiskebestanden eller aktivitetsafledte effekter fra 
industri og landbrug på eksempelvis skovdrift. Og det vil givetvis være 
kompliceret at indregne forskellige forureningsforhold i modellerne. Men 
de nævnte problem er svarer til dem , der gjorde sig gældende ved opbyg
ningen af det nuværende BNP, og efter forslagsstillernes opfattelse skal 
problem erne ikke stoppe forsøget med at udregne sådanne mål. Hverken 
hvad angår forhold for de enkelte sektorer i økonomien eller et samlet 
(summarisk) m iljøkorrigeret BNP.

Arbejdet med et sådant grønt BNP finder allerede sted i flere lande. I 
Forbundsrepublikken regner Statistisches Bundesam t med at kunne frem 
lægge et forslag indenfor de næste to  år, og i Norge har m an i en årrække 
forsøgt at knytte m iljøstatistikken sammen med sine økonomiske model
ler. I Holland er gjort lignende forsøg.

Arbejdet med et grønt BNP må primært tage sit udgangspunkt i de 
enkelte nordiske lande, fordi m iljøsituationen, ressourceproblem atikkerne 
og de økonomiske modeller kan afvige noget landene imellem.

Men der er samtidig en række forhold, som gør et internationalt sam ar
bejde hensigtsmæssigt. For det første fordi man ved sam arbejde kan ud
nytte erfaringer fra andre lande. For det andet vil ensartede modeller
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muliggøre sammenligning landene imellem. For det tredje vil det for det 
nordiske sam arbejde være en fordel med identiske, eller nær-identiske, 
mål, fordi m an i N orden tilstræber et udstrakt sam arbejde om kring miljø
et. Og endelig, for det fjerde, vil et sådant grønt BNP kunne indgå som en 
del af beslutningsgrundlaget i de fellesnordiske økonomiske planer.

Forslagsstillerne vil derfor foreslå, at de nordiske lande intensiverer 
sam arbejdet mellem statistikere, økonom er, biologer og andre m ed miljø- 
ekspertise med det formål at:

1) Udvikle m iljøstatistikken og standardiseringen af denne og
2) Udvikle analysem etoder og begrebsapparat, der giver mulighed for at 

supplere nationalregnskaberne med relevante økologiske aspekter og at 
måle den økologiske situation på linie med den økonomiske.

U nder henvisning til ovenstående foreslår undertegnede, at
1. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

at intensivere det nordiske sam arbejde om m iljøstatistik og
2. Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

at tage initiativer til udarbejdelse a f  et grønt BNP.

Reykjavik, København, Helsingfors, Oslo og Stockholm, den 19. april
1990

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Margrete Auken (SF)

Tora Aasland Houg (SV)

Claes Andersson (Vas.) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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A 933/t

Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om en samordnad nordisk transport
politik

(Medlemsforslaget väckt av Olle Ö strand  m. fl., se s. 794 

R em issy ttranden, se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 933/t om 
en sam ordnad nordisk transportpolitik. U tskottet har behandlat medlem s
forslaget vid sina möten i Akureyri den 7 — 8 augusti 1990, i Lillehammer 
den 10 oktober 1990 och i Snekkersten den 12—14 novem ber 1990.

1. Medlemsforslaget

I medlemsforslaget som väckts av Olle Ö strand samt Dorte Bennedsen, 
Bjarne Mørk Eidem, Anker Jørgensen, Sakari K nuuttila, Grethe 
Lundblad, Mats Nyby, O ddrunn Pettersen, Kaj Poulsen, Sighvatur 
Björgvinsson och Karl-Erik Svartberg, yrkas att Nordiska rådet rekom
m enderar Nordiska m inisterrådet

att skyndsamt utarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  och 
ett nordiskt investeringsprogram for transportsektorn.

I sina m otiveringar för medlemsforslaget erin rar förslagsställarna om de 
nordiska ländernas geografiska läge i Europas utkant och att detta läge 
utgör en konkurrensnackdel för nordiskt näringsliv. Det anses att med 
hänsyn till detta måste de nordiska länderna ha ett transportsystem  som 
ger snabb och effektiv tillgång till fram för allt den västeuropeiska m arkna
den, med vilken över 70%  av den nordiska utrikeshandeln sker.

Ytterligare anses det centralt for Nordens konkurrenskraft att man till
varatar de ökande miljökravens incitam ent till förnyelse och utveckling av 
transportsektorn. H är anses det gälla dels att u tnyttja den nuvarande 
transportsektorn på ett mer optim alt energisnålt och miljövänligt sätt, dels 
att genom hårda gränsvärden stim ulera ny och bättre teknik.

Det erinras om det principbeslut som de nordiska transportm inistrarna 
fattade i novem ber 1987 om skapandet av en gemensam nordisk transport
m arknad, parallellt med utvecklingen inom EG. D etta beslut anser för
slagsställarna vara ett betydelsefullt steg på väg mot en gemensam trans
portm arknad för de nordiska länderna.
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Förslagsställarna påpekar att investeringar inom  transportsektorn ofta 
innebär en svår balansgång mellan miljö-, effektivitets- och ekonom iska 
hänsyn. N är det gäller kom m ande investeringar anses det därför nödvän
digt att ha en helhetssyn på hela transportsektorn för att m an skall kunna 
göra nödvändiga avgränsningar mellan olika alternativ och inte enbart 
göra sektorsvisa bedöm ningar.

För att åstadkom m a detta anses att N ordiska m inisterrådet snarast bör 
u tarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  och ett sam lat nordiskt 
investeringsprogram på transportom rådet. I detta arbete anses att följande 
om råden särskilt bör beaktas:
— de fram tida transportbehoven
— de olika transportgrenarnas utvecklingsmöjligheter
— transporternas integrering i industriproduktionen genom logistik, just- 

in-tim e och kom bitransporter
— miljöaspekterna. H ur ser ett optim alt energisnålt och miljövänligt nor

diskt transportsystem  ut?
— EG:s satsningar på utbyggnad av infrastrukturen och snabbtåg. H ur kan 

ett nordiskt transportsystem  knytas ihop med övriga Europa?
— hur kan tvärförbindelsem a inom  N orden utvecklas?
— förutsättningarna för en gemensam ham npolitik för att m öta tillväxten i 

utskeppningen av nordiska produkter via centraleuropeiska ham nar.

2. Remissbehandlingen

Vid sitt möte den 22 — 23 maj 1990 beslöt N ordiska rådets presidium  att 
medlemsförslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet sam t att 
det skulle undergå remissbehandling.

Förslaget har sedan behandlats i vanlig ordning och sänts ut på remiss 
med rem isstiden den 1 septem ber 1990.

Följande rem issvar har inkom m it:

Norden

Nordens Fackliga Samorganisation (NFS)
Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO)
N ordiska transportarbetarfederationen (NTF)
N ordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra 
chefer (NAU)
Stiftelsen for industriutvikling i Norden 
N ordiska kom m ittén för transportforskning (NKTF)

D anm ark

Trafikm inisteriet
D anm arks Tekniske Højskole -  Institu t fot veje, trafik og byplan 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd
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Industrirådet
Transportøkonom isk Forening
Handelshøjskolen — Institut for trafik-, turist- og regionaløkonomi

Finland  

Trafikministeriet 
Industrins centralförbund 
Statens tekniska forskningscentral

Norge

Samferdselsdepartem entet 
M iljøverndepartem entet 
T ransportøkonom isk institu tt (TØI)
Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO)

Sverige 

Transportrådet 
Luftfartsverket 
Statens järnvägar (SJ)
Vägverket
Sjöfartsverket
Biltrafikens arbetsgivareförbund (BA)
Svenska vägföreningen

2.1 Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget 

Norden

Nordens Fackliga Samorganisation
Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO)
Nordiska transportarbetarefederationen (NTF)
Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra 
chefer (NAU)
Stiftelsen for industriutvikling i Norden 
Nordiska kom m ittén för transportfrågor (NKTF)

Danmark 

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd

Finland

Statens tekniska forskningscentral

Norge

M iljøverndepartem entet
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Sverige

Transportrådet
Biltrafikens arbetsgivareförbund
Svenska vägforeningen

Nordens Fackliga Samorganisation  tillstyrker medlemsforslaget. Det lig
ger helt i linje med NFS rapport ” Utveckla de nordiska transporterna” .

Nordisk institut fo r  regionalpolitisk forskning (NordREFO) rekom m en
derar att N ordiska m inisterrådet sätter igång arbetet med de föreslagna 
problem om rådena.

De pekar på att det är viktigt a tt utveckla transportsystem  som ger en 
snabb och effektiv tillgång till den europeiska m arknaden. Men det är lika 
viktigt att dessa transportsystem  har sin bas i de olika regionernas förut
sättningar, och att regionernas fysiska infrastruktur utvecklas både intra- 
och interregionalt.

En konklusion är att det är ett nära sam m anhang mellan transportpolitik  
och regionalpolitik. Det är därför viktigt när en gemensam nordisk trans
portpolitik utform as att detta sker i nära sam arbete med den regionalpoli
tiska sektorn.

Slutligen pekar de på att det behövs miljövänlig teknologi inom trans
portsektorn, och görs det inte något åt organisationsm önstret kom m er 
m iljöproblemen att finnas kvar.

Nordiska transportarbetarefederationen (NTF) understryker betydelsen 
av de väckta förslagen. Transportnäringarnas infrastruktur kom m er under 
nittiotalet att kräva mycket om fattande investeringar.

En gemensam nordisk transportpolitik  och ett investeringsprogram kan 
med stöd av sam ordnade nordiska forskningsresurser verksam t bidra till 
välfärdsutvecklingen i Norden. N ordiska transportarbetarefederationen 
tillstyrker förslaget.

Nordiska unionen fö r  arbetsledare, tekniska funktionärer och andra che
fe r  (NAU) stöder förslaget och rekom m enderar a tt m an skyndsamt utarbe
ta r en gemensam nordisk transportpolitik  och ett samlat nordiskt investe
ringsprogram för transportsektorn.

NAU utgår också ifrån att m an inte begränsar transportm öjligheterna 
till den västeuropeiska m arknaden, dvs. inte enbart EG -m arknaden eller 
den europeiska ekonom iska sfären, utan tar sikte på fram tida europeiska 
m arknader, dvs. Öst- och M ellaneuropa.

Stiftelsen fo r  industriutvikling i Norden har i m ars 1990 föreslagit en rad 
åtgärder för N ordiska m inisterrådet (transportm inistrarna) för a tt bygga ut 
det nordiska transportsystem et och sam arbetet på transportom rådet. Stif
telsens förslag stäm m er mycket b ra överens med det som föreslagits i 
medlemsförslaget.

Stiftelsen stöder fullt medlemsförslaget, men vill understryka vikten av 
a tt sam arbetet mellan myndigheterna, näringslivet och fackrörelsen i Nor-
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den stärks när det gäller transportpolitiken, investeringar och transport
forskningen. De understryker också vikten av att effektivisera den nordis
ka beslutsprocessen i förbindelse med investeringsuppgiftem a och vill 
särskilt rekom m endera en revision av det nordiska transportavtalet från 
1972.

Stiftelsen rekom m enderar Nordiska rådet att sätta klara tidsfrister för 
m inisterrådet vid utarbetande av ett nordiskt investeringsprogram och 
föreslår att fristen sätts till novem ber 1991.

Nordiska kom m ittén  för transportforskning (NKTF) skriver att medlem s
förslaget berör en angelägen fråga och att dess m ålsättning är ambitiös. 
Trots relativt likartade grundläggande mål för transportpolitik  och mång
årigt sam arbete förekom m er dock i praktiken skillnader i de nordiska 
länderna. Nationell transportpolitik  är mycket komplicerad. De enskilda 
nordiska ländernas anpassning till EG:s transportpolitik  leder till att det 
behövs en större sam ordning av de nordiska ländernas transportpolitik. 
Nordiska äm betsm annakom m ittén för trafikfrågor (NÄT) har sam m an
ställt en jäm förelse av trafikpolitiska grundfrågor i de nordiska länderna. 
En kartläggning av transportpolitiska frågor och investeringsobjekt ur 
internordisk och Europaperspektiv är av gem ensamt intresse.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd i D anm ark instäm m er i förslaget om 
att det snarast utarbetas en gemensam nordisk transportpolitik  och ett 
samlat nordiskt investeringsprogram för transportsektorn.

Etableringen av EG:s inre m arknad samt förändringarna i Östeuropa gör 
det särskilt betydelsefullt att knyta N orden trafikalt till det övriga Europa, 
och detta kräver om fattande trafikinvesteringar de kom m ande åren.

Arbejderbevægelsens Erhverhsråd fram häver, som tidigare, betydelsen 
av en fast Öresundsförbindelse och att D anm ark och därm ed Norden 
knyts till ett kom m ande europeiskt höghastighetstågnät.

Statens tekniska forskningscentral i Finland konstaterar att det är en stor 
uppgift att utarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  och ett samlat 
nordiskt investeringsprogram för transportsektorn. Forskningsaktiviteten 
på trafiksektorn i N orden borde ökas om edelbart för att trafikpolitik och 
investeringsprogram skall kunna utarbetas.

Forskningsverksam heten kunde koncentreras på forskningsprogram 
kring följande helheter:

— fram tidsforskning kring trafik och transport så att olika trans
portslags utveckling granskas med hänsyn till förändringar och 
den tekniska utvecklingen i synnerhet när det gäller telekom m u
nikationerna inom EG

— utvecklandet av logistiken för transporterna av industriproduk
ter

— trafikens m iljöpåverkningar med hänsyn till kraven på mellersta 
Europas tätt bebyggda om råden samt m iljöförhållandena i N or
den.
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M iljøverndepartementet i Norge har bedöm t forslaget utgående från 
miljöpolitiska hänsyn. Stortinget har fastställt en rad miljömål, och flera 
av dessa har Norge internationellt förpliktat sig att uppnå. M iljøvernde
partem entet finner därför anledning att påpeka att det måste föras fram en 
transportpolitik som på bästa möjliga sätt går att förena med dessa miljö
mål. I en gemensam nordisk transportpolitik  och i ett sam ordnat investe
ringsprogram där det skall tas hänsyn till miljö, effektivitet och ekonomi, 
m åste man fästa vikten vid att välja transportform er som har de lägsta 
kostnaderna för att utföra arbetet, härunder också m iljökostnaderna. De
partem entet vill speciellt fram hålla järnvägen som en miljövänlig trans
portform , t. ex. den elektriskt drivna järnvägen, men också den dieseldriv- 
na. Det fram tida transportbehovet kan inte i så stor grad påverkas genom 
en medveten lokaliseringspolitik.

M ot denna bakgrund vill M iljøverndepartem entet stödja intentionerna i 
medlemsförslaget, men föreslår ett tillägg i förslagets text med ”att skynd
samt u tarbeta en miljövänlig gemensam nordisk transportpolitik  och ett 
sam lat investeringsprogram för transportsektorn” samt att rubriken änd
ras på m otsvarande sätt.

Transportrådet i Sverige erinrar om att utvecklingen av handeln och 
därm ed sam m anhängande krav på goda transportm öjligheter har avgöran
de betydelse för den ekonom iska utvecklingen och välståndet i Norden. 
Det påpekas att ett effektivt och m odernt transportsystem  som knyter 
sam m an N orden med övriga delar av Europa utgör en grundförutsättning 
för att de nordiska länderna i större utsträckning skall kunna integreras i 
en gemensam europeisk m arknad.

Transportrådet bedöm er att en sam ordnad transportpolitik  utgör en 
naturlig förutsättning på det arbete som pågår för att uppnå en harm onise
ring till de olika regelsystem som gäller för EG. Särskilt understryks vikten 
av att miljö- och energiaspektem a vägs in på ett lämpligt sätt i transport
politiken.

Transportrådet bedöm er att förslaget om ett sam lat nordiskt investe
ringsprogram för transportsektorn har ett klart värde. Ett sådant investe
ringsprogram borde innehålla vissa grundläggande strategier för investe- 
ringsplaneringen i de nordiska länderna i likhet med vad som tidigare 
nordiska handlingsprogram har tagit upp. D et betonas att med en gemen
sam grundsyn för utbyggnaden av infrastrukturen inom kom m unikations
sektorn bör förutsättningar skapas för att statsm akterna i de enskilda 
länderna skall kunna form ulera direktiv till trafikverken så att verkens 
agerande leder till en nordisk harm onisering av investeringsplanerna.

Biltrafikens arbetsgivareförbund i Sverige m enar att transportpolitiken 
är effektiv bara om den verkar för en teknisk, ekonomisk och juridiskt sett 
”gränslös” värld. M ultinationella lösningar kan här skapa avsevärda stor
driftsfordelar. En särskild ” nordisk” transportpolitik  kan de tillstyrka 
endast under förutsättning att det är fråga om exklusivt nordiska problem.
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I alla andra fall m åste transportpolitiken sträva mot mycket större mål. En 
EG-anpassning i linje med Sveriges arbete med harm onisering av nationel
la regelkomplex måste vara riktpunkten för all transportpolitik.

Svenska väg/oreningen instäm m er i förslagets analys och särskilt den 
klarsynta inställningen att de fram tida transportbehoven skall vara vägle
dande för investeringar i infrastrukturen.

De anser att det redan finns en betydlig eftersläpning i infrastrukturin- 
vesteringam a, vilket ytterligare understryker behovet av en mycket mål
medveten satsning på ett konkret utförande av de investeringsforslag som 
kom m er att föreslås av de olika pågående utredningarna och studierna.

Svenska vägföreningen anser det nödvändigt med en sam ordnad nor
disk infrastruktur för att på bästa sätt ta tillvara de fördelar som ett 
integrerat sam arbete med den Europeiska Gem enskapen ger. Det får också 
anses vara något av en moralisk skyldighet för de nordiska länderna att i 
ett ömsesidigt utbyte med övriga europeiska länder kunna tillhandahålla 
en transportstruktur anpassad efter behoven. En gemensam strategi på 
detta om råde kan också kom m a att uppfattas som en styrka i det hårdare 
internationella konkurrensklim at som kan förutses.

2.2 Remissinstanser som  delvis tillstyrker medlemsförslaget

Danmark 

T ransportøkonom isk Forening

Finland  

Industrins centralförbund

Sverige 

Luftfartsverket 
Statens järnvägar (SJ)
Vägverket

Transportøkonomisk Forening i D anm ark föreslår följande tillväga
gångssätt:
1) Man tar utgångspunkt i de sju om råden, som näm ns sist i förslaget, 

supplerar med en del äm nen som inte är så investeringsbetonade.
2) Man sätter igång ett utredningsarbete för vart och ett av dem för att få 

fram genom analyserade lösningar och förslag.
3) Förslagen debatteras av användarna och forskarna, öppet och utanför 

landets gränser.
4) Resultaten av dessa debatter u tm ynnar i sam m anhängande förslag, 

som föreläggs respektive lands regeringar, sam tidigt och på sam m a sätt.
En egentlig gemensam eller i vaije fall sam ordnad nordisk transportpoli

tik kan få stor betydelse för länderna inbördes och speciellt i internationel-
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la sam m anhang (EG, OECD m .fl.). Men sam ordnade principer för avgif
ter, konkurrensvillkor, m iljögränsvärden, teknisk utveckling, forskning 
m. m., skulle ha en nog så stor betydelse som ett investeringsprogram.

Industrins centralförbund i Finland anser a tt det i dag, då i synnerhet 
EES-förhandlingarna pågår, inte är ändam ålsenligt att i skyndsam ordning 
uppgöra en sam nordisk transportpolitik  och ett sam nordiskt investerings
program för transportom rådet. C entralförbundets transportpolitiska m ål
sättning är att man även på transport- och trafiksektorn borde skapa ett så 
starkt och täckande EES-område som möjligt.

Skulle en uppskisserad EES-överenskommelse dock inte åstadkom m as 
eller visa sig bristfällig till en del, bör skapandet av en sam nordisk trans
portpolitik och ett investeringsprogram tas i betraktande från nya utgångs
punkter.

Luftfartsverket i Sverige anser att från allm änt transportpolitiska syn
punkter är en nordisk helhetssyn önskvärd, samtidigt som de nordiska 
transportfrågorna m åste ses i ett europeiskt perspektiv.

Samtidigt konstateras att med hänsyn till ländernas skiftande behov och 
förutsättningar och de olika transportslagens skilda behov förefaller det 
svårt att tänka sig en gemensam nordisk transportpolitik  annat än i form 
av föga förpliktande allm änna uttalanden om tillfredsställande transport
försörjning, miljöhänsyn etc.

Det erinras om att för de skandinaviska länderna har SAS-samarbetet 
sedan 1951 varit av central luftfartspolitisk betydelse, och detta påverkas 
num era av Danm arks medlem skap i EG. M ot denna bakgrund anses att en 
gemensam nordisk transportpolitik  inte kan om fatta en total koordinering 
av den internationella luftfartspolitiken i de fem nordiska länderna.

M ot bl.a. denna bakgrund bedöm er luftfartsverket behovet av och m öj
ligheterna för en gemensam nordisk transportpolitik  på luftfartens om råde 
som små.

Statens järnvägar i Sverige (SJ) ställer sig i huvudsak positivt till försla
get men anser dock att arbetet särskilt skall beakta förutsättningarna och 
möjligheterna för en enhetlig transportm arknad. 1 detta sam m anhang 
inform eras om att de nordiska järnvägsföretagen har beslutat att gem en
sam t utarbeta en nordisk utvecklingsplan som skall innefatta såväl utveck
ling av inom nordisk trafik som trafik mellan N orden och övriga Europa. 
D enna plan är tänkt att presenteras under våren 1991.

Vägverket i Sverige konstaterar att de nordiska ländernas transportpoli
tik har en mängd naturliga beröringspunkter. D etta anses fram för allt gälla 
behovet av vittförgrenade transporter, utvecklingen av de nordiska tvär- 
förbindelsem a, förbindelserna till övriga Europa och den nordiska synen 
på trafikens miljöproblem.

V idare konstateras att för a tt öka de in tem ordiska kontaktm öjligheterna 
krävs en utveckling av de nordiska tvärförbindelsem a. D et anses att en 
satsning på det intem ordiska vägnätet skulle kunna ge betydande regionala 
utvecklingsm öjligheter och nordiska samordningsfördelar.
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Vägverket betonar vikten av att länka det nordiska transportsystem et på 
bästa sätt till övriga Europas transportsystem .

Gällande trafikens miljöpåverkan anser vägverket att ett effektivt anam 
m ande av miljöavgifter som ett miljöpolitiskt styrmedel skulle underlättas 
med en gemensam nordisk plattform , sam t att en sådan plattform  också 
skulle underlätta kontakterna med övriga Europa.

Gällande det föreslagna investeringsprogram m et anses att ett samlat 
nordiskt investeringsprogram endast skulle vara meningsfullt om finansi
eringen löstes. Det anses att avsaknaden av en strategi for att finansiera 
infrastrukturens vidm akthållande och utveckling för fram tiden är den 
mest alarm erande signalen för Nordens roll i fram tidens Europa.

Vägverket tror att en gemensam nordisk transportpolitik  och investe
ringsplan är ett mycket svåruppnåeligt om ens önskvärt mål. Därem ot 
anses att det finns stora fördelar med ett nordiskt sam arbete vad avser 
gem ensamma analyser.

Slutligen anser vägverket att det nordiska sam arbetet inom denna sektor 
i fram tiden bör koncentreras på

— analysen av de in tem ordiska transportbehoven och på skapande av 
effektiva m iljöanpassade nordiska tvärförbindelser. En sådan analys 
måste göras med en helhetssyn på de olika transportm edlens möjlig
heter

— analysen av integrationen mellan det nordiska transportsystem et och 
övriga Europas transportsystem

— att säkra finansieringen av nordiska tvärförbindelser och förbindel
serna med Europa

— att skapa en gemensam nordisk m iljöplattform  som stim ulerar den 
tekniska utvecklingen m ot nya vägfordon och m iljövänligare infra
struktur samt

— forskning och utbildning inom infrastrukturom rådet.

2.3 Remissinstanser som  ställer sig negativa till medlemsförslaget

Danmark
Trafikm inisteriet
Industrirådet
Handelshøjskolen -  Institut for Trafik-, Turist- og Regionaløkonomi

Finland

Trafikm inisteriet

Norge

Sam ferdselsdepartem entet 
Transportøkonom isk institutt (TØI)
Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO)
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Sverige

Sjöfartsverket

Trafikministeriet i D anm ark m eddelar att transportm inistrarnas prin
cipbeslut löpande följs upp genom arbetet i NÄT, vad gäller att säkra en 
harm onisering av transportpolitiken i de nordiska länderna som ligger på 
samma linje som utvecklingen i det övriga Europa. N är det gäller luftfarts
om rådet är det redan idag i utsträckt grad en sam ordning mellan m yndig
heterna i Danm ark, Norge, Sverige och Finland, särskilt i ECAC- och EG- 
regi.

De ser gärna en fortsättning på detta nordiska sam arbete och också en 
utbyggnad under förutsättning att det sker i nära förbindelse med arbetet i 
de övriga internationella organisationerna, som EG, CEMT, ECAC/ 
ICAO, och utan försämring av den betydelse som det europeiska sam arbe
tet har i dag.

Det påpekas att m an inte skall bortse ifrån att det existerar en rad 
olikheter mellan länderna, och speciellt när det gäller investeringsmedel 
och prioriteringen av dem och att m an här m åste ta hänsyn till nationella 
behov såväl när det gäller transportsektorn som övriga sektorer. En samlad 
gemensam nordisk transportpolitik  av b indande karaktär anses därför inte 
ändamålsenlig och det kom m er knappast vara möjligt a tt u tarbeta ett 
samlat nordiskt investeringsprogram för transportsektorn.

Industrirådet i D anm ark pekar på att det redan föreligger en om fattande 
produktion av utredningar och förslag inom en gemensam nordisk trans
portm arknad, men att man saknar den politiska och ekonom iska uppfölj
ningen.

Den väsentliga uppgiften m åste därför vara att nationellt fatta de 
nödvändiga besluten och att få till stånd en koordinering av de nationella 
investeringsprogramm en, i enlighet med förslaget om interskandinaviska 
förbindelser och anslutning till kontinenten. Det anses att förslaget inte 
kan bidra till en avgörande lösning av denna uppgift.

Handelshøjskolen  i D anm ark — Institut fo r  Trafik-, Turist- og Regional
økonom i anser medlemsförslaget vara orealistiskt. Förslaget anses vara 
alltför investerings- och infrastrukturfixerat. Institutet anser att det är 
viktigare att ta upp en principdebatt om konkurrensen, avgifterna, miljön, 
FoU-verksam heten och anpassningen till den politik som råder inom  EG.

Trafikministeriet i Finland tycker det är uppenbart att största delen av 
resurserna under de kom m ande åren måste ägnas EG —EES-arbetet. Tra
fikm inisteriet anser därför att det redan av rent praktiska skäl knappast är 
möjligt att genom föra de förslag som har lagts fram i medlemsförslaget. På 
den andra sidan leder tillkomsten av ett EES- eller m otsvarande avtal 
autom atiskt till harm onisering av de delar i de nordiska ländernas tran 
sportpolitik som hittills inte harm oniserats m en som förutsätts bli harm o
niserade på internationellt plan. Trafikm inisteriet anser därför att m ed
lemsförslaget inte behöver leda till några konkreta åtgärder.
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Samferdselsdepartementet i Norge förm odar att en generell och fullstän
dig sam ordning av de nordiska ländernas transportpolitik  knappast är 
realistisk eller ändamålsenlig.

Det finns em ellertid också väsentliga om råden där det med fördel kan 
läggas vikt på sam ordning och särskilt vill de framhålla,

— viktiga infrastrukturinvesteringar som har betydelse för transport 
mellan länderna och utom N orden. H ärunder kan man peka på 
trafikprognoser och andra förutsättningar som läggs till grund för 
investeringarna

— ram villkor för transportföretag och transportköpare
— sam arbete mellan de statliga järnvägsbolagen
— miljöpolitik, särskilt tilläm pning av åtgärder som avgifter, tekniska 

krav m.m.
— samlat uppträdande i arbetet med anpassningen till EG och den 

transportpolitiska utvecklingen i Europa.
Samferdselsdepartem entet m enar att man bör kunna ta hänsyn till detta 

genom att arbeta vidare på att etablera sam arbetsform er vid gem ensamma 
utredningsprojekt osv.

Transportøkonomisk institutt (TØI) i Norge m enar att det föreliggande 
förslaget sträcker sig längre än vad som är nödvändigt. Ett lands transport
politik inkluderar alla de åtgärder staten använder sig av för att utveckla 
landets transportstruktur i önskad riktning. Det gäller till exempel:

— offentliga infrastrukturinvesteringar (beviljningar och standardval)
— offentlig drift av transportm edel
— subsidier — vad skall subsidieras, subsidieringsnivå, subsidieringssätt
— avgifter på transport — vilka slags avgifter, avgiftsnivå
— direkta regleringar baserade antingen på önskemål om behovsprövat 

och begränsat utbud eller önskemål om hög teknisk transportstan
dard.

Inom alla dessa åtgärdsom råden är det stora variationer mellan de 
nordiska länderna. Det är dokum enterat i ”Transportpolitiken i N orden” 
(NO RD  1988:13).

En sam ordning av ländernas transportpolitik, bara därför att sam ord
ning i stort sett räknas som något positivt, har knappast något speciellt 
värde. På flera av de ovan näm nda åtgärdsom rådena är det svårt att se 
något om edelbart behov av sam ordning, även om den politik som varje 
land för kan verka m indre rationell än politiken i andra länder.

Det finns em ellertid om råden inom transportpolitiken där det vore 
önskvärt med en viss nordisk sam ordning. Det gäller fram för allt infra
strukturinvesteringar för internationella transportström m ar och olika 
transportpolitiska bestäm m elser som gäller internationella transporter, 
t.ex. avgifter för lastbilstransporter, driftsvillkor för respektive inhemska- 
och utländska transportutövare, om lastningsförhållanden, priser och för
delningsprinciper på fraktintäkter.
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De m enar att man i första hand skall nöja sig med ett förprojekt som 
skulle klarlägga inom vilka delar av transportpolitiken som det är önskvärt 
med m er sam ordning och som m otiverar varför en sam ordning är önsk
värd.

Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO) i Norge bedöm er att arbetet 
med en gemensam nordisk transportpolitik  inte har så stort nyttovärde 
och m enar att det kan leda till ett stort dokum ent utan särskild konkretise- 
ringsgrad och genomslagskraft. Om det skall skapas en nordisk transport
politik måste detta prim ärt ske genom den löpande transportpolitiska 
debatten och beslut som fattas av Nordiska rådet och Nordiska m inisterrå
det. Flera element i ett nordiskt investeringsprogram har redan utretts 
noga, men saknar politisk/ekonom isk uppföljning och prioritering.

NHO m enar att den största utm aningen består i att tids- och resursmäs
sigt koordinera de nationella investeringsprogramm en med de gränskor
sande investeringsobjekten.

Flera av punkterna i medlemsförslaget kan med fördel tas upp i arbetet 
med sam ordning av forskningsresurserna på transportom rådet i Norden. 
Det gäller bl.a. kartläggning av de fram tida transportbehoven, definiering 
av ett miljövänligt transportsystem  och transporternas integrering i indu
strins produktionsplanläggning och -distribution.

Sjöjartsverket i Sverige anser att arbetet med anpassning till Europa
m arknadens avreglering på transportom rådet fram till 1993 måste ges 
företräde i förhållande till en specifikt nordisk transportpolitik. Först 
därefter anser man kunna avgöra om några transportpolitiska frågor läm p
ligen kan harm oniseras på nordisk bas.

2.4 Remissinstanser som  icke yttrar sig över medlemsförslaget 

Danmark

Danm arks Tekniske Højskole

Danmarks Tekniske Højskole m enar när det gäller en gemensam nordisk 
transport- och investeringspolitik att det är en tilltalande tanke, men att 
detta äm ne ligger utanför institutets kom petensom råde.

3. U tskottet

K om m unikationsutskottet har länge verkat för en ökad harm onisering 
av den nordiska transportpolitiken. D etta har återspeglats i många av 
utskottets förslag till rekom m endationer och yttranden.

Nu, när de nordiska länderna står inför den avreglering av transportsek
torn inom EG som m an f.n. arbetar med och de konsekvenser som denna 
avreglering kom m er att ha för Norden, finns det ytterligare skäl att reagera 
och verka för en harm onisering inom Norden.

Det principbeslut som de nordiska transportm inistrarna fattade i no-
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vem ber 1987 i fråga om skapande av en gemensam transportm arknad 
parallellt med utvecklingen inom EG har under åren följts upp av olika 
beslut. På landtransportom rådet gäller dessa beslut liberalisering av tredje- 
landstransporter med lastbil, busstrafik och cabotage.

Utskottet har med intresse följt denna utveckling men samtidigt kunnat 
konstatera att besluten i stort sett endast rör landtransporter på väg. 
Luftfarts-, järnvägs- och sjöfartsfrågom a har endast berörts i begränsad 
omfattning. U tskottet m enar här att man måste ha en helhetssyn på de 
nordiska transporterna med transportpolitiska prioriteringar för N orden 
som helhet.

Den hänsyn som de nordiska länderna tar till miljö och trafiksäkerhet 
innebär att de lösningar som vi nu skall välja i ännu högre grad än tidigare 
är beroende av transportutvecklingens konsekvenser för miljö och trafik
säkerhet. D etta gäller både konkreta utvecklings- och investeringsprojekt 
samt hur transportsystem et används. Analyser av miljömässig karaktär 
måste därför ingå i beslutsunderlaget.

Regionalpolitiken och de regionala förhållandena i stora delar av N or
den innebär också att olika transportform er måste ingå i ett samlat nor
diskt transportkoncept. D etta betyder att koordineringen mellan sjö-, 
land- och lufttransporterna måste ges stor vikt samtidigt som konkurren
sen mellan de olika transportgrenarna måste tillförsäkras en rättvis kost
nadsutveckling, mer effektivitet och god m arknadsanpassning. U tskottet 
anser att denna m ålsättning förutsätter ett tä tt nordiskt sam arbete mellan 
de nordiska regeringarna samt mellan regeringar och näringsliv.

I alla nordiska länder utövas investerings-, underhålls- och reglerings- 
ansvaret genom olika förvaltningsmyndigheter. G em ensam t för alla dessa 
länder är det starka inslaget av regional och lokal m edverkan i utveckling
en av investerings- och driftsplanem a för transportinfrastrukturen. N är de 
skilda projekten skall verkställas på nationellt plan innebär gällande be- 
handlingsprocedur att ett stort antal kom m unala och regionala myndighe
ter skall medverka. Planläggningen och beslutssystemet är därför i första 
hand anpassade till de nationella behoven och har därm ed uppenbara 
svagheter gentemot internordiska och andra internationella investerings
projekt.

Inom det offentliga nordiska sam arbetet är det först och främst vägtrans
porterna och väginvesteringarna som nu är under gemensam behandling. 
Luftfarts-, järnvägs- och sjöfartsfrågom a har endast berörts i begränsad 
omfattning. En konsekvens av detta är att koordinering och sam ordning 
mellan de olika transportgrenarna i sam band med utvecklings- och inve
steringsprojekt inte har fått någon större prioritering.

U nder de senaste åren har de nordiska regeringarna verkat för en viss 
harm onisering av vägtransporterna. Likaså har ett investeringprogram på 
infrastrukturom rådet tagits med i sam band med nordiska handlingsplaner 
för ökad ekonom isk utveckling. Trots detta har det inte utarbetats någon
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transportpolitisk prioritering eller planering for N orden som helhet. Det 
ser ut som om de nuvarande organisationsform erna m edför stora svårighe
ter att presentera gem ensamma nordiska investeringsprogram och att 
verkställa de planer som redan har presenterats.

För att finansiera transportinvesteringar i N orden använder de nordiska 
länderna ett flertal olika skatter och avgifter på transportm edel, bränsle 
och bruk av transportinstallationer som flygplatser, ham nar etc. Bilavgif
ter utgör i alla länderna en stor del av statsintäkterna och används på 
sam m a sätt som subsidier för att påverka transportstrukturen och trans
portsättet. U nder senare tid har ytterligare m iljöavgifter introducerats som 
uppenbarligen har till syfte att påverka transportstrukturen.

Dessa ekonom iska medel utgör en väsentlig faktor i den transportpolitik  
som regeringarna för i vaije land.

Inom EG pågår nu ett om fattande arbete med att avreglera transport- 
m arknaden, harm onisera skatte- och avgiftspolitiken och sam ordna in- 
frastrukturinvesteringam a. D etta har i viss mån påverkat det nordiska 
sam arbetet inom transportom rådet och återspeglas i de beslut som har 
fattats i sam band med landtransportem a, där man i viss mån planerar en 
utveckling som är parallell med EG:s. N är det gäller skatte- och avgiftssi- 
dan och andra transporter än landtransportem a har nästan ingenting hänt. 
På investeringsom rådet har m an inte heller kom m it särskilt långt.

Detta återspeglas b l.a. i m inisterrådets misslyckande att genomföra 
syftet med rekommendation 44/1987  angående plan för infrastrukturinve- 
steringarna i Norden. Enligt m inisterrådet anses planeringsunderlag, sta
tistikuppgifter och andra relevanta data i länderna vara alltför heterogena 
för att arbetet skall kunna genom föras med en rimlig arbetsinsats.

K om m unikationsutskottet anser detta olyckligt och att det kan leda till 
att det nordiska näringslivet inte kom m er att ha den konkurrensstyrka 
som behövs i ett läge när produktionsenheterna inom EG blir större och 
kom m er att få konkurrensmässiga fördelar fram för det nordiska näringsli-

U tskottet anser därför att man om edelbart skall påbörja arbetet med en 
gemensam nordisk investeringsplan för den infrastruktur som har betydel
se och relevans för att utveckla de nordiska ländernas näringsliv. Norden 
som hem m am arknad och kom m unikationerna mellan N orden och de 
utom nordiska m arknaderna. Förutsättningen för en sådan investerings
plan är att man inom Norden utarbetar en gemensam nordisk transportpo
litik för detta överordnade transportsystem .

Som en början till nordiska åtgärder för att få till stånd en forcerad takt i 
genom förandet av nordiskt intressanta infrastrukturprojekt har m inister
rådet tillsatt en arbetsgrupp med uppgift att inventera projekt som kan 
finansieras helt eller till största delen av nationella eller nordiska budget
medel.

K om m unikationsutskottet anser att arbetet inom denna grupp bör föras
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vidare i en utredning som dels skall utreda problem en med planering/ 
projektering, finansiering och form erna för nordiska infrastrukturprojekt 
inom kom m unikationssektorn, dels utarbeta en nordisk plan för nordiska 
infrastrukturprojekt.

I utredningen skulle även de nationella instanserna för planering av 
infrastrukturinvesteringar behöva engageras liksom företrädare för fack
föreningsrörelsen och näringslivet. K ostnaderna för en sådan utredning 
skulle troligtvis bli betydligt större än vad den nordiska budgeten medger 
och därför skulle nationella tillskott fordras om arbetet skall bli färdigt i 
rimlig tid.

K om m unkationsutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 

att skyndsamt utarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  och
ett nordiskt investeringprogram för den infrastruktur och de 
transporter som är av betydelse för att stärka Norden som 
hem m am arknad och för att effektivisera transporterna inom 
samt till och från Norden.

Snekkersten den 14 novem ber 1990

Margrete Auken (SF) Elver Jonsson (fp)
F örm an

Sakari Knuuttila (SDP) 

O lof Salm én (A C) 

Karl-Erik Svartberg (s)

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm  (FrP) 

Peder Sønderby (V)

Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om en samordnad nordisk transportpolitik
(Väckt av Olle Östrand sam t Dorte Bennedsen, Bjarne M ørk Eidem, Anker 
Jørgensen, Sakari Knuuttila, Grethe Lundblad, M ats Nyby, Oddrunn Pet
tersen, Kaj Poulsen, Sighvatur Björgvinsson och Karl-Erik Svartberg)

De nordiska ländernas geografiska läge i Europas utkant utgör en kon
kurrensnackdel för nordiskt näringsliv. Vi m åste därför ha ett transport
system som ger oss snabb och effektiv tillgång till fram för allt den västeu
ropeiska m arknaden, med vilken över 70%  av den nordiska utrikeshan
deln sker. Effektiva transporter är helt avgörande för vår internationella 
konkurrenskraft och vårt välstånd.

Det är även centralt för vår konkurrenskraft att vi kan tillvarata de 
ökande miljökravens incitam ent till förnyelse och utveckling av transport
sektorn. Det gäller här dels att utnyttja den nuvarande transportsektorn på 
ett m er optim alt energisnålt och miljövänligt sätt, dels att genom hårda , 
gränsvärden stim ulera ny och bättre teknik.

Det principbeslut som de nordiska transportm inistrarna fattade i no
vem ber 1987 om skapandet av en gemensam nordisk transportm arknad, 
parallellt med utvecklingen inom EG, är ett betydelsefullt steg på vägen 
mot en gemensam transportm arknad för de nordiska länderna. Det räcker 
dock inte med att fatta beslut om gemensam anpassning till EG:s inre 
m arknad, utan frågan m åste ses i ett vidare sammanhang.

Investeringar i transportsektorn innebär ofta en svår balansgång mellan 
miljö-, effektivitets- och ekonom iska hänsyn. N är det gäller kom m ande 
investeringar är det därför nödvändigt att ha en helhetssyn på hela trans
portsektorn för att man skall kunna göra nödvändiga avgränsningar mel
lan olika alternativ och inte enbart göra sektorvisa bedöm ningar.

Den stora intem ordiska handeln och byggandet av den nordiska hem 
m am arknaden gör det nödvändigt med denna helhetssyn på nordiskt plan. 
Utvecklingen i Europa innebär att de nordiska transportfrågorna också 
måste ses i ett europaperspektiv.

1 de två ekonom iska handlingsplanerna som m inisterrådet lagt fram, har 
transportfrågorna delvis behandlats med ett sådant europeiskt perspektiv.
1 den senaste handlingsplanen ” Ett starkare N orden” prioriterades i detta 
perspektiv ett antal infrastrukturom råden som ur transportsynpunkt är 
mycket angelägna.

A 933/t
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Vidare ligger detta synsätt bakom det uppdrag som m inisterrådet på 
Nordiska rådets rekom m endation gett till Transportøkonom isk institutt i 
Oslo att utarbeta en ”plan för infrastrukturinvesteringarna i N orden” .

Detta projekt kom m er enligt m inisterrådet att belysa konsekvenserna av 
olika utvecklingsstrategier när det gäller infrastrukturinvesteringar i N or
den. I projektet kom m er man att utpeka ett huvudlänksystem mellan 
regioner och definiera transportkorridorer, som är av särskild betydelse 
för internordisk planläggning.

D etta projekt kan utgöra en bra grund för ett vidare arbete med att få till 
stånd en gemensam nordisk transportpolitik  och ett samlat nordiskt inve
steringsprogram på transportom rådet.

Nordiska m inisterrådet bör snarast u tarbeta en gemensam nordisk 
transportpolitik och ett samlat nordiskt investeringsprogram på transport
om rådet. I detta arbete bör följande om råden särskilt beaktas:
— de fram tida transportbehoven;
— de olika tranpsortgrenam as utvecklingsmöjligheter;
— transporternas integrering i industriproduktionen genom logistik, just- 

in-time och kom bitransporter;
— miljöaspekterna. H ur ser ett optim alt energisnålt och miljövänligt nor

diskt transportsystem  ut?
— EG:s satsningar på utbyggnad av infrastrukturen och snabbtåg. H ur kan 

ett nordiskt transportsystem  knytas ihop med övriga Europas?
— hur kan tvärförbindelsem a inom N orden utvecklas?
— förutsättningarna för en gemensam ham npolitik för att m öta tillväxten i 

utskeppningen av nordiska produkter via centraleuropeiska ham nar.

Med hänvisning till ovanstående yrkas att
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 

att skyndsam t utarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  
och ett samlat nordiskt investeringsprogram för transportsek
torn.

Stockholm den 21 maj 1990

Olle Östrand (s)

Bjarne M ørk Eidem  (A) 

Sakari Knuuttila (SDP) 

M ats Nyby (SDP)

Kaj Poulsen (S)

Dorte Bennedsen (S) 

Anker Jørgensen (S) 

Grethe Lundblad (s) 

Oddrunn Pettersen (A) 

Sighvatur Björgvinsson (A)

Karl-Erik Svartberg (s)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om samordning av forskningsresur
serna på transportområdet
(Medlemsforslaget väckt av Olle Ö strand  m. fl., se s. 808 

Rem issyttranden , se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 934/t om 
sam ordning av forskningsresurserna på transportom rådet. U tskottet har 
behandlat medlemsforslaget vid sina möten i Akureyri den 7 augusti 1990, 
i Lilleham mer den 10 oktober 1990 och Snekkersten den 12—14 novem ber 
1990.

1. Medlemsforslaget

1 medlemsforslaget, som väckts av Olle Ö strand samt D orte Bennedsen, 
Bjarne Mørk Eidem, Anker Jørgensen, Sakari K nuuttila, Grethe 
Lundblad, Mats Nyby, O ddrunn Pettersen, Kaj Poulsen, Sighvatur 
Björgvinsson och Karl-Erik Svartberg, hemställs att Nordiska rådet re
kom m enderar Nordiska m inisterrådet

att utreda och till Nordiska rådets session 1992 redovisa forslag om 
en nordisk sam ordning av forskningsresurserna på transportom 
rådet.

1 sina m otiveringar till medlemsforslaget påpekar förslagsställarna att 
inom stora delar av transportom rådet har de nordiska länderna likartade 
problem. Det anses att en kunskapsutbyggnad och en fram forhållning är 
nödvändig för att m öta fram tidens transportbehov.

Det konstateras att de nordiska länderna i ett internationellt perspektiv 
är små med var för sig begränsade FoU-resurser. Bredden på insatserna 
anses vara svaga, men ändå forekom m er dubbelarbete inom vissa om rå
den.

Förslagsställarna anser att genom ökat sam arbete skulle resurserna kun
na utnyttjas bättre. Såväl beträffande den nordiskt initierade forskningen 
som när det gäller att anpassa och tilläm pa internationella resultat till våra 
förhållanden. Bland de åtgärder som anses krävas erinras om den av 
N ordiska m inisterrådet utlovade professuren i internationella transporter.
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Slutligen konstaterar förslagsställarna att m inisterrådet bör utreda hur 
en vidare sam ordning skall ske av forskningsresurserna på transportom rå
det. NFS’ framlagda förslag om inrättande av ett transportforskningscen
ter bör särskilt beaktas.

2. Remissbehandlingen

Vid sitt m öte den 22-23 maj 1990 beslöt Nordiska rådets presidium  att 
medlemsförslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet sam t att 
det skulle undergå remissbehandling.

Förslaget har sedan behandlats i vanlig ordning och sänts ut på remiss 
med rem isstiden den 1 septem ber 1990.

Följande rem issvar har inkommit:

Norden

Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN)
Nordiska transportarbetarefederationen (NTF)
Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO)
Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra 
chefer (NAU)
Nordens Fackliga Samorganisation (NFS)
Stiftelsen for industriutvikling i Norden 
Nordiska kom m ittén för transportforskning (NKTF)

Danmark

Trafikm inisteriet
D anm arks Tekniske Højskole -  Institut for Veje, Trafik og Byplan 
Handelshøjskolen — Institut for Trafik-, Turist- og Regionaløkonomi 
Industrirådet
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 
Transportøkonom isk Forening

Finland  

Trafikministeriet 
Industrins centralförbund 
Ålands landskapsstyrelse

Norge

Samferdselsdepartem entet 
Transportøkonom isk institutt 
Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO)

Sverige

M otorm ännens riksforbund (M)
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Transportforskningsberedningen (TFB)
Transportrådet 
Väg- och trafikinstitutet

2.1 Remissinstanser som tillstyrker medlemsforslaget 

Norden

Nordiska institutet for samhällsplanering (NORDPLAN)
Nordiska transportarbetarefederationen (NTF)
Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO)
Nordiska unionen for arbetsledare, tekniska funktionärer och andra 
chefer (NAU)
Nordens Fackliga Samorganisation (NFS)
Stiftelsen for industriutvikling i Norden 
Nordiska kom m ittén för transportforskning (NKTF)

Danmark

Trafikministeriet
Danm arks Tekniske Højskole — Institut for Veje, Trafik- og Byplan 
Handelshøjskolen — Institut for Trafik-, T urist-og Regionaløkonomi 
Arbejderbevægelsens Ehrvervsråd 
Transportøkonom isk forening

Norge

Samferdselsdepartementet 
Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO)

Sverige

M otorm ännens riksforbund (M)
Transportrådet

Nordiska institutet fö r  samhällsplanering (NORDPLAN) anför att natio
nella institut för forskning inom transportom rådet finns såväl i Finland 
som i Norge och Sverige. I Sverige finns dessutom Transportforskningsbe
redningen med uppgift att främst fördela forskningsmedel och sam ordna 
forskningen inom landet. K ontakterna mellan dessa organ är jämförelsevis 
väl utvecklade.

Inom de olika transportsektorerna, såsom vägtrafiken och järnvägstrafi
ken, sker också ett sam arbete genom vägmyndigheter och järnvägsföretag.

Inom Nordiska m inisterrådet arbetar nordiska kom m ittéer för såväl 
trafiksäkerhets- som transportforskning med sam arbetsprojekt. konferen
ser och förmedling av kontakter mellan forskare i de nordiska länderna.

Vid Nordiska institutet för samhällsplanering finns en professur i trafik- 
och kom m unikationsteknik och en forskargrupp som tidvis arbetar med
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nordiska projekt. G ruppen har bedrivit forskning kring såväl snabbtåg 
som städernas kollektivtrafik och trafikens miljöeffekter.

Det försiggår sålunda ganska om fattande nordiska kontakter inom 
transportforskningen. Bristerna förefaller främst att vara:

1) Y tterst ringa resurser för nordiska forskningsprojekt. Det har t.ex . 
genom åren visat sig mycket svårt att få resurser till nordiska projekt 
och till den näm nda gruppen vid N ordplan, tro ts att denna är adm i
nistrerad av Nordiska m inisterrådet och främst borde arbeta med 
nordiska projekt, i stället för svenska såsom nu är fallet.

2) Alltför små resurser för yngre forskare främst vid universitet och 
högskolor för att kunna upprätthålla kontakt m ed forskare i de andra 
nordiska länderna.

Dessa brister avhjälps sannolikt inte bäst genom inrättande av ett nor
diskt transportforskningscentrum  utan genom förstärkning av de organ 
som nu finns — Nordiska kom m ittén för trafiksäkerhetsforskning, N ordis
ka kom m ittén för transportforskning och N ordiska institutet för samhälls
planering.

NORDPLAN tillstyrker den föreslagna utredningen om sam ordning av 
forskningsresurserna inom  transportom rådet med beaktande av de anför
da synpunkterna.

Nordiska transportarbetarefederationen (NTF) understryker betydelsen 
av förslaget och skriver att en gemensam nordisk transportpolitik  och ett 
gemensamt investeringsprogram kan med stöd av sam ordnade nordiska 
forskningsresurser verksam t bidra till välfärdsutvecklingen i Norden. N or
diska transportarbetarefederationen tillstyrker förslaget.

Nordisk Institut fo r  Regionalpolitisk Forskning (NordREFO) anbefaller 
att Nordiska m inisterrådet sätter igång arbetet med de föreslagna pro
blemområdena.

De påpekar att när en gemensam nordisk transportpolitik  utform as är 
det viktigt a tt det sker i nära sam arbete med den regionalpolitiska sektorn. 
Speciellt viktigt är att det sker en sam ordning av forskningsresurserna 
både inom transportom rådet och det regionalpolitiska om rådet. Det bör 
övervägas om inte m andatet för sam ordning av forskningsresurserna bör 
få ett tillägg: att utreda . . .  förslag om en nordisk sam ordning av forsk
ningsresurserna på transportom rådet och det regionalpolitiska om rådet.

N ordR EFO  anser att forskning på problem om rådet transport-m iljö- 
samhälle är speciellt litet utvecklat. N ordR EFO  har inom sitt forsknings
program satt igång två utvecklingsprojekt inom om rådet. Men forsknings
fältet är stort och det borde därför organiseras en sam ordnad nordisk 
forskningsinsats med bas i forskningsmiljöer inom transport-, miljö- och 
regionalsektorerna.

Nordiska unionen fö r  arbetsledare, tekniska funktionärer och andra che
fer (NAV) stöder förslaget och anser att ökat sam arbete skulle leda till 
bättre utnyttjande av forskningsresurserna. Ett allvarligt alternativ kunde
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vara att m an grundar det av NFS föreslagna transportforskningscentret.
Nordens Fackliga Samorganisation (NFS) tillstyrker medlemsförslaget 

som ligger helt i linje med deras rapport ”U tveckla de nordiska transpor
terna” .

Stiftelsen fo r  industriutvikling i Norden har i år föreslagit för N ordiska 
m inisterrådet (transportm inistrarna) en del åtgärder för att bygga ut det 
nordiska transportsystem et och sam arbetet på transportom rådet.

De stöder helt medlemsförslaget, men vill understryka betydelsen av att 
sam arbetet mellan myndigheter, näringsliv och fackföreningar i N orden 
förstärks när det gäller transportpolitik, investeringar och transportforsk
ning.

Stiftelsen anbefaller N ordiska rådet att sätta tidsfristen till novem ber
1991 för m inisterrådet när det skall utarbeta ett nordiskt investeringspro
gram sam t program för sam ordning av forskningsresurserna.

Nordiska kom m ittén  fö r  transportforskning (NKTF) förhåller sig positivt 
till medlemsförslagets intentioner.

Det existerar redan organ för sam ordning av den nordiska transport
forskningen. Ökad sam ordning kan bäst uppnås genom att stärka och 
utveckla dessa organ. Den i medlemsförslaget näm nda professurens roll 
vid utvecklandet av de befintliga organens verksam het bör undersökas. 
Nya organ utöver professuren torde dock inte behövas.

Trafikministeriet i D anm ark är av den uppfattningen att transportsek
torn för de kom m ande åren kom m er att ställas inför ökade krav om 
effektivare och miljövänligare transporter. Med hänsyn härtill är det na
turligt att det också sker en förstärkning av den forskningsmässiga insatsen 
på om rådet.

D anm ark ingår idag i olika form er av forskningssam arbete som ett led i 
sitt medlem skap i EG och andra internationella organisationer. I många av 
dessa sam m anhang sker en koordinering av den nordiska insatsen.

Mot den bakgrunden är trafikm inisteriet av den uppfattningen:
— att det redan idag sker en vittgående sam ordning av forskningsresurser

na inom transportom rådet mellan de nordiska länderna,
— att det kunde ingå som en del av uppgiften i den av Nordiska m inister

rådet utlovade professuren i internationella transporter, att överväga 
huruvida det skulle vara ändamålsenligt med en eventuell ytterligare 
sam ordning av den nordiska transportforskningen.

Danmarks Tekniske Højskole — Institut fo r  Veje, Trafik- og Byplan 
u ttalar att de önskar att det sker en fortsatt förstärkning av det nordiska 
samarbetet.

Transportforskning är ofta ett betydelsefullt led i den politiska besluts
processen. Det är därför viktigt för regering och m inisterium  att ha kon
takt med forskare. N ationella forskningsorgan kan därför inte undvaras.

Det anses att ett nordiskt forskningsorgan skulle vara speciellt välägnat 
att u treda frågor med gemensam nordisk karaktär. Frågan är om dessa



A 934/t 801

frågor idag är tillräckligt tungt vägande för att m otivera ett institut. N är 
den nordiska professuren har existerat i ett par år kom m er det att vara 
lättare att bedöm a behovet.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd i D anm ark instäm m er i m edlem sför
slaget och föreslår att det sker en koordinering med de forskningsprogram 
som genomförs i EGs regi på dessa om råden.

Transportøkonomisk Forening (TØF) i D anm ark är positiv till förslaget. 
De pekar på några fakta om nordisk transportforskning och eventuella 
fallgropar för en kom m ande samordning:

a) Nyttovärde: Med mycket begränsade medel har N K TF, N K T och 
NVF visat att m an kan kom m a långt med nordiskt sam arbete. Styrkan är 
det gem ensam m a språket samt den stora kunskap om de andra ländernas 
förhållanden och politiska tänkesätt. På fackliga nordiska möten talas det 
med en öppenhet och en ömsesidig kunskap som är unik i internationella 
sammanhang. Det försiggår en erfarenhetsutväxling som kan leda till 
samordning.

b) Projekt: Det är viktigt att äm nena inte blir ansträngt gemensamt 
nordiska. Endast på få om råden är detta relevant (internationella trans
portsystem, form ulering av gem ensamma nordiska ståndpunkter i en in
ternationell debatt, regionala sam arbetsprojekt som N ordic Link).

Men på en hel del om råden är kom parativt nordiska projekt extrem t 
viktiga. Över hela transportvetenskapens om råde foljs länderna åt, bl.a. 
betingat av parallella sam hällsförhållanden med små skillnader. Ett mera 
intensivt sam arbete mellan existerande institutioner, äm ne för äm ne, skul
le ge mycket stora fördelar.

c) Resurser: Det skapar problem att länderna satsar olika mycket på 
transportforskning. M ätt i såväl arbetskraftsinsats som pengar ligger Sveri
ge och Norge i spetsen, m edan Finland ligger efter på många om råden. 
Den danska forskningsinsatsen är tyvärr liten, bortsett från väg- och trafik
säkerhet.

Om en sam ordning skall ha någon m ening över ett brett fält skall 
Finland förplikta sig en förstärkning på enskilda om råden, m edan D an
m ark skall upprusta i en ganska väsentlig grad.

NKT och NVF har just fungerat på de om råden där länderna arbetar på 
någorlunda sam m a nivå, m edan N K TF har varit något häm m ad av F in
lands och D anm arks bristande resurser.

d) Styrning: En sam ordning, som m edför ännu mera forskningsbyråkra- 
ti, skulle vara ohållbar.

Det är essentiellt a tt användarna och forskarna i sam arbete svarar for 
styrningen m edan inflytandet från varje lands trafikm yndighet begränsas.

Handelshøjskolen — Institut for Trafik-, Turist- og Regionaløkonomi i 
Danm ark betonar att man speciellt bör styrka N K TF både ekonom iskt och 
organisatoriskt om medlemsförslaget skall realiseras.

Trafikministeriet i Finland förhåller sig positivt till förslaget i den mån 
26 - 10-0450 Nordiska rådet
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det gäller a tt bättre sam ordna arbetet inom  redan existerande nordiska 
transportforskningsinstitut.

Trafikm inisteriet anser därem ot att det nordiska transportcentrum  som 
näm ns i medlemsforslaget inte behöver grundas. De m enar att det redan 
nu finns tillräckligt m ed forskningsinstitut inom  den nordiska transport
sektorn.

Trafikm inisteriet har uppfattningen att en bättre sam ordning av trans
portforskningen i N orden också skulle erhållas inom  nuvarande organisa
tioner genom att öka deras forskningsresurser och sam ordna forskningsar
betet bättre än för närvarande. Inrättandet av en sam nordisk professur för 
internationella transporter finns redan i arbetsprogram m et för N ordiska 
äm betsm annakom m ittén för transportfrågor (NÄT).

Samferdselsdepartementet i Norge samtycker med förslagsställarna om 
vikten av forskning på transportom rådet och de vinster som ligger i sam ar
betet mellan de nordiska forskarna. D et konstateras att de nordiska län
derna i hög grad har likartade transportproblem  och en sam ordning av 
resurserna skulle ge bättre effektivitet. D epartem entet är tveksam t till att 
upprätta  e tt nordiskt transportforskningscenter och m enar a tt N K TF skul
le kunna spela en m era central roll i den nordiska transportforskningen.

Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO) i Norge har i sam arbete med 
Transportbrukernes Fellesorgan yttrat att det bör utarbetas ett flerårigt 
nordiskt program för transportforskning, utbildning och utväxling av in
form ation. Det program m et m åste också säkra en starkare nordisk m ed
verkan i europeiska och internationella transportforskningsprogram . Pro
gram m et bör genom föras decentraliserat och bygga på gem ensam m a an
sökningar från två eller flera institu tioner i de nordiska länderna. En sådan 
modell skulle både säkra att ett större program  av gem ensamt nordiskt 
intresse blir genom fört och skulle sam tidigt stärka sam arbetet. U tarbetan
det av program m et kan genom föras i regi av Nordisk kom m itté för trans
portforskning (NKTF).

NHO stöder utredningen om bättre sam ordning av transportforsknings
resurserna i N orden med utgångspunkt i det näm nda och ber sam tidigt om 
att näringslivets intressen b lir tillräckligt beaktade.

M otorm ännens riksforbund (M) i Sverige finner en nordisk sam ordning 
önskvärd. Genom  en sådan uppnås specialistfördelar sam tidigt som en 
breddad forskningsinsats möjliggörs. Fördelar med en sam ordning är ock
så att resurserna kan delas mellan länderna, vilket rimligen b idrar till ett 
ekonom iskt bättre utbyte.

Transportrådet i Sverige skriver att inom  m iljöom rådet har de nordiska 
länderna arbetat för att öka m edvetenheten om kom m unikationssektorns 
möjligheter att m edverka till en bättre energihushållning. Ett intensifierat 
nordiskt forskningssam arbete bör ha som m ålsättning att öka kunskapen 
om  transportsektorns negativa miljöpåverkan.

D et om fattande och växande trafikutbytet mellan länderna i N orden är
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ytterligare en faktor som talar for en ökad sam ordning av forskningsresur
serna inom kom m unikationssektorn. E tt vidgat transportsam arbete bör ge 
ökad styrka och bättre m öjligheter att agera i ett större internationellt 
sammanhang.

Om forskningen i N orden skall ligga väl i fas med utvecklingen av 
världshandeln och utrikestransportem a är det inte tillräckligt att enbart 
förlita sig på de enskilda forskningsresurser som finns tillgängliga vid 
universitet, högskolor, myndigheter och institutioner inom transportom 
rådet i de nordiska länderna. De sam lade resurserna inom transportforsk
ningen i N orden bör, dock med en effektiv sam ordning, kunna bilda en 
tillräcklig bas för att m öta fram tida behov.

Enligt transportrådets bedöm ning finns det ett klart dokum enterat be
hov av en utbyggd organisation för att klara de sam ordningsbehov som 
föreligger inom transportforskningen.

2.2 Remissinstanser som  delvis tillstyrker medlemsförslaget 

Danmark

Industrirådet

Finland

Industrins centralförbund

Norge

Transportøkonom isk institutt

Sverige

Transportforskningsberedningen (TFB)
Väg- och trafikinstitutet

Industrirådet i D anm ark m enar att en sam ordning av forskningsinsat
serna innehåller många positiva element. Emellertid kan m an frukta att 
enbart koordinering och sam arbete på nordiskt plan skulle vara häm m an
de och frånta forskningen den dynam ik som ligger i ett bredare samarbete. 
De pekar därför på möjligheten att sätta igång ett flerårigt nordiskt pro
gram inom ramen för Nordisk kom m itté för transportforskning (NKTF) 
men också på möjligheten till en insats inom det av EG-komm issionen 
föreslagna EURET-program m et. EURET-program m et har också föreslagit 
deltagande av b l.a. Norge, Sverige och Finland.

Industrins centralförbund  i Finland konstaterar att i och med att trans
porterna blir alltm er internationaliserade skapar nordiskt sam arbete även 
på forskningssektorn nya behov och möjligheter. Enligt centralförbundet 
är det m otiverat att utreda hur de nuvarande forskningsresurserna kan 
tillgodogöras bättre genom att det nuvarande sam arbetet — som idkas på 
många fler håll -  koordineras bättre. Samtidigt bör m an hålla i m innet att
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det även finns betydande skillnader mellan de nordiska transportm iljöer
na. Således kan det nordiska sam arbetet inte avsevärt ersätta de nationella 
forksningsbehoven.

Transportforskningscentret som näm ns i förslaget torde avse det av NFS 
framlagda förslaget om inrättande av ett nordiskt transportforskningscen
ter. Centralförbundet anser att ett ökat sam arbete i detta skede i första 
hand förutsätter ytterligare koordinering. Först i händelse av att behoven 
visar sig vara tillräckligt stora och möjligheterna realistiska finns det 
anledning att överväga in rättandet av ett transportforskningscenter.

Transportøkonomisk institutt i Norge är enigt i att de nordiska länderna i 
hög grad har likartade transportproblem , och att m era kunskaper är 
nödvändiga för att m öta fram tidens transportbehov. De tvivlar em ellertid 
på att dubbelarbete är ett stort problem inom nordisk transportforskning. 
De är ändå eniga i det förslag om att bättre sam arbete kan ge bättre 
utnyttjande av forskningsresurserna.

Ett sätt a tt förbättra kontakten mellan de nordiska forskningsorganen är 
att styrka de nordiska forskningsaktiviteterna i N ordiska rådets regi. De är 
em ellertid mycket skeptiska till a tt etablera ett nordiskt forskningscenter 
speciellt på transportom rådet. De m enar a tt det är viktigt för forskningsin
stitutionerna att ha bra insyn i förvaltning och näringsliv, vilket skulle 
vara svårt för ett sådant nordiskt center.

Slutligen pekar de på att det finns ett visst behov av bättre sam ordning 
mellan de nordiska organen när det gäller transportforskning. Både äm- 
betsm annakom m ittéem a för transport (NÄT), miljö (NEM ) och energi 
(NEE) initierar och finansierar transportforskning. Enligt deras uppfatt
ning bör Nordisk kom m itté för transportforskning (NKTF), som är under
ställt NÄT, spela en mer central roll i sam ordningen, t. ex. genom ett fast 
sekretariat. N K TF bör på detta sätt koordinera den samlade nordiska 
transportforskning som idag går under beteckningen transport, miljö, 
energi och trafiksäkerhet.

Transportforskningsberedningen (TFB) i Sverige anför att N K TF skall 
enligt sin instruktion b l.a . sam ordna den nordiska transportforskningen 
och initiera projekt. N K TF har em ellertid dels begränsade sekretariats
funktioner, dels mycket begränsade projektm edel. Med större resurser 
skulle em ellertid N K TF kunna få en stor betydelse när det gäller att 
sam ordna och stim ulera nordisk transportforskning.

Förslaget att inrätta ett särskilt nordiskt transportforskningscentrum  
kan TFB ej stödja. Enligt de två senaste forskningspolitiska propositioner
na skall FoU-verksam het främ st stödjas vid universitet och högskolor. Ett 
nyinrättat forskningscentrum  skulle helt strida mot dessa strävanden. Vi
dare finns, som näm nts ovan, såväl i Sverige som i Norge och Finland 
redan existerande, väl fungerande institut som bedriver transportforsk
ning. Om ett nytt centrum  skall inrättas kom m er det att bli svårt att 
rekrytera kom petenta forskare och det finns risk för att resurser tas från
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redan väl fungerande forskarm iljöer vid existerande institut sam t universi
tet och högskolor.

TFB föreslår i stället a tt det nordiska sam arbetet inom  transportforsk
ningsom rådet stärks så att redan fungerande m iljöer lättare kan sam arbe
ta. D etta kan t. ex. ske genom att N K TF får ett fast sekretariat som kan ha 
fortlöpande kontakter med nordiska forskare och genom att resurserna till 
projektanslag ökar och att stipendier kan delas ut till nordiska forskare för 
att kunna arbeta i annat nordiskt land eller delta i forskarutbildning. Vad 
gäller den senare punkten har TFB redan tagit ett sådant initiativ. Sålunda 
kan nu nordiska forskare delta i TFBs forskarkurs utan kostnad; N K TF 
betalar deras uppehållskostnader och TFB ta r ej ut någon kursavgift.

TFB stöder också nordiskt sam arbete genom att tillsätta nordiska repre
sentanter i flertalet av TFBs ledningsgrupper.

Väg- och trafikinstitutet (VT1) i Sverige säger att om fattningen av den 
nordiska transportforskningen är förhållandevis blygsam. G enom  ett ökat 
sam arbete skulle resurserna kunna utnyttjas bättre.

VT1 anser att en förbättrad sam ordning av forskningsresurserna på 
transportom rådet inte bör åstadkom m as genom att ett nytt nordiskt trans
portforskningscenter inrättas, utan den bör ta sin utgångspunkt i redan 
befintliga institutioner och fungerande forskarm iljöer.

D etta kan underlättas genom att N K TF får en förstärkt roll som nordisk 
forskningssam ordnare på transportom rådet. För att kunna hålla kontinu
erliga kontakter med nordiska forskare och anordna gem ensam m a nordis
ka konferenser och sem inarier krävs en fast resurs. Att som idag vartannat 
år bygga upp en sekretariatsfunktion i det nordiska land som svarar för 
ordförandeskapet i N K TF leder till bristande effektivitet och kontinuitet i 
verksamheten. D ärför bör N K TF få ett perm anent sekretariat, förslagsvis 
placerat, som tidigare var fallet, vid T01 i Oslo.

N K TF bör vidare ges ökade resurser for projekt, konferenser och stipen
dier. För att den nordiska initierade forskningen skall inriktas mot de mest 
väsentliga problem en bör i N K TF ingå representanter för forskningsinsti
tuten, men också for forskningsavnäm arna (förbrukarna), t.ex . näringsliv 
och transportorganisationer.

2.4 Remissinstanser som  inte tar ställning till medlemsförslaget 

Finland

Ålands landskapsstyrelse

Ålands landskapsstyrelse har bes^itat att inte i detta skede avge u tlåtan
de.
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Som framgår av många av rem issinstansernas svar anser m an att den 
organisation som behövs för att sam ordna och styra den nordiska trans
portforskningen redan finns. D enna organisation är N ordisk kom m itté för 
transportforskning (NKTF). Av rem issvaren framgår också att huvud
problem et anses vara brist på resurser och inte att det skulle behövas ett 
nytt nordiskt organ.

K om m unikationsutskottet är av sam m a m ening som dessa rem issin
stanser. U tskottet har vid flera tillfallen yttrat sin mening, att N K TF skulle 
ges möjlighet a tt förstärka sin verksamhet. I viss m ån har m an tagit hänsyn 
till utskottets åsikt, som återspeglas i m inisterrådets beslut från 1988, att 
N K TF från 1989 skulle överta rollen som NÄT:s planeringsorgan vad 
gäller forskning och utredning.

Enligt N K TF:s stadgar som fastställdes av N ordiska m inisterrådet, tra- 
fikm inistram a den 15 novem ber 1988, ingår i kom m itténs uppgifter att
1. främ ja och sam ordna transportforskningen i Norden,
2. initiera och följa nordiska sam arbetsprojekt inom  transportforskning

en,
3. främ ja utbildningen av transportforskare i Norden,
4. verka för nordiskt deltagande i internationell transportforskning. 

K om m ittén har ytterligare som särskild uppgift a tt bistå NÄT när det
gäller forskningsprojekt som är av gemensam nordisk eller internationell 
betydelse.

K om m unikationsutskottet anser a tt N K TF, i organisatoriskt hänseende, 
har alla förutsättningar att vara det organ som kan sköta en nordisk 
sam ordning av forskningsresurserna på transportom rådet. U tskottet kon
staterar att med hänsyn till de fortsatt begränsade resurser som står till 
förfogande på transportom rådet har N K TF på ett u tm ärkt sätt visat att de 
kan sköta sin roll som den sam ordnande faktorn i nordisk transportforsk
ning.

U tskottet anser dock att en ytterligare sam ordning av forskningsresur
serna avsevärt skulle förbättra transportforskningen i Norden. U tskottet 
anser därför att NK TFs resurser skall förstärkas genom att b l.a . öka 
anslagen till kom m itténs projektverksam het.

3. Utskottet
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Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
att i den nordiska budgeten för 1992 redovisa förslag om förstärk

ning av den nordiska transportforskningen.

Snekkersten den 14 novem ber 1990

Margrete Auken (SF) Elver Jonsson (fp)

Med hänvisning till det ovan anförda foreslår kom m unikationsutskottet

Förman

Sakari Knuuttila (SDP) 

O lo f Salm én (ÅC) 

Karl-Erik Svartberg (s)

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm  (FrP) 

Peder Sønderby (V)

Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om samordning av forskningsresurserna på trans
portområdet
(Väckt av Olle Östrand sam t Dorte Bennedsen, Bjarne M ørk Eidem , Anker  
Jørgensen, Sakari Knuuttila, Grethe Lundblad, M ats Nyby, Oddrunn Pet
tersen, Kaj Poulsen, Sighvatur Björgvinsson och Karl-Erik Svartberg)

Inom  stora delar av transportom rådet har de nordiska länderna likarta
de problem. Exempelvis gäller detta trafik i vinterklim at och utbyggnad av 
kollektivtrafiken i de större tätorterna. A ndra likartade problem gäller 
utvecklingen av snabbtåg och strävandena att m inska miljöbelastningen 
från transporterna.

En kunskapsutbyggnad och fram förhållning är nödvändig for a tt m öta 
fram tidens transportbehov. Forskning spelar här självfallet en viktig roll. 
De nordiska länderna är, i ett internationellt perspektiv, små med var for 
sig begränsade FoU-resurser. Bredden på insatserna är svag. Ändå före
kom m er dubbelarbete inom  vissa om råden.

Genom  ökat sam arbete skulle resurserna kunna utnyttjas bättre. D etta 
såväl beträffande den nordiskt initierade forskningen som när det gäller att 
anpassa och tilläm pa internationella resultat till våra förhållanden.

Ett viktigt steg m ot ökat sam arbete är den av N ordiska m inisterrådet 
utlovade professuren i internationella transporter. Ytterligare åtgärder 
krävs dock.

H ur en vidare sam ordning av forskningsresurserna på transportom rådet 
skall ske bör utredas av m inisterrådet. H ärvid bör det av NFS framlagda 
förslaget om inrättande av ett nordiskt transportforskningscenter särskilt 
beaktas.

A 934/t
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Med hänvisning till ovanstående hemställs att

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda och till Nordiska rådets session 1992 redovisa förslag 

om en nordisk sam ordning av forskningsresurserna på trans
portom rådet

Stockholm den 21 maj 1990

Olle Östrand (s)

Bjarne M ørk Eidem  (A) 

Sakari Knuuttila (SDP) 

M ats Nyby (SDP)

Kaj Poulsen (S)

Dorte Bennedsen (S) 

Anker Jørgensen (S) 

Grethe Lundblad (s) 

Oddrunn Pettersen (A) 

Sighvatur Björgvinsson (A)

Karl-Erik Svartberg (s)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ekonomiskt stöd till Le Crau du 
Sapt
(Medlemsförslaget väckt av Lilli Gyldenkilde, M arianne  
Jelved och J. K. H ansen  m. fl., se s. 813)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 935/k om ekono
m iskt stöd till Le Crau du Sapt. Medlemsförslaget har behandlats vid 
möten den 27 —28 jun i, den 26 septem ber och den 12 novem ber 1990.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås att det i N ordiska rådets budget inarbetas ett 
årligt driftstillskott till skolan Le Crau du Sapt i södra Frankrike.

Skolans ägare, Erica Simon, beslöt 1986 att erbjuda de nordiska folkhög
skolorna att ta em ot hennes egendom Le Crau du Sapt som gåva på det 
villkoret att de ekonom iska förutsättningarna för verksam heten säkrades. 
Verksamheten bygger på att det Finns möjligheter att erbjuda ett visst antal 
sem inarier och kurser på skolan, vilket em ellertid är avhängigt av driftstill
skott utifrån.

Förslagsställarna fram håller att många nordiska lärare, kulturarbetare 
och bönder har deltagit i Le Crau du Sapts kurser. U nder de senaste åren 
har även ca. 30 bönder från södra Frankrike årligen varit på studiebesök i 
de nordiska länderna. Skolan utgör därm ed en viktig plats för förmedling 
av folklig kultur mellan N orden och Frankrike.

I medlemsförslaget betonas att Le Crau du Sapt har sina rö tter i det 
nordiska folkrörelsebegreppet vilket b idrar till a tt främ ja många av de 
egenskaper som förutses vara nödvändiga att ha i fram tidens samhälle, 
t. ex. flexibilitet, kreativitet, förmåga att lösa problem , att kunna överblic
ka sam m anhang, självständighet, sam arbetsförm åga o. dyl.

D et framhålls i medlemsförslaget att Le Crau du Sapt har utvecklat ett 
kunnande om både franska och nordiska samhälls- och kulturförhållan
den, vilket gör skolan idealisk för att hålla kurser och sem inarier på. 
D ärm ed främ jas ömsesidig förståelse mellan N orden och Centraleuropa, 
vilket kom m er att underlätta sam arbetet i det fram tida Europa. Med 
hänvisning till detta anses det vara i de nordiska ländernas intresse att ett 
årligt driftstillskott på ungefär 400 000 D K K  ges till Le Crau du Sapt för 
att säkra verksamheten.
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2. Remissbehandling

Enligt beslut av Nordiska rådets presidium  den 20—23.8.1990 skall 
medlemsförslaget inte genomgå remissbehandling.

3. Utskottet

Le Crau du Sapt är en skola i Sydfrankrike, som har givits till de 
nordiska folkhögskolorna som gåva från Erica Simon, på det villkoret att 
de ekonom iska förutsättningarna for driften av skolan skall vara säkrade.

1 medlemsförslaget betonas att idén till skolverksamheten kom m er från 
de nordiska folkhögskolorna. Verksam heten har bidragit till ett stort utby
te mellan de nordiska länderna och Frankrike. Många nordiska lärare, 
kulturarbetare och bönder har deltagit i Le Crau du Sapts kurser m edan ca 
30 lantbrukare från Sydfrankrike har varit på studiebesök i de nordiska 
länderna de senaste åren.

U tskottet anser i likhet med förslagsställarna att nu, när N orden och det 
övriga Europa befinner sig i en situation med stora om välvningar, ställer 
det helt nya krav på utbildning och ökad inblick i andra kulturers särart 
och praxis. U tskottet ställer sig vidare bakom idén att sprida den nordiska 
folkhögskolans idé u tanför de nordiska länderna och därm ed föra ut den 
nordiska kulturen utanför N ordens gränser. U tskottet betonar ytterligare 
vikten av att det u tanför N orden finns ett center som de nordiska folkhög
skolorna kan använda for att vidga sina elevers horisont och kännedom  
om andra kulturer.

I medlemsförslaget önskas att det i N ordiska rådets budget inarbetas ett 
årligt driftstillskott på 400 000 DKK till Le Crau du Sapt. Handlingspla
nen för nordiskt kulturellt sam arbete antogs på Nordiska rådets session 
1988. D är föreslogs en rad olika initiativ, ändringar, sam ordningar och 
upprättande av nya organisationer inom det nordiska kultursam arbetet 
som har företagits eller kom m er att verkställas den närm aste tiden. Kul
turhandlingsplanen skulle fullföljas år 1991 och kräva 35 M DKK över 
1987 års budgetnivå. 1 Nordiska m inisterrådets budgetförslag för 1991 
framhålls kulturom rådet som ett prioriterat om råde, men ändå har det 
inte lyckats att finansiera kulturhandlingsplanen som det var upplagt till. 
Det nordiska kultursam arbetet befinner sig därför i en synnerligen svår 
situation med ett m inim alt utrym m e for nya initiativ.

U tskottet har em ellertid fått inform ation om att de nordiska folkhögsko
lorna har insamlat ca 0,5 M DKK till Le Crau du Sapt och att danska och 
norska regeringarna har givit ett engångstillskott på 125000 DKK respek
tive 150000 NOK till skolans verksamhet. U tskottet har ytterligare orien
terats om att det inom  m inisterrådets arbetsprogram  ”N orden i Europa 
1990 — 92” finns projekt ägnade att presentera N orden och det nordiska 
sam arbetet för vissa m ålgrupper utanför Norden, t. ex. journalister och



812 A 935/k

beslutsfattare i adm inistrationer, organisationer och yrkesliv. M inisterrå
det har förklarat sig villigt att förlägga ett eller flera arrangem ang av denna 
karaktär till Le Crue du Sapt för a tt nå dessa m ålgrupper i Frankrike. 
U tskottet anser detta vara en positiv utveckling för skolans fram tida 
nordiska forankring, vilket kan utm ynna i att andra kontakter skapas som 
leder till att kännedom  om skolans existens sprids inom  N orden och därför 
har en viss marknadsföringseffekt.

U tskottet vill särskilt betona folkhögskolornas idé i detta sam m anhang. 
Med ett årligt tillskott från den nordiska budgeten skulle Le Crau du Sapt 
förlora en del av den självständighet som är grundidén för de nordiska 
folkhögskolorna. D ärm ed skulle det offentliga ha större inflytande på 
skolans verksam het än vad som är önskvärt. För att bevara och utveckla 
den nordiska folkhögskoleidén är det ytterst viktigt att verksam heten 
beslutas på folkrörelsenivå.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet
att Nordiska rådet inte företar sig något med anledning av m ed

lemsförslaget.

Snekkersten den 12 novem ber 1990

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundset (A)

J. K. Hansen (S) Helga Haugen (KrF)

F örm an

Anita Johansson (s) 

Jón Kristjånsson (F) 

G re te Knudsen (A)

Ulla Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Riitta  Saastam oinen (Kok.) 

Otto Steenholdt (At)

H eikki Riihijärvi (SMP) 

M arianne Samuelsson (mp)
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Medlemsförslag

om økonomisk støtte til Le Crau du Sapt
(Stillet a f  Lilli Gyldenkilde, M arianne Jelved og J. K. Hansen sam t Hanne 
Andersen, Claes Andersson, Margrete Auken, Søren Hansen og Kjellbjørg 
Lunde)

I 1986 besluttede Erica Simon — tidligere professor i Nordisk K ultur 
ved universitetet i Lyon — at tilbyde sin ejendom  Le Crau du Sapt, der 
fungerer som folkelig kursusejendom i det sydlige Frankrig, til de nordiske 
folkehøjskoler som gave.

Før gaven kan modtages, skal de økonomiske forudsætninger im idlertid 
være tilstede. D ette kan sikres ved, at stedet har mulighed for at udbyde de 
tilstrækkelige antal sem inarer og kurser, noget som im idlertid er afhængigt 
af driftstilskud udefra.

Le Crau du Sapt, der ligger 90 km sydvest for Lyon, udspringer a f  den 
nordiske folkehøjskoletanke. Skaberen a f  stedet, Erica Simon, har nær 
tilknytning til de nordiske sam fund. Delvis ved at hun var bosat i Sverige i 
en række år og delvis gennem hendes årlige foredragsturne om kring i 
Norden.

Mange nordiske lærere, kulturarbejdere og bønder har deltaget ved Le 
Crau du Sapts kurser. I 1990 er der tale om 23 uger fordelt på 21 kurser. 
D erudover har, i de senere år, ca 30 landbrugere fra det sydlige Frankrig 
været på studiebesøg i de nordiske lande hvert år.

Le Crau du Sapt er således et vigtigt formidlingssted mellem folkelig 
kultur i Norden og Frankrig.

Både N orden og det øvrige Europa befinder sig i en situation med store 
omvæltninger. D et gælder såvel udvikling a f  nye teknologiform er, 
fremvæksten af det åbne indre marked i EF, som udviklingen i Øst- 
Europa.

D ette stiller b l.a . helt nye krav til uddannelserne og til øget indsigt i 
andre kulturers egenart og praksis, men også til besindelse overfor ens egen 
kulturs rødder og udviklingsmuligheder.

Le Crau du Sapt har sine rødder i det nordiske folkelighedsbegreb. Et 
begreb der gennem de nordiske folkehøjskolers lange praksis har været 
med til at frem m e mange af de egenskaber kvalifikationsanalytikem e 
m ener er nødvendige at besidde i frem tidens sam fund. De er kvalifikatio
ner som fleksibilitet, kreativitet, problem løsningsevne, at kunne overskue 
sammenhænge, slevstændighed, sam arbejdsevne o. 1.

Le Crau du Sapt har ligeledes udviklet et kendskab til nordiske og
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franske samfunds- og kulturforhold, som gør det ideelt til afholdelse af 
kurser og sem inarer, der frem m er den gensidige forståelse mellem Norden 
og Centraleuropa. Noget som er en værdi i sig selv, men som også vil være 
med til at lette sam arbejdsforholdene i det fremtidige Europa.

I kraft av ovennævnte kvalifikationer og i kraft a f  stedets centrale 
beliggenhed for udviklingen a f  sam arbejdsforholdene i Europa, er det vor 
opfattelse, at det er i de nordiske landes interesse, at der gives et driftstil
skud til Le Crau du Sapt. Et årligt tilskud i størrelsesordenen DKK 400000 
vil sikre driften. De nordiske folkehøjskoler kan overtage og viderudvikle 
Le Crau du Sapt.

Vi foreslår derfor, at
N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

at der i Nordisk Råds budget indarbejdes et årligt driftstilskud til Le 
Crau du Sapt.

K øbenhavn, den 31. maj 1990

Lilli Gyldenkilde (SF) M arianne Jelved (R V)

J.K. Hansen (S) H anne Andersen (S)

Claes Andersson (Vas.) M argrete Auken (SF)

Søren Hansen (S) Kjellbjørg Lunde (SV)
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Medlemsförslag

om nordiskt samarbete för att upprätta natur
räkenskaper och sociala räkenskaper och infoga 
dem i nationalräkenskaperna
(Väckt av M arianne Samuelsson och Krister Skånberg sam t Sakari Knuut
tila och Tellervo Renko)

(Social- och m iljöutskotte ts  be tänkande  över m edlem s
förslaget, se A 932/s, s. 763 

R em issy ttranden , se supplem ent)

En möjlig anledning till att vi i Nordens länder liksom i de flesta andra 
länder tillåter oss att förstöra miljön, förslösa våra naturtillgångar och 
försämra m änniskors fysiska och psykiska livsbetingelser är att vi saknar 
överblick över vad våra planer, beslut och handlingar leder till, som 
konsum enter, tjänstem än, företagsledare och politiker.

Ett sätt att råda bot på detta är att m äta de totala naturtillgångarna och 
-skulderna och deras förändringar samt de totala in täkterna och kostnader
na för mänsklig verksam het i N orden och redovisa dem i form av naturrä
kenskaper och sociala räkenskaper. Det skulle ge underlag för sammanväg- 
da ekologiska, ekonom iska och sociala bedöm ningar och beslut om effek
tiv användning av och hushållning med resurserna, för att få uthållig 
utveckling inom ekologiska, ekonom iska och sociala ramar.

Vi föreslår därför ett gem ensamt nordiskt projekt för att utveckla och 
upprätta naturräkenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i natio
nalräkenskaperna sam t för a tt m äta, samla in, sam m anställa och utvärdera 
de data som behövs. Det vore värdefullt om projektet kunde drivas av 
någon av de befintliga gem ensamma nordiska institutionerna.

Nordiska utskottet för naturresurser och m iljöstatistik utförde för några 
år sedan en förstudie om behovet av och m öjligheterna för att u tarbeta en 
gemensam nordisk beskrivningsmodell för naturresurser. Rapporten från 
denna förstudie sändes på remiss i de nordiska länderna. Mot bakgrund av 
rem issvaren beslutade m an den gången att inte sätta igång ett gemensamt 
nordiskt projekt på detta område.

D et är helt avgörande att så många forskare, ekonom er, politiker, filoso-
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fer och sam hällsdebattörer som möjligt från vitt skilda håll nu b idrar med 
analyser, och synpunkter på hur naturräkenskaper kan se ut. D enna fråga 
blir ett centralt tem a på dagordningen under de kom m ande åren. Målet 
kan vara att lägga fram status för m öjligheterna till ”gröna” räkenskaper 
för 1992. I första omgången behövs att de nordiska länderna utväxlar 
erfarenheter och idéer. Som ett led i uppföljningen av det nordiska miljö
program m et har det satts igång stora gem ensamma initiativ  som berör 
detta om råde, bl. a. en redogörelse för m iljötillståndet i N orden, som skall 
läggas fram 1992.

Utvecklingsarbetet är i full gång i flera länder, bl. a. i Norge, Västtysk
land och Holland och i internationella organisationer, bl. a. OECD. Också 
arbetet med att integrera ekologiska faktorer i nationalprodukten pågår, 
b l.a. i OECD.

Med hänvisning till ovanstående föreslår vi att
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att utarbeta förslag till hur de totala naturtillgångarna och -skulder- 
na och deras förändringar skall m ätas sam t hur de totala intäk
terna och kostnaderna för mänsklig verksamhet i N orden skall 
redovisas i form av naturresurser och sociala räkenskaper. 

att u tarbeta förslag till hur dessa redovisningar skall kunna använ
das som underlag för att väga sam m an ekologiska, ekonom iska 
och sociala bedöm ningar till beslut om hushållning med resur
serna och om uthållig utveckling inom  ekologiska, ekonom iska 
och sociala ramar. 

att ta initiativ till försöksverksamhet i syfte att presentera de första 
redovisningarna senast 1992. 

att om möjligt låta någon av de nordiska institutionerna ansvara för 
projektet.

Stockholm den 14 jun i 1990

M arianne Samuelsson (mp) Krister Skånberg (mp)

Sakari Knuuttila (SDP) Tellervo Renko (Kesk.)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om internationell samverkan på 
handikappområdet
(Medlemsförslaget väckt av G re the  Lundblad , Sten 
Svensson och Lena Ö hrsvik  sam t Lilli G yldenkilde m. fl., 
se s. 824 

R em issy ttranden, se supplem ent)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett medlemsförslag om 
internationell sam verkan på handikappom rådet. U tskottet har behandlat 
förslaget vid sina m öten i Stockholm den 29 januari och i K öpenham n den 
25 februari 1991.

1. Medlemsförslaget

1 medlemsförslaget hemställes att
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att vidta erforderliga åtgärder för att internationella standardregler 
för handikappade införs och ställa finansiella resurser till förfo
gande för detta.

Förslagsställarna hänvisar b l.a. till FN:s världsaktion för handikappade 
vars förslag inte genom förts på ett tillfredsställande sätt. M änniskor med 
funktionshinder lever fortfarande under säm re villkor än befolkningen i 
övrigt. Skillnader i levnadsförhållanden gäller oavsett utvecklingsnivå och 
berör de flesta sam hällssektorer. Ett svenskt resolutionsförslag med syfte 
att inom FN-systemets ram skapa bättre möjligheter att genom föra världs- 
aktionsprogram m et för handikappade och därigenom  tillförsäkra handi
kappade jäm likhet och full delaktighet i samhällslivet har nyligen antagits i 
sociala kom m ittén inom ECOSOC, FN:s ekonom iska och sociala råd. Ett 
50-tal länder anslöt sig som medförslagsställare, däribland de nordiska. 
Förslaget går ut på att en internationell arbetsgrupp tillsätts med uppgift 
att utarbeta standardregler för de handikappades fulla integrering i sam 
hället.

Med utgångspunkt i världsaktionsprogram m et och riktlinjer antagna på 
ett av FN:s sociala byrå (UNCDSHA) anordnat internationellt m öte om 
handikappfrågor i Tallinn 1989 skall ett internationellt instrum ent u tarbe
tas med norm er och standardregler för att genomföra de handikappades
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rä tt till jäm likhet och full delaktighet i samhället. Instrum entet avses 
kunna fungera som m oralisk press på länderna, bl.a genom att användas 
av frivilliga organisationer i deras opinionsskapande verksam het och myn- 
dighetskontakter. Av betydelse är att det utform as så att det får sam m a 
relevans i alla länder oavsett utvecklingsnivå. För att ytterligare öka den 
m oraliska pressen kunde till instrum entet knytas rapporteringsskyldighet.

Instrum entet skall föreläggas FN:s generalförsamling hösten 1993, och 
innebär en uppföljning och avslutning av FN:s handikappårtionde med 
perspektivet inställt på tiden därefter. Sverige är berett a tt bidra med 
hälften (intill 2.5 milj. SEK) av finansieringsbeloppet för arbetsgruppens 
verksam het, förutsatt m edfm ansiärer. Arbetsgruppen skall bestå av rege- 
ringsexperter m ed uppgift a tt u tarbeta reglerna i sam arbete m ed handikap
pades egna organisationer, specialorgan m. fl.

Förslagsställarna anser a tt de nordiska länderna aktivt bör stödja arbetet 
i arbetsgruppen och i olika internationella sam m anhang aktivt sam verka 
för a tt initiativet kom m er till genom förande. Erforderliga finansiella re
surser m åste ställas till förfogande.

2. Remissyttranden

Rem issyttranden har inkom m it från följande myndigheter, institutioner 
och organisationer:

Norden

N ordiska näm nden för handikappfrågor 
H andikapporganisationernas N ordiska Råd

D anm ark

Socialministeriet
De sam virkende Invalidorganisationer 

Finland

Social- och hälsovårdsm inisteriet 
R iksom fattande handikapprådet 
H andikapporganisationernas sam arbetsråd 
Ålands landskapsstyrelse 
Ålands handikappförbund

Norge

Sosialdepartem entet

Sverige

Socialstyrelsen 
Statens handikappråd 
H andikappinstitu tet
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Nordiska näm nden fö r  handikappfrågor (NNH) delar förslagsställarnas 
uppfattning att de nordiska länderna aktivt bör stödja och sam verka vid 
genom förandet av det av FN:s ekonom iska och sociala råd (ECOSOC) 
antagna resolutionsförslaget med syfte att inom FN-systemets ram  för
verkliga världsaktionsprogram m ets mål om full delaktighet och jäm likhet 
för handikappade.

Enligt näm ndens uppfattning är det både nödvändigt och möjligt för de 
nordiska länderna att gem ensamt och i aktiv m edverkan stödja arbetet i 
den internationella expertgruppen, sam t att i olika internationella sam 
m anhang aktivt sam verka för att initiativet om standardregler för handi
kappade kom m er till genom förande. H ärvid är sam arbetet med handikap
pades egna organisationer en förutsättning. NNH rekom m enderar att en 
nordisk referensgrupp bildas för arbetet.

Handikapporganisationernas Nordiska R åd  tillstyrker starkt m edlem s
förslaget och m edverkar gärna till föreslaget arbete inom ram en för ECO
SOC. R ådet utgår från att det skulle vara helt otänkbart att u tföra ett 
sådant arbete utan deltagande av en representant från rådet. Syftet med att 
utfärda standarder för handikapputrustning m .m  är att realisera FN:s 
världsprogram för handikappade. Program m et är i sig tillräckligt men det 
har visat sig mycket svårt att få om satt i praxis. Problem en avser m otiva
tion, attityder, prioritering och resurser och beror dessutom på att uppgif
terna är ovana och svåra att överskåda.

Fördelen med gem ensamma standarder för alla är att handikappade inte 
får behov av kom pensation på det om råde som en viss standard om fattar. 
Om m iljön inrättas så att handikappade kan klara sig i den, är speciella 
anordningar och bidrag överflödiga. Som om råden där standarder bör 
utform as pekar HNR på kom m unikation, utbildning, bostäder, offentliga 
byggnader och transportm edel, arbetsm arknaden, kultur, sport och fritid, 
hälsovården sam t det sociala trygghetssystemet inklusive hjälpm edel och 
invalidfordon.

Socialministeriet i D anm ark ansluter sig till behovet av internationella 
standarder och tillstyrker därför rekom m endationsförslaget.

Det centrale Handikappråd  anser förslaget vara ett gott initiativ för att 
tillförsäkra handikappade fullt m edbestäm m ande och jäm ställdhet i sam 
hället och i utvecklingen.

De samvirkende Invalidorganisationer stöder initiativet att följa upp de 
anförda frågorna i ECOSOC.

Social- och hälsovårdsministeriet i F inland tillstyrker förslaget om u tar
betande av internationella standardregler för handikappade. Likaså för
håller sig m inisteriet positivt till a tt m öjligheterna att finansiera näm nda 
arbete med nordiska medel utreds, och påpekar att de nordiska länderna 
på handikappom rådet bedrivit en enhetlig politik som ofta fram stått som 
förebild internationellt.

Riksom fattande handikapprådet hänvisar till att m ålsättningarna för
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FN:s handikappårtionde 1983-1992 förblivit oförverkligade till större de
len, särskilt vad gäller m ålsättningen a tt anpassa samhället. D e nordiska 
länderna utgör en enhetlig grupp vad gäller välfärdspolitik och handikapp
politik och har kunnat lösa många problem  som rör handikappades ställ
ning i sam hället som i andra länder fortfarande är olösta. D ärför är 
utnyttjande av nordiska erfarenheter och resurser m otiverat, förutom  
inom  FN även inom  Europarådet och EG.

I sam band m ed de politiska förändringarna i Ö steuropa har m an klart 
kunnat m ärka att de handikappades ställning i dessa länder på m ånga sätt 
är svår, bl. a. är bristen på hjälpm edel ett stort problem . De handikappade 
har börjat organisera sig och de behöver stöd för att kunna igångsätta och 
utveckla sin verksamhet. R iksom fattande handikapprådet föreslår till dis
kussion stödjande av de handikappades organiserande i de östeuropeiska 
länderna under de närm aste åren.

Även förbättrandet av de handikappades ställning i utvecklingsländerna 
kräver under de kom m ande åren speciell uppm ärksam het. F ör a tt förbätt
ra de handikappades ställning hjälper de standardregler som skall utarbe
tas både staterna och m edborgarorganisationem a att konkretisera behövli
ga åtgärder.

Handikapporganisationernas samarbetsråd  tillstyrker erforderliga åtgär
der för att internationella standardregler för handikappade införs och att 
finansiella resurser ställs till förfogande för detta.

Ålands landskapsstyrelse anser det angeläget a tt de handikappades krav 
på delaktighet och jäm ställdhet i sam hället stöds genom sådana in ternatio
nella standardregler som avses i medlemsförslaget.

Ålands handikappförbund  anser det vara av stor betydelse a tt handi
kappfrågorna behandlas på ett liknade sätt oberoende av den geografiska 
hem visten. Den enskilde individen m åste garanteras en korrekt bedöm 
ning av sitt handikapp oavsett vilket land m an lever i. Internationell 
sam verkan skulle befasta de handikappades möjligheter att på lika villkor 
delta i samhället. Sam arbetet inom N orden skulle kunna förbättras, inte 
m inst vad gäller de regler och förordningar som är olika i de nordiska 
länderna. Särskilt gäller detta frågor kring möjligheten a tt använda rehabi- 
literingsplatser i andra nordiska länder och erhålla hjälpm edel från annat 
nordiskt land.

Sosialdepartementet i Norge har inga kom m entarer till m edlem sförsla
get men anser att m an bör inrikta sig på nationella bidrag för a tt täcka 
konstnadem a och inte belasta den nordiska budgeten m ed dessa uppgifter.

Socialstyrelsen i Sverige anser det angeläget a tt FN:s världsaktionspro- 
gram för handikappade genomförs. Som ett led i denna strävan skulle ett 
internationellt instrum ent m ed norm er och standardregler för att genom
föra handikappades jäm likhet och fulla delaktighet underlätta och påskyn
da arbetet. Styrelsen påpekar dock vikten av att instrum entet får en sådan 
utform ning a tt det får relevans i alla länder oavsett utvecklingens nivå. 
Om  detta inte lyckas föreligger stor risk att instrum entet kom m er att
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betraktas som en m inim inivå. I så fall skulle det forhindra den m åluppfyl
lelse som åsyftats i de länder som drivit ett progressivt arbete. Styrelsen 
finner det angeläget att forslaget antas och att finansiella resurser ställs till 
förfogande.

Statens handikappråd  tillstyrker förslaget, men understryker vikten av 
att erforderliga ekonom iska resurser ställs till förfogande för att represen
tanter för handikapporganisationerna skall kunna delta i den föreslagna 
arbetsgruppen och arbetet i övrigt. Vidare framhålls att arbetet bör igång
sättas skyndsamt för att kunna ingå i avslutningen av FN:s handikappår
tionde.

H andikappinstitutet ser fram tagandet av ett internationellt instrum ent 
med norm er och standardregler som ett bra medel för att påverka förut
sättningarna för handikappades jäm likhet och delaktighet i samhället i 
olika länder. Vidare understryks vikten av att de handikappades egna 
organisationer bereds tillfälle att direkt delta i arbetet med att ta fram 
förslaget till internationellt instrum ent med standardregler.

3. Utskottet

U tskottet noterar sam m anfattningsvis att samtliga rem issinstanser, om 
än i varierande grad, stödjer medlemsförslaget. Ett antal äm nen som bör 
prioriteras räknas upp. Det betonas att de frivilliga organisationerna måste 
delta i arbetet. De enda mer reserverade kom m entarerna avser kostnader
na för arbetet, som de flesta rem issinstanserna endast näm ner i förbigåen
de. Olika ståndpunkter anförs huruvida det är lämpligt a tt använda sam 
nordiska medel eller nationella.

U tskottet noterar att FN:s generalförsamling vid sin 37:e session 1982 
antog sitt s.k. världsaktionsprogram  för handikappade. I program m et 
anges den process varigenom varje sam hällsom råde skall bli öppet för alla. 
För att påböija förverkligandet beslöt generalförsamlingen samtidigt att 
utse perioden 1983—1992 till FN:s handikappårtionde. Ett antal expert
möten har hållits för att övervaka verkställigheten av program m et, bl. a. 
ett möte i Tallinn 1989 som utarbetade de s.k . Tallinn G uidelines for 
Action on Hum an Resources Development. M ot bakgrund av att handi
kappårtiondet närm ar sig sitt slut konstaterar förslagsställarna att alltför få 
åtgärder vidtagits för att förverkliga dess m ålsättning. Program m et och 
dess rekom m endationer har därigenom kom m it att sakna den åsyftade 
genomslagskraften.

U tskottet vill instäm m a häri och vill liksom förslagsställarna understry
ka vikten av det svenska initiativet att låta u tarbeta en regelsamling med 
standardregler på handikappom rådet. Det svenska förslaget antogs av 
FN:s ekonom iska och sociala råd, ECOSOC, som uppdrog åt den sociala 
utvecklingskommissionen att tillsätta en arbetsgrupp för att u tarbeta regler 
som skall tillförsäkra handikappade jäm likhet och lika villkor. Enligt den
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föreslagna modellen kom m er reglerna ej att bli jurid iskt bindande, men 
detta finner utskottet ej nödvändigt, då det på handikappom rådet snarast 
gäller att skapa förutsättningar för att de mänskliga rättigheter som gäller i 
hela samhället skall bli praktisk verklighet även för de handikappade. 
Syftet är att åstadkom m a ett instrum ent som ger uttryck för världssam fun
dets uppfattning om vilka åtgärder som krävs för att säkerställa handikap
pades mänskliga rättigheter.

D et är utskottets uppfattning att det behövs effektivare redskap för att 
skapa de förändringar i sam hället som erfordras för genom förande av 
dessa m ålsättningar. De hittillsvarande överläggningarna inom FN har 
visat att det finns en politisk vilja, men att många länders representanter 
vill gå försiktigt fram med hänsyn till de stora m erkostnader som handi
kappanpassning av byggnader, transportm edel m .m . anses medföra. U t
skottet vill därför starkt stödja tillkom sten av den föreslagna in ternationel
la arbetsgruppen. De standardregler som arbetsgruppen kom m er att utfor
ma bör bli resultatet av en konstruktiv process under den närm aste tvåårs
perioden. D enna process bör m edföra att handikappfrågorna lyfts högre 
upp på den politiska dagordningen, både inom  FN och andra internatio
nella organisationer, samt även i de enskilda länderna. Social- och m iljöut
skottet avser för sin del att inom  ram en för sitt in terna handlingsprogram  
om handikappfrågor ta  in bevakningen av arbetsgruppens arbete och m öj
ligheterna att bidra därtill. En möjlighet är vidare att anordna nationella 
sem inarier av sam m a modell som utskottets sem inarium  i Göteborg i 
oktober 1990 om handikappades levnadsvillkor i Norden.

Vid utform ningen av reglerna bör enligt utskottets uppfattning sam ti
digt utform as ett effektivt rapporteringssystem  för att följa efterlevnaden 
av reglerna och förverkligandet av världsaktionsprogram m et. Både N or
diska m inisterrådet och N ordiska rådet bör finna lämpliga arbetsm etoder 
för att stödja den internationella arbetsgruppen, b l.a . bör de nordiska 
handikapporganisationernas synpunkter på hur handikappades jäm ställd
het kan uppnås löpande kom m a arbetsgruppen till del. Samtliga nordiska 
länder bör sålunda medverka till a tt nationella handikapporganisationer 
involveras i arbetet, eventuellt genom tillsättande av nationella arbets
grupper. Nordiska näm nden för handikappfrågor torde även kunna ta sig 
an vissa sam nordnande uppgifter. En ytterligare möjlighet är att det s. k. 
Nordiska FN-projektet ges i uppdrag att göra en studie om handikappfrå
gor liknande den som nyligen färdigställdes om ” UN and the Advance- 
m ent o f W om en” .

U tskottet anser det väsentligt att de nordiska länderna b idrar med såväl 
mänskliga som finansiella resurser och förutsätter a tt samtliga nordiska 
länder ställer medel till förfogande. N ordiska m inisterrådet bör underlätta 
kontakterna mellan organisationerna och ge ekonom iskt stöd till nordisk 
sam ordning.
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Mot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer utskottet att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att vidta erforderliga åtgärder för att internationella standardregler 
för handikappade införs och ställa finansiella resurser till förfo
gande

København den 25 februari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

Haakon Blankenborg (A) 

Tore A. L iltved (A)

Lars Ulander (s)

Dorte Bennedsen (S)

Knud Glønborg (KrF)

Sten Svensson (m)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
F ö rm an

Lena Öhrsvik (s)
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Medlemsförslag

om internationell samverkan på handikappområ
det
(Väckt av Grethe Lundblad, Sten Svensson och Lena Öhrsvik sam t Lilli 
Gyldenkilde, Sakari Knuuttila, Kjellbjørg Lunde och Tellervo Renko)

Nordiska rådet har under åren i olika sam m anhang tagit upp frågor på 
handikappom rådet. Inte m inst inom ram en for N ordiska näm nden för 
handikappfrågor har hjälpmedelsförsörjningen och telekom m unikationer 
behandlats även med syftet att bygga en bro till det europeiska sam arbetet 
på området.

Rådet har också nyligen behandlat dessa frågor i sitt betänkande över 
medlemsförslag A 864/s om telekom m unikation för handikappade. Vidare 
har ett antal projekt igångsatts kring utbildning av tolkar med utgångs
punkt i både teckenspråk och talskriftspråk sam t riktade mot dövblinda.

Frågan om handikappades ställning i samhället har föranlett vissa åtgär
der inom FN. Bl. a. har ett världsaktionsprogram  för handikappade anta
gits. Emellertid har program m ets förslag inte genom förts på ett tillfreds
ställande sätt. M änniskor med funktionshinder lever fortfarande under 
sämre villkor än befolkningen i övrigt. Skillnader i levnadsförhållanden 
gäller oavsett utvecklingsnivå och berör de flesta samhällssektorer.

D et är nödvändigt att handikappaspektem a beaktas i utveckling och 
samhällsplanering för att skapa tillgänglighet för alla så långt som möjligt. 
U trym m e m åste ges för särskilda stödåtgärder för integrering av de handi
kappade i samhället. Det gäller att göra mänskliga rättigheter tilläm pliga 
för handikappade även i praktiken.

Ett svenskt resolutionsförslag med syfte att inom FN-systemets ram 
skapa bättre möjligheter att genom föra världsaktionsprogram m et för han
dikappade och därigenom tillförsäkra handikappade jäm likhet och full 
delaktighet i samhällslivet har nyligen antagits i sociala kom m ittén inom 
ECOSOC, FN:s ekonom iska och sociala råd. Ett 50-tal länder anslöt sig 
som medförslagsställare däribland de nordiska. Initiativet går ut på att en 
internationell arbetsgrupp tillsätts m ed uppgift a tt u tarbeta standardregler 
för att säkerställa de handikappades fulla integrering i samhället.

Med utgångspunkt i världsaktionsprogram m et för handikappade och 
rik tlinjer antagna på ett av FN:s sociala byrå (UNCDSHA) anordnat 
in ternationellt möte om handikappfrågor i Tallin 1989, skall e tt in terna
tionellt instrum ent utarbetas, innehållande norm er och standardregler för 
att genom föra de handikappades rätt till jäm likhet och full delaktighet i 
samhället.

A 937/s
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Instrum entet avses kunna fungera som m oralisk press på länderna, bl. a. 
i form av påtryckningsm edel för frivilliga organisationer i deras opinions- 
skapande verksam het och m yndighetskontakter. G enom  ett sådant instru
m ent ges handikappfrågor m oralisk genomslagskraft och internationell 
status. Av betydelse är att det utform as så att det får sam m a relevans i alla 
länder oavsett utvecklingsnivå. För att ytterligare öka den moraliska pres
sen på länderna kunde till instrum entet knytas rapporteringsskyldighet.

Instrum entet avses föreläggas FN:s generalförsamling hösten 1993. Ar
betet innebär därigenom en uppföljning och avslutning av FN:s handi
kappårtionde med perspektivet inställt på åtgärder som skall genomföras 
därefter. Sverige är berett a tt bidra m ed hälften (intill 2,5 milj. SEK) av 
finansieringsbeloppet för arbetsgruppens verksamhet, förutsatt m edfinan- 
siärer.

Arbetsgruppen skall bestå av regeringsexperter med uppgift att utarbeta 
reglerna i sam arbete med handikappades egna organisationer sam t med 
FN.s berörda specialorgan och andra mellanstatliga organisationer.

Det är vår m ening att de nordiska länderna bör gem ensamt och i aktiv 
medverkan stödja arbetet i ovannäm nda arbetsgrupp samt i olika in terna
tionella sam m anhang aktivt sam verka för att in itiativet om standardregler 
för handikappade kom m er till genom förande. Erforderliga finansiella re
surser m åste ställas till förfogande.

Mot bakgrund av ovanstående föreslås att
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att vidta erforderliga åtgärder för att internationella standardregler 
för handikappade införs och ställa finansiella resurser till förfo
gande för detta.

Stockholm den 14 jun i 1990

Grethe Lundblad (s) Sten Svensson (m)

Lena Öhrsvik (s) Lilli Gyldenkilde (SF)

Sakari Knuuttila (SDP) Kjellbjørg Lunde (SV)

Tellervo Renko (Kesk.)
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A 938/j

Juridiska utskottets betänkande
over medlemsförslag om ligestilling mellem kvinder og 
mænd ved udpegning af medlemmer til nordiske styrelser, 
komiteer, nævn, udvalg m.v.

(M edlemsförslaget väckt av Lilli G yldenkilde m. fl., 
se s. 830)

M edlemsförslag A 938/j om likestilling mellom kvinner og m enn ved 
utnevning av m edlem m er til nordiske styrer, kom iteer, nem nder, utvalg 
m. v. er henvist til Juridisk utvalg. U tvalget har behandlet medlem sforsla
get på sine m øter 26. septem ber 1990 i Oslo og 12. —14. novem ber 1990 i 
Snekkersten.

1. Medlemsforslaget

Medlemsforslaget er fram satt den 19. jun i 1990.
I medlemsforslaget anbefales det at
Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd

å kartlegge kvinnerepresentasjonen i de nordiske styrer, komiteer, 
utvalg, nem nder m. v. under Nordisk M inisterråd, samt 

å utarbeide retningslinjer som kan sikre en jevnere representasjon 
av menn og kvinner i disse styrer, komiteer, utvalg, nem nder 
m. v. slik

at målsettingen om en jevnere kjønnsfordeling skal være gjennom 
ført i 2000, herunder som delmål å gjennomføre m inst 25% 
kvinnerepresentasjon i 1992, 35% i 1994 og 45%  i 1996.

Forslagsstillerne henviser innledningsvis til at det i de seneste årene er 
ta tt en rekke initiativer i nordisk regi som vedrører kvinnens likestilling 
når det gjelder familieliv og arbeidsliv og den økonomiske utvikling.

D et er derim ot på nordisk plan ikke ta tt in itiativer som har til formål å 
sikre en jevnere representasjon mellom kvinner og m enn når det gjelder 
utpekning av m edlem m er til nordiske styrer, kom iteer, utvalg, nem nder 
m. v. i regi av N ordisk M inisterråd. D ette til tross for at de enkelte land i 
de respektive nasjonale lovgivninger har vedtatt bestem m elser som skal 
sikre en m er avbalansert representasjon.

Selv om kvinnerepresentasjonen i de mange statlige kom iteer, utvalg og
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kom m unale nem nder i de nordiske land har øket i de seneste tiår, er den 
etter forslagsstillernes oppfatning likevel ikke høy nok.

Foruten å fortsette innsatsen nasjonalt i de enkelte nordiske land, anser 
forslagsstillerne at det er et stort behov for å anlegge en likhetsbetraktning 
ved utpekningen at representanter til de nordiske styrer, kom iteer m .v. 
innenfor M inisterrådets regi, slik at det kom m er flere kvinner med, både i 
forbindelse med konstitueringen ved nyopprettede kom iteer/utvalg m. v. 
og ved utskiftninger/gjeninsettinger i eksisterende kom iteer/utvalg m .v.

Forslagsstillerne anfører at den fortsatt skjeve nasjonale fordelingen i de 
enkelte land slår gjennom i ennå høyere grad nordisk. Mens den nasjonale 
lovgivning i de nordiske land har satt en positiv utvikling i gang i retning 
av økt likestilling, kan ikke det sies å være tilfelle når det gjelder sam m en
setningen av nordiske organer heter det.

Forslagsstillerne viser til en tabell over den prosentvise kjønnsfordeling i 
en rekke utvalgte nordiske styrer, kom iteer, nem nder m. v. under M inis
terråd, utarbeidet på grunnlag av ” Nordiska sam arbetsorgan 1990” . Tabel
len viser at når det ses bort fra NEK for likestilling, som utelukkende er en 
kvinnekom ité, så ligger kvinnerepresentasjonen helt nede i om kring 13%. 
Tabellen viser også at det finnes en rekke styrer, kom iteer, utvalg, nem nder 
m. v. som er uten kvinnelige representanter overhode.

Etter forslagsstillernes mening mangler det helt og holdent et nordisk 
initiativ på om rådet, idet nordiske kom iteer m. v. ikke er om fattet av de 
nasjonale lovgivninger.

Det er derfor etter forslagsstillernes mening behov for nærmere å se på 
fordelingen av kvinner og menn ved utpekingen til nordiske styrer, nem n
der, kom iteer, utvalg m .v . når det gjelder sam arbeidsorganer i regi av 
N ordisk M inisterråd. N år det nasjonalt i flere av de nordiske land har 
lykkes å komme et stykke på vei i retning av en m er avbalansert kjønns
sam m ensetning i offentlige kom iteer, råd, nem der og utvalg, må det etter 
forslagsstillernes mening også være mulig å gjennomføre en utvikling i 
retning av en m er lik fordeling av kvinner og m enn i de forskjellige 
kom iteer på nordisk plan.

Det foreslås at det utarbeides retningslinjer som kan sikre jevnere repre
sentasjon av menn og kvinner i nordiske styrer, komiteer, utvalg, nem nder 
m .v. og at M inisterrådssekretariatet b lir det organ som skal sikre en 
avbalansert sam m ensetning mellom kvinner og menn. Det foreslås at det 
skjer en innberetning om den påtenkte sam m ensetningen til M inisterråds
sekretariatet før beskikkelsen finner sted. Dessuten foreslås det at den 
prosentvise fordeling av henholdsvis kvinner og m enn i de forskjellige 
kom iteer, styrer m .v . kom m er til å framgå av publikasjonen ” Nordiska 
sam arbetsorgan” , slik at det er mulig å se hvor langt hvert enkelt sam ar
beidsorgan er nådd i retning av lik representasjon.

Forslagsstillerne erkjenner at m ålet om en m er lik fordeling ikke nås fra 
den ene dagen til den andre. Det foreslås derfor at det bør fastsettes
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tidsfrister for realisering av såvel den endelige målsettingen som de fore
slåtte delmål.

2. Remiss

Forslaget har ikke vært sendt på remiss.

3. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg konstaterer at det i nordisk regi er ta tt en rekke in itiati
ver i løpet av de senere årene som angår kvinners likestilling. Men det har 
hittil ikke vært ta tt in itiativer som sikrer en jevnere representasjon av 
kvinner og menn når det gjelder utnevning av m edlem m er til nordiske 
styrer, kom iteer, utvalg, råd m. v.

Juridisk utvalg hilser derfor med glede de tiltak som om fattes av m ed
lemsforslaget. Medlemsforslaget er etter utvalgets synspunkt vel m otivert, 
og det ta r  opp viktige sider ved det nordiske likestillingsarbeidet.

Utvalget konstaterer at det på nasjonalt plan finnes bestem m elser som 
skal sikre en m er avbalansert representasjon av begge kjønn i styrer, 
komiteer, utvalg m. v. Utvalget stø tter forslagsstillernes oppfatning om at 
m an må fortsette likestillingsbestrebelsene nasjonalt, og at det dessuten nå 
også bør tas inn likestillingsbetraktninger i det nordiske samarbeide.

Utvalget har studert den i medlemsforslaget vedlagte tabell over kjønns
fordelingen i en rekke utvalgte nordiske styrer, kom iteer, nem nder m. v. 
under Nordisk M inisterråd. D enne tabellen viser med all tydelighet beho
vet for nordiske initiativer på det aktuelle om rådet. Utvalget har f.eks. 
merket seg at det finnes en rekke institusjoner som overhode ikke har 
kvinnelige representanter, og at kvinnerepresentasjoner enkelte steder er 
helt nede i 13%. Utvalget har videre merket seg at NEK for likestilling 
utelukkende er en kvinnekomité.

Av tabellen går det fram  at det kjønnsoppdelte arbeids- og organisa
sjonslivet også avspeiles i kom iteenes sammensetning. K vinnene er rela
tiv t bra representert i kom iteer som beskjeftiger seg med den sosiale 
sektor, helse og undervisning, mens menn dom inerer på om rådene som 
finans-, industri- og de tekniske om rådene.

Årsaken til den ujevne kjønnsfordelingen i de ulike nordiske institu
sjoner beror etter utvalgets m ening neppe på at det ikke finnes kvalifiserte 
kvinner, men den beror snarere på tradisjon og mangel på en bevisst 
holdning til spørsmålet. Likestilling mellom kjønnene danner basis for 
dem okratiet. Idag råder det bred politisk enighet om å arbeide for likestil
ling mellom kvinner og menn. Betydningen av at m enn og kvinner deler 
makt, innflytelse og ansvar på like vilkår på alle sam funnsom råder er vel 
anerkjent. Det er etter utvalgets m ening viktig at både kvinners og menns 
erfaringsbakgrunn blir representert i alle komiteer, utvalg m .v . også på
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nordisk plan. Det er derfor på høy tid at det utarbeides en strategi for å 
bedre forholdene.

Utvalget vil understreke at prinsippet om en jevnere kjønnsfordeling må 
være at hver kom ité skal ha en viss prosent av begge kjønn representert. 
Det er ikke tilstrekkelig at en tar gjennom snittet av alle kom iteer, utvalg 
m .v . under Nordisk M inisterråd. Utvalget vil videre peke på at det ikke 
bare er kvinnerepresentasjonen i de m annsdom inerte institusjoner som 
bør økes. Det er etter utvalgets mening like viktig at det kom m er m enn inn 
i de institusjoner som idag dom ineres av kvinner.

Utvalget har drøftet hvorvidt det er hensiktsmessig å stadfeste absolutte 
tall for målsettingen om en jevnere kjønnsfordeling, eller om en bør nøye 
seg med en noe rundere formulering. Et flertall i utvalget er av den 
oppfatning at det er en god idé å tallfeste målsettingen. Derved vil det bli 
enklere å utarbeide retningslinjer og å kontrollere hvor langt en er kom m et 
i likestillingsbestrebelsene til enhver tid. På den annen side bør disse 
konkrete m ålsettingene være realistiske. Ideelt sett burde kjønnsfordelin
gen være på 50%. Men dette er neppe realistisk i dagens situasjon. U tval
get antar at selv målsettingen om 45%  kvinnerepresentasjon i 1996, som 
foreslått i medlemsforslaget, kan synes noe høyt. Utvalget vil i stedet 
foreslå en målsetting for 1996 på m inst 40%  av hvert kjønn. Tilsvarende 
prosentsats er bl.a. inntatt i den norske likestillingsloven.

Etter dette foreslår Juridisk utvalg at
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

å kartlegge kvinnerepresentasjonen i de nordiske styrer, komiteer, 
utvalg, nem nder m. v. under Nordisk M inisterråd, samt 

å utarbeide retningslinjer som kan sikre en så jevn representasjon 
av menn og kvinner som mulig i disse styrer, kom iteer, utvalg, 
nem nder m. v. slik 

at målsettingen om en jevnere kjønnsfordeling skal være gjennom 
ført i 2000, herunder som delmål å gjennomføre m inst 25% 
representasjon av hvert kjønn i 1992, 35% i 1994 og 40%  i 1996.

Snekkersten, 12. novem ber 1990

Lennart Andersson (s)

Tora Aasland Houg (SV) 

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) 

Sauli N iinistö (Kok.)

Jan P. Syse (H)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Sin ikka  Hurskainen (SDP) 

Helge Adam  Møller (KF) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
F orm an n

Birte Weiss (S)

Lars Werner (v)
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Medlemsförslag

om ligestilling mellem kvinder og mænd ved ud
pegning af medlemmer til nordiske styrelser, ko
miteer, nævn, udvalg m. v.

(Stillet a f  Lilli Gyldenkilde sam t Margrete Auken, Dorte Bennedsen, Ran- 
veig Frøiland, Inger Harms, Tytti Isohookana-Asunmaa, Anneli Jäätteen
mäki, Kjellbjørg Lunde, M irja Ryynänen og Karin Söder)

I nordisk regi er der i de seneste år taget en række initiativer, der 
vedrører kvindernes ligestilling, når det gælder familieliv og arbejdsliv og 
den økonomiske udvikling. F. eks. kan nævnes rek. nr 7/1990 om interna
tionalt sam arbejde for ligestilling mellem kvinder og mænd, rek. nr 17/ 
1989 om en handlingsplan for det nordiske ligestillingssamarbejde 1989 — 
93 samt rek. nr 44/1988  om udredning af årsagerne til den manglende 
ligeløn mellem kvinder og mænd.

Der har derim od ikke på nordisk plan været taget initiativer, der har til 
formål at sikre en ligelig repræsentation mellem kvinder og mænd, når det 
gælder udpegning af m edlem m er til nordiske styrelser, kom iteer, udvalg, 
nævn m .v. i regi a f  Nordisk M inisterråd, selv om de enkelte lande i de 
respektive nationale lovgivninger har vedtaget bestemmelser, der skal 
sikre en mere afbalanceret repræsentation.

I de mange statslige komiteer, udvalg samt kom m unale nævn i Norden 
er kvindernes repræsentation fortsat lavere end i de folkevalgte forsam 
linger. Mens andelen af kvinder nu udgør imellem 21 og 38% af de valgte 
repræsentanter, udgør de kun mellem 7 og 23%  i de statslige komiteer, 
bortset fra Norge, hvor tallet er 32%  (NO RD  1989:93). Kvinderepræsen
tationen er dog øget i det seneste tiår, men er fortsat ikke høj nok efter 
forslagsstillernes opfattelse. Det er derfor nødvendigt med et pres for at 
tvinge flere til i det m indste at åbne øjnene; der skal ændres holdninger og 
traditionel tænkning, norm er og strukturer.

Norge, som var det første land, hvor man gik mere radikalt til værks, har 
følgende bestemmelse i sin ligestillingslov: ” Når et offentlig organ opp
nevner eller velger utvalg, styrer, råd, nem der m. v. med 4 m edlem m er 
eller flere, skal hvert kjønn være repræsentert med m inst 40 pst. av m ed
lemmene. I utvalg med m indre enn 4 m edlem m er skal begge kjønn være 
representert” . I praksis er denne bestemmelse dog endnu ikke gennemført 
100%.

Også i Sverige er der sket en udvikling i retning a f  flere kvinder i de
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offentlige råd og nævn, både på landsplan, regionalt og lokalt, selv om 
andelen a f  kvinder fortsat ikke er høj nok.

I Finland er kvinderepræsentationen stadig meget lav, selv om kvinder
nes stilling i den statslige forvaltning i Finland er stærkere end i de øvrige 
nordiske lande.

I Island er der indtil nu sket m indst på dette om råde, men et initiativ  er 
undervejs.

D anm ark har indtil nu ligget efter Norge og Sverige, når det gælder 
andelen a f  kvinder i statslige kom iteer og udvalg, men D anm ark har som 
det eneste af de nordiske lande en bestemmelse, der pålægger m yndigheder 
og organisationer at indstille både en m and og en kvinde til hver post. Den 
svenske lov har dog en ”tilnæ rm et” bestemmelse hertil. D esuden følger det 
danske statsm inisterium  op på, om der sker en afbalanceret sam m ensæt
ning a f  mænd og kvinder.

I publikationen ” Vi har väntat länge nog” (NORD 1989:93) giver forfat
terne følgende bud på den lave kvinderepræsentation: Den skyldes, at 
kvinderne er marginale i de organisationer og institutioner, som udpeger 
medlem m er til kom iteer og udvalg og ikke m indst, at ledelsen af organisa
tionerne dom ineres a f  mænd. Desuden fremgår som på alle andre om rå
der, at sam fundets opdeling mellem kønnene også slår igennem i de 
statslige komiteer: K vinderne findes i kom iteer, der beskæftiger sig med 
den sociale sektor, undervisning og sundhedsom rådet. Det kønsopdelte 
arbejds- og organisationsliv afspejles fortsat i kom iteernes sammensæt
ning.

Foruden at fortsætte indsatsen nationalt i de enkelte nordiske lande 
forekom m er der at være et stort behov for ved udpegningen af repræsen
tanter til de nordiske styrelser, kom iteer m. v. inden for m inisterrådets regi 
at anlægge en lighedsbetragtning, således at der kom m er flere kvinder 
med, både i forbindelse med konstitueringen ved nyoprettede kom iteer/ 
udvalg m. v. og ved udskiftninger/genbesættelser i eksisterende kom iteer/ 
udvalg m. v. D er er fortsat lang vej til reel ligestilling også på dette område, 
og forslagsstillerne ønsker hurtigst muligt, at vi også i et nordisk perspektiv 
kom m er længst muligt med hensyn til ligestilling. Vi tror, at der i Nordisk 
Råd er flertal for de tiltag, som medlemsforslaget er udtryk for. Det er 
godt, men tålm odigheden med uligestillingen har faktisk varet for længe 
også i en nordisk sammenhæng. Udviklingen lader fortsat meget tilbage at 
ønske.

O m stående tabel (se Bilag) viser, hvor galt det står til på nordisk plan.
Den fortsat skæve nationale fordeling i de enkelte lande slår også igen

nem nordisk, og i endnu højere grad. Mens den nationale lovgivning i de 
nordiske lande har sat en positiv udvikling i gang i retning a f  øget ligestil
ling, kan dette ikke siges at være tilfældet, når det gælder sam m ensætnin
gen af nordiske organer — tværtim od. Her mangler der helt givet et 
nordisk initiativ, idet de nordiske kom iteer m. v. ikke er om fattet af de
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nationale lovgivninger. N år der ses bort fra N EK  for ligestilling, som 
udelukkende er en kvindekom ité, så ligger kvinderepræ sentationen helt 
nede om kring 13 %, sam tidig med at der findes en række styrelser, kom i
teer, udvalg, nævn m. v., der er uden kvindelige repræsentanter overhove
det. A f de udvalgte 21 kom iteer m. v. var 10 helt uden kvindelige m edlem 
mer. D er er derfor efter forslagsstillernes opfattelse behov for nærm ere at 
se på fordelingen a f  mænd og kvinder ved udpegningen til nordiske styrel
ser, nævn, kom iteer, udvalg m. v., når det gælder sam arbejdsorganer i regi 
a f  Nordisk M inisterråd. N år det nationalt i flere a f  de nordiske lande er 
lykkedes at kom m e et stykke a f  vejen i retning a f  en mere afbalanceret 
kønssammensætning i offentlige kom iteer, råd, nævn og udvalg, kan det 
ikke alene være et rekrutteringsspørgsmål — færre kvinder på mere frem 
trædende poster i de nordiske forvaltninger, der gør sig gældende; derfor 
m å det også være muligt nordisk at gennemføre en udvikling i retning a f  en 
m ere ligelig fordeling a f  mænd og kvinder på de forskellige komiteer.

Der har i de nationale lovgivninger vist sig at være behov for et organ, 
der sikrer en afbalanceret sam m ensætning mellem mænd og kvinder ved 
udpegningen til poster i kom iteer, styrelser, nævn m. v. Det foreslås derfor 
i forbindelse med udarbejdelsen a f  de foreslåede retningslinjer for en 
ligelig nordisk repræsentation a f  mænd og kvinder, — se nedenfor — at 
m inisterrådssekretariatet får pålagt denne opgave, således at der sker 
indberetning om den påtænkte sam m ensætning til m inisterrådssekretaria
tet, inden beskikkelse finder sted. Den afbalancerede sammensætning 
sikres bl. a. ved, at der til hver post indstilles både en m and og en kvinde. 
Desuden foreslås, at den procentvise fordeling a f  henholdsvis mænd og 
kvinder i de forskellige kom iteer, styrelser m. v. kom m er til at fremgå af 
publikationen ”N ordiske sam arbejdsorganer” , således at det er muligt at 
se, hvor langt hvert enkelt samarbejdsorgan er nået i retning af ligelig 
repræsentation.

Da m ålet ikke nås fra den ene dag til den anden, er det forslagsstillernes 
opfattelse, at der bør fastsættes tidsfrister for realisering a f  såvel den 
endelige målsætning som de foreslåede delmål.

På denne baggrund foreslår undertegnede, at
N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd, 
at kortlægge kvinderepræsentationen i de nordiske styrelser, kom i

teer, udvalg, nævn m. v. under Nordisk M inisterråd, samt 
at udarbejde retningslinjer, der kan sikre en ligelig repræsentation 

a f  mænd og kvinder i disse styrelser, kom iteer, udvalg, nævn 
m. v., således
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at målsætningen om en ligelig kønsfordeling skal være gennem ført i 
2000, herunder som delmål at gennemføre en m indst 25%  kvin
derepræ sentation i 1992, 35%  i 1994 og 45%  i 1996.

København, den 19. jun i 1990

Lilli Gyldenkilde (SF)

Dorte Bennedsen (S)

Inger H arm s (SF)

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)

Mirja Ryynänen (Kesk.)

BILAGA

Tabel over den procentvise kønsfordeling i en række udvalgte nor
diske styrelser, komiteer, nævn m. v. under Nordisk Minsterråd

K vinder M æ nd I alt

% N % N % N

N ord isk  Investeringsbank 0 0 100 10 100 10
N ord isk  In d u strifo n d 0 0 100 10 100 10
N ord iska  hälsovårdshögskolan 0 0 100 5 100 5
N ord . högskolan för hushållsv . 60 3 40 2 100 5
N ord . n äm n d en  fö r han d ik ap p fr. 40 4 60 6 100 10
N o rd . Folkeoplysn . og V oksenunderv . 33 3 67 6 100 9
N ord . K ontak torg . f. Jo rd -  og Skovbruk 3 1 97 38 100 39
N ord isk  Jo u m a lis tk u rsu s 20 3 80 12 100 15
N ord . Styringsgr. for læ reru tdannelse 0 0 100 5 100 5
N ord isk  P ostfö ren ing 0 0 100 5 100 5
N ord isk  P ro jek texportfond 10 1 90 9 100 10
N O R D T E S T 0 0 100 5 100 5
N ordel 0 0 100 21 100 21
N o rd . k o m m ittén  fö r byggbestäm m elser 11 1 89 8 100 9
N E K  for ligestilling 100 5 0 0 100 5
N E K  för in d u strip o litik 0 0 100 5 100 5
N o rd en s H us i R eykjavik 0 0 100 8 100 8
N ord isk  Inst. for S jørett 20 1 80 4 100 5
N EK  for b istandsspørgsm ål 0 0 100 7 100 7
N ord . Socialpo litisk  K om ité 16 3 84 16 100 19
T uristudvalget 29 2 71 5 100 7

1 alt 13 27 87 187 100 214

(u d arb e jd e t på g rundlag  a f  ” N o rd isk a  sam arbetso rgan  1990” )

M argrete Auken (SF) 

Ranveig Frøiland (A) 

Tytti Isohookana-Asunmaa (Kesk.)

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Karin Söder (c)

27 - 10-0450 Nordiska rådet
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om skapandet av en nordisk bio- och 
genteknikkonvention

(M edlem sförslaget väckt av G ustav  B jörkstrand  sam t 
Svein A lsaker m. fl., se s. 845)

1. Medlemsforslaget

Medlemsforslaget er fram satt den 19. juni 1990.
I medlemsforslaget anbefales det at 

Nordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd å sette igang tiltak 
for å forberede en nordisk bio- og genteknikk-konvensjon.

Forslagsstillerne anfører innledningsvis at den nye bioteknikken, spe
sielt genteknikken, har en høy anvendelsespotensiale f. eks. innen jord- og 
skogbruk samt på det m edisinske om rådet. Bioteknikken kan også bli et 
verdifullt instrum ent i avløpshåndtering og avfallsnedbrytning, heter det.

Det konstateres at utviklingen på om rådet går meget raskt og at inform a
sjonen og kunnskapen om hva som er på gang er mangelfull. E tter forslags
stillernes mening er det på høy tid at de nordiske landene formulere en 
strategi for håndtering av bioteknikken.

Forslagsstillerne anfører videre at de nordiske land stort sett mangler 
lovgivning innen bioteknikkom rådet. Den raske utviklingen av den nye 
teknikken innebærer betydelig risiko, b l.a. på grunn av vanskelighetene 
med å bedøm me eksakt hvordan den økologiske balansen forandres når 
organism er med helt ny genoppbygning slippes ut i naturen. Det er også en 
risiko for at genteknikken blir anvendt ved krigsføring, heter det.

Anvendelse av bioteknikk reiser også mange etiske, filosofiske og religiø
se spørsmål. Forslagsstillerne m ener prinsipielt sett at ulike organism er 
ikke skal være gjenstand for patent. Forslagsstillerne m otsetter seg også 
gentekniske forandringer av menneskelige kjønnsceller og overføring av 
arvemasse mellom mennesker og dyr.

Forslagsstillerne anfører at bioteknikken er et om råde der sterke økono
miske interesser forsøker å drive utviklingen i egen retning.

Bioteknikkens anvendelse og grenser er etter forslagsstillernes mening 
av en slik karakter at en bør få istand en internasjonal overenskom st om 
regler på om rådet. Som et første skritt bør det skapes en felles nordisk 
ram m e, heter det.
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Forslagsstillerne ønsker å arbeide for å få istand en nordisk bio- og 
genteknikk-konvensjon for å regulere anvendelsen av den nye teknikken, 
inklusive innføring av et kontrollsystem . K onvensjonen bør etter forslags
stillernes mening bl. a. inneholde beskyttelse for personlig genetisk integri
tet, regler for genteknisk framgangsmåte på menneskelige em bryoner og 
regler for utslipp.

E tter forslagsstillernes mening bør de nordiske landene også i fellesskap 
arbeide for å få istand en internasjonal konvensjon. D et anføres at man 
innen FN bør slå fast retningslinjer for patentspørsm ål innen bio- og 
genteknologiske om rådet som tjener u-landenes interesser og miljøbeskyt
telse.

2. Remissinstanser

Det er m ottatt rem issuttalelser fra følgende:

Nordiske 

Sosial- og M iljøutvalget 
Ø konom isk utvalg

Danmark 

Justitsm inisteriet 
Det Etiske Råd

Finland  

Justitiem inisteriet 
Social- och hälsovårdsm inisteriet 
M iljöm inisteriet 
Jord- och skogsbruksministeriet 
Finlands Akademi 
Ålands landskapsstyrelse

Island

M iljøm inisteriet

Norge 

J ustisdepartem entet 
Sosialdepartem entet m. fl.
U tdannings- og forskningsdepartem entet 
Norges allmennvitenskapelige forskningsråd

Sverige 

J ustitiedepartem entet 
Lantbruksstyrelsen
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Sveriges lantbruksuniversitet 
Socialstyrelsen 
M edicinska forskningsrådet 
Statens naturvårdsverk 
Statens medicinsk-etiska råd

3. Remissuttalelser

3.1 Nordiske

Ø konom isk utvalg konstaterer at genteknologien allerede utnyttes i stort 
omfang både industrielt og innen jordbrukssektoren. E tter utvalgets me
ning kan det være hensiktsmessig å skape en m er om fattende ram m e for 
harm onisert lovgivning på dette kom pliserte om rådet. Det er im idlertid 
etter utvalgets oppfatning viktig at disse ram m er fastlegges i sam arbeid 
med andre land. Utvalget støtter derfor særlig forslaget om at det bør 
arbeides for at visse overordnede betingelser fastlegges i en FN-avtale.

Utvalget an tar at det vil kunne vise seg vanskelig å gjennomføre en 
konvensjon som dekker hele spekteret av problemstillinger. Sammenfat- 
ningsvis støtter utvalget forslaget om internasjonalt og nordisk sam arbeide 
om harm onisering av lovreguleringen på bioteknologiom rådet. 1 det vide
re arbeide bør det b l.a. avklares hvilke form er det er mest praktisk å 
gjennomføre denne harm oniseringen i, heter det.

Sosial- og miljøutvalget tilstyrker medlemsforslaget. Utvalget anser at 
det foreliggende medlemsforslaget gir et godt utgangspunkt for å ta opp 
hele problem komplekset om kring bio- og genteknikk, både når det gjelder 
de medisinsk-etiske, og de miljømessige aspektene.

Utvalget bem erker at lovgivning innen bio-teknologien er under forbere
delse i et par av de nordiske landene, men at de øvrige land ennå ikke er 
kommet like langt i arbeidet. Utvalget støtter forslagsstillernes vurdering 
om at det er på høy tid at landene form ulerer en strategi for håndtering av 
bioteknikken.

Utvalget anser at målsettingen i det aktuelle medlemsforslaget, kan 
utgjøre et hensiktsmessig utgangspunkt for drøftelser og videre utredninger 
på nordiske plan. 1 denne forbindelse bør en også ta  hensyn til de interna
sjonale aspektene, heter det. Utvalget vil også tilstyrke forslagsstillernes 
tanke om at de nordiske land, sam tidig som de forbereder en nordisk 
konvensjon, bør arbeide for en internasjonal konvensjon innen FN ’s ram 
me bl.a. for å fremme u-landenes interesser og miljøvern.

3.2 D anm ark

Justitsministeriet, M iljøministeriet, Socialministeriet, Landbrugsm ini
steriet, Sundhedsministeriet og Kulturministeriet har i en felles uttalelse 
konstatert at medlemsforslaget vedrører vesentlige spørsmål, men de kan 
likevel ikke støtte forslaget.
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Det blir framhevet at det på nåværende tidspunkt kan være vanskelig å 
overskue de problem er som vil oppstå med den frem adskridende tekniske 
utviklingen. U nder henvisning til at det innenfor EF allerede er gjennom 
ført en viss regulering, og at en ytterligere regulering i EF-regi kan forven
tes på en rekke av de om råder som er nevnt i forslaget, vil Danm arks 
muligheter til å delta i et nordisk sam arbeid være begrenset, heter det.

Det Etiske Råd  anser det meget viktig med nordisk sam arbeid om etiske 
retningslinjer innenfor om rådet genteknikk og biomedisin.

E tter Rådets oppfatning er det im idlertid uhensiktsmessig å inkludere 
alle aspekter om bioteknologi, herunder landbruk, industri og medisin i 
samme konvensjon. Derm ed blir det for mange spørsmål som skal besva
res samtidig, og arbeidet blir uoverskuelig, heter det. Rådet anbefaler at 
det eventuelt utarbeides flere konvensjoner som om fatter hvert sitt delom 
råde.

Rådet peker dessuten på at Danm ark, gjennom sam arbeidet i EF, allere
de har eller vil forplikte seg på en lang rekke av de om råder som omtales i 
medlemsforslaget.

3. 3 F inland

Justitiem inisteriet anser at problem ene innenfor den m edisinske gentek
nikken ikke er klarlagt tilstrekkelig til at de kan løses gjennom konven
sjoner. De nordiske land bør på nåværende tidspunkt følge med utvikling
en på om rådet og hvis mulig innta et felles standpunkt i de spørsmål som 
kom m er opp, heter det. Først på et senere tidspunkt vil man se om det er 
mulig å inngå en eller flere konvensjoner. Men idag er det etter justitiem i- 
nisteriets mening ingen grunn til å påskynde en nordisk konvensjon.

N år det gjelder lovgivning om bioteknikken på m iljøom rådet, er det 
etter justitiem inisteriets mening gode grunner til å sam arbeide ved forbe
redelse av lovgivning. Men etter m inisteriets m ening ville det være mer 
hensiktsmessig med en m er om fattende internasjonal konvensjon enn en 
nordisk konvensjon.

E tter Justitiem inisteriets mening vil en nordisk konvensjon neppe ha 
noen betydning for reglene om krigføring.

Justitiem inisteriet peker på at det innen ulike internasjonale organisa
sjoner pågår utredning som gjelder spørsmål om patentsystem er i forbin
delse med bioteknikk, hvor både Finland og de øvrige nordiske land 
deltar. En separat nordisk konvensjon er neppe nødvendig, heter det.

Social- och hälsovårdsministeriet stø tter målsettingen om å komme fram 
til internasjonale avtaler for regulering av bio- og genteknikken. U nder 
henvisning til at Europarådets ekspertkom ite for bioteknikk for tiden 
vurderer hvilke spørsmål angående m edisinsk anvendelse som snarest bør 
reguleres i en internasjonal overenskomst og under henvisning til arbeidet 
i M inisterrådets kom ite for spørsmål om etikk innen bioteknologien, anser 
social- och hälsovårdsm inisteriet at det på nåværende tidspunkt ikke er 
aktuelt med en nordisk bio- og genteknikkonvensjon.
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M iljöministeriet anser at tiden ennå ikke er moden til å forberede en 
allmen nordisk avtale, som foreslått i medlemsförslaget.

E tter M iljöm inisteriets syn bør m an i stedet i første omgang avvente 
resultater av det arbeide som gjøres innen OECD og EF angående regule
ring av bioteknikk. I Finland har man innen de nærmeste årene til hensikt 
å fornye lovgivningen som gjelder bioteknikk og sam tidig gjøre den foren
lig med de internasjonale krav. På et senere tidspunkt kan det im idlertid 
bli behov for et aktivt sam arbeide i Norden i forbindelse med bioteknik
kens utvikling, heter det.

Jord- och skogsbruksministeriet anser at det er grunn til å tilstyrke 
medlemsförslaget. Det konstateres at diskusjoner mellom de nordiske land 
er en viktig del av forberedelsene av den foreslåtte konvensjonen. E tter 
m inisteriets mening bør det pågående nordiske sam arbeidet f.eks. innen 
nordisk program kom ité for bioteknologi sam t Nordisk etikkom ité for bio
teknikk og M inisterrådets arbeidsgruppe for im m aterialrettslig beskyttelse 
av bioteknologiske oppfinnelser, utnyttes. Det understrekes også at det 
under forberedelse av en nordisk ram m eavtale er nødvendig med nær 
kontakt med EF og det arbeidet som utføres der.

Finlands Akadem i konstaterer at flere av de spørsmål som behandles i 
medlemsförslaget allerede behandles i nordiske og finske komiteer, og at 
lovgivning eller annen regulering er under forberedelse.

Det vises videre til at den arbeidsgruppen som M inisterrådet nedsatte i 
1989 for å behandle etiske spørsmål i tilknytning til bioteknikken kan 
forventes å produsere den type inform asjon som bør legges til grunn for en 
felles nordisk linje når det gjelder å kontrollere og regulere anvendelse av 
bioteknikkens anvendelse med hensyn til risiki og etiske synspunkter.

Ettersom den foreslåtte konvensjon skulle inneholde flere av de regler 
som ulike nordiske og nasjonale organer er iferd med å behandle, ville det 
etter FA’s mening være hensiktsmessig å utsette en eventuell beslutning 
om å forberede konvensjon.

FA peker også på at det er viktig for de nordiske landene å delta aktivt i 
det internasjonale arbeidet som pågår for å vurdere ulempene og fordelene 
ved anvendelse av m oderne bioteknikk og genteknikk.

Ålands landskapsstyrelse stø tter forslaget om å forberede en nordisk bio- 
og genteknikk-konvensjon.

3.4 Island

M iljøministeriet anbefaler forslaget.

3.5 Norge

Justisdepartementet fram holder at det mellom de nordiske land foregår 
et kontinuerlig lovsamarbeid av m er eller m indre formell karakter og med 
en større eller m indre grad av harm onisering som resultat. Konvensjons- 
form en er meget tung og bør mellom de nordiske land generelt bare brukes
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når det er nødvendig av f. eks. konstitusjonelle eller folkerettslige grunner.
For bio- og genteknologiske spørsmål er det for JD ’s vedkom m ende 

naturlig å sondre mellom på den ene side spørsm ålet om rettsbeskyttelse 
av bioteknologiske oppfinnelser, som er JD ’s fagområde, og på den annen 
side de andre spørsm ålene om regulering, som ikke er JD ’s fagområde.

For spørsm ålet om rettsbeskyttelse av bioteknologiske oppfinnelser vil 
det vanskelig kunne etableres en nordisk enighet i form  av en konvensjon. 
Sverige og D anm ark er tilsluttet den europeiske patentkonvensjon, som 
tillater patentering av bioteknologiske oppfinnelser i større grad enn den 
norske regjering har gått inn for i st. med. nr 7 (1990 — 91) om bioteknolo
gi. D anm ark kan bli bundet av eventuelle EF direktiver om rettsbeskyttel
se av bioteknoloigiske oppfinnelser.

Et eventuelt konvensjonsprosjekt vil etter JD ’s mening høyst sannsynlig 
trekke ressurser fra lovgivningssam arbeidet. Som forslagsstillerne også 
fremholder, går den bioteknologiske utvikling raskt. Det tilsier også var
somhet med konvensjonsform en. Et konvensjonsprosjekt kan lett resultere 
i en konvensjon som ingen vil ratifisere, for å holde åpen muligheten for å 
følge med i utviklingen, eller en konvensjon som på en utilsiktet m åte 
hindrer en ønsket utvikling, heter det.

Utenriksdepartementet, Landbruksdepartementet, Näringsdepartemen
tet, Utdannings- ogforskningsdepartementet, Miljøverndepartementet, For
svarsdepartementet og Sosialdepartementet har drøftet medlemsforslaget i 
et felles møte, og avgitt en felles uttalelse.

Det er bred enighet blant de respektive departem enter om at det ikke er 
hensiktsmessig å starte et slikt konvensjonsarbeid. E tter departem entenes 
syn bør man bruke de nordiske grupper som eksisterer til å utrede ulike 
sider ved saksfeltet, og forøvrig søke en størst mulig nordisk koordinering i 
internasjonale fora, så som Europarådet og FN-systemet (deriblant 
UNEP).

Sosialdepartem entet kan for sin del slutte seg til NAVF’s synspunkt om 
at medlemsforslaget bør oversendes til Nordisk utvalg for etikk innen 
bioteknologi under Nordisk M inisterråd for videre bearbeidelse.

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd  kan ikke anbefale at det ut
arbeides en konvensjon på det grunnlag som er skissert i medlemsforslaget.

Det vises til at de nordiske land følger noen ulike veier i arbeidet med 
samfunnsmessig kontroll av bioteknologien. D anm ark fikk en lov om* 
miljø og genteknologi i 1983, den norske regjering er i ferd med å utarbeide 
et lovverk som trolig vil kom m e til å ligge nær det danske, mens Sverige og 
Finland velger å regulere denne virksom heten ved forskrifter hjemlet i 
eksisterende lovverk, slik USA også gjør.

Det er likevel etter NAVF’s m ening nærliggende å arbeide for en felles 
nordisk vurdering av de etiske norm er som bør legges til grunn for regule
ringen av den bioteknologiske forskningen og dens anvendelse, enten nå 
forskriftene er knyttet til eget lovverk eller ikke. Det er vesentlig at disse
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forskriftene ikke b lir så forskjellige at det av denne grunn blir forskjeller i 
ramm ebetingelsene for bioteknologien i de nordiske land.

NAVF hevder im idlertid at det foreliggende forslag er av en slik ordlyd 
at det antyder et ikke fullstendig kjennskap til viktige saklige fakta på 
om rådet.

Nordisk M inisterråd har satt igang et nordisk bioteknologisk sam ar
beidsprogram , og innen ram m en av dette opprettet Nordisk utvalg for 
etikk innen bioteknologi, som har som oppgave å arbeide m ed nettopp 
disse problemene.

NAVF vil på denne bakgrunn foreslå at medlemsforslaget oversendes til 
Nordisk utvalg for etikk innen bioteknologi, for videre bearbeidelse. D et 
er viktig at en eventuell nordisk konvensjon bygger på et faglig bedre 
fungert og etisk m er nyansert grunnlag enn nærværende forslag.

3.6 Sverige

Justitiedepartementet (Genteknikberedningen) konstaterer at de nordis
ke land har inntatt ulike standpunkter i spørsm ålet om behovet for lovgiv
ning om sam funnets kontroll m ed anvendelse av bioteknologi, og særskilt 
genteknologi.

G enteknikberedningen ser bare begrensede fordeler av å gå så langt som 
til en nordisk bio- og genteknikk-konvensjon. D erim ot anses det å være en 
fordel med et samarbeidsorgan for koordinering av de nordiske lands 
standpunkter i disse spørsmål, b l.a . som et forberedende organ foran 
internasjonale forhandlinger.

Socialstyrelsen viser til at det for tiden pågår ulike utredninger og aktivi
te ter innen det bio- og gentekniske om rådet. Som eksempel vises det til at 
den svenske regjeringen nylig har lagt fram en proposisjon om anvendelse 
av genteknikk på mennesker. U nder henvisning til at mange ulike aktivite
ter pågår for få et fungerende system til beskyttelse av den personlig 
genetiske integritet anser socialstyrelsen at en ikke bør få en nordisk 
konvensjon innen bio- og genteknikkom rådet.

M edicinska forskningsrådet konstaterer at den svenske regjeringen har 
nedsatt en særskilt genteknikkutredning for å få en samlet oversikt over 
anvendelsen av genteknikk innen alle berørte om råder.

Rådet konstaterer at det pågår arbeid både internasjonalt og nasjonalt 
når det gjelder de etiske aspektene i forbindelse med anvendelse av biotek
nikken.

N år det gjelder forslaget om  å fastsette felles regler for anvendelse av 
bio- og genteknikk, sam t innføring av kontrollsystem for etterlevelse av 
konvensjonen, anser Rådet at det kreves m er arbeid nasjonalt før det blir 
meningsfullt å overveie spørsm ålet om  en felles nordisk konvensjon.

Lantbruksstyrelsen  fram hever at på bakgrunn av bio- og genteknikkens 
store internasjonale rekkevidde kan det stilles spørsmål ved behovet for en 
nordisk konvensjon. E tter Lantbruksstyrelsens m ening bør arbeidet på
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dette om rådet i stedet skje direkte med tanke på en internasjonal konven
sjon, og i dette arbeide bør de nordiske land utvikle form er for felles 
holdning.

Sveriges lantbruksuniversitet konstaterer innledningsvis at bioteknikk er 
et meget stort og heterogent om råde, og at genteknikk bare utgjør en av de 
teknikker som anvendes innen bioteknikk-om rådet.

SLU anser at det er en fordel om de nordiske land har sam m enfallende 
holdninger, lovgivning m. m. når det gjelder problem er og m uligheter som 
følger av bioteknikken i vid forstand. E tter SLU’s mening vil den beste 
sam ordningen kunne oppnås hvis man påser at de m yndigheter som har 
samme ansvarsom råde innen de ulike nordiske land, får mulighet til å 
diskutere hvordan bioteknikken bør behandles. Det konstateres at det 
allerede finnes flere nordiske gruppers som behandler ulike aspekter innen 
bioteknikk-om rådet. Det bør således være m er hensiktsmessig å støtte 
disse gruppers arbeide enn å sam ordne de heterogene spørsm ålene innen 
en generell nordisk bio- og genteknikk-konvensjon, heter det. SLU peker 
på at det på om rådet som gjelder beskyttelse for den personlige genetiske 
integritet er det nå særlig sterke grunner til å diskutere og ta stilling til 
hvilke forskrifter og lover som bør gjelde. SLU foreslår derfor at en 
eventuell nordisk bio- og genteknikk-konvensjon søker å gi en effektiv 
beskyttelse for den personlige genetiske integriteten. SLU anser forøvrig at 
det vil være hensiktsmessig å klarlegge hva som foregår innen FN ’s arbeide 
på om rådet før et nordisk sam arbeide starter.

Statens medieinsk-etiska råd  m ener at medlemsförslaget bør avslås un
der henvisning til det arbeidet som for tiden pågår på bioteknologiens 
om råde innen ulike organer. SMR viser b l.a. til at det i Sverige pågår en 
utredning som inneholder alle de om rådene som medlemsförslaget tar 
opp.

Det vises også til at D anm ark, Norge og Sverige under Europarådets 
konferanse i jun i 1990 delte de øvrige Europarådslandenes oppfatning om 
at det er behov for internasjonale avtaler på om rådet, men at m an fra 
nordisk side stilte spørsm ål ved om forslaget til en internasjonal konven
sjon var for tidlig fram satt.

SMR viser også til at det innen bioteknologien allerede foregår arbeide 
på nordisk basis, f.eks. ” nordiska kom m ittén for etik inom bioteknologi” 
og i ”Nordisk program kom m itté för bioteknologi” .

Statens naturvårdsverk anser at et utvidet nordisk sam arbeide bør kom 
me istand for å frem m e utviklingen av bioteknologien i en positiv retning.

SNV peker på at de fleste nordiske land allerede har noen form for 
lovgivning innen bioteknikkom rådet. F or tiden pågår det en gjennomgang 
av lovgivningen i Sverige angående anvendelse av genteknikken, heter det.

SNV fram hever at medlemsförslaget ta r opp flere ulike aspekter ved bio- 
og genteknikken, som vanskelig kan behandles i en konvensjon. Det er 
dessuten uheldig å diskutere risiki med bioteknologi skilt fra andre kjente 
eller potensielle m iljørisiki, heter det.
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SNV henviser til at visse aspekter som medlemsforslaget tar opp idag er 
regulert i EF-landene. D erfor kan utviklingen antakelig allerede ha gått fra 
en nordisk konvensjon på visse om råder, heter det.

SNV anser derim ot at et sam arbeide innen N ordisk m inisterråd bør 
kunne gi gode m uligheter til øket inform asjonsutveksling og til å ta  opp 
spørsmål om risikibedøm m elser og risikovurdering av genetisk m odifiser
te organism er og strategier i et videre internasjonalt perspektiv.

En felles nordisk strategi kan f.eks. være viktig dersom EFTA-landene 
får mulighet til å påvirke EFs fortsatte arbeid på om rådet, heter det.

SNV anser f. eks. a t patentspørsm ål er et delom råde som det kan være 
grunn for de nordiske land å ta  opp til felles drøfting.

4. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg kan innledningsvis konstatere at spørsmål om kring bio- 
og genteknikk er meget kom pliserte og om fattende. Kunnskapen om gene
tisk m ateriale er ennå ufullstendig. M en de vitenskapelige fram skrittene 
skjer raskt. De fleste resultatene av den biotekniske forskningen kom m er 
form odentlig i fram tiden til å finnes som hjelpem idler både innen helseve
senet, innen skogs- og jordbruket og innen industrien. Bioteknikken kan i 
fram tiden bidra til løsninger på mange miljøproblem er. G jennom  biotek
nikken kan nye produkter fram stilles og gamle produkter produseres m er 
økonomisk. Dessuten vil mange m edisinske spørsmål kunne bli løst gjen
nom en utviklet bioteknikk. Det er im idlertid viktig å  være oppm erksom  
på at det med de nye forskningsresultater følger etiske spørsm ål og m iljøri- 
siki. D et er således av avgjørende betydning at forskning og anvendelse av 
den nye teknologien gis etiske, sosiale og miljømessige ram m er.

D et er Juridisk utvalgs oppfatning at medlemsforslaget er meget om fat
tende og tar opp viktige sam funnspolitiske spørsmål. U tvalget kan fullt ut 
støtte forslagsstillerne i at det kreves en strategi som ta r vare på mulighete
ne av den nye teknologien, men som sam tidig angir grensene for anvendel
sen. I denne sammenheng kan det være en fordel at de nordiske land har 
sam m enfallende holdning til spørsmålet. D et er også knyttet store økono
miske interesser til genteknologiens m uligheter og utviklingen på om rådet 
byr på store utfordringer, ikke m inst av etisk karakter. U tvalget har merket 
seg at den nye teknologien allerede utnyttes i stort omfang industrielt og 
innenfor jordbruket.

Utvalget konstaterer at lovgivning om visse aspekter av bioteknologien 
er etablert eller er under forberedelse i en rekke land i Europa, f.eks. i EF- 
landene. Utvalget konstaterer videre at de fleste nordiske land har noen 
form  for lovgivning innen enkelte av bioteknikkens om råder, og at ytterli
gere lovgivning er under forberedelse i noen av de nordiske land.

U tvalget konstaterer at både økonomisk utvalg og sosial- og m iljøutval
get, sam t flere andre høringsinstanser stiller seg positive til et sam arbeide
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over landegrensene på bioteknikkens om råde. Det gjelder både nordisk 
samarbeid og arbeid på internasjonalt plan. Utvalget har videre merket seg 
at noen høringsuttalelser anser at forskningen på om rådene ikke er kom 
met så langt at en bør tilstrebe en konvensjon på nåværende tidspunkt. 
Utvalget konstaterer im idlertid at endel høringsinstanser ikke kan tilstyrke 
forslaget om en nordisk konvensjon på om rådet bl.a. under henvisning til 
det internasjonale arbeidet som pågår for å nå fram til internasjonale 
løsninger. Enkelte høringsinstanser har pekt på at medlemsforslaget er 
svært generelt og vidtfavnende. Videre har enkelte pekt på at det er lite 
hensiktsmessig å inkludere alle aspektene innen bioteknologien, herunder 
landbruk, miljø og medisin i en og sam m e konvensjon. Juridisk utvalg er 
enig i disse innvendingene. Arbeidet kan lett bli uoverskuelig, og det kan 
være vanskelig å kom m e fram til resultater dersom ett og samme regelverk 
skulle om fatte alle de aktuelle om rådene. Utvalget an tar derfor at det 
eventuelt vil være hensiktsmessig om hvert hovedom råde behandles sepa-

Juridisk utvalg er videre enig med de høringsinstanser som uttrykker tvil 
om en nordisk konvensjon er den mest hensiktsmessige m åte å løse de 
forskjellige spørsmål som medlemsforslaget tar opp. Selv om det kan være 
hensiktsmessig med konvensjon innen ett om råde, kan det f.eks. innen 
andre om råder være en bedre løsning å få harm onisering av den nasjonale 
lovgiving i de nordiske land. Konvensjonsformen er dessuten svært tidkre
vende. I det videre arbeidet bør det således vurderes hvilke sam arbeidsfor
mer som vil være mest hensiktsmessig på de enkelte om råder.

D erutover er det etter utvalgets oppfatning viktig at de nordiske land 
søker å oppnå så ensartede regler som mulig i forhold til andre utenom nor- 
diske land, slik at det bl. a. skapes mest mulig ensartede konkurransevilkår 
i et kom m ende europeisk økonomisk om råde og på verdensm arkedet.

Utvalget støtter således forslaget om at de nordiske land også bør arbei
de for internasjonale løsninger på om rådet, f.eks. innen FN. Utvalget har 
merket seg at det fra dansk side blir hevdet at deres m uligheter til å inngå i 
et nordisk sam arbeid er begrenset, av hensyn til EF’s regelverk på om rå
det. Utvalget vil im idlertid understreke at D anm ark i denne sammenheng 
kan danne et viktig bindeledd mellom nordiske holdninger og EF når det 
gjelder de ulike spørsmål på om rådet.

Utvalget erkjenner at arbeidet med å nå ensartet rettstilstand på in terna
sjonalt plan er en langsiktig målsetting. De nordiske land bør derfor både 
arbeide nordisk og internasjonalt med disse spørsmålene.

Utvalget konstaterer at den forskning og lovforberedelse om kring ulike 
aspekter ved bio- og genteknologien i de nordiske land er på ulike stadier. 
Det burde etter utvalgets oppfatning være en målsetting at en under 
forberedelsene etablerer eller videreutvikler allerede eksisterende sam ar
beide for å søke å oppnå så ensartet rettstilstand som mulig innen Norden. 
Utvalget har f.eks. merket seg de høringsinstanser som fram hever at det på
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om rådet som gjelder beskyttelse av den personlige genetiske integritet nå 
er særlig sterke grunner til å ta stilling til rettslig regulering.

I denne forbindelse kan utvalget vise til sin betenkning over medlems- 
forslag A 916/j om anvendelse av genetiske tester ved ansettelser og ved 
tegning av forsikring, der utvalget uttaler at spørsmålet om etikk ved 
anvendelse av genteknologi bør tas opp i en bred diskusjon på nordisk 
plan. Den av M inisterrådet nedsatte etikkom ité innen bioteknologi kan i 
denne forbindelse danne grunnlag for det videre sam arbeidet. Likeledes 
kan andre eksisterende nordiske sam arbeidsorgan danne grunnlag for det 
videre lovgivningsarbeidet på andre om råder innen bio- og genteknolo
gien.

Etter dette vil juridisk utvalg innstille at 
Nordisk Råd rekom m enderer de nordiske lands regjeringer 
å innlede sam arbeid eller styrke eksisterende sam arbeid med hensikt 

på å oppnå mest mulig ensartet lovgivning både nordisk og in terna
sjonalt når det gjelder anvendelse av bio- og genteknologi innen 
industri, landbruk, miljø, på det medisinsk-etiske om rådet og når 
det gjelder beskyttelse av den personlig genetiske integritet.

Stockholm, 28. januar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (AJ

Tora Aasland Houg (SV) S in ikka  Hurskainen (SDP)

Helge Adam  Møller (KF) Sauli N iinistø (Kok.)

Hans Nyhage (m) Sighvatur Björgvinsson (A)
F orm an n

Jan P. Syse (H)
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Medlemsförslag

om skapandet av en nordisk bio- och genteknik
konvention
(Väckt av Gustav Björkstrand sam t Svein Alsaker, Hugo Bergdahl, Helga 
Haugen, Tytti Isohookana-Asunmaa, Anneli Jäätteenm äki, Anne Enger 
Lahnstein, Eeva-Liisa M oilanen, Seppo Pelttari, Tellervo Renko, Mirja  
Ryynänen, Eino Siuruainen, Karin Söder och M arjatta Väänänen)

Den nya biotekniken, speciellt gentekniken, har en hög användningspo- 
tential t.ex. inom jord- och skogsbruk sam t på det medicinska om rådet. 
Biotekniken kan bli ett värdefullt instrum ent i avloppshantering och av- 
fallsnedbrytning. Utvecklingen på om rådet går mycket snabbt. Inform a
tionen och kunskapen om vad som är på gång är bristfällig.

De nordiska länderna saknar i huvudsak lagstiftning inom bioteknikom 
rådet. Det är hög tid  att de nordiska länderna form ulerar en strategi för 
hanteringen av biotekniken.

Den snabba och oreglerade utvecklingen av den nya tekniken innebär 
också avsevärda risker. Riskerna har b l.a . att göra med svårigheten att 
bedöm a exakt hur den ekologiska balansen förändras då organism er med 
helt ny genuppsättning släpps ut i naturen.

G entekniken löper även risken att bli använd vid krigsföring. Kunska
pen om bioteknik kan också användas för att ta fram nya vapen. Bakterier, 
virus och svam par kan användas för att döda eller sättas in mot djur eller 
grödor för att störa ett lands försörjning och ekonomi. Med biotekniken 
kan man vidare förbättra tekniska lösningar, som gör produktionen av 
toxiner för krigsföring billigare och enklare.

Bioteknikens användning ger upphov till många etiska, filosofiska och 
också religiösa frågor. Var skall vi dra gränsen och vem skall fatta avgöran
det? M ittenpartierna har som principiell inställning att olika organism er 
inte skall vara föremål för patent. M ittenpartierna m otsätter sig också 
gentekniska förändringar av mänskliga könsceller samt överföring av arvs
massa mellan m änniskor och djur för att förändra eller fram ställa nya 
arter.

Biotekniken är ett om råde där starka ekonom iska intressen försöker 
driva utvecklingen i egen riktning. Den industriella aktiviteten inom bio
teknikom rådet är fortfarande hög, även om den första entusiasm en och 
hoppet om stora vinster har ersatts av en mera realistisk syn på biotekni
ken.
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Frågan är av den digniteten att en internationell överenskommelse om 
regler och gränser för bioteknikens användning bör fås till stånd. Som ett 
första steg borde en gemensam nordisk ram  skapas.

M ittengruppen i N ordiska rådet arbetar för att en nordisk bio- och 
genteknikkonvention fås till stånd för a tt reglera användningen av den nya 
tekniken, inklusive införandet av ett fungerande kontrollsystem . K onven
tionen bör bl. a. innehålla skydd för personlig genetisk integritet, regler för 
gentekniskt förfarande på m änskliga em bryon och regler för utsläpp.

De nordiska länderna bör även gem ensam t arbeta för att en internatio
nell konvention fås till stånd. Inom ram en för FN bör m an bl. a. slå fast 
riktlinjer för patentfrågor inom  det bio- och genteknologiska om rådet som 
tjänar u-ländem as intressen och miljöskydd.

N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet bör skyndsamt inleda förbe
redelsearbetet för en nordisk bio- och genteknikkonvention och ett funge
rande kontrollsystem för ändam ålet.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår vi att
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidta åtgärder för en beredning av en nordisk bio- och genteknik

konvention.

Helsingfors den 19 jun i 1990

Gustav Björkstrand (SFP) Svein Alsaker (KrF)

Hugo Bergdahl (fp) Helga Haugen (KrF) 

Tytti Isohookana-Asunmaa (Kesk.) Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)

Anne Enger Lahnstein (Sp) Eeva-Liisa M oilanen (SKL)

Seppo Pelttari (Kesk.) Tellervo Renko (Kesk.)

M irja Ryynänen (Kesk.) E ino Siuruainen (Kesk.)

Karin Söder (c) M arjatta Väänänen (Kesk.)
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Kommunikationsutskottets betänkande
over medlemsförslag om kvalitetssikring og legalitets- 
kontroll i forbindelse med datamaskinbaserte systemer i 
offentlig forvaltning

(M edlem sforslaget väckt av A nne Enger L ahnstein , O dd- 
runn  P ettersen  och Lodve Solholm  sam t M argrete A uken 
m. fl., se s. 857 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 940/t om 
tillsyn av kvalitet och legalitet i sam band med databaserade system i den 
offentliga forvaltningen. U tskottet har behandlat medlemsforslaget vid 
sina möten i Lilleham m er den 10 oktober 1990, Snekkersten den 12 och 14 
novem ber 1990, Stockholm den 28 — 30 januari 1991 och K öpenham n den 
25 februari 1991.

1. Medlemsforslaget

1 medlemsforslaget som väckts av Anne Enger Lahnstein, O ddrunn 
Pettersen och Lodve Solholm samt M argrete Auken, Hugo Bergdahl, 
Hreggviöur Jönsson, O lof Jansson, Hans Jørgen Jensen, Sakari K nuuttila, 
Kaj Poulsen, Karl-Erik Svartberg, Eeva Turunen och Olle Ö strand, hem 
ställs att Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
1. å utrede og fremlegge en vurdering av erfaringer med datakvalitet i 

offentlige registre i de nordiske land, og foreslå eventuelle tiltak for å 
sikre tilfredstillende kvalitet.

2. å utrede og fremlegge en vurdering av erfaringer fra de nordiske land 
med sikring av at program m ene for datam askinbaserte forvaltningssys
tem er svarer til gjeldende rett, å redegjøre for tiltak for å sikre dette i 
andre land og foreslå hvordan man eventuelt kan utvikle retningslinjer 
for å sikre legalitetskontroll ved systemutvikling og -vedlikehold, enten 
på nordisk eller nasjonalt nivå.

3. å utrede og fremlegge en vurdering av hvorvidt det er ønskelig å gi 
retningslinjer for hvilke hensyn m an bør ta til et datam askinbasert 
forvaltningssystem ved utform ing av lover eller forskrifter.

4. å utrede og fremlegge en vurdering av hvorvidt adgangen til klage over 
enkeltvedtak tilfredsstiller behovet for kontroll med datam askinbaserte
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beslutnings- eller beslutningsstøttesystem er i offentlig forvaltning, 
eventuellt fremme forslag om alternativer, f. eks. en ordning med sys- 
temrevisjon.

Inledningsvis erinrar förslagsställarna om att i de nordiska länderna har 
man tagit i bruk datoriserade system inom den offentliga forvaltningen i 
syfte att rationalisera och förbättra servicen. Sådana system h ittar man 
t.ex . inom  skatteförvaltningen och hos arbetsm arknadsm yndigheterna. 
Dessa system skall hjälpa handläggarna att fatta beslut i skilda saker.

Förslagsställarna understryker att det måste vara en viktig m ålsättning 
a tt de rättssäkerhetsm ässiga krav som ställs på de system som den offentli
ga forvaltningen använder också gäller när det är fråga om system som är 
grundade på ny teknologi.

D et erinras om en utredning av N ordiska äm betsm annakom m ittén för 
konsum entfrågor (NÄK) angående den nordiska forskningen om datorise
rade system i den offentliga förvaltningen. I denna utredning pekas på en 
del kritiska element i denna utveckling. Tre huvudpunkter betonas: data
kvalitet, legalitet och systemrevidering.

Det påpekas att dessa register till stor del bygger på person relaterad 
inform ation och frågan är om den inform ation dessa register innehåller är 
korrekt, aktuell och fullständig; med andra ord, om kvaliteten av den data 
som används som beslutsunderlag är tillräckligt bra. Förslagsställarna 
konstaterar att idag vet m an ganska litet om datakvaliteten, men det finns 
indikationer från de nordiska länderna som kan tyda på att kvaliteten 
ligger under den standard som m åste anses acceptabel.

Förslagsställarna påpekar också att det har visat sig a tt enskilda system 
och dessa program i den offentliga förvaltningen inte är i överensstäm m el
se m ed gällande rätt, lagar och regler. V idare erinras om att i den offentliga 
förvaltningen skall enskilda personer kunna överklaga fattade beslut, men 
nu när besluten är grundade på datoriserade program och system blir 
möjligheten att överklaga ofta en annan och speciella problem  kan uppstå. 
D et förekom m er även exempel där möjligheten att överklaga har avskaf
fats och reducerats till kontroll av att den data som används som input i 
systemet är riktig.

Med hänsyn till b l.a . det ovan anförda anser förslagsställarna att det 
vore befogat att kartlägga de undersökningar som redan har utförts i 
N orden och som har relevans för värderingen av datakvaliteten i offentliga 
register sam t förhållandet mellan gällande regelverk och de program som 
används i dessa register. Ytterligare bör värderas om dagens ordning och 
m öjligheter att överklaga beslut, fattade med utgångspunkt i dessa register 
och system, ger tilfredsställande säkerhet för sam hällets individer.

Slutligen erinrar förslagsställarna om ett förslag som har behandlats i 
ju rid iska utskottet angående ett ”N ordiskt institu t för rättsinform atik” 
och föreslår a tt de föreslagna utredningarna skall hänvisas till ett av de 
nordiska forskningsinstitutionerna för rättsinform atik.
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Vid sitt möte den 20 — 23 augusti 1990 beslöt N ordiska rådets presidium  
att medlemsförslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet, och 
sändas på underrem iss till jurid iska utskottet samt att det skulle undergå 
remissbehandling.

M edlemsförslaget har sedan behandlats i vanlig ordning och sänts ut på 
remiss med rem isstiden den 15 decem ber 1990.

Följande rem issvar har inkom m it:

Norden

Nordiska rådets jurid iska utskott

Danmark  

Justitsm inisteriet, Lovafdelingen
Finansm inisteriet, A dm inistrations- og Personaledepartem entet 
Dansk Dataforening

Finland  

Finska dataförbundet
Finska dataförbundets standardiseringskom m itté 
D ataom budsm annens byrå

Island

Justits- og kirkem inisteriet

Norge

Arbeids- og adm inistrasjonsdepartem entet
J ustisdepartem entet
Datatilsynet
U tdannings- og forskningsdepartem entet 
Universitetet i Oslo, Juridisk fakultet

Sverige

Statskontoret
D atainspektionen

2.1. Norden

Nordiska rådets juridiska utskott anser medlemsförslaget vara väl
grundat och tar upp viktiga frågor. U tskottet erinrar om att i dag fattas 
beslut som baseras på data som finns i existerande offentliga register. Det 
konstateras att m an vet litet om vilka felaktigheter som finns i dessa 
register sam t vilka möjligheter dessa system har att fatta riktiga beslut för 
enskilda personer. U tskottet konstaterar ytterligare a tt stickprov har visat 
felaktigheter upp till 50%.

2. Remissbehandlingen
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2.2. D anm ark

Justitsministeriet, Lovafdelingen, konstaterar att användandet av ADB- 
baserade beslutssystem inom  den offentliga sektorn ännu är i en inledande 
fas i D anm ark. Sådana centrala autom atiska system finns dock inom  t. ex. 
social- och skattesektom . M inisteriet anser a tt användandet av dessa sy
stem icke har gett anledning till några speciella problem .

Justitsm inisteriet erinrar om  att EG-kom m issionen i ett utkast till råds
direktiv angående personskydd i sam band med personlig inform ation 
ställt e tt förslag enligt vilket möjligheten a tt fatta personrelaterade adm ini
strativa beslut grundade på ADB-registrerad inform ation är begränsad.

Med hänsyn till detta anser sig m inisteriet inte kunna tillstyrka m ed
lemsförslaget.

Finansministeriet, Administrations- og Personaldepartementet, avvisar 
inte förslaget, men anser inte att problem en har sådan vikt att m an skall 
bevilja resurser till arbetet.

D ansk Dataforening  tillstyrker förslaget och anser att det reflekterar 
relevanta problem inom  dataom rådet i relation till den offentliga förvalt
ningen.

2.3. F inland

Finska dataförbundet tillstyrker medlemsförslaget och anser att det be
handlar ett mycket aktuellt äm ne.

Det konstateras att flera dataprojekt är på gång i alla nordiska länder, 
med vilka m an påverkar den service som m yndigheterna ger. D et påpekas 
att m ålsättningen oftast är kostnadsbesparing m en också i allt flera fall att 
utveckla effektiviteten, kvaliteten och distributionskanalerna for servicen.

Förbundet påpekar att det i F inland har grundats en ju rid isk  arbets
grupp i sam band med projekt som rör det allm änna datanätet. D enna 
grupp behandlar även jurid iska tolkningar och utvecklingsbehov for den 
offentliga sektorns tjänster.

Gällande systemrevisionen påpekas att inom  bank- och fm anssektom  
har m an längst sysslat med datarevision. Nyligen införde yrkeskåren for 
datarevisorer for sina m edlem m ar i F inland en internationell revisionsex- 
am en som avlades av 11 datarevisorer. D et anses a tt på basen av denna 
procedur kan också en stom m e byggas upp for den offentliga sektorns 
behov.

D ataförbundet anser att följande åtgärder behövs:
— En enhetlig utbildning av datarevisorer
— Kom petensexam en for datarevisorer
— D atarevisionsdirektiv for den offentliga sektorn.

Förbundet föreslår att m an for detta ändam ål b ildar ett gem ensamt 
nordiskt projekt med bred bas vars uppgift skulle vara a tt sam m anställa 
det nuvarande m aterialet och praxis sam t a tt på basen av detta  göra en 
version som passar for den offentliga sektorn.
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Det anses att för de juridiska frågorna krävs en grundundersökning som 
bäst kunde utföras genom att befräm ja det nordiska sam arbete som redan 
existerar.

Finska dataforbundets standardiseringskommitté anser att förslaget fäs
ter uppm ärksam het vid tre synnerligen centrala problem om råden, som 
förutom  i den offentliga förvaltningen utgör problem även i den privata 
sektorn. Det anses att de i förslaget fram förda synpunkterna ur ADB- 
teknisk synvinkel dock ej är så relevanta att dessa skulle innefattas i det 
kvalitetstänkande som gäller program vara och ADB-system.

Det påpekas att på det nordiska planet har det redan under cirka ett år 
pågått ett projekt där man utvecklat en nordisk tilläm pning av ISO 9000-3 
kvalitetsstandarden som ur ADB-teknisk synvinkel tillsam m ans med re
dan existerande internationella standarder anses utgöra en tillräcklig 
grund för skötseln av även de i förslaget näm nda problem en. Det centrala 
problem et därem ot anses vara införandet av kvalitetstänkande i de enhe
ter inom företagen och statsförvaltningen vilka utvecklar ADB-system.

Slutligen erinras om att det nordiska sam arbetet har visat sig ge goda 
resultat vid utförandet av kvalitetsstandarder och tilläm pningsföreskrifter 
för dessa. K om m ittén betonar vikten av kontinuiteten i detta redan på
började arbete.

Dataombudsmannens byrå anser det vara viktigt att i enlighet med 
medlemsförslaget utreda de åtgärder som borde vidtas för att avlägsna de 
problem som hänför sig till ibruktagande av ADB-system även för över
vakningen av systemens kvalitet.

Byrån anser att ett allm änt problem kom m er sig av att ADB-systempla- 
nerarna inte tillräckligt känner eller inte kan tilläm pa lagstiftningen och att 
organisationernas jurid iska sakkunskap inte i tillräcklig grad används vid 
planeringen av datasystem. Ytterligare anses att lagstiftningsexperterna 
eventuellt inte är tillräckligt insatta i frågor som gäller datateknik för att 
kunna utvärdera ADB-tillämpningars bristfälligheter samt att sam arbetet 
mellan ADB-sakkunskapen och den jurid iska sakkunskapen anses vara 
bristfällig.

Slutligen påpekas att i det föreslagna utredningsarbetet borde man också 
fästa uppm ärksam het vid ADB-program producenternas roll sam t också 
utreda hur m an på ett ändam ålsenligt sätt kunde genom föra en kvalitets
kontroll gällande ADB-system.

2.4. Island
Justits- og kirkem inisteriet anser att det finns behov att undersöka hur 

exakta offentliga register är samt hur goda de program är som styr behand
lingen av inform ationen i dessa register. Det anses också vara behov att 
undersöka om offentliga register är i överensstäm m else med gällande 
lagar.
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D ärem ot är m inisteriet tveksam t till nyttan av en nordisk utredning 
eftersom datoriseringen av relevanta register inte har kom m it så långt 
inom  den offentliga sektorn sam t att dessa register är beroende av gällande 
lagar i varje land.

2.5. Norge

Datatilsynet ä r positivt till medlemsforslaget i sin helhet och anser det 
vara ett mycket stort behov för de föreslagna utredningarna.

D atatilsynet är av den uppfattningen att term en datakvalitet med fordel 
kan bytas m ot term en inform ationskvalitet således att term en också inne
fattar kvaliteten på datam odeller sam t kvaliteten på tolkningen som görs i 
sam band med bruk av register. D atatilsynet ställer sig tveksam t till beho
vet av kvalitetsstandarder i sam band med program  som till stor del utgörs 
av jurid iska normer.

Justisdepartementet instäm m er i D atatilsynets uttalande.
Arbeids- og adm inistrasjonsdepartementet instäm m er också i D atatilsy

nets uttalande.
Det juridiske fakultet, Universitetet i Oslo anser det vara ett högt priorite

rat uppdrag att tillförsäkra generella principer för rättssäkerhet i sam band 
med användandet av autom atiserad förvaltningsverksam het. Fakulteten 
anslutar sig till det som fram förs i medlemsförslaget, nämligen att det är 
befogat att anta att de traditionella garantierna inte är tillräckliga när det 
gäller datoriserade besluts- eller beslutsstödda system. D et anses, om  för
slaget realiseras, vara ett första steg i riktning m ot ett större och m er 
långsiktigt arbete.

Fakulteten erinrar om punkten 10.1. i N ordiska rådets jurid iska utskotts 
” Et m odernisert nordisk lovgivningsprogram” där frågan om  etablering av 
ett nordiskt institut för rättsinform atik behandlas. D et förutsätts att det 
arbete som eventuellt påböijas på grundval av medlemsförslaget kan göra 
det ändamålsenligt att realisera frågan.

Utdannings- og forskningsdepartementet instäm m er i jurid iska fakulte
tens uttalande, dock utan att på nuvarande tidpunkt ta  ställning till etable
ringen av ett nordiskt institut för rättsinform atik.

2.6. Sverige

Statskontoret anser att förslagsställarna pekar på ett problem om råde 
som är väsentligt såväl från effektivitetssynpunkt som från integritets- och 
rättssäkerhetssynpunkt. D et anses också att detta är ett om råde där de 
nordiska länderna m ed sina likartade förvaltningstraditioner, har möjlig
het a tt sam verka och utnyttja varandras erfarenheter. D et erinras om att 
frågor om data- och inform ationskvalitet nyligen har studerats av riksrevi- 
sionsverket, som ger exempel på kvalitetsproblem  och brister i befintliga 
system. Riksrevisionsverket föreslår också ett åtgärdsprogram  m ed instan
ser från systemansvariga, användare och bl. a. statskontoret, för att höja 
kvaliteten.
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Det konstateras att förslagsställarnas observationer om diskrepanser 
(avvikelser) mellan datasystem  och gällande rätt överensstäm m er väl med 
erfarenheterna från statskontorets verksamhet.

S tatskontoret anser inte att någon specialinriktad insats för ” lagenlig
het” är befogad, eftersom den bör ingå i funktionstesten. V idare konstate
ras att statskontoret inte är berett att förorda någon särskild ” system revi
sion” utöver revisionsorganens norm ala insatser. D ärem ot anses det vara 
rimligt att samla in och system atisera exempel från förvaltningen på ” sys
tem avvikelser” , deras orsaker och följder, som stöd för planerings- respek
tive revisionsarbete.

Inom statskontoret har teknikens påverkan på lagstiftningen och dess 
tilläm pning diskuterats i term er av begreppet ” rättssårbarhet” . Ett konsta
terande därvidlag är att det kan behövas en uppsättning av etiska norm er 
och värderingar vid användandet av tekniken. Ytterligare konstateras att 
vissa systemtyper som ”autom atiserar” beslut utifrån givna indata innebär 
många risker u r rättslig synvinkel.

Slutligen konstaterar statskontoret att det finns skäl att göra en samlad 
bedömning, på grundval av erfarenheter från alla de nordiska länderna, av 
de aktuella problem en och deras räckvidd sam t möjliga angreppssätt. 
Statskontoret föreslår därför att en överläggning i dessa frågor sker mellan 
de nordiska rationaliseringsorganen, och med representanter för expertis 
bl. a. på rättsom rådet. Vid överläggningen kan det sedan bedöm as om det 
finns behov av förstudier eller andra aktiviteter.

Datainspektionen (Dl) anser sig inte utifrån föreliggande m aterial böra 
eller kunna ta ställning till huruvida ett nordiskt initiativ  bör tas till en 
utredning såsom föreslagits. DI har inte heller några synpunkter på for
m erna för en eventuell utredning.

DI anser att det allm änt sett med hänsyn till rättssäkerhetskrav och 
enskildas integritet finns behov att säkra en tillfredsställande datakvalitet i 
personregister inom den offentliga sektorn som förs med hjälp av autom a
tisk databehandling. V idare upplyser DI att riksrevisionsverket i en revi
sionsrapport nyligen föreslagit att statskontoret tillsam m ans med DI och 
riksarkivet skall utveckla en mall för hur inform ationens kvalitet kan 
deklareras och hur hjälpm edel för deklarationen bör förvaltas.

Beträffande punkten 3 i medlemsförslaget har det inom DI fram kom m it 
synpunkter att det förefaller äventyrligt att slå sig in på en väg där rätts
utvecklingen i avgörande grad tillåts påverkas av ADB-tekniska önskemål.

Beträffande punkten 4 i förslaget anser DI att de enskildas möjlighet att 
överklaga m yndigheters beslut bör gälla oberoende av om beslutet fattas 
med stöd av ADB eller ej.
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Som framgår av m otiveringarna i medlemsförslaget sam t av rem issva
ren blir det allt vanligare att m an inom  den offentliga förvaltningen etable
rar databaserade inform ationsregister sam t ADB-system för att rationali
sera och förbättra den offentliga servicen. Dessa register och system an
vänds i huvudsak för att producera beslutsunderlag sam t också vid vissa 
tillfallen för att på ett autom atiskt sätt fatta beslut.

D et har visat sig att vid vissa tillfällen har dessa system varit bristfälliga. 
Således påpekar rådets jurid iska utskott i sitt rem issyttrande att stickprov 
har visat upp till 50% felaktigheter.

K om m unikationsutskottet vill starkt betona att huvudsyftet med m ed
lemsförslaget är att tillförsäkra generella principer för rättssäkerhet i sam 
band med användningen av autom atiserad förvaltnings verksamhet. M ed
lemsförslaget reflekterar relevanta problem inom  dataom rådet i relation 
till den offentliga förvaltningen.

N är det gäller övervakningen anser utskottet att en enhetlig nordisk 
utbildning av datarevisorer skulle vara befogad. I sam band med en sådan 
utbildning anses också a tt m an borde ha en nordisk kom petensexam en för 
datarevisorer samt utarbeta nordiska datarevisionsdirektiv för den offent
liga sektorn. H är bör m an också beakta att man bör verka för att öka 
sam arbete och ömsesidig kunskap mellan det jurid iska om rådet och ADB- 
om rådet. D et anses befogat att anta att det finns vissa brister i sakkunska
pen mellan dessa två om råden.

D et har påpekats att de register och system som är relevanta i detta 
sam m anhang skall bygga på nationella lagar och regler som inte är enhetli
ga i de nordiska länderna. Med hänsyn till detta anser en rem issinstans att 
man inte skall gå in för nordiskt agerande i frågan.

K om m unikationsutskottet är av annan åsikt eftersom det anses att även 
om gällande lagar och regler inte är desam m a i de nordiska länderna så är 
problem frågan densam m a, dvs. kvaliteten och legaliteten av de ADB- 
baserade inform ations- och beslutssystem som används sam t hur dessa 
revideras.

Med hänsyn till den oklarhet som råder om dessa systems kvalitet och 
legalitet samt att detta berör grundläggande frågor angående individens 
rättssäkerhet anser utskottet att man m åste utreda om de m isstankar som 
fram kom m er i medlemsförslaget och i de flesta rem issvaren är befogade. 
Ytterligare anser utskottet att en sådan utredning skall vara nordisk för att 
undvika dubbelarbete samt för att säkra att Nordens bäst kvalificerade 
experter utför arbetet.

I sina m otiveringar till medlemsförslaget erinrar förslagsställarna om 
den enskildes rätt a tt överklaga beslut som fattats inom den offentliga 
förvaltningen. Ytterligare erin rar förslagsställarna om att det förekom m er 
exempel där möjligheten att överklaga har avskaffats och reducerats till 
kontroll av riktigheten av den data som används som input i systemet.

3. Utskottet
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K om m unikationsutskottet anser denna utveckling vara oroväckande 
och att möjligheten att överklaga offentliga beslut är en grundläggande rätt 
som bör finnas i alla länder. U tskottet anser därför att det bör undersökas 
huruvida denna rätt har blivit begränsad sam t hur m an skall tillförsäkra 
möjligheten att överklaga.

U tskottet anser därför att åtgärder bör vidtas för att avlägsna de pro
blem som hänför sig till legaliteten av ibruktagande och användning av 
ADB-system sam t för övervakningen av dessa systems kvalitet.

K om m unikationsutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 

att kartlägga datakvaliteten i offentliga register i de nordiska länderna 
och utifrån denna kartläggning föreslå åtgärder för att säkerställa en 
tillfredsställande registerkvalitet, 

att u treda om program för databaserade förvaltningssystem i de nordis
ka länderna svarar mot gällande rätt och föreslå riktlinjer för hur 
legaliteten skall garanteras i sam band med systemutveckling och 
-underhåll,

att utreda om det är önskvärt att ge riktlinjer för vilka hänsyn som bör 
tas till databaserade förvaltningssystem i sam band med utform ning 
av lagar och föreskrifter, samt 

att utreda om möjligheterna att överklaga enskilda beslut tillfredsställer 
behoven av kontroll av databaserade besluts- eller beslutsstödda 
system i den offentliga förvaltningen och eventuellt presentera för
slag till alternativ, exempelvis en ordning med systemrevision.

Köpenham n den 25 februari 1991

Hreggviður Jónsson (Sj) Hans Jørgen Jensen (S)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)

Reservation

Undertecknade reserverar sig mot kom m unikationsutskottets förslag till 
rekom m endation.

D etta görs i första hand med hänsyn till att de föreslagna utredningarna 
blir alltför dyra i relation till förväntade resultat för att tas med i den 
begränsade nordiska budgeten.

F ö rm an

Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (s)

O lo f Salm én (ÅC) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Olle Östrand (s)
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I andra hand erinras om  att relevanta register och ADB-system bygger 
på nationella lagar och ägnar sig därför inte som ett nordiskt projekt.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslås
att N ordiska rådet inte företar sig något i anledning av medlem sförsla

get.

K öpenham n den 25 februari 1991

John Alvheim  (FrP) Peder Sønderby (V)

Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om kvalitetssikring og legalitetskontroll i forbin
delse med datamaskinbaserte systemer i offentlig 
forvaltning
(Reist av Anne Enger Lahnstein, Oddrunn Pettersen og Lodve Solholm  
sam t Margrete Auken, Hugo Bergdahl, Hreggviður Jönsson, O lo f Jansson, 
Hans Jørgen Jensen, Sakari Knuuttila, Kaj Poulsen, Karl-Erik Svartberg, 
Eeva Turunen og Olle Östrand)

De nordiske land har ta tt i bruk datam askinbaserte systemer innen 
offentlig forvaltning med sikte på rasjonalisering og forbedring av tilbud til 
borgerne. Slike systemer finner m an innen trygdeadm inistrasjon, skattead
m inistrasjon, arbeidsm arkedsetatene osv.

Systemene bistår saksbehandlere i arbeidet med å treffe vedtak i enkelt
saker, og har til dels preg av å være beslutnings- eller beslutningsstøttesy- 
stemer. Den graden av autom atisering som preger nordisk, offentlig for
valtning er høyere enn i de fleste andre europeiske land. Utviklingen av 
disse systemene reiser en del prinsipielle spørsmål som det kan være 
ønskelig å få vurdert nærmere. D et må være en viktig, prinsipiell m ålset
ning at de krav som stilles til forvaltningens systemer utfra kravet til 
rettsikkerhet, også blir opprettholdt og utviklet i forhold til systemer som 
baserer seg på ny teknologi.

I en utredning fra Nordisk em betsm annskom ité i forbrukerspørsm ål 
(NEK), som bygger på resultater fra forskning i N orden om kring datam a
skinbaserte systemer i forvaltningen,' er det påpekt en del kritiske elem en
ter i utviklingen. Tre hovedpunkter kan fremheves:

— Behandlingen i de datam askinbaserte systemene bygger i stor grad på 
sentrale, offentlige registre med personrelaterte opplysninger. Datakvalite
ten i disse registrene — dvs. om opplysningene er korrekte, aktuelle og 
fullstendige — vil være avgjørende for kvaliteten for de beslutninger eller 
den beslutningsstøtte som ytes. I dag vet man lite om datakvaliteten. Det 
foreligger im idlertid undersøkelser fra utlandet som har avdekket en foru
roligende lav kvalitet, og det finnes også indikasjoner fra de nordiske land 
som kan tyde på at datakvaliteten er lavere enn det som må anses som 
ønskelig.

1 J fr  Fem essays om  ny informasjonsteknologi, forbrukere og personvern, N E K -rap- 
port 1989: 3.
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— I de datam askinbaserte systemer er gjeldende rett i en viss utstrek
ning representert som datam askinprogram m er. Undersøkelser av enkelte 
systemer i offentlig forvaltning har avdekket at det foreligger forskjeller 
mellom gjeldende rett, slik den frem står på grunnlag av lover, forskrifter 
og rundskriv, og de regler som er representert av programmene. Årsaken til 
slike avvik kan være flere, bl. a. utilstrekkelig sam arbeid mellom system ut
viklere og fagavdelinger innen forvaltningen, manglende vedlikehold ved 
regelendringer osv. Slike avvik er lite ønskelig, og m an bør vurdere hvilke 
form er for retningslinjer for systemutvikling og -vedlikehold som kan være 
hensiktsmessig for å sikre en tilfredstillende legalitetskontroll.

— I tradisjonell forvaltning kan den enkelte klage over vedtak. N år 
vedtak helt eller for det vesentlige produseres av et datam askinbasert 
system, vil klageadgangen ofte få et annet innhold og medføre særegne 
problem er. Man har sett eksempel på at dette har ført til at den vanlige 
klageadgang er avskaffet, og redusert til kontroll med at de opplysninger 
som er brukt, faktisk er korrekte. Det bør vurderes om hvorvidt m an bør 
innføre nye form er for kontroll med datam askinbaserte systemer i forvalt
ningen, f. eks. en form for systemrevisjon  hvor et organ kan gå inn i et gitt 
system og kontrollere at program m er er i overensstemmelse med re
gelverk, og at systemet forøvrig fungerer på en m åte som er i overensstem 
melse med de krav m an utfra rettsikkerhetsidealene må stille til systemer 
som treffer vedtak eller yter beslutningsstøtte ved vedtak.

D ette er spørsmål som også for øvrig har vært ta tt opp av Juridisk 
Utvalg i Nordisk Råd, som berører de ovennevnte spørsmål og flere andre 
i forbindelse med forslaget til ” Ett m oderniseret nordisk lovgivningspro
gram ” som ble vedtatt på Nordisk Råds 36. sesjon i Oslo 1988.

Behovet for organer som kan bistå ved vurderingen av innføring av ny 
teknologi har også vært følt i andre land. I USA er det i tilknytning til 
kongressen etablert et ”Office for technology assessment (OTA)” . Det er 
bl. a. rapporter fra OTA som begrunner noe av uroen i forbindelse med 
datakvalitet i offentlige registre.

Det er på mange m åter de samme problem er som offentlig forvaltning i 
de nordiske land står overfor. Som nevnt har også forvaltningen en uvanlig 
høy automatiseringsgrad. For tiden vurderes innføring av kunnskapsbaser
te systemer (dvs. systemer som i noen grad tar i bruk løsninger fra forsk
ningen om kring ”kunstig intelligens” ). Denne utviklingen vil aksentuere 
de problem stillingene som er skissert ovenfor.

Utviklingen i N orden gjør at man bare i begrenset grad kan overføre 
løsninger fra andre til Norden. Samtidig føler man et særlig ansvar for at 
de tradisjonelle rettsikkerhetsgarantier ikke blir svekket ved innføring av 
m oderne informasjonsteknologi.

I denne situasjonen bør man vurdere et nordisk initiativ som kan ta 
sikte på å frem m e m er konkrete forslag om tiltak som kan sikre rettsikker- 
het ved datam askinbaserte systemer. Blant de tiltak som bør vurderes kan 
m an nevne:
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Datakvalitet. Det ville vært ønskelig med en inventering av hvilke 
undersøkelser som allerede er gjort i de nordiske land, og som er relevante 
for en vurdering av datakvaliteten i offentlige registre. Man er kjent med at 
det i regi av datatilsynsm yndigheter eller andre tilsynsm yndigheter (f. eks. 
den svenske Justiskansleren) er gjort utredninger og undersøkelser som 
kan ha interesse. En slik inventering bør ha som formål å gi grunnlag for en 
anbefaling om hvorvidt det er ønskelig med ytterligere undersøkelser, 
f. eks. en stikkprøveundersøkelse av et utvalg sentrale registre fra de nor
diske land. En slik stikkprøveundersøkelse vil im idlertid være forholdsvis 
ressurskrevende, og bør derfor ikke gjennomføres før m an har fått oversikt 
over det arbeidet som alt er utført.

Legalitetskontroll. Også på dette om rådet vil det være ønskelig med en 
inventering på grunnlag av den forskningen som er gjennom ført i de 
nordiske land med sikte på dels å skaffe seg innsikt i det som er kjent om 
forhold mellom regelverk og datam askinprogram m er, og dels i m etoder for 
å sikre at datam askinprogram m er reflekterer gjeldende rett på en adekvat 
måte, både i forbindelse med systemutvikling og -vedlikehold. Her vil det 
også være naturlig å hente erfaringer fra Den tyske forbundsrepublikk og 
Østerrike, hvor man i en årrekke har hatt forskriftsregulering av utvik
lingsarbeid som ta r sikte på å etablere datam askinbaserte systemer i of
fentlig forvaltning.

I denne forbindelse vil det også være naturlig å vurdere hvorvidt det bør 
utvikles retningslinjer for de hensyn man bør ta ved utform ing av lover 
eller forskrifter som skal im plem enteres ved hjelp av datam askinbaserte 
systemer. D ette må ses som en videreføring av arbeidet med å utrede 
adm inistrative konsekvenser av lover og forskrifter, disse konskvensene er 
nokså forskjellige alt ettersom  forvaltningen baseres på tradisjonelle m eto
der eller datam askinbaserte systemer.

U tredningen på dette punkt bør ha som målsetting å foreslå hvorvidt det 
bør tas initiativ til å utvikle retningslinjer for systemarbeid eller -vedlike- 
hold, og utarbeidelse av lover eller forskrifter som skal adm inistreres ved 
edb. Et arbeid kan videreføres på nordisk eller nasjonalt plan. U tredning
en bør også om mulig antyde innholdet av eventuelle slike retningslinjer 
selv om m andatet ikke i denne omgang bør gi anvisning på en konkret og 
detaljert utform ing av eventuelle retningslinjer.

Systemrevisjon. U tredningen bør også vurdere om dagens klageord
ninger gir tilfredstillende sikkerhet for enkeltm ennesker i forhold til data
maskinbaserte systemer. I denne forbindelse bør man vurdere alternativ til 
tradisjonell adm inistrativ  klage over enkeltvedtak og eventuell etterfølgen
de domstolprøvning.

Et slikt altnem ativ  kan være at et særskilt organ gis kom petanse til 
regelmessig revisjon av systemer i offentlig forvaltning, hvor man ved en 
gjennomgang skaffer seg innsyn i datakvalitet, program kvalitet og 
hvorvidt rettsikkerhetsgarantier og hensynet til enkeltborgerne ellers er 
tilfredstillende ivaretatt.
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H vis m an kom m er til at dette er en ønskelig løsning, bør det også 
vurderes hvorvidt slike oppgaver bør legges til et organ knyttet til parla
m ent eller regjering, og hvorvidt et av de eksisterende organer kan få en 
slik funksjon, f. eks. om budsm ann for forvaltningen eller datatilsynsm yn- 
digheter.

I denne forbindelse bør m an også vurdere det forslag som er kom m et 
frem i ”Et m odernisert nordisk lovgivningsprogram” pkt 10.1 om  et nor
disk institutt for rettsinform atikk.

Ettersom  disse spørsm ålene kan utredes på nordisk nivå, og man vil 
kunne ha nytte av å samle erfaringene fra alle de nordiske land som 
bakgrunn for utredningen, foreslås det at utredningen gjennomføres av et 
utvalg sam m ensatt av representanter for alle de nordiske land, og m ed et 
sekretariat lagt til ett av de nordiske forskningsmiljøene for rettsinform a
tikk.

På bakgrunn av det som er anført ovenfor foreslås det at 
Nordisk Råd anbefaler M inisterrådet
1. å utrede og fremlegge en vurdering av erfaringer med datakvali

tet i offentlige registre i de nordiske land, og foreslå eventuelle 
tiltak for å sikre tilfredstillende kvalitet.

2. å utrede og fremlegge en vurdering av erfaringer fra de nordiske 
land med sikring av at program m ene for datam askinbaserte 
forvaltningssystemer svarer til gjeldende rett, å redegjøre for 
tiltak for å sikre dette i andre land og foreslå hvordan man 
eventuelt kan utvikle retningslinjer for å sikre legalitetskontroll 
ved systemutvikling og -vedlikehold, enten på nordisk eller na
sjonalt nivå.

3. å utrede og fremlegge en vurdering av hvorvidt det er ønskelig å 
gi retningslinjer for hvilke hensyn m an bør ta  til et datam askin
basert forvaltningssystem ved utform ing av lover eller forskrif
ter.

4. å utrede og fremlegge en vurdering av hvorvidt adgangen til 
klage over enkeltvedtak tilfredsstiller behovet for kontroll med 
datam askinbaserte beslutnings- eller beslutningsstøttesystem er i 
offentlig forvaltning, eventuelt frem m e forslag om alternativer, 
f. eks. en ordning med systemrevisjon.

Oslo, den 6. ju li 1990

A nne Enger Lahnstein (Sp) Oddrunn Pettersen (A)

Lodve Solholm (FrP) Margrete Auken (SF)

Hugo Bergdahl (fp) Hreggviður Jónsson (Fh)

O lo f Jansson (ÅC) H ans Jørgen Jensen (S)

Sakari Knuuttila (SDP) Kaj Poulsen (S)

Karl-Erik Svartberg (s) Eeva Turunen (Kok.)

Olle Östrand (s)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om förenklade tullprocedurer för 
sportflyget inom Norden

(M edlem sförslaget väckt av K arin  Söder sam t Y lva A n
nersted t m . fl., se s. 865 

R em issy ttranden , se supp lem ent)

1. Indledning

Præsidiet har henvist medlemsforslaget til behandling i Ø konom isk 
Udvalg og sam tidig besluttet, at det skulle sendes på remiss.

Økonomisk Udvalg har behandlet forslaget på mødet i Stockholm den 
28, —30. jan u ar 1991 og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Medlemsforslaget

Forslagsstillerne henviser til, at trafikken med sportsfly udgør en vok
sende del af luftfarten mellem de nordiske lande, og at det for mange 
sportsflyvere er et naturligt indslag i virksom heden at besøge nabolandene.

Dette kan im idlertid give anledning til problem er med toldprocedurer
ne. Forslagsstillerne refererer den gældende ordning, hvorefter kun et fåtal 
store lufthavne har toldovervågning døgnet rundt. D er er derfor indført en 
ordning for bl. a. sportsfly, hvorefter landinger på flypladser, som ikke har 
toldvagt, skal anm eldes inden for toldm yndighedernes kontortid  og 
m indst 2 tim er før afgang.

Vejrproblem er gør det ofte vanskeligt for sportsflyvem e at overholde 
dette, idet det i praksis betyder, at en landing i et naboland på en søndag 
skal anm eldes fredag efterm iddag.

Det foreslås derfor, at der indføres en endnu enklere ordning, hvorefter 
planlagte landinger i nabolandene anm eldes i flyveplanen, som i forvejen 
skal udformes og indgives m indst 30 min. før start. En sådan anmeldelse 
vil, ifølge forslagsstillerne, give toldm yndighederne mulighed for at udøve 
stikprøvekontrol med ankom m ende sportsfly efter sam m e principper som 
man foretager stikprøvekontrol med privat biltrafik og lystbåde.

Med dette som baggrund foreslås det, at Nordisk Råd rekom m anderer 
Nordisk M inisterråd

at gennemføre forenklinger i toldprocedurerne for sportsflyvningen 
mellem de nordiske lande.
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Forslaget har været på remiss til de centrale toldm yndigheder i de 
nordiske lande.

3.1 Danske remissinstanser

Skattem inisteriet, departementet finder ikke, at m an um iddelbart kan 
sammenligne sportsfly m ed biltrafik og lystbåde, idet sportsfly kan passere 
ind i to ldom råder og lande hvor som helst og i alle døgnets tim er. Toldvæ
senets kontrol kan derfor ikke tilrettelægges på samme måde.

Skattem inisteriet oplyser i øvrigt, at i D anm ark er ca. 30 landingspladser 
spredt over hele landet godkendt a f  toldvæsenet som toldlufthavne. Man 
finder derfor, at problem erne i D anm ark med toldbehandling a f  sportsfly 
er a f  så begrænset omfang, at der ikke på nuværende tidspunkt er grundlag 
for at ændre de danske toldprocedurer for sportsfly ved rejser mellem de 
nordiske lande.

3.2. Finske remissinstanser

Tullstyrelsen finder, at der ud fra et toldovervågningssynspunkt savnes 
motivering for sammenligningen mellem sportsfly, privat biltrafik og lyst
både. Forskellene betyder b l.a. at ressourceforbruget til den praktiske 
overvågning adskiller sig væsentligt.

Privat biltrafik sker langs toldveje via toldstationer, som i princippet har 
åbent døgnet rundt.

For fritidsbådene er der gennem ført visse forenklinger. M an henviser 
bl. a. til at disse også overvåges af andre m yndigheder, og til at trafikken er 
begrænset til en vis tid  a f  året.

Fritidsbåde og sportsfly er dog en toldkontrolmæssig risikogruppe, som 
man må anvende flere ressourcer på i frem tiden.

Den foreslåede varslingstid på 30 min. i forbindelse m ed afgivelse af 
flyveplan anser m an for at være alt for kort, og den vil ikke give toldm yn
dighederne mulighed for at overholde sam m e overvågningssikkerhed in
den for nuværende ressourcer.

Tullstyrelsen m odsætter sig ikke i princippet den frie bevægelighed mel
lem landene, men finder at forenklinger i toldprocedurerne er mangeface- 
terede og kræver talrige tillægsudredninger. M an burde også udrede 
sportsfly vernes m uligheder for at deltage i betalingen for et højere toldbe- 
redskab.

Styrelsen finder endvidere, a t forslaget bør vurderes i lyset a f  den euro
pæiske integrationsudvikling, idet m an må tage højde for senere eventuelt 
at blive tvunget til også at gøre forenklinger i procedurerne gældende for 
sportsfly fra andre lande end de nordiske.

3.3. Islandske remissinstanser

Finansministeriet m ener ikke, at forslaget afstedkom m er kom m entarer

3. Remiss
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fra islandsk side, idet der på grund a f  afstanden til de øvrige nordiske 
lande skulle være tilstrækkeligt varsel til at forberede tolddeklarering for 
sportsfly, som kom m er til landet.

3.4. Norske remissinstanser

Finans- og tolldepartementet oversender en indhentet udtalelse fra Toll- 
og afgiftsdirektoratet. Det fremgår heraf, at direktoratet ikke mener, at det 
er relevant at sætte lighedstegn mellem bil- og sm åbådtrafikken og trafik
ken med småfly.

Det oplyses, at der med en föreskrift af 6. septem ber 1984 er fastsat 
forenklede regler for trafikken mellem Norge og Sverige, men at hverken 
danske eller finske toldm yndigheder har ønsket at indføre tilsvarende 
lettelser.

D irektoratet er a f  den opfattelse, at disse regler har åbnet mulighed for 
en rimelig fri færdsel, og at det derfor ikke på nuværende tidspunkt er 
aktuelt med ændringer.

3.5. Svenske remissinstanser

Ingen svenske rem issinstanser har udtalt sig om forslaget.

4. Udvalgets synspunkter og overvejelser

Udvalget konstaterer, at udtalelserne fra de centrale toldm yndigheder i 
de nordiske lande stort set udtrykker overensstem m ende holdninger til 
forslaget. Der foreligger dog ingen udtalelse fra svensk side.

Toldm yndighederne afviser forslaget, fordi man finder det for ressour
cekrævende at gennemføre de foreslåede forenklinger, særligt når de gen
nem føres af hensyn til en så relativt beskeden trafikgruppe som sportsfly. 
D anm ark finder, at problem et er af meget begrænset karakter. Hertil 
kommer, at m an gerne ser en afklaring af sådanne forenklinger i relation til 
en generel udform ning af regler for grænsepassage i et integreret Europa.

Muligheden nævnes for at sportsflyvem e selv betaler for den ekstra 
service, som det vil være at få adgang til toldbehandling uden for toldluft
havnene, uden for kontortiden eller med kort varslingstid.

Det oplyses, at der er gennem ført visse lettelser i procedurerne for 
trafikken mellem Norge og Sverige, men at D anm ark og Finland ikke har 
fundet det relevant at indføre tilsvarende regler.

Udvalget har taget til efterretning, at der ikke synes at være nogen klar 
parallel mellem trafik med bil/båd og sportsfly ud fra et toldovervågnings- 
synspunkt, og at den forenklede praksis for bådtrafikken derfor ikke direk
te kan overføres til sportsfly.

Udvalget finder det rigtigt og logisk, at problem erne med told- og græn- 
seovervågning prim ært søges afklaret i en europæisk sammenhæng.

Udvalget støtter på den anden side tanken om at N orden går foran med
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at gennemføre forenklinger eller helt fjerne told- og grænsekontrollen 
mellem de nordiske lande, således som det i mange år har været tilfældet 
inden for paskonventionens om råde. D er henvises i øvrigt til rek. 40 / 
1989/e om afvikling af told- og grænseprocedurer, som i princippet også 
om fatter det foreliggende forslag om sportsfly. D er henvises endvidere til 
a t det faktisk ifølge det oplyste har været muligt at indføre visse forenk
linger for trafikken mellem Norge og Sverige.

Udvalget støtter således det principielle ønske i forslaget om, at der 
gennemføres harm oniserede forenklinger i toldprocedurerne b l.a . for 
sportsfly. Samtidig er udvalget a f  den opfattelse, at toldkontrollen af 
sportsfly er et beskedent problem i sammenligning med de øvrige proble
mer, som knytter sig til forenkling/afvikling a f  told- og grænseprocedurer- 
ne i almindelighed. M inisterrådet bør således arbejde videre m ed forslaget
i dette lys.

Udvalget kan ikke tage stilling til forslagets tekniske indhold, men 
overlader det til m inisterrådet selv at vurdere dette, herunder bl. a. indpas
ningen a f  forenklingerne i de m ere generelle reform er a f  procedurerne ved 
grænsepassage, som er under forberedelse på europæisk plan.

5. Indstilling

Udvalget indstiller på denne baggrund, at Nordisk Råd vedtager følgen
de rekom m andation:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd
at gennemføre forenklinger i to ldprocedurerne for sportsflyvningen 

mellem de nordiske lande.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

E ino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
F orm an n

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

H ans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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Medlemsförslag

om förenklade tullprocedurer för sportflyget inom 
Norden
(Väckt av Karin Söder sam t Ylva Annerstedt, Hugo Bergdahl, Grethe 
Lundblad och Eeva-Liisa M oilanen)

Sportflyget är en stadigt ökande del av luftfarten i de nordiska länderna. 
Det finns for närvarande ca 25000 m edlem m ar i de nationella aeroklub- 
barna, varav ungefär hälften har s. k. A-certifikat. Antalet sportflygplan 
uppgår till ca 3 500.

Ett naturligt inslag i många av dessa sportflygares verksam het är besök i 
grannländerna. H är uppstår dock vissa problem  med tullprocedurerna. 
Endast vid ett fåtal flygplatser i Sverige dvs. Arlanda, Landvetter och 
Sturup, finns det möjligheter till förtullning dygnet run t under hela vec
kan. För övriga flygplatser gäller, for trafik inom N orden, i princip ett 
förenklat tullförfarande med förhandsanm älan på kontorstid och senast
2 tim m ar före avfärd. D etta kan synas vara ett enkelt och bekväm t tillvä
gagångssätt, men för en stor del av sportflygarna är det av ringa värde 
eftersom de är ytterst beroende av vädret vid flygning. En resa på en 
söndag måste enligt nuvarande system anm älas senast på fredag efterm id
dag och kan, på grund av dåligt väder, just vid starttidpunkten tvingas 
inställas.

Ett sätt att förenkla tullproceduren för det väderberoende sportflyget 
vore om anm älan om förtullning kunde ske genom färdplanen. Den måste, 
vid passering av landsgräns, lämnas senast 30 m inuter före start. Tullmyn
digheterna kunde sedan häm ta inform ation från färdplanen och bestäm m a 
sig för eventuella stickprovskontroller. Redan i dag finns denna möjlighet.

Sportflyget mellan de nordiska länderna borde, i tullhänseende, kunna 
jäm föras med privatbilism en och fritidsbåttrafiken över gränserna. En 
bilist kan i princip utan vidare passera en obevakad gränsövergång om han 
inte har något att förtulla.

2 8 — 10-0450 Nordiska rådet
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Mot denna bakgrund borde det vara möjligt att genom föra ytterligare 
förenklingar av tullprocedurerna. Vi foreslår därför att 

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
att genomföra förenklingar i tullprocedurerna för sportflyget vid 

resor mellan de nordiska länderna.

Stockholm den 15 augusti 1990

Karin Söder (c) Ylva Annerstedt (fp)

Hugo Bergdahl (fp) Grethe Lundblad (s)

Eeva-Liisa M oilanen (SKL)
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Kommunikationsutskottets betänkande
over medlemsförslag om en samordning af transportpolitik 
og erhvervsudvikling i Skagerrak-området

(M edlem sförslaget väckt av Kaj Poulsen sam t N iels Ahl- 
m ann-O hlsen  m. fl., se s. 876 

R em issy ttranden , se supplem ent)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 942/t om 
en sam ordning av transportpolitik  och näringslivets utveckling i Skager- 
rak-området. U tskottet har behandlat medlemsforslaget vid sina m öten i 
Lilleham m er den 10 oktober 1990, Snekkersten den 12 och 14 novem ber
1990, Stockholm den 28-30 januari 1991 och K öpenham n den 25 februari
1991.

I. Medlemsforslaget

1 medlemsforslaget som väckts av Kaj Poulsen sam t Niels Ahlmann- 
Ohlsen, Dorte Bennedsen, Knud Glønborg, J.K .H ansen, Hans Jørgen 
Jensen, Elver Jonsson, Inger Stilling Pedersen, O ddrunn Pettersen och 
Karl-Erik Svartberg, hemställs att N ordiska rådet rekom m enderar N ordis
ka m inisterrådet
at Skagerrak-regionen, dvs. Sydnorge, Vestsverige og det nordlige Jylland 

udpeges som et grænseregionalt sam arbejdsom råde 
at det hurtigst muligt — og koordineret med det igangværende ” Skager- 

rak-projekt” — skeren  kortlægning a f  eksisterende viden og gennemfø
res yderligere undersøgelser for at tilvejebringe det nødvendige beslut
ningsgrundlag for en sam ordnet transportpolitik  for Skagerrak-re
gionen

at der på dette grundlag udarbejdes en handlings- og investeringsplan for 
transportsektorens udbygning i Skagerrak-regionen med henblik på at 
stimulere handelsforbindelserne mellem Sydnorge, Vestsverige og det 
nordlige Jylland, sam t at forbedre transittrafikkens betingelser.

Inledningsvis erinrar förslagsställarna om de initiativ  som har tagits de 
senaste åren i syfte att förbättra förhållandena för en gynnsam utveckling 
av näringslivet och sysselsättningen i Norden.

I detta sam m anhang erinras om Scanlink projektet som innebär bl. a. en
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transportkorridor bestående av järnvägsförbindelse och m otorväg från 
Oslo till Hamburg. I projektet ingår också fasta forbindelser över Öresund 
och Fehm em  Bält.

Förslagsställarna anser att om transportservicen och näringslivet kom 
m er att koncentreras kring Scanlink-korridoren kom m er näringslivet i 
stora delar av Skandinavien att läm nas i sticket, där ibland näringslivet i 
Sydnorge och Nordjylland.

Det anses att dessa om råden sam t Västsverige har goda m öjligheter för 
en gynnsam utveckling av näringslivet, förutsatt att transportm öjligheter
na förbättras.

Det påpekas att delar av näringslivet i Skagerrak-regionen redan håller 
på att avvecklas. Det anses därför a tt m an m åste verka för en utveckling av 
näringslivet i högteknologisk och internationell riktning. De tre skandina
viska landsdelarna anses kunna supplera varandra och därm ed verka för 
en större regional hem m am arknad.

En förutsättning för denna utveckling anses vara att transport- och 
handelsförbindelserna i Skagerrak-regionen förbättras och effektiviseras. 
D etta anses kunna ske genom en effektivisering av N ordic Link, dvs. en 
transportkorridor från Ham burg upp genom Jylland till Norge och Sverige 
sam t med förbindelse till Västnorden. N ordic Link skall vara en kom bina
tion av m otorväg sam t förbättrade järnvägsförbindelser mellan Ham burg 
och N ordjylland i kom bination med fäijeförbindelser över K attegatt och 
Skagerrak som effektivt tjänar näringslivets transportbehov.

Det anses därför vara behov för att undersöka vilka fördelar N ordic 
Link kan tillföra transittrafiken mellan N orden och kontinenten genom en 
flexibel struktur. Förslagsställarna betonar vikten av att vid undersökning
en måste full hänsyn tas till miljön och den regionala utvecklingen.

2. Remissbehandlingen

Vid sitt möte den 28 septem ber 1990 beslöt N ordiska rådets presidium  
att medlemsförslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet samt 
att det skulle undergå remissbehandling.

M edlemsförslaget har sedan behandlats i vanlig ordning och sänts ut på 
remiss med rem isstiden den 15 decem ber 1990.

Följande rem issvar har inkom m it:

Norden

— N ordens Fackliga Sam organisation (NFS)
— Nordisk inform asjonskontor, Skagerraksenteret

D anm ark

— Trafikm inisteriet
— M iljøm inisteriet
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— Aalborg U niversitetscenter, Institu t for Sam fundsudvikling og Planlæg
ning

— Arbejderbevægelsens Erhvervsråd
— Nordjysk T ransportcenter (NTC)
— Transportøkonom isk Forening (TøF)
— Institut for Trafik-, Turist- og Regionaløkonomi
— Danske Statsbaner (DSB), Internationalt kontor
— D anm arks Tekniske Højskole, Institut for veje, trafik  og byplan

Finland

— Trafikm inisteriet
— Industrins centralförbund

Norge

— M iljøverndepartem entet
— Telemark fylkeskommune
— Aust-Agder fylkeskommune
— Vest-Agder fylkeskommune

Sverige

— Statens industriverk (SIND)
— Transportrådet
— Länsstyrelsen i Göteborgs och Bohus län
— Handelshögskolan vid Göteborgs U niversitet
— Länsstyrelsen i Älvsborgs län

2.1. Norden

Nordens Fackliga Samorganisation  (NFS) tillstyrker att insatser görs för 
att få en sam ordning av transportpolitiken i Skagerrak-området. NFS 
understryker betydelsen av att ifrågavarande arbete sker med utgångs
punkt från ett helhetsperspektiv på de nordiska transporterna, bland annat 
när det gäller kopplingen till transportsystem en i övriga Europa.

Nordisk informasjonskontor — Skagerraksenteret stödjer m edlem sför
slaget. Det anses att Skagerrak-regionen strategiskt ligger bra till för att 
kunna fungera som arena för utveckling av nya form er av nordiskt sam ar
bete i sam band med att ett nytt Europa växer fram. D etta anses gälla både 
för utvecklingen inom  EG som Östeuropa.

Skagerraksenteret erinrar om att de för närvarande arbetar med plane
ring av konkreta sam arbetsprojekt som kan ingå i det föreslagna arbetet.

2.2. Danmark

Trafikministeriet u ttalar sig inte i frågan om att utse Skagerrak-regionen 
som gränsregionalt område.

N är det gäller trafikfrågorna anser m inisteriet att existerande trans-
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portstruktur i N ordjylland har så stor överkapacitet att utbyggnad av 
infrastrukturen inte är nödvändig for att ta em ot ökade transporter.

M iljøministeriet hänvisar till trafikm inisteriets yttrande gällande trans
portinfrastrukturen. Samtidigt anser m inisteriet det inte vara säkert att 
regionen skall utses som ett gränsregionalt sam arbetsom råde. I stället 
föreslås att det skall hem ställas att m inisterrådet anm odar N ordR EFO  och 
Bas att värdera frågan.

Aalborg Universitetscenter, Institut J'or Sam  fundsudvikling og Planlag
ning  stödjer medlemsförslaget. I rem issvaret beskrivs forskningsprojektet 
”Transportforbindelser og nordjysk erhvervsudvikling” som nu är igång
satt. I projektarbetet deltar representanter från Agder Forskning i K ristian
sand och från Göteborgs U niversitet. Syftet med projektet är:
— att värdera den ” nordjyska” transportsektorn inom ram arna för trans

portstrukturen i Kattegatt- och Skagerrakområdet,
— att sam m anställa transportsektorns utveckling av m öjligheterna för ett 

ökat näringsekonom iskt gränsöverskridande sam arbete mellan länder
na vid Skagerrak och Kattegatt

— att bidra till ett bättre beslutsunderlag för offentliga och regionala 
initiativ på transportom rådet, samt

— att presentera möjliga åtgärdsinitiativ.
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd stödjer medlemsförslaget och betonar 

att förstärkningen av Skagerrak-regionen och N ordic Link inte skall be
traktas som ett konkurrerande initiativ till utvecklingen av Öresunds- 
regionen eller utbyggnaden av Scanlink utan som ett av flera medel för en 
förbättring av sysselsättningen, m iljön och sam hällsekonom in i dessa re
gioner.

Nordjysk Transportcenter ser medlemsförslaget som ett viktigt element i 
strävan att utveckla näringslivet i Skagerrak-regionen. Det konstateras att 
N ordic Link redan i dag har ca 1/3 del av godstransporterna med färjor 
mellan D anm ark och Norge/Sverige samt ca 50% av lastbilstransporterna.

Det anses att N ordic Link har stora fram tidsm öjligheter, a tt ökad kapa
citet betyder mera rationella transporter för regionen samt att en effektiv 
N ordic Link tillförsäkrar att flaskhalsar inte kom m er att uppstå inom de 
övriga transportkorridorerna mellan N orden och K ontinenten. Ytterligare 
anses att man kan förbättra N ordic Link-korridoren relativt snabbt och att 
investeringsbehovet ligger på en rimlig nivå.

Det anses att medlemsförslagets syfte är i enlighet med de initiativ  som 
EG nyligen har tagit, när Jyllands-förbindelsen har utpekats som en 
huvudtransportled mellan Skandinavien och K ontinenten.

Transportøkonomisk Forening (TøF) erinrar om de konflikter som finns 
mellan utveckling och miljö och mellan offentlig passivitet och privata 
initiativ. Det anses att dessa två konflikter visar behovet för att få en 
överordnad ram  för transportsektorns utveckling.

Det erinras om det arbete som forskningsgruppen kring N ordic Link har
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utfort och som punkt för punkt dokum enterar argum entationen i m ed
lemsförslaget.

Institut fo r  Trafik-, Turist- og Regionaløkonomi stödjer medlem sförsla
get samtidigt som det erinras om det sam arbete som de senaste åren har 
varit mellan institutet och institu tioner i Nordjylland i sam band med 
skilda näringslivs- och transportproblem .

Det anses att de trafikförbindelser som medlemsförslaget syftar till har 
stor betydelse för inte bara de tre regioner som om talas i förslaget utan 
också för en större del av Norge och hela Jylland.

Det konstateras att miljö- och turistintressen har stor betydelse i dessa 
tre regioner. D ärför anses det vara av största vikt att en samlad planering 
ger möjlighet för så stor godsvolym att en tillfredsställande kom bitrafik 
kan organiseras.

Slutligen påpekar institutet att utvecklingen av N ordic Link har varit 
undervärderat men är mycket viktigt för D anm ark.

Danske Statsbaner (DSB) tillstyrker alla strävanden a tt öka kunskapsni
vån kring trafikförbindelserna i N orden i helhet, vilket även inkluderar 
Skagerrak-området.

DSB konstaterar att för närvarande arbetas det med att förbättra trafik
förbindelserna inom ram en av N ordic Link. D etta med en satsning på 
färjerutten H irtshals-K ristiansand och Göteborg-Frederikshavn, kom bi
nerad med järnvägsförbindelser vidare m ot syd.

D anmarks Tekniske Højskole, Institut fo r  veje, trafik og byplan anser den 
i medlemsförslaget resta frågan vara ett politiskt spörsmål som ligger 
u tanför institutets kom petensom råde. Dock konstateras att om investe
ringarna i Skagerrak-området ökar m edför det m inskade investeringar 
inom andra om råden som t. ex. Öresundsom rådet.

2.3. F inland

Trafikministeriet ta r inte ställning till förslaget eftersom Finland inte 
om fattas av det i förslaget föreslagna gränsregionala sam arbetet.

I princip ger trafikm inisteriet sitt stöd åt alla sam nordiska initiativ  inom 
transportpolitiken som har som m ålsättning att förbättra transportförbin
delserna inom  N orden sam t mellan N orden och det övriga Europa. Trafik
m inisteriet konstaterar också att betydelsen av denna typ transportpoli- 
tiskt planerings- och investeringssam arbete blir större i fram tiden när de 
nordiska länderna strävar till att bättre anpassa sig till transportm arknader 
i ett integrerat Europa.

Industrins centralförbund konstaterar a tt betydelsen av trafikförbindel
serna inom Skagerrak-området är rätt liten för det finländska näringslivet, 
i m otsats till de m era österut befintliga förbindelserna i nord-sydgående 
riktning. D et förväntas att utvecklingen av Skagerrak-området balanseras 
med andra, för Finland viktigare förbindelser.
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2.4. Norge

M iljøverndepartementet uttalar sig enbart med hänsyn till m iljön. De
partem entet betonar att vid näringslivsutvecklingen bör m an se till att 
transportbehovet inte ökar sam t att det nödvändiga transportarbetet u t
fors med de transportm edel som ger m insta möjliga m iljöskador dvs. 
i högsta möjliga grad skall transporterna ske med skepp och järnväg.

Telemark fy lkeskom m une  ställer sig positivt till utvecklingen av ett 
gränsregionalt sam arbete i den i medlemsforslaget om talade regionen. Det 
anses att utvecklingen av transportsektorn spelar en avgörande roll i denna 
utveckling, speciellt utvecklingen av järnvägsförbindelserna över Skagar- 
rak med en järnvägsfärja till G renlandsom rådet. En sådan satsning anses 
vara fram tidsinriktad med hänsyn både till transportekonom in och m il
jön.

Aust-Agder fy lkeskom m une  stödjer medlemsförslaget och önskar bli ori
enterat om det fortsatta arbetet samtidigt som det konstateras att kom m u
nen gärna deltar i det fortsatta arbetet.

Vest-Agder fy lkeskom m une  stödjer medlemsförslaget och önskar delta i 
det fortsatta arbetet med både ekonom iska och adm inistrativa medel.

2.5. Sverige

Länsstyrelsen i Göteborgs och Bohus län uttrycker stor tillfredsställelse 
över medlemsförslaget och att m an genom sam arbete över gränserna tar 
till vara och utvecklar den potential som finns i Skagerrak-regionen. I detta 
sam m anhang anses kom m unikations- och transportfrågorna vara av cen
tralt intresse.

Länsstyrelsen konstaterar att investeringar i den övergripande infra
strukturen för transporter inte bör fattas utifrån snäva nationella övervä
ganden och prioriteringar utan att också beakta de gem ensam m a nordiska 
behoven och intressena. Det anses att Nordiska rådet m .fl. intressenter 
här har en viktig uppgift att medverka till att bärkraftiga uppbyggnadspro- 
jekt inte stannar på idéstadiet utan också kom m er till ett förverkligande.

Slutligen erinrar länsstyrelsen om att i Västsverige finns ett samverkans- 
organ genom Stiftelsen V ästerhavet med uppgift a tt b l.a. inform era om 
nya kunskaper samt sam ordna aktiviteter kring havsresursfrågor. Stiftel
sen har bildats av länsstyrelserna i Göteborg och Bohus samt Hallands län, 
kom m uner och näringsliv.

Statens industriverk (SIND) konstaterar inledningsvis att S1ND for när
varande inte bedriver några projekt, som direkt berör den aktuella regio
nen och ej heller några projekt med inriktning mot transportfrågor. Verket 
har heller inte för avsikt att prioritera regionen utöver vad som följer av att 
tre av kom m unerna i Älvsborgs län tillhör det regionalpolitiska stödom rå
det.

SIND finner de föreslagna åtgärderna väl m otiverade och anser att det 
finns behov av att aktivt stödja regionen eftersom t.ex . sysselsättningen i
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fiskenäringen antas minska kraftigt i regionen under de närm aste åren. 
Verket påpekar att det stora beroendet av bilindustrin i Västsverige kan 
kom m a att medföra stora strukturella påfrestningar för hela Skagerrak- 
om rådet. Vidare konstateras att alternativ, som befräm jar en gemensam 
sak, är att föredra fram för nationella lösningar.

SIND anser, att i ett regionalpolitiskt perspektiv kan sam arbete över 
riksgränserna många gånger vara ett u tm ärkt kom plim ent, eftersom det 
kan ge bättre förutsättningar än nationella lösningar.

Transportrådet (TPR) erin rar inledningsvis om att kustzonen mellan 
Oslo och M alm ö-/Köpenham nsregionen om fattar ett industriellt och be
folkningsmässigt betydelsefullt om råde med stor ekonom isk växtkraft.

G ällande Skagerrak-området anser TPR  att en utveckling av transport- 
och handelsförbindelserna bidrar till en positiv utveckling för främst norra 
Jylland.

TPR delar förslagsställarnas uppfattning om att de förslag till trafiklös
ningar som kom m it till uttryck genom olika sam verkansprojekt som t. ex. 
N ordic Link, Scanlink och Baltic Link måste inpassas i en helhetslösning 
som innebär att N orden får ett effektivt och m odernt transportsystem  
mellan de nordiska länderna och övriga Europa. Förslaget att utpeka 
Skagerrak-regionen som ett gränsregionalt sam arbetsom råde och därm ed 
sam m anhängande krav på beslutsunderlag för en sam ordnad transportpo
litik för regionen bör enligt TPR :s uppfattning väl kunna bedöm as i ett 
arbete för en gemensam nordisk transportpolitik.

Handelshögskolan vid Göteborgs Universitet, nationalekonomiska insti
tutionen  anser att förbindelsen mellan Göteborg och Fredrikshavn är en 
viktig regional förbindelse för Västsverige. Det anses att när det gäller 
järnvägstransporterna är denna förbindelse i dag för lite använd därför att 
SJ och DSB inte utnyttjar dess potential.

Det anses att det är mycket som talar för att N ordic Link och förbindel
sen Göteborg-Fredrikshavn i fram tiden kan bli en viktig kontinental för
bindelse, förutsatt att järnvägsförvaltningarna, först och främ st SJ och 
DSB, satsar på den. Det konstateras att generellt gäller det att de nordiska 
länderna m åste få fler effektiva transportkorridorer till kontinenten. I det 
sam m anhanget anses N ordic Link inte vara en konkurrerande länk till 
andra förbindelser, som t.ex . Scanlink, utan ett kom plem ent.

Länsstyrelsen i Älvsborgs län ser fördelar i, om de i medlemsförslaget 
angivna grannregionem a utpekas som gränsregionalt sam arbetsom råde. 
Det anses att frågan hur arbetet för att främ ja trafik och näringsliv mellan 
dessa regioner skall läggas upp bör innefatta diskussioner med berörda 
statliga och kom m unala organ i om rådet. Det betonas att det, via berörda 
regeringar, kan ställas gem ensamma utvecklingsresurser till berörda or
gans förfogande.
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Inledningsvis vill kom m unikationsutskottet konstatera a tt utskottet an
ser att forslaget syftar till a tt förbättra transportförbindelsem a inom  N or
den sam t mellan N orden och det övriga Europa.

I medlemsförslaget konstateras a tt näringslivet i Skagerrak-regionen nu 
håller på att avvecklas. U tskottet anser att en sådan negativ utveckling 
m åste om vändas till m otsatt riktning. Av centralt intresse i en sådan 
positiv utveckling är ett effektivt kom m unikations- och transportsystem  
som syftar till a tt utveckla den potential som finns i regionen.

Vid planeringen av ett sådant system m åste hänsyn tas till rådande 
m iljökrav, regionala effekter sam t a tt arbetet sker med utgångspunkt i ett 
helhetsperspektiv över de nordiska transporterna, b l.a . när det gäller 
kopplingen till transportsystem et i övriga Europa. Den sistnäm nda punk
ten har blivit allt viktigare nu när de nordiska länderna strävar till att 
bättre anpassa sig till transportm arknaden i e tt integrerat Europa.

U tskottet betonar också att i dagens planeringsarbete med transporter 
och infrastruktur m åste m an ta  större hänsyn än hittills till m iljöaspekter
na. En del därav är att se till att eventuell ökning av transportarbetet ger 
m insta möjliga m iljöskada. I det sam m anhanget erinrar utskottet om 
vikten av att utveckla de så kallade kom bitransportem a. För a tt ytterligare 
uppnå sådana sam t andra positiva effekter m åste m an utarbeta en samlad 
plan som ta r hänsyn till alla faktorer som påverkas av trafiken och infra
strukturen. U tskottet hänvisar även till betänkandet över medlemsförslag 
A 933/t om  en sam ordnad nordisk transportpolitik.

Ytterligare erinrar utskottet om att investeringar i den övergripande 
infrastrukturen inte enbart bör fattas u tifrån snäva nationella övervägan
den och prioriteringar utan att m an också beaktar de gem ensam m a nordis
ka behoven och intressena. D et anses a tt sam arbete över riksgränsem a bör 
eftersträvas om det kan ge bättre förutsättningar än nationella lösningar.

U tskottet anser att uppbyggnaden av ett effektivt transportsystem  i 
Skagerrak-regionen är ett av flera medel för a tt förbättra sysselsättningen, 
m iljön och sam hällsekonom in i de respektive regionerna. D etta innebär 
inte att utskottet tar ställning till enskilda projekt. I rem issvaren erinras 
det om att det redan i dag är en stor del av transporterna mellan D anm ark 
på den ena sidan och Norge och Sverige på den andra sidan som går över 
Jylland.

I Europa har det varit ungefär 50% ökning av transportarbetet de 
senaste 15 åren. U nder sam m a tid har det gränsöverskridande transportar
betet ökat med närm are 60%. Allt tyder på fortsatt växt.

D enna ökning i transporterna har m edfört flaskhalsar i transportsyste
m et på vissa ställen. Dessa flaskhalsar, som uppkom m er eftersom infra
strukturen inte följer med transportökningen, skapar ineffektivitet för 
näringslivet och lokala miljöproblem.

3. Utskottet
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K om m unikationsutskottet anser det därför viktigt att m an ser till att 
sådana flaskhalsar inte uppkom m er inom Norden. U tskottet anser att ett 
effektivt transportsystem  i Skagerrak-regionen tillförsäkrar att dessa flask
halsar inte kom m er att uppstå inom  övriga transportkorridorer inom 
N orden eller mellan N orden och K ontinenten. Ytterligare betonas att 
nödvändiga infrastrukturinvesteringar för transportkorridoren inom  om 
rådet ligger på en rimlig nivå.

Med hänsyn till det ovan anförda föreslår kom m unikationsutskottet att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 

att Skagerrak-regionen, dvs. Sydnorge, Västsverige och det nordliga 
Jylland utpekas som ett gränsregionalt sam arbetsom råde, 

att det snarast möjligt — och koordinerat med det pågående Skagerrak- 
projektet -  utarbetas en kartläggning av existerande kunskap och 
att det genomförs ytterligare undersökningar för att få fram nödvän
digt beslutsgrundlag för en sam ordnad transportpolitik  för Skager
rak-regionen, samt 

att det på detta underlag utarbetas en handlings- och investeringsplan 
för transportsektorns utbyggnad i Skagerrak-regionen i syfte att sti
mulera handelsförbindelserna mellan Sydnorge, Västsverige och det 
nordliga Jylland, sam t förbättra transittrafikens förutsättningar.

Köpenham n den 25 februari 1991

John Alvheim  (FrP) Hreggviður Jónsson (Sj)

Hans Jørgen Jensen (S) Elver Jonsson (fp)
F örm an

O lo f Salm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V) 

Ernst Wroldsen (A)

Sakari Knuuttila (SDP) Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ole Gabriel Ueland (Sp) 

Olle Östrand (s)
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Medlemsförslag

om en samordning af transportpolitik og er
hvervsudvikling i Skagerrak-området
(Stillet a f  Kaj Poulsen sam t Niels Ahlmann-Ohlsen, Dorte Bennedsen, Knud  
Glønborg, J. K. Hansen, Hans Jørgen Jensen, Elver Jonsson, Inger Stilling  
Pedersen, Oddrunn Pettersen og Karl-Erik Svartberg)

Mellem de nordiske lande er der i de seneste år taget flere indledende 
initiativer til et øget sam arbejde på transportom rådet med henblik på at 
forbedre betingelserne for en erhvervs- og beskæftigelsesmæssig gunstig 
udvikling i Norden.

Et a f  disse initiativer er Scanlink projektet, der beskriver en uafbrudt 
transportkorridor fra Oslo til Ham burg, bestående a f  en højklasset je rn 
bane- og motorvejsforbindelse. Projektet om fatter også faste forbindelser 
over Ø resund og Fem ern Bælt. Hvis transportservice og erhvervsudvikling 
i det væsentligste koncentreres langs Scanlink korridoren, vil store om rå
der i Skandinavien im idlertid blive ladt erhvervsmæssigt i stikken, herun
der det sydlige Norden og det nordlige Jylland.

Skagerrak-regionen bestående a f  det sydlige Norge, Vestsverige og det 
nordlige Jylland er et a f  de om råder i N orden, hvor der er nogle potentielle 
muligheder for en gunstig udvikling gennem et øget erhvervsøkonom isk 
sam arbejde, hvis transportforbindelserne i om rådet forbedres. Vestsverige 
er udrustet med en forholdsvis veludviklet og alsidig erhvervsstruktur. 
D erim od står det sydlige Norge og det nordlige Jylland over for krav om en 
vidtrækkende erhvervsmæssig omstilling som følge a f  EF:s indre marked, 
den igangværende højteknologiske udvikling sam t gennemførelsen a f  de 
store transportinfrastrukturanlæg bl. a. ved Storebælt og Øresund. Dele af 
erhvervslivet i Skagerrak-regionen er under direkte afvikling. Med ud
gangspunkt i en generelt skæv og ikke bæredygtig erhvervsstruktur i Syd
norge og det nordlige Jylland må en udvikling i højteknologisk og in terna
tional retning derfor fremmes.

De tre skandinaviske landsdele vil på mange om råder kunne supplere 
hinanden og derm ed bidrage til et større regionalt hjem m em arked. Dette 
vil igen understøtte udviklingen hen mod en både højteknologisk og 
m iljøvenlig erhvervsstruktur med forbedrede konkurrencebetingelser på 
det internationale m arked til følge.

En forudsætning for denne udvikling er im idlertid, at transport- og 
handelsforbindelserne i Skagerrak-regionen forbedres, så der kan tilbydes

A 942/t
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effektive transportløsninger. D ette kan især ske gennem en effektivisering 
a f  N ordic Link, dvs. transportkorridoren fra Ham burg op gennem Jylland 
til Norge og Sverige (og m ed forbindelse til Vestnorden). N ordic Link vil 
bestå af en m otorvej og forbedrede baneforbindelser mellem Ham burg og 
Nordjylland i kom bination med færgeforbindelser over Kattegat og Ska
gerrak, der effektivt betjener den erhvervsmæssigt betingede transport.

Både N ordic Link, Scanlink og Baltic Link må indpasses i en helhedsløs
ning for transportforbindelserne mellem Skandinavien og kontinentet. 
D erfor er der behov for et regionalt supplem ent til det om fattende forsk
nings- og udredningsarbejde, der er gennem ført de seneste år på initiativ af 
Scanlink konsortiet. Det er her vigtigt at eksisterende institu tioner i Ska- 
gerrak-regionen inddrages aktivt i dette arbejde. D er er således behov for 
at undersøge, hvilke fordele N ordic Link kan tilføre transittrafikken mel
lem Norden og kontinentet gennem en fleksibel og flerstrenget struktur, 
der giver øget forsyningssikkerhed og forbedret driftsøkonom i. Endvidere 
må undersøgelserne lægge vægt på, at de samlede transportløsninger bliver 
miljøvenlige og tilgodeser regionale udviklingshensyn.

En styrkelse af Skagerrak-regionen og N ordic Link bør ikke betragtes 
som et konkurrerende initiativ til udvikling a f  Øresunds-regionen eller til 
en udbygning a f  Scanlink og Baltic Link, men bør tvæ rtim od ses som et af 
flere midler til forbedring a f  beskæftigelse, miljø og sam fundsøkonom i i de 
nordiske lande som helhed. Jævnfør iøvrigt medlemsforslagene A 933/t og 
A 934/t, der for øjeblikket er under behandling i Nordisk Råd.

Med baggrund i ovenstående foreslår vi derfor, at 
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

at Skagerrak-regionen, dvs. Sydnorge, Vestsverige og det nordlige 
Jylland udpeges som et grænseregionalt sam arbejdsom råde 

at der hurtigst muligt — og koordineret med det igangværende 
” Skagerrakprojekt” — sker en kortlægning a f  eksisterende viden 
og gennemføres yderligere undersøgelser for at tilvejebringe det 
nødvendige beslutningsgrundlag for en sam ordnet transportpoli
tik for Skagerrak-regionen 

at der på dette grundlag udarbejdes en handlings- og investerings
plan for transportsektorens udbygning i Skagerrak-regionen med 
henblik på at stim ulere handelsforbindelserne mellem Sydnorge. 
Vestsverige og det nordlige Jylland, sam t at forbedre transit
trafikkens betingelser.

København, den 28. august 1990

Kaj Poulsen (S) Niels Ahlmann-Ohlsen (KF)

Dorte Bennedsen (S) K nud Glønborg (KrF)

J. K. Hansen (S) Hans Jørgen Jensen (S)

Elver Jonsson (fp) Inger Stilling Pedersen (KrF)

Oddrunn Pettersen (A) Karl-Erik Svartberg (s)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om samnordiska brandskydds
bestämmelser
(M edlem sforslaget väckt av Sten Svensson sam t Elsi 
H etem äk i-O lander m . fl., se s. 891 

R em issy ttranden , se supp lem ent)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett medlemsförslag om 
sam nordiska brandskyddsbestäm m elser. U tskottet har behandlat m ed
lemsforslaget vid sina möten i Stockholm den 29 januari och i Köpenham n 
den 25 februari 1991.

1. Medlemsförslaget

I medlemsforslaget hemställes att N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet

att undersöka förutsättningarna för en harm onisering av skärpta regler 
om brandsäkerhet i de nordiska länderna.

Förslagsställarna hänvisar b l.a. till a tt antalet bränder i Sverige ökat 
med 20 procent år 1988. Brandskadekostnaderna ökade med drygt 10 
procent och bedöm s inklusive avbrottsskador uppgå till 3 m iljarder SEK. 
Anlagda bränder och okända brandorsaker har visat en fortsatt oroande 
utveckling med de största ökningarna inom  villa-hem, lantbruk och indu
stri. I de nordiska länderna vilar skyldigheten att i skälig om fattning hålla 
utrustning för släckning av brand på enskilda personer. I den svenska 
räddningstjänstlagen 1987 har skyldigheten utökats till a tt hålla utrustning 
för räddningsarbetet och föra m änniskor och egendom i säkerhet. Det 
framhålls a tt begränsade ekonom iska resurser inte får leda till att kraven 
på brandsäkerhetsåtgärder mildras. D et är en självklarhet a tt personer som 
vistas på hotell, sjukhus eller vårdhem  skall ha m inst lika bra brandskydd 
som i villa eller lägenhet försedda m ed brandvam are.

Vissa bränders snabba spridning beror i många fall på flytande bränslen 
och olämpliga material, speciellt i installationer och inredning. Byggnads- 
tekniska förhållanden, inte m inst på äldre hotell, kan kräva sprinklersy
stem för att säkra utrymningsvägar. M oderna brandlarm anläggningar med 
autom atiska rökdetektorer är en förutsättning för tidig upptäckt. D ärför 
m åste brandsäkerhetsbestäm m elsem a ses över och skärpas.
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Förslagsställarna hänvisar till pågående erfarenhetsutbyte mellan nor
diska m yndigheter med ansvar för brandskyddsfrågor. I sam band med ett 
1989 undertecknat avtal mellan D anm ark, Finland, Norge och Sverige om 
sam arbete över territorialgränserna i syfte att vid olyckshändelser hindra 
eller begränsa skador på m änniskor eller egendom eller i m iljön har en 
nordisk arbetsgrupp tillsatts för sam arbete om räddningstjänstfrågor i 
avhjälpande syfte efter det att olyckor har inträffat. Diskussion pågår om 
att inordna detta arbete under Nordiska m inisterrådet.

Beträffande det förebyggande brandskyddsarbetet finns em ellertid inte 
något etablerat samarbete. De nordiska länderna har fortsatt skiljaktiga 
krav och bestäm m elser på detta om råde. 1 Norge har m an gått före med 
nyligen antagna, långtgående föreskrifter. Ifråga om hotell och institutio
ner reses här absoluta krav på larmanläggning som säkrar tidig utrym ning 
och sprinkling i gem ensam hetsutrym m en.

Inte m inst mot bakgrund av den ökade rörligheten mellan länderna, 
t. ex. i form av turism  och konferensverksam het, bör de förebyggande 
brandskyddsreglerna göras likartade mellan länderna. Därm ed underlättas 
också m änniskors beredskap för nödsituationer. En harm onisering måste 
också stå i samklang med standardiseringsarbetet inom EG.

2. Remissyttranden

Rem issyttranden har inkom m it från nedanstående myndigheter, institu
tioner och organisationer.

2 .1 Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget 

Danmark

K om m unernes Landsforening 
Dansk Brandinspektørforening

Finland

M iljöm inisteriet
Inrikesm inisteriet
Finska kom m unförbundet
Finlands svenska kom m unförbund
Finlands stadsförbund
Finska försäkringsbolagens centralförbund
Ålands landskapsstyrelse
Finlands brandvärnsförbund
Hotell, restaurang- och kaféföretagarförbundet r.f.
Ålands brandkårsförbund

Island

Socialministeriet 
Statens brandinspektion
Islandske forsikringsselskabers sam m enslutning
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Norge

M iljøverndepartem entet
Norsk Hotell- og Restaurantforbund
Norsk Brannbefals Landsforbund

Sverige

Konsum entverket 
Statens naturvårdsverk 
Svenska kom m unförbundet 
Svenska brandförsvarsföreningen 
Sveriges redareförening

2.2 Remissinstanser som  anför vissa reservationer eller egna förslag  

D anm ark

Assurandør-Societetet

Island

Hotel- og restaurationssam m enslutningen

Sverige

Svenska försäkringsbolags riksforbund 
Sveriges hotell- och restaurangförbund

2.3 Remissinstanser som  huvudsakligen avstyrker medlemsförslaget 

D anm ark

Justitsm inisteriet 
Bygge- og Boligstyrelsen

Finland

Ålands redarförening 

Norge

K om m unaldepartem entet 
D irektoratet for Brann- og eksplosjonsvern

2.4 Remissinstanser som  inte tar direkt ställning till medlemsförslaget 

Norden

N ordiska kom m ittén för byggbestämmelser (NKB)

D anm ark

D anm arks Rederiforening
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Finland

Finansm inisteriet 
F inlands rederiforening

Norge

NSS-Sekretariatet

2 .I Remissinstanser som  tillstyrker förslaget

Kom m unernes Landsforening  i D anm ark ser positivt på internationell 
sam ordning av brandbestäm m elser. D anm arks m edlem sskap i EG innebär 
att m an är förpliktad att harm onisera bestäm m elserna med övriga EG- 
länder. D etta utesluter dock inte att man sam tidigt kan söka harm onise
ring med andra nordiska länder och föreningen tillstyrker därför att m inis
terrådet undersöker förutsättningarna för en harm onisering enligt m ed
lemsförslaget.

Dansk Brandinspektørforening  ser det som positivt att flera länder går 
sam m an över gränserna för att reglera förhållanden som principiellt är 
likartade i länderna. U tbyte av erfarenheter äger redan rum  mellan t. ex. 
Statens Brandinspektion, Dansk Brandværns-Kom ité, Dansk B randin
spektørforening m.fl. D anm ark torde vad beträffar byggbestämmelser, 
driftförhållanden, upplysningskam panjer m .m . icke stå tillbaka på det 
brandm ässiga om rådet. D anm ark ä r genom sitt m edlem sskap i EG förplik
tat a tt harm onisera sina bestäm m elser med övriga EG-länder närm are än 
med nordiska länder som står u tanför EG. D etta är dock inget skäl att inte 
också söka harm onisering med övriga nordiska länder.

M iljöministeriet i Finland erinrar om pågående sam arbete för harm oni
sering av byggbestäm melsema i N orden inom  ram en för N ordiska kom
m ittén för byggbestämmelser, NKB. D etta sam arbete har lett till a tt de 
förebyggande brandsäkerhetsbestäm m elsem a i flera avseenden överens
stäm m er i N orden. Eftersom ständigt nya och delvis okända byggnadsma
terial och konstruktionslösningar tas i bruk bör de nuvarande nordiska 
riktlinjerna genomgås och förbättras. D etta bör ske snabbt, inte m inst på 
grund av pågående harm oniseringssträvanden inom EG. Ett arbetspro
gram för sam arbete om förebyggande byggnadstekniskt brandskydd har 
nyligen godkänts av NKB.

M iljöm inisteriet instäm m er sålunda i sak med medlemsförslaget och 
påpekar att i sam band med den föreslagna undersökningen kan behovet av 
brandvam are i olika slags byggnader övervägas som en delåtgärd.

Inrikesministeriet i Finland ser harm oniseringen av de nordiska bestäm 
melserna som mycket betydelsefullt. M inisteriet föreslår, att N ordiska 
m inisterrådet kan påbölja harm oniseringen av de nordiska brandskydds- 
reglem a och med det snaraste anställer en tjänstem an för att koordinera 
harm oniseringen av de nordiska brandskyddsreglem a och organiseringen 
av annat sam arbete inom  räddningstjänsten inom  Norden.
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Finlands svenska kom m unförbund  anser en harm onisering av brand- 
skyddsbestäm m elserna i N orden synnerligen önskvärd m en påpekar att 
den skulle pågå parallellt m ed att EG diskuterar nya direktiv för byggstan
darder m. m. D et finns viss risk för a tt denna harm onisering med EG sker 
utifrån klim at- och andra förhållanden i sydligare länder där behovet av 
skyddsbestäm m elser för eldstäder m. m är helt andra än i N orden. Det 
nordiska harm oniseringsarbetet bör enligt kom m unförbundet syfta till att 
skapa och driva en gemensam syn på denna fråga i europeiska sam m an
hang.

Finlands stadsförbund  tillstyrker förslaget, men påpekar sam tidigt hur 
den europeiska integrationen fram skrider och att m an bör uppm ärksam 
m a i vilken m ån m an redan nu vid utarbetandet av norm er i de nordiska 
länderna m åste beakta denna fram tidsbild. En gem ensam norm sam ling 
skulle dessutom  säkert effektivera sam arbetet på flera olika sektorer, b l.a. 
då det gäller rådgivnings- och upplysningsarbetet i anslutning till byggande 
och brandväm .

Finska försäkringsbolagens centralförbund  ser förslaget om sam nordiska 
brandskyddsbestäm m elser som ett angeläget initiativ. D ärtill kan sam nor
diska bestäm m elser utgöra en grund för europeiska bestäm melser, varvid 
den relativt höga nordiska säkerhetsnivån kan bibehållas. D et torde inte 
föreligga skäl till en generell skärpning av bestäm m elserna, m en ett fören- 
hetligande kan till vissa delar i vissa länder leda till a tt bestäm m elserna 
b lir strängare.

Finlands brandvärnsförbund anser det vara en fördel om likartade bygg
nader i de nordiska länderna skulle fungera på sam m a sätt i b randsitua
tioner, vilket skulle underlätta sam nordisk upplysningsverksam het. 1 all
m änhet är inte en skärpning av bestäm elsem a helt entydig. D et är ändå 
uppenbart, att förenhetligande av bestäm m elserna m edför skärpning av 
bestäm m elserna i några länder till någon del.

Hotell- restaurang- och kaféföretagarförbundet r.f. tillstyrker förslaget 
och betraktar det som ytterst viktigt att den fortsatta harm oniseringen 
överensstäm m er med m otsvarande bestäm m elser och standarder inom  
EG. D et är också viktigt a tt branschens representanter kan delta i bered
ningen av stadganden om hotell-, restaurang- och kafésektorem a.

Finska kom m unförbundet anser det viktigt att brandskyddsbestäm m el- 
sem a är tillräckligt enhetliga i samtliga nordiska länder liksom i hela 
Europa, eftersom de påverkar redan när byggnader planeras och byggs. 
Genom  enhetliga bestäm m elser kunde också tillverkning av och handel 
med förnödenheter integreras och rådgivnings- och upplysningsverksam 
heten bli m er konsekvent. N är sam nordiska brandskyddsbestäm m elser 
bereds bör m an eftersträva att de harm onierar med EG:s m otsvarande 
bestäm m elser och standarder. I vissa fall kan det bli nödvändigt att göra 
brandskyddsbestäm m elsem a strängare även om de som sådana torde vara 
tillräckliga.
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Ålands landskapsstyrelse stöder ett fortsatt arbete för att utveckla sam 
nordiska brandskyddsbestäm m elser varvid arbetet borde ta sikte på att 
gemensamt fram föra en enhetlig nordisk linje i sam band med EG-anpass- 
ningen. Redan nu kan m an med förbättrad bevakning med efterlevnaden 
av bestäm m elserna samt förbättrad utbildning och inform ation höja säker
heten.

Ålands brandkärsjorbund anser att Åland med sin om fattande resande 
ström  är det om råde i N orden som kunde ha den största nyttan av 
sam nordiska brandskyddsbestäm m elser. Redan nu sker sam arbete mellan 
brand- och räddningsm yndighetem a, men harm oniserade regler skulle öka 
tryggheten på bl.a. passagerarfärjor, hotell och stugbyar och inverka posi
tivt på det förebyggande brand- och räddningsarbetet.

Socialministeriet i Island tillstyrker en undersökning av frågan om det 
finns grundval för sam ordnade nordiska regler om brandskydd. Det är 
önskvärt att m yndigheter och organisationer som handlägger brandfrågor 
har mesta möjliga sam råd härom . I Island handläggs dessa frågor av 
Statens brandinspektion.

Statens brandinspektion  i Island som under socialm inisteriet handhar 
uppgifter om brandskydd, tillstyrker förslaget och anser det önskvärt att 
statliga och andra institutioner i N orden på brandskyddsom rådet utvidgar 
sitt sam arbete så mycket som möjligt. Dessutom anser man det tillräckligt 
och i överensstäm m else med gällande bestäm m elser att Statens brandin
spektion främst representerar Island i ett sådant samarbete.

Islandske forsikringsselskabers sam m enslutning  instäm m er i medlems- 
förslagets syfte och räknar med att gem ensamt arbete av detta slag m edför 
fördelar, förutom  att samtliga länders erfarenheter på brandom rådet kan 
utnyttjas vid utarbetandet av regler. Dock påpekas vikten av att man vid 
u tarbetandet av nordiska regler tar hänsyn till EG:s regler.

M iljøverndepartementet i Norge ställer sig positivt till en undersökning 
av förutsättningarna för harm onisering av skärpta krav för brandsäkerhet. 
Dock understryks vikten av att även miljöhänsyn uppm ärksam m as vid 
bedöm ning av sådana åtgärder.

Luftfartsverket ser mer positivt på förslaget, men förutsätter a tt gällande 
föreskrifter tas med i beräkningen och koordineras genom K om m unalde
partem entet. Då Sverige, D anm ark och Norge är medägare i SAS, kan det 
finnas behov av gem ensamma föreskrifter för hangar- och terminalbyggna-

Norsk Hotell- og Restaurantforbund  anser att Norge efter de ändringar 
som trätt i kraft 1990 har de strängaste reglerna på brandskyddsom rådet, 
vilka också väckt internationell uppm ärksam het. Förbundet stödde de nya 
reglerna, även om det för enskilda företag i branschen kunde medföra 
betydande kostnader. Förbundet anser det vara en fördel om bestäm m el
serna blir så lika som möjligt i N orden, vilket enligt dess uppfattning 
innebär att övriga länder bringar sina system upp till norsk nivå.
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Norsk Brannbefals Landsforbund  ser det som en stor fordel att nordiska 
enheter kan genom föra räddningsinsatser efter någorlunda enhetliga rikt
linjer och rutiner. Ett relativt entydigt regelverk ger de största fördelarna 
vid räddnings- eller släckningsuppgifter i gränsom råden där insatserna 
måste sam ordnas. Även de fria förbindelserna mellan de nordiska länder
na är skäl till att brandskyddsreglem a är harm oniserade. Trafikregler, 
luftfartsregler och sjövägsregler är andra exempel på regelverk som har 
konsekvenser över landgränserna.

Konsumentverket i Sverige anser att brandsäkerhetsbestäm m elsem a i 
N orden redan ställer stora krav på innehavare av byggnader och anlägg
ningar, m en att den senare tidens stora brandkatastrofer och ökade antal 
bränder visar att det finns skäl att kräva en skärpning av reglerna.

Statens naturvårdsverk har ett visst ansvar för brandskydd enligt rädd
ningstjänstlagen. D et centrala ansvaret åvilar räddningsverket, men u t
övas i sam ordning med naturvårdsverket. Det finns vissa frågor där andra 
intressen — även räddningstjänstens — till delar kan vara m otstående de 
intressen naturvårdsverket har att bevaka. Exempel härpå är val av släck- 
ningsmedel (t. ex. CFC) avledning av släckvatten, användning av flam- 
skyddsmedel etc.

Svenska kom m unförbundet ställer sig positivt till medlemsförslaget.
Svenska brandförsvarsföreningen (SBF) pekar bl. a. på att antalet anlag

da bränder de senaste 10—15 åren ökat kraftigt, vilket gör det svårt att 
finna förebyggande metoder. SBF har tillsam m ans m ed rikspolisstyrelsen, 
statens räddningsverk, försvarsdepartem entet, skolöverstyrelsen, K om 
m unförbundet, Statens krim inaltekniska laboratorium , Brandbefälets 
riksförbund och försäkringsbolagen utarbetat ett aktionsprogram  m ot an
lagda bränder.

SBF ingår också i den grupp nordiska brandförsvarsföreningar som 
vaije år m öts liksom i den europeiska organisationen (Confederation of 
Fire Protection Associations (CFPA) och sam arbetar i ett antal projekt. Ett 
gemensamt synsätt finns på den skadebegränsande verksamheten. D iskus
sioner pågår om nordisk sam verkan vid större katastrofer på färjor, vid 
skogsbränder etc. Det förebyggande arbetet bör enligt föreningen ske un
der etablerade form er och leda till att reglerna b lir likartade i de nordiska 
länderna. V idare pekas på att det inom Efta och EG pågår ett intensivt 
arbete med Europastandard, där nordiska representanter deltar. 1 vissa 
delar är sam arbetet inom EG endast öppet för D anm ark. D etta är beklag
ligt då även övriga nordiska länder i högsta grad kom m er att påverkas av 
EG-direktiven och standarder som tas fram inom EG. De nordiska länder
na har erfarenheter och kunskap som sam stäm m igt bör kunna framföras 
vid den harm onisering som eftersträvas inom Europa.

Föreningen tillstyrker varm t att en sam nordisk grupp tillsätts för att 
undersöka förutsättningarna för en harm onisering i de nordiska länderna. 
I de delar där reglerna är otillräckliga bör gruppen föreslå kom pletteringar
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som kan gälla samtliga länder eller det land där dagens bestäm m elser är 
svagare än de övriga. Föreningen är beredd att delta i ett expertarbete om 
sådana regler, gärna tillsam m ans med m otsvarande föreningar i de andra 
nordiska länderna. D etta bör ske i samklang med utvecklingen av de 
nationella räddningstjänsterna och även om fatta synpunkter på b rand
forskningen.

Sveriges redareförening instäm m er i medlemsförslaget vad gäller ökat 
nordiskt sam arbete om  brandsäkerhet och påpekar att detta också gäller 
brandsäkerheten på fartyg. De nordiska länderna bör gemensamt påverka 
den internationella utvecklingen inom ram en för den internationella sjö
fartsorganisationen IMO. Inom IM O utarbetas bättre norm er för b rand
skydd på passagerarfartyg, som torde träda i kraft i m itten av 1990-talet. 
Internationella brandskyddsbestäm m elser finns också i den Internationel
la K onventionen om Säkerheten av M änniskoliv till Sjöss, SOLAS. De 
brandsäkerhetsbestäm m elser som gäller svenska fartyg är betydligt sträng
are än de som gäller i de övriga nordiska länder. D etta är otillfredsställan
de, då det innebär en konkurrensnackdel för den svenska sjöfartsnäringen. 
En harm onisering av de nordiska brandsäkerhetsbestäm m elsem a för sjö
farten är därför ett absolut måste. Ännu viktigare är att de nordiska 
länderna gem ensamt verkar för en bättre global säkerhetsstandard för 
fartyg.

För att bekäm pa fartygsbränder krävs att brandförsvaret i de nordiska 
länderna kan sam ordna sina insatser och uppträda gem ensamt. För detta 
krävs kunskap om fartyg i allm änhet och praktiska övningar tillsam m ans 
med fartygsbesättningar.

2.2 Rem issinstanser som  anför vissa reservationer eller egna förslag

Assurandør-Societetet i D anm ark påpekar att den nordiska brand
skyddsnivån är hög, men att brandskadorna ändå är oacceptabelt stora. 
Enligt dess erfarenhet beror de stora skadorna mest på att de skyddsanord
ningar som finns inte respekteras t.ex . genom att m an bryter igenom 
brandväggar och brandsäkra dörrar står öppna. Sålunda räcker passivt 
brandskydd inte till, utan m an m åste tillskapa driftsmässiga villkor som 
stöder dessa. N är detta inte sker beror det på bristande m otivation hos 
personal och andra användare av byggnaderna att hålla sig till de spelregler 
som brandrisken och skyddsanordningarna förutsätter. Om N ordiska rå
det rekom m enderar sam ordning av brandskyddsbestäm m elserna, bör man 
också förstärka det arbete som ger möjlighet för bättre sam ordning mellan 
byggnadernas passiva brandskyddsanordningar och driftsmässiga villkor. 
V idare bör m an överväga vilka åtgärder som kan vidtas för att förhindra 
att brand uppstår.

Hotel- og restaurationssammenslutningen  i Island anser att man främst 
bör lägga vikt på ökad utbildning och träning av personal, upplysning till 
gäster och ökad tillsyn över tilläm pningen av nuvarande regler, men ifrå
gasätter kraven på en om fattande och dyr apparatur. Exempel ges på olika
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kam panjer som foreningen anordnat i Island. Bekymmer uttalas for olika 
slags gästgiverier som anläggs i gamla trähus och sam m ankom ster i olika 
slags privata festlokaler.

Svenska försäkringsbolags riksförbund  ser positivt på förslaget, men 
påpekar att, m ot bakgrund av pågående standardiseringsarbete mellan EG 
och Efta, bör eventuellt skärpta regler om brandsäkerhet endast om fatta 
föreskrifter om hur och när dessa skall tilläm pas. De tekniska lösningarna 
bör så långt möjligt förankras i kom m ande Europastandard. 1 avvaktan 
härpå bör nuvarande föreskrifter, anvisningar och regelverk ges en klarare 
tilläm pning. En central sam nordisk organisation bör inrättas för att sam 
ordna utvecklingen av de nationella brandförsvaren och brandforskning-

Sveriges hotell- och restaurangförbund hänvisar till sam arbetet med m ot
svarande organisationer i övriga nordiska länder, där brand- och säker
hetsfrågor har en fram skjuten position. Förbundet är på olika sätt engage
rat i förebyggande arbete m ed en koncentration till inform ation och kun
skapsom rådet, som sker i sam arbete med försäkringsbolagen. Enligt vad 
m an inhäm tat är regelsystemet för brand- och säkerhet på hotell relativt 
lika inom N orden vad gäller konstruktionskrav på byggnader, krav på 
brandcellsindelning, krav på utrym ningslarm  sam t brandtekniska krav på 
invändiga vägg- och takytor, övrig beklädnad och inredning. Dessa krav 
uppfyller också de bestäm m elser som kan kom m a att gälla inom EG. 
Enligt förbundets uppfattning faller ingen eller ytterst marginell del av de 
senaste årens ökning av antalet bränder på hotellbranschen. Det är således 
tveksam t att ta det ökade antalet bränder till intäkt för strängare krav på 
brandsäkerhet på hotell. De vanligaste skadorna vid hotellbränder är 
rökskador. Det tycks också vara klarlagt att skador kunnat förhindras om 
personal och gäster varit tillräckligt inform erade om hur de skulle handla 
vid brand. D et förebyggande brandskyddsarbetet bör inriktas därpå. Vad 
som behövs är alltså förbättrad inform ation, övning av personalen och 
samverkan med lokala brandm yndigheter.

2.3 Remissinstanser som  huvudsakligen avstyrker medlemsförslaget

Justitsm inisteriet i D anm ark anser att det inte finns något påträngande 
behov av skärpning av de danska reglerna för hotell, vårdinrättningar, 
offentliga lokaler m .m ., då man anser att personsäkerheten är tillräckligt 
tillgodosedd i existerande regler för byggnader m. m. Vidare påpekas att 
EG i decem ber 1988 vidtagit ett direktiv på byggområdet som D anm ark är 
förpliktat att efterleva. Enligt detta direktiv skall under de kom m ande åren 
inrättas en rad gem ensam m a internationella standarder för byggmaterial 
m. m. Det kan förväntas att det tillkom m er ytterligare regler om brandsä
kerhet inom  EG. En eventuell nordisk harm onisering bör därför inriktas 
på ett närm ande till kom m ande EG-regler och sålunda invänta resultatet 
av EG:s arbete så att det inte flera gånger blir nödvändigt att revidera 
nationella bestäm melser.
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Bygge- og Boligstyrelsen i D anm ark anser att det inte finns behov av 
ändring/skärpning av de krav gentemot byggnader som finns i gallande 
danska bestämmelser. Efter vad styrelsen inhäm tat finns inga erfarenheter 
av bränder i byggnader i D anm ark som var uppförda enligt gällande 
bestäm m elser som kan m otivera en allmän skärpning av dessa krav. V ida
re hänvisas till att D anm ark står inför genom förande av EG:s direktiv
1988 om harm onisering av m edlem sländernas lagar och adm inistrativa 
bestäm m elser om byggnader.

Ålands redarförening anser att de tankar medlemsförslaget innehåller 
sedan gammalt redan förverkligats vad gäller sjöfarten både internationellt 
och nordiskt. Sjöfarten kan i detta avseende utgöra ett exempel för en 
nordisk harm onisering av brandsäkerhetsreglerna för hotell och stora 
byggnadskomplex på land. Redarföreningen hänvisar till pågående arbete 
inom 1MO och existerande regler inom SOLAS. Säkerhetsstandarden på 
finländska passagerar- och lastfartyg ligger redan över den nivå som fö
reskrivs i SOLAS. Föreningen anser det vara av stor vikt att u tarbetandet 
av brandsäkerhetsbestäm m elser även framdeles sker internationellt inom 
IMO samt att den nationella tilläm pningen av dessa bestäm m elser fören
hetligas, särskilt där fartom rådet innefattar två nordiska länder.

Kom m unaldepartem entet i Norge, som sam rått med Justisdepartem en
tet, Sam ferdselsdepartem entet, däribland Luftfartsverket, NSB och Vegdi
rektoratet samt D irektoratet för brann- ock eksplosjonsvern och Bolig- og 
bygningsavdelningen i departem entet, ser inte något om edelbart behov av 
en harm onisering av skärpta regler för Norges del.

Sam ferdselsdepartem entet anser sålunda att det förebyggande arbetet, 
vad gäller transport av brandfarligt gods i många år varit föremål för ett 
utvidgat internationellt sam arbete där de nordiska länderna deltar. Arbe
tet har resulterat i gem ensamma regler för internationella transporter och 
även i stor utsträckning harm onisering av regler för inhemsk transport av 
brandfarligt gods.

K om m unaldepartem entet erinrar vidare om det nordiska sam arbetet 
kring bl.a byggnadstekniskt brandskydd inom N ordiska kom m ittén för 
byggbestämmelser (NKB), som följer utvecklingen i Europa. Särskilt gäller 
detta EG:s basdokum ent för brandsäkerhet som hänför sig till EG:s bygg
m aterialdirektiv (86/106/EF). V idare erinras om att arbetet inom  den 
europeiska standardiseringsorganisationen CEN följs av en nordisk sam 
ordningsgrupp.

Direktoratet fo r brann- og eksplosjonsvern pekar på att Norge infört 
skärpta bestäm m elser som bl.a kräver selektiva åtgärder inom om råden 
där man i Norge haft en särskilt negativ skadeutveckling och sålunda är 
särskilt anpassade till norska förhållanden. För att få avsedd effekt, måste 
dessa bestäm m elser få verka över en längre tid. Det är därför inget norskt 
intresse att företa väsentliga ändringar på kort sikt. D irektoratet erkänner 
dock att ökade förbindelser mellan länderna ökar behovet av sam ordning
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av bestäm m elserna, m en behovet härav varierar från sektor till sektor. 
Sålunda är det t.ex viktigare a tt sam ordna reglerna för brandsäkerhet på 
hotell än på institutioner. E tt sam arbete för harm onisering bör därför i en 
första omgång kartlägga de om råden där behovet och m öjligheterna för 
sam ordning är störst.

2.4 Remissinstanser som  inte tar direkt ställning till medlemsförslaget

Nordiska kom m ittén  fö r  byggbestämmelser (NKB) redogör för de rikt
linjer m an utfärdat som avser brandbestäm m elser och som helt eller delvis 
inarbetats i de enskilda ländernas byggbestämmelser. D ärutöver har NKB 
utarbetat sju produktregler inom  brandom rådet som används vid typgod
kännande av produkter som redan godkänts i annat nordiskt land. 1990 
nedsatte NKB ett brandutskott som till en bö ljan  skall arbeta m ed m odel
ler för brandscenarier, bestäm m elser om  användning av plast och inform a
tion  om stora bränder. D et påpekas att den europeiska utvecklingen är en 
viktig bakgrund för arbetet. Inom  EG håller ett grunddokum ent för b rand
säkerhet, som hänför sig till byggvarudirektivet på att färdigställas. Arbe
te t i den europeiska standardiseringsorganisationen CEN följs av en nor
disk sam ordningsgrupp.

Forsvarsministeriet i D anm ark har intet a tt anföra, m en hänvisar till 
Justitsm inisteriet.

D anm arks Rederiforening anser a tt förslaget uteslutande är rik ta t mot 
byggnader och installationer på land och vill därför inte konm m entera 
förslaget utan ger en översiktlig redogörelse för pågående arbete inom  
IMO, SOLAS-konventionen m .m . Slutligen framhålls, att de nordiska 
länderna som följd av branden på ” Scandinavian Star” redan framlagt 
förslag i IM O om skärpta krav i anslutning till SOLAS-konventionens 
regler om  brandsäkerhet.

Finansministeriet i F inland har inte något att anm ärka med anledning 
av förslaget.

Finlands rederiförening instäm m er med förslagets synpunkter, m en på
pekar att förslaget inte berör brandskyddsbestäm m elser för fartyg då dessa 
redan behandlas inom  IMO.

NSS-Sekretariatet i Norge har inga kom m entarer till förslaget utöver att 
m an anser att ett sådant arbete bör äga rum  på europeiskt plan.

3. Utskottet

U tskottet noterar att det övervägande antalet rem issinstanser tillstyrker 
medlemsförslaget. Generellt anser de flesta ansvariga rem issinstanser att 
de nordiska reglerna ligger på en hög och tillfredsställande nivå, m en att en 
harm onisering skulle ha många fördelar. Många rem issinstanser pekar på 
det arbete som pågår inom Europa och EG och internationellt och fram 
håller a tt en nordisk harm onisering bör stå i överensstäm m else därm ed.
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Mot bakgrund av katastrofbranden på färjan ” Scandinavian Star” har 
medlemsforslaget även rem itterats till de nordiska redareföreningarna. Av 
redareföreningarna är den svenska mest positiv, m edan de övriga anser att 
brandsäkerheten på fartyg bäst tas tillvara på internationellt plan. Det 
påpekas att de nordiska länderna som följd av denna brand framlagt 
förslag i IMO (International M aritim e O rganisation) om skärpta krav 
inom ramen för den Internationella K onventionen om Säkerheten av 
M änniskoliv till Sjöss (SOLAS). Det framhålls dock av flera rem issinstan
ser att en harm onisering av de nordiska brandsäkerhetsbestäm m elsem a 
för sjöfarten är ett angeläget behov, även om det är ännu viktigare att de 
nordiska länderna gem ensamt verkar för en bättre säkerhetsstandard för 
fartyg på internationellt plan. U tskottet vill starkt understryka dessa syn
punkter i synnerhet då det vid utredningen efter branden på ” Scandina
vian Star” fram kom m it allvarliga m issförhållanden som delvis haft sin 
bakgrund i olika säkerhetskrav i de nordiska länderna.

U tskottet noterar att brandsäkerhetsbestäm m elsem a i de nordiska län
derna redan i dagens läge ställer stora krav på byggnader och anläggningar. 
Vidare hänvisas av flera rem issinstanser till a tt det pågår ett sam arbete för 
harm onisering av byggbestäm melsema inom ram en för NKB (Nordiska 
kom m ittén för byggbestämmelser), som nyligen godkänt ett program för 
sam arbete om förebyggande byggnadstekniskt brandskydd. Några av dessa 
rem issinstanser fram håller dock att nya okända byggnadsmaterial och 
konstruktionslösningar utvecklas, varför de nordiska riktlinjerna kontinu
erligt bör genomgås och förbättras.

Det framhålls av några rem issinstanser, särskilt inom hotell- och restau
rangbranschen, att existerande säkerhetsutrustning är i stort sett tillfreds
ställande, men att det fram förallt brister vad gäller handhavandet av 
utrustningen och efterföljandet av bestäm m elserna. Behovet av utbildning 
och övning för personal, inklusive sam ordnade övningar för att bekäm pa 
fartygsbränder och övningar för brandförsvaret i de nordiska länderna att 
uppträda gem ensamt framhålls. D iskussioner pågår redan mellan de nor
diska brandförsvarsföreningam a om nordisk sam verkan vid större kata
strofer på fäijor, vid skogsbränder etc. Det framhålls från detta håll a tt ett 
relativt entydigt regelverk ger de största fördelarna vid räddnings- eller 
släckningsuppgifter i gränsom råden där insatserna måste sam ordnas. 
Även de fria förbindelserna mellan de nordiska länderna är ett skäl till 
harm oniserade brandskyddsregler.

Några rem issinstanser påpekar det problem som ligger i att D anm ark 
genom sitt EG-medlemskap är involverat i dess arbete som grundas på ett 
direktiv på byggvaruområdet. På grundval av detta direktiv pågår inom 
EG arbete med ett grunddokum ent för brandsäkerhet. U tskottet vill dock 
framhålla att en nordisk harm onisering av brandskyddsbestäm m elsem a 
bör kunna ligga till grund för att man fram för en enhetlig nordisk linje i 
sam band med en närm are anpassning till EG. Det kan finnas risk för att en
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harm onisering inom EG sker utifrån andra klim atförutsättningar än de 
som råder i Norden. Det finns på brandskyddsom rådet, liksom på arbets
m iljöom rådet, anledning att bevaka att den höga nordiska nivån ej går 
förlorad vid en europeisk harmonisering.

U tskottet vill i detta sam m anhang särskilt fram hålla vikten av skärpta 
och enhetliga bestäm m elser i N orden vad gäller offentliga byggnader in
klusive hotell och även fartyg i nordisk trafik. Bl.a gäller detta konstruk
tionskrav for byggnader, som t.ex krav på invändiga väg- och takytor, 
beklädnad och inredning, utrym ningslarm  sam t rökdetektorer och sprink
ler. E tt antal svåra brandolyckor har visat behovet av skärpta bestäm m el
ser och bättre beredskap i detta sam m anhang. U tskottet har noterat att 
Norge nyligen infört särskilt stränga bestäm m elser och att en harm onise
ring i N orden därför möjligen borde avse att höja de övriga ländernas 
bestäm m elser till den norska nivån. Av särskild betydelse är förhållandena 
på fäijor mellan de nordiska länderna där senaste tidens händelser avslöjat 
både behovet av harm oniserade och skärpta bestäm m elser för brandskydd 
och behovet av lämpligt utform ade sam övningar för personal till sjöss och 
i land.

U tskottet vill i detta sam m anhang erinra om rådets rekom m endation nr 
32/1989  angående sam arbetsprogram  for räddningstjänstom rådet. U pp
följningen av denna rekom m endation har bl.a inneburit a tt ett ram avtal 
om sam arbete vid territorialgränserna for att hindra eller begränsa skada 
på m änniska eller egendom vid olyckshändelse mellan D anm ark, Finland, 
Norge och Sverige undertecknats. Em ellertid har räddningstjänstm yndig
heterna ej kunnat enas om att upprätta ett perm anent kontaktorgan i 
enlighet med rekom m endationen. M inisterrådet har därför uppdragit åt 
m inisterrådssekretariatet a tt följa det fortsatta arbetet i den arbetsgrupp 
som tillsatts for a tt behandla dessa sam arbetsfrågor och vid behov förm ed
la kontakter till annat nordiskt sam arbete. U tskottet finner att denna 
arbetsgrupp bör kunna ta  upp frågorna om brandförsvaret, i synnerhet 
som några rem issinstanser tillstyrker tillsättande av en sam nordisk grupp 
för att undersöka förutsättningarna for en harm onisering av brandskydds- 
bestäm m elsem a i de nordiska länderna.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts föreslår utskottet att
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att undersöka förutsättningarna for en harm onisering av skärpta 
regler om brandsäkerhet i de nordiska länderna.

K øbenhavn den 25 februari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

H aakon Blankenborg (A) 

Tore A. L iltved (A)

Lars Ulander (s)

Dorte Bennedsen (S)

Knud Glønborg (KrF)

Sten Svensson (m)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
F örm an

Lena Öhrsvik (s)
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Medlemsförslag

om samnordiska brandskyddsbestämmelser
(Väckt av Sten Svensson sam t Elsi Hetemäki-Olander, Sakari Knuuttila, 
Tore A. Liltved, Eeva-Liisa M oilanen och M arjatta Väänänen)

På den senaste tiden har många bränder helt eller delvis ödelagt större 
inrättningar med förluster i både människoliv och m ateriella värden till 
följd. I flera fall sägs de om fattande olycksbrändem a ha fått ett katastrof- 
artat förlopp till följd av avsaknad av brandlarm sanläggning eller brister i 
funktionerna hos installerat brandlarm . 1 några fall har bränderna även 
föregåtts av rekom m endationer efter brandsynen om installering av funk
tionsdugligt brandlarm , vilka em ellertid inte efterföljts.

Enligt statistiken har bara i Sverige antalet bränder ökat med 20 procent 
år 1988. Brandskadekostnadem a ökade med drygt 10 procent och bedöms 
inklusive avbrottsskador uppgå till 3 m iljarder SEK. Anlagda bränder och 
okända brandorsaker har visat en fortsatt oroande utveckling med de 
största ökningarna inom villa-hem, lantbruk och industri.

I de nordiska länderna vilar skyldigheten att i skälig om fattning hålla 
utrustning för släckning av brand på enskilda personer. I exempelvis 
Sverige behandlas det som en allmän angelägenhet för innehavare av 
byggnad eller anläggning — även stat och kom m un — att vidta och bekosta 
åtgärder för att trygga liv och egendom mot och vid brand. 1 den svenska 
räddningstjänstlagen 1987, som ligger till grund för brandsynen, har skyl
digheten utökats till att hålla utrustning för räddningsarbetet och föra 
m änniskor och egendom i säkerhet.

Men begränsade ekonom iska resurser får inte leda till att kraven på 
brandsäkerhetsåtgärder mildras. Intresset att bereda skydd mot brandska
dor måste kom m a i främ sta rum m et, så att inte flera m änniskor behöver 
m ista livet på grund av otillräckligt brandskydd. Det är en självklarhet att 
personer som vistas på hotell, sjukhus eller vårdhem  skall ha lika bra 
brandskydd som i villa eller lägenhet försedd med brandvam are.

Nästan alla m änniskor som om kom m er vid bränder dödas av rökgaser. 
Större byggnader, offentliga lokaler, hotell, sjukhus, vård- och pensionärs
hem skyddas bara till en del av m odernt autom atiserat brandskydd.

Vissa bränders snabba spridning beror i många fall på flytande bränslen 
och olämpliga material, speciellt i installationer och inredning. Byggnads- 
tekniska förhållanden, inte m inst i äldre hotell, kan kräva sprinklersystem 
för att säkra utrymningsvägar. M oderna brandlarm sanläggningar med au
tom atiska rökdetektorer är en förutsättning för tidig upptäckt — även till 
intilliggande rum — som i sin tu r underlättar om edelbara åtgärder och
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utrym ning. För a tt svara mot dessa krav m åste brandsäkerhetsbestäm m el
sem a ses över och skärpas.

V idare krävs nya tillvägagångssätt för att bättre förbereda allm änheten 
vid brandtillbud och bredda den inform ation som ges, t. ex. i form av 
förstärkt m ålgruppsinriktad inform ation och specialutbildning av personal 
för nödsituationer.

Sedan gam malt äger nordiska branddirektörsm öten rum  för erfarenhets
utbyte mellan nordiska m yndigheter med ansvar för brandskyddsfrågor. 
D et föreligger ett för länderna gem ensam t synsätt på brandskyddet och 
vad m an vill göra åt detta för att bygga ett säkrare samhälle. V idare tas 
kontakt mellan länderna för erfarenhetsutbyte på specialla sakom råden, 
t. ex. beträffande skärpning av kraven på byggnadsinredningar.

I sam band med ett 1989 undertecknat avtal mellan D anm ark, F inland, 
Norge och Sverige om sam arbete över territorrialgränserna i syfte att vid 
olyckshändelser h indra eller begränsa skador på m änniskor eller egendom 
eller i m iljön har en nordisk arbetsgrupp tillsatts för sam arbete om rädd
ningstjänstfrågor i avhjälpande syfte efter det att olyckor har inträffat. 
D iskussion pågår om att inordna detta arbete under N ordiska m inisterrå
det.

N är det gäller det förebyggande brandskyddsarbetet finns em ellertid 
inte något etablerat samarbete. De nordiska länderna har fortsatt skiljakti
ga krav och bestäm m elser på detta om råde. I exempelvis Norge, har man 
föregått kraven genom att nyligen antaga, långtgående föreskrifter (i kraft 
1990-07-01) med sikte på åtgärder för att effektivt reducera brandskador, 
med byggnadsägamas ansvar för brandsäkerheten i centrum . I fråga om 
hotell och institutioner reses här absoluta krav på larmanläggning som 
säkrar tidig utrym ning och sprinkling i gem ensam hetsutrym m en.

Inte m inst m ot bakgrund av den ökade rörligheten mellan länderna, 
t. ex. i form av turism  och konferensverksam het, bör de förebyggande 
brandskyddsreglerna göras likartade mellan länderna. D ärm ed underlättas 
också m änniskors beredskap i nödsituationer.

I det europeiska sam m anhanget har beslut på hög nivå fattats om 
koordinering av bestäm m elser rörande t. ex. brandsäkerheten i hotell och 
stora byggnadskomplex. En vidare harm onisering av de nordiska reglerna 
m åste också stå i samklang med m otsvarande bestäm m elser och standar- 
diseringsarbete inom EG.

M ot bakgrund av ovanstående föreslås att
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att undersöka förutsättningarna för en harm onisering av skärpta 
regler om brandsäkerhet i de nordiska länderna.

Stockholm den 22 augusti 1990

Sten Svensson (m) Elsi Hetemäki-Olander (Kok.)

Sakari Knuuttila (SDP) Tore A. L iltved (H)

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) M arjatta Väänänen (Kesk.)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om effektivisering av jordbrukssam- 
arbetet mellan Norden och Baltikum

(M edlem sförslaget väckt av G ustav  B jörkstrand  sam t 
Svein A lsaker m. fl., se s. 899

R em issy ttranden , se supplem ent)

1. Indledning

Præsidiet har henvist medlemsförslaget til Økonomisk Udvalg og sam ti
dig besluttet, at det skulle sendes på remiss.

Udvalget har behandlet forslaget i sammenhæng med flere andre med- 
lemsforslag om sam arbejde med Østeuropa, som er henvist til behandling i 
såvel Økonomisk Udvalg som i øvrige af Nordisk Råds udvalg.

Udvalget har behandlet forslaget på mødet i Stockholm den 28, — 30. 
januar 1991 og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Medlemsförslaget

Forslagstillerne henviser til de erfaringer og inform ationer, som delega
tionen fra Nordisk Råd fik under sin rejse i Baltikum i efteråret 1990. 
Foruden m iljøom rådet samt kultur- og undervisning synes jordbrug at 
være blandt de vigtigste sam arbejdsom råder, når henses til opbygningen af 
de baltiske landes selvstændighed.

Sam arbejdets mål bør ifølge forslagsstillerne være en forøgelse af de 
selvstændige jordbrugeres relative antal i jordbrugsproduktionen. Det 
selvstændige fam iliejordbrug anses for at være det mest effektive og den 
type jordbrug, som er mest uafhængig af Sovjetunionens øvrige dele.

De nordiske lande har en lang tradition  for drift a f  effektive fam iliejord
brug samt en rådgivningsservice, m askinproduktion mv, som svarer godt 
til behovene også i Baltikum.

Forslagsstillerne henviser endvidere til det sam arbejde, som allerede er 
indledt mellem m yndigheder og organisationer på jordbrugsom rådet i 
N orden og i Baltikum. Det dækker om råder som indsamling af brugte 
maskiner, praktikantudveksling, ” fadderjordbrug” , uddannelse a f  jo rd 
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brugskonsulenter mv. Sam arbejdet har, ifølge forslagsstillerne, im idlertid 
været gennemført på frivillig basis og med relativt små midler. En supple
rende nordisk finansiering er derfor nødvendig for den ønskede udbygning 
a f  samarbejdet.

D er foreslås endvidere en arbejdsdeling, således at de nordiske lande 
deler ansvaret for de enkelte baltiske lande mellem sig.

Forslagsstillerne mener, at et sam arbejde på jordbrugsom rådet kan gen
nemføres til ikke urimeligt høje udgifter, når henses til den omkostningsef
fektivitet, som kan opnås. Sam arbejdet bør være om fattende, og der bør 
træffes en hurtig beslutning om at sætte det i værk.

Med henvisning til dette foreslås det, at Nordisk Råd rekom m anderer 
Nordisk M inisterråd:
at med de baltiske lande igangsætte et om fattende sam arbejdsprogram  på

jordbrugsom rådet.

3. Remiss

Forslaget har været på remiss til nationale og nordiske m yndigheder og 
organisationer på jordbrugsom rådet.

3.1. Danske remissinstanser

Landbrugsrådet oplyser, at m an har haft en del kontakter m ed de baltis
ke lande og bl. a. indhentet inform ation om sam arbejdsønskem e, ligesom 
dansk landbrug allerede sam arbejder på flere felter med organisationer i 
disse lande. Også danske agro-industrivirksom heder er til stede i om rådet. 
Landbrugsrådet ser derfor positivt på forslaget.

Landbrugsministeriet, departementet har indhentet synspunkter fra 
M iljøm inisteriet og udtaler, at sam arbejdet med Baltikum fortrinsvis bør 
ske bilateralt, således som det allerede sker nu.

Som supplem ent til det bilaterale kan man im idlertid igangsætte særlige 
fællesnordiske projekter under m inisterrådets arbejdsprogram  for Balti
kum og Østeuropa. Jordbruget er et prioriteret om råde i program m et, og 
det forudsættes, at stipendieordningen og projektpuljen på tilfredsstillende 
måde kom m er til at dække behovet inden for jordbruget.

Landbrugsm inisteriet henviser endvidere til vigtigheden a f  at støtte en 
udvikling i baltisk jordbrug, som ikke autom atisk leder landbruget ind i 
samme betydelige miljøbelastning, som det er sket i de vestlige lande. 
M iljøaspekterne i sam arbejdet må derfor prioriteres højt.

3.2. Finske og ålandske remissinstanser

Pellervo sällskapet peger på, at der ikke findes hurtige løsninger, og at 
sam arbejdet først og fremmest må opm untre jordbrugernes egen aktivitet. 
Fam iliejordbrug og andelsbevægelse burde kunne anvendes som model,
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ligesom det er a f  største vægt med rådgivning og uddannelse. Selskabet 
m edvirker gerne i et rationelt udviklingsarbejde i Baltikum.

Lantbruksproducenternas centralförbund stø tter forslaget.
Svenska lantbruksproducenternas centralförbund  mener, at behovet for 

sam arbejde er stort, og stø tter forslaget.
Ålands landskapsstyrelse stø tter forslaget og anser det som vigtigt med 

sam ordning så dobbeltarbejde undgås.
Jord- og skogsbruksministeriet oplyser at Finland allerede har indledt et 

sam arbejde med de nærmeste om råder i Sovjet med henblik på forbedring 
af levnedm iddelproduktionen. M inisteriet finder at en nordisk arbejdsde
ling via m inisterrådet vil være hensigtmæssig, hvis indsatsen skal udvides 
til at om fatte et større område.

Lantbrukscentralernas förbund  stø tter forslaget og understreger at det 
haster med at udbygge sam arbejdet på jordburgsom rådet. D er peges speci
elt på behovet for opbygning af en egen produktion a f  landbrugsm askiner i 
de baltiske lande, ligesom behovet for uddannelse og støtte til udbygning af 
familiejordbruget i større målestok.

3.3. Norske remissinstanser

Norsk Bonde- og Sm åbrukarlag  finder forslaget meget interessant og 
strategien med familiebruget helt i overensstem m else med egne synspunk
ter. Man finder videre, at der er meget N orden kan bidrage med til fremme 
a f  jordbrugets udvikling i Baltikum. Man stø tter derfor forslaget og er 
villig til at være med i arbejdet.

Norges Bondelag oplyser at m an er engageret i sam arbejde med Ø steuro
pa, først og fremmest Polen. 1 sam arbejdet indgår bl. a. praktikantophold 
og anden uddannelse, byggeprojekter og mælkeproduktion.

Bondelaget finder ikke at sam arbejdet på længere sigt kan bygge alene på 
frivilling indsats i organisationerne, men m an m edvirker geme i et pro
gram, hvor Nordisk Råd har initieret en sikker finansiering. Bondelaget 
stiller sig positivt til medlemsforslaget og m ener at et sådant sam arbejde 
vil kunne give en samlet bedre og mere effektiv hjælp til de baltiske lande 
på jordbrugsom rådet.

Landbruksdepartementet har ikke svaret.

3.4. Islandske remissinstanser

Landbrugsministeriet oplyser, at flere landbrugsskoler i Island er i stand 
til at modtage elever fra Baltikum, og indtager i øvrigt en positiv holdning 
til medlemsforslaget.
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Islands Landboforening  m ener, at enhver faglig assistance til Baltikum 
på jordbrugsom rådet vil være gavnlig. D et gælder vejledning, undervis
ning, kursusophold, studierejser, opbygning a f  foreninger, andelsbevægel
se, fam iliedrift og ikke m indst sprogundervisning. Foreningen opfordrer 
til, at forslaget vedtages, og anser det som en selvfølge, at Island m edvirker 
dertil.

3.5. Svenske remissinstanser

Antroposofiska sällskapet i Sverige finder, at selskabets erfaringer fra 
sam arbejdet med Baltikum bekræfter de iagttagelser, som ligger til grund 
for medlemsförslaget. Selskabet er derfor i høj grad positiv til at Nordisk 
R åd engagerer sig i at stim ulere til udvidet sam arbejde på jordbrugsom rå
det. Selskabet mener, at den foreslåede arbejdsdeling mellem landene bør 
tillem pes med forsigtighed.

Lantbrukarnas riksförbund  oplyser, at forbundet i to  år har haft et 
om fattende sam arbejde med Baltikum. Sam arbejdet har mange former, 
herunder f.eks. m askinindsam ling, venskabsbyer, skole- og uddannelses
udveksling, forretningsmæssige forbindelser og joint-ventures. På bag
grund a f  de om fattende kontakter finder m an det ikke muligt eller hen
sigtsmæssigt at dele ansvaret for de enkelte baltiske lande på de enkelte 
nordiske lande.

Lantbruksstyrelsen (Jordbruksdepartementet) og Sveriges lantbruksuni
versitet har ikke svaret.

3.6. Nordiske remissinstanser

Nordisk Em bedsm andskom ite fo r  Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) 
finder, at forholdene ligger godt tilrette for jo rd- og skovbrugssamarbejde 
mellem N orden og Baltikum, men at dette fortrinsvis bør ske på bilateral 
basis. NEJS vil først og fremmest spille en koordinerende rolle i relation til 
det bilaterale arbejde.

NEJS går endvidere ud fra, at m inisterrådets program for Baltikum og 
Østeuropa på tilfredsstillende måde vil kunne dække behovene for stipen- 
diat- og praktikantophold inden for jordbruget, og finder generelt, at det 
fælles nordiske sam arbejde bør drives i dette program og ikke i et særligt 
sektorprogram.

4. Udvalgets overvejelser og synspunkter

Udvalget kan konstatere, at der er stor interesse for et udbygget sam ar
bejde mellem N orden og Baltikum på jordbrugsom rådet. Det synes ligele
des godtgjort, at jordbrugssektoren er en a f  de strategisk vigtige sektorer i 
forbindelse med opbygningen a f  såvel selvstændighed som velfærd i disse 
lande.
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Behovet for hjælp gennem sam arbejde synes at være stort og veldoku- 
m enteret b l.a. gennem den rejse, som en delegation fra Nordisk Råd 
foretog til Baltikum og Moskva i efteråret 1990.

Det kan endvidere konstateres, at der allerede er et ganske om fattende 
sam arbejde igang, ikke m indst på foranledning a f  de nordiske landes 
landbrugsorganisationer. Også private interesser, herunder forretningsin
teresser, synes at være involveret i sam arbejdet.

De centrale landbrugsm yndigheder erkender behovet for samarbejde, 
men mener, at dette fortrinsvis bør foregå bilateralt. I øvrigt henviser man 
til, at myndighederne via sine nordiske sam arbejdsorganer vil medvirke i 
koordineringen af det bilaterale samarbejde. For så vidt angår særlige 
nordiske indsatser, henviser man til det program for Baltikum og Ø steuro
pa, som m inisterrådet har vedtaget og er ved at gennemføre.

Udvalget er med dette in m ente af den opfattelse, at m inisterrådet bør 
spille en stærkere rolle som koordinator for sam arbejdet mellem Baltikum 
og N orden på jordbrugsom rådet. K oordineringen bør tilrettelægges i tæt 
sam arbejde med de baltiske medspillere, ligesom alle øvrige organisatio
ners og involveredes erfaringer og medspil løbende bør udnyttes fuldt ud.

Det er på den anden side klart, at såvel hovedfinansieringen som 
hoveddrivkraften til sam arbejdets praktiske gennemførelse må komme fra 
nationale kilder, således at m inisterrådets begrænsede ressourcer primært 
udnyttes til koordinering, inspiration og igangsætning.

M ulighederne for at udnytte m inisterrådets program for Baltikum og 
Ø steuropa bør naturligvis indgå. Program m et har im idlertid så begrænse
de finansielle ressourcer, at andre finansieringskilder bør overvejes, ikke 
m indst over sektorbudgettem e eller nationale midler.

Valget a f  sam arbejdsm odel må afgøres i forbindelse med tilrettelæggel
sen af det videre arbejde. Hvor om fattende sam arbejdet skal være må 
ligeledes afgøres gennem det løbende arbejde og ikke m indst gennem 
dialogen med de baltiske landes jordbrugere, deres organisationer og m yn
digheder.

Eftersom udvalget m ener at m inisterrådet, foruden arbejdet via sine 
egne sektorer og sit eget budget, bør indtage en koordinerende rolle i 
relation til nationale indsatser, foreslår udvalget, at rekom m andationen 
rettes både til m inisterrådet og til de nordiske landes regeringer.

2 9 -  10-0450 Nordiska rådel
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Med henvisning til ovenstående foreslår Økonom isk Udvalg, at Nordisk 
Råd vedtager følgende rekom m andation i anledning a f  medlemsförslag 
A 944/e:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd og de nordiske lan
des regeringer

at sam m en med de baltiske lande udbygge et koordineret sam arbej
det på jordbrugsom rådet mellem N orden og Baltikum.

5. Indstilling

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja E xner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

E ino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
F orm an n

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pålsson (Sj)
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Medlemsförslag

om effektivisering av jordbrukssamarbetet mellan 
Norden och Baltikum
(Väckt av Gustav Björkstrand sam t Svein Alsaker, Gunnar Björk, Tytti 
Isohookana-Asunmaa, Anneli Jäätteenm äki, Sakari Knuuttila, Juhani Lai- 
tinen, Eeva-Liisa Moilanen, Tellervo Renko, H eikki Riihijärvi, M irja R yy
nänen, Eino Siuruainen, Valgerður Sverrisdóttir och M arjatta Väänänen)

Relationerna mellan N orden och de baltiska republikerna, som efter
strävar självständighet, aktualiserades på ett nytt sätt då N ordiska rådets 
delegation besökte de baltiska länderna. U nder resan fram fördes ett stort 
antal initiativ inom  olika sektorer i samhällslivet. U tgående från dessa kan 
sam arbetet mellan Baltikum och N orden ökas. N ordiska rådet skall om e
delbart sätta sig in i dessa initiativ  och försöka m edverka till deras genom
förande med egna åtgärder.

Vid sidan av m iljöom rådet och utbildnings- och kultursektorerna kan 
projekt för utvecklande av jo rdbruket betraktas bland de viktigaste samar- 
betssektorerna. U nder resan skisserades bl. a. sam arbetsom råden med an
knytning till jordbruksutbildning, jordbruksm askiner och -redskap samt 
jordbrukspolitik. U r Baltikums synvinkel är en effektivisering av jo rd 
bruksproduktionen och säkerställandet av livsmedelsförsörjningen bland 
de centralaste frågorna när man dryftar dessa länders förutsättningar för 
att i fram tiden klara sig som självständiga.

Den nuvarande jordbruksproduktionen i Baltikum bygger i hög grad på 
kollektivjordbruk och produktionen är synnerligen avhängig av förbindel
serna med Sovjetunionens olika delar. Även med tanke på självständig- 
hetsutvecklingen är det nödvändigt att jordbruket i Baltikum är så obe
roende som möjligt i ekonom iskt hänseende. D etta kan ske endast genom 
att sådant jo rdbruk  som bygger på fam iljejordbruk proportionellt ökas 
inom hela jordbruksproduktionen.

I de baltiska republikerna har m an redan satt igång viktiga program, 
som syftar till att proportionellt öka självständiga jordbrukares antal i 
jordbruksproduktionen. Till exempel har esterna uppsatt som mål att före 
år 2000 om strukturera jo rdbruket så att om kring en tredjedel av åkerarea
len avsätts till sådant nyjordbruk som bygger på fam iljejordbruk, i vilket 
fall antalet självständiga gårdar skulle uppgå till om kring 10000.

1 samtliga nordiska länder finns en avancerad jordbruksproduktion som 
bygger på fam iljejordbruk. Jordbruksproduktionen i de nordiska länderna
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är relativt effektiv trots klim atförhållandena och alla länder har problem 
med överproduktion. Den nordiska modellen för jordbruksproduktionen 
upplevs i Baltikum som ett exempel på hur m an bygger upp ett effektivt 
produktionssystem på basen av fam iljejordbruk. Know-how, utbildning 
och m askinkonstruktion på om rådet ger en hög nivå i N orden och läm par 
sig till många delar för utvecklandet av jordbruksproduktionen i Baltikum.

N orden och Baltikum idkar redan jordbrukssam arbete. Å tm instone F in
land och Sverige har arrangerat såväl utbildning på om rådet som maskin- 
leveranser, verksamhet utgående från ” fadderjordbruk” och inform ations
utbyte. Jordbrukargrupper från Sovjetkarelen har också utbildats i F in
land.

En finländsk rådgivningsorganisation på om rådet, Jordbrukscentraler- 
nas förbund, har organiserat kam panjen ” Pro Agrieesti” , som om fattar 
utbildning, projekt om m önstergårdar, konstruktion av produktionsbygg- 
nader som behövs i jordbruket samt export av m askiner till Estland. Dessa 
projekt har genomförts i sam arbete med Estlands jordbruksm inisterium , 
Högskolan för ledarskap i Estland och C entralförbundet för jo rdbrukare i 
Estland (Eestimaa talupidajate Keskliit). Samtidigt som projektet genom
förts har m an i närheten av D orpat upprättat fyra m önstergårdar som 
koncentrerar sig på olika produktionslinjer, arrangerat en m askinutställ
ning på jordbruksom rådet, plöjningstävlingar samt utbildning på jo rd 
bruksom rådet. I sam band med projektet har ca 2 500 begagnade jo rd 
bruksm askiner lämpliga för sm åbruk exporterats till Estland.

De belopp som använts för dessa projekt har varit synnerligen små 
(några tiotusen mark) och arbetet har utförts i talkoanda. I fortsättningen 
kan m an inte räkna med en sådan grannhjälpsanda vad beträffar exempel
vis transporterna och arrangerandet av utbildning och därför behöver man 
för dessa projekt även annan finansiering än jordbruksorganisationernas.

Inom ram en för Pro Agrieesti 1991 har man prelim inärt överenskom m it 
om att fortsätta med insamlingen av begagnade m askiner och att inrätta 
nya grupper av m önstergårdar. Man har också uppskisserat en utbildning 
för jordbrukskonsulenter i Dorpat, praktikantutbyte samt arrangerat u t
bildning för sem estervikarier i jordbruket. Enligt program m et skall man 
även göra upp byggnadsplaner för privatgårdar. Särskild uppm ärksam het 
fästes vid jordbrukets miljöfrågor; det viktigaste är att användningen av 
gödsel- och bekämpningsmedel planeras.

Vad beträffar arbetsfördelningen mellan de nordiska länderna skulle det 
vara ändamålsenligast att Finland fortsätter sitt jordbrukssam arbete med 
de finskspråkiga om rådena i Karelen och Estland. De baltiska republiker
na som ligger söderut, dvs. Lettland och Litauen, läm par sig bra som 
sam arbetspartners exempelvis för Sverige, D anm ark och Norge. Det är 
fortfarande effektivast att organisera dessa projekt i sam arbete med jord- 
bruksm yndigheter och jordbrukets fackliga organisationer. Även nordisk 
finansiering behövs för att igångsätta, koordinera och upprätthålla verk-
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sam heten, även om de belopp som behövs inte kom m er att vara orimligt 
höga i proportion till den kostnadseffekt som kan uppnås.

Situationen i Baltikum är kritisk och sam arbetsprogram m en borde om e
delbart göras tillräckligt om fattande. Jordbrukssam arbetet leder till snab
ba resultat med rimliga kostnader. Det är också möjligt att fatta beslut i 
ärendet snabbt, helst redan under innevarande höst. Därigenom kunde 
sam arbetet vara igång i god tid före följande skördeperiod.

Med hänvisning till det ovan anförda hem ställer vi att
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att med de baltiska länderna igångsätta ett om fattande samarbets- 
program på jordbruksom rådet.

Helsingfors den 25 oktober 1990

Gustav Björkstrand (SFP) 

Gunnar Björk (c)

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.) 

Juhani Laitinen (Kok.) 

Tellervo Renko (Kesk.)

Mirja Ryynänen (Kesk.) 

Valgerður Sverrisdóttir (F)

Svein Alsaker (KrF) 

Tytti Isohookana-Asunmaa (Kesk.)

Sakari Knuuttila (SDP) 

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Eino Siuruainen (Kesk.) 

M arjatta Väänänen (Kesk.)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om det nordiska samarbetets framti
da former och organisation

(M edlem sförslaget väckt av Lilli G yldenkilde, Ivar H an- 
sen, Elsi H etem äk i-O lander, A nker Jørgensen , T hea 
K nu tzen , G re the  L undb lad , M ats N yby, Ó lafur G . Ei- 
narsson , Påll P étursson , O d d ru n n  P ettersen  och K arin  
Söder, se s. 951

R em issy ttranden , se supp lem ent)

Juridisk utvalg har fått henvist til behandling medlemsförslag A 945/j om 
det nordiske sam arbeidets fram tidige form er og organisasjon m. m. U tval
get har behandlet forslaget på sine m øter 12. —14. novem ber 1990 i Snek
kersten, 28. —30. jan u ar 1991 i Stockholm, 13. og 14. februar 1991 i 
Helsingfors og 24. februar 1991 i København.

1. Medlemsforslaget

I medlemsforslaget foreslås det 
at Nordisk Råd rekom m enderer regjeringene i D anm ark, F inland, 

Island, Norge og Sverige å beslutte om endringer i Helsingforsavta- 
len og den nordiske transportavtalen som Organisasjonskom itéens 
forslag foranlediger, 

at Nordisk Råd beslutter om endringer i Nordisk Råds arbeidsord
ning som Organisasjonskom itéens forslag foranlediger, 

at Nordisk Råd gir presidiet i oppdrag å vurdere de reformforslag som 
framføres av Organisasjonskom itéen og som det påligger presidiet å 
ta  initiativ  til eller beslutte om.

Forslagsstillerne viser innledningsvis til at Nordisk Råds internasjonale 
virksom het har øket sterkt i løpet av de seneste årene. D ette har kom m et 
til uttrykk dels i utvidede kontakter med utenom nordiske interparlam en- 
tariske organ m .fl., og dels i en vilje fra Rådets side til å følge og påvirke 
den pågående integrasjonsprosessen i Vesteuropa.

D et vises til at de problem ene som Rådet m øter i sin internasjonale 
virksom het er blitt inngående analysert av Rådets Internasjonale sam ar
beidskom ité (Søder-komitéen), som i sine betenkninger, N U  1988:4 og N U
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1988:7 frem m er konkrete forslag til hvordan den internasjonale dim en
sjonen i Rådets arbeide skal kunne behandles.

Etter forslagsstillernes m ening må den internasjonale dim ensjonen i 
Rådets arbeide få visse organisatoriske konsekvenser. D erutover er det 
åpenbart behov for at rådsorganisasjonen reform eres, heter det. Det vises 
til at det er kom m et ulike forslag om dette fra Rådets m edlem m er i 
debatter, artikler m. m.

Forslagsstillerne viser til at presidiet oppnevnte en kom ité (Nordisk 
Råds Organisasjonskom ité) den 12. desem ber 1989, som fikk i oppdrag å 
se over organisasjonen i dens helhet og herunder særlig vurdere eventuelle 
organisatoriske konsekvenser av den såkalte internasjonale dim ensjonen.

Organisasjonskom itéen overleverte sin betenkning (N U  1990:7) til Rå
dets president den 29. oktober 1990.

Etter forslagsstillernes mening fyller Organisasjonskom itéens forslag til 
reform er i hovedsak de krav som kan stilles for å gjøre Rådets arbeide mer 
effektivt og m ålrettet. Dessuten vil O rganisasjonskom itéens forslag kunne 
føre den internasjonale dim ensjon av Rådets arbeid inn i fastere former, 
heter det.

Forslagsstillerne presiserer at Presidiet for sin del vil vurdere de forslag 
som Organisasjonskom itéen frem m er når det gjelder arbeidsordninger og 
retningslinjer som besluttes av presidiet.

2. Organisasjonskomitéens rapport

2.1. Innledning (kap. 1)

Nordisk Råds Presidium  besluttet den 12. desem ber 1989 å nedsette en 
kom ité som fikk i oppdrag å gjennomgå Rådets arbeidsform er m. m.

Komitéen har hatt følgende medlem mer: Bjarne M ørk Eidem (A) Norge, 
form ann, samt rådsm edlem m er Lennart Andersson (s) Sverige, Margrete 
Auken (SF), D anm ark, M arianne Jelved (RV) D anm ark, Wiggo Komstedt 
(m) Sverige, Påll Pétursson (F) Island og K im m o Sasi (Kok.) Finland.

Kom itéens sekretariat har vært sekretariatsleder Kjell M yhre-Jensen, 
Norge og stf. presidiesekretær G ustaf Stjernberg.

Presidiet besluttet sam tidig å oppnevne en kontaktgruppe for komitéen, 
bestående av berørte sekretariater og organer innenfor Rådet og M inister
rådet.

Komitéen har særlig konsentrert seg om Rådets behandling av de inter
nasjonale spørsmålene, og har fremmet forslag til endringer, b l.a . på 
bakgrunn av Søder-komitéens utredninger og forslag.

Komiteen foreslår dessuten visse andre reform er innen Rådets organisa
sjon men som ikke direkte berører den internasjonale dim ensjonen.

Forslagene er til dels blitt fulgt opp av konkrete forslag til endringer av 
gjeldende regelverk.
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Kom itéen presenterer dessuten synspunkter og forslag til reform er og/el
ler forandringer som det bør tilkom m e presidiet å initiere eller beslutte.

Kom itéens forslag er i hovedsak enstemmige. D et er fram satt reserva
sjoner og særskilte uttalelser fra to m edlem m er av kom itéen når det gjelder 
enkelte forslag.

Etter at Organisasjonskom itéen ble nedsatt fikk den overlevert forslag 
som berørte Rådets organisasjon, bestem melser, arbeidsm åter m. v. Føl
gende medlemsförslag er gjennom beslutninger av R ådet eller på annen 
m åte overlevert komitéen.

a) A 862/j ang. opprettelse av en nordisk kom m isjon og gjennomgang av 
beslutningsprosessene innen det nordiske sam arbeidet1 

b M  867/j ang. økt nordisk sam arbeide i internasjonale spørsm ål1
c) A 866/j ang. opprettelse av et internasjonalt utvalg1
d) A 893/j  ang. gjennomgang av Nordisk Råds arbeidsform er1 
Komitéen viser til at flere av talerne i generaldebatten ved rådets 38.

sesjon i Reykjavik i 1990 tok opp organisatoriske spørsmål, og det ble 
fram ført ønskemål om at Organisasjonskom itéen skulle ta  seg av organisa
toriske og adm inistrative problem er i stort og sm ått — og legge fram 
forslag til løsninger.

Organisasjonskomitéen har tatt dette som et tegn på at Nordisk Råd 
sterkere enn tidligere er innstilt på å reform ere sin organisasjon for å gjøre 
den m er slagkraftig.

2.2. Organisasjonskomitéens forslag  — Sam m enfatning (kap. 2)

I rapportens kapittel 2 sam m enfatter kom itéen de spørsmål som har 
vært drøftet sam t de forslag drøftingene har m unnet ut i.

Forslagene inneholder i det vesentligste endringer i Helsingforsavtalen 
og i Nordisk Råds Arbeidsordning. Forslagene inneholder også nye regle
m enter m. m. som besluttes av presidiet.

I tillegg til de konkrete reformforslagene kom m er også kom itéen med 
synspunkter og forslag til løsninger av andre spørsmål som det tilkom m er 
presidiet å initiere og/eller beslutte om.

På bakgrunn av den politiske utviklingen i Europa og framveksten av et 
nytt Europa drøfter og/eller foreslår komitéen:
— den internasjonale dim ensjonens plass i Rådets arbeide m arkeres gjen

nom tillegg i Helsingforsavtalens preambel og artikkel 1
— m inisterråd for utenriksm inistrene
— presidiet gis en forsterket rolle og gis det overgripende og koordineren

de ansvaret for de internasjonale spørsmålenes håndtering i Rådet. 
U tvalgene gis ansvar for de internasjonale spørsmålenes håndtering 
innen respektive saksom råder

— viss talerett for inviterte gjester under sesjoner (ikke-nordiske statssje
fer/regjeringssjefer)

— representanter for folkevalgte forsamlinger kan inviteres til sesjoner 
1 S e  N ord iska  rådet, 38:e sess. 1990.
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som observatører. Presidenten skal under sesjonen kunne gi ordet til 
observatør. Status som perm anent observatør gis ikke

— innføring av en klausul i en eventuellt kom m ende EØS-avtale som går 
ut på at det nordiske sam arbeide på Helsingforsavtalens om råde sikres 
(etter m ønster fra art. 233 i Rom -traktaten som gjelder regionalt sam ar
beide innen Benelux)

— økonomisk utvalg gis hovedansvaret for på Rådets vegne å følge den 
europeiske integrasjonsprosessen og i tilknytning til det initiere og 
forberede disse sakene for Rådet

— finansm inistrene ansvarlige for m inisterrådets budsjett; m inisterråd for 
sjø- og luftfartsspørsm ål; m inisterråd for repektive utenriks-, handels- 
og bistandsm inistrene

— den nordiske transportavtalen endres slik at den også skal om fatte 
internasjonale sjøfartspolitiske og luftfartspolitiske spørsmål 

Komitéen anser at den parlam entariske innflytelsen over det nordiske
budsjettet skal øke og foreslår:
— beslutningsrett for Rådet om anvisning av m idler i det nordiske bud

sjettet innenfor en av m inisterrådet besluttet økonomisk ram m e (Hel
singforsavtalens artikkel 45)

Forandringene i om verdenen stiller større krav til Rådets fram tidige
effektivitet og arbeidsm åte. Bl. a. på den bakgrunnen foreslår komitéen:
— bedre struktur på Rådets regelverk. Visse bestem m elser og regler over

føres fra Helsingforsavtalen til Arbeidsordningen
— antall m edlem m er i presidiet m inim um  lOm aks. 11. Presidiet avspeiler 

Rådets partipolitiske sammensetning. Hvert land m inst 2 m edlem mer. 
Medlem av presidiet bør ikke sam tidig være medlem av utvalg (Helsing
forsavtalens artikkel 52)

— antall utvalg uforandret (seks). Nye navn på utvalg. Visse endringer i 
fordelingen av saksom råder. Tretten (13) m edlem m er i samtlige utvalg

— endring av Helsingforsavtalen (artikkel 51) slik at antallet sesjoner per 
år ikke bindes til en. Anbefaler en vintersesjon og en høstsesjon (bud- 
sjettsesjon)

— rett for presidiet til å legge fram forslag for Rådet samt selv forberede 
saker (presidieforslag)

— rett for utvalg til å legge fram forslag for Rådet (utvalgsforslag)
— forsterket partipolitisering i rådsarbeidet; økede resursser for partigrup

pene; partistøtte for enkelte m edlem m er utenfor partigruppene avskaf
fes

— innføring av valgkomité for forberedelse og forslag til valg i plenarfor
samlingen

— forenklet voteringsordning
— forenklet rem issordning
— redaksjonskom itéen for Nordisk K ontakt avskaffes. Nye sam arbeids

former mellom sjefsredaktør og nasjonale delegasjoner
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— innføring av spørsm ålsdebatt ved sesjonen (forespørsel)
— m odem iserte møteform er; innføring av ny teknikk
— klarere ansvarsfordeling mellom presidiesekretariatet, sekretærkollegi

um og nasjonale sekretariat
I spørsmål som forøvrig berører M inisterrådet drøfter komitéen:

— endret beslutningspraksis ved beslutning i M inisterrådet, ved at beslut
ning kan tas også om et land går im ot

— innføring av m inisterrådsreplikk som innebærer økede m uligheter for 
meningsfull dialog mellom, i første rekke, utvalg og m inisterråd

— stedfortrederfunksjonen gjøres politisk forankret og plasseres på stats- 
sekretæm ivå (tilsvarende)

— større initiativrett for m inisterrådssekretariatet
Rådets og rådsarbeidets folkelige forankring forsterkes. K om itéen fore

slår:
— en nordisk om budsm annfunksjon utredes
— rett for U ngdom m ens N ordiske Råd til å redegjøre for sine meninger 

for plenarforsamlingen
K om itéens forslag er i hovedsak kom m entert i rapportens kapittel 5, 

men det finnes også forslag i rapportens kapittel 4, som om handler den 
internasjonale dim ensjon i Rådet.

I rapportens kapittel 5 presiserer kom itéen hvilke m ålsettinger den har 
hatt for sitt arbeid. Disse er:
a) å effektivisere det nordiske sam arbeidet
b) å utform e regelverket slik at fram tidige endringer i virksom heten og i 

organisasjonen kan skje uten hindring av eller endring i gjeldende 
regelverk (øket fleksibilitet).

c) å forsterke Nordisk Råds innflytelse over det nordiske sam arbeidet
d) å styrke presidiets rolle som Rådets ledende organ — og derigjennom 

løfte fram det felles nordiske — og sam tidig forsterke utvalgenes kom 
petanse og initiativm uligheter

e) å utform e regelverket slik at risikoen for tolkningstvister reduseres
f) å forenkle Rådets arbeid
g) å gjennomføre besparinger der det kan skje

Kom itéen presiserer at forslagene til endringer stort sett er m otivert av 
ovenstående målsetninger. K om itéen har således ikke begrunnet hvert 
enkelt endringsforslag i noen særlig utstrekning.

3. Høringsinstanser

D et er m ottatt uttalelse fra følgende høringsinstanser:

Fagutvalg

— Ø konom isk utvalg
— Sosial- og miljøutvalget
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— Kulturutvalget
— Budsjett- og kontrollutvalget
— Kommunikasjonsutvalget

De nasjonale delegasjonene

— Danm arks delegasjon
— Finlands delegasjon
— Islands delegasjon
— Norges delegasjon
— Sveriges delegasjon
— De selvstyrende om rådene

Partigruppene

— Sosialdemokratiske gruppen
— Konservative gruppen
— M ittengruppen
— Den Venstresosialistiske gruppen
— Den Liberalistiske gruppen

4. Høringsuttalelser

Generelt

Juridisk utvalg kan konstatere at samtlige høringsinstanser i prinsippet 
stiller seg positive til at Nordisk Råd har tatt initiativ til å gjennomgå sin 
organisasjon i den hensikt å utvikle den til å bli mest mulig effektiv og 
slagkraftig. Høringsinstansene stiller seg også i hovedsak bak de forslag 
som Organisasjonskom itéen har fremmet. Flere har uttalt at komitéens 
forslag inneholder reform er som er vel egnet til å forbedre effektiviteten i 
Rådets arbeid.

Det blir im idlertid fra enkelte hold hevdet at man hadde forventet seg at 
Organisasjonskom itéen hadde lagt fram forslag til m er vidtrekkende poli
tiske reform er av rådets organisasjon, og at kom itéens forslag i hovedsak er 
av teknisk art. På den annen side blir det fram holdt at det idag hersker så 
stor usikkerhet om hvordan det nordiske sam arbeidet vil se ut innenfor 
ram m ene av et nytt Europa, at denne situasjonen reduserer mulighetene 
for radikale forandringer i organisasjonen nå.

De fleste anser im idlertid at Organisasjonskom itéens forslag kan ses som 
et første skritt i en nødvendig prosess for å forsterke det nordiske sam ar
beidet.

Utvalget kan videre notere at det blir påpekt at det først og fremst er den 
politiske viljen til sam arbeid som bestem m er am bisjonsnivået i det nordis
ke sam arbeidet. Någjeldende struktur og regelverk inneholder muligheter 
til et m er am bisiøst sam arbeid, dersom den politiske viljen er tilstede. 

Enkelte av høringsinstansene beklager at M inisterrådet ikke har funnet å
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ville delta i Organisasjonskom itéens arbeid, da M inisterrådet og dens 
organisasjon også i høy grad berører Nordisk Råd.

Selv om høringsuttalelsene generelt sett gir uttrykk for en positiv hold
ning til Organisasjonskomitéens forslag, er det til de enkelte punkter i 
forslaget kom m et en del innvendinger og kritiske m erknader både når det 
gjelder forslagenes innhold og de m er teknisk/juridiske forslag. Hørings- 
instansenes bem erkninger til de enkelte forslagene vil bli behandlet under 
de respektive punkter nedenfor i betenkningen.

5. Juridisk utvalgs vurdering av de enkelte forslagene i rapporten

5.1. Innledning

Juridisk utvalg kan konstatere at det nordiske sam arbeidet nå befinner 
seg i en brytningstid. Utviklingen og forandringene i Europa vil medføre 
endrede vilkår for det nordiske sam arbeidet. Det er utvalgets oppfatning at 
det er av stor betydning at Rådet gjennomgår sin virksom het for å møte 
nye utfordringer. Utvalget kan således gi sin fulle støtte til en gjennomfø
ring av endringer i Rådets struktur og regelverk/praksis som har til formål 
å effektivisere Rådets arbeid. Utvalget anser at de endringer som Organisa- 
sjonskomitéen har foreslått i så henseende vil kunne bidra til å forbedre 
Rådets funksjon og derved gjøre det nordiske sam arbeidet m er interessant 
og betydningsfullt i fram tida.

Utvalget kan dog dele det synspunkt som er fram kom m et fra flere av 
høringsuttalelsene, om at forslagene kunne ha vært m er vidtgående.

Utviklingen i Europa mot integrasjon i Vesteuropa og m ot dem okrati i 
Ø steuropa har gått raskere enn man kunne ha forutsett for bare et års tid 
siden. Den europeiske utviklingen gir Nordisk Råd og det nordiske sam ar
beidet nye muligheter til å utvikle sitt sam arbeide. Det er utvalgets oppfat
ning at i en tid med så store internasjonale forandringer, bør rådets 
virksomhet være gjenstand for en kontinuerlig prosess. Utvalget betrakter 
således komitéens forslag som et første skritt på veien til å utvikle Nordisk 
Råd til en mer effektiv og slagkraftig organisasjon.

Utvalget deler forøvrig det synspunkt som er kom m et fram  om at det 
først og fremst er den politiske viljen som er avgjørende for hvor langt en 
kan utvikle det nordiske sam arbeidet, og at det i m indre grad er det 
formelle regelverket som utgjør den største hindringen. Men det er selvsagt 
av betydning at regelverket er tidsmessig som instrum ent i organisasjons
arbeidet.

Juridisk utvalg konstaterer at komitéens rapport i det vesentligste inne
holder forslag som enten berører Helsingforsavtalen eller Nordisk Råds 
Arbeidsordning. Enkelte forslag berører også Arbeidsordningen for presi- 
diesekretariatet/sekretærkollegiet som Presidiet fastsetter. Forslagene er 
tallrike. Visse forslag vil ha en klar politisk betydning for det nordiske 
sam arbeidets fram tid, mens andre er av mer teknisk/redaksjonell art.
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Utvalget har notert at Nordisk Råds presidium  ikke har realitetsbehand
let Organisasjonskom itéens rapport. Hele rapporten foreligger således som 
underlag for behandlingen av medlemsförslag A 945/j i Juridisk utvalg. 
Utvalget har foretatt en lovteknisk gjennomgang av kom itéens forslag til 
endringer i regelverket og herunder foreslått enkelte justeringer. D ette 
gjelder først og fremst forslagene til endringer i Helsingforsavtalen og 
Arbeidsordningen for Nordisk Råd. U tvalget har i denne tekniske gjen
nomgangen m åttet konsentrere seg om de konkrete endringsforslag som 
foreligger, og har av tidsmessige grunner bare i begrenset utstrekning 
vurdert de øvrige bestem melsene i regelverket.

Utvalget konstaterer at det i rapporten også finnes endel forslag og/eller 
anbefalinger som ikke krever endringer i det formelle regelverket. Videre 
har er det i rapporten drøftet enkelte spørsmål som det tilkom m er Nordisk 
M inisterråd å beslutte om. I rapporten b lir det også drøftet spørsmål som 
ikke m unner ut i noe forslag fra kom itéens side.

Utvalget har under behandlingen av medlemsförslaget funnet det mest 
hensiktsmessig å følge en annen systematikk enn den komitéen har fulgt i 
sin rapport. Utvalget har gruppert og behandlet forslagene etter hvilken 
rang forslagene har i regelverket og hvilken myndighet som kan fatte 
beslutning.

Etter dette tar utvalget først stilling til de forslagene som forutsetter 
endringer i Helsingforsavtalen og endringer i den nordiske transportavtale, 
som det tilkom m er de nordiske lands regjeringer å beslutte om. D eretter 
blir de forslag som forutsetter endringer i Arbeidsordningen for Nordisk 
Råd og som det tilkom m er plenarforsamlingen å beslutte om behandlet. 
Videre behandles forslag som det er tillagt presidiet å beslutte, forslag som 
berører N ordisk M inisterråd, og forslag som komitéen har drøftet, men 
ikke frem m er forslag om.

Juridisk utvalg vil under behandlingen av de enkelte forslagene i rappor
ten redegjøre nærmere for komitéens syn sam t uttalelsene fra høringsin
stansene. Utvalgets forslag til endringer i Helsingforsavtalen og Arbeids
ordningen for Nordisk Råd framgår av bilag 1 og 2. Utvalget konstaterer at 
de ulike høringsuttalelsene ligger på forskjellig detaljeringsnivå. Parti
gruppenes uttalelser berører stort sett de mer overordnede, politiske forsla
gene, mens fagutvalgene har konsentrert uttalelsene om forslag som berø
rer ut valgenes arbeid og organisasjon. De nasjonale delegasjonene har 
avgitt mer generelle uttalelser, men enkelte har også her til en viss grad gått 
inn i detaljspørsmål. En del av forslagene er ikke kom m entert i høringsut
talelsene. Det gjelder spesielt de m er tekniske forslagene.

Juridisk utvalg har videre til behandling M inisterrådsförslag B 118/j om 
endringer i Helsingforsavtalen. D ette ministerrådsforslaget bygger også på 
Organisasjonskom itéens rapport, og inneholder endringer i Helsingforsav
talen som utelukkende har betydning for Nordisk Råds organisasjon, dvs. 
Art. 51, 52, 54, 55, 56, 57 og 58. M inisterrådsforslaget bør således ses i
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sam m enheng med medlemsförslag A 945/j, da det i medlemsforslaget 
finnes en rekke forslag til endringer i A rbeidsordningen for Nordisk Råd 
som er avhengig av at Helsingforsavtalen endres.

Utvalget har drøftet tidspunktet for ikrafttredelsen av de foreslåtte 
endringene i Arbeidsordningen for N ordisk Råd, og kan bem erke følgende: 
D et er etter utvalgets m ening hensiktsmessig at ikrafttreden skjer etap
pevis. En del av endringene i A rbeidsordningen forutsetter at Helsingfors
avtalen endres. De aktuelle bestem m elsene vil derfor tidligst kunne tre 
ikraft når endringene i Helsingforsavtalen er tråd t ikraft. D ette ta r en viss 
tid. U tvalget vil foreslå at de endringene i Arbeidsordningen som ikke er 
avhengig av endringer i Helsingforsavtalen trer ikraft så snart det er 
praktisk mulig. U tvalget anser at det vil være mest hensiktsmessig om 
Presidiet gis fullmakt til å fastsette ikrafttredelsestidspunkt for de end
ringene i Arbeidsordningen som ikke er avhengig av at Helsingforsavtalen 
endres.

5.2. Helsingforsavtalen av 23. mars 1962 

Innledning

Komitéen  konstaterer at Helsingforsavtalen er svært detaljrik, til å  være 
en mellomstatlig avtale. Kom itéen m ener således det kunne være grunn til 
å foreta en gjennomgang av hele avtalen. Kom itéen har im idlertid ansett at 
det ligger utenfor dens m andat å kom m e m ed en slik totalrevisjon uten 
m edvirkning av M inisterrådet i utredningen.

Utvalget kan bem erke at det snart er 30 år siden Helsingforsavtalen ble 
undertegnet. Den opprinnelige tekst ble revidert i 1971, 1974, 1983 og 
1985. N år det foretas flere enkeltstående endringer i en eksisterende lov
tekst, kan resultatet lett bli at loven etter hvert blir uoversiktlig og inkonse
kvent. Utvalget har merket seg at så er tilfelle med gjeldende Helsingfor- 
savtale. Det kunne således være på tide å foreta en fullstendig gjennom 
gang av hele avtalen, bl. a. for å sortere ut hva som bør stå i en m ellom stat
lig avtale, og hva som hører hjem m e i det underliggende regelverk. U tvik
lingen i Europa taler også for at tiden er m oden for en revisjon av Helsing
forsavtalen.

E tter dette vil utvalget foreslå at M inisterrådet, i sam råd med Nordisk 
Råd foretar en gjennomgang av Helsingforsavtalen. U tvalget forutsetter at 
denne totalgjennomgangen ikke skal forsinke gjennomføringen av Organi- 
sasjonskomitéens forslag.

Det internasjonale aspekt — Preambelen og Art. I.

Komitéen  viser til at det har vært stilt spørsmål om Helsingforsavtalen, 
slik den er form ulert idag, skulle legge hindringer i veien for N ordisk Råd å 
gjennom føre debatter eller sam arbeide på et utenom nordisk, internasjo
nalt plan.

Kom itéen konstaterer at Helsingforsavtalen i sin nåværende utform ing
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ikke er til h inder for at internasjonale spørsmål debatteres eller håndteres i 
Rådet eller i dens organer, dersom Rådet ønsker det.

Komitéen viser til at presidiet så tidlig som i 1964 konstaterte dette i 
forbindelse med at presidiet avslo et forslag om å skrive inn et uttrykkelig 
forbud i avtalen mot at utenriks- og sikkerhetspolitiske spørsmål kunne tas 
opp i Rådet.

Komitéen viser videre til en finsk avhandling om kom petanseforholde
ne ved utform ing av internasjonale avtaler som også konstaterer at Hel
singforsavtalen i nåværende utform ing ikke legger hindringer i veien for en 
videreutvikling av den internasjonale dim ensjon i Rådet.

Komitéen m ener likevel at det kan være hensiktsmessig å ta inn en 
presisering i Helsingforsavtalen om den internasjonale dim ensjonen i Rå-

Komitéen foreslår at det i preambelen til Helsingforsavtalen gjøres 
følgende tilføyelse:___” som ønsker å styrke sam arbeidet om internasjona
le spørsm ål” .

Komitéen foreslår videre at det i Art. 1. gjøres følgende tilføyelse: 
”Avtalepartene skal dessuten sam arbeide i internasjonale spørsm ål” .

Juridisk utvalg konstaterer at de som har u ttalt seg om kom itéens forslag 
til endring i Helsingforsavtalen stø tter forslaget. Den konservative grup
pen anfører im idlertid at det er regjeringenes oppgave å vurdere om den 
internasjonale dim ensjon skal lovfestes.

Juridisk utvalg kan for sin del anføre at en m arkering av den internasjo
nale dim ensjon i Helsingforsavtalen vil ha stor symbolverdi, og vil legiti
mere den praksis som har utviklet seg på om rådet. U tvalget kan således 
støtte komitéens forslag om å ta inn den internasjonale dim ensjon i pream 
belen og i Art. 1.

Budsjettprosedyren, Art. 45

Komitéen konstaterer at den under sitt arbeide har prøvet flere ulike 
muligheter til å styrke den parlam entariske innflytelsen over det nordiske 
sam arbeidet. Komitéen er av den overbevisning at større innslag av beslut
ningsrett i budsjettspørsm ål skulle gavne det nordiske sam arbeidet. På 
denne bakgrunn foreslår komitéen at Rådet gis beslutningsrett om forde
lingen av m idler innen en av m inisterrådet fastsatt budsjettram m e.

Komitéen konstaterer at m inisterrådet riktignok ikke kan støtte denne 
tanken. 1 en skrivelse til kom itéen angir m inisterrådet hvordan sam arbei
det mellom rådet og m inisterrådet kan forbedres selv innenfor den någjel
dende budsjettordning. Komitéen er im idlertid av den oppfatning at parla
m entarikerne både skal gis større innflytelse på og større ansvar for det 
nordiske budsjettet. Skrivelsen fra m inisterrådet har således ikke endret 
komitéens oppfatning.

Det er kom itéens oppfatning at dersom det blir innført en ny budsjett
prosess som foreslått av kom itéen, vil dette få konsekvenser som rådet og 
dets m edlem m er har ansett som verdifulle:
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— økt innflytelse
— økt interesse for rådets virksomhet
— økt partipolitisering
— økt ansvar for utviklingen av nordisk sam arbeide
— bredere resultat av det nordiske sam arbeidet

Komitéen bygger sitt forslag om endret budsjett-prosedyre på følgende 
forutsetninger:
— M inisterrådet beslutter om budsjettets totalram m e
— Rådet beslutter om fordeling av m idler innenfor ram m en
— Sesjon to  ganger pr. år
— Nye forslagsformer i Rådet
— Sam arbeidsm inistrene har fortsatt det overordnede ansvaret for m inis
terrådets budsjett

1 henhold til komitéens oppfatning skal dessuten budsjett- og kontrollut
valget være det organ som innen rådet handler i budsjett- og kontrollspørs- 
mål når Nordisk Råd ikke er samlet.

K om itéen skisserer i sin rapport hvordan hovedlinjene i det fram tidige 
budsjettarbeidet bør være. Tidsmessig er de i hovedsak lik det som gjelder 
i dag.
a) Forslag til budsjett utarbeides innen M inisterrådssekretariatet, m ars — 

august. M inisterrådets forslag til budsjett overleveres til R ådet senest 
31. august

b) U tvalgsbehandling av budsjettforslag, septem ber—oktober
c) Behandling av budsjett- og kontrollutvalgets betenkning inkludert ut- 

valgsforslag og forslag i anledning av medlemsförslag, septem ber— 
oktober

d) Sesjon, debatt og beslutning, novem ber
— komitéen foreslår følgende tilføyelse i Artikkel 45:

”Rådet kan beslutte om fordeling av budsjettm iddel, innenfor en av 
M inisterrådet fastsatt økonomisk ram m e.”

Juridisk utvalg kan konstatere at det synes å være bred enighet blant 
fagutvalg, delegasjoner og partigrupper som har u ttalt seg, om at parla
m entarikernes innflytelse over det nordiske budsjettet bør øke. D et blir 
fra enkelte hold framhevet at m ålet bør være å innføre en prosedyre som 
gir parlam entarikerne reell budsjettm akt, og at kom itéens forslag kan 
være et første skritt på veien.

E tter utvalgets m ening er forslaget om å gi rådet kom petanse til å 
beslutte om de endelige prioriteringene i det nordiske budsjettet, e tt av 
de viktigste forslagene Organisasjonskomitéen har fremsatt.

Det er utvalgets oppfatning at m an gjennom en slik ordning vil kunne 
styrke interessen for det nordiske sam arbeidet. Forslaget vil dessuten 
kreve at både utvalgene og sekretariatene får bedre kunnskaper om 
budsjettbehandlingsprosedyrer.
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Utvalget har merket seg at Budsjett- og kontrollutvalget bl. a. u tta ler at 
dersom R ådet i fram tiden skal utøve reell beslutningsrett må rådsorga- 
nene komme inn i innledningsfasen av budsjettarbeidet. U tvalget er 
enig i dette synspunkt. I fram tiden bør Rådet også få m uligheter til å 
fremføre synspunkter på totalram m ene. E tter utvalgets oppfatning bør 
det i den skissen til tidsplanlegging som kom itéen antyder tilføyes en første 
fase der Rådet og M inisterrådet kan drøfte ram m er og prioriteringer i 
løpet av våren.

N år det gjelder utform ingen av teksten til Art. 45, har utvalget foretatt 
en presisering for å gjøre det klart at M inisterrådet ikke bare skal fastsette 
en totalram m e, men også foreslå en fordeling av budsjettet, som Rådet 
deretter kan beslutte endringer i.

Utvalget foreslår følgende tekst i Art. 45:
” Rådet kan beslutte om prioriteringene innenfor det av M inisterrådet 

foreslåtte budsjett” .

5.3. Endring i den nordiske transportsamarbeidsavtalen av 6. november 
1972

Komitéen  foreslår at Art. 1 i den nordiske overenskom sten på sam ferd
selens om råde endres, slik at det i avtalen ikke lenger skal være begrens- 
ninger i avtalens virksom hetsom råde når det gjelder de nordiske lands 
skipsfartspolitiske og luftfartspolitiske forhold.

Artikel 1 lyder slik:
” D enna överenskommelse om fattar inom  transport- och kom m unika

tionsom rådet såväl transporter till lands, till sjöss och i luften som post- 
och telekom m unikationer. Överenskom m elsen om fattar dock ej sådana 
frågor som säkerhet i landsvägstrafik som anses falla inom Nordiska 
trafiksäkerhetsrådets verksam hetsom råde. Den om fattar ej heller frågor 
om  de nordiska ländernas internationella sjöfartspolitiska och luftfartspoli- 
tiska förhållanden. ”

Komitéen begrunner sitt forslag med at luft- og sjøfartsnæringen et
terhvert blir stadig m er integrert i Europa og at internasjonale ram m ebe
tingelser i langt større grad enn tidligere blir retningsgivende for de enkelte 
lands politikk. På denne bakgrunn an tar kom itéen at det nordiske sam ar
beidet innen sjø- og luftfartsnæringen bør styrkes i den retning at felles 
nordisk opptreden i internasjonale transportsam m enheng kan gjøres lette-

Lovteknisk foreslår kom itéen at Art. 1 siste punkt oppheves.
Juridisk utvalg konstaterer at kom m unikasjonsutvalget og den islandske 

delegasjonen stø tter forslaget. U tvalget har notert seg at gjeldende bestem 
melse om unntak for luftfartspolitikken ikke praktiseres idag. D ette taler 
for at avtalens ordlyd bør bringes i sam svar med praksis. Forøvrig støtter 
utvalget kom itéens forslag om at også unntaket om sjøfartspolitiske for
hold, oppheves.
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5.4. Arbeidsordningen fo r  Nordisk Råd

Arbeidsordningen fastsettes av plenarforsam lingen med hjem m el i Hel- 
singforsavtalens Art. 59.

Begjæring om  ekstrasesjon gjøres tvingende, Arbeidsordningens § 2

Komiteen  foreslår at reglene i Arbeidsordningens § 2 gjøres tvingende, 
idet kom itéen tolker gjeldende form ulering slik at den ikke innebærer krav 
om at ekstrasesjon skal holdes.

Juridisk utvalg kan tilstyrke forslaget. Utvalget tolker kom itéens forslag 
som en presisering av gjeldende rett. U tvalget vil for sin del foreslå at 
bestem melsen gjøres enda klarere ved at det sies i bestemmelsen hvem  som 
skal innkalle til ekstrasesjon, dvs. presidiet.

Forøvrig foreslår utvalget at siste passus i § 2 andre ledd utgår, som følge 
av at plenarforsamlingen etter utvalgets forslag ikke lenger skal beslutte 
om ekstrasesjon i Helsingforsavtalens Art. 52. D et vises til utvalgets be
tenkning over M inisterrådsförslag B 118/j.

Voteringsreglene ved sesjonene, Arbeidsordningens §§ 12, 13 og 14

Komiteen  anser at någjeldende regler om at avstem m ing alltid skal skje 
ved beslutning om rekom m andasjon og/eller uttalelse, er tungrodd. Særlig 
gjelder dette når et enstem m ig utvalg foreslår rekom m andasjon og når 
ingen avslags- eller motforslag foreligger, heter det.

E tter komitéens mening bør avstem m ing bare skje om noen medlem 
krever det.

Komitéen foreslår ordningen kodifisert i en ny § 12 i Arbeidsordningen, 
som erstatter någjeldende §§ 12 og 14.

Juridisk utvalg konstaterer at kom m unikasjonsutvalget og den norske 
delegasjonen støtter forslaget. Juridisk utvalg kan også støtte kom itéens 
forslag til forenklet voteringsprosedyre.

N år det gjelder den lovtekniske utform ningen kan utvalget bemerke: I 
gjeldende tekst om handler § 12 avstemmingsregler ved vedtakelse av re
kom m andasjon eller uttalelse, § 13 gjelder valg mens § 14 gjelder avstem 
ning over øvrige beslutninger.

E tter komitéens forslag skal rekom m andasjoner, uttalelser og andre 
beslutninger kunne vedtas ved akklamasjon. Kom itéen har i sitt forslag 
im idlertid beholdt gjeldende bestemmelse om at det ved rekom m andasjon 
kreves at m inst 30 m edlem m er har stem t ja.

U tvalget har for sin del foreslått en forenklet formulering av forslagets 
§ 12. Forslaget innebærer også en realitetsendring: Utvalget foreslår at 
dersom  det skal foretas avstem ming, skal det kreves at m inst halvparten av 
de stem m eberettigede er til stede. D et er sam m e prinsipp som f.eks. 
gjelder ved utvalgsbeslutninger. D erutover presiseres at det kreves simpelt 
flertall for at det kan treffes beslutning.
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Utvalget har også foretatt en endring i § 11 i Arbeidsordningen. A rbeids
ordningens § 11 foreskriver hvordan avstem m ing skal skje. Siden alterna
tivet om ”at medlem m et reiser seg” ikke lenger er med i § 12, kan denne 
passus også gå ut av § 11 i gjeldende bestemmelse.

Spørreinstituttet, Arbeidsordningens § 15 (ny § 14)

Komiteen  konstaterer at spørreinstituttet er en viktig del av Rådets 
arbeid. Komitéen har studert gjeldende nasjonale ordninger i den hensikt å 
forbedre spørreinstituttet.

E tter en samlet vurdering vil komitéen anbefale at nåværende system 
beholdes, dog med den kom plettering at det innføres en ordning tilsvaren
de det danske forespørselssystem. Systemet skal være forbeholdt parti
gruppene og kunne stilles til en regjering eller M inisterrådet. Forespørselen 
skal kunne m unne ut i en almen debatt.

Komitéen foreslår videre at nåværende forsøksordning med skriftlige 
spørsmål mellom sesjonene gjøres perm anent.

E tter kom itéens forslag vil det finnes fire typer spørsmål:
a) spørsmål (gjeldende regler)
b) snabb-spørsmål (gjeldende regler, men nytt navn)
c) forespørsel (ny)
d) skriftlige spørsmål mellom sesjoner (tidl. m idlertidig ordning). 

Komitéen har ikke vært enstem mig på dette punkt.
Komitémedlem Sasi m ener det er unødvendig å skille mellom spørsmål

og ” snabb-spørsm ål” . Snabb-spørsmålenes tidsfrister og andre vilkår kan 
tillem pes på alle muntlige spørsmål, m ener han. Kom itém edlem  Komstedt 
har i særskilt uttalelse uttalt at snabb-spørsmål er av den art at det bare 
burde være debatt mellom spørreren og m inisteren.

Juridisk utvalg viser forøvrig til sin betenkning over M inisterrådsförslag 
B 118/j vedrørende endringer i Helsingforsavtalens Art. 57, der skriftlige 
spørsmål mellom sesjonene gjøres perm anent.

Utvalget konstaterer at av de som har uttalt seg om forslaget, er det bare 
den norske delegasjonen som uttrykkelig støtter komitéen. Den finske 
delegasjonen og den konservative gruppen m ener en bare bør ha to form er 
for spørsmål — muntlige og skriftlige.

Juridisk utvalg vil for sin del bem erke at komitéens forslag om å ha fire 
form er for spørsmål med forskjellige navn kan virke noe komplisert. 
Utvalget stø tter forøvrig kom itéens forslag om å gi partigruppene rett til å 
stille spørsmål under sesjonen.

N år det gjelder den lovtekniske utform ingen av bestem melsen har utval
get foreslått noen endringer. Forslagets første, andre og tredje ledd om 
handler spørsmål som skal besvares på sesjonen. Utvalget har ikke funnet 
grunn til å bruke forskjellige navn på spørsmålene, men nøyet seg med å 
angi hvem som kan stille spørsmål (medlem eller partigruppe). Forslagets 
siste ledd gjelder spørsmål som skal besvares mellom sesjonene.
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Reservasjon

M edlem m ene Elsi Hetem äki-O lander, M ats Nyby og K arl-G unnar Fa
gerholm anser at det bare bør finnes to  form er for spørsmål — den typen 
som framføres og besvares på sesjonen, og den typen som besvares mellom 
sesjonene.

Presidiets antall og sam mensetning, Arbeidsordningens § 18 (ny §17)

Komitéen  er av den oppfatning at dersom presidiets rolle som ledende 
organ skal få gjennomslag, kreves det at det dels må være m inst to  repre
sentanter fra hver delegasjon, og dels at presidiets sam m ensetning avspei
ler den nordiske partigruppefordelingen i Rådet.

K om itéen foreslår at presidiet skal ha m inst 10 og høyst 11 medlem mer. 
For å sikre at partigrupper m ed m inst 6 m edlem m er skal gis representasjon 
i presidiet m å antallet øke med 1 til 11.

K om itéen foreslår at det innenfor Rådet skal være d ’H ondts m etode 
som anvendes ved fordeling av m andat til Rådets organ. K om iteen m ener 
dette er en godtatt praksis, som ikke behøver reguleres i arbeidsordningen.

K om itéen foreslår videre at antallet m edlem m er i presidiet skal regule
res i Arbeidsordningen og ikke i Helsingforsavtalen. Kom itéen har således 
foreslått Art. 52 i Helsingforsavtalen endret.

N år det gjelder suppleanter til presidiet, an tar komitéen at nåværende 
grunnprinsipp om at dette tillegges landets delegasjon, opprettholdes. D er
som den partipolitiske fordelingen ikke kan opprettholdes ved nasjonal 
fordeling, foreslår komitéen at det er den aktuelle partigruppe som skal 
utpeke suppleant.

Kom itéens forslag er ikke enstem m ig på dette punkt.
Kom itém edlem  Komstedt m ener at antallet m edlem m er i presidiet skal 

være uforandret 10 og at dette skal regelfestes. Sasi m ener at antall presi- 
diem edlem m er på 10 er det mest naturlige. Anvendelsen av d ’H ondtm eto- 
den garanterer at det proposjonelle representativitetet gjelder. I et presidi
um med 11 m edlem m er blir den 1 lte  m edlem s status uklar. Det viktigste 
er at antallet presidiem edlem m er er klart bestem t med ett siffer, m ener 
han.

Juridisk utvalg støtter for sin del komitéens forslag og m otivering når det 
gjelder antall m edlem m er i Presidiet.

Utvalget viser også til sin betenkning over M inisterrådsförslag B 118/j 
om b l.a . endring i Helsingforsavtalen Art. 52 som om handler antallet 
m edlem m er i presidiet, der det går fram at det er delte meninger om 
spørsmålet blant høringsinstansene.

Utvalget har for sin del dessuten funnet det rimelig at representanter for 
de selvstyrende om rådene kan gis mulighet til å være tilstede og uttale seg 
ved presidiem øtene når presidiet behandler saker som berører disse om rå
dene. U tvalget har foreslått at det tas inn en passus om dette i forslaget til 
ny § 17 i Arbeidsordningen.
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Reservasjon

M edlem m ene av den konservative gruppen i utvalget sam t K arl-G unnar 
Fagerholm (lib.) anser at antallet m edlem m er i utvalget skal være 10.

Framstilling, Arbeidsordningens § 21 (Jbrslagets § 19)

Komiteen  har ønsket å klargjøre hvordan og på hvilken m åte presidiet 
skal gjøre framstilling. K om itéen foreslår dessuten at det i A rbeidsord
ningens § 19 også presiseres hvilke m edlem m er som har deltatt i beslut
ningen når presidiet gjør framstilling eller avgir uttalelse.

Juridisk utvalg stø tter kom itéens forslag. U tvalget viser forøvrig til sine 
m erknader til M inisterrådsförslag B 118/j som b l.a. om handler endring i 
Helsingforsavtalens Art. 56, der adgangen for presidiet til å gjøre fram stil
linger forenkles.

Presidieforslag — N y § 20 i Arbeidsordningen 

Komitéen foreslår at det innføres en ordning med presidieforslag. Det 
vises til komitéens forslag til endringer i Helsingforsavtalen Art. 55.

I Arbeidsordningens § 20 foreslår komitéen en ny bestem melse som 
presiserer framgangsmåten ved presidieforslag.

Utvalget støtter kom itéens forslag, og viser dessuten til sin betenkning 
over M inisterrådsförslag B 118/j som bl. a. gjelder endring av Helsingfors
avtalen Art. 55 slik at presidiet kan frem m e presidieforslag.

Utvalget anser at det er viktig at presidiet, som Rådets ledende organ, 
har kom petanse til å fremme forslag på alle om råder innen Rådets arbeids
felt. Men utvalget understreker betydningen av at forslag sendes til berørt 
fagutvalg til uttalelse før Presidiet framlegger et presidieforslag.

Presidiets rapportering, Arbeidsordningens § 22 (ny § 21)

Komiteen  foreslår endring i bestem melsen om presidiets rapporterings
plikt overfor plenarforsamlingen.

Utvalget an tar at endringen er en følge av forslaget om mer enn én årlig 
sesjon. Utvalget bem erker at det i kom itéens forslag ikke sies noe om når 
presidiet skal avgi sin rapport, men bare at det skal skje ”årligen” . I 
gjeldende bestemmelse står det at rapporten skal avgis til ” plenarforsam 
lingens ordinære sesjon” . Rapporten skal om handle virksom heten siden 
seneste ordinære sesjon.

Siden det etter komitéens forslag skal kunne holdes mer enn én ordinær 
sesjon, foreslår utvalget at bestemmelsen presiseres i henhold til utvalgets 
forslag.

Presidiets delegasjonsrett — N y § 22 i Arbeidsordningen 

Komitéen  konstaterer at forutsetningen for at presidiet skal kunne utøve 
sin funksjon som ledende politisk organ, er at presidiet fritas for en 
mengde småsaker som det idag fatter beslutning om.
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K om itéen foreslår at det tas inn en ny paragraf i Arbeidsordningen som 
klart slår fast at presidiet har delegasjonsrett.

Kom itéen forutsetter at presidiet selv avgjør hvilke spørsmål m an øns
ker å delegere. Men komitéen forutsetter at fram stillinger til M inisterrådet
f. eks. ikke skal delegeres.

Kom itéen forutsetter videre at presidiet utarbeider en særskilt delega- 
sjonsliste som angir hvilke saker som skal delegeres, og til hvem  delega
sjonen skal skje.

Utvalget er enig i komitéens vurdering om at endel m indre saker bør 
delegeres dersom Presidiet skal utøve sin funksjon som ledende politisk 
organ. Utvalget stø tter etter dette kom itéens forslag.

Presidiets rett til å innby representanter fra  folkevalgte organer til sesjonen
— Ny § 23 i Arbeidsordningen

Komitéen  konstaterer at det etter gjeldende praksis ikke finnes noen 
ordning m ed observatører ved Rådets sesjoner. Men rådet innbyr van
ligvis særskilte gjester, heter det.

Kom itéen foreslår at presidiet gis rett til å innby representanter for 
folkevalgte organer som observatører til rådets sesjoner. Kom itéen anser at 
det ikke skal innføres en ordning som gir et visst organ perm anent status 
som observatør. Kom itéen forutsetter at presidiet vurderer konkret ved 
hvert enkelt tilfelle, hvem som skal innbys. Presidenten bør dessuten etter 
sam råd med presidiet gi observatøren rett til å få ordet under sesjonen.

Komitéen foreslår at det i A rbeidsordningen inntas en ny paragraf (§ 23) 
i sam svar med forslaget.

K om itéen konstaterer videre at det er vanlig for innbudte organisasjoner 
ved internasjonale m øter å gis anledning til å fram føre en kort hilsning o. 1. 
Som eksempel nevnes at Nordisk Råds representant har hatt anledning til 
å holde et innlegg i Benelux-Rådet. E tter kom itéens m ening bør en lignen
de ordning innføres i Rådet. Det foreslås ingen lovfesting av en slik rett.

Komitéen viser også til at U ngdom m ens Nordisk Råd vanligvis presen
terer en uttalelse og et sluttdokum ent for presidiet under sesjonene. Kom i
téen m ener at U N R bør gis mulighet til under en rådssesjon å presentere 
resultatene av deres arbeid overfor plenarforsamlingen. Kom itéen foreslår 
heller ingen lovfesting av en slik mulighet. Utvalget konstaterer at et par av 
høringsinstansene har stilt seg positiv til kom itéens innstilling.

Utvalget konstaterer at høringsinstansene stiller seg positive til å innby 
en ny kategori deltakere til sesjonene.

Utvalget er for sin del også positiv til kom itéens forslag om å ta  den 
foreslåtte betemmelse inn i Arbeidsordningen. Utvalget stiller seg i likhet 
med kom itéen positiv til at f.eks. Ungdom m ens N ordiske Råd bør ha 
anledning til å presentere sine synspunkter for plenarforsamlingen, og at 
også regjeringssjefer bør kunne innbys til sesjonen, og gis mulighet til å 
uttale seg.
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Utvalget har på denne bakgrunn funnet det riktig at det i den foreslåtte 
§ 23 også tilføyes at ”andre gjester” (enn representanter fra folkevalgte 
organer) skal kunne innbys til sesjonen.

Utvalget stiller seg, i likhet med enkelte høringsinstanser, tvilende til 
hensiktsmessigheten av å bruke benevnelsen observatør slik komitéen 
foreslår. I internasjonale sam m enheng har begrepet ”observatør” ofte en 
bestem t mening. Et land, en organisasjon m. v. har f. eks. perm anent status 
som observatør med rett til å delta i m øter, talerett, m. v. Det vil således 
kunne skape usikkerhet å bruke begrepet observatør i Arbeidsordningen 
når observatørene etter komitéens forslag ikke skal ha de rettigheter som 
ofte knytter seg til en observatørstatus.

Utvalget har drøftet om en på nåværende tidspunkt bør gi visse organer 
status som observatør i Nordisk Råd. Utvalget er kom m et til at tiden ikke 
er moden ennå. På bakgrunn av den raske utviklingen på det internasjona
le plan, kan en im idlertid ikke se bort fra at det kan bli aktuelt å åpne for 
muligheten til å gi visse organisasjoner observatørstatus, f. eks. represen
tanter fra de baltiske stater. Utvalget har derfor i lovteksten åpnet mulig
heter for dette ved at det sies at de innbudne eventuelt kan få observatør
status. Med observatørstatus m ener utvalget at m an gir de innbudte retten 
til å observere, dvs. å være tilstede i plenum og utvalgsmøter. Talerett gis 
kun når Presidiet eller utvalgene beslutter det.

Arbeidsordningens § 23 (forslagets § 24)

Komiteen  foreslår at gjeldende § 23 oppheves.
Bestemmelsen lyder:
” Innen presidiet utpeker sekretær i et utvalg, skal dette ha mulighet til å 

uttale seg” .
Komitéen viser til at presidiet har fastsatt regler om prosedyrer ved 

ansettelse av b l.a. utvalgssekretærer. Det vises til at etter någjeldende 
regler har utvalget rett til å bli hørt.

Den finske delegasjonen og Økonomisk utvalg m ener bestem melsen er 
av en slik art at den bør beholdes i Arbeidsordningen.

Etter utvalgets m ening hører bestem m elser av denne art naturlig hjem 
me i Arbeidsordningen. U tvalget har derfor foreslått en § 24 som om hand
ler Presidiets ansettelsesmyndighet der någjeldende § 23 inngår. I utvalgets 
forslag er dessuten passusen i Helsingforsavtalens Art. 54 om at Presidiet 
utpeker utvalgenes sekretærer flyttet hit. Videre er bestem melsen i Ar
beidsordningens § 35 om at Presidiet ansetter presidiesekretæren også tatt 
inn. Utvalgets forslag til A rbeidsordningens § 24 lyder etter dette slik:

” Presidiet utpeker presidiesekretæren, utvalgenes sekretærer sam t øvri
ge personale som er nødvendig for utførelsen av Rådets felles sekretariats- 
oppgaver.

Før Presidiet utpeker sekretær i et utvalg, skal dette ha mulighet til å 
uttale seg” .
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Antall utvalg/Utvalgenes navn, Arbeidsordningens § 24 (forslagets § 23)

I henhold til Helsingforsavtalen Art. 53 bestem m er plenarforsamlingen 
bl.a . utvalgenes antall. Komitéen  foreslår at det fortsatt skal være seks 
utvalg i Rådet.

Ved behandling av spørsmål som angår utvalgene har kom itéen også 
vurdert m edlem sförslag^ 866/j om opprettelse av et internasjonalt utvalg 
for håndtering av de internasjonale spørsm ålene innen Rådet. Kom itéen 
avviser et slikt forslag. Utvalget er enig i kom itéens vurdering. D et vises til 
pkt. 5.7 nedenfor.

Utvalgenes navn 

K om itéen foreslår visse endringer i utvalgenes navn:
— Økonomisk utvalg
— Konstitusjons- og rettsutvalg
— Miljø- og kom m unikasjonsutvalg
— Sosial- og arbeidsm arkedsutvalg
— Kultur- og utdanningsutvalg
— Budsjett- og kontrollutvalg

Komitéen  har søkt å føre sam m en de saker som naturlig hører sammen. 
Det har i sin tu r preget forslaget til navn på utvalgene. E tter komitéens 
m ening bør m an i utvalgenes navn så langt det er mulig angi hvilke 
saksom råder som inngår i utvalgenes arbeidsom råder.

Kom itém edlem  Sasi m ener at utvalgenes navn bør være så korte og 
slagkraftige som mulig. Han hevder at utvalgenes alle arbeidsoppgaver 
under ingen om stendighet kan framgå av navnene. D erfor bør bare hoved
oppgavene angis i ut valgsnavnene. Han foreslår: økonomisk, juridisk, 
sosial, miljø, kultur og budsjett-utvalg.

Juridisk utvalg konstaterer at de fleste høringsuttalelser går inn for å ha 
korte navn. D et blir fra flere hold påpekt at det under alle om stendigheter 
b lir umulig å finne navn som er dekkende for alle saksområder.

Utvalget vil for sin del foreslå at utvalgene får korte navn, og foreslår at 
navnene b lir som foreslått av kom itém edlem  Sasi (se ovenfor).

N år det gjelder i hvilken rekkefølge utvalgene skal benevnes, kan utval
get konstatere at det har vært en viss inkonsekvens her. Utvalget vil foreslå 
at m an både i Arbeidsordningen og ellers følger sam m e rekkefølge som i 
Helsingforsavtalen, dvs. juridisk, kultur, sosial, økonomisk, miljø og bud
sjett.

Utvalgenes saksområder 

Komitéen  foreslår at saksfordelingen blant utvalgene bestem mes av ple
narforsam lingen, slik som idag. jfr. Helsingforsavtalens Art. 53, da saks
om rådene etter kom itéens m ening bør ligge nogenlunde fast for å sikre 
enhetlighet i Rådets arbeide og politiske beslutninger.

K om itéen har også vurdert et medlemsförslag om delt sosial- og miljø
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utvalg. Komitéen konstaterer at sosial- og miljøutvalget lenge har hatt en 
stor arbeidsbyrde.

Komitéen foreslår at sosial- og miljøutvalget opphører i sin nåværende 
form og at utvalgets saksområde fordeles på et miljø- og kom m unikasjons- 
utvalg og et sosial- og arbeidsm arkedsutvalg.

Komitéen har foreslått at økonomisk utvalg skal ha ansvaret for spørs
mål som angår den europeiske integrasjonen. E tter komitéens mening bør 
utvalget, i tillegg til de vanlige saksforberedende oppgavene på om råder, 
følge den europeiske integrasjonsprosessen og i den anledning initiere og 
forberede saker for Rådet. Komitéen antyder at utvalget skulle gis en 
stilling som tilsvarer det danske Folketings M arkedsutvalg.

Komitéens forslag til fordeling av oppgaver på utvalgene framgår av 
bilag VI i rapporten.

Utvalget konstaterer at det ikke er kommet sterke innsigelser mot kom i
téens forslag fra høringsinstansene. Men enkelte av fagutvalgene m ener at 
fordelingen ikke er naturlig. K om m unikasjonsutvalget m ener f.eks., at 
turism e også bør om fattes av dette utvalgs ansvarsom råde. Sosial- og 
miljøutvalget m ener dette utvalg burde få regionalpolitikk, for å jevne ut 
arbeidsbyrden på utvalgene.

Forslaget om å gjøre Ø konom isk utvalg til et utvalg for europeisk inte
grasjon får positiv mottakelse. Økonomisk utvalg konstaterer im idlertid at 
avgrensningsproblem ene i forhold til presidiet og fagutvalgene ikke er 
utdypet nærmere i kom itéens rapport.

Juridisk utvalg har på sin side ingen nevneverdige innvendinger mot 
komitéens forslag til fordeling av saksom råder mellom utvalgene. Utvalget 
finner heller ingen grunn til å gå inn og foreta enkeltstående detaljjuste- 
ringer i komitéens forslag, som forutsettes å være et resultat av en totalvur
dering. Utvalget foreslår på denne bakgrunn at plenarforsamlingen vedtar 
utvalgenes saksfordeling i henhold til komitéens forslag, som framgår av 
bilag 3 til utvalgets betenkning.

Antall m edlem m er i utvalgene

Komiteen konstaterer at antallet m edlem m er i de ulike utvalg i dag er 
varierende.

Komitéen har vanskelig å se m otivene for at utvalgene har ulikt antall 
m edlemmer.

Komitéen foreslår således at samtlige utvalg får 13 m edlem m er — 3 fra 
hvert land, Danm ark, Finland, Norge og Sverige, og 1 fra Island.

Komitéen foreslår videre at presidiem edlem m er i prinsippet ikke skal 
inngå som m edlem m er i fagutvalgene. Det forutsettes im idlertid at m inst 
ett medlem fra presidiet (fra Island) også inngår i et fagutvalg.

Komitéen foreslår endringer i Arbeidsordningen i sam svar med sitt 
forslag.

Komitéens medlem Komstedt har avgitt en særskilt uttalelse hva gjelder
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budsjett- og kontrollutvalgets størrelse. E tter hans erfaring ville det vært 
bedre om kom itéens hadde fastholdt 9 m edlem m er for dette utvalg. Han 
understreker at komitéens forslag innebærer at to  m edlem m er av presidiet 
også inngår i utvalg. Man hadde unngått dette problem et om m an ikke 
hadde vedtatt endring av antallet m edlem m er i budsjett- og kontrollutval
get.

Utvalget konstaterer at kom itéens forslag om 13 m edlem m er i hvert 
utvalg har fått bred oppslutning fra høringsinstansene. Juridisk utvalg kan 
for sin del også støtte komitéens forslag. U tvalget har merket seg kulturut
valgets anm odning om at rådet finner en løsning slik at de selvstyrende 
om rådene blir representert i utvalget, selv om antallet utvalgsmedlem mer 
blir redusert til 13.

Utvalget vil bem erke at det av komitéens m otiver går fram at utvalgenes 
antall skal være fast — 13 på hver. I forslag til lovtekst står det ”m inst 
tre tten” . U tvalget an tar at denne formuleringen er anvendt for at ett eller 
flere utvalg ved behov kan få øket antall m edlem m er uten at Arbeidsord
ningen må endres. Utvalget vil for sin del foreslå at det i teksten i stedet 
anvendes formuleringen ” som hovedregel” . Derved åpnes også mulighe
ten til å ha færre m edlem m er i et utvalg enn 13 dersom det skulle vise seg 
hensiktsmessig.

Plenarforsamlingen velger form ann og nestformann i utvalg — Arbeidsord
ningens § 25 (forslagets § 26)

Komitéen  konstaterer at etter gjeldende Arbeidsordningens § 25 velges 
form ann og nestform ann i utvalg av utvalget selv. Som grunnlag for valget 
foreligger et av presidiet utarbeidet forslag i overensstemmelse med gjel
dende Arbeidsordning § 32.

Etter komitéens m ening ville det være m er hensiktsmessig og praktisk at 
rådets høyeste organ — plenarforsamlingen — velger personer til rådets 
samtlige tillitsposter ved samme tid. Komitéen foreslår tilsvarende end
ringer i Arbeidsordningens § 25

Utvalget konstaterer at de fleste som har uttalt seg om spørsmålet, støtter 
komitéens forslag. Den finske delegasjonen sam t kulturutvalget går imot. 
Den finske delegasjonen viser til at det er utvalgene selv som velger 
form ann i de nasjonale parlam enter. Kulturutvalget m ener at utvalgenes 
selvbestemmelse bør bibeholdes på dette punkt. Juridisk utvalg kan for sin 
del støtte komitéens m otivering og forslag til endring av A rbeidsordnin
gen. Utvalget har foreslått en teknisk justering av lovteksten.

Et m indretall i utvalget m ener at utvalgene selv også i fram tida bør velge 
form ann og nestformann.

Arbeidsordningens § 26 (forslagets § 27)

Kom iteen  foreslår at bestemmelsen gjøres m indre forpliktende ved at 
ordet bør i gjeldende tekst erstattes med kan. Det vil si at det er opp til
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delegasjonenes skjønn å vurdere om det skal utpekes en stedfortreder for 
ut valgsmedlemmet.

Juridisk utvalg stø tter forslaget. Utvalget anser det hensiktsmessig at det 
er opp til delegasjonene å avgjøre spørsmålet.

Utvalgets beslutningsrett når det gjelder tilstedeværelse av tjenestemenn ved 
utvalgsmøter — Arbeidsordningens § 27 (forslagets § 28)

Komitéen  foreslår en endring i gjeldende rett, ved at utvalget selv skal 
kunne bestem m e hvilke tjenestem enn som kan være tilstede ved utvalgs
møtene. I henhold til gjeldende Arbeidsordning har presidiesekretæren, 
sekretærkollegiets m edlem m er og utvalgsekretærene rett til å være til stede 
og å uttale seg.

Utvalget konstaterer at det er delte m eninger blant høringsinstansene om 
spørsmålet. Fra enkelte hold blir det fram hevet at dagens ordning fungerer 
tilfredsstillende, og at kom itéens forslag lett kan føre til økt byråkratise
ring. De som støtter forslaget, fram hever bl. a. at gjeldende praksis under 
enhver om stendighet bør opprettholdes, og at en bør tilstrebe nogenlunde 
ensartet praksis i utvalgene.

Juridisk utvalg kan på sin side bem erke at det er viktig at utvalgene selv 
kan bestem m e hvem som skal kunne være tilstede ved utvalgsmøtene. 
Utvalget konstaterer at etter gjeldende bestem melse har utvalget også i stor 
grad denne bestem m elsesretten. E tter det utvalget erfarer, har ikke gjel
dende bestemmelse voldt problem er i praksis. U tvalget vil derfor foreslå at 
gjeldende § 27 opprettholdes. Det kan im idlertid tenkes situasjoner der 
utvalget ville se seg tjent med å kunne holde et møte uten tjenestem enn. 
Utvalget vil derfor foreslå at det i siste ledd gjøres en tilføyelse som gjør det 
mulig for utvalget å holde møte uten tjenestem enn.

Et m indretall i utvalget går inn for kom itéens forslag til endring i 
Arbeidsordningens § 27 (forslagets § 28).

Utvalgsforslag — N y § 31 i Arbeidsordningen 

Komiteen  foreslår at utvalg skal kunne frem m e egne utvalgsforslag in
nenfor sine respektive fagfelt.

Utvalget stø tter forslaget som også har fått bred støtte blant høringsin
stansene. Utvalget viser i den forbindelse til sin uttalelse over M inister- 
rådsforslag B 118/j vedrørende endring i Helsingforsavtalens Art. 55.

Redaksjonskomitéen, Arbeidsordningens § 31 (forslagets § 32)

Komitéen  viser til at Redaksjonskom itéen i brev til presidiet 30. januar
1989 anbefalte at redaksjonskom itéen burde få en annen rolle for sin 
virksomhet enn den som gjelder idag.

Presidiet besluttet i mai 1990 å foreslå overfor plenarforsam lingen at 
redaksjonskom itéen heretter skal bestå av 5 m edlem m er og være et råd
givende organ for presidiet i spørsmål som gjelder tidskriftet Nordisk 
Kontakt.
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K om itéen konstaterer at presidiets beslutning ikke im øtekom m er Re- 
daksjonskom itéens krav, som etterstrever en rolle tilsvarende den som 
gjelder for en avisstyrelse.

På bakgrunn av presidiets overordnede ansvar for det felles budsjettet 
hvori utgiftene for Nordisk K ontakt er inkludert, ville det etter Organisa
sjonskom itéens m ening være vanskelig å gi Redaksjonskom itéen rollen 
som en avisstyrelse, hvori inngår beslutningsansvar, inkludert budsjett
spørsmål, utgivning etc.

Komitéen for sin del foreslår a t Redaksjonskom itéen avskaffes, at Ar
beidsordningens § 31 oppheves, og at sjefsredaktøren får instruksjon om 
årlig å  delta i m øte med de nasjonale delegasjonene der spørsm ål som 
gjelder Nordisk K ontakt behandles

K om itéen presenterer likevel et forslag til ny utform ing av A rbeidsord
ningens § 31 (ny § 32), basert på presidiets beslutning.

Utvalget konstaterer at av de høringsinstanser som har u tta lt seg, støtter 
den konservative gruppen sam t den norske delegasjonen kom itéens for
slag, mens den danske delegasjonen og de selvstyrende om rådene ønsker at 
redaksjonskom itéen skal opprettholdes.

Utvalget kan vise til at Benkow-komitéen i sin tid foreslo en redaksjons
kom ité med 5 m edlem m er som en rådgivende kom ité for presidiet.

Juridisk utvalg m ener på sin side at redaksjonskom itéen bør beholdes. 
E tter utvalgets mening har redaksjonskom itéen en spesiell kom petanse 
som bør benyttes både når det gjelder prioriteringer innenfor de av Presi
diet fastsatte budsjettram m er, og når det gjelder spørsmål om annonser, 
tem anum m er, etc.

N år det gjelder antallet m edlem m er i redaksjonskom itéen, m ener utval
get videre at det fortsatt bør være 10, som idag. U tvalget viser til at det 
kostnadsmessig ikke har noen betydning om det er 10 eller 5 m edlem m er i 
kom itéen, da komitéen bare m øtes i forbindelse m ed andre rådsm øter.

E tter dette foreslår utvalget at gjeldende § 31 beholdes som idag (forsla
gets § 32).

Et m indretall i utvalget støtter kom itéens forslag om at Redaksjonsko
mitéen avskaffes.

Valgkomite, Arbeidsordningens § 32 (forslagets § 33)

Komitéen  viser til at presidiet tilsatte en særskilt politisk sam m ensatt 
gruppe som skulle hjelpe presidiet med valgspørsmålene til sesjonen 1990. 
Dette var første gang et system med en forberedende valgkomité ble 
anvendt i rådets arbeid, og kan ses som svar på den kritikk som er 
fram kom m et mot at presidiet i sin egenskap av valgkomité legger fram 
forslag til valg av presidium.

Kom itéen foreslår en løsning som innebærer at plenarforsamlingen u t
nevner en særskilt frittstående valgkomite bestående av fem m edlem m er 
og der hvert land og hver nordisk partigruppe skal finnes representert.
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Utvalget konstaterer at samtlige som har u ttalt seg om spørsm ålet, stø t
ter komitéens forslag om å opprette en egen valgkomité. Det er im idlertid 
delte meninger om antallet m edlem m er i kom itéen. Den sosialdem okrati
ske gruppen m ener valgkomitéen bør bestå av sju m edlem m er, under 
henvisning til at det var dette antallet m edlem m er i valgkomitéen for 
sesjonen i 1991. Den norske delegasjonen ønsker også sju m edlem mer, 
mens den danske og den islandske delegasjonen samt den venstresosialisti
ske gruppen anser at det bør være 5 medlem mer.

Juridisk utvalg anser i likhet med komitéen og høringsinstansene, at det 
er hensiktsmessig å ha en egen valgkomité. E tter utvalgets m ening er det 
ikke fram ført tungtveiende argum enter for å fravike kom itéens forslag. 
Utvalget kan etter dette støtte forslaget om en valgkomité på 5 m edlem 
mer.

Reservasjon

Lennart Andersson, Jan P. Syse, Kirsti Kolle G røndahl, Birte Weiss og 
Helge Adam Møller anser at valgkomitéen bør ha 7 medlem mer.

Sekretariatet, Arbeidsordningens § 33 (Jorslagets § 34)

U nder avsnittet 5.12 i rapporten behandler kom itéen Nordisk Råds 
sekretariater.

Som grunnlag for komitéens vurdering har den b l.a . hatt tilgang til en 
særskilt rapport som på presidiets oppdrag ble utarbeidet av prosjektsjef 
Terje Tveito — ”Nordisk Råds presidiesekretariat — Effektivisering av 
organisasjonen og virksom heten — Analyser, vurderinger og forslag” .

Tveitos rapport inneholder en gjennomgang av presidiesekretariatet, de 
nasjonale sekretariater og sekretærkollegiet sam t de nordiske partigruppe- 
sekretariatene. Rapporten har konkrete forslag til reform er m. m. innen 
sekretariatene og også hvordan samspillet mellom de ulike sekretariatsor- 
ganene skal organiseres. Det vises til bilag XII i rapporten.

N år det gjelder sekretcerkollegiets sam m ensetning og oppgaver deler 
komitéen konsulentens oppfatning og forslag om at sekretærkollegiet skal 
være et koordineringsorgan mellom presidiesekretariatet og de nasjonale 
delegasjonenes sekretariat, og herutover være et rådgivende organ for 
presidiesekretæren.

Til sekretærkollegiets rådgivende og koordinerende funksjon skal det 
etter komitéens m ening være koblet en sam rådsplikt for presidiesekretæ
ren vis-a-vis sekretærkollegiet. D ette gjelder særlig spørsmål av særskilt 
interesse for delegasjonene, herunder internasjonale spørsmål. Komitéen 
presiserer at til presidiesekretærens sam rådsplikt hører også en plikt til å 
redegjøre overfor presidiet avvikende meninger innen sekretærkollegiet.

Komitéen foreslår etter dette at sekretærkollegiets sam m ensetning og 
oppgaver kodifiseres i en ny § 34 i Arbeidsordningen for Nordisk Råd 
(tidl. § 33).
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Juridisk utvalg konstaterer, at den finske, den islandske og den svenske 
delegasjon går direkte mot en forandring av sekretærkollegiets status. 
Disse delegasjoner sam t den norske delegasjon m ener at ordlyden i någjel
dende A rbeidsordningens § 33 (forslagets § 34) bør opprettholdes. E tter 
den finske delegasjonens m ening er det dessuten viktig for å sikre hele 
sekretariatsorganisasjonens utnytting, at kollegiet har direkte m edvirkning 
og innflytelse.

Utvalget konstaterer at kom itéen fullfører Benkow-komitéens forslag 
om at sekretærkollegiet skal være rådgivende for presidiesekretæren.

E tter Juridisk utvalgs mening taler gode grunner for at sekretærkollegiets 
status opprettholdes som idag. U tvalget anser at kollegiets direkte m ed
virkning og innflytelse er viktig for å sikre at Rådets samlede sekretariats- 
organisasjon kan utnyttes, bl. a. ved at saker delegeres til sekretærkollegiet 
og derved avlaster Presidiet. E tter dette vil utvalget foreslå at ordlyden i 
någjeldende § 33 beholdes.

Utvalget har forøvrig m erket seg at det fra de selvstyrende om rådenes 
delegasjoner er kom m et ønske om at disse om rådenes delegasjonssekretæ- 
rer også bør gis rett til å være tilstede og uttale seg ved sekretærkollegiets 
m øter, når spørsmål av interesse for disse om rådene behandles. Utvalget 
vil foreslå at det tas inn en passus om dette i A rbeidsordningens nye § 34 
(tidl. § 33).

Et m indretall i utvalget stø tter kom itéens forslag.

Delegasjonene, Arbeidsordningens § 36 (forslagets § 36)

Komitéen  understreker betydningen av den nasjonale oppfølgingen av 
Rådets beslutninger både i regjeringsorganer og i de nasjonale parlam ente- 
ne. D ette kom m er etter kom itéens m ening å bli en svært viktig oppgave for 
de nasjonale sekretariatene.

Komitéen foreslår at Arbeidsordningens § 36 får en tilføyelse som lyder:
” Varje delegation skall bevaka att beslut i rådet och m inisterrådet ge

nomförs nationellt” .
Utvalget konstaterer at den islandske delegasjonen stø tter forslaget, men 

det hevdes at bestem melsene bør inn i Helsingforsavtalen.
Utvalget støtter på sin side kom itéens forslag om å ta inn den foreslåtte 

passus i Arbeidsordningen. N år det gjelder spørsmålet om plasseringen av 
bestem melsen, anser utvalget at dette er et av de spørsmålene som kan gå 
inn i den totalgjennomgang av Helsingforsavtalen som utvalget rekom 
m anderer. Utvalget vil derfor la bestem melsen foreløpig være i Arbeids
ordningen, som foreslått av komitéen.

Presidiets forslagsrett, Arbeidsordningens § 44

Komitéen  foreslår en tilføyelse i Arbeidsordningens § 44 som presiserer 
a t presidiet selv kan utarbeide betenking for plenarforsamlingen i spørs
m ål som berører internasjonale spørsmål, eller som ellers er av overgripen- 
de karakter.
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Etter utvalgets m ening må kom itéens forslag ses i sam m enheng med 
forslaget om at presidiet gis rett til å fremme egne forslag, se § 20 i 
Forslaget til Arbeidsordning. Utvalget støtter kom itéens forslag.

Endringer i Arbeidsordningens §§ 38, 39, 41, 45, 46 og 47

I disse paragrafene har kom itéen  foretatt tilføyelser som er en følge av 
kom itéens forslag om å innføre ordninger med presidieforslag og utvalgs
forslag.

Endringer i Arbeidsordningens § 43 og § 49 er en konsekvens av kom i
téens forslag om å innføre mulighet til å avholde m er enn én sesjon pr.år.

Utvalget stø tter kom itéens forslag.

Nordisk Råds informasjonsvirksomhet, Arbeidsordningens § 20

Komitéen  anser at siden inform asjonskom itéen er opphørt, er det ikke 
nødvendig å poengtere at inform asjonsvirksom heten er underlagt presidi
ets beslutningsrett, da de andre aktiviteter innom  presidiesekretariatet 
ikke er uttrykkelig nevnt i Arbeidsordningen.

På denne bakgrunnen foreslås at Arbeidsordningens § 20 oppheves.
Utvalget støtter kom itéens forslag.
Komitéen  konstaterer videre at inform asjonsvirksom heten innom  N or

disk Råd er blitt gransket av såvel interne som eksterne eksperter. Felles 
for disse granskingene har stort sett vært at inform asjonsvirksom heten skal 
drives som idag — dvs. dels gjennom sam arbeid mellom de felles nordiske 
sekretariatene og dels mellom presidiesekretariatet og delegasjonssekreta- 
riatene.

Komitéen peker på at det i de utførte utredningene om inform a
sjonsvirksom heten ikke er vurdert om inform asjon om nordisk sam arbeid 
mellom de felles nordiske sekretariatene og dels mellom presidiesekreta
riatet og delegasjonssekretariatene.

Etter kom itéens mening uttrykker de någjeldende retningslinjene på en 
tilfredsstillende m åte det sam arbeide som skal til for at det nordiske 
sam arbeidets samlede inform asjonsressurser skal gi positive resultater.

Komitéen har også overveid om inform asjonsvirksom heten i rådet og 
m inisterrådet kunne slå sam m en. Komitéen anser im idlertid at de felles 
retningslinjene for inform asjonsvirksom heten inntil videre er tilstrekkelig 
for å sikre en effektiv inform asjonsvirksom het. Komitéen foreslår ikke 
endringer på dette punkt, men forutsetter at presidiet som inform a
sjonsvirksom hetens hovedansvarlige, vil legge fram forslag til endringer, 
dersom det senere skulle vise seg nødvendig.

Utvalget konstaterer at Kulturutvalget m ener at Presidiet bør vurdere en 
sammenslåing av m inisterrådets og rådets inform asjonsvirksom het. Etter 
Juridisk utvalgs m ening burde tiden nå være inne for presidiet å vurdere 
en slik sammenslåing.
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5.5. Forslag som  presidiet kan treffe beslutning om  

Det nordiske samarbeidet og EØS-prosessen (4.6)

Komitéen  konstaterer at resultatene av de pågående forhandlingene 
mellom EF og EFTA er av avgjørende betydning for det nordiske sam ar
beidets fram tid.

E tter kom itéens mening er det særlig to  saker som er viktige:
1) Å sikre at de nordiske avtalene er gyldige også etter at en EØS-avtale er 

ikraft,
2) Å sikre fortsatt rett for de nordiske land til å sam arbeide regionalt 

innenfor om råder m an ønsker å nå lenger enn det som kan tilbys i en 
EØS-avtale.

Komitéen foreslår at Nordisk Råd gjennom sitt presidium  gjør en fram 
stilling til de nordiske lands regjeringer og krever at det skrives inn en 
særskilt klausul i en kom m ede EØS-avtale som gir de fem nordiske land og 
tre selvstyrende om rådene rett til eget fordypet nordisk sam arbeid (etter 
m ønster av Rom atraktatens Art. 233 som gir Benelux-landene tilsvarende 
rettighet innen EF).

Juridisk utvalg slutter seg til kom itéens vurdering om at det er av stor 
betydning for det nordiske sam arbeids fram tid å få inn en klausul om 
regionalt sam arbeid i en kom m ende EØS-avtale.

E tter det utvalget erfarer pågår det nå innen EFTA-kretser en gjennom 
gang av hvilke regionale avtaler som finnes. Spørsm ålet om å kreve en 
særskilt klausul som gir rett til fortsatt fordypet nordisk sam arbeid er 
herunder også gjenstand for vurdering.

E tter utvalges m ening bør Presidiet forsikre seg om at de nordiske lands 
regjeringer har dette spørsmålet under oppsikt i forbindelse med de videre 
forhandlinger med EF om en EØS-avtale.

M inisterrådsreplikk

Komitéen  er av den form ening av det bør innføres et system for øket 
samspill mellom Råd og M inisterråd b l.a  ved Rådets sesjoner. I den 
forbindelse skisserer komitéen en ordning med såkalt m inisterrådsreplikk. 
Ordningen er tenkt slik at m inisterrådets talsm ann i en saksdebatt skal 
kunne fram føre et m inisterrådsförslag muntlig i replikksform. Et slikt 
forslag framstilles fra talerstolen. Votering i saken utsettes til påfølgende 
dag. Hensikten er at utvalget i m ellom tiden skal kunne saksbehandle det 
m untlige forslaget.

Komitéen betrakter den skisserte ordning som en idéskisse, med mulig
het til å innføre den ved kom m ende sesjon.

D ette spørsmålet må selvsagt diskuteres med M inisterrådet, og kom ité
en avstår fra å legge fram konkret forslag nå.

K om itéen foreslår at presidiet innen ram m en av dens regelmessige dis
kusjoner med sam arbeidsm inistrene tar opp spørsmålet om forbedret
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samspill mellom Råd og M inisterråd og herunder drøfter nærm ere kom ité
ens forslag om ministerrådsreplikk.

Utvalget konstaterer at kom itéens ideskisse har fått en blandet m ottakel
se blant høringsuttalelsene. Juridisk utvalg kan på sin side ikke se bort fra 
at en ordning med m inisterrådsreplikk kunne vitalisere debattene i Rådet. 
Etter utvalgets m ening kunne det således være grunn til å arbeide videre 
med skissen, som et ledd i å få bedre samspill mellom Rådet og M inisterrå
det. Men ordningen bør vurderes nærm ere før den eventuelt innføres som 
en prøveordning. Utvalget støtter komitéens forslag om at spørsmålet bør 
drøftes nærmere med M inisterrådet.

Sesjonens gjennomføring

1 henhold til komitéen bør en så lite som mulig regelbinde formene for 
en sesjons gjennomføring. Det er im idlertid etter komitéens mening viktig 
å regelbinde visse rettigheter for m edlem mene, som f. eks. retten til å få 
ordet og retten til å stille spørsmål.

N år det gjelder den praktiske gjennomføringen av sesjoner bør det også i 
fram tiden etter kom itéens mening være en oppgave for presidiet.

Komitéen vil anbefale at presidiet ser over form ene for sesjonens gjen
nomføring generelt og prøver hvilke m uligheter som kan finnes for en 
effektivisering og m odernisering.

Etter komitéens mening bør b l.a . presidiet undersøke om det kan være 
hensiktsmessig at en i tillegg til generaldebatten får en mer internasjonalt 
innrettet alm enpolitisk debatt under sesjonen. M otivet er at Rådet kan få 
anledning til å diskutere den internasjonale utviklingen og de konsekven
ser den utviklingen har for det nordiske sam arbeidet.

Videre antyder komitéen at presidiet bør vurdere om innbudte gjester 
skal få talerett i Rådet, og om Ungdom m ens Nordiske Råd bør gis mulig
het til å presentere resultatene av sitt arbeid overfor plenarforsamlingen.

Utvalget kan selvsagt støtte kom itéens anbefaling om at Presidiet gjen
nomgår formene for sesjonenes gjennomføring generelt, med tanke på 
effektivisering og modernisering.

N år det gjelder å innføre talerett for representanter fra andre folkevalgte 
organer og andre gjester, viser utvalget til sitt forslag til ny § 23 i Arbeids
ordningen.

Ombudsmann

Komiteen  konstaterer at spørsmålet om en nordisk om budsm ann er blitt 
aktualisert i ulike sammenhenger. Det vises b l.a. til M inisterrådets hand
lingsplan ” Et sterkere N orden” og til Søderkomitéens rapport.

Komitéen anser at før det tas endelig stilling til dette spørsmålet, må de 
almene forutsetningene for opprettelsen av en nordisk om budsm annsfunk- 
sjon studeres nærmere.

Etter komitéens mening skulle en om budsm anns fremste oppgave være 
3 0 - 10-0450 N ordiska  rådet
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å overvåke nordiske borgeres rettigheter i forhold til nordiske avtaler og 
konvensjoner.

K om itéen foreslår at presidiet får i oppdrag å utrede detaljene om kring 
opprettelsen av en om budsm annsfunksjon og presentere et konkret forslag 
for rådet.

K om itéen forutsetter at en slik utredning kan skje i nært sam arbeide 
m ed m inisterrådet og med de nasjonale justisom budsm annsinstitusjone- 
ne.

Kom itém edlem  Komstedt går im ot å u trede nærm ere spørsm ålet om 
kring opprettelse av om budsm annsinstitusjon. Han viser til a t spørsmålet 
har vært gjenstand for overveielse tidligere innen Rådet. Han viser til at 
det da fra flere hold har vært ført fram  tvil når det gjelder det økende 
byråkrati og kostnader en slik institusjon vil føre m ed seg. E tter hans 
m ening er det sam arbeidet som allerede finnes mellom de nordiske justis- 
om budsm ennene tilstrekkelig.

Utvalget konstaterer at flere av høringsinstansene (finske, islandske og 
de selvstyrende om råders delegasjoner sam t m itténgruppen) m ener at 
tiden nå er inne for en politisk beslutning om opprettelse av en om buds
m annsinstitusjon, snarere enn ytterligere utredning. Den norske delega
sjon og Ø konom isk utvalg støtter kom itéens forslag, mens den konserva
tive gruppen ikke finner grunn til å utrede spørsm ålet nærmere.

Juridisk utvalg kan konstatere at spørsm ålet om å opprette en om buds
m annsinstitusjon har vært drøftet i flere år, og at de politiske aspektene 
sist ble drøftet av rådets internasjonale sam arbeidskom ité.

E tter utvalgets mening er im idlertid ikke alle sidene ved eventuell opp
rettelse av en om budsm annsinstitusjon tilstrekkelig utredet til å kunne 
treffe beslutning på nåværende tidspunkt. U tvalget stø tter kom itéens for
slag. Utvalget anser im idlertid at denne utredningen snarest må gjennom 
føres, slik at Rådet kan treffe beslutning ved sesjonen i 1992.

Reservasjon:

M edlem mene av den konservative gruppe i Juridisk utvalg m ener det 
ikke er behov for ytterligere utredning av spørsmålet om en om buds
m annsinstitusjon.

N y m øteteknikk

Etter komitéens oppfatning bør Rådet nå på alvor vurdere mulighetene 
for å anvende m oderne teknikker ved gjennomføringen av enkelte av sine 
m øter. Både effektivitets- og kostnadshensyn taler for en modernisering. 
Kom itéen an tar at i dagens situasjon ville den beste m etoden være å få et 
system med faslenkeforbindelse mellom Rådets lokaler i respektive 
hovedsteder. Systemet kunne senere videreutvikles gjennom fast installa
sjon av TV-forbindelse.

D et er ikke kom itéens m ening at et slikt system skulle m edføre at
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nåværende m øteform er to ta lt opphører. Januarm øtene, sesjonene, som- 
m erm øtene og novem berm øtene m å etter kom itéens m ening forsatt holdes 
på tradisjonell måte.

Komitéen foreslår at presidiet får i oppdrag å vurdere spørsm ålet i sin 
helhet — hvilken teknikk som bør velges, og hvilke sam ordnede økonom i
ske innsatser som trengs nordisk og nasjonalt.

Utvalget konstaterer at de høringsinstanser som har uttalt seg, i hoved
sak støtter kom itéens forslag. Juridisk utvalg har selvsagt heller ingen 
innvendinger mot at en i Rådet innfører nye teknikker dersom disse vil 
effektivisere arbeidet og redusere kostnadene. Juridisk utvalg deler for
øvrig kom itéens oppfatning om at m oderniserte m øteform er ikke fullt ut 
kan erstatte nåværende møteform er.

Nordisk Råds sekretariater

Som grunnlag for sine vurderinger av Nordisk Råds sekretariater har 
komitéen bl. a. hatt tilgang til en særskilt rapport som på presidiets opp
drag ble utarbeidet av prosjektsjef Teije Tveito — ”Nordisk Råds presidie- 
sekretariat — Effektivisering av organisasjonen og virksom heten — Analy
ser, vurderinger og forslag” .

Tveitos rapport inneholder en gjennomgang av presidiesekretariatet, de 
nasjonale sekretariater og sekretærkollegiet samt de nordiske partigruppe- 
sekretariatene. Rapporten har konkrete forslag til reform er m. m. innen 
sekretariatene og også hvordan samspillet mellom de ulike sekretariatsor- 
ganene skal organiseres. D et vises til bilag XII i rapporten. Vedrørende 
sekretærkollegiet, vises det også til A rbeidsordningens § 34 (forslagets 
§34).

Presidiesekretariatet

Komiteen  deler konsulentens oppfatning at presidiesekretariatet skal 
være et felles sekretariat for Nordisk Råds parlam entarikere, og ha som 
oppgave å bistå rådets utvalg, presidium  og plenarforsam ling i arbeidet 
med å forberede de saker som skal behandles i respektive organ.

Komitéen viser til at det tidligere i rapporten har u ttalt at presidiet i 
forsterket grad skal være rådets ledende politiske organ. Som en konse
kvens av dette bør presidiesekretariatet være det sentrale nordiske sekreta- 
riatsorgan.

Etter komitéens m ening skal ansvaret for presidiesekretariatets opp
gaver fullt ut ligge hos presidiesekretæren.

Komitéen foreslår at utvalgssekretærene integreres i presidiesekretari
atets organisasjon, hvilket vil gjøre det mulig for presidiesekretæren bedre 
å kunne koordinere og bistå ved rådets arbeid.

N år det gjelder presidiesekretariatets organisasjon viser kom itéen til at 
konsulenten foreslår en linjeorganisasjon med avdelinger. Kom itéen ser 
ikke noe behov for i detalj å gå inn på hvordan presidiesekretariatets
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organisasjon bør være. E tter komitéens m ening synes presidiesekretariatet 
generelt sett å være velorganisert, m ed sikte på effektivitet og kvalitet.

Kom itéen anser im idlertid at utvalgssekretærenes integrering i presidie- 
sekretariatets organisasjon er en naturlig oppfølging av den samlokalise
ring av utvalgssekretærene som har pågått i lang tid, og som ble avsluttet i 
1985.

Kom itéen presiserer im idlertid at presidiesekretæren ikke skal gå inn i 
utvalgssekretærenes rene saksbehandling av utvalgets saker. Det under
strekes at utvalgssekretærene også i fram tiden skal etterkom m e respektive 
utvalgs instruksjoner og ønskemål.

Kom itéen foreslår at det fastsettes en egen arbeidsordning for presidie
sekretariatet og en egen arbeidsordning for sekretærkollegiet. Komitéen 
presenterer utkast til slike arbeidsordninger.

Komitéen har ikke studert eller vurdert gjeldende ordninger angående 
presidiesekretariatets budsjett, økonom iforvaltning etc.

Komitéen forutsetter forøvrig at presidiet har et fortløpende reform ar- 
beide med sikte på ytterligere å forenkle prosedyrer og minske kostnadene.

Juridisk utvalg konstaterer at kom itéen ikke har følt behov for i detalj å 
gå inn i presidiesekretariatets organisasjon. U tvalget har videre merket seg 
komitéens oppfatning om at presidiesekretariatet generelt sett synes velor
ganisert, med sikte på effektivitet. U tvalget har for sin del heller ikke 
funnet grunn til å gå inn i presidiesekretariatets organisasjon. E tter utval
gets m ening bør enhver organisasjon kontinuerlig være gjenstand for for
andringer, for å kunne få en mest mulig velegnet organisasjon. Utvalget 
forutsetter at presidiesekretæren fortsetter dette arbeide i nært sam arbeid 
med de berørte parter.

Juridisk utvalg stø tter kom itéens forslag om å utarbeide en egen arbeids
ordning for sekretærkollegiet og en egen arbeidsordning for presidiesekre
tariatet. Det er heller ikke kom m et innvendinger mot forslaget fra hørings
instansene.

N år det gjelder arbeidsordning for sekretærkollegiet har utvalget merket 
seg at både den finske og den islandske delegasjonen har fram satt ønske 
om at gjeldende §§ 13 og 14 som om fatter sekretærkollegiets oppgaver, bør 
opprettholdes.

Utvalget har for sin del ikke funnet grunn til å gå i detalj inn i hvordan 
disse arbeidsordninger skal utform es. U tvalget forutsetter at presidiet i det 
videre arbeidet med arbeidsordningene utform er bestem melsene i nært 
sam arbeid med de berørte parter. Det vises til § 19 i gjeldende A rbeidsord
ning for sekretariatene.

Komitéen har spesielt fram hevet forslag til endring i § 9 i A rbeidsord
ningen om utvalgssekretærenes stilling.

K om itéens førslag till ny § 9 lyder:
” U tskottssekreterare arbetar efter anvisningar från berört utskott. Ut- 

skottssekreterare åligger att, underpresidiesekreterarens ledning, förbereda
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och följa behandlingen av ärenden inom utskottets ansvarsom råde. I öv
rigt bistår utskottssekreteraren presidiesekreteraren under dennes bered
ning av ärenden till presidiet eller annat organ” .

Utvalget konstaterer at de fleste høringsinstanser stø tter kom itéens m oti
vering angående sam arbeid mellom presidiesekretær og utvalgssekretære- 
ne. N år det gjelder den tekniske utform ingen av kom itéens forslag til ny 
tekst, blir det im idlertid pekt på at kom itéens forslag til endring av selve 
ordlyden i regelverket lett kan skape uklarheter, når det gjelder ansvarsfor
delingen mellom utvalg og presidiesekretær. Det blir fra flere hold påpekt 
at gjeldende ordlyd gir presidiesekretæren de m uligheter som kreves for å 
lede og sam ordne arbeidet innen sekretariatet.

Utvalget konstater at den finske delegasjonen går mot forslaget om at 
utvalgssekretærene også i substansspørsm ål blir underlagt presidiesekretæ
ren. Kulturutvalget anser at kom iteens forslag kan vanskeliggjøre utvalge- 
nes arbeid. Sosial- og miljøutvalget understreker at utvalgssekretærene 
også i fram tiden m å etterkom m e utvalgenes instruksjoner når det gjelder 
saksbehandlingen. Budsjett- og kontrollutvalget kan akspetere komitéens 
forslag under forutsetning av at Organisasjonskom itéens intensjoner føl
ges, og at arbeidsm åten innen utvalgene ikke endres. Kom m unikasjons- 
utvalget peker b l.a. på at det ikke er sam svar mellom Organisasjonskom i
téens m otivering og forslag til ny ordlyd i § 9 i Arbeidsordningen.

Juridisk utvalg støtter for sin del komitéens m otivering og forslag til ny 
§ 9 i Arbeidsordningen for presidiesekretariatet.

M edlem mene M ats Nyby, Elsi H etem äki-O lander, H ans Nyhage og 
Tora Aasland Houg har i en særskilt uttalelse uttalt at någjeldende tekst i 
§ 10 i Arbeidsordningen bør beholdes.

Partigrupper/partipolitikk

Komiteen  noterer at partigruppene idag tildeles økonomiske ressurser 
som gjør det mulig å drive partipolitisk virksomhet i rådet på rimelige 
vilkår.

Komitéen har studert hvilke muligheter som kan finnes for ytterligere å 
styrke det partipolitiske innslaget i rådets arbeide. Både Tveitos rapport og 
diskusjoner komitéen har hatt med partigruppene konstaterer at en fort
satt utvikling av den partipolitiske dim ensjonen i rådets arbeid er et 
spørsmål både om økonom iske ressurser og om organisasjon.

Komitéen konstaterer at hverken gjeldende regelverk eller det komitéen 
foreslår legger hindringer i veien for fortsatt utvikling av partigruppenes 
arbeide.

Komitéen konstaterer at ikke m inst den internasjonale dim ensjon i det 
framtidige rådsarbeide vil kreve økte ressurser for partigruppene.

Komitéen vil anbefale at presidiet prøver mulighetene for ytterligere og 
suksessivt å heve partistøtten innenfor ram m en for det felles budsjettet.

Komitéen konstaterer videre at partistø tte idag går til m edlem m er i
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Rådet som står u tenfor nordiske partigrupper. E tter kom itéens m ening bør 
de felles nordiske budsjettm idler utelukkende tilkom m e partigrupper. Ko
m itéen viser til at den økonomiske støtten bevilges for at gruppene skal 
kunne fungere, og for bl. a. å dekke kostnader for m øter, sem inarer o. 1.

K om itéen foreslår at reglene for partistø tte endres slik at partistø tte bare 
kan gis til nordiske partigrupper.

Utvalget konstaterer at partigruppene i utgangspunktet stiller seg posi
tive til kom itéens forslag. D et blir fra flere hold fram hevet at det er 
nødvendig med økonomiske ressurser for at de nordiske partigruppene 
kan m øtes og sam arbeidet utdypes. D et er heller ikke kom m et innven
dinger fra høringsinstansene når det gjelder komitéens forslag om å endre 
regelverket slik at partistøtte bare gis til nordiske partigrupper 

Juridisk utvalg kan for sin del støtte kom itéens forslag, herunder at 
Presidiet endrer reglene for partistø tte tilsvarende.

5.6. Komitéens forslag til endringer som  Nordisk M inisterråd bør vurdere 

Komitéen  presiserer at siden m inisterrådet ikke har vært med i O rgani
sasjonskomitéen, vil den avstå fra å frem m e forslag til reform er innen 
m inisterrådets organisasjon.

Kom itéen har dog presentert enkelte forslag som berører m inisterrådet:
— Forslaget om å overføre beslutningsrett om  budsjettet til Rådet
— Forslag om endring i T ransportavtalen
— Forslaget om m inisterrådsreplikk

Komitéen anser det ønskelig at m inisterrådet også ser over sin organisa
sjon for derigjennom å bidra til ytterligere effektiviseringer i sam arbeidet.

K om itén har særlig festet seg ved følgende spørsmål som m inisterrådet 
bør vurdere;
a) F inansm inistrene blir ansvarlige for M inisterrådets budsjett
b) Sam arbeidsm inistrenes stilling innen regjeringen
c) Sam arbeidsm inistrenes stedfortreder bør være politisk forankret
d) U tenrikshandelsm inistrene danner eget m inisterråd
e) U tenriksm inistrene danner eget m inisterråd
f) Bistandsm inistrene danner eget m inisterråd
g) D et dannes eget m inisterråd innenfor hele sam ferdselsom rådet
h) Spørsm ålet om en fastere finansiering av det nordiske sam arbeidet 

utredes i sin helhet. H erunder bør det vurderes å knytte finansieringen 
av det nordiske budsjettet til m erverdiavgiftssystem et

i) M uligheten av å opprette et felles sekretariat for m inisterrådet og 
presidiesekretariatet.

Juridisk utvalg vil i det følgende gi noen synspunkter på enkelte av de 
spørsmål komitéen anser at M inisterrådet bør vurdere nærmere. Utvalget 
forutsetter at Nordisk Råd innleder forhandlinger m ed N M R om disse 
spørsmålene.
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— Finansm inistrene ansvarlige for M inisterrådets budsjett.
Utvalget konstaterer at det er delte m eninger blant høringsinstansene om 

spørsmålet. E tter utvalgets m ening bør budsjettansvaret flyttes fra samar- 
beidsm inistrene til finansm inistrene, som antydet av komitéen.

Reservasjon: M edlem mene av den sosialdem okratiske gruppen i utval
get m ener at budsjettansvaret ikke bør flyttes. Disse m edlem m er anser at 
sam arbeidsm inistrene har en så solid basis i det nordiske sam arbeidet, at 
det er naturlig at de også er m otpart når det gjelder budsjettspørsm ål.
— Egne m inisterråd for utenriks-, utenrikshandel og bistandsm inistrene

og for sjø- og lufttransport.
Utvalget konstaterer at flere høringsinstanser nevner at det er en naturlig 

følge av Rådets internasjonale virksom het å danne nevnte m inisterråd. 
Den konservative gruppen m ener im idlertid at m an i dagens situasjon ikke 
bør opprette flere m inisterråd og at Helsingforsavtalen allerede idag gir 
mulighet for m inistre til å delta i debatt på sesjonene.

1 stedet for utenriksm inistre m ener den konservative gruppen at mulig
hetene for et separat nordisk politisk sam arbeid bør vurderes.

Etter Juridisk utvalgs m ening vil det i dagens situasjon være naturlig å 
arbeide videre med spørsmålene om å opprette de aktuelle m inisterrådene.
— Felles sekretariat for m inisterrådet og presidiesekretariatet.

Juridisk utvalg er av den oppfatning at m an bør vurdere å fordype
sam arbeidet mellom de to  sekretariater, for derved å øke effektiviteten. 
H erunder kunne det også være naturlig å vurdere bruken av Nordisk Råd 
som samlet benevnelse, både for parlam entarikersiden og regjeringssiden, 
slik det framgår av Helsingforsavtalen, og som foreslått av den finske 
delegasjonen.

5 .7. Spørsmål som kom itéen har vurdert, men ikke frem m et forslag om  

nordisk kom m isjon

Komitéen  har vurdert medlemsförslag A 862/j angående opprettelse av 
en nordisk kommisjon. Komitéen konstaterer at spørsm ålet har fått økt 
aktualitet på bakgrunn av den sentrale rolle som EF-kommisjonen har hatt 
og har i den pågående vesteuropeiske integrasjonsprosessen.

Komitéen presiserer innledningsvis at integrasjonsbestrebelser i Vesteu
ropa og N orden er av forskjellig art. I Vesteuropa er et spørsmål om å 
gjennomføre en integrasjon som reduserer de nasjonale beslutningsfunk
sjonene til fordel for utvidet felles beslutningsfunksjoner. I N orden er det 
spørsmål om på frivillig basis/konsensusprinsippet å treffe beslutning om 
sam ordning av lover og regler, og ellers fordype sam arbeidet på ulike 
om råder. Komitéen konstaterer at det ikke på alvor har vært stilt spørsmål 
ved de grunnleggende prinsipper for nordisk samarbeid.

Komitéen konstaterer at medlemsförslaget innebærer at det skal oppret
tes et nytt organ.

I henhold til komitéen bør man være varsom med å opprette nye
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nordiske organ som åpenbart ikke kan gis noe nytt og u tvidet m andat 
utover hva som i dag tilkom m er m inisterråd og råd/presidium /utvalg.

Kom itéen antyder im idlertid at dersom det nordiske sam arbeidet senere 
skulle utform es slik at det innføres en viss överstatlighet, kan en kom m i
sjon av den typen som skisseres i medlemsforslaget overveies.

Etter dette avviser kom itéen at det opprettes en nordisk kom m isjon i 
henhold til medlemsförslag A 862/j.

Juridisk utvalg tilstyrker kom itéens forslag.

Internasjonalt utvalg

Komitéen har vurdert medlemsförslag A 866/j om opprettelse av et 
internasjonalt utvalg.

Komitéen  har foreslått at presidiet som rådets ledende organ gis det 
overordnede og sam ordnede ansvaret for de internasjonale spørsmålene 
innen Rådet. I tillegg har kom itéen konstatert at respektive fagutvalg 
håndterer internasjonale spørsmål som hører inn under de respektives 
utvalg.

E tter kom itéens m ening garanterer en sådan ordning at de internasjona
le spørsmålene håndteres elfektivt og under en enhetlig ledelse. Dessuten 
garanteres at fagutvalgene får anledning til å utvikle egen internasjonalt 
betont aktivitet innen sitt arbeidsom råde.

E tter dette anser komitéen at det ikke er behov for et internasjonalt 
utvalg, og frem m er ikke forslag om det.

Utvalget konstaterer at høringsuttalelsene stort sett stø tter kom itéens 
vurdering om ikke å opprette et internasjonalt utvalg. Høringsuttalelsene 
er videre positive til at presidiet i stedet gis det overordnede ko-ordine- 
ringsansvaret for behandlingen av internasjonale spørsmål, at Økonomisk 
utvalg får hovedansvaret for å følge den europeiske integrasjonsprosessen, 
og at fagutvalgene skal ha ansvaret innenfor sine fagområder, som idag.

Juridisk utvalg konstaterer at det ikke er noe politisk behov for et 
særskilt internasjonalt utvalg, og kan for sin del støtte komitéens forslag.

Direkte valg

I rapportens kapittel 3 om Nordisk Råd og det nordiske sam arbeidet 
foran år 2000 har komitéen vurdert om en annen type Nordisk Råd bedre 
skulle kunne gjennomføre de oppgaver en vil stå overfor i fram tiden, for 
eksempel gjenom direkte valg, med andre typer forberedende og utøvende 
organer. Kom itéen er kom m et til at Nordisk Råds nåværende struktur — 
m ed et av de nordiske parlam entene valgt Råd, og med presidium  og 
utvalg, også i fram tiden synes å være mest hensiktsmessig.

D et som kreves er etter kom itéens m ening at disse organers arbeidsm å
ter ses over fra tid til annen for å være sikker på at de er utform et slik at de 
kan m øte nye tiders krav.

Kom itéen frem m er ikke forslag til endring.
Juridisk utvalg stø tter komitéens vurdering.
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K om itéen konstaterer at gjeldende ordning m ed rem issbehandling både 
er om fattende og arbeidskrevende. Resultatet blir a t behandlingen av 
forslagene i utvalgene forlenges, og det nedlegges meget arbeid innen de 
nasjonale sekretariatene.

E tter kom itéens m ening bør någjeldende ordning kunne stram m es inn 
og forenkles.

K om itéen avstår fra å presentere eget forslag til forenklet remissordning. 
Etter kom itéens m ening bør spørsm ålet om rem issbehandlingen vurderes 
innen hver delegasjon m ed sikte på å kom m e fram  til forenklinger.

Juridisk utvalg konstaterer at samtlige fagutvalg har uttalt seg om re
missbehandlingen. Videre har den finske delegasjonen avgitt uttalelse.

Av høringsuttalelsene fram går det at det åpenbart er behov for å forenk
le og effektivisere rem issordningen. Kom m unikasjonsutvalget, kulturut
valget og den finske delegasjonen fram hever dessuten at beslutningen om 
et medlemsförslag skal sendes på remiss, bør delegeres fra Presidiet til 
utvalgene, jfr. A rbeidsordningens § 44.

Etter Juridisk utvalgs m ening er spørsm ålet om rem issordningen et 
om råde der en snarest bør sette igang tiltak med tanke på effektivisering. 
Utvalget er i tvil om slike effektiviseringstiltak bør begrenses innad til hver 
delegasjon. U tvalget kan slutte seg til Ø konom isk utvalgs synspunkt om at 
hele det nordiske sam arbeidsapparat bør involveres når nye remissprose- 
dyrer skal overveies. Ikke m inst vil det være av betydning å få et tettere 
sam arbeid med m inisterrådssekretariatet for å få belyst konsekvensene av 
medlemsförslag.

Utvalget ville derfor foreslå at presidiet nedsetter en arbeidsgruppe med 
representanter fra presidiesekretariatet, m inisterrådssekretariatet og de 
nasjonale sekretariater som får til oppgave å kom m e med forslag til nye 
remissprosedyrer.

Etter utvalgets m ening kunne det være grunn til at denne arbeidsgrup
pen også vurderer å innføre strengere prioritering og vurderinger av med- 
lemsforslag sam t om det bør stilles visse krav for at et utvalg skal behandle 
et medlemsförslag, f. eks. at en partigruppe, m inst halvparten av et lands 
delegasjon eller m edlem m er fra tre land står bak forslaget.

Etter dette skal Juridisk utvalg innstille:
I at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foreta en 

fullstendig gjennomgang av Helsingforsavtalen 
at Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, F inland, 

Island, Norge og Sverige å foreta endringer i Helsingforsavtalens 
Art. 1 og 45 i sam svar med Juridisk utvalgs forslag i bilag 1. 

at Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, F inland, 
Island, Norge og Sverige å foreta endring i Overenskom sten om 
Samarbeid på Samferdselens om råde, Art. 1, således at følgende 
passus utgår:

Remissbehandling
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” Den om fatter heller ikke spørsm ål vedrørende de nordiske 
lands internasjonale skipsfartspolitiske og luftfartspolitiske for
hold” .

II at Nordisk R åd treffer følgende beslutninger:
a. A rbeidsordningen for N ordisk R åd endres i sam svar med Juridisk 

utvalgs forslag i bilag 2, dog m ed unntak av forslagets § 14 (någje- 
lende § 15), § 17 (någjeldende § 18) og § 33 (någjeldende § 32).

b. Utvalgenes forretningsom råde bestem m es i henhold til Juridisk 
utvalgs forslag i bilag 3.

III at Nordisk Råd treffer følgende beslutninger:
a. Nordisk Råds presidium  fastsetter arbeidsordning for Nordisk 

R åds Presidiesekretariat.
b. N ordisk Råds presidium  fastsetter arbeidsordning for Sekretærkol

legiet.
c. Nordisk Råds presidium  foretar endringer i reglene for partistøtte, 

slik at partistø tte heretter bare gis til nordiske partigrupper.
d. Nordisk Råds presidium  gjør en fram stilling til de nordiske lands 

regjeringer og krever at det tas inn en særskilt klausul i en kom m en
de EØS-avtale som gir de nordiske land rett til eget fordypet 
nordisk sam arbeid innen ram m er av en EØS-avtale.

e. Nordisk Råds presidium  nedsetter en arbeidsgruppe m ed represen
tan ter fra presidiesekretariatet, m inisterrådssekretariatet og de na
sjonale sekretariater som skal frem m e forslag til nye remissprose- 
dyrer, behandling av medlemsförslag m. v.

f. Nordisk Råds Presidium  opptar forhandlinger med Nordisk M i
nisterråd vedrørende spørsm ål om nye m inisteråd m. m. som er 
om handlet i Juridisk utvalgs betenkning.

g. Nordisk Råds Presidium  forøvrig vurderer de reform forslag som 
framføres i Juridisk utvalgs betenkning og som det påligger Presidi
et å ta  initiativ  til eller beslutte om.

IV. at Nordisk Råd beslutter
-  §§ 2, 11, 12, 13, 14, 19, 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 32, 33, 34 og 36 i 

Juridisk utvalgs forslag til endringer i N ordisk Råds A rbeidsord
ning trer ikraft når presidjet bestem m er (bilag 2).

— at Juridisk utvalgs øvrige forslag til endringer i Nordisk Råds 
Arbeidsordning, §§ 17, 20, 21, 31, 38, 39, 41, 43, 44, 45, 46, 47 og 
49 (bilag 2), trer ikraft sam tidig med ratifikasjon og ikrafttredelsen
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av endringer i Helsingforsavtalen som foreslått i Juridisk utvalgs 
betenkning over M inisterrådsförslag B 118/j.

København, 24. februar 1991

Lennart Andersson (s) 

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Tora Aasland H oug (SV) 

Hans N y hage (m)

Jan P. Syse (H)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Elsi Hetemäki-O lander (Kok.)

M ats Nyby (SDP)

Sighvatur Björgvinsson (A) 
F o rm a n n

Birte Weiss (S)

at Nordisk Råd treffer følgende beslutning
— at bestem melsen om spørreinstituttet i Arbeidsordningen for N or

disk Råd endres i henhold til Juridisk utvalgs forslag til ny § 14 
(tidligere § 15) som det fram går av bilag 2.

København, 24. februar 1991

Lennart Andersson (s) 

Tora A asland Houg (SV) 

Hans N y hage (m)

Jan P. Syse (H)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
F orm an n

Birte Weiss (S)

Reservasjon:

Med hänvisning till de m otiveringar som vi anfört i vår reservation över 
juridiska utskottets betänkande över m inisterrådsförslag B 118/j om  änd
ringar i Helsingforsavtalet fram för vi i det följande ändringsförslag och 
synpunkter på rådets arbetsordningar.

Frågeinstitutet

Det nya förslaget om ” forespørsel” tillför inte rådets arbete något nytt 
som inte redan inom  nuvarande regelverk vore möjligt. Nya typer av 
frågor skapar närm ast ytterligare förvirring kring det redan nu brokiga 
frågeinstitutet. Vi anser därför att rådet endast skall ha två form er av 
frågor, den typ av muntliga frågor som nu fram förs och svaras på sessio
nerna, och den typ av skriftliga frågor som besvaras inom  den tidsfrist som 
nu gäller för frågor mellan sessionerna. T idsfristerna för de nuvarande 
snabbfrågom a kunde tilläm pas på alla frågor som besvaras på sessionerna. 
Den frågeställare som vill få ett m era grundligt svar kan läm na in sin fråga 
i god tid.
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Arbetsordningens § 14 foreslås få följande utform ning:
Fråga, att besvaras vid sessionen, som vald medlem önskar ställa rege

ring eller till M inisterrådet skall skriftligen läm nas till presidiet senast 24 
tim m ar före tidpunkten for det m öte under vilket plenarforsam lingen 
behandlar ärenden inom  det för frågan aktuella äm nesom rådet.

Presidiet underrättar snarast berörda regering eller m inisterråd om frå
gan. Svaret läm nas muntligen vid det m öte där frågan är upptagen på 
dagordningen.

Frågeställare har rätt till kort tilläggsfråga.
Plenarforsam lingen beslutar på förslag av presidenten om andra råds

m edlem m ar kan få ordet for korta tilläggsfrågor.
Vald m edlem  kan ställa skriftlig fråga till regering eller m inisterråd att 

besvaras mellan sessioner. Presidiet underrättar snarast berörd regering 
eller m inisterråd om frågan. Den skall besvaras senast sex veckor efter det 
att den kom m it regering eller m inisterråd tillhanda.

K öpenham n den 24 februari 1991

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Elsi Hetemäki-O lander (Kok.) 

M ats N yby (SDP)

VI. at Nordisk Råd treffer følgende beslutning
— at bestem melsen om antall m edlem m er i Presidiet i A rbeidsord

ningen for N ordisk Råd endres i henhold til Juridisk utvalgs forslag 
til ny § 17 (tidligere § 18) som det fram går av bilag 2.

København, 24. februar 1991

Lennart Andersson (s)

Tora Aasland H oug (SV)

Sighvatur Björgvinsson (A)
F o rm a n n

Reservasjon:

— Den konservative gruppen i Juridisk utvalg anser at det i forslagets 
§ 17 (tidligere § 18) i Arbeidsordningen for Nordisk R åd fastslås at 
antallet m edlem m er i Presidiet skal være 10.

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Birte Weiss (S)
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V II.at Nordisk Råd treffer følgende beslutning
— at bestem melsen om  valgkomite i Arbeidsordningen for Nordisk 

Råd endres i henhold til Juridisk utvalgs forslag til ny § 33 (tidlige
re § 32) som det fram går av bilag 2.

København, 24. februar 1991

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Elsi Hetem äki-O lander (Kok.)

Tora Aasland H oug (SV) M ats Nyby (SDP)

Hans Nyhage (m) Sighvatur Björgvinsson (A)
F o rm a n n

Reservasjon:

Lennart Andersson, Jan P. Syse, Kirsti Kolle G røndahl, Birte Weiss og 
Helge Adam M øller anser at det i forslagets § 33 (tidligere § 32) i Arbeids
ordningen for Nordisk Råd fastslås at valgkomitéen skal ha 7 medlem mer.

VIII. at Nordisk Råd treffer følgende beslutning
— at Nordisk Råds Presidium  lar gjennomføre utredning om detalje

ne for oppretting av en om budsm annsinstitusjon, slik at Rådet kan 
treffe beslutning herom ved Rådets 40. sesjon.

K øbenhavn, 24 februar 1991

Lennart Andersson (s) Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) Tora Aasland Houg (SV)

M ats Nyby (SDP) Sighvatur Björgvinsson (A)
F o rm a n n

Birte Weiss (S)

Reservasjon:

Den konservative gruppen i Juridisk utvalg foreslår at Nordisk Råds 
Presidium  ikke lar gjennomføre utredning om en om budsm annsinstitu
sjon.

Särskilt yttrande:

Utskottssekreterarnas ställning  

Juridiska utskottet har diskuterat arbetsordningen for presidiesekreta- 
riatet och därvid förordat en ändring som innebär en försvagning av 
utskottssekreterarnas ställning. U tform ningen av arbetsordningen för sek
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retariatet avgörs slutgiltigt av presidiet. Vår uppfattning är att en försvag
ning av utskottssekreterarnas ställning inte kan godtas. D et bör stå klart att 
utskotten som parlam entariska organ direkt leder sina närm aste tjänste
m äns arbete. N uvarande ordning vad gäller utskottssekreterarnas ansvars
förhållanden bör därför gälla även i fortsättningen. Presidiesekreterarens 
sam ordning och ledning av verksam heten inom  sekretariatet är fullt möjlig 
och har också skett inom nuvarande regelverk. D å det även i övrigt synes 
föreligga enighet om att nuvarande praxis vad gäller utskottssekreterarna 
inte skall ändras är det inte heller skäl att ändra det regelverk nuvarande 
praxis bygger på. Vi förutsätter därför att presidiet upprätthåller formule
ringarna i enlighet med § 10 i nuvarande arbetsordning för presidiesekre
tariatet.

K öpenham n den 24 februari 1991

Elsi Hetemäki-O lander (Kok.) Tora Aasland Houg (SV) 

M ats Nyby (SDP) H ans Nyhage (m)
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Juridisk utvalgs forslag til endring i Helsingforsavtalen

(Preambel till överenskommelse a v ........)
___” som önskar förstärka sam rådet kring internationella frågor” ___

Artikel 1

De fördragsslutande parterna skall eftersträva att bevara och ytterligare 
utveckla sam arbetet mellan länderna på det rättsliga, kulturella, sociala 
och ekonom iska om rådet sam t i fråga om sam färdseln och miljövården.

De fördragsslutande parterna skall härutöver sam råda i internationella 
frågor.

Artikel 45

Rådet kan anta rekom m endation, göra annan fram ställning eller avge 
yttrande till en eller flera av de nordiska ländernas regeringar eller till 
m inisterrådet.

R ådet kan besluta om prioriteringarna inom den av m inisterrådet före
slagna budgeten.

BILAGA 1

(Slutbestämmelse till överenskommelse a v ........)
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Juridisk utvalgs forslag til endringer i Arbeidsordningen for Nor
disk Råd

§ 2 (§ 2)

Presidiet skall inkalla till extrasession när m inst två regeringar eller 
m inst tjugofem valda m edlem m ar så begär.

T id och plats for extrasession fastställes av presidiet.

§ U  ( § U )

I plenarforsamlingen företages om röstning på något av följande sätt: 
genom nam nupprop eller med om röstningsapparat, med slutna röst

sedlar.
Bortsett från om röstning vid val kan medlem rösta ja  eller nej eller avstå 

från att rösta.
Föreligger i en sak oförenliga förslag, bestäm m er presidenten i vilken 

ordning om röstningen skall företas. Presidenten skall underrätta plenar
forsamlingen om denna ordning.

§ 12 (§§ 12 og 14)

Rekom m endation, yttrande eller annat beslut kan antas med acklam a
tion.

O m röstning sker när presidenten eller annan vald m edlem  så begär. 
Om röstning sker med om röstningsapparat eller genom nam nupprop. 
Vid om röstning skall m inst hälften av de röstberättigade vara närvaran

de. För att anta sådant beslut erfordras att m inst hälften av de närvarande 
m edlem m arna röstat ja .

S 13 (§ 13)
Val företas genom om röstning m ed slutna röstsedlar, när presidenten 

eller annan vald medlem begär det. Vid lika rösttal avgör lotten.

§ 14 (§ 15)

Fråga a tt besvaras vid sessionen, som vald medlem önskar ställa till 
regering eller till m inisterrådet, skall skriftligen insändas till presidiet 
senast tre veckor före sessionens början. Fråga kan också inläm nas under 
pågående session, dock senast 24 tim m ar före tidpunkten för det m öte 
under vilket plenarforsamlingen behandlar ärenden inom det för frågan 
aktuella äm nesom rådet. Fråga som partigrupperna önskar ställa — till 
regering eller m inisterråd — ställs vid sessionens böijan  och skall av 
presidenten anm älas för plenarforsamlingen. Sådan fråga kan av presidiet 
avvisas. Presidenten kan tillåta debatt om fråga ställd av partigrupperna 
inom  en av presidenten angiven tidsram . Samtliga typer av frågor skall 
vara försedda med kort motivering.

BILAGA 2



A 945/j: Bilaga 2 945

Presidiet underrättar snarast berörda regering eller m inisterråd om frå
gan. Svaret läm nas muntligen vid det möte där frågan är upptagen på 
dagordningen.

Frågeställare har rätt till kort tilläggsfråga. Plenarforsam lingen beslutar 
på förslag av presidenten om andra rådsm edlem m ar kan få ordet för korta 
tilläggsfrågor.

Vald medlem kan ställa skriftlig fråga till regering eller m inisterråd att 
besvaras mellan sessioner. Presidiet underrättar snarast berörd regering 
eller m inisterråd om frågan. Den skall besvaras senast sex veckor efter det 
att den kom m it regering eller m inisterråd tillhanda.

§17 (§ 18)
Presidiet skall bestå av m inst tio  och högst 11 medlem m ar.
Vid förfall för medlem av presidiet skall det lands delegation som 

m edlem m en tillhör utse annan medlem av delegationen att tillfälligt ingå i 
presidiet. Om medlem från aktuell partigrupp saknas i delegationen skall 
ersättare utses av aktuell partigrupp. E rsättare fungerar i presidiet som 
fullvärdig medlem.

N är frågor som berör de självstyrande om rådena behandlas vid presidie- 
m öte kan en representant från berörda självstyrda om råde beredas möjlig
het att närvara och yttra sig.

§19 (§21)
N är presidiet gör fram ställning eller avger yttrande skall anteckning 

göras om de m edlem m ar som deltagit i beslutet. M inoritetsm ening skall 
redovisas.

Fram ställning och yttrande underskrives av presidenten och presidie- 
sekreteraren.

§ 2 0  (ny)

Presidiet kan väcka förslag till beslut i plenarforsam lingen. Innan presi- 
dieförslag föreläggs plenarforsam lingen skall berört utskott beredas tillfälle 
att yttra sig i ärendet.

§ 2 1  (§22)

Presidiet skall till plenarforsam lingens första årliga session avge rapport 
om sin verksam het sedan förra årets första session.

§ 2 2  (ny)

Presidiet kan besluta om delegering av beslutanderätt i adm inistrativa 
ärenden till presidiesekreteraren eller annat organ inom  rådet.
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§ 2 3  (ny)

Presidet kan inbjuda representanter för folkvalda organ och andra gäster 
att övervara sessionen, eventuellt m ed observatörsstatus. Presidiet kan 
besluta a tt ge inbjudna rätt a tt yttra sig under sessionen.

§ 24 (§§ 23 og 35)

Presidiet utpeker presidiesekretær, utvalgenes sekretærer sam t øvrige 
personale som er nødvendig for utføring av Rådets felles sekretariatsopp- 
gaver.

Før presidiet utpeker sekretær i et utvalg skal detta ha mulighet til å 
uttale seg.

§ 2 5  (§24)

För beredning av ärenden inför plenarforsamlingen skall i rådet finnas 
ett ju rid isk t utskott, ett kulturutskott, ett socialutskott, ett ekonom iskt 
utskott, ett m iljöutskott och ett budgetutskott.

U tskotten består som huvudregel av tretton  m edlem m ar av vilka D an
m arks rikes, Finlands, Norges och Sveriges delegationer som huvudregel 
utser envar tre och Islands delegation en.

Presidiet kan fastställa regler för utskottens arbete.

§ 2 6  (§25)

1 sam band med plenarforsam lingens första årliga session väljer försam 
lingen ordförande och vice orförande i utskott och kom m ittéer.

§ 2 7  (§26)

Vid förfall för medlem i utskott kan den delegation som m edlem m en 
tillhör utse annan medlem av delegationen eller suppleant för medlem att 
ingå i utskottet.

§ 2 8  (§27)

U tskott bestäm m er tid  och plats för sina m öten.
U tskottsm öte är icke offentligt. I utskott där det inte ingår någon vald 

medlem från Färöarna, G rönland eller Å land får sådan medlem delta i 
utskottets arbete. M edlem m arna av regeringarna sam t av Färöarnas och 
G rönlands landsstyren och Ålands landskapsstyrelse bör beredas tillfälle 
att delta i utskottens arbete. U tskottet kan också i övrigt inbjuda m edlem 
m ar av rådet, suppleanter sam t sakkunniga eller andra personer, som inte 
är m edlem m ar eller suppleanter, a tt närvara och yttra sig vid utskottets 
överläggningar.

Presidiesekreteraren, sekreterarkollegiets övriga m edlem m ar och ut- 
skottssekreteraren har rätt a tt närvara och yttra sig vid utskottens över
läggningar, m ed m indre utskottet beslutar annat.
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§31 (ny)
U tskottet kan väcka forslag till beslut i plenarforsam lingen inom  sitt 

sakområde. För utskottsförslag beslutar utskottet om införskaffande av 
utredning.

§32 (§31)
För utgivningen av tidskriften Nordisk K ontakt väljer plenarforsam ling

en en redaktionskom m itté bestående av tio m edlem m ar, två från vaije 
lands delegation. Presidiet kan fastställa regler för redaktionskom m itténs 
arbete. Presidiet utser chefredaktör för Nordisk Kontakt.

§33 (§32)
1 sam band med plenarforsamlingens första årliga session väljer försam 

lingen en valkom m itté bestående av fem m edlem m ar.
Vid förfall för en medlem skall den delegation som m edlem m en tillhör 

om möjligt utse annan medlem från sam m a partigrupp.
V alkom m ittén förbereder val som beslutats av plenarforsamlingen. Pre- 

sidiesekreteraren är valkom m itténs sekreterare.

S 34 (§ 33)
Plenarforsamlingen, presidiet och utskotten bistås i sitt löpande arbete 

av presidiesekretariatet. Plenarforsam lingen och presidiet bistås i andra 
frågor av sekreterarkollegiet. Sekreterarkollegiet leds av presidiesekretera-

De självstyrande om rådenas delegationssekreterare har rätt a tt närvara 
och yttra sig vid sekreterarkollegiets m öten då frågor av intresse för de 
självstyrande om rådena behandlas.

§36 (§36)
V aije lands delegation väljer ordförande och vice ordförande bland sina 

valda m edlem mar.
Endast de valda m edlem m arna har rösträtt inom delegationen.
Varje delegation skall bevaka att beslut i rådet och m inisterrådet genom 

förs nationellt.

§38 (§38)
Regeringsförslag, förslag av Färöarnas, G rönlands landsstyren och av 

Ålands landskapsstyrelse sam t m inisterrådsförslag skall innehålla antingen 
förslag till beslut av rådet eller anm odan om rådets yttrande.’ 

M edlemsförslag, presidieförslag och utskottsförslag skall innehålla för
slag till beslut av rådet.
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I sak, som väckts genom regeringsforslag, förslag av Färöarnas och 
G rönlands landsstyren och av Ålands landskapsstyrelse, m inisterrådsför
slag, presidieförslag, utskottsförslag eller medlemsförslag, kan regering, 
landsstyre, landskapsstyrelse, m inisterråd, presidium , utskott eller m ed
lem framlägga förslag (ändringsförslag) senast första dagen under den 
session, vid vilken saken skall behandlas.

§41 (§ 41)
Regeringsförslag, förslag av Färöarnas, och G rönlands landsstyren och 

av Ålands landskapsstyrelse, ministerrådsförslag, medlemsförslag, u t
skottsförslag eller ändringsförslag skall inges skriftligen till presidiet.

Regeringarna, m inisterrådet, landsstyrena, landskapsstyrelsen och rå
dets valda m edlem m ar och suppleanter skall inform eras om förslag som 
väckts enligt bestäm m elserna i första stycket.

§43 (§ 43)
Berättelser och m eddelanden skall inges till presidiet senast den 10 

decem ber året innan plenarforsam lingens första årliga ordinarie session 
böijar, om  detta inte är ogörligt.

§44 (§ 44)
Presidiet hänvisar förslag, berättelser och m eddelanden till u tskott efter 

hand som de inkom m er till rådet. Presidiet kan besluta att införskaffa 
utredning om väckta förslag.

I frågor som berör internationella förhållanden eller eljest är av övergri
pande karaktär kan presidiet självt u tarbeta betänkande för beslut i plenar
forsamlingen.

§45 (§ 45)
Sedan erforderlig utredning företagits i en sak avger utskott respektive 

presidiet betänkande i saken innehållande ett m otiverat förslag till beslut 
eller yttrande. I betänkandet skall i förekom m ande fall intas m inoritetsm e- 
ningar inom  utskott respektive presidium .

Betänkande skall avges till plenarforsamlingen. I de fall, då utskottet 
föreslår att presidiet skall göra fram ställning eller avge yttrande, skall 
betänkandet avges till presidiet.

§ 4 6 (46)
De förslag, som skall handhas av plenarforsam lingen vid en session, 

skall jäm te  utskotts- respektive presidiebetänkande senast två veckor före 
sessionens början utsändas till regeringarna, m inisterrådet, Färöarnas och 
G rönlands landsstyren, Å lands landsskapsstyrelse, de valda m edlem m ar
na och suppleanterna. Vad nu sagts gäller också berättelser och m eddelan-

§ 3 9  (§39 )
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den som skall behandlas vid sessionen samt presidiets anm älningar om 
gjorda fram ställningar och avgivna yttranden. Om särskilda skäl foreligger 
kan utsändande ske senare än två veckor före sessionens början.

§ 4 7  (§ 47)
Sak, som behandlats av presidium  eller utskott, får icke behandlas av 

plenarforsamlingen förrän dagen efter det att utskottets respektive presidi
ets betänkande i saken blivit tillgängligt för m edlem m arna. 

Plenarforsamlingen kan besluta att saken skall behandlas tidigare.

§ 4 9  (§ 49)
Vid behov kan plenarforsam lingen eller, efter dennas bemyndigande, 

presidiet tillsätta kom m ittéer för utredning av särskilda saker.
Till medlem av kom m itté kan endast i särskilda fall utses annan än den 

som är medlem eller suppleant i rådet. K om m ittén skall avge rapport om 
sin verksamhet till plenarforsam lingens första årliga ordinarie session.



Fordelning av sakområder

Presidiet Ekonomiska
utskottet

Juridiska
utskottet

Miljö
utskottet

Social
utskottet

Kultur- Budget
u tskottet utskottet

Övergripande a) Europeisk a) K onstitutionella a) M iljövård a) Sociala frågor a) K ultur a) N ordiska
frågor av integration frågor budgeten
seende: b) Trafik b) Hälsovård b) U ndervisning/

b) Bistånd b) Lagstiftning skola b) Kontroll
a) Interna c) Trafiksäkerhet c) Arbetsm arknad revision

tionellt c) Ekonomi/ c) Rådets regelverk c) Forskning
sam arbete finans/ d) Jordbruk/fiske/ d) Arbetsmiljö c) Budget-

skatter d) Jäm ställdhet skogsbruk d) M edia frågor
b) Europeisk e) Bostad

integration d) Energi e) K onsum entfrågor/ e) Regionalpolitik
näringsmedel

e) Industri 0  Post/Tele
0  Rättssäkerhet

0  Handel
g) Flyktingar/

g) Turism invandrare

h) Data h) Mänskliga
rättigheter

i) Meteorologi
i) Bioteknologi1

j) Ö vrigt2

' Förslag  inom  äm n et ” B ioteknologi”  rem itte ra s  till de t u tsk o tt d ä r  förslaget läm pligen  h ö r h em m a (fo rskn ing=  K U ; a rb e tsm iljö  = S; m iljö = M , osv.). V id 
b ehand ling  av m era ö verg ripande förslag tilläm p as system  m ed u n derrem iss.

2 M ed ” Ö vrig t”  avses förslag som  in te  läm pligen kan b eredas av  an n a t u tsk o tt e ller av  p resid ie t.
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Medlemsförslag

om det nordiske samarbeidets former og organi
sasjon m. m.
(Reist av L illi Gyldenkilde, Ivar Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, Anker  
Jørgensen, Thea Knutzen, Grethe Lundblad, M ats Nyby, Ólafur G. Einars
son, Påll Pétursson, Oddrunn Pettersen og Karin Söder)

Nordisk Råds internasjonalt innrettede virksom het har øket sterkt de 
siste årene. D ette viser seg dels i u tvidede kontakter med utenom nordiske 
interparlam entariske organ m. fl., dels i en vilje fra Rådets side til å følge 
og påvirke den pågående integrasjonsprosessen i Vest-Europa.

De problem som R ådet m øter i denne del av sin virksom het, ble inn
gående analysert av Rådets Internasjonale sam arbeidskom ité (Söder- 
komiteen). Kom iteen redegjør i sine innstillinger (NU  1988:4 og N U  
1988: 7) for konkrete forslag til hvordan den internasjonale dim ensjonen i 
Rådets arbeid skal kunne behandles.

D et er åpenbart at den internasjonale dim ensjonen i Rådets arbeid må 
få visse organisatoriske konsekvenser for å kunne ivaretas effektivt. Like 
åpenbart er det at Rådets organisasjon også ellers kan ha behov for refor
mer. Ulike forslag om dette har blitt ført fram  av R ådets m edlem m er i 
debatter, artikler m. m.

Presidiet oppnevnte ved vedtak 12. desem ber 1989 en særskilt kom ité 
(Nordisk Råds Organisasjonskom ité) m ed oppgave å se over organisa
sjonen i sin helhet og særskilt vurdere eventuelle organisatoriske konse
kvenser av det som her kalles den internasjonale dim ensjonen. Ved sitt 
vedtak im øtekom  presidiet også ett av de forslag som Söder-kom iteen satte 
fram.

Organisasjonskom iteen overleverte sin innstilling (NU  1990: 7) til R å
dets presidium  29. oktober 1990.

Organisasjonskom itéens forslag til reform er utgjør et godt grunnlag for å 
gjøre Rådets arbeid m er effektivt og m ålrettet. Organisasjonskom itéens 
forslag vil dessuten føre den internasjonale dim ensjonen av Rådets arbeid 
inn i fastere former.

Presidiet vil for sin sin del vurdere de forslag som Organisasjonskom i
teen frem m er når det gjelder arbeidsordninger og retningslinjer som be
sluttes av presidiet, og foreta de nødvendige endringer.
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Selv om presidiet ikke har ta tt stilling til de enkelte forslag i Organisa- 
sjonskom iteens rapport, foreslår vi med henvisning til ovenstående

at Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, Finland, 
Island, Norge og Sverige å beslutte om endringer i Helsingforsav
talen og den nordiske transportavtalen som Organisasjonskomi- 
teens forslag foranlediger, 

at Nordisk Råd beslutter om endringer i Nordisk Råds arbeidsord
ning som Organisasjonskom iteens forslag foranlediger, 

at Nordisk Råd gir presidiet i oppdrag å vurdere de reformforslag 
som fremføres av Organisasjonskom iteen og som det påligger 
presidiet å ta initiativ  til eller beslutte om.

Reykjavik, K øbenhavn, Oslo, Stockholm og Helsingfors, 1. novem ber
1990

Lilli Gyldenkilde (SF)

Elsi Hetemäki-Olander (Kok.)

Ivar Hansen (V) 

Anker Jørgensen (S) 

Grethe Lundblad (s) 

Ólafur G. Einarsson (Sj) 

Oddrunn Pettersen (A)

Thea Knutzen (H) 

M ats Nyby (SDP) 

Påll Pétursson (F)

Karin Söder (c)
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Juridiska utskottets betänkande
över ändringsförslag om det nordiska samarbetets former 
och organisation m.m.

(Ä ndringsförslaget väckt av E lver Jonsson  sam t John  
A lvheim  m. fl., se s. 955)

Juridisk utvalg har fått henvist til behandling endringsforslag til med- 
lemsforslag A 945/j. Utvalget har behandlet forslaget på et ekstram øte den 
26. februar 1991.

Endringsforslaget

Endringsforslaget er fram satt 25. februar 1991.
I endringsforslaget foreslås at Rådet beslutter

att § 25, första m om entet, i forslag till ny Arbetsordning för N ordis
ka rådet får följande lydelse:

” För beredning av ärenden inför plenarforsamlingen skall i 
rådet finnas ett jurid iskt utskott, ett kulturutskott, ett socialut
skott, ett ekonom iskt utskott, ett trafik- och m iljöutskott och ett 
budgetutskott” .

Forslaget gjelder endring i navn på nåværende Kom m unikasjonsutvalg 
slik at det skal hete ” trafikk- og m iljøutvalget” i stedet for ” m iljøutvalget” 
slik Juridisk utvalg foreslår i sitt forslag til ny § 25 i Arbeidsordningen for 
Nordisk Råd. Forslagsstillerne begrunner sitt forslag med at trafikkspørs- 
målene fram over vil ha en fram tredende stilling i det nordiske sam arbe
idet. Det anføres at det er viktig, særlig i forhold om om verdenen, at det 
allerede av utvalgsbenevnelsen framgår hvilket utvalg som har trafikk- 
spørsmålene.

Juridisk utvalg vil på sin side avvise forslaget. E tter utvalgets mening er 
det viktig at alle utvalg har korte benevnelser. Selv om utvalgene skulle ha 
dobbeltnavn, ville disse likevel ikke bli fullt ut dekkende for utvalgenes 
saksområder. E tter utvalgets m ening finnes ingen grunn til å gjøre unntak 
for et utvalg slik forslagsstillerne föreslår.
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Etter dette skal utvalget innstille
at Nordisk Råd ikke foretar seg noe i anledning av endringsforslag 

A 945Ä/j.

K øbenhavn, 26. februar 1991

Lennart Andersson (s)

Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Pia Kjærsgaard (FP)

H ans N y hage (m)

Sighvatur Björgvinsson (A)
F orm an n

Birte Weiss (S)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) 

Tora Aasland Houg (SV) 

Helge Adam  M øller (KF) 

M ats Nyby (SDP) 

Jan P. Syse (H)
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Ändringsförslag

om det nordiska samarbetets former och organi
sation m. m.
(Väckt av Elver Jonsson sam t John Alvheim, Hreggviður Jónsson, Hans 
Jørgen Jensen, Sakari Knuuttila, Kaj Poulsen, O lo f Salm én, Karl-Erik 
Svartberg, Peder Sønderby, Ole Gabriel Ueland och Olle Östrand)

I juridiska utskottets betänkande över medlemsförslag A 945/j föreslås att 
det nuvarande kom m unikationsutskottet skall ges nam net m iljöutskottet. 
Inom ram en för nam nändringen föreslås även att m iljöärenden överförs 
till utskottet.

Dock kom m er även fortsättningsvis det utskott som nu föreslås få nam 
net m iljöutskottet a tt ha trafikfrågorna inom sitt arbetsom råde.

Enligt vår bedöm ning kom m er trafikfrågorna under flera år fram över att 
få en fram trädande ställning inom det nordiska sam arbetet. Vi m enar att 
det då är viktigt, inte m inst gentemot om världen, att det redan i utskotts- 
nam net framgår vilket utskott inom  N ordiska rådet som har hand om 
trafikfrågorna.

M ot denna bakgrund vill vi föreslå att det inom ram en för den utskotts- 
reform som vi i övrigt tillstyrker beslutas att det fram tida m iljötuskottet 
ges nam net: Trafik- och m iljöutskottet.

Med hänvisning till det ovan sagda hem ställer vi att rådet beslutar
att § 25, första m om entet, i förslag till ny Arbetsordning för N ordis

ka rådet får följande lydelse:
” För beredning av ärenden inför plenarforsamlingen skall i 

rådet finnas ett juridiskt utskott, ett kulturutskott, ett socialut
skott, ett ekonom iskt utskott, ett trafik- och m iljöutskott och ett 
budgetutskott.”

K öpenham n den 25 februari 1991

Elver Jonsson (fp) 

Hreggviður Jonsson (Sj) 

Sakari Knuuttila (SDP)

John A lvheim  (FrP) 

H ans Jørgen Jensen (S)

Kaj Poulsen (S)

O lo f Salm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V)

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Olle Östrand (s)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om rätt för nordiska medborgare att 
delta i val till parlamentet/riksdagen i det land där de är 
bosatta

(M edlem sförslaget väckt av M ats N yby sam t Claes A n
dersson m. fl., se s. 961 

R em issy ttranden , se supp lem ent)

Juridisk utvalg har fått henvist medlemsförslag A 946/j om rett for 
nordiske statsborgere til å delta i valg til parlam ent/riksdag i det land de er 
bosatt.

Utvalget har behandlet forslaget på sine m øter 12. —14. novem ber 1990 
i Snekkersten og28. —30. jan u ar 1991 i Stockholm.

1. Medlemsförslaget

M edlemsförslaget er fram satt den 1. novem ber 1990.
I medlemsförslaget anbefales det at Nordisk Råd rekom m enderer N or

disk M inisterråd
å vedta tiltak for at nordiske statsborgere skal få rett til å delta i valg 

til parlam ent/riksdagen i det land der de er bosatt. 
Forslagsstillerne viser innledningsvis til at am bisjonen i det nordiske 

sam arbeidet er å sikre at alle nordiske statsborgere, uansett nasjonalitet, 
skal ha de samme statsborgerlige rettigheter som gjelder i det landet de 
bor. D ette har bl. a. resultert i passfrihet, felles arbeidsm arked, konvensjon 
om sosial trygghet og miljøvernkonvensjon.

Forslagsstillerne viser videre til at i samtlige nordiske land har nordiske 
statsborgere stem m erett ved kommunevalg der de er bosatt. Derved kan 
man si at det nordiske sam funn har godtatt prinsippet om at personer 
under visse forutsetninger kan få stem m erett der de er bosatt, selv om de 
ikke er statsborgere i det aktuelle landet, heter det.

E tter forslagsstillernes mening er det nå grunn til å ta  ytterligere et skritt 
i retning av å likebehandle nordiske statsborgere, ved å sikre alle nordiske 
statsborgere stem m erett i det land de er bosatt også ved parlamentsvalg.

Forslagsstillerne begrunner sitt standpunkt b l.a . med at innvandrere 
generelt har en interesse av å påvirke politikken i det landet de er bosatt,
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selv om de ikke innehar statsborgerskap i dette landet. Behovet for å 
påvirke forholdene er utvilsom t større i det landet en person er bosatt enn i 
fraflyttingslandet, heter det.

I borgernes N orden bør det etter forslagsstillernes m ening etterstreves å 
integrere innvandrere i de sam funnet de bor. D ette gjelder i særlig stor 
grad nordiske statsborgere. Den politiske virksom heten er et om råde som 
er felles for alle. En sentral del av politikken er muligheten til å delta i 
parlamentsvalg, heter det.

Forslagsstillerne an tar at det i overskuelig fram tid fortsatt vil være et 
stort antall personer i de nordiske land som ikke har statsborgerskap i det 
landet de arbeider og bor. Det har vist seg at mange ikke ønsker å erverve 
nytt statsborgerskap til tross for at de er fast bosatt i det landet de er flyttet 
til. Forslagsstillerne understreker at spørsmålet om å integrere innvandre
re i politikken slik at de bedre kan påvirke sine levekår gjennom stem m e
rett ved parlam entsvalg således ikke løses gjennom å lette adgangen til å få 
statsborgerskap i bosettingslandet.

2. Remissinstanser

Det er m ottatt uttalelse fra følgende:

D anmark

Indenrigsm inisteriet
Justitsdepartem entet

Finland

Justitiem inisteriet
Inrikesm inisteriet

Island

Justitsm inisteriet

Norge

Justisdepartem entet
K om m unaldepartem entet

Sverige

Statens invandrarverk 
Riksskatteverket
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3.1 D anm ark

Justitsdepartementet og Indenrigsministeriet uttaler at stem m erett til det 
danske Folketinget forutsetter etter grunnloven dansk statsborgerskap. 
D et uttales at det således ikke er mulighet ved lov å gi personer som ikke er 
danske statsborgere, stem m erett til Folketinget.

3.2 Finland

Justitiem inisteriet konstaterer at bestem melsen om utlendingers retts
stilling i mange henseende er endret slik at de i stadig større grad tilsvarer 
bestem m elser som regulerer finske statsborgeres rettsstilling. N år det gjel
der parlamentsvalg, er derim ot utlendinger hverken stem m eberettiget eller 
valgbare, og det er heller ikke planer om å endre dette forholdet i Finland.

Justitiem inisteriet anfører at før en kan ta  stilling til spørsm ålet om å 
innføre nordisk stem m erett ved parlamentsvalg, må det foretas om fatten
de utredninger, f.eks. om dobbel stem m erett, opprettholdelse av valgbar
het i hjem landet, muligheter til å velge fritt hvilket land en skal stem m e i 
etc. Justitiem inisteriet m ener at b l.a . synspunkter som har sammenheng 
med verneplikt og beskatning også m å utredes. E tter justitiem inisteriets 
mening ville det være naturlig å utrede spørsm ålet innen ram m en av det 
nordiske samarbeid.

Inrikesministeriet konstaterer at en reform av valgsystemet som foreslås 
i medlemsforslaget forutsetter en allsidig utredning av ulike spørsmål. 
Indenrigsm inisteriet anser de spørsmål som m å utredes før en ta r stilling 
til en eventuell reform burde kunne utredes innen ram m en av nordisk 
samarbeid.

3. Remissuttalelser

3.3 Island

Justitsm inisteriet uttaler seg hverken for eller mot medlemsforslaget, 
men konstaterer at spørsmålet ikke har vært diskutert. Det hevdes at 
stem m erett til Altinget er avhengig av statsborgerskap.

3.4 Norge

Justisdepartementet viser til at det knytter seg ulike rettigheter og plikter 
til norsk statsborgerskap, f.eks. stem m erett ved Stortingsvalg, et absolutt 
vern mot utvisning og utøvelse av verneplikt. Justisdepartem entet har 
forståelse for synspunkter om at nordiske borgere har interesse av å påvir
ke politikken i det landet der de bor. Likevel finner departem entet det 
rimelig at en da må velge å bli norsk statsborger for å få slik stem m erett. 
Det vises i den forbindelse til at botidskravet for å få stem m erett er 
redusert fra norm alt 7 år til 2 år for nordiske borgere.
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Kom m unaldepartem entet stø tter ikke forslaget, og viser til at departe
m entets uttalelse i St.meld. n r 39 (1987 — 88) om at stem m erett bør være 
forbeholdt norske statsborgere, fikk bred tilslutning i Stortinget.

3.5 Sverige

Statens invandrarverk hilser velkom m en alle tiltak som kan bidra til å 
frem m e innvandrernes tilpassning og integrasjon i det svenske samfunn. 
Sl stiller seg im idlertid tvilende til å innføre stem m erett ved parla
mentsvalg for personer som ikke er statsborgere i vedkom m ende land, og 
viser til at en slik ordning vil være juridisk/teknisk  meget komplisert.

Etter Riksskatteverkets bedøm m else skulle forslaget om  å innføre stem 
m erett ved parlam entsvalg for nordiske statsborgere som er bosatt i annet 
nordisk land kunne gjennomføres uten større vanskeligheter ut fra valgad- 
m inistrative synspunkter.

4. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg vil innledningsvis presisere at forslaget gjelder stem m e
rett til parlam entsvalg for nordiske statsborgere, som er bosatt i annet 
nordisk land enn hjem landet, og ikke stem m erett for u tenlandske statsbor
gere generelt.

1 det nordiske sam arbeid har målsettingen vært å sikre alle nordiske 
statsborgere som er bosatt i et annet nordisk land enn hjem landet, de 
sam m e rettigheter som borgerne i bosettingslandet. Som følge av etable
ringen av det frie nordiske arbeidsm arkedet og den nordiske passunion, 
har nordiske statsborgere i dag nesten uinnskrenket adgang til å oppholde 
seg og arbeide i et annet nordisk land enn hjem landet.

Forslagsstillerne hevder at da nordiske statsborgere ble gitt stem m erett 
ved kom m unevalg der de er bosatt, godtok m an prinsippet om at personer 
under visse forutsetninger kan få stem m erett selv om de ikke er statsborge
re av bosettingslandet. Forslagsstillerne hevder videre at det nå kunne 
være grunn til å ta  ytterligere ett skritt i retning av å oppnå likebehandling 
av nordiske statsborgere. U tvalget er enig i disse synspunkter.

Utvalget vil peke på at koblingen mellom statsborgerskap og stem m erett 
generelt sett henspeiler seg på en tid da store forflytninger mellom ulike 
stater var et ukjent fenomen. E tter utvalgets synspunkt synes tiden å være 
moden for å se nærm ere på spørsm ålene om stem m eretten for nordiske 
statsborgere ved parlamentsvalg. Ved å utvide stem m eretten til også å 
om fatte parlam entsvalg vil nordiske statsborgere få større mulighet enn i 
dag til å øve innflytelse på utviklingen i det landet der de bor og arbeider. 
Utvalget er kjent med at spørsm ålet om stem m erett i bosettingslandet også 
er aktualisert innen EF i forbindelse med etableringen av det indre m ar
ked. Såvidt utvalget kjenner til er m an im idlertid ikke kom m et til noen 
konkrete forslag ennå.
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Spørsm ålet om å gi stem m erett til nordiske statsborgere ved parla
mentsvalg i det landet de bor, reiser mange og kom pliserte problem stil
linger. Som enkelte av høringsinstansene også har påpekt, må det foretas 
en grundig utredning før det kan tas stilling til spørsmålet. Det nevnes 
f.eks. spørsmålet om reform en også skal gjelde valgbarhet, om stem m eret
ten i hjem landet skal opprettholdes, om den enkelte selv kan bestem m e 
hvor han/hun vil benytte stem m eretten, etc. Den enkelte forfatning knyt
ter idag stem m eretten til landets parlam ent til den enkeltes statsborgerlige 
tilknytningsforhold. En eventuell endring vil således også betinge grunn
lovsendring.

Juridisk utvalg er i likhet med enkelte høringsinstanser av den oppfat
ning at disse spørsmålene vil være vel egnet for en sam nordisk utredning.

Etter dette kan Juridisk utvalg innstille at 
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

å opprette en nordisk utredningsgruppe til å utrede forutsetningene 
for å innføre stem m erett ved parlam entsvalg for nordiske stats
borgere som er bosatt i et annet nordisk land enn hjem landet.

Stockholm, 28. januar 1991

Lennart Andersson (s)

Tora Aasland Houg (SV)

Sauli N iinistö (Kok.)
F o rm a n n

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Sin ikka  Hurskainen (SDP) 

Sighvatur Björgvinsson (A)

Reservasjon:

Vi ønsker at Nordisk Råd ikke foretar seg noe i anledning av medlems- 
forslaget.

Stockholm 28, januar 1991

Helge Adam  Møller (KF) Hans N y hage (m)

Jan P. Syse (H)
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Medlemsförslag

om rätt för nordiska medborgare att delta i val till 
parlamentet/riksdagen i det land där de är bosatta
(Väckt av M ats Nyby sam t Claes Andersson, Margrete Auken, S in ikka  
Hurskainen, A nita  Johansson, Sakari Knuuttila, Lauri M etsäm äki, Sauli 
Niinistö, M arianne Samuelsson, Jouko Skinnari, Otto Steenholdt, Lars 
Werner och Olle Östrand)

M edborgarnas N orden är ett uttryck för inriktningen på det nordiska 
sam arbetet. A m bitionen är att tillförsäkra alla nordiska medborgare, oav
sett nationalitet, sam m a medborgerliga rättigheter som gäller i det land där 
de bor. D etta har bl. a. resulterat i passfrihet, gemensam nordisk arbets
m arknad, konvention om social trygghet sam t miljöskyddskonvention. 
Snart är det bara dem okratin som begränsas av medborgarskap.

1 samtliga nordiska länder har dessutom nordiska m edborgare kom m u
nal rösträtt där de är bosatta. D ärm ed kan m an säga att det nordiska 
samhället godtagit principen att personer under vissa förutsättningar får 
rösta där de är bosatta även om de inte är medborgare i landet i fråga.

Samtliga nordiska länder är väl utvecklade dem okratier där folkets 
inflytande över den offentliga m yndigheten är stort. G raden av dem okrati 
varierar från land till land med hänsyn till intensitet, effektivitet och 
extensitet.

Intensiteten, det vill säga omfånget av den personkrets som ges möjlig
het att delta i val, kan sägas ha en idealform när rösträtten tillkom m er alla 
vuxna personer. I de nordiska länderna har vi alltm er kom m it att närm a 
oss denna idealform, särskilt vad gäller de kom m unala valen.

Det finns skäl att nu ytterligare ta steg i riktning m ot högre intensitet i de 
nordiska ländernas riksdagsval, så att alla nordiska m edborgare tillförsäk
ras rösträtt i de länder där de är bosatta.

U töver allm änna dem okratiska skäl som de ovan berörda, kan också 
åberopas att invandrare, även om de inte förvärvat medborgarskap, har ett 
intresse att påverka politiken i landet de bor i. Det gäller den ekonom iska 
politiken, näringspolitiken, arbetsm arknadspolitiken, skattepolitiken, so
cialpolitiken, skolpolitiken, kulturpolitiken m. m. D ärem ot har röstdelta
gandet i hem landets parlam entsval varit skräm m ande lågt.

I allm änhet är intresset för och beroendet av riksdagsbesluten i dessa 
frågor lika stort för de perm anent boende i ett land, oavsett om de är 
medborgare eller inte. Behovet att påverka förhållandena är för de berörda 
otvivelaktigt större i boendelandet än i ursprungslandet.
31 - 10-0450 N ord iska  rådet
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I medborgarnas Norden bör strävan vara att integrera invandrare i det 
samhälle där de bor. D etta gäller självfallet i högsta grad nordiska m edbor
gare. Vissa delar av samhällslivet bör vara gem ensamma för alla som bor i 
landet. Den politiska verksamheten är ett sådant gem ensamt om råde för 
alla, och en central del av politiken är möjligheten att delta i riksdagsval.

Invandrare kan få rösträtt i riksdagsval i boendelandet genom att förvär
va medborgarskap där. Det har em ellertid visat sig att många är obenägna 
att förvärva medborgarskap trots varaktigt boende i det land de flyttat till. 
Med all sannolikhet kom m er det i de nordiska länderna att under över
skådlig tid finnas ett stort antal personer utan m edborgarskap i det land 
där de arbetar och bor. Frågan om att integrera invandrarna i politiken så 
att de bland annat genom rösträtt i riksdagsval bättre kan påverka sina 
levnadsvillkor löses således inte genom att underlätta förvärvande av 
medborgarskap.

Mot bakgrund av det anförda föreslås att
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidtaga åtgärder för att nordiska medborgare skall få rätt att 

delta i val till parlam entet/riksdagen i det land där de är bosatta.

Helsingfors den 1 novem ber 1990

M ats Nyby (SDP) Claes Andersson (Vas.)

Margrete Auken (SF) S in ikka  Hurskainen (SDP)

Anita Johansson (s) Sakari Knuuttila (SDP)

Lauri M etsäm äki (SDP) Sauli N iinistö (Kok.)

M arianne Samuelsson (mp) Jouko Skinnari (SDP)

Otto Steenholdt (At) Lars Werner (v)

Olle Östrand (s)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om program för det nordiska samar
betet efter 1992

(M edlem sförslaget väckt av Elsi H etem äk i-O lander sam t 
D orte  B ennedsen  m. fl., se s. 969)

1. Indledning

Præsidiet har henvist forslaget til Ø konom isk Udvalg og samtidig beslut
tet, at det ikke skulle gå på remiss.

Udvalget har behandlet forslaget på m ødet i Stockholm den 28. —30. 
januar og mødet i K øbenhavn den 25. februar 1991 og besluttet at afgive 
følgende betænkning.

2. Medlemsförslaget

Forslagsstillerne tager udgangspunkt i de store politiske forandringer, 
som er sket og forventes at ske i Europa i frem tiden. Disse problem er har 
været bearbejdet og bearbejdes fortsat i det nordiske sam arbejde og natio
nalt. Ekstrasessionen i novem ber 1989 har stukket de politiske retningsli
nier ud for den nordiske holdning til tilnærm elserne til EF. M inisterrådet 
har udarbejdet arbejdsprogram m et N orden i Europa 1989 — 92 og supple
ret det med et arbejdsprogram  for Baltikum og Østeuropa.

Forslagsstillerne m ener således, at det nordiske sam arbejde frem til 
udgangen af 1992 er relativt tilfredsstillende tilrettelagt. Efter 1992 findes 
der im idlertid få planer. Samtidig konstateres, at en række centrale proble
mer om kring de enkelte nordiske landes forhold til EF vil finde en afkla
ring i løbet a f  1991, f. eks. spørgsmålet om en EØS-aftale og måske direkte 
ansøgning om m edlem skab a f  EF fra et eller flere nordiske lande.

Forslagsstillerne finder derfor, at 1991 bør udnyttes til at gennemføre et 
grundigt studium  af  de politiske, kulturelle, økonomiske, økologiske og 
andre spørgsmål, som vil være centrale for de nordiske lande og det 
nordiske sam arbejde i årene frem mod år 2000. Studiet skal gennemføres i 
nært sam irbejde mellem politikere, forskere, erhvervslivet, organisatio
nerne, offentlig forvaltning og andre interessenter.

Det foreslås, at der tilrettelægges en proces med gennemførelse a f  semi
narer, diskussioner og udredninger, som fører frem til skabelsen a f  et
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frem tidsprogram  for det nordiske sam arbejde. Program m et og de m ere 
konkrete specialprogrammer, som m inisterrådet udarbejder til opfølgning 
af  program m et, danner grundlag for en specialdebat i Nordisk R åd på en 
session i 1992.

Arbejdet foreslås igangsat og ledet a f  en politisk styringsgruppe nedsat i 
fællesskab a f  Præsidiet og sam arbejdsm inistrene og med deltagelse af 
frem stående nordiske parlam entarikere og regeringsrepræsentanter. 

Forslagsstillerne form ulerer følgende forslag til rekom m andationer: 
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

at i sam råd med Nordisk Råd indlede en studie a f  aktuelle fremtidsspørgs- 
mål, som resulterer i et forslag til program  for det nordiske sam arbejde 
efter 1992, og

at med udgangspunkt i dette arbejde fremlægge forslag til retningslinier for 
det nordiske samarbejde.
D et foreslås videre, 

at N ordisk Råd under sessionen 1992 arrangerer en specialdebat om ret
ningslinierne for det fremtidige nordiske samarbejde.

3. Udvalgets synspunkter og overvejelser

Udvalget er enig med forslagstilleme i at det er a f  stor betydning politisk 
og økonomisk, at det nordiske sam arbejde finder sin form i den nye 
internationale situation ikke m indst i Europa. D et er a f  vital interesse for 
de nordiske lande at opbygge en platform  for udvikling af det sam arbejde 
og den indre styrke, som er nødvendig for at kunne varetage nordiske 
interesser og påvirke løsninger i et kom m ende integreret Europa i retning 
a f  den nordiske model.

Det er således udvalgets opfattelse, at det nordiske sam arbejde som 
udgangspunkt har en vigtig politisk rolle at spille også i frem tiden.

Udvalget konstaterer im idlertid ved sin gennemgang af det nordiske 
samarbejde, således som det præsenteres i m inisterrådets forskellige beret
ninger og meddelelser til 39. session, at perspektiverne ud over 1992 er 
meget få og meget lidt sammenhængende.

Det centrale sam arbejdsprogram  Norden i Europa 1989— 92 rækker 
således, som titlen angiver, ikke ud over 1992, og m inisterrådet angiver at 
det på nuværende tidspunkt ikke er muligt at udtale sig om, hvilken form 
og hvilket indhold det nordiske sam arbejde i relation til Europa bør have i 
frem tiden, fordi der er så mange uafklarede forhold  og en så hurtig udvik
ling i gang.

Udvalget deler for så vidt denne vurdering, men finder ligesom forslags
stillerne, at der bør igangsættes en proees, som via analyser, diskussioner 
og politisk debat kan føre til de nødvendige beslutninger om det nordiske 
sam arbejdes fremtidige indhold og rolle.
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Udvalget er a f  den opfattelse, at der er gode m uligheder for at en række 
af de uafklarede politiske forhold udvikles så tilpas, at denne debat og 
stillingtagen kan kom m e til at bygge på et rimelig fast grundlag, hvis den 
som foreslået afholdes päforårssessionen  1992.

Udvalget konstaterer, at en del af processen med analyse og bedøm melse 
a f  N ordens forhold til den internationale om verden allerede er sat i gang 
gennem det projekt, som de nordiske landes udenrigspolitiske institutter i 
1991 gennem fører herom, med støtte fra Præsidiet og sam arbejdsm inistre
ne. Resultaterne bør naturligvis indgå som en vigtig inspirationskilde i 
debatten om det fremtidige nordiske samarbejde.

Et andet vigtigt sæt a f  præmisser for diskussionen bør udgøres a f  den 
evaluering, som m inisterrådet med inspiration fra finansm inistrene er i 
gang med at foretage a f  det nordiske samarbejde. Resultaterne a f  dette 
arbejde bør give grundlag for nye prioriteringer og satsninger på de typer 
samarbejde, som dels kan integrere de nordiske lande yderligere dels kan 
udbygge arbejdsdelingen og det kulturelle fællesskab i Norden.

De politiske forhold, som først og fremmest vil være afgørende for det 
nordiske sam arbejde, er forholdet til EF, udviklingen a f  integrationen i EF 
og forholdet mellem EF og EFTA.

Det er tidligere fastslået, at det nordiske sam arbejde a f  gode grunde ikke 
er forhandlingsforum  vedrørende N ordens forhold til EF. Forhandlingsfo- 
rum for EØS-aftalen er således i stedet EFTA. EØS-aftalen vil i høj grad 
udstikke ram m erne for både det nordiske sam arbejdes frem tid og for 
bedømmelsen i Norge, Finland og Island a f  spørgsmålet om eventuelt at 
søge medlem skab i EF. Det noteres, at Sverige har besluttet at under 
nærmere angivne vilkår ansøge om m edlem skab i 1991.

Udvalget finder im idlertid at en vigtig forudsætning for N ordens mulig
heder frem over allerede nu bør søges indbygget i en EØS-aftale og senere i 
en ændret R om traktat, nemlig legitimeringen a f  det regionale samarbejde 
på mellemstatsligt niveau indenfor disse aftaler. Udvalget henviser i øvrigt 
i denne sammenhæng til at dette krav allerede er rejst af Præsidiet over for 
statsm inistrene.

Det forekom m er naturligt at debatten om det nordiske samarbejdes 
fremtid føres med udgangspunkt i forskellige scenarier. Det vigtigste sce
narium , som kræver belysning, er det, hvor flere (måske flertallet) a f  de 
nordiske lande er m edlem m er a f  EF. Et andet scenarium  er at alle de 
nordiske lande er m edlem m er af EF.

Forholdet mellem øst og vest har central betydning for det politiske 
klima i Europa og for økonomisk udvikling og dem okratisering i Central- 
og Ø steuropa. Disse forhold har stor indflydelse på det nordiske sam arbej
des fremtidige muligheder og bør derfor belyses og indgå i debatten.

For de nordiske lande er udviklingen i Baltikum  a f  stor politisk betyd
ning, ligesom udviklingen af et samarbejdsområde om kring Østersøen er a f 
vital betydning ikke m indst ud fra et m iljøpolitisk synspunkt. Udvalget
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har i forbindelse med behandlingen a f  medlemsförslag A 931/e om Øster- 
søscenarium  peget på vigtigheden a f  at disse perspektiver og m uligheder 
bringes ind i debatten, og at der herigennem skabes opbakning bag en 
forstærket nordisk indsats til støtte for økonom isk udvikling sam t udvik
ling a f  dem okrati og frihed i Central- og Ø steuropa og ikke m indst i 
Baltikum.

Scenarierne bør belyses med henblik på substansen i det nordiske sam ar
bejde og det deraf følgende behov for institutionelle løsninger.

Det er således vigtigt, at der føres en debat om, hvilke opgaver som 
Nordisk Råd og Nordisk M inisterråd skal løse under forskellige forudsæt
ninger, således at arbejdet i de forskellige internationale organer ikke 
dublerer hinanden.

D et er im idlertid også vigtigt at drøfte institutionaliseringen, f.eks. 
illustreret med en række begreber fra den aktuelle debat: ”Nordisk G em en
skap” , ” Nordisk Riksdag” , O m budsm andsordning, og organiseringen af 
det udenrigspolitiske sam arbejde i m inisterråd for udenrigsm inistrene el
ler et ”N PS” .

Endelig bør der udstikkes retningslinier for ajvejningen mellem væsentli
ge substantielle dele af det nordiske sam arbejde, f.eks. kulturom rådet kon
tra det økonomiske sam arbejde, prioriteringen a f  m iljøsam arbejdet mv.

Af hensyn til at debatten kan hvile på realistiske forudsætninger, bør 
tidsperspektivet generelt set begrænses til om kring 5 —6 år.

D et betyder, at overgangsperioden fra ” EØS-aftale og ét land medlem af 
EF” til et a f  de ovenfor nævnte scenarier bliver særligt interessant.

Spørgsmålet om interesse og mulighed for at de nordiske lande i fælles
skab belyser de saglige og politiske forudsætninger for medlem skab a f  EF 
rejses bl.a. i medlemsförslag A 960, og bør indgå i debatten.

Udvalget finder i denne sammenhæng at sam arbejdet mellem de nordi
ske lande netop er særligt vigtigt i overgangsperioden, med henblik på at 
udnytte hinandens kapacitet og sagkundskab, støtte hinandens forhand
lingsposition og sikre det fortsatte nordiske sam arbejde også i en situation, 
hvor scenariet ”alle nordiske lande m edlem m er a f  EF” viser sig at ligge 
langt ude i fremtiden.

Udvalget lægger stor vægt på at der føres en grundig debat om det 
nordiske samarbejdes frem tid, og finder således at ministerrådet bør frem
lægge baggrundsm ateriale for en sådan debat prim ært i form a f  et m inister- 
rådsforslag om det nordiske sam arbejde efter 1992.

Med henblik på at kunne føre debatten løbende frem til sessionen i 
1992, ser udvalget gerne, at m inisterrådet allerede til udvalgets som m er
m øde 1991 fremlægger sine foreløbige tanker og ideer til et frem tidspro- 
gram for udvalget.

Udvalget vil betone partigruppernes rolle i debatten om det fremtidige 
nordiske sam arbejde, og opfordrer m inisterrådet til at inddrage disse i 
forbindelse med udarbejdelsen a f  analyser og program.
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Udvalget forudsætter i øvrigt, at partigruppem e bl. a. gennem sam arbej
det i Præsidiet og i udvalgene fremlægger de forslag, som man finder er 
nødvendige for at give debatten indhold og mål.

Debatten op til sessionen og på sessionen i 1992 bør tilrettelægges som 
en partipolitisk debat.

Udvalget vil videre pege på, at forskere, erhvervsliv, frivillige organisa
tioner og offentlig forvaltning m. v. inddrages i debatten frem til sessionen, 
således at der kan trækkes inspiration og inddrages ønsker og krav fra det 
nordiske samfundsliv i tilrettelæggelsen af det fremtidige nordiske sam ar
bejde. Udvalget finder det vigtigt, at debatten kan føres på et relevant, 
tværfagligt og ajourført faktagrundlag, men finder i øvrigt ikke, at det bør 
være målsætningen at udarbejde om fattende udredninger.

4. Indstilling

Udvalget indstiller på denne baggrund, at Nordisk Råd vedtager følgen
de rekommandation  i anledning a f  medlemsförslag A 947/e:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd 
at i sam råd med Nordisk Råd gennemføre belysning af aktuelle frem- 

tidsspørgsmål, som vil være bestem m ende for det nordiske sam ar
bejdes muligheder, og på denne baggrund fremlægge et minister- 
rådsforslag til program for det nordiske sam arbejde efter 1992.

Udvalget foreslår endvidere, at Nordisk Råd vedtager følgende interne 
beslutning:

at Nordisk Råd under forårssession 1992 arrangerer en specialdebat 
om det fremtidige nordiske sam arbejde, herunder debat om m ini
sterrådets program for det nordiske sam arbejde efter 1992.

København, den 25. februar 1991

Gunilla André (c) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SFP)

Terje Davidsen (Sb) Lahja Exner (s)

Lars P. Gammelgaard (KF) Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Hans Gustafsson (s) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

M arianne Jelved (R V) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lauri M etsäm äki (SDP) Poul Nielson (S)

K im m o Sasi (Kok.) Anders Talleraas (H)
F o rm an d
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Reservation:

Utvalgets medlem Carl I. Hagen vil påpeke at den eneste mulige rolle for 
Nordisk Råd for frem tiden vil være som en koordinerende instans og 
forberedende forum  for debatt om spørsmål som avgjøres i EF eller innen
for ram m en av et EØS.

D ette medlem kan vanskelig se at N ordisk Råd ellers kan bli noe annet 
en et debattforum  hvor debatten i seg selv er det viktigste.

På denne bakgrunn slutter dette medlem seg til konklusjonen til flertallet 
i utvalget om en intern beslutning, men understreker at det scenario som 
må være grunnlaget er kun at alle m edlem m er i Nordisk Råd blir m edlem 
m er i EF eller at to  eller flere m edlem m er også blir m edlem m er i EF og at 
det inngås en om fattende EØS-aftale.
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Medlemsförslag

om program for det nordiska samarbetet efter 
1992
(Väckt av Elsi Hetemäki-Olander sam t Dorte Bennedsen, Gustav Björk
strand, Karl-Gunnar Fagerholm, Tytti Isohookana-Asunmaa, Sakari 
Knuuttila, Lauri M etsäm äki, Eeva-Liisa M oilanen, Ólafur G. Einarsson, 
K im m o Sasi, Jouko Skinnari, Jan P. Syse och Karin Söder)

I alla nordiska länder pågår för närvarande en diskussion om de nordis
ka ländernas fram tida ställning i ett m era integrerat Europa. Olika natio
nella och nordiska utredningar har utförts t. ex. om konsekvenserna för 
utvecklingen av EG:s inre m arknad och för att kartlägga de samarbetsmöj- 
ligheter som finns med andra länder och organisationer i Europa. De 
första resultaten av dessa utredningar har redan påverkat innehållet och 
arbetsform erna i det nordiska sam arbetet.

Ett nordiskt arbete för att kartlägga sam arbetsm öjligheter och samar- 
betsform er på längre sikt nordiskt, europeiskt och globalt är av central 
betydelse för strävandena att hålla de nordiska länderna samlade i den 
internationella utvecklingen och för att säkerställa att de har ett nära 
sam arbete även i fram tiden. En plattform  bör skapas för gem ensamma 
initiativ  som ger de nordiska länderna möjligheter att påverka utveckling-

En studie av de stora fram tidsfrågorna för N orden och det nordiska 
sam arbetet bör därför snabbt initieras. En sådan studie bör ta fasta på 
politiska, kulturella, ekonom iska, ekologiska och andra spörsmål som har 
relevans för den fram tida inriktningen av det nordiska sam arbetet. En 
utgångspunkt bör här vara att N orden skall kunna bibehålla sin roll som 
föregångare inom  integrationen på regional nivå i Europa. U tredningsar
betet bör peka på nya steg för att stärka sam arbetet in ternt och därm ed 
visa vägen för utvecklingen till ett ännu närm are sam arbete i Europa. En 
viktig aspekt är även hur parlam entarikersam arbetet kan utvecklas i fram 
tiden och vilken roll regeringssamarbetet kan få inom  eller i tillägg till 
arbetet inom  m inisterrådet. Arbetet föreslås genom fört så att N ordiska 
rådets presidium  och de nordiska sam arbetsm inistrarna gem ensam t till
sätter en politisk styrgrupp med fram stående nordiska parlam entariker 
och regeringsrepresentanter som medlem m ar.
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Denna grupp genom for m indre sem inarier, diskussioner och utrednings
projekt som avslutningsvis resulterar i en rapport om inriktningen av det 
nordiska sam arbetet efter 1992 och fram m ot år 2000. Styrgruppen har i 
arbetet nära kontakt med forskare, representanter för näringsliv, offentlig 
förvaltning sam t fackliga och andra organisationer. Alla dessa grupper 
involveras då direkt i program arbetet. G ruppens rapport utgör därefter 
underlag för en specialdebatt i N ordiska rådet och för de beslut som bör 
fattas om sam arbetets inriktning och organisation i fram tiden. Ett intres
sant projekt i detta sam m anhang är de nordiska utrikespolitiska institu
tens planerade forskningsprojekt om den europeiska utvecklingen och dess 
konsekvenser för Norden. U nder arbetets gång kunde även övervägas att 
hösten 1991 involvera N ordiska rådets m edlem m ar i program arbetet ge
nom  att arrangera ett sem inarium  om det fram tida sam arbetet.

N ordiska rådet har tidigare uppm ärksam m at förändringarna i arbetsför
utsättningarna genom en utredning som i slutet på 1980-talet analyserade 
frågeställningarna. Ett antal förslag till arbetsom råden presenterades 
främ st i relation till utbyggnaden av EG:s inre m arknad. N ordiska m inis
terrådet utarbetade för sin del ett arbetsprogram  ”N orden i Europa 1989 — 
1992” med konkreta sam arbetsprojekt för den berörda tidsperioden. På 
politisk nivå slogs m ålsättningarna för de närm aste årens arbete med 
europafrågor fast på en extra session hösten 1989. Förutsättningarna för 
ett aktivt arbete med relevanta frågeställningar inom de nordiska samar- 
betsorganen kan därför anses vara relativt tillfredsställande fram till u t
gången av 1992.

Förändringar har em ellertid inträffat i Europa med en snabbhet som 
ännu för några år sedan var omöjlig att förutse. Ett allt närm are samarbete 
håller på att byggas upp. D etta sam arbete kanske förverkligas i form av en 
direkt utbyggnad av EG, inom EES eller genom konstruktionen av ett 
europeiskt hus. Samtidigt regionaliseras sam arbetet. Benelux har sedan 
länge sitt sam arbete inom EG och M edelhavsländerna har sina egna intres
sen. Inom  Ö steuropa har nya konstellationer uppstått, bl. a. driver Ungern 
på en aktivering av sam arbetet m ed några av grannländerna. Ett råd för 
Baltikum har formellt bildats och det finns förväntningar på ett nytt 
sam arbete kring Östersjön. Olika regioner bygger upp sitt interna sam arbe
te för att kunna bevaka sina egna intressen inom ramen för ett bredare 
europeiskt samarbete. N ordiska m inisterrådet har som en följd av den 
senaste utvecklingen antagit ett program för sam arbetet mellan N orden 
och Baltikum sam t övriga Östeuropa. D etta program har tillfört det nor
diska sam arbetet en viktig ny dim ension.

D et nordiska sam arbetet påverkas em ellertid inte enbart av integra
tionen i Västeuropa och den politiska förändringsprocessen i Östeuropa. 
Internationaliseringen i N orden innebär att våra länder även m åste anpas
sa sig till en internationell ekonom isk konkurrens. I denna process ställs 
gam la strukturer på prov. Samtidigt aktualiseras frågan om hur en nordisk
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identitet och handlingsfrihet skall kunna bevaras under förändrade förhål
landen.

Med hänvisning till vad som ovan anförts foreslår undertecknade att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

att i sam råd med Nordiska rådet inleda en studie av aktuella fram 
tidsfrågor som resulterar i ett forslag till program för det nordis
ka sam arbetet efter 1992, och 

att utgående från detta arbete lägga fram forslag till inriktning av 
det nordiska sam arbetet.

Vidare foreslås
att N ordiska rådet under en session 1992 arrangerar en specialde

batt om inriktningen av det fram tida nordiska sam arbetet.

Helsingør den 12 novem ber 1990

Elsi Hetemäki-Olander (Kok.) Dorte Bennedsen (S)

Gustav Björkstrand (SEP) Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Tytti Isohookana-Asunmaa (Kesk.) Sakari Knuuttila (SDP) 

Lauri M etsäm äki (SDP) Eeva-Liisa M oilanen (SKL)

Ólafur G. Einarsson (Sj) K im m o Sasi (Kok.)

Jouko Skinnari (SDP) Jan P. Syse (H)

Karin Söder (c)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om koncernfacklig samverkan i Nor
den

(M edlem sforslaget väckt av A nker Jørgensen sam t C laes 
A ndersson  m .fl., se s. 978 

R em issy ttranden , se supplem ent)

1. Indledning

Præsidiet har henvist medlemsforslaget til Økonom isk Udvalg, som har 
indhentet udtalelser fra parterne på arbejdsm arkedet.

Udvalget har behandlet medlemsforslaget på m ødet i Stockholm den 
2 8 .-3 0 .  jan u ar og den 25. februar 1991 og besluttet at afgive følgende 
betænkning.

2. Medlemsforslaget

Forslagsstillerne konstaterer, a t debatten om det fælles nordiske arbejds
m arked i 1980’em e i høj grad har kredset om  kravene fra faglig side om 
etablering a f  koncemfagligt sam arbejde i N orden.

Indholdet i de faglige krav til koncemfagligt sam arbejde angives i noget 
forenklet form at være:
1: regelmæssig inform ation fra koncernledelsen,
2: inform ationen gives på m øder m ed koncernledelsen, hvorved der ska

bes mulighed for direkte at kom m entere inform ationen og 
3: frihed for arbejdstagerrepræsentanterne til, som led i arbejdet, at m ø

des med hinanden.
Der henvises i forslaget til at problem stillingerne er blevet grundigt 

bearbejdet i udredninger, ved sem inarer og i forhandlinger, hvori også de 
nordiske sam arbejdsorganer har været involveret.

Der henvises videre til, at Nordisk R åd ved sessionen i 1989 behandlede 
et medlemsförslag om  koncemfagligt sam arbejde i N orden, og at debatten 
ved denne lejlighed i høj grad kom til at dreje sig om, hvorvidt lovgivning 
er et velegnet og ønskeligt m iddel til a t gennemføre koncemfagligt sam ar
bejde.
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Forslagsstillerne konstaterer, a t der i debatten herskede og stadig hersker 
enighed om det ønskelige i koncemfagligt samarbejde, men at arbejds
giverne konsekvent har m odsat sig, at der gennemføres lovgivning eller 
mere om fattende aftaler mellem parterne på arbejdsm arkedet på om rådet.

Forslagsstillerne henviser til, at det i debatten om  det tidligere medlems- 
forslag blev foreslået at give parterne en frist på to år til at forhandle sig 
frem til en aftale om koncemfagligt sam arbejde, hvorefter Nordisk Råd 
kunne tage sagen op igen.

De to  år er nu gået, og forslagsstillerne m ener at kunne konstatere, at der 
ikke er gjort nævneværdige frem skridt hen im od en generel aftale, selv om 
der er gennem ført ordninger for en del koncerner.

På denne baggrund foreslås det, at Nordisk Råd vedtager følgende 
rekom m andation:

Nordisk Råd rekom m anderer Norciisk M inisterråd
at hurtigt udarbejde forslag til sam ordnet nordisk lovgivning, som sikrer 

lønm odtagernes organisationer ret til koncemfagligt samvirke efter de 
principper, som angives ovenfor.

3. Remiss

Forslaget har været på remiss til de nordiske arbejdsgiverorganisationer, 
NFS, Nordisk A kadem ikerråd og Nordisk union for arbejdsledere, tekni
ske funktionærer og andre chefer. Sidstnævnte har ikke afgivet svar.

De nordiske arbejdsgiverorganisationer udtaler i en fælles udtalelse, at 
man undrer sig over, a t denne sag nu igen tages op a f  Nordisk Råd, idet 
kræfterne efter arbejdsgiverorganisationernes opfattelse i stedet bør samles 
om det, der i de kom m ende år skal foregå i Europa med udgangspunkt i 
EF.

Arbejdsgiverne henviser til den holdning, som m an udtrykte i m inister
rådets redegørelse fra 1988 og i udtalelsen om det medlemsförslag, som lå 
til grund for debatten i 1989. M an finder således, at der ikke er behov for 
en nordisk særløsning på dette om råde, og at m an derfor ikke kan accepte
re lovgivning eller centrale aftaler.

Det understreges, at nordiske koncerner ikke driver forretning, som 
opdeles eller tilpasses specielt til N orden, og at nordiske særregler om kring 
koncemfagligt sam arbejde kan medføre, at interessen m indskes for inter
nationale investeringer og nyetableringer i de nordiske lande med en deraf 
følgende negativ effekt på beskæftigelsen.

Arbejdsgiverne oplyser, at der i forlængelse a f  debatten i 1989 blev 
udarbejdet et sæt retningslinier for behandling a f  spørgsmål om inform a
tion, høringer og forhandling på tværs i internationale koncerner. R et
ningslinierne bygger på, at hver enkelt enhed i koncernen skal varetage 
disse opgaver i henhold til nationale regler. Endvidere åbnes mulighed for 
kontakter mellem koncernledelsen og de ansatte, ligesom det anbefales at
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der ikke lægges hindringer i vejen for et rimeligt omfang a f  faglige m øder 
på tværs a f  landegrænserne inden for koncernerne.

Der henvises endelig til, at spørgsmålet om  inform ation og høringer i 
koncerner er medtaget i EF’s sociale charter, og at EF-kommissionen har 
vedtaget et forslag til direktiv herom , som nu er under behandling i EF’s 
m inisterråd.

Arbejdsgiverne fraråder, a t Nordisk Råd støtter medlemsförslaget, som 
m an m ener m edvirker til ekstra forvirring i relation til debatten i Europa 
på om rådet.

Nordens Faglige Samarbejdsorganisation (NFS) fremhæver, at spørgs
målet om  koncemfagligt sam virke har været drevet a f  fagbevægelsen i lang 
tid. NFS finder, at de ansatte har en indlysende ret til sam m e indsyn og 
indflydelse i nordiske virksom heder, som i nationale virksom heder. NFS 
ser med største uro på, at de ansattes indflydelse i nordiske koncerner på 
ingen m åde m odsvarer de regler, som gælder nationalt, og spørgsmålet 
bliver mere og m ere akut i takt med udviklingen a f  flere og flere nordiske 
virksomheder.

Man konstaterer, a t det ikke har været muligt at opnå en generel aftale 
med arbejdsgiverne om koncemfagligt samvirke, og hilser derfor in itia ti
vet til en koordineret lovgivning i N orden velkomment.

Nordisk Akadem ikerråd (NAR) mener, a t et meningsfuldt fagligt sam ar
bejde bør ske på samme niveau, som virksom hederne planlægger deres 
aktiviteter. D er er derfor behov for a t den lokale faglige aktivitet kom plet
teres med central m edvirken og åben inform ation fra koncernledelsen. 
NAR understreger, at sam arbejdet bør om fatte alle grupper a f  ansatte og 
altså også højere tjenestem ænd og ledende m edarbejdere.

NAR mener, at der ikke i N orden er formelle hindringer for indgåelse a f  
aftaler mellem arbejdsm arkedets parter om koncemfagligt samarbejde. 
Trods dette konstateres det, at der ikke er indgået sådanne aftaler, og NAR 
støtter derfor initiativet til koordineret nordisk lovgivning på om rådet. 
Lovgivningen bør dog ikke udelukke supplerende aftaler mellem parterne.

NAR finder endelig, at der bør tilstræbes en vis parallelitet mellem 
arbejdet i EF og det nordiske arbejde m ed at indføre regler for koncem fag
ligt samvirke, og henviser til det a f  EF-kommissionen fremlagte forslag til 
direktiv.

4. EF-kommissionens forslag til direktiv

EF-kommissionen har 3. decem ber 1990 fremlagt et forslag til direktiv 
om koncemfagligt sam arbejde i EF-landene. D et foreslås gennem ført i 
medlem slandene inden udgangen a f  1992, eller sam tidig med gennemfø
relsen a f  det indre marked.

Form ålet m ed direktivforslaget er at forbedre inform ationen og konsul
ta tionerne mellem koncerner og de ansatte inden for fællesskabet. M idlet 
til dette er oprettelse a f  sam arbejdsråd i koncernerne.
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Direktivforslaget er bygget op som en række krav og procedurer om kring 
etablering, opgaver og funktion af disse sam arbejdsråd. D irektivet dækker 
koncerner med m indst 1 000 m edarbejdere i m edlem slandene og med to 
eller flere enheder i forskellige lande, hver med m indst 100 ansatte.

Det er den centrale ledelses ansvar, at der oprettes sam arbejdsråd, og det 
sker ved at der forhandles og indgås en skriftlig aftale mellem ledelsen og 
de ansatte herom. Aftalerne kan indeholde en række bestem m elser om 
sammensætningen, funktionen, beføjelser, procedurer, finansiering mv. af 
sam arbejdsrådet.

Der kan også indgås aftale om ikke at indgå en aftale. I så fald skal det 
koncemfaglige sam arbejde gennemføres efter en række nærmere specifice
rede m inim um skrav, hvoraf de vigtigste er:
(1) etablering af et sam arbejdsråd i koncerner med over 1000 m edarbejde

re og heraf m indst 100 i et andet land end hovedsædet,
(2) ét årligt ordinært m øde med koncernledelsen sam t ét ad hoc møde,
(3) visse krav til den inform ation, som skal gives,
(4) at om kostningerne ved aktiviteterne betales af arbejdsgiveren.

Ifølge forslaget skal alle, som deltager i det koncemfaglige samarbejde,
have samme rettigheder, som personalerepræsentanter i øvrigt har efter 
den nationale lovgivning, ligesom de skal sikres fuld løn og andre persona
lerettigheder under udøvelsen a f  sam arbejdet.

D irektivforslaget er rettet til m edlem slandene og skal gennemføres via 
national lovgivning. D irektivet er udform et som et m inim um sdirektiv og 
er således ikke til hindring for at landene gennem fører mere om fattende 
regler.

Det kan oplyses, at m inisterrådssekretariatet i sam arbejde med Stiftel
sen for Industriudvikling i N orden og European Foundation for the Im- 
provem ent o f Living and Working Conditions (D ublin-instituttet) i foråret 
1991 arrangerer en konference, hvor erfaringer i EF-landene og i Norden 
med inform ations- og konsultationsordninger i m ultinationale koncerner 
drøftes. Konferencen vil være af inform ativ karakter, men må ses som et 
led i det løbende arbejde med at forberede koncemfagligt sam arbejde på 
bredere basis i Europa.

5. Udvalgets synspunkter og overvejelser

Udvalget konstaterer, at holdningerne hos parterne på arbejdsm arkedet 
til forslag om at gennemføre lovgivning om koncemfagligt sam virke i 
N orden stort set synes at være uændrede i forhold til debatten i 1989 om et 
medlemsförslag (A 857Ve) a f  tilsvarende karakter'.

I perioden siden debatten i 1989 er der im idlertid sket en vis udvikling 
på om rådet. Det fremgår bl. a. a f  den redegørelse, som Stiftelsen for 
industriudvikling i N orden har ladet G unnar Myrvang udarbejde.

'  Se Nordiska rådet, 3 7:e sess. 1989.
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I europæisk sammenhæng er den pågældende formulering i EF’s sociale 
charter nu udm øntet i et forslag fra EF-kommissionen til direktiv om 
etablering a f  koncemfagligt samarbejde. D irektivforslaget forhandles nu i 
EF’s m inisterråd og skal ifølge forslaget være gennem ført i m edlem slande
ne inden udgangen af 1992. Det må yderligere forventes, at tilsvarende 
bestem melser kom m er til at indgå i den kom m ende EØS-aftale mellem EF 
og EFTA-landene.

Udvalget Finder det fremdeles ønskeligt at det koncemfaglige sam arbej
de udbygges, men finder fortsat at dette bør ske ved frivillige aftaler 
mellem parterne på arbejdsm arkedet eller inden for de enkelt koncerner. 
Udvalget finder, at der er en udvikling i gang mod stadig flere sådanne 
frivillige ordninger inden for ram m erne a f  retningslinier udform et på 
europæisk basis og a f  organisationerne i Norden.

Hertil kom m er at EF-kommissionen nu har fremlagt et forslag til direk
tiv om koncemfagligt samvirke, som nu er under forhandling i m inisterrå
det. Udvalget finder ikke at de nordiske lande bør foregribe denne proces 
ved at gennemføre lovgivning bl. a. fordi dette vil forringe nordiske kon
cerners konkurrenceevne.

Eftersom de fleste koncerner i N orden er europæiske og ikke blot nordi
ske, finder udvalget endvidere ikke, at det er hensigtsmæssigt med forskel
lige krav i N orden og i Europa til det koncemfaglige samarbejde.

Udvalget finder derfor ikke at det er aktuelt med et fælles nordisk 
lovgivningsinitiativ om koncemfagligt sam arbejde på nuværende tids
punkt, og indstiller derfor at Nordisk Råd afviser medlemsforslaget.

6. Indstilling

Udvalget indstiller på denne baggrund: 
at Nordisk Råd ikke foretager sig noget i anledning af medlem sforsla

get.

København, den 25. februar 1991

Gunilla André (c)

Carl Bildt (m)

Terje Davidsen (Sb)

Carl I. Hagen (FrP) 

K im m o Sasi (Kok.)

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Lars P. Gammelgaard (KF) 

M arianne Jelved (R V) 

Anders Talleraas (H) 
F orm an d
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Reservation:

Undertegnede m edlem m er reserverer sig mod udvalgets indstilling, idet 
vi støtter forslaget om et nordisk lovgivningsinitiativ. Vi henviser til at 
arbejdsgiverne stadig afviser at indgå en bred principaftale om koncernfag- 
ligt sam arbejde og at udviklingen har vist, at det ikke i tilstrækkeligt 
omfang er muligt at gennemføre frivillige aftaler inden for de enkelte 
koncerner.

Vi finder endvidere, at de nordiske lande gennem en fælles lovgivning 
vil kunne påvirke udviklingen i Europa, herunder de forhandlinger, som er 
i gang i EF, og som vil komme mellem EF og EFTA-landene, med udgangs
punkt i det a f  EF-kommissionen fremlagte forslag til direktiv om koncem 
fagligt samvirke. Det vil således, efter vores opfattelse, være i god nordisk 
tradition at ligge på forkanten af udviklingen på dette område.

Vi finder det ikke betænkeligt allerede nu at gennemføre mere om fatten
de regler i N orden, så længe disse ligger inden for ram m erne af allerede 
gældende internationale kodex’er og når reguleringen i EF, som der er lagt 
op til nu, gennemføres i form af  et m inim um sdirektiv, som tillader de 
enkelte lande eller grupper af lande at gennemføre strengere regler.

Undertegnede indstiller således at Nordisk Råd vedtager følgende re
kom m andation i anledning af medlemsförslaget:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
al hurtigt udarbejde forslag til sam ordnet nordisk lovgivning, som 

sikrer lønm odtagernes organisationer ret til koncemfagligt sam vir
ke efter de principper, som angives i medlemsförslaget.

K øbenhavn, den 25. februar 1991

Lahja Exner (s) Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Hans Gustafsson (s) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Kjellbjørg Lunde (SV) Lauri M etsäm äki (SDP)

Poul Nielson (S)
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Medlemsförslag

om koncernfacklig samverkan i Norden
(Väckt av Anker Jørgensen sam t Claes Andersson, Lennart Andersson, 
Dorte Bennedsen, Kirsti Kolle Grøndahl, Thor-Eirik Gulbrandsen, Lilli 
Gyldenkilde, Tytti Isohookana-Asunmaa, Anita Johansson, Sakari K nuutti
la, Grethe Lundblad, Lauri M etsäm äki, Eeva-Liisa M oilanen, M ats Nyby, 
Sighvatur Björgvinsson och Jouko Skinnari)

D ebatten kring en gemensam nordisk arbetsm arknad har under 1980- 
talet i stor utsträckning kretsat kring fackens krav på ett nordiskt koncem- 
fackligt samarbete. N ordiska m inisterrådet har på intet sätt förhållit sig 
passivt i denna debatt. En särskild utredning, där arbetsm arknadens parter 
deltagit, har kartlagt problemet. De nordiska arbetsm arknadsm inistrarna 
har inbjudit arbetsm arknadens parter till överläggningar. 1 ett otal sem ina
rier och överläggningar i m inisterrådets regi har den nordiska koncern- 
fackliga frågan diskuterats.

Nordiska rådet ägnade problem et en mycket ingående och uppm ärk
sam m ad analys och debatt vid sessionen i Stockholm 1989. Debatten 
handlade om huruvida lagstiftning är en lämplig metod eller inte, och 
några debattörer framhöll a tt arbetsm arknadens parter borde lösa frågan. 
Om vikten av koncernfacklig samverkan tycktes dock sam förstånd råda. I 
debatten fram fördes också förslaget att arbetsm arknadens parter borde ges 
en tidsfrist på två år, och om de inte under denna period förhandlat sig 
fram till en överenskommelse om koncemfacklig samverkan, borde frågan 
på nytt tas upp i Nordiska rådet.

Vi m åste tyvärr konstatera att under de snart gångna två åren har ingen 
näm nvärd utveckling kunnat noteras. Fackliga krav på skriftliga avtal har 
från den nordiska arbetsgivarsidan besvarats med ett sam ordnat nej. Ar
betsgivarorganisationerna har rekom m enderat sina m edlem m ar att enbart 
gå med på av arbetsgivaren ensidigt fastställda erbjudanden.

De fackliga organisationernas krav i fråga om koncemfacklig samverkan 
kan något förenklat sägas gå ut på dels att få regelbunden inform ation från 
koncernledningen, dels att arbetstagarrepresentantem a med bibehållna 
anställningsförm åner skall få ledigt, bl. a. för att kunna träffas inbördes.

N är det gäller rätten till inform ation är det fackliga kravet att denna 
skall läm nas vid överläggningar med koncernledningen. Vid sådana över
läggningar skulle arbetstagarsidan ges möjlighet att kom m entera och läm 
na synpunkter på de frågor som tas upp till behandling.

A 949/e
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Regler om ledighet for fackliga uppdrag och om rätt till ersättning i 
sam band därm ed finns i vart och ett av de nordiska länderna.

Helt uppenbart finns det goda förutsättningar for koncemfacklig sam 
verkan inom N orden. De fackliga organisationernas struktur är likartad i 
de olika länderna, och sedan lång tid existerar ett väl utbyggt fackligt 
samarbete. Norden har dessutom  en gemensam och öppen arbetsm arknad, 
och några större eller allvarligare hinder för nordisk industri finns inte.

Vad vi erfar är åtskilliga enskilda foretag fullt beredda att medverka i 
olika former av koncemfacklig sam verkan, och det finns redan i dag viss 
praktisk erfarenhet av verksamheten. D etta är dock inte i den om fattning 
som antalet nordiska företagskoncem er skulle m otivera.

Mot denna bakgrund hem ställer undertecknade att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att skyndsamt u tarbeta ett forslag till en sam ordnad nordisk lagstift
ning, som tillförsäkrar löntagarorganisationerna rätt till kon
cernfacklig samverkan i enlighet med de principer som angivits
ovan.

Köpenham n den 22 oktober 1990

Anker Jørgensen (S)

Lennart Andersson (s)

Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Lilli Gyldenkilde (SF)

Anita Johansson (s)

Grethe Lundblad (s) 

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) 

Sighvatur Björgvinsson (A)

Tytti Isohookana-Asunmaa (Kesk.)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Sakari Knuuttila (SDP) 

Lauri M etsäm äki (SDP)

Claes Andersson (Vas.)

Jouko Skinnari (SDP)

Dorte Bennedsen (S)

M ats Nyby (SDP)
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A 950/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ett Nordens år i Kalmar 1997

(M edlem sförslaget väckt av L ena Ö hrsv ik  m. fl., 
se s. 983)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 950/k om ett N or
dens år i K alm ar 1997. Medlemsförslaget har behandlats vid m öten den 29 
januari sam t den 25 februari 1991.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås att med anledning av K alm arunionens 600- 
årsjubileum  skall m inisterrådet u treda förutsättningarna för stöd till och 
aktiv m edverkan i unionsjubileet och ett N ordens år 1997 i Kalm ar.

Förslagsställarna hänvisar till att år 1997 är det 600 år sedan det första 
sam arbetsavtalet undertecknades på K alm ar slott mellan D anm ark, Norge 
och Sverige, dvs. K alm arunionen, som syftade till att stärka de nordiska 
länderna gentem ot det ökande inflytandet från dåtidens övriga Europa. I 
unionens stadgar sägs att de tre länderna skulle ha sam m a statsöverhuvud 
och utrikespolitiskt uppträda som en stat m en inrikespolitiskt skulle vaije 
rike styras efter sina egna lagar och förordningar.

Enligt medlemsförslaget har K alm arunionen kom m it att stå som symbol 
för önskan om ett nära sam arbete mellan de nordiska länderna. N är staden 
K alm ar år 1997 firar 600-årsm innet av K alm arunionen är jubileet intres
sant inte bara ur historisk synpunkt utan det ger även tillfälle att göra 1997 
till en satsning för hela Norden.

Unionsjubileet bör knytas ihop m ed nutidens ström ningar och fram 
tidsfrågorna. K alm arunionen var ett uttryck för att de nordiska länderna 
hade starka gem ensamma intressen i sina förhållanden till Europa, på den 
tiden fram för allt symboliserat av Hansan. Ö stersjöom rådet b lir alltm er 
aktuellt och med hänvisning till en nordisk fram tidsvecka som hölls i 
K alm ar 1984 borde målsättningen under de kom m ande 7 åren vara att 
vidareutveckla det nordiska sam arbetet i ett internationellt perspektiv 
med sikte på det nordiska 600-årsjubileet i K alm ar som engagerande 
etappm ål.

Förslagsställarna fram håller att år 1997 avser kom m unen göra 600- 
årsm innet av K alm arunionen till en helhjärtad satsning på hela N orden 
m ed olika äm nen som tema, t. ex. kultur, utbildning, idrott, näringsliv,
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kyrka, sociala frågor, miljö, telekom m unikationer, nordisk design, m o
dem  produktionsteknik och turism  kring Östersjön.

I medlemsförslaget framhålls a tt såväl N ordiska rådet som N ordiska 
m inisterrådet har anledning att fram hålla de tidiga tankar som m anifeste
rades i Kalm arunionen, bl. a. genom att förlägga gem ensam m a utskotts
m öten, konferenser m. m. till K alm ar under jubileum såret. Förslagsställar
na förutsätter att förberedelsearbetet sker i nära sam arbete mellan N ordis
ka m inisterrådet och N ordiska rådet.

2. Remissbehandling

Enligt Nordiska rådets presidium s beslut den 14 novem ber 1990 skall 
medlemsförslaget inte undergå remissbehandling.

3. Utskottet

Medlemsförslagets syfte är att åstadkom m a en samlad insats från de 
nordiska länderna för att bevaka och m innas en gemensam nordisk histo
risk händelse. K alm arunionens tillkom st år 1397.

U tskottet konstaterar att inte enbart den gem ensam m a nordiska kultu
ren utan även den gem ensamma nordiska historien utgör grunden för det 
nuvarande nordiska sam arbetet. D et är viktigt att lyfta fram  den gemen
sam m a historien för att förstå samspelet och sam arbetet mellan de nordis
ka länderna. För bam  och ungdom kan ett historiskt firande som upp
märksam m as utm ynna i ett ökat intresse och förståelse för nordiskt sam ar
bete och de andra nordiska ländernas historia och kultur.

U tskottet har noterat att K alm ar stad har anknytning till N orden genom 
sem inarier. 1984 hölls där en nordisk fram tidsvecka i sam arbete med 
Nordiska rådet under tem at ”Global fram tid i N orden” där tem at ekologi/ 
kultur/ekonom i utgjorde huvuddelen av program m et. K alm ar stad åter
kom till frågan i ett sem inarium  1986 med miljö som huvudtem a och i maj 
1991 planeras ett ytterligare sem inarium  om fram tid i N orden ur m iljösyn
punkt. Enligt inform ation från K alm ar stad avser m an hålla ett sem inari
um kring tem at vartannat år fram  till 1997 då det stora unionsfirandet 
skall äga m m  med N orden i blickpunkten. Inom N ordiska rådet har frågan 
om fram tidsforskning och nordisk fram tid upprepade gånger varit på 
dagordningen.

U tskottet anser det synnerligen lämpligt att knyta fram tidsfrågor till 
600-årsfirandet av K alm arunionen. Kalm ars geografiska läge vid Ö ster
sjön kan även knytas till fram tidsfrågorna utgående från de förändringar 
som ägt m m  de senaste åren i Baltikum och Ö steuropa och de påträngande 
miljöfrågorna i dessa om råden. Samtidigt anser utskottet det viktigt att 
m an vänder blicken bakåt och sam m anfattar vad som har uppnåtts inom
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det nordiska sam arbetet under de 600 åren. D åtid och fram tid kunde 
lämpligen sam m anföras vid K alm arunionens firande år 1997.

U tskottet noterar att enligt förslaget skall turism  kring Östersjön vara ett 
tem a vid Kalm arjubileet. U tskottet anser tiden vara inne att kulturturis
men uppm ärksam m as i det nordiska sam arbetet. Inom  Europarådet har 
under en tid s. k. ”kultu rru tter” planerats kring olika historiska tem an. 
N ordiska rådet och m inisterrådet har erbjudits att i sam arbete med Euro
parådet delta i projekt om kulturturism  inom  det gamla H ansaom rådet i 
syfte att stärka den gem ensamma kulturidentiteten på om rådet. U tskottet 
anser att K alm ar stad och dess historia kunde spela en viktig roll vid 
genom förandet av projektet.

U tskottet anser att de nordiska organen, N ordiska m inisterrådet och 
N ordiska rådet, aktivt kunde delta i unionsjubileet genom att förlägga 
gem ensam m a utskottsm öten, konferenser m. m. till Kalm ar. U tskottet 
anser vidare det lämpligast att vid förberedelserna av K alm arunionens 
jubileum  utser N ordiska m inisterrådet en kontaktperson för att delta i 
förberedelsekom m ittén för jublieet och arbeta för att nordiska gem ensam 
m a intressen blir tillgodosedda.

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 

att med anledning av K alm arunionens 600-årsjubileum utreda förut
sättningarna för stöd och aktiv m edverkan till unionsjubileet och 
ett N ordens år 1997 i Kalmar.

K öpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
F örm an

Helga Haugen (KrF) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H)

Berit Oscarsson (s) 

H eikki Riihijärvi (SMP) M arianne Samuelsson (mp)

Anfinn Kallsberg (Fkjl) 

G re te Knudsen (A) 

Jón Kristjånsson (F) 

Bruno Poromaa (s)
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A 950/k

Medlemsförslag

om ett Nordens år i Kalmar 1997
(Väckt av Lena Öhrsvik sam t Niels Ahlmann-Ohlsen, Tytti Isohookana- 
Asunmaa, O lo f Johansson, Eeva-Liisa M oilanen, M arianne Samuelsson  
och Sten Svensson)

År 1997 är det 600 år sedan det första sam arbetsavtalet undertecknades 
på K alm ar slott mellan D anm ark, Norge och Sverige.

D enna historiska händelse år 1397 fick nam net K alm ar-unionen och 
syftade till att stärka de nordiska länderna gentemot det ökande inflytan
det från dåtidens övriga Europa ur såväl ekonom isk som m ilitär synpunkt.

Föreningen mellan de tre rikena var ett faktum redan 1389, under den 
stora nordiska drottning M argaretha och bestod formellt till dess Gustav 
Vasa valdes till svensk kung 1523. U nionen föddes vid ett nordiskt möte i 
sam band med Erik av Pom m erns kröning i K alm ar 1397 och har doku
m enterats genom ett kröningsbrev beseglat med 67 nordiska prästers och 
adelsm äns sigill. Giltigheten hos ett särskilt unionsbrev har visserligen 
varit om stridd men det väsentliga är att unionen verkligen existerade och 
hade stöd bland rådsherrar och prelater i de tre rikena.

Unionen fick snart fasta form er och alla frågor som gällde Norden 
handlades gem ensamt. I unionens stadgar sägs att de tre länderna skulle ha 
sam m a statsöverhuvud och utrikespolitiskt uppträda som en stat. Inrikes
politiskt därem ot skulle varje rike styras efter sina egna lagar och förord
ningar.

”Och alla tre kungarikena skall vara och förbli i endräkt och kärlek, så 
att det ena icke med någon tvedräkt eller söndring skall draga sig från det 
andra, utan vad som träffar det ena, antingen i fråga om krig eller i fråga 
om angrepp av andra utländska män, det skall träffa dem alla tre, och vart 
och ett av dem skall med all trohet och all m ark vara det andra behjälpligt, 
dock så att varje rike förblir vid sin lag och rätt och konungen vid vad det 
tillkom m er honom att ha.”

K alm arunionen har kom m it att stå som symbol för önskan om ett nära 
sam arbete mellan de nordiska länderna. N är staden K alm ar år 1997 firar 
600-års m innet av K alm arunionen är jubileet intressant inte bara ur histo
risk synpunkt. Det ger också ett tillfälle att göra 1997 till en satsning för 
hela Norden.



984 A 950/k

U nionsjubileet har räckvidd långt u tanför K alm ar och bör sättas in i ett 
större perspektiv. Det finns anledning att söka knyta ihop det med nuti
dens ström ningar, där Nordens förhållande till Europa är det kanske mest 
intressanta. K alm arunionen var bl. a. ett uttryck för att de nordiska län
derna hade starka gem ensamma intressen i sitt förhållande till Europa, då 
fram för allt symboliserat av Hansan. Precis som då ser vi idag hur han
delsvägarna över Östersjön blir alltm er aktuella. Kalmars läge vid Öster
sjön har bestäm t stadens ställning i alla tider och kom m er att så göra även 
på 2000-talet.

N är 600-årsm innet av K alm arunionen firas år 1997, vill kom m unen 
göra detta till en helhjärtad satsning inte bara på nordiska vänorterna utan 
på hela Norden. Det kan bli ett år då Nordens länder möts i K alm ar inom 
olika äm nen, t.ex . kultur (musik, konst, byggnation etc.), utbildning, 
idrott, näringsliv, kyrka, sociala frågor etc.

Andra lämpliga tem aom råden vid unionsjubileet — där K alm ar erbju
der särskilt goda förutsättningar — gäller Östersjön och miljön, nordisk 
telekom m unikation, nordisk design, m odem  produktionsteknik och tu
rism runt kring Östersjön.

M inst lika viktigt som unionsjubileets historiska anknytning är det att 
lyfta fram  fram tidsfrågorna. Den nordiska framtidsvecka, som hölls i 
K alm ar 1984 över tem at ” Global fram tid i N orden” borde kunna utgöra 
en utgångspunkt för ett nordiskt projektarbete m ed m ålsättningen att 
under de kom m ande sju åren vidareutveckla det nordiska sam arbetet i ett 
internationellt perspektiv och med sikte på det nordiska 600-årsjubileet i 
Kalm ar som engagerande etappm ål. Projektet kunde med stöd i Brundt- 
landrapporten och även i kontakt med FN, Världsbanken m. fl. inriktas på 
a tt göra N orden till en vägvisande region för en miljövänlig och solidarisk 
samhällsutveckling.

K alm ar är på många om råden väl ägnat som nordisk jubileum sstad. 
Med hänvisning till ovanstående föreslås att de nordiska länderna ger sin 
aktiva m edverkan och sitt stöd till att göra unionsjubileet i K alm ar 1997 
till ett Nordens år i Europa med globala perspektiv. Såväl Nordiska rådet 
som N ordiska m inisterrådet har anledning att fram hålla de tidiga tankar 
som manifesterades i K alm arunionen, bl. a. genom att förlägga gem ensam
ma utskottsm öten, konferenser m .m . till K alm ar under jubileum såret. 
Härigenom kan stadens naturliga förutsättningar som Nordens utpost mot 
Ö steuropa få en naturlig utgångspunkt och stärkas. M öjligheter till finansi
ellt stöd ur N ordiska kulturfonden bör härvid beaktas.

Vi förutsätter att förberedelsearbetet sker i nära sam arbete mellan N or
diska m inisterrådet och N ordiska rådet.
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Mot bakgrund härav foreslås att N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet

att i anledning av K alm arunionens 600-årsjubileum utreda förut
sättningarna för stöd och aktiv m edverkan till unionsjubileet 
och ett N ordens år 1997 i Kalmar.

Stockholm den 14 novem ber 1990

Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) Tytti Isohookana-Asunmaa (Kesk.)

O lo f Johansson (c) Eeva-Lisa M oilanen (SKL)

M arianne Samuelsson (mp) Sten Svensson (m)

Lena Öhrsvik (s)
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A 952/s

Social- och miljöutskottets betänkande
over medlemsförslag om etablering af et forpligtende 
miljøsamarbejde omkring Østersøen

(M edlem sförslaget väckt av Claes A ndersson, M argrete 
A uken, Lilli G yldenkilde, H jö rle ifu r G u tto rm sso n , Tora 
A asland H oug, K jellbjørg L unde och Lars W erner, se 
s. 997

R em issy ttranden , se supp lem ent)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett medlemsförslag om 
etablering av ett förpliktande m iljösam arbete om kring Östersjön. U tskot
te t har behandlat medlemsförslaget vid sina m öten i Stockholm den 29 
januari och i K öpenham n den 25 februari 1991.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget hemställes 
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att på grund

val av överväganden och undersökningar om ett potentiellt sam arbete 
kring Östersjön fram kom m a med förslag till utbyggnad av detta sam ar
bete

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u tarbeta 
konkreta förslag till ändring och snabb förbättring av Östersjökonven
tionen. Förslaget skall framläggas för övriga m edlem sländer före nästa 
m inisterrådskonferens inom Östersjökonventionen 1992 med sikte på 
att antas sam m a år. 

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att m inister
rådet i förslaget till ny Östersjökonvention:
— preciserar och understryker att konventionen som sitt syfte förplik

tar de deltagande länderna att i allt större om fattning begränsa 
föroreningarna av Östersjön för att skapa en ekologiskt hållbar 
utveckling,

— garanterar att avtalen görs b indande och överträdelser kan m edföra 
ekonom iska sanktioner,

— gör renare teknologi och försiktighetsprincipen till grundläggande 
principer,
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— foreslår att det hålls fasta m inisterrådsm öten,
— i strukturen garanterar en parlam entarisk forankring i överensstäm 

melse med ovanstående modell,
— i strukturen garanterar folkliga organisationer och m iljörörelser hö- 

ringsrätt vid beslut inom ram en för konventionen
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att ta initiativ 

till att Ö stersjökonventionens sekretariat förstärks och förpliktas att 
framlägga förslag i överensstäm m else med den förstärkta avsiktsfor- 
muleringen

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att i anslut
ning till en ny Östersjökonvention ta initiativ  till a tt det etableras en 
fond för renare teknologi, eventuellt i sam arbete med N ordiska inves
teringsbanken.

att N ordiska rådet tar initiativ till ett parlam entariskt sam arbete som kan 
ingå som en del av en ny Ö stersjökonvention.

Förslagsställarna hänvisar till den snabba utvecklingen i Ö stersjöom rå
det som avtecknar sig som ett tillväxtom råde i Europa på sam m a sätt som 
m edelhavsom rådet. Det finns flera osäkerheter, fram förallt beroende på 
att N ordens förhållande till Europa som helhet ej är avklarat. De nordiska 
länderna och övriga Ö stersjöländer är ganska olika, särskilt vad gäller 

* ekonomi, industrialiseringsgrad, sociala system, kultur och språk. Skillna
derna behöver inte förhindra sam arbete utan kan tvärtom  verka som 
inspirationskälla. Det skapar dock begränsningar i m öjligheterna till ögon
blicklig utbyggnad av sam arbetet.

Man kan som en modell föreställa sig ett ” Ö stersjöråd” som innehåller 
flera olika form er för mellanfolkligt sam arbete och även en om fattande 
sam arbetsstruktur, som skulle kunna fungera antingen som ett supplem ent 
till det nuvarande nordiska sam arbetet eller en ersättning härför. Med 
hänsyn till ovanstående begränsningar bör dock Ö stersjösam arbetet en
dast gradvis utbyggas till det slutliga målet, däribland ett Östersjöråd. Två 
om råden kan dock redan bli föremål för ett kraftigt utvidgat samarbete, 
nämligen kulturen och miljön.

Den viktigaste uppgiften i Ö stersjöom rådet under de närm aste åren är 
att förena utvecklingen av produktionen med en konsekvent lösning av 
miljöproblemen. De mest akuta m iljöproblem en i Ö steuropa kan och bör 
kraftigt minskas genom införande av m odem  teknologi, både vad gäller 
själva produktionen och reningsteknologi, men denna lösning håller inte 
på sikt. De östeuropeiska länderna är ekonom iskt och industriellt så svagt 
utvecklade att en utbyggnad i riktning mot en nordisk välfärdsnivå snabbt 
skulle leda till våldsam m a miljöbelastningar. D ärför m åste produktionen 
under loppet av de närm aste tio åren omställas till ” ren teknologi” , dvs. 
teknologi som inte m edför förorening. Samtidigt m åste ” försiktighetsprin
cipen” (dvs. att tveksam het kom m er miljön till godo) införas i lagstiftning
en.
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E tt problem  är att ingenting tyder på att de östeuropeiska länderna, 
undantaget det tidigare Östtyskland, snabbt kom m er att uppleva en eko
nomisk tillväxt som möjliggör en sådan miljösatsning. Resurserna kom 
m er länge att vara begränsade och många olika krav kom m er a tt konkurre
ra om de sparsam m a resurserna. D et finns ingen garanti for att m iljön får 
den nödvändiga prioriteten.

Det finns därför mycket som talar för att N orden m åste bidra till 
finansieringen av en nödvändig miljösatsning. Men en förutsättning för att 
m an från nordisk sida skall kunna m edverka i finansieringen av miljö
investeringarna i öst, är en garanti för att pengarna faktiskt kom m er 
m iljön till godo.

D et är förslagsställarnas uppfattning att en ny Ö stersjökonvention är en 
nödvändig del i en miljö- och företagsekonomisk satsning på Östersjöom 
rådet. Den existerande Ö stersjökonventionen tillskapades på 70-talet, men 
de senaste tio  åren har visat att konventioner av denna typ, som i första 
hand har karaktär av avsiktsdeklarationer, inte längre är tillräckliga. Ett 
exempel härpå är att de tidigare icke-dem okratiska länderna skrivit under 
avtal om 50%  reduktion av olika utsläpp fram till 1995, men nästan inte 
företagit sig någonting för att leva upp till dessa mål. Ö stersjökonven
tionen m åste därför skrivas om till en ny och förpliktande typ av in terna
tionell konvention, där principen om ren teknologi och försiktighetsprinci
pen ingår som en del.

Till denna nya Ö stersjökonvention bör knytas ett m inisterråd, en ekono
misk fond och ett sekretariat. Dessutom  bör sam arbetet förankras parla
m entariskt och folkligt. M inisterrådet bör ha fasta årliga m öten för att 
följa genom förandet av vidtagna beslut och träffa nya beslut. Vad gäller de 
ekonom iska resurserna kan m an tänka sig en Östersjömiljö-fond för tekno
logiöverföring samt forsknings- och utvecklingsprojekt som är öppna för 
samarbete med andra europeiska länder, på sam m a sätt som Eureka och 
EG:s forskningsprojekt. Inbetalningar till fonden bör ske genom en fast 
andel av ländernas BNP. Som villkor för erhållande av medel från fonden, 
som lån, investering eller gåva bör knytas kontroll av att ingångna avtal 
uppfylls och ekonom iska sanktionsmöjligheter.

Östersjökonventionens sekretariat bör förstärkas så att det blir i stånd 
att leva upp till den föreslagna konventionens starkare förpliktelser. Sekre
tariatet bör åläggas att lägga fram förslag till m iljöinsatser som m an utifrån 
en vetenskaplig bedöm ning m enar är nödvändiga. Sekretariatet skall även 
förestå internationell övervakning för att kontrollera de enskilda ländernas 
efterlevnad av avtalen, och det skall rapportera till m inisterrådet och 
parlam entarikerna.

Vad gäller den parlam entariska och folkliga förankringen bör utgångs
punkten vara det existerande sam arbetet i N ordiska rådet, ett baltiskt råd 
sam t parlam entariska representanter från Sovjet (Leningradom rådet), Po
len och Tyskland (Slesvig-Holstein och M ecklenburg-Vorpom mem ). Nor-
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diska rådet har de senaste åren visat sig i stånd att ändra sin inriktning mot 
m iljöom rådet, vilket visat sig i en lång rad m iljödebatter och miljöförslag,
i rådets två internationella m iljökonferenser sam t i m iljöorienterade dele- 
gationsresor till Sovjet och Baltikum som har givit erfarenheter av miljö
frågor, både nationella och internationella. Liknande erfarenheter finns 
ännu inte i Baltikum, Sovjet, Polen eller Tyskland. D etta får dock inte 
betyda att m an inte försöker ge m iljösam arbetet en parlam entarisk förank
ring, utan det är så mycket viktigare att folkliga organisationer, särskilt på 
m iljöom rådet ges en anknytning till sam arbetet.

2. Remissyttranden

Helsingforskommissionen  (Baltic M arine Environm ent Protection Com- 
mission) påpekar att kommissionen 1990 tillsatt en arbetsgrupp for revi
sion av Östersjökonventionen. Arbetsgruppen har hållit två m öten, i jun i 
och oktober 1990. Helsingforskommissionen behandlar vid sitt m öte i 
slutet av februari 1991 rapporten från gruppens m öten. Till det förslag som 
gruppen framlägger hör utvidgande av konventionens om fattning till att 
även innefatta inlandsvatten, införande av ytterligare bestäm m elser om 
åtgärder då ett land ej följer konventionen, bestäm m elser om inform a- 
tionsutväxling, konsultationer m.m. Kom m issionen skall vidare överväga 
om man skall ta in bestäm m elser om skydd för naturen och före slutet av
1991 besluta om tidtabellen for slutförandet av revisionsarbetet.

Till de frågor som arbetsgruppen behandlar men ännu ej rapporterat om 
hör frågorna om ” renare teknologi” och ” försiktighetsprincipen” skall 
skrivas in i den reviderade konventionstexten. Vad gäller förslaget om 
regelbundna m inisterm öten erinras om en paragraf i slutdokum entet från 
statsm inisterm ötet i Ronneby där det rekom m enderas att möten inom 
Helsingforskommissionen även fortsättningsvis hålls på m inisternivå med 
lämpliga m ellanrum . — Till kom m issionens yttrande fogas dokum enta
tion från arbetsgruppen varav bl. a. framgår dess m andat och resultatet av 
dess första diskussioner.

Danmarks Naturfredningsforening  instäm m er med medlemsförslagets 
syfte att skapa ett m er förpliktande m iljösam arbete mellan Ö stersjöländer
na. Föreningen fram håller att den fram tida ekonom iska tillväxten i Polen, 
Estland, Litauen och Sovjetunionen gör det nödvändigt att renare teknolo
gi och försiktighetsprincipen införs som grundläggande principer för den
na utveckling. De måste därför vara vägledande for de ekonom iska och 
teknologiska stödordningar som de nordiska länderna och EG upprättar 
gentemot Östeuropa. Sålunda är det av avgörande vikt att man inte till de 
östeuropeiska länderna okritiskt överför teknologiska lösningar som redan 
anses otidsenliga i Västeuropa.

Naturfredningsforeningen anser att N ordiska rådets modell är lämplig 
då den har en tradition  att ta in synpunkter från medborgerliga organisa
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tioner och parlam entariker, innan beslut fattas på m inisterrådsnivå. Svag
heten har dock varit rekom m endationernas icke förpliktande karaktär 
gentemot deltagarländerna. D ärför är initiativet till ett m er förpliktande 
sam arbete välkommet. Vad gäller möjligheter för frivilliga organisationer 
att delta hänvisas till den nybildade s.k. Coalition Clean Baltic (CCB) som 
är en paraplyorganisation för m iljöorganisationer i D anm ark, Estland, 
F inland, Lettland, Litauen, Polen, Sverige, Sovjetunionen och Tyskland. 
CCB har för avsikt att ansöka om observatörsstatus inom Helsingfors- och 
G dansk-konventionem a.

Greenpeace D anm ark  anser att förslaget pekar på några av de avgörande 
punkter där Östersjökonventionen är otillräcklig och m åste förbättras. 
Främ st gäller detta att m an tidigare byggt på förutsättningen att havet 
hade förmåga att absorbera eller neutralisera farliga äm nen och att veten
skapen kunde beräkna vilka avfallsmängder havet kunde tåla. Dessa an ta
ganden har visat sig ohållbara. Havet har ingen förmåga att absorbera 
stabila giftiga äm nen utan kan bara späda ut dem , och vetenskapen kan ej 
med säkerhet förutsäga fram tida effekter av utsläpp. D ärför m åste ” försik
tighetsprincipen” införas, vilket innebär a tt alla utsläpp som ej med säker
het kan visas vara miljömässigt acceptabla m åste stoppas.

Greenpeace föredrar uttrycket ” ren teknologi” fram för ” renare teknolo
gi” som skulle kunna innebära att varje förbättring av den nuvarande 
teknologin vore tillfyllest. ” Ren teknologi” måste förstås som ” teknologi 
som inte m edför förorening” och m åste gälla alla faser i en viss produkts 
totala livscykel, från utvinning av råvaror till avfallet. Varje produkt måste 
framställas på ett sätt som tillåter återanvändning eller säker återföring till 
naturen. Dessutom måste ren teknologi innebära att man eftersträvar 
m insta möjliga exploatering av resurserna, inklusive energi.

Vidare påpekar Greenpeace vikten av styrmedel för att förverkliga ren 
teknologi. U töver skärpt produktansvar och m iljöm ärkning bör enligt 
Greenpeace obligatorisk miljörevision införas hos alla företag vars pro
dukter kräver godkännande från m iljösynpunkt. En rekom m endation till 
m inisterrådet bör enligt Greenpeace innehålla att de nordiska länderna 
inom Östersjökonventionen skall ta  initiativ  till a tt införa obligatorisk, 
extern m iljörevision som styrmedel för införande av ren teknologi.

Greenpeace tillstyrker de olika delförslagen om förstärkning av Öster
sjökonventionen och Helsingforskommissionen och anser att årliga miljö
m inisterm öten och eventuellt även parlam entariska möten skulle kunna 
bidra till att ge skyddet av Östersjöns miljö högre politisk prioritet. Vad 
gäller förslaget om en miljöfond påpekas att uttrycket ” renare teknologi” 
bör ersättas med ” ren teknologi” sam t att fonden skulle kunna etableras i 
förlängning av redan pågående arbete inom den ” High Level Task Force” , 
som inrättades vid Ronnebym ötet i septem ber 1990. Inom denna ”Task 
Force” har det ej varit klart vilken typ av teknologi m an skall ge finansiellt 
stöd. I detta  sam m anhang påpekas vikten av att inte binda Ö steuropa vid
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en traditionell reningsteknologi och föråldrad m iljöpolitik. Ö steuropa har 
en enastående möjlighet att kom binera en industriell och miljöpolitisk 
revolution genom att man vid teknologiöverföring satsar på ren teknologi. 
Greenpeace foreslår därför en rekom m endation till m inisterrådet att ren 
teknologi görs till huvudkriterium  for arbetet inom Task Force.

Vad gäller m iljöorganisationernas möjlighet att delta i arbetet påpekas 
att Greenpeace International redan uppnått observatörsstatus vid Helsing- 
forskom missionen. D enna status bör förstärkas genom att internationella 
m iljöorganisationer inte bara får rätt att närvara vid själva kommissionens 
möten utan även i dess kom m ittéer och arbetsgrupper.

Ålands landskapsstyrelse anser att Östersjökonventionen är det viktigas
te instrum entet med vilket m an kan uppnå m era b indande åtgärdsförslag 
och dessutom följa upp effekten av åtgärderna. K onventionens syfte är att 
förhindra alla form er av förorening såväl landbaserade som luftburna. 
Man strävar efter att ständigt förbättra konventionstexten. Landskapssty
relsen anser att de i föreliggande medlemsförslag fram förda förslagen 
lämpligen behandlas i sam band med Östersjökonventionen.

Svenska naturskyddsföreningen anser att ideella m iljöorganisationer bör 
få en stärkt roll i m iljöarbetet i Östersjön innebärande både närvaro- och 
y ttranderätt på Helsingforskommissionens möten och vid kom m ittém ö-

Föreningen påpekar att regeringarna redan sam arbetar inom Helsing- 
forskom missionen och att det ej torde vara möjligt att skapa någon ytterli
gare struktur på regeringsnivå. Därem ot vore det intressant att få till stånd 
ett m otsvarande sam arbete på parlam entarisk nivå. D etta skulle kunna 
utgöras av parlam entarikerm öten eller -konferenser, t. ex. med höring av 
experter och forskare. Ett parlam entariskt forum skulle kunna fungera som 
påtryckare på regeringarna. Vidare tillstyrks att de beslut som fattas inom 
Ö stersjökonventionens ram blir bindande för de deltagande staterna. Ett 
viktigt krav är att alla överenskom m elser m åste fullföljas genom att m ot
svarande regler införs i varje lands nationella lagstiftning.

Föreningen finner tanken att införa ekonom iska sanktioner om ett land 
inte uppfyller överenskom m elserna intressant. Idén torde svårligen kunna 
accepteras av alla länder, men det vore intressant att se ett konkret förslag 
till hur sanktioner skulle kunna utform as. Föreningen instäm m er i att 
” försiktighetsprincipen” och ” ren teknologi” bör utgöra grundläggande 
principer i en reviderad Ö stersjökonvention, men detta förutsätter att 
dessa begrepp klart definieras. Slutligen tillstyrker föreningen förslaget om 
en miljövårdsfond för länderna kring Östersjön.

3. Utskottet

U tskottet noterar, att medlemsförslaget syftar till en avsevärd förstärk
ning av m iljösam arbetet kring Östersjön, och att utform ningen av den
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nuvarande Östersjökonventionen av förslagsställarna anses otillräcklig för 
a tt åstadkom m a ett förpliktande samarbete.

U tskottet har vad gäller den nuvarande Östersjökonventionen (Helsing
forskonventionen) noterat att den tillkom 1974 och trädde i kraft 1980. 
Den om fattar hela Ö sterjöom rådet med Bottniska viken, Finska viken 
sam t Öresund, Stora och Lilla Bält sam t Kattegatt upp till Skagen i 
Skagerrak vid 57:e breddgraden. Deltagande länder är D anm ark, Finland, 
Polen, Sverige, Sovjet och Tyskland.

Enligt konventionen skall de fördragsslutande parterna vidta alla behöv
liga åtgärder för a tt förhindra och m inska föroreningen av Östersjöns 
m arina miljö och för att skydda och förbättra den. K onventionen inbegri
per utsläpp från landbaserade källor inklusive atm osfäriskt nedfall samt 
utsläpp av radioaktiva äm nen. Vidare gäller konventionen utsläpp från 
fartyg, dum pning av avfall, sam arbete om bekäm pning av olje- och kemi- 
kalieutsläpp vid olyckor sam t förorening som förorsakas av utforskning 
och exploatering av havsbottnen.

Beslutande församling är Helsingforskomm issionen (HELCOM ) som 
har sitt sekretariat i Helsingfors. HELCOM sam m anträder i likhet med 
OSCOM och PARCOM  (Oslo- resp. Pariskom m issionerna) en gång om 
året. HELCOM :s driftsbudget för budgetåret 1990/91 är 4,4 milj. FIM.

De frågor som Helsingforskommissionen hittills särskilt arbetat m ed är 
Östersjöns tillstånd, föroreningsbelastningen sam t åtgärder för a tt m otver
ka utsläpp. En rad problem har studerats genom att ett av m edlem sländer
na insam lat upplysningar om ett speciellt problem  och för HELCOM 
sam m anställt en rapport. På det sättet har rapporter gjorts om bl. a. D D T 
(Polen), PCB (Danm ark), bly (BRD), kadm ium  (Sverige), koppar (DDR), 
kvicksilver (Sovjetunionen), landbaserade oljeföroreningar (Finland), 
lantbruksutsläpp (Danm ark), industriutsläpp (Finland).

Sedan 1980 koordinerar HELCOM  ett övervakningsprogram, Baltic 
M onitoring Programm e (BMP), som om fattar hydrografiska, kemiska och 
biologiska undersökningar. 1986 initierade HELCOM ett m onitoringpro- 
gram om luftburen förorening och efter Tjemobylolyckan inleddes ett 
m onitoringprogram  om tillförsel av radioaktiva äm nen.

Som ett resultat av Ö stersjöländernas statsm inisterm öte i Ronneby den
2 — 3.9.1990 har i anslutning till HELCOM inrättats en särskild ” High 
Level Task Force” för att i skyndsam ordning arbeta m ed kartläggning och 
planering av åtgärder som behövs för att återupprätta Ö stersjöom rådets 
miljö. Arbetet innefattar även frågor angående behovet av ekonom iska 
resurser för miljöinvesteringar i Östersjöns tillrinningsom råde. Task Force 
har hållit sitt första m öte och lagt fast ett arbetsprogram  och en tidsplan för 
att få fram en aktionsplan för Östersjön.

Lämpliga utgångspunkter för arbetet med att gå vidare från den nivå 
Ö stersjökonventionen representerar till en starkare skyddsnivå är, enligt 
utskottets uppfattning, dessutom slutdokum entet från Nordiska rådets
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internationella havsföroreningskonferens i Köpenham n den 16—18 okto
ber 1989 samt besluten vid m inisterm ötet i Ronneby 2 — 3 septem ber 
1990. U tskottet noterar dock att mycket av det som stipuleras i dessa 
dokum ent redan är under arbete inom ram en för de aktiviteter som redan 
pågår inom Östersjökom m issionen och enligt Ronnebym ötets beslut. 
Medlemsforslaget tar i större utsträckning sikte på åtgärder för att effekti
visera själva sam arbetsstrukturen kring Östersjön, och att förstärka dess 
förpliktande karaktär, sam t öka dess exekutiva möjligheter.

Vad gäller de i medlemsforslaget angivna principiella utgångspunkterna 
talas i slutdokum entet från havsföroreningskonferensen om beaktande av 
behovet av effektiva förebyggande åtgärder, för att elim inera och förhind
ra miljöfarliga utsläpp där det finns skäl att tro  att dessa kan få skadliga 
effekter, även om de vetenskapliga bevisen för ett orsakssam band mellan 
utsläpp och effekter skulle vara otillräckliga eller icke bindande (dvs. 
försiktighetsprincipen).

Principen om ren teknologi tas upp i slutdokum entet när det talas om 
beaktande av vikten av att tilläm pa principen om ”bästa tillgängliga tek
nik” för att förhindra förorening, varvid såväl ekonom iska som ekologiska 
faktorer bör vägas in. 1 rekom m endationerna från konferensen föreslås att 
man utarbetar en långsiktig plan för att förbättra den bästa tillgängliga 
tekniken.

Behovet av institutionella förstärkningar tas upp i slutdokum entets re
kom m endationer där det förordas att de internationella konventionerna 
stärks samt att konventionernas verkställande organ säkerställer att de 
överenskom na åtgärderna genomförs snabbt i alla berörda länder. Vad 
gäller sam ordning rekom m enderas speciellt att arbetet inom ECE:s kon
vention om gränsöverskridande luftföroreningar sam ordnas med de regio
nala havskonventionernas verksamhet.

Vidare rekom m enderas att man fortsätter a tt hålla m inisterm öten för att 
utöka verksam heten inom konventionernas ram ar och uppfylla kraven på 
ytterligare åtgärder mot havsföroreningam a; de överenskom m elser och 
frågor dessa möten resulterar i bör snabbt vidarebefordras till parlam enta
rikerna i respektive länder.

Vad gäller finansieringen rekom m enderas i slutdokum entet a tt man 
skapar en internationell fond och ett avräkningssystem så att ekonom iskt 
svagare länder får praktiska möjligheter att genom föra överenskom na 
åtgärder.

U tskottet noterar vidare att i slutdokum entet från havsföroreningskon
ferensen understryks behovet av att erkänna m edborgarnas rätt att bilda 
privata organisationer av dessa organisationers och allm änhetens rätt att i 
tid få tillgång till inform ation, sam t av deras rätt till reella möjligheter att 
delta i utform ningen av den politik som rör den m arina miljön.

Det slutdokum ent, ” Baltic Sea D eclaration” , som sam m anfattade beslu
ten vid statsm inisterm ötet i Ronneby den 2 — 3 septem ber 1990, tar upp de 

32 -  10-0450 N ordiska  rådet
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grundläggande principerna, ” försiktighetsprincipen” och ” rena teknolo
gier” . Regeringarna u ttalar sin beslutsam het att tilläm pa försiktighetsprin
cipen, i synnerhet då det finns skäl att an ta risk för skada på de m arina 
ekosystemen av stabila giftiga och bioackum ulerbara äm nen.

Regeringarna säger att de accepterar principen a tt skydda de m arina 
ekosystemen i Östersjön genom användande av bästa tillgängliga teknik 
och andra lämpliga åtgärder för att säkerställa hållbart utnyttjande av 
naturresurserna och renare teknologier, inklusive processer som ger lägsta 
möjliga avfall och miljömässigt ofarliga produkter. Särskilt sägs att rege
ringarna skall ställa krav på att bästa tillgängliga teknologi används inom 
alla viktiga industrier (t.ex. kemisk, gödningsämnes- och pappers- och 
m assaindustri).

Vad gäller förstärkning av Ö stersjökonventionen sägs i Ronnebydoku- 
m entet att regeringsrepresentantem a uttrycker sin beslutsam het att för
stärka den legala och institutionella strukturen, däribland Helsingforskon
ventionen och dess kommission, för att påskynda förverkligandet av in
gångna åtaganden och bringa konventionen och dess annex i nivå med den 
utveckling som ägt rum sedan 1974.

Vidare sägs i Ronnebydokum entet att man skall främ ja vidare sam arbe
te inom ECE:s konvention om långväga gränsöverskridande luftförore
ningar för att åstadkom m a bredare förverkligande av Helsingfors- och 
Sofiaprotokollen och internationella avtal om ytterligare reduktion av luft- 
förorenande utsläpp från m otorfordon, fartyg, industrier etc.

I m inisterrådets berättelse C 1 sam m anfattas sam arbetet med Baltikum 
och Ö steuropa i ett avsnitt där m inisterrådet fram håller att N orden som 
sådant, särskilt i förhållande till de tre baltiska länderna, har möjlighet att 
spela en särskild roll. Utvecklingen i Ö steuropa har även skapat nya 
möjligheter för ett utvidgat sam arbete mellan länderna kring Östersjön, 
inte m inst vad gäller miljö, resurser och infrastruktur. M inisterrådet be
skriver därefter de beslutade m iljfinansieringsordningam a (finansierings- 
bolaget NEFCO och den höjda ramen för Nordiska investeringsbankens 
projektinvesteringslån, samt även beslutet om 27,5 miljoner DKK till 
N ordiska projektexportfonden för användning inom exportsektorn).

U tskottet vill i detta sam m anhang erinra om sina synpunkter med 
anledning av ett medlemsförslag om m iljövårdsinsatser i Baltikum och 
Polen (A 910/e) som behandlas av ekonom iska utskottet, nämligen att de 
nordiska länderna borde besluta om en ytterligare kreditordning avseende 
m jukare villkor. U tskottet vill även påpeka möjligheten att använda sär
skilda biståndsm edel för detta syfte.

Vad gäller medlemsförslagets önskemål om förstärkta strukturer väl
kom nar även utskottet den ”Task Force” som upprättas med deltagande 
av Världsbanken, Europeiska investeringsbanken, Europeiska banken för 
återuppbyggnad och utveckling sam t N ordiska investeringsbanken för att 
under 1991 utarbeta ett om fattande program som skall beslutas på ett
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m inisterm öte inom ramen för Helsingforskonventionen och vars förverkli
gande skall påbörjas inom m edlem sländerna under 1993.

U tskottet noterar vidare att den av Helsingforskommissionen tillsatta 
arbetsgruppen bland sina arbetsuppgifter har att överväga de flesta av de 
frågor som tas upp i medlemsförslaget vid en revidering av Östersjö
konventionen. Till dessa hör möjligheterna att införa m er legalt bindande 
bestäm m elser (dock endast vad gäller landbaserade utsläpp), bästa till
gängliga teknologi, försiktighetsprincipen och styrmedel för att genomföra 
åtagandena att m inska utsläpp från spridda källor. V idare skall arbetsgrup
pen ta upp förbud mot bränning och dum pning till havs och bedöm ning av 
riskerna med deponering under havsbotten. Vid arbetsgruppens möten har 
dessutom tagits upp frågorna om ren teknologi, lagligt bindande åtgärder 
för förhindrande och kontroll av förorening sam t relationerna med inter
nationella miljövårdsorganisationer.

U tskottet noterar m ot bakgrund av ovanstående genomgång att de flesta 
av de förslag till effektivisering av m iljösam arbetet kring Östersjön som 
medlemsförslaget innehåller i större eller m indre grad tagits upp inom 
Helsingforskommissionen, vid Nordiska rådets internationella konferens 
och vid statsm inisterm ötet i Ronneby 1990. U tskottet finner det dock på 
sin plats att N ordiska rådet antar en samlad rekom m endation om Ö ster
sjön, som anger Nordiska rådets prioriteringar och den am bitionsnivå 
rådet anser bör gälla för sam arbetet.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer utskottet att
A. 1. N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att ta initiativet till en förnyelse och förstärkning av sam arbetet 
inom Östersjökonventionen mot bakgrund av de principer som 
ligger till grund för slutdokum entet från N ordiska rådets inter
nationella konferens om havsförorening 1989.

2. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att utarbeta konkreta förslag till ändring och snabb förstärkning av

Östersjökonventionen. Förslaget bör framläggas för övriga m ed
lem sländer före nästa m inisterrådskonferens inom Östersjö
konventionen 1992 med sikte på att antas sam m a år.

3. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att inom ramen för Helsingforskomm issionen och dess arbetsgrupp

för revidering av Ö stersjökonventionen arbeta för att principer
na i slutdokum entet från N ordiska rådets internationella konfe
rens om havsförorening 1989 inarbetas i Östersjökonventionen 
och att därvid särskilt beakta att den reviderade konven- 
tionstexten
— preciserar och understryker att konventionen förpliktar de 

deltagande länderna att i allt större om fattning begränsa för
oreningarna av Östersjön för att skapa en ekologiskt hållbar 
utveckling,



996 A 952/s

— garanterar att åtagandena görs bindande,
— gör ren teknologi och försiktighetsprincipen till grundläggan

de principer,
— stadgar att det hålls regelbundna m inisterrådsm öten,
— garanterar en parlam entarisk förankring,
— garanterar folkliga organisationer och m iljörörelser hörings- 

rätt vid beslut inom  ram en för konventionen.
4. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 

att ta initiativ till att Ö stersjökonventionens sekretariat förstärks
och förpliktas att framlägga förslag i överensstäm m else med den 
förstärkta konventionen.

5. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att i anslutning till en ny Ö stersjökonvention ta  initiativ  till att

finansieringsm öjligheterna ytterligare förbättras m ed sikte på 
ren teknologi, eventuellt i sam arbete med N ordiska investe
ringsbanken.

B. Nordiska rådet tar initiativ  till ett parlam entariskt sam arbete som 
kan ingå som en del av en ny Östersjökonvention.

København den 25. februari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) Knud G lm borg (KrF)

Tore A. L iltved (A) Sten Svensson (m)

Lars Ulander (s) M arjatta Väänänen (Kesk.)
F ö rm an

Lena Öhrsvik (s)
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Medlemsförslag

om etablering af et forpligtende miljøsamarbejde 
omkring Østersøen
(Stillet a f  Claes Andersson, Margrete Auken, L illi Gyldenkilde, Hjörleifur 
Guttormsson, Tora Aasland Houg, Kjellbjørg Lunde og Lars Werner)

I en nordisk nyorientering mod resten a f  Europa frem står Østersø
om rådet som et helt oplagt interesseområde. Perspektivet er, at Østersø
regionen kan udvikle sig til et nordligt vækstområde i Europa i lighed med 
om rådet om kring M iddelhavet eller Sydøstasien. H ertil kommer, at det er 
sandsynligt, at regionalt sam arbejde kom m er til at spille en stadig større 
rolle i Europa i de kom m ende år, fordi Europa, som kontinent, på en 
række om råder, som miljø- og kulturom rådet, bliver for stort. I vores del a f 
verden er det oplagt at satse på opbygningen af et regionalt sam arbejde 
om kring Østersøen.

Men sam tidig med at Østersøen er et helt oplagt interesse-om råde, er det 
meget svært at forudse, hvordan sam arbejdet mest hensigtsmæssig tilrette
lægges. Hertil går udviklingen i de baltiske lande, Sovjet, Polen og N ord
tyskland for hurtigt. Ligesom Nordens forhold til Europa, samlet set, må 
siges at være alt andet end afklaret. En uafklarethed vi ikke um iddelbart 
kan forvente ændret.

Til usikkerheden kom m er, at de nordiske lande og de øvrige Østersølan
de er ganske forskellige. Det gælder specielt forhold som økonom i, indust- 
rialiseringsgrad, sociale systemer, kultur og sprog. Mens forskellen ikke må 
forhindre samarbejde, m en tvæ rtim od kan fungere som inspirationskilde, 
så skaber den dog begrænsninger i mulighederne for en øjeblikkelig om 
fangsrig udbygning af samarbejdet.

Samtidig er det ikke usandsynligt, at den nuværende nordiske sam ar
bejdsstruktur kunne få andre arbejdsfelter i det frem tidige Europa.

Man kan meget vel forestille sig opbygningen af et Østersø-råd, der har 
allehånde form er for mellemfolkeligt sam arbejde som arbejdsom råde og 
med opbygningen a f  en om fattende sam arbejdsstruktur. D ette sam arbejde 
kunne fungere, enten som et supplem ent til det nuværende nordiske arbej
de, eller som en erstatning. Det er forslagsstillernes holdning, at det på sigt 
vil være ønskeligt med opbygningen a f  et sådant alsidigt sam arbejde. Men 
ovenstående betragtninger bør betyde, at Ø stersøsam arbejdet kun gradvis 
udbygges til dette endelige mål, herunder ét Østersø-råd. Udbygningen bør 
ske efterhånden som dette viser sig muligt og ønskeligt, blandt andet som



998 A 952/s

en konsekvens af at situationen i Norden, Baltikum og det øvrige Europa 
afklares. Det er forslagstillernes håb, at det forslag om Østersøscenario, 
som er til behandling i Rådet, blandt andet vil m edvirke til at give nogle 
bud på det fremtidige samarbejde.

To om råder er im idlertid allerede på nuværende tidspunkt helt oplagte 
til at indgå i et kraftigt udvidet samarbejde. Her tænkes, ud over et 
kulturelt sam arbejde specielt på miljø.

Den vigtigste opgave om kring Ø stersøen de kom m ende år er — ligesom i 
det meste a f  den øvrige verden — at forene udviklingen i produktionen 
med en konsekvent løsning a f  m iljøproblem erne. Det er åbenlyst, at de 
mest akutte m iljøproblem er i Ø steuropa skal og kan form indskes kraftigt 
ved indførelse af m oderne teknologi. Både i selve produktionen og som 
rensningsteknologi. Men lige så klart bør det være, at denne løsning ikke 
holder i det lange løb. De østeuropæiske lande er økonomisk og industrielt 
så svagt udviklet, at en udbygning mod et nordisk velfærdsniveau hurtigt 
vil resultere i voldsom me miljøbelastninger. Derfor skal produktionen i 
løbet a f  de næste ti år omstilles til ” ren teknologi” , dvs. teknologi som ikke 
m edfører forurening. Samtidig skal ” forsigtighedsprincippet” (det vil sige 
at al tvivl kom m er m iljøet til gode) indføres i lovgivningen. Sker det ikke, 
kan en vækst i Polens, Estlands, Letlands, Litauens og Sovjets økonom ier 
meget let føre til en forøgelse a f  den samlede forurening ved årtiets slut
ning i forhold til det nuværende niveau.

Derfor er det vigtigt allerede fra starten at indse, at den nødvendige 
satsning på produktion skal kobles sammen med de førnævnte overordne
de principper og samtidig føre til udvikling af helt nye teknologier samt 
udvikling af arbejdsm etoder og produktionsm etoder, der ikke fører til 
forurening.

Et problem er im idlertid, at intet tyder på, at de østeuropæiske lande, ud 
over det tidligere Østtyskland, hurtigt kom m er til at opleve en økonomisk 
vækst, som muliggør denne miljøsatsning. Ressourcerne vil i lang tid være 
begrænsede, og der vil være mange forskellige krav til, hvad de sparsom me 
ressourcer skal bruges til. Intet sikrer at miljøet får den nødvendige priori
tering.

Hvis vi fra nordisk side ønsker at sikre det, vi fm der er en nødvendig 
miljøsatsning, taler meget derfor for, at vi selv fra nordisk side, kom m er til 
at indgå i finansieringen. Men en forudsætning for at vi fra nordisk side 
kan indgå i finansieringen af miljøinvesteringerne i øst, må være en garanti 
for, at pengene faktisk kom m er miljøet til gode.

Forslagsstillerne mener, at skabelsen af en ny Østersøkonvention er en 
nødvendig krum tap i en miljø- og erhvervsøkonom isk satsning på Østersø
om rådet.

Den eksisterende Østersøkonventionen blev etableret i begyndelsen af 
70erne, hvor m iljøbevidstheden første gang brød igennem internationalt.

M en de sidste 10 år har det været klart, at konventioner a f  denne type
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(der primært har karakter a f  hensigtserklæringer) ikke længere er tilstræk
kelige. Det har i Østersøom rådet været yderligere understreget af, at de 
tidligere ikke-demokratiske lande har underskrevet aftaler, b l.a . om 50% 
reduktion af udledningerne inden år 1995, men næsten intet har foretaget 
sig for at leve op til målene i virkeligheden.

Østersøkonventionen bør derfor skrives om til en ny, og forpligtende, 
type international konvention, hvor princippet om ren teknologi og forsig- 
tighedsprincippet indgår som en del af grundlaget.

Til en ny Østersøkonvention bør tilknyttes et m inisterråd, en økono
misk fond og et sekretariat. Hertil kom m er at sam arbejdet bør parlam enta
risk og folkeligt forankres.

M inisterrådet bør holde faste årlige m inisterm øder, hvor det bliver 
muligt at følge gennemførelsen af allerede vedtagne foranstaltninger samt 
vedtagne nye.

Samtidig med udarbejdelsen af en ny Ø stersøkonvention bør det 
nødvendige økonomiske grundlag tilvejebringes. Her kunne man forestille 
sig etableringen af en Østersø-miljø-fond, for teknologioverførsel, ligesom 
der skal iværksættes forsknings- og udviklingsprojekter. Forsknings- og 
udviklingsprojekter bør være åbne for sam arbejde med andre europæiske 
lande, eksempelvis som Eureka- eller EF-forskningsprojekter.

Indbetalingerne bør sættes i relation til landenes velfærdsniveau. Det vil 
i praksis sige, at landene bidrager med en fast andel af deres bruttonatio
nalprodukt. Men til m idler fra fonden, som lån, investering eller gave, bør 
knyttes kontrol af at indgåede aftaler bliver overholdt. Sker dette ikke, bør 
det lede til kritik eller sanktioner a f  økonomisk karakter.

Det nuværende Østersøkonventions sekretariat skal styrkes, sådan at det 
sættes i stand til at leve op til den ny konventions stærkere forpligtelser. 
Sekretariatet bør være forpligtet til at fremsætte de forslag til miljømæssige 
tiltag, som man ud fra en videnskabelig indsigt m ener er nødvendige. 
Sekretariatet skal forestå en international overvågning — det skal være 
muligt at kontrollere de enkelte landes overholdelse af aftalerne, og der 
skal afleveres en afrapportering til m inisterrådet og parlam entarikerne.

En miljømæssig satsning, som den der her er tale om, må, som anført, 
parlam entarisk og folkeligt forankres. På baggrund af de tidligere anførte 
argum enter er det forslagsstillernes opfattelse, at udgangspunktet, på det 
nuværende tidspunkt, naturlig vil være det eksisterende regionale sam ar
bejde i Nordisk Råd, et baltisk råd sam t parlam entariske repræsentanter 
fra Sovjet (Leningrad-om rådet), Polen og Tyskland (Slesvig-Holsten og 
Mecklenburg-Vorpom mern).

N år vi peger på Nordisk Råd, hænger det også sammen med, at man her 
har et fungerende regionalt sam arbejde om miljø. Nordisk Råd har, inden
for de sidste år, vist sig i stand til at ændre sit fokus mod m iljøom rådet. 
D ette har vist sig i en lang række m iljødebatter og -forslag i Rådet, i 
afholdelsen a f  to internationale miljøkonferencer, i m iljøorienterede dele-
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gationer til Sovjet og de baltiske lande, og har resulteret i oparbejdelsen af 
erfaringer i miljøspørgsmål, såvel a f  national som in ternational karakter.

D et samme kan ikke endnu siges at være tilfældet i Baltikum, Sovjet, 
Polen eller Tyskland. D ette m å ikke betyde, at m an ikke forsøger at sikre 
en parlam entarisk forankring. Tværtim od er det så meget m ere vigtigt, at 
folkelige organisationer, specielt på m iljøom rådet, sikres en tilknytning til 
sam arbejdet.

På baggrund af ovenstående overvejelser foreslår undertegnede,
at N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd på baggrund 

af  overvejelser om, og undersøgelser af, et potentielt sam arbejde 
om kring Østersøen, at frem kom m e med forslag til udbygning af 
dette samarbejde. 

at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at udarbejde 
konkrete forslag til ændring og hurtig forbedring a f  Østersø- 
konventionen. Forslaget skal fremlægges for de øvrige m edlem s
lande forud for næste m inisterrådskonference i Østersøkonven- 
tionen i 1992 med henblik på en vedtagelse sam m e år. 

at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd, at m inister
rådet i forslaget til en ny Ø stersøkonvention:
— Præciserer og understreger at konventionen i sit formål for

pligter de deltagende lande til, i stadig større omfang, at be
grænse forureningen a f  Østersøen med det formål at skabe en 
økologisk bæredygtig udvikling.

— Sikrer at aftalerne gøres bindende og overtrædelser kan m ed
føre økonomiske sanktioner.

— G ør Renere teknologi og forsigtighedsprincippet til grundlæg
gende principper.

— Foreslår at der afholdes faste m inisterrådsm øder.
— I strukturen sikrer parlam entarisk forankring i overensstem 

melse med ovenstående model.
— I strukturen sikrer folkelige organisationer og miljøbevægelser 

høringsret ved beslutninger indenfor konventionen.
at Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd at tage in itia

tiv til, at Østersøkonventionens sekretariat styrkes og forpligtes 
til at fremsætte forslag i overensstemmelse med den styrkede 
formålsformulering. 

at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd, i sam m en
hæng med en ny Østersøkonvention, tager initiativ til at der 
etableres en fond for renere teknologi eventuelt i et sam arbejde 
med Nordisk Iinvesteringsbank.
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at Nordisk Råd tager initiativ til et parlam entarisk samarbejde, 
som kan indgå som en del a f  en ny Østersøkonvention.

København, den 29. novem ber 1990

Claes Andersson (Vas.) Margrete Auken (SF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Tora Aasland H oug (SV) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lars Werner (v)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om transportsamarbete med Balti
kum

(MedlemsfÖrslaget väckt av Berit Oscarsson och K arin 
Söder sam t Ylva A nnerstedt m. fl., se s. 1006)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats medlemsförslag A 953/t om 
transportsam arbete med Baltikum. U tskottet har behandlat medlemsför- 
slaget vid sitt möte i Stockholm den 28 —30 januari 1991.

1. MedlemsfÖrslaget

I medlemsfÖrslaget som väckts av Berit Oscarsson och Karin Söder samt 
Ylva Annerstedt, Lilli Gyldenkilde, Elsi Hetem äki-O lander, H jörleifur 
G uttorm sson, Anita Johansson, Poul Nielson, Pall Petursson och Olle 
Ö strand, hemställs att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inister
rådet

att verka för sam ordning av de nordiska ländernas agerande i interna
tionella organisationer beträffande stöd från internationella institu
tioner för investeringar inom transportsektorn i de baltiska republi
kerna,

att medverka till en kartläggning av behoven av kunskapsuppbyggnad 
inom kom m unikationssektorn i de baltiska republikerna, samt

att utifrån denna kartläggning svara för sam ordningen av de nordiska 
ländernas stödinsatser i Baltikum.

1 sina m otiveringar till medlemsfÖrslaget erinrar förslagsställarna om 
den delegation från N ordiska rådet som i oktober 1990 besökte Estland, 
Lettland och Litauen. U nder besöket fram fördes i samtal med represen
tan ter för parlam enten och regeringarna i dessa länder många förslag om 
vilka om råden det fortsatta sam arbetet skulle kunna inriktas på.

De önskemål om stöd till utvecklingen som fram fördes av de baltiska 
värdarna var bl. a. bättre reseförbindelser, postförbindelser, radio- och 
TV -kom m unikationer, teleförbindelser, den civila luftfarten och trans
portinfrastrukturen.

Bristen, vad gäller infrastrukturen, anses vara mycket stor och speciellt 
när det gäller transport- och kom m unikationssystem en. Förbättringar av 
kom m unikationerna anser förslagsställarna vara en förutsättning för a tt de 
baltiska republikerna skall kunna utvecklas.
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Förslagsställarna erinrar om att tanken om Baltic Link har framförts. 
Denna transportkorridor skulle bestå av en fäijeförbindelse mellan Hel
singfors och Tallinn och av en motorväg genom Baltikum ner till Polen.

Det anses att inom transportom rådet torde det röra sig om både finansi
ellt stöd till investeringar i infrastrukturen och kunskapsuppbyggnad be
träffande planering, projektering och organisation av olika transportm e
del.

Det anses att stödet till uppbyggnad av infrastrukturen i första hand 
skulle kanaliseras genom de stödordningar som finns i internationella 
organ, t. ex. Världsbanken och den Europeiska banken för återuppbyggnad 
och utveckling (EBRD). N är det gäller kunskapsuppbyggnaden anses de 
nordiska länderna kunna göra stora insatser direkt.

Förslagsställarna anser att Nordiska m inisterrådet tillsam m ans med de 
baltiska republikerna bör genomföra en kartläggning av behovet av stöd 
till kunskapsuppbyggnad inom kom m unikationsom rådet. M inisterrådet 
anses därefter kunna fungera som sam ordnare mellan de nordiska länder
na beträffande de direkta insatserna.

Slutligen konstaterar förslagsställarna att medel för kartläggningen och 
sam ordningen bör kunna beviljas ur m inisterrådets Baltikum /Östeuropa- 
pott medan de direkta insatserna bör finansieras nationellt.

2. Remissbehandlingen

Vid sitt möte den 10— 11 januari 1991 beslöt N ordiska rådets presidium  
att medlemsfÖrslaget skulle hänvisas till kom m unikationsutskottet med 
underrem iss till ekonom iska utskottet.

Ekonomiska utskottets rem issvar har inkom m it.
I sitt rem issvar konstaterar ekonom iska utskottet att utskottet är positivt 

inställt till ett ökat sam arbete med de baltiska länderna inom en rad 
om råden inom t. ex. m iljöom rådet, det ekonom iska och kulturella sam ar
betet med länderna kring Östersjön, jordbrukssam arbetet m. m.

Ekonomiska utskottet anser att en rad grundläggande förutsättningar 
måste finnas för att detta sam arbete skall kunna göras praktiskt möjligt. 
Flera av dessa förutsättningar anses finnas inom kom m unikationsom rådet 
i form av reseförbindelser, post och tele samt andra delar av infrastuktu- 
ren.

U tskottet erinrar om de utredningar om investeringsbehov m. m. i bl. a. 
Baltikum, som antingen redan har varit föreslagna (t. ex. av NIB) eller som 
är genom förda (t. ex. av NO FEP) eller igångsatta (t. ex. av utrikeshandels- 
m inistrarna). Det anses att dessa utredningar kan skapa grundlaget för 
vidare arbete med prioriteringar av insatser.
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3. Utskottet

K om m unikationsutskottet konstaterar att goda och effektiva kom m uni
kationer är en av huvudförutsättningarna for en ekonom isk utveckling. 
D et är en mycket stark korrelation mellan ökningen i BNP och transport
arbetet. Om t. ex. transportinfrastrukturen är så ineffektiv att flaskhalsar 
bildas för transportarbetet verkar det direkt häm m ande på den ekonom is
ka tillväxten.

D et ä r  därför av största vikt, om de nordiska länderna vill stödja de 
baltiska länderna i sin ekonom iska utveckling, att transport- och kommu- 
nikationsinfrastrukturen i övrigt görs så effektiv som möjligt.

U tskottet påpekar att det inom  den gem ensam m a nordiska budgeten 
inte finns medel for direkta infrastrukturinvesteringssatsningar i de baltis
ka republikerna. Med hänsyn till detta sam t till det uppenbara behovet av 
sådana satsningar stödjer utskottet därför förslaget om  att de nordiska 
länderna agerar i internationella organisationer for investeringar inom 
transportsektorn i de baltiska republikerna.

N är det gäller den i medlemsfÖrslaget föreslagna hjälpen för kunskaps
uppbyggnad beträffande planering, projektering och organisation av olika 
transportm edel, anser utskottet a tt m inisterrådet och de nordiska regering
arna mycket väl kan utarbeta ett utbildningsprogram  och konsultverksam 
het i syfte a tt öka kunskapen inom  dessa om råden i de baltiska länderna.

Trots baltisk önskan om hjälp och uppenbara behov inom dessa om rå
den anser utskottet att i sam arbete m ed de baltiska regeringarna måste 
insatsen inledas med en kartlägging av vad som behövs och i vilken 
om fattning. D etta m åste göras för att direkta åtgärder skall kunna inriktas 
på de om råden där behovet är störst.

Ytterligare anser utskottet att den nordiska budgeten inte behöver belas
tas näm nvärt på grund av detta. U tskottet anser att m inisterrådets roll i 
detta hänseende bör vara initiativväckande och koordinerande. De nordis
ka ländernas regeringar, näringsliv och fackorganisationer skulle läm pli
gast stå for de direkta insatserna.

Slutligen vill kom m unikationsutskottet konstatera att förutsättningen 
för utskottets positiva inställning till medlemsfÖrslaget är a tt den dem o
kratiska utvecklingen i Baltikum fortsätter.

M ot bakgrund av det ovanstående föreslår kom m unikationsutskottet att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att verka for en sam ordning av de nordiska ländernas agerande i inter
nationella organisationer beträffande stöd från internationella insti
tu tioner for investeringar inom transportsektorn i de baltiska repu
blikerna,

att m edverka till en kartläggning av behoven av kunskapsuppbyggnad 
inom  kom m unikationssektorn i de baltiska republikerna, samt
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att utifrån denna kartläggning svara för sam ordningen av de nordiska 
ländernas stödinsatser i Baltikum.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) 

Elver Jonsson 
Förm an 

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm (FrP) 

Peder Sønderby (V)

Hreggviður Jónsson (Sj) 

Sakari Knuuttila (SDP)

O lo f Salm en (ÅC) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

Olle Östrand (s)
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Medlemsförslag

om transportsamarbete med Baltikum
(Väckt av Berit Oscarsson och Karin Söder sam t Ylva Annerstedt, Lilli 
Gyldenkilde, Elsi Hetemäki-Olander, Hjörleifur Guttormsson, Anita  Jo
hansson, Poul Nielson, Päll Pétursson och Olle Östrand)

För att undersöka förutsättningarna för ett intensifierat sam arbete m el
lan N orden och Baltikum besökte en delegation från N ordiska rådet Est
land, Lettland och Litauen i oktober 1990. Vid samtalen med representan
ter för parlam enten och regeringarna i dessa länder framfördes många 
förslag om vilka om råden det försatta sam arbetet skulle kunna inriktas på. 
Delegationen kunde konstatera att många läm par sig väl för ett brett 
mellanfolkligt eller bilateralt sam arbete mellan de två regionerna.

Ett av de om råden som särskilt behandlades var kom m unikationerna. 
Bristerna är här mycket stora vad gäller infrastrukturen och då speciellt 
transport- och kom m unikationssystem en.

Goda transportm öjligheter är av avgörande betydelse för den ekonom is
ka utvecklingen, speciellt gäller detta i om råden som är belägna långt ifrån 
de stora m arknaderna. Förbättringar av kom m unikationerna är således en 
förutsättning för att de baltiska republikerna skall kunna utvecklas.

Vid delegationens överläggningar med de baltiska värdarna framfördes 
önskemål om stöd till utvecklingen av bland annat bättre reseförbindelser, 
postförbindelser, radio- och TV -kom m unikationer och teleförbindelser.

I andra sam m anhang har önskemål läm nats om lån av experter inom 
luftfartsom rådet för att hjälpa till med att nyorganisera den civila luftfar
ten.

Inom infrastrukturom rådet har tanken om en Baltic Link framförts. 
Denna skulle bestå av en fäijeförbindelse mellan Helsingfors och Tallinn 
och av m otorväg genom Baltikum ner till Polen.

Behoven av stödinsatser i Baltikum är i det närm aste oändliga. Inom 
transportom rådet torde det röra sig om både finansiellt stöd till investe
ringar i infrastruktur (vägar, flygplatser, ham nar etc) och kunskapsupp
byggnad beträffande planering, projektering och organisation av olika 
transportm edel.

Det nordiska sam arbetet på transportom rådet har lång tradition och är 
välutvecklat. Organsiationen för och erfarenheterna från detta samarbete 
är betydelsefulla för kom m ande stödinsatser i de baltiska republikerna.

Stödet till uppbyggnaden av en infrastruktur bör i första hand kanalise
ras genom de stödordningar som finns i internationella organ av typ

A 953/t
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Världsbanken och den nybildade Europeiska banken för återuppbyggnad 
och utveckling (EBRD). K onkurrensen om dessa medel är dock stor. Här 
kan de nordiska länderna genom sam ordning av sitt agerande sinsemellan 
och med de baltiska länderna påverka besluten för a tt få till stånd önskade 
investeringar i Baltikum.

N är det gäller kunskapsuppbyggnad kan de nordiska länderna direkt 
göra stora insatser. Ett exempel om utlåning av luftfartsexpertis har redan 
näm nts.

Nordiska m inisterrådet bör tillsam m ans med de baltiska länderna ge
nom föra en kartläggning av behovet av stöd till kunskapsuppbyggnad 
inom kom m unikationsom rådet. M inisterrådet bör därefter fungera som 
sam ordnare mellan de nordiska länderna beträffande de direkta insatser
na. Medel för kartläggningen och sam ordningen bör kunna beviljas ur 
m inisterrådets Baltikum /Ö steuropa-pott m edan de direkta insatserna fi
nansieras nationellt.

Mot bakgrund av ovanstående föreslås att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att verka för sam ordning av de nordiska ländernas agerande i inter
nationella organisationer beträffande stöd från internationella 
institutioner för investeringar inom transportsektorn i de baltis
ka republikerna,

att medverka till en kartläggning av behoven av kunskapsuppbygg
nad inom kom m unikationssektorn i de baltiska republikerna 
samt

att utifrån denna kartläggning svara för sam ordningen av de nordis
ka ländernas stödinsatser i Baltikum.

Stockholm den 6 decem ber 1990

Berit Oscarsson (s) Karin Söder (c)

Ylva Annerstedt (fp) Lilli Gyldenkilde (SF)

Elsi Hetemäki-Olander (Kok.) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Anita Johansson (s) Poul Nielson (S)

Päll Pétursson (F) Olle Östrand (s)
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A 954/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ett parlamentariskt praktikant- 
och utbytesprogram mellan Norden och de baltiska stater
na

(M edlemsförslaget väckt av Ylva A nnerstedt m. fl., 
se s. 1013) 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 954/k om ett parla
m entariskt praktikant- och utbytesprogram  mellan N orden och de baltiska 
staterna. Medlemsförslaget har behandlats vid m öten den 29 januari samt 
den 25 februari 1991.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås att N ordiska m inisterrådet utvidgar arbets
program m et för Baltikum och Ö steuropa till a tt även om fatta ett prakti
kant- och utbytesprogram mellan de nordiska ländernas parlam ent och 
parlam enten i de baltiska republikerna.

Enligt förslaget vill hela N orden gem ensamt stödja de baltiska länderna i 
deras strävan mot självständighet. D et pågår en utveckling m ot ökat 
sam arbete på olika plan, bl. a. i enskilda organisationer och på det offici
ella planet. M inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum och Ö steuropa 
utgör ett kom plem ent till de insatser som de nordiska länderna gör natio
nellt.

Förslagsställarna fram håller att umgänget mellan N orden och de baltis
ka republikerna blivit livligare även på det officiella planet. Som exempel 
näm ns delegationsbesök av N ordiska rådet till Sovjetunionen och Balti
kum och att baltiska parlam entariker har deltagit i sem inarier på de 
nordiska organens vägnar. På grund av den långvariga ofriheten har da
gens generation i de baltiska länderna liten erfarenhet av hur ett dem okra
tiskt samhälle fungerar, vilka slag av organ som finns i en dem okrati och 
vilka spelregler som råder. Lagstiftning saknas på många om råden och 
bristen på inform ation är stor. Den dem okratiska traditionen har långa 
anor i N orden och de nordiska dem okratiska strukturerna kan fram stå 
som modell för de baltiska republikerna. Parlam enten, regeringarna,
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förvaltningsstrukturerna och den kom m unala dem okratin fungerar i stor 
utsträckning på likartat sätt i hela Norden. D ärför vore det logiskt att de 
nordiska parlam enten upprättar utbytesprogram med de baltiska republi
kernas parlam ent så att tjänstem än och parlam entariker kunde tillbringa 
en viss tid (t. ex. en m ånad) i de nordiska parlam enten för att stifta 
bekantskap med dessas arbete.

I medlemsförslaget hävdas att om de baltiska representanterna skulle 
arbeta vid de nordiska parlam enten skulle de lära sig dem okratiska proce
durer och regler som gäller i arbetsgem enskapen i ett parlam ent. Samtidigt 
kunde parlam entarikerna få en inblick i tekniken och utgående från sina 
egna behov samla ihop material, speciellt i sam band med lagberedning och 
riksdagsbehandling av lagar, för sitt kom m ande parlam entsarbete.

1. Remissyttranden

Enligt N ordiska rådets presidium s beslut den 10 januari 1991 skulle 
medlemsförslaget endast undergå begränsad remiss.

Följande instanser har avgivit yttrande om medlemsförslaget:

Danmark

Folketinget, Chefen for International Afdeling
U denrigsm inisteriet, sekretariatet for m inisteren for nordisk samarbej- 

Finland

Finlands riksdag, Finlands delegation i N ordiska rådet 
Ålands landsting, talm anskonferensen

Island

Altinget

Icke inbegärt yttrande

Den Liberalistiske G ruppe i Nordisk Råd

2 .1 Danmark

Folketinget, Chefen for International Afdeling, ställer sig positivt till 
medlemsförslaget och konstaterar att Folketingets presidium  redan under 
sitt besök i de tre baltiska länderna har inviterat delegationer från parla- 
m entena till att snarast besöka D anm ark och kom m er säkert också att vara 
berett att m otta enstaka parlam entariker för längre uppehåll.

Folketingets adm inistration m ottar även gärna praktikanter från de 
baltiska ländernas parlam ents adm inistrationer.

Udenrigsministeriet, Sekretariatet fo r  ministeren fo r  nordisk samarbejde 
fram håller att man från dansk sida är enig i att ett praktikantprogram  för
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parlam entariker och äm betsm än från de baltiska ländernas parlam ent for 
kortare uppehåll vid de nordiska parlam enten vill vara lämpligt för att 
kom plettera bristen på kännedom  om och erfarenhet av dem okratiska 
procedurer och beslutsm odeller i de baltiska parlam enten. Ett sådant 
praktikantprogram  bör utform as och adm inistreras av de nordiska parla
m enten. Det kunde em ellertid vara välägnat att m otta ekonom iskt stöd 
från de medel som finns avsatta i N ordiska m inisterrådets arbetsprogram  
för Baltikum och Östeuropa.

Finland

Finlands riksdag har kom m it med synpunkter till Finlands delegation i 
N ordiska rådet om medlemsförslaget och fram håller det faktum  att um 
gänget mellan N orden och de baltiska länderna har ökat betydligt även på 
det parlam entariska planet. D enna utveckling är ytterst positiv och värd 
allt stöd. De baltiska republikernas parlam ent skulle ha stort utbyte av 
studiebesök och personliga kontakter för att få inblick i våra dem okratiska 
procedurer. Tanken på ett m era system atiserat utbytesprogram  bör 
stödjas, men det mest ändamålsenliga och effektiva vore att det föreslagna 
utbytet skedde på bilateral basis, då m an även på ett naturligt sätt kunde 
engagera en större krets i respektive nordiska parlam ent än den som utgörs 
av m edlem m arna i N ordiska rådet. För ett bilateralt engagemang talar 
även de ekonom iska realiteterna och med hänvisning till a tt m inisterrå
dets Baltikum-program redan till bristningsgränsen är utnyttjat borde na
tionell finansiering prioriteras. D ärem ot kan det finnas goda grunder för 
gemensam koordinering och uppföljning inom N ordiska rådet på detta 
område. Ett åsiktsutbyte och en jäm förelse av erfarenheter kunde vara en 
regelbundet återkom m ande punkt på presidiets agenda och en viss ” speci
alisering” eller arbetsfördelning mellan de nordiska länderna vore också 
logisk. I Finlands delegations inform ationsplan för innevarande år ingår 
ett inform ationssem inarium  för parlam entariker från Estland.

Ålands landsting, talmanskonferensen  fram håller a tt under senare år har 
ett visst sam arbete mellan Åland och Baltikum, främ st Estland, utvecklats. 
Besöksutbyte mellan olika parlam ent är en traditionell form för samarbete 
inte m inst mellan de nordiska parlam enten. Talmanskonferensen har svårt 
att utifrån föreliggande uppgifter bedöm a behovet av ett i medlem sförsla
get berört utbytesprogram , men anser det dock nära till hands att olika 
kontakter utvecklas och fördjupas där även de självstyrande om rådenas 
parlam ent borde inbegripas i program m en. Vissa förutsättningar bör vara 
klargjorda innan vidare åtgärder för att förverkliga medlemsförslaget 
eventuellt vidtas, bl. a. bör man underrätta sig om de baltiska parlam en
tens principiella inställning till tanken, finansieringen av verksamheten 
bör närm are granskas, m an bör noggrant reda ut de språkliga förutsätt
ningarna och utbytet bör koordineras av någon central instans, exempelvis 
presidiesekretariatet.
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Island

Altinget m eddelar att dess presidium  förklarat sig eniga med de idéer 
som framfors i medlemsförslaget eftersom de ligger helt i linje med Al- 
tingets politik och synpunkter när det gäller Baltikum problem atiken. Det 
har varit full enighet om att stödja de baltiska staterna i deras självständig- 
hetskam p och man har ansett det viktigt att främ ja kontakten med dem så 
mycket som möjligt. Altingets presidium  anm odar därför Nordiska rådet 
att anta förslaget.

Icke inbegärt yttrande

Den Liberalistiske Gruppe i Nordisk Råd  är av den uppfattningen att 
Nordiska rådet bör använda möjligheterna till att styrka de baltiska län
dernas utveckling mot självständighet och frihet och vill be de nordiska 
parlam enten att ställa sin expertis och erfarenhet till förfogande så att de 
baltiska parlam entarikerna kan erbjudas undervisning och utväxling av 
erfarenheter för att kunna hantera den processen på bästa sätt. Man 
förutsätter att förslaget följs upp med konkreta hem ställanden till de 
nationella parlam enten, som bör förestå det praktiska genom förandet.

3. Utskottet

I medlemsförslaget hänvisas till Nordiska m inisterrådets arbetsprogram 
över Baltikum och Ö steuropa och det föreslås att detta utvidgas till att 
även om fatta ett praktikant- och utbytesprogram mellan de nordiska län
dernas parlam ent och parlam enten i de baltiska republikerna.

U tskottet är enigt med förslagsställarna att de nordiska länderna och de 
nordiska organen kan bidra med mycket hjälp och stöd vid de svåra 
reform arbetena i de baltiska länderna.

U tskottet har tidigare fram hållit vikten av att vid prioriteringar av 
stödinsatser för Baltikum uppm ärksam m a de baltiska önskemålen och de 
behov länderna speciellt har framhållit. N ordiska rådet företog en delega- 
tionsresa till Sovjetunionen och Baltikum, där man bl. a. kartlade viktiga 
om råden, som ägnar sig väl för ett närm are sam arbete mellan N orden och 
Baltikum, i synnerhet utifrån de baltiska önskemålen. D är registrerades 
stöd till utvecklingen av dem okratiska institutioner både på parlam ents- 
nivå och kom m unal nivå som ett av huvudönskem ålen. På möten med 
parlam etariker efterlystes särskilt närm are inform ation om hur lagar blir 
utarbetade och förhållandet mellan regering och parlam ent i detta sam 
manhang.

Rem issinstanserna inform erar om att de nationella parlam enten i de 
nordiska länderna redan har planerat och tagit em ot besök av parlam enta
riker från de baltiska länderna. U tskottet har fått inform ation om att de 
redan genom förda besöken har varat i några dagar och de nationella 
parlam enten har betalat både resor, uppehälle och inform ationsm aterial.
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Remissorganen anser att praktikantutbyte bör utform as och adm inistreras 
av de nationella parlam enten, men det framhålls även att N ordiska rådet 
kunde stå for en viss koordinering. U tskottet ansluter sig till denna åsikt.

I m inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum och Ö steuropa foreslås 
nordisk stipendieordning för utbildningssam arbete mellan N orden och 
Baltikum. Stipendier kan utdelas till utbildnings- och praktikuppehåll i 
N orden för stipendiater från de baltiska länderna. S tipendierna utdelas till 
studieuppehåll på olika nivåer av utbildningssystemet, prelim inärt på 
universitetsnivå och till yrkesutbildning. Arbetsprogrammet ger inte ut
rymme för att uppta andra grupper förutom  dessa. 5 M DKK avsattes till 
stipendieordningarna inom arbetsprogram m et. U tskottet anser att denna 
relativt beskedliga finansiering bör strängt förbehållas de inom arbetspro
gramm et avsedda grupperna. Den påtagliga risken finns att om arbetspro
gram m et utvidgas för att uppta en yrkesgrupp som relevant för stipendier 
och praktikutbildning kom m er även andra yrkesgrupper önska att bli 
om fattade av arbetsprogram m et.

Enligt medlemsförslaget bör de nordiska parlam enten upprätta utby
tesprogram med de baltiska republikernas parlam ent med en nordisk 
finansiering. Det är utskottets uppfattning alt de i medlemsförslaget 
näm nda behoven för baltiska parlam entariker att lära sig dem okratiska 
nordiska strukturer och arbetsm etoder i parlam enten redan är tillgodo
sedda nationellt inom de nordiska parlam enten. Nordiska rådets presidi
um kunde em ellertid stå för koordineringen med tanke på en eventuell 
arbetsfördelning och praktiska erfarenheter.

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att Nordiska 
rådet an tar följande interna beslut:

Nordiska rådet ges i uppdrag 
att koordinera utbyggnaden av ett inform ations- och utbytesprogram 

mellan de nordiska ländernas parlam ent och de baltiska parlam en
ten.

Köpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förman

Helga Haugen (KrF) 

Anjinn Kallsberg (Fkjl)

Jón Kristjánsson (F) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Bruno Poromaa (s) 

M arianne Samuelsson (mp)

G re te Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

H eikki Riihijärvi (SMP)
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Medlemsförslag

om ett parlamentariskt praktikant- och utbytes
program mellan Norden och de baltiska staterna
(Väckt av Ylva Annerstedt sam t Gunilla André, Hugo Bergdahl, Gunnar 
Björk, Jón Kristjánsson, Tellervo Renko och Karin Söder)

Umgänget mellan Norden och de baltiska republikerna har blivit livliga
re också på det officiella planet. Som exempel kan for N ordiska rådets 
vidkom m ande näm nas att en delegation besökt Moskva, Estland, Lettland 
och Litauen i oktober 1990, att baltiska parlam entariker deltagit i ett av 
rådets presidium  arrangerat sem inarium  på tem at ” Parlam entarikernas 
roll i regionernas Europa” i novem ber 1990 i Helsingør samt att rådets 
social- och m iljöutskott gjort ett studiebesök i Baltikum i novem ber 1990. 
Dessutom har parlam entariker i de tre republikerna inbjudits att som 
gäster delta i rådets 39:e session i Köpenham n 1991.

Den bild som m an genom dessa kontakter och annan inform ation har 
fått av läget i Baltikum är mycket dyster. U tredningar som gjorts i Norden 
eller på uppdrag av nordiska institutioner vittnar om en djup ekonom isk 
och samhällelig kris i dessa länder.

Hela Norden vill gem ensamt stödja de baltiska länderna i deras utveck
ling mot självständighet. N är detta än så länge inte låter sig göra i ett 
officiellt utrikespolitiskt sam m anhang, har många sam m anslutningar, 
medborgarorganisationer och enskilda m edborgare startat olika slags 
hjälpaktioner för att förbättra läget i de baltiska länderna. D et pågår dock 
även en utveckling mot ökat sam arbete på det officiella planet. Ett flertal 
sam nordiska projekt har igångsatts för att hjälpa Baltikum. Bl. a. kan här 
näm nas m inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum och Ö steuropa som 
utgör ett kom plem ent till de insatser som de nordiska länderna gör natio
nellt.

Det socialistiska tvångsstyret som varit rådande i över 50 år har raserat 
de tidigare sam hällsstrukturerna och de dem okratiska procedurerna i 
samtliga baltiska republiker. På grund av den långvariga ofriheten har 
dagens generation liten erfarenhet av hur ett dem okratiskt samhälle funge
rar, vilket slag av organ som finns i en dem okrati och vilka spelregler som 
råder. Lagstiftning saknas på många om råden och bristen på inform ation 
är stor.

Den dem okratiska traditionen i N orden har långa anor, och de nordiska 
dem okratiska strukturerna fram står i mångt och mycket som modell för de 
baltiska republikerna. Parlam enten, regeringarna, förvaltningsstrukturer-
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na och den kom m unala dem okratin fungerar i stor utsträckning på likartat 
sätt i hela Norden. De baltiska folken hyser också ett stort intresse för 
Nordiska rådets verksam het och uppbyggnad, bl. a. med tanke på hur det 
nyupprättade Baltiska rådet skall kunna utvecklas.

Viljan att hjälpa är stor i N orden och ett effektivt sätt att bygga upp 
sam arbetet är att satsa på m indre, praktiskt inriktade och konkreta pro
jekt. Som exempel kan näm nas det medlemsförslag som nyligen väckts av 
m ittgruppen i N ordiska rådet om effektivare jordbrukssam arbete mellan 
Baltikum och Norden.

De nordiska parlam enten har alla en beslutsprocess som i stor utsträck
ning strukturerats genom stadganden på grundlagsnivå. Beslutsfattandet 
stöds av avancerade inform ationssystem  och teknik, t. ex. sofistikerad 
datautrustning. D etta gäller inte för de baltiska republikernas parlam ent. 
De får arbeta under svåra förhållanden och vill därför lära sig dem okratis
ka procedurer och beslutsm odeller genom studiebesök och personliga kon
takter.

Med beaktande av vad som anförts skulle det vara logiskt att de nordis
ka parlam enten upprättar utbytesprogram med de baltiska republikernas 
parlam ent så att tjänstem än och parlam entariker kunde tillbringa en viss 
tid  (t. ex. en m ånad) i de nordiska parlam enten för att stifta bekantskap 
med dessas arbete. Kanske kan det nordiska tjänstem annautbytet härvid 
tjäna som modell.

D etta utbyte tillkom för att ge statligt anställda möjlighet a tt lära känna 
förvaltningen i ett annat nordiskt land än hem landet och därm ed främja 
den egna myndighetens arbete, sin egen personliga utveckling i arbetet och 
det nordiska sam arbetet inom verksam hetsom rådet.

Om de baltiska representanterna kunde arbeta vid de nordiska parla
m enten skulle de lära sig dem okratiska procedurer och regler som gäller i 
arbetsgemenskapen i ett parlam ent. Samtidigt kunde ” praktikanterna” få 
en inblick i tekniken och utgående från sina egna behov samla ihop 
material, speciellt i sam band med lagberedning och riksdagsbehandling av 
lagar, för sitt kom m ande parlam entsarbete. Språkutbildning kunde också 
ingå i programmen.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslås, att
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

att utvidga arbetsprogram m et för Baltikum och Ö steuropa till att 
även om fatta ett praktikant- och utbytesprogram mellan de nor
diska ländernas parlam ent och parlam enten i de baltiska repu
blikerna.

Stockholm den 19 decem ber 1990

Ylva Annerstedt (fp) Gunilla André (c)
Hugo Bergdahl (fp) Gunnar Björk (c)
Jón Kristjånsson (F) Tellervo Renko (Kesk.)

Karin Söder (c)
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A 956/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om effektivisering av den nordiska 
ozonforskningen genom tryggad finansiering

(M edlemsförslaget väckt av Sirpa Pietikäinen sam t Kari 
Häkäm ies m. fl., se s. 1018 

Rem issyttranden, se supplem ent)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 956/k om effektivi
sering av den nordiska ozonforskningen genom tryggad finansiering. M ed
lemsförslaget har behandlats på utskottets möten den 29 januari samt den
25 februari 1991.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska rådet rekom m enderar N ordis
ka m inisterrådet att som skyndsam tilläggsfinansiering bevilja 300000 
FIM för den nordiska ozonforskningsgruppen och att se till a tt forsknings
gruppens behov av finansiering tillgodoses även på lång sikt.

Medlemsförslaget beskriver ozonets betydelse och de m iljöproblem 
N ordeuropa står inför när det gäller nedbrytningen av ozonet. N edbryt
ningen som i huvudsak orsakas av utsläpp av klorfluorkarboner eller CFC, 
ökar hela tiden så att tidvis har hela 60%  av totalozonet nedbrutits.

En om fattande forskningskampanj genom fördes i N ordeuropa 1989 
men NASA har gjort den hittils mest om fattande kartläggningen av för
ändringar när det gäller atm osfärens ozon. Totalozonet har befunnits 
minska ca 2 % under åren 1969 — 88 på de nordiska ländernas breddgrader. 
Ozonet i troposfären utgör ett annat problem som berör Nordeuropa.

En nordisk arbetsgrupp etablerades 1989 för att koordinera observa
tioner och forskning kring ozon. G ruppen sam m anträder varje år och 
består av representanter för de nordiska meteorologiska instituten samt 
representanter för strålskyddscentralen i Finland och Sovjetunionens ob
servatorium . Som en del av arbetsgruppens verksam het inrättades en 
nordeuropeisk ozondatabank vid meteorologiska institutet i Finland 1990. 
Arbetsgruppens verksamhet har ökat det nordiska sam arbetet inom ozon
forskningen och observationsteknologin.
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Finland har om rådets mångsidigaste observatorium  som ligger i Sodan- 
kylä och är specialiserat på ozonobservationer. Det är den enda stationen i 
N ordeuropa där man kontinuerligt observerar ozonets vertikala profil. 
Eftersom det m edför höga kostnader att utföra observationer önskas en 
nordisk finansiering för att denna verksamhet, som är till nytta för sam tli
ga nordiska länder, skall kunna effektiviseras. Dessutom behövs finansi
ering för arbetsgruppens årliga möten samt för tryckningen av en ozonårs
bok. Sam m anfattningsvis utgör kostnaderna totalt 300000 F1M.

2. Remiss

Enligt N ordiska rådets presidium s beslut den 10—11 januari 1991 skall 
medlemsförslaget inte undergå remissbehandling.

3. Utskottet

Enligt förslaget skall den nordiska ozonforskningsgruppen erhålla resur
ser från kulturbudgeten för att finansiera observationer vid ozonsonde
ringar, arbetsgruppens möten samt en årsbok över de observationer som 
gjorts om ozon och den UV-strålningen i N ordeuropa.

U tskottet är av den uppfattningen att forskning om ozon och dess 
nedbrytning, som hela tiden ökar, är synnerligen viktig och angelägen. 
Forskningen utgör grunden för problem lösningar på längre sikt. Pro
blemen vid ozonlagrets nedbrytning har inga landsgränser, sam arbetet 
utgör ett ytterst viktigt element i forskningen på om rådet. Sam arbete med 
länder även utanför Norden är själklart av stor betydelse för forskningen 
på området.

U tskottet anser det positivt att en nordisk arbetsgrupp har etablerats för 
att koordinera observationer och forskning kring ozon. Att forskare inom 
ömsesidiga forskningsinstitutioner i de nordiska ländernas träffas och 
sam arbetar på egna villkor anser utskottet vara ett önskvärt sätt för det 
allm änna nordiska sam arbetet.

Förslagsställarna föreslår att extra resurser beviljas för att finansiera 
arbetsgruppens verksamhet och m öten. U tskottet har under behandling 
ministerrådsjorslag B  112/k  om ändrad finansiering och organisation av 
kultursektorns institutioner, samarbetsorgan och andra perm anenta akti
viteter. D är beskrivs det svåra budgetläge kulturom rådet står inför nu och 
under de närm aste åren.

U tskottet har vidare under behandling ministerrådsjorslag B 119/k  om 
nordiskt miljöforskningsprogram. 1 program m et föreslås tre stora gemen
sam m a nordiska miljöforskningsområden, bl. a. forskning om klim atför
ändringar. Enligt förslaget anses det särskilt viktigt att program insatsem a i 
m iljöprogram m ets implementeringsfas planeras och görs i nära samarbete 
med de äm betsm anna-, arbets- och forskargrupper som inom minister-
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rådsorganisationen, inte m inst inom dess m iljösektor, arbetar med forsk
ningsverksamhet inom program m ets aktuella om råden. D etta gäller speci
ellt de nordiska arbetsgrupper på respektive om råde samt dessas under
grupper, t. ex. den nordiska kontaktgruppen för klim at- och ozonfrågor.

I m inisterrådsförslaget framhålls följande: ” K lim atförändringar och ut
tunning av ozonlagret i stratosfären är idag ett allvarligt och välkänt 
miljöproblem som förorsakas av globala luftföroreningar. För att studera 
dessa fenomen pågår eller förbereds i ett stort antal länder världen över 
om fattande forskningsprogram om klim atförändringar och dessas effekter 
för biosfären och geosfären.” Det framhålls att en nordisk sam ordning 
med nordisk koncentration, arbetsfördelning och resursförstärkning på 
utvalda om råden kan ge en välbehövlig stadga och ett vetenskapligt lyft åt 
den nordiska klim atforskningen. U tskottet vill påpeka att vissa av de 
nordiska länderna, bl. a. Norge och Sverige, satsar betydande resurser på 
rymdforskning där forskning om ozonlagret ingår.

Med hänvisning till den svåra budgetsituationen inom kulturom rådet 
och i och med att den nordiska gem ensam m a ozonforskningen om fattas 
direkt av det föreslagna nordiska miljöforskningsprogram m et, som på så 
sätt tillgodoser medlemsförslagets grundsyfte, föreslår utskottet

att N ordiska rådet inte företar sig någonting med anledning av m ed
lemsförslaget.

Köpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förm an

Helga Haugen (KrF) 

Anfinn Kallsberg (Fkfl) 

Grete Knudsen (A)

Berit Oscarsson (s) 

H eikki Riihijärvi (SMP)

Jón Kristjánsson (F) 

Antero Kekkonen (SDF) 

Thea Knutzen (H) 

Bruno Poromaa (s) 

M arianne Samuelsson (mp)
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Medlemsförslag

om effektivisering av nordisk ozonforskning ge
nom tryggad finansiering
(Väckt av Sirpa Pietikäinen sam t Kari H äkämies, H eikki Järvenpää, Saka
ri Knuuttila, Juhani Laitinen, Anna-Kaarina Louvo, Sauli Niinistö, 
Tellervo Renko, M irja Ryynänen, Riitta Saastamoinen, K im m o Sasi och 
Eeva Turunen)

Ozonets betydelse

Om kring 90%  av atm osfärens ozon finns i stratosfären. D etta lager 
skyddar biosfären m ot skadlig ultraviolett strålning. Om totalozonet m ins
kar med 1 % ökar den ultravioletta strålningens intensitet på jordytan  med 
ca 2%. Intensifierad UV-strålning har befunnits öka risken för hudcancer, 
inverka skadligt på barrträd och odlingsväxter sam t förstöra plankton i 
oceanerna. Dessutom har ozonet i troposfären, dvs. i den nedre atm osfä
ren (10% av totalozonet) direkt kemisk inverkan på biosfären. Ozonet i 
såväl troposfären som stratosfären är viktigt ur klimatologisk synvinkel, 
eftersom det absorberar strålning från både solen och jorden.

Ozon — ett hot i Nordeuropa 

Över Antarktis har på 1980-talet observerats en ozonnedbrytning som 
hela tiden ökar, så att tidvis hela 60%  av totalozonet har brutits ned. 
D enna nedbrytning, som i huvudsak orsakas av utsläpp av klorfluorkar- 
boner eller CFC, börjar på det sydliga halvklotet under vårvintern när 
solstrålarna når den mycket kalla stratosfären. Ozonet bryts ned i klorets 
fotokem iska reaktioner.

Ett om fattande forskningsprojekt genomfördes i N ordeuropa 1989. Då 
m ärktes att kemiska förutsättningar för nedbrytning av ozon finns också 
ovanför det norra polarom rådet. Eventuella sänkta ozonhalter under kom 
m ande år, exempelvis över de nordiska länderna, kom m er att bero på 
klimatologiska förhållanden.

NASA har gjort den hittills mest om fattande kartläggningen av föränd
ringar när det gäller atm osfärens ozon. Totalozonet har befunnits minska 
ca 2%  under åren 1969 — 88 på de nordiska ländernas breddgrader. De 
största nedåtgående trenderna eller en m inskning på 6% märktes under 
vinterm ånaderna.

Ett annat problem som berör N ordeuropa är ozonet i troposfären, vilket 
direkt inverkar på m änniskan och växtligheten. Enligt observationer har
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ozonhalten i troposfären i Europa ökat 1—2 % årligen under de senaste 
decennierna. Förändrade ozonhalter kan eventuellt orsaka skogskador, 
anser t. ex. många svenska forskare.

Nordisk ozonforskningsgrupp

O vannäm nda faktorer har lett till att ozonforskningen effektiviserats 
även i de nordiska länderna. Cheferna för de nordiska meteorologiska 
instituten beslutade 1989 att etablera en nordisk arbetsgrupp för att koor
dinera observationer och forskning kring ozon. Sedan 1988 sam m anträder 
gruppen varje år. Den består av representanter for de nordiska m eteorolo
giska instituten. Även strålskyddscentralen i Finland och Sovjetunionens 
främsta observatorium  för geofysik är representerade.

Som en del av arbetsgruppens verksamhet inrättades en nordeuropeisk 
ozondatabank 1990 vid meteorologiska institutet i Finland. Den täcker 
observationer av totalozonet från 12 stationer samt observationer av ozon
sondering från tre stationer på ett om råde som sträcker sig från G rönland 
till den nordvästra delen av Sovjetunionen. Observationsm aterialet publi
ceras i en årlig översikt över ozonsituationen i N ordeuropa. Vidare har 
arbetsgruppens verksamhet ökat det nordiska sam arbetet inom ozonforsk
ningen och observationsteknologin. För närvarande pågår arbetet med att 
utveckla ett observationsnätverk för m onitoring av UV-strålning.

Den finländska insatsen i arbetsgruppens verksamhet har varit central. 
Finland har också om rådets mångsidigaste observatorium , som ligger i 
Sodankylä och är specialiserat på ozonobservationer.

Behov av finansiering

1. O bservationer
Vid Sodankylä observatorium  uppm äts ozonets s. k. vertikala profil med 

finländska instrum ent och görs observationer av totalozonet med kana
densiska, franska och sovjetiska instrum ent samt observationer av UV- 
strålning. O bservatoriet i Sodankylä är den enda stationen i N ordeuropa 
där man kontinuerligt observerar ozonets vertikala profil. Ozonsondering 
är det enda sättet a tt få en analys av ozonets beteende i såväl troposfären 
som stratosfären samt de klimatologiska faktorernas inverkan.

Eftersom det m edför höga kostnader att utföra observationer önskas en 
nordisk finansiering för att denna verksamhet som är till nytta for samtliga 
nordiska länder skall kunna effektiviseras. Medel behövs för att antalet 
ozonsonderingar skall kunna ökas från en till två i veckan, vilket svarar 
mot internationella rekom m endationer. En sond jäm te nödvändig appara
tur kostar ca 4 000 FIM. Om kring 5% av sonderingarna måste göras om på 
grund av vind eller för att sonderingsballongen spricker. Av dessa orsaker 
anhålles om medel för anskaffande av 55 sönder om året.
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2. Arbetsgruppens årliga möten

Arbetsgruppen sam m anträder årligen i de enskilda deltagarländerna, 
dvs. i de nordiska länderna och Sovjetunionen, i roterande ordning. Det 
beräknas att i genom snitt deltar två representanter från vaije land i dessa 
m öten, som norm alt varar i två dagar. De genom snittliga resekostnaderna 
är ca 5000 FIM  per deltagare.

3. Ozonårsbok

I F inland publiceras en årsbok över de observationer som gjorts om 
ozon och UV-strålningen i N ordeuropa. K ostnaderna för redigering och 
tryckning av denna bok är ca 20000 FIM.

4. Summering av kostnaderna

O zonsonderingar 55 x  4 000 FIM  220000 FIM
M öteskostnader för 12 personer å 5 000 FIM  60000 FIM
Redigering och tryckning av ozonårsbok 20000 FIM

Totalt 300000 FIM

Med stöd av det ovan anförda hem ställer vi, att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

— att som skyndsam tilläggsfinansiering bevilja 300000 FIM  för 
den nordiska ozonforskningsgruppen

— att se till a tt forskningsgruppens behov av finansiering tillgodo
ses även på lång sikt.

Helsingfors den 14 decem ber 1990

Sirpa Pietikäinen (Kok.) 

H eikki Järvenpää (Kok.) 

Juhani Laitinen (Kok.)

Sauli N iinistö (Kok.)

M irja Ryynänen (Kesk.) 

K im m o Sasi (Kok.)

Kari H äkäm ies (Kok.) 

Sakari Knuuttila (SDP) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok.)

Tellervo Renko (Kesk.) 

Riitta  Saastamoinen (Kok.) 

Eeva Turunen (Kok.)
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Medlemsförslag

om medlemskab for de baltiske lande i Nordisk 
Råd
(Stillet a f  Pia Kjarsgaard)

På vegne af den liberalistiske gruppe skal jeg fremsætte følgende forslag: 
at Nordisk Råds Præsidium  lader foretage en undersøgelse a f  mulig

hederne for sådanne ændringer i sam arbejdsoverenskom sten 
mellem D anm ark, F inland, Island, Norge og Sverige af 23. m arts 
1962 med senere ændringer (Helsingforsaftalen) og i de nationale 
lovgivninger om nordisk sam arbejde, som må anses nødvendige 
for at åbne adgang til optagelse i Nordisk Råd af repræsentanter 
for de folkevalgte forsamlinger og regeringerne i Estland, Letland 
og Litauen.

D er skal gøres opmærksom på, at det stort set er en genfremsættelse af 
Kristen Poulsgaards forslag af den 16. decem ber 1988, behandlet på sessio
nen i 1989.

København, den 22. februar 1991

Pia Kjarsgaard (FP)
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Medlemsförslag

om oprettelse af diplomatiske forbindelser med de 
baltiske lande
(Stillet a f  Pia Kjarsgaard)

På vegne af den liberalistiske gruppe skal jeg fremsætte følgende forslag: 
at N ordisk R åd rekom m anderer de nordiske landes regeringer — i 

lighed med den nylige vedtagelse i Islands parlam ent — at indle
de drøftelser med Estland, Letland og Litauen m ed det formål, at 
de nordiske lande opretter diplom atiske forbindelser med samme 
lande.

København, den 22. februar 1991

Pia Kjarsgaard (FP)
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B 11l/b

Budget- och kontrollutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om Nordiska ministerrådets bud
get för 1991

(MinisterrådsfÖrslaget, se s. 1051)

1. Inledning

Till budget- och kontrollutskottet har hänvisats m inisterrådsförslag 
B 11 l /b  om m inisterrådets budget för 1991. Förslaget har förelagts rådets 
fackutskott för yttrande. Fackutskottens yttranden bifogas (se Bihang  
1 - 5 ) .

Budget- och kontrollutskottet har behandlat budgetförslaget (B 111/b) 
vid möten 26 och 27 septem ber samt 12 och 13 novem ber 1990.

M inisterrådets budgetförslag bygger på generalsekreterarens budgetför
slag. som utskottet tidigare fått möjlighet att yttra sig över. U tskottet anser 
att det är positivt, att rådet kan komma in på ett tidigt stadium  i budget
proceduren och att det i sam band med utarbetandet av budgeten kan föras 
en kontinuerlig dialog mellan m inisterrådet och rådet. U tskottet sätter 
därför stort värde på den diskussion om budgeten som kunde föras mellan 
sam arbetsm inister Thor Pedersen och utskottet vid möte den 27 septem 
ber 1990.

M inisterrådets budgetförslag är i likhet med generalsekreterarens bud
getförslag en s. k. 0-budget, vilket innebär att budgetförslaget för 1991 
ligger på sam m a nominella nivå som budgeten för 1990, dvs. 601,3 
MDKK.

Räknar man in den ekonom iska handlingsplanen, som för 1991 har en 
budget på 67,2 M DKK, innebär budgetförslaget för 1991 en m inskning 
med 9,5 M DKK jäm fört med budgeten för 1990. M inskningen hänför sig 
dels till en planenlig nedtrappning av den ekonom iska handlingsplanen 
dels till att ett projekt på 3,2 M DKK (kampanj för främ jandet av utländ
ska investeringar i Norden) inte kunnat realiseras och därm ed bortfallit 
utan att ersättas av annat projekt.

Budgetförslaget har beräknats i sam m a pris-, löne- och valutaläge som 
1990 års budget. Talen är därför direkt jäm förbara och kom m er att om räk
nas till aktuellt pris-, löne- och valutaläge i sam band med det slutliga 
fastställandet av budgeten för 1991.

I förhållande till generalsekreterarens budgetförslag innebär m inisterrå
dets budgetförslag marginella förändringar, dvs. ökningar av bevillningar-
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na till kultur, social- och hälsovård, regionalpolitik, jo rd- och skogsbruk 
sam t fiskeri och m otsvarande m inskningar av beviljningam a till energi, 
industri, handel, m inisterrådsreserven sam t m inisterrådssekretariatet.

2. Utskottets synpunkter

Budgetnivå och prioriteringar

Som tidigare näm nts är det ett förslag till 0-budget som nu framlagts. 
U tskottets flertal anser att det i dagens ekonom iska situation, när även de 
nationella budgetarna blir hårt beskurna, inte är realistiskt a tt förvänta sig 
en ökning av den nordiska budgeten. U tskottet vill em ellertid påpeka att 
en fortsatt 0-budgetering på sikt kom m er att innebära en reell nedtrapp- 
ning av det nordiska sam arbetet. D etta kan diskuteras i en tid  då det 
nordiska sam arbetet står inför stora utm aningar och är viktigare än någon
sin. I detta sam m anhang anser u tskottet att m inisterrådet bör effektivisera 
arbetet med att finna alternativa finansieringsform er för det nordiska 
sam arbetet (jfr rek. 45/1987/b). Från finsk sida påpekas att m an förordar 
en ökning av budgetm edlen m ed sam m anlagt 6 M DKK för att täcka under 
budgetbehandlingen tillkom na tilläggsförslag.

I en 0-budget finns det inga möjligheter att öka anslagen till högt p rio ri
terade aktiviteter utan att göra m otsvarande nedskärningar på annat håll. 
Sålunda har m inisterrådsreserven m inskats från 9,9 M D K K  1990 till
1,0 M DKK 1991. Budgetförslaget ger inte utrym m e för några nya aktivite
ter under 1991 och utskottet saknar underlag för att bedöm a konsekven
serna av den stora nedskärningen av m inisterrådsreserven. U tskottet har 
em ellertid tidigare fram hållit behovet av att under ett budgetår ha vissa 
disponibla medel för att snabbt kunna sätta igång nya angelägna aktivite
ter. U tskottet har också varnat för att alltför stora nedskärningar av 
dispositionsm edlen leder till m inskad flexibilitet i det nordiska sam arbe
tet. Eftersom ökad budgetflexibilitet är ett av m inisterrådet u ttalat mål, 
bör det vara av intresse även för m inisterrådet, att det finns dispositions- 
medel för hastigt uppkom na behov. De rationaliserings- och effektivitets- 
åtgärder, som m inisterrådet planerar, kan endast på lång sikt öka flexibili
teten i budgeten.

Arbetsprogram m et Norden i Europa 1989—1992 har högsta prioritet. 
Först när de Europaorienterade aktiviteterna tillgodosetts inom de olika 
sektorerna skall m an överväga vad som för övrigt kan genom föras inom 
sektorns budgetram. Arbetsprogram m et som fastställdes i jun i 1989 har 
reviderats under 1989 och 1990 och om fattar nu ett hundratal aktiviteter. 
Den beräknade kostnaden för att genom föra dessa aktiviteter under 1991 
uppgår till 75 M DKK. Arbetsprogram m et är högt prioriterat även av rådet 
och budget- och kontrollutskottet anser, att den dialog som förts mellan 
m inisterrådet och rådet om utform ningen av program m et har varit före
dömlig. U tskottet saknar em ellertid fortfarande uppskattningar av hur stor
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del av de olika sektorernas budget som kom m er att tas i anspråk för 
Europaprogram m et. Eftersom program m et berör de flesta sektorer är det
ta en upplysning, som är nödvändig för att rådet skall kunna bedöm a hur 
sektorerna skall kunna fullfölja övriga uppgifter. Mot denna bakgrund 
skulle utskottet sätta stort värde på om Europaprogram m et kunde ges 
sam m a utform ning som den ekonom iska handlingsplanen.

Av budgetförslaget framgår att m inisterrådet genom fört en kartläggning 
av pågående och möjliga fram tida initiativ, som läm par sig för nordiskt 
sam arbete riktat m ot Mellan- och Östeuropa. Eftersom det inte finns några 
budgetmedel avsatta för aktiviteter riktade mot Mellan- och Ö steuropa har 
utskottet svårt att se hur m an skall kunna starta ett sådant sam arbete utan 
nya pengar. U tskottet tog även upp denna fråga vid m ötet med samarbets- 
m inister Thor Pedersen. Han meddelade då, att man på m inisterrådet 
diskuterat möjligheten att använda överskottet från m inisterrådets budget
1989 för att få igång ett sam arbete med Ö steuropa under 1991.

U tskottet har senare erfarit att sam arbetsm inistrarna, vid möte den 9 
oktober, fattat beslut om att överskottet från m inisterrådets budget för
1989 på 14,3 M DKK inte skall återföras till de nordiska länderna utan 
användas till Ö steuropasam arbete enligt följande:
— 5 M DKK till en nordisk stipendieordning för utbildningssam arbete

mellan N orden och Baltikum
— 4,5 M DKK för att upprätta nordiska inform ationskontor i Tallin,

Riga och Vilnius
— 4,8 M DK K till en Baltikum /Ö steuropapott att användas till andra

sam arbetsprojekt.
U tskottet är givetvis positivt till att Ö steuropasam arbetet, som även 

prioriteras av rådet, kan komma igång så fort som möjligt. U tskottet 
hoppas emellertid, att det i fortsättnigen kan bli en lika öppen dialog 
mellan m inisterrådet och rådet, när det gäller sam arbetet med Östeuropa, 
som det varit beträffande Europaprogram m et. U tskottet förutsätter att 
m inisterrådet säkerställer att arbetsprogram m et för Ö steuropa och Balti
kum kan finansieras inom ramen för m inisterrådets budget fr. o. m. 1992 
och framöver. U tskottet vill em ellertid påm inna om att rådet vid sessio
nen 1990 antog en rekom m endation om att utreda de nödvändiga förut
sättningarna för ett kulturhus i Nuuk (rek. nr 14/1990/k). En utvidgning av 
det nordiska sam arbetet till om råden utanför N orden får inte ske på 
bekostnad av någon av de deltagande nationerna i det nordiska sam arbe
tet. Enligt utskottets uppfattning bör de sam lade bevillningarna till det 
nordiska sam arbetet fr. o. m. 1992 och fram över inte understiga 1991 års 
nivå. Det skulle därm ed vara möjligt att under kom m ande år finna utrym 
me för finansiering av ett kulturhus i Nuuk.

Övriga högprioriterade om råden är kultur och miljö, där det framhålles 
att antagna handlingsplaner skall ha en budgetmässig preferensställning.

N är det gäller kulturom rådet föreslås en ökning med ca 10,5 M DKK för
33 — 10-0450 Nordiska rådel
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att fullfölja aktiviteter inom kulturhandlingsplanen. U tskottet anser att 
detta är positivt, men vill sam tidigt fram hålla att enligt kulturhandlings
planen skulle kultursektorn successivt ökas för att 1991 kom m a upp i en 
nivå som ligger 35 M DKK  över 1987 års nivå. Med den föreslagna ökning
en för 1991 saknas fortfarande ca 5,5 M DKK för att utfästelsen enligt 
kulturhandlingsplanen skall uppfyllas.

N är det gäller kultursektorns dispositionsm edel har ca 2 M D K K  flyttats 
över till fasta poster. Av kvarvarande 10,2 M DKK kan endast 4,5 M DKK 
betraktas som egentliga dispositionsm edel, eftersom övriga 5,7 M D K K  är 
bundna i projekt. U tskottet finner det märkligt, att m an på kulturom rådet, 
där m inisterrådet varit först med att förespråka flexibilitet inom  budgeten, 
m inskar på dispositionsm edlen, som i realiteten är de enda verkligt flexib
la budgetmedlen. Budget- och kontrollutskottet vill här hänvisa till kultur
utskottets y ttrande om kulturfonden: ” K ulturfonden har inte fått någon 
realökning sedan 1986, då en utvärdering av fonden föreslogs i kultur
handlingsplanen. U tskottet anser det högst otillfredsställande att detta 
om råde inte har fått någon ökning ehuru det har varit ett av utskottets 
främ st prioriterade om råden.”

M iljöfrågorna har fått allt större betydelse både nationellt och interna
tionellt. Att detta också fått genomslagskraft i det nordiska sam arbetet 
framgår av en tabell över m iljörelaterad verksamhet, som presenteras i 
budgetförslaget. Totalt satsas drygt 75 M DKK på m iljöprojekt inom  miljö
sektorn och andra sektorer. U tskottet m enar a tt det är positivt att m iljöfrå
gorna håller på att integreras i flera av de sektorer som ger upphov till 
miljöproblem.

M iljösektom  föreslås få en ökning med 2 M D KK 1991, vilket innebär 
en total budget på 28,9 M DKK. Medlen kom m er till största delen att 
användas för genom förandet av de handlingsplaner som antogs i m ars 
1990 (om luftförorening, om förorening av havet sam t om renare teknolo
gi, avfall och återvinning). U tskottet ser med tillfredsställelse på sats
ningarna på m iljöom rådet, men kan i likhet med social- och m iljöutskottet 
konstatera a tt inte heller här kom m er handlingsplanerna att kunna genom
föras på den nivå som förutsatts i handlingsplanerna.

U tskottet har vid flera tillfällen poängterat vikten av en långsiktig priori
tering och budgetplanering samt det meningslösa i a tt u tarbeta och anta 
handlingsplaner, som inte kan genomföras på grund av bristande ekono
miska resurser. U tskottet förutsätter att kom m ande handlingsplaner kom 
m er att innehålla både kostnadsplaner och realistiska finansieringsplaner. 
Enligt utskottets mening bör m an redan nu lägga upp en strategi för det 
nordiska sam arbetet 1992 och 1993. H är bör det avgörande kriteriet för 
tilldelning av ekonom iska resurser vara verksam hetens innehåll och bety
delse för det nordiska sam arbetet. Man behöver inte enbart se den nordis
ka budgeten som en belastning för de nordiska länderna, en aktivitet som 
görs bättre och billigare i sam arbete kan tvärtom  avlasta de nationella 
budgetarna.
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U tskottet är övertygat om att det finns möjligheter till rationalisering av 
det nordiska sam arbetet och välkom nar därför m inisterrådets arbete att 
styrka möjligheterna till en bättre budgetstyrning och att främ ja budget
ansvaret på alla nivåer i verksamheten. På sikt bör detta öka kostnads- 
m edvetandet, vilket bör vara av intresse både för m inisterrådet och rådet. 
Parlam etarikerna bör, enligt utskottets mening, också ta sitt ansvar för 
detta, exempelvis genom att vara uppm ärksam m a på kostnadsaspekten 
vid utarbetandet av medlemsförslag. U tskottet m enar vidare att hantering
en av medlemsforslagen kan förenklas genom att man avskaffar eller i 
varje fall förenklar rem issförfarandet.

Ett om råde som är av betydelse for närm andet av N orden till Europa är 
standardiseringsarbetet. U tskottet har vid ett flertal tillfällen påpekat vik
ten av att det finns resurser for nordiskt deltagande i det europeiska 
standardiseringsarbetet. U tskottet kan därför med tillfredsställelse konsta
tera att ca 30 M DKK satsas på detta om råde 1991.

U tskottet är mer tveksam t till de m inskningar som föreslagits på om rå
dena energi, industri och handel, efersom detta är om råden som också är 
av stor betydelse infor den europeiska integrationen. U tskottet har emel
lertid underhand fått besked om att neddragningarna beror på att det i juli
1990 fanns odisponerade medel från 1989 inom dessa sektorer. Eftersom 
detta inte framgår av budgettalen borde det kom m enterats i texten.

Inom juridiska utskottets om råde har budget- och kontrollutskottet pri
oriterat lagstiftningssamarbetet och jäm ställdhetsom rådet. U tskottet kan 
konstatera att det trots en viss ökning på jäm ställdhetsom rådet inte går att 
genomföra arbetet helt i enlighet med antagen plan. På lagstiftningsområ- 
det, som för första gången fick en egen budget 1990, föreslås en viss 
reduktion. U tskottet kan inte se, att detta stäm m er överens med vad som 
sägs på annat håll, om betydelsen av lagharmonisering i sam band med den 
europeiska integrationen. Även konsum entom rådet kan beräknas få ökad 
betydelse i sam band med den europeiska integrationen. Budget- och kon
trollutskottet instäm m er därför i juridiska utskottets uppfattning att kon
sum entom rådet bör upprioriteras.

Ett om råde som utskottet prioriterat högt är trafiksäkerhetsom rådet, 
som enligt utskottets mening läm par sig synnerligen väl for nordiskt sam
arbete. U tskottet ser därför med tillfredsställelse på att om rådet föreslås få 
en viss ökning 1991.

Beträffande den ekonom iska handlingsplanen kan utskottet konstatera, 
att den genomförs planenligt, bortsett från att kam panjen för utländska 
investeringar i N orden inte kunnat realiseras och därm ed bortfallit. Pro
jektet har inte ersatts med annat projekt, handlingsplanen har i stället 
reduserats med de dryga 3 M DKK som beräknats för genom förandet av 
kam panjen. U tskottet ser detta som en indikation på att medlen för den 
ekonom iska handlingsplanen inte kom m er att införlivas i den ordinarie 
budgeten när planen upphör 1993. U tskottet menar, att detta kom m er att
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vålla problem dels för att stora delar av det ekonom iska sam arbetet över
förts till handlingsplanen dels för a tt det finns ett klart behov för dessa 
medel inom  den ordinarie budgeten, bl. a. för det påbörjade Östeuropa- 
sam arbetet. Mot denna bakgrund vill utskottet uppm ana sam arbetsm inist- 
ram a, att aktivt verka för a tt medlen från den ekonom iska handlingspla
nen överförs till den ordinarie budgeten när handlingsplanen avslutats.

Budgetens utformning

Budget- och kontrollutskottet har vid ett flertal tillfällen anm ärkt på 
budgetens utform ning och begärt ett m er överskådligt och bättre struktu
rerat budgetdokum ent. U tskottet kan med tillfredställelse konstatera, att 
årets budgetförslag i detta hänseende utgör ett klart framsteg i jäm förelse 
m ed tidigare budgetförslag.

En så enkel åtgärd, som att num reringen i innehållsförteckningen och 
budgetöversikten gjorts enhetlig, gör att det är betydligt lä ttare att h itta  i 
årets budgetförslag.

Vidare är den inledande texten fylligare och m er inform ativ än tidigare. 
U tskottet uppskattar särskilt tabellen över den m iljörelaterade verksam he
ten inom  samtliga sektorer sam t sam m anställningen över pågående hand
lingsplaner och sam arbetsprogram . Av inledningskapitlet fram går också 
att 39,8%  av budgeten 1991 går till institutionsanslag, 37,6%  till projekt
medel och 22,6 % till övrigt (posterna 27 — 35 i budgetöversikten). D etta är 
uppgifter som utskottet efterlyst i tidigare budgetförslag.

Det finns em ellertid fortfarande en del oklarheter i budgetförslaget.
Den största bristen är, enligt utskottets mening, att det inte finns några 

räkenskapstal från tidigare år. Dessa tal bör finnas med i budgeten för att 
ge läsaren den bakgrund, som behövs för att kunna göra en rättvis bedöm 
ning av budgetförslaget. V idare bör det inom  varje sektor finnas en uppgift 
om hur stora resurser som erfordras för genom förandet av N orden i 
Europa-program m et. En annan uppgift, som är av betydelse vid bedöm 
ningen av institutions- och sektorbudgetar, är om de får medel även från 
andra om råden inom  den nordiska budgeten, t. ex. från den ekonom iska 
handlingsplanen. U tskottet anser, a tt det även vore en fördel att få större 
om prioriteringar (ökningar eller nedskärningar) kom m enterade i texten.

Övrigt

Budget- och kontrollutskottet är, som näm nts tidigare, positivt till m i
nisterrådets genomgång och prövning av den pågående verksam heten för 
att effektivisera det nordiska sam arbetet. U tskottet ser också med stort 
intresse på den planerade försöksverksamheten med mål- och ram stym ing 
av några nordiska institutioners budgetar och verksamhet.

U tskottet ställer sig em ellertid något tveksam t till de m etoder, som 
används, fram för allt inom kultursektorn, för att frigöra bundna medel. 
U tskottet har i betänkanden över C 1 och C  2/1990  kom m enterat princi-
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pem a vid nedläggning av institutioner och behöver därför inte ta  upp den 
frågan här. Det finns em ellertid inom kultursektorn fyra m indre samar- 
betsorgan som håller på a tt ” strypas” långsam t genom budgeten. Det 
gäller:
— N ordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, inkl. konflikt- 

och fredsforskning (NORDSAM )
— N ordiska sam arbetskom m ittén för acceleratorbaserad forskning 

(NOAC)
— N ordiska sam fundet för latinam erikaforskning (NOSALF)
— Nordisk kom m itté för öststatsforskning

I 1990 års budget ändrades beviljningen till dessa organ på så sätt a tt de 
fick en basbeviljning för adm inistrativa kostnader m edan projektm edel 
fick sökas ur en gemensam pott. 11991 års budgetförslag ä r även basbevilj- 
ningen borttagen och medel till verksam heten kan sökas från generella 
stödordningar i konkurrens med andra projekt.

Det är oklart vilken status dessa sam arbetsorgan har och utskottet tar 
inte ställning till institutionerna som sådana. U tskottet ställer sig em eller
tid frågande till tillvägagångssättet och m enar att det varit bättre, att i 
sam band med 1990 års budgetbeviljning klart deklarera, att sam arbetsor- 
ganen inte skulle kunna räkna med att få medel ur den nordiska budgeten
1991 och att de därför borde utnyttja 1990 till att avveckla verksamheten 
eller försöka finna annan finansiering. Även en nordisk organisation måste 
ha personal- och arbetsgivaransvar.

3. Budget- och kontrollutskottets förslag

Med hänvisning till artikel 56 i Helsingforsavtalet hem ställer utskottet 
till presidiet att avge nedanstående fram ställning till N ordiska m inisterrå
det angående ministerrådsförslag om budget för 1991 (B I l l /b ) .
N ordiska rådets presidium  hem ställer till N ordiska m inisterrådet

att inom ramen för en långsiktig budgetplanering redan nu utarbeta 
en strategi för det nordiska sam arbetet under 1992 och 1993 

att söija för att antagna handlingsplaner kan genom föras enligt 
ursprunglig plan samt att ge fackm inisterråden direktiv om att 
nya handlingsplaner skall innehålla både kostnads- och finansi
eringsplaner

att aktivt verka för att medlen i den ekonom iska handlingsplanen 
överförs till den ordinarie nordiska budgeten när handlingspla
nen avslutats

att i kom m ande budgetförslag redovisa utfallet för institu tioner och 
sektorer från senaste räkenskapsår
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att i budgetförslaget kom m entera väsentliga om prioriteringar 
att i övrigt beakta utskottets ovan fram förda synpunkter.

Snekkersten den 13 novem ber 1990

Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) A im o Ajo (SDP)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Per O lo f Håkansson (s)

Wiggo Komstedt (m) Jens Marcussen (FrP)
Förm an

Ólafur G. Einarsson (Sj) M arit Rotnes (A)

BIHANG 1

Juridiska utskottets uttalande över ministerrådsförslag B 11 l/b  om 
Nordiska ministerrådets budget för 1991

Innledning

Juridisk utvalg har til uttalelse fått henvist budsjettforslag for 1991 som 
Nordisk M inisterråd har avgitt til Nordisk Råd. Forslaget ble behandlet på 
utvalgets møte den 26. septem ber 1990 i Oslo.

Utgangspunktet for sam arbeidsm inistrenes budsjettarbeide har bl. a. 
vært å prioritere aktiviteter innen N orden i Europa-program m et, miljø
spørsmål og kultursektoren. U tvalget har ingen bem erkninger til denne 
prioritering.

Videre har M inisterrådets utgangspunkt vært å presentere et budsjett for 
1991, som ekskl. den økonomiske handlingsplanen, stort sett er uforandret 
eller noe redusert sammelignet med 1990-budsjettet. Dvs. det foreslås et 
såkalt 0-budsjett. U tvalget kan i prinsippet tilslutte seg M inisterrådets 
forslag om at det ikke skal foretas noen realøkning i budsjettet for 1991.

N år det gjelder forholdet til mellom- og Øst Europa noterer utvalget at 
M inisterrådet har gjennomført en kartlegging av igangværende og mulige 
framtidige initiativer som egner seg til nordisk sam arbeide. U tvalget kan 
ikke se at det er budsjettert med noen aktiviteter på dette om rådet for 
budsjettåret 1991.

Det har vært M inisterrådets utgangspunkt at det skal foretas en om prio
ritering innen og mellom sektorene. De økninger som foreslås, forutsettes 
finansiert dels gjennom nedskjæring av m inisterrådsreserven for 1991 og 
dels gjennom nedskjæringer på et flertall sektorer. Utvalget vi peke på at 
en økt aktivitetet i Øst-Europa vil m åtte få budsjettmessige konsekvenser. 
Et såkalt 0-budsjett kan etter utvalgets m ening ikke forenes med økt 
aktiv itet uten at det foretas ytterligere nedskjæringer/om prioriteringer i 
det foreliggende budsjettforslag. Utvalget forutsetter at det i forbindelse
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med framleggelse av M inisterrådets handlingsplan for Øst-Europa også 
blir lagt fram forslag til finansiering.

Juridisk utvalg har forøvrig følgende kom m entar til de enkelte budsjett
poster som hører inn under Juridisk utvalgs ansvarsom råde.

Likestilling (pkt. 12)

Om rådet vil i de nærmeste årene bli styrt av handlingsplanen for likestil
lingsarbeidet 1989— 1993.1 henhold til handlingsplanen øker prosjektvirk- 
som heten mellom 1990og 1991.

M inisterrådet har lagt fram et budsjettforslag på 2962000 DKK. Dette 
er en aktivitetsø/cn/fl# på 149000 DKK i forhold til 1990. Handlingspla
nens budsjett for 1991 som skal finansieres over likestillingssektorens 
budsjett er 2 950000 DKK.

Utvalget vil im idlertid bem erke at denne handlingsplanen er fastsatt i 
1989-kroner. Oppjusteres beløpet i handlingsplanen til 1990-kroner, vil 
den samlede prosjektvirksom heten i henhold til handlingsplanen kreve et 

høyere beløp enn det M inisterrådet foreslår. D ette betyr at handlingspla
nen ikke kan følges fullt ut. Utvalget vil henlede oppm erksom heten på 
tidligere uttalelser om at det bør være sam m enheng mellom de handlings- 
og sam arbeidsplaner som vedtas og m inisterrådets budsjett.

Forbrukerområdet (pkt. 24)

M inisterrådet foreslår en aktivitets reduksjon i forhold til 1990 med 
123000 DKK. Utvalget vil bem erke at budsjettet for 1990 også ble redu
sert i forhold til 1989 med 270000 DKK.

Utvalget har i tidligere uttalelser over NM Rs budsjetter henstilt om at 
forbrukerom rådet, som har et relativt beskjedent budsjett sammenlignet 
med andre om råder, bør opprioriteres gjennom om disponering innenfor 
det øvrige nordiske budsjettet.

Utvalget vil gjenta denne henstillingen, spesielt på bakgrunn av at de 
forbrukerpolitiske konsekvensene for EFs indre m arked vil få økende 
betydning i kom m ende år, og at forbrukerom rådet kan få økende betyd
ning i EF/EFTA-forhandlingene.

Utvalget vil for ordens skyld nevne at EF-kommisjonen i sin interne 
organisasjon nå har opprioritert forbrukerom rådet, som tidligere har hatt 
begrenset oppm erksom het.

Næringsmiddelområdet (pkt. 25)

M inisterrådets budsjettforslag er på 3 300000 DKK, hvilket er en aktivi- 
te tsreduksjon på 24000 DKK i forhold til 1990.

1 1990 var det en aktivitetsnedgang på 84000 i forhold til 1989.
Juridisk utvalg vil henlede oppm erksom heten på sam arbeidsprogram 

met på næringsm iddelom rådet som ble vedtatt i 1988. Her sies det at 
M inisterrådet har funnet det riktig å styrke sektoren budsjettmessig. Den-
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ne uttalelsen harm onerer dårlig med budsjettet for 1990 og M inisterrådets 
budsjettforslag for 1991.

D et m innes om at Juridisk utvalg generelt har u ttalt at det bør være 
sammenheng mellom de handlingsplaner som vedtas og m inisterrådets 
budsjett.

Lovgivning (pkt. 26)

I budsjettet for 1990 ble det for første gang avsatt egne prosjektm idler 
for lovgivningssektoren med 500000 DKK, noe Juridisk utvalg stilte seg 
meget positive til.

I M inisterrådets budsjettforslag for 1991 er det foreslått en reduksjon på 
9000 D K K  i forhold til 1990-budsjettet.

D et er meget beskjedne budsjettm idler på lovgivningsområdet. U tvalget 
vil peke på at lovharm onisering i forbindelse med den europeiske integra
sjonen kan kom m e til å kreve ressurser i kom m ende år. E tter utvalgets 
m ening bør budsjettet på lovgivningsområdet økes i stedet for å reduseres, 
eventuelt gjennom om prioriteringer.

Virksomhetsbidrag (pkt. 27)

H erunder budsjetteres ”N ordiska adm inistrativa forbundet” og sam ar
beidskomiteen for menneskerettigheter.

Juridisk utvalg har notert seg at i M inisterrådets budsjettforslag er begge 
disse om råder redusert med 5 000 DKK i forhold til 1990.

Sam ene (pkt. 3.13)

Utvalget har merket seg at det er ikke avsatt m idler til aktivitetsstigning 
for Nordisk Sameråd i 1991, dvs. at det foreslås sam m e beløp som for
1990.

N y økonom isk handlingsplan (pkt. 35)

U nder arbejdsm inistrenes kvote er det foreslått 525000 DKK til 
kvinner på arbeidsm arkedet, hvorav 250000 DKK går til likelønnspro- 
sjektet som er om handlet i handlingsplanene for likestilling. H er foreslås 
samme beløp som for 1990. Utvalget vil bem erke at dette i realiteten betyr 
en reduksjon i forhold til handlingsplanen, som er i 1989-priser.

Utvalget noterer videre at det under forbrukerm inistrenes kvote er 
avsatt 315 000 DKK til en jordbrukspolitisk studie av husholdenes økono
mi. D et er samme beløp som for 1990.

Narkotika og kontrollpolitikk 

Juridisk utvalg har tidligere bedt N M R opplyse når prosjekter (rek. 2 /  
1987) kan starte og hvordan det er tenkt finansiert. Prosjektet var ikke på 
budsjettet for 1990.

I M inisterrådets meddelelse til 38. sesjon om rek. 2/87/j  var det heller
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ikke opplyst noe om prosjektets igangsettelse og hvordan finansieringen 
skal skje.

Utvalget er im idlertid orientert om at sam arbeidsm inistrene på møte 
26. februar 1990 besluttet å bevilge 520000 DKK over 1990 års M inister- 
rådsreserve til prosjektet. Utvalget kan ikke se at prosjektet er direkte 
om talt i budsjettforslaget. U nder pkt. 11.7 — ” K ontaktm andsorganet for 
narkotikaspørgsm ål” , er det foreslått 1 mill. DKK for 1991. Utvalget er i 
tvil om prosjektet er tenkt finansiert over denne budsjettposten.

Flykln ingeprosjekter 

I Juridisk utvalgs betenkning til 38. sesjon over meddelelse om rek. 18/ 
I989/j angående prosjekter på flyktningeområdet, ble Nordisk M inister
råd bedt om å opplyse til neste sesjon når de konkrete prosjektene vil bli 
påbegynt og hvordan de er finansiert.

Såvidt utvalget kan se er det i budsjettforslaget for 1991 ikke avsatt 
m idler til de i rekom m andasjonen nevnte prosjekter.

Juridisk utvalgs prioriteringer innenfor utvalgets virksomhetsområde

Det som utvalget prioriterer høyest innenfor sitt virksom hetsom råde, er
1) at det også i årene fram over finnes et eget prosjektbudsjett på 

lovgi vningsom rådet
2) at det avsettes tilstrekkelige midler til gjennomføringen av hand

lingsplanen for likestiling
3) at forbrukerom rådet opprioriteres.

Oslo, 26. septem ber 1990

Sighvatur Björgvinsson 
Form ann i Juridisk utvalg

B il l  ANG 2

Kulturutskottets uttalande över ministerrådsförslag B 11 l/b  om 
Nordiska ministerrådets budget för 1991

1. Inledning

K ulturutskottet har på sitt möte den 26 septem ber 1990 tagit del av 
Nordiska m inisterrådets förslag till budget för det nordiska sam arbetet 
1991. Y ttrandet över budgetförslaget är även baserat på N ordiska rådets 
yttrande nr 4/1990  över Nordiska m inisterrådets redogörelse om planerna 
för det nordiska sam arbetet (C 2).

U tskottet konstaterar att m inisterrådet fram håller att tillväxten år 1991 
kom m er att vara noll jäm fört med år 1990. U tskottet vill påpeka att
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eftersom den ekonom iska handlingsplanen får m inskade anslag for 1991 
har budgeten m inskat relativt från innevarande år med 9,45 MDKK.

U tskottet fick för första gången i år tillfälle att yttra sig över generalsek
reterarens budgetförslag till sam arbetsm inistram a. U tskottet konstaterade 
a tt de ändringar som sam arbetsm inistram a har gjort i generalsekreterarens 
förslag är minim ala. Fortfarande är de tre prioriterade om rådena i budge
ten N orden i Europa, miljö- och kultursektorn. Dessa om råden har fått en 
viss ökning genom om prioriteringar inom den nordiska budgeten. D et är 
enligt förslaget m inisterrådets avsikt att öka budgetens flexibilitet och 
därför öka andelen inom ”projekt- och stödordningar” som nu utgör 40 % 
av den nordiska budgeten.

U tskottet konstaterar att m ed O-tillväxt från år 1991 och fram över 
kom m er am bitionsnivån för det nordiska sam arbetet att sjunka. U tskottet 
anser med hänsyn till den politiska osäkerhet som Europa står inför idag 
att det nordiska sam arbetet bör stärkas ytterligare för att N orden som 
kulturregion skall kunna hävda sig i den europeiska konkurrensen. D ärför 
fram håller utskottet det som nödvändigt att medlen till den nordiska 
budgeten ej minskas. U tskottet konstaterar vidare att med en 0-budget 
kom m er det inte att finnas något utrym m e för nya initiativ inom det 
nordiska sam arbetet. D et skulle i så fall ske genom om disponeringar av 
den redan alltför snäva budgeten.

2. Den nordiska kulturbudgeten 1991

2.1 Allm änt

U tskottet konstaterar att kultursektorns budget enligt m inisterrådsför- 
slaget har ökat, men anser att denna ökning är allför begränsad för a tt tjäna 
kulturhandlingsplanens ändam ål som helhet.

U tskottet noterar med förvåning och besvikelse att enligt förslaget kom
m er kulturhandlingsplanen inte att finansieras med sammanlagt 35 
M DKK över 1987 års nivå år 1991, såsom planerat. Inom  kulturom rådet 
föreslås en ökning med ca 10,5 M DKK, varefter det fattas ca 5,5 M DKK 
för att fullfölja kulturhandlingsplanen.

U tskottet vill påm inna om att enligt förslaget förordas åtstram ningar i 
budgeten för en redan antagen handlingsplan. U tskottet har av m inisterrå
det upprepade gånger, utan framgång, önskat en tids- och finansierings
plan för kulturhandlingsplanen. U tskottet hade därför förutsatt att den 
ursprungliga planen gällde med år 1991 som handlingsplanens sista år och 
fullföljd finansiering. U tskottet kan inte godta att m inisterrådet antar 
handlingsplaner utan att säkra dess finansiering i förväg.

U tskottet har noterat att ett stort intresse finns inom de nordiska orga
nen för ökat sam arbete med Östeuropa, särskilt de baltiska länderna. 
U tskottet konstaterar att en del av institutionerna på kulturom rådet redan 
har bö lja t sam arbeta om projekt angående eller inom Baltikum. Med
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anledning av att kultursam arbete med de baltiska länderna kom m er att bli 
ett prioriterat om råde fram över borde dessa institu tioner få ökade anslag 
för att kunna genom föra påböljade projekt utan att sänka den nordiska 
nivån inom deras verksam hetsom råde. Exempel på institutioner som arbe
tar med östeuropeiska relationer är Nordisk Joum alistkursus och NORD- 
SAM. Den senare får inte något anslag alls enligt förslaget.

2.2 Nordiska kulturfonden och kultursektorns dispositionsmedel

U tskottet konstaterar med besvikelse att m inisterrådet inte föreslår
någon ökning för N ordiska kulturfonden för år 1991. Kulturfonden har 
inte fått någon realökning sedan 1986, då en utvärdering av fonden ge
nomfördes, vilken fick till följd att en ökning till fonden föreslogs i kultur
handlingsplanen. U tskottet anser det högst otillfredsställande att detta 
om råde inte har fått någon ökning ehuru det har varit ett av utskottets 
främst prioriterade om råden. U tskottet förm odar, med hänvisning till 
Nordiska rådets yttrande nr 4/1990, a tt m inisterrådet ökar andelen till 
Nordiska kulturfonden.

Enligt utskottets tidigare uttalanden har kultursektorns dispositionsm e
del varit ett av de viktigaste alternativen för allm änt och spontant nordiskt 
kulturfräm jande. U tskottet hänvisar även till att m inisterrådet fram håller 
att dispositionsm edlen är en mycket viktig finansieringskälla för det nor
diska kultursam arbetet. Med dessa medel har m inisterrådet, utan att behö
va avvakta en relativt lång nordisk budgetprocedur, kunnat sätta igång 
viktiga projekt. U tskottet fram håller vikten av att dessa medel behålls 
obundna för att tjäna sitt ändam ål. Eftersom ökad budgetflexibilitet är ett 
av m inisterrådets mål borde dispositionsm edlen hållas på nuvarande nivå.

G enom  en reducering av dessa medel med 2 M DKK och en flyttning till 
fasta poster minskas denna möjlighet till spontanitet och projektgenomfö
rande. U tskottet anser att vid minskning och om fördelning av disposi
tionsm edlen inom kulturbudgeten borde pengarna placeras på kulturfon
dens budget, som disponerar dem för kulturella ändam ål. U tskottet vill 
särskilt göra m inisterrådet uppm ärksam t på att i en tid  av stora föränd
ringar inom Europa, där det nordiska kultursam arbetet kan kom m a att 
spela en m arkant roll, är det en betydande försvagning av sam arbetet att 
inte kunna ha tillgång till några medel när stora behov uppkom m er.

2.3 Allm änkultur

U tskottet konstaterar med förvåning att m inisterrådet fram håller att det 
folkliga engagemanget är ett väsentligt element i det nordiska kultursam ar
betet och att konkretiseringen av kulturhandlingsplanen på många om rå
den kom m er att vara avhängig av folkliga organisationers och föreningars 
initiativ. U tskottet anser att budgetförslaget tvärtom  avspeglar en stryp- 
ning av det folkliga sam arbetet i Nordiska m inisterrådets regi. U tskottet
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understryker att N ordiska rådet önskade ett utökat stöd till folkrörelse
sam arbetet i N orden på sessionen 1990.

U tskottet anser att det nordiska ungdom ssam arbetet och -utbytet sam t 
folkrörelsesamarbetet, vilka är högt prioriterade av utskottet, har fått vika 
för stora, kostnadskrävande projekt i budgetförslaget. U tskottet har uppre
pade gånger fram hållit detta som ett av utskottets mest prioriterade om rå
den. U tskottet ansåg i sitt betänkande över kulturhandlingsplanen att ökat 
stöd till folkrörelsesamarbetet var en av handlingsplanens viktigaste m ål
sättningar. U tskottet förutsätter att de allm änkulturella kom m ittéerna 
kom m er att tillföras medel för att kunna genom föra projekt, i enlighet med 
sina stadgar, på barn- och ungdom som rådet. U tskottet förutsätter vidare 
att m inisterrådet vid u tarbetandet av budgeten noga överväger det faktum 
att i handlingsplanens slutskede har detta arbete fortfarande knappa resur-

2.4 Utbildning

N är utskottet behandlade handlingsprogram m et för språkligt sam arbete 
i N orden (NORDM ÅL), vilket antogs på N ordiska rådets session 1990, 
fram förde utskottet sin besvikelse över att program m et varken innehöll 
tids- eller finansieringsplan för de föreslagna åtgärdernas genom förande.

U tskottet noterar att det i m inisterrådets budgetförslag angivna anslaget 
för N ordm ål är rä tt obetydligt med tanke på program m ets omfångsrika 
om råde och förslag till åtgärder, speciellt med hänsyn till den enligt pro
gram m et ökade översättningen och tolkningen inom ram en för det nordis
ka sam arbetet. U tskottet förutsätter att snart få m otta en tids- och finan
sieringsplan och att det anslås tillräckliga medel för program m et år 1991 
med detaljbeskrivning av åtgärder.

U tskottet fram håller sin besvikelse över m inisterrådets budgetförslag för 
N ordplus-program m et. Program m et — ett av det nordiska sam arbetets 
genom åren mest lyckade projekt — skall öka sitt omfång från 990 till 1 200 
stipendier år 1991. Redan på nuvarande tidpunkt understiger stipendier
nas antal klart efterfrågan inom Norden.

Nordplus-program m et är i behov av en ökning på ca 5 M DKK för att 
kunna höja stipendieantalet till 1 200 år 1991. U tskottet ser det som ett 
nederlag för det nordiska sam arbetet om m inisterrådet inte beslutar om 
tillräcklig finansiering för N ordplus-program m ets genom förande, som det 
var lagt upp till från början.

2.5. Forskning

U tskottet konstaterar att m inisterrådets nya plan om  forskarutbildning 
och -m obilitet kom m er att kräva betydliga resurser framöver.

U tskottet ser inte ändam ålsenligheten i att planera och påbölja ett 
om fångsrikt arbete utan att avsätta nödvändiga resurser därtill. Forskarut
bildning och -m obilitet är ett högt prioriterat om råde inom utskottet.
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U tskottet anser det vara av stor vikt att de nordiska länderna sam arbetar 
när det gäller forskarutbildning och -program. En samlad nordisk front 
inom forskningen är viktig i en tid av snabba internationella forsknings- 
framgångar. U tskottet uppm anar m inisterrådet att instäm m a i utskottets 
synsätt genom att avsätta tillräckliga medel i den nordiska budgeten.

3. Stöd till nordiska samarbetsorgan

U tskottet noterar att enligt budgetförslaget upphör beviljandet av medel 
till fyra av åtta nordiska samarbetsorgan inom forskningsområdet.

Förutom  att utskottet anser det tveksam t om dessa besparingar (ca 
200000 DKK) har någon större betydelse för ökad flexibilitet i kulturbud
geten vill utskottet särskilt påpeka följande:

Det verkar ogenom tänkt och förvånande att anslagsmedel för dessa 
samarbetsorgan dras in. Tre av dessa fyra samarbetsorgan arbetar med 
internationella om råden, nämligen:

Nordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik inklusive kon
flikt- och fredsforskning (NORDSAM)

N ordiska sam fundet för Latinam erikaforskning (NOSALF)
Nordiska kom m ittén för Öststatsforskning
U tskottet vill avvakta den utredning som pågår om institutionerna och 

ser därför inte några skäl a tt göra denna förändring nu.
Anledningen till dessa förändringar uppges vara ökad flexibilitet i bud

geten. I en tid  då det nordiska sam arbetet nedprioriteras budgetmässigt, 
kan det em ellertid Finnas en fara för att icke bundna medel så småningom 
bortfaller från den gem ensamma nordiska budgeten. U tskottet är av den 
uppfattningen att det finns starka skäl att i nuvarande läge vänta med att 
öka flexibiliteten inom  kulturbudgeten.

I budgetförslaget återfinns ingen som helst närm are redogörelse för eller 
beskrivning av dessa organs eventuella fram tid. U tskottet m enar a tt m inis
terrådet bär ett övergripande ansvar för hur dessa organs och deras perso
nals fram tid ordnas praktiskt. U tskottet kan inte godta förslag till så stora 
förändringar som framförs i ett budgetförslag utan någon redogörelse för 
förutsättningarna för förändringarna.

U tskottet har upprepade gånger önskat få ett särskilt förslag om alla 
institutionella förändringar som planeras inom N ordiska m inisterrådet. 
U tskottet fram håller a tt detta tillvägagångssätt — att föreslå förändringar i 
m inisterrådets budgetförslag — är högst otillfredsställande. U tskottet för
u tsätter att det får en närm are redogörelse och underlag för dessa förslag 
inom den närm aste fram tiden.

Oslo den 26 septem ber 1990

För N ordiska rådets kulturutskott

J. K. Hansen 
Förm an
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BIH ANG  3

Social- och miljöutskottets uttalande över ministerrådsförslag 
B 11 l/b  om Nordiska ministerrådets budget för 1991

1. Social- och m iljöutskottet, som redan fått tillfälle att yttra sig över 
generalsekreterarens förslag till budget, vill med anledning av att m inister
rådets budgetförslag föreligger anföra följande.

M inisterrådets budgetförslag innehåller, jäm fört med generalsekretera
rens tidigare förslag, flera förbättringar fram för allt vad gäller presenta
tionen och de inledande policyavsnitten, men även innehållsmässiga för
bättringar, särskilt ett anslag till stöd för de handikappades nordiska 
sam arbete, något som utskottet starkt pläderat för i sitt prelim inära yttran
de.

U tskottet hälsar med tillfredsställelse att m inisterrådet ägnar ett kapitel 
i själva inledningen till budgeten och kom pletterar med en tablå över 
m iljörelaterad verksamhet inom m inisterrådets samtliga sektorer, som i en 
grov uppskattning ger den im ponerande siffran 75,3 M DKK, dvs. nära tre 
gånger så mycket som den egentliga miljösektorns anslag. D etta ger ett 
klart uttryck för m inisterrådets starka prioritering av miljöfrågorna.

Det är likaledes tillfredsställande att m inisterrådet presenterar en tablå 
över samtliga handlingsplaner och sam arbetsprogram  på budgeten, något 
som är av värde för det praktiska arbetet.

U tskottet noterar, att budgetförslaget uppgår till sam m a belopp som för 
budgeten 1990, dvs. 601,3 M DKK. Till detta kom m er medel till den 
ekonom iska handlingsplanen på 67,3 M DKK. D etta är en m inskning i 
förhållande till 1990 års budget men samtidigt i överensstämmelse med 
ursprunglig plan.

U tskottet kontstaterar att m inisterrådet föreslår en s. k. 0-budget men 
att det genom om disponeringar har varit möjligt öka budgeten inom  några 
få sektorer. Så föreslås t. ex. att kultursektorn skall ökas med ca 9 MDKK, 
m iljösektom  med 2 M DKK och arbetsm arknadssektom  med 2,1 MDKK. 
De nedskärningar, som med den valda utgångspunkten vad gäller en 0- 
budget varit nödvändiga, har i huvudsak gjorts inom ramen för olika 
dispositions- och reservationsposter. För m inisterrådets reserv föreslås 
t. ex. en nedskärning från 9,8 M DKK i 1990 års budget till 1 M DKK i 1991 
års budget, dvs. 8,8 M DKK. För ett flertal institutioner förslås en generell 
nedskärning på mellan 1 och 3 %.

U tskottet finner att nedskärningen av m inisterrådets reserv m edför 
m inskad handlingsfrihet vilket utskottet beklagar. U tskottet vill i likhet 
med ekonom iska utskottet påpeka, att social- och m iljöutskottet inte 
känner sig bundet av att budgeten är en 0-budget utan att det enligt 
utskottets uppfattning bör vara verksamhetens innehåll som är avgörande 
för tilldelningen av ekonom iska resurser.
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2. Vad gäller social- och m iljöutskottets om råden föreslås i budgetförsla
get följande siffror (1 000 DKK):

Budget
1990

Ändrings
förslag

Generalsekr.
budgetförslag
1991

Miljö 26909 + 2000 28 909
Arbetsmarknad 5 432 + 2 152 7 584
Arbetsmiljö 9212 + 114 9 326
Social- och hälsovård 37 449 +  2115 39 564

D e ssu to m  t il lk o m m e r  fö lja n d e  a n s lag  in o m  d e n  e k o n o m isk a  h a n d lin g sp la 

n en :

Budget Föränd Förslag till
1990 ring budget 1991

Arbetsmiljö
Standardisering 1208 0 1208

Arbetsmarknad
Paraplyprojekt 1638 + 42 1680
Effektivare arbetsförm edling 746 0 746
Flaskhalsar på arbetsm arknaden 725 0 725
Kvinnor på arbetsm arknaden 525 0 525

3. En nyhet i budgetförslaget är att det ingår beskrivande policyavsnitt om 
de prioriterade områdena. Om det högst prioriterade arbetsprogram m et 
” Norden i Europa 1989-1992” sägs bl. a. att uppgiften ”att stärka Norden 
inåt” blir m indre relevant på en rad om råden, m edan ”att påverka u tå t” 
får större betydelse och genomslagskraft. D etta gäller särskilt om rådena 
miljö, arbetsmiljö- och konsum entsam arbete.

U tskottet kan stödja denna prioritering men finner fortsatt, att det av 
budgetförslaget bör framgå vilka poster som ingår i Europaprogram m et. 
D etta framgår f. n. endast indirekt genom en jäm förelse med Europapro
grammet.

U tskottet ser fram em ot resultatet av den kartläggning av pågående och 
fram tida initiativ som läm par sig för nordiskt sam arbete i förhållandet till 
länderna i Mellan- och Ö steruropa som m inisterrådet genom för 1990. 
U tskottet fäster stor vikt vid att relevanta sam arbetsprojekt inom utskot
tets äm nesom råden kom m er att ingå i det fortsatta arbetet med ” Norden i 
Europa” i vid bemärkelse.

U tskottet kan ansluta sig till m inisterrådets synpunkter i budgetförslaget 
beträffande en jäm förelse mellan EG:s ” sociala d im ension” och ”den 
nordiska m odellen” . Social- och m iljöutskottet önskar understryka bety
delsen av att den vidare nordiska innebörden av begreppet ”den sociala 
dim ensionen” får påverka utform ningen av EG:s politik.
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4. M iljö

1 budgetens inledningsavsnitt (5.5) erinras om att m inisterrådet i m ars
1990 antagit handlingsplaner om luftföroreningar, om förorening av havet 
sam t om renare teknologi, avfall och återvinning. M inisterrådet (m iljöm i
nistrarna) antog handlingsplanerna i m ars 1990 efter behandling i N ordis
ka rådet. Genom förandet av planerna kom m er enligt m inisterrådets upp
fattning att innebära en betydande konkretisering och am bitionshöjning 
av det nordiska m iljösam arbetet.

1 budgeten föreslås till m iljösektorn ytterligare 2 M DKK för att genom
föra de särskilda handlingsplanerna. Utskottet noterar att detta är helt 
otillräckligt om handlingsplanerna skall genomföras på den nivå som 
m inisterrådsförslagen och rådets rekom m endationer förutsätter. Sålunda 
uppskattas i handlingsplanen mot havsförorening (enligt den 1989 antagna 
planen, ingen ändring i 1990 års plan) behovet till 14 M DKK över en 
treårsperiod. Vattegruppen, som ansvarar for uppföljningen, har en bud
get på 4,35 M DKK i 1990.

Dessa belopp måste alltså mer än fördubblas för 1991 och 1992 om 
handlingsplanens behov skall uppfyllas. Ä m betsm annakom m itténs äskan
de låg också på 5 M DKK. Större delen av insatserna ligger dock på 
nationellt plan och det är svårt att bedöm a om m er kan finansieras natio
nellt.

Handlingsprogrammet for luftföroreningar förutsätter för 1990 
6250000 DKK, för 1991 790000 och fór 1992 8 100000. Beviljat är 
6650000 for 1990. Den begärda ökningen 1 250000 for 1991 skulle alltså 
ej rymmas i den föreslagna budgetramen.

Återanvändning och avfall behöver enligt handlingsprogram m et 15 
M DKK över tre år. För 1990 har beviljats 1,8 M DKK. Uppfyllande av 
programmet skulle alltså förutsätta 6,6 M DK K per år for 1991 och 1992, 
vilket med den föreslagna ramen ej är möjligt.

Utskottet finner det positivt att m iljöom rådet ges ökade anslag men 
finner det otillfredsställande att m inisterrådet först an tar am bitiösa hand
lingsprogram och sedan ej tillser att de ekonom iska möjligheterna finns att 
förverkliga dem.

U tskottet har med viss förvåning noterat att handlingsplanerna antogs 
av m inisterrådet/m iljöm inistrarna den 3 m ars 1990, dvs. direkt efter rå
dets behandling i plenum och utan att några av de av rådet föreslagna 
ändringarna fördes in.

U tskottet noterar med tillfredställelse att det for avslutningen av det 
nordiska miljö- och biologiåret under 1991 finns reserverat upp till 2,5 
M DKK (posten ” rörliga m edel” ). U tskottet konstaterar, att det utanför 
m iljöom rådets budget inrättats utökade möjligheter inom den ekonomiska 
handlingsplanen for finansiering av m iljöinvesteringar i Norden och i 
statshandelsländer och andra m ellaninkom stländer genom ett tem porärt 
program  for stöd till miljöteknologi. Bland övriga projekt på m iljöom rådet
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kan näm nas att N oPEF får betydande medel för att främja projektexport 
inom miljöområdet.

U tskottet vill mot bakgrund av ovanstående tillstyrka  de föreslagna 
beviljningarna.

Social- och hälsovård

Projektverksam heten bedrivs dels i form av tem porär försöksverksam
het, dels som utredningar och FoU-verksamhet. Införande av en fast post 
för narkotikabekäm pning om 1 M DKK uppväger nedskärningen på de 
flesta institutioner om ca 1,8%.

Ett prioriterat om råde under 1991 kom m er att vara arbetet med narkoti
kafrågor, där ett särskilt organ — Samarbetsorganet för narkotikafrågor — 
föreslås få 1 MDKK. U tskottet ser gärna en sådan höjning av anslaget.

Större delen av budgeten är bunden till de fem institutionerna, som de 
flesta får vidkännas vissa nedskärningar i generalsekreterarens budgetför
slag i enlighet med budgetens allm änna syfte.

Nordiska näm nden för handikappfrågor har ansökt om 3 M DKK för en 
stödordning för handikapporganisationer enligt rek. nr 22/1987/s. U tskot
tet vill uttala sin tillfredsställelse över att m inisterrådet sett möjlighet att 
ställa åtm insone halva detta belopp till förfogande.

U tskottet tillstyrker sålunda de föreslagna anslagen.

Arbetsmiljö

Inom det nya sam arbetsprogram m et eftersträvas en m odernisering av 
de olika m yndigheternas tillsynsverksamhet och en starkare inriktning 
mot ekonom iska styrmedel i arbetsm iljöarbetet prioriteras. Förstärkning 
av forskningssam arbetet och erfarenhetsutbytet mellan de nationella ar
betsm iljöforskningsinstituten förutses särskilt ske inom om rådena repro- 
duktionsskador, effekter av nya m aterial och produkter, psykiska och 
sociala faktorer. N ordiska institutioner för vidareutbildning på arbets
m iljöom rådet föreslås få en anslagsförstärkning på 231000 DKK. En 
m indre nedskärning av dispositionsm edlen föreslås. Trots den nya hand
lingsplanens ökade am bitioner är det m inisterrådets uppfattning att de 
föreslagna aktiviteterna skall kunna genom föras inom ramen för en m ot
svarande budget under de därpå följande åren. D etta kan möjliggöras 
genom ett stegvis genom förande av förslagen och genom att nu pågående 
projekt avslutas, varvid medel till nya projekt på om rådet frigörs. Medel 
ur den nya ekonom iska handlingsplanen möjliggör ett ökat deltagande i 
det europeiska standardiseringsarbetet och därm ed en ökad nordisk påver
kan på fram tida standarder som har betydelse för arbetsm iljön i Norden 
och EG-Efta som helhet.

U tskottet kan mot bakgrund härav tillstyrka den föreslagna ramen på
9 326000 DKK.
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Arbetsmarknad

Inom arbetsm arknadsom rådet tillkom m er 2 250000 D K K  som en ny 
fast post för N ordjobb i enlighet m ed rådets rekom m endation nr 8/1989  
om projektet N ordjobbs fortsättning. Med en marginell nedskärning på 
övriga projektmedel stannar budgetökningen på 2 152000 DKK. Dessut
om finansieras det stora projektet — effektivare arbetsförm edling, flask
halsar på arbetsm arknaden och kvinnor på arbetsm arknaden — över den 
nya ekonom iska handlingsplanen.

U tskottet tillstyrker den föreslagna ramen på 7 584000 DKK.

Stockholm den 19 septem ber 1990

För social- och m iljöutskottet

M arjatta Väänänen 
Förm an

BIH ANG  4

Kommunikationsutskottets uttalande över ministerrådsförslag 
B 11 l/b  om Nordiska ministerrådets budget för 1991

1. Inledning

Det som karakteriserar budgetförslaget är att det visar den stram a bud
getpolitik som tidigare har aviserats, dvs. a tt förslaget för 1991 ligger på 
samma nominella nivå som budgeten för 1990.

Eftersom 1991 års budgetförslag är en ren 0-budget har man inte kunnat 
öka beviljningam a till prioriterade aktiviteter utan att m inska bevilj- 
ningarna på andra om råden.

De högst prioriterade om rådena är aktivitem a inom N orden i Europa
program m et, miljöfrågor och kultursektorn.

Om man inte tar hänsyn till den ekonom iska handlingsplanen är försla
gets slutsum m a 601,3 MDKK. R äknar man in den ekonom iska handlings
planen innebär förslaget för 1991 en minskning med 9,5 M DKK jäm fört 
med budgeten 1990. Av detta belopp skulle 3,15 M D KK användas för 
främ jande av utländska investeringar i Norden, vilket inte har kunnat 
realiseras. Projektet har bortfallit och har inte ersatts med något annat 
projekt. Handlingsplanens planerade nedtrappning fram till 1993 innebär 
en ytterligare minskning.

Budgetförslaget kan uppdelas i fyra huvudom råden:
Institu tioner 40%
Projektm edel och stödordningar 40%
Den ekonom iska handlingsplanen 10% 
M inisterrådssekretariatet 10%
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2. Kommunikationsutskottets verksamhetsområden

Följande belopp föreslås beviljade till utskottets verksam hetsom råden: 
Transport 3,7 M DKK (m inskning med 55000 DKK från

1990)
Trafiksäkerhet 4,0 M DKK (ökning med 63 000 D KK från 1990) 
Turism 2,0 M DKK (ökning med 45 000 DKK från 1990)

Föreslagna beviljningar inom den ekonom iska handlingsplanen är: 
Turistkam panjen i USA 10,5 M DKK.

3. Utskottet

K om m unikationsutskottet har vid sina överläggningar kom m it fram till 
att det politiska läget i dag inte är sådant att den nordiska budgetens totala 
belopp kan öka. U tskottet konstaterar därför att budgetförslaget för 1991 
ligger på sam m a nom inella nivå som budgeten för 1990.

U tskottet vill starkt betona att det nu föreligger klara indikationer om 
behov av en förstärkning av budgeten för 1992. D etta med hänsyn till att 
man inte har kunnat få nödvändiga resurser till arbetet med viktiga rekom 
m andationer samt att det redan nu arbetas med förslag både inom kom 
m unikationsutskottets verksam hetsom råde och andra utskotts verksam 
hetsom råden som kräver ökade beviljningar för 1992. U tskottet anser att 
man i 1992 års budget måste få en tillfredsställande tillväxt om inte det 
nordiska sam arbetet på sikt skall förlora sin vikt och betydelse.

Inom utskottets om råde vill utskottet särskilt erinra om att det för 
närvarande diskuteras att sätta igång en analys och utredning av kom m u
nikationssektorn i Västnorden. Inom denna region råder i många avseen
den speciella förhållanden som kan kom m a i skym undan i det avregle- 
rings- och harm oniseringsarbete som m an nu arbetar med både inom 
Norden och inom EG.

Kom m unikationsutskottet noterar att det föreslås en minskning med 
55000 DKK till budgetposten ”Transport” . U tskottet anser, med hänsyn 
till budgetförslagets oförändrade läge från 1990 samt med hänsyn till de 
inbördes prioriteringar som därm ed måste göras, att av budgetposterna 
inom utskottets verksam hetsom råde är det just denna budgetpost som för 
närvarande kan minskas. D etta beror i huvudsak på att europafrågan, som 
är den högst prioriterade inom budgeten i sin helhet, inte kräver så stora 
beviljningar utan snarare direkt handling i form av beslut av m inisterrådet 
och de nordiska regeringarna.

Trafiksäkerheten har länge varit det om råde som utskottet har priorite
rat högst. O m rådet föreslås också i budgetförslaget få en viss ökning 
jäm fört med 1990.

Kom m unikationsutskottet erinrar om att det för närvarande arbetas 
med en översyn av den nordiska handlingsplanen på trafiksäkerhetsom rå
det. Enligt inform ation från N ordiska trafiksäkerhetsrådet beräknas den
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nya reviderade handlingsplanen först kunna gälla från 1 januari 1992. 
D etta innebär i sin tu r att det krävs ökade finansiella medel från och med 
år 1992 om utskottets am bitioner om en kraftfull och effektiv trafiksäker- 
hetshandlingsplan skall förverkligas.

En viss ökning föreslås också inom turistom rådet. Enligt budgetförslaget 
kom m er m an att prioritera åtgärder och projekt som avser ökad kunskap 
om turism , stöd till utvecklingen av turistnäringen, m arknadsföring och 
sektorssamarbete. Av pågående produktutvecklingsprojekt kom m er m er
parten att ligga på åtgärder beträffande Östersjö- och Skagerrakområdet.

4. Sammanfattning

K om m unikationsutskottet hänvisar till det ovan anförda och konstate
rar att budgetförslagets prioriteringar i alla huvuddrag är i enlighet med 
utskottets prioriteringar. U tskottet noterar budgetens 0-växt mellan åren
1990 och 1991 samtidigt som utskottet starkt betonar att allt pekar på att 
en ökning skulle behövas för 1992 års budget.

Lilleham m er den 10 oktober 1990

För kom m unikationsutskottet

Elver Jonsson 
Förm an

BIHANG 5

Ekonomiska utskottets uttalande över ministerrådsförslag B 11 l/b  
om Nordiska ministerrådets budget för 1991

Indledning

D et fremlagte budgetforslag bygger på generalsekretærens forslag, som 
udvalget tidligere har haft lejlighed til at udtale sig om. I lighed med 
generalsekretærens forslag fremstilles förslaget således som et 0-budget. 
Det samlede budget ligger på 601,3 M DKK 

Den økonomiske handlingsplan har et budget på 67,2 M DKK, som 
ligger uden for dette ordinære budget. Handlingsplanen aftrappes frem til 
sit udløb i 1992.

Samlet set er der således i 1991 tale om en sænkning a f  bevillingerne til 
det nordiske sam arbejde med 9,5 M DKK i forhold til 1990.

I forhold til generalsekretærens forslag indeholder forslaget en forøgelse 
a f  bevillingerne til regionalpolitik ,jord- og skovbrug og fiskeri samt kultur 
og social-/helseområdet, m ens der er foretaget nedskæringer a f  bevillinger
ne til energi, industri og handel sam t m inisterrådets reserve og minister- 
rådssekretariatet.
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Det foreliggende budgetforslag er beregnet i samme pris- og lønniveau 
som budgettet for 1990. Tallene er derfor direkte sammenlignelige og vil 
senere blive reguleret for pris- og lønstigninger.

Udvalgets synspunkter

Budgetniveauet

Udvalget betragter det nordiske budget som et af de vigtigste m idler til 
at styrke og udvikle det nordiske samarbejde. Andre vigtige elem enter er 
den politiske vilje til beslutninger om nordisk integration, herunder den 
nødvendige nationale indsats.

Udvalget lægger vægt på at det nordiske sam arbejde samlet set udvikles 
og styrkes i årene frem over, hvor N orden står overfor en række vigtige 
udfordringer, som kræver fælles løsninger. I en stram  budgetsituation er 
det således ekstra vigtigt, at den politiske vilje til sam arbejde styrkes, 
således at de nødvendige integrationsbeslutninger træffes uden unødig 
forsinkelse.

Udvalget anførte i sin udtalelse om generalsekretærens budgetforslag, at 
det bør være virksom hedens indhold og betydning for det nordiske sam ar
bejde, som er udslaggivende for afsætningen a f  økonomiske ressourcer og 
for prioriteringen indenfor de ram m er, som er foreslået. Udvalget finder 
det på denne baggrund vanskeligt, uden nærmere begrundelse, at acceptere 
en række a f  de nedskæringer, som m inisterrådet har foretaget på vigtige 
sam arbejdsom råder som energi-, handels- og industrisektorerne.

Samtidig konstaterer udvalget at det, som m inisterrådet kalder et 0- 
budget, reelt er et minus-budget. Forudsættes accept a f  dette, stiller udval
get sig kritisk til flere af de budgetforøgelser, som m inisterrådet foreslår, og 
finder særligt, at m inisterrådet burde have angivet den politiske argum en
tation for disse i budgetforslaget.

Det forekom m er endvidere vanskeligt at bedøm m e budgetforslaget i 
lyset a f  den næsten totale mangel på langsigtet budgetplanlægning fra 
m inisterrådets side. Det perspektiv, som mere eller m indre eksplicit 
fremgår a f  m inisterrådets materiale er: 1) ordinære O-budgetter også i 
frem tiden og 2) planmæssigt bortfald af bevillingen til økonom isk hand
lingsplan. Udvalget m ener at m inisterrådet snarest må afklare hvad, som 
kom m er efter den økonomiske handlingsplan. I det videre budgetarbejde 
bør man endvidere lægge vægt på, at det nordiske sam arbejde står overfor 
store og omkostningskrævende udfordringer f. eks. vedrørende sam arbej
det med Østeuropa.

Prioriteringer generelt

Det højest prioriterede em neom råde i budgettet er arbejdsprogram m et 
Norden i Europa 1989— 92. Først efter at dette program er tilgodeset, vil 
m inisterrådet overveje, hvad som i øvrigt kan gennemføres på budgettet.
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Udvalget støtter denne prioritering, men finder samtidig, at det burde 
fremgå klarere a f  budgettet, hvilke poster som henhører under Europapro
grammet. En opstilling efter samme model som for den økonomiske hand
lingsplan ville hjælpe på dette. Det angives, at der samlet set er afsat ca. 75 
M DKK til programmet.

M inisterrådet vil i øvrigt i de kom m ende år prioritere m iljøom rådet og 
kulturom rådet, ligesom den økonomiske handlingsplan vil blive gennem
ført efter sine forudsætninger. Udvalget stø tter ligeledes disse overordnede 
retningslinier for prioriteringerne, men finder samtidig, at det ville have 
været meget lettere at skabe overblik og sammenhæng i det nordiske 
budget, hvis m inisterrådet som grund for budgetforslaget havde haft en 
langsigtet budgetplan (C 2).

M inisterrådet har foretaget flere interessante tværgående sam m entæl
linger. Det fremgår således, at der i budgetforslaget anvendes samlet 75,3 
M DKK til miljøsamarbejde. Udvalget konstaterer, at m ere end halvdelen 
af dette beløb (52 % eller 39,4 M DKK) anvendes til m iljøsam arbejde inden 
for de økonom iske/erhvervspolitiske sektorer.

Det er således rimeligt at konstatere, at m iljøsam arbejdet er ved at blive 
stærkt integreret i alle de sektorer, som giver anledning til m iljøproblem er
ne. Denne udvikling støttes af udvalget. D erim od anvendes kun 1,4% af 
pengene til projekter, hvor to eller flere sektorer sam arbejder. Det er 
således også rimeligt at konstatere, at der endnu er langt igen, når det 
gælder tværsektorielt sam arbejde om miljøproblem ernes løsning.

Udvalget vil samtidig understrege betydningen af m iljøsam arbejdet med 
N ordens naboer i Øst. Ressourcer anvendt i dette sam arbejde vil i mange 
tilfælde have større miljømæssig elfekt i de nordiske lande, end hvis de 
havde været anvendt i Norden.

Udvalget konstaterer videre, at den samlede prioritering af de ” tunge” 
økonomiske sam arbejdssektorer (industri og økonom i/finans) relativt set 
er reduceret fra omkring 19% af  budgettet i 1987 til om kring 11 % i 1991. 
Det kan bl. a. forklares med, at en del a f  dette sam arbejde er overført til de 
økonomiske handlingsplaner. Samtidig tilkendegives det, at afviklingen af 
økonomisk handlingsplan sker som forudsat.

Udvalget konstaterer videre, at et hurtigt blik på de justeringer, som 
m inisterrådet har foretaget i budgettet, viser at de centrale økonomiske 
sektorer, som i dag om fattes a f  forhandlingerne mellem EF og EFTA 
generelt er nedprioriteret (handel, industri, økonomi), mens de såkaldte 
omkringliggende politikom råder (kultur, miljø, social, arbejdsm arked, ar
bejdsmiljø) er opprioriteret.

Udvalget finder dette tankevækkende, og at det snarest burde give 
anledning til en mere dybtgående politisk drøftelse mellem Økonomisk 
Udvalg og m inisterrådet med henblik på afklaring af fremtidige priorite
ringer.
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Bioteknologi

Udvalget konstaterer, at bevillingen til bioteknologiprogram m et er 
uændret i forhold til 1990. Samtidig henviser udvalget til udtalelse nr 
2/1990, hvori udvalget anbefaler Nordisk M inisterråd, at det bioteknolo
giske handlingsprogram  gennemføres efter sine forudsætninger. D enne 
udtalelse bygger på det forhold, at program m et er kraftigt underfinansieret 
i forhold til de oprindelige planer. Udvalget finder derfor, at dette program 
i særlig grad lider under den stram m e budgetsituation, og efterlyser en 
mere dybtgående redegørelse fra m inisterrådet vedrørende programmets 
gennemførelse og finansiering i forhold til de oprindelige planer.

Energi

Udvalget konstaterer, at dette om råde allerede i 1990 blev skåret ned 
med ca. 2 M DKK i forbindelse med at NKA’s sikkerhedsforskningspro- 
gram blev overført til national finansiering. Udvalget finder på denne 
baggrund, og på baggrund a f  energisektorens centrale stilling ved gennem 
førelsen af Brundtlandkom m issionens anbefalinger om bl. a. reduktion af 
energiforbruget, at bevillingen for 1991 i det m indste burde holdes uænd-

M inisterrådet har foreslået en reduktion med 1,019 M DKK. Der er ikke 
i bem ærkningerne argum enteret for dette, men udvalget har uformelt fået 
oplyst, at årsagen til reduktionen er, at sektoren har store uforbrugte 
midler fra året før, og at der derfor ikke er tale om en egentlig nedpriorite
ring af energisam arbejdet.

Udvalget finder det uheldigt, at der ikke redegøres for dette i budgetfor
slaget, og efterlyser en nærmere forklaring fra m inisterrådet. Udvalget har 
i øvrigt den opfattelse, at hvis nedskæringen udelukkende er sket af likvidi- 
tetsmæssige hensyn, så bør det ikke påvirke sektorens budgetniveau på 
længere sigt.

Industri

Industrisektorens dispositionsbevilling falder kraftigt, idet ekstra m idler 
afsat i 1990 til standardisering og kontrol bortfalder. Udvalget kan accep
tere dette under henvisning til, at der andre steder i budgettet er afsat 
midler til dette vigtige arbejde, f. eks. i økonomisk handlingsplan. M inis
terrådet oplyser, at der samlet set afsættes 30 M DKK til standardiserings
arbejde.

Ud over denne nedskæring er der foretaget en nedskæring af nettobidra
get til Nordisk Industrifond med 3 M DKK. Fonden havde selv ønsket 20 
M DKK til fortsat udbygning. Denne udbygning beskrives nærmere i en 
langtidsplan, som fremlægges til efteråret 1990.

M inisterrådet oplyser, at nedskæringen a f  nettobidraget er sket som 
følge af, at fonden har haft større renteindtægter og tilbagebetalinger end 
budgetteret.
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Fonden kan ifølge vedtægterne anvende tilbagebetalinger og renter i 
virksomheden. Denne ordning blev i sin tid indført som et incitam ent for 
fonden til forbedring af den økonomiske forvaltning a f  fondens midler.

Udvalget finder, at den foretagne beskæring af nettobidraget til fonden, 
særligt med det anførte likviditetsargum ent, er uheldig, idet der hermed 
skabes usikkerhed om fondens langsigtede økonomiske udvikling og m u
ligheder. Samtidig virker denne nedskæring mod hensigten om at fremme 
en bedre økonomisk forvaltning a f  fondens midler.

M inisterrådet har i anden sammenhæng bebudet et forslag til nordisk 
næringspolitisk strategi til 39. session. Strategien skulle bl. a. om fatte en 
langtidsplan for udviklingen af Nordisk Industrifond. Der synes ikke at 
være afsat m idler til en sådan plan i budgettet for 1991, ligesom der på 
grund a f  mangel på langsigtet budgetplanlægning i m inisterrådet ikke har 
kunnet føres en debat om, hvordan eventuelle m idler til en sådan plan kan 
fremskaffes.

Udvalget finder, at der burde skabes en passende fleksibilitet i budgettet 
til at tage højde for såvel m inisterrådets næringspolitiske plan som lang
tidsplanen fra N ordisk Industrifond.

Det forekom m er således ikke hensigtsmæssigt, at m inisterrådsreserven 
er reduceret så meget, som den er i forslaget (fra ca. 9,8 M DKK i 1990 til 
ca. 1 M DKK i 1991). En anden mulighed er, at m inisterrådet i forbindelse 
med disse planer beslutter, at de finansieres i takt med at økonomisk 
handlingsplan aftrappes.

Økonomi- og finanspolitik, Statistisk Sekretariat, Byggeri

Disse sektorer er nedskåret med m indre beløb, hvilket udvalget ikke, 
under de givne budgetforudsætninger, har indvendinger imod.

Handel

Dispositionsbevillingen for denne sektor nedskæres. N oPEF’s bevilling 
holdes uændret.

Udvalget finder ikke, at nedskæringer a f  denne sam arbejdssektor er 
acceptable. Det beror på, at udvalget ser det handelspolitiske samarbejde 
som uhyre centralt i sammenhæng med den europæiske integration og 
Nordens rolle i dette.

Udvalget vil endvidere pege på at N oPEF’s m uligheder er begrænsede, 
og at N oPEF vil få store problem er med m idlerne, når/hvis bevillingerne 
over den økonomiske handlingsplan bortfalder.

Regionalpolitik

Forslaget betyder en m indre forhøjelse a f  budgettet, som udvalget ikke 
finder argum enter for i budgetdokum entet. Udvalget har tidligere udtalt 
sig for et uændret budget og vil stadig kunne acceptere dette.

Udvalget forventer im idlertid, at budgetniveauet for denne samarbejds-



B 11 l/b 1049

sektor til sin tid vurderes i lyset a f  de planer og program m er, som m inister
rådet arbejder med til opfølgning a f  det nye regionalpolitiske program 
(Regionalpolitik i Europa-perspektiv, sektorsam arbejde, grænseregionalt 
samarbejde).

Jord- og skovbrug

Udvalget konstaterer, at forslaget indebærer en budgetforhøjelse på
1 M DKK til denne sektor, hvilket ligger i forlængelse a f  udvalgets tidligere 
synspunkter. Udvalget her endvidere bem ærket, at m inisterrådet påregner 
at tilføre kontrolinstitutionem es sam arbejde flere ressourcer i årene frem 
over.

Fiskeri

Budgetforslaget indeholder en relativt væsentlig forhøjelse (17 %). Fiske
risam arbejdet har været under opbygning i en årrække, og udvalget kunne 
have accepteret en m indre stigning i budgetniveauet, end de 17%, under 
hensyn til den stram m e budgetsituation.

Samarbejde m ed Østeuropa

Udvalget konstaterer, at der ikke er afsat særlige midler i 1991 til 
sam arbejde med Østeuropa. De midler, som kan anvendes, må således 
enten findes på de enkelte sektorbudgetter eller skalfes på anden måde 
f. eks. ved national finansiering. M inisterrådsreserven er også her for lille 
til at kunne give den fornødne fleksibilitet.

Udvalget finder, at dette er utilfredsstillende, ikke m indst i lyset af 
m inisterrådets særlige handlingsplan på om rådet.

Ø konom isk handlingsplan

Udvalget lægger vægt på, at økonomisk handlingsplan gennemføres efter 
sine forudsætninger. D ette synes at være tilfældet i det fremlagte budget
forslag, bortset fra at kampagnen for udenlandske investeringer i Norden 
ikke lader sig gennemføre, og derfor er oppgi vet uden at blive erstattet med 
et nyt projekt. I den vanskelige budgetsituation, som m inisterrådet m ener 
at befinde sig i, udtrykker udvalget en vis undren over, at kampagnen ikke 
er blevet erstattet med et andet relevant økonomisk sam arbejdsprojekt.

Udvalget lægger endvidere vægt på, at det økonomiske sam arbejde 
videreføres også efter 1992, hvor den økonom iske handlingsplan udløber. 
Der er derfor uheldigt, at m inisterrådet ikke har nogen mere langsigtet 
budgetplanlægning. Udvalget har i sammenhæng med de enkelte budget
poster kom m enteret de vanskeligheder, som vigtige sam arbejdssektorer 
f. eks. industri, handel og økonom i/finans vil løbe ind i, hvis bevillingerne 
over økonomisk handlingsplan bortfalder.
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Udvalget forventer, at m inisterrådet tager disse problem er op i en dialog 
med Økonomisk Udvalg.

Snekkersten, den 12. novem ber 1990

På Økonom isk Udvalgs vegne

Anders Tal leraas 
Form and
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Ministerrådsförslag

om Nordiska ministerrådets budget för 1991
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordiska m inisterrådet överläm nar härm ed sitt förslag till budget 1991 
för yttrande.

Efter det att N ordiska rådet avgett sina synpunkter avser m inisterrådet 
att fastställa budgeten.

Köpenham n den 12 septem ber 1990

På Nordiska m inisterrådets vägnar 

Thor Pedersen

Fridtjov Clemet
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I Budgetens utgifter — översikt
(1990 års priser)

Budget
1990

Ändringsförslag Budget

ÄK/Inst. MR-SAM
■ 1U I M a g

1991

1. Kulturfonden 12650 _ 12 650
2. Kultursektorns disp. medel 12113 —1 975 - 1 9 0 0 10213
3. Allmänkultur 62 336 + 13010 + 4 220 66 556
4. U tbildning 40689 + 9 570 +  6668 47 357
5. Forskning 76312 + 11966 +  1 500 77812
6. Bioteknologi 24 750 - — 24 750
7. Energi 9 368 + 1250 - 1 0 1 9 8 349
8. Miljö 26909 + 5000 +  2000 28 909
9. Arbetsmarknad 5432 — +  2 152 7 584

10. Arbetsmiljö 9212 +  1 108 + 114 9326
11. Social- och hälsovård 37 449 +  6 342 + 2 115 39 564
12. Jäm ställdhet 2813 — +  149 2962
13. Industri 84121 + 21 744 -t-4 726 79395
14. Ekonomi och finans 3 736 — - 6 7 3669
15. Statistiska sekretariatet 2 548 + 60 - 4 6 2 502
16. Bygg 6970 + 185 -1 2 5 6845
17. Handel 15 708 + 2 806 - 7 8 4 14 924
18. Regional 25 538 + 850 +  700 26238
19. Transport 3755 - - 5 5 3 700
20. Trafiksäkerhet 3937 — + 63 4000
21. Turism 1955 — + 45 2000
22. Jord- och skogsbruk 21 553 +  1234 + 1000 22 553
23. Fiskeri 5 389 — + 920 6 309
24. Konsument 5 123 — - 1 2 3 5000
25. Livsmedel 3 324 — - 2 4 3 300
26. Lagstiftning 500 - - 9  491
27. Verksamhetsbidrag 2 707 - - 4 2 2665
28. Tjänstem annautbyte 1 859 - - 3 4 1 825
29. M inisterrådsreserv 9861 — -8 8 6 1 1000
30. Lönereserv för inst. 12119 — - 2 1 1 9 10000
31. Gen sekr disp reserv 806 — -3 4 9 457
32. M R-sekretariatet 67258 - 7 6 3 66495
33. Europa-inform ation — + 1900 1900
34. Engångsanvisning data sekr 2 500 - - 2  500 0

Summa 601 300 +  80054 0 601 300

35. Ekonomisk handlingsplan 76652 - - 9 4 5 0 67202

Total 677952 - 9 4 5 0 668 502
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II Budgetens inkomster
(1990 års priser)

Prel. Bokslut 
1989

Budget
1990
1991

Budget
förslag
%

Fördelnings
nyckel

Avgift av lön 7 184 7000 7000
Bankräntor
R änteintäkter vid insti

23 704 10000 11000

tutioner
Övriga inkomster/

1439 1000 1000

( — ev. förluster)
De nordiska ländernas

315 952 775

bidrag
därav

593000 659000 648727 100

Danm ark (123937) (143662) (138179) 21,3
Finland (120972) (136413) (137 530) 21,2
Island (5930) (6 590) (7 136) 1,1
Norge (121 565) (127 846) (122609) 18,9
Sverige (220596) (244489) (243273) 37,5

Summa (625012) 677 952 668 502

Fördelningsnyckeln fastställs som respektive lands andel av den samlade 
nordiska bruttonationalinkom sten (BNI) till faktorpris.

Avgift av lön, utgår i den avgiftspliktiga lönesum m an för de anställda vid 
sekretariatet.

Bankräntor

Storleken av de räntein täkter som skapas beror på hur likviditeten ser ut 
under loppet av året och hur ränteläget utvecklas.

Ränteintäkter vid institutioner 

R änteintäkter som uppkom m er vid institu tioner enligt årsräkenskapen 
för ett visst år budgeteras som inkomst i den totala budgeten for året 
därpå.

Övriga inkomster

U nder denna inkom stpost redovisas återbetalningar av projektmedel 
från olika förvaltningsorgan samt ej disponerade medel från tidigare år hos 
institutionerna.
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För 1991 uppgår sam arbetsm inistram as budgetförslag till 601,3 milj 
DKK. Därtill kom m er den ekonom iska handlingsplanen, Ett starkare 
Norden, på 67,2 milj DKK. Det samlade budgetförslaget uppgår således 
till 668,5 milj DKK.

Utgångspunkter för sam arbetsm inistram as budgetarbete har varit:
— Att prioritera aktiviteter inom N orden i Europaprogram m et, m iljöfrå

gor och kultursektorn.
— Att fortsätta en stram  budgetpolitik genom att presentera en budget för

1991 som, exkl. den ekonom iska handlingsplanen, ligger på en realt 
oförändrad nivå jäm fört med 1990. D etta innebär att anslagna medel, 
exkl. handlingsplanen, konsolideras på en fortsatt hög nivå. U nder 
1980-talet har den nordiska budgeten i genom snitt per år ökat med ca 
7% i volym, vilket vida överstiga utvecklingen i de nationella budgeter
na.

— Att de enskilda sektorerna inom m inisterrådets organisation under 
budgetarbetet prövat den existerande verksam heten i syfte att underlät
ta om prioriteringar inom och mellan sektorerna. De ökningar som 
sam arbetsm inistram a föreslår för vissa aktiviteter finansieras dels ge
nom en neddragning av m inisterrådsreserven för 1991, dels genom 
nedskärningar på ett flertal sektorer.

— Att den ekonom iska handlingsplanen för 1991 fullföljs i enlighet med 
tidigare fattade beslut. Den sam m anlagda budgeten för handlingspla
nens period, 1989—1992, uppgår till närm are 250 milj DKK.

Av budgeten, exkl Ett starkare N orden, går drygt 60% till de tre högst 
prioriterade om rådena. A ktiviteterna för ”N orden i Europa” beräknas till 
ca 75 milj DKK. M iljösektom  och m iljörelaterande aktiviteter inom de 
övriga sektorerna uppskattas också om sluta ca 75 milj DKK nästa år. För 
kultursektorn föreslås en ram om 214,6 milj DKK. Ett annat om råde som 
bl. a. har bäring på harm oniseringen med övriga Europa är arbetet med 
standardiseringsproblem . Inom detta om råde satsas ca 30 milj DKK.

Reformering och förenkling av den nordiska budgeten

Budgetförslaget är utarbetat i överensstäm m else med den nya budget
procedur som sam arbetsm inistram a beslutade i maj 1989. En god grund är 
därm ed lagd för en vidare reform ering och förenkling av arbetet med den 
nordiska budgeten. Syftet är att uppnå större flexibilitet och effektivitet i 
den nordiska budgeten samtidigt som budgetens utform ning och presenta
tion görs m er läsvänlig. Reformeringen bör därtill styrka m öjligheterna till 
en bättre budgetstyrning och också främja budgetansvaret på alla nivåer i 
verksamheten.

III Budgetförslaget — Text

34 -1 0 -0 4 5 0  Nordiska rådet
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Budgeten for 1991 kan uppdelas på fyra huvudom råden:
1. Institutioner
2. Projektmedel och stödordningar
3. Den ekonom iska handlingsplanen
4. M inisterrådssekretariatet

40%
40%
10%
10%

Om budgeten i stället indelas i tre huvudkategorier, institutionsanslag, 
projektmedel och övriga bevillningar, erhålls följande struktur:

Om de projektmedel som ingår i institutionsanslaget och inom övriga 
anslag också räknas som projektm edel växer projektm edel till drygt 55% 
av budgeten.

Den ekonom iska handlingsplanen hänförs därvidlag inte till projektm e
del, men ingår i den totala nordiska budgeten.

På kort sikt 1—3 år finns den största flexibiliteten i budgeten inom 
projekt- och stödordningar. Om m an därtill beaktar att de institutionsan- 
ställda har tidsbegränsade kontraktsanställningar fram står flexibiliteten i 
den nordiska budgeten, i vaije fall formellt, som betydligt större än i de 
nationella budgeterna.

Inom kultursektorns om råde pågår en genomgång av bl. a. institutions
strukturen i syfte att öka flexibiliteten i sektorns m edelsanvändning. Mål
sättningen är att förelägga Nordisk råd ett m inisterrådsförslag till 1991 års 
session.

I stort sett har inga förslag om utökningar av antalet tjänster etc. på 
institutionerna vunnit gehör i årets budgetarbete. U tökningar av verksam 
heter måste således ske inom oförändrade budgetram ar och genom förenk
ling och effektivisering av arbetet. Förutom  en fortsatt stram  budgetpolitik 
kan på sikt viktigare förändringar att förenkla och effektivisera den nordis
ka budgeten nås genom det utvecklingsarbete som bereds inom  m inister
rådssekretariatet. Ett resultat av detta arbete är att sam arbetsm inistram a 
på beslutet om nya principer för lönebudgetering av de nordiska institutio
nerna fr. o. m. 1991. Antalet tjänster som fastställs centralt i budget för de 
enskilda institutionerna blir färre. Kom pensation för avtalsenliga lönehöj
ningar kom m er att utbetalas efter en schablonregel och institutionerna får 
vidare rätt att generellt använda ev. överblivna lönemedel till andra utgif-

I flera av de nordiska länderna reform eras nu budgetsystemen i den 
offentliga sektorn. I den andan övervägs en försöksverksamhet med mål- 
och ram styring av några nordiska institutioners budgetar och verksamhet.

Institutionsanslag
Projektmedel
Övrigt

39,8%
37,6%
22,6%

Totalt 100%



B 11 l/b 1059

Budgetens utgifter, huvudpunkter i anslagsförändringarna

Det föreliggande budgetförslaget är som fram hållits ovan uttryck för en 
nödvändig stram  budgetpolitik. Den sam lade aktiviteten av det nordiska 
sam arbetet är em ellertid betydligt m er om fattande än vad som fram går av 
de rena anslagsposterna i budgeten. Över den nordiska budgeten finansi
eras ett 50-tal institutioner och ca 800 projekt. Stöd i större eller m indre 
om fattning ges till en rad organisationer och enskilda.

Härtill kom m er den harm onisering av regler och lagstiftning inom N or
den och till övriga Europa som genom förs till båtnad för m edborgarna, 
men som inte alltid syns i stora anslag över budgeten. Man bör också 
beakta att många projekt pågår under flera år. D etta visar sig inte m inst i 
den stora volym av disponerade, dvs. redan intecknade men ej utbetalade, 
projektm edel på sektorerna som överförs mellan budgetåren.

Mycket av m inisterrådets verksamhet forsigår inom ram en for de hand
lingsplaner och sam arbetsprogram  som beslutats. I tablån (sid 31) redovi
sas ett försök att uppskatta de budgetmässiga konsekvenserna for 1990 och
1991 av dessa planer och program. Dessa siffor skall dock tolkas med en 
viss försiktighet. De utgör i många fall en grov uppskattning och det 
faktiska utfallet är beroende av utvecklingen inom övriga aktiviteter inom 
resp sektor etc. Vad gäller det längre perspektivet, dvs. efter 1991, åter
kom m er m inisterrådet med en redovisning i C2 1991 — om planerna för 
det nordiska sam arbetet.

Inom kulturområdet baserar sig förslagen till utökningar av aktiviteter 
på den handlingsplan för det nordiska kulturella sam arbetet som besluta
des 1985. Sam m antaget föreslås kultursektorn  tillföras 214 588000 DKK, 
en ökning med 10480000 DKK, vilket innebär en volymökning på nästan 
5%.

Kultursektorns dispositionsmedel föreslås m inskas med 1 900000 DKK 
for att dessa medel istället skall användas for reguljära anslag på kultur
budgeten. Inom det allmänkulturella området föreslås en ökning på 
1 488000 DKK for att finansiera den nyligen upprättade konst- och konst
industrikom m itténs verksamhet. N ordiska film- och tv-fonden föreslås få 
3000000 DKK.

Inom utbildningsområdet överförs 1 620000 D K K  från posten Led
ningsgruppen för högre utbildning till posten N ordiskt sam arbete inom 
skolom rådet.

För det postgymnasiala Nordplus-nätverkssam arbetet föreslås en ökning 
på 4400000 DKK för att finansiera ett utökat antal stipendier.

Anm : Budgetförslaget för 1991 är räknat i sam ma pris-, löne- och valutaläge som den 
fastställda budgeten för 1990. De olika anslagsposterna mellan 1990 och 1991 är 
således direkt jäm förbara. I oktober 1990, inför senare fastställande, kom m er budge
ten att om räknas såväl med hänsyn till senast kända löne- och valutaläge som till 
senast kända nationella prognoser för pris- och kostnadsutvecklingen 1991.
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För att starta handlingsprogram m et för språkligt sam arbete i N orden 
(NordM ÅL) föreslås en ökning på 2200000 DKK, varav 2000000 DKK 
är en överföring från anslaget för skolsamarbetet.

Sammantaget föreslås utbildningsområdet få 47 357 000 DKK, en vo
lymökning på 16,4% jäm fört med 1990.

På forskningsom rådet föreslås en ökad satsning på 4 800 000 D K K  för en 
utbyggnad av sam arbetet om forskarutbildning och forskarrörlighet samt 
en ökning på 300000 DKK för forskningsinsitutionem as vetenskapliga 
utrustning.

M erparten av de näm nda satsningarna på forskningsom rådet föreslås 
finansierade genom om disponeringar inom om rådet och överföring av 
medel från anslagsposten ” vissa sam arbetsorgan” . Bl. a. föreslås att fyra 
m indre sam arbetsorgan inte uppförs med egna anslag i budgeten 1991. 
V idare föreslås överföring av de medel som frigörs genom att det tidsbe
gränsade Biofar-projektet avslutas. D et egentliga tillskottet av nya resurser 
till forskningsom rådet uppgår härigenom till 1 500000 DKK.

Forskningsområdet föreslås totalt få 77 812000 DKK, vilket innebär en 
volymökning på 2 %.

Miljösektorn föreslås få ytterligare 2000000  DKK för att genom föra de 
särskilda handlingsplanerna inom det nordiska m iljöprogram m et. Sektor 
miljö föreslås få 28 909000 DKK, vilket innebär en volymökning på 7,4% 
jäm fört med 1990. Som redovisas nedan beräknas de m iljörelaterade 
aktiviteterna i budgeten sam m ansam m antaget uppgå till ca 75 milj DKK.

Arbetsmarknadssektorn föreslås få en ny verksam het över sektorns bud
get — N ordjobb — som tilldelas 2250000  D K K  för 1991. Den var tidigare 
delvis finansierad över den ekonom iska handlingsplanen. I övrigt föreslås 
sektorn tillföras 5 334000 DKK för fortsatt projekt- och utvecklingsarbete.

Inom arbetsmiljöområdet avses en m odernisering av de olika myndighe
ternas tillsynsverksamhet och en starkare inriktning m ot ekonom iska styr
medel i arbetsm iljöarbetet att prioriteras. Förstärkning av forskningssam
arbetet och erfarenhetsutbytet mellan de nationella arbetsm iljöforsknings
instituten förutses särskilt ske inom om rådena reproduktionsskador, effek
ter av nya m aterial och produkter, psykiska och sociala faktorer. Nordiska 
institutionen för vidareutbildning på arbetsm iljöom rådet föreslås få en 
anslagsförstärkning på 231000 DKK. Totalt föreslås sektom  få 9 326000 
DKK för 1991 års verksamhet.

Social- och hälsovårdssektorn föreslås erhålla 39 564000 D K K  för 1991 
års verksamhet, vilket innebär en volymökning på 5,6%. Arbetet inom 
sektom  bedrivs huvudsakligen inom  fem institutioner. Ett prioriterat om 
råde under 1991 kom m er att vara arbetet med narkotikafrågor, där ett 
särskilt organ — sam arbetsorganet för narkotikafrågor föreslås få 1000000 
D KK. Särskilda satsningar föreslås för nordiska utbildningscentret för 
dövblinda, 300000 DKK, och för stöd till handikapporganisationers nor
diska sam arbete, 1 500000 DKK.
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Jämställdhetssektorn  föreslås få en viss förstärkning for verksam heten
1991. Totalt föreslås ett anslag på 2962000 DKK, en ökning på 149000 
DKK. Arbetet bedrivs i 8 projekt.

Industrisektorn  föreslås få 79 395000 DKK för verksamheten 1991. 
Nordiska industrifondens anslag minskas något genom att återbetalningen 
för lån höjs. En prioritering av standardiseringsarbetet i ett Europaper- 
spektiv m edför att N ordtest erhåller 500000 DKK i anslagsförstärkning. 
Uppskattningsvis anslås sam m antaget ca 30000000 DKK till olika stan- 
dardiseringsaktiviteter. Förutom  på industrisektorn ligger tyngdpunkten 
på byggsektorn och arbetsmiljö.

Inom sektorn ekonom i och finans  föreslås att N ordiska ekonom iska 
forskningsrådet tilldelas totalt 2 889000 DKK. Totalt föreslås sektorn få
3 669000 DKK.

Byggsektorn avser att prioritera problem kring dåliga inom husklim at, 
tilläm pning av datateknologi på byggområdet sam t harm onisering och 
standardiseringsarbete. För denna verksamhet 1991 beräknas anslaget till
4 459000 DKK. Därtill kom m er 2 386000 DKK till Nordiska kom m ittén 
för byggbestämmelser. Totalt föreslås sektorn få 6 845 000 DKK för 1991.

Inom handelssektorn prioriteras undanröjande av tekniska handelshin
der inom N orden och Norden som hem m am arknad särskilt avseende 
offentliga inköp samt kontroller och ru tiner vid gränspassage. Sammanlagt 
föreslås sektorn få 14 924000 DKK. Därav föreslås Nordiska projektex- 
portfonden (NoPEF) få 13 324000 DKK för sin verksam het 1991.

På det regionalpolitiska området har budgetförslaget utform ats från 
sam arbetsprogram m et för regionalpolitik 1990 — 94. Det budgetmässigt 
största anslaget är det gränsregionala sam arbetet. Andra viktiga om råden 
är forskning, utredningsverksam het och erfarenhetsutbyte som finansieras 
med projektmedel. N ordiskt institut för regionalpolitisk forskning (Nord- 
REFO) initierar och sam ordnar forskning inom om rådet. För perioden 
fram till 1993 prioriteras bl. a. internationalisering, decentralisering och 
miljöfrågor. N ordR EFO  föreslås få 3 100000 DKK för 1991 års verksam 
het. Totalt föreslås den regionalpolitiska sektorn få 26238000 DKK 1991, 
vilket innebär en volymökning på 2,7%  jäm fört med 1990.

Genom förande av en nordisk transportmarknad och trafikens miljöfrå
gor kom m er 1991 att prioriteras inom transportsektorn. Till detta föreslås
3 700000 DKK.

Inom  trafiksektorn  anges i den nordiska handlingsplanen för ökad trafik
säkerhet de viktigaste arbetsom rådena till att studera sam bandet mellan 
olyckor och hastighet, nya förare, trafikonykterhet och oskyddade trafi
kanter. Handlingsplanen revideras under hösten 1990. Trafiksäkerhetsar
betet föreslås få 4000000 DKK.

Turistsektorn avser att prioritera ökad kunskap om turism , stöd till 
utvecklingen av turistnäringen, m arknadsföring och sektorssamarbete. 
M erparten av arbetet 1991 kom m er att ligga på åtgärder för näringsutveck
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ling bl. a. produktutvecklingsprojekt beträffande turism  i Ö stersjöom rådet 
och Skagerrakområdet. För sektorns arbete föreslås sam m antaget ett an
slag på 2000000 DKK.

Jord- och skogsbrukssektorn föreslås totalt få 22 553000 DKK, vilket 
innebär en ökning jäm fört med 1990. 1 enlighet med tillägget till hand
lingsprogram met prioriteras sam arbetet inom  landbruksm iljöom rådet, 
forskning, genetiska resurser och harm oniseringsarbetet.

Fiskerisektorn föreslås få 6 309000 DKK för 1991 års verksamhet, vilket 
innebären  kraftig ökning jäm fört med 1990. Tyngdpunkten i arbetet avses 
ligga inom om rådena marinekologi, akvakultur och reglerings- och förvalt
ningssamarbetet.

Inom konsumentsektorn  planeras särskild vikt att läggas vid produktsä
kerhet, datorisering, TV-reklam och problem kring konsum tionskrediter. 
Även arbetet med de internationella standardiseringsorganen avses att 
prioriteras. K onsum entsektorn föreslås totalt få 5 000000 DKK för 1991 
års verksamhet.

Inom  livsmedel avses frågor om revidering av köttkontroll, toxikologiska 
riskbedöm ningar, utveckling av kostrelaterade sjukdom ar och märkning 
av livsmedel att prioriteras. Sektorn föreslås få 3 300000 D K K  för sin 
verksamhet.

För verksamhetsbidrag föreslås 2665 000 DKK, därav 1275000 DKK 
som bidrag till nordiska inform ationskontor och 660000 DKK som bidrag 
till Föreningarna Norden.

Tjänstemannautbytet föreslås få 1 825000 DKK.
Anslaget till ministerrådssekretariatet m inskas med 763000 DKK.
Till Europainformation, som är ett nytt anslag, anvisas 1 900000 DKK.

Det nordiska samarbetet inom några större program

Norden i Europa

Arbejdsprogrammet ”N orden i Europa 1 9 8 9 -9 2 ” går i 1991 ind i sit 
tredie år. I forhold til den oprindelige udgave, som blev vedtaget i jun i
1989, er program m et i løbet a f  1989 og 1990 blevet suppleret med en 
række nye initiativer, mens andre aktiviteter er blevet tilendebragt. Alt i 
alt om fatter program m et, som det ser ud ved indgangen til 1991, om kring 
100 konkrete aktiviteter, som tilsam m en berører flertallet a f  sektorer un
der M inisterrådet.

Temaet ”N orden i Europa” som et tværgående program bygger på det 
hovedsynspunkt, at det nordiske sam arbejde i stadig stigende grad må 
indrettes efter integrationsudviklingen på europæisk plan. M inisterrådet 
har derfor fra starten fastsat, at de initiativer, der indskrives i arbejdspro
gram m et, skal have højeste prioritet i de respektive sektorers økonomiske 
planlægning. Sagt på en anden m åde skal de Europa-orienterede aktiviteter
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økonom isk tilgodeses først, og når det er sket, kan det overvejes, hvad der i 
øvrigt er mulighed for at gennemføre inden for de ram m er, der er til 
rådighed.

I praksis volder denne prioritering sjældent problem er, fordi behovet for 
at udnytte de menneskelige og økonomiske ressourcer i M inisterrådet som 
en støtte for landene i europæisk sammenhæng bliver mere og mere m ærk
bart overalt, sam tidig med at de personer, der deltager i det nordiske 
samarbejde, tillige er optaget a f  det europæiske sam arbejde. Det bør note
res, at Europa-orienterede aktiviteter ikke behøver at være særligt ud
giftskrævende for M inisterrådet for at være værdifulde. Det gælder således 
den vigtige sam råds-funktion, som mange nordiske m øder udfylder, og 
som især belaster nationale personelle og økonomiske ressourcer. For en 
del af m ålsætningerne i arbejdsprogram m et gælder det endvidere, at de på 
indeværende stadium  snarere kræver nationale beslutninger end yderligere 
omkostningskrævende undersøgelser. Arbejdsprogram m et ”N orden i Eu
ropa 1989 — 92” var, som tidsram m en antyder, i sit udgangspunkt inspire
ret af bestræbelserne i EF for at realisere det indre marked inden udgangen 
af 1992 og ønsket om at knytte de nordiske EFTA-lande tæ ttere til denne 
proces. Således som EF/EFTA-samarbejdet har udviklet sig er der grund til 
overveje, hvilke a f  de aktiviteter, der er igang under overskriften ” styrkel
se af N orden indadtil” , som fortsat er egnede til en særlig nordisk behand
ling, og hvilke, der bedre finder løsninger i et bredere sam arbejde; løs
ninger som efter en vis tilpasning også bliver gældende mellem de nordiske 
lande.

Til gengæld er der andre dele a f  arbejdsprogram m et, som bliver af 
stigende betydning; især de, der har at gøre med at tilvejebringe fælles 
nordiske holdninger til bredere, europæiske spørgsmål. Forenklet kan man 
sige, at ” styrkelsen indadtil” bliver m indre relevant på en række om råder, 
mens ” påvirkningsdelen” får større betydning og potentiel gennemslags
kraft. Den er den del a f  program m et, som særligt vedrører miljø-, arbejds
miljø* og forbrugersam arbejdet.

Det er M inisterrådets hensigt fortsat at videreudvikle ”N orden i Euro- 
pa” -tem aet efter disse retningslinier. Det indebærer også, at der fortsat vil 
være en række om råder, som ikke eller kun delvist er om fattet af 
EF/EFTA-samarbejdet, og hvor de nordiske lande kan og vil samarbejde 
tæ ttere indbyrdes end med andre europæiske lande.

For så vidt angår forholdet til landene i Mellem- og Ø steuropa har 
M inisterrådet i 1990 gennemført en kortlægning a f  igangværende og m uli
ge fremtidige initiativer, som egner sig til nordisk sam arbejde, og vil på det 
grundlag fastlægge, hvorledes sam arbejde med disse lande skal indgå i det 
fortsatte arbejde med ” N orden i Europa” i bred forstand.

M inisterrådet tra f i jan u ar 1990 beslutning om iværksættelsen af en 
treårig (1990 — 92) plan for inform ation til Europa om N orden og det 
nordiske samarbejde. Planen har til hensigt både at udbrede kendskabet til



1064 B 11 l/b

det nordiske sam arbejdes form og indhold i sig selv og at skabe bredere 
forståelse for de nordiske landes synspunkter og am bitioner i forholdet til 
det europæiske integrationssam arbejde.

Sam m antaget för 1990 och 1991 anslås ca 150 milj D K K  till de olika 
europaaktivitem a.

Den sociale dimension og nordiske model

Et tem a som berører flere om råder inden for det nordiske sam arbejde og 
som ofte trækkes frem i den nordiske debat er spørgsmålet om  den sociale 
dim ension og om at frem m e den nordiske model. I såvel arbejdsprogram 
m et N orden i Europa som i frem skridtsrapporten herom  understreges 
dette. I frem skridtsrapporten siges således, at M inisterrådet generelt vil 
arbejde for at frem m e forståelsen for det nordiske socialpolitiske koncept, 
som om fatter hele befolkningen i dens forskellige livsafsnit og roller i 
sam fundslivet. På Nordisk Råds 38. session i Reykjavik blev det også af 
flere talere fremhævet, at der i det øvrige Europa — i såvel Vest- som 
Ø steuropa — er forventninger om, at N orden kan bidrage til at løfte 
niveauet når det gælder fuld beskæftigelse og sociale rettigheder og social 
beskyttelse i vid forstand. EFTA-landene har også erklæret, at forhand
lingerne med EF om et udvidet økonom isk sam arbejde må følges af 
frem skridt for så vidt angår den sociale dim ension.

I EF er spørgsmålet om den sociale dim ension, herunder også fælles- 
skabsakten om arbejdstagernes grundlæggende arbejdsmæssige og sociale 
rettigheder, knyttet forholdsvis snævert an til arbejdslivet og arbejdsm iljø
et. Rettigheder, som i N orden er individuelle og uafhængige a f  arbejdsm ar
kedstilknytning, er således i EF betinget af, at m an er eller har været 
tilknyttet arbejdsm arkedet. M an må derfor forsøge at få den bredere 
nordiske forståelse til at påvirke udform ningen a f  EFs politik. D et gælder 
inden for om råder som arbejdsm arkedspolitik, sundhed og sikkerhed på 
arbejdspladsen det vil sige arbejdsm iljøpolitik, medbestemmelses- og for
handlingsret, ligestilling, erhvervs- og arbejdsm arkedsuddannelser, social 
tryghed, handikappedes forhold, beskyttelse a f  børn og unge i arbejdslivet

I den østeuropæiske frigørelses- og omstillingsproces kastes blikket også 
mod de nordiske lande. Det gælder samfundsopbygningen som helhed, 
men også på en lang række a f  de om råder, der er nævnt i afsnittet ovenfor, 
vil nordiske løsninger være a f  interesse for de østeuropæiske lande.

Den nordiske fagbevægelse, N ordens Faglige Sam organisation (NFS), 
har i sin rapport ” Faglig profil på den sociale dim ension” understreget, at 
det er vigtigt, at Europa vælger den vej, som kaldes ” den dem okratisk 
ramme-regulerede m arkedsstyring med et socialt indhold” . Et elem ent i 
den er en samfunds-bygning, der får betegnelsen ”den nordiske m odel” , og 
som efter NFS[’s] opfattelse er udtryk for et solidarisk sam fund, hvor 
arbejdsm arkedets parter er involveret på alle niveauer i beslutningsproces-
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Den nordiske model er ikke et entydigt defineret begreb, ligesom der 
findes forskelle mellem de nordiske lande i udform ningen a f  modellen. 
Den sociale dim ension og nordiske model må snarere betragtes som et 
rammebegreb, der løbende fyldes ud ved såvel drøftelse herom som ved 
konkrete projekter. Flere m inisterrådsom råder er således i gang med et 
arbejde inden for ram m erne a f  den sociale dim ension og nordiske model.

Først og fremmest kan peges på arbejdsm arkeds- og arbejdsm iljøsekto
rerne, herunder også arbejdet med arbejdsliv- og arbejdsretspørgsm ål, 
ligestillingsområdet samt social- og sundhedssektorerne. 1 den forbindelse 
kan nævnes, at det sam arbejde, der allerede har været i flere år mellem 
arbejdsm arkedets parter og de nordiske m inistre og m yndigheder på ar
bejdsmarkeds- og arbejdsm iljøom rådet, netop er blevet yderligere forstær-

Det samlede nordiske budget på de nævnte om råder er i 1991 på ca. 60 
mill DKK. Hertil kom m er at Den nordiske Helsevårdshøgskolas (NHV) 
budget på ca. 31,5 mill. SEK finansieres direkte af landene. Over den nye 
økonomiske handlingsplan tilføres arbejdsm arkeds-, arbejdsm iljø- og li- 
gestillingssektoreme yderligere ca. 4,8 mill. DKK i hver af årene 1990 og 
1991.

Allmennkultur, utdanning og massemedier

I Handlingsplan fo r  nordisk kulturelt samarbeide, som ble vedtatt 10 
m ars 1988, har Nordisk m inisterråd fastsatt prioriteringene innenfor kul
turavtalens virkem åter i en periode på 3 til 5 år. M inisterrådet vil i de 
nærmest følgende år prioritere kulturom rådet sammen med m iljøom rådet 
hvor de vedtatte og foreslåtte handlingsplaner vil ha en budsjettm essig 
preferansestilling. D ette er bl. a. kom m et til uttrykk i vesentlige forhøyel
ser på budsjettet for 1990 og vil også m anifestere seg i budsjettet for 1991.

1 kulturhandlingsplanen var opprettelsen av de nye fagkomitéene på 
allm ennkulturom rådet ikke kun en omorganisering og forenkling av sam 
arbeidssystemet men skulle også innebære en styrking og effektivisering av 
kultursam arbeidet. 1 1990 ble den siste fagkomitéen opprettet på kunst- og 
kunstindustriom rådet. Den skal i 1991 styrkes med økte m idler til prosjek
ter innenfor kunst og kunstindustri.

M inisterrådet sammen med radiofoniene og film instituttene i N orden 
opprettet fra 1. januar 1990 Nordisk film- og tv-fond for å frem m e produk
sjon og utbredelse av audiovisuelle verker i N orden. Partene garanterer at 
fondet får et årlig tilskudd svarende til m inim um  45 M DKK, foreløpig for 
en 5-årig periode, dvs. tidsrom m et 1. jan u ar 1990 til 31. desem ber 1994. 
Nordisk m inisterråd har med virkning fra 1. jan u ar 1990 gjort sam nordisk 
kulturinform asjon i utlandet til en perm anent del av sin virksomhet. 
Samtidig som M inisterrådet vil styrke N orden som en kulturell enhet vil 
rådet også styrke landenes rolle utad i Europa og i verden forøvrig. Et 
viktig ledd i de bestrebelser er sam nordisk kulturinform asjon i utlandet.



1066 B 11 l/b

N ordplus-junior program m et er en del av M inisterrådets program  for 
lærere, utdanningssøkende og studerende. Juniorprogram m ets målgruppe 
er elever og lærere innenfor de 16 til 19 åriges utdannelser. N ordplus 
program m et inngår som et viktig ledd i kulturhandlingsplanens bestrebel
ser på å frem m e nordisk utdanningsfellesskap. N ordplus-junior vil i årene 
som kom m er bli styrket i sam svar med handlingsplanens intensjoner.

Handlingsplanen for nordisk kulturelt sam arbeide legger stor vekt på økt 
språkforståelse i N orden og på det språklige sam arbeidet mellom de fem 
nordiske landene og de tre selvstyrende om rådene. Nordisk m inisterråd 
har vedtatt handlingsprogram for språklig sam arbeid i N orden, det såkalte 
NordM ÅL-program m et. Program m et fastsetter retningslinjene for nordisk 
språkpolitikk og om fatter konkrete tiltak  på nordisk, nasjonalt og kom m u
nalt nivå og fram hever spesielt viktigheten av lærernes u tdanning og økt 
m obilitet i Norden.

Det folkelige engasjement er et vesentlig elem ent i det nordiske kultur
sam arbeidet og konkretiseringen av kulturhandlingsplanen vil på mange 
om råder være avhengig av folkelige organisasjoners og foreningers in itia
tiv. Livslang læring vil være det felles nordiske utdanningspolitiske per
spektiv for hele utdannelsesom rådet.

Innenfor nordisk skolesam arbeid blir det også lagt vekt på m iljøun
dervisningen, prim ært ved hjelp av nettverksm odellen mellom skoler og 
utdanningsinstitusjoner om kring aktuelle prosjekter.

Forskarutbildning och forskarrörlighet

I den nordiska kulturhandlingsplanen från 1988 utgör utvecklingen av 
det nordiska forskningssam arbetet ett centralt tem a. Särskilt prioriterat är 
forskarutbildningsom rådet och i handlingsplanen ingår planer och en 
programskiss för utbyggnad av sam arbetet om forskarutbildning och for
skarrörlighet.

Planerna har konkretiserats under 1989 — 90 och preciserats. Planerna 
för de kom m ande årens utbyggnad redovisas i betänkandet ” N ordiskt 
forskarutbildningssam arbete — Utbyggnadsstrategi” , NU 1990:1. U t
gångspunkten för sam arbetet är att institutioner, resurser och aktiviteter 
inom forskarutbildningen bör vara gem ensam m a i Norden. N ordiska for
skarstuderande bör således oberoende av hem land kunna utnyttja forskar- 
utbildningsaktiviteter runt om i Norden. A m bitionen är att N orden skall 
fungera som en gemensam forskarutbildningsregion. Sam arbetet skall bi
dra till att höja forskarutbildningens kvalitet och effektivitet sam t till att 
öka det årliga antalet forskare som utexam ineras. En av de centrala am bi
tionerna är en ökad internationalisering, bl. a. i form av längre forsknings- 
och studievistelser utom lands.

Planerna innebär utveckling av ett samlat och flexibelt stödsystem för 
det nordiska sam arbetet om forskarutbildning och forskarrörlighet. För de 
olika verksam hetsform erna och aktiviteterna, som utbyggnaden avser,
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kom m er en samlad nordisk stödordning, Nordiska forskarutbildningsaka- 
dem in, att ansvara. Beslut om att etablera akadem in fattades i maj 1990. 
Stadgarna för verksam heten trädde i kraft den 1 juli 1990. Verksam heten 
inleds den 1 januari 1991.

Akademins verksamhet kom m er att om fatta såväl nya nordiska stödfor
m er för forskarutbildning och forskarrörlighet som redan existerande sam 
nordiska aktiviteter på om rådet. Stödordningen skall kunna fungera som 
ett erbjudande för alla forskarstuderande i de nordiska länderna och 
betjäna alla m inisterrådets sektorer.

Avsikten är också att genom föra en organisatorisk rationalisering och 
förenkling av det nuvarande nordiska sam arbetssystem et på om rådet. 
Enligt planerna kom m er således verksam heten inom existerande stödord
ningar, bl. a. nordiska forskarkurser, forskarstipendier och forskarsympo- 
sier successivt att sam m anföras i den sam lade stödordningen. Am bitionen 
är att även ämnesspecifika stipendie- och kursordningar samt forskarut- 
bildningsinsatser i olika tidsbegränsade nordiska sam arbetsprogram  skall 
kunna hanteras inom den sam lade stödordningen.

1 utbyggnadsstrategin förutsätts åtgärder både nationellt och nordiskt 
samt i allt väsentligt en sam finansiering av verksam heten med såväl natio
nella som sam nordisk resurser. Redan under 1990 — 91 inleds successivt 
försök med t ex nordiska heltidsforskarstipendier, deltagande i nationella 
forskarutbildningskurser, gästprofessurer och handledare för forskarstude
rande.

M iljö

M iljöfrågorna har blivit alltm er centrala och prioriterade såväl i den 
nationella, som i den nordiska och internationella sam hällsdebatten. Sam
tidigt har m edvetenheten om frågornas alltm er internationella och tvär- 
sektoriella karaktär ställt ökade krav och förväntningar på det nordiska 
sam arbetet.

Det nordiska m iljöprogram m et som antogs i januari 1989 förutsätter att 
särskilda handlingsplaner skall utarbetas på om råden där nationella åtgär
der kan stödja och förstärka varandra. Sådana handlingsplaner har u tarbe
tats om luftföroreningar, om förorening av havet sam t om renare teknolo
gi, avfall och återvinning. M inisterrådet (m iljöm inistrarna) antog hand
lingsplanerna i mars 1990 efter behandling i N ordiska rådet. G enom föran
det av planerna kom m er att innebära en betydande konkretisering och 
am bitionshöjning av det nordiska miljösam arbetet.

Handlingsplanen m ot luftjororeningar utgör en gemensam nordisk 
ram plan som innehåller mål, strategier och åtgärder mot globala, regionala 
och lokala luftföroreningar. Planen innehåller en strategi för att reducera 
de samlade utsläpp och klim atpåverkande gaser. N är det gäller regionala 
luftföroreningar lägger planen upp till en strategi för det vidare arbetet
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som skall baseras på naturens toleransgränser och m iljömål som utgår från 
sådana vetenskapligt grundade gränser.

Planen understryker behovet av a tt upprätthålla och förstärka det nor
diska arbetet om forskning och utveckling för att bekäm pa luftförorening
ar. I planen redovisas ett förslag till nordiskt projektprogram  och resursbe
hov för perioden 1990—1992.

Handlingsplan m ot förorening av havet har som syfte att inom  N orden 
enas om så am bitiösa åtgärdskrav och riktlinjer som möjligt beträffande 
skyddet av havsmiljön. Enligt planen skall de nordiska ländernas roll i det 
internationella sam arbetet inom  havsskyddssektom  fortsatt vara kraftigt 
pådrivande. D etta förutsätter koordinering av förberedelserna för gemen
sam t nordiskt uppträdande inom  främ st de internationella kom m issioner
na på om rådet. Förpliktelserna kräver också att det nordiska utredningsar
betet på vatten- och havsm iljöom rådet fortsätter att utvecklas.

Handlingsprogrammet fö r  renare teknologi, avfall och återvinning  inne
håller åtgärder för att aktivt stim ulera den tekniska utvecklingen så att 
industriprocesser och produkter utform as på ett sätt som ger m insta möjli
ga upphov till spill och avfall, a tt produktutform ningen inte försvårar en 
senare återvinning och att förorening vid slutdeponering undviks. H and
lingsprogrammet innehåller också åtgärder beträffande miljöfarligt avfall, 
kem ikalieavfallsdeponier, insamlings- och behandlingstekniker, åter- 
användningsm aterial- och m arknader. Program m et innehåller ett förslag 
till projektprogram  och resursbehov för den närm aste femårsperioden.

I enlighet med det nordiske m iljöprogram m et och rekom m endationerna 
från Världskomm issionen för miljö och utveckling kom m er m inisterrådet 
att fortsätta att utveckla arbetet med att integrera miljöfrågorna i de olika 
sam arbetssektorem a. Sam arbete har inletts med finanssektorn om ekono
miska styrmedel i m iljöpolitiken och m ed jordbruks-, trafik-, och energi
sektorerna om  dessa sektorers m iljöinriktade arbete.

Nya arbetsuppgifter inom  om rådena m iljödata och m iljöövervakning 
kom m er att kräva ökade resurser. En samlad nordisk rapportering av 
m iljötillståndet förbereds till 1992. Ett nordisk handlingsprogram  för 
miljökvalitetsövervakning skall utarbetas. E tt nordiskt sam arbete beträf
fande tilläm pning av m iljökonsekvensbedöm ningar kom m er att utvecklas.
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Miljörelaterad verksamhet (projekt och institutionsverksamhet) på sekto
rerna

På den nordiska budgeten finns, förutom  på miljösektorn ett flertal 
projekt som griper in på m iljöom rådet i vid mening. N edan redovisas en 
grov uppskattning av budgeteffekterna av dessa sam lade aktiviteter 1991.

(TDKK) 
28 909

400 
3277 
3000 
7 500 

625 
15100 
10500 

800 
500 
500 

1 500 
500 
300 
900

74311 

1050

Totalt 75 361

Ett starkare Norden — ekonom isk handlingsplan 1989— 1992 

Ett starkare N orden — ekonom isk handlingsplan 1989—1992 fastställ
des av m inisterrådet våren 1989 efter behandling på N ordiska rådets 
session i Stockholm.

Handlingsplanen om fattar om kring 40 olika konkreta åtgärder inom 
flera sektorer. De sam m anlagda budgetmedlen uppgår till drygt 250 
M DKK för de fyra åren 1989 — 92. Dessa budgetmedel är tem porära och 
speciellt avsatta för de i handlingspalen ingående aktiviteterna. Handlings
planens budget ingår inte i m inisterrådets ordinarie budget.

M ål

Handlingsplanen har tre målsättningar:
— Att utveckla och förbättra den nordiska modellen
— Att stärka N orden som hem m am arknad
— Att samverka i förhållande till EG:s inre m arknad.

Som överordnat syfte gäller att handlingsplanen skall bidra till att främ 
ja  betingelserna för en balanserad ekonom isk utveckling genom att stärka 
den ekonom iska integrationen i N orden og stärka N ordens ställning i 
omvärlden.

— Miljö, sektorns anslag

Övriga sektorer
— Utbildning
— Forskningsinstitutioner
— Bioteknologi (Program kom m itténs andel)
— Energi
— Arbetsmiljö
— Industri
— Ekonomisk handlingsplan
— Bygg
— Regional
— Transport
— Jord- och skogsbruk
— Fiskeri
— Konsument
— Livsmedel

Samarbetsprojekt, miljösektorn och andra sektorer
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G em ensamm a ekonomiska problem

De nordiska länderna står infor flera betydelsefulla, gem ensam m a eko
nom iska problem  och utm aningar. K onkurrenskraften behöver förbättras 
och det privata sparandet behöver ökas. Inflationen är högre i N orden än i 
viktiga konkurrentländer. V idare har de nordiska länderna — m ed undan
tag av Island — en stor offentlig sektor. Inom  ram en för handlingsplanen 
sker ett arbete för ana- lys och erfarenhetsutbyte om den offentliga sek
torns speciella problem och utvecklingstendenser.

Ett gem ensamt drag är de nordiska ländernas relativt höga skattenivå. I 
flera av länderna övervägs, eller har genomförts, skattereform er. D et är 
därför väsentligt a tt de nordiska länderna noga följer utvecklingen inom 
EG vad gäller planerna på fiskal harm onisering. Ett utredningsarbete om 
skatter och avgifter och EG:s inre m arknad ingår i handlingsplanen.

Öppnare varu- och tjänstemarknader på detta om råde innehåller hand
lingsplanen åtgärder gällande standardisering, näringslivsstöd, jo rdbruks
politik och offentlig upphandling. Vidare kom m er, i ljuset av erfarenheter
na från handelshinderarbetet, en värdering att göras av huruvida det är 
ändam ålsenligt att inrätta en särskild om budsm annafunktion för handels
hinder.

För exportfrämjande och turism  ges medel till N oPEF (Nordiska 
projektexportfonden) för tem porära insatser för att främ ja projektexpor
ten. Betydande medel har avsatts för genom förandet av en turistkam panj i 
USA.

På arbetsmarknadens område görs åtgärder för a tt stärka den gemen
sam m a nordiska arbetsm arknaden. G em ensam m a projekt om vissa större 
problem på arbetsm arknaden genomförs. På detta om råde ingår vidare 
bl. a. två projekt om kvinnor på arbetsm arknaden.

På kapitalmarknadsområdet finns flera betydelsefulla aktiviteter. Ge
nom handlingsplanen uttalas m ålsättningar angående kapitalliberalise
ringar och om finansiella tjänster, med inriktningen att söka ett näm ande 
till EG. Ett närm are sam arbete mellan de nordiska börserna ingår vidare i 
handlingsplanen, sam t ett arbete om bolagsrätten i relation till utveckling
en inom EG. På transportområdet anges prioriterade nordiska infrastruk
turom råden, där behoven av förbättrade kom m unikationer är särskilt 
stora. Ett antal aktuella väg- och jäm vägsprojekt redovisas. På energiom
rådet understryks betydelsen av ett utbyggt gassamarbete.

Ett flertal åtgärder inom om rådet industriell utveckling och forsknings
samarbete ingår i handlingsplanen. Nordiska industrifonden anvisas gene
rellt tillskott och medel för genom förandet av särskilda program gällande 
bioteknologi och m aterialteknologi. H ärutöver ges medel till bl. a. ett 
projekt gällande biologiska resurser i havet och kompetensutveckling i 
u tsatta regioner.
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På m iljöområdet inrättas genom handlingsplanen utökade möjligheter 
för finansiering av m iljöinvesteringar i N orden och i statshandelsländer 
och andra m ellaninkom stländer genom N ordiska investeringsbanken. 
Nordiska industrifonden genom för ett tem porärt program för stöd till 
miljöteknologi. Bland övriga projekt på m iljöom rådet kan näm nas att 
NoPEF får betydande medel för att främ ja projektexport inom m iljöom rå-

1 jun i 1990 behandlade m inisterrådet en statusrapport om den ekono
miska handlingsplanens genom förande. Det konstaterades att genomfö
randet sker i enlighet med handlingsplanen. Bland viktiga resultat som 
redan i planens inledningsskede har nåtts pekas i rapporten på beslutet att 
sätta som mål att avskaffa regleringarna för kapitalrörelser över gränserna 
senast den 1 ju li 1990. R apporten har översänts till N ordiska rådet.

Budgetbevillningarna har fó r  1989 och 1990 helt följt den ursprungliga 
handlingsplanen. För 1991 föreslås en förändring, genom att den planera
de kam panjen för främ jande av utländska etableringar i N orden ej kunnat 
realiseras och därm ed bortfallit ur handlingsplanen. K am panjen har inte 
ersatts med annat projekt.
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Ministerrådets handlingsplaner och samarbetsprogram
(1990 års priser)

Period

Budget

1990

Budget
förslag
1991

Handlingsplan för förstärkning (Ingår i det
och utveckling av Västnorden- regionalpoli (3,3) (3,3)
sam arbetet (1985) tiska om r.)
Sam arbetsprogram  på arbets- Löpande vid 5,4 7,6**
m arknadssektom  (1985) behov 3,1 * 3,2 *
Handlingsplan m ot narkotika 1 9 9 1 -9 3 1,0 1,0
(1985)
Handlingsplan for stabil be 1 9 8 7 -8 9 0,5
skæftigelse inden for bygge 1 9 9 0 -9 2 0,5 0,5
sektoren (1987 0,85* 0,85*
Sam arbejdsprogram  om afskaffel Löpande vid ej beslutat ej beslutat
se a f  handelshindringer i Norden behov
(1987)
Sam arbejdsprogram  om biotekno 1 9 8 8 -9 2 24,7 24,7
logi (1988) 8 ,4* 8 ,4*
Sam arbejdsprogram  på nærings 1 9 8 8 -9 2 3,4 3,3
m iddelom rådet (1988 )
Kulturhandlingsplan (1988) 1989-91 204,1 214,0

7,7 * 5,9 *
Revideret sam arbejdsprogram  på 1 9 8 8 -9 3 37,4 37,8
helse- og socialsektoren 0,7 *
(1988)
M iljøprogram (1989) 1989 — 27,0 28,9
Handlingsplan for øget trafik 1 9 8 8 -9 0 3,9 4,0
sikkerhed (1988)
Program for bistandssam 
arbejdet (1988) finansiering
” Norden i Europa” +  frem- 1 9 8 9 -9 2 ca 75,0 ca 75,0
skridtsrapport (1989) 1,8 tillägg
Samarbejdsprogram på konsum ent 1 9 9 0 -9 3 5,1 5,0
om rådet (1989)
Handlingsplan for ligestil- 1 9 8 9 -9 3 2,8 3,0
lingssamarbejdet (1989)
Handlingsplan mod cancer (1989) 1 9 8 9 -9 2 1,2 1,2
Turistprogram (1989) 198 9 -9 1 2,0 2,0
Økonom isk handlingsplan ” Et 1 9 8 9 -9 2 73,0 67,2
stærkere N orden” (1989)
Samarbejdsprogram på 1 9 8 9 -9 2 9,3 8,3
energiom rådet (1989)
Sam arbejdsprogram  på fiskeri 1 9 8 9 -9 2 5,4 6,4
om rådet (1989) 1,0* 1,0*
Handlingsplan på sprogområdet 1 9 9 0 -9 5 2,8 2,8
(1989)
Retningslinjer for FPR  (1990) 4,4 4,4
Sam arbejdsprogram  på 1 9 9 0 -9 3 6,5 6,3
arbejdsm iljøom rådet (1990) 1,2 * 1,2 *
Handlingsprogram for renere 1 9 9 0 -9 4 För hela perioden 15,0
teknologi, affald og genan
vendelse (1990)
Nordisk handlingsplan mod 1 9 9 0 -9 2 För hela perioden 14,0
forurening a f  havet (1990)
Handlingsplan mod luftforu 1 9 9 0 -9 2 6,3 7,9
rening (1990)
Sam arbejdsprogram  på det 1 9 9 0 -9 4 25,5 26,2
regionalpolitiske om råde 1,05* 1,05*
(1990)
Handlingsprogram  på Jord- 1 9 9 0 -9 5 21,5 22,5
og skovbrugsom rådet (1990) 0,8 tillägg

Anm :
* Från den Ekonomiska handlingsplanen
** Nordjobb 2.25
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Budgetöversikt för 1990 och 1991

(1 000-tal 
DKK) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tioner

Budget
förslaget

Nordiska
kulturfonden 12650 12650
Kultursektorns
dispositionsmedel

12113 -H 1 975 10213
Allmänkultur 62 336 13010 66 556
Utbildning 40689 16413 47 357
Forskning 76312 12027 77812

Summa 204 100 39475 214588
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1 Nordiska kulturfonden

Budgetförslag 1991: 12 650000 DKK

Organisation och verksamhet

N ordiska kulturfondens verksam het baserar sig på ett särskilt avtal 
mellan de nordiska länderna.

Fondens syfte är a tt främ ja det kulturella sam arbetet mellan de nordiska 
länderna. Verksam hetsom rådet om fattar det nordiska kultursam arbetet i 
hela dess vidd. Bidrag från fonden kan beviljas till sam arbetsprojekt inom 
utbildning, forskning och allm änkulturell verksam het i vid bemärkelse. 
Bidrag kan också beviljas för inform ation inom  eller u tanför N orden om 
de nordiska ländernas kulturliv. Medel beviljas huvudsakligen till nordis
ka sam arbetsprojekt av engångskaraktär.

Det årliga dispositionsbeloppet som anvisas över m inisterrådets budget, 
står till fondens disposition även efter utgången av det år inbetalning till 
fonden ägt rum.

Fondens medel förvaltas, och fördelas av en styrelse. Styrelsen beslutar 
även om placering av fondens likvida medel. F. n. förvaltas medlen av 
m inisterrådets sekretariat, som även fungerar som fondens sekretariat.

Styrelsen består av tio  medlem m ar. N ordiska rådet u tnäm ner fem m ed
lemmar, en från vaije land. De övriga fem m edlem m arna utses av m inis
terrådet (kultur- och undervisningsm inistrarna), en från vaije land.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget
1990

Institu
tioner

Budget
förslaget

Dispositionsm edel 12650 12650
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2 Kultursektorns dispositionsmedel

Budgetförslag 1991: 10213000 DKK

Organisation och verksamhet

Sedan 1971, avsätts årligen ett dispositionsbelopp för m inisterrådet. I 
förarbetet till det nordiska kulturavtalet från 1970 talas det om, att ”detta 
dispositionsbelopp tänkes efter m inisterrådets närm are bestäm m elser an
vändas till nya projekt som förberetts så långt, a tt de kan sättas igång, men 
till vilka medel inte genast kan anslås från de ordinarie statsbudgeterna, 
eller som förutsätter viss försöksverksamhet, vidare till engångsåtgärder 
och till utvidgning av redan pågående projekt i vissa fall, som inte synes 
kunna avvakta den norm ala budgetproceduren” .

M inisterrådets dispositionsm edel har varit en mycket viktig finansie
ringskälla för det nordiska kultursam arbetet. Tack vare dessa medel har 
m inisterrådet, utan att behöva avvakta en relativt lång nordisk budgetpro
cedur, kunnat sätta igång viktiga projekt som nordiskt ungdomssamarbete, 
N ordiskt samiskt institut, N ordiskt vulkanologiskt institut, Nordiskt 
språk- och inform ationscentrum  och N ordens institut på Åland.

D ispositionsm edlen har vidare spelat en väsentlig roll för genom föran
det av mer om fattande utrednings- och planeringsuppgifter. Vidare har 
väsentliga försöksordningar finansierats över dispositionsm edlen. H är kan 
från de senaste åren bl. a. näm nas stöd till film distribution, projektet barn 
och kultur sam t sam arbetet på folkbildningsområdet.
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Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK) -------------------------------------
Budget Institu- Budget-
1990 tionen förslaget

Dispositionsmedel 12113 10138 10213

Kommentar till anslagsförändringen

Institutionen:

— Pris- och löneförändringar -

— Verksamhetsförändring 
1. Överföringar

— till konst- och konstindustrikom m ittén -  900000 DKK
— till forskarutbildning — 1 000000 DKK

Budgetförslaget:

— Pris- och löneförändringar —
— Verksamhetsförändring 

1. Överföringar
— till konst- och konstindustrikom m ittén — 900000 DKK
— till forskarutbildning -  1 000000 DKK

Preliminär fördelning av dispositionsmedel
1. Fastställda medel

-  Påbyggnadskurser för yrkeslärare (MR 4/89)
-  Folkhögskolestödordning (M R 6/88, MR 2/89)
-  Term oluminescensm ätning (MR 6/88)
-  Ocean drilling program (MR 3/86)

Sammanlagt

2. Beräknat behov,
-  Kulturinform ation i utlandet (MR 4/89)
-  Idrottssam arbete (MR 4/89)
-  Rörliga medel

Summa

Sammanlagd

1.000 DKK

289 
750 
300 

1 700

3039

2 500 
100 

4 574

7 174 

10213

Anm:
MR = m inisterrådsbeslut
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3 Allmänkulturella området
Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institutionen (motsv.) Institu
tionen

Budget
förslaget

Nordiska teater- och danskom m ittén, därav 
-  bidrag till N ordiska am atörteaterrådet

5 759 5 887 5 759

(NAR)
Nordiska litteratur- och biblioteks-

(681) (681) (681)

kom mittén därav 4050 4410 4050
-  Bidrag till nordiska fórfattarkurser (211) (211) (211)
Nordiska rådets litteraturpris 
NOMUS, Nordiska m usikkom m ittén.

536 536 536

därav 4 168 4 824 4 168
-  Nordiska rådets m usikpris 
Nordisk konst- och konstindustri

(314) (406) (314)

kom mittén 0 1488 1488
Nordiskt konstcentrum 10228 12 346 10228
Bidrag till konstförbundet 488 488 0
Nordisk film- och tv-fond 3 872 6 872 6 872
Ledningsgruppen för kultur och m assm edia 
Ledningsgr. för sam nordisk kulturinform .

1 589 1 989 1 659

i utlandet 512 512 512
Nordens Hus i Reykjavik 3827 3 827 3 977
Nordens Hus på Färöarna 7 556 7 556 7 556
Nordens institut på Åland 986 1 737 986
Nordens institut i G rönland 3028 3 259 3028
Nordiskt samiskt institut 6102 7 752 6102
Bidrag till Nord. sam erådet 3441 5 174 3441
Nordiskt ungdom ssam arbete 4115 4600 4115
Nordiskt idrottssam arbete
Bidrag till Skandinavisk förenings kunst-

1 147 1 147 1 147

närskollegium i Rom 670 670 670
Bidrag till N ordkalottm useet 262 272 262

Summa 62 336 75 346 66 556

3.1 Nordiska teater- och danskommittén
(Teater og Dans i N orden)

Budgetförslag 1991: 5759 000 DKK

Ifølge kulturhandlingsplanen skal Nordisk Teater- og D ansekom m ité 
varetage del nordiske sam arbejde på teatrets og dansens om råde. Kommi- 
téens virksomhed om fatter hermed støtte til gæstespil og videreuddannelse 
for det professionelle teater samt ansvaret for bidrag til nordisk am atørtea
tersam arbejde og til andre virksom hedsom råden. Den daglige ledelse vare
tages a f  en generalsekretær. Det samlede antal ansatte er 2. Seneste vedtag
ne personaleoversigt, se Budget for 1990. Ingen ændringer foreslås for 
1991.
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Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 525 653 525
Varor och tjänster 
Projekt
Gästspel och vidare

873 873 873

utbildning 
Bidrag till Nordiska

3 680 3 680 3 680

am atörteaterrådet (NAR) 681 681 681

Totalt 5 759 5 887 5 759

3.2 Nordiska litteratur- och bibliotekskommittén

Budgetförslag 1991: 4 0 5 0 0 0 0 D K K

Syfte och organisation

Stadgar för kom m ittén fastställdes av m inisterrådet (kultur- och under
visningsm inistrarna) i oktober 1988 med ikraftträdande fr. o. m. 1989. 
K om m itténs uppgift är att stödja och utveckla det nordiska sam arbetet på 
litteratur- och folkbiblioteksom rådet i N orden. K om m ittén fungerar som 
rådgivande och initiativtagande organ under m inisterrådet. Till kom m it
téns arbetsuppgifter hör att förvalta ordningarna för stöd till översättning 
av nordisk litteratur till andra språk i N orden och till nordiskt folkbiblio- 
tekssam arbete. Förvaltningen av stödordningarna har av kom m ittén dele
gerats till två arbetsgrupper, en för översättningsstödet och en för folkbib- 
liotekssamarbetet.

Verksamhet

Linder det första verksam hetsåret präglades kom m itténs arbete av ge
nomgång och prioritering av de stadgeenliga arbetsuppgifterna. U nder 
1991 kom m er kom m ittén att fortsätta planeringsarbetet på vissa viktiga 
om råden. Initiativ  har tagits till ett projekt som skall undersöka möjlighe
terna att upprätta ett bokhandelsnät.

S tödordningam a för utgivning av nordisk litteratur i översättning, för 
översättarstipendier och för folkbibliotekssam arbete kom m er att fortsätta
1991 enligt de riktlinjer, som kom m ittén fastställt. De nordiska författar- 
kursem a har fr. o. m. 1990 överförts till kom m itténs ansvarsom råde och 
har beviljats bidrag över kom m itténs budget. Frågan om ljud, punkt och 
video på folkbiblioteksom rådet har behandlats av den särskilt tillsatta 
arbetsgruppen på om rådet och på förslag av gruppen har kom m ittén 
beslutat föra ett tidigare inlett arbete vidare inom ram en för sam arbetsm ö- 
ten för inform ation och erfarenhetsutbyte.
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Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 4050 4410 4050*

* Innehåller bidrag till Nordiska författarkurser.

3.2.1 Nordiska rådets litteraturpris 

Budgetförslag 1991: 536000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk Råds litteraturpris (150000 DKK) utdeles hvert år til et skjønn
litterært verk som utvelges av Bedømningskom itéen. H vert av de nordiske 
land kan foreslå to litterære verk. Det kan dessuten nom ineres ett verk på 
Færøysk, grønlandsk og samisk av de respektive om råders forfatterfore
ninger, og i så fall kan en sakkyndig fra vedkom m ende forfatterforening 
tiltre bedøm ningskomitéen.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 536 536 536

3.3 NO M US, Nordisk musikkommitté och Nordiska rådets musikpris

Budgetförslag 1991: 4168 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk m usikkom m itté (NOM US) skall främja och utveckla kunska
pen om det nordiska m usiklivet och m usiksam arbetet i N orden. K om m it
tén fördelar bidrag till m usiklivet i N orden, så att stödet i vidast möjliga 
omfång om fattar olika delom råden inom m usiksam arbetet, som t. ex. 
kom positionsverksam heten, m usikfram föranden, musikpedagogiken samt 
såväl den professionella som am atörm usiken. K om m ittén fungerar som 
rådgivande organ för Nordiska m inisterrådet inom sitt verksam hetsom rå
de.

Nordiska rådets m usikpris för skapande och utövande tonkonst utdelas 
årligen till ett verk av en nu levande kom positör eller till det utövande 
m usikom rådet. Prissum m an är DKK 150000, och ges år 1991 till den 
utövande musiken. N ordisk m usikkom m itté ansvarar för valet av prista
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garen sam t for adm inistrationen av m usikpriset. För skötseln av bedöm - 
ningsarbetet tillsätter NOM US årligen en rådgivande bedöm ningskom m it-

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Nordiska m usikkom m ittén 
(lOOONOK) 3 706 4048 3 706
Om räknad till DKK 3 854 4418 3854
Nordiska rådets m usikpris 
(1 000 DKK, dispositions
medel) 314 406 314

Totalt (1000 DKK) 4168 4 824 4168

3.4 Nordisk konst- och konstindustrikommitté

Budgetförslag 1991: 1 488 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Den nordiska konst- och konstindustrikom m ittén (NKKK) upprättades 
1.4.1990. K om m ittén skall främ ja och stärka det nordiska sam arbetet 
inom bild- och form konstom rådet sam t utveckla kunskapen om den nor
diska konsten och det nordiska sam arbetet inom  konstom rådet. K om m it
tén fördelar bidrag till hela konstsektom , så att stödet i vidast möjliga 
omfång om fattar olika delom råden inom  konstsam arbetet, som t.ex. arki
tektur, bildkonst, industridesign, konsthantverk, konstindustri och textil
konst. K om m ittén fungerar som rådgivande organ för N ordiska m inister
rådet inom  sitt verksam hetsom råde. K om m ittén ansvarar också för styrel
sefunktionerna för N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel* - 1488 1488

* Därav 900000 DKK som överföring från kultursektorns dispositionsmedel och 
488000 DKK från post 3.4.2 (Bidrag till konstförbundet)

3.4.1 Nordiskt konstcentrum (NKC)

Budgetförslag 1991: 6 088 000 FIM
m otsvarar 10228000 D K K
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Organisation och verksamhet

Nordiska konstcentret på Sveaborg, F inland, inledde sin verksam het år 
1979. Centrets uppgift är att främ ja det nordiska sam arbetet inom bild
konsten — m ålarkonst, skulptur, teckning, grafik, textilkonst, foto- och 
videokonst i syfte att öka kännedom en om grannländernas konst inom 
Norden och om nordisk konst utanför N orden. Centret arrangerar utställ
ningar för visning på Sveaborg och på turnéer i hela Norden, bedriver 
inform ations- och publikationsverksam het sam t adm inistrerar gästateljéer 
i N orden för bildkonstnärer. Den nordiska konst- och konstindustrikom 
m ittén ansvarar för centrets styrelsefunktioner.

Institutionens verksamhet leds av en direktör. Det totala antalet anställ
da är 11, därav en utställningschef, en inform ationssekreterare och utställ- 
ningssekreterare. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. 
Ingen ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1 807 2168 1 807
Varor och tjänster 1 339 1 689 1 339
Projekt 2 942 3 492 2 942

Summa bevillningsförslag 6088 7 349 6088

3.4.2 Bidrag till Nordiska konstförbundet 

Budgetförslag 1991: 0

Organisationen och verksamhet 

M inisterrådets tidigare bidrag till N ordiska konstförbundet har över
förts till m inisterrådets anslag till Nordisk konst- och konstindustrikom 
mitté, som ansvarar för bidragsgivning inom konstsektorn.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
NOK.) ---------------------------------------
Budget Institu- Budget-
1990 tionen förslaget

Bidrag 471 471
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Budgetförslag 1991: 6872000 DKK

Nordisk film- og tv-fond er oprettet a f  Nordisk M inisterråd i sam arbejde 
med de nationale tv-selskaber og de nationale film institutter (modsv.) i 
Norden. Disse tre parter bidrager til fondens finansiering med hver 1/3 af 
det årlige rådighedsbeløb, som er fastsat til 45 mio D K K  (i 1990-pristal). 
Nordisk M inisterråds bidrag udgør altså årligt 15 mio DKK. Fonden er 
oprettet fra 1990 og skal fungere foreløbig i en forsøgsperiode på 5 år. 
Fonden er oprettet som en stiftelse med sæde i Stockholm.

Ud over de i budgettet nævnte m idler afsat til Nordisk film- og tv-fond 
har Sam arbejdsm inistrene bevilget et éngangsbeløb på 30 mio DKK, der af 
M inisterrådet er hensat som fondsm idler og indgår i finansieringsgrundla
get for M inisterrådets andel i fonden.

N ordisk film- og tv-fond har til formål at frem m e produktion og udbre
delse a f  audiovisuelle værker i N orden ved at deltage i finansieringen af 
produktioner som egner sig for biografvisning, tv-visning eller andre dis
tributionsform er. D er skal herunder tages særligt hensyn til produktioner 
for børn og unge. Fonden kan desuden yde støtte til d istribution a f  andre 
værker produceret i Norden.

3.5 Nordisk film- og tv-fond

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 3 872 6 872 6 872

3.6 Ledningsgruppen för kultur och massmedia

Budgetförslag 1991: 1 659000 DKK

Styringsgruppen for nordisk kultur- og massem ediesam arbejde har til 
opgave at følge udviklingen på m assem edieom rådet i N orden og in terna
tionalt og virke for nordisk sam arbejde og koordination på det m ediepoli
tiske om råde såvel inden for N orden som i forhold til internationale 
organer. Styringsgruppen er rådgivende organ for M inisterrådet i kultur- 
og mediepolitiske spørgsmål.

Styringsgruppen skal varetage inform ationsform idling og erfarings
udveksling på m edieom rådet og udgiver bl. a. tidsskriftet Nordisk Medie 
Nyt, afholder konferencer og sem inarer og igangsætter udredninger mv. 
Styringsgruppen yder desuden tilskud til afholdelse a f  nordiske filmfes
tivaler og andre præsentationer a f  nordiske film og yder tilskud til afhol
delse a f  kurser for film arbejdere i Norden.
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Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 1 589 1 989 1659

3.7 Ledningsgruppen för samnordisk kulturinformation i utlandet

Budgetförslag 1991: 512000 DKK

Verksam heten för sam nordisk kulturinform ation i utlandet finansieras 
över m inisterrådets fasta budget from 1989. Ledningsgruppen har till 
uppgift att öka kännedom  om de nordiska ländernas kultur internationellt 
samt att därvid i sam verkan med olika kulturinstitutioner även främ ja det 
nordiska kultursam arbetet.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 512 512 512

3.8 Nordens Hus i Reykjavik

Budgetförslag 1991: 33139 000 ISK
m otsvarar 3977000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordens Hus i Reykjavik inledde sin verksam het 1968. Det skall funge
ra som ett nordisk kulturcentrum  och en förbindelseslänk mellan Island 
och det övriga Norden.

Det nordiska intresset i Island aktiveras genom en brett upplagd pro
gram verksam het som om fattar konferenser, utställningar, musik- och litte
raturprogram , filmoch teaterföreställningar samt föredrag om aktuella 
nordiska tem an. Särskild vikt läggs på förm edlning av isländska kultur- 
ström ningar till det övriga Norden. N ordens Hus i Reykjavik leds av en 
styrelse på sju personer, av vilka 3 representerar Island och en D anm ark, 
Finland, Norge respektive Sverige. Institutionens verksamhet leds av en 
direktör. Det totala antalet anställda är 9. Senaste fastställd personalför
teckning, se Budget 1990. För 1991 föreslås ökade lönemedel m otsvarande 
en kanslistjänst.
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Budgetöversikt

(1000-tal
ISK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 12643 12 643 13 893
Varor och tjänster 10237 10237 10237
Projekt 9009 9009 9009

Summa 31889 31889 33 139

3.9 Nordens Hus på Färöarna

Budgetförslag 1991: 7556000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordens Hus på Färöarna inledde sin verksam het 1983. A ktiviteterna 
där skall förm edla nordisk kultur till Färöarna, färöisk kultur till resten av 
N orden sam t främ ja det färöiska kulturlivet. I husets verksam het ingår 
sem inarier, teater-, musik-, film-, litteratur- o a kulturevenem ang. N or
dens Hus leds av en styrelse på å tta  personer, av vilka tre representerar 
F äröarna och en D anm ark, F inland, Island, Norge respektive Sverige.

Enligt överenskommelse täcker N ordiska m inisterrådet 92%  och Fär
öarnas Landstyre 8% av husets driftskostnader. Institutionens verksamhet 
leds av en direktör. Det totala antalet anställda är 6. Senaste fastställd 
personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1 578 1578 1 578
Varor och tjänster 3 326 3 326 3 326
Projekt 2652 2652 2 652

Summa bevillningsförslag 7 556 7 556 7 556

3.10 Nordens institut på Åland

Budgetförslag 1991: 587 000 FIM
m otsvarar 986000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordens institut på Åland inledde sin verksam het 1985. Institutets 
uppgift är a tt stärka det åländska kulturlivet och att upprätthålla och 
utveckla egna kontakter med de andra nordiska länderna/självstyrande
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om rådena. Verksam heten bör huvudsakligen om fatta aktiviteter inom  det 
allm ännakulturella om rådet sam t vissa arrangem ang m ed anknytning till 
undervisning och forskning. Institu tet leds av en styrelse på fyra personer, 
av vilka en representerar Åland, en de övriga självstyrande om rådena sam t 
två de nordiska länderna. Institutets arbete leds av en institutchef. Det 
totala antalet anställda är två. Senaste fastställd personalförteckning, se 
Budget 1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

M inisterrådet täcker utgifterna för institutets verksam het och dagliga 
ledare. Ålands landskapsstyrelse ställer kontorslokaler till institutets förfo
gande och täcker också utgifterna för en kontorsassistent.

Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner 230 397 230
Varor och tjänster 82 105 82
Projekt 275 532 275

Summa bevillningsfórslag 587 1034 587

3.11 Nordens institut i Grønland

Budgetförslag 1991: 3 028 000 D KK

Organisation och verksamhet 

Nordens institut i G rønland blev oprettet i 1986 i sam arbejde med 
G rønlands hjemmestyre. N.A.P.A. er beliggende i Nuuk, og har til opgave 
at styrke det grønlandske kulturliv og udvikle forbindelserne mellem hele 
G rønland og det øvrige N orden inden for det alm enkulturelle om råde og 
inden for forskning og undervisning, sam t form idle kontakter og oplys
ninger om nordisk sam arbejde i G rønland. Institutionen ledes a f  en insti
tutchef. Det samlede antal ansatte er to. Seneste vedtagne personaleforteg
nelse, se Budget for 1990. Ingen ændringer foreslås for 1991. Udgifter til en 
assistentløn sam t lokale- og kontorudgifter finansieres a f  G rønlands hjem 
mestyre.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner 272 497 272
Varor och tjänster 540 540 540
Projekt 2216 2216 2216

Summa bevillningsförslag 3028 3 259 3028
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Budgetförslag 1991: 5 867 000 NOK
m otsvarar 6 102000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordisk Samisk Institu tt ble etablert i 1974 i K autokeino i Norge. 
Institu ttet skal virke for å forbedre den samiske befolkningens stilling 
sosialt, kulturelt, rettslig og økonomisk gjennom forsknings- og utviklings
prosjekter. Den daglige ledelse varetas av en instituttleder. D et totale 
antallet ansatte er 18, derav tre seksjonsledere og åtte forskere. Seneste 
fastsatte personaloversikt, se Budsjettet for 1990. Ingen endring foreslås 
for 1991.

3.12 N ordiskt sam iskt institut

Budgetöversikt

(1000-tal
NOK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 4080 4876 4080
V aror och tjänster 1 663 2 394 1663
Projekt 124 184 124

Summa 5 867 7454 5 867

3.13 Bidrag till nordiska samerådet

Budgetförslag 1991: 3 441 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk Sameråd er et sam arbeidsorgan for de samiske hovedorganisa
sjonene i Norge, Sverige og Finland. Rådet får støtte fra m inisterrådet, 
fordelt på sekretariatsdrift, støtte til kunstnerorganisasjonen Calli, inn
kjøpsordning for samisk litteratur, sekretariat for samisk språknem nd 
sam t generell støtteordning for samiske kulturprosjekter av nordisk karak
ter.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Bidrag 3441 5 174 3441
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Budgetförslag 1991: 4115 000 DKK

Organisation och verksamhet

K om m ittén för N ordiskt ungdom ssam arbete skall verka för att öka 
kännedom en om och förståelsen av kulturella, politiska och sociala frågor 
bland barn och ungdom i de nordiska länderna sam t verka för ökad 
nordisk sam verkan på om rådet i internationella sam m anhang. Som rådgi
vande organ skall kom m ittén ta  initiativ  till utveckling av sam arbetet och 
yttra sig som sakkunnigorgan. K om m ittén har vidare ansvar för fördel
ningen av projekt- och organisationsstöd till landsom fattande, stödberätti- 
gade ungdom sorganisationer samt stöd till sam arbetsprojekt i lokal och 
regional regi. K om m ittén skall även bevaka sitt verksam hetsom rådes in
tressen i tvärfackliga sammanhang.

Huvuddelen av budgeten disponeras för bidrag till sam arbetsprojekt 
både mellan landsom fattande organisationer och lokala arrangörer samt 
organisatoriska kontakter. U nder den senaste åren har kom m ittén årligen 
behandlat ca 300 ansökningar och beviljat ca 170 anslag.

Med utgångspunkt i kulturhandlingsplanen och de nya stadgarna kom 
mer kom m ittén under året att lägga fram en arbetsplan. Ett centralt äm ne i 
denna plan blir frågan om det nordiska ungdom ssam arbetet i in ternatio
nellt perspektiv.

3.14 N ordiskt ungdomssamarbete

Budgetöversikt

(1 000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Dispositionsmedel 4115 4600 4115

3.15 Nordiskt idrottssamarbete

Budgetförslag 1991: 1 147 000 DKK

Organisation och verksamhet 

M inisterrådet utarbeidet i 1988 en rapport om det nordiske idrettssam - 
arbeide i frem tiden. D enne utredningen danner nå grunnlaget for m inis
terrådets bevilgninger til idrettssam arbeidet. Hoveddelen av det bevilgede 
beløp anvendes til å stim ulere kontakten mellom aktive idrettsutøvere i 
Island, Færøyene og G rønland på den ene siden og landene i det øvrige 
Norden, samt mellom de førstnevnte landene innbyrdes. Støttebeløpene 
skal i hovedsak anvendes til reise- og oppholdsutgifter for deltakere ved 
idrettsarrangem enter, leiropphold, kurs- og m øtevirksom het m .m .. Det er
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de nordiske riksidrettsforbundenes organ; Nordisk Felleskomité som for
deler de bevilgede midler.

I idrettssbevilgningen forutsettes det også at det gis særskilt støtte til 
samisk idrettssam arbeid og til det nordiske skoleidrettssam arbeidet.

Fra 1990 bevilges det også særskilte m idler til prioriterte prosjekter 
innenfor ram m en av ovennevnte idrettsutredning.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsm edel 1 147 1 147 1 147

3.16 Bidrag till Skandinaviska foreningens konstnärskollegium i Rom

Budgetförslag 1991: 670 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Skandinaviska foreningens konstnärskollegium i Rom har fr. o. m. år 
1984 fått bidrag till sin verksamhet över m inisterrådets budget. Kollegiet 
täcker med bidraget utgifterna för driften av de ateljéer och bostadsrum  
som uthyrs till nordiska konstnärer. Kollegiet är öppet för skapande och 
utövande konstnärer inom alla konstom råden, och anlitas främst av b ild
konstnärer, författare och musiker. I styrelsen ingår representanter för de 
nordiska ländernas institut resp am bassader i Rom samt Venneförening-

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Bidrag 670 670 670

3.17 Bidrag till Nordkalottmuseet

Budgetförslag 1991: 262 000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordkalottm useet består av utstillingssam arbeid mellom m useer i F in
land, Norge og Sverige og det arrangeres tum éutstillinger innen både kunst 
og allm ennkulturelle tema. De tilsluttede medlem sm useer m edvirker i 
utarbeidingen av utstillingene ved å stille personellmessige og tekniske
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ressurser til disposisjon. M inisterrådets bevilgning disponeres til selve 
utstillingsm aterialet og til turnéutgiftene.

Budgetöversikt

(1 000-tal 
DKK) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Bidrag 262 272 262

4 Utbildningsområdet
Budgetöversikt

1 000 DKK

Förslag 1991

Institutionen (motsv.) Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Nordiskt sam arbete inom
skolområdet 5 145 5 165 5 175
Språkligt sam arbete i Norden - 2 200 2 200
Styrningsgruppen fór nordiskt
folkbildnings- och vuxen
utbildningssam arbete 4671 5071 4671
Nordens folkliga akademi 5891 6 377 5991
Nordiska språksekretariatet 1884 2 522 1 884
Nordiskt språk- och
informationscentrum 3 368 5 383 3 368
Ledningsgruppen fór högre
utbildning 13 788 22 380 18168
Nordisk journalistkurs 2091 3717 2091
Nordiska högskolan för
hushållsvetenskap 1070 1 184 1070
Bidrag till Nordisk federation för
medicinsk undervisning 709 962 709
Kursverksamhet på
utbildningsom rådet 433 433 433
Nordiska kurser i språk och
litteratur 1639 1 708 1 597

Summa 40689 57 102 47357

4.1 Nordiskt samarbete inom skolområdet

Budgetförslag 1991: 5 175 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Det nordiske skolesam arbejde om fatter overgangen fra førskole til 
grundskole, grundskolen, de 16 — 19-åriges uddannelser samt efter- og 
videreuddannelse af lærere inden for disse om råder. Sam arbejdet har 
siden 1976 været ledet af en nordisk styringsgruppe med m andat fra 
m inisterrådet.
35 -  10-0450 Nordiska rådet
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Nordisk M inisterråds handlingsplan for det nordiske kultursam arbejde 
har betydet en intensivering a f  skolesam arbejdet inden for flg. prioriterede 
sam arbejdsom råder:
-  frem m e a f  nordisk sprogforståelse og samfølelse -  sam arbejde om 

fælles uddannelsespolitiske m ål/arbejde med fælles problem er — sa
m arbejde inden for smalle om råder — inform ations- og erfarings
udveksling.

Inden for disse om råder er sam arbejdet bygget op om enkeltprojekter, 
hvilket giver arbejdet fleksibilitet og m uligheder for både aktiviteter af 
mere perm anent karakter og punktindsatser.

I 1991 prioriteres især im plem entering a f  m inisterrådets handlingsprog
ram  for sprogligt sam arbejde i N orden og sam rbejde om m iljøundervis
ning.

Medel för Nordplus-junior, drygt 1,6 M D K K  överförs från lednings
gruppen för högre utbildning (post 4.7) och redovisas istället här.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 5 145 5165 5175

Kom m entar till anslagsförändringen

Institutionen:
— Pris- och löneförändringar
— Verksam hetsförändring

1. Överföring av medel till språksam arbete i 
Norden (post 4.2)

2. Överföring av medel från ledningsgruppen 
för högre utbildning för N ordplus jr . (post 4.7)

3. Ytterligare medel för N ordplus jr.
4. M iljöundervisning.

Budgetförslaget:
— Pris- och löneförändringar
— Verksam hetsförändring

1. Överföring av medel till språkligt sam arbete 
i N orden (post 4.2)

2. Överföring av medel från ledningsgruppen 
för högre utbildning för N ordplus jr. (post 4.7)

3. Ytterligare medel för N ordplus jr.

- 2 0 0 0 0 0 0  DKK

+1 620000 DK K 
+  410000 D K K  
+  400000 DKK

-2 0 0 0 0 0 0  DKK

+1 620000 DKK 
+  410000 DKK
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Budgetförslag 1991: 2 200 000 DKK

N ordm ål, handlingsprogram  for språklig sam arbeid i N orden, ble ved
tatt av N ordisk m inisterråd i 1990. Program m et fastsetter hovedpunktene 
for den nordiske språkpolitikk, som bygger på språkenes likestilling og på 
gjensidig respekt for alle nordiske folks språk, kulturer, historie og trad i
sjoner. Program m et inneholder forslag om å øke tolkning og oversettelse i 
det nordiske sam arbeidet og forslag om konkrete tiltak både på nordisk, 
nasjonalt, regionalt og kom m unalt nivå for å styrke språkförståelsen i 
N orden med sikte på å øke borgernes forutsetninger for å kom m unisere 
med hverandre.

Iverksettelsen av handlingsprogram m et og koordinering av det språklige 
sam arbeidet i N orden ivaretas av Em betsm annskom itéen for nordisk kul
turelt samarbeid.

4.2 Språkligt samarbete i Norden

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Dispositionsmedel - 2 200 2200

4.3 Styrningsgruppen för nordiskt folkbildnings- och vuxenutbildnings
samarbete (FOVU)

Budgetförslag 1991: 4 671 000 DKK

Organisation og virksomhed  

Form ålet med FOVUs arbejde er at:
— fremme uddannelsespolitisk diskussion inden for voksenundervisning 

og folkeoplysning på nordisk plan
— arbejde for nordisk sam arbejde med hensyn til voksenpædagogisk 

forskning-, forsøgs- og udviklingsarbejde
— varetage inform ationsform idling og erfaringsudveksling om reform ar

bejde og udviklingstendenser på folkeoplysnings- og voksenundervis
ningsom rådet nordisk og internationalt

— medvirke til opbygning a f  lokale netværk for nordisk sam arbejde
— foretage fordeling a f  støtteordninger inden for om rådet.

I 1991 prioriteres en diskussion a f  ressourceanvendelsen til voksenun
dervisning, øget inform ationsform idling, tæ ttere internationalt sam arbej
de samt samspillet mellem almen og erhvervsrettet voksenundervisning. 
D er igangsættes et nyt nordisk netværk inden for dette om råde. I netvær
ket indgår sektoroverskridende forsøgsprojekter fra alle nordiske lande 
bl. a. rettet mod kortuddannede og arbejdsledige.
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Styringsgruppen ønsker endvidere at prioritere de nordiske støtteord
ninger.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Dispositionsm edel 4671 5071 4671

4.4 Nordens folkliga akademi (NFA)

Budgetforslag 1991: 5 397 000 SEK
m otsvarar 5 991 000 DKK

Organisation og virksomhed  

Ifølge statu tterne skal NFA virke som et center for studier og diskussion 
om kring voksenundervisning og folkeoplysningsarbejde i N orden. NFAs 
virksom hed om fatter prim ært en række kurser, som på forskellig vis har 
tilknytning til det folkeoplysende arbejde i N orden. Kurserne er alm inde
ligvis åbne for alle. Endvidere fungerer N FA som et debat- og inform a
tionscenter vedr. folkeoplysning og voksenundervisning.

NFA fungerer som sekretariat for Nordisk Højskoleråd og for Inform a
tions- og dokum entationsprojektet. Endvidere adm inistrerer NFA elevsti
pendier under højskolestøtteordningen.

NFA skal flytte til nye lokaler på Nya Varvet i Göteborg i foråret 1991. 
Flytningen giver akadem iet nye m uligheder for at udvikles til et center for 
fornyelse og udvikling sam t inspiration og støtte for et folkeoplysende 
arbejde nordisk og internationalt. D er planlægges endvidere et bredere 
sam arbejde med grupper og organisationer, som arbejder inden for vok
senundervisning og folkeoplysning. D et foreslås at institu ttet får en vis 
forstærkning a f  projektvirksom heden.

Den daglige ledelse varetages a f  en rektor. D et samlede antal ansatte er 
12. Seneste vedtagne personalefortegnelse, se Budget for 1990. Ingen ænd
ringer foreslås for 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
SEK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 3200 3420 3200
Varor och tjänster 1240 1358 1 240
Projekt 867 967 957

Sum m a bevillningsforslag 5 307 5 745 5 397
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Budgetförslag 1991: 1 810000 NOK
m otsvarar 1 884000 DKK

Organisation och verksamhet 

Språksekretariatet är ett organ för sam arbete mellan språknäm nderna 
(motsv.) i Norden. Institutionens uppgift är att arbeta för att bevara och 
förstärka den språkliga gemenskapen i N orden och främ ja den nordiska 
språkförståelsen.

Språksekretariatets arbetsom råde om fattar huvudsakligen seminarie-, 
utredningsoch publikationsverksam het. Verksam heten leds av en sekreta
riatschef. Det totala antalet anställda är fyra. Senaste fastställd personal
förteckning, se Budget 1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

4.5 Nordiska språksekretariatet

Budgetöversikt

(1000-tal
NOK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 865 1 253 865
Varor och tjänster 404 469 404
Projekt 541 703 541

Summa 1 810 2 425 1 810

4.6 Nordiskt språk- och informationscentrum

Budgetförslag 1991: 2005000 FIM
m otsvarar 3 368 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordiskt språk- och inform ationscentrum  skall i Finland i första hand 
främ ja undervisningen i och kännedom en om de övriga nordiska länder
nas språk, kultur och sam hällsförhållanden. I detta syfte skall centret öka 
utbudet av vid undervisningen behövligt tilläggsmaterial om Norden, ef
fektivisera inform ationen om de nordiska länderna, upprätthålla ett b ib
liotek med specifikt nordiskt m aterial, anordna språkkurser, andra kurser 
och föreläsningar sam t utveckla tolknings- och översättningsverksam het. 
D ärutöver skall centret sprida kännedom  om det finska språket och om 
finländska kultur- och sam hällsförhållanden i de övriga nordiska länderna.

Verksamheten leds av en direktör. Det totala antalet anställda är 9, 
därav en utbildningschef. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget
1990. Ingen ändring föreslås för 1991.
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Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1 147 1 524 1 147
Varor och tjänster 154 752 154
Projekt 704 928 704

Summa 2005 3204 2 005

4.7 Ledningsgruppen för högre utbildning

Budgetförslag 1991: 18 168 000 DKK

Organisation och verksamhet 

I den av Nordisk M inisterråd (Kultur- och undervisningsm inistrene) 
under åren 1989 vedtatte handlingsplan for kultursam arbeidet inngår et 
nordisk program for lærere, utdanningssøkende og studenter — Nordplus. 
Program m et bygger på to  elementer:
1. Støtte til dækning a f  sam arbejdende uddannelsesinstitutioners ekstra 

udgifter ved udvikling og gennemførelse a f  fælles studieprogram m er, 
der skal sikre den studerende, at et studieophold ved en sam arbejdende 
uddannelsesinstitution i et andet nordisk land fuldt ud godskrives af 
den studerendes m oderinstitution.

2. Tildeling a f  Nordplus stipendier til supplering a f  den nationale studie
støtte til studerende, som ønsker op til et års studieophold ved en 
sam arbejdende institution i andet nordisk land.

N ätverkssam arbetet inom  yrkesutbildning- och på skolom rådet redovi
sas under post 4.1 (Nordiskt sam arbete inom  skolsamarbetet) dit även 
medel överförts.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
Dispositionsmedel DKK)

Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Nordplus-nätverkssam arbetet 13038 21630 17418
Nordplus-adm inistration 750 750 750

Totalt* 13 788 22 380 18168

* Därtill finansieras N ordplus från den Ekonomiska handlingsplanen med 3780000 
DK K  1990 och med 1 890000 DK K  1991.
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K om m entar till anslagsförändringen 

Institutionen:
— Pris- och löneförändringar
— Verksam hetsförändring

1. N ätverkssam arbetet
2. Överföring till NSS (Nordplus-jr.)

Budgetförslaget:
— Pris- och löneförändringar
— Verksam hetsförändring

1. N ätverkssam arbetet
2. Överföring till NSS (Nordplus-jr.)

+  10212000 DKK 
1 620000 DKK

+  6000000 DKK 
-1 6 2 0 0 0 0  DKK

4.8 Nordisk journalistkursus

Budgetförslag 1991: 2 091 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk joum alistkursus anordnar vidareutbildning för journalister i de 
nordiska länderna. Kursverksam heten om fattar i första hand en trem åna
ders vidareutbildningskurs vaije år. D ärutöver genomförs kortare kurser 
med specialinriktning. Det totala antalet anställda är 4. Verksam heten leds 
av en rektor. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen 
ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 668 757 668
Varor och tjänster 404 771 404
Projekt 1019 2 189 1019

Summa bevillningsförslag 2091 3717 2091

4.9 Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)

Budgetförslag 1991: 964000 SEK
m otsvarar 1070000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NH H ) driver undervisnings
aktiviteter på tre linjer: Tekstillinien ved Chalm ers tekniska högskola, som 
med en toårig studietid fører til tekstilingeniøreksam en, næringslinien ved 
Oslo universitet, som består a f  2 års studier og linien fo r  naringsterapi ved
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universitetet i Göteborg (tre term iner). De første to  linier finansieres over 
statsbudgettet i det land, hvor uddannelsen er placeret. Linien for nærings- 
terapi er en videreførelse a f  nordiske dietetikerkurser. Denne linie har et 
stærkere præg af en overbyggende uddannelse end de øvrige linier og er 
derfor mere nordisk præget. Udgiften til styrelsen og til linien for nærings- 
terapi finansieres over det nordiske budget. Den daglige ledelse varetages 
a f  en højskolelektor. Det samlede antal ansatte er tre. Seneste vedtagne 
personalefortegnelse, se Budget for 1990. Ingen ændringer foreslås for
1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
SEK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 717 790 717
Varor och tjänster 247 277 247
Projekt - -

Summa bevillningsförslag 964 1067 964

4.10 Bidrag till Nordisk federation för medicinsk undervisning

Budgetforslag 1991: 709 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk federation for m edicinsk undervisning har till ändam ål att 
genom olika initiativ främ ja medicinsk utbildning och undervisning i 
Norden. D etta görs på flera sätt. Bl. a. genom m edverkan och inform ation 
vid medicinska symposier, försöksverksamhet, utbildning och kontakt
verksamhet i och utanför Norden.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Bidrag 709 962 709

4.11 Nordisk kursverksamhet på utbildningsområdet

Budgetförslag 1991: 433000 DKK

Organisation och verksamhet 

Från anslaget för nordisk kursverksam het inom utbildningsom rådet 
finansieras olika form er av fort- och vidareutbildning, och sem inarier. Det
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gäller bl. a. Nordiska universitetskurser i historia, Nordiska fackkonferen
sen i historisk m etodlära, N ordiska fältsem inarier för etnologistuderande, 
Nordiska sem inarier för arkeologistuderande, vidareutbildning av kon
servatorer, vidareutbildning av socialhögskolelärare, N ordiska sem inarier 
för lärare vid journalisthögskolor, Nordiska fortbildningskurser för 
idrottslärare och N ordiska fortbildningskurser för modersm ålslärare. För
delningen av medlen till kursverksam het på utbildningsom rådet sker efter 
ansökan.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Dispositionsmedel 433 433 433

4.12 Nordiska kurser i språk och litteratur

Budgetförslag 1991: 1 597000 DKK

Organisation och verksamhet

Inom anslaget för Nordiska kurser i språk och litteratur ges varje som
m ar kurser, ca. fyra veckor långa, vid olika nordiska universitet i resp.
lands språk, litteratur och kultur. Kurserna, som avslutas med tentam en,
är avsedda för universitetsstuderande i Norden.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

(1.000- tal DKK)
Danm ark 347 347 347
Färöarna 13 73 13
G rönland — 130 130
Island 97 15 15
Finland 407 407 407
Norge 282 282 282
Same 90 — —

Sverige 336 336 336
Gen.sekreterare 67 118 67

Totalt 1 639 I 708 1 597
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§ Forskningsområdet
1.000 DKK

Budgetöversikt

Institutionen (motsv.) (1000-tal
DKK)

Förslag 1991

Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Nordiska institutet for teoretisk
fysik (NORDITA) 15492 17042 15492
Nordiska institutet fór folk
diktning (NIF) 2639 2 906 2639
N ordiska institutet fór sjörätt 2 643 2 827 2643
Nordiska geoexkursioner till
Island 679 689 679
Nordiska institutet for Asien-
studier (NIAS) 5 769 5 934 5 769
Nordiska sam arbetsorganet fór
vetenskaplig inform ation 6 324 7 273 6 324
N ordiskt vulkanologiskt institut 3 797 4025 3 797
Nordisk dokum entationscentral
för m asskom munikationsforskn. 876 1058 876
Nordiska institutet för sam
hällsplanering (NORDPLAN) 7 596 8571 7 596
Nordiska forskningspol.
rådet (FPR) 4448 4448 4448
Nordiska forskarkurser 7184 0* 0*
Nordiska forskarstipendier 2693 0* 0*
Nordiska forskarsymposier 2 360 0* 0*
Bidrag till Nordiska
som m aruniversitetet (NSU) 1660 2160 1460
Vissa sam arbetsorgan på
forskningsområdet 8154 10121 4804
Forskarrörlighet och forskar
utbildning — planering och nya
försök 3 735 20772 20772
Vetenskaplig utrustning 263 513 513

Summa 76312 88 339 77812

* M idlem e er overført til post 5.16 (Forskarrörlighet och forskarutbildning).

5.1 Nordiska institutet för teoretisk fysik (NORDITA)

Budgetförslag 1991: 15 492 000 DKK

Organisation och verksamhet 

NORDITA blev oprettet i 1957. Instituttets hovedopgave er at drive 
forskningen inden for teoretisk fysik og at frem m e det videnskabelige 
sam arbejde mellem nordiske fysikere. Til dette formål skal instituttet 
tilrettelægge og gennemføre forskningsprogram m er i teoretisk fysik og 
følge udviklingen på dette forskningsområde, give nordiske forskere m u
lighed for at drive forskning ved instituttet og at etablere sam arbejde og 
kontakter m ed kolleger fra nordiske og andre lande, fremme videreuddan
nelse a f  unge nordiske fysikere inden for den teoretiske fysik, bl. a. ved at
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opretholde et stipendieprogram  ved instituttet, m edvirke til udveksling af 
fysikere mellem de nordiske lande, give m uligheder for besøg ved fysikin
stitu tioner i de nordiske lande a f  fysikere fra andre lande, sam t medvirke 
til afholdelse a f  symposier og kongresser i de nordiske lande. En evaluering 
a f  NORDITA, som blev fuldført i 1988, har resulteret i en række organisa
toriske forandringer. Den daglige ledelse varetages a f  en direktør. Det 
samlede antal ansatte er 35, deraf seks professorer, fire adj.lektorer og en 
adm inistrationschef. Seneste vedtagne personalefortegnelse, se Budget for
1990. Ingen ændringer foreslås for 1991.

Nordisk M inisterråd h arm e d  virkning fra 1.1. 1990 vedtaget nye sta tu t
ter for NORDITA.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner 9851 10151 9851
Varor och tjänster 2 366 2616 2 366
Projekt 3275 4275 3275

Summa 15492 17042 15492

5.2 Nordiska institutet för folkdiktning (NIF)

Budgetförslag 1991: 1571 000 FIM
m otsvarar 2 639 000 DKK

Organisation og virksomhed

Nordiska institutet för folkdiktning (NIF) blev oprettet 1959 og er fra 
1972 placeret ved institutionen for religionsvidenskab og folkloristik ved 
Åbo universitet. Den daglige ledelse varetages a f  en institutionschef. Det 
samlede antal ansatte er 5, deraf to forskningssekretærer. Seneste vedtagne 
personalefortegnelse, se Budget for 1990. Ingen ændringer foreslås for
1991.

Instituttets gældende statutter, som blev vedtaget af M inisterrådet i 
1977, indebærer at virksom hedsom rådet også om fatter kultur- og tradi- 
tionsvidenskabelig forskning i videre forstand.

Instituttets virksom hed har tidligere i hovedsag været rettet mod inven
tering og katalogisering a f  kildem ateriale m .m ., udarbejdelse a f  bibliogra
fier samt arrangem ent af symposier, kurser og konferenser. 1 de senere år 
er projektvirksom heden im idlertid tråd t mere i forgrunden, hvilket har 
resulteret i at instituttets hovedopgave mere er rettet mod at medvirke til 
en sam ordning på nordisk basis af de forskningsmæssige indsatser ved de 
forskellige folkloristiske institutioner. D ette indebærer at instituttet op-
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sam ler projektidéer, danner nordiske forskergrupper for aktuelle forsk
ningsopgaver, bidrager m ed m idler til projektplanlægning og igangsættelse 
a f  projekter sam t tilbyder publiceringsm uligheder.

Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner 927 969 927
Varor och tjänster 175 195 175
Projekt 469 566 469

Sum m a bevillningsforslag 1 571 1 730 1 571

5.3 Nordiska institutet för sjörätt

Budgetförslag 1991: 2541000 NOK
m otsvarar 2 643 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk Institu tt for Sjørett ble opprettet i 1963 og har til formål å 
frem m e forskning og undervisning i sjørett og alminnelig transportrett, 
olje- og gassrett og andre m ed sjøretten beslektede fagom råder, bl. a. ved å 
koordinere forskning i disse fag, avholde sem inarer, kurser og foreles
ninger, opprettholde spesialbibliotek og drive inform asjons- og publika
sjonsvirksomhet på om rådet. Den daglige ledelse varetas av en bestyrer. 
D et totale antallet ansatte er 7, derav en kontorsjef og en am anuensis. 
Seneste fastsatte personaloversikt, se Budsjettet for 1990. Ingen forandring 
foreslås for 1991. Konsulentstilling, lønntrin  24 er omgjort til kontorsjef, 
lønntrin  27 fr.o . m. den 1 mai 1990.

Instituttet har siden 1983 en egen Avdeling for Petroleum srett. Til 
driften av denne avdelingen m ottar institu ttet finansiell støtte fra norske 
og utenlandske oljeselskaper som driver virksom het på den norske konti
nentalsokkel.

En betydelig del av Instituttets budsjett medgår til stipender. Foruten to 
faste forskningsstipend utdeles det stipender til forskere og studenter til 
dekning av utgifter ved kortere eller lengre opphold på instituttet.

Småskriftserien M arius og dom serien N ordiske D om m e i Sjøfartsanlig- 
gender redigeres fra instituttet.
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Budgetöversikt

(1000-tal
NOK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1 731 1 758 1 731
Varor och tjänster 389 539 389
Projekt 421 421 421

Summa 2541 2718 2541

5.4 Nordiska geoexkursioner till Island

Budgetförslag 1991: 679000 DKK

Organisation og virksomhed  

De nordiske geo-ekskursioner til Island, der startedes i 1964, giver ældre 
studerende og forskere i D anm ark, F inland, Norge og Sverige muligheder 
for at studere geologiske problem er i felten på Island. Hver andet år har 
ekskursionerne vulkanologi som em ne, hver andet år beskæftiger m an sig 
med kvartærgeologi/geomorfologi. Æ ldre studerende og forskere fra Island 
har tilsvarende m uligheder til indenfor virksom hedens ram m er at studere 
geologiske forhold i de øvrige nordiske lande.

De årlige ekskursioner forestås a f  en ekskursionsleder og en videnskabe
lig medguide. Oplægget for ekskursionerne er i de seneste år ændret såle
des, at der foruden feltstudier også ingår sem inarier, foredrag el. lign. i 
forløbet.

Ekskursionens em ne i 1991 er vulkanologi.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

D isp o s itio n sm e d e l 679 689 679

5.5 Nordiska institutet för Asienstudier (NIAS)

Budgetforslag 1991: 5769 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordiska institutet för Asienstudier (NIAS) bildades 1966. Institutet 
leds av en styrelse bestående av två forskare från D anm ark, Finland, 
Norge resp. Sverige. Två representanter för institutets personal ingår också 
i styrelsen. Vid årsskiftet 1987/88 genom förde m inisterrådet en om organi
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sering av institutionen både vad gäller verksam hetsform er, verksam hetens 
inriktning och personalstruktur. Institutets verksamhet leds av en före
ståndare. Det totala antalet anställda är 14, därav tre forskare och en 
inform ationskonsulent. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget
1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

Institutet har till syfte att främ ja hum anistiska och sam hällsvetenskapli
ga Asienstudier i de nordiska länderna. H ärvid skall NIAS särskilt söka 
sam ordna Asienforskning och utbildning av Asienforskare vid universitet 
och högre läroanstalter i N orden. V idare verkar m an för fram tagande av 
för forskning och undervisning nödvändiga hjälpmedel. NIAS har också 
viktiga uppgifter på dokum entations- och inform ationssidan. Verksam he
ten om fattar bl. a. initiering och m edverkan i nordiska forskningsprojekt, 
konferenser och kurser. Institutionen kan också inbjuda utländska gästfor
skare och gästföreläsare. V idare u tdelar NIAS Asienforskningsstipendier 
och nordiska kontaktstipendier.

Budgetöversikt

(1 000-tal 
DKK) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 3621 3621 3621
Varor och tjänster 586 586 586
Projekt 1562 1 727 1 562

Summa 5 769 5 934 5 769

5.6 Nordiska samarbetsorganet för vetenskaplig information 
(NORDINFO)

Budgetförslag 1991: 3764000 FIM
m otsvarar 6 324 000 DKK

Organisation och verksamhet

N O RD IN FO  innledet sin virksom het i 1977 og erstattet derved N O R D 
D OK (Nordisk koordineringsorgan for vitenskapelig og teknisk inform a
sjon og dokum entasjon) sam t NFBS (Nordiske forskningsbibliotekers 
sam arbeidskom ite). N O RD IN FO s oppgave er å forbedre og effektivisere 
biblioteks- og inform asjonsservicen ved universiteter og høgskoler, i för
valtning og industri i de nordiske land. Institusjonen arbeider således for å 
sam ordne og fremme overføringen av dokum enterbar inform asjon mellom 
landene i Norden. Den daglige ledelse varetas av en generalsekretær. Det 
totale antal ansatte er 4, derav en planlegger. Seneste fastsatte personale- 
oversikt, se Budsjettet for 1990. Ingen forandring foreslås for 1991.

N O R D IN FO  initierer og stø tter forskning og utvikling av m etoder og 
hjelpem idler, forsøks- og utredningsvirksom het sam t utdanning innenfor 
sitt ansvarsom råde.
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Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner 723 963 723
Varor och tjänster 418 443 418
Projekt 2 623 2923 2 623

Summa 3 764 4 329 3 764

5.7 Nordiskt vulkanologiskt institut

Budgetforslag 1991: 31 641 000 ISK
m otsvarar 3 797 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordiskt Vulkanologiskt Institut (NORDVULC), der er placeret i Rey
kjavik, indledte sin virksomhed i efteråret 1973. Det har til opgave at 
udføre forskning med sigte på vulkanologiens vigtigste sektorer: geokemi, 
geofysik og vulkanhistorie. Instituttet skal give forskere og studerende — i 
første række fra de andre nordiske lande — mulighed for at studere 
vulkanologi og dertil knyttede videnskabelige problem er. Den daglige le
delse varetages a f  en direktør. Det samlede ansatte er 16, deraf to  geologer, 
en geofysiker, en teknisk assistent og to  elektroingeniører. Seneste vedtag
ne personalefortegnelse, se Budget for 1990. Ingen ændringer foreslås for
1991.

Budgetöversikt

(1 000-tal 
ISK) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 19196 21096 19 196
Varor och tjänster 9 790 9 790 9 790
Projekt 2655 2655 2655

Summa bevillningsförslag 31641 33 541 31 641
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5.8 Nordisk dokumentationscentral för masskommunikationsforskning 
(NORDICOM)

Budgetförslag 1991: 876000 DKK

Organisation och verksamhet

NORDICOM s nåværende struktur og virksom hetsom råde ble etablert i 
1979. NORDICOM  er organisatorisk fundert dels på et nasjonalt nivå — 
de enkelte dokum entasjonssentraler som finansieres over dom isillandenes 
budsjetter, dels et nordisk nivå — styring, forvaltning av bevilgningen over 
m inisterrådsbudsjettet, koordinering av dokum entasjonstjeneste sam t in
form asjonsvirksom het. Organisasjonen har til oppgave å dokum entere og 
inform ere om den nordiske m assem edieforskningens resultater til forskere 
og andre interesserte, samt å formidle kontakter mellom forskere innbyr
des og mellom forskere og alm enheten. Den daglige ledelse varetas av en 
halvtids ansatt forskningssekretær. Det totale antal ansatte er 4. Seneste 
fastsatte personaloversikt, se Budsjettet for 1990. Ingen forandring foreslås 
for 1991.

NORDICOM s virksomhet ble evaluert i 1983. M inisterrådet har vedtatt 
at institusjonens hittidige virksom het skal fastholdes inntil det foreligger 
en mer helhetlig plan for inform asjons- og dokum entasjonsvirksom heten 
på det samfunnsvitenskapelige om rådet. M inisterrådet har bedt N O R D 
INFO om forslag til en slik plan.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 427 427 427
Varor och tjänster 85 85 85
Projekt 364 546 364

Summa 876 1058 876

5.9 Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN)

Budgetförslag 1991: 6 843 000 SEK
m otsvarar 7 596000 DKK

Organisationen och verksamhet 

Enligt sina stadgar har institutet till uppgift att dels anordna vidareut
bildning för yrkesutövare inom sam hällsplanering och angränsande sekto
rer i de nordiska länderna, dels driva och främ ja forskarutbildning och 
forskning på sam m a område.
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Vidareutbildningen är ettårig och avsedd att ge såväl tvärfacklig oriente
ring som fördjupade kunskaper i samhällsplaneringens olika fack. U tbild
ningen om fattar dels kursbunden undervisning under 12 veckor, fördelade 
på tre perioder, dels självstudier på hem orten. Ca. 50 personer per år 
deltar i vidareutbildningen.

Forskeruddannelsen om fatter et 3-årigt kursus/sem inarforløb. Institu
tionen har ret til at tildele doktorgraden efter bedøm melse a f  et fællesnor
disk sam m ensat bedømmelsesudvalg.

Verksam heten leds av en föreståndare. Det totala antalet anställda är 18, 
därav två professorer, tre högskolelektorer, två undervisningsassistenter 
och en avdelningsdirektör. Senaste fastställd personalförteckning, se Bud
get 1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
SEK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 4968 5 687 4 968
Varor och tjänster 1615 1 615 1 615
Projekt 260 420 260

Summa 6 843 7 722 6 843

5.10 Nordiska forskningspolitiska rådet

Budgetförslag 1991: 4 448 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) upprättades år 1982.
FPR skall främja nordiskt sam arbete beträffande grundforskning, till- 

läm pad forskning och utvecklingsverksam het samt forskarutbildning. 
Forskningssam arbetet bör förankras i nationella forskningsmiljöer och 
baseras på nationella prioriteringar. V idare skall FPR  söka främ ja gem en
sam m a nordiska forskningsintressen i det internationella forskningssa
m arbetet. I detta syfte skall FPR rådge Nordiska m inisterrådet i alla dess 
sam m ansättningar om långsiktiga och övergripande forskningspolitiska 
frågor samt genom egna initiativ främja nordiskt sam arbete över hela 
forskningsfältet.

FPR:s sekretariatsfunktion handhas av m inisterrådssekretariatet.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 4 448 4 448 4448
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Budgetförslag 1991: 0

Nordiske forskerkurser er nedlagt fra og med 1. jan u ar 1991. Kursusak
tiv iteterne videreføres fra og m ed nævnte dato  a f  den samlede stø tteord
ning for nordisk sam arbejde om forskeruddannelse og forskerm obilitet, 
benævnt Nordisk forskeruddannelsesakadem i. Beslutning herom blev 
truffet a f  Nordisk M inisterråd (kultur- og undervisningsm inistrene) den 8. 
maj 1990.

M idlerne til den samlede støtteordning, Nordisk forskeruddannelsesa
kadem i, er placeret under post 5.16 (Forskarrörlighet och forskarutbild
ning).

5.11 Nordiska forskarkurser

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 7 184* 0 0

* M idlerne er overført til 5.16, Forskarrörlighet och forskarutbildning.

5.12 Nordiska forskarstipendier

Budgetforslag 1991: 0

Nordiske forskerstipendier er nedlagt fra og med 1. jan u ar 1991. Stipen- 
dieaktivitetem e videreføres fra og med nævnte dato a f  den samlede støtte- 
om ing for nordisk sam arbejde om forskeruddannelse og forskerm obilitet, 
benævnt Nordisk forskeruddannelsesakadem i. Beslutning herom blev 
truffet af Nordisk M inisterråd (kultur- og undervisningsm inistrene) den 8. 
maj 1990.

M idlerne til den samlede støtteordning, Nordisk forskeruddannelsesa
kademi, er placeret under post 5.16 (Forskarrörlighet och forskarutbild
ning).

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Dispositionsmedel 2 693* 0 0

* M idlerne er overført til 5.16, Forskarrörlighet och forskarutbildning.
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Budgetförslag 1991: 0

Nordiske forskersymposier er nedlagt fra og med 1. jan u ar 1991. Sympo- 
sieaktiviteterne videreføres fra og med nævnte dato a f  den samlede støtte
ordning for nordisk sam arbejde om forskeruddannelse og forskerm obili
tet, benævnt Nordisk forskeruddannelsesakadem i. Beslutning herom blev 
truffet a f  Nordisk M inisterråd (Kultur- og undervisningsm inistrene) den 
8. maj 1990.

M idlerne til den samlede støtteordning. N ordisk forskeruddannelsesa
kademi, er placeret under post 5.16 (Forskarrörlighet och forskarutbild
ning).

5.13 Nordiska forskarsymposier

Budgetöversikt

(1 000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Dispositionsmedel 2 360* 0 0

* M idlerne er overført til 5.16 Forskarrörlighet och forskarutbildning.

5.14 Bidrag till Nordiska sommaruniversitetet (NSU)

Budgetförslag 1991: 1 460000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk Som m eruniversitet (NSU) er en frivillig organisasjon som sam 
ler nordiske akadem ikere og praktikere med forskjellig bakgrunn. I NSU 
arbeides det med tverrvitenskapelige em ner av relevans for den nordiske 
forskningsdebatten. Virksomheten er åpen for alle.

Den faglige delen av virksom heten består i hovedsak av en rekke studie- 
kretser. Disse fungerer i tilknytning til NSUs 21 lokalavdelinger i de 
nordiske universitetsbyene. Studiekretsene om fatter norm alt ca. 10 for
skjellige em ner. N orm alt studeres sam m e studieem ne samtidig i 10—15 
forskjellige universitetsbyer. Årlig deltar ca. 1.200 m ennesker i NSUs 
virksomhet. Representanter for studiekretsene samles en gang i løpet av 
vinteren til separate vintersym posier med ca. 2 dagers varighet. Det er her 
det faglige arbeidet koordineres og her man innhenter faglige ideer og 
impulser. Om som m eren samles representanter for alle studiekretsene til 
en felles somm ersesjon som varer i ca. 8 —10 dager.

I tillegg arrangeres det i løpet av året m indre m øter og sem inarer. 
Innovativ forskningsvirksomhet står sentralt i NSU, og hvert år forsøker 
NSU å avsette m idler til symposier der nye forskningsom råder diskuteres.
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Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

D ispositionsm edel 2040 2 540 1840

-=- Egna intäkter 380 380 380

Summa 1660 2160 1460

5.15 Vissa samarbetsorgan på kulturbudgetens forskningsområde

Budgetförslag 1991: 4 804 000 DKK

Fördelning:
Nordisk kollegium for marinbiologi

Nordisk kollegium for økologi (NKE)

Nordisk kollegium for fysisk oceanografi (NKFO) 
Nordisk sam arbeidskom m itté for arktisk 
m edicinsk forskning (NoSAMF)
Nordisk sam arbeidskom ité for internasjonal 
politikk, inkl. freds- og konfliktforskning 
(NSKIP)
Nordisk sam arbeidskom ité for accelerator- 
basert forskning (NOAC)
Nordisk sam funn for Latinam erikaforskning 
(NOSALF)
Nordisk komité for øststatsforskning

Summa

Felles pulje

Totalt anslag i DKK

m otsvarar

m otsvarar

m otsvarar

m otsvarar

m otsvarar

m otsvarar

92000 NOK 
96000 DKK 

142 000 SEK 
158000 DKK 
80000 DKK 

953000 FIM
1 601000 DKK

1935000 DKK

2 869000 DKK 

4804000 DKK

Organisation og virksomhed  

I overensstemmelse med praksis i de seneste år tildeles ovennævnte 
sam arbejdsorganer en basisbevilling til dækning a f  ”organisatoriske udgif
ter” (styrelse, fast personale, lokaler m .v.), mens de øvrige m idler på 
denne budgetpost samles i en pulje, som kan anvendes til tidsbegrænset 
støtte til sam arbejdsinitiativer på forskningsområdet. Beslutning om for
deling a f  projektpuljen træffes a f  EK-Kultur. Det samlede antal ansatte er 
fire, deraf en generalsekretær for Nordisk sam arbeidskom ité for arktisk 
m edicinsk forskning. Seneste vedtagne personalefortegnelse, se Budget for 
1990.

I forhold til sidste år er beløbet på denne budgetpost reduceret med sigte 
på bl. a. at frigøre m idler til en øget generel satsning på forskeruddannelse 
og forskerm oblitet. Budgetforslaget indebærer, at følgende sam arbejdsor
ganer ikke som hidtil opnår særskilt finansiering fra M inisterrådet: 

N ordisk sam arbejdskom ite for international Politik,
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Nordisk sam arbejdskom ite for acceleratorbaseret Forskning 
Nordisk sam fund for Latinam erikaforskning 
Nordisk komite for Øststatsforskning
Det förutsätts dock att medel inom  kultursektorns budget ställs till 

N ordisk sam arbeidskom ité for internasjonal politiks förfogande så att 
ingångna förpliktelser mot personalen kan fullgöras under avvecklingspe- 
rioden.

Det er fortsat mulighed for via generelle støtteordninger, herunder til 
forskeruddannelse at opnå m idler fra M inisterrådet til at gennemføre 
aktiviteter, som hidtil har været finansieret gennem specialbevilling til 
disse fire sam arbejdsorganer. Finansiering må im idlertid frem tidigt søges i 
konkurrence med projekter på andre om råder.

Budgetöversikt (1.000-tals national valuta)

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner
Nordisk kollegium for 
fysisk oceanografi (NKFO) DKK 31 31 31
Nordisk sam arbeidskom ité 
for arktisk medicinsk 
forskning (NoSAMF) FIM 689 709 689
Nordisk sam arbetskom m itté 
fór internationell politik, 
inkl. freds- och konflikt 
forskning (NSKIP) SEK 362 362 -r 362

Varor och tjänster 
Nordisk kollegium for 
marinbiologi (NKMB) NOK 92 92 92
Nordisk kollegium for 
økologi (NKE) SEK 142 152 142
Nordisk kollegium for fysisk 
oceanografi (NKFO) DKK 49 49 49
Nordisk sam arbeidskom ité 
for arktisk medicinsk 
forskning (NoSAMF) FIM 264 344 264
Nordisk sam arbeidskom ité 
for internasjonal politikik, 
inkl. freds- og konflikt- 
forskning (NSKIP) SEK 185 199 -r-185
N ordisk sam arbeidskom ité 
for acceleratorbasert 
forskning (NOAC) DKK 72 72 -s- 72
N ordisk samfunn for Latin-
amcrikaforskning
(NOSALF) SEK 182 221 -h 182
N ordisk kom ité for øststats
forskning SEK 135 - 4-135

Prosjekt 
Felles pulje DKK 2 188 6891 2 869
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5.16 Forskarrörlighet och forskarutbildning

Budgetförslag 1991: 20772000 DKK

Organisation och verksamhet 

1 den av m inisterrådet våren 1988 fastställda nordiska kulturhandlings
planen ingår planer och delprogram  för utbyggnad av sam arbetet om 
forskarutbildning och forskarrörlighet. P lanerna har senare konkretiserats 
och preciserats av en nordisk arbetsgrupp tillsatt av m inisterrådet (Nor
diskt forskarutbildningssam arbete, utbyggnadsstrategi. N U  1990:1) 

Avsikten är att för sam arbetet om forskarutbildning och forskarrörlighet 
etablere ett samlat nordiskt stödsystem som kan fungera som ett erbjudan
de för alla forskarstuderande i de nordiska länderna och betjäna alla 
m inisterrådets sektorer. U nder 1990 — 91 inleds succesivt försök med nor
diska heltidsforskarstipendier, nordiskt deltagande i nationella forskarut- 
bildningskurser, nordiska gästforskare, nordiska handledare m. m. Enligt 
planerna kom m er verksam heten inom existerande stödordningar, bl. a. 
nordiska forskarkurser, forskarstipendier och forskarsymposier succesivt 
att samlad i den samlade stödordningen.

I overensstemmelse herm ed besluttede Nordisk M inisterråd (kultur- og 
undervisningsm inistrene) den 8. maj 1990 at indrette en samlet støtteord
ning for nordisk sam arbejde om forskeruddannelse og forskerm obilitet. 
Støtteordningen benævnes som Nordisk Forskeruddannelsesakadem i. 
Vedtægterne for Nordisk Forskeruddannelsesakadem i trådte i kraft den 1. 
ju li 1990. Videre besluttedes at nedlægge de selvstændige støtteordninger 
Nordiske forskerkurser, N ordiske forskerstipendier og Nordiske forsker
symposier, og ophæve vedtægterne for disse med virkning fra og med 1. 
januar 1991. Aktiviteterne videreføres fra og med nævnte dato a f  Nordisk 
Forskeruddannelsesakadem i.

Budgetöversikt

(1000-tal Förslag 1991
DKK)
Budget
1990

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 3 735 20772 20772
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Analys av anslagsförändringen

(1.000-tal DKK) 
Pris- och löne
förändringar

Verksamhets
förändring

Totalt

Post Inst/ Budg.fÖrsl Inst/ Budg.fÖrsl Inst/ Budg.fÖrsl

Dispositionsmedel - 17037 17037 17037 17 037*

* Därav
— 1 000000 DKK  som overførelse fra kultursektorens dispositionsm idler.
— 7 184000 DKK som overførelse fra 5.11, Nordiske forskerkurser, der er 

nedlagt fr. o. m. 1.1.1991.
— 2 693000 DKK som overførelse fra 5.12, Nordiske forskerstipendier, 

der er nedlagt fr. o. m. 1.1.1991.
— 2 360000 DKK som overførelse fra 5.13, Nordiske forskersymposier, 

der er nedlagt fr.o.m. 1.1.1991.

Kom m entar till anslagsförändringen 

Institutionen:
— Pris- och löneförändringar
— Verksam hetsförändring

Budgetförslaget:
— Pris- och löneförändringar
— Verksam hetsförändring

5.17 Vetenskaplig utrustning

Budgetförslag 1991: 513 000 DKK

Organisation och verksamhet 

I den av M inisterrådet (Kultur- og undervisningsm inistrene) under vå
ren 1989 fastsatte handlingsplanen på kulturom rådet inngår etableringen 
av en pulje til anskaffelse, supplering og vedlikehold av vitenskapelig 
utstyr ved de sam nordiske forskningsinstitusjoner. Puljen fordeles av m i
nisterrådet etter søknad. M idlene utlyses og fordeles for første gang i 1991 
da posten p.g.a. at overførsler fra tidligere år har nådd et nivå på 1 
m io.DKK. U brukte beløp i et budsjettår kan overføres til det neste.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Dispositionsmedel 263 513 513

+  17037000 DKK

+  17037000 DKK
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6 Bioteknologi

Budgetförslag 1991: 24750000 DKK

Inledning

Nordisk M inisterråd vedtog i 1988 et nordisk sam arbejdsprogram  for 
bioteknologi for 5 års perioden 1988 — 92. Form ålet med program m et er at 
styrke virkningen af de store nationale satsninger på bioteknologi gennem 
et systematisk sam arbejde om prioriterede opgaver i Norden.

Bevillingen inden for program m et adm inistreres af Nordisk Industri
fond (hovedparten a f  midlerne), a f  Nordisk Em bedsm andskom ité for 
Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) og a f  Nordisk Program kom ité for 
Bioteknologi (NPB). Sidstnævnte er et nyoprettet organ i forbindelse med 
sam arbejdsprogram m et. Det har en koordinerende funktion i forhold til 
hele programmet.

Nordisk Industrifond er ansvarlig for opgaverne på de om råder, der 
ligger nærmest en industriel udnyttelse og NEJS for aktiviteterne vedr. 
plante- og husdyrbioteknik. NPB skal tage sig a f  om råder, der ikke dækkes 
af NI og NEJS og sam arbejder med øvrige sektorer i m inisterrådet herom.

Som led i sam arbejdsprogram m et er etableret et særligt nordisk udvalg 
for etik inden for bioteknologi. Konkrete sam arbejdsaktiviteter for 1991 er 
planlagt i overensstemmelse med det vedtagne sam arbejdsprogram .

En m idtvejsrapport vil som forudsat i sam arbejdsprogram m et blive 
afgivet af NPB ved udgangen a f  1990.

Budgetöversikt

Bioteknologi (1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Bioteknologi
Nordiska äm betsm annakom m it- 
ten för jord- och skogsbruks- 
frågor (NEJS) 6 560 6 560
Nordiska program kom m ittén 
för bioteknologi 6 560 6 560
Nordiska industrifonden (NI) 11630 - 11630

Summa* 24 750 - 24 750

* Därtill finansieras bioteknologiskt sam arbete från den nya ekonomiska handlings
plan (medel till NI) 1990 och 1991 med 8,4 milj DKK årligen. Nordiska industri
fonden beviljar därutöver om fattande konfidentiella risklån och anslag till FoU- 
projekt inom bioteknologi (totalt 27 milj NOK år 1988— 1989)



7 Energi

Nordiska m inisterrådet (energim inistrarna) fastställde 1988 en ar
betsplan för det nordiska energisam arbetet: ” Plan for nordisk sam arbeide 
på energiom rådet for perioden 1989 — 92” . En betydande projektverksam 
het har satts igång på de olika delom rådena.

Planen legger opp til en satsning på energi- og m iljøom rådet. Andre 
hovedom råder er energimarked og energiøkonomisering. M inisterrådet 
har tilkjennegitt att oppfølgingen av B rundtlandrapportens rekom m anda
sjoner vedrørende energi og miljø tillegges stor vekt. Omlag 90 prosent av 
midlene kan direkte tilskrives arbeidet med energi- og m iljørelaterte pro
blemstillinger gjennom  virksomheten til faggruppene.

Budgetförslag 1991: 8 349 000 DKK

Budgetöversikt

Energi, (1 000-tal Förslag 1991
dispositionsmedel DKK)

Budget Institu Budget
1990 tionen förslaget

Energimarked 3028 _
Energi og miljø 1 868 -

Energiøkonomisering 3 282 —

Gassinform ation 250 —

Energiforskning 740 -

Oljemarked 92 —

Nva aktiviteter —

Reserv 108

Summa 9 368 - 8 349



8 Miljö

Budgetförslag 1991: 28 909 000 DKK

Innehållet i aktiviteterna beskrivas närm are i inledningskapitlet.
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Budgetöversikt

Miljövård,
dispositionsmedel

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Allmänt, forskning 3 359 +  650
Vatten, havsfororening 4 350 +  150
Luftförorening 6650 +  1250
Buller 600 +  200
Trafik 1 500 +  500
Avfall och återvinning 1 800 +  700
Kontroll av kemikalier 2000 +  400
N aturvård och friluftsliv 
M iljödata och miljö-

1 500 +  500

kvalitetsövervakning 
Rörliga medel (inkl. miljö- 
och biologiåret)

2650 

2 500

+  650

Summa 26909 5000 28 909

9 Arbetsmarknad

Budgetförslag 1991: 7 584 000 DKK

Det nordiske sam arbejde på arbejdsm arkedsom rådet bygger på overens
komsten om det fælles nordiske arbejdsm arked, senest revideret i 1982. 
Denne overenskomst suppleres a f  yderligere to, dels en overenskom st om 
sam arbejde om erhvervsmæssig revalidering og arbejdsm arkedsuddannel
ser dels en overenskomst om ydelser ved arbejdsløshed. Et sam arbejdsp
rogram på arbejdsm arkedsom rådet trådte i kraft den 15. jun i 1985.

Opfølgningen a f  ovennævnte overenskom ster gives høj prioritet i arbej
det i de respektive fagudvalg under Nordisk Arbejdsmarkedsudvalg 
(NAUT). Ligeledes lægges der vægt på at følge udviklingen i relationerne 
mellem N orden og EF. Arbejdsm arkedet står over for betydelige udford
ringer i 1990-erne, og udviklingen vil blive analyseret i det såkaldte para
ply-projekt. A rbejdsm arkedets funktion og samspil m ed den økonomiske 
politik vil således blive givet høj prioritet. Effektivisering a f  den nordiske 
arbejdsformidling, m odernisering a f  sysselsætningspolitikken og AF’s li- 
gestillingsmetodik er andre prioriterede om råder.

Ud over arbejdsm arkedssektorens eget budget finansieres 3 store projek
ter inden for ovennævnte ram m er a f  den nye økonomiske handlingsplan
— Et stærkere Norden.
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Inden for det nordiske m igrationssam arbejde videreføres fire projekter, 
og der startes to nye projekter om invandrerorganisationer og ”arbejds
pladsen som m ødested” .

I overensstemmelse med Nordisk Råds rekom m andation 8/1989/k om 
at sikre N ordjobs videreførelse er det blevet besluttet at give en fast 
bevilling til N ordjob på årligt 2 250000 DKK til og med 1993.

Arbejdsm arkedets parter har i de enkelte lande en afgørende indflydelse 
på arbejdsm arkedspolitikkens udform ning. En ny model for sam arbejdet 
mellem m inisterrådet og parterne på nordisk plan afprøves fra og med 
1990.

1.000 DKK

ARBETSMARKNAD Budget Verksamhets Budget
1990 förändring 1991

Dispositionsbevillning 5432 4-98 5 334
Nordjobb 0 + 2250 2 250

Summa 5432 +  2 152 7 584

I den økonomiske handlingsplan (se afsnit 35) tilføres sektoren for 1991:

Serviceudvalget 1470
Forskningsudvalget 1681

la i t  3151 TDKK

10 Arbetsmiljö

Inledning

Sam arbetet på arbetsm iljöom rådet har ökat väsentligt under det senaste 
året. En nordisk konvention om arbetsm iljö trädde i kraft den 24 mars
1990. Konventionen är en följd av mångåriga krav från Nordiska rådet och 
m arkerar en politisk vilja från regeringarnas sida att stärka arbetsm iljö
sam arbetet och verka för en hög arbetsm iljöstandard såväl inom N orden 
som i relation till om världen.

Det nordiska arbetsm iljösam arbetet har också en betydelsefull plats i 
m inisterrådets arbetsprogram  N orden i Europa när det gäller att hävda 
den nordiska synen på hög skyddsnivå för m änniskors hälsa och säkerhet. 
Medel ur den nya ekonom iska handlingsplanen möjliggör ett ökat delta
gande i det europeiska standardiseringsarbetet och därm ed en ökad nor
disk påverkan på fram tida standarder som har betydelse för arbetsm iljön i 
N orden och EG-EFTA som helhet.

Arbetsm arknadens parter har i de enskilda nordiska länderna en stark 
ställning och ett avgörande inflytande över arbetsm iljöns utform ning. En 
ny modell för överläggningar mellan m inisterrådet och parterna prövas 
fr. o. m. 1990 nu också på nordisk nivå.
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Budgetöversikt
1.000 DKK

ARBETSMARKNAD Budget
1990

Verksamhets
förändring
Inst/Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Arbetsmiljö, disposi
tionsbevillning 6465 +  117 6 348
Nordisk arbetsm iljö
utbildning (NIVA) 2 747 (+ 1  108) +231 2 978

Totalt 9212 +  114 9 326

10.1 Arbetsmiljö, dispositionsbevillning

Budgetförslag 1991: 6 348 000 DKK

N ordiska äm betsm annakom m itten för arbetsm iljöfrågor ansvarar under 
m inisterrådet för sam arbetet inom  arbetsm iljöom rådet. Som beredande 
organ för kom m ittén fungerar tre perm anenta grupper, som ansvarar för 
frågor om arbetsmiljöforskning, arbetsmiljötillsyn resp arbetsrättsförhål- 
landen.

I ett nytt sam arbetsprogram  för perioden 1990 till och med 1993 har 
m inisterrådet konkretiserat hur arbetsm iljökonventionens m ålsättningar 
skall förverkligas. Bland annat eftersträvas en m odernisering av myndig
heternas tilsynsverksamhet och en ökad fokusering på ekonom iska styrm e
del i arbetsm iljöarbetet. V idare förutsätts ett förstärkt forskningssam arbe
te och erfarenhetsutbyte mellan de nationella arbetsm iljöforskningsinsti
tuten på en rad om råden. Som ex kan näm nas reproduktionsskador, 
effekter av nya m aterial och produkter, psykiska och sociala faktorer. 
Konvention och sam arbetsprogram  pekar också på ett utökat samarbete 
på utbildnings- och inform ationsom rådet.

Av dispositionsm edlen 1991 bekostas 24 projekt som fortsätter från 
tidigare år. D ärutöver planeras 3 sem inarier, varav 2 ingår i den nordiska 
handlingsplanen för jäm ställdhet. Dessa sem inarier ingår i det fastställda 
sam arbetsprogram m et för 1990 — 93.

1.000 DKK

ARBETSMILJÖ Budget Verksamhets Budget
1990 förändring 1991

Dispositionsbevillning 6465 -1 1 7 6 348

Summa 6465 -5-117 6 348
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10.2 Nordisk arbetsmiljöutbildning (NIVA)

Budgetförslag 1991: 1 773000 FIM
m otsvarar 2 978 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Den nordiska institutionen för vidareutbildning på arbetsm iljöom rådet 
(NIVA) arrangerar vidareutbildning för specialister och forskare på arbets
miljöom rådet. Kurserna (ca 15 per år) är internationella och hålls därför 
på engelska. Vidare hör också nordisk samverkan och sam ordning av 
arbetsm iljöutbildning m er generellt till NIVAs uppgifter. Verksam heten 
leds av en institutionschef. Dessutom finns ytterligare 2 anställda. (Senaste 
fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring föreslås för 
1991).

NIVAs verksam het har nyligen u tvärderats varefter NIVAs styrelse och 
m inisterrådet beslutat om ett utvecklingsprogram för verksamheten. D etta 
har inneburit en ökning av antalet kurser sam t en större spridning av 
kurser mellan de nordiska länderna.

Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1294 1 713 1432
Varor och tjänster I 181 1 271 1 181
Bruttoutgift 2475 2984 2613
Avgår deltagaravgifter - 8 4 0 -H 552 - 8 4 0

Summa bevillningsförslag 1635 2432 1 773

Kommentar:

Institutionen föreslår utökad verksam het och m inskad avgiftsfinansi
ering, dvs. utökad nettobudget. För utökad kursverksam het tilldelas NIVA 
+ 138000 FIM,

11 Social- och hälsovård

Inledning

Grundlaget for M inisterrådets arbejde på social- og sundhedsom rådet er 
sam arbejdsprogram m et (3 rev.udg. 1988), som bl. a. understreger betyd
ningen af at arbejde for en sund livsstil og et sundere miljø i Norden.

Social- och sundhedsom rådet har også en vigtig plads i m inisterrådets 
arbejdsprogram  ” Norden i Europa” på flere om råder — sundhedsuddan
nelser, harm onisering af lægemiddellovgivning, oprettelse af et europæisk 
system for godkendelse a f  odontologiske m aterialer, systemer og udstyr til
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handicappede og koordinering a f  socialsikringsregleme. Standardisering af 
medicinsk udrustning og sygehusartikler er også et nyt indsatsom råde.

Den nordiske model, hvor ydelserne, i modsætning til EF, er individuel
le og uafhængige a f  arbejdsm arkedstilknytning er et vigtigt aspekt a f  social- 
og sundhedsom rådet. Det sam m e gælder forebyggelse, f.eks. bedriftssund
hedstjeneste, forebyggelse på børneom rådet og om kring fødsel. D ette ikke 
er i sam m e grad kendt inden for EF. Ved at tage sit udgangspunkt bl. a. i 
dette bør N orden også kunne påvirke EF/EFTA.

1.000 DKK

(totalt)
SOSI ALPOLITIK Budget Verksamhets Förslag till

1990 förändring budget
Inst/Budgetförslag 1991

Socialpolitik, disposi
tionsbevillning 7 377 -1 3 3 7 244
Nordiska läkemedelsnämden 2 948 0 - 5 5 2 893
Nordiska hälsovårds-
högskolan 1 +  726 0 1
Nordiska institutet för
odontologisk m aterial
provning 12611 + 2952 - 2 2 7 12384
Nordiska näm nden för
alkohol- och drogforskning 3 286 0 - 5 9 3227
Nordiska näm nden för
handikappfrågor 11226 - 3  360 1 589 12815

Summa 37449 +  6 342 1115 38 564

Samarbetsorganet för
narkotikafrågor - +  1000 1000

Summa 37449 +  6 342 + 2115 39 564

11.1 Socialpolitik, dispositionsbevillning

Budgetforslag 1991: 7 244 000 DKK

Projektverksam heten bedrivs dels i form av tem porär försöksverksam
het dels som utredningar och FoU-verksam het. Projekten delas på följan
de om råden: projekt generellt, efter- och vidareutbildning, socialvård, 
barn-, ungdoms- och familjepolitik, äldreom rådet, handikappom rådet, 
m issbrukarfrågor samt hälso- och sjukvård.

K onkret arbejder m an b l.a . med den nordiske handlingsplan mod can
cer, hvor man forsøger at m indske overdødeligheden a f  cancer i Norden, 
og at skabe bedre livskvalitet for dem der ikke kan helbredes.

På det sociale om råde arbejder man bl. a. m ed uddannelse a f  nøgleper
soner inden for socialområdet. Uddannelsen skal udvikle strategisk leder- 
kom petence, hvilket vil sige kundskab og indsigt i at m øde nye konkrete 
problem er og evne til at udvikle redskaber og strategier til at omsætte 
socialpolitiske mål til virkelighed.
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1.000 DKK

(totalt)
SOCIALPOLITIK, Budget Verksamhets Förslag till
dispositions 1990 förändring budget
bevillning Budgetförslag 1991

Projektverksamhet 7 377 - t -  133 7244

Totalt 7 377 - r  133 7244

11.2 Nordiska läkemedelsnämnden

Budgetförslag 1991: 2 606 000 SEK
m otsvarar 2 893 000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordiska läkem edelsnäm den har till uppgift att verka for harm onisering 
av lagstiftning och adm inistrativ  praxis på läkem edelsom rådet i Norden. 
Sam arbetet med organ på läkem edelsom rådet inom EG är också en växan
de del av NLN:s arbete. Det fram tida sam arbetet kom m er a tt kräva 
kom patibla datoriserade inform ationssystem  och näm nden planerar sär
skilda insatser på detta om råde, särskilt gällande utbytet av inform ation 
mellan läkem edelskontrollem a i Norden.

Samtliga nordiska länder deltar i näm ndens arbete. N äm nden har 10 
ledam öter, två från vaije land m ed ersättare. Ledam öterna utses för högst 
fyra år i taget.

Huvuddelen av verksam heten genom förs med hjälp av underutskott. 
Dessa har en eller i vissa fall två m edlem m ar från vaije land och m andat 
för ett avgränsat uppdrag. För närvarande finns sju sådana utskott.

N äm nden biträdes av ett sekretariat som är placerat i Uppsala. D et leds 
av en sekretariatschef. Totalt finns det 4 anställda. Senaste fastställd perso
nalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
SEK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1443 1443 1443
Varor och tjänster 527 527 500
Projekt 686 686 663

Summa bevillningsforslag 2656 2656 2606

Kommentar:

Generell besparing 1,8% 50000 SEK
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Budgetförslag 1991: 30 975 000 SEK*
m otsvarar 34382000 DKK*

Nordiska hälsovårdshögskolan i Göteborg är en sam nordisk insitution 
för högre utbildning och forskning inom  om rådet folkhälsovetenskap. Vid 
NHV anordnas vidareutbildning för personal inom hälso- och sjukvården 
och angränsade om råden i N orden, sam t forskarutbildning. Verksam heten 
leds av en rektor. Totalt finns ca. 49 anställda varav en studierektor, tre 
Adj professorer, en högskolelektor, å tta forskarassistenter och en kansli
chef. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring 
föreslås för 1991.

De forskningspolitiska tyngdpunkten koncentreras på följande om rå
den: epidemiologi, sam hällsm edicin, hälso- och sjukvårdsadm inistration, 
m iljöm edicin och om vårdnadsvetenskap.

11.3 Nordiska hälsovårdshögskolan

Budgetöversikt

(1000-tal
SEK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget*

Löner 15 600 16 160 15319
Lönereserv 1288 1 342 1 266
Varor och tjänster 13 647 13 788 13401
Projektverksamhet 1009 1 159 990
Brutto utgifter 31 544 32 449 30976
Avgår deltagaravgifter inkl.
inkomster 31 543 32448 30975

Summa 1 1 1

*) Förslaget är i enlighet med de förutsättningar som allm änt gäller för institutioner 
på m inisterrådets budget. Den särskilda finansieringsordning som gäller for skolan 
innebär dock att det är facksektom som avgör om man vill tillmötesgå NHV:s 
önskemål om budgetförstärkningar.

11.4 Nordiska institutet för odontologisk materialprovning (NIOM )

Budgetförslag 1991: 11 908 000 NOK
m otsvarar 12 384 000 DKK

Organisation och verksamhet 

N IOM  har till uppgift a tt genom systematisk provning och därtill höran
de m ålinriktad forskning arbeta för a tt m aterial och andra förbrukningsar
tiklar, som används eller avses kom m a i användning i odontologisk verk
sam het och tandhälsotjänst i de nordiska länderna, fyller de hälsomässiga 
och tekniska krav som ställs vid varje tidpunkt. En stor del av NIOM :s 
arbete rör internationellt sam arbete på det odontologiska om rådet, speci
ellt det europeiska standarderingssam arbetet.
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NIOM :s styrelse har en representant och en suppleant från var och ett av 
de nordiska länderna. Institutet är beläget i Oslo. Verksam heten leds av en 
institutschef. Totalt finns ca. 26 anställda varav en avdelningschef och en 
kanslichef. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen 
ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
NOK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 7937 8 322 7937
V aror och tjänster 4189 4511 3971
Projektmedel - 2 500 -

Summa bevillningsforslag 12126 15 333 11908

K o m m e n ta r :

In s t i tu t io n e n  ö n sk a r m ö jlig h e t a tt a n s tä l la  y tte r lig a re en  in g e n jö r

+  252000 N O K  sam t ökade resurser för varor och tjänster + 3 0 8000  
NOK. Medel för utökad projektverksam het + 2  500000 NOK. Sam arbets
m inistram as förslag innebär en generell nedskärning på 1,8 % för varor och 
tjänster eller löneposten (valfritt).

11.5 Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD)

Budgetförslag: 1 921 000 FIM
m otsvarar 3 227 000 DKK

O rg a n isa tio n  och v e rk sa m h e t  

Nordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD) i Helsingfors 
skal bl. a. initiere og planlægge nordiske forskningsprojekter inden for sit 
om råde og arrangere nordiske forskerkonferencer. NAD holder hvert an
det år bl. a. et nordisk biologisk alkoholforskerm øde.

I øvrigt har NAD grupper der arbejder med HIV og narkotika; alkohol 
og lægemiddelvaner i nordiske velfærds-, sundheds- og andre undersøgel
ser; brugerperspektivet i forskning vedr. afhængighedsskabende lægemid
ler m.v. De arbejder også med spørgsmål vedr. EF, alkohol og Norden.

N äm nden består av 3 ledam öter från vardera D anm ark, F inland, Island, 
Norge och Sverige med personliga suppleanter. N äm nden bistås av ett 
sekretariat vars arbete leds av en forskningssekreterare. Det totala antalet 
anställda är 3. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. 
Ingen ändring för 1991.

36 —10-0450 Nordiska rådet
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Budgetöversikt

(1000-tal
FIM )
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
forslaget

Löner 621 634 634
Varor och tjänster 522 529 509
Projekt 813 813 778

Summa bevillningsfórslag 1956 1976 1921

Kommentar:

Generell nedskärning av anslaget 1,8%.

11.6 Nordiska nämnden för handikappfrågor

Budgetförslag 1991:
N ordiska näm nden för handikappfrågor 

Tam merfors 
Dronninglund
Støtteordning-handikapporg.
M otsvarar

Organisation och verksamhet 

N ordiska näm nden för handikappfrågor (NH H ) i Stockholm arbejder i 
første række med hjælpem iddelspørgsm ål, der frem over specielt vil videre- 
udvikles gennem: inform ation, kontrol/prøvning, inform ationsteknologi 
og handicap- og hjælpem iddelforsyning (teknikspredning). D er arbejdes 
også på, at få handicapsynspunkter med i andre sektorer og med standardi
sering m.v. inden for bl. a. EF.

N äm nden består a f  2 m edlem m er fra henholdsvis D anm ark, F inland, 
Island, Norge og Sverige. F or hvert medlem findes en suppleant. N äm n
dens sekretariat ledes a f  en kanslichef. D et samlede antal ansatte er fem. 
Seneste vedtagne personalefortegnelse, se Budget for 1990. Ingen ænd
ringer foreslås for 1991.

U nder N H H  er der oprettet et Nordisk U ddannelsescenter for Døvblin- 
depersonale (NU D ) i D ronninglund i Danm ark. Her gives uddannelse for 
alle som arbejde med døvblinde i Norden. Samtidigt fungerer N U D  som 
ressourcecenter for døvblindearbejdet i N orden. N U D  har en bestyrelse 
med 2 m edlem m er pr. land.

U nder N H H  arbejdes der nu også m ed oprettelse a f  et center for databa
serede hjælpem idler i F inland på forsøgsbasis. Det er en videreføring a f  det 
arbejde N H H  har bedrevet under datahandlingsplanen, der ophørte med 
udgangen a f  1989.

3 511000 SEK 
2000000  SEK 
5 198000 DKK 
1 500000 DKK 

12 815000 DKK
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Støtteordning for handicaporganisationernes nordiske sam arbejde giver 
støtte til m erudgifter ved handicappet. Bidrag kan gives til nordiske m øder 
og konferencer som arrangeres a f  nordiske eller nationale handicaporgani
sationer, som sam arbejdsprojekt mellem nationale handicaporganisa
tioner fra m indst tre lande.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1471 1445 1471
Varor och tjänster 785 871 785
Projekt 1445 4 445 1255
Hjälpm edelcenter i Tam m erfors 2000 2000 2000

Summa bevillningsförslag 5 701 8761 5511
Utbildningscentret i D ronning
lund (DKK) 4 898 5198 5 198

Støtteordning för organisa
tionernes nordiske 
sam arbejde (DKK) 3 330 1500

Kommentar:

Institutionen önskar en utbyggnad av projektverksam heten och av en 
nyinrättad stödordning för organisationernas nordiska sam arbete samt 1 
tjänst som tolk vid utbildningscentret i D ronninglund. Sam arbetsm inist- 
rarna föreslår en ny stödordning för organisationernas nordiska samarbete 
samt medel m otsvarande en ny tjänst som tolk vid utbildningscentret.

11.7 Kontaktmandsorganet for narkotikaspørgsmål

Budgetförslag 1991: 1000000 DKK

Organisation og virksomhed  

K ontaktm andsorganet for narkotikaspørgsm ål er et tværsektorielt o r
gan, der har eksisteret siden 1971. Det er nu etableret som perm anent 
samarbejdsorgan under Nordisk m inisterråd med opgave, at sam ordne og 
initiere sam arbejde vedr. narkotikaspørgsm ål på tværs af sektorer.

Det har et sekretariat med en projektsekretær i Stockholm.

1.000 DKK

KONTAKTM ANDS Budget Verksamhets Budget
ORGANET FOR 
NARKOTIKASPØRGSM ÅL

1990 förändring 1991

Dispositionsmedel - +  1000 1000

Summa - +  1000 1000
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Budgetförslag 1991: 2 962 000 DKK

För perioden 1 9 89-1993  har de nordiska jäm ställdhetsm inistram a valt 
att i en gemensam handlingsplan koncentrera sam arbetet kring två teman:
-  Kvinnors roll i den ekonom iska utvecklingen sam t
— Kvinnors och m äns möjligheter att kom binera familjeliv och arbetsliv. 

Sammanlagt innehåller handlingsplanen ett drygt tjugotal projekt. Enligt
handlingsplanen ökar projektverksam heten mellan 1990 och 1991, vilket 
också avspeglar sig i ökat anslag. Å tta projekt beräknas bedrivas under 
1991.

12 Jämställdhet

1.000 DKK

JÄMSTÄLLDHET, Budget Verksamhets Budget
1990 förändring 1991

Dispositionsmedel 2813 +  149 2962

Summa 2813 +  149 2962

13 Industri

Inledning

Det nordiska sam arbetet inom industrisektorn syftar till a tt skapa gynn
sam m a betingelser för industriellt sam arbete speciellt vad avser främ jande 
av sam arbete rörande teknisk forskning och utveckling.

På det organisatoriska planet har förutsättningarna för a tt skapa en 
slagkraftig nordisk institution för teknologi och industriell utveckling ska
pats genom att Nordiska industrifonden och N O RD FO RSK  slagits sam 
man. M inisterrådet har vidare följt upp sammanslagningen genom att låta 
den ”nya” industrifonden bilda stom m en till ett nordiskt industriellt cen
ter i Oslo. Det industriella centret böijade sin verksam het den 1. januari 
1989. En succesiv uppbyggnad skall ske under en treårsperiod 1989 —
1991.

1000 DKK

INDUSTRI Budget
1990

Verksamhets
förändring
Inst/Budgetforslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Industripolitik, disposi
tionsbevillning 3 106 - 2 1 0 6 1000
N ordiska industrifonden 68 190 ( +  20264) - 3 1 2 0 65070
N ordtest 12 825 (+ 1 4 8 0 )  +  500 13 325

Totalt 84121 ( +  21 744) - 4 7 2 6 79 395
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13.1 Industripolitik, dispositionsbevillning

Budgetförslag 1991: 1 000000 DKK

1.000 DKK

(totalt)
IN D USTRIPO LITIK Budget Verksamhets Förslag till
dispositionsmedel 1990 förändring budget

Budgetförslag 1991

Industripolitik 3106 - 2 1 0 6 1000

Kommentar:

* Extra medel för standardisering bortfaller 1991 (1959)

13.2 Nordiska industrifonden

Budgetförslag 1991: 62567 000 NOK
m otsvarar 65070000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling (Nordisk industri
fond) bildades 1973 med syfte att stödja ett m era effektivt utnyttjande av 
nordiska resurser för teknologi och industriell utveckling. Som en följd av 
sammanslagningen m ed N O RD FO RSK  och av m inisterrådsbeslutet att 
upprätta ett nordiskt industriellt center i Oslo har fonden fått delvis nya 
och utvidgande arbetsom råden.

Fonden leds av en styrelsen i vilken vaije land är representerat genom 
två ledam öter, vilka utses av respektiva lands regeringar.

Styrelsens bistås av ett sekretariat, som leds av en direktör. Sekretariatet 
är placerat i Oslo. Totalt finns ca 21 anställda därav två sektionschefer. 
Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring före
slås för 1991.

Fonden har på m inisterrådets initiativ u tarbetat program för ett ökat 
sam arbete mellan N orden och det övriga Västeuropa rörande teknik- och 
standardiseringsfrågor. För 1991 begärs N OK 12 500 i extrabeviljningar 
för dessa insatser. Därtill begärs N O K  2000 för fullföljande av studentut
bytesprogram m et (NO RDTEK ) samt N O K  5000 för sista etappen i u t
byggnaden av det industriella centret.
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Budgetöversikt

(1000-tal
NOK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Personal och styrelse 7697 8 399 7697
Varor och tjänster 5175 6197 5 175

Summa adm inistration 12 872 14596 12872

Fondmedel
Projektverksamhet 68695 88195 68695
Bankräntor -r 12000 - 1 0 0 0 0 -i-12000
Återbetalning, lån -Í- 4000 -  4000 - 7 0 0 0

Summa bevillningsförslag 65 567 88 791 62 567

Kommentar:

Fonden har sam m antaget önskat ett tillskott på drygt 20 milj NOK. 1 
nuvarande kärva budgetläge har inte sam arbetsm inistram a b iträ tt detta 
förslag. De senaste åren har återbetalning av lån och bankräntor legat långt 
utöver de budgeterade beloppen. En justering har företagits och därm ed 
har nettobidraget sänkts med 3 milj NOK.

I det slutliga budgetbeslutet i novem ber 1990 avses industrifonden få ett 
bem yndigande att ingå förpliktelser för budgetåret. M inisterrådet ger dess
utom  industrifonden bem yndigande att ingå förpliktelser u töver tillgängli
ga medel för 1990 på upp till 34 milj NOK för 1991 och 17 milj NOK för
1992. Beloppens storlek fastställs slutligt i sam band med budgetbeslutet i 
november.

I enlighet med fondens stadgar får räntor och återbetalningen av lån 
tillföras fondmedel.

13.3 Nordtest

Budgetförslag 1991: 7932000 FIM
m otsvarar 13 325 000 DKK

Organisation och verksamhet 

De överordnade målen för N ordtests verksam het ä r  a tt främja;
— säkerhet för liv, hälsa, m iljö och m ateriella värden,
— ett fritt utbyte av varor genom avskaifande av tekniska handelshinder
— nordiska intressen i europeiskt och internationellt perspektiv.

N ordtest främ jar dessa mål genom att arbeta med;
— fram tagning av olika m etoder för testning,
— rik tlinjer för kvalitetssäkring och verifiering i laboratorieverksam het,
— kom petensutveckling på provningsom rådet,
— internationellt sam arbete, samt
— inform ationsverksam het.
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U nder 1990 genom förs på industrim inistrarnas anm odan ett översyns- 
arbete av N ordtest i syfte att effektivisera och om prioritera verksam heten 
mot bakgrund av de stora förändringar som sker i Europa och de återverk
ningar detta kom m er att få för industri, m yndigheter och provningslabora
torier i de nordiska länderna.

Det internationella sam arbetet har ökat kraftigt till följd av det nya 
system för ömsesidigt godkännande av provning och kontroll som är under 
uppbyggnad i Västeuropa. Speciella medel har tillskjutits härför genom de 
båda ekonom iska handlingsplanerna. Ökade insatser kom m er att krävas 
för detta arbete under ett antal år framöver.

För 1991 avser Nordtest starta ett utvecklingsarbete kring provningsme- 
toder för m iljövårdsändam ål (vatten- och luftföroreningar sam t kem ikali
er). Arbetet har bland annat initierats genom N ordtest framgång med 
framtagning av provningsm etoder för oljeföroreningar.

Nordtest leds av en styrelse som utses av de nordiska regeringarna. 
Styrelsen beslutar om vilka fack- eller program grupper som vid vaije 
tidpunkt krävs (f. n. 8 fackgrupper och 2 programgrupper). Styrelsen och 
grupperna bistås av ett sekretariat som är beläget i Helsingfors. Sekretaria
tet leds av en direktör. Totalt finns fem anställda. Senaste fastställd perso
nalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1205 1335 1346
Varor och tjänster 656 713 713
Projekt 5 773 6 773 5 873

Summa bevillningsförslag 7634 8821 7932

Kommentar.

Institutionen föreslår en utökning av projektverksam het m .m . med 
1 187000 FIM. Sam arbetsm inistram a föreslår en resursförstärkning på 
298000 FIM.
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14 Ekonomi- och finanspolitik

Inledning

Inom sektorn behandlas frågor gällande den ekonom iska politiken, här
under konjunkturfrågor, valuta- och kapitalm arknadsfrågor, internatio
nella ekonom iska frågor och skattefrågor. Genom  den ekonom iska hand
lingsplanen ” Ett starkare N orden ” 1989—1992 är större delen av sektorns 
verksamhet planerad för perioden. Bland de åtgärder i handlingsplanen 
som för sektorns del förväntas vara under genom förande under år 1991 
kan näm nas kapitalm arknadsfrågor, skatter och avgifter och EG:s inre 
m arknad, analyser och erfarenhetsutbyte om den offentliga sektorn, fort
satt arbete om näringslivsstöd, samt ekonom iska styrmedel i m iljöpoliti
ken.

En institution, Nordiska ekonom iska forskningsrådet, finns inom  sek
torns ansvarsom råde.

1000 DKK

EKONOMI- OCH 
FINANSPOLITIK

Budget
1990

Verksamhets
förändring
(Inst)/BudgetfÖrslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Ekonomi och finans,
dispositionsbevillning 847 -=-67 780
Ekonomiska
forskningsrådet 2 889 0 2 889

Summa 3 736 - 3 669

14.1 Ekonomi- och finanspolitik, dispositionsbeviljning

Budgetförslag 1991: 780000 DKK

Dispositionsbevillningen avses för år 1991 att användas för projekt i den 
ekonom iska handlingsplanen, för vilka särskilda medel inte anvisats i 
själva planen. Det var avsikten att sådana m indre kostnadskrävande akti
viteter i handlingsplanen skulle finansieras genom dispositionsbevillning
en. H ärutöver kan kom m a projekt t. ex. som uppföljning av de diskussio
ner om aktuella ekonom isk-politiska frågor som finansm inistrarna regel
mässigt har på sina möten.

1000 DKK

(totalt)
EKONOM I- OCH Budget Verksamhets Förslag till
FINANSPOLITIK 1990 förändring budget

Budgetförslag 1991

Dispositionsm edel 847 - 6 7 780
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Budgetförslag 1991: 2 603 000 SEK
m otsvarar 2 889 000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordiska ekonom iska forskningsrådet har till uppgift att på olika sätt 
främja analyser och utredningar om centrala äm nen i den nordiska ekono
miska debatten. Hit hör bl. a. frågor som rör det ömsesidiga ekonomiska 
berorendet mellan de nordiska länderna, jäm förelser av de nordiska eko
nom ierna och förutsättningarna för ett närm are ekonom iskt samarbete.

Forskningsrådet genom för härutöver under åren 1990 — 92 tem porärt ett 
program för främ jande av skatteekonom isk forskning inom ram en för den 
ekonom iska handlingsplanen.

Forskningsrådet består av 15 m edlem m ar, 3 från vart och ett av de fem 
nordiska länderna. Rådet har en sekreterare anställd med placering i 
Lund. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen änd
ring föreslås för 1991.

14.2 Nordiska ekonomiska forskningsrådet

Budgetöversikt

(1000-tal
SEK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 426 426 426
Varor och tjänster 626 626 626
Projekt 1 551 1 551 1 551

Summa bevillningsforslag 2603 2 603 2 603

15 Nordiska statistiska sekretariatet

Budgetförslag 1991: 2 502 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Nordiska statistiska sekretariatet har till uppgift a tt på uppdrag av 
cheferna för de statistiska centralbyråerna sam ordna den officiella statisti
ken i de nordiska länderna. Det utgör sekretariatet för de nordiska chefs- 
statistikerm ötena och betjänar och sam ordnar verksam heten i det nordis
ka statistiska utskottet, som verkar i chefsstatistikerm ötets regi. D etta sker 
bl. a. genom att sekretariatet deltar i planläggningen av möten och sem ina
rier samt u tarbetar dokum entation till och rapporter från dessa.

Sekretariatet följer det internationella sam arbetet avseende statistisk 
koordinering och standardisering samt initierar och m edverkar i under
sökningar till gagn för jäm förbarheten av de nordiska ländernas statistik.
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Dessutom utarbetar och redigerar sekretariatet Nordisk statistik årsbok 
och utger andra sam nordiska statistiska publikationer.

Styrelsen består av cheferna fór de statistiska centralbyråerna i D an
mark, Finland, Island, Norge och Sverige. Sekretariatets arbete leds av en 
sekretariatschef och är i beläget i K öpenham n. Totalt finns sex anställda. 
Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring före
slås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1699 1 759 1699
Varor och tjänster 708 775 662
Projekt 141 160 141

Summa bevillningsforslag 2 548 2 609 2 502

Kom m entar:

Institutionen har begärt en om vandling av en assistenttjänst till akade
m ikertjänst. Sam arbetsm inistram a har em ellertid inte i det kärva budget
läget biträtt detta utan föreslår en generell besparing på 1,8%, 46000 
DKK, för sekretariatet.

16 Bygg

Inledning

Byggsektorns budget består av äm betsm annakom m itténs projektbevilj- 
ningar och institutionsbudget för N ordiska kom m ittén för byggbestäm- 
melser.

U nder 1991 kom m er m an i intensifierat tem po att sam ordna de nordis
ka ländernas regelverk på hela byggområdet med hänsyn till EES (Europas 
ekonom iska sfär). D etta gäller såväl utredningar och analyser av principi
ell karaktär som direkt tekniska underlag för harmonisering, standardise
ring och tekniskt godkännande i Europa.

H ärutöver har under byggsektorn tillkom m it nya om råden som m ed stor 
fördel bör bearbetas i nordisk samverkan. Inform ationsteknologien på 
byggområdet har redan genom det avslutade datahandlingsprogram m et 
inom m inisterrådet påvisat ett behov för samverkan mellan länderna. 
Bostadsm inistram a har vidare understrukit behovet av nordiska tvärsek- 
toriella ansträngningar för bättre inomhusmiljö.
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1000 DKK

BYGG Budget
1990

Verksamhets
förändring
Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Byggfrågor,
dispositionsbevillning 4 584 -1 2 5 4459
Nordiska kom m ittén för
byggbestämmelser (NKB) 2 386 0 2 386

Totalt 6 970 -1 2 5 6845

16.1 Byggfrágor, dispositionsbevillning

Budgetförslag 1991: 4 459 000 DKK

Harmonisering, standardisering, tekniskt godkännande 

Bostadsm inistrarna har beslutat a tt för åren 1990 — 1992 avsätta en halv 
miljon årligen för äm betsm annakom m itténs utredningar och inform a
tionsverksam het i tillknytning til m inisterrådets program N orden i Euro
pa. Byggstandardiseringsorganen, INSTA B, koordinerar den nordiska 
verksamheten mot CEN, det europeiska standardiseringsorganet. CEN 
kom m er att ta fram byggstandarder på uppdrag av EG och EFTA i allt 
stigande tempo. Det betyder ett enorm t ökat behov för nordisk sam ver
kan. Särskilda medel för harm onisering/standardisering har tillförts bygg
sektorn över den ekonom iska handlingsplanen Ett starkare Norden. V ida
re påpekas att största delen av NKBs projektbudget hänförs till det europe
iska harm oniseringsarbetet.

Inom husklim at

Bostadsm inistrarna har beslutat att intensifiera byggsektorns koordine
rande roll för att bättre inom husm iljö. O m rådets tvärfackliga karakter bör 
leda till en mera m ålinriktat mångsektoriell integrering inom m inisterrå
det. U nder 1991 avslutas NKBs handlingsprogram  på inneklim atom rådet 
(1987—1991) men sam tidigt utarbetas ett nytt förstärkt handlingsprogram 
En betydlig del av NKBs projektmedel är knutna till om rådet.

Byggforskning (inklusive informationsteknologi)

Byggforskningsorganens samverkan är mångsidig och förgrenat på 
många arbetsgrupper. De nationella organen kom m er i allt större grad att 
spela en stor roll i förbindelse med europeiska godkännandeordningar 
enligt EGs byggvarodirektiv. Uppföljning av en särskild handlingsplan för 
datateknologi inom byggområdet blir aktuell under verksamhetsåret.
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Bostadspolitiska utredningar 

Jäm förande analys av ländernas bostadspolitik är en allt viktigare del av 
det nordiska sam arbetet. O m fattande projekt pågår också på bostadsfinan- 
sieringsområdet.

1000 DKK

BYGGFRÅGOR Budget Verksamhets Budget
1990 förändring 1991

Dispositionsbevillning 4 584 -1 2 5 4 459

Totalt 4 584 -1 2 5 4459

1000 DKK

BYGGFRÅGOR Budget
dispositionsbevillning, specifikation 1990

Inneklim at och generell disp 509
Forskning och utveckling inkl datateknologi I 500
Harm onisering og standardisering 1 750
Bostadspolitik 700

Summa 4 459

16.2 Nordiska kommittén för byggbestämmelser (NKB)

Budgetförslag 1991: 1 420 000 Fl M
m otsvarar 2 386 000 DKK

Organisation och verksamhet 

NKB är ett samarbetsorgan för de centrala byggmyndighetema i de fem 
nordiska länderna.

NKBs uppgift är att sam ordna byggbestäm melsema i de nordiska län
derna inom om råden där en sam ordning är angelägen, samt främ ja nor
diskt sam arbete av väsentlig betydelse för en sund utveckling rörande 
byggbestämmelser i enlighet med vad som anges i NKBs arbetsprogram .

Den västeuropeiska integrationen ställer ökade krav på myndigheternas 
nordiska samverkan för regelverk och inform ation.

NKBs styrelse består av 2 representanter från D anm ark, F inland, Norge 
och Sverige samt 1 representant från Island. Desutom  finns projektgrup
per för avgränsade arbetsuppgifter och tekniska sekreterare utsedda av de 
enskilda länderna. Centrala kansliet i Helsingfors har en tjänstem an an
ställd. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen änd
ring föreslås för 1991.
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(1 000-tal 
FIM) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 365 365 365
Varor och tjänster 261 271 271
Projektverksamhet 794 894 794

Summa 1420 1 530 1420

Kommentar.

Institutionen har föreslagit utökad projektverksam het. Sam arbetsm i
nistram a föreslår oförändrad anslagsnivå.

17 Handel

Inledning

Innen m inisterrådssystem et skjer det handelspolitiske sam arbeid i EK- 
Handel og i Nordisk Prosjekteksportfond, NoPEF. Sistnevnte er fra 
1.1.1989 etablert som en perm anent nordisk institusjon.

De nordiske m inistre med ansvar for utenrikshandel møtes sedvanlig en 
gang pr. år, hvor bl. a. handelspolitiske spørsmål mellom de nordiske land 
drøftes. I tillegg behandles spørsmål som vedrører landenes deltakelse i det 
øvrige internasjonale handelspolitiske sam arbeid.

I de halvårlige m øter mellom de nordiske handelsjefene, hvor m inister
rådets generalsekretær deltar som observatør, behandles i første hånd 
spørsmål i relasjon til de nordiske lands øvrige internasjonale økonomiske 
sam arbeid i EFTA, EFTA-EF, GATT, OECD m. fl.

1000 DKK

HANDEL Budget
1990

Verksamhets
förändring
Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Handelspolitik,
dispositionsbevillning 2 384 - 7 8 4 1600
Nordiska projekt-
exportfonden 13 324 0 13 324

Totalt 15 708 - 7 8 4 14924
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17.1 Handelspolitik, dispositionsbeviljning

Budgetförslag 1991: 1600000 DKK

Norden som hjem m em arked

I dannelsen av et åpent nordisk m arkedsom råde inngår nedbygging av 
handelshindrende tiltak og prosedyrer som en viktig del, som berører de 
fleste sektorer innenfor m inisterrådsorganisasjonen. I arbeidsprogram m et 
Norden i Europa 1989—1992 er satt opp som en prioritert oppgave en 
analyse og effektivisering av sam arbeidsprogram m et om handelshind
ringer fra 1987. På anm odning fra utenrikshandelsm inistrene er EK-Han- 
del igang med å undersøke forutsetningene for at en analog m etode med 
EFs ” Cassis de D ijon”-prosedyre kan anvendes i det nordiske arbeidet. De 
fleste tilfelle av tekniske handelshindringer er nå løst, men det er de 
vanskeligste som står tilbake.

En videreutvikling av det nordiske hjem m em arked er videre en viktig 
forutsetning for og et hjelpem iddel i landenes bestrebelser på å forberede 
seg på en rolle innenfor et Europeisk Økonomisk Sam arbeidsom råde 
(EØS). EK-Handel har således gjennom ført et arbeid for å forenkle tollpro- 
sedyrene ved grensene. Innenfor EFTA-EF forhandlingene er offentlige 
innkjøp et prioritert felt. EK-Handel har funnet at slike innkjøp i nordiske 
kom m uner og fylker stort sett skjer uten at anbudene er ute på konkurran
se. Det videre arbeid vil kunne gi anvisninger på hvordan kom m uner og 
fylker kan spare penger ved slike innkjøp.

Forenklinger av kontroller og rutiner ved grensepassering av varer er et 
annet om råde av avgjørende betydning for en tilpasning til den europeiske 
integrasjonsprosess. EK-Handel har satt igang et prosjekt for å gjennomfø
re de forenklinger som er mulige i påvente av den situasjon som vil oppstå 
ved opprettelsen av det store europeiske m arked i 1993.

I de forestående EFTA-EF-forhandlinger om et EØS vil det nordiske 
sam arbeidet fungere som ” verksted” for ideer og løsninger på om råder 
hvor N orden er langt framme. EK-Handel vil med sine prosjektm idler 
søke å bidra til at denne integrasjonsprosess kan gå fram  så smidig som 
mulig, samt at den nordiske ” m odell” kan sette sitt bum erke på forhand
lingene. En viktig oppgave i denne sam m enheng er å bidra til at landene 
kan medvirke ved utarbeidelsen av europastandarder for produkter.

1000 DKK

HANDELSPOLITIK, Budget 
dispositionsbevillning 1990

Verksamhets
förändring
Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Summa 2 384 — 784 1 600
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Budgetförslag 1991: 7931 0 0 0 F IM
m otsvarar 13 324 000 DKK

Organisation og virksomhed

N ordisk Projekteksportfond oprettedes i 1982 som et led i forstærkning
en af nordisk næringslivs internationale konkurrencekraft ved eksport til 
udviklingsog statshandelslande.

Fondens hovedsagelige virksomhed er at yde støtte til nordiske firm aer 
og institutioner ved udfærdigelse a f  forudsætnings- og lønsom hedsstudier 
for konkrete projekter eller lignende aktiviter, som kan lede til kontrakt. 
Projekter skal være af nordisk interesse. Fonden kan bevilge bidrag, som 
dækker højst 50% af  om kostningerne. De bevilgede bidrag skal norm alt 
tilbagebetales, såfrem t projekterne realiseres.

En m indre del a f  NoPEFs m idler kan også bevilges som bidrag på op til 
50% af  udgifterne ved nordiske og internationale sem inarer inden for 
brancher og om råder, hvor nordiske firm aer er konkurrencedygtige, eller 
til grundlæggende m arkedsundersøgelser og studier a f  efterspørgselssitua- 
tionen i m ålom råder, hvor der kan foreligge nordisk interesse for leveran
cer.

Fonden har en bestyrelse på 10 medlem m er; 2 fra hvert a f  de nordiske 
lande. Nordisk Investeringsbank (NIB) repræsenteres a f  en observatør ved 
bestyrelsesmøder.

Bestyrelsens beslutninger iværksættes a f  et sekretariat, som ledes af en 
direktør. Sekretariatet er beliggende i Helsingfors. Totalt finns fem anställ
da. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring 
föreslås för 1991.

N oPEF har desuden fået i opgave at i 1991 adm inistrere DKK  10,5 mio 
under den nordiske økonomiske handlingsplan 1989 — 92 til miljøindsats-

17.2 Nordiska projektexportfonden (NoPEF)

Budgetöversikt

(1000-tal
FIM)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 1465 1990 1 533
Varor och tjänster 1 069 1 350 1001
Projekt 5 397 7 397 5 397

Summa 7931 10737 7931
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Kommentarer:

— Lønom kostninger er i Fondens forslag opskrevet med 1 ekstra tjeneste 
(handläggare) på 475, samt en deraf følgende øgning i sociale om kost
ninger på 50. På baggrund a f  større arbejdsbyrde ved adm inistration af 
ikke-ordinære projektmidler.

— Varer og tjenester er i fondens forslag opskrevet med 281000 FIM 
hvoraf størstedelen vedrører inform ation om virksom heden, som er 
pålagt efter evalueringen i 1987.

— Projektm idlerne er i fondens forslag opskrevet med 2000000 FIM i 
overensstemmelse med evalueringsrapportens rekom m andationer og 
tilstyrket a f  sektoren.

Sam arbetsm inistram a föreslår i nuvarande ansträngda budgetläge oför
ändrad anslagsnivå för 1991.

18 Regional

Budgetförslag 1991: 26 238 000 DKK

Inledning

Förslag till ett nytt sam arbetsprogram  för regionalpolitik 1990—1994 
behandlades under Nordiska rådets session 1990. Det fastställdes av regio
nalm inistrarna (M RREG) under våren 1990. Program m ets genom förande 
i sin helhet förutsätter en aktivitetsökning.
— Utveckling av nya form er för samverkan mellan olika regioner i N or

den.
— Kunskapsutveckling, inform ations- och erfarenhetsutbyte ges ökad pri

oritet.
— U tökat sam arbete med sam hällssektorer med stor betydelse för den 

regionala utvecklingen.
— Förstärkt gemensamt nordiskt agerande i internationella frågor.
— G em ensam m a regionalpolitiska stödordningar.

Det regionalpolitiska forskningssam arbetet sker inom ramen för N ordis
ka institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO)

1000 DKK

REGIONAL Budget
1990

Verksamhets
förändring
Inst/Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Regionalpolitik
dispositionsbeviljning 22457 + 681 23 138
Nordiskt institut för 
regionalpolitisk forskning 
(NordREFO ) 3081 + 19 3 100

Totalt 25 538 700 26238
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18.1 Regionalpolitik, dispositionsbevillning

Budgetförslag 1991: 23 138 000 DKK

Inledning

Inom ram en för program m et kom m er speciell uppm ärksam het fastas 
vid gränsregionalt samarbete. För närvarande finansieras verksamheten i 
9 sam arbetsom råden. M inisterrådet kom m er under 1991 redovisa konkre
ta planer för det fram tida gränsregionala sam arbetet.

Det betonas också behovet av nya form er för samverkan kring småorts 
(landsby) och ö-problematiken.

Kunskapsutveckling samt inform ations- och erfarenhetsutbyte utgör en 
viktig del av sektorn-, verksamhet under 1991. Basprojektet har en central 
utredningsfunktion i form av dels tem aorienterade utredningar, dels ge
nom fortlöpande kartläggningar av regionala förhållanden som redovisas 
regelbundet i en rapport Regional utveckling i Norden.

1 sam arbetsprogram m et betonas utökat inform ations- och erfarenhets
utbyte. De frågor som ges prioritet är bl. a. storstädernas roll i den natio
nella och regionala utvecklingen. Försöksverksam het med s. k. exam ina
tion av regionalpolitiken i något eller några av de nordiska länderna avses 
att prövas.

I sam arbetsprogram m et läggs vikt vid sektorssamarbete. Överläggningar 
kommer att initieras med sektorer som är av stor regionalpolitisk betydel-

Frågor som rör den europeiska integrationen och dess betydelse betonas 
speciellt. Nordiska rådet förutsätter i sin rekom m endation att m inisterrå
det skall förelägga övervägningar och konklusioner angående nordisk re
gionalpolitik i Europaperspektiv för Nordiska rådet senast på sessionen 
1991.

1000 DKK

(totalt)
REGIONALPOLITIK Budget Verksamhets Förslag till

1990 förändring budget
Inst/Budgetforslag 1991

Dispositionsbevillning 22 457 +  681 23 138

18.2 NordREFO

Budgetförslag 1991: 3 100000 DKK

Organisation och verksamhet 

N ordR EFO  har till uppgift att initiera och sam ordna regionalpolitiskt 
inriktad forskning sam t m edverka i finansieringen av sådan forskning.
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Verksam heten genomförs enligt ett forskningsprogram for 1989—1993 
som om fattar bl. a. internationalisering, decentralisering och miljöfrågor. 
N ordR EFO  har också startat ett större pilotprojekt i form av en ny tid 
skrift som skall förm edla inform ation om den regionalpolitiska forskning
en och dess resultat.

Styrelsen för N ordiskt institut för regionalpolitisk forskning (N ord
REFO) består av 1 ledam ot och 1 suppleant från vart och ett av de fem 
nordiska länderna. Kansliets arbete leds av en institutionschef. Totalt 
finns två anställda. Senaste fastställd personalförteckning, se Budget 1990. 
Ingen ändring föreslås för 1991.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 691 690 690
Varor och tjänster 836 836 836
Projekt 1 554 2404 1 574

Summa bevillningsforslag 3081 3 930 ( +  850) 3100

Kommentar.

N ordR EFO  önskar finansiera en tidskrift och utöka projektverksam he
ten. Sam arbetsm inistram a föreslår dock oförändrat anslag för 1991.

19 Transport

Budgetförslag 1991: 3 700 000 DKK

Genom förandet av en nordisk transportm arknad kom m er, jäm sides 
med trafikens miljöfrågor, att vara en av de viktigaste uppgiftem e för det 
nordiska transportsam arbetet under 90-talet. En god grund har lagts ge
nom de beslut om stegvis liberalisering som tagits vad gäller tredjelands- 
transporter med lastbil i alla berörda länder sam t det totala frisläppandet 
av beställningstrafik med buss för trafik mellan Finland, Norge och Sveri
ge. Av stor betydelse är vidare den avreglering vad gäller inrikestrafik 
(cabotage) med utländsk lastbil som inletts genom trafikm inistrarnas prin
cipbeslut om detta under Nordisk Råds session 1990.

Arbetet med transportm arknaden har hittills präglats av verksamheten 
inom EG. Den senaste utvecklingen inom Östeuropa visar dock att även 
dessa länder kan kom m a att få stor betydelse vad gäller transportvägarna 
till och från Norden. En av uppgifterna för Nordiska äm betsm annakom -
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m itten för Transportfrågor,(NÄT) på kort sikt är att analysera konsekven
serna för N orden av utvecklingen och förutsättningarna för sam arbete. 
Det nordiska professur i internationella transporter vilken enligt m ålsätt
ningen skall inrättas från vårterm inen 1991 bör kunna ha en uppgift i detta 
sammanhang.

1988 inleddes ett sektorssam arbete med ÄK-Miljö ang trafik och miljö
frågor. Sam arbetet kom m er att fortsätta. En av uppgifterna är uppföljning 
av den resolution om åtgärder mot trafikens m iljöstörningar som togs
1989 av Europeiska Trafikm inisterkonferansen, CEM T. Stora resurser 
kom m er att behövas för att ytterligare klarlägga trafikslagens m iljöpåver
kan, förutsättningarna för ett fram tida icke-m iljöpåverkande transportsy
stem, miljövänliga fordon och bränslen m .fl. frågor.

En stor del av NÄTs projektverksam het handhas av underkom m ittén. 
Denna har en bred verksamhet, som om fattar infoteknologi för transpor
ter, statistik, vägrelaterade projekt, handikappfrågor, konferenser i aktu
ella äm nen m m. Bland planerade nya projekt för 1991 kan näm nas 
modeller för att m äta efterfrågan på transporter.

Det i NÄTs regi bedrivna projektet om plankriterier m .m . för infrast
rukturinvesteringar kom m er att avslutas 1990 och följs upp med ett pro
jekt ang form er för finansiering av sådana projekt.

Vad gäller meteorologi kom m er ett uppföljningsprojekt för det databa- 
serade väderprognossystem et HIRLAM att fortsätta 1991. Vidare kan det 
bli aktuellt med en viss uppföljning av vädarradarprojektet, vars finansi
ering i den ekonom iska handlingsplanen avslutas 1990.

Bland de nya uppgifter som kräver insatser i 1991 kan näm nas uppfölj
ningen av NRs rek. 1990 ang tvärflyg.

1000 DKK

(totalt)
TRANSPORT Budget Verksamhets Förslag till

1990 förändring budget
Budgetförslag 1991

Dispositionsbevillning 3 755 - 5 5 3 700

Kommentar:

M inskad bevillning generellt 1,5%, 55000 DKK
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Budgetförslag 1991: 4 000 000 DKK

Indledning

Trafiksäkerhetsarbetet i de nordiska länderna kom m er under 90-talet att 
bli en allt viktigare uppgift. Den positiva utvecklingen 1975 — 85 avlöstes 
1985 — 90 av ökande olyckssiffor, vilket till stor del torde bero på den 
ökande trafikvolym en. Prognoserna inför 90-talet tyder på att trafiken 
fortsätter öka. D etta torde innebära en stor risk för att att också olyckssiff- 
rorna stiger. En osäkerhetsfaktor ligger i att trafikantkollektivet inte är 
homogent över tiden. Antalet äldre bilförare ökar, bilförares attityder/kör
sätt kan påverkas av diverse faktorer — miljökrav, energisparande och 
liknande. Allt detta påverkar trafiksäkerheten.

Nordiska Trafiksäkerhetsrådet, N TRs arbete för att öka trafiksäkerhe
ten har sedan 1988 huvudsakligen skett inom ram en för den nordiska 
handlingsplanen för ökad trafiksäkerhet. M ålsättningen har varit att för
stärka och effektivisera de nationella insatserna och inriktningen har varit 
att utveckla mer noggranna analysinstrum ent ang olycksrisker och -orsaker 
sam t att förbättra m etoder för inlärning och övervakning.

Planen har indelats i fyra huvudom råden som bedöm ts som väsentliga 
för ökad trafiksäkerhet:
* Hastighetsutvecklingen * Trafikonykterhet
* Nya förare * Oskyddade trafikanter 

M inisterrådet har påböljat arbetet med att revidera handlingsplanen för
ökat trafiksäkerhet och avser att lägga fram förslag till ny plan inför nästa 
session i Nordisk Råd.

20 Trafiksäkerhet

1000 DKK

TRAFIKSÄKERHET Budget
1990

Verksamhets
förändring
Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Dispositionsbevillning 3 937 + 63 4000

Totalt 3937 +  63 4000

Kommentar.

Ökad bevillning generellt 1,6%.
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Indledning

Turismen förutspås för 90-talet fortsatt vara en av de sektorer som 
allm änt sett har kraftig tillväxt. Det är angeläget att de nordiska länderna 
bevakar m öjligheterna att behålla och helst öka sin andel av m arknaden.

Den internationaliseringsprocess som bl. a. pågår inom EG har ännu 
inte genom förts på sådana om råden som i hög grad påverkar förhållande
na för turistnäringen och resandet i allm änhet. Något definitivt beslut 
föreligger t. ex. inte om tax-freem arknaden. Det är en viktig uppgift för 
Nordiska m inisterrådets Turistutskott, N M T att analysera utvecklingen 
och att komma med förslag till åtgärder som gör att konkurrensförhållan- 
dena för den nordiska turistm arknaden inte försäm ras jäm fört med EG.

1 övrigt kom m er genom förandet av 1989 års nordiska sam arbetspro
gram för turism  att vara den viktigste arbetsuppgift för NM T under 
perioden 1991 —93. Som ett stöd för detta arbete är en verksamhetsplan 
under upprättande. Planen torde kom m a att om fatta följande åtgärdsom- 
råden:

Ökad kunskap om  turism , där insatserna om fattar FoU, ytterligare för
bättrad statistik samt identifiering av jurid iska hinder eller förhållanden 
som försvårar utövandet och/eller utvecklingen av turistnäringen.

Stöd till utvecklingen av turistnäringen, där insatserna om fattar stöd till 
näringens produktutvecklingsarbete genom bl a kontaktförm edling gent
em ot olika sektorer såsom kultur m fl, stöd till utvecklingsprojekt m .m ., 
lärom edelsproduktion samt stöd till utveckling av m arknadsföring.

M arknadsföring , där insatserna om fattar fram tagande av kriterier för 
nordisk gemensam m arknadsföring på när- och fjärrm arknader sam t i det 
sam m anhanget en noggran utvärdering av den pågående USA-turistkam- 
panjen.

Sektorssamarbete, via etablerande av gem ensam m a projekt med sekto
rer med anknytning till turism  sam t utökat sam arbete med Nordiska 
turistrådet.

Arbete pågår inom alla dessa om råden. På kort sikt kom m er dock 
insatserna i huvudsak att ligga på åtgärder för näringsutveckling där bl. a. 
ett projekt pågår beträffande Ö stersjöom rådet och ett projekt startats 1990 
ang Skagerrakområdet. V idare kom m er stor vikt att läggas vid uppfölj
ningen av N ordiskt Råds rekom m endation angående genom förandet av 
turistprogram m et.

21 Turism

Budgetförslag 1991: 2 000 000 D KK
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1000 DKK

(totalt)
TURISM Budget Verksamhets Förslag till

1990 förändring budget
Budgetförslag 1991

Dispositionsmedel 1 955 + 45 2000

Totalt 1 955 + 45 2000

K om m entar:

Anslagsnivå höjs med 2,3%, 45000 DKK

22 Jord- og skogbruk

Innledning

Det nordiske sam arbeidet innen jord- og skogsbrukssektoren baserer seg 
på et 10-årig handlingsprogram fra 1985. N ordisk m inisterråd (landbruks
m inistrene) har i 1989 gjennom ført en evaluering av handlingsprogram 
met og konstatert at utgangspunktet for det nordiske sam arbeidet ligger 
fast og at sam arbeidet må være forankret i nasjonale prioriteringer.

Evalueringen viste at mange arbeidsom råder i stigende grad påvirkes av 
m ålsettinger som tar utgangspunkt i tverrsektorielle prioriteringer både 
nasjonalt og nordisk. Særlig gjelder dette sam arbeidsom råder innenfor 
m iljøom rådet samt tilpasninger til de internasjonale forhold.

M inisterrådet har derfor lagt fram forslag om Tillegg til nordisk hand
lingsprogram på jord- og skogsbruksområdet. Forslaget ble drøftet på 
sesjonen i Reykjavik i m ars 1990 og m inisterrådets vurderinger og priori
teringer fikk stor tilslutning fra Nordisk Råd. Program m et ble endelig 
fastsatt av m inisterrådet i jun i 1990.

Hovedtyngden av de nye sam arbeidsom rådene gjelder tverrsektorielt 
sam arbeid for å løse landbrukets m iljøproblem er. M inisterrådet har listet 
opp i alt 10 konkrete sam arbeidsom råder mellom landbruk og miljø. I 
tillegg vil en også øke innsatsen vedrørende globale genetiske ressurser, der 
særlig ikke kommersielle vekstgenetiske og dyregenetiske ressurser er inte
ressante for et sam arbeid med miljøsektoren.

Tillegget til handlingsprogram m et legger også vekt på tilpasninger til 
internasjonale forhold. Det adm inistrative sam arbeidet om fjerning av 
tekniske handelshindringer vil bli bygget ut under hensyntagen til EFTA- 
harm oniseringen og de kom m ende bestem m elser for EF’s indre marked.

M inisterrådet har anslått at de fleste nye elem entene til handlingspro
gram m et kan gjennomføres innenfor en årlig ram m e på i alt 2000000 
DKK. Budsjettsituasjonen for det nordiske sam arbeidet gir ikke rom for



B 11 l /b 1143

en så stor økning. En del av aktivitetene må derfor settes igang ved 
om disponering innenfor de eksisterende sektorsrammer.

Budsjettforslaget for 1991 legger opp til en slik om disponering ved at 
forslagene for to av institusjonene er noe redusert og sektorens disposi- 
sjonsbevilgning er tilført midler. Økningen vil stort sett bli benyttet til å 
gjennomføre tilleggsprogrammets tiltak innenfor landbruksm iljøom rådet.

1 000 DKK

JORD- OCH 
SKOGSBRUK

Budget
1990

Verksamhets
förändring
Inst/Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Jordbruksfrågor,
dispositionsbevillning 6 268 + 1222 7 490
Nordiska genbanken 
for jordbruks- och 
trädgårdsväxter (NGB) 4 898 + 303 4 898
Sam arbetsnäm nden for 
nordisk skogsforskning 
(SNS) 8466 +  739 -  181 8 285
Samnordisk planteforædling 1 921 + 192 -  41 1880

Totalt 21 553 +  1 234 1000 22 553

Kommentar.

Den totala anslagsnivå för sektorn höjs med 1 000000 DKK

22.1 Jordbruksspørsmål, disposisjonsbevilling

Budgetförslag 1991: 6490000 DKK

Fordeling av bevilgningen for 1990 og forslag til fordeling for 1991 vil 
framgå av følgende tabell:

1000 DKK

Om råde Budsjett 1990 Forslag 1991

Utredninger og nye aktiviteter 660 840
Jordbruksforskning 1 520 1 500
G enbanksam arbeide 430 450
Forskerutdannelse 1 750 1 500
Kont rollinst. samarb. 1 782 1900
Landbruksmiljø 526 1 300

Totalt 6 268 7490

Det avsatte beløpet til nye aktiviteter for 1990 vil stort sett bli brukt til å 
sette igang noen av de nye aktivitetene som er om talt i tillegget til hand
lingsprogrammet med hovedvekt på spørsmål innenfor landbruksm iljø
om rådet og sam arbeidet om genetiske ressurser. I tillegg til dette beløpet er
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sektoren tilført 820000 DKK fra bevilgningen til MR-reserven for å følge 
opp tilleggsprogrammet.

Samarbeidet innenfor jordbruksforskningen har lange tradisjoner. Mi
nisterrådet vil fortsatt styrke sektorens rådgivende organ, Nordisk kon
taktorgan for jordbruket. Sekretariatet for NKJ er nå henlagt til samme 
land som sekretariatet for SNS, og funksjonsperioden for m edlem m ene er 
endret.

Kontaktorganet arbeider for å koordinere de nasjonale og nordiske 
forskningsprioriteringer. Et stigende antall prosjekter har kunnet finansi
eres utelukkende med nasjonale m idler etter anbefaling fra kontaktorga
net. Jordbruksforskningens andel av det nordiske budsjettet for sektoren 
har derfor vist en synkende tendens. M inisterrådet regner med at denne 
finansieringsmodellen vil gjelde også i 1991, men at det må påregnes noe 
større midler over det nordiske budsjettet for å fange opp de store forsk
ningsmessige utforinger innen jordbruket, spesielt med sikte på å utvikle et 
mer bærekraftig og miljøvennlig jordbruk.

NEJS har i 1989 fastsatt nye retningslinjer for de systematiserte forsker
kursene. Dette sam arbeidsom rådet prioriteres høyt og muliggjør oppbyg
gingen av en større forskerkom petanse i N orden enn de nasjonale under
visningsinstitusjoner kan få til på egen hånd.

Ved sam arbeidet gjennomføres 3-årige forskerkurs som blir innpasset i 
universitetenes undervisningsplaner. Det blir i stor grad benyttet gjestefo
relesere fra de mest anerkjente forskerinstitusjoner utenfor Norden. G jen
nom styringsrepresentasjon er kursopplegget sam ordnet med virksom he
ten under Nordiske forskerkurser, NKJ og SNS. På grunn av store ubrukte 
midler i 1988 og 1989 er forslaget noe redusert mot tilsvarende økning på 
beløpet til utredninger og nye aktiviteter.

Genbanksamarbeidet

Den nordiske genbankvirksom heten vedrørende husdyr vil bli avsluttet 
som prosjekt i 1990 og ventes avløst av en m er perm anent ordning som vil 
kreve mer ressurser over det nordiske budsjettet.

NEJS har i 1990 i sam råd med miljøsektoren satt i gangen utredning av 
ressursbehovet vedrørende globale genbevarende foranstaltninger. O pp
følging av dette arbeidet vil kreve ressurser i 1991.

Kontrollinstitusjonenes samarbeide

M inisterrådet prioriterer sam arbeidet mellom de nasjonale kontrollin
stitusjonene. D ette er ytterligere aktualisert som følge av sam arbeidspro
gram m et om avvikling av tekniske handelshindringer i Norden. Det skal i 
dette arbeidet tas hensyn til EFTA-harmoniseringen og annet internasjo
nalt sam arbeid samt de kom m ende bestem melser for EF’s indre marked.
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Sam arbeidet om fatter følgende om råder:
— Biologisk prøving av bekjem pelsesm idler
— M askin- og byggteknologi
— Frøkontroll
— Plantesertifiseringsm etoder
— Gjødselstoffer
— Form idler
— Veterinærbestem m elser
— Skadedyrsbekjempelse

M inisterrådet vil prioritere oppfølgningen av dette arbeidet og regner 
med at det vil være nødvendig å tilføre om rådet større ressurser i tiden 
fram mot 1992.

22.2 Nordisk genbank for jord- og hagebruksvekster

Budsjettforslag 1991: 4 413 000 SEK
m otsvarer 4 898 000 DKK

Organisasjon og virksomhet 

Nordisk genbank for jord- og hagebruksvekster ble opprettet 1979 og har 
som oppgave å bevare den genetiske variasjonen av de verdifulle kul- 
turvekstene i Norden. Bevaringen gjelder både foredlet og opprinnelig 
plantem ateriale.

Genbanken utgjør et ledd i et europeisk og globalt genbanksam arbeide, 
og kan benyttes av både vekstforedlere og andre vekstforskere. Lagret 
m ateriale og dokum entasjon er tilgjengelig for alle.

G enbanken driver et utstrakt sam arbeide innen ram m en for FN og FAO 
og deltar i prosjekt i SADCC-landene for å skape en regional genbank der. 
Det praktiske arbeidet med å bestem m e om innsamling, lagring osv. blir 
gjort i ulike ekspertgrupper, for tiden 9 stk. Lagringen foregår både in situ 
og ex situ. Mange av artene som G enbanken har m andat til å ta hand om, 
er svært verdifulle ut fra naturvernhensyn, særlig blant engvokstrer, land- 
skapsplanter, frukt og bær. Verksam heten leds av en direktör som biträds 
av två avdelningschefer. Antalet totalt anställda är ca åtta. Senaste fast
ställd personalförteckning, se Budget 1990. Ingen ändring föreslås för
1991.

Budgetöversikt

1 000-tal SEK

(1 000-tal 
SEK) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 2271 2 374 2271
Varor och tjänster 950 1035 950
Projekt 1 192 1277 1 192

Summa 4413 4 686 4413
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22.3 Samarbeidsnemnden for nordisk skogforskning (SNS)

Budsjettforslag 1991: 4932000 FIM
m otsvarer 8 285000 DKK

Organisasjon og virksomhet 

Sam arbeidsnem nden for nordisk skogforskning (SNS) har til oppgave å 
form idle og støtte sam nordisk forskning innen skogbruket gjennom sam 
råd og koordinering av nasjonell skogforskning av felles interesse. SNS 
skal også støtte sam arbeidet innen den skoglige forskerutdannelsen. For å 
styrke tilknytningen mellom de nordiske forskningsinstitusjonene og de 
nasjonale forskningsorganene har m inisterrådet vedtatt at de faglig ansvar
lige ved de nasjonale forskningsråd skal inngå som m edlem m er av SNS. 
Dette utvider antall representanter i SNS og m edfører økte adm inistrative 
kostnader.

I arbeidsprogram m et for perioden 1989 til 1993 har SNS identifisert en 
del forhold som er felles for de nasjonale prioriteringer og som derfor vil 
påvirke SNS’s valg av prosjekter i perioden. SNS vil m.a. prioritere forsk
ning som kan bidra til økt skogproduksjon og til å opprettholde skognæ
ringens produktivitet og lønnsom het. Det er også viktig å overvåke luftfo- 
rurensningens innvirkning på skogen og klargjøre sammenhengen mellom 
ulike påvirkningsfaktorer. Skogforskningen må også bidra med kunnskap 
om flersidig skogbruk, økologi osv.

I tillegget til handlingsprogram m et for jord- og skogbruksom rådet har 
m inisterrådet spesielt pekt på at den nordiske skogforskningen må spille 
en sentral rolle i overvåkningen og risikovurderingen av luftforurens- 
ningens innvirkning på skogen.

Hovedtyngden av midlene til SNS går med til ulike forskningsprosjekt. 
De nordiske midlene dekker omlag 20 — 25% av totalkostnadene til pro
sjektene.

Budget 1990. Ingen ändring foreslås for 1991.

Budgetöversikt

1 000-tal FIM

(1 000-tal 
FIM) 
Budget 
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 137 181 181
Varor och tjänster 327 367 361
Projekt 4575 4931 4 390

Summa 5039 5479 4 932



B 11 l/b 1147

Kommentar:

Budsjettforslaget for 1991 er noe lavere enn for 1990 som ledd i en 
generell ram m ereduksjon. Reduksjonen er overført som påplussing av 
sektorens disposisjonsbevilgning.

22.4 Samnordisk planteforedling (SNP)

Budsjettforslag 1991: 1 880000 DKK

Organisasjon og virksomhet

Samnordisk planteforedling (SNP) ble etablert som en institusjon i 1987 
etter at den i flere år hadde fungert som et sam arbeidsorgan under NEJS.

SNP har til oppgave å arbeide for en rasjonell sam ordning av innsatsen 
til de nordiske landene innen vekstforedling på jord- og hagebruksområ- 
det. V irksomheten kan oppdeles i følgende 4 om råder: vekstforedlings- 
forskning, egentlige foredlingsprosjekter, utredninger og koordinering av 
felles nordisk sortsprøving.

1 sam svar med vurderingene som m inisterrådet har gjort i tillegget til 
handlingsprogram m et på jord- og skogbruksom rådet, vil SNP i løpet av
1990 gjennomføre en evaluering av virksom heten og utarbeide en hand
lingsplan for årene 1991—95. 1 den forbindelse vil en særskilt vurdere 
hvordan de forskningsmessige aktivitetene under SNP kan bringes i til
knytning til N K J’s virksomhet.

SNP arbeider for å få i stand en felles nordisk sortsprøving som tar m er 
hensyn til klim asoner enn nasjonsgrenser. 1 arbeidet må en også ta hensyn 
til EF’s direktiv og normer.

Budsjettforslaget for 1991 er videreført på omlag sam m e nivå som i
1990 og gir bare rom for et par nye prosjekter.

Budgetöversikt

(1000-tal
DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Institu
tionen

Budget
förslaget

Löner 0 0 0
Varor och tjänster 225 200 197
Projekt 1696 1 913 1683

Summa bevillningsforslag 1921 2113 1880
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Etter behandling ved Nordisk råds 37. sesjon ble det forste Nordiske 
Sam arbeidsprogram m et fastsatt av fiskerim inistrene (M R-FISK) i april
1989 for gjennomføring i perioden 1990—1994. Program m ets gjennomfø
ring forutsatte en aktivitetsøkning fra fiskerisam arbeidets første år, peri
oden 1 9 8 7 - 1989.

1 sam arbeidsprogram m et legges stor vekt på fiskerisektorens dom ine
rende betydning for G rønland, Island og Færøyene og den betydning det 
nordiske fiskerisam arbeidet har for det Vest-Nordiske om rådet.

Handlingsplanen 1990—1992 som Fiskeriem bedsm annskom iteen har 
utarbeidet for gjennomføring av sam arbeidsprogram m ets målsettinger, 
forutsatte en budsjettvekst fra 5,3 mill. DKK i 1990 til 6,8 mill. D KK i 
1991.

Budsjettsituasjonen for det nordiske sam arbeidet for 1991 gir ikke rom 
for en så stor økning og det er nødvendig å foreta en streng prioritering av 
de ulike aktiviteter i handlingsplanen.

Det er også ønskelig å satse relativt mye på sam arbeidstiltak innenfor 
regulerings- og forvaltningssam arbeid.

Aktivitetene knyttet til gjennomføring av arbeidsprogram m et N orden i 
Europa må opprettholdes på omlag sam m e nivå som i 1990. D ette inklusi
ve eventuelle sam arbeidstiltak rettet mot Øst-Europa.

23 Fiskeri

Budsjettforslag 1991: 6 309 000 DKK

1000 DKK

FISKERI
Dispositionsbevillning

Budget
1990

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

M arin ekologi 2 045 1 740
Akvakultur 1410 1430
Teknologi 585 600
M arknadsforskning 580 550
Regulerings- og forvaltningssamarbeid 0 800
Europaprogram 450 559
Østeuropa - 400
Diverse 319 230

Summa 5 389 6 309
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Budgetförslag 1991: 5000000 DKK

Nordiska m inisterrådets m ålsättning för sam arbetet på konsum entom 
rådet är fastställt i sam arbetsprogram m et som täcker åren 1 9 9 0 - 1994 och 
i arbetsprogram m et i N orden i Europa 1989 — 90.

Projektverksam heten som utgör en väsentlig del i om rådets samarbete 
om fattar följande delom råden:

K onsum enternas säkerhet, K onsum enternas ekonom iska och rättsliga 
ställning, K onsum entutbildning och inform ation samt, K onsum entinfly
tande.

Särskild vikt kom m er att läggas vid produktsäkerhetsproblem  kring 
konsum entkrediter, datorisering, tv-reklam samt problem med finansiella 
tjänster. 1 arbetet med konsum entinform ation kom m er sam bandet mellan 
konsum tion och miljö att uppm ärksam m as. Det fortsatta arbetet med den 
nordiska miljöm ärkningen kom m er också att ombesörjas.

Med hänvisning till Nordiska rådets budget- och kontrollutskottets eva
luering av det nordiska sam arbetet om standardisering på konsum entom 
rådet kom m er man att prioritera gem ensamma nordiska insatser inom 
ramen för arbetet av de internationella standardiseringsorganen. I detta 
sam m anhang kom m er det ökade konsum entinflytandet att vara en nyc
kelfråga.

Även arbetet angående de konsum entpolitiska konsekvenserna av EG:s 
inre m arknad som inletts kom m er att ha en stor betydelse i om rådets 
verksamhet 1991 — 1992.

24 Konsument

1 000 DKK

KONSUM ENTFRÅGOR Budget Verksamhets Budget
1990 förändring 1991

Dispositionsbevillning 5 123 123 5000

Summa 5123 H-123 5000

Specifikation fö r  1991 års dispositionsbevillning

Förplanering/uppföljning 600
Projektadm inistration/inform atik 600
K onsum entinflytande 600
Konsum entsäkerhet 700
K onsum entutbildning 600 
K onsum enternas ekonom iska och rättsliga ställning 1 900

K om m entar:

M inskad bevillning generellt 2,4%, 123000 DKK
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Budsjettforslag 1991: 3 300 000 DKK

Nordiska m inisterrådet (sam arbetsm inistram a) fastställde 1988 sam ar
betsprogram m et för det nordiska livsmedelssamarbetet.

Samarbetet om fattar följande delområden:
Lagharmonisering (avveckling av tekniska handelshinder). H arm onise

ring av kontroll och analys av m atvaror, m etodutveckling, Kost och nä
ring, Toxikologi och riskvärdering samt Dricksvattenfrågor efter godkän
nande av verksamhetsplanen för det nordiska dricksvattensam arbetet.

Man kom m er att lägga stor vikt vid arbetet med att m inska behovet av 
kontroll av livsmedel som ingår i handeln mellan de nordiska länderna. En 
förutsättning för ökad sam ordning av im portkontrollen är gem ensamma 
analysm etoder och enhetliga värderingar av analysresultat.

Speciellt kom m er följande frågor att uppm ärksam m as: revidering av 
köttkontroll, toxikologiska riskbedöm ningar, utvecklingen av kostrelatera- 
de sjukdom ar samt märkning av livsmedel.

Samarbetet kring principer och strategier på om råden där EG-lagstift- 
ningen befinner sig på ett förberedande stadium  eller där EG ännu inte har 
tagit något initiativ kom m er att prioriteras högt. Aktuella om råden är bl. a. 
speciella tillsatsäm nen, särskilda märkningsregler, naturligt förekom m an
de gifter i livsmedel och ” novel foods” (nya livsmedelsingredienser).

25 Livsmedel

1 000 DKK

LIVSMEDELSFRÅGOR Budget Verksamhets Budget
1990 förändring 1991

Dispositionsbevillning 3 324 - 2 4 3 300

Summa 3 324 H- 24 3 300

Specifikation fö r  1991 års dispositionsbevillning:

Förplanering och uppföljning 540
Lagharmonisering 550
Kost och näring 430
Toxikologi och riskvärdering 430
Harm onisering av kontroll och analys av m atvaror 550
D ricksvattenprojekt 800
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Budgetförslag 1991: 491 000 DKK

Budgetmidler tænkes først og fremmest anvendt til arbejdet med spørgs
mål, der angår forholdet Norden-Europa, herunder projekter om EF-ret og 
om kontrol med efterlevelse a f  internationale aftaler.

Budgetöversikt

26 Lagstiftning

1000 DKK

(totalt)
VERKSAMHETSBIDRAG, Budget Verksamhets Förslag till
dispositions 1990 förändring budget
bevillning Budgetförslag 1991

Lagstiftning,
dispositionsmedel 500 -t-9 491

27 Verksamhetsbidrag

Budgetförslag 1991: 2 665 000 DKK

Inledning

Inom detta kapitel redovisas bidragsverksam het inom m inisterrådets
(sam arbetsm inistram as) om råde.

1 000 DKK

(totalt)
VERKSAMHETSBIDRAG, Budget Verksamhets Förslag till
dispositions 1990 förändring budget
bevillning Budgetförslag 1991

Bidrag Nordiska
adm inistrativa förbundet 240 -r 5 235
Bidrag Föreningarna
Norden 672 -=-12 660
Bidrag Nordiska
inform ationskontor 1 297 -=-22 1 275
Bidrag Nordiska
träskyddsrådet,
sekretariatskostnader 388 -  8 380
Bidrag Sam arbetskom m ittén
för mänskliga rättigheter 110 -r- 5 105

Summa 2 707 h-42 2 665
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28 Tjänstemannautbyte

Budgetförslag 1991: 1 825000 DKK

Inledning

Syftet med tjänstem annautbytet är att ge statligt anställda möjlighet att 
lära känna förvaltningen i ett annat nordiskt land än hem landet för att 
därm ed främ ja den egna myndighetens arbete, sin egen personliga utveck
ling i arbetet och det nordiska sam arbetet inom verksam hetsom rådet. 
Ordningen har sedan sin start varit föremål för ett starkt ökande intresse. 
Ledande nordiska politiker och tjänstem än har uttalat ett förbehållslöst 
stöd för ordningen (jfr. N ordiskt utbytestjänstgöring/N O RD  1989:20). 
Tack vare ett engångsanslag 1990 har utbytestjänstgöring på kom m unalt 
plan kunnat initieras med förhoppning om att kostnaderna fr. o. m. 1991 
skall kunna finansieras kom m unalt/regionalt.

Det årliga dispositionsbeloppet fördelas mellan länderna av en grupp 
bestående av en kontaktperson från vaije land. U tbytesstipendiem a förde
las, utbetalas och redovisas nationellt.

Dispositionsanslaget för 1990 är 1859000 DKK. M inisterrådet har 
dessutom beviljat ett engångsanslag på 1000000 DKK. Av detta  beloppet 
disponeras 600000 D K K  för kom m unalt tjänstem annautbyte. Resten dis
poneras för att stärka det sedvanliga statliga tjänstem annautbytet.

Vad gäller det kom m unala om rådet ingår i försöksverksamheten att 
redovisa ett förslag till en kom m unal finansiering fr. o. m. 1991.

1000 DKK

Budget
1990

Verksamhets
förändring
Inst/Budgetförslag

(totalt) 
Förslag till 
budget 
1991

Tjänstem annautbyte 1859 500 ^ 3 4  1825
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29 Ministerrådets reserv

Budgetförslag 1991: 1000 000 DKK

Inledning

För att skapa möjlighet till ökad handlingsfrihet under 1991 bör det i 
budgeten avsättas en allmän reserv. Denna reserv skall inte användas för 
en förstärkning av sektorernas redan budgeterade löpande verksamhet, 
utan vara till för extraordinära insatser.

1000 DKK

Budget Verksamhets
(totalt) 
Förslag till

1990 förändring budget
Inst/Budgetförslag 1991

M inisterrådets reserv,
dispositionsbevillning 9861 -8 8 6 1 1000

30 Generalsekreterarens disponeringsreserv

Budgetförslag 1991: 457000 DKK

En reserv för generalsekreterarens disposition har tillkom m it för att ge 
sekretariatet flexibilitet när det t. ex. gäller igångsättande av förprojekt 
sam t för att täcka eventuella oförutsedda kostnader i sam band med avslu
tande av projekt etc.

1000 DKK

Budget Verksamhets
(totalt) 
Förslag till

1990 förändring budget
Inst/Budgetförslag 1991

Generalsekreterarens
disponeringsreserv 806 - 3 4 9 457

37 - 10-0450 Nordiska rådet
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Budgetförslag 1991: 10 000 000 DKK

Från denna anslagspost beräknas kom pensation för i första hand avtals- 
enliga löneökningar och övriga utgiftsökningar av särskild om fattning och 
beskaffenhet, t. ex. kraftiga valutakursändringar.

Budgetöversikt

31 Lönereserv för institutionerna m. m.

i 000 DKK

(totalt)
Budget Verksamhets Förslag till
1990 förändring

Budgetförslag
budget
1991

Lönereserv 12 119 - 2  119 10000

32 Ministerrådets sekretariat

Budgetförslag 1991: 66495 000 DKK

Organisation och verksamhet 

Sekretariatet med ca. 95 ansatte ledes av en generalsekretær. U tover 
generalsekretærens kontor er sekretariatet organisert i 5 fagavdelinger, en 
inform ationsavdeling og en budsjett- og adm inistrasjonsavdeling.

Budgetöversikt

1 000-tal DKK

(1000-tal DKK)
Budget
1990

Förslag 1991

Budgetförslag

Löner 36436 34 937
Varor och tjänster 22 369 23 890

Summa adm inistration 58 805 58 827

Inform ations- och
publikationsverksam het ■ 5 879 5000
Avgår intäkter - 1 0 0 0 - 1 0 0 0

Summa inform ations- och
publikationsverksam het 4 879 4000

Lönereserv 3 574 3668

Totalt m inisterrådssekretariatet 67258 66495
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Budgetförslag 1991: 1 900 000 DKK

Fr. o. m. 1991 finns ett särskilt anslag för Europainform ation. Från 
denna post bekostas aktiviteter för att göra N orden och det nordiska 
sam arbetet mera känt i Europa.

33 Europainformation

Budgetöversikt

1000 DKK

Budget 1990 Budgetförslag Förslag till
budget 1991

Europainform ation - +  1900 1900

34 Engångsanvisning till datautveckling för sekretariatet

Budgetförslag 1991: 0

U nder 1989 inleddes datautbygganden vid m inisterrådssekretariatet. 
Engångsanvisningen för 1990 innebar ett slutförande av denna investering 
och anslaget bortfaller för 1991.

1000 DKK

(totalt)
Budget Verksamhets Förslag till
1990 förändring budget

Budgetförslag 1991

Engångsanvisning 2 500 - 2 5 0 0 0
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Budgetförslag 1991: 67 202 000 DKK

1000 DKK

Budget Förändring Förslag till
1990 budget 1991

Nordiska ministerrådet
(kulturm inistrarna)
Nordplus 3 780 - 1  890 1890
N ordunet 2205 -  735 1470
Forskarstipendier 1 785 +  840 2625

Nordiska ministerrådet
(arbetsm iljöm inistrarna)
Standardisering 1208 0 1208

Nordiska ministerrådet
(arbetsm inistrarna)
Paraplyprojekt 1638 +  42 1680
Effektivare arbetsförmedling 746 0 746
Flaskhalsar på 
arbetsm arknaden 725 0 725
Kvinnor på 
arbetsm arknaden 525 0 525

Nordiska ministerrådet
(industrim inistrarna)
Materialteknologi 5 250 0 5 250
Miljöteknologi 5 250 0 5 250
Generellt tillskott till 
industrifonden 8400 - 1 0 5 0 7 350
Nordtest 1050 0 1050

Nordiska ministerrådet 
(finansm inistrarna) 
EG-analyser, m .m . 2 100 0 2100
Skattevetenskaplig forskning 1050 0 1050

Nordiska ministerrådet 
(bostadsm inistrarna) 
Standardisering 
byggområdet 893 0 893

Nordiska ministerrådet 
(regionalm inistrarna) 
Kom petensutveckling i 
utsatta regioner 1050 0 1050

Nordiska ministerrådet 
(konsum entm inistrarna) 
Studie jordbrukspolitiken 
och hushållens ekonomi 315 0 315

Nordiska ministerrådet 
(fiskerim inistram a) 
Biologiska resurser i havet 1050 0 1050
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1000 DKK

Budget
1990

Förändring Förslag till 
budget 1991

Nordiska ministerrådet 
(sam arbetsm inistram a) 
Projektexport på 
miljöområdet 6 825 + 4200 11025
NoPEF 1050 -H 525 525
Turistkam panj i USA 10500 0 10500
Bioteknologi 8 400 0 8 400
Standardisering, Handel 525 0 525
(Utlandsinvesteringar i 
Norden) 3150 - 3 1 5 0 0

Summa DKK 69470 - 2  268 67202

Endast i 1990 års budget: 
U tredning om utvidgat 
sam arbete om export
främ jande 1050
Nordjobb 1050 -

Nordiskt väderradarnät 4 830 _

U tredning om toxikologiskt 
samarbete 252 _

Summa DKK 7 182 -

Total sum m a DKK 76652 - 9 4 5 0 67202

Kommentar.

Kam panjen för främ jande av utländska etableringar i N orden har utgått 
och ej ersatts av annat projekt (budgeterat till 3 150 DKK)
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Kulturutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om arbetsprogram för ändrad fi
nansiering och organisation av kultursektorns institutio
ner, samarbetsorgan och andra permanenta aktiviteter

(M inisterrådsförslaget, se s. 1167)

Till N ordiska rådets kulturutskott har hänvisats ministerrådslÖrslag 
B 112/k om arbetsprogram  för ändrad finansiering och organisation av 
kultursektorns institutioner, sam arbetsorgan och andra perm anenta akti
viteter. Förslaget har behandlats vid möten den 29 januari samt den 25 
februari 1991.

1. Ministerrådsförslaget

I ministerrådsförslaget redovisas riktlinjer för ändrad finansiering och 
organisation av kultursektorns institutioner, samarbetsorgan och andra 
perm anenta aktiviteter. R iktlinjerna läggs fram i form av ett slags arbets
program där olika tillvägagångssätt och nya m odeller för fiansiering upp
räknas.

I förslaget hänvisas till kulturhandlingsplanen, öst/västsam arbetspro- 
gram och allm änt nya satsningar på kulturavtalets olika om råden. Det 
framhålls att resursbehoven för nya aktiviteter kom m er successivt att växa 
kraftigt men att budgetperspektivet för sam arbetet inom Nordiska m inis
terrådet totalt sett inte är ljust de närm aste åren. Trots att kultursektorn 
avses bli prioriterad inom den totala budgetram en måste man enligt försla
get räkna med att de nytillkom m ande resurserna blir helt otillräckliga för 
att tillgodose sektorns behov. Det konstateras vidare att möjligheterna är 
små att inom kulturbudgetens nuvarande ekonom iska ram ar göra om prio
riteringar, eftersom andelen rörliga medel är mycket liten.

1 m inisterrådsförslaget hävdas att det i ökad utsträckning bör vara 
möjligt att utform a sam arbetet efter aktuella prioriteringar nu och fram 
över och därför bör strukturella förändringar ske i kulturbudgeten.

1 förslaget beskrivs kultursam arbetets fram växt på om rådena allm änkul
tur, undervisning och massm edier sam t forskning och högre utbildning.

I ministerrådsförslaget redovisas nya resursbehov där man sam m an
fattar några stora om råden vilka säkerligen kom m er att behöva ökade 
resurser framöver. D et hävdas att genomgången är ett resultat av kultur
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handlingsplanens intentioner sam t andra prioriterade behov som har upp
stått genom att projekt har antagits u tanför kulturhandlingsplanens ram ar. 
De om råden som uppräknas är m ediasam arbetet med nordisk film- och 
TV-fond, de nordiska konstkom m ittéem a, Nordiska kulturfonden, hand
lingsprogrammet for språkligt sam arbete i N orden, NordM ÅL, N ordplus
junior, dataprogram gruppen, N ordplus-program m et, nytt sam arbetspro
gram for högre utbildning i Norden, N ordiska forskarutbildningsakade- 
min, miljöforskningsprogram , polarforskningsprogram, initiativom råden 
inom forskningssam arbetet sam t vetenskaplig u trustning inom forsknings
sam arbetet. I vissa av de redovisade prioriteringsom rådena framställs det 
ökade finansieringsbehovet med siffror.

F ram tida nya finansieringsprinciper introduceras i förslaget. Orsaken 
till förändringarna förklaras vara att på kulturom rådet finns en rad viktiga 
nya arbetsfält för kultursam arbetet som måste få erforderliga resurser. 
K ulturbudgetens nuvarande stela struktur innebär att om disponeringar 
inom denna kan ske endast i mycket begränsad utsträckning. Vidare 
konstateras att den finansieringsproblem atik m inisterrådet står inför är av 
en sådan storleksordning att radikala åtgärder m åste vidtas. Det är enligt 
förslaget önskvärt i sig att öka dynam iken i det nordiska kultursam arbetet 
och att det i fram tiden som huvudregel bör vara inriktat på generella 
stödordningar, nätverksaktiviteter och tidsbegränsade programbevillning- 
ar.

Enligt förslaget har m inisterrådet för avsikt dels att successivt lägga om 
sam arbetet i denna ovannäm nda riktning och dels att frigöra så stora 
resurser som möjligt i syfte att tillgodose de nya behoven, genom en 
förutsättningslös prövning av nuvarande åtaganden. Dessutom  skall m i
nisterrådet undersöka möjligheten att åstadkom m a besparingar inom nu
varande organisation, bl. a. genom att m inska storleken och sam m ansätt
ningen av styrelser, kom m ittéer och styrgrupper. M inisterrådet avser även 
att söka finna nya externa finansieringskällor som helt eller delvis kan 
ersätta kulturbudgetens medel när det gäller institutioner och andra aktivi
teter. De finansieringskällor som kom m er att undersökas är nationell 
finansiering genom brukarbetalning och kontraktsfinansiering, sam finan
siering med andra m inisterrådssektorer, sam finansiering med näringslivet 
och/eller andra icke statliga intressenter, sponsorstöd sam t bidrag till 
aktiviteter där endast några länder deltar.

Vid genom förandet av m inisterrådsförslaget har m inisterrådet som 
huvudm ål att den helt övervägande delen av kulturbudgetens medel skall 
gå till generella stödordningar, nätverksaktiviteter och tidsbegränsade pro
gram. Som ett första etappm ål äm nar m inisterrådet under perioden 
1991 — 1994 successivt frigöra medel inom kulturbudgeten så att ett belopp 
på ca. 30 M DKK uppnås på årsbasis vid periodens slut. För att nå dessa 
mål avser m inisterrådet inleda ett systematiskt arbete för att åstadkom m a 
förändringar av finansieringen och/eller organisationen av kulturbud
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getens nuvarande institutioner och fasta aktiviteter sam t frigöra medel 
genom ökning av den externa finansieringen eller skära ned och lägga ned 
institutioner och organ.

Enligt förslaget kom m er m inisterrådet att lägga fram m inisterrådsför
slag vid nedläggningar av institutioner, gentem ot vilka m inisterrådet har 
formella förpliktelser. D är kom m er m inisterrådet i enlighet m ed vad N or
diska rådets kulturutskott har u ttalat att redovisa vissa konkreta nya 
sam arbetsinsatser som skall finansieras med hjälp av de frigjorda medlen. 
Övriga förändringar på kulturbudgeten kom m er att föras fram i sam band 
m ed det reguljära budgetarbetet.

M inisterrådet avser läm na en statusrapport till N ordiska rådet om  de 
åtgärder som vidtagits och om planerna för kom m ande år efter fyraårspe
rioden 1991 —1994.

V idare skall m inisterrådet tillsätta tre sakkunniggrupper för var sin del 
av kulturom rådet för att genomgå verksam heten. Ä m betsm annakom m it- 
tén skall vara det sam ordnande och förberedande organet, sekretariats
funktioner ligger hos m inisterrådssekretariatet.

2. Utskottet

2.1 Allm änna synpunkter

M inisterrådsförslaget om arbetsprogram  för ändrad finansiering och 
organisation av kultursektorns institutioner, samarbetsorgan och andra 
perm anenta aktiviteter har tillkom m it efter kulturutskottets önskan och 
yttrande i dess betänkande över C 2-dokum entet för 1990. U tskottet 
framhöll att m an kunde acceptera både nedläggningar och sammanslag
ningar av institutioner under förutsättning att det fanns klara m otiv för 
detta angående varje institution. U tskottet framhöll dessutom  att det inte 
kunde acceptera att institutionernas andel av den samlade budgeten redu
cerades endast för att åstadkom m a större möjligheter till flexibilitet och 
övergripande planer.

U tskottets uttalanden fram fördes efter att kulturutskottet hade behand
lat den av m inisterrådet tillsatta program gruppens rapport om om priorite
ringar och om disponeringar inom  kulturbudgeten. I rapporten föreslogs 
nedläggande av 4 nordiska institutioner och 8 m indre sam arbetsorgan på 
forskningsområdet. U tskottet krävde särskilda ministerrådsförslag om 
nedläggningar eller sammanslagningar av institutioner vilka sedan skulle 
behandlas av Nordiska rådet.

U tskottet anser det nödvändigt att genomgå verksam heten inom det 
nordiska kultursam arbetet med jäm na m ellanrum . Det är av vikt att 
u tvärdera och prioritera arbetsm etoder och resultat. U tskottet hade dock 
önskat a tt denna diskussion hade företagits utan koppling till det budgetlä
ge och de finansieringsproblem  som nu föreligger.

M inisterrådet m otiverar förslaget med att fram hålla nödvändigheten av
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nya principer för finansiering. Orsaken till behovet av dessa nya principer 
förklaras vara tvådelade: Dels är radikala åtgärder nödvändiga i och med 
att nya viktiga arbetsfält har tillkom m it för kultursam arbetet som måste få 
erforderliga resurser. Dels har m inisterrådet den uppfattningen att det är 
önskvärt i sig att öka dynam iken i det nordiska kultursam arbetet med 
inriktande på generella stödordningar, nätverksaktiviteter och tidsbegrän
sade programbevillningar.

M inisterrådsförslagets avsnitt om kultursam arbetets fram växt och nya 
resursbehov framställs som inform ations- och bakgrundsm aterial till m oti
ven för förslaget.

Ett belopp på ca. 30 M DKK skall uppnås på årsbasis vid periodens
1991 — 1994 slut. D ärefter avser m inisterrådet få N ordiska rådets reak
tioner genom att läm na en statusrapport till rådet om de åtgärder som 
vidtagits om planerna för kom m ande år.

2.2 Nya finansieringsprinciper inom kulturbudgeten

U tskottet konstaterar att N ordiska m inisterrådet anger två m otiv  för 
framläggandet av ministerrådsförslaget. För det första är det en ren nöd
vändighet för att få finansiering till nya aktiv iteter och för det andra finns 
det ett önskemål om att ändra strukturen på sam arbetet inom kulturom rå-

Beträffande finansieringsbehovet hänvisas i förslaget till kulturhand
lingsplanen där många nya aktiviteter på om rådena allm änkultur, utbild
ning och forskning beslöts. M ånga av dessa initiativ  har igångsatts och 
visat sig vara bra projekt som vitaliserat det nordiska kultursam arbetet. 
Som exempel på detta kan näm nas N O RD PLU S-projektet, en stor succé 
inom det nordiska sam arbetet. D et är em ellertid helt uppenbart a tt från 
böljan beslutade N ordiska m inisterrådet om alltför snäva budgetram ar för 
genom förandet av kulturhandlingsplanen. I utskottets betänkande över 
kulturhandlingsplanen underströks att handlingsplanen borde tillföras yt
terligare resurser för a tt de aktiviteter som föreslogs skulle kunna inledas 
inom  den tidsperiod planen avsåg och att budgeten för det nordiska 
kultursam arbetet borde ha en stark växt under kom m ande år. U tskottet 
ansåg från böijan  a tt de 35 M DKK ovanför 1987 års budgetnivå som 
skulle tillföras kulturhandlingsplanen ingalunda var tillräckliga för att 
genom föra handlingsplanen och ansåg 85 M DKK vara närm are realbe- 
hovet. U tskottet beklagar att m inisterrådet inte tog hänsyn till utskottets 
synpunkter från böijan. D et är utskottets uppfattning a tt N ordiska m inis
terrådet inte borde ha antagit en handlingsplan utan att säkra dess finansi
ering. En svår process m ed omläggningar och eventuellt nedläggande av 
institutioner m. m. skulle då ha kunnat undvikas.

M inisterrådets andra argum ent för framläggande av förslaget, behovet 
av ökad dynam ik  i sam arbetet och därför inriktningen i fram tiden på 
generella stödordningar, nätverksaktiviteter och tidsbegränsade program-
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bevillningar, är också intressant sett i sam m anhang med kulturhandlings
planen. U tskottet har inte kunnat utläsa ur kulturhandlingsplanen att en 
sådan strategi skall användas i det fram tida kultursam arbetet, tvärtom  där 
stadgas att de nordiska forskningsinstitutionerna ofta är både impuls- 
givande och kontaktskapande för den nordiska forskningen och utbild
ningen på sina respektive om råden. O m fattande arbete och diskussioner 
om det nordiska kultursam arbetets inriktning fördes vid u tarbetandet av 
kulturhandlingsplanen. U tskottet påm inner om att kulturhandlingsplanen 
ännu inte har genomförts, endast två år har gått från planens inledande. 
U tskottet finner det förvånande att m inisterrådet på en så kort tid  helt och 
hållet ändrar inställning till hur det nordiska kultursam arbetet bör bedri
vas.

Enligt ministerrådsförslaget har en ny inställning till fasta nordiska 
forskningsinstitutioner vuxit fram och form ulerats i N ordiska forsknings
politiska rådets riktlinjer för perioden 1990 — 92. D är rekom m enderas 
explicit att stöd till nordiskt FoU-sam arbete norm alt skall vara tidsbegrän
sat. M inisterrådet kom m enterar att Nordiska rådet inte har kom m it med 
invändningar mot FPRs m ening om detta. U tskottet framhöll em ellertid i 
sitt betänkande över FPRs riktlinjer att flexibilitet inom forskningsom rå
det kan vara värdefullt och att m an inom N ordiska m inisterrådet redan 
har företagit åtgärder för att öka denna men att institutioner som planeras 
nedläggas måste utvärderas noggrant och att ändam ålsenligheten m ed att 
ha en nordisk institution måste prövas av olika instanser, bl. a. m åste 
forskningspolitisk rådgivning inhäm tas och utvärdering göras i sam råd 
med N ordiska rådet.

U tskottet är av den uppfattningen att i vissa sam m anhang kan stödord
ningar och nätverksaktiviteter vara av stor betydelse inom det nordiska 
kultursam arbetet. Med stödordningar är det möjligt att prioritera och 
företa vissa angelägna saker under en tidsperiod. U tskottet vill dock påpe
ka en fara som ligger i allm änna stödordningar, nämligen att vid program 
mens upphöranden kan de beviljade pengarna falla bort ur budgeten. I en 
tid  av O-tillväxt och restriktiv budgethållning är denna fara påtaglig. U t
skottet hänvisar till den ekonom iska handlingsplanen, vars anslag faller 
bort ur den nordiska budgeten efter att aktiviteterna har slutförts. Budge
ten utgör därför i realiteten en minusbudget för det nordiska sam arbetet 
1991.

Enligt ministerrådsförslaget har de nordiska institutionerna, inte m inst 
på forskningssidan, mer eller m indre tillfälligt vuxit fram. Vissa motiv för 
deras tillkomst uppräknas i förslaget. 1 och m ed att de nationella forsk
ningsråden nu har ökade resurser med större möjligheter att finansiera 
även nordisk forskningsverksamhet anser m inisterrådet nordisk finansi
ering m indre aktuell och att skälen för att på m inisterrådsbudgeten ha 
fasta organ inriktade på avgränsade forskningsom råden i många fall m ins
kat eller bortfallit. M inisterrådet bortser ifrån att i Helsingforsavtalet
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stadgas att sam arbete på forskningens om råde bör inriktas på att gem en
sam m a resurser utnyttjas bl. a. genom att gem ensamma institu tioner upp
rättas (Art. 12). Även enligt Art. 4, litra C i det nordiska avtalet om 
nordiskt kulturellt sam arbete stadgas det att sam arbetet skall inriktas på 
gem ensamma forskningsinstitutioner. U tskottet fram håller att en nedlägg
ning i stor skala av forskningsinstitutionerna förutsätter ändring av kultur
avtalet.

M inisterrådet fram håller vidare att de nordiska institutionerna kan 
sägas vara m er fasta än m otsvarande organ på nationell nivå genom att de 
nordiska inrättningarna ofta är garanterade hela eller en mycket stor del av 
sin budget från en finansiär, den nordiska budgeten, m edan m otsvarande 
nationella forskningsinstitutioner får sina anslag från en rad finansiärer.

U tskottet anser att det knappast går att jäm föra nationella forsknings- 
forhållanden med internationellt samarbete. U tskottet anser vidare att 
institutioner inom det nordiska sam arbetet m åste granskas med jäm na 
mellanrum och deras arbete inrättas efter aktuella prioriteringar och behov 
på om rådena. Det viktiga är att få fram om institutioner gynnar det 
nordiska sam arbetet och utgör en fördel for länderna. U tskottet konstate
rar att evalueringar av de nordiska institutionerna, inte m inst de nordiska 
forskningsinstitutionerna, har företagits i stor utsträckning under de senas
te åren. Många utvärderingar som har företagits föreslår utvidgning av 
institutionerna.

U tskottet fram håller att man inom det nordiska sam arbetet inte skall 
bortse ifrån att gem ensam m a perm anenta institu tioner ger sam arbetet 
stadga och skapar förutsättningar for ett långsiktigt arbete. Många av 
institutionerna är dessutom fondinstitutioner eller har möjlighet att bevil
ja  medel på ett huvudom råde respektive specialom råde på grundval av 
ansökningar och har därför redan stor flexibilitet inom sina budgetar. 
Institutionerna borde därem ot i mycket större grad än hittills användas 
som rådgivande organ för de nordiska organen, Nordiska m inisterrådet 
och N ordiska rådet. De flesta institutionerna förfogar över speciell nordisk 
kunskap, vilken politiskt kunde vara till stor hjälp vid aktuella behov inom 
de nordiska organen. Slutligen fram håller utskottet att ur parlam entarisk 
kontrollsynpunkt erbjuder ett sam arbete inom institutioner även fördelar 
jäm fört med m era tillfälliga projekt.

2.4 Konkreta åtgärder

U tskottet uppm ärksam m ar att m inisterrådet avser genom föra de struk
turella ändringarna inom  kulturbudgeten på tre olika sätt: För det första 
att med omläggning och om prioritering genom förutsättningslös prövning 
av nuvarande åtaganden frigöra så stora resurser som möjligt i syfte att 
tillgodose nya behov, för det andra att undersöka möjligheten att åstad
kom m a besparingar genom att m inska storleken och sam m ansättningen av 
styrelser, kom m ittéer och styrgrupper och for det tredje att söka finna nya,
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externa finansieringskällor som helt eller delvis kan ersätta kulturbud
getens medel när det gäller institu tioner och andra fasta aktiviteter.

Beträffande omläggningar och omprioriteringar på kulturbudgeten hän
visar utskottet till det som ovan fram förts. U tskottet anser att denna 
åtgärd kom m er att skapa den största förändringsprocessen på kulturbud
geten. O m prioriteringarna kom m m er att göras genom om organiseringar 
och i övriga fall blir nedläggningar oundvikliga enligt förslaget. Vid ställ
ningstagandet till om m inisterrådsfinansiering av olika institu tioner/ak
tiv iteter skall upphöra framhölls i förslaget att olika aspekter kom m er att 
beaktas, bl. a. övervägandet om verksam heten har en särskild nordisk 
dim ension eller om man genom nordiskt sam arbete uppnår en m arkant 
högre kvalitet.

M inisterrådet avser försöka åstadkom m a besparingar genom m inskad 
storlek och sam m ansättning av styrelser, kom m ittéer och styrgrupper. 
U tskottet noterar att eventuellt kom m er ländernas representation i dessa 
organ att gå efter en rotationsprincip eller genom att ett m indre arbetsut
skott styr den löpande verksamheten. U tskottet vill påpeka att för många 
av de existerande forskningsinstitutionerna är styrelsem ötena ett viktigt 
led i att åstadkom m a och upprätthålla kontakter mellan forskare eller 
andra m otsvarande i de nordiska länderna. De nätverk som redan har 
skapats får inte förstöras genom denna åtgärd.

M inisterrådet räknar upp fem form er av eventuella nya finansierings
källor; som helt eller delvis kan ersätta kulturbudgetens medel när det 
gäller institutioner och andra fasta aktiviteter. Dessa är nationell finansi
ering genom brukarbetalning och kontraktsfinansiering, sam finansiering 
med andra m inisterrådssektorer, sam finansiering med näringslivet och 
andra statliga intressenter, sponsorstöd och bidrag till aktiviteter där en
dast några länder deltar.

U tskottet anser det positivt att m inisterrådet avser undersöka nya finan
sieringskällor för att försöka finansiera institutioner och andra fasta aktivi
teter. U tskottet ser det som tecken på att m inisterrådet faktiskt vill behålla 
institutionerna på kulturom rådet inom det nordiska sam arbetet. U tskottet 
anser att stor vikt bör läggas vid att få all den finansiering m inisterrådet 
avser få till stånd de närm aste åren på detta sätt. U tskottet betonar vikten 
av att arbetet bedrivs professionellt och att de respektive länderna är 
öppna för nya finansieringsform er. U tskottet påpekar em ellertid att vissa 
av de uppräknade nya finansieringskällorna utgör nedläggande av en nor
disk institution i och med att den ändras till nationell, t.ex. i det fall då en 
institution helt övertas av ett universitet. Även om universiteten principi
ellt är öppna för hela N orden finns det åtskilliga fall när det inte är så i 
realiteten. Starkare åtgärder som t.ex. en gemensam nordisk styrelse skulle 
behövas i så fall.
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Enligt ministerrådsförslaget kom m er ministerrådsförslag att läggas fram 
för Nordiska rådet vid nedläggningar av institutioner, gentem ot vilka 
m inisterrådet har formella förpliktelser. Därm ed redovisas vilka konkreta 
nya sam arbetsinsatser som skall finansieras med hjälp av de frigjorda 
medlen. Övriga förändringar kom m er a tt föras fram i sam band med det 
regulgära budgetarbetet. U tskottet förstår detta fram hållande så att vid 
alla andra ändringar på institutionernas och kulturom rådets verksamhet 
än nedläggningar får utskottet inte tillfälle att yttra sig. U tskottet under
stryker att Nordiska rådet hem ställde på sessionen 1990, med hänvisning 
till art. 46 i Helsingforsavtalet ”att eventuella förslag om nedläggningar 
eller sam m anslagningar av institutioner överläm nas till rådet för synpunk
ter innan definitiva beslut fattas” . U tskottet förutsätter att i de fall då ett 
nationellt organ övertar en nordisk institution eller annan form av stora 
förändringar av en institutions verksamhet kom m er utskottet a tt få yttra 
sig däröver.

Enligt förslaget skall tre arbetsgrupper tillsättas inom om rådena allmän 
kultur, utbildning och forskning för att genomgå dessa med hänsyn till 
möjliga förändringar. U tskottet vill påpeka risken för att intressekonflikter 
uppstår mellan grupperna. U tskottet föreslår i stället att en programgrupp 
upprättas för att framlägga förslag till ändringar.

U tskottet noterar a tt m inisterrådet lagt upp ett första etappm ål att under 
perioden 1991 —1994 successivt frigöra medel inom  kulturbudgeten så att 
ett belopp på ca 30 M DKK uppnås på årsbasis vid periodens slut. U tskot
tet anser det vara anledning att sätta frågetecken vid att N ordiska m inis
terrådet sätter igång en jättelik  process som kan bli sårbar för det nordiska 
sam arbetet och sm ärtsam  för m änniskor anställda vid nedläggningshotade 
nordiska institutioner, för att få till stånd besparingar på en sum m a av 30 
M DKK fördelade på fem länder. U tskottet vill dessutom be Nordiska 
m inisterrådet värdera det faktum  att de belopp de nationella regeringarna 
lägger ned på förberedelser för sam arbetet om den europeiska gemenska
pen, vilken fyra av de fem nordiska länderna inte deltar i på nuvarande 
tidpunkt, i vissa fall är avsevärt högre än de belopp som beviljas till det 
redan existerande och institutionaliserade nordiska sam arbetet.

3. Utskottets förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet a tt Nordiska 
rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

1. A tt fastställa arbetsprogram m et för ändrad finansiering och or
ganisation av kultursektorns institutioner, sam arbetspro
gram och andra perm anenta aktiviteter i enlighet med m inis
terrådsförslag B 112/k och med beaktande av de synpunkter 
som anförts av kulturutskottet.

2.5 Genomförande
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2. A tt vid genom förandet av program m et beakta följande princi-

— Fasta institutioner skall ha en viktig roll i det nordiska kul
tursam arbetet

— Institutionernas drift får säkras genom extern finansiering 
eller genom att nya pengar tillförs kulturbudgeten

— N ordiska rådet ges möjligheter att ta ställning till åtgärder 
som innebär större förändringar av institutionernas verksam
het eller deras karaktär som nordiska institutioner

— Välfungerande nordiska institutioner får inte ersättas med 
åtgärder med en svagare nordisk profil

3. A tt Nordiska m inisterrådet kontinuerligt rapporterar till N ordis
ka rådet hur genom förandet av arbetsprogram m et fram skri
der.

K öpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)

per:

Förm an

Helga Haugen (KrF) 

Anfinn Kallsberg (Fkfl)

Jón Kristjánsson (F) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Bruno Poromaa (s) 

M arianne Samuelsson (mp)

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

H eikki Riihijärvi (SMP)



1167

B 112/k

Ministerrådsförslag

om arbetsprogram för ändrad finansiering och or
ganisation av kultursektorns institutioner, samar
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1. Inledning

Kulturhandlingsplanen

När den nordiska kulturhandlingsplanen antogs 1988 var det 15 år 
sedan kulturavtalet trädde i kraft. Det konstaterades i handlingsplanen att 
tiden var inne att vitalisera och effektivisera sam arbetet så att det m otsva
rade nutidens krav och förväntningar. M an betonade vikten av att sam ar
betet är knutet till de nationella kulturinstitu tionerna och kulturorgani
sationerna samt pekade på decentralisering och skapande av nätverk som 
arbetsm etoder i fram tiden.

Det framhölls i handlingsplanen att det är särskilt angeläget att stärka 
den nordiska kulturgemenskapen i en tid då världen befinner sig i hastig 
och dynam isk utveckling. 1 det sam m anhanget pekades det bl. a. på att 
Norden har möjligheter och förutsättningar att spela en roll som brobygga
re i avspänningsprocessen mellan väst och öst.

U nder de år som gått sedan handlingsplanen antogs har det in ternatio
nella perspektivet blivit än m er aktuellt. De politiska förändringarna i 
Ö steuropa och Baltikum har lett till att olika form er av konkret sam arbete 
nu övervägs mellan dessa närom råden och N ordiska m inisterrådet.

Nya satsningar

För att förverkliga handlingsplanen har en rad nya initiativ  tagits på 
kulturavtalets olika om råden. Dessa satsningar kom m er att kräva betydan
de resurser. U nder kom m ande år finns det också behov av nya medel för 
ett antal angelägna verksam hetsom råden som inte fanns m edtagna i 
kulturhandlingsplanen.

Resursbehovet för dessa nya aktiviteter kom m er successivt att växa 
kraftigt.

Det kan konstateras att budgetperspektiven för sam arbetet inom N or
diska m inisterrådet totalt sett inte är ljusa de närm aste åren. Trots att 
kultursektorn avses bli prioriterad inom den totala budgetram en, måste 
man räkna med att de nytillkom m ande resurserna blir helt otillräckliga för 
att tillgodose sektorns behov.

M inisterrådet konstaterar vidare att m öjligheterna är små att inom 
kulturbudgetens nuvarande ekonom iska ram ar göra om prioriteringar, ef
tersom  andelen rörliga medel är mycket liten.

Nya principer för finansiering

Det är angeläget att nya initiativ  kan förverkligas även om den nordiska 
budgeten inte kan öka totalt sett eller endast expandera mycket måttligt. 
Det krävs därför nya principer för kultursam arbetet, som ger m er flexibi
litet och dynam ik. Det bör i ökad utsträckning vara möjligt att utform a 
sam arbetet efter aktuella prioriteringar nu och framöver. I detta syfte bör 
strukturella förändringar ske i kulturbudgeten och nya finansieringsm odel
ler införas som ger tillgång till externa resurser.
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Som ett första steg för att uppnå detta mål tillsatte m inisterrådet 1989 en 
arbetsgrupp (den s. k. program gruppen) med uppgift att ta fram förslag 
syftande till större flexibilitet i kulturbudgeten. M inisterrådet konstatera
de vid sin behandling av program gruppens rapport att de frågor som där 
aktualiserades krävde ytterligare överväganden.

Nordiska rådets kulturutskott konstaterade 1990 i sitt betänkande över 
Nordiska m inisterrådets redogörelse över planerna för det nordiska sam ar
betet ”att m an kunde acceptera både nedläggningar och sam m anslagning
ar av institutioner under förutsättning att det fanns klara m otiv för detta 
angående vaije in stitu tio n . . .  U tskottet kunde inte acceptera att institu tio
nernas andel av den samlade budgeten reduceras endast för att åstadkom 
ma större möjlighet till flexibilitet och övergripande planer” . Nordiska 
rådet hem ställde på sessionen 1990 med hänvisning till art. 46 i Helsing- 
forsavtalet ”att eventuella förslag om nedläggningar eller sam m anslagning
ar av institutioner överläm nas till rådet för synpunkter innan definitiva 
beslut fattas” .

I föreliggande program drar m inisterrådet upp riktlinjer för det fortsatta 
arbetet med ändrad finansiering av kulturbudgetens institutioner, sam ar
betsorgan och andra perm anenta aktiviteter. Som en bakgrund bekrivs 
först hur det nuvarande sam arbetet har vuxit fram. D ärefter redovisas de 
verksam hetsom råden som ställer krav på nya resurser. En genomgång görs 
av möjliga nya finansieringskällor. Slutligen beskrivs hur arbetet kom m er 
att organiseras.

2. Kultursamarbetets framväxt

2.1 Utviklingen på områdene allmennkultur, massemedier og utdannelse

Det nordiske kultursam arbeidet etter 1945 har avspeilet den idealistiske 
nordism en som hadde utviklet seg gjennom krigsårene og som fikk sin 
manifestasjon ved opprettelsen av den nordiske kulturkom m isjonen i 
1946, og opprettelsen av Nordisk Råd i 1952.

Samtidig utviklet det seg en økonomiske vekst i de nordiske landene 
som gjorde det mulig å iverksette en rekke perm anente nordiske tiltak 
utover på 60- og 70-tallet. Eksem pler på slike tiltak er opprettelsen av 
Nordisk kulturfond i 1962, etableringen av Nordens hus i Reykjavik i 
1968, komité- og arbeidsgruppe-etableringene i årene 1967 — 71, kultur
avtalen og opprettelsen av Nordisk m inisterråd og det nordiske kultursek
retariatet i 1972.

A llm ennkultur

D et nordiske sam arbeidet på allm ennkulturom rådet ble senest gjen
stand for en revisjon gjennom utarbeidelsen av ” Handlingsplanen for 
nordisk kulturelt sam arbejde” . Handlingsplanen, som ble vedtatt i 1988,
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tok dels sikte på å identifisere og definere de viktigste oppgaver innenfor 
hele kultursektoren, dels å forenkle og rasjonalisere strukturen i sam arbe
idet og dels å flytte beslutningsprosesser og forvaltning ut til fagkyndige 
grupper (kom itéer og styrningsgrupper) i høyere grad enn tilfellet hadde 
vært tidligere.

Den nye strukturen rørte ikke ved de bestående institusjoner på kultur
om rådet, men la særlig vekt på å slå sammen en del kom itéer og arbeids
grupper til større enheter med et videre fagområde sam t å opprette en helt 
ny komité for kunst- og kunstindustri. Reorganiseringen av gruppene 
trådte i hovedsak i kraft fra 1.1.1989.

Massemedier

På m assem edieom rådet var det helt siden tidlig på 60-tallet i arbeid en 
gruppe med mediespørsm ål som arbeidsfelt. Senere ble det etablert en 
komité for spredning av nordisk spillefilm og en komité for nordiske 
kurser på film om rådet. Begge disse kom itéer ble i 1989, ved gjennom 
føringen av kulturhandlingsplanen, avløst av Nordisk film kom ité (som ble 
nedlagt pr. 31.12.1989 som en følge av opprettelsen av film- og tv-fondet).

Forøvrig har særlig fjernsynssam arbeidet i N orden vært diskutert i N or
disk råd fra det øyeblikk det nye mediet ble introdusert. Nordisk råd 
organiserte også to større konferanser om radio og fjernsyn i N orden (1966 
og 1971).

G jennom bruddet for satellittteknologi for overføring av fjernsynspro
gram førte på 70- og 80-tallet til en rekke utredningsarbeider som kulm i
nerte i arbeidet rundt den planlagte nordiske satellitten Tele-X. Ingen av 
utredningsarbeidene har ført til praktiske beslutninger om felles nordisk 
distribusjon av fjernsynsprogram.

Det nordiske sam arbeidet på film-, fjernsyn og radioom rådet kanaliseres 
idag gjennom Styringsgruppen for kultur- og massem edier og det nyopp
rettede Nordisk film- og tv-fond.

Utdannelses-samarbeidet

U tdannelses-sam arbeidet i Norden foregikk på 50-tallet først og fremst 
gjennom de initiativ som ble tatt av den nordiske kulturkom m isjonens 
Seksjon II, og konsentrerte seg mye om spørsmål som angikk pedagogisk 
forskning og spredning av forskningsresultater.

U ndervisningssam arbeidet idag bygger på kulturavtalen av 1971 og 
kulturhandlingsplanen av 1988. Sam arbeidet foregår i hovedsak på to 
om råder, der det ene strekker seg fra overgangen fra førskole til grunnskole 
og de 16 -  19 åriges utdannelse samt videreutdannelse av lærere og styrere 
innenfor samme område.

Det andre dekker folkeopplysnings- og voksenundervisningssam ar- 
beidet.

Ansvaret for de respektive om råder forvaltes av henholdsvis Lednings-
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gruppen for nordiskt skolsamarbete (NSS) og av Styringsgruppen for nor
disk folkeopplysnings- og voksenundervisningssam arbeid (FOVU). I till- 
legg finansierer kultursektorens budsjett Nordens Folkliga Akademi i 
Kungälv (flyttes til Göteborg 1991), Nordisk språksekretariat og Nordiska 
språk- och inform ationscentret.

De vesentligste aktivitetene for utdannelsessam arbeidets vedkom m en
de, er iverksetting og gjennomføring av språkhandlingsprogram m et (Nord- 
MÅL) sam t nettverksaktiviteter, inform asjonsform idling og stipendie- og 
støtteordninger (Nordplus ju n io r sam t støtteordninger innenfor folkehøy- 
skoleområdet).

2.2 Utvecklingen på områdena forskning och högre utbildning

Utvecklingen fra m  till m itten av 1970-talet 

Forskningsinstitutionerna

De nordiska forskningsinstitutionerna/sam arbetsorganen på kulturav
talets om råde inrättades under en period som sträcker sig från m itten av 
1950-talet till m itten av 1970-talet.

De nya organen var inte resultatet av behovsinventeringar, systematisk 
planering eller av forskarsamhällets eller regeringarnas prioriteringar. Ini
tiativet till upprättande kom typiskt från enskilda forskare eller forskar
grupper som önskade intensifiera det nordiska sam arbetet på sina respek
tive om råden. Ofta kanaliserades initiativen via medlemsförslag och re
kom m endationer i N ordiska rådet.

Den period då de nordiska institutionerna skapades, var sam tidigt en 
period av kraftig expansion för universitetsutbildningen och -forskningen i 
de enskilda länderna. En bidragande orsak till upprättandet av nordiska 
organ var i åtskilliga fall att man hoppades på detta sätt stärka den 
nationella forskningen  och högre utbildningen på om råden som var nya 
eller av andra skäl otillräckligt utvecklade i de enskilda länderna. Som 
exempel härpå kan näm nas N ordiska sam arbetskom m ittén för in ternatio
nell politik (stöd till om rådet sedan 1959, stöd till kom m ittén sedan 1966), 
C entralinstitutet för nordisk asienforskning (CINA 1965, num era NIAS) 
och Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN 1968).

I vissa fall har am bitionen varit att expansionen av forskningen på ett 
visst om råde i de enskilda länderna skulle kunna ske på olika, kom plette
rande delom råden. Syftet har sålunda varit att genom nordisk sam ordning 
åstadkom m a en avtalad, nationell arbetsfördelning och specialisering. N or
diska kollegiet för m arinbiologi, som skapades 1956, är ett exempel på 
denna typ av sam arbetsm otiv.

En annan form av arbetsfördelning har förverkligats genom Nordiska 
institutet för sjörätt, som skapades 1963. M otivet för dess inrättande var 
bl. a. att om rådet är så speciellt och behovet så begränsat att det inte vore 
ändam ålsenligt med flera institut i Norden.



B 112/k 1173

En önskan om att uppnå stordriftsfordelar har i vissa fall varit en driv
kraft fór upprättandet av nordiska institutioner. S tordriftsfördelam a kan 
t. ex. ha uppnåtts genom att m an sam m anfört hög vetenskaplig kom petens 
på en plats där det funnits särskilda fackliga eller naturgivna förutsättning
ar. Fördelarna kan också vinnas genom att nordiska forskare får tillgång 
till dyrbar vetenskaplig utrustning och förbättrar sina möjligheter att pla
cera sig internationellt. Båda dessa typer av argum ent har varit aktuella i 
sam band med tillkom sten av Nordiska institutet för teoretisk (atom)fysik 
(NORDITA 1957) och Nordiska vulkanologiska institutet (NORDVULC 
1972).

Ytterligare en m otivering för upprättande av nordiska organ har varit 
behovet att sam arbeta på forskningsom råden där det finns en klar nordisk 
referensram , kulturellt eller fackligt. Som exempel kan näm nas Nordiska 
institutet för folkdiktning (N IF 1959) och Nordiska sam arbetskom m ittén 
för arktisk medicinsk forskning (NoSam f 1968).

Det skall understrykas att ovanstående genomgång av m otiv för upprät
tande av olika nordiska organ på forskningsom rådet inte är en fullständig 
redovisning av de argum ent som historiskt har använts. Flera m otiv har 
ibland förekom m it och de har delvis varit sam m anvävda med varandra. 
H är har dock näm nts de vanligaste och kanske mest dom inerande argu
menten.

Högre utbildning

Det kan konstateras att fram växten av institutioner och organ helt 
övervägande har varit forskningsrelaterad och i mycket liten grad inriktad 
på högre utbildning. Bortsett från ett initiativ på hushållsom rådet (Nordis
ka högskolan för hushållsvetenskap) i början av 1960-talet har det på 
om rådet högre utbildning endast förekom m it icke bindande bidragsord- 
ningar (Nordiska federationen för medicinsk utbildning) sam t kurs- och 
sem inarieverksam het av vanligen kom pletterande och vidareutbildnings- 
karaktär (särskilt kurser i språk och litteratur sam t kurser för journalister).

Utvecklingen från m itten av 1970-talet 

Forskningssamarbetet

Sedan m itten av 1970-talet har tendensen inom forskningssam arbetet på 
det nordiska kulturavtalets om råde varit att m an i första hand satsat på 
generella stödordningar i stället för på nya fasta organ. Det är också dessa 
generella stödordningar som fått huvudparten av budgetökningarna på 
senare år.

Samtidigt har det skett stora förändringar i de nationella forsknings
systemen. Betydande medel har avsatts för stora forskningsprogram. En 
stark utveckling av forskningsrådsorganisationen har skett. Allt m er resur
ser har också på nationellt plan gått till generella stödordningar för for
skarstipendier, forskarkonferenser och nätverksaktiviteter. Forskningsrå
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dens ökade resurser ger dem även större möjligheter att finansiera nordisk 
forskningsverksam het. Forskningsråden har också inrättat nordiska sam 
arbetsorgan.

Under den tid som gått sedan de nordiska organen upprättades, har 
vidare den nationella forskningsverksam heten på många av de berörda 
om rådena utvecklats kraftigt. 1 dag är det ofta fråga om forskningsom rå
den/discipliner som är väletablerade och som dels har fasta forskningsan
slag, dels på norm alt sätt kan konkurrera om rörliga nationella forsknings
resurser.

De olika förändringar som näm nts ovan gör att skälen för att på 
m inisterrådsbudgeten ha fasta organ inriktade på avgränsade forsknings
om råden i många fall m inskat eller bortfallit.

En ny inställning till fasta nordiska institu tioner har sålunda vuxit fram. 
Denna inställning har form ulerats i Nordiska forskningspolitiska rådets 
(FPR) riktlinjer för perioden 1990— 1992. D är rekom m enderas explicit att 
stöd till nordiskt FoU-sam arbete norm alt skall vara tidsbegränsat.

Nordiska rådet har inte gjort några invändningar mot FPR:s mening. På 
N ordiska rådets rekom m endation fastställde m inisterrådet FPR:s rikt
linjer våren 1990.

Högre utbildning

Som en följd av kulturhandlingsplanen har sam arbetet på om rådet högre 
utbildning intensiverats de senaste åren och tagit sig uttryck i etableringen 
av ledningsgruppen för högre utbildning samt Nordplus-program m et.

3. Nya resursbehov

Om de mål skall nås som m an i dag har satt upp för det nordiska kultur
sam arbetet är det nödvändigt att få fram betydande nya resurser. U nder 
åren fram över kom m er det att finnas resursbehov för bl. a. följande om rå
den:
— Handlingsplanen för språkligt sam arbete i Norden
— N ordiska film- och TV-fonden
— N ordiska kulturfonden
— N ordplus
— Nordiska forskarutbildningsakadem in
— Sam arbetsprogram m en för miljöforskning respektive polarforskning 

Det kom m er också att uppstå medelsbehov för genom förande av det nya
tvärsektoriella arbetsprogram m et för Baltikum och Östeuropa. Program 
met innefattar bl. a. en nordisk stipendieordning för utbildningssam arbete 
mellan N orden och Baltikum.

Det sam lade resursbehovet för dessa och övriga planerade aktiviteter 
som beskrivs i det följande kom m er successivt att öka kraftigt.

Trots de om prioriteringar som har skett inom den sam lade m inisterråds-
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budgeten till förmån för bl. a. kultursektorn kom m er det att finnas en stor 
klyfta mellan behov och tillgängliga medel. D enna klyfta kan tänkas täckt 
med medel som frigörs genom om prioriteringar inom kulturbudgeten, 
genom externa finansieringskällor eller genom fortsatt prioritering av kul
turbudgeten inom m inisterrådets totala budget.

M inisterrådet vill här särskilt peka på behovet av nya resurser till de 
planerade miljöforsknings- respektive polarforskningsprogram m en och till 
förväntade sam arbetsaktiviteter med Baltikum och Östeuropa. F inansie
ringen av de nya tvärsektoriella forskningsprogram men förutsätts ske ge
nom program bevillningar inom ram en för den sam lade m inisterrådsbud- 
geten.

3.1 Behov på områdene allmennkultur, massemedier og utdannelse

I det følgende er gjennomgått en del av de vekstbehov som eksisterer 
som en følge av kulturhandlingsplanens intensjoner, samt de behov som er 
oppstått ved at prosjekter er vedtatt utenfor kulturhandlingsplanens ram 
mer.

Kunstkom itéene

Flere av de nye kunstkom itéene skal, i tillegg til tidligere aktiviteter, nå 
også være aktiv på en rekke nye om råder, uten at kom itéene har fått noen 
reell budsjettøking. Nordisk kunst- og kunstindustrikom ité (NKKK) står 
her i en særstilling, med et budsjett vesentlig lavere enn de øvrige kunst- 
komitéer.

Nordisk kulturfond

Nordisk kulturfond omtales i handlingsplanen bl. a. med disse ordene: 
”For at styrke og udbygge det kulturelle sam arbejde vil m inisterrådet med 
kulturfondens styrelse drøfte mulighederne for at stille øgede ressourcer til 
rådighed for fondets virksomhed til f. eks. større tem aorienterede aktivite
ter” .

M ediesamarbeidet

M ediesam arbeidet er i handlingsplanen særlig behandlet under punktet 
PRODUKSJONSSTØTTE. De overveielser m inisterrådet der gjorde seg 
har resultert i opprettelsen av Nordisk film- og TV-fond, et faglig og 
finansielt sam arbeid mellom m inisterrådet, de nasjonale film institutter og 
de nasjonale fjernsynsselskaper. M inisterrådets grunnlagsinvestering i fon
det (30 M DKK) ble hentet fra m inisterrådets budsjettm essige overskudd 
for budsjettåret 1987.

For å kunne opprettholde m inisterrådets forpliktelser overfor fondet i 
forsøksperioden (5 år) kreves det bevilgninger over det ordinære budsjettet 
for kultursektoren på totalt ca. 10—15 M DKK i perioden 1992 — 94. D ette
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forutsetter at bevilgningen på det ordinære budsjettet for 1990 på 3,8 
M DKK øker til 6,8 M DKK i 1991 og ut forsøksperioden. M inisterrådet 
(kultur- og undervisningsm inistrene) har påpekt overfor sam arbeidsm i- 
nistrene at denne forutsetningen hviler på at kulturbudsjettets ram m e ville 
nå det omfang som er forutsatt i Kulturhandlingsplanen.

NordM ÅL

N ordM ÅL-handlingsprogram m et for det språklige sam arbeidet i N or
den, vil ha ressursbehov i de kom m ende årene for å kunne iverksette 
aktiviteter på alle de felter som er forutsatt og vedtatt av m inisterrådet 
(1 9 9 1 -9 5 ; 13,4 MDKK).

Nordplus junior

N ordplus jun io r og støtteordninger innenfor folkehøyskoleområdet vil 
ha behov for økte bevilgninger i årene fremover.

Dataprogramgruppen 

På bakgrunn av dataprogram gruppens suksess bl. a. med felles nordisk 
program utvikling innenfor utdannelsesom rådet, utvikling av felles know
how samt økt inform asjon om data i undervisningen har m inisterrådet 
besluttet å gi Dataprogram gruppen m andat for en ny 4-års periode (1991 — 
94). For budsjettåret 1991 er det bevilget 2,5 M DKK. Ressursbehovet for 
perioden 1992 — 94 vurderes til ca. 8 — 9 MDKK.

3.2 Behov på området högre utbildning

Nordplus

Nordplus-program m et är ett led i kulturhandlingsplanens am bitioner att 
åstadkom m a en fördjupad nordisk utbildningsgemenskap. Program m et 
genomförs som en försöksordning under perioden 1989—1993. Nordplus 
strävar efter att öka rörligheten bland studerande och högskolelärare i 
N orden genom att stim ulera studenterna att genom föra en del av sina 
studier i ett annat nordiskt land och uppm untra lärarna att verka som 
gästlärare.

N ordplus har m ottagits mycket positivt och engagerar ett stigande antal 
universitet och högskolor. Fram  till nu har 250 ram avtal om Nordplus- 
sam arbete slutits mellan högskolor i Norden. Program m et utbyggs succes
sivt och 1990 om fattar det 900 helårsstipendier. U nder perioden 1991 —
1993 skall antalet helårsstipendier uppgå till 1 200 årligen.

N ytt samarbetsprogram  

Ett förslag till sam arbetsprogram  för högre utbildning i N orden har 
nyligen lagts fram. Siktet är att ett m inisterrådsförslag om ett sådant
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program skall kunna behandlas på Nordiska rådets session i februari/m ars 
1991.

Program m ets mål är bättre kvalitet och större effektivitet i den högre 
utbildningen genom ökat sam arbete. D etta mål skall m an enligt förslaget 
uppnå bl. a. genom
a) att avlägsna de nationella regler som begränsar antagningen av nordiska 

studerande,
b) att stim ulera de studerande att räkna med hela Norden när de planerar 

och sam m ansätter sitt utbildningsförlopp och att förbättra möjligheter
na härför samt.

c) att inom ramen för ett om fattande och starkt nätverk utnyttja varandras 
expertis, bl. a. i syfte att åstadkom m a olika form er av arbetsdelning. 
Avsikten är att ett förstärkt samarbets- och m obilitetsnätverk i stor

utsträckning skall uppnås genom att N ordplus-program m et byggs ut med 
nya aktivitetsform er och flera stipendier. Genom  att välja Nordplus som 
utgångspunkt försöker m an utnyttja att N ordplus alltm er inarbetas som 
sam arbetsinstrum ent i u tbildningsinstitutionernas och de studerandes 
medvetande.

1 förslaget till sam arbetsprogram  siktar m an mot en utbyggnad av 
N ordplus under perioden 1992— 1996. I m inisterrådets budgetförslag för
1991 har ca 18 M DKK avsatts för Nordplus. I programförslaget skisseras 
en utveckling upp till en nivå på 46 M DKK år 1996. Det anges tre 
alternativa finansieringsmodeller med olika nivåer av sam nordisk finan
siering.

3.3 Behov på forskningsområdet

Nordisk forskarutbildningsakademi

I den nordiska kulturhandlingsplanen är utveckling av forskarutbild- 
ningssam arbetet en central am bition. För att förverkliga denna am bition 
har m inisterrådet beslutat inrätta en ny stödordning, kallad Nordiska 
forskarutbildningsakadem in.

Denna stödordning om fattar såväl nya nordiska stödform er för forskar
utbildning och forskarrörlighet som redan existerande nordiska aktivite
ter. Målet är ett överskådligt och flexibelt system som kan fungera som ett 
erbjudande för alla forskarstuderande i Norden. Sam arbetet skall bidra till 
att trygga tillgången på kom petenta forskare och att N orden håller högsta 
möjliga internationella nivå på forskarutbildningen.

Akademin börjar fungera i böijan av 1991. Budgeten för det första 
verksam hetsåret blir ca 21 M DKK. D etta belopp uppnås genom att fyra 
hittillsvarande budgetposter för forskarutbildning slås samman.

Den planerade utbyggnaden av akadem ins verksamhet förutsätter åtgär
der både på nationellt och nordiskt plan och en sam finansiering med såväl 
nationella som sam nordiska medel. En utbyggnad under perioden 1991 —
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1994 till en rimlig aktivitetsnivå uppskattas att kräva en successiv nivåhöj
ning av de årliga nordiska resurserna för forskarutbildning från 21 M DKK 
år 1991 till 41 M DKK år 1994.

Miljöforskningsprogram  

U töver forskarutbildningssam arbetet kom m er också andra verksam 
hetsom råden att kräva resurser under kom m ande år. Här kan först näm 
nas det planerade miljöforskningsprogram met. En program kom m itté har 
nyligen lagt fram ett förslag till ett femårigt sam arbetsprogram . K om m it
tén föreslår att programmet koncentreras på tre tem aom råden som är av 
stort gemensamt intresse i Norden, nämligen forskning om klim atföränd
ringar, m iljöforskningssam arbete om Ö stersjöom rådet samt forskning om 
miljöpolitikens samhälleliga förutsättningar. Programm ets samarbets- 
aktiviteter skall koncentreras på forskarutbildning och forskarrörlighet, 
sam nordiska forskningsprojekt samt nordisk m edverkan i internationellt 
miljöforskningssamarbete.

Kostnaderna för programmet beräknas av program kom m ittén uppgå till 
i storleksordningen 30 — 50 M DKK  per år under program perioden 1993 —
1997. För perioden 1991 — 1992 beräknar program kom m ittén att vissa 
resurser ( ~  5 M DKK) behöver avsättas för inledande program aktiviteter 
såsom t. ex. forskarworkshops, projektplanering och forskarrörlighet.

Polar forskn i ngsprogra m  

Ett förslag till sam arbetsprogram  om polarforskning, särskilt beträffande 
arktiska om råden, beräknas bli framlagt i början av 1991. Program 
kom m ittén förväntas lägga fram förslag om utgiftskrävande aktiviteter.

Det ingår i förutsättningarna för dessa två tvärsektoriella miljö- och 
polarforskningsprogram att väsentliga delar av finansieringen skall ske 
utanför kulturbudgeten.

Initiativområden

M edan det har existerat nordiskt sam arbete om kring miljöforskning och 
polarforskning under en hel del år, finns det andra om råden där det är 
angeläget att initiera samarbete. N ordiska forskningspolitiska rådet (FPR) 
har länge framhållit att det borde skapas utrym m e i den nordiska kultur
budgeten för finansiering av tidsbegränsade, högt prioriterade initiativ
om råden. Efter några år skulle det nordiska stödet falla bort, eftersom 
sam arbetet på de aktuella om rådena då borde ha fått en sådan förankring i 
forskningsmiljöerna att de norm ala nationella forskningsfinansierande or
ganen ville träda in.

Vetenskaplig utrustning 

Ytterligare en viktig uppgift för m inisterrådet är att främja nordiskt 
sam arbete om dyr eller specialiserad vetenskaplig utrustning. 1 vissa fall
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kan det bli fråga om nordisk samverkan inom ramen för ett vidare in terna
tionellt samarbete, såsom när det gällde nordiskt deltagande i det europeis
ka synkrotronstrålningscentret (ESRF).

4 . Fram tida finansieringsprinciper

Som har framgått av det föregående finns det en rad viktiga nya arbets
fält för kultursam arbetet som måste få erforderliga resurser.

Det står också klart att de resurstillskott som kan kom m a kultursektorn 
till del från totalbudgeten under kom m ande år blir helt otillräckliga för att 
tillgodose behoven. Med kulturbudgetens nuvarande stela struktur är det 
vidare ett faktum att om disponeringar inom denna kan ske endast i myc
ket begränsad utsträckning. D etta senare problem gäller i särskilt hög grad 
budgetens forskningsdel.

Det kan sålunda konstateras att den finansieringsproblem atik m inister
rådet står inför är av en sådan storleksordning att radikala åtgärder måste 
vidtas.

Behov av ökad dynam ik i samarbetet

M inisterrådet har vidare den uppfattningen att det är önskvärt i sig att 
öka dynam iken i det nordiska kultursam arbetet och i ökad utsträckning 
göra det möjligt att utform a det efter aktuella prioriteringar nu och fram 
över. Samarbetet bör därför i fram tiden som huvudregel vara inriktat på 
generella stödordningar, nätverksaktiviteter och tidsbegränsade program- 
bevillningar. D etta utesluter inte att det på m inisterrådsbudgeten fortsatt 
kan komma att finnas institutioner och andra fasta samarbetsorgan — 
gamla eller nyinrättade.

Omläggning och omprioritering

Mot denna bakgrund har m inisterrådet för avsikt dels att successivt 
lägga om sam arbetet i denna riktning, dels att — genom förutsättningslös 
prövning av nuvarande åtaganden — frigöra så stora resurser som möjligt i 
syfte att tillgodose de nya behoven.

Omläggningen skall ses i perspektivet av att de nordiska institutionerna 
kan sägas ha varit m er fasta än m otsvarande organ på nationell nivå 
genom att de nordiska inrättningarna ofta är garanterade hela eller en 
mycket stor del av sin budget från en finansiär, den nordiska budgeten. 
Om man ser exempelvis på nationella forskningsinstitutioner får de där
emot sina bevillningar från en rad finansiärer — det egna universitetet, 
forskningsråd, andra statliga myndigheter, fonder, det privata näringslivet
— och får därigenom sin verksamhet regelbundet prövad och diskuterad i 
en rad sammanhang.

M inisterrådet kom m er att undersöka möjligheterna att åstadkom m a 
besparingar inom nuvarande organisation, bl. a. genom att m inska storle
ken och sam m ansättningen av styrelser, kom m ittéer och styrgrupper.
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Nya finansieringskällor 

I det arbete som nu skall inledas äm nar m inisterrådet även söka finna 
nya, externa finansieringskällor som helt eller delvis kan ersätta kulturbud
getens medel när det gäller institu tioner och andra aktiviteter.

Följande finansieringskällor undersöks:
— Nationell finansiering genom brukarbetalning och kontraktsfinan

siering
— Sam finansiering med andra m inisterrådssektorer
— Sam finansiering med näringslivet och andra icke-statliga intressenter
— Sponsorstöd
— Bidrag till aktiviteter där endast några länder deltar

4.1 Nationell finansiering genom brukarbetalning och kontrakts
finansiering

Direkt brukarbetalning förekom m er i dag i viss om fattning vid kultur- 
budgetens institutioner/sam arbetsorgan. Det är också mycket vanligt att 
ett projektbidrag från ett m inisterrådsorgan representerar bara en m indre 
del av ett projekts totala kostnader. I fram tiden bör brukarbetalning an
vändas i betydligt högre grad.

Brukarbetalning kan tilläm pas på traditionellt vis på avgränsade aktivi
teter såsom kurser, publika arrangem ang och trycksaker. Men denna fi
nansieringsform kan också användas när det gäller forskningsinsatser och 
utredningar som utform as i enlighet med beställarens önskningar och den 
kan ytterligare utvidgas till att gälla en hel institutions drift och verksam
het. 1 vissa fall blir det fråga om kontraktsfinansiering.

En utgångspunkt för undersökningar om möjligheterna for brukarbetal
ning är att det sam arbete som m inisterrådet finansierar skall vara högt 
p rioriterat också i de nationella fackmiljöerna. N är det gäller t. ex. organen 
på kulturbudgetens forskningsdel kan det bli fråga om att övergå till ett 
läge där nationella forskningsfinansierande organ (i första hand forsk
ningsråd, universitet och högskolor) köper tjänster av nordiska institutio
ner/organ i den mån verksam heten bedöm s väsentlig. För kultursektorns 
organ i övrigt kan det tänkas ett utvidgat finansieringssam arbete med de 
bilaterala nordiska fondem a och offentliga eller privata nationella fonder.

En skala av förändringar

En utvidgning av användningen av brukarbetalning kan sålunda leda till 
en hel skala av förändringar. I ena ändan finns lösningen att en institution 
helt övertas av t. ex. ett universitet. Institutionen skulle då avföras från 
m inisterrådsbudgeten. Eftersom universiteten principiellt är öppna for 
hela Norden, bör detta dock inte innebära att det nordiska nätverket på 
om rådet försvinner.



B 112/k 1181

En annan möjlighet kan vara a tt flera universitet beslutar sig att tillsam 
m ans finansiera en m inisterrådsinstitution/organ som de anser väsentlig 
och vars aktiviteter de önskar säkra.

Ytterligare en möjlighet som kan bli aktuell för institutioner/sam arbets- 
organ på kulturbudgetens alla tre huvudom råden är att de upprätthålls 
som m inisterrådsorgan m en i fram tiden till största delen finansieras m ed 
avgifter eller andra in täkter från brukarna.

En form av sam finansiering används redan i dag när det gäller några av 
kulturbudgetens institutioner/sam arbetsorgan på så sätt a tt dom icilländer- 
na ställer lokaler gratis till förfogande. I ett fall — N ordiska institutet för 
sjörätt — svarar Oslo universitet dessutom  för en del av lönekostnaderna.

4.2 Samfinansiering med andra ministerrådssektorer

Två eller flera m inisterrådssektorer har vid åtskilliga tillfällen sam finan
sierat större sektorövergripande projekt. D ärem ot finns det inte några 
egentliga exempel på sam finansiering av institu tioner över sektorgränser-

Flera av institutionem a/sam arbetsorganen på kulturbudgetens forsk
ningsdel har en verksam het som är av relevans för andra m inisterråds
sektorer än kultursektorn. Man bör undersöka m öjligheterna att få till 
stånd en sam finansiering när det gällev dessa organ. Sektorer som kan 
kom m a i fråga är i första hand m iljösektom , den regionalpolitiska sektorn, 
jordbrukssektorn och fiskesektom.

Även på allm änkulturens om råde kan det tänkas att det finns organ där 
en sam finansiering med andra m inisterrådssektorer vore rimlig.

4.3 Samfinansiering med näringslivet och/eller andra icke-statliga 
intressenter

I vissa fall kan det vara relevant a tt undersöka m öjligheterna att åstad
kom m a en sam finansiering mellan m inisterrådet och näringslivet och/eller 
andra icke-statliga intressenter i de enskilda länderna.

Som exempel på en sådan lösning kan näm nas Nordiska film- och TV- 
fonden. Fonden finansieras till en tredjedel av m inisterrådet, en tredjedel 
av public service radio/TV-bolagen i de nordiska länderna och en tredjedel 
av de nordiska ländernas film institut. Radio/TV-bolagen och film institu
ten betalar sina bidrag direkt till fondens sekretariat.

4.4 Sponsorstøtte

Sponsorstøtte har grepet om seg i mange ulike grener av kulturlivet, 
både nasjonalt og internasjonalt. I mange tilfeller har sponsorer vært 
villige til å gi formidabel støtte til enkelttiltak, hva enten det dreier seg om 
et symfoniorkesters Europa-turné eller en vinterolym piade på Lilleham
mer.
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En spesiell form for sponsorstøtte ser en eksempel på der kom m uner 
eller fylker stiller lokaler og kontortjenester til disposisjon for nordiske 
organer. Ett eksempel er Nordisk A m atørteaterråd (NAR), som har en slik 
avtale med Halden kom m une i Norge.

Problem knyttet til sponsorstøtte er dels de betingelser som knyttes til 
støtten og som kan skape kunstnerisk, journalistisk eller annen ufrihet og 
dels at sponsorer stort sett bare er interessert i prosjekter som gir stor 
m edieoppm erksom het og derfor betaler seg.

M inisterrådet har tro  på at sponsorstøtte i et visst omfang vil være 
aktuelt for de nordiske institusjoner og kom itéer m. v. Dels finner vi 
eksempler på slik støtte idag (Nordiskt konstcentrum , Nordisk kulturin
form ation i utlandet), dels er dette om rådet ikke undersøkt i tilstrekkelig 
grad når det gjelder f. eks. kunstkom itéenes virksomheter.

M inisterrådet tror dette feltet inneholder noen flere m uligheter enn de 
som er prøvet ut til nå. En økt innsats for å skaffe frem sponsorm idler 
forutsetter bedre kontakt med mulige sponsorer og først og fremst en 
intensivering av sam arbeidspartnernes og m inisterrådets inform a
sjonsvirksom het til mediene om  viktige nordiske arrangem enter. Kun ved 
at virksom hetene gjør seg m ere synlige blir de interessante for det potensi
elle sponsorm arked, med dets meget nøkterne holdning til hva som kan 
betale seg.

4.5 Bidrag till aktiviteter där endast några länder deltar

Det finns tillfällen när en verksam het har betydande intresse för några 
av de nordiska länderna och litet eller kanske inget intresse för de övriga. 
Det bör undersökas om det finns aktiviteter där så är fallet och som i dag 
finansieras via m inisterrådsbudgeten.

En tänkbar alternativ finansieringsmodell kunde i dessa fall vara ett 
finansieringsavtal vid sidan om m inisterrådsbudgeten. Härigenom blir det 
möjligt att göra storleken på det finansiella engagemanget avhängigt av 
intresset i de enskilda länderna och inte av den för m inisterrådssam arbetet 
fastlagda fördelningsnyckeln.

Konsortiemodellen

Som exempel på denna typ av sam arbete kan näm nas de konsortier som 
de senaste åren har skapats för att möjliggöra nordiskt deltagande i det 
internationella havsborm ingsprogram m et (ODP) och i det europeiska 
synkrotronstrålningscentret (ESRF). Inom ramen för konsortierna deltar 
de nordiska länderna med starkt varierande andelar som här direkt av
speglar det vetenskapliga intresset för verksamheten i fråga. I det ena fallet 
kom pletteras de nationella medlen av ett m indre bidrag via m inisterrådets 
kulturbudget, i det andra fallet finansieras deltagandet helt med nationella 
medel.
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Om enskilda länder och institu tioner i enskilda länder är intresserade av 
att helt eller delvis påta sig ansvaret for vidareföring av m inisterrådsorgan/ 
aktiviteter, kom m er avvecklingen av m inisterrådsfinansieringen att ge
nomföras med hänsynstagande härtill och i sam arbete med de aktuella 
länderna/institutionerna.

1 de fall där det visar sig omöjligt att finna extern finansiering kom m er 
m inisterrådet att förutsättningslöst pröva sitt eget finansieringsengage- 
mang. Angelägenheten av redan etablerad verksam het måste vägas mot 
sam arbete i nya form er och på nya om råden.

Där så är möjligt kom m er om prioriteringar inom kulturbudgetens nuva
rande budgetposter att genom föras och besparingar att göras genom om 
organiseringar. I övriga fall blir det oundvikligt att överväga nedläggning
ar. Som framgått av kapitel 2 ” K ultursam arbetets fram växt” gäller detta i 
första hand organ på forskningsområdet.

M inisterrådet kom m er bl. a. att pröva möjligheten att m inska storleken 
på styrorganen i det nordiska kultursam arbetet, eventuellt på så sätt att 
länderna är representerade i dessa organ efter en rotationsprincip eller 
genom att ett m indre arbetsutskott styr den löpande verksamheten. En 
nedskärning av styrorganen kom m er att leda dels till m inskade möteskost- 
nader, dels i många fall en effektivisering av styrelsernas arbete.

N är det blir aktuellt att ta  ställning till om m inisterrådsfinansieringen av 
olika institutioner/aktiviteter skall upphöra, kom m er olika aspekter att 
beaktas. M inisterrådet kom m er bl. a. att överväga om verksam heten har 
en särskild nordisk dim ension eller om man genom nordiskt sam arbete 
uppnår en m arkant högre kvalitet.

5. Genomförande

Huvudmål

M inisterrådets mål är att den helt övervägande delen av kulturbud
getens medel skall gå till generella stödordningar, nätverksaktiviteter och 
tidsbegränsade program.

För att nå målet avser m inisterrådet att med utgångspunkt i detta 
program inleda ett systematiskt arbete för att åstadkom m a förändringar av 
finansiering och/eller organisation av kulturbudgetens nuvarande institu
tioner och andra fasta aktiviteter.

Delmål 1994

Som ett första  etappm ål äm nar m inisterrådet under perioden 1991 — 
1994 successivt frigöra medel inom kulturbudgeten så att ett belopp om ca 
30 M DKK uppnås på årsbasis vid periodens slut.

Frigörandet skall prim ärt ske genom ökning av den externa finansiering
en men kan även ske genom nedskärningar och nedläggningar. Siktet är att

4.6 Slutsatser
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de beslut om nedläggningar som blir nödvändiga skall fattas snabbt (om 
högst två år). Den faktiska avvecklingen kan sedan efter behov utsträckas 
över det nödvändiga antalet år.

Vid nedläggningar av institutioner, gentem ot vilka m inisterrådet har 
formella förpliktelser, kom m er m inisterrådsförslag att läggas fram for 
N ordiska rådet. H ärvid kom m er m inisterrådet, i enlighet med vad N ordis
ka rådets kulturutskott uttalat, att redovisa vilka konkreta nya samarbets- 
insatser som skall finansieras med hjälp av de frigjorda medlen. Övriga 
förändringar kom m er att föras fram i sam band med det reguljära budget
arbetet.

Efter fyraårsperioden 1991 — 1994 avser m inisterrådet läm na en status
rapport till Nordiska rådet om de åtgärder som vidtagits och om planerna 
för kom m ande år.

Organisering av arbetet

För att uppnå ovannäm nda mål på ett kulturpolitiskt och ekonom iskt 
försvarligt sätt kom m er arbetet att få följande organisation:

Äm betsm annakom m ittén  som sam ordnande och förberedande organ, 
biträdd av m inisterrådssekretariatet.

Tre sakkunniggrupper, en för vardera allm änkultur, utbildning samt 
forskning och högre utbildning. M edlem m arna av grupperna bör ha god 
förbindelse med dem som i de enskilda länderna är ansvariga för faststäl
landet av de nationella ståndpunkterna till det nordiska sam arbetet. G rup
perna bör bestå av en representant från vaije land och de bör vid behov 
tillfälligt kunna tillkalla experter.

Med sikte på frigörande av medel på kultursektorns budget till nya 
aktiviteter skall grupperna undersöka förutsättningarna och möjligheterna 
för finansiering genom nya källor för vaije enskilt organ/aktivitet på 
respektive huvudom råde. G rupperna kan härvid utarbeta förslag syftande 
till en omläggning av det nordiska sam arbetet i riktning m ot generella 
stödordningar, nätverksaktiviteter och tidsbegränsade programbevillning-

G ruppem a bör sam arbeta med respektive organs styrelser. De bör även 
sam råda med relevanta nordiska organ i övrigt.

G rupperna skall m ot bakgrund av sina sonderingar lägga fram förslag 
för m inisterrådet om de olika organen på kulturbudgeten fortsatt bör ha 
m inisterrådsfinansiering eller inte. G ruppernas förslag bör avläm nas suc
cessivt och deras arbete bör i sin helhet vara genom fört inom två år.

Sekretariatsfunktionen  med ansvar för att sam ordna och följa det löpan
de arbetet i grupperna samt rapportera till äm betsm annam annakom m it- 
tén åvilar m inisterrådssekretariatet.
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Finansiering av arbetet 

G ruppernas rese- och uppehållskostnader förutsätts bli betalda natio
nellt. K ostnaderna för arbetet i övrigt beräknas kunna täckas av kultur
budgetens dispositionsm edel. För i första hand tillfälliga experters delta
gande i arbetet (resekostnader och arvoden) kom m er 100000 D K K  att 
avsättas år 1991.

38 -  10-0450 Nordiska rådet
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Social- och miljöutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om nordiskt reumatikerår 1992

(M inisterrådsförslaget, se s. 1192)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett m inisterrådsförslag 
om nordiskt reum atikerår 1992 för behandling under N ordiska rådets 39:e 
session i K öpenham n. M inisterrådet ber om rådets synpunkter på förslaget 
och avser att därefter fastställa handlingsplanen. U tskottet har behandlat 
m inisterrådsförslaget vid sitt m öte i Stockholm den 29 januari 1990.

1. Ministerrådsförslaget

M inisterrådet erinrar om N ordiska rådets rekom m endation nr 36/1989  
till N ordiska m inisterrådet att planera genom förandet av ett nordiskt 
reum atikerår 1991 samt att u tarbeta en plan för förstärkta insatser i 
N orden m ot reum atiska sjukdom ar. M inisterrådet har sedan beslutat att 
utlysa år 1992 som nordiskt reum atikerår, och hållit kontakt med N ordiskt 
Reum aråd (NRR), de nordiska reum atikerorganisationernas gem ensam
ma organ, som kom m it med förslag till målsättning, m ålgrupper och även 
sedan lång tid planerat aktiviteter under reum atikeråret.

Det påpekas att reum atism  är den största gruppen folksjukdom ar i 
N orden och att man räknar med att var femte m änniska under sitt liv 
drabbas av någon form av reum atism . Världshälsoorganisationen (WHO) 
definierar de reum atiska sjukdom arna som sm ärttillstånd i rörelseorgan 
och bindväv. W HO räknar med att det finns om kring 200 olika reum atiska 
sjukdom ar. Dessa kan indelas i några huvudgrupper:

1. De inflam m atoriska reum atiska sjukdom arna, inklusive reum atiska 
systemsjukdomar, kronisk ledgångsreum atism (reum atoid artrit), barn
reum atism  (juvenil reum atoid artrit), Bechterews sjukdom, Reiters sjuk
dom, psoriasisartrit m .fl.

2. Artroser ” slitagesjukdom ar” , dvs. för tidig eller förstärkt åldersför
ändring i brosk, ben och annan ledväv sam t i ryggraden, vilket orsakar 
förslitning av ledbrosket.

3. Muskel- och m jukdelsreum atism  (sjukdom ar i muskler, senor och 
senskidor, antingen detta beror på överbelastning, felbelastning och/eller 
psykosom atiska faktorer, (fibromyalgi).
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M änniskor med reum atiska sjukdom ar är den största gruppen funk- 
tionshäm m ade, men de är litet uppm ärksam m ade. Det nordiska reumati- 
keråret syftar till att ge reum atikerna berättigad uppm ärksam het och ge en 
god kunskap bland beslutsfattare på alla plan beträffande reum atikernas 
problem och därm ed ett bättre beslutsunderlag och ett säkrare beslutsfat
tande.

Nordiskt Reum aråd, (NRR) har som den prim ära m ålgruppen för reu- 
m atikeråret definierat ”alla med beslutsansvar” (tjänstem än inom företag, 
myndigheter, organisationer och förtroendevalda och politiker på statlig, 
regional och kommunal nivå).

Allmänheten måste få inform ation om hur individen för egen del kan 
upprätthålla sin kondition och hälsa, för att på så sätt undvika problem i 
stöd- och rörelseapparaten. Ett exempel på vad förebyggande verksamhet 
kan betyda är artrospatienterna vars antal växer och effektiv upplysnings- 
insats kan väntas däm pa utvecklingen. En kam panj riktas mot beslutsfat
tare i arbetslivet — både på arbetsgivar- och arbetstagarsidan — sam t mot 
de befolkningsgrupper som anses vara mest utsatta, och som bör inspireras 
till tillrättalagd m otion och sundare livsföring. Det är viktigt att den 
förebyggande verksam heten också tar sikte på äldre och utvecklandet av 
deras närm iljö med hjälp av samhällsplaneringen och byggandet. Även 
reum atikerfam iljens situation skall tas upp.

Ett antal sem inarier skall anordnas för beslutsfattare av NRR i sam arbe
te med personalgruppernas egna sam m anslutningar.

Arbetsgivarna skall göras uppm ärksam m a på arbetsplatsens ergonomi i 
syfte att åstadkom m a en positiv arbetsm iljö och motverka arbetsskador 
samt förhöjer produktiviteten.

Som andra lämpliga m ålgrupper för konferenser näm ns ansvariga inom 
hälso/sjukvård i landsting, personal inom företagshälsovården samt 
skyddsom bud i den offentliga och privata sektorn.

Vidare kom m er det att inform eras om hur forskning kan användas för 
att förbättra reum atikernas situation och påverka samhällsekonom in. Syf
tet är att bl. a. att uppm ärksam m a param edicinsk personal på vikten av att 
engangera sig i forskningsarbete samt att stim ulera tvärvetenskaplig forsk
ning. En konferens anordnas i sam arbete med N ordiska hälsovårdshögsko
lan, med vilken man även skall sam arbeta rörande olika statistiska frågor 
med hänsyn till de reum atiska sjukdom arnas utbredning och samhälleliga 
konsekvenser.

Vidare understryks betydelsen att de aktuella yrkesgrupperna inom reu- 
m atikervården och deras organisationer är inställda på ett nära sam arbete 
med reum atikernas organisationer. Sam arbetet med dessa grupper bör 
inledas med inform ation om reum atikerårets idé och innehåll, inte minst 
för att försäkra sig om tillräcklig fackkunskap då aktiviteterna genomförs.

1 samarbete med Föreningen N orden arrangerar N RR en konferens för 
att främja sam arbetet mellan reum atikerföreningar på olika vänorter och
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aktivera vänortsverksam heten på lokal nivå. Bl. a. anordnas en konferens 
för att uppm ärksam m a beslutsfattare på de speciella problem  som drabbar 
de unga reum atikerna.

De nordiska reum atikerorganisationem a har redan givit ut upplysnings- 
m aterial riktat till reum atiker och deras anhöriga. Sam arbete har etable
rats så att de fördelar som finns med sam produktion av m aterial kan 
utnyttjas. Inledningsvis fram ställer N R R  en broschyr som presenterar det 
nordiska reum atikeråret till aktuella grupper som skall arbeta m ed reuma- 
tikeråret. R eum atikerorganisationem a inleder det nordiska reum atiker- 
året med att ge ut de egna tidskrifterna som tem anum m er. G enom  textut
byte får dessa ett likartat nordiskt innehåll. En vägledning i förebyggande 
aktiviteter framställes.

M aterialet kan användas som underlag till inform ation i m assm edier 
och bli en samlad grund för nationella debatter.

En sam nordisk affischtävling anordnas riktad till elever vid utbildnings
linjer för konst och hantverk.

En vandringsutställning framställs på de olika nordiska språken i ett 
antal så att den sam tidigt kan visas i de nordiska länderna.

NRR anser det önskvärt att det görs en TV-spot, som på enkelt sätt visar 
hur det är att leva med reum atism .

N ationellt kom m er organisationerna att verka för att de nationella 
postverken ger ut frim ärke med anledning av reum atikeråret.

I enlighet med den andra delen av rekom m endation nr 36/1989  påböijas 
en plan för förstärkta insatser m ot reum atiska sjukdom ar inriktad på 
förebyggande åtgärder, vård, forskning och utbildning. Arbetet skall ge
nom föras i sam arbete mellan reum atikerorganisationem a och de institu
tioner/organisationer som deltar i arbetet med reum atikeråret.

Reum atikeråret bör sålunda bli inledning till ett utvidgat sam arbete på 
det nordiska planet. Såväl på det förebyggande om rådet som det behand- 
lingsmässiga kom m er reum atikeråret att skapa ett bättre underlag för 
fortsatta aktiviteter också på det nationella planet.

Det nordiska sam arbetet ger möjligheter att arbeta med en långt större 
befolkningsgrupp än m an kan göra nationellt. Det kom m er att ge nationel
la besparingar ifråga om fram ställning av m aterial till fram tida kam panjer. 
Reum atikeråret ger också ett bättre underlag för utväxling av erfarenheter 
som kan användas i varje enskilt land.

För a tt leda det nordiska projektarbetet bildas en styrgrupp för reum ati- 
keråret, som skall bestå av en representant från reum atikerorganisationer- 
na i varje land, en representant från N ordiska m inisterrådet och en repre
sentant från Nordiska hälsovårdshögskolan. Suppleanter kan utses och 
delta i styrgruppens möten, dock utan rösträtt. I vaije land bildar reum ati
kerorganisationen en nationell arbetsgrupp (bakgrundsgrupp) för detalje
rad behandling av vissa arbetsuppgifter.
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Efter 1992 utvärderas verksam heten. Det sker genom ett sem inarium  
som anordnas av styrgruppen och rapportering därifrån.

R eum atikerorganisationem a skall själva bidra såväl med personal som 
eknom iska resurser för att genom föra året. Bidrag kom m er nationellt att 
sökas från såväl institutionella som organsiationsm ässiga sam arbetsparter.

Vad avser sam nordiska medel har m inisterrådet avsatt DKK 50000 som 
bidrag år 1991 till förberedelserna. V idare kom m er enligt m inisterråds
förslaget m inisterrådet år 1992 att avsätta D K K  500000 till genom föran
det för att ta fram underlag och anordna en nordisk konferens om reum ati
kernas situation.

2. Utskottets överläggning med social- och hälsovårdsministrarna den 
14 november 1990

Från utskottets sida noterades med tillfredsställelse socialm inistrarnas 
beslut i M arieham n i jun i 1990 att avsätta DKK 500000 till ett reum ati
kerår 1992.

Från social- och hälsovårdsm inistrarnas sida bekräftades att samarbets- 
m inistrarna var villiga att ställa dessa medel till förfogande 1992, bl. a. till 
en konferens vid N ordiska hälsovårdshögskolan i Göteborg om reum ati
kernas situation. V idare framhölls att reum atikerorganisationem a skulle 
komma att spela en viktig roll i arbetet. U tskottets representant uttalade 
sin tillfredställelse över den föreslagna uppläggningen, men hade hos orga
nisationerna noterat viss tveksam het till m öjligheterna att delta i reum ati- 
keråret och uttalade därför förhoppningen att m inisterrådet skulle ge stöd 
för deras deltagande.

3. Utskottet

U tskottet noterar att den siffermässiga uppställningen i bilagan till m i
nisterrådsförslaget slutar på sum m orna 515000 för 1991, 2724000 för
1992 och 140000 för 1993, det vill säga en total kostnad för nordiska 
aktiviteter under de tre åren på 3 379000 DKK. Det framgår dock att 
dessa siffror representerar Nordisk reum aråds totala önskemål. U nder 
diskussionerna har det betecknats som inte realistiskt att räkna med att 
N ordiska m inisterrådet skulle kunna finansiera hela det belopp som kallas 
den nordiska andelen av de sam nordiska aktiviteterna. Största delen av 
kostnaderna måste därför m ötas med nationella medel.

U tskottet vill i detta sam m anhang erinra om sitt uttalande i betänkandet 
över det medlemsförslag som var ursprunget till rekom m endation nr 
36/1989 , nämligen att medel måste beviljas, både kortsiktigt avseende 
aktiviteterna under ett reum atikerår och på längre sikt för insatser både 
nordiskt och nationellt. Reum atikeråret skulle ge värdefulla erfarenheter 
för de följande insatserna. U tskottet underströk vikten av att Nordiska
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hälsovårdshögskolan, Nordiska näm nden för handikappfrågor, reum ati
kernas organisationer i alla nordiska länder och de självstyrande om råde
na och berörda personalgruppers organisationer skulle beredas tillfälle att 
m edverka i planeringen och uppföljningen av det nordiska reum atikeråret.

U tskottet vill understryka att det är en nödvändig förutsättning för ett 
framgångsrikt genom förande av ett nordiskt reum atikerår att finansiering
en är säkrad i alla led. M ot denna bakgrund synes det utskottet mest 
realistiskt att reum atikeråret uppskjuts till 1993. Det är även väsentligt att 
de olika arrangemangen är väl förberedda och genom tänkta.

U tskottet ser positivt på den planerade uppläggningen av sem inariet, 
men vill erinra om att am bitionsnivån hos de insatser som verkligen 
kom m er att genom föras till stor del blir beroende av de medel som kan 
ställas till förfogande nationellt. U tskottet har med intresse tagit del av den 
detaljerade genomgången av olika typer av reum atiska sjukdom ar och 
dessas förekomst hos olika grupper och vill erinra om de synpunkter 
utskottet anförde vid antagandet av rekom m endationen nr 36/1989, angå
ende plan för förstärkta insatser mot reum atiska sjukdom ar i N orden och 
att m an genom ett nordiskt reum atikerår kunde lyfta fram den reumatolo- 
giska forskningen då det fanns ett stort behov av kunskap angående orsaks
sam banden och om förbättrade behandlingsm etoder m. m. Det var sålun
da fortfarande oklart varför flera av de reum atiska sjukdom arna mest 
drabbade kvinnor liksom även m iljöfaktorernas betydelse. U tskottet vill i 
detta sam m anhang erinra om den breda uppläggning som W HO:s hand
lingsprogram "H älsa för alla år 2000” har och att vissa forskningsuppgifter 
även utförs av N ordiska hälsovårdshögskolan. Ett nordiskt reum atikerår 
skulle passa väl in i W HO:s program och även utgöra en naturlig del i 
avslutningsfasen av reum atikeråret och FN:s handikappårtioende. F ram 
tagandet av ett antal forskningsresultat skulle ge en värdefull plattform  for 
ett fortsatt arbete även efter avslutandet av FN:s handikappårtionde. 
Därför anser utskottet att även W HO:s europakontor bör kopplas in i 
aktiviteterna under ett nordiskt reum atikerår.

En sam arbetspartner i sistnäm nda arbete vore den N ordiska forskaraka- 
dem in, som utgör fortsättningen på de nordiska forskarkurserna. K nytan
de av kontakter mellan denna och W HO:s europakontor skulle ge resultat 
för fram tiden även efter utgången av reum atikeråret och FN:s handikapp
årtionde.

U tskottet anser att utskottet och därm ed Nordiska rådet bör ha möjlig
het att kontinuerligt folja arbetet med det nordiska reum atikeråret. D etta 
kunde ske genom att utskottet blir representerat med en observatör i den 
styrgrupp som föreslagits. U tskottet anser att även Nordiska näm nden for 
handikappfrågor bör ingå i styrgruppen. Det är väsentligt att styrgruppen 
får en bred representation. I övrigt instäm m er utskottet i den uppläggning 
för styrgruppen som presenteras i m inisterrådsförslaget, men vill fram hål
la att styrgruppen bör ha m öjligheter att anpassa verksam heten till de
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ekonom iska realiteterna om finansieringsproblem  skulle uppkom m a un
der året.

Det är också viktigt a tt de statliga handikappråden blir inkopplade i 
verksamheten liksom även de självstyrande om rådena. På nationellt plan 
bör arbetet ledas av nationella styrgrupper med bred representation av 
myndigheter och organisationer och med uppgift att förm edla synpunkter 
och impulser till och från den nordiska styrgruppen.

Med hänvisning vad som ovan anförts hem ställer utskottet
att N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utse

1993 till N ordiskt reum atikerår och tillsätta en nordisk styr
grupp för reum atikeråret i enlighet med m inisterrådsförslag 
B 113/s och de synpunkter som social- och m iljöutskottet an
fört.

att N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regering
ar att ställa tillräckliga medel till förfogande för att på nationellt 
plan säkerställa genom förandet av det nordiska reum atikeråret.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

H aakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Tore A. L iltved (A)

Grethe Lundblad (s) M ats Nyby (SDP)

Páll Pétursson (F) Sten Svensson (m)

M arjatta Väänänen (Kesk.) Lena Öhrsvik (s) 
Förm an



1192

B 113/s

Ministerrådsförslag 

om nordiskt reumatikerår 1992
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

N ordiska m inisterrådet överläm nar härm ed ett m inisterrådsförslag om 
nordiskt reum atikerår 1992 för behandling under rådets 39:e session i 
København. M inisterrådet ber om rådets synpunkter på förslaget. M inis
terrådet avser att därefter fastställa handlingsplanen.

K øbenhavn den 30 novem ber 1990

På N ordiska m inisterrådets vägnar 

Ester Larsen
Fridtjov Clemet
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Bakgrund

Nordiska rådet antog vid sin 37:e session i mars 1989 en rekom m enda
tion till Nordiska m inisterrådet angående genom förande av ett nordiskt 
reum atikerår 1991 samt att en plan för förstärkta insatser i N orden mot 
reum atiska sjukdom ar skulle utarbetas. N ordiska m inisterrådet har sedan 
beslutat att utlysa år 1992 som nordiskt reum atikerår.

Syftet med reum atikeråret är dels att gem ensamt vidta åtgärder för att 
förstärka reum atikernas möjligheter till ett bättre vardagsliv, dels att u tar
beta en plan för förstärkta insatser i Norden mot reum atiska sjukdom ar.

Nordiskt Reum aråd (NRR) som är de nordiska reum atikerorganisatio- 
nernas gem ensamma organ, har kom m it med förslag till m ålsättning och 
m ålgrupper och har även sedan lång tid planerat aktiviteter under reum ati
keråret.

Ett antal aktiviteter planeras på såväl det nordiska som det nationella 
planet. För dessa redogörs ytterligare under respektive rubrik.

De reumatiska sjukdomarna

Reum atism  är den största gruppen folksjukdomar i Norden. Man räknar 
med att var femte m änniska under sitt liv drabbas av någon form av 
reum atism . De reum atiska sjukdom arnas utbredning kostar samhället 
mycket. Som exempel kan näm nas att reum atikerorganistionerna räknar 
med att de reum atiska sjukdom arna i Sverige kostar samhället m inst 17 
m iljarder kronor och i Norge m inst 9 miljarder. Åtskilliga reum atiker blir 
invalidiserade.

Att få reum atism  innebär för många m änniskor i N orden att resten av 
livet präglas av problem. Man har svårt att bem ästra de sm ärtor sjukdo
men medför.

Vad är reum atism ?

Världshälsoorganisationen (W HO) definierar de reum atiska sjukdom ar
na som sm ärttillstånd i rörelseorgan och bindväv. W HO räknar med att 
det finns om kring 200 olika reum atiska sjukdom ar, var och en med sin 
särart.

Man kan indela de reum atiska sjukdom arna i några huvudgrupper:

1. De inflam m atoriska reum atiska sjukdom arna (inklusive reum atiska 
systemsjukdomar)

Kronisk ledgångsreumatism (reum atoid artrit), barnreum atism  (juvenil 
reum atoid artrit), Bechterews sjukdom, Reiters sjukdom, psoriasisartrit 
och liknande tillstånd är sjukdom ar som kännetecknas av att leden är 
inflam m erad. Det har en nedbrytande effekt på ledbrosk, benväv och 
ledband.
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De kroniska reum atiska system sjukdom am a är inflam m atoriska sjuk
dom ar, där det i m indre grad är lederna och i högre grad bindväv och inre 
organ som angrips.

Flera av sjukdom arna angriper också ryggraden eller m uskulaturen. 
Urinsyregikt (podager) och liknande sjukdom ar hör också till den här 
gruppen. Vid kom plicerade reum atiska sjukdom ar kan det uppstå inflam 
m atoriska förändringar i kroppens inre organ.

2. A rtroser (” Slitagesjukdom ar” )

Dessa kännetecknas av för tidig eller förstärkt åldersförändring i brosk, 
ben och annan ledväv samt i ryggraden, vilket orsakar förslitning av led- 
brosket.

3. Muskel- och mjukdelsreum atism

G ruppen om fattar sjukdom ar i muskler, senor och senskidor, antingen 
detta beror på överbelastning, felbelastning och/eller psykosom atiska fak
torer. Det här är mycket vanliga sjukdom ar. Fibromyalgi hör också hit.

De kroniska ryggsjukdomarna utgör en stor del av såväl grupp 2 som 
grupp 3.

De reumatiska sjukdomarnas förekom st

Reum atism  tillhör de mest utbredda sjukdom sgrupperna.
Förekom sten av reum atiska sjukdom ar varierar något i de olika under

sökningar som har gjorts. Det hänger troligen sam m an med vilka kriterier 
som läggs till grund för diagnosen.

Ca 2 procent av den vuxna befolkningen har ledgångsreumatism. Totalt 
har ca 4 procent av den vuxna befolkningen inflam m atorisk reum atisk 
sjukdom.

Tar m an med de övriga skelett- och m uskelsjukdom arna som kom m er in 
under definitionen reum atism  förekom m er dessa hos ca 20 procent av den 
vuxna befolkningen och är bland de mest u tbredda sjukdom sgrupperna.

De inflam m atoriska reum atiska sjukdom arna drabbar m änniskor i alla 
åldrar — också barn och unga. Den vanligaste reum atiska sjukdom en hos 
barn och ungdom är kronisk ledgångsreum atism (juvenil reum atoid ar
trit). Sjukdomen kan starta när som helst. Det finns fall där sex m ånader 
gamla spädbarn fått diagnosen.

I sällsynta fall kan m inderåriga barn drabbas av bindvävssjukdom ar. 
Lite äldre barn kan drabbas av Bechterews sjukdom. Barn och ungdom 
som har hudsjukdom en psoriasis kan i vissa fall också få ledsjukdom — 
psoriasisartrit.
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Reumatikernas situation

De flesta reum atiker m öter liten förståelse for sin situation. Orsaken kan 
vara att de flesta problem som den reum atiska sjukdom en m edför är 
osynliga. Det är vanligt att associera reum atism  med m änniskor med 
deform erade leder. Men dessa utgör bara en del av den stora gruppen 
reum atiker.

De reum atiska sjukdom arna är den största gruppen funktionshäm m ade, 
men de är litet uppm ärksam m ade. D et nordiska reum atikeråret kan ge 
reum atikem a berättigad uppm ärksam het.

Några exempel på problem för m änniskor som drabbats av reum atisk 
sjukdom redovisas här:
•  Vid vård av reum atiker utgår m an ofta ensidigt från sjukdom en eller 

handikappet. R ätten att främ ja välbefinnande och allmän livskvalitet 
beaktas alltför nödtorftigt.

•  Reum atiker förtidspensioneras ofta i stället för att man försöker åter
ställa arbetsförmågan.

•  Vid sam hällsplanering beaktas inte reum atikernas problem i tillräckligt 
stor utsträckning.

•  Sjukdom ar i stöd- och rörelseapparaten förebyggs i för liten utsträck
ning. D etta m edför att m an inte når så goda resultat i behandlingen.

•  Beslutsfattarna och allm änheten har för litet kunskap om de reum atiska 
sjukdom arna, vilket m edför a tt beslut ibland fattas på felaktiga grunder.

•  För litet pengar satsas på reumatologisk forskning. Orsaken till de 
reum atiska sjukdom arna är därför alltjäm t okänd.
En god kunskap bland beslutsfattare på alla plan beträffande reum ati

kernas problem innebär ett bättre beslutsunderlag och ett säkrare besluts
fattande. Färre felaktigt fattade beslut kom m er att spara ekonom iska 
resurser åt samhället.

Reumatikernas organisationer

R eum atikem a har en organisation i varje nordiskt land. Dessa arbetar i 
egenskap av intresseorganisationer för att på olika sätt förbättra reum ati
kernas situation.

De nationella reum atikerorganisationem a är i vaije nordiskt land bland 
de största handikapporganisationerna. Vaije organisation ger ut inform a
tionsm aterial, har egen tidning, skapar opinion och bevakar de samhälls
frågor som rör reum atikem a.

O rganisationerna ger i vissa fall och på olika sätt hjälp åt reum atiker och 
stöder forskning i reumatologi. Regelbundet anordnas kurser och konfe
renser för reum atiker, sjukvårdspersonal och politiker. I några fall bedri
ver reum atikernas organisationer i sam arbete med sjukvårdshuvudm än
nen egen sjukvård för reum atiker.
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De nordiska reum atikerorganisationem a har i flera år haft ett gott och 
konstruktivt samarbete. En del aktiviteter har under flera år genomförts 
gemensamt, flera är på planeringsstadiet. Det är en god grund för att ett 
gemensamt nordiskt arbete med och inom reum atikerorganisationem a 
skall lyckas. U tifrån det arbete som gemensamt bedrivits under flera år 
bildades hösten 1988 N ordiskt Reum aråd.

N ordiskt R eum aråd ser som en huvuduppgift att visa på alla problem 
som reum atiker ställs inför i samhället.

Målsättning och målgrupp

Det är viktigt med en allmän och bred inform ation om reum atikernas 
problem. Allmänhetens attityder till reum atiker har stor betydelse. Genom 
de aktiviteter som planeras under reum atikeråret kom m er allm änheten att 
få kunskap om hur reum atikem a vill a tt samhället skall inrättas.

Syftet med reum atikeråret är dels att gem ensamt vidta åtgärder för att 
förstärka reum atikernas möjligheter till ett bättre vardagsliv, dels att u tar
beta en plan för förstärkta insatser i N orden mot reum atiska sjukdom ar, 
beträffande förebyggande åtgärder, vård, forskning och utbildning.

De aktiviteter som anordnas av N R R  inriktas dock i första hand på att 
inform era beslutsfattare om reum atikernas situation. Den prim ära m ål
gruppen för reum atikeråret är av N RR definierad till ” alla med beslutsan
svar” .

För de aktiviteter som N RR ansvarar för under reum atikeråret har 
reum atikerorganisationem a fastlagt följande målsättning:
•  U nder reum atikeråret skall alla beslutsfattare i N orden känna till vad de 

kan och skall göra för att reum atiker skall uppleva livskvalité i sin 
vardag på sam m a sätt som friska.

•  U nder reum atikeråret skall uppm ärksam het riktas på reum atikernas 
behandlingsmöjligheter, på deras situation i vardagslivet — i hem met, 
på arbetsplatsen och på fritiden — samt på m öjligheterna att delta i 
samhällslivet på alla plan.
Med beslutsfattare m enar N RR tjänstem än inom företag, myndigheter, 

organisationer och i övrigt där m an på olika nivåer fattar beslut. Men 
givetvis ingår även förtroendevalda och politiker på statlig, regional och 
kom m unal nivå i målgruppen.

N äm nda m ålsättning innebär att dessa beslutsfattare på olika nivåer 
skall få en god inform ation om reum atikernas problem. Reum atikeråret 
innebär inte prim ärt en ekonom isk satsning, utan en önskan om att skapa 
god kunskap inför de beslut som fattas i samhället.

U nder reum atikeråret skall aktiviteterna inriktas på reumatikerfa- 
miljen. D ärm ed belyses inte bara reum atikem s, utan också övriga familje
medlem m ars situation.
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A ktiviteterna under det nordiska reum atikeråret kan inrym m as under 
W HOs program Hälsa för alla år 2000. Sunda levnadsvanor, hälsoproblem 
som kan förebyggas samt att skapa och utveckla ett optim alt system för 
hälsovård skall beaktas.

För beslutsfattarna är det viktigt att inse vad ständigt pågående sm ärta 
betyder för en människa. R ätt sätt a tt hjälpa och en god miljö kan under
lätta reum atikem s liv. Det är också viktigt att förstå att sjukdom arna i 
stöd- och rörelseapparaten är ett nationalekonom iskt problem.

Allm änheten m åste få inform ation om hur individen för egen del kan 
upprätthålla sin kondition och hälsa, för att på så sätt undvika problem i 
stöd- och rörelseapparaten.

Aktiviteter under reumatikeråret

Det planeras olika aktiviteter på det nordiska planet. D ärutöver kom 
m er reum atikerorganisationem a i varje land att genom föra nationella 
projekt. I nedanstående översikt redogörs prim ärt för planerade nordiska 
aktiviteter.

Förebyggande verksamhet

Det är viktigt a tt öka den förebyggande insatsen för reum atikem a i alla 
nordiska länder.

E tt exempel på vad förebyggande verksam het kan betyda är artrospa- 
tientem a. Deras antal växer för vaije dag. En effektiv upplysningsinsats 
kom m er att däm pa den utvecklingen. I den här gruppen ingår patienter 
med aktivitetsbetingade ryggproblem.

I sam arbete m ed nationella institutioner och organisationer, som arbe
tar inom detta om råde, anordnas en kam panj. Den riktas mot beslutsfatta
re i arbetslivet — både på arbetsgivar- och arbetstagarsidan — sam t m ot de 
befolkningsgrupper som anses att vara mest utsatta.

En slogan för denna insats kan vara ” K änn din kropp — och var rädd 
om den!” H uvudbudskapet skall inspirera riskgrupperna till väl tillrätta
lagd m otion och sundare livsföring.

De aktuella personalgrupperna skall medverka i inform ationsförm ed
lingen.

Det är viktigt att den förebyggande verksam heten också ta r sikte på 
åldringarna och utvecklandet av deras närm iljö.

H är är det centralt att m iljön — med hjälp av sam hällsplaneringen och 
byggandet — gör det möjligt även för åldringarna att upprätthålla stöd- 
och rörelseapparaten funktionsduglig.

E tt antal sem inarier anordnas för beslutsfattare. Sem inarierna arrange
ras av N R R  i sam arbete med personalgruppernas egna sam m anslutningar. 
M ålsättningen kan sam m anfattas i två punkter:

1. Arbetsgivaren skall vara uppm ärksam  på arbetsplatsens ergonomi.
Det ger en positiv arbetsm iljö och m otverkar arbetsskador.



B 113/s 1199

2. God ergonomi och väl genom tänkta arbetsrutiner förhöjer produk
tiviteten.

Vidare kan följande konferenser anordnas kring olika reum atiska sjuk
domar:

1. En konferens för ansvariga inom hälso/sjukvård i landsting. Temat 
skall ha anknytning till egenomsorg.

2. En ” tvärfacklig” konferens för personal inom företagshälsovården. 
Temat skall ha anknytning till förebyggande hälsoarbete.

3. En konferens för skyddsom bud i den offentliga och privata sektorn. 
Temat skall ha anknytning till arbetsmiljö.

Forskning

Forskningen om de reum atiska sjukdom arna skall ges stor uppm ärksam 
het i inform ationsm aterialet under reum atikeråret.

Man kom m er att påpeka hur forskning kan användas för att förbättra 
reum atikernas situation och påverka sam hällsekonom in i positiv riktning.

Param edicinsk personal kom m er att göras uppm ärksam  på att det är 
viktigt att engagera sig i forskningsarbete på det reumatologiska om rådet. 
Det gäller även att stim ulera tvärvetenskaplig forskning.

För att stim ulera forskning om de reum atiska sjukdom arna anordnas i 
sam arbete med N ordiska hälsovårdshögskolan en nordisk konferens om 
reum atikernas situation.

Statistik

Olika statistiska frågor med hänsyn till de reum atiska sjukdom arnas 
utbredning och samhällsmässiga konsekvenser kom m er att utredas.

Även i detta avseende är det naturligt att engagera och sam arbeta med 
Nordiska hälsovårdshögskolan.

Information till vårdpersonal 

Förutsättningen för ett positivt genom förande av reum atikeråret är att 
de aktuella yrkesgrupperna inom reum atikervården och deras organisatio
ner är inställda på ett nära sam arbete med reum atikernas organisationer.

Sam arbetet med dessa grupper bör inledas med inform ation om reuma- 
tikerårets idé och innehåll.

Det är vidare nödvändigt att m an, i sam arbete med läkarnas och övrig 
personals organisationer, försäkrar sig om tillräcklig fackkunskap då akti
viteterna genomförs.

Övriga konferenser 

N R R  arrangerar en konferens för att främja sam arbetet mellan reum ati- 
kerföreningar på olika vänorter. Det sker i sam arbete med Föreningen 
Norden och vänortskom m ittén. Konferensens syfte är att aktivera vän- 
ortsverksam heten på lokal nivå.
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Organisationernas barn- och ungdom sreum atiker anordnar en konfe
rens där syftet är att skapa underlag för inform ation till beslutsfattare 
angående de speciella problem som drabbar de unga reum atikem a.

Allm änt informationsmaterial

De nordiska reum atikerorganisationem a har redan givit ut upplysnings- 
m aterial riktat till reum atiker och deras anhöriga. Dessutom har ett sam ar
bete etablerats så att de fördelar som finns med sam produktion av m ate
rial kan utnyttjas.

I sam band med den planerade kam panjen angående förebyggande åtgär
der utform as ett inform ationsm aterial som skall upplysa om värdet av en 
insats på detta område.

Inledningsvis framställer N RR en broschyr som presenterar det nordis
ka reum atikeråret. Den sprids i en m indre upplaga till aktuella grupper 
som skall arbeta med reum atikeråret.

En vägledning i förebyggande aktiviteter skall framställas.
De nordiska reum atikerorganisationem a inleder det nordiska reum ati

keråret med att ge ut de egna tidskrifterna som tem anum m er. Genom  att 
textutbyte sker mellan tidskrifterna får dessa ett likartat nordiskt innehåll.

M aterialet kan användas som underlag till inform ation i andra m assme
dier där m an vill upplysa om reum atikernas förhållanden. Den kan också 
bli en samlad grund för nationella debatter där alla aktuella samhällsgrup
per kan delta.

En sam nordisk affischtävling anordnas. Tävlingen riktas till elever vid 
utbildningslinjer för konst och hantverk.

NRR anser det önskvärt att det görs en TV-spot, som på enkelt sätt visar 
hur det är att leva med reum atism .

En vandringsutställning framställs, som skall presentera budskapet un
der reum atikeråret. Utställningen framställs på de olika nordiska språken 
och i ett antal så att den sam tidigt kan ” vandra” i de nordiska ländem a.

Frimärksutgivning

Man kom m er att verka för att de nationella postverken ger ut frim ärke 
med anledning av reum atikeråret.

Planläggning för förstärkta insatser

En plan för förstärkta insatser mot reum atiska sjukdom ar påbörjas 
under reum atikeråret. Den skall i enlighet med ändringsförslag A 850 Ä /s  
till N ordiska rådet innehålla förebyggande åtgärder, vård, forskning och 
utbildning. Arbetet skall genom föras i sam arbete mellan reumatikerorga- 
nisationerna och de institutioner/organisationer som deltar i arbetet med 
reum atikeråret.

En plan för de näm nda insatserna kan bidra till att det arbete som görs 
under reum atikeråret får stor betydelse för Nordens reum atiker i fram ti
den.
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Reum atikeråret bör bli inledningen till ett utvidgat sam arbete på det 
nordiska planet. Såväl på det förebyggande om rådet som det behandlings- 
mässiga kom m er reum atikeråret att skapa ett bättre underlag för fortsatta 
aktiviteter också på det nationella planet.

Det nordiska sam arbetet ger möjligheter att arbeta med en långt större 
befolkningsgrupp än man kan göra nationellt. Det kom m er att ge nationel
la besparingar ifråga om fram ställning av m aterial till fram tida kam panjer. 
R eum atikeråret ger också ett bättre underlag till utväxling av erfarenheter 
som kan användas i varje enskilt land.

Det fortsatta arbetet på t. ex. det förebyggande om rådet kom m er att 
bidra till bättre upplysning och billigare fram ställning av material. Allt
sammans utgör en samhällsekonom isk vinst.

Projektledning

En styrgrupp för reum atikeråret bildas, som skall bestå av en represen
tant från reum atikerorganisationem a i varje land, en representant från 
Nordiska m inisterrådet och en representant från Nordiska hälsovårdshög
skolan. Suppleanter kan också utses och dessa kan delta i styrgruppens 
möten, dock utan rösträtt.

K om m ittén leder det sam nordiska arbetet. I varje land bildar reum ati
kerorganisationen en nationell arbetsgrupp (bakgrundsgrupp) för detalje
rad behandling av vissa arbetsuppgifter.

Sam arbete skall sökas med andra organisationer som är av intresse för 
reum atikeråret.

Utvärdering

Efter reum atikeråret utvärderas verksam heten. D et sker genom en 
skriftlig rapport från styrgruppen till N ordiska m inisterrådet. Rapporten 
utform as efter ett sem inarium  som anordnas av styrgruppen.

Ekonomi

N edanstående sam m anställning är en kalkyl över kostnaderna för reu
m atikeråret. Den slutliga aktivitetsnivån beror dock på de ekonom iska 
möjligheter som ställs till förfogande.

Redan 1991 produceras en broschyr, som skall inform era om 
reum atikeråret. Broschyren skall användas också till fundraising-aktivite- 
ter som NRR planerar att genom föra — bl. a. riktade till företag för att få 
ekonom iskt bidrag.

De nordiska reum atikerorganisationem a skall själva bidra såväl med 
personal som ekonom iska resurser för att genom föra årets aktiviteter.

Framtida utvidgat samarbete
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Bidrag kom m er nationellt att sökas från såväl institutionella som organisa- 
tionsmässiga sam arbetsparter.

N ordiska m inisterrådet har avsatt 50000 DKK som bidrag år 1991 till 
förberedelserna av reum atikeråret. V idare kom m er m inisterrådet år 1992 
a tt avsätta 500000 DKK till genom förandet av reum atikeråret. Medlen 
skall användas for att ta fram  underlag och anordna en nordisk konferens 
om reum atikernas situation.

Beräknad kostnad för planerade aktiviteter

Aktivitet:

Förberedelser år 1991 

Projektledning 1991 
Arvodelön 
M öten och resor 
Infobroschyr 35 000 ex 
U tvärdering 
Övrigt

Sum m a kostnader 1991 DKK

Reum atikeråret 1992 

Förebyggande verksamhet 
K am panjbroschyrer (prim o), 50000 ex 
Affischer (primo), 20000 ex 

Forskning/statistik 
Konferenser
A llmänt inform ationsm aterial 

T idskrift (mars), 50000 ex 
Affischtävling inkl. tryck (jan)
TV-spot (april/sept)
Vandringsutställning (primo)
— system
— innehåll 

Projektledning 1992
Arvode/lön 
M öten och resor 

Sum m a kostnader 1992 D KK

Ar 1993 

U tvärdering
Total kostnad för nordiska aktiviteter 1991, 1992 och 1993 3379000

De nationella föreningarna kom m er dessutom att anordna aktiviteter i 
varje enskilt land.

285000
65000

425000
590000

273000
88000

208000

155000
192000

243 000 
200000 

2 724000

140000

D KK

220000

50000
165000
50000
30000

515000
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B 114/j

Juridiska utskottets betänkande
över ministerrådsförslag om upprättande av ett nordiskt 
råd för forskning i europeisk integrationsrätt

(M inisterrådsförslaget, se s. 1206)

Juridisk utvalg har fått henvist m inisterrådsförslag B 114/j. Utvalget har 
behandlet forslaget på m øter 28. —30. jan u ar 1991 i Stockholm.

Bakgrunn

M inisterrådet viser innledningsvis til at Nordisk Råds internasjonale 
sam arbeidskom ite (Søderkomiteen) i sin sluttrapport som ble lagt fram i 
septem ber 1989 bl. a. foreslo at det burde overveies å opprette et felles 
nordisk institutt for EF-rett. U nder N ordisk Råds ekstrasesjon i novem ber 
1989 i M arieham n ble det vedtatt en rekom m endasjon om å opprette et 
slikt institutt (Rek. nr 44/1989).

M inisterrådet viser videre til at Em betsm annskom iteen for lovgivnings- 
spørsmål arrangerte et sem inar i oktober 1990, som hadde til formål å 
undersøke hvilken EF-rettslig forskning som nå drives i de nordiske lande
ne og hvilke behov som er til stede for et nordisk institu tt for EF-rett.

M inisterrådet sam m enfatter sem inarets diskusjoner om fram tidig EF- 
rettslig forskning i N orden slik: Ideen om å konsentrere den EF-rettslige 
forskningen til et nordisk institu tt fikk liten respons. D erim ot var det 
enighet om at det er behov for en fordypning i undervisningen i EF-rett, og 
at det må finnes såvel forskning som dokum entasjon i hvert nordisk land. 
Det var im idlertid delte meninger om hvordan den nasjonale forskningen 
best kan samordnes.

Forslaget

M inisterrådet er av den oppfatning at det i dagens situasjon og på 
bakgrunn av det som framkom under nevnte sem inar, ikke bør opprettes 
et institutt i den form som Nordisk Råd har rekom m endert. I stedet bør 
man etter M inisterrådets m ening prøve en m indre pretensiøs form for 
sam arbeide på det aktuelle om rådet. Det antydes at Nordisk sam arbeids
råd for kriminologi kan tjene som m ønster for et slikt sam arbeid. Et 
samarbeid i disse form er kan dels stim ulere forskning og kunnskapsutveks-
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ling på om rådet, og dels danne grunnlag for en vurdering av behovet for et 
institu tt på et senere tidspunkt, heter det.

M inisterrådet foreslår etter dette at det snarest opprettes et nordisk råd 
for forskning i europeisk integrasjonsrett. D ette rådet bør bestå av ti 
m edlem m er — to fra hvert av de nordiske land — som hentes fra forsker
miljøene, adm inistrasjonen og næringslivet. M edlem mene utnevnes av 
Nordisk Em betsm annskom ité for lovgivning, etter nasjonal nominering. 
Derved kan en etter M inisterrådets oppfatning oppnå god balanse mellom 
de ulike kategoriene.

R ådet bør ha til oppgave å arrangere
— forskersem inarier
— kontaktsem inarier om ulike prosjekter
— arbeidsgruppem øter om ulike prosjekter
— ev. gi støtte til pilotprosjekter

Videre bør rådet ha til oppgave å sam m enstille inform asjon om
— forskningsprosjekter
— bibliotek
— databaser

Med m inisterrådsförslaget følger forslag til sta tu tter for rådet sam t for
slag til kostnadsberegning (ca. 1 265000 D K K  for 1991). I utgangspunktet 
kom m er virksom heten til å finansieres over det nordiske budsjettet. På 
sikt antydes det at det finnes mulighet til å stim ulere næringslivet til å 
bidra til rådets finansiering.

M inisterrådet har innhentet synspunkter på forslaget fra Forskningspoli
tisk Råd og Nordisk sam arbeidsnem nd for samfunnsforskning, som begge 
stiller seg positiv til at det utvikles nordiske sam arbeidsform er om EF- 
rettslige spørsmål.

Juridisk utvalg

Utvalget konstaterer at undervisningen og forskningen om EF-rett og 
integrasjonsrett forøvrig i fram tiden kom m er til å få økende betydning i 
Norden. Rettslige problem stillinger som har og som kan oppstå mellom EF 
på den ene siden og de nordiske landene hver for seg eller i EFTA på den 
andre siden har vist seg å være av et slikt omfang at det vil være verdifullt 
med en felles nordisk satsing. Disse forhold var bakgrunnen for at Juridisk 
utvalg i sin tid støttet Söderkom iteens forslag og medlemsförslag A 898/e 
som lå til grunn for rek. 44/1989  om opprettelse av et nordisk EF-institutt. 
Juridisk utvalg kan også vise til at utvalget i sin betenkning over C 2/1990  
henstilte til M inisterrådet å intensivere arbeidet med å utrede behovet for 
kontroll som ledd i den økonomiske integrasjon, f. eks. m ed hensyn til 
innretting av et institu tt for EF-rett.

Juridisk utvalg hilser derfor med glede det forslag som m inisterrådet nå 
har frem m et om å sam ordne den nordiske forskningen på om rådet. U tval
get an tar at M inisterrådet ved å endre benevnelsen EF-rettslige spørsmål
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til integrasjonsrettslige spørsmål har m ent at man ikke skal begrense seg til 
forskning om EF-rett, men også inkludere forskning om rettslige spørsmål 
f.eks. i forbindelse med en fram tidig EEA-avtale.

Juridisk utvalg kan forøvrig gi sin tilslutning til at m an av hensyn til de 
stram m e ram m er for det nordiske budsjettet ikke satser på etablering av et 
eget institu tt nå, m en i første omgang oppretter et råd for forskning i 
europeisk integrasjonsrett, slik M inisterrådet foreslår. E tter Juridisk ut
valgs oppfatning synes et råd, slik som skissert i m inisterrådsförslaget, å 
være velegnet til å stim ulere den forskning og kunnskapsutveksling som 
det vil være behov for. Juridisk utvalg kan på denne bakgrunn gi sin støtte 
til at Rådet opprettes så snart som mulig og at rådet får den sam m enset
ning og de oppgaver som er skissert i m inisterrådsförslaget. Juridisk utvalg 
forutsetter im idlertid at det etter utløpet av den to-årige prøveperioden 
foretas en evaluering av virksom heten, for eventuelt å vurdere behovet for 
et egentlig institutt, slik som Nordisk Råd opprinnelig rekom m anderte.

N år det gjelder budsjettkonsekvensene, forutsetter utvalget at de be
skjedne budsjettm idler som er avsatt til prosjektvirksom het på lovgiv- 
ningssektoren ikke er m ent å skulle delfinansiere dette forskningsrådet, 
således at det ikke finnes m idler til egentlig prosjektvirksom het på lovgiv- 
ningssektoren.

Med disse bem erkninger foreslår Juridisk utvalg, at 
N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å opprette et nordisk råd for forskning i europeisk integrasjonsrett, i 

overensstemmelse med ministerrådsförslag B 114/j og Juridisk 
utvalgs synspunkter.

Stockholm, 29. januar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland H oug (SV) Kirsten Jacobsen (FP)

Eeva-Liisa M oilanen (SKL) Helge Adam  M øller (KF)
Form ann

Sau li N iinistö  (Kok.) Hans Nyhage (m)

Lars Werner (v)
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Ministerrådsförslag

om upprättande av ett nordiskt råd för forskning i 
europeisk integrationsrätt
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordiska m inisterrådet överläm nar härm ed ett m inisterrådsförslag om 
upprättande av ett nordiskt råd för forskning i europeisk integrationsrätt 
för behandling under rådets 39:e session i K öpenham n. M inisterrådet ber 
om rådets synpunkter på förslaget. M inisterrådet avser att därefter god
känna upprättandet av forskningsrådet.

Köpenham n den 21 decem ber 1990

På Nordiska m inisterrådets vägnar 

Hans Engell
Fridtjov Clemet
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Upprättande av ett nordiskt råd för forskning i europeisk 
integrationsrätt
Bakgrund

Nordiska rådets internationella sam arbetskom m itté, den s. k. Söder
kom m ittén, lade i septem ber 1989 fram sin slutrapport ”Europeiska sam- 
arbetsfrågor i Nordiska rådet” . Ett av förslagen i rapporten var att det 
borde övervägas att inrätta ett gemensamt nordiskt institut för EG-rätt. 1 
ett medlemsförslag om uppföljning av rapporten yrkade förslagsställarna, 
att Nordiska rådet skulle rekom m endera Nordiska m inisterrådet att in rät
ta ett sådant institut. Förslagen stöddes av såväl det juridiska som det 
ekonom iska utskottet. Vid sin tredje extrasession i novem ber 1989 i M a
rieham n antog Nordiska rådet med 65 röster mot 3 en rekom m endation 
om att upprätta ett sådant institut (rekommendation nr 44/1989).

Som ett led i de fortsatta övervägandena om hur nordiskt sam arbete på 
om rådet i fråga på bästa sätt skall förverkligas beslöt den N ordiska ämbets- 
m annakom m ittén för lagstiftningsfrågor (NÄL) vid sitt m öte i maj 1990 
att anordna ett nordiskt sem inarium  i EG-rätt. Syftet med sem inariet var, 
att utröna vilken EG-rättslig forskning som nu bedrivs i de nordiska 
länderna och vilket behov av ett nordiskt institut som föreligger. Sem ina
riet ägde rum i början av oktober 1990 i Oslo. Deltagare var ett 60-tal 
personer från samtliga de nordiska länderna, främ st rättsvetenskapsm än, 
departem entstjänstem än och praktiskt verksam m a jurister med in terna
tionell inriktning.

Sem inariets diskussioner om fram tida EG-rättslig forskning i Norden 
kan sam m anfattas enligt följande. Tanken på att koncentrera den EG- 
rättsliga forskningen till ett nordiskt institut vann inte anklang. D ärem ot 
förelåg enighet om att undervisningen i EG -rätt behöver fördjupas och att 
det m åste finnas såväl forskning som dokum entation i varje nordiskt land. 
Den EG-rättsliga forskningen bör inte inskränkas till ju rid isk  grundforsk
ning utan även tillhandahålla inform ation om EG-rätten för praktiskt 
bruk. Olika uppfattningar framkom om hur denna nationellt bedrivna 
forskning lämpligen bör sam ordnas. Vissa förordade en fastare struktur, 
som ger möjlighet till kontakter även med personer utanför kretsen av 
forskare, m edan andra menade, att en lösare form av sam ordning av de 
resurser som satsas nationellt är att föredra.

Förslag

Frågan diskuterades vid NÄL-mötet den 16 oktober. Enighet förelåg om 
att det mot bakgrund av vad som fram kom m it vid sem inariet inte för 
närvarande bör upprättas ett institut av det slag som N ordiska rådet 
föreslagit. I stället bör man i nuläget pröva en m indre pretentiös form av 
samverkan på det aktuella om rådet. E tt m önster för en sådan samverkan
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är N ordiska sam arbetsrådet for kriminologi. (NSfK). En sam verkan i 
dessa form er kan dels stim ulera forskning och kunskapsutbyte på om rådet, 
dels ge erforderligt underlag for en senare prövning av behovet av ett 
institut. Verksam heten bör em ellertid inte inskränkas till enbart EG-rät- 
tens om råde, utan om fatta regelverket kring hela den europeiska integra
tionsprocessen. D et är vidare angeläget att verksam heten kom m er till 
stånd snabbt.

M inisterrådet föreslår därför att ett nordiskt råd för forskning i europe
isk integrationsrätt snarast tillskapas. Det bör bestå av tio personer — två 
från vart och ett av de nordiska länderna — som häm tas från forskarm iljö
erna, adm inistrationen och näringslivet. Rådet bör ha ett sekretariat bestå
ende av en handläggare (forskare) på deltid (50 eller 60 procent) och en 
assistent i ungefar sam m a om fattning. NÄL bör utse ledam öterna efter 
nationella nom ineringar. Härigenom kan en god balans mellan de olika 
kategorierna åstadkom m as, utan att varje land skall behöva ha en företrä
dare för varje grupp. Rådet bör inledningvis ha till uppgift att arrangera
— forskarsem inarier
— kontaktsem inarier kring olika projekt
— arbetsgruppsm öten kring olika projekt
— ev. stöd till forskningsprojekt av pilotkaraktär 
samt att sam m anställa inform ation om
— forskningsprojekt
— bibliotek
— databaser

Ett förslag till stadgar bifogas (Bilaga 1)
Rådet bör etableras under första halvåret 1991 och verksam heten inle

das så snart som möjligt. Verksam heten förväntas bli förlagd till sekretera
rens hem ort. En utvärdering bör ske efter förslagsvis två år. Ställning skall 
då tas till sam arbetets fortsatta form er och inriktning.

Kostnadsberäkning

Ett förslag till kostnadsberäkning bifogas (Bilaga 2).
Verksam heten kom m er inledningsvis att finansieras över den nordiska 

budgeten. På sikt torde det finnas möjlighet att stim ulera näringslivet att 
b idra till rådets finansiering, i synnerhet om dess företrädare bereds tillfäl
le att delta i rådets arbete.

Inhämtade synpunkter

Forskningspolitiska rådet (FPR) har beretts tillfälle att yttra sig över 
förslaget. Dess arbetsutskott har därvid anfört följande:

” FPR s Arbeidsutvalg ser positivt på at det med utgangspunkt i forsk
ningsvirksom het utvikles nordiske sam arbeidsform er om EF-rettslige
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spørsmål. FPR konstaterer også med tilfredshet at det ikke lenger synes 
aktuelt med opprettelse av et nytt nordisk institutt for EF-rett.

Arbeidsutvalget er im idlertid av den oppfatning at det foreliggende 
forslaget fortsatt går for langt i retning av å institusjonalisere sam arbeidet 
innen ram m en av M inisterrådets budsjett. FPRs arbeidsutvalg anbefaler 
at det fram for oppretting av et råd med eget sekretariat heller gis mulighet 
for kontakt og sam ordning gjennom et løsere nettverk av forskere og 
representanter for forvaltning samt næringslivsinteresser. Eventuell finan
siering fra berørte M inisterrådsorganer må skje på vanlig m åte gjennom 
søknad om prosjektm idler. Slike søknader vil da m åtte vurderes i konkur
ranse med andre prioriterte tiltak.

FPRs arbeidsutvalg vil videre påpeke at dersom rådet skal disponere 
midler til forskning, må det sikres at forskningsprosjekter som settes igang 
holder m inst samme faglige nivå som det kreves av nasjonale forskningsfi- 
nanseriende organer.

U ansett hvilken form sam arbeidet vil få, anbefaler Arbeidsutvalget i 
størst mulig utstrekning å benytte og eventuelt videreutvikle eksisterende 
nasjonale og internasjonale bibliotekstjenester og databaser fram for å byg
ge opp nye.

FPR anbefaler at Nordisk sam arbeidsnem nd for samfunnsforskning 
(NOS-S) får uttale seg om forslaget før endelig vedtak fattes.”

I enlighet med FPR:s begäran har även NOS-S beretts tillfälle att avge 
yttrande. NOS-S har därvid uttalat följande:

” N äm nden finner det viktigt att det utvecklas nordiska samarbetsfor- 
mer där representanter för forskarm iljöerna, adm inistrationen och nä
ringslivet kan behandla frågor rörande EG-rätt. N äm nden är av samma 
åsikt som förlagställarna om verksam hetens innehåll. Samarbetsorganet 
skulle sålunda bl. a. arrangera forskarsem inarier och arbetsgruppsm öten 
kring olika projekt samt sam m anställa inform ation om forskningsprojekt, 
bibliotek och databaser.

N äm nden anser em ellertid att detta arbete inte borde institutionaliseras 
och föreslår att man skulle överväga möjligheten att genom föra det nordis
ka sam arbetet inom ett nätverk, i vilket skulle ingå representanter för alla 
nordiska länder. Ansvaret för koordineringen av verksam heten inom ett 
dylikt nätverk kunde anförtros en fram stående nordisk institution, som 
också skulle ges medel för att handha behövliga adm inistrativa uppgifter.

Om man beslutar att upprätta ett råd för EG -rätt föreslås sålunda, att 
detta organ upprättas för en begränsad tid och med en något lösare organ- 
sisation.”



1210 B 114/j: Bilaga 1

Förslag till stadgar för nordiskt råd för forskning i 
europeisk integrationsrätt

Fastställda av N ordiska m inisterrådet (justitiem inistrarna) den ........
1991 och gällande från d e n ___1991.

§1
N ordiska sam arbetsrådet for forskning i europeisk integrationsrätt skall 

främ ja forskning om europeisk integrationsrätt i Norden. Rådet kan ta 
initita tiv  till och bedriva sådan forskning inom  gränserna för sina ekono
miska resurser och forskningsresurser. Rådet skall även läm na myndighe
terna i de nordiska länderna inform ation om sin verksamhet.

§2
Rådets arbete finansieras över N ordiska m inisterrådets budget. Bidrag 

till verksam heten kan läm nas även från utom stående.
N ordiska m inisterrådets ” Reglemente för budget, ekonom iförvaltning, 

räkenskaper och revision för verksam heter finansierade över Nordiska 
m inisterrådets budget” sam t härutöver utform ade anvisningar gäller för 
rådet.

ii
R ådet består av tio m edlem m ar, två från vart och ett av de nordiska 

länderna. M edlem m arna utses av N ordiska äm betsm annakom m ittén för 
lagstiftningsfrågor (NÄL).

U tnäm ningen gäller för en bestäm d tid, som inte får överskrida tre år. 
M edlem m arna kan utses på nytt. Ifall en medlem är förhindrad att delta i 
rådets arbete, kan NÄL utse en annan att i stället för denne delta i rådet. 
Till m edlem m ar bör sökas och utses personer som representerar forskning 
i europeisk integrationsrätt. Rådet bör också ha representanter för förvalt
ning och näringsliv.

§ 4

Rådet utser inom sig ordförande och vice ordförande. O rdförandeskapet 
roterar mellan de olika länderna enligt de principer som gäller för ordfö
randeskap inom N ordiska m inisterrådets verksamhet.

O rdföranden är för sitt arbete berättigad till fast ersättning som bestrids 
av rådets medel. Till samtliga m edlem m ar skall betalas rese- och trakta- 
m entsersättning för resor som de företar för rådets räkning. Dessa ersätt
ningar beräknas efter de regler som gäller i vederbörande medlem s hem 
land.

Rådet kan för enstaka arbetsuppgifter eller inom särskilt angivna arbets
om råden utse särskilda arbetsgrupper bestående av rådets m edlem mar,

BILAGA 1
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eventuellt kom pletterade med andra personer. Till m edlem m arna i arbets
grupperna betalas rese- och traktam entsersättning i överenstäm m else med 
reglerna i föregående stycke.

§ 5

Rådet skall ha ett fast sekretariat som leds av en sekreterare. D enne skall 
tillsättas av NÄL och avlönas av rådet som även kan anställa tillfällig eller 
varaktig sekreterarhjälp. Rådet kan även anställa annan kontorspersonal.

Anställningsvillkoren regleras genom ”Överenskom melse av den 10 de
cember 1988 om de anställdas rättsställning vid nordiska institu tioner” 
samt övriga bestäm m elser beslutade av N ordiska m inisterrådet.

Rådet sam m anträder m inst en gång om året.
Om medlem av rådet gör fram ställning därom , skall rådet sam m anträda 

senast inom två m ånader därefter.
I kallelse till sam m anträde med rådet skall läm nas uppgift om dagord

ning vid sam m anträdet.
Rådet är beslutfört när m inst sex av m edlem m arna är tillstädes.
Rådets beslut träffas genom enkel m ajoritet. Vid lika röstetal gäller den 

mening som ordföranden biträder.

Rådet för protokoll över sam m anträdena. Rådet u tarbetar varje år en 
berättelse om sin verksamhet. Årsberättelsen tillställs deltagarländernas 
regeringar och m inisterrådssekretariatet inom sex m ånader från verksam 
hetsårets utgång.

Spörsmål, som rådet riktar till deltagarländerna föreläggs m inisterrådet 
genom NÄL. Detsam m a gäller förslag till ändringar av bestäm m elserna i 
denna stadga.

Rådet skall ha sitt säte i ..........
Nordiska m inisterrådet beslutar om ändringar i, tillägg till eller upphä

vande av dessa stadgar.
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Beräkning av driftskostnaderna för nordiskt råd för forsk
ning i europeisk integrationsrätt (1000 DKK)

Uppställningen följer de traditionella utgiftsposterna i m inisterrådets 
budget.

BILAGA 2

I Löneutgifter (lön, sociala om kostnader mm)
Sekreterare (forskare), 60% 375
Assistent, 60% 160

535

II Varor och tjänster
a) Lokalkostnader (hyra, el, vatten mm) 80
b) Förbrukningsartiklar (papper, kopiering, ADB,

telefon, litteratur, tidskrifter mm) 70
c) Resor 80

230

III Projektmedel (kurser, sem inarier, konferenser mm) 500

500
Total kostnad 1 265

Rådets totala årliga driftskostnad kan — som framgår av uppställningen 
ovan — beräknas till 1 265000 DKK. Det bör dock framhållas, att redovi
sade kostnader är mycket osäkra, eftersom m an inte vet i vilket land 
sekretariatet skall placeras. Särskilt gäller detta på löneutgiftssidan. Rekry
tering av personal och anskaffande av ändamålsenliga lokaler m edför att 
sekretariatsfunktionen tidigast kan kom m a igång under våren 1991. Med 
anledning därav m inskar behovet av driftsanslag för det första verksam 
hetsåret i m otsvarande mån. Etableringen av rådet och dess sekretariat är 
em ellertid försenat med relativt stora initialkostnader av engångskaraktär, 
såsom inköp av möbler, ADB-utrustning och övriga kontorsm askiner, 
basbibliotek, förbrukningsm aterial m. m. Storleken på dessa kostnader är 
för närvarande svåra att ange, men kan förväntas ligga inom ram en för det 
beräknade driftsanslaget för fullt verksamhetsår. Anslag för år 1991 er
fordras därför med 1 265000 DKK.
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Kommunikationsutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om säkrare trafik i Norden. 
Handlingsprogram 1992 — 1994

(M inisterrådsförslaget, se s. 1218)

Till kom m unikationsutskottet har hänvisats m inisterrådsförslaget 
B 115/t till en handlingsplan för ökad trafiksäkerhet i Norden.

U tskottet har behandlat förslaget vid sitt m öte i Stockholm den 28 — 30 
januari 1991.

Inledning

I maj 1988 antog N ordiska m inisterrådet handlingsplanen ” Säkrare 
trafik i N orden” . Handlingsplanen skulle gälla för åren 1988—1990 och 
revideras vart tredje år således att handlingsplanens första treårs fas gick ut 
vid utgången av 1990.

På grund av att vissa aktiviteter inom handlingsplanens ram först börja
de sent på planperioden och därm ed fortfarande pågår sam t att andra 
aktiviteter inte hade påbörjats beslöt m inisterrådet att handlingsplanen 
också skulle gälla för 1991. Den reviderade handlingsplanen skall därför 
gälla för åren 1992—1994. N ästa revision av handlingsplanen kom m er 
därför att inledas 1992 för att planens tredje fas skall kunna träda i kraft 
1995.

I sitt betänkande över den nu gällande handlingsplanen ansåg kom m uni
kationsutskottet att varje revision av planen skulle innebära en successiv 
aktivitetsökning inom de ram ar som m ålsättning och resultat av trafiksä
kerhetsarbetet ger anledning till.

U tskottet anser att vid revisionsarbetet har man tagit hänsyn till detta. 
Samtidigt vill utskottet påpeka att högre am bitionsnivå kan betyda större 
finansiella beviljningar till om rådet än de finansiella ram ar som presente
ras i förslaget.

Ytterligare vill utskottet erinra om sitt påpekande i det ovan näm nda 
betänkandet att man undersöker hur NTR:s sekretariatsresurser kan för
stärkas. U tskottet anser det uppenbart att om den am bitionsnivå som 
m inisterrådet nu presenterar i sitt förslag skall nås, då måste NTR ha ett 
starkt och effektivt sekretariat. Därsom det i ett annat fora har framgått att 
det anses att N K TF bör förstärka sitt sekretariat föreslås att det värderas
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om dessa två organ eventuellt kan operera m ed ett gem ensam t sekretariat. 
U tskottet ser många fördelar med en sådan ordning t. ex. ökad kontakt och 
sam arbete mellan två nära besläktade om råden inom  det nordiska sam ar
betet.

Målsättning

Enligt m inisterrådsförslaget skall huvudm ålsättningen med den nya 
handlingsplanen vara följande:
— Det nordiska trafiksäkerhetssam arbetet skall aktivt kom plettera och 

förstärka det nationella trafiksäkerhetsarbetet.
Som den generella operativa m ålsättningen föreslås följande:

— D et är en generell operativ m ålsättning att redan kända åtgärder som 
blir antagna (i vart enskilt land) skall i den mån det är möjligt genomfö
ras på ett sätt som är harm oniserad med de övriga nordiska länderna. 

Med hänsyn till a tt några av de nordiska länderna har kvantitativa
m ålsättningar i sitt trafiksäkerhetsarbete m edan andra har kvalitativa 
m ålsättningar anser kom m unikationsutskottet a tt den nordiska m ålsätt
ningen skall vara kvalitativ. U tskottet har tidigare betonat vikten av att 
effektivt intensifiera det lokala och regionala trafiksäkerhetsarbetet. U t
skottet stödjer därför förslaget om handlingsplanens huvudm ålsättning.

Angående den föreslagna operativa m ålsättningen anser utskottet att 
den syftar till att förstärka det nordiska sam arbetet inom om rådet.

Prioriterade områden

De flesta av de om råden som prioriteras i den nuvarande handlingspla
nen föreslås bli prioriterade även i fortsättningen. 1 tilläg till dessa föreslås 
också nya om råden inom ramen för den reviderade handlingsplanen.

De om råden som nu föreslås att det skall arbetas med inom handlings
planens ram är följande:
— Hastighetsöverträdelser och poliskontroll
— Nyblivna förare
— Trafiknykterhet
— Oskyddade trafikanter
— Lokalt trafiksäkerhetsarbete
— Tung trafik
— N ordiskt sam arbete i internationella fora
— Ökad kontakt mellan NTR och nordiska trafiksäkerhetsorgan
— Inform ationsverksam het

Kom m unikationsutskottet anser de ovan anförda arbetsom rådena vara 
aktuella och tillstyrker förslaget om att dessa om råden blir prioriterade i 
trafiksäkerhetsarbetet under planperioden.
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Under rubriken hastighetsöverträdelser och poliskontroll föreslås
— att ledningsgruppen för koordinering av nordisk forskning angående 

övervakningsstrategier fortsätter sitt arbete med ett brett kom m issori
um,

— att det utarbetas en sam m anfattning och utvärdering av försök och 
praktisk användning av autom atisk hastighetskontroll,

— att hålla en nordisk trafikkontrollvecka under 1992, samt
— att utarbeta gem ensamma vägtekniska och trafikala kriterier för fastsät

tande av lokala hastighetsbegränsningar inom  ram arna för de nationella 
systemen för hastighetbegränsningar.
Under rubriken nyblivna förare  föreslås

— en systematisk kartläggning av kunskapen om förarutbildningens bi
drag till en förbättring av förutsättningarna för säker körning,

— sam ordning av kom petenskraven för trafiklärarutbildningen i N orden 
eventuellt i sam band med planerna om en nordisk trafiklärarhögskola,

— utredning av användandet av åtgärder i syfte att förstärka önskat bete
ende och minska oönskat beteende bland unga bilförare.
U nder rubriken trafiknykterhet föreslås arbete angående

— koordinering och utvärdering av försök och erfarenheter av behandling
en m. m. av förare med alkoholproblem

— utvärdering av erfarenheterna med 0,2 promillegränsen i Sverige
— harm onisering av statistiken om onyktra förares förekomst i trafiken 

samt deras andel av trafikolyckorna.
U nder rubriken oskyddade trafikanter föreslås aktiviteter angående

— fortsatta försök med anläggningar i syfte att reglera och säkra cykeltrafi- 
ken i korsningar

— utvecklande av gem ensamma principer för insamling av inform ation 
om fördelning och mängden av trafikarbetet i de nordiska länderna, om 
möjligt som en kontinuerlig och perm anent aktivitet

— slutförande av undersökningen om trafikanternas förståelse och an
vändning av vägmärkessystemet.

U nder rubriken lokalt trafiksäkerhetsarbete föreslås arbete angående
— utveckling av principer och m etoder för ” situationsbeskrivning” för 

användning vid planeringen av det lokala trafiksäkerhetsarbetet
— register över genom förda inform ationskam panjer och utbildningsåtgär

der och effekterna av dessa för användning i det lokala trafiksäkerhets
arbetet

— tem ahäften om trafiksäkerhetsarbetets praktiska och teoretiska grund 
för användning av dem som skall börja arbeta med trafiksäkerhetsfrå
gor, och då speciellt inom  det lokala trafiksäkerhetsarbetet

— analys av behovet av en sam ordning av det miljö- och trafiksäkerhets 
inriktade arbetet i städernas trafiksystem

Projektverksamheten
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— genomgång och utvärdering av NO RDKOLT-projektets relevans och 
giltighet 15 år efter dess avslutning i m itten av 70-talet
U nder rubriken tung trafik föreslås aktiviteter angående

— kriterier för användning av speciella läm plighetprov och utbildnings- 
krav för yrkesförare av tunga m otorfordon

— utredning av för- och nackdelar av system för begränsning av hastighe
ten för tunga m otorfordon genom elektronisk eller mekanisk begräns
ning av motoreffekten

— scenario och säkerhetsanalyser av användningen av väginform ations- 
system för godstransporterna på väg

— säkerhetsanalys av möjliga scenario för en delvis överflyttning av gods
transporterna till järnvägen under skilda ekonom iska m arginalförut
sättningar

U nder rubriken nordiskt samarbete i internationella fora  föreslås
— gemensam nordisk ratificering av de nya europeiska överenskom m el

serna och gem ensamt uppträdande i trafiksäkerhetsfrågor i FN:s ekono
miska kommission för Europa (ECE) och koordinering av synpunkter i 
den europeiska transportm inisterkonferensen (CEMT)

Angåend ökad kontakt mellan N T R  och nordiska trafiksäkerhetsorganer 
föreslås
— regelbundna diskussioner, bl. a. angående genom förandet av handlings

planens aktiviteter
— nordiska trafiksäkerhetsdagar vart annat år 

G ällande informationsverksamheten  föreslås
— förbättrad distribution av trafiksäkerhetsinform ation, som också skall 

ersätta ”N K T-nytt”  och ”NKV-aktuellt” , i sam arbete m ed existerande 
nationella tidskrifter m ed breda målgrupper, för vilka valda delar av 
sådan inform ation i anpassad och redigerad form vill vara av intesse. 

K om m unikationsutskottet anser den föreslagna projektverksam heten
vara am bitiös och ligga på en nivå som utskottet godkänner.

Dock vill utskottet föreslå ett nytt projekt under rubriken trafiknykter- 
het. U tskottet anser att när det gäller trafiknykterheten då borde NTR 
sätta igång en nykterhetskam panj som riktas mot ungdom ar och trafik. 
U tskottet anser att en sådan kam panj är en viktig del av arbetet med 
trafikanternas uppfostran och ändrade attityder. Ytterligare vill utskottet 
erinra om att sådana kam panjer, då speciellt på regional och lokal plan, 
har visat goda resultat.

Finansieringen

Enligt m inisterrådsförslaget skall handlingsplanen få sin budgetmässiga 
start 1992 och aktiviteterna pågå till och med 1994. M inisterrådet föreslår 
att en budgetram  på 4 ,0 —4,5 milj. D D K  per år kom m er att beviljas för 
arbetet. Sam tidigt konstaterar m inisterrådet att detta innebär att planens
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genom förande måste tillpassas de befintliga resurserna som i sin tu r kan 
betyda en viss ändring i tidsplanerna.

K om m unikationsutskottet konstaterar att trafiksäkerhetsom rådet är det 
om råde som utskottet p rio riterar högst av sina verksam hetsom råden. 
Samtidigt konstaterar utskottet att den presenterade budgetram en är så 
trång, med hänsyn till handlingsplanens am bitionsnivå, att det knappast 
finns utrym m e för nya initiativ inom om rådet utan att ökade beviljningar 
tillkommer.

U tskottet förutsätter därför att m inisterrådet ser till a tt nya initiativ 
inom trafiksäkerhetssektom  som kan tas under planperioden kom m er att 
finansieras med nya medel som läggs till beviljningarna till handlingspla
nen. U tskottet understryker att handlingsplanens planerade finansiering 
under inga om ständigheter får begränsas.

Förslag

Kom m unikationsutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår att 
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att anta en nordisk handlingsplan för säkrare trafik i N orden i enlighet 

med m inisterrådets förslag B 115/t och med beaktande av Nordiska 
rådets synpunkter, 

att säkra en tillfredsställande finansiering av handlingsplanen, samt 
att m inisterrådet läm nar en årlig rapportering av handlingsplanen i sin 

verksam hetsberättelse, C 1.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggvidur Jonsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)
Förman

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm  (FrP) 

Peder Sonderby (V)

O lo f Salm én (ÅC) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

Olle Östrand (s)

39 -  10-0450 Nordiska rådet
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Ministerrådsförslag

om säkrare trafik i Norden. Handlingsprogram 
1 9 9 2 -1 9 9 4
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

N ordiska m inisterrådet överläm nar härm ed ett ministerrådsförslag, 
” Sikrere trafik i Norden. Handlingsprogram 1992— 1994” , för behandling 
vid Nordiska rådets 39:e session i K öpenham n. M inisterrådet ber om 
Nordiska Rådets synpunkter på förslaget. M inisterrådet avser därefter att 
fastställa handlingsprogrammet.

Stockholm i januari 1991

På Nordiska m inisterrådets vägnar 

Georg A ndersson

B 115/t

Fridtjov Clemet
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1.1 Tilblivelsen a f  den første handlingsplan

I novem ber 1985 vedtog Nordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR) at nedsæt
te en arbejdsgruppe, der skulle udarbejde en nordisk handlingsplan for 
færdselssikkerheden. Denne beslutning blev um iddelbart forelagt for N or
disk M inisterråd og drøftet på et m øde mellem Nordisk Råds kom m unika- 
tionsudvalg og de nordiske trafik- og trafiksikkerhedsm inistre, hvor den 
fik udvalgets tilslutning.

Arbejdsgruppens rapport (NU  1986:3) forelå ultim o 1986, og med den 
som udgangspunkt fremlagde m inisterrådet d. 9. jan u ar 1987 et forslag, 
som skulle danne grundlag for en handlingsplan for større færdselssikker
hed i Norden. Det blev behandlet af kom m unikationsudvalget, som anbe
falede Nordisk Råd at man hurtigst muligt lod M inisterrådet udarbejde 
den foreslåede handlingsplan under hensyntagen til Nordisk Råds be
mærkninger. Rådet fulgte denne anbefaling, og kom m unikationsudvalget 
nedsatte selv en arbejdsgruppe, der skulle støtte N TR-arbejdsgruppen i 
dens arbejde med at udvikle planen, som kom til at danne grundlag for det 
m inisterrådsforslag, B 75/1, der kunne fremlægges d. 12. oktober 1987. Det 
blev i novem ber 1987 behandlet a f  kom m unikationsudvalget, som mente, 
at forslaget bl. a. manglede mere konkrete tiltag.

Efter en fornyet bearbejdning, kunne den reviderede plan forelægges for 
kom m unikationsudvalget d. 11. februar 1988. Forslaget blev nu tiltråd t af 
udvalget, der i sin betænkning om forslaget anbefalede Nordisk Råd, at det 
antog planen. Denne anbefaling fulgte Rådet, da det godkendte planen på 
sessionen i Oslo i m arts m åned 1988. D erpå vedtog Nordisk M inisterråd 
den i maj 1988 og lod den offentliggøre som NORD 1989:36 ”Säkrare 
trafik i N orden” , det første egentlige handlingsprogram for det fælles 
nordiske arbejde for færdselssikkerheden.

1.2 Sam m enfatning a f  målsætning og planer fo r  første nordiske handlings
program

Målsætningen for det nordiske trafiksikkerhedssam arbejde har fået føl
gende formulering:

” Det nordiske sam arbejde om trafiksikkerhed skal aktivt kom plettere og 
forstærke det nationale trafiksikkerhedsarbejde. Antallet a f  døde og tilska
dekom ne i vejtrafikken skal løbende nedbringes i Norden som helhed, ved 
at det nedbringes i hvert af landene. Risikoen for at blive dræbt eller 
komme til skade i trafikken skal løbende nedbringes for hver enkelt trafi- 
kantikategori, og der skal ydes særlig opm ærksom hed til de ubeskyttede 
trafikanters situation.

— Som generelt operativt mål foreslås det, at de foranstaltninger, der 
bliver vedtaget (i de enkelte lande), så vidt det overhovedet er muligt skal 
være harm oniserede med de øvrige nordiske lande.”

1. Indledning
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Planen prioriterer indsatser inden for om råderne: hastighedsovertrædel- 
ser, promille- og spirituskørsel, nye førere og ubeskyttede trafikanter. Der 
forslås følgende delmål og delprogram m er for planperioden 1 9 8 8 - 1990:

Hastighedsovertradelser

Mål: at opnå en forbedret tilpasning af hastighederne inden for
Norden.

Programm er: Seminarium om tilpasning a f  hastighederne 
FoU-projekt om politikontrol af trafikken

Promille- og spirituskørsel

Mål: at reducere andelen a f  alkoholpåvirkede førere i Norden.
Programm er: FoU-projekt vedrørende foranstaltninger til rehabilite

ring.
FoU-projekt om sammenhængen mellem promillegrænse 
og andelen a f  alkoholrelaterede færdselsuheld.

Nye førere

Mål: at reducere de nye føreres uheldsrisici gennem holdnings
påvirkning og på længere sigt at opnå et fælles kundskabs
niveau blandt unge førere i Norden.

Programmer: FoU-projekter om form, indhold og m idler i køreuddan- 
nelsen.
FoU-projekter om m etoder og indhold i inform ations- og 
kam pagnevirksomhed.

Ubeskyttede trafikanter

Mål: at reducere risikoen for ubeskyttede trafikanter for at blive
dræbt eller kom m e til skade i trafikken.

Programmer: Sammenstilling, systematisering og publicering af resulta
ter af fysiske vejmiljø- og trafiksaneringsforanstaltninger. 
Gennemgang af vejafmærkningssystemet.
V idereudvikling af idéer fra NTD-87, lokalt trafiksikker
hedsarbejde.

1 sin betænking om planen tilsluttede kom m unikationsudvalget sig dens 
betoning af vigtigheden a f  at forstærke N TRs rolle som den sam ordnende 
faktor i det nordiske færdselssikkerhedsarbejde, idet der især lægges vægt 
på effektivt at mobilisere det lokale og regionale trafiksikkerhedsarbejde, 
herunder inform ationsformidling.

1.3 Revision a f  planen hvert tredie år 

E thvert handlingsprogram er etableret og vedtaget på baggrund ° f  de 
aktuelt gældende vilkår, viden og prioriteringer. Ny viden kom m er til, og
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ændrede vilkår og prioriteringer gør sig hurtigt gældende. Program m et vil 
snart være forældet, hvis det ikke bliver revideret i lyset a f  de krav, som 
sættes af den virkelighed, der træder i stedet for planens forventninger om 
frem tiden. D ette gælder også handlingsprogram m et for sam arbejdet om 
trafiksikkerheden i Norden.

På den anden side forudsætter det praktiske arbejde med et sådant 
program, at der er tid  til planlægning, gennemførelse og evaluering, og det 
kræver derm ed tålm odighed hos opgavestilleren og en vis holdbarhed af 
planen. M inisterrådet vurderede i 1988, at planen bør gennemgås og 
revideres hvert tredie år. Denne vurdering fik kom m unikationsudvalgets 
tilslutning. Den herm ed foreliggende rapport er således N TRs forslag til 
det reviderede handlingsprogram, som altså med de oprindelige forudsæt
ninger skulle afløse det første program fra og med 1991.

U nder arbejdet med revisionen a f  planen er det im idlertid blevet klart, 
at der er både praktiske og formelle grunde til at forlænge den nuværende 
handlingsplan til at om fatte også året 1991.

Gennemgangen a f  handlingsplanens aktiviteter har nemlig vist, at et 
flertal a f  disse først er blevet iværksat sent i planperioden, dvs. i løbet af 
1989 og 1990, — enkelte er endnu ikke sat i værk. D er er flere grunde til 
dette, men en vigtig grund er nok, at de sagkyndige, som kan tage aktivite
terne op, er en særdeles begrænset ressource, som også er beskæftiget med 
højt prioriterede nationale aktiviteter. U nder alle om stændigheder betyder 
denne forsinkelse, at den reviderede handlingsplan må bygges på et endnu 
ikke særligt klart billede a f  resultaterne fra det løbende handlingsprogram.

En anden grund er, at tiden til behandling af dette forslag til revideret 
handlingsplan i de nordiske organer vil medføre, at planen tidligst kan 
godkendes af NM R efter behandling på Nordisk Råds session i foråret
1991 og tidligst publiceres og distribueres i forsom m eren 1991. Det er på 
den anden side en passende frist til, at det nye program kan iværksættes 
effektivt fra og med begyndelsen a f  perioden 1992 — 94. Revisionen af 
nærværende program bør derfor indledes i foråret 1993 for at kunne træde 
i kraft i 1995.

1.4 Principper fo r  handlingsplanen fo r  perioden 1992—94

NM R har valgt for den kom m ende planperiode at fastholde detaljerings- 
graden fra den første handlingsplan. Det motiveres a f  flere forhold:
— ønsket om kontinuitet bl.a. for de igangværende FoU-projekter samt 

opfølgning af N TD-sem inarer og andre aktiviteter;
— kom m unikationsudvalgets fortsatte ønske om en detaljeret struktur i 

planen; og
— at handlingsplanens aktivitetsprogram  på væsentlige om råder afspejler 

de planlagte nationale indsatser.
D ette indebærer, at overvejelser om nye aktiviteter og tilpasninger til 

ændrede forudsætninger angående frem tiden i hovedsagen kom m er til
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udtryk ved pilotprojekter om f. eks. køreuddannelserne i N orden, inform a
tik  og højteknologi i tunge køretøjer m. v.

D ette forslag beskriver i kapitel 5 et antal mulige aktiviteter, der kan 
frem m e de opstillede målsætninger. Forslaget må betragtes som en ”bru t
toliste” . Den principielle indstilling til virkeliggørelsen a f  planen er, at 
m an skal finde frem til de aktiviteter, som bedst muligt kan kom plettere og 
forstærke de nationale trafiksikkerhedsindsatser. A f praktiske og økono
miske årsager vil samtlige aktiviteter heller ikke kunne færdiggøres inden 
for planperiode. En prioritering a f  aktiviteterne vil derfor blive nødvendig, 
bl. a. på grundlag af de synspunkter som frem kom m er ved rådsbehandling- 
en af forslaget.

2. Baggrund

2.1 Trafikpolitiske perspektiver i Norden og Europa

I 1990’em e forventes en stærk politisk og økonomisk udvikling i retning 
a f  større europæisk integration. EF’s indre marked og det friere samkvem 
mellem Vest- og Ø steuropa vil påvirke transportaktiviteterne i opadgåen
de retning.

D et er allerede i dag klart, at der er stigende interesse for hurtige og faste 
forbindelser mellem de nordiske lande indbyrdes og mellem N orden og det 
øvrige Europa. Det er også naturligt at forvente, at Nordens forbindelser 
mod syd til Tyskland og Polen og mod øst til Baltikum vil blive udbygget.

På den anden side regner EF-kommissionen ikke med, at udbygningen 
a f  transportnettet 1 Europa vil ske i tilnærmelsesvis det tem po, hvori 
transportarbejdet vil stige. For eksempel anslår kom m issionen, at vejtra
fikarbejdet vil stige med ca. 3 % årligt, mens udbygningen a f  vejnettets 
længde næppe vil andrage mere end nogle få promille på årsbasis. Den 
europæiske transportm inisterkonference fastslår i overensstemmelse her
med, at flaskehalse uundgåeligt vil optræde i det europæiske landtrans
portnet.

A f speciel interesse for N orden er det, at m an må forvente, at i Tyskland 
vil interessen for udbygningen a f  vejnettet skifte fra nord-syd linier til øst
vest linier. De allerede eksisterende flaskehalse i forbindelser mellem 
Norden og Sydeuropa kan på grund a f  den politiske udvikling forventes at 
få lavere prioritet end hidtil antaget. Hertil kom m er, at en stor del a f  det 
rent tyske anlægsbudget må ventes at medgå til at opruste et eksisterende, 
men dårligt udbygget østtysk vejnet.

De trafikale konsekvenser a f  de ændrede politiske perspektiver er ikke 
på forhånd givne. Den hyppigere forekomst i N orden a f  trafik fra Ø steuro
pa kan f. eks. helt eller delvis blive kom penseret a f  reorienteringen af 
megen vesteuropæisk turisttrafik  mod Østeuropa. D er er næppe grund til 
at tro, at biltrafikarbejdet vil vokse væsentligt mere end de nævnte 3 
procent. Det er usikkert, om lastbilkilom etrene vil følge med i samme takt,
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idet en stigning i tonkilom etrene delvis vil kunne bæres a f  stigninger i 
lastbilernes lastekapacitet. Det vil ikke være usandsynligt, at vækstraterne 
for personbiltrafik og lastbiltrafik vil være om trent ens, og at andelen af 
lastbiler med stor lastekapacitet vil være stigende. En mulig kraftig stig
ning i lastbilfjem trafikken vil sikkert især belaste m otorvejsnettet, hvor 
sikkerhedsniveauet er bedst. Selv om en stigende del af vejgodstransporten 
måske overføres til jernbane, så er det a f  praktiske og økonomiske grunde 
kun en m indre del a f  vejgodstransportem e i Norden, nemlig dem , hvis 
transportdistance overstiger 300 km, for hvilke dette er et realistisk alter
nativ, cf. oplysninger på de Nordiske Trafiksikkerhedsdage i Södertälje 
1989.

1 trafiksikkerhedsarbejdet vil det forhold, at vejnettets biltrafikkapacitet 
vil blive meget kraftigere udnyttet end hidtil, ikke nødvendigvis føre til 
dårligere risikoforhold for biltrafikken, dvs. ikke nødvendigvis flere ulyk
ker pr. kørt kilom eter. Problem et kan meget vel blive, at en stadigt hårdere 
udnyttelse a f  vejnettet vil gøre situationen vanskeligere og forøge risikoen 
for cykel- og fodgængertrafikken.

H ovedparten a f  trafikken bevæger sig over korte afstande. Set i det 
enkelte land udgør den internationale trafik kun en ringe procentdel af den 
samlede aktivitet. Der er heller ikke grund til at tro, at de gennemsnitlige 
rejseafstande vil ændre sig m arkant i løbet a f  1990’em e.

Konsekvenserne a f  disse trafikpolitiske tendenser for trafiksikkerheds- 
arbejdet i Norden bør sandsynligvis være ret begrænsede. D er har i de 
senere år været stagnation eller en svag stigning i antallet a f  ulykker og 
dræbte i Nordens trafik. D er er grund til i særlig grad at være opmærksom 
på ændringer i situationen m .h .t . ulykker med tunge lastbiler og m .h .t . 
cyklister og fodgængere. Men m ere vidtgående ændringer i prioriteringer
ne i trafiksikkerhedsarbejdet kan næppe begrundes i den overordnede 
udvikling i vejtrafikken i N orden og Europa.

De seneste års arbejde i Inland Transport Com ittee under de Forenede 
Nationers Økonom iske Kommission for Europa (ECE) med revision af 
W ienerkonventionem e og Europaaftalerne om vejtrafik og om afmærk
ning og signaler ventes færdigt i nær frem tid. D er sigtes mod en samlet 
behandling af forslag til ændringer og tillæg, som tidligere er blevet teknisk 
accepteret, og a f  forslag som er fremlagt af den Europæiske T ransportm i
nisterkonference (CEMT). Herm ed kan m an måske sige, at de europæiske 
lande er på vej mod den harm oniserede lovgivning, som allerede er en 
realitet i de nordiske lande bl. a. som resultat af arbejdet i NTR.

Den trafikpolitiske debat farves i disse år stærkt a f  m iljøproblem erne. 
Rapporter, udredninger og resolutioner fremhæver vejtrafikkens betydeli
ge bidrag til luftforureningen, drivhuseffekten og andre centrale m iljøpro
blemer. I den Europæiske Transportm inisterkonferences (CEMT) resolu
tion ”Transport og M iljø” (decem ber 1989) tales der klart om nødvendig
heden a f  indgreb over for trafikken b l.a . i form a f  skærpede krav til
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katalysatorer, overførsel a f  trafik til andre transportm idler, påvirkning af 
transportforbruget.

Europarådets ”Standing Conference o f Local and Regional Authorities 
o f Europe” gennemførte i jun i 1990 en konference om ” Bedre trafik og 
livskvalitet i storbyer” . I sit slutkom m uniké udtalte konferencen bl. a., at 
” nogle af hovedproblem erne med bytrafikken er,
-  at virkningerne a f  luftforurening og støj er ødelæggende for sundheden 

og for det ydre og indre miljø;
-  at antallet a f  ulykker, i særlig grad med fodgængere og cyklister, er 

stigende;
-  trængsel, som m edfører forsinkelser for både privat- og kollektivtrafik

ken;

-  at etablering af nye transportinfrastrukturer ofte fører til ødelæggelse af 
byernes traditionelle historiske dim ension, den arkitektoniske arv og 
bybilledet.”

K om m unikéet fremhæver også, at ”effekten a f  vejafgifter (bompenge) 
vil blive større, hvis provenuet anvendes til at højne kvaliteten a f  kollek
tivtrafikken, støtte indføringen a f  tiltag, der m indsker luftforureningen fra 
både biler og busser, og finansiere trafiksikkerhedsprogram m er” .

D et fremhæves således ofte, at tiltag til begrænsning a f  miljøkonsekven
serne også har positiv betydning for trafiksikkerheden (lavere hastigheder 
f. eks.). D et er ikke nødvendigvis altid tilfældet, men nødvendigheden a f  at 
satse ressourcer på m iljøforbedringer m øder i et vist omfang større forstå
else i alm enheden end trafiksikkerhedens ressourcebehov, hvorim od of
fentlighedens støtte til trafiksikkerhedsarbejdet ikke altid kom m er til ud
tryk. Bl.a. derfor er det vigtigt i størst mulig udstrækning at sam ordne 
indsatsen for m iljøforbedringer med arbejdet for bedre sikkerhed på veje-

2.2 Internationale trafiksikkerhedspolitiske perspektiver 

I de kom m ende år ventes forhandlinger mellem EF og EFTA-landene at 
føre til væsentlige reguleringer a f  forholdene mellem dem, som uvægerligt 
kom m er til at påvirke vilkårene og kravene til trafiksikkerhedsarbejdet i 
frem tiden, uden at det nu kan forudses hvordan og i hvilken form, denne 
påvirkning vil blive virkeliggjort.

Den Europæiske Standardiseringskom m ission (CEN) har indledt en 
række projekter, som skal føre frem til standarder for tekniske anordninger 
inden for praktisk taget alle om råder, som vedrører transport a f  personer 
og gods. Det gælder i første række udstyr til infrastrukturen. Man må 
vente, at der også vil blive udfærdiget bestem m elser for prøvning og 
certificering a f  sådant udstyr. D et ligger klart, at EF har overdraget CEN at 
forestå standardarbejdet, men også at det om nødvendigt gennemføres på 
basis a f  et flertal i kredsen af EF-lande. Disse standarder bliver styrende 
for udviklingen i Europa i frem tiden, og de nordiske lande har derfor givet
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høj prioriteret til deres deltagelse og sam arbejde i dette standardiseringsar
bejde.

Derimod udarbejdes EF-reglerne om køretøjer og deres udstyr i form af 
EF-direktiver, der ofte baseres på tilsvarende ECE-regulativer. Et øget 
nordisk sam arbejde i ECE ville derm ed også give øget indflydelse på EF- 
reglerne.

De nordiske lande har som helhed haft en bedre trafiksikkerhed end de 
andre lande i Europa, England dog undtaget. Det er uvist, hvilken indfly
delse den europæiske sam ordning vil få på denne situation. Sandsynligvis 
vil det vare flere år, før de nye fælles europæiske bestem m elser får virkelig 
indflydelse på nationale regler og m etoder. Men det er muligt, at det 
europæiske sam arbejde vil medføre en forbedring af miljøet og trafiksik
kerheden også i forhold til de nordiske lande. I N orden er der et højt 
am bitionsniveau m .h .t .  byplanlægning, vej- og trafikplanlægning, køre- 
tøjstekniske krav, uddannelseskrav m. v., men begrænsede forudsætninger 
m .h .t  adm inistrativ  kapacitet og ressourcer til at gennemføre planerne. 
Meget tyder på, at disse forudsætninger er til stede i de større europæiske 
lande, så når man har besluttet sig for handlingsplan og krav, så kan man 
frembringe resultaterne hurtigere end de nordiske lande. Det kan meget 
vel medføre, at de nordiske lande må afgive den ledende stilling, som de 
hidtil har indtaget på dette område.

Af særlig betydning for frem tidens trafikstyring og trafiksikkerhed er de 
to store europæiske forskningsprogram m er PROM ETHEUS og DRIVE, 
som målrettet styrer mod udviklingen af såkaldt ” intelligente” biler og den 
tilhørende infrastruktur a f  inform ations- og kom m unikationssystem er i 
tilslutning til vejnettet. PRO M ETHEU S-projektet, som løber til 1994, 
foregår i autom obilindustriens regi og den svenske bilindustris deltagelse 
er frem til 1991 sikret statslig støtte. En fortsat deltagelse efter 1991 
forudsætter nye statslige tilskud a f  betydelig størrelse. DRlVE-program - 
met inddrager både private og offentlige forsknings- og udviklingsinstitu
tioner og løber til og med 1991. Det ventes i perioden 1992 — 94 at blive 
afløst af et nyt program, NEW ACTION, som i højere grad end DRIVE vil 
lægge vægten på udvikling og forsøg. Indtil nu har især Sverige og Norge 
engageret sig stærkt i D RIVE-program m et, og erfaringerne herfra ventes at 
få begyndende betydning for vejsektoren fra m idten a f  1990’eme.

2.3 Trajiksikkerhedsudviklingen i Norden

I årene 1 9 8 5 - 1989 var ulykkestallene for N orden som helhed næsten 
konstante, jf. figur 2.1, som viser antallet af dræbte. Tendensen var dog 
svagt stigende: I toårsperioden 1 9 8 5 -8 6  om kom  i alt 5202 i den nordiske 
trafik; i 1 9 8 8 -8 9  om kom  5303. Antallet af tilskadekom ne i øvrigt viser 
næsten ingen ændringer.

Mellem trafikantgrupperne er der im idlertid sket visse forskydninger: 
antallet a f  om kom ne bilister (personbil, varebil, lastbil og bus) steg mar-
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Fig. 2.1 Dræbte i trafiken i Norden 1985— 1989
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kant fra 2969 i perioden 1985 — 86 til 3189 i 1988 — 89, mens de ubeskytte 
trafikanter (tohjulere, incl. motorcyklister og fodgængere) tegnede sig for 
et fald fra 2176 dræbte i de første to  år til 2073 i de sidste. (Figur 2.2)

Ser man på aldersgrupperne, er der fra 1985 — 86 til 1988 — 89 et fald i 
antallet af om kom ne for alle aldersgrupper under 25 år, bortset fra de 
yngste børn, hvor der var en stigning fra 93 til 113 dræbte. For alle 
trafikanter i aldersgrupperne over 25 steg antallet a f  om kom ne markant. 
Forskydninger i befolkningstallene har im idlertid samme generelle møns
ter, således at forskellene i helserisiko (antal om kom ne pr. 100000) fra 
1985 — 86 til 1988 — 89 ikke er særligt store. (Figur 2.3)

Biltrafikken i N orden voksede ca. 15 % fra 1985 — 86 til 1988 — 89. På 
denne baggrund er stigningen i antallet af dræbte bilister på godt 7% 

udtryk for et fald i uheldsrisikoen, udtrykt som antallet a f  om kom ne i 
forhold til kørselsdistancen. For de ubeskyttede trafikanter er det vanskeli
gere at vurdere risikoudviklingen, da oplysningerne om mængden af trafik 
a f  disse kategorier savnes eller i bedste fald er meget unøjagtige.

Antallet af dræbte fodgængere steg fra 967 i 1985 — 86 til 1000 i 1988 — 
89. Vi kender ikke mængden af fodgængertrafik, men antallet af personer 
over 65 år, som udgør en stor del af fodgængerne, steg forholdsvis lige så 
meget, mens antallet af børn og unge, som er den anden hovedgruppe af 
fodgængere, faldt lidt. Det skønnes, at mængden a f  fodgængertrafik kan

Fig. 2.3 Dræbte i trafikken i Norden 1985— 1989
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Fig. 2 .4a  Dræbte i biler i Norden 1 9 8 5 - 1989 
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Fig. 2 .4b  Dræbte ubeskyttede trafikanter i Norden 1985—1989
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være vokset i næsten sam m e om fang som antallet af dræbte, og at risikoen 
for fodgængere derfor er næsten uændret. De forbedringer a f  fodgængertra
fikkens vilkår, som m åtte være gennem ført i løbet a f  perioden, har tilsyne
ladende kun netop kunnet kom pensere for virkningerne af den øgede 
biltrafik.

Antallet a f  dræbte cyklister og m opedister falt fra 866 i 1985 — 86 til 720 
i 1988 — 89. Oplysninger om udviklingen i cykel/m oped-trafikken er yderst 
sparsom me, men synes dog at indikere, at der i Finland og D anm ark er 
tale om en stigning, mens der i Norge er et tydeligt fald, og i Sverige 
om trent uændrede forhold. Et forsigtigt skøn er derfor, at den samlede 
cykel/moped trafik i N orden er uændret, og at risikoen for denne trafi
kantgruppe måske er blevet noget m indre i løbet a f  perioden.

Forholdene varierer betydeligt fra land til land. Det vil blive nærmere 
om talt i afsnit 3.1, men fig 2.4a og 2.4b illustrerer um iddelbart forskellene 
i udviklingen af antallet a f  dræbte blandt henholdsvis bilister og ubeskytte
de trafikanter i D anm ark, F inland, Norge og Sverige. For Islands vedkom 
mende er tallene for dræbte så små, at de ikke kan benyttes til at beskrive 
udviklingen.

2.4 De tra/iksikkerhedspolitiske m ål i de nordiske lande

2.4.1 D anmark

Justitsm inisterens færdselssikkerhedskommission offentliggjorde i De
cember 1988 en betænkning, ” Færdselssikkerhedspolitisk Handlings
plan” , med klart definerede mål for udviklingen i færdselssikkerheden 
over en periode på 12 år og med anvisninger på foranstaltninger, som kan 
medvirke til at opfylde målene.

Færdselssikkerhedskommissionen opstillede følgende mål:
1. Antallet a f  dræbte og tilskadekom ne skal i perioden 1989 — 91 ned

bringes med 15 %.
2. Antallet af dræbte og tilskadekom ne skal i perioden 1992 — 94 ned

bringes med yderligere m indst 15%.
3. Antallet af dræbte og tilskadekom ne skal nedbringes med yderligere 

10—15% i løbet a f  den følgende 6-års periode, således at den samlede 
reduktion er m indst 40 — 45%  i løbet af 12 år.

Målsætningen er kvantitativ, hvilket bl. a. betyder, at effekten ikke søges 
opnået i særlige trafikantgrupper frem for andre.

Målene skal sættes i forhold til færdselsuheldstallene for perioden 
1986—1987, hvor gennem snittet a f  dræbte og tilskadekom ne årligt var 
hhv. 711 og 13.418 (incl. de 711 dræbte). Det følger heraf, at målet er, at 
der i år 2000 højest må forekom m e ca. 8000 tilskadekom ne incl. ca. 420 
dræbte.

Regeringens syn på kom m issionens forslag blev fremlagt i en redegørelse 
til Folketinget i maj 1989. Heri tilsluttede regeringen sig principielt de
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opstillede mål, men kunne ikke uden videre binde sig til at gennemføre 
samtlige foranstaltninger. Det fremgik a f  Folketingets debat, at der var 
tilslutning til målene hos et stort flertal af Folketingets medlem mer.

Regeringen har som sit langsigtede mål tilsluttet sig Færdselssikkerheds- 
kommissionens målsætning.

Det er beregnet, at de a f  kom m issionen beskrevne handlingsprogram 
m er kan realisere målsætningen med de forudsætninger, der gælder i dag. 
Forudsætningerne vil dog næppe være uændrede i de 12 år, som planen 
om fatter. Det kan blive nødvendigt undervejs at kom pensere for ændrede 
omstændigheder. Udviklingen i perioden ventes at bringe nye m idler til 
forebyggelse a f  trafikuheld, som skal inddrages i bestræbelserne på at fast
holde og virkeliggøre målsætningen.

I 1989 blev der truffet principbeslutning om lovgivning, der skal virke
liggøre nogle a f  planens foranstaltninger, og i 1990 er denne lovgivning 
blevet gennemført. Samtidig har uheldsudviklingen i både 1989 og 1990 
tegnet gunstigt for opnåelse a f  målene for den første 3-årsperiode.

2.4.2 Finland

Regeringen afgav i april 1988 en trafikpolitisk redegørelse til Rigsdagen. 
Ifølge redegørelsen bør hensynet til trafiksikkerheden tages i betragtning, 
når der træffes trafikpolitiske beslutninger eller andre afgørelser, som 
påvirker vejtrafikken. M an bør også tilstræbe at opnå gunstigere hold
ninger i almindelighed, når det gælder trafiksikkerheden. Sam arbejdet 
mellem forskellige sektorer bør forbedres, bl. a. gennem såkaldt integrere
de trafiksikkerhedsprogram m er. I særdeleshed bør man forbedre de svage 
trafikanters sikkerhed, form indske de unge føreres høje uheldsfrekvens og 
afværge den øgning i antallet a f  alvorlige vejtrafikulykker, som kan blive 
følgen a f  øgningen i antallet a f  ældre og deres større mobilitet.

M ålet er ifølge redegørelsen at reducere antallet a f  personer, som om 
kom m er eller skades i vejtrafikken, således at antallet a f  døde og tilskade
kom ne pr. år i begyndelsen a f  1990’em e er m indst 15 % m indre end i 1986. 
D ette mål er det samme, som trafikm inisteren opstillede i 1986 i sin 
handlingsplan for trafiksikkerheden. Antallet a f  dræbte og tilskadekom ne 
er im idlertid steget kraftigt i 1988 og 1989, så det forekom m er ikke at være 
sandsynligt, at målet skulle kunne virkeliggøres.

I septem ber 1989 tra f  regeringen principbeslutning om nogle foranstalt
ninger, hvis formål er at forbedre trafiksikkerheden. Beslutningen m edfør
te noget øgede ressourser til trafiksikkerhedsarbejdet. De nævnte tiltag 
gennemføres næsten helt i 1990. Regeringen tra f  i decem ber 1989 også 
principbeslutning om forbedringer i politiets trafiksikkerhedsarbejde. Ved 
denne beslutning vil m an effektivisere overvågningen a f  trafikken. Rege
ringen har ikke opstillet nogen kvantitative mål for reduktionen a f  antallet 
a f  dræbte eller tilskadekom ne gennem denne vedtagelse.

I som m eren 1989 nedsatte regeringen en parlam entarisk trafikkom ité,



B 115/t 1233

som skal komme med forslag til bl. a. at forbedre trafiksikkerheden. Kom i
téen skal afgive betænkning i foråret 1991.

2.4.3 Island

Et samlet, officielt mål eller en handlingsplan for trafiksikkerhed forelig
ger ikke. De enkelte m yndigheder arbejder dog hver for sig inden for deres 
særlige arbejdsom råde på en sikrere trafik. Politiet lægger særlig vægt på 
kontrol med hastighed og spirituskørsel. Både statslige og kom m unale 
myndigheder forbedrer vejnettet generelt med hensyn til uheldstallene. 
Biltilsynet er blevet privatiseret fra 1. januar 1989, og man har bygget en 
ny, m oderne synshal i Reykjavik, hvor m an kan særbehandle tunge køre
tøjer, ændrede køretøjer sam t køretøjer, der er blevet svært beskadiget ved 
færdselsuheld. Færdselsundervisning varetages a f  U m ferðarráð (Færdsels- 
rådet) i sam arbejde med myndighederne. Inden for U m ferðarráð foretager 
man også koordinering a f  trafiksikkerhedsarbejdet.

En ny færdselslov med vidtgående revision af færdselsreglerne trådte i 
kraft i 1988. Færdselsloven skal revideres i 1991. I 1990 er der blevet 
vedtaget bestem m elser om brug af sikkerhedssele i bagsædet af vogne, 
hvor der findes sele, og om brug a f  sikkerhedsudstyr for børn i bil. I 1990 
er den første del a f  en ny helhedsbekendtgørelse om  køretøjers indretning 
og udstyr også tråd t i kraft. D en indeholder bl. a. bestem m elser om af
skærmning af køretøjers undervogn.

2.4.4 Norge

I de seneste år er der i Norge gjort forsøg med både kvantitative og 
kvalitative trafiksikkerhedsm ål. Begge m ålbeskrivelser har virket positivt 
på trafiksikkerhedsarbejdet, men én indvending har været, at målene 
burde være mere præcise.

I Stortingsmelding nr. 32 for 1 9 8 8 -8 9  om den norske vej- og vejtra
fikplan (NVVP) for perioden 1 9 9 0 -9 3 , som blev forelagt for Stortinget i 
foråret 1989, siges bl. a.:

” 1 Stortingsm elding nr. 18 for 1986 til 1987 Om trafikksikkerhet og 
trafikkopplæring ble en rekke tiltak for å øke trafikksikkerheten grundig 
behandlet. Siktem ålet med meldingsforslaget var å få iverksatt koordinerte 
tiltak på ulike om råder som samlet kunne bidra til å snu den negative 
ulykkesutviklingen.”

og videre:

” D epartem entet har i denne sam m enheng ta tt utgangspunkt i det gjen- 
nomsnitlige ulykkestallet for 1984 — 86, dvs. ca. 8 900 personskadeulykker 
pr. år (ca. 420 drepte og rundt 11 700 skadde pr. år).”

U nder behandlingen a f  NVVP i 1989 henviste sam ferdselskom itéen til 
sin udtalelse til trafiksikkerhedsm eldingen (St. meld. nr. 18 (1986 — 87)) og
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påpegede, at det afgørende er antallet a f  tilskadekom ne og dræbte, og at 
der må arbejdes m ålbevidst for at få dette tal bragt ned uafhængigt at 
øgningen i den samlede biltrafik. Stortinget gav sin tilslutning til denne 
målsætning.

2.4.5 Sverige

G rundlaget for det svenske trafiksikkerhedsarbejde er de mål for sikker
heden i vejtrafikken, som Riksdagen fastlagde i 1982, og den trafikpolitik, 
der blev vedtaget i 1988. Målene er:
1. Det samlede antal dræbte og tilskadekom ne i vejtrafikken skal løbende 

mindskes.
2. Risikoen for at om kom m e og skades i trafikken skal løbende mindskes 

for alle trafikantkategorier.
3. Risikoen for at om kom m e og skades i trafikken skal mindskes i højere 

grad for ubeskyttede trafikanter end for beskyttede. Børnenes proble
m er skal vises særlig opmærksom hed.

I det årlige trafiksikkerhedsprogram , som udarbejdes af det nationale 
Trafiksikkerhedsråd (består af de tunge trafiksikkerhedsinteressenter) er 
mål num m er et blevet kvantificeret. Det følgende er hentet fra årets 
trafiksikkerhedsprogram  (som offentliggøres senere på å r e t) :

Med udgangspunkt i de sundhedspolitiske mål, som regeringen og Riks
dagen har tilsluttet sig, kvantificeredes i sidste års trafiksikkerhedspro- 
gram det første af de tre trafiksikkerhedsm ål. Det indebærer, at antallet af 
om kom ne i vejtrafikken pr. år løbende skal mindskes og i år 2000 højst 
være ca. 600.

Den takt, i hvilken tiltag kan sættes ind for at målet skal blive nået, er af 
stor betydning for hvor mange, der i alt vil blive dræbt og skadet i 
vejtrafikken i tiden frem til år 2000. Jo  før der gennemføres virkningsfulde 
foranstaltninger, desto færre bliver selvfølgelig antallet a f  dræbte og tilska
dekom ne i perioden.

Antallet a f  dræbte i 1988 var 813. D er var tilstræbt en reduktion i 1989, 
men i stedet er antallet steget til 904. Som konsekvens heraf er kravet øget 
til det gennemsnitlige årlige fald frem til år 2000. K ravet skræpes yderlige
re af, at antallet a f  dræbte i 1990 heller ikke ventes at falde. For at nå målet 
på højst 600 dræbte i år 2000 kræves derfor, at antallet af dræbte falder 
med gennemsnitligt 4 procent pr. år fra og med år 1991.

D er savnes sikre oplysninger om antallet af tilskadekom ne i trafikken. 
Efter et groft skøn var det ca. 60000 i 1988. Hertil kom m er yderligere 
om kring 23 000 fodgængere, som blev skadet ved faldulykker på gader og 
veje. Hvis antallet a f  tilskadekom ne også bliver ca. 60000 i 1990 og dette 
antal skal mindskes i samme takt som antallet af dræbte, så må der højst 
være ca. 40000 tilskadekom ne i år 2000.

M ed udgangspunkt i disse tal bør antallet a f  dræbte blive højst 833 i år
1992 og 768 i år 1994. De tilsvarende tal for tilskadekom ne er henholdsvis 
55 300 og 51000.
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3. Status for den første handlingsplan

3.1 M ålene — hvordan går det m ed  dem  ?

Man må gå ud fra, at den nordiske handlingsplan næppe kan have nået 
at få nogen stor indflydelse på trafiksikkerheden i de to  år a f  dens løbetid, 
for hvilke der er endelige oplysninger om uheldstallene, d .v .s . 1988 og 
1989. Det ville heller ikke være rimeligt at vurdere handlingsplanen på 
grundlag a f  en så tidlig fase af den udvikling, som den skal øve indflydelse 
på. Alligevel er der god mening i at se på udviklingen i denne to-årige 
periode i forhold til de tre sidste år før handlingsplanen, 1985—1987. Det 
giver bl. a. grundlag for at vurdere, om målsætningen skal fastholdes, eller 
om den skal ændres i lyset a f  udviklingen.

3.1.1 Antallet a f  om kom ne og tilskadekom ne

I bilag 1 indeholder tabellerne 1 og 2 oversigter over henholdsvis antallet 
a f om kom ne og antallet a f  tilskadekom ne i trafikken i N orden for perio
derne 1985— 1987 og 1988 — 89. Tallene er fordelt på to store grupper af 
trafikanter: de ubeskyttede, d. v. s. fodgængere, cyklister og m opedister, og 
resten, som især vil være trafikanter i biler og på motorcykler. Tallene er 
også fordelt på aldersgrupper og lande.

Den udvikling fra 1985 — 87 til 1988 — 89, som tallene i disse tabeller 
udtrykker, er sam m enfattet i figur 3.1, hvor der for hver kom bination af 
land og aldersgruppe er en kasse med 4 positioner. I kassens venstre 
halvdel beskrives udviklingen i om kom ne (øverst) og alvorligt tilskade
komne (nederst) for ubeskyttede trafikanter, d. v. s. fodgængere, knallert
kørere (m opedister) og cyklister. Tilsvarende beskrives i kassens højre 
halvdel udviklingen for de øvrige trafikanter, som især er bilister og

Figur 3.1 Udviklingen fra 1985 — 87 til 1988 — 89 i i vejtrafikken i de nordiske lande, 
målt på antallet af dræbte (d) og tilskadekomne (t) og fordelt på aldersgrupper og 
transportm åde, hvor u = fodgængere, cyklister og m opedister, b = øvrige transport
måder. Kun statistisk signifikante ændringer er m arkeret. En positiv udvikling er vist 
med ” +  ” og en negativ med ” — ” .

D anm ark Finland Island Norge Sverige

u b  u b  u b  u b  u b
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+
+ + _ _ + +
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+
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motorcyklister. Med ’ +  ’ eller ’ —’ i en position, er det m arkeret, om 
udviklingen har været positiv eller negativ, dvs. om tallet for 1988 — 89 er 
så meget lavere eller højere end niveauet for 1985 — 87 at det kan vurderes 
som statistisk betydende. Figuren viser tydeligt, at udviklingen har været 
meget forskellig fra land til land.

1 Finland og Sverige er alle betydende ændringer udtryk for stigninger i 
antallet a f  om kom ne og/eller tilskadekom ne, som dog er mere om fattende 
i Finland end i Sverige. Kun en enkelt gruppe i Finland: de ældre ubeskyt
tede trafikanter, har ingen betydende stigning i antallet a f  tilskadekom ne, 
og i tre a f  grupperne slår stigningen igennem i antallet a f  omkomne. I 
Sverige er der en stigning i antallet a f  børn, som om kom m er i biler, og i 
antallet a f  ældre, der om kom m er som ubeskyttede trafikanter. Blandt de 
alvorligt tilskadekom ne i disse grupper ses derim od ingen betydende ænd
ringer.

I Island er der betydende fald i antallet af tilskadekom ne børn som 
ubeskyttede trafikanter, mens antallet a f  tilskadekom ne ældre som bilister 
er steget.

I D anm ark og Norge er alle betydende ændringer udtryk for fald i 
antallet a f  om kom ne og/eller tilskadekomne. I D anm ark er der sådanne 
fald for alle aldersgrupper blandt de alvorligt tilskadekom ne ” ikke-ube- 
skyttede” trafikanter, og blandt de 15 — 24 årige viser forbedringen sig også 
i tallet for omkomne. Også Norge har registreret betydende fald i antallet 
a f  om kom ne og alvorligt tilskadekom ne unge i denne trafikantkategori. 
Desuden har Norge fald i antallet a f  alv. tilskadekom ne ubeskyttede trafi
kanter i alle aldersgrupper. For de ældre er der tillige betydende fald i 
antallet a f  omkomne. I D anm ark er børnene den eneste aldergruppe blandt 
de ubeskyttede trafikantere, som har betydende fald. Det gælder både 
om kom ne og tilskadekomne.

Selv om der i D anm ark og Norge ses forbedringer for adskillige grupper, 
så må det konstateres, at der ikke i noget land er opnået betydende fald i 
antallet a f  om kom ne og tilskadekom ne for alle grupper a f  trafikanter i 
vejtrafikken, uanset deres alder eller transportm åde.

3.1.2 Risikoen for at om kom m e eller kom m e til skade: alle trafikantarter, 
men specielt de ubeskyttede

Risikoen i trafikken bliver som regel beskrevet enten som en aktivitetsri- 
siko eller som en helbredsrisiko. Aktivitetsrisikoen udtrykker forholdet 
mellem antallet af personskader og omfanget a f  den aktivitet, som indebæ
rer muligheden for personskaden. Risikoen i vejtrafikken udtrykkes derfor 
ofte som antallet af personskader pr. 10000000 km transport. Helbredsri- 
sikoen udtrykker forholdet mellem antallet a f  personskader i et givet 
tidsrum  og antallet a f  personer, som deltager i den risikovoldende aktivi
tet. D enne risiko udtrykkes derfor ofte som antallet af personskader pr. år 
pr. 100000 personer.
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Datagrundlaget for at vurdere udviklingen i aktivitetsrisiko i de nordis
ke lande i 1988 — 89 i forhold til 1985 — 87 er spinkelt, ikke m indst, hvis 
man ønsker at skelne både mellem aldersgrupper og transportm åder. Kun 
biltrafikkens omfang er nogenlunde velbeskrevet. Den udviser i alle de 
nordiske lande betydelige stigninger i 1988 — 89 i forhold til 1985 —87, jf. 
tabel 3.1. Oplysninger om mængden af trafik a f  ubeskyttede trafikanter er 
så spredte og upræcise, at der ikke er grundlag for at sam m enstille en tabel 
svarende til tabel 3.1.

Tabel 3.1 Biltrafikindex for de nordiske lande 1985— 1989.

1985 1986 1987 1988 1989

Danm ark 100.0 104.8 110,7 116,7 120,2
Finland 100,0 103,8 109,9 117,1 124,2
Island 100,0 108,2 119,3 126,9 130,5
Norge 100,0 106,8 110,4 111,9 111,9
Sverige 100,0 105,2 109,2 113,3 116,7

Vurderer m an im idlertid udviklingen i antallet a f  om kom ne fra 1985 — 
87 til 1 9 8 8 -8 9  ud fra udviklingen i biltrafikindexet og antager, at de 
ubeskyttede trafikanters trafikdeltagelse er uændret, så kan det konstate
res, at
— i D anm ark faldt risikoen for både ubeskyttede trafikanter og øvrige 

trafikanter;
— i Finland var risikoen uændret for ubeskyttede trafikanter, men den 

steg for øvrige trafikanter;
— i Island var der ingen betydende ændringer i risikoen for nogen a f  de to 

trafikantgrupper;
— i Norge faldt risikoen for både ubeskyttede trafikanter og øvrige trafi

kanter;
— i Sverige var der ingen betydende ændringer i risikoen for nogen a f  de to 

trafikantgrupper;
Helbredsrisikoen sætter som nævnt personskader pr. år i relation til den 

demografiske udvikling og er vigtig til belysning af forskelle mellem forhol
dene for forskellige grupper og for forskellige lande. Tabel 3.2 viser, hvorle
des antallet af om kom ne i trafikken pr. år pr. 100000 i hver aldersgruppe 
udviklede sig fra 198587 til 1988 — 89 i hvert a f  de nordiske lande. En 
tilsvarende oversigt over antallet af tilskadekom ne pr. år pr. 100000 er 
ikke udarbejdet, da det ville forudsætte en ensartet praksis med hensyn til 
rapportering a f  ikke-dødelige personskader. Men praksis er ikke ensartet, 
og en sådan sammenligning derfor meningsløs.

I 1988 — 89 var helbredsrisikoen i vejtrafikken lavest for 25 — 64 årige 
ubeskyttede trafikanter i Norge: 1,4 om kom ne pr. år pr. 100000, og højest 
for ældre ubeskyttede trafikanter i Finland: 19,1 om kom ne pr. år pr. 
100000. I D anm ark er helbredsrisikoen for ældre ubeskyttede trafikanter 
også høj, men her er det risikoen for de 15 — 24 årige, der topper i forhold 
til de øvrige lande: 4,9 i forhold til et nordisk gennem snit på 3,0.
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Tabel 3.2 Antal om kom ne pr. år pr. lOOOOO fordelt på lande, trafikantgrupper og 
aldersgrupper i perioderne 1985 — 87 og 198889. Tal for Island er ikke vist, pga. stor 
statistisk usikkerhed.

fodgængere bilister,
cyklister og motorcyk-
m opedister lister o. a.

1985 1988 1985 1988
alder land - 8 7 - 8 9 - 8 7 - 8 9

0 - 1 4  år DK 4.0 3.0 1.8 2.0
SF 2.5 3.2 1.8 1.8
N 2.8 2.1 2.1 1.8
S 1.9 1.5 1.2 1.7

Alle +  ISL 2.7 2.3 1.6 1.8

1 5 -2 4  år DK 5.7 4.9 19.5 15.9
SF 2.8 2.8 14.5 18.8
N 2.4 2.3 20.3 16.6
S 2.6 2.4 15.8 16.7
Alle +  ISL 3.3 3.0 17.1 17.0

2 5 - 6 4  år DK 3.3 3.6 8.3 7.7
SF 3.8 3.6 6.4 8.7
N 1.3 1.4 5.5 5.5
S 1.6 1.5 6.4 6.6
Alle +  ISL 2.4 2.4 6.7 7.2

over 64 år DK 12.5 13.7 10.0 9.5
SF 17.6 19.1 6.9 7.6
N 9.1 6.1 5.2 5.8
S 7.9 8.9 6.8 7.4
Alle +  ISL 10.8 11.2 7.2 7.6

Risikoen i 1988 — 89 for 0 — 14 årige i bil m. v. er stort set ens over hele 
Norden: lavest i Sverige med 1,7 og højest i D anm ark med 2,0 om kom ne 
pr. 100000. For denne aldersgruppe som ubeskyttede trafikanter er risiko
en faldet overalt, bortset fra i F inland. Faldet ses også som en generel 
tendens blandt de 15 — 24 årige ubeskyttede trafikanter.

For de 15 — 24 årige trafikanter i bil m. v. er der sket et bemærkelsesvær
digt fald i risikoen i Norge og D anm ark, mens udviklingen har været den 
m odsatte i Finland. I alle landene er risikoen for denne gruppe dog fortsat 
meget høj og der er god grund til at give høj prioritet til en indsats for 
denne gruppe.

De 25 — 64 åriges helbredsrisiko som ubeskyttede trafikanter er stort set 
uændret. Som ikke-ubeskyttede trafikanter har udviklingen for denne al
dersgruppe derim od varieret fra land til land: I D anm ark er der et m indre 
fald og i Finland en betydelig stigning, mens forholdene i Norge og Sverige 
er stort set uændrede i forhold til 1985 — 87.

Det er almindelig kendt, at trafikken er en betydelig helbredsrisiko for 
ældre trafikanter, og det kan ikke overraske, at deres øgede deltagelse i 
biltrafikken kan ses på udviklingen i den helbredsrisiko, som denne trans
portm åde påfører dem. Men både udviklingen og størrelsen a f  risikoen gør 
dem  til en vigtig målgruppe for trafiksikkerhedsarbejdet. Også som ube
skyttede trafikanter er trafikkens helbredsrisiko for denne aldersgruppe
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generelt stigende: måske fordi de ældre færdes mere, — også som ubeskyt
tede trafikanter — , men måske også fordi den voksende biltrafik m edfører 
flere farlige situationer.

3.1.3 Harmoniseringen a f  trafiklovgivning og bestemmelser

Denne del a f  målsætningen for det nordiske sam arbejde realiseres ved 
de talrige større og m indre justeringer a f  regelsættet, som løbende foretages 
a f de nationale parlam enter og adm inistrationer, og i hvilke hensynet til 
nordisk harm onisering indgår i forudsætningerne. Den nære kontakt mel
lem de respektive adm inistrationer, som formidles a f  det nordiske sam ar
bejde, er vigtig, fordi den frem m er udvekslingen a f  de inform ationer, der 
har betydning for det regel- og lovforberedende arbejde. Også det mere 
formelle sam arbejde om udredninger og undersøgelser a f  forskellige pro
blemstillinger baner vejen for harm oniseringer, selv om der af praktiske 
grunde undertiden kan gå lang tid, fra grundlaget er lagt, til harm onisering
en realiseres.

Fra de seneste år kan nævnes harm oniseringen a f  lovgivningen om  brug 
af sikkerhedssele på personbilers bagsæde og om pligten til at sikre børn i 
biler, som et eksempel på en harm oniseringsproces, der bl. a. blev forbe
redt af udredninger i N T R ’s regi. Senest har D anm ark og Island lovgivet 
om disse forhold på en måde, der i alt væsentligt følger de øvrige nordiske 
lande og anbefalingerne i fælles udredninger. Andre aktuelle eksempler er 
bestem melserne om kørelys i dagtim erne, som efter indførelsen i D anm ark 
i oktober 1990 nu dækker alle nordiske lande, og den delvise harm onise
ring a f  bestem melser om ekstra, højtsiddende stoplygter.

De udredninger, som er udført i N T R ’s regi, er i mange tilfælde anvendt 
direkte i den nationale færdselslovgivning og de nationale bekendtgørelser. 
Det gælder f. eks. indførelsen a f  fletteregelen i Norge, brugen a f  akustiske 
trafiksignaler, indførelsen a f  samme signalfasesekvenser i trafiksignalan- 
læg, ensartet udform ning og brug af færdselstavler, f. eks. til skiltning af 
tætbebygget om råde, lege- og opholdsom råde (no. ”gatetun’Vsv. ”gårdsga
ta” ) m. m.

At ny lovgivning også kan fjerne bestem m elserne i et land fra de andres, 
må nødvendigvis forekomme. Det nordiske trafiksikkerhedssam arbejde 
må ikke blokere for nyudvikling på nationalt initiativ. Tværtim od er 
sådanne initiativer ofte ” lokom otiver” for senere lovgivning i andre a f  de 
nordiske lande. Et a f  de seneste eksempler på en sådan nydannelse er 
grænsen på 0,02%  for kørsel i alkoholpåvirket tilstand, som er trådt i kraft 
i Sverige pr. 1. juli 1990 og derm ed har fjernet svensk lovgivning fra 
grænserne på 0,05%  i Norge, Finland og Island og 0,08%  i D anm ark.
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3.2 Programmerne — hvad er der sket?

3.2.1 Hastighedsovertrædelser 

Målsætningen for dette program om råde har været at frem m e en bedre 
tilpasning a f  hastighederne til de krav som stilles af forholdene eller 
hastighedsgrænserne.

Sem inar om hastighedstilpasning 

For at give ansvarlige m yndigheder og enkeltpersoner fra de nordiske 
lande lejlighed til nærm ere at overveje og drøfte dette problem  gennem før
te N TR i dagene 15.— 16. decem ber 1988 et sem inar i F inland. Deltagerne 
var politikere, em bedsm ænd, inform ationssagkyndige, forskere og repræ
sentanter fra trafikantorganisationer. De øgende hastigheder og de voksen
de ulykkesrisici, som følger deraf, var den røde tråd i mange a f  sem inarets 
foredrag og livlige diskussionsperioder. Andre faktorer, som blev behand
let var trafikovervågningen og dens forskellige form er (autom atisk hastig
hedskontrol og lavere tolerancegrænser), den køretøjstekniske udvikling 
(autom atiske hastighedsbegrænsere, nøjagtigere hastighedsmålere), vejene 
og hastighedsgrænserne, trafikplanlægningen og miljøet. D et noteredes, at 
der i alle de nordiske lande findes en opinion, som accepterer hastigheds
grænserne og som kan tænke sig lavere hastigheder og større straffe til dem, 
der overtræder gældende grænser. Denne opinion burde im idlertid gøre sig 
bedre hørt: det fremgik nemlig under sem inaret, a t politikerne har svært 
ved at træffe beslutning om forslag, der kom m er fra trafiksikkerhedsm yn
digheder, forskere og organisationer, m edm indre også den alm ene opinion 
giver sig til kende. D er kan ikke sættes lighedstegn mellem en offentlig 
debat og en almen opinion: politikerne tager del i debatten, men tvinges 
først til beslutning og handling, når krav og synspunkter kom m er fra den 
alm ene opinion. Sem inarets em ner, diskussioner og hovedsynspunkter er 
indeholdt i en nordisk rapport, ” H astighetsanpassning i trafiken” , NORD  
1989:78.

Forsknings- og udredningsprojekter vedrørende hastigheder 

Ovennævnte sem inar blev planlagt i et NTR-forskningsprojekt som 
siden 1989 har haft en nordisk bevilling som grundlag for at undersøge 
” Hvilke faktorer ligger bag og forklarer hastighedsudviklingen” . Projektet 
har bl. a. leveret en rapport til det hollandske forskningsinstitut for trafik
sikkerhed, SWOV, om erfaringer med hastighedsgrænser i N orden. P ro
jektet ventes afsluttet i 1990 med offentliggørelsen a f  en afsluttende rap
port.

Et andet NTR-forskningsprojekt om ” H oldninger og hastighed” er i 
som m eren 1990 gået i gang med
— at udrede, hvordan holdningspåvirkende foranstaltninger kan bruges til 

a t reducere hastighed og uheldsrisiko;
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— at undersøge sammenhængen mellem førerens holdninger og hastighed; 

og
— at beskrive, hvilken virkning holdningspåvirkende foranstaltninger har 

på hastighed og uheldsrisiko.
D ette projekt ventes først afsluttet i 1992. Det er derfor uden egentlig 

indflydelse på de overvejelser, der har ført til dette handlingsprogram.

Koordination a f  forskning vedr. politiets trafikovervågning

1 handlingsplanen er der lagt stor vægt på trafikovervågningens potenti
elle betydning for trafikanternes efterlevelse a f  færdselslovene, herunder 
hastighedsgrænserne, og på vigtigheden af at effektivisere og styrke brugen 
af politiets ressourcer til disse opgaver. På denne baggrund fik NTR i 1989 
bevilling til at etablere en ledelsesgruppe, som skal udrede behovet for 
forskning i em net, tilskynde til prioriteret forskning, der kan komme dette 
behov i møde, og sikre en nordisk sam ordning a f  relevante nationale 
forskningsprojekter. Denne ledelsesgruppe består a f  polititjenestem ænd, 
udpeget af det nordiske politisam arbejdsorgan, SANT, samt ledende fors
kere fra hvert af de deltagende lande. Der er reserveret m idler til at 
opretholde denne nordiske aktivitet til og med 1991, men som det fremgår 
a f  afsnit 5.1.1, anses det for ønskeligt, at gruppen fortsætter under den 
reviderede handlingsplan.

3.2.2 Spritkørsel

D ette program om råde har som målsætning at m indske andelen af alko- 
holpåvirkede førere i Norden. Der er en lang tradition  for fælles nordisk 
forskning og rådslagning på dette om råde, selv om der er nogen afstand 
mellem de synspunkter og bestemmelser, som landene hver især har lagt til 
grund for deres praktiske arbejde med dette problem i trafikken.

I 1984 udkom N TR -rapport 36, ”Trafikonykterhet i N orden — kartlægg- 
ning och forslag til forskning” , hvis rekom m endationer i høj grad har 
været igangsættende for senere nordiske og nationale projekter. Allerede i 
1985 udkom N TR -rapport 40, ” Statistik over spritkørsel i N orden” , med 
det formål at tilskynde til en nordisk standardisering af statistikken for 
spritkørsel. Denne standardisering er endnu ikke opnået. Et andet NTR- 
projekt førte i 1986 til udvikling af et fællesnordisk spørgeskema, som 
skulle kunne benyttes til at kortlægge faktorer, som kan have betydning for 
bilisters beslutninger om at køre eller lade være, når de har drukket. 
(” Promillekjøre eller ikke” , TØ I-notat 14.5.1986)

U nder handlingsplanen er nu to  større projekter under udførelse:

Hvorfor kører nogen, når de har drukket?

Det er det centrale spørgsmål i det ene a f  de to igangværende NTR- 
projekter, og det søges besvaret på basis af en spørgeskemaundersøgelse i 
Norge, Sverige og Danm ark. Herved benyttes det ovenfor nævnte fælles
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spørgeskema. Projektet tager sigte på at vurdere, om begrundelserne for at 
køre spritkørsel varierer mellem landene, og derefter drage slutninger om, 
hvordan en ændring a f  strafudm ålingen i et a f  landene kan påvirke sprit
kørselens omfang i dette land, ud fra kendskab til sammenhængene i et 
andet af landene. På undersøgelsestidspunktet var promillegrænsen 0,5 i 
Sverige og Norge, men 0,8 i D anm ark. M edfører det måske, at danskerne 
oftere tager bilen med, selv om de ved, at de vil få noget at drikke ? Er 
drikkevanerne hos bilister forskellige, fordi man bedøm m er opdagelsesri- 
sikoen forskelligt ? Eller opfattes straffen som hårdere i et land end i et 
andet ? Spørgeskemaet er udarbejdet sådan, at hypoteser angående sådan
ne sammenhænge — og andre centrale teorier om sammenhængen mellem 
faktisk social adfærd og identificerbare intentioner om at ville udføre 
bestem te handlinger — kan afprøves. Projektet, der er baseret på anbefa
lingerne i førnævnte N TR rapport 36, forventes afsluttet i løbet a f  1990.

Recidivisme og promillegrænser 

I begyndelsen a f  1990 er der igangsat et nyt NTR-forskningsprojekt, — 
iøvrigt også med baggrund i N TR  rapport 36. Projektet hedder ”Tiltag 
mod recidivism e blandt prom illedøm te og promillegrænsens betydning for 
omfanget af alkoholrelaterede ulykker” . Projektets første større aktivitet 
v are t seminar, som holdtes i Finland med ca 30 deltagere fra hele Norden. 
Form ålet med sem inaret var at belyse specielt recidivism eproblem erne fra 
forskellige sider og at gøre status over den viden, der er til rådighed om 
em net. Deltagerne kom fra krim inalforsorgen, justitsdepartem enter, rets
medicinske institutioner, behandlingssektoren og alkholforskningen og 
repræsenterede derm ed et meget bredt kundskabsom råde. En rapport fra 
sem inaret er under udarbejdelse. Den vil danne udgangspunkt for 
projektgruppens valg af veje igennem projektets næste faser.

3.2.3 Nyuddannede motorkøretøjsførere 

Målsætningen for dette program om råde er b l.a. gennem holdnings
påvirkning at m indske de nyuddannede føreres høje uheldsrisici og på sigt 
opnå et fælles (bedre) kundskabsniveau hos de nyuddannede kørekortsin- 
dehavere i Norden. Der har ikke tidligere været fellesnordiske aktiviteter 
a f  betydning inden for dette om råde, som nu tiltrækker sig betydelig 
opmærksom hed og tillægges fornyet betydning i alle de nordiske lande.

Udredningsprojekt vedrørende køreuddannelserne i Norden 

D ette projekt er påbegyndt i 1989, men endnu ikke afsluttet. Det skal 
danne grundlag for et efterfølgende nordisk arbejde om udvikling og 
afprøvning af nye planer, m etoder og teknikker for grunduddannelse og 
efteruddannelse a f  personbilførere i Norden. Der udarbejdes en sam m en
stilling a f  igangværende og planlagte nationale initiativer på køreuddan- 
nelsens om råde, herunder forskningsprojekter, og a f  specielt de pædagogi-
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ske problemer, man nationalt har m ødt på om rådet. Denne sam m enstil
ling suppleres med en litteraturstudie om pædagogiske spørgsmål og ef
fektvurdering af forskellige uddannelsesform er og -m om enter. Dette 
grundlæggende arbejde færdiggøres i 1990.

Forskning og udvikling a f  elementer afkøreuddannelsen  

Den kortlægning og prioritering a f  opgaverne, som er målet for det netop 
om talte udredningsprojekt, skal danne basis for et følgeprojekt, hvis 
hovedmål er forskning og udvikling a f  prioriterede elem enter af køreud- 
dannelserne i Norden. Projektet indledes i 1990.

Holdningspåvirkning ved kortvarig undervisning a f  nye bilister 

Selv om dette projekt tog sin begyndelse i 1987, dvs. før handlingsplanen 
trådte i kraft, så har det dog en vigtig plads i arbejdet inden for dette 
program om råde. Dets formål er en eksperim entel undersøgelse af mulig
heden for at skabe positive holdninger ("attityder” ) til trafikkens risiko
faktorer hos unge bilister gennem korte, intensive undervisningsforløb. 
Resultaterne a f  eksperim enterne viser, at holdningerne ændres i positiv, 
målelig retning, dog uden skarp statistisk signifikans. I øvrigt har projektet 
ikke om fattet måling af langtidseffekten af undervisningen. Førmåling, 
undervisning og efterm åling er foretaget inden for samme dag. Holdnings
ændringerne synes at være størst over for risikofaktorer, om hvilke der 
gives såvel teoretisk som praktisk undervisning, således at forsøgsperso
nerne direkte kan erfare den teoretiske undervisnings praktiske betydning. 
Projektet har givet anledning til kritisk teoretisk analyse a f  gængse hold- 
ningsbegreber og deres hensigtsmæssighed i arbejdet for trafiksikkerheden. 
Projektet kan således simplere beskrives ved den enkle proces, hvor under
visning har en direkte læreeffekt, end ved den mere sam m ensatte proces, 
hvor undervisning fører til en holdningsændring, som derpå registreres ved 
dens virkninger på adfærd og indlæring.

Nordisk trafiklærerhøjskole 

Med henvisning til handlingsplanens målsætning om at stræbe mod et 
bedre og fælles kundskabsniveau blandt nye bilførere i N orden har et 
medlemsforslag fra Nordisk Råd om oprettelse af en nordisk trafiklærer- 
højskole været til høring i organisationer og institutioner med tilknytning 
til køreuddannelsen. Et flertal a f  disse støtter forslaget helt eller delvis, og 
Nordisk Råd har bl. a. på dette grundlag vedtaget en rekom m endation til 
Nordisk M inisterråd om at
— virke for, at der stilles ensartede krav til trafikundervisningen i Norden;
— tage initiativ til oprettelse af en nordisk trafiklærerhøjskole; sam t at
— en trafiklærereksamen (kørelærerprøve), som er aflagt i et af de nordis

ke lande, også får gyldighed i de andre nordiske lande.
N TR har i foråret 1990 nedsat en arbejdsgruppe, der skal udrede vilkår
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og m uligheder for at virkeliggøre forslaget om  en nordisk trafiklærerhøj
skole.

M etoder og indhold i informationsvirksomhed  

De frivillige færdselssikkerhedsorganisationers sam arbejdsorgan, N or
disk Trafiksikkerhedskomité (NTK) har styrket sin fælles udvikling af 
m etoder og indhold i såvel inform ations- som oplæringsvirksomhed, base
ret bl. a. på en sam tidig udvikling a f  brugen a f  forskning som et arbejds
grundlag. I løbet af 1990 gennem fører N TK  tem adage både om inform a
tion og oplæring, hvor der gøres status over udviklingen og hvor de videre 
planer fremlægges til diskussion. Føreruddannelsen som instrum ent for 
færdselssikkerheden er em ne for en specialkonference i 1990, som N TK  
gennem fører i sam arbejde med Nordisk Trafikskoleunion.

3.2.4 Ubeskyttede trafikanter 

H andlingsprogram m ets mål på dette om råde er at m indske risikoen for 
ubeskyttede trafikanter for at blive dræbt og skadet i trafikken. Særlig vægt 
tillægges foranstaltninger til forbedring a f  vejmiljøet og regionale/lokale 
indsatser.

Forskning og udvikling vedrørende cyklisters sikkerhed i kryds 

Det er en fælles erfaring for de nordiske lande, at det er svært at finde 
gode løsninger på cyklisters problem er med sikkerheden i vejkryds, især i 
bymæssige om råder. Og både om kostninger og tidsforbrug er betydelige 
ved eksperim enter, der bygger på evaluering a f  ulykkestallene før og efter 
ombygninger a f  kryds.

I 1988 afsluttedes im idlertid et NTR-forskningsprojekt, som havde 
udviklet en effektiv m etodik til at observere samspillet mellem motorkøre- 
tøjsførere og cyklister, som nærm ede sig kryds, hvor deres m anøvrer 
kunne indebære konfliktm uligheder. D et vurderedes, at denne teknik ville 
være velegnet til at blive anvendt i forsøg med ændrede fysiske udform 
ninger af kryds.

Inden for handlingsprogram m ets ram m er pågår der derfor nu et sådant 
fortsættelsesprojekt, hvis formål er at afprøve og vurdere nye krydsløs
ninger, som skulle give større sikkerhed for cyklister. Forsøgene skal foregå 
i en række nordiske byer og baseres på lokal finansiering a f  de krævede 
vejtekniske ændringer, mens interview- og observationsstudierne og evalu
eringen a f  disse hviler på nordiske bevillinger. Projektet ventes at fortsætte 
til 1992.

Gennemgang a f  vejafmærkning- og skiltning i Norden 

N ordisk Råds rekommendation nr 41/1987/t peger på behovet for at 
gøre det lettere for trafikanterne at opfatte den inform ation, som formidles 
gennen skiltning og afmærkning, og forenkle og harm onisere de nordiske
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landes bestem m elser for brug af dette middel. På denne baggrund er der 
foretaget en gennemgang a f  de nationale regler med henblik på forenkling 
og koordinering. D ette arbejde afsluttes og rapporteres i 1990.

Trafikanternes forståelse a f  skiltning og afmærkning  

1 førnævnte rekom m endation nr 41/1987Vt har Nordisk Råd anm odet 
om, at forskningen i trafikanternes forståelse af skilte og afmærkning 
koordineres og evalueres, og at der eventuelt iværksæættes yderligere ud
redninger til frem m e af de ønskede forenklinger. D erfor har N TR iværksat 
et større forskningsprojekt, som i løbet af årene 1990—1992 først skal 
kortlægge den faktiske anvendelse a f  skiltning på forskellige vejtyper og 
sammeligne praksis med gældende regler og b l.a . på dette erfaringsgrund
lag opstille hypoteser for sammenhængen mellem skiltebrug og trafikanters 
opfattelse af skiltene. 1 projektets anden fase skal der iværksættes feltforsøg 
til prøvning a f  hypoteserne, og på dette grundlag udpeges m uligheder for at 
forenkle brugen a f  skiltning på de nordiske veje. Projektet ventes at blive 
videreført i rent nationale feltforsøg, som im idlertid med fordel kunne 
koordineres på nordisk plan.

Lokalt trafiksikkerhedsarbejde 

I fortsættelse a f  de N ordiske Trafiksikkerhedsdage i 1987, som havde det 
lokale trafiksikkerhedsarbejde som tem a, har det været et delmål for 
handlingsprogram m et at støtte initiativer, som kan styrke denne stedse 
vigtigere funktion, som ikke m indst har betydning for de ubeskyttede 
trafikanter. Inform ationskam pagner og kursus for både alm enhed og lokalt 
ansvarlige er en vigtig og vanskelig del a f  denne opgave, og det overvejes, 
om der kan etableres et system til systematisk udveksling a f  erfaringer, 
em ner og sto f fra sådanne aktiviteter mellem trafiksikkerhedsråd og - 
udvalg på regionalt og lokalt niveau. Mens forberedelserne kan træffes 
inden for det nuværende handlingsprogram , vil en egentlig støtte til iværk
sættelse og afprøvning skulle henlægges til det kom m ende program.

3.3 Koordination m ed øvrige nordiske trajiksikkerhedsorganer

3.3.1 Kontakter m ed N T K  og N T U  

Nordisk Trafiksikkerhedsråd har i planperioden haft en vis kontakt med 
enkelte af de nordiske øvrige trafiksikkerhedsorganer, bl. a. NTK (Nordisk 
Trafiksikkerhedskomité) og NTU (Nordisk Trafikskoleunion). NTR har 
diskuteret problem er a f  fælles interesse med disse organisationer, og tillige 
hvordan et nærm ere sam arbejde mest hensigtsmæssigt ville kunne udvik
les. Fælles sem inar om inform ation og oplæring, lokalt trafiksikkerhedsar
bejde, opfølgning a f  Nordisk Råds rekom m endationer sam t Nordisk hand
lingsplan har på forskellige m åder været taget op med NTK og N TU.
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3.3.2 Samarbejde m ed N Ä T

N TR og Nordisk Em bedsm andskom ité for Transportspørgsm ål (NÄT) 
har gennem mange år haft mange kontakter om em ner a f  fælles interesse, 
men udviklingen a f  inform ationsteknologiens anvendelse i vejtrafikken, 
den internationale vejgodstransports mange konsekvenser og prioritering
en a f  vejtrafikkens m iljøproblem er har øget behovet for et egentligt sam ar
bejde om disse og andre spørgsmål. Gensidig inform ation og konsultation 
er derfor blevet lagt i mere faste ram m er, for eksempel deltager repræsen
tan ter for Nordisk Kom ité for Trafiksikkerhedsforskning og Nordisk Ko
m ite for Transportforskning efter behov i hinandens møder. Deltagelse i 
hinandens projektgrupper er blevet en etableret arbejdsform  og egentlige 
fælles projekter er under forberedelse. D enne vigtige udvikling er blevet 
frem m et a f  ændringen a f  N TRs organisation pr. 1.1.1990, der bl. a. har 
skabt større parallellitet med NÄTs organisation.

3.3.3 K ontakter m ed andre nordiske organisationer i øvrigt

N T R ’s sem inar i Finland i decem ber 1988 om hastighedstilpasning, som 
er om talt ovenfor i afsnit 3.2.1, og de Nordiske Trafiksikkerhedsdage om 
” Lokalt Trafiksikkerhedsarbejde” i M arieham n i oktober 1987 og om 
”Tunga fordon och trafiksäkerhet” i Södertälje i septem ber 1989 har været 
ram m erne både for fælles overvejelser a f  de specifikke em ner for disse 
sem inarer og for mere uformelle, men vigtige kontakter med og mellem 
deltagere fra de mange nordiske organisationer, som har et engagement i 
arbejdet med forbedring a f  sikkerheden i trafikken. Et sem inar med stor 
deltagelse a f  bl. a. disse organisationer var i 1987 et vigtigt led i N T R ’s 
udarbejdelse af det første handlingsprogram, og et lignende sem inar i 
oktober 1990 har indgået i revisionen a f  handlingsprogram m et.

4. Overvejelser om ændringer i målene

Ved tilblivelsen af den nuværende handlingsplan lagde Nordisk Råds 
kom m unikationsudvalg stor vægt på, at planen byggede på en ”konkret og 
sam ordnet målsætning for trafiksikkerhedsarbejdet” . Resultatet blev de 
overordnede mål, som er gengivet i afsnit 1.2 sammen med delmålsæt
ningerne for de enkelte program om råder. D et er nærliggende i sam m en
hæng med en revision a f  program m et at tage under overvejelse, om de 
overordnede m ålsætninger skal justeres. D et er en selvfølge, at målsæt
ningen skal være i overensstemmelse med de nationale mål for trafiksik
kerhedsarbejdet, som er om talt i afsnit 2.4. Nogle a f  disse er kvantitative 
og sætter altså tal på de resultater og delresultater, der søges nået inden for 
et nærem ere angivet tidsrum . Andre udstikker retningen mod målene, 
generelt og eventuelt specielt for særlige trafikantgrupper, men afgrænser 
ikke m ålene talmæssigt, d. v. s. de er kvalitative. 1 forhold til situationen 
for 3 år siden er der i store træk sket følgende:
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I D anm ark  er målsætningen gjort kvantitativ: antallet a f  dræbte og 
tilskadekom ne skal nedbringes til bestem te niveauer inden for ram m erne 
af en overordnet og langtrækkende tidsplan.

I Finland  fastholdes den forholdsvis kortfristede, kvantitative m ålsæt
ning, som regeringen fremlagde i Rigsdagen i foråret 1988, og som var 
forudset i den nuværende handlingsplan.

Norges m ålsætning er uændret: Ulykkestallene skal nedbringes, uden at 
man dog har defineret noget bestemt mål for denne reduktion.

Sveriges trafiksikkerhedspolitiske m ålsætning er også uændret og kvali
tativ, men det nationale trafiksikkerhedsprogram , der udarbejdes a f  Tra
fiksikkerhedsrådet, har siden 1989 haft en kvantitativ , langsigtet m ålsæt
ning, som bygger på de officielle kvantitative, sundhedspolitiske mål.

Islands m ålsætning er fortsat kvalitativ.
Brugen af kvantitative målsætninger følger en international tendens og 

genfindes f. eks både i Storbritannien og Holland. K vantitative mål er et 
selvfølgeligt elem ent i selve princippet for enhver program plan. Effektiv 
ressourcestyring forudsætter, at man har fastlagt både i hvilken retning, 
målet ligger, og i hvilket tem po, det skal søges nået. O m vendt gør en 
kvantitativ målsætning det ønskeligt, at der afsættes midler til gennmførel- 
se af bestem te foranstaltninger med kendte, forventede virkninger på 
trafiksikkerheden.

På denne baggrund kunne det derfor synes nærliggende at optage kvanti
tative mål også i målsætningen for den nordiske handlingsplan. Men det 
ville i det m indste forudsætte, at alle de nationale målsætninger var kvanti
tative, — i så fald kunne m an med en vis fornuft vælge det m indste fælles 
mål — , og det er de netop ikke. Mere principielt opfylder den nordiske 
handlingsplan heller ikke forudsætningen for at kunne sætte sine egne 
kvantitative mål for udviklingen i antallet a f  dræbte og skadede. Om disse 
mål bliver nået, vil nemlig ganske afhænge a f  den nationale vilje, og kun i 
meget ringe grad afspejle den nordiske indsats, således som den kan 
planlægges og støttes af den nordiske handlingsplan.

D erfor fastholdes og videreføres den overordnede målsætning fra den 
første handlingsplan:

” Det nordiske sam arbejde om trafiksikkerhed skal aktivt kom plettere og 
forstærke det nationale trafiksikkerhedsarbejde. Antallet af døde og tilska
dekom ne i vejtrafikken skal løbende nedbringes i N orden som helhed ved 
at nedbringes i hvert af landene. Risikoen for at blive dræbt eller komme 
til skade i trafikken skal løbende nedbringes for hver enkelt trafikantikate- 
gori, og der skal ydes særlig opm ærksom hed til de ubeskyttede trafikanters 
situation .”

Det er har altid været en uvurderlig fordel ved det nordiske trafiksikker- 
hedssam arbejde, at nye foranstaltninger ofte kan gennemføres a f  et af 
landene som foregangsland, for derefter — netop i kraft a f  den nære
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kontakt mellem landene — hurtigere at opnå politisk og folkelig accept i de 
andre lande. Denne proces har bidraget stærkt til at gøre det muligt for 
N orden at opnå sin hidtil førende stilling på trafiksikkerhedsom rådet. På 
denne baggrund bliver det generelle operative mål fra den gamle hand
lingsplan videreført i følgende, let modificerede form:

” D et er et generelt operativt mål, at allerede kendte foranstaltninger, der 
bliver vedtaget (i de enkelte lande), så vidt det overhovedet er muligt, skal 
gennemføres i en form , der er harm oniseret med de øvrige nordiske 
lande.”

5. Overvejelser om ændringer i handlingsprogrammet

Som nævnt i indledningen er det vigtigste formål med det nordiske 
sam arbejde om trafiksikkerhed, at det aktivt kom pletterer og forstærker 
det nationale trafiksikkerhedsarbejde. I det følgende beskrives de aktivite
ter, som vurderes at være egnede til at frem m e dette formål inden for de 
givne ram m er for dette nordiske sam arbejdsom råde i perioden 1992 — 94.

Ved valget a f  forslag om prioriteringsom råder og aktiviteter har en 
række kriterier været benyttet:
— Handlingsplanen er en videreførelse a f  den hidtidige plan, og det er 

både nødvendigt og ønskeligt, at en del aktiviteter tager deres udgangs
punkt i denne. Nødvendigt, for at vigtige projekter kan føres til ende. 
Ønskeligt, for at sikre program m et en fortsat forankring i nogle vel
fungerende aktiviteter, og det vil bl. a. sige aktiviteter, der har opnået 
gode resultater og en høj standard med hensyn til sam arbejde og styring.

— Den enkelte aktivitet skal være egnet til nordisk sam arbejde, d. v. s. at 
dette skal give m uligheder for resultater, som ikke let ville kunne opnås, 
hvis opgaven blev løst i nationalt regi.

— D et er særdeles værdifuldt, hvis en aktivitet kan samordnes med priori
terede nationale og internationale aktiviteter.

— N TR  har en forpligtelse til at følge op på tem aerne fra de nordiske 
trafiksikkerhedsdage.

Specielt bør det nævnes, at inform atik i vejtrafikken (RTI / ” road tralfic 
inform atics” ) har været foreslået og overvejet som et selvstændigt priorite
ringsområde, men det er vurderet, at det bør afvente resultater fra de 
europæiske forskningsprogram mer D RIVE og PROM ETHEUS. O m rådet 
bør sandsynligvis tages op i næste handlingsplan i et sam arbejde med 
N Ä T/NK TF, og planlægningen a f  et sådant sam arbejde bør indledes i den 
førstkom m ende planperiode.

Den demografiske udviklings betydning for trafiksikkerheden er et an 
det vigtigt emne, der har været foreslået, men som ikke er medtaget, især 
fordi det er vanskeligt at indse, hvilke specielle fordele der følger a f  at 
behandle em net i nordisk regi. De ældre trafikanters sikkerhed i trafikken 
foreslås heller ikke behandlet i den kom m ende planperiode, da NTR i
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ganske lang tid har haft aktiviteter med dette tema, som nu kan afsluttes. 
Og det anses for ønskeligt at disponere disse ressourcer til nye opgaver.

5.1 Prioriteringsområder der foreslås omprioriteret

5.1.1 Hastighedsovertrcedelser og politikontrol

Som det er fremgået a f  afsnit 3.2.1 har den høje prioritering a f  dette 
em ne i det løbende handlingsprogram m edført et højt aktivitetsniveau, 
om fattende både forskningsprojekter og et seminar. Målsætningen har 
været at støtte udviklingen hen imod en bedre tilpasning af de af trafikan
terne benyttede hastigheder til forholdene og de højeste tilladte hastighe
der på vejene i Norden. Om  dette mål vil blive nået, lader sig vanskeligt 
vurdere. Bl. a. fordi forskningsprojekterne endnu ikke er afrapporteret og 
dermed naturligvis ikke har kunnet finde praktisk brug i det nationale 
trafiksikkerhedsarbejde. Det anses dog for tvivlsom t, om yderligere fælles 
forskning inden for dette om råde vil være lønsom t i de nærmeste år. Den 
viden, som forskningen allerede har bragt til veje, og den vejledning, som 
de senest iværksatte projekter vil kunne give, udgør et godt grundlag for 
politisk stillingtagen og efterfølgende iværksættelse af de foreslåede foran
staltninger.

Mens den fælles forskning altså kan nedtones, bør de øvrige muligheder 
for at støtte det nationale arbejde inden for dette em neom råde styrkes. Det 
drejer sig om aktiviteter til udvikling a f  politiets tilsyn og kontrol af 
trafikken.

U nder den løbende handlingsplan har NTR nedsat en ” ledelsesgruppe 
for koordinering a f  nordisk forskning vedrørende overvågningsstrategier” , 
som i tiden frem til 1992 forventes at opstille en række ønsker og behov for 
fremtidige aktiviteter inden for dette vigtige område. G ruppen blev nedsat 
under prioriteringsom rådet ” hastighedsovertrædelser” , men dens potenti
elle arbejdsom råde er langt bredere. Mange m idler skal tages i brug for at 
fremme effekten på trafiksikkerheden af politiets indsats i trafikken, som 
er et mål i alle de Nordiske lande.

Som i mange andre serviceerhverv er m oderne teknologi og rationelle 
arbejdsprocesser meget vigtige m idler til øget produktivitet i politiets 
kontrol og tilsyn med trafikken. Hensynet til trafikanternes retssikkerhed, 
politiets fysiske sikkerhed og arbejdsm iljø er på den anden side med til at 
sætte grænser for, hvor langt man kan nå ad denne vej. I de nordiske lande 
er studier og forsøg inden for denne problem kreds planlagt og nogle steder 
sat i gang, og den om talte ledelsesgruppe skal b l.a. sørge for, at disse 
aktiviteter supplerer hinanden, så udbyttet bliver maximalt. G ruppen er 
sam m ensat a f  forskere, udpegede a f  NKT, og politiem bedsm ænd, udpege
de af SANT. NM R ønsker, at denne gruppes virksom heder skal fortsætte i 
perioden 1992 — 94. NM R vil specielt lægge vægt på, at de nordiske lande 
når en fælles afklaring a f  mulighederne for at bruge udåndingsalkom etre til 
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erstatning for blodprøver ved bestemmelse a f  alkoholprom iller med retslig 
gyldighed, som nu finder anvendelse i Sverige. Norge har siden 1988 haft 
lovhjemmel til at ligestille blodprøve og udåndingsprøve, men har endnu 
ikke gjort brug af denne hjemmel.

Vigtige fremskridt i trafiksikkerheden i de nordiske lande er ofte blevet 
opnået gennem en proces, hvor et eller to lande er gået i spidsen og har 
taget nye foranstaltninger i brug, mens de øvrige har ladet en fælles 
vurdering af virkningerne være deres grundlag for eventuelt at følge efter. 
Brugen af autom atiseret, ubem andet udstyr til registrering a f  bilister, som 
kører for stærkt, er nu indført som prøveordning i 10 am ter (fylker) i Norge 
(”autom atisk trafikkontrol/A TK ” ), og er genstand for forsøg i Sverige. 
Finland har foreløbig afsat m idler til planlægning a f  forsøg med sådant 
udstyr. Også andre overtrædelser a f  færdselslove kan i princippet kontrol
leres autom atisk. Foranstaltningen er kontroversiel, og det er bl. a. derfor 
vigtigt at der foretages en sam m enfatning erfaringerne fra de nordiske 
forsøg og indhentes oplysninger om erfaringer og praksis i N ordens nabo
lande som kan bidrage til vurderingsgrundlaget i de lande, der ikke taget 
sådanne systemer i brug.

Det nordiske sam arbejde har særlige m uligheder for at inspirere færd- 
selssikkerhedsarbejdet på nationalt niveau, og som et led heri vil NTR 
undersøge mulighederne for at planlægge og gennemføre en Nordisk Færd- 
selskontroluge i 1992. Målet er dobbelt: Dels at skabe en ramm e, hvori 
større politistyrker i hvert af de Nordiske lande kan udføre vel tilrettelagte, 
sammenlignelige kontrolaktioner a f  forskellig type (f. eks. prom illekontrol, 
fartkontrol, køretøjskontrol). Dels at tilvejebringe et em pirisk grundlag for 
sammenligning a f  situationen på disse vigtige om råder. K oordinationen og 
planlægningen overlades til SANT. Det er tillige hensigten, at der bør 
udveksles politifolk som observatører under kontrolugen (som ikke be
høver at være den samme i alle lande). Resultatet evalueres m. h. p. at det 
kan besluttes, om en sådan begivenhed skal være periodisk tilbagevenden
de.

Den endnu ikke iværksatte udredning om fælles kriterier for valg af 
hastighedsgrænser på sammenlignelige veje ønskes bragt til udførelse. Den 
skal tage sigte på at definere fælles trafikale og vejtekniske kriterier for, 
hvorledes m an bør fastsætte lokale hastighedsgrænser inden for ram m erne 
af de-alment gældende nationale systemer af hastighedsgrænser.

5.2 Prioriteringsområder der fastholdes

5.2.1 Nyuddannede førere

Målsætningen for dette prioriteringsom råde er en fortsat reduktion af 
trafikrisikoen for de nyuddannede førere og en fælles stræben mod et bedre 
kundskabsniveau blandt disse.

De nu iværksatte fælles forskningsprojekter inden for dette em neom råde
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under den løbende handlingsprogram  er starten til en systematisk indhent
ning af ny og vigtig viden om , hvorvidt og hvordan den formelle køreud- 
dannelse kan forbedre de nye bilisters (og motorcyklisters) forudsætninger 
for sikker kørsel. Hvad er den rette balance mellem teori og praksis? 
Hvilke sikkerhedsrelevante rutiner kan gøres til blivende elem enter i aspi
rantens vurdering af trafiksituationen? H vor er den praktiske grænse for 
denne indlæring, når der også skal tages hensyn til køreuddannelsens 
økonomi? Det er vigtigt at give disse aktiviteter m uligheder for at uddybes 
og afrundes i den kom m ende programperiode.

Overvejelserne om den nordiske ” trafiklærerhøjskole” vil blive afsluttet 
i 1991. Ud over vurderingen af det eventuelle behov og mulighederne for 
at etablere en sådan skole, vil sam ordning a f  kom petencekrav til køre
læreruddannelsen, indholdet i norm alplanen og undervisningsform en kun
ne give et vigtigt bidrag til uddannelsen a f  bedre bilførere.

Den pædagogiske indsats overfor køreskoleeleven kan ikke stå alene. 
Selv den bedste tillærte adfærd kræver støtte gennem forstærkende foran
staltninger af såvel negativ som positiv art. Med andre ord: brug a f  sank
tioner, restriktioner, kontrol og præmiering. 1 de nordiske lande er der ret 
forskellige grundholdninger til sådanne ”adfærdsregulerende tiltag” , men 
netop disse forskelle vil være et gunstigt grundlag for i fællesskab at gøre 
status over vores faktiske viden og erfaringer. På baggrund af den netop 
udkom ne OECD rapport ” Research on the Insurance System and Road 
Accident Prevention” bør forsikringsselskaberne søges inddraget i arbej
det med disse spørgsmål, idet der synes at være gode grunde til at vente, at 
en kreativ produktudvikling a f  forsikringstilbudene til nye bilister kan 
gøre disse serviceydelser til effektive forstærkere af ønsket adfærd. Disse 
spørgsmål undersøges for tiden i et udredningsarbejde om kørekort, som 
nu foregår i Sverige.

5.2.2 Spritkørsel

D ette em ne har i snart mange år har været genstand for megen fællesnor
disk opm ærksom hed i form af både forskning, udredning og konferencer i 
Nordisk M inisterråds regi, og der er gode grunde til at opretholde det som 
et prioriteringsom råde i den kom m ende planperiode. For det første fordi 
alkohol i samtlige nordiske lande fortsat er en faktor i en meget betydelig 
del af de alvorligste ulykker. Dernæst fordi både lovgivning, sanktionspoli
tik og folkelige holdninger til problem et varierer betydeligt mellem de 
nordiske lande — og disse forskelle kan fortsat danne udgangspunkt for 
stadigt dybere indsigter i de reelle sammenhænge mellem foranstaltninger 
og virkninger. Endelig fordi udviklingen a f  behandlingstilbud og obligato
risk inform ation til døm te spritbilister frem byder nye m uligheder for at 
opnå hurtige frem skridt gennem sam arbejde og erfaringsudveksling : det 
fælles gods a f  såvel gode som dårlige erfaringer udgør et bedre grundlag for 
valg af den rette kurs end de enkelte landes isolerede erfaringer.



1252 B 115/t

På denne baggrund ønsker N M R at der sker en koordination og fælles 
vurdering a f  forsøg og erfaringer med behandlingstilbud til spritbilister 
med det formål at m edvirke til, at de bedste erfaringer hurtigt bliver 
erkendt og bragt i anvendelse i vore lande. Tilbud om egentlig behandling 
finder kun anvendelse på en m indre del a f  de døm te spritbilister, m en der 
er en voksende interesse for at tage undervisning i brug som et led i 
sam fundets reaktion over for spritbilister i almindelighed. Undervisning
en kan eventuelt knyttes til generhvervelsen a f  kørekortet efter frakendel- 
sestides udløb eller/og være et vilkår for betinget frakendelse. Det synes 
vigtigt at overveje og undersøge disse m uligheder nøjere for eventuelt a t nå 
frem til forslag om form, indhold og organisering a f  en sådan undervis
ning.

Sænkningen a f  promillegrænsen i Sverige pr. 1.7.1990 til 0,2 prom ille i 
blodet vil kunne få betydning for færdselssikkerhedpolitikken i andre 
nordiske lande, hvis den nu planlagte evaluering gennemføres på en sådan 
m åde, at dens konklusioner kan anvendes m ere generelt. N M R  vil derfor 
søge m uligheder for at få del i erfaringerne fra dette nye tiltag under 
former, der giver den nødvendige indsigt i evalueringens principper og 
processer.

Sammenlignende studier a f  eflfekten på færdselssikkerheden a f  de for
skellige foranstaltninger til forebyggelse a f  spritkørsel vanskeliggøres fort
sat af mangel på data i flere a f  de nordiske lande (Sverige og Norge) 
vedrørende det faktiske antal spirituspåvirkede trafikanter i færdselsuheld 
og fordelingen a f  alkoholprom illem e blandt disse (cf. N TR rapport 40: 
Statistik over spritkørsel i N orden. Tilgængelige data sam t forslag til 
nordisk standard).

M inisterrådet vil give N TR  til opgave at optage kontakt m ed de respek
tive nationale m yndigheder for nærmere at undersøge mulighederne for en 
harm onisering a f  de statistiske oplysninger om spirituspåvirkede trafikan
ter i politirapporterede færdselsuheld. N M R finder, at en sådan harm oni
sering med deraf følgende m uligheder for at sammenligne forholdene i de 
nordiske lande vil være a f  væsentlig betydning for såvel den nordiske som 
den nationale færdselssikkerhedpolitiske debat og beslutningsproces. 
NM R vil støtte den særlige, indledende indsats, dersom det er nødvendigt 
for så hurtigt som muligt at tilvejebringe sammenlignelige statistikker. 
Målet er, at sådanne statistikker i frem tiden skal være til rådighed på linie 
med andre data om sikkerheden i den nordiske vejtrafik.

5.2.3 Ubeskyttede trafikanter

Ved fastlæggelsen af den løbende handlingsplan valgte Nordisk M inis
terråd, at den indsats, der skulle gøres på dette om råde, skulle bæres af 
aktiv iteter om det fysiske vejmiljø — herunder brugen a f  skiltning — og 
regionalt og lokalt arbejde. D esuden foregår der nu et værdifuldt fælles 
projekt om cyklisters forhold i kryds. Det var ikke forudset i planen, men
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kom i stand på initiativ  a f  Nordisk Råd (rekommendation nr 19/1986/t 
angående øget tryghed for cyklister i N orden) og med en særlig bevilling fra 
Nordisk M inisterråd. Det er siden blevet fortsat under de ordinære bevil
linger til handlingsplanen.

Det er meget ønskeligt at fastholde fokus på cyklisters forhold i kryds, 
idet det vurderes, at den eneste vej til frem skridt på dette felt, går via 
kontrollerede forsøg med nye anlæg og reguleringer a f  kryds. Da sådanne 
forsøg er ganske dyre, — især m .h .t  anlægsomkostninger -, forudsættes 
det, at man fortsat kan få lokale vejm yndigheder til at finansiere denne del 
af forsøgene. Der er her tale om en aktivitet, hvor fordelen ved at handle i 
fællesskab er meget stor. N etop fordi sådanne forsøg er både kostbare og 
vanskelige, er et sam arbejde, hvor man er fælles om m etoderne og deler 
resultaterne, a f  stor praktisk og økonomisk betydning for alle.

Arbejdet med et katalog over fysiske foranstaltninger til forbedring af 
sikkerheden er ikke blevet taget op som oprindeligt planlagt, fordi en 
sådan aktivitet var under forberedelse i nationalt regi og på nordisk plan 
tillige i Nordisk Vejteknisk Forbund (NVF). På nuværende tidspunkt er 
kataloger under udarbejdelse i både Sverige og Finland, — samt i NVF 
udvalg 52, hvor hovedvægten er lagt på vejtekniske foranstaltninger i 
bymæssig bebyggelse.

D er er heller ikke endnu igangsat nogen aktivitet til støtte for det lokale 
og regionale arbejde med sikkerheden, som nu im idlertid forslås som et 
selvstændigt prioriteringsom råde, cf. afsnit 5.3.1 nedenfor.

N år man skal bedøm m e udviklingen i sikkerheden for bestem te trafi
kantgrupper og virkningerne a f  beslutninger og indgreb inden for trafikpo
litikken såvel som trafiksikkerhedspolitikken, behøver man oplysninger 
om trafikm ængder og trafikm ønstre for de berørte trafikantgrupper. Det er 
et fortsat problem specielt for indsatsen for ubeskyttede trafikanter, at 
sådanne data om netop disse trafikanter er meget sparsom me. Det er 
handlingsplanens mål at søge at reducere risikoen for død og tilskadekomst 
i trafikken med særlig henblik på de ubeskyttede trafikanters situation. 
Men ” risiko” udtrykker faren set i forhold til aktiviteten, og de nordiske 
lande har igen gode kilder, hvorfra man løbende kan hente oplysninger om 
de ubeskyttede trafikanters trafikarbejde. Interview- og dagbogsundersø- 
gelser a f  trafikanternes færden er isolerede aktiviteter, som kun gennemfø
res med adskillige års mellemrum . De nationale m yndigheder vil derfor 
blive søgt inddraget i et sam arbejde, som skal se på mulighederne og 
vilkårene for, at sådanne undersøgelser kan gøres til en så vidt muligt 
kontinuert og perm anent aktivitet.

Undersøgelsen a f  trafikanters forståelse og brug a f  vejskilte, der blev sat 
i gang i 1989 på baggrund af Nordisk Råds rekom m endation nr 41/1987/t, 
videreføres og afsluttes i den kom m ende planperiode.
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5.3 Nye prioriteringsområder

5.3.1 Lokalt trafiksikkerhedsarbejde 

Det lokale trafiksikkerhedsarbejde var tem aet for de N ordiske Trafiksik- 
kerhedsdage i M arieham n i 1987. Foredrag og diskussioner pegede umis- 
forståeligt på den vigtige og stadigt voksende rolle for denne sektor a f  den 
samlede trafiksikkerhedsindsats. D et gælder by- og trafikplanlægningen, 
vejanlæg og ”black-spot”- bekæmpelse, offentlige transporttilbud, infor
m ation og undervisning. Mange forskellige myndigheder, em beder og or
ganisationer er deltagere i dette arbejde. Engagement og erfaringsniveau er 
vidt forskelligt fra land til land, fra region til region, og mellem kom m una
le enheder i Norden. Denne udvikling kan støttes bl. a. ved at der organise
res en formidling af værdifulde lokale erfaringer, der kan være til nytte for 
andre, og ved at gøre grundlaget for godt trafiksikkerhedsarbejde lettere 
tilgængeligt for de mange tusinder, som i disse år på en eller anden måde 
gives et m edansvar for dette arbejde.

Man ved i dag, at der er sam stem m ende opfattelser i N orden af metode 
og planlægningsproces i det lokale trafiksikkerhedsarbejde. I én henseende 
finder m an im idlertid mangel på kundskab og behov for udvikling: Det 
gælder forskellige elem enter i den planlægningsproces, som skal føre frem 
til et lokalt trafiksikkerhedsprogram. Et vigtigt led i program m et er en 
beskrivelse af de herskende forhold i den pågældende kommune. En sådan 
” situationsbeskrivelse” har to formål:
— at give argum enter til beslutningstagere for at tilføre ressourcer til 

sektoren; og
— at give grundlag til planlæggerne for en analyse, som fører til en sam

fundsøkonomisk effektiv prioritering af foranstaltningerne.
Et nordisk sam arbejde inden for dette om råde giver muligheder for at 

harm onisere definitioner, principielt indhold og arbejdsm etoder.
Inform ations- og undervisningstilbud på lokalt plan er populære lokale 

foranstaltningstyper, ikke m indst fordi man med dem kan imødekomme 
ønsker om at virke for holdningsændringer, som så ofte efterlyses i den 
trafiksikkerhedspolitiske debat. Deres faktiske effekt på trafiksikkerheden 
afhænger im idlertid stærkt a f  den valgte form og indholdet, og egentlige 
effektundersøgelser hører til undtagelserne. Erfaringerne bliver ofte købt 
dyrt, og de bliver sjældent videregivet til andre i systematisk form. Det er 
derfor meget ønskeligt at der oprettes et register af gennemførte inform a
tionskam pagner og undervisningstilbud, som kan være til rådighed for det 
lokale trafiksikkerhedsarbejde, evt. via en abonnem entsordning. Projektet 
bør søges gennemført i et sam arbejde, som inddrager både N TK  og de 
nationale sam m enslutninger af lokale forvaltninger.

På det mere generelle plan er der behov for at formidle viden om 
trafiksikkerhedsarbejdets praktiske og teoretiske grundlag i en form, der 
hurtigt kan give nye aktører et forsvarligt grundlag for deres deltagelse i
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arbejdet. D ette behov vil delvis kunne dækkes gennem en serie tem ahefter. 
Det overlades NTR at tage initiativ  til planlægningen a f  en sådan serie og 
til forsøgsvis udgivelse af et prøvehefte, hvis modtagelse i m ålgruppen bør 
være afgørende for projektets videreførelse.

Trods indførelsen a f  tekniske forbedringer kan det vise sig nødvendigt 
på grund af udviklingen a f  miljøet at ændre transportm ønstre og transport- 
middelvalg på m åder som får om fattende sam fundsøkonom iske konse
kvenser. På denne baggrund finder NM R det særdeles nødvendigt, at der 
sker en sam ordning a f  det m iljørettede og det trafiksikkerhedsrettede 
arbejde i byerne. Det bør naturligvis om muligt sikres, at ressourcerne 
anvendes optim alt. Først og fremmest bør det dog sikres, at forbedringer 

af trafiksikkerheden ikke sker på bekostning af m iljøet eller om vendt. Det 
vil være nødvendigt, at N TR sam ordner behandlingen af disse spørgsmål 
med NÄT og NKTF.

NM R er vidende om, at OECD’s transportforskningsprogram  for peri
oden 1992 — 94 vil om fatte en tilsvarende undersøgelse a f  ” Road Safety 
and Environm ental Issues” og ser den forslåede nordiske aktivitet som en 
mulig fælles, indirekte støtte til OECD-projektet.

I årene 1972 — 78 gennemførtes i Nordisk M inisterråds regi en stort 
anlagt ” undersøgelse og vurdering af tænkelige fremtidige kollektivtrafik
systemer som kan tilpasses forskellige N ordiske bytyper og som i tilstræk
kelig grad respekterer trafikudviklingens, miljøets og trafiksikkerhedens 
krav” (projekt NORDKOLT). Projektets resultater var norm dannende for 
forståelsen a f  sammenhængen mellem kollektive transporttilbud og trafik
sikkerheden i byom råder, og projektet er fortsat et referencepunkt for den 
politiske debat om kollektiv transport.

M inisterrådet vil derfor give NTR i opgave at vurdere, om en faglig 
gennemgang a f  projektet bør foretages med henblik på at bedøm m e dets 
relevans og gyldighed efter næsten 2 årtiers forløb. D enne opgave bør om 
muligt løses i sam arbejde med NKTF. En sådan gennemgang vil ikke blot 
på dagens grundlag kunne pege på eventuelle brist i forudsætninger og 
afvigelser mellem prognoser og virkelighed. Den vil også kunne vise, hvor 
der er behov for nye undersøgelser a f  de kritiske sammenhænge. De 
nærmere om stændigheder vil være afgørende for, om og a f  hvem sådanne 
nye undersøgelser skal sættes i værk.

5.3.2 Den tunge trafik

De Nordiske Trafiksikkerhedsdage i Södertälje 1989, hvis tem a var 
"Tunge Køretøjer og Trafiksikkerhed” satte fokus på betydningen a f  fører- 
oplæringen, køretøjsteknologien og konkurrencen mellem godstransporten 
på jernbane og landevej. Det er de særligt betydende faktorer for lastbiler
nes meget store indflydelse på sikkerheden på vejene i de kom m ende år. 
Disse em ner er egnet for et videre nordisk sam arbejde, og en tunge trafik er 
derfor medtaget som nyt prioriteringsom råde for perioden 1992 — 94.
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Udviklingen af vejgodstransporten stiller stadigt større krav til den 
ansvarlige fører både som ”operatør” af køretøjet, som deltager i den 
transportproces hvori han og køretøjet indgår og som sikkerhedsansvarlig 
for gods, der kan frem byder særlige risici i tilfælde a f  uheld. Mulighederne 
for at forbedre sikkerheden ved at lade særlige egnethedsprøver blive 
adgangsgivende til chaufføruddannelsen eller — i privat regi — ved ansæt
telse i chaufførstillinger, og ved at skærpe kravene til uddannelsen og 
eksam inationen a f  aspiranterne, har længe været til stede. På denne bag
grund anses det for påkrævet, at disse m uligheder underkastes en nærmere 
og realistisk vurdering. Også OECD’s internationale transportforsknings- 
program har dette em ne på sin handlingsplan for 1992 — 94, og en fælles 
nordisk aktivitet kan således danne basis for de nordiske landes eventuelle 
deltagelse i OECD-projektet.

M oderne lastbiler og busser har højtydende m otorer, som er nødvendige 
for at give dem acceptable egenskaber i fuldt lastet tilstand. Men det giver 
dem også under næsten alle andre forhold et accelerations- og fartpotenti- 
ale, som er uforholdsmæssigt højt i relation til deres stabilitet og — ikke 
m indst — bremseevne. Lastbilernes fartovertrædelser er således blevet et 
voksende trafiksikkerhedsproblem , ikke m indst fordi de på mange veje 
reelt tvinger andre trafikanter til at sætte farten op. Der findes im idlertid 
forskellige mekaniske og elektroniske midler til at begrænse motorydelsen, 
således at farten ikke kan overstige en given værdi, og sådanne systemer 
har længe været anvendt i visse flådeejeres køretøjer. Det bør udredes, 
hvorvidt og hvordan sådanne systemer påvirker eller kan tænkes at påvir
ke trafiksikkerheden under nordiske forhold, idet både fordele og ulemper 
skal belyses.

Den m oderne teknologi, som i form a f  integrerede com puter-, inform a
tions- og telekom m unikationssystem er er på vej ind i vejtrafikkens hver
dag, vil blandt sine første aftagere have vejgodstransportens entreprenø
rer. Det er nødvendigt, at de planlæggende og godkendende myndigheder i 
tide — og det er snart — begynder at overveje, i hvilken grad man bør og 
kan styre denne udvikling. Til støtte for denne nationale forpligtelse vil 
M inisterrådet lade udarbejde scenarier for de mulige udviklinger i de 
kom m ende år med fokus på de faktorer, der må forventes at få indflydelse 
på sikkerheden, positivt så vel som negativt. Opgaven skal løses i sam ar
bejde med NKTF. Scenarierne med tilhørende sikkerhedsanalyser forelæg
ges og drøftes på et sem inar i slutningen a f  planperioden, alternativt gøres 
em net til hovedtem a for de Nordiske Trafiksikkerhedsdage i 1993.

Udviklingen i handelsforholdene mellem N orden og det samlede Europa 
kan medføre, at D anm ark og Sydsverige i stigende grad bliver transitland 
for skandinavisk lastbiltrafik med deraf følgende forringelse af sikkerhe
den for den regionale trafik på nogle vigtige vejstrækninger. G odstransport 
med jernbane er et ofte fremhævet alternativ. Der er im idlertid et udækket 
behov for analyser af den samlede betydning for trafiksikkerheden af
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forskellige grader a f  overflytning a f  godstransport til jernbanerne. Hvilke 
scenarier er tænkelige og mulige? Hvad betyder transporten til og fra 
jernbanegodsterm inalerne for de form odede sikkerhedsmæssige fordele af 
jernbanetransporten ? Denne opgave vil blive søgt løst af NTR i sam arbej
de med N K TF for at kunne nå et resultat, der besvarer de trafiksikkerheds
mæssige spørgsmål under en realistisk afvejning af de transportøkonom i
ske hensyn.

5.3.3 Trafiksikkerhed i europæisk perspektiv

Store politiske forandringer finder sted i Europa. De kom m er efter alt at 
døm m e til at påvirke trafiksituationen i N orden i frem tiden og tillige de 
nationale og internationale regelsystemer. N TR bør derfor følge den euro
pæiske udvikling i almindelighed og desuden i forskellige internationale 
sammenhænge særligt virke for nordisk koordination med det formål at 
varetage trafiksikkerhedens interesser.

Revisionen a f  W ienerkonventionerne/Europaaftalerne og ønsket om en 
forenkling af vejtrafiklovgivningen er et vigtigt grundlag for at placere det 
nordiske trafiksikkerhedsarbejde i en europæisk sammenhæng. NTR vil 
tilstræbe bl.a. en fællesnordisk ratificering a f  de nye aftaler og fælles 
optræden i trafiksikkerhedsspørgsmål i FN ’s økonomiske kommission i for 
Europa (ECE).

Dertil kommer, at trafiksikkerhedsarbejdet på Europæisk basis i de 
nærmeste år vil blive stærkt påvirket af det forhold, at nye lande, b l.a . fra 
M ellemeuropa, er kom m et med i CEM T’s arbejde. Udviklingen har allere
de givet anledning til drøftelser angående rollerne for henholdsvis CEM T 
og ECE i sager, der vedrører trafiksikkerheden.

NM R følger aktivt udviklingen inden for begge de nævnte organer og vil 
tilstræber at koordinere de nordiske synspunkter, når trafiksikkerheds
spørgsmål kom m er til forhandling.

5.3.4 Øget kontakt mellem N T R  og nordiske trafiksikkerhedsorganer

Det vil være en vigtig opgave for N TR inden for den nye organisations
struktur at holde jævnlig kontakt med nordiske trafik- og trafiksikkerhed
sorganer, bl. a. N K TF og N TK. Specielt vil de i handlingsplanen foreslåede 
arbejdstem aer blive gjort til genstand for drøftelser, eventuelt i faste, årlige 
kontaktm øder.

N M R har til hensigt også i frem tiden at foranstalte N ordiske Trafiksik- 
kerhedsdage hvertandet år. Som tem a for det næste arrangem ent, som 
planlægges afholdt i efteråret 1991 har man valgt ” unge førere” . Det er 
hensigten at m an under disse trafiksikkerhedsdage vil belyse de unge 
føreres problem er specielt på baggrund af de unges livsstil og deres roller i 
samfundet.
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5.4.1 Forslag om  periodisk information om  trafiksikkerhed

Da Nordisk Trafiksikkerhedsråds organisation blev ændret pr. 1.1.1990 
ophørte også udgivelsen a f  ”NKV-aktuellt” , som to gange årligt siden 
decem ber 1980 har bragt meddelelser om nye love og bestem m elser af 
betydning for trafiksikkerheden i de nordiske lande. I N T R ’s regi udgives 
fortsat ”N K T-nytt” , som siden februar 1979 to gange om året bringer 
meddelelser om nye forskningsprojekter og -publikationer på trafiksikker
hedens om råde.

Det bliver stadig mere vigtigt at bringe trafiksikkerhedsrelevant ny
hedsstof i let tilgængelig form til interesserede, men travle aftagere i de 
nordiske lande. Form ålet er at synliggøre det trafiksikkerhedsarbejde, der 
foregår på nordisk plan. Form ålet er også at frem m e og fremskynde udvik
lingen både nationalt og lokalt ved at sørge for, at initiativer og resultater 
hurtigt bliver kendt af mange, herunder a f  dem , der selv har ansvaret for 
nationale eller lokale initiativer.

N T R ’s inform ationsform idling bør derfor ikke alene om fatte de h id tid i
ge m odtagere a f  ” N K T-nytt” og ”NKV-aktuellt” , men målgruppen bør 
udvides, så den om fatter teknikere og politi, adm inistratorer og forskere, 
presse og politikere i stat, am ter og kom m uner. Samtidigt bør N T R ’s 
inform ationsvirksom hed udvides til at om fatte flere typer a f  inform ation 
end hidtil, og systemet for formidling a f  denne inform ation bør udbygges.

D er er ikke blot behov for inform ation på de om råder, der hidtil har 
været dækket a f  ”N K T-nytt” og det nu ophørte ” NKV-aktuellt” , det vil 
sige inform ation om forskningsprojekter og resultater og om planlagt og 
om gennemført lovgivning. D er er også behov for yderligere orientering 
om N TR ’s og N T K ’s virksomhed og om undervisningsm aterialer, infor
m ationskam pagner, EF-forordninger og -direktiver, andre internationale 
nyheder, samt årlige uheldsstatistikker.

Da m ålet er, at disse inform ationer bliver læst og benyttet i m eningsdan
nelsen på alle politiske niveauer, og ikke m indst i det lokale trafiksikker
hedsarbejde, anses det for nødvendigt, at de bringes ud til den brede 
m odtagerkreds i hvert land på nationalsproget.

For at stoffet kan have nyhedsværdi, er det sam tidig nødvendigt, at det 
hurtigt og ofte kan kanaliseres ud til modtagerne.

Af disse grunde vil det ikke være formålstjenligt med en fælles nordisk 
inform ationspublikation til erstatning af ”N K T-nytt” og ”NKV-aktuellt” . 
Disse publikationer ophører. I stedet bør man benytte sig a f  de informa- 
tionsorganer, som allerede eksisterer på trafiksikkerhedsom rådet i de nor
diske lande. Derved kan m an drage nytte af, at disse organers nationale 
publikationer udkom m er regelmæssigt og netop når ud til den bredere 
målgruppe, som kan have behov for oplysning om det nordiske sam arbej
de og udviklingen i de andre nordiske lande.

5.4 Informationsformidling
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De etablerede, særlige nordiske inform ationsorganer bør fortsat benyt
tes i mulig udstrækning, m en først og fremmest bør der tages initiativ  til at 
få etableret et sam arbejde med nationale organer om inform ationsform id
ling på trafiksikkerhedsom rådet. N TR vil herefter regelmæssigt samle en 
række inform ative meddelelser, der sendes dels til de tidligere modtagere 
a f  ” N K T-nytt” og ” NKV-aktuellt” og dels til de nationale publikationer, 
hvor udvalgte nyheder a f  særlig interesse for publikationens læsere kan 
bringes i journalistisk bearbejdet form og derigennem  nå ud til bredere 
kredse end hidtil og på disses eget sprog.

6. Finansiering

U nder handlingsplanens første periode har trafiksikkerhedssektoren haft 
et budget på mellem 3,5 og 4 mio DKK årligt. Endvidere fik sektoren i 
1990 yderligere 0,25 mio DKK til arbejdet med en revision a f  planen samt 
til opfølgning af visse trafiklovgivnings- og køretøjstekniske spørgsmål.

Det er hensigten at forlænge den nuværende handlingsplan med et år, 
således at den reviderede handlingsplan får sin budgetmæssige start 1992 
og pågår til og med 1994. Baggrunden for dette er, at m an sigter mod at 
kunne påbegynde arbejdet med den nye plan um iddelbart efter dens vedta
gelse. U nder den nye planperiode vil sektorens arbejde fortsat være kon
centreret om at forstærke og effektivisere de nationale indsatser. Som der 
er redegjort for i kapitel 5, vil der ske en vis om prioritering a f  indsatserne, 
og et antal nye om råder vil blive indført. Skulle samtlige indsatser startes 
samtidigt, ville det formentlig være nødvendigt med en forhøjelse a f  bud
gettet. Hensigten er dog at arbejde inden for stort set uforandrede budget
ram m er, mellem 4 og 4,5 mio D KK årligt, hvilket indebærer, at gennemfø
relsen a f  planen må tilpasses eksisterende ressourcer ved en vis tidsfor
skydning.

Den årlige fordeling a f  projektbudgettet vil, hvad angår forskningsind
satser m. m., ske i form a f  et ram m ebudget, som tildeles planlægningsorga- 
net Nordisk Kom ité for Trafiksikkerhedsforskning. En vis del a f  budgettet 
vil endvidere blive anvendt a f  N ordisk Trafiksikkerhedsråd til in ternatio
nale spørgsmål, trafiksikkerhedspolitiske spørgsmål m. m.

Nordisk M inisterråd vil følge handlingsplanens gennemførelse og foreta
ge de ændringer, som bliver nødvendige. M inisterrådet vil rapportere om 
arbejdet til Nordisk Råd gennem årsberetningen og i m eddelelser om 
Nordisk Råds rekom m andationer.

7. Sammenfatning og forslag

1 maj 1988 vedtog Nordisk M inisterråd sit først egentlige handlingspro
gram for sam arbejdet om trafiksikkerheden i N orden, gældende for årene 
1988-1990 .
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1 det herm ed foreliggende m inisterrådsforslag er der redegjort for forlø
bet a f  dette sam arbejde og for trafiksikkerhedens aktuelle situation i N or
den. Forventningerne til de kom m ende års internationale trafiksikker
hedspolitiske sam arbejde og til udviklingen i trafikken i Europa og N orden 
er resumeret. På denne baggrund er målene for det nordiske sam arbejde 
om trafiksikkerheden blevet justeret og handlingsprogram m et revideret.

Det reviderede handlingsprogram dækker årene 1992—1994, idet det 
første handlingsprogram forlænges med et år og derm ed løber til og med 
1991.

7.1 Trafiksikkerhedsudviklingen i Norden

1 Norden som helhed var tallene for dræbte og tilskadekom ne i årene 
1988 — 89 næsten uændrede i sammenligning med de nærmest foregående 
år, men der var visse forskydninger mellem trafikantgrupperne: m arkant 
flere omkom i biler, og noget færre omkom som ubeskyttede trafikanter. 
Biltrafikken øgedes im idlertid dobbelt så meget som antallet a f  omkomne, 
så der er sket et fald i bilisternes risiko, udtrykt som antallet a f  om kom ne i 
forhold til kørselsdistancen. Manglen på brugbare oplysninger om udvik
lingen i trafikken a f  fodgængere, cyklister og m opedister gør det meget 
vanskeligt at vurdere risikoudviklingen for disse.

En nærmere analyse af udviklingen viser store forskelle mellem de 
enkelte nordiske lande, når m an betragter uheldstallene fordelt på alders
grupper og trafikantkategorier. I D anm ark og Norge er alle betydende 
ændringer udtryk for fald i antallet af om kom ne og/eller tilskadekomne, 
hvor m an især bem ærker sig faldene i personskader blandt unge biltrafi
kanter. 1 Sverige og mest m arkant i Finland var alle betydende ændringer 
udtryk for stigninger i antallet a f  personskader. 1 Island var der fald i 
tallene for tilskadekomne børn som ubeskyttede trafikanter, men stig
ninger i tallene for tilskadekom ne ældre bilister.

7.2 Målsætninger

Selv om der i to nordiske lande ses forbedringer for adskillige trafikant
grupper, så er det dog klart, at intet nordisk land har kunnet opfylde 
hovedm ålsætningen for det nordiske trafiksikkerhedssam arbejde, som 
fortsat vil være følgende:

” Det nordiske sam arbejde om trafiksikkerhed skal aktivt kom plettere og 
forstærke det nationale trafiksikkerhedsarbejde.
Antallet a f  døde og tilskadekom ne i vejtrafikken skal løbende nedbringes i 
N orden som helhed ved at nedbringes i hvert a f  landene.

Risikoen for at blive dræbt eller kom m e til skade i trafikken skal løbende 
nedbringes for hver enkelt trafikantkategori, og der skal ydes særlig op- 
mæksomhed til de ubeskyttede trafikanters situation .”

D et generelle operative mål for sam arbejdet har hidtil været følgende:
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” De foranstaltninger, der bliver vedtaget (i de enkelte lande), skal så vidt 
muligt være harm oniserede med de øvrige nordiske lande.”

Det har im idlertid altid været en uvurderlig fordel ved det nordiske 
trafiksikkerhedssam arbejde, at nye foranstaltninger ofte kan gennemføres 
i et af landene som foregangsland, for derefter hurtigere at opnå folkelig og 
politisk accept i de andre lande. Denne proces må naturligvis ikke hæm
mes af ønsket om harmonisering. For den kom m ende program periode 
videreføres harm oniseringsm ålet derfor i følgende justerede form:

” Det er et generelt operativt mål, at allerede kendte foranstaltninger, der 
bliver vedtaget (i de enkelte lande), så vidt det overhovedet er muligt, skal 
gennemføres i en form, der er harm oniseret med de øvrige nordiske 
lande.”

Målsætningen for det nordiske trafiksikkerhedssam arbejde er altså fort
sat kvalitativ, d. v. s. uden nogen talmæssig specifikation a f  målene, uanset 
at der i flere nordiske lande ligesom i Storbritannien og Holland er fastsat 
kvantitative mål for det nationale arbejde. Im idlertid savner det nordiske 
handlingsprogram visse grundliggende forudsætninger for at kunne sætte 
egne kvantitative mål for udviklingen i antallet af dræbte og tilskadekom 
ne, nemlig den politiske styring a f  beslutninger og bevillinger. Om sådanne 
kvantitative mål bliver nået, vil derfor ganske afhænge af den nationale 
vilje, og kun i meget ringe grad afspejle den nordiske indsats, således som 
den kan planlægges og støttes af det nordiske handlingsprogram.

7.3 Forslag

Handlingsprogram m et for årene 1992—1994 er søgt fastlagt efter en 
række kriterier, der sikrer både kontinuitet og fornyelse.

K ontinuiteten bæres a f  en række aktiviteter fra den første handlings
plan, som ikke kunne færdiggøres inden for planperioden, og af adskillige 
em neom råder der fastholdes, fordi de fortsat må prioriteres højt. Desuden 
skal Nordisk Trafiksikkerhedsråds sam arbejde med andre nordiske organi
sationer, der arbejder med trafiksikkerhedsspørgsmål, videreføres og ud
bygges.

Fornyelsen giver plads for nye prioriteringer, som har baggrund både i 
de herskende forhold og i den forventede udvikling. Her er der lagt vægt 
på, at de forslåede aktiviteter både er egnede til nordisk sam arbejde og så 
vidt muligt sam ordnet med prioriterede nationale og internationale aktivi
teter. Endelig er der gjort plads til at følge op på problem er, som er blevet 
rejst og anset for vigtige på de N ordiske Trafiksikkerhedsdage.

Nordisk M inisterråd finder på denne baggrund, at handlingsprogram 
met bør om fatte følgende prioriterede om råder:
— ” hastighedsovertrædelser og politikontrol” , som er en om prioritering 

og udvidelse af prioriteringsom rådet ” hastighedovertrædelser” fra den
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første handlingsplan, idet forskningssam arbejdet vedr. hastighedsover- 
trædelser nedtones, mens de m ere anvendelsesorienterede aktiviteter 
styrkes,

— ”nyuddannede førere” , ” spritkørsel” , ” ubeskyttede trafikanter” , vide
reføres som prioriteringsom råder, mens

— ” lokalt trafiksikkerhedsarbejde” , der i den første handlingsplan var et 
tem a under ” ubeskyttede trafikanter” , gøres til et selvstændigt priorite
ringsområde, ligesom ”den tunge trafik” , der tager vigtige problem stil
linger op, som blev udpeget under de nordiske trafiksikkerhedsdage i 
Södertälje i 1989. Desuden videreføres

— Nordisk Trafiksikkerhedsråds bestræbelser for at form idle sam arbejdet 
med andre nordiske organisationer, og dets koordinerende rolle i de 
nordiske landes stillingtagen til det europæiske trafiksikkerhedssam ar- 
bejde i ECE’s og CEM T’s regi gives øget styrke. Endelig iværksættes

— en særlig indsats for at form idle inform ation om det nordiske trafiksik- 
kerhedssam arbejde og dets internationale baggrund til brede grupper af 
trafiksikkerhedsansvarlige personer, institutioner og organisationer i de 
nordiske lande.

I årene 1992 — 94 forslås følgende aktiviteter:

Hastighedsovertradelser og politikontrol

— ledelsesgruppen for koordinering a f  nordisk forskning vedrørende over- 
vågningsstrategier (NKT og SANT) videreføres med et bredt kom m is
sorium

— sam m enfatning og vurdering a f  erfaringer fra forsøg og praktisk brug af 
autom atisk hastighedskontrol

— nordisk færdselskontroluge i 1992 (SANT)
— fælles vejtekniske og trafikale kriterier for fastsættelse a f  lokale hastig

hedgrænser inden for ram m erne a f  de alm ene nationale systemer af 
hastighedsgrænser

Nyuddannede førere

— systematisk indhentning a f  ny viden om den formelle køreuddannelses 
bidrag til forbedring a f  forudsætningerne for sikker kørsel (NK T og 
NTU)

— sam ordning af kom petencekrav til den kørelæreruddannelsem e i N or
den, evt. i forbindelse med planerne for en nordisk ” trafiklærerhøjsko
le” (NTR og NTU)

— brugen a f  tiltag til forstærkning a f  ønsket adfærd og undertrykkelse af 
uønsket adfærd blandt unge bilister (samarbejde bl. a. med forsikrings
branchen)
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Spritkørsel

— koordination og vurdering af forsøg og erfaringer med behandlingstil
bud m. v. til spritbilister (NKT m. fl.)

— vurdering a f  erfaringerne med nedsættelse a f  promillegrænsen til 0,2 i 
Sverige (NKT)

— harm onisering af statistiske oplysninger om spritbilisters forekomst i 
trafikken og deres andel af færdselsulykkerne (NTR)

Ubeskyttede trafikanter

— fortsatte forsøg med anlæg til regulering og sikring af cyklisters færden i 
kryds (NKT og nationale myndigheder)

— udvikling a f  fælles principper for indsamling af oplysninger om forde
lingen og mængden a f  trafikarbejde i de nordiske lande, om muligt som 
kontinuerte og perm anente aktivteter (NKT og N K TF m. fl.)

— afslutning a f  undersøgelserne vedr. trafikanters forståelse og brug af 
skiltning og kørebaneafærkning (NKT)

Lokalt trafiksikkerhedsarbejde

— udvikling a f  principper og m etoder for ” situationsbeskrivelser” til brug 
for planlægningen af lokalt trafiksikkerhedsarbejde

— register over gennem førte inform ationskam pagner og undervisningstil
bud og effekterne heraf, til brug for det lokale trafiksikkerhedsarbejde 
(evt. som abonnem entsordning)

— tem ahefter om trafiksikkerhedsarbejdets prakiske og teoretiske grund
lag til brug for de mange nye aktører specielt i det lokale trafiksikker
hedsarbejde

— analyse a f  behovet for sam ordning a f  det m iljørettede og trafiksikker- 
hedsrettede arbejde med byernes trafiksystem er (NKT og NKTF)

— gennemgang og vurdering a f  relevans og gyldighed a f  NORDKOLT 
projektet 15 år efter dets afslutning i m idten a f  70’erne

Den tunge trafik

— perspektiver for brugen a f  særlige egnethedsprøver og uddannelseskrav 
ved udvælgelsen a f  professionelle førere af tunge køretøjer

— udredning af fordele og ulem per ved systemer til begrænsning a f  hastig
hederne a f  tunge køretøjer gennem elektronisk eller m ekanisk begræns
ning af motorydelsen

— scenarier og sikkerhedsanalyser af brugen a f  vejinform atiksystem er i 
vejgodstransporten (NKT og NKTF, trafiksikkerhedsdage i 1993 eller 
sem inar i 1994)

— sikkerhedsanalyser a f  mulige scenarier for delvis overflytning a f  gods
transport til jernbaner under forskellige økonomiske grænsebetingelser 
(NKT og NKTF)
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Trafiksikkerhed i europæisk perspektiv

— fællesnordisk ratificering a f  de nye europaaftaler og fælles optræden i 
trafiksikkerhedsspørgsmål i FN ’s økonomiske kommission for Europa 
(ECE) og koodinering af synspukter i Den Europæiske Transportm inis
terkonference (CEMT)

Øget kontakt mellem NTR og nordiske trafiksikkerhedsorganer
— regelmæssige drøftelser, bl. a. om gennemførelse a f  handlingsprogram 

mets aktiviteter
— nordiske trafiksikkerhedsdage

Informationsformidling

— forbedret distribution a f  trafiksikkerhedsinform ation, som også vil er
statte ”N K T-nytt” og ”N KV-aktuelt” , i sam arbejde m ed eksisterende 
nationale tidsskrifter med brede målgrupper, for hvem udvalgte dele af 
sådanne inform ationer i tilpasset og redigeret form vil have interesse.

7.4 Finansiering

Handlingsplanens anden periode får sin budgetmæssige start i 1992.
I planperioden er 1992 — 94 er det hensigten at anvende mellem 4 og 4,5 

mio DKK  årligt til de forskellige indsatser, som kræves for gennemførel-
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BILAGA

Tabel I. Antal om kom ne i perioderne 1 9 8 5 -8 7  (3 år) og 1 9 8 8 -8 9  (2 år) fordelt på 
lande, trafikantgrupper og aldersgrupper. (*)

lister o. a.

fodgængere 
cyklister og 
m opedister

bilister,
motorcyk-

1985 1988 1985 1988
aider land - 8 7 - 8 9 - 8 7 - 8 9

0 - 1 4  år DK 113 54 49 36
SF 70 61 50 34
I 9 3 2 4
N 68 33 30 28
S 84 44 52 51

1 5 -2 4  år DK 136 76 462 250
SF 61 39 317 259
I 2 0 23 17
N 48 30 401 221
S 91 56 554 395

2 5 - 6 4  år DK 259 192 648 406
SF 294 191 494 462
I 3 1 22 21
N 82 57 336 226
S 199 123 817 560

over 64 år DK 292 218 234 151
SF 322 244 126 97
I 5 4 6 7
N 183 84 104 80
S 345 268 297 222

* Note: Bemærk, at periodelængdem e for kolonnerne er henholdsvis 3 og 2 år.
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Tabel2. Antal tilskadekomne i perioderne 1985 — 87 (3 år) og 1 9 8 8 - 89 (2 år) fordelt 
på lande, trafikantgrupper og aldersgrupper. Oplysningerne gælder tilskadekomne 
generelt i Finland og Island, alvorligt tilskadekom ne i D anm ark og Sverige, samt 
meget alvorligt tilskadekom ne i Norge. (*)

lister o. a.

fodgængere 
cyklister og 
m opedister

bilister,
motorcyk-

alder land - 8 7 - 8 9 - 8 7 - 8 9

0 - 1 4  år DK 1 791 1063 622 356
SF 1786 1 363 967 734
I 229 115 175 110
N 433 250 135 83
S 897 611 493 305

1 5 -2 4  år DK 3073 1966 5 608 2 941
SF 2 584 1833 8267 5982
I 127 102 989 619
N 574 314 1 813 949
S 1 300 840 4 866 3 329

2 5 - 6 4  år DK 3801 2476 6434 3909
SF 4 582 3267 10156 8077
I 91 56 837 581
N 452 257 1460 921
S 1797 1 182 5 366 3 803

over 64 år DK 1 758 1 145 1 197 707
SF 1884 1267 1031 817
I 64 52 125 104
N 422 245 412 240
S 1 131 762 1 155 793

* Note: Bemærk, at periodelængdem e for kolonnerne er henholdsvis 3 og 2 år
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Kulturutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om samarbetsprogram för högre 
utbildning i Norden

(Ministerrådsförslaget, se s. 1274)

Till kulturutskottet har hänvisats m inisterrådsförslag om sam arbetspro
gram för högre utbildning i Norden. Förslaget har behandlats av utskottet 
vid dess möte den 28 —29 januari sam t den 25 februari 1991.

1. Ministerrådsförslaget

1 m inisterrådsförslaget föreslås att de nordiska länderna antar sam ar
betsprogram m et för den högre utbildningen. M inisterrådsförslaget beskri
ver bakgrunden till förslagets existens och hänvisar bl. a. till kulturhand
lingsplanen.

Enligt förslaget betyder uttrycket ” högre u tbildningsinstitutioner” i för
slaget alla utbildningsinstitutioner, som bygger på att man genomgått 
gym nasieutbildning eller m otsvarande.

Förslaget fram håller att det nationella, det nordiska och det in ternatio
nella sam arbetets m ålsättning är: mesta möjliga kvalitet och relevans i de 
kom petenser som inhäm tas under ett studium  sam t största möjliga effekti
vitet i utnyttjandet av de mänskliga och ekonom iska resurser som investe
ras för att uppnå detta.

Beträffande medlen för att nå målet pekas i huvudsak på: arbetsfördel
ning genom ökad och m ålinriktad rörlighet bland studerande och lärare, 
arbetsfördelning där kvalitets- och effektivitetshänsyn talar för ökad kon
centration av hela utbildningar, att nationella bindningar i inträdesregler- 
na principiellt tas bort för utbildningssökande med fast bosättning i ett 
annat nordiskt land, ökat sam arbete om utnyttjande av expertis med tanke 
på utbildningsevaluering och -utveckling, system atiskt arbete med merit- 
överflyttningsmöjligheter samt supplerande åtgärder av inform ativ karak
tär med tanke på att göra sam arbetet smidigt.

Det konkreta förslaget indelas i tre huvuddelar.
För det första  föreslås att N ordplus-program m et förlängs utöver den 

femåriga försöksperioden till utgången av 1996, att utvecklingen av 
Nordplus-program m et sker under hänsynstagande till evaluering av detta
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program , att utbygga Nordplus-program m ets verksamhetsfält, bl. a. så att 
högre utbildningsinstitutioner får upp till 50% bidrag med hänsyn till 
utvecklings- och etableringsaktiviteter av nätverk, att N ordplus-stipendier 
kan tilldelas i upp till norm alt två år där en studieperiod ingår i en 
form aliserad sandwichutbildningsutveckling (när utbildning planeras i två 
länder) och att stipendier kan utdelas för praktikperioder efter samma 
riktlinjer och på sam m a villkor som stipendier för studieperioder i och 
m ed att praktikperioden är en integrerad m eritgivande del av utbildning
en.

För det andra  föreslås att N ordiska m inisterrådet (kultur- och undervis
ningsm inistrarna) framlägger förslag på N ordiska rådets session 1992 till 
en nordisk överenskommelse om tillträde till högre utbildning utform ad 
med utgångspunkt i angivna riktlinjer: En utbildningssökande som har rätt 
att söka tillträde till högre utbildning i det nordiska land han/hon är fast 
bosatt i har rätt till det sam m a i ett annat nordiskt land på sam m a villkor. 
Inga särskilda kvoter bör ges för nationella studerande om inte särskilda 
nationella intressen gör sig gällande men i så fall kan länderna ingå avtal 
om detta. Överenskom m elsen skall innehålla bestäm m elser om studie
stöd. Länderna skall genom föra nödvändiga ändringar i interna regler efter 
avtalens ikraftträdande och N ordiska m inisterrådet skall genom stymings- 
grupper följa avtalens genom förande.

För det tredje föreslås att med hänsyn till att öka kvaliteten och effektivi
teten i den högre utbildningen i N orden, och under ledning av Styrings
gruppen för högre utbildning, skall ett utredningsarbete igångsättas som 
siktar mot att framlägga en konkret plan för nordisk arbetsdelning beträf
fande hela utbildningar, där de om råden som redan har sam arbete samt 
relevanta sam arbetsom råden kartläggs. Dessutom skall ett utredningsarbe
te igångsättas med hänsyn till a tt lägga fram ett förslag om hur problem en 
beträffande akadem isk m eritevaluering och ekvivalering kan lösas mest 
ändamålsenligt och på ett sådant sätt a tt det nordiska arbetet m ed dessa 
frågor sker innanför en internationell referensram.

I ministerrådsförslaget ges sedan närm are kom m entarer beträffande 
förslagets innehåll om studie- och praktikperioder för studerande, lärar- 
m obilitet, arbetsdelning, tentam ens- och examensgiltighet, överenskom 
melse om nordisk utbildningsgemenskap sam t inform ation.

Slutligen beskrivs i m inisterrådsförslaget en finansieringsplan för pro
gram m et där det föreslås ett ökat anslag till program m et från 18 M DKK 
på budgetförslaget 1991 till 46 M DKK 1996. Tre alternativa finansierings
modeller föreslås:
1. Ökningen finansieras helt över m inisterrådets budget
2. Ökningen sam finansieras så att både de enskilda länderna och N ordis

ka m inisterrådet bidrar.
3. Ökningen finansieras helt över de nationella budgetarna.

Två exempel på de två sistnäm nda alternativen beskrivs.
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2.1 A llm änt

K ulturutskottet hälsar med tillfredsställelse förslaget till sam arbetspro- 
gram för högre utbildning i N orden, ett förslag som utskottet önskat i rek. 
nr. 5/1987  angående sam arbetsprogram  för den högre utbildningen.

M ålsättningen om sam arbete på den högre utbildningens om råde är 
em ellertid mycket äldre. Enligt Helsingforsavtalet, art. 9, bör de nordiska 
länderna bibehålla och vidga m öjligheterna för studerande, hem m ahöran
de i annat nordiskt land, att idka studier och avlägga examen vid sina 
utbildningsanstalter. Samma artikel innehåller även stadgandena om till
godoräknande av exam ina samt möjligheter till studiestöd. Enligt Helsing
forsavtalet har länderna även förpliktigat sig till ett sam arbete där det är 
ändamålsenligt, vid utbyggnaden av utbildningsanstalter genom fortlöpan
de samverkan beträffande utbyggnadsplaneringen och dess genom förande 
(art. 11).

I det nordiska kulturavtalet är intensifiering av sam arbetet inom den 
högre utbildningen i N orden ett centralt och om fattande område. I art. 3, 
litra e, f, g och k stadgas att sam arbetet på utbildningsom rådet skall vidga 
m öjligheterna för studerande och andra hem m ahörande i ett nordiskt land 
att utbilda sig och avlägga examen vid de övriga nordiska ländernas 
utbildningsanstalter. Vidare skall man inom sam arbetet sträva till att 
inrätta gemensam utbildning eller gem ensam m a utbildningsinstitutioner, i 
synnerhet inom de mest avancerade och specialiserade utbildningslinjer
na. Dessutom skall avtalsparterna åstadkom m a ömsesidiga erkännande av 
examina.

N ordiska rådet avgav redan under de första verksam hetsåren en rad 
rekom m endationer angående sam arbetet mellan universitet och högskolor 
i Norden.

År 1973 avgavs en rekom m endation om sam planerad utbyggnad av 
universitet och högskolor (rek. nr. 17/1973). U tskottet önskade genom 
rekom m endationen ge hög prioritet åt åtgärder för att åstadkom m a en 
gemensam planering av universitets- och högskoleutbyggnaden i hela N or
den i syfte att genom föra ökad integration på den högre utbildningens 
om råde. De med anledningen av rekom m endationen avgivna m eddelan
dena visade att strävandena att förverkliga rekom m endationen försvåra
des av att utvecklingen inom om rådet varit oenhetlig i de nordiska länder
na. U tskottet fann det då inte realistiskt att räkna med att rekom m endatio
nens uttryckliga syfte skulle förverkligas men ansåg dock att sam arbetet 
inom den högre utbildningen för övrigt utvecklats i positiv riktning.

Enligt den ovannäm nda rek. nr 5/1987  skulle m inisterrådet utarbeta ett 
förslag till sam arbetsprogram  för den högre utbildningen och i program 
met bl. a. fästa särskild vikt vid en utvidgad tentam ens- och examensgiltig- 
het. Vidare skulle m inisterrådet i anslutning till program arbetet framlägga

2. Utskottet
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förslag om hur sam arbetet inom den högre utbildningen i N orden kunde 
utform as som ett särskilt om råde inom den nordiska samarbetsorganisa- 
tionen.

I och med kulturhandlingsplanens tillkomst förbättrades sam arbetet 
inom den högre utbildningen genom tillsättandet av Styringsgruppen for 
den högre utbildningens om råde. Styringsgruppens huvudarbete har be
stått av att verkställa N ordplus-program m et samt att få genom fört en 
kartläggning av ekonom iska ju r id is k a  och andra hinder för nordiskt sam 
arbete på om rådet högre utbildning. Den kartläggningen har lagt grunden 
till utform ningen av det föreliggande m inisterrådsförslaget.

2.2 M ål och medel

U tskottet anser det föreliggande m inisterrådsförslaget vara ett stort 
framsteg i sam arbetet inom den högre utbildningen i Norden.

U tskottet ansluter sig till den definierade målsättningen och anser att en 
nordisk utbildningsgemenskap särskilt bör lägga vikt vid kvalitet och 
arbetsfördelning. U tskottet saknar em ellertid en beskrivning av syftet med 
förslaget och en redogörelse för vilka utgångspunkter som utgör grunden 
för förslaget.

U tskottet anser i likhet med m inisterrådet att Nordplus-program m et 
kan utgöra en gemensam nordisk grund, med möjlighet for utbyggnad och 
utveckling, for att åstadkom m a en nordisk utbildningsgemenskap.

I rek. nr. 41/1989  angående utökat nordiskt utbildningssam arbete har 
Nordiska rådet rekom m enderat m inisterrådet att bl. a. höja am bitions
nivån for Nordplus så att program m et kom m er att om fatta m inst 3000 
studenter årligen och att utarbeta de nödvändiga åtgärderna för att säkra 
tillfredsställande nordiskt tillträde till Erasmus-programmet. U tskottet vill 
vidare påm inna om rek. nr. 4 6 /1989/k  om Nordplus-program m ets genom
förande som fortfarande står på N ordiska rådets dagordning.

Beträffande andra medel som uppräknas i förslaget för att åstadkom m a 
en nordisk utbildningsgemenskap kan utskottet instäm m a i förslagets syn
punkter. Särskilt vill utskottet påpeka vikten av arbetsdelning genom ökad 
och m ålinriktad m obilitet bland studerande och lärare. U tskottet är av den 
åsikten att en välfungerande student- och lärarm obilitet är det mest effekti
va sättet att åstadkom m a en gemensam utbildningsm arknad.

U tskottet anser dock att andra åtgärder for att åstadkom m a målet är 
viktiga jäm sides med ökad student- och lärarm obilitet. Särskilt viktigt är 
arbetet med att alla nationella hinder i inträdesregler för utbildningsinsti
tutionerna tas bort for utbildningssökande med fast bosättning i ett annat 
nordiskt land samt ett systematiskt arbete med meritöverflyttningsmöjlig- 
heterna.

2.3 N ya förslag

U tskottet ansluter sig helt till den första delen av förslaget där det
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föreslås att Nordplus-program m et förlängs till prelim inärt 1996 och att det 
evalueras med jäm na m ellanrum  samt att verksamhetsfältet för N ordplus
programmet utbyggs. U tskottet utgår ifrån att ett utvidgat Nordplus-pro- 
gram fortfarande bygger på avtalssystem mellan universiteten. U tskottet 
hälsar med tillfredsställelse att möjligheter ges för Nordplus-stipendier 
upp till två år, vilket kan vara synnerligen värdefullt för studenter som 
genomgår en specialiserad utbildning i ett annat nordiskt land. Beträffande 
stipendiernas storlek har utskottet konstaterat att reseersättning infogas i 
stipendierna. D etta kan utgöra en diskrim inering mellan stipendiater som 
bor centralt i N orden och söker sin utbildning centralt i ett annat land och 
stipendiater från ytterom rådena i Norden och Västnorden. U tskottet kon
staterar vidare att en klar förutsättning för N ordplus-stipendierna är att 
stipendiaten behåller studiestöd eller lön från hem landet.

Enligt förslaget skall stipendier även gälla för praktikperioder. U tskottet 
understryker att dessa regler i första hand måste om fatta lärarutbildnings- 
stipendiater, en synnerligen viktig m ålgrupp när det gäller att främ ja det 
nordiska sam arbetet.

U tskottet stöder kraftigt m inistrarnas m ålsättning att på Nordiska rå
dets session 1992 framlägga förslag till en nordisk överenskommelse om 
tillträde till högre utbildning i Norden enligt andra delen av förslaget.

U tskottet understryker att principen om öppna utbildningsinstitutioner 
för högre utbildning för alla nordbor är en självklarhet som deklareras i 
Helsingforsavtalet sam t kulturavtalet. Enligt överenskommelsen blir m ål
sättningen att de som är fast bosatta i ett nordiskt land skall få denna 
möjlighet och inte enbart ländernas medborgare. U tskottet stöder att 
m inisterrådet har en öppen linje beträffande m ålgrupper som skall få 
tillträde till universiteten. Vid utvärdering av överenskom m elsens genom 
förande borde m insiterrådet ta fram statistiska uppgifter om antal icke
nordiska m edborgare som har tillträtt nordiska högskolor men är fast 
bosatta i ett annat land. U tskottet förutsätter att vid u tarbetandet av 
överenskommelsen kom m er m inisterrådet tydligt att ange vilka kvalifika
tioner som krävs för att få tillträde till de andra ländernas utbildningsinsti
tutioner.

U tskottet fram håller sin tillfredsställelse över att överenskommelsen 
skall innehålla bestäm m elser om studiestöd samt att speciella kvoter för 
nationella studerande skall avlägsnas.

U tskottet kom m er att anlägga närm are synpunkter på detta om råde vid 
framläggande av ett m insiterrådsförslag härom på N ordiska rådets session 
1992 och förutsätter att få förslaget i god tid före sessionen.

Beträffande tredje delen av ministerrådsförslaget om utredningar som 
siktar till att framlägga en konkret plan för nordisk arbetsdelning respekti
ve förslag till hur problem en vid akadem isk m eritevaluering och ekvivale- 
ring kan lösas mest ändam ålsenligt tillsluter utskottet sig till m inisterrå
dets förslag. U tskottet anser em ellertid att dessa två problem om råden är så
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viktiga att utredningsarbetet borde påskyndas så mycket som möjligt. 
U tskottet har upprepade gånger fram fört vikten av att arbetet med tenta- 
mens- och examensgiltigheten borde ha en absolut prioritering i m inister
rådet. De övergripande reglerna för tentam ens- och examensgiltighet som 
fastställdes 1975 av N ordiska m inisterrådet har enligt utskottet inte funge
rat tillfredsställande. U tskottet har tidigare fram hållit att m an vid lösning
en av dessa problem bör välja en linje som innebär att flexibla lösningar 
eftersträvas och att m an bör undvika att bygga upp ett system för bedöm 
ning av ekvivalensfrågor som är bundet till detaljerade jäm förelser av 
studierna vid enskilda universitet och högskolor i N orden. De jäm förelser 
som görs i ett land bör bygga på ett förtroende för utbildningssystem en i de 
nordiska grannländerna och främ st avse den allm änna nivån och studieti
dens längd.

U tskottet anser i likhet med förslagsställarna att m an noggrant bör följa 
den internationella utvecklingen på om rådet och försöka finna den läm pli
gaste modellen för Norden. U tskottet hälsar med tillfredsställelse förslaget 
om nedsättande av en särskild arbetsgrupp för att arbeta på ett tydliggö
rande av de existerande tentam ensreglem a från 1975 och hur dessa kan 
om sättas i inform ationsm aterial. A tt u tarbeta ett förslag till ”översätt- 
ningssystem” och härunder överväga om och hur N ordplus-program m et 
eventuellt kan utbyggas med aktiviteter som främ jar det ömsesidiga erkän
nandet av tentam ina och exam ina b lir också en uppgift för arbetsgruppen.

U tskottet förutsätter att få följa det ovannäm nda utredningsarbetet 
beträffande arbetsdelning och akadem isk m eritevaluering och ekvivalering 
sam t den föreslagna gruppens arbete med tydliggörande av existerande 
tentam ensregler.

U tskottet vill särskilt fram hålla vikten av inform ationsinsatser beträf
fande N ordplus och dess utbyggnad. För att få så stark slagkraft som 
möjligt borde N ordiska m inisterrådets och N ordiska rådets inform ations
verksamhet gemensamt igångsätta en inform ationskam panj om N ordplus
program m et i och utanför Norden.

2.4 Finansiering

U tskottet konstaterar att det framlagda förslaget för med sig stora extra 
finansieringsinsatser. Enligt förslaget skall finansieringen stiga från 18 
M DKK 1991 till 46 M DKK 1996. U tskottet noterar att i förslaget presen
teras tre finansieringsalternativ, vilka ger möjlighet till antingen ren nor
disk/nationell finansiering eller blandad finansiering. U tskottet anser det 
vara betänkligt att m inisterrådet vid framläggandet av förslaget inte har 
tagit ett klart beslut om vilket av de tre finansieringsalternativen som 
kom m er att användas. Från utskottets synpunkt är det stor skillnad på att 
rekom m endera förslag som skall finansieras nordiskt och de som skall 
finansieras nationellt i ljuset av de budgetproblem  N ordiska m inisterrådet 
(kultur- och undervisningsm inistrarna) står inför i fram tiden. U tskottet
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har upprepade gånger utan framgång fram fört önskemål om en finansie
rings- och tidsplan för kulturhandlingsplanen. Det är utskottets uppfatt
ning att det nordiska kultursam arbetet skulle haft m indre svårigheter 
budgetmässigt om m inisterrådet noggrant hade planerat kulturhandlings
planens aktiviteter.

U tskottet har under behandling m inisterrådsförslag B 112/k  om arbets
program för ändrad finansiering och organisation av kultursektorns insti
tutioner, sam arbetsprogram  och andra perm anenta aktiviteter, där kultur- 
sam arbets finansiella svårigheter beskrivs. Med hänvisning till det kan 
utskottet inte rekom m endera att sam arbetsprogram m et om den högre 
utbildningen får sin tillväxt på den gem ensam m a nordiska budgeten om 
inte nya pengar tillförs denna. U tskottet anser därför att länderna borde 
direkt tillföra program m et de extra resurser som behövs för att få det 
verkställt.

3. Utskottets förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att N ordiska 
rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet

1. Att fastställa ett sam arbetsprogram  för högre utbildning i N or
den i enlighet med m inisterrådsförslag B 116/k och med 
beaktande av de synpunkter som anförts av kulturutskottet

2. Att genom föra sam arbetsprogram m et under perioden 1991 —
1996 och att härvid särskilt

— förlänga och utbygga Nordplus-program m et enligt förslaget
— framlägga m inisterrådsförlag på N ordiska rådets 40:e session 

om en nordisk överenskommelse om tillträde till högre ut
bildning i Norden

— framlägga konkreta planer om nordisk arbetsdelning beträf
fande hela utbildningar sam t om problem lösningar vid den 
akadem iska m eritevaluerings- och examensgiltigheten

3. A tt fastställa finansieringen i enlighet med alternativ 3 i m inis
terrådsförslaget.

Köpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förm an

Helga Haugen (KrF) 

Anfinn Kallsberg (Fkjl)

H eikki Riihijärvi (SMP)

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

Jón Kristjánsson (F) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Bruno Porornaa (s) 

M arianne Samuelsson (mp)



1274

Ministerrådsförslag

om samarbetsprogram för högre utbildning i 
Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

N ordisk M inisterråd oversender hermed et ministerrådsförslag om et 
sam arbejdsprogram  for højere uddannelse i Norden for behandling ved 
Nordisk Råds 39. session i København. M inisterrådet beder om rådets 
synspunkter til forslaget. M inisterrådet agter på baggrund heraf at vedtage 
sam arbejdsprogram m et.

K øbenhavn, den 8 jan u ar 1991

På Nordisk M inisterråds vegne 

Grethe Rostbøll

B 116/k

Fridtjov Clemet
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Samarbejdsprogram for højere uddannelse i Norden, ved
taget af Nordisk Ministerråd (kultur- og undervisningsmi
nistrene) d en ___

U nder henvisning til Nordisk M inisterråds handlingsplan af 10 m arts 
1988 for nordisk kulturelt sam arbejde vedtager Nordisk M inisterråd (kul- 
tur- og undervisningstrene) nedenstående sam arbejdsprogram  for højere 
uddannelse i Norden.

Baggrund

U nder Nordisk Råds session i Oslo i m arts 1988 behandledes et minis- 
terrådsforslag til handlingsplan for nordisk kulturelt samarbejde. Den 10 
m arts 1988 blev handlingsplanen vedtaget af Nordisk M inisterråd.

Med handlingsplanen for nordisk kulturelt sam arbejde etableredes en 
styringsgruppe for nordisk sam arbejde inden for højere uddannelse. Den
ne styringsgruppe besluttede i januar 1990 at nedsætte en programgruppe 
med henblik på at udarbejde et udkast til forslag til sam arbejdsprogram  for 
højere uddannelse i Norden. Sam arbejdsprogram m et skulle først og frem
mest udarbejdes under hensyntagen til de i kulturhandlingsplanen relevan
te dele.

Program gruppen har den 18 oktober 1990 afleveret sin rapport, indehol
dende forslag til sam arbejdsprogram . Rapport og forslag blev den 1. no
vem ber 1990 oversendt til Nordisk M inisterråd a f  styringsgruppen for 
nordisk sam arbejde inden for højere uddannelse.

Sam arbejdsprogram m et har ikke været genstand for høring.
Nedenfor følger teksten til sam arbejdsprogram m et, herunder uddyben

de kom m entarer til de enkelte punkter.
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Styringsgruppen for nordisk sam arbejde inden for højere uddannelse 
besluttede i januar 1990 at nedsætte en program gruppe med henblik på at 
udarbejde et udkast til forslag til sam arbejdsprogram  for højere uddannel
se i Norden. Program gruppen oversendte den 18 oktober 1990 sit forslag 
til Styringsgruppen. Forslaget blev behandlet a f  Styringsgruppen den 24 
oktober 1990.

Der er tale om et ganske am bitiøst forslag, både hvad angår forslagets 
effektivitets- og kvalitetsm ålsætninger og de m idler der foreslås anvendt. 
Forslaget indebærer blandt andet, at Nordplus-program m et forlænges 
sam t at dets virkefelt udvides betydeligt. Ligeledes indeholder forslaget 
tiltag om kring arbejdsdeling og m eritoverføring samt en foreløbig skitse til 
en nordisk overenskomst om adgang til højere uddannelse.

En række a f  de enkelte forslagspunkter forventes ikke at belaste det 
nordiske budget. Im idlertid er det Styringsgruppens opfattelse, at en virke
liggørelse a f  intentionerne i forslaget ikke kan rum m es inden for de kendte 
økonomiske ram m er (det vil sige Nordplus-budgettet). Styringsgruppen 
har derfor meddelt m inisterrådssekretariatet, at det i første omgang bør 
undersøges i hvilket omfång sam arbejdsm inistrene har mulighed for at gå 
ind med øget finansiering.

På den baggrund og idet Styringsgruppen tilslutter sig det af program 
gruppen udarbejdede forslag, oversendes forslaget hermed til Nordisk 
M inisterråd (kultur- og undervisningsm inistrene) med følgende yderligere 
bemærkninger:
— Styringsgruppen indstiller til Nordisk M inisterråd (kultur- og undervis

ningsm inistrene) at forslaget søges frem m et, og at det som m inisterråds- 
forslag fremsendes til N ordisk Råds 39:e session 1991.

— Styringsgruppen indstiller endvidere — såfremt sam arbejdsm inistrene 
ikke nu kan give tilsagn om øgede m idler til program m ets gennemførel
se — at kultur- og undervisningsm inistrene under alle om stændigheder 
søger programmet prioriteret inden for ram m erne af m inisterrådets 
kulturbudget.

— Styringsgruppen indstiller endelig at kultur- og undervisningsm inistre
ne — i det omfang en tilstrækkelig finansiering ikke kan tilvejebringes 
på anden m åde — afprøver de nationale m uligheder for at indgå i 
finansieringen.

K øbenhavn, den 1. novem ber 1990

F o rs la g  til  sa m arb e jd sp ro g ram  for h ø je re  u d d an n e lse  i N o rd en

K nud Larsen 
Ordførende i Styringsgruppen
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1990.
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Baggrund

Den 10. m arts 1988 vedtog N ordisk M inisterråd en ny handlingsplan for 
nordisk kulturelt samarbejde. Et tæ ttere nordisk uddannelsesfællesskab 
udgør et tyngdepunkt i handlingsplanen — et uddannelsesfællesskab som 
blandt andet skal m anifestere sig i et tæ ttere institutionelt netværk, øget 
m obilitet og det videst mulige frie uddannelsesvalg på tværs af grænserne 
mellem de nordiske lande. N ordplus-program m et er et centralt led i disse 
bestræbelser.

Satsningen på et nordisk sam arbejde om højere uddannelse understreges 
ligeledes af, at m an med kulturhandlingsplanen fik etableret ” Styrings
gruppen for nordisk sam arbejde inden for højere uddannelse” . I efteråret 
1988 tog Styringsgruppen — for at få et fastere fundam ent for en udm ønt
ning a f  kulturhandlingsplanen — initiativ til at få gennemført en kortlæg
ning af de økonomiske, juridiske og andre hindringer for nordisk sam ar
bejde på om rådet højere uddannelse.

Avdelningsdirektör Göran Svanfeldt, universitets- och högskoleämbetet 
i Stockholm, gennem førte kortlægningsarbejdet og i begyndelsen af 1990 
forelå resultatet i form a f  rapporten ” Kartläggning av hinder för nordiskt 
sam arbete inom högskoleom rådet” (Nordisk M inisterråd, februar 1990).

Med sigte på dels at inform ere bredt om den aktuelle situation, og dels at 
indhente kom m entarer, forslag og inspiration blev denne rapport udsendt 
til universiteter, andre højere uddannelsesinstitutioner etc. i hele Norden. 
En række høringssvar indkom  i m aj/juni 1990.

1 januar 1990 besluttede Styringsgruppen at nedsætte en programgruppe 
med henblik på at udarbejde et udkast til forslag til sam arbejdsprogram  for 
højere uddannelse i Norden. I program gruppens arbejde skulle ydermere 
inddrages en ekspertgruppe, som skulle behandle de foreløbige erfaringer 
med Nordplus-programm et.

Opgaven for programgruppen var at udarbejde forslag, hvormed der 
kunne tages et væsentligt skridt på vejen mod et nordisk uddannelsesfæl
lesskab. Forslaget skulle udarbejdes først og fremmest under hensyntagen 
til de i kulturhandlingsplanen relevante dele. Programgruppen skulle dog 
ikke være bundet til kulturhandlingsplanen alene, men kunne i sit forslag 
gå videre end hvad kulturhandlingsplanen lægger op til.

Til m edlem m er a f  programgruppen blev udpeget: U nderdirektør Borg
hild Abusland, U tdannings- og Forskningsdepartem entet i Norge, kontor
chef Bodil Horn Andersen, Undervisnings- og forskningsministeriet i D an
mark, högskoleråd Anneli M äkinen, U ndervisningsm inisteriet i Finland, 
departem entssekreterare Karin O dencrants, U tbildningsdepartem entet i 
Sverige, fuldmægtig Stefan Stefansson, Undervisnings- og K ulturm iniste
riet i Island. Programgruppen valgte departem entssekreterare Karin 
O dencrants som ordførende. Konsulent Peter Uffe Meier, Nordisk M ini
sterråds sekretariat, blev programgruppens sekretær.

1. Baggrund, mål og midler
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U dover kulturhandlingsplanen har det um iddelbare arbejdsgrundlag for 
arbejdsgruppen været G öran Svanfeldts rapport og de indkom ne hørings
svar på denne rapport. N ordplus-ekspertgruppens slutrapport er ikke ind
gået i arbejdet, da den først forelå um iddelbart før program gruppen gjorde 
sit forslag færdigt. Da N ordplus endvidere ikke er evalueret endnu og der 
ikke endnu foreligger tilstrækkelige N ordplus-statistikker, har programg
ruppen derfor haft et sparsom t kendskab til de første erfaringer med 
program m et.

Det skal endelig bemærkes, at udtrykket højere uddannelsesinstitutioner 
i det efterfølgende benyttes til at betegne alle uddannelsesinstitutioner — 
uanset deres respektive betegnelser — som udbyder uddannelser, der 
bygger på gennemgået gym nasieuddannelse eller tilsvarende.

M ål

Programgruppen har ikke anset det for sin opgave at gå ind i nogen ny 
argum entation for værdien a f  nordisk uddannelsessam arbejde som sådan
— eller ny argum entation for at de nordiske lande har et fælles grundlag, 
der kan lette sam arbejdet. Almindeligvis hersker der enighed om, at det 
faktisk forholder sig sådan at de højere uddannelsesinstitutioner i Norden 
har noget at tilbyde hinanden — både indbyrdes og i det større internatio
nale samarbejde.

Tilsvarende når det drejer sig om indlysende produkt- og produktivi
tetskrav til de højere uddannelsesinstitutioner. Også her må regnes med 
udbredt enighed om at såvel det nationale, det nordiske og det internatio
nale sam arbejdes m ålsætning kan udtrykkes på nogenlunde følgende 
måde:

Mest mulig kvalitet og relevans i de kom petencer (fagspecifikke 
som generelle) der erhverves under et studium  samt størst mulig 
effektivitet i udnyttelsen af de menneskelige og økonomiske res
sourcer som investeres for at opnå dette.

Denne målsætning har under alle om stændigheder været styrende for 
program gruppens overvejelser og forslag.

Midler

Programgruppen har koncentreret sig om nogle a f  de velkendte instru
m enter, der under de seneste års internationalisering af de højere uddan
nelser, er taget i anvendelse for at opnå større kvalitet og mere effektiv 
national og international ressourceudnyttelse. I nordisk sammenhæng er 
det klareste eksempel på denne proces N ordplus-program m et.

På den baggrund har program gruppen fundet det hensigtsmæssigt at 
anvende og satse på Nordplus-program m et som kernen i et mere facetteret 
og kraftigere samarbejds- og mobilitetsnetværk. Ganske vist kendes resul
taterne af de hidtil investerede N ordplus-m idler endnu ikke i detaljen 
(herunder fx statistiske inform ationer om m obilitetsm ønstre m .v .), men
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program gruppen er ikke desto m indre a f  den opfattelse at N ordplus kan  
bruges. Herved søges det også udnyttet, at Nordplus som sam arbejdsin- 
strum ent i stadig stigende grad indarbejdes i uddannelsesinstitutionernes 
og de studerendes bevidsthed.

O verordnet kan den række a f  midler, der foreslås anvendt, rubriceres på 
følgende måde:
— Arbejdsdeling gennem øget og m ålrettet m obilitet blandt studerende og 

undervisere. Uddannelsesplanlæggerne såvel som den studerende, der 
planlægger sit uddannelsesforløb, skal stimuleres til at udnytte de enkel
te nordiske landes særlige m uligheder og ekspertiser. Oftest har m obili
tet været knyttet til begreber som kvalitet og internationalisering, men 
m obilitet kan og bør med samme ret bedøm m es ud fra en sådan effek- 
tivitetsvinkel.

Program gruppen peger på såvel udvikling som udnyttelse a f  specialer og 
unikke tilbud, der indgår som elementer i større uddannelsesforløb og 
fagområder. Der er her tale om at frem m e effektivisering a f  uddannelses
ressourcerne gennem kontante økonomiske incitam enter — eller sagt på en 
anden måde: stim ulering ved ” naturm etoden” .

Det er ikke realistisk at tale om et nordisk uddannelsesfællesskab, hvis 
det ikke hviler på en reel sam arbejdsinteresse på institutionerne (af fx 
undervisnings-, forsknings- eller ressourcemæssige grunde). Det gælder 
således om at give de sam arbejdsaftaler, der danner ram m en om N ord
plus-mobiliteten, et mere m ålrettet indhold end det er tilfældet i dag.
— Arbejdsdeling (og deraf følgende mobilitet), hvor kvalitets- og effektivi

tetshensyn taler for en mere styret koncentration a f  hele uddannelser.
— Alle nationale bindinger i optagelsesreglerne ijernes principielt for ud

dannelsessøgende med fast bopæl i et andet nordisk land. Fri konkur
rence om pladserne og nok ikke m indst institutionernes konkurrence 
om de bedste studerende vil i sig selv virke frem m ende på kvalitet og 
effektivitet. Program gruppen forudser at konkurrenceparam eteren vil 
fremtræde med større tydelighed i frem tidens internationale uddannel- 
sesmarked — udviklingen a f  de højere uddannelser i Norden må 
nødvendigvis også ses i det perspektiv.

— Øget sam arbejde om udnyttelse a f  ekspertise med henblik på uddannel- 
sesevaluering og -udvikling.

— Systematisk arbejde med m eritoverførelsesm ulighederne (såvel på in
form ationssiden som på indholdssiden).

— Supplerende foranstaltninger a f  overvejende inform ativ karakter med 
henblik på at smidiggøre samarbejdet.

Programgruppen peger på et højt am bitionsniveau for at N ordplus
program m et kan åbne op for et reelt fælles nordisk uddannelsesm arked, 
som på sigt kan forrente sig for alle parter. Omregnes de skitserede midler 
til penge, er det program gruppens vurdering, at en rimelig øget gennem
slagskraft og en rimelig tilnærmelse til de ønskede effektivitets- og kvali
tetsm ål på længere sigt vil indebære et øget Nordplus-budget.
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A. Programgruppen foreslår at:
Nordisk M inisterråd (kultur- og undervisningsm inistrene) med hen

blik på at øge kvaliteten og effektiviteten i de højere uddannelser i 
N orden beslutter
at forlænge Nordplus-program m et ud over den 5-årige forsøgsperiode 

(1989—1993) foreløbig til udgangen a f  1996, 
at udviklingen a f  Nordplus-program m et sker under hensyntagen til 

dels den evaluering af N ordplus-program m et, der forventes 
iværksat i løbet a f  1991, dels løbende evaluering i øvrigt, 

at udbygge N ordplus-program m ets virkefelt, således at
a. der kan ydes tilskud til højere uddannelsesinstitutioner med 

henblik på arbejdsdeling, udvikling og udnyttelse a f  specialkom- 
petencer, inform ations- og kontaktaktiviteter eller andre former 
for etablering a f  faglige netværk. Opbygning af formaliserede 
sandwich-uddannelsesforløb, hvor de enkelte dele tages i to eller 
flere nordiske lande, bør prioriteres.

b. der kan ydes op til 50% tilskud til de under punkt a. anførte 
udviklings- og etableringsaktiviteter. U dover den mulighed, der 
vil være for at tildele m obilitetsstipendier fra N ordplus-program 
met, kan der ikke ydes drifttilskud til netværksaktiviteterne.

c. man ved tildeling af m obilitetsstipendier til studerende søger at 
fremme længerevarende og afrundede uddannelsesforløb — ikke 
mindst med henblik på udnyttelse a f  unikke uddannelsestilbud, 
som led i færdiggørelse af grunduddannelse eller som led i over
gang til forskeruddannelse.

d. der kan tildeles N ordplus-stipendier i op til norm alt 2 år, hvor en 
studieperiode indgår i formaliserede sandwich-uddannelsesfor- 
løb eller hvor andre forhold som følge af arbejdsdeling og/eller 
udnyttelse a f  specialkom petencer taler for det.

e. der kan tildeles stipendier til praktikperioder efter sam m e ret
ningslinjer og på samme vilkår, som der tildeles stipendier til 
studieperioder — herunder at praktikperioden skal være en in
tegreret meritgivende del a f  uddannelsen sam t være en sådan del 
af uddannelsen, som uddannelsesinstitutionen har ansvaret for.

at en økonom isk udbygning, i det omfang den udvidede anvendelse af 
Nordplus-program m et ikke kan finansieres eller ønskes prioriteret 
inden for de eksisterende budgetram m er, bør tage udgangspunkt i 
det tilvækstscenarium, der er angivet nedenfor i afsnit 3.7.

B. Programgruppen foreslår at:
Nordisk M inisterråd (kultur- og undervisningsm inistrene) med hen

blik på at øge kvaliteten og effektiviteten i de højere uddannelser i 
Norden træffer principbeslutning om, at man med henblik på Nordisk

2. Programgruppens forslag

41 —10-0450 Nordiska rådet
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Råds session i 1992 agter at fremlægge forslag til en nordisk overens
komst om adgang til højere uddannelse udform et med udgangspunkt i 
nedennævnte tentative retningslinjer og efter høring på de respektive 
uddannelsesinstitutioner:
a. En uddannelsessøgende, som er berettiget til at søge optagelse ved 

en højere uddannelse i det nordiske land hvor han eller hun har fast 
bopæl, er berettiget til det samme i et andet nordisk land på samme 
vilkår som dette lands uddannelsessøgende.

b. Målet er at der ikke gives særlige kvoter for nordiske studerende. 
H vor særlige nationale interesser gør sig gældende, kan landene — 
hvis der viser sig behov herfor — på bilateralt og/eller m ultilateralt 
niveau indgå aftaler om kvoter, pladser og betaling for studerende 
til hele uddannelser.

c. En overenskom st skal ligeledes indeholde bestem m elser om studie
støtte. Med henblik herpå gennemses de eksisterende (i vidt omfang 
fælles nordiske) studiestøtteregler.

d. Hvert land skal efter aftalens indgåelse gennemføre nødvendige 
ændringer i interne regler. Dersom det drejer sig om interne regler 
under uddannelsesinstitutionernes kom petenceom råde forpligter 
landene sig til at opfordre til at de nødvendige ændringer bliver 
gennemført.

e. Nordisk M inisterråd kan via styringsgrupper eller tilsvarende følge 
beslutningens gennemførelse — herunder spørgsmål der vedrører 
eventuelle klager eller uddannelsesøkonom iske forhold landene 
imellem. Nordisk M inisterråd kan ved anvendelse af styringsgrup
per eller tilsvarende foreslå de ændringer og tilføjelser i overens
komsten som udviklingen giver anledning til.

C. Program gruppen foreslår endelig, at der m ed henblik på at øge kvalite
ten og effektiviteten i de højere uddannelser i N orden og under ledelse 
a f  Styringsgruppen for højere uddannelse iværksættes 
et udredningsarbejde, der sigter mod at fremlægge en konkret plan for 

nordisk arbejdsdeling for så vidt angår hele udannelser. Større og 
afrundede dele af uddannelser kan efter behov indgå i planen. 
Planen skal om fatte en kortlægning a f  de om råder, hvor der allerede 
samarbejdes samt en kortlægning a f  potentielle arbejdsdelingsområ- 
der.

et udredningsarbejde, der sigter mod fremlæggelse a f  et forslag til 
hvorledes vanskelighederne ved den akadem iske m eritevaluering og 
ækvivalering kan løses mest hensigtsmæssigt og på en sådan måde, 
at det nordiske arbejde med disse spørgsmål sker inden for en 
international referenceramm e.
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3.1 Studie- og praktikperioder fo r  studerende 

Programgruppen vurderer at studieperioder i udlandet (3 m åneder til et 
par år) i frem tiden vil komme til at spille en større rolle i forhold til 
gennemførelse a f  hele uddannelser i udlandet. Hele uddannelser i udlandet 
vil dog også frem over have stor betydning for islandske studerende.

På sam m e måde vurderes det, at man vil se en stigende interesse blandt 
studerende, der ønsker at gennemføre længerevarende og afrundede uden
landske studieforløb i de sidste år a f  grunduddannelse (postbachelor
niveau) for at udnytte ” unikke” uddannelsestilbud. Sådanne studieforløb, 
der kan være led i færdiggørelse af grunduddannelse eller led i en slags 
begyndende forskeruddannelse, bør efter gruppens opfattelse stimuleres og 
prioriteres.

For kortere studieperioder samt længerevarende studieforløb vil der 
efter program gruppens opfattelse være behov for øget adgang til specifik 
inform ation for at stim ulere det faglige incitam ent. For de hele uddannel
ser anser program gruppen det for tilstrækkeligt at det samlede nordiske 
uddannelsesfelt er åbent for de potentielle ansøgere og at de nordiske 
uddannelsestilbud i det omfang det er muligt annonceres på linje med egne 
uddannelser.

Programgruppen anser det for væsentligt at man i det nordiske sam ar
bejde tilstræber en situation hvor det føles helt naturligt for en studerende 
at overveje både hele uddannelser, korte studieperioder, og længerevaren
de uddannelsesforløb i et andet nordisk land. Det vil sige en idealsituation, 
hvor det er de faglige incitam enter og udsigten til at forbedre sine karriere
muligheder fremfor særlige stipendier, der er afgørende for internordisk 
mobilitet. På langt sigt må det således være am bitionen, at særlige N ord
plus-stipendier til studerende ophører og at finansiering af nordiske studie
perioder sker nationalt — eventuelt indbygget i det norm ale studiestøtte
system.

Nordplus-program m et er im idlertid endnu i en opbygningsfase. Prog
ram gruppen anbefaler derfor,
— at N ordplus-program m et forlænges ud over forsøgsperioden,
— at Nordplus-program m et i en overskuelig frem tid prioriteres højt, og
— at Nordplus-program m et indrettes således at andre tilskuds- og aktivi

tetsform er kan indeholdes i program m et — prim ært med henblik på 
gensidig udnyttelse a f  specialkom petencer og etablering a f  faglige 
netværk (herunder iværksættelse af tilhørende inform ationsaktiviteter). 

H vor studieperioder indgår i form aliserade sandwich-uddannelsesforløb
eller hvor andre forhold som følge a f  arbejdsdeling og/eller udnyttelse af 
specialkom petencer taler for det, bør der desuden gives mulighed for 
N ordplus-m obilitetsstipendier i op til norm alt 2 år (jf. afsnit 3.3 om 
arbejdsdeling).

3. Uddybende kommentarer til forslaget
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Praktikperioder må betragtes på linje med studieperioder. Praktikperio
der vil på sigt kunne stim ulere fx nordisk virksom hedssam arbejde og 
efteruddannelsessam arbejde. Særlig og m ålrettet inform ation til erhvervs
livet og udnyttelse af faglige forsknings- og uddannelsesnetværk vil kunne 
fremme tilvejebringelse af relevante nordiske praktikpladser.

Programgruppen föreslår således på nuværende tidspunkt N ordplus
budgettet udbygget/forlænget til 1996. Programgruppen finder også, at det 
vil være ønskeligt, at aktiviteterne udvides i 5-års perioden 1992— 1996 
med henblik på at nå de ønskede effektivitets- og kvalitetsmål.

Da programgruppen im idlertid ikke har haft tilstrækkeligt erfaringsm a
teriale til rådighed (Nordplus-statistikker, evalueringer etc.), har program 
gruppen ikke villet foreslå en konkret årlig udvidelse af stipendiem assen 
etc. Programgruppen har dog lavet følgende regneeksempel som udgangs
punkt for de fortsatte drøftelser om udvidelse a f  N ordplus-program m et:

Antallet af nordiske studerende i en eller anden form for højere uddan
nelse kan anslås til cirka 500000. Såfremt alle disse studerende i løbet af 
deres studietid skulle gennemføre en studieperiode på 1/2 år i udlandet -  
og det samtidig antages at den gennemsnitlige studietid er 5 år — ville det 
medføre et årligt behov for 100000 halvårs m obilitetsstipendier til nordis
ke studerende.

Sættes det som et mål, at halvdelen af de nordiske studerende på et 
tidspunkt i deres studieforløb tilbringer en studie- eller praktikperiode i 
udlandet vil der være behov for 50000 halvårsstipendier. Såfremt 10% af 
mobiliteten retter sig mod andre nordiske lande — efter programgruppens 
skøn et ikke urimeligt am bitionsniveau — m edfører det et årligt behov for 
5000 halvårs Nordplus-stipendier. Da et halvt års N ordplus-stipendium  
inklusive rejsestøtte svarer til små 10000 DKK, kræver en m obilitet af 
dette omfang et årligt budget på skønsmæssigt 46 m illioner DKK.

Regneeksemplet er baseret på m obilitet/stipendier til studerende. Det 
skal dog påpeges, at mobilitet ikke i sig selv er et mål og at N ordplus
program m et, som foreslået, bør være andet og mere end blot et stipendie
program. Det forudsættes derfor at alle form er for tilskud fra Nordplus
programmet ligger inden for regneeksemplets beløbsramme.

3.2 Lærermobilitet

Ligesåvel som en øget interesse og et øget pres fra de studerende kan føre 
til øget nordisk uddannelses- og forskningssam arbejde er det for program 
gruppen indlysende at forsknings- og forskeruddannelsessam arbejde kan 
have en tilsvarende positiv effekt på undervisningssiden og på de studeren
des mobilitet. Forskningsom rådet er ikke direkte indeholdt i program grup
pens kom m issorium , men det bør dog understreges at det efter program 
gruppens opfattelse ikke er realistisk at tale om et udbygget nordisk uddan
nelsesfællesskab hvis dette ikke samtidig hviler på en reel sam arbejdsinter- 
esse og forskningsinteresse på institutionerne.

Program gruppen skal understrege at det er vigtigt at de nordiske ressour-
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cer til henholdsvis forskning, forskeruddannelse og højere uddannelse 
udnyttes koordineret og på en sådan måde at inform ations-, rejse- og 
sam arbejdsaktiviteter kan få størst mulige sideeffekter (fx kan en udvek
slet lærer udmærket berede grunden for forskningskontakter, kontakter til 
lokalt erhvervsliv, udvekslingsprogram m er for studerende etc.)

En a f  målsætningerne for arbejdet i det netop etablerede Nordiske 
Forskeruddannelsesakadem i er at øge m obiliteten blandt forskerstuderen
de og forskere betragteligt i den næste 5-årsperiode. Med den udbygnings- 
strategi som danner udgangspunkt for akadem iets virke må det forventes 
at der tilføres betydelige m idler til gruppen a f  forskere-undervisere. Pro
gramgruppen er a f  den opfattelse at der parallelt med denne satsning bør 
satses på at øge antallet af undervisningsstipendier som sådan. A m bitions
niveauet for øgningen er ikke specificeret her, men er inkluderet i den 
tilvækst på Nordplus-program m et som er angivet under afsnit 3.1.

1 kulturhandlingsplanen anføres det, at der som et supplem ent til over
enskomsten om et nordisk uddannelsesfællesskab — eller ved selvstændig 
overenskomst — skal skabes hjemmel for at det fælles nordiske arbejds
marked for grundskole- og gymnasielærere udvides til også at om fatte 
lærere ved de højere akadem iske og ikke-akademiske uddannelser. Over
enskomsten skulle blandt andet forpligte landene til at kortlægge og afskaf
fe juridiske hindringer for ansættelse a f  nordiske lærere samt forpligte 
landene (universiteterne med videre) til at opslå ledige stillinger i samtlige 
nordiske lande.

Programgruppen kan anbefale at der arbejdes for løsning af en række 
pensions-, anciennitets- og skattespørgsmål, men finder ikke at der er 
behov for nogen overenskomst på et om råde hvor den frie konkurrence 
samt de faglige m eriter og kvalifikationer (uanset uddannelsesmæssig bag
grund) i øvrigt er afgørende.

Programgruppen har ligeledes diskuteret eventuelle tiltag når det gælder 
opslag a f  stillinger i alle nordiske lande, og finder at dette vil indebære en 
betydelig økonomisk belastning, der ikke står i rimeligt forhold til gevin
sten. Programgruppen kan derfor ikke anbefale at dette gøres obligatorisk, 
men skal i stedet henvise til at styrkede og velfungerende tværnationale 
faglige netværk i den sammenhæng anses for en mere effektiv kom m unika
tionsm etode.

3.3 Arbejdsdeling

Arbejdgruppen finder at sam arbejdet først og fremmest bør hvile på 
udnyttelse a f  hinandens specialkompetencer/forskelligheder og at eventu
elle strukturelle tilpasninger hvad angår gradbetegnelser, studielængde, 
etc. ikke bør influere på det indholdsmæssige i uddannelserne.

Det er programgruppens opfattelse at sam arbejdet prim ært bør udvikles 
på de senere trin  af uddannelsesforløbene (herunder også forskeruddannel
sesforløb efter grunduddannelse). På grundniveau (cirka 3 år) bør de
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enkelte lande så vidt muligt råde over en bred kom petence — også for at 
være interessante partnere på overbygningerne. Efter program gruppens 
opfattelse er der dog en række små og m indre uddannelser hvor arbejdsde
ling bør søges opnået for hele uddannelser som sådan for at opnå faglige 
m iljøer a f  en sådan størrelse, at kvalitet og rentabilitet kan sikres.

Opbygning a f  formaliserede sandwich-kurser (altså uddannelsesforløb 
hvor de enkelte dele tages i to  eller flere nordiske lande) bør efter pro
gramgruppens opfattelse udgøre et centralt grundelem ent i det fremtidige 
uddannelsessam arbejde. Mulighed for at yde kontante incitam enter til 
udvikling a f  sådanne forløb må derfor indbygges i Nordplus-program m et. 
Udviklingsarbejdet foreslås finansieret således at Nordplus-program m et 
kan yde op til 50% dækning a f  de forbundne om kostninger. Driften 
finansieres på norm al vis uden nordiske midler.

Der skal i sammenhæng herm ed også kunne gives økonomiske incita
m enter til andre form er for organisert sam arbejde og arbejdsdeling mellem 
”ens” institutioner/fag. H erunder bør der også kunne ydes tilskud til 
igangsættelse a f  sam arbejde inden for de faglige netværk om både udarbej
delse og annoncering a f  tilbud som retter sig til det nordiske efter- og 
videreuddanelsesm arked. Denne mulighed kan betyde at der i højere grad 
bliver åbnet op for hele det nordiske efter- og videreuddannelsesm arked. 
Programgruppen skal tilføje at netop faglige netværk kan øge adgangen til 
industrikontakter — og blandt andet åbne op for praktikpladser for stude
rende og skabe efteruddannelsesm uligheder for ansatte i erhvervslivet. 1 
stor udstrækning kan sådanne aktiviteter nok forventes at være knyttet 
snævert til etablering a f  de faglige inform ations- og sam arbejdsnetværk 
som behandles i afsnit 3.6 ” Inform ation” .

Finansieringsbehovet vil meget afhænge a f  efterspørgslen og perspek
tiverne i de ansøgninger, der indkom m er. Det foreslås derfor at disse 
aktiviteter prioriteres under Nordplus-program m et og at udgangspunktet 
for en successiv udbygning kan være 2 mill DKK det første år. H ovedpar
ten af beløbet skal som udgangspunkt anvendes til udvikling af de nævnte 
” sandwich-forløb” . Udbygning — ud over de 2 mill DKK -  i de efterføl
gende år må vurderes på baggrund a f  de indhøstede erfaringer.

Spørgsmålet om nordisk arbejdsdeling om kring hele uddannelser har 
ligeledes været diskuteret i arbejdsgruppen. På sundhedsom rådet, døvblin- 
deom rådet og konservatorom rådet men også på andre om råder er der 
eksempler på form er for nordisk arbejdsdeling. Programgruppen finder 
im idlertid, at man a f  uddannelsesøkonom iske og kvalitetsmæssige grunde 
på mere systematisk vis burde undersøge mulighederne for øget sam arbej
de når det gælder en række m indre uddannelser. Som mulige om råder kan 
nævnes tolkeom rådet og filmregissøruddannelsen. Programgruppen fore
slår derfor, at der i Styringsgruppens regi igangsættes et udredningsarbej
de, som sigter mod fremlæggelse a f  en plan for arbejdsdeling. Det skal 
herunder kortlægges hvor der allerede sam arbejdes og hvor der er potenti
elle sam arbejdsom råder.
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1 relation til den øgede udnyttelse af de nordiske specialkom petencer og 
det tæ ttere nordiske netværk, som der er peget på, finder program gruppen 
endvidere at de nordiske lande i forbindelse med uddannelsesevaluering 
og -udvikling burde kunne øge sam arbejdet betydeligt. Ud fra et kvalitets- 
synspunkt anbefaler program gruppen ligeledes at der tages skridt i retning 
af større udnyttelse a f  nordiske censorer på de seneste trin  i uddannelserne 
(specialeniveau).

3.4 Merit-, tentamens- og eksamensgytdighed  

Programgruppen kan tilslutte sig den generelle opfattelse af at den 
nordiske aftale om tentam ensgyldighed forekom m er uklar og ikke fungerer 
helt tilfredstillende i praksis. Ikke m indst synes der at være problem er, 
såfremt der er tale om overgang fra et system til et andet — og ikke bare 
anerkendelse a f  et kortere studieophold.

Behovet for tilfredsstillende løsninger skal derfor ses i sammenhæng 
med bestræbelserne på at give de nordiske studerende øget adgang til en 
større nordisk vifte a f  specialiserede kursusforløb og overbygningsmulig- 
heder. For eksempel er denne problem stilling aktuel, hvis man overgår fra 
et lands grunduddannelse til et andet lands forskeruddannelse. Dette 
spørgsmål aktualiseres a f  den udbygning a f  det nordiske forskeruddannel
sessamarbejde, som søges opnået gennem etableringen a f  det Nordiske 
Forskeruddannelsesakadem i.

Programgruppen finder at meritspørgsm ålet hænger tæt sammen med 
tillid og kendskab til h inandens uddannelser og at dette fremmes gennem 
øget inform ation, forskningssam arbejde, uddannelsessam arbejde, forsker- 
og lærerm obilitet, studenterm obilitet, etc. Som sådan finder program grup
pen at spørgsmålet prim ært skal anskues ud fra en inform ationssynsvinkel 
og at den gensidige anerkendelse mest hensigtsmæssigt opnås gennem øget 
sam arbejde (og ikke den anden vej rundt).

På den baggrund foreslås det at Styringsgruppen for højere uddannelse 
tager initiativ til nedsættelse af en særlig gruppe som får til opgave
— at arbejde på en tydeliggørelse af de eksisterende tentam ensregler fra 

1975, og herunder overveje en strategi for hvordan en tydeliggørelse af 
eksisterende regler kan omsættes i inform ationsm ateriale. G ruppen kan 
i nødvendigt omfang yderligere kortlægge de vanskeligheder, der faktisk 
forekom m er om kring tentam ens- og eksamensgyldigheden, samt even
tuelt overveje ændringer af de gældende regler.

— at udarbejde forslag til et ” oversættelsessystem” og herunder overveje 
om og hvordan N ordplus-program m et eventuelt kan udbygges med 
aktiviteter der frem m er den gensidige anerkendelse a f  tentam iner og 
eksaminer. Overvejelserne i gruppen bør ses i sammenhæng med andre 
europæiske eller internationale løsninger eller m odeller — som fx Unes- 
cos ” Diplom a Supplem ent” eller det europæiske meritoverføringssy-
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stem under EF’s Erasmus-program*. Andre mulige form er for øget og 
eventuelt mere formaliseret nordisk m eritevalueringssam arbejde kan 
også tages op.

3.5 Overenskomst om nordisk uddannelsesfællesskab 

Det er programgruppens opfattelse at der som helhed ikke eksisterer 
større formelle og generelle hindringer for uddannelsessøgende med fast 
bopæl i et nordisk land der søger optagelse til hele uddannelser i et andet 
nordisk land. Som påpeget i G öran Svanfeldts udredning, er den danske 
10% kvote dog i visse tilfælde en reel hindring ligesom for eksempel krav 
om sprogfærdigheder i den svenske optagelsesprøve kan være det.

1 vid udstrækning er der im idlertid allerede i dag tale om frihed til at 
vælge og en høj grad a f  fri konkurrence om pladserne. Gennem førelsen af 
nye (decentrale) optagelsessystemer i Sverige og D anm ark synes at betyde 
endnu et betydeligt skridt i retning a f  et frit uddannelsesm arked.

Programgruppen finder at det på den baggrund synes naturligt at som 
hovedprincip få fastslået at der inden for N orden skal være fri og lige 
konkurrence om uddannelsespladserne.

Det ved en um iddelbar betragtning største problem ved et frit uddannel
sesmarked uden formelle juridiske hindringer synes at være en situation, 
hvor bestem te uddannelser ”oversvøm m es” a f  nordiske studerende i en 
sådan grad, at der kun bliver få pladser til ”egne” studerende. Program 
gruppen er gået ud fra, at udnyttelse a f  hinandens kapacitet på lidt længere 
sigt udlignes. På kort sigt kan der på konkrete uddannelser eller uddannel
sesinstitutioner blive tale om en uhensigtsmæssig skævtrækning. D et er 
im idlertid program gruppens opfattelse, at det ikke vil blive et generelt 
problem og at ulempen i påkom m ende tilfælde bør kunne afbødes gennem 
særlige aftaler.

Programgruppen skal dog samtidig pege på, at et uddannelsesm arked 
baseret på fri konkurrence undtagelsvis kan have uheldige og ikke tilsigte
de virkninger på om råder hvor et lands ansøgere ikke er konkurrencedygti
ge.

Ligeledes skal program gruppen gøre opmærksom på, at de i vid udstræk
ning decentrale beslutninger om optagelse (som allerede er gældende eller 
for Sveriges og D anm arks vedkom m ende vil komme) i sin yderste konse
kvens kan betyde at universiteter og højskoler reelt kan lukke for optag af

* European Com m unity Course Credit Transfer System (ECTS) gennemføres i en 6- 
årig forsøgsperiode fra 1989—1995 med henblik på at fremme den akademiske 
anerkendelse overalt i EF. Der deltager i alt 84 udvalgte institutioner, hver med ét 
fakultet eller institut. I forsøgsperioden gennemføres ECTS på 5 udvalgte fagområder 
(virksomhedsledelse, kemi, historie, m askiningeniøruddannelse og medicin). Syste
met er opbygget således, at de deltagende fakulteter/institutter udarbejder detaljere
de beskrivelser a f  deres uddannelser/kurser, som splittes og i enheder med en vis 
pointværdi. Den studerende kan således indenfor et netværk a f  sam arbejdende 
fakulteter/institutter — og med autom atisk forhåndsgodkendelse — samle det antal 
point, der kræves for den enkelte uddannelse.
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nordiske studerende. En aftale om et frit uddannelsesm arked bør således 
forbindes med en politisk melding om åbenhed — således synes det især 
vigtigt at det meddeles uddannelsesinstitutionerne, at de ikke ved anven
delsen a f  optagelsesprøver stiller nordiske ansøgere ugunstigt.

Hvor særlige nationale interesser gør sig gældende, bør landene derfor, 
hvis der viser sig behov herfor, på bilateralt niveau indgå aftaler om kvoter 
for studerende til hele uddannelser. Sådanne særaftaler kan for det første 
være med til at sikre et vist antal studerende fra et bestem t nordisk land. 
D ette kunne fx blive tilfældet for islandske studerende. En særaftale kan 
for det andet indgås for at sikre at antallet af nordiske studerende ikke 
overskrider et vist m axim um . D ette kunne fx tænkes for så vidt angår 
kunstneriske og m erkantile uddannelser i Danm ark.

En aftale om kring adgang til højere uddannelse i N orden bør efter 
programgruppens ofattelse ligeledes indeholde bestem m elser om studie
støtte. Disse bestem m elser foreslås udarbejdet på grundlag a f  en gennem
gang a f  de eksisterende fælles nordiske regler på om rådet.

Endelig anbefaler program gruppen, at Styringsgruppen for højere ud
dannelse skal følge beslutningens gennemførelse — herunder spørgsmål 
der vedrører eventuelle klager eller uddannelsesøkonom iske forhold lande
ne imellem — og at Styringsgruppen får til opgave at foreslå de ændringer 
og tilføjelser som udviklingen giver anledning til.

3.6 Information

Inform ationsaspektet (kom m unikation) er uden tvivl det som berøres 
mest i de indkom ne høringssvar på G öran Svanfeldts udredning.

Program gruppen anser inform ationsaspektet for at være yderst centralt 
for udbygningen a f  det nordiske uddannelsesfællesskab. I størst muligt 
omfang bør de nordiske lande og uddannelsesinstitutionerne søge at ud
nytte alle form er for allerede eksisterende inform ationskanaler (herunder 
ikke m indst studievejledningen) og allerede eksisterende inform ationsm a
teriale (lektionskataloger, ansøgningsm ateriale, nyhedsbreve etc.) men 
program gruppen skønner desuden at inform ationsaktiviteter af især mere 
specifik karakter bør fremmes.

Program gruppen foreslår N ordplus udbygget således at der kan gives 
støtte til 1) opbygning a f  kontakt- og inform ationsnet generelt, og 2) faglige 
inform ations- og sam arbejdsnetværk sam t em nespecifikt inform ationsm a
teriale med henblik på hensigtsmæssig arbejdsdeling og sam arbejde på 
såvel store men ikke m indst små faglige om råder.

A ktiviteterne bør så langt muligt søges finansieret nationalt, men pro
gramgruppen finder at der er et ikke ubetydeligt behov for økonomisk 
incitam ent. Da om rådet sam tidig synes egnet for en sam finansieringsm o- 
del foreslåes det at N ordplus udbygges således at der a f  program m idlerne 
kan ydes op til 50% i støtte til de skitserede aktiviteter.

Program gruppen erkender at man på dette punkt har med et så at sige
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umætteligt marked at gøre, selvom sam finansieringsform en naturligtvis 
sætter visse grænser. På samme m åde som ved tilskudsform erne nævnt 
under afsnit 3.3 ”Arbejdsdeling” foreslås en successiv udbygning baseret 
på indhøstede erfaringer. I en startfase anses 1 million DKK per år at være 
et realistisk am bitionsniveau.

3.7 Omkostninger og finansiering  

Det omkostningsscenarium , som program gruppen har opstillet, kan il
lustreres på følgende måde, jf. afs 3.1 —3.6:

1991 1992 1993 1994 1995 1996 
(m illioner DKK)

Budgetforslag 1991 uændret frem 
ført (m idler fra m inisterrådets kul
turbudget) 18 18 18 18 18 18
Aktivitetsøgning ifølge regneek
semplet i afs. 3.1 (m inisterrådets 
kulturbudget og/eller nationale m id
ler) - 8 13 18 23 28

Samlet årlig budgetramm e ved ud
bygning 18 26 31 36 41 46

En udbygning ifølge dette scenarium vil betyde en stigning fra de 
18 m illioner DKK på budgetforslaget 1991 til 46 m illioner DKK i 1996. 
Med andre ord en tilvækst på 8 m illioner fra 1991 til 1992 og i de følgende 
år 5 m illioner DKK. For hele perioden er det akkum ulerede finansierings
behov ved en sådan aktivitetsøgning 90 m illioner DKK.

Programgruppen foreslår for det første, at de fortsatte diskussioner om 
tilvejebringelse af finansieringen tager sit udgangspunkt i det angivne 
scenarium.

Programgruppen foreslår for det andet, at de fortsatte diskussioner om 
en udbygning ifølge scenariet føres på grundlag a f  en m ere sikker viden om 
de faktiske N ordplus-aktiviteter — det vil sige på basis a f  1991-evaluerin
gen og følgende evalueringer.

Programgruppen foreslår for det tredje, at udgangspunktet for finansie- 
ringsdrøftelserne er følgende 3 finansieringsmodeller:
1. Øgningen finansieres helt over m inisterrådets budget.
2. Øgningen sam finansieres således at både de enkelte lande (kultur- og 

undervisningsm inisterierne) og Nordisk M inisterråd bidrager.
3. Øgningen finansieres helt over de nationale budgetter.

M odeller for sam finansiering af en tilvækst i Nordplus-program m et kan 
fx illustreres ved følgende to eksempler:
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Omkostningsfordeling på lande og m inisterråd i perioden 1992—1996 
ved uændret ”basisbevilling” fra m inisterrådet (18 milj. DKK per år) og 
tilvæksten finansieret med 50% fra m inisterrådsbudgettet og 50% fra de 
nationale budgetter. Angivet i milj. DKK:

Eksempel 1

Forde D F 1 N S Lande Min. Total
lings i alt rådet
nøgle 21,3 21,1 1.1 18,9 37,5 100
(1991) % % % % % %

1992 0,9 0,8 0,0 0,8 1,5 4,0 22,0 26
1993 1,4 1,4 0,1 1,2 2,4 6,5 24,5 31
1994 1,9 1,9 0,1 1,7 3,4 9,0 27,0 36
1995 2,4 2,4 0,2 2,2 4,3 11,5 29,5 41
1996 3,0 3,0 0,1 2.6 5,3 14,0 32,0 46

I alt 9,6 9,5 0,5 8,5 16,9 45,0 135,0 180

Eksempel 2

Om kostningsfordeling på lande og m inisterråd i perioden 1992—1996 
ved uændret ”basisbevilling” fra m inisterrådet (18 milj. DKK per år) og 
tilvæksten finansieret 100% over de nationale budgetter. Angivet i milj. 
DKK:

Forde D F I N S Lande Min. Total
lings i alt rådet
nøgle 21,3 21,1 1,1 18,9 37,5 100
(1991) % % % % % %

1992 1,7 1,7 0,1 1,5 3,0 8,0 18,0 26
1993 2,8 2,7 0,1 2,5 4,9 13,0 18,0 31
1994 3,8 3,8 0,2 3,4 6,8 18,0 18,0 36
1995 4,9 4,9 0,3 4,3 8,6 23,0 18,0 41
1996 6,0 5,9 0,3 5,3 10,5 28,0 18.0 46

1 alt 19,2 19,0 1,0 17,0 33,8 90,0 90,0 180
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Kulturutskottets betänkande
ministerrådsförslag om överenskommelse om nordisk ut
bildningsgemenskap på gymnasial nivå

(Ministerrådsförslaget, se s. 1297)

Till kulturutskottet har hänvisats ministerrådsförslag B 117/k om över
enskommelse om nordisk utbildningsgemenskap på gymnasial nivå. Kul
turutskottet har behandlat förslaget på sitt möte den 28 —29 januari samt 
den 25 februari 1991.

1. Ministerrådsförslaget

I ministerrådsförslaget föreslås att de nordiska länderna ingår en över
enskommelse om nordisk utbildningsgemenskap på gymnasial nivå (det 
allm änna gymnasiet och yrkesskolorna).

Enligt förslaget skall den som söker utbildning i ett nordiskt land och är 
fast bosatt i ett annat nordiskt land ha tillgång till gymnasial utbildning på 
sam m a villkor som m edborgarna i det land utbildningen sökes i.

Ingen betalning för utbildningen skall utkrävas. Den person som söker 
utbildning och har bosatt sig stadigvarande i ett annat nordiskt land före 
fyllda 20 år och genomgår en gymnasial utbildning i detta land är omdel- 
bart berättigad att söka studiestöd hos denna part. Övriga utbildningssö- 
kande hänvisas till att söka studiestöd hos den part som enligt gällande 
avtal mellan de nordiska studiestödsadm inistrationem a skall behandla 
ansökan.

Om den utbildningssökande har m ottagit examensbevis som dokum en
terar a tt personen har genomgått gymnasial utbildning i ett annat nordiskt 
land har denna person rätt att söka till sam m a vidareutbildnin som den 
som har genomgått gymnasial utbildning i hem landet.

Gymnasial utbildning som påböijats i ett land skall kunna tillgodoräk
nas vid fortsatt utbildning i ett annat land om m an har intyg på den 
utbildning man har genomgått.

Parterna kom m er att sträva efter att obligatoriska praktikperioder som 
ingår i den yrkesgymnasiala undervisningen och som genomgås i ett annat 
nordiskt land än det där undervisningen föregår skall godkännas som del 
av denna utbildning.
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Partem a förpliktigar sig att inform era om m öjligheterna a tt helt eller 
delvis genomgå en gymnasial utbildning i ett annat land än det där m an är 
fast bosatt.

Parterna skall gem ensam t följa överenskom m elsens genom förande och 
anta de ändringar och göra de tillägg som utvecklingen kan ge anledning 
till. N ordiska m inisterrådet tillsätter ett rådgivande utskott som kan kom 
ma med förslag till ändringar och tillägg i överenskommelsen.

Överenskom melsen träder i kraft 30 dagar efter den dag då samtliga 
parter har godkänt avtalet.

2. Utskottet

2.1 Allm änt

Föreliggande ministerrådsförslag om överenskommelse om nordisk ut
bildningsgemenskap på gymnasial nivå har till syfte att avlägsna alla 
hinder för att gymnasister, bosatta i ett annat nordiskt land än hem landet, 
kan studera eller fortsätta sina studier utan svårigheter vid m otsvarande 
utbildningsinstitutioner i gästlandet.

U tskottet anser att förslaget är synnerligen aktuellt. Redan i Helsingfors- 
avtalets art. 9, 10 och 11 stadgas b l.a . att vaije fördragsslutande part bör 
bibehålla och vidga möjligheten för studerande, hem m ahörande i annat 
nordiskt land att idka studier och avlägga examen vid sina utbildningsan- 
stalter. Länderna skall dessutom sam ordna den allm änna utbildningen 
som syftar till att ge behörighet för viss yrkesutövning. På de om råden där 
ett sam arbete är ändam ålsenligt bör utbyggnaden av utbildningsanstalter 
sam ordnas genom fortlöpande sam verkan beträlfande utbyggnadsplane- 
ringen och dess genom förande. T io år senare intensifierades denna över
enskommelse i och med det nordiska kulturavtalet där Helsingforsavtalets 
m ålsättningar på utbildningsom rådet bekräftas (art. 3).

U tskottet har fram hållit att de på utbildningsom rådet tillhörande regler
na i Helsingforsavtalet och kulturavtalet inte har fungerat tillfredsställan
de. U tskottet hälsar därför med tillfredsställelse ministerrådsförslaget om 
en nordisk utbildningsgem enskap på gymnasial nivå. Med antagandet av 
kulturhandlingsplanen förstärktes m ålsättningarna ytterligare och nu 
knappt 30 år efter Helsingforsavtalets ikraftträdande avser m inisterrådet 
ingå en överenskommelse som säkrar att målet uppnås.

På N ordiska rådets initiativ med rekom m endation nr 14/1985 om att 
utreda m öjligheterna att utform a ett enhetligt system för ersättning till 
kom m uner för specialutbildning av elever från annat nordiskt land sattes 
JU REK -projektet igång. Med JU REK -projektet bearbetades främ st ju r i
diska och ekonom iska hindrande regler för gemensam nordisk utbild
ningsm arknad. U tskottet konstaterar med tillfredsställelse a tt enligt m inis
terrådsförslaget ligger JU REK -projektet till grund för förslaget.

U tskottet har under sitt arbete upprepade gånger fram hållit vikten av
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utväxling av studenter och lärare för att åstadkom m a en gemensam utbild
ningsm arknad. Det är utskottets uppfattning att desto bättre de inblanda
de känner till varandras system desto smidigare blir övergången till u tbild
ningsgemenskapen. U tskottet anser a tt program m et N ordplus-junior ä r ett 
synnerligen bra exempel på hur m an på ett smidigt sätt åstadkom m er 
syftet med överenskommelsen.

U tskottet understryker em ellertid det väsentliga i att lärare och stude
rande får god inform ation om de regler som gäller för både program m et 
och överenskommelsen, särskilt för att säkerställa att studier i ett annat 
nordiskt land fullt ut tillgodoräknas vid återkom sten till hem landet. U t
skottet hälsar därför med tillfredsställelse förslaget om att partem a skall 
förplikta sig att inform era om m öjligheterna att helt eller delvis genomgå 
en gymnasial utbildning i ett annat land än där m an är fast bosatt.

U tskottet vill särskilt fram hålla den viktiga roll lärarna har när det gäller 
att skapa större förståelse för utbildningssystemen i de nordiska länderna, 
och anser att de åtgärder som ingår i kulturhandlingsplanen för att öka 
lärarutbytet på alla nivåer är ett viktigt steg i utbyggnaden av N orden som 
ett gem ensamt utbildningsom råde. U tskottet förutsätter att lärar- och 
elevutbyte skall ges hög prioritet inom m inisterrådet i fram tiden.

2.2 Särskilda bestämmelser

U tskottet noterar att enligt art. 1 kan alla fast bosatta i ett nordiskt land 
åberopa reglerna om rätt till tillträde till gymnasial utbildning i annat 
nordiskt land. U tskottet anser i likhet med m inisterrådet att överenskom 
melsen skall om fatta de fast bosatta i länderna. Det är av vikt att deklarera 
öppenheten i en nordisk utbildningsgemenskap, även med hänsyn till ett 
eventuellt fram tida sam arbete med andra europeiska länder på om rådet.

U tskottet hälsar med tillfredsställelse förslaget om att ingen betalning 
för utbildningen skall utkrävas varken vid statliga, kom m unala eller priva
ta utbildningsinstitutioner. K ulturutskottet har tidigare riktat uppm ärk
sam het på frågan om ersättning för kostnader i sam band med specialut
bildning i annat nordiskt land. U tskottet har funnit det vara principiellt 
viktigt a tt sådana kom m uner, som t.ex. erbjuder elever från andra nordis
ka länder utbildning skall kunna påräkna ersättning. I annat fall kan 
kom m unerna bli till hinder för strävandena att utveckla utbildningssam ar
betet på smala om råden. I rekom m endation nr. 14/1985 angående ersätt
ning för specialutbildning av elever från annat nordiskt land önskade rådet 
utredning från m inisterrådet av möjligheten att utform a ett enhetligt sy
stem för ersättning till kom m uner för specialutbildning av elever från 
annat nordiskt land. U tskottet anser a tt rekom m endationens syften är helt 
tillgodosedda med denna artikel i överenskommelsen.

U tskottet noterar att enligt art. 3 fastsättes de regler som m inisterrådet 
enades om 1973 om studiestöd. U tskottet har i sitt arbete uppm ärksam 
m ats på a tt dessa regler har vissa brister, bl. a. har olika länder olika regler
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om studiestöd för gymnasister. U tskottet har noterat att m inisterrådet 
avser framlägga ett förslag om överenskommelse om tillträde till högre 
utbildning på sessionen 1992 vari bestäm m elser om studiestöd kom m er 
att finnas. I sam band med det förklarar m inisterrådet att de redan existe
rande studiestödsreglem a kom m er att genomgås. U tskottet förutsätter att i 
samband med detta utredningsarbete kom m er även regler om studiestöd 
till gymnasister att behandlas med hänsyn till nuvarande reglers brister.

Enligt art. 4 kan en person som har utbildat sig i ett annat nordiskt land 
söka till sam m a vidareutbildning som den som har genomgått gymnasial 
utbildning i hem landet. U tskottet anser att denna regel är viktig som 
prelim inär eller till dess en nordisk överenskommelse om tillträde till 
högre utbildning ingås där en generell regel om tillträde till högre utbild
ningsinstitutioner i N orden kom m er att skrivas in.

1 artikel 5 beskrivs ekvivalensproblem atiken; gymnasial utbildning som 
påböijas i ett land skall kunna tillgodoräknas vid fortsatt utbildning i ett 
annat land om man har intyg på den utbildning man har genomgått. 
U tskottet har i många olika omgångar fram hållit vikten av välfungerande 
ömsesidigt erkännande av m eriter och exam ina i de nordiska länderna. 
Den av utskottet tidigare uttalade student- och lärarm obiliteten påverkas i 
högsta grad av förekomsten eller avsaknaden av tentam ens- och examens- 
giltighet. D ärför anser utskottet det är synnerligen viktigt att denna regel 
framförs.

U tskottet är uppm ärksam m at på att m inisterrådet föreslår en regel om 
att obligatoriska praktikperioder skall godkännas som en del av utbildning 
i ett annat nordiskt land. Projekt N ordjobb har inlett N ordpraktik  där en 
elev kan genomgå en del av sin praktik vid en verksam het i ett annat 
nordiskt land och få denna del godkänd som del av sin utbildning. U tskot
tet anser det positivt att m inisterrådet avser uppta förhandlingar med 
berörda organisationer på arbetsm arknaden för att få m otsvarande förord
ningar införda på hela utbildningsom rådet.

U tskottet hälsar med tillfredsställelse artikel 7, där länderna förpliktigar 
sig att inform era om de m öjligheter överenskommelsen ger. U tskottet 
hänvisar beträffande detta till det ovan under 2.1 anförda.
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3. Utskottets förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att N ordiska 
rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

att ingå en överenskommelse om nordisk utbildningsgemenskap på 
gymnasial nivå, i enlighet med ministerrådsförslag B 117/k och 
med beaktande av de synpunkter som anförts av kulturutskottet.

Köpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förman

Helga Haugen (KrF) 

Anfinn Kallsberg (Fkfl)

Jón Kristjánsson (F) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Bruno Poromaa (s) 

M arianne Samuelsson (mp)

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

H eikki Riihijärvi (SMP)
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Ministerrådsförslag

om överenskommelse om nordisk utbildnings
gemenskap på gymnasial nivå
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordisk M inisterråd oversender herm ed et m inisterrådsförslag om en 
overenskomst om nordisk uddannnelsesfællesskab på det gymnasiale ni
veau (det alm ene gymnasium og erhvervsskolerne) for behandling ved 
Nordisk Råds 39. session i København.

M inisterrådet beder om rådets synspunkter til forslaget. M inisterrådet 
agter derefter at forelægge overenskom sten for de nordiske landets rege
ringer for undertegnelse.

København, den 7. jan u ar 1991

På Nordisk M inisterråds vegne 
Grethe Rostboll

B 117/k

Fridtjov Clemet
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Ministerrådsförslag om overenskomst mellem Danmark, 
Finland, Island, Norge og Sverige om nordisk uddannel- 
sesfællesskab på det gymnasiale niveau (det almene gym
nasium og erhvervsskolerne)

Regeringerne i Danm ark, F inland, Island, Norge og Sverige, nedenfor 
benævnt parterne, 

som  i henhold til artikel 3 litra e og g i aftalen af 15. m arts 1971 mellem 
D anm ark, F inland, Island, Norge og Sverige om kulturelt sam arbejde vil
— øge mulighederne for, at studerende og andre hjem m ehørende i et 

nordisk land kan uddanne sig og aflægge eksam iner ved de øvrige 
nordiske landes uddannelsesinstitutioner

— etablere gensidig anerkendelse a f  eksaminer, deleksam iner og andre 
præstationsbeskrivelser

som  har indgået aftale a f  29. septem ber 1986 om fælles arbejdsm arked 
for faglærere og lærere i praktisk-æstetiske fag i gymnasieskolen (gymnasiet 
og erhvervsskolerne), 

som  finder, at parternes i lovgivningen regulerede uddannelser på det 
gymnasiale niveau stort set er ligeværdige, 

som  ønsker at øge den frie bevægelighed mellem de nordiske stater 
er blevet enige om følgende:

Artikel 1

Parterne forpligter sig gensidigt til at give uddannelsessøgende med fast 
bopæl i et andet nordisk land adgang til deres i lovgivningen regulerede 
almene og erhvervskom petencegivende gymnasiale uddannelser på samme 
vilkår som partens egne statsborgere.

Ved gymnasiale uddannelser forstås i denne overenskom st uddannelser, 
der bygger på den 9-årige — i Island 10-årige — grundskole, og som er 
tilrettelagt dels for 16— 19-årige — i Island 16 — 20 årige — elever dels for 
voksne — herunder de finske studentereksam ensbaserede ehvervsuddan- 
nelseslinjer.

For så vidt angår de erhvervskom petencegivende gymnasiale udannelser 
om fatter parternes forpligtelser kun den del af uddannelserne, som 
erhvervsskolerne og de med dem ligestillede uddannelsesinstitutioner, 
som giver erhvervsuddannelse for voksne, har ansvaret for.

Artikel 2
Parterne og deres skolemyndigheder afstår fra at kræve betaling hos 

hinanden fo rden  undervisning m. m., som modtages a f  uddannelsessøgen
de fra andre nordiske lande, der følger en i lovgivningen reguleret gymnasi
al uddannelse.
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Artikel 3

Uddannelsessøgende, der sammen med deres forældre eller værge har 
taget fast bopæl i et andet nordisk land inden det fyldte 20 år, og som følger 
en gymnasial uddannelse i dette land, er um iddelbart berettigede til at søge 
studiestøtte hos denne part.

Øvrige uddannelsessøgende, som ved den gymnasiale uddannelses påbe
gyndelse i et andet nordisk land ikke har haft fast bopæl og beskæftigelse på 
mindst halvtid i landet i m indst to år, henvises til at søge studiestøtte hos 
den part, som ifølge den til enhver tid gældende aftale mellem de nordiske 
studiestøtteadm inistrationer skal behandle ansøgningen.

Artikel 4

Uddannelsessøgende, som har modtaget eksamensbevis, svendebrev el
ler anden form for kvalifikationsbevis, der dokum enterer, at de har gen
nemgået en i lovgivningen reguleret gymnasial uddannelse hos en anden 
part, er berettigede til at søge optagelse i hjem landet ved de samme 
fortsatte uddannelser, som de kan søge optagelse ved hos den part, hos 
hvem de har gennemgået deres gymnasiale uddannelse.

Artikel 5

Uddannelsessøgende, der på tilfredsstillende måde har gennemgået en 
del a f  deres gymnasiale uddannelse hos en af parterne, er berettigede til at 
få denne del godskrevet, hvis uddannelsen fortsættes hos en anden part, og 
såfremt der foreligger attestation fra den afleverende uddannelsesinstitu
tion for den uddannelse, som er gennemgået.

Artikel 6

Parterne vil efter forhandling med arbejdsm arkedets organisationer 
tilstræbe, at praktikperioder, der indgår som en obligatorisk del af en 
erhvervskom petencegivende gymnasial uddannelse, og som er gennemgået 
ved en godkendt virksomhed hos en anden part end den, hos hvem 
uddannelsen i øvrigt foregår, godkendes som en del af denne uddannelse.

Artikel 7

Parterne forpligter sig til som et led i den offentlige uddannelses- og 
erhvervsvejledning at inform ere om mulighederne for at gennemgå en i 
lovgivningen reguleret gymnasial uddannelse helt eller delvist hos en an
den part end den, hos hvem man har fast bopæl.

Øvrige bestemmelser

Artikel 8

Parterne skal i fællesskab følge overenskom stens gennemførelse og ved
tage de ændringer og gøre de tilføjelser, som udviklingen kan give anled-
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ning til. Med henblik herpå nedsætter N ordisk M inisterråd et rådgivende 
udvalg, som kan stille forslag til ændringer og tilføjelser til overenskom s
ten. Parternes centrale skolemyndigheder kan endvidere rådføre sig med 
udvalget om overenskom stens fortolkning.

Inkrafttræden

Artikel 9

Overenskom sten træder i kraft 30 dage efter den dag, da samtlige parter 
har givet d e t ............. udenrigsm inisterium  meddelelse om deres godken
delse af aftalen.

For Færøernes, G rønlands og Ålands vedkom m ende træ der overens
kom sten dog først i kraft 30 dage efter, at D anm arks henholdsvis Finlands 
regering har underrettet det .............  udenrigsm inisterium  om, at hen
holdsvis Færøernes Landsstyre og G rønlands hjem m estyre respektive 
Ålands Landskapsstyrelse har meddelt, at overenskom sten skal have gyl
dighed for henholdsvis Færøerne og G rønland respektive Åland.

Artikel 10

En part kan opsige overenskom sten ved skriftlig meddelelse herom  til
d e t ............. udenrigsm inisterium , som underretter de øvrige parter om
modtagelsen af meddelelsen og om dens indhold.

En opsigelse gælder kun den part, som har afgivet den, og den får
virkning seks m åneder efter den dag, da d e t ............. udenrigsm inisterium
modtog meddelelsen om opsigelsen.

Artikel 11

Originalteksten til denne overenskom st deponeres i d e t ............. uden
rigsm inisterium , der tilstiller de øvrige parter bekræftede genparter heraf.

Til bekræftelse heraf har undertegnede befuldmægtigede repræsentanter 
undertegnet denne overenskomst.

Udfærdiget i .............  den . . .  1990 i et eksem plar på dansk, finsk,
islandsk, norsk og svensk, hvilke tekster alle har sam m e gyldighed.
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Bemærkninger til forslag til overenskomst mellom Danmark, Fin
land, Island, Norge og Sverige om nordisk uddannelsesfællesskab 
på det gymnasiale niveau (det almene gymnasium og erhvervsskoler
ne)

Almindelige bemærkninger

I handlingsplanen for nordisk kulturelt sam arbejde af 10. m arts 1988 
blev det bl. a. opstillet som et mål at skabe et nordisk uddannelsesfælles
skab, hvori uddannelsessøgende skulle have generel adgang til at få en fuld, 
kom petencegivende uddannelse i et andet nordisk land.

Parallelt med udarbejdelsen a f  kulturhandlingsplanen iværksatte Sty
ringsgruppen for nordisk skolesam arbejde i 1987 et projekt — JUREK - 
projektet -  med det formål at indentificere og så vidt muligt fjerne de 
juridiske og økonomiske hindringer for at uddannelsessøgende kunne få 
deres gymnasiale uddannelse i et andet nordisk land end hjem landet.

Projektet blev afsluttet 1. decem ber 1989, efter at det var lykkedes at 
formå m yndighederne i de enkelte nordiske lande til énsidigt at fjerne eller 
give tilsagn om at fjerne de eksisterende juridiske og økonomiske hin
dringer for, at elever med fast bopæl i et nordisk land kan søge deres 
gymnasiale uddannelse overalt i Norden.

De nordiske landes regeringer finder, at der herm ed er taget et vigtigt 
skridt i retning af at sikre den frie bevægelighed mellem de nordiske lande, 
og m an ønsker derfor at bekræfte de opnåede resultater med en gensidigt 
forpligtende overenskomst.

Regeringerne finder, at der med en sådan overenskom st også vil være 
skabt grundlag for et udvidet grænseregionalt sam arbejde, ikke m indst i 
tyndt befolkede egne. Elever i disse egne vil således lettere kunne få deres 
gymnasiale uddannelse ved en skole på den anden side grænsen, hvis den 
ligger nærmere end den nærmeste skole i hjem landet. Skoler i grænseregio
nerne vil også kunne sam arbejde hen over grænsen og i fællesskab tilbyde 
eleverne et bredere udbud af uddannnelser.

For så vidt angår skabelsen af et nordisk uddannelsesfællesskab på de 
højere uddannelsers om råde, så arbejdes der i den a f  m inisterrådet nedsat
te styringsgruppe for højere uddannelser med problem erne med henblik på 
udarbejdelse af et forslag til overenskom st på dette område.

Specielle bemærkninger

A d  artikel 1

I stk. 1 forpligter parterne sig til at ligestille uddannelsessøgende fra de 
andre nordiske lande med egne elever ved optagelsen til og gennemførel
sen a f  såvel almene, studieforberedende, som erhvervskom petencegivende 
uddannelser på gymnasialt niveau.

Forpligtelsen om fatter alle uddannelser, som bygger på lovgivningen og
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regler og bestem melser fastsat a f  offenlige m yndigheder, uanset om uddan
nelserne foregår ved offentligt ejede institutioner eller private institutio
ner, som er anerkendt a f  og m odtager tilskud fra det offentlige, herunder 
også folkehøjskoler som i henhold til lovgivningen kan give kom petence
givende uddannelse på gymnasialt niveau.

Hver af parterne afgør selv gennem national lovgivning, om man ved 
beregningen a f  tilskud til institutioner, som er ejet a f  lokale myndigheder 
eller er private, skal ligestille elever fra de andre nordiske lande med egne 
elever eller om man skal yde et særligt tilskud til de førtstnævnte elever.

Institutioner, som opkræver skolepenge, må ikke opkræve højere skole
penge for elever fra de andre nordiske lande, end de opkræver for egne 
elever.

Ifølge stk. 3 om fatter parternes forpligtelse kun den del a f  de erhvervs- 
kompetencegivende uddannelser, som erhvervsskolerne har ansvaret for. 
D ette skyldes, at den praktik, der indgår som en obligatorisk del a f  de fleste 
a f  disse uddannelser, i D anm ark, Island og Norge foregår ved en erhvervs
virksom hed efter aftale mellem arbejdsgiveren og eleven/lærlingen.

A d  artikel 2

Uanset om en elev optages ved en statslig, kom m unal eller privat institu
tion i et andet nordisk land, kan der ikke kræves betaling a f  m yndigheder
ne i elevens hjemland for den givne undervisning, de undervisningsm ateri
aler eleven har fået stillet til rådighed, og de ydelser eleven iøvrigt har 
modtaget i forbindelse med undervisningen. I kraft af artikel 1 kan eleven 
eller dennes forældre ikke pålægges at betale helt eller delvist for undervis
ningen og de dertil knyttede ydelser i et større omfang end det, som 
påhviler landets egne statsborgere.

A d artikel 3

I 1973 enedes m inisterrådet (kultur- og undervisningsm inistrene) om, at 
uddannelsessøgende, som studerer i et andet nordisk land, er berettigede 
til studiestøtte fra opholdslandet, såfrem t de har haft fast bopæl og beskæf
tigelse a f  mindst halvtids omfang i dette land i mindst 2 år inden studiets/ 
uddannelsens påbegyndelse. Endvidere enedes m inisterrådet om, at ud
dannelsessøgende under 20 år, som sammen med deres forældre eller 
værge har fast bopæl i et andet nordisk land, er berettigede til studiestøtte 
fra dette land, når de uddanner sig i landet.

Da denne aftale aldrig har været bekræftet i en nordisk overenskomst, 
forekom m er det rimeligt at optage en bestemmelse om dette forhold i 
denne overenskomst.

A d  artikel 4

I følge det ministerrådsförslag om Sam arbejdsprogram  for højere ud
dannelser i N orden, som forelægges Nordisk Råd ved den 39. session i
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februar 1991, arbejdes der b l.a . med et forslag til overenskom st om nor
disk uddannelsesfællesskab på de højere uddannelsers om råde, som agtes 
forelagt Nordisk Råd ved en senere session.

Et sådant overenskomstforslag vil b l.a . kom m e til at indeholde en 
generel bestemmelse om adgang til optagelse ved højere uddannelsesinsti
tutioner over hele Norden.

Det er im idlertid uvist, hvornår m inisterrådet vil kunne forelægge et 
overenskomstforslag for Nordisk Råd, og hvornår det vil kunne træde i 
kraft.

Det vil derfor være rimeligt, at nordboer — indtil en generel adgangsbe
stemmelse er trådt i kraft — gennem artikel 4 i dette m inisterrådsförslag 
får sikkerhed for, at de ikke forspilder deres mulighed for at blive optaget 
ved højere uddannelsesinstitutioner eller andre institutioner for fortsat 
uddannelse i hjem landet, hvis de har gennemgået deres gymnasiale uddan
nelse i et andet nordisk land.

Hertil kom m er, at det ligeledes er uvist, om en række uddannelser, der 
er overbygninger på gymnasiale erhvervsuddannelser, og som — i hvert 
fald i nogle af de nordiske lande — ikke foregår ved universiteter og 
dermed ligestillede institutioner, vil blive om fattet a f  den senere overens
komst om uddannelsesfællesskab på det højere uddannelsesom råde. Det 
drejer sig eksempelvis om overbygningsuddannelserne for elektrikere til 
elektroinstallatør, for blikkenslagere til VVS-installatør og for smede og 
m askinarbejdere til maskinmester.

N år indholdet a f  optagelsesbestem melserne i den nævnte overenskomst 
om uddannelsesfællesskab på de højere uddannelsers om råde er fastsat, vil 
den her foreslåede artikel 4 blive revideret, hvis den ikke helt vil kunne 
ophæves.

A d artikel 5

En konsekvens a f  et nordisk uddannelsesfællesskab på det gymnasiale 
om råde, hvor parterne gensidigt anerkender hinandens uddannelser, må 
være, at parterne også gensidigt anerkender dele af de pågældende uddan
nelser gennem den såkaldte meritoverførsel. Herved sikres den elev, som 
under et gymnasialt uddannelsesforløb flytter fra en skole i et nordisk land 
til en skole i et andet, mod at skulle gennemgå pensa på sam m e niveau to 
gange og mod en unødig forlængelse a f  uddannelsen.

Adgangen til m eritoverføring vil iøvrigt frem m e et uddannelsesmæssigt 
sam arbejde mellem gymnasier og erhvervsskoler henover de internordiske 
grænser.

A d artikel 6

Som nævnt i bem ærkningerne til artikel 1 indgås aftaler om praktik
ophold i Danm ark, Island, og Norge mellem arbejdsgiveren og eleven/ 
lærlingen. Hertil kommer, at indholdet a f  den undervisning og optræning,
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som eleven/lærlingen skal m odtage under praktikopholdet, i de tre lande er 
baseret på aftaler mellem undervisningsm inisterierne og arbejdsm arkedets 
parter.

D et vil sige, at parterne ikke um iddelbart kan aftale, at m eritoverfø- 
ringsprincippet også skal finde anvendelse på praktikophold.

U nder navnet N O RD PR A K TIK  er der im idlertid på privat initiativ 
iværksat ordninger inden for flere fag, hvorefter en elev/lærling kan gen
nemgå en del af sin praktik ved en virksom hed i et andet nordisk land og få 
denne del godkendt som en del a f  sin uddannelse.

Parterne vil derfor optage forhandlinger med de berørte organisationer 
på arbejdsm arkedet om at få tilsvarende ordninger indført på hele er- 
hvervsuddannelsesom rådet.

A d  artikel 7

Skal et nordisk uddannelsesfællesskab på det gymnasiale om råde blive 
en realitet, er det væsentligt, at de uddannelsessøgende og deres forældre 
bliver opm ærksom m e på dette uddannelsesfællesskabs eksistens og mulig
heder.

Parterne forpligter sig derfor til i den offentlige uddannelses- og er
hvervsvejledning at inform ere om uddannelsesm ulighederne i de andre 
nordiske lande.

A d  artikel 8

D a det er vigtigt, at overenskom stens intentioner følges op, vil m inister
rådet nedsætte et rådgivende udvalg, som skal følge gennemførelsen af 
overenskomsten og stille forslag om de ændringer i og tilføjelser til over
enskomsten, som m åtte blive påkrævede. D ette udvalg skal også kunne 
rådgive de nordiske landes centrale skolemyndigheder i spørgsmål vedrø
rende overenskom stens fortolkning. I stedet for at nedsætte et selvstændigt 
rådgivende udvalg kan m inisterrådet overdrage de nævnte opgaver til et 
eksisterende, egnet nordisk samarbejdsorgan.

A d  artikel 9—11

Ikrafttrædelsesbestemmelserne svarer til de ikrafttrædelsesbestem m el
ser, som norm alt indgår i nordiske overenskomster.
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Juridiska utskottets betänkande
över ministerrådsförslag om ändring i Helsingforsavtalet

(Ministerrådsförslaget, se s. 1315)

O vennevnte ministerrådsförslag er henvist til jurid isk  utvalg. Utvalget 
har behandlet forslaget på m øter den 28. — 30. jan u ar 1991 i Stockholm og 
den 13. og 14. februar 1991 i Helsingfors og den 24. februar 1991 i 
København.

1. Ministerrådsförslaget

M inisterrådet viser innledningsvis til at Nordisk Råds Presidium  den 
12. desember 1989 nedsatte en egen kom ite (Nordisk Råds organisasjons
komite) med den oppgave å se over organisasjonen i sin helhet, og særlig 
vurdere eventuelle organisatoriske konsekvenser av det som man har kalt 
den internasjonale dim ensjon i rådets arbeid.

Det vises videre til at Organisasjonskom iteens rapport inneholder dels 
forslag som prim ært vedrører N ordisk Råds organisasjon og arbeidsform er 
og dels forslag som vil få konsekvenser for både Nordisk Råds og Nordisk 
M inisterråds arbeid. På grunn av den korte tiden som er gått etter at 
Organisasjonskomiteen avga sin rapport, har M inisterrådet begrenset seg 
til å legge fram forslag om de endringer i Helsingforsavtalen som angår 
Nordisk Råds organisasjon og arbeidsform er, og som er en forutsetning for 
at Rådet kan endre sitt eget regelverk. M inisterrådets forslag bygger på 
Organisasjonskom iteens flertallsinnstilling. M inisterrådets m otivering er 
tatt inn under behandlingen av den enkelte artikkel.

2. Juridisk utvalg

Juridisk utvalg konstaterer at M inisterrådets forslag om fatter de av 
Organisasjonskomiteens forslag til endringer i Helsingforsavtalen som er 
nødvendige for at Rådet skal kunne endre sin arbeidsordning. Det gjelder 
Helsingforsavtalens Art. 51, 52, 54, 55, 56. 57 og 58. Utvalget vil i det 
følgende kom m entere M inisterrådets forslag til endringer av de aktuelle 
artiklene: N år det gjelder Organisasjonskom iteens øvrige forslag til end
ringer i Helsingforsavtalen, vises til utvalgets betenkning over medlems-
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forslag A 945/j, hvorav Juridisk utvalgs m er generelle synspunkter fram 
går.

Juridisk utvalg vil foreslå at det i preambelen til de endringsforslag som 
om handles i M inisterrådsförslaget presiseres at endringene har til formål å 
effektivisere det nordiske sam arbeids arbeidsformer.

A rtikkel 51 — Antall sesjoner

Ministerrådet konstaterer at slik Helsingforsavtalen er utform et idag, 
kan det bare holdes en ordinær sesjon pr. år. Dersom det er behov for flere 
sesjoner, må det skje enten i form av ekstrasesjon eller delt sesjon. Minis
terrådet konstaterer videre at det på nåværende tidspunkt er vanskelig å 
forutsi hvordan behovet for antallet sesjoner pr. år vil utvikle seg. Det 
vises til at Nordisk Råd har antydet at to årlige sesjoner fram over form o
dentlig vil bli sedvanlig.

E tter dette foreslår M inisterrådet at ordet ” m inst” tilføyes i andre ledd i 
gjeldende bestemmelse. Etter M inisterrådets mening er det riktig å foreta 
denne enkle endringen i avtalen, som derved b idrar til å fjerne en binding 
som i fram tiden kan vise seg uhensiktsmessig.

Juridisk utvalg konstaterer at M inisterrådets forslag svarer til flertallets 
innstilling i Organisasjonskomiteen. Et m indretall i komiteen hevder at 
det eksakte antall sesjoner klart bør gå fram av regelverket.

Juridisk utvalg kan bemerke at utvalget også har til behandling med- 
lemsforslag A 926/) om to ordinære årlige sesjoner. Utvalget besluttet å 
foreslå at medlemsforslaget avskrives, under henvisning til at spørsmålet 
blir ta tt med i behandling av Organisasjonskom iteens forslag til endringer 
i Rådets organisasjon m.v. I medlemsforslaget anfører forslagsstillerne at 
forandringer av arbeidsm iljøet tvinger Nordisk Råd til å effektivisere sitt 
arbeid. Nordisk Råds m øtepraksis bør etter forslagsstillernes mening ut
vikles slik at man får et system med to årlige ordinære sesjoner. Sesjonenes 
lengde kunne da begrenses til tre —fire dager om gangen. Et slikt arrange
ment kunne gi mulighet til å fordele sakene således at man under høstm ø
tene behandlet budsjettet og virksom hetsplanene og under vårsesjonen 
bl.a. virksom hetsberetningene, heter det.

Utvalget konstaterer at høringsinstansene har gitt uttrykk for ulike hold
ninger til spørsmålet om antall sesjoner. Sosialdemokratene og sosial- og 
miljøutvalget støtter komiteens forslag. Kommunikasjonsutvalget, Bud
sjett- og kontrollutvalget samt den finske og den islandske delegasjon anser 
at det bør holdes to ordinære sesjoner. Tilsvarende synspunkt er kommet 
fra m ittengruppen. Den konservative gruppen mener en bør beholde en 
ordinær sesjon pr. år.

Juridisk utvalg støtter M inisterrådets forslag til endring av Artikkel 51, 
slik at det åpnes for muligheter til å holde mer enn en ordinær sesjon pr. år, 
dersom det skulle bli behov for det. Det kan på nåværende tidspunkt være 
vanskelig å forutse behovet for antallet sesjoner pr. år. M inisterrådets
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forslag løser etter utvalgets m ening dette spørsmålet på en tilfredsstillende 
måte.

Når det gjelder utform ningen av Art. 51, kan utvalget bem erke følgende: 
Ettersom plenarforsamlingen etter forslaget kan bestem m e antallet ordi
nære sesjoner, er det ikke lenger behov for at den skal beslutte om ekstrase- 
sjon. Art. 5 1 ,2 . ledd, 2. punkt justeres ved at ” plenarforsam lingen” utgår 
av teksten.

Reservasjon:

M edlemmene av den konservative gruppen i utvalget ønsker at det 
fortsatt holdes en ordinær sesjon pr. år, slik det går fram av någjeldende 
Art. 51.

Artikkel 52 — antall m edlem m er i presidiet

Komiteen  understreker betydningen av at presidiets rolle som ledende 
organ forsterkes, og at de m uligheter som allerede finnes idag, utnyttes i 
større utstrekning.

Komiteen er videre av den oppfatning at dersom  presidiets rolle som 
ledende organ skal få gjennomslag, kreves det at det dels må være m inst to 
representanter fra hver delegasjon, og dels at presidiets sam m ensetning 
avspeiler den nordiske partigruppefordelingen i rådet. Men presidiet bør 
ikke bli for stort, heter det.

Komiteen foreslår at presidiet skal ha m inst 10 og høyst 11 medlem mer. 
For å sikre at partigrupper med m inst 6 m edlem m er skal gis representasjon 
i presidiet må antallet etter komiteens m ening øke til 11 (ved anvendelse 
av d’H ondts metode). Komiteen foreslår at det nåværende systemet med 
observatør avskaffes.

U nder hensyn til at det i fram tiden kan bli aktuelt å endre presidiets 
antall og sammensetning, avstår kom iteen fra å foreslå at antallet presidie- 
m edlem m er reguleres i Helsingforsavtalen. Derved kan plenarforsam ling
en selv beslutte om presidiets størrelse.

Bestemmelsen om at hvert land skal ha m inst to  m edlem m er i presidiet 
foreslås im idlertid opprettholdt i Helsingforsavtalens Art. 52.

Komiteen anser at behovet for passusen i Helsingforsavtalen som sier at 
ulike politiske m eningsretninger ” såvidt mulig bør” være representert, 
ikke lenger er tilstede.

Komiteen har ikke vært enstem m ig vedrørende spørsm ålet om antall 
m edlem m er i Presidiet. De konservative m edlem m ene K om stedt og Sasi 
m ener at antallet m edlem m er i presidiet bør være fast på 10. D et hevdes 
også at anvendelsen av d ’H ondtm etoden garanterer den proporsjonelle 
representativitet.

Ministerrådet foreslår endring i Helsingforsavtalen etter kom iteens fler
tallsinnstilling. Det innebærer at det ikke lenger fastslås i Helsingforsavta
len hvor mange m edlem m er presidiet skal bestå av. Dog vil presidiet alltid
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bli på m inst 10 personer, idet bestem melsen om at hvert lands delegasjon 
skal ha m inst to m edlem m er hver, opprettholdes.

Juridisk utvalg konstaterer at høringsinstansene generelt stiller seg posi
tive til at presidiets stilling som rådets ledende organ styrkes. Av de som 
har u ttalt seg stø tter sosialdem okratene og den venstresosialistiske grup
pen kom iteens forslag. D et sam m e gjelder den danske og den islandske 
delegasjon. Den finske delegasjonen anser at antall m edlem m er bør være 
10. Den konservative gruppen m ener at antall m edlem m er i Presidiet bør 
være fast, og regelfestes i Helsingforsavtalen.

Juridisk utvalg støtter for sin del m inisterrådets forslag til endring av 
Helsingforsavtalen. E tter utvalgets m ening er det av betydning at vi får et 
så fleksibelt system som mulig og at regelverket kan endres relativt raskt 
dersom det skulle bli behov for det. E tter utvalgets mening er det således 
m er hensiktsmessig at antallet m edlem m er i presidiet regelfestes i Arbeids
ordningen for Nordisk Råd som plenarforsamlingen fastsetter, i stedet for 
i Helsingforsavtalen, som er meget tidkrevende å endre.

Utvalget vil for sin del foreslå at passusen i gjeldende tekst om at ulike 
politiske retninger såvidt mulig bør være representert i presidiet, beholdes 
i Art. 52 andre ledd.

Utvalget kan forøvrig vise til sin betenkning over medlemsförslag 
A 945/j når det gjelder den foreslåtte bestem melsen i Arbeidsordningens 
§ 17 om antall m edlem m er i presidiet.

Reservasjon:

M edlemmene av den konservative gruppen og m edlem m ene av den 
finske delegasjonen i utvalget anser at presidiet skal ha et fast antall 
m edlem mer, og at antall skal regelfestes i Helsingforsavtalen. Antallet 
m edlem m er bør fortsatt være 10.

Artikkel 54 — Sekretariater

Ministerrådet foreslår at den setning som angir presidiet som kom petent 
myndighet til å ansette utvalgssekretærene og øvrig personell i presidiesek- 
retariatet, utgår. Hensikten er at denne bestemmelse skal fastsettes i det 
underliggende regelverk, heter det.

Juridisk utvalg støtter M inisterrådets og Organisasjonskom iteens syns
punkter om at bestem m elser av denne art ikke naturlig hører hjem m e i en 
mellomstatlig avtale, men heller i det underliggende regelverk.

Utvalget er enig i at passusen om at presidiet ansetter utvalgssekretære
ne m.v. tas ut av Helsingforsavtalen. Utvalget foreslår at bestemmelsen 
flyttes til Arbeidsordningen under ” Presidiet” , se forslaget til ny § 24 i 
bilag 2 til utvalgets betenkning over medlemsförslag A 945/j.
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Artikkel 55 — Presidieforslag/utvalgsforslag

Ministerrådet foreslår i Art. 55 første ledd at også presidiet og rådets 
utvalg skal ha mulighet til å fram sette forslag for Rådet.

Bakgrunnen for forslaget er å styrke presidiets og utvalgenes m uligheter 
til å ta initiativer, uten å m åtte gå veien om medlemsforslag.

I andre ledd i Art. 55 foreslås en tilføyelse slik at presidiet også skal 
kunne forberede forslag før det ferdigbehandles i Rådet.

E tter Organisasjonskomiteens oppfatning vil forslaget om initiativrett 
for presidiet være et viktig ledd i målsettingen med å effektivisere rådets 
arbeid.

Komiteen m ener at et presidieinitiativ skal håndteres slik at det sendes 
til det aktuelle fagutvalg, enten til behandling eller med anm odning om 
uttalelse. I siste tilfelle frem m er presidiet betenkning for plenarforsamling-

Etter komiteens m ening bør presidiet også ha rett til å gjøre direkte 
framstilling for m inisterrådet etter at presidiet har forberedt saken. I 
henhold til komiteen skal presidiet ha denne retten, men det er komiteens 
mening at den bør benyttes med stor forsiktighet, og bare være aktuell når 
en sak haster meget.

Komiteens forslag om utvalgsforslag innebærer at utvalgene skal ha rett 
til å ta egne direkte initiativ på grunnlag av innkom ne skrivelser, utred
ninger eller initiativer på annen måte. Kom iteen presiserer at retten til 
utvalgsinitiativ bare skal gjelde innenfor utvalgets eget fagområde. K om i
teen antar at fagutvalgenes m øter med fagm inistrene også kan få en helt 
annen betydning ved kom iteens forslag.

Juridisk utvalg konstaterer at kom iteens forslag, som representerer en 
nyordning i rådet,har fått positiv mottakelse av høringsinstansene.

Utvalget kan også for sin del støtte forslagene, som åpenbart vil kunne 
vitalisere rådets arbeid. G jennom  et aktivt sam arbeid mellom presidiet og 
utvalgene kan denne nyordningen raskt føre politiske initiativer videre til 
m inisterrådet. Utvalget forstår forslaget dithen at presidiet som det over
ordnede organ skal kunne fremme forslag på ethvert om råde, mens ut
valgsforslag begrenses til utvalgenes egne fagområder.

Utvalget understreker betydningen av at prosedyrene må være enklere 
ved disse nye initiativer enn når det gjelder behandlingen av m edlem sfor
slag, som vanligvis er nokså tidkrevende.

Utvalget forstår videre kom iteens forslag dithen at når in itiativene/for
slagene presenteres for plenarforsamlingen, skal de ha karakter av en 
ferdig betenkning med forslag til rekom m andasjon. Det at et utvalg eller 
presidiet forelegger en sak for et annet utvalg , sakkyndige e.l., må ses som 
et ledd i forberedelsen til presentasjonen av det endelige utvalgsfor- 
slag/presidieforslag. Det blir da ikke nødvendig med en rem issordning i 
tradisjonell betydning.
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Artikkel 56 — Rådets fram stillinger og uttalelser

M inisterrådet viser til at presidiet idag bare foretar framstilling når det 
ikke er hensiktsmessig å vente på plenarforsam lingens vedtakelse av re
kom m andasjon eller uttalelse.

M inisterrådet viser til at det fra Nordisk Råds side har vært ønskelig at 
presidiet kan gjøre framstilling oftere enn hva tilfellet er idag, for derved å 
effektivisere arbeidet. M inisterrådet støtter Rådets intensjon, og foreslår 
at artikkel 56 andre ledd formuleres, slik at det ikke lenger skal være 
særlige betingelser tilstede for at presidiet kan anvende framstillingsfor
men. Ordlyden i Artikkel 56 tredje ledd foreslås også endret.

Juridisk utvalg konstaterer at ingen høringsinstanser har uttalt seg om 
spørsmålet.

Juridisk utvalg kan på sin side støtte komiteens forslag og motivering. 
Endringen vil etter utvalgets mening kunne bidra til en raskere behandling 
av enkelte saker.

N år det gjelder den lovtekniske utform ingen av bestem melsen, foreslår 
utvalget at det foretas en presisering i tredje ledd, som angir i hvilke tilfelle 
Presidiet kan avgi uttalelse, dvs. de tilfellene Presidiet har gjort fram stil
ling.

Artikkel 57  — Spørreinstituttet

M inisterrådet foreslår å gjøre perm anent den ordning med skriftlige 
spørsmål mellom sesjonene som ble innledet ved 36. sesjon. M inisterrådet 
konstaterer at ordningen har fungert til både rådets og m inisterrådets 
tilfredshet. Artikkel 57 foreslås endret tilsvarende.

Juridisk utvalg kan gi sin tilslutning til at den m idlertidige ordning med 
skriftlig spørsmål mellom sesjonene gjøres perm anent, og at det foretas 
den nødvendige lovtekniske justering i Helsingforsavtalen, ved at ordene 
” i plenarforsam lingen” utgår.

Artikkel 58 — Fordeling av fellesutgiftene mellom  sesjonene

M inisterrådet foreslår at presidiet gis kom petanse til å beslutte om 
fordelingen av N ordisk Råds egne budsjettm idler på delegasjonene. Idag 
er det som hovedregel plenarforsamlingen som beslutter om dette.

Juridisk utvalg konstaterer at komiteen ikke har utredet bakgrunnen for 
endringsforslaget. Såvidt utvalget har kunnet bringe på det rene, er forsla
get en kodifisering av gjeldende praksis. Utvalget kan på denne bakgrunn 
støtte forslaget.
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Etter dette foreslår utvalget at
Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, Finland, 

Island, Norge og Sverige 
å foreta endringer i Helsingforsavtalens artikler 54, 55, 56, 57 og 58 

som framgår av bilaget til Juridisk utvalgs betenkning.

København, 24. februar 1991

Lennart Andersson (s) 

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Tora Aasland Houg (SV) 

Hans N y hage (m)

Jan P. S y  se (H)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok.)

M ats Nyby (SDP) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
Formann

Birte Weiss (S)

at Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, Finland, 
Island, Norge og Sverige, 

å foreta endringer i Helsingforsavtalens artikkel 51 som framgår av 
bilaget til Juridisk utvalgs betenkning.

København, 24. februar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland Houg (SV) Sighvatur Björgvinsson (A)
Formann

Birte Weiss (S)

Reservasjon:

U ndertecknade är av den uppfattningen att mera långtgående förslag 
borde ha framlagts i syfte att stärka N ordiska rådets och m inisterrådets 
organisation och effektivera rådsorganisationens arbetsform er. Till detta 
skulle jurid iska utskottet haft möjligheter på grundval av den diskussion 
som har förts om N ordiska rådets arbetsform er och de synpunkter som har 
fram förts med anledning av organisationskom m itténs betänkande. Vi 
hänvisar för vår del särskilt till det yttrande som avgavs av Finlands 
delegation i N ordiska rådet.

I det följande begränsar vi oss till att fram föra ändringsförslag i två 
centrala frågor som är av principiell eller praktisk betydelse för rådsarbetet 
och som på grundval av nu föreliggande förslag kom m er till avgörande i 
rådet. Samtidigt vill vi understryka att arbetet med att förstärka rådets 
arbete med kraft bör drivas vidare. G enom  snabba beslut om några större 
förändringar i organisation och arbetsform er kan Nordiska rådet utåt visa 
att det finns en dynam ik i arbetet och ett intresse att anpassa detta för att 
m öta de krav en aktiv m edverkan i ett närm are sam arbete i Europa kräver.
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Två sessioner per år 

För att få till stånd en snabbare arbetsrytm  och fram for allt ett snabbare 
beslutsfattande bör Nordiska rådet i fortsättningen hålla m inst två ses
sioner per år. Erfarenheterna visar att en höstsession kan hållas utan att 
flera dagar behöver reserveras för höstm ötena. En höstsession är angelägen 
särskilt med tanke på rådets budgetbehandling.

Artikel 51, första stycket, bör därför ha följande lydelse: Plenarforsam 
lingen utgöres av alla m edlem m ar av rådet. Plenarforsamlingen håller 
ordinarie session m inst två gånger om  året. Extra session hålles när presidi
et så beslutar eller när m inst två regeringar eller tjugofem valda m edlem 
m ar fram ställer begäran därom.

København, 24. februar 1991

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Elsi Hetemäki-Olander (Kok.) 

M ats Nyby (SDP)

Reservasjon:

Den konservative gruppen i Juridisk utvalg anser at någjeldende Art. 51 
bør beholdes som idag.

al Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, F inland, 
Island, Norge og Sverige å foreta endringer i Helsingforsavtalens 
artikkel 52 som framgår av bilaget til Juridisk utvalgs betenkning.

København, 24. februar 1991

Lennart Andersson (s)

Tora Aasland Houg (SV)

Sighvatur Björgvinsson (A)
Formann

Reservasjon:

Den konservative gruppen i Juridisk utvalg anser at artikkel 52 bør 
beholdes som idag.

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Birte IVeiss (S)
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Endringer i Helsingforsavlaten: Juridisk utvalgs forslag til ny avta
letekst

(Preambel til överenskom m elsen a v ...... )

---------” som önskar effektivera det nordiska sam arbetets arbetsform er”

Artikel 51

Plenarforsamlingen utgöres av alla m edlem m ar av rådet. Plenarforsam 
lingen håller ordinarie session m inst en gång om året. Extra session hålles 
när presidiet så beslutar eller när m inst två regeringar eller tjugofem valda 
m edlem ar fram ställer begäran därom.

Rådets befogenheter utövas av plenarforsamlingen, om icke annat är 
särskilt föreskrivet. Plenarforsamlingens förhandlingar är offentliga, om 
plenarforsamlingen icke beslutar annat.

Artkel 52

Plenarforsamlingen utser för ett år vid första årliga ordinarie session ett 
presidium  bestående av en president och det övriga antal m edlem m ar som 
plenarforsamlingen beslutar.

Delegationerna skall vara företrädda i presidiet med m inst två m edlem 
m ar vardera. Såvitt möjligt bör olika politiska m eningsinriktningar bli 
representerade i presidiet.

Medlem av presidiet skall vara vald medlem av rådet.
Blir befattningen som medlem av presidiet ledig mellan två ordinarie 

sessioner, skall för tiden till dess nytt presidium  utses ny medlem utses av 
den delegation som den avgångne m edlem m en tillhört. Presidiet handhar 
rådets löpande angelägenheter och företräder i övrigt rådet i den utsträck
ning som framgår av denna överenskommelse och rådets arbetsordning.

Artikel 54

R ådet bistås i sin verksam het av ett presidiesekretariat som leds av en 
presidiesekreterare utsedd av presidiet sam t av ett kollegium (sekreterar- 
kollegiet) bestående av presidiesekreteraren och sekreteraren hos varje 
lands delegation.

Varje delegation anställer den sekretariatspersonel som skall bistå dele
gationen.

Artikel 55

Regering, Färöarnas och G rönlands landsstyren, Ålands landskapssty
relse, m inisterrådet, rådets presidium  och utskotten sam t medlem har rätt 
att väcka förslag i rådet.

Förslag skall beredas av ett utskott eller av presidiet innan det slutbe
handlas inom rådet.
42 -  10-0450 Nordiska rådet

BILAGA
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Artikel 56

Rekom m endation antages av plenarforsamlingen på grundval av väckt 
förslag.

Y ttrande avgives av plenarforsamlingen. N är presidiet gör fram ställning 
avgives y ttrandet av presidiet.

Presidiet skall till plenarforsam lingen anm äla de åtgärder det vidtagit 
med stöd av andra eller tredje stycket.

Artikel 57

Vald medlem får ställa fråga till regering eller till m inisterrådet med 
anledning av berättelse eller m eddelande som avgivits till rådet eller i 
övrigt i äm ne som angår det nordiska sam arbetet.

Artikel 58

V aije delegation svarar för utgifterna för sitt deltagande i rådet. 
Presidiet fattar för vaije budgetår beslut om hur de gem ensam m a utgif

terna skall fördelas mellan delegationerna.

(Slutbestämmelse till överenskommelse d e n .........  19...... )
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Ministerrådsförslag

om ändring i Helsingforsavtalet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordisk M inisterråd oversender hermed efter anm odning fra Nordisk 
Råds Præsidium et ministerrådsförslag om ændring a f  samarbejdsoverens- 
komsten a f  23. m arts 1962 mellem D anm ark, F inland, Island, Norge og 
Sverige (Helsingforsaftalen) for behandling på rådets 39. session i Køben
havn. M inisterrådet anm oder om rådets synspunkter på forslaget. M inis
terrådet agter derefter at forelægge ændringsforslaget for de nordiske lan
des regeringer til undertegnelse.

København, den 28. januar 1991

På Nordisk M inisterråds vegne 

Thor Pedersen

B 118/j

Lars M athlein
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Forslag til ændringer i Helsingforsaftalen 

Indledning

Nordisk Råds Præsidium nedsatte den 12. decem ber 1989 en egen 
komité (Nordisk Råds Organisationskom ité) med den opgave at se over 
organisationen i sin helhed og særligt vurdere eventuelle organisatoriske 
konsekvenser a f  det, som m an har kaldt den internationale dim ension i 
rådets arbejde.

Organisationskom iteen afgav sin indstilling til præsidiet den 29. oktober 
1990 (NU 1990:7). Præsidiet anm odede herefter i brev a f  13. novem ber 
1990 bl.a. Nordisk M inisterråd om at fremlægge et m inisterrådsförslag til 
den 39. session om ændringer i Helsingforsaftalen.

Organisationskom iteens rapport indeholder dels forslag, der prim ært 
vedrører Nordisk Råds organisation og arbejdsform , dels forslag, hvis 
gennemførelse vil få konsekvenser for såvel Nordisk Råds som Nordisk 
M inisterråds arbejde.

Efter m inisterrådets opfattelse giver den korte tid, der er forløbet, efter 
at organisationskom iteen har afgivet sin rapport, og præsidiets indstilling 
hertil er blevet kendt, alene grundlag for på nuværende tidspunkt at 
fremlægge forslag om de ændringer i Helsingforsaftalen, som angår N or
disk Råds organisation og arbejdsform , og som er en forudsætning for, at 
rådet kan ændre sit underliggende regelværk.

På denne baggrund foreslår m inisterrådet, at der foretages nedenstående 
ændringer i Helsingforsaftalen i overensstemmelse med flertalsindstillin- 
gen fra Nordisk Råds Organisationskom ité.

Konkrete ændringsforslag

Nuværende form ulering  

Artikel 51

Plenarforsamlingen består a f  alle 
m edlem m er a f  Rådet.

Plenarforsamlingen afholder or
dinær session en gang om året. 
Ekstraordinær session afholdes, når 
plenarforsamlingen eller Præsidiet 
beslutter dette, eller når m indst to 
regeringer eller m indst femogtyve 
valgte m edlem m er frem sætter an
m odning derom.

Rådets beføjelser udøves af ple
narforsam lingen, hvis andet ikke er 
særligt foreskrevet.

Forslag til ny form ulering  

Artikel 51

Plenarforsamlingen består a f  alle 
m edlem m er a f  rådet.

Plenarforsamlingen afholder or- 
dinæ år session m indst en gang om 
året. Ekstraordinær session afhol
des, når plenarforsamlingen eller 
præsidiet beslutter det, eller når 
m indst to regeringer eller m indst 
femogtyve valgte m edlem m er be
gærer det.

Rådets beføjelser udøves a f  ple
narforsamlingen, hvis andet ikke er 
særligt foreskrevet.
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Plenarforsamlingens forhand
linger er offentlige, med m indre 
plenarforsamlingen beslutter andet.

Artikel 52

Plenarforsamlingen udpeger ved 
hver ordinær session et Præsidium, 
bestående af en præsident og ni 
andre m edlem mer. Alle delegatio
ner skal være repræsenteret i Præsi
diet med to m edlem m er hver. 
Såvidt muligt bør forskellige politi
ske m eningsretninger repræsenteres
i Præsidiet.

M edlem mer a f  Præsidiet skal 
være valgte m edlem m er a f  rådet.

Bliver hvervet som medlem af 
Præsidiet ledigt mellem to ordinære 
sessioner, skal et nyt medlem udpe
ges for tiden indtil næste ordinære 
session af den delegation, som det 
afgåede medlem tilhørte.

Præsidiet varetager Rådets lø
bende forretninger og optræder i 
øvrigt på Rådets vegne i den ud
strækning, som fremgår a f  denne 
overenskomst og Rådets forret
ningsorden.

Artikel 54

Rådet bistås i sin virksomhed af 
et Præsidiesekretariat, som ledes af 
en præsidiesekretær, udpeget af 
Præsidiet, sam t a f  et Kollegium 
(sekretærkollegiet) bestående af 
præsidiesekretæren og generalsek
retæren for hvert lands delegation.

Præsidiet udpeger udvalgenes 
sekretærer samt det øvrige persona
le, der er nødvendigt for at udføre 
Rådets fælles sekretariatsopgaver. 
Hver delegation ansætter det sekre- 
tariatspersonale, der skal bistå dele
gationen.

Plenarforsam lingens forhand
linger er offentlige, med m indre 
plenarforsam lingen beslutter andet.

Artikel 52

Plenarforsamlingen udpeger for 
et år ad gangen ved første årlige 
ordinære session et præsidium  be
stående a f  en præsident og det øvri
ge antal m edlem m er, som plenar
forsamlingen beslutter. Alle delega
tioner skal være repræsenterede i 
præsidiet med m indst to m edlem 
mer hver.

M edlem m er af præsidiet skal 
være valgte m edlem m er a f  rådet.

Bliver hvervet som medlem af 
præsidiet ledigt mellem to ordinære 
sessioner, skal et nyt medlem udpe
ges for tiden indtil næste ordinære 
session af den delegation, som det 
afgåede medlem tilhørte.

Præsidiet varetager rådets løben
de forretninger og optræder i øvrigt 
på rådets vegne i den udstrækning, 
som fremgår a f  denne overens
komst og rådets forretningsorden.

Artikel 54

Rådet bistås i sin virksomhed af 
et præsidiesekretariat, som ledes af 
en præsidiesekretær, udpeget af 
præsidiet, sam t a f  et kollegium 
(sekretærkollegiet) bestående af 
præsidiesekretæren og generalsek
retæren for hvert lands delegation.

Hver delegation ansætter det sek- 
retariatspersonale, der skal bistå 
delegationen.
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Regeringerne, Færøernes lands
styre, G rønlands landsstyre, Ålands 
landskapsstyrelse, m inisterrådet og 
m edlem m erne har ret til at frem
sætte forslag for Rådet.

Ethvert forslag skal behandles i et 
udvalg, inden det færdigbehandles i 
Rådet.

Artikel 56

Rekom m andationer vedtages af 
Plenarforsam lingen på grundlag af 
fremsat forslag herom.

Dersom det ikke er hensigtsmæs
sigt at afvente behandling i P lenar
forsamlingen, eller dersom andre 
grunde foreligger dertil, kan Præsi
diet i stedet for rekom m andation af 
Plenarforsamlingen foretage anden 
henvendelse.

Udtalelser afgives a f  Plenarfor
samlingen eller under de forudsæt
ninger, der er angivet i andet afsnit, 
a f  Præsidiet.

Præsidiet skal til plenarforsam 
lingen anm elde de foranstaltninger, 
der er truffet i henhold til andet 
eller tredje afsnit.

Artikel 57

Et valgt medlem kan i Plenarfor
samlingen stille spørgsmål til m i
nisterrådet i anledning a f  en beret
ning eller meddelelse, der er afgivet 
til Rådet, eller i øvrigt om emner, 
som angår det nordiske sam arbej
de.

Artikel 58 

Hver delegation svarer for udgif
terne til sin deltagelse i Rådet. 

Plenarforsam lingen, eller i hen-

Artikel 55 Artikel 55 

Regeringerne, Færøernes lands
styre, G rønlands landsstyre, Ålands 
landskapsstyrelse, m inisterrådet, 
rådets præsidium og udvalg samt 
m edlem m erne har ret til at frem 
sætte forslag for rådet.

Ethvert forslag skal behandles af 
præsidiet eller i et udvalg, inden det 
færdigbehandles i rådet.

Artikel 56

R ekom m andationer vedtages af 
plenarforsamlingen på grundlag af 
fremsat forslag herom.

Præsidiet kan foretage anden 
henvendelse (fremstilling) end re
kom m andation på grundlag af 
fremsat forslag herom.

Udtalelser afgives a f  plenarfor
samlingen eller a f  præsidiet.

Præsidiet skal til plenarforsam 
lingen anm elde de foranstaltninger, 
der er trulfet i henhold til andet 
eller tredje afsnit.

Artikel 5 7

Et valgt medlem kan stille spørgs
mål til en regering eller til m inister
rådet i anledning a f  en beretning 
eller meddelelse, der er afgivet til 
rådet, eller i øvrigt om em ner, som 
angår det nordiske samarbejde.

Artikel 58

Hver delegation svarer for udgif
terne til sin deltagelse i rådet. 

Præsidiet træffet for hvert bud
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hold til Plenarforsamlingens be
myndigelse Præsidiet, træffer for 
hvert budgetår bestemmelse om, 
hvorledes de fælles udgifter skal 
fordeles mellem delegationerne, 
Præsidiet kan i særlige tilfælde træf
fe beslutning om at ændre denne 
fordeling.

getår bestemmelse om, hvorledes 
de fælles udgifter skal fordeles mel
lem delegationerne.

Kommentarer til ændringsforslagene

A d artikel 51

Eneste ændring i forhold til nuværende form ulering er tilføjelsen i stykke
2 af ordet m indst i forbindelse med antallet årlige, ordinære sessioner. Som 
aftalen nu er udform et, kan der kun afholdes ordinær session en gang om 
året. I tilfælde af behov for yderligere sessioner har det m åttet ske i form af 
enten ekstraordinær session eller delt session. Såvel i 1988 som i 1989 
afholdtes ekstra sessioner i novem ber måned, og også i 1990 var det under 
overvejelse at afholde sådan ekstra session. Skulle det i frem tiden vise sig, 
at flere årlige sessioner mere bliver regelen end undtagelsen, m ister de den 
ekstraordinære karakter, som er forudsat med den nuværende formule
ring.

H vordan behovet for antal sessioner pr. år frem over vil udvikle sig, kan 
det være vanskeligt at sige på nuværende tidspunkt. Nordisk Råd har dog 
antydet, at to årlige sessioner frem over form entlig vil blive det sædvanlige. 
M inisterrådet finder, at det må være rigtigt med denne enkle ændring af 
aftalen at fjerne en binding, som måske i frem tiden kan vise sig uhensigts
mæssig.

A d artikel 52

Med forslaget til ny formulering af stykke 1 bliver det ikke længere 
stadfæstet i selve Helsingforsaftalen, hvor mange m edlem m er præsidiet 
skal bestå af, men det bliver op til plenarforsamlingen at afgøre dette. Dog 
vil præsidiet blive på m indst ti personer, idet det foreslås, at hvert lands 
delegation skal være repræsenteret med m indst to m edlem m er hver. Men 
flere end ti præsidiem edlem m er, som nu er reglen, kan altså forekomme.

Baggrunden for forslaget er ønsket om til enhver tid i præsidiet at kunne 
afspejle delegationernes og deres partimæssige sammensætning, uden at 
det bliver nødvendigt at etablere særlige observatørordninger, som har 
været anvendt på det seneste.

A d  artikel 54
1 artiklens stykke 2 foreslås, at den sætning udgår, der angiver præsidiet 

som kom petent organ for ansættelse a f  udvalgssekretærer og øvrigt perso-
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nale i Præsidiesekretariatet. Hensigten er, at spørgsmål om ansættelses- 
kompetence for de forskellige stillingskategorier frem over ikke skal regule
res i den overnationale aftale, men fastsættes i det underliggende re
gelværk.

A d  artikel 55

I artiklens stykke 1 foreslås, at også præsidiet og rådets udvalg fremover 
skal få mulighed for at fremsætte forslag for rådet — ud over som nu 
regeringerne, de selvstyrende om råders styrelser, m inisterrådet og m ed
lemmerne.

Form ålet med forslaget er at styrke præsidiets og udvalgenes muligheder 
for at tage initiativer og derm ed effektivisere arbejdet i rådet, idet foreslag 
på denne måde kan fremmes, uden at m an behøver gå omvejen over 
medlemsforslag.

1 stykke 2 foreslåes præsidiet indsat som et organ for behandling af 
forslag på samme måde som udvalgene, inden slutbehandling i rådet. 
Dette forslag skal ses i sammenhæng med det ovennævnte, og således åbne 
mulighed for, at præsidiet skal kunne føre egne initiativer direkte frem for 
m inisterrådet uden forudgående behandling i et udvalg eller i plenarfor
samlingen, jfr. også ændringsforslagene til artikel 56.

A d  artikel 56, stk. 2 og 3

Efter den nugældende form ulering kan præsidiet alene foretage andre 
henvendelser (fremstillinger) end rekom m andationer og fremsætte udtalel
ser, i de situationer, hvor det ikke er hensigtsmæssigt at vente på plenarfor
samlingens eventuelle antagelse a f  en rekom m andation eller en udtalelse. 
Hvad disse formuleringer præcist indebærer har været uklart.

Fra Nordisk Råds side har m an ønsket at gøre det muligt for præsidiet 
oftere at gøre fremstillinger og fremsætte udtalelser, end hvad tilfældet har 
været, bl. a. med det formål som nævnt ovenfor ad artikel 55 at effektivise
re arbejdet. M inisterrådet kan støtte denne intention og foreslår derfor, at 
denne artikel fremtidigt formuleres uden særlige betingelser for præsidiets 
ret.

A d  artikel 5 7

Med ændringsforslaget til denne artikel ønsker m inisterrådet at gøre den 
forsøgsordning, som indledtes ved den 36. session med mulighed for 
skriftlige spørgsmål mellem sessionerne perm anent. O rdningen har funge
ret til både rådets og m inisterrådets tilfredshed.

A d  artikel 58, stk. 2

Forslaget indebærer, at retten til at beslutte om fordelingen af Nordisk 
Råds egne budgetm idler på delegationerne flyttes fra plenarforsamlingen 
til præsidiet.
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B 119/k

Kulturutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om nordiskt miljöforsknings
program

(Ministerrådsförslaget, se s. 1332 

Remissyttranden, se supplement 2)

Till kulturutskottet har hänvisats m inisterrådsförslag B 119/k om nor
diskt miljöforskningsprogram 1993— 1997. M inisterrådsförslaget har be
handlats på utskottets möten den 29 januari sam t den 25 februari 1991.

1. Ministerrådsförslaget

M inisterrådsförslaget indelas i en kartläggningsdel (kapitel 2 — 5) och en 
programdel (kapitel 6 — 8) som utgör kom m itténs förslag till femårigt nor
diskt miljöforskningsprogram .

I kapitel 2 preciseras de begreppsliga utgångspunkterna för förslaget. 
Enligt dessa bör det nordiska m iljöforskningssam arbetet gälla: sam nordis
ka äm nen och nordiska naturförhållanden, nordiska problem ställningar, 
nordiska närom råden, om råden där N orden har speciella förutsättningar 
att göra en forskningsmässig insats som b idrar till m iljöpolitikens utveck
ling sam t globala m iljöproblem  som kan ges en nordisk infallsvinkel eller 
som har specifika effekter i Norden.

Den offentligt finansierade m iljöforskningens utvecklingslinjer, organi
sering, resurser, prioriteringar och större aktuella forskningsprogram i de 
nordiska länderna genomgås i kapitel 3.

I kapitel 4 genomgås pågående och planerat nordiskt m iljöforsknings
sam arbete, dvs. nordiskt sam arbete om m iljö-FoU inom ramen för N or
diska m inisterrådets verksamhet.

En översiktlig genomgång av det internationella m iljöforskningssam ar
betet och dess huvudinriktning, med fokusering på större projekt, program 
och organisationer som är av central betydelse för de nordiska ländernas 
miljöforskningssam arbete, redovisas i kapitel 5.

Förslagets programdel återfinns i kapitel 6, 7 och 8. Med stöd av den 
redovisade kartläggningen och översikterna identifieras nationellt, nor
diskt och internationellt prioriterade m iljöforskningsom råden. Tre breda 
tem aom råden som anses särskilt läm pade och angelägna för nordiskt sam 
arbete inom ramen för ett nordiskt miljöforskningsprogram utpekas i 
kapitel 6.
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För det första redogörs det för forskning om klimatförändringar. D är 
pekas på forskning om klim atm odeller med särskild inriktning på anpass
ning av m odellerna till nordiska förhållanden, forskning om effekter av 
klim atförändringar samt paleoklimatforskning. H är uppm ärksam m as 
bl. a. havets betydelse för det fram tida klim atet och speciellt behovet av 
nordiska forskningsinsatser om de fysiska och biologiska processerna i 
N ordatlanten.

För det andra utpekas miljöforskningssamarbete om  Östersjöområdet. 
D är preciseras två exempel på forskningsområden; Ö stersjöom rådets stor- 
skaliga processer: land — vatten —atm osfär sam t kustom rådenas resurs
hållning. Program m et fram häver speciellt behovet av forskning om 
ekotoxikologi, stressfaktorer och funktionella effekter av gifter. Med hän
visning till den om fattande miljöforskning som redan länge bedrivits i 
själva Östersjön avses tyngdpunkten i program insatsem a ligga på Ö ster
sjöns tillrinningsom råden. Sam arbetet med Baltikum och de östeuropeiska 
Ö stersjöländerna ges stort utrym m e i programblocket. Forskning som 
underlag för återställande m iljövård i Ö stersjöom rådet prioriteras högt.

För det tredje näm ns forskning om  miljöpolitikens samhälleliga föru t
sättningar. Tre exem plifierande forskningsom råden redovisas: forskning 
om styrmedel, forskning om m iljöindikatorer samt im plem entationsforsk- 
ning. Det konstateras att åtskillig forskning inom om rådet, redan när det 
gäller frågeställningarna, kan vara politiskt kontroversiell. D etta kan utgö
ra en särskild svårighet men gör enligt kom m ittén inte forskningen på 
om rådet m indre angelägen.

Enligt kapitel 7 skall den nordiska sam arbetsinsatsen i program m et 
koncentreras på tre huvudsakliga arbetsform er. För det första på forskarut
bildning och forskarrörlighet. D är skall sam arbetet bl. a. om fatta forskar
kurser och workshops, nordiska forskarstipendier, gästforskare och gästlä
rare och olika form er för sam arbetsstipendier, s.k. tw inning grants mellan 
forskargrupper i olika nordiska länder. N är det gäller forskarkurser och 
forskarstipendier är ett sam arbete med Ö stersjöom rådena u tanför Norden 
angeläget.

För det andra är samnordiska forskningsprojekt en lämplig samarbets- 
form och en avgörande faktor är att det m edför klara fördelar att utföra 
projekten nordiskt i stället för nationellt. För att garantera ett nära sam 
band mellan nordiska och nationella prioriteringar och kvalitetskrav bör 
som huvudregel m inst hälften av sam arbetsprojekens kostnader täckas 
m ed medel från nationella forskningsfinansierade organ. Även begränsade 
bidrag för vetenskapliga instrum ent och fältutrustning kan kom m a i fråga, 
speciellt i forskning i Östersjöns östeuropeiska tillrinningsom råden.

Beträffande den tredje sam arbetsform en, nordisk medverkan i interna
tionellt miljöforskningssamarbete, påpekas att det kan ske i flera olika 
former. Sam arbetet kan t.ex. gälla sam ordning av nationell m edverkan i
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internationella forskningsprogram eller sam nordiskt deltagande i ett in ter
nationellt program. Etablering av ett eget nordiskt delprogram som skall 
ingå i eller bidra till ett internationellt program är även ett exempel.

Enligt ministerrådsförslaget skall de aktiviteter som skall realiseras upp
fylla olika krav som kan m otivera att aktiviteterna genom förs nordiskt, 
bl. a. att sam arbetet skall kunna leda till bättre forskningskvalitet eller 
andra forskningsresultat, sam arbetet bör kunna ge stordriftsfordelar, re
sursbesparingar, tillgång till unik kunskap eller unik vetenskaplig appara
tur. Vidare bör sam arbetet gälla långsiktiga och fram tidsinriktade pro
blemställningar. Organisatoriskt skall program m et bygga på att de existe
rande nationella och nordiska forskningsorganisationerna utnyttjas.

I kapitel 8 redovisas resursbehov, finansiering och tidsplan. Behovet av 
sam nordiska resurser för m iljöforskningsprogram m et beräknas variera un
der femårsperioden 1993—1997 från en lägsta årlig nivå på i genom snitt 
28 M DKK till en m axim um nivå på nära 50 M DKK per år. För att 
programmet skall kunna inledas i full skala förutsätts vissa resursinsatser 
för inledande program aktiviteter även under 1991 — 1992.

2. Remiss

Enligt Nordiska rådets presidium s beslut har m inisterrådsförslaget re
m itterats till N ordiska rådets social- och m iljöutskott. Sam m andrag av 
social- och m iljöutskottets yttrande återfinns i utskottets betänkande.

3. Utskottet

3.1 A llm änt

Utskottet hälsar med tillfredsställelse att N ordiska m inisterrådet har 
lagt fram förslag till nordiskt miljöforskningsprogram 1993—1997. U t
skottet konstaterar att en stor del av program m et kartlägger bakgrunden 
för själva programdelen av förslaget. Redovisning av grundbegrepp och 
pågående projekt nordiskt och nationellt på m iljöforskningsom rådet är 
synnerligen värdefullt och nödvändigt för förståelsen av det omfångsrika 
och tvärsektoriella miljöforskningsprogram met. U tskottets yttrande be
gränsar sig em ellertid huvudsakligen till m inisterrådsförslagets program 
del.

N är det gäller ministerrådsförslagets genomgång av det om fattande sam 
arbetet om miljö-FoU, som redan pågår inom m inisterrådets olika sekto
rer, har utskottet bl. a. fast sig vid de talrika perm anenta nordiska arbets
grupperna, det stora antalet nordiska projektgrupper inom m iljösektom  
och det stora antalet relativt små sam arbetsaktiviteter på miljöforsknings
om rådet.

U tskottet finner den pågående verksam heten svåröverskådlig och ett 
intryck av en viss organisatorisk splittring kan inte helt undvikas. Utskot-
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tet finner det därför naturligt att oberoende av genom förandet av det nu 
föreslagna nordiska m iljöforskningsprogram m et också fasta uppm ärksam 
het vid frågan om hur det inom m inisterrådsorganisationen redan pågåen
de m iljöforskningssam arbetet kan sam ordnas och effektiveras.

Mot denna bakgrund anser utskottet a tt det vore nyttigt och angeläget 
att få en samlad forskningspolitisk utvärdering av det idag existerande 
nordiska sam arbetet om miljö-FoU inom  hela m inisterrådsorganisa
tionen. Enligt utskottets m ening borde N ordiska forskningspolitiska rådet 
därför ges i uppdrag att ansvara för en sådan utvärdering som borde gälla 
inte bara det nordiska m iljöforskningssam arbetets organisering och sam 
bandet mellan aktiviteterna i de olika m inisterrådssektorem a utan också 
FoU-verksam hetens kvalitet och relevans och betydelse för forskningen på 
om rådet i de nordiska länderna.

På senare tid har tvärsektoriella förslag blivit allt vanligare inom  de 
nordiska organen. Ett exempel är det nordiska bioteknologiska samarbets- 
program m et som antogs år 1988. U tskottet anser det positivt att m inister
rådet sam arbetar tvärs över sektorsgränser om om fattande och viktiga 
problem ställningar. U tskottet understryker dock vikten av att forskningen 
har relevans för N orden som helhet och att det finns klara m otiv för en 
gemensam nordisk forskning på om rådet. M iljöproblemen kräver att sam 
arbete sker över landgränser och att hela systemlösningar utforskas.

U tskottet finner att de i m inisterrådsförslaget fram förda motiven  för ett 
nordiskt m iljöforskningsprogram utgör en klar grund för ett nordiskt sam
arbete på om rådet. U tskottet vill särskilt fram hålla vikten av resursbespa
ringen och tillgång till unik kunskap och unika resurser däribland speciali
serad vetenskaplig utrustning sam t arbetsfördelning.

I sitt betänkande över riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rådet 
1990—1992 framhöll utskottet att forskningssam arbete på m iljöom rådet 
borde ges stor uppm ärksam het och påpekade behovet av miljöforskning 
inom  Östeuropa. U tskottet konstaterar med tillfredsställelse att det före
liggande miljöforskningsprogramförslagets Östersjöforskning anknyts till 
länderna i Östeuropa.

3.2 Samarbetsområden

U tskottet har tagit del av de kriterier som utgör bakgrund för de tre 
tem aom rådena och redovisas som speciellt väl ägnade för nordiskt sam ar
bete. U tskottet är enigt med förslagsställarna att den forskning som det 
nordiska sam arbetet om fattar bör i första hand gälla de långsiktiga och 
fram tidsinriktade frågeställningarna. D et är därför viktigt att miljöforsk
ningsprogramm et särskilt uppm ärksam m ar både den mer grundläggande 
forskningen och forskarutbildningen.

Vad gäller det förstnäm nda om rådet forskning om  klimatförändringar 
noterar social- och m iljöutskottet med tillfredsställelse att de nordiska 
länderna aktivt deltar i det internationella forskningssam arbetet inom
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världsm eteorologiorganisationen (W MO) sam t inom ett program ”The 
International Geosphere-Biosphere Program m e” som organiserats av ve
tenskapsakadem iernas internationella sam arbetsorgan (1CSU). S istnäm n
da program avser studier av globala klim atförändringar och om fattar ett 
stort antal naturvetenskapliga, jord- och skogsbruksvetenskapliga, teknis
ka och samhällsvetenskapliga discipliner. V idare har den nordiska samar- 
betsnäm nden för skogsforskning utarbetat ett förslag till forskningspro
gram om skog och miljö, som bland annat innehåller förslag till forskning 
om luftföroreningars och andra atm osfäriska förändringars effekter på 
skog och mark. 1 N orden finns en betydande paleoklimatologisk forsk
ningsmiljö som forskar om de processer som styr klim atutvecklingen. 
Social- och m iljöutskottet finner att forskning på dessa om råden är av 
betydelse, inte m inst för att kunna förutse klim atförändringar till följd av 
miljöfaktorer och för att kunna skilja dessa från förändringar som har 
annan bakgrund. Beträffande forskning om effekter av klim atförändringar 
noterar kulturutskottet med tillfredsställelse att enligt m inisterrådsförsla
get skall samspelseffekter mellan klim atförändringar och andra m iljöpro
blem uppm ärksam m as och att även forskning om luftföroreningars/kli
m atförändringars effekter på m änniskans hälsa och välbefinnande hör 
naturligt till denna programdel. Enligt program m et fästs särskild vikt vid 
m iljöproblem beträffande skog och mark. U tskottet vill em ellertid påm in
na om att forskningen inom  kulturm innesvården hör hem m a inom detta 
om råde. U tskottet har i betänkande över medlemsförslag A 775/k (rek. 
35/1988) fram hållit att kulturm innesvårdsforskningen anses vara ringa 
utvecklad i N orden och att utvecklingen av nya restaurerings- och kon
serveringsm etoder är särskilt aktuella i anslutning till de skador som 
uppstår till följd av luftföroreningar. Ett ökat forskningssam arbete på 
detta om råde är en viktig förutsättning för gem ensamma nordiska insatser 
inom det internationella sam arbetet på om rådet. På forskningsom rådet 
kan Eurocare-projektet i anslutning till EUREKA ge goda möjligheter att 
delta i utvecklingen av nya högteknologiska produkter för restaurering. 
U tskottet förutsätter att vid genom förandet av m iljöforskningsprogram 
met uppm ärksam m as forskningen inom kulturm innesvården i detta sam
manhang.

U tskottet har noterat att från isländsk sida har särskilt betonats att 
N ordatlanten har stor betydelse för utvecklingen av väderklim atet, särskilt 
vad beträffar klim at och väderförhållanden i både norra Europa och norra 
Amerika. Bättre kunskap om det kom plicerade samspelet mellan havet, 
havsström m arna och luften, är därför av stor betydelse för N orden. Enligt 
ministerrådsförslaget fram hålls a tt en av de viktigaste faktorerna som 
bestäm m er det fram tida klim atet i N orden är förbunden med havet och att 
den värm etransport som är kopplad till G olfström m en kan kom m a att 
försvagas i fram tiden. En koordinerad nordisk forskningsinsats för att 
klarlägga de m ekanism er som bestäm m er inström ning av vattnet från
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Atlanten till Norska havet anses angelägen for att belysa dessa frågor. 
U tskottet anser det viktigt för hela V ästnorden att dessa frågor skänks 
betydande uppm ärksam het och stöder etablering av en form för öppet 
”nordisk center” för m odellsam arbete på klim atom rådet som en ända
målsenlig sam arbetsform  för en del av det nordiska sam arbetet på områ-

D et andra sam arbetsom rådet som m inisterrådsförslaget avser är ett 
miljöforskningssamarbete angående Östersjöområdet. Social- och m iljöut
skottet fram håller att detta tem aom råde bör prioriteras, inte m inst mot 
bakgrund av den senaste tidens utveckling i detta om råde. U tskottet 
noterar vidare med tillfredsställelse att en europeisk universitetsrektors- 
konferens låtit u tarbeta en programskiss, COPERNICUS för sam arbete 
om forskning och undervisning rörande Ö stersjöom rådets miljö. U tskottet 
ser positivt på detta förslag och vill u ttala förhoppningen att universiteten 
ges möjlighet a tt in rätta ett sam arbete på denna bas. Social- och m iljöut
skottet vill även understryka påpekandet i m inisterrådets program att även 
om Östersjön varit föremål för om fattande forskning är kunskaperna om 
situationen i tillrinningsom rådena ofullständiga. Som även påpekas i m i
nisterrådets handlingsprogram mot havsförorening finns redan en bety
dande forskning om Östersjöns eutrofiering genom närsalter med åtföljan
de syrebrist och algblomning. Kunskaperna om källorna till kväve och 
fosforbelastning i Östersjön är dock ännu osäkra på flera punkter. U tskot
tet tillstyrker starkt att dessa forskningsuppgifter prioriteras och vill även 
framhålla vikten av att Baltikum och de östeuropeiska länderna får möjlig
het att aktivt delta i utform ningen av de olika forskningsprojekten, inte 
m inst för att få till stånd ett gott sam arbete kring forskning och utb ild
ningsfrågor. U tskottet vill vidare understryka program kom m itténs påpe
kande att sam arbetet bör bygga på de övervakningsaktiviteter som redan 
finns i Östersjöom rådet och att m an ej förbiser möjligheterna till sam ord
ning med internationellt forskningsarbete t.ex. EGs delprogram om Öster
sjön inom  ramen för dess havsforskningsprogram. Även sam arbete om 
gränsöverskridande luftföroreningar inom  ECE:s konventionsram  i enlig
het med rekom m endation från rådets havsföroreningskonferens 1989 har 
etablerats.

K ulturutskottet anser i likhet med social- och m iljöutskottet Östersjö- 
forskningen vara av stor betydelse. U tskottet noterar att enligt m inister
rådsförslaget skall forskningssam arbetet bedrivas om Ö stersjöom rådet i en 
vid bemärkelse. D enna forskning blir därför m era övergripande och 
sam m anställande än tidigare har företagits inom  Östersjöom rådet. I för
slaget framhålls att den för närvarande spridda miljökunskapen om hav, 
färskvatten, land och atm osfär i om rådet bör samlas till en sam m anhållen 
bild. U tskottet stöder kraftigt att Östersjöforskningen har denna inrikt
ning, inte m inst för att undvika dubbelarbete och för att forskningen skall 
kunna ge förutsättningar för en gemensam miljöpolicy när det gäller Ö ster
sjön.
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Det tredje stora sam arbetsom rådet är miljöpolitikens samhälleliga föru t
sättningar. Social- och m iljöutskottet noterar att det gäller sam ordning av 
miljöekonom isk forskning med beteendevetenskaplig, politologisk och an
nan samhällsvetenskaplig forskning, som anses nödvändig för att belysa 
komplexa och målkonfliktfyllda frågor kring besluts-, styr- och livsstilspro- 
blem. U tskottet har i detta delom råde särskilt noterat frågan om styrm e
del, dvs. forskning om samspelet mellan ekonom iska och adm inistrativa 
styrmedel och effekterna på miljöbelastningen från energisektorn, trans
portsektorn, industrin och jordbruket. U tskottet som betonade vikten av 
undersökningar angående styrmedel i sitt betänkande över m inisterrådets 
miljöprogram, anser att de av program kom m ittén föreslagna kom parativa 
studierna och fram åtriktad forskning om möjliga styrmedelsssystem är 
angelägna och bör prioriteras. Beträffande forskning om m iljöindikatorer 
vill utskottet understryka betydelsen härav och erinrar om det arbete som 
pågår i flera länder för att utveckla ” m iljöräkenskaper” . Dessa frågor 
behandlas av utskottet i ett separat betänkande om två medlemsförslag 
angående ”grön BN P” .

K ulturutskottet hälsar förslaget om forskning om m iljöpolitikens sam 
hälleliga förutsättningar med tillfredsställelse. H ittills har miljöforskning
en i första hand anknutits till naturvetenskaplig och teknisk forskning och 
m indre uppm ärksam het har ägnats åt de samhälleliga förutsättningarna 
beträffande miljöpolitiken inom forskningen. U tskottet har tidigare påpe
kat att vetenskapsom rådena hum aniora och sam hällsvetenskap har kom 
m it i en svagare position än t.ex. forskning inom ekonom i och teknologi i 
Norden. U tskottet anser att de nordiska länderna borde lägga ännu större 
vikt vid forskning på dessa om råden än tidigare och värna om dessa inom 
N orden synnerligen traditionella och viktiga forskningsområden. U tskot
tet anser att m inisterrådsförslaget särskilt uppm ärksam m ar detta vid 
fram hållandet att de grundläggande förutsättningarna för fruktbara kom
parativa studier föreligger i form av utpräglade likheter inom de nordiska 
länderna om miljö, kultur, samhällsliv och livsmönster.

En stark sam nordisk tradition  finns för såväl generell samhällsplanering 
som miljöplanering. U tskottet fram håller särskilt im plem entationsforsk- 
ningen som ett synnerligen intressant om råde, vilket kan erbjuda möjlig
heter att utveckla en speciell nordisk profil. Forskning om hur livsstilar 
påverkas och förändras har dessutom anknytning till utskottens andra 
verksam hetsom råden, den gem ensamma nordiska kulturen. U tskottet 
kom m er med intresse att följa utvecklingen inom detta forskningsområde.

3.3 Samarbetsformer

I förslaget framhålls tre sam arbetsform er som skall förväntas ge den 
största effekten i det nordiska miljöforskningsprogram met.

För det första näm ns forskarutbildning och forskarrörlighet. U tskottet 
har upprepade gånger fram hållit vikten av att prioritera forskarutbildning
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och forskarrörlighet i det nordiska sam arbetet. U tskottet anser det mycket 
positivt att knyta ett konkret pågående projekt, nordiska miljöforsknings
program m et, till de redan pågående strävandena att sam ordna och öka 
forskarutbildning och forskarrörlighet inom  N orden. I de forskningspoliti- 
ska riktlinjerna framhålls principen ”N orden som ett nätverk” , vilket 
utskottet i sitt betänkande över riktlinjerna ansåg vara ett tem a som vid 
aktivt genom förande kunde öka forskarrörligheten inom N orden. U tskot
tet noterar att enligt förslaget är detta även tanken i m iljöforskningspro
grammet.

Social- och m iljöutskottet tillstyrker att program m ets insatser vad gäller 
forskarutbildning och forskarrörlighet förvaltas och organiseras av den 
nyinrrättade nordiska forskarutbildningsakadem in.

I förslaget betonas samnordiska forskningsprojekt som sam arbetsform . 
U tskottet no terar att enligt förslaget finns det inga riktlinjer om de kom 
m ande forskningsprojektens längd och storlek men att det avgörande 
kravet för etablerandet av sam arbetsprojekten bör vara att det m edför 
klara fördelar att u tföra projekt nordiskt i stället för nationellt. U tskottet 
instäm m er kraftigt i detta synsätt och hänvisar till det ovan anförda om 
äm net. U tskottet understryker vidare att forskningen skall hålla hög veten
skaplig kvalitet och att i det sam m anhanget är grundlig förberedelse och 
planering av största vikt.

Nordisk m edverkan i internationellt m iljöforskningssamarbete ä r den 
tredje föreslagna sam arbetsform en. Fördelarna för de nordiska länderna 
att gem ensamt delta i internationellt forskningssam arbete är uppenbara. 
En av m iljöforskningsprogram m ets huvudstrategier skall vara att de nor
diska ländernas deltagande i ett internationellt sam arbetsprogram  eller 
-projekt sker i form av nordiska konsortier, vilket innebär att N orden 
uppträder som ett samlat block i internationella miljöforskningsprogram . 
U nder vanliga förhållanden rör det sig om så kostnadskrävande projekt att 
deltagande är u teslutet om länderna skulle vara tvungna att var för sig ingå 
avtal härom . Nordiska rådets internationella sam arbetskom m itté framhöll 
i sitt betänkande (N U  1988:4) att de resultat som har uppnåtts genom att 
upprätta nordiska konsortier eller genom att u tnyttja andra sam arbetsm o- 
deller visar att det inom den nordiska sam arbetsorganisationen på forsk
ningsom rådet finns goda möjligheter a tt gem ensamt delta i internationella 
forskningsprojekt, såväl med nordisk finansiering över den gem ensam m a 
budgeten som genom att använda de nordiska sam arbetsorganen för att 
koordinera ett deltagande som de enskilda länderna i sista hand står för. 
U tskottet instäm m er i detta och noterar att enligt m inisterrådsförslaget är 
konsortiem odellen inte bara ekonom iskt m otiverad utan betyder även att 
de nordiska ländernas specialkom petens på olika om råden sam m anförs 
inom en gemensam resurs som kan bidra till att länderna självständigt kan 
placera sig i den internationella forskningsfronten.

U tskottet noterar med intresse att de tre sam arbetsstrategiem a i pro



B 119/k 1329

grammet skall tilläm pas som en flexibel helhet och att forskarna och 
forskningsmiljöerna så långt som möjligt själva skall kunna finna sina 
sam arbetspartners och utifrån egna utgångspunkter inom  program m ets 
ram ar u tarbeta sina forsknings- och projektplaner. D et är utskottets upp
fattning att denna uppläggning m åste skapa ett ännu större intresse för 
forskarna och andra aktörer att m edverka i program m et.

Social- och m iljöutskottet understryker den fram förda uppfattningen att 
det kom m ande m iljöforskningsprogram m et adm inistrativ t bör baseras på 
sakkunskapen i redan existerande organ.

1 förslaget redovisas en del redan föreslagna projekt på om rådet som 
tagits fram av nationella forskningsmiljöer och nordiska forskargrupper. 
Det framhålls att utvärdering och precisering av planerna samt finansi
eringsförutsättningarna erfordras innan slutliga beslut om utförande av 
projekten kan fattas. Social- och m iljöutskottet redogör för förslagen om 
oceanografiskt/klim atologiskt forskningsprojekt (Nordic Woce), sam t det 
sameuropeiska G reenland Icecore Project (GRIP). U tskottet har med 
särskilt intresse noterat det tredje förslaget som gäller utökat miljötoxiko- 
logiskt sam arbete i N orden, vari bl. a. diskuteras dels behovet av ett 
nordiskt institut för miljötoxikologi, dels möjligheter till andra form er för 
miljötoxikologiskt sam arbete, samt tillgången på resurser härför i de nor
diska länderna. U tskottet erinrar i detta sam m anhang om de synpunkter 
som anfördes vid antagandet av nordiska rekom m endationen nr. 31/1990  
om ett toxikologiskt institut och ser med tillfredsställelse att frågorna om 
miljötoxikologi tas upp av m inisterrådet i detta sam m anhang.

Beträffande programorganisation, finansiering och tidsplan fram håller 
kulturutskottet vikten av att program m et ges erforderliga resurser natio
nellt och nordiskt. De tre nordiska expertkom m ittéerna som på sina re
spektive tem aom råden skall verka som nordiska referensgrupper för de 
nationella projektadm inistrationerna bör enligt kulturutskottet sam m an
sättas så att flertalet av m edlem m arna är aktiva forskare med forsknings
kompetens på respektive om råde och en god förankring i de forskningsut
förande miljöerna. Expertkom m ittéerna har också en synnerligen viktig 
uppgift när det gäller inform ationsinsatser och im plem entering av pro
gram m et i de respektive nordiska länderna. Eftersom det föreslagna forsk
ningsprogramm et är tvärsektoriellt kom m er många nordiska och nationel
la organ att bli berörda. U tskottet understryker därför den sam ordnande 
roll den nordiska program kom m ittén enligt förslaget bör ha för att pro
gramm et skall kunna genom föras effektivt och insatser inom  olika om rå
den samordnas.

U tskottet saknar i förslaget en särskild åtgärd på inform ationsplanet och 
förutsätter att m inisterrådet företar nödvändiga åtgärder för att säkra 
grundlig inform ation till relevanta instanser.

Social- och m iljöutskottet betonar att behovet av sam nordiska resurser 
för m iljöforskningsprogram m et beräknas variera under fem årsperioden
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1993—1997 från en lägsta årlig nivå på i genom snitt 28 M D K K  till 
maxim alt 50 M DKK per år. U tskottet vill tillstyrka en budgetram  av 
denna storleksordning och fram hålla vikten av att program m et inklusive 
ram budgeten fastställs så tidigt som möjligt under 1991. U tskottet noterar 
att denna program kom m ittés budgetförslag ej helt får stöd av m inisterrå
det, som i följeskrivelsen konstaterar att m inisterrådet ”kom m er i sam 
band m ed den ordinarie budgetproceduren att ställa högst 25 M D K K  per 
år till förfogande under den femåriga program perioden 1993 — 97” . D etta 
tillsam m ans med uttalandet att m inisterrådet i denna fas inte tagit ställ
ning till organisationsform en angående genom förandet av program m et ger 
intrycket att program m et från m inisterrådssidan ej hunnit bli helt genom 
arbetat innan det i hast översänts till N ordiska rådet. D et översända 
förslaget ger ej någon konkret uppfattning om  vilka delar av program kom 
m itténs förslag som m an kom m er att genomföra m ed prioritet inom ra
men för de tillgängliga 25 M DKK per år, och vilka delar som ska skjutas 
på fram tiden.

K ulturutskottet understryker social- och m iljöutskottets påpekande och 
hem ställer till m inisterrådet att avsätta m inst 25 M DK K per år för pro
gramm ets genom förande.

4. Utskottets förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet a tt N ordiska 
rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

1. A tt fastställa ett nordiskt m iljöforskningsprogram i enlighet med
ministerrådsförslag B 119/k och med beaktande av de syn
punkter som anförts av kulturutskottet.

2. A tt genom föra m iljöforskningsprogram m et under perioden
1993—1997 och att härvid särskilt

— företa en samlad forskningspolitisk utvärdering av det existe
rande nordiska sam arbetet om miljö-FoU inom  minister- 
rådsorganisationen

— vid forskning om effekter av klim atförändringar även inklu
dera kulturm innesvårdsforskningen

— tillse att de nordiska expertkom m ittéerna huvudsakligen be
står av aktiva forskare m ed forskningskompetens på respekti
ve område.
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3. A tt under program perioden avsätta m inim um  25 M DKK per år 
for m iljöprogram m ets genom förande.

Köpenham n den 25 februari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S) 
Förman

Helga Haugen (KrF) Jón Kristjánsson (F)

A nfinn Kallsberg (Fkfl) Antero Kekkonen (SDP)

Grete Knudsen (A) Thea Knutzen (H)

Berit Oscarsson (s) Bruno Poromaa (s)

H eikki Riihijärvi (SMP) M arianne Samuelsson (mp)
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Ministerrådsförslag

om nordiskt miljöforskningsprogram
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

N ordiska m inisterrådet överläm nar härm ed för behandling vid N ordis
ka rådets 39:e session i K öpenham n ett m inisterrådsförslag om ett nor
diskt miljöforskningsprogram.

M inisterrådet har inte i denna fas tagit ställning till organisationsform en 
angående genom förandet av programmet.

M inisterrådet kom m er i sam band med den ordinarie budgetproceduren 
att ställa högst 25 milj. D K K  pr år till förfogande under den femåriga 
program perioden 1993 — 97.

Från isländsk sida har fram förts följande synpunkter på förslaget:

Om fattande oceanografisk och klimatologisk forskning har visat, att 
N ordatlanten har stor betydelse för utvecklingen av väderklim atet, särskilt 
vad angår klim at- och väderförhållanden i både norra Europa och norra 
Amerika. Bättre kunskap och förståelse för de fysiska och biologiska 
processer, som äger rum i om rådet, särskilt det kom plicerade samspelet 
mellan havet, havsström m arna och luften, är därför av stor betydelse för 
Norden. I ett gemensamt nordiskt miljöforskningsprogram bör m an sålun
da lägga vikt vid forskning om havsmiljön och atm osfären i det nordatlan
tiska om rådet.

M inisterrådet anser att de isländska synpunkterna kan tillgodoses inom 
föreliggande program.

M inisterrådet ber om N ordiska rådets synpunkter på förslaget. M inis
terrådet avser att därefter anta sam arbetsprogram m et.

K öpenham n den 28 januari 1991

På Nordiska m inisterrådets vägnar 

Thor Pedersen

B 119/k

Fridtjov Clemet
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Miljöforskningen och Norden. Förslag till nor
diskt miljöforskningsprogram 1993 — 1997
Betänkande avgivet av en nordisk programkommitté till
satt av Nordiska ministerrådet

Till
Nordiska m inisterrådet

Nordiska m inisterrådet (sam arbetsm inistrarna samt kultur och undervis
ningsm inistrarna) beslöt i m ars 1990 att tillsätta en nordisk program kom 
m itté med uppgift att utarbeta förslag till ett femårigt nordiskt miljöforsk
ningsprogram.

Efter att uppdraget utförts överläm nar program kom m ittén härm ed till 
m inisterrådet sitt sam lade betänkande med kom m itténs överväganden 
och förslag.

Helsingfors den 10 januari 1991

Lauritz B. Holm-Nielsen  
Ordförande

Anton Eliassen 

Gunnar Eriksson 

Kjeld N ym ann Jensen 

Lena Kautsky 

E rkki Leppäkoski 

Årni Reynisson 

Þóra Ellen Þórhallsdóttir

Jónas Elíasson

Anne Fikkan  

Allan Johansson 

Hans Landberg

Eli Moen 

Tuija Talsi 

John Ty c hs en

Bertel Ståhle
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Föreliggande program dokum ent ” M iljöforskningen och N orden — N or
diskt m iljöforskningsprogram 1993—1997” har utarbetats av en nordisk 
program kom m itté på uppdrag av Nordiska m inisterrådet. Program doku
mentet är indelat i dels en kartläggningsdel (kapitlen 2 — 5), som ligger till 
grund for kom m itténs överväganden och förslag, dels en program del (ka
pitlen 6 — 8), som utgör kom m itténs förslag till femårigt nordiskt miljö
forskningsprogram.

I kapitel 2 preciserar kom m ittén de begreppsliga utgångspunkterna för 
sitt arbete. M iljöforskningens forskningspolitiska karaktär och roll i miljö
politiken diskuteras. Centrala motiv för nordiskt m iljöforskningssam arbe
te genomgås och en ram för avgränsning och prioritering av miljöforsk
ningsaktiviteter för det nordiska sam arbetet anges.

Enligt kom m ittén bör det nordiska m iljöforskningssam arbetet gälla

— sam nordiska äm nen och nordiska naturförhållanden
— nordiska problem ställningar
— nordiska närom råden
— om råden där N orden har speciella förutsättningar, am bitioner och för

pliktelser, vetenskapligt eller samhälleligt, att göra en forskningsmässig 
insats och bidra till miljöpolitikens utveckling

— globala m iljöproblem som kan ges en nordisk infallsvinkel eller som har 
specifika effekter i Norden.

Den offentligt finansierade m iljöforskningens utvecklingslinjer, organi
sering, resurser, prioriteringar och större aktuella forskningsprogram i de 
nordiska länderna genomgås i kapitel 3. Översikten visar att miljöforsk
ningsom rådet i alla nordiska länder är ett av de högst prioriterade forsk
ningsom rådena. De nordiska ländernas samlade forskningsinsatser på 
m iljöom rådet uppskattas uppgå till inem ot 1,5 m iljarder DKK på årsbasis 
i början av 1990-talet. Antalet forskare i N orden som på hel- eller deltid 
arbetar med m iljöforskningsuppgifter uppskattas till 4 0 0 0 —5 000 perso-

Länderna har i olika program och politiska beslut deklarerat som sin 
m ålsättning att m iljöaspekter och strävan till en bärkraftig utveckling skall 
beaktas i all sam hällspolitik och all forskningsverksam het. M iljöforsk
ningens huvudfrågor är i stort sett desam m a i alla nordiska länder, med 
vissa undantag för Island, där flera av de m iljöproblem , som dom inerar i 
det övriga Norden, är relativt begränsade.

De globala miljöproblemen, klim atförändringar, uttunning av ozonlag
ret, sur nederbörd, skogsförstöring, erosion, förorening av luft, m ark och 
vatten samt miljöföroreningars hälsoeffekter har i alla nordiska länder 
erhållit stor uppm ärksam het. På ett övergripande plan har forskningsverk
samheten på m iljöom rådet i stort sam m a profil. Betydande variationer 
mellan länderna förekom m er dock när det gäller den relativa tyngden i 
olika forskningsområden och i utvecklingen av forskningsspecialiteter.

Sammanfattning
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D et finns en generell strävan till m er m ångvetenskapligt och ekosystem- 
inriktad forskning, större forskningshelheter, mer fram tidsinriktade pro
blem ställningar samt bredare och långvarigare projekt. Betydelsen av fors
karutbildning på m iljöom rådet och av internationellt m iljöforskningssam 
arbete understryks kraftigt.

Översikten visar att de nordiska ländernas forskningsverksam het på 
m iljöom rådet täcker ett stort antal frågor. De högst prioriterade forsk
ningsom rådena med stora eller växande insatser i alla länder kan sam m an
fattas under följande breda rubriker:

— K lim atförändringar och ozonforskning
— Försurningsforskning
— Långt transporterade luftföroreningar
— Havsm iljö
— Skog och miljö
— Jordbruk och miljö
— Färskvatten
— Miljöteknologi
— Miljö och hälsa, m iljömedicin
— Ekotoxikologi
— Samhällsvetenskaplig miljöforskning

Genomgången av pågående och planerat nordiskt miljöforskningssam 
arbete (kapitel 4) visar att det bedrivs ett om fattande nordiskt sam arbete 
om miljö-FoU inom ram en för Nordiska m inisterrådets verksamhet. Re
kom m endationerna från V ärldskom m issionen för miljö och utveckling 
präglar m inisterrådets aktuella sam arbetsprogram  och plandokum ent och 
i allt fler av sam arbetssektorem a ingår FoU-relaterade aktiviteter med 
miljörelevans.

De centrala program m en på m iljöom rådet är det nordiska m iljöpro
gram m et från 1989 och de nordiska handlingsprogram m en beträffande 
havsförorening, luftförorening samt renare teknologi. Program m ens prio
riteringar, m ålsättningar och planerade aktiviteter på forskningsom rådet 
täcker ett brett spektrum  av miljöproblemen.

M inisterrådets ekonom iska insatser på m iljörelaterat FoU-sam arbete 
har ökat kraftigt under de senaste åren och uppskattas 1990 vara av 
storleksordningen 40 milj. DKK. Verksam heten är koncentrerad till miljö
sektorn, energisektorn och industrisektorn. Också inom jord- och skogs- 
brukssektom  och fiskerisektorn samt inom sektorerna för transport- och 
trafikfrågor och konsument- och livsmedelsfrågor förekom m er allt oftare 
FoU-aktiviteter med miljörelevans.

I det pågående projektsam arbetet utgör egentlig forskning, dvs. forsk
ningsutförande verksamhet, en relativt liten del av sam arbetet. Projekt av 
samordnings- och utredningskaraktär inklusive nordiska sam m anställ
ningar av forskningsresultat, forskarm öten och konferenser sam t m indre 
bidrag till nationella projekt dom inerar det nordiska sam arbetet om miljö
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forskning. De mest fram trädande tyngdpunkterna i de pågående FoU- 
aktiviteterna ligger inom om rådena luftförorening, vattenförorening och 
miljöteknologi (avfall och material).

1 kapitel 5 görs en översiktlig genomgång av det internationella miljö
forskningssam arbetet och dess huvudinriktning med fokusering på större 
projekt, program och organisationer som är av central betydelse för de 
nordiska ländernas m iljöforskningssam arbete.

Översikten visar att miljöforskningen under de senaste åren genomgått 
en kraftig internationalisering med etablering av ett stort antal internatio
nella forskningsprogram och forskningsprojekt. Ytterligare finns det en 
tilltagande strävan till global samling och koordinering av forskningsin
satser om vissa centrala problem ställningar.

Översikten tar bl. a. upp den forskningsverksam het och de internationel
la miljöövervakningsprogram som utvecklats som följd av de in ternatio
nella m iljöskyddskonventioner som tillkom på 1970- och 1980-talen. Här 
näm ns speciellt Helsingforskomm issionens betydelse för Ö stersjöom rådet. 
M iljöforskningsprogrammen inom EG och Eurekasam arbetet genomgås. 
Och de nya världsom spännande m iljöforskningsprogram m en, de s. k. glo
bal change-programmen, för studier av globala förändringar i samspelet 
mellan jordsystem ets tre huvudkom ponenter land, atm osfär och vatten 
uppm ärksam m as särskilt.

De nordiska länderna deltar i flera av dessa program och projekt. På 
flera om råden undersöks för närvarande de nationella forskningsmiljöer
nas intresse och möjligheter att medverka i de internationella program 
men. På några om råden har även sam nordiska delprogram planerats för 
att ingå som delar i de internationella program m en. K om m ittén konstate
rar att ett nordiskt sam arbete i vissa fall kan vara en förutsättning för att 
nordiska aspekter och nordiska forskares intressen skall kunna tas till vara 
i de stora internationella miljöforskningsprogram men.

Program kom m ittén har med stöd av bl.a. de gjorda kartläggningarna 
och översikterna sökt identifiera nationellt, nordiskt och internationellt 
prioriterade m iljöforskningsom råden. På basen av genomgången har kom
m ittén valt att peka ut tre breda tem aom råden som kom m ittén anser 
särskilt läm pade och angelägna för nordiskt sam arbete inom ramen för ett 
nordiskt miljöforskningsprogram.

De tre om rådena är:

1. Forskning om klim atförändringar
2. M iljöforskningssamarbete om Ö stersjöom rådet
3. Forskning om m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar

De tre tem aom rådena bedöm s vara av stort gemensamt intresse i N or
den och ett forskningssam arbete på om rådena förväntas få stor betydelse 
såväl miljöpolitiskt som forskningsmässigt.

Vart och ett av de tre tem aom rådena exemplifieras i program m et med
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ett antal utvalda forskningsområden. Inom klimatforskningen pekas på 
forskning om klim atm odeller med särskild inriktning på anpassning av 
modellerna till nordiska förhållanden, forskning om eífekter av klim atför
ändringar samt paleoklimatforskning. H är uppm ärksam m as bl. a. havets 
betydelse för det fram tida klim atet och speciellt behovet av nordiska 
forskningsinsatser om de fysiska och biologiska processerna i N ordatlant
en.

För miljöforskningssam arbetet om Ö stersjöom rådet preciseras två ex
empel på forskningsområden, Ö stersjöom rådets storskaliga processer: 
land-vatten-atm osfär sam t kustom rådenas resurshushållning. Program m et 
fram häver speciellt behovet av forskning om ekotoxikologi, stressfaktorer 
och funktionella gifter. Med hänvisning till den om fattande miljöforsk
ning som redan länge bedrivits i själva Östersjön avses tyngdpunkten i 
program insatserna ligga på Östersjöns tillrinningsom råden. Sam arbetet 
med Baltikum och de östeuropeiska Ö stersjöländerna ges stort utrym m e i 
programblocket. Forskning som underlag för återställande miljövård i 
Ö stersjöom rådet prioriteras högt.

N är det gäller forskning om m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar 
upptar program m et tre exem plifierande forskningsområden, forskning om 
styrmedel, forskning om m iljöindikatorer sam t im plem entationsforsk- 
ning. Det konstateras i program m et att åtskillig forskning inom om rådet 
redan när det gäller frågeställningarna kan vara politiskt kontroversiell. 
D etta kan utgöra en särskild svårighet men gör enligt kom m ittén inte 
forskningen på om rådet m indre angelägen.

De nordiska sam arbetsinsatserna i program m et skall koncentreras på tre 
huvudsakliga sam arbetsform er, nämligen

— forskarutbildning och forskarrörlighet
— sam nordiska forskningsprojekt
— nordisk m edverkan i internationellt miljöforskningssam arbete

Samarbetet på forskarutbildningsom rådet skall bl. a. om fatta forskar
kurser och workshops, nordiska forskarstipendier, gästforskare och gästlä
rare och olika form er för sam arbetsstipendier, s. k. tw inning grants mellan 
forskargrupper i olika nordiska länder. N är det gäller forskarkurser och 
forskarstipendier är ett sam arbete med Ö stersjöom rådena utanför Norden 
angeläget.

N är det gäller etableringen av sam nordiska forskningsprojekt är en 
avgörande faktor att det m edför klara fördelar att utföra projekten nor
diskt i stället för nationellt. För att garantera ett nära sam band mellan 
nordiska och nationella prioriteringar och kvalitetskrav bör som huvudre
gel m inst hälften av sam arbetsprojektens kostnader täckas med medel från 
nationella forskningsfinansierande organ. Även begränsade bidrag för ve
tenskapliga instrum ent och faltutrustning kan komma i fråga, speciellt vid 
forskning i Östersjöns östeuropeiska tillrinningsom råden.
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Det nordiska sam arbetet om internationell miljöforskningsverksam het 
kan ske i flera olika former. Sam arbetet kan t. ex. gälla sam ordning av 
nationell m edverkan i internationella forskningsprogram. En annan sam- 
arbetsform är sam nordiskt deltagande i ett internationellt program. En 
tredje form kan vara etablering av ett eget nordiskt delprogram som skall 
ingå i eller bidra till ett internationellt program.

Programm et fäster stor vikt vid att de aktiviteter som skall realiseras 
inom program m et uppfyller olika krav som kan m otivera att aktiviteterna 
genomfors nordiskt. Ett grundläggande krav är att sam arbetet skall kunna 
leda till bättre forskningskvalitet eller andra forskningsresultat än om 
forskningsverksam heten utförs i vart land för sig utan nordiskt samarbete. 
Andra motiv och krav som näm ns är att sam arbetet t. ex. bör kunna ge 
stordriftsfordelar, resursbesparingar, tillgång till unik kunskap eller till 
unik vetenskaplig apparatur.

Vidare bör sam arbetet gälla långsiktiga och fram tidsinriktade problem 
ställningar. Forskningen skall ha hög vetenskaplig relevans och problem 
ställningarna miljöpolitisk relevans.

Innehållsligt skall program m ets vidare planering basera sig på forsk
ningsmiljöernas intressen och prioriteringar och organisatoriskt skall det 
bygga på att de existerande nationella och nordiska forskningsorganisatio
nerna utnyttjas. I program arbetets preciserings- och implementeringsfas 
skall en sam ordning löpande ske med centrala internationella miljöforsk
ningsprogram på om rådet.

Behovet av sam nordiska resurser för miljöforskningsprogram m et beräk
nas variera under femårsperioden 1993—1997 från en lägsta årlig ni vå på i 
genomsnitt 28 milj. DKK till en m axim um nivå på nära 50 milj. D K K  per 
år. För att program m et skall kunna inledas i full skala förutsätts vissa 
resursinsatser för inledande program aktiviteter även under 1991 — 1992. 
Aktiviteter på forskarutbildnings- och forskarrörlighetsom rådet bör enligt 
programmet inledas om edelbart i sam arbete med Nordiska Forskarutbild- 
ningsakademin. Och som led i program- och projektplaneringen samt 
forskarrekryteringen bör även en rad forskarworkshops och forskarkonfe- 
renser genomföras under 1991 — 1992.
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DELI

1 Bakgrund för programkommitténs tillsättning och kommitténs 
uppdrag

H uvudbudskapet från V ärldskom m issionen för miljö och utveckling är 
att det är nödvändigt att skapa en utveckling, som kan tillfredsställa den 
nuvarande generationens behov utan att kom m ande generationers livsbe
tingelser försämras. Samtidigt konstaterar kom m issionen att den globala 
miljöutvecklingen tenderar att bli så allvarlig att den utgör ett hot mot 
m änsklighetens fram tid.

De nordiska länderna har officiellt anslutit sig till världskom m issionens 
u ttalanden och bedöm ningar om den globala m iljösituationen och miljö
utvecklingen. Också N ordiska m inisterrådet har fastslagit, bl. a. i det nor
diska miljöprogram m et från 1989, att världskom m issionens syn på en 
bärkraftig utveckling och m iljöhänsyn skall prägla allt nordiskt samarbete. 
Samtidigt prioriteras miljöforskning mycket högt i alla nordiska länder 
och det satsas stora nationella forskningsresurser på m iljöom rådet.

Mot denna bakgrund fram lade N ordiska forskningspolitiska rådet 
(FPR) hösten 1989 förslag om att m iljöforskning bör bli ett särskilt priori
terat nordiskt sam arbetsom råde och att det etableras ett nordiskt m iljö
forskningsprogram. Enligt FPR:s bedöm ning är miljöforskningen i de 
nordiska länderna alltför fragm entarisk och det finns behov av att förstär
ka inte m inst den m er grundläggande forskningen på m iljöom rådet. Enligt 
FPR:s m otiveringar för sitt förslag finns det okså behov av att utveckla det 
tvärvetenskapliga och sektorsövergripande forskningssam arbetet på miljö
om rådet. Samtidigt är det enligt FPR  viktigt att forskningsinsatserna ingår 
i ett brett internationellt samarbete.

På basen av FPR:s förslag beslöt Nordiska m inisterrådet (samarbets-, 
undervisnings- och kulturm inistrarna) den 1.3.1990 att tillsätta en nordisk 
program kom m itté med uppgift att u tarbeta ett förslag till ett femårigt 
nordiskt miljöforskningsprogram . Program kom m ittén gavs i uppdrag att 
utarbeta programförslaget på basen av pågående och planerade nationella, 
nordiska och internationella forskningsaktiviteter på m iljöom rådet.

Enligt direktiven skall program kom m ittén basera sitt arbete på en kart
läggning av redan existerande nordiskt miljöforskningssam arbete sam t på 
synpunkter om och förslag till sam arbetsaktiviteter från berörda nationella 
och nordiska instanser såsom forskningsråd, forskningsinstitutioner och 
miljömyndigheter.

Enligt direktiven kan kom m itténs förslag omfatta:

— sam arbetsaktiviteter inom alla relevanta vetenskapliga huvudom råden, 
i synnerhet aktiviteter beträffande grundläggande forskning och aktivi
teter av tvärsektoriell karaktär,

— sam arbete om nordiskt deltagande i bredare internationellt samarbete,
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— sam arbete med relevanta forskningsmiljöer i nordiska närom råden, i
första hand östeuropeiska stater runt Östersjön,

— tillvaratagandet av sam ordningsfunktionen beträffande miljöforskning,
— arbetsfördelning mellan länderna

Enligt direktiven bör programförslaget även innehålla kostnadsberäk
ningar och finansieringsforslag.

Till m edlem m ar i program kom m ittén utsågs från D anm ark rektor 
Lauritz B. Holm-Nielsen, Forskerakadem iet, vicedirektør John Tychsen, 
D anm arks M iljøundersøgelser, avdelningschef Kjeld Nym ann Jensen, 
Ingeniørfirm aet I Kruger A/S, från Finland professor Erkki Leppäkoski, 
Finlands Akademi, forskarprofessor Allan Johansson, Statens tekniska 
forskningscentral, överinspektör Tuija Talsi, m iljöm inisteriet, från Island 
professor Þóra Ellen Þórhallsdottir, Islands U niversitet, professor Jónas 
Eliasson, Islands U niversitet, direktör Årni Reynisson, Islands grossistför
bund, från Norge sekretariatsleder Anne Fikkan, Nasjonalkom iteen for 
miljøvernforskning, kontorsjef Eli Moen, D irektoratet for N aturforvalt
ning, professor Anton Eliassen, Det norske meteorologiske institutt samt 
från Sverige bitr. avdelningschef G unnar Eriksson, Statens naturvårds
verk, docent Lena Kautsky, Stockholms m arina forskningscentrum  och 
professor Hans Landberg, Forskningsrådsnäm nden.

Till kom m itténs sekreterare utsågs specialrådgivare Bertel Ståhle vid 
Nordiska m inisterrådets sekreteraiat.

Program kom m itténs första möte hölls den 8.6.1990. Vid mötet valdes 
rektor Lauritz B. Holm-Nielsen till kom m itténs ordförande.

Den 14.11.1990 överläm nade program kom m ittén till m inisterrådet sina 
överväganden och förslag beträffande sam arbetsom råden, sam arbetsfor
mer, program organisation och ram budget för ett nordiskt miljöforsknings
program. Samtidigt meddelade kom m ittén att den i böijan av januari 1991 
i enlighet med sitt uppdrag kom m er att överläm na ett mer om fattande 
program dokum ent.

I kom m itténs sam lade program dokum ent, som nu föreligger i form av 
kom m itténs slutbetänkande, redovisar kom m ittén i kapitlen 3 — 5 sin ge
nom gångav nationell, nordisk och internationell forskningsverksam het på 
m iljöom rådet. K om m itténs överväganden och förslag har samlats i kapitel 
6 — 8, som således utgör betänkandets programdel. Programdelen har u t
form ats så att den skall kunna läsas separat som kom m itténs förslag till 
nordiskt miljöforskningsprogram .

Kom m ittén har i sitt arbete särskilt beaktat de prioriteringar som ingår i 
det nordiska m iljöprogram m et från 1989 samt de m ålsättningar och akti
viteter som ingår i de nyligen fastställda nordiska handlingsprogram m en 
beträffande havsförorening, luftförorening samt renare teknologi. Kom 
m ittén har även följt den i FPR:s regi parallellt pågående planeringen av 
ett nordiskt sam arbetsprogram  för polarforskning.
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N är det gäller internationellt m iljöforskningssam arbete har kom m ittén 
fäst stor uppm ärksam het vid såväl de internationella program m en om 
globala m iljöproblem som vid aktiviteter som pågår och planeras angå
ende de nordiska havsom rådena och i synnerhet Ö stersjöom rådet. K om 
m ittén har valt att i det sam lade program dokum entet redovisa dessa 
aktiviteter relativt utförligt. Syftet är att trygga att det nordiska sam arbetet
1 det nordiska m iljöforskningsprogram m ets implementeringsfas beaktar 
de internationella aktiviteterna och sam ordnas med dessa.

2 Utgångspunkter, avgränsningar och principiella överväganden

2.1 Miljöforskningens karaktär

M iljöforskning är i grunden inte annorlunda eller bör bedrivas under 
andra villkor än annan samhälleligt definierad, m ålinriktad forskning. De 
dubbla kraven på vetenskaplig kvalitet och innehållslig relevans innebär 
att strävan efter inom vetenskapligt nyhetsvärde ibland får stå tillbaka till 
förm ån för sakfrågornas vikt.

Någon självklar m otsättning mellan de båda kraven föreligger inte men 
om ett samlat program för miljöforskning skall formuleras (nationellt, 
nordiskt eller i ett vidare internationellt sam m anhang) kan inte rent inom 
vetenskapliga hänsyn vara dom inerande vid prioriteringen. U tgångspunk
ten för planeringen måste i stället vara miljöfrågornas och miljöpolitikens 
långsiktiga problem atik.

M iljöproblem atiken har — i varje fall i ett nordiskt perspektiv — påtag
ligt förändrats under de senaste tio  till tjugo åren. Från att ha varit i 
dom inerande grad lokala och lokalt genererade har miljöproblem en genom 
skalförskjutningar — och genom att en rad lokala miljöproblem  fram 
gångsrikt åtgärdats — allt m er kom m it att m anifesteras och uppm ärksam 
mas som regionala och internationella/globala problem. D enna nya fokus i 
m iljöproblem atiken har fått och måste i ökande grad få konsekvenser 
också i miljöforskningen. (Forskningen har i själva verket bidragit till att 
identifiera denna nya utveckling.)

Utvecklingen har bl. a. inneburit att det blivit nödvändigt att i ökande 
grad attackera forskningsproblemen i internationellt samarbete. Proble
mens ökade komplexitet kräver starkare betoning av sam arbete på tvärs av 
disciplins- och sektorgränser. Kom plexiteten i kom bination med de v itt
om fattande och dram atiska konsekvenser som en fortgående m iljöförstö
ring och m iljöförändring kan m edföra har inneburit starkt ökade krav på 
inform ationsöverföringen mellan forskare och beslutsfattare på olika nivå
er och om råden samt inte m inst mellan forskare och allm änheten.

För forskarna gäller det i ökande grad att acceptera den dubbla rollen 
som både forskare med endast vetenskapligt ansvar och expert/rådgivare 
med uppgift a tt ge bästa möjliga råd på basen av befintliga kunskaper och 
utifrån egen och andras forskning. För beslutsfattarna gäller det att inse
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nödvändigheten av att fatta riktningsgivande beslut trots ibland betydande 
osäkerhet om kausalsam band, storleksordningar och förloppens dynam ik 
över tid.

2.2 Nordiskt miljöforskningssamarbete

N ordiskt forskningssam arbete är ur forskningens synvinkel inget själv
ändam ål. Forskarna är i allm änhet skickliga att utifrån egna utgångspunk
ter själva finna sam arbetsparners på projektnivå inom och utom det egna 
landet. Sådant projektsam arbete behöver underlättas på många sätt men 
behöver inte ” planeras” på annat sätt än att särskilda resurser görs till
gängliga på såväl universitets- och institutsnivå som forskningsråds- och 
andra forskningsfinansiärers nivå. D etta gäller för nordiskt i sam m a mån 
som för annat internationellt forskningssam arbete av detta slag.

Ett särskilt skäl för systematiskt nordiskt sam arbete torde föreligga när 
det gäller forskarutbildning, där de små nordiska forskningsmiljöerna 
genom sam arbete tillsam m ans kan erbjuda ett större utbud av specialisera
de miljöer än var nation för sig.

Enligt kom m itténs bedöm ning finns em ellertid också ett gott skäl för en 
planmässig satsning på utökat nordiskt forskningssam arbete inom miljö
om rådet. Skälet är den grundläggande förändring som m iljöproblemen 
undergått genom den ovan antydda tyngdpunktsförskjutningen från lokal 
till regional och, i om edelbar förlängning, global nivå.

Forskning om de m iljöproblem som rör N orden som region är tveklöst 
angelägen och utförs i många fall bäst i sam arbetsprojekt av olika slag. 1 
vissa fall torde ett nordiskt sam arbete vara nödvändigt för att projekten 
skall kunna genomföras. I stora internationella miljöforskningsprogram 
kan ett nordiskt sam arbete underlätta eller vara en förutsättning för att 
nordiska aspekter och nordiska forskares intressen tas till vara och även 
detta kan motivera planmässiga insatser och riktat nordiskt stöd för att 
åstadkom m a och underlätta ett sådant samarbete.

2.3 M iljöforskningens avgränsning och "nordiska" kriterier

Ovan har anförts att en prioritering och planering av miljöforskning 
måste utgå från den miljöpolitiska relevansen hos forskningen. Det inne
bär, enligt kom m itténs uppfattning, att starkt grundforskningsdom inerade 
program i en valsituation måste stå något tillbaka för projekt med tydligare 
nordisk och miljöpolitisk relevans. N ordiskt sam arbete kring de m er 
grundforskningsinriktade program m en bör kunna planeras och åstadkom 
mas inom ram en för det allm änna forskningssam arbete som etablerats 
inom nordiska m inisterrådets ram och mellan nordiska forskningsråd och 
universitet.

Vid sidan av denna om man så vill ” vertikala” prioritetsordning måste 
också vissa ” horisontella” avgränsningar göras. Den första preciseringen 
som måste diskuteras gäller naturligtvis m iljöforskningens avgränsning
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mot annan forskning. Om m an definierar m iljövård som syftande till att 
bevara naturm iljöns mångfald och egenart, att skydda m änniskor och 
natur m ot negativa följder av produktion och konsum tion och att främ ja 
m änniskors miljöbetingade hälsa och livskvalitet b lir m iljöforskning all 
sådan forskning som ger vetenskapligt underlag för åtgärder i den riktning
en. I här aktuellt sam m anhang är en sådan ram  för vid. K om m ittén har, 
för att inte ham na i ett omöjligt och orimligt försök till allom fattande 
program, valt att peka ut tre om råden som vi tro r vara särskilt läm pade 
och angelägna för just nordiskt sam arbete. De redovisas i kapitel 6.

De ” nordiska” kriterierna är viktiga; det är de som i sista hand m otive
rar särskilda planeringsinsatser och sam ordnat nordiskt stöd till miljö
forskningssamarbete.

Det nordiska m iljöforskningssam arbetet bör således gälla:

— sam nordiska äm nen och nordiska naturförhållanden (t. ex. nordiska 
klim atförhållanden, Östersjön, insjöar och färskvatten, arktiska om rå
den, boreala skogar)

— nordiska problem ställningar (t. ex. försurning av nordiska skogar)
— nordiska närom råden (t. ex. miljöproblem en i Baltikum och Ö steuropa 

med direkt inverkan på nordisk miljö)
— om råden där N orden har speciella förutsättningar, am bitioner och för

pliktelser, vetenskapligt eller samhälleligt, att göra en forskningsmässig 
insats och bidra till m iljöpolitikens utveckling (t.ex. skogsforskning, 
forskning om m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar — ” den nor
diska m odellen” )

— globala miljöproblem som kan ges en nordisk infallsvinkel eller som har 
specifika effekter i Norden.

Program kom m ittén har i den föreliggande rapporten i miljöforsknings- 
begreppet inbegripit hela spektret av forsknings- och utvecklingsaktivite- « 
ter. FoU-begreppet har för sin del, speciellt i kartläggningen av det nordis
ka m iljöforskningssam arbetet, givits en vid definition. U töver forskning 
och utveckling har även forskarutbildning, forskningsplanering och -sam- 
ordning sam t FoU-relaterade möten etc. inkluderats i FoU. De angivna 
nordiska FoU-insatserna är således inte om edelbart jäm förbara med upp
gifter i reguljär FoU-statistik.

3 Miljöforskningen i de nordiska länderna

3.1 Danmark

3.1.1 Huvudlinjer

Offentlig debatt och vattenmiljö  

M iljöpolitiken och den offentliga m iljöforskningen i D anm ark har under 
1980-talet präglats m arkant dels av en intensiv offentlig debatt om miljö
frågorna såväl i politiska fora som i massmedier, dels av en stark koncen
tration  på frågor angående förorening av vattenm iljön i och omkring 
Danm ark.
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En lång rad miljöredogörelser och handlingsplaner har sedan böijan av 
1980-talet presenterats i och u tanför Folketinget. K onkreta exempel på 
förorening av dricksvatten, syrebrist i havet sam t t. ex. fisk- och hum m er
död i Kattegatt har lyfts fram och fått stort m iljöpolitiskt inflytande. Såväl 
miljöpolitiskt som forskningspolitiskt har debatten haft och har fortsatt 
inslag av starkt divergerande uppfattningar om graden av förorening, om 
föroreningarnas konsekvenser, om föroreningskällorna samt om effekterna 
av olika m iljövårdsåtgärder och valet av insatser. En konfliktlinje har gått 
mellan ” m iljösektorn” och lantbrukssektorn.

Uppm ärksam heten, som först gällde m iljöproblem  i grundvattnet, har 
senare kom m it att om fatta hela vattenm iljön, inkluderande grundvatten, 
vattendrag, sjöar, kustnära om råden och det öppna havet. Problemfokuse- 
ringen har främst gällt föroreningen m ed kväve, fosfor och organiska 
äm nen samt speciellt lantbrukets roll häri. Från föroreningskällorna inom 
lantbruket har m iljöpolitikens och m iljöforskningens intresse under senare 
delen av 1980-talet utvidgats till att också gälla energianvändningen, u t
släpp från industri och trafik samt även luftburen förorening och atmosfä- 
risk tillförsel.

En av den danska m iljöpolitikens kulm inationspunkter under 1980-talet 
har varit antagandet av ” Regeringens handlingsplan mod förorening av 
det danske vandm iljø med næringssalte” , den s. k. ”vandm iljøplanen” 
från våren 1987. V attenm iljöplanen innebär en offentlig och privat inves
tering på 12 m iljarder DKK (uppskattning vid tidpunkten för planens 
antagande) i anläggningar och även forskning under perioden 1987 — 1994. 
Vattenm iljöplanen utgör därm ed D anm arks största sam lade m iljöinveste
ring.

För förståelsen av miljödiskussionen och miljöforskningen i D anm ark 
är det värt att notera att D anm ark i ett nordiskt perspektiv är ett arealm äs
sigt litet land med förhållandevis stora havsom råden, ett om fattande lant
bruk och ett höggradigt beroende av grundvatten.

Bl. a. debatten om den danska havs- och vattenm iljön samt vatten
miljöplanen har resulterat i etablering av flera om fattande miljöforsk
ningsprogram. För flera av forskningsprogram men gäller att de behandlats 
i det danska Folketinget och även fått sina ekonom iska ram ar faställda av 
Folketinget som led i olika miljöpolitiska handlingsplaner.

Utvärdering av dansk miljöforskning

Ett forskningspolitiskt inslag som inte kan förbigås i en översikt över 
huvudlinjerna i miljöforskningen i D anm ark är den internationella utvär
dering av dansk miljöforskning som genom fördes vintern 1988—1989. 
Utvärderingen är i internationellt perspektiv unik och även om det inte 
klart kan sägas vilka konkreta effekter utvärderingen haft är det uppenbart 
att utvärderingen fortlöpande påverkar diskussionen om den danska 
miljöforskningens inriktning och organisation.
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U tvärderingen gällde i princip all offentlig m iljöforskning i D anm ark. 
Syftet var att belysa forskningens vetenskapliga kvalitet, m iljöpolitiska 
relevans, organisatoriska effektivitet och användningen av forskningsre
sultaten. U tvärderingen skulle ge en grund för planering och prioritering 
av den fram tida m iljöforskningen och bidra till en förbättrad m iljöforsk
ningsinsats.

Bakgrunden för utvärderingen var bl. a. de växande m iljöproblem en, det 
ökande politiska och samhälleliga intresset för m iljöfrågor och m iljöforsk
ning sam t samhällets stora investeringar på m iljöom rådet. In itiativet till 
utvärderingen togs av Planlægningsrådet for Forskningen (PRF) som re
dan hösten 1986 tillsam m ans m ed m iljöm inisteriet fram lade ett officiellt 
förslag om utvärderingen. D et slutliga utvärderingsbeslutet fattades i april 
1988 av regeringen, som med stöd från Folketingets forskningsutskott och 
m iljöutskott gav PR F i uppdrag a tt organisera utvärderingen.

U tvärderingen genom fördes av en expertgrupp på 22 utländska välre
nom m erade forskare som sam lade sina bedöm ningar av den danska miljö
forskningen om fem huvudom råden, nämligen luft, vatten, jo rd  och 
grundvatten, ekosystem sam t m änniskans hälsa.

U tvärderingens m er generella forskningspolitiska karakteriseringar är 
att den danska m iljöforskningen är fragm enterad och organisatoriskt och 
finansiellt svårgenomskådlig. Forskningen är uppdelad på m ånga m iniste
rier m ed alltför lite sektorsövergripande sam m anhang och sam ordning 
mellan aktiviteterna och mellan m inisterierna. En betydande del av forsk
ningen har sin bas i tidsbegränsade m iljöpolitiska handlingsplaner med 
delvis alltför kortsiktigt forskningsperspektiv. U tvärderingen påtalar ock
så att m inisterierna i stor utsträckning placerar forskningsuppgifterna 
” in tern t” i m inisteriernas egna sektorforskningsinstitutioner.

U tvärderingen rekom m enderar bl. a. m er sam m anhang och m er koordi
nering i m iljöforskningsinsatsem a, m er bruk av extern och vetenskaplig 
expertis vid planering av forskningsprogram och bedöm ning av forsk
ningsuppgifter och projektförslag, större långsiktighet i forskningen sam t 
en större andel ” fria” forskningsmedel i miljöforskningsprogram men. Vi
dare framhålls att det på flera om råden finns behov av ökade medel för 
grundläggande forskning och för initiativ  som kan leda till in ternationali
sering av miljöforskningen.

N är det gäller forskningens kvalitet och relevans innehåller utvärdering
en i fråga om flera forskningsinstitutioner mycket m arkanta såväl positiva 
som negativa bedöm ningar. Experterna fram håller att den forskning som 
utförs av enskilda forskare vanligtvis — m en inte alltid — håller god 
kvalitet. D et konstateras också att dansk m iljöforskning på en del om råden 
innehåller forskning på internationell toppnivå men i vissa fall också 
forskning av ringa vetenskaplig kvalitet och relevans.

Som dansk miljöforsknings speciella styrkepunkter fram hävs forskning 
om närsalter och syrebrist i vattenm iljön sam t forskning om kustvattnens
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eutrofiering. Den danska forskningskompetensen på dessa om råden borde 
enligt utvärderingen kunna utnyttjas i ett vidare internationellt samarbete.

Beträffande specifika forskningsom råden rekom m enderar utvärdering
en upprioritering och förstärkta insatser av ekonom isk eller organisatorisk 
art inom bl. a. m iljöm edicin, atm osfärforskning, klimat- och ozonforsk
ning, m onitoring av luftföroreningar, forskning om förorening med orga
niska äm nen, mikrobiell genetik, mikrobiell biokem i, fysisk oceanografi 
samt ekosystemforskning och forskning om flöden och processer i gräns
snitten luft-land-vatten.

1 sam band med att utvärderingen offentliggjordes i m ars 1989 överläm 
nade Planlægningsrådet for Forskningen ett sam lat förslag till regeringen 
med rådets konklusioner och rekom m endationer om den fram tida miljö
forskningen och m iljöforskningspolitiken. PRF:s förslag, som helt följde 
utvärderingens konklusioner, innebär i huvudsak en konkretisering och 
operationalisering av utvärderingens ovan refererade rekom m endationer.

Bärkraftig utveckling

I decem ber 1988 fram lade regeringen en handlingsplan för miljö och 
utveckling. Handlingsplanen utgör en uppföljning av rekom m endationer
na från Världskomm issionen för miljö och utveckling samt FN:s miljö
perspektiv till år 2000. 1 handlingsplanen fastslås att m iljöhänsyn och 
strävan till bärkraftig utveckling skall genom tränga hela den politiska 
adm inistrationen och beaktas vid alla beslut i sektorsm inisterier och myn
digheter.

Forskning intar en central plats i handlingsplanen och olika miljöforsk
ningsinsatser anges speciellt på naturresursom rådet samt inom fiskeri-, 
jordbruks-, industri-, energi- och trafiksektorerna. Handlingsplanen prio
riterar särskilt förstärkta forskningsinsatser och internationellt sam arbete 
om atmosfär-, klimat- och ozonforskning sam t om havsforskning. Miljö
forskningen har också i övrigt prioriterats högt på central forskningspoli
tisk nivå. I februari 1989 framlades ” Regeringens strategiske forsknings- 
og udviklingsprogram 1990 — 93” . Miljöforskning (bl. a. renare teknologi, 
vattenm iljö sam t klim atforskning), bioteknologi, m aterialteknologi och 
livsmedelsteknologi anges i strategiprogram m et som regeringens högprio- 
riterade insatsom råden.

Också i regeringens senaste strategiska FoU-program  från april 1990 
understryks behovet av insatser på dessa om råden. På miljöforskningsom 
rådet fram häver program m et särskilt miljöteknologi, m iljöm edicin samt 
klimat- och ozonforskning som om råden för förstärkta program insatser.

3.1.2 Miljöforskningens organisering

Miljöforskningen i D anm ark ä r långt sektoriserad och i hög grad baserad 
på miljöpolitiska handlingsplaner. M iljöforskning förekom m er inom nio 
ministeriers förvaltningsom råden. En stor del av forskningen styrs och
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finansieras av m inisterierna och utförs av m inisteriernas sektorforsknings
institutioner.

Flera av m inisterierna adm inistrerar särskilda miljöforskningsprogram. 
De största finansiärerna är miljö-, energi-, industri- och lantbruksm iniste- 
rierna sam t undervisnings- och forskningsm inisteriet, det sistnäm nda 
dock utan särskilda riktade anslag till miljöforskning.

För en schem atisk fram ställning av den offentliga m iljöforskningsorga
nisationen i D anm ark se bilaga 1.

Regeringen och Folketinget har som landets högsta) forskningspolitiska 
beslutsfattare under de senaste åren spelat en aktiv forskningspolitisk roll 
och såsom ovan framgått även explicit påverkat m iljöforskningens inrikt
ning på program nivå.

De centrala forskningspolitiska organen i övrigt är Forskningspolitisk 
Råd (FPR) och undervisnings- och forskningsministeriet. Bägge spelar en 
viktig roll även för m iljöforskningspolitiken. Forskningspolitisk Råd, som 
som m aren 1989 ersatte Planlægningsrådet for Forskningen, har till huvud
uppgift att rådge regering och Folketing i alla forskningspolitiska frågor. 
Rådets nio m edlem m ar utnäm ns av undervisningsm inistern. FPR har 
hösten 1990 påbörjat planeringen av ett koordinerat, tvärm inisteriellt 
miljöforskningsprogram (jfr 3.1.4).

Undervisnings- och forskningsm inisteriet har ett samlat överordnat an 
svar för dansk forskning och för forskningspolitiken generellt. M inisteriet 
ansvarar bl. a. för utvecklingen av forskningsinsatserna vid universitet och 
högskolor, för forskarutbildningen och för resurserna till statens sex forsk
ningsråd. D etta är väsentligt med beaktande av att en om fattande miljö
forskning bedrivs vid institutioner inom universitets- och högskolesek
torn. U tvärderingen av dansk miljöforskning visade att över 70 universi
tetsinstitutioner är engagerade i olika m iljöforskningsprojekt med en 
samlad forskningsinsats på om kring 55 milj. DKK (uppskattningen gäller 
för 1987).

En betydande del av universitetsforskningens externa forskningsmedel 
kom m er från forskningsråden som har till uppgift a tt initiera, prioritera 
och finansiera speciellt grundläggande forskningsverksamhet.

På undervisnings- och forskningsm inisteriets om råde finns ett särskilt 
sam ordnande och rådgivande organ för miljöforskning, ” Forskningsråde
nes Udvalg for Miljø- og Omgivelsesforskning” (FUM O). FUM O  har till 
uppgift att bl. a. rådge Forskningspolitisk Råd och forskningsråden m. fl. 
beträffande miljö- och omgivningsforskning. FUM O  skall vidare säkra 
kontakt mellan organ som stöder och utför forskning på om rådet sam t 
också fungera som referensgrupp för de danska representanterna i EG:s 
organ på m iljöforskningsområdet.

FUM O  består av representanter från bl. a. fem av de sex forskningsrå
den under undervisningsm inisteriet samt av representanter från miljö-, 
energi-, industri- och lantbruksm inisteriet sam t från D anm arks meteorolo
giska institut.
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Även om miljöforskning ingår i ett stort antal av statsadm inistrationens 
institutioner och m inisterier är M iljøm inisteriets roll central. M iljøm ini
steriet adm inistrerar de största forskningsresurserna, som är direkt riktade 
till miljöforskning och m inisteriet är också den största beställaren/bruka
ren av forskningsresultat och forskningsbaserad kunskap på om rådet.

M iljøm inisteriet, som upprättades 1971, består idag av ett departem ent 
och Miljøstyrelsen, Planstyrelsen och Skogs- og Naturstyrelsen samt av 
sektorforskningsinstitutionerna Danm arks M iljøundersøgelser (DM U) 
och Danm arks Geologiske Undersøgelse (DGU).

För m inisteriets miljöforskning är de centrala organen Miljøstyrelsen 
och DM U. DM U tillkom vid en om organisering av m inisteriets forsk
ningsverksamhet 1989, bl. a. genom en sammanläggning av miljöstyrelsens 
fem laboratorier. DM U har bl.a. till uppgift att med stöd av forsknings- 
och utvecklingsverksamhet samt m iljöövervakning stärka den fackliga 
basen for politiska) och adm inistrativa prioriteringar och beslut på miljö- 
och naturom rådet. DM U har följande forskningsavdelningar som fungerar 
som forskningsutförande institut:

— Afd. for Forureningskilder og Luftforurening
— Afd. for Miljøkemi
— Afd. for Havm iljø og Mikrobiologi
— Afd. for Ferskvandsøkologi
— Afd. for Terrestrisk økologi
— Afd. for Flora- og Faunaøkologi
— Afd. for Systemanalyse

Vidare finns inom M iljøm inisteriet ett forskningsråd med rådgivande 
och koordinerande uppgifter. 1 uppgifterna för M iljøm inisteriets forsk
ningsråd ingår också att säkra överblick över dansk miljöforskning både 
inom och utanför M iljøm inisteriets ram ar. Forskningsrådet är sam m an
satt både av interna m edlem m ar från M iljøm inisteriet och av externa 
m edlem m ar från universitet och företagssektorn.

Vid sidan av M iljøm inisteriet är energim inisteriet en av de största 
finansiärerna av miljöforskning. U nder energim inisteriet finns två forsk
ningsutförande institutioner. Forskningscenter Risø och G rønlands Miljø
undersøgelser (GM U). V idare finns under energistyrelsen ett Rådgivende 
Energiforskningsudvalg.

Risøs forskningsverksam het koncentrerar sig på teknisk och naturveten
skaplig FoU inom tre huvudom råden, nämligen energiforskning, miljö
forskning och materialforskning. För m iljöforskningen vid Risø ansvarar 
en särskild miljöforskningsavdelning. Dessutom ingår m iljörelevant forsk
ning också i verksam heten inom flera av Risøs övriga forskningsavdelning-

Även lantbruksm inisteriet finansierar en om fattande FoU-verksam het 
med betydande inslag av miljöforskning. M inisteriets forskningsverksam
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het om organiserades i början av 1990 och adm inistreras idag av ett särskilt 
forskningssekretariat och ett rådgivande forskningsudvalg. M inisteriets 
forskning utförs i huvudsak vid följande sex forskningsinstitutioner som 
alla har aktiviteter på miljöforskningsområdet:

— Statens Planteavlsforsøg
— Statens Husdyrbrugsforsøg
— Statens Jordbrugstekniske Forsøg
— Statens Forstlige Forsøgsvæsen
— Statens Jordbrugsøkonom iske Institut
— Statens Skadedyrlaboratorium

På industrim inisteriets om råde ingår m iljöforskning i den teknologirela- 
terade FoU-verksam het som stöds av Teknologirådet under Industri- og 
Handelsstyrelsen. Inom sektorn Finns ett trettiotal s. k. teknologiska servi
ceinstitut av vilka ett stort antal bedriver m iljörelevant forskning i vari
erande grad. Miljöforskning utgör huvudinriktningen för följande fyra 
institut, som är organisatoriskt knutna till Akademiet for de tekniske 
Videnskaber:

— Vandkvalitetsinstitutet
— Dansk Hydraulisk Institut
— Isotopcentralen
— Lydteknisk Laboratorium

Vandkvalitetsinstitutet är det största m iljöforskningsinstitutet i D an
mark. M iljörelevant FoU i större om fattning ingår även i verksam heten 
vid bl. a. följande institut:

— Dansk Teknologisk Institut
— dk-TEKNIK
— Dansk Toksikologisk Center
— Gensplejsningsgruppen

U nder fiskerim inisteriet, sundhedsm inisteriet och trafikm inisteriet 
finns bl. a. följande institutioner med miljörelaterad forskningsverksam
het:

— D anm arks Fiskeri- og Havundersøgelser
— Fiskerim inisteriets Forsøgslaboratorium
— Ferskvandsøkologisk Institut
— Fiskerim inisteriets Forskningsskibe
— D anm arks Meteorologiske Institut
— Levnadsmiddelstyrelsen
— Institut for Toksikologi

3.1.3 M iljöforskningens resurser 

Enligt en översiktlig uppskattning i regeringens strategiska FoU-pro- 
gram 1991 — 1994 uppgår m inisteriernas m iljöforskningsbevillningar till
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knappt 210 milj. DKK år 1990. Beloppet består av drygt 80 milj. DKK i 
grundanslag till institutioner och knappt 130 milj. DKK programbevill- 
ningar. 1 beloppet ingår i första hand grundanslagen för de institutioner 
som utför m iljöforskning som huvuduppgift samt direkt till m iljöom rådet 
riktade programbevillningar. 1 beloppet har inte medtagits miljöforsk
ningsinsatserna på industrim inisteriets område.

För en mer täckande bild av de offentliga miljöforskningsinsatserna bör 
uppskattningen kom pletteras dels med miljöforskningsinsatserna på in
dustrim inisteriets om råde, dels med de bevillningar som forskningsråden 
under undervisnings- och forskningsm inisteriet kanaliserar till miljöforsk
ning. U nder 1990 uppskattas forskningsrådens bevillningar till miljörela- 
terad forskning uppgå till ca 20 milj. DKK.

Vidare ingår miljöforskning också i forskningsprogram med annan hu
vudinriktning än miljö. Således kanaliseras över exempelvis det biotekno
logiska forsknings- och utvecklingsprogram met under 1990 uppskattnings
vis 13 milj. D K K  till miljöforskning, bl. a. till ett center för bioteknologisk 
miljöforskning. Till den samlade danska miljöforskningsverksam heten 
kan också räknas danskt deltagande i EG:s miljöforskningsprogram.

Uppskattade på detta sätt kan de sam lade offentliga resurserna till 
m iljöforskning antas uppgå till om kring 300 milj. DKK år 1990.

3.1.4 Forskningsprogram och prioriteringar

Klart dom inerande i dansk miljöforskning har under hela 1980-talet 
varit problem i anslutning till förorening av vattenm iljön. Forskningsin
satserna, som först koncentrerades på grundvattenproblem , har så sm å
ningom fördelat sig jäm nare på hela vattenm iljön inkluderande även vat
tendrag generellt sam t sjöar, kustvattnen och havet. Ett av forskningens 
väsentligaste intressefålt har varit lantbrukets roll i miljöproblemen.

Forskning om miljöskydd på lantbruksom rådet, ekologiskt jordbruk och 
utveckling av miljövänlig jordbruksproduktion hör idag till prioritetsom - 
rådena. Andra högprioriterade m iljöforskningsom råden med redan idag 
betydande forskningsinsatser och ett växande forskningsintresse är bl. a. 
forskning om industrins utsläpp i vatten, m arker och luft, miljöteknologi, 
m iljövänligare energianvändning och energiproduktion, luftburen förore
ning samt atm osfärforskning och klimatforskning.

Ett kännetecken för den danska m iljöforskningen är att statsm akten i 
stor utsträckning satsat på prioritering och styrning av forskningen via 
handlingsplaner och forskningsprogram. Bland större miljöforsknings
program kan näm nas följande:
— På om rådet m iljöåtgärder i lantbruket antog Folketinget våren 1985 en 

handlingsplan för reduktion av föroreningar med näringssalter och 
organiska äm nen, den s. k. NPO -handlingsplanen. Som ett led i hand
lingsplanen genomförs under miljöstyrelsen ett femårigt forsknings
program 1986— 1990 om NPO -förorening från lantbruket. Forsknings
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program m et har en samlad budget på 50 milj. D K K  (1990: 11 milj. 
DKK).

— Som ett led i den av Folketinget våren 1987 antagna vattenm iljöhand
lingsplanen (jfr 3.1.1) genomförs två större forskningsprogram, ett 
havsforskningsprogram och ett spillvattenforskningsprogram , som bäg
ge adm inistreras och koordineras av miljöstyrelsen. Havsforsknings
program m et sträcker sig över åren 1989—1992 m ed en sam lad budget 
på 74 milj. D K K  (1990:13 milj. DKK). Program m et fokuserar på de 
kemiska, biologiska och fysiska processerna i de danska vattnen. 
Spillvattenforskningsprogram m et gäller perioden 1988—1991 med en 
budget på 29 milj. DKK (1990: 10 milj. DKK). De två program m en har 
ett nära sam band med NPO-forskningsprogram m et.

— K opplat till miljöproblemen på lantbruksom rådet är också ett FoU- 
program om bekämpningsmedels inverkan på miljö och hälsa. Pro
gram m et, som adm inistreras av miljöstyrelsen, sträcker sig över åren 
1989—1993 med en samlad budget på ca 60 milj. DKK (1990: 12,5 
milj. DKK).

— Miljöstyrelsen adm inistrerar vidare ett utvecklingsprogram som syftar 
till reduktion av CFC-förbruket. Program m et är i statsbudgetarna 
1989—1991 uppfört med en sam lad bevillningsram på 45 milj. DKK. 
Program m et består av ett atm osfärforskningsprogram  sam t ett teknolo
giskt utvecklingsprogram som innehåller projekt om renare teknologi, 
återvinning, återanvändning sam t destruktion av CFC.

Prioriteringen av atm osfärforskning understryks också av att D anm arks
Miljøundersøgelser tillsam m ans med bl.a. Risø 1990 etablerat ett Dansk 
Center for Atmosfæreforskning (DCAR). Avsikten är att inom  ramen för 
en flexibel centerbildning knyta sam m an en rad forskargrupper vid univer
sitet och forskningsinstitutioner. DCAR verkar som projektkoordinator 
för de deltagande institu tionerna och som ett forum  för identifiering av 
gem ensamma intresseom råden och utveckling av nya m etoder och ny 
apparatur inom atm osfärisk miljöforskning.
— En viss miljöforskningsverksam het har ägt rum inom miljöstyrelsens 

utvecklingsprogram för renare teknologi 1987—1989. Program m et, 
som hade en samlad budget på 90 milj. DKK, gällde dock i första hand 
teknologiinnovationer med hjälp av utvecklings-, implementerings- och 
inform ationsprojekt. Utvecklingsprogramm et vidareförs inom rege
ringens handlingsplan för renare teknologi 1990—1992 med en samlad 
budget på 225 milj. DKK.

— Det danska energiforskningsprogramm et för perioden 1990—1992 har 
som huvudm ål utveckling av en bärkraftig, m iljövänlig energiteknologi. 
M iljörelaterad FoU utgör ett m arkant inslag i flera av program m ets tio 
fackom råden. Program m et, som har en årlig budget på om kring 120 
milj. DKK, baserar sig på regeringens handlingsplan för miljö och 
utveckling samt på regeringens energihandlingsplan ”Energi 2000” .



B 119/k 1355

— Som en uppföljning av regeringens strategiska FoU-program  har ett 
miljöteknologiskt utvecklingsprogram etablerats fór perioden 1990 —
1993. Industrim inisteriets sam lade budgetram  for program m et är 150 
milj. DKK. Program m et adm inistreras av Teknologirådet och genom 
förs i ett koordinerat sam arbete med miljöstyrelsen.

— Teknologirådet genom för även ett program om vattenm iljöteknologi 
1988— 1990 med en samlad bevillning på 31 milj. DKK.

— Lantbruksm inisteriet har under 1980-talet finansierat ett stort antal 
fleråriga forskningsprogram. För 1990 upptar m inisteriets budget ett 
anslag för forsknings- och försöksprogram på sam m anlagt nära 100 
milj. DKK för delat på 11 program om råden. Flera av program m en 
innehåller m iljörelevant forskning. En väsentlig del av miljöforskning
en har samlats i två program, ”jordbruk och miljö” sam t ”gröna m ar
ker” . Programm en sträcker sig över perioden 1987— 1992 och har till
sam m ans en planerad budgetram  på ca 80 milj. DKK.

— Flera av forskningsråden under undervisnings- och forskningsm iniste
riet finansierar m iljöforskning både genom ram program  och i form av 
stöd till enskilda forskningsprojekt. Det naturvetenskapliga forsknings
rådet stöder 1990 bl. a. atm osfärforskning, forskning om luftburen för
orening samt forskning om kustekosystem. Det m edicinska forsknings
rådet (sundhedsvidenskabelige) stöder bl. a. ett toxikologiskt och miljö- 
medicinskt forskningsprogram. Det tekniskvetenskapliga forskningsrå
det har 1990 med ca 8 milj. DKK stött ett ingenjörsvetenskapligt center 
för miljö och grundvatten som rådet upprättat vid D anm arks Tekniske 
Højskole. Det samhällsvetenskapliga forskningsrådet har finansierat 
flera forskningsprojekt med miljörelevans inom två av rådets s. k. ini
tiativom råden, ” teknik och sam hälle” samt ” reglering och styrning” . 
De sam hällsvetenskapliga projekten gäller närm ast styrningsmedel på 
miljöom rådet.
Forskningspolitisk Råd (FPR) har hösten 1990 på uppdrag av Regering

ens Forskningsudvalg inlett planeringen av ett förslag till ett ”koordineret, 
strategisk m iljöforskningsprogram 1992” . Program m et, som förväntas bli 
fastställt av regeringen, skall utform as som en koordinerad insats med 
beröringspunkter till alla m inisterier som i väsentlig grad utför miljöforsk
ning eller använder resultat från miljöforskning.

FPR har bett forskningsråd och andra forskningspolitiska organ under 
såväl undervisnings- och forskningsm inisteriet som andra m inisterier med 
miljöforskning, att senast i slutet av januari 1991 läm na synpunkter och 
förslag på större sam m anhängande tem an eller aktiviteter, som man anser 
bör ingå i program m et och som kan utföras i för ändam ålet upprättade 
tidsbegränsade forskningscentra eller under större ram program  över 3 — 5 
år.

FPR anger att program m et skall koncentreras på några få om råden där 
dansk forskning har särskild kom petens eller särskild betydelse. Förslagen
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skall speciellt relateras till både nordiska och internationella program på 
m iljöforskningsom rådet och även ta  hänsyn till rekom m endationerna i 
utvärderingen av dansk miljöforskning.

Program m et, som utgör ett led i uppföljningen av m iljöforskningsutvär- 
deringen, planeras i första hand för en fem årsperiod. Program planerings
arbetet bedrivs med sikte på att ett programförslag kan beaktas i förslaget 
till statsbudget for 1992.

3.2 Finland

3.2.1 Inledning

M iljövårdsforskning har i Finland varit ett prioriterat forskningsområde 
sedan böijan av 1970-talet då om rådet i statens vetenskapsråds forsknings
politiska program (1973) utsågs till ett av forskningens fem nationella 
tyngdpunktsom råden. Redan 1970 hade statsm aktens engagemang i 
m iljöproblem en adm inistrativt m arkerats genom bl. a. etableringen av 
vattenstyrelsen och genom att man inom inrikesm inisteriet inrättade en 
särskild miljövårdsavdelning. Forskningsfrågorna uppm ärksam m ades ge
nom att vetenskapliga centralkom m issionen vid Finlands Akademi 1971 
tillsatte en särskild sektion för miljövårdsforskning.

I vetenskapsrådets ” forskningspolitiska riktlinjer för 1970-talet” , som 
sanktionerades på högsta politiska nivå i sam band med regeringens forsk
ningspolitiska redogörelse till riksdagen 1973, angavs att det fanns ett 
om fattande och brådskande behov av ” forskning kring miljövård och 
utveckling av m etoder och produkter som skonar naturresurserna och 
m iljön” . R iktlinjerna syftade till en mycket bred forskningsinsats över hela 
spektret av miljöfrågor utan prioritering av något speciellt forskningsom
råde. Finlands Akademi gavs i uppdrag att i skyndsam ordning uppgöra 
detaljerade handlings- och finansieringsplaner for miljöforskningen i F in
land.

Vetenskapsrådets riktlinjer eller s. k. tyngdpunktsprogram  innebar att 
miljöforskningen utvecklades successivt under 1970-talet med en viss do
m inans for den m er grundläggande m iljöforskningen i universitet och 
högskolor. Först i slutet av 1970-talet böljade m iljöm yndigheterna mera 
m ålm edvetet finansiera m iljöforskningsverksam het. H ärefter har miljö
forskningen expanderat kraftigt.

I början av 1980-talet stärktes m iljöforskningens ställning m arkant ge
nom att det år 1983 dels inrättades ett eget miljövetenskapligt forsknings
råd inom Finlands Akademi, dels upprättades ett m iljöm inisterium . Sam
ma år inrättades också teknologiska utvecklingscentralen (TEKES) som 
snabbt expanderat till en av de viktigaste finansiärerna av miljörelaterad 
FoU.

U nder senare delen av 1980-talet har miljöforskningens betydelse ytter
ligare framhävts. Större offentliga m iljöforskningsprogram har etablerats. 
I samhälls- och miljöpolitiken har det slagits fast att miljöskyddsfrågor
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skall integreras i alla sam hällssektorer och att varje förvaltningsgren skall 
ha ett självständigt ansvar för miljön. I centrala forskningspolitiska doku
ment har understrukits att m iljöaspekter bör beaktas i all forskning.

3.2.2 Miljöforskningens organisering

De centrala organen och m yndigheterna när det gäller det övergripande 
ansvaret för utform ning av forskningspolitiken i Finland är dels statens 
vetenskaps- och teknologiråd (forsknings- och teknologipolitiska rikt
linjer), dels undervisningsm inisteriet och Finlands Akademi med ett gene
rellt forskningspolitiskt ansvar beträffande utveckling av såväl forskarut
bildning som forskningsfinansiering, dels handels- och industrim inisteriet 
och teknologiska utvecklingscentralen (teknologipolitik och teknisk-indu- 
striell FoU-finansiering). Alla dessa spelar en stor roll även för verksamhe
ten på miljöforskningsområdet.

I tillägg till de ovan näm nda organen har m iljöm inisteriet en central roll 
både för utform ningen av forskningspolitiken och som forskningsfinansiär 
på m iljöom rådet. M iljöforskningsärendena hanteras av m inisteriets 
miljövårdsavdelning som består av ett antal byråer, t. ex. naturvårdsbyrån, 
avfallshanteringsbyrån, byrån för vattenärenden sam t byrån för luftvård 
och bullerbekäm pning. Byråerna ansvarar för forskningsärendena inom 
respektive delsektor. M iljövårdsavdelningens planerings- och utvecklings- 
byrå svarar bl. a. för övergripande forskningskoordinering och för interna
tionellt m iljöforskningssam arbete.

M iljöm inisteriets budget upptar ett särskilt miljöforskningsanslag som 
disponeras för uppdragsforskning och andra FoU -aktiviteter på m iljöom 
rådet. Projektm edlen (för FoU om miljöskydd, avfallshantering och 
luftvård), som under 1990 uppgår till sam m anlagt drygt 25 milj. FIM, 
kanaliseras till forskningsprogram och projekt som utförs såväl i statliga 
forskningsinstitutioner som i universitet och högskolor.

På m iljöm inisteriets förvaltningsom råde finns också ett större forsk
ningsutförande institut, vatten- och m iljöforskningsinstitutet som är orga
niserat under vatten- och miljöstyrelsen. U nder vatten- och miljöstyrelsen 
finns vidare 13 s. k. vatten- och m iljödistrikt som också bedriver en viss 
forskningsverksamhet.

Andra m inisterier med betydande ansvar och insatser för miljörelaterad 
forskning är handels- och industrim inisteriet, jord- och skogsbruksmini- 
steriet och trafikm inisteriet. En viss miljöforskning bedrivs också inom 
social- och hälsovårdsm inisteriets förvaltningsom råde.

För en schem atisk fram ställning av den offentliga m iljöforskningsorga
nisationen se bilaga 2.

Till de viktigaste forskningsfinansiärerna och policyskapande organen 
inom miljöforskningen hör forskningsrådsorganisationen Finlands Akade
mi. Akademin består idag av sju vetenskapliga kom m issioner (forsknings
råd). Finlands Akademis forskningsanslag för 1990 uppgår till nära 350
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milj. FIM. För forskningen och forskarutbildningen på m iljöom rådet sva
rar i första hand den miljövetenskapliga kommissionen. Kommissionens 
samlade forskningsresurser 1990 uppgår till ca 20 milj. FIM. I viss mån 
Finansieras miljöforskning även av den agroforstvetenskapliga, den natur
vetenskapliga och den tekniskvetenskapliga kommissionen.

Vidare ansvarar Finlands Akademi för ett större nationellt forsknings
program om förändringar i atm osfären (SILM U-programmet) som inled
des 1990 och som förväntas pågå under de närm aste 5 — 6 åren med en 
årlig budget på 12—15 milj. FIM (se ytterligare avsnitt 3.2.4).

På handels- och industrim inisteriets förvaltningsom råde bedrivs verk
samhet av forskningsrådskaraktär av teknologiska utvecklingscentralen 
(TEKES). TEKES har som huvuduppgift att stöda teknologiutveckling och 
finansiera tilläm pad teknisk forskning vid institut och högskolor samt 
FoU-projekt inom industrin. TEKES disponerar för 1990 en budget på ca 
700 milj. FIM.

Det är svårt att exakt precisera vilken roll TEKES spelar på miljöforsk
ningsom rådet såväl när det gäller ekonom iska insatser som policymässigt. 
TEKES har själv beräknat att man 1990 använder ca 115 milj. FIM till 
m iljörelaterad FoU. Av detta belopp går drygt 100 milj. FIM  som FoU- 
stöd till företagssektorn i form av utvecklingsstöd, lån och räntestöd och 
endast om kring 13 milj. FIM till ” fri” miljöforskning i universitet, forsk
ningsinstitut och företag.

De forskningsutförande institutionerna på m iljöom rådet är förutom  ett 
stort antal universitets- och högskoleinstitutioner i första hand följande:

— Vatten och m iljöforskningsinstitutet
— Meteorologiska institutet
— Havsforskningsinstitutet
— Statens tekniska forskningscentral (VTT)
— Geologiska forskningscentralen
— Lantbrukets forskningscentral
— Skogsforskningsinstitutet
— Vilt- och fiskeriforskningsinstitutet
— Statens veterinärm edicinska anstalt
— Folkhälsoinstitutet
— Institutet för arbetshygien
— Strålsäkerhetscentralen
— Statistikcentralen

För flera av institutionerna gäller att det bara är en m indre del av 
institutionernas forskningsverksamhet som kan räknas som miljöforsk
ning. De institutioner som har den största m iljöforskningsverksam heten är 
vatten- och m iljöforskningsinstitutet, meteorologiska institutet, havsforsk
ningsinstitutet och statens tekniska forskningscentral (VTT). VTT bedri
ver t. ex. en om fattande miljörelaterad FoU-verksam het när det gäller 
utveckling av miljövänliga och renare process- och energiteknologier samt
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beträffande utveckling av miljöteknologi inom om rådena luftförorening, 
vattenförorening och avfallshantering. VTT:s FoU -insats på m iljöom rådet 
kan på årsbasis uppskattas till över 30 milj. FIM . M erparten av insatsen 
utgörs av externa medel.

Inom universitetssektom  bedrivs miljöforskning inom de flesta av lan
dets 17 universitet- och högskolor vid en eller flera institu tioner och 
fältstationer. I några fall har även särskilda m indre m iljöforskningsenheter 
upprättats.

3.2.3 M iljöforskningens resurser

Av de offentliga forskningsinsatserna 1990 kanaliseras i storleksordning
en 200 milj. FIM till m iljöforskningsom rådet. D etta inkluderar även insat
ser för miljörelaterad energiforskning, uppskattningsvis till ett belopp på 
3 0 - 4 0  milj. FIM. Av de sam lade anslagen till miljöforskning torde ca 70 
milj. FIM användas inom universitets- och högskolesektorn. Av beloppet 
kom m er drygt 10 milj. FIM från universitetens egna budgetmedel medan 
60 milj. FIM är externa anslag från forskningsråd och m inisterier m. fl.

Statistiska uppgifter om antalet forskningsårsverk inom m iljöforskning
en i Finland saknas. På basen av en mycket grov uppskattning kan det 
dock uppskattas att drygt 1000 forskare är sysselsatta med m iljörelaterad 
FoU-verksam het i den offentliga sektorn.

3.2.4 M iljöforskningens inriktning, prioriteringar och forskningsprogram

Aktuella utvecklingsdrag i miljöforskningen i Finland är att verksam he
ten allt mer präglas av helhetsm odeller och ett ekosystem tänkande. U t
vecklingen går också i riktning av allt större sam lade forskningsinsatser 
med projekt eller program som om fattar flera discipliner och involverar 
både flera forskningsutförande enheter och flera forskningsfinansiärer.

Am bitionen är också att i högre grad än hittills engagera universitet och 
högskolor även i den m iljöforskning som finansieras och rekvireras av 
m inisterier och olika m iljömyndigheter. Vidare prioriteras forskarutbild
ning på m iljöom rådet samt internationellt m iljöforskningssam arbete högt.

U nder 1970-talet och delvis 1980-talet har en väsentlig del av miljö
forskningen gällt vattenförorening och — i m indre om fattning — luftför
orening. Forskning om avfallshantering, kemikalier, ekotoxikologi samt 
buller ägnades i början av perioden m indre uppm ärksam het, medan sam 
hällsvetenskaplig miljöforskning, t. ex. miljöekonom i var i stort sett ett 
förbisett område.

U nder senare delen av 1980-talet och början av 1990-talet har tyngd
punkten förflyttats till forskning om luftförorening, klim atförändringar, 
miljöteknologi samt bärkraftig användning av natur- och vattenresurser. 
Till dagens prioriterade forskningsom råden hör också t. ex. förorening av 
grundvatten och vattendrag, m ark och hav, ekotoxikologi sam t samhälls
vetenskaplig miljöforskning.
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Bland större aktuella forskningsprogram och projekt kan nämnas:

— Forskningsprogram met om försurning (HAPRO) 1985—1990. Pro
gramm et, som finansierades av m iljöm inisteriet och jord- och skogs- 
bruksm inisteriet, har haft en totalbudget på ca 50 milj. FIM . I program 
met som genom förts vid universitet och högskolor sam t statliga forsk
ningsinstitut har m edverkat ett par hundra forskare representerande 
bl. a. biologi, limnologi, meteorologi och forstvetenskaper.

— Forskningsprogram om jordbruket och vattenföroreningen 1988 — 
1991. Program m et finansieras av m iljöm inisteriet och jo rd- och skogs- 
bruksm inisteriet. Budget 10 milj. FIM.

— Forskningsprogram om vattenförorening och skogshushållning 1990 —
1994. Program m et finansieras i huvudsak av m iljöm inisteriet och jord- 
och skogsbruksministeriet. Budget 14 milj. FIM.

— Forskningsprogram om m iljöskyddet inom skogsindustrin 1989— 1991. 
Program m et finansieras av m iljöm inisteriet, Skogsindustrins central
förbund och en privat stiftelse. Budget 9 milj. FIM.

— Forskningsprogram om m arktäkt 1991 — 1995. Program m et finansieras 
av handels- och industrim inisteriet, trafikm inisteriet och m iljöm iniste
riet.

Det finns också flera program som är av en mer övergripande karaktär 
och som har till syfte att erbjuda en bredare ram  för utvecklingen av 
forskningen och koncentration av forskningsinsatserna på om rådet. P ro
gramm en innehåller rekom m endationer om angelägna forskningsuppgifter 
och om behov och allokering av forskningsresurser sam t om uppgifts- och 
ansvarsfördelning mellan olika forskningsutförande och forskningsfinan- 
sierande enheter. Sådana program är t. ex.:

— Luftvårdens forskningsprogram 1986 — 1990. Program m et, som upp
gjorts av luftvårdsdelegationen, gäller i första hand luftvårdsadm ini- 
strationens forskningsbehov. Program m et är indelat i följande forsk
ningsom råden: luftens kvalitet och förändringar, trafikens inverkan på 
luftens kvalitet, luftföroreningars effekter på trivsel, närutsläppens 
långsiktiga hälsoeffekter samt ekonom isk luftvårdsforskning. Program 
mets finansieringsbehov har uppskattas till ca 32 milj. FIM.

— Utvecklingsprogram för forskning om effekter och bekäm pning av bul
ler 1989—1993. H uvudvikten i program m et ligger på forskning som 
anknyter till m iljöm inisteriets verksamhet. Program m ets projektfinan
sieringsbehov har uppskattats till ca 6 milj. FIM.

— Utvecklingsprogram för kem ikalieforskningen på m iljöm inisteriets 
verksam hetsom råde 1991 —1995. Program m et avser forskning som kan 
bidra till bekäm pning av m iljöskador som förorsakas av kemikalier. I 
program planen beräknas resursbehovet för program insatserna till sam
manlagt nära 55 milj. FIM . Som centrala finansiärer av program m et 
föreslås m iljöm inisteriet, vatten- och miljöstyrelsen, Finlands Akademi 
sam t en forskningsfinansierande stiftelse.

Inom Finlands Akademi har miljövetenskapliga kom m issionen under 
slutet av 1980 talet inlett/genom fört bl. a. följande större miljöforsknings
program och projekt:
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— Fram tida samhällsutveckling 1988— 1991
— Hum ushaltiga sjöar 19 8 7 -1 9 9 0
— Östersjöns planktonekologi
— Biotillgång på organiska m ikroförorenare i humus- och ligninrika vat

tendrag 1985— 1990
— Bakterie- och parasitsjukdom ar hos fisk som vattenkvalitetsindikatorer 

1985-1991
— Förändringar i Finlands fågelbestånd som m iljötillståndssindikator 

1988-1993)

Ett om fattande forskningsprogram om förändringar i atm osfären, SIL- 
M U-program m et, har inletts 1990. Avsikten är att studera såväl orsaker 
till som effekter av klim atförändringar. Program m et, som är mångveten- 
skapligt och sektorsövergripande, är indelat i fyra huvudom råden, näm li
gen atm osfär, vatten, markekosystem sam t m änniskans verksamhet.

Enligt program planerna skall SILM U-programm et sträcka sig över sex 
år. I statsbudgeten för 1990 har uppförts ett anslag på 12 milj. FIM  för 
projektet och för 1991 uppgår anslaget till 15 milj. FIM. Budgeten för 
program m ets första treårsperiod förväntas uppgå till om kring 40 milj. 
FIM.

SILMU har en direkt koppling till flera internationella forskningspro
gram. SILMU förväntas således bidra till både det internationella klim at
forskningsprogram met W orld Clim ate Research Programm e, W CRP, och 
det internationella geosfär-biosfär program m et, IGBP (Global Change).

Finlands Akademi har låtit utarbeta ett forskningsprogram om bärkraf
tig utveckling. Program m et, som inleds 1991, sam finansieras av Finlands 
Akademi och m iljöm inisteriet. Program m et har sin tyngdpunkt i samhälls
vetenskaper och hum aniora och innehåller tem an som inbegriper b l.a. 
miljöekonom i, miljösociologi och miljöhistoria.

Forskningsprogram m et om bärkraftig utveckling bör ses i sam m anhang 
med SILM U-programm ets delom råde om m änniskans verksamhet. Pro
gramm et förväntas kunna utgöra ett bidrag till det internationella pro
gramm et ” H um an Dim ensions o f Global Environm ental Change” som 
utarbetats av International Social Science Council (ISSC) som ett kom plet
terande led till det naturvetenskapligt inriktade Global Change program 
met.

Finlands Akademi har även fokuserat på om rådena miljöekonom i och 
m iljöbioteknik genom att 1988— 1989 låta u treda forskningsbehov och 
behovet av förstärkt forskarutbildning på om rådena.

Ett finsk-sovjetiskt forskningsprogram om m änniskoskapta miljöför
ändringar i känsliga ekosystem i nordliga om råden kom m er att inledas 
1991. Finlands Akademi svarar för den finländska andelen i program m et 
som sträcker sig över perioden 1991 — 1993. Akadem ins finansieringsandel 
uppskattas till nära 6 milj. FIM.

Miljöteknologi ingår såväl i flera av teknologiska utvecklingscentralens
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(TEKES) teknologiprogram som i dess projektfinansiering. Av de FoU- 
anslag på om kring 115 milj. FIM, som uppskattats gå till m iljörelaterad 
FoU 1990, går ca 35% till F o li om avfallshantering och återvinning, 30% 
till luftföroreningsprojekt och 20%  till vattenföroreningsprojekt. Även det 
nationella bioteknologiprogram m et 1988—1992, som sam finansieras av 
Finlands Akademi och TEKES (program budget ca 60 milj. FIM ) innehål
ler miljörelaterad forskning.

På energiforskningsområdet kan i första hand näm nas två forsknings
program med relevans för m iljöforskningsom rådet. Det ena programmet 
(LIEKKI 1988— 1992) gäller effektivering av elproduktionen vid förbrän- 
ningskraftverk och reduktion av miljöeffekterna vid förbränning. Budge
ten förväntas uppgå till 120— 130 milj. FIM. Av beloppet svarar handels- 
och industrim inisteriet för om kring 60 milj. FIM.

Det andra program m et (NEM O 1988—1992) gäller utveckling av nya 
energiproduktionssystem  och energiteknologier. Förväntad budget 70 — 80 
milj. FIM. I flera andra av handels- och industrim inisteriets energiforsk
ningsprogram ingår miljörelaterad forskning och m inisteriet finansierar 
även FoU-verksam het om alternativa energier och energibesparing.

3.3 Island

3.3.1 Utgångspunkter

M iljöproblem atiken i Island och därm ed också den isländska miljö
forskningen skiljer sig i vissa avseenden betydligt från miljöfrågorna och 
forskningssituationen i övriga nordiska länder. D etta beror bl. a. på Is
lands geografiska läge och naturförhållanden men också på om fattningen 
av de isländska forskningsresurserna och därav följande forskningspriori
teringar. Den totala isländska FoU-insatsen utgör t. ex. m indre än en 
procent av Nordens samlade FoU-insats.

De mer traditionella miljöproblemen såsom utsläpp och förorening från 
industri, lantbruk och bosättningscentra spelar m indre roll i Island. D etta 
beror på att landet är glest befolkat, har ett begränsat jord- och skogsbruk, i 
hög grad saknar tung industri och endast har ett begränsat antal förorenan
de industriföretag. Genom  att m erparten av bostads- och annan uppvärm 
ning sker med geotermisk energi och genom att vattenkraften svarar för 
elproduktionen är de negativa miljökonsekvenserna också på energiom rå
det relativt begränsade. Slutligen innebär Islands geografiska läge ute i 
Nordatlanten att kraftiga vindar och vattenström m ar försvagar långväga 
föroreningsutsläpp från andra områden.

De helt dom inerande miljöfrågorna i Island är knutna dels till den 
om fattande jorderosionen som förstört ca 70% av landets vegetation, dels 
till den m arina miljön och det om givande havet.



B 119/k 1363

3.3.2 M iljöforskningens organisering 

Fram till 1990, då ett m iljöm inisterium  inrättades i Island, var ansvaret 
för miljöfrågorna uppdelat på flera m inisterier och m iljöfrågor hanterades 
som en integrerad del av vart m inisterium s reguljära verksamhet. Exem
pelvis frågor om naturskydd, naturskyddsrådet och naturforskning hörde 
under undervisningsm inisteriet, medan frågor angående bekäm pning av 
förorening av luft, land och vatten behandlades i hälsovårdsm inisteriet. 
Frågor om havsförorening, oljeförorening och Islands meteorologiska in
stitut lydde under kom m unikationsm inisteriet, regleringsfrågor under so
cialm inisteriet, m edan frågor om markskydd och m arkåtervinning hörde 
till jordbruksm inisteriets ansvarsom råde.

Som en följd av inrättandet av m iljöm inisteriet har ansvaret för en stor 
del av sakfrågorna på m iljöom rådet inklusive en del av miljöforskningen 
samt frågor om nordiskt och internationellt m iljösam arbete nu överförts 
till m iljöm inisteriet. U nder m iljöm inisteriet lyder nu också flera av de 
institutioner som arbetar med miljöfrågor, t. ex. naturskyddsrådet, det 
statliga hälsoskyddets avdelning för föroreningsbekäm pning, sjöfartsver
kets avdelning för föroreningsbekämpning, naturhistoriska museet och 
meteorologiska institutet.

För en schem atisk framställning av den offentliga FoU-organisationen 
se bilaga 3.

Något särskilt m iljöforskningsinstitut existerar inte i Island. 1 stället 
utförs den isländska miljöforskningen vid ett stort antal relativt små 
institutioner med varierande forskningsinriktning. Bland dessa ingår flera 
institutioner vid Islands universitet. Andra institutioner med större eller 
m indre grad av miljöforskning är:

— Institutet för jordbruksforskning
— Fiskeriforskningslaboratorierna
— Institutet för färskvattenfisk
— Islands skogsforskningsstation
— Teknologiska institutet
— H avsforskningsinstitutet
— M eteorologiska institutet
— M yvatns forskningsstation
— N aturhistoriska museet
— Folkhälsoinstitutet

Den isländska regeringen har i oktober 1990 principiellt gått in för ett 
förslag om upprättande av ett internationellt center för nordatlantisk 
m iljöforskning (Center for Environm ental Research in the North-A tlantic, 
CERNA). Centret skall främja och koordinera internationella studier om 
förändringar i den nordatlantiska havsmiljön. Initiativet till centret, som 
avses bli placerat i Reykjavik, kom m er från USA. I planeringsfasen har 
intresse för sam arbetet också visats från England, Kanada, Irland samt 
D anm ark och Norge.
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Det finns två organisationer av forskningsrådstyp i Island, vetenskapsrå- 
det och statens forskningsråd. Vetenskapsrådet består av tre fackråd, näm 
ligen ett för naturvetenskap, ett för livsvetenskaper och medicin och ett för 
hum aniora och sam hällsvetenskaper. Vetenskapsrådet arbetar med forsk
ningspolitiska frågor och forskningsfinansiering inom grundläggande 
forskning.

Statens forskningsråd (Rannsóknaráð Rikisins) har till uppgift att främ 
ja  tilläm pad forskning och utvecklingsarbete, främst på teknologiom rådet, 
verksamheten är i första hand inriktad mot industrin och företagssektorn.

3.3.3 M iljöforskningens resurser

Något organ med särskilt ansvar för finansiering eller koordinering av 
m iljöforskning finns inte i Island. Inte heller finns något egentligt miljö
forskningsprogram. Inom miljöövervakningen finns dock olika m onito- 
ringprogram.

Den isländska miljöforskningen finansieras från flera olika källor, inne
fattande bevillningar från m inisterierna, forskningsinstitutionernas bud
getmedel och olika forskningsfonder. Såväl vetenskapsrådet som statens 
forskningsråd har över sina respektive forskningsfonder finansierat miljö
forskningsaktiviteter. Vidare har universitetets forskningsfond och Islands 
hundraårsjubileum sfond (National Centenary Fund) finansierat individu
ella miljöforskningsprojekt.

Islands samlade offentliga forskningsinsats på miljöforskningsområdet 
uppskattas uppgå till i storleksordningen 4 — 5 milj. DKK år 1990.

3.3.4 Miljöjörskningens inriktning och prioriteringar

Det största samlade m iljöproblem et gäller jorderosionen. Den om fat
tande erosionen i Island är en följd av såväl m änniskans aktiviteter som 
landets utsatta geografiska läge och klim atförhållandena.

Den andra stora miljöfrågan i Island gäller N ordatlantens tillstånd och 
förhållandena i havsom rådena som omger Island. Det om givande kust
havet utgör Islands viktigaste näringskälla och basen för hela den isländska 
sam hällsekonom in. Över 70% av nationalprodukten kom m er från fisket.

Ett ökande intresse ägnas även m iljöproblem på avfallsområdet och 
beträffande luftförorening. Den stora koncentrationen av landets befolk
ning i Reykjavikom rådet har lett till växande lokala m iljöproblem med 
avfallsförbränning och avloppsvatten samt luftföroreningar speciellt från 
trafik.

Islands huvudintressen på miljöforskningsom rådet gäller därför erosion, 
klim atförändringar, oceanografiska förändringar, olika faktorer som på
verkar livsbetingelserna för fisk- och fågelarter i N ordatlanten samt av
fallshantering. Det innebär att klim atforskning, havsforskning, utveckling 
av m onitoringinstrum ent och -metoder, geologi och geofysik, kontroll av

Fors k n ingsrådsorga n i sa t i o nen
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erosionen inklusive forskning om beplantning och beskogning samt forsk
ning om avfallsteknik och om luftförorening hör till den isländska miljö
forskningens huvudprioriteringar.

3.4 Norge

3.4.1 Utgångspunkter

Den norska regeringen lade våren 1987 i Stortinget fram en proposition 
om miljöskyddsforskning (St.meld. nr. 49, 1986 — 87). 1 propositionen 
anges att miljöskyddsforskningens huvuduppgift är a tt framskaffa underla
get för det förebyggande arbetet; ” dvs. å avdekke trusler m ot naturgrunn
laget og menneskers helse og velferd, slik at vi tidligst muligt — og helst før 
skader intreffer -  kan snu en uheldig utvikling og gjennemføre mottill- 
tak” .

I regeringens proposition våren 1989 om uppföljning av rapporten från 
Världskommissionen för miljö och utveckling fastslås att forskning skall 
vara en prioriterad uppgift i arbetet.

1 den norska forskningspropositionen från våren 1989 (St.meld. nr. 28, 
1988 — 89 Om forskning) anges förstärkning av m iljöinriktad forskning 
som en huvudprioritering inom all forskningsverksamhet. Vidare har Stor
tinget i enlighet med förslag i forskningspropositionen som m aren 1989 
utpekat miljöteknologi till ett nytt nationellt insatsom råde for forsknings- 
och utvecklingsverksamheten (det finns för närvarande nio nationella 
insatsom råden för den norska forskningen).

3.4.2 Miljöforskningens organisering

1 enlighet med de principer som angetts av Världskomm issionen för 
miljö och utveckling är ansvaret för miljöskyddsforskning i Norge integre
rat i myndigheters och andra organs reguljära verksamhet. D etta betyder 
att t. ex. m iljöm inisteriet (m iljøverndepartem entet) bär det direkta ansva
ret endast för den del av forskningen som har anknytning till m inisteriets 
förvaltningsuppgifter.

För en schematisk fram ställning av den offentliga miljöforskningens 
organisering i Norge se bilaga 4.

Forsknings- och utbildningsdepartem entet har det överordnade ansva
ret för norsk forskning och m inisteriet fördelar över sin budget anslagen 
till universitet och högskolor och de generella forskningsråden. D eparte
mentet har också det generella ansvaret för den övergripande forsknings
politiken, och härigenom även ett särskilt ansvar för uppföljningen på 
forskningsom rådet av rekom m endationerna från världskom m issionen för 
miljö och utveckling. Det innehållsliga ansvaret för övrig forskning ligger 
hos de respektive fackdepartem enten.

M iljøverndepartem entet, som inrättades 1972, disponerar under 1990 
om kring 150 milj. NOK för forskning- och utveckling. Av medlen går ca 
85 milj. NOK till grundbevillningar till m iljöinstituten och drygt 60 milj.
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N O K  till olika m iljöforskningsprogram . För att inom universiteten stärka 
forskning och undervisning på m iljöom rådet Finansierar m iljøverndepar
tem entet även fem nyinrättade miljöprofessurer. V idare har departem en
tet budgeterat medel för kvinnliga stpendiater for att förbättra kvinnoan- 
delen inom miljöskyddsforskning.

A ndra departem ent med betydande miljöforskningsanslag är landbruks
departem entet, næringsdepartem entet och Fiskeridepartementet. D eparte
m enten fördelar bl. a. grundanslagen till forskningsråd på sina respektive 
om råden.

Forskn i ngsrådsorganisationen 

Norge har idag fem forskningsråd (budgetanslag for 1990 inom parentes, 
avrundat till närm aste tiotal milj. NOK):

— Norges allmennvitenskapelige forskningsråd, NAVF (500)
— Norges fiskeriforskningsråd, N FFR  (160)
— Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd, NLVF (160)
— Norges råd for anvendt samfunnsforskning, NORAS (140)
— Norges Teknisk-Naturvitenskapelige Forskningsråd, N TN F (890)

NAVF utgör den sam lande organisationen för forskningsråden för na
turvetenskap, medicin, sam hällsvetenskaper och hum aniora vilka alla har 
ett eget fackråd.

Samtliga råd har om fattande verksamhet inom miljöforskningsområdet. 
U nder NAVF inrättades 1988 en nationalkom m itté för miljöskyddsforsk
ning (NM F) för att främja sam arbete mellan forskningsråden i syfte att 
uppnå en helhetlig nationell insats inom miljöskyddsforskning. N M F skall 
bl. a. u tarbeta strategiplaner för m iljöforskningen och aktivt bidra till 
initiering och im plem entering av forskningsprogram. K om m ittén skall 
särskilt ge råd om och sam ordna den forskning som finansieras av 
m iljøverndepartem entet.

Ett norskt forskningspolitiskt särdrag är att en betydande del av m iniste
riernas forskningsanslag redan i statsbudgeten fördelas till forskningsråden 
som svarar för fördelningen på projektnivå. Således har i statsbudgeten för 
1990 i t. ex. m iljöm inisteriets budget uppförts drygt 12 milj. NO K till 
NAVF, drygt 7 milj. NOK till Fiskeriforskningsrådet, ca 2,5 milj. NOK till 
det lantbruksvetenskapliga forskningsrådet, om kring 2 milj. NOK til N O 
RAS och drygt 17 milj. NOK till N TN F för miljöforskningsprogram och 
projekt under forskningsråden.

Forskningsutförande organ 

Den norska miljöforskningen utförs i huvudsak av forskare vid universi
tet och högskolor och ett stort antal statliga och privata forskningsinstitut. 
M iljöforskningen har fått en central plats vid de fyra universiteten bl. a. 
genom att det vid dessa inrättats egna centra för miljö och utveckling.
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M iljörelaterad forskning utförs också i betydande om fattning vid lant- 
brukshögskolan, veterinärhögskolan, fiskerihögskolan och Norges teknis
ka högskola.

Följande forskningsinstitut är särskilt inriktade på m iljöforskningsom 
rådet och erhåller sin grundbudget från m iljövem departem entet (den sam 
lade grundbevillningen för de fyra instituten utgör 1990 ca 85 milj. NOK):

— Norsk institutt for naturforskning, NINA
— Norsk institutt for vannforskning, NIVA
— Norsk institutt for luftforskning, NILU
— Norsk institutt for by- og regionforskning. NIBR

Vidare erhåller Senter for jordfaglig miljøforskning, JO RD FOR SK , de
lar av sin grundbevillning øver m iljøverndepartem entets budget. Även 
Norsk Polarinstititu tt (NP) finansieras med en bevillning från m iljøvern
departem entet.

Följande andra offentliga forskningsinstitutioner utför m iljöforskning i 
större eller m indre utsträckning:

— Christian Michelsens Institutt, CMI
— Det norske meteorologiske institutt, DNMI
— F rid tjo f Nansens Institutt, FNI
— G ruppen for ressursstudier, GRS
— Institu tt for kontinentalsokkelundersøkelser og petroleumsteknologi 

A/S, IKO
— H avforskningsinstituttet
— Matforsk
— Norges byggforskningsinstitutt, NBI
— Norsk institu tt for skogforskning, NISK
— Norsk institu tt for jord- og skogkartlegging, NIJOS
— Norsk Regnesentral, NR
— Senter for anvendt forskning, Norges Handelshøyskole, SAF
— Senter for Industriforskning, SI
— Statens institutt for folkehelse, SIFF
— Statistisk Sentralbyrå, SSB
— Stiftelsen for Industriell og Teknisk Forskning ved Norges tekniske 

høgskole. SINTEF
— V eterinærinstituttet

3.4.3 Miljöforskningens resurser 

De offentliga FoU -resursem a till m iljöforskningsom rådet har ökat kraf
tigt under de senaste fem åren. Från ca 140 milj. NOK år 1986 har insatsen 
ökat till drygt 330 milj. NOK 1990, en ökning på m er än 130%. Miljö
forskningsinsatsen 1990 förväntas utgöra ca 4.8 % av den samlade offentli
ga FoU-insatsen.

Det kan också noteras att i statsbudgeten för 1990 erhöll resurserna till 
m iljöforskning den största procentuella tillväxten i förhållande till 1989, 
nämligen 18,5%, m edan den generella tillväxten for FoU-verksam heten 
var 12%.
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Antalet forskare engagerade i den m ålinriktade miljöforskningsverk
sam heten i Norge 1990 uppskattas till om kring 650 personer.

3.4.4 M iljöforskningens inriktning, prioriteringar och forskningsprogram  

U nder 1960- och 1970-talen präglades miljöforskningen i Norge av 
strävan att lösa lokala miljöföroreningsproblem. U nder senare delen av 
1970-talet och början av 1980-talet låg forskningsintresset i många fall på 
effekter av användningen av gödnings- och bekämpningsmedel i jord- och 
skogsbruk, på problemavfall och industrins förorening samt på energifrå
gor. Forskningen syftade fram för allt till att ge underlag för begränsning av 
förorenande utsläpp.

Bl. a. på grund av fiskerinäringens betydelse för Norge har även havs- 
forskningen, inklusive forskning om t. ex. överfiske och förorening från 
fiskodling, haft en central roll i den norska miljöskyddsforskningen. Om 
detta v ittnar flera större forskningsprogram på 1980-talet om havsförore- 
ning och marinekologi.

Inriktningen har småningom gått m ot en mer preventiv och långsiktig 
policy samt integrering av miljööverväganden i alla samhällssektorer. 
Större vikt än tidigare fästs vid att en stor del av miljöproblemen har ett 
globalt perspektiv och att m iljöforskningen m åste bedrivas i internatio
nellt samarbete. I takt med detta har sur nederbörd, växthuseffekten och 
ozonforskning blivit nya huvudfrågor inom miljöforskningen.

Som tidigare näm nts är uppföljningen av rapporten från Världskom m is
sionen för miljö och utveckling en av de aktuella huvudm ålsättningarna 
inom norsk forskning. Uppföljningen skall bl. a. ske genom om prioritering 
av den igångvarande verksamheten och igångsättning av ny forskning.

Följande större m iljöforskningsprogram (årlig budget m er än 3 milj. 
NOK) pågår för närvarande (1990) inom ramen för forskningsrådsorgani- 
sationerna och med sam ordning från nationalkom m ittén för miljöskydds
forskning:

— Forskningsprogram för klimat- och ozonfrågor (anslag 1990: 7,1 milj. 
NOK)

— Forskningsprogram om långväga gränsöverskridande luftföroreningar 
(anslag 1990: 12,7 milj. NOK)

— Forskningsprogram om algblomning (anslag 1990: 6,1 milj. NOK)
— Forskningsprogram om miljöeffekter av havsbruk (anslag 1990: 3,1 

milj. NOK + bevillningar från NFFR)
— Forskningsprogram om miljöteknologi (anslag 1990: 6,5 milj. NOK +  

bevillningar från NTNF)
— Geografisk inform ationsteknologi (anslag 1990: 5,2 milj. NOK +  be

villningar från NTNF)
— Forskningsprogram om nordnorsk kustekologi (anslag 1990: 5,7 milj. 

NOK)
— Forskningsprogram om flerbeståndsförvaltning av m arina resurser (an

slag 1990: 6,0 milj. NOK)
— Forskningsprogram om havsdäggdjur (anslag 1990: 19,5 milj. NOK)
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— Forskningsprogram om radioaktivt nedfall (anslag 1990: 4,0 milj. 
NOK)

— Forskningsprogram om m änniska och miljö (anslag 1990: 7,5 milj. 
NOK)

— Forskningsprogram om kulturm innesvård (anslag 1990: 4,0 milj. NOK)
— Forskningsprogram om ekonomi och ekologi — styrmedel for bärkraf

tig utveckling (anslag 1990: 6,0 milj. NOK)

Program m ens sam m anlagda grundanslag 1990 är drygt 90 milj. NOK. 
Flera av program om rådena erhåller betydligt större insatser än ovan angi
vet. T. ex. på m iljöteknologiom rådet kom m er 1990 i tillägg en insats på ca 
28 milj. NOK från N TNF. Program m et anges bl. a. ha som m ålsättning att 
göra norsk industri till internationell leverantör av produkter, processer 
och tjänster inom miljöteknologi. Norge skall kunna bidra med t. ex. 
integrerade monitoringsystem for luft, vatten och markekosystem.

De flesta av program m en är mångvetenskapliga och sektorövergripande 
och löper över flera år. Exempelvis program m et om ekonom i och ekologi
— styrmedel för bärkraftig utveckling har utarbetats av de fem forsknings
rådens sam arbetsorgan (FSU) och finansieras av råden gem ensamt. P ro
gramm et förväntas löpa över perioden 1990—1995 och få en samlad 
budget på om kring 50 milj. NOK. Program m et är uppdelat i fem delom rå
den (ekologi och utveckling, oceanförvaltning, resursförvaltning och för
orening inom jordbruk, förorening och m akroplanering, m etodutveck
ling).

Ett av den norska m iljöforskningens centrala program om råden under en 
lång följd av år har varit forskning om sur nederbörd. Intresset för forsk
ningsom rådet ökar fortsatt och försum ingsforskning har i allt högre grad 
blivit en integrerad del av många norska forskningsmiljöers reguljära 
verksamhet.

De viktigaste finansiärerna för den om fattande projektverksam heten på 
om rådet är m iljøverndepartem entet, N TN F, NAVF och NLVF. U nder 
åren 1985— 1989 har den samlade finansieringen från dessa organ uppgått 
till nära 45 milj. NOK. För försum ingsforskningen finns ett ram program  
som löpande revideras. Program m et är uppdelat i å tta huvudkategorier, 
nämligen

— atm osfärisk transport och deponering
— m arkförsurning
— vattenförsum ing
— effekter på vattenfauna
— effekter på skog och vegetation
— effekter på landdjur
— effekter på m änniskans hälsa
— effekter på material

Ett annat högprioriterat m iljöforskningsom råde är klim atforskning. U n
der 1990 uppgår m iljövem departem entets bevillningar till klim atrelaterad
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verksam het till 14 milj. NOK. Övriga m inisterier kanaliserar 15 milj. 
NOK till forskningsområdet. NAVF:s bevillningar till klim atforskning 
uppgår 1990 till nära 3 milj. NOK.

Ytterligare använder forskningsinstitutionerna NINA, NIVA, NILU och 
NIBR samt JO RD FOR SK  och det norska polarforskningsinstitutet delar 
av sina grundbevillningar på klim atforskning. De samlade norska insatser
na på klim atrelaterad FoU i vid bemärkelse kan således för 1990 uppskat
tas till 35 — 40 milj. NOK.

Klimatforskningen bedrivs inom ram en för flera program och utförs i 
form av ett stort antal projekt vid universitet, högskolor och offentliga 
forskningsinstitut.

Angående klimatforskningen kan också näm nas att det som ett led i 
uppföljningen av rapporten från Världskomm issionen för miljö och u t
veckling under 1990 inrättats ett forskningscenter för internationell kli
m atpolitik i anslutning till den samhällsvetenskapliga fakulteten vid uni
versitetet i Oslo. Centret skall verka som ett internationellt forsknings- och 
utredningscenter om klim atpolitiska frågor. Centret är organiserat som en 
stiftelse m ed ett årligt anslag från universitetet på 1,5 milj. NOK och 
förväntade externa medel både från industri och den offentliga sektorn på i 
storleksordningen 20 milj. NOK per år.

3.5 Sverige

3.5.1 Utvecklingslinjer

Av de nordiska länderna har Sverige den klart längsta traditionen för en 
m ålm edveten offentlig m iljövårdspolitik och en m ålinriktad satsning på 
miljöforskning. M iljöskyddsforskning har bedrivits i stort sett under hela 
efterkrigstiden. Redan 1964 tillsattes en stor miljöforskningsutredning 
som gjorde en am bitiös kartäggning av m iljöproblem en och lade grunden 
för miljöforskningens organisation.

År 1968 inrättades statens naturvårdsverk som en av världens första 
centrala miljömyndigheter. Från starten fick naturvårdsverket också ett 
särskilt miljöforskningsanslag. Vid sam m a tider fick Sverige sin första 
samlade miljölagstiftning.

U nder 1960-talet blev Sverige ett av föregångsländerna när det gäller 
forskning om förgiftning av miljön. Uppm m ärksam heten inriktades b l.a. 
på de påtagliga och synliga effekterna av industri- och andra utsläpp till 
luft och vatten. En intensiv svensk forskningsinsats avslöjade hur utsläpp 
av kvicksilver och PCB ledde till fågeldöd och oätlig fisk. V attenförore
ning, övergödning av sjöar och vattendrag, eutrofiering, fosforns roll i 
m iljön och svavel från bruket av fossila bränslen blev centrala frågor i den 
snabbt växande svenska miljöforskningen.

Storskaliga forskningsplaner och mångvetenskapliga ekologi projekt blev 
m arkanta inslag i svensk m iljöforskning i början av 1970-talet. U nder 
senare delen av decenniet blev energin — m iljökonsekvenser av energi
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användningen, energiproduktionsform er, alternativa energikällor, energi
besparing m .m . — den dom inerande frågan i m iljödebatten och ett nytt 
viktigt om råde för miljöforskningen.

U nder 1980-talet kom luftföroreningarna, havsföroreningarna och de 
globala miljöproblemen i centrum . Ett allt väsentligare inslag i m iljöforsk
ningen blev försurningsfrågorna, miljögifterna, uttunning av ozonlagret 
och möjliga klim atförändringar. De senaste åren har de samhällsanalytiska 
aspekterna uppm ärksam m ats allt mer.

Inte m inst svenska grundforskningsresultat har bidragit till in ternatio
nella framsteg inom miljöforskningen. Exempelvis den fortgående försur
ningen och dess långsiktiga m iljökonsekvenser upptäcktes av svenska fors
kare i slutet av 1960-talet. Även insikten om att människan påverkar 
ozonskiktet i atm osfären på 20 — 40 kilom eters höjd var resultatet av en 
svensk grundforskningsinsats.

Rekom m endationerna från Världskomm issionen för miljö och utveck
ling har fått uppslutning i t. ex. den svenska regeringens proposition om 
miljöpolitiken infor 90-talet (Prop. 1987/88:85). Och i forskningsproposi
tionen från våren 1990(Prop. 1989/90:90) understryks:

— att m iljöfrågorna bör in ta en central roll i all forskning och att m iljökon
sekvenserna skall analyseras och redovisas

— att stödet till den grundläggande miljöforskningen, såväl den naturve
tenskapliga som den samhällsvetenskapliga, skall förstärkas

— att miljöforskningen inriktas mot att underlätta en omställning till ett 
miljövänligt jord- och skogsbruk och ett avfallssnålt samhälle sam t mot 
att finna miljövänliga transport- och energilösningar.

3.5.2 M iljöforskningens organisering 

I den svenska forskningspolitiken och miljöforskningen finns en relativt 
klar uppgiftsuppdelning mellan m ålform ulerande, forskningsfinansieran- 
de och forskningsutförande organ. De m ålform ulerande organen utgörs av 
riksdag, regering och departem ent, de forskningsfinansierande av forsk
ningsråd och sektorsorgan m. fl., medan de forskningsutförande organen 
består av universitet och högskolor, statliga myndigheter, forskningsinsti
tu t och laboratorier.

En av huvudprinciperna for svensk m iljöforskning är att alla myndighe
ter som har ansvar för forskning och utveckling skall beakta och prioritera 
m iljöfrågorna i sina forskningsprogram. En kartläggning utförd 1989 av 
den offentligt finansierade svenska m iljöforskningens om fattning och re
sursström m ar budgetåret 1987/88 visar att m iljöforskning bedrivs inom 
nio departem entsom råden.

Den klart största delen av m iljöforskningen finansieras och utförs av 
organ inom miljö- och energidepartem entets, utbildningsdepartem entets 
och jordbruksdepartem entets om råden. N ära 40 m yndigheter och andra 
organ m edverkar enligt kartläggningen i miljöforskningen som forsknings-
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finansierande eller forskningsutförande organ. U niversiteten och högsko
lorna räknas här som ett samlat organ.

Den största miljöforskningsfinansiären är naturvårdsverket vars forsk
ningsnäm nd 1989/90 disponerar ett miljöforskningsanslag på om kring 100 
milj. SEK. Härtill kom m er att naturvårdsverkets laboratorier med egna 
anslag på över 50 milj. SEK finns med bland de forskningsutförande 
organen. En betydande del av laboratoriernas verksamhet avser dock 
m iljöövervakning och m yndighetsutövning.

N aturvårdsverket har det övergripande sam ordningsansvaret för miljö
forskningen. Verket har också en viktig uppgift som kunskapsförm edlare 
mellan forskare och praktiker. Som central myndighet på m iljöom rådet 
skall verket svara för att kunskap på skilda om råden samlas in, bedöms, 
bearbetas och görs tillgänglig som underlag för politiska och adm inistra ti
va beslut.

N aturvårdsverkets miljöforskningsanslag disponeras av en forsknings
näm nd som med hjälp av ett antal vetenskapliga kom m ittéer fördelar 
medlen till olika projekt. För närvarande finns nio vetenskapliga kom m it
téer och stödet koncentreras på femton prioriterade program om råden 
(projektom råden). Ett projektom råde drivs vanligen i fyra till sex år. De 
aktuella vetenskapliga kom m ittéerna är:

— toxikologi och hälsoeffekter
— terrestrisk miljö
— luftvård
— buller
— grundvatten och mark
— sjöar och vattendrag
— marin miljö
— samhällsvetenskaplig forskning
— viltforskning

De aktuella projektom rådena är:

— effekter av luftföroreningar och försurning
— miljö/cellulosa
— restbiotopers betydelse för fauna och flora
— miljömedicinskt varningssystem baserat på biologiska indikatorer
— säl och sälskydd
— persistenta toxiska organiska äm nen i miljön (PETOS)
— luftföroreningar i tätortsm iljö
— försurning och åtgärder mot försurning i ytvatten
— testsystem för m arkm iljö (MATS)
— storskaliga processer och miljöeffekter — Östersjön
— storskaliga processer och miljöeffekter -  Kattegatt och Skagerrak
— åtgärder m ot eutrofiering — förutsättningar och effekter i Östersjöns 

kustom råden
— effekter av förändrat klim at och UV-B-strålning
— riskvärdering av transgena organism er
— våtm arker som närsaltfålla
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För att bidra till en m er långsiktig kompetensuppbyggnad inom miljö
forskningsområdet in rättar och bekostar forskningsnäm nden även forskar
tjänster vid universitet och högskolor. För närvarande bekostar forsk
ningsnämnden närm are tjugo sådana forskartjänster på professors- och 
högskolelektorsnivå. Ett beslut har också fattats om att teckna långsiktiga 
sam arbetsavtal med universiteten om finansiering av fasta forskargrupper 
inom viktiga om råden.

Andra större forskningsfinansiärer inom m iljöom rådet är forsknings- 
rådsorganen. De mest betydande är följande (totala FoU-anslag 1989/90 i 
milj. SEK inom parentes):

— N aturvetenskapliga forskningsrådet, N FR  (390)
— Skogs- och jordbrukets forskningsråd, SJFR (140)
— Styrelsen för teknisk utveckling, STU (820)
— Byggforskningsrådet, BFR (170)
— Forskningsrådsnäm nden, FRN (60)

Av dessa har N FR  och SJFR de största insatserna på miljörelaterad 
forskning. H är ingår t. ex. ett forskningsprogram om skog och miljö, toxi
kologisk grundforskning, m arin miljöforskning och flera projekt om eko
system, m arkforskning och hydrologisk forskning. NFR:s satsningar på 
m iljöom rådet kan på årsbasis uppskattas till 35 — 40 milj. SEK. Forsk
ningsrådsnäm nden har ett särskilt ansvar för övergripande system studier 
av miljö- och naturresursfrågor.

Enligt den ovan näm nda kartläggningen av m iljöforskningens resurs
ström m ar budgetåret 1987/88 går om kring 45%  av miljöforskningsan- 
slagen till universitet och högskolor. Av naturvårdsverkets m iljöforsk
ningsanslag går ca 75% till universitetssektom . D etta ligger i linje med en 
av huvudprinciperna inom svensk forskningspolitik, nämligen att univer
sitetssystemet skall utnyttjas så långt möjligt också för sektorforskningen.

Det finns klara skillnader mellan olika universitet och högskolor i tilldel
ningen av m iljöforskningsmedlen. Det näm nda budgetåret erhöll lant
bruksuniversitetet 23%, Lunds universitet 22%  och Stockholms universi
tet 12% av de drygt 170 milj. SEK miljöforskningsanslag som gick till 
universitetssektom . T io andra universitet och högskolor delade på de 
återstående drygt 30%  av miljöforskningsanslagen. I beräkningarna ingår 
inte den miljöforskning som bedrivs med universitetens fakultetsmedel.

Vid sidan av universitetsinstitutionerna är de största enskilda miljö- 
forskningsutförande institutionerna naturvårdsverkets laboratorier, insti
tutet för vatten- och m iljövårdsforskning, institutet för miljöm edicin och 
statens strålskyddsinstitut. Dessa fyra stod 1987/88 tillsam m ans för en 
tredjedel (ca 130 milj. SEK) av den statliga miljöforskningen.

Bland övriga forskningsutförande institu tioner som i större eller m indre 
grad bedriver m iljöforskning kan nämnas:
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— Fiskeristyrelsen
— Försvarets forskningsanstalt, FOA
— Institutet för skogsforbättring
— K orrosionsinstitutet
— Sveriges geologiska undersökning
— Statens geotekniska institut
— Statens institut for byggnadsforskning
— Statens livsmedelsverk
— Sveriges meteorologiska och hydrologiska institut,
— Statens veterinärm edicinska anstalt
— Statens väg- och trafikinstitut

3.5.3 M iljöforskningens resurser

Enligt den ovan näm nda kartläggningen av m iljöforskningens om fatt
ning uppgick de sammanlagda riktade statliga satsningarna på m iljöforsk
ning i Sverige budgetåret 1987/88 till nära 400 milj. SEK. Vissa anslagsök
ningar har tillkom m it under de två senaste budgetåren. Och enligt 1990- 
års forskningsproposition görs under treårsperioden 1990/91 — 1992/93 en 
riktad satsning på m iljöforskning som innebär en nivåhöjning på drygt 130 
milj. SEK vid periodens slut.

Mot denna bakgrund kan de statliga satsningarna på miljöforskningen i 
Sverige under 1992/93 förväntas kom m a att uppgå till 550 — 600 milj. 
SEK. U nder 1990/91 torde den offentliga svenska m iljöforskningsinsatsen 
vara i storleksordningen 450 milj. SEK.

3.5.4 M iljöforskningens inriktning och prioriteringar

1 Sverige avger regeringen vart tredje år till riksdagen en samlad forsk
ningsproposition om hela den offentligt finansierade forskningens utveck
ling, inriktning och resurser under den kom m ande treårsperioden. I de tre 
senaste forskningspropositionerna från 1984, 1987 och våren 1990 har 
miljöforskningen behandlats utförligt.

I forskningspropositionerna från 1984 och 1987 prioriterades särskilt ett 
antal forskningsområden som på m iljöom rådet i huvudsak kan sam m an
fattas som hälsofrågor, försurningsproblem, klimateffekter, sam hällsveten
skapliga frågor, m iljöövervakning, övergödning av sjöar och vattendrag 
mm. samt förorening av haven.

Enligt forskningspropositionen från våren 1990 har prioriteringarna i 
stort följts. Det konstateras dock att insatserna i vissa fall, av fram för allt 
ekonom iska skäl, inte fått önskad omfattning. Det gäller i första hand 
forskning om klimateffekter och miljöövervakning.

I den aktuella forskningspropositionen som gäller perioden 1990/91 —
1992/93 utpekas sex viktiga om råden för miljöforskningen under den nyss 
inledda treårsperioden. För vart om råde preciseras ett antal problemfält 
som bör ägnas särskild forskningsuppm ärksam het och som skall erhålla 
resursförstärkningar under perioden. De sex huvudom rådena anges som:
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— grundläggande miljöforskning
— hushållning med naturresurser
— ett miljövänligt jord- och skogsbruk
— ett miljövänligt transportsystem
— ett avfallssnålt samhälle
— ett miljövänligt energisystem

Den m ålinriktade m iljöforskningens tyngdpunkter framgår mer konkret 
i planerna för naturvårdsverkets forskningsfinansiering. Forskningspropo
sitionen redovisar också de om råden som under de närm aste åren bör 
prioriteras inom ram en för naturvårdsverkets anslag för miljöforskning. 
Det understryks härvid särskilt att det är viktigt att m iljöforskningen har 
förmåga att fånga upp nya problem och att den har god fram förhållning i 
kompetensuppbyggnaden

Enligt propositionen finns det behov av kraftigt ökade insatser inom den 
m arina forskningen, speciellt för studier om storskaliga processer och 
effekter i de öppna havsom rådena i Östersjön och Västerhavet. Vidare bör 
m iljöproblem inom det ekotoxikologiska om rådet uppm ärksam m as och 
speciellt forskning om stabila organiska äm nen i m iljön prioriteras. Med 
hänvisning till att m iljöförändringar, särskilt utsläpp i luft och vatten, kan 
påverka m änniskans hälsa påpekas även ett ökat behov av m iljömedicinsk 
forskning.

Propositionen anser att ökade resurser bör användas på forskning om 
långväga transporter av luftföroreningar såsom svaveldioxider, kvävediox
ider och ozon. D etsam m a gäller forskning om de s. k. växthusgaserna 
(koldioxid, CFC, m etan, m .m .) och fram för allt om klim atförändringar. 
Forskningen om effekter av klim atförändringar och strålning bör enligt 
propositionen i första hand inriktas på effekterna på olika biologiska 
system.

När det gäller forskning om vattenföroreningar fram häver propositio
nen vikten av att studera samspelet mellan atm osfärkem i och m arkan
vändning. Vidare framhålls att den fortgående försurningen av t. ex. yt- 
och grundvatten med en ökad utlösning av hälsovådliga m etaller kräver 
större forskningsinsatser. På alla dessa om råden bör därför forsknings
program utvecklas.

Forskningspropositionen pekar på jo rd- och skogsbrukets stora påver
kan på landskapet, naturtyper och arter och fram håller vikten av ökad 
forskning om m iljökonsekvenser av dessa verksamheter. Det har under de 
senaste åren visat sig att våtm arker kan minska jordbrukets kvävebelast
ning på vattendrag och hav genom att fungera som ” kvävefälla” . För att få 
bättre kunskapsunderlag föreslår propositionen att ökade forskningsresur
ser avsättas för dessa om råden.

I forskningspropositionen framhävs bio- och gentekniken som exempel 
på ett om råde som inte om edelbart är miljöspecifikt men som har miljö
konsekvenser. O m rådet har utvecklats snabbt unde 1980-talet. Enligt
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forskningspropositionen skall m iljörelaterad forskning på bioteknikom rå
det prioriteras, i första hand för utveckling av m etoder för riskvärdering.

Ett centralt m iljöforskningsom råde som upprioriteras för den aktuella 
treårsperioden är avfallsrelaterad miljöforskning. Särskilda forskningssats
ningar kom m er att göras på t. ex. avfallssnål och m iljöanpassad teknik och 
produktutveckling samt avfallshantering. För treårsperioden 1990/91 — 
1992/93 planeras en ökning av forskningsresurserna på avfallsom rådet 
med sammanlagt ca 50 milj. SEK fördelat över industridepartem entets 
och m iljödepartem entets budgetar.

I propositionen anges att syftet med den avfallsrelaterade miljöforsk
ningen är dels att identifiera de risker som en olämplig och ofullständig 
avfallshantering innebär för miljön, dels att precisera de krav som behöver 
ställas på produkter, hushåll och företag samt på m etoder för avfallshante
ring. D etta innebär att det behövs såväl teknisk FoU för att utveckla ny 
teknik som samhälls- och beteendevetenskaplig forskning för att förändra 
beteenden.

Sam m anfattningsvis kan konstateras att naturvårdsverket i tillägg till 
sina långsiktiga prioritetsom råden inom miljöforskningen under den när
maste tiden kom m er att fästa särskild vikt på forskning om sam hällsveten
skapliga miljöfrågor (i sam arbete med b l.a . hum anistisk-sam hällsveten- 
skapliga forskningsrådet och forskningsrådsnäm nden), hälsa, den m arina 
m iljön och landm iljön. H ärtill kom m er nya program insatser på bl. a. föl
jande projektom råden:

— klim atförändringar och deras effekter
— system för att beskriva och bedöm a miljöfarligheten av utsläpp i luften
— storskaliga processer och miljöeffekter i de öppna havsom rådena i Ös

tersjön och Västerhavet
— okänt halogenerat organiskt m aterial
— avfallshantering och avfallssnål produktutveckling
— våtm arker som ”kvävefälla”
— m iljövärdering av biotekniken

Ytterligare betonar propositionen särskilt vikten av ökat internationellt 
miljöforskningssamarbete.

3.6 Sam m anfattning  

Det finns en lång tradition  för en m ålinriktad, offentligt finansierad 
miljöforskning i de nordiska länderna. Forskningsverksam heten täcker ett 
mycket stort antal frågor. Forskningsinsatserna är om fattande och resur
serna till miljöforskning har vuxit snabbt under de senaste åren och för
väntas öka ytterligare.

Enligt en grov uppskattning uppgår de till m iljöforskningsom rådet rikta
de offentliga FoU-anslagen i N orden under 1990 till sammanlagt 1,4 — 1,5 
m iljarder DKK. M iljöforskningsinsatsen utgör mellan fyra och fem pro
cent av den totala statliga FoU-insatsen i Norden.
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I alla nordiska länder finns idag ett m iljöm inisterium  som spelar en 
viktig roll för både miljöforskningspolitiken och finansieringen av miljö
forskningen. Miljöforskning bedrivs em ellertid i alla länder på flera m inis
teriers ansvarsom råden och forskningen finansieras av ett stort antal myn
digheter och organ. Till de viktigaste forskningsfinansiärerna och policy- 
skapande organen inom miljöforskningen hör också forskningsrådsor- 
ganen. Miljöforskningen utförs både vid offentliga och privata forsknings
institutioner och till en väsentlig del inom universitet och högskolor.

Någon samlad nationell m iljöforskningspolitik eller något samlat natio
nellt m iljöforskningsprogram finns inte i de nordiska länderna. Därem ot 
finns i flera av länderna större eller m indre forskningsprogram på olika 
m iljöforskningsom råden. 1 Sverige har dessutom ett gem ensamt miljö
forskningsprogram — FoU for bättre miljö — utarbetats av ett antal 
forskningsfinansiärer inför de två senaste forskningspropositionerna

De globala miljöproblemen, klim atförändringar, uttunning av ozonlag
ret, sur nederbörd, avskogning, erosion, förorening av luft, mark, vatten 
och hav samt miljöföroreningens hälsoeffekter har i alla nordiska länder 
erhållit stor uppm ärksam het såväl i bred allmän debatt som på politisk 
nivå.

Rekom m endationerna från Världskomm issionen för miljö och utveck
ling har lett till olika uppföljningsåtgärder. Länderna har i olika program 
och politiska beslut deklarerat som sin m ålsättning att m iljöaspekter och 
strävan till en bärkraftig utveckling skall beaktas i all sam hällspolitik och 
all forskningsverksam het. I F inland, Norge och Sverige har etablerats 
särskilda forskningsprogram på om rådet bärkraftig utveckling. M iljöforsk
ningens huvudfrågor är i stort sett desam m a i alla nordiska länder, med 
vissa undantag för Island, där flera av de m iljöproblem , som dom inerar i 
andra länder, är förhållandevis obetydliga.

På ett övergripande plan har forskningsverksam heten på m iljöom rådet i 
Danm ark, Finland, Norge och Sverige i stort sam m a profil när det gäller 
program om råden och prioriteringar. Betydande variationer mellan länder
na förekom m er dock i olika forskningsområdens relativa tyngd och när det 
gäller forskningsspecialiteter. Väsentliga skillnader finns också i forsk
ningsorganisationen och när det gäller på vilka nivåer och inom vilka 
organ prioriterings-, program- och projektbeslut fattas.

Alla länder fokuserar på en m ångvetenskaplig och en ekosystemorien- 
terad forskningsansats. D et finns en strävan till större forskningshelheter 
och mera långsiktiga problem ställningar, större forskningsprogram , breda
re projektgrupper sam t större och långvarigare projekt som också innehål
ler forskarutbildningselement.

Betydelsen av att m iljöforskningen bedrivs som internationellt sam arbe
te understryks mycket kraftigt och alla nordiska länder deltar och planerar 
deltagande i ett stort antal internationella miljöforskningsprogram.

Någon nordisk arbetsfördelning eller strävan till utveckling av samarbe- 
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te om nordiska ”centres o f excellence” har inte förekom m it inom miljö
forskningen. De stora likheterna i forskningsprofil och prioriteringar till
sam m ans med det stora antalet gem ensamma akuta forskningsproblem 
talar för att möjligheterna för sådana sam arbetsform er borde prövas.

De högst prioriterade forskningsom rådena med stora eller växande in
satser i alla länder kan sam m anfattas under nedan näm nda breda rubriker. 
I många fall finns på om rådena flera både större och m indre fleråriga 
forskningsprogram. Det är också ofta svårt att fördela forskningen på de 
olika om rådena eftersom det ofta finns ett nära sam band mellan forsk
ningsom rådena och frågorna närm ast utgör olika sidor av sam m a miljö
problem.

— K lim atförändringar och ozonforskning
— Försurningsforskning
— Långt transporterade luftföroreningar
— Havsmiljö
— Skog och miljö
— Jordbruk och miljö
— Färskvatten
— Miljöteknologi

Högt prioriterade men insatsmässigt åtm instone än så länge betydligt 
m indre forskningsområden är

— Miljö och hälsa, m iljömedicin
— Ekotoxikologi
— Samhällsvetenskaplig miljöforskning

På flera av om rådena har de nordiska länderna lång forskningstradition 
och en forskningskompetens på hög internationell vetenskaplig nivå. Det 
gäller t. ex. försurningsforskningen, skogsforskningen, forskning om marin 
förorening samt forskning om förorening av grundvatten, sjöar, vatten
drag och eutrofiering.

4 Nordiskt miljöforskningssamarbete

M iljöforskningsaktiviteter inom Nordiska ministerrådets organisation 

Det existerar idag ett om fattande offentligt nordiskt forskningssam arbe
te bestående dels av den FoU-verksam het som finansieras eller organisato
riskt är knuten till Nordiska m inisterrådets verksamhet, dels av de natio
nella forskningsrådens sam arbete, dels av sam arbetet mellan universitet, 
högskolor och forskningsinstitutioner av olika art. Forskningssam arbetet 
sträcker sig över hela forskningsfältet och inbegriper ett stort antal forsk
ningsom råden inkluderande även miljöforskning.



B 119/k 1379

En fullständig kartläggning och genomgång av det nordiska forsknings
sam arbetet kräver t. o. m. inom  ett avgränsat forskningsom råde ett om fat
tande utrednings- och enkätarbete for att registrera alla enskilda projekt 
och allt sam arbete mellan enskilda forskare. Program kom m ittén har inte 
ansett a tt planeringen av det nordiska miljöforskningsprogram met förut
sätter en sådan totalgenomgång av det existerande sam arbetet på projekt- 
och forskarnivå. 1 det följande begränsas genomgången av det nordiska 
miljöforskningssam arbetet därför till det formaliserade sam arbetet som 
äger rum inom ram en för N ordiska m inisterrådets verksamhet.

4.1 M inisterrådssamarbetets organisation, om fattning och FoU-insatser

Nordiska m inisterrådets verksamhet är organiserad i ett tjugotal samar-
betssektorer, i stort sett m otsvarande den nationella m inisterieuppdelning- 
en. Varje sam arbetssektor styrs av ett eget fackm inisterråd som bistås av 
en nordisk äm betsm annakom m itté.

M inisterrådets budget för 1990 uppgår till nära 700 milj. DKK. Budge
tens fördelning på de olika sektorerna framgår av bilaga 5. Sektorsbudge- 
tarna är uppdelade dels i ett anslag för projektverksam het (de s. k. disposi- 
tionsmedlen). dels i anslag för fasta institutioner eller samarbetsorgan. 
FoU-aktiviteter ingår i verksam heten i de flesta samarbetssektorer.

FoU-verksam heten bedrivs inom ett 30-tal fasta nordiska forskningsin
stitutioner och samarbetsorgan av varierande karaktär och med budgetar 
på mellan en halv och 10—15 milj. DKK. Ett undantag utgör Nordiska 
industrifonden som årligen disponerar m inisterrådsbevillningar på över 
100 milj. DKK.

I tillägg till verksam heten inom de fasta FoU-organen om fattar forsk
ningssamarbetet ett stort antal projekt som finansieras med m inisterrådets 
dispositionsm edel. År 1990 finansieras med dispositionsm edlen uppskatt
ningsvis 600 — 700 projekt. Av dessa innehåller i storleksordningen 150 — 
200 projekt aktiviteter som kan karakteriseras som FoU. Av ministerråds- 
budgeten förväntas 1990 uppskattningsvis om kring 300 milj. DKK gå till 
olika slag av FoU-verksamhet.

4.2 Samarbetet inom miljösektorn

4.2.1 Organisation

Huvuddelen av m inisterrådsorganisationens sam arbete på m iljöom rå
det äger rum inom miljösektorn som lyder under de nordiska m iljöm inist
rarna. 1 stigande grad behandlas m iljöskyddsrelevanta frågor även i andra 
sektorer i m inisterrådsorganisationen.

U nder m iljöm inisterrådet har nordiska äm betsm annakom m ittén för 
miljövårdsfrågor (ÄK-miljö) ansvaret för att utveckla sam arbetet inom 
sektorn. För beredning, organisering och genom förande av sam arbetet har 
tillsatts 14 mer eller m indre fasta arbetsgrupper och för närvarande nära 
40 projektgrupper (jfr bilaga 6) med nationella representanter. Nordiska 
arbetsgrupper finns för följande frågor/områden:
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— miljöforskning
— luftförorening
— vattenförorening
— avfall och återvinning
— buller
— miljökvalitetsövervakning
— kem ikalier
— naturskyddsfrågor
— internationella havsföroreningsfrågor
— m iljödata
— miljöekonomi
— trafik och miljö
— N orden och EG
— m iljöinform ation

V idare finns en arbetsgrupp för utredning om toxikologiskt samarbete 
och en gemensam arbetsgrupp mellan m iljöäm betsm annakom m ittén och 
äm betsm annakom m ittén för jord- och skogsbruksfrågor sam t en gem en
sam arbetsgrupp mellan m iljöäm betsm annakom m ittén och äm betsm an
nakom m ittén för ekonomi och finanspolitik om ekonom iska styrmedel.

U r forskningssam arbetets synvinkel är de centrala arbetsgrupperna idag 
luftföroreningsgruppen och den s. k. vattengruppen sam t dessas under
grupper. Inom ramen för dessa grupper bedrivs en om fattande FoU- 
relaterad projektverksam het. Som ett mer generellt samarbetsorgan finns 
dessutom den nordiska miljöforskningsgruppen som främst arbetar med 
inform ationsutväxling om m iljöm yndigheternas och andra forskningsfi
nansiärers FoU -aktiviteter på miljöom rådet.

4.2.2 Miljösektorns FoU-insatser

Sammanlagt disponerar m inisterrådets miljösektor 1990 ca 27 milj. 
DKK. Av sektorns budget går i storleksordningen 10 milj. DKK till FoU- 
projekt och FoU-relaterade aktiviteter. FoU-verksam heten är främst kon
centrerad till luftförorenings- och vattenföroreningsom rådena, men FoU- 
relevanta aktiviteter ingår i stigande grad också på om rådena miljökvali
tetsövervakning och trafik samt buller, m edan miljösektorns FoU-insatser 
på nordisk nivå än så länge är ringa på om rådena avfall och återvinning 
samt kemikalier.

4.2.3 Program på miljöområdet 

Nordiskt miljöprogram

Den övergripande ramen för det nordiska m iljösam arbetet har varit av 
m inisterrådet antagna femåriga sam arbetsprogram . Program m en har in
nehållit planer och förslag om verksamhet som täcker ett brett fält inom 
m iljöom rådet. I januari 1989 antogs det nu gällande nordiska m iljöpro
grammet.

Program m et baserar sig på Världskomm issionens för miljö och utveck
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ling rekom m endationer om tvärfacklighet och integrering av m iljöfrågor
na i de olika sam hällssektorerna, långsiktighet och en internationell syn på 
miljöskyddsfrågorna. Program m et anger de långsiktiga målen för miljö
sam arbetet. Målen gäller bl. a. åtgärder till skydd för ozonlagret, luftför
oreningar, vatten- och havsföroreningar sam t kemikalier.

Beträffande forskningsverksam heten fram häver program m et speciellt 
om rådena luftförorening och klim atförändringar, havs- och vattenförore
ning, bioteknologi, miljöteknologi samt miljökvalitetsövervakning. Bland 
generella FoU-äm nen understryker program m et att utvecklingen av den 
miljöekonom iska forskningen och av m iljöekonom iska instrum ent och 
styrmedel bör ges högsta prioritet. A ndra prioriterade äm nen är m iljööver
vakningssystem och m etoder, ekologisk systemforskning, renare teknologi 
med miljövänliga processer och miljövänlig produktion.

På luftförorenings- och klim atom rådet tar program m et vidare upp beho
vet av forskning om klorerade organiska äm nen, bl. a. dioxiner. Hög 
prioritet ges också åt forskning om långsiktiga klim atförändringar och 
uttunningen av ozonlagret i stratosfären samt om klim atförändringar som 
följer av ökad koncentration av koldioxid och andra strålningsabsorberan- 
de gaser i troposfären.

N är det gäller havs- och vattenförorening fram hävs bl. a. behovet av 
forskning om effekter av stabila organiska föreningar och om effekter av 
närsalter. Det anses också viktigt att forskningsverksam heten om fattar 
både äm nenas spridning i havet och deras nedbrytbarhet. I program m et 
påpekas även vikten av att forska om orsakerna till ekologisk obalans i 
havsom rådena samt att utveckla fjärrövervakningssystem som kan funge
ra som varningssystem vid akuta m iljöproblem  som t. ex. algblomning.

M iljöprogram m et förutsätter att särskilda handlingsplaner utarbetas på 
om råden där nationella åtgärder kan stödja och förstärka varandra. Såda
na handlingsplaner har under 1990 av m inisterrådet antagits om luftför
oreningar, om förorening av havet och om renare teknologi, avfall och 
återvinning. En handlingsplan om miljökvalitetsövervakning är under ar
bete.

Handlingsplanen m ot luftföroreningar ä r en nordisk ram plan med mål, 
strategier och åtgärder mot globala, regionala och lokala luftföroreningar. I 
planen konstateras att kunskaperna om luftföroreningar är bristfälliga och 
att det finns ett stort behov av forskning på om rådet. Planen understryker 
också behovet av att förstärka det nordiska forskningssam arbetet för att 
bekämpa luftföroreningar.

N är det gäller globala föroreningar anger planen FoU-uppgifter för att 
kartlägga förändringar i ozonlagrets tillstånd och m ätning av ozonlagrets 
tjocklek i nordiska om råden inklusive Arktis. Planen prioriterar också 
nordiskt deltagande i internationellt forskningssam arbete om klim atför
ändringar, speciellt om utveckling och användning av beräkningsm etoder 
samt om m ätning av klim atgaser och analys av gasutsläpp och effekter i de 
nordiska länderna.
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Som ett huvudom råde för forskningen om regionala luftföroreningar 
anges forskning om långväga gränsöverskridande luftföroreningar och de
ras effekter. Arbetet skall gälla dels studier av utsläpp, transport, om vand
ling och deposition i Europa generellt, dels kriterier för effekter i Norden. 
Verksam heten skall b l.a . om fatta kartläggning och bestäm ning av belast
ningsgränser, dvs gränser för hur mycket luftförorening naturen tål på lång 
sikt utan att miljöskador uppstår.

M edan kritiska belastningsgränser för svavelföreningar i hög grad klar
lagts råder stor osäkerhet om belastningsgränserna för kväveföreningar 
och fotokemiska oxidanter. Forskning som syftar till bestäm ning av belast
ningsgränser för flera delekosystem och för flera kom ponenter prioriteras 
därför högt.

En viktig FoU-uppgift är att förbättra beräkningsunderlaget för kväve
föreningars, klororganiska föreningars och tungm etallers transport över 
och deposition på havsom råden, speciellt N ordsjön, Skagerrak, Kattegatt 
och Östersjön. Handlingsplanen fram håller vikten av att i detta sam m an
hang också uppm ärksam m a de östeuropeiska ländernas roll i luftförore
ningarna och att stim ulera till ett forskningssam arbete med Östeuropa. 
D etta sam arbete bör enligt handlingsplanen också om fatta utveckling och 
överföring av miljöteknologi som kan reducera utsläppen i Östeuropa.

N är det gäller lokala luftföroreningar pågår ett visst nordiskt FoU- 
sam arbete beträffande trafik och bilavgaser. I handlingsplanen föreslås 
detta sam arbete bli utvidgat och planen anger avgasreningsteknik för 
tunga dieselfordon, alternativa drivmedel samt miljövänlig och energi
effektiv kollektivtrafik som forskningsområden som ägnar sig väl för det 
nordiska sam arbetet.

I handlingsplanen konstateras att största delen av den FoU-verksam het 
som planen avser utförs och förväntas utförd nationellt och med nationella 
medel. På om rådet finns em ellertid också ett betydande nordiskt forsk
ningssamarbete mellan forskare och forskningsgrupper vid universitet och 
forskningsinstitutioner liksom också mellan forskningsråden och mellan 
miljömyndigheternas forskningsadm inistrationer.

En viktig del av det m er utrednings- och direkt beslutsorienterade FoU- 
sam arbetet koordineras inom ram en för m inisterrådsorganisationen. En 
del av sam arbetsaktivitetem a finansieras också över m inisterrådets bud
get. M inisterrådets äm betsm annakom m itté för miljöfrågor och dess ar
betsgrupp för luftföroreningar, den s. k. luftgruppen, har en central funk
tion i detta koordineringsarbete.

Verksamheten under luftgruppen har organiserats i treåriga projektpro
gram. Det för närvarande gällande program m et sträcker sig över perioden 
1990—1992. Projektprogram m et är indelat i tre huvudom råden, nämligen 
globala luftföroreningar med projektverksam het om atm osfärfrågor och 
effekter, regionala luftföroreningar med projekt om mätningsprogram. 
m odellberäkningar och effekter samt som tredje om råde förvaltningssam 
arbete och inform ationsspridning.
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För det praktiska sam arbetet på projektnivå svarar tre p ro jek t/k o n 
taktgrupper under luftgruppen:

— K ontaktgruppen för ozon- och klim atfrågor
— Projektgruppen för atm osfärisk tillförsel
— Projektgruppen för effekter av luftförorening

G rupperna fungerar som luftgruppens expertorgan på sina respektive 
om råden. Arbetet är starkt internationellt inriktat och grupperna bidrar 
bl. a. med forskningsbaserat underlagsm aterial för de nordiska ländernas 
deltagande i förhandlingar och projekt i internationella organ och pro
gram, t. ex. FN:s miljöprogram U N EP och den internationella klim atpane
len IPCC (International Panel on Clim ate Change) samt FN:s ekonom iska 
kommission för Europa (ECE) och det Europeiska M onitoring- och Evalu- 
eringsprogramm et EMEP.

En väsentlig del av det internationella sam arbetet om luftföroreningsfrå
gor äger rum inom ramen för internationella konventioner såsom Genéve- 
konventionen om långväga gränsöverskridande luftföroreningar (den s. k. 
” sur nederbörd-konventionen” ) och W ienkonventionen om skydd av 
ozonlagret. Genom framtagning av forskningsresultat och tekniskt-veten- 
skapligt underlagsmaterial spelar de nordiska länderna en aktiv roll i 
förhandlingarna om konventionerna och deras protokoll om ländernas 
förpliktelser i bekäm pningen av miljöproblemen.

1 det nordiska luftföroreningssam arbetets projektprogram  har särskilt 
projekt om försurning och fotokem iska oxidanter varit centrala och är 
fortsatt högt prioriterade. Projekten om fattar utveckling, utprovning och 
användning av m ätm etoder samt beräkningar med m atem atiska modeller 
och vidareutveckling av dessa. Avsikten är bl. a. a tt ta fram beräkningsm o
deller som kan ge inform ationer om hur stor del av föroreningarna i ett 
land som beror på utsläpp i vart och ett av de övriga länderna.

För 1990 har m inisterrådet för projektprogram m et beviljat sammanlagt 
ca 6.3 milj. DKK. Resursbehoven för program m et har för 1991 beräknats 
till 7,9 milj. DKK och för 1992 till 8,1 milj. DKK. Medlen fördelas i form 
av m indre projektstöd till ett stort antal projekt av varierande karaktär 
(utredningar, m öten, provtagning, övervakningsprogram, forskarkonfe- 
renser, instrumentanskaffning, sam m anställning av forskningsresultat, 
forskningsrapporter och stöd till forskningsutförande verksamhet).

Som exempel kan näm nas att ozon- och klim atgruppen för 1991 plane
rat fördela 1,2 milj. DKK som stöd till projekt om:

— Troposfärkemi
— K oordinering av nordiskt deltagande i europeisk/arktisk ozonkam panj
— C 0 2-projekt i N ordatlanten nära Island
— M onitoring av m etan på höga breddgrader
— Sem inarium  om växthusgaser
— Digitalisering av gamla klim atdata



1384 B 119/k

— N ordiskt klim atm odellm öte
-- Koordinering av norska och svenska klim atforskningsinsatser

Som exempel kan även näm nas att ozon- och klim atgruppen regelbun
det för äm betsm annakom m itténs bruk sam m anställer en rapport om 
ozonlagrets tillstånd.

Den nordiska handlingsplanen m ot förorening av havet har som huvud
syfte att m an inom Norden skall kunna precisera och nå till enighet om så 
am bitiösa atgärdskrav och riktlinjer som möjligt beträffande skyddet av 
havsmiljön. Den centrala målsättningen för åtgärdsplanen är att åstad
kom m a skärpningar av kravnivån för direkta utsläpp till den m arina 
m iljön samt för utsläpp som indirekt når havet, inklusive hela fältet av 
diffusa källor.

De föroreningar som i första hand utgör ett hot mot havsom rådena och 
som särskilt tas upp i handlingsplanen är närsalter, m etaller och stabila 
organiska äm nen. Även utsläpp av andra äm nen, t. ex. olja och syreförbru- 
kande substans behandlas i planen. V idare syftar planen till att man alltid 
skall använda bästa möjliga teknologi för att begränsa utsläppen till havet.

Handlingsplanen bygger på de nordiska ländernas nationella planer för 
en renare vattenm iljö. Andra viktiga utgångspunkter är överenskom m el
serna vid de s. k. Nordsjökonferenserna samt vid Helsingforskommis- 
sionen och dess m inisterm öten och inom övriga havsskyddskommis- 
sioner. På väsentliga punkter går planen längre än de internationella 
förpliktelserna förutsätter.

Handlingsplanen ger riktlinjer för de nordiska ländernas agerande i 
internationellt sam arbete för att uppnå ökad koordinering av miljökvali
tetskriterier, av m onitoring av tillståndet i havet sam t av övervakning av 
utsläpp. Handlingsplanen förutsätter ett betydande forsknings-, u tred
nings- och datasam m anställningsarbete.

För projektverksam heten som gäller vatten- och havsm iljösam arbetet 
inom m inisterrådets ram svarar i första hand den nordiska vattengruppen 
under m iljöäm betsm annakom m ittén. N är det gäller sam ordningen av de 
nordiska ländernas gem ensamma uppträdande inom det internationella 
havsskyddssam arbetet har m iljöäm betsm annakom m itténs kontaktgrupp 
för internationella havsföroreningsfrågor en central uppgift.

Även arbetsgruppen för miljökvalitetsövervakning, som också tillsatts 
av m iljöäm betsm annakom m ittén, arbetar med FoU-relaterade aktiviteter 
med betydelse för havs- och vattenom rådet. Arbetsgruppen har 1990 bl. a. 
finansierat projekt om kritiska belastningsgränser, m iljötillståndsrappor- 
tering, test av nya m etoder för biologisk effektm onitoring samt u tarbetan
de av ett miljögifts- och havsövervakningsprogram.

De FoU-uppgifter som identifieras i handlingsplanen är i stor grad 
inarbetade i den nordiska vattengruppens arbetsprogram . G ruppens aktu
ella arbetsprogram  gäller perioden 1989 —1991. Program m et är koncentre-
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rat på fyra huvudom råden, nämligen den m arina miljön samt kom m uner
nas, lantbrukets och industrins vattenföroreningsproblem .

Beträffande den m arina miljön har man inlett planeringen av en integre
rad övervakning av de nordiska vattenom rådena och forskning angående 
förekomsten av organiska halogenföreningar. 1 det senare projektet under
söks även dioxinproblem et.

Beträffande kom m unalt avloppsvatten behandlas kväveproduktionen 
vid kom m unala reningsanläggningar. Verksam heten beträffande indu
strins vattenföroreningar gäller utsläpp av organohalogener från olika 
branscher och i olika geografiska om råden.

Beträffande lantbrukets vattenförorening om fattar projektverksam heten 
fosforavrinning från lantbruksom rådena, växtskyddsmedlens m obilitet 
och nedbrytning i miljön.

Under 1990 har inom vattengruppens arbetsprogram  fördelats ca 3 milj. 
DKK som stöd till följande projekt:

— M onitoringprogram  för m arina om råden
— Organiska halogenförbindelser i m arin miljö
— K vävereduktion ur kom m unala avlopp
— U tsläpp av organiska halogenföreningar
— M iljöfräm m ande äm nen i kom m unala avlopp och slam
— M iljöproblem i förbindelse med akvakultur
— Adm inistrativa åtgärder för lantbrukets vattenskydd
— Fosforutlakning och transport från lantbruket
— Pesticiders m obilitet
— Sem inarier

Den treåriga handlingsplanen (1990/91 — 1993) har kostnadsberäknats 
till 14 milj. DKK. U nder 1990 har om rådet en bevillning på 4,35 mil. 
DKK av vilket om kring 3 milj. DKK uppskattas gå till FoU-relaterade 
aktiviteter. Handlingsplanen skall enligt N ordiska rådets önskemål revide
ras vart tredje år.

Handlingsprogrammet fö r  renare teknologi, avfall och återanvändning 
består av två femåriga delprogram , det ena för renare teknologi och det 
andra för avfall och återanvändning. Det första delprogram m et avser 
åtgärder som kan stim ulera den tekniska utvecklingen så att industripro
cesser och produkter utform as på ett sätt som ger m insta möjliga upphov 
till spill och avfall. Enligt planen bör produktutform ningen utvecklas så att 
den inte försvårar en senare återanvändning och så att förorening undviks 
vid slutdeponering.

Program åtgärderna är koncentrerade på erfarenhetsutväxling, utbild
ning och inform ation beträffande renare och resursvänligare teknologier. 
Ett viktigt arbetsom råde är också substitution av miljöfarliga äm nen i 
produkter och substitution av äm nen och produkter som förhindrar åter
användning. En koppling finns till det arbete som bedrivs under miljöäm- 
betsm annakom m itténs kem ikaliearbetsgrupp t. ex. när det gäller utarbe-
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tande av vetenskapliga kriterier för klassificering av farliga kemikalier. 
Avsikten är också att planens aktiviteter skall sam ordnas med aktiviteter
na i Nordiska industrifondens miljöteknologiprogram 1989—1992 (jfr 
avsnitt 4.3.2).

D et andra delprogram met syftar till att m inska avfallsmängderna och 
minska miljöbelastningen vid avfallshantering genom återanvändning av 
produkter, m aterial och energi. Program m et prioriterar aktiviteter om 
bl. a. miljöfarligt avfall, kemikalieavfallsdepåer, insamlings- och behand- 
lingstekniker, återanvändningsm aterial och -m arknader, utveckling av 
produkter som baserar sig på returm aterial sam t utveckling av styrmedel 
som befräm jar återanvändning.

Det samlade handlingsprogram m et har för femårsperioden 1990/91 — 
1995 kostnadsberäknats till 15 milj. DKK. Som jäm förelse kan konstate
ras att det ifrågavarande arbetsom rådet inom m inisterrådets m iljösektor 
under 1990 erhållit projektbevillningar på sammanlagt ca 1,5 milj. DKK. 
M iljöäm betsm annakom m ittén har det övergripande anvsaret för pro
gramm et medan äm betsm annakom m itténs arbetsgrupp för renare tekno
logi, avfall och återvinning svarar för projektprogram m ets praktiska ge
nomförande.

Program m et innehåller endast i begränsad om fattning konkreta sam nor
diska FoU-aktiviteter. Men i delprogram m et om avfall och återanvänd
ning prioriteras särskilt nordisk erfarenhetsutväxling och koordinering av 
nationell FoU-verksamhet, nätverk mellan forskningsfinansiärer på om rå
det, forskarkonferenser och upprättande av en nordisk FoU-databas. 
Handlingsprogrammet bör dessutom ses i sam m anhang med den fyraåriga 
handlingsplanen för idndustriell F ö ll inom miljöteknologi under N ordis
ka industrifonden.

4.2.4 Trafik och buller

M iljöäm betsm annakom m ittén har 1990 på ad hoc-bas tillsatt en arbets
grupp för trafikens miljöfrågår. G ruppen har till uppgift att arbeta med 
beskrivningar av den samlade miljöpåverkan från trafiken och analyser av 
olika styrmedels betydelse för miljöpåverkan sam t utveckling av bättre 
styrmedel. G ruppen skall också ansvara för värdering av kostnadseffek
tiviteten hos olika trafikinriktade åtgärder, göra bedöm ningar av trafikens 
m iljökostnader sam t utveckla miljörelevant trafikstatistik.

I flera av arbetsgruppens igångsatta och planerade projekt ingår FoU- 
relaterade miljöaspekter. U nder 1990 har gruppen bl. a. stött projekt om 
utveckling av m ätningsm etoder och beräkningsmodeller för bilavgaser, 
vägtrafik- och flygbuller samt om miljöproblem från olika trafikslag. 
Projektverksam heten skall ses i sam m anhang med den ovan beskrivna 
verksam heten under luftgruppen och aktiviteterna beträffande lokala luft
föroreningar sam t också i relation till verksam heten under nordiska äm- 
betsm annakom m ittén för transportfrågor.
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För bullerfrågom a finns en särskild perm anent arbetsgrupp under m iljö
äm betsm annakom m ittén. Den nordiska bullergruppen, som inrättades 
1980, arbetar bl. a. med bullerberäkningsm odeller, effektstudier, buller
emission från fordon, begränsning av flygbuller och en databank för bull
rande produkter. U nder 1990 har gruppen bl. a. finansierat projektverk
samhet om bullers effekter på m änniskor.

M iljösektom s insatser 1990 på FoU-relaterade m iljöaktiviteter inom 
om rådena trafik och buller kan uppskattas till närm are 1 milj. DKK.

4.2.5 M iljöekonom i och styrmedel

M iljöäm betsm annakom m ittén tillsatte 1981 en nordisk kontaktgrupp
för m iljöekonom i med uppgift att verka som kontaktorgan mellan de 
myndigheter som arbetar med prioriteringsm etoder och styrmedel på 
m iljöom rådet.

Vidare har m iljöäm betsm annakom m ittén och äm betsm annakom m ittén 
för ekonomi och finanspolitik 1990 tillsatte en gemensam arbetsgrupp för 
ekonom iska styrmedel. G ruppen har till uppgift a tt analysera olika ekono
miska styrmedels tilläm pbarhet, att utarbeta förslag till riktlinjer för an 
vändning av m iljöfräm jande ekonom iska styrmedel sam t förslag till sam
arbetsprojekt om ekonom iska styrmedel.

Verksam heten har tillsvidare endast i begränsad om fattning innehållit 
konkreta nordiska FoU -aktiviteter. U nder 1989 finansierades ett m indre 
utredningsprojekt om kostnader av åtgärder för att begränsa utsläpp av 
kväveoxider i transportsektorn. På basen av projektet har ett förslag till ett 
m er FoU-inriktat projekt utarbetats. För projektverksam heten 1991 har 
vidare föreslagits ett projekt om att utveckla självreglerande styrm ekanis
mer på miljöom rådet.

En viss koppling till FoU har också tidskriften N ordic Journal o f Envi- 
ronm ental Economics som utges en gång om året av kontaktgruppen för 
m iljöekonom i. T idskriften innehåller aktuell inform ation om miljöpoli
tiska frågor i de nordiska länderna samt presentationer av nya forsknings
projekt och forskningsresultat med koppling till m iljöekonom i.

4.2.6 Nordiska miljöforskningsgruppen

Den av m iljöäm betsm annakom m ittén tillsatta fasta nordiska arbets
gruppen för miljöforskning, som inrättades 1980, har enligt sitt m andat till 
uppgift att medverka till sam ordning av m yndigheternas FoU -aktiviteter 
på m iljöom rådet. Enligt uppdraget skall gruppen även bistå miljöm yndig
heterna med identifiering av nya m iljöproblem  och initiering av nya 
m iljörelaterade forskningsuppgifter i alla sektorer.

G ruppen har själv preciserat som sin strategiska roll att utarbeta över
sikter över den m yndighetsinitierade m iljöforskningen i de nordisk länder
na och att inventera FoU-behov i förbindelse med revision och uppfölj
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ning av m inisterrådets m iljöhandlingsplaner sam t att utarbeta perspek
tivanalyser för fram tida miljöforskningssam arbete.

G ruppens arbete har främst koncentrerats på inform ationsutväxling om 
forskningsplaner och forskningsprogram, faktasam m anställningar och 
konferensverksamhet. U nder 1990 har gruppen stött ett förprojekt om 
lantbruk och miljö som syftar till att utveckla scenarier för lantbrukspro- 
duktionen i de nordiska länderna under de kom m ande 20 åren och att 
beräkna miljöpåverkningen från de olika scenarierna. För verksam heten 
1990 har miljöforskningsgruppen disponerat en samlad projektbevillning 
på 750000 DKK.

4.2.7 M iljötoxikologi

1 jun i 1990 avläm nade en arbetsgrupp tillsatt av m iljöäm betsm anna- 
kom m ittén en utredning med förslag om utökat miljötoxikologiskt sam ar
bete i Norden. 1 rapporten diskuteras dels behovet av att in rätta ett 
nordiskt institut för miljötoxikologi, dels möjligheter till andra form er för 
miljötoxikologiskt sam arbete samt tillgången på laboratorieresurser inom 
toxikologisk eller ekotoxikologisk testnings- och forskningsverksam het i de 
nordiska länderna. Begreppet miljötoxikologi används i rapporten för att 
täcka såväl toxikologiska som ekotoxikologiska aspekter av kemikaliers 
effekter på m änniskan och naturen.

I rapporten konstateras att hälso- och m iljöm yndigheterna har behov av 
gem ensamma toxikologiska utvärderingar av olika kemiska föreningar. De 
nordiska klim atförhållandena och den subarktiska-boreala naturen kräver 
ekotoxikologisk testverksam het under relevanta om ständigheter. R appor
ten fram håller också behovet av att utveckla testm etoder och riskvärde- 
ringsmodeller.

Arbetsgruppen genomgår tre alternativa möjligheter för ett utökat 
miljötoxikologiskt samarbete:

1. Inrättande av ett nytt nordiskt institut med en personal på 130 
personer, anläggningskostnader på 100 milj. FIM och årliga driftskostna
der på 40 milj. FIM (alternativet baserar sig på ett tidigare idéförslag 
fram satt i sam band med beredningen av m inisterrådets ekonom iska hand
lingsplan 1989—1992).

2. Inrättande av en m indre enhet placerad i anslutning till något redan 
existerande institut och med en personal på 15 — 20 personer. Verksam he
ten föreslås koncentrerad om uppdragsprojekt och forskarutbildningsak- 
tiviteter i sam arbete med universitet och högskolor runt om i Norden. 
Ekonomin skulle i huvudsak baseras på extern uppdragsfinansiering.

3. Etablering av ett vetenskapligt nordiskt koordineringssekretariat be
stående av 3 —5 personer och en forskningsledare. Sekretariatet föreslås 
placerat vid någon redan existerande forskningsenhet. För styrning av den 
nordiska verksam heten föreslås en nordisk delegation eller vetenskapligt 
råd.
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I beredningen av rapportens förslag har alternativen 2 och 3 tagits som 
utgångspunkt för de fortsatta diskussionerna. I den rem issbehandling som 
rapporten genomgått har intresset vidare koncentrerats på det ekotoxiko
logiska om rådet. M iljöäm betsm annakom m ittén har hösten 1990 gett 
miljötoxikologiarbetsgruppen i uppdrag att kom plettera rapporten med en 
fördjupad genomgång och utredning av behovet av nordiskt sam arbete på 
det ekotoxikologiska om rådet. Den kom pletterade utredningen förväntas 
föreligga våren 1991.

Sommaren 1990 har vidare Kuopio universitet till m inisterrådet inläm 
nat ett förslag om utveckling av ett nordiskt sam arbete om  system atiserade 
forskarutbildningskurser på miljötoxikologiom rådet. Avsikten är att knyta 
samman nordiska institutioner med särskild forskarexpertis på om rådet 
för att arrangera serier av intensivkurser på hög internationell nivå för 
nordiska forskarstuderande. De första kursförslagen gäller neurotoxikologi 
respektive akvatisk ekotoxikologi. Förslagen bereds vidare inom ramen 
för Nordiska Forskarutbildningsakadem ins verksamhet.

4.2.8 Nordiskt m iljöfmansieringsbolagför Östeuropa 

Som led i det nordiska m iljösam arbetet har m inisterrådet under 1990 
upprättat ett nordiskt miljöfmansieringsbolag (NEFCO) för att främja 
investeringar av nordiskt m iljöintresse i Central- och Östeuropa, i första 
hand i Polen, Sovjetunionen, Tjeckoslovakien och Ungern.

Syftet är att genom riskavlyftning medverka till sådana investeringar i 
m iljösektorn i Ö steuropa som kan ge upphov till positiva miljöeffekter i 
Norden. Finansieringsstödet skall gälla företag i de östeuropeiska länderna 
som genom för investeringar i syfte att tillverka m iljöutrustning eller på 
annat sätt utnyttja miljöteknologi eller tillhandahålla konsult- och andra 
tjänster på m iljöom rådet.

Bolagets kapital är 36 milj. SDR. Bolaget, som har upprättas för en 
försöksperiod på sex år, har inlett sin verksam het på senhösten 1990.

4.3 M iljöforskningsaktiviteter inom ministerrådets övriga samarbets- 
sektorer

4.3.1 Utgångspunkter 

I uppföljningen av rekom m endationerna från Världskomm issionen för 
miljö och utveckling har m iljöfrågor under de senaste två åren fått allt 
större uppm ärksam het i verksam heten inom de flesta av m inisterrådsorga- 
nisationens sam arbetssektorer. De nordiska sam arbetsm inistrarna har 
också explicit fastställt riktlinjer för sam ordning och integrering av m iljö
skyddsfrågor inom m inisterrådet. Enligt riktlinjerna skall vart fackm inis
terråd ansvara för att m iljöhänsyn beaktas i verksam heten inom dess 
sektor.

Inom flera sektorer har i enlighet med detta nyligen fastställts sam ar
betsprogram och beslutats om verksam hetsplaner och projekt som direkt
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berör miljöfrågor. D etta gäller speciellt följande sam arbetssektorer: indu
stri, energi, transport, fiskeri, jo rd- och skogsbruk, regionalpolitik, konsu
m ent och livsmedel. I det följande genomgås de väsentliga miljöskyddsre- 
levanta FoU-inslagen i de näm nda sektorerena.

4.3.2 Industrisektorn  

Som ett led i m inisterrådets nordiska ekonom iska handlingsplan 1989 — 
1992 (” Ett starkare N orden” ) genom förs en fyraårig nordisk handlingsplan 
för industriell FoU inom miljöteknologi. För miljöteknologiplanens ge
nom förande ansvarar N ordiska industrifonden. Hela planen beräknas kos
ta 80 milj. DKK. Industrifonden skall svara för hälften av medlen, dvs. 10 
milj. D K K  per år, medan den övriga finansieringen förväntas från delta
gande företag.

Program m ets aktiviteter om fattar följande verksam hetsform er

— etablering av nordiska nätverk
— industriella FoU-projekt
— kunskapsspridning
— paraplyprogram

Paraplyprogram m ens aktiviteter är koncentrerade om tre områden

— övervakning, styrning och reglering
— bioteknologisk nedbrytning av industriellt avfall och avloppsvatten
— återanvändning / framtagning av nya miljövänliga m aterial

Enligt planen kom m er det första paraplyprogram m et att gälla utveckling 
av miljödatasystem som om fattar metoder, tekniker och produkter för 
insamling, lagring, bearbetning och presentation av m iljödata. Speciell 
vikt skall fastas vid utveckling av sensorer och autom atiska varslings- och 
dataöverföringssystem. Program m et skall också behandla övervaknings-, 
styrnings- och regleringssystem för industriella processer, renings- och 
avfallsanläggningar.

Paraplyprogram m et om bioteknologisk nedbrytning och utnyttjande av- 
industriellt avfall och avloppsvatten bör ses i sam m anhang med m inister
rådets samarbetsprogram för bioteknologi för perioden 1 9 8 8 - 1992. Ett av 
program m ets tem aom råden är bioteknologi och miljö (miljöteknologi).

N ordiska industrifonden har under 1988 — 89 låtit göra en inventering 
av det bioteknologiska forskningsom rådet i de nordiska länderna samt 
utarbeta ett nordiskt ram program  på om rådet. Projektförslag har inbe- 
gärts. Arbetet har resulterat i det paraplyprogram  om bioteknologisk ned
brytning av industriellt avfall som förverkligas inom den m iljöteknologi
ska handlingsplanen. Paraplyprogram m et har inletts som m aren 1990.

N är det gäller miljöteknologiprogram m ets tredje paraplyprogram , dvs 
delprogram m et om återanvändning och nya miljövänliga material, har 
D ansk Teknologisk Institut på uppdrag av industrifonden genomfört en
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kartläggning av och utarbetat förslag till industriella FoU-projekt och 
tvärfackligt samarbete. Insatserna i det föreslagna paraplyprogram m et 
gäller dels nya m aterial eller alternativa produkter/processer som redu
cerar mängden av avfall eller som kan ersätta miljömässigt svåra material, 
dels m etoder a tt återv inna och recirkulera nya, ofta komplexa m aterial och 
icke-nedbrytbara produkter.

Vid sidan av miljöteknologiprogrammet har industrifonden igångsatt ett 
handlingsprogram på m aterialteknologiom rådet. I program m et är ett av de 
prioriterade om rådena återanvändning och destruktion av material. Akti
viteterna i m aterialteknologprogram m et är integrerade i m iljöteknologi
program m et. Paraplyprogram m en på m iljöteknologiom rådet är således 
sam ordnade/sam m anfallande med m otsvarande delprogram i industrifon
dens bio- och m aterialteknologiprogram .

4.3.3 Energisektorn 

N ordiska m inisterrådet (energim inistrarna) antog 1989 en nordisk sam- 
arbetsplan på energiom rådet för åren 1989— 1992. Planen, som är präglad 
av rekom m endationerna från Världskom m issionen för miljö och utveck
ling, fram häver fyra huvudom råden för det energipolitiska sam arbetet i 
Norden:

— Energi och miljö
— Nordisk energim arknad
— Forskning och utveckling
— Energihushållning

För att ansvara för sam arbetet på huvudom rådena har den nordiska 
energiäm betsm annakom m ittén tillsatt en nordisk fackgrupp för vart om 
råde. Fackgruppen för energi och miljö skall särskilt ansvara för uppfölj
ningen av världskom m issionens rekom m endationer och prim ärt arbeta 
med energiproduktionens miljöpåverkan.

Fackgruppen har låtit genom föra en kartläggning av energisituationen, 
m iljöförhållandena och energiforskningen i de nordiska länderna. K art
läggningen har presenterats i rapporten ” Energi och miljö i N orden — på 
väg mot en bärkraftig utveckling?” , (Nord 1989: 56).

G ruppen har också u tarbetat ett förslag till fortsatta insatser inom  ener- 
gi- och m iljöom rådet. Förslaget som innehåller flera projektom råden med 
FoU -aktiviteter antogs som m aren 1989 av m inisterrådet. Som konsekvens 
används en allt större del av energisektorns dispositionsm edel för FoU- 
projekt, analyser och utredningar om energi-m iljörelaterade problem ställ
ningar. För FoU-relaterade aktiviteter på om rådet har 1990 beviljats 6 — 7 
milj. DKK.

Bland aktuella projekt kan nämnas:

— Miljö och energi i Norden. M öjligheter att m inska eller undvika energi
systems negativa miljöeffekter.
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— Utveckling av m etoder för integrerad energi- och m iljöplanering — 
möjligheter att förverkliga miljövänliga energiscenarier, analys av ut
valda styrmedel.

— Energiplanering och miljö. Kartläggning och utveckling av verktyg, 
m etoder och modeller för bedöm ning av energisektorns m iljöpåverkan.

— Uppbyggnad av nordiskt sam arbete mellan experter i m etoder och 
modeller i energisystemanalys, emissionsbegränsning och miljökon
sekvensanalys.

I jun i 1990 beslöt de nordiska energim inistrarna att ytterligare förstärka 
och utveckla det energipolitiska sam arbetet i Norden. Enligt beslutet skall 
ett av huvudinsatsom rådena vara att utveckla det nordiska energiforsk
ningssamarbetet. D etta skall ske genom:

— genom förande av ett nordiskt energiforskningsprogram 1991 — 1994,
— utveckling av energibesparande teknologi,
— utveckling av ny teknologi, utnyttjande av förnybar energi samt forsk

ning om bärkraftiga teknologier,
— gemensam forskning beträffande energisektorns miljömässiga aspekter 

inklusive dess påverkan på det globala klim atet (växthuseffekten).

Det ovan näm nda nordiska energiforskningsprogramm et avses få en 
årlig budget på över 20 milj. DKK, totalt 90 milj. DKK fördelat på fyra år. 
Medlen skall kanaliseras till det nordiska sam arbetet från de nationella 
energiforskningsresurserna, dvs utanför m inisterrådets budget.

Programm et är uppdelat i sex fackområden, styrda av var sitt nordiska 
fackkollegium. De sex fackom rådena är:

— Bioenergi och miljö
— Bränsleceller
— Energi och samhälle
— Fast bränsle
— Fjärrvärm e
— Petroleumteknologi

Speciellt på om rådet bioenergi och miljö är den planerade verksamheten 
inriktad på miljöforskning, men även på flera av de andra om rådena ingår 
m iljöaspekter i den planerade verksamheten. Program m et för bioenergi 
och miljö gäller dels problem ställningar om bioenergi och växthuseffekten, 
dels bioenergi och avfall.

N är det gäller växthusproblem atiken är forskningen inriktad på centrala 
biokemiska och fysiologiska m ekanism er inom fotosyntesen. Beträffande 
bioenergi och avfall prioriteras forskningssam arbete om anaerob om form 
ning av avfall/slam och avvattning av biomassa.

Delprogramm et för bioenergi och miljö har kostnadsberäknats till ca 3 
milj. DKK per år under perioden 1991 —94.

Energiforskningsprogrammet 1991—94 avlöser det första nordiska ener
giforskningsprogrammet, som gällt perioden 1 9 8 6 -9 0 . Det nya program 
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met har en annan innehållslig inriktning än det första, men i fråga om 
organisation och verksam hetsform er m otsvarar program m en varandra.

Program m en syftar således till kunskapsuppbyggnad och till att stärka 
baskompetensen vid universitet och högskolor på de sex fackområdena. 
Program m en skall täcka löne- och verksam hetskostnader för nordiska 
forskningsprofessorer/forskningschefer och stipendiater samt kostnader 
för nordiska forskarkurser, sem inarier, workshops mm. U nder slutfasen 
av den första program perioden har på årsbas finansierats ca 15 forsknings
professorer/forskningschefer och 30 stipendiater.

På energiom rådet kan ytterligare näm nas verksam heten inom Nordiska 
kontaktorganet för atom energifrågor (NKA). NKA har sedan slutet av 
1970-talet genomfört tre fleråriga nordiska forskningsprogram om kärnsä
kerhet. Ett nytt forskningsprogram för 1990—1993 har inletts i år. Pro
grammet är inriktat på kärnkraftens säkerhets- och miljöaspekter.

Programm et om fattar fyra arbetsom råden, nämligen reaktorsäkerhet, 
avfallsproblem och strålskydd vid kärntekniska anläggningar, beredskap 
för spridning vid radioaktivt utsläpp sam t radioaktiva äm nens beteende i 
naturen och deras miljöeffekter. Program m et, vars budget upppgår till 
nära 5 milj. DKK per år, finansieras med nationella medel.

4.3.4 Regionalpolitiska sektorn

1 maj 1990 antog Nordiska m inisterrådet (regionalm inistrarna) ett nytt 
nordiskt sam arbetsprogram  för regionalpolitik för 1990—1994. I samar- 
betsprogram m ets åtgärdsdel prioriteras miljöfrågorna högt och det fram 
hålls att det finns behov i N orden av forskningsinsatser på om rådet miljö 
och regional utveckling. Det konstateras också att det är angeläget att få 
belyst hur miljöförhållanden och krav på m iljöförbättrande åtgärder på
verkar utvecklingsförutsättningarna i olika regioner.

M iljöproblemen beskrivs i program m et som regionalpolitiska u tm a
ningar. ” 1 de större stadsregionerna är det viktigt att förebygga m iljöpro
blem genom att främ ja sådana utbyggnadsm önster som reducerar förore
ningar och andra miljöbelastningar. I de svagt utbyggda regionerna kom 
mer den viktigaste ekologiska utm aningen i ett regionalpolitiskt sam m an
hang att vara att säkra ekologiskt och ekonom iskt optim al användning av 
naturresurserna i ett långsiktigt tidsperspektiv .”

För sektorns FoU-verksam het ansvarar en särskild institution, Nordiska 
institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO). NordREFO s verk
samhet styrs genom fyraåriga forskningsprogram. Det nu gällande pro
grammet om fattar perioden 1989— 1993. ” Miljö och regional utveckling” 
är ett av program m ets tre prioritetsom råden. För projektverksam heten på 
om rådet prioriteras studier ”av de regionala effekterna av en m era aktiv 
m iljöpolititik” och ”av hur regionalpolitiken kan bidra till en m er bärkraf
tig utveckling” .

På m iljöom rådet har N ordR EFO  tillsvidare inlett två forskningsprojekt.
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D et ena gäller ” regionalpolitikens ekologiska grundlag och sam bandet 
mellan regionalpolitik och m iljöpolitik” . D et andra projektet går under 
planeringsnam net ”m etabolism studier” . Bägge projekten planeras pågå 
fram t.o . m. 1993. För vardera studierna har för 1990 beviljats 250000 
DKK, dvs sammanlagt 0,5 milj. DKK. Projektkostnaderna förväntas ha 
sam m a om fattning under vart och ett av de följande tre åren.

4.3.5 Jord- och skogsbrukssektorn  

Ram en för sam arbetet inom  jord- och skogsbrukssektorn utgörs av ett 
tioårigt nordiskt handlingsprogram 1985—1995. Program m et har 1990 
reviderats och kom pletterats. N ordiska äm betsm annakom m ittén för jord- 
och skogsbruksfrågor har det övergripande anvaret för genomföringen av 
programmet.

Det reviderade program m et är präglat av problem ställningar på miljö
om rådet och av rekom m endationerna från Världskomm issionen för miljö 
och utveckling. Det anges att program m et skall genomföras i nära sam ar
bete med m iljösektorn och med beaktande av dess handlingsplaner.

Enligt program m et skall sam arbetsaktivitetem a på lantbruksm iljöom  rå
det i program perioden koncentreras på följande frågeställningar:

— miljökvalitetsövervakning inom  jord- och skogsbruket
— utledning av näringssalter och organiskt m aterial från jo rd- och skogs

bruket (vikten av nordiskt sam arbete om de nationella vattenm iljöpla- 
nem a påpekas)

— m ottagning och utnyttjande av avfallsprodukter i jo rd- och skogsbruket
— miljömässiga aspekter i kontrollen med insatsäm nen i jo rd- och skogs

bruket (råäm nen, tillsättningsäm nen, gödnings- och bekäm pningsm e
del — toxikologi och ekotoxikologi)

— luftföroreningars inverkan på skogsbruket
— miljövänliga skogsdriftsformer
— bioenergi
— riskbedöm ning vid utsättning av genteknologiskt m odifierade organis

mer

Forskningsverksam heten inom sektom  är i huvudsak organiserad inom 
ram en för N ordiska Kontaktorganet för Jordbruksforskning (NKJ) och 
Sam arbetsnäm nden för Nordisk Skogsforskning (SNS). NKJ är dels ett 
samarbetsorgan för de jo rd- och skogsbruksvetenskapliga forskningsråden, 
dels ett samarbetsorgan mellan m inisterrådsorganisationen och forsk
ningsråden.

Inom sektom  genomförs en om fattande projektverksam het och en lång 
rad av sektorns pågående FoU-projekt innehåller miljöaspekter. Sektorns 
andel av m inisterrådsbudgeten 1990 uppgår till ca 22 milj. DKK. Största 
delen av medlen kanaliseras till FoU-verksam het. Till detta kom m er att 
forskningsråden via NK J-sam arbetet med nationella medel bidrar till en 
om fattande samfinansiering av FoU-verksamheten.
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NKJ och SNS har i sina respektive strategi- och aktivitetsplaner betonat 
vikten av forskning på miljö- och naturvårdsom rådet. För att ytterligare 
utveckla m iljöforskningssam arbetet på om rådet har de bägge organen 
gemensamt hösten 1990 framlagt ett prelim inärt förslag till ett nordiskt 
sam arbetsprogram  inom om rådet produktion-m iljö-natur. Program försla
get preciserar fem insatsom råden som alla är starkt m iljöforskningsinrikta- 
de. De fem insatsom rådena är:

— Påverkan av luftföroreningar och andra atm osfariska förändringar på 
mark och skog

— A rtbevarande hänsynsregler och åtgärder
— Planering av resursbevarande skogsbruk
— Skogligt m ångbruk
— Naturliga skogsekosystem

Program m et har tentativ t planerats för fem årsperioden 1992—1996 och 
kostnadsberäknats till 30 — 50 milj. DKK. En väsentlig del av finansiering
en förutsätts ske med nationella forskningsanslag.

4.3.6 Fiskerisektorn

De nordiska fiskerim inistram a antog 1989 ett nordiskt sam arbetspro
gram för fiskeriom rådet för fem årsperioden 1990— 1994. Bland program 
mets fyra prioriterade sam arbetssom råden har speciellt om rådena ” m ari
na ekologiska system” och ”akvakultur” relevans för FoU-sam arbetet på 
m iljöom rådet.

Inom akvakulturom rådet bedrivs för närvarande projekt om miljö- och 
föroreningsfrågor i sam band med fiskodling. Beträffande om rådet m arin 
ekologi pekas i program m et på förorening och överbeskattning som två 
faktorer som i hög grad påverkar och ändrar ekobalansen. Syrebrist, alg
blomning, fiskdöd och nedfiskade bestånd fram hävs som sådana tecken på 
obalans i ekosystemet som behöver belysas. Inom  om rådet prioriteras 
särskilt projekt som belyser de ekologiska konsekvenserna av förorening 
samt konsekvenserna i sam band med förvaltningen av havets levande 
resurser.

Också forskning om arternas samspel och inverkan på varandra, s. k. 
flerbeståndsforskning, prioriteras på om rådet. Flerbeståndsforskningen 
genomförs som ett treårigt sam arbetsprogram  1990—1992 med en årlig 
bevillning på ca 1 milj. DKK. V idare prioriteras m iljöövervakning av 
ekom iljön i nordiska havsom råden.

Inom  sektorn finansieras 1990 FoU-relaterade aktiviteter med miljöre
levans för uppskattningsvis 2 — 3 milj. DKK.

4.3.7 Transport- och trafiksektorn

Ett av de centrala arbetsom rådena för det nordiska sam arbetet inom 
transport och trafiksektorn är åtgärder som kan m otverka och minska
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trafikens negativa miljöpåverkan. Inom sektorns verksam het prioriterar 
man därför högt uppföljningen av den resolution om trafik och miljö som 
antogs vid de västeuropeiska trafikm inistrarnas miljökonferens i novem 
ber 1989.

Inom sektorn har tillsatts en särskild arbetsgrupp för miljöfrågor. Den 
m iljöinriktade verksamheten inom sektorn sker i ett nära sam arbete med 
m inisterrådsorganisationens miljösektor (jfr 4.2.4).

N ordiska kom m ittén för transportforskning (NKTF) ansvarar för 
projektverksam heten och fungerar som perm anent planeringsorgan för 
äm betsm annakom m ittén för transportfrågor.

Av FoU-relaterade aktiviteter med relevans för m iljöom rådet kan näm 
nas ett projekt om storstädernas trafik- och m iljöproblem , ett projekt om 
fartygsemissioner samt ett projekt om ekonom iska styrmedel inom ramen 
för en m iljöinriktad trafikpolitik.

4.3.8 Konsument- och livsmedelssektorn

På konsum entom rådet har m inisterrådet antagit e tt sam arbetsprogram  
1989. Program m et hänvisar till rekom m endationerna från Världskom m is
sionen för miljö och utveckling och fram häver sam banden mellan förbruk, 
hälsa och miljö. Program m et konstaterar bl. a. att olika konsum entbehov 
kan kom m a i konflikt med miljöhänsyn och hänsyn till resurser på både 
kortare och längre sikt.

Sam arbetsprogram m et tar också upp undersökning och provning av 
varor i syfte att utveckla miljövänliga och energibesparande produkter. 
Projektverksam heten om fattar projekt om bl. a. sortering av hushållsavfall 
samt utbildnings- och inform ationsinsatser på miljö- och konsum entom rå
det.

Inom  livsmedelssektorn finns ett sam arbetsprogram  för 1988 — 1992. Ett 
av program m ets tre huvudom råden gäller livsmedelstoxikologi och 
riskvärdering. För om rådet finns en fast arbetsgrupp under äm betsm anna
kom m ittén för livsmedelsfrågor. Det toxikologiska sam arbetet har främst 
gällt miljögifter i livsmedel. Bland projektverksam heten under 1990 kan 
näm nas följande FoU-relaterade projekt med miljörelevans:

— Radioaktivitet i livsmedel
— Toxikologisk evaluering av PCB-kongener
— K oordinering av nordisk forskning om lukt och smak i dricksvatten
— Skydd av vattenreserver
— Organiska klorforbindelser och desinfektionsbiprodukter
— M ikroorganism er i vattenledningsvatten

4.3.9 Kultursektorn (Nordiska kulturavtalet)

Inom den nordiska kulturbudgeten finns på forskningsom rådet tre fasta 
samarbetsorgan med verksamhet på m iljöom rådet (etableringsår inom 
parentes):
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Budget 1990
M DKK

— Nordiska kollegiet för marinbiologi (1956)
— Nordiska kollegiet för ekologi (1964)
— Nordiska kollegiet för fysisk oceanografi (1966)

1,9
0,6
1,5

Kollegierna har till uppgift att genom kurser, symposier, stipendier samt 
initiering och organisering av forskningsprojekt främ ja nordiskt sam arbete 
om forskning och forskarutbildning på sina respektive om råden.

Kollegierna har ingen fast personal och de är inte egentliga forskningsut
förande institutioner. Verksam heten leds av nordiska styrelser som bistås 
av en deltidssekretarare, vanligen en m edarbetare anställd vid styrelseord
förandens institution. Endast Kollegiet för fysisk oceanografi disponerar 
nordiska heltidsstipendier (lönestipendier) för forskare och forskarstude
rande (fem årsverk).

Kollegiernas verksam het har inte varit explicit inriktad på miljöfrågor. 
U nder de senaste åren har dessa dock fått en m era fram trädande plats i 
verksamheten. U nder perioden 1988— 1990 genom för kollegierna för m a
rinbiologi och fysisk oceanografi ett gemensamt projekt BIOFAR. Projek
tet gäller analyser av havsvattnen och och bottenförhållandena runt Fär
öarna. Projektet förutsätter att en betydande del av de två kollegiernas 
resurser kanaliseras till projektet, en nationell finansiering på sammanlagt 
4 milj. D K K  sam t ytterligare en årlig toppfinansiering (extra bidrag) från 
m inisterrådet på 0.75 milj. DKK.

Det bör noteras att m inisterrådet för närvarande d iskuterar en om orga
nisering inom kulturbudgeten för att öka budgetens flexibilitet och för att 
förbättra möjligheterna att genom föra nya sam arbetsinitiativ. I detta sam 
m anhang övervägs en avveckling av m inisterrådets ekonom iska ansvar för 
flera institutioner och sam arbetsorgan, bland dessa de tre kollegierna.

4.4 Sam m anfattn ing

R ekom m endationerna från Världskom m issionen för miljö och utveck
ling präglar allt fler av m inisterrådets sam arbetsprogram  och plandoku
ment och i allt fler av sam arbetssektorerna ingår m iljörelevanta FoU- 
aktiviteter.

Genomgången av m inisterrådsorganisationens verksam het visar att det 
bedrivs ett om fattande nordiskt sam arbete om m iljö-FoU i nordiska m i
nisterrådets regi och att de ekonom iska insatserna på om rådet har ökat 
kraftigt under de senaste åren. Projekt av samordnings- och utredningska- 
raktär inklusive nordiska sam m anställningar av forskningsresultat repre
senterar en stor del av sam arbetet. Sam arbetet präglas också i betydande 
grad av offentliga m yndigheters och politiska beslutsfattares behov av 
forskningsbaserade uppgifter som underlag för lagstiftningsarbete och 
miljövårdspolicy både nationellt och i internationellt samarbete.

Enligt en grov uppskattning kanaliserar m inisterrådet 1990 i storleks



1398 B 119/k

ordningen 40 milj. DKK till FoU -aktiviteter av miljörelevans. Härtill 
kom m er uppskattningsvis 15 — 20 milj. DKK som tillförs m inisterråds- 
sam arbetet från källor utanför m inisterrådsbudgeten. Det bör dock obser
veras att det vid genomgången har använts en vid definition av både 
miljöforsknings- och FoU-begreppen. Den angivna FoU-insatsen är såle
des inte jäm förbar med insatser som registreras i reguljär FoU-statistik.

Verksam heten är adm inistrativt koncentrerad till miljösektorn, energi
sektorn och industrisektorn (Nordiska industrifonden). Men också inom 
jord- och skogsbrukssektorn och fiskerisektorn samt inom sektorerna för 
transport- och trafik-, konsum ent- och livsmedels- sam t regionalpolitik 
ingår i stigande grad FoU -aktiviteter på miljöom rådet.

Prioriteringar är relativt detaljerat utform ade på övergripande program 
nivå i det för närvarande gällande nordiska miljöprogram m et. I den kon
kreta projektverksam heten, som endast i begränsad utsträckning gäller 
direkt forskningsutförande verksamhet, är explicita och mer detaljerade 
prioriteringar svåra att påvisa. En viss tyngdpunkt i verksam heten finns 
dock på FoU om luftförorening, vattenförorening, avfall och material.

Det är också svårt att bedöm a sam m anhanget mellan verksamhetens 
olika delar och sam bandet mellan nordiska och nationella insatser. M oti
ven för att genomföra aktiviteterna som nordiskt sam arbete är inte heller 
alltid uppenbara. I den om edelbara bilden kan därför inte helt undvikas ett 
intryck av en viss organisatorisk splittring i verksamheten och en fragmen
tering och slumpmässighet i de många och relativt små FoU -aktiviteter 
som finansieras med sam nordiska medel.

5 Internationellt miljöforskningssamarbete

5.1 Huvudlinjer

En stor del av dagens m iljöföroreningar följer inte några geografiska 
eller politiska gränser. Många av miljöproblemen är globala till sin natur 
och förståelsen av dem förutsätter kunskaper om samspelet mellan luft, 
land och vatten samt om globala processer som reglerar hela jordens miljö 
och livsbetingelser. Även i lokala och regionala miljöproblem har forsk
ningsfrågorna i stor utsträckning en grundläggande allmängiltighet.

M ot den här bakgrunden har miljöforskningen under de senaste åren 
genomgått en stark internationalisering med dels framväxt av ett stort 
antal internationella program och projekt, dels en strävan till global sam 
ling och koordinering av forskningsinsatser om vissa centrala problem 
ställningar.

Schem atiskt kan utvecklingen inom det internationella miljöforsknings
sam arbetet indelas i ett antal huvudlinjer som också representerar delvis 
olika tidsfaser:

1 slutet av 1960-talet och början av 1970-talet etablerades inom Unesco 
flera m er eller m indre perm anenta internationella naturvetenskapliga pro
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gram med miljörelevans. Fr. o .m . slutet av 1970-talet har en rad forsk- 
ningsbaserade internationella miljöövervakningsprogram utvecklats som 
följd av tillkomsten av ett antal internationella miljöskyddskonventioner. 
Fr. o. m. m itten av 1980-talet har m iljöforskningen fått en alltm er fram trä
dande plats i det ekonom iskt-polititskt och tekniskt-industriellt betingade 
internationella FoU-sam arbetet (t. ex. EG och Eureka). Övergången till 
1990-talet har slutligen fört med sig etablering av globala miljöforsknings
program (W CRP och IGBP).

Alla dessa aktiviteter som inletts vid olika tidpunkter löper idag paral
lellt och under en viss växelverkan och integrering mellan de olika elem en
ten. Samtidigt genomfors flera miljöforskningsprogram och -projekt också 
inom ramen för olika internationella vetenskapliga organisationer och 
forskningsinstitutioner, t. ex. European Science Foundation (ESF) och det 
internationella institutet för systemanalys IIASA.

De nordiska länderna deltar vart för sig i flera av dessa program och 
projekt. I fråga om de nyaste program m en överväger länderna deltagande 
och på några om råden pågår för närvarande inventering av de nationella 
forskningsmiljöernas intresse och möjligheter att m edverka eller på annat 
sätt bidra till de internationella forskningsprogram men.

1 det följande görs en översiktlig genomgång av de internationella pro
gram, projekt och organisationer som har en central betydelse för de 
nordiska ländernas miljöforskningssam arbete. Översikten är inte avsedd 
som en uttöm m ande detaljbeskrivning av program innehåll och samarbets- 
form er med precisering av de enskilda nordiska ländernas deltagande. 
Översikten är främst avsedd som en illustration av verksam hetens om fatt
ning, huvudinriktning och huvudsakliga organisationsram ar.

5.2 Unesco och de naturvetenskapliga programmen 

Inom Unesco Finns en lång tradition för vetenskapliga program omkring 
naturresurser och miljöfrågor. På 1960-talet och i början av 1970-talet 
inleddes flera miljörelaterade program inom hydrologi, m arinvetenskaper, 
geovetenskaper och ekologi. Som huvudregel har dessa Unescos naturve
tenskapliga och m iljöinriktade forskningsaktiviteter haft en relativt bety
dande nordisk medverkan.

För närvarande har tre program och en forskningsorganisation inom 
Unesco särskild relevans för den nordiska miljöforskningen:

5.2.1 M an and the Biosphere (MAB) Programme 

MAB-programmet är ett ekologiskt inriktat tvärvetenskapligt program 
som är koncentrerart på biosfärens levande resurser och det ekologiska och 
sociala samspelet mellan m änniskan och naturen. Program m et inleddes 
1971 och idag deltar över 110 länder i programmet.



1400 B 119/k

5.2.2 International Hydrological Programme (IHP)

IHP-program m ets generella syfte är att främja hydrologisk forskning
och utveckla kunskapen om vattnets kretslopp samt att bidra till en ända
målsenlig användning av vattenresurserna. IHP-program m ets aktuella in
riktning är nära knuten till de internationella Global Change-programmen 
IGBP och W CRP (jfr avsnitt 5.5).

IHP:s aktivitetsplan fór perioden 1990—1995 har som program tem a 
Hydrologi och vattenresurser för en bärkraftig utveckling i en miljö i 
förändring. IHP studerar b l.a. frågor om klim atförändringars effekter på 
det globala hydrologiska kretsloppet. De nordiska länderna har etablerat 
ett aktivt sam arbete i IHP organiserat b l.a. inom Koordineringskom m it- 
tén för hydrologi i Norden (KOHYNO).

5.2.3 International Geological Correlation Programme (IGCP)

IGCP är ett m ångdisciplinärt geovetenskapligt program som studerar 
olika geologiska fenomen. Flera av program m ets aktuella projekt har di
rekt anknytning till IGBP och särskilt dess delprogram Past Global 
Change. I IGCP-program m et deltar för närvarande ca 80 länder.

5.2.4 Intergovernmental Oceanographic Commission (IOC)

M ellanstatliga oceanografiska kommissionen IOC inrättades inom
Unesco 1960 främst med uppgift att främ ja grundläggande forskning inom 
marinbiologi och havets fysik och kemi. Idag är organisationens program 
starkt miljöforskningsinriktade och verksamheten drivs i nära samarbete 
med b l.a. FN:s miljöprogram UNEP och världsmeteorologiorganisa- 
tionen WMO. Samspelet mellan hav och klim at står centralt i IOC:s 
forskningsprogram och organisationen har b l.a. spelat en viktig roll i 
utvecklingen av den oceanografiska kom ponenten i W orld Climate Re
search Programm e (WCRP).

5.3 Forskning som  fö ljd  av internationella miljöskyddskonventioner 

De internationella konventionerna mot olika former av förorening av 
havsmiljön, som ingicks på 1970-talet, samt konventionerna om luftför
orening och skydd av ozonlagret, som tillkom på 1980-talet, har dels 
genom rekom m endationer om olika m iljöproblem påverkat miljöforsk
ningens inriktning och omfattning, dels lett till utveckling av om fattande 
m onitoringprogram  och belastningsuppgörelser.

De viktigaste konventionerna för Nordens och Nordeuropas havsom rå
den — också med tanke på miljöforskningen — är två globala konventio
ner (Londonkonventionen och M ARPOL-konventionen) och tre regionala 
konventioner (Oslo-, Paris- respektive Helsingforskonventionen).

Konventionerna är uppbyggda som ram konventioner som fastslår de 
fördragsslutande parternas grundläggande skyldigheter. I särskilda bilagor 
till konventionerna ingår vanligen också artiklar om inform ationsutbyte
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och om vetenskapligt sam arbete sam t om upprättande av gem ensamma 
havs- och luftövervakningsprogram . G enom förandet av konventionernas 
internationella åtgärdsprogram  förutsätts ske genom nationella åtgärder 
och insatser inom t. ex. lagstiftning, teknik och forskning.

Också genom förandet av de gem ensam m a internationella övervaknings
program m en baserar sig på nationella program, nationell identifiering och 
kartläggning av problem samt på forskning som bedrivs nationellt eller 
sam ordnat via olika internationella organisationer och forskningspro
gram. K onventionerna eller deras beslutande organ driver eller finansierar 
som huvudregel inte själva någon forskningsverksam het men kan i sina 
rekom m endationer uppm ana m edlem sländerna till forskningsinsatser om 
bestäm da frågor.

5.3.1 Londonkonventionen

Londonkonventionen gäller dum pning av avfall och andra äm nen samt 
förbränning av avfall till havs. K onventionen, som undertecknades 1972 
och trädde i kraft 1975,har ratificerats av över 60 stater. Beslutande organ 
är ett s. k. konsultativt möte som sam m anträder en gång om året. Vidare 
finns ett perm anent organ för forskningsfrågor, Scientific G roup on Dum- 
ping.

5.3.2 M ARPOL-konventionen

M ARPOL-konventionen från 1973/78 gäller förhindrande av förorening 
från fartyg, både på hav och i ham nar. K onventionen har ratificerats av ca 
50 stater, bl. a. alla Östersjöstater. Beslutande församling är M arine Envi
ronm ent Protection Com m ittée (M EPC) som möts var nionde månad. 
Sekretariatsfunktionen för både Londonkonventionen och M ARPOL om- 
händerhas av FN:s sjöfartsorganisation 1MO (International M aritim e O r
ganization) i London.

5.3.3 Oslokonventionen

O slokonventionen från 1972 gäller förhindrande av havsförorening ge
nom dum pning från fartyg och flyg. Konventionen, som om fattar N ord
sjön och N ordostatlanten, har ratificerats av 13 stater, bl. a. alla nordiska 
länder. Beslutande församling är Oslokomm issionen (OSCOM) som till
sam m ans med Pariskom m issionen (jfr nedan) har ett gem ensamt sekreta
riat i London.

U nder Oslokomm issionen finns en perm anent rådgivande kom m itté för 
vetenskapliga frågor SACSA (Standing Advisory Com m ittée for Scientific 
Advice). Oslokomm issionen har tillsam m ans med Pariskom m issionen och 
Internationella Havsforskningsrådet (1CES) ett gem ensamt övervaknings
program som adm inistreras av kom m issionernas perm anenta arbetsgrupp 
för m onitoringfrågor (Joint M onitoring Group).
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5.3.4 Pariskonventionen

Pariskonventionen från 1974 har till syfte att förhindra förorening av 
havet från landbaserade källor. K onventionen om fattar Nordsjön och 
N ordostatlanten, dvs sam m a om råde som O slokonventionen med undan
tag för territorialhaven. K onventionen, som trädde i kraft 1978, har sam 
ma m edlem sstater som Oslokonventionen m ed undantag för Finland, som 
dock deltar som observatör i Pariskom m issionens arbete. Dessutom  är 
EG-kom m issionen ansluten till konventionen.

Beslutande församling är Pariskom m issionen (PARCOM ). PARCOM 
har en rad ad hoc-arbetsgrupper och en perm anent arbetsgrupp för tek
nisk-vetenskapliga frågor sam t den med Oslokomm issionen och In terna
tionella Havsforskningsrådet gem ensam m a havsövervakningsgruppen 
som ansvarar för organens m onitoringprogram .

5.3.5 Helsingforskonventionen

Helsingforskonventionen från 1974 gäller skyddet av Ö stersjöom rådets 
m arina miljö. Konventionen om fattar hela Östersjön med Bottniska vi
ken, Finska viken samt Öresund, Stora och Lilla Bält samt Kattegatt upp 
till Skagen i Skagerrak vid 57:e breddgraden.

Helsingforskonventionen är den mest om fattande av de här näm nda 
konventionerna. Enligt konventionen skall de fördragsslutande parterna 
vidta alla behövliga åtgärder för att förhindra och minska föroreningen av 
Östersjöns m arina miljö och för att skydda och förbättra den. K onventio
nen inbegriper utsläpp från landbaserade källor inkluderande atm osfäriskt 
nedfall samt utsläpp av radioaktiva äm nen från anläggningar på land. 
V idare gäller konventionen utsläpp från fartyg, dum pning av avfall, sam 
arbete om bekäm pning av olje- och kem ikalieutsläpp vid olyckor samt 
förorening som förorsakas av utforskning och exploatering av havs
bottnen.

Konventionen trädde i kraft 1980. De idag sex m edlem sländerna är 
D anm ark, Finland och Sverige samt Polen, Förbundsrepubliken Tyskland 
och Sovjetunionen. Fram  till de två tyska staternas förening var även 
D D R ansluten till konventionen.

Beslutande församling är Helsingforskommissionen (HELCOM ) som 
har sitt sekretariat i Helsingfors. HELCOM sam m anträder i likhet med 
OSCOM och PARCOM en gång om året. HELCOM :s driftsbudget för 
budgetåret 1990/91 är 4,4 milj. FIM.

HELCOM har fyra perm anenta kom m ittéer. Efter en omorganisering 
vid kommissionens elfte möte i februari 1990 ansvarar Environm ental 
Com m ittée (EC) främst för m onitoringprogram , m iljökvalitetsbeskriv- 
ningar och vetenskapligt sam arbete, Technological Com m ittée (TC) för 
frågor om begränsning av utsläpp från landbaserade källor, M aritim e 
Com m ittée (MC) för frågor om förorening från fartyg medan Com batting 
Com m ittée (CC) arbetar med bekämpningsfrågor.
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Som ett resultat av Ö stersjöländernas m inisterm öte i Ronneby 3.9.1990 
har i anslutning till HELCOM inrättats en särskild ”ad hoc high level Task 
Force” för att i skyndsam ordning arbeta med kartläggning och planering 
av åtgärder som behövs för att å terupprätta Östersjöom rådets miljö. Arbe
tet innefattar även frågor angående behovet av ekonom iska resurser för 
m iljöinvesteringar i Östersjöns tillrinningsom råde. Task force-gruppen har 
hållit sitt första möte i början av novem ber 1990 och lagt fast ett arbetspro
gram och en tidsplan för a tt få fram en aktionsplan eller ” krisprogram ” för 
Östersjön. Även om konkreta forskningsaktiviteter inte ingår i de omedel
bara planerna finns det i det kom m ande arbetet behov av ny forskningsba- 
serad kunskap på många om råden och arbetet kan således få direkt bety
delse för utvecklingen av miljöforskningsverksam heten i Ö stersjöom rådet.

U nder HELCOM :s fyra perm anenta kom m ittéer finns arbetsgrupper av 
både tillfällig och m er perm anent karaktär. U nder m iljökom m ittén, som 
är den kom m itté som främst arbetar med forskningsrelaterade frågor, 
finns bl. a. en expertgrupp för luftburen förorening (EGAP), en expert
grupp för m onitoring av radioaktiva äm nen (MORS) sam t en expertgrupp 
för miljötillståndsevaluering (GESPA).

De frågor som Helsingforskommissionen hittills särskilt arbetat med är 
Östersjöns tillstånd, föroreningsbelastningen sam t åtgärder för att m otver
ka föroreningsutsläpp. Bl. a. har sam m anställningar gjorts av de m arineko
logiska förhållandena i Östersjön.

En rad problem har studerats genom att ett av m edlem sländerna insam 
lat upplysningar om ett speciellt problem och för HELCOM  sam m anställt 
en rapport. På det sättet har rapporter gjorts om bl. a. D D T (Polen), PCB 
(Danm ark), bly (BRD), kadm ium  (Sverige), koppar (DDR), kvicksilver 
(Sovjetunionen), landbaserade oljeföroreningar (Finland), lantbruksut- 
släpp (Danm ark), industriutsläpp (Finland).

Sedan 1980 koordinerar HELCOM ett övervakningsprogram , Baltic 
M onitoring Program m e (BMP), som om fattar hydrografiska, kemiska och 
biologiska undersökningar. 1986 initierade HELCOM  ett m onitoringpro- 
gram om luftburen förorening och efter Tjernobylolyckan inleddes ett 
m onitoringprogram  om tillförsel av radioaktiva äm nen. Den första 
sam m anställningen av Östersjöns föroreningsbelastning från landbaserade 
källor gjordes 1986 på basen av m edlem sstaternas inform ationer. HEL- 
COM:s datainsam lingar och observationer avrapporteras i HELCOM:s 
publikationsserie Baltic Sea Environm ent Proceedings och insam lade data 
finns tillgängliga genom en databas, HELCOM D ata Bank.

I en m iljöm inisterdeklaration i sam band med HELCOM :s kommis- 
sionsmöte 1988 framhålls bl. a. att det finns ett ökat behov av FoU om 
graden och arten av havsföroreningen i Östersjön. D eklarationen påpekar 
också att övervakningen behöver stärkas speciellt beträffande havets och 
ekosystemens tillstånd.

Vid HELCOM :s möte 1989 antogs bl. a. en rekom m endation om att
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m edlem sstaterna skall intensifiera sina forskningsinsatser om algblom
ning. Och i konklusionsdelen i HELCOM :s senaste m iljötillståndsbeskriv
ning, som publicerades i april 1990, presenteras en om fattande förteckning 
över aktuella forskningsbehov i m edlem sländerna. Större vikt bör fästas 
vid b l.a. process- och effektinriktad forskning och vid vattencirkulations
processerna mellan Nordsjön och Östersjön. Det behövs m era forskning 
om orsakerna till den ökade surheten (pH) i Östersjön och om effekterna 
av sur nederbörd på m iljösituationen i hela Ö stersjöom rådet samt om 
närsalternas transportm ekanism er.

5.3.6 Genévekonventionen

Beträffande luftförorening och ozonlagret finns två internationella kon
ventioner som också har betydelse för miljöforskningssam arbetet, näm li
gen G enévekonventionen och W ienkonventionen.

Genévekonventionen om långväga gränsöverskridande luftföroreningar 
undertecknades 1979 av 34 länder och EG-komm issionen. De nordiska 
länderna spelade en central och pådrivande roll i det arbete och de för
handlingar inom FN:s ekonom iska kommission för Europa (ECE) som 
ledde till konventionens tillblivelse. Konventionen, som trädde i kraft 
1983, innehåller även artiklar om forskningsaktiviteter och gem ensamma 
övervakningsprogram.

Inom ramen för G enévekonventionen har på basen av ett norskt in itia
tiv etablerats ett europeiskt sam arbetsprogram  för m onitoring och evalu
ering av långväga överförsel av luftföroreningar i Europa (EMEP). Pro
gramm et genomförs med hjälp av nära 100 m ätstationer fördelade över 
hela Europa. Resultaten av de kemiska undersökningarna koordineras av 
Norsk institutt for luftforskning (NILU) m edan D et norske m eteorologi
ske institutt (DNM I) och hydrometeorologiska institutet i Moskva ansva
rar för de meteorologiska beräkningarna.

5.3.7 Wienkonventionen

W ienkonventionen till skydd av ozonlagret undertecknades 1985 av 20 
länder sam t EG-komm issionen. K onventionen är b l.a . ett resultat av 
arbetet i FN:s miljöprogram UNEP. Konventionen fastslår att länderna 
skall sam arbeta om att klarlägga de processer som leder till nedbrytning av 
ozonskiktet och att länderna skall bistå varandra i att motverka nedbryt
ningen. Länderna förpliktar sig enligt konventionen att bedriva forskning 
om de ozonnedbrytande processerna och om åtgärder som kan motverka 
nedbrytningen.

Som en följd av konventionen undertecknade 24 stater samt EG-kom- 
missionen år 1987 en överenskommelse, det s. k. M ontrealprotokollet, om 
att fastfrysa och begränsa produktion och förbruk av CFC och haloner.
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5.4 FN:s klim atpanel

1988 upprättade FN:s miljöprogram U N EP och världsmeteorologiorga- 
nisationen WMO en m ellanstatlig klim atpanel 1PCC (International Panel 
on Climate Change) for att göra en samlad vetenskaplig bedöm ning av 
växthusproblem atiken och av möjliga åtgärder. Inem ot 1000 forskare från 
60 länder har deltagit i IPCC:s arbete. Som m aren 1990 presenterade IPCC 
tre expertrapporter:

— En klim atvetenskaplig rapport om växthuseffekten
— En rapport om möjliga effekter av klim atförändringar
— En rapport med förslag till strategier och åtgärder

Rapporterna behandlades bl. a. vid den andra världsklim atkonferensen i 
Geneve i början av novem ber 1990. Konferensen arrangerades av världs- 
meteorologiorganisationen WMO och U N EP i sam arbete med Unesco, 
den mellanstatliga oceanografiska kommissionen IOC, FAO och Interna
tional Council o f Scientific Unions (ICSU). Syftet med konferensen var att 
genomgå de nyaste forskningsresultaten och forskningsm etoderna beträf
fande klim atfrågor samt att bedöm a behovet av fortsatt internationellt 
forskningssam arbete om klimatutvecklingen.

Världsklimatkonferensen fram hävde i sitt uttalande speciellt behovet av 
ökade forskningsinsatser och betydelsen av att stärka det internationella 
forskningssam arbetet i det internationella klim atforskningsprogram m et 
W CRP och i det internationella geosfär-biosfärprogrammet IGBP.

5.5 Global Change-programmen

Som ett resultat av ett sam arbete mellan flera internationella sam arbets
organ såväl på regeringsnivå som av N G O -karaktär — bl. a. FN:s m iljöpro
gram UNEP, världsm eteorologiorganisationen WMO och vetenskapsaka
dem iernas internationella sam arbetsorgan ICSU — har under slutet av 
1980-talet utvecklats två världsom spännande miljöforskningsprogram för 
studier av globala förändringar i samspelet mellan jordsystem ets tre 
huvudkom ponenter land, atm osfär och vatten.

Bägge program m en går under den sam lande beteckningen global 
change-forskning och har klim atförändringar och deras effekter som ett 
centralt element.

5.5.1 World Climate Research Programme (WCRP)

W orld Clim ate Research Program m e är ett brett forskningsprogram 
med huvudinriktning på de fysikaliska processer som bestäm m er klimatet. 
Programm et är indelat i flera delprogram . För närvarande är det centrala 
program m et W orld Circulation Experiment (WOCE) som är ett oceano- 
grafiskt program vars huvudsyfte är att finna modeller för att förutsäga 
klim atförändringar över mycket långa perioder, tiotals år.

Programm et har rönt stort intresse i de nordiska länderna och som ett
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nordiskt bidrag till WOCE har ett forslag till ett sam nordiskt delprogram 
N O RD IC WOCE utarbetats. Det nordiska programforslaget, som gäller 
perioden 1991 — 1995, har kostnadsberäknats till nära 70 milj. DKK (jfr 
avsnitt 7.4).

5.5.2 International Geosphere-Biosphere Programme: A Study o f  Global 
Change (IGBP)

1GBP är ett mångvetenskapligt program som är inriktat på att undersö
ka de kemiska, fysiska och biologiska processer som reglerar jordens miljö. 
Inom program m et skall särskilt studeras förändringar i det samlade syste
met och m änniskans roll i dessa förändringar.

H uvudm an för program m et är vetenskapsakadem iernas internationella 
samarbetsorgan ICSU som består av 20 internationella vetenskapsunioner 
med över 70 nationella vetenskapsakdem ier som medlem m ar. IGBP:s 
övergripande sekretariatsfunktion är förlagd till Kungliga V etenskapsaka
dem ien i Stockholm.

IGBP är uppbyggt av flera internationella delprogram eller s. k. kärnpro- 
jekt som förutsätts genom förda genom bidrag bestående av både särskilda 
nationella forskningsprogram och mer reguljära nationella projektinsatser. 
Också finansieringen av de till IGBP knutna forskningsaktiviteterna förut
sätts ske genom nationell program- och projektfinansiering.

De tillsvidare tio delprogram som definierats har grupperats omkring 
sju grundläggande frågor:

1. H ur regleras den kemiska sam m ansättningen i den globala atm osfären 
och vilken roll har de biologiska processerna i produktion och förbruk av 
spårgaser?
— The international Global Atm ospheric Chemistry Project (IGAC)
— Stratosphere-Troposphere Interactions and the Biosphere (STIB)

2. H ur påverkas klim atet av de biogeokemiska processerna i havet och 
hur påverkas de av klim atförändringar?
— Joint Global Ocean Flux Study (JGOFS)
— Global Ocean Euphotic Zone Study (GOESZ)

3. H ur påverkas resurserna i kustzonen av förändringar i landanvänd
ningen och hur påverkas ekosystemen i kustzonen av förändringar i havs
nivån?
— Land-Ocean Interaction in the Coastal Zone (LOICZ)

4. H ur samspelar vegetationen med de fysikaliska processerna i den 
hydrologiska cykeln?
— Biospheric Aspects o f the Hydrological Cycle (BAHC)

5. H ur påverkas det terrestra ekosystemet av globala förändringar?
— Global Change and Terrestrial Ecosystems (GCTE)
— Global Change and Ecological Complexity (GCEC)
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6. Vilka betydande klimat- och m iljöförändringar har inträffat i fornti
den och vad var orsakerna till dem?
— Past Global Changes (PAGES)

7. H ur kan våra kunskaper om jordsystem ets (Earth system) kom ponen
ter integreras och analyseras i en num erisk ram som kan göra förutsägelser 
möjliga?
— Global Analysis, In terpretation and Modelling (GAIM)

IGBP befinner sig ännu i en startfas även om många forskningsaktivite
ter redan inletts. Alla delprogram är inte ännu färdigplanerade eller slutligt 
definierade. De nordiska länderna och nordiska forskare har således fort
satt goda möjligheter att påverka program m ens inriktning.

FN:s generalförsamling antog 1989 en resolution som rekom m enderar 
alla regeringar som känner ansvar för att öka kunskaperna om orsaker till 
och effekter av klim atförändringar, att stöda de två internationella forsk
ningsprogrammen W CRP och IGBP sam t att öka forskningsverksamheten 
på program om rådena.

I de nordiska länderna pågår redan eller planeras projektverksam het 
både inom W CRP:s och IGBP:s forskningsområden. Forskningsinsatserna 
och aktiviteterna är dock än så länge relativt splittrade. Av de nordiska 
länderna har tillsvidare endast Finland etablerat ett särskilt nationellt 
program för global change-forskning, det s. k. SILM U-program m et (jfr 
avsnitt 3.2.4). En generell aktivering av verksam heten om kring IGBP- 
program m et har dock skett i hela Norden genom att alla nordiska länder 
1989/90 etablerat nationella IG BP-kom m ittéer för att sam ordna och främ 
ja  forskningen på om rådet.

5.5.3 H um an Dimensions o f  Global Change 

Parallellt med vetenskapsakadem iorganisationen ICSU:s planering av 
IGBP-program m et har International Social Science Council (ISSC) arbetat 
med planering av ett internationellt samhällsvetenskapligt forskningspro
gram som skall kom plettera det i huvudsak naturvetenskapligt inriktade 
IGBP-programmet. Avsikten är att stärka forskningen om människans 
explicita roll i de globala m iljöförändringarna.

Sommaren 1990 offentliggjorde ISSC ett ram program  för forskning om 
” H um an Dim ensions of Global Environm ental Change” . I ram program 
met föreslås forskning om följande sju huvudtem an:

— Social dim ensions of resource use
— Perception and assessment o f global environm ental conditions and 

change
— Impacts o f local, national and international social, econom ic and politi- 

cal structures and institutions
— Land use
— Energy production and consum ption
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— Industrial growth
— Environm ental security and sustainable developm ent

ISSC har hösten 1990 beslutat att inleda sina insatser med ett program 
om ” Land Use” .

Samhällsvetenskapligt inriktade m iljöprogram insatser med direkt kopp
ling till tem at hum an dim ensions o f global change har också inletts eller är 
under planering i flera internationella organ såsom t. ex. European Science 
Foundation, system analysinstitutet HASA och EG (jfr nedan).

5.6 EG.s miljöforskningsprogram  

Inom EG genomförs ett om fattande FoU-sam arbete organiserat och 
finansierat i form av fleråriga ram program  för forskning och teknologisk 
utveckling. Forskningsverksam heten inom programmen genomförs och 
finansieras i form av:

— Forskning vid EG:s fyra gem ensamma forskningsanläggningar (s.k. 
direkta aktioner). Forskningen vid anläggningarna finansieras över 
EG:s budget.

— K ontraktforskning (s.k. indirekta aktioner) genom en fördelning av 
kostnaderna för sam arbetsprojekt som utförs vid universitet, forsk
ningsinstitutioner, företag mm. Vanligtvis betalas 50% av projektkost
naderna med EG-medel.

— Sam ordnade aktioner (sk concerted actions) i huvudsak med deltagar
nas egen finansiering.

Finland, Island, Norge och Sverige har under senare delen av 1980-talet 
ingått bilaterala ram avtal med EG om vetenskapligt och teknologiskt 
samarbete. Ram avtalen gör det möjligt för de nordiska länderna att för
handla om deltagande i ram program m ens olika delprogram och projekt. 
Det finns för närvarande tre huvudform er för de nordiska ländernas 
(frånsett D anm ark som har autom atisk rätt att delta i programmen) m ed
verkan i EG:s forskningsprogram:

— Fullt deltagande i ett forskningsprogram på program nivå (med full 
m edfinansiering av programbudgeten)

— Deltagande på projektnivå (med finansiering projekt för projekt och 
utan möjlighet till ekonom iskt bidrag från programbudgeten)

— Samarbetsavtal om koordinering och inform ationsutbyte inom ett 
forskningsprogram

Det för närvarande aktuella ram program m et, som gäller perioden 
1990— 1994, är EG:s tredje ram program  och det sam m anfaller delvis med 
det andra ram program m et (1987— 1991) vars program aktiviteter fortsatt 
löper. Det tredje FoU-ram program m ets samlade budget uppgår till 46 
m iljarder DKK.

Ram program m en är indelade i flera huvudom råden som uppdelats i
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m indre delom råden för vilka särskilda forskningsprogram preciserats. 
M iljöforskning har ingått i alla tre ram program  med växande andelar för 
vart program. 1 det andra ram program m et ingår två specifika miljöforsk
ningsprogram:

— Science and Technology for Environm ental Protection (STEP) med en 
programbudget på 600 milj. DKK för perioden 1989— 1992

— European Program on Climatology and N atural H azards (EPOCH) 
med en budget på 320 milj. DKK för program perioden 1989— 1992

Finland, Norge och Sverige har alla deltagit aktivt i STEP på projektnivå 
och förhandlat om deltagande på program nivå. I Sverige finns dessutom 
planer som syftar till fullt medlem skap på program nivå även i det klim ato
logiskt inriktade forskningsprogram met EPOCH.

M iljörelevant forskning ingår också i t. ex. havsforskningsprogramm et 
MAST, bioteknologiprogram m et BRIDGE och i råm aterial- och åter- 
användningsprogram m et REWARD.

I det tredje ram program m et (1990— 1994) har miljöforskningen samlats 
så att m iljöforskningen utgör ett av program m ets sex huvudom råden enligt 
följande:

Basteknologi:
1. Inform ations-och kom m unikationsteknologi
2. Industri- och materialteknologi

Förvaltning av naturresurser:
3. Miljö
4. Biovetenskap och bioteknologi
5. Energi

Förvaltning av intellektuella resurser:
6. Mänskliga resurser och mobilitet

För FoU-program m et på m iljöom rådet har fastställts en totalbudget på 
drygt 3 300 milj. DKK. Av budgeten har drygt 2000 milj. DKK reserverats 
för kontraktforskning (indirekta aktioner) medan återstoden i huvudsak är 
avsedd för miljöforskning vid EG:s gem ensam m a forskningsanläggningar.

Det av EG-komm issionens framlagda förslaget till m iljöforskningspro
gram har följande huvudinnehåll:

1 Globala klimatförändringar:
— N aturbetingade klim atförändringar
— M änniskoskapta klim atförändringar
— Effekter av klim atförändringar
— Nedbrytning av ozonskiktet i stratosfären
— Troposfärens fysik och kemi
— Biogeokemiska kretslopp
— Ekosystemens dynam ik

4 5 -  10-0450 Nordiska rådet
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2 M iljöteknologi och miljöteknik:
— K valitetsbedöm ning och övervakning (utveckling av instrum ent och 

m etoder m. m.)
— M iljöskyddsteknik och m etoder för återupprättande av skadad miljö

3 Forskning beträffande miljöproblemens ekonom iska och samhälleliga 
sidor:

— Sam hällsekonomisk bedöm ning av m iljöförändringar
— M iljöpolitikens och miljöforskningens sam hällsekonom iska effekter

4 Integrerade forskningsprojekt
— N aturbetingade faror
— Teknologiskapta faror
— Ökenbildning i M edelhavsom rådet

1 tillägg till det egentliga miljöforskningsprogram m et föreskriver ram 
program m et att m iljöaspekter skall beaktas i alla delprogram. Av särskilt 
intresse i detta sam m anhang torde vara t. ex. havsforskningsprogram m et 
som för program perioden 1990— 1994 har en budget på ca 830 milj. DKK. 
Vidare finns på energiom rådet ett program om radioaktivt avfall med en 
budgetram på 640 milj. DKK för perioden 1 9 9 0 - 1994.

5.7 COST-samarbetet 

COST (European Cooperation in the Fields o f Scientific and Technical 
Research) är en sam arbetsram  som syftar till att främ ja ett brett europeiskt 
forskningssam arbete på projektnivå. Sam arbetet inleddes på initiativ av 
EG och idag består COST av de 12 EG-länderna, EG-komm issionen samt 
Finland, Norge, Sverige, Jugoslavien, Schweiz, Turkiet och Österrike.

1 COST-samarbetet kan delta både offentliga och privata institutioner 
samt såväl universitet som industriföretag och myndigheter. Deltagarna i 
COST-projekten står i första hand själva för sina projektkostnader, vanli
gen dock med goda möjligheter till offentligt forskningsstöd. COST är nära 
kopplat till EG och såväl i fråga om projektval som beträffande finansi
ering finns ofta ett sam band med EG:s FoU-program . COST kan också ge 
icke-EG-länder en indirekt tillgång till EG:s FoU-program.

De nordiska länderna har deltagit aktivt i COST-samarbetets olika 
program- och projekt. Miljöskyddsforskning har varit och är fortsatt ett av 
COST-samarbetets huvudom råden. N ordiskt deltagande finns för närva
rande i b l.a. följande m iljöinriktade COST-projekt:

— Physico-chemical behaviour of atm ospheric pollutants
— Air pollution effects on terrestrial and aquatic systems
— Indoor-air quality and its im pact on man
— Epidemiological investigation of the effects of atm ospheric pollution on 

hum an health
— Organic m icropollutants in the aquatic environm ent
— Coastal benthic ecology
— Treatm ent and use of organic sludge and liquid agricultural waste
— Protection o f species
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5.8 EUREKA-samarbetet

I Eureka-sam arbetet, som inleddes 1985, deltar alla EG- och EFTA- 
länder samt EG-kom m issionen och Turkiet. Det övergripande politiskt 
uttalade syftet med Eureka är att genom ett FoU-sam arbete på högteknolo
giska om råden förbättra den europeiska industrins internationella konkur
renskraft.

Eureka är inte ett egentligt program utan kan snarast karakteriseras som 
en sam arbetsram  för m er eller m indre individuell etablering av internatio
nella sam arbetsprojekt. Etablering av Eureka-projekt förutsätter deltagan
de från m inst två länder och deltagarna kan vara såväl industriföretag som 
offentliga och privata forskningsinstitutioner inkluderande universitets- 
och högskoleinstitutioner.

M iljöinriktade Eureka-forskningsprojekt finns för närvarande inom föl
jande fyra s. k. paraplyprogram /-projekt:

— EUROM AR gäller transportprocesserna i havet och mellan hav och 
atm osfär. Det finns 18 delprojekt om bl. a. övervakning, datatransport 
och standardisering.

— EUROENV1RON gäller kommersiellt inriktade projekt inom hela 
m iljöteknologiom rådet.

— EUROTRACK gäller försum ingsäm nen i troposfären över Europa.D et 
finns 14 delprojekt om bl. a. modell- och instrum entutveckling samt 
övervakning.

— EUROCARE gäller skydd sam t konservering och restaurering av kul
turvärden som hotar nedbrytas av luftförorening.

D anm ark, Norge och Sverige har projektdeltagare i alla fyra program 
m edan Finland deltar i de tre förstnäm nda program m en.

5.9 European Science Foundation

European Science Foundation (ESF), som är ett sam arbetsorgan för de 
europeiska forskningsråden (motsv.), arbetar bl. a. med planering och 
sam ordning av forskningsprogram, forskam ätverk, forskarutväxling och 
forskningspolitiskt inform ationsutbyte. ESF upprättades 1974 och har 
idag 53 m elem sorganisationer i 19 länder, bl. a. i alla nordiska länder.

Inom ESF finns för närvarande bl. a. följande m iljöinriktade program 
(med varierande samarbetsformer):

— Program m e on Forest Ecosystems (FERN). Program m et, som gäller de 
europeiska skogarna, har tre huvudlinjer:
— dynam ics of nitrogen
— forest patterns and their modelling
— m an-induced changes in forest ecosystems

— Late Cenozoic Evaluation o f the Polar N orth A tlantic (PONAM )
— European Glaciological Program m e (EGP)
— European Paleoclimate and Man (EPC)
— Predicting Ocean Clim ate (POC)
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— Environm ent, Science and Society: An Economic and Institutional 
Analysis (ESS)

I ESF:s m iljöinriktade polarforskningsprogram ingår bl. a. klim at- och 
miljöprojektet Greenland Icecore Projekt (GRIP). Projektet har rönt stort 
intresse i N orden och ett förslag till ett eget nordiskt projektsam arbete om 
G R IP har utarbetats (jfr avsnitt 7.4).

5.10 System analysinstitutet IIA S  A

Internationella institutet för tilläm pad systemanalys HASA (Internatio
nal Institute for Applied Systems Analysis) är ett mångvetenskapligt forsk
ningsinstitut med m edlem sorganisationer i 15 länder. M edlem sorganisa
tionerna är vetenskapsakadem ier och forskningsrådsorgan. M edlemsorga
nisationerna representerar både väst- och östeuropeiska länder sam t K ana
da, Japan och USA. Av de nordiska länderna deltar Finland och Sverige. 
Forskningsinstitutet upprättades 1972 och är placerat i närheten av W ien i 
Österrike.

IIASA:s m ålsättning är a tt med hjälp av systemanalys utveckla m odeller 
och prognoser om internationellt centrala frågor och problem. Forskning
en vid HASA är för närvarande koncentrerad på fem forskningsprogram 
med en stark inriktning på miljöforskning:

— Environm ental Program (ENV)
— Population Program (POP)
— System and Decision Science Program  (SDS)
— Technology, Economy and Society Program (TES)
— Climate and Ecology Related Energy Program (CEE)

U nder m iljöprogram m et ENV finns bl. a. delprojekten:

— Biosphere Dynamics
— Transboundary Air Pollution
— W ater Resources

Vidare kan under befolkningsprogram met näm nas delprojektet Popula
tion and Sustainable D evelopm ent sam t under TES-programmet Social 
and Environm ental Dimensions.

5.11 Internationella Havsforskningsrådet (ICES)

Internationella Havsforskningsrådet ICES (International Council for the 
Exploration of the Sea) upprättades 1902 av åtta länder, bland dessa 
Danm ark, F inland, Norge och Sverige. Organisationen, som har sitt sekre
tariat i Köpenham n, om fattar idag 17 medlem sstater, inkluderande alla 
Östersj östater.

Organisationens verksamhet har huvudsakligen varit inriktad på att 
främ ja forskning och undersökning av havens levande resurser i första 
hand i N ordatlanten. Sedan 1960-talet har organisationen i allt högre grad
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medverkat i organiseringen av studier om m arina föroreningsproblem. 
ICES har bl. a. organiserat flera internationella forskningsprojekt om kon
tam inering av fisk och skaldjur i Östersjön samt program för undersökning 
av olika fysiska, biologiska och kemiska param etrar i Östersjön. ICES har 
även bistått vid Helsingforskommissionens övervakningsprogram och 
m iljötillståndsstudier.

5.12 Övrigt

Såsom påpekats i avsnitt 5.1 är den ovan gjorda genomgången inte en 
fullständig översikt över det internationella m iljöforskningssam arbetet. 
Internationellt miljöforskningssam arbete med relevans för de nordiska 
länderna bedrivs således också inom ram en för andra internationella kon
ventioner, sam arbetsorgan och fora än de här beskrivna. Sådana organ och 
fora är t. ex. Världsbanken, Bonnavtalet och N ordsjökonferenserna. Här 
kan också näm nas den för Oslo- och Pariskonventionerna samt Internatio
nella Havsforskningsrådet gem ensamma arbetsgruppen N orth Sea Task 
Force som bl.a. arbetar med sam ordning och initiering av forskning om 
Nordsjön.

Vidare finns det ett om fattande sam arbete mellan de nordiska länderna 
på bilateral bas. I några fall är detta sam arbete reglerat genom avtal, t. ex. 
Ö resundsavtalet mellan D anm ark och Sverige samt avtalet mellan Finland 
och Sverige angående Bottniska viken. U tanför program kom m itténs här 
presenterade översikt har även läm nats de många bilaterala samarbetsav- 
tal och projekt som forskningsråd och universitet i de nordiska länderna 
inlett med m otsvarande sam arbetsparter i flera väst- och östeuropeiska 
länder.
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DEL II -  PROGRAMDELEN 

6 Samarbetsområden för ett nordiskt miljöforskningsprogram

6.1 Val av temaområden

Program kom m ittén har i huvudsak gått igenom miljöforskningsverk
samheten i de nordiska länderna, översiktligt kartlagt det nordiska forsk
ningssamarbetet på om rådet och studerat de nordiska ländernas medver
kan i internationellt m iljöforskningssam arbete. K om m ittén har särskilt 
sökt identifiera de nationellt, nordiskt och internationellt prioriterade 
m iljöforskningsområdena.

På basen av denna genomgång har kom m ittén valt ut tre breda tem aom 
råden som kom m ittén finner särskilt väl ägnade för en fokuserad och 
kraftfull nordisk sam arbetsinsats inom ramen för ett nordiskt miljöforsk
ningsprogram. De tre tem aom rådena är

1. Forskning om klim atförändringar
2. M iljöforskningssamarbete om Östersjöom rådet
3. Forskning om miljöpolitikens samhälleliga förutsättningar (styrmedel 

och miljöekonomi)

Tem aom rådena är av stort gemensamt intresse i Norden. Ett utbyggt 
forskningssam arbete på om rådena bedöm s kunna få stor betydelse såväl 
miljöpolitiskt som forskningsmässigt, både för forskningen i de nordiska 
länderna och för Nordens bidrag till det internationella miljöforsknings
samarbetet. För tem at ” miljöforskningssam arbete om Ö stersjöom rådet” 
gäller dessutom att detta program om råde har ett särskilt övergripande 
politiskt intresse med tanke på utvecklingen av det nordiska sam arbetet 
med Baltikum och övriga Östeuropa.

N är kom m ittén har valt att koncentrera sig på tre tem aom råden är 
förklaringen att kom m ittén bedöm er att det varken finns behov eller 
förutsättningar för ett heltäckande nordiskt miljöforskningsprogram. 
Verksamhetsfältet är så brett och de redan pågående forskningsaktiviteter
na så talrika och om fattande både nationellt och nordiskt att en total 
sam ordning inte är möjlig och knappast heller önskvärd.

Ett heltäckande nordiskt miljöforskningsprogram, som är öppet för alla 
forskningsriktningar, om fattar alla brännande miljöforskningsfrågor eller 
rik tar sig till ett stort antal forskningsområden, skulle redan av resursskäl 
knappast få någon m ärkbar effekt. 1 praktiken skulle program m et i bästa 
fall innebära en liten ytterligare möjlighet till finansiering för sam m a typ 
av forskningsverksamhet som redan existerar.

En fokuserad, m ålm edveten och tillräckligt kraftfull insats på några få 
högt prioriterade om råden kan därem ot ge större utbyte, leda till förnyelse 
och m era resultatrik forskning samt bidra till a tt höja kvaliteten i den 
nordiska forskningen.
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Program kom m ittén har också tagit utgångspunkt i de strategiska huvud
linjer som form ulerats for nordiskt forskningssam arbete i N ordiska forsk- 
ningspolitiska rådets (FPR) riktlinjer.

Enligt dessa bör det nordiska forskningssam arbetet speciellt stärkas på 
om råden där gem ensam m a insatser kan ge större utbyte för alla. Sådana 
om råden ä r  enligt FPR  nationellt högt prioriterade om råden där länderna 
vart för sig avsätter stora nationella resurser. Inom  dessa om råden är 
möjligheterna störst att genom nordiskt sam arbete öka effekten av de 
nationella satsningarna.

FPR anser det också viktigt att göra de nordiska ländernas forskning 
synlig i internationella sam m anhang, bl. a. genom gem ensam t nordiskt 
deltagande eller sam ordning av de nordiska ländernas FoU-insatser i 
internationella forskningsprogram och -projekt.

Bägge dessa strategiska huvudlinjer är starkt m otiverande för ett nor
diskt miljöforskningssam arbete och för program kom m itténs val av de tre 
tem aom rådena.

6.2 M otiv och krav 

Mer generella motiv för det nordiska forskningssam arbetet som ingått i 
program kom m itténs överväganden och som legat till grund för förslagen 
om en större sam ordnad insats på några få om råden är att sam arbetet ger:

— Stordriftsfordelar. I vissa fall är forskning endast möjlig om resurserna 
används gem ensamt. Det Finns mycket resurskrävande miljöforskning, 
t. ex. på klim atforskningsom rådet och inom nya forskningsområden 
som ekotoxikologi (både ekonom iskt, utrustningsm ässigt och i fråga om 
mänskliga resurser). Inom m iljöm edicin och epidemiologisk forskning 
krävs ofta stora populationer som underlag. M öjligheterna till jäm fö
rande forskning (flera länder) kan ha stor betydelse för en framgångsrik 
forskning på miljöom rådet.

— Resursbesparing. Effektivare utnyttjande av FoU-resurser, både ekono
miska och personella. M öjligheter till undvikande av oönskat dubbelar
bete (dubbelarbete är dock sällan ett reellt problem inom forskning på 
hög internationell kvalitetsnivå).

— Tillgång till unik kunskap och unika resurser. G em ensam  nordisk an
vändning av forskningsresultat, specialkunskaper och vetenskaplig u t
rustning, som finns runt om i N orden, är ett viktigt m otiv för nordiskt 
forskningssam arbete, t. ex. för forskarutbildningssam arbete på smala 
om råden.

— Arbetsfördelning. Nordisk arbetsfördelning och utveckling av ”centres 
o f excellence” har visat sig synnerligen svårt att uppnå i det nordiska 
forskningssam arbetet. Förutsättningarna för en nordisk arbetsfördel
ning torde dock vara bättre i större koncentrerade program satsningar 
än när det gäller forskningsverksam heten generellt. M öjligheterna bör 
övervägas och tillvaratas.
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— Bättre forskningskvalitet eller andra forskningsresultat än om  forsk
ningsverksamheten utförs i vart land fö r  sig utan nordiskt samarbete. 
D etta motiv har redan berörts ovan under 6.1 men det bör dock 
understrykas att detta bör vara ett av de centrala motiven och kriterier
na för forskningssam arbetet. Det nordiska forskningssam arbetet får 
inte vara ett självändam ål, som kan riskera leda till att det nordiska 
endast blir en extra finansieringskälla eller till a tt m an nordiskt godtar 
en sämre forskningskvalitet än vad som accepteras nationellt.

De ovan angivna motiven för nordiskt forskningssam arbete bör enligt 
program kom m ittén också fungera som krav till de aktiviteter som genom
förs i sam arbetet. Ett eller fler av m otiven/kraven ovan bör således vara 
uppfyllda för att en aktivitet skall kunna realiseras inom programmet.

6.3 Specifika kriterier

För att styra val och preciseringar av de forskningsområden, sam arbets
aktiviteter och projekt som skall ingå i det nordiska miljöforskningspro
gramm et behövs enligt program kom m ittén också mer specifika innehålls
liga eller ” nordiska” kriterier,

M iljöforskningssamarbetet bör således gälla

— sam nordiska äm nen och nordiska naturförhållanden (t. ex. nordiska 
klim atförhållanden, Östersjön, insjöar och färskvatten, arktiska om rå
den, boreala skogar)

— nordiska problem ställningar (t. ex. försurning av nordiska skogar)

— nordiska närom råden (t. ex. miljöproblem en i Baltikum och Ö steuropa)

— om råden där N orden har speciella förutsättningar, am bitioner och för
pliktelser, vetenskapligt eller samhälleligt, a tt göra en forskningsmässig 
insats och bidra till m iljöpolitikens utveckling (t.ex. skogsforskning, 
forskning om miljöpolitikens samhälleliga förutsättningar — ” den nor
diska m odellen” )

— globala m iljöproblem som kan ges en nordisk infallsvinkel eller som har 
specifika effekter i Norden (t. ex. klim at- och ozonforskning, ” sur ne
derbördforskning” )

Härtill kom m er att den forskning sam arbetet om fattar i första hand bör 
gälla långsiktiga och fram tidsinriktade frågeställningar. Forskningen skall 
ha vetenskaplig relevans, problem ställningarna miljöpolitisk relevans. Det 
måste i de nordiska forskningsmiljöerna finnas intresse för forskningsom
rådena och för ett nordiskt samarbete.

Samarbete inom de tre föreslagna tem aom rådena har enligt program 
kom m ittén förutsättningar att m otsvara alla de m otiv, krav och kriterier 
som ovan genomgåtts.
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6.4 Precisering av temaområdena

6.4.1 Forskning om klimatförändringar

K lim atförändringar och u ttunning av ozonlagret i stratosfären är idag 
ett allvarligt och välkänt miljöproblem  som förorsakas av globala luftför
oreningar. För att studera dessa fenomen pågår eller förbereds i ett stort 
antal länder världen över om fattande forskningsprogram om klim atför
ändringar och dessas effekter för biosfären och geosfären.

Denna forskning är till viss grad internationellt sam ordnad. Exempelvis 
har Världsmeteorologiorganisationen WM O (W orld Meteorological Orga
nization) igångsatt det internationella W orld Clim ate Research Program 
me (W CRP). Vidare har International Council o f Scientific Unions 
(ICSU) igångsatt ett annat internationellt klim atforskningssam arbete/ 
program, nämligen The International Geosphere-Biosphere Programme: 
A Study of Global Change (IGBP, ofta kallat Global Change — det bör 
observeras att flera internationella och nationella forskningsprogram i 
dagligt tal går under beteckningen global changeforskning).

M edan W CRP är riktat mot de fysiska processer som bestäm m er klima
tet är IGBP-program m et mer mångvetenskapligt och om fattar ett stort 
antal naturvetenskapliga, jord- och skogsbruksvetenskapliga, tekniskve
tenskapliga och samhällsvetenskapliga discipliner. Program m ets centrala 
forskningsområden gäller bl. a. samspelet mellan biosfären och atm osfä
ren, biosfärens andel i vattnets kretslopp, klim atförändringars effekter på 
ekosystem samt mätning, analys och tolkning av globala miljöförändring-

De två näm nda övergripande program m en, W CRP och IGBP, består 
bägge av flera internationella delprogram som i sin tur vilar på bidrag i 
form av nationella program eller projektinsatser. För flera av de in terna
tionella delprogram m en är ett m arkant drag idag begränsade ekonom iska 
resurser, speciellt när det gäller dyrbar utrustning, och bristande eller ringa 
internationell koordinering. För en utförligare beskrivning av global 
change-programmen se avsnitt 5.5.

I alla nordiska länder har forskningsverksam het på de ovan näm nda 
om rådena igångsatts eller är under förberedelse och planering i form av 
större forskningsprogram eller projektverksam het. De nordiska ländernas 
insatser på klim atforskningsom rådet i bred m ening är em ellertid för när
varande splittrade i många och ofta relativt små aktiviteter som dock 
sam m antagna har en stor om fattning. Med bakgrund i luftföroreningar 
finns det således idag i så gott som alla nordiska länder flera parallellt 
löpande program om försurning, klim atförändringar, skogsskadeforsk- 
ning, jordbruksforskning, som ofta lider brist på både tillräcklig finansi
ering och tillräckliga forskarresurser — och forskningstid. En viss nationell 
sam ordning av den mångvetenskapliga klim atforskningen har dock ägt 
rum genom att m an bildat nationella IG BP-kom m ittéer i alla nordiska 
länder.
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Den mångvetenskapliga klimatforskningen i N orden kom m er att kräva 
stora resurser och även betydande forskarutbildningsinsatser under lång 
tid  framöver. En sam ordning av de nordiska insatserna i t. ex. Global 
Change-programmen är därför angelägen. Även inom  EG har en sam ord
nad europeisk insats beträffande IGBP aktualiserats. För de nordiska 
länderna blir det därför än viktigare med ett sam arbete för att Norden 
skall kunna profilera sig och hävda specifika nordiska problem ställningar 
och forskningsintressen.

En nordisk sam ordning med nordisk koncentration, arbetsfördelning 
och resursförstärkning på utvalda om råden kan ge en välbehövlig stadga 
och ett vetenskapligt lyft åt den nordiska klim atforskningen. Exempel på 
sådana utvalda sam arbets-/forskningsom råden är:

a. Forskning om klimatmodeller/prognoser m ed  särskild inriktning på an
passning av modellerna till nordiska förhållanden

Klim atscenarier borde inte konstrueras separat i alla nordiska länder. 
Ett m insta krav är gemensam testning av modeller. Arbetsfördelning bör 
övervägas och konstruktion av en gemensam nordisk klim atm odell — 
eventuellt tillsam m ans med Baltikum — bör prövas. Med hjälp av väder- 
prognosmodeller i mesoskala kan m an t. ex. bearbeta resultaten från de 
globala klim atm odellem a, som föreligger i ganska grov geografisk upplös
ning (^ 5 0 0  km), ner till en finare skala (50— 100 km).

En av de viktigaste men också en av de mest osäkra faktorerna som 
bestäm m er det fram tida klim atet i N orden är förbunden med havet. Såväl 
havet som atm osfären transporterar betydliga värm em ängder från ekva
torom rådet mot högre breddgrader. Flera av varandra oberoende beräk
ningar med globala klim atm odeller antyder em ellertid att den värm etrans
port som är kopplad till G olfström m en kan kom m a att försvagas i fram ti
den samtidigt som bildningen av bottenvatten i Norska havet reduceras. 
En sådan försvagning av Golfström m en vill i N orden och angränsande 
om råden m otverka den generella uppvärm ningen som förorsakas av kli
matgaserna. Havets upptagning av koldioxid (C 0 2) kan också kom m a att 
påverkas. En koordinerad nordisk forskningsinsats för att klarlägga de 
m ekanism er som bestäm m er inström ningen av vatten från Atlanten till 
Norska havet är angelägen för att belysa dessa frågor.

Det bör också observeras att de fysiska och biologiska processerna i 
N ordatlanten är av central betydelse för det fram tida klim atet inte bara i 
de angränsande nordiska landom rådena utan också för klim atförändringar 
i global skala. Det är därför viktigt att miljöforskningen i N ordatlanten 
uppm ärksam m as i tillräcklig grad i det nordiska miljöforskningssamarbe-

Etablering av en form för ”öppet” nordiskt center för modellsamarbete 
på klim atom rådet kan vara en ändam ålsenlig sam arbetsform  för en del av 
det nordiska sam arbetet på om rådet.
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b. Forskning om effekter av klimatförändringar

Forskningssam arbetet bör koncentreras på klim atförändringars effekter 
på N orden och dess närom råden.

N orden har en stor gradient både med hänsyn till ekosystem och kli
matzoner. Effekterna av klim atförändringar på centrala ekologiska system 
och på viktiga eller känsliga naturtyper är angelägna problem ställningar 
for sam arbetet. Lika viktigt som att uppm ärksam m a de långsiktiga effek
terna i form av ändrade vegetationszoner, jo rdm åner etc. är det att upp
skatta den hastighet med vilken förändringarna kan förväntas ske, och de 
effekter som hör till själva förändringsskedet.

Samspelseffekter mellan klim atförändringar och andra miljöproblem — 
försurning, kvävedeposition, kritisk belastning, förändrad m arkanvänd
ning, habitatfragm entering, nya skogsbruksmetoder etc. — bör uppm ärk
sammas. Å terkopplingar till klim atsystem et (globalt och mesoskaligt) i 
form av förändrade em issioner av växthusgaser, ändrade avdunstningsför- 
hållanden m. m. är ett annat viktigt område. Även forskning om luftförore- 
ningars-klim atförändringars effekter på m änniskans hälsa och välbefin
nande hör naturligt till denna programdel.

Modellering bör vara en viktig del också i denna forskning. G em ensam 
ma nordiska effektscenarier bör utarbetas, men eftersom stora klim atpro
gnoser att bygga dessa på troligen dröjer måste känslighetsanalys spela en 
central roll. Forskningsinsatser för att utform a ett för N orden adekvat 
m onitoringprogram  vad gäller effekter av klim atförändringar bör övervä-

H är kan också noteras att N ordiska kontaktorganet för jordbruksforsk
ning (NKJ) och Nordiska sam arbetsnäm nden för skogsforskning (SNS) 
hösten 1990 har framlagt ett prelim inärt förslag till nordiskt forsknings
program om skog och miljö. Det prelim inära program m et innehåller bl. a. 
ett förslag om ett forskningsblock om luftföroreningars och andra atmosfä- 
riska förändringars efTekter på mark och skog. N är program arbetet förs 
vidare bör det övervägas om delar av program m et kan integreras i miljö- 
forskningsprogram met.

c. Paleoklimalförskning

Jorden har även under tidigare tider genomgått till dels t.o . m. stora 
klim atförändringar. Dessa har haft helt naturliga orsaker såsom t. ex. 
förändringar i solintensiteten eller i jordaxelns lutning i förhållande till 
jordens om loppsbana. 1 N orden finns en betydande paleoklimatologisk 
forskningsmiljö som i hög grad har bidragit till kunskaperna om det 
forntida klimatet.

Den del av den paleoklimatologiska forskningen som bör ha högsta 
prioritet i det nordiska sam arbetet är den forskning som även b idrar till att 
belysa de processer som styr klim atet. Ökad kunskap om dessa processer är
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nödvändig för att man med större säkerhet skall kunna bedöm a om de 
observerade tem peraturförändringam a i dag är en följd av m änniskans 
verksamhet.

6.4.2 M iljöforskningssamarbete angående Östersjöområdet

Med Ö stersjöom rådet avser kom m ittén dels de havsom råden som i 
dagligt tal kallas Östersjön (Bottniska viken, Finska viken, Rigabukten, 
Egentliga Östersjön, Öresund, Bälthavet och Kattegatt), dels Östersjöns 
tillrinningsom råden. O m rådet om fattar således både väst- och östeurope
iska stater och följaktligen även länder med såväl olika kultur som olika 
politiska och ekonom iska system. Totalt har om rådet en befokning på 
om kring 100 milj. människor.

Ö stersjöom rådets land-vatten-luftsystem är en stor och komplex helhet 
som utgör det livsuppehållande systemet för samhällena i regionen. Syste
mets förmåga att erbjuda frisk luft, rent vatten och giftfri mat försämras 
em ellertid snabbt. Tecknen på överexploatering av naturresurserna är 
uppenbara och ibland drastiska i Ö stersjöom rådet.

1 tillrinningsom rådena förorsakar övergödsling i lantbruket alltför höga 
förekomster av näringsäm nen i jorden och speciellt kväve i grundvatten 
och vattendrag. Industrins giftutsläpp i luften, på land och i vattnen är 
betydande och sur nederbörd bidrar till skogsförstöring och till att metaller 
läcker från m ark till vattendrag.

Ett aktuellt sam arbetsinitiativ är t. ex. den programskiss, COPERNI- 
CUS (Cooperative Programm e in Europé for Research on N ature and 
Industry through C oordinated U niversity Studies), som den europeiska 
universitetsrektorskonferensen låtit utarbeta för ett sam arbete om forsk
ning och undervisning angående bl. a. Östersjöom rådets miljö. COPERNI- 
CUS är avsett att inspirera till ett tvärvetenskapligt m iljöforskningssam ar
bete mellan universiteten i hela Ö stersjöom rådet.

Östersjön är ett av jordens mest utforskade havs- och vattenom råden. 
Dess struktur, egenskaper och funktion är välkända. I många fall existerar 
långa tidsserier med hydrologiska variabler. Trots detta saknas fortsatt 
grundläggande data för bestäm ning av belastningsgränser i de olika delsys
temen. Kunskaperna om situationen i tillrinningsom rådena är osamman- 
hängande, speciellt i regionens sydöstliga om råden. H är är också de biolo
giska kunskaperna liksom kunskaperna om miljöföroreningars effekter 
otillräckliga. Ekotoxikologiska studier i de olika delsystemen saknas näs
tan helt.

Den för närvarande spridda miljökunskapen om hav, färskvatten, land 
och atm osfär i om rådet bör samlas till en sam m anhållen bild. De centrala 
ännu saknade delarna måste bli föremål för intensiv forskning med sär
skild tyngdpunkt i ekotoxikologi.
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Inom tem aom rådet ” m iljöforskningssam arbete om Ö stersjöom rådet” 
har program kom m ittén utvalt och preciserat följande två exempel på 
sam arbetsom råden för det nordiska m iljöforskningsprogram met:

a. Östersjöområdets storskaliga processer: Land — vatten — atm osfär

Östersjöns förmåga att m otstå mänsklig exploatering är en funktion av 
storskaliga processer inkluderande transport av organiskt m aterial och 
toxiska ämnen.

Medan forskningen om Östersjöns vattenom råden redan är om fattande 
och m atem atiska m odeller för t. ex. fosfor och kväve är under utveckling 
saknas en storskalig forskning beträffande tillrinningsom rådenas proble
matik. För att lösa de fram tida problem en bör forskningen vara tvärveten
skaplig och fokusera på kopplingarna mellan land, atm osfär och vatten 
samt på ekotoxikologi, t. ex. transport, om sättning och effekter av miljögif
ter på olika delekosystem.

Väsentligt är att en utvärdering/sam m anställning av befintliga data sker 
innan nya större datainsam lingsprogram  och modellering kom m er till 
stånd. O m råden där forskningsbehovet dock fortsatt är stort är t. ex.:

— m ätning av utfall från nederbörd
— floders och vattendrags kritiska belastningsgränser
— sedimentkartläggning/analys
— kustnära offshore transporter
— ekotoxikologiska m odellstudier / stresseffekter

b. Kustområdenas resurshushållning

Användningen av kustom rådena för fiske, turism  och utledning av av
loppsvatten har hittills ökat utan att den verkliga resursbasen för dessa 
aktiviteter studerats i form av dynam iska ekosystem. Det finns behov av 
kom parativ och mångvetenskaplig forskning om förändringarna i gräns
snitten land/hav, i resurshushållningsm önstren och effekterna av olika 
exploateringsgrader.

Eftersom mark- och vattenanvändningen är en funktion av historisk
kulturella och biologiska processer om fattar forskningsom rådet hela spekt
ret av discipliner från hum aniora och sam hällsvetenskaper till bio- och 
geovetenskaper. Sam arbetsom rådet ligger i linje med det internationella 
Global Change-program m et och dess ” H um an Response to Global 
Change” .

Sam arbetsom rådet har en nära koppling till sam arbetet under program 
mets tem aom råde om klim atforskning (punkt 6.4.1 ovan) och kan även 
breddas mot tem aom rådet ” m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar” 
och forskning om styrmedel.
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Såsom ovan näm nts finns det redan betydande forskning om Östersjöns 
eutrofiering genom närsalter och bl. a. åtföljande syrebrist och algblom
ning. Kunskaperna om källorna till kväve- och fosforbelastningen i Öster
sjön är dock än så länge osäkra på flera punkter. Program kom m ittén vill 
em ellertid speciellt fram häva behovet av att särskilt förstärka forskningen 
om ekotoxikologi, stressfaktorer och funktionella effekter av gifter. Det är 
därför viktigt att programdelen generellt ges denna inriktning.

Ekotoxikologi är ett forskningsområde i snabb utveckling. O m rådet är 
mångvetenskapligt sam t kunskapsintensivt och instrum entkrävande. På 
grund av de nordiska ländernas geografiska läge påverkas gifters beteende 
och effekter i miljön av specifika nordiska förhållanden. D etta gör att 
forskningsresultat som uppnåtts på annat håll, t. ex. i sydligare om råden 
eller vid oceankuster, ofta inte kan utnyttjas i Norden.

Beträffande öst-västsam arbetet vill program kom m ittén fram hålla att det 
nu finns unika tillfällen att i kom parativa epidemiologiska studier jäm föra 
miljöeffekter på människans hälsa och naturens tillstånd. T. ex. hårt belas
tade industricentra öster och söder om Östersjön kan jäm föras med refe
rensom råden med m otsvarande industrier men med sundare processtek
nik och tidiga investeringar i reningsteknik, process- och produktval. På 
liknande sätt kan kom parativa ekotoxikologiska undersökningar göras i 
naturliga system som utsatts för olika hög belastning under långa tidsperi
oder.

I detta sam m anhang blir också frågan om återställande m iljövård inom 
Östersjöom rådet, speciellt återställande mark- och vattenvård, aktuell. 
H ur kan t. ex. växtligheten återställas i de värst drabbade industricentra 
med metall resistenta växtstam m ar?

Av stor vikt är även att Baltikum och de östeuropeiska länderna ges 
möjlighet att aktivt delta i delprojektens och aktiviteternas utform ning för 
att säkerställa ett gott sam arbete kring forsknings- och utbildningsfrågor
na. D etta sam arbete kan bl. a. kanaliseras genom ett utökat universitets- 
sam arbete t. ex. inom ram en för det planerade COPERNICUS-program - 
met (jfr 6.4.2).

Det är vidare viktigt att sam arbetet bygger på de övervaknings- och 
m onitoringaktiviteter som redan existerar i Ö stersjöom rådet. Inte heller 
för Östersjöforskningen får en sam ordning i förhållande till internationellt 
forskningssam arbete förbises. T. ex. inom EG:s FoU-ram program  ingår i 
havsforskningsprogramm et ett delprogram om Östersjön.

6.4.3 Forskning om miljöpolitikens samhälleliga förutsättningar

Miljöforskningen har i stor utsträckning dom inerats av naturvetenskap
lig och teknisk forskning om föroreningar och miljöeffekter. På senare tid 
har dock även samhällsvetenskapliga frågeställningar alltm er aktualise
rats. Det har inledningsvis främst gällt miljöekonom isk forskning, men

Om forskningssamarbetets inriktning
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även beteendevetenskaplig, politologisk och annan samhällsvetenskaplig 
forskning har visat sig nödvändig för att belysa de komplexa och målkon- 
fliktfyllda frågorna kring m iljörelaterade besluts-, styr- och livsstilspro- 
blem.

Behovet av sam hällsvetenskaplig m iljöforskning erkänns nu allm änt 
speciellt i de nordiska länderna, men också internationellt finns det ett 
växande intresse för de ovan näm nda problem ställningarna. Som exempel 
kan näm nas att EG står i beråd att inleda ett ” socioekonom iskt m iljöforsk
ningsprogram ” och att man i flera av program m en inom International 
Institute for A pplied Systems Analysis (IIASA) i Wien arbetar med besläk
tade äm nen. Också European Science Foundation (ESF) sam t Internatio
nal Social Science Council har aktiviteter på om rådet.

Program kom m ittén bedöm er att ett nordiskt sam arbete är fördelaktigt 
och önskvärt inom flera av de forskningsfält som här aktualiseras. De 
grundläggande förutsättningarna för fruktbara kom parativa studier före
ligger i form av utpräglade likheter i fråga om miljö, kultur, samhällsssyn 
och livsmönster.

Det finns också en stark sam nordisk tradition  för såväl generell sam 
hällsplanering som miljöplanering. Inom  denna gem ensam m a överordna
de tradition finns det em ellertid en lång rad konkreta olikheter, styrke
punkter och erfarenheter som kan erbjuda ömsesidig inspiration.

K om parativa studier kan sålunda ha ett värde för de enskilda nordiska 
länderna var för sig, men kan också utgöra en grundval för mer offensivt 
anlagd forskning om möjligheter till nordisk harm onisering av t. ex. m eto
der, angreppsvinklar och kanske lagstiftning. I flera fall kan också ett 
direkt forskningssam arbete med staterna på andra sidan Östersjön visa sig 
fruktbart.

Vid planering av insatser på dessa om råden bör den svårigheten beaktas 
att antalet kom petenta forskare och forskningsm iljöer fortfarande är be
gränsat. D et faktum  att åtskillig forskning inom om rådet redan när det 
gäller frågeställningarna är politiskt kontroversiell kan visserligen vara en 
svårighet, m en gör inte forskningen m indre angelägen.

Program kom m ittén har utvalt följande exempel på forskningsområden:

a. Forskning om styrmedel

Avvägningen och samspelet mellan ekonom iska (skatter, avgifter, sub
ventioner etc.) och adm inistrativa styrmedel (förbud, påbud) hör till de 
centrala frågeställningarna.

N är det gäller stora komplexa m iljöproblem  såsom t. ex. frågan om hur 
man m inskar miljöbelastningen från energisektorn, transportsektorn eller 
jordbruket krävs det forskning om samspelet mellan teknologisk förnyelse, 
strukturella förändringar och ändam ålsenliga styrmedel. H är kan både 
kom parativa studier och m er fram åtriktad forskning om möjliga styrme- 
delssystem vara angelägna och fruktbara.
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b. Forskning om miljöindikatorer

Ett växande intresse riktar sig mot utveckling av nya planeringsinstru
ment, som kan användas för att integrera m iljöhänsyn i den överordnade 
samhälls- och sektorplaneringen. Det finns således ett stort intresse för 
utveckling av m iljöindikatorer som redskap för att med ett gemensamt 
” språk” beskriva tillståndet i miljön.

1 detta sam m anhang pågår i alla nordiska länder försök i syfte att få fram 
m ått på naturens kapitaltillgångar och m iljökostnader som gör det möjligt 
att beakta dessa i nationalräkenskaper och BNP-beräkningar.

Hela denna insats kräver ett om fattande forskningsstöd. Bl. a. behövs 
m etoder för prissättning av m iljövärden och inarbetning av m iljökostna
der i priser på varor och tjänster. Det ligger också en stor utm aning i att 
kunna kom binera m iljökonsekvensbedöm ningar med de makroekonom is- 
ka planeringsmodeller som används i de olika länderna.

Eftersom samspelet mellan miljö och hälsa har betydelse för individens 
välfärd är det angeläget att utveckla m iljöindikatorer som också kan an 
vändas i välfärdsforskningen. Till detta forskningsfält kan också föras 
m iljömedicinsk och socialmedicinsk forskning.

c. Implementationsforskning

Forskning om hur miljöpolitiska beslut förs ut i verkligheten eller bloc
keras av sam hällsstrukturen kan också berikas genom kom parativa ansat
ser. Frågorna om varför kunskap om m iljöproblem på många om råden har 
svårt att bli om satta till praktisk handling kan belysas bl.a med studier om 
barriärer av ekonom isk, organisatorisk och sociologisk karaktär. Ett ange
läget forskningsfält är här forskning om hur livsstilar påverkas och föränd-

Eftersom det finns gem ensamma grundläggande drag i livsm önstren i de 
nordiska länderna kan en sådan forskning erbjuda möjligheter a tt utveckla 
en speciell nordisk profil. Forskningsmässigt intressant är i sam m anhanget 
ytterligare frågor om riskbedöm ning, riskperception och riskhantering.

Som ytterligare exempel på frågeställningar och projekttyper inom te
m aom rådet kan nämnas:

— Ekonomiska och politologiska studier av internationella m iljökonven
tioner (luftförorening, havsförorening m m),

— Utveckling av scenarier och m etoder för miljökonsekvensanalys inom 
olika sektorer,

— Samhälleliga konsekvenser av m iljörelaterade omläggningar av jo rd 
bruket (bärkraftigt jordbruk),

— Samhälleliga konsekvenser av m iljörelaterade omläggningar av trafik
planeringen,
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— Utveckling av scenarier för bedöm ning av m iljökonsekvenser av mak-
roekonomiska prognosmodeller.

Det bör vidare observeras att m iljöforskningsprogram m ets tre tem aom 
råden är nära förbundna med varandra och att de utgör en programhelhet. 
Forskning beträffande m änniskans roll i klim atförändringarna, t. ex. forsk
ning om m öjligheterna att m inska utsläppen av växthusgaser sam t forsk
ning om åtgärder på såväl politisk, samhällelig som individnivå är direkt 
knuten till forskningen om styrmedel, miljöekonom i och livsstil. På sam 
ma sätt förutsätter den strategiska forskningen om mark- och vattenan
vändning sam t om återupprättande av överexploaterade och hårt belasta
de ekosystem i Ö stersjöom rådet, inte m inst i de baltiska och östeuropeiska 
delarna, forskning om m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar.

7 Samarbetsformer, aktiviteter och programorganisation

7. /  Utgångspunkter och huvudlinjer

Till de centrala forskningspolitiska utgångspunkterna för realiseringen 
av det nordiska miljöforskningsprogram met hör att program m et skall vila 
på de befintliga forskningsmiljöernas verksam het och prioriteringar. Orga
nisatoriskt skall program m et bygga på att den redan existerande nationella 
och nordiska forskningsorganisationen utnyttjas. Program m et avser såle
des inte leda till framväxt av nya sam nordiska institutioner och sam arbe
tet skall kunna genom föras utan att nya perm anenta sam arbetsorgan med 
fasta adm inistrationer inrättas.

Särskilt viktigt är att program insatsem a i implementeringsfasen plane
ras och görs i nära sam arbete med de äm betsm anna-, arbets- och forskar
grupper som inom m inisterrådsorganisationen, inte m inst inom dess 
miljösektor, arbetar med forskningsverksam het inom program m ets aktu
ella tem aom råden. Det gäller speciellt den nordiska m iljöäm betsm anna- 
kom m itténs arbetsgrupp för luftförorening och den nordiska vattengrup
pen samt dessas undergrupper, t. ex. den nordiska kontaktgruppen för 
klimat- och ozonfrågor.

Ett annat för m iljöforskningsprogram m ets genom förande strategiskt 
nordiskt samarbetsorgan är N ordiska Forskarutbildningsakadem in som 
har till uppgift att stöda och utveckla nordiskt sam arbete om forskarut
bildning och forskarrörlighet.

Avgörande för att uppnå maximal synergieffekt och för att undgå dub
beladm inistration och resursspill är också att program arbetet i precise- 
ringsfasen beaktar och vid behov sam ordnas med de centrala internatio
nella miljöforskningsprogram men. D etta är viktigt oansett om det nordis
ka programmet syftar till en direkt form aliserad m edverkan i de in terna
tionella program m en eller om syftet är ett m era inform ellt erfarenhetsut
byte.
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De sam arbetsform er som enligt program kom m ittén kan förväntas ge 
den största effekten i det nordiska miljöforskningsprogram met är

1. Forskarutbildning och forskarrörlighet
2. Sam nordiska forskningsprojekt
3. Nordisk m edverkan i internationellt forskningssam arbete

De nordiska sam arbetsinsatserna bör därför koncentreras på dessa tre 
samarbetsstrategier. De tre huvudtyperna av sam arbetsaktiviteter innehål
ler alla flera olika element som översiktligt genomgås nedan i avsnitten 
7 .2 .1 -7 .2 .3 .

7.2.1 Forskarutbildning och forskarrörlighet

Av program kom m itténs kartläggningar fram går att de sam lade nordiska 
resursinsatserna på miljöforskningsom rådet vid ingången till 1990-talet på 
årsbasis är av storleksordningen 1,5 m iljarder DKK. Antalet forskare i 
N orden som på hel- eller deltid arbetar med miljöforskninggsuppgifter kan 
antas uppgå till 4000 — 5000 personer. Många av dessa saknar dock sär
skild utbildning eller specialisering inom miljöforskning. På många miljö- 
forskningsområden sker samtidigt en snabb ökning i behovet av forskare 
med specialkompetens och nya forskningsriktningar utvecklas kontinuer
ligt.

Behovet av forskarutbildningsinsatser på m iljöforskningsom rådet är 
därför stort såväl när det gäller en generell höjning av forskarkom petensen 
för redan verksam m a forskare som när det gäller nyrekrytering till miljö
forskning och till forskarstudier som syftar till en forskarexamen.

För att N orden i miljöforskningssam arbetet gem ensamt skall kunna 
utnyttja specialkunskaperna vid universitet och andra forskningsmiljöer i 
de nordiska länderna är det viktigt att de nordiska insatserna flexibelt kan 
sättas in på olika stadier i utbildningen. De olika stödform erna skall gälla 
forskare och forskarstuderande oberoende av aktiviteternas koppling till 
den form aliserade utbildningen. Sam arbetet skall syfta till såväl nordiskt 
som internationellt forskar- och erfarenhetsutbyte samt till etablering av 
nätverk mellan forskningsmiljöerna i Norden. Sam arbetsinsatserna bör 
därför kunna om fatta olika typer såväl av forskarkurser, forskarutbild- 
ningsstipendier som av workshops och stöd för nordiska gästlärare och 
gästforskare.

H är är det också viktigt att bygga på de goda erfarenheter och traditioner 
för flexibla form er av forskarkontakter och forskarutbildningssam arbete 
som utvecklats inom de nordiska kollegierna för ekologi, marinbiologi och 
fysisk oceanografi. Enligt program kom m ittén kan den del av kollegiernas 
verksam het som gäller miljöforskning på ett fruktbart sätt vidareutvecklas 
inom  miljöforskningsprogram met.

7.2 Samarbetsformer
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Ett särskilt viktigt instrum ent i m iljöforskningsprogram m et är nordiska 
forskarkurser. Kurserna bör hålla hög internationell nivå och arrangeras 
som intensivkurser i internatform . Kurserna arrangeras av fram stående 
nationella forskningsmiljöer och med både nordiska och internationella 
lärarkrafter. Kurserna löper över 1 —2 veckor och deltagarantalet förvän
tas uppgå till 15 — 30 deltagare. G enom snittskostnaderna for en kurs be
räknas till 300 000 — 400 000 DKK inklusive planeringsmedel.

Kurserna förväntas norm alt ha deltagare från alla nordiska länder. Spe
ciellt när det gäller kurser inom program tem at ” miljöforskningssam arbete 
om Ö stersjöom rådet” finns det anledning att planera kurserna med sikte 
på deltagande även från Baltikum och andra östeuropeiska Östersjöstater. 
Det kan också bli aktuellt att arrangera nordiska kurser eller workshops i 
Östersjöländer u tanför N orden för att öka m öjligheterna till östeuropeiskt 
deltagande. Kurser och workshops har även en viktig uppgift som kontakt- 
skapande forum för planering av sam nordiska forskningsprojekt och sam- 
arbetsprojekt med Östeuropa.

En av miljöforskningsprogram mets am bitioner är att också bidra till att 
fler nationella forskarkurser arrangeras på m iljöforskningsom rådet och att 
dessa nationella kurser rekryterar deltagare också från övriga nordiska 
länder.

Nordiska miljöforskarstipendier

Nordiska forskarutbildningsstipendier, lönestipendier, för heltidsstudi
er vid en institution i ett annat nordiskt land bör ingå i m iljöforsknings
program m et. S tipendietiden skall vara minst en term in och högst tre år. 
S tipendierna kan gälla såväl licentiat- och doktorsstudier som inledande 
postdoktorala studier. Kostnaden för ett stipendieårsverk inklusive ett 
m indre verksamhetsanslag uppgår till i genom snitt 300000 DKK.

Det är viktigt att forskarutbildningsstipendierna knyts till praktiskt pro
jektarbete i anslutning till något större m iljöforskningsprojekt. 1 stipendi
atverksam heten bör särskild vikt fästas vid att forskare från Baltikum 
erbjuds möjligheter till längre forsknings- och studievistelser vid kvalifice
rade miljöforskningscentra i de nordiska länderna. På denna punkt förut
sätts en sam ordning med stipendieinsatserna i m inisterrådets redan beslu
tade arbetsprogram  för Baltikum och Östeuropa.

Gästforskare och gästlärare

En universitets- eller annan forskningsinstitution, som har etablerat 
eller planerar ett avancerat forsknings- eller forskarutbildningsprogram  
inom m iljöforskningsprogram m ets tem aom råden, bör kunna få stöd för 
inbjudan av gästlärare eller gästforskare från ett annat nordiskt land. 
Gästforskaren skall som nordisk miljöforskningsprofessor ge råd och 
handledning och medverka i de undervisnings- och forskningsaktiviteter 
som ingår i de aktuella program m en vid institutionen.

Miljöforskarkurser
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M iljöforskningsprogram met skall också arbeta med s. k. tw inning grants 
som är en art av sam arbetsstipendier för två eller flera sam verkande 
forskningsgrupper eller forskningsinstitutioner. De sam arbetande institu
tionerna eller forskningsgrupperna, som befinner sig i olika nordiska län
der, kan tillsam m ans erhålla ett antal stipendiem ånader som under en viss 
tidsperiod efter behov kan disponeras av projektens forskare for vistelser 
vid den andra forskningsinstitutionen.

7.2.2 Sam nordiska forskningsprojekt

Projektsam arbetet bör som huvudregel koncentreras på större, mångve- 
tenskapliga och gärna fleråriga forskningsprojekt men kan också gälla 
m indre och kortvarigare projekt. Det avgörande för etableringen av sam- 
arbetsprojekten är att det m edför klara fördelar att utföra projekten nor
diskt i stället för nationellt (jfr avsnitt 6.2) samt att forskningen innehålls
ligt gäller ” nordiska problem ställningar” (jfr avsnitt 6.3). Varje samarbets- 
projekt bör så vitt möjligt också innehålla ett forskarutbildningselement.

Den nordiska projektfinansieringen skall kunna om fatta såväl plane- 
ringsmedel som s. k. ” seed m oney” eller ” sm örjm edel” för att täcka nor
diska sam arbetskostnader sam t medel för forskningsutförande verksam 
het. Även begränsade bidrag för vetenskapliga instrum ent och fältutrust- 
ning kan komma i fråga. D etta kan bli aktuellt speciellt vid forskningsverk
samhet i Östersjöns östeuropeiska tillrinningsom råden.

För att garantera ett nära sm band mellan nordiska och nationella p rio ri
teringar och kvalitetskrav bör som huvudregel m inst hälften av samar- 
betsprojektens kostnader täckas med medel från nationella forskningsfi- 
nansierande organ. Inom tem aom rådet forskning om klim atförändringar 
kan den nationella finansieringsandelen ofta förutsättas vara ännu större.

En grundlig förberedelse och planering av de nordiska sam arbetsprojek- 
ten är en förutsättning för att sam arbetet kan bli vällyckat och att forsk
ningen håller hög vetenskaplig kvalitet. Effektivast kan projektsam arbetet 
etableras på utvalda delom råden inom program m ets tem an med hjälp av 
nordiska planeringsgrupper bestående av kvalificerade forskare som står 
centralt i forskningsmiljöerna på respektive om råde. Expertgrupperna ges 
i uppdrag att på basen av forskningsbehov, specialinriktningar och samar- 
betsintressen i de berörda forskningsmiljöerna utarbeta förslag till samar- 
betsprojekt. D etta innebär att miljöforskningsprogram met som regel inte 
skall fungera som en nordisk forskningsfond med utlysning av fria medel 
för projektansökningar. Forskningsm iljöerna förväntas dock aktivt m ed
verka i alla stadier av projektkonkretiseringen (jfr också 7.3).

7.2.3 Nordisk medverkan i internationellt miljöforskningssamarbete

Det nordiska sam arbetet om internationell m iljöforskningsverksam het 
kan ske i flera olika former. 1 vissa fall kan den lämpligaste samarbetsfor-

Twinning grants
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men vara en nordisk sam ordning av nationell m edverkan i internationella 
forskningsprogram. I andra fall kan det bli aktuellt med ett sam nordiskt 
deltagande eller medlem skap i ett in ternationellt forskningsprogram eller 
projekt. En tredje sam arbetsform  kan vara att N orden b idrar till ett 
internationellt program med ett eget nordiskt delprogram  (jfr t. ex. försla
get om NORD1C WOCE i avsnitt 7.4 nedan). Finansieringen kan ske 
antingen med enbart nationella medel eller genom en kom bination av 
nationella resurser och delfinansiering från det nordiska m iljöforsknings
program m et.

En av m iljöforskningsprogram m ets huvudstrategier skall vara att de 
nordiska ländernas deltagande i internationella sam arbetsprogram  eller — 
projekt sker i form av nordiska konsortier. Den s. k. nordiska konsortie- 
modellen innebär att N orden, när det bedöm s ändam ålsenligt, uppträder 
som ett samlat block, dvs som en formellt samlad enhet i internationella 
m i lj öforskn i ngsprogram .

Modellens viktigaste fördelar är att de nordiska länderna kan få möjlig
het att delta i projekt som är så resurs- och/eller specialkom petenskrävan- 
de att deltagande är svårt eller uteslutet om länderna skall agera vart för 
sig. G enom  konsortiem odellen kan de nordiska länderna delta i finansi
eringen av de aktuella projekten i relation till de nationella forskningsre
surserna och det vetenskapliga intresset för projektet i forskningsmiljöerna 
i respektive land. G enom  ett samlat uppträdande eller gem ensamt m ed
lemskap i förhållande till stora program kan N orden också få ett större 
inflytande på program m ens utform ning och genom förande än om länder
na uppträder vart för sig.

Konsortiem odellen är inte bara ekonom iskt m otiverad. Den betyder 
också att de nordiska ländernas specialkom petens på olika om råden 
sam m anförs inom en gemensam resursram och en mångvetenskaplig in
sats som kan bidra till dels att länderna självständigt kan placera sig i den 
internationella forskningsfronten, dels sam lat kan få tillgång till resurskrä- 
vande forskningsprojekt och forskningsanläggningar.

Det nordiska m iljöforskningsprogram m et skall bidra både till att sända 
nordiska forskare till högklassiga internationella forskningsmiljöer utanför 
N orden och till att ” ta hem ” utländska forskningsresultat och forsknings
m etoder samt till att locka utländsk forskningsexpertis på internationell 
toppnivå till Norden.

7.3 Aktiviteter och konkretisering

De tre sam arbetsstrategierna skall i m iljöforskningsprogram m et tilläm 
pas som en flexibel helhet. D im ensioneringen och valet av sam arbetsfor
m er och aktiviteter måste basera sig på behovsanalyser och intresse i 
forskningsmiljöerna. Insatserna m åste kunna varieras flexibelt så att de 
kan sättas in på bästa sätt under program m ets gång allt efter det att 
program m et konkretiseras och forskningen på de olika delom rådena ut
vecklas och fram skrider nordiskt och internationellt.
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Alla tre sam arbetsstrategier, dvs forskarutbildning och forskarrörlighet, 
projektsam arbete sam t nordisk m edverkan i internationellt forsknings
sam arbete kan i praktiken bli aktuella på vart och ett av program m ets tre 
tem aom råden. Insatsernas relativa tyngd och om fattning kan dock variera 
mellan program om rådena.

På forskarutbildningsom rådet behövs t. ex. en större insats när det gäller 
tem at forskning om m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar eftersom 
forskningsområdet är nytt och saknar egentlig forskningstradition och 
etablerade forskningsmiljöer. Också inom tem at ”Östersjöforskning” kan 
en stark forskarutbildningsinsats vara särskilt påkrävd både för ekotoxiko
logi och för sam arbetet med Östeuropa.

Själva projektforskningssam arbetet förväntas stå centralt på alla tre 
tem aom råden medan finansiellt stöd till nordiskt deltagande i internatio
nella miljöforskningsprogram och projekt är mest påkallat när det gäller 
forskning om klim atförändringar. D etta beror både på att klim atforsk
ningens problem fält är av utpräglat global karaktär och på att forskningen 
på om rådet är särskilt utrustningsintensiv och resurskrävande samt på att 
klim atforskningen generellt bedrivs i stora internationella program.

Inom program om rådet ” m iljöpolitikens samhälleliga förutsättningar” 
finns i dagsläget inga verkligt stora internationella forskningsprogram i stil 
med de stora naturvetenskapliga program m en. D iskussioner härom förs 
dock i flera fora och kan kom m a att m aterialiseras senare under 1990-talet. 
Bl. a. förs på flera håll diskussioner om möjligheter att på det samhällsve
tenskapliga om rådet skapa en internationell motsvarighet till de m er na
turvetenskapliga Global Change-programmen. O m rådet betecknas vanli
gen som ” Hum an Dim ensions of Global Environm ental Change” och ett 
utkast till internationellt ram program  har i ju li 1990 framlagts av Interna
tional Social Science Council (ISSC).

De nordiska länderna sam arbetar redan i t. ex. European Science Foun- 
dations (ESF) och Unescos program med den här diskuterade samhällsve
tenskapliga inriktningen. Några särskilda initiativ  från Nordiska m inister
rådets sida bedöm s därför inte nu vara nödvändiga för att underlätta 
nordiskt sam arbete i internationella program på detta område. Det är dock 
väsentligt att de nordiska aktiviteterna sam ordnas med de internationella 
aktiviteterna inom t. ex. EG, ESF, ISSC, IIASA och Unesco.

Såsom tidigare konstaterats bör forskningssam arbetet på projektnivå 
(forskningsutförande nivå) inte detaljregleras eller detaljplaneras uppifrån 
på äm betsm ansplan. Efter att delprogram preciserats bör forskarna och 
forskningsmiljöerna så långt möjligt själva kunna finna sina samarbets- 
partners och utifrån egna utgångspunkter inom program m ets ram ar u tar
beta sina forsknings- och projektplaner.

Program m ets uppgift är att skapa en infrastruktur för forskarnas sam ar
bete och att erbjuda resurser för sam arbetet. Här är det speciellt viktigt 
med nätverksskapande verksam het i form av tillräckliga och lättillgängliga
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medel för projektplanering, förprojekt, workshops, m obilitetsstipendier 
och gästforskare.

Programorganen (jfr nedan avsnitt 7.5) skall bidra med samordning, 
initiera och ge incitam ent till projektplaneringen sam t ansvara för kvali- 
tets- och relevansbedöm ning av projektförslag och aktiviteter som skall 
realiseras inom programmet.

7.4 Existerande förslag

I enlighet med sitt uppdrag har program kom m ittén tagit del av och 
övervägt flera förslag till sam arbetsprojekt och aktiviteter som planerats 
och framtagits i nationella forskningsmiljöer och nordiska forskargrupper. 
I det följande genomgås ett antal exempel på sådana konkreta projektför
slag och sam arbetsaktiviteter som det kan bli aktuellt a tt i en eller annan 
form realisera eller stöda inom ram en för det nordiska miljöforsknings
programmet.

De här redovisade exemplen kräver dock ytterligare noggranna övervä
ganden inkluderande sakkunnigbedöm ningar och intresseinventeringar. 
Likaså behövs utvärdering och precisering av projektplanerna och finan
sieringsförutsättningarna innan slutligt beslut om en eventuell realisering 
inom m iljöforskningsprogram m et kan fattas.

a. N O RD IC  WOCE. En nordisk forskargrupp med deltagare från alla 
nordiska länder har utarbetat ett förslag om ett sam nordiskt oceanogra- 
fiskt/klimatologiskt forskningsprojekt, kallat N O RD IC WOCE. Projektet 
faller inom miljöforskningsprogram mets delprogram  om klim atm odeller 
(jfr 6.4.1). Projektet är avsett som ett nordiskt bidrag till det in ternationel
la forskningsprogram met W orld Ocean C irculation Experim ent (WOCE) 
som är ett delprogram  i W orld Clim ate Research Program m e, W CRP (jfr
6.4.1). D et övergripande syftet med projektet är att bidra till förståelsen av 
oceanens betydelse för k lim atvariationer sam t att bl. a. utveckla modeller 
för förutsägelse av klim atförändringar flera årtionden fram åt.

N O RD IC W OCE har kostnadsberäknats till 68 mil. DKK. M erparten, 
ca 40 milj. DKK, förväntas nationellt finansierad genom insatser från de 
deltagande institutionerna. Behovet av sam nordisk finansiering har i 
projektplanen uppskattats till 28 milj. DKK, fördelat över perioden 
1991 — 1995. Forskargruppen har i början av 1990 till m inisterrådet inläm 
nat en ansökan på detta belopp.

Projektet har prioriterats högt av av de nordiska naturvetenskapliga 
forskningsrådens nordiska sam arbetsorgan NOS-N, som bedöm t ett nor
diskt deltagande i det internationella W OCE-programmet som angeläget. 
NOS-N har hösten 1990 tillsatt en arbetsgrupp för att detaljbedöm a kost
naderna för ett nordiskt deltagande i WOCE och utvärdera de planerade 
nordiska aktiviteterna i projektförslaget. Arbetsgruppen skall även genom
gå de nationella forskningsrådens ekonom iska engagemang i projektet
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samt beräkna behovet av sam nordiska medel som kan krävas för att 
möjliggöra ett nordiskt deltagande i WOCE.

b. GRIP. En annan projektansökan till m inisterrådet på klim atom rådet 
gäller nordiskt deltagande i det sam europeiska Greenland Icecore Project 
(GRIP). Projektet som ansluter sig till miljöforskningsprogram mets del
program om paleoklimatforskning (jfr 6.4.1 del c) ingår i European Sci
ence Foundations ”Network on Polar Science” .

G RIPs huvudsyfte är att för vetenskapliga analyser häm ta upp en 3,2 
km lång iskärna vid den grönländska inlandsisens högsta punkt, Sum m it. I 
projektet förväntar man att kunna bidra till forskningen om fram tida 
klim atförändringar genom att undersöka klim at- och m iljöförändringar 
som inträffat i de nordatlantiska om rådena under de senaste 200000 åren, 
en tidsperiod som även inbegriper de två senaste istiderna.

Ansökan har insänts av en grupp forskare från D anm ark, Island, Norge 
och Sverige. M inisterrådet ansöks om ca 5 milj. DKK fördelat på tre år 
(1991 —1993). Beloppet avser ett bidrag till täckande av en del (4%) av 
G RIPs logistiska kostnader och en del av kostnaderna för de samlade 
nordiska undersökningarna av G R IPs iskärna.

Intresset för projektet är stort i D anm ark, Island och Sverige, men också 
i Finland och Norge finns ett vetenskapligt intresse för G RIP. Även de 
nationella ekonom iska bidragen till G RIP är betydande. Bidraget från 
D anm ark är det största av de nordiska ländernas anslag för G R IP  och 
uppgår till 14—15 milj. DKK.

De nordiska naturvetenskapliga forskningsråden anser att ett nordiskt 
sam arbete om G RIP är önskvärt och viktigt och NOS-N har uttalat sig för 
ett ekonom iskt stöd som kan möjliggöra ett sam lat nordiskt deltagande.

Frågan om stöd för ett sam nordiskt deltagande i G R IP  tas också upp i 
ett förslag till ett nordiskt sam arbetsprogram  för polarforskning som hös
ten 1990 utarbetats på uppdrag av N ordiska forskningspolitiska rådet.

c +  d. Miljötoxikologi. I juni 1990 har en nordisk arbetsgrupp avläm nat 
en utredning med förslag om utökat miljötoxikologiskt sam arbete i N or
den. U tredningen diskuterar dels behovet av ett nordiskt institut för 
miljötoxikologi, dels möjligheter till andra form er for miljötoxikologiskt 
sam arbete samt tillgången på laboratorieresurser inom toxikologisk eller 
ekotoxikologisk testnings- och forskningsverksam het i de nordiska länder
na.

Även om förslaget är av relevans för miljöforskningsprogram mets del
program om forskningssam arbete om Ö stersjöom rådet anser program 
kom m ittén inte att förslaget, som syftar till ett perm anent institutionslik- 
nande samarbete med fasta kostnader, hör hem ma i ett tidsbegränsat 
forskningsprogram. Program kom m ittén fäster em ellertid stor vikt vid att 
det inom miljöforskningsprogram met etableras en serie system atiserade 
nordiska forskarutbildningskurser i ekotoxikologi. De element i miljötox-
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ikologiutredningen som avser en förstärkt forskarutbildning kan därför bli 
av intresse för miljöforskningsprogram met och de bör också kunna kom bi
neras med ett förslag som Kuopio universitet som m aren 1990 inläm nat 
angående nordiskt sam arbete om forskarutbildningskurser i miljötoxikolo-

7.5 Programorganisation 

Program kom m ittén föreslår att m inisterrådet för vart och ett av miljö
forskningsprogram mets tre tem aom råden tillsätter en nordisk expertkom 
mitté. M edlem m arna i expertkom m ittén skall vara forskare eller forsk
ningsadm inistratörer med en central anknytning till den nationella miljö
forskningen och den nationella forskningsfinansieringen på det respektive 
tem aom rådet.

De tre nordiska expertkom m ittéerna skall inom sina respektive tem a
om råden verka som nordiska referensgrupper för de nationella projektad
m inistrationerna (se nedan) och tillvarata övergripande program plane
ring, tillsättning av arbetsgrupper för precisering av delprogram och plane
ring av sam arbetsaktiviteter, kvalitets- och relevansbedöm ning av de pro
jekt och aktiviteter som skall ingå i program m et sam t besluta om m edels
tilldelningen.

I tillägg till de tre expertkom m ittéerna bör en sam ordnande nordisk 
program kom m itté för miljöforskningsprogram m et utses. I program kom 
m ittén bör ingå företrädare för var och en av de tre expertkom m ittéerna 
samt för såväl m inisterrådets miljösektor som N ordiska Forskarutbild- 
ningsakademin. Den nordiska program kom m itténs uppgift skall vara att

— ansvara för den överordnade koordineringen mellan program m ets olika 
delar och den löpande program revisionen,

— uppgöra program m ets långsiktsbudget och årligt budgetförslag till m i
nisterrådet samt fördela den årliga programbudgeten mellan program 
mets tem aom råden,

— ansvara för största möjliga sam ordning mellan miljöforskningspro
gramm ets insatser och m inisterrådets övriga forskningsaktiviteter på 
program om rådena,

— utarbeta en samlad årsrapportering till m inisterrådet.

Som redan näm nts är det program kom m itténs uppfattning att det nor
diska miljöforskningsprogram met adm inistrativt bör baseras på sakkun
skapen i redan existerande forskningsfinansierande och forskningsutföran
de organ. Det praktiska adm inistrativa ansvaret för verksam heten inom 
vart och ett av m iljöforskningsprogram m ets tre tem aom råden föreslås 
därför bli utlagt på uppdragsbas till något nationellt forskningsorgan med 
god erfarenhet av forskningsplanering, forskningsfinansiering och forsk
ningsadm inistration.

Lämpliga sådana organ kan t. ex. vara de nationella forskningsrådsorga- 
nisationerna, som efter avtal och mot sedvanlig ersättning (t. ex. lön för
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program koordinator mm) bör ges i uppdrag att fungera som en art av 
entreprenör eller organisator för sam arbetet inom respektive tem aom råde. 
Ansvaret för de tre tem aom rådena bör fördelas mellan de nordiska länder
na. Vid valet av entreprenörorgan bör vikt fästas vid att organet redan har 
egna aktiviteter inom tem aom rådets forskningsfält och därm ed i förväg 
särskild kom petens på forskningsområdet.

På vart tem aom råde skall om rådets nordiska expertgrupp fungera som 
referensgrupp för det nationella entreprenörorganet och bl. a. trygga den 
nordiska sam arbetsprofilen i aktiviteterna. Det är praktiskt om den nor
diska expertgruppen också har sin sekretariatsmässiga förankring i den 
ifrågavarande nationella adm inistrationen.

Den nationellt adm inistrerade delen av m iljöforskningsprogram met 
skall i första hand gälla projektforskningssam arbetet men kan också gälla 
nordisk m edverkan i internationella forskningsprogram.

M iljöforskningsprogram mets insatser på om rådet forskarutbildning och 
forskarrörlighet skall i sin helhet förvaltas och organiseras av den nyinrät
tade Nordiska Forskarutbildningsakadem in. Forskarutbildningsakadem in 
skall från den nordiska program budgeten erhålla medel som öronm ärks 
för ett särskilt forskarutbildnings- och forskarrörlighetsprogram på miljö
forskningsområdet. Äm nesom råden och aktivitetsform er för insatserna 
preciseras av de tre expertkom m ittéerna som också löpande kan fram föra 
önskemål till Forkarutbildningsakadem in om insatsernas inriktning. Det 
praktiska ansvaret för genom förandet av delprogram m et skall dock åvila 
Forskarutbildningsakadem in.

8 Om resursbehov, finansiering och tidsplan

Enligt program kom m itténs uppdrag skall programförslaget även inne
hålla en översikt över kostnaderna för att förverkliga program m et samt 
över fördelningen mellan nationell och nordisk finansiering av program in
satserna.

1 ett läge då specifika projektplaner inte ännu föreligger kan en egentlig 
budget baserad på resursbehov för enskilda projekt och andra bestäm da 
sam arbetsaktiviteter inte beräknas exakt. Program kom m ittén har därför 
valt att utarbeta ett förslag till rambudget för programmet utgående från 
två olika aktivitetsnivåer. Enligt program kom m ittén kan ett kvalificerat 
m iljöforskningssam arbete realiseras inom bägge budgetvarianterna som 
vardera innebär en hög am bitionsnivå för sam arbetet.

Som redan tidigare näm nts i beskrivningen av program m ets sam arbets
former förutsätter program kom m ittén att m inst hälften av kostnaderna 
för sam arbetsprojekt och för sam nordisk medverkan i internationella 
miljöforskningsprogram finansieras med anslag från nationella forsknings
finansiärer, medan sam arbetsinsatserna för forskarutbildning och forskar
rörlighet som huvudregel i sin helhet finansieras med sam nordiska medel.
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Program kom m itténs beräkningar av resursbehov och forslag till ram bud
get för program m et om fattar således endast de nordiska kostnaderna som 
förutsätts täckta med m inisterrådets anslag för programmet.

För att program planeringen skall kunna skötas rationellt och en forsk
ningsverksamhet med långsiktiga och m ångvetenskapliga sam arbetsåta- 
ganden skall kunna igångsättas förutsätts, att det redan vid program m ets 
inledning finns säkerhet för en programbudget på m inim um nivån för hela 
den femåriga program perioden. Resurser utöver m inim um nivån upp till 
den högre nivån bör bli beroende av program m ets fram drift, av mer 
utarbetade projektplaner och analyser av forskningsbehov, sam t inte m inst 
av utvecklingen inom det internationella m iljöforskningssam arbetet och 
behoven för sam nordiskt deltagande i detta.

På basen av erfarenheter från tidigare sam nordiska och internationella 
forskningsprogram och nationell projektverksam het kan genomsnittliga 
projekt- och aktivitetskostnader för ett tentativt sam arbetsprojekt i m iljö
forskningsprogram met uppskattas. Dock bör observeras att kostnadsvaria- 
tionerna är stora mellan olika projekt och helt beroende av om finansi
eringen gäller nordiska sam ordningskostnader för sam arbete mellan natio
nellt finansierade projektgrupper eller om finansieringen också avser t. ex. 
lönekostnader för forskningsutförande verksamhet.

Program kom m ittén har i sina beräkningar utgått från följande tentativa 
kostnadsuppskattningar: Ett nordiskt ” norm alprojekt” organiserat anting
en med tyngdpunkten i en nationell forskargrupp eller som en nordisk 
projektgrupp bestående av forskare från 2 - 4  länder och en budget om fat
tande vissa lönemedel, nordiska samarbets- och resemedel sam t t. ex. 
begränsade apparaturm edel m .m . kan uppskattas kosta 1,5 —2,0 milj. 
DKK per år. En nordisk forskarkurs kostar i genom snitt 300000 DKK och 
ett stipendieårsverk likaså 300 000 DKK. Någon genom snittskostnad för 
nordiskt deltagande i internationella program kan inte anges men de årliga 
kostnaderna rör sig som regel om flera milj. DKK per projekt (jfr exem p
len i avsnitt 7.4).

På basen av dessa kostnadsexempel har program kom m ittén beräknat en 
rambudget för program m et. Ram budgeten bör under femårsperioden 
1993—1997 kunna variera från en lägsta årlig insats på 28 milj. DKK till 
en m axim um insats på knappt 50 milj. DKK (jfr tabell nedan).

Erfarenheter från både nationella och nordiska forskningsprogram visar 
att det ofta fästs för lite uppm ärksam het vid de inledande program förbere
delserna och avsätts för lite tid  för program- och projektplanering och 
” forskarrekrytering” med kontaktskapande forskarworkshops och infor
m ation i forskningsmiljöerna angående programet. D etta har varit ett 
allvarligt problem för stora och t.o .m . relativt långvariga forskningspro
gram. Ofta har en stor del av den avsedda program perioden förflutit förrän 
program verksam heten nått avsedd aktivitetsnivå.

Program kom m ittén finner det därför helt avgörande för att miljöforsk
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ningsprogramm et skall kunna genom föras framgångsrikt och få den avsed
da effekten och betydelsen for den nordiska miljöforskningen och m iljöpo
litiken att program m ets planerings- och inledningsfas görs tillräckligt lång 
och erbjuds tillräckliga resurser.

Program kom m ittén föreslår att ram program m et inklusive ram budgeten 
fastställs så tidigt som möjligt under 1991. D ärefter inleds precisering av 
delprogram m en och planering av forskarworkshops och konferenser som 
bör genomföras i årsskiftet 1991/1992 för att ge möjlighet till forskarkon
takter och underlag för planering av olika sam arbetsprojekt. De konkreta 
sam arbetsprojekten bör kunna beslutas senast under som m aren 1992 så att 
den egentliga femåriga programfasen kan inledas i full skala vid årsskiftet 
1992/1993. Insatser på forskarutbildnings- och forskarrörlighetsom rådet 
bör dock med fördel kunna inledas redan tidigare.

Rambudget för nordiska miljöforskningsprogrammet 1993 — 1997 
Samnordiska kostnader, milj. DKK

Planerings- 
insats m. m .1 
1991-1992

Genom snittl.
årsinsats
1993-1997

Total 
insats 
1991 —1997

min. max. min. max.

TEM AOM RÅDE 1 
Forskning om klim atför
ändringar 1 1 -  1
Forskarutbildning och forskar
rörlighet 2 3 10 -  15
Samarbetsprojekt 6 12 30 -  60
Internat, forskningssamarbete 
(konsortier m. m.) 6 10 30 -  50

Sam m anlagt temaområde 1 1 14 25 71 - 1 2 6
TEM AOM RÅDE 2 
Forskningssamarbete om 
Östersjöom rådet 3 3 -  3
Forskarutbildning och forskar
rörlighet 3 4 15 -  20
Samarbetsprojekt 5 10 25 -  50

Sam m anlagt temaområde 2 3 8 14 43 -  73
TEM AOM RÅDE 3 
Forskning om m iljöpolitikens 
samhälleliga förutsättningar 1 1 -  1
Forskarutbildning och forskar
rörlighet 2 3 10 -  15
Samarbetsprojekt 4 6 20 -  30

Sam m anlagt tem aområde 3 1 6 9 31 -  46

Total rambudget 5 28 48 145 -2 4 5

' Inkluderar även initierande forskarkonferenser, workshops, stipendier etc.
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Organiseringen a f  dansk miljøforskning  

(Anvendte forkortelser)

Styrelser og direktorater

Dir. f. vid. udd. D irektorater for de videregående uddannelser
Energistyr. Energistyrelsen
Forskn. dir. Forskningsadm inistrationen (Forskningsdirektora

tet)
Ind.- & han. sty. Industri- og handelsstyrelsen
Lev. mdl. styr. Levnedsmiddelstyrelsen
Miljøstyr. Miljøstyrelsen
Planstyr. Planstyrelsen
Skov- & nat. st. Skov- og naturstyrelsen

Rådgivende og udførende organer/institutioner

DF & H D anm arks Fiskeri- og Havundersøgelser
DHI Dansk Hydraulisk Institut
DGU D anm arks Geologiske Undersøgelse
DM I D anm arks M eteorologiske Institut
DM U Danm arks M iljøundersøgelser
D. Pol. c. Dansk Polarcenter
DStat D anm arks Statistik
Fors. ak. Forskerakadem iet
Fors. sk. Forskningssekretariatet
FPR Forskningspolitisk Råd
F. råd Forskningsråd
G G U  G rønlands Geologiske Undersøgelse
GM U G rønlands M iljøundersøgelser
IC Isotopcentralen
IToks Institut for Toksikologi
Risø Forskningscenter RISØ
Rdg. f. u. Rådgivende Forskningsudvalg
SFF Statens Forstlige Forsøgsvæsen
SJI Statens Jordbrugsøkonom iske Institut
SPL Statens Planteavlslaboratorium
Tkn. råd Teknologirådet
TI Dansk Teknologisk Institut (Teknologisk Institut)
VDL V ejdatalaboratoriet
VKI V andkvalitetsinstituttet
Univ. Universitet
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Nordiska ministerrådets budget 1989, 1990 och 1991

1442 B 119/k: Bilaga 5

1 000 DKK

Budget
1991

Budget
1990

Budget
1989

1. Kulturfonden 13283 12650 12048
2. Kultursektorns disp. medel 10724 12113 8 128
3. Allmänkultur 69481 62 336 58 201
4. U tbildning 50429 40689 25 801
5. Forskning 82 388 76312 69100
6. Bioteknologi 25 988 24750 15000
7. Energi 8 766 9 368 10827
8. Miljö 30354 26909 18485
9. Arbetsmarknad 7964 5432 5 104

10. Arbetsmiljö 9948 9212 8027
11. Social- och hälsovård 40529 37449 32067
12. Jäm ställdhet 3 110 2813 2289
13. Industri 80152 84121 71611
14. Ekonomi och finans 3 652 3 736 3 578
15. Statistiska sekretariatet 2 628 2 548 2413
16. Bygg 7 159 6 970 6133
17. Handel 15013 15 708 13617
18. Regional 27510 25 538 24285
19. Transport 3 885 3 755 3 539
20. Trafiksäkerhet 4 200 3937 3 700
21. Turism 2100 1955 1 784
22. Jord- och skogsbruk 23413 21 553 19955
23. Fiskeri 6624 5 389 3 625
24. Konsument 5 250 5 123 4905
25. Livsmedel 3465 3 324 2293
26. Lagstiftning 516 500 _

27. Verksamhetsbidrag 2 788 2 707 2007
28. T jänstem annautbyte 1916 1859 1 770
29. M inisterrådsreserv 1050 9861 2035
30. Gen. sekr. disp. reserv 480 806 585
31. Lönereserv for inst. 10500 12119 11542
32. M R-sekretariatet 70011 67258 61 819
33. Europa-inform ation 1995 _ _

34. Engångsanvisning data sekr. - 2 500 4 800

Summa 627 271 601300 550426

35. Ekonomisk handlingsplan 70565 76652 60442

Total 697 836 677952 610868
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Nordiska ministerrådets samarbete inom miljösektorn 

Projektgrupper

Grupper under arbetsgruppen fö r  luftförorening  
K ontaktgruppen för ozon och klim atfrågor 
Projektgruppen för atm ostfärisk tillförsel 
Projektgruppen för effekter av luftförorening 

Projektgrupper under nordiska vattengruppen 
Styrgruppen för organiska halogenförbindelser i m arin miljö 
Projektgruppen för projektkatalog på v-sektom 
Projektgruppen för nitrogenreduktion i kom m unala reningsverk 
Projektgruppen för utsläpp av organiska halogenförbindelser 
Projektgrupp för m iljöfräm m ande äm nen i kom m unala avlopp och slam 
Projektgruppen för förorening från akvakultur
Projektgruppen för adm inistrativa åtgärder för lantbrukets vattenskydd 
Projektgruppen för fosforutlakning och transport från lantbruket 
Projektgruppen för pesticiders mobilitet 
Projektgruppen för m oniteringsprogram m et 

Projektgrupper under naturskyddsgruppen 
G ruppen för friluftsliv 
Projektgruppen för biotopskydd 
Projektgruppen för hotade djur och växter 
Projektgruppen för handel med hotade djur 
Projektgruppen för skydd av vattendrag — älvsystem 
Projektgruppen för kulturlandskap och jo rdbruk 
Förvaltning av rovdäggdjur 
G enetiska resurser 
N aturövervakning i N orden 

Projektgrupper under nordiska kemikaliegruppen  
System för m ärkning och varuinform ation för miljöfarliga äm nen och 
produkter
U tarbetande av en vägledande förteckning på miljöfarliga äm nen
Kontaktgrupp för miljöfarliga äm nen
N ordiskt projekt om allergi
Nordiskt sam arbete gällande äm neslistan
Klassificering och m ärkning av cancerfram kallande äm nen och bered
ningar. N ordisk samordning.
N otifikation av nya kemiska äm nen — Nordisk sam ordning 
Evaluering av reproduktionstoxiska äm nen med sam nordiskt godtagna 
kriterier
Ad hoc gruppen för arbetet med genom förandet av en nordisk reduk- 
tionsplan för CFC

BILAGA 6
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Bekämpningsmedel
Miljöfarliga batterier — gem ensamma nordiska åtgärder 

Stymingsgruppen för fou-sam arbete om bekäm pning av kemikalieolyckor 
Projektgrupper under m iljödatagruppen 

Projektgruppen för nordiska kodcentralen 
Projektgruppen för integrerad m onitoring 

Projektgrupp under m iljökvalitetsövervakningsgruppen 
N ordiskt program for intregrerad ekologisk m iljöövervakning i 
kustzonen
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Programkommittén för utarbetande av förslag till ett nordiskt miljö
forskningsprogram

Danmark
Rektor Lauritz B. Holm-Nielsen, Forskerakadem iet 
Avdelingschef Kjeld N ym ann Jensen, Ingeniørfirm aet I. Kriiger A/S 
V icedirektör John Tychsen, D anm arks M iljøundersøgelser

Finland

Professor Erkki Leppäkoski, F inlands Akademi
Forskarprofessor Allan Johansson, Statens tekniska forskningscentral
Överinspektör Tuija Talsi, M iljöm inisteriet

Island

Professor Jónas Eliasson, Islands Universitet 
D irektör Ami Reynisson, Islands grossistforbund 
Professor Þóra Ellen Þórhallsdóttir, Islands U niversitet

Norge

Forskningssjef, professor Anton Eliasson, Det Norske Meteorologiske In
stitutt

Sekretariatsleder Anne Fikkan, N asjonalkom itén for miljøvernforskning 
K ontorsjef Eli Moen, D irektoratet for N aturforvaltning

Sverige

Bitr. avdelningschef G unnar Eriksson, Statens N aturvårdsverk 
Docent Lena Kautsky, Stockholms m arina forskningscentrum 
Huvudsekreterare, professor Hans Landberg, Forskningsrådsnäm nden

Sekreterare

Specialrådgivare Bertel Ståhle, N ordiska m inisterrådssekretariatet

BILAGA 7
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Juridiska utskottets betänkande
över ministerrådsförslag om Nordiskt Forum 1994

(M inisterrådsförslaget, se s. 1452)

Juridisk utvalg har fått henvist m inisterrådsförslag B 120/j om Nordisk 
Forum  1994. Utvalget har behandlet forslaget på sitt møte 13. og 14. 
februar 1991 i Helsingfors.

1. Ministerrådsförslaget

M otiv fo r  et nytt Nordisk Forum

M inisterrådet konstaterer innledningsvis at Nordisk Forum  1988 i Oslo 
var et av de største arrangem enter som noensinne er blitt gjennom ført av 
Nordisk m inisterråd og Nordisk Råd, med ca 10000 deltakere. Ved avslut
ningen av konferansen i 1988 oppfordret deltakerne at Nordisk m inister
råd gjennom fører et nytt N ordisk Forum  i 1993.

N ordisk M inisterråd (likestillingsministrene) anser at erfaringene av 
Oslokonferansen er så positive at et nytt Nordisk Forum  som et likestil- 
lingsarrangement må gjennomføres i den form og med det omfang som 
ministerrådsförslaget gir anvisning på.

M inisterrådet anser at m an ved å innby representanter fra de baltiske 
stater og andre av Nordens nærom råder, bl. a. kan vise hvordan likestil
lingsarbeidet hittil har lykkes i de nordiske landene, samt hvordan arbei
det har tjent til inspirasjon for likestillingsarbeidet i N ordens nærområder. 

Form ålet med et nytt Nordisk Forum  sam m enfattes i følgende punkter:
— å følge opp hva som har hendt på likestillingsom rådet siden Nordisk 

Forum  1988
— å gi ny inspirasjon til alle som arbeider for likestilling
— å stim ulere til nye fram tidsrettede aktiviteter
— å anskueliggjøre kvinners og m enns visjoner av det likestilte sam funnet 

år 2000 gjennom å sette bestem te tem aer i fokus
— å gi m uligheter til kontakter over grensene for kvinner og kvinneorgani

sasjoner i N orden og i N ordens nærom råder i Øst-Europa
— å aktivisere nye grupper i likestillingsarbeidet både på nasjonalt og 

nordisk nivå
— å engasjere de unge i et aktivt likestillingsarbeide
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-  å styrke den brede interessen for likestillingsspørsmål
-  å være en del av den nordiske forberedelsen for FNs kvinnekonferanse i 

1995.

Nordisk Forum 1994 

M inisterrådet foreslår at nytt Nordisk Forum  finner sted i løpet av 
somm eren 1994. M inisterrådet anser at ved å legge konferansen til dette 
tidspunkt kan alle de ovennevnte m ålsettinger oppfylles. M inisterrådet 
nevner spesielt at det med fordel kan foretas en evaluering av handlings
planene for det nordiske likestillingssamarbeidet, som løper ut 1993, før 
som m eren 1994. Konferansen kan også inngå i de nordiske forberedelsene 
til FNs neste kvinnekonferanse, som finner sted 1995.

Tema

Som tem a for konferansen foreslås ” K vinners liv og arbeid” . Innenfor 
ram m en av dette tem aet vil m an etter m inisterrådets oppfatning oppnå 
det mangfold m an etterstrever for Nordisk Forum . Innenfor dette tem aet 
kan mange ulike aktuelle sam funnsspørsm ål belyses, f. eks. familieliv, 
arbeidsliv, den nye m annsrollen, barneom sorg og likelønn. Med de mange 
innfallsvinkler som tem aet tilbyr burde også m enns interesse for å delta i 
konferansen kunne vekkes, heter det.

Nordisk Forum — åpent fo r  alle 

M inisterrådet understreker at Nordisk Forum  pr. definisjon er et ar
rangement der alle er velkomne. Det vises til at kvinneorganisasjonenes 
ønskemål også er at et nytt Nordisk Forum  arrangeres som en bred grasrot- 
konferanse.

Etter m inisterrådets oppfatning er det viktig å velge en konferanseform 
som har oppslutning fra kvinneorganisasjonene, dersom en vil dra nytte av 
de frivillige organisasjonenes uavlønnede arbeidsinnsatser.

Et bredt antall organisasjoner — kvinne-, ungdoms-, arbeidsm arkeds-, 
idrettsorganisasjoner m. fl. vil bli invitert til å arrangere workshops eller 
utstillinger ved konferansen. M inisterrådet an tar at N ordisk Forum  1994 
vil trekke til seg konferansedeltakere, samt arrangører av workshops og 
utstillinger i m inst samme utstrekning som Nordisk Forum  1988.

Organisering av Nordisk Forum 1994

Planleggingsgruppe

For planleggingen av Nordisk Forum  1994 foreslår m inisterrådet at det 
nedsettes en nordisk planleggingsgruppe m ed 3 — 5 representanter fra hvert 
land. Planleggingsgruppen skal være sam m ensatt slik at respektive likestil- 
lingsministre kan utpeke en nasjonal representant fra planleggingsgrup
pen, som skal gå inn i styringsgruppen for prosjektet.
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Det forutsettes at den nordiske planleggingsgruppen skal ha sitt tyngde
punkt i de nasjonale kvinneorganisasjonenes representanter. De nasjonale 
ungdomsorganisasjonene skal ha en representant per land. Dessuten skal 
arbeidsm arkedets parter være representert på nordisk nivå med hver sin 
representant i planleggingsgruppen.

Styringsgruppe

Styringsgruppen forutsettes å ha prosjektansvaret. E tter m inisterrådets 
mening bør styringsgruppen ha et vel definert oppdrag både når det gjelder 
ansvaret for at den brede m ålsettingen med konferansen oppnås, og vedrø
rende det økonomiske ansvaret.

Konferansens varighet 

M inisterrådet foreslår at konferansen varer i 6 dager. D ette er en avkort
ning i forhold til Nordisk Forum  1988, som varte i 9 dager.

Tids- og personalbehov 

M inisterrådet konstaterer at de største problem ene med Oslokonferan- 
sen i 1988 var tidspress og brist på personellmessige ressurser. Etter 
m inisterrådets mening bør planleggingen av Nordisk Forum  1994 påbe
gynnes m inst to år før konferansen. Styringsgruppen og prosjektleder skal 
ansettes senest i begynnelsen av 1992. M inisterrådet anslår behovet for 
personell til 8 personer, hvorav en person bør ha inform asjonsansvaret.

Nasjonal forberedelse 

I tillegg til en nordisk planleggingsgruppe og nordisk styringsgruppe, 
forutsetter m inisterrådet at det tilsettes nasjonale planleggingsgrupper. 
M inisterrådet presiserer at det nasjonale forberedelsesarbejdet kom m er til 
å være av avgjørende betydning for rekruttering av frivillig arbeidskraft og 
for mobilisering av konferansedeltakere og av workshoparrangører.

M inisterrådet konstaterer at det kom m er til å kreves nasjonale bevilg- 
ninger for Nordisk Forum  1994, i likhet med det som gjaldt for Nordisk 
Forum  1988, for å støtte enkeltkvinners og organisasjoners deltakelse i 
konferansen, sam t for det nasjonale planleggingsarbeidet.

U tgifter til det nasjonale arbeidet er ikke medregnet i budsjettforslaget 
for Nordisk Forum  1994.

Offisiell likestillingskonferanse 1994 

M inisterrådet konstaterer at det i løpet av 1994 bør arrangeres en 
offisiell likestillingskonferanse der bl. a. gjennom førte prosjekter i hand
lingsplanen for likestilling 1989 — 93 drøftes. U nder den offisielle konfe
ransen bør også behovet for og vinklingen av de t fortsatte nordiske likestil- 
lingssamarbeidet diskuteres. Den offisielle konferansen kan også tjene som 
forberedelse til de nordiske landenes deltakelse i FN-konferansen 1995.
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Etter m inisterrådets oppfatning kan en offisiell konferanse med fordel 
holdes på sam m e sted og til sam m e tid  som et nytt Nordisk Forum. 
Derved kan deltakerne i den offisielle konferansen delta i Nordisk Forum , 
og deltakere i Nordisk Forum  være observatører ved den offisielle konfe
ransen. M inisterrådet konstaterer at det også vil være økonomiske fordeler 
knyttet til å holde begge konferansene samtidig.

Budsjett fo r  Nordisk Forum 1994 og sam tidig offisiell konferanse

M inisterrådet viser til at de reelle utgiftene til Nordisk Forum  i Oslo i 
1988 kom opp i over 11 mill DKK, mens m inisterrådet hadde bevilget 
totalt 6,4 mill DKK (1988-priser).

Det understrekes spesielt at kostnadene i forbindelse med gjennomfø
ringen av den offisielle likestillingskonferansen ble høyere enn beregnet. 
E tter m inisterrådets syn ville en realistisk beregning av kostnadene for et 
N ordisk Forum  1994, med samme opplegg og av sam m e omfang som i 
Oslo i 1988, og en sam tidig offisiell konferanse, beløpe seg til ca. 22 mill 
DKK (1990 års priser).

Nordisk M inisterråd har sagt seg villig til å bevilge 13,5 mill DKK (1990 
års priser) til gjennomføring av Nordisk Forum  1994. D ette vil bl. a. få 
følgende budsjettm essige konsekvenser: Vertslandet forutsettes å dekke 
store deler av kostnadene for sekretariats-, konferanse- og utstillingsloka
ler. Det må kreves en deltakeravgift for den offisielle konferansen. M idler 
til reisefond, kulturelle aktiviteter sam t til en Forum  Avis kan ikke dekkes 
innenfor ram m en av 13,5 mill DKK. U tgifter til det nasjonale forberedel- 
sesarbeidet dekkes ikke over det nordiske budsjettet.

1 m inisterrådets kostnadsberegninger på 13,5 mill DKK  er heller ikke 
kostnadene ved å invitere representanter fra Nordens nærom råder i Ø steu
ropa tatt med. Reise-og oppholdsutgiftene beregnes til mellom 10—15000 
DDK. 1 tillegg kom m er kostnadene ved tolking.

Vertssted

Finland har tilbudt seg å være vertskap for et nytt Nordisk Forum  i 
1994, og Åbo har tilbudt seg å være vertsby. Åbo har etter m inisterrådets 
vurdering forutsetninger som kreves for å klare en konferanse av Nordisk 
Forum s type og størrelse.

2. Juridisk utvalg

Nordisk Forum  i Oslo i 1988 har åpenbart vært et av de mest vellykkede 
arrangem ent for det nordiske sam arbeidet. Det er Juridisk utvalgs oppfat
ning at arrangem entet i ettertid  har hatt stor betydning som inspirasjon for 
det videre likestillingsarbeidet i Norden. Selv om likestillingsarbeidet er 
kom m et lenger hos oss enn i mange andre land, må vi likevel ikke slå oss til 
ro. Vi må verne om de resultater som er oppnådd i likestillingsarbeidet på
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alle om råder. Utvalget merket seg at deltakerne ved avslutningen av konfe
ransen i 1988 oppfordret Nordisk M inisterråd å gjennomføre et nytt 
Nordisk Forum  i 1993. D et har også vært utvalgets oppfatning at Nordisk 
Forum  1988 burde følges opp med et nytt Nordisk Forum . Utvalgets 
oppfatning er kom m et til uttrykk i uttalelsene til C 2 både for 1989 og
1990.1 begge disse dokum enter ble M inisterrådet anm odet om å arrangere 
et nytt Nordisk Forum.

U nder debatten på Rådets 38. sesjon i Reykjavik u ttalte dessuten flere 
av Rådets m edlem m er at det må kom m e et nytt Nordisk Forum  som en 
oppfølging av Nordisk Forum  1988. Fra m inisterrådets side ble det under 
sesjonen uttalt en positiv holdning til ideen. Utvalget hilser derfor med 
glede det ministerrådsförslag om et nytt Nordisk Forum  1994 som nå er 
lagt fram.

Utvalget har ingen m uligheter for, og finner det heller ikke hensiktsm es
sig å ta stilling til alle detaljer i forslaget, men vil presentere følgende m er 
generelle betraktninger.

G enerelt sett synes m inisterrådsförslaget å være vel gjennom arbeidet. 
Utvalget har notert at m inisterrådet på ulike m åter har bygget på de 
erfaringene m an høstet under Nordisk Forum  i 1988. Det gjelder særlig 
den praktiske gjennomføringen, med hensyn til tidsplanlegging og perso
nalbehov.

Juridisk utvalg vil gi sin fulle støtte til at N ordisk Forum  1994 også 
arrangeres som en bred konferanse som skal være åpen for alle, og ikke en 
ekspertkonferanse med begrenset deltakerantall. E tter utvalgets mening 
var det den åpne konferanseformen som gjorde Nordisk Forum  1988 til et 
unikt arrangement.

Utvalget kan videre gi sin støtte til form ålene med et nytt Nordisk 
Forum  som er angitt i m inisterrådsförslaget. U tvalget vil særlig framheve 
betydningen av at man gjennom det foreslåtte tem aet — ”kvinners liv og 
arbeid” — vil kunne belyse ulike aktuelle sam funnsspørsm ål, herunder 
også den nye m annsrollen og dens betydning for likestillingsarbeidet. 
Utvalget vil også understreke betydningen av at m an søker å styrke de 
unges interesse for likestillingsspørsmål.

Utvalget konstaterer at Åbo i F inland har tilbudt seg å være vertsby for 
Nordisk Forum  1994. Utvalget er kjent med at det tidligere også har vært 
tilbud fra Århus i D anm ark om å være vertskap for arrangem entet.

Utvalget anser det videre som positivt at m an vil gi m uligheter for 
kontakter med kvinner og kvinneorganisasjoner i Nordens nærom råder 
spesielt Baltikum. Utvalget viser i den forbindelse til ønsker som er kom 
m et fra ulike organisasjoner i de øst-europeiske land om å høste erfaringer 
når det bl. a. gjelder oppbygging av dem okratiske organisasjoner og struk
turer. Et Nordisk Forum  kunne etter utvalgets mening være vel egnet for 
kvinneorganisasjoner i øst til å knytte kontakter med tilsvarende organisa
sjoner i Norden.
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N år det gjelder de budsjettm essige konsekvenser for et N ytt Nordisk 
Forum , har utvalget merket seg at budsjettet er blitt vesentlig redusert i 
forhold til det opprinnelige budsjett på 22 mill D K K  som opplyst i C 1 for 
1991 side 100. Det må således gjøres betydelige nedskjæringer dersom 
arrangem entet fortsatt skal finansieres m ed nordiske midler. U tvalget vil i 
den forbindelse understreke betydningen av at Nordisk Forum  likevel kan 
arrangeres i sam m e form er som i 1988, dvs som en åpen konferanse. 
Utvalget vil videre bem erke at utgiftene til tolking var betydelig undervur
dert i 1988. D et er av største betydning for at arrangem entet skal kunne gi 
utbytte for alle at det finnes tilstrekkelig tolkemuligheter. U tvalget konsta
terer at utgifter i forbindelse med representanter for Øst-Europa ikke 
beregnes til å inngå i de foreslåtte bevilgninger på 13,5 mill DKK.

Etter utvalgets m ening synes det både praktisk og økonom isk å arrange
re en offisiell likestillingskonferanse, sam tidig m ed Nordisk Forum  slik 
m inisterrådet foreslår.

Juridisk utvalg kan til slutt vise til at Nordisk M inisterråd og Nordisk 
Råds Presidium  i fellesskap arrangerte Nordisk Forum  og den offisielle 
likestillingskonferansen i 1988. Utvalget ville se det som naturlig at N or
disk Forum  1992 også skjer i sam arbeid mellom Rådet og M inisterrådet. 

Med disse bem erkninger foreslår Jurdisk utvalg at 
N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

å gjennomføre et N ytt N ordisk Forum  i løpet av som m eren 1994, 
og sam tidig arrangere en offisiell likestillingskonferanse, i henhold 
til M inisterrådsförslag B 120/j.

Helsingfors, 14. februar 1991

Lennart Andersson (s) Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) Tora Aasland Houg (SV)

Helge Adam  Møller (KF) Sauli N iinistö (Kok.)

Björn Samuelsson (v) Sighvatur Björgvinsson (A)
Form ann

Jan P. S y  se (H) Birte Weiss (S)
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Ministerrådsförslag 

om Nordiskt Forum 1994
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

N ordiska m inisterrådet överläm nar härm ed ett m inisterrådsförslag om 
genom förande av ett nytt N ordiskt Forum  under som m aren 1994. M inis
terrådet avser att fastställa förslaget efter att N ordiska rådet u ttalat sig.

Köpenham n den 8 februari 1991

På N ordiska m inisterrådets vägnar 

Knud E. Kirkegaard
Fridtjov Clemet

B 120/j
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Ministerrådsförslag om Nordiskt Forum 1994

Med hänvisning till
— hem ställan i augusti 1988 från ordföranden i planeringsgruppen fór 

N ordiskt Forum  1988, som företrädare för deltagare och arrangörer på 
N ordiskt Forum  i Oslo, till N ordiska m inisterrådet om att medel av
sätts till ett nytt N ordiskt Forum  inom  fem år från Oslo-konferensen

— att ovan näm nda hem ställan till N ordiska m inisterrådet fått ett starkt 
stöd av N ordiska rådets jurid iska utskott

— att N ordiska m inisterrådet (jäm ställdhetsm inistram a) i januari 1989 
ställt sig positivt till ett nytt N ordiskt Forum  och gett N ordiska ämbets- 
m annakom m ittén för jäm ställdhetsfrågor i uppdrag att inom  ett år 
utarbeta ett förslag till ett nytt N ordiskt Forum

— N ordiska rådets hem ställan vid sessionen 1989 om att N ordiska m inis
terrådet, som en uppföljning av N ordiskt Forum  1988, skulle lägga fram 
ett konkret förslag om ett nytt N ordiskt Forum  till N ordiska rådets 
session 1990

— N ordiska rådets hem ställan vid sessionen 1990 om att N ordiska m inis
terrådet, som ett led i uppföljningen av N ordiskt Forum  1988, skall 
lägga fram ett konkret förslag om ett nytt N ordiskt Forum  1994 till 
Nordiska rådets session 1991

— sam t med utgångspunkt från N ordiska äm betsm annakom m itténs för 
jäm ställdhetsfrågor prom em oria ”N ordiskt Forum  1994”
har N ordiska m inisterrådet (jäm ställdhetsm inistram a) beslutat att ett 

N ordiskt Forum  med tem at ” K vinnors liv och arbete” skall genomföras 
under som m aren 1994.

1. Motiv för ett nytt Nordiskt Forum

N ordiskt Forum  1988 i Oslo är ett av de största arrangem ang som 
någonsin genom förts av N ordiska m inisterrådet och N ordiska rådet med 
deltagande av ca 10000 personer.

N ordiskt Forum  1988 var som helhet en mycket framgångsrik satsning. 
D et råder inget tvivel om att N ordiskt Forum  varit ett av de bästa PR- 
projekten för det nordiska sam arbetet.

Konferensens betydelse för jäm ställdhetsarbetet fastslogs redan vid av
slutningen av N ordiskt Forum  1988, då deltagarna uppfordrade N ordiska 
m inisterrådet att genom föra ett nytt N ordiskt Forum  1993. N ordiska 
m inisterrådet (jäm ställdhetsm inistram a) anser att erfarenheterna av Oslo
konferensen är så positiva att ett nytt N ordiskt Forum  som ett jäm ställd- 
hetsarrangem ang m åste genomföras, i den form och med det om fång som 
redovisas nedan.

fanken  med en ny konferens är att ge organisationerna stim ulans att 
behålla både den i sam band med Oslo-konferensen förhöjda aktivitets
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nivån och de nya sam arbetsm önstren på tvärs över länderna. Men ett nytt 
N ordiskt Forum  har också som mål att nå ut till nya yngre grupper sam t att 
sätta i gång jäm ställdhetsarbete i nya former.

G enom  att inbjuda representanter från N ordens närom råden i Ö steuro
pa (Sovjetunionen, de tre baltiska länderna och Polen) till konferensen ges 
möjlighet att knyta inform ella kontakter över gränserna, att utbyta åsikter 
kring aktuella kvinnopolitiska frågor i respektive länder, att visa hur 
jäm ställdhetsarbetet lyckats hittills i de nordiska länderna samt att vara till 
inspiration för jäm ställdhetsarbetet i N ordens närom råden i Östeuropa. 

M ålet för ett nytt N ordiskt Forum  kan sam m anfattas i följande punkter:
— att följa upp vad som hänt på jäm ställdhetsom rådet sedan N ordiskt 

Forum  1988
— att ge ny inspiration till alla som arbetar för jäm ställdhet
— att stim ulera till nya fram åtriktade aktiviteter
— att åskådliggöra kvinnors och m äns visioner av det jäm ställda samhället 

år 2000 genom att sätta fokus på bestäm da tem an
— att ge möjligheter till kontakter över gränserna för kvinnor och kvinno

organisationer i N orden och i N ordens närom råden i Ö steuropa
— att aktivera nya grupper i jäm ställdhetsarbetet på både nationell och 

nordisk nivå
— att engagera de unga i ett aktivt jäm ställdhetsarbete
— att styrka det breda intresset för jäm ställdhetsfrågor
— att vara en del av den nordiska förberedelsen för FNs kvinnokonferens 

år 1995

2. Nordiskt Forum 1994

Nästa N ordiskt Forum  föreslås äga rum under som m aren 1994. Konfe
rensen kan då fylla alla ovan näm nda syften. Speciellt kan näm nas att en 
utvärdering av handlingsplanen för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet, 
vilken gäller till utgången av 1993, m ed fördel kan göras inför en konferens 
som m aren 1994. N ordiskt Forum  1994 kan också ingå i de nordiska 
förberedelserna inför FNs nästa kvinnokonferens, vilken äger rum 1995.

2.1 Tema

I tidigare diskussioner har fram hållits att ett nytt N ordiskt Forum  skall 
utgå från jäm ställdhetsproblem atiken och inte bara från kvinnors specifika 
problem i samhället samt att fler män bör engageras i nästa N ordiskt 
Forum. Som tem a för konferensen föreslås KVINNORS LIV OCH ARBE
TE. Inom ramen för detta tem a uppnås den mångfald man eftersträvar i 
N ordiskt Forum  och många olika aktuella samhällsfrågor kan belysas som 
rör t. ex familjeliv —arbetsliv, den nya mansrollen, barnomsorg, likalön. 
Med de många infallsvinklar som tem at erbjuder borde även m ännens 
intresse för att delta i konferensen kunna väckas.
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Det kan tilläggas att N ordiska rådet har understrukit a tt konferensen 
skall belysa sam m anhanget mellan familjeliv och arbetsliv och detta 
önskemål passar väl in under tem at KVINNORS LIV OCH ARBETE. En 
uppföljning av de projekt, som genom förts under den gällande handlings
planens två tem an ” Kvinnors roll i den ekonom iska utvecklingen” samt 
” Kvinnors och m äns möjligheter att kom binera familjeliv och arbetsliv” , 
passar också in under det föreslagna temat.

Många frågor under tem at BARN, vilket fick stor anslutning vid jäm - 
ställdhetsm inistrarnas möte i Stockholm i januari 1989, kan också tas upp 
under det föreslagna tem at KVINNORS LIV OCH ARBETE.

2.2 Nordiskt Forum — öppet Jor alla

Definitionsmässigt är N ordiskt Forum  ett arrangem ang dit alla är väl
komna. K vinnoorganisationernas önskemål är också att ett nytt N ordiskt 
Forum  arrangeras som en bred gräsrotskonferens. En sådan konferens kan 
förväntas dra till sig mer än 10000 deltagare.

Vill man ha möjlighet att dra nytta av de frivilliga organisationernas 
oavlönade arbetsinsatser är det viktigt att välja en konferensform, som har 
uppbackning från kvinnoorganisationerna.

Inom ram en för det valda tem at KVINNORS LIV OCH ARBETE 
inbjuds ett brett urval av organisationer (kvinno-, ungdoms-, arbetsm ark
nads-, idrottsorganisationer m .fl.) att arrangera workshops respektive ut
ställningar vid konferensen.

Vid Oslo-konferensen ingick totalt ca 700 workshops i program m et och 
totala antalet utställare under veckan var ca 120. Man kan räkna med att 
N ordiskt Forum  1994 kom m er att dra till sig konferensdeltagare samt 
arrangörer av workshops respektive utställningar i m inst sam m a utsträck
ning som N ordiskt Forum  1988.

3. Organisation av Nordiskt Forum 1994

3.1 Planeringsgrupp

Erfarenheterna från N ordiskt Forum  1988 är att planeringsgruppen för 
projektet fungerade som oavlönad arbetande styrelse och hade en ansenlig 
arbetsbörda. Arbetet försvårades av att det inte fanns ett på förhand 
bestäm t syfte med konferensen. Kompetens- och ansvarsfördelningen mel
lan planeringsgruppen, N ordiska m inisterrådet och det norska förvalt
ningsorganet var dessutom  oklar. D et var en dålig lösning att planerings
gruppen kunde fatta långtgående beslut utan att ha det ekonom iska ansva
ret för dem.

M ot denna bakgrund kom m er projektorganisationen i sam band med 
N ordiskt Forum  1994 att skilja sig en del från den föregående. För plane
ringen av N ordiskt Forum  1994 tillsätts en nordisk planeringsgrupp med 
3 — 5 representanter per land. Planeringsgruppen skall vara sam m ansatt så
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att respektive jäm ställdhetsm inister ur planeringsgruppen kan utse en 
nationell representant, som skall ingå i styrgruppen för projektet.

Den nordiska planeringsgruppen skall ha sin tyngdpunkt i de nationella 
kvinnoorganisationernas representanter. De nationella ungdomsorganisa
tionerna skall ha en representant per land. Dessutom skall arbetsm arkna
dens parter vara representerade på nordisk nivå med var sin representant i 
planeringsgruppen.

3.2 Styrgrupp

Styrgruppen, där värdlandets representant är ordförande, har projekt
ansvaret. Styrgruppen bör ha ett väl definierat uppdrag vad gäller dels 
ansvaret för att den breda m ålsättningen med konferensen uppnås dels 
det ekonomiska ansvaret.

En förutsättning för att styrgruppen skall ha reell möjlighet att förvalta 
ett ekonom iskt ansvar är att de räkenskapsmässiga funktionerna ingår i 
projektet. Ett projekt av N ordiskt Forum s storlek och karaktär kan där
med ges en bättre ekonom isk styrning och resursanvändning.

3.3 Konferenslängd

Jäm fört med N ordiskt Forum  1988, föreslås en avkortning av konferen
sen från 9 till 6 dagar, där den första dagen avsätts till att ge grupper och 
organisationer möjlighet att färdigställa utställningar m. m. Skälet är att 
genom förandet av arrangemanget därigenom skulle underlättas för både 
arrangörer och deltagare.

3.4 Behov av tid  och personal

Tidspress och brist på personella resurser utgjorde de största problem en 
i sam band med Oslo-konferensen. Samtliga inblandade undervärderade 
arbetsuppgiften. Vid N ordiskt Forum  1994 bör planeringsarbetet påbörjas 
m inst två år innan konferensen skall äga rum. Styrgrupp och projektledare 
skall tillsättas senast i början av år 1992.

Totalt beräknas personalbehovet (projektsekretariat inklusive projektle
dare) uppgå till 8 personer. En av dessa personer bör ha inform ationsan
svaret i projektet. En god nationell spridning på personalen bidrar till ett 
effektivt arbete.

3.5 Nationella förberedelser

Då styrgruppen utses bör jäm ställdhetsm inistram a även precisera 
kraven på värdlandet och på värdstaden.

Förutom  en nordisk planeringsgrupp respektive styrgrupp tillsätts natio
nella planeringsgrupper. H ur den nationella planeringsgruppen skall vara 
sam m ansatt beslutas av respektive land.

Det bör vara klart på förhand vilka uppgifter som kan läggas ut på de 
nationella planeringsgrupperna och på frivilliga organisationer i länderna.
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För att mobilisera frivillig arbetskraft och for att locka deltagare till 
N ordiskt Forum  är det av avgörande betydelse att det nationella förbere
delsearbetet kom m er i gång tidigt och att nationella medel avsätts för detta 
arbete liksom för en nationell projektsekreterare. Speciellt måste det ska
pas garantier för att det nationella förberedelsearbetet i värdlandet funge
rar optim alt.

N ationella medel kom m er att krävas för N ordiskt Forum  1994, liksom 
var fallet för N ordiskt Forum  1988, för att stödja kvinnors och organisa
tioners deltagande i konferensen samt för de nationella planeringsgrupper-

I budgetförslaget är inte utgifter för det nationella arbetet m edräknade.

4. Officiell jämställdhetskonferens 1994

Handlingsplanen för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet gäller fram 
till utgången av 1993. U tvärdering av genom förda projekt och analys av 
förändringar under 1989—1993 bör göras snarast efter planperiodens slut 
och därefter redovisas och diskuteras vid en officiell konferens under 
1994. Vid den officiella konferensen skall också behovet och inriktningen 
av det fortsatta nordiska jäm ställdhetssam arbetet diskuteras. Den offici
ella konferensen kan också ses som en förberedelse för de nordiska länder
nas deltagande i FN-konferensen 1995.

En officiell konferens kan med fördel hållas på sam m a plats och under 
sam m a tid som ett nytt N ordiskt Forum. Det ger möjlighet för deltagarna i 
den officiella konferensen att också delta i aktiviteterna vid N ordiskt 
Forum  och för Forum -deltagare att vara observatörer vid den officiella 
konferensen. Därm ed ges möjlighet till en dialog mellan deltagarna i 
Nordiskt Forum  och i den officiella konferensen. Det finns också ekono
miska fördelar med att de båda konferenserna avhålles samtidigt.

5. Budget lör Nordiskt Forum 1994 och samtidig officiell konferens

Nordiska m inisterrådet beviljade totalt 6,4 milj DKK (1988 års priser) 
till genom förande av N ordiskt Forum  i Oslo. De verkliga utgifterna upp
gick till över 11 milj NOK (1988 år priser). Särskilt kostnaderna för 
genom förandet av konferensen (t. ex tolkningen) blev större än beräknat. 
En realistisk beräkning av den totala kostnaden för ett N ordiskt Forum 
1994, med sam m a uppläggning och av sam m a om fattning som i Oslo 
1988, och en sam tidig officiell konferens har beräknats till cirka 22 milj 
DKK (1990 års priser).

Nordiska m inisterrådet är berett att bevilja 13,5 milj DKK (1990 års 
priser) till genom förande av N ordiskt Forum 1994. D enna beviljning 
beräknas bli fördelad enligt nedanstående:
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— För m öten i styrgruppen och planeringsgruppen beräknas högst 1,4 milj 
DKK

— Sekretariatets kostnader beräknas till högst 5,2 milj DKK
— M arknadsföringskostnaderna beräknas till högst 1,2 milj DKK
— För själva N ordiskt Forum  med alla ingående aktiviteter beräknas 5,2 

milj DKK
— För förberedelse och dokum entation av den ofFiciella konferensen av

sätts högst 0,5 milj DKK
De kostnader för sekretariats- respektive konferens- och utställningslo

kaler, vilka ej ryms inom ram en 13,5 milj DKK, förutsätts att värdlandet 
betalar.

Ett antal frågor som påverkar fördelningen av budgeten dels på olika 
kostnadsslag dels över perioden 1992—1995 måste bli föremål för beslut 
innan det är möjligt att lägga fast en detaljerad budget.

En deltagaravgift kom m er att tas ut för den officiella konferensen. 1 det 
ursprungliga förslaget ingick att medel avsattes till en resefond, till kultu
rella aktiviteter sam t till en Forum  Avis. Dessa kostnader ryms inte inom 
ram en 13,5 milj DKK.

Intäkter i form av deltagaravgifter vid N ordiskt Forum  eller sponsorm e
del är ej inräknade. Sådana intäkter kan beräknas täcka oförutsedda utgif
ter, vilka ej heller har tagits upp.

Medel för nationellt förberedelsearbete täcks ej över den nordiska bud
geten. N ationella medel kom m er också att krävas för att stödja kvinnors 
och organisationers deltagande i konferensen. N ationella medel kom m er 
inte att tillskjutas för att stötta den nordiska budgeten för N ordiskt Forum  
1994.

K ostnaderna för att invitera representanter för Nordens närom råden i 
Ö steuropa (Sovjetunionen, de tre baltiska länderna och Polen) är inte 
inräknade. För resor och uppehälle beräknas en kostnad av mellan 10000 
och 15000 DKK/person. K ostnader för tolkning tillkommer.

6. Värdstad

Finland har erbjudit sig att stå för värdskapet för N ordiskt Forum  1994 
och Åbo har erbjudit sig att vara värdstad. Åbo har de förutsättningar som 
krävs för att klara en konferens av N ordiskt Forum s typ och storlek.
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Nordisk samarbejde 1990
Nordisk Ministerråds virksomhedsberetning

Til Nordisk Råd

Nordisk M inisterråd afgiver herm ed sin beretning om det nordiske 
sam arbejde til Nordisk Råds 39. session, jfr. artikel 64 i samarbejdsover- 
enskomsten a f  23. m arts 1962 (Helsingforsaftalen).

K øbenhavn i decem ber 1990

På Nordisk M inisterråds vegne 

Thor Pedersen

Fridtjov Clemet
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Kapitel I 

Året i hovedtræk

Den europæiske dim ension, som det nordiske sam arbejde har fået i det 
sidste par år, er blevet yderligere markeret.

Arbejdsprogram m et ”N orden i Europa” , der blev vedtaget i juni 1989, 
beskriver konkrete oppgaver, som må løses dels for at tilpasse det nordiske 
sam arbejde til udviklingen a f  EF’s indre m arked, dels for at skabe nordiske 
løsninger der kan påvirke EF’s udvikling. A rbejdsprogram m et har inddra
get næsten alle dele a f  m inisterrådsorganisationen og overvåges løbende af 
sam arbejdsm inistrene, som i jun i 1990 vedtog en konsolideret udgave 
”Norden i Europa til 1992" (NO RD  1990:80) der er udvidet med ca. 20 
nye projekter.

A rbejdsprogram m et suppleres a f  ”Et stærkere N orden — Økonomisk 
handlingsplan 1989— 1992” , der for en væsentlig dels vedkom m ende om 
fatter aktiviteter, som skal styrke Nordens stilling i den europæiske inte
grationsproces.

Den hastige forandring a f  sam fundsforholdene i Ø steuropa med over
gang fra kom m andoøkonom i til m arkedsøkonom i og fra et kom m unistisk 
étpartisystem  til parlam entarisk dem okrati har givet den europæiske d i
mension et bredere og m ere mangfoldigt perspektiv og stillet det nordiske 
sam arbejde overfor nye udfordringer. M inisterrådet har taget disse ud
fordringer op og som et første skridt vedtaget Arbejdsprogram for Balti
kum og Østeuropa. Arbejdsprogram m et om fatter tre indsatsom råder: O p
rettelse af nordiske inform ationskontorer i Estland, Letland og Lithauen, 
et stipendiprogram  for baltiske studerende og lærere, som ønsker et studie
ophold i Norden, og en pulje til finansiering a f  østeuropæisk deltagelse i 
nordiske aktiviteter.

Ved siden af dette arbejdsprogram  er der i løbet a f  året skabt to væsentli
ge bidrag til styrkelse af den nordiske indsats for en forbedring af miljøet i 
Østeuropa. U dlånsram m en for Nordisk Investeringsbanks projektinveste
ringslån er blevet forøget og det nye aktieselskab Nordisk M iljøinveste
ringsfond — NEFCO — har begyndt sin virksom hed. NEFCO blev præ
senteret i oktober 1990 ved et m iljøm inisterm øde i Helsingfors, hvor også 
m inistre fra Ø steuropa var tilstede.

Den nordiske vilje til aktivt at bidrage til udviklingen i både Vest- og 
Ø steuropa kom m er også til udtryk gennem en hastigt voksende inform a
tionsvirksom hed overfor de øvrige europæiske lande om det nordiske 
samarbejdes mål, m etoder og resultater. D ette sker dels gennem udsendel
sen af et månedligt nyhedsbrev ”N orden — the Top o f Europe” , dels ved 
arrangem ent af studiebesøg og sem inarer for journalister fra de tone
angivende aviser i udvalgte europæiske lande.

Endelig har man indledt overvejelser om det officielle nordiske sam ar
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bejdes fremtidige opgaver og form er i en situation, hvor EF og EFTA har 
indgået aftale om et europæisk økonom isk område.

Indenfor konsumentsamarbejdet følger m an sam arbejdsprogram m et fra 
1989, som om fatter de sam m e tem aer som EF’s handlingsplan for forbru
gerpolitik 1990 — 93, nemlig forbrugernes sikkerhed, deres økonom iske og 
retlige interesser, forbrugeruddannelse og — inform ation sam t forbruger
nes indflydelse på vareudbudet.

M inisterrådsbeslutningen i 1989 om indførelse a f  en nordisk miljø
mærkning a f  varer er i 1990 blevet fulgt op a f  et arbejde med fastsættelse af 
fælles kriterier for adgangen til at benytte det nordiske miljøm ærke og 
afgrænsning af de varegrupper, som kan mærkes.

På levnedsmiddelområdet er arbejdet med en harm onisering a f  lovgiv
ningen fortsat under hensyn a f  EF’s regler på om rådet og de igangværende 
forhandlinger mellem EF og EFTA.

En væsentlig begivenhed på det alm ene kultursamarbejdes område har 
været den nordiske film- og TV-fonds første virksom hedsår, hvor der er 
bevilget støtte til 16 kortere og længere film og TV-serier.

Endvidere har den nordiske kunstudstilling ” M odernism ens gennem 
brud” været vist under stor opm ærksom hed i Leningrad og Moskva, 
ligesom nordisk musik og nordiske orkestre og ensem bler har været stærkt 
repræsenteret under F landerns musikfestival.

Indenfor uddannelsessamarbejdet har m inisterrådet (kultur- og under
visningsministrene) besluttet at forlænge Dataprogram gruppens m andat 
efter en meget positiv evaluering a f  gruppens arbejde. Den tværsektorielle 
datahandlingsplan blev afsluttet med udgangen a f  1989, og herefter ligger 
ansvaret for dataspørgsm ål på de enkelte sektorer. D ataprogram gruppen 
forestår det nordiske sam arbejde om anvendelse af dataprogram m er i 
skoleundervisningen.

På grundlag af JUREK -gruppens slutrapport har m inisterrådet udarbej
det et forslag til nordisk overenskom st om nordisk uddannelsesfællesskab 
på det gymnasiale om råde, som vil blive forelagt Nordisk Råd ved den 39. 
session. Overenskom sten sikrer, at der ikke findes juridiske og økonom is
ke hindringer for nordboeres valg af gymnasial uddannelse over hele 
Norden. Hermed vil et at kulturhandlingsplanens mål være nået.

Udbygningen a f  Nordplus er fortsat i overensstemmelse med kultur
handlingsplanen. D er var i 1990 indgået 255 ram m eaftaler mellem højere 
uddannelsesinstitutioner om anvendelse af stipendieordningen. Ansøg- 
ningstallet er stigende og m indre en halvdelen af ansøgningerne har kunnet 
imødekommes.

I overensstemmelse med kulturhandlingsplanen er forskeruddannelsen i 
N orden blevet styrket gennem oprettelsen af Nordisk Forskeruddannelses 
akadem i, som skal adm inistrere det nordiske budgets samlede støtte til 
forskeruddannelse og -m obilitet i Norden.

Som et led i inform ationen til det øvrige Europa har Nordisk Journalist
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højskole m edvirket i et sem inar for baltiske og nordiske journalister om 
pressens rolle i et dem okratisk sam fund og et sem inar for britiske og irske 
journalister om nordisk EF-politik.

1 overensstemmelse med Nordisk Forskningspolitisk Råds retningslinjer 
har en program kom ité udarbejdet et nordisk miljøforskningsprogram, som 
vil blive forelagt Nordisk Råd som m inisterrådsförslag ved 39. session. 
M inisterrådet har endvidere nedsat en program kom ité, som skal udarbej
de forslag til et nordisk polarforskningsprogram, hvor m iljøaspekterne også 
vil indgå.

Det nordiske arbejdsm arkeds praktiske betydning vokser, efterhånden 
som de nordiske lande gensidigt anerkender hinandens erhvervskom pe- 
tencegivende uddannelser. Den 24. oktober 1990 blev overenskom sten om 
nordisk arbejdsm arked for personer med en højere, erhvervskom petence- 
givende uddannelse a f  m indst 3 års varighed underskrevet. Overenskom s
ten forventes at træde i kraft i løbet a f  som m eren 1991. M inisterrådet har 
iværksat udarbejdelsen af forslag til en tilsvarende overenskom st for perso
ner med en kortere erhvervskom petencegivende uddannelse.

U nder sam arbejdsprogram m et på arbejdsmiljøområdet 1990—1993, 
som blev behandlet ved Nordisk Råds 38. session har m an b l.a .. udarbej
det en skitse til et trepartssam arbejde, som skal gennem prøves i en flerårig 
forsøgsperiode. Endvidere har m an sam ordnet de nordiske synspunkter og 
aftalt gensidig repræsentation i den europæiske standardiseringsorganisa
tion i CEN’s mange arbejdsgrupper, som skal udm ønte EF’s direktiv i 
konkrete forskrifter.

På det socialpolitiske område arbejder m an for, at det nordiske klassifi
ceringssystem for handicaphjæ lpem idler skal blive accepteret som CEN- 
standarder, mens en afklaring af den nordiske socialkonventions stilling i 
forhold til EF’s regler afventer udfaldet a f  forhandlingerne mellem EF og 
EFTA om en EEA aftale.

Liberaliseringen på transportområdet er fortsat. D er er indgået aftale om 
liberalisering a f  bustrafikken mellem Finland, Norge og Sverige, og m inis
terrådet har trutfet principbeslutnig om indførelse a f  cabotageordningen 
for lastbiler. O rdningen vil blive praktiseret på forsøgsbasis i 1991, når 
visse afgifts- og toldspørgsmål er løst. M inisterrådet har endvidere udar
bejdet forslag til en ny handlingsplan på trafiksikkerhedsområdet, som vil 
blive forelagt Nordisk Råd på den 39. session.

M iljøaspekterne spiller en voksende rolle på energiområdet og der er 
iværksat en række projekter til belysning a f  forholdet mellem energipro
duktion og miljø. Et a f  disse projekter består i en kortlægning a f  energi- og 
m iljøsituationen i Baltikum.

M inisterrådet har endvidere vedtaget et nyt energiforsknings- program 
for perioden 1991 — 94 med en samlet beløbsram m e på 20 mio. DKK, som 
finansieres nationalt.

Også pk jord- og skovbrugsområdet indgår m iljøaspekterne med voksen
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de betydning, hvilket kom m er til udtryk i det tillæg til handlingsprogram 
met fra 1985, som m inisterrådet vedtog efter dets behandling på Nordisk 
Råds 38. session. Iøvrigt er der arbejdet med harm onisering a f  levneds
middellovgivningen, afvikling af tekniske handelshindringer og tilpasning 
til EF’s regler.

Efter behandlingen på Nordisk Råds 38. session har m inisterrådet ved
taget sam arbejdsprogram m et for regionalpolitik 1990 — 94. N O RD REFO  
har gennem ført en undersøgelse a f  de nordiske regioners særpræg i forhold 
til det øvrige Europa. Institu ttet har endvidere med m idler fra den økono
miske handlingsplan iværksat netværksprojektet ” Møbelexcellens mellem
4 regioner” som skal bistå møbelfabrikker i Sydøsterbotten, Småland, 
Sunnm øre og Vestjylland med udvikling a f  strategiske m odeller for inter
nationalisering a f  deres virksomhed.

Den økonom iske handlingsplan 1989—1992 ”E t stærkere N orden’’ er 
blevet gennemgået og resultatet fremgår af en statusrapport. A f rapporten, 
som m inisterrådet oversendte til Nordisk Råd i somm eren 1990, fremgår 
det, at planens ca. 50 aktiviteter med enkelte undtagelser gennemføres som 
forudsat.

Den program kom ité, som har det koordinerende ansvar for Nordisk 
samarbejdsprogram fo r  bioteknologi 1988 — 92, har i slutningen a f  1990 
afgivet en m idtvejsrapport. A f en samlet bevilling på 33 mio. D K K  er 6,5 
mio. DKK blevet fordelt a f  program kom iteen medens Nordisk kontaktor
gan for jordbrugsforskning og Nordisk Industrifond har disponeret over 
henholdsvis 6,5 og 20 mio. DKK. Industrifonden har derudover anvendt 
14 mio. DK K af sine egne budgetm idler på det bioteknologiske område. 
Industrifonden har iværksat 6 program m er, der har stor deltagelse fra 
industriens side, og som har vakt stor international interesse.

Arbejdet med effektivisering af ministerrådsorganisationen  er fortsat. 
Den nye budgetprocedure blev anvendt første gang ved udarbejdelsen af 
budgetforslaget for 1991, og den omstændighed, at generalsekretærens 
budgetforslag nu forelægges 2 m åneder tidligere, har bevirket, at der er 
m ere tid til den politiske budgetbehandling. Arbejdet med at gøre m inis
terrådets plandokum ent — C2 — m ere inform ativt er fortsat og har givet 
de første resultater i det dokum ent som forelægges ved Nordisk Råds 39. 
session.

Med henblik på at skabe fleksibilitet og fomyelsesmulighed inden for 
kultursektorens budgetram m e vil m inisterrådet (kultur- og undervisnings
m inistrene) fremsætte forslag om ændret finansiering og organisation af 
sektorens institutioner, sam arbejdsorganer og andre perm anente aktivite
ter ved Nordisk Råds 39. session.

D er er iværksat en rationalisering og m odernisering a f  m inisterrådets 
publikationsvirksom hed som vil medføre et mere ensartet lay-out, en 
forbedret distribution, en strengere selektion og en sammenlægning af 
N O RD  og NU-seriem e.
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Ved Nordisk Råds 39. session ventes følgende m inisterrådsförslag fore
lagt til behandling:
— Forslag til sam arbejdsprogram  om  miljøforskning
— Forslag til sam arbejdsprogram  på de højere uddannelsers om råde
— Forslag til overenskom st om nordisk uddannelsesfællesskab på gymna

sieområdet
— Forslag til handlingsprogram for ændret finansiering og organisation af 

kultursektorens institutioner, sam arbejdsorganer og perm anente aktivi
teter

— Forslag til handlingsplan mod reum atism e
— Forslag til handlingsprogram  for trafiksikkerhed
— Forslag til oprettelse a f  et råd for forskning i integrationsret (EF-ret)
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Kapitel II

Overordnede spørgsmål

1 Sammenfatning

Udviklingen i Europa og specielt i Ø steuropa og Baltikum i de sidste 
m åneder a f  1989 og i 1990 har også sat sit stærke præg på det nordiske 
sam arbejde i 1990. Sam arbejdsm inistrene besluttede således i oktober om 
indsatser over for Baltikum og Østeuropa, der b l.a.. indebærer en stipen
dieordning til uddannelses- og praktikophold i N orden og nordiske infor
m ationskontorer i Tallinn, Riga og Vilnius.

Arbejdet med at følge den vesteuropæiske integrationsproces, som ind
ledtes med det a f  sam arbejdsm inistrene vedtagne arbejdsprogram  ”N or
den i Europa 1989 — 92” , er fulgt op dels med en frem skridtsrapport fra 
decem ber 1989 dels med et opdateret og konsolideret arbejdsprogram  
”N orden i Europa til 1992” fra jun i 1990.

På baggrund af forslag fra Nordisk Råds præsidium og de nordiske 
statsm inistre har præsidiesekretariatet og m inisterrådssekretariatet i fæl
lesskab indledt overvejelser om den europæiske integrationsproces’ konse
kvenser for det nordiske sam arbejde. I dette arbejde indgår overvejelser 
om, på hvilke om råder det nordiske sam arbejde kan fortsætte og videre- 
udvikles efter en eventuel indgåelse a f  en EEA-aftale mellem EF- og EFTA- 
landene.

Sam arbejdsm inistrene fremlagde to ministerrådsförslag til Nordisk 
Råds 38. session i Reykjavik. Efter rådets behandling har de nordiske 
lande undertegnet overenskom st om nordisk arbejdsm arked for personer, 
som har gennemgået en erhvervskom petencegivende, højere uddannelse af 
m indst 3 års varighed, og m inisterrådet har besluttet at forhøje beløbsram 
men for Nordisk Investeringsbanks projektinvesteringslån.

2 Samarbejdsministrenes arbejdsområde

Sam arbejdsm inistrene koordinerer og prioriterer arbejdet mellem for
skellige sektorer, ligesom de — når andet ikke besluttes — har ansvaret for 
tværsektorielle spørgsmål. De træffer beslutning i organisatoriske spørgs
mål, som berører flere sam arbejdsom råder, og afgør spørgsmål a f  principi
el betydning for det nordiske samarbejde. Sam arbejdsm inistrene er nor
diske budgetm inistre, og de har også ansvaret for inform ationsvirksom he
den.

Sam arbejdsm inistrene bistås i alle generelle spørgsmål a f  stedfortræder
komiteen. Desuden findes en række rådgivende organer for sam arbejdsm i
nistrene, som f.eks. løn- og personaleudvalget, afgiftsekspertgruppen, bud
getekspertgruppen, den bioteknologiske program kom ité med flere.
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På det organisatoriske om råde har sam arbejdsm inistrene og stedfortræ
derkom iteen i 1990 videreført arbejdet med effektivisering i m inisterrå
det. Arbejdet har til formål at opnå bedst mulig ressourceudnyttelse i 
forhold til mål og opgaver og bedst mulig arbejdsfordeling og organisato
risk opbygning.

1 1990 har man videreført analysearbejdet for at kortlægge de langsigte
de budgetkonsekvenser og herunder indført forsøg med mål- og ram m esty
ret budgettering for de nordiske institutioner. Sam arbejdsm inistrene vil på 
deres møde i jan u ar 1991 tage stilling til en samlet rapport herom.

Der har været foretaget en undersøgelse a f  beslutningsprocessen i m inis
terrådet bl. a.. med det formål at opnå adm inistrative forenklinger gennem 
ensartet udform ning af referater og øget effektivitet i beslutningsproces
sen. Ud over dette har gennemgangen desuden resulteret i, at man har 
vedtaget, at alle beslutninger, som involverer eller som på anden vis må 
antages at være a f  særlig interesse for offentligheden og aktører uden for 
m inisterrådsorganisationen, skal samles for et år ad gangen og offentliggø
res i en ensartet serie.

Med henblik på en effektivere og mere m ålrettet inform ationsvirksom 
hed har sam arbejdsm inistrene vedtaget nye retningslinjer for inform a
tionsvirksom heden og i stillingsbeskrivelser understreget alle sekretariats- 
ansattes inform ationsansvar inden for deres sektor. Der er i m inisterråds- 
sekretariatet oprettet en ny funktion for inform ation til det øvrige Europa 
om Norden. Desuden er der truffet beslutning om en omlægning af m inis
terrådets publikationsvirksom hed b l.a .. med det formål at opnå en større 
spredning af den viden, der findes i publikationerne, og et stærkere profile
ring a f  det nordiske samarbejde.

Sam arbejdsm inistrene er beredt på til rådssessionen i 1991 i København 
at fremlægge et ministerrådsförslag om ændring a f  Helsingforsaftalen for 
at im ødekom m e ønsker fra Nordisk Råd om ændringer i rådets organisa
tionsstruktur.

Sam arbejdsm inistrene og stedfortræderne har haft det overordnede an
svar for arbejdet med følgende rådsrekom m andationer:
9/1985/t Sam arbete om handelssjöfart, pkt. 1 
24/1987/s Sam arbete kring genteknologi 
8/1989/k Projekt N ordjobbs forsättning 
18/1989/j Projekt på flyktingom rådet (A 829/j)
20/1989/j Intensiverad övervakning av bojkottlagstiftningen mot Syd

afrika (A 852/j)
23/1989/t Sam nordisk användning av inform ationssystem  och databan

ker (A 820/t)
32/1989/s Sam arbetsprogram  för räddningstjänstom rådet (A 828/s)
45/1989/e Uppföljning av Arbetsprogram m et N orden i Europa 1989 — 

92 (A 898/e)
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6/1990/e Förhöjd utlåningsram  för N ordiska investeringsbankens 
projektinvesteringslån 

12/1990/k Nordisk arbetsm arknad för personer med högre utbildning 
(B 109/k)

33/1990/s N ordbors rättigheter i N orden (A 904/s)
1 /1991 /b  Nordiska m inisterrådets budget för 1991 (B 111 /b)

Meddelelser herom findes i afsnit 4.2.

3 Virksomheden 1990

3.1 Overordnede/t\œrsektorielle programmer og lign.

3.1.1 Den europæiske integration

3.1.1.1 Norden i Europa

M inisterrådet godkendte den 1. jun i 1990 en revideret og opdateret 
udgave af det arbejdsprogram , som nu har fået titlen ”Norden i Europa til 
1992". Program m et sam m enfatter de punkter fra tidligere dokum enter, 
som endnu ikke er realiserede, og som fortsat har aktualitet, og supplerer 
på nogle om råder med nye eller mere specificerede mål. De tidligere 
dokum enter er dels den første udgave a f  arbejdsprogram m et fra jun i 1989, 
dels frem skridtsrapporten fra decem ber 1989.

Målsætningen med arbejdet er uændret at udnytte kapaciteten i det 
nordiske sam arbejde på den bedst mulige m åde i et europæisk perspektiv 
ved både at styrke Norden indadtil som udgangspunkt for deltagelse i den 
europæiske udvikling og frem m e de nordiske landes indflydelse udadtil i 
Europa på om råder, hvor de er stærke.

Arbejdsprogrammet ” Norden i Europa til 1992” , som det nu fremstår, 
er resultatet af en intensiv og frugtbar dialog mellem m inisterrådet og 
Nordisk Råd. Særligt kan henvises til betænkningerne fra rådets in terna
tionale sam arbejdskom ité om henholdsvis internationale og europæiske 
samarbejdsspørgsmål fra decem ber 1988 og septem ber 1989 samt behand
lingen af de europæiske spørgsmål på sessionerne i novem ber 1989 og 
februar/m arts 1990. Nordisk Råd har i en række rekom m andationer til 
m inisterrådet opfordret til en forstærket indsats vedrørende tem aet ” N or
den i Europa” , hvilket m inisterrådet har efterkom met.

1 arbejdsprogram m et påpeges det, at der er lagt vægt på at gøre målsæt
ningerne både am bitiøse og realistiske, hvorm ed menes, at der er taget 
nøje hensyn til de praktiske og politiske m uligheder for at realisere dem 
inden for de fastsatte tidsfrister. Det understreges også, at formen for det 
nordiske sam arbejde og karakteren af de aftaler, der tilstræbes, som en 
selvfølge må indrettes på en måde, der ikke strider mod landenes andre 
internationale forpligtelser.

Arbejdsprogram m ets i alt 100 punkter om fatter initiativer og mål for det 
nordiske samarbejde, som berører de fleste a f  de em neom råder, m inister
rådet beskæftiger sig med. Det vigtigste resultat af de senere års intensive
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beskæftigelse med de europæiske spørgsmål er, at den europæiske dim en
sion som sådan på en relevant måde er bragt ind næsten overalt i sam arbej
det. Der er sket en m ærkbar bevidstgørelse både blandt politikere og 
em bedsm ænd om mulighederne for at udnytte m inisterrådsorganisationen 
som værksted og sam rådsforum  for landene i relation til de europæiske 
forhandlinger.

På en række vigtige om råder er der truffet beslutninger med relevans for 
arbejdet med N orden i Europa. Efter beslutning i m inisterrådet er således 
resterende restriktioner for kapitalbevægelser over grænserne ophævede 
fra den 1. juli 1990 (bortset fra Island). Der er truffet aftale om gradvis 
liberalisering af landevejstrafikken både med varer og personer i Norden. 
Overenskom sten om gensidig anerkendelse af erhvervskom petancegiven- 
de uddannelser a f  m indst tre års varighed er undertegnet og forventes at 
træde i kraft m edio 1991. Den Nordiske Film- og TV-fond, som begyndte 
sin virksomhed i 1990, skal styrke produktion og d istribution a f  nordiske 
film og TV-program m er. En frivillig, nordisk m iljøm ærkningsordning skal 
forbedre forbrugernes bevidsthed om miljøvenlige produkter.

På m iljøom rådet har m inisterrådet iværksat tre nye handlingsprogram 
m er om henholdsvis luftforurening, havm iljøet og affaldshåndtering. I 
overensstemmelse med forureningens grænseoverskridende karakter tilsig
ter disse program m er i lige høj grad at forbedre miljøbeskyttelsen i N orden 
og at påvirke sam arbejdet på dette om råde i bredere internationale fora.

M inisterrådet har lagt stor vægt på arbejdet i de europæiske standardise
ringsorganisationer og har overvejet, hvordan m an bedst kan styrke den 
nordiske indflydelse på resultaterne af det om fattende arbejde med udar
bejdelsen af nye europæiske standarder, som er i gang. De berørte sektorer 
er navnlig byggematerialer, forbrugerbeskyttelse, arbejdsm iljø og sund
hedssektoren.

Udfaldet a f  forhandlingerne mellem EF og EFTA om skabelsen af et 
” Europæisk Økonom isk Sam arbejdsom råde” (EEA) vil være af væsentlig 
betydning for den fremtidige tilrettelæggelse a f  arbejdet med arbejdspro
gram m et ”N orden i Europa” . Såfremt der ved udgangen a f  1992 skabes et 
sådant om råde, hvor de fire friheder (for varer, tjenester, kapital og perso
ner) i det væsentlige er realiserede, vil en del af de resultater, som i 
arbejdsprogram m et er forudset for det nordiske om råde, blive til virkelig
hed i det samlede EF/EFTA-område.

Det vil derfor, når resultatet a f  EEA-forhandlingerne tegner sig klarere, 
blive en vigtig opgave for m inisterrådet at foretage en vurdering af, på 
hvilken måde de nordiske ressourcer med størst fordel kan sættes ind i de 
kom m ende år for at sikre N orden en god placering og størst mulig indfly
delse i den fortsatte europæiske integrationsproces.

2 — 10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Temaet ”N orden i Europa” drejede sig i udgangspunktet hovedsagelig 
om Nordens placering i den vesteuropæiske integrationsproces. O pbrud
det i Ø steuropa har im idlertid m edført en udvidelse af samarbejds- og 
kontaktm ulighederne i Europa — i politisk forstand en udvidelse af selve 
Europa- begrebet — som også det nordiske sam arbejde m å forholde sig til.

Nordisk M inisterråd tog i januar 1990 initiativet til på en systematisk 
m åde at bringe den østeuropæiske dim ension ind i m inisterrådets arbejde. 
Sam arbejdsm inistrene opfordrede samtlige em bedsm andskom itéer til at 
udveksle erfaringer og idéer om sam arbejdet med Ø steuropa og desuden 
redegøre for igangsatte og mulige fremtidige initiativer, som vil kunne 
støtte udviklingen i de østeurpæiske lande, navnlig i N ordens nærområder.

Herm ed var der dels igangsat en regelmæssig sam rådsvirksom hed inden 
for m inisterrådets ram m er, dels iværksat en indsamling a f  forslag, som 
kunne danne grundlag for et nordisk arbejdsprogram  vedrørende Ø steuro
pa. På opdrag fra m inisterrådet udarbejdedes endvidere en udredning af 
forudsætningerne for etableringen a f  nordiske kultur- og inform ationskon
torer i de tre baltiske hovedstæder (”N orden og Baltikum ” a f  lektor Mary 
Dau, som forelå i august 1990).

På denne baggrund og under indtryk a f  en stærk politisk interesse for et 
udvidet sam arbejde vedrørende Østeuropa, som ikke m indst er kom m et til 
udtryk i Nordisk Råd, udarbejdede m inisterrådet inden for meget korte 
tidsfrister et arbejdsprogram  for Baltikum og Ø steuropa, som blev god
kendt a f  sam arbejdsm inistrene den 9. oktober 1990.

Arbejdsprogram m et indeholder tre konkrete initiativer.
For det første etableres der under Nordisk M inisterråd en stipendieord

ning, der kan yde stipendier til uddannelses- og praktikophold i N orden 
for stipendiater fra de baltiske lande. S tipendierne kan ydes til studieop
hold på forskellige niveauer af uddannelsessystemet, fortrinsvis på 
universitetsniveau og til erhvervsuddannelser. De kan gives til studerende, 
lærere og forskere samt ansatte i virksom heder og organisationer i Balti
kum. M inisterrådet arbejder på at etablere en ad hoc-ordning for 1990/91 
sam tidig med, at der udformes retningslinjer for en mere perm anent 
stipendieordning.

For det andet opretter Nordisk M inisterråd inform ationskontorer i Tal
linn, Riga og Vilnius med den opgave at fungere som inform ations-, 
dokum entations- formidlings- og praktisk hjælpecentral mellem Baltikum 
og Norden. Inform ationskontorerne skal være aktive på det kulturelle og 
undervisningsmæssige om råde og tillige i muligt omfang være behjælpelige 
med at etablere kontakter på andre sam fundsom råder.

For det tredie opretter m inisterrådet en Baltikum /Østeuropa-pulje med 
henblik på sam arbejdsprojekter som for eksempel forskningsprojekter, 
sem inarer, udvekslingsordninger m.v. med Baltikum, andre nærom råder i 
Sovjetunionen samt Ø steuropa i øvrigt. Beslutning om tildeling af m idler

3.1.1.2 Samarbejde med Baltikum og Ø steuropa
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fra denne pulje træffes efter samme retningslinier, som gælder for Minis- 
terrådsreserven. Første uddeling vil finde sted ultim o januar 1991.

I arbejdsprogram m et indgår endvidere to  initiativer, som endnu var 
under overvejelse. Det drejer sig dels om m uligheder og behov for miljø
forskningssam arbejde i Ø stersøom rådet dels om en eventuel udredning 
om mulighederne for nordisk finansieringsstøtte til investeringer i Balti
kum.

Som nærmere om talt i kapitel XIII har Nordisk M inisterråd også i 1990 
truffet beslutning om nordiske støtteordninger på miljø- og investerings
om råderne til fordel for Ø steuropa.

Det nordiske miljøfinansieringsselskab, NEFCO, påbegyndte sin virk
somhed i oktober 1990 med en grundkapital på 36 mill. SDR. Selskabet 
skal finansiere jo in t ventures og lignende projekter af nordisk interesse på 
m iljøom rådet i Central- og Østeuropa. Pr. 1. januar 1991 forhøjes låne
ram m en for Nordisk Investeringsbanks projektinvesteringslån til udvik
lings- og statshandelslande fra 700 til 1.000 mill. SDR. For årene 1990 — 92 
har m inisterrådet bevilget i alt 27,5 mill. DKK til Nordisk Projekteksport- 
fond (NoPEF) til anvendelse inden for m iljøsektoren, navnlig i Østeuropa.

3.1.1.3 Europainform ation

I det nyligen uppdaterade arbetsprogram m et ” N orden i Europa till 
1992” , har M inisterrådet också lagt särskild vikt vid att göra N orden och 
det nordiska sam arbetet mer känt i Europa. Syftet är att presentera det 
nordiska sam arbetet som en välfungerande och kontinuerlig aktivitet, som 
står på egna ben i förhållande till den västeuropeiska integrationsproces
sen, och som kan såväl inspirera som ta lärdom  av ett bredare samarbete.

En plan för Europa-inform ationen har således lagts fast för den inneva
rande treårsperioden, dvs fram till och med 1992, där sem inarier och 
besöksresor i N orden utgör huvudelem ent. P rioriterade m ålgrupper for 
den förstärkta inform ationsinsatsen är journalister och beslutsfattare i 
adm inistrationer, organisationer och näringsliv.

Ämnesmässigt har det varit naturligt att koncentrera insatserna till 
om råden, där N orden är känd för avancerade lösningar och en hög am bi
tionsnivå. Hit hör bl. a. insatser på arbetsmiljö- och m iljöom rådet, arbets
marknads* och socialpolitik samt kultur- och utbildningssam arbete.

En särskild referensgrupp, bestående av cheferna för utrikesm inisterier
nas press- och kulturavdelningar i N orden, har tillsatts, vilken följer och 
ger stöd åt arbetet. Via denna grupp har M inisterrådet också fått möjlighet 
att utnyttja de utsända representationernas erfarenheter och kontakter när 
det gäller att främ ja inform ationen om N orden ute i Europa.

Som framgått ovan var den ursprungliga tanken med Europainform a
tionen att stärka kunskaperna om N orden, fram för allt i relation till den 
västeuropeiska integrationsprocessen. Den snabba utvecklingen i Ö steuro
pa och det ökade intresset och behovet av m odeller och inform ation från
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de nya dem okratiernas sida har dock naturligt påverkat och styrt insatser
na också i riktning mot öst- och centraleuropeiska journalister och besluts
fattare.

Ett huvudelem ent i inform ationsplanen är att anordna besöksresor for 
europeiska journalister och beslutsfattare. En första sådan ägde rum  redan 
i januari för journalister från Benelux, vilka fick tillfälle att träffa ledande 
finska politiker samt besöka företag och nordiska institu tioner i och om 
kring Helsingfors.

I anslutning till det m inisterm öte, som ägde rum  mellan m iljöm inistrar 
från Norden och Central- och Ö steuropa i Helsingfors den 29 — 30 oktober 
arrangerades ett press sem inarium  för journalister från Polen, Sovjet, 
Baltikum, Tjeckoslovakien, Ungern samt Tyskland. Syftet med sem inariet 
var att skapa en bredare förståelse för m iljöfrågor och m iljöinvesteringar 
samt vilka m öjligheter de nordiska länderna kan erbjuda i detta sam m an
hang — fram för allt via det nya miljöfinansieringsbolaget NEFCO.

M inisterrådet och N ordiska rådet har under året inlett ett gemensamt 
sam arbete med Nordisk Joum alistkursus för att anordna sem inarier för 
europeiska journalister och sam tidigt skapa kontakt mellan dessa och 
deras nordiska kolleger.

Som ett första resultat av detta sam arbete ordnades ett sem inarium  för 
journalister från Estland, Lettland och Litauen där huvudvikten lades vid 
journalistens roll i dem okratiska samhällen. Journalisten och den politiska 
processen, yttrandefrihetens gränser, nyhetsvärdering, journalistiska ar
betsm etoder mm belystes med hjälp av såväl de baltiska som av nordiska 
journalisters erfarenheter. Sem inariet har lett till ett fortsatt samarbete 
dels mellan enskilda journalister och dels mellan de baltiska journalistför
bunden och Nordisk Joum alistkursus.

Vidare har en grupp tongivande journalister från de mest seriösa dags
tidningarna i Storbritannien och Irland inviterats i syfte att öka kunskapen 
bland brittiska och irländska journalister om centrala element i Finlands, 
Norges och Sveriges Europapolitik.

Den nordiska modellen för regionalt sam arbete mellan självständiga 
länder tilldrar sig stor uppm ärksam het i Central- och Östeuropa. M inister
rådet har därför bidragit med ekonom iska medel och kunnande vid ett 
sem inarium  i Budapest för att diskutera erfarenheter av sam arbetsm önster 
i de två regionerna. Sem inariet genomfördes i sam arbete mellan de U tri
kespolitiska instituten i Norge och Ungern.

En översyn av M inisterrådets engelska nyhetsbrev har genom förts och 
m ålgrupperna i såväl Väst- som Ö steuropa har utökats. Nyhetsbrevet 
utkom m er num era också i en tysk version.

För att ytterligare stärka inform ationen om Norden i det nya Tyskland 
har M inisterrådet beslutat stödja etablerandet av en ny tidskrift om poli
tik, vetenskap och kultur i Norden, avsedd för nyckelpersoner och opi- 
nionsbildare inom massmedia, förvaltning, politik och näringsliv. T id
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skriften skall ges ut på tyskt förlag. På så sätt kan en varaktig inform ations
kanal åstadkom m as till hela det tyskspråkiga Europa.

3.1.2 E tt starkare Norden

Ett starkare N orden — ekonom isk handlingsplan 1989—1992 fastställ
des av m inisterrådet år 1989 efter behandling på N ordiska rådets session 
sam m a år. Handlingsplanen innehåller om kring 50 olika konkreta åtgär
der, som genomförs inom 16 sam arbetssektorer.

Det beslutades redan då ministerrådsförslaget till handlingsplan avläm 
nades till Nordiska rådet, att en statusrapport om genom förandet skulle 
utarbetas under år 1990. D enna rapport behandlades av m inisterrådet i 
jun i 1990, och den har överläm nats till N ordiska rådet.

Rapporten innehåller en detaljerad genomgång av läget för alla de i 
handlingsplanen ingående aktiviteterna. Det görs därför inte här någon 
om fattande redogörelse, utan det hänvisas till rapporten och till de olika 
sektorskapitlen i verksam hetsberättelsen.

Av statusrapporten framgår dock att handlingsplanens genom förande, 
med få undantag, sker planenligt. S tatusrapporten redovisade läget då 
m indre än två år av planperioden hade förflutit, och många aktiviteter var 
ännu i startfasen.

Flera viktiga resultat har dock uppnåtts redan. De gäller bl. a., m inister
rådets mål om att avveckla resterande regleringar för kapitalrörelser över 
gränserna senast den 1 juli 1990. A ndra resultat gäller standardiserings- 
sam arbetet, N ordiska industrifonden, turistkam panjen i USA och N ordis
ka investeringsbanken.

3.1.3 Bioteknologi

Nordisk sam arbejdsprogram  for Bioteknologi 1988 — 92 danner ram m e 
for m inisterrådets virksomhed inden for dette felt. Program m ets primære 
formål er at forstærke de nationale forudsætninger for udnyttelse af biotek
nologi inden for udvalgte om råder og at styrke erhvervslivets konkurrence
evne. I overensstemmelse med sam arbejdsprogram m et er ved udgangen af
1990 til m inisterrådet afgivet en m idtvejsrapport fra N ordisk Program ko
m ite for Bioteknologi (NPB), som har det koordinerende ansvar for hele 
programmet.

Totalt ca. 33 mill DKK har i virksom hedsåret været til rådighed til 
bioteknologiprogram m et. M idlerne fordeler sig med ca. 6,5 mill. til NPB,
6,5 mill. til Nordisk em bedsm andsm andskom ite for jo rd- og skovbrugs
spørgsmål (NEJS) ved Nordisk kontaktorgan for Jordbrugsforskning 
(NKJ)og resten ca. 20 mill. til Nordisk Industrifond. Fonden anvender 
herudover i 1990 ca. 14 mill. af sine ordinære budgetm idler til formål 
inden for det bioteknologiske område. For anvendelsen af disse midler 
henvises til Industrifondens beretning for 1990.

Inden for jord- og skovbrugsom rådet har NEJS/NK J anvendt 3,5 mill
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D K K  til flerårige projekter og 0,5 mill til kom petenceudviklende virksom 
hed (stipendier, gæsteforskere, symposier m.v.). Endvidere er anvendt 1,5 
mill til paraplyprogram m et vækstcellebioteknologi, som drives i sam arbej
de med Nordisk Industrifond.

Nordisk Industrifonds hovedansvar i forbindelse med sam arbejdspro
gramm et ligger inden for følgende prioriterede paraplyprogram m er (ram 
meprogrammer):
— Protein Engineering
— Bioprocess Engineering
— Bioteknologi og Miljø
— Levnedsmiddelbioteknologi
— Termofile og psykrofile m ikroorganism er
— Vækstcellebioteknologi (i sam arbejde med NEJS/NKJ)

Alle 6 paraplyprogram m er er iværksat. Protein Engineering og Biopro- 
cess Engineering er i gang på andet år.

Programm erne har stor industriel deltagelse. Hvert program har en 
nordisk styringsgruppe med repræsentanter for industri og forskning. For 
hvert program er ansat en faglig koordinator.

Program m erne har vakt stor international interesse. Der satses inden for 
de enkelte om råder meget på netværksskabende aktiviteter i form af sem i
narer, m øder og konferencer.

Uden for de ansvarsom råder, som hører under Industrifonden og 
NEJS/NKJ har NPB støttet flere aktiviteter, b l.a.. inden for fiskeri- og 
levnedsm iddelsektorerne. Inden for genteknologi støttes nordisk sam ar
bejde om uddannelsesaktiviteter, og der er taget initiativ til et nordisk 
sam arbejde rettet mod det store internationale program for kortlægning af 
det menneskelige gen (HUGO-projektet). Der er endvidere bevilget midler 
til et projekt, hvis sigte er at frembringe økologisk kundskab om genmodi- 
ficerede mikroorganismers evne til at overleve i naturen og om overføring 
a f  genetisk m ateriale fra sådanne m ikroorganism er til andre m ikroorganis
mer i et økosystem. Projektet er flerårigt og støttes med 1,5 mill DKK 
årligt.

På m iljøom rådet støttes i tilsvarende omfang et sam arbejdsprojekt, hvis 
sigte er biologisk rensning a f  afløbsvand for nitrogen ved hjælp af biofilm.

Det nordiske udvalg for etik inden for bioteknologi, der er etableret i 
tilknytning til sam arbejdsprogram m et, har i virksom hedsåret som sin 
primære indsats udarbejdet et faktam ateriale i form afkortfa ttede notater 
om eksempler på praktisk anvendelse af bioteknologi. I notaterne redegø
res for, hvor langt forskningen er kommet på de respektive om råder og for 
praktiske muligheder og anvendelser. Hovedvægten er lagt på udarbejdelse 
a f  et etisk ram m eværk for vurdering a f  de enkelte anvendelser.

Udvalget forbereder en workshop til afholdelse i foråret 1991 om etiske 
norm er knyttet til sikkerhedsspørgsmål inden for bioteknologi.
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Drøftelser om flygtningepolitiske spørgsmål sker i den nordiske samråds- 
gruppe for flygtningespørgsmål, som blev nedsat i novem ber 1986 a f  de 
nordiske m inistre med ansvar for om rådet. Deltagere i sam rådsgruppens 
m øder er m inisterie- og styrelsesrepræsentanter på højt niveau. Form and
skabet og sekretariatshvervet indehaves a f  landene på rotationsbasis med 
1 år ad gangen.

Sam rådsgruppens arbejde er ikke specifikt projektorienteret, men er 
fortrinsvis koncentreret om udveksling a f  synspunkter om policy-spørgs- 
mål af fælles interesse med henblik på at opnå koordinerede løsninger og 
holdninger på nationalt plan og i interntionale fora. N år der er behov 
derfor, mødes en særlig arbejdsgruppe for EF-spørgsmål for mere indgåen
de at analysere konsekvenser af mulige handlingsalternativer, for så vidt 
angår spørgsmål om asyl, grænsekontrol m. m.

Nordisk Råd har i en udtalelse henstillet, at N ordisk M inisterråd vurde
rer mulighederne for at udarbejde en konkret handlingsplan for det videre 
sam arbejde på flygtningeområdet.

På baggrund a f  den beskrevne arbejdsform  på det flygtningepolitiske 
om råde er det efter regeringernes opfattelse ikke hensigtsmæssigt med en 
handlingsplan, således som det benyttes inden for en række andre sektorer 
i det etablerede nordiske regeringssamarbejde. Regeringerne har im idler
tid noteret sig Nordisk Råds henstilling, og det kan i den forbindelse 
konstateres, at sam rådsgruppen har til hensigt samlet at beskrive de flygt
ninge- og im m igrationspolitiske spørgsmål, som diskuteres i gruppen, de 
hidtil opnåede resultater samt planerne for den nærmeste frem tid. Indtil 
en sådan mere om fattende samlet beskrivelse foreligger, henvises der til 
følgende beskrivelse af sam rådsgruppens arbejdsom råder, idet det i den 
forbindelse kan oplyses, at sam rådsgruppen siden novem ber 1989 har 
afholdt 7 m øder samt ét særligt møde med repræsentanter for United 
N ations High Com m issioner for Refugees (UN H CR). D erudover har ar
bejdsgruppen vedrørende EF-spørgsmål afholdt to møder.

Det er fortsat en målsætning for sam rådsgruppens arbejde løbende at 
skabe mulighed for erfaringsudveksling og derm ed en udvidelse af grund
laget for nationale policy-beslutninger, at diskutere policy-spørgsmål med 
repræsentanter for U N CH R med henblik på at opnå bedre koordingering 
og ressourceanvendelse, at fungere som sam rådsorgan før internationale 
m øder og at diskutere globale flygtningepolitiske spørgsmål, regional inte
gration m. m.

Samrådsgruppen har haft flere diskussioner om og vil forstærke sam ar
bejdet om kring udviklingen a f  langsigtede flygtningepolitske stragegier, 
hvilket b l.a.. vil kunne ske på grundlag a f  fortsatte drøftelser a f  det 
svenske A rbetsm arknadsdepartem entets idéskitse ” En sam m anhållen flyk
ting- och im m igrationspolitik” . Denne skitse er tidligere overgivet til 
Nordisk Råd i forbindelse med m øderne i novem ber 1990. Strategiarbej

3.1.4 Flygtninge- og migrationsspørgsmål
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det har særligt til formål ud fra et helhedssyn at analysere grundårsagerne 
til flugt og migration med henblik på at nå frem til langsigtede løsninger.

Ved etableringen a f  EF’s indre marked med udgangen af 1992 er det 
hensigten, at personkontrollen ved EF’s indre grænser skal lempes eller 
ophøre, og samtidig forudsættes der iværksat en forøget kontrol ved EF’s 
ydre grænser. En gennemførelse af EF-landenes planer vil kunne komme 
til at stride mod D anm arks forpligtelser i henhold til den nordiske paskon
troloverenskomst, som de nordiske regeringer er enige om at søge at 
bevare fordelene af.

I arbejdsprogram m et N orden i Europa indgår arbejdet med at finde en 
konstruktiv, samlet løsning på disse grænsekontrolspørgsmål. I den forbin
delse har samrådsgruppen indgående drøftet de konsekvenser, som udkas
tet til en EF-grænsekontrolkonvention vil få for den nordiske pasunion.

De nordiske regeringer har med tilfredshed konstateret, at EF-med- 
lemsstaternes m inistre med ansvar for indvandring allerede på deres møde 
i M adrid i maj 1989 viste interesse for at indlede forhandlinger med de 
nordiske lande om kontrol, og at konklusionerne fra Dublin-m inisterm ø- 
det i jun i 1990 indeholder en opfordring til EF-landenes ad hoc-immigra- 
tionsgruppe om at fortsætte sine overvejelser vedrørende D anm arks for
pligtelser inden for den nordiske pasunion. De nordiske regeringer har 
samtidig understreget den betydning, de tillægger det — hvad enten det 
sker som led i EF-EFTA-forhandlingerne om en såkaldt EEA-aftale eller 
separat — at blive inddraget i forhandlingerne om dette em ne, der berører 
alle de nordiske lande, med henblik på at nå frem til en for alle parter 
tilfredsstillende løsning.

Det er ønskværdigt, at spørgsmålet vil kunne afklares endeligt i løbet af 
1991 og i al fald senest inden etableringen a f  det indre m arked pr. 1. januar 
1993. D et er fortsat uafklaret, i hvilket omfang grænsekontrolspørgsmåle
ne kan blive en del a f  en eventuel EEA-aftale.

På samme måde giver gennemførelsen a f  EF-asylkonventionen, som EF- 
landene på nær D anm ark underskrev i D ublin i jun i 1990, anledning til 
nordiske overvejelser, særligt eftersom det kan blive muligt for selv ikke- 
EF-lande at tilslutte sig.

Med det formål at give N orden mulighed for at m anifestere sig samlet 
over for andre lande og UN HCR har de nordiske landes regeringer efter 
indstilling fra sam rådsgruppen vedtaget, at der på grundlag a f  den nugæl
dende udnyttelse a f  de respektive flygtningekvoter etableres et nordisk 
kvotesam arbejde baseret på følgende model:

Af det totale antal pladser anvender
— alle lande X antal pladser til fælles indsatser i forskellige om råder og 

lande efter nærmere konsultation herom i samrådsgruppen,
— et eller flere af landene Y antal pladser med henblik på udvælgelse i 

hjemlandene,
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— alle lande Z antal pladser til fælles indsatser over for handicappede 
personer,

— alle lande det resterende antal pladser Q efter nærmere konsultation 
med henblik på egne nationale indsatser.

Regeringerne har endvidere som grundlag for kvotesam arbejdet opnået 
enighed om visse nærmere angivne principper, herunder b l.a.. at hvert 
land tilstræber under nødvendig hensyntagen til antallet a f  spontanflygt
ninge at øge kvoten i det fremtidige sam arbejde, og at der årligt skal 
afholdes fælles konsultationer med UNHCR om kring kvotens nærmere 
sammensætning og policy-spørgsmål.

Som et led i forsøget på i videst muligt omfang at sam ordne de nordiske 
landes asylpraksis afholdt Norge i april 1990 et sem inar for aktive sagsbe
handlere fra Norden. Sigtet med sem inaret var at søge at klarlægge, om 
nogle nærmere udvalgte sager blev bedøm t ens i de forskellige lande. Som 
følge af meget stor tilfredshed med sem inaret, vil dette blive gentaget i 
Sverige i 1991. Efter sem inaret i Norge fortsætter arbejdet i samrådsgrup- 
pens regi med at analysere landens praksis i asylsager.

Samrådsgrupen tilstræber i videst muligt omfang at søge at sam ordne de 
nordiske repatrieringsordninger.

Det er på længere sigt hensigten at søge at lade en nordisk repatrierings- 
model danne grundlag for en videre harm onisering internationalt.

På et møde, som sam rådsgruppen afholdt med repræsentanter for 
U N HCR i juni 1990, var der enighed om at arbejde videre med spørgsmå
let og eventuelt at nedsætte en arbejdsgruppe med repræsentanter for de 
nordiske regeringer, U N H C R og om nødvendigt IOM (International Orga
nization for Migration).

Det kan også nævnes, at den svenske regering i septem ber 1990 arrange
rede en todages inform ationskonference om repatriering til Chile. Dette 
skete delvis i sam arbejde med danske og norske myndigheder. Form ålet 
var at bidrage til øget kendskab om forholdene i Chile for de eksilchilenere 
i Sverige og Norden i øvrigt, som nu overvejer at repatriere.

Udgifterne til sam rådsgruppens virksomhed bekostes hovedsagelig med 
nationale midler. U nder de to seneste virksom hedsår (1989 — 90) er der 
ydet bidrag til sekretariatsom kostningerne fra det fælles nordiske budget. 
Der er for indeværende ikke planlagt nogen ændring a f  denne ordning.

Den nordiske kontaktgruppe for migrationsspørgsmå!, som blev oprettet 
af Nordisk Arbejdsm arkedsudvalg (NAUT) i 1985, har videreført de op
gaver, som er form uleret som gruppens arbejdsgrundlag i rapporten ”M i- 
grationssamarbejde i Norden” (NU 1985:4).

Gruppens opgave er at videreføre projektvirksom heden, dels om rap
portens prioriterede om råder, dels som opfølgning a f  de dele a f  rekom
m andation 30/86/s om tilvejebringelse af et øget nordisk sam arbejde på 
flygtningeområdet, som blev lagt til m igrationsgruppen.

Som et resultat af gruppens arbejde med udvikling a f  en nordisk migra-
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tionsstatistik vil der på forsøgsbasis blive udgivet en rapport i begyndelsen 
a f  1991.

Et projekt om nordiske erfaringer med integration a f  indvandrere med 
ikke-europæisk kulturbaggrund er videreført med et netværksprojekt om 
kom m unernes opgaver i integrationsprocessen. I sam arbejde med nordisk 
em bedsm andskom ité for ligestilling videreføres en sem inarserie om ind
vandrerkvinders forhold i de nordiske lande, hvor tem aet vil være krise
centre for indvandrerkvinder.

Endvidere er der afsluttet et udredningsarbejde om inform ationsspørgs- 
mål. Den konkrete opfølgning varetages a f  de myndigheder og organisatio
ner, der har hovedansvar for integrationen a f  flygtninge og indvandrere.

Der har i 1990 været afholdt det 8. nordiske m igrationsforskersem inar 
om indvandreres integration på arbejdsm arkedet. En rapport fra sem ina
ret vil foreligge først i 1991.

I 1990 har man genoptaget arbejdet med et dokum entationscentersam 
arbejde mellem de m yndigheder og organisationer, der har ansvar for det 
internationale sam arbejde på om rådet.

Et projekt om indvandreres vilkår på arbejdsm arkedet afsluttes med et 
sem inar om registrering og vurdering a f  indvandreres uddannelser i for
hold til beskæftigelsesmuligheder i indvandringslandet. D ette em neom rå
de følges op med et nyt projekt i sam arbejde med arbejdsm arkedets parter 
om vilkårene for den sociale integration, som foregår på de enkelte ar
bejdspladser, hvor indvandrere beskæftiges. D er er i 1990 igangsat et 
projekt om udvikling af fellesnordiske term inologioversigter, der er re
levante ved den sociale og kulturelle integration a f  udvalgte indvandrer
grupper med ikke-europæisk kulturbaggrund.

3.1.5 Nordiskt tjänstemannautbyte

Vid sidan av adm inistrationen av det sedvanliga statliga tjänstem anna
utbytet har kontaktpersonernas arbete präglats av diskussioner kring ut
vecklingsmöjligheter.

Sam arbetsm inistrarna beviljade under 1990 ett tilläggsanslag för för
söksverksamhet med utbytestjänstgöring för kom m unalt anställd personal. 
Medlen anvisades mot bakgrund av att m an från kom m unal sida visat ett 
stort intresse för att utveckla en sådan stödordning och lovat överväga 
möjligheterna att själv finansiera verksam heten efter en av m inisterrådet 
finansierad försöksperiod. De sista pilotfallen sänds ut i böijan av 1991. 
Vid sidan av försöksverksamheten pågår överläggningar mellan den statli
ga och kom m unala sidan om hur en fram tida kom m unal utbytesordning 
kan läggas upp och hur den kan finansieras. Det har från kom m unalt håll 
fram hållits som viktigt, att verksamheten kan anknytas till m inisterrådet i 
någon form, t ex genom att m inisterrådssekretariatet ansvarar för vissa 
övergripande koordinerande funktioner och generell inform ation.
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3.2 Budget og økonom i

Sam arbetsm inistram a godkände den 9 oktober 1990 m inisterrådssekre- 
tariatets och de nordiska institutionernas räkenskaper for 1989. Budgeten 
för N ordiska m inisterrådets verksam het 1991 fastställdes den 29 novem 
ber 1990. För 1991 om sluter budgeten, inklusive den ekonom iska hand
lingsplanen "E tt starkare N orden” , 697.836 MDKK.

Arbetet med 1991 års budget har skett enligt den nya ordning som 
sam arbetsm inistram a fastställde 1989. Det har inneburit en förenkling av 
budgetarbetet.

I syfte att ytterligare effektivisera arbetet har sam arbetsm inistram a för
1991 beslutat om en förenklad budgetering av de institutioner som finansi
eras över m inisterrådets budget. Systemet för lönebudgetering skall sålun
da göras adm istrativt enklare sam tidigt som institutionerna får ett ökat, 
mer decentraliserat, ansvar.

Ställföreträdarkom m ittén har i sam arbete med sekretariatet bedrivit ett 
m er övergripande analysarbete i syfte att effektivisera det nordiska sam ar
betet. Bland de om råden som studerats är budgetens tekniska utform ning 
och presentation, likviditeten och flexibiliteten i den nordiska budgeten, 
projektverksam heten, institutioner härunder flerårig mål- och-ram-styr- 
ning. handlingsplaner och sam arbetsprogram . Förslag till konkreta beslut 
har förelagts m inisterrådet löpande.

3.3 Informasjonsvirksomheten

3.3.1 Informasjon og informasjonsmateriale

Nordisk m inisterråds populariserte årsberetning, Aret som  g ikk  gir en 
lettfattelig innføring i M inisterrådets virksomhet. Denne er også oversatt 
til engelsk.

Trykksaken Les noe nordisk forteller om de nom inerte bøkene til N or
disk råds litteraturpris samt annen aktuell nordisk skjønnlitteratur. I til
legg til brosjyren ble det produsert en plakatserie som ble distribuert til 
samtlige biblioteker og videregående skoler i Norden.

Plakatserien M uligheter uten grenser var satt opp på Keflavik flyplass 
under sesjonen.

Miljøspørsmål er et prioriert om råde for nordisk sam arbeide, og infor
masjonsavdelingen er med i hovedkom iteen for det nordiske miljø- og 
biologiåret (NMB) som forbereder inform asjonstiltak i de nordiske land.

Miljø er også et tem a som har vært frem m e ved utstillinger dette året. 
Både ved miljø- og energimessen i Jönköping (Elmia) og ved m iljøfestiva
len på Hellerudsletta utenfor Oslo (NM B-årets regi) var N orden represen
tert ved utstilling av publikasjoner, brosjyrer og plakater. Det var også en 
stand med inform asjonsm ateriale og publikasjoner ved Bok & Bibliotek
messen i Göteborg. En video om miljømerking som skal vises i Norge, 
Sverige og Finland, er under produksjon.
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Pressemeldinger og pressekonferanser er en annen viktig del av virksom 
heten. D et legges vekt på god kontakt med nordisk presse for å øke 
interessen for nordiske spørsmål. I oktober ble det arrangert et nordisk 
pressesem inar i Helsinki for å profilere NEFCO og planene i forbindelse 
med miljøinvesteringsprogram m et i Østeuropa.

En nyskapning av året er Nordisk Nyhetsbrev som har som m ålsetting å 
øke interessen for det nordiske sam arbeidet ved å presentere korte notiser 
om aktuelle saker i Nordisk M inisterråd. Foruten til pressen, vil nyhets
brevet også bli sendt til skoler, næringsliv og andre som er interessert i 
nordisk samarbeide. Nordisk nyhetsbrev kom m er ut hver måned.

Sam arbeidet med Nordisk Joum alistkurs i Århus består i at Nordisk 
m inisterråd deltar med inform ajon om det nordiske sam arbeidet til kurs
deltakerne. U nder sesjonen blir kursets journalister invitert på en briefing.

Frem til jun i hadde inform asjonsavdelingen ansvaret for Nordic Con- 
tact, et engelskspråklig nyhetsbrev som distribueres til et stort antall adres
ser i Europa og som gir en sam m enfatning om hva som har skjedd på det 
nordiske om rådet.

Journalister, forfattere og personer med nordisk tilknytning inviteres en 
gang om året til Louisiana. H er leser spesialinnbudte forfattere fra hele 
N orden opp fra sine verk og forteller om sitt forfatterskap.

Faktabladene om speialom råder kom m er regelmessig på de nordiske 
språk og også på engelsk. Av årets faktablad kan nevnes Nordiske støtteord
ninger, Kultur uten grenser og Nopus: Nordisk utdannelsesprosjekt fo r  ut
vikling av sosial service.

Informasjonsavdelingen er også med som rådgiver når nytt inform a
sjonsm ateriale skal produseres, men produserer og finansierer også selv en 
del brosjyrer.

For å gjøre inform asjon om nordisk sam arbeide tilgjengelig for handi
kappede, er videoen om nordisk sam arbeide tekstet for hørselshemm ede. 
Brosjyren Norden i samarbeid  er lest inn på kassett.

Det er laget en Håndbok  om nordisk inform asjonsvirksom het. D ette er 
en praktisk veiledning for sekretariatets og nordiske institusjoners ansatte 
om pressekontakt, produksjon av trykksaker, publikasjonsvirksom heten 
etc. Hensikten er å øke forståelsen for inform asjon som et virkem iddel til å 
øke kunnskapene om det nordiske sam arbeidet.

M inisterrådets populære lom m ekalender kom m er årlig og inneholder 
nyttig nordisk inform asjon.

Det kom m er et stort antall gjester hvert år fra de nordiske land som 
besøker sekretariatet og vil ha inform asjon det nordiske sam arbeidet.

Informasjonsavdelingen har ansvaret for utstillingene i sekretariatets 
resepsjon med kunstere fra de nordiske land. En utstilling var viet de 
nordiske institusjonene; Nordiske perler.
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3.3.2 Publikationsvirksomheden 

Der er i 1990 udgivet følgende titler i Nordisk Utredningsserie (NU):
1990:1 Nordiskt forskarutbildningssam arbete
1990:2 Nordisk handlingsplan mot förorening av havet
1990:3 Nordisk handlingsplan mot luftföroreningar
1990:4 N ordiskt handlingsprogram för renare teknologi, avfall och

återanvändning
1990:5 Nordisk A rbetsm iljökonvention
1990: 5E N ordic Convention on W orking Environm ent
1990:6 En bättre arbetsm iljö i Norden
1990:6F Työympäristön parantam inen Pohjoismaissa
1990:7 N ordiska O rganisationskom m itteen
1990:8 N ordic Action Plan against Pollution o f the Seas
1990:9 N ordic Action Plan against Air Pollution
1990:10 Nordic Action Program on Cleaner Technologies, W aste and

Recycling
I NORD-serien er der udgivet over 100 publikationer. Af disse kan bl. a.

nævnes:
— Skola och Skolförvaltning i Norden
— Nordiska Samarbetsorgan 1990
— Nordisk statistisk årsbok 1989/90
— N orden i Europa til 1992 i 4 sprogversioner
— Inform ation til dem , som flytter inden for N orden — udgaver for hvert 

land
— Hvad koster et barn — i tid?
— Kærlighed & ligestilling?
— Den nordiske model i en sparetid
— Ekonomiska utsikter i N orden 1990/91
— Vidaregående skolor i anpassning och utveckling
— M iljøundervisning i Norden
— Miljövänliga produkter och återvinning
— The N ordic Chem obyl D ata Base
— A rbetsrätten i N orden
— A rbetskooperation
— Riktlinjer för nordiskt forskningspolitisk råd

Publikationen ”Trykt & Udgivet 1990" indeholder en samlet oversigt 
over udgivelser i NU - og NORD-serien. Den giver også en oversigt over 
andre udgivelser i det nordiske system i kalenderåret 1990.

D er er truffet beslutning om en omlægning a f  publikationsvirksom heden 
b l.a.. med sigte på at opnå en større spredning a f  den viden, der findes i 
publikationerne, og en stærkere profilering a f  det nordiske samarbejde. 
Omlægningen starter i jan u ar 1991.
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3.4 Nordisk Statistisk Sekretariat 

Nordisk Statistisk Sekretariat beviljades för 1990 ett anslag på 2.548.000 
DKK.

Sekretariatet har till uppgift att på uppdrag av cheferna för de statistiska 
centralbyråerna sam ordna den officiella statistiken i de nordiska länderna. 
Det utgör sekretariat för de nordiska chefsstatistikerm ötena och sam ord
nar verksamheten i det nordiska statistiska utskottet, som verkar i chefs- 
statistikerm ötets regi.

Förutom  de löpande statistiska publikationer som sekretariatet produce
rar, bla. N ordisk Statistisk årsbok, publicerade m an 1990 också den kom- 
perativa studien av välfärdsutvecklingen i norden, "Leva i Norden" (Nor
disk statistisk skriftserie, nr 54).

S tällföreträdarkom m ittén har, som ett led i det kontinuerliga arbetet 
med att pröva finansieringen av det nordiska sam arbetet, beslutat om en 
förutsättningslös utredning angående sekretariatets fram tida finansiering. 
Resultatet av denna utredning väntas föreligga under 1991.

4 Nordisk Råds udtalelser og rekommandationer

4.1 Nordisk Råds udtalelser 

N ordisk Råd har i sin uttalelse 1/1990 henstillet til M inisterrådet
1. att inhäm ta rådets synpunkter innan större om disponeringar inom 

redan fastställd budget genomförs.
2. att eventuella förslag om nedläggningar eller sam m anslagningar av 

nordiska institutioner överläm nas til rådet för synpunkter innan definitiva 
beslut fattas (jfr.art. 46 i Helsingforsavtalet).

3. att i det fortsatta arbetet lägga vikt vid de synpunkter som budget- och 
kontrolutskottet sam t fackutskotten framfört.

Nordisk M inisterråd ønsker i den anledning å fremføre følgende: 
ad 1. M inisterrådet är principiellt enig i denna ståndpunkt att inte företa 

andra ändringar mellan förslag och fastställd budget än som är m otiverade 
av Nordisk Råds synpunkter. En förutsättning för en sådan ordning är 
em ellertid att rådet finner en lösning på det problem som uppstår när rådet 
föreslår ökningar av budgeten som inte m otsvaras av förslag om m otsva
rande m inskningar. En lösning på detta problem vore att rådet form ulerar 
sitt uttalande om budgeten som ett konkret preciserat alternativ innanför 
den totalram  som m inisterrådet fastställt.

ad 2. M inisterrådet er enig i at Nordisk Råd skal ha anledning til å uttale 
seg om eventuelle forslag om avvikling eller sam m enslutning av nordiske 
institusjoner. M inisterrådet henviser forøvrig til m inisterrådsförslaget om 
endret finansiering og organisasjon av kultursektorens institusjoner, 

ad 3. M inisterrådet henviser til beretningerne i de enkelte fagkapitler. 
Vedrørende M inisterrådets plandokum ent, C2 1990, har Nordisk Råd i 

udtalelse 2/1990  bl. a. henstillet til M inisterrådet
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1. at lægge vægt på, at Arbejdsprogram m et ”N orden i Europa 1989 — 92” 
gennemføres efter forudsætningerne.

2. i samspil med Nordisk Råd, at videreføre arbejdet med at skabe 
ram m erne for og sikre finansieringen af det økonomiske sam arbejde 
udover 1992, hvor den ykonomiske handlingsplan udløyber.

3. at det bioteknologiske handlingsprogram gennemføres efter sine for
udsætninger.

4. at indarbejde bevillinger til gennemførelse af det nye regionalpolitiske 
program og tillægsprogrammet på jord- og skovbrugsom rådet i budgettet 
for 1991 og i kom m ende C 2.

5. at konstatere de øvrige kritiske synspunkter, som det økonomiske 
udvalg har til dok. C2.

Nordisk M inisterråd ønsker at fremføre følgende:
ad 1. M inisterrådet henviser til om talen i afsnit 3 a f  frem driften i 

arbejdet med N orden i Europa, herunder fremlæggelsen a f  det opdaterede 
arbejdsprogram  ” N orden i Europa til 1992” i juni 1990 og M inisterrådets 
arbejdsprogram  for Baltikum og Ø steuropa i oktober 1990.

ad 2. M inisterrådet f. n. inte är berett att ange några fram tida budget
ram ar for någon sektor. Det är tvärtom  viktigt att bevara en hög flexibilitet 
i den nordiska budgeten så att om prioriteringar snabbt kan göras när 
utvecklingen och behoven så kräver.

ad 3. M inisterrådet giver det bioteknologiske sam arbejdsprogram  høj 
prioritet. Som det fremgår a f  afsnit 3.1.3. ovenfor, har M inisterrådet for 
1990 stillet ca. 33 mill DKK til rådighed for program m et. For 1991 vil et 
tilsvarende beløb være til rådighed.

ad 4. I generalsekreterarens budgetförslag för 1991 läm nat 1 april 1990 
erhöll den regionalpolitiska sektorn 25.538 milj. DKK och jo rd- och 
skogsbrukssektorn 21.561 milj. DKK. Mot bakgrunden av de nya sek- 
torsprogram m en tillfördes den regionalpolitiska sektorn 0,7 milj. DKK 
och jo rd- och skogsbrukssektorn 1 milj. DKK ytterligare i m inisterråds
förslaget den 12 septem ber 1990. Dessa budgetförstärkningar bedöms 
tillräckliga för att garantera ett genom förande av rubricerade sektorspro- 
gram.

ad 5. Der henvises til meddelelsen om udtalelse 7/1990 pkt. 1.
Nordisk Råd har i udtalelse 3/1990  henstillet til Nordisk M inisterråd
1. at intensivere arbejdet med at sikre den frie bevægelse a f  personer i 

N orden, selv om grænsepassagen over EF’s indre grænser liberaliseres.
3. at vurdere mulighederne for at udarbejde en handlingsplan for det 

videre sam arbejde på flygtningeområdet.
Nordisk M inisterråd henviser til det arbejde, der er beskrevet i beret

ningen pkt. 3.1.4 om arbejdet med at sikre bevægelsesfriheden i N orden 
samt om mulighederne for at udarbejde en eventuel handlingsplan på 
flygtningeområdet.

Nordisk Råd har i sitt y ttrande 4/1990  b l.a. hem ställt till m inisterrådet
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att i fortsättningen prioritera kulturom rådet även efter att kulturhand
lingsplanen upphör att gälla.

N ordiska m inisterrådet vill i anledning härav framhålla:
I budgetförslaget för 1991 är aktiviteter inom  N orden i Europaprogram 

met, miljöfrågan och kultursektorn prioriterade. K ultursektorn får ett 
betydande budgettillskott 1991.

M inisterrådets övervägande angående perioden efter 1991 framgår av 
C2 1991 — om det fram tida nordiska sam arbetet.

1 anledning af m inisterrådets redegørelse for planerne for det nordiske 
sam arbejde har N ordisk Råd i udtalelse 5/1990  bl. a. henstillet til m inister
rådet, at

4. Nordbors rättigheter i Norden bör vara ett prioriterat om råde i 
m inisterrådets arbete och ej endast utgöra en del av Europaprogram m et.

5. M inisterrådets genomgång av olika institutioner m ed sikte på eventu
ell nedläggning bör redovisas i plandokum entet och dessa frågor bör hand
läggas på ett sätt som säkrar att resp. utskott blir hört i förväg.

M inisterrådet henviser i anledning heraf til sin meddelelse om rekom 
m andation nr. 33/1990/s, sam t til m inisterrådsförslaget om ændret finan
siering og organisering af kultursektorens institutioner.

Nordiska rådet har i sitt yttrande 6/1990  hem ställt till m inisterrådet att i 
fortsättningen ha trafiksäkerhetsarbetet bland sina högst prioriterade om 
råden.

N ordiska m inisterrådet vill i anledning härav hänvisa till vad som 
anförts i anledning av yttrande 4/1990.

N ordisk Råd har i sin uttalelse 7/1990 henstillet til M inisterrådet
1. at udvikle C2-dokum entet til et reelt planlægningsdokument for de 

nærmeste år med klare budget- og tidsram m er samt prioriteringer. Dette 
bør ske allerede ved udarbejdelsen af C2/1991.

2. att arbeta för en långsiktig prioritering och budgetplanering av det 
nordiska samarbetet.

3. att budgetproceduren i vid bemärkelse, dvs. inkl. C 2, snarast blir 
föremål för en gemensam diskussion mellan rådet och m inisterrådet.

4. att rådet ges tillfälle att ta del av rapporten över undersökningen av 
långsiktiga budgetkonsekvenser sam t av analysen av projektbudgeten samt 
att dessa frågor tas upp till en diskussion mellan rådet och m inisterrådet.

5. att rådet ges tillfälle att yttra sig både över förslag till nedläggningar 
eller sammanslagningar av institutioner och andra större om disponeringar 
inom ram en för den fastställda budgeten innan definitiva beslut fattas,

6. att arbeta för att nya handlingsplaner och -program innehåller klara 
kostnads-, finansierings- och tidsplaner.

7. att under de närm aste åren fortsatt budgetmässigt prioritera kultur
om rådet, forskning och utveckling, miljö i vid bemärkelse, trafiksäkerhet 
samt Europaprogram m et.
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Nordisk M inisterråd ønsker i den anledning å fremføre følgende:
Der henvises til C2 1991, som i forhold til C 2 1990 er ændret og udbyg

get i overensstemmelse men ovennævnte udtalelser. Navnlig er dokum en
tets indhold formuleret i form a f  konkrete målsætninger for prioriterede 
indsatser med tidsram m er inden for de enkelte sektorer, ligesom der for 
hver sektor er angivet de budgetmæssige planlægningsforudsætninger. I et 
afsluttende kapitel er desuden sam m enfattet budgetudsigterne for de kom 
mende år under bestem te forudsætninger.

M inisterrådets m er långsiktiga planering av det nordiska sam arbetet 
framgår av C2 1991 — om det fram tida nordiska sam arbetet. Vad gäller 
budgetplaneringen fram över är em ellertid inte m inisterrådet berett att nu 
ange några specificerande ram ar. C2-dokum entet skall istället uppfattas 
som en typ av indikativ planering inom vilken de mer precisa prioritering
ar görs inför varje enskilt budgetår. Istället för att ange specifika sektor
ram ar för flera år fram över anser m inisterrådet att det är angelägnare att 
införa sådana m ekanism er i budgetprocessen att ett effektivare resursut
nyttjande uppnås. Häri ingår bl. a., den förenklade lönebudgeteringen som 
inforts för 1991 och det utvecklingsarbete med ökad mål- och ramstyrning 
av institutioner som f. n. pågår.

Nordisk Råds presidium  og sam arbeidsm inistrene drøftet budsjettpro- 
sedyren og C 2-dokum entets form i sitt felles møte i mai 1990. Med 
utgangspunkt i denne diskusjonen og forslag fra Nordisk Råds organisa
sjonskomite har sam arbeidsm inistrene foreslått en rekke justeringer av 
den nåværende prosedyre. Disse forslag vil bli gjenstand for fortsatt disku
sjon når presidiet og sam arbeidsm inistrene møtes i januar 1991.

Vad gäller de långsiktiga budgetkonsekvenserna kom m er en arbetsgrupp 
att läm na en rapport till sam arbetsm inistram a i januari 1991. Rapporten 
kom m er att överläm nas rådet för kännedom .

I m inisterrådets beredningsprocess ingår att handlingsplaner- och sam- 
arbetsprogram  skall innehålla specifiserade tidsplaner och kostnadsberäk
ningar.

Vad slutligen gäller de kom m ande årens prioriteringar vill m inisterrådet 
hänvisa till vad som anförts ovan i anledning av y ttrande 4/1990/k.

4.2 Nordisk Råds rekom m andationer

4.2.1 Meddelande om rekom m endation nr 9/1985/t pkt. 1 angående nor
diskt samarbete om handelssjöfart

Rekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet:

1. att inom Norden sam ordna och stim ulera forskning och utveckling av 
sjöfartsteknologiska och övriga driftsekonom iska vinningar för utveck
landet av en konkurrenskraftig nordisk handelssjöfart.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Såsom m inisterrådet påtalade i förra årets m eddelande är möjligheterna
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till ett form aliserat sam arbete angående forskning och teknikutveckling 
inom handelssjöfarten mycket begränsade. S ituationen har inte näm nvärt 
förändrats under 1990, varför m inisterrådet bedöm er att fortsatt arbete 
med rekom m endationen inte är meningsfullt. Det föreslås därför att re
kom m endationen avskrivs.

4.2.2 Meddelelse om  rekom m andation nr 24 /1987/s angående samarbejde 
om kring genteknologi

Rekom m andationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m anderar N ordiska M inisterrådet

a. att u treda hur hänsyn till etik, säkerhet och teknologivärdering rörande 
genteknologi kan inarbetas i det nordiska sam arbetet;

b. att undersöka om någon form av förhandsgodkännande eller registre
ring av genklyvning är möjlig i nordiskt samarbete;

c. att verka för fortlöpande sam råd mellan de nordiska länderna vid 
utvecklingen av genteknologi rörande etik, säkerhet och teknologivärde
ring.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har tidligere, senest i sin meddelelse i 1989 om samme 

rekom m andation tilkendegivet, at m an med etablering a f  nordisk udvalg 
for etik inden for bioteknologi m ente at have sikret opfyldelse a f  intentio
nerne i rekom m andationen. M inisterrådet har stadig denne opfattelse. 
Der henvises til beskrivelsen i nærværende kapitel, afsnit 3.1.3. a f  etikud- 
valgets virksomhed.

Det er M inisterrådets anbefaling, at rekom m andationen afskrives.

4.2.3 M eddelande om rekom m endation nr 8 /1989/k angående säkerstäl
lande av projekt Nordjobbs fortsättning (A 822/k)

R ekom m andationen lyder
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att snarast 

utarbeta ett förslag som garanterar N ordjobb en ekonom isk grundtrygghet 
för sin verksam het” .

Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har i 1990 besluttet, at der gives N ordjobbprojektet et 

årligt driftstilskud på 2.25 mio D K K  finansieret over m inisterrådets alm e
ne budget. Beslutningen gælder som en fast årlig driftsbevilling frem til og 
med 1993, hvor projektet skal evalueres med henblik på en vurdering a f  en 
evt. videreføring som et nordisk projekt. Samtidig bevilgede m inisterrådet 
et ekstraordinært tilskud på 1 mio D KK til dækning a f  tidligere års under
skud.

Projektet er placeret under det nordiske arbejdsm arkedssam arbejde, 
hvor Nordisk Arbejdsmarkedsudvalg (NAUT) varetager sam arbejdet med 
Foreningerne Nordens Forbund på det overordnede plan. D er er aftalt en 
fælles styringsmodel mellem myndighederne og foreningerne på nordisk 
niveau.
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Projektets operative virksom hed fortsætter i øvrigt uden væsentlige 
ændringer i forhold til den form, der er bygget op under de første 5 år siden 
starten i 1986. Omfanget a f  ungdom sudvekslinger a f  unge til ordinære job 
er ikke udvidet væsentligt. D erim od har m an startet flere andre udveks
lingsordninger for specielle grupper af unge. Disse ordninger er a f  begræn
set omfang, men under fortsat udvikling.

Den daglige virksom hed sker i et sam arbejde med de nationale arbejds- 
m arkedsm yndigheder baseret på nationale aftaler, der varierer noget fra 
land til land afhængig af særlige forhold og en vurdering af en hensigtsmæs
sig ressourceindsats fra m yndighedernes side i det enkelte land.

Ved den evaluering, der skal foreligge i 1993, vil m an både vurdere 
omfanget af projektet i forhold til driftom kostningem e og mulighederne 
for den mest hensigtsmæssige udnyttelse af ressourcerne, herunder myn
dighedernes m edvirken i projektets operative virksomhed.

N ordisk Råd har som en forsøgsordning ønsket en rapportering om den 
nationale opfølgning a f  rekom m andation nr. 8/1989/k. De enkelte lande 
m eddeler følgende:

D anmark

Arbejdsm arkedsm yndighederne sam arbejder med Foreningen N orden i 
Danm ark. Efter aftale varetager Foreningen væsentlige opgaver i forbin
delse med projektet, herunder placering i job, indkvartering og fritidspro- 
gram. A rbejdsform idlingskontorerne inform erer om projektet og m edvir
ker ved distribution af ansøgningsblanketter og andet inform ationsm ateri
ale.

Finland

Den nuvarande N ordjobborganisationen byggdes upp i sam band med 
projektstarten år 1985. De lokala arbetskraftsm yndigheterna har huvudan
svaret för anskaffning av platser och förmedling av dessa. Föreningen 
N orden ansvarar for fritidsprogram  och till stor del for anskaffning av 
bostäder. U töver detta har den en aktiv roll i den allm änna inform ations
verksamheten. A rbetsm arknadsm yndighetem e är representerade i 
N ordjobbkom ittén. Enligt alla sam arbetsparter har modellen fungerat bra 
och ger ett gott underlag för utvärdering och vidareutveckling av det 
praktiska arbetet. Utvecklingsbehoven i Finland ansluter sig närm ast till 
uppnåendet av en balans mellan utbudet och efterfrågan på platser och 
sökande.

Nordjobbförvaltningen integrerades år 1989 som en del av det in terna
tionella praktikantutbytet i arbetsm inisteriet och sköts av en speciell enhet 
på avdelningen för arbetskraftsservice.

Island

I Island er der en heltidsansat Nordjobb-konsulent plus en fritidsleder
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ansat på heltidsbasis i 3 m åneder. Projektet forvaltes a f  Foreningen N or
den efter aftale m ed Socialdepartem entet.

Jobfremskaffelse skete på lignende m åde som sidste år, dog fik man 
m ere indirekte reklame i år igennem interviews i aviser, radio og tv.

Der er stor interesse for N ordpraktik  i Island, specielt fra skoler og der 
har også i år været venskabsby-jobs.

Indkvartering ude på landet er ikke et problem , eftersom N ordjobbem e 
boer på arbejdsstedet. I Reykjavik er det derim od vanskeligt at skaffe 
indkvartering til N ordjobbem e, eftersom m an ikke kan få studenterboliger 
til dem. Alle indkvarteres derfor privat.

D et sam arbejde der er med m yndighederne er for det meste todelt, på 
den ene side indregistrering af N ordjobbere i landet, og på den anden side 
fremskaffelse a f  skattekort og tilsyn med at N ordjobbem e indsender 
selvangivelse før de rejser fra landet.

Fritidsprogram m et har gået godt denne sommer. Man forsøgte at gøre 
aktiviteterne så billige som muligt på grund a f  den lave løn som N ordjob
bem e har i Island. Studiebesøg og et ugentligt træ f var indlagt i vort 
program.

M edlem merne i den nydannede N ordklub (Fnuf) er vældig aktive og det 
er en positiv ting, at få dem med i programmet.

Konklusionen er at N ordjobb i som m eren i år i Island har gået godt.

Norge

Utgangspunktet for sam arbeidet er en sam arbeidsavtale mellom Ar
beidsdirektoratet og Foreningen Norden. Denne avtalen ble inngått i 
1986.

A rbeidsdirektoratet og Foreningen Norden møtes en til to ganger i året 
for å utveksle erfaringer, diskutere den praktiske gjennomføringen av 
Nordjobb og bli enige om arbeidsdelingen. Sam arbeidet består kort sagt av 
følgende aktiviteter:
•  A rbeidsdirektoratet inform erer ytre etat om N ordjobb og hvilke opp

gaver den er pålagt i denne forbindelse, nemlig å inform ere norske 
ungdom m er om ordningen, utlevere søknadsskjema og eventuelt bistå 
med utfylling av dette. D irektoratet sender ut en standardinform asjon. 
A rbeidsdirektoratet står for distribusjon av søknadsskjemaer, aviser og 
inform asjonsplakater om N ordjobb til etaten.

•  Sentralt sendes det ut pressemelding om ordningen. Denne utarbeides i 
sam arbeid med Foreningen Norden.

•  Foreningen N orden på sin side u tarbeider og trykker opp materiellet 
som nyttes.
Foreningen N orden behandler søknader om arbeid og skaffer ledige 

plasser til ungdom m er fra de andre nordiske landene. I de senere årene har 
ikke arbeidskontorene vært involvert i dette arbeidet, delvis fordi det er de 
samme arbeidsgiverne som deltar i ordningen år etter år og kontakten med 
disse skjer således direkte fra Foreningen Norden.



1525

N år det gjelder fritid, bolig og inform asjon om andre spesielle forhold, 
har dette hele tiden vært Foreningen Nordens oppgave.

På det praktiske plan vil vi bem erke at sam arbeidet mellom Foreningen 
Norden og arbeidsm arkedsetaten fungerer svært bra.

Sverige

I Sverige har Föreningen N orden (FN), Arbetsm arknadsstyrelsen (AMS) 
och utvalda Arbetsförmedlings- och Länskontor ett nära sam arbete angå
ende Nordjobb.

AMS och FN har sedan 1986 haft årliga skriftliga avtal angående 
N ordjobbs verksamhet. För närvarande pågår diskussioner om ett perm a
nent avtal, som kom m er att undertecknas inom någon m ånad. D etta avtal 
har varit under diskussion länge och har fördröjts av N ordjobbs övergri
pande om organisation.

Föreningen N orden ansvarar för fritidsprogram , bostadsanskaffning och 
i viss mån också för ackvisition av jobb och arbetsgivarekontakter.

AMS ansvarar för utskick av ansökningsblanketter och inform ation till 
samtliga AF och län i Sverige.

De senaste åren har Sverige haft Stockholm, Göteborg och Um eå som 
mottagningsorter för Nordjobbsungdom ar.

Län i Stockholm och Göteborg sam t AF i Um eå har ansvarat för det 
praktiska förmedlingsarbetet som arbetsgivarkontakter, ackvisition av 
platser och matchning. Man har i dessa frågor haft ett nära sam arbete med 
FN såväl centralt som lokalt. Respektive myndighet har avsatt en platsför
medlare på heltid under perioden ca. 1/2—15/6 varje år för N ordjobbs- 
verksamheten.

Åland

N ordjobbprojektet på Åland organiseras gem ensamt av Ålands land
skapsstyrelse och Föreningen Norden på Åland. Nordjobb-projektet ingår 
som en del i lanskapets arbetsförm edlingsbyrås norm ala verksam het vad 
gäller platsanskaffning, ansökningar, m atchning, uppföljning m .m . För
eningen N orden ansvarar för bostäder och fritidsprogram  för vilket för
eningen erhåller ekonom iskt understöd av landskapsstyrelsen.

Landskapsstyrelsen anser att projektet N ordjobb är ett bra projekt som 
måste ges resurser så att projektet kan utvecklas. Landskapsstyrelsen följer 
noga med projektets utveckling och är i mån av möjlighet beredd att 
medverka till att N ordjobbprojektet garanteras fram tida verksamhetsför- 
utsättningar så att ungdom ar även i fortsättningen ges goda möjligheter att 
bekanta sig med den nordiska arbetsm arknaden.

Beträffande föreliggande utkast till svar på N ordiska Rådets rekom m en
dation nr 8/1989/k önskar landskapsstyrelsen påpeka vikten av att m inis
terrådet redan nu med kraft går in för att finna lösningar som garanterar 
Nordjobbs fortsatta existens och utveckling även efter år 1993.
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4.2.4 Meddelelse om  rekom m andation nr 18/1989/j angående projekter på 
flygtningeområdet (A 829/j)

Rekom m andationen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at gennemføre føl

gende projekter i sam arbejde med U N H C R og de berørte landes rege
ringer:
1. Et projekt, hvis formål er frivillig tilbagevenden (repatriering)
2. Et projekt, hvis formål er m idlertidig integration
3. Et projekt, hvis formål er bosætning i de nordiske lande.”

De nordiske regeringer meddeler:
1 fortsættelse a f  meddelelsen om rekom m andationen til Nordisk Råds 

38. session henvises til det i beretningen anførte vedrørende etablering af 
et fælles nordisk kvotesam arbejde samt arbejdet med at opnå størst mulig 
sam ordning af de frivillige repatrieringsordninger.

De nordiske regeringer anser det sam arbejde, som er etableret inden for 
sam rådsgruppen med det formål at påvirke policy-udviklingen både natio
nalt og internationalt, for at være indrettet på at nå samme målsætninger, 
som ligger til grund for Nordisk Råds rekom m andation.

Regeringerne er samtidig enige om, at den form for samarbejde, som 
Nordisk Råd foreslår, ikke nødvendigvis er den mest hensigtsmæssige.

Med virkning fra den 19. jun i 1990 indførte D anm ark en m idlertidig, 
begrænset repatrieringsordning foreløbig for 1990, hvorefter der kan ydes 
et kontantbeløb samt betaling af sygeforsikring ved repatriering. Hjælpen 
supplerer den hjælp, som pågældende eventuelt kan få efter bistandslovens 
regler.

Regeringen overvejer for tiden en perm anent og mere om fattende repa
trieringsordning. som det i givet fald er tanken at tage op til revision inden 
for ca. 2 år med henblik på en sam ordning i nordisk regi.

For så vidt angår hjælp til repatrieringsprogram m er rundt om i verden 
har D anida gennem flere år støttet forskellige repatrieringsprogram m er 
tilrettelagt af FN ’s flygtningehøjkommisær (UN H CR) og International 
Organization for M igration (lOM ). Disse program m er sigter på at yde 
støtte til tilbagevenden til et bestemt om råde. 1 1989 har man fra dansk 
side ydet et større statsbidrag på 18,2 mio. DKK til U N H C R ’s repatri- 
eringsprogram i Nam ibia, et bidrag på 5 mio. DKK til U N H C R 's program 
for tilbagevenden til Sri Lanka a f  tamilske flygtninge, hovedsagelig fra 
Indien, og et bidrag på 2 mio. DKK til repatriering af mozam biquiske 
flygtninge fra de omliggende lande.

Søger en større gruppe flygtninge fra D anm ark tilbage til deres hjem 
land, vil D anida kunne undersøge mulighederne for tilrettelæggelse af et 
generelt program gennem en international organisation på det pågældende 
sted. Et sådant program vil kunne udform es, så det også kom m er flygt
ninge, der vender tilbage fra Danm ark, til gode.

Vad gäller frågan om repatriering kan for Finlands del näm nas att
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antalet flyktningar är ringa, vilket m edfört att detta spörsmål inte ännu 
uppm ärksam m ats i någon större utsträckning.

Vad beträffar tillfällig integrering kan man, i den mån man med detta 
avser integrering som sker under den tid asylsökande väntar på beslut, för 
Finlands del konstatera att man för dylika asylsökande anordnar kurser i 
finska samt undervisning i bam dagvård.

Angående bosättningsfrågan för asylsökande kan konstateras att m an i 
Finland strävar efter att introducera de personer som beviljats flyktingsta
tus i arbetslivet. Med stöd av statsbidrag anskaffas också bostäder åt dessa 
personer, varvid den norm ala integreringen i sam hället underlättas.

Norge har utarbeidet et spesielt repatrieringsprogram fo r  Chile som 
trådte i kraft fra m ars 1990. D ette program m et er basert på bilateralt 
sam arbeid mellom Chile og Norge, og er et ledd i dem okratiseringsproses
sen i Chile. T iltakene retter seg mot chilenere i Norge som frivillig ønsker å 
vende tilbake til Chile.

Chilenske nasjonalgrupper i Norge er også med i arbeidet, b l.a., med 
informasjon.

En arbeidsgruppe fra berørte departem enter, under ledelse av K om m u
naldepartem entet, har nå avsluttet sitt arbeid med en generell plan for  
repatriering. Planen gjelder personer med flyktningestatus og personer 
med opphold på hum anitæ rt grunnlag som frivillig ønsker å vende tilbake. 
Planen skisserer forslag til tiltak som skal kunne lette denne prosessen i de 
tilfellene forholdene i hjem landet gjør det mulig å vende tilbake. Planen 
forutsettes å kunne tre i kraft i løpet av første halvår 1991.

I arbeidet med planen er det innhentet inform asjon fra de andre nordis
ke landene, spesielt Sverige og Danm ark. Forslag til tiltak i den norske 
planen er forsøkt harm onisert med repatrieringspolitikk og tiltak i de 
andre nordiske landene.

Foruten at Norge hvert år bidrar med betydelige bidrag til U N HC Rs 
generelle program m er og drift, ytes det også bistand konkret til UNHCRs 
forskjellige regionale integrasjonsprosjekter. I hovedsak er slik bistand 
knyttet til utdannings-, helse- og inntektsskapende formål, rehabiliterings- 
og utviklingsprosjekter, bosettingsprosjekter for utsatte grupper og annen 
flyktningehjelp og menneskerettigheter. For inneværende år (1990) vil 
U N HCR få tildelt omlag 180 mill. NOK.

Bosetting av kvoteflyktninge. De siste årene har den årlige kvoten om fat
tet 1 000 personer for overføring til Norge — hovedsakelig i sam arbeid 
med U NHCR. Det er blitt utviklet et nært sam arbeid mellom de nordiske 
landene hva angår kvoteinstituttet og bruken av dette overfor U NHCR. 
Ikke minst m .h.t. løsning av flyktningeproblemet i Sør-Øst Asia har de 
nordiske landene via kvoten bidratt med å m otta 4000 personer over en 
tre års periode (1989 — 91) i tråd  med CPA-planen.
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4.2.5 Meddelelse om rekommandation nr 20/1989/j angående intensiveret 
overvågning a f  boykotlovgivningen m od Sydafrika (A 854/j)

R ekom m andationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske landes regeringer at inten

sivere arbejdet med overvågning af boykotlovgivningen mod Sydafrika 
både nationalt og nordisk.”

De nordiske landes regeringer meddeler:
De nordiske lande har uophørligt taget skarpt afstand fra apartheidsyste

met i Sydafrika. På deres møde i septem ber 1990 noterede de nordiske 
udenrigsm inistre sig med tilfredshed den vigtige og positive udvikling, der 
er sat igang i Sydafrika. De nordiske lande har i lyset heraf foretaget visse 
justeringer a f  de fælles visum bestemmelser med henblik på at fremme 
dialogen og demokratiseringsprocessen.

Regeringerne finder dog, at væsentlige dele af apartheidsystem ets grund
piller fortsat består. På den baggrund konstaterer landene, at deres politik 
over for Sydafrika fortsat er baseret på de centrale elem enter i det fælles- 
nordiske handlingsprogram fra 1988. De nordiske lande vil derfor opret
holde presset mod den sydafrikanske regering, herunder de økonomiske 
sanktioner, indtil der foreligger klart bevis for dybtgående og uigenkaldeli
ge ændringer i Sydafrika.

Landene lægger endvidere stor vægt på i fællesskab at kunne følge og 
reagere på udviklingen i Sydafrika, hvilket b l.a .. sker ved de jævnlige 
m øder i den nordiske em bedsm andskom ité for foranstaltninger mod Syd
afrika.

Fra dansk  side kan i øvrige meddeles, at sanktionspolitikken fortsat 
opretholdes. Den danske sanktionslovgivning bygger på et næsten totalt 
forbud mod samhandel med Sydafrika. Danske myndigheder overvåger 
løbende lovgivningens efterlevelse og har i de få tilfælde, hvor der er 
konstateret overtrædelse heraf, truffet de nødvendige foranstaltninger til at 
sikre overholdelsen a f  lovens bestemmelser.

1 Finland  upplevs gällande övervakning av bojkottlagstiftningen som 
tillräckligt effektiv. I fråga om exporten till Sydafrika tilläm pas ett m edde
landeförfarande gällande exportgranskning och vad beträffar im port från 
Sydafrika ett förfarande med övervakningslicensiering. Tullverket i F in
land övervakar tilläm pningen av dessa förfaranden.

1 fall då det ansetts nödvändigt har man i Finland sam m ankallat en 
arbetsgrupp på tjänstem annanivå som har till uppgift a tt dels effektivisera 
sam arbetet rörande övervakningen av lagstiftningen och dels at utbyta 
inform ation på om rådet. 1 denna arbetsgrupp ingår representanter för 
utrikesm inisteriet, finansm inisteriet, handels- och industrim inisteriet, 
tullstyrelsen och licensverket i Finland.

I Island  opretholdes fortsat et totalforbud mod handel med Syd-Afrika, 
og ingen ændring a f  det standpunkt er påtænkt under de rådende omstæn
digheder, jfr. udenrigsm inistrenes udtalelse fra septem ber 1990.
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Fra norsk hold fremholdes at det er en prioritert oppgave for norske 
m yndigheter å håndheve den ved lover og forskrifter fastsatte norske 
boikott av Sør-Afrika. Alle m istanker om lovbrudd blir oversendt påtale
myndigheten til nærmere undersøkelse, noe som i enkelte tillfeller har ført 
til bøtelegging. Man kjenner ikke til at brudd på norsk oljeboikott-lovgiv- 
ning har forekommet etter at loven trådte i kraft. Fra norsk side vil 
sanksjonene mot Sør-Afrika fortsatt bli nøye overholdt.

Mot bakgrund av de nordiska utrikesm inistrarnas programförklaring 
från septem ber fortsätter Sverige att upprätthålla förbudet mot handel 
med Sydafrika. Några åtgärder för att skärpa sanktionerna övervägs inte. 
G enom förande av de förslag från den parlam entariska kom m itté (SOU 
1990:6) som sedan 1987 utrett en eventuell utvidgning av de svenska 
sanktionerna till att också om fatta viss tjänstehandel kom m er att bedöm as 
b l.a. utifrån den fortsatta utvecklingen i Sydafrika.

4.2.6 M eddelande om  rekom m endation nr 23/1989/1 angående sam nor
disk användning av informationssystem och databanker (A 820/t) 

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska Rådet rekom m enderar Nordiska M inisterrådet 
att utreda m öjligheterna till en sam nordisk användning av nuvarande 

nationella inform ationssystem  och databanker, 
att undersöka förutsättningarna för eventuella nya inform ationssystem  

och databanker för t. ex. miljöfrågor, turism  och trafiksäkerhet, 
att utreda hur de nordiska standarderna inom om rådet förhåller sig till 

m otsvarande standarder inom EG .”
Nordisk M inisterråd meddeler:
Etter avslutning av Nordisk handlingsplan på datateknologiom rådet ved 

utgangen av 1989 er ansvaret for datautvikling innen sektorene lagt på de 
respektive sektorer. Som eksempel har em betsm annskom itéen for miljø
spørsmål opprettet en nordisk m iljødatagruppe som skal bidra til kost
nadseffektiv sam ordning av miljøhåndtering.

Også sam arbeidet om forskningsdatanettet N O R D U N ET og virksom he
ten i N O RD IN FO  tar sikte på bedre utnyttelse av databaser og kom m uni
kasjonsmulighetene i Norden og til internasjonale systemer.

Finansiert av Nordisk Industrifond gjennomføres et prosjekt som gjel
der oppbygging av en sentral-database for inform asjonssøkning på om rå
det IT-standarder.

Sluttrapporten fra RU -data har vært sendt på høring til nordiske og 
nasjonale instanser, og det er fram kom m et en rekke synspunkter bl. a., på 
mulighetene for utvidet datakom m unikasjon og inform asjonstjenester, og 
angående forholdet til inform asjonsteknologiske aktiviteter i EF. K ontakt
organet for datapolitiske spørsmål (KO-data) behandler de innkom ne sva
rene, og forventes innen somm eren 1991 å ha overveiet mulige nye sektor- 
overgripende innsatser.

M inisterrådet anser derm ed at rekom endasjonen kan avskrives.
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4.2.7 M eddelande om  rekom m endation nr 32/1989/s angående samarbets- 
program fö r  räddningstjänstområdet (A 828/s)

R ekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utreda för

utsättningarna att inrätta ett sam arbetsorgan för räddningstjänstom rå
det.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Ett nordiskt ram avtal om sam arbete över territorialgränserna i syfte att 

vid olyckshändelser hindra eller begränsa skada på m änniska eller egen
dom eller i miljön undertecknades av D anm ark, F inland, Norge och 
Sverige den 20 januari 1989. Enligt avtalet kan Island ansluta sig senare.

Efter avtalets undertecknande beslutade representanter för olika grenar 
av räddningstjänsten i Norden, att tillsätta en arbetsgrupp för att bearbeta 
sam arbetsfrågom a, särskilt dem som näm ns i ram avtalets artikel 6.

M inisterrådssekretariatet bad i maj 1989 arbetsgruppen, att utreda för
utsättningarna för ett perm anent kontaktorgan under m inisterrådet. Med 
anledning därav avläm nade gruppen i februari 1990 en rapport till m inis
terrådssekretariatet. Rapporten speglar diskussionen om det växande be
hovet av nordiskt sam arbete på räddningstjänstens om råde sam t redovisar 
uppgifter, organisation, ansvarsom råde och placering i ministerrådssyste- 
met av en eventuell perm anent samarbetsgrupp. M ajoriteten av arbets
gruppens ledam öter stod bakom ett förslag om inrättande av en sådan 
grupp. M inoriteten fann em ellertid arbetsgruppens befintliga form och 
sam m ansättning lämplig för att tillgodose intentionerna i överenskom m el
sen om räddningstjänstsam arbete.

Vid möte i maj 1990 togs arbetsgruppens rapport upp till behandling av 
sam arbetsm inistrarnas ställföreträdarkom m itté, som därvid antecknade 
sig rapporten till kännedom  och konstaterade, att räddningstjänstm yndig- 
hetem a i de nordiska länderna för närvarande inte är eniga om att upprät
ta ett perm anent kontaktorgan inom Nordiska m inisterrådet. Ställföreträ- 
darkom m ittén hemställde dock hos räddningstjänstm yndigheterna, att 
låta m inisterrådssekretariatet följa det fortsatta arbetet i gruppen, bl. a. för 
att vid behov kunna förmedla kontakter till annat nordiskt sam arbete och 
för att kunna rapportera om räddningstjänstsam arbetet till parlam entari
kersidan i Nordiska rådet.

4.2.8 Meddelelse om  rekommandation nr 45/1989/e angående opfølgning 
a f  arbejdsprogrammet Norden i Europa 1989 — 92 (A 898/e)

R ekom m andationen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd

a) at til Nordisk Råds session i Reykjavik i 1990 fremlægge en første
revideret version af ” Arbejdsprogram m et N orden i Europa 1989 — 92”
med udgangspunkt i de forslag som indgår i den internationale sam ar
bejdskomités rapport ”Europæiske samarbejdsspørgsmål i Nordisk
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R åd” sam t under hensyn til de synspunkter, som frem kom m er ved 
behandlingen af ovennævnte arbejdsprogram  under Nordisk Råds 3. 
ekstrasession 1989, og

b) at rapportere om arbejdet med gennemførelsen af program m et dels til 
Nordisk Råds ordinære session, dels gennem en som m errapport, som 
kan koncentreres om særligt aktuelle tem aer i integrationsarbejdet. 
Denne rapport afgives til Rådet hvert år senest 1. jun i med henblik på 
behandling på udvalgenes som m erm øder.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har den 1. jun i 1990 fremlagt en revideret og opdateret 

udgave a f  arbejdsprogram m et med titlen ”N orden i Europa til 1992” og vil 
med hensyn til frem driften i arbejdet i øvrigt henvise til om talen under de 
enkelte kapitler i C l sam t til opsum m eringen i nærværende kapitels afsnit
3.

Usikkerheden med hensyn til udfaldet a f  de igangværende forhandlinger 
mellem EFTA og EF om et Europæisk Ø konom isk Sam arbejdsom råde og 
med hensyn til den fortsatte europæiske integration i øvrigt gør det ikke 
muligt på nuværende tidspunkt at vurdere, på hvilken måde arbejdet mest 
hensigtsmæssigt kan videreføres i de kom m ende år.

Som en del af arbejdet med tem aet ”N orden i Europa” har m inisterrådet 
den 9. oktober 1990 godkendt og oversendt til Nordisk Råd m inisterrådets 
arbejdsprogram for Baltikum og Østeuropa (bilag 1), jfr. kapitel 3.1.1.2.

4.2.9 M eddelande om rekom m endation nr 6/1990/e angående förhöjd ul- 
låningsram Jor Nordiska Investeringsbankens projektinvesteringslån 
(B I10/e)

R ekom m endationen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd og de nordiske 

landes regeringer at gennemføre en forhøjelse af beløbsram m en for N or
disk Investeringsbanks projektinvesteringslån på m indst 300 mill. SD R .” 

Nordisk M inisterråd og de nordiske landes regeringer meddeler: 
Nordisk M inisterråd besluttede den 2. m arts 1990 at forhøje udlånsram - 

men for Nordisk Investeringsbanks projektinvesteringslån med 300 mill. 
SDR til 1.000 mill. SDR og besluttede samtidigt at ændre § 6 A i bankens 
vedtægter i overensstemmelse hermed.

M inisterrådet er opmærksom på, at der kan opstå behov for yderligere 
forhøjelse a f  låneram m en. Man vil overveje at fremsætte m inisterrådsfor- 
slag om en sådan forhøjelse, når et begrundet oplæg herom fra bankens 
bestyrelse foreligger. Et sådant bør foreligge i god tid, før låneram m en er 
udfyldt.
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4.2.10 M eddelande om rekom m endation nr 12/1990/k angående Nordisk 
arbetsmarknad fö r  personer m ed högre utbildning (B 109 /k)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

ingå en överenskommelse om nordisk arbetsm arknad för personer, som 
har genomgått en yrkeskompetensgivande, högre utbildning av m inst tre 
års längd och med beaktande av de synpunkter som anförts av kulturut
skottet.”

De nordiske ländernas regeringar meddelar:
En överenskommelse om nordisk arbetsm arknad för personer, som har 

genomgått en yrkeskompetensgivande, högre utbildning av m inst tre års 
längd har undertecknats 24 oktober 1990. Man eftersträvar en ikraftträdan 
innan 1 ju li 1991.

4.2.11 M eddelande om rekom m endation nr 33/1990/s angående nordbors 
rättigheter i Norden (A 904/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utarbeta 

ett handlingsprogram om N ordbors rättigheter i N orden, innefattande 
både allm änna politiska m ålsättningar och ett antal konkreta åtgärdsför- 
slag.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Såvel m inisterrådet som Nordisk Råd har i de seneste år interesseret sig 

meget for de retlige og sociale vilkår, som nordiske statsborgere, der er 
bosatte i et andet nordisk land, lever under. I 1985 gennem førtes en 
kortlægning a f  forskellige hindringer, som m øder nordiske statsborgere 
ved bosættelse eller ophold i et andet nordisk land. Resultatet præsentere
des i rapporten "Nordbors rättigheter i Norden" (NU 1985:6). Opfølgnin
gen af denne udredning resulterede i en slutrapport i august 1989.

Det kan på baggrund heraf konstateres, at på de om råder, m an kan kalde 
”borgerlige rettigheder” som f.eks. stem m eret og valgbarhed, opnåelse af 
statsborgerskab, indrejse og lignende, er de nordiske lande nået ganske 
langt. Med hensyn til mulighederne for at erhverve fast ejendom og inde
have offentlige stillinger har m inisterrådet de senere år givet udførlig 
tilbagemelding herom i meddelelserne om rekom m andation 10/1986.

Hvad angår de ”borgerlige rettigheder” , anser m inisterrådet således, at 
der i øjeblikket ikke er grundlag for at iværksætte nye større initiativer, 
men man vil naturligvis til enhver tid være opmærksom på, om eksisteren
de rutiner for opnåelse a f  disse rettigheder kan yderligere forenkles, og om 
inform ationer til de lokale m yndigheder i landene kan forbedres.

I dag gives inform ationen bl.a.. gennem de a f  m inisterrådet udgivne 
brochurer med ” Inform ation til dig der flytter t i l . . . ” (henholdsvis D an
mark, Finland, Norge, Sverige og Åland), som distribueres via de nationa
le arbejdsform idlingskontorer. Endvidere har landenes skattem yndigheder
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nedsat en arbejdsgruppe, der skal udform e en særlig inform ationsbrochure 
om skatteforholdene i de nordiske lande som et supplem ent til de generelle 
brochurer.

Landene er meget opm ærksom m e på spørgsmålet om form idling af de 
nordiske regler til de lokale og regionale m yndigheder — hvilket også 
forslagsstillerne bag rekom m andationen lægger stor vægt på — og ser 
afholdelse a f  nationale inform ationsm øder/sem inarer som en nyttig kom 
plettering til det eksisterende nordiske inform ationsm ateriale.

Med hensyn til de øvrige hindringer for opnåelse a f  ” Borgernes N orden” 
f.eks. ved grænsepassage og tjenesteydelser over grænserne er der fortsat 
nogle restriktioner, som kunne lempes. Disse hindringer falder ikke under 
begrebet borgerlige rettigheder, men er i hovedsag en følge a f  landenes 
økonomiske lovgivning (skatter og afgifter), fytosanitær- og veterinærlov
givning, regler for etableringsret og tjenesteydelser med mere. Alle disse 
om råder indgår i de igangværende forhandlinger mellem EF og EFTA og 
behandles desuden i andre nordiske handlingsplaner, herunder den økono
miske handlingsplan og arbejdsprogram m et ” N orden i Europa” . Endelig 
kan der findes endnu en type begrænsninger, hvis fjernelse ikke direkte er 
lovgivningsbetinget, men som vil forudsætte forhandlinger med erhvervs
livet f.eks. på bank- og forsikringsområdet.

Da der således allerede bl. a. gennem vedtagne handlingsplaner og igang
værende forhandlinger arbejdes med at fjerne hindringer for nordboeres 
rettigheder i N orden på de relevante sektorer, finder m inisterrådet, at der 
ikke på nuværende tidspunkt er grundlag for at fremsætte et m inisterråds- 
forslag med et særligt program for nordboeres rettigheder. M inisterrådet 
foreslår derfor rekom m andationen afskrevet.

4.2.12 M eddelande om rekom m endation nr 1/1991/b angående Nordiska 
ministerrådets budget fo r  1991 (B 11 l/b )

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet 
att inom ramen för en långsiktig budgetplanering redan nu utarbeta en 

strategi för det nordiska sam arbetet under 1992 och 1993 
att sörja för att antagna handlingsplaner kan genomföras enligt ur

sprunglig plan samt att ge fackm inisterråden direktiv om att nya hand
lingsplaner skall innehålla både kostnads- och finansieringsplaner 

att aktivt verka för att medlen i den ekonom iska handlingsplanen över
fors till den ordinarie nordiska budgeten när handlingsplanen avslutats 

att i kom m ande budgetförslag redovisa utfallet for institutioner och 
sektorer från senaste räkenskapsår 

att i budgetförslaget kom m entera större om prioriteringar 
att i övrigt beakta utskottets ovan fram förda synpunkter.”
Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådets planer för det nordiska sam arbetet 1992 och 1993 redo
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visas i C 2 1991 — om planerna för det nordiska sam arbetet. D etta doku
m ent utgör också grunden för budgetarbetet 1992 och 1993. D ärutöver 
finner m inisterrådet det f. n. inte påkallat att utarbeta någon särskild 
strategi för det nordiska sam arbetet.

Enligt m inisterrådets uppfattning bör m an bl. a. avvakta resultatet av 
förhandlingarna mellan EG och EFTA-länderna om ett s. k. EEA-avtal 
innan ytterligare m er långtgående planer utarbetas.

M inisterrådet kan instäm m a i vad rådet anför angående kostnads- och 
finansieringsplaner av antagna handlingsplaner. De direktiv som rådet 
efterlyser finnes redan idag för fackm inisterrådens verksamhet.

Vad gäller den ekonom iska handlingsplanen vill m inisterrådet fram hålla 
att denna redan från böljan var tänkt att vara, tem porär 1989—1992. De 
projekt i planen som ev. skall vidareföras efter 1992 får prövas i det 
ordinarie budgetarbetet.

Angående redovisningen av sektorernas budgetar planerar f. n. m inister
rådet för a tt forsättningsvis beskriva dessa i en 4-års cykler. I budgetförsla
get 1992 skulle således perioden 1989—1992 redovisas. M inisterrådet har 
också noterat sig önskan om att kom m entera väsentliga om prioriteringar i 
budgetförslaget.
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Kapitel III

Lovgivningssamarbejdet

1 Indledning

Det nordiske lovgivningssam arbejde har i 1990 på samme måde som i 
de senere år været gennemført og videreudviklet i de form er og strukturer, 
som er udviklet over den seneste 10-årsperiode. I sam arbejdet har man 
særligt haft opm ærksom heden rettet mod det nye nordiske lovgivnings
program.

Selve virksom heden i em bedsm andskom iteen er som tidligere i det 
væsentlige foregået ved regelmæssige møder. Som noget nyt fik Embeds
m andskom iteen for Lovgivningsspørgsmål i 1990 et eget projektbudget. 
Bevillingen hertil var i 1990 på 500.000 DKK, og en del af disse blev 
anvendt til et sem inar om EF-retlige problem stillinger, som blev afholdt i 
Oslo den 5. og 6. oktober 1990.

Repræsentanter for departem enterne fra de forskellige lande har endvi
dere på sædvanlig vis som et led i det fortløbende sam arbejde mødtes for 
at udveksle oplysninger og tale om konkrete lovgivningsprojekter i den 
udstrækning, dette var relevant.

Tæt kontakt er også som hidtil taget ved m øderne i forskellige in terna
tionale fora.

2 Familieret

M inisterrådet noterer med tilfredshed, at de senere års lovgivningssam
arbejde på det familieretlige om råde fortsat går i retning af en stadig større 
nordisk retsenhed på dette område. Hermed imødekom m es Nordisk Råds 
fremhævelse af, at borgere, som flytter fra et nordisk land til et andet, har 
en afgørende interesse i, at de familieretlige regler er så ligeartede som 
muligt i de forskellige lande.

2.1 Æ gteskabsret m. m.

Det reform arbejde på det nordiske ægteskabsområde, som blev indledt i 
begyndelsen af 1970’erne, har fundet sted i etaper. Da der er tale om 
spørgsmål, som i vidt omfang indebærer moralske vurderinger, har det 
ofte været et arbejde, som har m åttet være præget a f  stor tålm odighed. Selv 
om arbejdet med ægteskabsretten ikke har ført til lovgivning på det samme 
tidspunkt i de forskellige nordiske lande, nærm er det langvarige arbejde sig 
nu sin afslutning i alle landene.

Ny lovgivning på dette om råde er foregået i et meget nært sam arbejde 
mellem de nordiske lande. En afslutning af dette arbejde kan udm øntes i, 
at lovgivningen i de forskellige lande derigennem er blevet mere ensartet 
både indholdsmæssigt, og hvad angår opbygningen a f  regelkomplekseme.
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M inisterrådet vil i denne sammenhæng fremhæve, at den nordiske ægte- 
skabskonvention fra 1931 form entlig på længere sigt bør revideres som 
følge af de nye regler om indgåelse og opløsning af ægteskab og om 
ægtefællers form ueretsforhold, som berøres i afsnittene 2.1.1 og 2.1.2 Også 
andre dele a f  konventionen kan det være nødvendigt at tilpasse til senere 
lovgivning (se bl. a. afsnittene 2.2.2 og 2.3).

2.1.1 Indgåelse og opløsning a f  ægteskab I  Sverige og F inland trådte nye 
ægteskabslove m ed i hovedsagen ensartet indhold i kraft den 1. januar 1988

1 D anm ark blev der i 1989 vedtaget en reform af ægteskabslovens regler 
om separation og skilsmisse. Hver a f  parterne kan herefter til enhver tid 
kræve separation, og hvis ægtefællerne er enige, kan de blive skilt efter kun 
et halvt års separation, ellers skal der gå et år.

Også i Norge forberedes ny ægteskabslovgivning. Et lovforslag herom, 
der både vil om fatte indgåelse og opløsning a f  ægteskab samt ægtefællers 
form ueforhold, forventes fremsat tidligt i 1991. I Island er ægteskabslov- 
givningen under total revision. D ette gælder såvel reglerne om ægteskabets 
indgåelse og opløsning som reglerne om ægtefællers formueforhold. Lov
forslag herom forventes fremsat i begyndelsen a f  1991.

2.1.2 Ægtefællers formueretsforhold

1 Finland og Sverige gælder der nye regler om ægtefællers formueretsfor- 
hold siden den 1. januar 1988. I D anm ark er der i 1990 gennem ført en 
delreform a f  reglerne om ægtefællernes formueforhold. Æ gtefællerne har 
nu mulighed for at indgå aftale om, at der skal gælde skilsmissesæreje 
mellem dem. Kravet om godkendelse a f  ægtepagter er endvidere ophævet.

1 Norge forberedes som nævnt under 2.1.1 ny lovgivning om ægtefællers 
formueforhold.

2.1.3 Ugifte samboendes form ueforhold

Sverige er det eneste nordiske land, som har en særskilt lovgivning om 
ugifte samboendes formueforhold. Denne lov — loven om samboendes 
fælles hjem — trådte i kraft den 1. januar 1988. Lovens regler gælder også 
for homoseksuelle samboere.

I Finland og Norge pågår der arbejde om nye lovregler om ejendom , som 
indgår i en fælles husholdning. 1 Norge er en udvalgsbetænkning blevet lagt 
frem i 1988 om sådanne regler, bl. a. om retten til at overtage den fælles 
bolig eller det fælles bohave.

I D anm ark er der på forskellige særskilte lovom råder taget højde for 
nogle a f  problem erne for samlevende, herunder ugifte samlevende. Hver
ken i D anm ark eller i Island findes der planer om ny lovgivning på 
området.
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2.2 Forældre og børn

2.2.1 M yndighed og samværsret

Det nordiske lovgivningssam arbejde på dette om råde kendetegnes ved 
et arbejde med at udvide eller forenkle mulighederne for ugifte eller 
fraskilte forældre for at få eller fortsætte med at have fælles myndighed 
over deres børn.

Regler herom er indført i D anm ark, Finland, Norge og Sverige. I Island 
blev et lovforslag om fælles forældremyndighed fremsat i 1987. Lovforsla
get blev ikke vedtaget, men det vil blive genfremsat under nærværende
session.

Den norske bam elov blev ændret i 1989. Efter ændringerne foreligger 
der samværsret for den a f  forældrene, som barnet ikke bor sam m en med, 
også når forældrene ikke har levet sam m en, efter barnet blev født. Des
uden er der etableret en ret for den a f  forældrene, som barnet ikke bor hos, 
til at få oplysninger om barnet. I Sverige er der i oktober 1990 fremlagt en 
proposition med forslag til ændring a f  bl. a. forældrebalken. I propositio
nens forslag tilsigtes at skabe basis for, at spørgsmålet om forældremyndig
hed så vidt muligt kan afgøres i forståelse mellem forældrene.

2.2.2 Fuldbyrdelse a f  udenlandske afgørelser om  forældremyndighed og 
samværsret

Spørgsmålet om ratifikation af Europarådets og Haag- konventionerne 
om bortførelse af børn i internationale forhold har i de seneste år været 
diskuteret ved flere nordiske møder.

Både i Norge og Sverige har man ratificeret disse konventioner. Den 
lovgivning, hvori konventionerne inkorporeres i den nationale ret, er i 
disse lande i alt væsentligt overensstem m ende.

I D anm ark er der i oktober 1990 fremsat et lovforslag der vil muliggøre 
ratifikation af både Europarådkonventionen og Haag-konventionen.

I Finland har en arbejdsgruppe lagt et forslag frem til nye regler om 
myndighedernes internationale kom petence m.v. Et lovforslag, der vil 
muliggøre ratifikation af Haag-konventionen, overvejes fo rtiden  i Justits
m inisteriet. Et forslag ventes at blive fremlagt i løbet af foråret 1991. 
Island har endnu ikke sat noget arbejde i gang for at forberede en ratifika
tion af Europarådskonventionen eller Haag-konventionen.

I de nordiske lande planlægger man også på længere sigt at vurdere 
reglerne om fuldbyrdelse af nordiske forældremyndighedsafgørelser, som 
for øjeblikket findes i ægteskabskonventionen fra 1931.

2.3 Værgemål

I Sverige har rigsdagen besluttet at afskaffe institu ttet ”O m yndigförklar
ing” og erstattet det med et nyt institut kaldet ” Förvaltarskap” . Loven 
m edfører også visse ændringer i reglerne om ”god m ans behörighet” . De
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nye regler trådte i kraft den 1. januar 1989. En videre revision a f  um yndig
gørelses- og værgemålslovgivningen vil blive vurderet.

1 Norge er der i 1990 gennem ført en lovændring, der indebærer en 
udbygning a f  hjælpeværgeordningen. En m indre revision a f  reglerne om 
forvaltning a f  umyndiges m idler er tråd t i kraft den 1. jan u ar 1989.

I Danm ark, hvor der er nedsat udvalg, pågår en lignende gennemgang af 
lovgivningen vedrørende umyndige m.v.

I Finland har en kommission afgivet betænkning i 1989 om ændring af 
myndighedslovgivningen. Forslaget går i samme retning som i Sverige. 
Lovforslag på grundlag a f  betænkningen forventes fremsat i 1991.

I de nordiske lande overvejer man på længere sigt at erstatte ægteskabs- 
konventionens bestem m elser om værgemål med ensartede internationalt 
privatretlige love om umyndighed m. m.

3 Aftaleret, køberet, forbrugerret m.m.

Disse em ner har traditionelt haft en central placering i det nordiske 
lovgivningssamarbejde. I de senere år er udviklingen på disse om råder 
dog, ikke m indst i D anm ark, også blevet præget a f  forskellige EF-direk- 
tiver med henblik på det kom m ende indre marked.

3.1 Aftaleret

De nordiske aftalelove er fra 1917. M inisterrådet har i 1987 besluttet, at 
man bør indlede et nordisk sam arbejde med henblik på at afklare, om 
disse love skal ændres. U dredningsarbejdet skal udføres a f  nationale 
udvalg med sam ordnede direktiver og tidsram m er.

I Finland har man iværksat en sådan udredning i 1987. Udredningen har 
resulteret i en delbetænkning, som kom i som m eren 1990. I Norge blev en 
udredning sat i gang i 1989.

I Sverige overvejes fortsat spørgsmålet om behovet for en sådan udred
ning. 1 D anm ark finder m an ikke um iddelbart behov for en revision af 
aftaleloven og har derfor ikke fundet grund til at nedsætte et udvalg. Man 
vil dog følge arbejdet i de andre lande.

3.2 A lm indelig køberet

På den almindelige køberets om råde har det om fattende nordiske lov
givningssamarbejde, som blev indledt i 1980, givet gode resultater. I 
Finland er en nye købelov tråd t i kraft pr. 1. jan u ar 1988, og i Norge er en 
ny købelov tråd t i kraft pr. 1. januar 1989. I Sverige er en ny købelov 
vedtaget i 1990. Den træder i kraft den 1. januar 1991. I D anm ark har en 
komité afgivet et udkast til en ny købelov, og lovgivningsspørgsmålet 
overvejes nu i Justitsm inisteriet.

Den finske og den svenske lov er så godt som identiske. Også den norske 
lov, og udkastet fra det danske udvalg, har store ligheder. Der er dog også
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en del afvigelser. Det hænger delvis sammen med, at den norske lov, til 
forskel fra hvad der er tilfældet i de andre lande, tillige regulerer in terna
tionale køb, og at man i Norge i den anledning har en noget mere udførlig 
regulering, også når det gælder de nationale køb.

Særskilte love om internationale køb, som indebærer, at FN-konventio- 
nen fra 1980 inkorporeres i den nationale ret, trådte i Finland og Sverige i 
kraft den 1. jan u ar 1989 og i D anm ark den 1. m arts 1990, dvs. samtidig 
med de regler om internationale køb, som i Norge er optaget i den alm in
delige købelov.

Det kan tilføjes, at reglerne om internationale køb i alle landene indehol
der undtagelser for så vidt angår nordiske køb. Hvad angår sådanne køb 
gælder de nordiske love. En forudsætning for denne løsning har været, at 
de nordiske lande har næsten overensstem m ende retsregler i de spørgsmål, 
som reguleres i FN-konventionen.

3.3 Forbrugerret

3.3.1 Forbrugerkøb

1 Finland findes reglerne om forbrugerkøb i et særskilt kapitel i forbru- 
gerbeskyttelsesloven fra 1978, mens reglerne i Norge er indarbejdet i de 
almindelige bestem m elser i den nye købelov (på samme m åde som i den 
tidligere købelov). I D anm ark findes reglerne hovedsageligt i et særskilt 
kapitel i den almindelige købelov. 1 Sverige er visse regler blevet samlet i 
en særskilt lov, forbrugerkøbeloven fra 1973, som i øvrigt suppleres af 
bestem melserne i den nuværende købelov.

1 Sverige er der i 1990 vedtaget en ny forbrugerkøbelov, som indeholder 
en fuldstændig regulering a f  forbrugerkøb. Den træder i kraft den 1. janur 
1991. I Finland foreligger der en betænkning om nye regler vedrørende 
forbrugerkøb. En proposition planlægges til næste år. I Norge er et udvalg 
blevet nedsat med henblik på at udarbejde lovforslag om forbrugerkøb. I 
Danm ark agter man ikke at udarbejde en særskilt forbrugerlov, idet man 
anser det for mere hensigtsmæssigt at indarbejde disse regler i den alm in
delige købelov.

3.3.2 Forbrugertjenester

1 løbet af 1970’erne indledtes der blandt de nordiske lande bortset fra 
Island et arbejde om forbrugertjenester. I forbindelse med dette arbejde 
har em net været diskuteret ved en række nordiske forhandlinger.

Arbejdet har i Sverige resulteret i en forbrugertjenestelov, lov, som 
trådte i kraft den 1. juli 1986. Loven gælder arbejder på løsøre og fast 
ejendom, samt opbevaring a f  løsøre. I Norge trådte en tilsvarende lov om 
håndværkertjenester m. m. for forbrugere i kraft den 1. jan u ar 1990.

Også i de øvrige lande pågår arbejdet med at fuldføre regler om forbru
gertjenester. I Finland skal bestem m elser om forbrugertjenester indgå i 
propositionen om forbrugerkøb. I D anm ark overvejer Justitsm inisteriet 
for tiden et udvalgsforslag om en forbrugertjenestelov.
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De forbrugertjenesteregler, som er gældende i Norge, og som er foreslået 
i F inland, adskiller sig fra den svenske lov ved alene at om handle vedlige
holdelses- og reparationsarbejder på løs og fast ejendom. Det danske 
udkast om fatter derim od, ligesom den svenske lov, tillige opbevaring af 
løsøre. Hensigten er både i Norge og Finland, at de nye regler efter behov 
skal kom plem enteres med sådanne regler.

Herudover adskiller de sig også fra den svenske lov ved, at de i spørgs
målet om reguleringens almindelige udform ning i endnu højere grad til
slutter sig den systematik, som man er enige om i det nordiske købelovsar- 
bejde. 1 hovedsagen er reglerne dog stort set overensstem m ende i alle 
lande.

M inisterrådet har i flere tilfælde udtalt, at man bør søge at nå den størst 
mulige retsenhed på dette område. M inisterrådet har fortsat denne opfat
telse.

3.3.3 Kreditaftaler

I D anm ark er der i 1990 gennem ført en lov om kreditaftaler med 
henblik på im plem entering af et EF-direktiv om forbrugerkredit. Loven 
indebærer, at der skal gives oplysning om de reelle om kostninger i procent 
ved kreditaftaler. Også i Sverige pågår arbejdet m ed en reform ering af 
lovgivningen om forbrugerkreditter. 1 Norge er bl. a. regler om pligt til at 
oplyse om effektiv rente givet i henhold til kreditkøbeloven fra 1985 og 
finansieringsloven fra 1988. Der er nedsat en banklovkom m ission for bl. a. 
at forberede lovregler om kontraktretlige spørgsmål angående finansielle 
tjenester. I Finland forventes i løbet a f  1991 en gennemgang a f  lovgivnin
gen om forbrugerkredit fra 1986.

3.3.4 Forbrugerbeskyttelse ved ejendomskøb

I D anm ark, F inland, Norge og Sverige pågår der et arbejde med den 
hensigt at beskytte forbrugerne ved ejendomskøb.

I D anm ark foreligger en udvalgsbetænkning fra 1987, som indebærer, at 
forbrugerne får en ret til at fortryde et sådant køb inden 6 dage fra aftalens 
indgåelse. Udvalget fortsætter sit arbejde med en overvejelse om yderlige
re forbrugerbeskyttelsesregler på dette om råde, bl. a. når det gælder spørgs
målet om mangler ved fast ejendom . I Sverige træ der en ny lovgivning om 
forbrugerbeskyttelse ved opførelse og salg a f  nye småhuse i kraft den 1. 
januar 1991. I Finland er et forslag til lovgivning om ejendom skøb til 
høring. Forslaget gælder bl. a.. køb a f  fast ejendom  til boligformål. I Norge 
forberedes desuden forslag om en generel lov om afhændelse a f  fast ejen
dom, som vil give købere af ældre boligejendomme et værn. Videre arbej
der et udvalg med spørgsmålet om lovgivning om  forbrugervæm  ved 
aftaler om opførelse og salg af nye boliger.

Ved siden af arbejdet med henblik på lovgivning om forbrugerbeskyttel
se ved ejendomskøb har et arbejde været i gang med henblik på at udfærdi-
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ge regler til beskyttelse a f  forbrugere, som har rettet henvendelse til ejen
domsmæglere med henblik på køb eller salg a f  ejendom.

I Sverige er en ejendomsmæglerlov med et sådant sigte trådt i kraft den
1. juli 1984, og i Finland og Norge trådte tilsvarende love om ejendomsfor- 
midling i kraft den 1. januar 1989.1 D anm ark h are n  arbejdsgruppe i 1990 
afgivet en betænkning om brancheglidning og franchising på ejendoms- 
m arkedet. Heri anbefales ændringer i ejendomsmæglerlovgivningen med 
henblik på at sikre forbrugerne et rimeligt inform ationsniveau i forbindel
se med udbredelsen af ”pakkeløsninger” ved huskøb samt at sikre et vist 
m indstem ål a f  uafhængighed for ejendomsmæglere i forhold til franchise
givere.

3.4 Handelsagenter og handelsrepræsentanter

1 D anm ark er en ny lov om handelsagenter og handelsrejsende tråd t i 
kraft i 1990. Loven indebærer en væsentlig forbedring af handelsagenters 
og handelsrejsendes stilling, navnlig i forbindelse med opsigelse, udbeta
ling af provision og med hensyn til konkurrenceklausuler. Ved loven er 
gennemført et EF-direktiv om selvstændige handelsagenter.

I Finland foreligger der en betænkning om en revision a f  lovgivningen 
om handelsrepræsentanter. Et af udgangspunkterne for arbejdet har været 
det nævnte EF-direktiv.

1 Sverige er der fremsat en ” lagrådsremiss” om handelsagenter og han
delsrepræsentanter. Forslaget er i overensstemmelse med EF-direktivet og 
svarer i alt væsntligt til den danske lov.

I Norge har man fulgt arbejdet i Sverige og D anm ark, og der vil blive 
nedsat en arbejsgruppe til at forberede de nødvendige lovforslag.

4 Erstatnings- og forsikringsret

4.1 Erstatningsret

4.1.1 Den almindelige erstatningsret

På m inisterrådets initiativ blev der i 1987 nedsat en nordisk arbejds
gruppe med henblik på at udrede personskaderettens fremtidige funktion 
og forhold til andre erstatningsordninger. Siden arbejdsgruppe^ i 1988 har 
lagt en principbetænkning frem om dette em ne, er der i foråret 1990 
afholdt et nordisk symposium i forsikringsselskabernes regi med deltagelse 
a f  repræsentanter for de nordiske justitsm inisterier, domstole, universite
ter og forsikringsbranchen.

Spørgsmålet om erstatning for ideel skade i sammenhæng med person
skade har fået stadig større aktualitet i de senere år. 1 Sverige er et udvalg 
nedsat med henblik på at overveje dette spørgsmål. 1 ud valgskommissoriet 
indgår bl.a. spørgsmålet om at diskutere erstatningsniveau, erstatningens 
formål og m etoder til at bestem me erstatning. Også i Norge er et sådant
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udredningsarbejde igangsat. Finland har til hensigt at følge udredningsar- 
bejderne i Sverige og Norge.

4.1.2 Produktskader

1 D anm ark og Norge er der gennem ført lovgivning om produktansvar. I 
Finland har riksdagen godkendt en lov om erstatning for produktskader. 
Loven træder i kraft den 1. januar 1991. I Sverige har et departem entsno- 
tat med forslag til produktansvarslov været til høring. En ” lagrådsremiss” 
med et forslag til produktskadelov er nu under udarbejdelse i Justitiede
partem entet.

Den danske, finske og norske lov og det svenske forslag hviler stort set 
på de samme principper, og selv de enkelte regler er i vid udstrækning 
overensstemmende.

4.1.3 Atomskader

Under år 1988 underteckandes i Wien ett s. k. gemensamt protokoll 
rörande tilläm pningen av Wien- og Pariskonventionen. W ienkonven- 
tionen om atom ansvarighet från år 1963, som har tillträtts av andra länder 
än de västeuropeiske, har en lägre ansvarsnivå än Pariskonventionen. 
Protokollen utvidgar det geografiska tilläm pningsom rådet för båda kon
ventionerna till att om fatta skadelidande i samtliga berörda länder oavsett 
om de är anslutna till den ena eller andra konventionen. D etta är ägnat att 
stärka olycksoifrens ställning. D anm ark har ratificerat protokollet år 1989. 
I Sverige väntas ett förslag bli framlagt som gör det möjligt att ratificera 
protokollet under 1991. Även i Norge har m an för avsikt att ratificera de 
gemensamma protokollen under 1991. 1 Finland är frågan ännu öppen.

Inom IAEA (International A tomic Energy Association) pågår vidare 
arbete med att revidera W ienkonventionen i syfte bl. a. att förbättra skyd
det för skadelidande genom en höjning av ansvarsbeloppen. De nordiska 
länderna deltar i detta arbete.

4.2 Forsikringsret

I Norge blev der i 1989 vedtaget en ny forsikringsaftalelov, som afløser 
loven fra 1930. Den nye lov trådte i kraft den 1. juli 1990.

I Finland forberedes på grundlag af udvalgsforslag fra henholdsvis 1985 
og 1988 et samlet forslag til lov om forsikringsaftaler, som skal gælde både 
personskade og tingsskade.

I Sverige, hvor en særskilt forbrugerforsikringslov blev indført i 1981 
som et første resultat af det pågående reform arbejde, forberedes forslag til 
en personforsikringslov og til en skadesforsikringslov på grundlag af 
udvalgsforslag fra 1986.

De udvalgsforslag, som föreligger i Finland og Sverige samt den norske 
lov, udviser stor overensstemmelse i spørgsmålet om systematik, og de 
saglige løsninger er også stort set overensstemmende.
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5 Transportret

5.1 Søret

De nordiske lande arbejder fortsat med en revision a f  sølovenes bestem 
melser om transport af gods og befragtning. I dette arbejde indgår også 
spørgsmålet om at overveje nordisk tilslutning til FN-konventionen fra 
1978 om søtransport a f  gods og fremlæggelsen af forslag til den lovgivning, 
som er nødvendig for en sådan tiltræden.

Arbejdet udføres i nært sam arbejde med de nationale sølovsudvalg i 
Danm ark, F inland, Norge og Sverige. 1 Sverige blev betænkningen sendt 
til høring i foråret 1990. Udvalgets betænkninger vil være offentligt til
gængelige i løbet af efteråret 1990. Blandt de spørgsmål, som i øvrigt 
behandles inden for ram m en a f  det søretlige sam arbejde, kan nævnes 
spørgsmål om bjergning, arrest og om erstatningsansvar i forbindelse med 
transport a f  passagerer og deres rejsegods. Også på det videre in ternationa
le felt forudsætter sam arbejdet, som nu særligt gælder spørgsmålet om 
søtransport a f  farligt gods og erstatningsansvar for olieforurening.

5.2 Øvrig transportret

FN ’s økonomiske kommission for Europa (ECE) har afsluttet arbejdet 
med en international konvention om skadeserstatningsansvar ved trans
port a f  farligt gods på vej, jernbane og de indre vandveje. De nordiske 
lande har taget aktivt del i dette arbejde fra begyndelsen.

Konventionen har til formål at forbedre situationen for skadelidende 
ved ulykker a f  større omfang i forbindelse med transport af farligt gods. 
D ette skal bl. a. ske igennem indførelse af et strengt ansvar for transportø
ren, forhøjede ansvarsgrænser og en forpligtelse til at forsikre dette ansvar.

Spørgsmålet om en undertegnelse a f  konventionen og om den nationale 
lovgivning, som dette vil kunne nødvendiggøre, overvejes i øjeblikket i de 
enkelte landes respektive m inisterier.

De nordiske lande deltager endvidere i forhandlingerne i UNCITRAL 
om en konvention om internationale term inaloperatørers ansvar. En dip
lomatkonference herom skal holdes i Wien i april 1991.

6 Immaterialret

6.1 Ophavsret

Hovedform ålet med det reform arbejde på ophavsrettens om råde, som 
er foregået i de nordiske lande de senere år, har været at tilpasse ophavs
retslovgivningen til den seneste teknologiske udvikling.

Et eksempel på en sådan tilpasning udgør spørgsmålet om ophavsret til 
dataprogram m er og andre ophavsretlige spørgsmål, som edb-anvendelsen 
giver anledning til. Disse spørgsmål har man i de nordiske lande været 
enige om at tildele en høj prioritet. I D anm ark og Sverige blev der således i



1544

1989 gennemført lovgivning herom. I Norge blev lovgivning om ophavsret 
til dataprogram m er m.v. gennemført i 1990, medens riksdagsbehandlin
gen foregår i Finland for tiden.

I april 1990 afleverede den svenske ophavsretsudredning sin slutbetænk- 
ning. Heri foreslås bl. a., at fotografiretten bliver integreret i ophavsretten. 
Betænkningen overvejes i øjeblikket i Justitsm inisteriet.

6.2 Industriel retsbeskyttelse

M ulighederne for at forny og forbedre den im m aterialretlige beskyttelse 
for så vidt angår industriprodukter diskuteres for tiden i de nordiske 
lande. Den tekniske og kommercielle udvikling har m edført, at man i de 
nordiske lande nu overvejer mulighederne for at indføre beskyttelse af 
brugsmønstre. Endvidere diskuteres forskellige foranstaltninger imod 
fremstilling og spredning a f  vareforfalskninger. Spørgsmålet om en skær
pelse af sanktionssystemet i den im m aterielle lovgivning er også aktuel i 
denne sammenhæng. Disse spørgsmål drøftes tillige i GATT i forbindelse 
med Uruguay-Runden.

1 D anm ark blev et lovforslag fremsat i efteråret 1990.1 Finland behand
les et lovforslag i rigsdagen.

7 Selskabsret

Af stor praktisk og økonomisk betydning er det igangværende reform ar
bejde, som går ud på at indføre edb-baseret aktie- og obligationshåndte- 
ring. Dette spørgsmål er også drøftet ved nordiske forhandlinger.

Edb-baserede systemer findes nu i D anm ark, Norge og Sverige.
1 D anm ark blev en lov fra 1980, som oprindelig alene gåldt for obligatio

ner, i 1988 tillige gjort anvendelig på børsnoterede aktier og andele i 
investeringsforeninger. I Norge er en lov fra 1985 gjort anvendelig på 
samtlige børsnoterede aktier og obligationer. 1 Sverige blev i novem ber
1989 vedtaget en lov om kontobaseret håndtering af aktier i større aktiesel
skaber og af obligationer.

1 Finland behandler riksdagen et lovforslag om edb-baseret håndtering 
a f  værdipapirer.

Hvad angår fonde gælder delvis ganske ny lovgivning — i Norge siden 
1982, i D anm ark siden 1985 og i Finland siden 1987. De danske regler 
forventes forenklet i løbet afkortere  tid. 1 Island trådte en lov om fonde og 
stiftelser i kraft 1. januar 1989. I Sverige er arbejdet med en stiftelseslov 
inde i den afsluttende fase.

8 EDB-ret

8 .1 Integritetsspørgsmål

De europæiske Fællesskaber har i juli 1990 fremlagt et kom missionsud- 
kast til direktiv om tilnærmelse a f  medlem sstaternes love, bestem melser
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og adm inistrative regelsæt vedrørende beskyttelse a f  den enkelte i forbin
delse med behandling a f  personoplysninger. D irektivforslaget har til for
mål at tilvejebringe en ensartet, høj grad a f  beskyttelse i alle EF’s m ed
lemsstater og derved fjerne hindringer for udveksling af oplysninger af 
hensyn til det indre marked. Forslaget vedrører de betingelser, under 
hvilken behandling af personoplysninger er lovlig, herunder den registrere
des rettigheder (ret til egenindsigt, berigtigelse og klageadgang m.v.), den 
fornødne kvalitet a f  oplysningerne (oplysningerne skal være konkrete, 
indsamles på rimelig måde, opbevares for bestem te og lovlige formål m.v.) 
og etableringen af en komité vedrørende beskyttelse a f  personoplysninger, 
med henblik på rådgivning a f  Kommissionen. U dkastet til direktivforslag 
dækker både den private sektor og de dele a f  den offentlige sektor, der 
falder inden for fællesskabsretten. Forslaget gælder også for manuelle 
registre. Som følge af, at enhver efter forslaget vil nyde godt af en ensartet, 
høj grad af beskyttelse vedrørende behandling a f  personoplysninger, er det 
Kom m issionens hensigt, at det ikke længere skal være muligt for m ed
lem sstaterne at forhindre udveksling a f  sådanne oplysninger i fællesskabet 
under henvisning til beskyttelse a f  den registrerede. D anm ark har under 
den indledende behandling af forslaget i Rådet tilkendegivet, at medlem s
staterne bør tiltræde Europarådets konvention om databeskyttelse, og at 
direktivet ikke bør være et harm oniseringsdirektiv, men et m inim um sdi
rektiv, hvor m edlem sstaterne får mulighed for at vælge et højere beskyttel
sesniveau. D anm ark vil i forbindelse med drøftelserne af direktivforslaget 
være opmærksom på, at der ikke skabes hindringer for det nordiske sam ar
bejde på om råder, hvor der sker udveksling af oplysninger.

1 Finland forberedes den lovgivning, som skal muliggøre en tilslutning 
til Europarådskonventionen om beskyttelse af personoplysninger ved au
tom atisk databehandling. Det er hensigten at fremsætte en proposition i 
riksdagen i foråret 1991.

Et lovgivningsprojekt, som gælder statistikcentralen og befolkningsregis
tercentralen samt deres registre er ved at være afsluttet. Det er hensigten at 
fremsætte en proposition om statistikcentralen til riksdagen i løbet af kort 
tid. Propositionen om befolkningsregistercentralen vil blive fremsat i 
efteråret 1991.

Forberedelsen af en revision a f  reglerne om strafferegistret samt af 
reglerne om politiets personregister er under forberedelse. Form ålet med 
projektet er, at de grundlæggende regler om registrene skal få status som 
lov (i øjeblikket er de reguleret gennem en bekendtgørelse). Lovforslagene 
om strafferegistret og om politiets personregister forventes at blive færdigt 
i begyndelsen af 1991.

I Island er et forslag til en ny personregisterlov blevet vedtaget.
1 Norge er der fremmet et lovforslag om forbud mod skjult femsynsover- 

vågning på offentlige steder. Et selvstændigt udvalg er nedsat for at udrede 
forholdet mellem centrale sygdomsregistre og personværn. Udredningen 
ventes at være færdig i 1991.
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I Sverige har data- og offentlighetskomittén (DOK) som tillsattes år 
1984 nu avslutat sitt arbete. DOK har avläm nat fem betänkanden under 
den gem ensamma huvudtiteln Integritetsskyddet i inform ationssam hället. 
En proposition på grundval av de olika förslagen blev lagt fram i 1990. 
Den behandlar bl. a. frågor om m yndigheters försäljning av personuppgif
ter ur databaserade personregister, användningen av personnum m er i 
sådana register och offentlighetsprincipens tilläm pning på ADB-upptag- 
ningar. Vidare har en särskild utredare påbörjat arbetet med en översyn av 
datalagen från såväl saklig som lagteknisk synpunkt. Slutligen har en 
annan särskild utredare fått i uppdrag att undersöka konsekvenserna om 
den nya tekniken på data- och teleom rådet så vitt gäller straff- och process
rätten. Uppdraget rör bl. a. integritetsfrågor vid tvångsm edelsanvändning.

8.2 Betalingssystemer og edb 

Et arbejde på en analyse vedrørende den nye betalingstekniks forhold til 
den gældende lovgivning pågår fortsat i Finland. Analysen skal ligge til 
grund for nordiske forhandlinger om behovet for en ny lovgivning på dette 
område. 1 Norge udreder Banklovkomm issionen (jf. pkt. 3.3.3) de forbru- 
gerretlige problem er i forbindelse med elektroniske betalingssystemer.

Spørgsmålet om elektroniske betalinger vil også kunne give anledning til 
overvejelser i forhold til de fellesnordiske gældsbrevslove. I UNCITRAL 
arbejdes der med retlige problem er i forbindelse med internationale elek
troniske betalinger, og dette arbejde vil eventuelt kunne inspirere de 
nordiske lande, også på nationalt plan.

9 Strafferet

9.1 Narkotikakrim inalitet 

I Finland indledtes i efteråret 1988 et arbejde på en revision a f  straffe
bestem melserne om narkotikaforbrydelser. Arbejdet forventes at være fær
digt i forsom meren 1991.

1 Sverige er en udvidelse af hælerilovgivningen under udarbejdelse med 
henblik på at give øgede m uligheder for at straffe efterfølgende delagtighed 
i narkotikakrim inalitet ved hvidvaskning a f  sorte penge. Lovforslag 
forventes fremsat i foråret 1991.

D anm ark, Finland, Norge og Sverige har undertegnet FN ’s N arkotika
konvention af 20. decem ber 1988. I forbindelse med de afsluttende drøf
telser og undertegnelsen a f  konventionen skete der koordination a f  de 
nordiske landes synspunkter. De nordiske lande har overvejet at udveksle 
synspunkter m.v. i forbindelse med forberedelsen a f  ratifikationen af 
konventionen.
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9.2 Ø konom isk krim inalitet

De to forskningsprojekter:
1. ” Revisorens rolle som kontrollant og rådgiver” ,
2. ” Lovgivning i forbindelse med og kontrol a f  m iljøkrim inalitet”

forventes begge at kunne afsluttes med udgivelsen a f  rapporter i løbet af
1991.

9.3 Andet

1 Norge blev der i 1990 fremsat forslag om en særlig lov om konfliktråd 
og om at gøre sam fundstjeneste til en særskilt hovedstraf på linie med 
fængsel og bøde. Før den fratrådte, fremlagde den borgerlige regering en 
samlet krim inalpolitisk handlingsplan, den første a f  sin art siden den 
såkaldte Krim inalm eldingen i 1978.

10 Procesret

Spørgsmålet om dom stolenes organisation og om, hvordan ressourcerne 
anvendes bedst muligt i dom stolenes arbejde, har spillet en central rolle i 
de nordiske lande i 1990. Spørgsmålet blev diskuteret på det nordiske 
justitsm inisterm øde i Finland i august 1990. Det blev her aftalt, at udvik
lingen i de enkelte lande skulle følges nøje af em bedsm andskom iteen.

I D anm ark er der som en principiel nydannelse indført begrænsninger i 
appeladgangen i civile sager. Byretternes afgørelser i sager om krav, der 
efter påstanden har en økonomisk værdi a f  højst 10.000 kr., kan efter de 
nye bestem melser kun indbringes for landsretten med justitsm inisterens 
tilladelse. Tilladelse kan meddeles a f  justitsm inisteren, når sagen er af 
principiel karakter, eller der foreligger særlige grunde hertil, f.eks. sociale 
hensyn eller mere væsentlige retlige eller bevismæssige tvivlsspørgsmål. 1 
Norge har der som bekendt været en tilsvarende tilladelsesordning for 
anke af dom m e fra by- og herredsretterne til lagm annretten med en vær- 
digrænse på i dag 20.000 norske kroner. Ankegrænsen for m indre politisa
ger er i D anm ark endvidere forhøjet fra en bøde på 1.000 kr. til 3.000 kr. 
Som hidtil kan justitsm inisteren tillade anke af disse dom m e til landsret
ten. De nye regler om appelbegrænsninger trådte i kraft den 1. juli 1990. 
Som følge af en afgørelse fra M enneskerettighedsdom stolen (Hauschildt- 
sagen) er der i D anm ark indført regler, der medfører, at dom m ere i 
straffesager i videre omfang end hidtil må vige deres sæde. Disse inhabili
tetsregler gælder navnlig for sager, hvor dom m eren under efterforskningen 
har foretaget en kvalificeret bevisbedøm melse ved f.eks. i forbindelse med 
en afgørelse om varetægtsfængsling at lægge til grund, at der er en særlig 
bestyrket m istanke om , at sigtede har begået forbrydelsen.

Hvad angår dom stolsorganisationen blev der i D anm ark i 1989 vedtaget 
en lov, som indebærer en tilpasning til det, som gælder i de øvrige nordiske 
lande. Som udgangspunkt skal retssager ved dom stolene altid behandles i
1. instans.
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1 Sverige har et udredningsarbejde været i gang i et par år. Udrednings- 
arbejdet har til formål at foretage en bred gennemgang a f  domstolenes 
arbejdsopgaver, instansfølgen og organisation. Udredningen skal b l.a.. 
overveje, om arbejdsopgaver kan overføres fra domstolene til forvaltnings
myndigheder. U dredningen skal endvidere afklare, om appelretternes ar
bejdsbyrde kan begrænses gennem en udvidelse a f  systemet med den 
såkaldte dispensationsprøvelse. En anden kom ité er blevet nedsat for nylig 
for at gennemgå reglerne om anklagemyndigheden og reglerne om forun
dersøgelse.

I Norge er der oprettet et særligt centralt organ, Statens Indkrævnings- 
central, for inddrivelse af bøder og andre pengekrav, som er pålagt i 
straffesager. Ordningen har medført en betydelig effektivisering af ind
krævningen. Der er også vedtaget enkelte lovændringer med henblik på at 
forenkle domstolenes sagsbehandling.

I Island er en lov om adskillelse mellem døm m ende og udøvende myn
dighed vedtaget og træder i kraft 1. juli 1992. I den sammenhæng vil 
retsplejelovgivningen blive underkastet en totalgennemgang, navnlig straf- 
feretsplejelovgivningen samt skifte-, konkurs- og auktionsloven.

11 Offentligret

Igennem længere tid har Nordisk Råd haft opm ærksom heden rettet mod 
de offentligretlige spørgsmål. Det har særligt angået de retslige og sociale 
vilkår, som gælder for de nordiske medborgere, der er bosat i et andet 
nordisk land.

Form ålet er i videst mulig udstrækning at skabe de samme rettigheder 
som for landets egne medborgere.

D ette arbejde pågår stadigvæk i de nordiske lande med henblik på at 
ændre regler, som diskrim inerer nordiske medborgere, som er bosat i et 
andet land, i forhold til landets egne indbyggere.

Også for så vidt angår den offentlige ret i øvrigt har m inisterrådet været 
opmærksom på, at den bør vises en større opm ærksom hed, end hvad der 
hidtil har været tilfældet.

Som et vigtigt eksempel på det udvidede sam arbejde kan nævnes spørgs
målet om m enneskerettighedskonventionens status i national ret. Finland 
ratificerede i 1990 Den europæiske M enneskerettighedskonvention og 
gennemførte en lov, der inkorporerede konventionen i national ret. I de 
øvrige nordiske lande er konventionen ikke inkorporeret, men både i 
Norge og D anm ark er der nedsat udvalg, der skal overveje om, og i givet 
fald hvordan, en inkorporering kan finde sted. Selv om der ikke er tilsva
rende overvejelser i Sverige og Island, er det besluttet, at overvejelserne i 
det norske og danske udvalg skal inddrage synspunkter og erfaringer fra de 
andre nordiske lande. Et første møde mellem repræsentanter for de to 
udvalg og fra Sverige og Finland blev holdt i København i jun i 1990. Det 
er aftalt at holde et yderligere nordisk møde i Oslo.
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Finland har til hensigt at arrangere et møde i januar 1991, hvor forvalt- 
ningsprocessen samt forberedelsen af lovgivningen om sam m e skal be
handles.

12 Nordisk Råds udtalelser og rekommandationer

12.1 Nordisk Råds udtalelser

N ordisk Råd har i udtalelse 3/1990  bl. a. henstillet til Nordisk M inister
råd at intensivere arbejdet med at vurdere behovet for kontrol med efter
levelsen a f  internationale aftaler, der indgås som led i den økonomiske 
integration, f.eks. gennem etablering a f  et institut for EF-ret.

Der kan i den forbindelse henvises til meddelelsen om rekom m andation 
nr. 44/1989/e angående Nordisk institut for EF-ret (A 898/e).

12.2 Nordisk Råds rekommandationer

12.2.1 Meddelelse om  rekom m andation nr 10/1986/s angående nordbo
eres rettigheder

Rekom m andationen lyder:
” Nordiska Rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att fullfölja 

utredningen ” Nordbors rättigheter i N orden” genom att
a) harm onisera reglerna om tillträde till offentliga tjänster i riktning mot 

likställighet fór nordiska medborgare,
b) utreda möjligheterna att ge nordbor möjlighet att fritt förvärva fast 

egendom för bostadsändam ål i hela N orden.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet kan i det hele henvise til den meddelelse, der tidligere er 

blevet afgivet (jfr. C 1 1988 side 64), og som man fortsat kan tiltræde og 
henholde sig til.

12.2.2 Meddelelse om  rekom m andation nr 43/1988/j angående samarbej
de om kriminalitetsefterforskning (A 806/j)

Rekom m andationen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at nedsætte en ar

bejdsgruppe til at udrede det nordiske sam arbejde om krim inalitetsefter
forskning samt til at undersøge behovet og mulighederne for en videre
udvikling og evt. effektivisering a f  dette sam arbejde.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Det nordiske sam arbejde vedrørende krim inalitetsefterforskning sker 

for tiden gennem kontakter mellem de respektive m yndigheder og institu
tioner i hvert enkelt land.

Et mere udviklet sam arbejde er bl. a., etableret inden for ram m erne af 
det af de nordiske justitsm inisterier besluttede politi- og toldsam arbejde i 
Norden (PTN). Eksempelvis er en række forskellige efterforskningsprojek- 
ter iværksat gennem dette sam arbejde og derefter fordelt mellem de for
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skellige lande. Erfaringerne fra dette sam arbejde er gode. Et af de ledende 
principper i dette sam arbejde har dog været, at det er op til de enkelte 
landes myndigheder at stå for organiseringen af sam arbejdet.

De berørte myndigheder er bekendt og indforstået med Nordisk Råds 
rekom m andation og derfor indstillet på at videreudvikle og effektivisere 
det nordiske sam arbejde på om rådet.

12.2.3 Meddelelse om  rekom m andation nr 44/1989/e  angående Nordisk 
institut fo r  EF-ret (A 898/e)

Rekom m andationen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at oprette et nor

disk institut for EF-ret.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
Som om talt i den meddelelse, der blev afgivet til den forrige session (jfr. 

C 1 1989, side 75) deler m inisterrådet det synspunkt, der ligger til grund 
for rekom m andationen, nemlig at undervisningen og forskningen i EF-ret i 
de kom m ende år vil komme til at få større og større betydning i de 
nordiske lande.

D er er derfor et klart behov for at styrke forskningsmiljøerne på dette 
om råde, men Nordisk M inisterråd stiller sig fortsat noget tvivlende over 
for, om oprettelsen a f  en fælles nordisk institution er den rette løsning på 
nuværende tidspunkt.

Med henblik på at få dette spørgsmål grundigt belyst blev der den 5.-6. 
oktober 1990 afholdt et nordisk EF- retssem inar i Oslo. I sem inaret deltog 
en lang række forskere, em bedsm ænd og erhvervsfolk, som til daglig be
skæftiger sig med EF-ret. En af konklusionerne fra sem inaret var, at det 
ville være m indre hensigtsmæssigt med et egentligt institut for EF-ret, 
hvorim od ideen om et råd for forskning i EF-ret blev anset for god.

Nordisk M inisterråd har efterfølgende arbejdet videre med spørgsmålet 
og vil nu foreslå, at der oprettes et Nordisk Råd for Forskning i EF-ret, jfr. 
det til den 39. session fremlagte ministerrådsförslag herom.

Rådet bør bestå a f  10 personer, 2 fra hvert land, og disse bør hentes fra 
forskerm iljøerne, fra adm inistrationen og fra erhvervslivet. M edlem merne 
af Rådet bør udpeges a f  Em bedsm andskom iteen for Lovgivningsspørgs- 
mål efter indstilling fra de enkelte lande. Der bør endvidere knyttes en 
videnskabelig sekretær og en assistent til Rådet. Disse vil dog formentlig 
kun skulle ansættes på deltidsbasis.

Rådets arbejdsopgaver vil naturligvis skulle fastlægges i detaljer af R å
det selv, men opgaver som afholdelse a f  forskersem inarer og arbejdsgrup
pem øder om særlige problem stillinger inden for EF-retten kan nævnes som 
eksempler på naturlige arbejdsopgaver. Budgetmæssigt set forventes udgif
terne til Nordisk Råd for Forskning i EF-ret at beløbe sig til ca. 1.265.000 
DKK.
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12.2.4 Meddelande om rekom m endation nr 8/1990/j angående sam nor
disk vapenlagstiftning

R ekom m endationen lyder:
"N ordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd å harm onisere de 

nordiske lands våpenlovgivning.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet er enig i, at det som et overordnet generelt sigte er ønske

ligt på nordisk plan og også på internationalt plan i øvrigt at koordinere og 
harm onisere de enkelte landes lovgivning om salg, besiddelse, udførsel 
m.v. a f  våben. En sådan harm onisering vil i videre udstrækning end i dag 
gøre det muligt at føre kontrol på tværs af grænserne med udbredelsen og 
besiddelsen a f  våben.

Våbenlovsom rådet er allerede genstand for et internationalt arbejde. I 
Europarådsregi blev der således i 1978 udfærdiget en konvention om 
kontrol med enkeltpersoners erhvervelse og besiddelse a f  skydevåben. 
Denne konvention er ratificeret a f  D anm ark, Island og Sverige. H erudover 
er der af EF-Kom m issionen udarbejdet et forslag til direktiv om erhvervel
se og besiddelse a f  våben. D ette direktivforslag er fortsat under behand
ling.

Spørgsmålet om en harm onisering a f  de nordiske våbenlovgivninger bør 
således ske på baggrund af Europarådskon ventionen og den fremtidige EF- 
regulering.
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Kapitel IV 

Forbrugerpolitik

1 Sammenfatning

Sam arbejdet på forbrugerom rådet er lagt i en ramm e, som svarer til De 
Europæiske Fællesskabers forbrugerprogram. Der lægges stor vægt på at 
følge med i den europæiske udvikling, at analysere integrationens konse
kvenser for forbrugerbeskyttelsen i de nordiske lande og at forsøge at 
påvirke udviklingen i Europa.

Arbejdet om fatter spørgsmål, som vedrører forbrugernes sikkerhed, de
res økonomiske og retlige interesser, forbrugeruddannelse og -inform ation 
og forbrugernes m uligheder for at påvirke sam fundets og erhvervslivets 
beslutningsprocesser.

Der er i mange år samlet oplysninger om ulykker, der sker i hjem m ene 
og i fritiden. M inisterrådet har nu igangsat projekter, som sigter på bedre 
udnyttelse a f  oplysningerne og afklaring a f  sammenhænge mellem ulykker
ne og forbrugsvarerne. Form ålet er at kunne forebygge ulykkerne.

På det økonomiske om råde er der udført en række projekter om hus
holdningers gældssætning, som i de seneste år har været stigende i alle 
nordiske lande. Fri bevægelse a f  financielle tjenesteydelser vil i de kom 
mende år stille forbrugerne i en ny situation ved valg a f  penge- eller 
forsikringsinstitut m.v. og lægge press på forbrugerorganisationernes råd
givning. Resultaterne af det nordiske sam arbejde indgår i de nationale 
myndigheders og forbrugerorganisationers overvejelser om at hjælpe kre- 
ditbetyngede forbrugere og forebyggelse a f  uholdbar gældssætning.

Der arbejdes på høj tryk med at få det nordiske miljømærke på markedet 
senest i begyndelsen af 1991.

Nye internationale regler om radio- og TV-virksomhed har givet anled
ning til at fortsætte arbejdet med TV-reklame. Et rent forbud mod TV- 
reklame kan næppe virke længere i satellit-udsendelsernes årti. M inisterrå
det overvejer, om der på internationalt plan kan fastsættes nærmere regler, 
som sikrer forbrugerinteresserne og især tager hensyn til at beskytte børn 
og unge mod uheldig reklamepåvirkning.

M inisterrådet og de enkelte nordiske lande har i overensstemmelse med 
N ordisk Råds udtalelse opprioriteret forbrugerdeltagelsen i standardise
ringsarbejdet. Forbrugerindflydelse på standardisering er blevet særlig ak
tuel i forbindelse med EFs nye harm oniseringsm etode.

M inisterrådet har i begyndelsen a f  virksom hedsåret givet Nordisk Råd 
en redegørelse om national opfølgning af nogle sam arbejdsprojekter, som 
er blevet gennemført på forbrugerom rådet i 1984—1989.
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2 Den forbrugerpolitiske udvikling i de nordiske lande

Forvaltningen a f  forbrugerspørgsmål er omorganiseret i Finland den 
1.6.1990. ” K onsum entverket” , ” Livsm edelsverket” og ” K onsum entforsk
ningscentralen” er etableret under Handels- och industrim inisteriet. 1 
Norge blev departem entsstrukturen ændret den 1.1.1990. Det tidligere 
Forbruker- og adm inistrationsdepartem ent blev om organiseret til Familie- 
og forbrukerdepartem entet. 1 D anm ark er nedsat et hurtigtarbejdende 
udvalg til at se på hele forbrugerom rådet.

Alle nordiske EFTA-lande har anvendt mange ressourcer til det europæ
iske integrationsarbejde på forbrugerom rådet. Forberedelse a f  forhand
lingerne for EES-aftalen har krævet en dybtgående analyse a f  EF-lovgiv- 
ningen og dens konsekvenser for forbrugerbeskyttelsen i de nordiske lan
de. I F inland, Island, Norge og Sverige er der gennem ført en sammenlig
ning mellem egne og EFs regler på forbrugerom rådet. I D anm ark er der 
afholdt en konference og udarbejdet en rapport om de danske forbrugere i 
EFs indre marked.

Forbrugernes deltagelse i standardiseringsarbejdet er opprioriteret i alle 
landene. I Island foreligger et forslag om etablering a f  et standardiserings- 
råd. I forslaget findes bestem m elser om, at forbrugersynspunkter skal 
spille en vigtig rolle i rådets arbejde. S tandardiseringsarbejdet i Norge er 
omorganiseret med Norges S tandardiseringsforbund som centralorgan. 
Forbrugerm yndigheder og -organisationer deltager i arbejdet. Inden for 
Standardiseringskom m issionen i Sverige er der nedsat et K onsum entråd, i 
Danm ark er forbrugerrepræsentationen i D ansk Standardiseringsråd om 
organiseret og i Finland fungerer ” Delegationen for konsum entärenden” 
inden for Finlands Standardiseringsforbund.

Finland, Norge og Sverige har igangsat miljøm ærkningsarbejdet i natio
nale organer og i Island vil en komité blive nedsat i nær frem tid. D anm ark 
arbejder" . indtil videre både på nordisk og EF-plan. Miljøspørgsmål i 
forhold til forbruget er aktuelle i de fleste lande.

TV-reklame har kunnet ses i Finland og Island i mange år inden for visse 
regelrammer og i D anm ark siden 1988. D anm ark har i virksomhedsperio- 
den ændret loven om radio- og fjernsynsvirksomhed, så sponsorering af 
program m er er blevet mulig. Norge har i oktober 1990 vedtaget en lov om 
reklame i radio- og TV-virksomhed, som tillader reklame. Regler om 
reklamens indhold, specielt når den er rettet mod børn og unge, og sponso
rering af program m er er under udarbejdelse. I Sverige diskuteres ophævel
se a f  forbudet mod TV-reklame og nærmere regler for reklame.

Produktsikkerhed og produktansvar er højt prioriterede om råder. I F in
land og Island forberedes en revision af produktsikkerhedsloven, D an
m ark afventer udviklingen a f  EF-forslaget om produktsikkerhed. I Finland 
blev produktansvarsloven vedtaget i som m eren 1990, i Island forventes et 
forslag forelagt Altinget på ny i vinter. Norges produktansvarslov er fra
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1988 og i jun i 1990 blev loven om produktkontrol ændret, så den nu 
indeholder regler om tilbagekaldelse af og eksportforbud m od farlige va
rer. I Sverige har et forslag til en produktskadelov været til høring og 
Justitiedepartem entet har i efteråret 1990 udarbejdet bem ærkninger til 
lovforslaget (lagrådsremiss).

3 Det nordiske samarbejde inden for forbrugersektoren

Forbrugersektorens sam arbejdsprogram  fra 1989 om fatter samme ar
bejdsom råder som EFs treårige handlingsplan for forbrugerpolitik for 
1990-1992:
— Forbrugernes sikkerhed
— Forbrugernes økonomiske og retlige interesser
— Forbrugeruddannelse og -inform ation
— Forbrugerindflydelse.

Indførelsen a f  det indre m arked i EF og fremgangen a f  den europæiske 
integrationsproces vil få stor betydning for forbrugernes forhold også i de 
nordiske lande. M inisterrådet lægger vægt på, at man inden for det nordis
ke sam arbejde prøver at forudse den forventede udvikling i Europa og at 
sam arbejdet sker i takt med, og gerne nogle skridt foran den europæiske 
udvikling. Det høje nordiske niveau på det forbrugerpolitiske om råde skal 
ikke gå tabt, når m arkedet bliver stort, harm oniseret og liberaliseret.

Em bedsm andskom itéen for forbrugerspørgsmål (NEK) har ansvaret for 
det nordiske sam arbejde på forbrugerom rådet. Arbejdet sker i høj grad i 
form af projekter, som igangsættes a f  fire faste udvalg for henholdsvis 
alm ene konsum entpolitiske spørgsmål, forbrugerret, uddannelse og infor
m ation sam t varer og tjenesteydelser. Em bedsm andskom itéen, udvalgene 
og projekternes styregrupper fungerer sam tidig som ”kom m unikationscen
tre” , hvor m an udveksler inform ationer og erfaringer og kom m er overens 
om fælles nordiske holdninger til forbrugerpolitiske spørgsmål. 

M inisterrådet har — efter henstilling fra Nordisk Råd — i novem ber
1989 besluttet at indføre en harm oniseret, frivillig og positiv nordisk 
miljøm ærkning af produkter. D er er sam tidig vedtaget retningslinjer 
(NEK-rapport 1990:2), som bl.a . fastsætter etablering a f  et nordisk 
sam ordningsorgan og selve miljømærket. D anm ark har ikke taget stilling 
til, hvorvidt man kan tilslutte sig ordningen. D ette afhænger a f  udviklin
gen i EF.

M inisterrådet har i begyndelsen a f  1990 frem sendt til Nordisk Råd en 
redegørelse om  national opfølgning a f  nogle sam arbejdsprojekter, som er 
blevet gennemført på forbrugerom rådet i 1984 — 89.

Em bedsm andskom itéen for forbrugerspørgsmål har haft ansvaret for 
følgende rekom m andation fra Nordisk Råd:
19/1989/j Begrænsning a f  export af farlige varer (A 852/j)
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Projektvirksom heden har om fattet 52 projekter. Sektorens projektbud
get på 5 123000 DKK har været fordelt mellem de prioriterede arbejdsom 
råder på følgende måde:

4 Virksomheden 1990

En kort beskrivelse a f  projekterne og en fortegnelse over alle forbruger- 
sektorens rapporter og publikationer findes i et årligt katalog ”Konsument
samarbetet i Norden 1990". I det følgende gennemgås nogle projekter af 
væsentlig forbrugerpolitisk interesse.

4.1 Forbrugernes sikkerhed

Målet for det nordiske og det internationale arbejde vedrørende forbru
gernes sikkerhed er, at produkterne (varer og tjenesteydelser) ikke er 
skadelige for forbrugernes sundhed, og ligeledes, at produkterne ikke ska
der miljøet eller forbrugernes ejendom.

Det nordiske sam arbejde med sikkerhedsspørgsmål har pågået i over 15 
år. Registrering af de ulykker, som produkterne forårsager i hjem m ene og i 
fritiden har fra begyndelsen spillet en vigtig rolle. I maj 1990 afholdt 
em bedsm andskom iteen for forbrugerspørgsmål et sem inar om registre
ring, analyse og anvendelse a f  data om produktulykker for at sum m ere 
erfaringerne a f  det hidtidige arbejde og for at effektivisere anvendelsen af 
de registre, som er under opbygning. M inisterrådet arbejder også fortlø
bende for en sam ordning med EFs ulykkesregistreringssystem ” EHLASS” .

Der er ofte behov for dyberegående undersøgelser for at kunne konstate
re sammenhæng mellem ulykkernes omfang og alvorlighed og eventuelle 
farer og fejl ved de produkter, der er involverede i ulykkerne. I virksom 
hedsåret er der indledt et forsøg med dybdestudier over visse ulykker. 
Projektet skal udrede mulighederne for at klarlægge årsagssammenhænge, 
som gør det muligt at foreslå forebyggende foranstaltninger.

Der er igangsat et projekt, som har til formål at oprette et bedre kom m u
nikationssystem mellem produktsikkerheds- og forbrugerorganer i Norden 
ved hjælp a f  datateknologi. Arbejdet sigter på en databasem odel, som i 
første omgang skal anvendes på børnesikkerhedsom rådet.

En nordisk konference om tilbagekaldelse af farlige varer blev afholdt i 
novem ber 1989 med deltagelse a f  udenlandske experter fra bl. a. USA, som

1 000 DKK
Forbrugernes sikkerhed 
Forbrugernes økonomiske og retlige interesser 
Forbrugeruddannelse og -inform ation 
Forbrugerindflydelse
Planlægning, opfølgning og adm inistartion 

Totalt 5 123 DKK

640 
1926 
1 335 

628 
594
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længe har haft bestem melser om tilbagekaldelse a f  varer. Konferencen 
konkluderede, at det er vigtigt at etablere en klar lovhjemmel for tilbage
kaldelse a f  farlige varer, at skabe et effektivt adm inistrativt apparat til at 
sørge for tilbagekaldelsen og at sam arbejde med erhvervslivet.

4.2 Forbrugernes økonom iske og retlige interesser

Husholdningernes gældssætning og anvendelse a f  kredit har i mange år 
været et stigende problem i alle nordiske lande. En del sam arbejdsprojek
ter er gennemført for at kortlægge og analysere problem erne. 1 virksom 
hedsåret er der på grundlag a f  et nordisk sem inar bl. a. offentliggjort en 
rapport om forbrugerkreditter, som analyserer udviklingstendenserne, 
markedsføringen a f  kreditter, kreditinstitutters vurdering af kunderne 
sam t husholdningernes betalingsproblem er og interesse for gældssanering. 
En særlig analyse pågår om gældssætningen i unge husholdninger. D er er 
endvidere udarbejdet en model for en statistik, som kan opfange udvik
lingen i husholdningernes betalingsvanskeligheder i takt med ændringerne 
på kapitalm arkedet.

Endvidere er der lavet en analyse om hindringer for forbrugernes valgfri
hed og m obilitet på det finansielle marked. Høj m obilitet giver forbruger
ne mulighed for at ændre et ufordelagtigt valg på låne-, betalingsform id
lings- og forsikringsmarkedet. Høj m obilitet skulle endvidere bidrage til 
bedre konkurrence og derm ed lavere priser og bedre tilbud.

Resultaterne a f  sam arbejdsprojekterne indgår i nationale initiativer og 
overvejelser om foranstaltninger, som skal afhjælpe kreditbetyngede hus
holdninger og forebygge uholdbar gældssætning. I nogle nordiske lande, 
f. x. i D anm ark er tendenserne i forbrugernes gældssætning ved at ændres i 
nedadgående retning.

Budgetrådgivning er fortsat i virksom hedsåret prioriteret højt. I novem 
ber 1989 afholdt NEK et sem inar, hvor m an drøftede behov og m uligheder 
for budgetrådgivning i det m oderne sam fund, evaluerede det hidtidige 
arbejde og planlagde fremtidige arbejdsform er for at få budgetrådgivning
en placeret i social- og forbrugerpolitiken, med tilknytning til finanspoliti
ken.

Arbejdsgruppen ” Hushållen och datorerna” har offentliggjort sin afslut
tende hovedrapport ”Forbrukerne og ny informasjonsteknologi” (NEK- 
rapport 1990:1). Arbejdsgruppens primære opgave har været at opbygge 
forbrugerorganers kundskaber på det datateknologiske om råde. G ruppen 
har endvidere forsøgt at sam ordne og udvikle forbrugerorganernes stand
punkter til datateknologi, dvs. de problem er og de muligheder forbrugerne 
har ved indførelse a f  ny inform ationsteknologi i hjem m ene og i sam fun
det. G ruppen har nu afsluttet sine opgaver med et forslag til en handlings
plan for det forbrugerpolitiske arbejde inden for inform ationsteknologi. 
Handlingsplanen vil danne udgangspunkt for NEKs videre virksom hed på 
om rådet.
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N EK har i jun i 1990 afholdt et sem inar om aftalevilkår i et europæisk 
perspektiv. Udgangspunktet var en analyse a f  og diskussion om EFs for
slag til direktiv om urimelige kontraktvilkår i forbrugeraftaler, som ved 
sem inarets afholdelse forelå som EF-Kom m issionens arbejdspapir. Semi
naret sigtede klart på at finde frem til en fælles nordisk holdning til EF- 
forslaget og på at påvirke det europæiske arbejde gennem de kanaler 
forbrugerorganisationerne har f. x. i European C onsum er Law G roup. 
Kom m issionens forslag er siden forelagt til Rådet den 24. juli 1990 i en 
ændret form.

4.3 Forbrugeruddannelse og -information  

Nordisk miljøm ærkning blev indført af M inisterrådet i 1989. Miljømær-

skal vejlede forbrugerne til at vælge de m indst miljøbelastende produkter 
og stimulere en produktudvikling, som tager hensyn til miljøet samtidig 
med at økonom ien og kvalitetskrav tilgodeses. Kort og godt: m arkedskræf
ternes frie spil anvendes som supplem ent til miljølovgivningen.

Der er etableret et nordisk sam ordningsorgan, som står for endelig 
fastsættelse a f  kriterier for m iljømærkning og produktgrupper, som skal 
mærkes. M iljøm ærkningsordningen skal adm inistreres af nationale or
ganer, i Finland og Sverige a f  standardiseringsorganisationer, i Norge og 
Island a f  et særligt organ for miljømærkning. D anm ark har indtil videre 
ikke tilsluttet sig den nordiske ordning, fordi forhandlingerne om en EF- 
forordning er i gang. D anm ark deltager dog aktivt i det nordiske arbejde. 
F inland, Norge og Sverige har i øvrigt fået mulighed for sammen med 
D anm ark at deltage i en EF-arbejdsgruppe, som skal udarbejde kriterier 
for miljømærkning a f  papir. D anm ark leder EF-gruppens arbejde.

Fastsættelse af kriterier er et kom pliceret arbejde. Det nordiske mærke 
kan tidligst ventes på m arkedet ved årsskiftet 1990 — 91.

M inisterrådet er i gang med en inform ationsvideo om miljømærkning, 
som skal sendes i de statslige inform ationskanaler så snart miljømærkede 
produkter findes på markedet.

I alle nordiske lande har man savnet undervisningsm ateriale om miljø 
og forbrug. Et nordisk projekt er igangsat for i første omgang at udarbejde
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lærerm ateriale til brug i ungdomsskolen (14—19 årige elever) om årsags
sammenhænge mellem miljø og forbrug og om teen-agers’ forbrugsm ønster 
og mulighederne for at påvirke det. Arbejdet planlægges fortsat i 1991 med 
udarbejdelse a f  elevmateriale.

Reklamespørgsmål er blevet behandlet over en årrække og der foreligger 
en del rapporter specielt om reklam epåvirkning a f  børn og unge og TV- 
reklame. Et igangværende projekt om børn og TV-reklame, som forventes 
afsluttet i 1991, analyserer b l.a. børns oplevelse a f  åben og skjult reklame 
og TV-reklamens indflydelse på børns hverdagsliv.

Siden NEK formulerede forbrugerkrav til TV-reklame for børn og unge 
(NEK-rapport 1989:5), er der vedtaget internationale regler (EF-direktiv 
89/552/EØF om radio- og TV-virksomhed og Europarådets konvention 
om grænseoverskridende TV), som vil få betydning for de nordiske landes 
m uligheder for at kontrollere TV-reklame. NEK planlægger derfor at udar
bejde en kode, som supplerer de vedtagne internationale regler med hen
blik på varetagelse af forbrugernes interesser, særlig vedrørende børn og 
unge. Form ålet er at opnå en form og et indhold for TV-reklame, som er 
acceptabelt også for de nordiske lande.

D er er gennemført en undersøgelse om forbrugernes evne til at identifi
cere tekstreklame og TV-reklame. Markedsføringslovgivningen i alle nor
diske lande om fatter et krav om, at reklamen skal være identificerbar. 
Undersøgelsen viste, at TV-reklame som regel er lettere at identificere end 
annoncer i blade. Reklamen kan genkendes, når produkter og varem ærker 
bliver vist på skærmen, men også på grund a f  tem poet, musikken og 
speakerens stemmeføring. Tekstannoncer er oftere vanskeligere at genken
de som reklame, især når produktet eller varemærket ikke bliver tydeligt 
fremhævet, når teksten er lang og når overskrifterne ikke klart opfordrer til 
at købe. Undersøgelsens slutresultat er, at tydelig reklame, uanset om den 
findes i TV eller i blade, først og fremmest kendetegnes ved, at den 
indeholder frem trædende produkter og varemærker/logoer. Forbrugerom- 
budsm ændene vil anvende resultaterne i deres daglige arbejde ved over
vågning a f  reklame.

To projekter om anvendelse a f  EDB og databaser i forbrugerrådgivning 
er færdiggjort. D atastyret rådgivning og støtte til forbrugernes beslutnings
proces — i det ene konkrete projekt vedrørende valg af bilforsikring — er 
måske frem tidens form. Mange ressourcer kræves im idlertid til at forsyne 
systemet med grundinform ation og senere til at ajourføre oplysningerne.

4.4 Forbrugerindflydelse

Deltagelse i standardiseringsarbejdet er en vigtig m åde for udøvelse af 
forbrugerindflydelse. Deltagelsen er blevet særlig aktuel i forbindelse med 
EFs nye m etode for harmonisering, som forudsætter, at væsentlige sikker
hedskrav fastsættes i EF-lovgivningen og at udarbejdelse af tekniske be
stemmelser, som skal sikre opfyldelsen af kravene, overlades til de europæ
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iske standardiseringsorganer. På dette grundlag har de nordiske lande hver 
for sig og inden for ram m erne a f  det nordiske sam arbejde besluttet at 
opprioritere deltagelsen i standardiseringsarbejdet.

Nordisk Råds budget- og kontroludvalg lod i 1989 udarbejde en evalu
ering a f  det nordiske sam arbejde om standardisering på konsum entom rå
det. Både budget- og kontroludvalget og det juridiske udvalg har udtalt sig 
om udredningen. M inisterrådets bem ærkninger til udtalelsen findes under 
pkt 5.

5 Nordisk Råds udtalelser og rekommandationer

5.1 Nordisk Råds udtalelse

N ordisk Råd har i udtalelsen 1/1990 pkt. 4 henstillet til Nordisk Mi
nisterråd ”Att beakta de synpunkter och forslag, som budget- och kon
trollutskottet fram fört i redogörelsen för kontrolluppgifterna 1989 samt 
att rapportera till utskottet om vilka åtgärder som vidtagits.”

Budget- og kontroludvalget har som led i sine kontrolopgaver vurderet 
det nordiske sam arbejde inden for standardisering på forbrugerom rådet. 
Udvalget, som har ladet udarbejde udredningen ” Evaluering af det nordis
ke sam arbejde om standardisering på konsum entom rådet” , har tilsluttet 
sig udredningens forslag om en mere aktiv deltagelse i det internationale 
samarbejde. Udvalget har derfor foreslået, at M inisterrådet i stedet for at 
anvende ressourcerne til projektvirksom hed styrker sin rolle som ”kom 
m unikationscenter” i det nordiske sam arbejde, gennem at i højere grad 
end hidtil afsætte ressourcer for forbrugerrepræsentanternes aktive delta
gelse i det konkrete standardiseringsarbejde nationalt og i CEN (den 
europæiske standardiseringsorganisation).

Det juridiske udvalg, som har udtalt sig om udredningen, har ligeledes 
foreslået, at forbrugerom rådet prioriterer forbrugerrepræsentation i stan
dardiseringsarbejdet nationalt og i CEN.

Nordisk M inisterråd ønsker at meddele følgende: Som led i arbejdet 
med at styrke forbrugerrepræsentationen i standardisering har NEK eta
bleret et nordisk netværk med en kontaktperson i hvert land. Inden for 
netværket orienteres om nationale, europæiske og andre internationale 
standardiseringsinitiativer, som har forbrugerinteresse. K ontaktpersoner
ne koordinerer nordisk deltagelse i europæiske og andre internationale 
m øder og tager initiativ til nordiske formøder. Der er afsat m idler til 
deltagelse som observatør i tre årlige m øder i SECO, som er et EF-organ 
for forbrugerdeltagelse i standardisering.

Den tidligere nationale udarbejdelse af standardiseringsforskrifter er i 
alt større grad blevet erstattet med deltagelse i europæiske og andre inter
nationale standardiseringskom itéer og sam arbejdsorganer. NEK vil kun 
drive projektvirksom hed på enkelte om råder, hvor nordiske forbrugeror- 
ganer har særlig kompetence. Det er på sådanne om råder vigtigt at opret-
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holde og udvikle et videngrundlag og at udarbejde prøvningsm etoder og 
fastsætte kravniveauer. Der er bl. a. afsluttet et projekt om prøvningsm eto
der for vaskemaskiner. Rapporten (NEK-rapport 1990:4) er oversat til 
engelsk, idet resultaterne skal bruges i det internationale standardiserings
arbejde. En reproducerbar prøvningsm etode vil være nødvendig b l.a . for 
indførelse af en europæisk energimærkning, som også om fatter oplysninger 
om vaske-evne.

5.2 Nordisk Råds rekom m andation

5.2.1 M eddelande om rekommendation nr 19/1989/j angående begräns
ning av export av farliga varor (A 852/j)

R ekom m andationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at vedtage de for

anstaltninger, der er nødvendige for at forhindre at produkter, som det er 
forbudt at sælge i et a f  de nordiske lande på grund a f  sin farlighed, 
eksporteres til andre markeder. Udgangspunktet bør være, at sådanne 
produkter kun må sælges dér under forudsætning af, at m odtagerlandet 
efter at være underrettet om sikkerhedsmanglem e, udtrykkeligt tillader 
im porten a f  varen. For sådanne produkter, hvor risikoen er særlig alvorlig, 
bør eksport overhovedet ikke tillades.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har i forbindelse med et sem inar om tilbagekaldelse af 

farlige varer nedsat en arbejdsgruppe til at vurdere mulighederne for 
nordisk koordinering af foranstaltninger for begrænsning af eksport af 
farlige varer.

Arbejdsgruppen har foreslået, at produktsikkerhedsm yndighederne i de 
lande, som ikke har lovhjemmel til at begrænse eller forbyde eksporten af 
farlige varer, tager initiativ til at frem m e lovforslag, som indeholder en 
sådan hjemmel. Efter arbejdsgruppens opfattelse bør eksportreguleringen 
anvendes både på forbrugsvarer, som kan forårsage personskade og m ate
rialeskade. Lovgivningen i de nordiske lande bør have et så ensartet 
grundlag som muligt for anvendelse a f  forskellige typer eksportbegræns
ning eller eksportforbud. Arbejdsgruppen foreslår endvidere, at eksportø
rer forpligtes til at varsle produktsikkerhedsm yndigheden inden eksport af 
farlige produkter, så m yndigheden kan tage stilling til, hvilke eksportregu- 
lerende virkem idler, der skal tages i brug.

Situationen i de enkelte lande er følgende:
I Norge er lovregler om eksportbegrænsning vedtaget.
I Sverige er det hensigten i efteråret 1990 at forelægge et lovforslag 

(lagrådsremiss), som indeholder forbud mod eksport a f  farlige varer. For
slaget har sit grundlag i betænkningen (SOU 1988: 56) ”Export av farliga 
varor” , som er udarbejdet a f  produkttilbagekaldelseskom itéen, og i det 
arbejde, som under svensk m edvirken foregår i forskellige internationale 
organisationer.
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1 Island forberedes en ny produktsikkerhedslov, som i forslagsudgaven 
indeholder et forbud mod eksport a f  farlige varer. I Finland vil spørgsmå
let blive taget op i forbindelse med revision a f  produktsikkerhedsloven. I 
Danm ark er der for tiden ingen planer om generelt at begrænse eksporten 
af farlige varer, men der findes særregler om begrænsning af eksport af 
visse farlige kem ikalier og levnedsm idler. D anm ark deltager i forhand
linger om et EF-direktivforslag om produktsikkerhed.

M inisterrådet konstaterer, at de enkelte nordiske lande enten har gen
nem ført bestem m elser om begrænsning a f  og forbud mod eksport a f  farlige 
produkter eller har igangsat forberedelsen af en sådan lovgivning. D an
mark afventer udviklingen af EF-forhandlingerne. Resultaterne fra det 
afholdte sem inar og arbejdsgruppens anbefalinger vil indgå i produktsik
kerhedsmyndighedernes arbejde i de enkelte lande.

M inisterrådet anser, at rekom m andationen kan afskrives.
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Kapitel V

Levnedsmidler

1 Sammenfatning

Inden for levnedsm iddelsam arbejdet drøftes spørgsmål om levnedsm id
dellovgivning, kost og ernæring, toksikologi og risikovurdering, levneds
middelhygiejne, -kontrol og -analyser samt drikkevand. Disse spørgsmål er 
centrale i alle nordiske lande.

Undersøgelse af mulighederne for harm onisering af lovgivningen på 
nordisk og europæisk plan har m idt i den europæiske integrationsproces 
krævet en stor indsats både i de enkelte lande og inden for sam arbejdets 
ram m er. De nordiske holdninger, som er dannet i levnedsm iddelspørgs
mål, er blevet anvendt på det europæiske forum.

Projektvirksom heden i 1990 har b l.a. om fattet en opfølgning af Tjerno- 
byl-ulykken, så der er foreslået en nordisk model for, hvordan levnedsm id
delmyndighederne kan gribe situationen an efter en kæmefysisk ulykke.

På kost- og ernæringsom rådet sam ler interessen sig fortsat om de sund
hedsmæssige problem er, som skyldes forkert kost. D ette emne blev drøftet 
på et symposium i januar 1990. D er er igangsat projekter om de sociale og 
psykologiske sammenhænge, som spiller ind i befolkningens kostvaner. I 
overensstemmelse med Nordisk Råds opfordring undersøger M inisterrå
det visse aspekter ved sygehuskosten og ved børnemad.

Levnedsmiddeltoksikologiske undersøgelser har nær tilknytning til 
m iljøproblem atikken. En del projekter drejer sig om miljøgifte i levneds
midler. Men også de naturlige gifte er taget op til nærmere vurdering, f. x. 
solanin i kartofler og aflatoksin (muggift) i nødder. Helsekost kan også 
indeholde naturlige gifte og da m arkedet er i vækst i alle nordiske lande, er 
der igangsat et projekt, som kortlægger om rådet og foreslår et nordisk 
inform ationssystem for helsekost.

På kontrolom rådet er der udviklet analysem etoder og bl. a. gennemført 
projekter om virksomhedernes interne kontrol og om god laboratorieprak
sis. Ekspertdrøftelser om m odernisering af kødkontrol er påbegyndt.

Efter at det nordiske sam arbejde om drikkevand er flyttet fra Nordforsk- 
regi til levnedsm iddelom rådet er man i gang med at finde frem til en 
organisatorisk placering og en faglig form for arbejdet, som kan bidrage til 
en effektiv adm inistration af drikkevandsom rådet.

2 Udvikling i de nordiske lande

Alle nordiske lande har i 1990 gennem ført ændringer og tilpasninger i 
den organisatoriske opbygning af levnedsm iddeladm inistrationen. I F in
land er der under Handels- og Industrim inisteriet etableret et nyt Livsme-
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delsverk, som sam ler overvågningen og kontrollen a f  levnedsm idler. I 
Island er dannet et nyt m iljødepartem ent, hvormed levnedsm iddeladm i
nistrationen kom til at høre dels under m iljødepartem entet, dels under 
sundhedsdepartem entet. Livsmedelsverket i Sverige og Statens nærings
m iddeltilsyn i Norge har fået en lavere organisationspyram ide.

Levnedsm iddelkontrollen er ændret i Sverige. A m bitionsniveauet er 
forhøjet og renlighedskontrollen skærpet. Virksomhedernes egenkontrol 
bliver obligatorisk og skal danne grundlag for den løbende kontrol. Afgifts
systemet er sam tidig ændret. Også i Norge har et udvalg set på finansiering 
af den kom m unale levnedsm iddelskontrol. Endvidere er laboratoriestruk- 
turen under overvejelse i Norge. I D anm ark er det samlede levnedsm id
delskontrolsystem blevet gennemgået og et em bedsm andsudvalg skal kom
me med forslag til et mere effektivt og koordineret kontrolsystem. Island 
har startet kontrollen af im porterede levnedsmidler.

1 Sverige har riksdagen i 1990 truffet beslutning om en ny levnedsm id
delpolitik. Forbrugerinteresserne markeres tydeligere end før b l.a . vedrø
rende prisudvikling og kvalitet. Forbrugernes valg skal styre produktionen. 
Beslutningen indebærer også, at interne markedsreguleringer afvikles un
der en overgangsperiode.

Arbejdet med at vurdere konsekvenser af en EF-tilpasning har været 
tillagt stor vægt og har krævet betydelig indsats i alle nordiske EFTA- 
lande. D anm ark har arbejdet med im plem entering af de mange direktiver, 
som blev vedtaget efter ikrafttrædelse a f  Fællesakten i 1987. En stor del af 
de retsakter, som skal gennemføres i forbindelse med EFs indre marked 
(50 a f  ca. 300) berører levnedsmiddellovgivningen. Levnedsm iddelom rå
det har derfor en vigtig plads i EFTA-EF-forhandlingerne.

3 Det nordiske samarbejde på levnedsmiddelområdet

Nordisk em bedsm andskom ité for levnedsm iddelspørgsm ål (EK-livs) 
har ansvaret for sam arbejdet på levnedsm iddel- og ernæringsom rådet. Mål 
og principper er fastlagt i et sam arbejdsprogram , som er vedtaget af 
M inisterrådet for perioden 1988— 1992.

EK-livs har organiseret sit arbejde i tre faste udvalg, som varetager 
hovedom råderne kost og ernæring, levnedsmiddeltoksikologi og risikovur
dering samt levnedsm iddelhygiejne og -kontrol. Em bedsm andskom itéen 
har for nylig understreget, at man i tråd med EK-livs organisationsstruktur 
bør se om rådet som en helhed. Ernæringsspørgsmål kan ikke adskilles fra 
andre sundhedsmæssige aspekter som f. x. fremkomsten a f  kemisk-toksi- 
kologiske og mikrobiologiske stoffer i levnedsmidler. Effektiv levnedsm id
delkontrol er en forudsætning for sikring af levnedsm idlernes sundheds
mæssige kvalitet. Kontrollen ser samtidig til, at levnedsm idlerne er mær
ket efter reglerne og giver derm ed forbrugerne et vist grundlag for at vælge 
emæringsrigtige levnedsm idler. Levnedsm iddelpolitikken og ernæringspo
litikken er derfor to sider af samme sag.
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D et nordiske sam arbejde om  drikkevand har nu i et år fundet sted under 
EK-livs. Sam arbejdet blev tidligere drevet under N ordforsk, hvis virksom 
hed im idlertid ophørte i 1988. D rikkevand er i de fleste lande defineret 
som levnedsm iddel, men hører ikke altid adm inistrativt under levneds- 
m iddelm yndighedem e.

Nordisk m etodikkom ité for levnedsm idler (NM KL), som er et perm a
nent nordisk samarbejdsorgan, bistår EK-livs ved at udarbejde analyseme
toder for levnedsmidler.

En aftale a f  1988 om gensidig høring og notificering a f  nye levnedsm id
delbestemmelser bidrager til harm onisering a f  de nordiske landes lovgiv
ning og holdninger på levnedsm iddelom rådet.

I virksom hedsperioden har EK-livs om organiseret sin faste EF-kon- 
taktgruppe til en ad hoc gruppe med skiftende ekspert-deltagelse.

4 Virksomheden 1990

Samarbejdet inden for sektoren er hovedsagelig baseret på projektvirk
somhed, som i 1990 har om fattet 37 projekter. Sektorens budget på
3 324000 DKK har været fordelt mellem arbejdsom råderne på følgende 
måde:

1 000 DK K
Harm onisering af lovgivningen 550
Kost- og emæringsspørgsmål 430
Toksikologi og risikovurdering 435
Kontrol og analyse a f  levnedsm idler 550
Drikkevandsspørgsmål 870
Planlægning, opfølgning, adm inistration 489

Totalt 3 324 DKK

En kort beskrivelse a f  levnedsm iddelom rådets projekter og en fortegnel
se over publikationer findes i et årlig katalog ”Livsmedelssamarbete i 
Norden”. Afsnittene nedenfor om fatter væsentlige træk a f  virksom heden i
1990.

4.1 Norden som hjem m em arked og forholdet til Europa 

Fjernelse a f  tekniske handelshindringer har i mange år indgået i levneds
m iddelom rådets arbejdsprogram med stor vægt og det bærende princip har 
været bestræbelser for harm onisering a f  levnedsmiddellovgivningen i de 
nordiske lande. Det har fra starten været nødvendigt at tage hensyn til EFs 
om fattende og i mange tilfælde meget detaljerede regelværk, som forpligter 
Danm ark. Alle nordiske harmoniseringsforslag bliver vurderet i forhold til 
eksisterende eller planlagte EF-regler. N år nordiske forslag afviger fra EF- 
regler, er det begrundet med særlige hensyn til beskyttelse a f  forbrugernes 
sundhed.
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Levnedsm iddelom rådet er en a f  de økonomisk vigtige sektorer, der fra 
begyndelsen er taget op i EFTA-EF-forhandlingeme. Harm oniseringsar- 
bejdets vægt er således flyttet fra det nordiske forum  til det europæiske. De 
fælles nordiske holdninger, som er skabt i forvejen, danner naturligvis en 
solid grund for arbejdet i Europa.

Både Nordisk M inisterråd og EF arbejder fortrinsvis med harm onise
ring a f  ” horisontale” bestem melser, som angår alle levnedsm idler, f. x. 
regler om mærkning, forureninger og tilsætningsstoffer. Der er i de seneste 
år udarbejdet forslag til nordiske regler eller retningslinjer for de fleste 
vigtige om råder. T idspunktet for at foretage ændringer i de nationale love 
er im idlertid ikke gunstigt. Landene finder det hensigtsmæssigt at vente på 
udfaldet a f  EFTA-EF-forhandlingeme og a f  EFs bestræbelser på gennem 
førelsen a f  det indre marked ved udgangen a f  1992, hvor det kan blive 
aktuelt at ændre lovgivningen i de nordiske lande. De nordiske forslag er 
dog i høj grad retningsgivende i den daglige adm instrationspraksis i de 
enkelte lande og har derm ed bidraget til en betydelig harm onisering og 
effektivisering.

EK-livs arbejder videre med nordiske holdninger og strategier på om rå
der, hvor EF-lovgivningen er på et forberedende stade, eller hvor EF ikke 
har taget initiativ. Aktuelle om råder er bl. a. videregående mærkningsreg- 
ler, visse tilsætningsstoffer, naturligt forekom m ende giftige stoffer i lev
nedsm idler og nye levnedsm iddelingredienser (novel foods). 1 virksom 
hedsåret har m an fra dansk side i EF- forhandlingerne b l.a. fremført 
nordiske synspunkter om anvendelse a f  sødestoffer i levnedsmidler.

4.2 Radioaktivitet i levnedsmidler

Nordisk M inisterråd drøftede i juni 1986 mulighederne for fælles nor
diske grænseværdier for radioaktivitet i levnedsm idler. Det blev besluttet 
at afvente internationale anbefalinger, som siden er blevet vedtaget i 
Codex A lim entarius i 1989. En arbejdsgruppe under EK-livs har i oktober 
1990 forelagt rapporten ”Forvaltning av næringsmidler etter kjernefysiske 
ulykker, En nordisk modell fo r  nasjonal respons”, som er baseret på de 
internationale anbefalinger. Rapporten vil blive sendt til national og nor
disk høring.

4.3 Kost og ernæring

Forebyggelse a f  sundhedsproblem er, som har en tilknytning til kosten og 
ernæringstilstanden er det overordnede mål for sam arbejdet. På et sympo
sium i januar 1990 om ernæringspolitik og folkesundhed blev der fremlagt 
data om udviklingen i forekomsten af hjertekarsygdom m e og om risiko
faktorer i de nordiske lande. Der var b l.a. enighed om, at de nordiske 
næringsstofanbefalinger fortsat skal være grundlaget for rådgivning og 
andre tiltag i forbindelse med levnedsm iddel- og ernæringspolitikken. 
Eksempelvis bør fedtindholdet i kosten formindskes, så kun 30%  af ener
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gien stam m er fra fedt. Symposiet frembragte i øvrigt mange aktuelle 
forslag til samarbejdsopgaver på om rådet.

M inisterrådet har igangsat et arbejde for udvikling a f  et fælles system for 
overvågning a f  madforsyningen, ernæringssituationen og de kostrelaterede 
sundhedsproblem er i de nordiske lande.

På et symposium om mad, symboler og hverdagsliv drøftede nordiske 
forskere sociologiske og psykologiske forhold, som er knyttet til m ad og 
m åltider. Det er nødvendigt at forstå og indrage disse forhold, hvis m an vil 
opnå resultater ved ernæringsoplysning og få befolkningen til at ændre 
kostvaner for sundhedens skyld.

Nordisk Råd har udpeget kosten på sygehuse og andre offentlige institu
tioner som et vigtigt sam arbejdsom råde. På denne baggrund er der udar
bejdet planer for en nærm ere kortlægning og analyse a f  bestillingsrutiner 
for patientkost på en række sygehuse. K om m unikation mellem sygehusaf
delinger og -køkken om, hvad patienterne faktisk spiser, synes afgørende 
for bekæmpelse af underernæring blandt patienter.

Produktion a f  bøm em ad, som Nordisk Råd også har fremhævet som et 
vigtigt spørgsmål, er i dag lagt i en international ram m e ved gennemførelse 
af Codex A lim entarius standarder. Børnem ad er også højt prioriteret på 
EF-Kommissionens arbejdsprogram  og EF-forslag om m oderm ælkserstat
ninger og andet spædbam sm ad er tæt på vedtagelse. Det internationale 
arbejde bliver fulgt nøje i en nordisk projektgruppe om levnedsm idler til 
særlig ernæring. G ruppen arbejder videre med forslag til fælles adm inistra
tionspraksis for specialprodukter til spædbørn.

M inisterrådet var repræsenteret på den første europæiske konference 
om levnedsmiddel- og ernæringspolitik, som var arrangeret a f  W HO i 
Budapest i oktober 1990. Det nordiske indlæg var om levnedsm iddelsik
kerhed og ernæring (Food Safety and N utrition — a Strategic Alliance). 
Også den nationale nordiske repræsentation i arbejdsgrupperne og i debat
ten var bemærkelsesværdig stærk.

4.4 Toksikologi og risikovurdering

De nordiske landes befolkninger udsættes for m iljøforurening først og 
fremmest gennem luft, vand og levnedsmidler. Arbejdet med at reducere 
miljøgifte i levnedsm idler er således en væsentlig opgave. Et sam arbejds
projekt mellem miljø- og levnedsm iddeltoksikologer sigter på en vurdering 
af den sundhedsrisiko, som skyldes klororganiske miljøgifte i levnedsm id
ler.

Toksikologer og ernæringseksperter arbejder med en rapport om ”hel
hedssyn på fisk” med henblik på en samlet vurdering af ernæringsmæssige 
fordele og mulige toksikologiske ricici ved spisning a f  fisk. Rapporten vil 
danne grundlag for m yndighedernes anbefalinger og råd til befolkningen 
om at spise fisk, specielt i de geografiske om råder, hvor forurening af 
fiskevande er en kendsgerning.
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Nordiske eksperter har udarbejdet fælles risikovurderinger om solanin i 
kartofler, aflatoksin i nødder, figner m.v. og hydraziner i champignoner.

Naturlige giftstoffer i levnedsm idler er et mangelfuldt belyst om råde 
også i international sammenhæng. Der er startet en toksikologisk vurde
ring af visse naturlige gifte i de mest almindelige levnedsmidler.

Forbruget a f  helsekost er i de senere år steget stærkt i alle nordiske lande 
og der er behov b l.a . for at vurdere effekter a f  et muligt overforbrug af 
visse præparater. M arkedet er vanskeligt at overskue og adm inistration af 
om rådet er ressourcekrævende. En udredning, som om fatter en beskrivelse 
a f  forvaltningspraksis og kvalitetskontrol i de nordiske lande, en oversikt 
over registrerede produkter samt en toksikologisk risikovurdering a f  enkel
te produkter, er nu udarbejdet. D er foreslås etablering a f  et nordisk infor
m ationssystem om de helsekostprodukter, som er vurderet eller om en
keltstoffer på helsekostområdet.

En udredning om levnedsm idler og ny bioteknologi analyserer de pro
blemer, som kan opstå ved anvendelse a f  nye teknikker som gensplejsning 
og cellehybridisering. Projektet skal redegøre for m uligheder for at teste de 
nye levnedsm idlers sundhedsmæssige værdi og for at kontrollere, om et 
levnedsm iddel er fremstillet ved genteknologi. Det overvejes, om projektet 
også skal om fatte forslag til adm inistrative regler for nye levnedsm idler 
(novel foods).

4.5 Levnedsmiddelhygiejne og-kontrol

En væsentlig del a f  sam arbejdet på kontrolom rådet sigter på fælles 
nordiske kontrolprincipper, som vil blive anvendt både ved kontrol af 
hjem m em arkedsprodukter og im porterede levnedsm idler. En tiltagende 
harm onisering a f  lovgivningen f. x. vedrørende grænseværdier for forure
ninger, veterinære bestemmelser, anvendelse a f  tilsætningsstoffer og 
mærkningsbestemmelser vil sandsynligvis forenkle kontrolopgavernes ka
rakter. På den anden side vil den internationaliserede handel medbringe 
nye kontrolopgaver og D anm ark kan på grund a f  den hurtige udvikling i 
EF-lovgivningen om levnedsm iddelkontrol, især på det veterinære om rå
de, pålægges nye kontrolforpligtelser ved im port a f  visse levnedsm idler 
også fra de andre nordiske lande. Levnedsm iddelkontrollens omfang i 
N orden bliver næppe m indre på det internationaliserede m arked, men 
arbejdet kan rationaliseres gennem fælles kontrolprincipper.

En forudsætning for forenkling a f  arbejdet er fælles analysem etoder og 
ens vurdering af analyseresultater. Det nordiske laboratorium  for interka- 
librering af mikrobiologiske analyser, som har startet sin virksomhed med 
M inisterrådets økonomiske støtte, opfylder en vigtig funktion i denne 
sammenhæng. Laboratoriet vil blive selvfinancierende i 1991 efter en 
prøveperiode på 3 år. Der arbejdes med planer for et tilsvarende laborato
rium for kemiske levnedsm iddelanalyser.

Der er i 1990 offentliggjort en håndbog om G LP-principper (Good
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Laboratory Practice) for kemiske levnedsm iddellaboratorier. Håndbogen 
vil blive oversat til engelsk og anvendt i in ternationalt arbejde.

D er lægges forøget vægt på afprøvning a f  ”hurtigm etoder” for erhvervs
livets produktions- og proceskontrol. En hurtigm etode for analyse a f  mik- 
ro-organismer i kødvareproduktion (DEFT-m etoden) er afprøvet og god
kendt a f  Nordisk m etodikkom ité for levnedsmidler.

En rapport om brug a f  virksom hedernes egenkontrol i den offentlige 
levnedsm iddelkontrol frem m er et forslag om, at virksom hedernes interne 
kontrol i størst mulig omfang bliver anvendt som grundlag for den offentli
ge kontrol. Der er foreslået to  alternative m odeller for henholdsvis frivillig 
og obligatorisk intern kontrol. Forslagene overvejes nu nationalt.

Forekomsten a f  smittestoffer som Salmonella- og Listeria-bakterier har 
skabt problem er i den internordiske handel p.g.a. forskellige grænseværdi
er og forskellig adm inistrativ  praksis. Der er i virksom hedsperioden fore
lagt forslag til fælles nordiske retningslinjer for forvaltningsmæssig vurde
ring og håndtering af levnedsm idler, hvori ovennævnte bakterier er påvist.

Revision a f  reglerne for kødkontrol er taget op med henblik på forenk
ling og m odernisering. Kontrollen skal rettes efter de dyresygdomme, som 
har betydning i dag, og overvågningen skal dække kødproduktionen fra 
”jo rd  til bord” . De nordiske landes holdning til m oderne kødkontrol har 
fået international opm ærksom hed og forventes også at kunne påvirke 
udviklingen i EF.

4.6 Drikkevand

Indtil videre finder det nordiske sam arbejde om drikkevand sted i en ad 
hoc gruppe under EK-livs. Em bedsm andskom itéen for miljøspørgsmål har 
dog også behandlet forslagene til drikkevandsprojekter. 1 1990 har em- 
bedsm andskom itéerne opprioriteret projekter, som kan bidrage til en ef
fektiv adm inistration a f  drikkevandsom rådet. Deltagelse i europæisk stan
dardiseringsarbejde er endvidere prioriteret.

På længere sigt skal det overvejes, om ad hoc gruppen skal om dannes til 
et fast udvalg eller om drikkevandsspørgsmålene skal indkorporeres i 
andre udvalg under EK-livs.
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Kapitel VI

1 Sammanfattning

Det nordiska jäm ställdhetssam arbetet under 1990 har i princip följt den 
för 1989— 1993 fastställda handlingsplanen.

Handlingsplanen om fattar ett 20-tal projekt. De största projekten 1990, 
som båda löper över hela planperioden, är Utveckling av jämställdhetssta- 
tistik och Lika lön for kvinnor och män i Norden. Huvudstudien i likalö- 
neprojektet har kom m it igång under 1990.

U nder 1990 har ett antal planerade sem inarier genomförts. Det tredje 
sem inariet av fyra i serien om Invandrade kvinnor ägde rum under våren 
1990 och under hösten 1990 har sem inarierna Kvinnor och regional utveck
ling i Norden och Offentlig barnomsorg i ett jäm ställt samhälle genomförts.

U tredningsprojekt, som påbörjats under 1990, är Utbildning och karri
ärmöjligheter fö r  kvinnor inom databranschen, Anpassningsmöjligheter 
mellan fam iljeliv och arbetsliv i några utvalda kvinno- och mansyrken. 
Rekrytering av m än till den offentliga barnomsorgen och M äns utnyttjande 
a v föräldraledighet.

U nder 1990 har jäm ställdhetssektorn ekonom iskt stött konferensen 
Kvinnor på Nordkalotten  — m ot år 2000. Frågan om hur Nordiska m inis
terrådet skall stöda den nordiska kvinnoforskningen  har utretts.

U töver ovan näm nda aktiviteter har under 1990 också arbete pågått 
med att ta fram ett m inisterrådsförslag om Nordiskt Forum.

2 Utveckling i de nordiska länderna

I samtliga nordiska länder utom  Norge har regeringarna fastställt hand
lingsplaner för jäm ställdhetsarbetet de närm aste åren. Norges andra hand
lingsplan avslutades 1990 och i en rapport till Stortinget kom m er att 
föreslås riktlinjer för jäm ställdhetsarbetet under 90-talet. G em ensam t för 
de nordiska länderna är att man satsar på
— att integrera jäm ställdhetsfrågorna inom alla sam hällssektorer
— att öka kvinnornas inflytande i den samhällsekonom iska beslutsproces

sen
— att få en bättre förståelse för och att underlätta sam bandet mellan 

arbetsliv och familjeliv.
1 D anm ark  har arbete inom följande om råden haft hög prioritet under 

1990:
— Insatser för jäm ställdhet inom den offentliga sektorn
— Ett likalöncprojekt som behandlar frågor om lönebildning, hur likalöne

lagen uppfylls samt lönestatistik
— Sam bandet mellan arbetsliv och familjeliv.
4 — 10-0450 Nordiska rådet Del 2

J ämställdhetssamarbetet
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I Finland  har jäm ställdhetsarbetet under 1990 koncentrerats kring frå
gor som rör ekonomisk jäm ställdhet med likalön som det viktigaste om rå
det. A ndra frågor som haft hög prioritet är:
— Kvinnors inflytande och makt
— Mansrollen och dess behov av förändring
— Sexuella trakasserier i arbetslivet
— Åtgärder för att m inska våldet m ot kvinnor.

I Island  har man under 1990 lagt stor vikt vid frågan om kvinnor och 
m akt i förbindelse med kom m unalvalet 1990 samt Alltingsvalet, som äger 
rum våren 1991. Andra frågor som haft hög prioritet är:
— Lika lön for kvinnor och män, med tonvikt på sam m a lön for arbete av 

lika värde
— K vinnor och m edia samt kvinnor och m än i reklam
— Kvinnors val av vidareutbildning.

I Norge har centrala om råden för jäm ställdhetsarbetet under 1990 bl. a. 
varit frågor om:
— Likalön och lönestatistik
— Anpassning mellan arbete och familj, inklusive hur m ännen utnyttjar 

sina omsorgsrättigheter
— Kvinnors deltagande och inflytande i beslutsprocessen
— Uppvärdering av omsorgsyrken och traditionellt kvinnliga värden
— Förhållandet till Europa. K vinnorna och EG.

I Sverige har förutom  det fortsatta arbetet med den femåriga handlings
planen för jäm ställdhet, vilken antogs 1988, följande frågor haft hög prio
ritet:
— Lika lön för kvinnor och män
— Våld mot kvinnor
— Arbetsorganisation och kvinnors arbetsm iljö
— K vinnorna och EG.

3 Riktlinjer för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet

Det nordiska jäm ställdhetssam arbetet inleddes 1974 med att kontakt
personer för jäm ställdhetsfrågor utsågs i varje nordiskt regeringskansli. 
D enna kontaktgrupp om vandlades 1978 till ett perm anent jäm ställdhets- 
utskott. Från februari 1989 benäm ns utskottet Nordiska äm betsm anna- 
kom m ittén för jäm ställdhetsfrågor (ÄK-JÄM).

Ett nordiskt sam arbetsprogram  på jäm ställdhetsom rådet fastställdes av 
Nordiska m inisterrådet 1978 efter rekom m endation av N ordiska rådet. 
Program m et reviderades 1982.

Enligt sam arbetsprogram m et skall det nordiska jäm ställdhetssam arbetet 
om fatta följande huvudom råden: arbetsliv, social- och familjepolitik, u t
bildning, boende- och samhällsplanering samt deltagande i det politiska 
livet i övrigt.
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På initiativ  av N ordiska rådet oeh som kom plem ent till det nordiska 
sam arbetsprogram m et på jäm ställdhetsom rådet har jäm ställdhetsm inist
ram a utarbetat en handlingsplan för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet 
under åren 1989—1993. H andlingplanen antogs av N ordiska m inisterrå
det 1989 efter rekom m endation av N ordiska rådet.

I handlingsplanen lyfter man fram två tem an kring vilka det nordiska 
sam arbetet under fem årsperioden bör fokuseras. Dessa är Kvinnors roll i 
den ekonom iska utvecklingen sam t Kvinnors och m äns möjligheter att 
kombinera fam iljeliv och arbetsliv.

Nordiska m inisterrådet (jäm ställdhetsm inistram a) har haft ett möte i 
septem ber 1990, där huvudfrågan var att diskutera och besluta om ett 
m inisterrådsförslag om Nordiskt Forum 1994.

Nordiska äm betsm annakom m ittén för jäm ställdhetsfrågor (ÄK-JÄM) 
har under året haft två ordinarie m öten, två telefonsam m anträden och ett 
möte i sam band med jäm ställdhetsm inistrarnas möte.

I sitt y ttrande över m inisterrådets verksam hetsberättelse 1989 hem ställ
de N ordiska rådet (juridiska utskottet) att ett m inisterrådsförslag om ett 
Nordiskt Forum 1994 m åtte föreligga till den 39:e sessionen 1991. En 
närm are redogörelse med anledning av detta yttrande läm nas i avsnitt 5.

Sektorn har under året varit ansvarig för arbetet med följande rådsre
kom m endationer:
44/1988/j angående reell likalön mellan kvinnor och män (A 812/j) 
7/1990/j angående internationellt sam arbete för jäm ställdhet mellan 

kvinnor och m än (A 8 8 l/j)

4 Verksamheten 1990

4.1 Arbetslivet

4.1.1 L ika  lön fö r  kvinnor och män i Norden

1 början av år 1989 startade projektet L ika  lön fö r  kvinnor och m än i 
Norden, vilket beräknas pågå till slutet av 1993.

U nder 1989 genom fördes och avrapporterades en förstudie till huvud
projektet, som har inletts under 1990. Projektgruppen består av de fem 
nationella projektledarna, som gem ensamt ansvarar för arbetet i det nor
diska projektet.

Tyngdpunkterna i det nordiska projektet är:
1. Allmänt om lönebildning
2. Kollektiv verksamhet och lagstiftning (jämställdhetslagstiftning), in

kluderande utveckling av kriterier för arbetsvärdering
3. Analys av löneskillnader, lönestatistik och datautveckling.

4.1.2 Kvinnor och regional utveckling i Norden

Seminariet om Kvinnor och regional utveckling i Norden finansierades i 
lika utsträckning av jäm ställdhetssektorn (ÄK-JÄM) och regionalpolitiska
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sektorn (NÄRP). Det arrangerades av Jäm ställdhetsrådet i Island i sam ar
bete med Regionalinstitutet och Socialdepartem entet och ägde rum  under 
två dagar i oktober 1990.

Föreläsare från alla nordiska länderna redovisade situationen på det 
regionalpolitiska om rådet i respektive land och analyserade utvecklingen 
u r ett kvinnoperspektiv. Ett 80-tal forskare och praktiker från hela N orden 
fick i m indre grupper tillfälle att diskutera hur den fram tida regionalpoliti
ken skall ta hänsyn till kvinnors särskilda behov. Den fram tida utveckling
en inom EG/EFTA förväntas kunna påverka såväl regional-, social- som 
arbetsm arknadspolitiken och ett gem ensam t önskemål från konferensdel
tagarna var att en konferens anordnas om N orden och Europa ur ett 
kvinnoperspektiv.

4.1.3 Utbildning och karriärmöjligheter fö r  kvinnor i databranschen

Projektet Utbildning och karriärmöjligheter fö r  kvinnor i databranschen 
har inletts med en undersökning om utbildning och arbetsliv inom data
branschen. I en delrapport för Sverige ges en kvantitativ  beskrivning av 
situationen i Sverige. Rapporten kom m er efter viss revidering och kom 
plettering att beskriva läget också i övriga nordiska länder.

Projektets andra fas, i vilken en kartläggning av yrkeskunskaper skall 
göras, har nyligen påböljats. I en kvinnogrupp och i en m ansgrupp kom 
m er inventering av yrkeskunskaper a tt ske enligt en särskild modell. D jup
intervjuer kom m er sedan att göras med ett urval av personer från respekti
ve grupp. Denna undersökning inleds i Sverige. I början av 1991 kom m er 
styrgruppen i projektet att ta ställning till i vilka övriga länder en liknande 
undersökning bör genomföras.

4.2 Social- och fam iljepolitik

4.2.1 Seminarieserie om invandrade kvinnor

Projektet Seminarieserie om  invandrade kvinnor om fattar sammanlagt 
fyra sem inarier under åren 1987—1990 och behandlar frågor som rör 
invandrade kvinnor i Norden. Seminarieserien genomförs i sam arbete 
med migrationsgruppen under NAUT med ett sem inarium  per år. Antalet 
deltagare vid sem inarierna är begränsat till ca 35 personer.

Det tredje sem inariet, som ägde rum  i början av 1990, hade utbildning 
och arbetsm arknad som tema. Samtliga inbjudna hade om betts att ringa in 
viktiga fram tida frågor och forskningsområden, i första hand med sikte på 
det fjärde och sista sem inariet. D etta sem inarium , som äger rum under 
våren 1991, kom m er att fokuseras mot hinder på arbetsm arknaden. En 
sem inarierapport som grundar sig på det tredje och det fjärde sem inariet 
kom m er att publiceras under 1991.
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4.2.2 Offentlig barnomsorg i ett jäm stä llt samhälle

Konferensen Offentlig barnomsorg i ett jäm ställt samhälle, som arrange
rades av det danska Ligestillingsrådet, ägde rum under två dagar i oktober
1990 och hade ca 50 deltagare. Omfånget av den offentliga barnom sorgen 
varierar mycket mellan de nordiska länderna, men ett gemensamt mål är 
fullt utbyggd barnomsorg. Konfensen behandlade problem och möjligheter 
i förhållande till detta mål.

Konferensen hade tre huvudtem an 1. Jäm ställdhet i den offentliga barn
omsorgen, 2. Offentlig och privat barnom sorg — konsekvenser för jäm 
ställdheten sam t 3. Flexibilitet — m öjligheter och konsekvenser. Förbered
da inlägg av experter och praktiker från de olika nordiska länderna gjordes 
inom varje tem a och de följdes upp av diskussioner i plenum samt i 
m indre grupper.

4.2.3 Anpassningsmöjligheter mellan fam iljeliv och arbetsliv i några ut
valda kvinno- och mansyrken

Undersökningen om Anpassningsmöjligheter mellan familjeliv och ar
betsliv i några utvalda kvinno- och mansyrken  syftar till att ge kunskap om 
vilket utrym m e personalpolitik och företagskultur ger arbetstagarna i an 
passningen mellan familj och arbete.

Projektet består av en kvalitativ företagsundersökning och en kvantita
tiv undersökning bland kvinnor och m än i tio utvalda yrken. Förarbetet 
för dessa undersökningar, som kom m er att genom föras under 1991, har 
gjorts under 1990. En sam nordisk rapport beräknas utkom m a under bör
jan  av 1993.

1 projektet deltar Danm ark, Finland, Norge och Sverige.

4.2.4 Rekrytering av m än till den offentliga barnomsorgen

Syftet med projektet Rekrytering av m än till den offentliga barnomsorgen 
är att ge ökade kunskaper och att utveckla m edvetenheten i frågor som rör 
rekrytering av manlig personal till den offentliga barnomsorgen och att 
därm ed förbättra förutsättningarna för ökad rekrytering av manlig perso-

Arbetet i projektet har påbörjats under andra halvåret 1990 med insam 
ling av m åldokum ent, rapporter, statistik och annan inform ation avseende 
manlig personal i offentlig barnomsorg.

Sedan kartläggningen avslutats vidtar en m er handlingsinriktad fas i 
projektet då sådana åtgärder uppm ärksam m as, som kan bidra till att öka 
rekryteringen och att behålla manlig personal inom barnomsorgen i de 
nordiska länderna.

4.2.5 M äns utnyttjande av JÖräldraledighet m. m.

Projektet om M äns utnyttjande av föräldraledighet m. m. koncentreras 
kring två frågor, dels varför så få m än använder sig av rätten till föräldrale-
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dighet, dels hur omgivningen reagerar då m än vill prioritera samvaron 
med sina barn, bl. a. genom att ta föräldraledigt.

Projektarbetet under 1990 har om fattat en kartläggning av existerande 
regler för föräldraledighet m. m., insamling av erfarenheter av hur reglerna 
utnyttjas i praktiken sam t av erfarenheter från försök med att få fler män 
att utnyttja de gällande reglerna.

U nder 1991 kom m er en kvalitativ intervjuundersökning med fäder, 
som har använt sin rätt till föräldraledighet, att genomföras.

4.3 Övrigt

4.3.1 Kvinnor och m än i Norden — Fakta om  jäm ställdhet

Inom  projektet Kvinnor och m än i Norden — Fakta om  jäm ställdhet har 
under 1990 rapporten ” Brister i statistiken och förslag till förbättringar 
angående statistik om kvinnor och män i N orden” färdigställts. Rapporten 
har skickats till de nordiska statistiska utskotten, för a tt ge dessa möjlighet 
att kom m entera förslagen och att tala om vilka åtgärder som planeras.

Vid projektgruppens möte i oktober 1990 planerades det fortsatta arbe
tet i projektet b l.a. med utgångspunkt från övriga statistiska utskotts 
kom m entarer till bristrapporten.

U nder våren 1991 görs en läsarundersökning av publikationen ” K vin
nor och m än i Norden. Fakta om jäm ställdheten 1988” . Läsarundersök
ningen kom m er tillsam m ans med kom m entarerna till bristrapporten att 
vara viktiga utgångspunkter för arbetet med den statistiska redovisning av 
jäm ställdheten i Norden, vilken avslutar projektet under första halvåret 
1994.

4.3.2 S töd  till nordisk kvinnoforskning

Länderna har beslutat att N ordiska m inisterrådets medel för Stöd  till 
nordisk kvinnoforskning  skall användas för att inrätta en tjänst som koor
d inator för nordisk kvinnoforskning under 1991 — 1993.

Den nordiska koordinatom  har till uppgift att sam ordna central infor
m ation om och att initiera nordisk kvinnoforskning i sam arbete med de 
nationella koordinatorem a. K oordinatom  har också till uppgift att utveck
la och koordinera arbetet för en tvärvetenskaplig engelskspråkig publika
tion om nordisk kvinnoforskning.

U nder 1990 bildades en referensgrupp, som har diskuterat och fastlagt 
arbetsuppgifterna för en koordinator för nordisk kvinnoforskning. Tjäns
ten utannonserades i oktober 1990 och under slutet av 1990 kom m er 
referensgruppen att fatta beslut om tillsättning av koordinatorstjänsten.

4.3.3 Kvinnor på Nordkalotten — m ot är 2000

1 juni 1990 avhölls en en-veckas kvinnokonferens Kvinnor på Nordkalot
ten — m ot år 2000 i Honningsvåg. Konferensen om fattade 17 olika tem an. 
Som exempel kan näm nas ” K vinnopolitik för nordkalottfram tid” , ” Kvin-
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noaktioner och regional utveckling” , ” Fiske och havsbruk” , ” M iljövårds- 
frågor sedda i kvinnoperspektiv” , ” Hälsa på kvinnors villkor” och ” Litte
ratur och språk” . Dessutom ingick utställningar och kulturarrangem ang i 
konferensutbudet.

4.3.4 Projektverksamhet

Projektnamn Fördelning av 1990
års medel på projekt

Planering och uppföljning 50 
Kvinnoorganisationernas m edverkan i det

nordiska jäm ställdhetssam arbetet 200 
K vinnor och m än i N orden — jäm ställdhets-

statistik 350
Stöd till nordisk kvinnoforskning 200
K vinnor på N ordkalotten — mot år 2000 86
Lika lön for kvinnor och m än i N orden 1 027
K vinnor och regional utveckling i N orden 100'
U tbildning och karriärm öjligheter för kvinnor

inom databranschen 350
Seminarieserie om invandrade kvinnor 1002 
Anpassningsmöjligheter mellan familjeliv och 

arbetsliv i några utvalda kvinno- och
mansyrken 350 

Rekrytering av män till den offentliga
barnom sorgen 350

M äns u tnyttjande av föräldraledighet m. m. 175

Totalt 3 3383

1 NÄRP bidrog med ytterligare 100000 DKK till sem inariet Kvinnor och regional 
utveckling i Norden.
2 NAUT bidrog med ytterligare 100000 DKK till sem inarserien om invandrade 
kvinnor.
3 Jäm ställdhetssektom  har utöver sin ordinarie budget på 2 813000 DKK fór 1990 
tillförts ytterligare 525000 DKK genom den ekonomiska handlingsplanen.

4.3.5 Den nordiska idétävlingen "Flickor och A D B "

U nder 1990 genomfördes den nordiska idétävlingen Flickor och ADB  
om hur datasektorn skall göras m er attraktiv  och tillgänglig för kvinnor. 
Deltagarna kunde presentera sina bidrag på det sätt de själva fann bäst, 
och de insända bidragen visade prov på stor kreativitet. Totala antalet 
bidrag var 105 stycken från alla länder utom Island. Prisutdelningen ägde 
rum under NordDATA ’90 i Göteborg i jun i 1990.

4.3.6 Integrering av jäm ställdhet i andra sektorer

I handlingsplanen för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet betonas att 
jäm ställdhetsfrågorna berör praktiskt taget alla sam hällsom råden och att
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jäm ställdhetsm inistrarna kom m er att bevaka att dessa frågor beaktas ock
så inom andra sam arbetsom råden. U nder året har projekt med betoning 
av jäm ställdhetsperspektivet planerats/genom förts inom flera av m inister
rådets sektorer. Som exempel kan näm nas följande projekt:
— Jäm ställdhet i lärarutbildningen (Kap VIII: U tbildning)
— Jäm ställdhetsm etodik på arbetsförm edlingarna (Kap X: Arbetsm ark

nad)
— K vinnor som företagare (Kap X: Arbetsm arknad)
— Arbetstid i Norden — sm åbarnsföräldrar och tidsanvändning (Kap XI: 

Arbetsmiljö)
— Arbetsvillkor och könsdelningen på arbetsm arknaden (Kap XI: Arbets

miljö)
— Nordisk forskning på barnom sorgsom rådet (Kap XII: Socialpolitik)
— Gam la kvinnor i Norden (Kap XII: Socialpolitik)
— Nordiskt kontaktutskott för kust- och fiskarkvinnor (Kap XXIV: Fiske)

5 Nordiska rådets yttrande och rekommendationer

5.1 Nordiska rådets yttrande

Nordiska rådet har i sitt yttrande över C2 för 1991 hemställt till N ordis
ka m inisterrådet att det som ett led i uppföljningen av N ordiskt Forum
1988 till Nordiska rådets session 1991 läggs fram ett konkret förslag till ett 
nytt Nordiskt Forum 1994 (3/1990).

Nordiska m inisterrådet önskar anföra följande:
M inisterrådet har utrett förutsättningarna för ett nytt Nordiskt Forum. 

Ett förslag till Nordiskt Forum 1994 har behandlats av M inisterrådet i 
septem ber 1990. Om sam arbetsm inistrarna vid sitt möte i decem ber 1990 
beslutar att finansiering av Nordiskt Forum 1994 med 22 milj DKK kan 
ske över den nordiska budgeten, kom m er ett m inisterrådsförslag till ett 
nytt Nordiskt Forum 1994 att läggas fram till Nordiska rådets 39:e session
1991.

5.2 Nordiska rådets rekommendationer

5.2.1 Meddelande om rekommendation nr 44/1988/j angående reell lika
lön mellan kvinnor och m än (A 812/j)

Rekom m endationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. at der iværksættes forundersøgelsesprojekt og i forbindelse hermed 

eventuelt gennemføres praktisk forsøgsvirksomhed og evaluering med 
henblik på at få samlet den eksisterende viden om og få kortlagt årsagerne 
til den manglende reelle ligeløn mellem kvinder og mænd, og

2. på baggrund heraf at foreslå foranstaltninger, der tilsigter at fjerne de 
barrierer, som m edfører forskelle i lønninger mellem kvinder og mænd, 
samt
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3. at afsætte de fornødne midler til projekternes gennemførelse ved at 
lade projekterne, der er nævnt under 1. og 2. indgå i den nye økonomiske 
handlingsplan for N orden.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Till N ordiska rådets 38:e session meddelade N ordiska m inisterrådet att 

en forstudie genom förts under år 1989 och att huvudprojektet L ika  lön för  
kvinnor och m än i Norden skulle starta i början av år 1990.

H uvudprojektet har kom m it igång under 1990. I huvudprojektet skall 
lönebildning och likalöneutveckling i N orden beskrivas och analyseras. En 
löpande publicering skall göras från projektet. Förslag till åtgärder och 
handlingsstrategier skall läggas fram och eventuellt genom förda åtgärder 
skall evalueras. Projektet beräknas vara avslutat 1993.

I verksam hetsberättelsen för jäm ställdhetsom rådet redovisas årligen 
vad som händer i likalöneprojektet.

Med de vidtagna åtgärderna anser m inisterrådet att rekom m endationen 
kan avskrivas.

5.2.2 Meddelande om  rekomm endation nr 7/1990/j angående internatio
nellt samarbete fö r  jäm ställdhet mellan kvinnor och m än (A 881 /j)

Rekom m endationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer
1. i fellesskap å gjøre en større innsats for å styrke likestillingsarbeidet i 

de eksisterende særorganisasjoner under FN, som f. eks. ILO, WHO, 
Unesco, U nicef og FAO, med henblikk på å gjennomføre en reel likestillng 
i et raskere tem po enn i dag

2. å arbeide for en forsterkning av Kvinnekom m isjonens sekretariat i 
Wien

3. gjennom N ordisk M inisterråd innenfor ram m ene av C 1-dokumentet 
å framlegge en årlig redegjørelse for det under punktene 1. og 2. nevnte 
sam arbeide.”

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
Beträffande punkt 1 i rekom m endationen  kan meddelas att M inisterrå

det vid sitt möte i septem ber 1990 beslutade att i brev till respektive 
nationella m inisterier uppm ana dessa att sörja för att jäm ställdhetsfrågor- 
na får en tillfredsställande behandling i olika internationella organ. M inis
terierna uppm anades också att redovisa vilka åtgärder för att stärka jäm - 
ställdhetsarbetet som vidtagits under 1990.

En samlad nordisk redovisning är inte möjlig att ge i denna verksam
hetsberättelse. En stencilrapport med en mer utförlig redovisning kom m er 
att överläm nas till Nordiska rådets juridiska utskott innan Nordiska rådets 
39:e session. Nedan redovisade åtgärder får ses som exempel på nordiska 
insatser för att styrka jäm ställdhetsarbetet i olika underorgan till FN.

ILO — Jäm ställdhetsfrågom a har prioriterats högt av de nordiska dele
gationerna. De nordiska representanterna har utnyttjat alla lämpliga till
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fållen för att ta  upp dessa frågor. G em ensam m a nordiska anföranden och 
gem ensamma nordiska förslag har ökat genomslagskraften för de nordiska 
synpunkterna.

Unctad — För att främja jäm ställdhet i u-länder har Sverige sedan flera 
år tillbaka fram hållit vikten av att kvinnans roll i utvecklingsprocessen 
beaktas.

Inom det internationella handelscentret (ITC) i Genéve har de nordiska 
länderna verkat för a tt centret som en del av sin reguljära verksam het skall 
satsa på utveckling av kvinnans roll vid exportfräm jande aktiviteter

Unesco — De nordiska delegationerna vid Unescos generalkonferens 
och nordiska ledam öter i Unescos styrelse har under många år aktivt 
arbetat för att stärka jäm ställdhetsarbetet i organisationen. De nordiska 
ländernas hållning har varit att verka för att kvinnor ges möjlighet att dels 
delta i Unescos olika program verksam heter, dels söka och få tjänster inom 
sekretariatet.

En tjänst som ”kvinnokoordinator” har skapats inom Unesco. Inneha
varen av tjänsten skall arbeta m ed bl. a. uppgifter som definierats av de 
nordiska länderna. Tjänsten har hittills innehafts av två personer, först en 
norska och nu en danska.

Vid diskussioner om Unescos program verksam het har de nordiska län
derna betonat kvinnoperspektivet, t. ex. i sam band med läskunnig- 
hetsarbetet. Även inom andra delar av Unescos arbete har de nordiska 
länderna initierat eller stött insatser, vilket bl. a. resulterat i att generaldi
rektören i sin muntliga rapport till styrelsem ötena brukar ta upp olika 
insatser med speciell inriktning på kvinnor.

UN H C R — Vid flera tillfällen har obalansen mellan könen i U N H CRs 
personal påpekats, speciellt på de högre nivåerna. En viss förbättring har 
kunnat noteras. M edvetenheten har ökat och en m er aktiv politik har 
utvecklats.

Frågan om flyktingkvinnor och deras utsatta situation har drivits bl. a. 
av Sverige.

U nido — De nordiska länderna har aktivt deltagit i de konsultationer 
som lett fram till beslut om att integrera kvinnor i industriutvecklingen, att 
öka andelen kvinnliga handläggare och beslutsfattare inom Unido-sekreta- 
riatet och att öka andelen kvinnor i Unidos utbildningsprogram .

De nordiska länderna har varit pådrivande då det gällt att ge kvinnofrå
gorna en fram skjuten plats i den av generalkonferensen antagna planen för 
1990-1995 .

Den särskilde koordinatom  för kvinnofrågor sam t chefen för enheten 
för integrering av kvinnor i industriutvecklingen har av Sveriges perm a
nenta delegation getts aktivt stöd i olika former.

U nder hösten 1990 har Sverige uppm untrat U nidos ansträngningar att 
tillsam m ans med FNs division för kvinnofrågor ordna ett sem inarium  om
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de östeuropeiska kvinnornas situation mot bakgrund av de politiska, soci
ala och ekonom iska förändringarna i dessa länder.

W HO -  De nordiska länderna har som regel försökt driva jäm ställd- 
hetsfrågor i olika sam m anhang inom program verksam heten.

Vid W HOs styrelsemöte i januari 1990 tog den svenske ledam oten upp 
kvinnoperspektivet, bl. a. i sam band med redovisningen av arbetet i den 
afrikanska regionen. G eneraldirektören sade att åtgärder för att stärka 
kvinnornas roll i hälsoarbetet skulle bli ett av de prioriterade om rådena 
under 90-talet.

Beträffande punkt 2 i rekom m endationen  kan meddelas att nordiska 
äm betsm annakom m ittén för jäm ställdhetsfrågor beslutat att vaije nor
diskt land skall redovisa vad som görs nationellt för a tt stärka Kvinnokom- 
m issionens sekretariat i Wien. En utförlig redovisning ges i den ovan 
näm nda stencilrapporten.

D anm ark är ledam ot i CEDAW -kommittén och arbetar där för en 
effektivisering av kom m itténs arbete. D ärm ed arbetar man också för att 
styrka Kvinnokom m issionens sekretariat i W ien, då detta är sekretariat 
för både Kvinnokom m issionen och CEDAW.

I kom m ittén har D anm ark framfört önskemål om att rollen för Kvinno
kommissionens sekretariet i Wien i sam band med V ärldskvinnokonferen- 
sen 1995 noga definieras, så att förväntningarna på sekretariatet blir helt 
klara för FN-systemet.

U nder den pågående generalförsamlingen i FN gjorde Sverige ett nor
diskt inlägg och fram förde bl. a. ”We would also like to stress the need to 
accord the highest priority to the strengthening of the resources o f the 
secretariat serving the com m ittee” .

I och med ovanstående redogörelse för vidtagna åtgärder avseende 
punkterna 1 och 2 i rekom m endationen anser m inisterrådet att punkt 3 i 
rekom m endationen har uppfyllts.
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Kapitel VII

1 Indledning

I det forløbne år har arbejdet inden for alm enkultur- og m ediesam arbej
det været præget a f  den praktiske gennemføring a f  handlingsplanen for 
kulturelt samarbejde, herunder igangsætningen a f  nye sam arbejdsorganer 
og institutioner. Kulturhandlingsplanens intentioner har im idlertid endnu 
ikke fuldt ud kunnet realiseres, og dens fulde gennemførelse vil, i sam svar 
med hvad m inisterrådet anførte i handlingsplanen, indebære at man ud 
over den besluttede budgetøgning må skaffe m idler til planens gennemfø
relse ved om disponeringer indenfor budgettet. 1 denne forbindelse har 
man arbejdet med en grundig gennemgang a f  virksomheden med henblik 
på at finde m uligheder for ændrede prioriteringer og omlægninger på 
længere sigt.

Den europæiske dim ension spiller også på kultur- og m ediesam arbejdets 
om råde en stigende rolle i det daglige arbejde og kontakter. Inden for de 
enkelte samarbejdsorganers og institutioners virksomhed er der en 
m ærkbar stigning i mængden a f  projekter og initiativer, som har et videre 
europæisk perspektiv. Ikke m indst har interessen for at knytte kontakter 
og skabe sam arbejde med de østeuropæiske og baltiske lande været m ar
kant.

Ansvaret for arbejdet med følgende rekom m andationer fra Nordisk Råd 
er indgået i om rådets virksomhed:
24/1974/j Sam nordisk insats för skydd av miljön i sam em as kärnom rå

den
9/1990/k Ändring av överenskommelse om Nordiska kulturfonden 

(B 102/k)
13/1990/k Nordisk kulturfestival 1992 (A 901/k)
14/1990/k N ordiskt konst- och kulturcenter i N uuk (A 908/k)

2 Udvikling

2.1 Nye institutioner og samarbejdsorganer 

Nordisk M inisterråd indgik i decem ber 1989 en aftale med de nationale 
tv-selskaber og de nationale film institutter om fælles finansiering og drift 
a f  Nordisk film- og tv-fond, som skal give bidrag til produktion af nordiske 
film og tv- program m er og desuden fremme distributionen a f  film i N or
den. Aftalen gælder foreløbig i 5 år og indebærer at fonden får et samlet 
rådighedsbeløb på 45 mio DKK årligt, hvoraf m inisterrådet bidrager med 
15 mio DKK. Fonden er etableret i Stockholm og virksomheden er igang
sat. I forbindelse med oprettelsen a f  Nordisk film- og tv-fond besluttede

Almenkultur og mediesamarbejde
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m inisterrådet at nedlægge N ordisk Film kom ité og henlægge ansvaret for 
den del af film sam arbejdet, som ikke om fattes a f  fonden til Styringsgrup
pen for nordisk kultur- og m assem ediesam arbejde.

Som led i im plem enteringen af kulturhandlingsplanen oprettede m inis
terrådet i 1990 Nordisk kunst- og kunstindustrikom m ité, som skal forestå 
sam arbejdet inden for hele den bildende kunsts område. Komitéen har i 
sam svar med handlingsplanen fået til opgave også at fungere som styrelse 
for Nordisk kunstcentrum  på Sveaborg. Ligeledes har man, som led i 
gennemførelsen a f  kulturhandlingsplanen, fra januar 1990 gjort nordisk 
kulturinform ation i udlandet til en perm anent del a f  kultursam arbejdet.

M inisterrådet besluttede i 1987 at tage imod Fagerheimstiftelsens gave 
og at indrette 5 gæsteatelier på ejendom m en til nordiske bildende kunstne
re. M inisterrådet har i sam svar med dette besluttet at afsætte m idler til 
kunstnerstipendier og adm inistration  a f  ateliervirksom heden fra og med
1992, idet m an fra norsk side finansierer den igangværende ombygning af 
ejendom m en og ligeledes frem over forestår ansvaret for den bygningsmæs
sige drift.

2.2 Omstrukturering og omprioriteringer inden fo r  kulturbudsjettet

Nordisk M inisterråd (kultur- og undervisningsm inistrene) vedtok på sitt 
møte i mai 1990 å sette igang ett analysearbeid i den hensikt å formulere et 
arbeidsprogram  for å analysere de muligheter som foreligger for reorgani
sering og alternativ finansiering av nordiske institusjoner og andre sam ar
beidsorganer på kulturom rådet. Nordisk Råd vil bli inform ert om m inis
terrådets arbeid i denne saken. Målet med analysearbeidet er på sikt å 
kunne iverksette tiltak som frigjør m idler i det eksisterende budsjett. Slike 
frigjorte m idler skal anvendes til tiltak som er vedtatt i kulturhandlings- 
planen eller som det er gjort vedtak om etter at kulturhandlingsplanen 
trådte i kraft.

3 Institutioner og faste samarbejdsorganer

3 .1 Nordens Hus i Reykjavik

Nordens Hus i Reykjavik beviljades av m inisterrådet ett bidrag om 
DKK 3.827.000 fór år 1990.

I sin verksamhet har N ordens Hus under året lagt tyngdpunkten dels på 
program for barn och ungdom dels på förm edling av isländska kultur- 
ström ningar till övriga Norden. Huset spelade en central roll i de om fat
tande islandspresentationem a vid bokmässan i Göteborg och islandsvec- 
kan i Tammerfors. Särskilda presentationsprogram  om Island arrangera
des under Nordiska rådets session i Reykjavik. U nder som m aren erbjöds 
nordiska besökare i Island dagliga film visningar sam t möjligheter att delta 
i en språkkurs i isländska. Nordens Hus arrangerade två utställningar i 
sam arbete med N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg. N ordens Hus beräk-



1582

nas ha haft drygt 100.000 besökare under året — en siffra som återspeglar 
såväl den höga aktivitetsnivån som bibliotekets och cafeterians betydelse 
för husets nordiska attraktionskraft.

3.2 Nordisk konst- och konstindustrikom m itté

Nordisk konst- och konstindustrikom m itté (NKKK) upprättades den 
1.4.1990 som ett led i im plem enteringen av Kulturhandlingsplanen. Kom 
m ittén syftar till att främ ja och stärka det nordiska sam arbetet inom  hela 
konstom rådet, t. ex. arkitektur, bildkonst, industridesign, konsthantverk, 
konstindustri och textilkonst. K om m ittén ansvarar också för styrelsefunk- 
tionem a för N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg.

M inisterrådet beviljade kom m ittén ett bidrag om  D K K  900.000 ur 
dispositionsm edlen för kultursektorn år 1990. K om m ittén skall överföras 
till den ordinarie budgeten fr. o. m. år 1991.

3.2.1 Nordiskt konstcentrum på Sveaborg (NKC)

N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg (NKC) beviljades av m inisterrådet 
ett bidrag om DKK 10.228.000 för år 1990.

N ordiska konstcentret har under året arrangerat flere vandringsutställ
ningar, av vilka ”N ordiskt 60-tal — U ppbrott och konfrontation” med ett 
100-tal deltagande konstnärer var den största. ”A urora 3” visades i N or
dens Hus i Reykjavik samt i Nordens Hus på Färöarna. Inom  ramen för 
utställningen ”N orthlands” kunde 11 nordiska konstnärer presenteras i 
Oxford och Dublin. På Sveaborg visades utställningar såväl i Strandka- 
sem en som i Galleri Augusta.

N ordiskt konstcentrum  har under året kunnat kom plettera det nordiska 
gästateljénätet med en ny ateljBe i Göteborg. Det totala antalet gästateljéer 
är 13, av vilka 5 befinner sig på Sveaborg. I enlighet m ed de tidigare åren, 
fördelade N ordiskt konstcentrum  ateljéstipendiem a efter utlåtande från 
Nordiska K onstförbundets sektion i respektive land.

N ordiskt konstcentrum  arrangerade det årliga utställningsm ötet i Oslo. 
Diskussioner om tendenserna i nordisk respektive internationell konst 
utgjorde huvudtem at för mötet.

N ordiskt konstcentrum  har under året inlett kontakter inom  konstom rå
det m ed de baltiska länderna. K onstcentret inbjöd bl. a. en deltagare från 
Riga och en från Tallinn till utställningsm ötet och har fört konkreta 
diskussioner om bl. a. förmedling av utställningar från N orden till Balti
kum.

Nordiskt konstcentrum  har under året fortsatt att utge konsttidskriften 
SIKSI.

Nordisk konst- och konstindustrikom m itté (NKKK) har ansvarat för 
styrelsefunktionem a för N ordiskt konstcentrum  fr. o. m. 1.4.1990. En ny 
direktör för NKC, som också ä r sekreterare för NK KK , tillträdde sin tjänst 
i maj 1990.
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3.3 Nordens Hus på Färöarna

Nordens Hus på Färöarna beviljades av N ordiska m inisterrådet ett 
bidrag om DKK 7.556.000 för år 1990. Enligt överenskommelse under
stödde Färöarnas Landsstyre huset med ett belopp som m otsvarar 8% av 
husets årliga driftskostnader.

Nordens Hus har under året intensifierat sin verksamhet som en kultur
institution med ansvar för främ jandet av kulturlivet inom hela Färöarna. 
D etta har inneburit dels turnéverksam het till de olika öarna dels transpor
ter av publik till huset i Tórshavn. Husets sem inarieserie under åren
1989 -  91 om etiska ström ningar i tiden inkluderade ett nordiskt sem inari
um om politik jo u rn a lis tik  och etik. Som kulturförm edlare mellan Färöar
na och det övriga N orden har Nordens Hus bedrivit ett aktivt sam arbete 
med andra nordiska kulturinstitutioner, bl. a. Nordens Hus i Reykjavik 
och N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg. Huset har bedrivit inform ations
verksam het i hela N orden b l.a. genom två nyhetsblad, ett om färöiskt 
konst- och kulturliv och ett om Nordens Hus verksamhet.

3.4 Nordens Institut i Grønland (NAPA)

Instituttet har med budgettet for 1990 afsluttet den økonomiske opbyg
ningsfase, som besluttedes ved instituttets oprettelse i 1985. M inisterrå
dets budget for instituttet i 1990 var 3.028.000 DKK. G rønlands H jem 
mestyre stiller iflg. aftale med m inisterrådet lokaler til rådighed for insti
tu ttet og ydede i 1990 et tilskud på 482.000 DKK til aflønning af en 
kontorfuldmægtig sam t øvrige kontorholdsudgifter.

Instituttets virksomhed har i alt væsentligt kunnet opretholdes på trods 
af, at den hidtidige institu tchef m åtte fratræde sin stilling efter i en længere 
periode at have været sygemeldt. Instituttets daglige ledelse har i denne 
periode været varetaget af det danske medlem af  styrelsen, som påtog sig at 
vikariere indtil en ny institutchef kunne tiltræde pr 1. august 1990.

Instituttet har uddelt m idler til rejsestipendier, projektstøtte m.v. til 
udveksling mellem G rønland og det øvrige Norden. B l.a. kan nævnes at 
der er givet støtte til N uuk byorkester til deltagelse i et m usikkursus i 
Finland og støtte til et forskningsprojekt om den svenske kunstner og 
etnograf Ossian Elgstrands arbejder i G rønland. Af øvrige større projekter 
kan nævnes en udstillingstum é med de to svenske kunstnere Roy Friberg 
og Lena Cronqvist på den grønlandske vestkyst og en turné i G rønland 
med den norske visesanger Birgitte G rim stad. Desuden har instituttet 
støttet nyproduktion af en forestilling hos teatergruppen ” Silam iut” og 
støttet en turné i G rønland med skuespilleren Jessie Kleemann med en 
forestilling bygget over ”Å rhundradets kärlekssaga” a f  M ärta Tikkanen.
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3.5 Nordens Institut på Å land

Nordens Institut på Åland beviljades av Nordiska m inisterrådet ett 
bidrag om DKK 986000 fór år 1990. Enligt avtal mellan m inisterrådet och 
Ålands Landskapsstyrelse täckte landskapsstyrelsen institutets sekreterar-, 
lokal- och kontorskostnader.

Nordens Institut på Åland firade under året sitt 5-årsjubileum, och 
flyttade till nya lokaler på Strandgatan 25 i M arieham n. Enligt K ultur
handlingsplanen genomfördes en evaluering av institutet i form av en 
enm ansutredning, som m inisterrådet skall ha som underlag vid ett ställ
ningstagande om institutets kom m ande aktivitets- och finansieringsnivå. 
Intitutet införde under året en ny stipendieordning för kulturarbetare — 
konstnärer, journalister, lärare o a — på Färöarna och G rönland samt i 
Island. Stipendieordningen adm inistreras i sam arbete med Nordens Hus 
på Färöarna, Nordens Institut i G rönland och Nordens Hus i Reykjavik. 
Program verksam heten har varit intensiv med inslag från hela Norden. 
Förmedling av åländsk kultur till andra delar av N orden har om fattat bl. a. 
sändandet av utställningen ”Åländska båtar och livet om kring dem ” till 
Norge samt en åländsk konstutställning till G rönland. Institutet har också 
inlett kontaktverksam het inom Östersjöom rådet.

3.6 Nordisk sam isk institut (NSI)

N ordisk samisk institutt hadde i 1990 en bevilgning på 6 102 000 DKK 
til rådighet fra Nordisk M inisterråd.

Instituttets seksjon for utdanning og inform asjon deltar i arbeidet med 
opprettelse av et samisk arkiv, i samarbeid med Kautokeino kommune, 
Riksarkivaren og Statsarkivet i Tromsø. Instituttet har likeledes utbygget 
sitt datanettverk og er p t med i et fellesprosjekt mellom institusjoner i 
Kautokeino for å bygge opp et felles datanettverk for deling av ressurser.

Et større utredningsarbeid om samiske barns oppvekstvilkår er i ferd 
med å bli avsluttet. En håndbok om samer er produsert i norsk og engelsk 
versjon. Seksjonen for språk og kultur har, ved siden av studier av samisk 
syntaks, fraseologi og term inologi, i særlig grad beskjeftiget seg med en 
undersøkelse av første språk hos samiske førskolebarn, med sikte på å få 
kunnskap som kan brukes i undervisning som tar hensyn til samiske barns 
språklige bakgrunn og ferdigheter. Seksjonen har også kartlagt omfanget av 
bruken av samisk språk i den kom m unale forvaltningen.

Seksjonen for miljø, næring og rettigheter har fullført prosjektet ” Sami
ske næringsinteresser i F in land” og ” Sosiale og økonomiske konsekvenser 
av petroleum svirksom heten for samiske bosettingsom råder” . Seksjonen 
har hatt følgende forskingsprosjekter i arbeid i perioden: ” En lappbys 
historie — om rettsoppfatninger og sedvaner i Rounala sameby” , ” Lappe- 
kodicilen anvendt på andre næringssektorer enn reindrift” , ”Samens jak t
re tt” , ” Kartlegging av samiske kulturlandskaper gjennom vegetasjonsstu- 
d ier” . Seksjonen har i perioden også utredet spørsmål knyttet til turism e 
og reiseliv i sameland (Såpmi).



1585

N ordisk M inisterråds bidrag til Nordisk Sameråd utgjorde 3 441000 
DKK i 1990.

Sam erådet har opprettet sitt samiske kulturutvalg, som i perioden har 
forestått utdeling av kulturstøtte, litteraturstø tte (innkjøpsordningen for 
samisk litteratur) og valgt ut kandidat til sam erådets ærespris 1990.

Rådet har i løpet av året deltatt i W CIP (W orld Council o f Indigenous 
Peoples)-konferansen i Tromsø (august 1990), sam t innledet et nærmere 
sam arbeid med ICC (Inuit C ircum polar Conference) og med sovjetm inori- 
teter i nord. Sam erådet har i perioden b l.a . behandlet disse sakene: Rein
driftslovene, Samelov og Utm arkslov i Finland, Program for sam ebarns 
oppvekstvilkår, Sam erettsarbeidet i Sverige, opprettelse av samisk musi
kergruppe m. m..

3.7  Nordiskt arbetscentrum fö r  bildkonstnärer i Fjaler

M inisterrådet beslöt vid sitt m öte 8 — 9.5.1990 att fr .o .m . år 1992
bevilja ett årligt bidrag om DK K 740000 räknat i 1989 års nivå till 
nordiskt arbetscentrum  för bildkonstnärer i Fjaler, Västnorge. Bidraget 
kom m er att täcka kostnaderna för vistelsestipendier för bildkonstnärer vid 
fem ateljéer sam t adm inistrationen av ateljéverksam heten. M inisterrådets 
beslut innebar, att planeringen för byggverksamheten på donationsegendo- 
men Lidskjalv kunde inledas som m aren 1990. Uppbyggandet och upprätt
hållandet av centrets byggnader — 5 ateljéer med bostäder, 5 extra över- 
nattningsplatser samt en grafisk verkstad — finansieras helt från norsk 
sida.

3.8 Nordisk Jilm- og tv-fond

Nordisk film -og tv-fond er oprettet af Nordisk M inisterråd i sam arbejde 
med de nationale tv-selskaber og de nationale film institutter eller tilsva
rende i Norden. Aftalen mellem parterne gælder foreløbig for perioden
1990 — 94. Parterne bidrager til fondens finansiering med hver 1/3 a f  det 
årlige rådighedsbeløb, som er 45 mio DKK årligt (i 1990-pristal). M inister
rådets bidrag er således 15 mio DKK. Fonden startede sin virksomhed i 
1990, og er i overensstemmelse med m inisterrådets beslutning etableret 
som en stiftelse med sæde i Stockholm. Styrelsen, der består af 5 m edlem 
mer, har ansat en direktør, som varetager den daglige virksomhed i fon
den.

Fonden har til formål at frem m e produktion og udbredelse af audiovisu
elle værker i Norden, og man har foreløbig i 1990 bevilget bidrag til 
finansiering a f  9 biograffilm, en tv-serie og en tv-serie for børn og ungdom. 
Desuden er der bevilget støtte til 3 dokum entarfilm  og 2 kortfilm.

M an har derudover givet støtte til d istribution og sproglig versionering 
til et antal film, både biograf- og dokum entarfilm , og m an har desuden 
givet støtte til d istribution og salg afko rt- og dokum entarfilm  i og uden for

3.6.1 Nordisk Sameråd
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Norden gennem bevilling a f  en 3-årig projektstøtte for salgs- og pr-frem 
stød til Nordisk Film kontakt, der er et nyoprettet fællesnordisk inform a
tionskontor for kort- og dokum entarfilm .

Endelig har man givet støtte til m anuskriptudvikling, research, forpro
duktion m.v. til et antal projekter inden for forskellige kategorier af film- 
og tv-produktioner.

3.9 Styringsgruppen fo r  nordisk kultur- og massemediesamarbejde

Styringsgruppen fik fra 1990 overdraget ansvaret for sam arbejdet på 
film om rådet med nedlæggelsen af Nordisk Film kom ité ved udgangen af 
1989, og i sam svar hermed blev styringsgruppens sta tu tter ændret. Med 
henblik på videreførelsen a f  det alm ene film sam arbejde og herunder sam
arbejdet om videreuddannelse a f  film arbejdere forhøjedes styringsgrup
pens budget for 1990 med 492.000 DKK til 1.589.000 DKK.

Med initiativ fra styringsgruppen har Nordisk M inisterråd besluttet at 
delfinansiere udgifterne til en fællesnordisk sekretariatspost ved AV- 
EUREKA sekretariatet i Bruxelles. Bevillingen er taget a f  m inisterrådsre- 
serven. Posten finansieres i øvrigt (50%) med nationale midler. 1 AV- 
EUREKA-projektet deltager i alt 29 europæiske lande, heraf 3 med ob
servatørstatus. Projektet har til formål at udvikle den audiovisuelle sektor 
i Europa, specielt med henblik på frem m e a f  teknologiudvikling, finansi
ering, produktion og distribution på det audiovisuelle område.

Styringsgruppen afholdt i m arts 1990 en nordisk konference om Interna
tionaliseringen a f  levende billeder i Norden. Konferencen skulle især bely
se, hvordan de nordiske produktionsm iljøer for film- og tv-produktion 
klarer sig under en stigende international konkurrence, hvilke muligheder 
og problemer, der ligger i den øgede europæiske integration, som også 
præger de levende billeders om råde, og hvilke perspektiver, der findes for 
det nordiske sam arbejde på film og tv-om rådet fremover. Desuden afhol
des i decem ber en konference for nordiske nærradio- og tv-nævn med 
henblik på at udveksle erfaringer om adm inistration af de forskellige 
ordninger som eksisterer ang. finansiering og støtteordninger for nærradio 
og -tv, program indhold, og generelt en diskussion af lokalmediernes place
ring i det fremtidige nordiske mediebillede.

Styringsgruppen har støttet afholdelse a f  nordisk bøm efilm m ønstring i 
Åbo i maj 1990. Desuden afsluttes en udredning om ophavsret og radio
lovgivning i relation til spredning a f  tv via satellit og en udredning om 
ejerkoncentration og opkøb a f  m edievirksom heder i Norden. Man har 
endvidere bevilget midler til gennemførelse af en fællesnordisk undersø
gelse a f  kulturaktiviteter og bevilget midler til kortlægning af m ediestatis
tik i Norden med henblik på at etablere en fællesnordisk m inim um sstatis- 
tik på om rådet. Begge disse projekter afsluttes i 1991. Styringsgruppen 
udgiver desuden fortsat tidsskriftet Nordisk Medie Nyt. T idsskriftet ud
kom med 4 num re i 1990 i et oplag på 5500 eks og udsendtes til ca 2500
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adressater i Norden. Der gennem førtes i 1990 en læserundersøgelse af 
bladet med meget positivt resultat, og på baggrund heraf besluttede sty
ringsgruppen at udvide sideantallet for næste års udgivelser. Desuden 
besluttede man at Nordisk Medie Nyt fra og med 1991 også udgives i en 
engelsksproget udgave for at tilgodese behovet for inform ation om nordis
ke m edieforhold i det øvrige Europa.

Med m idler fra den nu nedlagte nordiske film kom ité gennemførtes i
1990 et nordisk film sem inar med titlen ”The Art o f Fram ing” , og der 
foregår ligeledes med m idler bevilget a f  film kom itéen i 1989 et sam arbejde 
mellem de nordiske film uddannelsesinstitutioner om udvikling a f  under
visningsm aterialer og kurser i m anuskriptarbejde for film og tv.

Der uddeltes i 1990 en nordisk filmpris på 150.000 DKK ved den 
nordiske filmfestival i K ristiansand i Norge. Oprettelsen og finansieringen 
a f  filmprisen var besluttet af Nordisk Film kom m ité i 1989, men m inister
rådet besluttede efter kom m iteens nedlæggelse, at m an ikke ønskede at 
fortsætte prisuddelingen. De nordiske film institutter har herefter meddelt, 
at man ønsker at videreføre prisen for egen regning, og den vil således 
komme til uddeling ved den nordiske spillefilmfestival 1991 som de nor
diske film institutters pris.

3.10 Ledningsgruppen fö r  samnordisk kulturinformation i utlandet

Nordiska m inisterrådet har med verkan från 1.1.1990 gjort sam nordisk 
kulturinform ation i utlandet till en perm anent del av sin verksamhet.

Ledningsgruppen disponerade i 1990 över iallt 3.362.000 DKK härav 
var 2.815.000 DKK projektmedel.

Efter att ha turnerat i N orden visades den store utställningen Modernis
mens genombrott — nordiskt måleri 1910—1920 i Eremitaget i Leningrad
12 jun i —25 ju li och i Tretjakovgalleriet i M oskva 8 augusti — 10 septem 
ber.

Ett bibliotekssem inarium  utgjorde första program punkten inom A Scan
dinavian University Year in North America  och genom fördes i Oslo under 
septem ber m ånad. Övriga delprogram  infaller under 1991.

Festival van Vlaanderen, som är en av Europas största musikfestivaler, 
ägde rum under perioden augusti — oktober. Den fick ett m arkerat nordiskt 
inslag i tem at Nordic Lights, som löpte genom en stor del av festivalen.

U nder året har förberedelser pågått för Blue Transparency, en utställ
ning med nutida nordisk konst som under 1991 kom m er att turnera i 
Latinam erika.

Ledningsgruppens största projekt f. n. är den utställning kring vikingatid 
och tidig medeltid som planeras för Paris och Berlin 1992. En expertgrupp 
och en projektledare tillsattes 1989. Förutom  föremål från hela Norden 
kom m er utställningen att om fatta betydande inlån från flera länder i 
Europa, inkl Sovjetunionen. Katalogen publiceras i fyra språkversioner: 
skandinavisk, fransk, tysk och engelsk.
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Ledningsgruppen för sam nordisk kulturinform ation i utlandet har un
der 1990 diskuterat verksam hetens inriktning efter 1992 med avsikt att 
förelägga m inisterrådet förslag till fram tida aktiviteter.

En sam m anställning har gjorts av erfarenheterna från de gångna årens 
kulturinform ation i utlandet, Sam nordisk kulturinformation i utlandet 
1981/1990, vilken behandlar samtliga projekt som genom förts med led
ningsgruppens medverkan.

3.11 Nordisk litteratur- och bibliotekskom m itté  

K om m itténs budget inom N ordiska m inisterrådet uppgår til 4.050.000 
DKK för 1990. K om m ittén har ansvar för fördelningen av stöd till över
sättning av nordisk litteratur och stöd till nordiskt folkbibliotekssamarbe- 
te. Stödordningam a adm inistreras av särskilt tillsatta arbetsgrupper inom 
kom m ittén.

Den s. k. folkbiblioteksarbetsgruppen beviljar stöd till nordiska samar- 
betsprojektet och till kursverksam het inom sitt område. H ärutöver har 
gruppen under 1989 låtit utarbeta en rapport om Norden och Europa, som 
tar upp problem atiken från en generell bok- och bibliotekssynpunkt. Rap
porten utkom i maj och har väckt betydande intresse. Rapporten be
handlar om rådet inte endast med hänsyn till de officiella kanalerna för 
samarbete, utan betonar att det är m inst lika viktigt att kontakter med 
utom nordiska länder tas direkt inom  olika fackom råden och dessas organi
sationer. Som en uppföljning av rapportens förslag och rekom m endationer 
och med hänsyn till det intresse sam arbetet med Europa visats från poli
tiskt ansvarigt håll har gruppen beslutat satsa på ett arrangem ang 1991 för 
deltagare från sydeuropeiska länder för att på folkbiblioteksom rådet dela 
med sig av erfarenheter av nordiska system och hållningar, som är okända 
och kan vara till nytta för deltagarna.

En central fråga för kom m ittén är problem atiken kring nordisk littera
turinform ation. K om m ittén har satt igång ett projekt med syfte att förbätt
ra de nordiska bokhandelskontaktem a, ” nordiskt bokhandelsnät” , med 
hänsyn till sökning och rekvisition av nordisk litteratur. K om m ittén har 
också tagit initiativ till en generell diskussion om litteraturinform ationen i 
övrigt och har beslutat låta utarbeta en rapport som underlag för en 
diskussion kring fram tida åtgärder.

K om m ittén skall enligt sina stadgar även se på behov och möjligheter 
vad gäller nordisk kursverksam het för skönlitterära översättare. För att få 
vissa erfarenheter för vidare arbete med frågan har kom m ittén beviljat 
medel för en försökskurs, som kom m er att anordnas under 1991.

3.11.1 Nordisk Råds litteraturpris 

M inisterrådet har i 1990 gjort vedtak om at perm anent sekretariat for 
bedøm melseskom itéen for Nordisk Råds litteraturpris er sekretariatet for 
Nordisk Råds svenske delegation. D ette sekretariatet har fra og med 
budsjettåret 1991 også ansvaret for forvaltningen av komitéens budsjett-
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midler og skal på vegne av komitéen legge frem budsjettforslag for kom
mende års drift.

3.12 Nordisk m usikkom m itté  (NOMUS)

Nordisk m usikkom m itté (NOM US) har av m inisterrådet beviljats ett 
anslag om DKK 4.168.000 for år 1990.

M usikkom m ittén beviljar bidrag till hela m usikom rådet, i syfte att på 
bred basis främja nordiskt m usiksam arbete och öka kännedom en om 
nordisk musik inom och utanför Norden. K om m ittén har under året 
beviljat bidrag till projekt inom följande om råden: inform ation, komposi- 
tionsbeställningar, konsert- och tum éverksam het, fonogram produktion 
samt seminarie- och kursverksam het. NOM US har i sin bidragsgivning i 
viss mån prioriterat kom binerade projekt, som t. ex. Oslo Concert Brass’ 
nordiska turné, var repertoaren var ny nordisk musik, varav ett av verken 
var skrivet med stöd från NOMUS.

Folkm usikom rådet samt jazz- och rockom rådet beviljades stöd b l.a. 
genom N ORD JA ZZ. NOM US beviljade också bidrag till ett nordiskt 
sem inarium  i Köpenham n om rytmisk musik samt till ett sem inarium  i 
Sverige om folkmusik och upphovsrätt. Inom am atörm usikom rådet har 
stöd beviljats bl. a. till N ordiska A m atörm usikunionens sommarskola.

NOM US har under året fortsatt att ge ut den engelskspråkiga tidskriften 
N ordic Sounds.

3.12.1 Nordiska rådets musikpris

Enligt de år 1989 godkända stadgarna för Nordiska rådets m usikpris för 
skapande och utövande tonkonst ansvarade Nordisk m usikkom m itté un
der år 1990 för första gången för valet av m usikpristagaren och adm inistra
tionen av priset. K om m ittén tillsatte på ad hoc-basis en rådgivande be- 
döm ningskom m itté. M usikpriset år 1990 tilldelades den norske tonsätta
ren Olav Anton Thom m essen för verket ” G jennem  prism e” . Prissum m an 
var DKK 150.000.

U nder år 1990 har N OM US för första gången utpekat en prisvinnare 
inom den utövande tonkonsten. Priset kom m er att utdelas vid Nordiska 
rådets session i K öpenham n i februari 1991.

3.13 Nordisk teater- og dansekom ité

Nordisk teater- og dansekom ité hadde i 1990 en bevilgning på 4.115.000 
DKK for sin virksomhet.

Komitéen kan se tilbake på et meget aktivt år, preget av et godt sam ar
beid mellom komitéens ulike faggrupper og med en rekke eksterne partne
re. Av de viktigste begivenheter bør nevnes: Nordisk teaterlederm øte 7 — 
9.12.1989 i sam arbeid med Teatrarnas Riksförbund og Nordisk Teaterle- 
derråd, med over 100 deltakere. Sem inar for nordiske sceneinstruktører 
14 — 20.12.1989. Unge skuespilleres workshop 19 — 25.5.1990 med 60 tea-
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terskoleelever fra hele Norden. ASSITEJ-festival mai 1990, et samarbeid 
med UNESCOs organisasjon for barne- og ungdom steater. Den nordiske 
natt — 15—17.6.1990 med 225 kunstnere og kulturarbeidere samlet om 
temaene: myter, symboler og ritualer i nordisk kultur. Komitéen har også 
vært representert ved en teaterfestival i Estland 18 — 22.6.1990, med tanke 
på å utbygge kontaktene med de baltiske lands teater, ballett og folkedans
miljøer.

3.14 Nordiska ungdom skom m ittén

U ngdom skom m ittén har ansvarat for fördelningen av stöd till nordiskt 
ungdom ssam arbete och hade i 1990 ett budget på 5.759.000 DKK för sin 
verksamhet. Verksam heten om fattar tre delordningar: organisationsstöd, 
projektstöd samt stöd till lokalt och regionalt samarbete. Årligen behand
las inemot 300 ansökningar. Antalet anslag uppgår till ca 160.

K om m ittén fastställde våren 1990 ett arbetsprogram , där centrala sam- 
arbetsfrågor preciseras.

K om m ittén näm ner där införandet av ungdomskort i de nordiska län
derna, en fråga som aktualiserats i rekom m endationer från Europarådets 
ungdom sm inistrar. K om m ittén har tillsatt en särskild arbetsgrupp, som 
diskuterar frågor av gemensamt intresse. Erfarenhetsutbytet har visat sig 
vara nyttigt för införandet av kortet i de skilda nordiska länderna och 
kortorganisationerna har kunnat lära av varandra. G ruppen har även 
ansvaret för en gemensam presentation av det nordiska ungdom skortarbe
tet inför ungdom sm inisterkonferensen i Lissabon i septem ber 1990. M i
nisterrådet har i en skrivelse till myndigheter, organisationer m fl uttalat 
sitt stöd för arbetet med införande av ungdomskortet.

För att hålla sig orienterad om det europeiska ungdom ssam arbetet ord
nade kom m ittén våren 1990 ett möte med nordiska representanter i euro
peiska samarbetsorgan. M ötet dokum enterade behovet av inform ation 
mellan de nordiska länderna om det internationella ungdom ssam arbetet, 
där ofta endast ett nordiskt land har representation.

K om m ittén har med utgångspunkt i en projektansökan satt igång arbete 
för att få tillstånd en praktisk och aktuell dokum entation och inform ation 
om det nordiska ungdom sarbetet och -samarbetet. Ett första steg är att i 
inform ationsbladsform  presentera den nordiska sam arbetsorganisationen, 
stödm öjlighetem a osv.

U nder det kom m ande året tas frågan om ungdomsforskningen upp. Som 
en utgångspunkt för det vidare arbetet fick kom m ittén vid novem berm ötet 
en orientering av en representant för N ordiska forskningspolitiska rådet 
om ungdomsforskningens placering och prioritering inom ramen för det 
nordiska forskningssam arbetet.

K om m ittén har också tagit initiativ till en analys av det om fattande 
försöks- och utvecklingsarbetet på ungdom som rådet i de nordiska länder
na. Syftet med analysen är att få en sam m enställning av resultaten av 
arbetet för gemensamt nordiskt bruk.
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3.15 Nordisk idrettssamarbeid  

M inisterrådets bevilgning til idrettssam arbeidet var i 1990 på 1.147.000 
DKK. Desuten har m inisterrådet med utgangspunkt i utredningen ” Idret
tens fremtidige rolle i det nordiske sam arbeidet” bevilget 100.000 DKK 
over kultursektorens disposisjonsm idler til en konferanse om dopingpro- 
blematikken i nordisk idrett. Konferansen ble arrangert av Norges Idretts
forbund i m ars 1990.

Organiseringen av det nordiske idrettssam arbeidet der m inisterrådet er 
involvert, er gjennom ført etter de retningslinjer som er beskrevet i oven
nevnte utredning, slik at en sam rådsgruppe bestående av representanter 
for idrettsorganisasjonene og relevante departem enter kom m er med for
slag til aktivitetsbudsjett overfor m inisterrådet og Nordisk Felleskomité 
kom m er med anbefaling av hvorledes bevilgede m idler bør disponeres. 
Hoveddelen av idrettsbevilgningen anvendes fortsatt til reise- og opp- 
holdsstøtte i forbindelse med idrettsarrangem enter, men en større del enn 
tidligere anvendes for tilsvarende støtte i forbindelse med kurser og konfe
ranser innenfor ram m en av utredningens målbeskrivelse.

4 Nordisk Råds ytringer og rekommendationer

4.1 Nordisk Råds ytringer 

Nordisk Råd har i udtalelse 4/1990  angående Nordisk M inisterråds 
redegørelse om planerne for det nordiske sam arbejde (C2) for 1990 bl.a. 
henstillet til Nordisk M inisterråd:
-  att åstadkom m a ett perm anent radio- och TV-sam arbete som skall 

tillgodose de nordiska kulturpolitiska m ålsättningarna.
— att de ekonom iska ressurserna till den nordiska kulturfonden kraftigt 

utökas
Nordisk M inisterråd meddeler:

a) Vedrørende tilvejebringelse a f  et permanent radio- og tv-samarbejde 
M inisterrådet anser sam arbejdet på de elektroniske mediers og filmens 

om råde for særdeles centrale inden for det nordiske kultursam arbejde, 
ikke m indst under indtryk a f  den hastige udvikling i retning a f  internatio
nalisering af såvel program distributionen som program indhold der præger 
hele det europæiske mediebillede.

Dette om råde har derfor også gennem de senere år haft en høj prioritet 
inden for det nordiske kultursam arbejde, således som det b l.a. kom til 
udtryk i beslutningen om etableringen af den nordiske film- og tv-fond. En 
af de centrale m ålsætninger med fonden er således at øge produktionen og 
spredningen a f  film og tv-program m er, som er produceret med et nordisk 
publikum for øje, og hvor m an bl. a. på forhånd har sikret rettighederne til 
udsendelse i de nationale tv-kanaler, som deltager i fondens finansiering. 
Hermed er der skabt forudsætning for et supplerende udbud af nordisk 
program stof i de nordiske tv-kanaler ud over det, der udveksles gennem 
nordvisionssam arbejdet.
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Inden for nordvisionssam arbejdet foregår der for tiden overvejelser om 
en modernisering af sam arbejdsstrukturen, herunder har man forhand
linger i gang med rettighavernes organisationer om nye principper for 
rettighedshonorering inden for N orden, som er i sam svar med tilsvarende 
aftaler, som gælder for det øvrige europæiske område. M inisterrådet følger 
dette arbejde med interesse.

Styringsgruppen for nordisk kultur- og m assem ediesam arbejde har i
1990 arrangeret en nordisk konference med deltagelse a f  frem trædende 
repræsentanter fra tv selskaberne og film produktionsm iljøerne i Norden 
med henblik på b l.a. at diskutere det nordiske samarbejdes vilkår inden 
for tv og film under den skærpede internationale konkurrence, herunder 
også mulighederne for et større sam arbejde på tværs mellem film og tv i 
Norden.

M inisterrådet deler fuldt ud rådets synspunkt med hensyn til den kultur
politiske vigtighed a f  radio- og tv-om rådet i Norden og vigtigheden af, at 
m an løbende følger den tekniske og programmæssige udvikling med hen
blik på at overveje mulighederne for fellesnordiske indsatser, som kan 
udvikle og udvide det sam arbejde, der allerede foregår. Med denne bag
grund er der i sekretariatet igangsat et arbejde med henblik på at kortlægge 
og skabe oversigt over omfanget a f  sam arbejdet inden for N orden på 
radio- og tv-om rådet, herunder anvendelsen a f  forskellige typer a f  nordisk 
programstof. Udredningen skal også om fatte de nye reklamefinansiere- 
de/kommercielle kanaler, som er dukket op i N orden inden for de seneste 
år, og udviklingen med hensyn til publikum s adgang til at modtage nabo
landenes radio- og tv-kanaler bl. a. via satellit- og kabelspredning. R appor
ten forventes færdig i begyndelsen af 1991.

b) Vedrørende øgede ressurcer til Nordisk Kulturfond
I Handlingsplanen for nordisk kulturelt sam arbejde indgår, at m inister

rådet vil overveje en udvidelse a f  fondens ressourcer inden for den økono
miske ramm e, der afsattes til handlingsplanens gennemførelse. Im idlertid 
har man af budgetmæssige grunde ikke på nuværende tidspunkt fuldt ud 
kunnet gennemføre de intentioner, som er nedlagt i handlingsplanen. 
M inisterrådet har således heller ikke for budgetåret 1991 haft mulighed for 
inden for sine ram m er at prioritere en forstærkning af Nordisk K ulturfond 
under hensyntagen til allerede besluttede og igangsatte projekter inden for 
handlingsplanen i øvrigt.

Med henblik på at tilgodese ressourcebehovet inden for kultursektoren, 
dels til virkeliggørelse af kulturhandlingsplanens mål, dels til nye sats
ninger har m inisterrådet udarbejdet et arbejdsprogram for en ændret fi
nansiering og organisation af kultursektorens institutioner og andre per
m anente samarbejdsorganer.

En øgning a f  ressourcerne til Nordisk K ulturfond vil indgå i overvejel
serne om fordeling a f  de frigivne m idler som arbejdsprogram m ets gennem
førelse indebærer.
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4.2.1 Meddelande om  rekom m endation nr 24/1974/j  angående sam nor
disk insats fö r  skydd av m iljön i samernas kärnområden

Rekom m andasjonen har følgende ordlyd:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utarbeta 

ett gem ensamt program för att skydda och bevara m iljön i de samiska 
kärneom rådena, bestående av:

1. en sam nordisk utredning av frågan om rättslig reglering av använd
ningen av naturressursem a i de samiska om rådena, syftande till att för 
fram tiden och så snart detta är möjligt åstadkom m a ett fastställande av 
omfånget av sam ernas rättigheter.

2. sam ordna regionalpolitiska åtgärder som stöd för sam ernas näringar, 
samt

3. ett sam ordnat nordiskt forskningsprojekt som belyser den samiska 
befolkningens situation .”

Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet viser først og fremst til den meddelelsen som ble gitt til 

N ordisk Råds 38. sesjon, samt til C l 1990 ” Nordisk samisk in stitu tt” , der 
det fremgår at det arbeides aktivt både innenfor ulike fagom råder for å 
utrede og forske i de ulike vilkår for den samiske befolkningen i nord
området.

Den ventede sam erettsutredningen fra Sverige har i skrivende stund 
ikke tilflytt m inisterrådet.

M inisterrådet finner det rimelig å gjenta sin konklusjon i meddelelsen til 
38. sesjon i Nordisk Råd:

Det er m inisterrådets samlede oppfatning at det siden rekom m anda
sjonen ble vedtatt i 1974 er skjedd svært mye på det samiske om rådet, 
både nasjonalt og nordisk. Rekom m andasjonen, i sin nåværende form, er 
lite hensiktsmessig som hjelpem iddel til å arbeide videre med samiske 
spørsmål på m inisterrådets ulike fagområder. Nordisk M inisterråd fore
slår derfor rekom m andasjonen avskrevet, og anbefaler at eventuelle nye 
tiltak innenfor det rettslige og sam funnspolitiske om rådet orienteres mot 
aktuelle spørsmål i fremtiden.

4.2.2 M eddelande om  rekom m endation nr 9 /1990/k angående ändring av 
överenskommelsen om Nordiska kulturfonden

” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att fastställa 
ändringar i Art 2, 4, 7, 8, 10, och 18, samt i rubriken i överenskommelsen 
om Nordiska kulturfonden i enlighet med ministerrådsförslag B 102/k och 
med beaktande av de synspunkter som anförts av utskottet.”

N ordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har den 9.5.1990 vedtaget ændringerne i overenskom sten 

om Nordisk K ulturfond i overensstem m else med rådets rekom m andation 
om ændring af de selvstyrende om råders repræsentation i fondens styrelse

4.2 Nordisk Råds rekommandationer
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og den 3.12.1990 har kulturm inistrene underskrevet aftalen med de fore
slåede ændringer.

M inisterrådet foreslår derfor, at rekom m andationen afskrives.

4.2.3 M eddelande om rekommendation nr 13/1990/k angående Nordisk 
kulturfestival 1992 (A 901/k)

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
a) att genom föra en nordisk kulturfestival år 1992 och i detta syfte 

nedsätta en särskild nordisk arbetsgrupp som skall utreda festivalens prak
tiska upplägg, ram ar och innehåll med beaktande av förutsättningarna i 
utskottets betänkande;

b) att avsätta projektmedel i den nordiska gem ensamma budgeten för att 
förbereda och genomföra festivalen, och att verka för att de nordiska 
ländernas regeringar på nationellt plan bidrar med medel till festivalen.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet har utrett möjligheterna att år 1992 genom föra en nordisk 

kulturfestival enligt rekom m endationen. M inisterrådet framhåller, i enlig
het med rekom m endationen, vikten av att i K ulturhandlingsplanens anda 
utveckla och stärka den nordiska kulturgemenskapen sam t att genom 
förstärkta insatser på en rad om råden synliggöra det nordiska kultursam ar
betet. Den nordiska kulturgemenskapen och -identiteten bör förstärkas 
genom åtgärder som också bidrar till att ställa de nordiska länderna 
starkare i förhållande till den snabba internationaliseringen.

M inisterrådet ansluter sig också till kulturutskottet, som i sitt betänkan
de över medlemsforslaget b l.a . understryker vikten av att ”betona och 
värna om den nordiska kulturgemenskapen också i sam band med en 
öppnare m ediavärld som går tvärs över alla landgränser.” Rekom m enda
tionen hänvisar till att Unesco utlyst perioden 1988 — 97 till ett världskul
turårtionde. M inisterrådet delar K ulturutskottets uppfattning, enligt vil
ken ”en nordisk kulturfestival kunde utgöra en gemensam nordisk satsning 
för att understryka vikten av kulturen i världen, inom N orden och i varje 
nordiskt land.”

M inisterrådet anser dock att en viktig m ålsättning för det nordiska 
kultursam arbetet bör vara att kontinuerligt, på sikt och med varierande 
medel synliggöra och förstärka den nordiska kulturgemenskapen. G enom 
förandet av en nordisk kulturfestival år 1992 i föreslagen storleksordning 
skulle innebära en synnerligen m arkant satsning av både finansieringsmäs- 
siga resurser och arbetsinsatser på ett evenemang, som trots allt skulle 
förbli en punktinsats med begränsade effekter på längre sikt.

Den ännu pågående implementeringen av Kulturhandlingsplanen samt 
bundenheten av den nordiska kulturbudgeten inom de närm aste åren 
understryker för sin del vikten av att nå gemensamt ställda mål för kultur
sam arbetet i samverkan mellan olika relevanta parter och med resurser ur 
flere källor.
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M inisterrådet anser att andan i rekom m endationen, förstärkningen av 
den nordiska kulturgemenskapen genom en för den breda allm änheten och 
m edia synlig nordisk kulturfestival, i hög grad kunde nås, om M inisterrå
det årligen utpekade någon, redan i N orden väl etablerad festival som 
” årets nordiska festival” . Första gången kunde ”årets nordiska festival” 
äga rum år 1992, för att på tröskeln till den inre m arknaden av EG 
m arkera rekom m endationens intentioner.

M inisterrådet anser vidare att ” årets nordiska festival” skall bli ett 
årligen återkom m ande evenemang, som roterar mellan länderna. På detta 
sätt kan effekt nås på sikt, och de nordiska festivalerna kan för sin del 
bidra till uppm ärksam m andet av Unescos pågående kulturårtionde.

M inisterrådet understryker betydelsen att med ”årets nordiska festival” 
kunna vända sig med varierande program utbud från flere olika kulturom 
råden — musik, teater, film osv — till varierande m ålgrupper i olika delar 
av Norden. Ett fruktbart sam arbete mellan redan existerande festivaler 
och m inisterrådet torde kunna åstadkom m as, om m inisterrådet ur sin 
budget beviljade ett engångsbidrag, t. ex. min. DKK 200.000, till en festi
val, som med anslaget särskilt profilerar sig som en nordisk festival. 
M inisterrådet skall på förhand ta ställning till vilken typ av festival som 
bäst m otsvarar m inisterrådets aktuella förväntingar: de stora, välkända 
festivalerna i t. ex. Århus, Reykjavik eller Helsingfors kan något år vara de 
för ändam ålet bäst läm pade, m edan m indre kända, kulturpolitiskt också 
viktiga festivaler som t. ex. Umeå filmfestival eller Festspillene i N ordnor
ge någon annan gång bättre kan tjäna det nordiska syftet.

Genom förandet av en helt ny, enligt rekom m endationen brett upplagd 
nordisk kulturfestival år 1992 skulle enligt m inisterrådets uppskattning 
förutsätta ett engångsbidrag om min. DKK 5 milj.

Mot bakgrund av det ovanstående anser m inisterrådet det vara klart att 
det med aktuella nordiska budgetläget inte är möjligt att genomföra en 
nordisk kulturfestival år 1992 enligt upplägget i rekom m endationen. Sam
tidigt anser m inisterrådet att rekom m endationens intentioner bäst kunde 
nås genom ” årets nordiska festival” , som m inisterrådet från och med år 
1992 årligen kunde genom föra i sam arbete med existerande kulturfestiva
ler i Norden. På grundval av det ovan relaterade anser m inisterrådet att 
rekom m endationen kan avskrivas.

4.2.4 M eddelande om rekom m endation nr 14/1990/k angående Nordiskt 
konst- och kulturcenter i N uuk (A 908/k)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utreda för

utsättningarna för och finansieringsmöjligheten till upprättande av ett 
N ordiskt konst- och kulturcenter i Nuuk samt för ändam ålet framlägga ett 
konkret förslag.”
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N ordisk M inisterråd meddeler:
N ordisk M inisterråd har diskuteret forskellige muligheder for budget- 

mæssigt at tilvejebringe det i forslaget nævnte bidrag på 20 mio DKK til 
opførelse a f  et nordisk kunst- og kulturcenter i Nuuk. Efter den plan, som 
er fremlagt a f  G rønlands H jem m estyre skal det Nordiske kunst- og kultur
center opføres i 1994 — 95, og G rønlands Hjem mestyre, N uuk Kom m une 
og Nordisk M inisterråd er tiltænkt hver at skulle bidrage med 1/3 af 
anlægsudgifterne, som således anslås til sammenlagt 60 m io DKK.

M inisterrådet anser, at et sådant kulturcenter vil kunne give et væsent
ligt bidrag til at styrke den kulturelle samhørighed mellem G rønland og det 
øvrige N orden i tillæg til den prioritering a f  den kulturelle udveksling 
mellem G rønland og det resten a f  Norden, som er kom m et til udtryk 
gennem oprettelsen og opbygningen a f  Nordens Institut i G rønland fra 
1986. Sagen er derfor fortsat til overvejelse i m inisterrådet.
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Kapitel VIII 

Uddannelse

1 Indledning

Sam arbejdet på uddannelsesom rådet er i overensstem m else med kultur
aftalen koncentreret om uddannelsernes mål, indhold og midler, uddan
nelsessystemernes struktur og det pædagogiske forsknings- og udviklings
arbejde. Centrale sam arbejdsorganer på uddannelsesom rådet er Styrings
gruppen for nordisk skolesam arbejde (NSS) og Styringsgruppen for nor
disk voksenundervisnings- og folkeoplysningssamarbejde (FOVU). Begge 
styringsgrupper lægger i deres arbejde vægt på et direkte sam arbejde mel
lem de implicerede parter gennem opbygning a f  netværk og på inform a
tions- og erfaringsudveksling. Hertil kom m er en stigende interesse for den 
europæiske dim ension i uddannelsessam arbejdet samt nordisk uddannel
sessam arbejdes rolle i et integreret Europa. M ulighederne for sam arbejds
relationer til de østeuropæiske og baltiske lande tages op i forbindelse med 
konkrete projekter.

Ansvaret for arbejdet med følgende rekom m andation fra Nordisk Råd 
har indgået i om rådets virksomhed:
10/1990/k Handlingsprogram  for språksam arbete 1990— 1995, Nord- 

MÅL (B 103/k)

2 Udvikling

2.1 Omstrukturering og omprioritering inden for kulturbudgettet

Der henvises til bem ærkningerne i Kap. ALM ENKULTUR OG ME
DIESAM ARBEJDE pkt. 2.2., der også er gældende for det nordiske ud
dannelsessamarbejde.

3 Institutioner og faste samarbejdsorganer

3.1 Nordens folkliga akadem i

Nordens folkliga akadem i har i 1990 et budget på 5.891.000 DKK. 
Akademiet har i 1990 gennemført 18 kurser. Endvidere har Akademiet 
været benyttet i forbindelse med en række kortere arrangem enter (møder, 
projektgrupper, stipendiater m v). Der har været om kring 2000 kursus
døgn, hvilket svarer til aktivitetsom fanget i 1989. Ved årsskiftet blev 
udpeget nye m edlem m er til styrelsen for NFA for en 4 års periode. 3 
styrem edlem m er er også medlem af  Styringsgruppen for nordisk folkeop
lysnings- og voksenundervisningssam arbejde.

Efter indstilling fra akadem iets styrelse besluttede m inisterrådet på 
møde 15. septem ber 1989 at give styrelsen fuldmagt til at fortsætte for
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handlingerne med Källfelt Byggnads AB og indgå en lejeaftale. K ontrakt 
blev underskrevet ved årsskiftet. Byggeriet er godt i gang. Det forventes, at 
akadem iet kan flytte ind i de nye lokaler i april 1991.

3.2 Nordisk språksekretariat

N ordisk språksekretariat har i 1990 fået tildelt en bevilling fra Nordisk 
M inisterråd på 1.810.000 DKK. Nordisk språksekretariat har i 1990 økt 
kurs- og konferansevirksom heten. Det har vært holdt en rekke kurs for 
lærere, lærerkandidater og lærerutdannere. Dessuten har sekretariatet ar
rangert en stor ordbokskonferanse i sam arbeid med Göteborgs universitet. 
Det største arrangem entet var konferansen ” Norden fram for 90-tallet” , 
som ble holdt i Leningrad for ca. 70 sovjetiske lærere som underviser i 
Nordens språk og litteratur. Konferansen ble arrangert i sam arbeid med 
Nem da for nordisk lektorsam arbeid, som språksekretariatet er sekretariat 
for.

I 1990 gav språksekretariatet ut flere skrifter, bl. a. Språk i N orden 1990, 
Nordisk grannespråksbibliografi og Ord for tal (om skandinaviske tallord i 
dansk). Dessuten gav sekretariatet ut flere konferanserapporter. Språksek
retariatet har påbegyndt arbeidet med en skandinavisk ordbok og en 
brosjyre om det islandske alfabetet og om navn og navneskikk på Island. 
Første del av prosjektet ” K om m unikasjonen på nordiske m øter” ble av
sluttet høsten 1990.

3.3 Nordiska språk- och informationscentret

Nordiska språk- och inform ationscentret har i 1990 fått tilldelat en 
bevillning från Nordiska m inisterrådet på 2.005.000 DKK. Nordiska 
språk- och inform ationscentret arrangerade i sam arbete med Finlands 
delegation i Nordiska rådet sem inariet ” Det nordiska språksam arbetet 
inför europeiska utm aningar” (153 deltagare) i Helsingfors 25.10.1990 när 
centret fyllde 10 år. Vid sem inariet diskuterades speciellt Handlingspro
gram för språkligt sam arbete i N orden, NordM ÅL 1990— 1995.

I sam arbete med N ordiska rådet och Nordiska språksekretariatet produ
cerade centret skriften ”Kieliavain Pohjoism aihin”(språkråd till finnar i 
nordiskt samarbete). 1 samråd med Finlands tolk- och översättarförbund 
och Helsingfors universitet arrangerades 8 — 10.3.1990 ett nordiskt tolkut- 
bildarsem inarium . Speciellt inom tolkningssektorn har centret reserverat 
kursplatser för baltiska deltagare. Centret publicerade i sam råd med Is
lands justitiem inisterium  broschyren ”T iilkun” om den nordiska språk
konventionen och kontakttolkningen för tolkanvändare.

Inom ramen för m inisterrådets tilläggsanslag arrangerade centret i sam 
råd med N ordspråk fortbildningskurserna ”Andra världskriget som tem a i 
nordisk litteratur” och ” Bild-text-tal” för lärare i grannspråk 24 — 
28.2.1990 i Kungälv, Sverige.

Med stöd från nationella m inisterier producerade centret läromedelspa-
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ketet ” Känn Finland — Känn ditt N orden” med nordiskt stoff och grann- 
landsinform ation för de rikssvenska gymnasieskolorna.

3.4 Styringsgruppen fo r  nordisk skolesamarbejde

Styringsgruppen for nordisk skolesam arbejde arbejder efter statu tter 
fastsat a f  Nordisk M inisterråd d. 28.1 1.88 med ikrafttræden 1.1.1989. 
Styringsgruppens m edlem m er udpeges a f  m inisterrådet for en periode af 4 
år. Styringsgruppen har 5 m edlem m er — en repræsentant fra hvert af de 
nordiske lande. Endvidere er udpeget 5 suppleanter.

Skolesamarbejdet om fatter overgangen fra førskole til grundskole, 
grundskolen, de 16—19 åriges uddannelser. Styringsgruppens virksomhed 
inden for disse om råder er forankret i m inisterrådets handlingsplan for 
nordisk kulturelt samarbejde.

Det nordiske skolesam arbejde har i 1990 haft et budget på ialt 5.145.000 
DKK, hvoraf 2.000.000 DKK overførtes til gennemførelse a f  m inisterrå
dets handlingsprogram for sprogligt sam arbejde i Norden, NordM ÅL. Fra 
Nordplus bevillingen blev efter aftale mellem Styringsgruppen for højere 
uddannelse og Styringsgruppen for nordisk skolesam arbejde overført
1.620.000 DKK til Nordplus stipendieprogram m et for de 16—19 åriges 
uddannelser, Nordplus-junior.

3.4.1 Nordisk sprogsamarbejde

Nordisk M inisterråd vedtog i maj 1990 et handlingsprogram for sprog
ligt sam arbejde i Norden, NordM ÅL, 1990 — 95, efter at forslaget havde 
været forelagt ved Nordisk Råds session i foråret 1990. Der er udarbejdet 
en gennemførelsesplan på baggrund a f  oplæg, udarbejdet af de ansvarlige 
nordiske organer, herunder Styringsgruppen for nordisk skolesamarbejde. 
Gennem førelsesplanen er godkendt af m inisterrådet den 3. decem ber 
1990. Arbejdet i 1990 har således fortrinsvis været a f  planlæggende karak
ter med henblik på igangsætning af de konkrete aktiviteter i 1991.

3.4.2 Erhvervspædagogisk forsknings- og udviklingsarbejde

Projektet ledes a f  en nordisk arbejdsgruppe, hvis centrale aktiviteter 
inden for denne del a f  det nordiske skolesam arbejde har været planlægning
— og nu en løbende evaluering a f  en 2-årig nordisk påbygnings- og forsker
uddannelse for erhvervsskolelærere. Kurset, der er startet i sommeren 
1990, har 23 deltagere fordelt på de 5 nordiske lande. Kursets sigte er at 
kvalificere til arbejde med udviklings- og forskningsarbejde.

Arbejdsgruppen har endvidere lavet en kortlægning af problem om rådet 
internationalisering af nordisk erhvervsuddannelse både i europæisk og u- 
lands sammenhæng. Det er hensigten at få initiativer igang med henblik på 
en systematisk evaluering a f  nordiske uddannelsestiltag i u-landene, etab
lere netværk samt medvirke i arbejdssem inarer, konferencer m. v.
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3.4.3 Samarbejde inden fo r  sm å yrkesfag

1 en tre-årig forsøgsperiode (1988 — 90) har en nordisk kontaktgruppe 
planlagt og koordineret tem aerne for ca. 10—12 efteruddannelseskurser 
om året for lærere i små fag. Ansvaret for kurserne fordeles på de enkelte 
lande og kurserne finansieres a f  nationale midler. Udgifterne forbundet 
med kontaktgruppens m ødevirksom hed har været afholdt over det nordis
ke skolesamarbejdes budget. Styringsgruppen vil på baggrund a f  en evalue
ring af virksomheden samt indstilling fra kontaktgruppen vurdere eventu
elle fremtidige sam arbejdsaktiviteter på om rådet.

3.4.4 Nordplus-junior

N ordplus-junior er en del af det nordiske stipendieprogram  Nordplus, 
som besluttedes med Nordisk M inisterråds handlingsplan a f  10. m arts
1988 for nordisk kulturelt sam arbejde. Det om fatter stipendier til lærere 
og elever inden for de 16—19 åriges uddannelser. Bevillingen for 1990 har 
været på 1.620.000 DKK. Siden program m ets start i efteråret 1989 har der 
været 3 fordelingsrunder. Mens det ved de 2 første var muligt at tildele 
stipendier til alle ansøgere, som faldt inden for stipendieprogram m ets 
ram m er, var det ved den 3. fordeling nødvendigt at foretage en priorite
ring, idet der her var en væsentlig stigning i det samlede ansøgte beløb. En 
nordisk arbejdsgruppe indstiller stipendiefordelingen til Styringsgruppen 
for nordisk skolesamarbejde, der træffer den endelige beslutning. På bag
grund af de 3 fordelingsrunder udarbejder styringsgruppen en rapport om 
N ordplus-junior til m inisterrådet.

3.4.5 Lærer- og elevudveksling i Norden

Et treårigt forsøgsprojekt med et fællesnordisk tilskud på 500.000 DKK 
årligt til stimulering af elevudveksling mellem Vestnorden og det øvrige 
Norden afsluttes ved udgangen a f  1990. G odt 2.000 elever har gennem 
projektet fået tilskud til en udvekslingsrejse. På baggrund af en evalue
ringsrapport skal det overvejes, om projektet skal fortsætte i endnu en 
periode og da i hvilken form. Foreningerne Norden har adm inistreret 
bevillingen, der har været fordelt på de 5 lande og 3 selvstyrende om råder.

3.4.6 Miljøundervisning

Den 29. —31.10.90 har der været afholdt en nordisk konference for 
eksperter fra de 5 nordiske lande med henblik på en drøftelse omkring 
behov og muligheder for skolesamarbejde om miljøundervisning. På bag
grund af konferencens resultater overvejer Styringsgruppen for nordisk 
skolesamarbejde igangsætning af konkrete sam arbejdsinitiativer på om rå
det. Som baggrundsmateriale for konferencen forelå b l.a. en udredning 
om m iljøundervisning i N orden udarbejdet på foranledning af styrings
gruppen.
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3.4.7 Samarbejde om  fiskeriundervisning

På baggrund a f  det tidligere sam arbejde på om rådet igangsattes i efter
året 1989 et nyt 3-årigt skolesam arbejdsprojekt om fiskeriundervisning. 
Projektet som styres af en nordisk arbejdsgruppe om fatter især afholdelse 
a f  nordiske lærerkurser, sam arbejde om læreplaner og lærem idler samt 
udvikling af kontaktnet mellem nordiske fiskeriundervisningsinstitu
tioner. I 1990 har været afholdt to  lærerkurser om henholdsvis m arkedsfø
ring a f  fiskeprodukter og instrum entering for fiskefartøjer.

3.4.8 Ligestilling i læreruddannelsen

På baggrund a f  anbefalinger fra en nordisk konference i efteråret 1989 
om behov og m uligheder for et nordisk sam arbejdsprojekt om ligestilling i 
læ reruddannelsen overvejes igangsætning a f  et nordisk netværksprojekt 
inden for om rådet.

3.4.9 Sm å handicapgrupper

En udredning om skolesituationen for små handicapgrupper er under 
udarbejdelse. Den vil danne baggrund for overvejelser om igangsætning af 
skolesam arbejdsaktiviteter på om rådet.

3.4.10 Informations- og erfaringsudveksling

1 løbet af året er der udkom m et en række publikationer i regi a f  det 
nordiske skolesam arbejde, b l.a . ”Skola  och skol forvaltning  i N orden” 
"M iljøundervisning i Norden "  og ”Utdanning  av skoleledere i de nordiske 
land” En udredning om "Skolsituationen  for små handikapgrupper”er 
under udarbejdelse.

Endvidere er tem ahæftet "Skolen i N orden” udkom m et med 2 num re 
om henholdsvis skolestart og inform ation om det nordiske skolesamarbej-

Endelig er der udsendt en brochure om ” N ordplus-junior” til alle skoler 
i N orden, som er om fattet a f  stipendieprogram m et.

3.5 Styringsgruppen for nordisk folkeoplysnings- og voksenundervisnings
samarbejde

Styringsgruppen for nordisk folkeoplysnings- og voksenundervisnings
sam arbejde (FOVU) arbejder efter sta tu tter revideret a f  m inisterrådet 27. 
novem ber 1989. Styringsgruppen består af 10 m edlem m er, 5 nationale 
repræsentanter samt en fra hver a f  Folkeoplysningssamrådene, Nordiske 
folkeoplysningssamarbejdsorganisationer. Arbejdsgiverforeningerne, N or
dens Fackliga Sam organisation og en repræsentant fra de selvstyrende 
om råder. Rektor for N ordens folkliga akadem i sidder som observatør i 
gruppen. Styringsgruppen blev udpeget i 1989 for en 4 års periode.

I 1990 har styringsgruppen haft 4.671.000 DKK til disposition, heraf
2.736.000 DKK som overførte m idler til nordisk folkeoplysningsstøtte. 
5 _  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Endvidere har styringsgruppen disponeret over en forsøgsbevilling på
500.000 DKK  til nordisk folkehøjskolestøtte.

3.5.1 Folkeoplysningsstøtteordningen

Styringsgruppen overtog i 1989 fordelingen a f  nordisk støtte til folkeop- 
lysningssamarbejde. I følge retningslinjer for støtteordningen, som m inis
terrådet godkendte i oktober 1988, kan der gives støtte til sam arbejdende 
folkeoplysningsorganisationer i N orden som bloktilskudog  til sam ar
bejdsprojekter a f  engangskarakter.

I indeværende år har styringsgruppen som nævnt haft 2,7 mill D K K  til 
disposition for folkeoplysningsstøtten. D er er givet bloktilskud til ABF i 
Norden, Forbundet Nordisk Vuxenupplysning, Nordisk Konservativ Stu
dienäm nd og Nordisk Kirkeligt Studieråd.

D er er bevilget støtte til 8 enkelte sam arbejdsprojekter a f  engangskarak
ter. I alt indkom  22 ansøgninger til enkeltprojekter.

Styringsgruppen har besluttet, at højst 15% må bruges til adm inistra
tion.

3.5.2 Nordisk folkehøjskolestøtteordning

På m inisterrådsm øde i novem ber 1988 blev besluttet at etablere en 
nordisk folkehøjskolestøtteordning fra 1990 som et 3 årigt forsøg. D er blev 
i budgetforslaget for 1990 afsat 500.000 DKK til igangsætning a f  denne 
støtteordning.

Retningslinjerne for nordisk folkehøjskolestøtte blev godkendt i 1989. 
Det blev her fastlagt, at retninglinjerne skal tage udgangspunkt i princip
perne for andre nordiske støtteordninger (f eks Nordplus). Det blev endvi
dere fastlagt, a t der skal gives mulighed for tilskud til enkelte elever 
(elevstipendier) sam t tilskud til sam arbejdsprojekter. Enkeltstipendiem e 
adm inistreres af Nordens folkeliga akadem i. FOVU følger løbende folke
højskolestøtten samt bevilger tilskud til sam arbejdsprojekter. FOVU har i
1990 valgt at bevilge 450.000 DKK inklusive adm inistration til elevstipen
dier og 50.000 D K K  til sam arbejdsprojekter.

Der har været en meget stor interesse for nordisk folkehøjskolestøtte. I
1990 indkom  130 ansøgninger. D er blev bevilget tilskud til 39 stipendier. 
D er indkom  9 ansøgninger til sam arbejdsprojekter for et beløb på ca.
500.000 DKK.

D er er udsendt en brochure om nordisk folkehøjskolestøtte til alle folke
højskoler i Norden.

3.5.3 VOKS UD — Netværksprojekt

I 1988 startede styringsgruppen et nordisk sam arbejdsprojekt under 
overskriften ”Voksenlæring for kortuddannede i relation til arbejdslivet” . 
Netværksprojektet har fået betegnelsen VOKS UD -  nordisk netværk om 
kortuddannede, voksenuddannelse og arbejdsliv.
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Projektet tager sigte på at udvikle og etablere læringsmiljøer, som kan 
hjælpe kortuddannede voksne med at kom m e i gang med uddannelse 
og/eller arbejde. Form ålet er med udgangspunkt i de 5 projekter og deres 
sammenhæng til uddannelses- og arbejdslivsforhold i de respektive lande 
at skabe udveksling a f  erfaringer og viden, som bidrager til forståelse af 
nordiske forhold sam t udvikling a f  de respektive projekter.

Netværket består a f  4 elementer: sem inarer og studiebesøg, inform a- 
tionsbreve og lærerudvekslingsprogram.

Det nordiske netværksprojekt deltager i Europarådets netværk ”Adult 
Education and Change” .

I 1990 blev afholdt en nordisk konference i sam arbejde med Europarå
det og U ndervisningsm inisteriet i Sverige. Konferencen ”N ordic Adult 
Education concerning Early School Leavers and W orking Life” blev af
holdt på N ordens Folkliga Akademi 6. —9.3.90. D er var ca 50 deltagere på 
konferencen med repræsentanter fra alle de nordiske lande og fra Europa
rådets netværk. Hovedtem et på konferencen var erfaringer med at bedrive 
netværk, opsøgende virksomhed sam t arbejdsm arkedsorienteret voksen
undervisning. Der er udarbejdet en engelsksproget konferencerapport.

I tilknytning til denne konference udarbejdede VOKS U D  projektet en 
udstilling om det nordiske netværk, som blev præsenteret på den svenske 
messe i Göteborg: ” K unskap og fram tid” .

Der har endvidere været etableret et lærerudvekslingsprogram med ca. 
20 deltagere.

I jun i afholdtes sidste officielle sem inar i VOKS UD projektet i Island 
med temaet: ” Læring i arbejdslivet” . I tilknytning til dette sem inar ar
rangeredes studiebesøg til en række voksenundervisningsinstitutioner i 
Island. Der var 40 deltagere i ovennævnte seminar. Der er udgivet et 
inform ationsbrev fra sem inaret i Island.

Der er i 1990 etableret et nyt nordisk netværk med temaet: ” Relationen 
mellem almen og erhvervsrettet voksenundervisning” . Samarbejde på 
tværs a f  sektorer og institu tioner er nøgleord for projektet. Sigtet er gen
nem dette netværk at styrke og synliggøre pædagogiske udviklingsarbejder, 
hvor målet er et øget samspil mellem almen og erhvervsrettet voksenun
dervisning.

Netværket betragtes som en videreførelse a f  VOKS UD  projektet. M eto
den fra VOKS UD fortsættes, hvor det er hensigtsmæssigt.

Projektet ledes a f  en projektgruppe med en repræsentant fra hver a f  de 5 
nationale projekter samt en nordisk projektleder og en repræsentant fra 
FOVU-gruppen.

3.5.4 Samspillet mellem almen og erhvervsrettet voksenundervisning

Voksenundervisning i relation til arbejdslivet er højt prioriteret i Kul
turhandlingsplanen. Styringsgruppen har derfor gennem de senere år af
holdt konferencer inden for dette tema. I 1990 afholdt FOVU i sam arbejde
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med NAUT konferencen ” NY T ID  -  NYT JOB -  NYE UDDANNEL
SER” om sammenhængen mellem almen og erhvervsrettet voksenun
dervisning i København. Form ålet med konferencen var at lægge op til 
debat og nordisk erfaringsudveksling om, hvordan m an ved at kom binere 
almen og erhvervsrettet voksenundervisning kan forbedre dels kom peten
ce og trivsel i arbejdslivet dels skabe forbedrede beskæftigelsesmuligheder 
for ledige. D er var indlagt en studietur til AM U i M almöhus län. D er var 
ca. 60 deltagere fra de nordiske lande fra uddannelses- og arbejdsm arkeds
om rådet.

Forud for konferencen udarbejdedes skriftlige nationale no ta ter med en 
beskrivelse a f  konferencens tem a. D er udsendes en konferencerapport 
efteråret 1990 sam t et bearbejdet debathæfte med konferencens hovedpro
blemstillinger.

3.5.5 Informationsformidling

Kulturhandlingsplanen lægger op til en øget koordinering a f  nordisk 
folkeoplysning og voksenundervisning inden for FOVU, NFA og nordisk 
folkeoplysningsstøtteordning. Styringsgruppen har ønsket at m edvirke til 
denne koordinering sam t ikke m indst at arbejde for en øget synliggørelse a f  
nordisk folkeoplysning og voksenundervisning. D er er i efteråret 1990 
nedsat en inform ationsgruppe, som har fået i opdrag at udarbejde et 
konkret oplæg til, hvorledes inform ationsindsatsen kan styrkes nordisk og 
internationalt. D er planlægges endvidere afholdt en årlig inform ations- 
konference.

1 1990 er udsendt 3 nyhedsbreve ” FOVU-nyt” . Nyhedsbrevene indehol
der en om tale a f  styringsgruppens aktiviteter og korte notitser fra landene. 
Den fremtidige udform ning a f  ”FOVU-nyt” vil indgå i inform ationsgrup
pens arbejde.

3.5.6 Information og dokum entation om  Forsøgs- og udviklingsarbejde 
inden fo r  folkeoplysning og voksenundervisning

I 1987 tog styringsgruppen initaitiv  til indsam ling a f  inform ation og 
dokum entation om forsøg, forskning og udviklingsarbejde inden for folke
oplysning og voksenundervisning i Norden. N ationalt indsamles løbende 
oplysninger om FoU-projekter. Disse indføres på den nordiske database, 
som koordineres a f  Nordens folkliga akadem i. Basen indeholder knap
3.000 projekter. Akademiet har afholdt sem inarer om projektet sam t ud
sendt en folder og avis vedr. databasen.

Projektet kørte som forsøg med støtte fra kultursektorens dispositions- 
m idler fra 1987 — 89. Styringsgruppen støttede projektet i 1990. Akademi
et er blevet opfordret til at integrere udvikling og udnyttelse a f  FOVU- 
basen i sin virksomhed. En evt. fortsættelse afventer en mere generel 
vurdering a f  akadem iets inform ationsvirksom hed.
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3.5.7 Analyse vedr. ressourceanvendelsen til folkeoplysning og voksenun
dervisning

Styringsgruppen har i 1990 nedsat en arbejdsgruppe med en repræsen
tant fra hvert a f  de nordiske lande med henblik på at udarbejde en kort 
oversigt over ressourceanvendelsen til folkeoplysning og voksenundervis
ning i N orden. G ruppen har afholdt 3 arbejdsm øder. D et forventes, at der 
kan udgives en m indre publikation indeholdende en kom parativ analyse af 
ressourceanvendelsen til den offentligt støttede folkeoplysning og voksen
undervisning i N orden i begyndelsen a f  1991.

3.5.8 Østeuropa

Styringsgruppen har diskuteret etablering a f  evt. sam arbejde med folke
oplysnings- og voksenundervisningsinstitutioner, organisationer og myn
digheder i Østeuropa, prim ært Baltikum. Som forberedelse til en større 
nordisk-østeuropæisk konference i 1991 er igangsat en undersøgelse af, 
hvilke projekter og kontakter, der er etableret nationalt i forhold til Øst
europa og Baltikum inden for voksenundervisning og folkeoplysning.

3.6 Dataprogramgruppen

Efter beslut i m inisterrådet erhöll dataprogram gruppen D PG  ett 3-årigt 
m andat for perioden 1.1.1988 till 31.12.1990. 1 1990 har dataprogram 
gruppen fått beviljat 2,9 mill. D K K  ur kultursektorns dispositionsm edel. 
M inisterrådet beslöt att verksam heten skulle evalueras 1990 med sikte på 
en bedöm ning av fortsatt verksamhet. Evalueringen genom fördes under 
forstå halvdelen av 1990 och evalueringsrapporten konkluderar att verk
sam heten ”har til nu været en enestående-succes” .

Inom ramen for arbetet pågår for närvarande ca 30 projekt på de 
huvudom råden m inisterrådet prioriterat; inform ation och dokum enta
tion, standardfrågor, FoU-arbete, know-how och produktutveckling, lärar
fortbildning, avtalsfrågor och internationella kontakter.

3.6.1 Information

På inform ationssidan kan näm nas att DPG:s tidskrift "N ytt om  data i 
skolan”utkom m it två gånger 1990 med tem at lärarfortbildning respektive 
miljö och sundhet. Upplagan är ca 20.000 ex. Ett nytt initiativ  är produk
tion och tryckning av gem ensamma lärar- och elevvägledningar till pro
gram vara på nordiskt kontrakt. En arbetskonferens för beslutsfattare i 
m inisterier etc. har hållits med tanke på den fortsatta verksamheten.

3.6.2 Standardfrågor

På standardom rådet har arbetet kring en gemensam ikonstandard fort
satt liksom standarder kring verktygsprogram. Ett nytt initiativ  med stan
darder kring program passning och program m ering har inletts. D etta är



1606

speciellt viktigt med tanke på en billig konvertering av program på nordis
ka kontrakt från ett språk till ett annat.

3.6.3 FoU-arbete

Viktiga FoU-projekt kring miljöutvecklingsprogram, dynam isk sim ule
ring som pedagogisk modell samt ny teknologidistansundervisning och 
vuxenutbildning har inletts.

3.6.4 Know-how och produktutveckling

Know-how om rådet har främ st präglats av workshop kring programut- 
provning, konvertering och anpassning av program, dynam isk simulering, 
miljöundervisning, ikonutveckling och program m erarutbildning.

Kring produktutvecklingen for N orden sker arbetet på många om råden. 
Främ st kan näm nas 16 nya undervisningsprogram  for varierande äm nen 
och utbildningsnivåer. Det interaktiva videoprojektet ” N orden 90” är på 
väg in i slutfasen och produkten väntas ligga färdig som m aren 1991. Det 
sam m a gäller sam arbetet kring CD-ROM , där D atabas N orden skall vara 
färdig vid samma tid. En bilddatabas kopplad till en ikondatabas, speciellt 
för specialundervisningsom rådet, ligger under planering. Slutligen kan 
näm nas sam arbetet kring utvecklingen av verktygsprogram för Norden.

3.6.5 Lärarfortbildning

På lärarfortbildningssidan har en ny struktur på designkursem a genom
förts. Trots att det pedagogiska elementet är fram trädande har produk
tionsinriktningen stärkts. Den första nya designkursen hölls för samhälls- 
lärara som m aren 1990 i G rim stad med 50 deltagare.

3.6.6 Nordiska avtal

Arbetet med gem ensamma nordiska avtal är främst kontrakt kring verk
tygsprogram och pedagogisk program vara. U nder 1990 ingicks avtal om 
16 nya program. Därm ed ligger för närvarande 45 program på nordiska 
kontrakt under dataprogram gruppen.

3.6.7 Internationalt samarbete

För Norden blir det internationella perspektivet kring data och utbild
ning allt m er väsentligt, speciellt beträffande EG-länderna, EFTA och 
östblocket. Det är självfallet av stor betydelse att de nordiska länderna har 
möjlighet att nära följa den europeiska utvecklingen på om rådet. Sam ti
digt är det ett faktum att man på olika håll i Europa visar ett stigande 
intresse för den nordiska sam arbetsm odellen och den snabba utveckling 
som skett i de nordiska länderna under senaste år.

Vid EG-ländernas datakonferens Eurit 90 inbjöds D PG  till en egen 
”Topic session” , där den nordiska sam arbetsm odellen presenterades för 
fram för allt Europa. Inom ram en för en stor utställning presenterade DPG



1607

utvecklingsmiljöer och produkter i Norden, vilket redan lett till en export
m arknad både i Europa och USA. U nder 1990 har D PG  fått kontakter 
med EG-högkvarteret i Bryssel, där de dataansvariga är intresserade av 
utökade kontakter till Norden. Sådana har redan etablerats till OECD och 
Unesco. D PG  har även fått förfrågningar från Balticum, där man ber 
dataprogram gruppen om hjälp med teknisk know-how, utvecklingsmiljö
er, program och lärarfortbildning.

4 Nordisk Råds ytringer og rekommandationer

4.1 Nordisk Råds ytringer 

Nordisk Råd har i sin udtalelse 4/1990  anledning af Nordisk M inister
råds redegørelse om planerne for det nordiske sam arbejde (C2) for 1990 
bl. a. henstillet til Nordisk M inisterråd.
— att infora ett ekonom isk stödsystem till föreningar i Norden, vilka har 

eller vill etablera och utveckla ett nordisk samarbete.
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet betragter de folkeoplysende og folkelige organisationers 

arbejde som et uhyre værdifuldt led i det nordiske samarbejde. M inisterrå
det prioriterer folkelige foreninger og organisationers sam arbejde i en 
række af de styringsgrupper og støtteordninger, som er etableret inden for 
de seneste år. Det gælder bl.a.: Styringsgruppen for folkeoplysnings- og 
voksenundervisningssam arbejde (FOVU), Nordisk idrætssamarbejde, 
Nordisk ungdomskom ité, Nordisk m usikkom ité (NOM US), Nordisk am a
tørteaterråd (NAR) samt Nordisk teater og dansekomité.

FOVU, NOM US, NAR, Nordisk idrætssam arbejde samt Nordisk ung
dom skom ité rådede over egne støtteordninger på i alt 11 mill. DKK i 1990 
som tildeltes folkelige organisationer og foreninger. En række a f  disse 
arbejder helt eller delvist som frivillige og ideelle organisationer. Hertil 
kommer, at der fra kulturfondens midler ofte gives engangsstøtte til fore
ninger af denne type.

Nordisk M inisterråd finder det rigtigt fortsat at prioritere det nordiske 
folkrørelsessamarbejde højt, fordi det bidrager til en positiv udvikling af 
nordisk sprog, identitet m. v.

G rundet den almindelige budgetsituation har m inisterrådet ikke haft 
mulighed for at tage konkrete initiativer til nye eller mere perm anente 
støtteform er i 1990 og 1991. Nordisk M inisterråd er i færd med at analyse
re aktuelle fremgangsmåder for organisering og financiering af det eksiste
rende nordiske sam arbejde med det formål at frigøre midler, som kan 
anvendes til iværksættelse a f  de dele af kulturhandlingsplanen, der forelø
big ikke har været m idler til.
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5.1.2 Meddelande om rekom m endation nr 10/1990/k om Handlingspro
gram fö r  språksamarbete 1990— 1995, NordM ÅL (B 103/k) 

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 

att fastställa ett handlingsprogram om språkligt sam arbete i N orden i 
enlighet med ministerrådsförslag B 103/k och med beaktande av de 
synpunkter som anförts av kulturutskottet 

att genom föra handlingsprogram m et under perioden 1990—1995 och att 
härvid särskilt:

— Elim inera befintliga hinder angående nordiskt TV- och radioprogram 
utbyte mellan de nordiska länderna

— Utbygga utväxlingsprogram för elever och lärare inom N orden
— Arbeta för att snarast säkra nordiska lektorattjänster inom Norden
— Vidta åtgärder för att stärka de icke-skandinaviska språkens ställning 

inom nordiskt samarbete
att utarbeta en tids- och finansieringsplan över handlingsprogram m ets 

förslag.”
Nordisk M inisterråd meddeler:

Nordisk M inisterråd vedtog på sit møde den 8 — 9. maj 1990 Handlings
program for sprogligt sam arbejde i N orden 1990— 1995 NordM ÅL, i ove
rensstemmelse med m inisterrådsförslag B 103/k.

Handlingsprogrammet er vedtaget under iagttagelse af de bemærkninger 
til dets gennemførelse, som Nordisk Råd har afgivet i rekom m andation 
10/1990/k.

En tids- og finansieringsplan for handlingsprogram m ets gennemførelse 
er udarbejdet og vedtaget på Nordisk M inisterråds møde den 3. decem ber 
1990.

Planen indeholder fastlæggelse a f  virksomhed og budget for 1990 og
1991 samt foreløbige mål for den resterende gennemførelsesperiode. U nd
tagelser er dog etableringen af en sprogkonsulentstilling ved Nordens Hus i 
Reykjavik og en tolkekonsulentstilling ved Nordiska språk- och inform a
tionscentret i Helsingfors, som begge er godkendt foreløbig frem til 
31.12.1993.

G ennemførelsesplanen bygger på forslag udarbejdet a f  de ansvarlige 
organer m .fl. Der er nogen variation med hensyn til hvor detaljeret, det 
har været muligt at planlægge. Nogle om råder er i NordM ÅL udførligt 
beskrevet, og planlægningen har her drejet sig om at fylde om råderne ud 
med veldefinerede aktiviteter. I andre tilfælde beskrives et sæt problemer, 
som bør behandles i handlingsprogram m ets periode. I sådanne tilfælde 
kræves der forarbejde f  eks i en arbejdsgruppe.

1 planlægningen er indgået hensynet til at opnå en balance mellem 
udgifterne til de enkelte punkter, der m odsvarer om rådernes vægt i hand
lingsprogrammet.

5.1 Nordiska rådets rekommendationer
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Virksomheden, der koordineres af em bedsm andskom itéen for nordisk 
kulturelt sam arbejde, besluttes og budgetlægges for et år ad gangen på 
baggrund a f  rapportering og forslag fra de ansvarlige organer m. fl. Sam ti
d ig justeres den foreløbige planlægning for den resterende gennemførelses
periode.
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Kapitel IX

Forskning og høyere utdanning

1 Sammendrag

Det nordiske sam arbeidet om forskning og høyere utdanning er inne i en 
fase der grunnlaget legges for nye, høyt prioriterte aktiviteter i kom m ende 
år. Nordisk forskerutdanningsakadem i er under etablering, program m er 
for miljøforskning og for polarforskning forberedes, Nordplus-ordningen 
styrkes og sam arbeidsprogram  for høyere utdanning utarbeides.

G jennom føring av Kulturhandlingsplanens am bisiøse m ålsettinger for 
sam arbeidet om forskning og høyere utdanning vil i de nærmeste år kreve 
betydelige ressurser. Det nordiske sam arbeidets prinsipper for finansiering 
og organisering av forskning og høyere utdanning er under kritisk vurde
ring. I de kom m ende år vil det bli satset sterkere på initierende virksomhet 
og tidsbegrensede aktiviteter som kan støtte opp under høyt prioriterte 
tiltak i landene.

2 Utviklingen innen forskning og høyere utdanning

Høyere kvalitet og bedre effektivitet er sentrale m ålsettinger i forsk
nings- og utdanningspolitikken i de nordiske landene. Det arbeides for å 
øke den internasjonale m obiliteten både for studenter og forskere. For å 
høyne kom petansen innen vitenskapelig produksjon og utdanning utvikles 
systematiske program m er for forskerutdanning.

3 Samarbeidsformene innen forskning og høyere utdanning

Innen forskning og høyere utdanning er det offentlige, nordiske sam ar
beidet om fattende. Dels har universiteter, høyskoler og forskningsinstitu
sjoner i ulike former etablert sam arbeid, dels har forskningsrådene og 
Nordisk M inisterråd organisert og finansiert virksom het for nordisk sam 
arbeid.

Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) skal gi råd til Nordisk m inisterråd 
i langsiktige og overgripende spørsmål, og skal gjennom egne initiativ 
frem m e nordisk sam arbeid på hele forskningsområdet. M inisterrådet 
(Kultur-, undervisnings- og sam arbejdsm inistrene) fastsatte i 1990 nye 
retningslinjer for FPRs virksomhet 1990 — 92. FPR  har i 1990 DKK
4.448.000 til disposisjon.

Ledningsgruppen för högre utbildning (HÖ G U T) er etablert for å utvik
le sam arbeid på om rådet.

Kulturhandlingsplanen har satt opp mål for utviklingen av sam arbeidet 
innen forskning og høyere utdanning. Som oppfølging av den såkalte
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Program gruppens rapport har M inisterrådet arbeidet med et om fattende 
arbeidsprogram  for endret finansiering og organisering av det nordiske 
kultursam arbeidet. M ålsettingen er å kunne øke fleksibiliteten og mulighe
tene for å utform e sam arbeidet etter aktuelle prioriteringer. Et m inister- 
rådsforslag om arbeidsprogram  for ændret finansiering og organisering av 
kultursektorens institusjoner, samarbeidsorgan og andre perm anente akti
viteter er vedtatt, og vil bli lagt fram for Nordisk Råds 39. sesjon.

Sektoren har hatt ansvaret for arbeidet med følgende rådsrekom m anda- 
sjoner:
12/1989/k D atorstödd utbildning av tekniker och ingenjörer 
41/1989/k U tökat nordisk utbildningssam arbete 
46/1989/k Å tgärder för N ordplus-program m ets genom förande 
11/1990/k R iktlinjer för Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) för

1 9 9 0 -9 2

4 Virksomheten i 1990

De viktigste aktiviteter har vært knyttet til etableringen av en nordisk 
forskerutdanningsordning, nye forskningsprogram m er og videreføring av 
N ordplus-sam arbeidet.

4.1 Forskerutdanning

M inisterrådet vedtok i 1990 å opprette Nordisk forskerutdanningsaka- 
demi som en samlet støtteordning for sam arbeid om forskerutdanning og 
forskerm obilitet. Forskerutdanningsakadem iet vil fra årsskiftet 1990/91 
være i virksom het med eget styre og sekretariat. De selvstendige støtteord
ningene Nordiske forskerkurser, N ordiske forskerstipendier samt N ordis
ke forskersymposier nedlegges samtidig, og integreres i Forskerutdan
ningsakademiet. For 1990 har disse ordningene en budsjettram m e på 
DKK 12.237.000.

Virksomheten med system atiserte nordiske forskerkurs finansiert av 
FPR har fortsatt i 1990. Kursseriene innen henholdsvis astrofysiske ob
servasjonsm etoder og sykepleieforskning ble avsluttet under året. Begge 
virksom heter er bedøm t som meget positive. Evalueringer av kursseriene 
og anbefalinger om videreføringer er behandlet av FPR  og oversendes 
styret i Nordisk forskerutdanningsakadem i for eventuell oppfølging.

FPR har også b idratt til gjennomføring av som m erkurs ved Uppsala 
biom edicinska centrum  (BMC), og det er vedtatt å sette i verk planlegging 
av kurs innen om rådet cellebiologi.

På initiativ av styringsgruppen for sam arbeidet om superdatam askiner 
er det holdt en internasjonalt konferanse for å trekke opp retningslinjer for 
bruk av superdatam askiner.
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Det er i gang et om fattende arbeid vedrørende kultursektorens institu
sjoner og perm anente aktiviteter, jfr. punkt 3 foran.

På grunnlag av evalueringer, har det for to  av institusjonene blitt vurdert 
omlegginger av virksomheten. FPR har anbefalt at NORDPLAN s rett til å 
ta opp egne forskerstuderende og til å tildele egen doktorgrad avskaffes. 
Også for N O RD IN FO  foreligger det anbefalinger fra FPR  om delvis om 
legging av virksomheten. M inisterrådet vil i desem ber 1990 ta  stilling til 
omleggingsforslagene for de to institusjonene.

Nedenfor gis det kortfattede beskrivelser av institusjonenes og sam ar
beidsorganenes virksomhet i 1990. D et vises for øvrig til institusjonenes 
egne årsberetninger.

4.2.1 Nordisk Journalistkursus

N ordisk Jounalistkursus Finansieres over M inisterrådets budsjett i 1990 
med DKK 2.091.000.

For i større grad enn tidligere å fokusere på Nordens forhold til det 
øvrige Europa ble det tre m åneder lange hovedkurset lagt om til å fokusere 
på sam m enlikning av de nordiske m odeller med de europeiske. Emne for 
et fireukerskurs var ”Norden og EFs indre marked 1992” .

Med ekstraordinære m idler fra Nordisk Råds presidiesekretariat er det 
arrangert et kontaktsem inar mellom journalister og redaktører i N orden og 
de tre baltiske republikker om pressens dem okratiske funksjoner, pressejus 
og presseetikk.

Med ekstraordinære m idler fra Nordisk M inisterråd er det arrangert et 
sem inar om nordisk EF-politikk for britiske og irske journalister.

4.2.2 Nordiska institutet fö r  teoretisk fy s ik  (NORDITA)

NORDITA finansieres i 1990 med DKK  15.492.000 over M inisterrå
dets budsjett.

N O RD lTA ’s verksamhet 1990 har i stor utsträckning präglats av att 
anpassa verksamheten till de nya stadgarna och av att organisera den nya 
styrelsens arbetsform er så att dess ledam öter lättare kan ta en aktiv del i 
institutets dagliga arbete.

Arbetet med att förbättra inform ationsverksam heten från institutet fort
går planenligt. Bl. a. utkom m er nu regelbundet NORDITA NEWS med sex 
num m er om året. Den vetenskapliga publiceringsverksamheten har ökat 
väsentligt 1990 jäm fört med tidigare år.

U nder året har träffats överenskommelse med en av de främ sta ryska 
astrofysikem a att tills vidare tillbringa 2 — 3 m ånader per år vid N O R D I
TA. U nder februari och m ars stod denne som huvudansvarig för tre 
workshops under den sam lande rubriken ” Hot spots in astrophysics” . 
Deltagarna fördelade sig ungefär likformigt mellan nordiska, öst- och 
ickenordiska västeuropeiska fysiker.

4.2 Forskningsinstitusjoner
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Over M inisterrådets budsjett for 1990 er NOAC finansiert med DKK
763.000,-.

N O A C s verksamhet under 1990 har dels fokuserats på u tnyttjande av 
nytillkom na acceleratorresurser i N orden i syfte att bygga upp ett mer 
långsiktigt nordiskt sam arbete vid dessa. V idare har nya tvärvetenskapliga 
forskningsprojekt inom fysik-geofysik-geologi fått stöd och också resul
terat i en rad mycket intressanta nya resultat.

U nder året har stöd givits till fyra symposier och sommarskolor.

4.2.4 Nordiska institutet fö r  asienstudier (NIAS)

NIAS har for 1990 en bevilgning over M inisterrådets budsjett på DKK
5.769.000.

NIAS omorganiserades 1988 genom beslut fattat av m inisterrådet 1987. 
U nder 1990 har resultaten av reform eringen på allvar böijat visa sig. 
A ktiviteterna har ökat på så gott som samtliga verksam hetsom råden.

NIAS har engagerat sig i bildandet av ett stort och heltäckande forskar- 
nätverk, organiserat i nordiska forskarassociationer med olika geografisk 
inriktning. På denna grund kom m er institutets service till universiteten 
och forskarvärlden att kunna förbättras ytterligare under de kom m ande 
åren. På det internationella planet har det vid sidan av Asien skett en 
upprioritering av kontakterna inom Europa.

4.2.5 Nordisk Dokumentationscentral fo r  M assekommunikationsforsk- 
ning (NORDICOM )

M inisterrådet finansierer N O RD ICOM  med DKK 876.000 for 1990. 
N O RD IC OM s dokum entationsvirksom hed har i 1990 rutinemæssigt 

arbejdet med dokum entation af nordiske m ediepublikationer.
Inform ationsvirksom hedens arbejde forløb ligeledes rutinemæssigt med 

udgivelse a f  nordiske nyhedsbreve: NORD ICOM -IN FO RM A TION  og 
engelsk-sprogede nyhedsbreve: The N O RD ICOM  REVIEW.

Im plem entering af mulighed for decentral inddatering a f  data ved de 
enkelte nationale dokum entationscentraler blev igangsat. D ette initiativ er 
udtryk for en tiltrængt rationalisering a f  arbejdsrutinerne.

4.2.6 Nordiskt kollegium fo r  ekologi (NKE)

M inisterrådet finansierer NKE med en bevilgning på DKK 612.000 for 
1990.

I tillegg til Kollegiets norm ale virksomet i form av kurser, symposier, 
stipendieverksam het o.l., er det for første gang gitt støtte til aktivitet i et 
baltiskt land. Kollegiet har støttet nordisk deltakelse i et symposium om 
vegetasjonproblem er i det baltiska om rådet, arrangert av U niversitetet i 
Tartu.

En Europeisk Ekologisk Federation ble dannet i 1990, og Kollegiets

4.2*3 Nordiska kommittén för acceleratorbaserad forskning (NOAC)
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sekretariat fungerer som Federationens sekretariat. Virksomheten planleg
ges bli av samme karakter som Kollegiets egen, og hovedvekten skal legges 
på doktorandutdanning og doktorandm obilitet i Europa.

I Brundtlandkom m isjonens ånd holdes i oktober 1990 et symposium 
med tittel ”Ekologi, miljø och u-landsforskning” , med støtte av b l.a. 
SAREC och FINNIDA.

4.2.7 Nordisk Som meruniversitet (NSU)

NSU har for 1990 en bevilling over M inisterrådets budget på DKK
1.660.000.

N SU ’s aktiviteter var i 1990 koncentreret om 10 tværvidenskabelige 
em ner i et tilsvarende antal internordiske studiekredse med hver mellem 
10 og 20 aktive lokalkredse i de 21 nordiske universitetsbyer. Programm et 
indeholdt em ner som tid og tidsforståelse, com puterkultur, europæiske 
identiteter og genteknologi og etik.

Repræsentantskabet besluttede at ændre N SU ’s publikationsprofil med 
det formål i højere grad at m arkere NSU i den nordiske, akadem iske 
offentlighed — bl. a. startes en ny skriftserie, der løbende skal orientere om 
og bringe bidrag fra kredsenes arbejde.

N SU’s form ålsparagraf blev revideret af repræsentantskabet, og fokus 
for aktiviteterne er nu sat på det tværvidenskabelige, kritisk orienterede 
sam arbejde og på den kulturelle udveksling i Norden.

4.2.8 Nordisk Kollegium fo r  marinbiologi (NKMB)

NKMB har for 1990 en bevilgning på DKK 1.862.000 over M inisterrå
dets budsjett. H ovedaktivitetene har vært sentrert om kurs- og stipendi- 
atvirksom het, samt gjennomføring av det treårige satsingsom rådet ” M a
rinbiologiske forhold ved Færøyene” (BIOFAR) der 1990 er siste år.

NKMB har i 1990 tildelt totalt 14 stipendier for forskerutdannelses- 
opphold av varighet 2 - 6  mnd i annet nordisk land. NKMB har videre 
forberedt utgivelse av et nordisk marinbiologisk nyhetsbrev, og satt i gang 
forberedende arbeid for sitt neste satsingsom råde ” M arin systematikk og 
artskunnskap” (1992 — 94).

4.2.9 De nordiska språk och litteraturkurserna

Kursene finansieres i 1990 med DKK 1.639.000 over M inisterrådets 
budsjett.

De nordiska språk och litteraturkurserna har till syfte att i vart och ett av 
de nordiska länderna anordna kurser i landets språk, litteratur och kultur, 
avsedda för universitetsstuderande från de andra nordiska länderna. Med 
godkänt vitsord genomgången kurs m otsvarar vid hem universitetet anord
nad kurs och befriar från exam ination i sam m a äm ne. Drygt 300 studeran
de deltar i kurserna som anordnas varje år i D anm ark, F inland, Norge och 
Sverige samt vartannat eller vart tredje år på Färöarna, G rönland, Island 
och i Sameland.



1615

4.2.10 Nordiska samarbetsorganet fö r  vetenskaplig information (NORD- 
1NFO)

For 1990 finansieres NORD1NFO over M inisterrådets budsjett med 
FIM 3.764.000, tilsvarende DKK 6.324.000.

N O RD IN FO s m ålsättning är att verka for en förbättrad och effektivare 
inform ationsservice i de nordiska länderna. Den viktigaste verksam hets
formen vid sidan om sam ordningsinsatser är beviljande av projektmedel 
för att initiera, stim ulera, stödja och genomföra olika aktiviteter.

U r 1990 års verksam het bör framför allt fram hållas den fortsatta utveck
lingen av IANI — ett PC-program som förenhetligar sökning och sökspråk, 
i första hand i nordiska databaser.

En ny upplaga av handboken ” N ordic D atabases” med beskrivningar av 
430 nordiska databaser har utkom m it under året.

4.2.11 Nordiska sam arbetskom m ittén fö r  internationell politik

Sam arbeidskom iteen finansieres over M inisterrådets budsjett for 1990
med DKK 848.000.

Verksamheten i 1990 koncentrerats till att finna nya form er för sam ar
bete på kom m itténs om råde. I det syftet hålls i novem ber en forskarkonfe- 
rens över tem at ” Forskningssam arbete och samarbetsforskning: N orden i 
förändringarnas Europa” .

På grunn av nedskjæringer i budsjettet er virksom heten betydelig redu
sert. Av den grunn er det ikke blitt delt ut forskningsbevilgninger, og en 
sem inarserie som kom m ittén har drevet siden 1986, ble avbrudt i 1990. 
Av den tradisjonelle virksom heten har bare publikasjonene vært drevet i 
stort sett vanlig utstrekning.

4.2.12 Nordiska kom m ittén  fö r  öststatsforskning

På grund av den hastiga förändringsprocessen i Sovjetunionen och Öst
europa har intresset för N ordiska kom m itténs för öststatsforskning m ed
lem m ar och organisation ökat m arkant och därm ed efterfrågan på kom
m itténs kunskaper och tjänster. U nder denna period har inform ations
verksam heten syftat till att svara upp mot dessa nya behov. K om m ittén 
genom för också en inventering av öststatsforskningen i Norden för att 
diskutera äm nets nya förutsättningar — i perspektiv av glasnost och pe- 
restroyka.

Komiteen har for 1990 DKK 297.000 i bevilgning fra M inisterrådet.

4.2.13 Nordisk Kollegium fo r  Fysisk Oceanografi (NKFO)

NKFOs bevilgning over M inisterrådets budsjett er for 1990 på DKK
1.468.000.

Kollegiet arrangerade en kurs i ” H avm odellering” (teori kring num eris
ka modeller för beräkning av vattenstånd, ström m ar och transporter av
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äm nen). Det er avholdt ett symposium om förhållandena i ” Skagerrak 
med omgivande havsom råden” . En avsikt med m ötet var att, med forsk- 
ningspresentationerna som grund, diskutera Kollegiets forskningsprogram
1991—93 som inriktas mot förhållandena i om rådet från N ordsjön in till 
Östersjön.

Kollegiet har finansierat utbytesresor för nordiska forskare och lärare, 
och finansierat vistelse vid oceanografisk institution i annat nordiskt land 
för forskarstuderande. Kollegiet har, bland annat i sam arbete med BIO
FAR, bedrivit undersökningar om förhållandena kring Färöarna.

4.2.14 Nordiska sam arbetskom m ittén fö r  arktisk m edicinsk forskning  
(NoSAMF)

NoSAMF m ottar over M inisterrådets budsjett for 1990 DKK 1.551.000.
Sam arbetskom m ittén och sam arbetskom m ittBens m edlem m ar har ak

tiv t deltagit i arrangerandet av den 8. internationella kongressen för ark
tisk medicin (the 8th International Congress on Circum polar Health). 
H uvudtem at för kongressen var samhällsmedicinska problem ställningar 
och — lösningar i nordligt belägna regioner. U nder andra hälften av året 
har sam arbetskom m itténs arbete fokuserats på arrangemangen för det 
nordiska köldm ötet och planeringsarbetet inletts för en konferens i 1991 
angående olycksfallsprofylax i arktiska om råden.

Sam arbetskom m itténs inform ationstjänst har fungerat enligt sam m a 
principer som tidigare och denna serviceform har utnyttjats av en rad 
forskare inom arktisk medicin. Sam arbetskom m ittén har utsetts till 
W HO:s sam arbetscenter för arktisk medicinsk forskning och cirkum polar 
hälsa (W HO Collaborating Centre for Arctic Medical Research and Cir
cum polar Health) fr. o. m. septem ber 1990.

4.2.15 Nordiska institutet fö r  fo lkdiktn ing

Instituttet finansieres i 1990 over M inisterrådets budsjett med FIM
1.571.000, motsvarende DKK 2.639.000.

Nordiska institutet för folkdiktning har under året satsat på att avsluta 
flera större projekt. Bland dessa bör näm nas projektet om kvinnoaspekten 
i folklore och folkloristisk forskning som resulterade i en publikation 
”KvinnFolk Kvinnor i tradition och ku ltur” och projektet om folkloristisk 
dröm forskning som leder till en publikation nästa år.

En ny satsning är Folklore Fellows’ Sum m er School, en internationell 
utbildningskurs för unga avancerade forskare, som kom m er att äga rum
1991 med tanke på att verksamheten kom m er att fortsättas under flera år. 
Till kursen väljs deltagare även utanför N orden och den har en kraftig 
extern finansiering.

Institutet kom m er att ha en ny direktör fr. o. m. början av 1991. Man har 
arbetat för en smidig övergång och berett plats för nya projekt samt 
planerat för fortsättningen av sam arbetet med Unesco inom folklorens 
värn.
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4.2.16 Nordiska högskolan fö r  hushållsvetenskap (NHH)

N H Hs bevilgning over M inisterrådets budsjett er for 1990 på SEK
964.000.

N H H  bedriver undervisningsaktiviteter på tre linjer, textillinjen, nä- 
ringslinjen och linjen för näringsterapi.

En ny studieplan för näringslinjen syftar till att föra fram de flesta 
studerande till hovedfag (cand scient), öka antagningskapaciteten, stim u
lera flera av de studerande att genomgå forskarutbildning, starta vidareut
bildning av tidigare studerande och bidra till att det startas utbildning i 
klinisk näringslära i Norge.

Inom linjen för näringsterapi, som ersätter de tidigare dietetikerkurser- 
na planeras vid sidan av den reguljära linjeutbildningen vidareutbildnings- 
kurser för kliniska näringsfysiologer och dietister.

NHH-styrelsen arbetar sedan flera år med att försöka att i D anm ark 
etablera en påbvggnadsutbildning i konsum entekonom i.

4.2.17 Nordiska institutet fö r  samhällsplanering (NORDPLAN) 

NORDPLAN finansieres over M inisterrådets budsjett for 1990 med
SEK 6.843.000, tilsvarende DKK 7.596.000.

NORDPLANS tre huvudgrenar, 1-årig vidareutbildning för akadem iskt 
utbildade praktiker, forskarutbildning och forskning, är alla tvärfackliga.

I vidareutbildningskursen studerades b l.a . stadspolitikens ekonom iska, 
kulturella, sociala- och m iljöaspekter och planeringsetik med Ålborg som 
fältstudieort.

Program m et för 1991-års kurs, som lagts upp av NORD PLA N s nya 
miljögrupp, fokuserar på m iljöaspekter i lokal- och regional planering med 
olym piad-orten Lilleham m er som exempel.

Forskarutbildning om arbetades efter en extern utvärdering. Två for
skarkurser ordnades: ” Filosofi för planerare” och ”Aristoteles som väl- 
färdsteoretiker” . De väckte stort intresse — inte m inst bland teknologkret- 
sar i Norden.

Engström-gruppen drev fem externfinansierade forskningsprojekt om 
kom m unikationer och transporter. Ett av dem undersöker hur internatio
naliseringen hos stora företag skapar nya rese-, transport- och kontakt
mönster.

4.2.18 Nordisk vulkanologisk institut (NO RDVULC)

Institu ttet finansieres i 1990 over M inisterrådets budget med ISK
31.641.000, svarende til D K K  3.797.000.

NO RDVULC har i 1990 udført undersøgelser, som har til formål at øge 
forståelsen a f  dybe fysiske og kemiske processer hvor jordskorpens plader 
bevæger sig fra hinanden. Institu ttet lægger en stor vægt på at udvikle 
m etoder til kontinuerlig overvågning af vulkanom råder med det formål at
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skabe forudsætning til at give værdifuld rådgivning til befolkninger, som er 
truede a f  vulkanudbrud.

Institu ttet har taget initiativ  til aktivt sam arbejde med europæiske søs
terinstitutioner, specielt i Portugal og Italien. Endvidere er instituttets 
virksomhed i sin helhed et nordisk bidrag til de Forenede N ationers 
” International Decade for N atural D isaster Reduction (ID N D R )” .

4.2.19 Nordisk institutt fo r  sjørett

Instituttet har for 1990 en bevilgning på NOK  2.541.000 over M inister
rådets budsjett.

Instituttet har holdt 3-månedlige kurs vår og høst i sjørett, petroleums- 
rett og kontrakter i petroleum svirksom heten for nordiske studenter.

Det 11. nordiske sjørettssem inar ble holdt i septem ber. Det er arrangert 
etterm iddagssem inarer i sjørett, hvorav ett hvert semester er kom binert 
med et eget sem inar for dom m ere. I petroleum srett er det holdt 3 — 4 
sem inarer hvert semester.

Forskningsprosjektene ” Joint Venture i Shipping” og ” EF — N orden — 
Olje — G ass” fortsetter, og vil bli avsluttet i helholdsvis 1991 og 1992. 
Institu ttet er i ferd med å starte opp nye forskningsprosjekter, b l.a. i 
” Sikkerhet til sjøs” og i ”Gass og elektrisitet” . Instituttet deltar aktivt i Det 
juridiske fakultets nyopprettede Senter for EF-rett.

4.2.20 Nordiske geoekskursioner til Island

Den nordiske geologiske ekskursion til Island blev gennemført i juli 
1990. M inisterrådet bevilger i 1990 DKK 679.000 til formålet. Ekskursio
nens hovedem ner var kvartærgeologi, glacialgeologi, glaciologi, sedimen- 
tologi, geomorfologi og kvartærstratigrafi, men også vulkanologi og tefro- 
kronologi. U nder ekskursionen blev der holdt 3 foredrags- og diskussions- 
seminarer.

4.2.21 Nordiska samfundet fo r  latinamerikaforskning (NOSALF)

Nordiska sam fundet for latinam erikaforskning har i 1990 en beviljning
från M inisterrådet på DKK 295.000.

NOSALF beviljar årligen mellan 10 och 20 resestipendier for en veckas- 
studier till företrädesvis forskningsstuderanden som behöver besöka en på 
Latinam erika inriktad Nordisk Institution.

Publikationen "Ibero A m ericana” är den enda vetenskapliga tidskriften 
av m ultidisciplinär karaktär specialiserad på Latinam erika i de nordiska 
länderna. Den utges två gånger per år. En ny serie NOSALF publikationer 
ger möjlighet för nordiska forskare att publicera sina avhandlingar, artik
lar eller forskningsresultat också på ett nordiskt språk i m otsats till m ateri
al som publiceras i "IberoAm ericana”.
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4.2.22 Nordisk federation fö r  m edicinsk undervisning

Over M inisterrådets budget for 1990 er det bevilget DKK 709.000 til 
Føderationenen.

Et møde om lægeuddannelsens globale perspektiv har bl. a. kortlagt 
Nordens m uligheder for at etablere konkrete sam arbejdsprosjekter med 
lægeskoler i den tredie verden. Føderationen har taget kontakt med myn
dighederne i USSR og etableret en sam arbejdsaftale om lægeuddannelse 
med Det Postgraduate Institut i Leningrad.

Videre drøftedes i oktober på initiativ a f  medicinske studerende hvorle
des læger og lægestuderende kan bidrage til at realisere N ordplus-ord
ningerne.

4.3 Forskningsprogrammer

I tråd med FPRs retningslinjer er det ta tt initiativ til to program m er om 
henholdsvis m iljøforskning og polarforskning.

4.3.1 M iljøforskning

Samarbeids- og kulturm inistrene har nedsatt en program kom ité for å 
utarbeide et forslag til 5-årig m iljøforskningsprogram . Programforslaget 
tar utgangspunkt i igangværende og planlagte nasjonale og nordiske aktivi
teter. Klimaforandringer miljøforskningssamarbeidet i Østersjøområdetog 
forskning  om styringsmidler (miljøøkonomi) er satt opp som foreløpige, 
overgripende tem aom råder.

4.3.2 Polarforskning

En program kom ite ventes innen utgangen av 1990 legge fram et forslag 
til et nordisk sam arbeidsprogram  for polarforskning. Program m et vil om 
fatte alle vitenskapelige hovedom råder, og kunne legge grunnen for sam ar
beid om nordisk deltakelse i bredere internasjonalt sam arbeid, og for 
sam ordning og arbeidsdeling mellom landene.

4.4 Forskningspolitiske studier

En av FPRs sentrale oppgaver er å få fram grunnlagsinformasjon om 
den nordiske forskningens status og fram tidsutsikter. I 1990 er det således 
publisert en studie av universitetene i N orden foran 90-tallet, med 
hovedvekt på beskrivelse og analyse av endringer i styring og finansiering 
av forskning. Studien er planlagt fulgt opp både med et popularisert 
sam m endrag/nyhetsbrev, og ytterligere studier av f. eks. effekter av endre
de ram m ebetigelser for instituttenes virksomhet. I en annen studie er det 
utredet mulighetene for å bedre den nordiske sam m enliknende statistik
ken over forskerutdannet personale.

4.5 Nordisk uddannelsesfællesskab

I slutningen af 1988 tog Styringsgruppen for højere uddannelse initiativ 
til at få kortlagt de økonomiske, juridiske og andre hindringer for nordisk
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sam arbejde inden for højere uddannelse. Kortlægningsarbejdet blev udført 
af avdelingsdirektör G öran Svanfeldt ved universitets- och högskoleämbe
tet i Stockholm. Rapporten ” Kartläggning av hinder för nordiskt sam arbe
te inom högskoleom rådet” forelå i februar 1990 og var i foråret til høring 
på universiteter med videre.

En program grupppe nedsat af Styringsgruppen for højere uddannelse 
har i 1990 udarbejdet udkast til forslag om sam arbejdsprogram  for højere 
uddannelse i Norden. Program gruppens forslag indebærer blandt andet at 
Nordplus-program m et forlænges samt at dets virksom hed udvides betyde
ligt.

Ligeledes indeholder forslaget tiltag om kring m eritoverføring og nordisk 
arbejdsdeling samt en foreløbig skitse til nordisk overenskomst om adgang 
til højere uddannelse. Målet med en overenskomst skal ifølge dette forslag 
være, at der ikke gives særlige kvoter for nordiske studerende — det vil 
blandt andet sige fri konkurrence om pladserne. H vor særlige nationale 
interesser gør sig gældende, skal der være mulighed for at indgå aftaler om 
kvoter, pladser, betaling med videre.

Styringsgruppen for højere uddannelse har i 1990 taget initiativ til at der 
udarbejdes nyt inform ationsm ateriale til afløsning a f  ”Att Studera i N or
den” (seneste udgave 1985).

4.6 Nordplus

Syftet med N ordplus är att främja utbytet av studerande och lärare inom 
ram en för nätverk mellan universitet och högskolor i Norden. Program m et 
ingår som ett led i strävandena att förstärka den nordiska gemenskapen 
och genomförs som försöksverksamhet under 1989—1993. M ålsättningen 
att ställa 900 Nordplus-stipendier till förfogande har uppnåtts. Det stora 
antalet ansökningar har em ellertid m edfört att m indre än hälften av ansök
ningarna har kunnats tilgodoses.

Nordplus budsjett for 1990 er på D K K  15.948.000, hvorav DKK
3.780.000 fra den økonomiske handlingsplanen.

1990 har det inom Nordplus, bl. a. på initiativ från högskolehåll, etable
rats en ny stödordning: Bidrag till kursverksam het. Stödordningen har fått 
ett stort positivt mottagande.

En arbetsgrupp bestående av universitetsadm inistratörer har genomgått 
de adm inistrativa erfarenheter av N ordplus som hittils gjorts vid universi
tet och högskolor i Norden. Rapporten innehåller operativa förslag till en 
mer ström linjeform ad struktur.

M er än 200 högskolor har egna N ordplus-kontaktpersoner som alltm er 
engageras i inform ationsåtgärder, adm inistrativ hantering och studie
sociala frågor.

De nordiska studentbostadsstiftelserna har vid en konferens behandlat 
Nordplus. Konferensens rekom m endationer utgör ett välkom m et bidrag 
til en fortsatt utbyggnad av programmet.
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Generellt kan det noteras att N ordplus 1990 erhållit en fastare förank
ring bland universitet och högskolor samt att program m et konsoliderat sin 
ställning bland de alternativ som står till de studerandes förfogande.

4.7 Informasjonsteknologi 

Etter avslutning av Nordisk handlingsplan på datateknologiom rådet ved 
årsskiftet 1989/90, er ansvaret for videre aktiviteter lagt på de enkelte 
sektorer. På oppfordring fra Sam arbeidsm inistrene har FPR satt igang en 
ekspertgruppe for evaluering av datahandlingsplanens forskningsmessige 
virkninger. G ruppens rapport vil foreligge første halvår 1991.

Sluttrapporten fra M insiterrådets rådgivende utvalg for dataspørsm ål 
(RU-data) har i løpet av høsten 1990 vært til høring i en rekke nordiske og 
nasjonale organer. Nye tverrsektorielle innsatser innen inform asjonstek
nologi utredes av et nordisk Kontaktorgan for datapolitiske spørsmål (KO- 
data), som innen første halvår 1991 ventes å avgi sin innstilling.

§ Nordisk Råds uttalelser og rekommandasjoner

5.1 Nordisk Råds uttalelse

Nordisk Råd har i udtalelse 4/1990  i anledning af planlægningsdoku- 
ment C2 1990 bl.a. henstillet til m inisterrådet ”att eventuella forslag om 
nedläggningar av institutioner på kulturavtalets om råde överläm nas till 
rådet i form av separata ministerrådsförslag innan definitiva förslag fattas 
(jfr. art. 46 i Helsingforsavtalet)” .

M inisterrådet henviser i den anledning til det arbejde, der er beskrevet 
foran under afsnit 3.

5.2 Nordisk Råds rekommandasjoner

5.2.1 M eddelande om  rekom m endation nr 12/1989/k  angående dator
stödd utbildning av tekniker och ingenjörer (A 837/k)

R ekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att under 

m edverkan av b l.a. N ordiska industrifonden (NIF) igångsätta ett projekt 
för att ta fram sådan dataprogram vara som behövs i den databaserade 
grund- och vidareutbildningen av tekniker och ingenjörer i Norden. Arbe
tet kan senare utvidgas till att om fatta också andra lämpliga utbildnings
om råden.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet anser sam arbetet inom högre utbildning vara av stor vikt 

och tildelar om rådet ökade resurser genom N ordplus och andra satsningar.
Nordplus har introducerat en ny stödordning som bl.a. ger bidrag till 

utveckling av nya undervisningsaktiviteter av den typ rekom m endationen 
om fattar.
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5.2.2 M eddelande om  rekommendation nr 41/1989/e angående utökat 
nordiskt utbildningssamarbete (A 898/e)

Rekom m endationen lyder:
'N ordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd

a) at inden udgangen af 1992 gennemføre princippet om fuld gensidig 
anerkendelse af eksam iner og prøver (deleksaminer),

b) at forhøje am bitionsniveauet for Nordplus, således at programmet 
kom m er til at om fatte m indst 3 000 studenter årligt og at udarbejde de 
nødvendige foranstaltninger til at sikre tilstrækkelig nordisk adgang til 
Erasmus- programmet,

c) at i løbet a f  1990 udarbejde et forslag til et særligt stipendieprogram  for 
at give nordiske forskere bedre m uligheder for at studere i de andre 
europæiske lande, inklusive en første fase, som om fatter 500 årlige 
stipendier.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
De nordiska länderna har inngått en överenskommelse om nordisk 

arbetsm arknad för personer som genomgått en kom petensgivande högre 
utbildning om fattande m inst tre år.

Frågan om m eritöverföring av studieperioder och delexam ina har be- 
retts inom en expertgrupp med uppdrag att genomföre en första utvärde
ring av Nordplus.

I beredningen av ett sam arbetsprogram  för högre utbildning i Norden 
ingår bl. a. övervägande om en höjd am bitionsnivå för Nordplus.

Samtliga fem nordiska stater deltar i Nordplus. För närvarande kan EG- 
landet D anm ark dessutom sam arbeta inom Erasmus-programmet. Denna 
möjlighet är inte öppen för de övriga nordiska länderna, som är m edlem 
m ar i Efta. Förhandlingar pågår mellan Efta och EG om bl. a. Efta-stater- 
nas deltagande i EG-program m et Erasmus.

Beträffande punkt c) anser M inisterrådet att sam nordiska forskarutbild- 
ningsresurser bör användas inom Norden. Nordiska forskares utom nordi- 
ska kontakter och stipendieresor är inte en fråga för nordiskt sam arbete 
utan ett nationellt ansvar.

5.2.3 M eddelande om  rekommendation nr 46/1989/k angående åtgärder 
fö r  Nordplus-programmets genomförande (A 872/k)

Rekom m andationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd om snarest at ved

tage foranstaltninger, der kan frem m e Nordplus-program m ets gennemfø
relse ved
1. at arbejde for etablering a f  introduktionskurser i værtslandets sprog,
2. at arbejde for, at der gennemføres en liberalisering af reglerne for 

examensgyldighed i Norden og for etablering af en egnet praksis herfor,
3. at arbejde for, at stipendierne får en sådan størrelse, at de dækker 

m erom kostninger ved studier i et andet nordisk land, og at stipendia-
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terne i studiesocial sammenhæng ligestilles med landets egne studenter,
4. at arbejde for, at N ordplus-stipendiet også om fatter en studenterbolig,
5. at arbejde for, at inform ationen til de studerende om N ordplus og dess 

m uligheder intensiveres,
6. at afsætte m idler a f et sådant omfang, at am bitionsniveauet i N ordplus

program m et kan opretholdes,
7. at arbejde for, at der gives mulighed for individuelle ansøgninger om 

Nordplus-stipendier uanset den pågældende uddannelseinstitutions in
teresse i at deltage samt

8. at sikre, at udveksling a f  studenter og lærere mellem D anm ark, Fær
øerne og G rønland kan finde sted inden for N ordplus-program m et.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
1 m inisterrådets beredning av ett förslag till sam arbetsprogram  för högre 

utbildning indrogs en expertgrupp med uppdrag att genom föra en första 
utvärdering av Nordplus. Expertgruppen har i en rapport framlagt en rad 
konkretiserade förslag som tar sikte på att öka flexibiliteten och förbättra 
N ordplus i enlighet med den andem ening rekom m endationen ger uttryck 
för.

Beträffande punkt 8 kan m inisterrådet konstatera att detta inte är i 
överensstäm m else med Helsingfors-avtalet.

5.2.4 M eddelande om rekom m endation nr I l/1 9 9 0 /k  angående riktlinjer 
fö r  Nordiska forskningpolitiska rådet (FPR) Jor 1990— 1992 (B 108/k)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att lägga riktlinjerna för Nordiska forskningspolitiska rådet till grund 

för arbetet under verksam hetsperioden 1990—1992, i enlighet med 
ministerrådsförslag B 108/k och med beaktande av de synpunkter som 
anförts av kulturutskottet och

2. att under den verksam hetsperiod riktlinjerna avser
— vidta åtgärder för att ytterligare stärka nordiskt sam arbete inom det 

internationella forskningssam arbetet
— stärka och utöka en system atiserad nordisk forskarutbildning och for

skarrörlighet
— uppm ana till ett ökat nordiskt sam arbete inom forskningsom rådet hu

m aniora och sam hällsvetenskap
— inleda ett nordiskt sam arbete mellan högskolor och näringsliv i form av 

ett nordiskt COM ETT-program
— koordinera inform ation på det nordiska forskningssam arbetets om råde 

genom publicering av ett nordiskt nyhetsbrev.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet gjennom fører det nordiske forskningssam arbeidet i tråd 

med de vedtatte retningslinjer for FPR. Særlig vekt er lagt på etableringen 
av Nordisk Forskerutdanningsakadem i som vil starte sin virksom het ved 
årsskiftet 1990/91.
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Program m ene for miljøforskning og for polarforskning er under forbere
delse, jfr. punktene 4.3.1 og 4.3.2 foran.

FPR  arbeider videre med ideen om N orden som nettverk, bl. a. ved i 
sam arbeid med forskningsrådene og deres nordiske sam arbeidsorganer 
vurdere mulighetene for å utvikle nordiske Centres o f Excellence og for
bedre finansieringsmulighetene for m indre sam nordiske prosjekter.

Sam arbeid og utveksling av inform asjon ivaretas b l.a . gjennom de 
forskningspolitiske utredninger og konferanser FPR  ta r initiativ  til. 1 
øvrigt vil styrkingen av M inisterrådets generelle publiserings- og inform a
sjonsvirksom het og en nærm ere kontakt med forskningsrådenes nordiske 
sam arbeidsorganer kunne dekke koordineringsbehovet vedrørende forsk- 
ningsinformasjonen.

På initiativ fra FPR har en arbeidsgruppe utredet et styrket nordisk 
sam arbeid om utviklingsstudier for perioden 1990 — 92. Det er planlagt 
igangsatt et newsletter og et antall forskerkurs for å støtte opp under 
nasjonale aktiviteter.
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Kapitel X 

Arbejdsmarked 

1 Sammenfatning

Situationen på arbejdsm arkedet i N orden er påvirket af tegn på en svag 
konjunkturafm atning i de fleste lande. I Norge er der en stabilisering af 
situationen, medens en stigende arbejdsløshed som følge af en afm atning 
af konjunkturerne er slået igennem i løbet a f  1990 i Sverige, D anm ark og 
Island.

I Finland er konjunkturafm atningen slået igennem i den sidste halvdel 
a f  1990, hvilket m edfører en stigende arbejdsløshed.

Der er sam tidig en række positive udviklingstræk, som m edfører en 
stabilisering a f  den samlede beskæftigelse og en stagnation i udviklingen af 
den samlede ungdoms- og langtidsarbejdsløshed. På trods af denne udvik
ling er situationen for de grupper, der stødes ud a f  arbejdsm arkedet — 
selvom de er blevet færre i antal — relativt set blevet forværret.

Den nordiske sam ordning a f  landenes stillingtagen til internationale 
fora er i 1990 blevet uddybet med en kontinuerlig drøftelse af de nordiske 
landes deltagelse i internationale organisationer samt holdningen til 
udviklingen af den vesteuropæiske integration og dem okratiseringsproces
sen i Østeuropa.

H ovedaktiviteterne inden for det nordiske sam arbejde på arbejdsm ar
kedsom rådet er dels afslutning af sam arbejdsprogram m et fra 1985, opstar
ten a f  engagementet i den økonomiske handlingsplan fra 1989 til og med
1992 samt iværksættelse a f  aktiviteter inden for den nye ligestillingshand- 
lingsplan fra 1989 til 1993. Projektvirksom heden på arbejdsm arkedssekto- 
ren dækker alle delom råder inden for sam arbejdsprogram m et og om fatter 
en række projekter inden for de nye handlingsplaner.

Endvidere videreføres en om fattende projektvirksom hed på migrations- 
om rådet, dels som opfølgning af rapporten om det nordiske sam arbejde på 
m igrationsom rådet fra 1984 og dels opfølgningen af udvalgte dele af N or
disk Råds rekom m endation nr 30/1986/j om et forøget og uddybet nordisk 
sam arbejde om flygtninge- og indvandrerpolitikken.

Man har igangsat arbejdet med et nyt m inisterrådsförslag om efter- og 
videreudddannelse.

Em bedsm andskom iteen har fortsat arbejdet med en organisationsudvik
ling a f  M inisterrådets ansvarsom råde. Man er positiv over for en sam m en
lægning a f  arbejdsm arkeds- og arbejdsm iljøsektorerne på em bedsm ands- 
komiténiveau. Et forslag er til høring ved de nationale arbejdsm arkeds- 
myndigheder med henblik på M inisterrådets behandling i 1991.
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Situationen på arbejdsm arkedet er i 1990 påvirket a f  tegn på en svag 
konjunkturafm atning. D er er intet ensartet m ønster i konjunkturudvik
lingen. Frem til slutningen af 1990 var udviklingen i Sverige karakteriseret 
ved en fortsat økonomisk højkonjunktur med et pres på efterspørgslen 
efter arbejdskraft med flaskehalsproblemer på mange delarbejdsm arkeder 
både inden for den private og den offentlige sektor. Samtidig kan m an dog 
registrere en øget arbejdsløshed som i slutningen af 1990 er slået igennem 
som følge af en kraftig afm atning i konjunkturerne. I Finland har den 
økonomiske udvikling været positiv igennem 1980-erne, men fra m idten 
a f  1990 har konjunkturerne vist en nedadgående tendens, som viser sig i 
næsten alle brancher. Der er dog visse tegn på arbejdskraftm angel og 
flaskehalsproblemer inden for fremstillingserhverv i den sydlige del af 
landet, specielt i hovedstadsregionen.

I D anm ark og Island slog et omsving i konjunkturen igennem i løbet af
1990 med en relativ kraftig vækst i arbejdsløsheden, specielt for de socialt 
truede grupper på arbejdsm arkedet. I Norge ændredes situationen i løbet 
af 1989 fra stort set fuld beskæftigelse med m arkante flaskehalse, bl.a. 
inden for bygge- og anlægssektoren til en situation med relativ høj arbejds
løshed. En om fattende arbejdsm arkedspolitisk indsats har bidraget til en 
stabilisering af situationen på et relativt højt niveau.

Omfanget af arbejdsm arkedspolitiske virkem idler sættes ind afhængig af 
konjunkturudviklingen på arbejdsm arkedet i de enkelte lande.

I Sverige er de traditionelle beskæftigelsesforanstaltninger nedtrappet, 
og der er iværksat et om fattende program for at m indske arbejdskraft
manglen. Hovedelem enterne i disse tiltag er at styrke den virksomhedsin- 
terne uddannelse med henblik på kvalifikationsudvikling af beskæftigede 
på om råder, hvor der er mangel på erhvervskvalificeret arbejdskraft. Der
udover har man øget indsatsen for at få flygtninge og arbejdshandicappede 
placeret på arbejdsm arkedet i større omfang. Ungdomsarbejdsløshedslov- 
givningen er ændret til m ålrettede ungdom sforanstaltninger, så unge hurti
gere kom m er i indskolingspladsen, der er rettet mod ordinære job.

I Finland er beskæftigelsesloven fra 1988 tråd t i kraft i hele landet i løbet 
a f  1990. Loven indeholder bl. a. en garanti om arbejde til unge og langtids
arbejdsløse. Adgangen til arbejdsmarkedsservice er forbedret ved en ud
bygning af servicenettet, etablering af særlige pladsinform ationskontorer, 
organiseret EDB-baserede selvbetjenings- og inform ationscentre samt ved 
afprøvning a f  flexible åbningstider ved arbejdskraftkontorerne. En ny lov 
om arbejdsm arkedsuddannelse er vedtaget i 1990. Fra begyndelsen af
1991 vil arbejdsm arkedsforvaltningen købe den uddannelse, som kunder
ne behøver direkte fra uddannelsesarrangørerne og følge om kostningsbe
stemte tilbud ved uddannelsesforanstaltninger. For at forbedre effektivitet

2 Indledning

2.1 Den generelle udvikling på arbejdsmarkedet
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og produktivitet inden for arbejdsm arkedsforvaltningen vil m an i begyn
delsen af 1991 iværksætte et planlægningssystem baseret på resultatstyring.

1 Norge er der iværksat et om fattende program af  beskæftigelsesfrem
mende tiltag, som har opfanget væksten i arbejdsløsheden for de velkvalifi
cerede grupper, der ram m es a f  arbejdsløshed for første gang, og afbødet 
varige virkninger for de socialt truede grupper. O m fattende tiltag inden for 
den økonomiske politik i et samspil med den aktive beskæftigelsespolitik 
har stabiliseret udviklingen på arbejdsm arkedet.

I D anm ark er der gennemført en revision a f  indsatsen for langtidsar
bejdsløse, der indebærer både nye rettigheder og en opstram ning a f  forplig
telserne for de arbejdsløse. Rettighederne består b l.a . i tidlig vejledning 
om job- og uddannelsesmuligheder. Som noget nyt får alle langtidsarbejds
løse ret til et uddannelsestilbud.

En kraftig forværring a f  situationen på arbejdsm arkedet i Island, med 
faldende bruttonationalprodukt to år i træk, har medført en aftagende 
efterspørgsel efter arbejdskraft. For første gang i efterkrigstiden er der 
registreret arbejdsløshed a f  perm anent karakter i visse sektorer. Regerin
gen i Island har iværksat initiativer og en række tiltag, som tilsam m en skal 
m odvirke tendenserne til en vigende økonomisk konjunktur. Som et væ
sentligt tiltag er oprettelsen af en ny fond: Exporterhvervenes arbejdsfor- 
sikringsfond, som skal yde lån til omorganisering, rationalisering og pro- 
duktionsfrem m ende foranstaltninger i eksportvirksom heder. Regeringen 
har iværksat bestræbelser for at øge de erhvervsrettede fag- og arbejdsud- 
dannelser. Et om fattende program er startet for at finde nye veje for at 
forbedre produktiviteten og produktionsvilkårene. Aftaler på arbejdsm ar
kedet, kædet sam m en med økonomisk-politiske, tiltag har bidraget til en 
kraftig reduktion a f  inflationen.

Om arbejdsm arkedet og arbejdsm arkedspolitikken henvises i øvrigt til 
arbejdsm arkedssektorens årsrapport: Arbejdsmarked og arbejdsmarkeds
politik i Norden 1989, N A UT-rapport 1990:2, N O RD  1990:75.

2.2 Nordisk samordning i internationale fora på arbejdsmarkedspolitik
kens område

Det nordiske sam arbejde på arbejdsm arkedsom rådet følger udviklingen 
i de internationale organisationer, som har betydning for den nationale 
arbejdsm arkedspolitik. Den nordiske sam ordning i internationale fora 
drøftes under et fast dagsordenspunkt på em bedsm andskom iteens og Mi
nisterrådets ordinære møder. U nder dette dagsordenspunkt drøftes 
koordinering og sam ordning a f  synspunkter samt evt. behov for fællesnor
disk opfølgning af beslutninger i andre internationale fora.

Forud for de årlige styrelsesm øder i Den Internationale Arbejdsorgani
sation (ILO) afholder de ILO-ansvarlige m inisterier i de nordiske lande 
sam råd med henblik på en afstemt nordisk stillingtagen til de em ner, der er 
på dagsordenen. Endvidere drøftes generelle ILO-spørgsmål, som f eks
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arbejdet i industrikom iteem e, ligestillingspolitikken sam t øvrige em ner af 
nordisk relevans. På det nordiske ILO-sam råd i maj m åned drøftes de 
sager, der behandles ved den årlige arbejdskonference i jun i måned. Der 
holdes nordiske koordinationsm øder under såvel styrelsesrådsm ødem e 
som under arbejdskonferencen. Der er i øvrigt jævnlige kontakter mellem 
de nordiske lande om ILO-spørgsmål.

De nordiske lande har sam arbejdet i O ECD ’s kom ité for arbejdsm ar
keds- og sociale spørgsmål om revidering af rekom m andationen om aktiv 
arbejdsm arkedspolitik, ”A new fram ework” . Rekom m andationen drøftes 
på sam rådsm øde mellem M inisterrådet og arbejdsm arkedets parter.

V edrørende tilpasning til EFs indre m arked drøftes dette ligeledes ved 
em bedsm andskom iteens og M inisterrådets møder, hvor D anm ark løbende 
orienterer om aktuelle spørgsmål inden for beskæftigelses- og arbejdsm ar
kedspolitikken i EF.

I forbindelse med arbejdsprogram m et for Baltikum og Østeuropa har 
m an startet en om fattende sam ordning a f  de nordiske landes kontakter 
m ed forskellige lande i Østeuropa. D et generelle arbejdsprogram  følges op 
a f  et særligt sam arbejdsprogram  for arbejdsm arkedssektorens relationer til 
Baltikum og Østeuropa.

3 Samarbejdet på arbejdsmarkedsområdet i 1990

Den følgende redegørelse følger sam arbejdsprogram m ets opdeling i 
prioriterede om råder samt de nye handlingsplaner. M igrationssamarbej- 
det, der varetages a f  K ontaktgruppen for m igrationsspørgsmål, som er 
nedsat under Nordisk Arbejdsmarkedsudvalg (NAUT), omtales særskilt i 
kapitel II, afsnit 3.1.4.

Arbejdsm arkedssektoren er ansvarlig for arbejdet med følgende rekom 
m andationer:
21/1985/s om program for støtte og hjælp til udforsikrede arbejdsløse, 

9/1986/s om fælles nordisk arbejdsm arked for selvstændige nærings
drivende (fria näringsidkare)

13/1989/k utbildnings- och praktikantutbytessam arbete med EG 
32/1990/s program mod ungdom sarbetslösheten

3.1 Det fælles nordiske arbejdsmarked

Inden for den nye økonomiske handlingsplan, Et stærkere Norden,
1989 — 92, er der igangsat et om fattende, faseopdelt projektprogram  om en 
effektivisering a f  den nordiske arbejdsformidling. Program m et startede på 
forprojektbasis i 1989. Inden for program m et er der iværksat delprojekter 
bl. a. om den grænseregionale arbejdsformidling, inform ationsm ateriale til 
arbejdssøgende og arbejdsgivere, uddannelse a f  arbejdsform idlingsm edar- 
bejdere, videreudvikling a f  edb-sam arbejde over landegrænserne m. v. Et 
forsøgsprojekt, hvor hvert land har term inaladgang til et udvalg af ledige
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pladser i de øvrige landes registre er besluttet videreført som en perm anent 
ordning inden for arbejdsform idlingskontorem es nationale driftsorganisa
tion. D ette system udvikles med inform ation om ledige pladser og mulig
hed for at søge job i et andet nordisk land.

Der er igangsat et om fattende projektprogram  om arbejdsm arkedsud
dannelserne, det s. k. flaskehalsprojekt under den nye økonomiske hand
lingsplan.

Spørgsmålet om N ordkalottens arbejdsm arkedsuddannelsescenter er be
handlet i en særlig udredning, der fastslår at centret ikke kan organiseres 
som en egentlig nordisk institution. Man har i 1989 indgået en midlertidig 
aftale om centrets fremtidige drift og organisation, som efterfølgende vil 
blive udm øntet i en særlig aftale mellem de tre berørte lande. Denne aftale 
vil kunne træde i kraft i 1991. Aftalen vil sikre den fortsatte drift og bevare 
den ”nordiske profil” , som har karakteriseret aktiviteterne på centret.

Den reviderede overenskom st om ydelser ved arbejdsløshed med fælles- 
nordiske tillem pningsforeskrifter trådte i kraft den 1. decem ber 1987. 
Erfaringerne med overenskom sten følges af en nordisk em bedsm andsgrup
pe i sam arbejde med arbejdsløshedskassernes nordiske sam organisation og 
socialforsikringsmyndighedeme i Island og Norge. M yndighederne og ar
bejdsløshedskasserne afholder hver andet år et fælles møde, hvor man 
bl.a. drøfter erfaringer med overenskomsten.

3.2 Arbejdsmarkedets funktionsm åde

På dette om råde har det nordiske arbejdsm arkedssam arbejde m edvirket 
i et større svensk forskningsprojekt om funktion og effekt a f  arbejdsløshe
dens struktur.

Der er i 1989 iværksat en undersøgelse af flexibiliteten på de nordiske 
arbejdsm arkeder. Undersøgelsen vil blive afsluttet i 1991.

På forsøgsbasis har M inisterrådet i en tre-årig periode gennemført en 
nordisk eksam ination a f  et udvalgt tema. Opfølgningen a f  de nordiske 
eksam inationer sker dels på national basis, dels i forbindelse med andre 
nordiske projekter. Eksam inationerne er blevet evalueret i 1990. Efter 
evalueringen vil m an tage stilling til den frem tidige form for nordiske 
eksam inationer.

3.3 Samspillet mellem den økonom iske politik og arbejdsmarkedspolitik-

Der er i 1990 afsluttet et større projekt om lokale initiativer for at 
arbejdsløse kan starte selvstændig virksomhed og dels et nyt projektpro
gram om m odernisering af sysselsætningspolitikken, som er startet på for
projektniveau i 1989.

U nder den nye økonomiske handlingsplan er der iværksat et attende 
projektprogram , det s. k. paraplyprojekt om udviklingen på arbejdsm arke
det i 1990-erne. D er vil ske en løbende rapportering fra program m ets 
delprojekter, udgivelse a f  artikler og lærebøger m. v. frem til 1993.
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3.4 M etodeudvikling m. m.

Der videreføres tem asem inarer, som er en uddannelsesforanstaltning 
for arbejdsformidlingens m edarbejdere. Emnet i 1991 vil behandle ud
fordringen for arbejdsm arkedspolitikken som følge a f  internationaliserin
gen af de nordiske arbejdsm arkeder. Et sem inar i 1990 om ” udstødningen 
fra arbejdsm arkedet” videreføres med et større operativt projekt i 1991.

D er er i 1990 afsluttet et projekt om arbejdsform idlingens serviceprofil i 
90-erne samt iværksat et projekt om resultatanalyser a f  arbejdsm arkedspo
litikkens forvaltning. Som en uddannelsesforanstaltning har man i 1990 
startet en udvekslingsordning for arbejdsform idlingens medarbejdere.

3.5 Arbejdsmarkedssamarbejdets medvirken i den nye ligestillingshand- 
lingsplan, 1989 -  93

Arbejdsm arkedssam arbejdet m edvirker direkte med to projekter i den 
nye ligestillingshandlingsplan.

Som opfølgning a f  BRYT-projektet er der iværksat et projekt om ligestil- 
lingsmetodikken på arbejdsform idlingskontorerne. Projektet baseres på 
evalueringen af BRYT-projektet, således at man alene viderefører elem en
ter, som vil være nyttige for arbejdsform idlingernes arbejde med placering 
og omskoling a f  kvinder på arbejdsm arkedet.

Det andet projekt vedrører mulighederne for kvinder for at starte egen 
virksomhed. Også her bygger man videre dels på erfaringerne fra BRYT og 
dels på erfaringerne fra det ovennævnte netværksprojekt om mulighederne 
for arbejdsløse at starte egen virksomhed. Vedrørende koordineringen 
med de øvrige arbejdsm arkedsrelevante projekter under ligestillingshand- 
lingsplanen har m an besluttet at etablere en tværsektoriel organisation på 
projektstyringsniveauet for N A UT’s projekter. D ette sker ved at repræsen
tanter for nordisk ligestillingsudvalg indbydes til at deltage i de fagudvalg 
under NAUT, der har ansvar for de pågældende projekter. Vedrørende 
ligestillingshandlingsplanen i øvrigt henvises til kapitel VI om det nordiske 
ligestillingsarbejde.

4 Nordisk Råds ytringer og rekommandationer

4.1 Nordisk Råds ytring 5/1990

Nordisk Råd har b l.a . henstillet til Nordisk M inisterråd, at ” Inom 
arbetsm arknadsom rådet bör särskild vikt läggas vid de utsatta grupperna, 
särskilt de utförsäkrades situation. Ungdomsarbetslösheten bör priorite
ras.”

Nordisk M inisterråd ønsker i den anledning at fremføre følgende:
M inisterrådet har i 1990 gennemført to om fattende projekter om indsat

sen for de udsatte grupper på arbejdsm arkedet. I det ene projekt har man 
samlet og analyseret nordiske erfaringer med nye og utraditionelle beskæf
tigelsesforanstaltninger for de svage grupper. I det andet har m an på
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et ledelsesseminar gennemgået og analyseret præventive foranstaltninger 
på virksom hederne, der skal m odvirke udstødning. Vedrørende ungdoms- 
arbejdsløshedsindsatsen finder M inisterrådet ikke, at der er behov for en 
særlig nordisk indsats. En m otivering herfor er anført i meddelelse til rek. 
32/1990/s, hvortil der henvises.

4.2 Nordisk Råds rekommandationer

4.2.1 Meddelelse om  rekom m andation nr 21/1985/s angående program for  
støtte og hjælp til udforsikrede arbejdsløse

Rekom m andationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utreda hur 

stöd och hjälp till utförsäkrade arbetslösa bör kunna utform as på den 
nordisk arbetsm arknaden” .

Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har valgt at prioritere nye og aktive tiltag i indsatsen mod 

langtidsarbejdsløshed som den mest effektive bistand til grupper, der 
risikerer udforsikring. Disse aktiviteter er iværksat i forbindelse med 
projekter om m odernisering a f  beskæftigelsespolitikken og præventive for
anstaltninger, der skal m odvirke udstødningen fra arbejdsm arkedet. Em
net behandles også inden for prioriterede om råder under paraplyprojekter 
med analyser a f  indsatsen for de svage grupper på arbejdsm arkedet og 
aktive beskæftigelsestiltag, der forhindrer udstødning og udforsikring.

M inisterrådet vurderer, at den projektvirksom hed, som følger af rekom 
m andationen, har belyst problem stillingen på en udtøm m ende m åde og 
anbefaler på den baggrund at rekom m andationen afskrives.

4.2.2 Meddelelse om rekom m andation nr 9/1986/s angående fælles nor
disk arbejdsmarked for selvstændige næringsdrivende

Rekom m andationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta utreda 

möjligheterna att etablera en gemensam nordisk arbetsm arknad för fria 
näringsidkare.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
På sam arbejdsm inistrenes foranledning blev der i 1987/88 gennemført 

en undersøgelse af problem stillingen, som blev belyst i en forstudierap
port.

På denne baggrund har man anm odet nordisk arbejdsm arkedsudvalg 
(NAUT) om at koordinere opfølgningen, som skal ske inden for de respek
tive em bedsm andskom iteer, hvorunder de udvalgte grupper a f  selvstændi
ge næringsdrivende hører.

En tilbagemelding fra em bedsm andskom iteerne viser, at der ikke skøn
nes at foreligge reelle barrierer, der berører væsentlige dele a f  arbejdsm ar
kedet.

D erudover følges udviklingen nøje i anledning a f  iværksættelse af over-
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enskom st om fælles nordisk arbejdsm arked for personer, som har gennem 
gået en erhvervskom petencegivende højere uddannelse 3 års varighed 
sam t arbejdet med en overenskom st om nordisk arbejdsm arked for perso
ner som har gennemgået en gymnasial eller eftergymnasial erhvervsuddan
nelse a f  indtil 3 års varighed. Det er M inisterrådets opfattelse, at generelle 
ordninger vil være at foretrække ud fra en arbejdsm arkedspolitisk vurde
ring frem for særlige aftaler for sm ågrupper med specifikke uddannelser.

Generelle ordninger vil være m ere stabile og kunne foregribe særlige 
krav, som vil komme i frem tiden. D erudover vil specifikke aftaler for små 
erhvervsgrupper være kom plicerede at iværksætte og medføre et unødigt 
om fattende opfølgningsapparat. M inisterrådet vurderer, at den nye over
enskomst for videregående uddannede vil løse de problem er, der om fattes 
a f  rekom m andationen.

M inisterrådet vurderer, at de om talte overenskom ster om nordisk ud- 
dannelsesfælleskab vil løse de problem er, der kan foreligge for selvstændi
ge næringsdrivende, og anbefaler på den baggrund, at rekom m andationen 
afskrives.

4.2.3 M eddelande om rekom m endation nr 13/1989/k angående utbild- 
nings- och praktikantutbytessamarbetet m ed EG (A 840/k)

R ekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vidta åtgär

der for att de nordiska länderna i sam arbete med intresseorganisationer 
skall verka för att sam ordnat forcera utbildnings- och praktikantsutbytes- 
sam arbetet med EG .”

Nordisk M inisterrådet meddeler:
Ved møde i maj 1990 blev Nordisk Arbejdsmarkedsudvalg (NAUT) 

anm odet om at tage ansvar for denne rekom m andation.
Opfølgningen på nordisk plan er af tidsmæssige grunde ikke kommet 

igang. Det kan påregnes, at em bedm andskom iteen i første række vil under
søge mulighederne for at sam ordne igangværende tiltag og planer i de 
nordiske lande med hensyn til udveksling a f  unge til ordinære job.

Det forudsættes, at udveksling a f  unge til uddannelsespladser, studier, 
praktik m. v. varetages af uddannelsesm yndighederne i forbindelse med de 
særlige EF-programmer, der findes på disse om råder.

Vedrørende udveksling a f  unge til ordinære job  vil m an overveje mulig
hederne for at anvende det organisatoriske samvirke, der er etableret 
mellem arbejdsm arkedsm yndighedem e og Foreningerne N orden i forbin
delse med den operative virksomhed for Nordjobbprojektet.

Nordisk Råd har som en forsøgsordning ønsket en rapportering om den 
nationale opfølgning a f  rekom m andation nr 13/1989/k.

De enkelte lande m eddeler følgende:
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Danmark:

Udveksling a f  unge arbejdstagere inden for EF-landene varetages af 
ungdom sorganisationerne gennem ICU (Internationalt center for studie og 
udveksling), der årligt sender ca. 100 unge faglærte til de øvrige EF-lande 
på udvekslingsprogrammer af 1 —2 m åneders varighed. Samme antal unge 
fra de øvrige EF-lande m odtages i D anm ark. Sprogkurser, indlæring på 
arbejdspladser etc. indgår i disse program m er. Program m erne er delvis 
financieret af A rbejdsm inisteriet og EF-Kommissionen. Arbejdsm arkeds
styrelsen er koordinator på programmerne.

Finland:

A rbetsm inisteriet har i Finland huvudansvaret för det internationella 
praktikantutbytet, men under 1990 har m an förberett grundandet av en 
central för internationellt personutbyte, som skall fungera under undervis
ningsm inisteriet från 1.6.1991.

Sam arbetet angående praktikantutbyte täcker för närvarande alla EF- 
länder. Finland är medlem i IAESTE- och AIESEC-organisationerna, i 
vilka alla EG -länderna är representerade.

Från början av 1990 deltar Finland i Com ett Il-program m et, där arbets
m inisteriet ansvarar för praktikantutbytet. Finland har slutit officiella 
avtal med bl.a. Belgien, N ederländerna, Frankrike och Italien. U töver 
detta finns det olika sam arbetsarrangem ang mellan m yndigheter och an
dra organisationer med Tyskland och S torbritannien. Storbritannien har 
beviljat Finland en kvot på 200 årliga arbetstillstånd till praktikanter, 
utöver IAESTE.

År 1990 fick ca. 780 finska ungdom ar en praktikantplats i EG-länderna. 
De flesta (ca. 500) praktiserade i den tidigare Förbundsrepubliken Tysk
land och ca. 200 i Storbritannien. Antalet AIESEC-studerande i EG- 
länderna var 1990 ca. 80. Finland hade år 1990 ca. 340 praktikanter från 
EG-länderna.

I Finland ansvarar undervisningsm inisteriet för det internationella stu
dentutbytet. Inom ramen för kulturavtal samt universitetens och högsko
lornas bilaterala arrangem ang studerar flera hundra finska studerande 
årligen i olika EG-länder, mest i S torbritannien och i den tidigare För
bundsrepubliken Tyskland. Antalet studerande från EG-länderna i Fin
land har varit betydligt mindre.

Norge:

U tover offisielt inngåtte praktikantutvekslingsordninger (for Norges 
vedkom m ende hhv. med N ederland, Frankrike, Sveits) og tradisjonsbe- 
stemte, etablerte ordninger mellom ulike nasjonale og internasjonale inte
resseorganisasjoner, forbund m .v ., foretas dessuten praktikantplasse- 
ringer mellom landene p. g. a. interne avtaler mellom tradisjonelt sam ar
beidende bedrifter/organisasjoner/institusjoner m. v. i inn- og utland i 
utdannings- og opplæringsøyemed.
6 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Praktikantplasseringer foretas også i en viss utstrekning av enkeltståen
de bedrifter.

Praktikantutvekslingsavtalene med N ederland og Frankrike ble under
tegnet i 1951 og gjelder ungdom i aldersgruppen inntil 30 år.

P raktikantutvekslingsavtalen mellom Sveits og Norge ble inngått i 1986. 
Praktikanter under denne ordning må ha gjennomgått en avsluttende 
fagutdanning og som regel ikke være mer enn 30 år.

Av andre praktikant- og utvekslingsprogram m er kan nevnes:
* Internasjonal utveksling av tekniske studenter gjennom The Internatio

nal Association for the Exchange of Students for Tecknical Experience 
(IAESTE).

* Utveksling av økonom istuderende gjennom Association Internationale 
des Etudiantes en Sciences Econom iques et Com merciales (AIESEC) 
som i Norge sam arbeider med praktikantutvalgene ved Norges Handels
høyskole og Sosialøkonomisk seksjon ved U niversitetet i Oslo.

* Utveksling av medisinske studenter gjennom International Federation 
o f Medical Students Associations (IFMSA), som i Norge ivaretas av 
medisinske studenters reisesekretariat (MSR).

* Utveksling av landbrukspraktikanter gjennom Norges Bondelag, Land
brukets Prissentral og Norges Bygdeungdomslag, Biologisk-Dynamisk 
Forening i Norge m .v. i sam arbeid med tilsvarende organer i andre, 
fortrinnsvis vesteuropeiske land.

* Utveksling av praktikanter innen Hotell- og restaurantfaget gjennom 
Norsk Hotell- og R estaurantforbund/R eiselivsdirektoratet i samarbeid 
med tilsvarende organer i andre, fortrinnsvis vesteuropeiske land.

* Plassering av utlendinger som gjennomgår sem inar og/eller arbeider ved 
Den Norske Landsbystiftelsen.

Sverige:

Sedan 50-talet har Sverige haft avtal med många länder i världen angå
ende praktikantutväxling, därav med EG-länderna Belgien, Frankrike, 
Irland, N ederländerna och Tyskland.

Avtalen gäller färdigutbildade ungdom ar mellan 18 —30 år inom yrken 
på företrädesvis gymnasie/yrkesskolenivå. De mest förekom m ande bran
scherna är hotell- och restaurang, lantbruk- och trädgårdsskötsel och tekni
ker.

Avtalen löper tillsvidare och har ej ändrats sedan tillkom sten. Det 
innebär att ingen förändring har skett sedan EG påbörjade arbetet med 
den inre m arknaden. O vannäm nda EG-länder har således ej förändrat sitt 
förhållningssätt till Sverige utom att länderna har blivit m indre restriktiva.

Inom ramen för COM ETT II och Erasmus förekom m er möjligen utbyt
tes- och utbildningsverksam het. Men denna är i så fall inte Arbetsm ark
nadsstyrelsen involverad i.
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Åland:

Vad beträffar rekom m endation nr 13/1989/k har landskapsstyrelsen 
inget att invända em ot ett på nordisk nivå sam ordnat utbildnings- och 
praktikantutbyttessam arbete med EG.

4.2.4 M eddelande om  rekommendation nr 32/1990/s angående program  
mot ungdomsarbetslösheten (A 896/s)

R ekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utform a ett 

program för att i de nordiska länderna minska ungdomsarbetslösheten 
genom arbets- och utbildningserbjudanden och att därvid prioritera u tsat
ta grupper.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Som udgangspunkt er det M inisterrådets opfattelse, at ungdomsarbejds- 

løshedsproblem et er af begrænset omfang og vil være aftagende i de kom 
mende år. Den demografiske udvikling sam m enholdt med en forventet 
vækst i efterspørgslen på kvalificeret arbejdskraft vil tilsam m en virke i 
gunstig retning. Samtidig er det erfaringerne fra alle lande, at de iværksatte 
arbejdsløshedsforanstaltninger fungerer efter hensigten og er velegnede til 
at opfange de restgrupper, der ikke får gavn a f  den generelle udvikling på 
arbejdsm arkedet.

Inden for den første økonomiske handlingsplan 1986 — 88 har M inister
rådet gennemført et om fattende projektprogram  med henblik på udvikling 
af nye tiltag mod ungdomsarbejdsløsheden, som følges op i landenes 
særlige ungdom sarbejdsløshedsindsats. Det er erfaringerne, at det fælles- 
nordiske projekt på m arkant vis har bidraget til en kvalificering a f  de 
opfølgende generelle tiltag i landene.

Ud fra en nødvendig prioritering af det ordinære budget er det M inister
rådets vurdering, at det ikke er relevant at iværksætte et nyt, om fattende 
projektprogram  specielt rettet mod ungdomsarbejdsløsheden.

Derim od videreføres en væsentlig del a f  projektarbejdet til støtte for de 
udsatte grupper på arbejdsm arkedet, herunder tiltag mod ungdom sar
bejdsløsheden.

Følgende kan nævnes:
D er er igangsat et projekt. Ungdom og virkem iddelbrug, med henblik på 

en sam m enlignende analyse a f  effekten a f  de nationale ungdomsarbejds- 
løshedsforanstaltninger.

Endvidere iværksættes et om fattende projekt med det formål dels at 
identificere årsagsmekanism er som forårsager udstødning af de udsatte 
grupper og dels at vurdere m uligheder for at anvende nye og utraditionelle 
m etoder i indsatsen for at bringe de udsatte grupper tilbage på arbejdsm ar
kedet.

Endelig er der igangsat et om fattende forskningsprogram om ungdom 
mens muligheder og problem er ved indgangen på arbejdsm arkedet. Dette
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forskningstem a indgår i flere prioriterede om råder inden for et om fattende 
forskningsprojekt, det s. k. paraplyprojekt, der finansieres a f  den økonom i
ske handlingsplan, Et stærkere N orden, 1989 — 92.

Det er M inisterrådets vurdering, at en projektaktivitet a f  dette omfang 
er realistisk i forhold til de øvrige aktuelle og relevante opgaver, der også 
bør behandles inden for det nordiske sam arbejde på arbejdsm arkedsom rå
det.
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Kapitel XI 

Arbetsmiljö

1 Sammanfattning

Arbetsmiljön och dess konsekvenser för m änniskors liv och hälsa har allt 
m er uppm ärksam m ats i diskussionerna om det m odem a välfärdssam häl
let och den ekonom iska politiken.

Strävan efter att fortlöpande förbättra arbetsm iljön i de nordiska länder
na går parallellt med strävan att skapa en nordisk hem m am arknad utan 
handelshinder. Ett ytterligare mål är att, utan att ge avkall på den högt 
uppställda nordiska am bitionen på arbetsm iljöom rådet, delta i den euro
peiska integrationen.

Trots begränsade ekonom iska resurser bedrivs en kvalificerad och inter
nationellt erkänd forskning och utbildning i arbetsmiljöfrågor. Likaså 
pågår ett om fattande sam ordningsarbete för a tt ta fram underlag till ändra
de och nya föreskrifter på om rådet.

Jäm förande studier och erfarenhetsutbyte kring arbetsrätt och arbets- 
tidsfrågor hör också till verksamheten.

För att ytterligare stärka och utveckla det nordiska sam arbetet på arbets
m iljöom rådet undertecknade regeringarna i jun i 1989 en nordisk konven
tion om arbetsm iljön. K onventionen syftar också till att främ ja en gemen
sam nordisk hållning i internationella sam m anhang.

För att förverkliga målsättningen med den nordiska arbetsm iljökonven
tionen har m inisterrådet kom m it överens om ett nytt sam arbetsprogram  
för perioden 1990—93.

2 Utvecklingen i länderna

I samtliga nordiska länder pågår någon form för översyn av den natio
nella arbetsm iljölagstiftningen och effekterna av olika åtgärder för förbätt
ring av arbetsm iljön.

Parallellt med regeringarnas övergripande utvärderingar av arbets
m iljöverksam heten i de nordiska länderna pågåren  utveckling och m oder
nisering av tillsynsverksam heten i resp. arbetarskyddsförvaltning. I D an
m ark har Arbejdstilsynet till följd av bl. a. regeringens avbyråkratiserings- 
plan genom fört en strategi- och organisationsplan, som syftar till att stärka 
den regionala tillsynsverksamheten och därm ed den enskilda arbetsplat
sens behov. Vidare har en sam ordning av m yndighetsinsatserna gentemot 
företagen vad gäller den inre och yttre miljön diskuterats och nu resulterat 
i ett sam arbetsavtal, som om fattar arbetsm iljö- och m iljöm yndigheter 
både lokalt och centralt.

Arbeidstilsynet i Norge har utarbeidet en strategiplan hvor hovedm ålet
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er å forebygge helseskader i arbeidslivet gjennom å styrke det systematiske 
forebyggende arbeidet i virksomhetene, blant annet ved innføring av krav 
til internkontroll. De konkrete mål er å redusere livsforkortende og invali
diserende sykdomm er med 20%  og dødsulykker og alvorlige arbeidsulyk
ker med 50% fram til år 2000.1 tillegg vil reduksjon av sykefravær være en 
strategisk oppgave. Strategien innebærer blant annet at arbeidsgivernes 
ansvar settes i fokus gjennom nevnte krav til systematisert internkontroll 
med virksom hetens oppfølgning av 6 nærm ere angitte lover på arbeids- 
miljø- og sikkerhetsom rådet. Felles kontrolltiltak (” systemtilsyn” ) blir 
fastsatt fra de tre em betsverk som forvalter lovene. I øvrigt er Arbeidstilsy
nets organisasjonsstruktur endret i hovedsak ved at antall lokalkontorer 
under distriktskontorene er redusert fra 72 til 42. I tillegg blir etaten 
bransjeorganisert, og gjennom nytt regelverk skal arbeidsm etodene omleg
ges fra distriktstilsyn til funksjonstilsyn og påvirkning av aktørene i ar- 
beidsmiljøfeltet.

I Finland har Arbetarskyddsstyrelsen inlett en utredning för a tt utveckla 
organisationen och verksam hetsform erna och i Island har man gått över 
till en mer branschinriktad tillsynsverksamhet. I Sverige har regeringen 
anvisat särskilda medel for att m odernisera tillsynsverksamheten, bl.a. 
genom införande av s. k. systemtillsyn och bättre riskanalyser.

Slutligen har arbetsm iljöarbetet i de enskilda länderna i hög grad präg
lats av den pågående utvecklingen av EGs inre m arknad. För D anm ark, 
som är medlem i EG och därm ed bundet av EGs direktiv mm, innebär 
detta direkta förpliktelser att im plem entera beslutade direktiv och stan
darder. I övriga länder följer m an noga pågående och avslutat direktivar
bete inom EG och på vilket sätt de förhåller sig till nationella normer.

3 Samarbetets struktur på arbetsmiljöområdet

Det nordiska sam arbetet på arbetsm iljöom rådet har en lång tradition  
och vilar både på frivillig och formell grund. En fristående äm betsm anna- 
kom m itté bildades 1973. Sedan dess har verksam heten styrts via samar- 
betsprogram som regelbundet reviderats.

Den 29 jun i 1989 undertecknade regeringarna i N orden en Konvention 
om arbetsm iljö, där de grundläggande principerna för arbetsm iljön och 
den nordiska arbetsm iljöpolitiken läggs fast. Konventionen är ett svar på 
önskemål som N ordiska rådet fram fört sedan m itten av 70-talet.

K onventionen är nu — tillsam m ans med sam arbetsprogram m et — det 
övergripande instrum entet för det nordiska arbetsm iljösam arbetet. För 
den kom m ande fyraårsperioden äm nar m inisterrådet koncentrera sina 
insatser för att effektivisera m yndigheternas tillsynsverksamhet och för att 
hävda de nordiska am bitionerna i sam band med den västeuropeiska inte
grationen. Sam arbetet kring arbetsm iljöforskning och erfarenhetsutbyte 
ska också fördjupas.
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På arbetsm iljöom rådet spelar arbetsm arknadens parter en betydande 
roll när det gäller att formulera och leva upp till de politiska målen. På 
nordisk nivå har detta sam arbete hittills bedrivits vid informella möten 
mellan m inisterrådet och dess beredande organ och arbetsm arknadens 
parter. U nder året har på NFS' begäran en modell för en något mer 
formaliserad trepartssam verkan skisserats. D enna ska utprovas under en 
försöksperiod och löpande utvärderas.

A m bitionerna i det nya sam arbetsprogram m et ska förverkligas via den 
nordiska äm betsm annakom m ittén för arbetsmiljöfrågor, som fördelar ar
betet på tre perm anenta arbetsgrupper. Arbetsgruppen för arbetsm iljö
forskning har ansvar för att koordinera och följa upp forskningsprojekt 
inom om rådet. Arbetsgruppen för arbetsmiljötillsyn ansvarar för nordisk 
sam ordning av arbetsm iljöföreskrifter sam t för sam ordning av nordiska 
synpunkter i det internationella standardiseringsarbetet. Vidare finns en 
särskild kontaktgrupp med uppgift att sam ordna frågor kring arbetstid, 
m edbestäm m ande och andra arbetsrättsliga frågor.

Till sektorn hör också en nordisk institution för vidareutbildning inom 
arbetsm iljöom rådet (NI VA). Nya riktlinjer för verksamheten har lagts fast 
under året och ett utvecklingsprogram är under genom förande för att bl. a. 
vidareutveckla pedagogiken och sprida kurserna över de nordiska länder
na.

Till arbetsm iljösektorn har överläm nats följande rekom m endationer 
från Nordiska rådet:
18/1980/s Arbetsm iljörisker i sam band med graviditet m .m .
15/1987/s Erfarenhetsutbyte om arbetstidsfrågor
25/1990/s N ordiskt sam arbetsprogram  för en bättre arbetsm iljö i N or

den.

4 Verksamheten 1990

4.1 Forskningsverksamhet

Initiering och uppföljning av forskningsverksam het har liksom under 
tidigare år haft hög prioritet i det nordiska sam arbetet på arbetsm iljöom rå
det. För att utbyta erfarenheter och nya forskningsrön ordnas årligen ett 
nordiskt arbetsm iljöm öte för forskare och specialister på området.

Bland de projekt som pågått under året kan särskilt nämnas:

Nordisk gränsvärdesdokumentation

Ett sam arbete har under ett antal år bedrivits i syfte att sam m anställa 
och värdera vetenskaplig dokum entation som underlag för tillsynsmyndig
heternas beslut om yrkeshygieniska gränsvärden. Avsikten är att gemen
samt utnyttja den sakkunskap och det dokum entationsunderlag som finns 
i de enskilda länderna och att undvika dubbelarbete.

Cirka 90 dokum ent har redan tagits fram. Dessa har rönt stor intem atio-
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nell uppm ärksam het och har resulterat i sam arbetsavtal m ed NIOSH 
(National Institute o f Occupational Safety and Health) i USA sam t med 
det holländska arbetsdi rektoratet.

För att göra dokum enten tillgängliga for internationellt bruk ger m inis
terrådet också ut en årlig samlingsvolym på engelska.

Arbetsrelaterade sjukdom ar i rörelseorganen

Belastningar och belastningsskador har också under det gångna året 
uppm ärksam m ats i de nordiska länderna. Ökad sjukfrånvaro och det 
faktum  att allt fler tvingas läm na arbetslivet före pensionsåldern har 
tvingat fram krav på konkreta åtgärder.

I ett stort nordiskt projekt som avslutades under 1990 har internationellt 
ledande nordiska forskare ägnat sig åt att system atiskt sam m anställa kun
skap på om rådet.

Projektet har om fattat fem delprojekt. Ett av dessa har haft till syfte att 
ta  fram och utvärdera standardiserade frågeform ulär för att kartlägga 
subjektiva besvär i rörelseorganen. På så sätt har det blivit möjligt att göra 
bättre jäm förelser mellan de nordiska länderna vad gäller besvär för olika 
grupper i bl. a. nacke, skuldra och ländrygg.

En sam m anfattande rapport, som väntas få stor spridning och använd
ning bland företagshälsovårdspersonal i N orden,har färdigställts under 
året.

Kemiska äm nens fosterskadande effekt

K unskaperna om vilka faktorer i arbetsm iljön som kan m edföra genetis
ka skador och fosterskador är alltjäm t bristfälliga och det är viktigt att 
utnyttja en samlad nordisk expertis för att få bästa möjliga kunskapsun
derlag.

Ett nordiskt projekt har pågått under året där ett tiotal äm nen analyse
rats utifrån vilka ev fosterskadande effekter de kan ha på m änniskan. (Se 
vidare m inisterrådets m eddelande ang rekom m endation 18/1989/s i av
snitt 5.2.1.)

H IV-sm itta i arbetslivet

Ett projekt om HIV-sm itta i arbetslivet har bedrivits under äm betsm an- 
nakom m itténs överinseende. Projeket syftar till att kartlägga särskilt risk
utsatta miljöer inom sjukvården och till a tt få fram underlag för ändam åls
enliga rapporteringsrutiner för incidenter som kan innebära risk för blod
smitta.

Projektet visar att vissa personalkategorier, särskilt de som arbetar med 
operationsverksam het och förlossningar, är mycket utsatta vad gäller blod
kontakter och att bättre säkerhetsföreskrifter därför kan vara påkallade.
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Æ tiologiske fraktioner og arbejdsrelateret sygelighed

Æ tiologiske fraktioner er et vigtigt begreb i fremtidige beslutninger om 
fordeling a f  ressourcer til gennemførelse af forebyggende foranstaltninger 
og forskning. Den ætiologiske fraktion defineres som: Den andel a f  en 
aktuel sygdomsforekomst, som ikke ville være forekommet, hvis en risiko
faktor ikke fandtes.

Der er igangsat et nordisk projekt om beregning a f ætiologiske fraktioner 
ved den arbejdsrelaterede sygelighed. Projektet kræver betydelige ressour
cer, da man i princippet må estim ere ekspositionernes udbredelse for hvert 
land for sig. Da erhvervsforholdene i de nordiske lande im idlertid er 
forholdsvis ensartede, er det relevant, at de nordiske lande koordinerer 
indsatsen.

1 første omgang gennemføres studier for reproduktionsskader, bevægel- 
seapparatslidelser, cancer og nervesygdom.

Arbejdshygiejnisk og toksikologisk udredning vedrørende nye materialer og 
produkter

1 de nordiske lande foregår en kraftig udvikling om kring nye m aterialer 
til industriel anvendelse. De arbejdshygiejniske og sundhedsmæssige erfa
ringer vedrærende disse m aterialer er meget spredte. Udviklingen sker 
blandt andet inden for plastbaserede kom positter og a f  m aterialer, der 
indeholder sjældnere grundstoffer som f.eks. zirkonkium , gallium, niobi- 
um.

Der er derfor igangsat et projekt, hvis formål er at belyse, hvilke nye 
m aterialer, der er under introduktion i nordiske industrier. H erudover 
skal projektet ud fra litteraturen udarbejde et ” state o f the art-docum ent” 
vedrørende arbejdshygiejniske og toksikologiske vurderinger af udvalgte 
m aterialer eller kemiske stoffer, for tidligt i arbejdet m ed udviklingen af 
nye m aterialer at kunne pege på sundhedsmæssige aspekter ved deres 
anvendelse.

Biotekniska arbetsmiljöproblem i Norden

På arbetsm iljöom rådet har de biotekniska riskfaktorerna traditionellt 
inte spelat någon betydande roll vad gäller yrkessjukdomar. Den m oderna 
bioteknologin utvecklas dock snabbt och osäkerheten är stor om vilka 
eventuella risker denna utveckling m edför för m änniskor i arbetslivet. Det 
är mot denna bakgrund m an beslutat starta ett projekt, som går ut på att 
utveckla en m ätningsstrategi i den bioteknologiska industrin.

Övrigt

Vidare kan bl. a. näm nas, att ett gem ensamt frågeformulär u tarbetats om 
arbetsm iljöförhållanden och hälsotillstånd. D etta ska kunna användas for 
jäm förande undersökningar i de nordiska länderna och finns i fem 
språkversioner.
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D et stora tvärsektoriella projektet kring allergier inom ram en för N or
diska K om m ittén for Byggbestämmelser (NKB) har också fortsatt under 
året.

Dessutom har det igångsatts projekt om dels närm are identifiering av 
om råden med höga dödsolyeksfallsrisker, dels om utveckling av screening
m etoder för att kunna bestäm m a individuell exponering for m utagener og 
cancerfram kallande medel, dels om arbete och hälsa i vårdsektorn, dels 
ock de äldre arbetstagarnas arbetsmiljö.

4.2 Tillsynsverksamhet 

En central uppgift är att verka för en harm onisering av föreskrifterna i 
de nordiska länderna. D etta mål slås också fast i den nordiska arbetsm iljö
konventionen och har resulterat i en särskild ordning på arbetsm iljöom rå
det for hur länderna skall inform era varandra i sam band med att gamla 
föreskrifter ska ändras eller nya tillkomma.

Sam ordning av föreskrifter 

Med hjälp av en särskild inform ationsprocedur och ’ajourförda listor 
över pågående och planerat foreskriftsarbete söker arbetarskyddsmyndig- 
heterna i N orden sam ordna sina föreskrifter, särskilt i fall där annars 
tekniska handelshinder kan riskera att uppstå, för att undvika att nya 
skillnader uppstår.

Aktiviteten på detta om råde är generellt präglad av det intensiva stan- 
dardiseringsarbetet.

Internationellt standardiseringsarbete 

Utvecklingen i Västeuropa och den nya m etod, som innebär att de 
tekniska specifikationerna i anslutning till EGs handelshinderdirektiv ut
arbetas av standardiseringsorganisationen CEN och CENELEC, har m ed
fört en viss om prioritering av tillsynsm yndigheternas arbete på föreskrifts- 
om rådet.

För att stärka de nordiska arbetsm iljöm yndigheternas engagemang och 
möjlighet att påverka det europeiska standardiseringsarbetet har särskilda 
medel avsatts u r den ekonom iska handlingsplanen. Dessa utnyttjas på 
arbetsm iljöom rådet för att sam ordna de nordiska ländernas synpunkter 
och for att fördela deltagandet i olika CEN-arbetsgrupper, fram för allt med 
anknytning till EGs m askindirektiv.

Effektivisering av tillsynsmetoder 

U nder året har också diskussioner påbörjats om att finna vägar för att 
gemensamt utveckla m etoder for en effektivare och m odernare tillsyns
verksamhet. Bland annat har m an hösten 1990 avslutat ett projekt om 
säkerhetsstyrning genom internkontroll och systemtillsyn med exempel 
och erfarenheter från pågående utveckling i de nordiska länderna.
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1 de nordiska länderna har under lång tid  diskuterats kostnadsaspekter 
som kan förknippas med arbetarskyddsföreskrifter och praktiska arbets
miljöåtgärder. Analyser av konsekvenserna av nya och ändrade föreskrif
ter har också blivit allt vanligare. 1 några av länderna har m yndigheterna 
pålagts, att vid varje tillfälle av ny reglering också ange kostnaderna för 
denna.

U nder 1990 har forskningsaktiviteterna fortsatt sam tidigt som ett semi
narium  har genom förts med arbetsmiljö- och m iljöexperter för att diskute
ra gem ensamma problem kring utarbetandet av ekonom iska konsekvens
beräkningar.

4.3 Arbetsliv och arbetsrätt

För beredning av frågor inom arbetslivs- och arbetsrättsom rådet har 
äm betsm annakom m ittén för arbetsm iljöfrågor tillsam m ans med NAUT 
tillsatt en särskild kontaktgrupp. H uvudansvarig för gruppen är ÄK-ar- 
betsmiljö. Verksam heten i kontaktgruppen styrs av ett m andat som fast
ställts av de båda äm betsm annakom m ittéem a. Bland de sakfrågor som 
faller inom gruppens ansvarsom råde kan näm nas rättsförhållandet mellan 
arbetsgivare och arbetstagare, arbetsorganisation och m edbestäm m ande, 
arbetstidsfrågor och konsekvenser av ny teknologi.

Arbejdsretten i Norden og den nordiske model

I 1990 udkom et nyt revideret oplag af bogen ”Arbejdsretten i N orden" 
Bogen, der er finansieret a f  Nordisk M inisterråd, kan ses som et udtryk for 
et øget nordisk sam arbejde på det arbejdsretlige om råde. Bogen redegør 
systematisk for arbejdsrettens love og regler i de fem nordiske lande og er 
en vigtig opsamling til brug for sam arbejdet i Norden.

En videreudvikling a f  det nordiske sam arbejde på det arbejdsretlige 
om råde betyder im idlertid også, at der må foretages en redegørelse for og 
vurdering af forskelle og uligheder mellem de nordiske lande.

D ette er baggrunden for, at Nordisk M inisterråd har iværksat forsk
ningsprojektet om ” Det kom parative studie a f  arbejdsretten i N orden” . 
Form ålet med studiet er bl. a. at belyse ligheder og forskelle på det arbejds- 
retlige om råde til brug for en udpegning og prioritering af mulige em ner for 
det videre samarbejde. Resultatet a f  det kom parative studie af arbejdsret
ten i N orden foreligger nu delvist i form af en sam m enfatning på ca. 100 
sider med titlen "Komparativ nordisk arbetsrätt i huvuddrag" Sam m enfat
ningen er udtryk for forfatternes præsentation a f  deres foreløbige over
vejelser om kring arbejdsretten i N orden sam t en præsentation a f  deres syn 
på behovet for sam arbejde mellem de nordiske lande på det arbejdsretlige 
område. Hverken kontaktgruppen for arbejdsliv og arbejdsret eller N or
disk M inisterråd har taget stilling til indholdet.

Arbelsmiljö-hälsa-ekonomi
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I løbet a f  1991 forventes der at blive publiceret en m ere detaljeret 
redegørelse på ca. 250 sider.

Opfølgningen på sam m enfatningen vil b l.a . ske i tæt sam arbejde med 
arbejdsm arkedets parter. D er overvejes bl. a. et sem inar i 1991.

Endelig kan det i tilknytning til ovennævnte initiativer fremhæves, at et 
projekt om ” Virksomhedsmodellen i nordisk arbejdsret” forventes publi
ceret i 1990.

Den nordiske modellens frem tid

D em okrati og medvirkning er sentrale aspekter ved utviklingen av de 
nordiske lands arbeidsliv. D et er etablert et godt utbygget avtale- og 
regelverk for m edvirkning og partssam arbeid i arbeidslivet. D ette syste
met kalles ofte ”den nordiske m odell” .

Internasjonalisering av ykonomi og næringsliv og EFs indre m arked vil 
beryre og påvirke de sam arbeidsrelasjoner som er etablert lokalt og nasjo
nalt.

Det er derfor gitt stytte til et tverrfaglig nordisk prosjekt med siktemål å 
studere noen av de problem er som internasjonaliseringen vil kunne reise 
for den nordiske modell og nordisk arbeidsliv fremover.

Prosjektet, som er blevet igangsatt i 1990, kan både ses på som en 
utvidelse av perspektivet til et tidligere nordisk prosjekt ” Industrielt de
m okrati i N orden” sam tidig som prosjektet vil ta opp i seg problem stil
linger reist i tilknytning til utredningen om det konsemfagliga sam arbeidet 
i Norden. Prosjektet har en tidsram m e på 3 år.

Arbeidsvillkår og kjønnsdeling

I internasjonal sam m enheng ser m an på de nordiske land som foregangs
land i arbeidet med likestilling mellom kjønnene. K jønnsdelingen i ar
beidslivet har im idlertid ikke avtatt til tross at kvinners andel av arbeids
kraften har økt kraftig de siste 20 år.

I Finland har man gjennom ført et prosjekt for å granske arbeidsvilkår, 
sosiale relasjoner og psykologiske faktorer i tradisjonelle kvinner- og 
mannsyrker.

G jennom  å utdype undersøkelsen og gjyre sammenligninger med sven
ske og norske forhold søker kontaktgruppen svar på f. eks. spørsmål om 
årsaker og fylger av kjynnsdeling for individer, familier, organisasjoner

Rapport vil foreligge i 1990.

Arbeidstid i Norden. Småbarnsforeldre og tidsnytting

Det har gjennom flere år pågått en nordisk erfaringsutveksling om 
konsekvensene av nedsatt arbeidstid.

Nordisk M inisterråd har anbefalt kontaktgruppen for arbeidslivs- og 
arbeidsrettsspørsm ål å fortsette den nordiske erfaringsutveksling om ar-
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beidstidsspørsm ål, og i den forbindelse legge særlig vekt på barnefam iliens 
behov. K ontaktgruppen fikk høsten 1987 gjennomfyrt et forprosjekt og i 
1987 ble prosjektet ” Sm åbarnsforeldre og tidsnytting” igangsatt. 

Prosjektet har taget for seg følgende fem hovedtem aer:
— barnefam iliens arbeidstidsm ønstre
— önsket arbeidstid
— gitt dagens arbeidslivsordninger
— holdninger til ulike typer arbeidstidsreform er
— familie- og arbeidslivsm odeller i de ulike land
— strategier og endring, valgalternativer og interessekonflikter 

Rapport er utkom m et i novem ber 1990.

Løngaranti ved konkurs 

I 1985 udsendte Nordisk M inisterråd en N A U T-rapport (1985:8) om 
løngaranti ved konkurs. Som led i opfølgningen på dette arbejde har en ad 
hoc-arbejdsgruppe igennem en periode forberedt, at der i den nærmeste 
frem tid også bliver udsendt en brochure. Brochuren vil bl. a. indeholde en 
oversigt over, hvor arbejdstagerne kan henvende sig ved behov for lønga
ranti ved konkurs, herunder en beskrivelse af løngarantim uligheder i de 
enkelte nordiske lande.

Øvrigt

1 løbet a f  1990 er der igangsat bl. a. et projekt om nye organisationsfor
m er for fleksibilitet og jobkvalitet i textil- og beklædningsindustrin. Endvi
dere har der på høsten været afholdt et sem inar om ”Arbejdslivspolitik — 
hindring eller konkurrensefortrin” .

4.4 Arbetsmiljön i Europaperspektiv 

Den aktuella utvecklingen inom EG och Efta har m edfört nya utm aning
ar och möjligheter för det nordiska sam arbetet på arbetsm iljö- och arbets- 
livsom rådet. Flera direktiv som rör hälsa och säkerhet på arbetsplatserna 
har under året antagits inom  EG. I sam band med de s. k. handelshinderdi
rektiven pågår också u tarbetande av tekniska specifikationer inom de 
västeuropeiska standardiseringsorganen CEN och CENELEC.

1 standardiseringsorganen är alla nordiska länder m edlem m ar och kan 
således var for sig påverka innehåll och arbete. Som ett kom plem ent till 
det nationella engagemanget och med hänsyn till personella och ekonom is
ka resurser i de enskilda länderna har M inisterrådet avsatt särskilda medel 
for nordisk sam ordning i det internationella standardiseringsarbetet. På 
arbetsm iljöom rådet har detta resulterat i en försöksordning, som innebär 
att m an på nordiskt plan koordinerar synpunkter och fördelar deltagande i 
vissa prioriterade standardiseringsarbeten.

Vidare har äm betsm annakom m ittén bevarat en särskild nordisk arbets
grupp för bevakning av frågor som rör N orden och EG på arbetsm iljöom -
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rådet. I denna följs och analyseras bl. a. EGs direktivarbete sam t diskute
ras ev. gem ensamma åtgärder med anledning härav. Den pågående utveck
lingen i relationerna mellan EG och Efta bevakas också.

4.5 NIVAs verksamhet

N ordiska Institutionen för V idareutbildning i Arbetsmiljöfrågor (NIVA) 
bedriver kurser, sem inarier och symposier för vidareutbildning av forska
re och andra specialister inom arbetsm iljöom rådet. Verksam heten finansi
eras till största delen av m inisterrådet och till viss del med kursavgifter.

NIVA är i övrigt inne i en god utvecklingsperiod med stor nationell 
spridning av kurser sam t en m er jäm n fördelning av kursdeltagare.

Till följd av den utvärdering som genomfördes av NI VA under 1988 har 
nya riktlinjer för verksamheten lagts fast. Ett utvecklingsprogram har 
också beslutats fram till 1991, som innehåller en rad åtgärder för vidareut
veckling av kursprogram, pedagogisk uppläggning, deltagande i kurserna, 
lokalisering mm.

U nder 1990 anordnades 16 kurser/sem inarier i vilka deltog om kring 600 
personer.

4.6 Projektverksamhet

I 1990 er der til arbejdsm iljøom rådet bevilget ialt 6.600.000 D K K  til 
projektvirksomhed.

M idlene har været disponeret således (fordelt på hovedgrupper):

Hertil kommer, at der fra den økonomiske handlingsplan er afsat godt 1 
mill. DKK til brug for de nordiske m yndigheders koordinering a f  standar
diseringsarbejdet.

5 Nordiska rådets yttranden och rekommendationer

5.1 Nordiska rådets yttranden  

Nordiska rådet har hem ställt till N ordiska m inisterrådet 
att inom Europa-arbetet högt prioritera den nordiska modellen inom bl. a. 

arbetsm iljöpolitiken.
Nordiska m inisterrådet önskar anföra följande: M inisterrådet har i den 

konvention om arbetsm iljö, som undertecknades den 29 juni 1989, och i 
det efterföljande sam arbetsprogram m et understrukit önskemålet om att 
stärka och utveckla det nordiska sam arbetet med sikte på att främ ja allt 
bättre arbetsm iljöer i de nordiska länderna och en gemensam hållning i

DKK
Projekter vedr. arbejdstilsyn 
Projekter vedr. arbejdsliv/-ret 
Projekter vedr. arbejdsmiljøforskning 
Projekter vedr. arbejdsmiljø-økonom i

1.440.000
1.200.000
2.480.000
1.480.000
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internationella sammanhang. M ålsättningen är, att fortlöpande förbättra 
arbetsm iljön och att harm onisera reglerna på en kvalitativt hög nivå.

För att kunna påverka det västeuropeiska standardiseringsarbetet har 
m inisterrådet vidare avsatt särskilda medel för att de nordiska länderna 
skall kunna sam ordna och fördela deltagandet i olika europeiska arbets
grupper för att hävda nordiska arbetsm iljöintressen och am bitioner.

Vidare har m inisterrådet beviljat medel till ett projekt för att studera 
den nordiska modellens fram tid och utvecklingsmöjligheter när det gäller 
arbetstagarinflytande och partssam verkan i arbetslivet.

En särskild grupp följer och analyserar i övrigt utvecklingen inom EG 
och EFTA på arbetsm iljöom rådet för m inisterrådets räkning.

5.2 Nordiska rådets rekommendationer

5.2.1 Meddelande om  rekommendation nr 18/1980/s angående arbets
miljörisker i sam band m ed graviditet m. m.

R ekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att i syfte att 

nå fram till enhetliga nordiska norm er för i arbetslivet förekom m ande 
risker för kvinnor och män i fertil ålder och härvid särskilt i sam band med 
graviditet skyndsamt få till stånd en samlad kartläggning av existerande 
inform ation på om rådet samt inleda ett forskningssam arbete för att nå 
fram till nya kunskaper.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet inledde 1988 ett förprojekt för att se på de praktiska 

möjligheterna att ställa upp kriterier för fosterskadande äm nen. Ett antal 
kemiska äm nen har kartlagts med hänsyn till risken för reproduktionsska- 
dande effekter. Kartläggningen har om fattat toxikologisk värdering, an
vändningen och utbredningen av äm nena, antal exponerade män och 
kvinnor, respekten för att upprätthålla fastställda gränsvärden och sanno
likheten för exposition av reproduktionstoxiska koncentrationer.

M inisterrådet har därefter beslutat om ett projekt för att söka nå fram 
till gem ensamma nordiska kriterier för när ett kemiskt äm ne misstänks 
vara reproduktionsskadande i arbetsm iljön. D ärefter skall en nordisk lista 
över m isstänkta reproduktionsskadande kemiska äm nen utarbetas. Till 
detta hör att utveckla och validera m etoder för att undersöka reproduk
tionsskadande äm nen.

Resultaten av ett sådant projekt utgör en viktig grund för att kunna 
förebygga arbetsbetingade reproduktionsskador i fram tiden.

G enetiska skador och fosterskador p. g. a. arbetsm iljön har lyfts fram 
som ett prioriterat om råde i förslaget till nytt sam arbetsprogram  på arbets
m iljöom rådet för perioden 1990—93.

M inisterrådet anser därm ed att rekom m endationen kan avskrivas.
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5.2.2 M eddelande om  rekom m endation nr 15/19877s angående erfaren
hetsutbyte om  arbetstidsfrågor

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt fortsätta 

det nordiska erfarenhetsutbytet om arbetstidsfrågor inom  ram en for 
projektprogram m et om arbetslivs- och arbetsrättsfrågor. I detta sam m an
hang bör sm åbarnsföräldrarnas behov ägnas särskild uppm ärksam het.

N ordiska m inisterrådet meddelar:
Det har under flera år pågått ett nordiskt erfarenhetsutbyte om  konse

kvenser av nedsatt arbetstid. Två rapporter har avläm nats om  Arbetstid i 
Norden (1983) resp En nordisk arbetstidspolitik (1987). M inisterrådet har 
uppm anat den nordiska kontaktgruppen for arbetslivs- och arbetsrättfrå
gor a tt fortsätta detta erfarenhetsutbyte m ed särskild hänsyn tagen till 
barnfam iljernas behov.

Ett forskningsprojekt sattes igång 1988 om ” Sm åbarnsföräldrar och 
tidsanvändning” . Projektet behandlar barnfam iljernas arbetstidsm önster, 
den önskade arbetstiden sett i relation till dagens arbetslivsförhållanden 
sam t inställning till olika typer av arbetstidsreform er. V idare jäm förs 
familje- och arbetslivsm odeller i olika länder sam t diskuteras strategier 
och förändringar, valalternativ och intressekonflikter.

En slutrapport från projektet har utgivits i novem ber 1990.
M inisterrådet anser därm ed att rekom m endationen kan avskrivas.

5.2.3 M eddelande om  rekom m endation nr 25 /1990/s angående samarbets- 
program fö r  en bättre arbetsmiljö i Norden (B 99/s)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt m ed beak

tande av de synpunkter som fram förts av N ordiska rådet fastställa ett 
sam arbetsprogram  för en bättre arbetsm iljö i N orden i enlighet m ed fram 
lagt m inisterrådsförslag sam t a tt kontinuerligt och i fortlöpande kontakt 
m ed N ordiska rådet och arbetsm arknadens parter vidareutveckla och för
djupa det nordiska arbetsm iljösam arbetet.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
I foråret 1990 vedtog Nordisk M inisterråd et sam arbejdsprogram  på 

arbejdsm iljøom rådet for årene 1990—1993.
Sam arbejdsprogram m et skal udgøre hovedgrundlaget for den konkrete 

udfyldning a f  arbejdsm iljøkonventionen og dennes mål om at frem m e en 
udvikling m od et bedre arbejdsm iljøo i samtlige nordiske lande. D ette 
tænkes at ske gennem sam ordning a f  regler, gennem udveksling a f  erfaring 
og viden sam t gennem en fælles nordisk holdning i internationale sam m en
hænge.

I sam arbejdsprogram m et er det understreget, at der skal tages hensyn til 
den stærke stilling, som arbejdsm arkedets parter traditionelt indtager på
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arbejdsm iljøom rådet. Det er således fremhævet, at sam arbejdsprogram 
met skal bedøm m es og revideres i nært sam arbejde med parterne.

Opfølgningen a f  sam arbejdsprogram m et vil naturligvis ske via det fort
satte arbejde i arbejdsgrupperne under em bedsm andskom iteen for ar
bejdsm iljø og i de enkelte konkrete forskningsprojekter. H erudover vil 
kendskabet til sam arbejdsprogram m et og arbejdsm iljøkonventionen blive 
støttet ved iværksættelse a f  en inform ationsaktivitet over for myndigheder 
og parter sam t andre, som har eller vil kunne tænkes at blive tilknyttet 
Nordisk M inisterråds aktiviteter på arbejdsm iljøom rådet.

M inisterrådet anser derm ed, at rekom m endationen kan afskrives.
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Kapitel XII 

Socialpolitik

1 Sammenfatning

Det reviderede program for sam arbejdet på social- og sundhedsom rådet 
er grundlaget for social- og sundhedsm inistrenes virksomhed. Efteruddan
nelse a f  socialpersonale, handlingsplanen mod narkotika, cancerhand
lingsplanen og indsatser mod AIDS udgør en stor del a f  projekt virksom he
den.

D er arbejdes også med projekter inden for den øvrige del a f  social- og 
sundhedsvæsenet, bl.a. børn og unge, ældre, handicappede, medicinsk
teknisk sikkerhed og forebyggelse a f  infektioner. Det hele ligger inden for 
sam arbejdsprogram m ets ramm er.

På institutionssiden arbejdes der med et udviklingscenter for handi
caphjælpem idler til videreførelse af datahandlingsplanen på handicapom 
rådet, og med standardisering i forhold til EF.

2 Udviklingen inden for social- og sundhedsvæsenet i norden

Forebyggelse er fortsat et emne som m inisterrådet arbejder med på 
baggrund a f  "Sundhed fo r  alle år 2000". Man arbejder på etablering af 
projekter på børneom rådet med udgangpunkt i FN ’s børnekonvention, der 
også behandler forebyggelse. Konventionen er ved at blive ratificeret af 
landene.

Der arbejdes også inden for m inisterrådets arbejdsprogram  ” N orden i 
Europa” med sundhedsuddanelser, harm onisering a f  lægemiddellovgiv
ning, oprettelse a f  et europæisk system for godkendelse a f  odontologiske 
materialer, systemer og udstyr til handicappede, koordinering a f  socialsik- 
ringsreglerne og standardisering af medicinsk udrustning og sygehusartik
ler.

N orden bør også kunne påvirke EF/EFTA med den nordiske model, 
hvor ydelserne i modsætng til EF, er individuelle og uafhængige a f  arbejds
markedstilknytning, og der arbejdes med forebyggelse f.eks. i bedrifts
sundhedstjeneste, på børneom rådet og om kring fødsel.

3 Grundlaget for samarbejdet på social- og sundhedsområdet

Grundlaget for virksomheden er sam arbejdsprogram m et på social- og 
sundhedsom rådet, der blev vedtaget af m inisterrådet i 1988. Program m et 
bygger på de mål for europæisk sundhedspolitik, der blev sat op på grund
lag a f  W HO’s program ” Sundheds for alle år 2000” , samt de langsigtede 
mål for socialpolitikken, der blev vedtaget a f  FN ’s interregionale konsulta
tion for socialpolitisk udvikling.
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De to sektorer (social og sundhed) har 6 institutioner. D er er i 1990 17 
projekter og forprojekter.

Sektoren er ansvarlig for følgende 19 rekom m andationer:
24/1983/s Klimatologisk vård av psoriasispatienter samt likartade prin

ciper för ersättning av kostnader för vården 
25/1983/s Sam arbetsprojekt fö rsm å och m indre kända grupper av funk- 

tionshäm m ade 
23/1985/s Handlingsplan mot narkotika 

2/1987/j Nordisk kom parativt forskningsprojekt om narkotika och 
kontrollpolitik 

17/1987/s Handlingsprogram mot AIDS
22/1987/s Stödordning för handikapporganisationernas nordiska sam 

arbete
23/1987/s Ökade flyttningsmöjligheter för pensionärer i Norden 
1 1/1988/s Rökfria miljöer m. m. (A 789/s)
12/1988/s Internationella restriktioner mot tobaksreklam  (A 789/s)
30/1989/s U tbildning och legitim ation för kiropraktorer (A 825/s)
31/1989/s H jälpm edelförsöijning för handikappade (A 826/s)
33/1989/s Ökade insatser inom barn- och familjepolitiken (A 832/s) 
35/1989/s Insatser för m inskad alkoholkonsum tion i Norden (A 846/s) 
36/1989/s Plan för förstärkta insatser mot reum atiska sjukdom ar i N or

den (A 850/s och A 850Ä/s)
26/1990/s Telekom m unikation för handikappade (A 864/s)
27/1990/s Forskningssam arbete om amalgam (A 868/s)
28/1990/s Ratifikation av FN ’s barnkonvention (A 8 9 l/s)
29/1990/s Uppföljning av FN ’s barnkonvention (A 891/s)
30/1990/s Homosexuellas sociala situation (A 892/s)

4 Det nordiske samarbejdet på social- og sundhedsområdet

4.1 Socialpolitisk m inistermøde

Der har været holdt to  socialpolitiske m inisterm øder i februar og juni 
1990, og et møde med Nordisk Råds social- og miljøudvalg i novem ber
1990.

På de to socialpolitiske m inisterm øder vedtog m an bl.a. at etablere et 
Nordisk udviklingscenter for handcaphjælpem idler som et 3-årigt forsøg, 
at forlænge den sam nordiske indsats mod AIDS m ed to  år, at udlyse 1992 
som nordisk reum atikerår og afsætte m idler til dette. Man vedtog endvide
re at opfølgningen af FN ’s børnekonvention skulle indgå i Nordisk social
politisk komités arbejde med projekter m. v., samt at inform ere hinanden 
og Nordisk Råd om, hvad der sker på bøm ekonventionsom rådet.

I jun i var der også tem adiskussion om Barnets stilling i N orden -  
fremtidens udfordringer for den nationale social- og sundhedspolitik og 
det nordiske sam arbejdet. D er var oplæg fra det nordiske projekt ” Barn-
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dom m en som socialt fænomen” og fra Nordiska hälsovårdshögskolan 
” Barn och hälsa” . Der indgik også problem stillinger fra FN ’s børne
konvention.

I m ødet med social- og miljøudvalget diskuterede m an en række rekom 
m andationer bl. a. børnekonventionen, forøgede indsatser for børn, reu
m atikerår og m indskning af alkoholkonsum ptionen. Desuden tog man 
spørgsmålet op om socialkonventionen og EF.

4.2 Samarbete på hälso- och sjukvårdens område

4.2.1 1990 års medicinaldirektörsmöte

De nordiska m edicinaldirektörerna har sedan länge anordnat årliga 
m öten. Dessa möten har utvecklats till ett viktigt forum for erfarenhetsut
byte och sam råd rörande aktuella hälso- och sjukvårdsfrågor.

Vid årets möte i Jakobshavn i G rönland diskuterade man, förutom  
Annus Medicus 1990, läkarnas specialistutbildning, psykiatrin och de 
ekonom iska förhållandenas sam band med psykiatriska sjukdom ar, ut
vecklingstrender i m ortaliteten, alternativ m edicin sam t rapporter från 
W HO och Nordiska m inisterrådet.

4.2.2 Samarbete på tandvårdsområdet

Nordiska institutet för odontologisk m aterialprovning (NIOM ) är en 
perm anent nordisk institution med uppgift a tt genom systematisk utprov- 
ning och m ålinriktad forskning arbeta för att material, som används inom 
tandhälsovården i de nordiska länderna, fyller hälsomässiga och tekniska 
krav. D ärtill kom m er arbetet med utvecklandet av bättre m aterial och 
m etoder sam t upplysningsverksam het.

Institutets arbetsuppgifter kan indelas i m aterialprovning (35%), forsk
ning (35%), standardisering (10%), inform ations- och utredningsverksam 
het (10%) och adm inistration (10%).

På materialprovningsområdet har m an under året provat närm are 100 
produkter på basis av 20 olika ISO-standarder. NIOM  har sökt om att bli 
godkänt som provlaboratorium  och certifiseringsorgan på de fysikalisk/ 
kemiska och biologisk/kliniska om rådena. D et är en förutsättning för att 
kunna bli en fullgiltig part i det fram tida m aterialprovningsarbetet i Euro- 
pa.

NIOM  är engagerat i standardiseringsarbetet i ISO (International organi
sation for standardisation) och CEN (Com ité Europeen de Norm alisa- 
tion). En del av detta arbete rör strävandena att etablera EG:s inre m ark
nad fr. o. m. 1993. D et är nu klart a tt odontologiska m aterial och u trust
ning kom m er att om fattas av EG:s direktiv angående ” M edical devices” .

Forskningen har huvudsakligen sträckt sig över en rad viktiga m aterial
grupper såsom metaller, plast och porslin. I tillägg har man utfört en rad 
biologisk/kliniska studier för att klarlägga olika m aterials kvalitet och 
biverkningar, bl. a. alternativ till amalgam.
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Upplysningsverksamheten har främ st rört publicering och distribution 
av NIOM :s listor till alla tandläkare och tandtekniker i Norden, publice
ring av artiklar i vetenskapliga tidskrifter och presentation av forsknings
rapporter på såväl nationella som internationella möten.

4.2.3 Läkemedelssamarbetet

N ordiska läkem edelsnäm nden (NLN) är en perm anent nordisk institu
tion med uppgift att verka för harm onisering av lagstifning och adm inis
trativ praxis på läkem edelsom rådet i Norden.

Den 1 januari 1990 trädde nya stadgar för NLN i kraft. I de nya 
stadgarna avspeglas vidare den ökade internationaliseringen av näm ndens 
arbete.

På registreringsområdet är sam arbetet med EG nu etablerat och utbyte 
sker av arbetsprogram , utkast till lagar och riktlinjer sam t observatörer. 
NLN och Efta sam ordnar också sitt arbete på om rådet.

Nordiska riktlinjer för ” Hantering av radioaktiva läkemedel på sjuk
hus” , NLN 26, ” Registrering av veterinära läkem edel” , NLN 27, och 
” Kvalitetskrav på kliniska prövningar av läkemedel” , NLN 28 har publi
cerats.

Vad gäller efterkontroll arrangerade NLN workshop om ” Hälsoekonomi 
med särskild inriktning på läkem edelsekonom i” . D är sam m anförde man 
forskare och beslutsfattare från olika m yndigheter i länderna.

En ny uppgift på om rådet är sam ordning av biverkningsrapporteringen 
för att förbättra våra möjligheter a tt snabbt upptäcka nya, sällsynta biverk
ningar. En annan är att sam ordna den kemiska efterkontrollen för att 
undvika onödigt dubbelarbete.

Avseende standardisering fortsätter arbetet med Europafarm akopén, 
där samtliga EG och EFTA-länder deltar. Man söker b l.a . nya form er för 
att påskynda införandet av nya m onografier, dvs detaljerade beskrivningar 
av läkemedelsråvaran.

Nordisk läkemedelsstatistik 1987—1989 har publicerats under året, 
NLN 29. NLN fortsätter att verka aktivt för en spridning av ATC (ett 
klassificeringssystem för läkemedel) och D D D  (en jäm förelseenhet för 
läkemedel). Speciellt viktigt är givetvis att A TC/D D D  blir de system som 
EG väljer att använda.

4.2.4 M edicinalstatistiskt samarbete

Nordiska m edicinalstatistikkom m ittén (NOM ESKO) är en perm anent 
kom m itté som har till uppgift att verka för att den m edicinalstatistiska 
redovisningen i de nordiska länderna blir jäm förbar, bl. a. genom enhetliga 
definitioner och begrepp. NOM ESKO tar vidare initiativ  till utvecklings
projekt med m edicinalstatistik relevans, följer den internationella utveck
lingen på m edicinalstatistikens om råde etc.
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Den aktuella projektverksam heten bedrivs inom en rad fasta arbetsgrup
per och ett antal ad hoc-grupper.

Den nordiska olycksklassifikationen är färdig och sändes på remiss i 
m ars m ånad i år. D ärefter godkände NOM ESKO den vid sitt plenarm öte i 
juni.

NOM ESKO har tillsatt en ad hoc-arbetsgrupp för att arbeta med en 
nordisk operationsklassifikation. Inledningsvis kom m er man att koncen
trera sig på kirurgiska ingrepp.

Nordiska W HO-centret for klassifikation av sjukdom ar, som är knutet 
till NOM ESKO, har fortsatt koordinerat de nordiska ländernas synpunk
ter i sam band med ICD-10. Dessutom leder centret arbetet i en nyligen 
tillsatt ad hoc-grupp som skall koordinera u tarbetandet av de nordiska 
ländernas nationella versioner av ICD-10.

4.2.5 Gemensam arbetsmarknad fö r  hälso- och sjukvårdspersonal

Överenskom melsen mellan Danm ark, Finland, Norge och Sverige om
godkännade av vissa yrkesgrupper för verksam het inom hälso- och sjuk
vården samt veterinärväsendet trädde i kraft den 3 augusti 1983. Island 
har anslutit sig till överenskommelsen vad gäller 11 yrkesgrupper av 18.

Arbetsgruppen som följer överenskommelsen har under 1990 hållit två 
möten. Bland de ärenden som behandlats kan näm nas utbildningen av 
kiropraktorer i Norden, individuella bedöm ningen av sjuksköterskor, in
tyg, auktorisation och legitim eringsproblem atiken, ändring av psykologut
bildningen i D anm ark och planer på översyn av överenskommelsen.

4.2.6 Samnordiska insatser mot Aids

Nordiska arbetsgruppen för AIDS-frågor tillsattes ursprungligen av N or
diska m inisterrådet som m aren 1986 med m andattid  på två. M andattiden 
har man sedan förlängt ytterligare två gånger med vardera två år, senast i 
juni m ånad i år.

Arbetsgruppen har tjänat som bas för inform ations- och erfarenhetsut
byte mellan länderna och dessutom har den rapporterat till m inisterrådet 
om Aids-situationen i Norden och deo internationella utvecklingen. V ida
re har den initierat och ansvarat för en rad projekt och andra aktiviteter på 
om rådet. Se m eddelande om rekom m endation nr 17/1987.

M inisterrådet har under året beslutat att överföra de arbetsuppgifter 
som arbetsgruppen stått för till de nationella hälso- och sjukvårdsm yndig
heterna när nuvarande m andattid  utlöper. M inisterrådets finansiella bi
drag kom m er således att avvecklas under loppet av de närm aste två åren.

4.2.7 Nordisk handlingsplan m ot cancer

Den av Nordiska m inisterrådet beslutade handlingsplanen mot cancer 
kom i gång under senare halvåret 1989. Som ett första led i det konkreta 
arbetet har man sam m anställt m aterial om tobakslagstifningen, arbets
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miljölagstiftningen, livsmedelslagstifningen och cancerscreeningen i N or
den.

Styrgruppen för handlingsplanen har under 1990 avsatt medel till pro
jekt beträffande dödlighet i cancer, konferens om psykosocialt stöd i 
cancervården, workshop om forskningsprojekt angående riskbeteende, 
kurs i psykosocial cancerforskning, brochyr till m inoritetsgrupper, kam 
panj till att hjälpa folk att sluta röka m .m .. Vidare har styrgruppen 
fungerat som forum för inform ationsutbyte, t. ex. vad gäller EG:s hand
lingsplan mot cancer.

4.2.8 M edicinska säkerhetsåtgärder och standardisering

Projektet ”Sam arbete om m edicintekniska säkerhetsåtgärder” har till 
syfte att etablera gem ensamma nordiska GM P-regler (Good m anufactu
ring practice) för att förbättra sam arbetet om m edicintekniska säkerhetsåt
gärder och därm ed också underlätta handeln med m edicinteknisk u trust
ning mellan länderna. U nder 1990 har arbetet huvudsakligen om fattat 
insatser för att säkra kontroll och kvalitet av ortopediska im plantater.

I sam råd med ledningen för näm nda projekt arrangerades i början av 
året ett möte mellan representanter från industrin, m yndigheter och fack
folk på hälso- och sjukvårdsom rådet för att diskutera ett mera aktivt 
deltagande i europeiska standardiseringsarbetet. D etta resulterade i att det 
blev igångsatt ett projekt som har till syfte att organisera ett nordiskt 
sam arbete mellan ovannäm nda parter. Syftet är att åstadkom m a större 
inflytande i de arbetsgrupper och kom m ittéer som utarbetar europeiska 
standarder och kvalitetsgarantisystem för m edicinteknisk utrustning och 
sjuk vårdsprodukter.

4.2.9 Regionala variationer i hälsoväsendet

En analys av utvalda operationer som skall beskriva variationer när det 
gäller de vanligast förekom m ande kirurgingreppen inom och mellan de 
nordiska länderna startade under 1990.

I styrgruppen för projektet ingår representanter från en rad nationella 
forskningsinstitut på hälso- och sjukvårdsom rådet, b l.a . SIF och NIS i 
Norge, SPRI i Sverige, DIKE i D anm ark samt NOMESKO.

Avsikten är att få fram underlag för evaluering och förbättra klinisk 
praxis samt att bidra till bättre utnyttjande av forskningsresurserna på 
området.

4.3 Samarbejde på socialsektorens område

4.3.1 Generaldirektørernes (social) møde

Generaldirektørerne har haft sit årlige møde i Norge i novem ber 1990. 
Her diskuterede man ældrepolitik med en indleder, der bl. a. rejste spørgs
målet om konsekvenser af befolkningsudviklingen for omsorgstjenesten. 
Man diskuterede endvidere dels statens styringsmuligheder, og dels alko-
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holpolitikken set i lyset a f  forholdet mellem N orden og EF. Desuden var 
der rapporter fra de forskelige sam arbejdsom råder.

4.3.2 Socialhjælp m.v. og socialforsikring

Undersøgelsen "Langvarige socialhjælpsmodtagere” skal belyse, hvad 
der gøres/kan gøres for at bringe dem ud af socialhjælpssituationen. 
Undersøgelsen om fatter 200 personer fra hvert hovedstadsom råde i alde
ren 20 — 49 år. Svarprocenten er 65 — 70 pct. En bortfaldsanalyse er derfor 
planlagt. I 1990 er data blev oparbejdet nationalt, og der er blev oprettet en 
fælles nordisk datafil. 2. interview runde finder også sted i 1990.

I projektet ”Offentlig styring a f  private pensionsordninger" er der i 1990 
foretaget en supplerende surveyundersøgelse i D anm ark, Norge og Sveri
ge, hvor m an har spurgt om m edlem sskab i arbejdsm arkedspensionssord- 
ninger, og om arbejdstagerne tro r de vil miste dele a f  den optjente pension 
ved jobskift. Udkast til indledningskapitel præsenteres på Nordisk Statsvi- 
terkongress i Reykjavik. S lutrapport er planlagt til maj 1991.

Projektet "Decentralisering og selvforvaltning i lokalsam fundet” bygger 
på erfaringer med sam arbejdsprojekter, hvor offentlige myndigheder, 
forvaltninger m.v. indgår sam arbejde med private personer, grupper, orga
nisationer m v. I 1990 har man haft et sem inar ” Fra velfærdsstat til 
velfærdssamfund” , der dannede baggrund for den videre analyse. D er er 
udarbejdet en nordisk eksempelsamling og en nordisk projektkatalog.

Vedr. "Socialkoventionen" venter man nu på EEA forhandlingernes 
afslutning, og på at der skal frem kom m e konkrete forslag til ændringer af 
konventionen, se meddelelse om Nordisk Råds udtalelse 5/1990/s pkt. 1 
sam t rek. nr. 23/1987/s.

4.3.3 Børne-, ungdom s-og fam iliepolitisk samarbejde

N ordiska sam arbetsnäm nden för sam hällsforskning (NOS-S) arbejder 
med ” Barndom , Samfund og udvikling i N orden” (BASUN-projektet). 
Desuden er rapporten ”Arbeidstid i Norden. Sm åbarnsforeldre og tidsnyt- 
ting” klar, se kapitel VI ligestilling.

I projektet ”Barndommen som socialt fæ nom en  ” foreligger der rapporter 
fra alle landene, som bl.a . om fatter demografisk og socialstatistisk beskri
velse, børns aktiviteter, barndom m ens økonomi og legale status. De er ved 
at blive sammenskrevet. D er skal afholdes en konference i slutningen af 
1991 med politikere, em bedsm ænd, journalister m v, hvor man vil fore
lægge: 1) den integrerede nordiske rapport, 2) samlingen a f  de engelskspro
gede lande-rapporter.

I projektet ”Barneulykker i N orden" er der indsam let tillægsoplysninger 
om bameulykkesdødsfald. D er er oprettet kontakt med England for at 
foretage sam m enligninger også med et land udenfor Norden. D er sigtes 
mod at afholde et forskersem inar om risikokultur i februar 1991, hvor 
m an vil prøve at definere begrebet og finde m etoder til at måle det i en
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befolkning. Baggrunden er en hypotese om, at der er forskel på, hvordan 
befolkningen i de nordiske lande forholder sig til og vurderer risikosifor- 
hold.

4.3.4 Æ ldreområdet

I projektet ”Gamle kvinner i Norden; levekår og livssituasjon" har m an i
1990 analyseret data fra levekårsundersøgelserne med henblik på kortlæg
ning a f  gamle kvinders situation i forhold til yngre kvinder og mænd, samt 
gamle mænds levekår med hensyn til lønnet og ulønnet arbejde, helse, vold 
og tryghed, sociale og m aterielle ressourcer, fritid og politisk deltagelse. 
Del 1, der også om fatter familieerfaringer, yrkesliv og uddannelse for 
dagens og morgendagens gamle kvinder, udkom m er ved årsskiftet 
1990/1991. D er arbejdes med Del 2 — en interviewundersøgelse blandt 
gamle kvinder i hvert nordisk land.

I projektet "Eldre og overgrep i h jem m et" er det ene norske projekt 
(kriseteam for ældre) afsluttet. D er arbejdes på en rapport. De øvrige 
projekter går efter planen, se iøvrigt virksom hedsberetningen for 1989. 
Der er afholdt tre m øder, hvor m an i diskussionerne b l.a . har fundet 
konturer af forskellige m ønstre for vold når det gælder køn, forbrug af 
alkohol og fam iliestruktur, som vil have stor socialpolitisk værdi.

4.3.5 Handicapområdet

Nordiska näm nden for handikappfrågor (NNH) er m inisterrådets per
m anente samarbejds- og ekspertorgan vedr. handicapspørgsmål. Virksom
heden i 1990 har fortrinsvis været inden for:
— Hjælpemidler for handicappede
— Specielt udsatte gruppers behov for samfundsservice
— Inform ation, uddannelse og internationale kontakter

Det nordiske klassificeringssystem for handicaphjælpem idler er foreslå
et adopteret som CEN-standard. NN H har udredet spørgsmålet om, hvor
ledes de nordiske lande bør forholde sig til det kom m ende arbejde i CEN 
og CENELEC med europæiske standarder inden for hjæ lpem iddelom rå
det. Der kom m er et forslag til m inisterrådet i slutningen af 1990, for 
hvorledes man kan forsvare og videreudvikle nordiske sikkerheds- og 
funktionskrav.

Nordisk udviklingscenter for handicaphjælpem idler (NU H ) er etableret 
som forsøg for en treårsperiode, og skal fortsætte det arbejde som NNH 
har bedrevet under datahandlingsplanen.

Handicapspørgsm ål vedrørende alle om råder af sam fundslivet. NNH er 
derfor begyndt at forberede et øget sam arbejde med andre sektorer inden 
for m inisterrådsorganisationen. I løbet a f  1990 har NNH konsentreret sig 
om at kortlægge og analysere aktuelle og ønskelige sammenhænge mellem 
nordisk og europæisk sam arbejde inden for hjæ lpem iddelstandardisering 
og telekom m unikation, og vil frem kom m e med forslag til to projekter
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inden udgangen a f  1990. NNH arbejder med at forstærke det arbejde, der 
bedrives inden for Nordisk forum for telekom m unikation og handicap.

I foråret 1990 arrangeredes en nordisk konference om Psykisk handicap
pedes situation i sam fundet. Vedrørende sam arbejdet mellem små og 
m indre kendte handicapgrupper henvises til meddelelse om rek. nr. 
25/1983/s.

På inform ationssiden er NNH begyndt at udgive NNH-Nyt som plan
lægges i fire num re pr. år. Man arbejder på en ny udgave af ”Nordiska 
projekter inom  handikappom rådet” Desuden har man udgivet tre publika
tioner inden for projektet små og m indre kendte handicapgrupper: "Kan vi 
ingenting göra?” (NNH 1/90), ”Nordisk konj'erens om a u tism ” (NNH 
2/90) og "Nordisk konferens om adminstrativa och organisatoriska model
ler fö r  arbetet m ed sm å och m indre kända handikappgrupper" (NNH 3/90). 
NNH har udarbejdet et notat om de nationale indsatser inden for N orden i 
anledning af FN ’s handicaptiår og FN ’s resolution A/43/98.

Projektet ”Uddannelse a f  tolke inden fo r  hørehandicapområdet ” retter 
sig mod døve med tegnsprog som basissprog, døvblevne og tunghøre med 
tale/skriftsprog som basissprog og døvblinde. Der sam arbejdes tæt og 
konkret mellem landenes tolkeuddanelser og tolkebrugerne inden for 8 
delprojekter, hvoraf 5 forventes afsluttet i 1990, heraf bl. a. ”Udarbejdelse 
af program samt idékatalog til 800 tim ers tegnsprogsundervisnig” , ” U dar
bejdelse af detailleret studieplan inklusive litteraturliste og eksamensind- 
hold/procedure (døvblevne)” og ” Udarbejdelse a f  vejledende studieplan 
for døvblindetolkeuddannelse af 1 års varighed” .

Projektet ”Handicap — områdeindsats" dækker Færøerne, G rønland, 
Island og Danm ark. Det er et pilotprojekt om evaluering, hvor man ser på 
handicappedes bolig i lokalsamfundet:
— Fysiske ramm er, økonomi og organisationsstruktur
— Det omliggende samfund
— Bokollektivets indre liv
— Personaleforhold
— Overordnede målsætninger og arbejdsm etoder
— Brugernes oplevelse a f  at bo i bokollektiv 

Evalueringsmodellen har været afprøvet i 10 bokollektiver.
Der har været afholdt en praktikerkonference, hvor personale har drøf

tet forbedringer af modellen, der bl. a. har medført at den fokuserer på det 
kvalitative indhold og er formuleret så den kan bruges a f  praktikere også 
udenfor projektet. Samtidigt planlagde man im plem entering af evalu
eringsmodellen i deltagerlandene med særlig vægt på at etablere en instruk
tøruddannelse i brug af modellen.

"Livskvalitet og nye boformer fo r  psykisk udviklingshem m ede” er et 
forprojekt, hvor man foreløbig har opbygget et netværk mellem landene. 
Oplæg til projektdesign udarbejdes. Projektet skal beslyse udviklingsten
denser ved udflytning fra store til m indre institutioner, bofællesskaber
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eller selvstændig bolig. Det skal også belyse nye udviklingstendenser, f.eks. 
tværfaglig og tværsektoriel koordinering samt etablering a f  kulturtilbud, 
foreningstilbud og caféer.

4.3.6 Socialstatistisk samarbejde

Nordisk socialstatistisk kom ité (NOSOSKO) er en perm anent komité, 
der skal skabe og forbedre sammenlignelig socialstatistik. H vert tredje år 
udgives ”Social tryghed i de nordiske lande” jfr. årsberetningen for 1989. 
Den kom på engelsk i 1990. Man er begyndt på næste udgave. Komitéen 
overvejer at omlægge publikationen fra at være opbygget efter de sociale 
ydelsers art til at være opbygget efter de sociale ydelsers formål.

Der har været nedsat tre arbejdsgrupper:
1) Servicegruppen, der ser på service generelt,
2) Indholdsgruppen, der ser på afgrænsning og gruppering a f  sociale ydel

ser og udgifter. Dens arbejde er afsluttet.
3) Kontantydelsesgruppen, der skal komme med mere sammenlignelig 

fremstilling af pensionssystemet, give forslag til bedre statistik over 
antallet pensionister og sammensætningen a f  dem, og beskrivelse af 
pensionsniveauet og -dækningen. Desuden skal de se på fravær ved 
sygdom og fødsel samt forældres ret til at blive hjem m e for at passe et 
sygt barn.

NOSOSKO har udgivet rapporten "Familieydelser i Norden 1989” Her 
gennemgås og beskrives ydelser til almindelige familier i de fem nordiske 
lande. Rapporten indeholder oplysninger om lovgivning og dokum enta
tion for omfang af og udgifter til de familiepolitiske ydelser. 1 oversigter 
for kontante ydelser, service og skattelettelser til børnefam ilierne vises 
hvilke ydelser, der findes i hvert land, hvem der er berettigede, i hvor lang 
tid og hvor meget, der kan ydes.

4.3.7 Samarbejde vedrørende rusmidler

Nordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD) er et perm a
nent organ og har til opgave at initiere og stim ulere nordisk forskningssam
arbejde vedr. alkohol og narkotika. EF, Alkohol og N orden har som tem a 
taget en stor del af NAD’s tid i 1990. Den europæiske integration kan gøre 
det nødvendigt at ændre på den nordiske alkoholkontrol. D er blev holdt et 
sem inar i oktober 1989 med efterfølgende rapport ”EG, alkohol och Nor
den"  (NAD-publikation nr. 19), og et om ”Alkohol og arbejde" i april
1990, som også tog op spørgsmålet om ændret alkoholkontrol. Et alkohol
forskerm øde har under tem aet "Alkoholpolitik og samfundsforandringer” 
taget op integrationens betydning for alkoholkontrollen og alternative 
kontrolstrategier for fremtiden.

Der er lavet en projektplan for en sam m enlignende undersøgelse af 
alkohol- og rusm iddelproblem er rundt Østersøen ("BALTICA-projektet"). 

En kom parativ analyse af specifikke m ønstre i lægemiddel- og alkohol
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forbruget med udgangpunkt i levekårsundersøgelserne pågår. En anden 
gruppe arbejder med at undersøge og dokum entere brugernes syn på brug 
og m isbrug af afhængighedsskabende lægemidler.

I øvrigt henvises til meddelelserne om rekom m andationerne 23/1985/s 
og 2/1987/j.

4.4 Efteruddannelse

4.4.1 Nordisk uddannelsesprojekt fo r  udvikling a f  social service (NOPUS)

Kursusvirksomheden fortsætter med kurser om forskellige aspekter in
den for temaerne: decentralisering, nye strategier for planlægnings- og 
udviklingsarbejde, frem tidsbilleder og livskvalitet for børn og unge, og 
invandrere og flyktninge. På grundlag a f  kurset om planlægnings- og 
udviklingsarbejde har deltagerne startet et ”Nordisk m odelkom m unepro- 
jek t” . D er har været holdt opfølgningsmøder på nogle kurser, og lærere fra 
N O PU S-kursem e har deltaget i fortsat udvikling af visse em ner i enkelte 
lande.

Foredrag fra kurset om planlægnings- og udviklingsarbejde er udkom 
met i en publikation "Nya strategier inom socialvården i N orden"  og 
publikationen fra kurset "Indvandrere og flyg tn inge” er under forberedel
se. Projektleder og styregruppe arbejder videre med planer for en mere 
perm anent virksomhed.

4.4.2 Nordisk uddannelsescenter fo r  døv-blindepersonale (NUD)

N U D  er datterinstitution a f  N ordiska näm nden för handikappfrågor 
(NNH). Den skal dels arrangere nordiske kurser for forskellige personale
grupper der arbejder med døvblinde, og dels fungere som et ressourcecen
ter for døvblindearbejdet i Norden. Efterspørgselen efter N U D ’s tjenester 
er stor. De arbejder bl. a. med et projekt "Nordisk vejleder fo r  døvblindeper- 
sonale" som producerer uddannelsesm ateriale, der kan anvendes i arbej
det med døvblinde.

4.4.3 Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV)

N ordiska hälsovårdshögskolan är en sam nordisk institution för högre 
utbildning och forskning inom om rådet folkhälsovetenskap (Public 
Health). Vid NHV anordnas vidareutbildning för personal inom hälso- 
och sjukvården och angränsande om råden i N orden samt forskarutbild
ning i folkhälsovetenskap.

Tyngdpunkten i verksamheten ligger på utbildningen till examen M aster 
of Public Health (M PH). U tbildningen består av teoretiska studier som 
sammanlagt m otsvarar ett studieår (8 m ånader) samt ett examensarbete 
som m otsvarar ytterligare ett studieårs arbete.

U nder året har utarbetats förslag till ny strategiplan, som kallas ” N ordis
ka hälsovårdshögskolan Nya visioner” . Skolan har också fortsatt, i sam 
verkan med W HO/ASPHER, att arbeta för att skapa en M PH-utbildning 
enligt en gemensam europeisk modell.
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Tillsam m ans med Stiftelsen för ett narkotikafritt Göteborg arrangerade 
skolan i början av året en nordisk konferens om ” Kokain och andra 
droger” .

Dessutom genomfördes ett stort antal konferenser under året, ofta i 
sam arbete med andra organisationer, t. ex. W HO, NOM ESKO, NOBAB 
och SAMHALL.

Sam arbetet i det folkvetenskapliga konsortiet om fattar nu 5 universitet 
och 8 institutioner. Vidare pågår diskussioner med universiteten i K öpen
hamn, Århus, Lund, Um eå och Oslo om konkreta överenskommelser.

De forskningspolitiska tyngdpunkterna har som tidigare koncentrerats 
på följande om råden: epidemiologi, samhällsmedicin, hälso- och sjuk- 
vårdsadm inistration, miljöm edicin och om vårdnadsvetenskap.

4.5 Nordisk bistandssamarbejde inden J'or den sociale sektor

Der er lavet et forprojekt med en oversigt over nordiske bistandsaktivi
teter inden for det sociale om råde. Oversigten dækker bilaterale og m ulti
laterale projekter, såvel som støtte til organisationernes bistandssam arbej
de. Disse arbejder tæ ttest på befolkningen. Oversigten viser b l.a ., at kun
2 — 7% af den bilaterale støtte fra de nordiske lande går til sociale infra
strukturer og sociale velfærdsprojekter.

Der er desuden udarbejdet oplæg til et videre projekt og til et ekspertm ø
de, som blev afholdt i Finland i septem ber 1990.

5. Nordisk Råds udtalelser og rekommandationer

5.1 Nordisk Råds udtalelse

Nordisk Råd har i udtalelse 5/1990  bl. a. anført:
I arbetet med koordinering av socialförsäkringsreglema med EG måste 

vid en integration den nordiska modellen bibehållas. Inga harmoniserings- 
åtgärder med EG bör vidtas utan att i förväg höra utskottet.

M inisterrådet meddeler:
Socialkonventionsgruppen har udarbejdet sin første rapport om social

konventionen og EF. G ruppen kom m er ikke videre med revisionen før 
forhandlingerne om EEA er afklaret. U nder disse forhandlinger er det 
forudsat, at der for socialforsikringen skal gælde regler svarende til gælden
de EF-regler i forbindelse med et kom m ende fælles europæisk arbejdsm ar
ked. Dette betyder, at socialkonventionen på væsentlige om råder ikke vil 
kunne anvendes i den nuværende skikkelse.

På flere om råder går konventionen videre end EF-reglerne, og på disse 
om råder kan der b l.a. være grund til at bevare konventionens regulering. 
Hverken socialkonventionen eller EF-reglerne har detaljerede bestem m el
ser om sociale tjenester. Det har stort set været anset som tilstrækkeligt, at 
der foreskrives ret til ligebehandling med landets egne statsborgere og ret
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til fortsat ophold. Der er enighed om, at spørgsmålet om en udbygning af 
bestem melserne om de sociale tjenester skal tages op igen.

Nordisk socialpolitisk kom ité har besluttet, at en høring a f  Nordisk Råd 
angående koordinering a f  socialforsikringsreglerne tages op så snart for
handlingerne om en EEA-aftale er afklaret.

5.2 Nordisk Råds rekommandationer

5.2.1 Meddelande om  rekom m endation nr 24/1983/s angående klim atolo
gisk vård av psoriasispatienter sam t likartade principer fö r  ersättning av 
kostnader fö r  vården

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta utreda 

förutsättningarna för ett utvidgat och intensifierat nordiskt samarbete 
kring vårdcentra på kurorter för de psoriasissjuka sam t möjligheterna till 
att skapa likartade principer för ersättning av kostnaderna för denna 
vårdform ”

N ordisk m inisterråd meddeler:
Udredningen om klimatologisk behandling og pleje af psoriasispatienter 

har været ude på høring, og har derefter været taget op på mødet i Nordisk 
socialpoltisk komité i april 1990. På grund a f  ændringer i de aftaler, der 
forelå mellem nogle a f  landene, blev den taget op igen i oktober 1990.

Resultatet var dog det samme. Landene fandt ikke, at der var noget 
vundet ved en nordisk aftale. Man besluttede derfor, at der ikke var basis 
for at lave en nordisk aftale om klimatologisk udlansbehandling af psori
asispatienter.

N ordisk M inisterråd kan på den baggrund ikke komme videre med 
denne denne rekom m andation og anbefaler den afskrevet.

5.2.2 M eddelande om rekom m endation nr 25/1983/s angående samar- 
betsprojektför små och m indre kända grupper av funktionshäm m ade

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att igångsätta 

ett nordiskt sam arbetsprojekt för små och m indre kända grupper av funk
tionshäm m ade och att detta projekt utförs i regi av Nordiska näm nden för 
handikappfrågor.”

Nordisk m inisterråd meddeler:
Samarbejdsprojektet startede i 1985 i Nordiska näm nden för handi

kappfrågors (NNH) regie. NNH har i 1990 gennemført en intern evalu
ering a f  projektet, og har konstateret at det nordiske samarbejde har 
bidraget til at løfte problemstillingen frem på nationalt niveau. Der er bl. a. 
etableret et ”Center for rådgivning og inform ation for små og m indre 
kendte handicapgrupper” i D anm ark i 1990.

Da problemstillingen nu er løftet frem på nationalt niveau anser m inis
terrådet at rekom m andationen kan afskrives.
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5.2.3 Meddelelse om  rekom m endation nr 23/1985/s angående handlings
plan m od narkotika

R ekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att fastställa 

en handlingsplan mot narkotika, i enlighet med m inisterrådsförslag B 57/s 
och med beaktande av de synpunkter som fram förts av social- och m iljöut
skottet” .

Nordisk m inisterråd meddeler:
K ontaktm andsorganet for narkotikaspørgsm ål har holdt to m øder og 

blandt andet diskuteret det fremtidige nordiske narkotikasam arbejdet. 
Der har været afholdt fire sem inarer, to  om in ternationalt narkotikasam ar
bejde inden for ram m erne a f  FN-sam arbejdet, et om indsatser for kvinder 
med narkotikam isbrug og HIV-smitte blandt andet for at belyse forholde
ne for børn født af m ødre med HIV-smitte, og et kom parativt sem inar om 
retspraksis ved narkotikasager. Der kom m er tre rapporter fra seminarene.

En rapport fra sem inaret om inform ation til forældre som blev gennem 
ført i 1989 er udkom m et som bilag til det norske tidsskrift Stoffmisbruk 
(nr. 4/1989) og dokum entation fra sem inaret om pleje af AIDS-syge mis
brugere er trykt i en rapport. Desuden er "Nordisk rapport från  kontakt- 
mannaorganet fó r  narkotikafrågor" begyndt at udkomme.

Et nordisk m inisterm øde i januar 1990 besluttet at K ontaktm andsorga
net for narkotikaspørgsmål fra 1991 skal blive et perm anent organ under 
Nordisk M inisterråd. Derved er Nordiske handlingsplan mod narkotika 
slut med udgangen af 1990. M inistrene antog sam tidigt et kom m uniké som 
blandt andet skitserede de fremtidige arbejdsopgaver i et ottepunktspro- 
gram for de nærmeste tre år for narkotikasam arbejdet inden for kontakt- 
m andsorganets rammer.

M inisterrådet anser rekom m andationens formål for opfyldt på denne 
måde, og anbefaler den afskrevet.

5.2.4 Meddelelse om  rekom m andation nr 2/1987Vj angående nordisk kom 
parativt forskningsprojekt vedr. narkotika og kontrolpolitik

Rekom m endationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderar Nordisk M inisterråd i sam arbejde med 

Nordisk Sam arbejdsråd for Kriminologi og Nordisk Nævn for Alkohol- og 
Drogforskning at gennemføre et nordisk kom parativt forskningsprojekt 
angående narkotika og kontrolpolitik .”

Nordisk m inisterråd meddeler:
Forskningsprojektet har nu fået m idler fra Nordisk m inisterråd. Forsk

ningsgruppen har udført en analyse a f  narkotikastoffet i de to førende 
aviser i fire af hovedstæderne i en trem åneders periode, 1.3. —31.5.1990.

En sam m enlignende analyse a f  narkotikalovgivningen i landene er un
der udarbejdelse.

Da forskningsprojektet nu er igang, finder Nordisk M inisterråd at re
kom m andationen kan afskrives.
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5.2.5 M eddelande om  rekommendation nr 17/19877s angående handlings
program m ot Aids

R ekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. a tt företa en utvärdering av de nordiska ländernas erfarenheter av 

hittillsvarande insatser för bekäm pning av Aids,
2. att därefter i skyndsam ordning an ta ett nordiskt handlingsprogram  

på Aids-bekämpningens om råde innefattande b l.a . åtgärder beträffande 
forskning och inform ation, i lämpliga fall i sam arbete m ed forskningsinsti
tu tioner och frivilliga organisationer.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
Den nordiska arbetsgruppen for Aids-frågor, som tillsattes av Nordiska 

m inisterrådet 1986, har in itierat en rad projekt i syfte att insam la och 
sprida inform ationalm aterial om hiv/Aids. G ruppen har u tarbetat gemen
sam m a nordiska riktlinjer for den epidemiologiska handläggningen av hiv- 
sm ittade och for skydd mot blodsm itta i arbetslivet sam t inventerat for
mella och informella sam arbetsform er på riksnivå och lokalt. M an har 
kartlagt hiv/Aids-problem ets om fattning, lagstiftning, synsätt, värderingar 
samt prevention- och kontrollprogram  i de nordiska länderna. Resultatet 
publicerades i rapporten ”A ID S prævention og kontroll i Norden ” N H  V- 
R apport 1988:3. V idare har för arbetsgruppens räkning utarbetats av 
N ordiska hälsovårdshögskolan rapporten "AIDS  — A N  IN T ER N ATIO 
NAL C H ALLEN G E  — A study o f  the Nordic countries involvement in 
international cooperation in the figh t against A ID S ”.

Samtidigt som m inisterrådet som m aren 1990 förlängde m andattiden 
med två år beslöt man att arbetsgruppens insatser under denna period 
skulle koncentreras på följande: (1) Vara ett nordiskt kontaktforum  i 
hiv/Aids-frågor, särskilt epidemiologi, prevention, och lagstiftningsfrågor; 
(2) Leda hiv/STD -inform ationsprojekt, vilket syftar till att genom infor
m ation minska risken för sm itta vid resande utanför Norden; (3) Särskilt 
följa hiv-situationen bland etniska, kulturella m inioriteter, liksom socialt 
utsatta grupper i de nordiska länderna.

Arbetsgruppen har tjänat som bas för inform ations- och erfarenhetsut
byte mellan länderna. Dessutom har den aktivt verkat för koordinering av 
ländernas synpunkter i sam band med frågans behandling i olika in terna
tionella fora, t. ex. inom W HO och Europarådet.

De åtgärder som vidtagits på Aids-om rådet såväl på nordiskt som natio
nellt plan m otsvarar N ordiska rådets önskemål i frågan. M inisterrådet 
anser därför att rekom m endationen kan avskrivas.

5.2.6 Meddelelse om  rekom m andation nr 22/1987/s angående støtteord
ninger fo r  handicaporganisationernes nordiske samarbejde

R ekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utreda for
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m erna för en stödordning för handikapporganisationernas nordiska sam 
arbete.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet har fundet, at støtteordningen for handicaporganisatio

nernes nordiske sam arbejde var så væsentlig, at m an på trods af et nul- 
budget gennem om prioriteringer har bevilget 1,5 mill. DKK.

Da de midler, som rekom m andationen efterlyser, nu er bevilget, finder 
Nordisk M inisterråd at rekom m andationen kan afskrives.

5.2.7 Meddelelse om rekommandation nr 23/1987/s angående øgede flyt- 
ningsmuligheder Jor pensionister i Norden

Rekom m andationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vidta åtgär

der för att i N orden utveckla pensionärernas flyttningsmöjligheter mellan 
de enskilda länderna samt service i anslutning därtill.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Det er socialkonventionsgruppens opfattelse, at man ikke kan komme 

videre med revision a f  socialkonventionen før forhandlingerne om EEA er 
afklaret. U nder disse forhandlinger er det forudsat, at der for socialforsik- 
ringen skal gælde regler svarende til de nuværende EF-regler i förbindelse 
med et kom m ende fælles europæisk arbejdsm arked. Det betyder at social
konventionen på væsentlige om råder ikke vil kunne anvendes i sin nuvæ
rende skikkelse. Der er dog stadig brug for socialkonventionen.

Hverken konventionen eller EF-reglerne har detaljerede bestem melser 
om sociale tjenester. For socialforsikringen er der bl. a. behov for udførlige 
regler om opfyldelse a f  ventetid, om beregning af ydelser, om adgang til at 
modtage ydelser efter flytning til et andet land.

G ruppen har foretaget en første gennemgang af en række forslag til 
ændringer som landene er frem kom m et med. Der er lavet nogle m idlertidi
ge løsninger indtil en egentlig gennemgang af konventionen kan vise om 
lovændringen giver anledning til mere vidtgående ændringer i konventio
nen. Der er enighed om, at spørgsmålet om en udbygning af bestem m elser
ne i konventionen skal tages op igen.

Spørgsmålet om en m indskning i folkepensionen for de pensionister der 
flytter fra Sverige til Finland er bl. a. behandlet i konventionsarbejdsgrup- 
pen, og vil blive taget op igen når resultatet af EEA-forhandlingerne 
foreligger. Den finsk-norske  arbejdsgruppe angående finske indvandreres 
stilling i Norge, har som opgave at kortlægge mulighederne for og begræns
ningerne i tilbageflytning for finner i Norge ved opnået pensionsalder. 1 
tillæg er udveksling a f  tjenester for ældre mellem grænsekom m unerne i 
nord et aktuelt tema.

Spørgsmålet om patientoverføringer mellem Sverige og Finland  har 
længe været diskuteret inden for den svensk-finske arbejdsgruppe 
SFINKS. Forskelle i bopælbegreb og derm ed sammenhængende omkost-
7 - 10-0450 Nordiska rådet Del 2
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ningsansvar har ført til at sådanne overføringer i praksis har været meget 
svære at gennemføre. En speciel arbejdsgruppe under SFINKS har gen
nem ført et toårigt forsøg på om rådet. Det er nu afsluttet, og har ført til 
følgende forslag:

En overflytning af patienter eller klienter mellem landene bør være 
mulig af hum anitære årsager. Udgangspunktet bør være den enkeltes og/el
ler pårørendes egne ønsker. Overflytningen skal totalt set forbedre patien
tens/klientens sundhedstilstand eller situation. Socialstyrelsen i Sverige og 
medicinalstyrelsen i Finland bør efter behov få til opgave, at formidle 
kontakterne mellem de forskellige pleje- og omsorgsorganer inden for 
sygehus- og socialvæsen. En forsøgsvis overføring på seks m åneder/et år 
bør finde sted for at se, om tilbagevenden har den tilsigtede effekt. For at 
løse de økonomiske problem er bør det landsting/kom m une der sender 
patienten/klienten afsted betale for rejse m. v., for omsorg eller bolig i de 
første seks m åneder eller det første året, og begge lande bør derefter dele de 
om sorgsomkostninger som opstår ved årvis regulering.

Den svenske stat og de som er ansvarlige for sygehusene slutter sig stort 
set til arbejdsgruppens forslag og er bLvet enige om at afsætte 2 mill. SEK 
til formålet for 1991. De sygehusansvarlige dækker transporten, omsorg og 
behandling for de første seks måneder. Derefter skal hvert land dække 
halvdelen af de om kostninger der opstår i hvert enkelt tilfælde inden for 
det afsatte erstatningsbeløb. Socialstyrelsen skal have ansvaret for behand
lingen a f  overførselssagerne og give tilstrækkeligt underlag til Riksförsäk
ringsverket, som skal stå for de årlige udbetalinger. Iøvrigt henvises til 
årsberetningen for 1989.

M inisterrådet finder, at det ikke for øjeblikket er muligt at gøre mere i 
anledning a f  denne rekom m andation og anser at den bør afskrives.

5.2.8 M eddelande om rekom m endation nr 11/1988/s angående rökfria 
miljöer m. m. (A 789/s)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utreda re

striktiva regler i Norden innebärande exempelvis
(a) begränsning av rökning i offentliga lokaler och på offentliga kom m uni

kationsmedel,
(b) forbud mot tobaksreklam, och
(c) m ärkning av tobaksprodukter.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
Åtgärder för att skapa rökfria miljöer har i form av lagar eller rekom 

m endationer vidtagits i alla de nordiska länderna. För dessa redogörs 
utförligt i forra årets meddelande. I tillägg kan det näm nas att den svenska 
tobaksutredningen i m ars 1990 lade fram sitt betänkande.

U tredningen föreslår att en särskild tobakslag införs. H är skall finnas 
regler om rökfria miljöer, som innebär att gem ensamhetslokaler i princip
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skall hållas rökfria. Rökning skall endast ske i särskilda rökrum  eller 
rökutrym m en i otfentliga lokaler, allm änna transportm edel, skolor, sjuk
hus och arbetsplatser.

Lagen föreslås också innehålla ett förbud mot öppen och förtäckt tobaks- 
reklam. Produktkontrollen för tobaksvaror skall förstärkas och varnings
texter skall (liksom tidigare) finnas på alla tobaksförpackningar.

5.2.9 M eddelande om rekommendation nr 12/1988/s angående internatio
nella restriktioner mot tobakskonsumtion (A 789/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

på internationellt plan verka för restriktivare regler för tobakskonsum 
tion .’'

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
De nordiska länderna har ställt sig bakom  W HO:s aktionsplan mot 

tobak för Europa och stöder ökade insatser inom W HO på det globala 
planet. Länderna anser därför att rekom m endationen kan avskrivas.

5.2.10 Meddelande om rekomm endation nr 30/1989/s angående utbild
ning och legitimation av kiropraktorer (A 825/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att snarast 

genomföra utredning om möjligheterna till en för de nordiska länderna 
gemensam utbildning för kiropraktorer, liksom till likalydande rättsregler 
rörande kiropraktorers legitim ation och yrkesutövning.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Som ett led i uppföljningen av rekom m endationen utreds f. n. de enskil

da ländernas behov för kiropraktorer och utbildning av kiropraktorer. Av 
första delrapporten framgår att det inte föreligger några säkra tal för det 
samlade antalet nordiska kiropraktorstuderande i utlandet, liksom det inte 
förekom m er ett officiellt beräknat tal för behovet av utbildade kiroprakto
rer i de nordiska länderna. De nordiska kiropraktorföreningarna anser 
em ellertid att det årliga utbildningsbehovet idag utgör 60 — 65 kiroprakto
rer och om några få år 100—120 kiropraktorer.

Enligt m inisterrådets uppfattning kom m er behovet mycket att bero på 
vilket sätt kiropraktorgruppen i fram tiden integreras i de enskilda länder
nas hälsoväsen och de ram ar, härunder bidragsram ar och liknande, som 
fastställs för kiropraktorverksam heter. Det finns heller inga särskilda un
dersökningar om väntetider hos kiropraktorer.

M inisterrådet anser det vara för tidigt att ta ställning till ev. etablering 
och utform ning av en gemensam nordisk kiropraktorutbildning. Det är 
nödvändigt att uppnå enighet beträffande definiton av kiropraktom as 
yrkesområde samt att genom föra en kartläggning av deras integrering i de 
enskilda ländernas hälsoväsen och de i länderna avsatta resursram arna för
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kiropraktorverksam heter. Resultatet av detta kartläggningsarbete förvän
tas föreligga i april 1991. I detta sam m anhang är det också önskvärt att 
avvakta behandlingen av förslag till ny lag om auktorisation av kiroprakto
rer i Danm ark.

K iropraktoryrket är nu rättsligt reglerat i tre av länderna, dvs. i Island, 
Norge och Sverige, och som fram går ovan förväntas i D anm ark en ny lag 
om auktorisation av k iropraktorer träda i kraft inom kort. Av denna 
anledning överväger m inisterrådet att vidta åtgärder för att göra det m öj
ligt att låta kiropraktorer ingå i nordiska överenskommelsen om gem en
sam arbetsm arknad för hälso- och sjukvårdspersonal.

5.2.11 M eddelande om rekom m endation nr 31/1989/s angående hjälpme
delförsörjning jo r  handikappade (A 826/s)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vidare

utveckla sam arbetet på handikappom rådet genom att undersöka möjlighe
terna att skapa en sam nordisk modell för hjälpm edelsförsöijning för han
dikappade.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Nordiska näm nden för handikappfrågor (NNH) har fået overladt re

kom m andationen til behandling. N N H  siger, at hovedproblem et på hjæl
pem iddelom rådet er at tildelingen er stærkt decentraliseret og påvirket af 
lokale økonomiske prioriteringer. D erfor vil NNH i det fortsatte arbejde 
prioritere de principielle aspekter frem for de organisatoriske.

5.2.12 M eddelande om rekom m endation nr 33 /1989/s angående ökade 
insatser inom barn- og fam iljepolitiken (A 832/s)

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

1) att göra en kartläggning av sm åbarnsfam iljernas förhållanden i de 
nordiska länderna m ot bakggrund av nationella och nordiska undersök
ningar

2) att ta initiativ till ett erfarenhetsutbyte och sam arbete mellan de nordis
ka forskningscentra för barn och barns uppväxtvillkor syftande till 
gemensam planering av forskningsinsatser,

3) att u tvärdera hur de nordiska länderna hjälper de barn och deras 
fam iljer som av psykiska och sociala skäl är i behov av särskilt stöd.”

N ordisk M inisterråd meddeler:
1) Rapporten over nordisk forskning på børneom rådet er nu færdig, og er 

oversendt de nordiske ligestillingsministre for at de kan overveje hvad 
man videre bør gøre. I den indgår en række forslag til projekter, se 
punkt 3.

Desuden har det tværm inisterielle børneudvalg i D anm ark udgivet 
en rapport, der beskriver rettigheder ved barsel og børns sygdom i EF
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og Norden. 1 rapporten sammenstilles de forskellige ordninger i de 
enkelte lande med henblik på inspiration.

2) Der er lavet en guide over sam arbejdet om varetagelse a f  børn mellem 
Finland  og Sverige Den præsenterer lovgivningen i landene og giver råd 
vedrørende sam arbejdet. G uiden er publiceret i Sverige, men endnu 
ikke i Finland på grund af ændringer i lovgivningen.

I Norge er der nedsat en arbejdsgruppe med henblik på arrangem ent 
af en nordisk forskerkonference i 1991 som skal have særligt svagtstille- 
de børne- og ungdomsgruppers problem som tem a. Alle landene har 
udarbejdet lister over bøm eforskningsm iljøer, se også årsberetningen 
for 1989.

D anm ark har udgivet en rapport "Oplag om  Dansk Børne- og Ung
domsforskning", hvori der peges på en række om råder, hvor der er 
behov for yderligere forskning. Som led i en generel opprioritering af 
forskning på børne- og bøm efam ilieom rådet er der desuden etableret et 
Center for sm åbøm sforskning, hvis vigtigste opgave det er at koordine
re og skabe overblik over sm åbøm sforskningen og medvirke til at skabe 
et ” forskningsmiljø” på om rådet.

Der er også forskersam arbejde i de eksisterende projekter b l.a. 
”Barndom, sam fund og udvikling i N orden” (BASUN-projektet) og 
” Barndom m en som socialt fænomen” , se iøvrigt ” N ordiskt sam arbete 
1989” .

3) Nordisk socialpolitisk kom ité har vurderet forslagene i rapporten "Nor
disk forskning om  børneomsorg", og vil i første omgang satse på et 
projekt om problem udvikling og henvisningspraksis for udsatte børn. 
Projektet skal også se på, hvordan det går de børn, der har været 
placeret udenfor hjem m et. Spørgsmålet om forebyggelse i daginstitu
tion og skole skal indgå i overvejelserne.

Med de ting der nu er igang på om rådet anser m inisterrådet at rekom 
m andationen kan afskrives.

5.2.13 Meddelelse om  rekom m andation nr 35/1989/s om indsatser for  
m indsket alkoholkonsumtion (A 846/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utarbeta 

ett tidsbestäm t aktionsprogram  för att uppfylla Världshälsoorganisatio
nens (WHO) mål om en 25%-ig m inskning av alkoholkonsum tionen till år
2000. ”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Nordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD) har udarbej

det materiale om alkoholkonsum tionen fra 1980 til 1986 set i forhold til 
målsætningen i ” Helse for alle år 2000” (Alkoholpolitik, vol.5, pp. 220 — 
229, 1988). Desuden man arbejdet videre med planer og program m er i de 
enkelte lande. NAD har derfor fået udarbejdet et spørgeskema vedr. alko
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holpolitik, som skal vise, hvorledes kontrollen over alkoholproduktion, - 
distribution og -konsum tion er udviklet i de nordiske lande i løbet af 80- 
tallet. Spørgeskemaet besvares i løbet af efteråret 1990. Svarene skal 
derefter bearbejdes og drøftes a f  forskere, politikere og adm inistratorer 
(ca. 15 ialt) i begyndelsen af 1991.

D anm ark har ændret den centrale organisering af indsatsen på rusm id
delom rådet. Alkohol- og narkotikarådet er blevet nedlagt. Opgaverne er 
overført til en generel forebyggelsesafdeling i Sundhedsstyrelsen. Der er i 
stedet oprettet et forebyggelsespolitisk råd og under dette et alkoholpoli
tisk forum. Målene og m idlerne er fortsat de samme som anført i årsberet
ningen for 1989.

D er er indgået en aftale om stram ning af alkoholreklameregleme mellem 
Forbrugerom budsm anden og alkoholbranchen med virkning fra 1. januar
1991. Reklamerne vil indeholde budskaber, som sigter mod at påvirke 
forbrugerne til at være m ere bevidste om brugen a f  alkohol.

Sundhedsstyrelsen og sundhedsm inisteriet har desuden taget initiativ 
til, gennem en bredt anlagt kampagne, at påvirke alkoholvanerne hos den 
voksne befolkning. Målgruppen er de 40-årige, fordi de har det højeste 
forbrug, fordi de som forældre er m odeller for de unge og fordi de ofte 
indtager positioner i arbejdslivet, hvor de bidrager til udviklingen af 
alkoholnormer.

Der er udviklet et efteruddannelsestilbud på alkoholom rådet, som har 
til hensigt at forbedre behandlingens kvalitet og koordinations- og sam ar
bejdsmulighederne inden for behandlingssystemets mange dele med hen
blik på en tidligere indsats overfor alkoholproblemerne.

I Finland  gav en komité nedsat a f  socialm inisteren sin udtalelse vedr. 
udvikling af alkoholpolitikken i 1989. En delegation som behandler af- 
holds- og alkoholpolitiske spørgsmål afgav betænkning i 1990. Denne 
indeholdt flere forslag til intensivering af en restriktiv alkoholpolitik. 
Socialministeren vil i 1990 afgive beretning til Riksdagen om rusmid- 
delsudviklingen. Heri vil linierne for alkoholpolitikken blive trukket op. 
Forebyggelse af efterspørgsel vil være et centralt udviklingsområde.

1 Island  har Altinget endnu ikke accepteret sundhedsm inisterens forslag 
om reducering af alkoholkonsum tionen med 25%. M inisteren vil om kort 
tid for tredje gang fremlægge forslag om en reduktion. D er er nedsat en 
kom ité til at forberede et lovforslag om form indskning a f  alkoholkonsum 
tionen. Man regner med at komitéen vil afslutte sit arbejde i januar 1991. 
Den skal b l.a. tage hensyn til W HO’s beslutninger i forbindelse med 
mindskningen.

I Norge tilsluttede Stortinget sig i 1988 målsætningen om at reducere 
alkoholforbruget med 25%  inden år 2000. En ny lov om omsætning af 
alkoholholdige drikkevarer m.v. trådte i kraft 1. januar 1990. Iøvrigt 
henvises til årsberetningen for 1989.

I Sverige har socialstyrelsen på baggrund af W HO’s målsætning lavet et
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nationalt handlingsprogram som er overladt regeringen. I den første del 
diskuteres generelt forebyggende indsatser. D erudover indeholder det en 
række forslag under følgende rubrikker:
— at løfte frem og tydeliggøre folkehelseperspektivet,
— at arbejde for at alkoholkonsum tion ikke forekom m er i opvæksten,
— at begræse tilgangen gennem bl. a. at udvikle prisinstrum entet og effek

tivisere lovgivning og tilsyn,
— at arbejde for at m an ikke konsum erer alkohol i situationer som stiller 

særlige krav på reaktion og om døm m e,
— at følge op indsatser for at m indske alkoholkonsum tionen og initiere 

forskning inden for alkoholom rådet.
I 1990 og 1991 vil de dele blive udarbejdet, der berører tidlig opdagelse 

og indsatser for personer med tidlig symptom på alkoholproblem er og - 
skader, samt omsorg og behandling for alkoholmisbrugere. Forskellige 
undersøgelser tyder på, at alkoholkonsum tionen specielt har været betyde
lig i undgdomsgrupperne. På denne baggrund har regeringen nedsat en 
arbejdsgruppe som i 1989 og 1990 har gennemført en landsom fattende 
aktion mod alkohol og andet misbrug. Den svenske regering kom m er til at 
forelægge Riksdagen en proposition med forslag til indsatser på det alko
holpolitiske om råde i indeværende Riksdagssamling.

Alle landene arbejder på, at begrænse alkoholkonsum tionen i overens- 
stemelse med W HO’s målsætning, men hvert land har sit program ud fra 
forskellige forudsætninger. Nordisk socialpolitisk kom ité anser det derfor 
ikke muligt at lave et tidsbestem t aktionsprogram .

N ordisk M inisterråd anser på den baggrund, at rekom m andationen bør 
afskrives.

5.2.14 M eddelande om  rekom m endation nr 36/1989/s angående plan fö r  
förstärkta insatser m ot reumatiska sjukdom ar i Norden (A 850/s och 
A 850Ä/S)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 

att tillsätta en planeringskom m itté med erforderliga sekretariatsresurser 
fór att planera genom förandet av ett nordiskt reum atikerår 1991, 

att utarbeta plan för förstärkta insatser i N orden mot reum atiska sjuk
dom ar, beträffande förebyggande åtgärder, vård, forskning och utbild
ning.

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Nordiska m inisterrådet har vid sitt möte den 15 juni 1990 beslutat att 

utlysa 1992 som nordiskt reum atikerår. M inisterrådsförslag läggs fram vid 
Nordiska rådets 39:e session. M inisterrådet anser därm ed att rekom m en
dationen kan avskrivas.
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5.2.15 Meddelande om  rekommendation nr 26/1990/s angående telekom 
m unikationer fó r  handikappade (A 864/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vidta åtgär

der som garanterar handikappade med behov av tjänster och utrustning 
via telekom m unikation generösa villkor, samt att verka för att dessa behov 
beaktas i det internationella sam arbete” .

N ordisk M inisterråd meddeler:
Nordiska näm nden för handikappfrågor sigter mod at præsentere et 

forslag om forøget sam arbejde inden for om rådet i slutningen a f  1990.

5.2.16 Meddelande om rekommendation nr 27/1990/s angående forsk
ningssamarbete om amalgam (A 868/s)

Rekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att genom 

Nordiska institutet för odontologisk m aterialprovning (NIOM ) inom ra
men för dess ordinarie budget i sam arbete m ed nordiska forskningsinstitu
tioner och medicinsk expertis utföra ett forskningsprojekt om amalgam 
och andra tandfyllnadsm aterial.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
U nder perioden 1985—1989 utarbetade NIOM  254 vetenskapliga publi

kationer. Av dessa publikationer handlade 98 om tandfyllningsm aterial, 
varav en tredjedel av dessa om amalgam, lika många om plastm aterialer 
och den resterande delen om andra tandfyllningsm aterial. Dessutom pågår 
eller är planlagda en rad forskningsprojekt som rör tandfyllningsmaterial.

Föreliggande studier visar att vanliga tandläkarbehandlingar sällan or
sakar biverkningar. Även om enskilda fall som tagits upp i m assmedia 
verkar tyda på betydliga biverkningar m enar man från NIOM :s sida att så 
inte är fallet. I de uppföljningsstudier som genom förts har m an inte kunnat 
hitta sam band mellan det fyllningsmaterial som används i tandvården i 
Norden och patienternas symtom.

Institutets vetenskapliga personal sam arbetar aktivt med enskilda perso
ner och institutioner i N orden vid genom förandet av projekt. Gästforskar- 
ordningen vid NIOM  har speciellt hjälpt till med att knyta kontakter med 
olika forskningsinstanser. Som nytt nordiskt sam arbetsprojekt har man 
från NIOM :s sida föreslagit att det etableras system för registrering av 
biverkningar efter tandläkarbehandling.

5.2.17 Meddelande om  rekommendation nr 28/1990/s angående ratifice
ring av FNs barnkonvention (A 891/s)

Rekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

ratificera FN:s barnkonvention och arbeta för att alla länder ratificerar 
den.”
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Nordisk M inisterråd meddeler:
I D anmark har Justitsm inisteriet bedt U denrigsm inisteriet om at foran

ledige, at FN ’s børnekonvention bliver ratificeret. Justitsm inisteriet har 
anm odet om, at der tages forbehold for Færøerne og G rønland, da konven
tionen endnu ikke har været forelagt hjem m estyret i disse landsdele.

Finland  regner med at ratificere konventionen ved årsskiftet 1990 —
1991, muligvis med nogle få forbehold. Den gældende lovgivning inden for 
social- og sundhedsvæsenet opfylder de krav som stilles i konventionen.

1 Island  er børnekonventionen endnu ikke ratificeret, men uddannelses- 
ministeriet som er ansvarlig for børneomsorgen, bestræber sig på, at få de 
nødvendige lovændringer frem i det nuværende Althingsår. I givet fald 
skulle konventionen kunne ratificeres i 1991.

I Norge er en stortingsproposition om samtykke til ratifikation a f  FN ’s 
børnekonventionen med visse forbehold, blev afleveret til behandling i 
Stortingets udenrigskom ité i juni 1990. Norge tager sigte på at ratificere 
konventionen i løbet a f  høsten 1990.

Sverige har ratificeret børnekonventionen i jun i 1990 og er en a f  initia
tivtagerne til topm ødet om børn, der fandt sted i New York den 30. 
septem ber 1990 i forbindelse med FN ’s generalforsamling.

M inisterrådet anser på den baggrund, at rekom m andationen kan afskri-

5.2.18 M eddelande om  rekom m endation nr 29 /1990/s angående åtgårds- 
plan Jor uppföljning av FNs barnkonvention (A 891/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att framlägga 

en åtgärdsplan for uppföljning och efterlevnad av FN:s barnkonvention” .
Nordisk M inisterråd meddeler:
Nordisk M inisterråd (social- og sundhedsm inistrene og den norske fam i

lie- og forbrukerm inister) har besluttet, at den del af FN ’s børnekonven
tion, der berører deres om råde skal indgå i Nordisk socialpolitisk komités 
arbejde med projekter m v, uden at der udformes en handlingsplan, men 
således at m an inform erer hinanden og Nordisk Råd om hvad der sker på 
om rådet.

Alle parter føler et klart ansvar for at følge børnekonventionen op på 
nationalt plan.

Sverige har trykt børnekonventione på svensk og engelsk. Via regerings
kansliet, det svenske FN-forbund og Red Barnet er publikationen spredt 
vidt om kring i landet. Regeringen har stillet et beløb på 10 mill. SEK til 
socialdepartem entets rådighed for projekter, der arbejder med sigte på at 
gøre konventionens bestem m elser og principper alment kendt blandt voks
ne og børn. Beløbet dækker det første år af en tre-årsperiode.

1 novem ber 1990 skal man diskutere opfølgningen a f  børnekonven
tionen i et møde mellem regering, m yndigheder og et antal frivillige 
organisationer som er aktive inden for børneom rådet. 1 begyndelsen af
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1991 arrangerer socialdepartem entet i sam råd med de frivillige organisa
tioner en konferance om tem aet ” Børns rettigheder” , og i maj 1991 bliver 
der arrangeret en nordisk konference om børns leg i Stockholm med 
deltagelse a f  forskere, børn og personale som arbejder med børn.

5.2.19 Meddelande om rekomm endation nr 30/1990/s angående homo
sexuellas sociala situation (A 892/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att tilsätta en 

utredning med uppgift a tt utgående från bl. a. danskt och svenskt utred
ningsarbete undersöka den sociala situationen for homoseksuella i de 
nordiska länderna och komma med förslag till åtgärder.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Nordisk socialpolitisk kom ité har besluttet, at lade en forsker lave en 

sammenlignende analyse på grundlag a f  det m ateriale, som allerede findes 
om homoseksuelle, med speciel vægt på deres sociale forhold.
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Kapitel XIII

M iljövård

1 Sammanfattning

Det nordiska m iljöprogram m et, som antogs 1989, anger den långsiktiga 
målsättningen för m iljösam arbetet. Program m et är uppbyggt kring Världs- 
kommissionens principer om tvärfacklighet, långsiktighet, m iljöfrågornas 
integrering i de olika sam hällssektorerna och en internationell syn på 
miljöfrågorna. Programm et behandlar också vissa konkreta mål på kortare 
sikt som har stor politisk betydelse och aktualitet.

M iljöprogrammet har under 1990 kom pletterats med särskilda hand
lingsplaner på om råden där nationella åtgärder kan stödja och förstärka 
varandra. M inisterrådet fastställde i m ars 1990 nordisk handlingsplan mot 
förorening av havet, nordisk handlingsplan mot luftföroreningar samt 
nordiskt handlingsprogram för renare teknologi, avfall och återvinning.

M inisterrådet beslöt vidare att upprätta det nordiska miljöfinansierings- 
bolaget (NEFCO) i syfte att stödja m iljöinvesteringar i Central- och Ö st
europa. Bolaget startade sin verksamhet i oktober 1990.

Samarbetet kring en rad andra om råden har vidareutvecklats.

2 Det nordiska samarbetet inom miljösektorn

Det nordiska m iljöprogram m et utgör den övergripande ramen för miljö
sam arbetet. Enligt program m et skall de nordiska länderna vara pådrivan
de i strävandena att uppnå en global bärkraftig utveckling. D etta innebär 
att länderna integrerar konkreta m iljöhänsyn i de sam hällspolitiska beslu
ten i alla sektorer.

M inisterrådet har inlett en process för att detta synsätt skall genomsyra 
det nordiska sam arbetet. Det siktas mot att alla berörda sam arbetsom rå- 
den går igenom sina sektorer för att utpeka m iljörelaterade åtgärder och 
projekt som bör föranleda ytterligare uppföljning. Ett led i denna process 
är sam arbetsm inistrarnas beslut från 1989 om riktlinjer för sam ordningen 
och integreringen av miljöfrågor inom m inisterrådet.

Samarbetet och kontakterna mellan miljösektorn och andra sektorer har 
också utvecklats under året. Sam ordning i form av gem ensam m a m öten, 
gem ensamma arbetsgrupper eller sam arbete i andra organiserade former 
har skett med sektorerna finanspolik, energi, trafik, fiskeri samt jord- och 
skogsbruk.

I m iljöprogram m et förutsätts a tt länderna u tarbetar gem ensam m a hand
lingsplaner på om råden där åtgärderna kan stödja och förstärka varandra 
och således uppnå ett bättre samlat resultat.

M inisterrådet har fastställt en nordisk handlingsplan mot förorening av
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havet. Planen har som syfte att inom  N orden enas om så am bitiösa 
åtgärdskrav och riktlinjer som möjligt beträffande skyddet av havsmiljön. 
Enligt planen skall de nordiska ländernas roll i det internationella sam ar
betet om skyddet av havet fortsatt vara kraftigt pådrivande. Förpliktelser
na kräver att det nordiska utredningsarbetet på vatten- och havsm iljöom 
rådet fortsätter att utvecklas.

M inisterrådet har vidare fastställt en nordisk handlingsplan m ot luftför
oreningar. Planen utgör en gemensam nordisk ram plan som innehåller 
mål, strategier och åtgärder mot globala, regionala och lokala luftförore
ningar. N är det gäller regionala luftföroreningar anger planen en strategi 
för det vidare arbetet, som skall baseras på naturens toleransgränser och 
miljömål och som i sin tu r skall vara vetenskapligt grundade. Planen 
understryker behovet av att upprätthålla och förstärka det nordiska arbe
tet om forskning och utveckling för att bekäm pa luftföroreningar.

Ett nordiskt handlingsprogram fö r  renare teknologi, avfall och åter- 
användning  har fastställts av m inisterrådet. Program m et innehåller åtgär
der för att aktivt stim ulera den tekniska utvecklingen så, att industripro
cesser och produkter utform as på ett sätt som ger m insta möjliga upphov 
till spill och avfall, att produktutform ningen inte försvårar en senare 
återanvändning och att förorening vid slutdeponeringen undviks. H and
lingsprogram met innehåller också åtgärder beträffande miljöfarligt avfall, 
kem ikalieavfallsdeponier, insamlings- och behandlingstekniker sam t åter- 
användningsm aterial och -m arknader.

Som en uppföljning av program m et genom fördes i oktober 1990 i Stock
holm sem inariet ”Strategies for a better waste m anagem ent” . Seminariet 
var riktat till industri, forskare och myndigheter.

De nordiska m iljöm inistrarna undertecknade i mars 1990 överenskom 
melsen om att grunda ett sam nordiskt miljöfinansieringsbolag, Nordic 
Environm ent Finance Corporation (NEFCO). Samtliga länder har god
känt överenskommelsen och bolaget började officiellt sin verksam het i 
oktober 1990.

NEFCO:s prim ära syfte är att främja investeringar av nordiskt m iljöin
tresse i Central- och Ö steuropa genom att finansiera jo in t venture företag i 
dessa länder. NEFCO kan genom aktieteckning, lån eller garantier m ed
verka i finansieringen av m iljöinvesteringar i främst Polen, Sovjetunio
nen, Tjeckoslovakien och Ungern. Finansieringen beviljas i första hand 
jo in t ventures som etableras i dessa länder i sam arbete med ett nordiskt 
företag. Dessa samföretag bör tillverka m iljöutrustning, utnytttja m iljötek
nologi industriellt eller tillhandahålla konsulttjänster eller andra tjänster 
på miljöområdet.

NEFCOrs grundkapital utgör 36 milj. SDR (ca 300 milj. DKK). Bolaget 
har upprättats för en period om sex år. NEFCO är en egen jurid isk  person 
med en styrelse, som fattar investerings- och kreditbesluten. Den löpande 
verksamheten handhas av Nordiska Investeringsbanken (NIB).
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Ett m inisterm öte ägde rum i Helsingfors den 29 — 30 oktober 1990 på 
inbjudan av Finlands m iljöm inister och i sam arbete med m inisterrådet 
och NIB. I mötet deltog m inistrar från Central- och Ö steuropa samt 
representanter från organisationer, finansieringsinstitut sam t företag. Vid 
mötet behandlades fram tida sam arbete på m iljöom rådet och särskilt tek
niköverföring och dess finansiering sam t NEFCOis roll. M ötet antog en 
deklaration med vissa riktlinjer för m iljösam arbetet mellan de nordiska 
och centraleuropeiska länderna samt sam arbetet med NEFCO.

Det nordiska miljö- och biologiåret invigdes officellt den 5 juni 1990. 
Den nordiska verksamheten inom ramen för året styrs av en särskilt tillsatt 
huvudkom m itté. Föreningarna Nordens Förbund (FN F) har förvaltnings
ansvaret för projektet. Ett antal aktiviteter har satts igång både nordiskt 
och nationellt.

M inisterrådet utarbetar en rapport på m iljöpolitikens om råde som kom
mer att läggas fram inför Nordiska rådets 39:e session. Rapporten innehål
ler en översikt över status för det nordiska m iljöprogram m et, det interna
tionella m iljöarbetet, nationell uppföljning sam t beskrivning av några 
centrala sam arbetsom råden.

Ett nordiskt m iljödatasem inarium  har genom förts med ca 150 deltagare 
från såväl Norden som andra europeiska länder.

U nder m inisterrådet har nordiska äm betsm annakom m ittén för miljö
frågor (ÄK-M) ansvaret för att utveckla det nordiska sam arbetet på miljö
om rådet. Arbetet bereds bl. a. i tretton fasta arbetsgrupper med nationella 
representanter. Arbetsgrupper finns på följande om råden: miljöforskning, 
luftförorening, avfall och återvinning, kemikalier, naturvård, vattenför
oreningar, internationella havsföroreningsfrågor, m iljödata, miljökvali- 
tetsövervakning, miljöekonom i, N orden/EG , trafik/m iljö (inklusive bul
ler) och m iljöinform ationsfrågor.

Sektorn har varit ansvarig för arbetet med följande rådsrekom m enda
tioner:
22/1988/s Årlig lägesrapport om miljöpolitik (A 818/s)
47/1988/s Internationell m iljöpolitik (B 86/s)
37/1989/s Skydd av den nordiska havsfågelfaunan (A 855Ä/s)
38/1989/s N ordiskt miljö- och biologiår 1990 (A 855/s och A 855Ä/s) 
43/1989/e Överföring av miljöteknologi utanför N orden (A 898/e) 

5/1990/e N ordiskt miljöfinansieringsbolag (B 107/e)
16/1990/s Handlingsplan mot havsförorening (B 104/s, A 861/s och 

A 874/s)
17/1990/s Handlingsplan mot luftförorening (B 106/s och A 873/s)
18/1990/s Globalt m iljösam arbete (B 106/s och A 873/s)
19/1990/s Handlingsprogram  för renare teknik, avfall och återanvänd

ning (B 105/s)
20/1990/s Internationellt sam arbete om export av avfall (A 859/s)
21/1990/s Nätverk för renare teknologier (A 859/s)
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22/1990/s Å tgärder för att undvika oljekatastrofer (A 860/s)
23/1990/s Internationellt sam arbete mot oljeskador (A 866/s)
24/1990/s Luftföroreningsproblem på N ordkalotten (A 906/s)
31/1990/s Toxikologiskt institut (A 894/s)

3 Verksamhet 1990

3.1 Luftforurensninger

Det nordiske sam arbeidet om miljøspørsmål har i flere år hatt som et 
hovedm ål å bekjempe luftforurensningene. De globale forurensningene 
har i løpet av få år kommet atskillig nærmere inn på livet, sam tidig som de 
regionale luftforurensningene i Europa stadig krever om fattende tiltak for 
å bringe situasjonen under kontroll.

I m ars 1990 ble ” Nordisk handlingsplan mot luftforurensninger” vedtatt 
av Nordisk Råd. Handlingsplanen setter søkelyset på uttynning av ozonla
get, utslipp av klimagasser, tilførsel av svovel- og nitrogenforbindelser og 
fotokjemiske oksidanter, og dessuten på N ordens egen problem er i byer og 
tettsteder. De ulike landene iverksetter nå nasjonale tiltak i tråd med den 
nordiske handlingsplanen.

Nordisk arbeidsgruppe for luftforurensninger arbeider ut fra det vedtat
te ”Nordisk prosjektprogram om luftforurensning 1991 — 1992” . Pro- 
sjektprogrammet om fatter globale luftforurensninger, langtransporterte 
luftforurensninger (europeisk skala), luftforurensninger i tettsteder, og 
kontaktskapende arbeid og inform asjonsutveksling mellom de nordiske 
myndighetene. Prosjektene om langtransporterte luftforurensninger er 
særlig til støtte for det nordiske arbeidet i internasjonale organisasjoner, 
som faglige bidrag til internasjonale avtaler.

Arbeidet med ” tålegrenser” (critical loads/levels) har høy prioritet både 
i N orden og Europa, og flere arbeidsgrupper kartlegger tålegrensem e for 
ulike forurensninger. Tålegrensene for avsetning av svovel- og nitrogenfor
bindelser og fotokjemiske oksidanter overskrides over store om råder i 
Europa og Skandinavia, og bedre kunnskapsgrunnlag er viktig for å kom
me fram til avtaler om utslippsreduksjoner.

Det nordiske handlingplan mot luftforurensninger styrker sam arbeidet 
om globale luftforurensingsproblemer, og det er lagt opp til større satsning 
enn tidligere både på atmosfærespørsmål og på effekter. N ordiske fag
miljøer deltar aktivt internasjonalt, samtidig som de nasjonale kravene nå 
skjerpes for å erstatte bruken av klorfluorkarboner og haloner (halokar- 
boner) med andre stoffer som ikke har negative miljøeffekter. Alle de 
nordiske landene skal avvikle bruken av halokarboner snarest mulig.

3.2 Vatten- och havsfororeningar

Den nordiska vattengruppens treårsplan for perioden 1989 — 91 om fat
tar verksamhet om kring kom m unernas, industrins och lantbrukets vatten-
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skydd. Verksamheten om fattar därm ed hela vattenvårdssektorn och skydd 
av den m arina miljön. Verksam heten är inriktad på egen projektverksam 
het och inform ationsutväxling. Projekten skall främst stödja och följa upp 
den nordiska handlingsplanen mot förorening av havet.

Projektverksam heten om fattar bl. a. organiska halogenföreningar i m a
rin miljö, kvävereduktion i kom m unala reningsanläggningar, m iljöfräm 
m ande äm nen i kom m unalt avlopp och slam, föroreningar från akvakul
tur, adm inistrativa åtgärder beträffande jordbrukets miljöproblem, fosfor 
från jordbruk, pesticiders mobilitet och m arina övervakningsprogram.

En systematisk och kontinuerlig sam ordning av de nordiska ländernas 
insatser inom ramen för Oslo-, Paris-, London- och Helsingforskonventio- 
nerna samt Nordsjökonferensen har ägt rum i kontaktgruppen för in terna
tionella havsföroreningsfrågor. En studie har utförts för att närm are belysa 
förutsättningarna för att effektivisera det internationella havsförorenings- 
sam arbetet (jfr m eddelande om rekom m endation nr 16/1990/s angående 
handlingsplan mot havsförorening).

En ad hoc-arbetsgrupp har bildats med uppgift att se över tidigare 
rekom m endationer om utsläppsgränserna för klororganiska föreningar i 
träförädlingsindustrin.

3.3 Kemikalier

Äm nen m ed miljöfarliga egenskaper. Sam arbete med att utarbeta förslag 
till kriterier för miljöfarliga äm nen resulterade under 1989 i ett förslag till 
vetenskapliga kriterier för klassificering av kemiska äm nen som m iljöfarli
ga (Kemi rapport 9/89).

Parallellt med detta har arbete pågått med att ta fram underlag för ett 
adm inistrativt system för klassificering, m ärkning och varuinform a- 
tionsblad med avseende på miljöfarlighet. Arbetet resulterade år 1990 i 
rapporten ” Miljöfarliga kemiska äm nen och produkter — system för klas
sificering, m ärkning och varuinform ationsblad” (m iljörapport 1990: 10 
och på engelska 1990: 10E).

Allergiframkallande ämnen. Förslag till kriterier för bedöm ning av såväl 
kontaktallergener som äm nen som kan ge överkänslighet i luftvägarna har 
utarbetats och sänts på remiss till nationella allergiexperter. Projektarbetet 
kom m er att slutföras under år 1990.

Reproduklionstoxiska ämnen. U nder perioden 1988 — 90 har det arbe
tats med m onografier på sju äm nen. U nder projektarbetet har rutiner för 
utarbetande och utform ning av m onografierna etablerats, som är av bety
delse för fortsatt evalueringsarbete.

Den slutliga projektrapporten om vetenskapliga kriterier skall bl. a. in
nehålla en beskrivning av olika undersökningsm etoder som används för 
bedöm ning av reproduktionstoxiska egenskaper, ett förslag till vetenskap
liga kriterier samt ett förslag till klassificering av de utvärderade äm nena. 
Rapporten bör föreligga vid årsskiftet 1990/91.
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Ozonreducerande ämnen. Restriktioner mot användning av CFC som 
ingår i den nordiska CFC-reduktionsplanen (godkänd av m iljöm inistrarna 
i oktober 1987), bör följas upp med im portregler för produkter tillverkade 
med CFC. I rapporten ”CFC i polymeric foams — tracing CFC residues 
from the m anufacturing” (NO R D  1989:34), klargörs vilka möjligheter 
som finns, att för im porterat skum plastm aterial kontrollera om CFC har 
kom m it till användning vid tillverkningen.

För att ge underlag för nationella åtgärder i fråga om haloner (bromera- 
de och klorerade fluorkarboner) har rapporten ”Användning av halon 
1301 och 1211 som släckmedel i N orden” (NORD 1989:65) utarbetats.

En kartläggning av tekniska och ekonom iska förutsättningar för en 
miljömässigt säker destruktion av haloner har utförts under år 1989. 
Rapporten "Destruktion av haloner” (NO RD  1990:1) behandlar insamling 
av halon och beskriver de alternativ till destruktion av halonbanken som 
kan tas i drift inom de närm aste fem åren.

Under år 1989 har nordiska insatser med att utarbeta kylnorm er för 
mobila kylanläggningar med CFC utförts, kopplat till det svenska arbetet 
med att kom plettera branchnorm en ” Svensk Kylnorm ” .

Miljöfarliga batterier. Ett förslag till standardiserad analysm etod för 
bestäm ning av tungm etallinnehållet i batterier har utarbetats. För utvärde
ring av denna ”Analysmetode til bestemmelse af cadm ium  og kviksølv i 
batterier” har en interkalibrering utförts. Avsikten är att kunna presentera 
m etoden som förslag till en nordisk standard.

Bekämpningsmedel. År 1985 startades ett sam arbetsprojekt mellan ÄK- 
M och NEJS vars syfte var att påskynda och fördela det arbete som företas 
i varje nordiskt land för att värdera de toxikologiska och miljömässiga 
riskerna vid användning av bekämpningsmedel.

Avvecklingen av tekniska handelshinder. Syftet med kem ikaliegruppens 
arbete är att i fråga om kemiska äm nen och produkter skapa ett likvärdigt 
skydd för människors hälsa och för miljön i Norden. Verksamheten har 
inriktats mot kunskapsuppbyggnad sam t sam ordning av kem ikaliebestäm- 
melserna på om råden där detta är adm inistrativt möjligt. Underlag för 
fortsatta nationella åtgärder har framtagits på flera om råden.

Ett arbete med att värdera sju produktrelaterade reglers likvärdighet har 
genomförts.

3.4 Toxikologi

Med medel från den ekonom iska handlingsplanen har en ad hoc-arbets- 
grupp under 1989 — 90 arbetat med ett förslag till utökat toxikologiskt 
sam arbete i Norden. Arbetsgruppen har diskuterat olika alternativ till 
sam arbete, dels möjligheter att inrätta ett nytt institut, dels utrett möjlig
heterna till andra organisationsform er.

Arbetsgruppens rapport skickades på remiss till berörda organ under 
1990. Det noterades att arbetet hade haft en tyngdpunkt mot hum antoxi-



1681

kologi och att ekotoxikologin borde vara en central del av ett eventuellt 
sam nordiskt arbete. Arbetsgruppen har fått till uppgift att arbeta vidare 
med frågan.

3.5 Kemikalieo/yckor

M ålsättningen är att utveckla metodik och teknik för bekäm pning av 
kem ikalieutsläpp på land och till sjöss. Ett gem ensamt underlag tas fram 
för att man inom respektive land skall kunna bedöm a vad som är en rimlig 
beredskapsnivå. Ett antal gem ensamma nordiska projekt genomfors. Inom 
projekten koordineras de insatser som görs i de nordiska länderna. Län
derna kan också ha ett sam ordnat uppträdande i OECD och ESK/ECE- 
arbetet.

Styrgruppen för FoU-sam arbete om bekäm pning av kemikalieolyckor 
har utarbetat ett grunddokum ent om gemensam nordisk strategi rörande 
bekämpning av kemikalieolyckor till land och till havs. I dokum entet ges 
en bild av riskerna, diskuteras en gemensam nordisk m ålsättning på om rå
det samt redovisas förslag til! förebyggande åtgärder och förbättringar i 
beredskapen. G runddokum entet har sänts på remiss till relevanta nordis
ka organ.

Styrgruppen har för övrigt arbetat med följande projekt under 1990: 
Sanering av kemikalier, spridningsm odeller i luft, gasindikeringsutrust- 
ning, kartläggning av risk och beredskap i M almöhus län, spridningsmo- 
dell i vatten, luftm ätningsinstrum ent i räddningstjänsten samt kartlägg
ning av risk och beredskap i Kalundborg-regionen.

3.6 Återvinning och avfall

M inisterådet fattade i m ars beslut om ett handlingsprogram för renare 
teknologi, avfall och återvinning. Program m et innehåller åtgärder för att 
aktivt stim ulera den tekniska utvecklingen, så att industriprocesser och 
produkter utform as på ett sätt som ger m insta möjliga upphov till spill och 
avfall, att produktutform ningen inte försvårar en senare återvinning och 
att förorening vid slutdeponering undviks. Handlingsprogram m et innehål
ler också åtgärder beträffande miljöfarligt avfall, kemikalieavfallsdeponi- 
er, insamlings- och behandlingstekniker sam t återanvändningsm aterial- 
och m arknader. Program m et innehåller vidare ett förslag till projektpro
gram och resursbehov för den närm aste femårsperioden.

Som uppföljning av program m et genomfördes i oktober 1990 seminariet 
”Strategies fo r  a better waste m anagem ent". Sem inariet var riktat till 
industri, forskare och myndigheter. Till sem inariet hade utarbetats två 
projektrapporter "Miljövänliga produkter och återvinning” (m iljörapport 
1990: 13), som behandlar hur man kan genom föra inform ativa m iljöm ärk
ningar och m iljövarudeklarationer för emballage, sam t "Indsamlingsord
ninger fo r  miljøfarligt affald fra  husholdninger" (m iljörapport 1990:12),
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som går igenom erfarenheterna från kända insam lingsordningar för priva
ta hushåll, som ofta också om fattar m indre industrier.

U nder delprogram m et för renare teknologier har gruppen under året 
haft projektet om erfarenhetsutväxling och kunskapsförmedling om renare 
och resursvänliga teknologier.

U nder delprogram m et för avfall och återvinning har påböljats följande 
projekt: Undersökning om återanvändning av bygg- och anläggningsavfall, 
möjligheter för nordiskt sam arbete om kring återanvändning och/eller be
handling av miljöfarligt avfall/specialavfall i N orden, avfallshantering i 
större ösam fund, sam t erfarenhetsuppbyggande om gröna system.

3. 7 Naturvård och friluftsliv

Projektgruppen fo r  vernverdige vassdrag har i sin slutrapport i trykken, 
som vil fremstå som en flot bog med beskrivelser a f  de mest beskyttel- 
sesværdige vandløb i de nordiske lande. Bogen afsluttes med en række 
rekom m endationer for, hvorledes den vigtige naturtype sikres bedre frem 
over.

Projektgruppen fo r  handel m ed udryddelsestruede dyr har fået sin slutrap
port trykt C IT E S  i Norden — M iljørapport 1990:4. Som opfølgning af 
dette arbejde afholdt projektgruppen i oktober et sem inar for told- og 
politifolk med dette som arbejdsom råde, hvor 31 deltog. Endelig har 
projektgruppen en brochure der beskriver 4 internationale naturbeskyttel- 
seskonventioner i trykken. Brochuren, der kom m er på alle fem nordiske 
sprog, vil foreligge om ca 14 dage.

Projektgruppen for fritidsliv har udgivet pjecen Nærrekreation på de 
nordiske sprog.

3.8 Miljöforskning

M iljøforskningsgruppen består a f  m iljøadm inistratorer med ansvar for 
forsknings- og udviklingsopgaver i m iljøm inisteriet og sektorforsknings
institutioner i Danm ark, F inland, Island, Norge og Sverige. G ruppens 
opgave er at bistå myndighederne med identifikation og prioritering af 
m iljøproblem er samt koordinering a f  miljøforskningsindsatser på tværs af 
lande, sektorer og arbejdsgrupper.

Dette sker gennem intensiv udveksling af inform ationer om nationale 
forskningsplaner og -program m er på meget tidlige stadier og ved faktasam 
menstilling indenfor aktuelle og potentielle problem om råder, som falder 
udenfor eller går på tværs a f  andre arbejdsgruppers ansvarsom råder.

I forlængelse af den nationale inform ationsudveksling har Miljøforsk
ningsgruppen bl.a. taget initiativ til sam ordning a f  nordisk havmiljøforsk
ning  ved etablering a f  en ad hoc-arbejdsgruppe i efteråret 1990. Endvidere 
er planlægningen langt fremme af et forskersem inar vedr. testsystem er for 
miljøgifte i jord. Endelig er gruppen i færd med at undersøge samordnings- 
muligheder for nordisk klimajorskning.
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I begyndelsen af virksom hedsperioden udkom rapporten fra gruppens 
sem inar, oktober 1989, vedr. ”Jordbrug og miljø- udviklingstendenser og 
styringsmidler". Som opfølgning på sem inariet gennem fører gruppen i 
efteråret 1990 et forprojekt vedr. m iljøkonsekvensvurderinger inden for 
jordbrugsom rådet. Projektet koordineres tæt til andre nordiske projekter 
med relevante temaer.

Med henblik på identifikation a f  frem tidens m iljøproblem er som priori
teringsgrundlag for miljøforskningen i den nære frem tid er der planlagt en 
konference i form a f  et fremtidsværksted  med titlen ” Frem tidens m iljøpro
blemer — udfordringer i m iljøforskningen” . Frem tidsværkstedet afholdes 
i m arts 1991 som oplæg til detailprogram lægningen af Nordisk M iljøforsk
ningsprogram.

3.9 M iljöekonomi

Kontaktgruppen for m iljø-økonomi har lagt hovedvægten i arbejdet 
indenfor 2 om råder: Prioriteringsm etoder og styringsm idler på m iljøom rå
det. Sigtet har været, med udgangspunkt i en status på hvert a f  om råderne, 
at undersøge mulighederne for anvendelse af potentielt bedre m etoder i de 
nordiske m iljøadm inistrationer.

Med hensyn til prioriteringsm etoder afholdt kontaktgruppen i januar 
1990 i sam arbejde med Nordisk M inisterråds projektgruppe ”Arbeids
miljø, helse og økonom i” i Oslo et sem inar om brug a f  prioriteringsm eto
der på (arbejds-) m iljøom råderne. Rapporten fra fællesseminariet er fær
dig og forventes udgivet i novem ber 1990 (NORD-serien). D erudover har 
kontaktgruppen i 1990 gennem ført et projekt om mulighederne for anven
delse a f  M ultiple Criteria Decision Making, M CDM -m etoder, ved priori
tering a f  indsatsen på m iljøom rådet.

For at få kortlagt behovet for styringsm idler på m iljøom rådet i N orden 
og for at høre om nye — endnu ikke i N orden afprøvede — styringsmidler, 
afholdt kontaktgruppen den 6. — 8. jun i i Ivalo et sem inar om styringsm id
ler på m iljøom rådet. Kontaktgruppen igangsætter derfor i 1991 et projekt 
om anvendelse af selvregulerende styringsm ekanism er på m iljøom rådet i 
Norden.

K ontaktgruppen udgiver en gang om året i novem ber m åned tidsskriftet 
” M iljøøkonomi i N orden” . I anledning af ” Brundtland-konferencen” i 
Bergen maj 1990 udsendte gruppen en engelsk version a f  89-nummeret, 
the Nordic Journal of Environm ental Economics 90, med tem a’et ” Instru
m ents in Envirom ental Policy” . M iljøøkonomi i N orden 90 indeholder et 
tem a om prioriteringsm etoder på m iljøom rådet.

Den gem ensamma arbetsgruppen mellan ÄK-miljö och ÄK-Finans om 
ekonom iska styrmedel i m iljöpolitiken kom m er under året i en delrapport 
att redovisa den nuvarande användningen av ekonom iska styrmedel i 
Norden. G ruppens förslag till generella riktlinjer för användning av ekono
miska styrmedel sam t förslag till sam arbetsprojekt om konkreta ekonom is
ka styrmedel kom m er att presenteras 1991.
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3.10 M iljödata och miljökvalitetsövervakning

Det nordiska sam arbetet kring m iljödatafrågor har under perioden 
främst rört sam ordning av de nordiska ländernas m iljöinform ationssys
tem. Initiativ har tagits i syfte att skapa en plattform  för sam arbete och 
utbyte av m iljödata mellan Norden och EG.

Ett utredningsarbete har också startats för att klargöra relationerna 
mellan nationella, sam nordiska och internationella miljödatasystem.

Som ett speciellt delprojekt har en utvärdering av olika transfererings- 
form at genomförts, med målet a tt ge en rekom m endation om ett gemen
samt nordiskt form at för utbyte av miljödata. Resultatet av utredningen 
presenteras i en kom m ande rapport ”The Nordic Environmental Data 
Exchange system

Ett nordiskt m iljödatasem inarium  har genomförts med ca 150 deltagare 
från såväl N orden som andra europeiska länder. Föredrag, diskussioner 
och konklusioner från sem inariet kom m er att publiceras under 1991.

Projektet Nordiska kodcentralen pågår enligt projektplanen. Arbetet be
står huvudsakligen i att framställa, uppdatera och distribuera term - och 
kodlistor för användning i miljödatasystem. Initiativ har tagits för att 
perm anenta Nordiska kodcentralen på nationell nivå.

Projektet Nordiskt referensarkiv bedrivs integrerat med det norska MI- 
SAM -programmet i syfte att sprida den kunskap MISAM ger till ett nor
diskt forum. Projektet innebär bl. a. en utvärdering av existerande refe
renssystem, genom förandet av en ” case studie” och som slutligt resultat en 
rekom m endation om regelverk vid uppbyggnand av referenssystem för 
miljödata.

Projektet Integrated M onitoring  i små avrinningsom råden har under 
perioden bistått i löpande utvärdering av nordisk miljödatastrategi inom 
ramen för internationellt systemarbete, kontinuerlig uppföljning av nor
diskt deltagande i IM -verksamheten och konkret stöd till den operativa 
verksamheten på m iljödatacentralen i Helsingfors.

Interkalibreringsverksam het avseende tungmetaller i mossor sam t ge
nom förande av insamling av mossor har genom förts under som m aren
1990. Sammanlagt har 19 europeiska länder deltagit i m ossinsam ling för 
tungmetallanalys inför internationell provtagning 1990.

M etodikjramtagning  för markkem isk provtagning och analys inom inte
grerade m onitoringsom råden i anslutning till nitrogenbelastningsförsök. 
G runddokum entation skall fram tas på dessa ytor som belastas med ni
trogen, och en genomgång av samtliga markkemiska m etoder är nödvän
dig. Även genomgång av biologiska m etoder för test av m arkens funktio
ner ingår. Särskild utredning av biologiska m etoder för utnyttjande i små 
avrinningsom råden genomförs.

Ett intensivt arbete har genomförts för att få till stånd gem ensamma 
övervakningssystem i kustband  vad avser såväl vatten och botten som 
organismer.
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Ett forslag till Nordiskt handlingsprogram för miljökvalitetsöver\'akning i 
yttermiljön  har utarbetats under året. Arbete pågår med en första Miljö- 
tillståndsrapport som avses vara klar 1992. Omfånget beräknas till ca 200 
sidor, med illustrationer och i flerfärgstryck.

3.11 Norden — EG

En särskild arbetsgrupp har till uppgift att, dels värdera effekterna av en 
bredare europeisk integration på m iljövårdsarbetet i de nordiska länderna, 
dels värdera hur de nordiska länderna kan bidra till att främja en önskad 
m iljövårdspolitik i Europa.

G ruppen har bl.a. genom fort ett projekt om användningen av m iljöav
gifter i Norden och EG.

3.12 Sam arbete inom trafik/miljöom rådet

U nder året har det upprättats en särskild arbetsgrupp för m iljösektorns 
verkamhet på trafik/m iljöom rådet. Verksam heten innefattar även buller
frågor.

Projektverksam het har initierats som behandlar miljöproblem  från olika 
trafikslag, åtgärder, analyser av styrmedel och prognosmodeller. Inom 
projektet om miljövänligare flygplan har beräkningar utförts av utsläppen 
i de nordiska länderna. Inom projektom rådet mät- och beräkningsm etoder 
har arbete främst bedrivits rörande beräkningsmodellen för vägtrafik- och 
flygbullermodellerna.

U nder perioden har arbete pågått inom projektom rådet buller-effekter 
på m änniskan. De två sista volymerna från den internationella bullerkon
ferensen Noise 1988, som m inisterrådet bidragit till ekonom iskt, har 
tryckts och distribuerats.

3.13 Information

Inform ationsgruppens arbete har inriktats på att analysera och kartlägga 
inform ationsbehovet inom det nordiska m iljösam arbetet och att utveckla 
och finna form er för spridning av denna inform ation. Vidare arbetar 
gruppen med att utveckla form er för att i större utsträckning utbyta 
inform ationsm aterial mellan länderna och att genom erfarenhetsutbyte 
och sem inarier utveckla ländernas nationella inform ationsarbete.

Inform ationsgruppen har under året intensifierat m arknadsföringen av 
de övriga arbetsgruppernas rapporter och verksam hetsom råden. Bl.a. har 
ett system nationellt satts igång med presentation av gruppernas publika
tioner i olika m yndigheters m iljötidningar m. m.. Det nordiska sam arbetet 
har presenterats på en energi- och miljömässa i Elmia våren-90. En liten 
inform ationsbroschyr om arbetsgrupperna och de viktigaste rapporterna 
från respektive grupp har tagits fram.

Diskussioner har förts inom gruppen samt med m inisterrådssekretari
atet om att lägga om produktions-, marknadsförings- och distributionspro
cesserna för m iljörapporterna.
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I övrigt arbetar arbetsgruppen med ett nytt projekt med sikte på världs- 
miljökonferensen -92 i Brasilien. Projektet har arbetsnam net ” Rätten til 
m iljöinform ation” och avsikten är att presentera den gem ensamma nor
diska synen på vikten av tillgång till kunskap på miljöområdet.

3.14 Projektverksamhet
Beviljat 1990 

1000 DKK
1. Allm änt och forskning 

M iljöforskningsgruppen:
— Faktasam m anställningar, forskningskoordinering, seminar, ex

perthjälp .....................................................................................................  450
— Systematisk utväxling och koordinering av miljöforskningspla

ner och m iljöforskningsprogram ........................................................... 100
— Förprojekt om jordbruk och m i l jö .....................................................  200

M iljöekonomigruppen:
— Sekreterarbistånd och tid s k rif t .............................................................  90
— Användning av m ultikriteriabeslut — stödsystem vid priorite

ring på m iljöom rådet............................................................................... 195
— Seminar om styrmedel på m iljöom råde t...........................................  40

M iljöinform ationsgruppen:
— Sekretariat och m arknadsföring av MR-M:s miljösam arbete . . . 200
— Norden och E G ......................................................................................... 800

2. Vatten och havsförorening
— H avsgruppen .............................................................................................. 350
— Bekäm pning av kemikalieolyckor .....................................................  600
— Vattengruppens p ro jek tv erk sam h e t................................................... 3 400

3. Luftjororening
— Atmosfarisk tillfö rse l..............................................................................  2 670
— Effekter av luftförorening.......................................................................  2430
— O zon-och k lim a tfråg o r .........................................................................  250
— Förvaltningssam arbete m. m ..................................................................  900

4. Buller och trafik 
Bullergruppen:

— E x p erth jä lp ................................................................................................  125
— Effekter på m ä n n isk o r ............................................................................  475

Trafikgruppen:
— Sekretariat ................................................................................................  225
— Å tgärdsm öjlighe ter.................................................................................  200
— Mät- och beräkn ingsm etoder...............................................................  350
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— Analys av styrmedel, planeringsm etoder...........................................  200
— Miljöeffekter från olika tra fik slag ........................................................  300
— M etoder for att utform a s tra te g ie r ...................................................... 50
— M iljövänligare f ly g p la n .......................................................................... 100
— Bränslefrågor..............................................................................................  75

5. Återanvändning och avfall
— E x p erth jä lp ................................................................................................  340
— Undersökning ang. förhållanden om återanvändning av bygg-

och anläggn. av fa ll.................................................................................... 280
— Evt. nordiskt sam arbete om kring återanvändning/behandling av 

miljöfarligt avfall och etablering av avfallsbörs..............................  350
— Avfallsstrategi i nordiska ö sa m fu n d ...................................................  250
— G röna system, erfarenhe tsuppsam ling ..............................................  250
— Renare och resursvänligare teknologier, kunskapsutväxling . . .  150
— PV C -sem inar..............................................................................................  80
— N ordic W aste M anagement C o n fe ren ce ...........................................  100

6. Kontroll m ed kem ikalier
— E x p erth jä lp ................................................................................................  230
— Sam ordning av regler och rutiner för kem ikalieövervakning . . . 750
— Bekämpningsmedel 320
— Sam ordning av åtgärder beträffande specifika k e m ik a lie r ..........  700

7. Naturvård och friluftsliv
— U trednings-och se k re te ra rb is tån d .....................................................  195
— Hotade djur och v ä x te r .......................................................................... 145
— B io to p v å rd ................................................................................................  200
— Handel mot utrotningshotade d ju r a r te r ...........................................  170
— Bevaring av genetiska re su rse r .............................................................  150
— Förvaltning av rovpattedjur i N orden .............................................. 50
— Miljö och b io lo g iå r .................................................................................  50
— N atu rövervakn ing .................................................................................... 50
— Nordiska friluftsom råden ..................................................................... 210
— Nordisk konferens om v in te rre k re a tio n ...........................................  50
— N aturvägledning och naturskola ........................................................  100
— K ulturlandskapet och jo rd b ru k e t ........................................................  130

8. M iljödata och övervakning 
Miljödata:

— M iljödatasam arbete.................................................................................  350
— Nordisk k o d c e n tra l.................................................................................  230
— Integrerade m o n ito rin g cen tra len ........................................................  620
— Systemmodell för referensarkiv för m iljö d a ta .................................  100
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Miljökvalitetsövervakning:
— Sekretariat och expertbistånd ............................................................. 170
— Kritiska belastn ingsg ränser..................................................................  300
— M iljötillståndsrapport — 92 .................................................................. 300
— Nordisk hand lingsp lan—9 1 ..................................................................  80
— Expertgruppen för m etaller i m o s s a ................................................... 100
— U tarbetande av ett miljögifts- och havsm iljöövervakningspro

gram .............................................................................................................  100
— Test av biologiskt efTektmonitoring, nya m e to d e r .........................  250

Övrigt:
— W orldwatch In s titu te ..............................................................................  50

4 Nordiska rådets yttranden och rekommendationer

4.1 Nordiska rådets yttranden

Nordiska rådet har i y ttrande 5/1990  punkt 2 anfört: I konsekvens med 
Brundtland-kom m issionens rapport bör m inisterrådet fastställa den le
dande principen att m an i sitt m iljöarbete utgår från nivån i det land som 
har de högst ställda miljökraven, vilket också anges i m inisterrådets 
miljöprogram.

N ordiska m inisterrådet önskar att fram föra följande: I det nordiska 
m iljöprogram m et, som antogs av m inisterrådet 1989, fastställs att, alla 
nordiska länderna bör, inom ramen för vad naturen tål sträva efter att 
följa de mest am bitiösa miljömål som ett enskilt annat nordiskt land har 
satt. Dessa mål kan uppnås med olika medel i de olika länderna.

4.2 Nordiska rådets rekommendationer

4.2.1 M eddelande om rekommendation nr 22 /1988/s angående årlig läges
rapport om  miljöpolitik (A 818/s)

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att årligen 

framlägga en lägesrapport på miljöpolitikens om råde inför N ordiska rå
det” .

N ordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet u tarbetar en rapport på miljöpolitikens om råde som läggs 

fram inför Nordiska rådets 39:e session. Rapporten innehåller en översikt 
över status för det nordiska miljöprogram m et, det internationella m iljöar
betet, nationell uppföljning samt beskrivning av några centrala samarbets- 
om råden.

M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 
godosetts och att rekom m endationenen kan avskrivas.
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4.2.2 M eddelande om rekom m endation nr 47/1988/s angående internatio
nell miljöpolitik (B 86/s)

Rekom m endationen lyder:
"N ordiska rådet rekom m endarer de nordiska ländernas regeringar att 

spela en pådrivande roll i den internationella m iljöpolitiken och därvid 
utöva en aktiv utåtrik tad  internationell inform ationsverksam het.”

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
Det internationella arbetet prioriteras högt av de nordiska länderna. 1 

och med att m iljöfrågornas globala karaktär har blivit alltm er uppenbar, 
har det internationella arbetet för att få till stånd m iljöförbättringar blivit 
mer aktuellt och meningsfullt.

De nordiska länderna arbetar för att verka pådrivande i ett in ternatio
nellt m iljösam arbete. Ofta tar länderna gem ensam m a initiativ samt utar
betar nordiska förslag inför internationella förhandlingar. De nordiska 
länderna sam arbetar aktivt för att förankra och stödja sådana förslag i 
internationellt förhandlingsarbete. Ett sådant arbetssätt m edför att försla
gen får en större tyngd i en vidare behandling. D etta övergripande och ofta 
policyinriktade nordiska sam arbete har som utgångspunkt det mer konkret 
inriktade nordiska m yndighetsam arbete, som bedrivs inom ram en för 
Nordiska m inisterrådet.

Det nordiska sam arbetet har stärkts under de sista åren genom aktiva 
insatser i internationella samanhang, t. ex. inom arbetet med ECE-konven- 
tionen om långväga gränsöverskridande luftföroreningar, med de m arina 
konventionerna som London-, Oslo-, och Helsingforskonventionerna. Ett 
aktivt nordiskt sam arbete bedrivs f. n. inför FNs konferens om miljö och 
utveckling som planeras hållas i Brasilien 1992.

Det senaste årets förändringar i Europa har skapat nya förutsättningar 
för ett fram tida sam arbete inom m iljöom rådet. Händelseutvecklingen har 
lett till en ny öppenhet, som m edfört ökade kunskaper och en ökad 
medvetenhet om de allvarliga hot som miljön i Europa står inför.

Att förbättra m iljösituationen i t. ex. Öst- och Centraleuropa är av stort 
gemensamt nordiskt intresse, då det på sikt innebär m ärkbara förbättring
ar av miljön i de nordiska länderna. Ett viktigt steg i denna riktning är 
etableringen av det nordiska m iljöfinansieringsbolaget (NEFCO). I arbetet 
med NEFCO:s verksamhet bedrivs en aktiv inform ationsverksam het i de 
berörda länderna.

De nordiska länderna arbetar aktivt med att föra ut inform ation om de 
miljöfrågor som drivs internationellt, nordiskt och nationellt. I in ternatio
nella samanhang inform eras representanter från andra länder om bakgrun
den till våra ställningstaganden genom att nordiska eller nationella rappor
ter och underlag utarbetas. Inform ation till allm änheten i andra länder har 
t. ex. gjorts när det gäller försurning. För närvarande planeras också natio
nella inform ationsinsatser inom m iljöom rådet mot Östeuropa.

I arbetsprogram m et ” N orden i Europa till 1992” haren  plan för Europa-
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inform ation lagts fast, där sem inarier och besöksresor i N orden utgör 
huvudelem ent. P rioriterade m ålgrupper för den förstärkta inform ationsin
satsen är journalister och beslutsfattare i adm inistrationer, organisationer 
och näringsliv.

I anslutning till det m inisterm öte, som ägde rum mellan m iljöm inistrar 
från N orden och Central- och Ö steuropa i Helsingfors den 29 — 30 oktober 
arrangerades ett pressem inarium  för journalister från Polen, Sovjet, Balti
kum, Tjeckoslovakien, Ungern sam t Tyskland. Syftet med sem inariet var 
att skapa en bredare förståelse för miljöfrågor och m iljöinvesteringar samt 
vilka möjligheter de nordiska länderna kan erbjuda i detta samanhang, 
framförallt via NEFCO.

U nder nordiska äm betsm annakom m ittén for miljöfrågor finns en sär
skild arbetsgrupp för att förbättra sam ordningen av de nordiska miljömyn
digheternas inform ationsverksam het. G ruppen skall särskilt beakta sam 
ordningen av enskilda inform ationsinsatser, gem ensamma seminarier, 
sam t förmedla inform ation från m inisterrådets verksamhet. G ruppen skall 
också ta andra initiativ angående inform ation om nordisk verksamhet, 
bl. a. i internationella fora.

M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 
godosetts och att den kan avskrivas.

4.2.3 Meddelande om  rekom m endation nr 37/1989/s angående skydd av 
den nordiska havsfågelfaunan (A 853/s)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att ta  initiativ 

till att det utarbetas en gemensam nordisk handlingsplan for sillgrisslan 
och liknande havsfågelarter med syfte att klarlägga orsakerna till arternas 
tillbakagång och föreslå konkreta åtgärder.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
I de nordiska länderna har på senare tid tagits ett antal initiativ rörande 

forsknings- och övervakningsarbete när det gäller havsfåglar. I Norge, som 
har förvaltningsansvaret för huvuddelen av havsfågelbestånden i Nordost- 
A tlanten, har upprättats ett nationellt övervakningsprogram for vissa 
havsfågelarter, däribland sillgrisslan.

Inom m inisterrådet har ett populations- och miljögiftsprogram avseende 
bl. a. sillgrisslan utarbetats. M ålsättningen är att på 5 —6 viktiga om råden 
for alkfåglar få årliga populationsbeskrivningar samt analyser av viktiga 
miljögifter i alkfågelägg.

På basis av det arbete som har kom m it igång nationellt och nordiskt 
avser m inisterrådet att stödja ett m era samlat nordiskt sam arbete om 
havsfågelartema. Som ett steg planeras ett sem inarium  under 1991 for att 
sam ordna och utvärdera pågående och planerade projekt.
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4.2.4 M eddelande om  rekom m endation nr 38/1989/s angående nordiskt 
miljö- och biologiår 1990 (A 855/s och A 855Å/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att anslå till

räckliga medel och sekretariatsresurser for att följa upp miljö- och biologi
året.”

Nordiska m inisterådet meddelar:
Föreningarna Nordens Förbund (FNF) har tilldelats förvaltningsanvaret 

för miljö- och biologiåret. Året sträcker sig från den 5 juni 1990 och ett år 
framåt. För verksamheten har från den nordiska budgeten beviljats 
400.000 DKK år 1989 och 2,5 milj. DKK år 1990. För år 1991 föreslås en 
ytterligare beviljning på 2,5 milj. DKK. H ärutöver har alla de nordiska 
länderna läm nat bidrag till nationellt genom förande av året.

M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 
godosetts och att rekom m endationen kan avskrivas.

4.2.5 Meddelande om  rekommendation nr 43/1989/e angående överföring 
av miljöteknologi utanför Norden (A 898/e)

Rekom m endationen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk m inisterråd
a) at fremlægge forslag til finansieringsordninger, som om fatter eksport 

a f miljøteknologi til lande uden for Norden, herunder særligt Østeuropa,
b) at fremlægge forslag til en europæisk m iljøfond med det formål at gøre 

m oderne miljøteknologi tilgængelig for lande, som har store grænseover
skridende forureningsproblem er” .

Nordisk M inisterråd meddeler:
I nordisk regi er der i foråret 1990 truffet beslutning om at etablere et 

nordisk miljøfinansieringsselskab (NEFCO), hvis opgave er at give økono
misk støtte til etablering af jo in t ventures i de Øst- og Centraleuropæiske 
lande.

I hvert enkelt a f  de nordiske lande er der truffet beslutning om at 
anvende m idler til støtte til dem okratiseringsprocesserne i de Øst- og 
Centraleuropæiske lande, og en større eller m indre del af disse penge skal 
anvendes til m iljøformål, herunder til overførsel a f  miljøteknologi og 
know-how.

Kredsen af 24 industrialiserede lande (OECD) har i som m eren 1989 
besluttet at anvende midler til støtte for udviklingen i Øst- og C entraleuro
pa. Ordningen om fattede oprindelig kun Polen og Ungarn, den såkaldte 
PHARE-task force. Kredsen af m odtagerlande er efterfølgende udvidet til 
at også om fatte Tjekkoslovakiet, Bulgarien, Jugoslavien og Rumænien. 
Indenfor PHARE-program m et er der afsat en væsentlig sum til m iljøpro
jekter — både udstyrsleverancer og rådgivning.

Indenfor forsknings- og undervisningsom rådet har EF besluttet at stille
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m idler til rådighed under det såkaldte TEM PUS-program. Også dette 
program retter sig prim ært mod de østeuropæiske lande.

U dover de nævnte støtteordninger, som finansierer m iljøprojekter i 
form af lån eller gavebistand, vil m iljøprojekter kunne finansieres på 
almindelige kommercielle vilkår via Nordisk Investeringsbank, Europæisk 
Investerings- og U dviklingsbank sam t Verdensbanken.

På baggrund av ovenstående anses det ikke på indeværende tidspunkt at 
være behov for etablering a f  yderligere finansieringsordninger, som om fat
ter eksport a f  miljøteknologi.

Endelig er der i Nordisk m inisterråds program  for Baltikum og Ø steuro
pa fra den 9. oktober 1990 nævnt de deciderede nordiske støtteordninger, 
der om fatter NEFCO, NIB og NOPEF, der allesammen vil kunne yde 
bistand til teknologioverførsel til Østeuropa.

M inisterrådet m ener dermed, at hensigten med rekom m andationen er 
opfyldt, og at rekom m andationen kan afskrives.

4.2.6 M eddelande om  rekom m endation nr 5/1990/e angående nordiskt 
miljöfinansieringsbolag (B 107Ve)

R ekom m endationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd og de nordiske 

landes regeringer
at vedtage forslaget til Nordisk Miljøfinansieringsselskab på baggrund af

det i m inisterrådsförslag B 107/e anførte, 
at gennemføre den nationale godkendelsesprocedure vedrørende aftalen

om Nordisk Miljøfinansieringsselskab, og 
at sætte selskabet i virksom hed hurtigst m uligt.”

Nordiska m inisterrådet och de nordiska ländernas regeringar meddelar:
M inisterrådet har under året fastställt forslaget till överenskommelse om 

ett nordiskt miljöfinansieringsbolag (NEFCO), de nordiska länderna har 
genomfört de nationella procedurerna för godkännande av överenskom 
melsen att upprätta bolaget och bolaget har i oktober 1990 startat sin 
verksamhet.

M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 
godosetts och att rekom m endationen kan avskrivas.

4.2.7 M eddelande om  rekom m endation nr 16/1990/s angående handlings
plan m ot havsförorening (B 104/s, A 861/s, A 874/s)

R ekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att fastställa 

en nordisk handlingsplan m ot förorening av havet i enlighet m ed m inister
rådsförslag B 104/s och de synpunkter som anförts av social- och m iljöut
skottet. D ärvid bör särskild hänsyn tas till slutdokum entet från N ordiska 
rådets internationella havsföroreningskonferens den 16—18 oktober
1989.”
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N ordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterådet fastställde i mars 1990 handlingsplanen mot förorening av 

havet.
Resultaten från N ordiska rådets internationella havsföroreningskonfe- 

rens i oktober 1989 har till stora delar beaktats i handlingsplanen. I 
slutdokum entet från havsföroreningskonferensen uppm anas N ordiska rå
det att ta initiativ till en internationell konferens med uppgift att se över de 
internationella konventionernas och m inisterkonferensernas roll och på så 
vis skapa bättre internationella förutsättningar för kam pen mot havsföro- 
rening.

M inisterådet har låtit utföra en studie för att ge ett bättre underlag för en 
bedöm ning av möjligheterna att tillmötesgå havsföroreningskonferensens 
uppmaning. Rapporten från studien redovisar en tveksam hållning till 
värdet av en större och allom fattande konferens.

De mera generella och principiella aspekterna av det internationella 
havsföroreningsarbetet kom m er att behandlas vid FN-konferensen om 
miljö och utveckling i Brasilien 1992. Vid konferensen kom m er frågor 
beträffande den m arina miljön att behandlas som ett särskilt tema.

M inisterrådet tillm äter Brasilien-konferensen en mycket central roll och 
de nordiska länderna kom m er i detta sam m anhang att aktivt stödja förslag 
om att utarbeta en global konvention om skyddet av havsmiljön.

M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 
godosetts och att rekom m endationen kan avskrivas.

4.2.8 Meddelande om  rekom m endation nr 17/1990/s angående handlings
plan m ot luftförorening (B 106/s, A 873/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att fastställa 

en handlingsplan mot luftföroreningar i enlighet med ministerrådsförslag 
B 106/s samt de synpunkter som anförts av social- och m iljöutskottet.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet har i mars 1990 fastställt handlingsplanen mot luftförore

ningar med beaktande av social- och m iljöutskottets synpunkter.
M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 

godosetts och att rekom m endationen kan avskrivas.

4.2.9 Meddelande om  rekom m endation nr 18/1990/s angående globalt 
miljösamarbete (B 106/s, A 873/s)

Rekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

1) att inom FN arbeta för, att generalförsamlingen antar en resolution att 
de industrialiserade länderna inriktar en viss andel av sin BNP till 
globalt m iljösam arbete och

2) att inom FAO och U N EP arbeta för en global strategi för skogsvård, 
innefattande avverkningsm etoder och skogsplantering.”
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De nordiska ländernas regeringar meddelar:
U nder generalförsamlingens 43. sessionsperiod godkändes på initiativ 

av de nordiska länderna resolution nr 43/197, som gällande anvisande av 
0,7%  av bruttonationalprodukten för officiellt utvecklingsbistånd och 
efterlevnad av FN:s rekom m endation om detta.

Resolutionen hade ursprungligen föreslagits av de nordiska länderna 
(Finland, Sverige, Norge och Danm ark), och i slutet av underhandlingarna 
anslöt sig ett antal andra DAC-länder till dem som stödde resolutionen. 
Resolutionen talar om bekym mer över att tillväxten av det offentliga 
utvecklingsbiståndet (ODA) stagnerat på en avsevärt lägre nivå än den i 
utvcklingsstrategierna överenskom na andelen på 0,7%  av BNP. Där be
kräftas att målet alltjäm t är aktuellt och beröms de länders som har 
uppnått detta mål samt vädjas till de länder som ännu inte gjort det. De 
m inst utvecklade ländernas andel av utvecklingsbiståndet (0,15 % av BNP) 
poängteras. I resolutionen ingår också en begäran om rapportering till 
generalförsamlingen om hur resolutionen fullföljts.

I resolutionen behandlas inget särskilt om råde av utvecklingsaktiviteter
na, och följaktligen näm ns inte heller miljövården. En avsevärd del av de 
nordiska anslagen för utvecklingssam arbete används dock för lantbruk och 
aktiviteter som förbättrar miljön, t. ex. skogsplantering.

De nordiska länderna har i flera internationella sam m anhang föresprå
kat att de industrialiserade länderna skall avsätta egna medel till globalt 
m iljösam arbete i tillägg till den ordinarie biståndshjälpen. Principen om 
additionella resurser har efter hand slagit igenom i de flesta i-länderna. 
Den är bl. a. inskriven i flera FN-resolutioner, i Bergen-deklarationen och i 
m inisterrådsdeklarationen från den andra världskonferensen om klim at
frågor. Den har första gången konkret kom m it till uttryck i den finansie
ringsmekanism som har upprättats i sam band med M ontreal-protokollet 
för att hjälpa u-länderna med att uppfylla sina förpliktelser i sam band med 
detta avtal. I detta sam m anhang spelar de nordiska länderna en mycket 
aktiv roll. 1 Världsbanken är upprättandet av ”Global Environm ental 
Facility” (GEF) inne i sin avslutande fas. Syftet med GEF är att mobilisera 
medel till globala miljöåtgärder i tillägg till redan existerande resurser. De 
nordiska länderna har aktivt stött detta arbetet.

Frågan om skogsvård är viktig. I tillägg till FAO och UNEP spelar 
” International Tropical T im ber O rganization” (ITTO) en viktig roll på 
detta område. Organiseringen av arbetet med skydd och bärkraftigt u tnytt
jande av skog skall ses i samband med pågående konventionsarbete om 
klimat och biodiversitet. I tillägg till avverkningsm etoderna och skogs
plantering bör strategin också se på bruk av skogsresurserna i helhet, inte 
bara tim m er, och dessutom beakta att bevarandet av skog för de flesta 
ändam ål är mera rationellt än återplantering.

1 sitt tal inför FN:s generalförsamling den 12.11.1990 konstaterade 
Finlands m iljöm inister Kaj Bärlund på de nordiska ländernas vägnar, att
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den internationella aktionsplanen för tropiska skogar borde ses över senast 
år 1992. Lika viktigt är det att utarbeta effektiva planer för att säkra en 
bärkraftig skogshantering av skogarna i tem pererade om råden.

De nordiska länderna kom m er att verka för att planer för bärkraftig 
skogshantering utarbetas av alla länder och att möjligheter för att bromsa 
klim atförändringarna på detta sätt noggrannt undersöks.

4.2.10 Meddelande om rekommendation nr 19/1990/s angående hand
lingsprogram fö r  renare teknologi, avfall och återanvändning (B 105/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att fastställa 

ett nordiskt handlingsprogram för renare teknologi, avfall och återanvänd
ning i enlighet med m inisterrådsförslag B 105/s och med beaktande av de 
synpunkter som anförts av social- och m iljöutskottet.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet har i mars 1990 fastställt nordiskt handlingsprogram för 

renare teknologi, avfall och återanvändning med beaktande av social- och 
m iljöutskottets synpunkter.

M inisterrådet anser därm ed att syftet med rekom m endationen har till- 
godosetts och att rekom m endationen kan avskrivas.

4.2.11 M eddelande om rekommendation nr 20/1990/s angående interna
tionellt samarbete om  export av avfall (A 859/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

tillse att de nordiska länderna snarast ratificerar Baselkonventionen om 
kontroll av gränsöverskridande transporter av miljöfarligt avfall, samt 
arbetar för ett protokoll om striktare regler för avfallsexport inom ramen 
för konventionen.”

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
Hittills är det mycket få länder som har ratificerat Baselkonventionen, 

av de nordiska länderna är Norge det enda. Men både Sverige och Finland 
planerar att ratificera under februari/m ars m ånad 1991. D anm ark kom
m er som EG-land att ratificera samtidigt som övriga EG-länder. Basel
konventionen håller för närvarande på att översättas till isländska. Man 
lägger stor vikt vid att den skall ratificeras så snart som möjligt.

Baselkonventionen färdigförhandlades först under 1989, och sedan no
vem ber 1989 har ett interim ssekretariat under konventionen varit i funk
tion. De nordiska regeringarna vill härm ed meddela att ett första steg för 
att nå internationellt sam arbete om miljöfarligt avfall är att alla nordiska 
länderna ratificerar Baselkonventionen. På basis av erfarenheterna av 
genom förandet av konventionen bör sedan det fram tida arbetet inriktas 
mot en gemensam nordisk strategi för en fram tida skärpning av konventio
nen, fram för allt vad beträffar m ottagande lands om händertagande av 
miljöfarligt avfall.
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4.2.12 M eddelande om  rekom m endation nr 21/1990/s angående nätverk 
fö r  renare teknologier (A 859/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att sam ordna 

de nordiska ländernas deltagande i U N EP’s kom m ande nätverk för renare 
teknologier.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
Det a f  m inisterrådet (m iljøm inistrene) den 2. m arts 1990 vedtagne 

handlingsprogram for ” Renere teknologi, affald og genanvendelse” er 
sam m ensat a f  et delprogram for ” Renere teknologi” og et delprogram for 
” Affald og genanvendelse” .

1 delprogram m et for ” Renere teknologi” har m inisterrådet for delpro
gram m ets hovedom råde 1., ” Netværk” , prioriteret:
— Indsamling, koordinering og videreform idling a f  resultater om renere 

teknologier, sam t generelt holdningspåvirkende arbejde.
A f bem ærkningerne til program om rådet fremgår det b l.a., at 
” U N EP” er ved at etablere et in ternationalt netværk for renere teknolo
gier og forventes at ville anm ode Nordisk M inisterråd om at indgå i 
sam arbejdet

Med henblik på at sikre en hensigtsmæssig kobling a f  m inisterrådets 
deltagelse i netværket, har sam arbejdetgruppen for ” Renere teknologi, 
affald og genanvendelse” (RTGA-gruppen) besluttet i 1991 at iværksætte 
et projekt med titlen ”N ordisk kobling til U N EP’s netværk” .

Projektet vil i 1992 blive fulgt op med henblik på at forankre netværket i 
de nordiske lande.

Endvidere kan det oplyses at der allerede er nordiske repræsentanter i de 
av UNEP etablerede netværksgrupper, samt at RTGA-gruppens sekretær 
er medlem af  netværksgruppen ” Cleaner production strategy group” .

RTGA-gruppen vil derfor bestræbe sig på at sam ordne det eksisterende 
nordiske arbejde i netværket, samt sikre at en perm anent kobling til 
netværket sker på en så bred nordisk basis som muligt.

M inisterrådet m ener dermed, at hensigten med rekom m andationen er 
opfyldt, og at rekom m andationen kan afskrives.

4.2.13 Meddelande om  rekommendation nr 22 /1990/s angående åtgärder 
fö r  att undvika oljekatastrofer (A 860/s)

R ekom m endationen lyder:
”Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

vidta effektiva åtgärder för att undvika oljeskador vid fartygsolyckor, 
däribland främ jande av användning av dubbeltbottnade tankfartyg vid 
oljetransporter, särskilt med hänsyn till Ö stersjöom rådets sårbara kuster 
och m arina m iljö.”

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
Indenfor ram m erne a f  IM O (International M aritim e O rganisation) er 

der en række initiativer i gang på internationalt plan med henblik på at
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forebygge oliekatastrofer. De nordiske lande støtter disse internationale 
tiltag og deltager aktivt i arbejdet. I øjeblikket behandles bl. a. forslag om 
regler om dobbeltbund i tankskibe.

M inisterrådet m ener derm ed, at hensigten m ed rekom m andationen er 
opfyldt, og at rekom m andationen kan afskrives.

4.2.14 M eddelande om  rekom m endation nr 23/1990/s angående interna
tionellt samarbete mot oljeskador (A 860/s)

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

utarbeta en gem ensam åtgärdsplan för att i internationella sjöfartssam- 
manhang, t. ex. 1MO och M A RPOL-konventionen, arbeta for att förebyg
ga oljeskador vid fartygsolyckor.”

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
Indenfor ram m erne a f  IM O (International M aritim e O rganisation) er 

man i gang med at udarbejde en ny konvention, der skal give den konven- 
tionsmæssige baggrund for internationalt beredskab og sam arbejde i for
bindelse med om fattande olieforureningsulykker. Konventionen, der 
forventes vedtaget i novem ber 1990, får navnet ” International convention 
on oilpollution preparedness and response” . De nordiske lande støtter 
dette initiativ og deltager i arbejet med forberedelse a f  konventionen.

M inisterrådet m ener derm ed, at hensigten med rekom m andationen er 
opfyldt, og at rekom m andationen kan afskrives.

4.2.15 M eddelande om  rekom m endation nr 24/1990/s angående luftföro
reningsproblem på Nordkalotten (A 906/s)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att verka för 

att åtgärder för m inskande av förorenande utsläpp i Kolaom rådet vidtas 
inom ramen för föreslagna m iljöfinansieringsordningar.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
I m otsetning til de fleste andre forsurede om råder i Skandinavia, kan 

kilden til de aktuelle forurensninger på N ordkalotten identifiseres. Tek
nisk er det også mulig å gjøre noe med problemene.

Den eneste m åten å løse m iljøproblem ene i dette om rådet, er å begrense 
utslippene fra industrien på Kola. Det finnes ikke andre alternativer. Det 
er derfor ikke et spørgsmål om kostnadseffektivitet (dvs. om det er billigere 
å rense på Kola enn andre steder), men et spørsmål om hvorvidt man 
ønsker å løse m iljøproblem ene på N ordkalotten eller ikke.

Den beste tilgjengelige teknologi for reduksjon av aktuelle utslipp fra 
nikkelsmeltere vil gi en beregnet reduksjon ved Pechenganikels anlegg på 
95% for S02 og 98%  for tungm etaller. De nordiske landene vil kreve en 
slik grad av rensing i dette tilfelle for å sikre at naturens tålegrenser på 
Nordkalotten overholdes under forventet driftsstabilitet på renseanlegge
ne. Det er inngått en intensjonsavtale mellom det finske selskap Outokum -
8 _  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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pu og det norske selskap Elkem om å sam arbeide om et tilbud til de 
sovjetiske bedrifter om m odernisering som vil tilfredsstille disse krav. 
Sam arbeidet er åpent for tiltredelse fra andre nordiske land. D et er tale om 
et industriprosjekt i størrelsesorden 4 m illiarder kroner.

I forbindelse med Østersjøkonferansen i Ronneby 2. septem ber, tok den 
norske statsm inister initiativ til et møte mellom statsm inistrene i Finland, 
Norge, Sverige og Sovjetunionen. H er ble det fra norsk side foreslått å 
igangsette utredning av en finansiering av en fullstendig m odernisering av 
nikkelverkene på Kola, bl. a. ved hjelp av de finansieringsm uligheter som 
de nordiske landene har tatt initiativ til innenfor den Nordiske Investe
ringbank. F inland, Norge og Sverige forhandler i øyeblikket om eksport
kreditgarantier for å finansiere gjennomføringen av prosjektet.

M inisterrådet anser derm ed at hensikten med rekom m andasjonen er 
oppfylt, og at rekom m andasjonen kan avskrives.

4.2.16 Meddelande om  rekom m endation nr 31/1990/s angående toxikolo
giskt institut (A 894/s)

R ekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att i sitt u tred

ningsarbete om toxikologiskt sam arbete undersöka inrättandet och lokali
seringen av ett nordiskt toxikologiskt institu t.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
ÄK-M tillsatte under 1989 en ad hoc arbetsgrupp for att utarbeta ett 

förslag om toxikologiskt samarbete. Arbetsgruppen har diskuterat olika 
alternativ till samarbete, dels att in rätta ett nytt institut, dels utrett möjlig
heterna till andra organisationsform er. Arbetsgruppen läm nade sin rap
port i juni 1990. Rapporten har sänts på remiss till berörda sektorer inom 
ministerrådsorganisationen.

I den fortsatta behandlingen av rapporten arbetar m an i första hand 
vidare med alternativet om ett koordinerande sekretariat, bestående av
3 — 5 personer inkl. en forskningsledare, sam t därutöver ett vetenskapligt 
råd för att styra den nordiska verksamheten. Ett andra alternativ, om 
tillräckliga resurser kan uppbringas, är att etablera en m indre enhet i något 
redan existerande institut med en personal på ca. 15 — 20 personer samt ett 
antal ”gästforskar” -vakanser.

Arbetsgruppen har fått i uppdrag att arbeta vidare med förslaget, bl. a. 
för att närm are behandla de ekotoxikologiska aspekterna. En slutlig rap
port förväntas under 1991.



1699

Kapitel XIV

Transport och kommunikation

1 Sammanfattning

Frågorna kring den europeiska integrationen och utvecklingen i Ö st
europa, dess inverkan på transporterna till, från och inom N orden och 
genom förandet av en m ålinriktad transportpolitik  under denna process är 
fortsatt ett av de viktigaste inslagen i det nordiska transportsam arbetet. Ett 
principbeslut om att verka för inrikestrafik (cabotage) med nordiska for
don togs 1990 och ett förslag till försöksordning har utarbetats. Ett annat 
viktigt inslag är trafik/m iljöfrågorna. Ett gem ensamt projekt mellan trafik- 
och miljösektorn har varit att koordinera det nordiska deltagandet i förbe
redande av de europeiska trafikm inistrarnas (CEMT) insatser inom om rå
det under 1990. Avsikten är att detta sektorssam arbete skall fortsätta.

2 Utvecklingen inom transportsektorn

Sedan de nordiska transportm inistrarna i slutet av 1987 fattade ett 
principbeslut om skapandet av en gemensam nordisk transportm arknad 
parallellt med utvecklingen inom EG, har uppföljningen av detta beslut 
varit en högt prioriterad uppgift. Vad gäller lastbilstransporter fattades i 
m ars 1990 ett principbeslut, att länderna skall verka för att inrikestrafik i 
ett nordiskt land med fordon från annat nordiskt land (cabotage) skall 
tillåtas. H ärefter har ett förslag till försöksordning utarbetats med sikte att, 
efter genomförd remiss 1990, starta försöket under 1991. Trafikm inistrar
na uttalade i novem ber sitt stöd för att försöksordningen införs. Vissa 
hinder på avgifts- respektive tullom rådet återstår att lösa, varför arbetet 
med att vidtaga de nödvändiga ändringarna är en prioriterad uppgift. Den 
stegvisa avregleringen av tredjelandstrafik mellan länderna har påbörjats 
enligt planerna och avtal om liberalisering av busstrafik mellan Finland, 
Norge och Sverige har ingåtts.

Den politiska utvecklingen i Ö steuropa har getts stor uppm ärksam het 
inom sektorn under året. Den förändringsprocess som länderna inlett har 
medfört stora behov av hjälpinsatser över hela fältet, från utbildning och 
inform ation till infrastrukturinvesteringar. Av stor betydelse på sikt är 
också, att utvecklingen öppnar intressanta alternativa transportvägar till 
de överlastade rutterna genom Västeuropa. Ett projekt har startats under 
året angående dels precisering av hjälpbehov och koordinering av de 
nordiska ländernas insatser, dels angående de konsekvenser och möjlighe
ter för transporterna till och från Norden som följer av utvecklingen. 
Arbetet om fattar i första hand Polen, Tjeckoslovakien och Ungern samt 
Sovjet och de Baltiska staterna.
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Transportsektorns ansvar för trafikens m iljöfrågor har betonats allt mer. 
M inisterrådet beslöt under året a tt en nordisk samverkan skall ske vid 
arbete i internationella fora för m iljöförbättrande åtgärder inom  luftfarten 
sam t att föreslå m otsvarande insatser inom sjöfarten.

Vad gäller miljöfrågor i sam band med landbunden trafik har en nordisk 
koordinering bl. a. skett inför det m öte som hållits om detta äm ne mellan 
de västeuropeiska trafikm inistrarnas organisation (CEMT) och de öst
europeiska trafikm inistram a. V idare har en nordisk koordinering skett 
inför den hearing som CEM T genom fört med bil- och bränsleindustrierna 
om möjliga åtgärder mm.

U tredningsarbetet angående storstädernas trafik och miljö avslutades 
under året och det beslöts att en konferens skall genom föras 1991 för att 
redovisa resultaten.

Vidare har en arbetsgrupp tillsatts för att undersöka om det finns nor
diskt intressanta infrastruktur-projekt, som kan finansieras helt eller till 
större delen utan nordiska eller nationella offentliga budgetmedel.

Som ett stöd till det inledda sam arbetet mellan de nordiska järnvägsfö
retagen har m inisterrådet påbörjat en inventering av avslutad och pågåen
de forskning m .m . rörande järnvägstransporter.

3 Det nordiska trafiksamarbetet

Huvudorganet för sam arbetet när det gäller transport och kom m unika
tion är Nordiska äm betsm annakom m ittén för transportfrågor (NÄT). 
NÄT har ett perm anent underorgan, N ordiska kom m ittén för transport
forskning (NKTF), som sköter projektverksam heten och fungerar som 
planeringsorgan för NÄT. För övrigt finns det två ad hoc-grupper, näm li
gen Europa-gruppen och miljögruppen.

N ordiska äm betsm annakom m ittén för transportfrågor har haft ansvaret 
för arbetet med följande rådsrekom m endationer:
44/1987/t Plan för infrastrukturinvesteringar i N orden 

7/1988/t Storstädernas trafik- och miljöproblem 
8/1988/t Snabbare postgång mellan och inom de nordiska länderna 

25/1989/t Ökat sam arbete inom järnvägstrafiken 
15/1990/t Tvärflyg i M ittnorden

4 Verksamheten 1990

4.1 Fast forbindelse over Øresund

Det føres for tiden drøftelser mellem den danske og den svenske regering 
om en fast forbindelse mellem K øbenhavn og Malmø. I den forbindelse 
foretages på såvel dansk som svensk side supplerende undersøgelser af 
bl. a. miljø- og anlægsmæssig karakter.

Drøftelserne mellem de to  stater påregnes afsluttet i begyndelsen af
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1991, hvor der forventes underskrevet en regeringsoverenskomst. Beslut
ningsforslag forventes herefter forelagt i de to  staters parlam enter med 
hensyn til de forskellige beslutningsprocedurer i respektive stat.

4.2 Samarbete kring EGs transportpolitik

En prelim inär överenskommelse har ingåtts mellan Finland, Norge och 
Sverige om långtgående avreglering av den gränsöverskridande busstrafi
ken. Pendeltrafiken, liksom tredjelandstrafik och cabotage, kom m er att bli 
möjlig, dock med vissa undantag för linjetrafik. Vissa lagändringar erford
ras i de nordiska länderna innan avtalet kan träda i kraft. Beslut har 
träffats av de nordiska transportm inistrarna att införa cabotage (rätt att 
bedriva inrikestrafik i ett land med ett fordon registrerat i ett annat land) i 
vägtrafiken i Norden. Ett avtalsforslag rem issbehandlas for närvarande.

Inom FNs ekonom iska kommission for Europa (ECE) i Geneve pågår 
arbete med revision av den internationella konventionen om arbets- och 
vilotider i yrkesmässig vägtrafik efter initiativ  från Norge som stötts av 
Sverige och Finland.

Nordiska m inisterrådet har initierat en studie av Nordens transportrela
tioner till länderna i Central- och Ö steuropa och för bedöm ning av de 
eventuella stödinsatser som erfordras på transportom rådet till dessa län
der från Nordens sida.

4.3 Nordiskt samarbete angående flyg-, järnvägs- och sjösäkerhet

I 1990 har det nordiske sam arbejde i lighed med tidligere år i stor 
utstrækning foregået gennem OPS-udvalget. D ette udvalg har i det forløb
ne år fået udvidet sit arbejdsom råde til at om fatte SAS, Scanair og SAS 
Com m uter.

H erudover foregår der en del nordisk koordination mellem myndighe
derne i forbindelse med deltagelse i arbejdet i internationella organisatio
ner.

Af emner, som har kræver et betydeligt samarbejde, kan specielt næv
nes:
— Scanairs overgang til selvstændigt selskab,
— godkendelse a f  SAS til langflyvning med to-m otorede fly (ETOPS),
— etablering a f  SAS Com m uter, herunder dette selskabs start på beflyv

ning af det nordlige Norge,
— koordination a f  høringssvar vedrørende operative og tekniske regler fra 

JAA og ICAO.
Det har været afholdt Nordisk Luftfartsinspektionsm øde i Sverige, lige

som det nordiske sam arbejde om fælles grund- og videreuddannelse af 
inspektører i de nordiske luftfartstilsyn er fortsat.

Järnväg:

Sikkerhetssjefene i SJ, Baneverket, DSB, VR og NSB m øttes i Oslo i
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septem ber 1990. Aktuelle saker var ny organisering av sikkerhetstjeneste, 
innføring av nytt sikkerhetsreglement i alle forvaltninger ATS (autom atisk 
togstopp)/autom atisk hastighetsovervåkning og sikkerhetsmessige foran
staltninger, sikring av planoverganger ved høye hastigheter m. m.

Det ble også gitt en orientering om nytt fjernstyringssystem tilpasset 
trafikksvake baner, utviklet av NSB og tatt i bruk på Rørosbanen.

Sjö:

Det nordiska sam arbetet beträffande sjösäkerhet manifesteras främst 
genom gem ensamma aktioner inom IMO. Vad som främst avhandlats 
under året är konstruktion av tankfartyg samt säkerhet på passagerarfär
jor.

Inom m iljöom rådet sam verkar de nordiska länderna i flera frågor. 
Bland annat har man inom Nordiska kom m ittén för transportforskning 
hållit expertsem inarium  om fartygsemissioner med syftet att m inska luft
föroreningar genom bland annat förbättring av bränslekvaliteter.

4.4 Post- och telesamarbete

NORDPOST-m ötet 1990 ägnades — förutom  åt erfarenhetsutbytet om 
aktuella frågor inom postverken och genomgång av underställda kom m it
téers rapporter — åt att diskutera Nordens förhållande till Europeiska 
Gem enskapens strategipapper om postverken (G röna boken), vars första 
utkast bör vara färdigt vid årsskiftet 1990/1991. Kvalitetsfrågor i postut- 
växlingen samt utvecklingen av produktssortim entet skall ges fortsatt prio
ritet.

N ORDTEL har haft to  m øder under året, deraf et telefonmøde. Nye 
retningslinjer til den almindelige overenskomst for nordiskt sam arbejde på 
telekom m unikationsom rådet godkendtes.

NORDTEL har godkendt en ny overenskomst om nordisk telenetplan
lægning, N TP, som erstatter en tidligere overenskomst. Den nye overens
komst overses af en ny komité under N ORDTELs regi.

En aftale gjordes om finansiel afvikling a f  Tanum avtalen, som blev 
erstattet a f  en ny aftale mellem Sverige og Finland.

4.5 Meteorologi

Fas 2 i väderradarprojektet, sam m anbindandet av befintliga väderra
darstationer genom ett datakom m unikationsnät, pågår. Ett leveransavtal 
har träffats. Fas 2 beräknas avslutas under m itten av 1992. Då skall ett 
nordiskt väderradarnät som täcker stora delar av N orden vara operativt.

F inland och D anm ark har börjat använda HIRLAM -projektets grund
modell operationellt.

1 HIRLAM -projektet (regionalt num eriskt väderprognossystem) pågår 
också fas 2, en påbyggnad och förfining av den modell som tagits fram. I 
projektet deltar inte bara de nordiska länderna. Holland har deltagit under
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hela projektet och Irland har anslutit sig till arbetet med fas 2. I projektet 
har påböljats experim ent med att använda en m indre skala med 20 km 
gitterverk med goda resultat. Med en sådan modell hade bl. a. den svåra 
storm som i juli 1985 drabbade Östersjön mellan G otland och svenska 
fastlandet kunnat prognostiseras tidigare och sjöfarten varnas.

4.6 Nordisk kom m itté  fö r  transportforskning (NKTF)

N KTF, som fick nya stadgar år 1989, har under 1990 arbetat med 
projekt, som kom m ittén fått överta från det tidigare projektutskottet. 
Medel, som under de närm aste åren frigörs för nya projekt, har N K TF 
beslutat satsa på projekt relaterade till transport och miljö, transportefter- 
frågemodeller sam t transportsektorns organisationsfrågor. Projektförslag 
visavi dessa frågor inskaffades genom anbudsförfrågning.

NK TF arrangerade under år 1990 en konferens på G rönland med tem at 
” Västnorden och fram tidens trafikstruktur” . En för konferensen utarbetad 
transportstatistik  för Västnorden publicerades i sam band med konferens
rapporten.

N K TF har under år 1990 utgivit följande publikationer:
Nr 63 Transporter i N orden 1960— 1988
N r 64 Light Rail
N r 65 Fartygsem issioner
N r 66 H am nplanering och sjöfart

4.7 Nordiskt vägteknisktförbund (NVF)

I NVF sam arbetar väg- och trafiktekniker i de nordiska länderna. Från 
början av år 1989 övertog Finland ledarskapet för förbundet. I detta 
sam m anhang genomfördes också en revidering av de olika utskottens 
arbetsom råden. Avsikten var att anpassa verksam heten efter de föränder
liga och nya kraven i samhället. Stor vikt fästes vid kvalitets- och m iljöfrå
gor samt vid utnyttjandet av högteknologi på väg- och trafiksektorn. Nya 
utskott bildades för inform ationsteknologi, fordons utform ning och egen
skaper, utbildning inom väg- och trafiksektorn sam t för transport i större 
städer.

NVF håller sin nästa nordiska kongress i Tam m erfors i Finland i juni
1992.

4.8 Projektverksamheten

Transportsektorn tilldelades 1990 8.585.000 DKK, varav 4.830.000 
DKK anslogs till väderradarprojektet i enlighet med den ekonomiska 
handlingsplanen ” Ett starkare N orden” . Resterande medel, 3.755.000 
DKK, har använts till 15 projekt, varav 4 har startat under året. Inom 
ytterligare 6 projekt har bedrivits verksamhet med hjälp av tidigare anslag
na medel. För m erparten av projekten ansvarar N K TF inom en rambudget 
på 2.620.000 DKK. Övriga projekt, bl. a. arbetsgrupper, finansieras direkt 
ur sektorsbudgeten.
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De nytillkom na projekten har genomgående en transportpolitisk inrikt
ning.

Av projekt som avslutats under året kan näm nas ”Näringslivets trans
portkostnader” vari gjorts en jäm förelse av kostnadsläget för ett antal 
näringstyper i respektive land (NORD 1989:9/TI 24/1989, Transportkost
nader i Norden).

Beviljat Beviljat
t .o .m . 1989 1990
TD K K  TD K K

Trafiksäkerhet o.vägytans egenskaper 805 —
M inskade skadeverkn av vägsalt 1 285 —
Strategic Highway Research 825 —
Infobehov i N orden ang vägtrpt 879 —
Trpt planering o. vägdatabanker 200 400
NKTF 400 300
Nordisk transportstatistik  196 200
Plan för infrastruktur i N orden 800 —
NÄTs Europa-grupp 280 300 
Infrastrukturinvest o. produktivitet
(förproj) — 200 
Finansering av infrastrukturinvesteringar — 100 
Nord professorat internationella trans
porter (delfinansiering) — 100 
Proj angjäm vägsfrågor 425 — 
Arbetsgrupp m iljö/trafik 50 85 
Storstäders trafik o. miljö 325 425 
NORD1T (info om högteknologi) 600 400 
Bullersvaga beläggningar 400 410 
Ljusa vägbeläggn o. trafiksäkerhet 100 — 
M arknadsföring Kvarken-flyg 100 100 
H IR LA M II 3 156 300 
Väderradar 15 450 10000 
V ästnorden-trafik (förutsättn) — 200

5 Nordiska rådets rekommendationer

5 .1 Nordiska rådets rekommendationer

5.1.1 Meddelande om rekommendation nr 44/1987Vt angående plan fó r  
infrastrukturinvesteringar i Norden

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att tillsätta en 

utredning som allsidigt belyser de långsiktiga konsekvenserna av olika 
utvecklingsstrategier beträffande infrastrukturinvesteringarna inom kom-
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m unikationssektorn samt att utifrån resultaten av denna utredning för 
Nordiska rådet presentera en samlad plan för de fortsatta infrastruktur- 
investeringarna i N orden.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Som en oppfølging av rekom m endasjonen ble det i 1989 satt igang et 

større utredningsprosjekt ved Transportøkonom isk Institutt i Oslo. U t
gangspunktet for prosjektet var at man ønsket en analyse av mulige utvik
lingsstrategier når det gjelder infrastrukturinvesteringer i Norden, med 
sikte på å frem m e en rasjonell transportavvikling mellom de nordiske land 
og mellom Norden og kontinentet.

Første fase av prosjektet om fattet en kartlegging av viktige transportkor
ridorer mellom de nordiske land og mellom N orden og kontinentet. O pp
legget for fase 2 var en nærmere problem definisjon og analyse på bakgrunn 
av innhentede data knyttet til den enkelte transportkorridor. Dette arbei
det har dessverre vist seg vanskelig å gjennomføre i praksis. Årsaken til 
dette er b l.a.. at statistikkgrunnlaget er lite homogent. Det er derfor 
besluttet å senke am bisjonene noe, og å avslutte prosjektet i løpet av 1990 
istedet for 1991 som forutsatt.

Den videre oppfølging av rekom m endasjonen er handlingsrettet. Det 
innebærer at jernbane- og veiforvaltningene i de forskjellige landene skal 
identifisere de prosjektene som helt eller delvis kan finansieres på annet 
vis enn med offentlige nasjonale eller nordiske budsjettm idler.

5.1.2 M eddelande om  rekom m endation nr 7/1988/t angående storstäder
nas trafik- och miljöproblem (A 814/t)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att göra en 

sam m anställning av befintliga kunskaper om de nordiska storstädernas 
trafik- och miljöproblem och mot bakgrund därav foreta nödvändiga 
kom pletterande utredningar sam t att på grundval av detta utredningsarbe
te utarbeta m odeller över olika strategier för att lösa storstädernas trafik- 
och m iljöproblem .”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet startet i mars 1989 et to-årig prosjekt med formål å utrede 

trafikk- og m iljøproblem er i nordiske storbyer. Arbeidet som har vært 
utført av Transportøkonom isk Institu tt i Oslo, har vært organisert i to 
etapper.

Den første etappen, i 1989, har gitt en bred oversikt over arbeidet med 
trafikk og miljø i 14 nordiske storbyer.

Resultatet av etappe I er dokum entert i en egen rapport, datert jan.
1990. I rapporten presenteres hver av byene med hensyns til trender for 
trafikk- og ulykkesutvikling og utvikling av kollektivtrafikken. I tillegg gis 
hovedpunkter i byenes egen problem forståelse med hensyn til individuell 
trafikk, kollektivtrafikk og miljøet. D eretter presenteres de viktigste strate-
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gier og tiltak i den enkelte by. Basert på data fra 8 — 12 byer gir rapporten 
en samm anstilling av ulike hovedtrender for perioden 1975— 1988 for 
individuell og kollektiv trafikk og trafikkulykker.

Prosjektets etappe II forutsettes sluttført ved utgangen av 1990. Denne 
om fatter en nærmere analyse av utvalgte strategier og tiltak med et stort 
overføringspotensiale for andre byers arbeid med trafikk og miljøspørs
mål.

5.1.3 M eddelande om  rekom m endation nr 8 /1 988/t angående snabbare 
postgång mellan och inom de nordiska länderna (A 815/t)

Rekom m endationen lyder:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vidta åtgär

der for att uppnå en snabbare postgång mellan och inom de nordiska 
länderna.”

N ordiska m inisterrådet meddelar:
De servicenivåer som fastställts i de nordiska förbindelserna har nu 

förankrats i bilaterala serviceavtal, och system för kvalitetsm ätning och 
ru tiner för daglig kvalitetskontroll har utarbetats och införs successivt.

För expressfrakten (EMS) infördes konceptet ”N orden overnight” i 
slutet av 1988. Ca 2000 orter i N orden kan nu nås med dokum ent och 
varor upp till 20 kg från den ena dagen till den andra (lördagar, söndagar 
och helgdagar oräknade).

Beslut har fattats om införande i slutet av året av ett s. k. N ordenpaket 
som skall möjliggöra transporttider på tre dagar till alla orter i D anm ark 
(ej Färöarna och G rönland) och flertalet orter i Finland, Norge och Sveri
ge. Till andra orter i de fyra länderna blir transporttiden fyra dagar.

De nordiska postverken är m edvetna om att kvaliteten i internordisk 
befordran inte alltid är i klass med m otsvarande inrikes befordran. Man 
konstaterar att gränsöverskridande alltid innebär förseningar eftersom 
posten på olika sätt måste förtecknas, registreras och vägas för att möjlig
göra att de i postbefordringen deltagande länderna får ersättning enligt 
internationella postregler. N O RD PO ST prioriterar även i fortsättningen 
kvalitetsarbete och kom m er att från 1.1.1991 koppla ihop ovannäm nda 
ersättningar med kvaliteten, vilket säkert har en kvalitetsbefräm jande 
verkan.

Enligt m inisterrådets mening har de åtgärder vidtagits som i dagsläget 
kan göras för att uppnå en snabbare postgång mellan de nordiska länderna. 
M inisterrådet föreslår därför att rekom m endationen avskrivs.

5.1.4 Meddelande om rekommendation nr 25/1989/t  angående ökat sam 
arbete inom järnvägstrafiken (A 827/t och A 858/t)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 

att vidta åtgärder syftande till ökad sam planering och ökat investerings- 
sam arbete mellan de statliga järnvägsföretagen i Norden samt
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att förbättra förutsättningarna för de nordiska järnvägsförvaltningarna att 
skapa ett utvidgat sam arbete med organisation, produktutveckling, 
utbud och m arknadsföring av godstransportsystem en.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Nordiska m inisterrådet läm nade i fjolårets årsberättelse en utförlig re

dovisning av det sam arbete som pågår inom ramen för ett flertal projekt på 
järnvägsom rådet. Dessa projekt pågår fortfarande och för utbyggnaden 
mellan Oslo och Göteborg har en gemensam svensk-norsk utredning av 
olika utbyggnadsalternativ presenterats och rem issbehandlats. U nder året 
har vidare bildats en nordisk arbetsgrupp med representanter från de olika 
ländernas infrastrukturverk. G ruppen har till uppgift att arbeta fram ett 
förslag till nordiska projekt inom infrastrukturom rådet. I detta arbete 
spelar de nordiska järnvägsförvaltningarna en viktig roll.

Det pågår således en utveckling som väl överensstäm m er med rekom
m endationens målsättningar. R ekom m endationen måste därför anses 
uppfylld och några ytterligare åtgärder för att öka sam arbetet inom jä rn 
vägstrafiken torde inte behövas från m inisterrådets sida. Det föreslås 
därför att rekom m endationen avskrivs.

5.1.5 Meddelande om rekommendation nr 15/1990/t angående tvärflyg i 
M itt norden (A 905/t)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att skapa för

utsättningar för att tvärflyg i M ittnorden upprättas genom: 
att tvärflyget jäm nställs med inrikesflyget sålunda att obehindrad trafik 

blir möjlig mellan två orter i vart och ett av de berörda länderna 
att tvärflyget på rimliga villkor integreras med de nationella flygbolagens 

verksamhet i N orden i avseende av handling, tidtabeller och boknings- 
system .”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet har i tidigare sam m anhang hänvisat till att speciella kon- 

cessionsmässiga hinder inte föreligger för etablering av tvärflyg eller andra 
regionala flygförbindelser i Norden. N är det gäller utrikesregistrerade flyg
bolags rätt att driva inrikes flygning bör konstateras att denna s. k. cabota- 
getrafik förbjuds i samtliga länders lagstiftning.

Som ett led i sitt arbete för tvärgående förbindelser har m inisterrådet 
deltagit i ett av K varkenrådet in itierat projekt om nordiskt tvärflyg över 
Kvarken. För övrigt bör konstateras att bolaget Swedewings på hösten 
1990 har lagt ned sin trafik på rutten Umeå-Vasa på grund av bristande 
passagerarunderlag. Air N ordic fortsätter att flyga på rutten Västerås- 
Sundsvall-Vasa. Tidtabellerna har anpassats till de berörda inrikes tid ta
bellerna.

N är det gäller den prismässiga kvalificeringen av flygresor inom Norden 
har m inisterrådet redan tidigare konstaterat att såväl inrikes- som utrikes-
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flygpriser godkännes av respektive lands myndigheter. De godkända pri
serna baseras i princip på att täcka flygbolagens kostnader per flygkilome
ter med beaktande av en rimlig förtjänst.
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Kapitel XV 

Trafiksäkerhet

1 Inledning

Trafiksäkerhetssam arbetet i N orden har år 1990 i synnerhet varit inrik
tat på att utarbeta en ny handlingsplan för ökad trafiksäkerhet i Norden. 
Vidare har arbetet inriktats på att genom föra den förändring av den 
nordiska trafiksäkerhetsorganisationen som beslutats av nordiska m inis
terrådet 1989.

2 Trafikolycksfallsutvecklingen i de nordiska länderna

U nder åren 1985 — 89 var antalet trafikolyckor i N orden som helhet nära 
nog konstant. Den allm änna tendensen var dock svagt stigande.

En jäm förelse mellan två tvåårsperioder, nämligen 1985 — 86 och 
1988 — 89, visar att antalet om kom na under den första perioden var 5.202 
och 5.303 under den senare perioden. Antalet skadade var praktiskt taget 
konstant under de båda perioderna. Mellan de nu redovisade perioderna 
har biltrafiken i de nordiska länderna vuxit med ca 15 %, vilket innebär att 
olycksrisken minskat.

Under det första halvåret 1990 visar prelim inära uppgifter att antalet 
trafikolyckor i de nordiska länderna har m inskat.

3 Nuvarande samarbete

3.1 Nordiska trafiksäkerhetsrådet

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) har sedan böljan av sin verksam 
het år 1971 spelat en central roll för planläggningen och koordineringen av 
det nordiska trafiksäkerhetssam arbetet.

NTRs verksamhet grundar sig på ett nära sam arbete med Nordiska 
m inisterrådet och underkom m ittén N ordisk kom m itté för trafiksäkerhets- 
forskning (NKT).

Tidigare grundade NTR sin verksamhet även på de förutvarande under
kom m ittéerna Nordisk bilteknisk kom m itté (NBK) och Nordisk kom m itté 
för vägtrafiklagstiftning (NKV). Sedan de nu näm nda kom m ittéerna lagts 
ner har deras uppgifter fördelats mellan N K T och NTR. NTR har bestäm t 
att NKT för år 1991 skall disponera en rambudget för sina projekt. På 
detta sätt har NKT fått en mer självständig roll i förhållande till NTR.

3.2 Nordiska kom m ittén  fó r  trafiksäkerhetsforskning

NKT har år 1990 haft tre sam m anträden. O rdförandeskapet och sekre
tariatet har om händertagits av Finland.
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N K T fick år 1990 nya stadgar. Enligt dessa skall N K T i fortsättningen ta 
hand om all forskningsverksam het inom N TR. Verksamheten har rationa
liserats även genom att N TR till N K T delegerat beslut som gäller projekt
adm inistration.

NKTs viktigaste uppgifter är att
a. främja och sam ordna trafiksäkerhetsforskningen i Norden,
b. initiera och följa nordiska sam arbetsprojekt inom trafiksäkerhetsforsk- 

ning,
c. främja utbildning av trafiksäkerhetsforskare i Norden,
d. sam ordna nordiskt deltagande i internationell trafiksäkerhetsforskning.

4 Verksamheten under år 1990

4.1 N T R s verksamhet 

NTR har under år 1990 slutfört den om organisation som föranletts av 
nedläggningen av de förut näm nda underkom m ittéerna NKV och NBK. 
N TR och NKTs verksamhet har främst bestäm ts med utgångspunkt i 
N ordiska rådets rekom m endationer och den gällande handlingsplanen för 
trafiksäkerhet i Norden. V idare har arbetet i NTR präglats av utarbetandet 
av en ny handlingsplan. Arbetet med de i handlingsplanen prioriterade 
om rådena behandlas i avsnitt 5. De viktigaste övriga äm nesom råden som 
behandlats av NTR och N K T är:
— trafikolycksstatistik
— trafikregler
— fordonsutrustning

NTR har under 1990 haft följande särskilda arbetsgrupper som behand
lat följande särskilda projekt.
— Arbetsgrupp med uppgift att utarbeta en ny handlingsplan för trafiksä

kerheten i Norden.
— Arbetsgrupp för att utreda förutsättningarna för att inrätta en trafiklä

rarhögskola i Norden.
— Arbetsgrupp med uppgift att planlägga N TD  1991.
— Arbetsgrupp med uppgift att införliva W ien-konventionem as bestäm 

melser i den nordiska trafiklagstiftningen.
Vid N TRs sam m anträden har också behandlats:

— EG i nordiskt trafiksäkerhetsperspektiv
— högteknologi och trafiksäkerhet
— trafiksäkerhetsmässiga aspekter på utvecklingen i Östeuropa
— utbyte av utom nordiska körkort.

U nder år 1990 har sektom  varit ansvarig för det arbete som berör 
följande av Nordiska rådets rekom m endationer:
18/1986/t Låsningsfria brom sar på bilar
41/1987/t Förenkling och harm onisering av vägmärkessystemet i N or

den
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42/1987/t Internationellt sam arbete för en förenkling och harm onise
ring av vägmärkessystemet i N orden 

22/1989/t Om ökat fordonstekniskt sam arbete 
27/1989/t Om sam ordnad trafik- och trafiklärarutbildning

4.2 Projektverksamheten 

Trafiksäkerhetssektom  tilldelades 1990 3.937.000 DKK, som i huvud
sak har fördelats enligt följande:

Beviljat Beviljat
t .o .m . 1989 1990
TD K K  TD KK

EVA III 450
Rev av 65 års vägmärkesbest 450 —
Lokalt trafiksäkerhetsarbete 100 —
N TR /N K T bibliografi 40 50 
A jourf av nyckel till olycksreg
(HULDA) 35 35
Beskrivn o. analys av olycksdata 300 200
Bearbetn studier av forskn resultat 200 100
Övervakningsstrategi 300 360
Förståelse av vägmärkning 300 600 
Å tgärder mot residivism hos promille-
döm da 340 500
NTD-89 (uppföljning) 300 —
NTD-91 -  100
Högteknologi o. trafiksäkerhet 100 250 
Sem inarium  om effektm ätn av trafik-
säkerhetsåtgärder — 120
A ttityder och hastigheter 300 300
Nya förare 220 300
Äldre bilförare, olyckstyper o. orsaker 80 350
Cyklister i kryss — 500
Fysiska vägåtgärder, effekt o. säkerhet — 85

4.3 NKTs verksamhet

U nder 1990 har kom m ittén haft totalt 20 projekt igång i olika faser. I 
dessa har ca 70 nordiska forskare deltagit. Projekten har uppdelats i sex 
grupper enligt äm nesom rådena: hastigheter, promille, nya förare, oskyd
dade trafikanter, olycksdata samt trafikregler och fordonsutrustning.

NKT har behandlat rapportutkastet om "Sem inarium  om holdninger 
och adferd” och gjort sina förslag till publicering till NTR. U nder 1990 har 
fem tidigare behandlade rapporter, som framgår av årsberättelsen, kom 
mit ut.
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U nder 1990 ordnades det flera nordiska sem inarier och hearingar i 
sam band med pågående projekt, bl. a. angående äldre bilister och prom il
leproblem.

N K T har varit aktivt i kontakten med relevanta andra nordiska samar- 
betsorgan i syfte att sträva efter sam ordning av nationellt deltagande på 
trafiksäkerhetsom rådet.

N K T har strävat efter sam ordning mellan andra aktuella nordiska organ 
som driver trafiksäkerhetsforskning.

U nder 1990 igångsattes projekt gällande attityder gentemot hastigheter, 
nya förare, oskyddade trafikanter och äldre bilister. Forskningsinriktning
en följer principer i handlingsplanen för nordiskt trafiksäkerhetsarbete.

NKT har 1990 beviljat medel för fem bearbetningsstudier som syftar till 
kvalificerad publicering av nordisk trafiksäkerhetsforskning.

NKT-Nytt, som utges för att tillfredsställa behovet av snabb inform a
tion om nya projekt och publikationer inom trafiksäkerhetsom rådet i 
Norden, har utkom m it två gånger.

5 Uppföljning av den nordiska handlingsplanen för ökad trafiksäkerhet i 
norden

Den nuvarande handlingsplanen för säkrare trafik i N orden innebär en 
förstärkning av NTRs sam ordnande roll för trafiksäkerhetssam arbetet i 
Norden. Handlingsplanen har en löptid på tre år, men NTR har föreslagit 
att den skall förlängas och löpa ut först med utgången av decem ber 1991. 
Skälet för detta är a tt arbetet med den nya handlingsplanen som riktm ärke 
skall kunna påbörjas om edelbart efter det att planen godkänts av Nordiska 
rådet.

Om de fyra prioriterade om rådena i den nu löpande handlingsplanen 
kan följande nämnas:

Hastighetsöverträdelser

Hastighetsgränserna är inte desam m a inom Norden och ett av uppdra
gen är att utarbeta gem ensamma kriterier för hastighetsbegränsningar i 
Norden. NTR har därför satt i gång flera projekt inom detta område.

U nder de senaste åren har sam bandet mellan hastighet, m iljöförorening
ar och buller diskuterats i flera nordiska länder. D etta sam band är ett 
kriterium  för hastighetsgränserna som N TR möjligen kom m er att arbeta 
vidare med i fortsättningen.

Trafikonykterhet

Trafikonykterhetens betydelse för trafikolyckorna är väl dokum enterad i 
flera undersökningar. I de nordiska länderna har ändringar i straffbestäm
melserna gjorts. Som exempel kan näm nas att Sverige den 1 juli 1990 
sänkte den straffbara promillegränsen till 0,2. N TR har följt utvecklingen
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på detta om råde. Inom N K T drivs ett projekt om rehabilitering av förare 
som gjort sig skyldiga till trafikonykterhet samt ett projekt där m an under
söker promillegränsens betydelse för alkoholrelaterade olyckor.

Nyblivna förare

Nyblivna forare utgör en stor olycksrisk i trafiken. En traditionell metod 
att m inska denna risk har varit attitydpåverkan genom inform ation knu
ten till förarutbildningen.

Det är enligt NTRs mening nödvändigt att se trafikutbildningen fram 
till körkortet som integrerad. En begränsad förarutbildning under några 
veckor kan knappast lösa problem et med nyutexam inerade förare. I Norge 
är det nu t. ex. möjligt att övningsköra från fyllda 17 år och det arbetas på 
projekt för övningsköm ing inom avgränsade om råden från 16 år. Också 
andra nordiska länder arbetar med projekt som kan förbättra trafiksäker
heten för unga förare. Den arbetsgrupp, som på N TRs uppdrag behandlar 
Nordiska rådets rekom m endationer om en nordisk trafiklärarhögskola, 
arbetar med att förbättra utbildningen för trafikskolelärare, så att dessa på 
ett bättre sätt skall kunna hantera problem med unga förare. I detta 
sam m anhang bör också framhållas att huvudäm net för N TD  91, som 
arrangeras i Finland i oktober 1991, är unga förare, där dessa förares 
situation i extensiv bemärkelse kom m er att behandlas.

Oskyddade trafikanter

Oskyddade trafikanter har ägnats stor uppm ärksam het, och det finns en 
rad förslag som syftar till att förbättra deras trafiksituation. Flera projekt 
har genom förts inom detta om råde och NTR har beslutat bevaka att en 
katalog framställs om åtgärder i vägmiljön. Katalogen skall kunna använ
das av kom m unerna i de nordiska länderna.

6 Förslag till ny handlingspslan för trafiksäkerhetsarbetet i Norden

Vid NTRs extra möte i Göteborg den 23 oktober 1990 fastställdes NTRs 
förslag till en ny handlingsplan för trafiksäkerhet i Norden. Trafiksäker- 
hetsm inistram a beslöt den 12 novem ber att framlägga planen såsom m i
nisterrådsförslag till Nordiska rådets 39:e session.

7 Rapporter från NTR

I N TRs rapportserie har följande rapporter utgetts:
N r 51 Cykelolyckor i kryss
N r 52 Nordisk standard för Sundhetsväsendets registreringar D ata om 

fordonsolyckor 
N r 53 Äldre bilförares olyckor i korsningar
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8.1 Nordiska rådets yttranden

Trafiksäkerheten har under det senaste året getts en alltm er framskjuten 
plats i det nordiska sam arbetet. Sålunda hem ställde N ordiska rådet år 
1990 till Nordiska m inisterrådet att i fortsättningen högt prioritera arbetet 
inom trafiksäkerhetssektorn.

I anledning av denna hem ställan kan konstateras att den beaktats genom 
att sektorns medel redan 1990 fått en viss påökning.

8.2 Nordiska rådets rekommendationer

8.2.1 M eddelande om rekomm endation nr I8 /1986/t om låsningsfria 
bromssystem i bilar (A 729/t)

Rekom m endationen lyder:
” N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utreda 

möjligheterna och konsekvenserna av att i Norden infora låsningsfria 
bromssystem i bilar.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Den förutvarande underkom m ittén NBK har behandlat rekom m enda

tionen på sina möten. En rapport som behandlar de tekniska förutsättning
arna och konsekvenserna av att införa låsningsfria brom sar har godkänts 
av NBK.

Det kan konstateras, att frågan om ett införande av låsningsfria brom sar 
i N orden måste, med hänsyn särskilt till D anm arks situation, lösas i 
överensstämmelse med den utveckling som sker inom EG.

Vidare kan konstateras, att vad gäller den tekniska utform ningen av de 
låsningsfria brom sarna finns ett godkänt ECE-reglemente nr 13 annex 13, 
som skulle kunna utgöra utgångspunkten för en harmonisering.

Nordiska m inisterrådet anser, med hänvisning till vad som anförts, att 
syftet med rekom m endationen uppnåtts och föreslår att den avskrivs.

8.2.2 M eddelande om rekommendation nr 41/1987/t om förenkling och 
harmonisering av vägmärkessystemet i Norden (A 756/t)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att koordinera 

pågående forskning och evaluera föreliggande forskningsresultat om trafi
kanternas (härunder även ” mjuka trafikanter” ) förmåga att uppfatta väg
märken och tillgodogöra sig den inform ation de ger i syfte att ta ställning 
till om ytterligare forskning behövs och i så fall ta initiativ till detta samt 
att utreda vilka förenklingar och harm oniseringar som kan genomföras i 
vägmärkessystemet i de nordiska länderna inom ramen för gällande inter
nationella konventioner.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Den förutvarande kom m ittén NKV påbörjade ett projekt med en inrikt

ning som svarar mot uppm aningen i den aktuella rekom m endationen. 
Enligt de riktlinjer som NKV slog fast för projektarbetet skall först en

8 Nordiska rådets yttranden oeh rekommendationer
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uppdatering göras av gällande vägmärkesregler, samt de förenklingar före
slås, som om edelbart kan bli aktuella som ett resultat av den gjorda 
uppdateringen. Därefter skall en beteendevetenskaplig forskning bedrivas 
om m änniskans förmåga att uppfatta och förstå trafikm ärken i trafik
miljön.

Med de nu näm nda forskningsresultaten som grund skall rekom m enda
tioner om förenkling av vägmärkessystemet i N orden beslutas.

Sedan NKV lagts ner har NTR beslutat att överföra projektarbetet till 
NKT. Projektverksam heten har fortskridit så långt att uppdateringen av 
de gällande reglerna har slutförts. Den andra fasen av projektet har satts 
igång och projektet förväntas pågå under hela år 1991. N är det gäller den 
sista fasen, nämligen att föreslå gem ensamma bestäm m elser i N orden för 
vägmärken, bör detta arbete sam ordnas med arbetet att i de nordiska 
ländernas trafikförfattningar im plem entera de internationella bestäm m el
ser som beslutats genom revisionsarbetet av W ien-konventionerna.

8.2.3 Meddelande om rekom m endation nr 42/1987/t om internationell 
samverkan fö r  förenkling och harmonisering av vägmärkessystemet 
(A 756/t)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 

gemensamt driva frågor rörande förenkling och harm onisering av vägm är
kessystemet på ett internationellt plan.”

De nordiska ländernas regeringar meddelar:
I arbetet med en revision av W ien-konventionerna har förutvarande 

NKV utarbetat översikter om varje nordiskt lands inställning till ändrings
förslagen. NTR har utsett en arbetsgrupp, som skall ha till uppgift att 
verka för att de nya bestäm m elserna i W ien-konventionerna och Europa- 
överenskom m elserna genomförs på ett enhetligt sätt i trafiklagstiftningen i 
de olika nordiska länderna.

Rekom m endationen måste genom de nu näm nda åtgärderna anses upp
fylld och Nordiska m inisterrådet föreslår därför att den avskrivs.

8.2.4 Meddelande om  rekommendation nr 26/1989/t om ökat fördonstek- 
niskt samarbete (A 833/t)

R ekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att det for- 

donstekniska sam arbetet mellan de nordiska länderna förbättras och får 
större genomslagskraft sam t att verka för enhetliga bestäm m elser vid typ- 
och kontrollbesiktningen av fordon.

N ordiska m inisterrådet meddelar:
Internationellt bestäm s för närvarande de regler som rör fordonsteknis- 

ka frågor främst inom ECE-systemet. I detta system deltar samtliga nordis
ka länder. På senare år har em ellertid EG intensifierat sitt arbete på att
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åstadkom m a gem ensamma bestäm m elser på det fordonstekniska om rå
det. Genom  Danm arks m edlem sskap i den europeiska gemenskapen och 
övriga nordiska länders strävanden att så långt som möjligt harm onisesra 
sina bestäm melser med gemenskapens regler bör harm oniseringsarbetet på 
detta om råde bedrivas mot bakgrund av EGs regelgivning.

M inisterrådet anser, med hänvisning till den pågående nordiska sam
ordningen vad gäller deltagandet i det europeiska integreringsarbetet, att 
rekom m endationen kan avskrivas.

8.2.5 Meddelande om  rekom m endation nr 27/1989/t om samordnad tra
fik - och trafiklärarutbildning (A 863/t)

Rekom m endationen lyder:
”N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 

att verka för att likartade krav ställs på trafikundervisningen inom N or
den,

att ta initiativet till att etablera en nordisk trafiklärarhögskola, samt 
att trafiklärarexam en som avlagts i ett nordiskt land också får giltighet i de 

övriga nordiska länderna.”
N ordiska m inisterrådet meddelar:
NTR har tillsatt en arbetsgrupp som har fått uppgiften att utreda förut

sättningarna för att in rätta en nordisk trafiklärarhögskola. Den nu näm nda 
arbetsgruppen kom m er att framlägga sin rapport till N TR under år 1990. 
R apporten kan förväntas ge underlag till ett ställningstagande under 1991 
angående möjligheterna att genomföra rekom m endationens förslag.
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Kapitel XVI 

Turism

1 Sammanfattning

Det tidigare turistu tskottet har om danats till en äm betsm annakom m itté 
direkt underställd tu ristm inistram a. V idare har en verksam hetsplan upp
rättats som stöd för arbetet med genom förandet av det nordiska tu ristpro
gramm et. Av verksam heten under året kan fram hållas arbetet med pro
duktutveckling samt den sam nordiska m arknadsföringskam panjen i USA.

Nordiska äm betsm annakom m ittén för turistfrågor har haft ansvaret för 
arbetet med följande rådsrekom m endation:
21/1989/t N ordiskt turistprogram

2 Det nordiska turistsamarbetet

Turismen får allt större betydelse och betraktas allm änt som en av 
fram tidens basnäringar. D etta har lett till att behandlingen av turistfrågor
na sker allt m era likartat i de nordiska länderna. Ansvaret för hanteringen 
ligger num era i flertalet nordiska länder på handels- och industrim inisteri
erna.

De nordiska länderna har en lång tradition av sam arbete inom turism en. 
D etta sam arbete sköttes länge av ländernas m inistrar för nordiskt sam ar
bete, men 1989 etablerades ett m inisterråd, bestående av de för turism en 
ansvariga m inistrarna i respektive land.

Ansvaret för de löpande frågorna har ålagts en kom m itté, bestående av 
tjänstem än från respektive m inisterium . Denna grupp var tidigare organi
serad som ett utskott under sam arbetsm inistram a men är från 1990 en 
nordisk äm betsm annakom m itté underställd tu ristm in istram a (ÄK-T). 
K om m ittén har ansvaret för genom förandet av det nordiska turistpro
gramm et. ÄK-T fungerar dessutom som ett forum för erfarenhetsutbyte 
och inform ation och för diskussion angående stärkandet av turism en till 
de nordiska länderna. Vidare utgör arbetet i kom m ittén en bas för nordisk 
samverkan i olika internationella fora, såsom OECDs turistkom m itté 
m. fl.

Sedan länge sam arbetar också ländernas turistråd genom N ordiska tu 
ristrådet (NT). Sam arbetet sker på många om råden, såsom gem ensamma 
turistkontor i vissa länder, m arknadsföringssam arbete, m arknadsunder
sökningar, forskningsutbyte mm. ÄK-T och N T har årligen ett eller flera 
gem ensamma möten för inform ationsutväxling och diskussion om turist
politiska frågor. Vidare bedrivs projektverksam heten i nära samarbete 
med NT och vissa projekt finansieras gemensamt.
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Förverkligandet av det nordiska turistprogram m et kom m er att vara en 
av de högst prioriterade uppgifterna under kom m ande år. Till stöd för 
genom förandet har under 1990 upprättats en verksam hetsplan för turist- 
sam arbetet. Avsikten är att den, förutom  att vara ett hjälpm edel att uppnå 
m ålsättningarna, även skall ha en funktion vad gäller utarbetandet av en 
policy för nordisk sam verkan inom olika delom råden samt som stöd vad 
gäller val av nationell policy.

I verksam hetsplanen ingår ett antal åtgärdsom råden, där ÄK-T bedöm t 
att insatser erfordras för att turistprogram m et skall kunna genomföras.

I fråga om åtgärdsom rådet "ökad kunskap om turism ” har utvecklings
arbetet inom turiststatistikens om råde gått vidare. I projektserien utveck
ling av ett nordiskt statistikprogram  närm ar sig arbetet med att etablera en 
databasbaserad m ånadsstatistik och en årsrapport sin fullbordan. En 
provutgåva av årsrapporten har utgivits med en mängd uppgifter av bety
delse för'turism en. Vidare har en rapport utgivits angående m etoder för att 
m äta turism ens sysselsättningseffekter. D ärjäm te bevakas den internatio
nella utvecklingen. Fas 2 i ett projekt angående effekten på den nordiska 
turistm arknaden och på resandet i sin helhet av införandet av EGs fria 
m arknad och etablerandet av en gemensam turistpolitik  mm. inom EG.

En första studie av konsekvenserna för turism en till N orden av utveck
lingen i Ö steuropa har genom förts under 1990. Härigenom besvaras vissa 
grundfrågor angående turistnäringen m .m ., i första hand om Ungern, 
Tjeckolovakien, Polen samt de Baltiska staterna. Studien utgör vidare ett 
underlag för det fortsatta arbetet med att belysa konkurrenssituationen för 
respektive land gentemot N orden sam t våra fram tida potentiella export
möjligheter.

Inom åtgärdsom rådet ” stöd till utvecklingen av turistnäringen” har 
stödet till produktutveckling fortsatt varit ett prioriterat område. Efter ett 
projektstöd i form av inventeringsarbete mm, vilket avslutades under
1990, kom m er berörda kom m uner längs Kungsvägen Oslo-Helsingfors att 
själva fortsätta arbetet med gemensam m arknadsföring och fortsatt ut
veckling. Förutsättningarna för ett liknande projekt angående ” Blå vägen” 
med fortsättning i Finland och in i Sovjet undersöks. I Östersjö-projektet 
arbetas det vidare med en utveckling av turism en i om rådet. Bl.a. hölls 
1990 en konferens på Bornholm, i vilken deltog representanter för sam tli
ga Östersjö-länder. Ett m otsvarande arbete inleddes också vad gäller Ska
gerrak, där målsättningen bl. a. är att etablera rundturspaket mm, samt i 
Västnorden där en m arknadsundersökning genomförs under 1990 och
1991. Vidare slutfördes projektet F ritidsparker och lekland, i vilket beskri
vits förutsättningar och erfarenheter angående ett antal anläggningar runt 
om i Norden. Ett ekonom iskt stöd har givits för genom förande av en 
konferens om ”grön turism ” . Slutligen har en undersökning inletts angå

3 Det nordiska turistprogrammet
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ende förutsättningarna för charterturism  till Norden från Italien och Spa
nien, där researrangörernas bedöm ning i första skedet kartläggs.

Inom åtgärdsom rådet "m arknadsföring” genom fördes 1990 det andra 
året av den sam nordiska m arknadsföringskam panjen ” Focus on Scandi- 
navia” . K am panjen finansieras till hälften (10 milj. DKK) av medel ur den 
ekonom iska handlingsplanen ” Ett starkare N orden” och till hälften av 
medel från turistnäringen. Uppläggningen av projektet baseras på erfaren
heterna från den föregående kam panjen i Västtyskland. Det satsas inte 
enbart på annonser och annan traditionell marknadsföring, utan också på 
inform ation/utbildning till resebyråer för att öka resebyråledets kunskaper 
om N orden och öka intresset för att sälja resor hit. Sveriges turistråd är 
projektledare.

I projektet angående uppläggning av fram tida m arknadsföring i Japan 
har under året företagits en grundlig analys av den japanska resem arkna
den.

4 Projektverksamheten 1990

ÄK-T ansvarar för den nordiska turistverksam hetens projektbudget. 
M inisterrådet anvisade för ÄK-Ts verksam het under 1990 12.455.000 
DKK, varav 10.500.000 DKK till m arknadsföringskam panjen i USA.

Projektverksam heten under året har i huvudsak inriktats på produktut
veckling. Den ekonom iska fördelningen i projekten har varit följande:

Beviljat 
t. o. m. 1989 
TD K K

Beviljat

Fritidsparker o. lekland 
Samordning av turiststatistik 
Undersökning av turistutgifter 
Case-bank för reselivsutbildn. 
Kungsvägen, steg II 
Skagerrak-projektet 
Produktutveckling Östersjön 
Blå vägen (förprojekt) 
EG-frågor
Ö steuropa-undersökning
Västnorden
M arknadsundersökning Japan 
USA-kampanjen 
Charterturism  till Norden 
Korttidsferie

275
717
408
180
175

1990
TD K K

350
90

150
10.700

260

135
100
235

50
120
160
100
175

10.500
240
210
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Genom  om fördelning av tidigare medel har dessutom avsatts:

Kungsvägen, steg II 
G rön turism-konferens

200
50

5 Regionalt samarbete

Turistfrågorna är också mycket betydande inom m inisterrådets regional
politiska sam arbete. Stora satsningar görs på turism  inom  den gränsregio
nala verksamheten. D etta gäller såväl produktutveckling som inform ation 
och marknadsföring. Turismen betraktas i allt högre grad som en viktig 
faktor för sysselsättningen och näringslivsutvecklingen i de gränsregionala 
sam arbetsom rådena.

Som ett led i genom förandet av turistprogram m ets m ålsättning kom m er 
möjligheterna till sam ordning mellan projekten i det gränsregionala sam 
arbetet och det mer övergripande projektarbetet i ÄK-T att uppm ärksam 
mas. Det tidigare näm nda utvecklingsarbetet i Skagerrak sker genom en 
delad finansiering mellan ÄK-T och berörda om råden.

U nder 1990 tilldelades satsningar på turism  i de 9 gränsregionala sam ar
betsom rådena 5,3 miljoner DKK ur m inisterrådets budget. För satsningar
na redogörs mer utförligt i kapitlet om regionalpolitik.

6 Nordiska rådets rekommendationer

6.1 Meddelande om rekommendation nr 21/1989/1 angående ökat sam ar
bete inom turismen (B 93/t och A 856/t)

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att

* göra Nordiska m inisterrådets turistutskott till en äm betsm annakom m it
té, direkt underställd N ordiska m inisterrådet,

* initiera ett arbete med att inom N orden sam m anställa och sam ordna 
åldersgränsen barn/vuxen i offentliga kollektiva transportm edel,

* sam ordna turistprojekt i det nordiska regionala sam arbetet och verka 
för att behoven av erfarenhetsutbyte blir tillgodosett,

* särskilt uppm ärksam m a turism ens betydelse för väst-Norden,
* utifrån erfarenheterna av den västtyska m arknadsföringskam panjen, 

värdera hur m an skall gå vidare med samlade och/eller sam ordnade 
insatser,

* utreda fördelarna vid adm inistrativ  sam ordning av de nordiska länder
nas turistbyråer speciellt på de utom europeiska m arknaderna,

* på alla nivåer verka för förstärkning och sam ordning av forskningen och 
utbildning inom turistsektom ,

* verka för att i ökad utsträckning överföra nationella medel till den 
nordiska budgeten, främ st vad gäller aktiviteter u tanför N orden.”
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Nordiska m inisterrådet meddelar:
— O m daning av turistutskottet till en äm betsm annakom m itté gjordes un

der 1990, varför m inisterrådet föreslår att denna punkt avskrivs ur 
rekom m endationen.

— Frågan om åldersgränsen barn/vuxen har anknytning till den diskussion 
som sedan länge förts mellan m inisterrådet och N ordiska rådet angå
ende prissättningen på kollektiva transporter. Det kan konstateras, nu 
liksom 1989, att i princip sam m a svårigheter föreligger för m inisterrå
det vad gäller denna fråga som vad gäller ungdomsresekort, turistkort 
för ungdom o dyl, dvs att trafikutövarna självständigt sätter priser på 
transporterna efter de företagsekonomiska kriterier som de är pålagda 
att iakttaga. U tsikterna att sam ordna åldersgränserna ter sig därför 
små, varför m inisterrådet föreslår att denna punkt avskrivs ur rekom 
m endationen.

— Samordningen av turistprojekten i det regionala sam arbetet, erfaren
hetsutbytet mellan turistsektorn och den regionalpolitiska sektorn samt 
uppm ärksam m andet av turism ens betydelse för V ästnorden är av mi
nisterrådet prioriterade frågor. A rbetsuppgifterna ingår som väsentliga 
inslag i den verksamhetsplan för genom förandet som tagits fram. Med 
hänsyn till att arbete i rekom m endationens anda inletts föreslår m inis
terrådet att dessa punkter avskrivs och att vidare rapportering sker i C l .

— Eventuell sam ordning av de nordiska ländernas turistbyråer är en fråga 
som utreds och beslutas av turistråden i respektive land. M inisterrådet 
har diskuterat frågan med Nordiska turistrådet. Det har därvid fram 
kom m it, att möjligheterna till sam ordning bedöm s från fall till fall med 
hänsyn till bl. a. konkurrensaspekten länderna emellan. Idag finns sam 
nordiskt kontor endast i New York men dessutom förekom m er sam ar
bete mellan vissa av länderna i b l.a. Japan och i USA. M inisterrådet 
föreslår därför att punkten avskrivs ur rekom m endationen.

— M inisterrådet instäm m er i att det finns ett behov av förstärkning och 
sam ordning av forskning och utbildning inom turistsektorn. Forsk
ningssamarbete och utbildningsfrågor har intagits i verksam hetsplanen 
som prioriterade uppgifter. D ärför föreslår m inisterrådet att även den
na punkt avskrivs och att vidare rapportering sker i C l.

— Överförandet av nationella medel till den nordiska budgeten har disku
terats med Nordiska turistrådet, som m enar att lämpligheten av en 
sådan åtgärd får bedöm as från fall till fall. Konkurrensen länderna 
emellan gör att samverkan endast kan bli aktuell på fjärrm arknader. 
M inisterrådet föreslår att punkten avskrivs och att rapportering, i de 
fall samverkan etableras, sker i C l.
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Kapitel XVII

1 Sammanfattning

Finansm inistrarna har vid sina m öten under året givit stor uppm ärk
samhet åt utvecklingen inom EG, och åt reformprocessen i Öst- och 
Centraleuropa. De har vidare diskuterat den ekonom iska politiken i de 
nordiska länderna och for de nordiska länderna gem ensamma ekonom isk
politiska frågor. Ett starkare N orden — ekonom isk handlingsplan 1989 — 
1992 är inne på sitt andra år. De allra flesta av åtgärderna är under 
genom förande, och det betyder att det ekonom iska sam arbetet har varit av 
betydande omfång. Arbetet har bl. a. ägnats åt analyser och erfarenhetsut
byte om den offentliga sektorn, näringslivsstöd, kapitalm arknadsom rådet
— härunder avveckling av resterande valutareglering i Norden, samt eko
nomiska styrmedel i m iljöpolitiken.

2 Allmänt om finanssektorn

Inom sektorn behandlas frågor gällande den ekonom iska politiken, här
under konjunkturfrågor, valuta- och kapitalm arknadsfrågor, in ternatio
nella ekonomiska frågor och skattefrågor. Ett viktigt inslag i sektorns 
verksamhet är de regelmässiga diskussioner om aktuella ekonom isk-poli
tiska frågor, det internationella ekonom iska läget och de orienteringar om 
ländernas ekonom iska situation och ekonom iska politik som företas vid 
m ötena med de nordiska finansm inistrarna. En betydande del av sektorns 
verksamhet avser den ekonom iska handlingsplanen ” Ett starkare N orden” 
som genomförs under perioden 1989— 1992.

På det växelkurspolitiska om rådet enades de nordiska länderna 1983 om 
en samarbets- och inform ationsordning. Samarbetet har också tagit for
men av ett avtal om kortsiktigt valutastöd mellan centralbankerna i N or
den. D etta avtal ingicks redan 1962 och reviderades senast 1983.

N är det gäller de nordiska ländernas synpunkter på de internationella 
valutafrågorna sker sedan länge en fortlöpande koordination. Bakgrunden 
till denna sam ordning är att N orden har gemensam representation i såväl 
Internationella valutafondens (IMF) direktion som IMF:s policyskapande 
organ, den s. k. interim skom m ittén. N orden har likaledes gemensam re
presentation vid Världsbanken.

Ett nära sam arbete mellan de nordiska länderna äger också rum på det 
ekonom isk-politiska om rådet inom sam arbetsorganisationen OECD, såväl 
löpande mellan de perm anenta delegationerna, som inför alla viktiga 
möten vid vilka länderna representeras från huvudstäderna.

Nordiska äm betsm annakom m ittén for ekonom iska och finanspolitiska

E k o n o m isk a  och f in a n sp o litisk a  å tg ä rd e r
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frågor inrättades 1986. K om m ittén är beredningsorgan for N ordiska mi
nisterrådet och behandlar frågor inom finansm inistrarnas hela samarbets- 
område. K om m ittén är sam m ansatt av representanter för finansdeparte
menten i de nordiska länderna.

Andra perm anenta nordiska organ inom finanssektorn är:
Nordiska finansiella utskottet, som är sam m ansatt av representanter för 

centralbankerna och finans-/ekonom im inisterierna, svarar for valuta- och 
kapitalm arknadsfrågor. U tskottet svarar dessutom fór den sam ordning av 
internationella m onetära frågor som sker i anknytning till IMF:s verksam
het. De frågor utskottet behandlar på uppdrag av finansm inistrarna rap
porteras direkt till dessa.

Nordiska ekonom iska forskningsrådet har till uppgift att m edverka till 
att analyser och utredningar genomfors om det ömsesidiga ekonomiska 
beroendet mellan de nordiska länderna och om förutsättningarna för när
mare ekonom iskt sam arbete i Norden.

Den nordiska konjunkturgruppen, som består av konjunkturexperter 
från departem ent och utredningsinstitut. Bl. a. sam m anställer gruppen 
årligen den nordiska konjunkturrapporten.

Arbetsgruppen Jor statistik över kapitalrörelser i Norden fungerar som ett 
forum för överläggningar och inform ationsutbyte mellan berörd expertis 
och förbereder även de nordiska ländernas deltagande i m otsvarande 
diskussioner i OECD.

Nordiska tulladministrativa rådet (NTR) är sam arbetsorgan för tullm yn
digheterna och har som huvudsyfte att medverka till a tt tulladm inistrativa 
regler och rutiner i N orden är så enkla och ensartade som möjligt.

Vidare sker ett inform ellt sam arbete mellan skatteexperter i de nordiska 
länderna.

Sektorn har under året varit ansvarig för rekom m endation nr 45/1987/b 
om alternativ finansiering av det nordiska sam arbetet.

3 Verksamheten 1990

På finansm inisterm ötena har regelmässigt diskussioner om aktuella eko
nom isk-politiska frågor ägt rum. Vid flera tillfällen har finansm inistrarna 
diskuterat utvecklingen inom EG, bl. a. vad gäller den ekonom iska och 
m onetära unionen. U nder året har vidare frågor med anledning av refor
merna i Central- och Ö steuropa givits stort utrymme. De nordiska finans
m inistrarna har också tagit flera konkreta initiativ med sikte på att stödja 
reformprocessen i de tidigare planekonom ierna.

Verksam hetsåret har varit det andra året för genom förandet av Ett 
starkare Norden — ekonom isk handlingsplan 1989— 1992. Med få undan
tag har åtgärderna i handlingsplanen igångsatts. D etta innebär att det 
nordiska ekonom iska sam arbetet under året har varit m er om fångsrikt och 
intensivt än på länge.
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Flera av åtgärderna i handlingsplanen genomfors inom finanssektom . 
Det har under året gällt bl. a. den offentliga sektorn, åtgärderna på kapital
m arknadsom rådet, näringslivsstöd, och ekonom iska styrmedel i m iljöpoli
tiken.

En arbetsgrupp för analyser och erfarenhetsutbyte om den offentliga 
sektorn slutförde under året sitt arbete. Arbetsgruppen har genomgått och 
jäm fört några centrala om råden i förnyelsen av den offentliga sektorn som 
pågår i de nordiska länderna: Transfereringarna, den kom m unala sektorn, 
alternativa Finansieringsformer, statliga budgetreform er, produktiviteten i 
den offentliga sektorn och alternativa organisationsform er. En rapport, 
Den nordiske model i en sparetid  har publicerats. Hösten 1990 arrangera
des en konferens för att diskutera de tem an som arbetsgruppen behandlat. 
F inansm inistrarna beslöt, då rapporten presenterades för dem , att ett 
fortsatt nordiskt sam arbete om produktivitetsfrågorna i den offentliga 
sektorn skulle äga rum.

En annan arbetsgrupp har arbetat med att följa upp handlingsplanens 
riktlinjer om näringslivsstöd. Det har skett en genomgång av huruvida 
näringslivsstödet i de nordiska länderna har följt de riktlinjer om statligt 
krisföretagsstöd, statligt kreditstöd, sam t handelsrelaterade stöd, som an
ges i handlingsplanen. Inom ramen för detta arbete görs också en värde
ring av vilka stöd som med utgångspunkt i handlingsplanens riktlinjer 
borde avvecklas eller förändras på annat sätt.

På kapitalmarknadsområdet har aktiviteten liksom föregående år varit 
hög. Informella gruppen för sam råd och inform ationsutbyte i kapitalm ark- 
nadsfrågor har bl. a. följt det nationella genom förandet av m inisterrådets 
m ålsättning från novem ber 1989 om att resterande valutarestriktioner 
skulle vara avskaffade senast den 1 ju li 1990. Arbetsgruppen har kontinu
erligt utväxlat inform ation om utvecklingen på kapitalm arknadsom rådet 
nationellt och på europeiskt plan. Det pågår vidare ett arbete för att följa 
upp handlingsplanens mål om ett utvidgat sam arbete mellan de nordiska 
fondbörserna.

En arbetsgrupp gemensam för finans- respektive m iljösektorerna inled
de under våren arbetet med att följa upp den del av handlingsplanen som 
gäller ekonomiska styrmedel i miljöpolitiken.

Beslut har fattats om att upprätta en arbetsgrupp om skatter och avgifter 
och EG.s inre marknad. Arbetsgruppen har, i enlighet med handlingspla
nen, bl.a. till uppgift att värdera behovet av ändringar av de nordiska 
ländernas skatte- och avgiftssystem i ljuset av utvecklingen inom EG.

M ot bakgrund av att ” Ett starkare N orden” skall vara den sista nordiska 
ekonom iska handlingsplanen, var sedan länge ett möte mellan finansm i
nistrarna och sam arbetsm inistram a fastlagt till detta år. På m ötet, som 
hölls i novem ber 1990, diskuterade m inistrarna bl.a. det fram tida ekono
miska sam arbetet. F inansm inistrarna uppdrog åt äm betsm annakom m it
tén att utveckla idéer och förslag om det fram tida ekonom iska sam arbe
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tet. Konklusionerna avseende handlingsplanens utfasning delges rådet i 
årets C2-dokument.

Med anledning av det gem ensam m a m inisterm ötet utarbetades en sta
tusrapport om genom förandet av handlingsplanen. D enna rapport har 
översänts till N ordiska rådet.

Flera konkreta initiativ har tagits för att stödja reform erna i Öst- och 
Centraleuropa. Ett av initiativen har inneburit att en nordisk samsyn när 
det gäller rollfördelningen mellan olika internationella organisationer för 
att stödja reform erna har utvecklats. Ställningstagandet, som gjordes på 
finansm inistrarnas m öte i novem ber 1990, innebär att de nordiska länder
na kom m er att verka för att stödet bör kanaliseras genom befintliga insti
tutioner, och att program m en inom IM F och V ärldsbanken bör utgöra 
basen för satsningarna.

De nordiska länderna har i OECD föreslagit, att ett m öte anordnas 
mellan finansm inistrarna i öst och väst. Förslaget har diskuterats i OECD 
under hösten. Något slutligt ställningstagande till förslaget kunde därvid 
inte nås, och det kom m er att bli föremål för förnyad diskussion senare.

I novem ber 1990 arrangerades, efter beslut i M R-Finans, ett sem inari
um med tjänstem än från finansm inisterierna i Polen, Ungern och Tjecko
slovakien samt från de fem nordiska länderna. Syftet var att överbringa 
och diskutera nordiska erfarenheter om centrala delar av den ekonom iska 
politiken. Sem inariets fyra delsessioner gällde konkurrenspolitik, kapital- 
m aknaderna, skatter, samt stabiliseringspolitik.

Det kan vidare näm nas, att det på finansm inistrarnas anm odan utarbe
tats en rapport om ”Den økonomiske situasjon i Ø steuropa” av specialråd
givare Kjell Andersen.

Bland övriga frågor som behandlats inom  sektorn under året kan näm 
nas utvecklingen inom N ordiska investeringsbanken.

N ordiskt valutapolitiskt sam arbete har bedrivits inom ramen för det 
Nordiska finansiella utskottet under sedvanliga former.

U tskottet har, liksom tidigare, behandlat såväl frågor som ansluter sig 
till Internationella valutafondens verksamhet som finansiella och m onetä
ra frågor relaterade till den europeiska integrationen. U töver löpande 
ärenden, såsom förberedelser inför interim skom m itténs möten och fon
dens årsm öte, har utskottet fört principiella diskussioner om fondpro
gramm ens styrka, fondens roll som m onetär institution samt utform ning
en av den nordiska hållningen i IMF.

Nordiskt agerande i internationella sam m anhang  

IM F

De nordiska länderna är involverade i ett kontinuerligt sam arbete i 
frågor som rör Internationella valutafonden. Den nordiska politiska linjen 
i IM F-frågor utarbetas i diskussioner mellan hem m am yndighetem a och 
förmedlas till den nordiska IM F-representanten i form av instruktioner.
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U nder den aktuella perioden har det tä ta  nordiska sam rådet i IMF- 
frågor fortsatt. Inläggen, som hölls av representanter för de nordiska 
länderna vid interim skom m itténs möten och vid fondens årsm öte, förbe
reddes gemensamt.

Inläggen innehöll följande ställningstaganden i centrala frågor:
— Den långvariga tillväxten i industriländerna visade redan före krisen i 

Persiska viken tecken på att m attas av samtidigt som inflationstrycket 
hade ökat.

— Risken för finansiell instabilitet har även ökat. I den uppkom na situa
tionen är det viktigt för m yndigheterna att ta sikte på att upprätthålla 
förtroendet för en antiinflationspolitik.

— Valutafonden utfäste under sitt årsm öte på hösten löfte om att bistå de 
länder, som på grund av krisen i Persiska viken råkat i stora svårigheter. 
Prelim inära överväganden, stödda av de nordiska länderna, ger vid 
handen att finansieringen kan ske med hjälp av IMFs nuvarande kredit
arrangemang.

— De underliggande balansproblem en mellan en del stora industriländer 
kvarstår till stor del olösta. Det är angeläget att nå större balans mellan 
sparande och investeringar. Dessa krav blir ännu mera fram trädande på 
grund av de östeuropeiska ländernas om fattande investeringsbehov.

— O balanserna skulle kräva en bättre koordinering av den ekonom iska 
politiken. En åtstram ning av finanspolitiken behövs i flera länder. Om 
man i alltför hög grad är tvungen att ty sig till en ensidig anpassning via 
penningpolitik, tenderar räntorna att stiga ytterligare.

— Om man misslyckas i de ekonom isk-politiska strävandena på in terna
tionell nivå, finns det risk för att protektionism en ökar.

U nder större delen av året dom inerades aktiviteterna och ställningsta
gandena i m era fondspecifika ärenden av den nionde allm änna översynen 
av m edlem sländernas kapitalinsatser. De nordiska länderna gick i för
handlingarna in för en fördubbling av kvoterna. Vidare ansåg man bl. a. att 
de nya kvoterna bättre borde återspegla m edlem sländernas relativa posi
tion i världsekonomin.

En principöverenskom m else kunde nås vid IM F:s interim skom m itté- 
möte i maj. Översynen slutfördes i jun i 1990 och resulterade i förslag om 
höjning av den totala kvotsum m an i IMF från ca 90 m rd SDR till ca 135 
m rd SDR, dvs med 50 procent. En förstärkning^ av sam arbetsansatsen för 
hantering av betalningsdröjsmål till fonden sam m anlänkades med kvot
översynen.

OECD

Även inom OECD är det nordiska sam arbetet väl utvecklat på det 
ekonom isk-politiska om rådet och de olika OECD-m ötena förbereds med 
nordiska samråd. Samordningen mellan de nordiska länderna är infor
mell, och gem ensamma anföranden och dylikt förekom m er norm alt inte i 
detta samarbete.
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De sam ordnade nordiska synpunkterna på de världsekonom iska frågor
na sammanföll i stort med dem  som uttryckts i IMF.

Enligt riktlinjer m an dragit upp på de nordiska finansm inisterm ötena 
förbereddes och sam ordnades de synpunkter som de nordiska länderna 
fram förde i EPC (Economic Policy Com m ittee) och på de årliga minister- 
rådsm ötena. I sam band med förberedelserna av äm nen och arbetsprogram  
relaterade till EPC:s arbetsgrupper har det varit diskussion om förhands- 
koordinering av de nordiska synpunkterna.

Efter beslut av finansm inistrarna har de nordiska ländernas fasta repre
sentanter i OECD verkat för att få organisationen till att anordna ett möte 
mellan finansm inistrarna från öst och väst för att därigenom åstadkom m a 
en förstärkning av de politiska kontakterna till de östeuropeiska finans- 
och ekonom im inisterierna.

4 Valuta- och kapitalmarknadsfrågor

4.1 Utvecklingen på växelkursområdet i Norden 

U nder redovisningsperioden 1 novem ber 1989 — 31 oktober 1990 har 
följande beslut fattats avseende dels kursförändringar för de nordiska 
valutorna, dels viktiga tekniska ändringar i de kursarrangem ang som 
tillämpas:
— I sam band med att EM S-bandet för den italienska liran i januari 1990 

reducerades, blev den danska  kronans centralkurs gentem ot ECU änd
rad från 7,85 kr/ECU till 7,80 kr/ECU. 1 sam band med att det engelska 
pundet i oktober 1990 införlivades i växelkurssam arbetet ERM justera
des ECU-centralkursen till 7,84 kr/ECU. Bägge justeringarna av ECU- 
kronkursen var av teknisk karaktär.

Den effektiva kronkursen, beräknad utgående från 1980 = 100, har 
uppvisat en stegring från 89,8 till 96,3 under perioden septem ber 1989
— septem ber 1990.

— Den finländska  växelkurspolitiken har inte ändrats under rapportperio
den. Indexvärdet för den finska marken har legat stabilt nära den 
starkare nedre gränsen kring poängtalet 97.3. G ränserna för variations- 
om rådet var oförändrade 102.5 och 96.5.

— Den isländska kronans effektiva kurs har under 1990 varit stabil. K ron
kursen fastställs av Sedlabanki och beräknas på basen av en valutakorg 
som innehåller 17 valutor. Korgen revideras vart år för att reflektera 
ändringar i utrikeshandeln. 1 korgen för 1990 är dollarns andel 19,97% 
och den har fallit 3.21 procentenheter sedan 1989, sam tidigt som pun
dets, yenens och den tyska m arkens andel har ökat något.

— Den norska kronan blev den 22 oktober 1990 knuten till den europeiska 
räkne- och valutaenheten ECU. Kronans centralkurs fastsattes till 
7.9940 kronor för 1 ECU. Kursen tillåts variera + / — 2,25 procent 
kring centralkursen. D etta m otsvarar ett variationsom råde för kronans 
kurs på 8,1739 till 7,8141 kronor per ECU.
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Den norska kronan var tidigare knuten till ett kursindex med ett 
variationsom råde mellan 109,50 och 114,50. Det faktiska indexvärdet 
hade före ändringen av kursregimet varierat mellan 111,87 och 112,66.

— I Sverige har inte några ändringar i växelkurspolitiken vidtagits under 
den aktuella perioden. Valutaindex för den svenska kronan har varierat 
mellan 130,38 och 133,30.

PROCENTUELLA KURSÄNDRINGAR FÖR VISSA 
HUVUDVALUTOR GENTEM OT SDR

1989 1990

PROCENTUELLA KURSÄNDRINGAR FÖR DE NORDISKA 
VALUTORNA GENTEM OT SDR

1989 1990
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1 diagram visas kursförändringarna för de nordiska valutorna och för 
vissa huvudvalutor gentemot den särskilda dragningsrätten SDR. SDR är 
sam m ansatt av fastställda m ängder av de fem huvudvalutorna (US-dollar, 
tyska mark, japanska yen, engelska pund och franska francs). U nder 
redovisningsperioden har kursrörelserna för de nordiska valutorna i för
hållande till SDR varit små.

4.2 Ändringar i de nordiska ländernas valutaregleringar 

De nordiska finansm inistrarna ställde i novem ber 1989 som målsättning 
att avskaffa alla regleringar för kapitalrörelserna över gränserna senast den 
1 juli 1990. T idpunkten gäller inte Island, på grund av dess speciella 
struktur.

Mot bakgrund av ovanstående beslut redovisas i det följande kvarståen
de valutareglering i de nordiska länderna.
— I Danmark avvecklades valutaregleringcn redan 1988 och inga restrik

tioner kvarstår efter detta.
— I Finland  upphävdes förbudet mot försäljning av nyem itterade obliga

tioner denom inerade i finska mark till valutautlänningar den 1.2.1990. 
Privatpersoners investeringar i utlandet liberaliserades den 1.7.1990. 
Den 2.11.1990 fattades beslut om att från och med den 1.1.1991 slopa 
den återstående valutaregleringen med undantag av privatpersoners 
och med privatpersoner jäm förbara sam m anslutningars låntagning i 
utlandet.

Sistnäm nda liberaliseringsbeslut gäller främst de begränsningar som 
finns på kortfristiga kapitaltransaktioner, inkl. handeln med penning- 
m arknadsinstrum ent, valuta- och ränterelaterade derivativinstrum ent 
sam t förbudet att till utlandet sälja obligationer denom inerade i finska 
mark som em itterats före den 1 februari 1990.

Finland upprätthåller en begränsning att betalningar till och från 
utlandet som huvudregel skall ske via en finländsk valutabank.

Av skattekontrollskäl skall inhemska privatpersoner i sam band med 
initieringen av investeringar i utlandet till bankerna läm na ett intyg 
från skattem yndigheterna över att investeringsaktiviteten är anm äld.

— Isländska m yndigheter håller på att genom föra en om fattande liberali
sering av handeln med valuta som följd av nya regleringar som träder i 
kraft i septem ber och decem ber 1990. Den nya regleringen kom m er att 
ge islänningarna möjlighet att investera på de utländska kapitalm arkna
derna, upprätta bankkonton i utlandet för valuta förvärvad inom ra
men för vad regelverket tillåter, sam t möjlighet att köpa fast egendom 
utom lands. I praktiken kom m er den nya regleringen att leda till att de 
flesta restriktioner på kapitalöverföringar avskaffas, så att islänningar 
kan köpa och sälja utländska aktier och värdepapper med en löptid på 
över ett år och har tillgång till utländska bankkrediter för allm änna 
ändam ål.

9 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Liberaliseringen av valutahandeln genomförs i etapper, där transak
tionerna begränsas till bestäm da belopp, som gradvis ökas fram till den 
1 januari 1993, då alla resterande begränsningar slopas.

Av säkerhetsskäl och för att trygga registreringen av valutaöverföring
ar skall alla transaktioner ske via isländska banker och fondkommissio- 
närer registrerade på Island. För att reducera spekulationsrisken be
gränsas liberaliseringen till värdepapper med en löptid på över ett år.

— I Norge slopades de flesta kvarstående valutarestriktionerna den 1 juli 
1990. Licenssystemen bortföll och ersattes med en skärpt inform ations- 
och rapporteringsplikt.

Betalningar till och från utlandet skall norm alt ske via en valutabank, 
som skall rapportera om alla transaktioner till Norges Bank. Etableras 
kontrakt eller sker betalningar utanför valutabankerna, t. ex. via konton 
i utländska banker eller nettoklareringar i utländska affärskontakter, 
bör valutainlänningen själv rapportera om transaktionerna till Norges 
Bank. Valutainlännings köp och försäljning av utländska värdepapper 
bör ske via norska fondkom m issionärer.

Det förekom m er inte några belopps- eller ändam ålsrestriktioner på 
in- och utförsel av fysiska betalningsmedel, men upplysning skall ges till 
tullm yndigheterna över kontanter till ett m otvärde av m er än 25.000 
NOK.

På kapital- och tjänstetransaktioner med utlandet kvarstår nu endast 
ett fåtal restriktioner. V alutainlänningar kan fortsättningsvis inte teck
na livförsäkring hos ett utländskt livförsäkringsbolag, och det är förbju
det för kom m uner och kom m unala verk att uppta eller utge finansiella 
lån i utländsk valuta eller annars företa transaktioner som i näm nvärd 
grad m edför valutakursrisker.

— Den svenska valutaregleringen avskaffades även formellt vid halvårs
skiftet 1990, då valutaförordningen upphörde att gälla. Den tidigare 
valutalagen ersattes av en valutaregleringslag, som är en ren bered
skapslag. Villkoren för när lagen kan tas i anspråk är är avsiktligt 
utform ade så att de m otsvarar dem som gäller inom EG. Det utgör en 
klar markering av att valutareglering inte är något som man i framtiden 
avseratt använda sig av i Sverige annat än om mycket extrem a situatio
ner skulle uppstå.

I syfte att möjliggöra för riksbanken att upprätthålla en god betalnings
balansstatistik och till att bidra till en tillfredsställande skattekontroll 
infördes vid sam m a tidpunkt en ” lag om betalningar till och från utlandet 
m m ” . Enligt denna lag gäller följande:

Betalningar till och från utlandet skall ske genom förmedling av en av 
riksbanken godkänd valutahandlare,
handel med fondpapper med utlandet skall ske genom en valutahandlare 
som är fondkom m issionär eller en av riksbanken särskilt godkänd fond- 
kommissionär,
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vid förvärv av utländska fondpapper skall dessa läggas i depå hos valuta
handlare eller av riksbanken särskilt godkänd fondkom m issionär, 
en svensk jurid isk  eller fysisk person får i princip inte sätta in medel på 
eget inlåningskonto i utlandet eller verkställa eller ta em ot betalning 
över sådant konto,
prem ier för livförsäkring får inte betalas till u tlandet med belopp som 
överstiger 3 000 kronor/år.
Från bestäm m elserna om betalning genom valutahandlare och förbudet 

att begagna inlåningskonto i utlandet har regeringen utfardat en lång rad 
undantag som avser att underlätta ett norm alt betalningsflöde. Begräns
ningen av livförsäkringsprem ier är enligt förslag till riksdagen avsedd att 
upphävas från 1991.

§ Nordiska ekonomiska forskningsrådet

Prioriterade om råden under 1990 har varit ” Industriell organisation” 
och ” Ekonomisk integration” . Mängden ansökningar ökar stadigt år från 
år. U nder 1989/90 kunde var fjärde ansökan påräkna stöd.

Under 1990 har workshops anordnats om ” Lönebildningen i N orden” , 
” Skatter och finansiella m arknader” , ” Ekonomisk integration i Europa” 
samt om ” Forskarutbildningen i nationalekonom i i N orden och Europa” .

Rådets ekonom isk-politiska sem inarium  avhölls 1990 i Island och temat 
var miljöekonomi. Vid sem inariet presenterades åtta uppsatser av nordis
ka forskare och det är rådets avsikt att publicera bidragen.

Förutom  dessa ordinarie aktiviteter har rådet under 1990 påbörjat pro
jektet ”Nordisk skattevetenskaplig forskning” , vilket ingår som ett delpro
jekt inom ” Ett starkare N orden” . Ett 20-tal nordiska skatteforskare är 
engagerade i projektet som skall pågå under tre år.

Rådet har under 1990 publicerat boken ” Wage Form ation and Mac- 
roeconomic Policy in the N ordic C ountries” . I sam band med att boken 
offentliggjordes avhölls ett vetenskapligt sem inarium .

6 Nordiska rådets rekommendationer

6.1 Meddelande om  rekom m endation nr 45/1987/b angående finansi
eringen av det nordiska samarbetet 

Rekom m endationen lyder:
” Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utarbeta 

alternativa form er för finansieringen av det nordiska sam arbetet, som 
säkrar detta växande sam arbete tillräckliga resurser.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
M inisterrådet har vid flera tillfällen haft frågan om alternativ finansi

ering av det nordiska sam arbetet uppe till diskussion. Som fram gått av
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tidigare m eddelanden på denna rekom m endation, så behandlades sa
ken i den ekonom iska handlingsplanen, där det bl. a. pekades på de 
betydande tekniska problem som är förbundna med en finansiering 
baserad på mervärdesskattesystem en (en s. k. ”NOM S” ).

Värderingen var att det inte är möjligt att ändra finansieringen på 
näm nt vis, och att någon förändring av form erna för finansieringen av 
sam arbetet inte var aktuell att föreslå.

U nder 1990 har m inisterrådet åter, mot bakgrund av att Nordiska 
rådet upprätthåller rekom m endationen, diskuterat frågan. Bl. a. har det 
gjorts jäm förelser med hur annat internationellt sam arbete är finansi
erat. Det framgår då klart, att det nordiska sam arbetet är finansierat 
enligt samma grundmodell som de allra flesta internationella organisa
tioner. Den innebär, i huvudsak, att m edlem sländerna tillskjuter direk
ta bidrag, vars fördelning bestäm s genom i första hand storleken på 
ländernas ekonomier.
Finansieringen av Europeiska gem enskapen, EG, är ett m arkerat undan

tag, genom att den till skillnad från det nordiska sam arbetet har överstatlig 
myndighet, och att m edlem sländerna i konsekvens härm ed har tillåtit att 
tullar och vissa avgifter (främst en del av momsen) går direkt till gem en
skapen.

I diskussionerna på nordiskt plan har det också näm nts att finansi
eringen kunde knytas till bl. a. ökningen av BNP eller de offentliga 
utgifterna. Enligt m inisterrådets mening är det sam arbetets innehåll 
som måste vara avgörande för budgetens storlek. D ärför är det inte 
lämpligt med en direktkoppling till en viss ekonom isk variabel.

M inisterrådet konstaterer för sin del, efter att åter ha övervägt saken, 
att det för närvarande inte finns förutsättningar att u tarbeta alternativa 
form er för finansieringen av det nordiska sam arbetet. M inisterrådet 
betonar vidare nödvändigheten av att utvärdera den hittillsvarande 
verksamheten och visa vilka resultat som uppnåtts inom det nordiska 
sam arbetet. N ordiska m inisterrådet lägger också vikt vid att om priori- 
tera inom den nordiska budgeten för att få ett större utbyte av de 
ekonom iska insatserna.
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Kapitel XVIII

Industripolitik

1 Sammanfattning

Trots en däm pad ekonom isk aktivitet under loppet av 1990 har industri
produktionen i de nordiska länderna kunnat hållas uppe, främst tack vare 
en fortsatt god utländsk efterfågan. Industrins investeringar uppvisar 
em ellertid en mer splittrad bild, även om tendensen går mot klart lägre
nivåer.

Industripolitiken i de nordiska länderna har präglats av kraven till 
anpassning av regelverken i ett integrerat Europa och behovet av effektivi
sering av teknologisk service till industrin.

Det nordiska industripolitiska sam arbetet inom m inisterrådet och dess 
institutioner har under året präglats av ett om fattande utvecklingsarbete i 
syfte att anpassa verksamheten efter de nya krav som ställs på teknologipo
litiken till följd av förändringarna i om världen. Ökad konkurrens och 
sm ärtsam m a om ställningar behöver m ötas med nya och effektivare insat
ser, samt genom ökade möjligheter till företagssamverkan över landgrän
serna. U tvecklingsarbetet har pekat på intressanta möjligheter i båda dessa 
avseenden. Det gäller exempelvis det nordiska sam arbetets möjligheter till 
att befästa och utveckla specialkompetens i de nordiska länderna eller att 
främja industrin konkurrensm öjligheter inom nya m arknadsom råden.

Utvecklingsarbetet avses bli lagt till grund för m inisterrådets industripo
litiska insatser under de kom m ande åren.

Inga rekom m endationer eller m eddelanden har behandlats inom indu
strisektorn under 1990.

2 Den industriella utvecklingen i de nordiska länderna

De flesta nordiska länderna har under loppet av 1990 kunnat m ärka en 
däm pad ekonom isk aktivitet. Denna har främst haft sin grund i en svag 
inhemsk efterfrågan. En modest ökning av industriproduktionen kan trots 
detta förväntas i alla nordiska länderna, vilket prim ärt kan tillskrivas den 
utländska efterfrågn. Industrins investeringar under 1990 pekar mot ett 
m er oenhetligt m önster, även om en om svängning nedåt kan skönjas i de 
flesta länderna. De nordiska EFTA- ländernas direktinvesteringar utom 
lands har fortsatt att vara livliga. M otsatt har de ingående investeringarna 
från icke-nordiska länder legat på en bekym m ersam t låg nivå.

Industripolitiken har fortsatt präglats av en anpassning inför den euro
peiska inre m arknaden. En speciell stötesten för de nordiska EFTA-länder- 
na har varit kraven på anpassning av förvärvslagstiftningen. I flera nordis
ka länder har justeringar i nationella regelverk genom förts i syfte att göra
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dessa m er överskådliga och lättillgängliga för näringslivet. Statsfinansiella- 
och effektivitetsskäl ligger bakom ett växande antal privatiseringar av 
statliga företag och verksamheter. Det teknologipolitiska om rådet har 
präglats av om organisation och nysatsningar för att m öta företagens ökade 
behov av teknologisk service. Ökad upm ärksam het har ägnats attrahering 
av riskkapital och industriellt rättsskydd.

3 Det nordiska samarbetet inom industrisektorn

3 .1 Ministerrådet

Det nordiska sam arbetet inom industrisektorn leds av m inisterrådet i 
sam m ansättning av industrim inistrarna, vars arbete bereds av Nordiska 
äm betsm annakom m ittén för industripolitik. Två perm anenta institutio
ner på m inisterrådsbudgeten sorterar under industrim inistrarna; Nordiska 
Industrifonden med säte i Oslo och Nordtest med säte i Helsingfors.

Den ökande konkurrensen i en friare europeisk m arknad har aktualise
rat behovet av en sam ordning av de nordiska industripolitiska insatserna i 
syfte att främja företagens konkurrenskraft.

M inisterrådet har m ot denna bakgrund under 1990 låtit utreda vilka 
särskilda insatser som krävs för att utveckla Nordens näringspolitiska 
konkurrensfördelar. U nder året har två utredningar presenterats, som 
närm are preciserar vad Nordiska industrifonden och N ordtest kan bidra 
med; ”Den teknologiska utmaningen infor nittiotalet — förslag till en 
utvecklingsplan fö r  Nordiska industrifonden 1992—1995” samt "Teknisk 
provning och kvalitetssäkring — fó r  industriell konkurrenskraft och nordiskt 
inflytande i Europa på nittiotalet”. Den förstnäm nda rapporten bildade 
även underlaget för diskussionerna vid 1990 års N ordiska Näringspolitis
ka Forum.

M inisterrådet gav under 1990 Nordiska industrifonden i uppdrag att ta 
initiativ till att inleda en dialog med näringslivet om möjligheterna att 
främ ja sam arbetet inom näringslivet i N orden på m iljöom rådet. Syftet 
härm ed skulle vara att effektivare kunna utnyttja den globala tillväxtm ark
nad som reningsteknik och miljövänlig teknologi förväntas bli på n ittio ta
let.

3.2 Institutionerna

3.2.1 Nordiska industrifonden

Nordiska industrifonden har under 1990 haft cirka 110 m iljoner NOK 
till disposition för projektstöd, en m inskning i förhållande till 1989 med 9 
procent.

Tyngdpunkten i fondens verksamhet under 1990 har legat på genomfö
randet av m aterial- och bioteknologiprogram m en. Statusrapporter om 
respektive program har publicerats med exempel på uppnådda resultat. 
Båda program m en har kunnat registrera internationell uppm ärksam het.
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M iljöprogrammet har även kom m it ur startgroparna. Förväntningarna 
inom industri och bland forskare har varit stort för de i år igångsatta 
delprogram men ”Övervakning, styrning och reglering” och ” Nya 
miljövänliga m aterial” .

Under 1990 har fondens aktiviteter för ett ökat tekniskt FoU-sam arbete 
med det övriga Europa börjat ta form. Inte m inst har det varit till glädje 
för många små och m indre företag, som genom fondens aktiviteter kunnat 
få ökad insikt om EGs industriprogram  och en direkt m edverkan i projekt 
med internationell räckvidd. Fondens insatser till standardiseringssam ar- 
bete med Västeuropa har ökat under året och beräknas komma att uppgå 
till om kring 6 miljoner NOK. Insatserna har främst riktats mot inform a
tionsteknologi och mekanisk industri.

Fonden har under året företagit och presenterat utvärderingar av ut
valda delar av verksamheten, publicerat en projektkatalog samt utarbetat 
en utvecklingsplan för fonden åren 1992— 1995.

För närm are inform ation om fonden hänvisas till den kom m ande års
rapporten, som publiceras i tid för den 39:e sessionen med Nordiska rådet.

3.2.2 Nordtest

Nordtest är ett organ under m inisterrådet för att främja utvecklingen 
inom teknisk provning och kontroll. Budgeten för 1990 uppgick till 9,4 
m iljoner FIM. U nder året har ett drygt 50-tal projekt startat och om kring 
120 nya N ordtest-m etoder har utarbetats. Det totala antalet Nordtets- 
m etoder har i slutet av 1990 passerat 1 000 stycken. Verksam heten i övrigt 
har följt ” Långtidsplan för N ordtest 1990— 1994” .

Utveckling och registrering av provningsm etoder har fortsatt att vara 
N ordtest’s största arbetsom råde. Påverkan på det europeiska arbetet har 
intensifierats under året genom projekt för framtagning av nordiskt 
expertunderlag samt genom ökat stöd till nordiskt deltagande i det västeu
ropeiska sam arbetet. Ett tidigare avtal om ömsesidigt erkännande av certi- 
fiering av provningspersonal med Tyskland och Frankrike har under året 
förhandlats om liknande avtal med Österrike, S torbritannien och Schweiz. 
A nsträngningar har gjorts för att driva på arbetet med kvalitetssäkring av 
laboratorieverksam het och certifiering av provningspersonal, två strategi
ska om råden i det fram tida Europa-sam arbetet om ett tillitskapande kon
trollsystem för de nya europa-standarderna. N ordtest har vidare m edver
kat vid tillkomsten av ett europeiskt sam arbetsorgan på provningsom rådet
— Eurolab. Slutligen har Nordtest ökat sin am bition på inform ationsom 
rådet genom att införa nya rutiner när det gäller såväl inform ation från det 
västeuropeiska harm oniseringsarbetet som från N ordtest till berörda fack
organ.

Nordtest har under året m edverkat i ett översynsarbete av sin verksam
het. Rapporten "Tekniska krav och kontrollordningar — fö r  industriell 
konkurrenskraft och nordiskt inflytande i Europa på nittiotalet” har under
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året varit föremål för remiss bland berörda nationella och nordiska organ. 
Ett ställningstagande från m inisterrådet kan förväntas kring årskskiftet.

För närm are inform ation om Nordtest hänvisas till den kom m ande 
årsberättelsen samt till ”Långtidsplan 1990—1994” och ” M åldokum ent” . 
Fortlöpande inform ation ges via nyhetsbrevet ” Nordtest Info” .

3.2.3 Nord ex

Nordex är ett nordiskt samarbetsorgan för de offentliga tillsynsmyndig
heterna som förvaltar speciallagstiftning om brandfarliga och explosiva 
varor.

Nordex har under 1990 hållit ett möte, varvid de väsentligaste ändring
arna i regelverken under de senaste åren ventilerats.

Nordex har kunnat registrera ett ökande antal olyckor i processkemisk 
industri. Dålig kompetens och säkerhetsm edvetenhet i företagen är enligt 
Nordex den främsta orsaken härtill. De nordiska ländernas tillsynsmyn
digheter vill bland annat genom nordiskt sam arbete försöka att bem öta 
denna utveckling.

3.3 Projekt

M inisterrådet har under 1990 ur industrisektorns projektmedel beviljat 
stöd till följande projekt:
— Bidrag till Nordiska industrifondens europeiska standardiseringsarbete 

med DKK 2.000.000
— Fortsatt stöd till det geologiska kartläggningsarbetet i M ittnorden med 

DKK 250.000
— Nordisk konferens om Trä & D ata 1990 i Island med DKK 100.000
— Nordisk Navigeringskonferens 1991 i Lillehammer med DKK 68.000
— Nordisk vandringsutställning för näringslivet med DKK 150.000
— Nordisk utbildning av patentkonsulter med DKK 270.000
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Kapitel XIX 

Energipolitikk 

1 Sammenfatning

I løpet av 1989 og 1990 ble det gjennom ført en omlegging og utvidelse av 
det nordiske energipolitiske sam arbeide med henblikk på å sikre en bære- 
dyktig utvikling innenfor den nordiske energisektoren. Bakgrunnen til 
dette var energim inistrenes beslutninger om oppfølging av Brundtlandrap- 
porten og FN ’s miljøperspektiv, samt Nordisk Råds Økonomiske Utvalgs 
henstilling til energim inistrene herom.

På denne bakgrunn har energim inistrene intensivert og utvidet det 
nordiske energipolitiske sam arbeidet, slik at både hensynet til en reduk
sjon av energisektorens m iljøbelastning og til en rasjonell og kostnads
effektiv produksjon og anvendelse av energi i Norden, er blitt tilgodesett. 
Et sentralt element i disse bestrebelser har vært ønsket om å få størst mulig 
nytte av fordelene ved dette samarbeide.

Den nordiske sam arbeidsplan på energiom rådet for perioden 1989 — 
1992 behandler fire hovedom råder for det energipolitiske sam arbeid i 
Norden. Disse er energi og miljø, nordisk energimarked, forskning og 
utvikling samt energiøkonomisering. 1 tillegg kom m er elsam arbeidet med 
Nordel.

I sam arbeidsplanen tas hensyn til finansm inistrenes handlingsplan for 
økonomisk utvikling og full sysselsetting. Verdenskom misjonen for miljø 
og utvikling har i rapporten ” Vår felles fram tid” bl.a. pekt på hvor viktig 
det er med internasjonal stillingtagen i miljø- og energispørsmål. Målsett- 
ningene, som det redegjøres for i rapporten, er tillagt stor viktighet i den 
foreliggende sam arbeidsplanen.

Energiministrene besluttet i 1989 å løfte Nordisk Kontaktorgan for 
A tomenergispørsmål ut av det fellesnordiske budsjettet. Frigitte midler 
har muliggjort en effektiv satsning på energi- og m iljøom rådet i 1990.

Energiministrene besluttet 18. jun i 1990 å utvide det nordiske energipo
litiske sam arbeidet og at dette skal sikte mot følgende energipolitiske mål:
— energiforsyning og energiforbruk skal tilrettelegges i overensstemmelse 

med en bæredyktig utvikling,
— energiforsyningssikkerheten skal fastholdes på høyt nivå,
— produksjon, transm isjon og sluttforbruk av energi skal tilrettelegges slik 

at det oppnås en høy grad av effektivitet i utnyttelsen av energikildene,
— samtidig skal det legges stor vekt på langsiktig samfunnsøkonomisk 

kostnadseffektivitet ved investering i energisektoren.
Innenfor det utvidete sam arbeidet legges hovedinnsatsen på følgende 

områder:
— et felles nordisk elforsyningsmarked,
— et felles nordisk gassmarked.
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— øket effektivitet på energiom rådet, herunder merking og norm er for 
elektriske husholdningsapparater

— bruk av m indre forurensende energikilder,
— nordisk energiforskningssamarbeid, internasjonalt samarbeid.

Et av formålene med det nordiske sam arbeidet er å spre inform asjon om 
forskjellige aktiviteter innenfor energiom rådet. Informasjon har vært et 
viktig innslag i det nordiske energipolitiske sam arbeidet siden starten av 
dette. Det påhviler de respektive faggruppene å spre inform asjon om 
gruppens arbeid.

2 Sektorens struktur m.v.

Det energipolitiske sam arbeid ivaretas av m inisterrådet og energim inis
trenes em betsm annskom ité. U nder em betsm annskom itéen er følgende 
faggrupper etablert:
— Energimarked
— Energi og miljø
— Energiøkonomisering
— Energiforskning

Innen sektoren er det forøvrig etablert en inform asjonsgruppe for gass, 
en oljemarkedsgruppe samt Nordisk kontaktgruppe for olje- og gasspørs- 
mål i Nord. M inisterrådet har videre en avtale med Nordel om inform a
sjon om el-samarbeidet i Norden.

Besluttende organ innenfor energiom rådet er energiministrene.
Sektoren har vært ansvarlig for arbeidet med følgende rådsrekom m an- 

dasjoner:
3 2 /1988/e Avvikling av kjernekraft (A 788/e)

2/1989/e Samarbeidsplan på energiom rådet (B 88/e)

3 Virksomheten 1990

3.1 Energimarknader och energiplanering

3.1.1 Generelt

G ruppen för energimarknadsfrågor, som sam arbetar och utbyter infor
m ation beträffande de nordiska energim arknaderna och energiplanering
en, har hållit 5 möten i 1990. G ruppen har et särskilt ansvar för uppfölj
ning inom energiom rådet när det gäller:
— integrerad energi- och miljöplanering samt nordiska energi- och miljö

modeller,
— energiplanering i de nordiska länderna, sam m anfattningar, jäm förelse 

och utvärdering av nationella energiplaner,
— priser, skatter och avgifter samt andra ekonom iska styrmedel i energi

politiken,
— organisatoriska och institutionella aspekten på energisystem,
— effektivisering av kraftm arknader, Nordel etc.
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3.1.2 Seminarier

Fem sem inarier organiserades av energim arknadsgruppen:
— energimodelling behandlades i februari,
— energiproduktionens effekter på miljön diskuterades i april. Seminariet 

anslöt sig till projektet "M iljö och energi i N orden” ,
— effektivisering av kraftm arknadem a i de nordiska länderna blev disku

terad i augusti,
— ett sem inarium  om energiskatter genom förtes i november,
— naturgasm arknader och distribution diskuterades i december. Sem ina

riet anslöt sig till projektet ”N aturgasm arknader i N orden” .

3.1.3 Övriga aktiviteter

Tre betydande utredningsprojekt med anknytning till miljöfrågor var 
under arbete. Det första projektet är ett treårsprojekt om möjligheter att 
undvika energisystemets negativa miljöeffekter och kostnadsbilden vid 
olika nivåer i m iljöskyddsarbetet. Projektet baserade sig på delutredningar 
som utfördes av forskningsgrupper i D anm ark, Sverige, Norge och Fin
land. Projektet har börjats år 1989 och det framskred till fasen två. Arbetet 
koordinerades av Lunds universitet i Sverige. Det andra projektet arbeta
de med m etoder och m odeller för att värdera energisektorns m iljöpåver
kan. Forskningscenter Risø i D anm ark har ansvaret för detta projekt. Det 
tredje projektets mål är att kartlägga energi- och m iljösituationen i de 
baltiska länderna och att starta ett konkret sam arbete med dem på plan
läggnings- och teknologområden. Projektet är ett sam arbete mellan Forsk
ningscenter Risø och VTT (Statens Tekniska Forskningscentral i Finland), 
med Risø som den projektansvariga organisationen.

Forskningscenter Risøs tvååriga projekt har jäm fört kostnader för elpro
duktion och elbesparing. VTT har slutfört projektet om elbesparingsmöj- 
ligheterna vid planering av elförsörjningssystemet. S lutrapporten har pu
blicerats.

3.2 Energi och m iljö

3.2.1 Generelt

Mot bakgrund av Brundtlandkom m issionens rapport tillsatte energim i
nistrarna år 1987 en arbetsgrupp för energi och miljö. Avsikten är att i ett 
nordiskt sam m anhang kartlägga olika vägar för att genom föra kom m issio
nens rekom m endationer i syfte att uppnå en bärkraftig utveckling.

Energi- och m iljögruppen har sam m anträtt fyra gånger i 1990. G ruppen 
har et särskilt ansvar för uppföljning inom energiom rådet när det gäller:
— allmän uppföljning av Brundtland-kom m issionens rapport på ener

giom rådet i de nordiska länderna,
— energi, transport och m iljö/den långsiktiga utvecklingen mot en bär

kraftig utveckling på transportom rådet (i sam arbete med miljö- och 
trafiksektorn),



1740

— oppdatering av energi- och m iljödata/kartläggning och sam m anfattning 
av rensningsteknologier i Norden,

— kartläggning av fom ybara energikällornas potentialer och användnings
möjligheter i Norden.

3.2.2 Övriga aktiviteter 

U nder året har gruppen följt upp den rapport rörande utvecklingen på 
energi- och m iljöom rådet som publiceras år 1989 ”Energi och m iljö i 
Norden, på väg mot en bärkaftig utveckling?” (N O RD  56). Inom ramen fór 
detta arbete har studerats förutsättningar för att introducera fom ybara 
energikällor som vindkraft i det nordiska elsystemet. M öjligheterna att 
engagera industrin i arbetet med att uppnå en bärkraftig utveckling har 
närm are utretts. Vidare har arbetet med att kartlägga m öjligheterna att 
harm onisera ekonom iska styrmedel i N orden fullföljts, bl. a. i samverkan 
med gruppen för ekonom iska styrmedel under finans- och m iljöm inistrar
na. M öjligheterna att uppnå en bärkraftig utveckling på transportom rådet 
kartläggs tillsam m ans med NÄT:s (Nordiska Ä m betsm annakom m ittén för 
Transportfrågor) miljögrupp.

3.3 Energiøkonomisering

3.3.1 Generelt

Energiøkonomiseringsgruppen har i 1990 holdt fire møder. G ruppen har 
et særligt ansvar for opfølgning indenfor energiom rådet når det gælder:
— opfølgning og sam m enfatning a f  de nordiske landes energibesparelses- 

potentialer, energibesparelsesprogram m er og -kampagner,
— energieffektivitet i husholdningssektoren, energimærkning, normer, 

etc.,
— energieffektivitet indenfor industrien,
— energieffektivitet i opvarm ning a f  bygninger,
— sam ordning og forberedelse a f  forslag til nordiske initiativer for at opnå 

en mere effektiv el-anvendelse indenfor forskellige sektorer.

3.3.2 Seminarer

”Nordisk Seminar: Indeklim a kvalitet og -simuleringer, arbejdsmiljø, 
energiøkonom i” — august 1990. Dansk Varme- og Klimateknisk Samar
bejde (DANVAK) stod for de praktiske arangem enter. D er var omkring 
100 deltagere på konferencen. M ateriale med resumé a f  indlæggene er 
under udarbejdelse, og vil blive distribueret til varmetekniske instituter, 
læreanstalter og biblioteker i N orden via DANVAK.

I novem ber 1990 afholdtes et sem inar med titlen ”Barriere for innføring 
av ny energiteknologi” . Seminaret ble arrangert af Centec N orge/D an
mark.

I slutningen af 1990 er der planlagt en ”visionær” konference om energi- 
økonom iseringspotentialer og m etoder i fjerntrafik i de nordiske lande. 
Konferencen arangeres a f  udviklingsbureauet Nova Pro.
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Energiøkonomiseringsgmppens mangeårige undersøgelser om energi
økonomisering i industrien søgtes i 1989 fulgt op med udnyttelsen af de 
tidligere påpegede potentialer. Projektet der koordineres af dk-teknik i 
D anm ark afsluttes ved udgangen a f  1990. De foreløbige meldinger viser, at 
det er meget korte tilbagebetalingstider. G ruppen har i 1990 flyttet ” fo
kus” over mod metodemæssige studier og startet et projekt med det 
formål, at introducere og afprøve i praxis en ny optim eringsm etode — den 
såkaldte pinch point teknik — som skulle gøre det muligt at identificere og 
udnytte større potentialer end hidtidige optim eringsm etoder har formået.
I 1991 videreføres arbejdet med en undersøgelse a f  industriens investe- 
ringsadfærd i forbindelse med energibesparelser.

1 1989 startedes et tre-årigt projekt til belysning af effekten a f  hyppigere 
og inform ative elregninger gennem konkrete forsøg i Oslo og Helsinki. 
Projektet løber fortsat og støttes med midler til sikring a f  fællesnordisk 
koordination.

I 1990 gennemføres to  projekter i relation til eneriøkonom isering gene
relt. Det ene er en kortlægning af indsatsen a f  energiøkonomisering i 
Norden, det andet er en vurdering af indsatsom råder for arbejdet med 
energiøkonomisering under Nordisk M inisterråd. Vurderingen vil danne 
grunnlag for energiøkonomiseringsgruppens fremtidige arbejde på dette 
felt.

I 1990 afsluttedes undersøgelsen om mulighederne og problem erne ved 
en evt. etablering a f  fællesnordisk mærkningsordning for elektriske hus
holdningsapparater, energiforbrug og miljøpåvirkning. Resultaterne her
fra kan danne udgangspunkt for et evt. videre arbejde for etablering a f  en 
fællesnordisk ordning. D ette arbejde vil blive videreført a f  em bedsm ands- 
komitéen.

G ruppen har i 1990 givet støtte til afholdelsen a f  en Nordisk idékonku- 
rence om lavenenergihuse. Målet er at bringe de bedste resultater fra 
energiforskningen sammen i et dem onstrationsbyggeri i hvert af de nordis
ke lande.

G ruppen indkaldte ligesom i 1989 projektforslag fra en bred kreds af 
projektmiljøer. G ruppen m odtog som følge heraf 43 ansøgninger, hvoraf 
13 i mere eller m indre ændret form indgår i budgetansøgningen for 1991.

3.4 Energiforskning

Den 23. oktober 1985 vedtok de nordiske energim instrene å sette i gang 
et om fattende nordisk energiforskningsprogram. Innenfor ram m en av det 
nordiske sam arbeidet var program m ets hovedtanke å bygge opp kom pe
tanse innenfor energiom rådet ved de nasjonale høgskole- og universitets
miljøer. Ved nordisk satsing m ente man å oppnå et større og bredere faglig 
miljø samt at man kunne supplere hverandre. Program m et startet i 1986 
på ulike interesseområder: Bioenergi, Fast Brensel, Fjernvarm e, Oljegeo- 
logi og Oljeteknologi.

3.3.3 Øvrige aktiviteter
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Program m et finansieres ved nasjonale midler og totalram m en i 1990 var 
på NOK 16,5 mill. Innenfor programmet har det i 1990 totalt vært ansatt 
47 personer, hvorav 16 forskningsprofessorer og forskningssjefer og 31 
stipendiater. I tråd med program m ets intensjoner har professorene og 
forskningssjefene betydelig kontakt med alle nordiske miljøer innen sitt 
fagfelt og det er også avholdt en rekke større og m indre kurs, seminar, 
symposier og konferanser. Som ledd i program m ets inform asjonsdel utgis 
også forskjellige energifaglige publikasjoner samt et eget nyhetsbrev 
(”ORK A ” ) for det samlede programmet.

Med grunnlag i de positive erfaringer som er blitt gjort gjennom dette 
sam arbeidet, er det besluttet å fortsette energiforskningsprogramm et i 
perioden 1991—94. I forhold til det program m et som avsluttes, har det 
skjedd en omlegging av den faglige profil, ved at to om råder fortsetter, to 
om råder er sterkt om arbeidet og to nye om råder er blitt introdusert. Det 
nye programmet består av følgende fagområder: brenselsceller, bioenergi 
og miljø, energi og samfunn, fast brensel, fjernvarm e og petroleum stekno
logi.

Selv om det faglige innholdet i det nye program m et er endret, så er 
program m ets grunnprofil fortsatt å styrke basiskom petansen ved universi
teter og høgskoler på utvalgte om råder innenfor energisektoren og å frem
me sam arbeidet mellom nordiske forskere som arbeider innenfor disse 
områdene.

3.5 Oljemarknadsgruppen

Oljem arknadsgruppen har under 1990 haft ett sam m anträde. Verksam
heten är fortfarande inriktad på att kartlägga och beskriva effekterna av 
planerade miljökrav som riktar sig mot oljeindustrin.

F .n . pågår inom gruppen arbete med att planera en förstudie till en 
eventuellt kom m ande rapport om den nordiska oljeindustrin. Inriktningen 
på studien skall vara dels att kartlägga oljeindustrins struktur och betydel
se i de nordiska länderna, dels att försöka belysa vilka möjligheter oljein
dustrin har att möta kom m ande miljökrav. Ett konsultuppdrag avses 
läggas ut under hösten 1990.

3.6 Naturgass

For å avklare naturgassens rolle i klim asammenheng tok energim inistre
ne initiativ til utarbeidelse av rapporten "Metanutslipp fra  naturgasskje- 
den — om m etan som klim agass”. Rapporten ble presentert den 1. mars 
1990 under Nordisk Råds sesjon i Reykjavik.

Gassinform asjonsgruppen, som var sentral ved utarbeidelse av ” me
tanstudien” , har i 1990 avholdt to ordinære m øter i henholdsvis Stavanger 
og Forsmark.
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4.1 Meddelelse om rekomm andasjon nr 32/1988/e angående avvikling av 
kjernekrajten (A 788/e)

Rekom m andasjonen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer å intensive

re sam arbeidet på det energipolitiske om rådet for å legge forholdene til 
rette for en ønskelig avvikling av kjernekraften.”

De nordiske landes regeringer meddeler:
Landene arbejder på en fyldigere redegørelse incl. national opfølgning af 

denne rekom m andation. Redegørelsen vil blive tilsendt Nordisk Råd in
den den 39. session.

4.2 Meddelelse om rekommandasjon nr 2/1989/e angående en sam ar
beidsplan på energiområdet (B 88/e)

Rekom m andasjonen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

1. at vedta en sam arbeidsplan på energiom rådet etter de retningslinjer 
som fremgår av m inisterrådsförslag B 88/e og særligt innarbeide føl
gende:

l.a  stillingtagen til finansieringen av det nye NKA- sikkerhetsprogram,
1 .b en felles nordisk holdning til problem ene om kring transport og bort

skaffelse av høyradioaktivt materiale, 
l.c  planer for hvordan de nordiske regjeringer vil intensivere det energi

politiske sam arbeide for å legge forholdene tilrette for en ønskelig 
avvikling av kjernekraft,

1.d planer for hvordan m inisterrådet vil arbeide videre med sårbarhets- 
spørsmålene i energiforsyningen.

2. at i løpet av 1989 forelegge Nordisk Råd konkrete forslag på følgende 
områder:

2.a regjeringenes tilretteleggelse av ram m ene for utviklingen av det nor
diske sam arbeide om utnyttelse av naturgassen,

2.b det nye energiforskningsprogram,
2.c oppfølgning av Brundtlandkom m isjonens anbefalinger, idet dette ar

beidet gies den høyeste politiske og budsjettmessige prioritet.”
Nordisk m inisterråd meddeler:
E tter å ha fått Nordisk Råds synspunkter har m inisterrådet vedtatt 

sam arbeidsplanen på energiom rådet for perioden 1989—1992. N år det 
gjelder de punkter i sam arbeidsplanen som Nordisk Råd peker på, vil 
Nordisk M inisterråd anføre følgende vedrørende punktene:
— 1 ,a, 1 .b, 2.a, 2.b og 2.c vises det til svar avgitt i N ordisk m inisterråds 

virksom hetsberetning for 1989. Med hensyn til rekom m andasjonens 
punkt 2.c vises det også til m inisterrådets tilleggsmeddelelse av 
25.1.1990,

— 1 .c vises det til den meddelelse som kom m er under rekom m andasjon 
nr. 32/1988/e,

4 Nordisk Råds rekommandasjoner
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— l.d  har m inisterrådet nedsatt en ad hoc-arbeidsgruppe for å utrede 
spørsmålet om sårbarhet. G ruppen har utarbeidet et notat som er 
sendt Nordisk Råd. M inisterrådet vil i sitt løpende arbeide drøfte 
spørsmål om sårbarhet i energiforsyningen.
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Kapitel XX 

Handelspolitik

1 Sammenfatning

Virksomheten i Em betsm annskom iteen for handelspolitiske spørsmål, 
EK-Handel, har gjennom året i stor grad vært preget av forhandlingene 
mellom EFTA-landene og EF om et europeisk økonom isk sam arbeidsom 
råde (EØS), samt av den dram atiske oppløsningen av det ”gamle” Ø st
europa. D ette kan i visse tilfelle ha ført til at landene har m åttet prioritere 
sine innsatser i det internasjonale sam arbeidet. 1 denne sam m enheng bør 
det has in mente at viktige resultat er oppnådd i det nordiske handelssam 
arbejdet innenfor de ram m er som landene har lagt for dette arbeidet.

Det er gjennom ført et større utredningsarbeid med formål å effektivisere 
sam arbeidsprogram m et om handelshindringer, herunder b l.a . å etablere 
en stram m ere prosedyre for behandling av konkrete handelshindringer 
innenfor visse tidsram m er.

Det er utarbeidet forslag til sam ordning av visse tollrelaterte problem 
med EF-regler, og et større prosjekt om grensekontroll av varer har etter 
kartlegging av landenes regler for slik kontroll gått i gang med å identifisere 
om råder som kan være egnet til forenklinger.

En arbeidsgruppe har levert forslag til hvordan landenes kom m uner og 
fylker kan bringe sine offentlige innkjøp m er på linje med nåværende og 
kom m ende regler i EF.

Etter at ”je rn teppet” gjennnom Europa ble revet har en ad hoc gruppe 
lagt fram forslag til hvordan de nordiske land kan bidra til å utvikle et 
bredere økonomisk sam arbeid med reform vennlige land i det gamle Ø st
europa. Forslagene sikter dels m ot å styrke østeuropeisk næringsliv, dels 
mot å gi nordiske bedrifter bistand til å gå inn på dette markedet.

Styringsgruppen for avvikling av tekniske handelshindre (STH) har, ved 
siden av å løse konkrete problem , arbeidet med b l.a. å markedsføre 
publikasjonen om likeverdige produktregler, samt ved hjelp av en stram 
mere prosedyre å skape klarhet i behandlingsansvaret mellom STH og EK- 
Handel.

Etterspørselen etter midler fra Nordisk Prosjekteksportfond, NoPEF, 
har holdt seg på sam m e nivå som året før.

2 Utvikling innen det handelspolitiske samarbeid mellom de nordiske land

EFs intensive arbeid for å virkeliggjøre Det indre m arked, ikrafttredel
sen av Den europeiske felles akt. samt gjenforeningen av de to  Tyskland og 
den dram atiske oppløsning i det øvrige Ø steuropa er uten tvil de hendelser 
som isolert sett har hatt størst innflytelse på den politiske utvikling i 
Vesteuropa i det siste året.
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Samtidig er det skjedd en kraftig utvikling av EFTA-EF sam arbeidet. 
E tter en hektisk forberedende fase med bl. a. en gjennomgang av gjeldende 
EF-rett (acquis com m unautaire) sam m enholdt med nasjonal lovgiving i 
EFTA-landene, er det igang forhandlinger om en EØS-avtale (eng.: Euro
pean Economic Space), hvis formål er å sikre EFTA-landene tilgang til det 
indre europeiske marked ved å gjennomføre fri bevegelighet for varer, 
tjenester, kapital og personer.

D ette meget om fattende arbeid har ført til at landenes ressurser til 
sam arbeid i andre internasjonale fora, eksempelvis Nordisk m inisterråd, 
iblant har vært begrensede. På denne bakgrunn må fram drdiften i EK- 
Handels arbeid vurderes. Det skal videre understrekes at de resultater som 
er oppnådd har vært mulige innenfor den ram m e som de nordiske land har 
valgt, dvs uten f.eks bindende overstatlige regler og domstolsprøving.

O ppbruddeet i Ø steuropa har m edført en utvidelse av samarbeids- og 
kontaktm ulighetene i Europa — i politisk forstand en utvidelse av selve 
Europa-begrepet -  som også det nordiske sam arbeidet må forholde seg til. 
Sam arbeidsm inistrene har i løpet av 1990 fått utarbeidet et arbeidspro
gram for m inisterrådets innsatser og planlagte initiativ overfor landene i 
denne region.

Utenrikshandelsm inistrene tok i desem ber 1989 et eget initiativ til frem 
me av et tettere næringspolitisk sam arbeid og støtte til den dem okratiske 
prosess i dette området.

3 Gjeldende samarbeidsprogram, sektorens struktur m. v.

"Samarbeidsprogram om  avvikling av handelshindringer i Norden" 
(NO RD  1987:24) er retningsgivende for den vesentlige del av embets- 
mannskom iteens virksom het. Program m et gir anvisninger om at berørte 
sam arbeidsorgan skal iaktta program m ets målsetting og fastsatte retnings
linjer. Sam arbeidsprogram m et er i 1990 blitt gjenomgått av en ekstern 
utreder med henblikk på å foreslå m åter å effektivisere arbeidet. De 
fram satte forslag er for tiden gjenstand for evaluering i EK-Handel.

Arbeidet handler for en betydelig del om tekniske handelshindringer 
(hindringer som oppstår som følge av ulikheter i landenes lover og re
gelverk). Styringsgruppen for avvikling av tekniske handelshindringer i 
Norden, STH, har i 1988 og 1989 gitt ut publikasjonen "Produktområder 
m ed likeverdige regler", som er en slags katalog til bruk for eksportører o a 
over produkter som er underlagt likeverdige/sam ordnete regler i to eller 
flere nordiske land og som derfor skal kunne krysse grensene i Norden uten 
fornyet kontroll.

Sektoren har kun én institusjon. Nordisk Prosjekteksportfond, NoPEF 
(jfr. kap. 4.3 nedenfor). U tover dette er EK-Handel gjennom sin prosjekt
bevilgning engasjert i ulike form er for handelspolitiske tiltak. Forenkling 
av handelsprosedyrer, effektivisering av stukturer i varehandelen o a er
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eksempler på tiltak som m ottar støtte. Et betydelig arbeid utføres i denne 
sammenheng av sam arbeidende nordiske organ også utenom  m inisterråds- 
organisasjonen.

I m inisterrådet ligger det faglige ansvaret for handelspolitikken hos 
utenrikshandelsm inistrene. Sam arbeidsm inistrene er formelle beslut
ningstakere, da utenrikshandelsm inistrene ikke holder formelle m inister
rådsmøter.

Sektoren har hatt ansvaret for arbeidet med Nordisk Råds rekom m an
dasjon 40/1989 om avskaffelse av toll- og grenseprosedyrer.

4 Virksomheten 1990

4.1 EK-Handel

Utenrikshandelsm inistrene tok i sitt årlige møte (des. 1989) et antall 
initiativ, som i stor grad har preget EK-Handels dagsorden i det forløpne 
år.

Den i Norden i Europa-program m et planlagte utredning om evaluering 
og effektivisering av sam arbeidsprogram m et ble avgitt til em betsm annsko- 
miteen i septem ber. Arbeidet, som er meget om fattende og grundig, er 
gjennomført av en ekstern ekspert som har hatt en referansegruppe til 
hjelp. Det er i rapporten b l.a . foretatt en analyse av muligheten for å 
anvende en analog m etode med EFs Cassis de Dijon prinsipp som verktøy 
for å løse handelshinderproblem . Det er i sam m enheng med utredningen 
utarbeidet forslag til en stram m ere prosedyre for behandling av konkrete 
handelshindre innenfor visse tidsram m er. Det er videre gitt forslag til 
hvordan arbeidet kan omorganiseres for å skape større effektivitet. M inis
trene vil få seg forelagt EK-Handels anbefalinger på bakgrunn av rappor
ten i sitt novem ber-m øte.

På tollom rådet er det gjennom ført et arbeid med å søke tilpasset regler 
og prosedyrer for visse identifiserte problem om råder til EF-regler. Midt- 
nordenkom iteen hadde vært særlig aktiv i arbeidet for å identifisere disse 
problem som i viss utstrekning er tilknyttet grenseområdene. Det er me
ningen at resultatet av arbeidet skal tilbys tollm yndighetene som inform a
sjonsmateriale.

U tenrikshandelsm inistrene fikk i sitt forrige møte en foreløpig rapport 
med forslag til hvordan m an kan bringe offentlige innkjøp i kom m uner og 
fylker mer på linje med nåværende og kom m ende regler i EF. Denne 
sam funnssektor representerer betydelige beløp, og undersøkelsen har vist 
at det er penger spart ved en større åpenhet og grad av konkurranse, samt 
at lokalt næringsliv vil kunne styrke sin posisjon ved å konkurrere på nye 
markeder. Prosjektets forslag er blitt anbefalt gjennom ført, og skal nå 
realiseres. Det gjennomføres for tiden en undersøkelse på disse innkjøp 
hva angår de såkalte ekskluderte sektorer, dvs. telekom m unikasjon, ener
gi, transport og vannforsyning. For å få et best mulig bilde av praksis, er
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det foretatt 54 intervjuer med innkjøpsansvarlige i lokale og regionale 
organ. Det vil bli utført en analyse av likheter og ulikheter ved innkjøp på 
disse sektorer. Det synes som at de anbefalinger som arbeidsgruppen 
framla i den første utredningen også vil gjelde for det nå pågående arbei
det. Prosjektet ventes avsluttet første halvår 1991.

U tenrikshandelsm inistrenes forrige møte falt i tid sammen med at 
”jern teppet” gjennom Europa ble revet ned, og m inistrene ønsket å m ed
virke til å utbygge et bredere økonomiske samrbeid med reformvennlige 
land i det gamle Ø steuropa. En ad hoc-gruppe har deretter anbefalt at det 
etableres et utdanningsprogram  for å øke østeuropeiske bedriftslederes 
markedsøkonom iske kunnskaper, samt at det utarbeides en investerings- 
oversikt for Baltikum. EK-Handel tilsluttet seg forslagene, og anbefalte at 
det avsettes 2 mio DKK til tiltakene. Det er videre anbefalt at et forslag om 
å støtte forundersøkelser og licitasjoner i EBRD-regi (European Bank of 
Reconstruction and Developm ent) inngår i m inisterrådets arbeidsprogram 
for Baltikum og Østeuropa. Med anvendelse av særlige m iljøm idler i den 
økonomiske handlingsplan, har Nordisk Prosjekteksportfond, N oPEF, ut
arbeidet m iljørapporter av interesse for nordisk næringsliv om Baltikum, 
Polen og Leningrad-området.

Prosjektet om grensekontroll av varer, som har sitt utspring i Norden i 
Europa-program m et, er nå i ferd med å ferdigstille en kartlegging av alle 
lover og regler som utløser en kontroll, formalitet m.v. på en nordisk 
grense. Målet er i mulig utstrekning i takt med EF å fjerne eller flytte slike 
grensekontroller til andre steder i distribusjonskjeden. Det er gjort under
søkelser hos brukerne av tollmyndighetenes tjenester om hvilke grensefor- 
m aliteter som oppleves som mest tyngende. Prosjektet er nå på vei inn i 
den m er operative fase, hvor man er i ferd med å identifisere om råder som 
kan være egnet til forenklinger. Arbeidet som er meget om fattende og 
komplisert er forutsatt å løpe videre i 1991.

4.2 Styringsgruppen fo r  avvikling av tekniske handelshindringer i Norden 
(STH)

STH har gjennom året, bl. a. ved treff/sem inarer med bedrifter engasjert 
i internordisk handel, søkt å markedsføre 2. utgave av publikasjonen om 
produktom råder med likeverdige regler (NORD 1989:101). Det er forelø
pig vanskelig å ha noen sikker oppfatning av nytten av publikasjonen, og 
det har derfor vært diskutert ulike m uligheter for å innhente næringslivets 
egne erfaringer med bruk av listene.

STHs katalog over tekniske handelshindringer (jfr. N orden i Europa, p.
2) er blitt løpende ajourført ettersom  de opptatte problem er blitt løst eller 
ferdigbehandlet i STH. Det er foretatt en formalisering av behandlingsru
tinen for handelshinderproblem , dels for å skape klarhet i behandlingsan
svaret mellom STH og EK-Handel, dels for at behandlingen kan skje etter 
en klarere prosedyre. Systemet med utpekte rapportører til å løse særlige
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problem om råder er blitt gjennom gått og vurdert som en fortsatt brukbar 
metode, dersom visse betingelser oppfylles.

4.3 Nordisk Projekteksportfond (NoPEF)

NoPEFs hovedopgave er at bidrage til en styrkelse a f  nordisk erhvervs
livs internationale konkurrencekraft ved eksport til lande uden for Norden 
gennem at yde støtte i form af vilkårslån til bl. a. forstudier. Projekter skal 
være af nordisk interesse. Fonden deltager aktivt i projektidentificering og 
-initiering, og skal i sam arbejde med nationale og internationale instanser 
bidrage til at fremme nordiske firm aers m uligheder for at deltage i projek
ter internationalt.

Efterspørgslen på støtte fra Fonden holdt sig på samme niveau som året 
inden. En del indsatser, særlig på m iljøom rådet, blev finansieret over den 
nordiske økonomiske handlingsplan (Norden i vækst), med størstedelen af 
disse indsatser rettet mod Nordens nærområder.

Der blev indledt diskussioner med Nordisk Investeringsbank om et 
nærmere sam arbejde på det adm inistrative om råde, i tillæg til projekt- og 
indsatssam arbejdet.

4.4 Prosjektvirksomheten

EK-Handels disposisjonsbevilgning i 1990 (ekskl. NoPEF) utgjør 
2.384.000 DKK. EK-Handel har i 1990 anbefalt å disponere m idler til 
ulike prosjekt som det framgår av nedenstående oversikt:

VIAK Etablering av nordisk CV-database for
eksperter i geografiske inform asjons
systemer (GIS)

N O RD IPRO  Nordisk koordinering m. v.
juridiske oppgaver 

EDINOR Utvikling av felles EDIFACT-basert 
standard for konsum entvarebransjen 

Univ. i S tandardisering og kvalitetssikring av
Trondheim medisinsk utstyr og sykehusprodukter 
Tiltak i U tdanningsprogram  for østeuropeiske
Ø steuropa virksomhetslederes m arkedsøkono

miske kunnskaper 
Baltikum, investeringsoversikt

Bevilget 1990 
(1000 DKK)

130
140
105

295

700

1 100 
900

Det er videre disponert m idler til lønn m.v. til den engasjerte prosjekt
sekretær på grensekontrollprosjektet, til utredningen om evaluering av 
sam arbeidsprogram m et om handelshindringer, sam t at det er satt av et 
beløp i beredskap til oppkom ne prosjekt.
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5 .1 Meddelelse om  rekommandasjon nr 40/1989/e angående avskaffelse av 
toll- og grenseprosedyrer (A 898/e)

Rekom m andasjonen lyder:
”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd innen utgangen av 

1992 i prinsippet å avvikle alle tollprosedyrer og andre grensekontroller for 
varer mellom de nordiske land. Som ledd i dette, og innenfor samme 
tidsfrist, utform es felles nordiske regler på det veterinære og det fytosani- 
tære om rådet.”

Nordisk M inisterråd meddeler:
Tollprosedyrer og andre grenseform aliteter for varebevegelser mellom 

de nordiske land representerer en tids- og kostnadskrevende faktor som 
forsinker den videre utbygging av det nordiske hjemmemarked.

1 arbeidsprogram m et N orden i Europa er det ta tt flere initiativ for å 
bedre denne situasjon. Det ble allerede i 1989 utarbeidet forslag til tilpas
ning av regler og prosedyrer for visse tollrelaterte problem til EF-regler. 
Visse av forslagene, b l.a. om utvidelse av tollstasjonenes åpningstider, er 
allerede gjennom ført, og resultatene av dette sam ordningsarbeidet vil bli 
tilbudt til bruk for respektive tollmyndigheter.

Prosjektet om grensekontroll av varer har ferdigstilt en kartlegging av 
lover og regler som utløser en kontroll, form alitet m.v. på en nordisk 
grense. Målet er i mulig utstrekning i takt med EF å fjerne eller flytte slike 
grensekontroller til andre steder i distribusjonskjeden. Det er gjort under
søkelser hos brukerne av tollmyndighetenes tjenester om hvilke grensefor
m aliteter som oppleves som mest tyngende. Prosjektet er nå på vei inn i 
den mer operative fase, hvor man er i ferd med å identifisere om råder som 
kan være egnet til forenklinger. Arbeidet som er meget om fattende og 
komplisert er forutsatt å løpe videre i 1991.

Også på landbrukssektoren er det ta tt ulike initiativ for å skape forutset
ninger for en økt samhandel i Norden, samt å tilpasse nordiske regler til 
EFs regler for det indre marked.

De nordiske lands veterinære sunnhetsnivå er sikret ved en rekke be
stemmelser. Det arbeides for å etablere regler for handel som bygger på 
den aktuelle sykdomssituasjon, i stedet for tradisjonelle im portrestrik
sjoner. Det er inngått avtale om et handlingsm ønster i det tilfelle at et 
nordisk land ramm es av en alvorlig dyresykdom.

På det fytosanitære om rådet er det i 1990 besluttet å fjerne sertifiserings- 
kravene for en del planter og planteprodukter. En reduksjon av grense
kontrollen forutsetter at det bygges opp et kontrollsystem for plantepro
duksjon i eksportlandet. 1 sam svar med dette er det utarbeidet felles 
nordiske sertifiseringsregler for en del kulturplanter. Parallelt samarbeides 
om en sam ordning av metodikken om kring plantekontrollen.

M inisterrådet har i arbeidet med Norden i Europa-program m et lagt stor

S Nordisk Råds rekommandasjon
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vekt på at de oppsatte initiativ/prosjekt skal være konkrete og gjennom før
bare innenfor realistiske tidsram m er. Avvikling av alle toll- og grensefor- 
m aliteter, også for det veterinære og fytosanitære om rådet innen utgangen 
av 1992 er ikke realistisk. D ette ville forutsette en nordisk tollunion, felles 
handels- og jordbrukspolitikk, harm onisering av indirekte skatter m. v. 
Det må videre konstateres at fram drift på disse om råder i stor utstrekning 
er knyttet opp til resultater av den bredere europeiske utvikling innenfor 
EFTA-EF samarbeidet.

O venstående viser at M inisterrådet arbeider målbevisst for å gå så langt 
og så raskt fram som mulig i arbeidet med disse spørsmål, hensyn tatt til 
landenes deltakelse i den bredere europeiske utvikling. På denne bakgrunn 
anser M inisterrådet for sin del at hensikten med rekom m andasjonen er 
oppfylt og at den kan avskrives.

Det henvises for øvrig til de nasjonale rapporter om landenes oppfølging 
av rekom m andasjoner som er oversendt presidiesekretariatet.



1752

Kapitel XXI 

Regionalpolitik

1 Sammanfattning

Efter behandling på N ordiska rådets session i Reykjavik 1990, fastställ
de m inisterrådet ett nytt sam arbetsprogram  för regionalpolitik 1990 — 
1994.

Sam arbetsprogram m et har form en av ett övergripande ram program  och 
skall kom pletteras under program perioden. Verksam heten inom  sektorn 
har under 1990 koncentrerats på att precisera och sätta igång nya aktivite
ter. Särskilt har arbetet med en fram tida strategi för sam verkan mellan 
regioner varit central. Stor tyngd har också lagts vid analyser av regional
politiken i N orden i ett europeiskt perspektiv.

2 Den regionala utvecklingen

U nder den senaste tiden har m an i de nordiska länderna aktivt engagerat 
sig för förnyelse av regionalpolitiken. Decentralisering, sam ordning och 
effektivisering har varit centrala principer för detta arbete. Bättre möjlig
heter för service och infrastruktur har vid sidan av företagsstöd fått större 
tyngd. Bättre kom m unikationer har lyfts fram som en viktig fråga för den 
regionala ekonom in.

I D anm ark  betonas mångfalden som princip för den regionalpolitiska 
verksamheten. I den danska regionalpolitiken har EG:s regionalpolitiska 
program fått ökad betydelse. Investeringsbidrag beviljas fr. o. m. 1991 i 
första hand till de delar av stödom rådet som också är en del av EG:s 
program om råden, dvs. de öarna som faller under glesbygdsprogrammet 
(” mål 5B”-om råden) eller om råden inom ramen för program m et för tillba- 
kagående industri i N ordjylland och Lolland (” mål 2” -områden).

I Finland  har det regionalpolitiska stödet kontinuerligt förnyats under 
1980-talet. U nder de två senaste åren har man satsat på sam ordning av 
regionernas resurser. Arbetet har huvudsakligen skett i program form , bl. a. 
genom teknologiprogram för länen, utvecklingsprogram för ett stort antal 
centralorter samt krisprogram.

De nuvarande regionalpolitiska lagarna är i kraft till i slutet av 1993. 
Ändrade förutsättningar för regionalpolitiken samt decentralisering och 
organisationsändringar i statsförvaltningen m otiverar en förnyelse för re
gionalpolitiken. För att inleda detta arbete har man under 1990 tillsatt en 
utredningsm an för att utarbeta förslag till nya riktlinjer.

I Island  har regeringen i början av 1990 tillsatt en regionalpolitisk 
utredning. Utgångspunkt för utredningsarbetet är ökad differentiering, 
effektivare resursanvändning, bättre sam ordning och ökad decentralise
ring.
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I Norge har fylkeskom m unerna fått totalansvaret för hantering av regio
nalpolitiska stödärenden. Dessa får ta hand om eventuella förluster. D i
striktenes Utbyggingsfond (DU ) kom m er att inrikta sin verksam het till 
större utvecklingsprojekt och branschsatsningar.

Sveriges riksdag antog i jun i regeringens proposition om regionalpolitik 
för 90-talet. Som huvudlinjer för regionalpolitikens förnyelse kan speciellt 
näm nas decentralisering, sam ordning, förenkling, koncentration och för
stärkning. Länens roll har ökat och handläggningen av regionalpolitiskt 
stöd har till mycket stor del lagts till länsstyrelserna. Genom  sam ordning

S t ö d o m r å d e t  för i n v e s t e r i n g s b i d r a g  
i N o r d e n  år 1990



1754

uppdras åt olika politikom råden att i större utsträckning medverka till att 
de regionalpolitiska målen uppnås. Länsstyrelserna har också fått större 
möjligheter att sam ordna statlig service i t. ex. glesbygd.

Ett särskilt regionalpolitiskt infrastrukturanslag har inforts. Det regi
onalpolitiska stödet har koncentrerats på ett m indre geografiskt område. 
Befolkningsandelen inom stödom rådet har sålunda sjunkit från 13 till 8 
procent. Satsningen på regionalpolitik betyder också att anslaget har ökats 
kraftigt.

S tödom rådet för investeringsbidrag i Norden 1990 framgår av kartan.
Basprojektets årsrapport 1990/91 ”Regional utveckling i Norden” 

(NO RD  1990: 113) belyser närm are den regionala utvecklingen i de nor
diska länderna samt drivkrafter bakom denna. Beskrivningarna om fattar 
jäm förelser av den regionala utvecklingen i Norden och Europa. Rappor
ten innehåller också en redovisning av regionalpolitiken i respektive nor
diskt land.

3 Det nordiska samarbetet inom det regionalpolitiska området

Nordiska m inisterrådet lade fram ett m inisterrådsförslag om ett nytt 
nordiskt samarbetsprogram för regionalpolitik 1 9 9 0 - 1994 för behandling 
vid Nordiska rådets 38:e session i Reykjavik. N ordiska rådet antog en 
rekom m endation (rek 1/1990). M inisterrådet har den 10 maj 1990 slutligt 
fastställt sam arbetsprogram m et och tagit hänsyn till rekom m endationen i 
sam band med detta. Program m et har publicerats i N O RD  1990:81.

Programm et har utform ats med sikte på att vara ett flexibelt och över
gripande ram program  som beskriver strategin för utvecklingen inom vissa 
verksamhetsfält. Avsikten är att program m et kom pletteras under perioden 
med konkreta åtgärdsförslag. Ett konkret handlingsprogram för sam ver
kan mellan regioner inklusive den gränsregionala verksamheten skall u tar
betas. Sam arbetsinitiativ avseende sektorssam ordning kom m er också att 
preciseras.

Nordiska äm betsm annakom m ittén för regionalpolitik (NÄRP) förbere
der ärenden inom sektorn och har under m inisterrådet ansvaret för sam ar
betets utveckling. Det gångna verksam hetsåret har präglats av igångsätt
ning av nya aktiviteter inom sam arbetsprogram m et samt förberedelser för 
den fram tida strategin.

Regionalm inistrarna och NÄRP har haft ansvaret för arbetet med föl
jande rådsrekom m endationer:
1/1990/e N ordiskt sam arbetsprogram  för regionalpolitik 1990—1994 

(B 100/e)
2/1990/e EG-anpassning och regionalpolitik (A 888/e)
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4.1 Allm änt

Enligt de prioriteringar som gjorts inriktas verksamheten under de när
maste åren speciellt efter följande huvudlinjer:
— Utvecklingen av nya former för sam verkan mellan olika regioner i

4 Verksamheten 1990

— Kunskapsutveckling sam t inform ations- och erfarenhetsutbyte.
— U tökat sam arbete med samhällssektorer med stor betydelse för den 

regionala utvecklingen.
— Förstärkt gem ensamt nordiskt agerande i internationella frågor.
— G em ensam m a regionalpolitiska stödordningar inom ramen för N ordis

ka utvecklingsfonden för Västnorden samt N ordiska investeringsban
kens (NIB) regionallåneordning.

Den nordiska budgeten för det regionalpolitiska sam arbetet har under 
året uppgått till sam m anlagt 25 538000 DKK inklusive 3081 000 DKK till 
NordREFO:s verksamhet. Ca 85% av projektm edlen har disponerats av de 
gränsregionala sam arbetsom rådena. G enom  ekonom isk handlingsplan fi
nansieras ett projekt om kom petensutveckling inom m öbelbranschen i 
fyra nordiska regioner med drygt 1 miljon danska kronor per år under en 
treårsperiod.

Projektm edlen, totalt 22457 000 DKK har disponerats enligt följande:

Norden.

Forskning och utredningsverksamhet

— Nya initiativ (NÄRP:s reserv inkl. tryckning av rapporter)
— Basprojektet
— Glesbygdsgruppen
— N ordREFO :s helfinansierade studier inklusive NordRevy
— Möbelexcellens i fyra regioner
— M ediastödd distansutbildning (MED1S)
— Sem inarium  om och för kvinnor i glesbygd

(1000 DKK)
3007

197
905
405
450
400
550
100

Samverkan mellan regioner-gränsregionalt samarbete

— N ordkalottsam arbetet
— Västnordensam arbetet
— K varkensam arbetet
— M ittnordensam arbetet
— Skärgårdssam arbetet
— Gränssam arbetet Bom holm -Sydöstra Skåne
— G ränssam arbetet 0stfold-Bohuslän
— ARKO-samarbetet (Arvika-Kongsvinger)
— Ö resundsam arbetet

19150

5 600 
3 300 
3 500 
2 200 
1 500 
1 100 

800 
300 
850
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Samarbete i internationella frågor

— U tredningar om regionalpolitik i N orden och EG

300

300

4.2 Forskning och utredningsverksamhet, erfarenhetsutbyte m. m.

M inisterrådet har mot bakgrund av ändrade förutsättningar för regio
nalpolitiken gett hög prioritet åt kunskapsutveckling och erfarenhetsutby
te. U nder 1990 har genom förts följande verksamhet:

Nordisk Institut fo r  Regionalpolitisk Forskning (NordREFO) initierar 
och sam ordnar nordisk forskning som är av intresse för regionalpolitisk 
planering. Verksam heten syftar till att åstadkom m a ett samspel mellan 
forskning och praktisk politik sam t att bygga upp och utveckla nordiska 
forskarnätverk. Budgeten 1990 för den löpande verksamheten har varit 
drygt 3 m iljoner DKK. N ordR EFO  har också på uppdrag av NÄRP 
genom fört utredningar om politiskt aktuella frågor.

NordREFO:s forskningsprogram för den innevarande verksam hetspe
rioden 1989— 1993 om fattar frågor kring internationalisering, decentrali
sering och miljöfrågor. För närvarande pågår följande s. k. fullskaliga 
projekt:
— Statens ansvar i regionalpolitiken
— Regionalpolitikkens økologiske grunnlag
— Økologisk perspektiv på den romlige nærings- og bosettingsstrukturen
— K ultur og regional utvikling

U nder 1990 har en utredning om internationaliseringens effekter avrap
porterats i N ordR EFO  1990:3. Rapporten, som behandlar b l.a . storföreta
gens och arbetsm arknadens anpassning till internationalisering och till 
EG:s inre m arknad, är en sam m anfattning av fyra m era om fattande for
skarrapporter. Ett forskarsem inarium  om småföretagens internationalise
ring har arrangerats i oktober. En rapport med inventering av kunskapslä
get på om rådet kom m er att publiceras vid årsskiftet 1990/91.

N ordR EFO  har också under året tagit kontakter med estniska forskare 
sam t initierat ett visst sam arbete med dessa.

I rapportserien har under året kom m it ut följande publikationer:
— Networks and Regional Developm ent (1990:1)
— Internationalisering och regional utveckling
— Rapport från ett symposium i Haikko 1989 (1990:2)
— Internationaliseringens effekter (1990: 3)
— Regionaløkonomiske m odeller i N orden (1990:4)
— Fornyelse nedenfra. Desentralisering av den nordiske regionalpolitik-

— D ecentralization and Regional Transform ations 
För att förstärka erfarenhetsutbytet och inform ationsförm edlingen på 

det regionalpolitiska fältet har stöd beviljats att etablera en ny nordisk 
tidskrift — NordRevy — om regional utveckling, näringsliv och miljö. 
Tidskriften kom m er ut med sex num m er om året. U nder 1990 har tem an

ken
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bl.a. varit Norden och Baltikum, miljöfrågor samt N orden och EG. Mål
sättningen är att tidskriften skall bli självbärande under en övergångsperi
od på högst tre år.

Basprojektet har en central roll för utredningar och analyser av den 
regionala utvecklingen i anslutning till sektorns arbete. Ett huvudelem ent i 
arbetet är utveckling av regional statistik och analyser. U nder 1990 har 
speciell uppm ärksam het fästs i de nordiska regionernas särdrag i förhållan
de till Europa. Ett annat tyngdpunktsom råde har varit analyser på pend- 
lingsregionnivå. Basprojektet har bl. a. vidareutvecklat rutiner för aggrege
ring av kom m undata. De kartor som presenteras i årsrapporten 1990/91 är 
ett resultat av detta utvecklingsarbete. Basprojektets servicefunktion skall 
förstärkas, speciellt beträffande systematisk databaserad inform ationsin
samling, utveckling av kartografisk fram ställning samt regionala analys
m etoder i både nordiskt och europeiskt jäm förbart perspektiv.

Exempel på olika projekt om kompetensutveckling i utsatta regioner är 
projektet om utveckling och genom förande av mediastödd distansutbild
ning (MEDIS) som m inisterrådet har beslutat att stödja. Projektet inriktas 
b l.a. mot små och m edelstora företag i glesbygd. Speciell uppm ärksam het 
fästs vid användarsidan.

4.3 Samverkan inom och mellan regioner i Norden

4.3.1 Gränsregionalt samarbete

Den gränsregionala verksamheten har under året fortsatt liksom under 
de föregående åren.

Nordkalottkom m ittén  har fortsatt att bygga upp verksamheten inom 
satsningsom rådena utbildning, forskning och utveckling (FoU), industri 
och handel samt turism . Kom m ittén har fortsättningsvis engagerat sig i 
tvärflygfrågan. Flygförbindelsen som man tidigare räknat med att kunna 
starta under 1990 har hittills inte blivit verklighet trots ansträngningar 
från N ordkalottkom m itténs sida.

Inom N ordkalottens U tdannings- og forskningsråd (NUF) har tyngd
punkten i verksam heten varit att ta fram ett forskningprogram om kallt 
klimat samt att knyta an aktörer till program m ets genom förande. En 
konferens om teknologisk forskning och utveckling om kallt klimat har 
arrangerats i sam arbete med Stiftelsen for industriutvikling i N orden och 
D istriktenes Utbyggningsfond. På utbildningssidan har man genomfört 
flera förstudier för utbildningsprogram . U nder året har utbildningen inom 
turism startats.

En utredning om handelsförbindelser på Nordkalotten visar att nordka- 
lotthandeln över gränserna har ökat något under de senaste åren. För att 
främja handelskontakter med M urm ansk-om rådet har N ordkalottens 
Handels- och industrikontor (NHI) under året arrangerat ett sem inarium  
för 60 företagare från Finland, Norge och Sverige.

Speciella satsningar har gjorts på träbranschen. Bl. a. har en produktka
talog som om fattar 195 företag i N ordkalottom rådet sam m anställts. Kata-
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logen används främst i m arknadsföringen. En förstudie har genomförts om 
kvalitetsbestäm ning av nordskandinavisk fura.

1990 har varit det sista året för en större gemensam m arknadsförings
satsning angående ” Rörlig turism  på N ordkalotten” . Två andra produkt
utvecklings- och m arknadsföringssatsningar pågår. Dessa gäller dels östli
ga (” Vägen till Ishavet” ), dels västliga (”Storfiskarland” ) om råden av 
N ordkalotten.

Mot bakgrunden av rådande resursproblem har fisket och utnyttjande 
av havsresurser fått en ökad tyngd inom Västnordensamarbetet. K om m it
tén har gjort satsningar speciellt på odlingsförsök, produktionsm etoder 
och m arknadsföring. Inom turism har utvecklingsarbetet fortsatt med 
gem ensamma marknadsföringssatsningar. Travel M art 1990 arrangerades 
i Nuuk. På G rönland har särskilda satsningar gjorts på industriella utveck
lingsprojekt i samverkan med G rönlands Hjemmestyre.

Tyngdpunkten för Kvarkenrådets verksamhet under 1990 har lagts på 
livsmedelsbranschen. Projektet ” Mat som hantverk” har tagit fram nya 
produkter och m etoder för småskalig livsmedelshantering. Ett annat pro
jekt med nam net ” N ittiotalets livsmedel” har inletts i syfte att sam m anfö
ra forsknings- och utvecklingskapacitet samt kompetens med industrin 
inom sektorn.

K om m unikationerna över Kvarken har uppm ärksam m ats i ansträng
ningarna för Kvarkenflyget. Trafikutvecklingen på rutten Vasa-Sundsvall 
är positiv medan trafiken har lagst ned mellan Vasa och Umeå.

Inom ramen för projektet ” Jobb och företag över gränserna” har sem i
narier hållits för att föra samman arbetsgivar- och arbetstagarorganisatio
nerna inom regionen.

Inom M ittnordensamarbetet har turism , näringsliv, utbildning samt 
kom m unikationer haft en central plats under året. Satsningar har gjorts 
speciellt för att öka kunskapsnivån i regionen. U tbildningskurser har ge
nom förts b l.a . angående kvalitetssäkring inom industrin samt strategisk 
planering inom offentlig verksamhet.

U ppm ärksam heten har under 1990 riktats särskilt på kom m unikations- 
utvecklingen. Ett förslag om utveckling och uppbyggnad av landkom m uni
kationer ” Kom m unikasjon i M idtnorden — Plan mot år 2000” presentera
des i maj. G em ensam m a satsningar med Kvarkenrådet genomförs för 
tvärflygets utveckling.

Inom Skärgårdsprojektets ram har under 1990 gjorts satsningar på till
gång till dels skärgårdens resurser, dels teknik och utvecklingspotential. 
Utvecklingen av fisket som skärgårdsnäring har varit central. Inom ramen 
för högskolesamarbetet har en kurs om ” Fårskinn på nytt sä tt” hållits.

Inom sam arbetet mellan Bornholm-Sydöstra Skåne  har prioritet lagts på 
att utveckla kontakter och sam arbete med Polen. Journalistkontakter har 
etablerats genom bl.a. besöks-och utbytesresor. På Bornholm har m an 
anställt en särskild konsulent för öststatskontakter och i Sydöstra Skåne
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har kom m unerna och näringslivet i regionen öppnat ett gem ensamt han
delskontor i Ystad med särskild inriktning på Polen. Det har också startats 
arbete för att ta fram en gemensam vandringsutställning om företagandet i 
vardera regionen.

Resultatet av flera års m aknadsföringssatsningar inom turism  och av de 
förbättrade färjeförbindelsem a kan nu avläsas i ökade turistström m ar och 
en förlängd säsong.

G ränskom m ittén Ostfold-Bohuslän har under året m edverkat till att ett 
större sem inarium  har genom förts om gem ensamma havsmiljöfrågor och 
kustzonplanläggning. Med berörda kustkom m uner i yttre Oslofjorden- 
Bohuskusten utarbetas ett åtgärdspaket för att utveckla fritidsbåtlivet på 
ett miljö- och näringsmässigt positivt sätt. G ränskom m ittén har sam ord
nat fram tagandet och genom förandet av en företagskatalog mellan Bohus
län och Østfold och aktualiserat G ränspendlarbroschyren ” Värt att ve- 
ta/V erdt å vite” — den femte upplagan.

Inom ARKO-samarbetet (Arvika-Kongsvinger) har verksamheten i stör
re grad än tidigare riktats på utvecklingen av näringslivet. Arbetet på 
Finnskogsleden — den 250 km långa vandringsleden mellan M orokulien 
och Trysil — har pågått i avsikt att denna i sin helhet skall kunna öppnas 
under 1991.

Öresundsgruppen har under året arrangerat en konferens ”Teknik över 
Sundet” i syfte att presentera danska teknologiresurser för företag och 
myndigheter i Skåne. En handbok för gränspendlare ”Öresundspendla- 
ren” har producerats.

Ö resundsgruppen har tillsam m ans med regionens kom m unalpolitiska 
organisation — Ö resundsrådet — inbjudit politiker från kuststäder i Polen 
och den östliga delen av Tyskland till ett besök för inform ationsutväxling i 
regionen. D iskussionerna som genomfördes i oktober gällde i första hand 
kom m unal dem okrati och gem ensamma miljöproblem.

4.3.2 Temaorienterad samverkan mellan regioner

M inisterrådet har betonat att nya och mer flexibla sam arbetsform er bör 
prövas och utvecklas bl. a. med tem aorienterade projektgrupper.

Glesbygdspolitiska arbetsgruppen som i huvudsak varit verksam sedan 
1974 har i enlighet med uppdrag i sam arbetsprogram m et lagt fram en 
rapport innehållande dels en redogörelse för gruppens hittillsvarande verk
samhet, dels ett förslag till fram tidsstrategi för glesbygdssamarbetet. I 
rapporten betonas att den glesbygdspolitiska verksam heten bör om organi
seras. Det rekom m enderas att huvuduppgiften även i fortsättningen bör 
vara inform ations- och erfarenhetsutväxling. I förslaget diskuteras också 
olika alternativ för organisering av en fram tida verksam het samt olika 
teman för aktiviteter.

M inisterrådet fram håller att frågor som rörglesbygdsutvecklingen även i 
fortsättningen bör tas upp, men anser att detta kan ske bäst i m era flexibla
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former. D ärför har det beslutats att avveckla den nuvarande, perm anenta 
glesbygdspolitiska arbetsgruppen och att kanalisera forsknings- och u tred
ningsuppgifter via existerande sam arbetsorgan. Konkret projektverksam 
het kan lämpligen bedrivas av de gränsregionala sam arbetsorganen. Gles
bygdsproblem berör ofta kunskaps- och kom petensfrågor på olika fält. Det 
framhålls, a tt dessa skall prövas som tem aorienterad försöksverksamhet.

Exempel på sådan verksam het som m an beslutat att initiera är problem- 
orienterat erfarenhetsbyte mellan öar m ed  likartade förutsättningar och 
behov. I enlighet härm ed har ett projekt för sam verkan mellan Bornholm, 
Åland och Gotland initierats för att kartlägga sam arbetsbehov och samar- 
betsmöjligheter.

Ett annat exempel på tem aorienterad samverkan mellan olika regioner, 
som inte gränsar till varandra, är ett projekt om kom petensuppbyggnad 
inom m öbelbranschen ”Möbelexcellens i fyra  regioner”. De utvalda regio
nerna är Sydösterbotten, Småland, Sunnm øre och Vestjylland. Projektet 
syftar till att finna strategier på nordiskt plan för kom petensuppbyggnaden 
inom en sm åföretagsdom inerad bransch — m öbelbranschen. Ett annat 
syfte är att skapa nordiska nätverk som kan ge industrin i regioner m er 
utvecklingskraft sam t att skaffa erfarenheter av hur offentlig sektor kan 
befräm ja uppkom sten av sådana nätverk mellan företag.

M inisterrådet har anvisat 3 m iljoner D K K  för projektet under perioden 
1990 — 92 genom den ekonom iska handlingsplanen. Sektorns projektm e
del har beviljats till vissa delprojekt. En stor del av verksam heten under
1990 har om fattat igångsättning av projektet. Som ett första konkret steg 
grundades i augusti en industriledarklubb med företag från de fyra regio
nerna. Tyngdpunkten i klubbens verksam het har varit att finna strategiska 
modeller för företagens internationalisering och sprida detta kunnande i 
regionerna. Två konkreta utvecklingsprojekt mellan företagen har satts i 
gång om dels inform ationsteknologi, dels utveckling av förbearbetade 
insatsvaror. M öbelsam arbetet om fattar också skolor och institutioner. En 
höjning av kom petensen inom möbelsnickeriet är ett centralt tem a. 1 slutet 
av novem ber genomfördes en konferens med ett 80-tal möbelsnickare, 
arkitekter, tillverkare, elever och lärare i Vasa för att diskutera behovet av 
gem ensamma insatser för att öka snickarnas kompetens.

4.4 Sektorsövergripande samarbete

M inisterrådet har betonat betydelsen av sektorsövergripande sam arbe
tet för den regionala utvecklingen. U nder program perioden skall förslag 
läggas fram om utveckling av denna sam arbetsform . Ett visst förberedande 
arbete har genomförts under året. D et har speciellt diskuterats hur sam ver
kan med de högst prioriterade sektorerna, bl. a. miljö och transport, bäst 
kan utvecklas.

Samarbete har initierats med flera sektorer. Bl.a. har den regionalpoli
tiska sektorn under året m edverkat i en konferens om kvinnor och regional
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utveckling i Norden. För denna redogörs mera utförligt i kapitlet om 
jäm ställdhet.

Ett om fattande sektorssam arbete genomförs också inom ram en för det 
gränsregionala sam arbetet. Dessa aktiviteter beskrivs närm are ovan i av
snitt 4.2.

4.5 Samarbete i internationella frågor 

I det regionalpolitiska sam arbetet har under året fästs stor uppm ärksam 
het på frågor om N orden och Europa. Det har genom förts studier och 
analyser av den regionala utvecklingen och regionalpolitiken i Norden i ett 
jäm förande europeiskt perspektiv. Bl.a. bör näm nas de analyser av inter
nationaliseringens effekter som tagits fram av NordREFO. G em ensam m a 
insatser har diskuterats när det gäller inform ation beträffande de speciella 
förutsättningar och förhållanden som präglar de nordiska länderna. Bas
projektets senaste årsrapport 1990/91 ” Regional utveckling i N orden” 
innehåller b l.a . en jäm förelse mellan Norden och Europa vad gäller in
komstskillnader, arbetslöshet, beroendet av prim ärnäringarna, befolk- 
ningsgleshet, flyttningsrörelser, fördelseöverskott m .m ..

M inisterrådet har låtit göra följande specialutredningar om de nordiska 
ländernas närm ande till EG:
— "Regionalpolitik i EF og de nordiske lande” av prof. Sven Illeris, 

Roskilde U niversitetscenter. Oktober 1990.
— ”The Single European M arket and Regional Development: The EC 

Experience and the Potential Im plications for the N ordic Countries” , 
Dr. John Bachtler and Elaine Ballantyne, European Policies Research 
Centre, University o f Strathclyde, October 1990.

I dessa utredningar analyseras gem ensam m a strukturella förutsättningar 
och villkor och görs försök att värdera vilka regionala konsekvenser den 
pågående integrationsutvecklingen, speciellt ett närm ande till EG, kan ha 
för de nordiska länderna. Det diskuteras b l.a. de krav som EG ställer på 
harm onisering av företagsstödet och vilka effekter dessa kan kom m a att ha 
för de nordiska ländernas regionalpolitiska stödformer.

I övrigt hänvisas till m inisterrådets m eddelande över rekom m endatio
nen om N ordiskt sam arbetsprogram  för regionalpolitik 1990—1994 (rek 
1/1990/e).

Genom m inisterrådets m edlem skap i AGEG  (Europæiske grænsregio- 
ners fælleskab) har avsikten varit att skapa möjligheter för ökade kontakter 
och erfarenhetsutbyte mellan nordiska och europeiska gränsregioner. N or
diska gränsregioner har under året i ökande grad själv tagit kontakter med 
organisationen. Ålands Landskapsstyrelse, som deltar i Skärgårdsprojek- 
tet. och NÄRP:s Ö resundsgrupp har under året anslutit sig till AGEG 
genom egna medlemskap.

1 0 -  10-0450 Nonliska rådet Del 2
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4.6 Gem ensamm a regionalpolitiska stödordningar 

Uppbyggnadsfasen för Västnordenfondens verksam het sträcker sig fram 
till den 1 mars 1995 då hela grundkapitalet kom m er att vara inbetalt. 
H ittills har drygt en tredjedel av ländernas totala bidrag överförts till 
fonden.

U nder 1990 har satsningar gjorts att öka efterfrågan av fondens låne- 
verksamhet. Hittills har intresset varit störst i Island. U nder året har en 
viss efterfrågan också från G rönland och Färöarna kunnat dokum enteras. 
Sammanlagt har 5 lån beviljats under 1990 till ett värde av 8,4 miljoner 
DKK. Den totala utestående lånevolymen är för närvarande ca 16 miljo
ner DKK.

För att ytterligare intensifiera verksam heten inom ram en för de möjlig
heter som stadgarna medger har fondens styrelse beslutat, att pröva större 
risktagande inom ram en av den sam lade reservfonden. I slutet av 1991 
skall göras en översyn av resultaten och en evaluering av verksamheten.

N ordiska Investeringsbanken som adm inistrerar regionallåneverksam- 
heten har beviljat fem lån till ett sammanlagt värde av 34,8 m iljoner SDR 
och utbetalat två av dessa till ett värde av 4 m iljoner SDR.

Den totala, utestående lånevolymen uppgår för närvarande till 102 
miljoner SDR. Som jäm förelse kan näm nas att övre gränsen för låneord
ningen enligt m inisterrådets beslut från 1988 uppgår till 200 miljoner 
SDR. U nder de senaste fem åren har inga ansökningar kom m it från Norge 
eller Sverige. Ålands landskapsstyrelse, som 1989 pekats ut som mottagar- 
organisation, har inte heller ännu anm ält intresse för lån.

§ Nordiska rådets rekommendationer

5.1 Meddelande om  rekommendation nr 1/1990/e angående Nordiskt 
samarbetsprogram fo r  regionalpolitik 1990— 1994 (B 100/e) 

R ekom m andationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

at vedtage et sam arbejdsprogram  for regionalpolitik efter de retningslini
er, som fremgår a f  ministerrådsförslag B 100/e 

at i løbet af program perioden forelægge konkrete handlingsplaner vedrø
rende a) grænseregionalt sam arbejde, b) sektorsam arbejde, inklusive 
afklaring a f  disse planers finansiering for Nordisk Råd, 

at forelægge m inisterrådets overvejelser og konklusioner vedrørende nor
disk reigonalpolitik i Europaperspektiv for Nordisk Råd senest på ses
sionen i 1991, og

at tage hensyn til de synspunkter, som Ø konom isk Udvalg i øvrigt har 
fremført i betænkningen over m inisterrådsförslaget.”
Nordiska m inisterrådet meddelar:
1) N ordiska m inisterrådet har den 10 maj 1990 fastställt N ordiskt sam

arbetsprogram  för regionalpolitik 1990— 1994. M inisterrådet har vid fast
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ställandet tagit hänsyn till N ordiska rådets rekom m endationen och på 
basen av denna gjort vissa ändringar i m inisterrådsförslaget.

2) M inisterrådet skall under 1991 redovisa förslag till handlingsprogram 
för det gränsregionala sam arbetet. I arbetet med uppföljningen av sam ar
betsprogram m et anses det angeläget, a tt också nya och m er flexibla samar- 
betsform er prövas, baserade på tem aorienterad sam verkan mellan regio
ner, b l.a . utifrån små miljöers speciella problem , kvaliteter och utveck- 
lingsförutsättningar.

M inisterrådet har på sitt möte den 19 novem ber 1990 givit riktlinjer för 
arbetet med en strategi fö r  regionalpolitisk samverkan inom och mellan 
regioner. Arbetet om fattar, i enlighet med sam arbetsprogram m et, både 
utveckling av den nuvarande gränsregionala verksam heten och initiering 
av tem aorienterad samverkan mellan regioner.

Avsikten är att ett förslag till handlingsprogram för den gränsregionala 
verksamheten 1992— 1994, inklusive planer för finansieringen, skall utar
betas efter äm betsm annakom m itténs överläggningar med de nio samar- 
betsorganen. Programförslaget skall kunna föreläggas N ordiska rådet un
der 1991.

3) Nordiska rådet har rekom m enderat m inisterrådet att lägga fram 
konklusioner om de nordiska ländernas regionalpolitik i ett europeiskt 
perspektiv för diskussion på rådets session 1991. D etta diskuterades på ett 
gemensamt möte mellan m inisterrådet och Nordiska rådet i Stockholm 
den 30 januari 1990.

M inisterrådet har vid fastställandet av det regionalpolitiska sam arbets
programmet forcerat arbetet med Norden i Europa. Som det framgår av 
berättelsen över verksam heten under 1990 har m inisterrådet tagit fram 
diskussionsunderlag genom flera utredningar och analyser. G em ensam m a 
förhållanden som präglar de nordiska länderna diskuteras i Basprojektets 
senaste årsrapport 1990/91 ” Regional utveckling i N orden” . Denna inne
håller bl. a. jäm förelser mellan Norden och Europa vad gäller inkomstskill
nader, arbetslöshet, beroendet av prim ärnäringam a, befolkningsgleshet, 
flyttningsrörelser, födelseöverskott, m .m ..

1 två specialutredningar tas frågor upp om de nordiska ländernas när
m ande till EG. Dessa publiceras i NORD-serien och översändes till N or
diska rådet på sedvanligt sätt.
— ” Regionalpolitik i EF og de nordiske lande” av prof. Sven llleris, 

Roskilde Universitetscenter. O ktober 1990.
— ”The Single European Market and Regional Development: The EC 

Experience and the Potential Im plications for the N ordic C ountries” , 
av Dr. John Bachtler and Elaine Ballantyne, European Policies Re
search Centre, University o f Strathclyde, October 1990.
I utredningarna diskuteras möjliga konsekvenser och görs ett försök att 

värdera vilka regionala effekter den pågående integrationsutvecklingen, 
speciellt ett närm ande till EG kan ha för de nordiska länderna. D är tas upp
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bl. a. de krav som EG ställer för harm onisering av företagsstödet och vilka 
effekter dessa kan kom m a att ha för de nordiska ländernas regionalpolitis
ka stödformer.

M inisterrådet har på sitt möte den 19 novem ber 1990 diskuterat de 
synpunkter m. m. som redovisas i de näm nda rapporterna.

För närvarande pågår EEA-förhandlingarna mellan Efta och EG, varför 
m inisterrådet inte anser det vara möjligt att nu redovisa några entydiga 
konsekvenser för de nordiska ländernas regionalpolitik av ett närm ande 
till EG.

I samtliga nordiska länder pågår för närvarande om fattande utrednings
arbete samt intensiva diskussioner, som har sin utgångspunkt i den snabba 
europeiska integrationen. Arbetet går ut på att noggrant följa det som sker 
och försöka analysera möjliga konsekvenser. Form erna för ett närm ande 
till ett integrerat Europa diskuteras i de olika nordiska länderna utifrån 
nationella utgångspunkter. De gem ensamma nordiska insatserna bör syfta 
till att kom plettera och stödja den utredningsverksam het som bedrivs 
nationellt sam t beskriva och analysera gem ensamma förutsättningar och 
utvecklingsdrag, bl. a. i form av gles bebyggelse, demografiska förhållan
den, näringslivets strukturom vandling m .m ., som är karaktäristiska för 
stora delar av de nordiska länderna.

Det kan konstateras, att EG:s regionalpolitik i hög grad ta r sin utgångs
punkt i de mycket stora regionala obalanser som finns inom EG, främst i 
fråga om levnadsstandard och arbetslöshet. M inisterrådet vill därför fram 
hålla, att de regionala skillnaderna i dessa avseenden är mycket m indre i 
nordiska länder än i EG-länder. D etta är ett resultat bl. a. av en målm edve
ten ekonomisk utjäm ningspolitik och regional utvecklingspolitik i de nor
diska länderna. Utgångspunkten måste därför vara att de nordiska länder
na även i fram tiden skall kunna bedriva en effektiv regional utvecklingspo
litik i syfte att fortsatt upprätthålla en regional balans.

M inisterrådet avser att även i fortsättningen successivt värdera anpass
ningen av regionalpolitiken i förhållande till det regelsystem som gäller för 
EG.

Det läggs också vikt vid att följa utvecklingen i Nordens geografiska 
närom råden omkring Östersjön och delar av Sovjetunionen. Det är myc
ket som tyder på kom m ande problem förorsakade av strukturella föränd
ringar i Östeuropa. Förhållandena har redan lett till ökade flyttningar, som 
kan utveckla sig till flyktingsproblem med regionalpolitiska konsekvenser.

M ot bakgrund av ovanstående finner m inisterrådet för närvarande inga 
förutsättningar att redovisa vilka konsekvenser ett närm ande till EG kan 
ha för regionalpolitiken i de olika nordiska länderna.
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5.2 Meddelande om  rekom m endation nr 2/1990/e angående EG-anpass- 
ning och regionalpolitik (A 888/e)

Rekom m endationen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at i arbejdet med 

opfølgningen a f  sam arbejdsprogram m et om regionalpolitik og i det euro
pæiske integrationsarbejde sikre, at de nordiske landes regionalpolitik 
udvikles og bliver effektiv.”

Nordiska m inisterrådet meddelar:
Nordiska m inisterrådet hänvisar till verksam hetsberättelsen om det nor

diska regionalpolitiska sam arbetet 1990 och m eddelandet över Nordiska 
rådets rekom m endation nr 1/1990/e. Arbetet med uppföljningen av det 
regionalpolitiska sam arbetsprogram m et sker fortlöpande. Som framgår av 
ovanstående har analyser av den regionala utvecklingen och regionalpoliti
ken i de nordiska länderna i ett jäm förande europeiskt perspektiv en 
central plats i det nordiska regionalpolitiska sam arbetet.

Mot bakgrund härav anser m inisterrådet att rekom m endationen kan 
avskrivas.
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Kapitel XXII 

Bistand

1 Sammenfatning

Det nordiske sam arbejde på bistandsom rådet er om fattende og vel
fungerende. B istandsadm inistrationem e har en klar egeninteresse i at ar
bejde sammen på det praktiske plan for en bedre udnyttelse a f  ressourcer-

Iflg. en FN-anbefaling fra 1970, som herefter årligt er blevet bekræftet af 
FN ’s generalforsamling, bør de industrialiserede lande yde m indst 0.7%  af 
deres bruttonationalindkom st i udviklingsbistand, men nye tal viser at 
Holland og de nordiske lande er de eneste, der lever op til dette. Norge, 
D anm ark, Sverige (og H olland) var i 1989 de forholdsvis største ydere af 
bistand til Den tredie Verden. Norge var nr. 1 med en bistandsprocent på 
1.04, D anm ark på andenpladsen med 1.00, iflg. en ny DAC statistik.

De nordiske lande arbejdede i 1990 for at få de internationale bistands
organisationer til i højere grad at fokusere på den faldende bistandsvolu- 
men og fattigdom sudbredelsen, og igangsatte nye initiativer til støtte for 
dem okrati og m enneskerettigheder i udviklingslandene.

De nordiske lande finder, at dialogen med de lande, der modtager 
nordisk bistand, også naturligt må om fatte dem okratiets vilkår, respekten 
for m enneskerettighederne og betydningen a f  folkelig deltagelse i udvik
lingsprocessen. Man vil fortsat udnytte de m uligheder som udviklingssam
arbejdet giver for en åben dialog om sådanne spørgsmål. 1 lande hvor 
dem okratiseringsprocessen ikke gør frem skridt vil donorernes vilje til at 
yde bistand blive påvirket.

Em bedsm andskom iteen for bistandsspørgsmål (EK-B) diskuterede for
merne for nordisk bistandssam arbejde med henblik på at opnå en så 
rationel ansvarsfordeling a f  arbejdet som muligt mellem em bedsm andsko
miteen og de uformelle m øder mellem bistandschefem e, Rådgivende Ko
mite, diverse særlige indsats- og arbejdsgrupper, sam t de bistandsansvarli- 
ge ministres uformelle møder.

2 Udviklingen inden for bistandsområdet

Det forløbne år har været præget a f  dybtgående politiske omlægninger, 
som har vist at kravet om dem okrati har enorm  ændringskraft både på 
nationalt og internationalt niveau, og at der er en nær sammenhæng 
mellem politiske og økonomiske forudsætninger for en dynam isk udvik
ling.

Ikke m indst udviklingen i Ø steuropa satte gang i en debat om dem okrati 
og menneskerettigheder, også i de lande, som N orden sam arbejder med
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gennem bistand. De nordiske lande vil fortsat aktivt og gennem konkrete 
bidrag støtte både bilaterale og m ultilaterale indsatser, som tager sigte på 
at fremme m enneskerettighederne og en dem okratisk samfundsudvikling. 
Fra udviklingslandenes side blev der udtrykt bekymring for, at fokuserin
gen på udviklingen i Østeuropa, og den nødvendige støtte til disse lande 
for at gennemføre reform processerne, ville m indske ressourcerne og viljen 
til fortsat at støtte udviklingslandene. Fra nordisk side blev det gentagne 
gange frem holdt, at bistand til de nye pluralistiske lande i Ø steuropa ikke 
ville tilsidesætte sam arbejdet med N ordens traditionelle bistandssam ar- 
bejdspartnere.

De nordiske lande arbejdede sammen med især Holland og Frankrig for 
i DAC (OECDs kom ite for udviklingsbistand) og andre internationale 
bistandsfora at få større forståelse for nødvendigheden af en øget bi- 
standsvolum en i 1990erne. Den totale ressourceoverførsel til udviklings
landene er m indsket, hvilket betyder at bistand udgør en fortsat større 
andel af de totale overførsler (50% år 1988 m od 30% ti år tidligere). 
Verdens bistand stagnerede i løbet a f  1980erne, og siden 1985 er den totale 
bistand til og med faldet noget hvert år. For Afrikas vedkom m ende er 
nationalindkom sten per indbygger sunket kraftigt i 1980erne.

Bistanden m ødte nye udfordringer som krævede bedre m ålretning men 
også nye ressourcer. D ette gælder bl. a. forberedelserne til FNs konference 
om miljø og udvikling i 1992, tiltag for bedre kontrol med befolknings
udviklingen, lettelser i gældsbyrden for særligt gældstyngede udviklings
lande, og støtte til dem okratiopbygning og menneskerettighedstiltag.

De nordiske lande koordinerede en del indsatser over for tidligere lande 
med fællesprojekter, bl. a. Kenya. D a de kenyanske m yndigheder i som m er 
skred brutalt ind mod en række personer, der havde gjort sig til talsmænd 
for dem okratisering og respekt for m enneskerettighederne, lod m an fra de 
nordiske landes side i en skarpt form uleret henvendelse regeringen forstå, 
at en fortsættelse a f  denne udvikling ville kunne få konsekvenser for det 
om fattende nordiske bistandssam arbejde med landet.

Kenya meddelte Norge den 22. oktober 1990, at de havde til hensigt at 
bryde de diplom atiske forbindelser med Norge. Det norske bistandsperso- 
nale bliver derfor trukket ud af Kenya, og bistandssam arbejdet mellem 
Norge og Kenya bliver afviklet. D ette vil også gælde det nordiske andels- 
projekt i Kenya.

3 Bistandssektorens struktur

Det nordiske bistandssam arbejde er forankret i den såkaldte Køben- 
havnskonvention fra 1981. I 1988 vedtog M inisterrådet også en samar- 
bejdsplan for nordisk bistandspolitisk samarbejde.

Det formelle ansvar for det nordiske sam arbejde på bistandsom rådet lå 
også i 1990 hos sam arbejdsm inistrene.
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De nordiske bistandsansvarlige m inistre mødtes uform elt for at drøfte 
særlige bistandsrelevante spørgsmål og anbefale særlige initiativer til be
slutning a f  sam arbejdsm inistrene.

Em bedsm andskom iteen for bistandsspørgsmål (EK-B) fungerer som 
nordisk koordinatororgan på bistandsom rådet og behandlede under året 
en række om råder af såvel formel som uformel karakter, b l.a. gennem 
diskussioner eller gennem rapporter fra de særlige arbejdsgrupper, som 
EK-B har nedsat på ad hoc eller mere perm anent basis.

Rådgivende kom ite for Bistandsspørgsmål (RK-B) er en lægmandskomi- 
te oprettet gennem K øbenhavnskonventionen for at rådgive Nordisk Mi
nisterråd om nordiske bistandsspørgsmål. Ud over at udtale sig om fælles- 
finansierede nordiske projekter beskæftiger RK-B sig med principielle 
spørgsmål, og holdt i 1990 tem adiskussioner om Bistandens fremtidige 
indretning, Nam ibia, N ordisk bistand år 2000? og fremkom med udtalel
ser om ” Støtte til Ø steuropa” , ”N am ibia” og ” Dem okratisering og M enne
skerettigheder” .

De nordiske bistandsansvarlige m inistre besluttede i septem ber 1990 at 
anbefale Nordisk M inisterråd at nedlægge RK-B. For dog fortsat at have 
tilgang til en meningsudveksling mellem politikere og andre bistandsinter- 
esserede, besluttede de bistandsansvarlige m inistre dog, at der fremover 
vil blive afholdt et årligt nordisk bistandssem inar. Det første vil finde sted 
i Finland i 1991, hvorefter de nordiske landes b istandsadm inistrationer på 
skift vil afholde disse seminarer.

4 Virksomheden 1990

Nordisk sam arbejde på det bistandspolitiske om råde involverer en ræk
ke organer a f  mere eller m indre formel karakter.

4.1 Nordisk Udviklingsfond (NDF)

I maj 1988 besluttede Nordisk M inisterråd at oprette Nordisk udvik
lingsfond (Nordic Developm ent Fund — N D F) for en femårig forsøgspe
riode med en kapital på 100 mio. SDR, finansieret over de nordiske landes 
bistandsbudgetter. N D F yder lån på fordelagtige vilkår (40 år, inkl. 10 års 
afdragsfrihed, rentefrihed, adm inistrationsafgift 0.75 %/år) til fattigere u- 
lande for højt prioriterede projekter, som frem m er økonomisk og social 
udvikling, med særlig vægt på projekter med positive miljøeffekter. 
Projekter skal være a f  nordisk interesse. N D F-kreditter ydes i sam finansie
ring først og fremmest med andre m ultilaterale institutioner som Verdens- 
banksgruppen, regionale udviklingsbanker og Nordisk Investeringsbank. 
N D Fs bestyrelse består a f  repræsentanter fra de nordiske landes bistands
adm inistrationer.

Frem til efteråret 1990 havde N D F ydet 10 kredittilsagn på totalt 34,4 
mio. SDR. Aftaler er undertegnet med M ocambique for et energi-miljø-
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projekt i sam finansiering med bl. a. Verdensbanken; med M auritius for et 
miljøprogram i sam finansiering med NIB; m ednda for et energiprojekt i 
sam finansiering med Verdensbankgruppen, og med Botswana vedrørende 
et vandforsyningsprojekt i sam finansiering med NIB.

4.2 Regionalt samarbejde 

Region-til-region sam arbejdet koncentreredes især om sam arbejdet med 
landene i Det sydlige Afrika (SADCC-området), som ud over de ni oprin
delige lande nu inkluderer N am ibia. Ligeledes fandt et mere uformelt 
region-til-region sam arbejde sted med landene i M ellemamerika.

4.2.1 SAD CC

Sam arbejdet med SADCC foregår på tre forskellige niveauer: 1) bilate
ralt mellem de enkelte nordiske lande og lande i SADCC, 2) mellem de 
enkelte nordiske lande og SADCC som sådan, og endelig 3) mellem N or
den og SADCC under det særlige N orden/SADCC Initiativ.

Siden underskrivelsen a f  Fælleserklæringen (Joint Declaration) er sam 
arbejdet med SADCC blevet udvidet til et bredere økonomisk og kulturelt 
samarbejde mellem Norden og SADCC. Norden/SADCC Initiativet er 
foregået på basis a f  en ram m eaftale, som oprindeligt løb til 1990.

På Norden/SAD CC-m inisterm ødet den 31. januar 1990 blev det vedta
get at forlænge ram m eaftalen indtil SADCC konferencen i januar/februar
1991 og at nedsætte en særlig arbejdsgruppe med den opgave at gennemgå 
og forny dels ram m eaftalen for et sam arbejde i perioden 1991 — 1995, dels 
sam arbejdsm ekanism erne.

D anm ark overtog det overordnede nordiske koordinatoransvar fra Sve
rige for en toårs periode frem til SADCCs årsm øde i begyndelsen a f  1992. 

Blandt de vigtigste om råder for sam arbejdet i 1990 kan nævnes:
— NORSAD-fonden, som blev besluttet lokaliseret i Lusaka, Zam bia (se 

4.6.4).
— fælles ekspertgrupper for finans- og handelsspørgsmål.
— nordisk faglig bistand til SADCCs sektorkoordinatorenheder for bl. a. 

industri og handel, transport, m inedrift, energisam arbejde og fiskeri.
— støtte til SADCC-sekretariatet med henblik på forberedelserne til ind

lemmelse a f  Nam ibia i hele SADCC-strukturen.
Det viste sig fortsat svært at fremme kvindeperspektivet i SADCC- 

samarbejdet. Dialogen med SADCC om sam arbejde på dette om råde togs 
op på m inisterm øder under året.

Inden for kultursam arbejdet har aktiviteterne fortsat prim ært været af 
bilateral natur, idet hverken SADCC eller Norden har fundet en optim al 
struktur for at håndtere regionalt kultursam arbejde. De nordiske lande 
støttede den første SADCC filmfestival, som blev afholdt i Harare, Z im 
babwe, i juli måned. Ligeledes støttede nordiske lande en jubilæum sfilm , 
der beskrev SADCCs første ti års eksistens.
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De nordiske landes respektive bistandsindsatser i M ellemamerika har 
som et hovedformål at bidrage til at skabe forudsætninger for en varig fred 
i om rådet. De nordiske lande støtter således bl. a. regionale og in ternatio
nale institutioner og organisationer, som gennem bistandsindsatser på 
tværs a f  grænserne vil kunne bidrage til at støtte freds- og dem okratise
ringsprocessen i den mellemam erikanske region.

Den nordiske arbejdsgruppe for bistand til M ellemamerika mødes regel
mæssigt, ligesom der arrangeres fællesnordiske sem inarer vedrørende prio- 
ritetssektorer som sundhed og miljø. D ette bidrager til sikring a f  fornøden 
koordination mellem de nordiske landes bistandsprogram m er i regionen 
og letter identifikation a f  mulighederne for at iværksætte fællesindsatser.

I jun i blev der på norsk foranledning afholdt et sem inar om nordisk 
sam arbejde om m iljøbistand til M ellemamerika. En rekom m andation fra 
mødet foreslog de nordiske lande at vurdere fælles bistand til en foreslået 
miljøfond i CABEI (den m ellem am erikanske bank for økonomisk integra
tion). Det var yderligere enighed om at vurdere fælles støtte til den 
mellemam erikanske kommission for miljø og udvikling (CCAD). Som et 
resultat af sem inaret er det nu besluttet at sende en fællesnordisk m iljøde
legation til regionen for at identificere aktuelle nordiske indsatsom råder.

4.3 Andre arbejdsgrupper

4.3.1 Namibia

Den særlige arbejdsgruppe for sam ordning af nordisk bistand til N am i
bia besluttedes nedlagt i efteråret 1990 og koordineringsfunktionen over
ført til W indhoek, hvor alle de nordiske lande har stedlige repræsenta
tioner.

På vegne a f  de nordiske lande afgav Finland ved donorkonferencen i 
New York i jun i et indlæg, hvor der bl. a. blev givet tilsagn om om fattende 
nordisk støtte til bestræbelserne på at skabe forandringer i forhold til 
apartheid-fortiden.

4.3.2 Menneskerettigheder og udviklingsbistand

1 foråret 1990 oprettedes en særlig nordisk arbejdsgruppe vedrørende 
m enneskerettigheder og udviklingsbistand. Arbejdsgruppen, der foreløbigt 
er nedsat for et år, tjener som forum for udveksling af inform ation og 
erfaringer vedrørende inddragelse a f  m enneskerettighedshensynet i en bi
standsmæssig sammenhæng og koordination a f  nordisk støtte til forskellige 
konkrete projektaktiviteter på om rådet. Der er som resultat af drøftelserne 
i gruppen endvidere bl. a. blevet igangsat et fælles nordisk initiativ, der 
tager sigte på at effektivisere og m ålrette arbejdet i FN ’s fond for teknisk 
bistand på m enneskerettighedsom rådet (UNFASTA).

Arbejdsgruppen afholder sine m øder kort inden EK-Bs m øder med 
henblik på forberedelse a f  dem okrati- og menneskerettighedsspørgsmål for 
diskussion i EK-B.

4.2.2 Mellemamerika
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4.3.3 Volumen

1 1988 nedsattes en arbejdsgruppe, der fik til opgave at udarbejde en 
strategi for et nordisk initiativ i volumen-spørgsmålet. In itiativet konkreti
seredes efterfølgende på m inisterm øde i Thorshavn i m arts 1989, hvor de 
nordiske lande opfordrede de øvrige donorlande til at træffe konkrete 
foranstaltninger til snarest at opfylde FN ’s 0.7%  målsætning.

Som resultat af arbejdet i gruppen, der siden blev udvidet til også at 
om fatte Holland, lykkedes det i erklæringen fra DAC højniveaum ødet i 
decem ber 1989 at få indsat en i DAC sammenhæng usædvanlig stærk 
opfordring til medlem slandene om at øge deres bistand.

V olum eninitiativet er sidenhen søgt videreført i FN-regi, særligt i for
bindelse med FNs særlige samling vedrørende internationalt økonomisk 
samarbejde i april 1990 og i forbindelse med udform ningen a f  FNs 4. 
udviklingsstrategi, der behandles på FNs 45. generalforsamling.

De fattigste landes andel af den internationale bistand ligger langt under 
det internationale mål på 0,15% . En øget indsats for denne gruppe må 
være et hovedm ål også fra nordisk side.

4.3.4 M iljø og bistand

Nordisk sam arbejde om miljøspørgsmål i forbindelse med bistand 
drejer sig især om forskellige tiltag i forbindelse med opfølgning af Ver
denskommissionen for miljø og udvikling, forberedelserne til konferencen 
om miljø og udvikling i 1992, sam t med forhandlingerne om globale 
klimaspørgsmål. Til disse formål afholdes b l.a . nordiske sam rådsm øder 
forud for større internationale møder. M iljørådgiverne i de nordiske bi- 
standsadm inistrationer mødes også i sam rådsm øder forud for m iljøm øder 
i OECD/DAC. I FN-organem e og udviklingsbankerne har de nordiske 
lande konsekvent arbejdet for større integration a f  m iljøaspekterne i bi
standsindsatserne.

I jun i blev der arrangeret et sem inar i Oslo om nordisk m iljøbistand til 
M ellemamerika (se nærmere om tale i 4.2.2 M ellemamerika).

4.3.5 Kvinder og udvikling

De nordiske lande har en fælles politik om at kvinder skal vies større 
opmærksom hed, og at hensyn til kvinder skal integreres i al bistandsvirk- 
somhed. Der foregår et nært sam arbejde om udvikling af et uddannelses
program om betydningen af kønsdim ensionen i bistand. Program m et skal 
gøre det enklere for tjenestem ænd at afdække og påvirke de mekanismer, 
som opretholder ulighed og diskrim inering, og bidrage til at integrering af 
kvinder faktisk sker.

Aktions- og sektorplaner for en bedre kvindeorientering af bistanden er 
udarbejdet for mange sam arbejdslande, og de nordiske lande ønsker at 
koordinere opfølgningen så langt som muligt. Koordineringsarbejdet er 
centralt for den nordiske arbejdsgruppe for kvinder og udvikling. G ruppen
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havde 2 m øder i 1990, hvor b l.a . oplæg om fælles evalueringer blev 
diskuteret. Der er et nært sam arbejde om kvinderetningen inden for 
SADCC-programmet og om regionplanen for Mellemamerika.

De nordiske lande har arbejdet aktivt for at få kvindeaspektet med i 
udformningen af DACs m iljøpolitik. Norge har det sidste år ledet 
DAC/W ID (Women in Developm ent) gruppen.

Som en del a f  det nordiske FN-projekt (se 4.5) har man igangsat et 
studie, som skal kortlægge den nordiske indsats for kvinder og påvirknin
gen a f  de multilaterale organisationer. D er gennemføres også en evaluering 
af FN-organisationen INSTRAW, som har ansvar for at forbedre national 
statistik om kvinder, forskning, oplæring og inform ationsform idling.

4.4 M ultilateralt samarbejde

K oordineret fællesnordisk optræden i multilaterale bistandsfora har re
sulteret i større gennemslagskraft for nordiske syspunkter, end om landene 
havde fremført disse hver for sig. De nordiske lande har i særlig grad rettet 
opmærksom heden mod menneskerettighedsspørgsmål, fattigdomsoriente- 
ring, gældsproblemer i de fattigste udviklingslande, øget miljøhensyn i 
bistanden og kvindespørgsmål.

1 1990 behandlede Verdensbanken fattigdomsspørgsmålet i sin årlige 
World Development Report. FNs udviklingsprogram (UN D P) kom sam 
me år med en rapport om udvikling: H um an Development Report. I disse 
rapporter slog nordiske synspunkter igennem i højere grad end tidligere.

De nordiske b istandsadm inistrationer diskuterede også muligheden for 
flere nordiske kandidater til vigtige poster i internationale organisationer, 
ikke mindst inden for FN-systemet, med henblik på at deltage aktivt i 
ledelsen a f  disse organisationer.

4.5 FN i udviklingssamarbejdet

Sommeren 1988 indledtes det nordiske projekt ”FN i udviklingssam ar
bejdet” med et fritstående sekretariat i Stockholm og finansieret a f  rege
ringerne i Danm ark, F inland, Norge og Sverige. Projektet ventes afsluttet i 
1991.

Projektet skal gennem studier, sem inarer og konferencer belyse FNs 
arbejde på udviklingsområdet, og komme med ideer og forslag til nordisk 
sam arbejde i forskellige FN-organer.

Der er bl. a. gennemført ”case studies” i otte u-lande vedrørende m odta
gerlandenes syn på FN-bistanden. Yderligere fremlagdes en deskriptiv 
studie a f  FNs arbejde på energiområdet. I 1990 diskuteredes disse studier 
ved seminarer. U nder året gennemførtes flere udredninger, b l.a. om FNs 
fagorganer, formerne for finansiering af FN-organernes bistandsvirksom- 
hed, FNs rolle i katastrofebistand og de nordiske landes indflydelse i FN.

I 1991 vil det nordiske FN-projekt præsentere konklusioner, og fremlæg
ge konkrete forslag til at effektivisere FNs rolle på det økonomiske og 
sociale område.
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4.6 Samfinansierede nordiske projekter

Af de oprindelige nordiske fællesfinansierede projekter under Køben- 
havnskonventionen er ingen tilbage. Det sidste, Landbrugs- og fiskeripro
jektet i M ozambique (M ONAP) (se 4.6.1) blev som afslutning evalueret i
1990.

EK-B diskuterede i årets løb forslag om m indre fellesnordiske indsatser, 
f.eks. støtte til kurser i N orden for tropikm edicin, og et sem inar om 
funktionshæm m ede og udviklingsbistand som forberedes med henblik på 
afholdelse i m arts 1991 i Finland.

4.6.1 Landbrugs- og fiskeriprojektet i M ozam bique 

Landbrugssektoren

Det fellesnordiske landbrugsprojekt M ONAP (M o?am bique-Nordic 
Agricultural Project) ophørte 31. decem ber 1989. En fælles nordisk evalue
ring af projektet er igangsat og vil blive afsluttet i løbet a f  1990. Flere af de 
nordiske lande er derefter gået ind i bilaterale landbrugsprojekter, delvis 
som en direkte fortsættelse a f  projekter inden for M ONAP. Sverige har 
under 1990 støttet projekter inden for såsæd og markedsføring a f  land
brugsprodukter samt aftalt støtte til landm åling og landbrugsforskning. 
Finland støtter uddannelsesindsatser inden for land- og skovbrug. D an
mark sam arbejder inden for frøkontrol og udvikling a f  m indre agroindu
stri.

Fiskerisektoren

Den fellesnordiske støtte til fiskerisektoren ophørte i 1988. Sverige 
støttede bilateralt et håndværksfiskeriprojekt under budgetåret 1988/89. 
Lige nu gives ingen nordisk støtte til sektoren.

4.6.2 Støtte till SATC C

De nordiske lande har siden 1980 ydet støtte til SADCCs Transport- og 
K om m unikationskom m ission (SATCC) i M aputo, M ozambique. 1 marts 
1990 blev en ny 4-årig aftale underskrevet på SEK 46,5 mio. Den nordiske 
støtte har til hensigt at styrke SATCC til selv at udarbejde genopbygnings- 
og investeringsprogram m er inden for transport- og kom m unikationsom rå
det. Arbejdet har haft besvær med i tillæg til investeringsprogram m er i 
transportkorridoren også at m åtte tilpasse organisationen til den nye ind
retning på drift- og vedligeholdelsesspørgsmål. Den nordiske støtte, som 
adm inistreres a f  Sverige, vil gradvist blive erstattet a f  regionalt rekruttere
de eksperter.

4.6.3 Regional genbank fo r  SADCC-landene

De nordiske lande støtter oprettelsen af en regional genbank for plan
tevækster i SADCC-om rådet. G enbanken er under etablering i Lusaka, 
Zambia. Det nordiske bidrag til den første 4-års periode udgør SEK 24,6
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mio, og adm inistreres a f  Sverige med N ordiska G enbanken som den 
tekniske ekspertise og i sam arbejde m ed SADCCs center for jordbrugs
forskning, SACCAR. SADCC genbanken oprettes over en periode på 20 
år, og SADCCs medlem slande skal gradvis påtage sig ansvar for institutio
nens løbende omkostninger.

4.6.4 NORSAD-fonden

Forberedelserne til a t gøre NORSAD-fonden operationel i begyndelsen 
a f  1991 fortsatte. En svensk direktør blev ansat, og en bestyrelse med 
m edlem m er fra såvel N orden som SADCC blev udpeget og holdt sit første 
møde somm eren 1990. Fondens hovedsæde besluttedes placeret i Lusaka, 
Zambia.

De nordiske lande har forpligtet sig til at stille i alt 200 mio DKK til 
rådighed for NORDSAD-fonden. Fonden vil støtte virksom heder med 
blandet nordisk-afrikansk deltagelse, først og fremmest eksportorienterede 
virksomheder. Sådanne ”jo in t ventures” vil kunne få m idler stillet til 
rådighed fra fonden og på den m åde være med til at indtjene udenlandsk 
valuta til de valutahungrende lande i det sydlige Afrika. Samtidig vil 
fonden være en støtte for SADCC-landenes bestræbelser på at gøre sig 
m indre afhængige af Sydafrika. Fondens m idler kan derfor ikke anvendes 
a f  firm aer dom ineret a f  sydafrikanske interesser.
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Kapitel XXIII 

Jord- og skogbruk

1 Sammenfatning

Jord- og skogbrukspolitikken i de nordiske land har i 1990 vært preget av 
den internasjonale utviking, spesielt GATT- forhandlingene og EF/EFTA- 
forhandlingene. Flere nordiske land er i ferd med å revidere sin landbruks
politikk for å tilpasse seg de nye internasjonale forhold. Et annet sentralt 
sporsmål i jord- og skogbrukspolitikken er miljø. M iljøtiltak integreres i 
stigende grad i den nasjonale jord- og skogbrukspolitikk.

Tillegg til nordisk sam arbeidsprogram  på jord- og skogbruksom rådet ble 
fastsatt av m inisterrådet i 1990, etter forutgående behandling i Nordisk 
Råd. De nye satsingsom rådene for sektoren er spesielt landbruksm iljøom - 
rådet og tilpasninger til internasjonale forhold.

Årets sam arbeide har i første rekke vært konsentrert om oppfølging av 
aktiviteter under tilleggsprogrammet. Spesielt er innsatsen rettet m ot land- 
bruksm iljøom rådet, harm oniseringsom rådet og genressursområdet.

En arbeidsgruppe har arbeidet med å utrede ressursbehovet for globale 
genbevarende foranstaltninger. I utredningen foreslås nye tiltak vedrøren
de bevaring av plantegenetiske og dyregenetiske ressurser. M inisterrådet 
vil i 1991 kom m e tilbake til oppfølging av forslagene etter høring av 
utredningen.

På harm oniseringsom rådet er det tidligere nedsatt en rekke sam arbeids
grupper på ulike kontrollom råder. Det tas sikte på å sam m enkople arbei
det med avvikling av tekniske handelshindringer og arbeidet med til
pasninger til de kom m ende regler for EFs indre marked.

På landbruksm iljøom rådet er det nedsatt en felles ad-hoc arbeidsgruppe 
av EK-Miljø og NEJS. Denne skal sikre tilfredsstillende koordinering og 
prioritering av prosjektvirksom het på landbruksm iljøom rådet. Denne 
gruppen skal ha en rådgivende funksjon overfor NEJS i spørsmålsom 
angår landbruksm iljø. D et er igangsatt arbeid med et særskilt program for 
sektorens satsing på landbruksm iljøom rådet, som et delprogram til til
leggsprogrammet.

2 Jord- og skogbrukets utvikling i de nordiske land

Den nasjonale landbrukspolitikk i de nordiske land har i 1990 særlig 
vært preget av to forhold, en rask internasjonal utvikling på landbrukspoli- 
tikkom rådet særlig i forbindelse med forhandlingene under GATT og 
mellom EF og EFTA, og et stigende behov for å integrere m iljøpolitikk i 
landbrukspolitikken.

De pågående landbruksforhandlinger under GATT, liksom EF/EFTA
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forhandlingene, vil føre til en liberalisering av handelen med landbruksva
rer og en reduksjon av landbruksstøtten. Blant annet på denne bakgrunn er 
flere nordiske land i ferd med å revidere sin nasjonale landbrukspolitikk 
for å tilpasse seg til de nye internasjonale forhold, jfr. også anbefalingene i 
Ø konom isk handlingsplan.

I D anm ark ble støtten til landbruket trappet ned i 1990 i sam var med 
EFs landbrukspolitikk.

I Norge ble det i 1990 gjennom ført en betydelig omlegging av virkemid- 
delbruken i jordbruket, ved at virkem idlene er gjort m er produksjonsnøy- 
trale og eksportstøtten redusert. 1 Finland og Island er likeledes eksport
støtten skåret ned.

I Sverige har riksdagen i 1990 fattet beslutning om en revisjon av 
jordbruks- og næringsm iddelpolitikken. Denne innebærer en overgang til 
et m er m arkedsrettet system, hvor grensebeskyttelsen mot om verdenen 
opprettholdes mens det interne m arked avreguleres.

M iljøspørsmål står sentralt i jo rd- og skogbrukspolitikken i alle de nor
diske land, og det blir lagt større vekt enn tidligere på m iljøtiltak i land
brukspolitikken. Det er iverksatt ulike adm inistrative og økonomiske til
tak som stim ulerer til m iljøvennlige driftsform er i jo rd- og skogbruket. 
Spesielt for skogsbrukets del er luftforurensningenes betydning for skoge
nes langsiktige produksjonsevne blitt fokusert.

3 Samarbeidets struktur på jord- og skogbruksområdet

M inisterrådet ved landbruksm inistrene er ansvarlig for det nordiske 
sam arbeidet innen jord- og skogbrukssektoren. Iverksettelse og oppfølging 
av m inisterrådets beslutninger tilligger Nordisk Em betsm annskom ite for 
Jord- og Skogbruksspørsmål (NEJS).

Sam arbeidet på sektoren er basert på det nordiske handlingsprogram  på 
jord- og skogbruksområdet fra 1985 og tilleggsprogrammet til dette som 
ble vedtatt i 1990. U nder det opprinnelige handlingsprogram  er iverksatt 
sam arbeid innenfor forskning, planteforedling, genbanksam arbeide, kon
trollom rådet og på enkelte m indre om råder. De nye satsingsom rådene i 
tilleggsprogrammet om fatter spesielt landbruksm iljøom rådet og tilpas
ninger til internasjonale forhold. Handlingsprogram  med tilleggsprogram 
er fastsatt for perioden frem til 1995, da det forutsettes gjennom ført en 
evaluering av alle sam arbejdsaktiviteter.

Handlingsprogram m et iverksettes dels direkte av NEJS, dels i regi av 
sektorens tre institusjoner. Disse er: — Nordisk G enbank for Jord- og 
Hagebruksvekster (NGB) -  Sam arbeidsnem den for Nordisk Skogforsk
ning (SNS) — Samnordisk Planteforedling (SNP).
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Oversikten nedenfor viser sektorens bevilgninger i 1990 fordelt på pro-
gram om råder (1000 DKK)

— U tredninger m.v. 992
— Jordbruksforskning 1 120
-  Skogforskning (SNS) 8 131
-  Forskerutdannelse 1 750
— G enbanksam arbeide p lanter (NGB) 4885
— G enbanksam arbeidet husdyr 280
-  Planteforedling (SNP) 1 907
— Kontrollinstitusjonene 1925
— Landbruksm iljø 740

— Bevilget av sektorram m en 21 730
— Bioteknologimidler 6 560

-  I alt 28 290

Sektoren er ansvarlig for følgende rådsrekom m andasjoner:
3/1990/e Tillegg til nordisk handlingsprogram på jord- og skogbruks- 

om rådet (B 101/e).
4/1990/e Sam arbeide om økologisk jordbruksproduksjon (A 897/e).

4 Virksomheten 1990

4.1 Allm enne spørsmål

Sam arbeidet på jord- og skogbruksområdet i 1990 har vært preget av det 
nye tilleggsprogrammet og iverksettelse av aktiviteter under dette. Spesielt 
er innsatsen rettet m ot sam arbeide på landbruksm iljøom rådet, harmonise- 
ringsområdet og genressursområdet.

Ved siden av sektorprogram m et har sektoren ansvar for gjennomføring 
av delpunkter i det løpende arbeidsprogram  N orden i Europa. Oppfølging
en drøftes regelmessig av landbruksm inistrene og av NEJS.

Iverksettelse av aktiviteter overfor Øst-Europa, i sam svar med m inister
rådets arbeidsprogram  for Baltikum og Øst-Europa, har vært drøftet av 
NEJS. Fra baltisk side er sam arbeide på landbruksom rådet, spesielt prak
tikant- og studentutveksling, høyt prioritert. NEJS vil vurdere nærmere på 
hvilke spesifikke om råder det kan være aktuelt å initiere sam arbeide 
mellom N orden og Baltikum.

4.2 Bioteknologi

NEJS har ansvaret for oppfølgingen av en del av det nordiske sam ar
beidsprogram for bioteknologi 1988 — 92 (jfr. Kap II, 3.1.3). NEJS har 
delegert koordineringen til Nordisk K ontaktorgan for Jordbruksforskning 
(NKJ), som innsam ler og prioriterer planene for hele sektoren. NKJ holder
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kontakt til den Nordisk Program kom ite for Bioteknologi, som har den 
styrende funksjon, og Nordisk Industrifond.

Det er i 1990 innvilget en lang rekke søknader innenfor plante- og 
husdyrsbioteknologi. Det er gitt bevilgninger til forskningsprosjekter, sti
pendiater, gjesteforskere, symposier og arbeidsgruppem øter. NKJ har satt 
ned en Rådgivende G ruppe i Bioteknologi som behandler og anbefaler 
søknadene for NKJ.

Det er i 1990 nedsatt en ad hoc arbeidsgruppe under sam arbeidsm inist- 
rene som skal behandle bioteknologiske oppfinnelser og im m aterialretten i 
Norden. Arbeidsgruppens m edlem m er er utpekt av EK-Lov, EK-Industri 
og NEJS. G ruppens m andat er blant annet å søke å harm onisere synet på 
im m aterialrettslig beskyttelse for bioteknologiske oppfinnelser i de nordis
ke land, samt å prøve forutsetningene for felles nordisk opptreden i de 
internasjonale organer som arbeider med disse spørsmål.

4.3 Jordbruksforskning

N ordisk Kontaktorgan for Jordbruksforskning (NKJ) er m inisterrådets 
rådgivende organ i spørsmål vedrørende jordbruksforskning. I kontaktor
ganet sam arbeider de nordiske lands forskningsråd og forskningsorganer 
på jord- og skogbruksområdet.

Forskningssam arbeidet på jord- og skogbruksområdet ble evaluert i
1989. I sam svar med anbefalingene i denne evalueringsrapporten, er det 
etablert et nærmere sam arbeide mellom NKJ og SNS. I denne sam m en
heng ble NKJs vedtekter endret i 1990, med det formål at sekretariatsplas- 
seringen for NKJ og SNS i frem tiden blir sam ordnet. Samtidig ble m andat
perioden endret fra tre til fire år.

NKJ fastsatte en strategi- og aktivitetsplan for sin virksom het i 1988. I 
1990 har NKJ i samarbeid med SNS satt igang arbeid med et program for 
m iljørelatert forskning innenfor jord- og skogbruk.

Etter forslag fra NKJ støttet m inisterrådet i 1990 fortsettelse av et 
forskningsprosjekt om økologiske produksjonsform er, dessuten ble det gitt 
støtte til utgivelse av et vitenskaplig tidsskift i veterinærmedisin.

Foruten disse prosjekter ble i 1990 17 nordiske prosjekter finansiert 
direkte av de nasjonale forskningsråd.

4.4 Skogforskning

Samarbeidet innenfor skogforskningen ivaretas av Sam arbeidsnevnden 
for Nordisk Skogforskning (SNS). Skogforskning er det største enkelte 
program om råde innenfor sektoren.

I den ovenfor nevnte evalueringsrapport for forskningsam arbeidet på 
jo rd- og skogbrukssektoren, ble det foreslått enkelte endringer for SNS’ 
organisasjon. Hovedelem entene i rapportens konklusjoner er innarbeidet i 
tillegget til handlingsprogram for sektoren. Disse forslagene er realisert ved 
at SNS’ vedtekter ble revidert i 1990.
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For å sikre at de nordiske organer som beskjeftiger seg med forskning 
skulle få en m er identisk organisasjon og likeartet saksbehandling, er SNS’ 
styre utvidet med representanter for de nasjonale forkningsråd. Derved vil 
det gjennom SNS, liksom for NKJ, kunne fremmes forskningsprosjekter 
med finansiering fra nasjonale kilder. Videre er vedtektene endret slik at 
sekretariatsplasseringen for frem tiden søkes sam ordnet med NKJ.

Et nært sam arbeide mellom SNS og NKJ er innledet i 1990 ved at 
organisasjonene har gått sammen om å utarbeide et program om m iljørela
tert forskning i jord- og skogbruksområdet.

SNS’ virksomhet er basert på et handlingsprogram for perioden 1989 — 
93. I 1990 ble 16 prosjekter finansiert over SNS’ budsjett. Det er gitt 
bevilgning til forskningsprosjekter innenfor om rådene skogteknikk, skog
skader, virkesforskning, flerbruk, arbeidsmiljø,

4.5 Forskerutdannelse

Forskerutdannelsen gjennomføres i regi av en styringsgruppe for syste
m atiserte nordiske forskerutdannelseskurser på jord- og skogbruksområ-

Sam arbeidet om forskerutdannelse er høyt prioritert av m inisterrådet, 
og søkes fortsatt utbygget.

I 1989 ble virksomheten evaluert av en særskilt evalueringsgruppe. På 
bakgrunn av evalueringsgruppens konlusjoner ble det utarbeidet nye ret
ningslinjer for de systematiserte forskerkursene. Retningslinjene trådte i 
kraft den 1. januar 1990.

Retningslinjene gir rom for at alle forskerutdannelseskurser innenfor 
jord- og skogbruksområdet gjennomføres i regi av styringsgruppen for de 
systematiserte forskningskurser. Tidligere har virksom heten utelukkende 
bestått av kursrekker over 2 — 3 år på bestem te fagområder.

De nye retningslinjene innebærer blant annet at det for frem tiden skal 
satses på tilbakevendende kurser med nær sam m e faglige innhold. Ved en 
slik modell kan nordiske forskningsinstitusjoner utvikle seg til nordiske 
kom petansesentre innenfor spesielle fagområderder.

Videre er det en målsetting å arrangere enkeltstående kurser i nært 
samarbeid med m inisterrådets organer for forskningssam arbeide på jord- 
og skogbruksområdet; NKJ og SNS. Slike kurser er tidligere arrangert i 
NKJs og SNS’ regi.

Fra m inisterrådets side forutsettes at de nordiske kurser skal være et 
integrert element i den nordiske forskerutdannelse, på like fot med annen 
undervisning.

Styringsgruppen har besluttet å utarbeide en handlingsplan for nærmere 
å konkretisere m ålsettingene for forskerutdannelsen på jord- og skogbruks
området.

Det er i 1990 arrangert 11 kurser innenfor ulike fagområder.
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4.6 Nordisk genbanksamarbeide fo r  planter

Nordisk G enbank for Jord- og Hagebruksvekster (NGB) er ansvarlig for 
det nordiske genbevarende sam arbeidet for jord- og hagebruksplanter. 
M ålsettingen er å bevare og dokum entere den genetiske varon av plante
materiale som kan være verdifull i frem tidig planteforedling. Bevaringen 
om fatter både opprinnelig og foredlet plantem ateriale. G enbanken inngår 
i det regionale genbanksam arbeidet som en regional genbank for Norden.

Foruten utbygging av den nordiske fellesvirksomhet på om rådet, har 
G enbanken påtatt seg det faglige ansvaret i forbindelse med etableringen 
av en regional genbank i SADCC landene i det sydlige Afrika.

M inisterrådet anser at de nordiske land har et m edansvar for bevaring 
av globale genressurser, under hensyntagen til en frem tidig bæredyktig 
utvikling i jord- og skogbruket. NEJS har, på m inisterrådets anbefaling, 
nedsatt en arbeidsgruppe med m andat å utrede ressursbehovet for globale 
genbevarende foranstaltninger. Arbeidsgruppen la frem sin rapport i 1990.

1 rapporten foreslås blant annet økt satsing på kompetanseoppbyggende 
tiltak, både innen Norden og overfor U-land. Som en kom plettering av 
genbankprosjektet i SADCC-landene tilrås utbygging av planteforedling og 
såvareproduksjon i regionen. Dessuten anbefales at det etableres faste 
rutiner for sam ording av de nordiske lands opptreden i internasjonale fora 
der genbevaringsspørsmål diskuteres.

U tredningen er utsendt på høring, og vil bli behandlet av m inisterrådet i
1991.

På skogsområdet ivaretas genbankfunksjonen av Nordisk Skogstrefor- 
edlingsgruppe under SNS.

4.7 Nordisk genbanksamarbeide fo r  husdyr

Det nordiske sam arbeidet om bevaring av genetiske ressurser på husdyr
om rådet er organisert i prosjekts form under en nordisk styringsgruppe. 
Prosjektets målsetting er å bevvare og dokum entere den genetiske varia
sjon hos husdyr og farmdyr, spesielt i Norden. V irksomheten konsentreres 
om drift av en inform asjonssentral på nordiske nivå, og initiering av 
opprettelse av genbanker på nasjonalt nivå.

NEJS har besluttet at virksom heten fra 1991 skal få en mer perm anent 
form, ved at sekretariatet knyttes til en offentlig nordisk husdyrinstitusjon. 
Derved vil databanken få en tilsvarende organisasjonsmessig forankring 
som den globale databank under FAO/EAAP (European Association for 
Animal Production), som er tilknyttet institutt for husdyravl ved veteri
nærhøyskolen i Hannover. Den nordisk databank vil heretter bedre kunne 
representere de nordiske land i det globale datanettverk.

U tredningen om globale genbevarende foranstaltninger (jfr. 4.6) gir også 
anbefalinger om fremtidige satsninger på husdyrom rådet. Arbeidsgruppen 
anbefaler blant annet kom petanseoppbyggende tiltak, både innenfor N or
den og overfor U-land. Dessuten foreslås initiativ for å opprette et interna-
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sjonalt paraplyorgan for dyregenetiske ressurser, slik det allerede finnes på 
planteom rådet.

4.8 Planteforedling

Samordning av den nordiske planteforedling skjer gjennom Sam nordisk 
Planteforedling (SNP). SNP arbeider for en rasjonell sam ordning av den 
nordiske planteforedling for jord- og hagebruksplanter. Virksomheten om 
fatter forskning, praktisk planteforedling, sortsprøving og sortsidentifika- 
sjon.

E tter pålegg fra m inisterrådet er SNP i ferd med å utarbeide en hand
lingsplan for sin virksom het for perioden 1991 —95. I forbindelse med at 
en slik plan skal forelegges m inisterrådet, er det også satt igang evaluering 
av SNPs virksomhet. Evalueringsrapporten skal foreligge innen utgangen 
av 1990. Derefter vil det, i sam svar med anbefalingen i tiileggsprogram- 
met, bli vurdert hvorvidt de forskningsmessige aktiviteter under SNP bør 
tilknyttes NKJ.

4.9 Kontrollinstitusjonenes samarbeide

Samarbeidet mellom kontrollinstitusjonene skjer på bakgrunn av tre 
nordiske handlingsprogram m er. Disse er foruten sektorens eget handlings
program med tilleggsprogram; Sam arbeidsprogram m et om avskaffelse av 
handelshindringer i Norden, og Arbeidsprogram m et N orden i Europa.

NEJS har bedt de berørte nordiske sam arbeidsgrupper om å sam m en
kople arbeidet med avvikling av tekniske handelshindringer og arbeidet 
med tilpasninger til de kom m ende regler for EFs indre marked. M inister
rådet finner at målsettingen i EF bør prioriteres frem for å utarbeide en 
særskilt nordisk harm oniseringsm ålsetting. I 1990 har harm oniseringsar- 
beidet særlig vært preget av de pågående EF/EFTA forhandlinger.

4.9.1 Veterinærområdet

Veterinærom rådet er ett av landbrukssektorens største kontrollom råder. 
De nordiske lands veterinære sunnhetsnivå er sikret ved en lang rekke 
bestem melser på om rådet.

Det nordiske sam arbeidet tar sikte på å etablere regler for handel som 
bygger på den aktuelle sykdom ssituasjon i landene, i stedet for de tradisjo
nelle im portrestriksjoner. Dette forutsetter at sykdom ssituasjonen kan 
dokum enteres på en tilfredsstillende måte.

G jennom  det nordiske sam arbeidet er det gjort visse frem skritt for å 
lette handelen mellom landene. Blant annet er det inngått avtale om 
handlingsm ønster i det tilfelle at et nordisk land ram m es av en alvorlig 
husdyrsykdom. Videre er innførselsbestem m elser for visse dyr og dyrepro- 
dukter harm onisert i de nordiske land. Forslag til ytterligere harm onise
ring behandles av en arbeidsgruppe.
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4.9.2 Plantesunnhetsområdet

Kontrollom rådet er om fattende og kjennegnet ved utstrakt bruk av 
internasjonale sunnhetssertifikater i den internasjonale samhandel med 
planter og frukt. G raden av beskyttelse er im idlertid i stor grad avhengig 
av planteart og sykdomsrisiko.

En målsetning med det nordiske sam arbeidet er at im portkontroll for 
planter og planteprodukter skal kunne reduseres kraftig eller fjernes helt.

I 1990 er det besluttet å fjerne sertifiseringskravene for en del planter og 
planteprodukter, blant annet frukt, grønnsaker og bær.

En reduksjon av grensekontrollen forutsetter at det bygges opp et kon
trollsystem for planteproduksjonen i eksportlandet. I sam svar med dette er 
det utarbeidet felles nordiske sertifiseringsregler for en del kulturplanter. 
Parallelt sam arbeides om en sam ordning av metodikken om kring plante- 
kontrollen.

Arbeidet innrettes slik at en ta r sikte på å lette en senere tilpasning til de 
regler som vil gjelde for EFs indre marked.

4.9.3 Frøkontroll

Frøkontrollsam arbeidet har lange tradisjoner både nordisk og interna
sjonalt. Det nordiske sam arbeidet på om rådet har blant annet til hovedfor
mål å fjerne tekniske handelshindringer for frø, inkludert settepoteter.

I 1990 er det lagt frem en rapport om kontrollen med frø i de nordiske 
land. Kontrollen er generelt likeverdig, blant annet fordi internasjonale 
sertifiseringsregler følges. Det eksisterer fremdeles forskjeller i detaljkrave
ne til de enkelte frø, og arbeidet med harm onisering på dette om rådet 
fortsetter.

4.9.4 Landbrukskjem i

O m rådet landbrukskjemi om fatter i første rekke analyse- og kontrollbe
stemmelser vedrørende handelsgjødsel og jordforbedringsm idler. M ålset
tingen er blant annet å harm onisere de nordiske lands regelverk og analyse
metoder, og spesielt å sam ordne aktivitetene i forhold til EF.

Arbeidet hittil har særlig om fattet kartlegging og beskrivelse av de nasjo
nale regelverk. Det er fastslått betydelige ulikheter mellom landene, hvil
ket burde gi grunnlag for utstrakt regelharmonisering.

4.9.5 Forstoffkontroll

På forstoffkontrollområdet er det også avdekket betydelig forskjeller i de 
nordiske lands lovgivning og regelverk. Form ålet med de nordiske lands 
sam arbeide er å forsterke den nordiske harm onisering på om rådet, blant 
annet grenseverdier for uønskede stoffer, største tillatelige innhold av 
tilsetningsstoffer, m.v. Sam arbeidet er innrettet med sikte på tilpasning til 
EFs indre marked.



1783

4.9.6 Lanclbruksbygninger

Sam arbeidets målsetting er å utarbeide forslag til felles nordiske ret
ningslinjer for typegodkjenning av bygnings- og inventarkom ponenter som 
er spesielle for landbruket.

Det er utarbeidet utkast til felles regler for gjødsel- og urinbeholdere, 
ensilasjesiloer og gjødselkjellerporter. 1 den grad felles standarder er uhen
siktsmessig, vil en søke å komme frem til avtaler om gjensidig aksept av 
nasjonale standarder.

4.9.7 Plantevernmidler

Ansvaret for nordisk sam arbeide om kring godkjennelse av p lantevern
midler tilligger Nordisk Em betsm annskom ité for M iljøvernspørsmål. 
Landbrukssektoren yter støtte til biologisk prøving av plantevernm idler. 
Resultatene av denne forsøksvirksomhet er en del av det grunnlag kon
trollm yndighetene nytter ved vurdering og godkjenning av plantevernm id
ler.

4.10 Landbruksmiljø

1 m idtveisevalueringen på jord- og skogbrukssektoren 1989 ble land
bruksmiljø pekt ut som ett av de nye satsingsom rådene i det nordiske jord- 
og skogbrukssamarbeidet. I sektorens tilleggsprogram har landbruks- 
miljøspørsmål fått en dom inerende plass, det er spesifisert ialt ti delom rå
der som skal følges opp av m inisterrådet i den kom m ende femårsperiode.

For å sikre en tilfresstillende koordinering og prioritering av pro
sjekt virksomhet på landbruksm iljøom rådet er det i 1990 etablert et nært 
sam arbeid mellom jordbrukssektoren og m iljøsektoren. EK-Miljø og NEJS 
har i fellesskap satt ned en ad hoc arbeidsgruppe for dette formål. Denne 
landbruksm iljøgruppen vil blant annet ha en rådgivende funksjon overfor 
NEJS i spørsmål som angår landbruksm iljø.

Landbruksm iljøgruppen har pekt ut fire delom råder der NEJS innsats 
bør konsentreres de nærmeste år, disse er:

1. Koordinering av miljø- og landbrukspolitikk
2. M iljøkvalitetsovervåking i jo rd- og skogbruket
3. Avrenning av næringssalter m.v.
4. Skogbruk og miljøtrusler
Et særskilt program for landbrukssektorens satsing på m iljøom rådet er 

under utarbeidelse, og ventes fremlagt i m ars 1991. I dette program m et vil 
prosjektom råder bli nærmere identifisert. Program m et vil være et delpro
gram under landbrukssektorens tilleggsprogram, men vil også innrettes i 
sam svar med de eksisterende handlingsplaner på m iljøom rådet. G jennom 
føringen av dette program m et vil ventelig involvere alle institusjoner og 
organer innen jordbrukssektoren, i tillegg ti! miljøsektoren.

Det er allerede igangsatt flere prosjekter på landbruksm iljøom rådet, 
blant annet på om rådene kulturlandskap, m iljøkvalitetsovervåking og 
skog/miljø.
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5.1 Meddelelse om  rekommandasjon nr 3 /1 990/e angående tillegg ti! nor
disk handlingsprogram på jord- og skogbruksområdet (B 101/e)

Rekom m andasjonen lyder:
N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

at vedtage et tillæg til nordisk handlingsprogram på jord- og skovbrugsom
rådet på basis a f  ministerrådsförslag B 101/e og under hensyn til udval
gets synspunkter,

at lade denne vedtagelse bygge på en, i forbindelse med C 2/1990, afklaret 
finansieringsplan.”
Nordisk M inisterråd meddeler:
M inisterrådet vedtok ”Tillæg til nordisk handlingsprogram på jord- og 

skovbrugsom rådet” i juni 1990. I sam svar med uttalelsene fra Nordisk 
Råd er det endelige program endret noe, spesielt på om rådet skogbruk og 
miljø.

For 1990 er virksomheten under tilleggsprogrammet finansiert gjennom 
en tilleggsbevilgning fra m inisterrådsreserven på DKK 820000. For 1991 
foreslår m inisterrådet i forslag til budsjett at sektorbudsjettet økes med 
D K K  1 mill. i forhold til 1990.

M inisterrådet anser derm ed at rekom m andasjonen kan avskrives.

5.2 Meddelelse om  rekommandasjon nr 4 /1 990/e angående samarbeide 
om  økologisk landbruksproduksjon (A 897Ve)

Rekom m andasjonen lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 

at styrke det nordiske sam arbejde og udvekslingen af inform ation mellem 
forskere, rådgivere, avlere, myndigheder og studenter inden for det 
økologiske jordbrug, og 

at styrke de nordiske, økologiske foreningers sam arbejde med nordiske 
myndigheder i forbindelse med harm onisering af regler, kontrol og 
mærkning i relation til økologisk jordbrugsproduktion.”
N ordisk M inisterråd meddeler:
N ordisk M inisterråd anser at sam arbeidet om økologisk landbrukspro

duksjon om fattes av de generelle målsetninger om sam arbeid om 
miljøvennlige produksjonsform er, som er fastsatt i Tillegg til handlings
program på jord- og skogbruksområdet. På bakgrunn av Nordisk Råds 
behandling av medlemsforslaget om økologisk landbruksproduksjon, har 
m inisterrådet endret teksten i tilleggsprogrammet slik at det klart fremgår 
at program m et også om fatter sam arbeid om økologisk landbruk.

Nordisk sam arbeide om miljøvennlige og økologiske produksjonsform er 
pågår gjennom prosjektvirksom het på ulike felter. Innsatsen er spesielt 
rettet m ot forsøksvirksomhet med sikte på å redusere bruken av plante
vernmidler.

Som et ledd i arbeidet med å bedre kunnskapsnivået og spre inform asjon

5 Nordisk Råds rekommandasjoner
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om økologisk landbruk er det i 1990 bevilget midler til opprettelse av en 
litteraturdatabase for økologisk litteratur i Norden.

Nordisk Kontaktorgan for Jordbruksforskning (NKJ) og Samarbeids- 
nevnden for Nordisk Skogforskning (SNS) har i 1990 igangsatt ad med et 
program for nordisk sam arbeid om forskning på landbruksm iljøom rådet. 
Dette program m et vil om fatte blant annet innsatsom råder relatert til 
økologisk landbruk. Jord- og skogbruksplanlegging der både økonomiske 
og økologiske planer inngår er et av de foreslåtte innsatsom råder.

M inisterrådet arbeider med et delprogram for jord- og skogbrukssekto- 
rens aktiviteter på landbruksm iljøom rådet. Tiltak som gjelder økologisk 
landbruk vil være et integrert element i denne planen.
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Kapitel XXV

Bygg- och bostadssektorn

1 Sammanfattning

Den nordiska byggsektorns internationalisering har präglat äm betsm an- 
nakom m itténs arbete under år 1990 och intensifierat sam ordningen mel
lan sektorns organ på bestämmelse- och standardiseringsom rådet. Man 
har foljt det adm inistrativa arbete som pågår inom EG och som bl. a. har 
resulterat i utarbetande av förslag till sex basdokum ent for väsentliga 
kravom råden under EGs byggvarudirektiv. Dessa dokum ent utgör under
lag för m andaten for CEN-arbetet på byggområdet, där de nordiska länder
na kraftigt försöker medverka på bred front.

Byggforskningsorganen klargjorde status på arbetet på N ordiskt bygg- 
forskningsmöte 1990; ett m öte som hålls vart tredje år. De m edverkande 
organen har successivt utökat gruppernas aktiviteter och sem inarieverk
sam het med större andel nationell finansiering.

Samverkan på det bostadspolitiska om rådet konkretiseras med några 
centrala projekt om bostadsfinansiering, styråtgärder i bostadspolitiken 
och strategier för stadsförnyelse. Ä m betsm annakom m ittén har fortsatt 
verkat för en bredare förankring av inom husm iljöfrågor i flera av m inister
rådets sektorer. I novem ber hölls ett kontaktm öte, där m an redogjorde för 
ett flertal olika projekt inom m inisterrådet.

2 Utveckling inom bygg- och bostadssektorn

Efter den höga byggaktiviteten i Sverige och Finland under 1989 finns 
det under 1990 tecken på en klar avm attning. Samtidigt har m an inte 
kunnat skönja någon m ärkbar förbättring i de andra länderna.

I D anm ark sysselsätter sektorn 111 000 personer, räknat på årsplan. De 
samlade bygg- och anläggsaktivitetem a kom m er bl. a. på grund av m ins
kad bostadsbyggande att falla under 1990 och man väntar en ytterligare 
m indre nedgång under 1991. Antalet färdigställda bostäder under 1990 
förväntas bli 19000, jäm fört med 30000 år 1986.

1 Finland  ökade husbyggandet under 1989 med 13% och anläggsverk- 
samheten med 6,5%. Ovanligt stort antal halvfärdiga byggnadsprojekt i 
början av året har hållit byggandet uppe under 1990. 66000 bostäder 
förväntas bli färdiga under 1990, m edan bara 49000 påbörjas. Byggnads- 
skatten som gällt affärsbyggandet har inte varit särskilt betungande och i 
stället m edfört till att industribyggandet ökat kraftigt. Det totala husbyg
gandet väntas i år öka med 3,5 % och följas av en kraftigt m inskning under 
nästa år. Anläggsverksamheten sjunker i år till 1.5% och väntas öka något 
under 1991.
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I Island  har läget varit oförändrat jäm fört med 1989, då byggandet 
visade en rätt kraftig minskning. Färdigställda bostäder under 1989 blev 
totalt 1576, något lägre än medeltalet under 80-talet i övrigt; 1728 bostäder 
färdigställdes under 1988.

I Norge fortsatte aktiviteten att m inska jäm fört med 1989. Antalet 
bostäder under byggnad per juni 1990 var 25 327, en minskning på 9.8% 
jäm fört med 1989. En liknande nedgång gäller för andra typer av bygg
nadsverksam heten. Färdigställda bostäder 1989 blev 27 835. U nder sam
ma år påbörjades 25 687 bostäder. D ärem ot kunde byggvaruexporten regi
strera en m ärkbar ökning under 1990.

1 Sverige har byggaktiviteten m inskat jäm fört med 1989 när det färdig
ställdes 50400 bostäder och påbörjades 57 200. Bostadspolitiken kom m er 
alltm er att fokusera på förvaltning, förbättring och fördelning av befintliga 
bostäder. Fortsatta åtgärder för a tt underlätta im port av byggmaterial 
avser att stävja höjning av m aterialpriserna. Ombyggnad av byggnadsbe
ståndet har m inskat betydligt sedan toppnoteringen under 1986. 1 en 
utvärdering av om byggnadsverksamheten föreslår Boverket kraftiga för
ändringar av ombyggnadsstödets konstruktion. I övrigt har man i Sverige 
utrett nya former för bostadsfinansieringssystem, som siktar på att minska 
de statliga bostadssubventionerna.

3 Samarbetets uppbyggnad

Det överordnade program m et för nordiskt sam arbete inom bygg- och 
bostadssektorn är från 1983. En särskild handlingsplan för stabil syssel
sättning fastställdes 1987. Äm betsm annakom m ittén  fö r  samarbete inom  
bygg- och bostadssektorn, ÄK-bygg, ansvarar för sam ordning och genomfö
rande av sektorns handlingsplaner. K om m ittén bistås av ett antal perm a
nenta sam arbetsorgan och tillsätter vid behov arbetsgrupper.

NKB, Nordiska kom m ittén  fö r  byggbestämmelser är ett samarbetsorgan 
för de fem nordiska ländernas centrala byggmyndigheter. NKB arbetar 
med m yndighetskrav för säkerhet, hälsa, miljö och resurshållning inom 
byggsektorn. NKB’s arbetsprogram  är från februari 1989 och gäller för 
tiden 1989 — 93. NKB har ett sekretariat förlagt till Esbo i Finland.

På standardiseringsom rådet verkar INSTA B, ett samarbetsforum för  
byggstandardiseringsorganen i Norden. Senast reviderat INSTA-avtal är 
från 1988. Sekretariat för INSTA B under åren 1989 — 91 är förlagt till 
Byggstandardiseringen i Sverige.

Ett särskilt program med därtill knuten program kom itté reglerar sam ar
betet. Denna kom m itté koordinerar de nordiska insatserna i CEN, den 
europeiska standardiseringsorganisationen. I program kom m ittén ingår 
även N O RD TEST, en nordisk institution under industrisektorn på prov- 
ningsom rådet. (Jfr. kap 18).

De nordiska byggforskningsorganen och de nationella forskningsråden
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sam arbetar inom NBS, Nordiska byggforskningsorganens samarbetsgrupp. 
Riktlinjerna för verksam heten är senast uppdaterade 1988. Arbetet utförs i 
arbetsgrupper, för närvarande tolv till antalet, med avgränsade arbetsom 
råden. Sekretariatet för åren 1990 — 93 är förlagt till Islands byggforsk- 
ningsinstitut, Rannsóknastofnun byggingariðnaðarins.

Ländernas centrala bostadsm yndigheter sam verkar om nordiska projekt 
och utredningar. Ett årligt Bostadsadm inistrativt möte behandlar aktuella 
problem och utvecklingstendenser inom bostadspolitiken. Nordisk styr
grupp fö r  bostadspolitisk projektverksamhet med representanter från såväl 
m inisterier som bostadsstyrelser utses av det bostadsadm inistrativa mötet. 
D enna arbetsgrupp har till uppgift att initiera och sam ordna bostadspoli
tiska projekt.

4 Verksamheten 1990

4.1 Ministerrådet

En omläggning av bostadsfinansieringen i flertalet av de nordiska län
derna blev föremål för ingående diskussion på bostadsm inistram as möte i 
böijan av året. U nder den bostadspolitiska programdelen av sam arbetet 
jäm fördes i flera projekt såväl finansieringsfrågor som de generella och 
selektiva medel som brukas i N orden. På sam m a möte beslöt m inistrarna 
ytterligare intensifiera nordiskt sam arbete inför den europeiska integra
tionen. I enlighet med det godkända direktivet på byggområdet har man 
inom EG utarbetat förslag till basdokum ent (tilläm pningsdokum ent) på 
sex väsentliga kravom råden. Dessa om fattar hållfasthet, brandsäkerhet, 
hälsa och miljö, säkerhet vid användning, buller samt energiekonomise- 
ring och värm eisolation. Dessa dokum ent har under hösten formellt över
sänts till EFTA-länderna och väntas bli fastställda som m aren 1991. D oku
menten utgör underlag för standardiseringsm andaten till den europeiska 
standardiseringsorganisationen (CEN). (Jfr.kap. 4.2) Även andra EG-di- 
rektiv som berör byggsektorn har varit föremål för behandling av nordiska 
organ, och en analys av anbudsregler för offentlig upphandling har på
börjats. En m otsvarande analys för produktansvar och produktsäkerhet 
för bygg- och anläggsområdet planeras.

I fråga om byggsektorns internationalisering har finansieringsfrågor och 
ökad inform ationsverksam het om sam verkansm öjligheter mellan nordis
ka företag behandlats. Särskild uppm ärksam het har ägnats åt utvecklingen 
i Mellan- och Östeuropa. U nder nästa år planeras direktkontakt mellan 
Baltikum och Norden, såväl inom byggforskningens om råde som inom 
bostadsadm inistrationens område. I novem ber hölls en konferens med 
företrädare för näringsliv och myndigheter, där bl. a. möjliga sam verkansåt- 
gärder gentemot Mellan- och Ö steuropa underströks. Till konferensen 
hade utarbetats en rapport, ” Den nordiske byggesektors internationalise
ring — byggeeksport” .
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4.1.1 Inom husklim at

Bostadsm inistrarna prioriterar sam verkan om inom husm iljö och lägger 
stor vikt vid arbetets tvärsektoriella karaktär. Inom  byggsektorn pågår 
regelverksrelaterat utrednings- och rekom m endationsarbete under N ordis
ka kom m ittén för byggbestämmelser (jfr. 4.2.1). Byggforskningsorganens 
arbetsgrupp för inom husklim at har på uppdrag av äm betsm annakom m it- 
tén färdigställt ett förslag om byggsektorns prioriteringar. Förutom  utbyte 
och spridning av nordiska erfarenheter bör man kunna stödja samver- 
kansprojekt, där vinster kan uppnås genom en nordisk uppläggning till 
följd av att t. ex. speciell kom petens finns i något eller några av länderna och 
där resultatet kan nyttjas för nordiska rekom m endationer eller normer. 
M inisterrådet kallade till ett kontaktm öte om inom husm iljö i november. 
Där redogjordes för några pågående projekt under m inisterrådets olika 
sektorer. Berörda sam arbetssektorer är arbetsm iljö, bygg, energi, industri, 
miljö, konsum ent samt social och hälsa. Man underströk behovet av att 
utveckla m ätm etoder och välkom nade att NO RD TEST nu går in i prov- 
ningsarbetet på inom husklim atom rådet. Det ansågs önskvärt att Norden 
håller sig väl fram m e i det internationella arbetet på om rådet. I det 
sam m anhanget näm ndes sam arbetet inom världshälsoorganisationen 
(WHO) och europeiska forskningsprogram.

4.2 Harmonisering och standardisering

4.2.1 Nordiska kom m ittén  fór byggbestämmelser, NKB

NKB’s uppgift är att sam ordna byggbestämmelserna i de nordiska län
derna inom de om råden för en sund utveckling rörande byggbestämmelser
i enlighet med vad som anges i NKB’s arbetsprogram . Följande utskott har 
under perioden varit verksam m a under NKB: Sam ordningsgruppen för 
konstruktionsfrågor (SAKO), inom husklim atutskottet, va-utskottet, ener
giutskottet och internationella utskottet.

Samarbetet med standardiseringsorganisationem a har skötts via INSTA 
B genom två årliga sam rådsm öten, i vilka även N ordtest deltar. Därutöver 
har NKB och INSTA B en gemensam program grupp för uppföljningen av 
arbetet i den europeiska standardiseringskom m ittén CEN. Ett tiotal ge
m ensam m a koordineringsgrupper för enskilda tekniska kom m ittér var 
verksamma i början av året, men har nu reducerats till fyra. Angående 
SAKO se pkt. 4.2.2.

Det internationella arbetet har haft en central roll i verksam heten under 
verksam hetsåret. EG antog i decem ber 1988 ett direktiv rörande byggpro- 
dukter (89/106/EEC). D irektivet skall vara genom fört i EG-länderna den 
27 jun i 1991. NKB har försökt följa u tarbetande av tilläm pningsdokum ent 
och andra behövliga adm inistrativa regler för att göra direktivet operativt. 
Samtidigt har inom EFTA förberetts ett broavtal på m otsvarande område. 
En intern NKB-arbetsgrupp för uppföljning av arbetet för godkännande,
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Planleggingen av et større sam arbeidsprogram  for oppstart i 1991 vedr. 
reduksjon av bifangst og bedret størrelse-seleksjon i reketrålfisket er gjen
nom ført i år.
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Kapitel XXIV 

Fiskeri

1 Sammenfatning

Nedgangen i landede kvantum  fisk har fortsatt i 1990. D ette har im idler
tid i de fleste av landene blitt kom pensert gjennom økte gjennom snittspri
ser slik at såvel fangst- som eksportverdi har økt. Det europeiske markedet 
får en stadig større betydning for alle nordiske fiskeeksporterende land.

1990 har vært første år for gjennomføringen av det første nordiske 
sam arbeidsprogram  på fiskeriom rådet. Sam arbeidet i 1990 har hatt tyng
depunkt innenfor fiskeri-ressursområdet med etablerte sam arbejdsaktivi
teter innenfor M arin Økologi, Flerbestandsforskning og Akvakultur.

De internasjonale aspekter ved det nordiske fiskerisam arbeidet har vært 
de sentrale tem a i Nordisk M inisterråd (Fiskerim inistrenes) møter, herun
der samarbeid knyttet til gjennomføringen av N orden i Europa Arbejds
programmet, planlegging av felles-nordisk sam arbeid med øst-europeiske 
stater. Den manglende koordinering av nordiske standpunkter i den inter
nasjonale hvalfangstkomm isjonen er i 1990 bragt opp for politisk disku
sjon mellom de ansvarlige m inistre i de respektive nordiske land.

Den 22. Nordiske Fiskerikonferanse ble arranger på Bornholm i august 
1990.

2 Fiskeriets utvikling i de nordiske landene

Dansk fiskeri viste i 1989 en verdimessig fremgang på tross av en relativ 
tilbakegang i de landede mengder. I første del av 1990 har denne utviklin
gen fortsatt med stigning i de landede verdier av konsumfisk. Det er i 
hovedsak sild og torsk som tegner seg for tilbakegangen i de landede 
kvanta.

Den samlede danske eksport er falt i mengde, men øket i verdi mens 
eksporten til EF-landene øker både i mengde og verdi.

1 Finland er fiskefangstene i 1990 gått ned med ca. 20%  fra 110000 tonn 
i 1989 til ca. 90000 tonn i 1990. D ette er i hovedårsak som følge av 
redusert etterspørsel etter industrifisk fra den finske pelsdyrnæringen. 
Fiskeoppdrett øker fortsatt og produserte i 1990 ca. 18 500 tonn, en økning 
på 10% fra 1989.

Fiskeriet i Færøyene viser en verdimessig tilbakegang fra 1989 til 1990. 
Dette i hovedsak på grunn av sterk nedgang i torskekvotene som ikke er 
oppveiet av en kraftig økning i landingene av sei og heller ikke av en 
økning i de gjennomsnittlige landingspriser for konsumfisk. Mulighetene 
for fjernfiskeri for den færøyiske fiskeflåten er redusert, særlig gjelder dette 
rekefisket i canadisk fiskerisone.
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Fiskeoppdrettsnæringen på Færøyene har etter flere år med sterk vekst 
m øtt økonomiske problem er på grunn av sterk konkurranse, økt utbud og 
fallende verdensmarkedspriser.

Resultatet av fiskeriet i G rønland i 1989 ble en eksport til en verdi på 
2,375 m illiarder danske kroner, svarende til 78% av den samlede grøn
landske eksport. Fiskeekporten økte 15% i forhold til året før, først og 
fremst p.g.a. en kraftig vekst i torskefisket der 1984-årgangen var dom ine
rende. D ette gode fisket fortsatte i 1990, men m ot slutten av året har 
torsken forsvunnet fra feltene ved Vest-Grønland. Den forventede utvan
dring av 1984-årsklassen til Island formodes å ha satt inn. G rønland har i 
1990 fastsatt en ny erhvervsfiskerilov med det formål å frem m e struktur
endringene i fiskeriet. D ette forventes å føre til at urentable fartøyer, 
spesielt innenfor rekefisket, tas ut av fiskeriene.

Til tross for en 10% reduksjon av den islandske torskekvoten fra 1989 til
1990 er det utsikt til at 1990 blir et av de beste på mange år for fiskerinæ
ringen i Island. D ette skyldes b l.a . en gunstig prisutvikling for de fleste 
fiskeprodukter, økt rasjonalisering innenfor næringen, og ikke m inst stabi
litet i totaløkonom ien med lav inflasjon. Det forventes ikke å kunne øke 
fangstene på noen av de viktigste bunnfiskeartene i de nærmeste årene. For 
torskestam m ene er størrelsen på alle årsklassene etter 1986 langt under 
gjennom snittet. Alltinget vedtok i 1990 en ny lov om styringen av fiskerie
ne som trer i kraft ved årsskiftet 1990/91. Loven bygger på den generelle 
regel at fiskerettighetene deles opp mellom de enkelte fiskefartøy, og at 
hvert enkelt fartøy, uansett størrelse, får utdelt en fast andel av totalfangs
ten for de arter som fiskeridepartem entet har fastsatt en totalfangst av. 
Disse kvotene blir omsettelig med noen m indre restriksjoner.

Norsk fiskerinæring har også i 1990 vært sterkt preget av reduserte 
torskekvoter og svekket økonomi innenfor det tradisjonelle fisket. Første
håndsverdien lå pr. 1. halvår 1990 ca. 10% lavere enn på samme tidspunkt 
i 1989. Strenge reguleringer er gjennomført og tiltak er satt i verk for å 
tilpasse fiskeflåtens kapasitet til ressursgrunnlaget. Den norske fiskeopp
drettsnæringen har fortsatt økning i produksjonen fra 120000 tonn i 1989 
til forventet 150000 tonn i 1990. D ette har bidratt til at verdien av eksport 
av fisk og fiskeprodukter fra Norge etter første halvår i 1990 lå 10 % høyere 
enn i første halvår 1989.

Sverige har i 1990 gjennomført en ny fiskeritelling. Denne viser at det i 
Sverige er ca. 3.800 fiskere som har fisket enten som hoved- eller som 
binæring. D ette er en nedgang på 17% fra forrige telling i 1985. Antallet 
fiskefartøy er ca. 4.400 hvorav 530 er fartøy over 12 meter.

Det svenske fisket har under første delen av 1990 hatt en volumnedgang 
fra 1989 b l.a . beroende på reduserte torskefangster som følge av dårlige 
værforhold. Fangstverdien har tross dette i samme periode økt med 6%. 
Torsk, sild/strøm m ing og sjøkreps er de verdimessige H viktigste fiskesla
gene i det svenske fisket. Interessen for fiskeoppdrett er fortsatt økende i 
Sverige, og produksjonen i 1990 vil bli ca. 7.500 tonn hvorav ca. 90% 
reenbueørret.
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På Åland har fiskefangsten m inket med ca 10% siden 1989. Antallet 
havsgående fiskefartøy har også blitt redusert og det kystnære fisket øker i 
betydning. I fiskeoppdrett er produksjonen i 1990 økt til ca. 7.000 tonn. 
men prisutviklingen for oppdrettsfisk har vært negativ.

3 Nordisk samarbeidsprogram for fiskeriområdet

Det første Nordiske Sam arbeidsprogram  for Fiskeriom rådet ble fastsatt 
av fiskerim inistrene i 1989 etter behandling på Nordisk Råds 37. sesjon.

Ansvarlig for gjennomføringen står Nordisk Em bedsm annskom ite for 
Fiskerispørsmål (NEF) som for en konkretisering av de mål som er stadfes
tet av Fiskerim inistrene har utarbeidet en Handlingsplan for program m ets 
tre første år (1990 — 1992).

For å støtte arbeidet med gjennomføring av programmet er opprettet en 
Nordisk Arbeidsgruppe for Fiskeriforskning (NAF).

En ad hoc arbeidsgruppe vedr. avvikling av handelshindringer og N or
den i Europa har vært i funksjon i 1990. Etter at arbeidsgruppen har 
initiert et antall prosjekter har det vært vanskelig å konkretisere det nordis
ke Europa-sam arbeidet i denne arbeidsgruppens regi, og gruppen er derfor 
lagt ned.

4 Virksomheten i 1990

Fordelingen av prosjektm idler i 1990 har i hovedsak vært knyttet opp til 
tiltak igangsatt før Sam arbeidsprogram m et ble fastsatt, og avspeiler i 
m indre grad de politiske prioriteringsendringer som er foretatt av Nordisk 
M inisterråd generelt, herunder Europa-sam arbeidet, samt fagpolitiske 
prioriteringer fastsatt av fiskerim inistrene. D ette vil få sterkere avspeiling 
i budsjettfordelingen fra og med 1991.

Oversikten viser Nordisk M inisterråds bevilgninger til sam arbeidstiltak 
innenfor fiskeriom rådet i 1990 (i 1000 DKK):

Almene og politiske spørsmål 529
N orden i Europa 490
Øst-Europa 270
M arkedsforskning 580
M arin Økologi 1 300
H avpattedyrsam arbeid 475
Flerbestandsforskning 1050
Akvakultur 1250
Fiskeriteknologi 585

Ia lt  6 529

11 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Sektorram m en for 1990 er 5 389000 DKK. I tillegg til sektorbevilgnin- 
gen er det fra Ø konom isk Handlingplan bevilget 1050000 D K K  til sam ar
beidsprogram om flerbestandsforskning og 90000 DKK til utredninger 
vedr. N orden i Europa.

4.1 A lm ene og politiske spørsmål

Fiskerim inistrene har i 1990 gjennomgående drøftet nye prioriteringer 
innenfor fiskerisam arbeidet, og har besluttet å konsentrere større deler av 
innsatsen frem over om N orden i Europa, Øst-Europa, Fiskeriforvaltning 
og -regulering, H avbeiting og Flerbestandsforvaltning.

Fiskerim inistrene har diskutert problem ene knyttet til forvaltningen av 
hval og andre m arine pattedyr, og spesielt den store uenighet mellom de 
nordiske landene som kom m er til uttrykk på den internasjonale hval
fangstkom misjonens årlige møter. Tross initiativ  fra fiskerisektoren om å 
koordinere nordiske synspunkter var m otsetningene i 1990 mellom de 
nordiske landene større enn noensinne på hvalfangstkom m isjonens møte. 
F iskerim inistrene har nå ta tt in itiativ  for å bringe dette sam arbeidsproble
met opp til en politisk diskusjon blant alle ansvarlige m inistre i de nordis
ke landene.

Den 22. Nordiske Fiskerikonferanse ble arrangert på Bornholm i 1990. 
Konferansens hovedtem a var fiskerireguleringer og bevaringspolitikk. 
Konferansen samlet 200 deltagere fra alle nordiske land, herunder de fleste 
av fiskerim inistrene.

Nordisk K ontaktutvalg for kyst- og fiskerkvinner er etablert og arbeidet 
med økt kontakt og sam arbeid mellom kvinneorganisasjonene innenfor 
fiskerinæringen i de nordiske land er med dette godt i gang.

4.2 Norden i Europa

U nder det nordiske fiskerisam arbeidet er det igangsatt to  prosjekter 
med relevans til A rbeidsprogram m et N orden i Europa. Ett prosjekt for 
analyse av utviklingen innenfor fiskem arkedet i Europa på 90-tallet og ett 
prosjekt for gjennomgang av næringsstøtten til fiskerisektoren i N orden og 
i de viktigste EF-landene.

4.3 Øst-Europa

I 1990 støttet Nordisk M inisterråd planlegging og gjennomføring av en 
internasjonal havforskningsekspedisjon SKAGEX 90 med deltagelse av 17 
forskningsfartøy fra D anam rk, Norge, Sverige, Vest-Tyskland, Øst-Tysk- 
land, Polen og Sovjet Unionen.

4.4 M arkedsforskning

D et gjennomføres et større prosjekt med analyser av de nordiske lands 
fiskeeksport til de sentrale m arkedene. Prosjektet samkjøres med prosjek
tene under Arbeidsprogram m et N orden i Europa og vil sammen gi en
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analyse av m arkedsutvikling og fremtidige m arkedstrender innenfor de for 
de nordiske fiskeeksportørers viktigste m arkeder.

4.5 Marin Økologi

Arbeidet innenfor M arin Økologi har i 1990 vært konsentrert om Ska
gerrak og Kattegat med gjennomføring av to  prosjekter, ett for felles 
undersøkelser av sildebestanden i Skagerrak og ett prosjekt med utarbei
delse av en kunnskapsbase over fiskeri- og m iljørelevant dokum entasjon i 
Skagerrak og Kattegat.

Det nordiske genbanksam arbeidet på fiskeriom rådet har m ottatt videre 
støtte i 1990.

4.6 Havpattedyrsarnarbeid

Nordisk M inisterråd har i 1990 støttet det nordiske sam arbeidet innen
for hvaltellingen i nordøst-atlanteren med prosjektm idler for en faglig 
prøving av de m etoder som ble anvendt under tellingstoktene i 1987 og
1989 for derigjennom  å øke presisjonen i de oppnådde resultater.

4.7 Flerbestandsforskning

Med finansiering fra finansm inistrene under Ø konom isk Handlingsplan 
er det etablert et nordisk sam arbeidsprogram  for m arin flerbestandsforsk
ning. Hovedsiktem ålet med dette program m et er å etablere et nettverk for 
utveksling av forskere samt ved andre sam arbeidstiltak å støtte de enkelte 
landenes nasjonale forskningsmiljøer i arbeidet med å utvikle flerbe- 
standsforskningen til et hjelpem iddel i landenes fiskerireguleringer.

4.8 Akvakultur

Det ble i 1990 gjennom ført en konferanse under tem aet H avbruk og 
Miljø som drøftet seneste forskningsresultater sam t prioriteringen av inn
satsom råder for den fremtidige forskning.

1 regi av Nordisk M inisterråd er det avholdt en konferanse vedrørende 
Torsk i Havbeite som gjennomgikk landenes erfaringer med oppdrett og 
utsetting av torsk, og som med utgangspunkt i en gjennomgang av de 
sentrale uløste forskningsproblemer utform et et program for nordisk sam
arbeid på dette om rådet.

Nordisk M inisterråd har fortsatt å gi støtte til sam arbeidsprogram  om 
Avlsarbeide på Laks i Havbeite, og fra 1990 startet et nytt prosjekt om 
Ernæring hos oppdrettsfisk.

4.9 Fiskeriteknologi

Forskningsprosjektet for Kvalitetsbestemm else for Fisk og Fiskeproduk
ter er avsluttet i 1990 med finansiering fra Nordisk M inisterråd. Viderefø
ring av prosjektet med im plem entering av resultatene i industriskala vil 
fortsette med støtte fra Nordisk Industrifond.



1796

certifiering, provning och ackreditering inom byggområdet tillsattes under 
året i överensstämmelse med bostadsm inistram as beslut i februari 1990.

Arbetet i NKB’s inom husklim atutskott har fortsatt på basen av det 
femåriga handlingsprogram m et som antogs 1987. Ett förslag till NKB- 
skrift ” Inom husklim at — Luftkvalitet” har varit på remiss. D iskussioner
na och inform ation om nationella åtgärder angående begränsning av em is
sioner från byggmaterial har fortsatt. Det av NKB initierade projektet 
Kriteriedokument rörande allergiframkallande kem iska äm nen  har på
börjats under våren 1990. Projektet är tvåårigt. (Jfr. 4.1.1).

U nder året publicerades tre skrifter och tre produktregler: NKB-skrift nr 
58; Godkendelse og kontrol a f  byggevarer og konstruktioner på byggeom
rådet i N orden, n r 59; Byggbestämmelser i N orden och nr 60; Varmeisole- 
ringsmaterialers varmeisoleringsevne, sam t NKB-Produktregler n r 17; 
G olvbrunnar, nr 18; M ekaniska kopplingar för plaströr for tappvattenin- 
stallationer och nr 19; Avloppsrör av plast (ABS, PVC-C och PP). Alla 
finns även tillgängliga på engelska.

4.2.2 Standardisering och tekniskt godkännande

INSTA B har under året fullföljt tidigare beslutad inriktning: Att vara 
den naturliga plattform en för nordisk samverkan inom byggsektorn i det 
viktiga tekniska harm oniseringsarbetet med standarder som bedrivs ge
nom CEN.

NKB/INSTA B’s gem ensam m a program grupp har fortsatt sitt arbete 
under året. Antalet separata koordineringsgrupper har under året reduce
rats till fyra, nämligen M urverk, Akustik, Brandsäkerhet och Ventilation.

Övriga grupper — Värmeisolering, Betong, T räkonstruktioner, Stål
konstruktioner, VA-området och Skorstenar — har lagts ned, då det nor
diska sam arbetet visat sig fungera bra även ur NKB-synpunkt inom de 
befintliga INSTA B-grupper, som arbetar inom  dessa om råden.

U nder 1990 har utarbetandet av de s.k. Eurocodes (beräkningsregler för 
bärande konstruktioner) överförts från EG-kom m issionen till CEN och 
kom m er successivt att publiceras som Europastandarder. G enom  överfö
randet till CEN har EFTA-ländem a nu möjlighet att delta i och påverka 
detta viktiga arbete. För a tt få en funktionell organisation på nordiskt plan 
har SAKO (Samordningsgruppen för konstruktionsfrågor) om organiserats 
och fått följande uppgift:

SAKO, som är en gemensam grupp för INSTA B och NKB skall verka 
för:
— en sam ordnad nordisk styrning och koordinering av arbetet i CEN/TC 

250 ” Structural Eurocodes” ,
— en nordisk harm onisering av de nationella tilläggen till Eurocodes, dvs. 

en sam ordning vid val av säkerhetsnivåer och säkerhetsklasser,
— att de allm änna säkerhetsprinciper som beskrivs i NKB-rapport n r 55 

” R iktlinjer för last- och säkerhetsbestäm m elser för bärande konstruk
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tioner” förs fram och föreslås användas som underlag i det fortsatta 
CEN-arbetet.

De medel som m inisterrådet ställt till INSTA B’s förfogande har uteslu
tande använts för sam råd och sam ordning på nordisk nivå för att kunna 
påverka arbetet inom CEN.

1 enlighet med EG’s direktiv rörande byggprodukter har ett europeiskt 
godkännandeorgan (EOTA) upprättats. EFTA-ländernas m edverkan blir 
föremål för diskussion i EOTA’s exekutiva komission i december. U nder 
året har de nordiska länderna förberett en sam ordnad insats på det teknis
ka godkännandeom rådet.

4.3 Forskning och utveckling  

Verksamheten i Nordiska byggforskningsorganens samarbetsgrupp, 
NBS, försiggår huvudsakligen i särskilda arbetsgrupper. Varje grupp u tar
betar treåriga program och utser en ansvarig ordförande.

U nder 1990 hölls N ordiskt byggforskningsmöte, som hålles vart tredje 
år, i sam band med byte av ordförandeskap för NBS. D enna gång var 
grupparbetet inom organisationen i fokus, inte m inst med tanke på ökad 
samverkan mellan grupperna.

Styrelsen för NBS tog i böljan av 1990 initiativ  till att utvidga ram arna 
för verksamheten genom att de m edverkande organen ställde extra medel 
till disposition, varvid styrelsen kunde bevilja anslag till tre projekter, som 
inte rymdes inom gruppernas ordinarie verksam hetsram ar. Dessa projekt 
är ”Nordisk solvärm ehandbok” och ” N ordiskt sam arbete om energifor
bruk och m iljöpåverkan” samt ett förprojekt om ”NBS i Baltikum ” .

Flertalet arbetsgrupper hänför sig till byggteknik och produktion. G rup
pen för m aterial och konstruktioner (NBS-MK) m edverkade vid sam ord
ning av nordisk FoU om m iljöpåverkan på kulturarv och bebyggelse. 
Seminarium om m etoder för yt- och m ikrostrukturanalyser hölls under 
året. G ruppen för träom rådet (NBS-T) ordnade konferens om ” Byggbran
schens krav på skogbruk och skogbrukets möjligheter a tt uppfylla kraven” . 
Arbetsgruppen för byggnadsförbättring (NBS-BF) ordnade sem inarium  
om ” Byggnadsförbättring i liten skala” . Vatten och sanitetsgruppen (NBS- 
VS) behandlade på ett sem inarium  m etoder för kvalitetsbedöm ning av 
installationer för vatten och avlopp. En särskild grupp (NBS-VA) arbetar 
för bättre u tnyttjande av forskarresurser inom kom m unal VA-teknik i 
Norden. För ekonom iska, tekniska och organisatoriska frågor i byggpro- 
sessen finns en arbetsgrupp (NBS-BP) som ordnade ett sem inarium  om 
kvalitetsstyring. Inform ationsteknologi inom byggsektorn behandlas av en 
särskild grupp (NBS-DATA). U nder året ordnades ett m öte om produkt- 
modellering och publicerades en uppdatering av m inisterrådets handlings
program för datateknik i byggbranschen ”Com puters in Construction. 
Reasearch, Developm ent and Standardization W ork in the N ordic Coun- 
tries 1989” . Arbetsgruppen för inneklim at (NBS-I) har nedsatt expertgrup-
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per och under 1990 ordnades en arbetskonferens om kemiska emissioner 
från m aterialer inom hus (jfr.4.1.1).

Samhällsorienterad forskning försiggår i tre arbetsgrupper. Samhällspla- 
neringsgruppen (NBS-S) stod fór ett idésem inarium  om ” Planforskningens 
roll i stadsplaneringen” . Förvaltningsfrågor rörande bostäder och bostads
om råden har en egen grupp (NBS-F) som utgav rapporten ”Att utvärdera 
bostadsom rådets förvaltning -  ett nordiskt forskarsem inarium ” . I no
vem ber arrangerade gruppen en större konferens ”Nordiske strategier for 
bolig- og byfornyelse -  hvordan styrer m an?” . Arbetsgruppen fór bostads- 
ekonom i (NBS-BO) tillkom 1989 och behandlar bostadsm arknadens egen
skaper. E tt sem inarium  om priskontroll och reglering ägde rum i novem 
ber.

Byggsektorns energiforskning utgör ett eget huvudom råde. U nder ar
betsgruppen (NBS-E) finns nu sex expertgrupper: Energiberäkningar, vär
m epum par, solvärme, reglering av ventilationssystem, elförbrukning i 
byggnader och nollenergihus-gruppen. Kontinuerlig sam ordning av paral
lella forskningsaktiviteter i länderna gör den samlade insatsen effektivare. 
Härvidlag kom m er m an också fram till en lämplig arbetsfördelning, som 
underlättar nordiska insatser i internationellt energi- och byggforsknings- 
samarbete.

4.4 Bostadspolitiskt samarbete

På det årliga bostadsadm inistrativa m ötet i Røros redogjorde Nordiska 
styrgruppen fö r  bostadspolitiska projekt for sin verksamhet. Ä m betsm anna
kom m ittén har fastställt riktlinjer för styrgruppen och projektverksam he
ten är omfångsrik.

1 juni hölls konferansen ” Bättre liv i bostadsom rådet — om behovet av 
åtgärder i stora bostadsom råden” . En avslutande rapport ”Bostadsbidrag i 
N orden — en jäm förande analys av system och effekter” (NORD 1990:67) 
redogör for resultat av projekt om individuellt bostadsstöd. Bostadsfinan- 
siella aspekter på bostadspolitiken förs vidare i två huvudprojekt efter 
avslutade förstudier. Kapitalm arknad och bostadsfinansiering har till syfte 
a tt belysa strukturella förändringar på de ” långa” kapitalm arknaderna i 
N orden, sett i ljuset av internationaliseringen av kapitalm arknaderna. 
Projektet ”Generella och selektiva medel inom bostadspolitiken” har en 
viss tillknytning till det förra projektet och kom m er att analysera skäl och 
konsekvenser av en om prioritering mellan generella och selektiva medel i 
länderna. Likaledes har igångsatts en förstudie om ”Byggkostnader och 
bostadssubventioner”.

D et avslutade förprojekt om "Regionalpolitiska aspekter på bostadspoli
tiken"  identifierade aktualitet närm ast för Nordens västliga regioner. Så
lunda planeras en konferans om äm net under 1991 med tyngdpunkt lagd 
på förhållandena i Island, på G rönland och Färöarna. Projektet "Bostads
kvalitet och äldres bostadsförhållanden ” fortsätter och förväntas bli avslu-
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tat medio 1991. Statistisk sam m anställning om ”Bostäder och boendejor- 
hållandena i N orden” förväntas bli färdig i början av 1991. Förprojektet 
om ''Planlægningsmæssige og økonom iske strategier fo r  byfornyelse i de 
nordiske lande” har tilldragit sig intresse i alla länder och blir nu fört 
vidare som ett huvudprojekt. Projektets syfte är att dra nytta av olika 
erfarenheter vid nordiska strategier för stadsförnyelse och därigenom bl. a. 
kunna ge nationella m yndigheter bättre underlag för utform ning av natio
nella strategier. M ålsättningen är att belysa:
— Styrmöjligheter som m yndigheter har för att uppnå önskat stadsförnyel

se.
— Väsentliga element i stadsförnyelsen som är viktiga för att välja läm pli

ga strategier. Dessa kan bl.a. vara adm inistrativa lösningar, effekter av 
offentliga stödordningar och invånarm edverkan.

4.5 Finansiering av projektverksamheten

Det nordiska byggsamarbetet finansieras såväl från m inisterrådet som 
av de myndigheter och nationella institutioner som är representerade i de 
nordiska sam arbetsorganen. Ä m betsm annakom m itténs projektbudget för
1990 uppgår till 4 584000 DKK.

Institutionen Nordiska kom m ittén för byggbestämmelser, NKB, finan
sieras såväl nationellt som över en nordisk budget som för 1990 är på 
1420000 FIM. Projektdelen, 794000 FIM, om fattar arbete med att ta 
fram tekniskt underlag för de europeiska harm oniseringssträvandena samt 
för verksamhet angående inomhusmiljö.

Budgetsammanställning

1 000 DKK
Beviljat Beviljat

ÄK-bygg: 1989 1990

Byggsektorns handlingsplan 850 370
Harmonisering, standardisering 1 780 1 750
— Ekonomiska handlingsplanen; standardisering (893)
Forskning och utveckling 1 100 1 500
Bostadspolitisk samverkan 300 500
Inom husklim at - 464

4030 4 584

1 000 FIM
Beviljat Beviljat

NKB: 1989 1990

Löner, varor, tjänster 534 626
Projektverksam het 756 794

1290 1420
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Kapitel I 

Baggrund

1 Generelle synspunkter

Tem aet N orden i Europa er et a f  de højt prioriterede arbejdsom råder 
inden for N ordisk M inisterråd for de kom m ende år. I udgangspunktet 
drejede det sig i det væsentlige om at udnytte kapaciteten i det nordiske 
sam arbejde som en hjælp for landene i deres deltagelse i den vesteuropæ
iske integrationsproces med centrum  i EF og i EFTA/EF-samarbejdet.

O pbruddet i Ø steuropa har m edført en udvidelse a f  samarbejds- og 
kontaktm ulighederne i Europa — i politisk forstand en udvidelse af selve 
Europa-begrebet — som også det nordiske sam arbejde må forholde sig til.

Nordisk M inisterråd tog i jan u ar 1990 initiativet til på en systematisk 
måde at bringe den østeuropæiske dim ension ind i M inisterrådets arbejde. 
Sam arbejdsm inistrene opfordrede samtlige em bedsm andskom itéer til at 
udveksle erfaringer og idéer om sam arbejdet med Ø steuropa og desuden 
redegøre for igangsatte og mulige fremtidige initiativer, som vil kunne 
støtte udviklingen i de østeuropæiske lande, navnlig i Nordens nærområ-

Hermed var der dels igangsat en regelmæssig sam rådsvirksom hed inden 
for M inisterrådets ramm er, dels iværksat en indsamling a f  forslag, som 
kunne danne grundlag for et nordisk arbejdsprogram vedrørende Ø steuro
pa.

M inisterrådet igangsatte endvidere i januar 1990 en udredning a f  forud
sætningerne for etablering a f  nordiske kultur- og inform ationskontorer i de 
tre baltiske hovedstæder. Denne udredning forelå i august 1990 (”Norden 
og Baltikum” af lektor Mary Dau).

På Østersøkonferencen i Ronneby, Sverige den 2 . - 3 .  septem ber 1990 
vedtoges en handlingsplan med den målsætning at retablere en sund økolo
gisk balance i Østersøen. En ” task force” på højt niveau skal inden udgan
gen a f  1991 fremlægge forslag til et fælles program med sigte på i væsentligt 
omfang at reducere forureningen a f  Østersøen. 1 den sammenhæng ventes 
forslag om massive investeringer i projekter til rensning a f  Østersøen.
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Gennem  en om fattende miljøforskningsindsats i om rådet kan man bidrage 
til at forøge effekten af sådanne investeringer.

Der findes endvidere planer om at udvide sam arbejdet om miljøkvali
tetsovervågning og m iljødataudveksling mellem på den ene side de nordis
ke lande og på den anden side de baltiske lande sam t andre østeuropæiske 
lande. Spørgsmålet om et udbygget sam arbejde skal nærm ere behandles på 
den internationale m iljøm inisterkonference i Helsingfors den 29.-30. okto
ber 1990.

Der er i Nordisk Råd fremlagt adskillige medlemsforslag om et uddybet 
sam arbejde vedrørende Ø steuropa på fællesnordisk basis, fortrinsvis på 
om råderne miljø, kultur, undervisning og dem okratiske strukturer. N or
disk Råds præsidium  har med skrivelse af 28. august 1990 fremsendt 
Rådets økonomiske udvalgs opfordring til at gennemføre en hasteudred- 
ning af mulighederne for nordisk investeringsstøtte til Baltikum.

Både Nordens Faglige Samorganisation (NFS) og Sveriges Industrifor
bund har i henvendelser til M inisterrådet opfordret til nordisk støtte til 
økonomisk sam arbejde m ed Baltikum.

I forbindelse med en lang række m øder og besøg i løbet af 1990, har 
østeuropæiske deltagere givet udtryk for interesse for sam arbejde med de 
nordiske lande. Rapporten Norden og Baltikum og et stort antal henven
delser til M inisterrådet fra repræsentanter for de baltiske lande giver et 
klart indtryk af, hvilken vægt netop disse lande lægger på N orden som 
sam arbejdspartner.

2 Den internationale baggrund, vestlig støtte til reformprocesserne i Øst
europa

De politiske om væltninger i Ø steuropa har givet anledning til om fatten
de støtteforanstaltninger fra OECD-landenes side for dels at fremme 
udviklingen af politiske dem okratier, dels at tilskynde reform er i m arkeds
økonomisk retning og endelig at tilvejebringe det nødvendige økonomiske 
grundlag for at opretholde samfundsmæssig stabilitet i omstillingsperio
den.

OECD-landenes indsats koordineres inden for ram m erne af det såkaldte 
G-24 samarbejde, under ledelse af EF-Kommissionen. Det drejer sig foru
den betydelige nationale program m er om EF’s eget program og en række 
initiativer til internationale kapitaloverførsler. Det sidstnævnte er især 
betydelige lån til Polen og Ungarn på baggrund af IM F-program m er samt 
Den Europæiske Bank for Genopbygning og Udvikling (EBRD), som 
fortrinsvis skal finansiere private investeringer samt infrastrukturprojek- 
ter. Foranstaltningerne har fra begyndelsen været koncentreret om de 
nævnte to lande, men der er principiel enighed om at udstrække indsatsen 
til også at om fatte Tjekkoslovakiet, Bulgarien og Jugoslavien.

Sovjetunionen er indtil videre blevet behandlet som et tilfælde ” sui
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generis” , men både fra D et Europæiske Råd og fra D et V erdensøkonom i
ske Topm øde udgik der i som m eren 1990 initiativer i retning a f  at under
søge, om der kan skabes grundlag for en bredt funderet vestlig hjælp til 
reform er i Sovjetunionen.

EF’s egne program m er inkluderer finansiel støtte til en række konkrete 
projekter, indtil videre især i Polen og Ungarn, sam t fødevarehjælp, 
udvekslingsprogrammet for studerende og forskere (”Tempus-program- 
m et” ) og et nyt erhvervsuddannelsesinstitut til fordel for Ø steuropa. EF 
har endvidere indgået nye, såkaldte ” første generations” -handels- og sam 
arbejdsaftaler med de østeuropæiske lande (på nær Rum ænien) og planlæg
ger mere vidtgående associerings(” Europa-” )aftaler.

EFTA er ligeledes i færd med at styrke sam arbejdet med Østeuropa, i 
første omgang i form a f  fælleserklæringer om udbyggede forbindelser ved
rørende b l.a . handel, teknologi, transport og miljø (de tre første, med 
Polen, Ungarn og Tjekkoslovakiet blev underskrevet i jun i 1990). Erklæ
ringerne indeholder udviklingsklausuler, som senere kan føre til mere 
vidtgående frihandelsaftaler. Forhandlinger herom indledes i efteråret 
1990.

Også andre internationale organisationer er i gang med at optrappe 
deres sam arbejdsaktiviteter med landene i Ø steuropa inden for deres 
respektive ansvarsom råder, herunder OECD, Europarådet og ECE. Insti
tutionaliseringen a f  det økonomiske sam arbejde inden for CSCE-proces- 
sens ram m er er under overvejelse. Et fælleseuropæisk m iljøagentur er bl. a. 
foreslået i dette regi.

De nordiske lande har hver for sig afsat betydelige m idler til sam arbejde 
og bistandsprojekter med Østeuropa, bl. a. til projektstøtte, investerings- 
ordninger og uddannelsesprogram m er. De fellesnordiske initiativer, som 
er indeholdt i dette arbejdsprogram , skal ikke dublere den nationale ind
sats, men på afgrænsede om råder udgøre et supplem ent til de nationale 
programmer.

3 Særlige begrundelser for fellesnordiske initiativer

De nordiske lande har en fælles interesse i at diskutere og i videst muligt 
omfang sam ordne deres holdning og formulere fælles initiativer i in terna
tionale sam arbejdsfora samt at udveksle oplysninger og erfaringer om 
landenes bilaterale indsats. De nordiske m inisterm øder og em bedsm ands- 
kom itéer er velegnede instrum enter for en sådan sam rådsfunktion.

D er er en fælles nordisk interesse i at støtte og udvikle navnlig Nordens 
geografiske nærom råder om kring Østersøen og i dele a f  Sovjetunionen. 
O m råder, som måske i et samlet europæisk perspektiv tiltrækker sig m ind
re opmærksom hed. D et er selvsagt ikke tilfældigt, at de baltiske lande 
henvender sig netop til N orden, som de dels føler et historisk og kulturelt 
fællesskab med, dels venter forståelse og engagement fra.
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For Norden er det, ud over at fremme den dem okratiske udvikling i 
om rådet, de interesser, der knytter sig til forureningsbekæmpelsen og til 
beskyttelse af naturen og dens ressourcer, herunder på fiskeriom rådet, som 
tilsiger et udvidet sam arbejde med nærom råderne. Det er også en fælles
nordisk interesse at bidrage til økonomisk og handelsmæssig udvikling af 
nærom rådet. Et udbygget kultursam arbejde er ligeledes af interesse for 
Norden.

Foruden direkte finansiel bistand har de østeuropæiske lande kund- 
skabsoverføring i bred forstand som et hovedønske til sam arbejdet med 
Vesteuropa. Dette kan imødekommes gennem udvekslings-, stipendie- og 
praktikantprogram m er, sem inarer og netværk, gæstelærere/instruktører, 
inform ationsm ateriale osv. De nordiske lande har i deres nationale pro
gram m er mange initiativer på dette område.

Fællesnordiske program m er som supplem ent til de nationale ordninger, 
navnlig på om råder hvor det nordiske sam arbejde traditionelt står stærkt, 
kan im idlertid tilbyde et større udbud a f  uddannelsestilbud, end de enkelte 
lande og sam tidig indebære adm inistrative besparelser ved at udnytte 
eksisterende nordiske netværk og institutioner.

Norden udgøres a f  små lande med en stærk dem okratisk tradition  og et 
højt udviklet socialt system. De m øder ikke med det store økonomiske 
potentiel, men kan for de østeuropæiske lande, hvoraf de baltiske og flere 
andre også er relativt små, repræsentere ligeværdige partnere, hvis sam
fundsindretning på mange m åder forekom m er efterstræbelsesværdig.

I forbindelse med bestræbelser på at opbygge regionale sam arbejdsstruk
turer påkalder det nordiske sam arbejde som sådant sig opmærksom hed 
med et bredt indhold og en uformel form, som adskiller det fra de fleste 
andre internationale organisationer.

Interessen for den nordiske samfunds- og sam arbejdsm odel er i sig selv 
en kvalitet, som der kan bygges på i en fællesnordisk sam arbejdsindsats 
over for Østeuropa. Man bør i den forbindelse også være opmærksom på 
de pågående bestræbelser for at styrke Det Baltiske Råd som et regionalt 
samarbejdsorgan, og N ordens m uligheder for at støtte denne udvikling.

De nordiske udenrigsm inistre bekræftede på deres møde i Molde den
11.-12. septem ber 1990 de nordiske landes ønske om, såvel regionalt som 
bilateralt at udbygge sam arbejdet om kring Østersøen. De drøftede konkre
te m uligheder for at styrke kontakterne med Baltikum og hilste velkom
men Nordisk M inisterråds beslutning om at fremlægge et arbejdsprogram 
for nordisk sam arbejde med de baltiske lande.

4 Nordiske støtteordninger

Nordisk M inisterråd har i 1990 truffet beslutning om nordiske støtte
ordninger på miljø- og investeringsom råderne til fordel for Østeuropa.

Det nordiske miljøfinansieringsselskab, NEFCO, som adm inistreres i
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sam arbejde med Nordisk Investeringsbank (NIB), begynder sin virksom 
hed i oktober 1990. Selskabet skal med en grundkapital på 36 mill. SDR 
finansiere jo in t ventures og lignende nordiske projekter på m iljøom rådet i 
Central- og Østeuropa. Pr. 1. januar 1991 forhøjes låneram m en for N IB’s 
PIL-ordning (projektinvesteringslån) fra 700 til 1.000 mill. SDR. U nder 
ordningen kan NIB yde lån til projekter a f  nordisk interesse i udviklings
lande ogstatshandelslande. F o rå ren e  1990 — 92 har M inisterrådet bevilget 
i alt 27,5 mill. DKK til Nordisk Projekteksportfond (NoPEF) til anvendel
se inden for m iljøsektoren, navnlig i Østeuropa.

Kapitel II 

Konkrete initiativer

1 Nordisk stipendieordning for uddannelsessamarbejde mellem Norden og 
Baltikum

For at frem m e kontakterne mellem N orden og Baltikum på uddannel
sesområdet etableres der under Nordisk M inisterråd en stipendieordning, 
der kan yde stipendier til uddannelses- og praktikophold i Norden for 
stipendiater fra de baltiske lande.

Ordningen påbegynder sin virksomhed så hurtigt som muligt inden for 
en økonomisk ram m e på 5 mill. DKK. for 1990/91.

Stipendierne kan ydes til studieophold på forskellige niveauer af uddan
nelsessystemet, fortrinsvis på universitetsniveau og til erhvervsuddannel-

Stipendier ydes norm alt til 6 m åneders ophold. I særlige tilfælde kan 
stipendiet forlænges til et helt studieår.

Stipendierne kan søges af:
i) studerende, lærere og forskere sam t ansatte i virksom heder og organi

sationer i Baltikum.
ii) Uddannelsesinstitutioner, organisationer og virksom heder i Balti

kum, som ønsker at sende studerende, lærere, forskere eller ansatte på 
studieophold i et nordisk land.

iii) U ddannelsesinstitutioner, organisationer og virksom heder i Norden, 
der er interesseret i at modtage studerende, lærere, forskere eller ansatte 
fra Baltikum.

Ved formidlingen a f  ansøgninger og interessetilkendegivelser kan de 
nordiske inform ationskontorer i Baltikum være behjælpelige (jfr. pkt. 2).

For at sikre en effektiv indslusning a f  stipendiaterne fra Baltikum kan 
der ydes støtte til fornøden sprogtræning, undervisningsm aterialer, etable
ring a f  særlige uddannelseskurser og faglig vejledning m v. Sprogundervis-
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ning kan dels finde sted i N orden, dels ved at der etableres undervisning i 
Baltikum.

Stipendieordningen adm inistreres af Nordisk M inisterråd (Kultur og 
undervisning), dets em bedsm andskom ité (EK-Kultur), samt relevante or
ganer under kulturaftalen, som får til opgave at fastlægge de nærmere 
retningslinier for planlægning og iværksættelse a f  stipendieordningen, her
under stipendiernes størrelse.

Ved tildelingen af stipendier og anden støtte tilstræbes der en passende 
fordeling a f  midlerne mellem de baltiske lande og mellem m odtagende 
institutioner m.v. i Norden.

Der bør arbejdes for gensidighed i ordningen, således at nordboer også 
tilbydes mulighed for studieophold i Baltikum.

Stipendieordningen evalueres med henblik på eventuel revision efter en 
to-årig funktionsperiode.

2 Nordiske informationskontorer i Tallinn, Riga og Vilnius

Nordisk M inisterråd opretter nordiske inform ationskontorer i de tre 
baltiske hovedstæder.

Inform ationskontorem e skal påbegynde deres virksomhed så hurtigt, 
som det er praktisk muligt. M inisterrådet afsætter 4,5 mill. DKK i 1990 og
1991 til etablering og drift a f  kontorerne.

Kontorernes opgave er at fungere som inform ations-, dokum entations-, 
formidlings- og praktisk hjælpecentral mellem Baltikum og Norden.

Inform ationskontorem e skal være i besiddelse af faciliteter, som gør det 
attraktivt at opsøge dem. Det om fatter bl. a.:
— kontorfaciliteter inklusive en hurtig og effektiv forbindelse til Norden,
— personalemæssige ressourcer, der gør det muligt både sprogligt og sub- 

stansmæssigt at etablere dialog mellem N orden og det pågældende 
baltiske land,

— en bred samling af ajourført inform ationsm ateriale om N orden, nor
disk sam arbejde og de nordiske lande, på tryk og audiovisuelt, vedrø
rende sam fundsforhold, uddannelser, kultur, turism e osv.

— en samling a f  skøn- og faglitteratur (på nordiske sprog og i oversættelse),
— viden, kontaktnet og inform ations- og ansøgningsmateriale m v som 

kan gøre kontoret til et effektivt kontakt- og formidlingsorgan for stu
dieophold, stipendier,

— udvekslinger på det kulturelle og folkeoplysende om råde, fremme af 
kontakter mellem folkelige bevægelser m.v.

— mulighed for, i sam arbejde med stedlige og nordiske m yndigheder og 
erhvervsorganisationer, at fungere som inform ations- og kontaktled på 
det økonomiske og erhvervsmæssige område.

Inform ationskontorem e skal i deres virksom hed navnlig være opm ærk
som på muligheder for at form idle forbindelser mellem nordiske institu
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tioner/sam arbejdsorganer og tilsvarende institutioner i opholdslandet 
sam t være behjælpelige med den praktiske gennemførelse a f  N ordisk Mi
nisterråds stipendieordning for Baltikum (jfr. pkt 1).

Inform ationskontorem e begynder deres virksom hed i begrænset måle
stok. Hensynet til, at de hurtigt bliver operative i et bredt kontaktm iljø, 
tilsiger en nær forbindelse med institutioner, som de nordiske lande allere
de har eller påtænker at oprette i de baltiske lande.

A f sådanne findes:
I Tallinn et finsk og et svensk afdelingskontor under de respektive 

generalkonsulater i Leningrad, en lokalansat repræsentant for Sveriges 
eksportråd, en svensk inform ationsm edarbejder, som skal ansættes, samt 
planer om et finsk kulturinstitut. Ved universitetet i Tartu findes desuden 
en finsk og en svensk lektor.

1 Riga  et svensk afdelingskontor under generalkonsulatet i Leningrad, en 
svensk lektor og et dansk kulturinstitut. D anm arks Eksportfrem m eråd har 
besluttet at udsende en handelsrådgiver. Finland planlægger at oprette et 
afdelingskontor under generalkonsulatet i Leningrad samt at udsende en 
lektor.

I Vilnius overvejer Sverige et inform ationskontor og en svensk lektor er 
udpeget.

M inisterrådet giver Generalsekretæren i opdrag at forestå den videre 
planlægning og etablering a f  inform ationskontorem e. Generalsekretæren 
konsulterer Styringsgruppen for K ulturinform ation i Udlandet.

Inform ationskontorem e evalueres efter en to-årig funktionsperiode.

3 Samarbejdsprojekter med Baltikum og Østeuropa inden for rammerne af 
det nordiske samarbejde

Nordisk M inisterråd opretter en Baltikum /Østeuropa-pulje med 4,8 
mill. DKK til disposition i 1990 og 1991 med henblik på sam arbejdspro
jekter med Baltikum, andre nærom råder i Sovjetunionen samt Østeuropa i 
øvrigt. Beslutning om tildeling a f  m idler fra puljen træffes efter samme 
retningslinier, som gælder for ministerrådsreserven.

Nordiske institutioner og em bedsm andskom itéer har allerede for årene
1990, 1991 og 1992 inden for de eksisterende økonomiske ram m er priori
teret en række konkrete aktiviteter i form a f  sam arbejdsprojekter, sem ina
rer, udvekslingsordninger m v. M inisterrådet lægger vægt på, at disse og 
andre initiativer inden for ram m erne i videst muligt omfang realiseres.

Der foreligger endvidere fra institutioner og em bedsm andskom itéer for
slag om yderligere aktiviteter, som for at kunne gennemføres kræver sup
plerende finansiering.
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Kapitel III

Initiativer under overvejelse

1 Miljøforskningssamarbejde i Østersøområdet

Nordisk M inisterråd ønsker at stim ulere til miljøforskningssam arbejde i 
Østersøom rådet. Man vil i den forbindelse undersøge mulighederne og 
behovet for at iværksætte sam arbejdsaktiviteter i form af bl. a. forskerkur
ser, workshops, forskningsprojekter, gæsteforsker- og forskerm obilitets- 
ordninger.

Et forslag til et nordisk miljøforskningsprogram forventes at foreligge 
for M inisterrådet i slutningen af 1990. Forslaget vil b l.a . om fatte sam ar
bejde med forskningsmiljøer i nordens nærom råder, især de østeuropæiske 
lande om kring Østersøen.

Samarbejdet forudses planlagt mellem program kom itéen for miljøforsk
ning under M inisterrådet og berørte parter i Østersølandene.

Samarbejdet indledes i 1991 og løber over en 5-årig periode.

2 Finansiering af investeringer i de baltiske lande

De baltiske lande har i 1990 fået øget økonom isk autonom i, hvilket b l.a. 
indebærer en vis ret til at disponere over egne valutaindkom ster. Den 
økonomiske om strukturering og udvikling af regionen i m arkedsøkono
misk retning vil i de kom m ende år kræve betydelige investeringer og 
import af teknologi.

Samtidigt er de baltiske landes valutafinansieringsm uligheder blevet 
alvorligt forringede fordi den tidligere adgang til valutalån gennem den 
sovjetiske udenrigshandelsbank i praksis er ophørt. D er foreligger ingen 
konkrete planer om større støtteforanstaltninger fra vestligt hold til Balti
kum. Frem tidige lån til Sovjetunionen fra Den Europæiske Bank for 
Genopbygning og Udvikling (EBRD) vil næppe blive kanaliseret til Balti
kum.

Nordisk Investeringsbanks PIL-ordning kan ikke på nuværende tids
punkt finde anvendelse i de baltiske lande, fordi de ikke opfylder grund
kravet om kreditværdighed. Af etablerede sam nordiske finansieringsord
ninger kan kun NEFCO i en vis udstrækning finansiere jo in t ventures 
inden for miljøsektoren i Baltikum. Bilateralt har D anm ark gennem 10- 
fonden og Sverige gennem BITS skabt visse, men begrænsede finansi
eringsmuligheder for jo in t ventures, hhv. uddannelsessam arbejde.

Nordisk Råds præsidium har i skrivelse a f  28. august 1990 opfordret 
Nordisk M inisterråd til hurtigt at foretage en udredning af mulighederne 
for nordisk finansieringsstøtte til investeringer i infrastruktur, udvikling af
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m arkedsøkonom ien, udenrigshandel og miljøbeskyttelse i Baltikum. Jfr. 
også henvendelser fra NFS og Sveriges Industriforbund som nævnt på side 
2 .

En sådan udredning ville kunne danne grundlaget for overvejelser i 
M inisterrådet om støtte til de baltiske landes udvikling mod m arkedsøko
nomi. Den kunne om fatte en kortlægning a f  landenes investeringsplaner 
og finansieringsmuligheder, behovet for supplerende kundskabs- og tekno
logioverførsel i forbindelse med investeringerne sam t sam arbejdsm ulighe
derne med de nordiske lande. Den kunne også indeholde en vurdering af 
mulighederne for øget prioritering a f  baltiske projekter inden for eksiste
rende nordiske finansieringsordninger.

Spørgsmålet om en sådan udredning vil blive drøftet under fællesmødet 
mellem de nordiske sam arbejdsm inistre og finansm inistre medio novem 
ber 1990.

Kapitel IV

Finansiering

Nordisk M inisterråd iværksætter de konkrete initiativer i arbejdspro
gramm et så hurtigt, som det er praktisk muligt.

Nordisk M inisterråds budget for 1990 og budgetforslaget for 1991 inde
holder ikke særlige m idler til sam arbejdsaktiviteter med Baltikum og Ø st
europa. M inisterrådet vil im idlertid anvende overskuddet fra Nordisk 
M inisterråds regnskab for 1989, ialt DKK 14,3 mill. med 5 mill. DKK til 
stipendieordninger, 4,5 mill. DKK til inform ationskontorer i Tallinn, Riga 
og Vilnius samt 4,8 mill. DKK til en Baltikum /Østeuropapulje.

Arbejdsprogrammet finansieres i 1992 og fremover indenfor Nordisk 
M inisterråds budget.



1809

Budget- och kontrollutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets berättelse 1990 (C 1)

BILAGA 2

I betänkandet redogörs även för arbetet med budget- och kontrollutskot
tets kontrolluppgifter 1990.

A. Ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1)

1. Inledning

Till budget- och kontrollutskottet har hänvisats m inisterrådets berättel
se rörande det nordiska sam arbetet, C 1/1991. Berättelsen har även före
lagts rådets fackutskott för yttrande. Beträffande fackutskottens yttranden 
se bihang 1 —5.

Budget- och kontrollutskottet har behandlat berättelsen vid m öten 28 
och 29 januari 1991.

Från och med C 1/1989 ingår m inisterrådets m eddelanden om rådets 
rekom m endationer och yttranden i C 1-dokum entet. M eddelanden som 
rör ett utskotts verksam hetsom råde behandlas antingen i separata betän- 
kanden eller i respektive utskotts yttrande över C 1/1991.

2. Verksamheten 1990

2.1 Övergripande planer och program

Arbetsprogram m et ”N orden i Europa” , som antogs 1989, har även 
under 1990 varit högt prioriterat. Inom program m et beskrivs konkreta 
uppgifter, som måste lösas, dels för att anpassa det nordiska sam arbetet till 
den europeiska integrationen dels för att skapa nordiska lösningar som kan 
påverka utvecklingen inom EG. Sam arbetsm inistram a antog i jun i 1990 
en reviderad version av arbetsprogram m et kallad ”N orden i Europa till 
1992” . I sam band med revideringen utökades arbetsprogram m et m ed ca 
20 nya projekt vilket bl. a. m edfört att praktiskt taget alla sektorer inom 
m inisterrådsorganisationen nu berörs av arbetsprogram m et. Budget- och 
kontrollutskottet behandlade det reviderade arbetsprogram m et vid möte 
den 27 augusti 1990. U tskottet fram höll bl. a. att program m et borde inne
hålla uppgifter om kostnaderna för de olika aktiviteterna sam t att m inis
terrådet bör försöka arbeta för att m indre och m edelstora företag i N orden 
skall ges möjlighet att hävda sig i konkurrensen inom Europa. Dessa
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synpunkter fram fördes i skrivelse till presidiet för vidare befordran till 
m inisterrådet. U tskottet förväntar sig ett besked från m inisterrådet, om 
hänsyn har tagits till utskottets synpunkter i det fortsatta arbetet med 
Norden i Europa- programmet.

Utvecklingen i Ö steuropa har givit den europeiska dim ensionen ett nytt 
perspektiv. M inisterrådet har som ett första steg i ett utökat samarbete 
mellan N orden och Ö steuropa antagit ett arbetsprogram  för Baltikum och 
Östeuropa. Program m et om fattar tre delar:
— U pprättande av nordiska inform ationskontor i Estland, Lettland och 

Litauen
— En nordisk stipendieordning för utbildningssam arbete mellan N orden 

och Baltikum
— En Baltikum /Ö steuropapott som skall användas till andra samarbets- 

projekt
Budget- och kontrollutskottet har kom m enterat Ö steuropaprogram m et i 

betänkande över 1991 årsbudgetförslag.
För att möjliggöra nordiska m iljöinsatser i Ö steuropa har utlåningsra- 

men för N ordiska Investeringsbankens projektinvesteringslån höjts från 
700 M SDR till 1 000 MSDR. Vidare har den N ordiska miljöinvesterings
fonden, NEFCO, startat sin verksam het under 1990.

M inisterrådet har under 1990 utarbetat en statusrapport över den eko
nomiska handlingsplanen ” Ett starkare N orden” . Av statusrapporten 
framgår att arbetet i stort sker i enlighet med den ursprungliga planen. 
Budget- och kontrollutskottet har, dels i m öte med sam arbetsm inister 
T hor Pedersen dels i betänkande över 1991 års budgetförslag, tagit upp 
frågan om hur de projekt, som inte avslutats när handlingsplanen upphör, 
skall kunna finansieras om handlingsplanens medel återgår till de nationel
la budgetarna.

Det nordiska sam arbetsprogram m et för bioteknologi, vars mål är att 
förstärka de nationella förutsättningarna för utnyttjande av bioteknologi 
inom olika om råden och att stärka näringslivets konkurrensförm åga, har 
kom m it väl igång och har under 1990 haft 33 M DKK till förfogande. 
Budget- och kontrollutskottet kan med tillfredsställelse notera att de delar 
av program m et, som bedrivits inom ramen för Nordisk Industrifonds 
verksamhet, haft stort industriellt deltagande och väckt internationellt 
intresse.

N är det gäller m iljösam arbetet har arbetet inom tre nya handlingspro
gram kring luftförorening, havsm iljö och avfallshantering startats. U tskot
tet finner det positivt att arbetet rik tar sig både m ot att förbättra miljö
skyddet i N orden och att försöka påverka det internationella m iljövårds- 
sam arbetet. Samma sak gäller standardiseringssam arbetet, där m an nu 
lägger stor vikt vid arbetet inom de europeiska standardiseringsorganisa- 
tionerna och försöker styrka det nordiska inflytandet vid u tarbetandet av 
nya europeiska standarder. De om råden som f.n. är mest aktuella är 
byggnadsmaterial, konsum entskydd, arbetsm iljö och hälsovård.
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2.2 Organisation

Sam arbetsm inistrarna och ställföreträdarkom m ittén har under 1990 ar
betat vidare med att effektivisera arbetet inom m inisterrådet. Målet är att 
uppnå bästa möjliga resursutnyttjande i förhållande till mål och uppgifter 
samt bästa möjliga arbetsfördelning och organisatoriska uppbyggnad.

Analysarbetet för att kartlägga långsiktiga budgetkonsekvenser har fort
satt och en försöksverksamhet med mål- och ram styrd budgetering av 
institutioner har inletts. Mot bakgrund av den inform ation budget- och 
kontrollutskottet fått om försöksverksamheten m enar utskottet att arbetet 
med mål- och ram styrning kan bidra till ett bättre resursutnyttjande, en 
bättre budgetstyrning och ett ökat konstnadsm edvetande hos institu tio
nerna.

En undersökning av beslutsprocessen inom m inisterrådet har genom
förts i syfte att uppnå ökad effektivitet. Bl.a. kan adm inistrativa förenk
lingar uppnås genom att referaten ges en likartad utform ning. U ndersök
ningen har vidare resulterat i att alla beslut, som kan vara av intresse for 
aktörer utanför m inisterrådskretsen, skall samlas for ett år i taget och 
offentliggöras. Beslut har vidare fattats om nya riktlinjer för inform ations
verksamheten och en omläggning av publikationsverksam heten. Målet är 
att uppnå större spridning av den kunskap som finns i publikationerna och 
en starkare profilering av det nordiska sam arbetet.

Budget- och kontrollutskottet finner det utm ärkt att m inisterrådet arbe
tar aktivt för att öka inform ationen och sprida kunskapen om det nordiska 
sam arbetet. U tskottet skulle em ellertid gärna se ett tätare offentliggörande 
av viktiga beslut än en gång om året.

2.3 Budgetplanering och prioritering

Arbetet med 1991 års budget har skett i enlighet med den förenklade 
budgetprocedur som sam arbetsm inistrarna fastställde 1989. Förutom  att 
vara en förenkling har den nya budgetproceduren inneburit att parlam en
tarikerna kommit tidigare in i budgetarbetet, vilket enligt budget- och 
kontrollutskottets mening, m edverkat till att dialogen mellan rådet och 
m inisterrådet om budgetfrågor varit öppnare och mer konstruktiv än 
tidigare.

Ställföreträdarkom m ittén har i sam arbete med m inisterrådssekretari- 
atet bedrivit ett övergripande analysarbete för att kunna effektivisera det 
nordiska sam arbetet. Bl.a. har flexibiliteten i den nordiska budgeten stude
rats, liksom budgetens tekniska utform ning och presentation. Budget- och 
kontrollutskottet, som vid flera tillfallen efterlyst en m er lättläst och över
skådlig budget, hoppas att detta arbete kom m er att återspeglas i utform 
ningen av budgetförslaget för 1992.

Den systematiska utvärderingen av institutioner, som påbörjades 1989, 
har fortsatt under 1990. Det är fram för allt institutionerna på kultursek-
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torn som blivit föremål för granskning med avseende på m öjligheterna till 
ändrad finansiering och organisation.

1 överensstämmelse med rådets krav på att få läm na synpunkter på 
eventuella nedläggningar och sam m anslagningar av institutioner kom m er 
m inisterrådet att till sessionen 1991 framlägga ett förslag till ” Handlings
program för ändrad finansiering och organisation av kultursektorns insti
tu tioner” . U tskottet hem ställer till m inisterrådet att vid eventuella om or
ganisationer och/eller nedläggningar av institutioner särskilt beakta arbets
givaransvaret gentemot de anställda vid institutionerna.

Budget- och kontrollutskottets vill här hänvisa till y ttrande över 
C 1/1990 (1/1990/b) där utskottet bl. a. hem ställde till m inisterrådet:
1. att inhäm ta rådets synpunkter innan större om disponeringar inom 

redan fastställd budget genomförs.
2. att eventuella förslag om nedläggningar eller sam m anslagningar av 

nordiska institutioner överläm nas till rådet för synpunkter innan defi
nitiva beslut fattas (jfr. art. 46 i Helsingforsavtalet).

På detta har m inisterrådet svarat:

ad 1. M inisterrådet är principiellt enig i denna ståndpunkt att inte företa 
andra ändringar mellan förslag och fastställd budget än som är m otiverade 
av Nordisk Råds synpunkter. En förutsättning för en sådan ordning är 
em ellertid att rådet finner en lösning på det problem som uppstår när rådet 
föreslår ökningar av budgeten som inte m otsvaras av förslag om m otsva
rande m inskningar. En lösning på detta problem vore att rådet form ulerar 
sitt uttalande om budgeten som ett konkret preciserat alternativ innanför 
den totalram  som m inisterrådet fastställt.

ad 2. M inisterrådet er enig i at Nordisk Råd skal ha anledning til å uttale 
seg om eventuelle forslag om avvikling eller sam m enslutning av nordiske 
institusjoner. M inisterrådet henviser forøvrig til m inisterrådsförslaget om 
endret finansiering og organisasjon av kultursektorens institusjoner.

Budget- och kontrollutskottet finner det positivt, att m inisterrådet ac
cepterar rådets önskan, att u ttala sig om större om disponeringar och om 
avveckling eller sammanslagning av institutioner. U tskottet har också 
förståelse för de problem , som kan uppstå, om rådet i dagens kärva 
budgetläge föreslår ökningar utan att samtidigt kom m a med förslag om 
m otsvarande minskningar. U tskottet m enar em ellertid, att m an skulle 
kom m a tillrätta med en del av dessa problem , om det fanns en långsiktig 
prioritering och budgetplanering av det nordiska sam arbetet. Enligt ut
skottets mening är det viktigare än någonsin att både rådet och m inisterrå
det, för seriösa och konstruktiva diskussioner om vilka om råden och 
aktiviteter som bör prioriteras för att ge bästa möjliga resursutnyttjande.

U tskottet har i viss m ån redan berört dessa frågor i sitt uttalande till 
C 2/1990 (7/1990/b) där utskottet hem ställde till m inisterrådet:

1. utveckla C 2-dokum entet till ett reellt planläggningsdokument för de 
närm aste åren med klara budget och tidsram ar sam t prioriteringar. 
D etta bör ske redan vid u tarbetandet av C 2/1991
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2. att arbeta för en långsiktig prioritering och budgetplanering av det 
nordiska samarbetet

3. att budgetproceduren i vid bemärkelse, det vill säga inkl. C 2, snarast 
blir föremål för en gemensam diskussion mellan rådet och m inisterrå
det

4. att rådet ges tillfälle att ta del av rapporten över undersökningen av 
långsiktiga budgetkonsekvenser sam t av analysen av projektbudgeten 
samt att dessa frågor tas upp till en diskussion mellan rådet och m inis
terrådet

5. att rådet ges tillfälle att yttra sig både över förslag till nedläggningar 
eller sam m anslagningar av institutioner och andra större om dispone
ringar inom ramen för den fastställda budgeten innan definitiva beslut 
fattas

6. att arbeta för att nya handlingsplaner och -program innehåller klara 
kostnads-, finansierings- och tidsplaner

7. att under de närm aste åren fortsatt budgetmässigt prioritera kulturom 
rådet, forskning och utveckling, miljö i vid bemärkelse, trafiksäkerhet 
samt Europaprogram m et.

Nordisk M inisterråd ønsker i den anledning å fremføre følgende:
"D er henvises til C 2/1991, som i forhold til C 2/1990 er ændret og 

udbygget i overensstemmelse med ovennævnte udtalelser. Navnlig er do
kum entets indhold formuleret i form af konkrete m ålsætninger for priori
terede indsatser med tidsram m er inden for de enkelte sektorer, ligesom 
der for hver sektor er angivet de budgetmæssige planlægningsforudsæt
ninger. I et afsluttende kapitel er desuden sam m enfattet budgetudsigterne 
for de kom m ende år under bestem te forudsætninger.

M inisterrådets m er långsiktiga planering av det nordiska sam arbetet 
framgår av C 2/1991 om det fram tida nordiska sam arbetet. Vad gäller 
budgetplaneringen fram över är em ellertid inte m inisterrådet berett att nu 
ange några specificerade ramar. C 2-dokum entet skall istället uppfattas 
som en typ av indikativ planering inom vilken de m er precisa priorite
ringarna görs inför varje enskilt budgetår. Istället för att ange specifika 
sektorram ar för flera år fram över anser m inisterrådet att det är angelägna
re att införa sådana m ekanism er i budgetprocessen att ett effektivare 
resursutnyttjande uppnås. Häri ingår b l.a. den förenklade lönebudgete- 
ringen som införts för 1991 och det utvecklingsarbete med ökad mål- och 
ramstyrning av institutioner som f.n. pågår.

Nordisk Råds presidium  og sam arbeidsm inistrene drøftet budsjettpro- 
sedyren og C 2-dokum entets form i sitt felles møte i mai 1990. Med 
utgangspunkt i denne diskusjonen og forslag fra Nordisk Råds organisa
sjonskomite har sam arbeidsm inistrene foreslått en rekke justeringer av 
den nåværende prosedyre. Disse forslag vil bli gjenstand for fortsatt disku
sjon når prediet og sam arbeidsm inistrene m øtes i jan u ar 1991.

Vad gäller de långsiktiga budgetkonsekvenserna kom m er en arbetsgrupp 
att lämna en rapport till sam arbetsm inistrarna i januari 1991. Rapporten 
kom m er att överläm nas rådet för kännedom .

I m inisterrådets beredningsprocess ingår att handlingsplaner och samar- 
betsprogram skall innehålla specifiserade tidsplaner och kostnadsberäk
ningar.
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Vad slutligen gäller de kom m ande årens prioriteringar vill m inisterrådet 
hänvisa till vad som anförts ovan i anledning av yttrande 4/1990/k.” (Av 
vilket framgår att m inisterrådet under 1991 prioriterar Norden i Europa
program m et, miljöfrågorna och kultursektorn).

Budget- och kontrollutskottet anser att det är positivt att C 2/1991 mer 
fått karaktär av planeringsdokum ent än C 2/1990. U tskottet återkom m er 
med kom m entarer till detta i sitt betänkande över C 2/1991.

3. Ministerrådets åtgärder med anledning av budget- och kontrollutskottets 
kontrolluppgifter 1989

U nder 1989 lät budget- och kontrollutskottet genomföra följande kon
trolluppgifter:
— U tvärdering av verksamheten vid Nordiska sam arbetsorganet för ve

tenskaplig inform ation (NO RDIN FO )
— U tvärdering av det nordiska sam arbetet inom standardisering på kon

sum entom rådet.
N är det gäller N O R D lN FO s verksam het läm nade utskottet inga förslag 

till förändringar av verksamheten dels mot bakgrund av att utredarens 
rapport inte gav tillräckligt underlag för detta dels för att N ordiska Forsk- 
ningspolitiska rådet (FPR) påbörjat en egen utvärdering av NO RD IN FO. 
Enligt vad utskottet har erfarit har FPR  föreslagit en delvis omläggning av 
N O R D lN FO s verksamhet.

Utvärderingen av konsum entom rådet gav utskottet anledning att föreslå 
m inisterrådet att i stället för att använda resurserna till projektverksam het 
stärka sin roll som ” kom m unikationscenter” i det nordiska sam arbetet, 
genom att i högre grad än tidigare avsätta resurser till konsum entrepresen
tanters aktiva deltagande i det konkreta standardiseringssam arbetet natio
nellt och i den europeiska standardiseringsorganisationen CEN.

Som framgår av nedanstående har m inisterrådet annam m at de synpunk
ter som fram förts av rådet.

Nordisk M inisterråd ønsker at meddele følgende:
”Som led i arbejdet med at styrke forbrugerrepræsentationen i standar

disering har NEK etableret et nordisk netværk med en kontaktperson i 
hvert land. Inden for netværket orienteres om nationale, europæiske og 
andre internationale standardiseringsinitiativer, som har forbrugerinteres
se. K ontaktpersonerne koordinerer nordisk deltagelse i europæiske og 
andre internationale m øder og tager initiativ til nordiske formøder. D er er 
afsat m idler til deltagelse som observatør i tre årlige m øder i SECO, som er 
et EF-organ for forbrugerdeltagelse i standardisering.

Den tidligere nationale udarbejdelse af standardiseringsforskrifter er i 
alt større grad blevet erstattet med deltagelse i europæiske og andre inter
nationale standardiseringskom itér og samarbejdsorganer. NEK vil kun 
drive projektvirksom hed på enkelte om råder, hvor nordiske forbrugeror
ganer har særlig kompetence. Det er på sådanne om råder vigtigt at opret
holde og udvikle et videngrundlag og at udarbejde prøvningsm etoder og
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fastsætte kravniveauer. D et er bl. a. afsluttet et projekt om prøvningsm eto
der for vaskemaskiner. R apporten (NEK -rapport 1990:4) er oversat til 
engelsk, idet resultaterne skal bruges i det internationale standardiserings
arbejde. En reproducerbar prøvningsm etode vil være nødvendig bl. a. for 
indførelse af en europæisk energimærkning, som også om fatter oplysninger 
om vaskeevne.”

Budget- och kontrollutskottet anser att det är positivt att de resultat, 
som kom m er fram vid utskottets granskningar, tas till vara av m inisterrå
det. U tskottets kontrollfunktion kan på detta sätt bli ett led i effektivise
ringen av det nordiska sam arbetet.

4. Yttrande från Nordiska rådets fackutskott

Juridiska utskottet uttalar tillfredsställelse över att m inisterrådet fram 
lagt en revision av arbetsprogram m et ” N orden i Europa” sam t att m inis
terrådet har tagit initiativ  till att föra in den östeuropeiska dim ensionen i 
det nordiska sam arbetet genom ett eget arbetsprogram  fór sam arbetet med 
Ö steuropa. U tskottet beklagar att M inisterrådet inte ansett det ändam åls
enligt med en gemensam nordisk handlingsplan på flyktingom rådet, efter
som utskottet fortsatt anser att det finns behov för en sådan plan. Juridiska 
utskottet delar m inisterrådets värdering om att den nordiska äktenskaps
kon ventionen från 1931 bör revideras och pekar på att de delar av konven
tionen som behandlar barns rättsliga ställning också är mogen för en 
modernisering.

N är det gäller konsum entpolitik är utskottet tillfreds med att m inisterrå
det lagt stor vikt vid att följa med i den europeiska utvecklingen och 
analysera konsekvenserna för konsum entskyddet i de nordiska länderna. 
U tskottet fram håller än en gång vikten av att upprätthålla den höga nor
diska am bitionsnivån på konsum entom rådet och att N orden försöker 
påverka utvecklingen där man ännu inte utarbetat EG-direktiv.

K om m unikationsutskottet konstaterar att m inisterrådet överhuvudtaget 
inte kom m enterat följande att-satser i y ttrande över C 1/1990: 
att inkludera både charter och den reguljära flygtrafiken i arbete med

liberalisering av den nordiska transportm arknaden 
att verka för att alla trafikantgruppers m obilitet tillgodoses 
att verka för utvecklandet av en attraktiv  nordisk ungdom sreseprodukt.

K om m unikationsutskottet anser att dessa punkter utgör ett viktigt in
lägg i det nordiska sam arbetet som borde beaktas av m inisterrådet. För 
övrigt anser kom m unikationsutskottet att sam arbetet på trafiksäkerhets
om rådet fortsatt bör vara högt prioriterat.

K om m unikationsutskottet uppm anar vidare m inisterrådet att om edel
bart se till att det utarbetas en samlad plan för de fortsatta infrastruktu
rinvesteringarna i Norden i enlighet med rekom m endation nr 44/1987.

U tskottet delar m inisterrådets åsikt att turism en får en allt större bety-
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delse som en av fram tidens basnäringar, och understryker att turism en 
inom det regionala sam arbetet i allt högre grad betraktas som en viktig 
faktor för sysselsättning och näringslivsutveckling.

Kulturutskottet påpekar vikten av att man inom  det nordiska sam arbetet 
snabbt kan reagera på internationella politiska förändringar och vidta 
nordiska åtgärder där så är möjligt. Mot denna bakgrund är utskottet 
positivt till att m inisterrådet reagerat snabbt på utvecklingen i Ö steuropa 
och antagit ett arbetsprogram  för sam arbe m ed Baltikum och Östeuropa. 

Följande frågor framhålls särskilt av kulturutskottet:
— En utvärdering av om organiseringen inom det allm änkulturella om rå

det i Nordiska m inisterrådet bör företas
— En evaluering av hur behoven hos m ålgruppen barn tillgodosetts inom 

alla nordiska organ bör göras
— En översikt över utbytes- och stipendieprogram  bör redovisas i C 1- 

dokum entet
— Inform ation till anställda vid uppsägningar o.dyl. i sam band med för

ändringar av de nordiska kulturorganisationerna bör särskilt beaktas. 
Social- och m iljöutskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet

tagit fasta på behovet att integrera m iljöfrågorna i alla sektorer. För övrigt 
vill utskottet särskilt fram hålla följande:
1. U tskottet anser, a tt insatser m ot ungdom sarbetslösheten är så väsentli

ga att de ej bör nedläggas av prioriteringsskäl.
2. M inisterrådet bör undersöka m öjligheterna till enhetliga regler om 

löneskydd vid konkurs.
3. Det är fortsatt utskottets uppfattning, a tt den nordiska trygghetskon- 

ventionen bör stärkas så att den blir ett hållbart instrum ent för bevak
ning av den sociala dim ensionen inom ram en för EES-förhandlingam a.

4. M inisterrådet bör uppm ärksam m a m öjligheterna att bibehålla de nor
diska ländernas alkoholpolitik vid ett närm are sam arbete med EG.

5. U tskottet anser att rapportering om m iljöpolitiken i de nordiska län
derna i enlighet med rekom m endation nr 22/1988 bör ske årligen och i 
enlighet med de principer som blivit resultatet av överläggningen mel
lan utskottet och m iljöm inistrarna den 28 januari 1991.

6. U tskottet anser, a tt m inisterrådet bör främ ja undervisning och forsk
ning inom m iljöom rådet och härvid speciellt beakta m iljösituationen i 
Baltikum.

7. U tskottet anser att det utlovade sam arbetsprogram m et på arbetsm ark
nadsom rådet mellan Baltikum och Norden bör påskyndas.

Ekonom iska utskottet välkom nar m inisterrådets initiativ  till sam arbets
program m et för Baltikum och Östeuropa, även om utskottet gärna sett att 
program m et förelagts rådet i form av ett m inisterrådsförslag. U tskottet är 
em ellertid inte helt tillfreds med innehållet i program m et och förutsätter, 
att den föreslagna stipendieordningen kom m er att om fatta de, enligt ut
skottet, viktigaste och mest efterfrågade kunskapsom rådena, bl. a. (mark-
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nads)ekonomi, lantbrukskunskap och språk. N är det gäller den ekonom is
ka handlingsplanen konstaterar utskottet, att arbetet i stort löper planen- 
ligt, bortsett från kam panjen för utländska investeringar i N orden, som 
inte kunnat genomföras. U tskottet finner det välm otiverat att ersätta 
projektet med ett annat ekonom iskt sam arbetsprojekt, t. ex. inom ramen 
for sam arbetet med Baltikum och Östeuropa.

Ekonomiska utskottet fram håller vidare att i stort sett allt sam arbete på 
finansm inistrarnas om råde ligger inom ramen för den ekonom iska hand
lingsplanen. Enligt utskottets mening kom m er detta att skapa problem när 
planen upphör med utgången av 1992. U tskottet hoppas på en dialog med 
finansm inistrarna om hur det ekonom iska sam arbetet i N orden skall be
drivas efter 1992.

B. Redovisning av budget- och kontrollutskottets kontrolluppgift 
1990

Budget- och kontrollutskottet har enligt sin uppgift att ” utöva rådets 
kontrollerande uppgifter över N ordiska m inisterrådet och nordiska insti
tutioner som finansierar sin verksamhet över m inisterrådets budget” un
der 1990 låtit genomföra en granskning av Det nordiska samarbetet inom  
byggområdet.

Granskningen har utförts av civilingenjör Björn Svedinger under tiden 
maj —oktober 1990.

Granskningen, som genom förts genom studier av dokum entation, ett 
50-tal intervjuer och deltagande i möten inom byggsektorn, har resulterat i 
en rapport. Rapporten, som föreligger som separat bilaga till presidierap
porten 1991, har översänts till Nordiska rådets ekonom iska utskott för 
yttrande. Ekonomiska utskottets synpunkter har beaktats i nedanstående 
yttrande från budget- och kontrollutskottet.

Enligt den uppdragsbeskrivning som utform ats av budget- och kontroll
utskottet skulle föremålen för granskningen vara:
— Handlingsprogram för nordiskt sam arbete inom bostads- och byggsek

torn från 1983
— Nordisk handlingsplan för ökad sysselsättning inom byggsektorn från

1985, härvid skulle särskilt beaktas:
— Norden som hem m am arknad — ökad harm onisering av byggföre- 

skrifter med ökad sam handel som följd
— Byggsektorns internationalisering — sam nordisk byggexport
— De viktigaste nordiska sam arbetsorganen
— Nordiska kom m ittén för byggbestämmelser (NKB)
— Insta-B (internordisk standardiseringssam arbete inom byggsektorn)
— Nordiska byggforskningsorganens sam arbetsgrupp (NBS)

Avsikten med granskningen var att belysa förutsättningar, effektivitet
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och resultatanvändning i det nordiska byggsamarbetet. U tskottet önskade 
även få en del frågor kring konsekvenserna av utvecklingen inom EG 
belysta.

Enligt utredaren har det inte varit möjligt att göra en konventionell 
m ålutvärdering, eftersom de yttre förutsättningarna ändrats så radikalt 
under senare år, att målen blivit föråldrade. Arbetet har i stället fokuserats 
på en strukturering och analys av nuläget utifrån en genomgång av verk
samheten under perioden 1983 — 1990. Även sam arbetsorganens förmåga 
till anpassning till de ändrade förutsättningarna har studerats.

N är det gäller handlingsprogram m et från 1983 konstaterar utredaren, 
att programmet är heltäckande, men att målbeskrivningen är så generell 
att den inte kan utgöra någon bas för en utvärdering. Handlingsprogram 
met har heller inte varit styrande för verksamheten. Handlingsplanen från 
1985 är m er operativ, den behandlar i huvudsak nordisk sam handel och 
export. En del aktiviteter inom  dessa om råden har genomförts, bl. a. har 
det skett en ökad harm onisering av byggföreskrifter och de tekniska hind
ren för nordisk samhandel är i stort avskaffade. Därem ot har planen inte 
haft någon inverkan på det nordiska exportsam arbetet.

I intervjuerna har uttalats en viss skepsis till planens betydelse. Det är 
främst tre faktorer som anses ha bidragit till detta:
1. Tiden för planens fastställande var för lång. Planen började utarbetas 

1983 men fastställdes först 1987, vilket gjorde att mycket i planen var 
inaktuellt när arbetet kunde påbörjas.

2. Samarbetsorganen inom byggsektorn medverkade inte i program arbetet 
och kände sig inte heller berörda av program m et som sådant.

3. N är det gäller arbetet för att främ ja nordisk byggexport är det ett 
område, som styrs av andra faktorer, än de som ligger inom ram en för 
bostadsm inistram as och äm betsm annakom m ittéem as verksamhet. I 
detta fall har planen alltså misslyckats.
N är det gäller de tre viktigaste sam arbetsorganen inom byggsektorn 

NKB, INSTA-B och NBS ges ett sam stäm m igt om döm e att effektiviteten 
och kvaliteten är bra och att arbetet haft stor betydelse för att föra de 
nordiska länderna sam m an. Resultaten har utnyttjats nationellt och den 
tekniska harm oniseringen har nått långt.

N är det gäller NKB och INSTA-B har arbetet, från att ha varit helt 
inriktat på intem ordiskt samarbete, nu fokuserats på utvecklingen i Euro
pa. Således har arbetet med nordiska standarder upphört till förm ån för 
deltagande och påverkan i det europeiska standardiseringssam arbetet. 
NBS har em ellertid hållit fast vid sin ursprungliga roll, att vara ett forum 
för in tem ordiskt samarbete.

Som övergripande resultat av det nordiska sam arbetet inom byggsektorn 
har fram för allt betonats värdet av personkontakter och kontaktnät, erfa
renhetsutbyte och stimulans. D etta gäller både inom m inisterier, myndig
heter, standardiseringsorgan, forskningsorgan och näringsliv. Som m er
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konkreta resultat näm ns gem ensamma produktregler, likartade byggbe- 
stämmelser i de nordiska länderna, harm onisering av det tekniska re
gelverket, starkt nordiskt inflytande i internationella organ, ett väl utveck
lat nordiskt forskarsam arbete, som kunnat utnyttjas i internationella kon
takter.

Samtidigt som rapporten ger en klar indikation på att arbetet inom 
sektorn bedrivits effektivt och varit av stort värde konstateras också, att 
den politiska styrningen varit bristfällig, att det finns vissa glapp och att 
det saknas gem ensamma mål för sam arbetet.

När det gäller det nordiska sam arbetet inom byggsektorn får man inte 
glömma bort att den nordiska finansieringen endast utgör en liten del av 
den totala kostnaden. Nationell finansiering och därm ed intresse m edver
kar till att arbetet revideras löpande och att arbetet uppenbarligen bedrivs 
på rätt sätt, därem ot kan man fråga sig, om det är rätt saker som genom
förs, om man ser det ur ett nordiskt perspektiv.

U tredaren pekar i rapporten på några frågor som har relevans även för 
andra nordiska sam arbetsom råden än byggsektorn. Det gäller för det första  
hur de nationella äm betsm än och tjänstem än, som arbetar med nordiska 
frågor, skall kunna prioritera det nordiska sam arbetet, när arbetet med 
nationella frågor m åste komma i första hand. Det gäller för det andra 
Danm arks dubbla lojalitet, N orden contra EG, med knappa resurser blir 
prioriteringen av EG -sam arbetet ett måste. Det gäller för det tredje bristen 
på intern sam ordning inom m inisterrådsorganisationen. Budget- och kon
trollutskottet m enar att fram för allt punkterna ett och tre bör bli föremål 
för en diskussion inom m inisterrådet.

U tredaren påpekar att det nordiska stödet till byggsektorn är marginellt i 
förhållande till branschens om sättning. Men att stödet är viktigt som styr- 
och smörjmedel för det nordiska synsättet. Eftersom budgeten reellt sett 
m inskat under de senaste åren m enar utredaren att medlen nu är otillräck
liga för att ha den nödvändiga styrfunktionen av det nordiska sam arbetet 
med hänsyn till utvecklingen i Europa. Han föreslår därför att budgeten 
ökas från 7,6 M DKK till 10 M DKK. Det skulle m otsvara 1,5% av m inis
terrådets budget vilket kan jäm föras med de 15 % som är sektorns andel av 
BNP i de nordiska länderna. U tredaren föreslår att medlen i första hand 
användes till:
— Ett nytt integrerat sam arbetsprogram  för sektorn som lägger tonvikt på 

frågor om mål och m ålgrupp för det nordiska sam arbetet. Arbetet kan 
inledas som en id-konferens med samtliga samarbetsorgan.

— Ett inform ationsm aterial som beskriver den nordiska bygg- och bo
stadssektorn för att ge sektorn en levande och intressant identitet.

— Ett ytterligare stöd till Insta-B som kom pensation för bortfallet från 
N ordisk Industrifond och för att säkerställa att den nordiska potenti
alen utnyttjas i CEN-arbetet som nu blir allt intensivare.
Budget- och kontrollutskottet instäm m er i ekonom iska utskottets syn-



1820 C 1: Bilaga 2

punkt, att det är av avgörande betydelse för byggsektorns fram tid i det 
nordiska sam arbetet, att det klart tas ställning till m otiv och mål för 
sam arbetet. Budget- och kontrollutskottet m enar också, att arbetet med ett 
nytt sam arbetsprogram  kan ge såväl de politiska organen som myndigheter 
och institutioner tillfälle att analysera och prioritera verksamheten och att 
ta ställning till vad man skall sam arbeta om och hur man skall samarbeta, 
för att kunna genomföra de aktiviteter, som är mest relevanta ur ett 
nordiskt perspektiv. Genom arbetet med ett nytt sam arbetsprogram  skulle 
sektorn kunna få den politiska förankring, som enligt utredaren saknas 
idag.

Budget- och kontrollutskottet instäm m er även i att inform ationen om 
det nordiska sam arbetet inom sektorn bör ökas. Av rapporten framgår, att 
det nordiska sam arbetet inom byggsektorn i hög grad är en myndighetsfrå- 
ga och att både branschen och de politiskt ansvariga inom om rådet är 
relativt okunniga om och litet intresserade av det nordiska sam arbetet. 
M ot denna bakgrund bör, enligt utskottets mening, m ålgrupperna för en 
utökad inform ation främst vara näringslivet och ansvariga politiker.

Budget- och kontrollutskottet är också enigt med utredaren om att 
standardiseringssam arbetet är en viktig del av det nordiska byggsamarbe- 
tet. Samtidigt instäm m er utskottet i ekonom iska utskottets mening om, att 
detta är en fråga, som naturligt bör tas upp i ett nytt sam arbetsprogram . 1 
detta sam m anhang bör man också undersöka andra samarbets- och finan
sieringsmöjligheter.

1 rapporten finns även en del förslag av organisatorisk karaktär, som 
enligt utskottets mening, kan vara av intresse vid bedöm ningen av det 
fortsatta nordiska sam arbetet inom byggsektorn. Bl.a. har intervjuerna 
visat att det finns ett ”glapp” mellan Ä m betsm annakom m ittén för bygg- 
frågor (ÄK-bygg) och sam arbetsorganen och att ÄK-byggs styrning varit 
svag, vilket gjort att sam arbetsorganen levt sitt eget liv. Enligt utredaren 
skulle avståndet mellan ÄK-bygg och samarbetsorganen kunna minskas 
om representanter med viss regelbundenhet bjuds in till ÄK-byggs möten 
för ömsesidig inform ation.

U tredaren pekar också på att samordningen mellan samarbetsorganen 
skulle kunna förbättras t. ex. genom att sekreterarna i de olika sam arbets
organen möts med jäm na m ellanrum  i ett s. k. sekreterarkollegium.

Det nordiska sam arbetet inom byggsektorn bedrivs till stor del inom ett 
antal m indre grupper, fram för allt gäller detta NBS. U tredaren fram håller 
att man inom m inisterrådet och ÄK-bygg betonat vikten av, att det finns 
pengar för nya insatser och att alla medel inte bör vara uppbundna i arbete 
inom perm anenta grupper. M ot denna bakgrund har m öjligheterna att 
tidsbegränsa ÄK-byggs bidrag till dessa grupper diskuterats. U tredarens 
slutsats är att avgörandet om gruppernas m andattid  bör ligga hos NBS, 
men att ÄK-bygg ändå kan begränsa sitt stöd att gälla t. ex. 3 +  3 år. De 
grupper, som har behov av detta, bör ändå kunna fortsätta sitt arbete
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utöver denna tid genom att precisera nya uppgifter eller genom att bilda en 
annan sam arbetsform  med egen finansiering.

Med utgångspunkt i rapporten, i ekonom iska utskottets yttrande och i 
ovan fram förda synpunkter vill budget- och kontrollutskottet fram föra 
följande förslag beträffande det fram tida nordiska sam arbetet inom bygg
sektorn.

U tskottet föreslår att m inisterrådet, med foreliggandde rapport som 
underlag, genom för en analys av motiv, mål och prioriteringar för det 
fortsatta sam arbetet inom byggsektorn. Resultatet av analysen bör utm yn
na i ett m inisterrådsförslag om sektorns fram tid. Förslaget bör om fatta alla 
delar av det nordiska byggsamarbetet och ta  ställning till finansieringen av 
de föreslagna aktiviteterna. Eftersom förslaget också bör ta ställning till 
hur stor del av den nordiska budgeten som skall satsas på byggsektorn 
avstår budget- och kontrollutskottet från att nu lägga fram ett förslag om 
en ökning av medlen till sektorn.

Budget- och kontrollutskottet m enar em ellertid att man inom ram en för 
nuvarande sam arbete bör kunna förbättra inform ationen om det nordiska 
byggsamarbetet i enlighet med utredarens förslag.

5. Budget- och kontrollutskottets förslag

U nder hänvisning till ovanstående föreslår utskottet
A. Att Nordiska rådet med anledning av berättelsen C 1/1991 

beslutar om följande uttalande:
N ordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet
1. att inom ramen for den pågående effektiviseringen av minis- 

terrådsorganisationen arbeta för en ökad intern sam ordning 
mellan sektorerna

2. att i det fortsatta arbetet lägga vikt vid de synpunkter som 
budget- och kontrollutskottet sam t fackutskotten framfört.

B. Att m inisterrådet till N ordiska rådets 40:e session framlägger ett 
förslag om det fortsatta nordiska sam arbetet inom byggsektorn 
och att hänsyn därvid tas till de synpunkter som fram förts av 
budget- och kontrollutskottet.

C. Att Nordiska rådet lägger C 1/1991 till handlingarna.

Stockholm den 29 januari 1991

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Anker Jørgensen (S)

Wiggo Komstedt (m) Jens Marcussen (FrP)
Förm an

Ólafur G. Einarsson (Sj) M arit Rotnes (A)
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Juridiska utskottets uttalande över Nordiska ministerrådets berät
telse om det nordiska samarbetet (C 1)

1. Innledning

Nordisk Råds presidium  har henvist Nordisk M inisterråds beretning for 
det nordiske sam arbeidet til Nordisk Råds 39. sesjon 1991 til Juridisk 
utvalg til uttalelse.

Utvalget har behandlet beretningen på sine m øter den 28, —30. januar
1991 i Stockholm. Utvalget har ta tt stilling til de kapitler som angår 
utvalgets ansvarsom råder og enkelte andre om råder som er av særlig 
interesse. U tvalget har således behandlet deler av kapittel II, sam t kapitle
ne III, IV, V, VI og deler av kapitlene VII, X og XII.

M eddelelsene om Nordisk Råds rekom m endasjoner er inkludert i beret
ningen under de respektive kapitlene. Juridisk utvalg har valgt å behandle 
disse meddelelsene i tilknytning til hvert kapittel i beretningen. Rekom 
m endasjoner som foreslås avskrevet er behandlet i en særskilt betenkning.

2. Virksomheten i 1990

2.1. Den internasjonale dimensjon

I M inisterrådets dokum ent konstateres det at utviklingen i Europa samt 
Øst Europa og Baltikum har satt sitt sterke preg på det nordiske sam arbei
det også i 1990. På en rekke viktige om råder er det truffet beslutninger 
med relevans for arbeidet med N orden i Europa. Juridisk utvalg vil kom
m entere de aktuelle tiltakene i tilknytning til behandlingen av de respekti
ve kapitlene i beretningen.

Juridisk utvalg vil im idlertid innledningsvis uttrykke tilfredshet med at 
M inisterrådet har lagt fram en revisjon av arbeidsprogram m et N orden i 
Europa 1 9 8 9 -9 2 . Utvalget har tidligere gitt sin tilslutning til det opprin
nelige arbeidsprogram m et. Det reviderte arbeidsprogram m et har fått titte 
len ”N orden i Europa til 1992” . M ålsettingen med arbeidet er å utnytte 
kapasiteten i det nordiske sam arbeidet best mulig i et europeisk perspek-

Juridisk utvalg har videre med tilfredshet notert at M inisterrådet i løpet 
av virksom hetsåret har ta tt in itiativ  til systematisk å bringe den østeurope
iske dim ensjonen inn i M inisterrådets arbeid, gjennom å presentere et eget 
arbeidsprogram  for Øst Europa. A rbeidsprogram m et danner etter utval
gets syn et godt utgangspunkt for det videre arbeidet med Øst Europa- 
spørsm ålene i det nordiske sam arbeidet.

Juridisk utvalg har også merket seg at sam arbeidsm inistrene har sagt seg 
beredt til å legge fram et ministerrådsförslag om endringer av Helsingfors-

BIHANG 1
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avtalen til rådssesjonen i 1991, for å im øtekom m e ønsker fra Nordisk Råd 
om endringer i rådets organisasjonsstruktur, og herunder også få den 
internasjonale dim ensjon i rådsarbeidet klarere fram i regelverket.

2.2. Flyktninge- og migrasjonsspørsmål

Juridisk utvalg vil generelt uttrykke sin anerkjennelse over at det nordis
ke sam arbeidet om flyktninge- og migrasjonsspørsmål er kom m et inn i 
etablerte former. Av virksom hetsberetningen går det fram at det både i 
sam rådsgruppen for flyktningespørsmål og i kontaktgruppen for migra
sjonsspørsm ål har vært betydelig aktivitet i 1990. Beretningen gir en fyldig 
redegjørelse om prosjekter og andre aktiviteter på om rådet.

Utvalget har særlig merket seg at sam rådsgruppen vil forsterke sam ar
beidet om kring utviklingen av langsiktige flyktningepolitiske strategier. 
Videre at sam rådsgruppen har hatt kontakt med U N H C R for å få bedre 
koordinering og ressursbruk. Det er etter utvalgets m ening av stor betyd
ning at U N H C R trekkes inn i dette arbeidet.

N år det gjelder Juridisk utvalgs tidligere henstilling om å vurdere mulig
hetene for å utarbeide en handlingsplan for det videre sam arbeidet på 
flyktningeområdet, kan utvalget beklage at M inisterrådet ikke anser en slik 
plan hensiktsmessig. Det er fortsatt utvalgets oppfatning at det i dagens 
situasjon er behov for en felles nordisk handlingsplan på om rådet. U tval
get noterer at sam rådsgruppen riktignok har til hensikt å foreta en samlet 
beskrivelse av de flyktninge- og im m igrasjonspolitiske spørsmål som dis
kuteres i gruppen, de oppnådde resultater og planene for den nærmeste 
fram tid. Til en viss grad vil et slikt dokum ent muligens fylle noen av de 
samme behovene som en handlingplan. En handlingsplan ville im idlertid 
være m er forpliktende. Juridisk utvalg ser likevel med interesse fram  til 
den bebudede redegjørelsen.

Utvalget har også m erket seg at sam rådsgruppen har drøftet de konse
kvenser som EFs grensekontroll-konvensjon vil få for den nordiske pass
union. Spørsm ålet har vært på dagsorden for m øtene mellom utvalget og 
M inisterrådet de seneste årene. Utvalget deler M inisterrådets håp om at 
spørsmålene om kring grensekontroll mellom EF-landene og de nordiske 
land kan avklares i løpet av 1991.

2.3. Nordisk Råds uttalelser og rekommendasjoner

Rek. 20/1989  om intensivert overvåkning av boikottlovgivningen mot 
Sør Afrika.

Det framgår av M inisterrådets meddelelse at de nordiske land uopphør
lig har ta tt skarp avstand fra apartheidssystem et i Sør Afrika.

Selv om det er kom m et igang en viktig og positiv utvikling i Sør Afrika, 
finner de nordiske lands regjeringer likevel at vesentlige deler av apart
heidsystemets grunnpillarer fortsatt består. De nordiske land vil derfor 
opprettholde presset mot den sørafrikanske regjering, herunder økonomi-
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ske sanksjoner inntil det foreligger klart bevis for dyptgående og ugjenkal
lelig endring i Sør Afrika. De nordiske landene legger stor vekt på i 
fellesskap å kunne følge og reagere på utviklingen i Sør Afrika.

Fra dansk side opplyses det at sanksjonslovgivningen bygger på nesten 
totalt forbud m ot sam handel med Sør Afrika. I Finland anses gjeldende 
overvåkning av boikottlovgivningen som tilstrekkelig effektiv. I Island 
opprettholdes fortsatt et totaltforbud m ot handel m ed Sør Afrika. Fra 
norsk side er det en prioritert oppgave å håndheve boikottlovgivningen, og 
sanksjonene mot Sør Afrika blir fortsatt nøye overholdt. Også Sverige 
fortsetter å opprettholde forbudet m ot handel med Sør Afrika. Det over
veies ikke skjerpning av sanksjonene.

E tter dette kan Juridisk utvalg konstatere at de nordiske landene fortsatt
— såvel nasjonalt som nordisk, etterlever den restriktive boikottlovgiv
ningen m ot Sør Afrika.

Utvalget er im idlertid ikke kjent med i hvilken utstrekning land utenfor 
N orden har opphevet sanksjoner mot Sør Afrika. D et er Juridisk utvalgs 
oppfatning at de nordiske land ikke bør være de første landene som lem per 
på boikottlovgivningen m ot Sør Afrika. U tvalget vil således ikke foreslå å 
avskrive rekom m endasjonen nå, m en avventer ny meddelelse til neste 
ordinære sesjon, bl. a. med opplysninger om andre lands stilling i denne 
saken.

2.4. Utvalget foreslår at følgende rekommendasjon avskrives:

— Rek. 18/1989/j angående prosjekter på flyktningeområdet (A 829/j)

3. Lovgivnivgssamarbeidet

3.1. Innledning

Generelt vil utvalget gi uttrykk for tilfredshet med at M inisterrådet også 
i 1990 har hatt særlig oppm erksom het rettet mot det m odem iserte nordi
ske lovgivningsprogrammet. Lovgivningsprogrammet drøftes jevnlig i u t
valgets m øter med M inisterrådet. Det er utvalgets håp at m an også i 
fram tiden vil kunne ha en positiv dialog med M inisterrådet om dette 
programmet.

Juridisk utvalg vil gjenta sin tilfredshet med at lovgivningssamarbeidet 
har fått en egen budsjettpost for prosjektvirksom het i M inisterrådets bud
sjett for 1990. Det vises også til Juridisk utvalgs uttalelse over M inisterrå
dets budsjett for 1991.

Beretningen om lovgivningssam arbeidet gir etter utvalgets oppfatning 
en grundig oversikt både over nasjonale planer og tiltak, og over nordiske 
forhandlinger og resultater. U tvalget vil i det etterfølgende innskrenke seg 
til å fram heve de om rådene som er av spesiell interesse for Juridisk utvalg.

Utvalget vil forøvrig m inne om  at utvalget i sin uttalelse over C 1/1989
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etterlyste M inisterrådets overveielse når det gjaldt to  konkrete problem 
stillinger i forbindelse med den nordiske overenskomsten om folkereigstre- 
ring (rek. 16/1989), nemlig felles nordiske bopelsregler og utveksling av 
opplysninger om landets egne borgere som er bosatt i et annet nordisk 
land. Utvalget kan ikke se at M inisterrådet har berørt disse spørsm ålene i 
sin redegjørelse for 1990, og ber om at de tas med ved neste års beretning.

3.2 Familierett

Utvalget kan med tilfredshet notere at det nordiske lovgivningssamar- 
beidet på det familierettslige om rådet fortsatt går i retning av stadig større 
nordisk rettsenhet. Utvalget har også tidligere understreket behovet for at 
de familierettslige reglene blir så likeartet som mulig, i en tid med økende 
m obilitet i befolkningen.

Juridisk utvalg deler M inisterrådets vurdering om at den nordiske ekte- 
skapskonvensjonen av 1931 bør revideres som følge av de nye reglene om 
inngåelse og oppløsning av ekteskap og om ektefellers formuerettslige 
forhold. Utvalget vil for sin del peke på at når det gjelder de deler av 
konvensjonen som om handler barns rettslige stilling, er disse også m odne 
for modernisering. Det gjelder særlig fordi den nordiske ekteskapskonven- 
sjonen bare om fatter barn født i ekteskap.

Når det gjelder Europarådskonvensjonen og Haag-konvensjonen om 
bortførelse av barn, konstaterer utvalget at samtlige nordiske land, med 
unntak av Island, enten har ratifisert disse konvensjoner, eller forbereder 
ratifikasjon. Utvalget ønsker å få opplyst når forberedelsene til ratifikasjon 
kan starte i Island.

3.3. Forbrukerrett

Det er Juridisk utvalgs oppfatning at de forbrukerrettslige spørsmål 
kom m er til å få økende betydning i tiden framover, spesielt med tanke på 
den europeiske integrasjonsprosessen. Utvalget konstaterer derfor med 
tilfredshet at det har vært såvidt stor lovgivningsaktivitet på dette om rådet 
i 1990. Utvalget støtter M inisterrådets oppfatning om at man bør søke å 
oppnå størst mulig nordisk rettsenhet innen forbrukerretten, for derved å 
kunne ha en viss mulighet til å påvirke utviklingen innen EF.

3.4. Selskapsrett
Juridisk utvalg har i flere år interessert seg for utviklingen på det 

selskapsrettslige om rådet. Det gjelder spesielt den nordiske selskapslovgiv
ningen sett i forhold til EF-lovgivningen. I sin uttalelse til C 1-dokum entet 
for 1989 uttrykte Juridisk utvalg sin tilfredshet med M inisterrådets m ed
delelse om at de nordiske land planlegger et samlet utvalgsarbeid for å 
vurdere eventuelt lovgivningsbehov på aksjeselskapsrettens om råde, i for
hold til det pågående arbeid innenfor EF. Utvalget kan im idlertid ikke se
12 - 10-0450 Nordiska rådet Del 2
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av M inisterrådets C 1-dokum ent for 1990 om dette arbeidet er påbegynt. 
Utvalget ber om en redegjørelse ved neste års beretning.

3.5 Prosessrett — voldsofres stilling

Juridisk utvalg har tidligere bedt om at det i de årlige beretninger om 
nordisk sam arbeid tas med en redegjørelse om utviklingen og foranstalt
ninger når det gjelder voldsofres stilling. En sådan redegjørelse ble gitt i 
C 1-dokum entet for 1989. Utvalget kan im idlertid ikke se at M inisterrådet 
har etterkom m et utvalgets anm odning i årets C l-dokum ent. Utvalget ber 
M inisterrådet gi en redegjørelse ved neste års beretning om hvordan re- 
form virksom heten i de nordiske land på om rådet.

3.6 Nordisk Råds uttalelser og rekommendasjoner

3.6.1 Nordisk Råds uttalelser

Juridisk utvalg kan med tilsfredshet konstatere at M inisterrådet har lagt 
fram et ministerrådsförslag om et Råd for forskning i integrasjonsrett, 
b l.a. som svar på Juridisk utvalgs uttalelse og rekommendasjon nr 
44/1989/e  om Nordisk institutt for EF-rett (A 898/e). Denne rekom m en
dasjon er ved presidiets beslutning 10. jan u ar 1991 overført til Juridisk 
utvalg.

3.6.2. Rek. 43/1988/j angående samarbeid om  kriminalitetsetterforskning  
(A 806/j)

M inisterrådet meddeler at det nordiske sam arbeidet vedrørende krimi- 
nalitetsetterforskningen for tiden skjer gjennom kontakter mellom de re
spektive myndigheter og institusjoner i hvert enkelt land. De berørte 
myndigheter er bekjent og inneforstått med Nordisk Råds rekom m enda
sjon og er derfor innstilt på å videreutvikle og effektiviserer det nordiske 
sam arbeide på om rådet, heter det.

Juridisk utvalg vil henstille til M inisterrådet om å framskynde arbeidet 
med å nedsette den i rekom m endasjonen nevnte arbeidsgruppe, og avven
ter ny meddelelse til neste ordinære sesjon.

3.6.3. Rek. 8 /1990/j angående samnordisk våpenlovgivning (A 899/j) 

Utvalget noterer med tilfredshet at M inisterrådet er av den oppfatning
at det er ønskelig på nordisk plan og også internasjonalt å koordinere og 
harm onisere de enkelte lands lovgivning om salg, besittelse, utførsel m.v. 
av våpen. Utvalget er enig i M inisterrådets bedøm melse om at en harm o
nisering av de nordiske våpenlovgivninger bør skje på bakgrunn av Euro- 
parådskonvensjonen og den framtidige EF-regulering på om rådet.

U tvalget avventer neste års meddelelse om utviklingen i dette harm oni- 
seringsarbeidet.
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3.6.4. Utvalget foreslår at følgende rekommendasjon avskrives (se separat 
betenkning):

-  Rek. 44 /1989/j angående Nordisk institut for EF-rett (A 898/e)

4. Forbrukerpolitikk (side 76 i C 1-dokum entet)

M inisterrådets beretning gir etter Juridisk utvalgs m ening en grundig 
oversikt over virksom heten på forbrukerom rådet i 1990. De prioriterte 
oppgavene har vært forbrukernes sikkerhet, forbrukernes økonom iske og 
rettslige interesser, forbrukerutdannelse og inform asjon, sam t forbruker
innflytelse. Utvalget noterer at disse om rådene er i sam svar med sam ar
beidsprogram m et på forbrukerom rådet, og de også svarer til EFs forbru
kerprogram. Av M inisterrådets beretning går det fram at det er utført en 
rekke prosjekter innen de ulike om rådene. Utvalget vil i det følgende nøye 
seg med å kom m entere enkelte av de om rådene som er av særlig interesse.

Innledningsvis vil utvalget uttrykke tilfredshet m ed at M inisterrådet 
også i 1990 har lagt stor vekt på å følge med i den europeiske utviklingen, 
og analysere integrasjonens konsekvenser for forbrukereskyttelsen i de 
nordiske land. U tvalget konstaterer videre at alle de nordiske EFTA- 
landene har anvendt mange ressurser på integrsjonsarbeidet, og da særlig i 
forbindelse med forberedelsen til forhandlingene om en EEA-avtale. U t
valget har tidligere fram hevet betydningen av at m an i relasjon til EF søker 
å opprettholde det høye am bisjonsnivået vi har på forbrukerom rådet i 
Norden, og at vi forsøker å påvirke utviklingen der det foreløpig ikke 
finnes EF-direktiver.

N år det gjelder arbeidet med TV-reklame, kan utvalget gi sin tilslutning 
til at M inisterrådet overveier om det på internasjonalt plan kan fastsettes 
nærmere regler om TV-reklame som sikrer forbrukerinteressene, og spesi
elt tar hensyn til å beskytte barn og unge mot reklamepåvirkning. D ette var 
et av de spørsmålene utvalget drøftet med forbrukerm inistrene i septem 
ber 1990.

Utvalget konstaterer videre med tilfredshet at M inisterrådet har opp- 
prioritert forbrukerdeltakelsen i standardiseringsarbeidet i internasjonale 
organer, i sam svar med Juridisk utvalgs tidligere anbefaling.

Utvalget har også med tilfredshet notert at det arbeides intenst med det 
nordiske miljøm erket, for å få det på m arkedet senest i begynnelsen av
1991. D ette var også et av spørsmålene som utvalget drøftet med forbru
kerm inistrene i septem er 1990, og utvalget ser med stor interesse fram til 
neste års beretning om hvordan arbeidet med innføringen av miljøm erket 
har utviklet seg. Utvalget er særlig interessert i å bli orientert om hvorvidt, 
og i tilfelle når D anm ark kan slutte seg til det nordiske miljømerket.
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Utvalget foreslår at følgende rekom m endasjon avskrives:
Rek. 19/1989/j angående begrensning av eksport av farlige varer 

(A 852/j)

5. Næringsmiddelpolitikk

M inisterrådet opplyser at sentrale spørsmål som er blitt drøftet i 1990 er 
spørsmål om næringsmiddellovgivning, kost og ernæring, toksikologi og 
risikovurdering, næringsmiddelhygiene, næringsm iddelkontroll, nærings
m iddelanalyser sam t drikkevann.

Utvalget konstaterer at disse om råder i hovedsak sam svarer med det 
nordiske sam arbeidsprogram m et, og bør også prioriteres høyt framover.

M inisterrådets beretning gir en fyldig gjennomgang av aktiviteten innen 
de ovennevnte om råder både nasjonalt og nordisk. U tvalget vil i det 
følgende nøye seg med å kom m entere om råder som er av særlig interesse.

På bakgrunn av M inisterrådets beretning er det Juridisk utvalgs generel
le inntrykk at de nordiske lands holdninger til ulike aspekter ved nærings
m iddelpolitikken er gjenstand for internasjonal oppm erksom het. D ette er 
åpenbart et om råde hvor vi i N orden kan ha visse muligheter til å påvirke 
den europeiske utviklingen.

Utvalget konstaterer at undersøkelse av mulighetene for harm onisering 
av lovgivningen på nordisk og europeisk plan har krevet en stor innsats 
både i de enkelte land og innenfor sam arbeidets ram m er. D ette er av særlig 
stor betydning, siden næringsm iddelom rådet har en sentral plass i EFTA- 
EF-forhandlingene. Utvalget har flere ganger tidligere u ttalt at en finner 
det av stor betydning at vi på nordisk plan bør bestrebe oss på å kunne øve 
innflytelse på EF-lovgivningen der det ennå ikke er fastsatt direktiver. 
Utvalget kan med tilfredshet konstatere at M inisterrådet synes å ha lykkes 
i sitt arbeide med at de nordiske holdninger som er dannet på næringsm id
delsiden er blitt anvendt på europeisk plan.

Utvalget kan i den forbindelse med tilfredshet konstatere at de nordiske 
lands holdning til m oderne kjøttkontroll har fått internasjonal oppm erk
somhet, og at den også kan forventes å påvirke utviklingen i EF.

N år det gjelder aktiviteter på nordisk plan konstaterer utvalget at M inis
terrådet i sam svar med utvalgets tidligere oppfordringer nå undersøker 
visse aspekter ved sykehuskosten og ved bam em at. Utvalget ser fram til 
neste års beretning om hvordan dette arbeidet har utviklet seg.

6. Likestilling

Juridisk utvalg konstaterer at det nordiske likestillingssamarbeidet også 
i 1990 i stor grad har fulgt den fastsatte handlingsplanen for likestilling 
som utvalget tidligere har gitt sin tilslutning til. Det synes som om denne

4.2 Nordisk Räds rekommendasjoner
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handlingsplanen, som både inneholder tidsram m er og budsjettm essige 
konsekvenser, er et hensiktsmessig verktøy i likestillingsarbeidet.

I beretningen redegjøres det for flere interessante prosjekter som er satt 
igang i løpet av virksom hetsåret, eller som har pågått over lengre tid. 
Utvalget vil her nøye seg med å kom m m entere de prosjekter som er av 
spesiell interesse.

Utvalget vil særlig uttrykke sin tilfredshet med at hovedprosjektet om lik 
lønn for kvinner og m enn i N orden er innledet i løpet av 1990. Likelønns- 
problem atikken er et av de om rådene som Juridisk utvalg anser som 
særdeles viktig i likestillingsarbeidet. D et er således gledelig å kunne kon
statere at lik lønn for kvinner og menn synes å ha hatt høy prioritet i de 
enkelte nordiske landenes likestillingsarbeide også.

1 beretningen gis det en oversikt over en rekke prosjekter som planlegges 
eller er blitt gjennom ført innen andre sektorer og som inneholder likestil
lingsperspektiv. U tvalget vil uttrykke sin anerkjennelse over at bestrebel
sene med å integrere likestillingsarbeidet i andre sektorer synes å ha 
lykkes. Juridisk utvalg vil i den forbindelse særlig fram heve to prosjekter 
innen arbeidsm arkedssam arbeidet og som er en oppfølging av det såkalte 
BRYTprosjektet. Disse prosjekter gjelder likestillingsm etodikken på ar- 
beidsform idlingskontorene, og mulighetene for kvinner til å starte egen 
virksomhet.

Juridisk utvalg har gjennom flere år uttalt sin støtte til BRYT-prosjektet, 
som ble avsluttet i novem ber 1989. I C 1 for 1989 opplyste M inisterrådet 
at en rapport der en evaluering av prosjektet vil inngå, skulle kom m e i 
løpet av 1990. Utvalget kan ikke se at C 1-dokum entet for 1990 har 
opplysninger om denne rapporten, og im øteser en redegjørelse om når 
denne rapporten kan forventes ved neste års beretning.

U nder henvisning til utvalgets uttalelse over C 1 for 1989, ber utvalget 
dessuten om at det ved neste års rapportering redegjøres for konkrete 
nordiske og nasjonale likestillingstiltak, som en oppfølging av BRYT
prosjektet.

6.2 Nordisk Råds uttalelser

Av meddelelsen går det fram at M inisterrådet har utredet forutsetninge
ne for ett nytt Nordisk Forum.

Juridisk utvalg konstaterer at M inisterrådet nå har etterkom m et utval
gets anm odning om å legge fram et konkret forslag til et nytt Nordisk 
Forum  1994, forutsatt at sam arbeidsm inistrene beslutter at finansieringen 
på 22 mill DKK kan skje over det nordiske budsjett.

6.3 Nordisk Råds rekommendasjoner

6.3.1. Rek. 7/1990/j angående internasjonalt samarbeid for likestilling  
mellom kvinner og menn  (A 881/j)

Vedrørende pkt. 1 i rekom m endasjonen redegjør M inisterrådet for ek
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sem pler på nordiske innsatser som særlig har til målsetting å styrke likestil
lingsarbeidet i ulike underorgan i FN. Det opplyses f.eks. at likestillings
spørsmålene i ILO er blitt prioritert høyt av de nordiske delegasjonene. 
Likeledes har de nordiske land arbeidet for å styrke likestillingsarbeidet i 
UNCTAD, UNESCO, U N HC R, U N ID O  og W HO.

N år det gjelder pkt. 2 i rekom m endasjonen, har M inisterrådet bedt 
hvert nordisk land redegjøre for hva som gjøres nasjonalt for å styrke 
kvinnekom m isjonen i W ien. D erutover opplyses det at D anm ark som er 
medlem i CEDAW -kommiteen arbeider for en effektivisering av kommite- 
ens arbeid.

M inisterrådet opplyser at en m er utførlig rapport om det samlede nor
diske innsatsen på de i rekom m endasjonene nevnte om råder vil bli over
levert Juridisk utvalg innen rådets 39. sesjon.

Juridisk utvalg vil komme tilbake til saken når utvalget har fått anled
ning til å studere denne rapporten.

6.4 Utvalget foreslår at følgende rekommendasjon avskrives:

Rek. 44/1988/j angående reell likelønn mellom kvinner og menn 
(A 812/j)

7. Nordisk Sameråd

Utvalget konstaterer at Sam erådet i 1990 b l.a . har arrangert den 6. 
generalforsamling i W CIP i Trom sø i august 1990. Et medlem fra Juridisk 
utvalg deltok i denne konferansen, som var et meget vellykket arrange
ment. Utvalget konstaterer videre at Sam erådet har innledet et nærmere 
sam arbeid med Sovjet-m inoriteter i nord.

7.1. Nordisk Råds rekommandasjoner 

Utvalget foreslår at følgende rekom m endasjon avskrives:
Rek. 24/1974/j angående sam nordisk innsats for beskyttelse av m iljøet i 

samenes kjerneområder.

8. Forskning og høyere utdanning

Utvalget foreslår følgende rekom m endasjon avskrevet:
Rek. 2/1987Vj angående nordisk kom parativ forskningsprosjekt vedrø

rende narkotika og kontrollpolitikk. (Se særskilt betenkning)

Stockholm, 29. jan u ar 1991 _  . . . . .  .For Juridisk utvalg

Sighvatur Björgvinsson 
Form ann
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Kommunikationsutskottets uttalande över Nordiska ministerrådets 
berättelse om det nordiska samarbetet (C 1)

1. Inledning

Till kom m unikationsutskottet har av N ordiska rådets presidium  för 
yttrande hänvisats N ordiska m inisterrådets berättelse rörande det nordis
ka sam arbetet, C 1/1991.

U tskottet har behandlat berättelsen vid sitt möte i Stockholm den 28 — 
30 januari 1991. Därvid har utskottet tagit ställning till kapitel XIV, 
Transport och kom m unikation, kapitel XV, Trafiksäkerhet, kapitel XVI, 
Turism, samt de inledande kapitlen i berättelsen och vissa delar av andra 
kapitel som varit av intresse för utskottet.

2. Ministerrådets kommentarer till utskottets yttrande över fjolårets berät
telse C 1/1990

I sitt uttalande över m inisterrådets berättelse, C 1/1990, föreslog kom
m unikationsutskottet att budget- och kontrollutskottet i sitt betänkande 
över dokum entet tog hänsyn till följande och föreslog m inisterrådet: 
att inkludera trafiksäkerhetsarbetet bland sina högst prioriterade arbets

om råden
att ge N ordiska trafiksäkerhetsrådet i uppdrag att för nordiska trafiksäker- 

hetshandlingsplanens andra treårs-period (1991 — 1993) utarbeta ett 
am bitiöst arbetsprogram  

att inkludera både charter och den reguljära flygtrafiken i arbetet med 
liberalisering av den nordiska transportm arknaden 

att verka för att alla trafikantgruppers m obilitet tillgodoses 
att verka för utvecklandet av en attraktiv  nordisk ungdom sreseprodukt.

Gällande yttrandets första punkt angående prioritering av trafiksäker
hetsarbetet konstaterar m inisterrådet att detta har beaktats genom att 
sektorns medel redan 1990 fått en viss påökning.

Kom m unikationsutskottet noterar detta sam tidigt som det konstateras 
att även 1991 skall om rådet få en viss ökning av beviljningen på m inister
rådets budget.

Angående yttrandets andra att-sats konstaterar m inisterrådet att den 
gällande trafiksäkerhetshandlingsplanen som skulle gälla för åren 1988 — 
1990 också skall gälla för 1991. Skälet för detta är att arbetet med den nya 
handlingsplanen som riktm ärke skall kunna påbörjas om edelbart efter det 
att planen godkänts av N ordiska rådet.

K om m unikationsutskottet noterar detta samtidigt som det upprepas att 
utskottet anser sam arbetet på trafiksäkerhetsom rådet vara ett om råde som 
bör prioriteras inom det nordiska sam arbetet.

BIHANG 2
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G ällande den nya trafiksäkerhetshandlingsplanen kom m er utskottet att 
y ttra sig i ett särskilt betänkande.

Y ttrandets tredje, fjärde och femte att-sats kom m enteras över huvud 
taget inte av m inisterrådet.

D etta är utskottet besviken över och anser att dessa punkter utgör ett 
viktigt inlägg i det nordiska sam arbetet som borde beaktas av m inisterrå-

3. Transport och kommunikation

3.1. Utvecklingen inom transportsektorn

M inisterrådet konstaterar att vad gäller lastbilstransporter fattades i 
m ars 1990 ett principbeslut, a tt länderna skall verka för att inrikestrafiken 
i ett nordiskt land med fordon från annat nordiskt land (cabotage) skall 
tillåtas. Förslag till försöksordning har utarbetats med sikte på att, efter 
genom förd remiss 1990, starta försöket under 1991. Ytterligare konstate
rar m inisterrådet att vissa hinder på avgifts- respektive tullom rådet åter
står att lösa, varför arbetet med att vidta nödvändiga ändringar är en 
prioriterad uppgift.

G ällande avregleringen av tredjelandstrafik mellan länderna har den 
påbörjats enligt planerna och avtal om liberalisering av busstrafiken mel
lan Finland, Norge och Sverige har ingåtts.

K om m unikationsutskottet noterar det ovan anförda och konstaterar att 
de nordiska länderna m åste kom m a överens i avgifts- och tullfrågor. Om 
cabotage skall tillåtas för lastbilstransporterna m åste de nordiska åkerierna 
kunna konkurrera på någorlunda lika villkor. I dagens situation är en 
sådan konkurrens utesluten. U tskottet uppm anar därför m inisterrådet att 
aktivt verka för en lösning av dessa frågor.

M inisterrådet erinrar om den politiska utvecklingen i Ö steuropa och 
konstaterar att ett projekt har startats under året angående dels precisering 
av hjälpbehov och koordinering av de nordiska ländernas insatser, dels 
angående de konsekvenser och möjligheter för transporterna till och från 
N orden som följer utvecklingen.

U tskottet noterar detta med tillfredsställelse samtidigt som det erinras 
om utskottets betänkande över medlemsförslag A 953/t  om transportsam 
arbete med Baltikum.

U tskottet noterar också m inisterrådets beslut att en nordisk samverkan 
skall ske vid arbete i internationella fora för m iljöförbättrande åtgärder 
inom luftfarten, att m inisterrådet kom m er att föreslå m otsvarande insat
ser inom sjöfarten sam t att en nordisk koordinering har skett inför den 
hearing som CEM T har genom fört med bil- och bränsleindustrierna om 
möjliga miljöåtgärder.

U tskottet anser att rådets internationella verksamhet inom  utskottets 
verksam hetsom råden har blivit alltm er aktuell. Särskilt anses detta gälla
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m iljösam arbetet där Norden länge har tagit initiativet till en rad frågor och 
anses ha mycket att bidra med i den internationella diskussionen.

M inisterrådet har tillsatt en arbetsgrupp för att undersöka om det finns 
nordiskt intressanta infrastrukturprojekt, som kan finansieras helt eller till 
större delen utan nordiska eller nationella offentliga budgetmedel.

Kom m unikationsutskottet kom m er med stort intresse att följa denna 
grupps arbete. U tskottet betonar vikten av att gruppen kom m er att arbeta 
snabbt och effektivt och att hänsyn kom m er att tas till gruppens konklu
sioner i sam band med det fortsatta arbetet med medlemsförslag A 933/t 
om en sam ordnad nordisk transportpolitik. I sitt betänkande över m ed
lemsforslaget föreslår utskottet att m inisterrådet rekom m enderas

” att skyndsamt utarbeta en gemensam nordisk transportpolitik  och ett 
nordiskt investeringsprogram för den infrastruktur och de transporter som 
är av betydelse för att stärka N orden som hem m am arknad och för att 
effektivisera transporterna inom samt till och från N orden” .

U tskottet anser att arbetet inom denna grupp bör föras vidare i en 
utredning som dels skall utreda problem en med planering/projektering, 
finansiering och form erna för nordiska infrastrukturprojekt inom kom m u
nikationssektorn, dels utarbeta en nordisk plan för nordiska infrastruk
turprojekt.

Ytterligare vill utskottet erinra om m inisterrådets m eddelande om re
kom m endation nr 44/1987, angående plan för infrastrukturinvesteringar i 
Norden. Enligt m eddelandet måste man bedöm a arbetet med rekom m en
dationen som misslyckat. K om m unikationsutskottet uttrycker sin besvi
kelse över detta och uppm anar m inisterrådet att om edelbart se till att det 
utarbetas en samlad plan för de fortsatta infrastrukturinvesteringarna i 
N orden i enlighet med rekom m endationen.

3.2. Verksamheten under 1990

K om m unikationsutskottet följer med stort intresse de diskussioner som 
nu förs mellan D anm ark och Sverige angående en fast förbindelse över 
Öresund.

Med hänsyn till att dessa diskussioner beräknas avslutas under 1991 vill 
utskottet betona att beslut angående denna förbindelse m åste föregås av 
noggranna överväganden om konsekvenserna för miljön i och kring Ö re
sund.

Andra sam arbetsfrågor som m inisterrådet redogör för under denna ru
brik har utskottet noterat och kom m er i fortsättningen, som hittills, att 
följa denna verksam het med stort intresse.

4. Trafiksäkerhet

K om m unikationsutskottet antecknar för kännedom  den inform ation 
som ges om trafiksäkerhetsarbetet i m inisterrådets berättelse.
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U tskottet upprepar sitt tidigare yttrande att trafiksäkerhetsarbetet i 
N orden m åste vara ett av de högst prioriterade om rådena i det nordiska 
sam arbetet.

U tskottet betonar vikten av att trafiksäkerhetsarbetet i N orden skall 
ligga på högsta möjliga nivå. Konsekvenserna av trafikolyckor är ett av vår 
m oderna tids stora problem . M an kan inte sätta en finansiell m åttstock på 
det mänskliga lidande som förorsakas av trafikolyckor, men det man 
direkt kan m äta kostar oss hundratals m iljoner kronor vaije år. U tskottet 
anser därför att m inisterrådet även i fortsättningen skall prioritera trafik
säkerhetsarbetet.

U tskottet kom m er i ett särskilt betänkande att yttra sig om den nya 
handlingsplanen på trafiksäkerhetsom rådet som skall presenteras före 
N ordiska rådets 39:e session. U tskottet vill bara erinra om, att om hand
lingsplanen kom m er att ligga på den am bitionsnivå som utskottet anser 
nödvändig, kan det föranleda vissa budgetkonsekvenser för 1992 års bud
get, som utskottet förutsätter att m inisterrådet tillgodoser.

5. Turism

I sin berättelse konstaterar m inisterrådet att det tidigare turistutskottet 
nu har om bildats till en äm betsm annakom m itte (ÄKT), direkt underställd 
turistm inistram a.

ÄKT skall i tillägg till den ordinarie projektverksam heten fungera som 
ett forum för erfarenhetsutbyte och inform ation och för diskussion angå
ende stärkandet av turism en till de nordiska länderna sam t utgöra en bas 
för nordisk samverkan i olika internationella fora, såsom OECD:s tu rist
kom m itté m. fl.

Kom m unikationsutskottet noterar detta med tillfredsställelse, eftersom 
detta var ett av utskottets förslag i betänkadet om rekom m endation nr 
21/1989.

U tskottet instäm m er i m inisterrådets åsikt att turism en får en allt större 
betydelse och att det nu betraktas allm änt som en av fram tidens basnäring
ar. Särskilt vill utskottet understryka turism ens roll i det regionala sam ar
betet där turism en betraktas i allt högre grad som en viktig faktor för 
sysselsättning och näringslivsutveckling. Som ett exempel på turism ens 
stora roll i regionalsamarbetet erinrar utskottet om att under år 1990 
tilldelades satsningar på turism  i de 9 gränsregionala sam arbetsom rådena
5,3 m iljoner D K K  ur m inisterrådets budget, samtidigt som det allm änna 
turism sam arbetet tilldelades 2,5 m iljoner DKK.

U tskottet har tidigare påpekat hur stor del av turism ens aktiviteter som 
pågår inom det regionala sam arbetet. U tskottet instäm m er därför i m inis
terrådets intention att sam ordna projekten i det gränsregionala sam arbetet 
och det m er övergripande projektarbetet i ÄKT:s regi.
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För övrigt antecknar utskottet för kännedom  den inform ation om tu
rism sam arbetet som redogörs för i berättelsen.

6. övriga frågor

K om m unikationsutskottet har också tagit del av frågor som berör u t
skottets arbetsom råde men som redogörs för i andra kapitel i berättelsen.

Med särskilt intresse har utskottet tagit del av redogörelsen om tran 
sporträtt och datarätt i kapitel III, om datagruppens arbete i kapitel VIII 
samt sam arbetet inom trafik/m iljöom rådet i kapitel XIII.

7. Utskottet

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår kom m unikationsutskottet 
a tt budget- och kontrollutskottet i sitt betänkande över m inisterrådets 
verksamhetsberättelse, C 1/1991, lägger vikt vid kom m unikationsutskot- 
tets anförda synpunkter.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S)

Elver Jonsson (fp)
Förm an 

Anne Enger Lahnstein (Sp) 

O lof Salm én (ÅC) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

Hreggviður Jönsson (Sj) 

Sakari Knuuttila (SDP)

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm  (FrP) 

Peder Sønderby (V) 

Olle Östrand (s)

B I H A N  G 3

Kulturutskottets uttalande över Nordiska ministerrådets berättelse 
om det nordiska samarbetet ( C l )

1. Inledning

Till kulturutskottet har av N ordiska rådets presidium  för yttrande hän
visats Nordiska m inisterrådets berättelse rörande det nordiska sam arbetet 
(C 1/1990).

U tskottet har behandlat berättelsen vid sitt m öte den 28 — 29 januari 
1991. U tskottet har tagit ställning till de kapitel som berör utskottets 
verksam hetsom råden, sam t vissa delar av andra kapitel, vilka har varit av 
intresse för utskottet.
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Alla fackutskott inom N ordiska rådet avger ett y ttrande till budgetoch 
kontrollutskottet om berättelsen. E tt betänkande över dokum entet som 
helhet avges av budget- och kontrollutskottet.

M inisterrådets m eddelanden om N ordiska rådets rekom m endationer 
finns inkluderade i berättelsen under respektive kapitel. K ulturutskottet 
har valt att behandla dessa m eddelanden i anknytning till varje äm nesom 
rådes berättelse, m edan rekom m endationer som föreslås avskrivas be
handlas i särskilda betänkanden som vanligt.

För första gången i år innehåller N ordiska m inisterrådets berättelse 
rörande det nordiska sam arbetet också institutionernas verksam hetsberät
telser över det gångna året. U tskottet anser a tt denna utform ning av C 1 är 
en klar förbättring från tidigare och fram håller sin tillfredsställelse med 
förändringen. U tskottet skulle em ellertid önska att antalet anställda vid 
varje institution fanns redovisat i respektive verksamhetsberättelse.

2. Verksamheten 1990

2.1 Samarbete m ed B altikum  och Östeuropa

U nder 1990 arbetade m inisterrådet intensivt för att utöka och få till 
stånd kontakter och sam arbete med Baltikum och Östeuropa. Delvis upp
m untrades samtliga äm betsm annakom m ittéer att utväxla erfarenheter och 
id-er om sam arbetet m ed Ö steuropa och dessutom  redogöra för de igång
satta och möjliga fram tida initiativ  som skulle kunna stödja utvecklingen i 
de östeuropeiska länderna eller Baltikum. M inisterrådet antog ett arbets
program för Baltikum och Ö steuropa innehållande tre konkreta initiativ, 
med stipendieordningar till utbildning och praktikantuppehåll i N orden 
för stipendiater från de baltiska länderna, att tre nordiska inform ations
kontor upprättas i Tallinn, Riga och Vilnius och inrättandet av en Balti- 
kum /Ö steuropafond för att finansiera tillfälliga sam arbetsprojekt.

U tskottet ser positivt på att m inisterrådet i skyndsam ordning reagerade 
med ovannäm nda åtgärder på de hastiga förändringarna som ägde rum  i 
Ö steuropa i slutet av 1989. U tskottet anser det vara synnerligen viktigt att 
man inom det nordiska sam arbetet reagerar snabbt vid politiska in terna
tionella förändringar och följer upp med en nordisk insats där så är 
möjligt. U tskottet vill särskilt fram häva att på kulturom rådet har N orden 
mycket att tillföra andra regioner. Den nordiska kulturidentiteten är unik 
och den nordiska kulturm odellen är väl ägnad att stå som föredöm e för 
kultursam arbete i allm änhet.

2.2 Det allmänkulturella området

Den inom den nordiska kulturhandlingsplanen föreslagna om strukture
ringen av sam arbetet på det allm änkulturella om rådet m ed upprättande av 
konstkom m ittéer har fullbordats under år 1990. U tskottet anser det viktigt 
att få en översikt och inform ation om hur denna omorganisering har
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lyckats i praktiken. Enligt berättelserna har dessa kom m ittéer haft ett 
arbetssam t år med många olika aktiviteter. U tskottet efterlyser em ellertid 
en analys av hur övergången från det gamla systemet till det nya har 
lyckats. Den nordiska teater- och danskom m ittén konstaterade i sin berät
telse for år 1989 att denna om organisering innebar vissa svårigheter. H ur 
ändringarna sedan har lyckats i realiteten går inte att utläsa av 1990 års 
berättelse.

Vidare saknar utskottet i C 1-dokumentet en berättelse om de gem en
sam m a m ötena mellan förm ännen i de nya konstkom m ittéerna sam t mel
lan dess förm än och äm betsm annakom m ittén för kultur, något som skulle 
igångsättas enligt kulturhandlingsplanen. 1 sitt betänkande över kultur
handlingsplanen lade utskottet stor vikt vid att dessa ordförandem öten 
behandlade frågor som berör utform ningen av det allm änkulturella sam ar
betet på det övergripande planet och ansåg att för att denna övergripande 
funktion skulle kunna tillvaratas borde kretsen av m ötesdeltagare utvidgas 
med representanter för am atörorganisationer och andra folkliga organisa
tioner samt att möten skulle hållas regelbundet några gånger per år. U t
skottet förutsätter att i nästa års C 1-dokum ent få en redogörelse om dessa 
möten.

U tskottet har upprepade gånger, bl. a. i sitt betänkande över kulturhand
lingsplanen och i yttrande över C 1-dokumentet för 1989, fram fört en stark 
begäran om att nam net på ungdom skom m ittén byts till barn- och ung- 
dom skom m ittén. Enligt kulturhandlingsplanen skulle alla de nyupprättade 
organen på kulturom rådet ha barn som en särskild målgrupp inom sina 
verksam hetsom råden i och med att kom m ittén barn och kultur i N orden 
lades ned. U tskottet hem ställer till m inisterrådet att till nästa års berättelse 
rörande det nordiska sam arbetet få en särskild redogörelse för hur dessa 
organ har tillgodosett barn som m ålgrupp inom sitt arbete.

U tskottet noterar att m inisterrådet har gjort en utredning om upphovs
rätt och lagstiftning i sam band med sändning av TV-program via satellit. 
U tskottet har i sitt arbete starkt prioriterat detta om råde, bl. a. i N ordiska 
rådets yttrande 4/1990/k. U tskottet saknar därför i berättelsen besked om 
vilka åtgärder m inisterrådet avser genom föra för att lösa de återstående 
upphovsrättsliga problemen.

2.2.1 M eddelanden och Nordiska rådets rekom m endationer och yttranden

För rekom m endationernas text och m inisterrådets m eddelanden hänvi
sas till dokum ent C 1: berättelse rörande det nordiska sam arbetet, sid. 
1 1 5 -120 .

Rek. nr 14/1990/k Nordiskt konst- och kulturcenter i Nuuk:
1 m inisterrådets m eddelande framhålls att m inisterrådet anser att ett 

kulturcenter i G rönland skulle kunna ge ett betydande bidrag till a tt styrka 
den kulturella sam hörigheten mellan G rönland och det övriga N orden i 
tillägg till den aktivitet som redan finns i N ordens institut i G rönland.
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Enligt m inisterrådet är saken fortsatt till övervägande i m inisterrådet.
U tskottet har tidigare fram hållit att i en tid som präglas av allmän 

internationalisering och stort m assm edieinflytande från olika utom nordis- 
ka kulturer är de institutioner som finns i de olika nordiska länderna för 
att stärka det allm änkulturella om rådet viktigare än någonsin och spelar en 
betydande roll fór nordisk kulturspridning till och från befolkningen i 
dessa länder. Med hänsyn till det ovan sagda avvaktar utskottet närm are 
åtgärder från m inisterrådet.

2.2.2 Rekom m endationer som  föreslås avskrivas 

U tskottet föreslår att följande rekom m endationer avskrivs (jmf. separa
ta betänkanden):

Rek. nr 8 /1989/k  Projekt N ordjobbs fortsättning 
Rek. nr 9/1990/k  Ändring av överenskommelsen om N ordiska kultur

fonden
Rek. nr 13/1990/k  Nordisk kulturfestival 1992

2.3 Utbildning

U tskottet konstaterar att arbetet inom  utbildningssektorn har fortskridit 
enligt planerna i kulturhandlingsplanen. Enligt berättelsen verkar arbetet 
med att upprätta nätverk, språksam arbete, dataprogram gruppens arbete 
m.m. ge tillfredsställande resultat.

U tskottet noterar att utbytes- och stipendieprogram m en har förstärkts 
inom m inisterrådet och finns på olika om råden. U tskottet fram håller sin 
tillfredsställelse med detta men fram for samtidigt en hem ställan att i nästa 
års redogörelse få en samlad översikt över stipendie- och utväxlingspro- 
gram på utbildningsom rådet innehållande statistiska uppgifter med bud
getkonsekvenser och antal stipendiater.

2.3.1 Meddelanden om  Nordiska rådets rekommendationer och yttranden  

För rekom m endationernas text och m inisterrådets m eddelanden hänvi
sas till dokum ent C 1: berättelse rörande det nordiska sam arbetet, sid. 
1 3 1 -1 3 3 .

Rekom m endation som föreslås avskriven:
Rek. nr 10/1990/k  Handlingsprogram för språksam arbete 1990 — 95, 

NordM ÅL

2.4 Forskning och högre utbildning

2.4.1 Forskningssamarbete

U tskottet noterar att inom det nordiska forskningsområdet har år 1990 
varit mycket aktivt med strukturförändringar sam t planering av ändrad 
verksam het inför fram tiden.

U tskottet konstaterar med tillfredsställelse att upprättandet av den N or
diska forskningsakademien hade en initierande fas 1990 även om verk-
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sam heten formellt inte igångsätts förrän vid årskiftet 1990/91. U tskottet 
anser att all sam ordning och förenkling av strukturer är positiv i det 
nordiska sam arbetet men fram håller em ellertid att smala om råden med 
redan väl uppbyggda nätverk inte får försvinna och nedprioteras i en stor 
paraplyorganisation. U tskottet hade dessutom önskat att en så stor sak 
som upprättandet av den N ordiska forskningsakademin hade kom m it till 
Nordiska rådet i form av ett m inisterrådsförslag där utskottet skulle fått 
y ttra sig i förväg sam t N ordiska rådet anta förslaget formellt.

U nder 1990 har m an på forskningssidan dessutom  varit igång med att 
förbereda förändringar rörande forskningsinstitutionerna, bl. a. genom att 
i budgetförslaget för 1991 dra bort den fasta budgeten för fyra m indre 
forskningsorganisationer, N ordiska sam arbetskom m itté för internationell 
politik inklusive freds- och konfliktforskning, N ordiska sam arbetskom 
m ittén för acceleratorbaserad forskning, N ordiska sam fundet för latin
am erikaforskning sam t Nordiska kom m ittén för öststatsforskning. U tskot
tet har uppm ärksam m ats på att åtm instone två av dessa samarbetsorgan 
kom m er att läggas ned om edelbart vid årsskiftet 1990/91. Ett av dessa, 
N ordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, inklusive freds- 
och konfliktforskning, har haft två anställda. U tskottet anser att detta 
tillvägagångssätt, att spara på budgeten genom att dra in allt fast stöd till 
organisationer, är mycket olämpligt och sm ärtsam t. U tskottet har önskat 
att få klara förslag att yttra sig över vid alla ändringar på institutionernas 
sida inom kulturbudgeten. U tskottet anser att denna sidoväg m ed indra
gande av fast stöd för att få bort nordiska organ från kulturbudgeten är 
under N ordiska m inisterrådets värdighet. D et är synnerligen viktigt att all 
personal anställd vid ett nordiskt organ som nedläggs, behandlas på 
mänskligt sätt vid uppsägningen. U tskottet förutsätter att m inisterrådet 
vid sina fram tida om organiseringar och nedläggningar går annorlunda till 
väga.

2.4.2 Högre utbildning

U tskottet konstaterar att det är ett gem ensamt om döm e inom och u tan
för Norden att N ordplus-program m et är en stor succé och en stöttepelare i 
det nordiska sam arbetet. U tskottet noterar att under 1990 har stora förbe
redelser för att ytterligare få till stånd en nordisk utbildningsgemenskap 
försigått inom m inisterrådet. U tskottet fram för sin tillfredsställelse med 
detta och ser fram em ot att behandla sam arbetsprogram m et för högre 
utbildning i Norden.

2.4.3 M eddelanden om Nordiska rådets rekomm endationer och yttranden

För rekom m endationernas text och m inisterrådets m eddelanden hänvi
sas till dokum ent C 1, berättelse rörande det nordiska sam arbetet, sid. 
1621-1624 .
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Rek. nr 12/1989/k Datorstödd utbildning av tekniker och ingenjörer:
Enligt m inisterrådets m eddelande anser m inisterrådet sam arbetet inom 

högre utbildning vara av stor vikt och tilldelar om rådet ökade resurser 
genom Nordplus och andra satsningar. D et hävdas att N ordplus har intro
ducerat en ny stödordning som b l.a . ger bidrag till utveckling av nya 
undervisningsaktiviteter av den typ rekom m endationen om fattar.

U tskottet kan inte se att rekom m endationens intentioner tillgodoses 
med detta meddelande. I rekom m endationen föreslås ett igångsättande av 
projekt för att ta fram sådan dataprogram vara som behövs i den database- 
rade grund- och vidareutbildningen av tekniker och ingenjörer i Norden. 
U tskottet skulle i så fall önska en klarare redogörelse om denna Nordplus- 
stödordning m eddelandet hänvisar till. Av denna anledning önskar utskot
te t på nytt m eddelande om m inisterrådets åtgärder på om rådet till nästa 
session.

Rek. nr 13/1989/k Utbildnings- och praktikantutbytessamarbete m ed  
EG:

Nordiska rådet önskade som ett försök en rapportering om den nationel
la uppföljningen av denna rekom m endation. U tskottet konstaterar att den 
nationella rapporteringen är mycket tillfredsställande och ger en klart bild 
av hur arbetet bedrivs inom respektive nordiskt land. Enligt m eddelandet 
har uppföljningen på nordiskt plan av rekom m endationen av tidsmässiga 
skäl inte kom m it igång. Man räknar med att äm betsm annakom m ittén i 
första hand vill undersöka m öjligheterna för att sam ordna igångsatta å t
gärder och planer i de nordiska länderna med hänsyn till utväxling av unga 
till vanliga jobb. M an förutsätter a tt utväxling av unga till utbildningsplat
ser, studiepraktik m.m. om händertas av utbildningsm yndigheterna i för
bindelse med speciella EG-program som finns på dessa om råden. Beträf
fande utväxling av unga till vanliga arbeten överväger m inisterrådet möj
ligheterna för att använda det organisatoriska system, vilket redan är 
etablerat mellan arbetsm arknadsm yndigheterna och Föreningarna N orden 
i förbindelse med den operativa verksam heten för Nordjobb-projektet.

U tskottet konstaterar att m inisterrådet fortfarande arbetar aktivt med 
rekom m endationen om utbildnings- och praktikantutbytessam arbete med 
EG och anser att arbetet har gått framåt. U tskottet fram håller em ellertid 
att de mål som rekom m endationen förutsätter inte har uppnåtts och 
kom m er därför att avvakta m inisterrådets redogörelse om den fortsatta 
utvecklingen av frågan i ett nytt meddelande.

Rek. nr 41 /1989/k Utökat nordiskt utbildningssamarbete:
Enligt m eddelandet arbetas det med rekom m endationen på olika plan 

inom m inisterrådet. Det hänvisas till att de nordiska länderna har ingått 
en överenskommelse om nordisk arbetsm arknad för personer som genom
gått en kom petensgivande högre utbildning om fattande m inst tre år. Dess
utom  fram hålls att frågan om m eritöverföring av studieperioder och del
exam ina har beretts inom en expertgrupp med uppdrag att genom föra en
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första utvärdering av N ordplus sam t a tt i beredningen av ett sam arbets
program för högre utbildning i N orden ingår bl. a. överväganden om  en 
höjd am bitionsnivå för Nordplus.

U tskottet avvaktar resultatet av det igångsatta arbetet inom m inisterrå
det för att fullfölja rekom m endationen och väntar sig till nästa år en 
redogörelse från m inisterrådet om de åtgärder som har företagits på om rå
det.

Rek. nr. 46/1989/k  Åtgärder fö r  Nordplus-programmets genomförande: 
Även i m inisterrådets m eddelande om rek. 46/1989 om åtgärder för 

Nordplus-program m ets genom förande hänvisas till det kom m ande samar- 
betsprogram m et för högre utbildning. Program m et ta r  enligt m eddelandet 
sikte på att öka flexibiliteten och förbättra N ordplus i enlighet m ed den 
andem ening rekom m endationen ger uttryck för.

U tskottet kom m er att återkom m a till rekom m endationen när det erhål
ler ett nytt m eddelande om genom förandet av sam arbetsprogram m et.

2.4.4 Rekom m endationer som  föreslås avskrivas 

U tskottet föreslår a tt följande rekom m endationer avskrivs (jmf. separa
ta  betänkanden):

Rek. nr 11/1990/k  R iktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rådet 
(FPR) för 1990 -1992

3. Utskottets förslag

Med hänvisning till det ovan anförda vill utskottet särskilt fram hålla 
följande områden:
— En utvärdering av om organiseringen inom det allm änkulturella om rå

det i N ordiska m inisterrådet bör företas
— En evaluering av hur behoven hos m ålgruppen barn har tillgodosetts 

inom alla nordiska organ bör göras
— En översikt över utbytes- och stipendieprogram  bör redovisas i C 1- 

dokum entet
— Inform ation till anställda vid uppsägningar o.dyl. i sam band med för

ändringar av de nordiska kulturorganisationerna bör särskilt beaktas.

Stockholm den 29 januari 1991

För N ordiska rådets kulturutskott

J.K. Hansen 
Förm an
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Social- och miljöutskottets uttalande över Nordiska ministerrådets 
berättelse om det nordiska samarbetet ( C l )

1. Inledning

Till social- och m iljöutskottet har for yttrande överläm nats Nordiska 
m inisterrådets berättelse rörande det nordiska sam arbetet vad gäller föl
jande avsnitt i berättelsen: Kapitel I: Inledning (i berörda delar), kapitel II: 
överordnade spörsmål, kaptel X: A rbetsm arknad, kapitel XI: Arbetsmiljö, 
kapitel XII: Socialpolitik och kapitel XIII: M iljövård. U tskottet har be
handlat m inisterrådets berättelse vid sitt m öte i Stockholm den 29 januari
1990.

2. Redovisningen av med anledning av Nordiska rådets yttranden och re
kommendationer vidtagna åtgärder

U tskottet noterar att det redan tidigare etablerats en praxis att m inister
rådet ger en redogörelse för de av m inisterrådet vidtagna åtgärderna med 
anledning av rådets y ttranden över p landokum entet C 2. Vaije fackkapitel 
avslutas med m inisterrådets m eddelanden över icke slutbehandlade re
kom m endationer inom respektive om råde. M eddelandena kom m er dock 
även i fortsättningen att utgöra separata saker (D-saker) i rådet. De be
handlas därför inte i detta uttalande.

3. Inledning (kapitel I —II)

De inledande kapitlen tar huvudsakligen upp övergripande frågor som 
täcker flera fackområden eller handhas av sam arbetsm inistram a. De 
äm nen som hör till fackom råden behandlas av utskottet nedan under 
respektive avsnitt.

I det inledande avsnittet noteras formuleringen om ”den snabba föränd
ringen av sam hällsförhållandena i Östeuropa med övergång från kom m an
doekonom i till m arknadsekonom i och från ett kom m unistiskt enpartisys
tem till parlam entarisk dem okrati” som orsak till nya utm aningar för det 
nordiska sam arbetet m.m.

De nya initiativen på fm ansieringsom rådet, främst miljöinvesteringsbo- 
laget NEFCO näm ns redan i inledningen och därefter fem gånger i rappor-

U tskottet noterar med tillfredsställelse att den nordiska m iljöm ärkning
en under 1990 följts upp genom arbete för att fastställa gem ensamma 
kriterier för användning av m ärket, liksom för de varugrupper som kan 
märkas.

BIHANG 4
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Ett nytt m inisterrådsförslag om m iljöforskning väntas och kom m enteras 
av utskottet i ett särskilt yttrande.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m iljöaspekterna ges en fram 
trädande och växande roll i m inisterrådets arbete, både på energiom rådet 
och på jord- och skogsbruksområdet. Sålunda har igångsatts ett antal 
projekt om förhållandet mellan energiproduktion och miljö, därav ett som 
berör Baltikum.

Vad gäller arbetsm arknaden noterar utskottet med tillfredsställelse att 
en överenskommelse om nordisk arbetsm arknad för personer med m inst 3 
års högre yrkesinriktad utbildning undertecknats och väntas träda i kraft 
som m aren 1991, sam t att förslag utarbetats om liknande avtal för kortare 
utbildningar.

I inledningskapitlet noteras slutligen att den nya budgetproceduren fått 
avsedd verkan genom att generalsekreterarens budgetförslag framlagts två 
m ånader tidigare och den politiska budgetbehandlingen därigenom fått 
längre tid.

I kapitel I I  noteras att en undersökning företagits av m inisterrådets 
beslutsprocess, främ st med sikte på adm inistrativa förenklingar, enhetliga
re rapporter m. m.

U tskottet noterar i sam m a kapitel att m inisterrådet anser det vara en 
viktig uppgift att undersöka hur de nordiska resurserna på bästa sätt kan 
användas för att säkra N orden en god ställning och största möjliga infly
tande i den fortsatta europeiska integrationen. U tskottet kom m enterar 
detta nedan särskilt vad gäller arbetsm iljö och den nordiska socialkonven
tionen.

U tskottet noterar med tillfredsställelse det nya arbetsprogram m et för 
Baltikum och Ö steuropa som m inisterrådet antagit, men att detta i första 
hand avser stipendieordningar för utbildnings- och praktikvistelse i N or
den sam t inrättande av inform ationskontor i Tallinn, Riga och Vilnius. 
Inform ationskontoren skall verka på kultur- och undervisningsom rådet 
och även bidra med att etablera kontakter på andra om råden. U tskottet 
noterar vidare att m inisterrådet dessutom in rättar en budgetpost för sam- 
arbetsprojekt av typ forskningsprojekt, sem inarier, utbytesordningar 
m. m. för Baltikum och Östeuropa i övrigt. U tdelning av medel sker efter 
sam m a riktlinjer som för m inisterrådsreserven. U tskottet vill m ot bak
grund av den allvarliga m iljösituationen i dessa om råden understryka 
vikten av att dessa insatser åtm instone till en del borde kunna främ ja 
undervisning och forskning på m iljöom rådet.

1 detta sam m anhang noteras att bland de initiativ  som är under övervä
gande finns möjligheterna för m iljöforskningssam arbete i Östersjöom rå-

Vidare noteras med tillfredsställelse att m inisterrådet i sam band med 
det m iljöm inisterm öte, där avtalet om NEFCO undertecknades, anordna
des ett pressem inarium  för journalister från Polen, Sovjet, Baltikum,
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Tjeckoslovakien, Ungern samt Tyskland. Syftet med sem inariet var att 
skapa en bredare förståelse för m iljöfrågor och m iljöinvesteringar samt 
vilka möjligheter de nordiska länderna kan erbjuda i detta sam m anhang 
fram för allt via det nya miljöfinansieringsbolaget NEFCO.

Vad gäller bioteknologin noterar utskottet med tillfredsställelse att m il
jön  spelar en stor roll i sam arbetsprogram m et, både vad gäller insatserna 
avseende Nordisk industrifond, inom  jord- och skogsbruksområdet samt 
inom  etikom rådet (jäm för nedan rek. 23 /1987). Särskilt gäller detta pro
jek tet för att ta fram ekologisk kunskap om genm odifierade m ikroorganis
m ers överlevnad i naturen och överföring av egenskaper från sådana 
organism er till andra i ett ekosystem. På m iljöom rådet avser ett samar- 
betsprojekt biologisk rening av avloppsvatten från kväveutsläpp. Behovet 
av sådan rening har utskottet konstaterat bl.a vid sitt besök i Baltikum i 
novem ber 1990.

Med hänsyn till frågans betydelse för den nordiska arbetsm arknaden 
följer utskottet m inisterrådets arbete för att finna en konstruktiv lösning 
på frågan om gränskontrollen i sam band m ed inrättandet av EG:s inre 
m arknad vid utgången av 1992 m ed intresse. D et sam m a gäller frågan om 
de nordiska regeringarnas beslut om ett nordiskt kvotsam arbete på grund
val av nuvarande flyktingkvoter och utvecklingen av flyktingpolitiken över 
huvud taget.

U tskottet vill understryka betydelsen av det arbete som utförs av N or
diskt statistiskt sekretariat i K öpenham n och särskilt fram hålla att den 
1990 utgivna kom parativa studien om  välfärdsutvecklingen i N orden 
” Leva i N orden” innehåller värdefulla upplysningar för utskottets arbete i 
socialpolitiska frågor.

Fråga om nordbors rättigheter tas endast upp inom  ram en för ett antal 
rekom m endationer (10/1986, 33/1990) och behandlas i sam band med 
dessa m eddelanden.

4. Arbetsmarknad

M inisterrådet kom m enterar utskottets uttalande i anslutning till 
C 2/1990  att särskild vikt bör läggas vid de utsatta grupperna, särskilt de 
utförsäkrades situation och att insatser m ot ungdom sarbetslösheten bör 
prioriteras, med att hänvisa till pågående projektarbete om nya och o trad i
tionella sysselsättningsåtgärder för de svaga grupperna, i synnerhet åtgär
der på företagsnivå för a tt m otverka utstötning. Vad gäller ungdom sarbets
löshet finner m inisterrådet inte att det finns behov för en särskild nordisk 
insats. U tskottet finner mot bakgrund av rekom m endation nr 32/1990  om 
program m ot ungdom sarbetslöshet att m inisterrådets inställning i denna 
fråga är beklaglig.

Allm änt beskrivs i m inisterrådsrapporten det försäm rade läget på den 
nordiska arbetsm arknaden med svagare konjunkturer och ökad arbetslös-
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het i samtliga nordiska länder sam t de åtgärder som sätts in på nationell 
nivå. U tskottet finner mot bakgrund av den försäm rade situationen på 
arbetsm arknaden anledning upprepa sitt påpekande i anslutning till förra 
årets m inisterrådsberättelse C 1 att m inisterrådet genom en tvärfacklig 
insats borde ta upp problem komplexet långvarig arbetslöshet — utförsäk
ring — långvariga socialhjälpstagare.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet utfört ett större 
projekt om lokala initiativ för att ge arbetslösa möjlighet att starta egen 
verksamhet.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m an i sam band med arbets
programmet för Baltikum och Ö steuropa påbörjat en om fattande sam ord
ning av de nordiska ländernas kontakter med olika länder i Ö steuropa och 
att program m et skall följas upp med ett särskilt sam arbetsprogram  för 
arbetsm arknadssektorns relationer till Baltikum och Ö steuropa

U tskottet har i tidigare uttalanden om C 1 kom m enterat utvecklingen av 
ADB-användningen i arbetsförm edlingarna mellan länderna och noterar 
med tillfredsställelse att försöksprojektet med term inal i varje land med ett 
urval av lediga platser u r övriga länders register skall om bildas till en 
perm anent ordning inom den nationella arbetsförm edlingsorganisationen.

Jäm ställdhetsfrågorna ägnas ett fylligt avsnitt dels vad gäller uppfölj
ningen av det s. k. BRYT-projektet, dels vad gäller möjligheterna för 
kvinnor att starta egna företag. D etta sker med deltagande av representan
ter för NA UT och N ordiska jäm ställdhetsutskottet. U tskottet följer även 
detta arbete med intresse.

5. Arbetsmiljö

U tskottets u ttalande om C 2/1990, att m inisterrådet bör högt prioritera 
den nordiska modellen inom bl.a arbetsm iljöpolitiken i sam band med 
Europaprogram m et, kom m enteras med en hänvisning till den nordiska 
konventionen om arbetsm iljön och sam arbetsprogram m et på arbetsm iljö
om rådet, där m inisterrådet understrukit vikten av att främ ja allt bättre 
arbetsm iljöer i de nordiska länderna och en gemensam hållning i interna
tionella sam m anhang. M ålsättningen är att fortlöpande förbättra arbets
miljön och att harm onisera reglerna på en kvalitativt hög nivå.

Vidare sägs att m inisterrådet avsatt medel för att sam ordna deltagandet 
i olika europeiska arbetsgrupper för att hävda nordiska arbetsm iljöintres
sen och am bitioner. U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrå
det även beviljat medel till ett projekt för att studera den nordiska m odel
lens fram tid och utvecklingsmöjligheter när det gäller arbetstagarinflytan- 
de och partssam verkan i arbetslivet. U tskottet vill u ttala förhoppningen 
att detta innebär en förstärkning av m öjligheterna att hävda den nordiska 
modellen i ett europeiskt sam m anhang.

U tskottet noterar även med tillfredsställelse att m inisterrådet inom ra-
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men för sam arbetsom rådet ”arbetsliv och arbetsrätt” färdigställt en kom
parativ studie av arbetsrätten i N orden sam t ger stöd till ett tvärfackligt 
projekt för att studera de problem som internationaliseringen av ekonom i 
och näringsliv inom EG kan ge för den nordiska modellen och det nordiska 
arbetslivet framöver. D etta projekt kan ses som en utvidgning av det 
tidigare projektet om industriell dem okrati i Norden. Det noteras med 
intresse att projektet även kom m er att ta upp problem ställningar som 
behandlas i sam band med utredningen om koncernfackligt sam arbete i 
Norden.

Inom det allm änna projektom rådet noteras med intresse att m an skall ta 
upp äm net ”Etiologiska fraktioner och arbetsrelaterad sjuklighet” . ”Etio- 
logisk fraktion” definieras som den andel av en aktuell sjukdomsföre- 
komst, som inte hade förekom m it om en viss riskfaktor inte hade funnits. 
Projektet skall alltså kartlägga exponeringen för riskfaktorer i de olika 
länderna. Studier kom m er i första hand att genom föras vad gäller repro- 
duktionsskador, rörelsesjukdomar, cancer och nervsjukdom ar.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet även uppm ärk
sam m ar bioteknologiska risker i arbetsm iljön och avser starta ett projekt 
för att utveckla m ätningsstrategi i den bioteknologiska industrin.

Vidare ges en genomgång av pågående arbete med arbetshygieniska och 
toxikologiska utredningar för olika produkter, olycksfallsrisker, sam ord
ning av föreskrifter och tillsynsm etoder samt om det stora tvärsektoriella 
projektet kring allergier som enligt formuleringen i C 1 num era handhas 
inom ramen för N ordiska kom m ittén för byggbestämmelser (NKB).

U tskottet noterar med tillfredsställelse att den kontaktgrupp som be
handlar arbetstidsfrågor lagt särskild vikt på barnfam iljernas behov genom 
att m an fortsatt ett förprojekt om sm åbarnsföräldrar och tidsutnyttjande 
med ett större projekt om barnfam iljernas arbetstidsm önster, önskemål, 
valmöjligheter m.m.

Arbetet med lönegaranti vid konkurs kom m er att utm ynna i en översikt 
över vart arbetstagare kan hänvända sig vid konkurs och beskrivning av 
möjligheterna för lönegaranti i de olika nordiska länderna. Med tanke på 
denna frågas betydelse för flyttande på den nordiska arbetsm arknaden i en 
lågkonjunktur vill utskottet ifrågasätta om ej initiativ bör tas för att 
utarbeta enhetliga nordiska regler på detta område.

6. Socialpolitik

M inisterrådet besvarar utskottets uttalande i anledning av C 2 1990, att 
den nordiska modellen måste bibehållas i arbetet med koordinering av 
socialförsäkringsreglerna med EG, med att redogöra för socialkonven- 
tionsgruppens rapport, som också presenterades för utskottet vid mötet 
med social- och hälsovårdsm inistrarna den 14 novem ber 1990. I C 1 
framhålls att man under EES-förhandlingam a förutsatt att det för social
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försäkringen skall gälla m otsvarande regler som i EG i sam band med en 
kom m ande gem ensam europeisk arbetsm arknad. D etta betyder a tt social
konventionen på väsentliga om råden inte kom m er att kunna användas i 
sin nuvarande form.

U tskottet noterar med intresse att socialpolitiska kom m ittén beslutat att 
en hearing med N ordiska rådet angående sam ordning av socialförsäkrings- 
reglema skall tas upp så snart förhandlingarna om ett EES-avtal blivit 
avklarade och em otser inbjudan härtill.

M inisterrådet redogör översiktligt för verksam heten inom de olika insti
tutionerna på social- och hälso vårdsom rådet. U tskottet noterar därvid att 
m an synes överväga nedläggning av arbetsgruppen för AIDS-frågor med 
hänsyn till a tt nationell verksam het kom m it väl igång.

Vad gäller cancerom rådet noteras det med tillfredsställelse att m an 
sam m anställt m aterial om tobakslagstiftningen, arbetsmiljölagstiftningen, 
livsmedelslagstiftningen och cancerscreeningen i Norden.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att handlingsplanen mot narkoti
ka perm anentas genom att sam arbetsorganet får en fast post på Nordiska 
m inisterrådets budget.

Vidare noteras a tt projektom rådet inom barn- och ungdom ssam arbetet 
går vidare, dock knappast i den utsträckning som utskottet vid ett flertal 
möten förordat. U tskottet noterar m ed intresse att en konferens skall 
hållas i sam band med sam m anställningen av projektet ” Barndom en som 
socialt fenom en” . Konferensen skall hållas i slutet av 1991 med deltagande 
av politiker, äm betsm än, journalister m. fl. U tskottet bör självfallet inbju
das till denna konferens.

U tskottet vill i anslutning till undersökningen om ” långvariga social- 
hjälpsm ottagare” som avser att belysa hur m an skall kunna få dessa ut ur 
socialhjälpssituationen (dvs. åter in i arbetslivet) erinra om sina u ttalan
den i anledning av arbetsm arknadssektom s insatser for svaga grupper (se 
ovan avsnitt 4) om önskvärdheten att ta upp dessa frågor i sam arbete 
mellan sektorerna.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att projektverksam heten inom 
handikappom rådet är om fattande och att ett nordiskt utvecklingscenter 
för handikapphjälpm edel inrättats som en försöksordning for en treårspe
riod. U tskottet anordnade ett sem inarium  i Göteborg i oktober 1990 om 
handikappades levnadsvillkor i N orden och kom m er att u tarbeta ett in
ternt arbetsprogram  på grundval därav.

U tskottet noterar med intresse att ett förprojekt igångsatts om livskvali
tet och nya boendeform er för psykiskt utvecklingshäm m ade och vill i detta 
sam m anhang erinra om de problem som ofta m öter personer som varit 
intagna på m entalsjukhus och i enlighet med de i allt fler länder tilläm pade 
nya riktlinjerna för den psykiatriska vården i största möjliga utsträckning 
skall integreras i samhället.
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U tskottet, som ingående diskuterade alkoholfrågorna vid m ötet med 
social- och hälsovårdsm inistrarna den 14 novem ber, noterar med en viss 
oro form uleringarna i m inisterrådsrapporten att den europeiska integra
tionen kan göra det nödvändigt att ändra på den nordiska alkoholkontrol
len. D enna bedöm ning görs på grundval av sem inarier och forskarm öten 
inom ram en for Nordiska näm nden för alkohol- och drogforskning 
(NAD).

U tskottet framhöll vid m ötet att alkoholfrågan är det största samhälls
problem et i N orden och vill påpeka att frågan om den europeiska integra
tionens betydelse för alkoholpolitiken hör till de frågor som m åste tas upp 
på politisk nivå i sam band med ett närm are sam arbete med EG.

Utskottet noterar vidare med intresse att en plan utarbetats för en 
jäm förande undersökning av alkohol- och rusm edelsproblem  kring Öster
sjön (BALTICA-projektet).

7. Miljövård

M inisterrådet kom m enterar utskottets uttalande i sam band med C 2
1990, att i konsekvens med B rundtlandkom m issionens rapport bör m inis
terrådet fastställa den ledande principen att m an i sitt m iljöarbete utgår 
från nivån i det land som har de högst ställda miljökraven, vilket också 
anges i m inisterrådets miljöprogram, med att hänvisa till detta program. 
D etta finner utskottet otillfredsställande, då program m ets form ulering är 
svagare än den utskottet anger.

Vad gäller uppföljningen av det allm änna m iljöprogram m et noterar 
utskottet med tillfredsställelse att m inisterrådet tagit fasta på behovet att 
integrera konkreta m iljöhänsyn i alla sektorer och därför utvecklat sam ar
betet och kontakterna mellan m iljösektom  inom  m inisterrådet och sekto
rerna föreningspolitik, energi, trafik, fiskeri sam t jo rd- och skogsbruk.

M inisterrådet ger därefter en översiktlig redogörelse för de i m ars 1990 
fastställda handlingsprogram m en för havs- resp. luftföroreningar samt för 
avfallshantering. U tskottet vill erinra om sitt tidigare påpekande att det 
var otillfredsställande att m inisterrådet fastställde dessa program  dagen 
efter sessionen och utan att ta hänsyn till några av de ändringar som 
Nordiska rådet föreslog i sina enhälligt antagna beslut.

U tskottet vill em ellertid notera med tillfredsställelse att m inisterrådet 
u tarbetar en rapport på m iljöpolitikens om råde som avses kom m a att 
läggas fram inför rådets 39:e session. R apporten skall innehålla en översikt 
överarbe tet med det nordiska m iljöprogram m et, det internationella miljö
arbetet, nationell uppföljning sam t beskrivning av centrala sam arbetsom - 
råden. D etta innebär att m inisterrådet nu lägger fram  en rapport i enlighet 
med rekom m endation nr 22/1978  angående årlig lägesrapport om m iljöpo
litik. En första rapport diskuterades vid m ötet mellan utskottet och miljö
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m inistrarna, varvid framgick att m inisterrådet avser att lägga fram en 
rapport varje år.

U tskottet noterar med intresse den fylliga redogörelsen för arbetet med 
olika kemiska äm nen, särskilt vad gäller äm nen som skadar ozonskiktet 
(CFC m. fl.) Sålunda sägs att de restriktioner som ingår i den 1987 antagna 
reduktionsplanen för CFC bör följas upp med im portregler för sådana 
produkter. Vidare har utarbetats en utredning om möjligheterna att kon
trollera användning av CFC i im porterat skum plastm aterial och insatser 
gjorts för att utarbeta norm er för mobila kylanläggningar med CFC. U t
skottet finner det värdefullt att m inisterrådet följer upp det internationella 
arbetet för att skydda ozonskiktet med konkreta projekt.

U tskottet noterar med intresse att en särskild m iljöforskningsgrupp 
arbetar för att identifiera och prioritera m iljöproblem  för forskning samt 
sam ordna miljöforskningsinsatser mellan länder, sektorer och arbetsgrup
per. Forskningsgruppen har bl.a tagit initiativ till sam ordning av havs
miljöforskningen samt ett forskarsem inarium  om testsystem för miljögif
ter i jorden. Vidare undersöks möjligheterna för att sam ordna nordisk 
klimatforskning. Som uppföljning av ett sem inarium  1989 om ”Jordbruk 
och miljö — utvecklingstendenser och styrm edel” genomförs ett förprojekt 
om m iljökonsekvensundersökningar på jordbruksom rådet. En konferens 
om fram tidens m iljöproblem  som utm aningar för forskningen hålls i m ars 
1991.

Vad gäller sam arbetet kring m iljödata noterar utskottet med tillfreds
ställelse att initiativ tagits för att skapa en plattform  för sam arbete och 
utbyte av m iljödata mellan N orden och EG sam t för att klargöra relatio
nerna mellan nationella, sam nordiska och internationella m iljödata
system. Det kan ifrågasättas om ej kem ikaliegruppens arbete med sam ord
ning av kem ikaliebestäm m elsem a i syfte att avveckla tekniska handelshin
der även borde ske i ett EG-perspektiv.

Slutligen noteras med intresse att en gemensam arbetsgrupp mellan 
äm betsm annakom m ittéem a på finans- och m iljöom rådena (kontaktgrup
pen för m iljö-ekonomi) kom m er att redovisa en delrapport om använd
ningen av ekonom iska styrmedel i Norden. G ruppens förslag till generella 
riktlinjer för användning av ekonom iska styrmedel sam t förslag till samar- 
betsprojekt om konkreta ekonom iska styrmedel kom m er att presenteras 
1991.

Social- och m iljöutskottet vill mot bakgrund av sin genomgång av N or
diska m inisterrådets berättelse C l  1991 särskilt anföra följande:
1. U tskottet anser, att insatser mot ungdom sarbetslösheten är så väsentli

ga att de ej bör nedläggas av prioriteringsskäl.
2. M inisterrådet bör undersöka m öjligheterna till enhetliga regler om 

löneskydd vid konkurs.
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3. D et är fortsatt utskottets uppfattning, att den nordiska trygghetskon- 
ventionen bör stärkas så att den blir ett hållbart instrum ent for bevak
ning av den sociala dim ensionen inom  ram en för EES-förhandlingam a.

4. M inisterrådet bör uppm ärksam m a m öjligheterna att bibehålla de nor
diska ländernas alkoholpolitik vid ett närm are sam arbete med EG.

5. U tskottet anser att rapportering om miljöpolitiken i de nordiska län
derna i enlighet med rekom m endation nr 22/1988  bör ske årligen, och i 
enlighet med de riktlinjer som blivit resultatet av överläggningen mel
lan utskottet och m iljöm inistrarna den 28 januari 1991.

6. U tskottet anser, att m inisterrådet bör främ ja undervisning och forsk
ning inom m iljöom rådet och härvid speciellt beakta m iljösituationen i 
Baltikum.

7. U tskottet anser att det utlovade sam arbetsprogram m et på arbetsm ark
nadsom rådet mellan Baltikum och N orden bör påskyndas.

Stockholm den 29 januari 1991

För social- och m iljöutskottet

M arjatta Väänänen 
Förm an

BIHANG 5

Ekonomiska utskottets uttalande över Nordiska ministerrådets be
rättelse om det nordiska samarbetet ( C l )

Indledning

Til udtalelse i Økonomisk Udvalg er henvist dele a f  m inisterrådets 
beretning om det nordiske sam arbejde i 1990 til Nordisk Råds 39. session 
(C 1/1991). Det er dele a f  kapitel I og II sam t følgende fagkapitler:
XVII Økonomiske og finanspolitiske spørgsmål
XVIII Industripolitik
XIX Energipolitik
XX Handelspolitik
XXI Regionalpolitik
XXII Bistand
XXIII Jord- og skovbrug
XXIV Fiskeri
XXV Bygge- og boligsektoren

Udvalget behandler endvidere i særskilte betænkninger m eddelelser fra 
m inisterrådet vedrørende en række rekom m andationer sam t de i beret
ningen om talte nordiske institutioner på det økonomiske område.
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Udvalget har behandlet beretningen på mødet den 28, — 30. jan u ar 1991 
og besluttet at videregive følgende synspunkter til Budget- og K ontrolud
valget.

Samarbejde med Østeuropa

Økonomisk Udvalg hilser m inisterrådets initiativ til et sam arbejdspro
gram for Baltikum og Ø steuropa velkomment, om end man gerne havde 
set, at det var forelagt rådet i form a f  et m inisterrådsförslag. Udvalget 
finder på den anden side, at indholdet i program m et kan kritiseres for 
både at være for lidt og måske også det forkerte. Udvalget har dog lagt 
mærke til, at m inisterrådet betragter program m et som ” første skridt” , og 
at man derm ed anerkender, at udfordringen er større og mere langsigtet. 
På 39. session vil rådet behandle en række medlemsforslag, som senere kan 
indarbejdes i programmet.

Udvalget understreger, at den seneste tids overgreb fra den sovjettiske 
centralm agts side på de baltiske republikker kun understreger vigtigheden 
af at sam arbejdet mellem N orden og Baltikum udbygges og forstærkes.

M inisterrådet nævner, at der skal udarbejdes nærm ere retningslinier for 
den i program m et indeholdte stipendieordning. Udvalget forudsætter, at 
ordningen kom m er til at om fatte de vigtigste og mest efterspurgte kund
skabsom råder herunder (m arkeds)økonom i, landbrug, miljø og sprog.

Norden i Europa

M inisterrådet nævner, at ”m an” har indledt overvejelser vedrørende det 
officielle nordiske sam arbejdes fremtid i lyset a f  en frem tidig sam arbejds
aftale mellem EF og EFTA. Udvalget konstaterer, at ” m an” i dette tilfælde 
er de to sekretariater. Eftersom det m ateriale, som m inisterrådet fremlæg
ger til 39. session, næsten helt mangler planer for frem tiden ud over 1992, 
synes det im idlertid at være på tide, at sagen tages op på m inisterniveau.

Økonomisk Udvalg vil i øvrigt til 39. session frem m e et medlemsforslag 
om udarbejdelse a f  en frem tidsplan for det nordiske sam arbejde fra 1992 
og fremover.

Den økonomiske handlingsplan

Finansm inistrene har medio 1990 fremlagt en statusrapport for gennem 
førelsen af den økonomiske handlingsplan, hvoraf det fremgår, at gennem 
førelsen stort set forløber planmæssigt, bortset fra at projektet vedrørende 
forøgelse af de udenlandske investeringer i Norden er bortfaldet uden at 
blive erstattet med et andet projekt.
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Udvalget kender ikke begrundelsen for dette, men finder at m inisterrå
det burde have erstattet projektet med et andet økonomisk sam arbejdspro
jekt.

Udvalget finder, at det f.eks. burde have været velm otiveret at anvende 
pengene til sam arbejdet med Baltikum eller Østeuropa.

Det oplyses i statusrapporten, at m inisterrådet har stillet arbejdet med 
udredningen om fri bevægelighed for finansielle tjenester i bero, idet man 
afventer forhandlingerne mellem EF og EFTA. Målsætningen om fri bevæ
gelighed er dog angiveligt stadig gældende, skønt den politiske beslutning 
om gennemførelsen er udskudt med samme begrundelse.

Udvalget kan ikke um iddelbart se, at et nordisk sam arbejde på f.eks. 
udredningssiden er overflødigt, fordi sagen forhandles i EF-EFTA sam 
menhæng. Tvært imod finder udvalget at den frie bevægelighed burde have 
været gennemført i N orden som en forberedelse til EF-EFTA aftalen.

Statusrapporten synes i øvrigt ikke i særlig grad at afspejle de adm ini
strative gennemførelsesproblemer, som m inisterrådet påpegede i sin eva
lueringsrapport om kring den tidligere økonomiske handlingsplan. Tvært
imod synes rapporten at afspejle en række projekter, som gennemføres 
planmæssigt og til gavn for de deltagende parter.

Økonomiske og finanspolitiske spørgsmål

Ø konom isk Udvalg og m inisterrådet (finansm inistrene) afholdt møde 
den 13. novem ber 1990. På mødet drøftede man, på baggrund a f  årets 
udgave a f  den nordiske økonomiske konjunkturredegørelse, situationen 
for det økonomiske sam arbejde og mulighederne i frem tiden.

Den generelle konjunkturudvikling i OECD om rådet er vigende med lav 
vækst, som hovedsagelig finder sted i Japan og Tyskland. Prisstigningerne 
vil blive relativt høje og arbejdsløsheden fortsat stige eller blive liggende på 
et højt niveau. Afmatningen vil efter finansm inistrenes bedøm melse blive 
relativt langvarig, og har sin årsag i M ellemøstenkrisen, lavere vækst i 
USA end forventet sam t fortsatte ubalancer i verdensøkonomien.

For Nordens vedkom m ende er der fortsat stor forskel på udviklingen 
mellem landene, men den svensk/finske konjunkturnedgang m indsker for
skellene.

Udvalget kunne på mødet konstatere, at finansm inistrene har drøftet EF 
tilpasninger generelt, herunder de nordiske landes forhold til det europæ
iske valutasam arbejde og arbejdet med harm onisering på skatte- og afgifts
om rådet. D ette fremgår ligeledes a f  beretningen.

Det fremgår endvidere a f  beretningen, at stort set alt sam arbejde på 
finansm inistrenes om råde falder inden for ram m erne a f  den økonomiske 
handlingsplan. D ette vil give problem er, når planen ophører ved udgangen 
a f  1992. Udvalget ser årets møde med finansm inistrene som første led i 
den forudsatte dialog om hvordan det økonomiske sam arbejde i N orden
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skal drives i årene efter 1992, og udvalget knytter i forbindelse med 
behandlingen af C 2/1991  yderligere bem ærkninger til dette emne.

M inisterrådet nævner i beretningen, at finansm inistrene har taget stil
ling til rollefordelingen mellem de internationale institutioner vedrørende 
hjælpen til Østeuropa. IM F og Verdensbanken bør ifølge finansm inistrene 
udgøre basis for indsatsen.

Finansm inistrene har også drøftet NIB’s udvikling og rolle i Østeuropa- 
samarbejdet. Udvalget forudsætter, at finansm inistrenes synspunkter bl. a. 
afspejles i det svarbrev af 6. novem ber 1990, som sam arbejdsm inistrene 
har sendt til Præsidiet/udvalget, og at finansm inistrene derm ed støtter 
NIB’s naturlige rolle i Østeuropasam arbejdet sammen med de øvrige mul
tilaterale institutioner. Udvalget tager således brevets besvarelse a f  dette 
og øvrige spørgsmål om NIB’s rolle og udvikling til efterretning.

M inisterrådet redegør udførligt for gennemførelsen a f  målsætningen om 
afvikling a f  valutareguleringen inden 1. juli 1990. D enne m ålsætning har 
dog ikke været gældende i fuldt omfang for Island.

Udvalget konstaterer, at restriktionerne i stort omfang er afviklet, men 
at der stadig opretholdes visse restriktioner i alle lande med undtagelse af 
Danmark. I en række tilfælde er gamle restriktioner erstattet med nye, og 
liberaliseringen angiveligt gennemført som undtagelser fra disse mere rest
riktive nye regler. Det konstateres , videre at Island i praksis har liberalise
ret eller kom m er til at liberalisere hurtigere og i større omfang end det 
islandske forbehold over for den fælles målsætning har kunnet give 
forventninger om.

Industripolitik

M inisterrådet har i 1990 udarbejdet to udredninger om hvilke særlige 
indsatser, som kræves for at udvikle N ordens erhvervspolitiske konkurren
cefordele. En af rapporterne er en plan for fremtidig udvikling a f  Nordisk 
Industrifond, og denne rapport har været drøftet på et ”næringspolitisk 
forum ” .

Industrim inistrene har bebudet et m inisterrådsförslag på dette felt til 39. 
session, og udvalget vil derfor kom m entere forslagene i denne sam m en
hæng.

Industrifonden har endvidere fået til opgave at arbejde videre med 
udnyttelsen a f  det globale tilvækstm arked for rensningsteknologi og 
miljøvenlig teknologi, som forventes udviklet i det kom m ende 10-år. 
Udvalget finder, at dette er et særdeles interessant arbejdsfelt, og at det bør 
kunne danne udgangspunkt for et egentligt industriprogram  i fondens 
regie.
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Energim inistrene fastlagde i ju n i 1990 nye retningslinier for det frem ti
dige energisam arbejde. Hovedm ålsætningen er nu, at energiforsyning og
— forbrug skal tilrettelægges i overensstem m else med en bæredygtig udvik
ling, at forsyningssikkerhed og effektivitet skal fastholdes og øges, og at 
energiinvesteringer på langt sigt skal være samfundsmæssigt omkostnings- 
effektive.

Et projekt, som belyser energi/m iljøsituationen i Baltikum og indleder 
konkret sam arbejde om løsninger, er under udarbejdelse. Udvalget finder, 
at dette bør være et vigtigt element i program m et for sam arbejde med 
Baltikum og Østeuropa.

Udvalget finder, at aktiviteterne i N ordisk K ontaktorgan for A tom ener
gispørgsmål bør omtales i beretningen også, selv om sikkerhedsprogram 
met nu finansieres over de nationale budgetter.

Udvalget har i øvrigt inviteret energim inisterrådet til et m øde i januar
1991, til drøftelse a f  det fremtidige energisam arbejde.

Handelspolitik

I årets løb er der gennem ført en om fattende evaluering af arbejdet med 
at fjerne handelshindringer mellem de nordiske lande. Udenrigshandels- 
m inistrene har drøftet dette arbejde på et m øde i novem ber og besluttet at 
gennemføre visse effektiviseringer særligt på den organisatoriske side.

D er er foretaget en særlig vurdering a f  m ulighederne for at anvende det 
såkaldte Cassis de D ijon princip som værktøj til at løse handelshindrings- 
problem er. M inisterrådet har dog ikke engang redegjort for sin stilling til 
dette, og udvalget efterlyser en sådan stillingtagen.

U denrigshandelsm inistrene har i øvrigt drøftet sam arbejde m ed Ø steu
ropa og bl. a. sat en kortlægning a f  investeringsbehov og eksportm ulighe
der for Baltikum igang sam t foreslået etableret et uddannelsesprogram  for 
østeuropæiske virksomhedsledere i m arkedsøkonom i.

Udvalget finder, at disse initiativer er interessante, og forudsætter at 
især uddannelsesprogram m et koordineres m ed eller indarbejdes i m inis
terrådets program for sam arbejde m ed Baltikum og Østeuropa, således at 
dette i høj grad også kom m er til a t om fatte aktiviteter på det økonomiske 
område.

Regionalpolitik

M inisterrådet arbejder nu med at gennemføre det regionalpolitiske pro
gram, som Nordisk Råd behandlede på sidste session.

Regionalpolitikken i de nordiske lande gennemgår for tiden en fomyel- 
sesproces, hvor decentralisering, sam ordning, effektivisering og internatio-

Energipolitik
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nalisering er nøgleord. M inisterrådet har lagt stor vægt på analyserne af 
regionalpolitikken i et europæisk perspektiv og har udarbejdet to  rapporter 
om konsekvenserne for regionalpolitikken i N orden a f  EF’s forskellige 
regler. M inisterrådet m ener dog ikke at være i stand til at fremlægge sine 
konklusioner, således som rådet i rek. 1/1990/e  har ønsket. D ette begrun
des prim ært med de endnu ikke afsluttede forhandlinger mellem EF og 
EFTA.

Udvalget har en vis forståelse for dette, men lægger vægt på at m inister
rådet fremlægger sine konklusioner, så snart som muligt.

Bistand

Sam arbejdet på bistandsom rådet finansieres ikke over det fælles nordi
ske budget, og bistandsm inistrene danner ikke form elt et m inisterråd. Ikke 
desto m indre er det nordiske sam arbejde på bistandsom rådet om fattende 
og bygger på en særlig ram m eaftale K øbenhavnskonventionen fra 1981. 
Sam arbejdsm inistrene fungerer som ansvarligt m inisterråd for det nordi
ske bistandssam arbejde.

De nordiske lande har i det forløbne år forsøgt at m odvirke det faldende 
bistandsvolum en og den voksende fattigdom  i udviklingslandene. M an har 
endvidere med øget kraft hævdet kravet om udvikling mod dem okrati og 
respekt for m enneskerettighederne i de lande, som m odtager bistand fra de 
nordiske lande. Udvalget stø tter disse holdninger.

Bistandsm inistrene besluttede i septem ber 1990 at nedlægge den råd
givende kom ite for bistandsspørgsmål (RK-B) og erstatte den m ed et årligt 
bistandssem inar.

Udvalget har tidligere givet sin tilslutning til dette. Eftersom RK-B er 
hjemlet i K øbenhavnskonventionens artikel III, finder udvalget det mest 
korrekt, at nedlæggelsen sker i en ændringsprotokol til konventionen.

Udvalget vil endvidere foreslå, at et tem a på det første bistandssem inar 
bliver en revision at K øbenhavnskonventionen, som nu er 10 år gammel. I 
lyset a f  de erfaringer, som er gjort i perioden, herunder erfaringerne med 
fælles nordiske projekter og med Nordisk Udviklingsfond (NDF) sam t de 
nye betingelser for internationalt sam arbejde, bør tiden være moden til en 
sådan drøftelse.

Jord- og skovbrug

Flere nordiske lande arbejder m ed at revidere deres landbrugspolitik for 
at tilpasse sig nye internationale betingelser, særligt en kom m ende aftale i 
GATT, som til trods for et afbrud i de pågående forhandlinger forventes 
indgået senere. Det nordiske sam arbejde har især om fattet landbrugsm iljø, 
harm onisering a f  regler og norm er og bevaring a f  genressourcer.
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D et nye tillæg til arbejdsprogram m et er vedtaget og har været styrende 
for virksomheden.

NEJS har drøftet sam arbejde med Baltikum, som særligt har prioriteret 
udveksling a f  praktikanter og studenter på jordbrugsom rådet.

Beretningen afspejler ikke, om de i sidste års beretning referede proble
m er med styringen a f  de norm givende m yndigheder på veterinær- og 
plantesundhedsom rådet er overvundet, men der refereres til visse frem 
skridt for harm oniseringen på disse om råder.

Fiskeri

D en alm ene udvikling a f  fiskeriet har været faldende kvoter og derm ed 
fangster, m en stigende værdi på fangsterne.

Et væsentligt stridspunkt mellem de nordiske lande har været holdning
en til hvalfangst i forbindelse med drøftelserne i den internationale hval
fangstkommission.

På denne baggrund har fiskerim inistrene besluttet i højere grad at sam 
arbejde om forvaltningen a f  fiskeressourcer, hvaler og andre havpattedyr. 
Udvalget finder, at fiskerim inistrene med dette har taget et skridt i retning 
af en ønskelig politisering a f  samarbejdet.

Bygge- og boligsektoren

I 1990 har Budget- og Kontroludvalget gennem ført en om fattende evalu
ering a f  sam arbejdet på bygge- og boligom rådet. En rapport er udarbejdet 
og forelagt Ø konom isk Udvalg til udtalelse. Udvalget henviser til denne 
udtalelse. M inisterrådets beretning giver ikke anledning til bem ærkninger 
ud over dette.

Stockholm, den 29. januar 1991

For Ø konom isk Udvalg

Anders Talleraas 
Form and
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Redogörelse

om planerna för det nordiska samarbetet
(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

Nordisk M inisterråd afgiver herm ed i overensstem m else med artikel 64 i 
sam arbejdsoverenskom sten a f  23. m arts 1962 (Helsingforsaftalen) sin re
degørelse om planerne for det fortsatte nordiske samarbejde.

København i decem ber 1990

På Nordisk M inisterråds vegne 

Thor Pedersen

Fridtjov Clemet
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D er er fortsat et bredt folkeligt og politisk ønske om gennem yderligere 
resultater a f  sam arbejdet i N orden at styrke den nordiske identitet og 
fællesfølelse og fjerne alle hindringer for et frit menneskeligt og økonomisk 
samkvem i Norden.

På samme tid stiller den internationale udvikling, navnlig den dynam is
ke udvikling i retning a f  større integration i Europa såvel i Øst som i Vest, i 
de kom m ende år nye og større krav til det nordiske sam arbejde på en 
række om råder.

Nye in itiativer skal bidrage til at styrke de nordiske landes indflydelse i 
et stort, europæisk økonomisk område. De nordiske lande skal i fællesskab 
im ødekom m e østeuropæiske ønsker om hjælp og sam arbejde på udvalgte 
om råder, hvor en sådan indsats frem byder særlige fordele. Et første skridt i 
denne retning er allerede taget m ed M inisterrådets arbejdsprogram  for 
Baltikum og Østeuropa. Desuden er N ordisk M inisterråds forskellige or
ganer i almindelighed velegnede til nordisk sam råd i forhold til andet 
internationalt samarbejde, hvori landene deltager.

M inisterrådet vil med dette udgangspunkt arbejde for at frem m e og 
effektivisere det nordiske sam arbejde på alle niveauer under hensyntagen 
til de økonomiske ram m er, der er til rådighed. Planlægningsgrundlaget for 
de nærmeste år er nulvækstbudgettering, hvilket nødvendiggør en kraftig 
prioritering af opgaverne sam t stor økonom isk tilbageholdenhed inden for 
de enkelte om råder og vedrørende de adm inistrative udgifter.

N är den ekonom iska handlingsplanen trappas ned och upphör, så m ins
kar också omfånget på den totala budgeten för m inisterrådet, som för 
närvarande består av ordinarie budget och ekonom isk handlingsplan. Den 
ekonom iska handlingsplanen är en tem porär förstärkning av de nordiska 
budgetmedlen. Det gäller också för de enskilda elementen i handlingspla
nen.

Det er vigtigt, at m inisterrådsorganisationen hurtigt er i stand til at 
omstille sig til at im ødekom m e nye krav og samtidigt aftrappe indsatsen 
på om råder, som bliver a f  m indre betydning, eller hvor de ønskelige 
resultater bedre nås på anden måde, end gennem Nordisk M inisterråd.

I den øjeblikkelige situation lægger M inisterrådet navnlig vægt på arbej
det vedrørende N orden i Europa, herunder Baltikum og Østeuropa, sam 
arbejdet på kulturom rådet, inklusive forskning, samt det tværsektorielle 
miljøsamarbejde.

N ordisk Råd og Nordisk M inisterråd har i fællesskab indledt overvejel
ser på sekretariatsniveau om konsekvenserne for det nordiske sam arbejde 
a f  etableringen af et Europæisk Økonomisk O m råde (EEA). M inisterrådet 
vil endvidere sammen med Nordisk Råd støtte de nordiske udenrigspoliti
ske institutters noget bredere forskningsprojekt, ”N orden i det nye Euro
pa” .

1. Overordnede prioriteringer i ministerrådets arbejde
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Hvorledes arbejdet med ”N orden i Europa” skal føres videre efter 1992 
m å bedøm m es som et led i en samlet overvejelse a f  det nordiske sam arbej
des frem tid i et nyt Europa.

N år perspektiverne tegner sig klarere for den videre europæiske integra
tionsproces og de nordiske landes fremtidige forhold til EF, bliver det en 
vigtig opgave for M inisterrådet at vurdere, hvordan de nordiske fælles 
ressourcer bedst kan udnyttes for at sikre N orden en god placering og 
størst mulig indflydelse i frem tidens Europa.

M inisterrådet finder i den forbindelse, at der kan blive behov for at 
foretage en samlet gennemgang a f  gældende nordiske overenskom ster og 
aftaler samt løbende handlingsprogram m er m. v. under M inisterrådet med 
henblik på eventuelle tilpasninger i lyset a f  de nye udfordringer, der tegner 
sig, og i betragtning a f  den stram m e budgetsituation.

I kapitel 2 gives der en kortfattet beskrivelse af M inisterrådets målsæt
ninger på vigtige sam arbejdsom råder af tværsektoriel karakter.

Der er i hvert sektorafsnit i kapitel 4 redegjort for de budgetmæssige 
antagelser, som er lagt til grund for planlægning inden for det pågældende 
område. I kapitel 3 sam m enfattes de kom m ende års budgetmæssige udsig
ter for M inisterrådet som helhed.

1 kapitel 4 om M inisterrådets planer vedrørende de enkelte sektorer er 
der i hvert afsnit henvist til de aktiviteter, som indgår i arbejdsprogram 
met ”Norden i Europa til 1992” og i den økonomiske handlingsplan ” Et 
stærkere N orden” . Desuden beskrives mere i detaljer andre prioriterede 
aktiviteter på det pågældende om råde. M inisterrådet tilstræber med dette 
C2-dokument sam m enholdt med arbejdsprogram m et og handlingsplanen 
at give et ensartet, heldækkende billede af planerne for de kom m ende år.

T idshorisonten er i det m indste 1991 og 1992, men retter sig for de 
enkelte sektorer efter tidsram m en for foreliggende godkendte handlings
planer og andre planlægningsinstrumenter.

2. Tværsektorielle programmer

2.1 Norden i Europa

Arbejdet med tem aet ” Norden i Europa” vil i årene til og med 1992 
være en hovedopgave for Nordisk M inisterråd. Uanset udfaldet a f  EEA- 
forhandlingerne og hvilke beslutninger vedrørende det fremtidige forhold 
til EF der i øvrigt m åtte blive truffet, vil EFTA-landene tidligst i 1993 
kunne opnå den nærmere tilknytning til EF-samarbejdet, de ønsker. Sam
tidigt kan det forudses, at integrationen inden for EF vil fortsætte i et højt 
tempo, og at EF kraftigt vil styrke sine forbindelser med en række lande i 
Central- og Østeuropa.

Der er derfor et stærkt behov for, som det er beskrevet i arbejdsprogram 
met, ” Norden i Europa til 1992” , at udnytte kapaciteten i det nordiske
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sam arbejde som en støtte for landene i deres deltagelse i den europæiske 
integrationsproces med centrum  i De Europæiske Fællesskabers dynam is
ke udvikling. Styrkelsen a f  den nordiske basis indadtil og a f  Nordens 
indflydelse udadtil i Europa er de to mål, som er sat.

M inisterrådet har i den seneste udgave a f  arbejdsprogram m et, ”N orden 
i Europa til 1992”, gjort rede for målsætningerne for dette arbejde på ialt 
100 konkrete em neom råder frem til udgangen af 1992. Program m et, som 
blev vedtaget den 1. jun i 1990, bygger på andre, eksisterende sam arbejds
program m er og aktiviteter, som M inisterrådet i øvrigt arbejder med, her
under den økonomiske handlingsplan, ”Et stærkere N orden” . D et om fat
ter følgende kapitler:
— N orden som hjem m em arked,
— nordisk transportm arked,
— nordisk kultur- og uddannelsesfællesskab,
— nordboers rettigheder, inklusive arbejdsm arkedspolitik,
— m iljøpolitik,
— arbejdsm iljøpolitik,
— forbrugerbeskyttelse, inklusive levnedsm iddelpolitik,
— inform ation til Europa om N orden og det nordiske samarbejde.

2.2 Samarbejde med Baltikum og Østeuropa

Udviklingen i Ø steuropa gennem 1989 og 1990 har stillet N orden og det 
nordiske sam arbejde over for en række nye krav og udfordringer. M inister
rådet finder, at N orden som sådan navnlig i forholdet til de tre baltiske 
lande har mulighed for at spille en særlig rolle. Udviklingen har endvidere 
skabt nye m uligheder for et udvidet sam arbejde mellem landene omkring 
Østersøen ikke m indst vedrørende miljø, ressourcer og infrastruktur.

M inisterrådet har i 1990 truffet beslutning om nordiske støtteordninger 
på m iljøinvesteringsom råderne til fordel for Østeuropa. Virkningerne af 
disse beslutninger vil slå igennem i løbet af 1991 og 1992. Det drejer sig om 
det nordiske miljøfinansieringsselskab, NEFCO, med en grundkapital på 
36 M SDR, forhøjet ram m e for Den N ordiske Investeringsbanks projekt
investeringslån fra 700 til 1 000 M SDR sam t 27,5 M DKK til Nordisk 
Projekteksportfond til anvendelse inden for miljøsektoren.

Nordisk M inisterråds arbejdsprogram  for Baltikum og Ø steuropa a f  9. 
oktober 1990 indeholder tre konkrete initiativer, som bliver realiseret i 
1990/91, nemlig en stipendieordning for studerende fra de baltiske lande, 
nordiske inform ationskontorer i de tre baltiske hovedstæder sam t en Balti- 
kum /Ø steuropapulje med henblik på sam arbejdsprojekter inden for ram 
m erne a f  det nordiske samarbejde. Mens arbejdsprogram m et i 1990/91 
finansieres med overskuddet fra Nordisk M inisterråds regnskab for 1989, 
vil det i 1992 og frem over blive finansieret inden for M inisterrådets 
budget.
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Nordiske institu tioner og em bedsm andskom itéer har for 1991 og 1992 
inden for de eksisterende økonom iske ram m er prioriteret en række kon
krete aktiviteter over for Baltikum og Ø steuropa i form a f  sam arbejdspro
jekter, sem inarer, udvekslingsordninger m. v. således som det nærmere er 
omtalt i kapitel 4.

2.3 Nordisk kulturelt samarbejde

Handlingsplan for nordisk kulturelt sam arbejde af 10. m arts 1988 er 
fortsat det grundlag, som sam arbejdet inden for almen kultur, uddannelse 
og forskning udvikler sig på.

Det understreges i handlingsplanen, at det kulturelle sam arbejde både 
skal styrke de nordiske landes samhørighed indadtil og gøre de nordiske 
landes kultur og dens særpræg kendt i udlandet. Den igangværende euro
pæiske integration og udviklingen i Ø steuropa har accentueret den sidst
nævnte opgave. Der forberedes derfor nordiske udstillinger i Paris, Berlin 
og London i de nærmest kom m ende år. Endvidere planlægger en række 
nordiske kulturinstitutioner udvidede forbindelser med Ø steuropa — ikke 
mindst de baltiske lande. På uddannelsessiden kom m er det bl. a. til udtryk 
ved, at det nordiske netværksprojekt Samspillet mellem almen og er
hvervsrettet voksenundervisning indgår som et led i Europarådets voksen
undervisningsprojekt, og ved planerne om at inddrage skoler i de baltiske 
lande i netværket af skoler, som arbejder med m iljøundervisning.

På det alm enkulturelle om råde vil kredsen a f  nordiske institutioner 
blive udvidet med Nordisk arbejdscenter for billedkunstnere i Fjaler, 
Vestnorge, som vil kunne give ophold for de første kunstnere i 1992. 
Endvidere vil Den nordiske Film- og TV-fond få sit første fulde virksom 
hedsår i 1991.

Sam arbejdet på skoleom rådet vil navnlig koncentrere sig om m iljøun
dervisningen, erhvervsuddannelserne og gennemførelsen af handlings
program m et for sprogligt sam arbejde i N orden, NordM ÅL. Hertil kom 
mer, at der ved N ordisk Råds session i 1991 vil blive forelagt et m inister- 
rådsforslag om overenskomst om nordisk uddannelsesfællesskab på de 
gymnasiale uddannelsers om råde, hvorefter unge nordboer frit kan vælge, 
hvor i Norden de vil gennemgå deres alm ene eller erhvervskom petence- 
givende gymnasiale uddannelse.

De voksende krav til den erhvervsaktive befolknings kvalifikationer vil 
præge det nordiske sam arbejde på folkeoplysnings- og voksenundervis
ningsom rådet i de kom m ende år. Et nordisk netværksprojekt skal styrke 
det pædagogiske udviklingsarbejde med sigte på et øget samspil mellem 
almen- og erhvervsrettet voksenundervisning.

På de højere uddannelsers om råder forberedes et samarbejdsprogram , 
hvis mål er at skabe det nordiske uddannelsesfællesskab, der er forudsat i 
kulturhandlingsplanen, og som i princippet skal skabe uhindret og ube
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grænset adgang for nordiske studerende til såvel hele som dele af studier 
overalt i Norden.

Udviklingen a f  det nordiske kulturelle sam arbejde stiller voksende res
sourcekrav. Samtidig er der lagt en stærkt restriktiv linje for det nordiske 
budgets udvikling. D ette indebærer, a t nye, påtrængende in itiativer på 
kulturom rådet stort set må finansieres inden for de eksisterende budget
ram m er. M inisterrådet anser det for ønskværdigt at øge dynam ikken i det 
nordiske kultursam arbejde og i øget udstrækning gøre det muligt at udfor
me det efter aktuelle prioriteringer nu og fremover. M inisterrådet vil 
derfor evaluere eksisterende tiltag med sigte på at frigøre så store ressour
cer som muligt til de nye behov og søge alternative finansieringskilder for 
eksisterende nordiske institu tioner og samarbejdsorganer. Samtidig her
med bør sam arbejdet omlægges i retning a f  generelle støtteordninger, 
netværksaktiviteter og tidsbegrænsede programbevillinger. Et m inister- 
rådsforslag om en handlingsplan på dette om råde vil blive forelagt Nordisk 
Råds session i 1991.

2.4 Forskningssamarbeide

Forskning av høy kvalitet er av største betydning for å bevare de nordis
ke landenes kultur og m aterielle levestandard, og for N ordens mulighet til 
å hevde seg internasjonalt og bidra til den globale utvikling.

Forskning foregår innen så godt som samtlige sektorer innen M inisterrå
dets arbeidsom råde. I plangrunnlaget for de enkelte sektorer omtales såle
des en betydelig del av den samlede forskningsinnsats under M inisterrå-

M inisterrådet fastsatte i 1990 etter høring av Nordisk Råd nye retnings
linjer for virksom heten i Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) for 1990— 
92. Retningslinjene trekker opp strategiske hovedlinjer for det nordiske 
FoU-sam arbeidet. H erunder planlegges to fem-årige program m er for hen
holdsvis miljø- og polarforskning.

Nordisk sam arbejdsprogram  for Bioteknologi 1988 — 92 danner ram m e 
om den nordiske forsknings- og udviklingsindsats vedr. bioteknologi. P ro
gram m et er i udpræget grad sektorovergribende.

M inisterrådet vil i perioden arbeide for å fjerne eksisterende hindringer 
for sam arbeid mellom forskere og forskningsinstitutter i N orden, styrke 
det nordiske sam arbeidet på forskningsområdet, gjøre nordiske lands 
forskning m er synlig i internasjonal sammenheng, og øke fleksibiliteten i 
bruken av nordiske forskningsressurser, jfr. iøvrig avsnit 4.8.

2.5 Tvärsektorielt samarbete på miljöområdet

I enlighet med det nordiska m iljöprogram m et och rekom m endationerna 
från Världskomm issionen för miljö och utveckling kom m er m inisterrådet
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att fortsätta att utveckla arbetet med att integrera miljöfrågorna i de olika 
sam arbetssektorerna.

1 anledning härav har sam arbetsm inistrana i maj 1989 antagit riktlinjer 
för samordningen och integreringen av miljöfrågor inom m inisterrådet. 
Enligt riktlinjerna fastställs bl. a. att varje fackm inisterråd skall ansvara för 
a tt m iljöhänsyn tas inom  deras sektor. V idare anger riktlinjerna form erna 
för sam arbetet mellan sektorerna när det gäller verksam het som har miljö
aspekter.

Inom ett antal sektorer har program eller projekt initierats eller för
stärkts som behandlar miljöfrågor. D etta gäller b l.a . sektorerna energi, 
transport,jo rd - och skogsbruk, industri, konsum ent, livsmedel, fiskeri och 
regionalpolitik. Sam arbete har etablerats med vissa sektorer i form av 
gem ensamma arbetsgrupper m. m.

2.6 Den ekonomiska handlingsplanen ”ett starkare Norden”

Bakgrund

Ett starkare N orden — ekonom isk handlingsplan 1989—1992 fastställ
des av m inisterrådet våren 1989, efter behandling på N ordiska rådets 
session samma år. Planen avlöste den första ekonom iska handlingsplanen 
” Norden i växt” .

Det överordnade syftet med ” Ett starkare N orden” är att främ ja beting
elserna för en balanserad ekonom isk utveckling genom att stärka den 
ekonom iska integrationen i N orden och stärka N ordens ställning i om värl
den.

Handlingsplanen har tre mål:
— att utveckla och förbättra den nordiska modellen
— att stärka N orden som hem m am arknad
— att samverka i förhållande till EG:s inre m arknad
I handlingsplanen ingår ca 50 olika konkreta åtgärder, som genomförs 

inom sexton olika sam arbetssektorer. Å tgärderna gäller bl. a. skatter och 
avgifter, den offentliga sektorn, öppnare varu- och tjänstem arknader, ar
betsm arknadspolitiken, kapitalm arknaden, transporter, energi, industriell 
utveckling och forskning samt miljön.

Genomförande
M inisterrådet överläm nade som m aren 1990 till N ordiska rådet en sta

tusrapport om genom förandet av handlingsplanen. D et fram går av denna 
rapport att genom förandet till allra största delen går helt planenligt. För en 
bedöm ning av vilka åtgärder som är aktuella år 1992 — handlingsplanens 
sista år — är således vad som anförs i handlingsplanen (N U  1989:4) ännu 
aktuellt. D etta gäller med undantaget för kam panjen för främ jande av 
utlandsetableringar i N orden. D enna har, såsom har m eddelats rådet 
tidigare, utgått ur handlingsplanen, sedan det visat sig omöjligt att nå 
enighet om genom förandet.
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Handlingsplanen löper ut vid utgången av år 1992, och budgetmässigt 
trappas handlingsplanen ned 1991 och 1992. M inisterrådet har beslutat att 
det inte skall utarbets någon ny ekonom isk handlingsplan, vilket också 
delgivits Nordiska rådet.

Det ekonom iska sam arbetet kom m er således i fram tiden att bedrivas i 
andra former. För närvarande pågår en dynam isk och delvis dram atisk 
utveckling i Nordens omvärld. Den västeuropeiska integrationsprocessen 
drivs vidare, och samtidigt med EEA-förhandlingarna förs en diskussion 
om EG-medlemskap i alltm er konkreta term er i de nordiska länder som 
icke är m edlem m ar i EG. Om välvningarna i Ö steuropa förändrar väsent
ligt förhållandena i Nordens östra och södra närom råde. Dessa viktiga 
förändringar måste också komma att påverka det nordiska ekonom iska 
sam arbetet.

1 novem ber 1990 diskuterades det fram tida ekonom iska sam arbetet av 
finansm inistrarna, på ett gemensamt möte mellan finans- och samarbets- 
m inistrarna, samt mellan finansm inistrarna och N ordiska rådets ekono
miska utskott.

U nder 1991 kom m er det att ske ett arbete för att utveckla det fram tida 
ekonom iska sam arbetet. En viktig del av detta arbete kom m er att bestå av 
en utvärdering av pågående samarbete.

2.7 Information

Information i Norden

En stor del av inform ationsresurserna kom m er att satsas på en inform a
tionskam panj med stark genomslagskraft hos allmänheten.

M inisterrådet vill presentera institutioner av intresse för N ordens nä
ringsliv: NIB, Industrifonden, N ordtest etc.

Man vill också vända sig direkt till ungdom en med inform ation om 
Nordplus, N ordjobb etc.

I en tabloidtidning, som kom m er att finnas på strategiska platser, t. ex.: 
de nordiska sekretariaten, turistbyråerna, flygplatser osv. kom m er det att 
finns allmän inform ation om det nordiska sam arbetet.

Inform ationsavdelningen startade i septem ber 1990 ett N ordiskt Ny
hetsbrev. Det kom m er att nå ca 1000 adresser i N orden, inom näringslivet, 
skolor och utbildning, departem ent etc.

Pressem inarier och pressrelationer etc. är naturligtvis centrala, generella 
inform ationsuppdrag.

Publikation

M inisterrådet vil omlægge udgivelsen a f  publikationer i NU- og NORD- 
serierne. Målene er 1. at opnå en større spredning a f  den viden der findes i 
publikationerne og derm ed en stærkere profilering a f  det nordiske samar-

Handlingsplanens upphörande
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bejde, 2. en bedre styring af økonomi- og personaleressourcer — og 3. 
udgivelser, som bedre afspejler de aktuelle politiske prioriteringer. Omlæg
ningen indebærer prissætning af alle publikationer kom bineret med en 
aktiv markedsføring, en rationalisering af fremstillingen ved at samle al 
produktion i publikationsenheden, en differentiering a f  udgivelserne -  
herunder sammenlægning a f  NU- og N ORD-serierne og et nyt designpro
gram.

Information til Europa

Som et led i arbejdet med Norden i Europa har M inisterrådet i treårspe
rioden 1990 — 92 iværksat en særlig indsats for at gøre N orden og det 
nordiske sam arbejde mere kendt i Europa uden for Norden.

M inisterrådet lægger vægt på at præsentere sam arbejdet som en vel
fungerende og kontinuerlig aktivitet, der har sin egen plads i det europæi
ske sam arbejdsm ønster, men som tillige kan både inspirere og tage ved 
lære a f  det bredere samarbejde. Også en præsentation a f  de enkelte nordis
ke landes forhold til det europæiske sam arbejde indgår som en naturlig del 
a f arbejdet.

Der sigtes i første række mod veldefinerede, m indre m ålgrupper (journa
lister, beslutningstagere), der inviteres til Norden. Andre m idler er støtte 
til f. eks. konferencer og sem inarer oni em ner af særlig nordisk interesse 
journaliststipendier, samt nyhedsbreve og andet inform ationsm ateriale på 
europæiske sprog m. v.

3. Sammenfatning af de budgetmässige udsigter

I årene siden sammenlægningen a f  sekretariaterne i København er Mi
nisterrådets ordinære budget vokset fra 471,7 M DKK i 1987 til 627,3 
M DKK i 1991. 1 samme periode er kultursektorens andel vokset fra 154,7 
M DKK til 226,3 M DKK eller fra 32,8 pct. af totalen i 1987 til 36,1 pct. i
1991. Udviklingen er vist i tabel 1 og den tilhørende grafiske fremstilling.

M inisterrådets planlægningsforudsætning for de nærmeste år er budget- 
mæssig nulvækst i reale termer.

Den økonomiske handlingsplan, ” Et stærkere N orden” , udfases i løbet

Tabel 1. Budget for Nordisk Ministerråd 1987 — 1991

Ordinært
budget
MDKK

kultur
MDKK

heraf:

pct.
andet
MDKK pct.

1987 471,7 154,7 32,8 317,0 67,2
1988 505.4 165.9 32,8 339,5 67,2
1989 550,4 173,3 31,5 377,1 68,5
1990 601,3 204,1 33,9 397,2 66,1
1991 627,3 226,3 36,1 401,0 63,9
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Figur 1: grafisk frem stilling a f  tabel 1. 
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a f  1991 og 1992 og vil ikke blive erstattet a f  en ny økonom isk handlings
plan. Aktiviteter, som helt eller delvis finansieres over handlingsplanen, og 
som ønskes videreført efter udfasningen, må indpasses i det ordinære 
budget.

Som det nærmere er om talt i kapitel 4, er der på en række om råder 
besluttet eller foreslået aktivitetsudvidelser, som kan m edføre betydeligt 
forøgede udgifter i forhold til de beløb, der er til rådighed for om rådet på 
1991-budgettet.

For i nogen grad at kunne tilgodese disse om råder må der i de kom m en
de år foretages væsentlige om disponeringer inden for budgettet. M inister
rådet har im idlertid ikke taget stilling til, hvordan disse om disponeringer i 
detaljer skal se ud. Der er derfor i de enkelte afsnit i kapitel 4 foreløbigt 
taget udgangspunkt i, at aktiviteterne skal videreføres inden for de nuvæ
rende ram m er. Om disponeringerne vil im idlertid m edføre at nedskæ
ringer kan blive aktuelle på nogle om råder.

D et bør i den forbindelse tages i betragtning, at skabelsen a f  et Europæ
isk Økonomisk O m råde fra 1993, eventuelt fulgt a f  EF-medlem skab for 
flere nordiske lande, kan forventes at få vidtrækkende konsekvenser for 
indholdet a f  det nordiske sam arbejde og for sam arbejdsform erne.

Handlingsplaner, arbejdsprogram m er o. lign. under Nordisk M inister
råd rækker typisk 3 —5 år frem i tiden. Anvendelsen a f  dispositionsbevil-
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lingeme på de enkelte sektorer planlægges ét eller nogle få år frem. Man 
kan naturligvis ikke se bort fra, at der løbende fremlægges og vedtages nye 
program m er og projekter, som forudsættes at beslaglægge frem tidige res
sourcer. Men det kan konstateres, at på et givet tidspunkt er de fleste af de 
midler, som ikke vedrører adm inistrationen eller de nordiske institutioner 
(ca. 42 % af totalbudgettet uden den økonom iske handlingsplan), frie til 
mulig om disponering inden for en 5-årig tidshorisont.

N år det bioteknologiske sam arbejdsprogram  udløber med udgangen af 
1992 frigøres midler, som ligeledes må indgå i de samlede overvejelser om 
prioritering inden for budgettet. Bl. a. overvejes to  nye program m er om 
henholdsvis miljø- og polarforskning.

Den følgende tabel 2 og grafiske fremstilling giver et generelt indtryk af 
planlægningshorisonten på de enkelte om råder og for budgettet som hel-

Tabel 2. Frigørelse af projektmidler (MDKK)

Sektor Budget Allerede reserverede projektm idler
1991 1991 1992 1993 1994 1995

Lov 0,5 0 0,8 0,8 0,8 0,8
Konsument 5,0 4,4 2,3 0,6 0,6 0,6
Levnedsmidler 3,3 3,2 1,2 0,3 0,3 0,3
Ligestilling 3,0 3,0 3,1 3,2 0 0
kultur disp. 10,2 9,2 6,7 0 0 0
alm enkultur' 26,0 26,0 31,0 31,0 31,0 20,0
uddannelse' 33,6 33,6 33,9 33,9 13,2 10,7
forskning' 27,2 27,2 25,2 20,8 20,8 0
bioteknologi 24,7 24,7 24,7 0 0 0
kulturfonden 12,7 12,7 12,7 12,7 12,7 12,7
Arbejdsmarked 7,6 7,5 7,5 7,5 0 0
Arbejdsmiljø 6,5 6,5 4,0 2,5 1,5 1,0
Social/helse 7,2 7,1 7,0 5,5 0 0
Miljø 28,9 14,4 14,6 6,5 3,0 3,0
Transport 3,7 3,2 2,3 2,3 2,3 2,3
Trafik 4,0 4,0 3,4 3,4 3,4 3,4
Turisme 2,0 1,7 0,5 0 0 0
Økonom i/finans 0,8 0 0 0 0 0
Industri 1,0 0 0 0 0 0
Energi 8,3 8,3 8,3 8,3 8,3 8,3
Handel 1,6 1,6 1,6 0,5 0 0
Regionalpolitik 23,2 23,1 17,8 12,8 12,8 12,8
Land/skovbrug 7,5 6,0 4,4 3,8 3,4 2,7
Fiskeri 6,3 5,9 4,0 3,1 2,8 0,4
Bygge/bolig 4,5 4,5 4,0 1,9 0 0

I alt 260,3 239,8 219,8 161,4 116,9 79,0

” Frie” m idler - 21,5 40,5 98,9 143,4 181,3

p. m. Økonomiske
handlingsplan 64 64 47 0 0 0

' M inisterrådet (kultur- og undervisningsm inistrene) har udarbejdet et m inisterråds- 
forslag til Nordisk R åd om et arbejdsprogram  for æ ndret finansiering og organisation 
a f  kultursektorens institutioner, sam arbejdsorganer og andre perm anente aktiviteter. 
I følge forslaget er målet i løbet af perioden 1991—94 gradvist at frigøre midler, 
således at m an fra og med 1995 når op på at have et beløb på ca. 30 M DKK på 
årsbasis til rådighed for om disponeringer.
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Figur 2: grafisk frem stilling a f  tabel 2.
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hed og derm ed et indtryk af, i hvilken takt projektm idlerne ” frigøres” . Det 
skal understreges, at der selvsagt sker en løbende planlægning i sektorerne, 
således at billedet hele tiden æ ndrer sig. De konkrete tal er derfor behæfte
de med usikkerhed og bør ikke tillægges for megen vægt.

Det kan forventes, at der i løbet a f  1991 tegner sig et klarere billede af 
det fremtidige europæiske sam arbejdsm ønster og de nordiske landes place
ring i dette mønster. M inisterrådet vil på den baggrund overveje, hvorle
des de ressourcer, der er til rådighed for det nordiske samarbejde, bedst 
bringes til anvendelse, og hvor store ressourcer, der frem over bør stilles til 
rådighed for samarbejdet. Det er M inisterrådets forventning, at disse 
overvejelser kan finde sted i et nært sam arbejde med Nordisk Råd.
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4. Ministerrådets planer vedrørende de enkelte sektorer

4.1 Lovgivningssamarbejdet

Planläggningsunderlag 

Lagstiftningssamarbetet har sin formella bas i Helsingforsavtalet, artik
larna 2 — 7, med de avgränsningar som följer av anpassningen till ju stitie
m inistrarnas ansvarsom råde. Regelbundna överläggningar mellan m inist
rarna och Nordiska rådets jurid iska utskott är den dialog mellan regerings- 
sidan och parlam entarikersidan, som är nödvändig for att erhålla riktiga 
politiska prioriteringar.

D äijäm te utgör det av N ordiska rådet år 1988 antagna program m et för 
nordiskt lagstiftningssamarbete en viktig del i sektorns planeringsunder-

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM

Norden i Europa till 1992

14. Aktiebolagsrätt
15. H arm onisering av reglerna om produktansvar.

ANDRE PR IO R ITERED E INDSATSER

Civilret

En række frem adrettede og langsigtede sam arbejdsprojekter er aktuelle. 
Blandt disse kan nævnes en gennemgang a f  de nordiske aftalelove og 
overvejelser vedrørende reglerne om erstatning for personskade, herunder 
særligt deres fremtidige funktion og deres forhold til andre erstatningsord
ninger. M inisterrådet overvejer endvidere at iværksætte en undersøgelse 
vedrørende reguleringen a f  erstatningsreglerne ved miljøskader. Endvide
re er m inisterrådet i færd med at afslutte nogle projekter inden for straffe
rettens om råde. D et drejer sig dels om en rapport for økonomisk krim ina
litet i forbindelse med miljølovsovertrædelser, dels om en rapport om 
revisorers dobbeltstilling som både rådgivere og kontrollanter.

D er er lavet en arbejdsplan for et intensiveret nordisk em bedsm ands- 
sam arbejde om revision a f  ophavsretslovgivningen med henblik på at følge 
b l.a . ophavsretsudvalgets afsluttende indstillinger.

Tidsplan: 1991

Familieret

På det familieretlige om råde er der nedsat en nordisk arbejdsgruppe, 
som har påbegyndt arbejdet med en gennemgang a f  de særlige nordiske 
internationalt privatretlige regler. På baggrund af de om fattende reform er 
a f  de m aterielle regler på fam ilierettens om råde, som enten er gennemført 
eller er på vej til at blive gennem ført i alle de nordiske lande, skal arbejds
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gruppen undersøge, om der bør foretages ændringer i den internationalt 
privatretlige regulering, som er baseret på konventionen fra 30’erne. 

Tidsplan: 1991

Procesret

På baggrund a f  et medlemsforslag om gennemførelse a f  regler om grup
pesøgsmål vil der i efteråret 1990 blive påbegyndt et udredningsarbejde, 
der kan belyse de mange og kom plicerede spørgsmål a f  navnlig procesretlig 
karakter, der vil være forbundne med en eventuel indførelse a f  en adgang 
til lovgivningen til gruppesøgsmål.

Tidsplan: 1991

M enneskerettigheder

På m enneskerettighedsom rådet har m inisterrådet iværksat fælles drøf
telser med henblik på at undersøge forudsætningerne for en koordinering 
landene imellem vedrørende en im plem entering a f  Den Europæiske M en
neskerettighedskonvention.

Tidsplan: 1991

Offentlig ret m. m.

For øjeblikket overvejes hvordan det nordiske sam arbejde på lovgiv
ningsom rådet bedst muligt kan tage fat på også at diskutere forvaltnings
retlige problem stillinger og problem er vedrørende datalovgivningen/regi- 
sterlovgivningen.

Tidsplan: 1991

Integrationsrätt

I syfte att åstadkom m a en ökad sam ordning inom  N orden om pågående 
och fram tida forskning rörande regelverket beträffande den europeiska 
integrationsprocessen har justitiem in istrarna ställt sig bakom ett m inister
rådsförslag om upprrättrande av ett nordiskt råd för forskning i europeisk 
integrationsrätt. Sam arbetet förväntas dels stim ulera forskning och kun
skapsutbyte på om rådet, dels ge underlag för bedöm ning av fastare sam ar
betsformer.

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

Den nuværende budgetram m e skønnes at være tilstrækkelig for de oven
nævnte aktiviteter, bortset fra rådet for forskning i integrationsret, hvortil 
der er afsat 0,8 M DKK af m inisterrådsreserven for 1991. Fra og med 1992 
Finansieres denne aktivitet inden for det ordinære budget.
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Planlægningsgrundlag 

Drøftelser om flygtningepolitiske spørgsmål sker i den nordiske sam- 
rådsgruppe for flygtningespørgsmål, som blev nedsat i novem ber 1986 af 
de nordiske m inistre m ed ansvar for om rådet.

På m inistrenes m øde i novem ber 1988 konstateredes, at m andatet for 
sam rådsgruppen burde defineres så vidt som til at diskutere alle aspekter 
vedrørende flygtningespørgsmål, inklusive såvel nordisk som videre inter
nationalt samarbejde. Form andskabet og sekretariatshvervet indehaves af 
landene på rotationsbasis med 1 år ad gangen.

INDSATSER I TV Æ RGÅENDE PRO GRA M M ER

Norden i Europa til 1992

54. D en nordiske paskontroloverenskom st og EF’s indre marked

ANDRE PRIOR ITERED E INDSATSER

Fortsat informationsudveksling m. v.

Det er fortsat en m ålsætning for sam rådsgruppens arbejde løbende at 
skabe mulighed for erfaringsudveksling og derm ed en udvidelse a f  grund
laget for nationale policybeslutninger, at diskutere policy-spørgsmål med 
repræsentanter for U N H C R  (U nited N ations High Com m issioner for 
Refugees) med henblik på at opnå bedre koordinering og ressource- anven
delse, at fungere som sam rådsorgan før internationale m øder og at diskute
re globale flygtningepolitiske spørgsmål, regional integration m. v. 

Tidsplan: 1991

Overvejelser vedrørende en nordisk asylpolitik og EF-asylkonventionen  

Gennem førelse a f  EF-asylkonventionen kan give anledning til nordiske 
overvejelser om eventuelle nationale tilpasninger.

H erudover vil sam rådsgruppen forstærke sam arbejdet om kring udvik
lingen a f  langsigtede flygtningepolitiske strategier.

Tidsplan: 1 9 9 1-1992

Etablering a f  et kvotesamarbejde 

Med det form ål at give N orden mulighed for at m anifestere sig samlet 
over for andre lande og U N H C R  har de nordiske landes regeringer efter 
indstilling fra sam rådsgruppen i novem ber 1990 vedtaget at etablere et 
nærmere beskrevet fælles nordisk kvotesam arbejde. Sam rådsgruppen vil, 
som forudsat a f  regeringerne, følge denne beslutning op.

Tidsplan: 1991

4.2 Det flygtningepolitiske samarbejde
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Fortsat analyse a f  asylpraksis i Norden 

Samrådsgruppen vil fortsætte arbejdet med at analysere de nordiske 
landes praksis i asylsager.

Tidsplan: 1991

Sam ordning a f  frivillige repatrieringsprogrammer 

Samrådsgruppen tilstræber i videst muligt omfang at søge at sam ordne 
de nordiske repatrieringsordninger.

Det er på sigt endvidere hensigten at søge at lade en nordisk repatri- 
eringsmodel danne platform  for en videre harm onisering internationalt.

På et m øde sam rådsgruppen afholdt med repræsentanter for U N H C R i 
jun i 1990 var der enighed om at arbejde videre med spørgsmålet og 
eventuelt at nedsætte en arbejdsgruppe med repræsentanter for de involve
rede regeringer, UN HCR og om nødvendigt 10M  (Intergovernm ental 
Organization for Migration).

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

Udgifterne til sam rådsgruppens virksomhed bekostes hovedsagelig med 
nationale midler. U nder de to  seneste virksom hedsår (1989 — 90) er der 
ydet bidrag til sekretariatsom kostningerne fra det fælles nordiske budget. 
D er er for nærværende ikke planlagt nogen ændring a f  denne ordning.

4.3 Forbrugerpolitik

Planlægningsgrundlag 

Nordisk sam arbejdsprogram  på konsum entom rådet blev revideret i
1989. Program m et skal sikre udviklingen af den nordiske forbrugerpoliti
ske model ved mødet med nye udfordringer på det internationaliserede 
marked. Arbejdet er delt op i følgende om råder: forbrugernes sikkerhed, 
forbrugernes økonomiske og retlige interesser, forbrugeruddannelse og 
-inform ation sam t forbrugerindflydelse.

Program m et opprioriterer deltagelsen i det internationale arbejde på 
forbrugerom rådet med henblik på at påvirke udviklingen og at bevare det 
høje nordiske beskyttelsesniveau. Særlig vægt lægges på at sikre forbruger
indflydelse i arbejdet i europæiske og internationale standardiseringsorga
nisationer og på en fælles nordisk holdning i denne sammenhæng, samt på 
den europæiske integrationsproces inden for EF og EFTA.
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INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

94. Gennemførelse a f  forbrugerpolitisk aktionsprogram .
95. System for rapportering om ulykker.
96. Notificering af produktsikkerhedsforanstaltninger.
97. Standardisering, konsumentbeskyttelse.
98. Begrænsning a f  eksport a f  farlige varer.

Den økonom iske handlingsplan

— Jordbrugspolitikken og husholdningens økonom i — effekter på grupd af 
handelshindringer.

ANDRE PRIORITERED E INDSATSER

Forbrugernes sikkerhed  

M inisterrådet ønsker at effektivisere udvekslingen a f  inform ation m el
lem de nordiske lande om produktsikkerhed gennem en EDB-netværk og 
har igangsat et projekt, som vil resultere i en databankm odel. Det er 
hensigten i første omgang at anvende modellen på børnesikkerhedsom rå-

Børnesikkerhed er generelt højt prioriteret og der skal gøres en indsats 
for at reducere sportsulykker hos ungdom m en. Eksisterende rapportering 
om ulykker vil blive udnyttet til dybdestudier, som giver mulighed for at 
analysere ulykkers årsager og at foreslå forebyggelse.

Tidsplan: 1991 — 1992

Forbrugernes økonom iske og retlige interesser 

På det økonomiske om råde vil M inisterrådet arbejde videre m ed pro
blemstillinger i forbindelse med det forøgede udbud a f  finansielle tjenester 
og med udviklingen af effektiv budget- og kreditrådgivning.

Tidligere gennem førte undersøgelser om distributionen a f  varer og tje
nester vil blive fulgt op både angående butiksstrukturen og forbrugernes 
muligheder for at bestille varer og tjenester hjem. Nye teknologiske løs
ninger er til rådighed ved bestilling a f  varer og tjenester og M inisterrådet 
ønsker at undersøge forbrugerkrav i forbindelse med de forskellige bestil
lingssystemer. En Særlig form for markedsføring og salg, som er i vækst, er 
TV-shopping. Omfanget a f  og forbrugernes erfaringer med TV-shopping i 
N orden vil blive kortlagt.

På det forbrugerretlige om råde er det M inisterrådets plan at behandle 
civilretlige spørgsmål i forbindelse m ed den europæiske integration, f. eks. 
finansielle tjenester, forsikringer og transnationale køb. Præ sentation af 
den nordiske model for markedsføringslovgivning til de europæiske part
nere overvejes.
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M inisterrådet har behandlet TV-reklame i flere sammenhænge. På 
grund a f  nye internationale regler om  radio- og TV-virksom hed samt 
væksten a f  grænseoverskridende TV-reklame vil M inisterrådet arbejde 
videre m ed forbrugerkrav, som bør stilles til TV-reklame, især for børn og 
unge.

Tidsplan: 1991 — 1993

Forbrugeruddannelse og -information

I fortsættelse a f  M inisterrådets beslutning a f  1989 om indførelse a f  en 
harm oniseret, frivillig og positiv nordisk miljøm ærkning er det hensigten 
at udarbejde studiem ateriale om forbrugets påvirkning a f  miljøet.

M inisterrådet lægger vægt på, at der gennemføres projekter, som styrker 
forbrugernes m uligheder for udnyttelse a f  ny inform ationsteknologi, f. eks. 
teledatatjenester.

D er er tidligere gennem ført en række nordiske projekter om forbruger- 
undervisning i grundskolen, senest i 1990 et sem inar med repræsentanter 
for undervisningssektoren. M inisterrådet planlægger et europæisk frem 
stød på om rådet i form  af  et sem inar til EF- og EFTA-landenes repræsen
tanter.

Tidsplan: 1991 — 1992

Forbrugerindflydelse

D et er M inisterrådets opfattelse, at m an gennem forbrugerdeltagelse i 
arbejdet i de europæiske standardiseringsorganisationer kan bidrage til, at 
de høje nordiske sikkerheds- og funktionskrav til forbrugsvarer bliver 
iagttaget på det integrerede europæiske m arked. De nordiske forbrugeror
ganisationer har udpeget kontaktpersoner for standardiseringsspørgsmål, 
hvis koordinerende arbejde vil blive finansieret a f  M inisterrådet. D erud
over forudsættes anvendelse a f  m ærkbare nationale ressourcer i forbindel
se med deltagelsen i m øderne i CEN/CENELEC.

Tidsplan: 1991 — 1993

Samarbejde m ed Baltikum  og Østeuropa

M inisterrådet undersøger mulighederne for at afholde et sem inar med 
repræsentanter fra udvalgte østeuropæiske lande om forbrugerlovgivning, 
forbrugerforskning og forbrugerpolitisk organisering. En praktikantord
ning for østeuropæiske stipendiater i nordiske forbrugerorganer er under 
overvejelse.

Tidsplan: 1991 — 1993

BUDGETKONSEKVENSER

M inisterrådets forbrugerpolitiske arbejde vil i udgangspunktet blive fi
nansieret inden for en uændret budgetram m e på ca. 5 M D D K  pr år. I den
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økonomiske handlingsplan er der desuden for 1990 — 91 afsat i alt 600000 
DKK til en analyse a f  effekterne på husholdningerne af handelshindringer 
inden for landbrugsproduktsektoren.

Gennemførelsen a f  EF’s indre m arked og den forventede indførelse af 
m arkedsøkonom i i Ø steuropa m edfører nye krav til det nordiske forbru
gerpolitiske sam arbejde. Derm ed bliver der behov for om disponeringer 
for at opfylde målsætningerne vedrørende påvirkning af den europæiske 
udvikling, herunder deltagelse i standardiseringsarbejdet, og bevarelse af 
det høje nordiske forbrugerbeskyttelsesniveau.

Som ovenfor nævnt forudsætter opfølgning af det nordiske arbejde, især 
på standardiseringsom rådet, yderligere anvendelse a f  nationale ressourcer.

4.4 Levnedsmidler

Planlægningsgrundlag 

Nordisk sam arbejdsprogram  på levnedsm iddelom rådet, som blev vedta
get i 1988, udstikker ram m erne for sektorens samarbejde. Program m et 
lægger vægt på principielt levnedsm iddelpolitisk sam arbejde inden for 
om råderne kost og ernæring, levnedsm iddeltoksikologi og risikovurdering 
sam t levnedsm iddelkontrol med det prim ære form ål at beskytte forbruger
nes sundhed. Program m ets andre væsentlige mål er et fagligt og adm ini
strativt udbytte sam t reduktion af handelshindringer i N orden og i øvrig 
international sammenhæng. Nordisk sam arbejde om drikkevand finder 
siden 1989 og indtil videre sted inden for ram m erne a f  levnedsm iddelsek
toren.

En aftale a f  1988 om gensidig høring og notificering af nye levnedsm id
delbestemmelser bidrager til sam arbejdets aktualitet.

INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

99. Gensidig anerkendelse af levnedsm iddelkontrol.
100. Levnedsm iddelbestem m elser (harm onisering af bestem m elser på lin

je  med gældende EF-lovgivning sam t fastsættelse a f  fælles nordisk 
holdning på ikke-harm oniserede nicheom råder).

ANDRE PRIO R ITERED E INDSATSER

Forebyggelse a f  kostrelaterede sundhedsproblemer 

Kostrelaterede sygdomme er et stort problem i alle nordiske lande. 
Sammenhængen mellem kost og sundhed og især kostens rolle i forbindelse 
med hjertekarsygdomm e og kræft vil fortsat blive prioriteret højt på M ini
sterrådets arbejdsplan. Kostens sundhedsmæssige konsekvenser skal ses i et 
helhedsperspektiv, hvor både ernæringsmæssige og toksikologiske forhold
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tages i betragtning. En integrering med andre sundhedspolitiske spørgs
mål, f. eks. tobaks- og alkoholforbruget er påkrævet.

Der findes en om fattende viden om, hvad sund kost er og hvordan 
kostvanerne bør ændres for at forebygge sygdomme. Der er på nordisk 
plan fastsat enkle kostråd for befolkningen og anbefalinger om daglig 
indtagelse a f  væsentlige næringsstoffer, som kan danne grundlag for plan
lægning a f  ernæringsrigtig kost. M inisterrådet lægger nu vægt på en sam 
fundsvidenskabelig analyse af, hvordan denne viden kan formidles til 
forbrugerne og hvilke forhold der spiller ind, når ændring af kostvanerne 
ønskes gennemført.

M inisterrådet har igangsat et arbejde for sammenlignelig statistik over 
forbruget a f  levnedsm idler og for fælles overvågning a f  em æringssituatio- 
nen.

En række projekter sigter på at danne grundlag for videreudvikling af 
ernæringspolitikken i de enkelte lande. I denne forbindelse vil bl. a. kosten 
i storkøkkensektoren blive berørt.

Tidsplan: 1991 -  1992

Vurdering a f  sundhedsskadelige stoffer i levnedsmidler

På det toksikologiske om råde om fatter sam arbejdet vurdering af enkelte 
stoffers sundhedsskadelige virkning og vurdering a f  den totale sundhedsri
siko for befolkningen. Allergiproblemer, hvis vigtighed er fremhævet af 
Nordisk Råds juridiske udvalg, iagttages i denne sammenhæng. D er arbej
des endvidere med udvikling a f  analysemetoder.

Anvendelse a f  tilsætningsstoffer i levnedsm idler er i de nordiske lande 
baseret på internationale ADl-værdier (acceptabel daglig indtagelse) for de 
enkelte tilsætningsstoffer. D er er store internationale forskelle i, hvordan 
forbrugerens totale indtagelse a f  tilsætningsstoffer bliver vurderet. M inis
terrådet vil forsøge at få frem fælles nordiske retningslinjer for denne 
vurdering, som har betydning for fastsættelse a f  anvendelsesbetingelser for 
tilsætningsstofferne, dvs hvilke stoffer der må anvendes i hvilke levneds
m idler og i hvilke mængder, således at AD I-værdiem e ikke overskrides. 
Det er hensigten også at præsentere retningslinjerne for EF.

M inisterrådet følger op aktuelle problem er ved forurening af levneds
midler. Toksikologisk vurdering af m ycotoksiner og tungm etaller priorite
res højt bl. a. fordi der på disse om råder er mulighed for at påvirke den 
internationale udvikling ved fastsættelse a f  grænseværdier.

Forekom sten a f  naturlige gifte i levnedsm idler er mangelfuldt belyst 
også i international sammenhæng. Naturlige toksiner antages dog at udgø
re en større sundhedsrisiko end f. eks. tilsætningsstoffer og pesticidrester. 
M inisterrådet vil satse på toksikologisk vurdering og risikovurdering af 
naturligt forekom m ende toksiner i levnedsmidler.

Nye biologiske processer og nye levnedsm idler, b l.a. produceret ved 
genteknologiske processer vil stå på arbejdsplanen i de nærm este år.

Tidsplan: 1991 — 1992
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Levnedsmiddelhygiejne- og kontrol

Alle nordiske lande har for nylig gennem ført eller er i gang med at 
forberede en om organisering a f  levnedsm iddelkontrollen. Forøget in terna
tional sam handel, hårdere konkurrence og kontrollens om kostninger er 
m edvirkende til, at der stilles nye krav om effektiv levnedsm iddelkontrol.

På det levnedsm iddelhygiejniske om råde vil sam arbejdet særligt tage 
sigte på harm onisering a f  grænseværdier, prøveudtagnings- og analyseme
toder og den forvaltningsmæssige vurdering ved fund a f  sygdomsfremkal- 
dende sm ittekilder (salmonella, listeria m. v.) i levnedsm idler.

Nordisk sam arbejde vedrørende levnedsm iddelkontrol er opprioriteret 
som et led i arbejdsprogram m et N orden i Europa.

Det er M inisterrådets hensigt fortsat at give økonom isk støtte til N or
disk M etodikkom ité for Levnedsmidler, et perm anent nordisk sam ar
bejdsorgan, som har til opgave at udarbejde m etoder for prøveudtagning 
og undersøgelse af levnedsm idler.

Tidsplan: 1991 — 1992

Drikkevand

Den organisatoriske placering a f  drikkevandsom rådet i nordisk sam ar
bejde skal fastlægges. M inisterrådet har i 1990 finansieret arbejdet i en 
koordinerende drikkevandsgruppe, men det skal overvejes, om dette ar
bejde kan dækkes a f  nationale midler.

D er er et stort behov for forsknings- og udredningsarbejde på drik
kevandsom rådet. A f hensyn til de begrænsede ressourcer vil M inisterrådet 
prioritere projekter, som kan bidrage til en effektiv adm inistration af 
om rådet.

I første fase skal der arbejdes med foranstaltninger vedrørende beskyt
telse af vandressourcer og sundhedsproblem er i forbindelse med drik
kevand. Deltagelse i europæisk standardiseringsarbejde i CEN erendivide- 
re opprioriteret.

Tidsplan: 1991 — 1993

BUDGETKONSEKVENSER

Levnedsm iddelsektoren arbejder typisk med projekter, som løber over 1 
til 3 år og afløses a f  nye. D er lægges stor vægt på anvendelse af resultaterne 
i national, nordisk og international sammenhæng. En del a f  opfølgningen 
finansieres af nationale midler. Det er M inisterrådets opfattelse, at den 
løbende udvikling a f  sam arbejdet kan gennemføres inden for en uændret 
budgetram m e på ca 3,3 M DKK pr år.
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Planeringsunderlag 

Det nordiska jäm ställdhetssam arbetet har pågått sedan 1974 inom N or
diska m inisterrådets ram. Verksam heten har styrts av ett nordiskt sam ar
betsprogram på jäm ställdhetsom rådet, vilket fastställdes 1978 och sedan 
reviderades 1981. För perioden 1989—1993 har, som kom plem ent till 
sam arbetsprogram m et, utarbetats en handlingsplan för det nordiska jäm 
ställdhetssam arbetet. Handlingsplanen antogs av N ordiska m inisterrådet 
våren 1989.

U nder de kom m ande åren kom m er m inisterrådets insatser a tt koncen
treras till kvinnors roll i den ekonom iska utvecklingen och till kvinnors 
och m äns möjligheter att kom binera familjeliv och arbetsliv. Inom  ramen 
för dessa två tem an kom m er att bedrivas projekt om kvinnors sysselsätt
ningsmöjligheter, arbetsm iljö, lön sam t inflytande i arbetslivet respektive 
om föräldrars rättigheter som arbetstagare, barnomsorg, m ännen och jäm 
ställdheten sam t ekonom iska konsekvenser av fördelningen av betalt och 
obetalt arbete.

M inisterrådet önskar att jäm ställdhetsfrågom a integreras i andra rele
vanta nordiska sam arbetssektorer och handlingsplanen för det nordiska 
jäm ställdhetssam arbetet ger klart uttryck för denna strävan. Jäm ställd- 
hetsprojekt planeras och genomförs under planperioden inom eller i sam 
arbete med bl.a. sektorerna för arbetsm arknads-, arbetsmiljö-, regional- 
sam t socialpolitik.

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM

Norden i Europa till 1992

71. Lika lön för kvinnor och män
72. Nordisk jäm stälidhetsstatistik

E konom iska handlingsplanen

— Lika lön för kvinnor och män
— Anpassningsmöjligheter mellan arbetsliv och familjeliv i några utvalda 

kvinno- och mansyrken

ANDRA PRIORITERA D E INSATSER

Stöd  till kvinnoforskning  

En nordisk koordinator för kvinno/jäm ställdhetsforskning kom m er att 
tillsättas på försök fram  till utgången av år 1993. K oordinatom s viktigaste 
arbetsuppgifter är att sam ordna central inform ation om och att ta initiativ 
till nordisk kvinnoforskning i sam arbete med de nationella koordinatorer-

Tidsplan: 1991 — 1993

4.5 Jäm ställdhet
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Nätverk mellan etablerar/företagarskolorför kvinnor 

M inisterrådet äm nar stödja utvecklingen av ett nätverk mellan etable- 
rar/företagarskolorna för kvinnor i N orden för att öka m öjligheterna till 
idéutbyte och gemensamt u tnyttjande av tillgängliga resurser.

Tidsplan: 1991 -1993

Kvinnors representation i aktiebolag och fondstyrelser 

Den sam lade kunskapen om kvinnor på ledande poster inom det privata 
näringslivet är mycket liten och m inisterrådet avser att ta initiativ, som 
kan bidra till att öka kunskapen om kvinnor på ledande poster i större 
företag, i styrelser för större aktiebolag och i fondstyrelser. Att kvinnor är 
dåligt representerade i olika typer av ledarskikt är ett problem som har 
tilldragit sig uppm ärksam het i flera nordiska länder.

Tidsplan: 1992—1993

Studie om  kvinnors kompetensutveckling, avancemang och ledaregenskaper 

Förutsättningarna för kvinnors kom petensutveckling, avancem ang och 
ledarskap skall studeras inom några branscher. S tudierna skall avse förhål
landena inom både offentlig och privat sektor för tjänstem än och för 
arbetare.

Tidsplan: 1991-1993

Studie om utbildning och karriärmöjligheter fö r  kvinnor inom databran
schen

En speciell studie görs om utbildning och karriärm öjligheter för kvinnor 
inom databranschen. Undersökningen görs som en jäm förande nordisk 
studie med tonvikten lagd på vidtagna åtgärder och vunna erfarenheter. 

Tidsplan: 1991

Rekrytering av m än till den offentliga barnomsorgen 

Andelen män inom den offentliga barnomsorgen är mycket låg och har 
troligen inte ökat under 1980-talet. Någon aktuell samlad inform ation om 
män inom barnomsorgen i de nordiska länderna finns inte. Projektet skall 
ge en beskrivning av förutsättningarna för att rekrytera män till den 
offentliga barnomsorgen, ge aktuell inform ation om dagens situation och 
redovisa strategier som leder till att andelen män inom barnomsorgen 
ökar.

Tidsplan: 1991

Småskolans roll i ett jäm ställt samhälle 

Projektet om småskolans roll i ett jäm ställt samhälle bör inriktas på 
frågor om pedagogiskt innehåll/tillsyn, pedagogiska aktiviteter och fritids
aktiviteter utöver skoltiden, övergång från daghem till skola, koordinering 
av föräldrarnas arbetstid och småskolans öppethållande samt placering.
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Projektet bör genomföras i sam arbete med utbildnings- och socialsektorer- 

Tidsplan: 1992-1993

M äns uttnyttjande av rätt till föräldraledighet etc 

Projektet skall visa vad som hindrar m än att utnyttja sina rättigheter till 
föräldraledighet och ledighet vid barns sjukdom , och hur man skall under
lätta för och förmå m ännen att använda sig av sina rättigheter.

Tidsplan: 1991 — 1992

Kvinnoorganisationernas medverkan i det nordiska jämställdhetssamarbe-

K vinnoorganisationerna har stor betydelse för att jäm ställdhetsfrågorna 
i de nordiska länderna hålls levande och för att förändringsarbetet går 
fram åt. M inisterrådet anser att det är viktigt ge kvinnoorganisationerna 
möjlighet till nordiska kontakter och sam arbete kring viktiga jäm ställd
hetsfrågor.

Tidsplan: 1991 — 1993

BUDGETKONSEKVENSER

Handlingsplanen för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet 1989—1993 
om fattar to talt 23 olika projekt varav 11 stycken för närvarande finansi
eras helt eller delvis av annan sektor eller genom medel från den ekonom is
ka handlingsplanen. M inisterrådet vill fasthålla jäm ställdhetssektorns 
budgetram på knappa 3 M DKK  per verksamhetsår. Därtill kom m er ca 0,5 
M DKK per år (1990 — 92) ur den ekonom iska handlingsplanen. Verksam
het finansierad av annan sektor uppgår till ca 1 M DKK per år.

För eventuella nya projekt utanför handlingsplanen krävs ytterligare 
medelstilldelning.

4.6 Almenkulturområdet

Planlægningsgrundlag 

M inisterrådet har til nå kunnet iverksette en rekke av de tiltakene som 
ble vedtatt som en del av kulturhandlingsplanen i mars 1988. Først og 
fremst gjelder tiltakene organiseringen av det nordiske sam arbeidet på 
om rådet, f. eks. ved opprettelse av de nye kunstkom itéer. Det er samtidig 
klart at kultursektoren ikke har hatt den budsjettvekst som ble forutsatt i 
handlingsplanen og at det til nå ikke har vært mulig å komme frem til en 
plan for reorganisering, rasjonalisering og nye m etoder for finansiering. 
D ette har ført til at analysearbeidet for å finne mulige nye finansieringsfor
m er og derm ed kunne frigjøre budsjettm idler innenfor eksisterende bud
sjettram m e vil fortsette også i 1991. Eventuelle konkrete forslag til tiltak
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på dette om rådet må forutsettes å strekke seg over en årrekke, og de 
samlede økonomiske konsekvensene av tiltakene vil først kunne registre
res etter en viss tid.

Det er ønskelig at det eksisterende aktivitetsnivå på allm ennkulturom rå- 
det — både i kvantitet og i kvalitet — opprettholdes. Av de om råder som 
vil kreve en særlig økonomisk vekst de nærmeste årene vil en her fremheve 
Nordisk Film- og TV-fond, Nordisk kunst- og kunstindustrikom ité, N or
disk kulturfond og Nordisk ungdomskom ité.

Ut over dette foreligger det en rekke planer i allm ennkulturom rådet for 
økt kontakt med det øvrige Europa, med særlig vekt på Øst-Europa/Balti- 
kum.

INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

42. Norden som kulturelt hjem m em arked.
43. U ddannelser på kunst- og kulturom rådet.
44. Nordisk Film- og TV-fond.
45. Ophavsret ved TV-transmission over satellit.

ANDRE PRIORITERED E INDSATSER

Nordisk konst- och konstindustrikom m itté (NKKK)

Nordisk konst- och konstindustrikom m itté upprättades 1.4.1990 som 
ett led i verkställigheten av kulturhandlingsplanen. K om m ittén skall främ 
ja  och stärka det nordiska sam arbetet inom bild- och form konstom rådet 
genom bidragsgivning och egna initiativ. M inisterrådet strävar efter att 
förstärka kom m itténs budget under de kom m ande åren.

Kom m ittén ansvarar också för styrelsefunktionerna för N ordiskt konst
centrum  på Sveaborg.

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1993

Nordiskt konstcentrum (NKC)

I sin utställningsverksamhet avser N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg 
lägga tyngdpunkten på vandringsutställningar för visning i de nordiska 
länderna och delvis också utanför Norden. Därtill fortsätter utställnings- 
verksamheten i centrets två utställningslokaler på Sveaborg. Centret adm i
nistrerar 12 st. gästateljéer i N orden för bildkonstnärer. Centret bedriver 
inform ations- och publikationsverksam het och utger bl. a. konsttidskriften 
SIKSI. Centret undersöker möjligheter att etablera en nordisk gästateljé i 
Tyskland samt diskuterar konkreta sam arbetsinitiativ inom konstom rådet 
med de baltiska staterna.

Tidsplan: 1991-1993
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Nordiskt arbetscentrum fó r  bildkonstnärer i Fjaler, Västnorge 

Nordiska m inisterrådet fattade den 8.5.1990 ett beslut om storleken på 
det kom m ande årliga bidraget till ateljé verksam het vid ett nordiskt arbets
centrum  med 5 nya ateljéer för bildkonstnärer i Fjaler, Sogn og Fjordane 
fylkeskommun, Västnorge. Byggandet av ateljéerna finansieras helt från 
norsk sida under åren 1990— 1991. M inisterrådet utarbetar en adm inistra
tiv modell för ateljéverksam heten i sam råd med bl. a. Nordisk konst- och 
konstindustrikom m itté.

Tidsplan: 1991 -  1992

Nordisk m usikkom m itté (NOMUS) och Nordiska rådets musikpris 

Nordisk m usikkom m itté (NOM US) skall enligt sina stadgar främ ja och 
utveckla kunskapen om det nordiska m usiklivet och m usiksam arbetet i 
Norden. K om m ittén beviljar bidrag till bl. a. kom positionsbeställningar, 
turnéverksam het, fram föranden av ny nordisk musik, m usiksam arbete på 
N ordkalotten, rytmisk musik, am atörm usik samt fonogram produktion. 
NOM US utger den engelskspråkiga tidskriften Nordic Sounds.

N ordiska rådets m usikpris för skapande och utövande tonkonst utdelas 
årligen turvis till ett verk av en nu levande kom positör (1992) eller till det 
utövande m usikom rådet (1991). M usikkom m ittén ansvarar för valet av 
musikpristagaren.

Tidsplan: 1991 — 1992

Nordens Hus på Färöarna 

Nordens Hus på Färöarna förm edlar nordisk kultur till Färöarna, fär
öisk kultur till övriga N orden sam t främ jar det färöiska kulturlivet. 1 
verksam heten ingår bl. a. en sem inarieserie om etiska ström ningar i tiden 
samt miljö- och Europadiskussioner. Huset eftersträvar att, vid sidan om 
aktiviteterna i huset i Torshavn, intensifiera sitt arbete som en kulturinsti
tution för hela Färöarna. Nordens Hus på Färöarna förm edlar aktuell 
inform ation om Färöarna och Nordens Hus genom ett kulturbrev samt ett 
nyhetsbrev till hela Norden.

Tidsplan: 1991 — 1992

Nordens Hus i Reykjavik  

Verksamheten vid Nordens Hus i Reykjavik skall inriktas både på att 
aktivera det nordiska intresset i Island och på att förmedla isländska 
kulturström ningar till de andra nordiska länderna. Program- och utställ- 
ningsverksamheten kom m er att ha en stor äm nesmässig bredd med en 
särskild tonvikt på program för barn och ungdom samt på inform ationsin
satser i det övriga Norden. Huset skall intensifiera det hösten 1989 inledda 
planmässiga sam arbetet med Nordens Hus på Färöarna. N ordens Hus 
utger två inform ationsblad, ”Nytt från Nordens H us” och ” Islandskon- 
tak t” .

Tidsplan: 1991 — 1992
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Nordens institut på Å land  

Enligt kulturhandlingsplanen skall m inisterrådet efter en under år 1990 
genomförd evaluering av N ordens institut på Åland ta ställning till institu
tets fram tida verksamhet, organisation och anslagsnivå. I institutets verk
sam hetsplan ingår två brett upplagda arrangem ang med t. ex. sem inarier, 
musik, utställningar, folkdans, litteratur, film: ”Östersjö — ökultur och 
-miljö” (1991) i sam verkan mellan Åland, Ö land, G otland, Bornholm, 
Dagö och Ösel sam t ”Åländsk kulturvecka” (1992) i de olika nordiska 
länderna.

Tidsplan: 1991 — 1992

Nordens institut i Grønland (NAPA)

Styrelsen for N ordens institut har i en evalueringsrapport for instituttets 
virksomhed påpeget nødvendigheden af at der til instituttet knyttes en 
projektm edarbejder som er grønlandsksproget for på tilfredsstillende vis at 
kunne varetage sam arbejdet på et bredt grundlag mellem G rønland og det 
øvrige Norden. Specielt med henblik på en nordisk rekruttering a f  frem ti
dige institutchefer anses dette for en forudsætning. M inisterrådet tilstræ
ber at oprette en sådan stilling ved instituttet i de kom m ende år.

Tidsplan: 1992

Nordisk kunst- og kulturcenter i Nuuk  

Fra grønlandsk side er der overfor M inisterrådet rejst et ønske om en 
nordisk delfinansiering a f  et påtænkt kunst- og kulturcenter i Nuuk. Man 
har anm odet m inisterrådet om et bidrag på ca. 20 M DKK svarende til 1/3 
af anlægsudgifterne. Man er fra grønlandsk side indstillet på at kulturcen
terets fremtidige driftsudgifter afholdes nationalt. M inisterrådet undersø
ger for øjeblikket muligheden for at tilvejebringe et engangsbeløb til dette 
formål ved om postering af allerede bevilgede m idler på det nordiske 
budget. Kunst- og kulturcenteret skal efter planen opføres i 1994 — 95. 

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1995

Nordisk sam isk institutt 

Nordisk M inisterråd vil behandle evalueringsrapport fra ekspedisjons
sjef Enevald Skadsem sam t rem issuttalelser i 1991. Rapportens hoved
konklusjoner innebærer en omlegging av instituttets virksom het fra å være 
en forskingsinstitusjon til å bli et forskingsråd, med ansvar for rådgiving, 
dokum entasjon og inform asjon innenfor ram m en av institu ttets hovedfor
mål; å tjene den samiske befolkningen i de nordiske landene med sikte på å 
forbedre befolkningens stilling sosialt, rettslig, kulturelt og økonomisk.

Eventuelle endringer i instituttets organisasjon og arbeidsoppgaver vil 
bli vedtatt i løpet av 1991/92 og iverksatt så snart det er praktisk mulig. 

Tidsplan: 1991 — 1995
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För perioden 1991 —92 är en rad kulturm anifestationer i u tlandet inpla- 
nerade. I Latinam erika kom m er utställningen ” Blue Transparency” med 
nutida konst att turnera. ”A N ordic Season” med konst, konsthantverk, 
design och musik presenteras i Barbican Centre i London 1992. Samma år 
visas den stora utställningen med vikingatid och tidig m edeltid i Paris och 
Berlin.

Förhandlingar har inletts med m uséer och andra organisationer i Sovjet
unionen om fortsatt kulturutbyte. Ledningsgruppen för kulturinform ation 
i utlandet hade planerat en rekognosceringsresa till Baltikum under våren
1990. Genom  den politiska utvecklingen blev den uppskjuten på obestäm d 
tid.

Planeringen för perioden 1993 — 94 har påböijats och kom m er att före
läggas m inisterrådet under våren 1991.

Tidsplan: 1991 -1994

Styringsgruppen fo r  nordisk kultur- og mediesamarbejde

Der er i 1990 igangsat et udredningsarbejde med henblik på at gøre 
status og skabe overblik over omfanget a f  forskellige form er for sam arbej
de, programudveksling og m uligheder for modtagelse a f  program m er på 
radio- og tv-om rådet i Norden. Rapporten forventes at m unde ud i en 
vurdering a f  mulighederne for at styrke det nordiske m ediesam arbejde evt. 
forbedre udnyttelsen a f  nordisk produceret program stof i de nordiske 
lande under indtryk a f  de hastige ændringer der er i gang indenfor m ed
iesektoren i såvel hele det europæiske om råde som indenfor Norden.

Tidsplan: 1991

M ediestatistik

D er gennemføres i 1991 en fællesnordisk kulturaktivitetsundersøgelse, 
herunder medieforbrug, som udføres a f  de nationale statistikbureauer. 
Desuden igangsættes der opbygning a f  en statistisk oversigt på m edieom rå
det på nordisk plan ved en sam ordning a f  tilgængelig national statistik om 
produktion, distribution og økonomi indenfor denne sektor.

Tidsplan: 1991 — 1992

Audiovisuelt EUREKA

Det i 1990 etablerede nordiske sam arbejde om kring deltagelse i Au
diovisuelt EUREKA forventes fortsat og udbygget i de kom m ende år, idet 
m an over det nordiske budget delfinansierer en fællesnordisk m edarbejder 
i projektets sekretariat i Bruxelles foreløbig i 2 år.

Tidsplan: 1991 — 1992

Kulturinformation i utlandet
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Nordisk ungdom skom ité

Nordisk ungdom skom ité fikk sine sta tu tter revidert i 1990, og har på 
grunnlag av ” Handlingsplan for nordisk kulturelt sam arbejde” utarbeidet 
et arbeidsprogram  for de nærmeste årene. I sta tu tter og arbeidsprogram  
understrekes det at kom itéen skal ta  selvstendige initiativ  og være pådriver 
i saker på det bam e- og ungdom spolitiske om rådet. H er nevnes særlig 
forskingsinitiativ, ungdomsutveksling og forbedrede reisemuligheter samt 
arbeidet med et nordisk ungdom skort og en nordisk ungdom shåndbok.

Tidsplan: 1991

Nordisk idrettssamarbeid

På bakgrunn av utredningen ” Idrettens frem tidige rolle i det nordiske 
sam arbeidet” (1988) som ble oversendt fra M inisterrådet til Nordisk Råd/ 
kulturutvalget i desem ber 1989 er idrettssam arbeidet u tvidet m ed en rekke 
konferanser og kurser. I de nærmeste årene står følgende tem aer i arbeids
program m et: N orden i internasjonalt sam arbeid, Nordisk kvinneidrettsfo- 
rum, Unge ledere i N orden, N ordisk ungdom slederkonferanse og handi- 
kappidrettslige spørsm ål i internasjonal sammenheng.

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

Det var i kulturhandlingsplanen sigtet at forhøje budgettet på kulturom 
rådet med 35 M D K K  sam m enlignet med prisniveauet i 1987. På grund af 
den generelt stram m e budgetsituation i M inisterrådet kan denne m ålsæt
ning im idlertid ikke opfyldes.

M inisterrådet fortsetter sitt arbeid med å analysere mulige organisatori
ske endringer og alternative finansieringsform er for sam arbeidspartnerne 
på kultursektoren. Analysen er m ent å skulle føre til beslutninger som 
frigjør økonomiske m idler til bruk for bl. a. oppfølging av K ulturhand
lingsplanen.

Fra og med 1990 er den sam nordiske kulturinform ation i udlandet en 
perm anent del a f  M inisterrådets virksom hed m ed en egen ram m e (1991:
3 M DKK).

4.7 Uddannelsespolitisk samarbejde

Planlægningsgrundlag

Ifølge K ulturhandlingsplanen er der lagt op til en styrkelse og udbygning 
af  nordisk uddannelsessam arbejde. In itiativet ligger hos følgende 3 sty
ringsgrupper:

Styringsgruppen for nordisk skolesam arbejde, Styringsgruppen for fol
keoplysnings- og voksenundervisningssam arbejde, Styringsgruppen for 
højere uddannelse (se 4.9).
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Inden for det nordiske skolesamarbejde prioriteres fortsat i overensstem 
melse med M inisterrådets handlingsplan for nordisk kulturelt sam arbejde
— frem m e a f  nordisk sprogforståelse og samfølelse
— sam arbejde om fælles uddannelsespolitiske mål
— sam arbejde om fælles problem er
— sam arbejde inden for smalle om råder
— inform ations- og erfaringsudveksling

I Styringsgruppen for folkeoplysnings- og voksenundervisningssam ar
bejde arbejdes der ligeledes inden for K ulturhandlingsplanens ram m er for:
— styrkelse a f  folkeoplysnings- og voksenundervisningssam arbejdet
— livslang læring
— etablering af decentrale netværk inden for udvalgte tem aer
— koordinering a f  in itiativer inden for hele feltet
— øget in ternationalt sam arbejde
— inform ations- og erfaringsudveksling

INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PRO GRAM M ER

Norden i Europa til 1992

41. Sprogligt sam arbejde i Norden.
52. M iljøundervisning i grundskolen.
53. Voksenundervisning.

ANDRE PRIO RITERED E INDSATSER 

Nordmål

Med det formål at styrke det sproglige fællesskab i N orden sam t fremme 
den nordiske sprogforståelse, vedtog Nordisk M inisterråd i maj 1990 et 
stort handlingsprogram  for sprogligt sam arbejde i N orden, NordM ÅL. 
Gennemførelsen er lagt ud til en række nationale og nordiske organer, 
herunder styringsgruppen for nordisk skolesam arbejde, som i sam arbejde 
med andre organer er ansvarlige for tiltag b l.a. med henblik på øget 
nordisk stof i undervisningen, fremstilling a f  nordiske læremidler, herun
der udvikling a f  AV m ateriale, efteruddannelseskurser for lærere, en ud
bygning af lærer- og elevudvekslingen m. v.

Tidsplan: 1991 — 1995

Nordplus-Junior

I 1989 påbegyndtes et nordisk stipendieprogram  for lærer- og 
elevudveksling inden for de 16 -19 åriges uddannelse, N ordplus-junior. 
Program m et, der er et forsøgsprojekt, indgår som et led i M inisterrådets 
bestræbelser på at frem m e nordisk sprogforståelse og samfølelse samt 
nordisk uddannelsesfællesskab. Ansøgerantallet forventes at være stigende 
i de kom m ende år.

Tidsplan: 1991 — 1995
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Elevudveksling

Elevudveksling har i en forsøgsperiode fra 1987 — 1990 været priorite
ret gennem en særlig bevilling med sigte på at styrke kontakten mellem 
Vestnorden og det øvrige N orden. Forsøget afsluttedes med en evaluering, 
på baggrund af hvilken en eventuel videreførsel a f  ordningen skal over
vejes.

Tidsplan: 1991

Samarbejde om  fælles uddannelsespolitiske m ål/samarbejde om  fælles pro
blemer: erhvervsuddannelser

U nder hensyn til behovet for at m odernisere og øge kvaliteten i er
hvervsuddannelserne i de nordiske lande er der nu som et forsøg påbe
gyndt en fællesnordisk påbygnings- og forskeruddannelse for erhvervssko
lelærere.

Tidsplan: 1991-1992

Samarbejde om  fælles uddannelsespolitiske m ål /samarbejde om  fælles pro
blemer: miljøundervisning  

På baggrund af resultaterne fra en stor nordisk miljøundervisningskon- 
ference afholdt i efteråret 1990 igangsættes konkrete skolesam arbejdspro
jekter om miljøundervisning. Behov og m uligheder for at inddrage de 
baltiske lande i projektarbejdet vil blive undersøgt.

Tidsplan: 1991

Samarbejde om  sm alle områder

På baggrund af en evaluering af et flerårigt nordisk sam arbejde om 
efteruddannelseskurser for lærere i små yrkesfag vil behov og muligheder 
for et fortsat og udvidet skolesam arbejde på dette om råde blive vurderet. 

Tidsplan: 1991

Sm å handicapgrupper 

På grundlag af en netop udarbejdet rapport om skolesituationen for små 
handicapgrupper vil man overveje igangsættelse af skolesam arbejdstiltag 
på dette område.

Tidsplan: 1991

In formations- og erfaringsudveksling 

Der vil fortsat blive lagt stor vægt på inform ations- og erfaringsudveks
ling, dels som et led i de konkrete projekter, dels gennem udgivelse af 
fellesnordiske rapporter, undersøgelser, tem ahæ fter m. v.

Internationale undersøgelser og rapporter på undervisningsom rådet, 
som anses for at være relevante for lærere m. fl. i de nordiske lande vil blive 
gjort lettere tilgængelige gennem udarbejdelse a f  resum eer samt gennem 
oversættelser til de nordiske sprog.

Tidsplan: 1991
14 -1 0 -0 4 5 0  Nordiska rådet Del 2
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Den samfundsmæssige udvikling sam t ændringer i den demografiske 
struktur betyder, at livslang læring bliver et vigtigt princip fremover. 
90’erne bliver voksenundervisningens årti. D er vil ske store ændringer 
nationalt, men et nordisk og internationalt sam arbejde kan være nyttigt 
som inspiration for det nationale reform arbejde.

Samarbejdet om fatter udarbejdelse a f  analyser, udredninger, afholdelse 
af sem inarer og konferencer samt udgivelse a f  m indre inform ationsbreve. 
Endvidere søges det at etablere decentrale netværk.

Inden for voksenundervisningsom rådet findes følgende 2 støtteord
ninger:

1. Nordisk folkeoplysningssamarbejde.
Retningslinjer for denne støtteordning trådte i kraft 1.1.1989. D er er 

mulighed for bloktilskud til sam arbejdende folkeoplysningsorganisationer 
sam t støtte til enkeltprojekter mellem 2 organisationer.

2. Nordisk folkehøjskolestøtte.
Denne støtteordning blev igangsat som forsøg i 1990. D er er mulighed 

for stipendier til enkeltelever sam t tilskud til sam arbejdsprojekter.
For begge støtteordninger forventes et øget antal ansøgninger i årene, 

som kommer. Folkehøjskolestøtten forventes udvidet i en 3-årig forsøgs
periode.

M an vil forsøge ud fra en respekt for organisationernes frie initiativ  — 
og i sam arbejde med disse — at medvirke til øget sam arbejde mellem 
organisationer og institutioner inden for om rådet.

Tidsplan: 1990—1995

Samspillet mellem almen og erhvervsrettet voksenundervisning

D ette tem a vil blive belyst gennem konferencer, skriftlige m ateriale 
m. v. Endvidere igangsættes et nordisk netværksprojekt.

Sigtet er gennem dette netværk at styrke og synliggøre pædagogiske 
udviklingsarbejder, hvor målet er et øget samspil mellem almen og er
hvervsrettet voksenundervisning. Perspektivet er at skabe nogle lærings
miljøer, som kan m edvirke til faglig og almen kvalificering og derm ed også 
øget beskæftigelse eller bedre trivsel i jobbet. M ålgrupperne er primært: 
kortuddannede, indvandrere og kvinder. I netværket prioriteres decentralt 
og sektoroverskridende sam arbejde højt.

Tidsplan: 1990—1993

Fjernundervisning

Den teknologiske udvikling giver mulighed for at nå nye m ålgrupper 
sam t at anvende nye pædagogiske m etoder gennem fjernundervisning.

D er afholdes fællesnordisk sem inar vedr. dette tema.
Tidsplan: 1991

Folkeoplysnings- og voksenundervisningssamarbejde
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Data og undervisning 

D ataprogram gruppen blev oprettet af M inisterrådet i 1985 fo ra t vareta
ge det nordiske sam arbejde om kring data og undervisning. Frem  til i dag 
har gruppen iværksat 75 projekter. Disse har i særlig grad været rettet mod 
nordisk programudvikling, læreruddannelse og know-how om ny teknolo

gi-
M inisterrådet har fået foretaget en evaluering a f  D ataprogram gruppens 

arbejde. Denne er meget positiv. Det foreslås i evalueringsrapporten, at 
m andatet for D ataprogram gruppen bør gøres perm anent eller gives 6-års 
perioder, samt at der etableres nationale datagrupper. Endvidere at D ata
programgruppen får mulighed for at øge indsatsen på læreruddannelses-, 
lærer- og videreuddannelses- samt voksenundervisningsom rådet.

Det foreslås videre, at der etableres en referencegruppe med repræsen
tanter fra nordisk industri. Dataprogram gruppen forventes at blive stadig 
mere involveret i in ternationalt sam arbejde vedr. data. D er afholdes en 
større international konference 1991.

Tidsplan: 1991

Nordisk språksekretariat 

Nordisk språksekretariat spiller en væsentlig rolle ved gennemførelsen af 
M inisterrådets handlingsprogram for sprogligt sam arbejde i Norden. Også 
her må derfor i de kom m ende år forventes en styrkelse a f  den del af 
sekretariatets virksomhed, som er i overensstemmelse med handlingspro
gramm et, b l.a. efteruddannelseskurser for lærere og læreruddannere, en 
styrkelse af forskning om sprogforståelse, tiltag i forbindelse med frem ti
digt nordisk ordbogsarbejde m. v.

Tidsplan: 1991-1995

Nordiska språk- och informationscentret 

Nordiska språk- och inform ationscentret spiller en væsentlig rolle i 
forbindelse med gennemførelsen af M inisterrådets handlingsprogram for 
sprogligt sam arbejde i Norden, og i de følgende år må forventes en styrkel
se a f  den del a f  centrets virksom hed, som er i overensstemmelse med 
handlingsprogram m et, b l.a . tolkekurser og udvikling af tolkevirksom he
den, sprogkurser og kurser i nordisk litteratur, kultur og samfundsforhold 
for lærere og læreruddannere.

Tidsplan: 1991 — 1995

Nordens folkliga akadem i 

Flytningen a f  N ordens folkliga akadem i giver institutionen nye mulighe
der for at leve op til K ulturhandlingsplanens intentioner om, at akadem iet 
skal udvikles til et center for fornyelse og udvikling samt inspiration og 
støtte for folkeoplysnings- og voksenundervisningssam arbejdet. Der plan
lægges et bredere sam arbejde med FOVU samt grupper og organisationer.
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der arbejder inden for voksenundervisning og folkeoplysning. I 1991/92 
forventes igangsat en bredere videreuddannelse for folkeoplysere. 

Tidsplan: 1991-1993

BUDGETKONSEKVENSER

U ddannelsessam arbejdet om fattes a f  kultursektorens totalram m e. N or
disk uddannelsessam arbejde forventes finansieret inden for den nuværen
de budgetram m e. Der vil blive behov for om disponeringer til finansiering 
a f  nye aktiviteter og større sam arbejdssprojekter i forhold til europæisk 
sam arbejde — ikke m indst i forhold til Østeuropa.

Det sam m e gælder eventuelle udvidelser a f  stipendieordningem e 
N ordplus-junior og folkehøjskolestøtten.

4.8 Forskning

Plangrunnlag

Handlingsplanen for nordisk kulturelt sam arbeid fra 1988 fastsetter 
innen ram m en av K ulturbudsjettet prioriteringene for forskning og høyere 
utdanning. Særlig prioritet er gitt til forskerutdanning.

M inisterrådet (kultur-, undervisnings- og sam arbeidsm inistrene) har 
fastsatt retningslinjer for Nordisk forskningspolitisk råd for perioden
1990 — 92. Retningslinjene peker ut de strategiske hovedlinjer og særlige 
prioritetsom råder for det nordiske forskningssam arbeidet.

M inisterrådet har vedtatt å tilstrebe en revidert nordisk finansiering av 
faste tiltak i kulturdelen av m inisterrådets budsjett. For ca. 30 institu
sjoner og organer knyttet til forskningsom rådet foretas det undersøkelser 
om mulighetene for alternativ finansiering og konkrete organisatoriske 
forandringer.

INNSATSER I TVERRSEKTORIELLE PRO GRAM M ER

Norden i Europa til 1992

50. Udbygning a f  nordisk sam arbejde om forskeruddannelse
51. V idereutvikling av nordisk forskningsdatanett

Den økonom iske handlingsplan

-  Samfinansierede forskerutdanningsstipendier.

ANDRE PR IOR ITERTE INNSATSER

M iljøforskning

Som led i opfølgningen a f  retningslinjerne for FPR  er forberedt et fem 
årigt nordisk miljøforskningsprogram . Et hovedsigte med program m et er
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at sikre en mere effektiv udnyttelse a f  eksisterende nationale og nordiske 
ressourcer til forskning på dette felt. M inisterrådet har til hensigt at finan
siere m iljøforskningsprogram m et i øvrigt gennem om stillinger inden for 
M inisterrådets samlede budgetram m e.

Tidsplan: 1991-1995

Bioteknologi

Sam arbejdsprogram m ets primære m ålsætning er at styrke de nationale 
forudsætninger for udnyttelse a f  bioteknologi inden for forskellige om rå
der. Det er også et sigte med program m et at stim ulere sam nordisk virk
somhed om etiske og sikkerhedsmæssige spørgsmål vedr. bioteknologi.

A ktiviteterne vil i planperioden blive videreført efter sam arbejdspro
gramm ets intentioner. M inisterrådet vil på grundlag a f  en m idtvejsrapport 
foretage evt. ønskede justeringer a f  program m et med virkning for den 
resterende del a f  perioden.

Tidsplan: 1991 — 1992

Polarforskning

Efter anbefaling fra Nordisk forskningspolitisk Råd forberedes et fem
årigt nordisk sam arbejdsprogram  for polarforskning, især med sigte på det 
arktiske område.

Program m et planlægges især at om fatte sam arbejde om forsknings
projekter, forskeruddannelse, forskningsstationer, logistik sam t sam arbej
de i relation til større internationale polarforskningsprogrammer.

Tidsplan: 1991 — 1995

Norden som  nettverk

Kjernen i tanken Norden som nettverk er at N orden og ikke det enkelte 
land skal oppfattes som hjem m ebase for forskerne. D enne sam arbeidsfor
men har særlig interesse i forhold til forskerutdanning, dyrt og spesialisert 
utstyr, små fagom råder og muligheten for etablering av Centres of 
Excellence. Etablering av Nordisk forskerutdanningsakadem i vil realisere 
viktige elem enter i dette, og FPR har ta tt initiativ til bl. a. sammen med de 
nasjonale forskningsrådene å drøfte videre m uligheter for arbeidsdeling.

Tidsplan: 1991

Forskningsinformasjon og vitenskapelig kom m unikasjon

Innen nordiske forskningsm iljøer er det etablert ca. 130 anerkjente 
engelskspråklige tidsskrifter med sam nordisk redaksjonell basis. FPR  har 
tatt initiativ til en utredning om tidsskriftenes ressursbruk og måloppfyl
lelse med hensyn til å være effektive kom m unikasjonskanaler for forsk
ningsresultater av god kvalitet.

Tidsplan: 1991
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D atapolitikk

M inisterrådets femårige handlingsplan på datateknologiom rådet ble av
sluttet i 1989. Et 100-talls prosjekter er avsluttet eller under avslutning. 
FPR har oppnevnt en ekspertgruppe som innen første halvår 1991 skal ha 
evaluert den samlede datahandlingsplanen. Et nordisk kontaktutvalg for 
datapolitiske spørsmål er opprettet med m andat innen 30. juni 1991 bl. a. 
å legge fram forslag til videre organisering og finansiering av arbeidet med 
sektorovergripende innsatser.

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

Se nedenfor under højere uddannelse (pkt. 4.9.)

4.9 Högre utbildning

Planeringsunderlag

1 den nordiska kulturhandlingsplanen som trädde i kraft 1988 fastslås de 
övergripande målen for det nordiska sam arbetet inom högre utbildning.

Som ett första led i am bitionen att etablera en fördjupad nordisk utbild
ningsgemenskap introducerades Nordplus. Program m et genom förs som 
en försöksordning 1989 — 93 och finansieringan sker över anslag i kultur
sektorn och den ekonom iska handlingsplanen.

Det m obilitetsfräm jande program m et N ordplus syftar till att koncentre
ra de nordiska insatserna till ett utvidgat och fördjupat sam arbete mellan 
universitet och högskolor genom nätverk mellan högskole-undervisnings- 
enheter i två eller flera nordiska länder. Program m et är öppet för alla 
studieinriktningar.

Beträffande volym och stödform er utbyggs N ordplus-program m et suc
cessivt. M obilitetsstipendier för studerande och lärare sam t initieringsbi- 
drag infördes 1989. 1990 etablerades stödform en bidrag till gemensam 
kursverksamhet.

Enligt am bitionerna i kulturhandlingsplanen skall program m et volym
mässigt vara utbyggt 1991 till 1200 helårsstipendier eller m otsvarande.

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM

Vissa projekt inom högre utbildning ingår som delm om ent i tvärgående 
handlingsprogram. H är kan näm nas att ett ökat nordiskt deltagande i det 
europeiska sam arbetet inom högre utbildning prioriteras både i arbetspro
gram m et N orden i Europa och den ekonom iska handlingsplanen. M ålsätt
ningen är a tt med nordisk insats initiera kontaktfora, inform ationskanaler 
och andra sam arbetsform er på europeiskt plan.
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46. Fjernelse af juridiske og økonomiske hindringer for alm en og er
hvervsfaglig gymnasial uddannelse.

48. Gensidig akadem isk anerkendelse a f  eksam iner og prøver.
49. Udbygning a f  Nordplus.

Den økonom iske handlingsplan

-  NORDPLUS.

ANDRA PRIOR ITERA D E INSATSER

Samarbejdsprogram inden fo r  højere uddannelse 

Sam arbejdet mellem universiteter og højere uddannelsesinstitutioner 
søges yderligere udbygget og hindringerne herfor successivt fjernet. Ram 
m erne for dette arbejde søges afstukket i et planlagt sam arbejdsprogram . 
Am bitionen er blandt andet at opnå en i princippet uhindret og ubegræn
set adgang for nordiske studerende til hele såvel som dele a f  studier samt 
etablering af faglige netværk med henblik på øget uddannelsessam arbejde 
og udnyttelse a f  fx specialkom petencer inden for højere uddannelse. I 
direkte sammenhæng herm ed planlægges N ordplus-program m et udbygget 
med en række nye støtteform er og sam finansieringsordninger, således at 
program m et frem står som en egentlig hovedhjørnesten i det nordiske 
samarbejde.

Tidsplan: 1991 — 1993

Evaluering av Nordplus

M inisterrådet skall företa en evaluering av N ordplus och de konkreta 
resultat och effekter som de första två åren av försöksverksamheten m ate
rialiserat. Ett av evalueringens syften är att kom m a med förslag till pro
gram m ets vidareutveckling.

Tidsplan: 1991-1992

Informationsinitiativer vedrørende højere uddannelse

Inform ationsaktiviteter gives høj prioritet idet mangel på m ålrettet in
form ation må opfattes som en afgørende hindring for et styrket sam arbej
de inden for højere uddannelse. Sam arbejdsfrem m ende inform ations- og 
støtteaktiviteter planlægges indbygget i N ordplus-program m et, ligesom 
der planlægges løbende opdaterede kataloger over fx ansvarlige for nordis
ke og internationale udvekslingsprogram m er sam t over studenterboliger i 
Norden. Til afløsning a f  håndbogen ”Att studera i N orden” planlægges 
udgivelse af studieguide’s for de studerende sam t en studiehåndbog for 
lærere og adm inistratorer.

Tidsplan: 1991 -1993

Norden i Europa til 1992
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De nationella m yndigheterna för ekvivalering av utländska exam ina och 
tentam ina i EG, EFTA och Ö steuropa samlas till en konferens i Norge. 
M inisterrådet har om betts ha värdskapet för en del av konferensen och 
skall presentera de resultat på om rådet som uppnåtts på nordiskt plan och 
dess utvecklingsmöjligheter i ett europeiskt perspektiv.

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER FOR FO RSK N IN G  OG HØJERE U D 
DANNELSE

I følge foreliggende scenarier vil det være ønskeligt med en betydelig 
udbygning af den samlede nordiske støtteordning for nordisk sam arbejde 
om forskeruddannelse og -m obilitet i årene frem til 1994.

For N O RD PLU S-program m ets vedkom m ende vil det scenarium , der 
indgår i planerne om sam arbejdsprogram  for højere uddannelse, indebære 
m ere end en fordobling a f  budgetram m en, som i 1991 er 18 M D K K  plus
2 M DKK fra den økonomiske handlingsplan.

I hvilket omfang disse scenarier lader sig realisere vil afhænge a f  resulta
tet a f  de pågående bestræbelser for at frigøre m idler inden for budgettet 
gennem om disponeringer og alternative Finansieringskilder.

4.10 Arbejdsmarked

Planlægningsgrundlag

Det nordiske Arbejdsm arkedssam arbejde reguleres dels a f  fælles nordis
ke overenskom ster og dels af aftaler direkte mellem landene.

Grundlæggende er overenskom sten om fælles nordisk arbejdsm arked, 
som trådte i kraft i 1954 og revideredes i 1982. D erudover er der også fra 
1982 — gældende en overenskomst om myndighedernes sam arbejde om 
arbejdsm arkedsuddannelse og erhvervsmæssig revalidering. Til overens
kom sterne er der vedtaget enslydende retningslinier og tillem pningsfor- 
skrifter for m yndighedernes forvaltning. Senest er overenskom st om ydel
ser ved arbejdsløshed revideret med ikrafttræden 1985.

Som opfølgning på de gældende overenskom ster og aftaler om direkte 
sam arbejde er der udarbejdet et sam arbejdsprogram  1985. Program m et er 
ikke tidsbegrænset. Alle væsentlige opgaver inden for program m et er im id
lertid iværksat. Samtidig har arbejdsm arkedssektoren m edvirket i betyde
ligt omfang i den første økonomiske handlingsplan og er tilsvarende enga
geret i den igangværende handlingsplan ” Et stærkere N orden” . Endvidere 
har sektoren flere aktiviteter igang under arbejdsprogram m et ”N orden i 
Europa” . U nder den nordiske ligestillingshandlingsplan sam arbejdes om 
projekterne ” ligestillingsmetodik i AF’s virksom hedskontakt” og ” iværk
sættertiltag for kvinder” .

Ekvivaleringssamarbete i Europa
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D et forventes at der kom m er nye opgaver, hvis EF/EFTA forhandlinger
ne resulterer i fri bevægelighed for arbejdskraft mellem N orden og EF.

D erudover vil udviklingen af EF’s indre m arked og åbningen overfor 
Østeuropa sandsynligvis være en udfordring for udviklingen af det nordis
ke arbejdsm arkedssam arbejde.

På grund af disse nye opgaver må det vurderes, at sam arbejdsprogram 
met ikke længere dækker sektorens projektprogram . I konsekvens heraf vil 
man i de kom m ende år arbejde med rullende programplanlægning som 
underlag for C 2. En sam m enkædning af projektprogram m et en løbende 
opdatering af planlægningsdokumentet vil i højere grad fungere som et 
operativt og frem adrettet planlægningsinstrument.

INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

47. Gym nasiale erhvervsuddannelser (arbejdsm arkedsuddannelser).
55. Styrkelse af arbejdskraftens m uligheder for at bevæge sig over lande

grænserne i Norden.
56. Arbejdskraftens bevægelighed mellem N orden og EF.
57. Udbygning a f  ungdomsudveksling mellem de nordiske lande 

(Nordjobb) og mellem N orden og EF.
58. Forskningsprogram om følgerne på arbejdsm arkedet a f  den europæi

ske integrationsproces.

Den økonom iske handlingsplan

— Effektivisering a f  den nordiske arbejdsform idling
— Flaskehalsprojektet
— Paraplyprojektet.

ANDRE PR IO R ITERED E INDSATSER

Informationsvirksomhed  

D er videreføres en om fattende inform ationsvirksom hed, som dels er 
rettet til de nationale forvaltninger og dels er rettet til arbejdssøgende og 
virksomheder, der søger arbejde eller arbejdskraft i et andet nordisk land. 

Tidsplan: 1991

Efter- og videreuddannelse 

Det er besluttet, at samle igangværende aktiviteter, der berører efter- og 
videreuddannelse a f  arbejdskraften i et større samlet program. D er er 3 a 4 
aktiviteter igang, heraf flaskehalsprojektet, som kan sam ordnes i et nor
disk handlingsprogram  med et budget på over 1 M DKK pr. år.

Hensigten er, at igangværende aktiviteter om efter- og videreuddannelse 
samles i et m inisterrådsförslag om et nordisk sam arbejdsprogram  om den 
løbende tilpasning og udvikling a f  efter- og videreuddannelse.
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Herved kan sam arbejdsprogram m et iværksættes fra 1992 under forud
sætning af en ekstra bevilling svarende til bevillingen under den økonom i
ske handlingsplan til den fastsatte aktivitet i 1993 — 94.

Tidsplan: 1992 -1994

Effektivisering a f  den nordiske arbejdsformidling

Hovedaktiviteten er iværksat som et delprojekt inden for den økonom i
ske handlingsplan. D erudover er der planer om en række andre aktiviteter, 
der understøtter eller kom pletterer hovedaktiviteten. D et vedrører f. eks. 
edb-sam arbejde, inform ationsvirksom hed og uddannelsesforanstaltninger 
på m edarbejderniveau. I planlægningen overvejer m an at udvikle mulighe
der for arbejdsform idling mellem de nordiske lande og EF.

Det påregnes, at hovedaktiviteten videreføres efter 1992 under forud
sætning a f  en ekstra bevilling svarende til bevillingen over den økonomiske 
handlingsplan til den fastsatte aktivitet i 1993 — 94.

Tidsplan: 1992 — 1994

Forskningsprogram om  arbejdsmarkedets udvikling i 90 ’erne — Paraply
projektet

Hovedprojektet er igangsat under den økonomiske handlingsplan. 
Forskningsprogram m et er opdelt i 5 prioriterede om råder. D erudover 
iværksættes flere forskningsprojekter om specielle em ner over det almene 
budget, som skal indgå i det samlede resultat a f  paraplyprojektet.

Det påregnes, at hovedaktiviteten videreføres efter 1992 under forud
sætning a f  en ekstra bevilling svarende til bevillingen over den økonomiske 
handlingsplan til paraplyprojektet på ca. 1,3 M DKK pr. år til den fastsatte 
aktivitet i 1993 — 94.

Tidsplan: 1992 — 1994

Indsats fo r  udsatte grupper på arbejdsmarkedet, herunder indsats m od  
ungdomsarbejdsløsheden 

D er er iværksat 3 projekter om indsatsen for de udsatte grupper på 
arbejdsm arkedet, sam t ét prioriteret om råde under det ovennævnte para
plyprojekt.

Projektaktiviteten om fatter analyse a f  årsagssammenhænge, vurdering 
a f  indsatsens effektivitet sam t afprøvning a f  nye og utraditionelle tiltag. 

Tidsplan: 1992—1994

Migrationsspørgsmål

Der er iværksat et om fattende projektprogram  som videreføres i planpe
rioden. Program m et om fatter em ner vedr. integrationen af flygtninge og 
indvandrere specielt med henblik på placering på arbejdsm arkedet. 

Tidsplan: 1992—1994
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BUDGETKONSEKVENSER

Arbejdsm arkedssektorens dispositionsbevilling er i 1991 på godt 
5,3 MDKK. Hertil kom m er drifttilskud til N ordjob på 2,25 M DKK pr. år 
frem til 1993. Desuden tilføres sektoren for 19913,2 M DKK fra den 
økonomiske handlingsplan (1992: 2,4 MDKK).

U nder planlægningsforudsætningen: uændret budgetram m e for 1992 
(bortset fra den økonomiske handlingsplan), vil aktiviteten blive struktu
reret efter nedenstående program om råder (rækkefølgen angiver ikke prio
ritetsorden):

1) Inform ationsvirksom hed, 2) Nordisk sam arbejdsprogram  for eften- og 
videreuddannelse, 3) Internationalisering af arbejdsm arkedet i N orden 
(EF/EFTA, Ø steuropa m .v .), 4) Effektivisering a f  Nordisk AF, 5) Migra- 
tionssam arbejdet, 6) Forskningsprogram om arbejdsm arkedet i 90’erne, 7) 
Ligestilling på arbejdsm arkedet, 8) De svage grupper på arbejdsm arkedet, 
9) Nordjob.

4.11 Arbetsmiljöpolitik

Planeringsunderlag

En konvention om arbetsm iljö mellan de nordiska länderna trädde i 
kraft den 24 mars 1990. 1 denna slås de övergripande målen fast för det 
nordiska sam arbetet på arbetsm iljöom rådet. För att förerkliga konventio
nens m ålsättningar har ett nordiskt sam arbetsprogram  nyligen fastställts 
efter hörande av Nordiska rådet. Sam arbetsprogram m m et om fattar peri
oden 1990— 1993.

Program m et syftar till att koncentrera de nordiska insatserna under 
denna period kring mål och metodutveckling i myndigheternas tillsyns
verksamhet, harm onisering av föreskrifter i ett europeiskt perspektiv samt 
ett fördjupat sam arbete på forskningsom rådet som bl. a. har sin bakgrund i 
en värdering av forskningens självständiga betydelse för en bättre arbets
miljö. Ett utökat sam arbete på utbildningsom rådet ingår vidare i planerna.

I planeringsförutsättningarna för sam arbetet på arbetsm iljöom rådet in
går också att m inisterrådet skall sam råda med arbetsm arknadens parter i 
Norden vad gäller tilläm pningen och uppföljningen av den nordiska ar
betsm iljökonventionen. En inform ationsinsats om konventionen och sam- 
arbetsprogram m et genomförs i sam arbete med arbetsm iljöm yndigheterna 
och arbetsm arknadens parter.

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM M EN

Vissa projekt inom arbetsm iljöpolitiken ingår som delm om ent i de 
tvärgående handlingsprogram som redovisats inledningsvis. Högst priori
tet har ett ökat nordiskt deltagande och inflytande i det europeiska stan-
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dardiseringsarbetet på arbetsm iljöom rådet, vilket ingår i m ålsättningarna 
för såväl den ekonom iska handlingsplanen som för arbetsprogram m et 
N orden i Europa. Ett 50-tal arbetsgrupper under CEN har utvalts for 
nordisk sam ordning under perioden 1990—1992. Inom arbetsmiljösek- 
to m  planeras vidare projekt som ingår i den nordiska jäm ställdhetsplanen.

Norden i Europa till 1992

91. Standardisering på arbetsm iljöom rådet.
92. Effekter av EGs arbetsplatsdirektiv.
93. Provnings- och certifieringsordningar.

Den ekonom iska handlingsplanen

— Standardisering på arbetsm iljöom rådet.
— Koncemfackligt samarbete.

ANDRA PRIOR ITERA D E INSATSER

M etodutveckling i tillsynsverksamheten 

M inisterrådet önskar fördjupa sam arbetet kring m etodutveckling och 
effektivisering av tillsynsverksam heten på arbetsm iljöom rådet. En utvär
dering av pågående nationella insatser och deras effekter både vad gäller 
regleringsform och tillsynsform skall göras. Syftet är a tt åstadkom m a en 
bättre målstyrning i förhållande till arbetslivets behov och ett effektivare 
utnyttjande av m yndigheternas resurser. H ärtill kom m er en värdering av 
den utveckling m ot en ökad grad av intem kontroll/system tillsyn, som är 
på gång i de nordiska länderna.

Tidsplan: 1991 — 1992

E konom iska drivkrafter fö r  arbetsmiljöförbättringar 

Sam arbetet kring forskning om arbetsm iljö och ekonom i skall byggas ut. 
P rioriterade uppgifter är att undersöka vilka konsekvenser olika regle- 
ringsform er har för företags- och sam hällsekonom in sam t vilken betydelse 
den psykiska och sociala arbetsm iljön har för företagens ekonom iska situa
tion. V idare skall m odellerna för ekonom iska konsekvensberäkningar u t
vecklas.

Tidsplan: 1991 — 1992

Nordisk gränsvärdesdokumentation 

Den nordiska arbetsfördelningen när det gäller att samla in, värdera och 
sam m anställa vetenskapligt underlag för hygieniska gränsvärden har fort
satt hög prioritet. Verksam heten väntas få allt högre internationell betydel
se via sam arbetsavtal med europeiska och am erikanska kriteriegrupper. 
M inisterrådet planerar in rättandet av m otsvarande sam arbete inom det 
arbetsfysiologiska /  belastningsergonomiska om rådet.

Tidsplan: 1991
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Fortsatta analyser av hälsoeffekten av kem iska ämnen och produkter 

På rekom m endation av N ordiska rådet har m inisterrådet kartlagt ett 
antal kemiska äm nen i arbetsm iljön för att utröna risken for reproduk
tionsskadande effekter sam t nervpåverkande och allergiframkallande 
äm nen. M inisterrådet kom m er att söka nå fram till gem ensam m a nordiska 
kriterier för att kunna utarbeta en nordisk lista över m isstänkta reproduk
tionsskadande äm nen i syfte att förebygga skador av denna art i fram tiden. 
Också äm nen som kriteriedokum ent för äm nen som är skadliga för nerv
systemet och screeningsm etoder för bestäm ning av individuell exponering 
för m utagener och cancerfram kallande äm nen kom m er att tas upp.

Vidare vill m inisterrådet förstärka det nordiska sam arbetet kring toxi
kologisk forskning och testning när det gäller nya kemiska äm nen och 
produkter via en bättre koordinering och arbetsfördelning mellan existe
rande institutioner i de nordiska länderna.

Tidsplan: 1991-1993

Utredningar kring speciella branscher/yrkesgrupper 

Dagens arbetsliv utm ärks av snabba förändringar tekniskt, ekonom iskt, 
strukturellt och demografiskt, vilket ställer ökade krav på en helhetssyn 
vad gäller arbetsm iljö och arbetsvillkor. M inisterrådet har valt ut ett par 
om råden, som särskilt skall belysas i syfte att få fram goda lösningar som 
kan användas som modeller för arbetsplatsplanering i länderna.

P rioriterade om råden för perioden är anpassning av arbetsm iljön till 
äldre arbetstagare, positiva exempel på hur arbetsm iljö och arbetsvillkor 
kan tillrättaläggas för att tillgodose både m äns och kvinnors krav samt 
vårdsektorns arbetsm iljöproblem .

Tidsplan: 1991 — 1993

Harmonisering av arbetsrätten i Norden 

E tablerandet av N orden som hem m am arknad och den gem ensamma 
arbetsm arknaden förutsätter också en tillpassning av de sociala rättighe
terna för arbetstagarna i de nordiska länderna. En jäm förelse av arbetsrät
ten i de enskilda länderna har just slutförts. D enna skall nu ligga till grund 
för överläggningar inom m inisterrådet sam t mellan m inisterrådet och 
arbetsm arknadens parter i N orden angående eventuella behov av harm o
nisering och eventuell nordisk konvention på arbetsrättsom rådet. 

Tidsplan: 1991

Förstärkt utbildning på arbetsmiljöområdet 

Utvecklingen vad gäller utbildning i arbetsm iljöfrågor är i stort sett 
likartad i de nordiska länderna. M inisterrådet vill därför, bl. a. på grund av 
de förväntade förändringarna av tillsynsarbetet i riktning mot en ökad 
internkontroll få till stånd en diskussion m ed de nationella utbildningsor- 
ganen på arbetsm iljöom rådet kring fram tida utbildningsbehov för det
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lokala skyddsarbetet i syfte att sam ordna utvecklandet av kursplaner och 
utbildningsm aterial. M inisterrådet vill också inleda ett erfarenhetsutbyte 
kring arbetsm iljöfrågom as status inom det reguljära utbildningsväsendet.

M inisterrådet vill också stödja en utbyggd sam verkan kring v idareut
bildning av specialister på arbetsm iljöom rådet inom ramen for NIVAs 
verksamhet. En försöksverksamhet med ett treårskontrakt för NIVAs 
verksamhet och budget för perioden 1991—93 har inletts.

Tidsplan: 1991 — 1993

BUDGETKONSEKVENSER

Det beslutade sam arbetsprogram m et på arbetsm iljöom rådet som om fat
ta r perioden 1990 — 93 innehåller flera nya förslag till sam arbetsom råden, 
som huvudsakligen skall genom föras via ökad sam ordning och erfarenhet
sutbyte samt via ökat forskningssam arbete. Trots ökade am bitioner är det 
m inisterrådets uppfattning att den planerade verksam heten skall kunna 
genomföras inom en oförändrad budgetram  på drygt 9 M DKK per verk
samhetsår. Därtill kom m er de reserverade medlen ur den ekonom iska 
handlingsplanen för deltagande i det europeiska standardiseringsarbetet,
1,2 M DKK per år 1 9 9 0 -9 2 .

4.12 Social- og sundhedspolitik

Planeringsunderlag 

Et revideret program for helse- og socialsektoren trådte i kraft i juni 
1988. Det tager som udgangspunkt W H O ’s program ” Helse for alle år 
2000” og de retningsgivende principper for den socialpolitiske udvikling i 
den nære fremtid som blev vedtaget a f  FN ’s interregionale konsultationer i 
1987.

Det tager som udgangpunkt de fem hovedom råder i W H O ’s program, 
b l.a. en sund livsstil, et sundt miljø og en hensigtsmæssig social- og 
sundhedssektor, men ud fra en nordisk synsvinkel, hvor social- og sund
hedssektoren er ligeværdige. Program m et danner grundlag for nedennævn
te, prioriterede om råder.

Program m et om fatter både projekter og institutioner, som er:
— Nordisk institut for odontologisk m aterialeprøvning
— N ordiska hälsovårdshögskolan
— N ordiska läkem edelnäm nden
— N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning
— N ordiska näm nden för handikappfrågor, og under dem:
— Nordisk uddannelsescenter for døv-blindepersonale
— Nordisk socialstatistisk kom ité (NOSONKO)
— Nordisk m edicinalstatistisk kom ité (NOMESKO)
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Social- og sundhedssektoren er med i en udredning, der vedrører hand
lingsplanen for ligestilling. D er sam arbejdes med bistandssektoren om 
tropem edicinkurser og et projekt om evaluering a f  de sociale indsatser i et 
u-land, og med justitsom rådet når det gælder misbrug.

INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

62. Gensidig anerkendelse a f  sundhedsuddannelser
63. Koordinering af socialsikringsregler med EF
64. H arm onisering a f  lægemiddellovgivningen
65. Odontologisk m aterialeprøvning
66. Nordisk handicappolitik
67. S tandardisering på hjæ lpem iddelom rådet
68. Telekom m unikation og handicap
69. Standardisering a f  teknologi i laboratoriem edicin
70. S tandardisering a f  m edicinsk udrustning og sundhedsartikler.

ANDRE PRIOR ITERED E INDSATSER

Socialforsikring og socialhjælp 

En em bedsm andsgruppe arbejder dels med koordinering af social
konventionen med EF-reglerne, se ovenfor, dels med hvordan m an kan 
klargøre og præcisere socialkonventionen i forhold til de sociale tjenester 
og udrede behovet for og frem m e forslag om andre ændringer i social
konventionen.

” Langvarige socialhjælpsmodtagere i N orden” skal belyse forholdene 
for m odtagerne, og specielt hvad der kan gøres for at bringe dem ud af 
socialhjælpssituationen. Projektet skal bidrage til øget overførsel a f  erfa
ringer og idéer mellem landene.

Tidsplan: 1991

Børneområdet

O m rådet er højt prioriteret. Nordisk socialpolitisk kom ité arbejder med 
at etablere nye projekter, hvoraf ét om udsatte børn fra 1990.

Tidsplan: 1991

Æ ldreområdet

” Gam le kvinder i N orden” skal afdække gamle kvinders levevilkår med 
udgangspunkt i eksisterende data, foretage dybdestudier på udvalgte om 
råder og finde frem til ligheder, forskelle og udviklingstræk i gamle kvin
ders levevilkår og livssituation.

Æ ldre og overgreb i hjem m et skal afdække omfanget a f  problem et og
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frembringe kundskab og forståelse for at skabe gode offentlige tiltag og 
undervisning.

Tidsplan: 1991 — 1992

Handicapområdet

” H andicapom rådeindsats” om fatter Island, Færøerne, G rønland og 
Storstrøm s am t i Danm ark. Det har sin forankring hos praktikere, der 
arbejder direkte med de handicappede. Det er en struktureret ” leam ing by 
doing” proces, hvor man i den sidste ende sam ler på erfaringerne.

” Udvikling af tolkeuddannelser på hørehandicapom rådet” skal fremme 
uddannelse a f  tolke på hørehandicapom rådet ved at gennemføre en række 
delprojekter specifikt rettet mod hver af de tre hørehandicapgruppers 
særlige behov — døve, døvblevne/tunghøre og døvblinde 

Tidsplan: 1991

Hjcelpemiddelcenter i Tammerfors 

Fra 1985 til 1989 har N ordiska näm nden för handikappfrågor (NNH) 
arbejdet med projekter under datahandlingsplanen. Virksomheden blev 
anbefalet videreført inden for sektoren fra 1990. H er har m an på forsøgs
basis etableret et center i Tam m erfors under N N H , der bl. a. skal stå for 
udvikling a f  individuelle kom m unikationshjælpem idler gennem projekt
bevillinger til landene.

Tidsplan: 1991 — 1992

Støtteordning fo r  handicaporganisationernes nordiske samarbejde 

N ordiska näm nden för handikappfrågor, N N H, har udarbejdet retnings
linier ifølge hvilke støtte gives som kom pensation for handicappet til 
deltagelse i nordiske m øder arrangeret a f  handicaporganisationerne. NNH 
skal stå for adm inistrationen a f  støtten.

Tidsplan: 1991

NOPUS (Nordisk uddannelsesprojekt fo r  udvikling a f  social service) 

Projektet tager sigte på, at give kundskab og indsigt i at møde nye 
konkrete problem er, og udvikle evnen til at finde redskaber og strategier til 
at omsætte socialpolitiske mål til konkret virkelighed (strategisk lederkom 
petence). ” Frem tidsbilleder og livskvalitet for børn og unge i N orden — 
Kvalificering til at møde fremtidige omsorgsbehov” er et a f  kurserne. 
Desuden vil der fra 1991 blive holdt kurser i gerontologi for lærere, der 
skal bibringes den seneste forskningsmæssige viden som findes på feltet i 
N orden. Efter at projektet er evalueret, tages der stilling til en m ere varig 
ordning.

Tidsplan for projektet: 1991 — 1992
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Cancerhandlingsplanen 

Den nordiska handlingsplanen mot cancer, som gäller inledningsvis för 
perioden 1989— 1992, är en utbyggnad av existerande internationella initi
ativ såsom EG:s handlingsplan mot cancer och W HO:s strategiprogram  
” Hälsa for alla år 2000” . Handlingsplanens huvudsyfte är att m inska 
överdödligheten i cancer i N orden och skapa bättre livskvalitet för dem 
som inte kan botas. M inisterrådet har som mål att m inska dödligheten i 
cancer i de nordiska länderna med 15 procent fore år 2000.

Tidsplan: 1991-1992

Sam nordiska insatser m ot A ID S  

Nordiska arbetsgruppen for AIDS-frågor som har till uppgift att tjäna 
som bas för inform ationsutbyte mellan länderna samt att rapportera till 
m inisterrådet om A lDS-situationen i N orden och den internationella ut
vecklingen. Arbetsgruppen skall också initiera och ansvara för genomfö
rande av projekt och andra aktiviteter på om rådet.

Tidsplan: 1991 -1992

Samarbete om  m edicintekniska säkerhetsåtgärder 

Projektet har till syfte att etablera gem ensam m a nordiska GM P-regler 
(Good M anufacturing Practice) för att förbättra sam arbetet om m edicin
tekniska säkerhetsåtgärder och därm ed också underlätta handeln med 
m edicinteknisk utrustning mellan länderna.

Tidsplan: 1991

Regionale variationer i nordisk sygehusvæsen 

Forskningsprojektets formål er at beskrive variationer i anvendelsen af 
nogle a f  de hyppigste kirurgiske indgreb indenfor og mellem de nordiske 
lande. D ette skal tjene som udgangspunkt for evaluering a f  sygehusvæse
nets kvalitet.

Tidsplan: 1991

N y m edicinsk teknologi 

Avsikten är att etablera kontakter mellan medicinska och andra forskare 
så att var och en inom  sitt om råde skall kunna följa den internationella 
utvecklingen och meddela regelbundet till ett gemensamt sekretariat. 

Tidsplan: 1992

Förstärkta insatser m ot reumatiska sjukdom ar 

Nordiska m inisterrådet har utlyst år 1992 som nordiskt reum atikerår. 
Huvudsyftet med reum atikeråret är att gem ensam t vidta åtgärder för att 
förstärka reum atikernas möjligheter till bättre vardagsliv.

Tidsplan: 1992
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Utbildning av kiropraktorer i Norden 

En utredning for att bedöm a ländernas behov av k iropraktorer och 
utbildning av kiropraktorer har igångsatts. V idare överväger m inisterrådet 
möjligheterna för att låta kiropraktorer ingå i nordiska överenskommelsen 
om gemensam arbetsm arknad för hälso- och sjukvårdspersonal.

Tidsplan: 1991

NO RD KEM .s utvecklingsmöjligheter 

Sekretariatet har fått i uppdrag att anlita en utredare för att undersöka 
N O RDKEM :s utvecklingsmöjligheter och ev. förutsättningar för att eta
blera en nordisk institution inom om rådet högteknologisk medicin. Man 
skall bl. a. undersöka effekterna av den industriella utvecklingen på labora
torieverksam heten i fram tiden, speciellt med hänsyn till den europeiska 
integrationsprocessen.

Tidsplan: 1991

Samarbete kring klassifikation av sjukdom ar  

Sam arbetet på detta om råde är koncentrerat kring följande arbetsupp
gifter: m edverkan i revision av ICD-10 och besläktade klassifikationer, 
forskning och utvecklingsarbete, internordisk sam ordning av klassifika
tioner, inform ationsspridning, konferenser och utbildning sam t sam arbete 
med gästforskare och associerade forskare.

Tidsplan: 1991 — 1995

Evaluering a f  institutionerne 

1 overensstemmelse med rapporten om Effektivisering i Nordisk M inis
terråd er Nordisk socialpolitisk kom ité igang med at få evalueret institu
tionerne. Den förste er N ordiska näm nden för handikappfrågor som bliver 
færdig i 1990.

Tidsplan: 1991 — 1994

Østeuropa-indsatser 

En række nordiske organer er ved at udarbejde tiltag vedrørende Ø st
europa. N ordiska hälsovårdshögskolan (NHV) er involveret i et sam arbej
de med at udarbejde en fælles europæisk public health uddannelse, som 
bl. a. inkluderer Østeuropa. Desuden ønsker m an at holde specielle kurser 
for østeuropæiske ledere inden for sundhedsvæsenet, og evt. i sam arbejde 
med W HO nogle sem inarer om det nordiske social- og sundhedssystem for 
østeuropæiske politikere og adm inistratorer.

Tidsplan: 1991
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BUDGETKONSEKVENSER

M inisterrådet arbetar för att den planerade verksam heten skall kunna 
genomföras inom en budgetram  som m otsvarar 1991 års budget 
(39 564000 DK K plus Nordiska hälsovårdshögskolan: 32449000 SEK). 
Nya initiativ på standardiseringsom rådet och annat som rör N ordens 
förhållande till EG kräver om disponeringar.

4.13 Narkotikasamarbejde

Planlægningsgrundlag 

Handlingsplanen mod narkotika har med udgangen af 1990 eksisteret i 
5 1/2 år. Den har været adm inistreret a f  K ontaktm andsorganet for narkoti
kaspørgsmål. Nordiske m inistre ansvarlige for narkotikaspørgsmål havde 
møde i januar 1990, hvor de besluttede at K ontaktm andsorganet for 
narkotikaspørgsmål skulle etableres som perm anent samarbejdsorgan un
der Nordisk m inisterråd.

Fagm inistrene godkendte et kom m uniké, der danner grundlag for det 
videre arbejde med at sam ordne og initiere sam arbejde vedr. narkotika
spørgsmål.

BUDGETKONSEKVENSER

Sam arbejdet ventes at kunne videreføres inden for en uændret årlig 
ram m e på 1 M DKK fra 1991.

4.14 Miljö

Planeringsunderlag 

M inisterrådet antog i januari 1989 det nordiska m iljöprogram m et. Pro
grammet utgör den långsiktiga målsättningen för m iljösam arbetet och är 
uppbyggt kring Världskom m issionens principer om tvärfacklighet, lång
siktighet, m iljöfrågornas integrering i de olika sam hällssektorerna och en 
internationell syn på miljöfrågorna.

Den konkreta styrningen och prioriteringen av verksam heten och pro
jekten sker med hjälp av program för de olika sakom rådena. Dessa pro
gram om fattar verksam heten under två till fyra år.

M iljöprogram m et kom pletteras med särskilda handlingsplaner på vissa 
om råden.

Handlingsplanen mot luftföroreningar utgör en gemensam nordisk 
ram plan som innehåller mål, strategier och åtgärder mot globala, regionala 
och lokala luftföroreningar. Planen innehåller en strategi för att reducera 
samlade utsläpp och klim atpåverkande gaser. N är det gäller regionala 
luftföroreningar lägger planen upp till en strategi för det vidare arbetet
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som skall baseras på miljömål som utgår från vetenskapligt grundade 
gränser för vad naturen tål.

Planen understryker behovet av att upprätthålla och förstärka det nor
diska arbetet om forskning och utveckling för att bekäm pa luftförorening
ar. Planen innehåller ett nordiskt projektprogram  och resursbehov för 
perioden 1990—1992.

Handlingsplanen m ot förorening av havet h ar som syfte a tt inom  N orden 
enas om så am bitiösa åtgärdskrav och riktlinjer som möjligt beträffande 
skyddet av havsmiljön. Enligt planen skall de nordiska ländernas roll i det 
internationella sam arbetet inom  havsskyddssektom  fortsatt vara kraftigt 
pådrivande. D etta förutsätter koordinering av förberedelserna för gemen
sam t nordiskt uppträdande inom  främ st de internationella kom m issioner
na på om rådet. Förpliktelserna kräver också att det nordiska utredningsar
betet på vatten- och havsm iljöom rådet fortsätter att utvecklas.

Handlingsprogrammet fö r  renare teknologi, avfall och återvinning  inne
håller åtgärder för att aktivt stim ulera den tekniska utvecklingen så att 
industriprocesser och produkter utform as på ett sätt som ger m insta m öjli
ga upphov till spill och avfall, att produktutform ningen inte försvårar en 
senare återvinning och att förorening vid slutdeponering undviks. H and
lingsprogram met innehåller också åtgärder beträffande miljöfarligt avfall, 
kem ikalieavfallsdeponier, insamlings- och behandlingstekniker, åter- 
användningsm aterial och -m arknader. Program m et om fattar ett projekt- 
program för den närm aste femårs-perioden.

INDSATSER I TVÆ RSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa till 1992

73. U tsläpp från bilar.
74. Begränsning av buller och luftföroreningar från flyg.
75. Trafikbuller.
76. Miljövänliga fordon i tätbebyggda om råden.
77. Ozonlagret.
78. Luftföroreningar och klimatfrågor.
79. Regionala luftföroreningar.
80. M iljöfarligt avfall.
81. Renare teknologi, m aterialsubstitution.
82. Renare teknologi, styrmedel.
83. Ekonomiska styrmedel
84. U tsläpp av närsalter i havet.
85. Föroreningar från fartyg.
86. Forhåndskontroll av nya kemikalier.
87. M iljödata och -övervakning.
88. M iljökonsekvensvärdering
89. M iljöinvesteringar i Östeuropa.
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Den ekonom iska handlingsplanen

— Ekonomiska styrmedel i m iljöpolitiken
— Toxikologiskt sam arbete

ANDRA PRIOR ITERA D E INSATSER

Luftföroreningar

Sam arbetet om luftföroreningar syftar till a tt upprätthålla och förstärka 
den ledande fackliga position som de nordiska länderna har byggt upp. 
D etta är en nödvändig förutsättning för att de nordiska länderna skall 
kunna påverka det internationella arbetet för att uppnå en reduktion av 
utsläppen i Europa och i globala sam m anhang. Projektprogram m et om fat
tar m ätprogram , modellberäkningar, effekter, åtgärdsprogram  sam t myn
dighetssam arbete och inform ationsspridning.

Tidsplan: 1991 — 1992

Vatten- och havsföroreningar 

Aktiviteten på vattenm iljöom rådet har ökat betydligt. Såväl nationellt 
som internationellt har planer för skydd av vatten- och havsmiljön utarbe
tats. Den nordiska handlingsplanen mot förorening av havet förutsätter 
betydande utrednings- och datasam m anställningsuppgifter, både om den 
m arina miljön och tekniska/adm inistrativa åtgärder beträffande utsläpp 
från industrin, kom m unala anläggningar och jordbruket.

Tidsplan: 1991

Buller

U töver arbetet med trafikrelaterade bullerfrågor fullföljs arbetet med 
bullers effekter på m änniskor. Bl. a. avses sam arbete att ske m ed W HO om 
en internationellt förankrad kunskapssam m anställning om samhällsbuller. 

Tidsplan: 1991

Trafik

M inisterrådet anser det som angeläget att behandla miljöproblem från 
olika trafikslag. Sam arbete kom m er att ske när det gäller möjliga åtgärder, 
analys av styrmedel, prognosmodeller och u tarbetande av strategier. 

Tidsplan: 1991

Avfall

Uppföljningen av nordiskt handlingsprogram  för renare teknologi, av
fall och återanvändning kom m er att ske i ett antal olika projekt.

Tidsplan: 1991 — 1995
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Kem ikalier

Arbetet syftar till sam arbete i fråga om utredningar om kemikaliers 
hälso- och miljöeffekter samt de krav som från hälso- och m iljösynpunkt 
bör ställas på produkterna och produktinform ation. D etta arbete syftar till 
att ge ett direkt underlag för m yndigheternas beslut och avser i första hand 
de krav som kan ställas på tillverkare, im portörer och andra leverantörer 
av kemikalier.

Tidsplan: 1991 — 1993

Naturvård

Projektarbetet inom naturvårdsom råde berör bl. a. bevarandet av gene
tiska resurser, naturövervakning, skydd och vård av naturskog, skydd av 
havsfåglar, m arina reservat och vegetationstyper i N orden. Ett antal pro
jekt planeras angående friluftslivet. Ett gem ensam t projekt pågår med 
jordbrukssektorn om kulturlandskapet. En gemensam nordisk handlings
plan för naturvård skall utarbetas.

Tidsplan: 1991

M iljöforskning

Sam arbetet syftar till att koordinera och m edverka till prioritering av 
miljöforskningen i Norden.

Tidsplan: 1991

Information

Arbetet syftar till en sam ordning av de nationella m yndigheternas infor
m ationsverksam het på m iljöom rådet samt en aktiv förm edling av det 
nordiska m iljösam arbetets resultat till m yndigheter och andra intressen
ter.

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

De beslutade handlingsplanerna och -program m en på m iljöom rådet har 
kostnadsberäknats enligt följande:
— Handlingsplanen mot luftföroreningar:

D KK 6,3 m iljoner 1990
D K K  7,9 m iljoner 1991 
DKK 8,1 m iljoner 1992

— Handlingsplanen m ot förorening av havet:
D K K  14 m iljoner under treårsperioden 1990 — 93

— Handlingsprogram m et för renare teknologi, avfall och återvinning: 
D K K  15 m iljoner under fem årsperioden 1990 — 95 

O vannäm nda planer sam t övrig prioriterad verskam het genomförs
inom  ram en för sektorns ordinarie budget (enligt budgetförslaget 1991 ca 
D K K  28,9 miljoner).
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Planeringsunderlag 

Det nordiska transportsam arbetet står under 90-talet inför ett antal 
viktiga uppgifter: genom förandet av en nordisk transportm arknad, åtgär
der föranledda av den pågående intem ationaliseringsprocessen i Europa, 
åtgärder för att m otverka och minska trafikens negativa m iljöpåverkan. 
Därvid är det bl. a. angeläget att utvecklingen och inform ationsteknologin 
beaktas vad gäller m öjligheter att effektivisera transporterna, minska 
transportbehov etc.

Nordens långa transportvägar till de centraleuropeiska m arknaderna är i 
sig ett handikapp för industrins konkurrensförm åga. K largörandet av 
transportinfrastrukturens strategiska betydelse och behovet av kom plette
rande investeringar för att åstadkom m a ett effektivt transportsystem  är en 
högt prioriterad uppgift för sektorn under 90-talet. Det blir allt m er nöd
vändigt för transporterna till och från N orden att alternativ  etableras till 
de efterhand överbelastade västeuropeiska transportstråken. Av stor bety
delse för transportsektorn är därför att bevaka och stödja utvecklingen i 
Ö steuropa sam t att främ ja m öjligheterna att använda transportvägar ge
nom länderna i om rådet.

Arbetet med att reducera trafikens skadliga effekter är en av de viktigas
te frågorna som åvilar transportsektorn. Bl.a. kom m er uppföljningen av 
den resolution om trafik och miljö som togs av de västeuropeiska trafikm i
nistrarna (CEM T) 1989 att ges hög prioritet.

Utvecklingen av telekom m unikationerna kom m er med stor sannolikhet 
att på sikt m edföra betydande förändringar i förutsättningarna för produk
tion m .m ., vilket påverkar person- resp. godstransportbehovet. Frågorna 
hanteras nu främst av det nordiska televerkssam arbetet, men det finns 
också skäl att bibehålla och utveckla det inform ella sam arbete som äger 
rum på departem entsnivå, för beaktande av transportpolitiska synpunk-

INSATSER 1 TVÄRGÅENDE PROGRAM

Norden i Europa til 1992

33. Förenkling a f  regler for kilom eterskat.
34. Liberalisering a f  bustrafik.
35. Retten til at drive indenrigstrafik i et andet land (cabotage).
36. Chaufførers arbejds- og hviletider.
37. Fælles regler for m otorkøretøjers mål og vægt, standarder for lastbære

re.
38. Højteknologi på transportom rådet.

Den økonom iske handlingsplan

— N ordisk vejrradam et

4.15 Transporter och kommunikationer
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ANDRA PRIORITERA D E INSATSER

Transporter genom Östeuropa 

Som näm nts inledningsvis är frågan högt prioriterad. Arbetet har inletts 
med en studie om de nordiska ländernas transportrelationer, bilaterala 
avtal m .m . med länderna i Öst- och Centraleuropa samt med visst kon
sultarbete, samt bedöm ninga av de eventuella stödordningar, som kan 
erbjudas från de nordiska ländernas sida.

Tidsplan: 1991 — 1993

Trafikens miljöproblem  

Uppföljningen av CEMTs trafikm iljöresolution kom m er b l.a . att ske 
genom ett gemensamt nordiskt uppträdande i miljöfrågorna. Vidare har 
forskning angående olika aspekter av trafikens m iljöproblem sam t val av 
åtgärder för att m inska problem en fortsatt hög prioritet. Bl.a. har jä rnvä
gens möjligheter och begränsningar som transportm edel stort intresse. 
M er än tidigare kom m er också sjö- och luftfartens m iljöpåverkan att 
uppm ärksam m as. Arbetet kom m er att bedrivas i nära sam arbete med 
miljösektorn.

Tidsplan: 1991 — 1993

Infrastrukturfrågor 

Finansieringsproblem atiken vad gäller infrastruktur kom m er att upp
märksam m as. Väg- och jäm vägsobjekt, som till fullo eller till stora delar 
kan genomföras utan nationella eller nordiska budgetmedel, skall tas fram 
inom ramen för ett särskilt projekt. Ländernas väg- och järnvägsförvalt- 
ningar deltar i arbetet.

Tidsplan: 1991-1993

Transportforskning 

Insatserna kom m er b l.a . att riktas mot forskning angående efterfråge- 
m odeller för passagerartrafik och godstransport, inform ationsteknologi 
m. m..

Tidsplan: 1991 — 1993

Meteorologi

U tvecklandet av det datorbaserade program m et för korttidsprognoser 
(HIRLAM ) är fortsatt en viktig uppgift. I arbetet deltar förutom  de nordis
ka länderna även N ederländerna, Irland och Storbritannien.

Tidsplan: 1991 — 1992
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BUDGETKONSEKVENSER

Transportsektorn står under perioden 9 1 - 9 3  inför ett antal viktiga 
samordnings-, utrednings- och policyuppgifter, vilka måste noga priorite
ras för att genom föras inom nuvarande ram  för budgeten, 3,7 M DKK. Det 
bör vidare fram hållas att principen att vaije sektor skall bära ansvaret för 
arbetet med att m otverka de m iljönegativa konsekvenserna av verksam he
ten påverkar b l.a. transportsektorn.

4.16 Trafiksäkerhet

Planeringsunderlag 

Trots att det av miljöhänsyn anses angeläget att m inska vägtransporter
na förutspår flertalet prognoser att transportbehovet ökar under 90-talet, 
även vad gäller vägtrafiken. Den ökade trafiken kan innebära att risken för 
trafikolyckor blir större och därm ed att det dessvärre kan förväntas att 
antalet olyckor kom m er att stiga. Det är em ellertid inte självklart a tt ökad 
trafik innebär större olycksrisk. Arbetet med att bevaka utvecklingen för 
olika trafikantkategorier och att, om så behövs, sätta in åtgärder är en 
viktig uppgift för trafiksäkerhetssektorn. Bl.a. kom m er den tunga trafi
kens trafiksäkerhetsproblem  att uppm ärksam m as.

Genom förandet av den nordiska handlingsplanen för ökad trafiksäker
het är fortsatt den högst prioriterade arbetsuppgiften för det nordiska 
sam arbetet inom sektorn. Planen genomgår 1990 en översyn och insatser
na hittill evalueras i sam råd med nordiska trafiksäkerhetsorganisationer 
m. fl. inför det fortsatta arbetet med planen. Avsikten är att den reviderade 
planen skall läggas fram till sessionen 1991 och att den skall gälla under 
perioden 1992 — 94.

Det internationella standardiseringsarbetet vad gäller fordonsspecifika- 
tioner m. m. får allt större betydelse såväl vad gäller m iljöaspekter som vad 
gäller trafiksäkerhet och transporteffektivitet. De nordiska länderna kom
mer genom ett sam ordnat uppträdande i de internationella organisationer
na att söka få genomslag för gem ensam m a nordiska synpunkter på for- 
donssäkerhet, avgasrening, containerstorlekar, etc. En fortsatt nordisk 
sam ordning är också angelägen vad gäller revideringsarbetet med de inter
nationella konventionerna om vägtrafik samt om vägmärken och signaler.

INSATSER 1 TVÄRGÅENDE PROGRAM

Norden i Europa

39. Tilpasning af hastighedsgrænser i Norden
40. Harm onisering af vejafmærkningssystemet i Norden
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ANDRA PRIORITERADE INSATSER 

Trafikonykterhet

Alkohol är i samtliga nordiska länder en faktor i en väsentlig del av de 
allvarligaste olyckorna. Insatsom rådet kom m er därför att vara högt priori
terat under perioden. Bl. a. kom m er det att arbetas med m öjligheterna att 
få fram åtgärder mot rattfylleri och att finna effektiva behandlingsform er 
för att motverka återfall.

Tidsplan: 1991 — 1994

N ya förare

M ålsättningen for prioriteringsom rådet är en fortsatt reduktion av tra
fikrisken hos nyblivna förare och en allmän höjning av kunskapsnivån hos 
dem . Avsikten med igångsatta projekt är bl. a. att se om nuvarande forar- 
utbildning bättre kan utform as så att bilisternas förutsättningar for körsä- 
kerhet kan ökas.

Tidsplan: 1991 — 1994

Oskyddade trafikanter 

Ett ökat skydd for cyklister och fotgängare är fortsatt ett väsentligt 
prioriteringsom råde. Det är bl. a. angeläget att arbeta med cyklistsäkerhe
ten i korsningar samt att sam m anställa en katalog med exempel på god 
vägutformning, skyltning etc. Sådana lösningar skall prioriteras som inte i 
onödan hindrar dessa trafikanters mobilitet.

Tidsplan: 1991 — 1994

Lokalt trafiksäkerhetsarbete 

Avsikten är att ta upp det lokala trafiksäkerhetsarbetet som ett nytt 
prioriteringsom råde i planen.

Tidsplan: 1991 — 1994

Hastighetsutvecklingen 

Pågående projekt kom m er att fortsätta under en del av perioden. Den 
nordiska forskningsinsatsen på detta om råde har varit om fattande och fått 
fram intressant inform ation, bl. a. vad gäller trafikanternas hastighetsan
passning. En väsentlig uppgift blir nu att överföra resultaten av utförd 
forskning m. m. till det nationella trafiksäkerhetsarbetet.

Tidsplan: 1991 — 1992

BUDGETKONSEKVENSER

Trafiksäkerhetssektorn har under handlingsplanens första period haft en 
budget på mellan 3,5 och 4 M DKK årligen. Huvuddelen av projektm edlen 
har fördelats på projekt ang. ”m änniskan i trafiken” m edan resterande
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tilldelats projekt rörande trafikolycksanalys, fordonssäkerhetsfrågor samt 
åtgärder i vägmiljön. För perioden 1 9 9 2 -9 4  kom m er inriktningen av 
sektorns arbete inom en oförändrad ram  på 4 M DKK per år fortsatt att 
vara att förstärka och effektivisera de nationella insatserna. Projektm ed
lens fördelning torde i huvudsak bli oförändrad.

4.17 Turism

Planeringsunderlag

Det nordiska turistsam arbetet under början av 90-talet kom m er att 
dom ineras av tre uppgifter: G enom förandet av det nordiska turistpro
gram m et, åtgärder föranledda av den pågående internationaliseringspro- 
cessen i Europa samt att finna lämpliga form er för fortsatta sam nordiska 
m arknadsföringskam panjer av den typ som genom förts i Västtyskland och 
nu pågår i USA.

Som ett stöd för arbetet med genom förandet av program m et har ÄK- 
Turism beslutat att en verksam hetsplan skall upprättas under 1990. Planen 
kom m er att ha som en utgångspunkt de åtgärdsom råden som skisseras i 
program m et och för varje om råde ange policy samt pågående och planerad 
verksamhet. Den kom m er att revideras regelbundet.

Etablerandet av EGs fria m arknad kom binerat med den snabba utveck
lingen av inform ationsteknologin kom m er att innebära genom gripande 
förändringar av villkoren för turistnäringen i Norden. Ett viktigt inslag i 
verksamhetsplanen de närm aste åren kom m er att vara att bevaka utveck
lingen så att de åtgärder kan vidtas som erfordras för att göra övergången 
så smidig som möjligt.

Av stor betydelse för turism en är också utvecklingen i Östeuropa, där 
dem okratiseringsprocessen mer än tidigare öppnar dessa länder för tu 
rism. På kort sikt innebär detta en ökad konkurrens för de nordiska 
länderna, men på längre sikt m öjligheter till nya m arknader och till pro
duktutveckling, t. ex. a tt m arknadsföra Östersjön som turistom råde.

En förutsättning för de sam nordiska turistkam panjerna har varit att de 
finansieras inom ram en för de nordiska ekonom iska handlingsplanerna. 
Turistsektorns budget (19902 m iljoner DKK) har inte ekonom iskt utrym 
me för de m ångm iljonsatsningar som erfordras. En viktig uppgift blir att 
säkra att denna verksamhet, som hittills gett flertalet länder goda resultat, 
kan fortsätta i fram tiden. En förberedelse för en insats i Japan görs för 
närvarande genom en studie som inriktas på att tillrättalägga utform ning
en av m arknadsföringen så att den passar den japanska m arknaden.

INSATSER I TVÄRGÅENDE PROGRAM

Den økonom iske handlingsplan

— m arknadsföringskam panj i USA "Focus on Scandinavia” .
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ANDRA PRIORITERADE INSATSER

Ökad kunskap om  turism  

Utvecklingen inom turiststatistikens om råde skall fortsatt stödjas, bl.a. 
vad avser nya insam lingsm etoder till följd av fria kapitalrörelser m .m .. 
Resultaten skall användas i de nordiska länderna och spridas till OECD 
m. fl. Det är vidare angeläget att rättsliga restriktioner sam t faktiska förete
elser som m otverkar utvecklingen och utövandet av turistnäringen identi
fieras och påtalas. Etablerande och intensifierande av forskningssam arbete 
skall stödjas.

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1993

Stöd till utvecklingen av turistnäringen 

För att bibehålla och öka nuvarande m arknadsandelar kom m er att 
krävas åtgärder inte bara från turistrådens sida utan även på regeringsnivå. 
Insatser kom m er att vidtas för att stödja näringens arbete med produktut
veckling, för fram tagande av lärom edel m. m. för utbildning, för närings
utveckling allm änt samt för vissa m arknadsundersökningar.

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1993

M arknadsföring

M ålsättningen i verksam hetsplanen är att, bl.a. genom värdering av 
nuvarande kam panj i USA, ta  fram kriterier för nordisk gemensam m ark
nadsföring på Ijärrm arknader, närm arknader — sam arbetsform er, kam 
panjuppläggning, m. m.

Tidsplan: 1992—1993

Utökat sektorssamarbete 

G enom förandet av turistprogram m et förutsätter ett utökat sam arbete 
rörande policy, sam finansiering etc. med sektorer med anknytning till 
turism . N uvarande sam arbete med den regionalpolitiska sektorn skall 
utökas och tidigare sam arbete med miljösektorn skall om möjligt återupp
tas. Det är vidare angeläget att få till stånd en dialog med finanssektorn 
angående vilka möjligheter som finns att tillrättalägga skatte- och avgifts
systemen så att turism en inte i onödan m otverkas. U tbildningsfrågorna 
skall uppm ärksam m as.

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1993

BUDGETKONSEKVENSER

Den verksamhetsplan som upprättats som ett kom plem ent till det nor
diska turistsam arbetsprogram m et utpekar ett antal angelägna insatsom rå
den för utvecklandet av turism en i de nordiska länderna. Den årliga 
budgeten för turistprogram m et (1990 — 93) är på 2 M DKK.
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Planeringsunderlag 

Den ekonom iska handlingsplanen "Ett starkare N orden"  fastställdes år
1989 efter behandling på N ordiska rådets session sam m a år. H andlingspla
nen gäller for åren 1989 -1 9 9 2 , och den om fattar flertalet av de aktiviteter 
som planeras for finanssektom  under perioden.

M inisterrådet avser inte att utarbeta någon ytterligare ekonom isk hand
lingsplan. Frågorna om  det fram tida nordiska ekonom iska sam arbetet har 
under hösten 1990 varit föremål för diskussion inom m inisterrådet och 
Nordiska rådet. D et kom m er inom  finanssektom  under 1991 att bedrivas 
ett utvecklingsarbete om det fram tida ekonom iska sam arbetet. Det hänvi
sas till avsnitt 2.5 i denna rapport.

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM

I den ekonom iska handlingsplanen, "Ett starkare Norden", ingår följan
de aktiviteter inom finanssektorn. Några av dessa aktiviteter är också 
upptagna i arbetsprogram m et "Norden i Europa"  (numrerede):

— Analyser och erfarenhetsutbyte om den offentliga sektom
10. Skatter och avgifter och EG:s inre m arknad

— Skattevetenskaplig forskning
11. Näringslivsstöd

— Värdering av om handelshinderarbetet kan intensifieras genom en 
om budsm annaordning

— Jordbrukspolitik
— Utökat sam råd och inform ationsutbyte i kapitalm arknadsfrågor

12. Avveckling av kapitalregleringar
13. Finansiella tjänster
14. Ökat sam arbete mellan fondbörserna 
33. Förenkling av regler om kilom eterskatt
83. Ekonomiska styrmedel i m iljöpolitiken (med miljösektorn)

— Medel för utredningar mm om N orden och EG
O vannäm nda aktiviteter finns beskrivna i handlingsplanen (NU  

1989:4), och en redovisning av aktuell status för genom förandet av hand
lingsplanen överläm nades till N ordiska rådet som m aren 1990. G enom fö
randet av sektom s åtgärder sker, som framgår av statusrapporten, i stort 
sett planenligt.

ANDRA PRIORITERA D E INSATSER

N är den ekonom iska handlingsplanen utarbetades, var am bitionen att 
göra den i stort sett heltäckande vad avser finanssektom s verksamhet. 
A ktiviteter utanför handlingsplanen kan dock kom m a fram som resultat

4.18 Ekonomi och finanspolitik
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av de regelmässiga diskussioner om aktuella ekonom isk-politiska frågor, 
som finansm inistrarna har på sina m öten. Ä m nena for dessa diskussioner 
varierar beroende på vilka frågor som från tid till annan är aktuella 
nationellt och internationellt.

Östeuropa

De ekonom iska frågorna står i centrum  för intresset i den om vandling 
som pågår i Östeuropa. Det finns ett betydande intresse för det nordiska 
sam arbetet från särskilt de baltiska länderna. D iskussionen om hur den 
nordiska sam arbetsapparaten kan användas för att stödja reformprocessen 
i Ö steuropa har intensifierats, och vissa konkreta initiativ har vidtagits. 
För de närm ast kom m ande åren kan bl.a. övervägas olika slag av stöd till 
kunskapsöverföring. Hösten 1990 genom fördes ett sem inarium  ” Econo- 
mic Policymaking — the N ordic Experience” med tjänstem än från Polen, 
Tjeckoslovakien, Ungern och de nordiska länderna. V idare kan de nordis
ka länderna sträva efter gem ensam m a hållningar i andra internationella 
fora, där stöd ges till Östeuropa. M R-Finans enades hösten 1990 om en 
gemensam hållning vad gäller rollfördelningen mellan olika internationella 
organisationer för att stödja reform processen. Det är klart att Ö steuropa
frågorna förväntas bli ett mycket viktigt inslag i det nordiska ekonom iska 
sam arbetet de närm ast kom m ande åren.

Tidsplan: 1991

Nordisk konjunkturrapport

K onjunkturrapporten utarbetas årligen av den nordiska konjunktur
gruppen, och den brukar presenteras av finansm inistrarna på deras möten 
med N ordiska rådets ekonom iska utskott. Det är avsikten att också kom 
m ande år utarbeta dessa rapporter, som blivit ett reguljärt inslag i det 
ekonom iska sam arbetet.

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

N är det gäller den ekonom iska handlingsplanen, förutses inga föränd
ringar utöver den som har redovisats i budgetförslaget för 1991, nämligen 
att den planerade kam panjen för främ jande av utländska etableringar i 
N orden har bortfallit från handlingsplanen. Handlingsplanen udfases i
1991 og 1992.

Sektorns dispositionsbeviljning (847000 DKK 1990) används till vissa 
m indre utredningsprojekt inom handlingsplanen, sam t till uppföljning av 
och förberedelse till finansm inistrarnas ekonom isk-politiska diskussioner. 
Det förutses inte något ändrat behov av dessa medel.

Det är inte möjligt att nu förutse eventuella finansieringsbehov för 
nordiska stödinsatser för Ö steuropa. N är det gäller det ekonom iska sam ar
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betet, består de nu viktigaste insatserna av kunskapsöverföring och liknan
de insatser för att främ ja uppbyggnaden av fungerande m arknadsekonom i
er i reform ländem a. Den typen av åtgärder ställer inte krav på om fattande 
finansiering.

4.19 Industripolitik

Planeringsunderlag

Det nordiska industripolitiska sam arbetet har som m ålsättning att stär
ka den nordiska industrins konkurrenskraft genom insatser på följande tre 
områden:
— tillvarata och utveckla den tekniska kunskapen i Norden,
— skapa gynnsam m a betingelser för näringslivets expansion och utveck

ling, samt
— främ ja förnyelse av och effektivitet i näringslivsstrukturen.

Som en följd av den pågående europeiska integrationen — och den 
därm ed skärpta konkurrensen — har m inisterrådet under det senaste året 
antagit åtgärdsprogram  för att dels stärka det nordiska näringslivets möj
ligheter att m edverka i europeiska forskningsprogram och dels stärka det 
nordiska näringslivets roll och inflytande när det gäller standardisering 
och provningsverksamhet. Dessa program om fattar i första hand åren
1990 -  1993.

U nder 1990 har industrisektorns båda institu tioner — N ordiska indu
strifonden och N ordtest — varit föremål för ett utvecklingsarbete, vilket 
resulterat i två rapporter: ” DEN TEKNOLOGISKA U TM A NIN GEN  PÅ 
NITTIOTALET — utvecklingsplan för N ordiska industrifonden 1992 — 
1995” (stencil NI oktober 1990), samt ”TEKNISK PRO V N IN G  OCH 
KVALITETSSÄKRING — för industriell konkurrenskraft och nordiskt 
inflytande i Europa på n ittio talet” (NO RD  1990:59).

M inisterrådet håller på att ta fram ett underlag för ett nordiskt sam ar
betsprogram för industriell konkurrenskraft och en bärkraftig utveckling. 
M inisterrådets ställningstagande väntas i böijan av 1991 om ett m inister
rådsförslag till N ordiska rådets 39:e session.

Utgångspunkt för arbetet har varit att vidareutveckla de nordiska kom 
parativa fördelarna inom näringslivet i de nordiska länderna: den nordiska 
teknologibasen, hög kunskapsnivå, kom pletterande resurser sam t gemen
samma värderingar och nordisk miljöhänsyn. Förutom  teknologipolitiska 
insatsom råden värderas andra form er av nordisk industripolitisk sam ver
kan för att ge företagen bättre möjligheter till utveckling i den nya, in terna
tionella konkurrenssituationen. För N ordens fram tid är det helt avgörande 
att FoU-verksam het även i fortsättningen bedrivs i Norden. För detta 
föreslås långsiktiga insatser i ett samlat nordiskt program 1991—94.
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INSATSER I TVÄRSEKTOR1ELLA PROGRAM

Norden i Europa ti! 1992 
5. Tekniske krav og kontrolordninger for varer.

21. Bioteknologiske patenter.
31. Teknisk forskning og udvikling.
32. Udbud a f  tekniske udviklingskontrakter.

Ekonom iska handlingsplanen

— M aterialteknologi 1989—1992.
— Bioteknologi 1989— 1992.
— Miljöteknologi 1989—1992.
— Förstärkta industripolitiska insatser 1989—1991.
— Europeiskt standardiseringssam arbete 1989—1992.

ANDRA PRIORITERA D E INSATSER

Som ovan anges förbereds ett m inisterrådsförslag som kan kom m a att 
om fatta en väsentlig del av det nordiska näringspolitiska sam arbetet, 
inklusive industrisektorns båda institutioner. Även om eventuella nya 
insatser eller ändrade arbetsuppgifter först kan få full genomslagskraft 
under 1992, så kom m er verksam hetsinriktningen redan under 1991 att 
påverkas.

BUDGETKONSEKVENSER

En utgångspunkt inför arbetet med ett eventuellt m inisterrådsförslag har 
varit att hålla industrisektorns medelsbehov på i stort sett oförändrad nivå 
(industrisektorn inkl. Nordisk industrifond och N ordtest 1991: 
79,4 MDKK).

4.20 Energipolitik

Planleggingsunderlag 

Den nordiske sam arbeidsplan på energiom rådet for perioden 1989 —
1992 behandler fire hovedom råder for det energipolitiske sam arbeid i 
Norden. Disse er energi og miljø, nordisk energimarked, forskning og 
utvikling samt energiøkonomisering.

I sam arbeidsplanen tas hensyn til finansm inistrenes handlingsplan for 
økonom isk utvikling og full sysselsetting. Verdenskom m isjonen for miljø 
og utvikling har i rapporten ” Vår felles fram tid” b l.a. pekt på hvor viktig 
det er med internasjonal stillingtagen i miljø- og energispørsmål. Målset
tingene som det redegjøres for i rapporten er tillagt stor viktighet i den 
foreliggende sam arbeidsplanen.
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M inisterrådet besluttet 18. jun i 1990 å utvide det nordiske energipoliti
ske sam arbeidet og at dette skal sikte mot følgende energipolitiske mål:
— Energiforsyning og energiforbruk skal tilrettelegges i overensstem m else 

med en bæredyktig utvikling.

— Energiforsyningssikkerheten skal fastholdes på høyt nivå.
— Produksjon, transm isjon og sluttforbruk av energi skal tilrettelegges slik 

at det oppnås en høy grad av effektivitet i utnyttelsen av energikildene.
— Samtidig skal det legges stor vekt på langsiktig sam funnsøkonom isk 

kostnadseffektivitet ved investering i energisektoren.

INNSATSER 1 TVERRSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

29. Transithandel med energi
30. Energi-/m iljøom rådet

ANDRE PRIOR ITERED E INDSATSER

M inisterrådet har fastslått at hovedinnsatsen kom m ende år skal legges 
på de nedenfor nevnte om råder innenfor det utvidete nordiske energipoli
tiske sam arbeidet. M inisterrådet har pålagt em betsm annskom itéen for 
energipolitikk å fremlegge forslag til konkrete sam arbeidsprosjekter til 
realisering av de mål som er oppstillet for det utvidete sam arbeidet. Slike 
forslag skal senest fremlegges på energim inistrenes m øte i novem ber 1990. 

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1992

Et Jelles nordisk elforsyningsområde 

M inisterrådet ønsker en videre utvikling av et felles elforsyningsmarked 
som også om fatter handel med kraft på mer langsiktige kommersielle 
vilkår. Form ålet er bl. a. å dra større nytte av forskjellene i produksjons
strukturen sam t å oppnå en mer effektiv anvendelse av elektrisitet i N or
den.

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1992

Et felles nordisk gassmarked

M inisterrådet ønsker et videre sam arbeide på naturgassom rådet på 
kommersielle vilkår med henblikk på å utvikle et felles nordisk gassm ar
ked.

Tidsplan: 1991-1992

Øket effektivitet på energiområdet 

Vedrørende øket effektivitet, fastslår m inisterrådet at følgende skal inn
gå i det utvidete samarbeidet:

15 -  10-0450 Nordiska rådet DeI 2
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— Energieffektivisering, herunder etablering av norm er for elektriske ap
parater mv. og i bygninger, og innførsel av merking av elektriske hus
holdningsapparater mv.

— Arbeide for utvikling av og evt. internasjonal sam ordning av økonom i
ske virkem idler, f. eks. m iljøavgifter og om settelige utslippskvoter med 
det formål på en kostnadseffektiv m åte å redusere energisidens miljø
påvirkninger, sam tidig som industriens internasjonale konkurranseev
ne bevares.

— Øket sam arbeide vedrørende energiøkonomisering innenfor bl. a. hus
holdningssektoren, industrien og oppvarm ing av bygninger, herunder 
kraftvarm e og fjernvarm e sam t forberedelse av andre nordiske tiltak 
vedrørende effektiv energianvendelse.

— Øket energieffektivitet i transportsektoren for å minske m iljøbelastning 
og energiforbruk.

Tidsplan: 1991 — 1992

Bruk av m indre forurensende energikilder 

M inisterrådet legger vekt på en omstilling av energisystemet slik at bruk 
av fossile brensler erstattes av m indre forurensende energikilder, herunder 
nye og vedvarende energikilder og frem m e av ny teknologi innenfor rens- 
nings- og forbrenningsteknologi.

Tidsplan: 1991 — 1992

Nordisk energiforskningssamarbeid 

M inisterrådet ønsker å frem m e det nordiske energiforskningssamarbei- 
det, bl. a. ved:
— gjennomførsel av det nordiske energiforskningsprogram,
— utvikling av energisparende teknologi,
— utvikling av ny teknologi, utnyttelse av vedvarende energi samt forsk

ning i andre bæredyktige teknologier,
— felles forskning vedrørende energisektorens miljømessige aspekter og 

herunder dens påvirkning av det globale klima (drivhuseffekten). 
Tidsplan: 1991 — 1992

Internasjonalt samarbeide 

M inisterrådet ønsker å undersøke mulighetene for felles innsatser i 
arbeidet i internasjonale organisasjoner og konferanser, herunder FN og i 
OECD-regi, med det formål å sikre en regional og global bæredyktig 
utvikling. N orden skal liksom i dag være pådriver i arbeidet med å reduse
re utslipp fra bruk av fossile brensler.

Videre skal m an undersøke mulighetene for sam arbeide mellom på den 
ene side N orden og på den annen side EF’s indre energimarked, de øst
europeiske land samt utviklingsland, ikke m inst innenfor fjernvarm eom 
rådet og innenfor vedvarende og m indre forurensende energikilder. 

Tidsplan: 1991
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BUDSJETTKONSEKVENSER

M inisterrådets beslutning av 18. jun i 1990 om et utvidet nordisk energi
politisk sam arbeid, om fatter flere nye forslag til sam arbeidsom råder. U n
der det videre arbeidet med konkretiseringen av sam arbeidet, må aktiv ite
tene tilpasses til en budsjettram m e på dagens nivå, godt 8,3 M DKK pr. år. 
Forøvrig påpekes at det nordiske energiforskningsprogram m et finansieres 
gjennom nasjonale midler.

4.21 Handelspolitikk

Planlægningsgrundlag 

Sam arbeidsprogram m et om avvikling av handelshindre i Norden 
(NO RD  1987:24), fastsatt av m inisterrådet 27.2.1987, utgjør den formelle 
basis for det nordiske handelspolitiske sam arbeidet. Program m et er i sin 
natur en politisk viljeserklæring fra de fem lands regjeringer om å bygge og 
videreutvikle et nordisk hjem m em arked. Den seneste tids utvikling har 
understreket program m ets vektlegging av å utvikle det nordiske sam arbei
det i overensstem m else med den øvrige europeiske utvikling.

M inisterrådet har med sam arbeidsprogram m et villet etablere et instru
ment til å nedbygge og fjerne alle typer hindringer for en uhindret handel 
mellom de nordiske land. 1 fire punkter gis anvisning for hvordan arbeidet 
bør drives. Tekniske handelshindringer, som er langt den største gruppe, 
bør søkes fjernet ved gjensidig anerkjennelse av hverandres prøvingsresul- 
ta ter og varer, sam t gjennom sam ordning av forskrifter. Det gis pålegg om 
at andre ikke-tariffære problem som toll- og grensekontrollprosedyrer, 
offentlige innkjøp, statsstøtte m. v. skal løses ved aktivt sam arbeid mellom 
landene. Arbeid med nye eller endrete lov/forskrifter bør varsles til nabo
landene så tidlig at nye handelshindre unngås. Endelig pålegges EK-Han- 
del å se til at m inisterrådsorganisasjonens hele arbeid for å fjerne handels
hindringer drives etter sam arbeidsprogram m ets anvisninger.

Til å forestå arbeidet med tekniske handelshindringer opprettet sam ar
beidsm inistrene 23. mars 1987 Styringsgruppen for avvikling av tekniske 
handelshindringer i Norden. M andatet for Styringsgruppen framgår av 
sam arbeidsprogram m et.

Sam arbeidsprogram m et er uten noen egentlig tidsram m e, men det lø
pende arbeidet rettes nå klart inn mot tidspunktet januar 1993 for realise
ringen av EFs indre marked.

INNSATSER I TVERRSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa ti! 1992

1. Evaluering og utvikling av sam arbeidsprogram m et om handelshind
ringer i Norden.

2. Avvikling av identifiserte tekniske handelshindringer.
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3. Tollprosedyrer.
4. G rensekontroll av varer.
5. Offentlige innkjøp på lokalt og regionalt plan.

Den økonom iske handlingsplan

— intensivering av arbeidet for å fjerne handelshindringer.
— standardisering for å fjerne handelshindre.
— åpning av de lokale og regionale myndigheters innkjøp for økt konkur

ranse.
— projekteksportfrem m e (NoPEF) med særlige indsatser bl. a. inden for 

sektorer som fiskeri, energi, skov og landbrug.
— projekteksport på m iljøom rådet (NoPEF), bl. a. m iljøstudier i Ø steuro

pa, identifisering av m iljøkom ponenter i V erdensbankens projekter og 
m iljøprojekter i Asia.

ANDRE PR IOR ITERTE INNSATSER

Initiativer som  følge a f  den europæiske udvikling  

M ulighetene for ulike tiltak med henblikk på å bistå ved utbyggingen av 
et fungerende handelssystem i visse østeuropeiske land vurderes.

Videre vil det være nødvendig å feste økt oppm erksom het ved EØS- 
forhandlingene, idet det kan antas at det nordiske sam arbeidets betydning 
som leverandør av løsninger/forslag for innspill i prosessen vil kunne øke. 

Tidsplan: 1991-1993

Projekteksportstøtte 

I kraft a f  de midler, som tilskydes N oPEF over handlingsplanen frem til 
1992, vil N oPEF videreudvikle program m et for frem m e a f  projekteksport 
til m iljøom rådet, særlig i Ø stersøom rådet men også andre geografiske 
om råder som Asien.

Efter 1992 kan der blive behov for at tilføre N oPEF m idler i det omfang 
m an ønsker at videreføre eller udbygge de ovennævnte aktiviteter. 

Tidsplan: 1992

BUDGETKONSEKVENSER

Der er indenfor de nuværende budgetram m er for sektoren mulighed for 
at finansiere de ovenfor beskrevne initiativer, bortset fra projekteksport
støtte til m iljøom rådet gennem N oPEF efter 1992, som vil kræve om dispo
neringer.
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Planeringsunderlag 

Ett nytt nordiskt sam arbetsprogram  for regionalpolitik 1990—1994 har 
fastställts den 10 maj 1990. D etta ersätter program m et från 1986.

Programm et har utform ats med sikte på att vara ett flexibelt och över
gripande ram program . U nder program perioden förutsätts kom pletteringar 
ske med konkreta åtgärdsprogram  för den gränsregionala verksamheten 
och det sektorsövergripande sam arbetet. Sam arbetsinitiativ angående 
glesbygds- och storstadsfrågorna kom m er också att preciseras.

Syftet är att koncentrera de nordiska regionalpolitiska insatserna under 
denna period på följande inriktning:
— Utveckling av nya form er för sam verkan mellan olika regioner i N or

den.
— Kunskapsutveckling sam t inform ations- och erfarenhetsutbyte ges ökad 

prioritet.
— Utökat sam arbete med sam hällssektorer med stor betydelse för den 

regionala utvecklingen.
— Förstärkt gem ensam t nordiskt agerande i internationella frågor.
— Gem ensam m a regionalpolitiska stödordningar 

Regionalpolitiken är i sin karaktär tvärsektoriell. Det betonas utveckling
av nya form er för förstärkt samverkan med flera sektorer. Analyser av den 
regionala utvecklingen i N orden i ett europeiskt perspektiv prioriteras 
högt. Nätverk för kom petensutveckling i nordiska regioner skall byggas ut.

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM M EN

Norden i Europa till 1992

23. Särskilda förhållanden i N orden som bestäm m er regionalpolitiska 
insatser.

24. Gränsregional utveckling.

Den ekonom iska handlingsplanen:

— Möbelexcellens i fyra regioner. Kom petensutveckling i utsatta regioner.

ANDRA PRIORITERA D E INSATSER

Forskning, utredningsverksamhet, erfarenhetsutbyte m. m.

M inisterrådet har gett hög prioritet för kunskapsutveckling och erfaren
hetsutbyte kring regionalpolitiken. Analyser av regionala förhållanden och 
problem, aktuella utvecklingstendenser samt fram tidsbedöm ningar skall 
fördjupas. D etta kräver förstärkning och utvidgning av Basprojektets 
servicefunktion i form av systematisk databaserad inform ationsinsam ling 
samt kartografisk fram ställning i ett nordiskt jäm förbart perspektiv. 

Tidsplan: 1991 -1994

4.22 Regionalpolitik
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Nordiskt institut fö r  regionalpolitisk forskning (NordREFO)

N ordR EFO  initierar och sam ordnar regionalpolitiskt inriktad forskning 
sam t m edverkar i finansieringen av sådan forskning. Forskningsprogram 
m et fram till 1994 om fattar bl. a. internationalisering, decentralisering och 
miljöfrågor. Inform ations- och erfarenhetsutbytet skall utvidgas. En ny 
tidskrift NordRevy har till uppgift att presentera aktuell inform ation och 
skapa debatt om regional utveckling, näringsliv och miljö.

Tidsplan: 1991-1994

Storstädernas roll

Frågan om storstädernas roll i den nationella och regionala utvecklingen 
är ett viktigt om råde för studier.

Tidsplan: 1991-1994

Exam ination

Försöksverksamhet med exam ination av regionalpolitiken i något eller 
några av de nordiska länderna bör prövas. D etta skall ske på något av 
ländernas initiativ.

Tidsplan: 1991

Sam verkan inom och mellan regioner

M inisterrådet har uppdragit åt NÄRP att under 1991 redovisa förslag 
till konkret åtgärdsprogram för sam verkan mellan regioner i Norden, 
inklusive det gränsregionala sam arbetet. Vad gäller sam arbetet inom 
gränsregioner kom m er program m et att om fatta verksam hetens inriktning, 
organisation, konkreta sam arbetsprojekt och finansiering för 1992 — 94. I 
första hand redovisas regionalpolitiskt prioriterade aktiviteter. För verk
samheten som har en annan inriktning, t. ex. utifrån övergripande nor- 
dism, bör undersökas en bredare förankring.

Vad gäller sam arbetet i regioner som gränsar till EG undersökes om en 
knytning i någon form till arbetet inom The Association o f European 
Border Regions (AEBR/AGEG) kan vara lämplig.

N är det gäller det fram tida sam arbetet mellan regioner bör nya och 
flexibla sam verkansform er prövas som tem aorienterad försöksverksam
het.

Tidsplan: 1991-1992  (1994)

Glesbygdsutvecklingen

Angående frågor som rör glesbygdsutveckling och glesbygdspolitik avses 
verksam heten inriktas på småorts- (landsby) och öproblem atiken.

Tidsplan: 1991 — 1993
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Sektorsövergripande samarbete 

M inisterrådet vill förstärka och sätta igång gem ensam m a utredningar 
och konkreta projekt med flera sektorer. Följande om råden har getts 
prioritet: miljöfrågor, transporter och kom m unikationer, utbildning, 
forskning och utveckling (FoU), industriellt sam arbete samt utbildning 
och kultur. En samlad redovisning avses att läggas fram på N ordiska 
rådets session 1992.

Tidsplan: 1991 — 1992

Samarbete i internationella frågor 

Frågor som rör den europeiska integrationen och dess betydelse för den 
regionala utvecklingen och regionalpolitiken i de nordiska länderna ägnas 
särskild uppm ärksam het.

För att precisera gem ensamma nordiska insatser har m inisterrådet initi
erat studier om hur regionalpolitiska frågor behandlas inom EG samt om 
hur nationell regionalpolitik i N orden kan utform as inom det regelsystem 
som gäller för EG. En rapport avses att läggas fram på N ordiska rådets 
session 1991.

Tidsplan: 1991

Gemensamma regionalpolitiska stödordningar 

Nordisk utvecklingsfond för V ästnorden fortsätter att bygga upp sin 
verksamhet fram till 1995. M inisterrådet kom m er därefter att ta  ställning 
till fondens fortsatta verksamhet.

Verksamheten inom  N ordiska investeringsbankens regionallåneordning 
planeras att fortsätta.

Tidsplan: 1991 — 1995

BUDGETKONSEKVENSER

Sektorns budgetram  för 1991 uppgår till drygt 26 M DKK. Sam arbets
programmet 1990—1994 om fattar flera nya aktivitetsom råden och kan 
därför medföra behov av om disponeringar.

Därtill kom m er de reserverade medlen ur den ekonom iska handlings
planen till och med 1992, ca 1 M DKK per år.

4.23 Bistandspolitiske spørgsmål

Planlægningsgrundlag

Det sam arbejdsprogram  om nordisk bistand, som M inisterrådet vedtog 
i 1988, vil fortsat danne basis for det brede spektrum  af  aktiviteter, som på 
formelt og uformelt plan udgør nordisk bistandssam arbejde. Sam arbejds
programmet er ikke tidsbestem t under hensyntagen til ønsket om at opret
holde stor fleksibilitet i nordiske bistandsindsatser. Program m et vil kunne
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revideres løbende efterhånden som udviklingen m åtte tilsige det, hvilket i 
lys a f  den hastige udvikling i mange om råder i både i- og u-lande er 
nødvendigt for at kunne yde pragm atisk udviklingsstøtte.

Nordisk sam arbejde på bistandsom rådet vil i årene frem over have til 
hensigt at forstærke de nordiske indsatser, ikke m indst i m ultilaterale fora 
med henblik på at opnå støtte in ternationalt for de nordiske bistandshold- 
ninger. Eventuelle nye nordiske fællesindsatser vil kom m e på tale, når 
sådanne er mest hensigtsmæssige ud fra et helhedssyn på projekt- og 
adm inistrationseffektiviteten. Samordning og inform ationsudveksling 
mellem de bilaterale bistandsenheder vil blive yderligere udviklet.

De nordiske tværgående handlingsprogram m er som er beskrevet tidlige
re (Økonom isk handlingsplan og N orden i Europa), som M inisterrådet har 
vedtaget de senere år, har ikke direkte relevans for det nordiske sam arbej
de på bistandsom rådet. Tværsektorielle indsatser, som udspringer fra and
re nordiske sam arbejdssektorer og -organer, kan dog få større betydning i 
årene fremover, hvor en større internationalisering vil finde sted i det 
nordiske sam arbejde i det hele taget.

PRIORITERED E OPGAVER

Bilateralt samarbejde 

De nordiske lande vil fortsat på en række om råder sam arbejde og/ eller 
udveksle inform ation uden at indgå i formelle fellesnordiske aftaler. D ette 
gælder f. eks. en del indsatser i M ellemamerika, Det sydlige Afrika, og især 
Nam ibia. De nordiske lande arbejder for en sam ordning både på og 
mellem udem issionerne og i de nordiske hovedstæder.

Med de nordiske bistandsm inistres møde i Molde i septem ber 1990 blev 
der skabt en vigtig fælles referenceram m e for de nordiske landes indsats 
for at fremme en dem okratisk sam fundsudvikling og respekten for m enne
skerettighederne gennem bistandssam arbejdet.

Den særlige nordiske arbejdsgruppe om m enneskerettigheder og bi
ståndspolitik vil fortsætte sit arbejde med at kortlægge reaktionsm ønstre 
på om rådet og fremkomme med anbefalinger til, hvorledes man ved hjælp 
a f  bistanden kan understøtte m enneskerettighedssituationen og den dem o
kratiske udvikling i sam arbejdslandene.

Tidsplan: 1991

Samarbejde i internationale og multilaterale J'ora 

En stor del af den nordiske indsats i in ternationale fora vil bestå i en 
fortsat koordinering af standpunkter og indlæg for at nordiske holdninger 
skal få så stor gennemslagskraft som muligt.

Faldet i det internationale bistandsvolum en har understreget behovet 
for, at de nordiske lande fortsætter bestræbelserne på at få øget de samlede 
internationale bistandsoverførsler, ikke m indst for de fattigste og mest
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gældsbebyrdede lande, med henblik på at FNs 0,7%  målsætning opfyldes. 
Det nordiske volum eninitiativ vil således blive videreført i FN og OECD 
(DAC) regie, især i forbindelse med FN-konferencen om Miljø og U dvik
ling i 1992.

Ligeledes vil N orden sam arbejde for at vinde gehør for de nordiske 
bistandspolitiske synspunkter om fattigdom sorientering, hensynet til 
miljøet, respekten for m enneskerettighederne, inddragelse af kvinder i 
udviklingen m. v.

Tidsplan: 1991

Verdensbanken og regionale udviklingsbanker

De nordiske lande vil fortsat presse på for at få Verdensbanken og de 
regionale udviklingsbanker til i højere grad at inddrage de nordiske bi
standspolitiske synspunkter i den daglige virksomhed. D ette gælder i for
hold til de ovenfor nævnte om råder, og udspringer i et nordisk ønske om, 
at nødvendige strukturforandringer i mange udviklingslande m å igangsæt
tes med forståelse for de mest udsatte grupper i udviklingsprocessen.

Tidsplan: 1991

Nordisk Udviklingsfond (NDF)

I overensstemmelse med beslutningen om at oprette Nordisk U dvik
lingsfond i 1988 for en prøveperiode på 5 år, vil der i 1991 blive gennem 
ført en m idtvejsevaluering for at analysere fondens etableringsperiode, 
evt. revision af eller nye foranstaltninger til at im ødekom m e de oprindeli
ge intentioner samt vurdere fondens eventuelle virksomhed efter prøve
ordningens udløb.

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1992

SAD CC

Inden for det nordiske fælles projektsam arbejde vil støtte til SADCCs 
transport- og telekom m unikationssektor fortsat blive prioriteret højt, og 
bestræbelserne på at regionalisere SADCCs sektorkontor i M aputo, Mo
zam bique, fortsætter.

For så vidt angår Norden/SADCC Initiativet, udløb den første samar- 
bejdsperiode for de fem nordiske lande og de nu ti stater i Det sydlige 
Afrika (de såkaldte SADCC-medlemslande). Med N am ibias indtræden i 
SADCC 1990 påføres sam arbejdet en ny dim ension.

En ny sam arbejdsram m e for N orden/SADCC sam arbejdet forventes 
aftalt under SADCC konferencen i W indhoek, N am ibia, i 1991. Det 
fremtidige sam arbejde mellem de to  regioner vil især blive søgt koncentre
ret om et erhvervssam arbejde med henblik på støtte til SADCCs produk
tive sektorer, samt om kultursam arbejde.

Tidsplan: 1991-1995
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NORSAD-fonden

N orsad-fonden, som skal have hovedsæde i Lusaka, Zam bia, er forelø
big besluttet nedsat for en femårsperiode. Inden forsøgsperiodens udløb 
vil fonden og dens virksomhed blive evalueret m ed henblik på evt. videre
førelse og tilpasning til den da rådende situation i D et sydlige Afrika. 

Tidsplan: 1991-1995

SRG B

Indeværende planlægningsperiode for det fellesnordiske projekt for at 
opbygge en SADCC genbank for plantegenetiske ressourcer (SRGB) udlø
ber 1992. I tillæg til årlige gennemgange af program m et, vil en evaluering 
a f  program m et finde sted inden næste fire års planlægningsperiode indtræ
der, med henblik på eventuelle justeringer a f den nordiske bistandsindsats. 

Tidsplan: 1991—2008

Det nordiske FN-projektet 

Det tre-årige projekt har til hensigt at frem kom m e med analyser og 
frem tidsvisioner for FN  og FNs organisationer gennem produktion af 
rapporter til de bistandspolitiske m yndigheder og afholdelse a f  seminarer,

Tidsplan: 1991

BUDGETKONSEKVENSER

Sam arbejdsprogram m et på bistandsom rådet indebærer ikke finansielle 
støtteforanstaltninger fra det nordiske budget, idet hidtil overenskom ne 
fellesnordiske indsatser betales over de nationale bistandsbudgetter.

4.24 Jord- og skogbruk

Planleggingsunderlag 

Nordisk handlingsprogram på jordbruks- og skogbruksområdet ble ved
ta tt av Nordisk M inisterråd (landbruksm inistrene) i 1985 for perioden 
frem til utgangen av 1995.

Som forutsatt i dette program m et ble det utført en evaluering i 1989 av 
handlingsprogram m ets sam arbeidsom råder. D enne konkluderte blant an
net med at det lå nye store utfordringer for det nordiske sam arbeide på de 
tverrsektorielle om råder, spesielt innenfor landbruksm iljøom rådet sam t 
tilpasninger til internasjonale forhold. På denne bakgrunn ble det besluttet 
å utarbeide et tillegg til handlingsprogram m et av 1985.

Et forslag til Tillegg til handlingsprogram  på jo rd- og skogbruksområdet 
ble behandlet av Nordisk Råd under sesjonen i Island i m ars 1990, og med 
enkelte endringer endelig fastsatt av m inisterrådet den 27. juni 1990.
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De prioriterte om råder i Tillegg til handlingsprogram  er:
— sam arbeide på landbruksm iljøom rådet
— sam arbeide på N ordens nordom råder
— sam arbeide om genetiske ressurser
— harm onisering og tilpasning til EFs regelverk
— forskningssam arbeidet

På bioteknologiom rådet har sektoren ansvar for gjennom føring av en 
del aktiviteter under Nordisk sam arbeidsprogram  for bioteknologi 1988 —
92. U nder program m et gis støtte til kurser, stipendier, gjesteforskere, 
forskningsprosjekter m. v. innenfor plantebioteknologi og husdyrbiotekno
logi.

På landbruksm iljøom rådet er det nedsatt en felles arbeidsgruppe av 
em betsm annskom iteen for miljøspørsmål og em betsm annskom iteen for 
jord- og skogbruksspørsmål. Denne arbeidsgruppen skal koordinere og 
planlegge nordiske aktiviteter og prosjekter innenfor landbruksm iljø. 
NEJS har identifisert fire spesielle satsingsom råder på landbruksm iljøom 
rådet, disse er nevnt nedenfor.

INNSATSER I TVERRSEKTORIELLE PRO GRAM M ER

Norden i Europa til 1992

6. Regler for produksjon, bearbeidelse og om setning av landbrukspro
dukter

7. Veterinærlovgivning
8. Plantesunnhetsbeskyttelse

21. Bioteknologiske patenter (i sam arbeid med industrisektoren).

ANDRE PRIORITERTE INNSATSER

Koordinering a\' miljø- og landbrukspolitikk

M inisterrådet har til hensikt å initiere prosjekter på dette om rådet i 
sam svar med målsettingene i Tillegg til handlingsprogram  på jo rd- og 
skogbruksområdet. Et prosjektforslag gjelder bruk og koordinering av vir
kem idler i miljø- og landbrukspolitikken. Et annet aktuelt prosjekt er 
analyse av konsekvenser av økologisk og ekstensiv jordbruksdrift. 

Tidsplan: 1 9 9 1 - 1993

Avrenning av næringssalter m. v.

På dette om rådet er det etablert felles nordiske m ålsettinger, jfr. Nord- 
sjøavtalen. M inisterrådet ønsker å gå videre med dette, og blant annet 
vurdere ulike tiltak mot avrenning av næringssalter og organisk materiale. 

Tidsplan: 1991 — 1993
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Skogbruk og miljø

Innenfor dette om råder er det to  felter som prioriteres av m inisterrådet, 
det ene er miljøvennlige skogbruksformer, det andre er beskyttelse av 
skogene m ot forurensning og andre miljøtrusler. På begge om råder er det 
igangsatt prosjekter, delvis i regi av SNS (Sam arbeidsnem nden for N or
disk Skogforskning), delvis direkte av m inisterrådet.

D et arbeides nå med å utarbeide nærm ere retningslinjer for sam arbeidet 
om utvikling av miljøvennlige skogdriftsformer, sam t m ed å utarbeide en 
nordisk plan for bekjempning av skogskader. D ette arbeidet koordineres 
av SNS.

Tidsplan: 1991-1993

M iljøkvalitetsovervåkning  

M inisterrådet ønsker at erfaringer og ekspertise på miljøkvalitetsover- 
våkningsom rådet kan bli utnyttet i fellesskap av de nordiske land. Det 
planlegges blant annet et prosjekt for m iljøkvalitetsovervåkning i jo rd- og 
skogbruksområder.

D et er også et mål å etablere felles prosedyrer for måling, vurdering og 
rapportering med hensyn til avrenning av næringssalter til havom rådene. 

Tidsplan: 1991 -1 9 9 3

Genbanksamarbeidet 

De nordiske land etablerte i 1979 Nordisk G enbank, med oppgave å 
bevare verdifullt genetisk m ateriale for jo rd- og hagebruksplanter. På 
skogsområdet er genbankfunksjonen organisert under SNS.

På husdyrsiden er det i m er enn ti år vært sam arbeid med sikte på 
bevaring av truede husdyrraser. Innsatsen på dette om rådet vil nå bli 
videreført og styrket.

M inisterrådet ønsker å styrke det nordiske engasjement i det globale 
genbanksam arbeidet. D et ble derfor i 1990 nedsatt en arbeidsgruppe som 
skulle utrede behovet for globale genbevarende foranstaltninger. På bak
grunn av arbeidsgruppens rapport vil m inisterrådet vurdere ytterligere 
nordisk sam arbeide i internasjonale genbankspørsmål.

Tidsplan: 1991

Planteforedlingssamarbeidet 

D et nordiske planteforedlingssam arbeidet er organisert gjennom institu
sjonen Sam nordisk Planteforedling (SNP). Planteforedling i skogbruket er 
organisert under SNS.

SNP er igang med å utarbeide en handlingsplan for sin virksom het for 
perioden 1991—9 5 .1 den forbindelse er det i 1990 gjennom ført en evalue
ring av SNP’s virksomhet. D et fremtidige sam arbeide på planteforedlings- 
om rådet vil bli trukket opp på grunnlag av evalueringsrapporten og hand
lingsplanen.

Tidsplan: 1991
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Forskning

Sektorens forskning koordineres på jordbrukssiden av N K J (Nordisk 
K ontaktorgan for Jordbruksforskning) og på skogbrukssiden av SNS. Plan- 
teforedlingsforskning tilligger SNP.

M inisterrådet ser et fortsatt behov for nordisk forskningssam arbejde. 
Den viktigste oppgave er å sikre en best mulig organisering av den nordis
ke forskning, spesielt i forhold til de nasjonale forskningsorganer.

Forskning innen landbruksm iljøom rådet vil få høy prioritet fremover. 
Forskningen skal også rettes mot internasjonalt samarbeide.

Tidsplan: 1991

Forskerutdannelse 

Forskerutdannelseskurser gjennomføres i regi av Styringsgruppen for de 
systematiserte N ordiske forskerkurser. M inisterrådet vil søke å utbygge 
den nordiske forskerutdannelse som et integrert element i landbruksuni- 
versitetenes undervisningsplaner.

Tidsplan: 1991

BUDSJETTKONSEKVENSER

De prioriterte om råder innenfor landbruksm iljø, harm oniseringsarbei- 
det og sam arbeidet om  genetiske ressurser har m edført en økning av 
sektorbudsjettet for 1991 og også forutsatt en viss intern om disponering i 
ressursbruken.

M inisterrådet vil gjenomføre sam arbeidsaktivitetene i tilleggsprogram- 
met og sektorens opprinnelige handlingsprogram  innenfor en uændret årlig 
budsjettram m e på 22,5 MDKK.

4.25 Fiskeri

Planeringsunderlag 

Nordisk M inisterråds sam arbeid på fiskerisektoren ble igangsatt i 1986 
med etableringen av eget m inisterråd, og fra 1987 av ble fiskeri et eget 
budsjettom råde.

Til Nordisk Råds 37. sesjon i Stockholm frem m et M inisterrådet forslag 
om Nordisk Sam arbeidsprogram  for F iskeriom rådet. Sam arbeidspro
gramm et ble stadfestet av M inisterrådet (Fiskerim inistrene) i april 1989 
som et 5-års program 1990—1994 som skal evalueres etter tre år.

Sam arbeidsprogram m et peker spesielt på fire om råder hvor utvidet 
nordisk sam arbeid vil ha betydning;
— ressursforvaltning og m iljøproblem atikk,
— forsknings- og annet sam arbeid innenfor akvakulturom rådet,
— behovet for øket videreforedling og markedsforskning,
— konsekvensene for fiskerierhvervet av realiseringen av EFs indre m ar

ked.
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Sam arbeidsprogram m et har i sterk grad vært rettet m ot støtte til eksiste
rende og stimulering av nye nordiske sam arbeidstiltak innenfor fiskeri
forskningen.

Endrede forutsetninger — Nye prioriteringer
I løpet av to-års perioden 1989/1990 fra Sam arbeidsprogram m et har 

sentrale forutsetninger endret grunnlaget også for det fortsatte nordiske 
fiskerisamarbeidet.

M inisterrådet har som tilsvar til utviklingen innenfor Europa utarbeidet 
Arbeidsprogram m et Norden i Europa til 1992, og i dette understreket at 
første prioritet inennfor de enkelte sektorenes sam arbeid skal gis tiltak 
som kan medvirke til økt kontakt og sam arbeid mellom N orden og de 
øvrige europeiske land og til gjennomføringen av det vedtatte Arbeidspro
grammet.

M inisterrådet har videre pekt på viktigheten av økt kontakt med de øst
europeiske stater.

Ressurssituasjonen for mange av våre viktigste fiskeslag blir stadig m er 
bekymringsfull, og fiskerim inistrene har i sine m øter drøftet mulighetene 
for sam arbeid om fiskeriforvaltning og -reguleringer på delte fiskebestan
der og i tilgrensende fiskesoner, og har besluttet at økt prioritet skal gis 
dette om rådet.

Det har fortsatt ikke lykkedes M inisterrådet å etablere sam arbeidsfor
hold som har fjernet åpen nordisk uenighet i den internasjonale hval
fangstkom misjonen. D et er fortsatt M inisterrådets målsetting å etablere 
slike sam arbeidsrelasjoner, og det nordiske sam arbeidet om havpattedyr- 
spørsmål vil følgelig bli intensivert i 1991.

Fiskerim inistrene har videre understreket Sam arbeidsm inistrenes ønske 
om at større vekt skal legges på sam arbeidstiltak som er rettet mot forhol
det mellom de nordiske og de øvrige europeiske land.

Som en konsekvens vil i økende grad de nordiske sam arbeidstiltakene 
på fiskeriom rådet bli rettet mot forvaltningsproblem atikk, mot fiskeripoli
tiske em ner og internasjonale sam arbeidstiltak, og i m indre grad enn hittil 
være ensidig konsentrert om støtte til de rene forskningsprosjekter.

Hovedlinjene i Ministerrådets fiskerisam arbeid 1991— 1993 

F iskerisam arbeidet vil i 1991 — 1993 være konsentrert om følgende 
hovedom råder;
— M arin Økologi, herunder havpattedyrsam arbeidet
— Akvakultur
— M arkedsforskning
— Regulering- og forvaltning
— A rbeidsprogram m et Norden i Europa
— Øst-Europa Samarbeid
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INNSATSER I TVERRSEKTORIELLE PROGRAM M ER

Norden i Europa til 1992

25. Regler for produktion, bearbejdning og sam ordning a f  fisk og fiske
produkter

26. Erhversstøtte i fiskerisektoren
27. Fiskehandel i Europa 1990 — 2000
28. Den m arine økoloigiske miljø- og fiskeriforvaltning

Den økonom iske handlingsplan 

F iskerim inistrene har tatt initiativ overfor miljøsektoren for å få eta
blert tettere kontakt mellom de nordiske sam arbeidsorganene på hhv fisk 
og miljø. På bakgrunn av positiv respons fra miljøsektoren vil økt sam ar
beid om havsmiljøspørsm ål med spesiell relevans til fiskerierhvervet kom 
me i fastere form er fra og med 1991.

ANDRE PRIO R ITERTE INNSATSER

Fiske og miljøfrågor i Skagerrak og Kattegat

1 1991 avsluttes prosjektet som har samlet inn, systematisert og katalogi
sert alle data og forskningsresultater som finnes vedrørende det økologiske 
miljø i Skagerrak og Kattegat med spesiell relasjon til fiskebestandene og 
fiskeriene.

Prosjektet har vært koordinerende under gjennomføringen av M inister
rådets støtte til den internasjonale havforskningsekspedisjonen SKAGEX 
’90 med deltagelse fra D anm ark, Norge, Sverige, Tyskland, Polen og 
Sovjet.

Tidsplan: 1991

Hvaltelling

Med støtte fra Nordisk M inisterråd fortsetter i 1991 det internasjonale 
forskningssam arbeidet med kartlegging av størrelsen på hvalbestandene i 
Nord-Øst Atlanteren. Innenfor sam arbeidet om m arin økologi og fiskeri
forvaltning står det fortsatt som en sentral forskningsoppgave å finne 
hvilken rolle havpattedyrene spiller b l.a. m .h .t . deres konsum psjon av 
fisk.

De nordiske landenes forskning står sentralt for å øke kunnskapene om 
verdens hvalbestander.

Tidsplan: 1991

Havbeiting

Nordisk M inisterråd har siden 1987 støttet et sam arbeidsprosjekt som 
har som siktemål å undersøke om avlsarbeide bør inngå i havbeitepro- 
gram m er for laks. Hovedarbeidet er rettet mot å studere hvor stort utbytte,
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bl.a . gjennom økt gjenfangstprosent og økte vekstrater , det er mulig å 
oppnå ved slikt avlsarbeide.

Tidsplan: 1991 — 1992

Ernæring og proteinomsetning hos oppdrettsfisk 

Prosjektet ble startet i 1990, og vil studere hvordan man gjennom 
fiskens ernæring kan påvirke vekst, helse, reproduksjon m. v. G jennom  
økte kunnskaper om sammenhengen mellom ernæring og vekst ligger en 
vesentlig mulighet til økt lønnsom het innenfor oppdrettsnæringen. Pro
sjektet har som målsetting å frembringe et vitenskapelig grunnlag for å 
optim alisere førsammensetninger.

Tidsplan: 1991

Verdensmarkedet fo r  Fiskeprodukter 

Prosjektet har som formål å undersøke hvordan eksporten av fiskepro
dukter fra de nordiske land er tilpasset utviklingen på verdensm arkedet 
sam t å vurdere konsekvensene for nordisk fiskeeksport av innføringen av 
EFs indre marked. Prosjektet, som avsluttes i 1992, vil identifisere om rå
der innenfor m arkedsføring/eksport hvor de nordiske lands fiskeeksportø
rer vil ha nytte av felles tiltak.

Prosjektet gjennomføres i nært sam arbeid med prosjektet Fiskehandel i 
Europa; som foretar en analyse av den sannsynlige utviklingen i det 
europeiske markedet på 1990-tallet m .h .t .  endringer i lovverk, kvalitets
regler m. v., samt endringer i kjøperleddet som må m øtes med organisato
riske endringer og tilpasninger fra eksportørsiden.

Tidsplan: 1991-1992

Øst Europa Program  

I 1991 vil det nordiske fiskerisam arbeidet gjennom etablerte kontakter i 
de øst-europeiske østersj østa tene etablere et utvidet sam arbeide innenfor 
fiskeriom rådet. Havforskningssam arbeidet som har vært konkretisert i 
SKAGEX ’90 vil fortsette, og det vil i fellesskap bli vurdert sam arbeidstil
tak innenfor forvaltningsam arbeid, næringsutvikling m. v. Sam arbeidet 
med Øst-Europa vil bli konsentrert til om råder hvor det allerede er etablert 
et nordisk nettverk.

Tidsplan: 1991

BUDSJETTKONSEKVENSER 

Det fastsatte sam arbeidsprogram m et for fiskeriom rådet og den hand
lingsplan som er utarbeidet for program m ets gjennomføring har m edført 
en budsjettvekst til 6,3 M D K K  i 1991. Innenfor denne budsjettram m e er 
det mulig såvel å gjennomføre løpende tiltak innenfor m arin økologi, 
akvakultur m. v. sam t å iverksette tiltak innenfor nye prioriterte om råder
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som N orden i Europa, Øst-Europa Sam arbeid og Fiskerireguleringer og 
-forvaltning.

4.26 Bygg- och bostadssektorn

Planeringsunderlag 

Bostadsm inistram a beslöt på sitt m öte i februari 1990 om de nordiska 
sam arbetsorganens arbetsinriktning i förhållande till EGs byggföreskrifts- 
arbete och utveckling av den inre m arknaden fram till utgången av 1992. 
Sålunda är standardisering, certifiering och godkännandeordningar i euro
peiskt perspektiv högt prioriterade arbetsom råden inom det byggpolitiska 
samarbetet.

Forskningssam arbetet på byggområdet har en stor betydelse bl. a. för att 
arbeta fram tekniskt underlag för harm oniseringssträvandena. Det bo
stadspolitiska sam arbetet ökar stadigt och m yndigheternas gem ensamma 
projektverksam het utvidgas.

Sektorns sam arbetsprogram  från 1983 form ulerar m inisterrådets am bi
tioner för hela sektorn. D etta program blev 1987 utökat m ed en handlings
plan för harm onisering och exportsam verkan. Mot den bakgrunden att 
N ordiska rådet under 1990 utför en utvärdering av sektorns aktivitet vill 
m inisterrådet under 1991 se över och justera sektorns planer.

Sektorns organ vill under hösten diskutera möjliga sam arbetsinitiativ 
när det gäller Central- och Östeuropa.

INSATSER I TVÄRSEKTORIELLA PROGRAM

Norden i Europa till 1992

18. S tandardisering och tekniskt godkännande.
19. Offentliga anbud på bygg- och anläggsområdet.
20. Produktansvar och -säkerhet angående byggprodukter.

Den ekonom iska handlingsplanen

— Standardisering på byggområdet

ANDRA PRIO R ITERA D E INSATSER

Exportsam verkan

I fortsättning av handlingsplanen från 1987 vill m inisterrådet på olika 
sätt följa upp strävandena för att underlätta de nordiska ländernas sam ver
kan om byggexport mot tredje land. D etta arbete ingår som en del av de 
europeiska integrationssträvandena men härutöver vill m an med inform a
tionsverksam het och branschm öten underlätta sam verkan mellan länder
na. Det första m ötet av denna karakter hålls i novem ber 1990.

Tidsplan: 1991-1993
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U nder 1990 pågår en utredning om byggbranschens produktivitet. Arbe
tet anses ha betydelse inför ett öppnande av m arknaden i Europa. 

Tidsplan: 1990-1992

Inom husklim at

N ordiska kom m ittén for byggbestämmelser arbetar enligt Nordisk 
handlingsprogram på indekJim aom rådet (1987— 1991), som godkänts av 
NKBs huvudkom m itté i novem ber 1987. M inisterrådet önskar förstärka 
även det tvärsektoriella arbetet om inom husklim atproblem . Byggmyndig- 
hetem a verkar for en bättre inom husm iljö genom åtgärder som baseras på 
bygglagstiftningen. En aktiv inform ationsinsats behövs för att sprida kun
skap om hur man kan avhjälpa inom husklim atproblem . Ytterligare forsk
ning behövs på om rådet bl. a. om allergier och byggmaterial.

Tidsplan: 1991-1993

Säkerhet, hälsa och miljö  

Arbetet inom Nordiska kom m ittén for byggbestämmelser fortsätter med 
utarbetandet av föreskrifter bl. a. inom sådana huvudom råden som brand, 
konstruktion och energi. Arbetet följer tä tt utvecklingen i Europa och 
innebär en fortsatt harm onisering av bestäm m elserna, en värdering och 
förbättring av nuvarande bestäm m elser eller en inform ationsinsats bero
ende på om rådet.

Tidsplan: 1991 — 1993

Dalateknologi och byggbranschen 

Genom den nordiska handlingsplanen för datateknologi (1984— 1989) 
kunde man identifiera ett stort behov för nordisk sam verkan på om rådet. 
M inisterrådet vill följa upp rekom m endationer från det rådgivande u t
skottet med en prioritering av byggsektorn under åren 1990—1993. För 
detta ändam ål har det inom NBS-data utarbetats en statusrapport med 
rekom m endationer till Nordiska m inisterrådet. Rapporten är u tarbetad  på 
engelska för att därm ed utgöra de nordiska ländernas inlägg i det in terna
tionella arbetet.

Tidsplan: 1991 — 1993

Forskningssamarbeid 

Ved Nordisk byggforskningsmøte 1. —2. oktober 1990 overtar Island 
form annsvervet i NBS (Nordiska byggforskningsorganers samarbetsgrupp) 
frem til høsten 1993. Den europeiske utvikling vil i økende grad sette sitt 
preg på virksom heten i NBSs arbeidsgrupper. Med utgangspunkt i et 
initiativ fra NBS-DATA presentert på NBS møte i Trondheim  i jun i 1990 
diskuterer NBS-styret et økt engasjement i Baltikum. Styret er også opptatt 
av å definere byggforskningens ansvar for å fremme bærekraftig utvikling.

Jämförande analys av byggbranschens produktivitet
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NBS-samarbeidet vil likevel fortsatt først og fremst ta sikte på å øke 
kvaliteten og nytteverdien av nordisk byggforskning gjennom arbeidsgrup
penes virksomhet.

Tidsplan: 1991 — 1993

K apitalm arknad och bostadsfinansiering

Undersökning av strukturändringar på kapitalm arknaderna i de nordis
ka länderna sett mot de generella tendenser för internationalisering av de 
finansiella kapitalm arknanderna samt en analys av denna utvecklings 
inverkan på bostadfinansieringen i de nordiska länderna.

Tidsplan: 1991-1992

Generellt och selektivt bruk av styrmedel i bostadspolitiken 

Avsikten med utredningen är att förbättra underlaget för praktisk bo
stadspolitik och bidra till diskussion om effektivitet och strategi för val av 
styrmedel på bostadssektorn 

Tidsplan: 1991 — 1992

Strategier for stadsförnyelse i de nordiska länderna 

U tredningen skall belysa vilka styrm öjligheter det offentliga har för att 
nå önskat stadsförnyelse samt att redogöra för de element som kan ha 
betydelse. Av dessa kan bl.a. näm nas adm inistrativa förhållanden, stads
förnyelsens karakter, effekt av subsidier, invånarnas m edverkan och kon
sekvenser för invånarna.

Tidsplan: 1991 — 1992

BUDGETKONSEKVENSER

M inisterrådet avväntar Nordiska rådets utvärdering av det nordiska 
byggsamarbetet som torde föreligga i början av 1991. För närvarande 
bedöm er m inisterrådet att den planerade verksam heten skall kunna ge
nomföras under 1992 genom om prioriteringar inom  en konstant budget
ram på knappt 7 MDKK. Härtill kom m er de reserverade medlen ur den 
ekonom iska handlingsplanen för europeiskt harm oniseringsarbete på 
850000 DKK för åren 1 9 9 0 -9 2 .
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BILAGA I

Budget- och kontrollutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna for 
det nordiska samarbetet (C 2)

1. Inledning

Till budget- och kontrollutskottet har hänvisats m inisterrådets redogö
relse om planerna for det nordiska sam arbetet, C 2/1991. Redogörelsen 
har även hänvisats till rådets fackutskott, som läm nar separata betänkan- 
den över respektive fackområde.

M inisterrådets redogörelse om planerna för det nordiska sam arbetet har 
förelagts rådets utskott i enlighet med Helsingforsavtalets artikel 64.

Budget- och kontrollutskottet har behandlat redogörelsen (C 2/1991) vid 
möten 28 —29 januari 1991.

2. Allmänna synpunkter på utformningen av C 2-dokumentet

Inledningsvis kan budget- och kontrollutskottet med tillfredsställelse 
konstatera, att C 2/1991 är m er inform ativt och i högre grad än tidigare 
C 2-dokum ent ett planeringsdokum ent. M inisterrådet har strävat efter att 
C 2/1991, tillsam m ans med arbetsprogram m et ” N orden i Europa” och 
den ekonom iska handlingsplanen ” Ett starkare N orden” , skall ge en enhet
lig och heltäckande bild av planerna för kom m ande år. Mot bakgrund av 
att både arbetsprogram m et och den ekonom iska handlingsplanen avslutas
1992 är tidshorisonten i de flesta fall 1991 och 1992, vilket enligt utskottets 
mening är väl kort. F ram för allt m ot bakgrund av att planerna för 1991 
redan fastlagts, i sam band med behandlingen av budgeten för 1991, och att 
m inisterrådet i m eddelande till utskottets betänkande över budgetförslaget 
för 1991 fram hållit, a tt planerna för det nordiska sam arbetet 1992 och
1993 skall redovisas i C 2/1991, anser utskottet att tidsperspektivet borde 
varit något längre.

Budget- och kontrollutskottet har i tidigare betänkanden efterlyst såväl 
total- som sektorram ar för kom m ande år. N är det gäller totalram en är 
m inisterrådets planeringsförutsättning för kom m ande år en budgetmässig 
nolltillväxt i reala term er. D etta betyder i realiteten att den nordiska 
budgeten på sikt kom m er att minska. U tskottet m enar att detta kan skapa 
problem  när m inisterrådet sam tidigt fram håller att den dynam iska utveck
lingen i Europa kom m er att ställa nya och större krav på det nordiska
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sam arbetet under kom m ande år. U tskottet har svårt att se, hur dessa nya 
och större krav skall kunna tillgodoses enbart med om disponeringar och 
m inskningar av de adm inistrativa kostnaderna.

N är det gäller sektorram ar har alla sektorer fått sig pålagt att planera 
efter oförändrade ram ar. M inisterrådet fram håller sam tidigt att ändrade 
prioriteringar kan leda till nedskärningar inom om råden som m inskar i 
betydelse. Enligt vad utskottet kan se har sektorerna accepterat oförändra
de ram ar, därem ot saknas inom flertalet sektorer den övergripande priori
tering, som skulle kunnat utgöra en beredskap för eventuella nedskärning-

U tskottet uppskattar redogörelsen för de olika sektorernas insatser i 
tvärsektoriella program samt att sektorerna gjort en uppskattning av bud
getkonsekvenserna för genom förandet av verksam heten inom sektorerna.

U tskottet finner det positivt att m inisterrådet försökt tillgodose en del 
av de önskemål, när det gäller utform ningen både av budgeten och C 2- 
dokum entet, som utskottet fram fört både i betänkanden och i diskussioner 
med m inisterrådet.

3. överordnade prioriteringar

De om råden som m inisterrådet för närvarande lägger största vikt vid är 
N orden i Europa inklusive sam arbete med Baltikum och Östeuropa, sam
arbetet på kulturom rådet inklusive forskning sam t det tvärsektoriella 
m iljösam arbetet. Eftersom dessa om råden ingår även i budget- och kon
trollutskottets prioriteringar har utskottet givetvis inget att invända mot 
detta.

M inisterrådet kom m er också att arbeta för att effektivisera det nordiska 
sam arbetet på alla nivåer. P laneringsförutsättningen om en nollbudgete- 
ring kräver en kraftig prioritering av uppgifterna samt en stor ekonom isk 
försiktighet inom de olika sektorerna och när det gäller de adm inistrativa 
utgifterna. Budget- och kontrollutskottet kan instäm m a i detta.

4. Tvärsektoriella program

N orden i Europa inklusive sam arbete med Baltikum och Ö steuropa är, 
som tidigare näm nts högt prioriterat. N är det gäller N orden i Europa finns 
det em ellertid ingen antydan om, hur de aktiviteter som ingår i program 
met skall fortsätta efter 1992. U tskottet anser att, även om de nordiska 
ländernas förhållande till EG efter 1992 är oklart, finns det ett antal 
aktiviteter som bör vidareföras och att detta borde framgå av C 2-doku- 
mentet.

N är det gäller sam arbetet m ed Baltikum och Ö steuropa är frågan om 
finansieringen efter 1991 fortfarande oklar. U tskottet anser att arbetet för 
dem okrati och självständighet i Baltikum bör prioriteras högt. De enskilda
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nordiska länderna måste därför inse, att det det kan bli nödvändigt med 
tilläggsbeviljningar till det nordiska sam arbetet med Baltikum.

N är det gäller kultursam arbetet framgår av tabellen på sidan 12 att 
kulturandelen ökat från 33,9%  av budgeten 1990 till 36,1 % av budgeten
1991. Budget- och kontrollutskottet anser a tt kultursam arbetet är en viktig 
del av det nordiska sam arbetet och att fram för allt utbildnings- och forsk
ningssam arbetet har betydelse för Nordens möjligheter att hävda sig i 
internationella sammanhang.

N är det gäller forskningssam arbetet planlägger m inisterrådet två nya 
femåriga program inom miljö- och polarforskning. Enligt vad utskottet 
kan förstå kan dessa program finansieras med de medel som frigöres när 
den bioteknologiska handlingsplanen upphör. U tskottet m enar att det är 
ett effektivt sätt att bedriva nordiskt sam arbete på att under 3 —5 år göra 
en rejäl satsning på ett om råde. Det ger i de flesta fall konkreta forsknings
resultat, som kan utnyttjas, men skapar också ett kontaktnät både mellan 
personer och institutioner som gör att sam arbetet, om det varit fruktbart, 
har möjlighet att fortsätta även utan nordisk finansiering.

U tskottet ser med intresse att miljöfrågorna i allt högre grad integreras i 
de olika sam arbetssektorerna och att det t.o . m. etablerats gem ensamma 
arbetsgrupper inom olika sektorer.

N är det gäller den ekonom iska handlingsplanen förefaller det nu helt 
klart att dessa medel inte kom m er att överföras till den nordiska budgeten 
när handlingsplanen avslutas 1992.

Med tanke på de utm aningar det nordiska sam arbetet står inför, inte 
m inst när det gäller sam arbetet med Baltikum, anser utskottet att dessa 
medel fortsatt borde stå till förfogande för den nordiska budgeten.

F inansm inistrarna har m eddelat att man inte tänker utarbeta en ny 
ekonom isk handlingsplan, det ekonom iska sam arbetet kom m er i fram ti
den att ske i andra form er och under 1991 kom m er det att arbetas för att 
utveckla det fram tida ekonom iska sam arbetet. En viktig del av detta 
arbete kom m er att bestå av en utvärdering av pågående samarbete. U t
skottet m enar att det vore rimligt att finansm inistrarna åtm instone även i 
fortsättningen finansierar de aktiviteter, som inte avslutats när handlings
planen upphör, så att de kan vidareföras utan att ta medel ur den ordinarie 
budgeten i anspråk.

U tskottet ser med intresse på planerna att förbättra inform ationen om 
det nordiska sam arbetet.

5. Budgetmässiga utsikter

M inisterrådet konstaterar att den ordinarie budgeten vuxit från 471,7 
M DKK 1987 till 627,3 M DKK 1991. Budget- och kontrollutskottet kan 
konstatera att det från 1987 till 1990 varit en viss reell tillväxt av den 
nordiska budgeten m edan det från 1990 till 1991 endast varit en kostnads-
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uppräkning av budgeten, vilket är i överensstämmelse med föreliggande 
planeringsförutsättningar.

Mot bakgrund av de diskussioner som förts, fram för allt från m inisterrå
dets sida om en nedläggning av institutioner för att öka flexibiliteten i 
budgeten, finner utskottet det intressant att se, att det redan nu finns en 
ganska stor flexibilitet i budgeten. Genom att dispositionsm edlen beviljas 
för mellan 1 — 5 år framåt, beroende på om det gäller projekt eller hand
lingsplaner, är större delen av de medel, som inte berör institutioner eller 
adm inistration, fria för om disponering inom en femårsperiod. Eftersom 
utskottet har påpekat detta i tidigare betänkanden anser utskottet att det är 
bra att m inisterrådet gjort en mer ingående undersökning av detta.

U tskottet kan till slut med tillfredsställelse konstatera, att m inisterrådet 
förväntar sig att överväganden om, hur stora resurser som skall avsättas 
för det nordiska sam arbetet i fram tiden och hur dessa resurser bäst skall 
utnyttjas, skall ske i nära sam arbete med Nordiska rådet.

6. Budget- och kontrollutskottets förslag

U nder hänvisning till ovanstående föreslår utskottet:
A. Att Nordiska rådet med anledning av Nordiska m inisterrådets redo

görelse om planerna för det nordiska sam arbetet, C 2/1991, antar
följande yttrande:
Nordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet
1. att prioritera sam arbetet med Baltikum och att säkerställa finansi

eringen av detta sam arbete
2. att även prioritera miljö i vid bemärkelse och att fortsätta arbetet 

med att integrera miljöfrågorna i olika sam arbetssektorer
3. att arbeta med längre tidsperspektiv. C 2/1992 bör således inne

hålla planerna för 1993 — 1995
4. alt sektorerna prioriterar sin verksamhet på ett sådant sätt, att det 

klart framgår vad som kom m er att kunna genomföras, även vid 
nedskärningar av sektorbudgeten.

B. Att N ordiska rådet lägger C 2/1991 till handlingarna.

Stockholm den 29 januari 1991

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Anker Jørgensen (S)

Wiggo Komstedt (m) Jens Marcussen (FrP) 
Förman

ÓlaJ'ur G. Einarsson (Sj) M arit Rotnes (A)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna for 
det nordiska samarbetet (C 2)

Inledning

Till kom m unikationsutskottet har av Nordiska rådets presidium  hänvi
sats delar av N ordiska m inisterrådets redogörelse om planerna för det 
nordiska sam arbetet — dokum ent C 2/1991.

U tskottet har behandlat dokum entet vid sitt möte i Stockholm den 28 — 
30 januari 1991 och tagit ställning till punkterna 4.15., Transport och 
kom m unikation, 4.16., Trafiksäkerhet och 4.17., Turism, sam t vissa delar 
av andra kapitel som varit av intresse för utskottet.

Inledningsvis vill kom m unikationsutskottet konstatera att m inisterrå
det nu till en viss del har tagit hänsyn till utskottets kom m entarer till 
fiolårets C 2-dokum ent om att redovisa de ekonom iska ram ar som utskot
tets verksam hetsom råden har de närm aste åren.

U tskottet betonar att dessa ram ar, samt den nordiska budgetens to tal
summ a, endast får betraktas som indikativa eftersom den nordiska budge
ten alltid måste beslutas med hänsyn till det existerande ekonom iska läget 
i de nordiska länderna, sam t med hänsyn till, och värdering av, beslut om 
N ordiska rådets rekom m endationer till m inisterrådet angående projekt 
och åtgärder. 1 detta sam m anhang erinras om utskottets yttrande över 
m inisterrådets budget för 1991.

Transporter och kommunikationer

K om m unikationsutskottet instäm m er i m inisterrådets åsikt om de vik
tigaste uppgifterna som transportsam arbetet står infor under 90-talet.

Genom förandet av en nordisk transportm arknad, åtgärder föranledda 
av den pågående intem ationaliseringsprocessen i Europa, åtgärder för att 
minska och motverka trafikens negativa m iljöpåverkan, utveckling av 
inform ationsteknologin inom transportsektorn, klargörande av transport
infrastrukturens strategiska betydelse, kom pletterande infrastrukturinve
steringar för att åstadkom m a ett effektivare transportsystem , samt att 
bevaka och stödja utvecklingen i Östeuropa, allt detta är frågor som 
kom m unikationsutskottet anser viktiga.

M inisterrådet påpekar att verksam heten inom  detta om råde under åren

BILAGA 2



C 2: Bilaga 2 1945

1991—93 skall beviljas 3,7 milj. D K K  per år. D et fram går också av 
dokum entet att pågående aktiviteter inom  om rådet kom m er att kräva 3,2 
milj. DKK under 1991, 2,3 milj. DKK  under 1992 och 2,3 milj. DKK 
under 1993.

Det är uppenbart att denna ekonom iska ram inte ger möjligheter till att 
ta initiativ till några större projekt inom om rådet. U tskottet anser det 
därför uppenbart att om man skall uppnå den am bitionsnivå som både 
utskott och m inisterråd anser nödvändigt, så måste den ekonom iska ra
men revideras i den närm aste fram tiden.

Inom denna sektor vill kom m unikationsutskottet särskilt näm na insat
ser rörande infrastrukturen och trafikstrukturen. U tskottet har vid flera 
tillfällen påpekat att insatser inom dessa om råden på ett effektivt sätt 
påverkar de två frågor som utskottet p rioriterar högst, dvs. miljöfrågorna 
och trafiksäkerheten. U tskottet kom m er därför med stort intresse att följa 
m inisterrådets arbete med att söka alternativa finansieringsm öjligheter för 
infrastrukturinvesteringar. A lternativet att dessa investeringar till fullo 
eller delvis skall kunna genom föras utan nationella eller nordiska budget
medel anser utskottet mycket intressant.

I detta sam m anhang vill utskottet uttrycka sin besvikelse över att m inis
terrådet inte har fullföljt arbetet i enlighet med rekom m endation 44/1987  
angående plan för infrastrukturinvesteringar i Norden. Det faktum att 
m inisterrådet anser att m an nu måste söka alternativa finansieringsmöjlig
heter för infrastrukturinvesteringarna understryker vikten av att dessa 
investeringar måste planeras utifrån ett nordiskt perspektiv för att garante
ra att de begränsade resurser som föreligger eller kom m er att finnas, 
används på bästa möjliga sätt.

K om m unikationsutskottet erin rar om att i sam band med arbetet med 
infrastrukturen måste hänsyn tas till möjligheten att transporterna till och 
från Norden till viss del kan gå via de östeuropeiska länderna. Samtidigt 
erinras om att dessa länder har en betydande m arknadspotential för N or
den.

En annan fråga inom transportsektorn som utskottet vill betona är 
cabotagefrågan.

K om m unikationsutskottet har vid flera tillfällen påpekat vikten av att 
om N orden skall kunna delta i den pågående internationaliserigsprocessen 
av transportsektorn m åste man inom N orden skapa en gemensam trans
portm arknad. Förutsättningen för en sådan gemensam m arknad är att 
konkurrensförhållandena de nordiska länderna emellan är någorlunda lika 
samt att cabotagetrafik blir tillåten. H ittills har m inisterrådet enbart arbe
tat för cabotage inom lastbilstransporterna, som utskottet har tillstyrkt och 
anser vara ett steg i rätt riktning. Samtidigt har utskottet ansett att denna 
liberalisering också skall gälla för andra transporter. H är har utskottet 
särskilt lagt vikt vid de tvärgående flygförbindelsema inom N orden. U t
skottet har upprepade gånger påpekat att internationella regler under inga
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om ständigheter får hindra en gynnsam regional utveckling inom  Norden. 
U tskottet anser att m inisterrådet måste se till att N orden kan få fördelar av 
en liberalisering av flygsektorn innan denna liberalisering blir verklighet 
inom EG. Endast på det sättet kom m er N orden att kunna möta den ökade 
konkurrensen som utvecklingen inom EG kom m er att medföra. U tskottet 
anser därför att m inisterrådet om edelbart skall sätta i gång arbetet med att 
utarbeta en plan i syfte att uppnå de anförda målen.

Trafiksäkerhet

Som framgår av m inisterrådets redogörelse har man under 1990 arbetat 
med en översyn av den nordiska handlingsplanen på trafiksäkerhetsom rå- 
det. Insatserna är evaluerade i sam råd med nordiska trafiksäkerhetsorga
nisationer m. fl. Avsikten är att den reviderade planen skall läggas fram till 
Nordiska rådets session 1991 och att den skall gälla under perioden 1992 — 
1994.

K om m unikationsutskottet y ttrar sig över denna reviderade plan i ett 
särskilt betänkande. U tskottet hänvisar därför till det näm nda betänkan
det angående utskottets kom m entarer över den planerade verksam heten 
inom trafiksäkerhetssektom .

U tskottet vill dock upprepa sitt tidigare uttalande att trafiksäkerhetssek- 
torn även i fortsättningen bör vara bland m inisterrådets högst prioriterade 
sam arbetsom råden.

Turism

I sin redogörelse konstaterar m inisterrådet att under början av 90-talet 
kom m er det nordiska turistsam arbetet att dom ineras av tre uppgifter. 
Dessa är:
— G enom förandet av det nordiska turistprogram m et
— Åtgärder föranledda av den pågående intem ationaliseringsprocessen i 

Europa, samt
— att finna lämpliga form er för fortsatta sam nordiska m arknadförings- 

kam panjer av den typ som genom förts i Väst-Tyskland och nu i USA. 
Gällande det nordiska turistprogram m et har ÄK-Turism beslutat att en

verksamhetsplan skall upprättas. Verksam hetsplanen skall som en ut
gångspunkt ha de åtgärdsom råden som skisseras i program m et och inom 

vaije om råde anges policy samt pågående och planerad verksamhet. Pla
nen skall revideras regelbundet.

I utskottets betänkande över det nuvarande turistprogram m et efterlyste 
utskottet konkreta förslag för dess utförande. K om m unikationsutskottet 
anser därför att upprättandet av denna verksam hetsplan är ett effektivt 
sätt att förverkliga turistprogram m ets intentioner. U tskottet erinrar om 
rekom m endation nr 21/1989  angående ökat sam arbete inom turism en, och
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förutsätter att ÄK-Turism tar hänsyn till rekom m endationen vid utarbe
tandet av verksam hetsplanen. Ytterligare förutsättes att utskottet får ta del 
av verksamhetsplanen.

K om m unikationsutskottet tillstyrker m inisterrådets planer om åtgärder 
föranledda av den pågående internationaliseringsprocessen i Europa. U t
skottet är också av sam m a åsikt som m inisterrådet att m an i sam band med 
denna process noggrant bör följa och evaluera de möjligheter som dem o
kratiseringen av de Östeuropeiska länderna har för turism en.

K om m unikationsutskottet noterar att beviljningar till de marknadsfö- 
ringskam panjer som har genom förts i Västtyskland och som nu pågår i 
USA upphör vid utgången av 1992 med den ekonom iska handlingsplanen 
” Ett starkare N orden” . U tskottet noterar också att m inisterrådet anser det 
viktigt att finna lämpliga former för att i fortsättningen finansiera sådana 
kam panjer.

U tskottet konstaterar att erfarenheterna av kam panjen i Väst-Tyskland 
samt det man redan kan notera från kam panjen i USA är så positiva att det 
måste vara befogat att fortsätta med sådana kam panjer. Turismen blir en 
allt viktigare näringsgren i de nordiska länderna och betraktas allm änt som 
en av fram tidens basnäringar. U tskottet betonar därför vikten av att 
m inisterrådet om edelbart ser till att denna m arknadsföringsverksam het 
kan fortsätta även efter 1992 med samma tyngd som hittills.

U tskottet erinrar om att en av m ålsättningarna med det nordiska tu 
ristprogram m et är att förmå fler utom nordiska turister att välja Norden 
som resmål. U tskottet anser det därför vara väl förenligt med tu ristpro
gramm ets in tentioner att efter 1992 i den nordiska budgeten bevilja turist
sektorn finansiella medel för m arknadföringskam panjer, således att dessa 
m arknadsföringskam panjer kan fortsätta.

K om m unikationsutskottet har tidigare påpekat vikten av turistsatsning
ar inom den regionalpolitiska sektorn. U tskottet noterar därför med till
fredsställelse m inisterrådets konstaterande att nuvarande sam arbete med 
regionalpolitiska sektorn skall utökas samt att tidigare sam arbete med 
miljösektorn skall om möjligt återupptas.

Övriga områden

K om m unikationsutskottet noterar att kontaktgruppen för datapolitiska 
frågor under 1991 skall presentera förslag om den fortsatta organiseringen 
och finansieringen av tvärsektoriella datarelaterade frågor. Det noteras 
också att forskningspolitiska rådets expertgrupp under 1991 skall presente
ra sin evaluering av den sam lade datahandlingsplanen.

U tskottet kom m er med stort intresse att ta del av det ovan anförda.
U tskottet noterar också de stora framgångar som m inisterrådets data

programgrupp har haft och ställer stora förväntningar på gruppens fortsat
ta arbete. Ytterligare noteras de insatser som är planerade inom om rådena
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datateknologi och byggbranschen. Särskilt noteras planerna om de nordis
ka ländernas inlägg i det internationella arbetet inom  detta om råde.

G ällande planerna för arbete inom m iljöom rådet noterar utskottet att 
m inisterrådet planerar att behandla miljöproblem en från olika trafikslag, 
sam t att sam arbetet kom m er att ske när det gäller möjliga åtgärder, analys 
av styrmedel, prognosmodeller och utarbetande av strategier.

U tskottet understryker att m iljöfrågorna till sin natur är tvärsektoriella 
således att om man skall uppnå resultat måste det också tillkom m a tvär- 
sektoriellt samarbete.

Kommunikationsutskottets förslag

K om m unikationsutskottets diskussioner har lett till nedanstående för
slag till yttrande:

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet:
A. att rådet med anledning av de avsnitt i m inisterrådets plandokum ent 

C 2/1991 som kom m unikationsutskottet behandlat an tar följande 
yttrande:
Nordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet 
att utarbeta en investeringsplan för den överordnade nordiska infra

strukturen,
alt utarbeta en finansieringsplan för investeringar i den överordna

de infrastrukturen i Norden där hänsyn tas till alternativa finan
sieringsmöjligheter, 

att verka för en nordisk transportm arknad där cabotagetransporter 
är tillåtna inom både land- och flygtransportem a, 

att prioritera sam arbetet inom trafiksäkerhetsom rådet, samt 
att finansiella medel tillförsäkras för fortsatta marknadsföringskam- 

panjer i syfte att utom nordiska turister väljer N orden som res
mål.

B. att rådet lägger de till kom m unikationsutskottet hörande delarna av 
dokum ent C 2/1991 till handlingarna.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggviður Jönsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Anne Enger Lahnstein (Sp)
Förman

Kaj Poulsen (S) 

Lodve Solholm  (FrP) 

Peder Sønderby (V)

O lofSalm én (ÅC) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

Olle Östrand (s)
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Juridiska utskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna för 
det nordiska samarbetet (C 2)

Nordisk M inisterråds redegjørelse om planene for det nordiske sam ar
beidet avgitt til Nordisk Råds 39. sesjon 1991 er henvist til Juridisk utvalg. 
Utvalget har behandlet deler av kapitlene 1, 2 og 3, sam t kapittel 4.1, 4.2, 
4.3, 4.4 og 4.5.

Juridisk utvalg har behandlet redegjørelsen (C 2 1991) på m øter den 
28, —29. januar 1991 i Stockholm og 14. februar 1991 i Helsingfors.

Utvalgets generelle synspunkter (1.2)

Juridisk utvalg vil innledningsvis bem erke at årets C 2-dokum ent er en 
klar forbedring i forhold til fjorårets C 2-dokument. D okum entet er bl.a. 
langt bedre strukturert enn tidligere, og under de enkelte sektorer finnes 
redegjørelser for planleggingsgrunnlag, innsatser i tverrgående program og 
andre prioriterte program m er, samt budsjettkonsekvenser.

Utvalget konstaterer at M inisterrådet nå har uttrykt hvilke om råder som 
skal prioriteres, nemlig arbeidet med N orden i Europa, herunder Baltikum 
og Øst Europa, sam arbeidet på kulturom rådet, inkludert forskning, samt 
det tverrsektorielle miljøsam areidet. C 2-dokum entet gir således i større 
grad enn tidligere et bilde av M inisterrådets planer.

Juridisk utvalg vil likevel ikke unnlate å nevne at tidsperspektivet i C 2- 
dokum entet er for kort. På flere av Juridisk utvalgs om råder går det ikke 
fram hvilke planer M inisterrådet har etter 1992. Det er etter utvalgets 
mening planene fra og med 1992 og to-tre år fram over som C 2-dokumen- 
tet prim ært bør inneholde. Utvalget er selvsagt inneforstått med at den 
raske utviklingen vi har vært vitne til både i Øst og Vest Europa kan føre til 
at planene eventuelt må revurderes underveis. Enkelte steder i C 2-doku
mentet gis det tilbakeblikk over aktiviteter. Slike redegjørelser hører hjem
me i C 1-dokumentet, og ikke i et dokum ent over fram tidig planlegging. 
Videre inneholder C 2-dokum entet flere aktiviteter som skal gjennomføres 
i 1991. Disse aktiviteter finnes i det allerede vedtatte budsjettet for 1991, 
og er heller ikke interessante i denne sammenheng.

U nder kapittel 3 finnes en tabell, om frigjørelse av prosjektm idler. 
Denne gir et visst inntrykk av planeringshorisonten fram til 1995 når det 
gjelder prosjektvirksom heten — hva er allerede reserverte midler, og hva

BILAGA 3
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er ” frie” midler. Men det er ellers ikke mulig å lese ut av dokum entet 
hvilke konsekvenser dette vil få for de enkelte sektorer på jurid isk  utvalgs 
område.

Juridisk utvalg konstaterer at det savnes en egentlig prioritering under 
kapittel 4. Juridisk utvalg kan således ikke lese ut av dokum entet hvilke 
prosjekter som eventuelt skal nedprioriteres hvis ikke alle aktiviteter kan 
gjennomføres. Utvalget forutsetter at M inisterrådet fortsetter videreutvik
lingen av dokum entet i de kom m ende år, slik at C 2-dokum entet etter 
hvert kan få karakter av et egentlig planleggingsdokument, med enda 
klarere prioriteringer og en konsekvent tidsram m e.

Forøvrig har juridisk utvalg med tilfredshet notert at hovedansvarsom - 
rådene for utvalget nå er samlet, og at lovgivningssam arbeidet er tatt inn 
som et eget punkt i C 2-dokumentet.

Lovgivningssamarbeidet (4.1)

Juridisk utvalg har tidligere gitt sin tilslutning til de to  prosjekter som 
inngår i Norden i Europa til 1992, nemlig aksjeselskapsrett og produkt
ansvar, og som av M inisterrådet gis høyest prioritet innen om rådet. Det 
bør im idlertid bemerkes at i henhold til tidsplanen skulle disse være 
fullført i henholdsvis 1990 og 1991, og det er således ikke interessant at de 
tas med i C 2-dokumentet.

N år det gjelder andre prioriterte innsatser, vil utvalget særlig framheve 
følgende:

På fam ilierettens om råde m ener utvalget at tiden nå er inne for å sette 
igang en generell revisjon av ekteskapskonvensjonen av 1931. Utvalget vil 
særlig framheve at reglene i konvensjonen som om handler barns rettslige 
stilling er modne for revisjon, siden konvensjonen bare om handler barn 
født i ekteskap. Utvalget vil foreslå at dette arbeidet prioriteres i de 
nærmeste årene.

N år det gjelder prosessretten, stiller juridisk utvalg seg positiv til at en 
utredning i forbindelse med innføring av gruppesøksmål vil bli satt igang. 
Utvalget har anbefalt at Nordisk Råd vedtar en rekom m andasjon om dette 
på 39. sesjon.

Juridisk utvalg stiller seg også positiv til at forskning i europeisk integra- 
sjonsrett vil bli prioritert framover, ved at et råd for forskning på om rådet 
er foreslått opprettet. Utvalget kan med giede konstatere at M inisterrådet 
således har fulgt juridisk utvalgs forslag i fjorårets C 2 på dette om rådet. 
N år det gjelder budsjettkonsekvensene, forutsetter im idlertid utvalget at 
det nyoprettede rådet for forskning i integrasjonsrett ikke skal finansieres 
over de beskjedne m idler på 0,5 mill DKK som er satt av til prosjektvirk- 
somhet på lovgivningssektoren. E tter utvalgets mening er det ikke naturlig 
at det foreslåtte rådet skal finansieres av disse midlene, slik at det på 
lovgivningssektoren ikke blir noe igjen til egentlig prosjektvirksom het på 
om rådet.
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N år det gjelder passkontrolloverenskom sten har utvalget ved flere an 
ledninger tidligere påpekt betydningen av at det nordiske sam arbeidet på 
dette viktige om rådet bevares. Spørsm ålet har jevnlig været oppe til drøf- 
tinger mellom utvalget og Nordisk M inisterråd, sist under møtet i Hel
singør i novem ber 1990. E tter utvalgets m ening er spørsmålet om opprett- 
holdelsen av den nordiske passoverenskom sten en av hjørnestenene i det 
nordiske sam arbeidet, og som det er av vital interesse å ta vare på. 
Utvalget forutsetter at spørsmålet vil bli avklaret innen den tidsram m en 
som er angitt i arbeidsprogram m et, nemlig i 1992.

N år det gjelder flyktningesam arbeidet, er utvalget positiv til at sam råds
gruppen vil forsterke utviklingen av langsiktige flyktningepolitiske strate
gier, og at man har planer om å fortsette arbeidet med å analysere de 
nordiske lands praksis i asylsaker. D ette arbeidet er etter utvalgets m ening 
blitt ytterligere aktualisert i den senere tiden, med de raske forandringer 
som skjer både i Europa og i resten av verden. Utvalget konstaterer at 
M inisterrådet ikke har til hensikt å følge utvalgets anm odning om å u tar
beide en nordisk handlingsplan på flyktningeområdet. Utvalget forutsetter 
im idlertid at det sam arbeidet som skjer i sam rådsgruppen fortsetter med 
uform insket kraft. Det vises forøvrig til jurid isk  utvalgs uttalelse om 
spørsmålet i C 1 for 1991.

Forbrukerpolitikk (4.3)

Planleggingsgrunnlaget for forbrukerom rådet er sam arbeidsprogram m et 
på forbrukerom rådet som er forutsatt gjennom ført i årene 1990 — 93. Det 
vises til Juridisk utvalgs tidligere betenkning over ministerrådsförslag 
B 91 /j om sam arbeidsprogram m et, sam t til Juridisk utvalgs uttalelser om 
M inisterrådets arbeidsprogram  N orden i Europa 1989 — 92.

Utvalget vil herutover spesielt uttrykke sin tilfredshet med at M inister
rådet, i sam svar med bl.a. Juridisk utvalgs tidligere anbefaling, vil styrke 
forbrukerdeltakelsen i de europeiske standardiseringsorgansisasjoner i ti
den framover.

Utvalget stiller seg videre positiv til at M inisterrådet vil undersøke 
mulighetene for å avholde et sem inar med represenanter fra utvalgte 
østeuropeiske land om forbrukerlovgivning, forbrukerforskning og forbru- 
kerpolitisk organisering. Det er utvalgets oppfatning at det er et stort 
behov for økt kom petanse på disse om rådene i Øst Eruopa, og utvalget 
forutsetter at eventuelle tiltak på om rådet gis høy prioritet.

N år det gjelder budsjettkonsekvenser, noterer utvalget at forbrukerar- 
beidet vil bli finansiert innenfor en uendret budsjettram m e som for 1991 
er på 5 mill DKK.

Juridisk utvalg er inneforstått med at det kan bli nødvendig med om di

Det flyktningepolitiske samarbeid og passkontroll (4.2)
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sponeringer i forbindelse med gjennomføring av EFs indre m arked og 
overgang til m arkedsøkonom i i Øst Eruopa. U tvalget vil i den forbindelse 
fram heve at om disponering ikke nødvendigvis må skje innenfor sektore
nes ram m er. Det har vært en reduksjon på forbrukersektorens budsjett de 
to  siste årene. U nder henvisning til utvalgets tidligere uttalelser, sist i 
forbindelse med budsjettet for 1991, vil utvalget henstille om at M inister
rådet opprioriterer forbrukerom rådet i planeringsperioden.

Næringsmidler (4.4)

Utvalget konstaterer at arbeidet på næringsm iddelom rådet i hovedtrekk 
vil følge ram m ene for det nordiske sam arbeidsprogram  som ble vedtatt i
1988. D et vises i den forbindelse til Juridisk utvalgs tidligere betenkning 
over ministerrådsförslag B 80/j om sam arbeidsprogram m et, sam t til u tval
gets uttalelse om M inisterrådets arbeidsprogram  N orden i Europa 1989 — 
92.

Utvalget ønsker spesielt å fram heve betydningen av at det på nærings
m iddelsektoren fortsatt arbeides med å finne nisjer der EF ennå ikke har 
fastsatt direktiver. Utvalget er således tilfreds med at arbeidet med næ
ringsm iddelbestem m elser og fastsettelsen av felles nordiske holdninger på 
ikke-harm oniserte nisje-om råder fortsatt gis høyeste prioritet i planleg- 
gingsperioden.

Utvalget noterer at M inisterrådet er av den oppfatning at den løpende 
utvikling av sam arbeidet kan gjennomføres innenfor en uendret budsjett
ram m e, som for 1991 er på 3,3 mill DKK. D et er blitt foretatt reduksjoner 
på denne sektoren de to  siste årene. U tvalget viser til sin uttalelse over 
budsjettet for 1991, der det pekes på at en reduksjon i budsjettram m ene 
harm onerer dårlig med M inisterrådets målsetting i sam arbeidsprogram 
met om å styrke sektoren budsjettmessig.

Likestilling (4.5)

Utvalget konstaterer at aktiviteten på denne sektoren vil bli styrt av 
handlingsplanene for likestilling som gjelder fra 1989— 1993. Utvalget 
viser i den forbindelse til sin betenkning over ministerrådsförslag B 94/j 
om handlingsplanen, sam t til uttalelsen over M inisterrådets arbeidspro
gram Norden i Europa 1989 — 92. Utvalget kan uttrykke sin tilfredshet 
med at prosjektene i handlingsplanen stort sett følger den fastsatte tids
ramm en.

Av M inisterrådets uttalelse over budsjettkonsekvensene, går det fram at 
M inisterrådet har til hensikt at samtlige prosjekter i handlingsplanen vil 
bli fullført i planleggingsperioden. Men det går også fram at det ikke vil bli 
plass til nye prosjekter innen sektorens budsjett i perioden.

U tvalget er noe forundret over at planene om et nytt Nordisk Forum
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1994, ikke er nevnt i C 2-dokum entet. Av C 1-dokum entet går det fram at 
likestillingsm inistrene har gått inn for å legge fram et m inisterrådsförslag 
om et nytt Nordisk Forum , der planleggingen forutsettes å starte allerede i 
1992. Dette er således et typisk eksempel på prosjekt som bør gå inn i et 
planleggingsdokument. M inisterrådsförslag B 120/j om Nordisk Forum  
1994 vil forøvrig bli behandlet under rådets 39. sesjon.

Juridisk utvalgs forslag:
U nder henvisning til hva som er anført foran, innstiller Juridisk utvalg 

at Nordisk Råd i anledning av Nordisk M inisterråds redegjørelse for det 
nordiske sam arbeidet, C 2/1991, vedtar følgende uttalelse:
1. at N ordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd 

å redegjøre for planene for det nordiske sam arbeidet etter 1992 på 
Juridisk utvalgs om råder 

å fortsette arbeidet med å sikre den nordiske passoverenskom sten etter 
at kontrollen ved EFs indre grense opphører 

å sette igang arbeid med å revidere den nordiske ekteskapskonven- 
sjonen av 1931 

å intensivere vurderingen av flyktningepolitiske strategier 
å gjennomføre et sem inar med deltakelse fra utvalgte østeuropeiske land 

med sikte på kom petanseoverføring på forbrukerom rådet.
II at Nordisk Råd tar til etterretning følgende kapitler i Nordisk M inister
råds redegjørelse om planene for det nordiske sam arbeidet C 2 1991: 4.1 
(lovgivningssamarbeidet), 4.2 (flyktningepolitisk sam arbeid), 4.3 (forbru
kerpolitikk) 4.4 (næringsmidler), 4.5 (likestilling)

Helsingfors, 14. februar 1991

Lennart Andersson (s) Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Kirsti Kolle Gröndahl (A) Tora Aasland Houg (SV)

Helge Adam  Møller (KF) Sauli N iinistö (Kok.)

Björn Samuelsson (v) Sighvatur Björgvinsson (A)
Form ann

Jan P. S y  se (H) Birte IVeiss (S)

16 -1 0 -0 4 5 0  Nordiska rådet Del 2
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Ekonomiska utskottets betänkande

över Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna för 
det nordiska samarbetet (C 2)

Til Økonomisk Udvalg er henvist dele a f  m inisterrådets redegørelse om 
planerne for det nordiske sam arbejde (C 2/1991).

Udvalget har behandlet redegørelsen på m ødet i Stockholm den 28. — 30. 
jan u ar 1991 og har besluttet at afgive følgende betænkning.

Indledning

I udvalgets betænkning over sidste års plandokum ent fra m inisterrådet 
førtes en diskussion om udform ning og indhold i dokum entet. Udvalget 
fandt, at det dengang fremlagte dokum ent ikke opfyldte de krav, som man 
rimeligvis kan stille til dokum entet i henhold til Helsingforsaftalens art. 
64, hvorefter dokum entet bør betragtes som et budgetdokum ent.

Udvalget fandt endvidere, at dokum entet var utilstrækkeligt i sin gen
nemgang a f  det nordiske sam arbejde, ligesom m an var kritisk til en række 
a f  de synspunkter og prioriteringer, som trods alle m angler var indarbejdet 
i dokum entet. Endelig fandt man, at selve udform ningen a f  dokum entet 
var meget lidt egnet til at fremme den debat om frem tiden, som er 
dokum entets formål.

Udvalgets mest væsentlige kritik mod dokum entet var im idlertid, at det 
ikke blev anvendt som det planlægningsredskab det er tænkt at være. 
M inisterrådet fremlagde en plan, som ikke tog stilling til de væsentlige 
problem er om kring de økonomiske ram m er for den fremtidige virksom 
hed og ej heller til hvilke dele a f  vedtagne program m er, som skulle gen
nemføres og hvilket, som eventuelt skal falde bort, hvis ikke ressourcerne 
til sin tid rakte til. Alle disse beslutninger blev udskudt og henvist til de 
årlige budgetbehandlinger.

Udvalget udtrykte som konklusion et ønske om, at der i et samspil 
mellem rådet og m inisterrådet skulle gennemføres forbedringer af C 2- 
dokum entet, som kunne få effekt allerede på næste års C 2. Såvel Budget- 
og Kontroludvalget som rådet istem te dette ønske.

Udformningen generelt

Nu foreligger C 2/1991 og det kan konstateres, at dokum entet har fået en

BILAGA 4
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langt mere tilfredsstillende udformning. Det er, som det hedder i indled
ningen til C 1/1991, blevet et mere ” inform ativ t” dokum ent.

Dokum entet er også meget mere heldækkende, idet det om fatter alle 
sektorer og program m er. For de enkelte sektorer er der forsøgt angivet 
tidsram m er, og der er gjort visse overvejelser om kring økonom ien. Endvi
dere indeholder hvert sektorafsnit oplysninger om, hvilke aktiviteter, som 
falder under tværgående program m er, såsom økonomisk handlingsplan og 
arbejdsprogram m et Norden i Europa.

Udvalget ser dette som en positiv udvikling og en stor forbedring, også 
selv om det forudsatte samspil med Nordisk Råd har været begrænset.

Overordnede prioriteringer

M inisterrådet opstiller i dokum entet en række budgetmæssige ram m ebe
tingelser, som svar på de store udfordringer, som det nordiske samarbejde 
står overfor i de kom m ende år.

O-vækst og afvikling af den økonomiske handlingsplan er én af de 
vigtigste. Det betyder, at de midler, som i de kom m ende år anvendes over 
det fælles budget, m indsker væsentligt.

Alle sektorer er således pålagt at planlægge ud fra uændrede sektorram
mer målt i reale term er, og m inisterrådet tilkendegiver samtidig, at senere 
om disponeringer vil føre til nedskæringer på nogle om råder. En gennem
gang af de enkelte sektorer viser, at man stort set har accepteret de 
uændrede sektorram m er, men der synes ikke at være etableret noget bered
skab i form af  prioriteringer til at imødegå senere nedskæringer.

Det praktiske indhold af dette er, at m inisterrådet ikke udnytter C 2 som 
planlægningsredskab og udskyder alle de nødvendige beslutninger til sene
re, herunder formentlig først og fremmest de næste års budgetter. G rundla
get for til sin tid at træffe sådanne beslutninger bliver derm ed dårligere end 
det kunne have været.

M inisterrådet konstaterer videre, at to store, tunge og tværgående planer 
udløber i 1992, nemlig den økonomiske handlingsplan og arbejdsprogram 
met Norden i Europa 1989 — 92, uden at tage stilling til det fortsatte 
sam arbejde på disse arbejdsfelter.

M inisterrådet antyder dog, at en samlet gennemgang af det nordiske 
sam arbejde, i lyset a f  b l.a. udviklingen i Europa og den stram m e budgetsi
tuation, kan blive nødvendig, men den udsættes også til senere.

M inisterrådets overordnede prioriteringer for perioden (”det øjeblikke
lige arbejde” ) er ikke overraskende arbejdsprogram m et N orden i Europa, 
herunder Baltikum og Østeuropa, kulturom rådet inklusive forskning samt 
m iljøsam arbejdet. M inisterrådet viser i kapitlet om de budgetmæssige 
udsigter, at der gennem de seneste år er sket en relativ opprioritering af det 
kulturelle samarbejde, som i 1987 m odtog 32,8%  af  bevillingerne på det 
ordinære budget (altså uden den økonomiske handlingsplan) og i 1991 
36,1%.
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Udvalget har i sin udtalelse om m inisterrådets forslag til budget for 1991 
påvist, at dette modsvares af en tilsvarende nedgang i bevillingerne over 
det ordinære budget til det økonomiske samarbejde, som fra at lægge 
beslag på 19% i 1987 i 1991 lægger beslag på 11%. Samtidig har man 
ganske vist gennemført en satsning via den økonomiske handlingsplan, 
men når denne afvikles står m an altså tilbage med et væsentligt nedpriori- 
teret økonomisk samarbejde.

Udvalget finder, at dette perspektiv bør give stof til eftertanke, og at det 
bør være et væsentligt debattem a i den gennemgang af virksom heden, som 
m inisterrådet antyder behovet for i frem tiden. Udvalget går i øvrigt ud fra, 
at denne gennemgang dækker over den evaluering a f  det nordiske sam ar
bejde, som finansm inistrene har ønsket gennemført, og vil opfordre m inis
terrådet til at tage denne opgave alvorligt.

Det økonomiske samarbejde

Udvalget har taget m inisterrådets beslutning om ikke at udarbejde en ny 
økonomisk handlingsplan til efterretning, men samtidig peget på de pro
blemer, som afviklingen a f  handlingsplanen skaber for det økonomiske 
samarbejde.

Udvalget har haft en første drøftelse med finansm inistrene om det 
økonomiske sam arbejdes frem tid og forventer, at m inisterrådet medvirker 
til at føre dialogen videre, således at det i løbet a f  1991 fremlægges 
konkrete planer for form, indhold og finansiering a f  dette samarbejde.

M inisterrådet er im idlertid overraskende beskeden i sine udsagn vedrø
rende det arbejde, som finansm inistrene på m ødet med udvalget tilkende
gav at m an ville igangsætte om kring strukturelle foranstaltninger til for
bedring a f  de nordiske landes økonomier. Udvalget imødeser med spæn
ding dette arbejde, som synes at have samme formål som de økonomiske 
handlingsplaner, og finder, at et udviklingsarbejde om kring den offentlige 
sektor, arbejdsm arkedet, konkurrencelovgivningen og jordbrugspolitikken 
synes særligt relevant.

Udvalget har endvidere den opfattelse, at centrale elem enter i et udbyg
get økonomisk sam arbejde i bred forstand er industriel forskning og udvik
ling, et udbygget sam arbejde med Baltikum og Central- og Ø steuropa også 
på det økonomiske om råde og intensiveret sam arbejde/koordinering af 
synspunkter og politik i relation til den vesteuropæiske integration.

Samarbejde med Baltikum og Central- og Østeuropa

Udvalget finder det glædeligt, at sam arbejdet med Baltikum og Central- 
og Ø steuropa nu indtager en så frem trædende plads i prioriteringerne. 
Udvalget har bidt mærke i at m inisterrådet betragter arbejdsprogram m et 
for Baltikum og Ø steuropa som et ” første skridt” . Udvalget finder, at
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program m et bør udvides med nye aktiviteter efterhånden som der skabes 
politisk enighed om sådanne (f.eks. ved 39. session), finansieringen bør 
sikres på langt sigt, og de relevante nordiske institu tioner (f.eks. NIB, 
NoPEF og NEFCO) bør spille en central rolle i sam arbejdet.

Fremtidsplan for det nordiske samarbejde

Et gennemgående tem a i redegørelsen er usikkerheden om frem tiden og 
den deraf følgende mangel på planer efter 1992. Udvalget finder derfor, at 
m inisterrådet i løbet af 1991, på baggrund af den anførte gennemgang og 
evaluering a f  sam arbejdet, bør udarbejde en frem tidsplan for det nordiske 
samarbejde. Også finansieringen af sam arbejdet bør drøftes i denne sam 
menhæng. Planen fremlægges til debat på sessionen i 1992.

Det bemærkes, at en frem tidsplan ikke nødvendigvis er én samlet plan, 
men eksempelvis kan udform es som et udbygget C 2-dokum ent eller/og 
som en række sektorplaner på strategiske om råder (erhvervsliv, forskning 
og udvikling, kultur, miljø), med en fælles politisk/finansiel overbygning.

Udvalget m ener at kunne spore en vis åbenhed over for dette i m inister
rådets form uleringer og understreger, at planlægningsprocessen bør gen
nemføres i et positivt samspil mellem råd, m inisterråd og interessegrupper 
i samfundet.

Bioteknologi

M inisterrådet angiver at ville gennemføre dette forskningsprogram efter 
intentionerne, hvilket således åbenbart kan lade sig gøre til en betydelig 
lavere pris end angivet i de oprindelige planer.

Efter udløbet af program m et i 1992 antydes det, at nye program m er om 
miljøforskning og polarforskning overvejes. Udvalget kan ikke på det 
foreliggende grundlag tage stilling til dette, men vil pege på at en konsoli
dering og udvikling af Nordisk Industrifonds nye industriprogram m er bør 
indgå i de diskussioner, som til sin tid fører frem til valg af em ne og 
arbejdsm etode for de nye forsknings- og udviklingsprogrammer.

Industripolitik

Udvalget tager det som udtryk for dårlig planlægning, at m inisterrådet 
endnu ikke har kunnet tage stilling til det bebudede ministerrådsförslag 
om industriel konkurrencekraft og bæredygtig udvikling. Forslaget kunne 
have været et vigtigt bidrag til forstærkelse af sam arbejdet i årene fremover 
på et vigtigt område.

Udvalget finder følgeligt, at det er en alt for beskeden målsætning, når 
det i C 2 antydes, at planen skal holdes inden for de eksisterende ramm er. 
Her burde m inisterrådet have angivet et beredskab for om disponeringer.
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Udvalget har bem ærket de problem er, som vil opstå efter 1992, når 
bevillingen til NoPEF fra den økonomiske handlingsplan bortfalder. 
Udvalget har i anden sammenhæng anvendt dette som eksempel på arbej
de, som vil lide skade ved bortfaldet a f  handlingsplanen. Udvalget forud
sætter, at m inisterrådet i god tid  tager dette problem op og vurderer at 
langtidssikre arbejdet, eventuelt som led i et udbygget Østeuropaprogram .

Regionalpolitik

Et vigtigt spørgsmål for regionalpolitikken er, hvilke konsekvenser en 
tilpasning til EF, f.eks. i form  a f  en EEA-aftale eller medlem sskab for flere 
nordiske lande, vil have på de regionalpolitiske virkem idler i Norden. 
Udvalget har en vis forståelse for, at m inisterrådet mod forventning ikke 
har kunnet fremlægge synspunkter og konklusioner på dette om råde til 39. 
session, men lægger vægt på at dette sker muligt.

Udvalget har tidligere tilsluttet sig, at såvel andre sam arbejdsform er 
som finansieringsm uligheder drøftes og afprøves i forbindelse m ed det 
grænseregionale samarbejde, men forudsat at rådet får lejlighed til at 
debattere og udtale sig om forslagene, inden de iværksættes.

Fiskeri

Udvalget støtter, at fiskerim inistrene har øget prioriteringen a f  de cen
trale fiskeripolitiske spørgsmål vedrørende fiskeriforvaltning og -regule- 
ring på delte fiskebestande og i tilgrænsende fiskerizoner.

Bistand

Udvalget henviser til bem ærkningerne til m inisterrådets beretning C 1, 
hvor udvalget peger på det ønskelige i en revision a f  K øbenhavnskonven
tionen om nordisk bistandssam arbejde.

Udvalget anm oder endvidere m inisterrådet om til rådet at afrapportere 
det nordiske bistandssem inar på handicapom rådet, som afholdes i m arts 
1991.

Bygge- og boligsektoren

Udvalget forudsætter, at resultatet a f  den evaluering, som Budget- og 
Kontroludvalget har gennemført a f  denne sektor, bliver at m inisterrådet 
beslutter at udarbejde et helt nyt sam arbejdsprogram  til drøftelse på ses
sionen i 1992.

Handelspolitik
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Med henvisning til ovenstående foreslår Ø konom isk Udvalg
A: at Nordisk Råd i tilslutning til m inisterrådets redegørelse for pla

nerne for det nordiske sam arbejde (C 2/1991) vedtager følgende
udtalelse:
1. Form  og præsentation a f  årets C 2 findes tilfredsstillende og 

m inisterrådet opfordres til i frem tiden at anvende C 2 som 
planlægningsredskab.

2. Med baggrund i en gennemgang og evaluering af det nordiske 
sam arbejde og dets placering i den internationale om verden, 
bør m inisterrådet fremlægge et frem tidsprogram  til debat på 
40. session.

3. Arbejdsprogram m et for Baltikum og Ø steuropa bør løbende 
udbygges, og den langsigtede finansiering sikres.

4. N oFEP’s fremtidige arbejde i relation til Central- og Ø steuro
pa bør sikres finansielt.

5. Sam arbejdet om teknisk/industriel forskning og udvikling er 
a f strategisk vigtig betydning for udviklingen a f  de nordiske 
landes konkurrencekraft og for en bæredygtig udvikling. Dette 
sam arbejde bør derfor prioriteres højt i beslutninger om plan
lægning og finansiering.

6. M inisterrådet bør indlede en proces, som kan føre til en 
revision a f  K øbenhavnskonventionen om det bistandspoliti- 
ske sam arbejde mellem de nordiske lande.

7. Et nyt program for Bolig- og Byggesektoren bør udarbejdes til 
40. session.

B: at Nordisk Råd tager de til Økonom isk Udvalg henviste dele af
C 2 /1991 til efterretning.

Udvalgets indstilling
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Reservation:

Carl I. Hagen (FrP) stø tter ikke punkterne: A 2, 5 og 7 i udvalgets forslag 
til udtalelse.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Taller aas (H) 
Form and

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

Kim m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pålsson (Sj)
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BILAGA 5

Social- och miljöutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna för 
det nordiska samarbetet (C 2)

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats m inisterrådets redogörel
se om planerna för det nordiska sam arbetet C 2. U tskottet har behandlat 
plandokum entet vid sitt möte i Stockholm den 29 januari 1991.

1. Överordnade prioriteringar

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet i det första 
kapitlet sam m anfattar sina överordnade prioriteringar, vilket m otsvarar 
önskemål som i flera år fram förts från Nordiska rådets sida. H är betonas 
främst att nya initiativ skall vidtas som skall bidra till att stärka de 
nordiska ländernas inflytande i ett stort europeiskt ekonom iskt om råde 
(EES). De nordiska länderna skall vidare gem ensam t tillmötesgå östeuro
peiska önskemål om hjälp och sam arbete på utvalda om råden. Ett första 
steg i denna riktning har m inisterrådet tagit genom sitt arbetsprogram  för 
Baltikum och Östeuropa. Längre ner i C 2 redogörs för sam arbetsinitiativ 
inom olika delom råden i enlighet med dessa prioriteringar.

M inisterrådet fram håller att planeringen för verksam heten för de när
maste åren utgår från en nolltillväxt av budgeten vilket nödvändiggör en 
kraftig prioritering av uppgifterna och stor ekonom isk återhållsam het 
inom de olika om rådena och med adm inistrativa utgifter. Dessutom fram 
håller m inisterrådet att nedtrappningen av den ekonom iska handlingspla
nen, som upphör med utgången av 1992, kom m er att m edföra att budge
tens totala omfång minskar. Den ekonom iska handlingsplanen är en tem 
porär förstärkning av den nordiska budgeten. D etta gäller också de enskil
da elementen i handlingsplanen. M inisterrådet finner det därför viktigt att 
m inisterrådsorganisationen är i stånd till att snabbt ställa om sig och 
tillmötesgå nya krav sam tidigt som m an trappar ner insatsen på om råden 
som blir av m indre betydelse eller där de önskade resultaten bättre uppnås 
på annat sätt än genom m inisterrådet.

Frågan hur arbetet med handlingsprogram m et ” N orden i Europa” skall 
föras vidare efter 1992 får enligt m inisterrådet bedöm as i anslutning till ett 
samlat övervägande av det nordiska sam arbetets fram tid i ett nytt Europa.

Sam m anfattningsvis finner m inisterrådet att det kan bli nödvändigt att 
företa en samlad genomgång av gällande nordiska överenskom m elser och
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avtal samt pågående handlingsprogram med hänsyn till eventuella anpass
ningar i ljuset av de nya utm aningarna och mot bakgrund av den stram a 
budgetsituationen.

Vad gäller möjligheterna till finansiering av nya initiativ inom ramen 
för nolltillväxt påpekar m inisterrådet att medel frigörs då pågående hand
lingsplaner, arbetsprogram  m .m . utlöper. Arbetsprogram m en planläggs 
för 3 —5 år och m inisterrådet har med denna utgångspunkt gjort ett d ia
gram över de medel som frigörs genom att respektive program utlöper. 
M inisterrådet förutsätter att de flesta av de medel som inte avser adm ini
stration eller institutioner blir frigjorda för om disponering i ett 5-årspers- 
pektiv.

U tskottet vill i detta sam m anhang erinra om sitt uttalande i anslutning 
till m inisterrådets forslag till budget 1991 att utskottet ej kände sig bundet 
av att m inisterrådet föreslog en nollbudget utan att det enligt utskottets 
uppfattning borde vara verksam hetens innehåll som var avgörande för 
tilldelningen av ekonom iska resurser.

2. Tvärsektoriella program

Avsnittet om tvärsektoriella program om fattar bl. a. N orden som hem 
m am arknad, nordbors rättigheter, m iljöpolitik, arbetsm arknadspolitik 
m .m . vad gäller insatser inom de övergripande program m en, dvs. ekono
miska handlingsplanen och ” N orden i Europa” .

Dessutom sam m anfattas sam arbetet med Baltikum och Ö steuropa i ett 
avsnitt där m inisterrådet fram håller att N orden som sådant särskilt i 
förhållande till de tre baltiska länderna har möjlighet att spela en särskild 
roll. Utvecklingen i Östeuropa har även skapat nya möjligheter för ett 
utvidgat sam arbete mellan länderna kring Östersjön, inte m inst vad gäller 
miljö, resurser och infrastruktur. M inisterrådet beskriver därefter de be
slutade m iljöfm ansieringsordningarna (fmansieringsbolaget NEFCO och 
den höjda ramen för Nordiska investeringsbankens projektinvesterings
lån, samt även beslutet om 27,5 m iljoner DKK till Nordisk projektexport- 
fond för användning inom exportsektorn. Vidare redogörs för m inisterrå
dets arbetsprogram  för Baltikum och Ö steuropa som består av tre delar, 
nämligen stipendieordning, nordiska inform ationskontor i de baltiska hu
vudstäderna samt en budgetpost för sam arbetsprojekt. K ostnaderna som 
uppgår till 14,3 miljoner DKK för 1991 finansieras med överskottet från
1989, men kom m er att från och med 1992 finansieras över budgeten.

U tskottet anser att m inisterrådet borde ha inhäm tat Nordiska rådets 
synpunkter innan ett så om fattande sam arbetsprogram  fastställdes. U t
skottet finner det även otillfredställande att hela detta program från 1992 
skall finansieras över den ordinarie budgeten utan att någon särskild 
höjning av budgetram en företas. M inisterrådets reserv är helt otillräcklig 
för en sådan satsning.
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U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet på ett annat 
ställe i C 2 (avsnittet om ekonom i och finanspolitik) påpekar att diskussio
nen om hur den nordiska sam arbetsapparaten kan användas för att stödja 
reformprocessen i Ö steuropa har intensifierats och att vissa konkreta 
initiativ tagits t. ex. vad gäller kunskapsöverföring.

Vad gäller miljön inom ett antal sektorer har program eller projekt 
initierats eller förstärkts som berör miljöfrågor. D etta gäller bl. a. sektorer
na energi, transport, jord- och skogsbruk, industri, konsum ent, livsmedel, 
fiskeri och regionalpolitik. Samarbete har etablerats mellan några sektorer 
i form av gem ensamma arbetsgrupper m. m. I budgeten presenterades en 
tablå över miljörelaterad verksamhet inom m inisterrådets samtliga sekto
rer, som i en grov uppskattning, ger den im ponerande siffran 75,3 M DKK, 
dvs. nära tre gånger så mycket som den egentliga miljösektorns anslag. 
Detta ger ett klart uttryck för m inisterrådets starka prioritering av miljö
frågorna, vilket utskottet hälsade med tillfredsställelse i sitt y ttrande över 
m inisterrådets budgetförslag för 1991.

U tskottet saknar både i detta avsnitt och i det övriga plandokum entet 
någon avsiktsdeklaration vad gäller ” N ordbors rättigheter” , som bara 
näm ns som en rubrik. U tskottet uttalade i sitt betänkande över C2/1990 
att nordbors rättigheter i N orden borde vara ett prioriterat om råde i 
m inisterrådets arbete och ej endast utgöra en del av Europaprogram m et, 
och finner att frågans behandling i årets C 2 anger att saken ej prioriteras 
av m inisterrådet. D etta framgår också av m eddelandet i C 1 där m inister
rådet föreslår att rekom m endation nr 33/1990  avskrivs.

3. Arbetsmarknad

Inom arbetsm arknadsavsnittet redogörs för de projekt som ingår i sam- 
arbetsprogram m et ” Norden i Europa” och inom den ekonom iska hand
lingsplanen. Det noteras att man kan förvänta nya arbetsuppgifter om 
EG/Efta-förhandlingarna resulterar i fri rörlighet för arbetskraft mellan 
N orden och EG-länderna. Dessutom blir utvecklingen av EG:s inre m ark
nad och öppningen gentemot Ö steuropa en ny utm aning för det nordiska 
arbetsm arknadssam arbetet. På denna grundval antas det att det revidera
de sam arbetsprogram m et, som antogs 1982, inte längre täcker projektpro
gramm et. Man kom m er därför i de kom m ande åren att arbeta med en 
rullande programplanläggning.

Då den ekonom iska handlingsplanen utgår 1992 anser äm betsm anna- 
kom m ittén för arbetsm arknadsfrågor att de delprogram inom arbetsm ark
nadsom rådet som ingått häri, nämligen effektivisering av den nordiska 
arbetsförm edlingen, flaskhalsprojektet och paraplyprojektet, måste fort
sätta och följaktligen från 1992 tilldelas ett extra anslag m otsvarande det 
hittillsvarande anslaget under den ekonom iska handlingsplanen, i varje 
fall fram till 1994.
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U tskottet som i sina tidigare betänkanden ställt sig bakom dessa pro
gram insatser vill tillstyrka äm betsm annakom m itténs yrkande.

Tre projekt avser insatser för utsatta grupper på arbetsm arknaden, där
ibland ungdom sarbetslösheten åren 1992—1994. U tskottet som vid sina 
tidigare betänkanden starkt tillstyrkt dessa projekt vill fortsatt tillstyrka 
dessa insatser och därvid särskilt understryka att insatser även fortsätt
ningvis bör riktas mot ungdom sarbetslösheten. D etta är betydelsefullt då 
det av m inisterrådets berättelse C 1 fram gått a tt man överväger att lägga 
ned sistnäm nda insatser av prioriteringskäl.

4. Arbetsmiljö

M inisterrådet redogör for den nordiska arbetsm iljökonventionen, som 
trädde i kraft den 23 m ars 1990 sam t sam arbetsprogram m et på arbets
m iljöom rådet som om fattar perioden 1990—1993. Program m et syftar till 
nordiska insatser kring mål och m etodutveckling i m yndigheternas till
synsverksamhet, harm onisering av föreskrifter i ett europeiskt perspektiv 
sam t ett fördjupat sam arbete på forskningsom rådet och utökat sam arbete 
på utbildningsom rådet. Dessutom understryks att m insterrådet skall sam 
råda med arbetsm arknadens parter vad gäller tilläm pningen och uppfölj
ningen av arbetsm iljökonventionen. Inom de övergripande om rådena re
dovisas tre insatsom råden inom  ramen for ”N orden i Europa” , nämligen 
standardisering på arbetsm iljöom rådet, effekter av EG:s arbetsplatsdirek
tiv och provnings- och certifieringsordningar. Inom  den ekonom iska 
handlingsplanen näm ns standardisering på arbetsm iljöom rådet och kon- 
cernfackligt sam arbete (dock utan att sistnäm nda rubrik specificeras eller 
något sägs om innehållet).

U tskottet noterar med särskilt intresse projektrubriken ”Ekonomiska 
drivkrafter fór arbetsm iljöförbättringar” vilken avser utbyggt sam arbete 
kring forskning om arbetsmiljö. P rioriterade uppgifter är att undersöka 
vilka konsekvenser olika regleringsformer har for företags- och samhälls
ekonom in sam t vilken betydelse den psykiska och sociala arbetsm iljön har 
for företagens ekonom iska situation. Vidare skall modellerna för ekono
miska konsekvensberäkningar utvecklas. U tskottet som även på m iljöom 
rådet understrukit betydelsen av ekonom iska styrmedel, ser positivt på 
detta arbete.

Vad gäller den nordiska gränsvärdesdokum entationen (hygieniska 
gränsvärden) noteras att verksam heten väntas få allt högre internationell 
betydelse via sam arbetsavtal med europeiska och am erikanska kriterie- 
grupper. M inisterrådet planerar inrättandet av m otsvarande samarbete 
inom  det arbetsfysiologiska och belastningsergonomiska om rådet.

Vad gäller kemiska äm nen påpekas att m inisterrådet på rekom m enda
tioner av Nordiska rådet kartlägger ett antal kemiska äm nen i arbetsm iljön 
med sikte på riskerna för reproduktionsskador, skador på nervsystemet
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samt allergier. Man kom m er att söka nå fram till gem ensam m a nordiska 
kriterier för att u tarbeta en nordisk lista över m isstänkta reproduktions- 
skadade äm nen. V idare vill m inisterrådet förstärka det nordiska sam arbe
tet kring toxikologisk forskning.

U tskottet noterar detta med tillfredsställelse och vill erinra om rådets 
rekom mendation nr 31/1990  om toxikologiskt institut.

Vad gäller problem för speciella branscher och yrkesgrupper prioriteras 
om rådena anpassning av arbetsm iljön till äldre arbetstagare, positiva ex
empel på hur arbetsm iljö och arbetsvillkor kan tillrättaläggas för både 
mäns och kvinnors krav sam t vårdsektorns arbetsm iljöproblem .

U tskottet noterar med intresse att m inisterrådets aviserade jäm förelse 
av arbetsrätten i de enskilda nordiska länderna nu slutförs. Den avses ligga 
till grund för överläggningar med arbetsm arknadens parter angående even
tuella behov för harm onisering och en eventuell nordisk konvention på 
arbetsrättsom rådet. U tskottet em otser detta vidare arbete med intresse 
och vill erinra om att m inisterrådet i program m et ”N orden i Europa” 
uttalar att en jäm förelse skall göras mellan EG -ländem as lagstiftning och 
reglering av m edinflytandet och den nordiska sam arbetsm odellens mer 
dispositiva lagstiftning. Eventuella konsekvenser för nordisk arbetsrätt av 
den ökande internationaliseringen av arbetslivet skall lyftas fram.

Vad gäller budgetkonsekvenserna förutsätter äm betsm annakom m ittén 
på arbetsm iljöom rådet att verksamheten trots ökade am bitioner skall kun
na genom föras inom en oförändrad budgetram . Fram  till 1992 tillkom m er 
medel inom den ekonom iska handlingsplanen.

5. Social- och hälsovård

Inledningsvis erinras om det gällande sam arbetsprogram m et som tar sin 
utgångspunkt i W HO:s program ” Hälsa för alla år 2000” . De olika institu
tionerna räknas upp, dock utan att m an näm ner det nya centret för 
handikapphjälpm edel i Tam merfors, som fram till 1992 fungerar på för- 
söksbasis och kontaktm annaorganet för narkotikafrågor som från 1990 är 
ett perm anent organ med ett årligt anslag på 1 m iljon DKK.

Efter en översiktlig redogörelse för de delar av projektarbetet som faller 
under planen ” N orden i Europa” tar m inisterrådet upp det påböljade 
arbetet med koordinering av den nordiska trygghetskonventionen med 
EG-reglerna, vilket även berörs i det inledande kapitlet. U tskottet vill i 
detta sam m anhang erinra om de synpunkter som anfördes vid mötet med 
social- och hälsovårdsm inistrarna, nämligen att man borde gå igenom den 
nordiska konventionen för att förstärka den så att den kunde bli ett 
hållbart instrum ent för bevakning av den sociala dim ensionen inom ra
men för EES-förhandlingarna. I annat fall fanns det risk för en sänkning av 
den nordiska trygghetsnivån vid en harm onisering med EG.

Projektets långvariga socialhjälpstagare i N orden som särskilt skall bely-
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sa vad som kan göras for att bringa socialhjälpsmottagare ut ur soci- 
alhjälpssituationen, det vill säga in på arbetsm arknaden, bör som utskottet 
tidigare framhållit sam ordnas med projektet för utsatta grupper på arbets
m arknaden vad gäller risken för utförsäkring.

U tskottet har vid flera tillfällen yrkat på högre prioritering för projekt 
inom  bam om rådet. M inisterrådet bekräftar i C 2 att om rådet är högt 
prioriterat och att äm betsm annakom m ittén arbetar med att ta  fram nya 
projekt däribland ett om utsatta barn. U tskottet finner det i och för sig 
tillfredsställande, men ifrågasätter om detta om råde ej redan bör kunna 
specificeras.

Vad gäller handikappom rådet pekas särskilt på arbete med tolkutbild
ning för hörselhandikappade. U tskottet hälsar den nya stödordningen för 
de handikappades nordiska sam arbete med tillfredsställelse även om an
slaget tills vidare endast kom m er att uppgå till 1,5 miljoner DKK, dvs. 
hälften av det ansökta beloppet.

U tskottet anordnade ett sem inarium  om handikappades levnadsvillkor i 
N orden i oktober 1990 och kom m er på grundval därav att föreslå ett antal 
delom råden för särskild uppm ärksam het, däribland åtgärder för att ge 
handikappade ökade möjligheter till deltagande i samhället.

U tskottet hälsar med tillfredsställelse att m inisterrådet överväger m öj
ligheterna att låta kiropraktorer ingå i den nordiska överenskommelsen 
om gemensam arbetsm arknad för hälso- och sjukvårdspersonal.

Vad speciellt gäller insatser gentem ot Östeuropa noterar m inisterrådet 
att Nordiska hälsovårdshögskolan är i färd med att utarbeta en gemensam 
europeisk public health-utbildning som även inkluderar Östeuropa. Dess
utom  avser skolan att anordna särskilda kurser för östeuropeiska ledare 
inom hälsoväsendet och enventuellt i sam arbete med W HO ett antal 
sem inarier om de nordiska social- och hälsovårdssystemen riktade till 
östeuropeiska politiker och adm inistratörer. U tskottet finner hälsovårds- 
högskolans insatser vara ett positivt inslag i det nordiska arbetet för att 
m öta de nya utm aningarna.

Slutligen vill utskottet erinra om de synpunkter som anfördes vid mötet 
med social- och hälsovårdsm inistrarna, där utskottet beklagade att m inis
terrådet ej såg sig i stånd att utarbeta något handlingsprogram för att 
m inska alkoholkonsum tionen och även uttalade farhågor för den nordiska 
alkoholpolitikens fram tid vid ett närm are sam arbete med EG. U tskottet 
vill erinra om att trafiksäkerhetsom rådet har ett projekt på alkoholom rå
det nämligen avseende åtgärder mot trafikonykterhet. Vad gäller social- 
och hälsovårdssidan anser utskottet att de fram tida riskerna vad gäller 
alkoholpolitiken vid en harm onisering med EG borde utredas.

6. Miljö

M inisterrådet redogör översiktligt för det allm änna m iljöprogram m et
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och de 1990 antagna handlingsplanerna mot luftförorening, mot förore
ning av havet samt för renare teknologi, avfall och återvinning. Program 
men avseende luftförorening och avfall om fattar projektprogram  m edan 
handlingsplanen mot förorening av havet sägs förutsätta betydande utred
nings- och datasam m anställningsuppgifter, både om den m arina miljön 
och tekniska/adm inistrativa åtgärder mot utsläpp från industri, kom m u
nala anläggningar och jordbruk. Större delen avser nationella insatser. 
U tskottet noterar dessa översiktliga beskrivningar, men finner det otill
fredsställande att planeringsdokum entet ej innehåller några mer detaljera
de uppgifter om vilka projekt som skall prioriteras de närm aste åren. 
Särskilt gäller detta avfallsom rådet där det bara sägs att uppföljningen 
kom m er att ske i ett antal olika projekt. En specificering av vad som skall 
prioriteras under de närm aste åren hade här varit på sin plats, i synnerhet 
som själva handlingsprogram m et innehåller ett stort antal konkreta 
projektförslag.

Vad gäller insatserna inom de tvärsektoriella program m en ges endast en 
uppräkning i rubriken av m iljöinsatserna inom ramen för ” N orden i 
Europa” och den ekonom iska handlingsplanen.

U tskottet vill vad gäller Europaprogram m et erinra om sitt uttalande den 
29 jun i 1990 att vad gällde miljöpolitiken gick de nordiska länderna i 
spetsen och utgjorde en förebild för det övriga Europa. U tskottet konstate
rade att EG, genom att de gem ensamma reglerna var minim iregler på en 
rad om råden, gjorde det möjligt för m edlem sstaterna att upprätthålla eller 
införa strängare krav om dessa var i överensstäm m else med EG-lagstift- 
ningen. U tskottet utgick från att detta kunde tolkas så att miljöhänsyn fick 
gå före det övergripande syftet att avveckla alla handelshinder.

Vad gäller projektom råden utanför de ovannäm nda handlingsprogram 
men noterar utskottet med intresse att m inisterrådet avser att påbörja ett 
sam arbete med W HO om en internationellt förankrad kunskapssam m an- 
ställning om samhällsbuller samt att sam arbetet beträffande kemikaliers 
hälso- och miljöeffekter syftar till att ge ett direkt underlag för myndighe
ternas beslut, i första hand vad gäller de krav som kan ställas på tillverka
re, im portörer och andra leverantörer av kemikalier.

U tskottet noterar med tillfredställelse att projektarbetet inom natur- 
vårdsom rådet skall sam m anföras under en gemensam nordisk handlings
plan för naturvård. U tskottet em otser ett m inisterrådsförslag härom.

Vidare noterar utskottet att ett gem ensamt projekt pågår i sam arbete 
med jordbrukssektorn om kulturlandskapet — i avsnittet om jord- och 
skogsbruk noterar utskottet att ett projektförslag framlagts om användning 
och sam ordning av styrmedel i miljö- och jordbrukspolitiken, och att ett 
projekt för analys av konsekvenser av ekologiskt och extensivt jordbruk 
pågår. S istnäm nda framhölls som önskvärt i utskottets betänkande till 
extrasessionen 1988 angående nordiskt miljöprogram.

Inom jord- och skogsbruksområdet u ttalar även m inisterrådet avsikten
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att utvärdera olika åtgärder mot urlakning av närsalter och organiskt 
material. Redogörelse görs också för projekt om miljövänliga skogsbruks- 
form er sam t skydd av skogarna mot föroreningar och andra m iljöhot. 
Vidare planläggs ett projekt för m iljökvalitetsövervakning inom  jord- och 
skogsbruksom rådet.

Det är också en m ålsättning att etablera gem ensamma procedurer för 
mätning, utvärdering och rapportering vad gäller urlakning av närsalter till 
havsom rådena.

U tskottet ser dessa projekt med tillfredsställelse och förutsätter att en 
sam ordning sker mellan miljö- och skogsbrukssektorerna.

Avslutningsvis konstaterar m inisterrådet att handlingsplanen på miljö
om rådet och övrig prioriterad verksamhet genomförs inom  ram en för 
miljösektorns ordinarie budget. U tskottet uttalade i sitt y ttrande över 
m inisterrådets budgetförslag tveksam het huruvida de i handlingsplanerna 
angivna medelsbehoven skulle kunna tillfredsställas inom ramen för bud
geten. U tskottet noterar dock att m inisterrådet anser att så är fallet inte 
m inst då många av de erforderliga insatserna kan utföras på nationellt 
plan, och som ovan framgår inom jord- och skogsbrukssektorn.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts föreslår social- och miljöutskot-

A. att N ordiska rådet med anledning av m inisterrådets redogörelse för
planerna för det nordiska sam arbetet (C2) an tar följande uttalande:
1. Nordbors rättigheter bör kvarstå som ett sam arbetsom råde och 

bevakas inte m inst i sam band med en ökad harm onisering med 
EG:s regler.

2. Ungdom sarbetslösheten bör även fortsatt vara föremål för nor
diska insatser.

3. Den nordiska sociala tryggheten får ej försvagas i sam band med 
en ökad harm onisering med EG:s regler. Trygghetskonventionen 
bör utgöra en bas för att bevaka den sociala dim ensionen i för
handlingarna med EG.

4. De nordiska ländernas alkoholpolitiska strävanden får ej försva
gas i sam band med en ökad harm onisering med EG. M inisterrå
det bör undersöka m öjligheterna att bibehålla de nordiska länder
nas alkoholpolitik.

5. Ett m inisterrådsförslag om nordisk handlingsplan för naturvård 
bör föreläggas Nordiska rådet innefattande åtgärder inom både 
miljösektorn och jo rd- och skogsbrukssektorn.

6. Med hänsyn till de stora m iljöproblem en i Sovjet och Baltikum 
och de begränsade resurserna måste stark prioritering och m ålin
riktning av m iljöinsatserna ske. 1 första hand måste åtgärderna 
inriktas på de mest skadliga föroreningarna.

7. D et största problem et är bristen på kapital, vilket försvåras av att 
de baltiska republikerna inte anses kreditvärdiga. De nordiska
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ländernas regeringar bör besluta om ytterligare en kreditordning 
inom ramen for N ordiska investeringsbanken, avseende m jukare 
villkor för m iljöinsatser i Baltikum.

B. att Nordiska rådet lägger de till social- och m iljöutskottet hörande 
delarna av dokum entet C 2 till handlingarna.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Tore A. L iltved (A)

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förm an
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Kulturutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna för 
det nordiska samarbetet (C 2)

1. Inledning

Till kulturutskottet har av N ordiska rådets presidium  hänvisats N ordis
ka m inisterrådets redogörelse om planerna för det nordiska sam arbetet. 
U tskottet har behandlat redogörelsen vid sitt m öte den 28 — 29 januari 
1991 i Stockholm. U tskottet har tagit ställning till kapitel 1: O verordnede 
prioriteringer i m inisterrådets arbejde, kapitel 2: Tværsektorielle program 
mer, kapitel 3: Sam m enfatning af de budgetmæssige udsigter samt kapitel 
4:6 — 9 om nordisk kultur-, forsknings- och utbildningssam arbete.

2. Allmänt om C 2-dokumentet

Kulturutskottet har de två föregående åren fram fört önskemål till m inis
terrådet om ett m era m ålinriktat C 2-dokum ent, innehållande bestäm da 
politiska prioriteringar och beskrivningar av planerade aktiviteter de när
maste åren.

U tskottet finner att det nu framlagda C 2-dokum entet har en klart bättre 
utform ning än tidigare med tydligare översikt över prioriterade och pågå
ende projekt.

U tskottet konstaterar att enligt dokum entet är de nu prioriterade om rå
dena inom m inisterrådet N orden i Europa, härunder Baltikum och Ö st
europa, sam arbetet på kulturom rådet inklusive forskning sam t det tvär- 
sektoriella m iljösam arbetet. U tskottet kan em ellertid inte utläsa vilka 
om råden som kom m er att bli prioriterade de närm ast kom m ande åren 
inom N ordiska m inisterrådet. 1 N ordiska m inisterrådets verksam hetsbe
rättelse för 1990 (C  /)  hänvisas till N ordiska rådets yttrande 4 /1 990/k  där 
rådet hem ställer till m inisterrådet att i fortsättningen prioritera kulturom 
rådet även efter att kulturhandlingsplanen upphör att gälla. M inisterrådet 
m eddelar att dess överväganden angående perioden efter 1991 fram går av 
C 2-dokum entet 1991 — om det fram tida nordiska sam arbetet. U tskottet 
konstaterar med besvikelse att m inisterrådet inte har vidhållit detta u tta
lande.

U tskottet konstaterar vidare att C 2-dokum entet inte har blivit det 
politiska plandokum ent utskottet upprepade gånger har önskat. De flesta 
uppräknade projekt sträcker sig endast fram t.o.m . år 1991, vilket redan

BILAGA 6
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kunde utläsas i Nordiska m inisterrådets budget för 1991. C 2-dokum entet 
borde em ellertid innehålla prioriterande projektbeskrivningar över de när
maste åren. I enstaka fall har dock m inisterrådet uppräknat projekt fram 
till 1993 eller längre, men det rör sigom  projekt inom handlingsplaner eller 
-program redan antagna eller förelagda för Nordiska rådet.

Enligt C 2-dokum entet är planläggningsunderlaget for de närm aste åren 
nolltillväxtbudgetering. Nordiska rådet har upprepade gånger önskat att 
sektorram ar anges i en fram tida budgetöversikt. U tskottet förutsätter att 
m inisterrådet i fortsättningen redovisar sektorram ar inom budgeten i C 2- 
dokum entet.

Det framhålls att m inisterrådet kom m er att evaluera nuvarande åtagan
den rörande kulturom rådet med sikte på att frigöra så stora resurser som 
möjligt för nya behov och söka alternativa finansieringskällor för existe
rande nordiska institutioner och sam arbetsorgan. U tskottet har även fått 
ett m inisterrådsförslag om arbetsprogram  för ändrad finansiering och 
organisation av kultursektorns institutioner, sam arbetsprogram  och andra 
perm anenta aktiviteter för behandling. U tskottet har svårt a tt bedöm a 
relevansen av de inom C 2-dokum entet prioriterade aktiviteterna efter 
1991 när denna omläggning inte har företagits. U tskottet anlägger därför 
huvudsakligen allm änna synpunkter på planeringen inom kulturom rådet.

3. Kulturområdet

Förutom  de prioriterade åtgärderna i det tvärsektoriella programmet 
N orden i Europa till 1992 räknar m inisterrådet upp andra prioriterade 
åtgärder inom om rådena allm änkultur, utbildningspolitiskt samarbete, 
forskning och högre utbildning.

1 C 2-dokum entet förklaras att enligt kulturhandlingsplanen skulle bud
geten på kulturom rådet höjas med 35 M DKK ovanför 1987 års prisnivå. 
På grund av den generellt stram a budgetsituationen i m inisterrådet kan 
denna m ålsättning em ellertid inte uppfyllas. M inisterrådet förklarar inte 
om detta gäller kulturhandlingsplanen som helhet eller endast inför år 
1991. U tskottet har upprepade gånger fram hållit att det inte kan acceptera 
att N ordiska m inisterrådet antar en handlingsplan med bestäm da fastlag
da budgetkonsekvenser och sedan inte står fast vid den.

U tskottet anser att i ett läge av ständiga politiska förändringar i Europa 
borde Nordiska m inisterrådet ha klara m ålsättningar om hur det fram tida 
nordiska sam arbetet bör se ut sam t dess roll i den baltiska/östeuropeiska 
utvecklingen och inom Västeuropa. U tskottet fram håller att sam arbetet 
med Baltikum är ett viktigt om råde och avser under de närm aste åren följa 
upp de initiativ N ordiska rådets presidium  har tagit i frågan.

U tskottet betonar att det är viktigare än någonsin att värna om det 
nordiska kulturarvet och kulturidentiteten och sam tidigt föra ut idén om 
den nordiska kulturm odellen. Det är utskottets uppfattning att m inisterrå-
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det klart borde deklarera kulturom rådet som det största prioriteringsom rå
det inom det nordiska sam arbetet fram över. K ulturutskottet anser att 
förutsättningarna för det nordiska kultursam arbetet kan ändras så snart 
som flera av de nordiska länderna söker medlem sskap i den europeiska 
gemenskapen. U tskottet har i sitt arbete bekantat sig med kultursam arbe
tet inom  EG och konstaterar att kulturom rådet in ta r en särställning när 
det gäller Rom -traktaten och EG -sam arbetet i övrigt. U tskottet anser att 
sam arbetet inom den europeiska gem enskapen med dess ekonom iska prio
riteringar kan utgöra en fara och sam tidigt en utm aning för små länders 
kulturer. De små länderna har ett berättigat krav att kunna tillgodose sina 
kulturella särdrag, språk m. m. Samtidigt kan em ellertid europeiskt kultur
sam arbete ge de små länderna tillgång till en rikare kulturell mångfald. 
U tskottet fram håller därför att N orden bör ta  initiativ  för a tt få sam arbetet 
i Europa att i ökad om fattning röra sig m ot kulturell mångfald, konstnärlig 
yttrandefrihet, upplysning och dem okrati. U tskottet kom m er for sin del 
att prioritera detta arbete den närm aste tiden och hem ställer till N ordiska 
m inisterrådet att också göra detta. U tskottet avser inleda ett sam arbete 
med EG när det gäller kultur- och utbildningsfrågor, b l.a . beträffande 
ömsesidigt tillträde till Erasmus- och N ordplus-program m en.

Inom  det allmänkulturella området uppräknas i C 2-dokum entet en del 
institu tioner och redan etablerade ordningar som i tidsperioden 1991—92 
endast skall fortsätta sin verksam het enligt plandokum entet. U tskottet kan 
inte utläsa någon som helst prioritering på dessa om råden, förutom  att de 
förmodligen inte blir nedlagda i m ellantiden. D etta gäller t. ex. N ordiska 
m usikkom m ittén och N ordiska rådets m usikpris, N ordens Hus på Färöar
na och i Reykjavik, N ordens institut på Åland m. m. Vissa uppräknade 
projekt har m inisterrådet inte ens fattat beslut om, t. ex. N ordiskt konst- 
och kulturcenter i Nuuk. U tskottet har svårt a tt se hur dessa projekt kan 
förklaras prioriterade och utgår ifrån en seriös prioritering inför fram ti
den.

U tskottet har upprepade gånger, även i sitt betänkande över C 2-doku
m entet förra året, hem ställt till N ordiska m inisterrådet att de ekonom iska 
resurserna till N ordiska kulturfonden kraftigt utökas. U tskottet har tagit 
del av m inisterrådets m eddelande om att av budgetmässiga skäl kan m inis
terrådet inte på nuvarande tidpunkt genom föra alla de intentioner som 
finns i kulturhandlingsplanen, däribland att utvidga kulturfondens resur
ser. M inisterrådet hänvisar till m inisterrådsförslaget om arbetsprogram  
för ändrad finansiering och organisation av kultursektorns institutioner 
och andra perm anenta samarbetsorgan och fram håller att en ökning av 
resurserna till Nordiska kulturfonden kom m er att ingå i övervägandena 
om fördelning av de fria medel som arbetsprogram m ets genom förande 
innebär. U tskottet kom m er att följa upp äm net vid behandlingen av 
m inisterrådsförslaget.

M ed ändrade politiska strukturer i Europa öppnas möjligheter för nya
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sam arbetsom råden på kulturom rådet. U tskottet fram håller vikten av att 
m inisterrådet fortsätter arbetet med arbetsprogram m et for Baltikum /Ö st
europa som påbörjades 1990. Även länderna kring Östersjön håller på att 
närm a sig varandra med konkreta sam arbetsprojekt. Inom Europarådet 
planerar m an för närvarande ett projekt om kulturturism  inom  det gamla 
H ansaom rådet i syfte att stärka den gem ensam m a kulturidentiteten på 
om rådet. Europarådet har inbjudit N ordiska rådet och de nordiska länder
na att planera och iverkställa projektet i sam arbete med Europarådet. 
U tskottet är av den uppfattningen att projektet är av stort intresse och att 
de nordiska länderna med sitt sedan gam malt etablerade kultursam arbete 
är väl ägnade att delta i ett sådant projekt. U tskottet anser att projektet 
bäst organiseras i sam arbete mellan N ordiska rådet, N ordiska m inisterrå
det och Europarådet.

På utbildningens om råde kan utskottet inte utläsa några särskilda priori
teringar efter 1991 förutom  de som redan finns i NordM ÅL och besluten 
om N ordplus-junior. U tskottet skulle ha önskat klarare fram tidsram ar för 
projekt som t. ex. elevutväxling, dataprogram gruppen m .m . U tskottet vill 
em ellertid fram hålla sin tillfredsställelse med att m inisterrådet avser u t
vidga folkhögskolestödet under en treårig försöksperiod, ett om råde som 
är ständigt prioriterat av utskottet.

Beträffande forskningsom rådet uppräknas om råden redan behandlade i 
N ordiska forskningspolitiska rådets riktlinjer, vilka utskottet har anlagt 
synpunkter på och därför hänvisar till.

På den högre utbildningens om råde utlovas den tidigare av kulturutskot
tet önskade evalueringen av N ordplus-program m et. Syftet med evalu
eringen är att kom m a med förslag till program m ets vidareutveckling men 
sam tidigt lägger m inisterrådet fram m inisterrådsförslag om sam arbetspro
gram inom högre utbildning inom vilket N ordplus-program m et planeras 
utbyggas med en rad nya stödform er och sam finansieringsordningar. Dess
utom  utlovas sam arbetsfräm jande inform ations- och stödaktiviteter in
byggda i Nordplus-program m et samt inform ationsinitiativ  beträffande 
högre utbildning i N orden i allm änhet. U tskottet anser dessa åtgärder vara 
mycket angelägna om än inte i harm oni med varandra.

I C 2-dokum entet fram förs upprepade gånger det faktum  att kultursam 
arbetet inte kan upprätthålla sin nuvarande aktivitetsnivå med den förelig
gande budgetförutsikten och med hänsyn till att nya prioriterade om råden 
kom m er att kräva mycket stora resurser framöver. Ett frågetecken kan 
därför ställas bakom hela C 2-planeringsdokum entet beträffande åtgärder 
som skall företas efter 1992 på kulturom rådet.

4. Utskottets förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts och att utskottet separat 
behandlar ett m inisterrådsförslag om arbetsprogram  för ändrad finansi-
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ering och organisation av kultursektorns institutioner, sam arbetsprogram  
och andra perm anenta aktiviteter foreslås:

A. Att Nordiska rådet med anledning av de till kulturutskottet hänvisa
de avsnitten antar följande yttrande:
N ordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet 
att senast under 1992 finansiera kulturhandlingsplanen med den 
resterande sum m an av 35 M DKK ovanför 1987 års budgetnivå 
att initiera och organisera ett projekt om N orden och kulturen i 
fram tidens Europa
att ingå ett sam arbete med N ordiska rådet och Europarådet om 
kulturturism
att fortsatt utveckla och stödja ungdoms- och utväxlingssam arbetet

B. Att Nordiska rådet lägger de till kulturutskottet hänvisade delarna 
av C 2/1991 till handlingarna.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förman

Helga Haugen (KrF) 

Äntero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

Bruno Poromaa (s) 

M irja Ryynänen (Kesk.)

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Riitta  Saastamoinen (Kok.)

Krister Skånberg (mp)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över berättelse från Nordiska investeringsbanken (N IB)1

Indledning

Til Ø konom isk Udvalg er henvist beretningerne for aktiviteterne i 1990 
fra Nordisk Investeringsbank, N ordisk Projekteksportfond, Nordisk 
Udviklingsfond og Nordisk Industrifond.

Udvalget har behandlet beretningerne på modet den 25. februar 1991 i 
København og besluttet at afgive følgende betænkning.

Nordisk Investeringsbank (NIB)

Virksomheden 1990 

Nordisk Investeringsbank oprettedes i 1976 og har til opgave at yde lån 
på bankmæssige vilkår til finansiering af investeringer m .v . af nordisk 
interesse.

NIB ejes af de 5 nordisk lande, og har i 1990 på trods a f  nedgraderingen 
a f  flere af de nordiske landes internationale kreditværdighed, bevaret sin 
stilling med højest mulige internationale kreditværdighed.

De nordiske lande har i 1990 tilført banken 15 mill. SDR. D ette beløb er 
sidste del af de 200 mill. SDR, som landene har aftalt at indbetale af den 
samlede grundkapital på 1,6 mia. SDR.

Bankens overskud er i 1990 steget til lidt over 37 mill. SDR, hvilket er 
en forøgelse med 11 mill. SDR i forhold til 1989. Banken foreslår største
delen a f  dette beløb overført til forskellige reservefonds, hvorefter kravet i 
statutterne om at reservefonden skal udgøre m indst 10 % af  grundkapita
len før overskud kan uddeles til ejerne nu er opfyldt. Banken foreslår 
derfor at det resterende beløb (8 mill SDR) uddeles som overskud til 
ejerne.

Balancen for NIB blev 5 227 mill. SDR en forøgelse på 953 mill. SDR. 
Banken har heller ikke i 1990 haft tab på kreditterne.

Banken har i 1990 oplevet en øget efterspørgsel efter lån særligt på den 
nordiske låneordning, mens udbetalingerne til Central- og Ø steuropa er 
mindsket noget sam m enlignet med året før.

1 Berättelsen tryckt och utgiven separat av Nordiska investeringsbanken.
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NIB har i 1990 oplevet en særlig stor efterspørgsel efter lån til miljø
projekter og det anføres at ca 20 % a f  alle udbetalinger over den nordiske 
ordning udbetales til m iljørelaterede projekter.

Banken har øget sine aktiviteter i forbindelse med internationale miljø
projekter. Banken deltager således i aktionsgruppen vedrørende Østersøen 
og i finansforhandlingerne vedrørende m odernisering a f  nikkelsmeltevær- 
kerne på Kola-halvøen. G ennem  starten a f  m iljøfinansieringsselskabet 
NEFCO bidrages endvidere til opbygning a f  produktion a f  m iljøudstyr i de 
central- og östeuropæiske lande.

NEFCO, som påbegyndte sin virksomhed i 1990, afgiver i øvrigt sin 
egen selvstændige beretning, første gang for virksom heden i 1990 og 1991.

Udvalgets synspunkter

M inisterrådet har i brev a f  6. novem ber 1990 besvaret udvalgets 
henvendelse via Præsidiet a f  30. jan u ar 1990 vedrørende visse forhold 
om kring NIB.

M inisterrådet kom m enterer bl. a. i brevet PIL-ordningens særlige nor
diske og internationale rolle. M inisterrådet konstaterer således en øget 
efterspørgsel efter PIL-lån fra Central- og Ø steuropa og fra Sydøstasien.

Det er m inisterrådets opfattelse, a t PIL-ordningen med den nyligt gen
nem førte forhøjelse a f  låneram m en til 1000 mill. SDR garanterer kontinu
itet for virksom heden 2 —3 år frem over med det nuværende arbejdsni- 
veau. M inisterrådet har sam tidig overfor banken signaleret en vis forsigtig
hed. M inisterrådet tilkendegiver at ville overveje at stille m inisterrådsfor- 
slag om eventuel udvidelse a f  ram m en, når bankens bestyrelse til sin tid 
frem sætter begrundet forslag herom.

Udvalget tager disse vurderinger og oplysninger til efterretning og vil i 
øvrigt følge sagen via m inisterrådets og bankens beretninger.

Om NIB’s lønsom hed konstaterer m inisterrådet, at denne har ligget på 
linie med andre specialkreditinstitutioner. Indtjeningen for 1989 var rela
tiv t dårlig, men m inisterrådet referer til at banken forventer at resultatet 
bliver bedre i 1990.

Udvalget konstaterer at det a f  bankens beretning fremgår, at forudsigel
sen om øget indtjening i 1990 har holdt stik.

M inisterrådet fremhæver at NIB har en naturlig vigtig rolle at spille i 
udbygningen a f  de økonomiske forbindelser mellem N orden og landene i 
Central- og Ø steuropa, og at denne rolle skal udfyldes i sam arbejde med 
andre nordiske institutioner. Der peges på at NIB har oparbejdet stor 
erfaring med udlån til central- og østeuropæiske lande, og at virksomheden 
bør rettes mod de om råder, som har særlig nordisk interesse f. eks. Balti
kum, Østersøregionen og Kola.

Udvalget deler m inisterrådets vurderinger om kring N IB’s og andre nor
diske institutioners rolle i udbygningen af de økonomiske relationer mel
lem N orden og om verdenen.
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Med udgangspunkt i årets beretning fra N1B konstaterer udvalget med 
tilfredshed, at låneram m en for PIL-ordningen er udvidet som forudsat og 
at NEFCO er sat i funktion.

Det fremgår i øvrigt, at banken har haft et år med en god indtjening og at 
der nu igen udbetales overskud til ejerne. Udvalget finder denne udvikling 
tilfredsstillende.

Udvalgets indstilling 

Udvalget indstiller med disse bem ærkninger at Nordisk Råd tager beret
ningen over virksomheden i 1990 fra Nordisk Investeringsbank til efterret
ning.

København, den 25. februar 1991

Gunilla A ndré (c) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m)

Terje Davidsen (Sb)

Lars P. G ammelgaard (KF) 

Hans Gustafsson (s)

Carl I. Hagen (FrP) 

Kjellbjørg Lunde (SV)

Poul Nielson (S)

Gustav Björkstrand (SFP) 

Lahja E xner (s) 

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

M arianne Jelved (RV) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

K im m o Sasi (Kok.)

Anders Taller aas (H)
Form and
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Ekonomiska utskottets betänkande
över berättelse från Nordiska projektexportfonden 
(NoPEF)1

Indledning

Til Økonomisk Udvalg er henvist beretningerne for aktiviteterne i 1990 
fra Nordisk Investeringsbank, Nordisk Projekteksportfond, Nordisk 
Udviklingsfond og N ordisk Industrifond.

Udvalget har behandlet beretningerne på mødet den 25. februar 1991 i 
København og besluttet at afgive følgende betænkning.

Nordisk Projekteksportfond (NoPEF)

Virksomheden 1990 

N oPEF oprettedes i 1982 og har til formål at styrke nordiske virksom he
ders internationale konkurrencekraft på projekteksportom rådet ved at 
støtte eksportprojekter a f  nordisk interesse.

Fondens støtte gives som vilkårslån eller bidrag til udarbejdelse af 
forudsætnings- og lønsom hedsstudier i forbindelse med konkrete eks
portprojekter, afholdelse a f  internationale sem inarer, grundlæggende m ar
kedsstudier og lignende på om råder, hvor nordiske virksom heder er kon
kurrencedygtige og hvor nordisk interesse foreligger.

Fonden har sit hovedsæde i Helsingfors og har 5 ansatte over det 
ordinære budget samt 1 sagsbehandler på m iljøom rådet finansieret over 
den økonomiske handlingsplan.

Fonden indgår i sam arbejdsgrupper med de nordiske landes eksport- 
frem m eorganisationer og med institutioner, som arbejder med industriel 
udvikling og sam arbejde med udviklingslandene. Fonden sam arbejder 
endvidere med NIB, N D F og NEFCO på projektbasis samt med en række 
internationale organisationer på sit område.

I 1990 blev registreret 57 nye projektansøgninger, hvilket stort set ligger 
på sam m e niveau som i 1989. D er blev bevilget 27 nye projektlån. Samlet 
blev der bevilget ca. 7,5 mill. FIM i støtte, heraf om kring halvdelen til 
m iljøprojekter under økonomisk handlingsplan.

A ktiviteten i relation til Central- og Ø steuropa har været relativt stor i 
1990. Således angik 70% af  de nye ansøgninger og 60%  af  de im ødekom ne 
ansøgninger projekter i dette område.

1 Berättelsen tryckt och utgiven separat av Nordiska projektexportfonden.
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Fondens bevillinger af projektstøtte er m arkant lavere i 1990 end i 1989, 
hvilket i beretningen anses for at være forbigående og reflektere norm ale 
svingninger i nordisk projekteksport. En mere kritisk behandling a f  ansøg
ningerne og ændringer indenfor sekretariatet anses at være yderligere 
m edvirkende årsager.

En stor del a f  fondens arbejde ligger i opfølgningen a f  den økonomiske 
handlingsplan, hvoraf fonden m odtager 27,5 mill. DKK i årene 1990 — 92. 
Pengene skal anvendes til at frem m e eksport a f  miljøteknologi. Fonden 
har gennem ført studier a f  m iljøsituationen og m arkedet for m iljøudrust
ning i de baltiske lande, Leningradom rådet og Polen, og deltager sammen 
med NIB i arbejdet med opfølgningen a f  Ronneby-m ødet om Østersøens 
forurening.

Udvalgets synspunkter 

Udvalget konstaterer, at NoPEF i 1990 har anlagt en mere kritisk linie i 
bedøm m elsen af projektansøgninger og at fonden i høj grad har koncentre
ret arbejdet om det højtprioriterede arbejde med eksport af m iljøteknolo
gi. Sam arbejdet med NIB og andre institutioner på eksportfrem m e- og 
eksportfinansieringsom rådet synes også at være lagt i faste ram m er.

Udvalget finder denne udvikling tilfredsstillende. Sam tidig konstateres 
det im idlertid at en relativt stor del af fondens virksomhed netop på det 
højt prioriterede m iljøom råde er knyttet til bevillinger fra den økonomiske 
handlingsplan. Handlingsplanen udløber i 1992, og N oPEF’s muligheder 
vil derefter blive væsentlig beskåret.

Udvalget finder at m inisterrådet i tide bør fremlægge de forslag, som er 
nødvendige for at N oPEF kan fortsætte sine aktiviteter på stort set uæn
dret niveau.

Udvalgets indstilling  

Udvalget indstiller med disse bem ærkninger at Nordisk Råd tager beret
ningen over virksom heden i 1990 fra Nordisk Projekteksportfond til efter
retning.

København, den 25. februar 1991

Gunilla André (c) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SFP)

Terje Davidsen (Sb) Lahja Exner (s)

Lars P. G ammelgaard (KF) Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Hans Gustafsson (s) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Carl I. Hagen (FrP) M arianne Jelved (R V)

Kjellbjørg Lunde (SV) Lauri M etsäm äki (SDP)

Poul Nielson (S) K im m o Sasi (Kok.)

Anders Taller aas (II)
Form and
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Budget- och kontrollutskottets betänkande
över berättelse om Nordiska kulturfonden inkl. revisions
berättelse
(Berättelsen, se s. 1981)

Till utskottet har hänvisats av N ordiska kulturfonden till N ordiska 
rådets 39:e session avgiven berättelse över verksam heten 1989 jäm te  bila
gor.

Berättelsen har behandlats vid m öte den 27 septem ber 1990.
U tskottet har genomgått berättelsen över N ordiska kulturfondens verk

sam het 1989 jäm te bilagor. U tskottet har även genomgått revisionsberät
telse över verksamheten 1989. U tskottet har vid denna genomgång inte 
funnit något att anm ärka på.

Med anledning härav föreslår utskottet
1. att N ordiska rådet godkänner N ordiska kulturfondens räkenskaper 

för år 1989 och beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet för 1989 samt
2. att N ordiska rådet lägger berättelsen om N ordiska kulturfondens 

verksamhet 1989 till handlingarna.

Stockholm den 27 septem ber 1990

A im o Ajo (SDP) Ragnhild Barland (A)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Ivar Hansen (V)

Karen Højte-Jensen (KF) YViggo Komstedt (m)
Förm an

Ölafur G. Einarsson (Sj) Pål A tle Skjervengen (FrP)
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Berättelse

om Nordiska kulturfonden inkl. revisions
berättelse

Verksamhetsberättelse 1989

A. Navn og adresse 
Nordisk kulturfond 
Nordisk M inisterråd 
Sekretariatet
St. Strandstræde 18 
DK-1255 København K 
tlf  33/1147 1 1

B. Opprettelse og deltakende land

Nordisk kulturfond ble opprettet i 1966 ved en overenskom st mellom de 
5 nordiske land, D anm ark, F inland, Island, Norge og Sverige.

C. M ålsetting
Nordisk kulturfond har til oppgave å utvikle det kulturelle sam arbeid 

mellom de nordiske land. De prosjekter fondet kan støtte, er nordiske 
sam arbeidsprosjekter innenfor om rådene forskning, undervisning og all- 
m ennkulturell virksom het i vid forstand. Det sistnevnte om rådet om fatter 
b l.a. litteratur, musikk, teater, billedkunst, film og andre kunstarter, kul
turform idling samt ulike former for sosialt og ideelt sam arbeid. Det kan 
også gis støtte til inform asjonsvirksom het innenfor og utenfor N orden om 
de nordiske lands kulturelle liv og om nordisk kulturelt sam arbeid.

Fondet krever som regel at det dreier seg om forholdsvis kortvarige 
prosjekter av éngangskarakter, og legger vekt på at den virksom het det 
støtter, er av nyskapende og initierende art.

D. Organisasjon

1. Administrasjon

Nordisk kulturfond får tildelt årlige m idler over Nordisk M inisterråds 
budsjett (kulturdelen). Disse m idler forvaltes av et styre som består av ti 
ordinære m edlem m er og ti personlige suppleanter. Av disse er halvdelen

1981
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valgt av Nordisk Råd og halvdelen utpekt av m inisterrådet (kultur- og 
undervisningsm inistrene).

Hvert land har to  nasjonale representanter i styret. Styremedlemm ene 
blir utnevnt for et tidsrom  av to kalenderår ad gangen. Blant sine m edlem 
mer velger styret en form ann og en nestform ann. Samme land innehar 
form annsposten to år i trekk.

Styret treffer sine beslutninger ved simpelt flertall, og er beslutningsdyk
tig når form annen eller nestform annen og m inst seks andre m edlem m er er 
til stede.

E tter vedtak i fondsstyret skjøtter m inisterrådssekretariatet fondets sek
retariatsfunksjoner og økonom iforvaltning.

2. Styret

1 1989 har Nordisk kulturfonds styre hatt følgende sammensetning: 

D anm ark

Folketingets form and Svend Jakobsen (indtil 26. februar) 
folketingsmedlem M arianne Jelved (fra 27. februar)
(suppleant: folketingsmedlem Helge Adam Møller) 
departem entschef Jørgen H arder Rasmussen 
(suppleant: kontorchef Hans Vilstrup)

Finland  

riksdagsman Erkki Pystynen 
(suppleant: riksdagsman Claes Andersson) 
kanslichef Jaakko N um m inen 
(suppleant: bitr. avdelningschef M atti Gustafson)

Island

altingsm ann Eiður Guðnason
(suppleant: altingsm ann G uðrún Helgadóttir)
departem entssjef K nútur Hallsson
(suppleant: m inistersekretær G uðrún Ágústsdóttir)

Norge

stortingsrepresentant Kjell Magne Fredheim  
(suppleant: stortingsrepresentant Georg Apenes) 
departem entsråd Per Haga 
(suppleant: byråsjef Olav Nyham ar)

Sverige

f d riksdagsledamot Barbro Nilsson 
(suppleant: riksdagsledamot Hans Nyhage) 
departem entsråd Hans Sand 
(suppleant: direktör G öran Löfdahl)
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Folketingsmedlem M arianne Jelved har vært form ann for styret i 1989, 
mens departem entschef Jørgen H arder Rasmussen har vært dets nestfor
mann.

Det ble holdt fire ordinære styrem øter i løpet av året:
1. 13. mars i København
2. 15. juni i Oslo
3. 27. septem ber i Reykjavik
4. 11. desem ber i København

3. Revisjon

Bidrag fra Nordisk kulturfond gis under forutsetning av at bevilgnings- 
m ottakeren avlegger skriftlig rapport og regnskap for bruken av den enkel
te bevilgning. Denne rapportering skal ha funnet sted senest tre m åneder 
etter at prosjektene er avsluttet.

Fondets regnskaper revideres av to  revisorer utpekt av Nordisk Råd. I 
1989 har fondet hatt riksrevisor Jørgen M ohr og folketingsmedlem Jim m y 
Stahr som revisorer. Suppleanter for disse har vært henholdsvis afdelings
chef Ib G erner Hansen og folketingsmedlem Jette Pors.

Nordisk Råd godkjenner fondets regnskaper og bevilger styret ansvars
frihet.

E. Virksomheten 1989

1. Økonomi (se bilag 1)

Fondet har i 1989 hatt følgende m idler til rådighet:
Bevilget over m inisterrådets budsjett DKK 12048000,00
Tilbakebetalinger av ikke anvendte midler DKK 852 328,37
Renter DKK 646444,00
Ikke disponerte m idler fra foregående år DKK 318782,68

Ialt DKK 13 865 555,05

2. Informasjonen om fondet

Etter vedtak i fondsstyret i desem ber 1986 har fondet fra og med 
kalenderåret 1987 annonsert i dagspressen to  gang er per år, og ikke én 
gang som i årene før. I virksom hetsåret 1989 har en da også på samme 
måte som i de to foregående årene annonsert to  ganger, henholdsvis i april 
og septem ber. Annonsen blir rykket inn i en lang rekke aviser i alle de 
nordiske land og selvstyreom råder, ialt 39 aviser, derav 5 danske, 11 
finske, 1 færøysk, 1 grønlandsk, 2 islandske, 13 norske, 5 svenske og 1 
ålandsk. Annonseteksten ble sist godkjent av styret på m arsm øtet 1989.
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U tannonseringen av fondets m idler blir skjøttet av Skandinavisk M edia 
Inform ation (SMI) i Danm ark.

Annonsene i pressen er den viktigste utadvendte inform asjon som gis 
om fondet. I noe av m inisterrådets opplysningsmateriale kan en også finne 
en del inform asjon om fondet. Det gjelder særlig faktabladet ”Nordiske 
støtteordninger” . Dessuten gir fondssekretariatet telefonisk eller brevlig 
inform asjon om støttem ulighetene til alle som anm oder om det.

3. Søknader

I 1989 mottok fondet ialt 670 søknader med et samlet søknadsbeløp på 
107 525400 danske kroner. Det er grunn til å se litt på disse tallene. De 
viser at antall søknader i forhold til 1988 ikke har steget nevneverdig, 
mens den samlede søknadssum viser en kraftig stigning.

Da fondet fra og med 1987 tok til å annonsere i dagspressen to  ganger 
per år, og sam tidig på annen m åte forbedret inform asjonen om fondet, 
ventet man at dette ville resultere i et betydelig større antall søknader i 
årene etter 1987. Enda økningen i år er m inim al, har det dog vært en 
m erkbar økning i søknadstilstrøm ningen i de tre siste årene sett under ett, 
eller 17% økning i forhold til året 1986. På den andre siden har den 
samlede søknadssum i disse tre årene ikke bare vist en meget kraftig 
stigning, men også en uventet kraftig stigning sett i forhold til søknads- 
mengden, en stigning på hele 64%. D ette viser at fondet i de siste tre årene 
har m ottatt betydelig flere tunge søknader med høyt søknadsbeløp.

Utviklingen når det gjelder antall søknader og søknadsbeløpets størrelse 
i perioden fra 1972 til 1989 gjengis i en tabell vedlagt beretningen (bilag 2, 
tabell 1).

Det fremgår av tabellen at søknadstilgangen har vært størst i 1981 (935 
søknader), og at den falt drastisk i 1982 og 1983 (563 søknader). Det har 
ellers vært store variasjoner i hele perioden. Det evalueringsarbeidet som 
fondsstyret bestilte i 1983, hadde bl. a. til formål å gi en forklaring på disse 
variasjonene. Noen holdbare forklaringer lyktes det dog ikke å gi.

M ottatte søknader og søknadsbeløpets størrelse i 1989 fordeler seg på de 
fire virksom hetsom råder fondet gir støtte til, som vist i følgende tabell

Søknader Søknadsbeløp

Undervisning 47 ( 7%) 7 mill ( 7%)
Allmennkultur 385 (57%) 70 mill (65%)
Forskning 134 (20%) 18 mill (16%)
Annen virksomhet 104 (16%) 13 mill (12%)

D enne fordeling i 1989 avviker ikke vesentlig fra tilsvarende fordeling i 
de siste 17 årene. Søknader av allm ennkulturell art har hele tiden dom i
nert, og har i de siste årene utgjort ca. 70% av søknadsmassen. Tilsvarende
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prosenttall for undervisning og forskning har ligget på henholdsvis 10% og 
20%.

I en tabell som er vedlagt beretningen (bilag 2, tabell 2), kan en se 
hvordan søknadene har fordelt seg på virksom hetsom rådene år for år 
siden 1972. En skal da være oppm erksom  på at gruppen ”Annet” (= annen 
virksomhet) fra og med 1987 ble skilt ut fra gruppen ” A llm ennkultur” (= 
allm ennkulturell virksomhet).

En del av de søknader fondet m ottar, blir avvist av formelle grunner, 
enten fordi de faller u tenfor fondets støtteom råde ifølge de regler fondssty
ret har gitt, eller fordi de er innsendt for sent for å kunne kom m e i 
betraktning. Følgende tabell viser hvor mange og hvor stor del av hele 
søknadsmengden disse ukvalifiserte søknader (søknader i kategori 1) er
1985 146 (23%)
1986 1 17 (26%)
1987 121 (21%)
1988 154 (23%)
1989 130 (19%)

4. Bevilgninger

Av de innkom ne søknader som ble behandlet på de fire fordelingsm øter 
i 1989, kunne fondsstyret im øtekom m e 151 søknader med et samlet bevil
get beløp på DKK 11798000. Fordelingen av dette beløpet på de fire 
hovedom råder fremgår av nedenstående tabell

Antall Beløp

Undervisning 16 1005000
Allmennkultur 88 8228000
Forskning 30 1 545000
Annen virksomhet 17 1020000

151 11798000

Av en tabell som er vedlagt beretningen (bilag 2, tabell 3), kan en se 
utviklingen av fondets bevilgninger, og hvordan de har fordelt seg på 
hovedom rådene i perioden 1972— 1989.

En statistisk oversikt over på den ene siden antall søknader og ansøkt 
beløp og på den andre siden antall bevilgninger og bevilget beløp i virk- 
som hetsåret 1989 — fordelt på de enkelte hovedom råder — er vedlagt 
beretningen (bilag 3).

Tallene i disse tabeller og oversikter for bevilgninger i 1989 viser ingen 
nevneverdige avvik fra tilsvarende tall for tidligere år. D et m åtte da helst 
være at antall bevilgninger i 1989 er vesentlig lavere enn året før, noe som i 
første rekke skyldes det forhold at det er gitt etter måten mange store 
bevilgninger i 1989.

17 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Fondets bevilgning til dette prosjektet dekker utgiftene til teksting av 
filmene og til transporten av film og utstillingsmateriale. Øvrige utgifter 
står Centre Georges Pom pidou for. De nordiske lands film institutter støt
ter opp om prosjektet og deltar aktivt i forberedelsesarbeidet.

3. Andre DKK 400000 ble gitt til UNIMA-Sverige til avholdelse av en 
nordisk dukketeaterfestival i Umeå. Festivalen, som ble avvildet høsten
1989, er den største av denne type festivaler noen ganger avholdt i Norden.

I det om fattende festivalprogram m et inngikk også et større sem inar om
dukketeater. Sem inaret ble finansiert ved m idler fra annet hold.

4 . 1 septem ber bevilget fondsstyret DKK 300000 til nordisk deltaking i 
den åttende Sydney kunstbiennale. U tstillingen vil finne sted i mai og juni
1990. For første gang vil billedkunst fra N orden bli presentert på denne 
internasjonale kunstfestival. Presentasjonen skjer ved verk av 2 å 3 kunst
nere fra ethvert av de nordiske land.

Bak tiltaket står Sonia Henies og Niels Onstads stiftelser, Amos Ander
sons kunstm useum , N U NSK U, Listasafn Islands og Brandts klædefabrik. 
Disse institusjonene vil stå ansvarlig for utvelgelsen av den kunst som skal 
vises.

Visningen vil kunne bli en verdig og verdifull presentasjon av nordisk 
kunst utenfor N orden og Europa.

5. DKK 300000 ble i desember gitt til delvis finansiering av en retro
spektiv vandreutstilling, overveiende malerier, av den danske kunstner Per 
Kirkeby. U tstillingen åpner på Louisiana i jun i 1990. Den blir siden vist i 
M oderna m useet i Stockholm (oktober og novem ber 1990), i M useet for 
sam tidskunst i Oslo (januar og februar 1991) og på Porin taidem useo i 
Finland (februar og m ars 1991).

6. Samme beløp, DKK 300000, ble tildelt Islands symfoniorkester til en 
konsertturné i Norden. D et vil bli holdt konserter i fire forskjellige byer i 
Finland høsten 1990. Det vil videre bli gitt konserter i Stockholm, Køben
havn, og trolig også i Oslo.

7. I septem ber 1990 vil det bli arrangert en nordisk arkitekturutstilling i 
Tallinn i Estland. Til dette formål har fondsstyret i desem ber bevilget 
D K K  300000. Alle fem nordiske land vil bli representert på utstillingen, 
som ellers blir en del av et m er om fattende arrangem ent, sem inarium , 
ekskursjoner o.fl., og som er tenkt som opptakten til en nordisk-baltisk 
arkitekturtriennale. Fondets bevilgning går til selve utstillingen i Tallinn, 
mens de øvrige aktiviteter blir finansiert ved nasjonale midler, også esti
ske. U tstillingen vil senere muligens bli vist i de nordiske land.

8. DKK 250000 ble bevilget til delfinansiering av et stort anlagt nordisk 
m usikkstevne i Göteborg en uke i februar 1991. D et vil bli holdt en rekke 
konserter med nordisk nåtidsm usikk forskjellige steder i byen. Men ar
rangem entet om fatter også en serie med sem inarer, forelesninger og work
shops. U tenom  musikere kom m er en rekke kom ponister, både mannlige 
og kvinnelige, fra alle de nordiske land til å delta aktivt.
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D et er dog igjen grunn til å være oppm erksom  på at gruppen ”A nnet” (= 
annen virksomhet) fra og med kalenderåret 1987 i fondets statistiske 
oppstilling ble skilt ut fra hovedom rådet ”allm ennkultur” .

G ruppen ” annen virksom het” om fatter en rekke aktiviteter som ikke 
faller inn under det tradisjonalle kulturbegrep. I og med at fondets dispo
nible m idler nå i en rekke år reelt ikke har steget, sam tidig som det over 
m inisterrådets budsjett gis særskilte bevilgninger til en rekke av disse 
aktiviteter (idrett, barne- og ungdom ssam arbeid, folkeopplysning, likestil
ling, helsevern, sosialpolitikk, handikappom sorg, miljø o.fl.), er det grunn 
til å tro  at fondets bevilgninger til dette virksom hetsom rådet vil vise 
fallende tendens i årene framover.

En fortegnelse over alle prosjekter som har fått støtte i virksom hetsåret
1989 fordelt på hovedom råder og undergrupper er vedlagt beretningen 
(bilag 4).

Noen eksempler på prosjekter fondsstyret har stettet i 1989

A. Til tross for at antall søknader har steget m erkbart i de siste årene, så 
har det ikke vært en tilsvarende økning i antall bevilgninger. Det skyldes 
delvis det forhold at fondets disponible m idler reelt ikke har økt, og delvis 
den om stendighet at det etter m åten er gitt flere store bevilgninger. I 1989 
ble det således gitt 22 bevilgninger på DK K 150000 eller mer. En del av 
disse bevilgningene vil bli nærmere om talt nedenfor.

1. 1 desem ber ble det gitt D KK 420000 til avholdelse av en nordisk 
kortfilmfestival. Prosjektet går kort fortalt utpå i direkte fortsettelse av den 
norske kortfilmfestivalen i G rim stad i juni 1990 å avholde en nordisk 
festival av sam m e slag. Det tas sikte på at den nordiske festivalen siden 
skal bli et årlig tilbakevendende arrangem ent, avholdt skiftevis i de nordis
ke land etter en turnusordning.

Bakgrunnen for dette tiltaket er en handlingsplan for kort- og dokumen- 
tarfilm om rådet i N orden som i de siste årene er blitt avviklet i det nordis
ke filmmiljøet. Handlingsplanen har den målsetting å stimulere til økt 
produksjon, distribusjon og visning av nordisk produserte kort- og doku
m entarfilm .

Et annet hovedpunkt i nevnte handlingsplan er etableringen av et nor
disk kortfilm sekretariat, som under betegnelsen ” Nordisk film kontakt” 
planlegges opprettet i slutten av 1990, og som b l.a . får i oppdrag årlig å 
arrangere den kortfilm festival det her er tale om.

2. En annen stor bevilgning, DKK 400000, gikk til en retrospektiv 
fram visning av nordiske film  i Paris. Visningen, som om fatter film fra alle 
de nordiske land, vil finne sted ved Centre Georges Pom pidou somm eren
1990 og høsten samme år. I tilknytning til filmframvisningen blir det satt 
opp en utstilling om nordisk film. Videre om fatter prosjektet et større 
bokverk på fransk om nordisk film og filmkultur.
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DKK 100000 til en samisk teaterforening i Kautokeino i forbindelse 
med en turné i N orden med teaterstykket ” Blodbryllup” av Lorca 

DKK 30000 til oversettelse til finsk og svensk av en bok og en katalog 
over samiske forfattere 

DKK 115000 til oppsetting av en utstilling om sam er og de samiske 
om råder, med tanke på senere vandring i Norden 

DKK 70000 til et nordisk årsm øte og kulturtreff i Sydslesvig.
Totalt har fondsstyret således i 1989 bevilget D K K  2063000 til diverse 

aktiviteter i eller direkte knyttet til de nordiske utkantom råder, d.v.s. 
knapt 18% av fondets samlede bevilgning.

Noen eksempler på prosjekter som er avsluttet i 1989:

1 septem ber 1988 bevilget fondsstyret DKK 150000 til et seminar om  de 
fr ie  teater- og dansegruppers rolle i samfunnet. Søker og arrangør var 
Teatercentrum  i Sverige.

Seminaret ble holdt i Stockholm den 16. — 19. februar 1989 med delta
kelse av ca. 50 personer fordelt på alle de nordiske land, herunder også 
Færøyane og Grønland.

Det foreligger en grundig og smakfullt utarbeidet rapport fra sem inaret, 
som viser at resultatet har svart til de forventninger og de formål som lå 
bak initiativet. R apporten inneholder således bl. a. en interessant kartleg
ging av gruppeteatrenes sisuasjon, deres vilkår og virksom het, i de enkelte 
nordiske land.

Det er grunn til å tro  at sem inaret vil få positive følger ikke bare for det 
nordiske sam arbeid på dette om råde, men også for de frie teatergruppers 
virke i de enkelte land. Således vedtok sem inardeltakerne
— å holde flere slike tverm ordiske m øter, om mulig hvert annet år. Det 

neste blir arrangert i D anm ark i 1990
— å ta  initiativ til en rekke fellesnordiske sem inarer om bestem te avgren

sede em ner
— å arbeide for større gjestespillsutveksling i Norden
— å få i stand tettere nordisk sam arbeid mellom de frie teatergruppers 

nasjonale organisasjoner.
2 . 1 jun i 1987 ble det gitt DKK 80000 til utarbeiding av en oversikt over 

utviklingen når det gjelder rehabilitering og handikappomsorg  i N orden i 
perioden 1945—1985.

Oversikten ble utarbeidet av en prosjektgruppe med én deltaker fra 
ethvert av de nordiske land. Arbeidet ble fullført i februar 1989 med en 
usedvanlig fyldig m askinskrevet rapport på nærmere 200 sider.

At det dreier seg om et vesentlig produkt, fremgår bl. a. av at Nordisk 
råd. Nordiska näm nden för handikappfrågor (NH H ) og Nordisk kultur
fond senere har gitt m idler til trykking og publisering av dette prosjektar
beidet, sam t at Nordisk Råd og N H H  har subvensjonert en stor del av
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opplaget til distribusjon til relevante institusjoner og m yndigheter i N or
den.

3. På fondsstyrets møte i m ars ble det gitt D K K  115000 til produksjon 
og oppsetting av en utstilling om  de sam iske områder. Andre bidragsytere 
til finansieringen av dette tiltaket var U ndervisningsm inisteriet i Finland, 
Nordiska språk- og inform asjonscentralen og Nordisk sameråd.

Utstillingen ble åpnet i Helsingfors senere på året. Med særlig tanke på 
skoleelever har en med denne utstilling ønsket å gi aktuell og relevant 
inform asjon om samene og deres om råder. E tter at utstillingen har sirku
lert i F inland, flyttes den til Sverige høsten 1990, videre til D anm ark og 
Norge i 1991 og til Vestnorden i 1992.

4. I septem ber 1989 ble det på folkem usikkinstitutet i Vasa avholdt et 
nordisk sem inar om folkem usikk, med hovedvekten på folkemusikkens 
pedagogikk. K ulturfondet støttet sem inaret med en bevilgning på DKK 
80000. Det deltok 25 folkemusikkforskere, fordelt på alle de nordiske 
land.

Hovedform ålet med sem inaret var å ta  opp til drøfting hvilke mulighe
ter tradisjonsarkivene i de nordiske land har for å im øtekom m e den 
stigende etterspørsel når det gjelder folkemusikk både med tanke på forsk
ning og pedagogikk.

I en rapport fra sem inaret gis det en oversikt over undervisningssitua
sjonen på dette om råde i de enkelte land i N orden, sam t noenlunde fyldige 
referater av diskusjonene på møtet. Av disse referater fremgår det tydelig 
at forskerne i de ulike land har divergerende syn når det gjelder undervis
ning i folkemusikk. De danske og de færøyske forskere var sterkt kritiske 
til folkem usikkundervisning i skoler. Andre, særlig de finske forskerne, var 
av den oppfatning at man burde ta vare på den nye og sterke interesse for 
folkemusikk overalt i N orden ved å etablere organisert undervisning i 
folkemusikk og folkesang.

Sem inaret avslørte uventet store skilnader mellom landene i N orden på 
dette om råde, både i syn, oppfatning og tradisjon.

5. Fondets fordelingsprinsipper

På styrem øtet i septem ber ble oversikten over fondets fordelingsprinsip
per tatt opp til revisjon og gjennom gått punkt for punkt.

Oversikten, som opphavlig ble oppstilt og godkjent av fondsstyret i 
1983, var på noen få punkter blitt foreldet, dette i første rekke på grunn av 
sekretariatssam m enslåingen i 1986, og på grunn av de nye regler for 
fondets søknadsfrister.

Ved revisjonen i septem ber i år førte m an oversikten således ajour, men 
vedtok dessuten en rekke endringer både av redaksjonall og innholdsm es
sig art. Oversikten slik den ble vedtatt på fondsstyrets septem berm øte, 
vedlegges beretningen (bilag 5).
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9. Et annet nordisk m usikkarrangem ent vil finne sted i Göteborg i mai
1990. D et gjelder en guttekorfestival. En slik festival (gosskör) har ikke 
vært prøvd før på nordisk basis. Til dette prosjektet bevilget fondsstyret 
D K K  150000.

10. Amos Andersons konstm useum  fikk tildelt D K K  150000 til en 
retrospektiv utstilling over kunstneren Olli Lyytikåinen. Utstillingen ble 
åpnet i Helsingfors som m eren 1989. Fondets bevilgning går til dekning av 
utgiftene for utstillingens vandring i de andre land i N orden i løpet av 1990 
og 1991.

B. [følge fondets fordelingsprinsipper har fondsstyret positiv holdning 
til prosjekter som tar sikte på eller på annen m åte virker til å styrke 
utkantstrøkenes tilknytning til det nordiske sam arbeid.

Følgende liste over bevilgninger i 1989 gitt til de nordiske utkantom rå
der viser til fulle at prinsippet b lir etterlevd:

DKK 100000 til en turné i N orden og Estland m ed oppvisning av 
færøysk folkedans

D K K  100000 til et nordisk forfatterm øte på Færøyane, arrangert av 
færøysk forfatterforening 

DKK 50000 til et jazz-kursus på Færøyane, ”Jazz i Vestnorden” , for 
færøyske, grønlandske og islandske deltakere 

D K K  18000 som bidrag til oppsetting av teaterstykket ” Frøken Julie” 
på Færøyane

DKK 75000 til den grønlandske og samiske del av dokum entarfilm en 
” Det arktiska strecket”

DKK 40000 til et bokverk om G rønland 
DKK 200000 til en turné i N orden ved den islandske ballett 
DKK 150000 til nordisk m edvirkning ved et m usikkarrangem ent i 

K ristkirken i Reykjavik 
DKK 300000 til Islands sym foniorkester til en konsertturné i N orden 
DKK 50000 til en internasjonal sjakktum ering i Reykjavik 
D K K  90000 til avholdelse av de nordiske radio-jazz-dager i Reykjavik 
DKK 50000 til avholdelse av en nordisk ungdom slederkonferanse i 

Reykjavik
DKK 50000 til et forfatterm øte for forfattere bosatt på N ordkalotten 
DKK 15 000 til et kursus i tom edalsfinsk
DKK 80000 til forhandlings- og utviklingsdager for N ordkalottens kul

turturism e
D K K  100000 til et variert kulturarrangem ent i Gällivare, ”N ordkalot

tens höstsalong”
D K K  120000 til et større kulturarrangem ent i Honningsvåg over tem aet 

”N ordkalottkvinner mot år 2000”
D K K  100000 til et samisk kvinnesem inar i Karasjokk 
D K K  60000 til utarbeiding av en aktivitetsm appe om samiske emner, 

beregnet for skolebruk og undervisning i Norden
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BILAGA I

Resultaträkning för Nordiska kulturfonden för tiden 1.1- 
31.12.1989

INTAKTER 
Anslag enligt budgeten 
Återföringar, tillbakabetalningar 
R äntor
Ej disponerade medel från föregående år 
Summa DKK

KOSTNADER
M öteskostnader
Arvoden
Annonser
Tryckningskostnader 
Övriga kostnader 
Anslag

Ej disponerade medel 
Summa DKK

12048000,—  
852 328,37 
646444,—  
318782,68 

13865555,05

305 288,05 
119 126,—  
615 553,09 

3 908,40 
8453,99 

11995000,— 
13047 329,53 

818225,52
13865555,05

København, den 22 februari 1990 

Fridtjov Clemet Berit Bachmann

Balansräkning för Nordiska kulturfonden per 31.12.1989

AKTIVA
Likvida medel
Av m inisterrådssekretariatet förvaltade medel 5 584225,52
Summa DKK 5584 225,52

PASSIVA
Kortfristiga skulder
Ej utbetalda anslag 1988 — 9 4 766000,—
Ej disponerade medel 818225,52
Summa DKK 5584225,52

København, den 22 februari 1990

Fridtjov Clemet Berit Bachmann
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BILAGA 2 

Statistikk

Tabell 1

År Søknader Søknadsbeløp

Antall Økning i % Størrelse* Økning i%

1972 306 + 13 19,2 +  38
1973 321 +  5 23,1 + 14
1974 468 +  46 36,4 +  58
1975 888 +  90 63,1 + 73
1976 636 - 2 8 37,9 - 4 0
1977 652 +  3 33,6 - 1 5
1978 704 +  8 47,5 +  41
1979 748 +  6 60,0 +  26
1980 762 +  2 84,3 +  29
1981 935 +  23 82,8 -  2
1982 638 - 3 2 51,3 - 3 8
1983 563 - 1 2 48,7 -  5
1984 660 +  17 79,0 +  62
1985 636 -  3 74,3 -  6
1986 563 -1 1 58,6 - 2 1
1987 579 +  2 71,7 +  22
1988 666 +  15 88,5 +  23
1989 670 - 107,5 + 19

* i m illioner danske kroner (avrundet) + M

Tabell 2 Søknader

U ndervisning Allmennkultur Forskning Annet Totalt
antall % antall % antall % antall % antall

1972 22 7 184 60 100 33 306
1973 38 12 190 59 93 29 321
1974 54 12 277 59 137 29 468
1975 86 12 644 70 158 18 888
1976 85 13 418 66 133 21 636
1977 83 13 471 72 98 15 652
1978 89 13 464 66 151 21 704
1979 111 15 462 62 175 23 748
1980 123 16 502 66 137 18 762
1981 118 13 673 72 144 15 935
1982 86 13 432 68 120 18 638
1983 85 14 389 71 89 15 563
1984 102 15 459 70 99 15 660
1985 80 12 424 67 132 21 636
1986 76 13 387 69 100 18 563
1987 53 9 297 51 129 22 100 18 579
1988 65 10 361 54 133 20 107 16 666
1989 47 7 385 57 134 20 104 16 670
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Undervisning 
antall %

Allm ennkultur 
antall %

Forskning 
antall %

Annet
antall %

Totalt
antall

1972 4 5 56 71 19 24 79
1973 15 15 62 60 25 25 102
1974 5 5 66 70 24 25 95
1975 23 18 69 55 33 26 126
1976 26 13 139 71 30 16 194
1977 19 10 146 75 30 15 195
1978 26 12 158 70 42 18 226
1979 31 16 119 61 44 23 194
1980 33 18 121 67 28 15 182
1981 20 10 121 72 33 18 174
1982 27 16 116 68 28 16 171
1983 20 11 132 76 24 13 176
1984 18 11 121 70 33 19 172
1985 15 10 105 71 29 19 149
1986 27 19 86 60 31 21 144
1987 24 11 96 62 43 15 19 11 182
1988 27 12 101 64 47 17 21 7 196
1989 16 8 88 70 30 13 17 9 151
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BILAGA 3

Søknader og bevilgninger i 1989

Søknader Bevilgninger

Antall Beløp % Antall Beløp %

Undervisning 31
0 Overgripende spørsmål 15 3885000 9 660000
1 Førskole og grunnskole 6 1 111 700 2 75000
2 Gym nasial utdanning 4 330500 — —

3 Akademisk grunnutdanning 1 72 800 1 60000
4 Lærerutdanning 8 568 500 2 105000
5 Erhvervsutdanning 8 1007 500 1 75000
6 Voksen- og videreutdanning 3 72600 1 30000
7 Spesialundervisning 2 222600 - -
Ialt 47 7271 200 6,8 16 1005000 8,5

Allmenkulturell virksomhet 32
0 Overgripende spørsmål 48 6615900 9 745000

Formidling
1 Museum, bibliotek og arkiv 7 705900 1 50000
2 AV-medier, grafiske medier 9 676 700 1 50000

Kunstnerisk virksomhet
3 H åndverk og formgiving 22 3198 100 7 845000
4 Billedkunst (maleri, skulptur, foto) 50 8935 200 12 1225000
5 +  9 Musikk og dans 108 18 785 800 31 2455000
6 L itteratur 54 4667600 11 730000
7 Dram atisk virksom het (teater og film) 87 26020600 16 2128000
Ialt 385 69605 800 64,7 88 8 228000 69,7

Forskning 33
0 Tverrvitenskapelige og overgr.

spørsmål 5 516400 2 85000
1 Hum anistisk forskning 41 7 302 500 7 305000
2 Sam funnsvitenskapelig forskning 33 3424000 6 230000
3 Naturvitenskapelig forskning 21 3151000 5 280000
4 Medisinsk forskning 25 2 700000 9 595000
5 Teknologisk forskning 5 291800 1 50000
6 Skogs- og landbruksforskning 4 341 900 - -
Ialt 134 17 727600 16,5 30 1 545000 13,1

Annen virksomhet 34
0 Etniske m inoriteters sam arbeid 4 205 800 1 30000
1 Idrett og friluftsvirksomhet 5 368 600 1 30000
2 Sosialt samarbeid 5 481500 1 50000
3 Barne- og ungdomssamarbeid 10 916100 2 80000
4 Ideelt sam arbeid (faglig, kirkelig, politisk) 80 10948 800 12 830000
Ialt 104 12920800 12,0 17 1020000 8,7
Totalt 670 107 525400 100 151 11798000 100



Nordisk kulturfonds bevilgninger gitt i 1989 (mars-desember)
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BILAGA 4

M ottaker/form ål Bevilget DKK

Undervisning

Overgripende spørsmål

31.002/90 Birgitte Holm Sørensen, 75000
Center for Mediepædagogik,
D anm arks Lærerhøjskole 
DK-2400 K øbenhavn NV, D anm ark 

m.fl til konference om sm åbørn og levende 
billeder

31.003/89 Nordisk Biologisk Råd, 75 000
att Finn Sandby Hansen 
DK-6430 Nordborg, D anm ark 

til naturform idlersym posium  i forbindelse 
med Miljø 89

31.005/89 N ordiska språk- och inform ationscentret, 115 000
att M aija-Liisa Karppinen 
SF-00530 Helsingfors, Finland 

til vandreudstilling om de samiske om råder

31.006/89 EuropaCenter D anm ark (EUC) 40000
D K -1635 K øbenhavn V, D anm ark 

samt Center for Europæisk Uddannelse 
(CEU) til international konference for lærere 
” En landsbydegns dagbog”

31.007/89 Skolepsykologisk Rådgivning, 50000
att Ole Hansen
DK-8382 H innerup, D anm ark 

til arbejdskonference om handicap og kultur
formidling

31.008/89 Nordisk Skolebibliotekarforening 60000
att Flemm ing Sørensen 
DK-6880 Tarm, D anm ark 

til aktivitetsm apper om samiske em ner

31.009/89 CloseUp Europe, 50000
att Ingolf Knudsen 
DK-5700 Svendborg, D anm ark 

til kurser for lærere/unge ” Nordisk i Europa”
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31.010/89 N ordens folkliga akadem i 
S-442 25 Kung Clv, Sverige 

på vegne a f  Skandinaviska institu tet för u t
tryckande konst til 3 projekter om  skabende 
pædagogik

31.013/89 Lärom edelsförfattarnas
Förening/LFF, att Jan-Axel Kylén 
S-104 22 Stockholm, Sverige 

til ”N ordträff 90”

Førskole og grunnskole

31.102/90 Sten Hallberg
S-421 38 V:Frölunda, Sverige 

på vegne a f  Foreningen N orden til sam nordisk 
planlægningsmøde i forbindelse m ed senere 
elevudveksling

31.103/90 Reino H iltunen,
K ontiolahti kom m un 
SF-81100 K ontiolahti, Finland 

på vegne a f  det udvidede K ONTI-projekt til 
'konference (dataundervisning)

A kadem isk grunnutdanning

31.301/89 Statens m useum sråd 
att Ingelise U djus 
N-0151 Oslo 1, Norge 

til konference om m useum suddannelse

Lærerutdanning

31.406/89 Dansklærerforeningen
DK-1370 København K, D anm ark 

sam t D et D anske Selskab til udgivelse a f  nor
disk essaysamling om  litteraturen i N orden 
i 1980’em e

31.407/89 Torstein Dahl,
G jøvik Ingeniørhøgskole,
Skogavd Brandbu 
N-2760 Brandbu, Norge 

på vegne af Nordisk kontaktgruppe for skog- 
bruksutdanning til konference ” Drivningstek- 
nik på m ellannivå”

80000

115000

25000

50000

60000

90000

15000
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Erhvervsutdanning 

31.504/89 Roskilde tekniske Skole, 
att Per Lykke Christensen 
DK-4000 Roskilde, D anm ark 

til konference om afklaring af behovet for en 
nordisk teknisk illustrationstekniker-uddan- 
nelse

Voksen- og videreutdanning 

31.602/89 N ordiska språk- och 
inform ationscentret, 
att M aija-Liisa K arppinen 
SF-00530 Helsingfors, Finland 

til ” Introduktionskurs i finska språket och 
Finlands kultur för nordbor”

AUmennkulturel virksomhet

Overgripends spørsmål

32.002/89 Foreningen Norden,
Sydslesvig afdeling. Sydslesvigsk forening 
DK-6340 Kruså, D anm ark 

til årsmøde/Norden-Sydslesvig — Norden

32.012/90 Ragnhild Lager, Kvinneforum  i Bø 
N-3800 Bø i Telemark, Norge 

til arrangem ent med to  nordiske børnebogs
forfattere og en visesanger

32.014/89 Folkets Hus Landsforbund 
att G unnar Andersen 
N-0181 Oslo 1, Norge 

til det 3. Folkets Hus-sem inar

32.014/90 Foreningen Finnskogen, 
att Birger Nesholen 
N-2260 Kirkenær, Norge 

til udstilling om norsk-svenske Finnskove 
sam t danseopvisning i forbindelse med Kaus- 
tinen Folk Music Festival

32.019/89 Finlandssvensk vecka rf, 
a tt Anders G  Lindqvist 
SF-02170 Esbo, Finland 

til vandreudstilling om finlandssvenskerne

75000

30000

70000

10000

100000

75000

150000
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32.038/89 Andrzej Ekwinski
S-l 11 49 Stockholm, Sverige 

til rapport fra sem inar om kunst og videnskab

32.040/89 Esbo K ulturcentrum ,
att Osmo Pylvänäinen, Hagalund,
Kulturplatsen 
SF-02100 Esbo, Finland 

til sem inar om sam arbejdsform er mellem de 
nordiske kulturcentre ” K ulturens nordiske si- 
denvägar/Esittävän taiteen pohjoism aiset 
silkkitiet”

32.041/89 Västerås kom m un, Kultur- och 
fritidsforvaltningen, Stadshuset 
S-721 87 Västerås, Sverige 

sam t Föreningens N ordens lokalavd. til nor
disk venskabsbyuge

32.046/89 Stichting Scandinavisch
Vertaal- en Inform atiebureau Nederland 
NL-9701, BD Groningen, Holland 

til tem anum m er a f  ” Scandinavian Newsletter
— a cultural m agazine” (nordisk film)

Formidling

M useum, bibliotek og arkiv

32.110/89 Madli Kurdve,
Folkrörelsearkivet i Blekinge, Tingsgården 
S -37010 Bräkne-Hoby, Sverige 

m fl til ”N ordisk samling for arkivfolk inom 
enskilda sektorn”

AV-medier, grafiske medier

32.210/89 Danske grafikere, sekretariat 
DK-2970 Hørsholm, D anm ark 

til nordisk grafikudstilling

Kunstnerisk virksomhet

Håndverk og form giving

32.301/90 Finlands Arkitektforbund, 
att G unnel Adlercreutz 
SF-00130 Helsingfors, Finland 

m fl til nordisk-baltisk arkitekturtriennale

50000

40000

200000

50000

50000

50000

300000
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32.304/90 Föreningen Svensk Form /
Tidskriften Form , 
att U lf Beckman 
S-l 14 34 Stockholm, Sverige 

til specialnum m er a f  tidsskriftet i forbindelse 
med N ordForm  90

32.305/89 Ole Lislerud, Statens
Håndverks og K unstindustriskole 
N-0160 Oslo 1, Norge 

til keram ikudstilling i forbindelse med Oslo 
International Ceramics Symposium 1990

32.305/90 Landsforbundet Norsk Form 
N-0258 Oslo 2, Norge 

på vegne a f  Scandinavian Design Council til 
konference m. m. i forbindelse med Nord- 
Form 90

32.311/89 Viborg Stiftsmuseum
DK-8800 Viborg, D anm ark 

sam t Skovgaard Museet til nordisk emaille tri
ennale

32.316/89 SAGA Scandinavian Art Ltd,
att Anita Dalen og Elisabeth H artm ann Krafft 
GB-London SW3 3NT, England 

til udstilling ” New glass and ceramics from 
Scandinavia”

32.317/89 M aijatta Häti-Korkeila
SF-00560 Helsingfors, Finland 

på vegne a f  K onstindustriella högskolan til 
sem inar, udstillinger og publikation 
PR IN T X ’89

Billedkunst (maleri, skulptur, foto)

32.405/90 Randers kunstm useum ,
att Finn Terman Frederiksen 
DK-8900 Randers, D anm ark 

til vandreudstilling a f  videoinstallation ” VI
DEO VEJ”

32.412/90 Louisiana M useum for 
m oderne kunst
DK-3050 Humlebæk, D anm ark 

til vandreudstilling af Per Kirkeby (dansk 
kunstner)

150000

150000

100000

40000

25000

80000

50000

300000



2000 C 5/b: Bilaga 4

32.414/89

32.419/89

32.422/89

32.434/89

32.441/89

32.443/89

32.446/89

32.448/89

Konstnärernas Riksorganisation 
KRO, att Stig Pettersson 
S-972 00 Gällivare, Sverige 

m.fl til N ordkalottens höstsalong

Amos Andersons konstm useum, 
att Bengt von Bonsdorff 
SF-00101 Helsingfors, Finland 

til retrospektiv vandreudstilling om Olli Ly- 
ytikäinen 1949— 1987 (finsk maler)

Porkkana ry/M orot rf, 
att Kaj M artin
SF-00210 Helsingfors, Finland 

til udstilling med fem nordiske designere ” Pri
m ärpunkt” i forbindelse med Helsingfors 
Festspel

Museet for Fotokunst,
Brandts Klædefabrik 
DK-5000 Odense C, D anm ark 

til vandreudstilling ”Anderledes familiebille
der”

Raija Partanen/A lvar Aalto museo 
SF-40101 Jyväskylä, Finland 

på vegne a f  Luova Grafiikka ry til nordisk 
kunstgrafikkonkurrence

Sonja Heines og Niels Onstads 
Stiftelser
N -1311 H øvikodden, Norge 
m fl til nordisk deltagelse i den 8. Sidney bienna
le

Fotograficentrum s Bildtidning, 
att Hans Hedberg 
S-11721 Stockholm, Sverige 

til tem anum m er med finske og norske fotogra
fer

Tidsskriftet Folk & Røvere, 
att Håvard Houen 
N-7002 Trondheim , Norge 

til tem anum m er om nordisk fotografi

100000

150000

40000

15000

30000

300000

25000

25000
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32.450/89 Åsa Herrgård, Sandvikens 
konsthall
S-811 80 Sandviken, Sverige 

til nordisk stenskulpturudstilling

32.451/89 Södertälje konsthall,
att Per Drougge, Bildningsförvaltningen 
S-151 89 Södertälje, Sverige 

til projekt ”Trollskog, D röm stad, Sagoland”

M usikk og dans

32.508/90 Jan Huggare, Uleåborgs univ.,
Odontologiska inst.
SF-90220 Uleåborg, Finland 

på vegne af Oulun yliopiston kam ariorkesteri 
ry til turné til Norge og Sverige

32.509/90 Risto H irvonen
SF-00640 Helsingfors, Finland 

til turné med ” Frithiofs saga”

32.510/90 Mona Lisa Rasmussen
N-3470 Slemmestad, Norge 

på vegne av leikarringen H uldra til folkedans
festival

32.511/90 Musik i väst
S-402 27 Göteborg, Sverige 

på vegne af Musikhögskolan m. fl. til nordisk 
musikfest ” Konstm usiken i nordiskt perspek
tiv”

32.513/89 íslenski Dansflokkurinn, 
att Ö rn Guðm undsson,
N ationalteatret 
lS-101 Reykjavik, Island 

til balletturné i Norden

32.514/90 Føroya jazztónleikarafelag,
att Hans Petur Joensen og Brandur Øssursson 
FR -110 Torshavn, Færøerne 

til kursus ”Jazz i V estnorden”

150000

40000

20000

60000

40000

250000

200000

50000
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32.515/87

32.518/89

32.522/90

32.532/89

32.535/89

32.542/89

32.545/89

32.545/89

Norske Symfoni-Orkestres 
Landsforbund NASOL 
N-0552 Oslo 5, Norge 

på vegne af N O RD SY M FO N I/ Suomen sinfo- 
niaorkesterit, SF, Dansk am atør-orkester 
samvirke, DK, Sveriges orkesterföreningars 
riksförbund, S, sam t Islands og Færøernes 
symfoniorkester. Tillægsbevilling til 5 orkes
terkonferencer om ”Ny musikk i nordisk 
sam virke”

l’Etoile du N ord 
S-181 02 Lidingö, Sverige 

til turné med ” Sylfiden”

Erik Aschengreen, Institut 
for Nordisk Filologi,
K øbenhavns universitet Amager 
S-2300 K øbenhavn S, D anm ark 

på vegne a f  Projekt Nordisk Forum  for D anse
forskning til forskningssem inar om dans

H aparanda M usikforening 
Kansliet
S-953 00 H aparanda, Sverige 

til kordage

Riverboat Jazz Festival, 
att John Sand
DK-8600 Silkeborg, D anm ark 

til deltagelse a f  3 nordiske orkestre i den 
23. festival

G unilla Josefsson 
SF-10650 Ekenäs, Finland 

på vegne af sanggruppen VITRAÉ og bøm eko- 
ret V astanvinden til turné i Sverige og Norge

Sinfóníuhljóm sveit islands, Gim li 
IS-101 Reykjavik, Island 

til koncerttum é i N orden

Sinfóníuhljóm sveit Islands, Gim li 
IS-101 Reykjavik, Island 

til koncerttum é i Norden

60000

50000

50000

15000

30000

15000

150000

150000
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32.545/89

32.546/89

32.549/89

32.550/89

32.553/89

32.556/89

32.559/89

32.568/89

32.572/89

Sinfóníuhljóm sveit íslands, Gim li 
1S-101 Reykjavik, Island 

tillægsbevilling til konsertturné
i N orden

Tónlistarfélag Kristskirkju 
(Den katolske kirkes musikforening), 

att L. Þórarinsson 
IS-101 Reykjavik, Island 

til ” H undadagahátið” (Festa die Cane) 
nyere musik

Norsk kom ponistforening, 
att N ils Henrik Asheim 
N-0120 Oslo 1, Norge 

sam t Ny M usikk til nordisk kom ponistkon
gres

Nordisk D anskom m itté, 
c/o Svenska ITI 
S-111 48 Stockholm, Sverige 

til fortsættelse af projektet

Björn Thulin, Tidningen Land 
S-105 33 Stockholm, Sverige 

på vegne a f  M usikstiftelsen i Skinnskatteberg 
til det 8. korstævne

Musikaliska sällskapet i Åbo 
SF-20500 Åbo, Finland 

til nordisk cellokonkurrence

Magi Lindholm 
SF-25900 Dalsbruk, Finland 

til den 3.Baltic Jazz festival og Nordiske 
radio-jazzdage

Tidskriften Musikrevy, 
att Bengt Pleijel 
S-100 55 Stockholm, Sverige 

til specialnum m er a f  tidsskriftet om unge 
kom ponister i Norden

Jógvan Heinesen 
FR-420 Hósvik, Færøerne 

på vegne a f  N ordstreym oyar Dansifelag til 
opvisninger i D anm ark, Finland og Estland
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32.575/89

32.580/88

32.592/89

32.593/89

32.598/89

32.901/89

32.904/89

32.909/89

Litteratur

32.608/89

Falun Folk music Festival 
S-791 28 Falun, Sverige 

til international lejr for folkem usikungdom i 
forbindelse med den 5. festival

Svenska och Norska sektionerna 
av ICEM
S-l 11 48 Stockholm, Sverige 

tillægsbevilling til symposium om ”datorstödd 
kom position”

Kils Pianoforening, 
att Jacek Czeszynski 
S-665 00 Kil, Sverige 

til nordisk pianofestival i forbindelse med 
Kils internationale pianodage 1990

Jazzvakning 
IS-111 Reykjavik, Island 

til nordiske radio jazz dage

G ertrude Helweg 
F-67000 Strasbourg, Frankrig 

på vegne a f ln s titu t d ’Etudes Scandinaves, 
Université de Strasbourg II til nordisk vise- 
aften

Ingemar N ordanstig 
S-417 29 Göteborg, Sverige 

på vegne af styrelsen for Nordisk gosskörsfes- 
tival 90 til festivalen

N ordisk Copyright Bureau, ncb 
D K -1265 København K, D anm ark 

til skrift om musikkens skabere og brugere i 
20. århundrede ” Fra fonograf til com pact 
disc”

Steinar Kristiansen, NORD JA ZZ 
N-0354 Oslo 3, Norge 

til CD med nordiske jazzkom positioner

Västanå Teater 
att Yvonne Rock 
S-684 00 M unkfors, Sverige 

til poesifestival
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32.610/90

32.613/89

32.614/89

32.615/90

32.616/89

32.620/89

32.621/89

32.626/89

32.632/89

Olov Isaksson
S-l 12 21 Stockholm, Sverige 

til rejser og ophold i forbindelse med senere 
udgivelse a f  bog om G rønland

Ö rebro kom m un, K ulturförvaltn.
S-701 35 Örebro, Sverige 

m. fl. til 3. nordiske poesidage

Suomen K iijailijaliitto ry/
Finlands författarförbund, 
att Päivi Liedes 
SF-00100 Helsingfors, Finland 

til nordisk bøm e- og ungdom slitteraturse
m inar

Det Danske K ulturinstitut, 
a tt Per H im m elstrup 
D K -1175 K øbenhavn K, D anm ark 

m. fl. til nordisk litteraturuge sam t publika
tion

Profil forlag A/S, 
att Are Eriksen 
N-0134 Oslo 1, Norge 

til tem anum m er a f  tidsskriftet om kunstens 
tid i Skandinavien

Føroya Skúlabókagrunnur, 
a tt Rógvi Thomsen 
FR-100 Tóshavn, Færøerne 

på vegne af Rithøvundafélag Føroya/Den 
færøske forfatterforening til sem inar ” Bogen 
som kulturbærer”

Sanni Pajari-Sariola,
Tornion kaupunginkirjasto 
SF-95400 Tom io, Finland 

til m øde for forfattere på N ordkalotten

Stockholms U niversitets S tudentkår 
att Agnete Mogren 
S-104 05 Stockholm, Sverige 

til poesidag

Olga Schmedling 
N-0352 Oslo 3, Norge 

til opdatering af nordisk kunsttidsskriftskata- 
log
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32.648/89 M ona Moltke, Dansk Forfatterforening 
Tordenskjolds G ård 
D K -1401 K øbenhavn K, D anm ark 

til nord-sydeuropæisk oversætterkonference

D ram atisk virksomhet

32.707/90 Helsingfors universitet, Inst. för allm änlittera
turvetenskap, teatervetenskap och estetik, 
att Pirkko Koski 
SF-00100 Helsingfors, Finland 

til sem inar for teaterforskere ” Föreställnings- 
och reseptionsanalys”

32.710/90 Centre Georges Pom pidou/Service Cinéma, 
att Jean-Loup Passek og G odfried Talboom 
F-75191 Paris Cedex 04, Frankrig 

til presentation a f  de nordiske landes filmhis
torie, udstilling og bog (” Le cinem a des pays 
nordiques” )

32.712/90 Mikkjal Niels Helmsdal
FR-100 Tórshavn, Færøerne 

til opsætning a f  ” Projekt Julie”

32.717/90 Stiftelsen Kortfilmfestivalen 
N-1342 Jar, Norge 

til festivalen

32.732/89 Solna kulturkontor, 
att Lena Dryselius 
S-171 21 Solna, Sverige 

på vegne a f  Solna kulturnäm nd til dram ati
kerlejr for skandinavisk ungdom

32.733/89 UNIMA-Sverige,
att Karl-Erik Lindgren, Picknickteatem  
S-124 21 Bandhagen, Sverige 

til dukketeaterfestival og sem inar

32.735/89 Stiftelsen Svenska Film institutet, 
att Anna-Lena W ibom 
S-102 52 Stockholm, Sverige 

samt Sveriges A rkitekturm useum  til vandre
udstilling ” Biografen igår, idag, i m orgon”
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32.746/89

32.760/89

32.763/89

32.766/89

32.767/88

32.768/89

32.778/89

32.780/89

32.781/89

Baivvás Såmi Teahter O/S, 
att Sverre Hjelleset 
N-9520 Kautokeino, Norge 

til turné med Lorcas ” Blodbryllup”

Norges Døveforbund 
N-0130 Oslo 1, Norge 

til det 2. nordiske dram a- og teaterkursus for 
døve

Film ens venner, 
att Ejvinn Krukow 
DK-9690 Fjerritslev, D anm ark 

til nordisk filmuge

M arkku Lehmuskallio 
SF-02700 Kaunlainen, Finland 

til den grønlandske og samiske del af interna
tional film ” Det arktiska strecket”

Video NU
S-103 86 Stockholm, Sverige 

samt Videoværkstedet, Haslev, og K unstner
nes medieverksted på Høvikodden til video
kunstfestival N ordic videoart (NVA) (op igen)

Sam m enslutningen a f  danske 
film instruktører
D K -1050 K øbenhavn K, D anm ark 

til filmregissørmøde

ASS1TEJ -  Svenska foreningen 
för barn- och ungdom steater 
S-l 11 48 Stockholm, Sverige 

til 10. verdenskongres og festival

Svenskt A m atörteaterråd,
Riksteatern
S-145 83 Norsberg, Sverige 

til den 4. nordiske am atørteaterfestival

Nordisk A m atør Teater Råd,
Teaterhjørnet
D K -1800 Frederiksberg C, D anm ark 

til konference om pensionistteater
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32.782/89 Svenska Riksteatern
S-145 83 Norsborg, Sverige 

samt De danske teaterforeninger til udvik
lingsseminar for nordiske teaterarrangører

Forskning

Tvervitenskapelige og overgripende spørsmål

33.001/89 Kim m o Kaski, Tam m erfors tekniska högskola 
SF-33101 Tam merfors, Finland 

til ” 3rd N ordic symposium on com puter si
m ulation in physics, chemistry, biology and 
m athem atics”

33.001/90 Dalarnas forskningsråd, 
att Thom as Tydén 
S-791 31 Falun, Sverige 

til sem inar om ” forskningens kunskapssprid
ning och kunskapsvård”

H um anistisk forskning

33.102/90 Steffen Kjeldgaard-Petersen 
DK-4000 Roskilde, D anm ark 

på vegne af Salmehistorisk Selskab/Nordisk 
institut for hymnologi til det 3. symposium 
om aktuel hymnologisk forskning

33.107/90 Anders Hagen, H istorisk museum 
U niversitetet i Bergen 
N-5007 Bergen, Norge 

til sem inar om økonomiske og politiske magt
centre i forhistorisk tid

33.127/89 Nordica, svensk litteratur,
Porthania 3 vån 
SF-00100 Helsingfors, Finland 

på vegne a f  Nordiska Sällskapet for Estetik til 
symposium ” K onstnären och verket”

33.135/89 M atti Kenttä, Högskolan i Luleå 
S-951 87 Luleå, Sverige 

til det 4. kursus i tornedalsfinsk

33.148/89 Elisabeth Møller Jensen, Den nordiske kvinde
litteraturhistorie, Institut for nordisk filologi 
DK-2300 København S, D anm ark 

til løn, kontorartikler, sem inarer m. m. i for
bindelse med nordisk kvindelitteraturhistorie
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33.150/88 Else Trangbæk, D anm arks 
højskole for legemsøvelser 
DK-2200 København N, D anm ark 

på vegne a f  D ansk Idræ tshistorisk Forening, 
K rop og kultur til rapport fra konferencen 
” Den engelske sports gennem brud i N orden”

33.152/89 Christoffer Tigerstedt
SF-00550 Helsingfors, Finland 

m. fl. til bog ” Självbiografi, kultur, liv” (rap
port fra tidligere symposium)

Samfunnsvitenskapelig forskning

33.206/90 Trine Syvertsen,
Nordiske TV-dager 1990, M ediahuset 
N -5011 Bergen, Norge 

til forskningskonference ”Nordisk TV i for
andring”

33.208/89 Stockholms Studentkårers
Centralorganisation (SSCO), 
att U lrika Bengtsson 
S-l 14 89 Stockholm, Sverige 

til konference ” Den mångkulturella högsko
lan”

33.216/89 Reinhard Marcuse, L IPID FO RU M , c/o SIK 
S-402 29 Göteborg, Sverige 

til sem inar om ”D ietary fats”

33.223/89 G unnar Aronsson,
Arbetsm iljöinstitutet, IPS 
S - l71 84 Solna, Sverige 

til projekt VERA (Verfahren zur Erm ittlung 
von Regulationserfordem issen)

33.232/89 Hans Eyvind Næss
N-4012 Stavanger, Norge 

på vegne af Norsk sam arbeidsgruppe for retts- 
historiske publikasjoner og utgivelser til se
m inar om tingbøger som historisk kilde

33.233/89 Bengt Streijffert, Kansli HT,
Lunds universitet 
S-221 00 Lund, Sverige 

på vegne a f  The nordic association for canadi- 
an studies (NACS) til den 3. konference ”Ca
nada and the nordic countries”
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Naturvitenskapelig forskning

33.304/89 Nordisk Sportsfiskeunion (NSU)
c/o Sveriges Sportsfiske- och FiskevårdsfÖrbund 
S-100 61 Stockholm, Sverige 

til symposium om ” Laxen — en utrotnings
hotad art”

33.312/89 Iréne Johansson, Svenska 
IHP-kom iteen, NFR 
S-l 13 46 Stockholm, Sverige 

på vegne a f  koordineringskom iteen for Hy
drologi i N orden (KOHYNO) til to m øder 
om ” K lim atförändringar och vattenresurser”

33.313/89 Sven-Göran Pettersson,
Inst fór fysik, LTH 
S-221 00 Lund, Sverige 

til løn, m aterialer, rejser m .m . i forbindelse 
med workshop om holografi

33.317/89 Peter M Fischer
S-421 60 Västra Frölunda, Sverige 

på vegne a f  Fysikinstitutionen Chalmers tekn 
högskola og klassiska institutionen til 
arkæom etrisym posium

33.319/89 Center for N ordatlantiske Studier, 
a tt Elisabeth Vestergaard,
Århus universitet 
DK-8200 Århus N, D anm ark 

til konference ”W haling com m unities in the 
North A tlantic”

M edisinsk forskning

33.402/90 Jørgen Cohn, Barneavdelingen, 
Regionssykehuset 
N-9012 Tromsø, Norge 

til det XIX. internationale symposium ”Tor- 
ture and the medical profession”

33.408/90 Olle Sjögren, Nordiska N europediatriska 
Sällskapets Klassifikationsgrupp 
S -l31 36 Nacka, Sverige 

til ” Prövning av IC1DH (International Classi- 
fication o f Im pairm ents, Disabilities and 
H andicaps) vid utveckling av individuali
serade program for barn med handikapp”
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33.410/89

33.411/89

33.412/89

33.413/89

33.415/89

33.419/89

33.424/89

Magnus G Lind, Öron-, näs- och 
halskliniken, Karolinska sjukhuset 
S -l04 01 Stockholm, Sverige 

til symposium om behandling a f  avanceret la- 
rynx-cancer. Fælles nordisk patientregistre
ring

Eva Brick-Centerwall og 
M arika Lindblom -Jakobsen 
S-l 16 48 Stockholm, Sverige 

til den 3. konference om ” Psykoterapeuten 
och den traum atiserade flyktingen”

K nud E. Petersen, pædiatrisk 
afd, Kolding sygehus 
DK-6000 Kolding, D anm ark 

på vegne af Danish study group of diabetes in 
childhood (DSGD) til symposium om inci- 
dens og registrering af IDDM  (insulinkræven- 
de sukkersyge) i barnealder og ungdom

A m o I Hollmén, Uleåborgs universitets- 
centralsjukhus/Anestesikliniken 
SF-90220 Uleåborg, Finland 

på vegne a f  ESRA (European society of regio
nal anaesthesia) til nordiske forelæsere ved 
international anestesiolog-kongres

Stabekk høgskole 
att Inger Johanne Nossum 
N-1340 Bekkestua, Norge 

til konference ” Miljølære innen ernæring, hel- 
se- og miljøfaget”

Kjell Flekkøy, Nevropsykologisk lab. 
Nevrologisk avd, Ullevål Sykehus 
N-0407 Oslo 4, Norge 

til koordineringsm øde for planlægning af hjer
neskaderehabilitering i N orden

Jan Helge Solbakk, Senter for 
m edisinsk etikk 
N-0371 Oslo 3, Norge 

til konference ” Research, com petence and 
com m unication in biom edical ethics”
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Teknologisk forskning

33.506/89 Institu tt for husbyggingsteknikk,
U niversitetet i Trondheim , 
att Jan  Vincent Thue 
N-7034 Trondheim  — N TH, Norge 

til nordisk symposium i bygningsfysik

Annen virksomhet

E tniske minoriteters samarbeid

34.002/90 N anne Samegiela, 
att John Gustavsen 
N-9001 Tromsø, Norge 

til oversættelse til finsk a f  et hæfte og et kata
log over samiske forfattere

Idrett og friluftsvirksomhet

34.103/89 Hans-Chr. Jacobsen,
Dansk gym nastikforbund, Idræ ttens Hus 
DK-2605 Brøndby, D anm ark 

på vegne a f  Nordens gym nastikförbund til 
kursus om gym nastikm otion, krop og velvære

Sosialt samarbeid

34.203/89 Foreningen N orden 
N-0275 Oslo 2, Norge 

til det 2 .sem inar om samlingslokaler

Barne- og ungdomssamarbeid

34.302/90 Reykjaviks fritidsforvaltning, 
att O m ar Einarsson 
IS-101 Reykjavik, Island 

til ungdomslederkonference om ungdomskul
tu r i N orden

34.306/89 Foreningene N ordens Forbund,
Abbediengen hovedgård 
N-0275 Oslo 2, Norge 

sam t Foreningene N ordens ungdom snem nd 
m. fl. til nordisk ungdom stræ f ” Miljø 1990”

Ideelt samarbeid (faglig, kirkelig, politisk)

34.403/89 NORSAM, c/o Folkhälsan
SF-00250 Helsingfors, Finland 

til ”Gem ensam  åldringsaktion”
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34.405/90

34.414/89

34.416/90

34.419/89

34.422/89

34.445/89

34.456/89

34.458/89

34.467/89

Kari Jæger, N ordkapp kulturkontor 
N-9751 Honningsvåg, Norge 

til arrangem ent om ” N ordkalottkvinner -  
m ot år 2000”

Talboks- och punktskrifts 
biblioteket, Enheten för utveckling 
och inform ation 
S -l22 88 Enskede, Sverige 

til brochure ” Läs nordiska talböcker”

Arbetarrörelsens Nordiska 
Sam arbetskom m itté/SAM AK 
S -l05 60 Stockholm, Sverige 

til nordisk arbejderkongres

Sámi nissonorganisasuvdna/
Samisk kvinneorganisasjon, Interim styret, 
a tt M äret Sara 
N-9730 Karasjok, Norge 

til samisk kvindesem inar/ årsm øde

V ästem orrlands distrikt av 
Föreningen Norden, 
att G. Olsson
S-872 00 Kramfors, Sverige 

til ” Lin över gränser” (hørkonference)

Jens Petter Nilssen, Risør kom m une 
N-4950 Risør, Norge 

til sem inar ” Den aktive trebyen”

Tarja Cronberg
DK-1408 K øbenhavn K, D anm ark 

på vegne a f  N .O .K. N orden- Organisering- 
K vinnor til m øder, kontaktrejse og konference 
om kvindepolitik-kvindekultur-kvinde- 
netværk

Etelä-Pohjanm aan m aakuntaliitto/
Södra Ö sterbottens landskapsförbund 
SF 60101 Seinäjoki, Finland 

til sem inar ”A lternativ för de äldre”

Föreningen N orden Lapplands distrikt, 
att O tto  T im onen 
SF-96200 Rovaniem i, Finland 

til forhandlings- og udviklingsdage for N ord
kalottens kulturturism e
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34.470/89 Karl M ontan 40000
S-252 59 Helsingborg, Sverige 

på vegne a f  projektgruppen for ”N ordisk över
sikt över utvecklingen inom  rehabilitering och 
handikappom sorg under perioden 1945 —
1985” til rapport fra projektet

34.471/89 Einar S. Einarsson 50000
IS-111 Reykjavik, Island 

på vegne a f  Nordisk skakforbund til skak
match mellem USA, Sovjet, England og N or
den

BILAGA 5

Nordisk kulturfonds fordelingsprinsipper — en oversikt

Med henvisning til fondets formål i artiklene 1 —3, hvori det står følgen
de:

Nordisk kulturfond har til formål at frem m e det kulturelle sam arbejde 
mellem de nordiske lande.

Fondens virksom hedsom råde om fatter det nordiske kultursam arbejde i 
hele dets udstrækning. Bidrag fra fonden kan således ydes til formål inden 
for forskning, undervisning og alm enkulturel virksomhed i vid forstand.

D er kan også ydes støtte til inform ationsvirksom hed inden for eller 
uden for N orden vedrørende nordisk kulturelt sam arbejde og de nordiske 
landes kulturliv.

Af fondens m idler kan der bevilges tilskud til nordiske projekter a f  
éngangskarakter. Tilskud kan også ydes dels til nordiske projekter a f  mer 
varig karakter, dog fortrinsvis for en af styrelsen fastsat periode, dels i 
særlige tilfælde til regelmæsigt tilbagevendende formål;

har styret 27.9.1989 vedtatt følgende prinsipper for fordeling av fondets 
midler:

A. Prosjekter som kan få støtte
1 Fondet kan gi støtte til nordiske sam arbeidsprosjekter når m inst tre 

land aktivt inngår i prosjektet.
1.1 Støtte kan også gis til prosjekter av m er varig karakter. Styret setter 

da grenser for prosjektets varighet.
1.2 I unntakstilfelle kan det gis støtte til prosjekter av regelmessig tilba

kevendende karakter, dog høyst tre ganger til e tt og sam m e prosjekt, 
eller til prosjekter som utgjør en serie av beslektede aktiviteter.

1.3 Styret betrakter Færøyane, G rønland og Åland som egne om råder 
når det vurderer om tiltak har tilstrekkelig nordisk bredde.
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1.4 Styret kan avvike fra regelen om m inst tre land når det dreier sig om 
grenseregionalt sam arbeid (M idtnorden, Vestnorden, Kvarken, 
Øresund o. fl.).

2. Støtte kan gis til inform asjonsvirksom het utenfor eller innenfor 
Norden om nordisk kulturelt sam arbeid og de nordiske lands kultur
liv.

3. Støtte kan unntaksvis gis til enkeltprosjekter iverksatt eller arrangert 
av institusjoner som helt eller delvis blir finansiert over m inisterrå
dets budsjett, dog ikke til prosjekt som kan betraktes som en del av 
institusjonens statuttfestede virksomhet.

B. Særskilte bestemmelser

1 Styret legger vekt på at den nasjonale innsats eller deltaking i nordi
ske sam arbeidsprosjekter det støtter, er rimelig jevnt fordelt mellom 
de land som inngår i prosjektene, og ser helst — når det ellers ikke er 
urimelig — at samtlige fem nordiske land blir representert i prosjek
tene.

2 Den oppgitte egeninnsatsen i finansieringen av prosjekter er av 
betydning når søknader b lir vurdert. Det h indrer ikke at støtte kan 
gis til prosjekter selv uten noen oppgitt egeninnsats.

3 Styret har en restriktiv holdning når det gjelder bidrag i form av 
lønn.

4 Støtte kan i særlige tilfelle gis til en enkelt person, hvis em net for 
prosjektet er av nordisk karakter eller har nordisk relevans.

5 Styret har en velvillig innstilling når det gjelder støtte til reise- og 
oppholdsutgifter for prosjektdeltakere som på grunn av stor avstand 
ellers ville hatt urimelig store reiseutgifter.

6 Styret har en positiv holdning til prosjekter som tar sikte på, eller på 
annen m åte virker til å styrke utkantstrøkenes tilknytning til det 
nordiske samarbeid.

C. Prosjekter som det ikke gis støtte til

1 Støtte gis i regelen ikke til prosjekter dersom søkeren er en institu
sjon som i hovedsak finansieres av offentlige midler.

2 Støtte gis i prinsippet ikke til nordisk deltaking i internasjonale 
konferenser o. 1. — Men støtte kan gis til sam ordningstiltak for å 
forberede nordisk deltaking i slike prosjekter.

3 Støtte gis alltid til arrangøren, ikke direkte til enkeltpersoners eller 
nasjonale delegasjoners deltaking i nordiske arrangem enter.

4 Støtte gis ikke til enkeltpersoners studiereiser eller studieopphold 
dersom dette er et ledd i deres utdanningsforløp, heller ikke i form 
av stipendier til studerende.



Støtte gis ikke til klassereiser og leirskoleopphold, eller til lærer- og 
elevutveksling.
S tøtte gis ikke til utgiving av årbøker, festskrifter, periodika o. 1. — 
Dog kan støtte gis til tidsskrifter til u tarbeiding av tem anum m er 
med nordisk innhold, eller til igangsetting av nye tidsskrifter med 
nordisk tilsnitt.
S tøtte gis ikke til drift av etablert virksom het, innkjøp av redskaper, 
instrum enter, inventar eller andre faste verdier, og heller ikke til 
reparasjoner av bygninger o. 1.
S tøtte gis ikke i form av produksjonsgaranti.
S tøtte gis ikke til dekning av underskudd i forbindelse m ed prosjek
ter som ellers er avsluttet.
Støtte gis ikke til prosjekter som er påbegynt eller avsluttet når 
søknaden blir m ottatt i fondet.
Støtte gis heller ikke til prosjekter som er innsendt etter den annon
serte søknadsfristens utløp dersom  de planlegges iverksatt/eventuelt 
avsluttet før nestfølgende styremøte.
Søknader som har fått avslag, tas ikke opp igjen til ny behandling.
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Revisionsprotokollat 1/1989

1. Fondens regnskab for 1989 er som et bilag til virksom hedsberetningen 
godkendt sam m en med denne på fondens styrelsesmøde den 12. m arts 
1990.

Til resultatopgørelse og balance bemærkes følgende:

BILAGA 6

Resultatopgørelse

2. Fondens virksom hed har i årene 1985 til 1989 udviklet sig således:

1985 1986 1987 
1000 kr.

1988 1989

Budgetmæssige tilskud 10300 10609 11033 11 529 12048
Tilbagebetaling af ikke 
anvendte midler 996 876 884 1 171 852
Renter 648 369 642 602 647
Ikke disponerede midler 
fra foregående år 304 575 734 539 318
I alt til rådighed 12248 12429 13 293 13841 13865

Udgifter:
Administrationsudgifter 582 623 961 974 1052
Ekstraordinære udgifter 0 250 0 0 0
Meddelte bev illinger 11091 10822 11793 12 549 11995

Udgifter i alt 11673 11695 12 754 13 523 13047

Årets resultat:
I alt til rådighed 12 248 12429 13293 13841 13 865
Udgifter i alt 11673 11695 12754 13523 13047

Ikke disponerade midler 575 734 539 318 818

18 _  10-0450 Nordiska rådel Del 2
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3. Udviklingen i fondens udgifter og bevillinger i årene 1985 til 1989 er 
illustreret i figur 1.

Figur 1.

NordUk kulturfond
udvikling i udgifter og bevillinger

adm. udgifter 

ekstraordinære udg. 

bevillinger

4. Fondens indtægter har andraget 13 865 555 kr. H eraf udgør fondens 
bidrag fra det nordiske kulturbudget 12048000 kr., medens det resterende 
beløb består a f  tilbagebetaling a f  ikke anvendte m idler, 852 328 kr., renter 
646444 kr. og ikke disponerede m idler fra forrige år 318 783 kr.

5. Regnskabets udgiftsside kan opdeles i to  hovedgrupper: A dm inistra
tionsudgifter og m eddelte bevillinger.

Adm inistrationsudgifterne om fatter de udgifter, der um iddelbart kan 
henføres til fonden. Sekretariatsarbejde og økonom iforvaltning har siden 
sammenlægningen a f  kultursekretariatet og sekretariatet for det almene 
budget den 1. ju li 1986 været varetaget a f  en særskilt forvaltningssektion i
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m inisterrådssekretariatet. De herm ed forbundne udgifter er posteret i 
m inisterrådssekretariatets regnskab.

Adm inistrationsudgifterne har i 1989 udgjort 1052 330 kr. Udviklingen 
i fondens adm inistrationsudgifter i perioden 1984 — 89 fremgår a f  følgende 
oversigt:

År Administra
tionsudgif
ter

kr.

Fondens
bevilling

1000 kr.

Administra
tionsudgif
ter i pct. 
af bevillingen 
Pct.

1984 651 227 10000 6,5
1985 581969 10300 5,7
1986 622 694 10609 5,9
1987 961 176 11033 8,7
1988 973615 11 529 8,4
1989 1052 330 12048 8,7

6. Udviklingen i fondens samlede adm inistrationsudgifter i pct. a f  bevil
lingen i årene 1984 til 1989 er illustreret i figur 2. Det højere niveau for de 
sidste tre år skyldes hovedsagelig beslutningen om  at annoncere i dagspres
sen to  gange om året.

Figur 2.

Nordisk kulturfond
adm. udg. i pct. a f bevilling
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7. M ødeom kostningem e, der i 1988 udgjorde 26 pct. a f  fondens adm i
nistrationsudgifter, udgør i 1989 29 pct. a f  de samlede adm inistrationsud
gifter.

De egentlige m ødeudgifter er steget med 49322 til 305 288 kr. Sving
ningerne fra år til år hænger sam m en m ed den geografiske fordeling af 
møderne.

8. Udgifterne til annoncer er steget m ed 56919 kr. til 615 553 kr. 
svarende til 10 pct.

9. Udgifterne til honorarer er steget m ed 1017 kr., hvilket svarer til den 
regulering styrelsen tidligere har besluttet.

10. Udviklingen a f  fondens adm inistrationsudgifter i årene 1986—1989 
er illustreret i figur 3.

Figur 3.

Nordisk kulturfond

—  — annoncer
------------øvrige omk.

.............. ...trykomk.
—  —  ■ mødeomkostninger
— -  honorarer
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11. Bevillingerne er i regnskabet anført med 11 995000 kr. og fordeler 
sig på 164 projekter.

12. Driftsregnskabet slutter med et overskud (ikke disponerede midler) 
på 818225 kr., der overføres til 1990.

Balance

13. Fondens aktiver udgøres af et mellemregningsbeløb med minister- 
rådssekretariatet på 5 584225 kr.

Den væsentligste passivpost består a f  bevilgede, men ikke udbetalte 
beløb vedrørende fondsbevillingerne for 1988 og 1989. Pr. 31 decem ber 
1989 udgjorde disse poster henholdsvis 691 000 kr. og 4075000 kr.

Sarregnskaber

14. Som led i revisionen af fondens regnskaber er der i lighed med 
tidligere år foretaget en gennemgang a f  regnskaber mv. for projekter, der 
har modtaget støtte fra fonden. Gennemgangen for 1989 har om fattet ca.
10 pct. af antal bevillinger ydet i 1989, svarende til ca. 18 pct. a f  årets 
bevillinger i danske kr. sam t delvis gennemgang a f  ældre uafsluttede bevil- 
lingssager.

15. Fondens regnskab har i øvrigt ikke givet anledning til bemærkninger, 
og vi har efter den foretagne revision givet regnskabet følgende påtegning:

” Foranstående resultatopgørelse og balance er revideret i overensstem 
melse med reglerne i de internordiske revisionsordninger, vedtaget på 
Nordisk Rigsrevisormøde i august 1986. Revisionen har ikke givet anled
ning til særlige bemærkninger. Der henvises til vort revisionsprotokollet af
12. juli 1990.

København, den 12. juli 1990

J im m y Stahr J. M ohr
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Ekonomiska utskottets betänkande
över berättelse från Nordiska utvecklingsfonden (NDF)1

Indledning

Til Økonomisk Udvalg er henvist beretningerne for aktiviteterne i 1990 
fra Nordisk Investeringsbank, Nordisk Projekteksportfond, Nordisk 
Udviklingsfond og Nordisk Industrifond.

Udvalget har behandlet beretningerne på m ødet den 25. februar 1991 i 
København og besluttet at afgive følgende betænkning.

Nordisk Udviklingsfond (NDF)

Virksomheden 1990 

Nordisk Udviklingsfond er en del a f  det nordiske bistandssam arbejde og 
virksomheden indledtes i 1989. Fondens m idler (samlet kapital 100 mill. 
SDR) kom m er fra de nationale bistandsbudgetter.

Form ålet med N D F er at yde særligt fordelagtige lån (”bløde” lån) til 
bistandsprojekter med nordisk interesse, som frem m er økonomisk og soci
al udvikling i fattigste udviklingslande (dvs. lande med m indre end 1 250 
USD i BNP/cap). D er lægges i praksis særlig vægt på projekter, som har 
positive miljøeffekter.

N D F yder fortrinsvis sine lån sam m en med andre internationale låne
institutter, f. eks. NIB, Verdensbanken og de regionale udviklingsbanker.

N D F er oprettet som en forsøgsordning i 5 år, hvorefter m inisterrådet 
vil tage stilling til frem tiden for fonden. M inisterrådet vil i 1991 foretage 
en m idtvejsvurdering, og vil inden 1. decem ber tage stilling til den frem ti
dige virksomhed.

N D F har ved udgangen a f  1990 givet 12 kreditter til en samlet lånesum 
a f  43 mill. SDR. I 1990 er der undertegnet 6 nye kreditaftaler til et samlet 
beløb på 20,6 mill. SDR. Disse nye kreditter knytter sig for hovedpartens 
vedkom m ende til projekter m ed positive miljøeffekter, herunder et energi- 
husholdningsprojekt i M ozambique, et m iljøbeskyttelsesprogram i M auri
tius, et el-energiprojekt i Uganda og et skovprojekt i Indonesien.

Landene i det sydlige Afrika, de såkaldte SADCC-lande, udgør den 
største samlede gruppe a f  sam arbejdslande, hvilket m å ses i sammenhæng 
m ed de nordiske landes store bistandspolitiske engagement netop overfor 
disse lande.
' Berättelsen tryckt och utgiven separat av Nordiska utvecklingsfonden.
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N D F har sit hovedsæde i Helsingfors sammen med Nordisk Investe
ringsbank, hvor fonden køber en stor del a f  den praktiske kreditadm ini
stration. Fonden har pr. prim o 1991 5 ansatte.

Udvalgets synspunkter 

Udvalget konstaterer, at N ordisk Udviklingsfond også i 1990 har befun
det sig i en opbygningsfase. Dette giver sig bl. a. udtryk i at udgifterne til 
adm inistration er vokset kraftigt og at staben a f  m edarbejdere først prim o 
1991 er blevet komplet.

Udvalget finder at det arbejde, som er gennem ført i 1990 ligger inden for 
de forudsætninger, som blev sat for fonden ved dens start. K oncentra
tionen til m iljøprojekter synes således at være fulgt op, ligesom en vis 
koncentration til landene i SADCC-området, hvor ca. en tredjedel af de 
finansierede projekter udføres.

Udvalget vil anm ode om at det senere, når projekterne begynder at vise 
praktiske resultater, dokum enteres, at de også rent faktisk har de forvente
de positive miljøeffekter sam t i øvrigt opfylder målsætningen om at bidra
ge til den økonomiske og sociale udvikling i låntagerlandene.

Udvalget har noteret sig at der allerede så tidligt som i foråret 1991 vil 
blive gennemført en evaluering af fondens arbejde. Udvalget forudsætter 
at resultaterne af denne evaluering gøres tilgængelig for en større kreds, 
herunder Ø konom isk Udvalg, således at der kan føres en drøftelse af 
hvilke konsekvenser, man bør drage af evalueringen.

En sådan drøftelse kan eventuelt foretages på det bistandspolitiske se
m inar, som m inisterrådet planlægger at gennemføre i 1991 til erstatning 
for drøftelser igennem den nedlagte RKB.

Udvalgets indstilling 

Udvalget indstiller med disse bem ærkninger at Nordisk Råd tager beret
ningen over virksomheden i 1990 fra N ordisk Udviklingsfond til efterret
ning.

København, den 25. februar 1991

Gunilla André (c) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SFP)

Terje Davidsen (Sb) Lahja Exner (s)

Lars P. Gammelgaard (KF) Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Hans Gustafsson (s) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Carl I. Flagen (FrP) M arianne Jelved (RV)

Kjellbjørg Lunde (SV) Lauri M etsäm äki (SDP)

Poul Nielson (S) K im m o Sasi (Kok.)

Anders Taller aas (H)
Formand
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Ekonomiska utskottets betänkande
över berättelse från Nordiska industrifonden (NI)1

Indledning

Til Ø konom isk Udvalg er henvist beretningerne for aktiviteterne i 1990 
fra Nordisk Investeringsbank, N ordisk Projekteksportfond, Nordisk 
Udviklingsfond og N ordisk Industrifond.

Udvalget har behandlet beretningerne på m ødet den 25. februar 1991 i 
K øbenhavn og besluttet a t afgive følgende betænkning.

Nordisk Industrifond (NI)

Virksomheden 1990 

Nordisk Industrifond blev etableret i 1973 og blev i 1988/89 slået 
sam m en med N ordforsk og pålagt opgaver, som gør den til et industrielt 
center. Fonden har sit hovedsæde i Oslo.

Hovedopgaven for industrifonden er at gennem nordisk sam arbejde 
stim ulere til teknologisk udvikling og nyskabelse i nordisk erhvervsliv. 
Form ålet fremmes gennem projekter og program m er indenfor teknisk 
forskning og udvikling, og skal bidrage til at frembringe internationalt 
konkurrencedygtige produkter, processer og tjenester.

Fonden gennem fører sit arbejde i tæ t sam arbejde med erhvervsliv, 
forskningsmiljøer og m yndigheder i de nordiske lande, og har derm ed også 
til opgave at koordinere anvendelsen a f  forsknings- og udviklingsressour- 
cer i de nordiske lande. Fonden skal endelig medvirke til a t sikre sam m en
hængen mellem nordisk forskning og udvikling og det tilsvarende arbejde 
internationalt, særligt i Europa.

Fonden støtter således forsknings- og udviklingssam arbejde, hvor indu
strier, forskningsinstitutioner og m yndigheder i m ere end ét nordisk land 
et involveret. Fonden kan støtte forprojekter med op til 100% og gennem
førelsen a f  projekter m ed op til 50% (lån eller bidrag). Om kring 75% af  
fondens samlede støtte gives som bidrag.

Fondens gennemsnitlige bidrag til et projekts samlede om kostninger er 
ca 40%. Fondens m edvirken initierer således de resterende 60%  af 
projektm idlerne.

1 Berättelsen tryckt och utgiven separat av Nordiska industrifonden.
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Fonden finansieres helt af Nordisk M inisterråds alm ene budget, men 
renter og tilbagebetalinger kan anvendes i fondens virksomhed. Bevilling
en er sam m ensat af en grundbevilling til den såkaldte ordinære drift og 
bevillinger til særlige program m er f. eks. bioteknologiplanen, datahand
lingsplanen. I 1990 var bevillingen således 117 mill NOK, hvilket var en 
nedgang på 8 mill. i forhold til 1989. D ette skyldes b l.a. bortfald af 
datahandlingsplanen.

Sam arbejdspartnerne i projekterne er for størstepartens vedkom m ende 
industrirepræ sentanter (70%) og forskere (25%). Desuden deltager repræ
sentanter for m yndighederne (5%).

Fondens bidrag går for hovedpartens vedkom m ende til forskningsinsti
tutioner, som i forvejen er sam arbejdspartnere for de deltagende industri
virksomheder.

Prioriterede om råder har i 1990 været bioteknologiprogram m et, pro
gram m erne om m aterialeteknologi og miljøteknologi samt arbejdet med 
standardisering og sam arbejdet med de europæiske forskningsmiljøer.

Fonden har også arbejdet med opbygningen a f  netværk på forsknings- og 
udviklingsom rådet mellem nordiske industrivirksom heder og arrangeret 
nordisk erhvervspolitisk forum , hvor m an bl. a. drøftede et oplæg til lang
tidsplan for fonden.

Langtidsplanen fra fonden bygger på den resultatm åling, som refereres i 
beretningen, og på øvrige erfaringer med fondens virksomhed gennem 
årene. Planen har endvidere som baggrund, at en række program m er og 
bevillinger bortfalder med udgangen a f  1992, hvor såvel den økonomiske 
handlingsplan som bioteknologiplanen udløber. Samlet set vil det betyde 
en drastisk nedgang i fondens aktiviteter, hvis ikke disse program m er 
erstattes med ny virksomhed.

Fonden anfører i sin beretning at efterspørgslen efter fondens støtte har 
været tre gange større end tilgængelige midler.

Fondens likviditet er faldet væsentligt som følge a f  en omlægning af 
udbetalingspraksis såvel hos fonden som hos m inisterrådet.

Udvalgets synspunkter

Udvalget konstaterer, at der nu er fundet en ordning for udbetalingerne 
fra fonden og for m inisterrådets udbetalinger a f  m idler til fonden, således 
at fondens likviditet er bragt ned i forhold til tidligere budgetår. Udvalget 
har i sammenhæng med m inisterrådets budget for 1991 peget på det 
ulogiske i at beskære fondens m idler under henvisning til den store likvidi
tet, som i princippet er bundet i projekttilsagn, og hvoraf renteindtægterne 
efter m inisterrådets egen bestem melse indgår i fondens virksom hed. In
dustrifondens beretning bekræfter, at m inisterrådet har forsøgt at løse 
dette problem både ved de gennem førte nedskæringer og ved omlægninger 
af udbetalingspraksis.
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Udvalget finder at m inisterrådet gennem disse løsninger har beskåret 
fondens finansielle m uligheder til skade for virksomheden.

Udvalget finder i øvrigt at Industrifonden har udført et værdifuldt og 
om fattende arbejde til frem m e a f  nordisk sam arbejde om forskning og 
udvikling i 1990. Fonden har endvidere fremlagt den langtidsplan, som 
udvalget tidligere har bedt om m åtte blive forelagt rådet. M inisterrådet 
(industrim inistrene) har im idlertid endnu ikke forelagt rådet planen, idet 
et aftalt møde i januar mellem udvalget og industrim inistrene aflystes af 
m inisterrådet med henvisning til manglende enighed i m inisterrådet.

Udvalget finder det vigtigt at spørgsmålet om fondens frem tidige ar
bejdsopgaver og m uligheder drøftes og at dette sker på baggrund a f  et 
udspil fra m inisterrådet. Udvalget vil derfor anm ode m inisterrådet om at 
fremlægge et forslag, således at der i god tid kan tages stilling til dette med 
henblik på sikring a f  arbejdet i fonden.

Udvalget finder at fonden er centralt placeret som bindeled mellem 
industri og forskningsinstitutioner i de nordiske lande. Udvalget konstate
rer ligeledes at de personer, som sam arbejder i projekterne for størstede
lens vedkom m ende er fra industrien, mens størstedelen a f  pengene udbeta
les til forskningsinstitutionerne. Ser m an im idlertid på sam mensætningen 
a f  bestyrelsen for fonden ser m an, at det kun er m yndigheder og forsk
ningsinstitutioner, som er repræsenterede.

Udvalget finder at det, som et led i udviklingen a f  fondens arbejde, 
herunder opfyldelsen af am bitionen om et endnu højere industriengage
ment i arbejdet, burde overvejes at industrien repræsenteres i fondens 
bestyrelse.

Udvalgets indstilling

Udvalget indstiller med disse bem ærkninger at Nordisk Råd tager beret
ningen over virksomheden i 1990 fra Nordisk Industrifond til efterretning.

København, den 25. februar 1991

Gunilla André (c) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SFP)

Terje Davidsen (Sb) Lahja Exner (s)

Lars P. Gammelgaard (KF) Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Hans Gustafsson (s) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Carl I. Hagen (FrP) M arianne Jelved (R V)

Kjellbjørg Lunde (SV) Lauri M etsåm äki (SDP)

Poul Nielson (S) K im m o Sasi (Kok.)

Anders Talleraas (H)
Formand
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Juridiska utskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1989

(Berättelserna C 1 l/j: 1, 2 och 3, se s. 2028)

Juridisk utvalg har behandlet de til utvalget henviste virksomhetsberet- 
ninger for 1989 for Nordisk utlendingsutvalg (C  l l / j : l ) ,  Nordisk sam
arbeidsråd for kriminologi (C  11/j: 2) og Nordisk Sameråd (C  11/j: 3).

Utvalget har ikke hatt bem erkninger til beretningene.
Utvalget innstiller at Nordisk Råd ta r  de til Juridisk utvalg henviste 

beretninger til etterretning.

Helsingør, 14. novem ber 1990

Lennart Andersson (s) 

S in ikka  Hurskainen (SDP) 

Hans N y hage (m) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
Formann

Tora Aasland Houg (SV) 

Helge Adam  M øller (KF) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Lars Werner (v)
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Nordiska utlänningsutskottet

Verksamhetsberättelse 1989

1. Nordisk utlendingsutvalgs oppgaver

Det nordiske utlendingsutvalg er opprettet i henhold til overenskomst 
av 12.7.57 mellom D anm ark, Finland, Sverige og Norge om opphevelse av 
passkontroll ved sam nordiske grenser, med tilleggsprotokoll av 20.5.63, 
2.4.73 sam t endring 27.7.79. Island sluttet seg til overenskomsten 24.9.65.

Med hjemmel i art. 13 i overenskom sten skal det nordiske utlendings
utvalg sam ordne kontrollen av utlendinger i de stater som har sluttet seg til 
overenskomsten, og ellers ta  opp og behandle spørsmål av betydning for 
det felles nordiske passkontrollom rådet.

2. Organisering

I det nordiske utlendingsutvalget er det et medlem fra hver av statene 
som har sluttet seg til overenskomsten.

Utvalget har i 1989 hatt følgende sammensetning:
Fra Danm ark: D irektør Fredrik Schydt
Fra Finland: D irektør R isto Veijalainen
Fra Island: Politidirektør Böðvar Bragason
Fra Sverige: G eneraldirektør Christina Rogestam
Fra Norge: D irektør Arild Kjerschow

M edlem mene representerer den sentrale utlendingsm yndigheten i hvert 
land.

Det nordiske utlendingsutvalget har vanligvis to  m øter i året. M øtene 
holdes på omgang i hvert av de nordiske land. Utvalget har ikke sekretariat 
eller egne midler til disposisjon. Det er vertslandets ansvar å forberede og 
innkalle til møte, lede dette og utarbeide protokoll,

3. Virksomhet

I 1989 er det avholdt 2 m øter i Nordisk Utlendingsutvalg:
13. jun i — 15. jun i i Frøslev

1. nov. —3. nov. i M almø
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Av saker som ble behandlet kan følgende nevnes:
1. En rekke spørsmål om visum — forholdet til andre stater, jfr. art. 4 i 

den nordiske passkontrolloverenskomst.
2. Spørsmål om godkjennelse av diverse reisedokumenter.
3. Forholdet mellom passkontrolloverenskom sten og EF.
4. Forsendelse av innreisekort mellom de nordiske land.
5. De enkelte lands utvisningsregistre og eventuell samkjøring av disse 

via EDB.
6. Særskilt arbeidssem inar for å sammenligne asylsaksbehandlingen i de 

nordiske land.
7. Betydningen av at asylsøkere gjenerverver sitt nasjonalitetspass.
8. Utveksling av erfaringer når det gjelder illegal innvandring og reise

ruter m. m. for asylsøkere.
9. Div. flyktningespørsmål.

10. Generelle spørsmål og orientering av felles interesse for de nordiske 
utlendingskontrollmyndigheter.
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Nordiska samarbetsrådet för kriminologi (NSfK)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska sam arbetsrådet för kriminologi (NSfK)
Socialpolitiska institutionen 
Stockholms Universitet 
S-l 06 91 Stockholm 
Tel. +46(0)8-16 3714

1 Organisation

1.1 Uppgift och sam m ansättning  

N ordiska sam arbetsrådet för kriminologi (NSfK) består av 13 m edlem 
mar, vilka utses av de nordiska justitiem inisteriem a. M andatperioden är 
tre år. D anm ark, F inland, Norge och Sverige utser 3 m edlem m ar var och 
Island 1 medlem. M edlem m arna representerar i första hand kriminologisk 
forskning, men rådet har även representanter för adm inistrativa m yndig
heter i respektive land.

NSfK är ett kontaktorgan mellan nordiska forskare, som bedriver forsk
ning om kriminologiska och krim inalpolitiska problem. Enligt stadgan för 
NSfK skall rådet främ ja kriminologisk forskning genom anslagsbeviljning 
och genom att själv ta initiativ till och genom föra kriminologisk forskning. 
NSfK är även ett kontaktorgan mellan forskningen och den praktiska 
krim inalpolitiken i Norden. Rådet ska således bland annat bistå m yndig
heterna i de nordiska länderna och Nordiska rådet i krim inalpolitiska 
frågor. Vidare är det NSfK:s uppgift a tt sprida inform ation om nordisk 
kriminologi först och främst i N orden, men också i länder u tanför Norden.

U nder 1989 hade rådet följande sam m ansättning 
Danm ark: Professor Ulla Bondeson 

Professor Vagn Greve 
K om m ittéret Jørgen Paulsen 

Finland: Specialforskare Kauko Aromaa
Professor Raim o Lahti 
Ö verinspektör M arkku Halinen 

Island: Sjefsosiolog H ildigunnur Ó lafsdóttir
Afdelningschef Þorsteinn A. Jönsson (suppleant)
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Norge: Førsteam anuensis Liv Finstad (vice ordförande)
D irektør Ragnar Hauge 
Forsker Kåre Bødal 

Sverige: Professor Eckart K iihlhom
Professor Torbjörn Thedéen (ordförande) 
D epartem entsrådet Christina Kärvinge 

Löpande m andatperiod inleddes 1.1.1989 och utlöper 31.12.1991.

1.2 Rådsmöten

Rådets ordinarie möte ägde rum i Reykjavik 12/3 1989. Eckart Kiihl- 
hom  var frånvarande.

1.3 Sekretariatet

NSfK:s sekretariat är förlagt till Sociologiska institutionen vid Stock
holms universitet. Fil. lic. M ona M årtensson är anställd som adm inistrativ 
sekreterare. Karin Hedberg var anställd som byråsekreterare t.o . m. hös
ten 1989. Ylva Nowak är anställd som byråsekreterare fr. o. m. 1989.

1.4 Kontaktsekreterare

NSfK har nationella kontaktsekreterare, vilkas uppgift bland annat är 
att rapportera om kriminologiska och krim inalpolitiska nyheter till 
NSfK:s Nyhetsbrev. V idare bistår de rådet genom att arrangera m öten, 
sprida inform ationsm aterial till de lokala m iljöerna, besvara konkreta 
frågor och sköta andra praktiska uppgifter.

K ontaktsekreteram a erhåller varje år ett arvode på SEK 7 500. Den 
kontaktsekreterare som har ansvar för de praktiska arrangem angen i an 
slutning till forskarsem inariet erhåller dessutom ett extra arvode på SEK 
4000.

K ontaktsekreterare under 1989 var:
Danm ark: Annalise Kongstad, K rim inalistisk Institut.
Finland: Kauko Aromaa, Rättspolitiska forskningsinstitutet, t. o. m. 

30/6 1989 och Kjell Sevon, Institutionen för straff- och processrätt, 
f r .o .m . 1/7 1989.

Grönland: Elisæus K reutzm ann, Kriminalforsorgen i G rønland.
Island: Erlendur Baldursson, Fangelsismälastofnun rikisins.
Norge: Liv Os Stølan, Institu tt for kriminologi og strafferett.

Revisor

Revisionschef Bo Olsson, Riksrevisionsverket, är revisor för rådet.
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2. Verksamhet

2.1 Sem inarier

NSfK:s 31:a forskarsem inarium  4 — 7/5 1989 hölls i Larkollen i Norge. I 
sem inariet deltog 54 deltagare och inledare. H uvudtem at för detta forskar
sem inarium  var ” K ontrollbildernas innehåll och utveckling” .

Följande inledningar hölls under seminariet:
— Peter Gottlieb och G orm  Gabrielsen: Alkoholpåvirkede drapssigtede i 

Storkøbenhavn 1959 — 83. En utvikling fra nær- till fjerdrab.
— Ahti Laitinen: The use o f social power and organizational crime.
— Saija Järvinen: Stödbostaden som eftervård av frigivna fångar — en 

belöning för de norm ala eller en väg till normalisering?
— Leise Døllner: Om brugen av voldsbestemmelsem e.
— Markku Haapaniemi: Vad innebär det att vara rädd för krim inalitet.
— Edvard Vogt: Kontroll: variabel eller paradigma?
— Heikki Pihlajamäki: Den sociologiska skolans inflytande på den fin

ländska straffrätten och krim inalvården.
— Göran Källberg: Psykiatrisk vård av kriminella.
— Peter Kramp: Fra hospitalpsykiatri til distriktspsykiatri — konsekven

ser för kriminalforsorgen.
— Nils Christie: Galskap i Juklerødsaken. Den symtomfrie sinnssykdom. 

Den hånd som brenner.
— Jukka Kekkonen: Vad styr kontrollpolitiken?
— Jørgen Jepsen: Hvad styrer krim inalpolitiken? Dansk krim inalpolitik 

1980-89 — En postm oderne cocktail.
— Þorsteinn A. Jónsson: Hvad har styret krim inalpolitikken i Island i de 

sidste år?
— Torbjörn Thedéen: Trafiknykterhetsprov och rättssäkerhet.
— Kauko Aromaa: Våldshändelser i polisarbetet.
— Aarne Kinnunen: K annabisbruk i Helsingfors — en studie av en delkul

tur.
— Gorm  Gabrielsen: Presentation af en undersøgelse om alkoholmisbrug 

og krim inalitet.
Dessa inledningar har dokum enterats i Rapport från  31. nordiska fors

karseminariet i Larkollen, Norge 1989, NSfK, Stockholm 1989. Förutom  
ovanstående titlar innehåller rapporten även H ans-G unnar Axbergers pla
nerade bidrag 'Vad styr krim inalpolitiken?

2.2 NSfK.s resande USA-seminarium 28 /10— 13/11 1989

I resan deltog 22 personer, varav 2 från Danm ark, 5 från Finland, 2 från 
Island, 5 från Norge och 8 från Sverige. I den svenska gruppen ingick 
reseledarna M ona M årtensson och Torbjörn Thedéen sam t två deltagare 
som deltog i resan med medel från annat håll än NSfK. De 18 antagna 
deltagarna bidrog med SEK 5000 var. Rådets kostnader för resan uppgick 
till totalt cirka SEK 261 670, inklusive kostnader för reseledarna.
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Under resan besöktes fängelser, m yndigheter och forskningsinstitutio
ner i Kalifornien: Los Angeles, Santa Barbara, San Francisco, Vacaville 
och Sacramento. Vistelsen avslutades med deltagande i American Society 
o f Criminology’s konferens i Reno, Nevada.

En närm are redogörelse för uppläggning, genom förande och erfarenhe
ter av resan återfinns i Nordiska kriminologer besöker USA: rapport från  
NSfK.s resande seminarium  hösten 1989 (bilaga till Nordisk Kriminologi. 
Nyhetsbrev 1 1990).

2.3 Forskningsbidrag 

Regler och riktlinjer

Enligt praxis beviljar rådet forskningsmedel på grundval av ansökning
ar, som skall insändas till sekretariatet senast den 15 januari. De behandlas 
på ordinarie rådsm ötet under våren.

Forskningsunderstöd beviljas i första hand för initiering och genomfö
rande av kriminologisk forskning. Sam nordiska projekt ges företräde vid 
beviljningen.

2.4 Forskningsbidrag år 1989

Sekretariatet m ottog i början av året 15 ansökningar om medel till 
forskning och arbetsgruppm öten. Totalt ansöktes om medel för SEK 
1 112 893,70 (beloppet inkluderar ansökningar om överföring av anslag 
som beviljats tidigare år). Det totala beloppet beviljade forskningsmedel 
var SEK 442 777,29.

Följande forskningsprojekt har erhållit forskningsanslag under 1989 
(citaten har tagits från respektive ansökan):

Beth G rothe Nielsen DKK 30000 för projektet Incest — funktioner, 
forklaringer og følger, varav DKK 6000 för studieresa till England och 
DKK 24 000 för att friköpa sig från undervisning. ” D er er tale om en del af 
et større forskningsprojekt. Denne del består for det første a f  en gennem 
gang og analyse a f  eksisterende teorier om incest-forbudets (tabuets) opstå
en og funktioner. Sådanne teorier findes især inden for discipliner som 
antropologi, etnologi og sosiologi samt psykoanalyse. For det andet vil det 
blive undersøgt, hvilke forklaringer forskellige kriminologiske teorier op
stiller eller kan stille til rådighed, når årsagerne til incest-forbrydelsen 
aktuelt skal belyses. For det tredie vil incest blive set fra en viktimologisk 
synsvinkel, hvorunder det dels skal forklares, hvorfor ofrene længe var 
usynlige eller uintressante for teoretikerne, dels skal beskrives, hvilke 
følger incest-forhold kan have for ofrene.”

Annelise Kongstad och Bodil Sten vig NOK 46000 för Arbejdsgruppemø
de vedrørende seksuelle overgreb m od børn. ” Med udgangspunkt i den 
foreliggende og igangværende forskning på om rådet ønsker vi at afholde et 
nordisk arbejdsgruppem øde for deltagere med erfaring i forskning af sek
suelle overgreb mod børn. Hovedvægten vil blive lagt på m etoder og
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resultater i omfangsundersøgelserne fra henholdsvis Danm ark, Norge og 
Sverige, og den kritik, der er blevet rettet mod undersøgelserne. En m eto
dologisk kritik, som overvejende er kom m et fra krim inologer.”  Beloppet 
beviljades under förutsättning att samtliga nordiska länder skulle delta i 
mötet.

Ettie Trier Petersen DKK 64468,05 för projektet Utlændinges retsstil
ling. ” En undersøgelse af praksis vedrørende udvisning a f  udlændinge på 
grund a f  krim inalitet. Indsamling og bearbejdning a f  em pirisk materiale til 
belysning a f  teoretiske aspekter. Særligt en gennemgang a f  høringssvar fra 
D irektoratet for udlændinge til anklagemyndigheden sam m enholt med 
dom resultaterne i de enkelte sager.”

Jacob Hilden Winsløw DKK 53 300 för att genom föra en pilotstudie för 
projektet Drabet i rettssystemet, i kriminalreportagen og i underholdnings- 
fik tionen. ” Drab spiller en dobbelt rolle i den m oderne industrikultur. På 
den ene side er det et a f  de sjældneste og alvorligest sanktionerede norm- 
brud, og på den anden side er det den akse, om kring hvilken en dom ine
rende del a f  underholdningsfiktionen i TV, på biograflærredet og på tryk 
drejer om. Takket være sidstnævnte forhold, og takket være den bevågen
hed, som drabsforbrydelsen får i nyhedsm edierne, er de fleste af os vel 
bekendte med drabsm åder, drabsm ænds m otiver, offer—gerningsmand- 
relationer, og drabssagers forløb hos politiet og for domstolene.

Form ålet med dette projekt er at kaste lys over hvori det bemærkelses
værdige ved drabsforbrydelsen består når den nu er så fjern fra den 
samfundsmæssige hverdag, som tilfældet er. Projektet forventes at strække 
sig over 2 til 3 år, og det er til planlæggningen a f  dette forløb at NSfK søges 
om støtte. Det som skal planlægges er fire em piriske undersøgelser, som 
tillsam m en kan beskrive hvorledes krim inalreportagens drabsbillede 
bliver til, og sammenligne dette billede med fiktionens og det nærmeste vi 
kan komme ” virkelighedens drab” ; retssystemets billede a f  drabsforbry
delsen.”

Ari Juhani H irvonen ett stipendium  om FIM  40000 för projektet Aboli- 
tionismen som kritiska kriminologin. Dekonstruktionen och kontrollens 
evolution. ” Undersökningen handlar om abolitionism en som kritiska kri- 
miologin, dekonstruktionen som kritiska m etoden och kontrollpolitiken 
och -klim atet i N orden (i m ediasam hället) i den ”post-m odem a” tiden. 
Först skall den uppklara abolitionistiska m etoder, teorier och politiker och 
deras kritiska och destruktiva elementer. Utgångspunkten för det är den 
dekonstruktiva teorin och metoden. För den andra skall undersökningen 
fråga vilken roll den kritiska kriminologin (abolitionism ) spelar i det 
m edia-orienterade och post-industriella samhället. Den skall analysera 
kontrollen, strategier och möjliga m otstrategier; den skall uppklara vart 
borde abolitionism en inrikta sin kritik. För det skall jag använda resultater 
från dekonstruktionen av abolitionism en. För det tredje skall undersök
ningen försöka att kom binera abolitionism en och dekonstruktionen och
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” skissera” den ” dekonstruktiva abolitionism ens” strategier och den post
m oderna kriminologins teori” .

Heikki Pihlajam äki ett stipendium  om FIM 50000 för projektet Den 
sociologiska skolans inflytande på den finländska straffrätten och krim inal
politiken. ” U ndersökningens syfte är att kartlägga hur den s. k. sociolo
giska eller m oderna straffrättsskolan inverkade på den finländska straffrät
ten och krim inalpolitiken från slutet av 1800-talet till s. k. nyklassiska 
straffrättsskolans genom brott i böijan  av 1970-talet. Det försöks u treda 
hur väsentliga de här ändringarna i paradigm et egentligen var.

Varför var det ju st vissa delar av det straffrättsliga systemet som den 
sociologiska skolan hade inflytande på? Utvecklades straffrätten till följd 
härav strängare eller mildare? Är positivism en och den sociologiska skolan 
nu i den nyklassiska perioden helt övergivna? Och vad är situationen på 
kontrollpolitikens andra om råden, t. ex. sinnessjukhusvård? Tidens krim i
nalpolitiska tendenser undersöks genom att använda tidens jurid iska litte
ratur och bl. a. Finlands krim inalistförenings årsböcker.

Några av den sociologiska skolans ”produkter” , bl. a. lagen om farliga 
återfallsförbrytare och lagen om unga förbrytare (1932 och 1940) under
söks också på lagstiftningsnivå. U ppm ärksam het fästes också vid skillna
derna mellan Finland och de övriga nordiska länderna. Varför förblev 
Finland den klassiska straffrätten m er trogen än t. ex. Sverige?

Ragnar Hauge NOK 46000 för Promillekjøring i Norden. ”Arbeids
gruppem øte med sikte på å få initiert nordisk kom parativ forskning om 
promillekjøring (rattfylleri)” .

Per Ole Johansen och Jan Georg Christophersen NOK 48 856,50 för 
projektet Skipsforurensninger — et typologi og J'orsøk på en forståelseform.

Alison Wiig och Rachel Paul NOK 60000 för projektet Analyse av 
ektenskapsformidling fo r  norske menn og kvinner fra  utviklingsland gjen
nom organisasjoner og klubber. ” Prosjektet retter oppm erksom heten mot 
seks delom råder: kontaktklubbenes historiske bakgrunn, deres utbredelse i 
Norge i dag, situasjonen for konene som har kom m et til Norge via kon
taktklubber, menn som er m edlem m er av slike klubber, konenes sosiale og 
juridiske status og sam m enheng mellom norske kontaktklubber og klubber 
i resten av Skandinavia” .

Joar Tranøy NOK 38000 för projektet Forholdet mellom  lokalsamfunn  
og tatere (ca 1900— 1940). Kontroll av tatere. H istorisk kriminologi. ” For
mål: Undersøkelse av årsaksfaktorer til utelukkelse av tatere (og eventuelt 
andre avvikende grupper). Bakgrunn: H istoriske utviklingsprocesser — en 
arbeidshypotese — Integrationskrefter versus eksterm inistiske krefter. 
Skille mellom sentral m yndighetsplan og perifere lokalplan. Sentralt: Stat 
og misjon frem m er integrasjon — m ed identitetsnedbrytning. (K rim inali
sering). Perifert: Lokalsamfunnene utelukker ofte taterne. Sentralm yndig
hetene representerer en norm aliseringspolitikk (forandring og kontroll av 
sjelene): Lokalmyndighetene representerer feudalistiske reaksjoner (tatere-
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politi og taterejakt). Kom parasjon av lokalsamfunn: M yndighetenes (stat 
og misjon) stempling av taterne som en ensidig parasittisk gruppe under
slår verdien av deres erverv.”

2.5 Resestipendier

NSfK beviljar indviduella resestipendier bland annat för personer som 
vill bekanta sig med nordiska kriminologiska miljöer eller konsultera 
kriminologisk expertis i något nordiskt land. Särskild hänsyn tas till resans 
betydelse för forskningsprojekt som drivs av den sökande.

Individuella resestipendier beviljas även för deltagande i bland annat 
nordiska och internationella sem inarier, konferenser och arbetsgruppsmö- 
ten. NSfK beviljar endast i mycket begränsad om fattning understöd för 
deltagande i andra konferenser och sem inarier än rådets egna. Även här är 
det avgörande om resan är viktig för ett pågående forskningsprojekt.

NSfK har även beviljat resestipendier för deltagande i internationella 
kriminologiska organisationers styrelsemöten och liknande. Personer som 
fått sådana stipendier representerar då inte NSfK.

Årligen beviljas upp till SEK 11 800 i reseunderstöd för kollektiva stu
dieresor — närm ast studieresor som nordiska krim inologistuderande före
tar till kriminologiska forskningsmiljöer.

Resestipendier upp till SEK 3 700 — i särskilda fall SEK 4 700 — kan 
beviljas av rådsordförande vid vilken tidpunkt av året som helst.

M ottagare av resestipendium  ska efter resans slut insända en reseberät
telse för eventuell publicering i N S fK s Nyhetsbrev.

2.6 Resestipendier beviljade av rådsordförande

Ari H irvonen, Finland 1812F IM
Styrelsemöte i European G roup for the Study o f Deviance 
and Social Control, Bremen 29/1 1989
Livs Os Stølan, Norge 1 950 NOK
5:e nordiske prostitusjonskonferensen, Bergen 26 — 28/4 
1989
Kjersti Varang
Kollektiv studieresa för Studieturutvalget ved Institutt for 
Kriminologi og Strafferett till Amsterdam 19 — 26/2 1989 
Ulla Bondeson
Förberedande möte inför kom m ande FN-kongress, Bella- 
gio 3 — 7/5 1989 samt styrelsemöte i ISC, Paris 1 1 -1 3 /5  
1989
Inkeri Anttila, Finland 
Styrelsemöte i ISC, Paris 12/5 1989 
Leise Døllner, D anm ark
Undersøkning av den norske konfliktsrådsmodellen

9 400 SEK

2612 DKK

3200 FIM

1 800 SEK
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Karen Leander, Sverige
Styrelsemöte i European G roup, Bremen januari 1989 
Ida Koch, D anm ark
Styrelsemöte i European Group, Bremen januari 1989 
Karen Leander, Sverige
Årsmöte i European G roup, Orm skirk aug—sept 1989 
Ida Koch, D anm ark
Årsmöte i European Group, Orm skirk aug — sept 1989 
Hansína B Einarsdóttir, Island 
Intervjuer på Island 
Nils Christie, Norge 
Möte i Polen om abolitionism  
Anne Alvesalo, Finland 
ERASMUS-möte i Spanien 20 — 28/10 1989

3. Information

NSfK.s nyhetsbrev Nordisk Kriminologi utkom  med tre num m er under
1989. Nyhetsbrevet distribuerades till cirka 1 100 intresserade (enskilda 
personer, institutioner, bibliotek och m yndigheter) i N orden och utanför 
Norden.

Nyhetsbrevet har under året fått ändrat form at och utseende. Num ren 
har varierat i storlek mellan 37 och 48 sidor. De har innehållit bland annat 
inform ation om NSfK:s verksamhet, presentationer av nordiska krim ino
logiska forskarm iljöer, sam m anfattande rapporter från avslutande NSfK- 
projekt, inform ation om relevanta nordiska och internationella sem inarier 
och konferenser och om nordiska publikationer av intresse samt resebrev 
från studiebesök och sem inarier som NSfK beviljat medel för. V idare har 
de nationella kontaktsekreterarna till varje num m er u tarbetat rapporter 
om bland annat aktuella krim inalpolitiska diskussioner och lagförslag 
samt om nya kriminologi ska forskningsprojekt. Nyhetsbrevet har redige
rats av NSfK:s sekreterariat.

NSfK:s engelskspråkiga serie, Scandinavian Studies in Criminology, har 
haft Per Stangeland som fast redaktör t. o. m. volym 10. Annika Snare har 
valts till redaktör för serien fr. o. m. volym 11. Redaktionsrådet består av 
professor Ulla Bondeson (D), professor Raim o Lahti (F), professor Jóna- 
tan Þórm undsson (I), professor Nils Christie (N) och professor Knut Sveri 
(S). Hösten 1989 utkom  seriens tionde volym, med titeln Crime and  
Control in Scandinavia during the Second World War. G ästredaktör var 
Hannu Takala och Henrik Tham .

Under året påbörjades arbetet med NSfK:s publikation till FN:s krim i
nologikonferens i Cuba augusti —septem ber 1990. N orm an Bishop är re

1 403 SEK 

598 DKK

3 585 SEK 

3 000 SEK

3 700 SEK

4 700 SEK

2 145 FIM
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daktör för boken som kom m er att få titeln Scandinavian Crim inal Policy 
and Criminology 1985—1990.

Torbjörn Thedéen M ona Mårtensson
ordförande administrativ sekreterare

Resultaträkning 1 /1 —31/12 1989

Ordinarie verksamhet 
Seminarier
Forskarseminarium Larkollen 
Resande USA-seminarium

Forskningsverksamhet
Forskningskostnad
Resebidrag

474660:44 
45 726:86

Scandinavian Studies in Criminology

Informationsverksamhet
Nyhetsbrev -18856:60
Rapporter —10450:00
FN-skrift -  2 176:00

Rådsmöten 

övriga kostnader

Personalkostnader
Löner (MM, YN, TT)
Lönekostnadspålägg
Arvoden
Kontorskostnader 
Verksamhetens kostnader

M edlemsländernas statsbidrag
Danmark
Finland
Island
Norge
Sverige

Ränteintäkter 

Diverse intäkter

överskott

-209 780:39 
-136 964:05 
- 41500:00

352043:84 
332 169:95 

16284:45 
333489:23 
608047:50

-230297:07
-269285:50 -  499 582:57

-  520387:30

-  11613:19

-  31482:60

-  75 177:92 
28551:96

388244:44 
-  96712:36 
- 1  651 752:34

1 642034:97

36098:82
42462:29 1 720596:08 

68 843:74

Balans 31/12 1989

Aktiva
Finansieringstillgångar
— PKB 3001 77 10952
— PKB 30014629224
— Ränta postgiro
— Universitetet
— Utestående fordringar 

Universitetsforlaget 
USA-seminariet

101 373:40 
312358:35 

20823:47 
43036:49

32932:90
7615:15

477 591:71

40 548:05



C ll/ j :2 2039

Anläggningstillgångar
— Datorutrustning
-  Skrivmaskin

37400 
3 343 40743:00 558882:76

Passiva
Främmande kapital, kortfristigt
Leverantörsskulder
— Beräknade administr- 

kostander Sthlms Univ.
-  Lilleaas, Snare, Thedéen

29 786:00 
13756:98 43 542:98

Eget kapital 
Överskott från Finland 
Anläggningstillgångar 
Periodens överskott

405 753:04 
40743:00
68 843:74 515 339:78 558 882:76

Stockholm den 19 februari 1990

Torbjörn Thedéen M ona Mårtensson Ylva Nowak

Specifikation till bokslut: forskningsbidrag beviljade år 1989

Utbetalda 1989
Jacob H Winsløw
Ari Hirvonen
Jan Georg Christophersen
Joar Tranøy
Finn Schwartz
Beth G rothe Nielsen
Annelise Kongstad
Rachel Paul
Alison Wiig

Summa

Utbetalda 1990
Ragnar Hauge 
Heikki Pihlajamäki 
Summa

46 664:15 
60860:00 
45 558:69 
35 397:00 
10691:00 
8998:35 

32 883:46 
27 840:00 
27 840:00

296 732:65

43 654:00 
77 175:00 

120829:00

Forskningsbidrag beviljade år 1989, ej utbetalda:
Ettie Trier Petersen 57 537:73 (avstår)

Tidigare beviljade forskningsbidrag utbetalda under år 1989:
Jane Dullum 73 575:00
Lill Scherdin 75 725:00
Dag Ellingsen 2 511:60
Bodil Stenvig 26116:19

Tidigare beviljade forskningsanslag, ej utbetalda:
Gunilla Cederm ark-Hedberg 10000:00
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Revisionsberättelse för Nordiska samarbetsrådet för kriminologi

Riksrevisionsverket (RRV) har granskat årsbokslutet för Nordiska sam- 
arbetsrådet for kriminologi avseende räkenskapsåret 1989.

Granskningen har utförts enligt god revisionssed.
Enligt RRV:s uppfattning är årsbokslutet rättvisande.

Helsingfors, å statens riksrevisionsverks vägnar den 7 m ars 1990.

Bo Olsson

Revisionschef
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Nordiska samerådet

Verksamhetsberättelse 1989

Navn og adresse 

Sám iráddi/N ordiska sam erådet 
SF-99980 Utsjoki 
Tel. 9697-713 51

1. Institusjonens formål

1.1 Nordisk Sam eråd  ble stiftet ved 2. Nordiske Samekonferanse i Kárá- 
Sjokha 1956.

Rådet er et samarbeidsorgan for samene i N orden og skal ivareta sam e
nes interesser som privatpersoner og folk, styrke samenes samhørighet og 
arbeide for at samene også i fram tiden erkjennes og behandles som et folk 
ved at deres økonomiske, sosiale og kulturelle rettigheter sikres i hvert 
enkelt av de nordiske lands lovgivning.

1.2 Bak opprettelsen av Sam erådet som består av 12 m edlem mer, 4 fra 
hvert av de 3 landene Finland, Sverige og Norge, valgt av den nordiske 
samekonferansen, står de samiske hovedorganisasjonene
— Norske Rendriftssam ers Riksforbund (NRL/NBR) 2
— Norske Samers Riksforbund (NSR) 2
— Svenska Samernas Riksforbund (SSR/RSR) 2
— Riksorganisationen Same Ätnam  (RSÄ) 2
— Sam eparlam entet (på finsk side) 4

tilsam m en 12

1.3 Den nordiske samekonferansen er det øverste besluttende organ for de 
nordiske samer, og avholdes hvert 3. år. Organisasjonene velger 20 delega
ter til konferansen, som igjen utpeker de 12 m edlem m ene til rådet. Rådet 
inndeles i nasjonale seksjoner, hver seksjon på 4 m edlem mer. De 3 sek
sjonslederne danner rådets arbeidsutvalg, som til daglig er sekretariatets 
nærmeste overordnede. Konferansen fastsetter sta tu tter for Sam erådet og 
foreslår 7 av 12 m edlem m er til styret for Nordisk Samisk Institutt. Same
rådets virksom het styres av de beslutninger og forslag som fattes av 
konferansene og hovedorganisasjonene i F inland, Sverige og Norge. I 1979 
ble Sam erådet medlem av Verdensrådet for Urbefolkninger W CIP og har 1 
styremedlem i dette rådet.
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1.4 Sekretariatet

Sam erådet har opprettet et sekretariat som har sete i U tsjoki, Finland. 
D riften finansieres ved årlige bevilgninger over Nordisk M inisterråds bud
sjett. Dessuten har M inisterrådet gitt bidrag til avholdelse av Samekonfe
ransene. Sekretariatet disponerer et leid hus på ca 137 m 2.

Arbeidskraft:
Det er opprettet og besatt 4 heltidsstilinger:

— hovedsekretær Nils Ole Gaup
— saksbehandler/kultursekretær Tarja Porsanger
— kultursekretærvikar Helvi N uorgam -Poutasuo
— regnskapsfører Leena Aikio
— kanslist R iitta Aikio

Ekstrahjelp:
Oversettelser og sekretærarbeid har M arie Sofie Aikio utført i stor u t

strekning. U tover dette har konsulenter utført oversetterarbeider i m indre 
omfang. Simultantolkning er gjennomført ved alle rådsm øter (5 rådsm ø
ter), mens m øter i arbeidsutvalget bare foregår og protokollføres på ett 
språk, samisk. Sim ultantolkning er meget kostbar, med snitt på Fim 9000 
p r møte er det klart at denne tjeneste må innskrenkes i 1990 der midlene 
bare rekker for 2 rådsmøter.

2. Samerådets virksomhet 1989

2.1 Økonomi

DKK FIM

Samlet bevilgning fra NMR 3451000 2026 254
fordelt slik
Sekretariatet 2 260000 962654
Kulturstötte 226 360'
Språknemnd 1192402
CALLI, Karasjok 540000 318000’
Samekonferansen 1989 651000 400 OOO4

3451 000 2026 254

1 Kulturstøtten omfatter prosjektstøtte, arbeids- og reisestipend, litteraturstötte og 
Samerådets ærespris. Det var ikke bevilget penger til litteraturstøtte 1989.
2 Språknemndsekretariatet ligger under Sameinstituttet i Guovdageaidnu som der
med også ansvarer for regnskapet.
5 CÁLLI-sekretariatet i Karasjoki fåren rund sum overført direkte fra Ministerrådet. 
Beløpet er likevel en del av den samlede bevilgning til Samerådet. CÁLLI legger fram 
eget regnskap og egen årsmelding.
4 Det legges fram eget regnskap for Samekonferansen.
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Ekonom isk resultat ved sekretariatet (FIM)

Post Overført Budsj. 
fra 1988 1989

Regnsk.
1989

Diff
eranse

Lønn 535179 542640
Sos. avg. 133 794 103319
Reiser 80000 57671
Invest 20000 23 822
Forøvrig 193683 151727

962654 879 179 + 83475

Merk! Budsjettet er satt opp etter en kurs forskjellig fra den som bevilgningen er 
omregnet fra.

2.2 Aktiviteter

Den største m ønstring i 1989 var gjennomføringen av den 14. N O RD IS
KE SAM EKONFERANSE i Lakselv, Norge 4 . - 6 .  august.

Samerådet
M øter avholdt: tilsam m en 14

herav 9 Arbeidsutvalg
5 Samerådet

Rådets leder i 1989 var Leif Halonen, norsk seksjon og nestledere var 
Lars Anders Bær og Jouni Ilmari Jom ppanen.

Arbeidsgrupper/utvalg har vært
— juridisk
— barns oppvekstvilkår
— utdanningspolitisk program
— duodji/sløyd
— kvinnesaker
— samarbeid med Kola-samene
— Samerådets framtidige struktur
— arrangem ent av W CIP 6. konf. 1990 i Tromsö
— kultur (fast utvalg)
— språknem nd (fast utvalg)
— sam eradioen (arbeidsgruppen nedlagt, arbeidet avsluttet)
— melodi til Samefolkets Sang (nedlagt)
— samiske merkedager og nasjonaldag (nedlagt)

Arbeidsgruppene er blitt utnevnt for å utrede/rekom m endere ulike fag-/ 
samfunnsforhold. Noen hadde til oppgave å legge fram programforslag 
som Samekonferansen skulle ta stilling til.

Barns oppvekstvilkår 

Arbeidsgruppen la fram et ferdig utkast til program. Konferansen ga sin 
tilslutning til utkastet uten å vedta den endelig, istedet ble gruppen bedt 
om å fortsette sitt arbeid og rapportere om situasjonen ved neste konferan-
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se i 1992. Arbeidsgruppen har gjort et grundig arbeid og det framlagte 
dokum ent anses å bli en sentral referanse under fram tidig behandling av 
berørte problemer.

Utdanningspolitikk 

Samekonferansen vedtok det framlagte skole- og utdanningspolitiske 
program. D okum entet er et viktig fundam ent ved oppbyggingen av u tdan
ningstilbudene som samene alt hårdere har kjem pet for i det siste. P ro
gramm et er i sin helhet lagt opp på samiske premisser, noe som er nødven
dig for å kunne m øte utfordringene fra den større selvbestemmelse som de 
nordiske lands regjeringer synes å ville legge opp til i samepolitikken.

Duodji/sløyd

Samekonferansen godkjente sløydnem ndens forslag til vedtekter for et 
varemerke (kvalitetsmerke) for samesløyd/Såme Duodji. Konferansen an
m odet samtidig fagorganer innen samesløyd utarbeide retningslinjer for 
kvalitetsvurdering av samesløyd/duodji.

Kvinnesaker

K vinnenem nden ble opprettet etter Samekonferansen 1986 og er et
terhvert å betrakte som et av de faste utvalgene. N em nden la fram  og fikk 
vedtatt en resolusjon på Samekonferansen 1989. N em nden var represen
tert på FN ’s verdenskongress for urbefolkningskvinner i Adelaide, A ustra
lia. R apport er utarbeidet fra denne kongress. K vinnenem nden har ett 
medlem i arrangem entskom iteen for W CIP’s 6. konferanse 1990 i Tromsö. 
Det ble avholdt en nordisk kvinnekonferanse i Hetta, hvorfra det forelig
ger egen rapport. Det ble her vedtatt å danne en urkvinnenes verdensorga
nisasjon som senere sam m e år ble til virkelighet med M arit Sara som leder.

Kulturutvalg

Samerådets kulturutredning anbefalte opprettelse av et fast kultur
utvalg. D ette ble utnevnt i 1989 og har til oppgave bl. a. å foreslå utdeling 
av kulturstøtten. Sam erådets kultursekretær er saksutreder for utvalget.

Sameradioen

Arbeidsgruppen ble utpekt da de sam nordiske radiosendingene ble ved
ta tt nedlagt. Rådet var sterkt bekym ret og ivret for at sendingene snarest 
ble gjenopptatt og videreutviklet. Sendingene kom igang og arbeidsgrup
pen ble derm ed nedlagt.

Sam arbeid m ed Kolasamene i Sovjetunionen 

Sam arbeidet har utviklet seg sterkt i det siste. Det er vedtatt et arbeids
program  for 1990 og 1991. Rådet har utvekslet flere besøk i 1989. Ved 
årskiftet 89/90 besøkte samiske helsearbeidere sjukehus i Kola og Lujávri/
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Lovozero. Besøket resulterte i bl. a. at Sam erådet vil yte hjelp til anskaffel
se av teknisk utstyr. Kola-samene deltok ved Sam ekonferansen 1989 i 
Lakselv i Norge.

WCIP-konferansen 1990 i Tromsö 

G ruppen forbereder gjennomføringen av W C IP’s 6. konferanse.

Samerådets fra m tid  

G ruppen er opprettet etter vedtak på Samekonferansen 1989 for å 
vurdere Sam erådets fram tidige struktur og sam m ensetning i lys av utvik
lingen av Sametingene og etter at SES/SLF (Såmiid Eatnansarvi/Sam enes 
Landsforbund og LSS (Landsforbundet Svenska Samer).

Merkedager, nasjonaldag, samejlagget, melodi til Sam efolkets Sang  

G ruppen la fram forslag til flaggdager og en nasjonaldag på Samekonfe
ransen 1989. Rådet foreslo at melodien til Samefolkets Sang skulle være 
den av Sørlie kom ponerte. Konferansen besluttet im idlertid å sende saken 
tilbake til Sam erådet for ny behandling og fremleggelse ved neste konfe
ranse i 1992.

Selve flagget er tidligere godkjent av konferansen (Åre 1986), de nordis
ke lands regjeringer er tilskrevet og flagget er nå alm ent akseptert. Ved 
innvielsen av det norske Sametingei, der Kong Olav var tilstede, ble 
Sameflagget brukt. Isak Sabas ” Samefolkets Sang” ble i tekstform  vedtatt 
som samenes nasjonalsang ved Årekonferansen 1986, men m an er som 
forannevnt ennå ikke enige om melodien som sangen skal synges etter.

Juridisk gruppe

Denne arbeidsgruppe ble utnevnt for å u trede grunnlaget for en nordisk 
konvensjon. Arbeidet har im idlertid stått stille det siste året. Fra regje
ringshold er det heller ikke kom m et noe initiativ.

Språknem nd

N em nda er et fast utvalg som både behandler språkfaglige og -politiske 
problemer. Av naturlige grunner er nem nda stor, 9 faste m edlem m er, da 
den om fatter de ulike samiske språkom råder. Språknem nda finansieres 
over rådets kulturbudsjett og har for tiden sitt sekretariat ved Sam einsti
tu ttet i Guovdageaidnu. N em nda arbeider etter m idlertidige sta tu tter som 
Samekonferansen 1989 vedtok skulle gjelde inntil neste konferanse.
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URBEFOLKNINGSSAKER  

Det utarbeides en egen årsmelding, men her følger et sammendrag:

WCIP

W CIP 6. konferanse 1990.

Sam erådets medlem i styret for W CIP er Aslak Nils Sara med Lars 
Anders Bær som suppleant. E tter initiativ  fra Sam erådet skal W CIP avhol
de sin generalforsamling 1990 i Tromsö, 8 . - 1 2 .  august. Sam erådet har 
påtatt seg arrangem entet, og har utnevnt en kom ite med A. N. Sara som 
leder. G unhild Sara er ansatt som adm inistrator for arrangem entet.

W CIP's statutter

Sam erådet har fått tilsendt forslag til nye sta tu tter for organisasjonen. 
Rådsmedlem , cand.jur. Lars Nila Lasko, har utarbeidet en betenkning 
over forslaget. Samerådet vil i begynnelsen av 1990 invitere W CIP’s Exe
cutive Council til et fellesmøte i Norge for å drøfte statuttforslaget og 
gjennomgå forberedelsene til W CIP konferansen i Tromsö.

IC C

Sam erådet har invitert ICC (Inuit C ircum polar Conference) til et felles 
freds- og m iljøm øte somm eren 1991 i Skandinavia. Et forberedelsesmøte 
skal avholdes mai 1990 i Alaska. ICC er invitert til W CIP-konferansen i 
Tromsö. D et meldes at inuiter fra Sovjet nå deltar med observatørstatus 
ved ICC.

IL  O og FN

Samerådet har fått innvilget NGO status (non-govem m ent organiza
tion) i ILO. Rådet har vært meget aktiv i arbeidet med revisjon av konven
sjon 107 om handlende urbefolkninger. Konvensjonen er revidert og har 
fått betegnelsen konv. 169. Rådets deltagere på ILO-konferansen 1989 
spilte en aktiv rolle som brobyggere mellom statene og urbefolkningsorga- 
nisasjonene for å få til den nye konvensjonen. M edlemslandene har 1 år på 
seg til å ta  stilling til den nye konvensjonen. Samekonferansen vedtok en 
sterk henstilling til de nordiske lands og Sovjetunionens regjeringer om å 
vedta konvensjonen.

Sam erådet har søkt om sam m e status i FN, og Leif Dunfjeld er anm odet 
om å følge opp saken. Ved årsslutt var det ikke kom m et noen reaksjon fra 
FN-organene.

N O R D ISK  SAM ARBEID  

Høgskoler

I det vetatte skole- og utdanningspolitiske program har Samerådet fasts
lått prinsipper og retningslinjer for en utdanningspolitikk basert på samisk 
kultur i størst mulig utstrekning. Det nordiske aspekt understrekes kraftig i 
program m et.
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Samisk lærerhøgskole er nå etablert og i drift i Guovdageaidnu. Sam erå
det har u ttalt at det må arbeides aktivt for å utvikle denne til en fullverdig 
nordisk institusjon. N år dette er oppnådd, må planene om en Kunsthøg- 
skole forseres, også denne i tilknytning til høgskolen i Guovdageaidnu, 
uttaler rådet.

Nordkalott-tekniker

N ordkalott-kom iteen er i ferd med å etablere en forsøksvis 2-årig ut- 
m arksteknikerutdannelse med start høsten 1990, og har tatt kontakt med 
Samerådet for å involvere samiske interesser. R ådet har gitt en positiv 
uttalelse til prosjektet.

Nordisk miljøår

Sam erådet er invitert til å delta i gjennomføringen av m iljøåret 1990/91 
som Foreningen Pohjola-Norden og Nordisk Råd skal ansvare for. Same
rådets engasjement er foreløpig uklart.

M edlemsskap i Nordisk Råd  

Denne sak har ligget i dødvanne gjennom 1989. Samerådet får som 
tidligere delta som spesielt inbudt gjest ved Nordisk Råds sesjoner.

Nordisk konvensjon 

M ålsettingen var å fremme forslag til konvensjon i 1989. D ette har ikke 
lykkes, men jurid isk  arbeidsgruppe er bedt om å følge opp saken og 
rapportere til rådet.

Nordisk Samarbeidsorgan fo r  same- og rendriftsspørsmål 

Organet hadde møte i Rovaniem i 29.8.89 der Sam erådet var represen
tert. Rådet u ttalte etter dette m øtet at om talte utvalg forventes selv å ta 
kontakt med Sam erådet for å diskutere saken videre.

SA M EKONFERA N SE N  1989 

Den 14. Nordiske Samekonferanse ble holdt 6 . - 8 .  august i Lakselv, 
Norge. Det vil foreligge en egen konferanserapport i løpet av 1. halvdel av
1990. Det vises til denne og til det som ovenfor sam m enfattes under 
Arbeidsgrupper. Arrangem entet forløp etter program m et. Porsanger kom
mune stilte velvillig opp og arrangerte en egen kulturaften med godt 
frammøte. Samerådet avviklet også en godt besøkt konsertkveld. Sam erå
dets sekretariat ansvarte for gjennomføringen av konferansen og hadde 
god hjelp av representanter fra hovedorganisasjonene.

Selvbestemmelse var satt opp som hovedtem a. Innledere var lisko Sara, 
Aslak Nils Sara, Ragnhild Nystad, Lars Nila Lasko og Lars Petter Niia. 
Konferansen ga ingen uttalelse om tem aet direkte, men uttalelser/vedtak 
ble godkjent om følgende:
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— militær opprustning i Arctis
— samenes internasjonale rettigheter og ansvar
— ILO konvensjon 167
— grensepass mellom Finland og Norge
— samekvinnens situasjon
— SES/SLF og LSS søknader om m edlem sskap i Nordisk Sameråd
— sam ebarns oppvekstvilkår
— melodi til Samefolkets Sang, flaggdager og nasjonaldag
— samisk språknem nd
— sam esløyd/duodji 
Samepolitisk program ble vedtatt om:
— skole og utdanning

A K T IV IT E T E R  FORØVRIG  

Representasjoner

Rådet har deltatt/bivånet en rekke sem inarer, m øter m. v. herunder 
nevnes bl.a.:
— Nordisk Råds juridiske utskott i Stockholm, 31.1.
— M øte med reindriftssam er fra Kola i Inari 6. —8.4.
— Nordisk Råds 37.sesjon i Stockholm 27.2 — 3.3
— Etniske m inoriteter i Europa og menneskerettighetene, Helsinki 8.2.
— U tm arkssem inar i Tana, Norge 10.— 11.3
— Subcommission On H um an Rights, Geneve 7, —25.8
— Samisk Institutt, styrem øte i Helsinki 2, —3.6
— Fredssem inar i M urm ansk 2 2 .-2 4 .7
— Besøk hos sam er i Lovozer, Kola 2 5 .-2 6 .7
— Samisk mediesem inar, Lakselv i Norge 17. —18.4
— ILO møte om konv. 107 Geneve 7, —30.6
— Språksem inar i Inari 9.5
— Samesymposium Lapland Høgskole Rovaniem i 12. —13.6
— W CIP møte i Mexico 19. —23.7
— ICC møte i Sissiymut, G rønland 2 4 .-2 9 .7
— Sem inar ” Selvbestemmelse/Autonomi” Alta 2. —3.9
— Samarbeidsorgan for same- og rendriftsspørsm ål, Rovaniem i 29.8
— N ordic Peace Conference M ontreal 15.9
— M øte mellom CÁLLI, SDS, SGS, Min. rådet, KVD og Sam erådet i Oslo 

8.9
— Nordisk Råds 3. ekstra sesjon, Åland 14.11
— UNESCO ekspertm øte om ILO konv. 107, Paris 27. —30.11
— Sameutsending til Utsjoki og Inari 18. —22.11 i.f .m . pres G orbatsjovs 

besøk i Finland
— W CIP Executive Com m ittee møte Ottawa 6. —7.11
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Uttalelser om  bl. a. følgende:

Forslag til nye statutter fo r  W CIP  

Samerådet går i mot forslaget.

Forslag til ny rendriftslov i F inland  

Rådet ber om at den videre behandling av lovforslaget stanses inntil 
Sameloven er lagt fram. Rettsforhold må også vurderes innen rendriften.

Fiskeregler fo r  Tana-vassdraget 

Samerådet går sterkt i mot at turistfisket tillates øket nærmest ubegren
set. Større rettigheter må gis til lokalbefolkningen. Samerådets juridiske 
utvalg er bedt om å avgi en betenkning om reglene. Sam erådet planlegger 
et sem inar om em net i løpet av 1990.

Bruk av samedrakter ved ski VM  i Lahti 

Rådet protesterer mot at sam edrakter nyttes helt kommersielt uten 
hensyntagen til samiske vilkår.

Samiskundervisning i Utsjoki kom m une, F inland  

Samisk høgskole og Samisk kunsthøgskole.
Rådet anser at:
prioritet må gis til å etablere Samisk Høgskole i Guovdageaidnu med 

tanke på at det der utvikles en helhetlig høgskoleutdanning. E tter at 
Samisk Høgskole er vokst til en vitenskapelig høgskole i Guovdageaidnu, 
vil arbeidet med å få igangsatt en Samisk Kunsthøgskole i Guovdageaidnu, 
få første prioritet. Arbeidsgruppene som for tiden planlegger samisk høg
skolesystem og etablering av kunsthøgskole, må gjøre dette i et nært 
samarbeid.

Sám i Nissonsiida/Sam isk Kvinneorganisasjon 

Organisasjonen som ble dannet 1989, uttale på sitt første årsm øte at 
organisasjonen må aksepteres som høringsinstans i alle saker som berører 
sam ekvinners situasjon.

Samerådet har u ttalt følgende:
Rådet anser at organisasjonen har betydelige muligheter og ressurser til 

å legge fram sakkyndig/saklig bakgrunnsm ateriale i kvinnespørsmål. Rådet 
har støttet opprettelsen av organisasjonen og venter seg nyttig sam arbeid i 
fram tiden. Likevel vil rådet i første omgang oversende berørte spørsmål til 
høring og behandling hos Sam erådets K vinnenem nd. Av den grunn ber 
rådet om at Kvinnenem nden uttaler seg også om dette spørsmålet.

Tvangsslakt av rein i Västerbotten Län, Sverige 

Rådet uttaler seg meget sterkt mot denne åtgjerd og krever at svenske 
regjeringen legger fram en åpen granskningsrapport.
19 - 10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Forskningssenter fo r  rendrift i Inari

Sam erådet uttrykker tilfredshet med at sentret bygges i Inari, men 
understreker at

lokalisering/stedsvalg m å være Inari kirkested eller dets um iddelbare 
nærhet. Inari er siidaenes m øtested, der finnes Sam edistriktets yrkesskole- 
sentrum  hvor det bl. a. undervises i renskjøtsel. Ved Inari kirkested ligger 
videre Helsinki U niversitets forsøksgård M uddusnjårga og K aam anen for- 
søkshage. Med tanke på nordisk samarbeid ligger Inari kirkested helt 
sentralt.

Sam isk teatervirksomhet

Sam erådet er bekym ret fordi de samiske teatre tvinges til å nedlegge 
virksomheten p. g. a. dårlig ekonom i, og retter en sterk appell til bevilgen
de myndigheter.

Kulturstøtte

K ulturstøtte inkl. stipendier og ærespris FIM  223 760
CÁLLI FIM  318000
Litteraturstøtteordningen fikk ikke  m idler

_________ 0
FIM  541760

3. Konklusjon

Sam erådet har hatt betydelig aktivitet i 1989, og det samme synes å bli 
tilfelle i 1990 og 1991. K apasiteten og kvalifikasjonene er styrket ved 
ansettelse av regnskapsfører og kultursekretær. Da im idlertid de nasjonale 
bevilgninger til kulturstøtte, litteraturstøtte og CÁLLI falt bort i 1989, ble 
de samlede disponible m idler dram atisk redusert. For å kunne oppretthol
de virksom heten sam t å ansette kultursekretær som forutsatt, var rådet 
tvunget til å redusere kulturstøtten. Rådet er nå i en situasjon i begynnel
sen av 1990. Hvis M inisterrådet krever at kulturstøtten skal opp til 1988 
nivå, og det ikke tilføres penger tilsvarende, må Sam erådet vurdere per- 
mitteringer. Forøvrig vil adm inistrasjonen m åtte bestrebe seg i å holde 
driftsutgiftene lave. D ette kan oppnås ved stadig bedre effektivitet. Innfø
ring av data har øket kapasiteten gledelig uten å øke utgiftene. Noe kan 
spares også ved å vurdere bl. a. møtefrekvensene, f. eks. færre rådsmøter. 
Likeledes må utgiftene til tolketjenesten beskjæres kraftig, dette kan skje 
ved å engasjere studenter og andre språkkyndige interesserte som ikke 
krever regulativlønn sam t at noe m er tolking utføres av de ansatte.

Resultatmessig har året 1989 vært svært positiv, selv om mange store 
spørsmål stadig gjenstår og nye dukker opp. Rådet har blitt engasjert i en 
rekke viktige spørsmålsstillinger, og kan si å ha vunnet fram betydelig 
sam m en med de nasjonale samiske institusjoner og organisasjoner. Det
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norske Sametinget er etablert, språklover er på trappene, i Norge kan den 
tre i kraft allerede i 1990. Det ble innført forbud m ot drivgarnsfiske etter 
laks i norske farvann. Samiske rettighetsspørsm ål behandles iherdig.

Lars Anders Bær Ole Gaup
Leder Sekretær
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Kulturutskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1989
(Berättelserna, C 12/k: 1 —38, se s. 2055)

Efter genomgång av berättelserna från institu tioner och organ på kultur
utskottets verksam hetsom råde (C 12/k: 1 — 38), lägger utskottet i det följan
de allm änna synpunkter på verksam heten vid institutionerna på kultur
om rådet.

Vid förra årets behandling av berättelserna, den 15 novem ber 1989, 
konstaterade kulturutskottet att dessa inte gav någon större inform ation 
till utskottet på grund av deras sena inkom m ande till utskottet. U tskottet 
har i en lång följd av år påm int om att årsberättelser från institu tioner som 
direkt lyder under kulturavtalets organ enligt beslut av N ordiska m inister
rådet (kultur- och undervisningsm inistrarna) bör avges senast den 1 april 
efter verksam hetsåret. Om denna tidsfrist hålles kunde utskottet m öj
ligtvis behandla berättelserna under sitt som m arm öte, där inform ationen 
om institutionernas verksam het under föregående år har större relevans 
för utskottet än i slutet av året.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet har tillm ötes
gått utskottets önskan om att översända berättelserna så fort som möjligt. 
Berättelserna för år 1989 behandlas därför något tidigare av utskottet än 
föregående år. U tskottet anser dock att även en behandling i septem ber 
m ånad är för sent på året för att få en klarare bild av institutionernas 
verksamhet.

U tskottet ställer sig därför positivt till sekretariatens för N ordiska rådet 
och N ordiska m inisterrådet överenskommelse om att infoga versamhets- 
berättelsem a från institutionerna i C 1-dokum entet (berättelse rörande det 
nordiska sam arbetet) vaije år, vilket betyder att utskottet får farsk infor
m ation om  institutionernas arbete i januari rörande föregående år. U tskot
tet kom m er därm ed att avge ett sam lat betänkande över N ordiska m inis
terrådets och institutionernas verksam het vaije år. U tskottet anser det inte 
vara ändamålsenligt att avge ett särskilt betänkande över berättelserna när 
denna ändring har företagits. För innevarande år förm odas det därför bli 
sista gången utskottet avger ett särskilt betänkande över berättelserna.

I slutet av år 1989 inleddes en debatt om de nordiska kulturinstitutio
nernas existens och fram tida verksamhet, vilken fortfarande pågår. Då 
avgav den s.k. program gruppen, tillsatt av äm betsm annakom m ittén för
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nordiskt kulturellt sam arbete, en rapport där det föreslogs nedläggande av 
fyra nordiska kulturinstitutioner och å tta  m indre sam arbetsorgan på kul
turom rådet för att öka flexibiliteten i budgeten. U tskottet anser ingalunda 
att betänkandet över berättelserna på kulturutskottets verksam hetsom råde 
för 1989 vara ett större forum för inlägg i denna debatt men vill dock 
fram föra följande:

Vid granskning av institutionernas berättelser har utskottet kom m it till 
den slutsatsen att många institu tioner har en projektbudget, vilken styrs av 
institutionerna själva. D är finns redan en flexibilitet inom  budgeten.

De flesta forskningsinstitutioner har möjlighet genom sitt anslag att ge 
stipendier och hålla kontaktm öten på respektive om råden. U nder en lång 
följd av år har nätverk skapats inom de nordiska länderna. U tskottet anser 
det synnerligen viktigt att m an i de nordiska länderna upprättar och håller 
kontakt på flest möjliga fältom råden. U tskottet ser dessa möten som ett 
bidrag till och exempel på nordiskt sam arbete på den nivå där det är mest 
önskvärt, dvs. mellan m änniskor i de nordiska länderna. U tskottet vill 
därför betona vikten av att fackfolk i sam arbetsorgan som kom m er att 
underställas den nordiska forskningsakademien inte blir fråntagna sådana 
träffar inom respektive om råden. Det sam m a gäller stipendier och konfe
renser inom särskilda om råden, vilka kan försvinna snabbt vid ökad 
konkurrens om pengar.

U tskottet vill också fram föra den idén att i vissa fall borde de nordiska 
organen, Nordiska m inisterrådet och N ordiska rådet kunna utnyttja exper
tis och specialrådgivning på vissa om råden där det förm odas vara lämpligt 
när dessa organ m ottar medel från den nordiska budgeten. Detsam m a 
skulle kunna gälla varje enskilt nordiskt land. Som exempel härpå vill 
utskottet näm na sam arbetsorganet N ordiska kom m ittén för öststatsforsk- 
ning. Medel till denna kom m itté dras in för år 1991.

U tskottet har noterat att många av institutionerna fortsätter att utvidga 
sina kontakter utanför Norden. U tskottet har tidigare fram hållit att denna 
utveckling är positiv och konstaterar nödvändigheten av att knyta kontak
ter inom hela Europa.

För första gången får utskottet nu möjlighet att granska berättelser från 
de nya kulturkom m ittéerna i Nordiska m inisterrådets verksamhet, näm li
gen Nordiska m usikkom m ittén, Nordiska teater- och danskom m ittén 
(fr. o. m. 31.12.1989: Teater och Dans i N orden) och N ordiska litteratur- 
och bibliotekskom m ittén. Dessutom  har N ordiska ungdom skom m ittén 
avgivit berättelse för första gången. Den nordiska Film- och TV-fonden 
samt den Nordiska konst- och konstindustrikom m ittén inledde sitt arbete 
först 1990. U tskottet konstaterar att den nordiska teater- och danskom m it
tén har haft svårigheter med omorganiseringen. U tskottet anlägger sam la
de synpunkter på organisationsförändringar i sitt betänkande över 
C 1/1990.
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Med detta betänkande anlägger utskottet endast allm änna synpunkter 
på institutionernas verksamhet i och med att utskottet kom m er att be
handla dessa i januari under utskottets kom m ande arbetet med C 1- 
betänkandet för år 1990.

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår kulturutskottet att 
Nordiska rådet lägger de till kulturutskottet hänvisade berättelserna till 
handlingarna.

Oslo den 26 septem ber 1990

Gunnar Björk (c) Kjell Borgen (A)

J. K. Hansen (S) Ulla Johansson (s)

Antero Kekkonen (SDP) 

Jäkup Lindenskov (Fvfl) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

M irja Ryynänen (Kesk.)

Förman Thea Knutzen (H) 

Berit Oscarsson (s) 

M arit Rotnes (A)

Borghild Røyseland (KrF)

Eeva Turunen (Kok.)

Valgerður Sverrisdóttir (F)
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Nordens folkliga akademi

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordens folkliga akademi 
Box 1004 
S-442 25 Kungälv 
Tel. 0303/11485, 11492

1. Institutionens uppgift

Nordens folkliga akadem i är ett centrum  for studium  av frågor som är 
väsentliga för utveckling och förnyelse inom folkbildning och vuxenutbild
ning i Norden.

Som nordisk m ötesplats arrangerar akadem in kurser, konferenser och 
sem inarier för lärare och ledare inom folkhögskolor och studieorganisa
tioner, för bibliotekarier, forskare och andra intresserade. Ofta sam arbetar 
akadem in med andra nordiska organisationer och institutioner samt med 
enskilda personer för att genomföra verksamheten.

I konkretiseringen av akadem ins idé- och handlingsprogram (från hös
ten 1988) framhålls också akadem ins villighet att åta sig olika sam nordiska 
projekt och uppdrag, som kan anses betydelsefulla för hela folkbildningens 
och vuxenutbildningens fram tid i Norden.

Akademin har också ansvar för Nordiska folkhögskolerådets sekretariat 
och fungerar även som kontaktorgan för folkbildningsorganisationerna i 
Norden. Akademin deltar också i ytterligare några sam nordiska projekt, 
t. ex. i Inform ations- och dokum entationsprojektet, finansierat av N ordis
ka m inisterrådet.

2. Organisation

Akademins styrelse utses av N ordiska m inisterrådet. Den består av två 
representanter från D anm ark, F inland, Norge och Sverige sam t en repre
sentant från Island med en suppleant. Den tionde medlem m en väljs bland 
akadem ins personal.
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Styrelsens m edlem m ar var till slutet av 1989:
Bitr. avdelningschef Olavi Aikio (SF)
Inform atör Inger Blixth (S) personalens representant 
Avdelningschef Reynir Karlsson (I)
Folkhögskollärare Margret Kihlén (S)
Lärare G unhild Langebeck (N)
D irektör K. E. Larsen (DK)
Generalsekreterare Ole O rm seth (N) ordförande 
Folkhögskoleledare G rethe Rostbøll (DK) vice ordförande 
O m budsm an M auritz Sköld (S)
Generalsekreterare Tim o Toiviainen (SF)
Rektor G uðrún H alldórsdóttir (I) suppleant
Styrelsens arbetsutskott bestod av Ole O rm seth, G rethe Rostbøll och 

M auritz Sköld.

2.1 Lokalfrågan

Den 15 septem ber 1989 beslöt N ordiska m inisterrådet (undervisnings- 
och kulturm inistrarna) att flytta Nordens folkliga akadem i från Kungälv 
till Nya Varvsom rådet i Göteborg.

Senare, den 21 decem ber 1989, beslöt styrelsen för N ordens folkliga 
akadem i att underteckna hyresavtalet, mellan akadem in och Källfelt Bygg
nads AB, beträffande nybyggnaden på Nya Varvet.

3. Verksamheten 1989

3.1. Ekonom iskt utfall 

(Sum m orna angivna i 1000 SEK)

Anslagspost Överförs 
t. 1990

Budget
1989

Bokslut
1989

Avvikelse

Löner 2663 3 393 + 730
Varor och tjänster 1226 1429 + 203
Projekt 43 764 1 797 + 1033
SUMMA 43 4653 6619 + 1966

3.2 Kurs- och konferensverksamheten

År 1989 genom förde akadem in 25 kurser, konferenser och seminarier. 
Det sammanlagda deltagarantalet var 671. År 1988 var det m otsvarande 
talet 489.

3.3 Biblioteket

Biblioteket, som betjänar både N ordens folkliga akadem i och N ordiska 
folkhögskolan, har under 1989 inköpt 722 böcker och fått 134 som gåva. 
Det sammanlagda bokbeståndet var vid årets slut 26409. Biblioteket pre
num ererade under året på 290 tidskrifter. Akademin och folkhögskolan
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prenum ererade tillsam m ans på 29 dagstidningar. U nder året sam m anställ
de biblioteket 25 bokutställningar och u tarbetade 10 litteraturlistor till 
olika kurser och konferenser. Antalet registrerade utlån var under året
4 503.

3.4 Informations- och dokumentationsprojektet

Inform ations- och dokum entationsprojektet ”Nya vägar i vuxenutbild
ningen” genomförs vid akadem in. Inom  projektet har basen ”Folkbildning 
och vuxenundervisning” (FOVU) byggts upp av Norsk Senter for Inform a
tikk i Oslo. U nder 1989 har den huvudsakliga insamlingen av försöks-, 
utvecklings- och forskningsprojekt skett genom nationella insatser vid 
Udviklingscenter for folkeoplysning och voksenundervisning (Danm ark), 
N orsk Voksenpedagogisk Institu tt (Norge), Tam pereen Y liopisto och Va- 
paan Sivistystyön Y hteisjäijestö (Finland) sam t V uxenutbildarcentrum  
(Sverige).

N ordens folkliga akadem i fungerar som samordnings- och ledningscen- 
trum  genom att bl. a. inbjuda till sem inarier, producera rapporter och 
koordinera projektet. U nder 1989 utvecklades särskilt databasen i projek
tet, med mål att var och en skall kunna utnyttja basen.

4. Sam m anfattn ing

Styrelsen för N ordens folkliga akadem i överläm nar härm ed verksam 
hetsberättelse för år 1989.

Ole Ormseth 
Styrelsens ordförande

Jorma Turunen 
Rektor
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Nordiska journalistkursen

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordisk joum alistkursus 
Pressens Udannelses Center 
Vennelystparken 
DK-8000 Århus C 
Tlf. 86-1362 33

1. Institutionens uppgave

Nordisk Joum alistkursus formål er å tilby nordiske journalister en vide
regående utdannelse med særlig henblikk på nordiske anliggender. Ar
beidsformen er kurser, sem inarer, ekskursjoner og konferanser. Et tre 
m åneder langt hovedkurs er det bærende element i virksom heten, og det 
suppleres resten av året m ed kortere kurser innen spesielle em ner. Ved 
hjelp av eget budsjett, og ved hjelp av prosjektsam arbeid med andre 
institusjoner, tilstrebes et variert kurstilbud for nordiske journalister og å 
skape et felles fagmiljø for nordiske m ediem edarbeidere.

Det direkte mål for virksom heten er å øke nordiske journalisters og 
dermed nordiske leseres, lytteres og seeres kunnskaper om de andre nor
diske land. D ette gjøres ved undervisning i politisk historie, næringsliv, 
økonomi, kultur, og innen andre aktuelle politiske om råder. I den historis
ke fase Europa nå er inne i har N ordens forhold til det øvrige Europa, EF 
og Øst-Europa, vært et gjennomgående tema.

2. Organisasjon

N ordisk Joum alistkursus ledes av et stye på ni medlem m er, utnevnt av 
Nordisk M inisterråd etter nom inasjon fra de nordiske presseorganisa
sjoner.

Styrets form ann er sjefredaktør Svein Døvle Larssen, Tønsbergs Blad og 
de øvrige m edlem m er i styrets arbeidsutvalg er generelsekretær Eila Hyp- 
pönen, Finlands Journalistförbund, om budsm an Magnus Lindström , 
Svenska Journalistforbundet, redaktør Ó m ar Valdimarsson, Blaðamanna- 
félag Islands og Sjefredaktør Per W inther, R itzaus Bureau.



C 12/k:2 2061

R ektor inntil 1. septem ber i beretningsåret var mag. art. Erik Reske- 
Nielsen. Han ble avlost av redaktør Audun Bakke som i en kontraktsperio
de på fire år har perm isjon fra Norsk Telegrambyrå.

Nordisk Journalistkursus leier kontorlokaler i de danske presseorganisa
sjoners kurssenter i Århus, Pressens Uddannelses Center, og kjøper plass 
for hovedkurset og enkelte av de andre kursene på sam m e vilkår som 
andre brukere.

Noen kurs holdes av praktiske og pedagogiske årsaker ved kurssentra i 
de andre nordiske land.

3. Virksomheten 1989

3.1 Ø konom isk oversikt

Budsjettpost Overført 
fra 1988

Budsjett
1989

Resultat
1989

Avvikelse

Lønner _ 761 759 +  2
Varer og tjenester — 524 575 -5 1
Prosjekter 264 943 973* -3 0

Sum 264 2 228 2 307 -7 9

* Innenfor prosjektbeløpet er det medregnet overførsel til 1990 til dekning av for
skudte kurs.

Underskuddet på kr. 79000 knytter seg til prisøkning for hovedkurset 
ved Pressens Uddannelses Center og til nyanskaffelser ved rektorskiftet. 
Det er søkt dekket ved disponering av renteinntekter med kr. 45 152,86 og 
overføring fra form uekonto på kr. 33617,41.

3.2 Beskrivelse av virksomheten 

Hovedkurset

Hovedkurset om fattet sam tidshistorie og aktuell politikk i Danm ark, 
Finland, Island, Norge, Sverige og de selvstyrende om rådene G rønland, 
Færøyane og Åland.

De grunnleggende trekk ved de nordiske sam funn ble behandlet land for 
land. Andre aktuelle spørsmål ble behandlet for N orden under ett: nordis
ke sam arbeidsorganer, N orden i europeisk og internasjonal økonom i, m i
noriteter i Norden, det nordiske arbeidsm arked, nordisk sikkerhetspoli
tikk og nord-sør-forholdet.

Som et ledd i kurset var kursistene till stede ved Nordisk Råds sesjon i 
Stockholm og foretok deretter en ekskursjon med forelesninger på Åland.

Hovedkurset hadde det meste av kursperioden 14 deltakere, mot nor
malt 16. En deltaker meldte forfall i siste liten og en fulgte kurset den første 
måneden, men fikk så ikke videre perm isjon fra sin danske arbeidsgiver.

Av de 14 var to fra D anm ark, tre fra F inland, en fra Island og seks fra 
Norge.
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Andre kurs

Foruten det tre m åneder lange hovedkurset i perioden 1. februar —
1. mai gjennom førte N JK  i løpet av året følgende kurs:

”De nordiske land og EFs indre m arked 1992”

Et kurs i tre trinn  til følgende tider:
16. — 20. januar i København.
1 0 .-1 6 . april i Kungälv.
17, —26. mai i Brussel og Strasbourg.
Kurset hadde 16 deltakere, tre fra D anm ark, fem fra Norge, seks fra 

Sverige og to fra Finland.

"Østersjøen — ”Fredens hav” under forvandling?”

Kurset ble gjennomført i sam arbeid m ed det danske forsvar i tiden 16. -
19. mai og om fattet forelesninger, ekskursjoner og orienteringer ved 
Søværnets O perative K om m ando i Århus, i København, på Bornholm og 
ved flåtehovedkvarteret Glucksburg ved Flensborg. Kurset hadde 15 delta- 
kere, seks fra D anm ark, tre fra Norge, to  fra Sverige og fire fra Finland.

”Uganda og utviklingsjournalistikk i de nordiske land”

Kurset ble arrangert i sam arbeid med de nordiske bistandsorganisasjo
nene DANIDA, FINNIDA, NORAD og SIDA. Det ble gjennom ført med 
en teoretisk del i Århus 29. s e p te m b e r -3. oktober og en reise til Uganda 
bekostet av de nordiske bistandsorganisasjonene i tiden 3, —14. oktober. 
D et deltok 15 nordiske journalister, fire fra D anm ark, fem fra Norge, fire 
fra Sverige och tre fra Finland.

”Lov og e tikk i nordisk journalistikk"

Kurset ble holdt i Århus i dagene 20. —24. novem ber med 16 deltakere, 
sju fra D anm ark, åtte fra Norge og en fra Sverige. I dette kurset ble de 
pressejuridiske og presseetiske norm er i de nordiske land sam menlignet og 
drøftet, og særlig oppm erksom het ble gitt de forskjellige systemer for 
håndhevelse av pressens selvjustis som praktiseres i de nordiske land.

Utskutte kurs

Av praktiske grunner ble et ukeskurs om flyktningepolitikken i Norden 
forskjøvet till jan u ar 1990. Det ble delvis finansiert over 1989-budsjettet 
og dels ved midler som ble overført til 1990.

Rektorskiftet i septem ber førte også til forskyvning av et fireukers kurs.

Hovedkursets økonom i 

NJKs husvert, de danske presseorganisasjoners kurssenter, Pressens U d
dannelses Center, kom våren 1989 inn i en økonomisk krise. Det ble 
oppdaget at den adm inistrative ledelse hadde m istet den økonom isk over-
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sikt og styring. Det førte til skifte av direktør og til en prisøkning for N JK  
og andre faste brukere på 48,7 prosent for kursopphold og leie av undervis
ningslokaler. Varslet om de nye priser kom så sent at det ikke kunne tas 
med i institusjonens budsjettforslag og M inisterrådets budsjett for 1989 og 
1990. Det oppsto følgelig en budsjettm anko for 1989 på kr. 182400 som 
delvis ble dekket inn ved forfall fra to  kursister, dels ved innsparing ved en 
invitasjonsreise for hele kursgruppen til Vest-Tyskland i en uke og forøvrig 
ved overskridelser på postene for lokalleie og oppholdsutgifter under ek
skursjoner.

Til tross for den store prisøkningen i 1989 lå satsene pr. kursdøgn ved 
Pressens U ddannelses Center under m arkedspris for kurssentre i Norden. 
Det nye og høyere prisnivået skaper likevel store vanskeligheter for en 
fortsatt drift av NJKs hovedkurs. Med støtte i Nordisk M inisterråd ble det 
ved slutten av beretningsåret arbeidet aktivt for å finne en løsning på dette 
problem et for de etterfølgende år. En ad hoe-løsning ble funnet for 1990 
ved et tilskudd fra NM Rs EF-relaterte midler, men en varig ordning er 
ennå ikke stilt i utsikt.

Århus, 27 april 1990

Svein Døvle Larssen 
Styreformann

Audun Bakke 
Rektor
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Nordiska språksekretariatet

Verksamhetsberättelse 1989

1. Institusjonens oppgave

Nordisk språksekretariat ble opprettet i 1978 som et samarbeidsorgan 
for språknem ndene i N orden og andre som arbeider med nordiske språk
spørsmål. Ifølge instruksjonen skal sekretariatet arbeide for å bevare og 
styrke det språklige fellensskapet i N orden og for å frem m e den nordiske 
språkforståelsen. D ette skal sekretariatet gjøre blant annet ved å være 
rådgivende og koordinerende organ i nordiske språkspørsmål, ta  initiativ 
til forskningsprosjekter, følge grannespråksundervisningen på alle u tdan
ningsnivåer, sam arbeide med massem ediene, medvirke ved ordbokspro- 
sjekter, gi ut skrifter og arrangere nordiske m øter om språkspørsmål.

2. Organisasjon

Nordisk språksekretariat blir ledet av et styre på tolv personer som 
representerer samtlige språk og språknem nder i Norden. Styret utpeker 
blant sine m edlem m er et arbeidsutvalg med en representant fra Dansk 
Sprognævn, en fra Forskningscentralen för de inhem ska språken i Finland, 
en fra íslensk målnefnd (fra 1. juli 1989), en fra Norsk språkråd og en fra 
Svenska språknäm nden. Form annen i styret er samtidig form ann i 
arbeidsutvalget. Sekretariatets fellesnordiske adm inistrasjon er plassert 
ved Norsk språkråd i Oslo. I 1989 har sekretariatet hatt fire ansatte: 
sekretariatssjef Ståle Løland, førstekonsulent Per Ivar Vaagland, 
adm inistrasjonskonsulent Rikke Hauge og førstekontorfullm ektig Erla 
Stensby (halv stilling).

Styret har hatt denne sammensetningen:
Fra: M edlemmer: Suppleanter:

Dansk Sprognævn am anuensis skoledirektør
Else Bojsen 
universitetslektor 
Allan Karker

Karl Hårbøl 
professor 
Jørn Lund
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Forskningscentralen byråchef bitr. professor
för de inhemska Esko Koivusalo 

(finsk)
Päivi R intala

språken i Finland specialforskare professor
Mikael Reuter 
(svensk)

Christer Laurén

Føroyska m ålnevndin professor Jóhan sem inarieadjunkt
H endrik W. Poulsen Jeffrei Henriksen

Oqaasiliortut/ universitetslektor professor
G rønlands Sprognævn Carl Christian Olsen Robert Petersen

íslensk málnefnd professor professor Þórhallur
Baldur Jönsson Vilm undarson

Norsk språkråd førsteam anuensis professor
Tove Bull (nynorsk) Leif Mæhle
professor Eyvind professor
Fjeld Halvorsen 
(bokmål)

Egil Pettersen

Sámi Giellalavdegod- fil. kand. cand. mag.
di/Sam isk språk
nemnd

Elli Sivi Näkkäläjärvi Sven-Roald Nystø

Svenska språk docent fil. kand.
näm nden M argareta W estman Birgitta Lindgren
Sverigefinska fil.lic. diplom översättare
språknäm nden Solfrid Söderlind Paula M oisander
Sverigefinska fil. lic. diplom översättare
språknäm nden Solfrid Söderlind Paula M oisander

Arbeidsutvalget har hatt denne sammensetningen:
Medlemmer:
Allan Karker (formann)
Esko Koivusalo (nestform ann) 
Baldur Jónsson (fra 1.7.1989) 
Eyvind Fjeld Halvorsen 
M argareta W estman

Suppleanter:
Else Boj sen 
Mikael Reuter 
Þórhallur V ilm undarson 
Tove Bull 
Birgitta Lindgren

3. Virksomheten 1989

3. 1 Ø konom isk oversikt

Inntekter 
Bevilgning 1989 
Lønnskompensasjon 
Ekstrabevilgninger 
Salg av skrifter 
Resultat fra tidligere år 

Sum

1 648
52

673
43
62

2 478
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Utgifter
Lønn, ekstrahjelp, honorar 
Sosiale avgifter
Møter, kurs, konferanser, inform. 
Kontor, bibliotek, trykning 

Sum

Resultat før renter
Renteinntekter

Overskudd

771
193

1248
265

2477

55

54

3.2 Beskrivelse av virksomheten

3.2.1 Aktivitetsøkning

Også i 1989 har aktiviteten økt vesentlig, først og fremst fordi Språksekre
tariatet har overtatt sekretariatsfunksjonen for det nordiske sendelektor- 
sam arbeidet (jf. punkt 3.2.11.). Dessuten har sekretariatet fått bevilg- 
ninger på 250000 DKK til to  etterutdanningskurs for lærere, 100000 
DKK til prosjektet ” Kom m unikasjonen på nordiske m øter” , 69000 NOK 
til utgivelse av to skrifter og 12 500 NOK til ekstrautgifter i forbindelse 
med at íslensk málnefnd fra 1. juli 1989 er representert i arbeidsutvalget.

3.3.2 Møter, kurs og konferanser

Det årlige styrem øtet i Nordisk språksekretariat ble holdt i Sigtuna 17. 
septem ber i tilknytning til det 36. nordiske språkm øtet 1 8 .-2 0 . septem 
ber. Hovedem net for det nordiske språkm øtet var håndbøker om  språkrik
tighet.

Arbeidsutvalget og de noridske sekretærene i Dansk Sprognævn, Forsk
ningscentralen för de inhem ska språken i F inland, Norsk språkråd og 
Svenska språknäm nden har hatt fire møter.

I 1989 har Språksekretariatet vært arrangør eller m edarrangør av disse 
m øtene, kursene og konferansene:

Nordisk litteratur i 1980-årene. E tterutdanningskurs for morsmålslærere 
i den videregående skolen. (Sundvollen ved Oslo, 4 . - 9 .  mars, i sam ar
beide med Nordspråk.)

Undervisning i nordiske språk som frem m edspråk. E tterutdanningskurs 
for lærere i nordiske språk som frem m edspråk. (Sundvollen ved Oslo, 4. —
9. mars, i sam arbeid med Nordspråk.)

Kurs for danske seminarielærere om svensk språk og litteratur og sven
ske samfunnsforhold. (Hässelby slott, Stockholm, 2 4 .-2 8 .  mai)

Kurs for svenske lærerstudenter i norsk språk og kultur (Voksenåsen, 
Oslo, 19, —24. september, i sam arbeid med Svenskhemmet Voksenåsen).

Representanter for Språksekretariatet har som vanlig orientert om nor
disk språksam arbeid og nordiske språkspørsm ål ved møter, kurs, konfe
ranser o.l. Den pedagogiske konsulenten har besøkt skoler, skolemyndig-
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heter, og lærerutdanningsinstitutsjoner og orientert om grannespråksun- 
dervisningen. Styrem edlem m et Mikael Reuter har deltatt på ” Fourth In
ternational Conference on M inority Languages” , N ederland 20. -  24. juni. 
Sekreteriatssjefen har representert Nordisk m inisterråd på Europarådets 
symposium om ” Language leam ing and teaching methodology for citizen- 
ship in a m ulticultural Europe” , Portugal 7, — 11. novem ber.

3.2.3 Sam arbeid

Sekretariatssjefen representerer Språksekretariatet i Nordisk M inisterråds 
språkutvalg, som blant annet har utarbeidet et forslag til handlingspro
gram for språklig sam arbeid i N orden 1990/1991 — 1995 (jf. punkt 3.2.9). 
Sekretariatet sam arbeider med morsmålslærernes og term inologisentrale- 
nes nordiske organer — N ordspråk og N ordterm  — og deltar på deres 
fellesmøter. Språksekretariatet har også sam arbeidsm øter med Nordiska 
språk- och inform ationscentret i Helsingfors.

3.2.4 Skrifter

I 1989 gav Nordisk språksekretariat ut disse skriftene: Språk i N orden
1989, Brevveksling mellom skoleklasser i Norden, Nordisk tv-teksting, De 
ikke-skandinaviske språkene i Norden.

I sam arbeid med Bokklubben N orden gav sekretariatet ut fire frekvens- 
baserte ordlister (jf. punkt 3.2.6).

3.2.5 Uttalelser

Språksekretariatet har i 1989 uttalt seg om disse sakene: revidert fagplan i 
norsk for den videregående skolen (til Rådet for videregående opplæring), 
forslag om nedlegging av den finskugriske institusjonen ved Lunds univer
sitet (til Universitetsstyrelsen, Lunds universitet), undervisningen i dansk 
og svensk ved norske universiteter og distriktshøyskoler (til Kultur- og 
vitenskapsdepartem entet), lektoratet i svensk ved Aarhus U niversitet (til 
Aarhus U niversitet), analyse av institusjoner og sam arbeidsorganer på det 
nordiske kulturbudsjettet (til Nordisk m inisterråd).

3.2.6 Frekvensbaserte ordlister

Språksekretariatet har ta tt initiativet til og deltatt i arbeidet med seks 
frekvensbaserte ordlister mellom dansk-norsk-svensk. I 1989 har det kom
met ut fire ordlister: en svensk-norsk, en dansk-norsk, en norsk-dansk og 
en svensk-dansk. D erm ed er serien på seks ordlister fullført. O rdene i 
listene er hentet fra det vanligste ordforrådet, og det er bare ta tt med ord 
som kan være vanskelige å forstå i grannespråkene, eller som kan føre til 
misforståelser.

3.2.7 Språkspalte i Nordisk Kontakt

Språksekretariatet har i 1989 fortsatt å redigere en fast språkspalte i tids
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skriftet Nordisk Kontakt. T idsskriftet blir utgitt av Nordisk råd og kom 
mer med 16—17 num m er i året. Blant de em nene som har vært ta tt opp, 
kan nevnes: Nabosprog i Norden, Vardagsspråk och allm änspråk i finskan, 
Språksituasjonen i Norge, Nyord i norsk og dansk, Fra tredive til halvfems 
(om danske tallord), nordisk språkkonvensjon.

3.2.8. Kom m unikasjonen på nordiske møter -  en undersøkelse 

Språksekretariatet har engasjert fil.kand. Ulla Börestam ved Uppsala uni
versitet som leder av et prosjekt som skal kartlegge og analysere kom m uni
kasjonen på nordiske møter. Prosjektet ble påbegynt høsten 1988 og skal 
etter planen være ferdig i 1992.

3.2.9 Handlingsprogram fo r  språklig samarbeid i Norden 1990/1991 — 
1995

Nordisk m inisterråds språkutvalg har i 1989 lagt fram et forslag til hand
lingsprogram for språklig sam arbeid i N orden 1990/1991 — 1995. Språk
sekretariatet har vært representert i utvalget ved sekretariatssjefen, og 
saken har vært behandlet i Språksekretariatets styre og arbeidsutvalg. 
Handlingsprogram m et foreslår en rekke tiltak som står sentralt i Språksek- 
retariatets virkom het, blant annet styrking av grannespråksundervisnin- 
gen, forskning om språkforståelse i N orden, arbeid med ordbøker og 
ordlister og tiltak overfor m assem ediene med sikte på å bedre språkforstå
elsen. Forslaget vil bli behandlet på Nordisk råds sesjon i februar 1990.

3.2.10 Språkspørsmål

I sam arbeid med språknem ndene har Språksekretariatet også i 1989 be
handlet språkspørsmål med sikte på å komme fram til fellesnordiske 
anbefalinger. Det gjelder for eksempel spørsmål om nordiske avløserord 
for engelske uttrykk, geografiske navn og betegnelser for tegn og symboler.

3.2.11 Nordisk sendelektorsamarbeid

Etter vedtak i Nordisk M inisterråd har Språksekretariatet fra 1989 over
tatt sekretariatsfunksjonen for det nordiske sendelektorsam arbeidet. D ette 
sam arbeidet om fatter ca. 400 lektorer og språklærere både i og utenfor 
Norden. Til dette arbeidet har sekretariatet i 1989 fått 75000 DKK til 
ekstra adm inistrasjonskostnader og dessuten 300000 DKK til pro- 
sjektvirksomhet. Sendelektorsam arbeidet blir ledet av en nem nd med en 
representant fra hver av sendelektoradm inistrasjonene i de nordiske lan
dene.

Allan Karker 
Formann

Ståle Løland  
Sekretariatssjef
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Nordiska språk- och informationscentret

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordiska språk- och inform ationscentret 
Hagnäsgatan 2 
SF-005 30 Helsingfors 53 
Tel. 90-7061

1. Institutionens uppgift

Nordiska språk- och inform ationscentret skall i Finland i första hand 
främja undervisning i och kännedom  om de övriga nordiska ländernas 
språk, kultur och sam hällsförhållanden. I detta syfte skall centret öka 
utbudet av nordiskt stoff i undervisningen, effektivisera inform ationen 
om de nordiska länderna, upprätthålla bibliotek med relevant material, 
anordna språkkurser och sem inarier samt utveckla tolknings- och översätt- 
ningsverksamheten. D ärutöver skall centret sprida kännedom  om finska 
språket samt finländska kultur- och sam hällsförhållanden i de övriga nor
diska länderna.

2. Organisation

Centrets styrelse har bestått av fem m edlem m ar, en för varje nordiskt 
land: Danmark: Jan Østergaard Bertelsen, ordinarie, Ida Andersen, supp
leant, Finland: Lars Nyström , ordförande, Anneli H einonen-Kuukka, 
suppleant, Island: Erlingur Sigurðsson, ordinarie, K ristinn Johannesson, 
suppleant, Norge: Olav Nyham ar, ordinarie, Tomas Øvergaard, suppleant, 
Sverige: G unilla H jorth, vice ordförande, Ingemar Moberg, suppleant.

Styrelsen har sam m anträtt den 14—15.3 och 4 — 5.12 1989 samt per 
capsulam den 19.6 1989. Centrets personal har bestått av sju tjänsteinne
havare, varav en med halvtidstjänst. En finsk referensgrupp har bidragit 
till planeringen av verksamheten. För fortbildningsverksam heten av tolkar 
har en sam nordisk referensgrupp bistått centret.
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3. Verksamheten

3.1 Ekonom iskt utfall
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Anslagspost
1989
Budget Bokslut Avvikelse

Löner 997000:— 1 261405:26 -264405:26
Varor o. tjänster 222 507:04 276481:53 -  53 974:49
Projekt 564492:96 564 492:96 -
Summa 1784000:— 2102379:75
Överförs till 1990 20000:—

3.2 Beskrivning av verksamheten 

Centret har fått tre nya tjänsterum  till sitt förfogande på grund av den 
utvidgade inform ations- och kursverksam heten. Även verksamheten inom 
tolksektorn (den nordiska språkkonventionen, kursverksam het för is
ländska tolkar) har utvidgats inom ramen för anslag ur m inisterrådets 
dispositionsm edel 1989.

3.2.1 Seminarie- och kursverksamhet

Centret har arrangerat 4 sem inarier. Vidare har 14 kurser arrangerats, 
varav 7 i Finland, 4 i Sverige, en i D anm ark, en i Norge och en på Island. 
Sammanlagt har deltagarantalet i sem inarierna varit 422, i kurserna 284
(jfr bilaga 1).

3.2.1.1 Seminarier

Sem inarierna har arrangerats på och i sam arbete med Hanaholm ens 
kulturcentrum . Övriga sam arbetsparter har varit Sveriges Ambassad, 
Svenska institutet, Svenska Finlands folkting, Bibliotekstjänsten, N ordis
ka rådets och Nordiska m inisterrådets inform ationsavdelningar, Nordiska 
rådet Finlands delegation, K ulturfonden Sverige-Finland, U ndervisnings
ministeriet, Skolstyrelsen och Yrkesutbildningsstyrelsen i Finland. Två av 
sem inarierna har varit språkpedagogiska (läromedel, metoder). Det språk
politiska sem inariet ” Svenska i F inland” har diskuterat svenskans betydel
se för det finländska samhället och för det nordiska sam arbetet. Vid 
bibliotekssem inariet ” Nordiska inform ationsdagar för finländska biblio
tek” efterlystes ett fungerande sam arbete nordiska institutioner och biblio
tek emellan.

3.2.1.2 Kursverksamhet 

Språkkurser

K urserna har haft karaktären av språk- och fortbildningskurser. U nder 
1989 har centret fortsatt med hjälp av N ordiska kulturfonden verksam he
ten med kurser i finska. Sam arbetsparter för kurserna i finska har varit 
H anaholm ens kulturcentrum , Helsingfors universitet (Kymmenedalen)
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samt Nordiskt inform ationskontor (Umeå), för kurserna i Sverige Svenska 
institutet och olika folkhögskolor. Kursen i D anm ark har skett i sam arbete 
med Fondet for Dansk-Norsk Samarbejde och Finlands Ambassad. För 
kursen i Norge har Fondet for Dansk-Norsk Samarbejde, Oslo universitets 
internationella som m arskola och Finlands Ambassad varit sam arbetspar
ter. M edarrangörerna har stått för en del av kurskostnadem a. Dessutom 
har centret fått bidrag från olika fonder och nationella m inisterier.

Fortbildningskurser

Lärarfortbildningskursem a har arrangerats i T jörn och i Färgelanda 
(Sverige) med Svenska institutet.

Tolkkurser

För nordiska tolkar arrangerades två 5-dagars fortbildningskurser: den 
ena på Hanaholm ens kulturcentrum  inom ram en för ett tilläggsanslag från 
Nordiska m inisterrådet och den andra på Island (Langamýri). Vid kursen 
på Island prioriterades för första gången tolkning mellan isländska och de 
övriga nordiska språken. Sam arbetsparter har varit H anaholm ens kultur
centrum  samt Helsingfors universitet, K ym m endedalen.

3.2.1 Informationsverksamhet

Inform ation i Finland har förm edlats till tjänstem än som deltar i nor
diskt samarbete, svensk-, historie- och geografi lärare sam t statliga och 
kom m unala skoladm inistratörer. De nationella äm betsverken (200 ex.) 
och olika organisationer (100 ex.) har fått inform ationsbrev om centrets 
kursverksam het. Biblioteken i Finland har för första gången fått sin egen 
inform ation via centret (500 ex.).

Det första inform ationsbrevet till svensklärare (4 300 adressater) har 
gällt förutom  lärom aterial för gymnasier även centrets kurs- och sem ina
rieverksamhet, det andra var riktat till svensklärare vid tekniska yrkesläro- 
anstalter (150 adressater). Brevet innehöll t. ex. N O RD PÅ -num ret ” N or
den og teknologien” , vilket även översändes till 1 500 lärare i tekniska 
läroämnen.

Inform ationsverksam heten speciellt i finländska skolor i östra Finland 
(ca 3 800 åhörare) har prioriterats av den danske pedagogiske konsulenten. 
Centret har även distribuerat 1 500 prem ieböcker (svensk skönlitteratur) 
donerade av Sveriges Ambassad till finskspråkiga gymnasier.

I sam band med sem inarierna och utställningen ”Såpmi-Saamenmaa- 
Sam eland” har centret distribuerat pressm eddelanden till tidningar, tid 
skrifter, radio- och TV-redaktioner.

Centrets direktör, utbildningschef, pedagogiske konsulent och bibliote
karie har bidragit till inform ationsverksam heten genom föreläsningar på 
kurser och seminarier.
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3.2.3 Bibliotek 

Nyanskaffningar och utlån

U nder år 1989 har till biblioteket anskaffats 314 böcker och 98 AV- 
enheter. Bibliotekets m ediebestånd vid årsskiftet är 3 382 böcker och 1 456 
AV-enheter. Centret prenum ererar på 110 nordiska tidskrifter och 10 
dagstidningar. U tlåningen 1989 var 595 böcker och 764 AV-lån.

3.2.4 Läromedel och publikationer 

Läromedel

Centret har producerat och distribuerat 200 ex. lärom edelspaket Kyn- 
num st F innlandi — Kynnum st N orðurlöndum  (nordiskt och finskt stoff) 
till isländska grund- och gymnasieskolor.

Centret har producerat och distribuerat broschyren ”Ruotsi sinun lähi- 
kielesi” (35000 ex.) i sam arbete med Pohjola-Norden och N ordiska rådets 
F inlands delegation.

Centret har inlett framställningen av lärom edelspaketet ” Känn Finland
— Känn D itt N orden” (1 500 ex.) för rikssvenska gymnasieskolor.

I sam arbete med Pohjola-Norden och N ordiska rådets Finlands delega
tion har det inletts framställningen av stordiaserien ”Tunne Pohjolasi — 
Känn Norden III” för yrkesläroanstalter i Finland.

Centret har inlett framställningen av den finska versionen ”Att förstå 
varandra i N orden” (20000 ex.).

Centret har i sam arbete med N O RD SPRÅ K  och Nordisk språksekreta
riat producerat ljudkassetten till boken ” Ung i N orden” .

Publikationer

Centrets löpande rapportserie n r 26 — 28: Norska skolan inför 90-talet 
(nr 26), Svenska i Finland (nr 27) och Svenska som fackspråk på högskole
nivå (nr 28).

3.2.5 Utställningsverksamheten

Vandringsutställningen ”F inland” har tu rnerat i Norge i sam arbete med 
Finlands Ambassad i Oslo och Statens bibliotektilsyn.

Centret har anordnat vandringsutställningen SÁPMI-SAAMENMAA- 
SAMELAND för skolor i N orden med hjälp av Nordiska kulturfonden, 
N ordiska sam erådet och Finlands undervisningsm inisterium . U tställning
en öppnades av Leif Halonen, ordförande för N ordiska sam erådet, 25.4 
1989 i Helsingfors. I sam band med vernissagen har centret arrangerat 
föreläsningsserien Studia generalia — Aktuellt från Sameland 25 .4— 11.5 
1989 i Helsingfors.

3.2.6 Fortbildning av nordiska tolkar

Referensgruppen för fortbildning av nordiska tolkar har haft två m öten, 
där de nordiska tolkarnas grundutbildning, fortbildning, förutsättningar
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for nordisk tolkning sam t den nordiska språkkonventionen diskuterats. 
Ett speciellt inform ationsbrev (200 ex.) till tolkar och tolkutbildningsinsti
tutioner har distribuerats.

Två 5-dagars fortbildningskurser for tolkar och översättare har arrange
rats, (jfr 3.2.1.2 och bilaga /) . Inom  ram en för N ordiska m inisterrådets 
tilläggsanslag har centret producerat broschyrerna ” Att anlita tolk” (5000 
ex.) och ” Kun tarvitaan  tulkki” (40000 ex.) i sam arbete med Finlands 
justitiem inisterium . Centret har inlett fram ställningen av en m otsvarande 
isländsk broschyr.

3.2.7 Verksamhet m ed  pedagogisk konsulent

Centret har fortsatt verksam heten med pedagogisk konsulent 15.7 — 
31.12 1989. Syftet har varit att öka inform ationen om D anm ark i Finland 
samt intensifiera de ömsesidiga kontakterna mellan skolor, lärare och 
myndigheter.

I konsulentens arbetsuppgift har ingått skolbesök (universitet och hög
skolor: 19, övriga skolformer: 43) med föreläsningar över språk, litteratur, 
geografi, ekonom i, etc. D ärtill har han hållit föreläsningar Pohjola-Nor- 
dens medlem skvällar (7) och m edverkat i två kurser i danska. Den om fat
tande reselektorsverksamheten speciellt i östra Finland har skett i sam ar
bete med universiteten och Pohjola-Norden.

Verksamheten med pedagogisk konsulent har givit ytterst positiva resul
tat. På grund av löneläget (t. ex. uteblivet etableringstillägg och flyttnings- 
ersättning, allmän lönenivå) har tjänstgöringen inneburit en m arkant eko
nomisk förlust för konsulenten jäm fört med den ordinarie tjänsten i hem 
landet.

3.2.8 Annan verksamhet

På anm odan har centret avgett yttranden (jfr bilaga 2) till N ordiska 
rådet, till Nordiska m inisterrådet och till nationella myndigheter. Speciellt 
i Finland har centret tagit språkpolitisk ställning för svenskan och i det 
övriga N orden för finskan.

Centret har varit representerat i arbetsgruppen ”Sprogutvalget” , tillsatt 
av Nordiska m inisterrådet, vilket ansvarat för underlaget till NordM ÅL, 
handlingsprogram för språkligt sam arbete i N orden 1990 — 95.

4. Framtidsplaner

Centret strävar efter att intensifiera den nordiska inform ationen i F in
land, speciellt i dess östra del och F inlandsinform ationen i det övriga 
Norden. Publiceringen av nordiskt stoff för grannlandsundervisning och 
-inform ation fortsätter. Inom kurs- och sem inarieverksam heten kom m er 
centret att verka inte endast för de skandinaviska språken utan även för 
finskan och isländskan. De förslag till åtgärder inom skol- och tolksektom
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vilka poängteras i handlingsprogram m et for språksam arbetet i Norden, 
NordM ÅL, kom m er att vara vägledande för verksam heten.

Styrelsen för N ordiska språk-och inform ationscentret har den 27.3 1990 
godkänt ovanstående verksam hetsberättelse för år 1989, som härm ed 
överläm nas till N ordiska m inisterrådet.

Lars Nyström  
Ordförande

M arja-Liisa Karppinen 
Direktör
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Seminarieverksamhet 1989

1. Svenska i Finland

BILAGA 1

Tid 6 - 7 .1  1989
Plats H anaholm ens kulturcentrum
Deltagarantal 174

2. Svenska som  fackspråk på högskolenivå 
T id 8 - 9 .1  1989
Plats H anaholm ens kulturcentrum
Deltagarantal 96

3. Nordiska informationsdagar fo r  bibliotek 
T id 1 8 -1 9 .9  1989
Plats H anaholm ens kulturcentrum
Deltagarantal 120

4. Idédagar fö r  fin ska  svensklärare vid universitetens övningsskolor 
Tid 11 -12 .11  1989
Plats H anaholm ens kulturcentrum
Deltagarantal 32

Tolkkurser

/. Kurs i nordisk tolkning fö r  nordiska tolkar 
T id 4 - 1 0 .9  1989
Plats Langamýri, Island
Deltagarantal 25

2. Kurs i nordisk tolkning  
Tid 1 5 -1 9 .9  1989
Plats H anaholm ens kulturcentrum
Sam arbetspart H anaholm ens och Helsingfors universitet 

(Kym menedalen)
Deltagarantal 13
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Språkkurser

1. Intensivkurs i svenska fö r  tjänstemän  
T id 2 7 .2 -1 0 .3  1989
Plats Statens äm betshus, Helsingfors
M ålgrupp tjänstem än
Deltagarantal 22

2. Intensivkurs i svenska fö r  allmänheten  
T id 2 7 .2 -1 0 .3  1989
Plats Statens äm betshus, Helsingfors
M ålgrupp allmänheten
Deltagarantal 21

3. Intensivkurs i svenska fö r  tjänstemän  
Tid 1 2 -2 0 .6  1989
Plats Eckerö, Åland
M ålgrupp tjänstem än
Deltagarantal 20

4. Kurs i svenska fö r  gymnasister 
Tid 1 7 .7 -1 2 .8  1989
Plats Blekinge läns folkhögskola, Sverige
M ålgrupp gymnasister
Deltagarantal 34

5. Fortbildningskurs fö r  lärare i svenska som  främ m ande språk utanför 
Sverige
Tid 2 3 .7 -5 .8  1989
Plats Billströmska folkhögskolan, Tjörn, Sverige
M ålgrupp lärare i svenska som främ m ande språk
Sam arbetspart Svenska institutet 
Deltagarantal 10

6. Fortbildningskurs i finska  fö r  fin ska  svensklärare inom det allmänna  
skolväsendet
Tid 2 4 .7 -5 .8  1989
Plats Färgelanda, Sverige
M ålgrupp finska svensklärare inom det allm änna skolväsendet
Sam arbetspart Svenska institutet
Deltagarantal 21
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7. Intensivkurs i svenska m ed  norska och danska inslag fö r  fin ska  tjänste
män
Tid 2 4 .7 -5 .8  1989
Plats Valla folkhögskola, Linköping, Sverige
Målgrupp tjänstem än
Sam arbetspart Svenska institutet
Deltagarantal 36

8. Kurs i danska
Tid 3 1 .7 -1 1 .8  1989
Plats Schaeffergården, G entofte, D anm ark
M ålgrupp tjänstem än, lärare och andra intresserade
Deltagarantal 23

9. Kurs i norska
Tid 2 - 1 1 .8  1989
Plats Lysebu, Oslo, Norge
Målgrupp tjänstem än, lärare och andra intresserade
Deltagarantal 16

10. Introduktionskurs i finska  
Tid 7 - 1 1 .8  1989
Plats H anaholm ens kulturcentrum
Sam arbetspart H anaholm ens kulturcentrum  och Helsingfors 

universitet (Kym menedalen)
Deltagarantal 13

11. Kurs i danska fö r  fin ska  parlamentariker 
Tid 1 6 -2 0 .1 0  1989
Plats Riksdagen
M ålgrupp parlam entariker
Deltagarantal 9

12. Kurs i danska fö r  tjänstemän
Tid 2 0 .1 1 -1 .1 2  1989
Plats Statens ämbetshus, Helsingfors
Målgrupp tjänstem än
Sam arbetspart D anm arks Ambassad
Deltagarantal 21
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BILAGA 2

Yttrande 1989 över:

— medlemsförslag A 880/k  om upprättande av nordiska inform ationskon
tor i Bryssel och Moskva for N ordiska rådet.

— utbildningsverksam het for översättare vid Nordiska språk- och infor
m ationscentret för N ordiska m inisterrådet.

— analys av nordiska institutioner och samarbetsorgan på kulturom rådet 
för Nordiska m inisterrådet.

— läroplan för läroäm net svenska vid finskspråkiga gymnasier för skolsty
relsen i Finland.
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Nordiska högskolan for hushållsvetenskap (NH H )

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH) 
c/o Stadsekr. Roland Rydin 
Stadskansliet 
S-404 82 Göteborg 
Tel. 031-61 10 55

1. Institutionens uppgifter

NHH har till syfte att såsom en sam nordisk institution anordna och 
främ ja undervisning och forskning inom hushållsvetenskap i Norden. 
Verksam heten bedrivs på nivå som m otsvarar den vid universitet och 
högskolor i övrigt.

2. Organisation

NHH leds av en styrelse bestående av en medlem från vart och ett av de 
fem nordiska länderna sam t en studeranderepresentant.

3. Verksam heter 1989

i.  1 Ekonom iskt utfall

Budget Bokslut Överskott
Styrelsen
1 2 5 0 0 0 :-  120946:01 4053:99

Linjen for näringsterapi 
Redovisas separat.

3.2 Beskrivning av verksamheten 

N H H  bedriver undervisningsaktiviteter på tre linjer, textillinjen  vid 
Chalmers tekniska högskola som med en tvåårig studietid leder till textil
ingenjörsexamen, näringslinjen vid universitetet i Oslo som om fattar 3 års 
studier utom för hushållslärare som får tillgodoräkna sig 1 term in för sina
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tidigare genomgångna studier, sam t linjen för näringsterapi vid universite
tet i Göteborg som om fattar 1 1/2 års studier.

I enlighet med N H H :s stadgar svarar det land där institu tionerna är 
belägna för utbildningens driftkostnader, förutom  linjen för näringsterapi, 
som finansieras över den nordiska fasta kulturbudgeten.

Det för N HH:s verksamhet positiva beslutet om inrättande av linjen för 
näringsterapi vid Göteborgs universitet har stim ulerat till ett utvecklings
arbete rörande en överbryggande utbildning för danska dietassistenter och 
svenska kliniska dietister (och för m otsvarande utbildningar i övriga nor
diska länder när de inrättas). Dessa utbildningar ger behörighet för tillträ
de till tredje term inen på linjen för näringsterapi som i sin tu r ger den 
särskilda behörighet som krävs inom  forskarutbildningen i klinisk närings- 
lära.

NHH-styrelsen undersöker f. n. behovet av påbyggnadsutbildning i kon
sum entekonom i på högskolenivå för hushållslärare m. fl. Från dansk sida, 
främst från specialkursus for husholdning vid Århus universitet, har stora 
egna insatser gjorts för projektets fullföljande. Ä m betsm annakom m ittén 
för N ordiskt kulturellt sam arbete tilldelade av 1988 års dispositionsm edel 
N H H  50000 DKK för att avsluta utredningen om en nordisk konsum ent
ekonom isk utbildning. D et förutsätts att utredningen bl. a. dokum enterar 
behovet.

U nder de senaste åren har ett närm are sam arbete kom m it till stånd 
mellan N H H  och N ordiska sam arbetskom m ittén för hushållsundervis- 
ning.

Inom  högskolans styrelse har påböljats en diskussion om kortare på- 
byggnadskurser för yrkesverksam m a dietister.

Högskolan följer även i övrigt olika utvecklingstendenser inom  högsko
lans om råde och beaktar behovet av sam nordiska utbildningsaktiviteter 
som ej kan anordnas på annat sätt än inom högskolans ram.

4. Beslut

H ärm ed överläm nas på NHH-styrelsens vägnar verksam hetsberättelse 
för 1989. Beslut i ärendet har fattats vid NHH-styrelsens sam m anträde i 
Göteborg den 29 m ars 1990.
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Nordiskt kollegium for marinbiologi (NKMB)

Verksamhetsberättelse 1989

Navn og adresse 

Nordisk kollegium for marinbiologi 
c/o Forskningsleder Torgeir Bakke 
Norsk institu tt for vannforskning 
Boks 333 Blindern 
N-Oslo 3 
Tel. (2)-23 52 80

1. Institusjonens oppgave

Nordisk Kollegium for M arinbiologi (NKMB) har til oppgave å fremme 
det internordiske m arinbiologiske sam arbeid bl. a. ved å planlegge, organi
sere, og/eller støtte kurser, konferanser og arbeidsm øter; utse nordiske 
utvekslingsstipendiater; og støtte studiereiser og planlegging av fellesnor
diske forskningsoppgaver.

2. Organisasjon

Kollegiet består av inntil seks representanter for marinbiologiske institu
sjoner fra hvert av de nordiske land D anm ark, F inland, Island, Norge og 
Sverige. M edlem mene fra hvert land danner nasjonale seksjoner av Kolle
giet. Kollegiets styre består av de nasjonale seksjoners form enn. Kollegiet 
har deltidsengasjert en generalsekretær.

20—10-0450 Nordiska rådet Del 2
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3. Virksomhet 1989

3.1 Ø konom isk utfall (Resultatregnskap i 1000 NOK)

Anslagspost budget
1988

bokslutt
1988

avvik

Totalt anslag
Overført anslag 1 674,5 1 674,5 0.0
Overskudd 1987 19,8 19,8 0.0
Overskudd + rent. 1988 153,3 161,8 + 8.5
Sum anvendb anslag 1 847,6 1 856,1 + 8.5

Kostnader
Lønn 0.0 0,0 0.0
Varer og tjenester 89,0 170,6 -8 1 .6
Prosjekt 1 700,8 1 660,8 + 40.0
Sum kostnader 1 789,8 1 831,4 -4 1 .6
Result før rent. etc 57,8 24,7 -33 .1
Inntekt 1989 0,0 20,0 + 20,0
Resultat pr 31.12.89 57,8 44,8 -1 3 ,0

3.2 Beskrivelse av virksomheten

Møter: Kollegiets styre har holdt to  m øter, den 13 april i Nordisk 
M inisterråd, København og 14—15 septem ber i Torshavn, Færøyene.

Spesialkurser: Kollegiet arrangerte et ca. 2 uker langt spesialkurs ved 
følgende institusjoner.

M arinbiologisk laboratorium , Helsingør, D anm ark, 18 —29 jun i. ”The 
Coupling between Biological and Physical Processes in the W ater Co
lum n” . Kursledere var professor T. Fenchel, cand.sci. P. Juel Hansen, 
lektor E. Kanneworff, dr Th. Kiørboe, F. B. Pedersen, C. Richardson, alle 
D anm ark, d r G. A. Jackson (Scripps, USA), og dr P .G . Verity (Georgia, 
USA).

12 deltakere (DK 6, SF 2, N 2, S 1, UK 1).
Husö biologiska station, Åland, 7 —19 august. ” Kopplingar mellan fisk

odling och det akvatiska ekosystem et” . Kursledere var professor E. Leppä- 
koski og docent O. Rönnberg. 1 tillegg m edvirket 14 forskere fra F inland, 
Sverige og USA som lærere. 10 deltakere fra fire nordiske land.

H avforskningsinstituttet og U niversitetet i Island, Reykjavik, Island, 
18 —28 jun i. ” Fisk og fiskenæring i m arint system .” Kursledere var docent 
J. Svavarsson, d r O. S. Asthorsson, d r O. K. Palsson, d r B. Bjömsson og dr 
K. G. Magnusson, alle Island og dr J. M auchline (UK).

11 deltakere (DK 2, SF 2, IS 1, N 4, S 2).
Sletvik feltstasjon, Univ. i Trondheim , Nore, 7 —19 august. ” Polychaeta 

og Mollusca — identifikasjon og artskunnskap” . Kursledere var første
am anuensis J. A. Snelli, dr T. Holthe, forsker E. Oug og forsker P. B. 
W ikander alle Norge, sam t dr A. W arén (Sverige).

10 deltakere (DK 4, SF 1, IS 1, N 2, S 2).
Kurset var ledd i forskningsprosjektet BIOFAR.
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Ved Institutt for m arinbiologi, Universitetet i Bergen, Norge, var det 
planlagt arrangert et kurs ” M arint p lanteplankton” fra 12 til 23 jun i. Dette 
kurs m åtte avlyses grunnet sykdomsforfall fra begge hovedlærerne.

Antallet kursdeltakere siden Kollegiet startet kursvirksom heten i 1958 
har vært 1 545 fordelt på i alt 129 kurs.

U tvekslingsstipendiater: Kollegiet har i løpet av året hatt følgende sti
pendiater:
Ärhus (DK): C. Lauren-M äätää (SF), 2 mnd: kjemisk forsvar hos Fucus.

— S. Floderus (S), 6 mnd: sedim entasjon og resuspensjon.
Reykjavik  (IS): D. Ó lafsdóttir (DK), 3 mnd: parasitter på fisk.
Trondheim  (N): A. Bisther (S), 1.5 mnd: atferd og kom m unikasjon hos 
spekhugger.

Askö  (S): E. Olafsson (IS), 6 m nd: effekt av Pontoporeia på m eiofauna i 
Østersjøen.

Kristineberg (S): J. Andersson (DK), 4 mnd: fysiologi hos Ciona.
— J. K jerulf Petersen (DK), 6 mnd: fysiologi hos flatfisk.

Klubban (S): L. Kvarnem o (SF), 5 mnd: reproduksjon hos Pomatoschistus. 
Torshavn (BIOFAR): L. Egnell (S), 2 mnd: tem peraturregim ets virkning på 
bunnfaunadiversitet ved Færøyene.
— A. B. Klitgaard (DK), 4 mnd: fauna assosiert med svam p ved Fær
øyene.
— M. S. Thorsen (DK), 4 mnd: hydroider ved Færøyene.
— R. Palerud (N), 3 m nd am phipoder ved Færøyene.

Kollegiet har til nå hatt 151 utvekslingsstipendiater ved nordiske institu
sjoner.

Prosjekt BIOFAR: 1989 har vært det annet av tre prosjektår for NKMBs 
satsingsområde: M arinbiologiske forhold ved Færøyene. Det er utarbeidet 
en egen årsberetning for prosjektet (vedlagt). Hovedtrekkene ved aktivite
ten har vært følgende. Laboratoriet i Kaldbak, finansiert av det færøyiske 
Lagting, er blitt ytterligere utvidet med arbeidsplass som tillater kursvirk
somhet. Et større saltvannsakvarium  er under oppbygging, og laboratoriets 
utstyrs-park og bibliotek utvidet. Et viktig hjelpem iddel er en om fattende, 
nå fullt operativ, database for alle biologiske funn.

Engasjement av teknisk assistent og laboratorie- og kontorpersonale har 
fortsatt.

V irksomheten har vært konsentrert om tokter med F /F  "H aakon M os
by” (Bergen), F /F  ” Magnus H einason” (Torshavn) sam t et lokalt 
kystvaktsskip, og med deltakelse både av biologer og fysisk oseanografer. 
BIOFAR har foruten stipendiatene nevnt ovenfor, m ottatt følgende gjeste
forskere i 1989:

D r o. Tendal (DK), systematikk på hardbunnsfauna,
Førsteam anuensis T. Brattegard (N), system atikk på krepsdyr, 
Førsteam anuensis J. A. Sneli (N), system atikk på mollusker,
Dr. K. W. Ockelmann (DK) systematikk på mollusker.
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Dr. A. Josefsson (S), sam funnsstruktur på bløtbunn.
R. M. Kristensen (DK), systematikk på meiofauna.
Fra 1 til 8 oktober ble det på Kaldbak arrangert cn workshop med tem a 

” Isopode krepsdyr” . Møtet samlet 5 erfarne eksperter på dyregruppen, en 
fra hvert nordisk land, samt to  stipendiater.

Styringskomiteen for BIOFAR har hatt to møter, ett på ” Haakon M os
by” og ett på Kaldbak.

Øvrige aktiviteter:
Kollegiet innvilget økonomisk støtte til arrangem ent av følgende nordis

ke fagmøter.
Nordisk Diatomologmøte 29 — 30 mai. Univ. i Oslo, 28 deltakere.
Baltiska M arinbiologers arbeidsgruppe nr 18 møte Askö, Sverige, 13 — 

16 mars. ”Shallow water fish ecology” . 15 deltakere fra Norden, Polen, 
DDR og Vesttyskland.

D oktorandkurs ” Life in moving fluids” . T järnö m arinbiologiska lab., 
Sverige, juli. 16 deltakere.

Kollegiet har i tillegg til aktivitetene ovenfor gitt støtte til studie-, 
kontakt- og planleggingsreiser innen N orden for til sammen 27 m arinbio
logiske studenter og forskere.

Undertegnede har utarbeidet virksom hetsberetningen for 1988 med full
makt fra NKMBs styre og på grunnlag av materiale oversendt fra de 
nasjonale seksjoner.

Oslo, 2 mai 1990

Torgeir Bakke  
Generalsekretær NKMB
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Årsberetning for BIOFAR (Marine Benthic Fauna of the Faroe 
Islands) Kaldbaklaboratoriet, 1989

BIOFAR-projektet tager sigte på en faunistisk og økologisk undersøgelse 
af bunddyrfaunaen inden for den færøske økonomiske zone fra 100 meters 
dybde til ca 1 000 m.

Program m ets formål er form uleret således:
1. at styre Færøernes kendskab til egen m arin fauna og etablere lokal 

mulighed og internordisk kontaktnet for videreudforskning af denne.
2. at øge kendskabet til faunaen på hård og blød bund i et om råde, som er 

forskningsmæssigt interessant m .h .t .  biogeografi, vigtige fiskeriers na
turgrundlag og som referenceom råde for undersøgelser knyttet til m en
neskelig påvirkning.

3. at anvende et fællesnordisk faunistisk forskningsprojekt til at koordine
re nordisk taxonom isk ekspertise, som senere også kan være a f  værdi 
for andre videnskabelige projekter.

Hovedsigtet med projektet er grundvidenskabeligt med hensyn til 
tilvejebringelse af m aterialet og udnyttet af de indvundne resultater.

Nordisk Kollegium for M arinbiologi (NKMB) står som initiativtager. 
Der lægges derfor vægt på, at projektet udnyttes til at opretholde og styrke 
NKM B-aktiviteter, der tager sigte på uddannelse og træning af yngre 
videnskabsfolk inden for marinbiologi. — Dette sker særligt ved, at stipen
dier og kursusaktiviteter knyttes til projektet sam t ved, at der afholdes 
sem inarer og workshops for de deltagende videnskabsfolk med henblik på 
koordinering af de indvundne resultater.

Organisation

Organisatorisk står Nordisk Kollegium for Marinbiologi for projektets 
gennemførelse ved en styringskom ite bestående af forskningsleder Torgeir 
Bakke, NIVA, Oslo; førsteam anuensis Torleiv Brattegard, Institutt for 
M arinbiologi, U niversitetet i Bergen; fiskeridirektør, cand. scient. K jartan 
Hoydal, Færøerne; fil. dr. Alf Josefson, Kristinebergs M arinbiologiske Sta
tion, Fiskebäckskil; Sverige; dr. phil. Arne Nørrevang, N aturhistorisk 
Museeum, Færøerne og dr. phil Ole Tendal, Zoologisk M useum, Køben
havn. Nørrevang er form and for komiteen og koordinator af projektet. 
Cand. scient. Jåkup Reinert, F iskirannsoknarstovan, Tórshavn er associe
ret styringsgruppen som kom m itteret.

Financiering

Projektet finansieres gennem en større bevilling fra Nordisk M inisterråd
-  i dette finansår 718 585 kr, medens ca 110000 kr allokeredes Nordisk 
Kollegium for Fysisk Ocenografi til sam arbejde med BIOFAR. Hertil 
kommer yderligere bevillinger fra Carlsbergfondet: 250000 kr og færøske

BlLAGA
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pengeinstitutter: Føroya Banki 50000 kr, Føroya Sparikassi 50000 kr, 
Sjóvinnubankin 50000 kr, Fossbankin 5000 kr og Norðuroya Sparikassi 
5000 kr.

Det færøske Lagting har finansieret indretningen a f  Kaldbaklaborato- 
riet, hvor projektet har til huse, og betaler ved en årlig bevilling på den 
færøske finanslov dettes basale drift. Bevillingen for 1989 er 288000 kr.

Samarbejde m ed Nordisk Kollegium fo r  Fysisk Oceanografi (NKFO) 

NKFO har ansat dr. Haakon Westerberg, Gøteborgs U niversitet til at 
koordinere sam arbejdet mellem de to kollegier om kring BIOFAR-projek- 
tet. Westerberg deltog i togtet med ” Håkon Mosby” i maj.

En database med mere end 8000 oceanografiske observationer, dækken
de størstedelen a f  BIOFAR-projektets undersøgelseområde, er under op
bygning og vil indgå ved m aterialets bearbejdning.

Samarbeide m ed Færøernes Fiskeriundersøgelser 

F iskirannsóknarstovan — Færøernes Fiskeriundersøgelser — stiller 
undersøgelsesskibet ” Magnus H einason” til rådighed for BIOFAR 14 dage 
om året i hvert af de tre år, BIOFAR varer. Et sam arbejde er etableret 
om kring bunddyrfaunaen og de dem ersale fisks føde i de sam m e om råder.

Samarbejde m ed Færøernes Vagt- og Bjergningtieneste 

I forbindelse med ønsket om at kunne foretage prøvetagninger uden for 
togterne er der opnået aftale med Vaktar- og Bjargingartænastan — Fær
øernes Vagt- og Bjærgningstjeneste — om at kortere togter kan foretages 
med tjenestens fartøjer i op til 25 dage om året.

Laboratoriet i Kaldbak 

Laboratoriet blev oprettet og udstyret i løbet af 1988, men yderligere 
udbygning er sket i 1989. Bjørki Geyti har færdigindrettet fælleslaborato
riet, så kurser kan afholdes på stationen. Et værksted til fremstilling og 
reparation af redskaber og apparater er blevet indrettet. Kælderetagen er 
blevet udbygget med skyllerum til forbehandling a f  det indsam lede m ateri
ale. Desuden er indrettet lagerfaciliteter med ca. 150 løbende m eter, og et 
akvarierum  med direkte havvandsforsyning er under opbygning.

Sorteringsarbejdet er fortsat, og til dato er sorteret materiale fra 340 
stationer.

Telefax er anskaffet, men er tilsluttet telefonnum m eret — den fungerer 
derfor manuelt. Endvidere er anskaffet en plotter, og et plotnings-program 
er under opbygning.

Af prøvetagningsredskaber er i årets løb bygget en m indre trekantskra
ber samt to epibentiske slæder som m odificeret af Jon-Arne Sneli (den ene 
som erstatning for en slæde m istet i 1988). Desuden kan disponeres over 
en 3 m skalskraber og en HAPS. Til togterne lånes en modificeret M clnty-
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re-grabbe og en Rothlisberg-Piercy epibentisk slæde m odificeret a f  Torleiv 
Brattegard.

Færøernes Fiskeriundersøgelser stillede et trawl til rådighed, selv om 
dette ville blive totalskadet ved vore prøvetagninger.

Personale

Bjørki Geyti er ansat som teknisk assistent/pedel. Astrid Andreasen er 
ansat i en halvdagsstilling som sorterer. Lena Reinert er ansat i en hel
dagsstilling som sorterer og U nn Johannesen er ansat i en kom bineret 
heldagsstilling som kontorhjæ lp/sorterer — til afløsning a f  O ddvør Lam- 
hauge, der fratrådte 1. september.

K oordinator og daglig leder, dr. phil. Arne Nørrevang, lægger ca. 1/2- 
delen a f  sin arbejdstid på projektet efter aftale m ed N áttúrugripasavnið — 
N aturhistorisk M useum — og det færøske Landsstyre.

Stud.scient. Anne Klitgård tilbragte februar m åned på laboratoriet og 
bistod med ordning a f  de udsorterede prøver.

Stipendiater

15 stipendiem åneder er af NKMB allokeret til BIOFAR-projektet. Sti
pendiater: stud. scient.’erne Anne Klitgaard og M arianna S. Thorsen, spe
cialestuderende ved Zoologisk M useum, Københavns U niversitet, vejle
der Ole Tendal; stud. scient. Rune Palerud, hovedfagsstuderende ved 
Institut for M arinbiologi, Universitet i Bergen, vejleder Torleiv Bratte
gard; stud.scient. Lars Engnell, specialestuderende ved Gøteborgs U niver
sitet, vejleder Alf Josefson.

Stipendiaternes undersøgelser er om talt under delprojekter.

Bibliotek

I årets løb er en del bøger og bestem melsesværker blevet anskaffet, 
ligesom tidsskrifterne ”Sarsia” og ”O phelia” a f  udgiverne er blevet skæn
ket til laboratoriet fra 1. årgang, medens laboratoriet frem over abonnerer 
på disse. Færøernes Landsbibliotek har skænket ”The Norwegian N orth 
Polar Expedition 1893—1896. Scientific Results” .

Registreringsarbejdet over særtryk er blevet fortsat og en liste over 
bibliotekets bestand a f  bøger og særtryk vil blive udfærdiget snarest.

Database

Alt m ateriale registreres i en database, hvis opbygning forestås af en 
tilknyttet konsulent, M artin Zachariassen, med henblik på bredest mulige 
udnyttelsesm uligheder i relation til forskernes ønsker ved bearbejdelsen af 
materialet.

Foreløbig om fatter den:
1. en fuldstændig stationsliste
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2. en bestemmelsesfil, hvori arter indføres, efterhånden som de bliver 
identificeret fra de forskellige stationer.

3. en artsfortegnelse med angivelse a f  artskoder, der suppleres, efterhån
den som evt. ikke-registrede arter dukker op. G rundlag for disse artsko
der er tilvejebragt a f  A lf Josefson og am anuensis Tore Høisæter, Insti
tu tt for M arinbiologi, Bergen.

4. et plotterprogram , der henter sine oplysninger i stationslisten, og som 
kan anvendes ud fra bestemmelsesfilen og andre, kom m ende filer.

Haakon Westerberg har som nævnt under sam arbejde m ed N K FO  op
rettet en database over oceanografiske observationer.

Der arbejdes videre med udbygning a f  databasens funktioner og mulig
heder.

M øder

D er blev afholdt møde i styringsgruppen i forbindelse med årets togt 
med ” Håkon Mosby” , og et afholdtes 2 8 .-2 9 .  novem ber i Kaldbak. I den 
forbindelse afholdtes møde med direktøren for Nordens Hus, Jan Kløv
stad, med henblik på foreløbig tilrettelæggelse a f  det planlagte symposium 
i oktober 1991 om BIOFAR-projektets resultater.

Sam arbejdsm øde med NKFO  blev holdt ved besøg ved Oceanografiska 
Institutionen i Gøteborg 6 . - 7 .  decem ber (Arne Nørrevang).

NKMB afholdt sit årlige styrelsesmøde i Torshavn 14. —15. september. 
N ordens Hus stillede mødelokale og faciliteter til rådighed, og deltagerne 
boede på Kaldbaklaboratoriet.

Togter

” Håkon Mosby” , der stilles til rådighed a f  Bergens U niversitet, gjorde 
togt 27. maj —7. jun i (togtleder Torleiv Brattegard). D er deltog 8 biologer 
og Haakon Westerberg som oceanograf. D er blev hovedsagelig arbejdet 
med blødbunds- og hyperbentisk fauna. 94 stationer blev taget med grab
be, detritusslæde og hyperbentisk slæde. Endvidere blev der gjort forsøg 
med fotografering a f  bunddyrsfaunaen (Haakon Westerberg).

” Magnus H einason” (Færøernes Fiskeriundersøgelser) gjorde togt 20. 
juli — 1. august (togtleder Arne Nørrevang). D er deltog 7 biologer. D er blev 
arbejdet med hårdbundsfauna, og 76 prøver blev taget med detritusslæde 
og trekant-skraber, ligesom der blev taget en del stationer med trawl, 
specielt med henblik på at indsamle grenede koraller. Disse indsamlinger 
var tilrettelagt med henblik på at tage prøver i den sydvestligste del af 
undersøgelsesområdet, hvorfra der hidtil ikke forelå prøvetagninger.

Vaktar- og Bjargingartænastan — den færøske Kystvagt — har stillet 
inspektionsfartøjer til rådighed i det forløbne år, dels til indsam linger af 
forskellige svampe (Ole Tendal og Anne Klitgaard) og hydroider (M arian
ne Thorsen) og dels til et forundersøgelsestogt på Færøbanken med ind
samling af meiofauna. D ette sidste som forberedelse til et togt i 1990 med
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havundersøgelsesskibet ” V aldivia” fra Ham borg med denne fauna som 
emne.

Delprojekter

Foruden selve indsam lingsarbejdet, som hidtil har været hovedsigtet, 
foretages special-indsam linger til flere delprojekter.

Stud.scient. Anne Klitgaard (specialestuderende ved Zoologisk Mu
seum, Københavns U niversitet) har under vejledning a f  Ole Tendal fortsat 
indsamlingen a f  svampe med henblik på analyse a f  den associerede fauna
— specielt faunaen inden i svampene. M aterialet er under bearbejdelse på 
Zoologisk Museum.

Der er blev indsam let ca. 500 kg friskfrosset m ateriale af et bredt udvalg 
a f  bundfaunaen -  dog især af svampe (Porifera) -  til biokemiske under
søgelser med henblik på naturstofkem i og løsning af taxonom iske proble
mer. Arbejdet foregår i et sam arbejde mellem Ole Tendal og lektor Carsten 
Christoffersen, Kemisk laboratorium  II, H .C . Ørsted Instituttet, KU. 
Endvidere foretager centerleder, lic.agro. Lone G ram , F iskerim inisteriets 
Forsøgslaboratorium , D anm arks Tekniske Højskole, en analyse af de til 
svampene associerede bakterier for at undersøge disses eventuelle rolle i 
syntesen af de om talte naturstoffer.

Jåkup Reinert har videreført maveanalyser af dem ersale fisk med refe
rence til forekomsten af fødedyrene som belyst a f  resultaterne af BIOFAR- 
projektets indsamlinger. D ette arbejde vil, som om talt tidligere, blive 
intensiveret ved et fællestogt med ”Challenger” i m arts 1990.

Stud.scient. M arianne Thorsen har påbegyndt indsamling og bearbejd
ning af hydroider — også fra lavere vand — med henblik på forekomst i 
relation til vandm asser og bundforhold.

Stud.scient. Lars Engnell har indsamlet kvantitative prøver, især fra en 
transekt mellem 400 og 1000 m over Færø-Islandryggen med henblik på en 
analyse a f  faunaens sam m ensætning i dette om råde, især artsdiversitet i 
relation til den m arkante tem peraturvariation.

Stud.scient.’em e Rune Frederiksen og Andreas Jensen er i færd med 
afslutte deres speciale: en analyse af den til koralbanker (Lophelia) associe
rede fauna a f  m akro-invertebrater.

Stud.scient. Rune Palerud er i færd med at afslutte sit speciale: bearbej
delse a f  visse am phipod-fam iliers forekomst i et udvalg af transekter fra 
100 til 1000 meters dybde taget med hyperbentisk slæde.

Stud.scient. Erik Røm er, specialestuderende ved Zoologisk Museum, 
Københavns U niversitet, har påbegyndt bearbejdning af decapode krebs
dyr under vejledning af prof., dr. phil. Bengt Muus, Zoologisk M useum, 
Københavns U niversitet og Torleiv Brattegard med henblik på forekomst i 
relation til vandm asser og bundforhold.
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Workshop

1 tiden 1 .- 8 .  oktober afholdtes en workshop på Kaldbaklaboratoriet 
med em net isopode krebsdyr. Deltagerne var etablerede forskere: Torleiv 
Brattegard, dr. Heikki Salemaa, Hydrobiologiska Laboratoriet, Helsing
fors; Professor Jarl-Ove Strømberg, Kristinebergs M arinbiologiska Sta
tion, Sverige; Dr. Jørunder Svavarsson, Biologisk Institut, Islands U niver
sitet; Dr. Torben Wolff, Zoologisk M useum, Københavns Universitet. 
Desuden deltog stud.scient. Anne Klitgaard og cand.scient. Jan Sørensen, 
Færøerne.

I løbet af denne uge bestem tes 67 arter, hvilket bringer det samlede 
antal, fundet ved Færøerne, op på 91.

Kursus

I regi af Trondhjem  Biologiske Stasjon afholdtes i tiden 7. —19. august et 
NKM B-kursus i taxonomi (bestemmelse a f  dyr) inden for grupperne Poly- 
chaeta og Mollusca. Kurset blev afholdt på Sletvik Feltstation, Universitet 
i Trondhjem, og talte 10 deltagere: 1 fra Island, 1 fra F inland, 4 fra 
Danm ark, 2 fra Sverige og 2 fra Norge. Kurset om fattede to  dages togt med 
forskningsfartøj i Trondheim sfjorden, forelæsninger over Færøernes to
pografi og hydrografi, zoogeografiske regioner, nom enklatur og systema
tik.

Som arbejdsm ateriale anvendtes prøver fra BIOFAR, og 49 taxa af 
polychæter og over 200 taxa a f  m ollusker blev registreret. Lærere var 
Torleif Holthe (polychæter), Eivind Oug (polychæter), Anders Warén 
(mollusker), Per Bie W ikander (mollusker) og Jon-Arne Sneli (mollusker, 
kursusleder).

Gæsteforskere og bearbejdning a f  materialet

I forbindelse med togterne har adskillige af deltagerne tilbragt kortere 
eller længere tidsrum  på K aldbaklaboratoriet og arbejdet med identifika
tion a f  deres specielle grupper. Dette gælder især svampe (Porifera) (Ole 
Tendal), krebsdyrgruppem e M ysidacea og Decapoda (Torleiv Brattegard) 
sam t mollusker (Jon-Arne Sneli).

I forbindelse med at NKMB holdt bestyrelsesmøde i N ordens Hus, 
bestem te dr. phil. Kurt Ockelmann, M arinbiologisk Laboratorium  i Hel
singør, en del mollusker og verificerede b l.a. en del a f  det bestem te 
materiale fra bestemmelseskurset i Bergen, august 1988.

Lic.scient. Reinhardt Møbjerg Kristensen, Zoologisk M useum, Køben
havns U niversitet, gæstede K aldbaklaboratoriet i tiden 15, —29. oktober 
for i sam arbejde med Arne Nørrevang at gøre forundersøgelser til meio- 
fauna-togtet med ” Valdivia” i april 1990. Flere nye dyrearter blev fundet, 
særlig kan nævnes en ny art a f  phylum Loricifera, slægten Ruboloricus.

Jon-Arne Sneli (mollusker) gæstede laboratoriet 1. novem ber —8. de
cem ber med orlov fra Trondhjem  Biologiske Stasjon.
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1 forbindelse med mødet i styringsgruppen i novem ber arbejdede Ole 
Tendal (sammen med Anne Klitgaard) 10 dage på laboratoriet, Torleiv 
Brattegard i 3 dage og Alf Josefson i 2 dage. Et en-dags togt med den 
færøske vagt- og bjergningstjeneste i dette tidsrum  gav righoldige prøver af 
svampe og koraller.

Samtlige de nævnte forskere arbejder på deres hjem institutioner med 
identificering af det indsamlede materiale.

Identificering a f  indsamlet materiale

Der er optaget forbindelse med en lang række forskere om bestemmelse 
af BIOFAR-materialet, ligesom de allerede til projektet knyttede forskere 
har fortsat deres arbejde.

Listen over identificerede arter er nu så lang, at selvstændige rapporter 
vil blive udarbejdet. D ette gælder især for grupperne Mollusca og Crusta- 
cea, men også for en del Polychaeta.

Andre aktiviter

Astrid Andreasen og Arne Nørrevang deltog i nordisk museum sm øde 
på N aturhistoriske Riksmuseet, Stockholm 2 5 .-2 6 .  april, hvor Astrid 
Andreasen specielt besøgte projektet ZOOTAX for at indhente erfaringer 
til sorteringsarbejdet.

Arne N ørrevang deltog i den 24. europæiske m arinbiologiske kongres i 
Oban, Skotland, og i denne forbindelse blev ved møde med direktør 
J. B. L. M atthews første skridt taget til et form aliseret sam arbejde mellem 
Kaldbaklaboratoriet og Scottish Association for M arine Biology.

Økonomi

De tildelte bevillinger har været tilstrækkelige til at drive stationen, den 
til togterne knyttede aktivitet og rejseaktiviteterne i forbindelse med korte
re og længere ophold på stationen. Med henblik på den øgede aktivitet i
1990, specielt det forhold, at der vil blive to eller muligvis tre togter flere 
end de foregående år, vil et beløb af bevillingerne fra Nordisk M inisterråd 
og de færøske banker blive søgt overført til næste år.
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Nordiska institutet för teoretisk atomfysik (Nordita)

Verksamhetsberättelse 1989

Navn og adress 

N ordiskt Institut for Teoretisk Atomfysik (Nordita)
Blegdamsvej 17 
DK-2100 København 0  
Tel. (31)42 1616

l . o g 2 .  Formål og organisation

Nordita blev oprettet i 1957. Institutionens formål er at frem m e viden
skabeligt sam arbejde mellem de nordiske lande inden for den grundlæg
gende teoretiske atomfysik. Institu ttet skal drive forskning og uddannelse 
sam t fremme forskningen ved sam arbejde mellem de nordiske institu tio
ner inden for om rådet, f. eks. via udveksling a f  forskere, ved at arrangere 
og finansiere besøg af udenlandske gæsteforskere ved institutioner i N or
den, og ved at afholde eller yde bidrag til symposier m. m.

Instituttet modtager stipendiater fra de nordiske lande (i reglen for 2-års 
perioder) og udenlandske gæsteforskere. Kernen i N orditas virksomhed 
udgøres af den videnskabelige stab, seks fastansatte professorer samt fire 
assisterende professorer (lektorer), som udnævnes for en begrænset tid.

Instituttets virksomhed om fatter astrofysik, elementarpartikelfysik, 
faststoffysik, fysik om komplekse systemer og kernefysik.

N ordita ledes a f  en styrelse bestående af indtil 3 m edlem m er fra hvert af 
de nordiske lande sam t tre repræsentanter for N orditas personale. Des
uden er N orditas direktør født medlem af styrelsen.

De nationale repræsentanter i styrelsen udnævnes a f  N ordisk M inister
råd efter forslag a f  vedkom m ende forskningsråd eller tilsvarende organ i 
respektive land. For hvert land udnævnes en suppleant i styrelsen.

Styrelsen nedsætter blandt sine m edlem m er et forretningsudvalg bestå
ende a f  direktøren og en a f  personalerepræsentanterne sam t et medlem fra 
hvert larid, herunder styrelsens form and, som tillige er form and for udval-

N orditas professorer danner et professorkollegium, der virker som råd
givende organ i videnskabelige spørgsmål. D irektøren er form and for 
kollegiet.
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Alle ansatte ved N ordita, herunder forskningsstipendiaterne, danner et 
rådgivende institutkollegium .

D irektøren har ansvaret for den daglige ledelse af N orditas virksom hed i 
overensstemmelse med de retningslinier, der afstikkes a f  styrelsen, og for 
udførelsen a f  styrelsens beslutninger i øvrigt.

D irektøren udnævnes a f  Nordisk M inisterråd efter indstilling fra styrel
sen.

Fagudvalg nedsættes a f  styrelsen. Udvalgene består norm alt a f  et m ed
lem fra hvert af de nordiske lande samt m indst ét medlem af N orditas 
professorkollegium. Fagudvalgene virker som rådgivende organ for styrel
sen.

Med virkning fra 1. januar 1990 træder N orditas nye statu tter i kraft.
Styrelsen vil herefter bestå af 2 m edlem m er fra hvert land, direktøren 

samt 3 m edlem m er fra N orditas personale.
Forretningsudvalget nedlægges.
Professorkollegiet vil bestå af professorer, assistant professorer og nor

diske lektorer.

Nordita

Organisationsskema

* nuværende direktør er ansat som professor ved Nordita
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Norditas styrelse pr. 31. december 1989:

*C. J. Pethick (direktør)
D anm ark *Aage W inther (form and)

Jens Lindhard 
H. Smith 

Finland *Alpo Kallio
Christofer C ronström  
Pekka Jauho 

Island *Magnús Magnusson
Norge *Haakon Olsen

J. M. Hansteen 
Finn Ravndal 

Sverige *Bengt Gustafsson
Arne Claesson 
Osvaldo Goscinski 

N ordita M. Nordahl
medarb. *P. Di Vecchia 

Helle Kiilerich 
‘ Medlem af forretningsudvalget

Styrelsesmøder blev afholdt den 16. m arts og 20. september. D erudover 
har N orditas forretningsudvalg afholdt m øder den 11. januar, 1. m arts, 18. 
maj, 16. jun i, 24. august og 15. novem ber.

Norditas personale pr. 31. december 1989 

D irektør: Professor C. J. Pethick

Videnskabelig:

Professor P. Di Vecchia 
Professor J. Hertz 
Professor A. Luther 
Professor B. M ottelson 
Professor C. J. Pethick 
adj.prof. G. E. Brown, Stony Brook, U.S.A. 
lektor M. Høgh Jensen 
lektor B. Jones til 30.9.89 
lektor R. Svensson 
lektor A. W irzba

Administrativ:

N .R . Nilsson, adm inistra
tionschef 
H. Bergen
H. Kiilerich
A. Lum holdt fra 6.6.89 
J. Nielsen fra 12.6.89 
E. Pedersen
A. M. Rey
B. Thorup
I. W adiltil 30.6.89
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3 .1 Økonomisk oversigt

Anslagspost Overført 
fra 1988

Budget
1989

Årsregnskab
1989

Afvigelse

lønninger 9135 8618 + 517
varer og tjenester 403 1764 3478 -  1311
projekter 187 3 706 2811 + 1082

lait 590 14605 14 907 + 288

Indtægter
renter 185
øvrig 35 323

Overførsel til 1990 323 (288 + 35) + renter 185

I løbet a f  1988 er kontoplanen ændret, således at f. eks. EDB til viden
skabelige beregninger og publikationer er overført fra projekter til varer og 
tjenester. Denne ændring m edfører også i budgettet for 1989 de store 
afvigelser i den sidste kolonne.

Det store overskud på lønningsposten skyldes forskydninger i stipendie
programmet, samt at et professorat har været ubesat, men med langtids- 
gæsteforskere som vikarer ført under projekter. D ette ledige professorat er 
besat pr. 1. januar 1990.

Virksomheden i 1989 har i meget høj grad været præget a f  drøftelser i 
forbindelse med institu ttets om organisation og udarbejdelse af forslag til 
nye vedtægter på baggrund a f  den evaluering, der på foranledning af 
Nordisk M inisterråd blev foretaget i 1988. Videnskabeligt har virksom he
den i 1989 fulgt planerne, og man har så vidt muligt tilpasset det videnska
belige program til de anbefalinger og kom m entarer, der frem kom  i forbin
delse med evalueringen af N ordita.

I løbet af året besøgte et stort antal fysikere N ordita og adskillige aflagde 
også besøg ved andre nordiske institutioner. Af langtidsgæster opholdt 7 
sig i København og 3 i de nordiske lande. Desuden foregik som altid en 
regelmæssig udveksling a f  forskere mellem N ordita og m edlem slandene.

Ved udgangen a f  1989 var der 15 stipendiater fra de nordiske lande ved 
N ordita, hvor de fortsatte deres uddannelse i teoretisk fysik.

N ordita stod som arrangør af 4 symposier og var m edarrangør a f  yderli
gere 3 samt ydede støtte til 7 sym posier/m øder i Norden.

Som et led i inform ationen om N orditas virksom hed er m an i 1989 
påbegyndt udgivelsen a f  et nyhedsbrev, ”N ordita News” . N ordita News 
udgives 6 gange om året og indeholder oplysning om gæsteforskere, m øder 
og konferencer, m edarbejderes publikationer sam t oplysning om ledige 
stillinger ved N ordita og andre forskningsinstitutioner. Nyhedsbrevet di
stribueres til forskere og forskningsinstitutioner i hele Norden.

En detaljeret beskrivelse af N orditas aktiviteter i 1989 vil kunne findes i 
virksom hedsberetningen for 1989.
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Stipendiater

N ordita m odtog 33 ansøgninger om stipendium  for 1989/90. I 1989 har 
N ordita haft følgende stipendiater:

Danmark

L. Appil* 1 .1 .-3 1 .1 2 .8 9  A
H. Heiselberg 1 .1 -31 .08 .89  K
H .J. Jensen 1 .1 -31 .12 .89  F
B. Lauritzen 1.1—31.12.89 K 
K. Sneppen 1.9 — 31.12.89 K

Finland

J .R . Honkonen 1.1—31.08.89 F
E. J .O . Nykänen 1.1 —28.02.89 E
E. Vuorio 1.1 —31.08.89 E

Island

G. Björnsson 1.1, —28.02.89 A
R. G uðm undsdóttir 1.1—31.08.89 E
G. I. Þorbergsson 1.1—31.08.89 F

Norge

P. Lilje 1 .9 .-31 .12 .89  A
C.A. Lutken 1 .1 -31 .12 .89  E 
R.A. Madsen 1 .1 -3 1 .1 2 .8 9  E
S. Sannan 1.1. — 31.12.89 E

Sverige

P.B. Dahlqvist 1 .9 .-31 .12 .89  F
H. Frisk 1 .9 .-3 1 .1 2 .8 9  K
S. Larsson 1.1, —31.08.89 A 
K. Lindgren 1.9. —31.12.89 F 
M .G . Nordahl 1 .1 .-31 .12 .89  F 
K. Olofsson 1 .1 .-31 .12 .89  A
G. Russberg 1 .1 .-31 .12 .89  F
H. W eber 1 .9 .-31 .12 .89  F 

•O rlov 15.9.88-15.3.89

A — Astrofysik
E — Elementarpartikelfysik
F — Faststoffysik (inklusive komplekse systemer)
K — Kernefysik
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Gæsteforskere

I 1989 har følgende forskere opholdt sig ved N ordita for en længere 
periode:
V. Antonuccio, Trieste
E. Ducloux, Paris
M. Fabbrechesi, M ilano 
A. Illarionov, Moskva 
J. Håkansson, Göteborg 
X. Dong Liu, København 
A. Nersesyan, Tbilisi 
G. Paladin, Rom
F. Pezzella, Napoli
D. G. Ravenhall, Univ. of Illinois, U rbana 
M. Stone, Univ. o f Illinois, U rbana
D. Umberger, Los Alamos 

Herudover har N ordita bidraget til længere besøg ved andre nordiske 
institutioner af følgende forskere:
F. Donau. Rossendorf MSI, Stockholm, 12 mdr.
S. G irvin, Indiana CTH, Göteborg, 2 uger
T. T. S. Kuo, Stony Brook Oslo U niversitet, 2 uger
K. Likarev, Moskva CTH, Göteborg, 2 mdr.
G.-Q. Liu, Nanjing TFT, Helsinki og

Aarhus U niv., 2 mdr.

Symposier

I 1989 afholdtes følgende m øder arrangeret af Nordita:
N ordita Student Physics Conference, København, februar 
N ordita Spring Course in Introductory Theoretical Astrophysics, 

G ottskär, Sverige, m arts 
String and Conform al Field Theories (an extended workshop), Køben

havn, april —maj 
Mini —W orkshop on Solitons in Nuclei, København, juni

N ordita var m edarrangør a f  følgende møder:
Landau-N ordita meeting ”Two Dim ensional Electronic Systems” , Zve- 

nigorod, USSR, oktober 
N ordita and TFT  Sum m er School in High Energy Physics, Porvoo, 

Finland, juni
W orkshop ” Nuclear Structure in the Era o f New Spectroscopy” , Køben

havn, septem ber —decem ber

Publikationer

Der er i 1989 udkom m et 61 videnskabelige artikler i serien Nordita 
preprints. Hertil kom m er en række artikler, der ikke er indgået i preprint-
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serien, men publiceret direkte i tidsskrifter sam t artikler udarbejdet i 
sam arbejde med forskere fra andre institutioner.

En fuldstændig oversigt over den videnskabelige aktivitet vil fremgå af 
N orditas virksom hedsberetning for 1989.

Lars Brink  
Styrelsens Formand

C.J. Pethick 
Direktør



2099

C 12/k: 8
1991

Nordiska institutet för folkdiktning (NIF)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordiska institutet för folkdiktning (NIF)
PB 107/Tavastgatan 2 A 8 
SF-20 501 Åbo 
Tel. 9 2 1 -3 2 6 2 0 6

1. Institutets uppgift

Nordiska institutet för folkdiktning (NIF) grundades 1959 och är sedan 
1972 placerat i Åbo.

Institutets verksam hetsom råde är nordisk tradition, särskilt folklig dikt, 
tro och sed.

Institutets uppgift är att främja och sam ordna traditionsvetenskaplig 
forskning, utbildning, insamling och arkivering i Norden. Institutet skall 
dessutom efter förmåga förmedla inform ation om nordiskt stoff till forska
re och institutioner i och u tanför Norden. Verksam heten om fattar nordis
ka traditionsvetenskapliga projekt, konferenser och publikationer. D etta 
innebär att institutet fångar upp projektidéer, bildar nordiska forskargrup
per för aktuella forskningsuppgifter samt b idrar till projektplanering och 
startandet av nya projekt inom sitt verksam hetsom råde. Institutets infor
mations- och publikationsverksam het riktas såväl till nordiska som inter
nationella forskare, traditionsarkiv och forskningsenheter inom univer
sitetsvärlden.

2. Organisation

Institutet leds av en styrelse och en föreståndare.
Styrelsen har inseende över institutets alla angelägenheter, fastställer 

riktlinjer för institutets verksamhet, ansvarar för institutets ekonom iska 
förvaltning och avger årligen institutets verksam hetsberättelse och fram 
ställning om anslag till institutet. Styrelsen består av två m edlem m ar från 
vart och ett av länderna D anm ark, F inland, Norge och Sverige samt en 
medlem från Island. Dessutom  väljer personalen en representant till styrel
sen. Styrelsens m edlem m ar förordnas av N ordiska m inisterrådet för en
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period av tre år i sänder. För vaije styrelsemedlem forordnas en suppleant. 
Styrelsen utser inom sig ordförande och viceordförande.

Föreståndaren utövar den om edelbara ledningen av institutets verksam 
het. Det åligger föreståndaren att enligt styrelsens riktlinjer ansvara för 
institutets forskningsprogram, svara för kontakt och sam verkan med be
rörda forsknings- och utbildningsinstitutioner i N orden och institutets 
internationella kontakter, verkställa styrelsens beslut sam t leda och fördela 
arbetet för institutets övriga personal. Vid sidan av de adm inistrativa 
uppgifterna bedriver föreståndaren egen traditionsvetenskaplig forskning. 
Föreståndaren förordnas av N ordiska m inisterrådet efter förslag av styrel
sen för en period av fyra år i sänder. Övrig personal anställs av styrelsen.

3. Verksamheten

3.1 Ekonom iskt utfall
Anslagspost Överfört 

från 1989
Budget Bokslut

1989
Avvikelse

Löner
lönekom

847000

pensation 135536 969 382 + 13154
pension 168374 168 374 —

Varor och tjänster 191755 213127 -2 1  372
Projekt 447000 456 770 -  9 770
Summa

Bokförsäljning
Räntor
Kassarabatter

1 789 665 1 807 653 

580 

234

-  17988

814
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Institutets inform ationsbulletin N IF Newsletter utkom  i april med num 
mer 1/1989 (20 sid. ), i juni med ett dubbelnum m er 2 -3 /1 9 8 9  (32 sid.) 
och i septem ber med ett specialnum m er 4/1989 (52 sid.) om forskarutbild- 
ningsprojektet i Indien.

Institutets övriga publikationsverksam het drabbades av förseningar som 
förorsakades av olika skäl: institutet flyttade till nya lokaler vid Tavastga- 
tan 2 A i Åbo under februari —mars, forskarutbildningsprojektet i Indien 
och den livliga internationella konferensverksam heten inklusive sam arbe
tet med Unesco kring rekom m endationen om folklorens värn tog m era tid 
i anspråk än väntat. Också NIF:s trettioårsjubileum  i septem ber bidrog till 
att man inte fick ut nya volymer i N IF Publications. Dessutom  förlorade 
NIF två erfarna m edarbetare på textbehandlings- och bokproduktionsen
heten under årets lopp. Redigeringsarbetet fortsattes dock med bl. a. N IF 
Publications 21 (KvinnoFolk-gruppens projektrapport på skandinaviska 
språk) och 22 (” Religion, Myth, and Folklore in the W orld’s Epics: the 
Kalevala and Its’s Predecessors” ).

I projektverksam heten blev forskarutbildningskursen med fältarbete i 
D harm asthala-trakten (K am ataka, Indien) den stora satsningen, visserli
gen med 80 % extern finansiering ur finländska och norska källor samt 
Unesco. N io nordiska och ca 30 indiska forskare arbetade intensivt under 
tre veckor för att dokum entera possessionsritualer, sjungandet av m untli
ga epos, kvinnotraditioner, folkmedicin, offerriter, folkdans, buffeltävling- 
ar etc. Hela tiden tilläm pades delvis ny insamlingsteknik (bl. a. collcard) 
och högklassig video och annan apparatur. M aterialet, som består av 79 t. 
video och 140 t. ljudband samt 4923 fotografer och 737 collcard, har 
kopierats så att ett projektarkiv finns i Åbo och ett annat med nästan 
identiskt innehåll i U dupi, Indien. Arkivet kom m er att utnyttjas vid 
undervisningen på senare forskarkurser (bl. a. Åbo 1991).

De tragiska händelserna i Folkrepubliken Kina hade en del effekter på 
sam arbetet med China Society for the Study o f Folk L iterature and Art och 
dess systerföreningar runtom  Kina. En delegation på fyra forskare var 
planerad att besöka N IF i septem ber men dess resa inhiberades i sista 
stund. U ndervisningsm inisteriet hade beviljat ett anslag för ändam ålet.

I den övriga projektverksam heten, fortsattes arbetet kring folkloristisk 
dröm forskning och kring ” folklore och turism ” som utvecklade sig till 
NIF:s trettioårssym posium s huvudtem a.

På konferenssidan dom inerade festsymposiet i septem ber med ca 120 
gäster från olika håll i Norden. I program m et ingick tre föredrag och 
paneldiskussion om folklorens revitalisering och turism ens kulturella in
nehåll, en filmförevisning ” Epic, Dram a, Possession” på basen av NIF- 
projektet i Indien samt en fotoutställning om NIF genom 30 år. Det nya 
Kulturcentret i Åbo var platsen för evenem angen som fick publicitet i 
press, radio och TV.

3.2 Beskrivning av verksamheten 1989
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Totalt antal anställda: 5.



C 12/k:8 2103

NIF:s gästföreläsningsturné presenterade en asiatisk folklorist, Dr. 
Jawaharlal H andoo från Mysore, Indien, där han leder den folkloristiska 
forskningen vid Central Institute for Indian Languages. Hans resa genom 
Norden förverkligades i sam arbetet med N ordiska institutet för Asien- 
forskning i Köpenham n.

Den slutliga texten för Unescos internationella rekom m endation förbe
reddes i april i Paris av Unescos expertkom m itté. Institutsföreståndaren 
Honko fungerade som dess ordförande. I ok tober—novem ber deltog han i 
egenskap av medlem i Finlands delegation i Unescos generalkonferens 
(Commission IV) där rekom m endationen fick sin sista behandling före 
godkännandet i plenum. Det var avslutningen på en lång arbetsprocess där 
NIF m edverkat sedan 1982.

U nder året genom fördes N lF:s flyttning i Åbo från Henriksgatan till 
Tavastgatan. Också de nya utrym m ena tillhör Åbo universitetet (Turun 
yliopisto) och regleras genom ett avtal. Flyttningen innebar mycket arbete 
och även ekonom iska satsningar som delades mellan universitetet och NIF 
som fick ett särskilt anslag för ändam ålet. Resultatet var en klar förbätt
ring i personalens arbetsförhållanden.

Institutets direktörstjänst utlystes i maj och söktes av sju forskare av 
vilka fem var från Finland, en från Norge och en från D anm ark. Vid sitt 
extra möte den 23.11.1989 satte styrelsen tre sökanden i en forslagsord
ning och läm nade sitt förslag om institutets föreståndare för åren 1991 — 
94 till Nordiska m inisterrådet.

M ot slutet av året fick N ordens traditionsforskare en otrevlig julklapp: 
den nordiska äm betsm annakom m itténs arbetsgrupp föreslog en nedlägg
ning av fyra fasta sam nordiska institut och åtta sam arbetsorgan. I den 
förra kategorin ingick NIF. Institutets styrelse reagerade om edelbart med 
ett brev till Nordiska m inisterrådet och krävde en interantionell evalu
ering av NIF:s verksamhet. Vid årets utgång var en livlig debatt igång om 
grundvalen och klokheten i nedläggningen, en debatt som snart började 
utbreda sig till allm änhetens och politikernas kännedom . Allt tydde på att 
det också för NIF:s del skulle leda till en sam nordisk m otaktion.

Åbo den 31 decem ber 1989

Bente Gullveig Alver 
Styrelsens ordförande

Lauri Honko  
Institutföreståndare



2104

C 12/k:9
1991

Nordiska institutet för sjörätt

Verksamhetsberättelse 1989

Navn og adresse 

Nordisk Institutt for Sjørett 
Karl Johansgate 47 
N-Oslo 1 
Tel. 42 9010

1. Formål

Nordisk Institutt for Sjørett ble opprettet i 1963. Institu ttet har til 
formål å fremme forskning og undervisning i de nordiske land i sjørett og 
alminnelig transportrett, olje- og gassrett og beslektede fagområder, bl. a. 
ved å koordinere forskning, arrangere kurs og sem inarer, utdele stipend, 
opprettholde et fagbibliotek og drive inform asjons- og publiseringsvirk- 
somhet.

2. Organisasjon

A dm inistrativt sorterer Nordisk Institutt for Sjørett under Nordisk Mi
nisterråd. Instituttet er im idlertid knyttet til det juridiske fakultet ved 
U niversitetet i Oslo, og Instituttets m edlem m er er representert i fakul
tetsråd og -utvalg og andre universitetsorganer.

Instituttet er nå organisert i to avdelinger, hver med en daglig leder, 
Avdeling for Sjørett og Avdeling for Petroleum srett (opprettet 1981).

3. Administrasjon

a) Instituttets styre 

E tter Instituttets sta tu tter § 7 består styret av en representant fra hen
holdsvis Danm ark, Finland, Norge og Sverige, Instituttets bestyrer samt 
en representant for de ansatte. Styrets sam m ensetning er oppført i vedlegg 
l a ) .

Styrem øter ble holdt 15. m ars og 25. oktober.
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b) Rådet fo r  Avdeling fo r  Petroleumsrett 

Avdeling for Petroleum srett har et veiledende og konsultativt råd. 
Oversikt over Rådets m edlem m er er inntatt i vedlegg 1 b)

4. Personale

Instituttets bestyrer i 1989 var professor dr. jur. Hans Jacob Bull 
Daglig leder for Avdeling for Sjørett var professor dr. jur. Thor Falkanger 
Daglig leder for Avdeling for Petroleum srett var professor dr. jur. Erling  

Selvig
Oversikt over personale ved Nordisk Institu tt for Sjørett i 1989 er 

inntatt i vedlegg 2.

5. Økonomi

I 1989 hadde Instituttet en økonomisk ram m e på ca. NOK  5.6 mill 
(ekskl. kortsiktige prosjektmidler).

Instituttet finansieres via tre hovedkilder:
1) Det nordiske kulturbudsjett ca. 2.5 mill
2) U niversitetet i Oslo (norske statsm idler) ca. 2.0 mill
3) Faste private tilskudd ca. 1.0 mill

Tilsam m en ca. 5.6 mill
I 1989 utgjorde kortsiktige prosjektm idler i tillegg ca. 1.3 mill

Ad 1)
Over det nordiske budsjett dekkes lønn til tre am anuenser, en konsulent og 
en førstesekretær. I tillegg dekkes m idler til stipend, sem inarer, styrets 
utgifter pluss en del av Instituttets driftsutgifter.

Ad 2)
Universitetet i Oslo dekker lønnsutgifter til Instituttets fire professorer og 
en vitenskapelig assistent. I tillegg dekkes utgifter til fri stasjon (husleie, 
EDB, post, telefon m .m .)

Ad 3)
Avdeling for Petroleum srett får en vesentlig del av sine lønns- og driftsu t
gifter dekket via faste tilskudd fra O ljeindustriens Landsforening (OLF). I 
tillegg m ottar Instituttet et årlig bidrag fra Anders Jahres Fond til V iten
skapens Fremme.

De kortsiktige prosjektm idler i 1989 gjaldt bidrag fra 
Mobils Forskningsprogram for Petroleum srett 
Justisdepartem entet 
Kom m unal og arbeidsdepartem entet 
U niversitetet i Oslo
Norges Teknisk Naturvitenskapelige Forskningsråd 
Sveriges Ångfartygs Assuransförening
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Vedlegg 16 inneholder en samlet økonomisk oversikt for Instituttet i 
1989.

Instituttets regnskap revideres av Riksrevisjonen i forbindelse med revi
sjon av U niversitetets regnskaper.

6. Virksomheten

6.1 Undervisning

Instituttet holder tre m åneders kurs vår og høst i sjørett, petroleum srett, 
kontrakter i petroleum svirksom heten og engelsk-amerikansk rett.

Oversikt over pensum i spesialfagene fremgår av vedlegg 3 a), b), c), d)
oge).

Eksempler på kursplaner er inntatt som vedlegg 4 a), b), c) og d). 
Undervisningen innbefatter ekskursjoner til relevante institusjoner i de 

nordiske land.
Kursene leder frem til eksamen  som godtas også ved universitetene i de 

andre nordiske land. Enkelte studenter følger undervisningen og ta r eksa
men i to  spesialfag i samme semester.

38 ikke-norske studenter fulgte kursene i 1989. Av disse hadde 16 
studenter finansiert studiene uten stipend fra Instituttet. Instituttet hadde 
derm ed 3.500 studentgjestedøgn i 1989, mens det samlede antall gjeste
døgn i 1989 var 4.400.

Oversikt over de ikke-norske studentene er inntatt som vedlegg 5 til 
årsberetningen.

Følgende antall studenter tok eksamen i 1989:
Sjørett 47
Kontr. i petr. virksomh. 47
Petr. rett 3
Eng. am. rett 8

6.2 Stipend

Instituttet deler hvert år ut stipend til dyktige studenter som vil ta 
eksamen i sjørett eller ett av petroleumsrettsfagene, eller skrive avhandling 
ved Instituttet.

I 1989 har Instituttet delt ut 28 slike stipend. Oversikt over antall 
behandlede søknader og innvilgede stipend for 1989/90 fordelt på de 
nordiske land er inntatt i vedlegg 6.

6.3 Etterutdanning

Instituttet driver utstrakt etterutdanningsvirksom het for nordiske ju ris
ter i privat og offentlig virksomhet. G jennom snittlig forestår Instituttet 
hvert år ca. 10—15 sem inar e.l. hvorav ett går over flere dager. Deltagerne 
kom m er fra andre virksomheter, offentlig forvaltning, domstolene, advo
katstanden og fra private selskaper. Deltagerantallet ved sem inarene ligger 
på 2 0 -1 0 0 .
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6.31 Det 7. nordiske dom m ersem inar i sjørett ble avholdt i København
2 5 .-2 6 .  septem ber med 40 deltagere. Program for sem inaret er 
inntatt som vedlegg 7 i årsberetnignen.

6.32 Det ble avholdt 6 onsdagssem inarer i sjørett (vedlegg 8 a) og 2 
etterm iddagssem inarer for nordiske dom m ere i tilknytning til ons- 
dagsseminarene.

6.33 Petroleum sjuridisk klubb hadde 5 m øter (vedlegg 8 b)
6.34 Institu ttet bistår også andre nordiske institusjoner som f. eks. N or

disk M inisterråd, med opplegg, foredragsholdere m. v. til deres se
m inar- og kursvirksomhet.

Vedlegg 9 gir en oversikt i kronologisk orden over sem inarer, konferan
ser o. 1. hvor Instituttets m edlem m er har deltatt.

6.4 Forskerutdannelse

Instituttet står sentralt innenfor forskerutdannelse av nordiske jurister. 
Forskere u tdannet ved Institu ttet sitter idag som professorer m. v. i sentra
le juridiske fag ved så godt som alle juridiske fakulteter i Norden.

Jurister og studenter kom m er til Institu ttet for å forberede og samle 
materiale til større og m indre avhandlinger. Disse får personlig veiledning 
og hjelp av Instituttets forskere. De får også anledning til å delta i det 
juridiske fakultets doktorsgradsprogram . Vedlegg 10 gir inform asjon om 
de 5 nordiske forskere som har m ottatt oppholdsstipend ved Institu ttet i
1989.

I løpet av 1989 er to  forskere som har hatt tilknytning til og har m ottatt 
økonomisk støtte fra Instituttet, tildelt den juridiske doktorgrad, nemlig 
H annu Honka, Åbo Akademi og Trine-Lise W ilhelmsen, Nordisk Institutt 
for Sjørett. Ytterligere én forsker, G aute Skirbekk, Nordisk Institu tt for 
Sjørett, har innlevert sin avhandling for bedøm m else til den juridiske 
licentiatgrad. Vedlegg 10 gir nærmere inform asjon om disse avhandlinge-

6.5 Forskning utført av Instituttets medarbeidere

Innenfor Instituttets sentrale forskningsfelt har Instituttets forskere og 
vitenskapelige assistenter i 1989 publisert 12 større og m indre artikler samt 
6 bøker hvorav en avhandling til den juridiske doktorgrad. En avhandling 
er innlevert til bedøm melse for den juridiske licentiatgrad. Ialt utgjør 
arbeidene ca. 3.650 sider.

Et prosjekt utført på oppdrag av Nordisk M inisterråd om utvikling av 
dansk-norske prinsipper for internkontroll m. h. t. sikkerhetsspørsmål for 
faste installasjoner i petroleum svirksom heten, er nå avsluttet og rapporten 
publisert, (se vedlegg 13).

Vedlegg 11 gir en oversikt over publiserte forskningsarbeider, samt arbei
der som forelå i m anuskript ved årsskiftet.
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Pr. 1. januar 1990 har Institu ttet 22 igangværende forskningsarbeider, 
hvorav 9 er organisert i tre forskningsprogram:

Mobils Forskningsprogram: Program m et bygger på en avtale fra 1985 
med Mobil Exploration Norway Inc. hvor bidraget fra Mobil utgjør ialt 
NOK 4.2. mill. Program m et om fatter alle form er for sam arbeide mellom 
uavhengige oljeselskaper på kontinentalsokkelen, sam t petroleumsbeskat- 
ning. 12 rapporter er hittil publisert. Forskningsprogram m et avsluttes i
1990.

Joint Ventures i shipping. Prosjektet som løper i 1989 — 90, har en 
økonomisk ram m e på ca. en mill kroner som dekkes av Norges Teknisk- 
Naturvitenskapelige Forskningsråd og Norges Rederiforbund. Foruten 3 
forskere fra Institu ttet deltar to advokater i prosjektet.

E F — Norden — Olje — Gass. Prosjektet er underlagt Avdeling for 
Petroleum srett og tar opp rettslige problem er den norske petroleum virk- 
somheten vil møte i årene etter 1992.

Vedlegg 12 gir oversikt over igangværende forskningsarbeider ved Insti
tuttet.

6.6 Publisering

Nordisk Institu tt for Sjørett har ingen egen publikasjonsserie. De fleste 
avhandlinger og artikler Instituttets m edarbeidere skriver, blir trykt i 
småskriftserien M arius eller som egen bok. M arius og bokserien redigeres 
og ekspederes fra Instituttet.

M arius kom med 12 hefter i 1989, og det ble publisert 5 bøker. Liste 
over publiserte hefter og bøker er vedlegg 13 i årsberetningen.

6.7 Spisskompetanse

Instituttet er anerkjent internasjonalt som et spisskom petansem iljø in
nenfor sjørett og olje- og gassrett. Instituttet har hvert år en rekke besøken
de fra andre land som bruker Instituttets fasiliteter og kompetanse. Se
vedlegg 6 og 10.

Institu ttet har ett av verdens beste sjørettsbibliotek. Arbeidet med å 
etablere et petroleum srettsbibliotek av tilsvarende standard er godt i gang. 
Pr. 31.12.1989 besto Instituttets samlede bibliotek av 18.574 bind.

Instituttet har i abonnem ent 160 løpende tidsskrifter og årbøker. I tillegg 
kom m er 34 løsblad og årlige oppdateringer. Videre kom m er periodika som 
f. eks. årsmeldinger, pressemeldinger, stortingspublikasjoner, statistikker 
og kontraktssam linger.

Det juridiske fakultet vedtok i 1989 å opprette et senter for EF-rett med 
personale finansert av fakultetet. Det er også bevilget m idler til oppbyg
ging av et EF-rettsbibliotek.

Instituttet deltar aktivt i oppbyggingen av dette senteret.
Instituttets styrem edlem m er og ansatte brukes meget i internasjonal 

virksom het, dels som foredragsholdere ved seminarer, kurser o. 1., dels
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som ressurspersoner i internasjonalt sjørettsarbeide, skipsfartspolitikk 
m. v.

Vedlegg 14 gir en oversikt over de ansattes tilknytning til verv ved 
Universitetet, samt nasjonalt og internasjonalt arbeide.

6.8 Annen virksomhet

Instituttets m edarbeidere deltar også aktivt i undervisning, forskning og 
etterutdanning på en rekke fagfelt utenfor Instituttets område. Selvig og 
Bull er medansvarlige for kontraktsrett, og Falkanger og Kaasen har m ed
ansvar for panterett, tingsrett og konkursrett ved det juridiske fakultet. 
Falkanger har ansvaret for odels- og vassdragsrett, og fra 1990 vil Bull 
være ansvarlig for forsikringsrett. Bull og Kaasen underviser i tillegg i 
erstatningsrett, mens Brækhus underviser i panterett/konkursrett.

Vedlegg 15 a) viser de felt der Instituttets m edarbeidere har undervist og 
drevet forskning i 1989. Vedlegg 15 b) gir en oversikt over igangværende 
forskning. Vedlegg 16 er en kronologisk oversikt over sem inarer og konfe
ranser der Instituttets m edarbeidere har deltatt.

Bilagor

Bilaga 1 a:
Bilaga 1 b:
Bilaga 2:
Bilaga 3 a:
Bilaga 3 b:
Bilaga 3 c:

Bilaga 3 d:

Bilaga 4 a:
Bilaga 4 b:
Bilaga 4 c:

Bilaga 4 d:
Bilaga 5:

Bilaga 6:

Bilaga 7:
Bilaga 8 a:
Bilaga 8 b:
Bilaga 9:

Styrets sammensetning 
Rådet for Avdeling for Petroleum srett 
Personale ved Nordisk Institutt for Sjørett i 1989 
Oversikt over pensum i spesialfag — sjørett1 
Oversikt over pensum i spesialfag — petro leum srett1 
Oversikt over pensum i spesialfag — kontrakter i petro
leum svirksom het1
Oversikt over pensum i spesialfag — engelsk-amerikansk 
re tt1
Undervisning i sjørett'
Undervisningsoversikt i petro leum srett1 
Undervisningsoversikt — kontrakter i petroleum svirk
som heten1
Undervisningsoversikt — English and American Law' 
Oversikt over antall stipendsøknader og innvilgede sti
pend
Oversikt over nordiske studenter pluss gjesteforskere ved 
Nordisk Institutt for Sjørett i 1989 
Program for det 7. nordiske dom m ersem inar i sjørett' 
Oversikt over onsdagssem inarer i sjørett'
Oversikt over m øter i petroleum sjuridisk klubb'
Oversikt over sem inar o. 1. der instituttets m edlem m er har 
deltatt

1 H är ej tryckt.
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Bilaga 10: Oversikt over forskere som har m ottatt stipend i 1989
Bilaga 11: Oversikt over forskningsarbeider som forelå i m anuskript

eller ble publisert i 1989
Bilaga 12: Oversikt over igangværende forskningsarbeider
Bilaga 13: Oversikt over publiserte artikler i M arius og bøker utgitt

på Sjørettsfondet
Bilaga 14: Oversikt over ansattes tilknytning til verv ved U niversite

tet samt nasjonalt og internasjonalt arbeide
Bilaga 15: U ndervisning og forskning på andre enn Instituttets fag-

om råden1
Bilaga 16: Oversikt over sem inarer og konferanser på andre rettsom 

råder hvor Institu ttets m edlem m er har deltatt'
Bilaga 17: Økonomisk oversikt for N ordisk Institu tt for Sjørett inkl.

Avdeling for Petroleum srett
1 det följande har endast bilagorna 1 a, 1 b, 2, 5 — 6, 9 — 14 sam t bilaga 17

tryckts.

'  H är e j tryckt.
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Styrets sammensetning pr. 31.12.1989

Danm ark: Lektor Lise Skovby, København 
Varam ann: Professor dr. ju r. Allan Philip, København 
Finland: Professor ju r. dr. Peter W etterstein, Åbo 
Varam ann: Lagstiftningsdirektör Leif Sevon, Helsingfors 
Norge: Høyesterettsadvokat Helge Jakob Kolrud, Oslo 
Varam ann: H øyesterettsdom m er G unnar Aasland, Oslo 
Sverige: Professor ju r. dr. Kurt G rönfors, Göteborg 
Varam ann: Professor jur. dr. Jan Ramberg, Stockholm 
Bestyrer: Professor dr. jur. Hans Jacob Bull (form ann)
Varam ann: Professor dr. jur. Thor Falkanger 
Representant for de ansatte: Førstesekretær Arnlaug Helseth

BILAGA 1 B

Rådet for Avdeling for Petroleumsrett

Fra høsten 1989 er følgende m edlem m er av Rådet: 
Generalsekretær Knut Dæhlin, NORRET,
D irektør Yngvar B. Heide, E lf Aquitaine Norge A/S, 
Ekspedisjonssjef Ole Anders Lindseth, Olje- og energidep., 
Advokat Erik M elander, Akergruppen,
Afdelingschef Jørgen Nørgaard, Energim inisteriet, København og 
D irektør Peter Tronslin, O ljeindustriens Landsforening

BILAGA 2

Personale ved Nordisk Institutt for Sjørett i 1989

♦Professor dr. jur. Hans Jacob Bull (bestyrer)
♦Professor dr. ju r. Thor Falkanger (varabestyrer)
♦Professor dr. jur. Sjur Brækhus prof. em eritus fra 1.8. 
♦Professor dr. ju r. Knut Kaasen 
♦Professor dr. ju r. Erling Selvig 

Førsteam anuensis lic. ju r. Ola Mestad (permisjon) 
Førsteam anuensis Erik Røsæg 
Førsteam anuensis dr. ju r. Trine-Lise Wilhelmsen 

♦Amanuensis Ronald Craig

BILAGA 1 A
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Amanuensis G unilla Dueck 
Nord. forskningsstip. Finn Arnesen 
Nord. forskningsstip. Magnus Hannesson 
Nord. forskningsstip. G aute Skirbekk til 1.7.

♦♦Forsker Anneke Borgli 
♦♦Forsker Jan Syversen 
♦♦Vit. ass. Baard Bale 1/2 stilling 
♦♦Vit. ass. Stig Berge 1/2 stilling til 1.3.
♦♦Vit. ass. Dag Bjørge 1/2 stilling 1.8— 1.10 
♦♦Vit. ass. Beate Gundersen 1/2 stilling 1.2—1.10 

♦Vit. ass. Dag Erlend Henriksen 1/2 stilling til 1.10 
♦♦Vit. ass. Are Herrem 1/2 stilling fra 1.2 

♦Vit. ass. Christian Fr. M athiesen 1/2 stilling fra 1.4 
♦♦Vit. ass. Aud Slettemoen 1/2 stilling fra 10.8 

♦Vit. ass. G eir Stenseth. 1/2 stilling til 1.2.
♦♦Vit. ass. Are Stenvik 1/2 stilling til 1.2.

Bibliotekarer:

♦Kirsten Al-Araki 1/2 stilling 
♦♦Inger Hamre 1/2 stilling

Kontorpersonale:

♦♦Kontorsekretær Jorunn Birkedal 1/1 stilling
Førstesekretær Karin Gam borg 4/10 stilling

♦♦ + 2 /1 0  stilling
♦♦ + 4 /1 0  stilling

Førstesekretær Arnlaug Helseth 6/10 stilling
♦♦ + 2 /10

Konsulent Frøydis Rothé Sandberg 1/1 stilling

Stillinger lønnet utenfor det nordiske budsjett:
♦ Lønnet av Universitetet.
** Lønnet av eksterne midler (prosjekter m. m.).

BILAGA 5 (Bilaga 3 och 4 ej tryckt.)

Oversikt over antall stipendsøknader og innvilgede stipend for peri
oden 1989/90

I 1989 m ottok Instituttet ialt 54 søknader om stipend — inkl. de nordiske 
forskningsstipendiene — (46 i sjørett og 8 i petroleum srett). Nasjonalitets- 
messig fordelte søkerne seg slik:

Sjørett: 34 fra Sverige, 2 fra Finland, 7 fra Danm ark, 1 fra Island og 4 fra 
Norge.

Petr.rett: 4 fra Sverige, 0 fra Finland, 0 fra Danm ark, 0 fra Island og 3 fra 
Norge.
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Det ble bevilget 28 stipendier (22 i sjørett og 6 i petr.rett) som fordelte 
seg som følger:

Sjørett: 16 fra Sverige, 1 fra Finland, 4 fra D anm ark, 1 fra Island og 0 fra 
Norge.

Petr.rett: 1 fra Sverige, 0 fra F inland, 2 fra D anm ark, 0 fra Island og 3 fra 
Norge.

BILAGA 6

Oversikt over Nordiske studenter pluss gjesteforskere ved Nordisk 
Institutt for Sjørett i 1989

Sjørett

♦Peter Adamsson, Sverige 
Jörgen Andersson, Sverige 

♦Joachim Brøns, D anm ark 
♦Fredrik Carlsson, Sverige 

A rthur Csatho, Sverige 
Lene Dalsgaard, D anm ark 

♦Åke Falck, Sverige 
M aria Falk, Sverige 

♦Niklas Forsberg, Sverige 
♦Eva Friberg, Sverige 
♦Lars Fridolin, Sverige 

H anne W inkler Gade, D anm ark 
♦Annika Ham m arberg, Sverige 

Helen Hansson, Sverige 
♦Niklas Hedm an, Sverige 
♦Susanne Jackson, Sverige 

Bengt Johansson, Sverige 
Magnus Kellerdahl, Sverige 
Anette Kronborg, D anm ark 
Thom as Bjørn Larsen, D anm ark 
U lf Lindén, Sverige 

♦Ludvig Lindgren, Sverige 
Birgitta Magnusson, Sverige 
Per Ole Möller, Sverige 

♦Helen Nilsson, Sverige 
Anne Norgren, Sverige 
Per N ordquist, Sverige 
Michael Nym an, Sverige 
Hans Ramberg, Sverige 

♦Cecilia Relam, Sverige

21 - 10-0450 Nordiska rådet Del 2
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M artin Rosell, Sverige 
♦Katarina Silfersköld, Sverige 
Ann-Sofi Sund, Finland (to semestre)
Magnus Sjödin, Sverige 

♦Fredrik Sundström , Sverige

Petroleumsrett:

M erete Beltoft, D anm ark 
Niels W inter Poulsen, D anm ark 
Pontus Sjöstrand, Sverige

* Studenter som har studert for egne midler.

Kandidat-oppholdsstipend: Se vedlegg 10 

Nordiske forskningsstipend: Se vedlegg 10 

Gjesteforskere:

Statsstipendiat Zarko Djurisic, Jugoslavia (fra 1.9)
Statsstipendiat V ictor Kozlow, USSR (fra 1.9)

BILAGA 9 (Bilaga 7 och 8 ej tryckt.)

Oversikt i kronologisk orden over seminar o. 1. der Instituttets med
lemmer har deltatt

23. januar Borgli deltok på sem inar i Oslo om Aktuelle EF-
problem er — m ot 1992, arrangert av adv.firm a 
H jort, Eriksrud & Co.

7. februar Petroleum sjuridisk klubb. Se vedlegg 8b).
7. —12. februar Selvig deltok i ”The Energy Policy Sem inar” på

Sanderstølen arrangert av the Energy Policy 
Foundation.
Onsdagssem inar i sjørett. Se vedlegg 8a). 
Petroleum sjuridisk klubb. Se vedlegg 8b). 
Kaasen holdt foredrag i den danske Olieretsfor- 
ening om ”Offshorekatastrofer — rettslige erfa
ringer” .
O nsdagssem inar i sjørett. Se vedlegg 8a). 
Petroleum sjuridisk klubb. Se vedlegg 8b). 
Falkanger deltok på sem inar om ” Bareboat 
charters for trading ships” , arrangert av Com ité 
M aritim e International i Knokke-Zoute, N eder
land.

15. februar
7. mars
8. mars

15. mars 
5. april 
5 . - 6 .  april
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1 5 .-1 6 . april

1 6 .-1 8 . april

19. april 
29. —31. mai

26. mai

1 5 .-  16. jun i 

21. juni

1 5 .-3 0 . august:

26. august

21. —24. september:

2 5 .-2 6 .  september:

Røsæg deltok på sem inar for doktorander fra 
norske universiteter og høyskoler på Finse.
Bull og Borgli deltok ved EF-sem inar for norske 
petroleum sjurister i Noordwijk, N ederland, ar
rangert av U niversitetet i Leiden i sam arbeid 
m ed N ordisk Inst. for Sjørett.
O nsdagssem inar i sjørett. Se vedlegg 8a). 
Sem inar på Nuuk, G rønland arrangert av N or
disk M inisterråd. Bull var medlem av forbere
dende kom ité og holdt foredrag om ”U tviklings
trekk i petroleum svirksom heten i N orge” .
6th Hässelby Colloquium  on M aritim e Law. 
Brakhus innledet om ” Legal problem s relating 
to the renum eration o f interm ediaries in ship
ping.” Falkanger innledet om ” mellomm anns- 
problem er” . Bull deltok på seminaret.
Røsæg deltok på nasjonalt doktorgradssem inar i 
Tromsø.
Selvig var m øteleder på sem inar om EFs indre 
m arked og skipsfarten arrangert av U tenriksde
partem entet, Oslo. Borgli og Røsæg deltok på 
seminaret.
Røsæg forsket ved Max Planck-instituttet i H am 
burg.
Brækhus var sakkyndig og fakultetsopponent 
ved doktordisputas ved Åbo Akademi, der jur. 
kand. H annu Honka forsvarte sin doktorav
handling om ”Fartygets skick och egenskaper” . 
Se vedlegg 10.
D et årlige oljejuristsem inar ble avholdt i Ba- 
yona, Spania m ed Am erada Hess Norge A/S som 
vertskap. Bull og Selvig  var m edlem m er av for
beredende komité. Selvig  holdt foredrag om 
”Opprydding i konsesjonsverket” og ”Gassfor- 
handlingsutvalget (GFU) og salg av norsk gass” . 
Bull ledet sesjonen om ”Offshoreforsikringer — 
forsikringsdekning og skatt” . Kaasen deltok på 
seminaret.
Det 7. nordiske dom m ersem inar i sjørett. Bræk
hus innledet om ”Avtalelovens § 36” . Selvig  re
degjorde for interessante dom m er inntatt i N or
diske D om m e i Sjøfartsanliggender de senere 
årene. Bull, Dueck, Falkanger, Kaasen, Røsæg og 
Rothé Sandberg  deltok på seminaret.
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4. oktober

5. oktober
10. oktober
16. oktober

25. oktober
4. novem ber

14. novem ber 
29, —30. november:

23. novem ber
1 1 .-1 2 . desember:

12, —13. desember:

Bull og Kaasen holdt foredrag i den danske Olie- 
retsforening i København, om  ”Nye tendenser i 
norske fabrikasjonskontrakter om endringsar- 
beide og ansvar/forsikring.”
O nsdagssem inar i sjørett. Se vedlegg 8a). 
Petroleum sjuridisk klubb. Se vedlegg 8b).
Bull var paneldeltager ved debatt om forsikring 
av sabotasjeskader m. v. på et beredskapsse- 
m inar holdt av Norges Rederiforbund. 
Onsdagssem inar i sjørett. Se vedlegg 8a).
Kaasen holdt foredrag om ” Voldgift: Praktike
rens alternativer ved de forskjellige korsveier” 
ved Møre og Rom sdals krets av Den norske 
Advokatforening.
Petroleum sjuridisk klubb. Se vedlegg 8b).
Det 12. årlige Bergen symposium i petroleum s
rett. Bull holdt foredrag om ” Arbeidsmiljø
lovens virkeom råde i petroleum svirksom heten 
(NOU 1989:15)” . Arnesen, Borgli og Selvig del
tok på seminaret.
Onsdagssem inar i sjørett. Se vedlegg 8a).
Kaasen deltok ved NAVF’s særavhandlingsse- 
m inar i Bergen.
Borgli og Røsæg deltok på sem inar for doktoran
der ved norske universiteter og høyskoler ar
rangert på G ran, Hadeland.

BILAGA 10

Oversikt over forskere som har mottatt stipend i 1989 til opphold 
ved Instituttet

Ija Fink, Stockholms U niversitet, m ottok i 1989 stipend til besøk på 
Instituttet i forbindelse med innsamling av materiale til sin doktoravhand
ling om ” M anagem entavtal inom sjörätten” .

M agnús Hannesson, Haskóli Islands, har m ottatt forskningsstipend fra 
Instituttet i 1989 og arbeidet med sin Phd. thesis ved The University o f 
Exeter, U .K ., om ” Some Aspects o f the Ham burg Rules com pared to 
English and Scandinavian Law” .

Ann-Sofi Sund, Åbo Akademi, m ottok stipend både i vår- og høstsem e
steret for å arbeide med sin progradu-avhandling om ”M ottagem s rätts
ställning vid internationella godstransporter” .
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Oversikt over forskere som har mottatt stipend e. 1. fra instituttet, og som i 
1989 er bedømt/er under bedømmelse for en akademisk grad

Hannu Honka, Åbo Akademi, har tidligere vært forskningsstipendiat og 
senere besøkt Institu ttet i perioder. Han forsvarte i 1989 sin avhandling 
om ”Fartygets skick och egenskaper. En befraktningsrättslig studie” (827 
s.) til den juridiske doktorgrad.

Gaute Skirbekk, U niversitetet i Oslo, m ottok i 1989 forskningsstipend 
fra Instituttet for å ferdigstille sin licentiatgradavhandling om ” EF og 
leveransereguleringen i petroleum svirksom heten: EF’s utkast til anskaffel- 
sesregler for energisektoren sett i lys av leveransereguleringen i norsk 
petroleum svirksom het.

Trine-Lise Wilhelmsen, U niversitetet i Oslo, forsvarte i 1989 sin av
handling om ” Egenrisiko i skadeforsikring” (531 s.) til den juridiske dok
torsgrad. Hun holdt i den anledning to prøveforelesninger:

Oppgitt emne: "Sam spillet mellom forsikring og erstatning ved tingsska- 
der.”

Selvvalgt emne: ” Forsikring og rusm idler.”

BI LAGA 11

Forskningsarbeider som forelå i manuskript eller ble publisert i 
1989

(Om arbeider innenfor andre fagom råder se vedlegg 15)'
M ads H. Andences: Kontraktsvilkår. 456 s. Summary på engelsk 4 s. 

Rapport nr. 12 i M obils Forskningsprogram for petroleum srett. Publisert 
som bok på Sjørettsfondet.

Alexandra Bech og Christian Lund: Konvensjonelle og åpne skipsregist
re: en sammenligning i rettslig perspektiv med norsk sjøfartsnæring som 
utgangspunkt. 265 s. M arius nr. 163. Også publisert som bok på Sjøretts
fondet.

Stig Berge: Sam arbeidsavtalens system for anskaffelse av varer og tjenes
ter. Rapport nr. 13 i Mobils Forskningsprogram for petroleum srett. 126 s. 
(Publisert januar 1990 i M arius nr. 173.).

Hans Peder Bjerke: Sam ordnet leteboring. Rapport nr. 11 i Mobils 
Forskningsprogram for petroleum srett. 118 s. M arius nr. 161.

Jon D. Bjerkem: Kravet til egenfinansiering i utvinningsselskaper — en 
skatterettslig studie. 97 s. M arius nr. 162.

Fredrik Charlo Borchsenius: Norsk Fabrikasjonskontrakt 1987 — en 
kom m entar. 256 s. M arius nr. 172.

Sjur Brakhus: Tvister i flerleddede ansvarsforhold. Publisert i Lov og 
Rett 1989 s. 3 8 7 -4 1 3 .

1 H är ej tryckt.
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Hans Jacob Bull: Utviklingstrekk i petroleum svirksom heten i Norge. 
5 s.

Gunilla Dueck: Ersättning fór att förhindra oljeskada. 52 s. pluss ved
legg. M arius nr. 168.

Thor Falkanger: Bareboat Charters for Trading Ships. Publisert i 
Proceedings fra CM1 sem inar i Knokke-Zoute. s. 79 — 84.

H anne Harlem: Avbestillingsklausuler i petroleum skontrakter.
Dag Erlend Henriksen: Skattlegging av utenlandske oppdragstakere på 

norsk kontinentalsokkel.
Vegard M. Lund: Ansettelsesforhold på norske skip. Særlig om begrepe

ne ” rederi” og ”ansettelse” i relasjon til sjøm annsloven § 3. 66 s. M arius 
nr. 167.

Thomas Grung Michelet: Lovkom m entar til Petroleumsloven. I sam ar
beid med Lasse Hagen, U lf H am m er og Trond Stang. Publisert som bok. 
672 s.

Erling Selvig: O pprydding i konsesjons verket. 30 s. Vil bli publisert i 
Marius.

Gassforhandlingsutvalget (GFU) og salg av norsk gass. 20 s. Vil bli 
publisert i Marius.

Gaute Skirbekk: EF og leveransereguleringen i petroleum svirksom heten: 
EF’s utkast til anskaffelsesregler for energisektoren sett i lys av leveranse
reguleringen i norsk petroleum svirksom het. 86 s. M arius nr. 170.

Geir Stenseth og Are Stenvik: O ljeterm inhandel. 257 + XV s. M arius nr. 
169. Også publisert som bok på Sjørettsfondet.

Trine-Lise Wilhelmsen: Egenrisiko i skadeforsikring. 531 s. hvorav 31 s. 
summ ary på engelsk. D ette er W ilhelmsens avhandling til den juridiske 
doktorgrad. Publisert som bok på Sjørettsfondet.

Samspillet mellom forsikring og erstatning ved tingsskader. 30 s. Skal 
trykkes i Jussens Venner.

Forsikring og rusmidler. 60 s. Skal trykkes i Tidsskrift for R ettsviten
skap.

BILAGA 12

Igangværende forskningsarbeider

Oversikten om fatter ikke de forskningsarbeider som ble igangsatt ved 
Instituttet i januar/februar 1990.

(Om arbeider vedrørende andre fagom råder se vedlegg 15.)'

Enkeltarbeider

Kirsten Al-Araki og Inger Hamre:
Sjøretts- og petroleum srettsbibliografi over nordisk materiale.

1 H är e j tryckt.
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Sjur Brækhus:
” Voldgiftspraksis som rettskilde” . Vil bli publisert i festskrift til profes
sor Anders Bratholm.
” Lokaliseringsproblemer i internasjonal voldgift” (artikkel). 
” Meglerprovisjon — siste 40 års praksis” (artikkel) (se også vedlegg 
15b)

Hans Jacob Bull:
Lærebok i ” K ontrakter i petroleum svirksom heten” sammen med K aa
sen.
Lærebok i ” Sjøforsikringsrett”

Thor Falkanger:
Nytt kapittel om ”T ransportrett” i boken ”Foretaksrett” . (se også 
vedlegg 15b)

Magnus Hannesson:
Phd. thesis, U niversity o f Exeter, U .K.: Some Aspects o f the Hamburg 
Rules com pared to  English and Scandinavian Law.

Knut Kaasen:
Lærebok i ” K ontrakter i petroleum svirksom heten” sam m en med Bull. 

Erik Røsæg:
Com fort Letters (doktorgradsarbeide)

Trine-Lise Wilhelmsen:
Vil starte med et arbeide innen rettsøkonom i.

Arbeider i tilknytning til forskningsprogram/forskningsprosjekt

Mobils forskn ingsprogram  

Ola Meslad:
Force M ajeure i kontraktsforhold (doktorgradsarbeide)

Jan Syversen:
Petroleum sutvinning og skatt (doktorgradsarbeide)

Joint Ventures i shipping 

Advokat Lars Olav Askheim
Rettslige aspekter ved felles investering i skipsfartsprosjekter 

Baard Bale:
Funksjonsfordeling og ansvarsplassering ved drift av skip 

Advokat Karl-Johan Gombrii:
Rederifunksjon og rederisam arbeid 

Are Herrem:
Styring og organisering av Join t Ventures 

Olav Kolstad:
EF-konkurranseregler på skipsfartens om råde. Den konkuranserettslige 
betydning av at virksomheten er organisert gjennom et Jo in t Venture.
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E F  — Norden — Olje — G ass:

Finn Arnesen:
Konsekvensene av et gitt tilknytningsforhold til EF for norske myndig
heters engasjement i petroleum svirksom heten på norsk kontinentalsok
kel (doktorgradsarbeide).

A nneke Borgli:
Sikkerhets- og arbeidsmiljøregler i EF og følgene av dem for Norge 
(doktorgradsarbeide). Arbeidet har i 1989 vært delvis finansiert av 
Kommunal- og arbeidsdepartem entet.

BILAGA 13

Oversikt over 
Sjørettsfondet

M arius

160. Sivertsen, Olav 
Boye

161. Bjerke, Hans Peder

162. Bjerkem, Jon D.

163. Bech, Alexandra og 
Lund, Christian

164.

165. M årtens, Jesper

166. Ragnmark, Magnus

167. Lund, Vegard M.

168. Dueck, Gunilla

publiserte artikler i Marius og bøker utgitt på

Oversikt over sikkerhets- og arbeidsmiljølov- 
givningen i petroleum svirksom heten på 
norsk kontinentalsokkel. 1989. 47 s. Kr.
2 0 . - .
Sam ordnet leteboring. 1989. M obils Forsk
ningsprogram for petroleum srett. R apport 
nr. 11. 118 s. Kr. 45. — .
Kravet til egenfinansiering i utvinningssel
skaper -  en skatterettslig studie. 1989. 97 s. 
Kr. 3 5 . - .
Konvensjonelle og åpne skipsregistre. En 
sammenligning i rettslig perspektiv med 
norsk sjøfartsnæring som utgangspunkt. 
1989. 265 s. Kr. 8 0 . - .
Presentasjon av professor dr. ju ris Sjur Bræk
hus’ fond til frem m e av nordisk sjøforsikring. 
1989.
Nye regler om arrest i skib. 27 s. 1989. Kr.
2 0 . - .
ABB’S och NSAH’S transportvillkor, en jäm 
förelse. 61 s. pluss vedlegg. 1989. Kr. 40. — . 
Ansettelsesforhold på norske skip. Særlig om 
begrepene ” rederi” og ” ansettelse” i relasjon 
til sjøm annsloven § 3. 66 s. 1989. Kr. 35. — . 
Ersättning för att förhindra oljeskada. 52 s. 
pluss vedlegg. 1989. Kr. 40. — .
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169. Stenseth, G eir og 
Stenvik, Are

170. Skirbekk, Gaute

171.

O ljeterm inhandel 257 +  XV s. pluss vedlegg. 
1989. Kr. 9 0 . - .
EF og leveransereguleringen i petroleum s
virksomheten: EF’s utkast til anskaffelsesreg- 
ler for energisektoren sett i lys av leveransere
guleringen i norsk petroleum svirksom het. 86 
s. 1989. Kr. 4 0 . - .
M yndighetstilsyn og internkontroll olje- og 
gassvirksomheten. En nordisk utredning med 
m odellprinsipper for systemer for in tern
kontroll. 100 s. 1989. Kr. 40. — .

Bøker

M aterialsam ling i petroleum srett 1989, stensilhefte (pensum m ateriale) 
368 s. NOK 1 5 0 .- .  Samlingen inneholder lover, forskrifter, kontrakter 
m. v. innenfor norsk petroleum svirksom het.

Mads H. Andenæs: Kontraktsvilkår. 456 s. innbundet. Summary på 
engelsk 4 s. NOK 400. — . ISBN 82-90260-29-6. Boken gir en bred og 
grundlig fremstilling og vurdering av kontraktsvilkår og deres betydning 
for lovgivning og rettsanvendelse. M aterialet er hentet fra alle felter av 
kontraktsretten.

Alexandra Bech og Christian Lund: Konvensjonelle og åpne skipsregist
re, en sam m enligning med norsk sjøfartsnæring som utgangspunkt. 265 s. 
offset, inbundet. NOK 250. — . ISBN 82-90260-29-6. Med utgangspunkt i 
opprettelsen av Norsk Internasjonalt skipsregister (NIS) undersøkes det i 
hvilken grad regelverket for NIS skiller seg fra reglene i det ” konvensjonel
le” norske register og to ”åpne” registre (Panam a og Liberia).

G eir Stenseth og Are Stenvik: O ljeterm inhandel. 257 s. offset, innbun
det. NOK 250. —. ISBN 82-90260-32-6. Boken analyserer juridiske proble
mer i forbindelse med forskjellige form er for oljehandel, hva enten denne 
foregår som uorganisert term inhandel (Brent-m arkedet) eller som organi
sert term inhandel (NYM EX-markedet). Boken er også aktuell for liknende 
om setning av f. eks. aksjer og opsjoner.

Trine-Lise W ilhelmsen: Egenrisiko i skadeforsikring. 531 s. hvorav 31 s. 
summ ary på engelsk, innbundet. NOK 500. — . ISBN 82-90260-31-8. En 
rettslig og økonomisk studie av bruk av egenrisiko i skadeforsikring, dvs. 
bestem melser i skadeforsikring som innebærer at forsikringstager selv 
beholder en del av den økonomiske risiko for skader eller tap som i 
utgangspunktet er dekket av vilkårene.
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BILAGA 14

Deltagelse av Instituttets medlemmer i

Internasjonale fora 
Nasjonalt lovarbeide 
Nordisk lovsamarbeide
Tillitsverv, komite- og utvalgsarbeide ved universitetet 
Komiteer og utvalg utenfor universitetet

Internasjonale fora:

Hans Jacob Bull: M edlem av Academic Advisory G roup, The Section on 
Energy and N atural Resources Law o f the International Bar Association. 
Medlem av ” Editors’ Board o f Journal o f Energy & N atural Resources 
Law.

Erik Røsæg: Medlem av Norges delegasjon til IM O’s Legal Com m ittee i 
forbindelse med HNS (Hazardous and Noxious Substances). H ar u tarbei
det norsk utkast.

Nasjonalt lovarbeide:

Hans Jacob Bull: Form ann for utvalget til utredning av arbeidsm iljø
lovens virkeom råde i petroleum svirksom heten. (Innstilling trykt i NOU 
1989:15). Tilkalt ekspert under Petroleumlovsutvalgets arbeid med forsik
ringsplikt m. v. (Arbeidet avsluttet desember 1989).

Thor Falkanger: Medlem i Referansegruppe til revisjon av tvangsfull
byrdelsesloven.

Erling Selvig: Form ann for Den norske Sjølovkomité. Form ann for 
lovkom ité for lånefinansierte selskapsovertagelser.

Trine-Lise Wilhelmsen: M edlem av utvalg til revisjon av avtaleloven.

Nordisk lovsamarbeide:

Thomas Grung Michelet: Sekretær for utvalg nedsatt av Nordisk M ini
sterråd til utredning av problem er i forbindelse med bruken av internkon
troll som virkem iddel i gjennomføringen av sikkerhetsbestemmelsene på 
norsk og dansk kontinentalsokkel. U tredningen publisert i Nordiske U t
redninger 1989:1 og M arius nr. 171.

Erling Selvig: Medlem av nordisk kom ité nedsatt av Nordisk M inister
råd til utredning av problem er i forbindelse med bruken av internkontroll 
som virkem iddel i gjennomføringen av sikkerhetsbestemmelsene på norsk 
og dansk kontinentalsokkel. U tredningen publisert nov. 89 i Nordiske 
U tredninger 1989:1 og M arius nr. 171.
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Tillitsverv, kom ité- og utvalgsarbeide ved Universitetet

Hans Jacob Bull: Medlem av fakultetsrådet. Form ann i EF-utvalget. 
Medlem av Forskningsutvalget. Medlem av Rom -komitéen. Medlem av 
bedøm m elseskom ité vedr. Trine-Lise W ilhelmsens doktoravhandling.

Thor Falkanger: Form ann i U niversitetets forvaltningsutvalg. Medlem 
av Hustrykkerikom itéen. (Avga innstilling 1989.) Medlem av W adham  
College-komitéen. M edlem av Blindem  Studenthjem s Råd. Medlem av 
Fakultetsrådet. Form ann i kom ité til vurdering av pensum m. v. til 3. avd. 
Medlem av Samerettsutvalgets rettsgruppe. Styremedlem i Lovsamlings- 
fondet.

Knut Kaasen: M edlem i Styret i Innovasjonssenteret A/S. M edlem av 
eksamens- og undervisningsutvalget. M edlem av fakultetets strategigrup- 
pe.

E rik Røsæg: Varam ann til Fakultetsrådet. Medlem i et utviklingspro
sjekt vedr. utenlandske samlinger på universitetsbiblioteket.

Erling Selvig: Dekanus ved Det juridiske fakultet.

Komité- og utvalgsarbeide utenfor Universitetet

Hans Jacob Bull: Styreform ann i Sjur Brækhus’ Fond til fremme av 
nordisk sjøforsikring. Varam edlem (med møteplikt) for form annen i Olje- 
skattenem nda.

Sjur Brakhus: M edlem av den nordiske fem m annskom ité som avga 
innstilling om tildeling av ” Det söderbergska priset” . M edlem av bedøm 
melseskomité for H annu H onka’s doktorgrad ved Åbo Akademi.

Thor Falkanger: Styremedlem av Norske forsikringsselskapers Fond til 
fremme av forsikringsrettslige studier. Styremedlem av Bergen Banks 
Fond. Styremedlem av Sjur Brækhus’ Fond.

M agnus Hannesson: Sekretær i den Islandske Sjørettsforening.
Knut Kaasen: Varam edlem til Styret for Oslo Børs Form ann i Styret i 

Lovdata.
Erling Selvig: Form ann i Reklam asjonsnem nden for Radio og TV.
Jan Syversen: Medlem av Oslo Børs regnskapsutvalg.

BILAGA 17 (Bilaga 15 och 16 ej tryckt.)

Økonomisk oversikt1 for Nordisk Institutt for Sjørett inkl. Avdeling 
for Petroleumsrett

1. Ydelser over nordisk budsjett:

a) Tre am anuensisstillinger
1. tr. 31 inkl. sos. utg. kr. 900000

b) To forskningsstipendiatstillinger
1. tr. 22 inkl. sos. utg. kr. 462000
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c) En konsulentstilling 
1. tr. 24 inkl. sos. utg.

d) En førstesekretærstilling
1. tr. 21 inkl. sos. utg.

e) Driftsutgifter 
Bøker
Kontorutgifter inkl. EDB 
Styre, rep.
Stipend
Nordiske sem inarer

II. Ytelser fra  UiO (norske s ta tsm id lerf

a) To professorstillinger
1. tr. 35 inkl. sos. utg.

b) 1 vit. ass. stilling
1. tr. 16 inkl. sos. utg.

c) Fri stasjon 
Husleie
Telefon, Telefax 
EDB-tjenester 
Lys og varme

kr. 230000

kr. 200000

kr. 180000 
kr. 131000 
kr. 65000 
kr. 177000 
kr. 124000 kr. 777000 

kr. 2 569000

kr. 700000 

kr. 167000

kr. 750000 
kr. 150000 
kr. 100000
kr. 100000 kr. 1 100000 

kr. 1967000

III. Tilskudd fra  O LF  

Kontorutgifter 
Bøker 
Stipend
Avd. ledelse, overhead 
Lønn inkl. sos. utg.

kr. 75000 
kr. 105000 
kr. 60000 
kr. 150000 
kr. 610000 kr. 1000000

IV. Tilskudd Anders Jahres fo n d kr. 75000

Noter
' Oversikten viser ”faste” tilskudd, ikke prosjekter. I 1989 har Instituttet et prosjekt 
fra Kommunal- og arbeidsdepartmentet (ramme kr. 150000), fra NTNF (ramme 
520000) fra Mobils Forskningsprogram for petroleumsrett (brukt i 1989 ca. 500000) 
pluss midler til avlønning av 2 vit. ass. stillinger fra hhv. Justisdepartementet (ca. 
40000) og UiO (ca. 80000). En amanuensisstilling er øremerket petr. rett.
1 Ytelsene over Universitetet i Oslo er skjønnsmessige. Det er lagt til grunn at fire 
professorer ved Instituttet ialt anvender to stillinger ti! sjørett og petroleumsrett. 
”Fri stasjon”-posten dekker leie av lokaler til Instituttet på Universitetet og i Løk- 
keveien samt direkte utgifter til lys, varme og telefon/telefax. Instituttet har fått store 
deler av sitt EDB-anlegg dekket av UiO.
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Nordiska geoexkursioner till Island

Verksamhetsberättelse 1989

Navn og adress 

N ordiska geoexkursioner till Island 
Nordiska m inisterrådet 
Sekretariatet 
Store Strandstæde 18 
DK-1255 K øbenhavn K 
Tel. (33) 11 47 11

1. Institutionens opgave

De nordiske geoekskursioner til Island startede i 1964 og har som 
opgave at gøre det muligt for forskere og studerende i de øvrige nordiske 
lande at studere geologiske processer i Island -  i første række inden for 
vulkanologi, geomorfologi og kvartærgeologi. Ekskursionens tem a skifter 
hvert andet år mellem de to  hovedom råder: vulkanologi og kvartærgeolo- 
gi/geomorfologi. Deltagerantallet er 25, hvoraf 10 fra Sverige og 5 fra hvert 
af de øvrige deltagerlande. I det omfang der er behov og ressourcer, kan 
islandske forskere og studenter få anledning til at studere geovidenskabeli- 
ge problem er og forhold i de øvrige nordiske lande.

2. Organisation

Virksomheden ledes a f  en styrelse, som består a f  to repræsentanter fra 
hvert a f  de nordiske lande. De to styrelsesm edlemmer repræsenterer også 
hver for sig virksom hedens to  hovedom råder. De nationale m edlem m er i 
styrelsen udnævnes a f  Nordisk M inisterråd for en periode a f  3 år. Ekskur
sionerne planlægges og ledes a f  en ekskursionsleder sam t en assistent. 
Sekretariatsfunktionen udføres af m inisterrådssekretariatet.
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3. Økonomisk opgørelse

Dispositionsmidler (DKK)

Disponibelt Årsopg. 1989 Afvigelse

Overført fra 1988 4 500
Budget 1989 647000
I alt 651 500 689 200 -3 7  700*

* Ekstrabevilling fra GSK-reserven dækker 10000 af underskuddet.
Se i øvrigt vedlagte årsopgørelse.

3.1 Ekskursionen til Island 1989

Den geologiske ekskursion blev gennem ført i perioden 1 0 .-2 3 . juli 
1989. Planen for denne vulkanologiekskursion var forskellig fra tidligere 
år, idet der blev lagt større vægt på en intensiv feltstudie, hovedsagelig 
med henblik på at formidle oplysninger om nyere undersøgelser a f  tektoni- 
ske og vulkanske processer i Nord-lsland.

Deltagerne i denne ekskursion blev den 18. juli involveret i en busulykke 
p. g. a. at bussens brem ser svigtede. Tre personer blev skadet og m åtte 
returnere til Reykjavik. Ekskursionen fortsatte for de øvrige deltageres 
vedkom m ende som planlagt, efter at alle var blevet grundigt undersøgt for 
eventuelle skader.

Vejrforholdene i løbet af ekskursionen var relativt gode og ” brugelige” . 
D er var dog visse problem er p.g. a. usædvanlige sneforhold og derm ed 
lukkede veje til Lakikraterrækken og Eldgjå.

Ekskursionen blev ledet a f  D irektør G udm undur E. Sigvaldason og Dr. 
Påll Imsland.

3.2 Stipendier til islandske geologer

Rejsestipendierne til islandske geologer blev i 1989 brugt til at dække 
busudgifter i Sverige og D anm ark for 25 islandske geologi- og geografistu
derende fra Islands Universitet.

Ekskursionen varede fra 1,— 12. juni. Ekskursionens første del bestod af 
tre dage i Skåne for både geologi- og geografistudenter. Dernæst rejste de 
geologistuderende rundt i Skåne og på Møn, og de geografistuderende 
rejste til Hallands län, Göteborg og Bohuslän, Västergötland og Malmö.

4. Beslutning

Styrelsen for de nordiske geoekskursioner til Island afgiver med dette sin 
virksom hedsberetning for 1989.

Johannes A. Dons 
Styreformand

Gudmundur E. Sigvaldason 
Ekskursionsleder
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Resultaträkning för nordiska geoekskursioner 1.1—31.12.1989

Intäkter
Anslag enligt budgeten 647 000,00
Ej disponerade medel från föregående år 4 504,31

BI LAGA

Räkenskapsårets underskott 37 728,93
Summa DKK 689 233,24

Kostnader
Budget

M öteskostnader 47 500 47 370,01
Personalkostnader
— exkursionsledning 41 500 41 500,00
— medguider 23 200 16825,25
Inform ationsdagar 14600 21 364,62
Exkursion på Island 279 600 351 833,07
Anknytningsresor Island ToR 170400 123 595,15
Resestipendier/isl. geologer 70200 86745,14

Summa DKK 647000 689233,24

Resultaträkning för nordiska geoexkursioner 1.1 — 20.3.1990

Intäkter
Anslag enligt budgeten 679000,00

Summa DKK 679000,00

Kostnader

M öteskostnader
Personalkostnader
— exkursionsledning
-  medguider 
Inform ationsdagar 
Exkursion på Island 
Anknytningsresor Island ToR 
Resestipendier/isl. geologer

Budget 
47 500

43000
20500
18000

370000
150000
30000 40898,40

U nderskott från föregående år* 37 728,93

Ej disponerade medel per 20.3.1990
679000 78627,33

600372,67

Summa DKK 679000 679000,00

* Extra-anslag över GSK-reserven täcker 
DKK 10000 av underskottet, varefter ej 
disponerade medel uppgår till 610372,67



2128

C 12/k: 11
1991

Nordiskt kollegium för ekologi

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiskt kollegium for ekologi (NKE)
Ekologihuset 
S-22362 Lund 
Tel. 046-14 8188

1. Kollegiets uppgift

Kollegiets uppgift är att fungera for nordisk sam ordning av högre utbild
ning och forskning med ekologisk inriktning, fram for allt inom limnisk 
och terrester ekologi. Kollegiet skall inom sitt verksam hetsom råde stim u
lera och stödja utbyte av yngre forskare mellan de nordiska länderna samt 
genom intem ordiska grupparbeten och kursverksam het stödja ekologiska 
forskningsuppgifter och verka för ett effektivt utnyttjande av tillgängliga 
resurser.

Kollegiet har till uppgift att organisera gem ensamma kurser, ordna 
konferenser, initiera aktuella forskningsuppgifter sam t tillsätta nordiska 
utbytesstipendiater.

2. Organisation

Kollegiet består av en ledamot och en suppleant från vaije nordiskt land 
Styrelsens sam m ansättning 1989-12-31:
Prof. Pétur M. Jonasson (ordf) D
Prof. Veikko Huhta F
Prof. Agnar Ingölfsson I
Prof. Arne Semb-Johansson (v. ordf) N
Prof. Nils M almer S

Kollegiets sekreterare:
Doc. Pehr H. Enckell S
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3.1 Ekonom iskt utfall (SEK)

3. Verksamheten 1989

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget
1989

Bokslut
1989

Avvikelse

Löner
Varor och tjänster — 131000 151034 + 20034
Projekt 15812 424642 404608 -2 0 0 3 4

3.2 Beskrivning av verksamheten 

Ansökningarna till 1989 års medel överskred — som vanligt — kraftigt 
de tillgängliga m edlen. Något extra styrelsem öte behövde dock inte hållas 
under 1989 p. g. a. att Kollegiets sekretariat lade om sin bevillningsproce- 
dur, för att bättre anpassa den till Nordiska m inisterrådets förändrade 
budgetrutiner.

Bl. a. följande aktiviteter har fått stöd:

Kurser

Complex trophic interactions in natural com m unities (Umeå) 
Experimental vs com parative approach in behavioural and ecological 

studies (Jyväskylä)
Genetic and environm ental com ponents o f reproductive success (U pp

sala)
K vartär biostratigrafi med paleoekologisk inriktning (Lund)
Seabird ecology

Symposier

Behaviour o f fishes — its ecological repercussions (Helsinki, Tvärm in- 

Ecology of the m ountain birch (Abisko)
Biological structure and interactions in small stream s (Silkeborg)
1 lth  International Congress of Arachnology (Turku)
Ecological lake management (Jyväskylä)
Forsuringsrelatered skogsekologi (Trondheim )
Toksinproduserende alger (Oslo)
Ekologi och u-landsforskning
Det sam nordiska forskningsprojektet ” Ecology o f Lake Thingvallavatn, 

Iceland” har under året fått slutanslag. Syntesvolymen kom m er att publi
ceras i en sam nordisk ekologisk tidskrift under 1991.

Sammanlagt har därtill 14 sökande beviljats resestipendier av växlande 
storlek, varav åtta på utbytesbasis (med British Ecological Society; lika 
många brittiska forskarstuderande deltar i Kollegiets kurser). Två estniska 
forskarstuderande har därutöver beviljats reseanslag för deltagande i en 
Kollegiets kurs.
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Det femte europeiska ekologiska symposiet (”Anthropogenic perturba- 
tions o f ecological systems: the need for transfer from principles to  appli- 
cations” avhölls under septem ber m ånad i Siena, Italien. Kollegiets sekre
terare deltog i arbetet i den internationella styrgruppen.

Planeringen inför bildandet av ” European Ecological Federation” har 
under året fortsatt; stadgar och arbetsprogram  har tagits fram av British 
Ecological Society och Kollegiet. Federationen har därefter bildats (i Shef
field m ars 1990) och aktiviteterna avses starta under hösten 1990.

Kollegiets nyhetsblad N O RD ECO L har under året utkom m it planenligt. 
Det kom m er under 1990 att öppnas också för m eddelanden från den 
europeiska ekologiska federationen.

4. Beslut

N ordiskt kollegium för ekologi överläm nar härm ed verksam hetsberät
telse för år 1989.

Lund den 28 april 1990
Pétur Jonasson 

Ordförande
Pehr H. Enckell 

Sekreterare
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Nordiska institutet för Asienstudier (NIAS)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 
Nordisk Institut for Asienstudier 
Njalsgade 84 
DK-2300 K øbenhavn S 
Tel. (31) 548844

Ifølge sine sta tu tter har Nordisk Institu t for Asienstudier (NIAS) til 
opgave at frem m e og styrke studiet af Asiens kulturer og sam fundsforhold 
i de nordiske lande. Institu ttet skal inden for sit virksom hedsom råde 
befordre kontakt og sam arbejde mellem forskere og forskningsinstitutio
ner i Norden. Institu ttet skal især forsøge at sam ordne asienforskning og 
uddannelse a f  asienforskere ved universiteterne og de højere læreanstalter 
i de nordiske lande, frem m e inform ations- og dokum entationsvirksom he
den samt sørge for tilvejebringelse a f  de nødvendige hjælpem idler til 
asienforskning og uddannelse a f  asienforskere. For at opfylde disse mål 
kan institu ttet tage initiativ  til og medvirke i nordiske forskningsprojekter, 
konferencer og kurser, ligesom institu ttet gennem egen forskning, indby
delse a f  gæsteforskere og gæsteforelæsere, uddeling a f  stipendier og på 
anden vis skal stim ulere interessen i de nordiske lande for studiet a f  Asien 
og formidle de generelle kundskaber om denne verdensdel. Siden NIAS’ 
omorganisering i 1988 er Øst- og Sydøstasien særlig prioriterede om råder.

2. Organisation

Instituttet ledes a f  en styrelse bestående a f  to m edlem m er fra hvert af 
landene D anm ark, Finland, Norge og Sverige sam t to  repræsentanter for 
instituttets personale. De nationale m edlem m er i styrelsen udnævnes af 
Nordisk M inisterråd for en periode a f  3 år. Island kan på begæring repræ
senteres i styrelsen med et medlem, men har for tiden ingen repræsentant i 
styrelsen.

En fuldtidsansat forstander har ansvaret for den daglige ledelse a f  sekre
tariat, bibliotek, inform ationsenhed og forskningsenhed i overensstem 
melse med styrelsens beslutninger. Forskningsenheden består a f  3 forskere 
(ansat for en 3 års periode, med mulig forlængelse i yderligere én periode), 
samt to  forskningsstipendiater (ansættelsesperiode fra 1 — 3 år). D erudover
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er ansat en forskningsprofessor med tilknyttet videnskabelig assistent samt 
forskningsstipendiat (ansat for en 3 års periode).

NIAS finansieres a f  Nordisk M inisterråd, dvs. de fem nordiske rege
ringer: D anm ark, Finland, Island, Norge og Sverige.

Forskningspersonale

Forstander: Kauko Laitinen, Ph.D ., sinolog, Finland
Forskere: Sven Cederroth, fil.dr., socialantropolog, Sverige — ansvars

område: Sydøstasien, specielt Indonesien og Malaysia; Arne Kalland, 
dr.phil., socialantropolog, Norge (ansat 1.1.1989) -  ansvarsom råde: Ø st
asien, specielt Japan; Irene Nørlund, cand.m ag., historiker, D anm ark 
(ansat 1.1.1989) — ansvarsom råde: Sydøstasien — specielt Vietnam og 
Filippinerne.

Forskningsstipendiater: Triloki N ath Sharma, cand.phil., sinolog, D an
m ark — ansvarsområde: Østasien, specielt Kina; Hillevi Toiviainen, 
fil.dr., Finland — ansvarsom råde: Østasien, specielt Korea.

Forskerprofessor: Per Kværne, dr.phil., religionshistoriker, Norge (an
sat 1.1.1989) -  ansvarsom råde: Østasien, specielt Tibet -  med projekt
gruppe tilknyttet: forskningsassistent Inger Olsson, Sverige, og forsknings
stipendiat Rinzin Thargyal, Norge.

Inform ationskonsulent: Karl Reinhold Hællqvist, fil.lic., Sverige

TAP

Sekretærer: Overassistent Leena Höskuldsson, fil.mag., Finland — vare
tager inform ations- og stipendiesager; assistent Birgit Klintebæk, boghol
der, Danm ark; overassistent Anne Schlanbusch, mag.art., D anm ark — 
sekretariat; assistent Erik Skaaning, stud.m ag., D anm ark -  bibliotekssek- 
retær; Archana Sharma, bibliotekar, Danm ark.

Endvidere findes der bibliotekspersonale udstationeret af Det kongelige 
Bibliotek: Fg. afdelingsleder, forskningsbibliotekar Stig T. Rasmussen, 
bibliotekar N ana Lund (daglig leder), bibliotekar Jette Smith (indtil 
31.8.1989), assistent Ib Norel og assistent Hans H artm ann (fra 1.8.1989).

3. Virksomhed

I novem ber 1989 kom en rapport udarbejdet a f  en særlig em bedsm ands- 
kom ité under Nordisk M inisterråd til offentlighedens kendskab med titlen 
'Institusjoner og sam arbeidsorganer på kulturbudsjettet’. Heri blev det 
foreslået at fire nordiske institu tter — herunder NIAS — og otte sam ar
bejdsorganer skulle nedlægges for at skaffe m idler til en ny kulturhand
lingsplan.

Forslaget om at nedlægge faste institutioner skabte reaktioner i alle de 
nordiske landes forskermiljøer. Politikerne i og uden for kulturudvalget 
reagerede ligeledes kraftigt imod em bedsm andskom iteens ideer, som ikke
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bygger på en undersøgelse af de konkrete forhold på de enkelte institutio
ner.

På kulturudvalgets m øde den 29. jan u ar 1990 i Stockholm afviste 
kulturudvalget ideerne i em bedsm andskom iteens forslag, ligesom kultur
udvalget reagerede på at blive tilsidesat i en sag, hvor det selv har været 
med til at oprette de nordiske institutter.

Sagen vil gå videre til Nordisk Råds session i Reykjavik fra den 26. 
februar til den 3. m arts, men der forventes ingen konkrete forslag om 
nedlæggelse på m ødet. D et er beklageligt, at NIAS så kort efter en gen
nem gribende reorganisering skal udsættes for trusler om nedlæggelse. Det 
er med til at forstyrre det daglige arbejde i opbygningen af det nye NIAS, 
men instituttet har dog fortsat sin aktivitet på samme niveau som tidligere 
og har planer om at sikre og udvide dem.

3.1 Ø konom isk opgørelse

Bevilling Overført fra 
1988 Budget 1989 Årsopg. 1989 Afvigelse

Lønninger 3689604 3688 202 + 1402
Varer og tjenester 559000 559194 194
Projekter 441617 1 488000 1 768 501 + 161 116

Totalt 441617 5 736 604 6015897 + 162 324

Forskning

Projektet ’Landless Villagers in Java. Economic Conditions, Social Re
lations and Cultural Models in Historical-Anthropological Perspective’ er 
et stor anlagt kom parativt projekt, som har til hensigt at sammenligne 
jordløse og fattige bønders situation i tre forskellige regioner af Java. 
G rundhypotesen for projektet har været, at udviklingen i de tre regioner, 
henholdsvis i Vest-, Øst- og det centrale Java, er forløbet forskelligt, og at 
en stor del af den forskning, som hidtil er gjort, har haft en tendens til at 
generalisere i store træk uden at tage hensyn til variationerne (forsker Sven 
Cederroth).

Et nyt stort projekt er blevet form uleret i løbet af 1989: ’Culturally 
Conditioned Models o f Conflict Resolution. A Com parison between M a
laysia and Sweden’. En række svenske forskere bidrager til dette nok 
største forskningsprojekt, som er form uleret på nordisk plan i relation til 
Sydøstasien. Den antropologiske del af projektet fokuserer på den rolle, 
som lokale ledere har som inform anter og konfliktløsere i forskellige typer 
af konflikter. Det drejer sig såvel om konflikter inden for familien som om 
etniske gruppers konflikter (forsker Sven Cederroth).

Forsker Arne Kalland forsvarede sin doktorafhandling ’Fishing Villages 
in Tokugawa Japan — The Case o f ’Fukuoka D om ain’ for den filosofiske 
doktorgrad ved Universitetet i Oslo den 28 januar. Projektet anvendte 
antropologiske m odeller på et historisk materiale og har særlig interesse for
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m aritim e antropologer og forskere inden for Japans økonomiske historie. 
Kalland har arbejdet videre med socio-økonomiske forhold i japanske 
fiskerbyer, bl.a. med henblik på hvalfangstkulturen, som ses som en rig, 
livskraftig kultur (forsker Arne Kalland).

'Religionens betydning i et japansk lokalsam fund’ er et projekt, som 
bl. a. har om fattet et 5 m åneders feltophold. Form ålet er at vise, at budd
hisme, shinto og 'folkereligion’ ikke må opfattes som separate religioner, 
men som en enhed. Gennem  de religiøse aktiviteter i lokalsamfundet 
bliver enkeltpersoners forhold til de religiøse institutioner fulgt gennem en 
længere periode. Projektet har desuden til hensigt at vise, hvordan reli
giøse institutioner integrerer befolkningen lokalt såvel som regionalt og 
nationalt (forsker Arne Kalland).

Et nyt projekt, som i sin struktur har karakter a f  et eksperim ent, om 
handler religion i Tibet. Professor ved Oslo U niversitet, Per Kværne, står 
for projektet ’Den tibetanske bon-religion — historisk udvikling og aktuel 
udform ning i Folkerepublikken K ina’. Til projektet er knyttet en projekt
gruppe bestående af forskningsstipendiat R inzin Thargyal (Oslo) og forsk
ningsassistent Inger Olsson (Lund). Projektet fokuserer dels på de nutidige 
ændringsprocesser (Rinzin Thargyal), dels på de ikke-buddhistiske trad i
tioner, den såkaldte bon-religion (Per Kværne og Inger Olsson). Projektet 
har både et diakront sigte med vægt på det kultur- og religionsmøde, som 
fandt sted da buddhism en blev indført i T ibet for over tusind år siden, og 
et sam tidsorienteret sigte, idet hensigten med projektet er at analysere den 
dybtgående sociale og kulturelle ændring, som det tibetanske sam fund har 
gennemgået siden indlemmelsen i Den kinesiske Folkerepublik i 1950erne. 
(forskerprof. Per Kværne +  gruppe).

Forstander Kauko Laitinen har arbejdet på to projekter, som dels drejer 
sig om 'Videnskabeligt udbytte mellem nordiske og østasiatiske institutio
ner’ dels 'Traditionelle værdier i det m oderne Østasien’, (forstander Kau
ko Laitinen).

’Tekstilkvinder i Vietnam og Filippinerne. Form elt og uformelt arbejde 
i sam fundsforandringen’ er et projekt, som forsøger at integrere økono- 
m isk-historiske og antropologiske m etoder. De to lande ligger begge i 
Sydøstasien, men udviklingsstrategierne har været fundam entalt forskelli
ge. Projektet er en undersøgelse af kvinders formelle og uformelle arbejde i 
tekstilproduktionen. Form ålet er at analysere kvinders levevilkår og place
ring i sam fundsforandringen i de to  lande, hvor det uformelle arbejde har 
spillet og fortsat spiller en væsentlig rolle (forsker Irene Nørlund).

’Tekstilproduktionen i Vietnam 1880—1940’ er en økonomisk-historisk 
analyse af tekstilproduktionens udvikling i den daværende franske koloni 
med specielt henblik på samspillet mellem sm åproduktion og industri. 
Undersøgelsen behandler både den nationale udvikling ud fra økonomisk
statistiske kilder og provinsen Nam Dinh i det nordlige Vietnam, som blev 
centret for både den industrielle og den håndværksmæssige tekstilproduk
tion (forsker Irene Nørlund).
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Globalt set har Islam i de seneste årtier fået en hastigt voksende betyd
ning, men m uslim er i Den kinesiske Folkerepublik er fortsat et relativt 
uudforsket em ne i den internationale forskning. D er findes 10 m illioner 
muslim er i K ina fordelt på 10 m inoritetsfolk. Hui m uslim er består mest af 
konverterede kinesere, mens de øvrige muslimske m inoriteter er a f  tyr
kisk, arabisk, persisk eller mongolsk oprindelse. Forskningsprojektet om 
de kinesiske m inoriteter stiler mod at registrere de muslimske m inoriteters 
forhold i nutidens Kina med udgangspunkt i deres forskellige historiske, 
sproglige og kulturelle baggrund (stipendiat Trilogi N ath Sharma).

T h e  Role of Korea in American-East Asian Relations. Private Hum ani- 
tarian Activity and Limited Political Expansionism , 1882 -  1910’ er en hi
storisk undersøgelse af følgerne for Korea a f  den politiske balancegang i 
Østasien. Projektet sætter fokus på en analyse af de forandrede koreanske 
holdninger over for den stigende am erikanske indflydelse i landet (stipen
diat Hillevi Toiviainen).

Dokumentation og bibliotek

Biblioteket indeholder materialesam linger vedrørende Asien på de euro
pæiske hovedsprog inden for sam fundsvidenskab og hum aniora og om fat
ter ca 20000 bøger og ca 1 500 tidsskrifter (heraf ca 700 løbende) samt 
om fattende samlinger a f  kildem ateriale, offprints og pamflets.

Den retrospektive edb-inddatering a f  kortkatalogen forløber nu plan
mæssigt med Det kgl. Bibliotek som databasevært (REX-systemet). Biblio
teket har i 1989 m odtaget to større boggaver, hvoraf den ene stam m er fra 
afdøde Carl Elof Svenning (Sverige) og den anden fra SIDA (Styrelsen for 
Internationell Utveckling).

I efteråret udvidede og om organiserede biblioteket tidsskriftreolerne på 
læsesalen, således at flere bøger og tidsskrifter kan stå frem m e på åbne 
hylder og sammen med læsepladserne fungere som en helhed.

Konferencer, workshops og gæsteforelæsninger

” Den 2. N ordiske Tibet-konference” blev holdt på NI AS 18. — 19. febru
ar. M edarrangør a f  Det nordiske sinologmøde med tem aet ” M odem iza- 
tion and Current Change in C hina” afholdt i Seili, Finland, 2 . - 4 .  jun i. 
W orkshop om Bhutan blev afholdt 15. septem ber. Følgende gæsteforelæs
ninger har fundet sted på instituttet: professor Zhang Zerong, Institute o f 
Economics, Sichuan Academy o f Social Sciences, Chengdu, Kina, forelæs
te d. 14. april om ” Recent Trends of Econom ic Reform in China” ; Profes
sor Harum i Befu, D epartm ent o f Anthropology, Stanford U niversity, fore
læste 13. maj om ”Japan’s Education: Its Accomplishments and Pro
blems” ; Professor G irindranath  C hattopadhyay, U niversity o f Burdwan, 
West Bengal, Indien, forelæste i forbindelse med Tagore-ugen 23., 24. og 
25. oktober om bengalsk litteratur, bengalsk sprog og Tagores lyrik, hvor
under også Mrs Charm ila Roy, Paris, præsenterede Tagores musik; Profes
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sor Steve O ’Harrow, Center for Southeast Asian Studies, U niversity o f H a
waii, forelæste 25. oktober om ” Vietnam: Cultural Considerations as a 
Prelude for D evelopm ent” ; Dr. H aim anti Dasgupta, U niversity o f West 
Bengal, holdt 1. novem ber to  forelæsninger ” Education and Social Inequ- 
ality in India” samt ”The Role o f women in Indian Politics” .

Publikationsvirksomhed  

I instituttets forskellige serier er følgende udkom m et: Scandinavian 
Institute o f Asian Studies M onograph Series No. 56: ”Folk Tales from 
Kam m u IV. A master-teller’s tales” a f  K ristina Lindell, Jan-Ö jvind 
Swahn, Dam rong Tayanin; Scandinavian Institute o f Asian Studies Occa- 
sional Papers No. 4: ” South Asian Archaeology 1985” , red. a f  Karen 
Frifelt og Per Sørensen; NIAS Preprints No. 1: ”Going against the Tide. 
On dissent and big character posters in C hina” a f  G öran Leijonhufvud. 
Desuden er ” NIAS List. N ordic Research Projects on Asia. Social Scien
ces” udkom m et, ligesom inform ationsbladet NIAS-Nytt 1989:1 og 1989:2 
og NIAS Report 1989.

Informationsvirksomheden 

Inform ationsvirksom heden i øvrigt har først og fremmest henvendt sig 
til forskerverden, hovedsagelig i N orden, i m indre udstrækning til organi
sationer (bistands- o.a.), samt til biblioteks- og journalisthøjskoler, og 
endelig til næringslivet. Inform ationsenheden har hovedsagelig inform eret 
om instituttets virksomhed, organisationsstruktur og frem tidsplaner, sti
pendier, bibliotek, nordisk asienforskning og asiatiske forhold. Inform a
tionerne er blevet form idlet via flere kanaler: gennem NIAS-nytt, NIAS 
Report og andre publikationer, stipendier og kontaktstipendiater, som har 
besøgt instituttet, grupper på studiebesøg, forskere og studenter, som har 
anvendt biblioteket eller konsulteret NIAS-personale, i forbindelse med 
gæsteforelæsninger, som er blevet arrangeret i sam arbejde med andre 
institutioner. Professor Befu og D r Handoo, NIAS’ gæsteforskere, bør 
nævnes i denne sammenhæng.

NIAS har i årets løb haft besøg a f  flere udenlandske forskere, og kontakt 
mellem dem og deres nordiske forskerkolleger er blevet form idlet. Også 
grupper af studerende, fra Bonn, Åbo, Lund, Århus, Odense og Roskilde 
har besøgt NIAS. Mange studerende har fået vejledning. Forelæsere og 
m anuskriptforfattere er blevet form idlet til kurser og publikationer. Litte
raturforslag er blevet udarbejdet til organisationer og forskere, artikler og 
interviews om NIAS til nogle publikationer, og om Asien til tidsskrifter, 
bøger og opslagsværker. NIAS’ inform ationsenhed har været repræsenteret 
i bl. a. en SIDA-referencegruppe, har m edvirket i radio med kom m entarer 
om asiatisk politik, og har forelæst ved konferencer i Norden sam t i 
London og Islamabad.
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Stipendievirksomheden  

Der blev uddelt 39 rejsestipendier til studieophold i Asien og 45 kon
taktstipendier til kortere studieophold ved NIAS og/eller andre institu tio
ner i de nordiske lande til et samlet beløb a f  ddk 700000 (Bilag 1 — 2).

N IA S ’ asiatiske gæsleforskerprogram  

I april —maj 1989 foretog Dr. Jawaharlal Handoo, Central Institute of 
Indian Languages, Mysore, Indien, en forelæsningstum é m ed indisk folk- 
loristik som tema. Han besøgte universiteterne i Helsingfors, Åbo, Stock
holm, Uppsala, Oslo og Bergen samt Åbo Akademi. Professor H arum i 
Befu, D epartm ent o f Anthropology, Stanford University, besøgte i maj 
ligeledes de nordiske universiteter i København, Lund, Göteborg, Oslo, 
Bergen, Helsingfors og Stockholm, hvor han forelæste over antropologiske 
em ner vedrørende Japan.

Forskningspersonalets deltagelse i konferencer, symposier, etc. samt 
fieldwork (se Bilag 3).

S*
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Björn Andersson, Göteborg. D evelopm ental states in a regional security 
complex. The case of Korea. 1 N ordkorea och Kina.

Hans Antlöv, Göteborg, Rural leadership and processes o f dom ination 
am ong the contem porary Priangan Sundanese. I Indonesien.

Per-Arne Berglie, Stockholm. Den rituella besatthetens ideologi och 
uttrycksform er hos kineser på Taiwan. På Taiwan.

Anne Birkelund, København. D em okratisk Kam puchea — teori og 
praksis. I Kampuchea.

Viggo Brun, København. B rahm inem e i thai kulturhistorie. I Thailand.
Jens Braarvig, Oslo. Buddhist and Tibetan studies. I Taiwan, K ina och 

Japan.
Eric a f  Edholm, Uppsala. Candesvara in Saiva literature and iconogra- 

phy. I Indien.
Bert Edström , Stockholm. N ordkoreas utrikespolitik inför de stora för

ändringar som nu äger rum i Östasien. I Japan och Korea.
Eva Falleth, Trondheim , U rban growth and land use changes in Kath- 

m andu Valley. I Nepal.
Em i & Ola Friholt, Ellös. U rbanisation and its roots and effects. I 

Indien.
Pernille Gooch, Tollorp. Nom adic survival? The Muslim Gujars in 

N orthern India. I Indien.
Lauri H arvilahti, Helsinki, Finnish-Indian Training and Fieldwork 

Course in Oral Folklore. I Indien.
Lars Henningsson, New York. Nationalism  in Sind: ethnicity, politics 

and religion 1 9 3 7 - 1957 .1 Pakistan.
Virginia Hoel, Oslo. D evelopm ent aid projects in Bangladesh with spe

cial focus on disabled persons. I Bangladesh.
Øyvind Jaer, Kongsvinger. Deltagende observasjon av Kumbh Mela- 

festivalen i Allahabad. I Indien.
Peter Jørgensen, København. NGO ” Sarvodaya” experience with ecolo- 

gically sustainable rural development. I Sri Lanka.
Lars Kaskija, Uppsala. Resource Use -  Culture and Change. M eaning 

and value in economic practices among the Punan o f Bomeo. I Indonesi-

Hyun-sook Kim, Stockholm. Factors influencing educational and occu- 
pational expectations of adolescent students: Korea and the USA. I Korea.

Tapio Koskiaho, Tampere. Participation in workshops on com parative 
studies in Finnish and Japanese industrial models. I Japan.

M erete Lie, Ragnhild Lund & M arit Sørvald, Trondheim /Oslo. W omen 
and Norwegian industry in Malaysia: integration or marginalization? I 
Malaysia.

BILAGA I

Asienstipendier uddelt i 1989
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Kjell Lindergård, Lidingö. The Impact o f m issionary activity and se- 
cular acculturation on traditional religion for a recently contacted high
land people in the M adang Province. I Papua New Guinea.

Bertil Lundahl, M almö. The Han Feizi. I Kina, Hongkong och Taiwan.
Hallstein M adsen, Oslo. Land evaluation and resource utilization, 

Gorkha. I Nepal.
Tue Magnussen, København. Landbrugets rolle og resultater i lyset af 

implementeringen af den nordkoreanske selfreliancestrategi. I N ordkorea.
Thiagarajan M anoharan, København. Current rural organisational 

structure in the People’s Republic o f China. I Kina.
Rubya M edhi, København. Islam ization o f laws in Pakistan. 1 Pakistan.
Enid Nelson, Uppsala. The generation o f models o f social organization 

in Southern Sum atra. I Indonesien.
M argareta Petersson, Växjö. Experience and configuration of tim e in 

Swedish and Indian literature. I Indien.
Regnar Rasmussen, København. The songs of R abindranath Tagore, 

with special em phasis on early dhrupad com positions. I Indien.
Henrik Rosén, Uppsala. A historical study on CISRS (Christian Institu

te for the Study of Religion and Society). I Indien.
Peter Schalk, Uppsala. Studier av religionerna i Tamililam. I Sri Lanka.
Sigmund Kvalöy Sätereng, Kotsöy. Økologi og buddhism e i et Himala- 

ya-samfunn i endring. I Nepal och Indien.
Per K. Sørensen, København. Tibetanske biblioteker med henblik på 

erhvervelse a f  historiske kilder til et større forskningsprojekt. I Indien.
Hatla Helweg Thelle. København. Økonom iske reform er indenfor Ki

nas udenrigshandelssystem, 1979—1988 .1 Kina.
N otto Thelle. Oslo. Buddhistisk-kristne dialog i vår tid. -  fordypning 

og internasjonalisering. I Japan.
M arina Thorborg, København. Developm ent tow ards m arket socialism 

in China — the case of labour in and around the SEZ (Special Economic 
Zones). I Kina.

Bertil T ikkanen, Espoo. Linguistic and folkloristic field research in 
Eastern H indukush/K arakoram . I Pakistan.

M arjo Vepsä, Espoo, Burmese wooden m onasteries as objects o f history 
of architecture, art and Burmese social system. I Burma och Thailand.

Mikko Zenger, Helsinki. India’s new ”exclusive” developm ent model: 
its impact on the country’s com m unal relations. I Indien.
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Kontaktstipendier uddelt i 1989

Ramses Amer, Uppsala. The K am puchean Conflict. På NIAS.
Kadriye Bedretdin, Helsinki. Deltagelse i 32th Meeting o f the Perm anent 

International Altaistic Conference (PIAC). I Oslo.
Birgitta Berg, Uppsala. L iterature and Art History, ex m odem  writers and 

painters, female, in India and China. På NIAS.
C atharina Blomberg, Stockholm. An investigation of the Japanese books 

and prints in the Royal Library collection, with special reference to 
m aterial illustrating traditional custom s and religious practices. I Kø
benhavn.

Kenn Hoeg Christensen, Aalborg. The Punjab Conflict. på NIAS.
Åke Edén, Göteborg. Cooperative Developm ent A ttem pts in Bangladesh 

1895-1980 . På NIAS.
G unnar Filseth, Oslo. Tidligere forbindelser mellem Norge og Asien, spe

cielt Kina og Indien. På NIAS.
Elina G rundström , Helsinki, Im m igrant teenage girls — part o f a project 

”A Dwelling Com m unity in C alcutta” . På NIAS.
Minghai G ui, Göteborg. Chinese historiography since 1949. På NIAS.
Harry Halén, Helsinki. Deltagelse i 32th Meeting of the Perm anent Inter

national Altaistic Conference (PIAC). I Oslo.
V aldim ar Halldorsson, Skanderborg. Landbrug og natursyn i Indien. På 

NIAS.
M aija-Leena Heikkilä-Horn, Helsinki. The Concept o f Rulership in H in

duism  and Buddhism. I Uppsala.
Outi H ietala, Helsinki. Social networks as survival resources — part o f a 

project ”A Dwelling C om m unity in C alcutta” . På NIAS.
Hans Hägerdal, Lund. W estern historiography and the Old China. På 

NIAS.
Seija Jalagin, Oulu. The change in the Japanese social system described by 

visitors to  Japan 1860 — 1881. På NIAS.
M atti Joutsikoski, Turku. Joint Ventures in Chinese Econom ic M oder- 

nization. På NIAS.
Jyrki Kallio, Helsinki. The Rapprochem ent and Integration Develop- 

m ents between M ainland China and Taiwan. På NIAS.
Kyllikki K ivijärvi, Vantta. Birth Control in China 1979—1989. På NIAS.
Håkan Kjellström, Tullinge. Indien — regional og global stormagt. På 

NIAS.
Aporn Kongsurin, Göteborg. Thai-N ordic relation in historical perspec- 

tive. På NIAS.
Aasulv Lande, Bygland. Karen identity and Evangelism in N orthern T hai

land and Burma; Christian mission in Thailand/B urm a. På NIAS.

BILAGA 2
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Raija Lem metyinen, Helsinki. The Posts o f Kanrei, Kuboo, shitsuji and 
Tandai on the A dm inistrative History of Japan at the M urom achi Age. I 
København.

Outi Luova, Turku. PRC and international organizations. På NIAS.
Oili N iem inen, Tampere. Child labour, C hild’s rights and development: 

The Case o f Philippines.
Knut Erik Nilsen, Oslo. Teknologioverførsel mellem udviklingslande. På 

NIAS.
Eeva N uutinen, Helsinki. The ASEAN policy o f Singapore. PÅ NIAS.
Bjørn Nygaard, Aarhus. Besøge Göteborg-projektet ” Kulturbetingede 

konfliktlösningsmodeller” i forbindelse med senere feltprojekt i Malay
sia. I Göteborg.

Cato Dobloug Næverdal, Oslo. U denlandske direktinvesteringers struktur 
og rolle i Thailand, og dets betydning for Thailands industrielle og 
samfundsmæssige udvikling. På NIAS.

Bent Lerbæk Pedersen, København. Deltagelse i 9. årsm øde for European 
Association o f Sinological Librarians, Stockholm.

M arianne Pettersson, Göteborg. The Language Conflict in India. På 
NIAS.

Kirsi Porvali. Helsinki. Internal power structure -  part o f the project ”A 
Dwelling C om m unity in Calcutta” . På NIAS.

Olle Q uarnström , Lund. The Yogasastra o f H em acadra. På NIAS.
Veli-Matti Ruotsalainen, Turku. Chinese Foreign Policy and Open Door 

Policy. På NIAS.
Seyad M.M. Sideek, Stockholm. A com parative study o f the institution of 

” O m budsm and” in Sri Lanka, D enm ark and Finland. I København.
M arita Siika, Turku. Checking recent research m aterial on Chinese foreign 

policy. På NIAS.
Lauri Sivonen, Helsinki. The role o f intellectuals in the PRC, and a 

detailed planning for a Academic China Club of Finland Sem inar ” PRC 
40 years” . På NIAS.

Lars Søftestad, K ristiansand. The history of im m igration and settlem ent 
in N ortheast Bangladesh. På NIAS.

Sirpa Tenhunen, Helsinki. Im m igrant working women — Part o f the 
project ”A Dwelling C om m unity in C alcutta” . På NIAS.

Annika Thunborg, Lund. Det kinesiske politiske reform- og dem okratibe
greb under perioden 1 9 7 8 - 1988. På NIAS.

Jaana Toivari, Helsinki. Egyptiske samlinger på N ationalm useet og Glyp
toteket. I København.

Stein Tønnesson, Oslo. From Revolution to W ar — Vietnam, 1944 — 46. 
På NIAS.

Keijo Virtanen, Jyväskylä. Study of Sanscrit poetics. På NIAS og Kbh. 
Univ.
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Kari V uorinen, Joensuu. Resettlem ent Strategies o f M alaysia in Global 
Context -  models o f balanced and self-relianced developm ent? På 
NIAS.

John W esterholm, Helsinki. Indsam ling a f  m ateriale vedr. Japan på insti
tu ttets bibliotek. På NIAS.

G uro Jansdotter Skåre, Oslo. Indsam ling a f  m ateriale vedr. F ilippinernes 
økonomiske og sociale kår sam t den filippinske strategilægning. På 
NIAS.

BILAGA 3

Forskningspersonalets deltagelse i konferencer, symposier, etc. 
samt fieldwork

I 1989 har forstanderen, forskerne, forskerprofessoren med gruppe, 
sam t forskningsstipendiaterne deltaget i følgende konferencer, symposier, 
samt udført fieldwork:

Sven Cederroth deltog i ” Sem inarium  om användandet av baseline 
studier i utvecklingsprojekt” , arr. a f  Sektionen for Utvecklingsforskning/ 
Socialantropologiska Inst., Stockholm s U niversitet, 24, —26. januar. (SC) 

Han deltog endvidere i ”Off-farm Em ploym ent in Rural Java” . Arr. af 
Völkerkundliches Institut, U nversität Tubingen, 9. —12. april. (SC)

Han deltog i ” 7th European Colloqium on Indonesian and Malaysian 
Studies” , Bem, arr. a f  Ethnologisches Institut, U niversität Bem i sam ar
bejde med arbejdsgruppen for ECIMS, 2 6 .-3 0 .  jun i (SC)

Endvidere deltog han i Symposium i Canterbury med tem aet ”The 
M anipulation o f Mystical Agency and Explanations o f M isfortune” , 25 .—
28. septem ber, hvor han bidrog med et paper om den javanesiske dukun  og 
hans rolle. (SC)

Fra m arts—april var Arne Kalland i Japan på feltarbejde for at studere 
landets hvalfangst-traditioner kom bineret m ed en uges ophold i Tokyo til 
rapportskrivning sammen med Prof. T.C. Bestor (Columbia), Prof. Brian 
Moeran (SOAS) og Dr. J Takahashi (Tokyo).

Fra jun i —septem ber var Arne Kalland på fortsat feltarbejde i Japan for 
at studere religionens rolle i et japansk lokalsamfund. Desuden har han 
deltaget med paper om Japans m odernisering på sem inar om utvikling og 
m oderniseringsteorier relatert til Japan og den arabiske verden, arr. af 
Vitenskapsteoretisk institutt ved U niversitetet i Bergen, 2 . - 3 .  maj (AK) 

Kauko Laitinen deltog i ”Teaching Japanese Sym posium ” på Sandbjerg
gård 2 0 .— 22. m arts. (KL)

H an foretog en forskningsrejse til Tokyo, Hong Kong, Taipei i perioden 
16. jun i —21. juli. (KL)

Deltagelse i årsm øde i European Association o f Chinese Studies, Leiden, 
7. septem ber. (KL)
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Deltagelse i sem inar om  japanske studier, Tam merfors, m edarr. NIAS, 
2 8 .9 .-1 .1 0 . (KL)

Irene N ørlund deltog i Kvindeforskningssem inar: V idenskabshistorie og 
-teori med paper T ekstilkv inder i F ilippinerne. Husholdningens rolle. To 
case-studier’, 2 5 .-2 7 .  januar (IN)

Endvidere deltog hun i Norsk Forening for Udviklingsforsknings 6. 
årskonference, med tem aet: T id og utvikling, afholdt i Trondheim , 27 ,—
29. april. (IN)

Irene N ørlund deltog i ” IX Bielefeld Colloquium  on Southeast Asia 
Lowland Christian Filipino C ivilization” , arr. a f  Faculty o f Sociology, 
Bielefeld U niversitet med paper ’Textile W om en and the Household in the 
Philippines ’, Bielefeld 19, —20. maj. (IN)

Irene N ørlund deltog i ” In ternational Symposium on Third  W orld Ur- 
banization” , Stockholm, m ed paper ’Form al and Inform al Work. Textile 
W om en in V ietnam  and the Philippines. Discussion of a Theoretical 
Fram ework’, 7, —9. jun i (IN)

Irene N ørlund deltog i workshop om ”W riting the Econom ic History of 
Southeast Asia” , Australian N ational University, med et paper ’Econom ic 
History of Indochina. Synopsis for D iscussion” , 1 1 .-1 3 . august. (IN)

Hun deltog ligeledes i et sem inar på Australian N ational U niversity med 
et oplæg: T h e  French Empire, the Colonial State in V ietnam  and The 
Econom ic Policy’, Australian National U niversity, 15. august. (IN)

Den 2 4 .-2 6 .  august deltog hun i ” Research Training Sem inar on Tech
nology Transfer to Developing C ountries” Arr. af Foundation o f Applied 
Research at the U niversity of Trom sø (FORUT), med et oplæg: ’Textile 
Technology and the Im plication for G ender’. (IN)

Den 2 3 .-2 8 .  septem ber deltog Irene N ørlund i 1989 Annual M eeting of 
the W orld Bank and IM F og 'In ternational N G O  Forum  on W orld Bank 
and IM F lending’, der fandt sted i W ashington. (IN)

Den 28. septem ber— 1. oktober deltog hun i 6. årskonference for NFSSF 
i Lund under tem aet ” Rural Southeast Asia in Transition Village Society 
and Culture in Economic, Political and G ender Perspectives” , hvor hun 
præsenterede et paper: ’G ender Relations in the village’ (IN)

Fra den 31. ok tober— 11. novem ber deltog Irene N ørlund i konference 
for NGO World Bank Com m ittee i Bangkok. (IN)

Deltagelse i sem inar med titlen: ”N G O erne og gældskrisen” , arr. af 
CASA, Kbh., der fandt sted 1. decem ber (IN)

Per Kværne deltog (med gruppe) i ” Den 2. nordiske Tibet-konference” , 
på NIAS, Kbh., 1 8 .-1 9 . februar. (PK  +  10 +  TR)

Per Kværne deltog i ” Den 5. International Assocation o f Tibetan 
Studies (IATS)” , N arita, Japan, med et paper ’Report from a visit to the 
monastery of sNang-zhig of the Bon religion in the rNga-ba district of 
A-m do’ sammen med Inger Olsson, 27. august —2. september. (PK  +10). 
(Finansieret a f  Institu ttet for Sam m enlignende Kulturforskning, Norge)
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Per Kværne organiserede in ternt dagssem inar i U tenriksdepartem entet i 
Oslo om Tibet-spørgsm ålet 9. maj. (PK)

Inger Olsson deltog i ”den 2. nordiske Tibet-konference” , på NIAS, 
Kbh., 1 8 .-2 9 . februar (10)

Inger Olsson deltog i ”Den 5. International Association o f Tibetan 
Studies (IATS)” , N arita, Japan, 27. august —2. septem ber. (Finansieret a f  
Institu ttet for Sammenlignende Kulturforskning, Norge) (IO)

Triloki N ath Sharm a udførte fra a p ril—jun i fieldwork i K ina blandt de 
muslimske m inoriteter. (TNS)

Deltagelse i ”Den 2. Nordiske Tibet-konference” , på NIAS, Kbh., 18.— 
19. februar. (TNS)

Triloki N ath Sharm a deltog ligeledes i Bhutan-symposiet, som NIAS 
arrangerede den 15. septem ber på instituttet. (TNS)

I februar sam t i oktober/novem ber besøgte Hillevi Toiviainen SOAS, 
London, for att indsamle m ateriale. (HT)

Hillevi Toiviainen besøgte fra m idten a f  m aj-m idten a f  ju n i Singapore 
og Korea i forbindelse med sin forskning. (HT)

Deltagelse i sem inar om japanske studier, Tam merfors, m edarr. NIAS, 
2 8 .9 -1 .1 0 . (HT)
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Nordiskt kollegium for fysisk oceanografi (NKFO)

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

Nordiskt kollegium for fysisk oceanografi 
Oceanografiska institutionen 
Göteborgs universitet 
Box 4038 
S-400 40 Göteborg 
Tel. 031-149276

1. Institutionens uppgift

Nordisk kollegium for fysisk oceanografi, som instiftades 1966, har till 
uppgift att främja sam arbete angående forskning och utbildning inom 
fysisk oceanografi mellan universitet och högskolor i Norden. D etta sker 
med hjälp av stipendiat- och forskarutbyte, gem ensam m a nordiska sympo
sier och kurser samt med gem ensamma nordiska forskningsprojekt.

Den fysiska oceanografin om fattar bland annat följande problem om rå
den: havsvattnets fysikaliska och kemiska egenskaper, ström m ar och 
blandning i havet, vattenutbytet mellan olika havsom råden, transporter av 
äm nen i lös och fast form, vindvågor, tidvatten m. m. Den fysiska ocea- 
nografin utgör basen för m arin forskning såsom t. ex. forskning avseende 
biologisk produktion i havet, spridning av föroreningar, mänsklig klim at
påverkan m. m.

2. Organisation

Kollegiet (styrelsen) består av åtta m edlem m ar, två från respektive 
Danm ark, F inland, Norge och Sverige. (Island är inte representerat i 
Kollegiet, men har viss m edverkan i sam arbetet). På detta sätt är alla 
berörda universitetsinstitutioner och m otsvarande representerade i Kolle
giet. Ledam öterna utses för perioder om fyra år och dessa utser bland sig 
en ordförande. Kollegiet adm inistreras av ordföranden med hjälp av en 
sekreterare på deltid. Sekretariatet är beläget vid ordförandens institution. 
Detaljplaneringen och genom förandet av Kollegiets kurser, symposier och 
forskningsprojekt delegeras till enskilda nordiska forskare, inom eller 
utom Kollegiet. Kollegiet har ingen fast anställd personal; dock utgår viss 
22 —10-0450 Nordiska rådel Del 2
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ersättning för sekreterargöromål, fór närvarande m otsvarande ca 1/5 
tjänst. Inom ram en fór sin projektverksam het har Kollegiet stipendiater 
placerade vid olika nordiska universitetsinstitutioner.

Kollegiets sam m ansättning den 31 :a decem ber 1989:
Prof. Herm an G ade N
Lektor Niels Højerslev D
Prof. G unnar Kullenberg D
Prof. Jouko Launiainen F
Fil. dr. Peter Lundberg S
Docent Pentti Mälkki F
Lektor Johan Rodhe, ordförande S
Prof. Jan Erik W eber N
Sekretariatet var under året beläget vid Göteborgs universitets oceano- 

grafiska institution. Sekreterare har varit fil. mag. Agneta Hilding.

3. Verksamheten 1989

3.1 E konom isk utfall (SEK)

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget Bokslut 
1989

Avvikelse

Löner (Denna post räknas tillsammans med varor och tjänster)
Varor &
tjänster 69 83 - 1 4
Projekt 110 1274 1 247 + 27

Summa 110 1 343 1 330 13

3.2 Beskrivning av verksamheten

Kollegiet har under året haft två m öten, i Bergen den 10 januari och i 
Oslo den 11 oktober. U nder dessa m öten har diskuterats och fattats beslut 
i ärenden rörande Kollegiets verksamhet 1989 och 1990, bl. a. stipendier, 
symposier, kurser, forskningsprojekt sam t det av Kollegiet bekostade utby
tet av lärare och forskare. Vidare diskuterades verksamheten under kom
m ande år, speciellt sam arbetet med biologerna inom det m arinbiologiska 
Kollegiet.

Kollegiet har under året haft fyra nordiska stipendiater.
Kollegiet avhöll i jun i ett symposium ” Havisens samspil med det om 

givende miljø” i H irtshals. Antalet deltagare var ca 40.
U nder januari genomfördes en ”Nordisk fältkurs i fysisk oceanografi” 

med Bergens universitets forskningsfartyg Håkon Mosby. Kollegiet bekos
tade resor i sam band med kursen samt vid en efterföljande arbetsvecka.

Kollegiet har under året fortsatt sin verksamhet inom Færøyprojektet. 
En del av projektet syftar till att kartlägga sam bandet mellan de hydrogra
fiska och de biologiska förhållandena kring Færøyene. D enna del av verk
sam heten bedrives i sam arbete med m arinbiologiska kollegiet, NKMB.
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Andra delar av projektet behandlar transporterna av vatten i om rådet ur 
en klimatologisk synvinkel. Projektet sam finansieras med de nationella 
institutionerna. Årets verksam het inom  detta projekt beskrivs i en bilaga 
till marinbiologiska kollegiets (NKMB) verksamhetsberättelse.

Kollegiet har under året givit 7 bidrag till forskare for resor inom 
Norden i sam band m ed deltagande i forskningsexpeditioner sam t presen
terande av forskningsresultat.

Nordisk kollegium for fysisk oceanografi överläm nar härm ed verksam 
hetsberättelse för år 1989.

Göteborg den 24 april 1990

Johan Rodhe 
Ordförande
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Nordiska samarbetskommittén för arktisk medicinsk forskning 
(NoSAMF)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska sam arbetskom m ittén for arktisk medicinsk forskning 
Sekretariatet 
Aapistie 3
SF-90220 Uleåborg 22 
Tel. 981-334202

1. Institutionens uppgift

NoSAM F har till uppgift att främ ja arktisk medicinsk forskning i de 
nordiska länderna för att hjälpa m änniskans anpassning till arktiska och 
subarktiska förhållanden. NoSAM F definierar årligen viktiga medicinska 
problem inom arktiska om råden och om råden med liknande förhållanden, 
koordinerar arktisk medicinsk forskning i de nordiska länderna, anordnar 
kurser, sem inarier och m öten, i vilka nordiska och internationella forskare 
och i nordliga om råden arbetande läkare och hälsovårdspersonal kan 
delta.

NoSAMF arrangerar vetenskapliga m öten, symposier m. m. och doku
m enterar litteratur och skrifter relevanta till arktisk medicin. Man publi
cerar en vetenskaplig tidskrift ”Arctic Medical Research” med 4 num m er 
årligen.

2. Organisation

NoSAMF grundades år 1969 och består av 1 -  3 m edlem m ar från vaije 
nordiskt land. U nder 1989 bestod kom m ittén av 13 m edlem mar. No
SAMF har ett perm anent sekretariat, som är förlagt till Uleåborg (F). Vid 
sekretariatet är en generalsekreterare/forskare och två sekreterare anställ
da. Professor Lennart von W endt skötte generalsekreterare/forskartjäns
ten t.o . m. 31.7.1989. D ärefter har M KD, docent M atti N uutinen tjänst- 
gort som t. f  generalsekreterare/forskare.



C 12/k: 14 2149

3. Verksamheten 1989

3.1 Ekonom iskt utfall

Anslagspost Överfort 
från 1988

Budget Bokslut
1989

Avvikelse

Löner 687052 682 286 + 4 766
Varor och
tjänster 262169 294045 -31876
Projekt 174131 174733 -  602
-  Proceedings 1987 1260 -  1260
Ränteutgift 1989 -  107
Ränteintäkt 1988 + 379
Underskott -921

-921 1 123352 1 152 324 - 2 8  700

Överföres till 1990 FIM —29621

3.2 Beskrivning av verksamheten 

Mötesverksamheten  

NoSAM F har på grund av begränsade projektm edel kunnat arrangera 
endast ett m öte under året 1989:
1. Nordiska prioriteringsm ötet gällande arktisk m edicinsk forskning, 

Svalbard, Norge, den 24 — 28.8.1989
Vid m ötet deltog representanter från nordiska universitet och nationel
la forskningsråd samt övriga sakkunniga inom  arktisk m edicinsk forsk
ning.
Vid mötet fastslogs de viktigaste prioriteringsom rådena inom arktisk 
m edicin for den fram tida verksam heten att vara följande:
— Köldforskning (hypoterm i, fysiologi, köldskador)
— Olycksprofylaxis inom arktiska om råden
— M iljöföroreningar och deras konsekvenser för befolkningens hälso

tillstånd inom den arktiska regionen
— ” Family Health Problem s” i arktiska om råden
I fram tiden kom m er NoSAMF:s aktiviteter att koncentreras inom  des
sa om råden.

Publikationsverksamheten

ARCTIC M EDICAL RESEARCH har under året 1989 utkom m it med 4 
num m er (totalt 224 sidor):
Vol 48/89:1 sid 1 - 4 4  (5 vetenskapliga artiklar)
Vol 48/89:2 sid 45 — 100 (6 vetenskapliga artiklar)
Vol 48/89:3 sid 101 — 168 (7 vetenskapliga artiklar)
Vol 48/89:4 sid 169 — 224 (7 vetenskapliga artiklar)
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Den internationella verksamheten 

NoSAM F representerar de nordiska länderna i International U nion for 
Circum polar Health. NoSAM F:s ordförande har under 1 9 8 7 -1 9 9 0  varit 
president för den internationella unionen.

Styrelsen för Nordiska sam arbetskom m ittén för arktisk m edicinsk 
forskning överläm nar härm ed verksam hetsberättelsen för år 1989.

Köpenham n och Uleåborg den 27 april 1990

Jens Peder Hart Hansen M atti Nuutinen
Ordförande T. f. generalsekreterare/forskare
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Nordiska samarbetskommittén för internationell politik, inkl. 
konflikt- och fredsforskning (NORDSAM )

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

NORDSAM
c/o U trikespolitiska institutet 
Box 1253
S-l 11 82 Stockholm 
Tel 08 /234060

1. NORDSAM:s uppgift

NORDSAM :s uppgift är att främ ja nordisk forskning inom äm nesom rå
det internationell politik samt freds- och konfliktforskning. NORDSAM 
prioriterar äm nesom rådet ”N orden i den internationella freds- och säker
hetspolitiken” . 1 enlighet med rekom m endationer från N ordiska rådets 
kulturutskott har NORDSAM  de senaste åren vidgat sin verksam het för 
att nå kretsar också utanför forskarnas.

2. Organisation

NORDSAM  har 13 m edlem m ar, 3 från vardera D anm ark, Finland, 
Norge och Sverige sam t 1 från Island. Årligen hålls ett sam m anträde med 
hela NORDSAM. Mellan sam m anträdena ansvarar ett arbetsutskott, be
stående av en representant för vart land, för verksamheten.

Sekretariatet är beläget i Stockholm. Det består av en forskningssekrete- 
rare på heltid och en inform ationssekreterare på halvtid.

3. Verksamhet

För NORDSAM  var 1989 ett år av djup kris. Först den 20 februari fick 
NORDSAM  m eddelande från m inisterrådet om projektbevillningen för 
året. Det beskedet innebar en halvering i jäm förelse med tidigare år. Mot 
slutet av året blev NORDSAM :s själva existens ifrågasatt av den program 
grupp som tillsatts för att genomgå institutionerna på kulturbudgeten.

D etta har inneburit, att det program och den budget, som i enlighet med 
m inisterrådets instruktioner gjorts klar i januari, inte kunnat följas. Plane-
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ring för fram tiden är i det närm aste omöjlig. Någon meningsfull verksam
het kan svårligen bedrivas med existerande organisation med anslag på 
1989 års nivå. Den entuasiasm  och det engagemang som tidigare präglat 
verksamheten finns inte längre. Såväl bland NORDSAM  :s m edlem m ar 
som hos personalen finns en stark känsla av att man blivit försatt i en 
ovärdig situation.

En stor del av arbetet under året har inriktats på att återställa NORD- 
SAM:s projektanslag till sin tidigare nivå. NORDSAM  har fått starkt stöd 
från de berörda forskningsmiljöerna men har tvingats konstatera, att m i
nisterrådet inte tagit hänsyn härtill.

3. 1 E konom isk översikt i SE K

Budget Bokslut Avvikelse

Lönekostnader 297000 354757 57757 (a)
Varor och tjänster 187000 198254 11254 (b)
Projekt 263000 201861 61 138 (c)

Summa 963000 1268202

Avvikelserna förklaras delvis av kursvinster genom den svenska kronans 
nedgång. Vidare betalas förlagskostnadem a för tidskriften Cooperation 
and Conflict nu på ett nytt sätt, vilket i 1989 års räkenskaper m inskar 
kostnaderna med ca SEK 40000. Därtill kommer:

(a) A utom atisk löneökning under året.
(b) Det går inte att helt skilja varor och tjänster från projekt. Exempel

vis hålls sem inarier i sam band med styrelsemöten. Vad som då skall 
bokföras som om kostnader för styrelsen (varor och tjänster) och vad som 
skall bokföras som sem ineriekostnader kan diskuteras. Av praktiska skäl 
har större delen av kostnaderna bokförts som styrelsekostnader och i 
denna uppställning därm ed som varor och tjänster.

c) Jäm för ovan under b. Härtill kommer, att SEK 30000 prelim inärt 
avsatts för ett num m er i serien ”N orden i den internationella freds- och 
säkerhetspolitiken” . På grund av NORDSAM :s prekära läge kom m er 
num ret inte att ges ut (beslut 90-01-10), varför det utgått ur räkenskaper-

3.2 Beskrivning av verksamheten 

Sam m anträden

NORDSAM :s arbetsutskott sam m anträdde i Tusby utanför Helsingfors 
den 21 april. Det årliga plenarsam m anträdet hölls 23 — 24 april, också det i 
Tusby. Arbetsutskottet sam m anträdde också 28 oktober i Köpenhamn.

Samtliga sam m anträden har präglats av NORDSAM :s kris och vad som 
skall göras i det uppkom na läget. De beslut som fattats innebar bl. a. 
följande förändringar
— att NORDSAM  inte delade ut några forskningsanslag under året och

inte kom m er att göra det fortsättningsvis heller
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— att den sem inarieserie som NORDSAM  hållit för att följa rekom m en
dationerna från Nordiska rådets kulturutskott upphör

— att därm ed upphör också den m er populära skriftserien ” N orden i den
internationella freds- och säkerhetspolitiken”

Seminarier

Den 22 — 23 april hölls i Tusby ett sem inarium  med rubriken ” Hot och 
förtroende: Nordiska bilder av en om värld i förändring” . Ett fyrtiotal 
specialister -  forskare, politiker, tjänstem än — deltog. En skrift baserad 
på sem inariet utkom m er våren 1990.

1 sam band med arbetsutskottets sam m anträde i oktober hölls ett m indre 
sem inarium  med speciellt inbjudna forskare. Tillsam m ans med arbetsut
skottet fastställdes program för ett större sem inarium  våren 1990 med 
rubriken ” Norden i förändringarnas Europa” . (Seminariet blev inställt i 
januari p.g. a. NORDSAM :s osäkra situation.)

De bokförda kostnaderna för de sem inarier som hölls under året var 
SEK 92.028.

Publikationer

NORDSAM :s vetenskapliga tidskrift Cooperation and Conflict utkom 
med 4 nummer. N um ren 3 och 4 utkom som ett dubbelnum m er över 
tem at och var baserade på ett sem inarium  NORDSAM  bidragit till. T id
skriftens redaktör under året har varit professor Arild U nderdal, Oslo, och 
redaktionskom m itténs ordförande professor Ø ivind Østerud, också han 
från Oslo. NORDSAM :s kostnader för tidskriften uppgick till ca SEK 
49604:76.

Till ny redaktör 1990—1992 valdes lektor Christian Thune, K öpen
hamn. Den tillträdande redaktionskom m ittén, med professor Han Henrik 
Holm som ordförande, sam m anträdde den 27 oktober.

Inform ationsskriften International Studies in the Nordic Countries: 
Newsletter utkom m er vanligen med två num m er. Årgången 1989 gjordes 
till ett dubbelnum m er, varigenom kostnaderna avsevärt kunde ned
bringas. Redaktör för skriften är NORDSAM :s inform ationssekreterare.

Tryckkostnaderna under året uppgick till drygt SEK 24 799.
I februari utkom skriften Globalt samarbeid: Krise eller renessanse?. 

Skriften är baserad på ett sem inarium  som NORDSAM  höll i Stockholm 
våren 1988. Den ingår i NORDSAM :s serie ” N orden i den internationella 
freds- och säkerhetspolitiken” , vilken på ett lättillgängligt sätt förm edlar 
forskarens syn på aktuella utrikespolitiska frågor av intresse för de nordis
ka länderna. Redaktörer var Valter Angell från Norsk U tenrikspolitisk 
Institutt och NORDSAM :s inform ationssekreterare Karin Lindgren. 
Tryckkostnaderna uppgick till SEK 24 509.

Härmed översänds verksam hetsberättelse för NORDSAM  1989.

G udm und Stang  
Ordförande

Erland Jansson 
Forskningssekreterare
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Nordiska samarbetsorganet för vetenskaplig information 
(NORDINFO)

Verksamhetsberättelse 1989 

N am n och adress

N ordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig inform ation (NO R DIN FO ) 
c/o Tekniska högskolans bibliotek 
Otnäsvägen 9 
SF-02150 Esbo 15

1. Institutionens uppgift

N O R D IN FO  inledde sin verksam het 1977. Dess uppgift är a tt förbättra 
och effektivera biblioteks- och inform ationsservicen för forskare och and
ra som utnyttjar vetenskaplig och teknisk inform ation sam t fakta av olika 
slag vid universitet och högskolor, i förvaltning och industri sam t inom 
kulturlivet. Institutionen arbetar för att sam ordna och främ ja överföring
en av dokum enterbar inform ation till och mellan länderna i Norden.

N O RD IN FO  är ett utvecklingsorgan som bedriver och stöder forskning 
och utveckling av m etoder och hjälpmedel, försöks- och utredningsverk
sam het sam t utbildning inom sitt ansvarsom råde. N O R D IN FO  verkar för 
en utveckling som främ jar det nordiska sam arbetet och vars resultat är av 
betydelse för flera nordiska länder. N O R D IN FO  är rådgivande till natio
nella och andra nordiska organ i policyfrågor och sam arbetar m ed andra 
internationella organ på om rådet. Verksam heten indelas i tre program om 
råden:
1) Initiativom råden, som om fattar en väsentlig del av projektm edlen. De 

utnyttjas till insatser inom  avgränsande prioritetsom råden som kan 
ändras kontinuerligt. Insatserna är ett led i N O RD IN FO :s planerings- 
och sam ordningsinsatser och syftet är att in itiera och främ ja utveck
lingen inom särskilda, ofta nya om råden.

2) Löpande verksamheter, som möjliggör stöd till verksam heter av lång
varig karaktär av särskild övem ationell betydelse. U nder 1989 utgick 
stöd till NOSP -  Nordisk samkatalog för periodica och SCANNET, 
som verkar för ökat u tnyttjande av datorbaserade inform ationstjänster 
i N orden sam t harm onisering av de tjänster som produceras i de 
nordiska länderna.

3) Fria projektm edel, som gör det möjligt att m ottaga fria ansökningar 
sam t initiera insatser på viktiga punkter inom  N O RD IN FO :s ansvars
om råde.

C12/k: 16
1991
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2. Organisation

N O RD IN FO :s högsta beslutande organ plenum  består av tre represen
tan ter för D anm ark, F inland, Norge, Sverige sam t två for Island. Inom 
N O RD IN FO  finns ett arbetsutskott bestående av 1 m edlem  från vaije 
land, däribland ordföranden.

NORDINFO.s m edlem m ar 1 9 89-1991  

Danm ark: Rigsbilbiotekar M orten Laursen Vig*
O verbibliotekar A nnette W inkel 
Lektor, dr.techn. Kjeld Rasmussen 

Finland: Överbibliotekarie Esko Häkli*, ordförande 
Bibliotekschef A ija-R iitta H aarala 
Byråchef M atti Lähdeoja 

Island: H ovedbibliotekar K ristin Indriðadóttir*
Professor Páll Jensson 

Norge: R iksbibiliotekar Bendik Rugaas*
Rektor Tor Henriksen 
Avdelingsbibliotekar Aud Lamvik 

Sverige: Ö verbibliotekarie G unnar Lager*
Riksbibliotekarie Birgit Antonsson 
Länsbibliotekarie Anna-Lena Höglund

* medlem i arbetsutskottet 
Plenum sam m anträder i allm änhet 2 ggr och arbetsutskottet 4 ggr per år. 

N O RD IN FO  biträds av ett sekretariat bestående av 3 heltidsanställda 
personer och en deltidsanställd; generalsekreterare Ann-Britt Ylinen, pla
nerare Ingrid Svensson, avdelningssekreterare Linnea Seppänen och byrå- 
sekreterare M ona W eckström.

3. Verksamheten

3.1 E konom iskt utfall

Anslagspost Budget 1989 Bokslut 1989 Avvikelse

Löner 745 504,40' 763 169,77 -  17665,37
Varor och tjänster 397 020,85 401 968,63 -  4947,78
Projekt + 2498000,00 2 548 303,00 -

projektåterbäringar 50 303,19
Summa 3690828,44 3713441,52 22613,15

' Inkl. lönestegringskompensation om 31 504,40.

3.2 Beskrivning av verksamheten 1989 

U nder verksam hetsåret 1989 gav N O R D IN FO  stöd till 35 projekt, 16 
slutrapporter godkändes och 59 projekt pågick.

Verksam heten är indelad i in itiativom råden, löpande verksam heter 
samt fria projekt.
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Speciellt inom initiativom råden har m an aktivt sökt nya sam arbetspart
ner och m edfinansiärer till projekten. Såväl flera större projekt som enskil
da aktiviteter finansieras och utförs tillsam m ans med andra nordiska 
organ och/eller nationella sam t regionala myndigheter. Vissa aktiviteter 
har utförts tillsam m ans med enskilda icke-nordiska länder eller internatio
nella organisationer.

U nder de senaste åren har N O R D IN FO  i allt högre grad tagit sig an 
större projekt som sam arbetsorganet själv initierar och driver.

Det om råde N O R D IN FO  arbetar med står inför utveckling och föränd
ring både i N orden och hela Europa. N O R D IN FO  har sedan länge etable
rade kontakter med EG:s generaldirektorat X1IIB som handhar bl. a. bib- 
lioteks- och inform ationsförsöijningsfrågor. U nder 1989 utarbetade EG 
DGXIIIB ett förslag till 5-års verksam hetsprogram  för bibliotek och infor
mationsteknologim arknaden inom EG. Från EG:s håll ser m an N orden 
som en viktig sam arbetspartner och N O R D IN FO  har som inbjuden obser
vatör deltagit i flera av de möten där verksam hetsprogram m et utarbetats. 
Aktiviteterna* inom biblioteksprogram m et och IM PACT-programmet (In
form ation M arket Policy Action) består till en stor del av utveckling av ny 
teknologi för inform ationsförsörjningen, och man syftar till att stärka den 
europeiska inform ationstjänstem arknaden och inform ationspolitiken. 
D etta är centrala uppgifter också för N O R D IN FO  som har grundat en 
arbetsgrupp med uppgift att bistå styrelsen inför det konkreta EG-samar- 
betet.

N O RD IN FO :s verksamhet och fram tidsberedskap har under 1989 
granskats av Nordiska rådets budget- och kontrollutskott och av N ordiska 
forskningspolitiska rådet. R apporterna från dessa granskningar inväntas 
under 1990.

Initiativområden

Initiativom rådena har om fattat en väsentlig del av verksam heten och 
projektm edlen. U nder det gångna året har N O R D IN FO  satsat på följande 
prioriterade om råden, inom vilka man önskar göra en stark insats under 
en längre, dock begränsad tid:

a) dokumentaccess, -leverans och -vård
b) inform ation till små och m edelstora företag (SMF)
c) samhällsvetenskaplig och hum anistisk inform ation och dokum enta

tion
a) IANI-projektets (Intelligent användargränssnitt till nordiska infor

mationssystem ) m ålsättning är att göra de mycket varierande nordiska 
databaserna lätta att nå och att söka i. IANI innehåller tre alternativa 
söknivåer, och använder sig både till erfarna och till oerfarna användare. 
Projektet faller därm ed inom ramen för såväl om råde a) som b). PC- 
program varan IANI har under 1989 dem onstrerats vid flera nordiska 
utställningar och m arknadsföringen av produkten har inletts. Vid slutet av 
1989 inleddes arbetet med ett specialgränssnitt för de nordiska industriat
tachéerna.
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Det nordiska sam arbetet kring bevarande och konservering av biblio
teks- och arkivm aterial fortskrider. En handbok framställs och medel utgår 
för stöd till ett internationellt ISO-sekretariat inom om rådet.

b) N O R D IN FO  har tillsam m ans med länsstyrelserna i Vasa län och 
V ästernorrlands län stött planeringen och genom förandet av ett utbild
ningsprogram för närrådgivare och bibliotekarier i Kvarken-om rådet. U t
bildningsprogram m et i Vasa län avslutades 1989. Slutrapporten kom m er 
att bestå av en generellt tilläm pbar elektronisk handbok över inform a
tionskällor av lokalt intresse. N O R D IN FO  fortsätter att arbeta med in itia
tivom rådet och vänder sig i kom m ande aktiviteter till näringslivet som en 
helhet.

c) Samhällsvetenskaplig och hum anistisk inform ation och dokum enta
tion.

Inom det samhällsvetenskapliga om rådet har man tidigare utfört tre 
delstudier för att analysera de ämnesmässiga och tekniska möjligheterna 
att sam m anföra m aterial ur befintliga centrala bibliografiska databaser. 
U tredningarna visade att dessa nationella bibliografiska system utgör den 
grund man bör bygga vidare på och att stöd ej bör utgå till uppbyggandet 
av ytterligare små databaser. En förbättring av de nationella systemen 
ansågs relevantare än uppbyggandet av en skild nordisk databas för sam
hällsvetenskaper. Det samhällsvetenskapliga delom rådet övergår till den 
fria projektverksam heten.

Inom hum aniora har m an arrangerat en konferens om inform ationsför
sörjning. Slutrapporten från en bred nordisk intervjuundersökning funge
rade som bakgrundsm aterial. Utgående från konferensen och remissvaren 
på rapporten har m an inlett arbetet med en handbok i inform ationssök
ning sam t böljat utreda problem kring organisationsfrågor.

Löpande verksamhet

SCANNET-projektet har under 1989 varit starkt engagerat i IANI- 
utvecklingsarbetet. SCANNET:s m ålsättningar är att öka användningen 
av nordiska databaser genom inform ation om dem , stöd till databasprodu
center för att öka standardiseringen, samt arbete för koordinering och för 
tekniska hjälpmedel. Fram ställningen av N ordisk databasguide har fort
satt i gott sam arbete med nationella myndigheter.

Den nordiska samkatalogen för periodica, NOSP, har övergått till att 
vara närm ast självbärande, drift och medel till vidareutveckling behandlas 
inom den fria projektverksam heten.

Fria projekt

U r de fria projektm edlen utgick stöd till kvalificerade projekt från 
N O RD IN FO :s fält, men initiativ togs också av N O RD IN FO . N O R D 
INFO lägger vikt vid att genom de fria projekten inhäm ta inform ation om 
aktuella problem ställningar och projektidéer sam t få nya kontakter.



2158 C 12/k: 16

Flera projekt som syftar till att underlätta spridningen av inform ation 
genom databaser har utförts. En utredning om rättsfrågor vid uppbyggnad 
och användning av databaser pågår. Ett förslag till ett enhetligt och täckan
de sätt a tt beskriva databaser och databasvärdar i t. ex. m anualer och 
övrigt inform ationsm aterial har framställts. En utredning om optiska 
m innen och elektroniska bilddatabaser har resulterat i en serie rapporter. 
Ett förslag till en databas för N ordkalotten har utarbetats.

Sem inarier av policykaraktär som erhållit stöd har gällt sam arbets- och 
organisationsfrågor vid folk- och forskningsbibliotek, konserveringsfrågor 
och det nordiska biblioteksväsendets fram tid. Kurser och konferenser som 
erhållit stöd har gällt bl. a. kvantitativa m etoder och beslutsanalys inom 
BDI-om rådet, användarutbildning (i sam band med UNESCO) harm onise
ring av behandlingen av m aterialet för det nordiska BDI-indexet samt 
konstbiblioteksarbete.

Sam arbetet med British Library har fortsatt och under 1989 planerades 
ett sem inarium  om OPAC-Online Public Access Catalogues. Medel har 
beviljats till en elektronisk handbok om inform ationskällor om den euro
peiska in terna m arknaden. En europeisk kartläggning om användningen 
av CD-ROM -produkter vid bibliotek och inform ationscentraler har ut
förts av FID  (International Federation for Inform ation and D ocum enta- 
tion), EG och N ORDINFO.

N O RD IN FO , N ordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig inform ation, 
överläm nar härm ed verksam hetsberättelsen för 1989.

Esko Häkli 
NORDINFO:s ordförande

Ann-Britt Ylinen 
NORDINFO:s generalsekreterare
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Nordiskt vulkanologiskt institut (NORDVULC)

Verksamhetsberättelse 1989

1. Instituttets opgave

Nordisk Vulkanologisk Institut (NO RDV U LC) indledte sin virksomhed 
i efteråret 1973. Det har til opgave at udfore forskning med sigte på 
vulkanologiens vigtigste sektorer: petrografi, geokemi, geofysik og vulkan
historie. Instituttet skal give forskere og studerende -  i förste række fra de 
nordiske lande — mulighed for at studere vulkanologi og dertil knyttede 
videnskabelige problem er.

2. Organisation

Instituttets störrelse giver ikke anledning til en formel opdeling i afde
linger.

C12/k: 17
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3. Virksomheden 1989

3.2 Ö konom isk udfald

Anslagspost Budget 1989 Prelim . udfald 
1989

Lön 17104 27 822
Varer og tjenester 8440 16588
Projekt 1735 4136
Bevilling 27279 48 546

Indexregulering 2 789
Ekstrabevilling 4185
Lönkom pensation 10880
Kursforskel og andet 3418
Forskel 5

48 551 48551

3.2 Beskrivelse a f  virksomheden

1. Det sidste vulkanudbrud i Island var i septem ber 1984. D ette var et 
större lavaudbrud i Kraflavulkanen, til og m ed det niende udbrud i denne 
vulkan i lige så mange år. I de snart 6 år, som er gået siden dette udbrud, 
har institu ttet fulgt m ed i udviklingen i m agm akam m eret på en dybde a f
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3 -  7 km ved hjælp af nöjagtige målinger a f  jordskorpens deform ation. Det 
er först nu, i 1989, at der findes tegn på, at trykket i magmabeholderen 
begynder at aftage. Det kan betyde, at den enestående begivenhed, som 
begyndte i 1975, er ved at afsluttes. Nordisk Vulkanologisk Institut har 
kunnet bidrage betydeligt til dokum entering og forståelse af dette naturfæ
nom en, som ikke er forekommet i samme udstrækning siden 1724.

2. Instituttet har nu begyndt seismiske undersögelser med fokusering på 
registrering a f  mikrojordskælv i vulkaner. En stipendiat arbejdede med et 
net a f  jordskælvsm ålere i 10 uger i Askja vulkanen i M ellem-Island med 
det formål at undersöge bevægelser, som kunne antyde hvor m agmabehol
deren befinder sig, såvel som vulkanens aktive brudtektonik. Samtidig 
blev der udfort geodætiske m ålinger for at undersöge jordskorpebevægel-

3. I petrologi og geokemi er der flere projekter i gang, hvor stipendiater 
og fastansatte undersöger m agmaudvikling i nogle a f  riftzonens store 
postglaciale skjold vulkaner. Disse projekter om fatter generelt også vulkan
historie med henblik på at finde udbrudsm önstre og eventuelle udprægede 
udbrudsepisoder.

4. I strukturgeologi er m an optaget a f  at undersöge mekanikken i rift
processen. De projekter som nu er i gang, fokuserer delvis på eroderede 
form ationer i riftzonens random råder, hvor det er muligt at måle forskelli
ge former for gangintrusioner og forkastninger. Endvidere arbejder man 
med matem atisk, m ekanisk analyse a f  interaktion mellem magma og skor- 
pe.

5. Udvikling a f  instrum enter til overvågelse af vulkaner har nu resulte
ret i et com puterbaseret varslingssystem, som er helautom atisk. Hvis det 
er muligt at definere klare signaler om fare for udbrud, så kan systemet 
analysere disse og sende bud til vedkom m ende personer, til eksempel 
gennem telefon.

Deltagelse i konferencer og internationalt samarbejde

Eysteinn Tryggvason besögte The Open University, M ilton Keynes, 
England, hvor han holdt et foredrag om jordskorpedeform ationer i Askja. 
Endvidere tjente Eysteinn Tryggvason som form and i en UNESCO/ 
WOVO mission til Azorerne for at evaluere en seismisk krise, som begynd
te på Sao Miguel den 13. juli.

G uðm undur E. Sigvaldason deltog i et orienteringsm ode for direktörer 
til nordiske institutter i Köbenhavn den 10.— 13. april. Endvidere i et 
möde i en forberedelseskomité for European Network in Volcanology på 
Azorerne den 2 . - 9 .  juni. Endvidere i et möde ” Planet Terre” som blev 
indkaldt a f  præsident Fran^ois M itterrand i Paris den 10. —15. juni.

Niels Oskarsson deltog i ”28th International Geological Conference” , 
som blev holdt den 9 .—19. juli i W ashington D .C., USA. Han holdt et 
foredrag: ”Origin of volcanic gases in m antle derived magmas o f the 
Icelandic rift-zone: Evidence from a n a '',c’c nF inHusinn«”
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Ágúst G uðm undsson blev inviteret a f  European Network in Volcanolo- 
gy til at deltage i en W orkshop, som blev holdt på Kanarieöerne i decem 
ber. Han holdt et foredrag: ” Form ation o f collapse calderas with special 
reference to Las Canades caldera on Tenerife” .

Tre af instituttets tiltm ålere blev installeret om kring vulkanen Sete 
Cidades på Sao Miguel. Projektet udfores i sam arbejde med vulkaninsti
tuttet på Azorerne.

Stipendiater 

Ann Birgitte Lassen, D 
Ellen Habekost, D 
Lauri Wirén, F 
Þorvaldur Þorðarson, I 
Håvard G autneb, N 
Thor Hansteen, N 
Trond Forslund, N 
Kristin Bäckström, S

Publikationer — Rapporter

Pall Imsland: Study models for volcanic hazards in Iceland. Pp. 36 — 56 in: 
IAVCEI Proceedings in Volcanology 1 (ed. J.H . Latter), Volcanic 
Hazards. Springer-Verlag.

Peter Torssander: Sulfur isotope ratios o f Icelandic rocks. C ontributions to 
Mineralogy and Petrology, 102, 18 — 23.

Ágúst Guðm undsson: Innskotatíðni kvikuhólfa og gostíðni eldstöðvakerfa.
Náttúrufræðingurinn, 59(1), 39 — 54.

Eysteinn Tryggvason: G round deform ation in Askja, Iceland: its source 
and possible relation to flow of the m antle plume. Journal o f Volcanolo
gy and G eotherm al Research, 39, 61 —71.

Håvard G autneb, Ágúst G uðm undsson and Niels Óskarsson: Structure, 
petrochem istry and evolution of a sheet swarm in an Icelandic central 
volcano. Geological Magazine, 126(6), 659 — 673.

John A. Opheim and Ágúst Guðm undsson: Form ation and geometry of 
fractures, and related volcanism, of the Krafla fissure swarm. northeast 
Iceland. Geological Society of America Bulletin, 101, 1608— 1622. 

G uðm undur E. Sigvaldason: International Conference on Lake Nyos 
Disaster, Yaoundé, Cam eroon 16 — 20 M arch, 1987: Conclusions and 
Recom m endations. Journal o f Volcanology and G eotherm al Research, 
39, 9 7 -1 0 7 .

Kristin Bäckström and Ágúst Guðm undsson: The Grabens o f Sveinar och 
Sveinagja, NE Iceland. NORDVULC. Report 8901.

Håvard G autneb: Sheet intrusions associated with the Reykjadalur volca
no, W estern Iceland; structure and com position. N O RDVULC, Report 
8902.
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Jay Miller: The lOth century eruption o f  Eldgja, Southern Iceland.
NORDVULC, Report 8903.

Eysteinn Tryggvason: M easurem ent o f  ground deform ation in Askja 1966 
to 1989. NORDVULC, Report 8904.

Reykjavik, den 18. april 1990

Asger Ken Pedersen Gudmundur E. Sigvaldason 
Styrelsens formand Direktör
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Nordiska samarbetskommittén för acceleratorbaserad forskning 
(NOAC)

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress

N ordiska sam arbetskom m ittén for acceleratorbaserad 
forskning (NOAC) 

c/o NORDITA 
Blegdamsvej 17 
DK-2100 K øbenhavn 
Tel. 00945-31-421616

1. Institutionens uppgift

Kom m ittén, som startade sin verksam het 1974, har till uppgift att 
främ ja nordiskt sam arbete inom  acceleratorbaserad forskning och aktivt 
medverka till nordiskt sam arbete i forskningsprogram vid acceleratorer i 
och u tanför Norden.

K om m ittén försöker lösa sina uppgifter genom att verka för sam ordning 
och därm ed ett effektivare u tnyttjande av de nordiska ländernas sam lade 
forskningsresurser inom  acceleratorom rådet såväl personal- som utrust- 
ningsmässigt. I de fall behoven av experim entell u trustning saknas i N or
den försöker kom m ittén sam ordna nordiska forskningsaktiviteter vid ac
celeratorer u tanför N orden. Sina uppgifter löser kom m ittén huvudsakligen 
genom att utdela resebidrag till nordiska forskare och tekniker. K om m it
tén ger vidare bidrag till nordiska forskarkonferenser, symposier och pla
neringsm öten. M indre belopp används också till inbjudan av utom nordis- 
ka gästforskare för att t. ex. ge sem inarier vid nordiska institutioner.

2. Organisation

K om m itténs sekretariat är förlagt till N ORDITA, som också förvaltar 
dess medel. U tbetalningar sker alltefter medlen förbrukas. Ansvarig härför 
är kom m itténs sekreterare. H uvuddelen av anslagen fördelas vid styrelsens 
årliga sam m anträde. Eventuella förändringar i fördelning, nya ansökning
ar, om dispositioner etc. behandlas i m ellantiden av ett arbetsutskott bestå
ende av ordföranden, vice ordförande och sekreteraren.
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Organisationsschema

3. Verksamheten 1989

3.1 E konom iskt utfall 1989

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget Bokslut Avvikelse

Varor och tjänster 102 102
Projekt 157 798 702 + 96
SUMMA 157 900 804 + 96
Inkomster
Räntor 15

Överföring till 1990:111 (96 + 15)

Ö verskottet 1989 beror på tidsförskjutningar i forskningsverksam heten 
främst på grund av att vissa acceleratorer inte har kunnat köras enligt 
planerna. D et anhålles om att hela överskottet inklusive ränteinkom sterna 
får användas 1990. De senare skall användas för inbjudan av gästforskare i 
sam band med dateringsverksamhet.

3.2 Beskrivning av verksamheten 

U nder 1989 har NOAC givit stöd till sam nordiska forskningsprojekt, 
delfinansiering av symposier och planeringsm öten för utnyttjande av acce
leratorresurser i Norden. Projekten täckte, liksom under tidigare år, myc
ket vida om råden av fysiken och tilläm pningar inom andra forskningsfält. 
Bland tyngre forskningsprojekt kan näm nas stöd till NORDBALL-projek- 
tet och stöd till sam arbete mellan fysiker — geofysiker — geologer. Det 
senare projektet har diversifierats avsevärt under året m ed tilläm pningar 
också inom  t. ex. arkeologi och paleontologi.
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Sammanlagt gavs anslag till 24 projekt och 8 symposier och som m arsko
lor.

Styrelsen har avhållit två sam m anträden under året varav ett helt ägna
des frågor om hur nordiska experim entella, personella och ekonom iska 
resurser skall kunna utnyttjas bättre. D et rådde bred enighet om  att myc
ket kan göras i dessa riktningar och att organ som acceleratorkom m ittén 
kan göra viktiga insatser härför men att det råder stor brist på resurser för 
uppsökande och initierande verksamhet. I detta sam m anhang kan inte nog 
starkt betonas vikten av att forskarutbildning och nordiskt forskningssam
arbete inte kan ske u tan  anslutning till konkreta projekt och att dessa om 
möjligt även skall innefatta utom nordiska deltagare.

4. Beslut

Styrelsen för NOAC överläm nar härm ed verksam hetsberättelsen för 
1989.

Indrek M artinson 
Ordförande

Nils Robert Nilsson 
Sekretare
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Nordisk dokumentationscentral för massmediaforskning 
(NORDICOM)

Verksamhetsberättelse 1989

Navn og adresse 

Nordicom 
Statsbiblioteket 
U niversitetsparken 
DK-8000 Århus C 
Tel: (06)122022

1. NORDICOMs opgave

N O RD lCO M s formål er at stim ulere og udvikle forskning om masse
kom m unikation i de nordiske lande.

Opgaven søges indløst ved dokum entation a f  og inform ation om den 
nordiske m edieforsknings resultater, ved formidling a f  andre inform atio
ner a f  relevans for nordiske m edieforskning og ved organisationens kon
taktform idling mellem forskere indbyrdes og mellem forskere og alm enhe
den.

2. NORDICOMs organisation

Til formålsopfyldelse og varetagelse a f  arbejdsopgaver er NORDICOM  
begunstiget a f  sin organisationsform . N O RD IC OM  er, via den nationale 
fundering og den sam nordiske virksom hed, på sam m e tid gearet til at 
betjene de nationale medieforskere og forskningsinteressenter, til at indlø
se de fællesnordiske sam arbejdsbehov og -opgaver sam t til at inform ere 
om nordisk m assekom m unikationsforskning over for ikke-nordiske for
skere og lande.

2.1 De nationale dokumentationscentraler 

D et grundlæggende inform ations- og dataindsam lingsarbejde, såvel med 
henblik på NORD ICOM s sam nordiske dokum entationsvirksom hed som 
med henblik på organisationens nordiske inform ationsvirksom hed, finder 
sted i de nationalt finansierede dokum entationscentraler, hvoraf der fin
des én i hvert a f  de nordiske lande. D ertil kom m er, at de nationale 
centraler fungerer som NORD ICOM s prim ære inform ations- og service

C 12/k: 19
1991
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centre i det daglige arbejde. Det er i første omgang hertil, brugere af 
NORDICOM  henvender sig, når de står med inform ationsønsker.

2.2 NO RD ICO M s nordiske overbygning

Den nordiske overbygning, finansieret over Nordisk M inisterråds bud
get, varetager foruden forvaltning a f  budget og andre sekretariatsopgaver 
også koordinering a f  N O RD IC OM s nordiske dokum entationssystem . 
Konkret udm ønter dette sig i udgivelse a f  N O RD IC OM s årsbibliografi 
over nordisk m assekom m unikationslitteratur sam t i opdatering a f  organi
sationens online-tjeneste, NCOM . Denne del a f  de nordiske opgaver vare
tages a f  NO RD IC O M s sekretariat, der er placeret ved Statsbiblioteket i 
Århus. Dertil kom m er koordinering a f  den øvrige inform ationsvirksom 
hed, der konkret udm ønter sig i udgivelse af nordisk-sprogede og engelsk
sprogede nyhedsbreve. Denne del af de nordiske opgaver varetages af 
NO RD ICO M s informationsvirksomhed, der er placeret ved den svenske 
central ved Göteborgs universitet. U d over disse opgaver har N O R D I
COMs nordiske organisation også inform ations- og serviceforpligtelser 
overfor brugere a f  NORD ICOM s tjenester. Det drejer sig bl. a. om indløs
ning a f  fellesnordiske serviceopgaver og inform ations- og kontaktform id
lingen til ikke-nordiske forskere.

N ORD ICOM s nordiske arbejde udføres a f  fire halvtidsansatte personer: 
I Sverige a f  redaktør Ulla Carlsson og assistent Britta Möller og i D anm ark 
a f  sekretær Claus Kragh Hansen og kontorfunktionær Birte M. Preisler.

NORDICOM s virksom hed ledes a f  en styrelse på seks personer:
Prof. Lennart W eibull, S, Form and Avd.bibl. Nils G ram , N, Næstform. 
Forskn.leder Erik N. Svendsen, D O verassistent Taisto Hujanen, F 
Docent Þorbjörn Broddason, I Projektl. M alin Edström,

N O R D IN FO

3. NORDICOMs virksomhed 1989

3. I Ø konom isk oversigt (i 1000 DKK)

Budgetposter Overført fra 
1988

Budget
1989

Bogslut
1989

Afvigelser

Løn 0 370 433 -6 3
Lønregulering 0 63 0 + 63
Varer og tjenester 0 81 55 + 26
Projekter 10 424 424 0

Sum 10 938 912 + 26

3.2 Styrelsens arbejde 

NORDICOM s styrelse m ødtes den 8. decem ber 1989 i Århus. De vig
tigste hovedtem aer for styrelsesm ødet var: budgetudarbejdelse for 1991, 
N O RD IC OM s inform ationsvirksom hed og de fortsatte effektiviserings- og
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rationaliseringsbestræbelser for NORD ICOM s interne arbejdsrutiner (se 
senere). I forbindelse med sidstnævnte problem om råde bemyndigede sty
relsen en intern arbejdsgruppe til a t initiere drøftelser a f  udviklingsmulig
heder for NORDICOM s trykte årsbibliografi. Arbejdsgruppen skal udar
bejde et oplæg herom til drøftelse på næste ordinære styrelsesmøde i 
efteråret 1990.

3.3 Beskrivelse a f  virksomheden

Arbejdet i 1989 var i al væsentlighed koncentreret om en rutinemæssig 
drift a f  de tjenester, der er tillagt organisationen: produktion a f  årsbiblio
grafi, drift af online-tjeneste og produktion a f  nordisk- og engelsksprogede 
nyhedsbreve. Dertil kom, at de sidste par års diskussioner og drøftelser 
vedr. effektiviserings- og rationaliseringsindsatser om kring organisatio
nens arbejdsrutiner blev fortsat.

3.3.1 Dokumentationsvirksomheden  

NORD ICOM s årsbibliografi

NORD ICOM s sekretariat forestår stadigvæk inddateringsarbejdet til 
den fellesnordiske bibliografi. D et er ligeledes sekretariatet, der varetager 
koordineringsarbejdet om kring NORD ICOM s dokum entationssam arbej
de samt i praksis varetager redigering, produktionstilrettelæggelse og dis
tribution af årsbibliografien.

Men dette synlige resultat af årets arbejde er blot slutproduktet a f  en stor 
arbejdsindsats ved NORD ICOM s nationale dokum entationscentraler. 
Igennem 1980erne er dokum entm ængden inden for forskningsområdet 
vokset betydeligt, og det er de nationale centraler, der forestår det stadig 
mere om fattende opsporings-, indsamlings-, registrerings- og dokum enta
tionsarbejde, der ligger til grund for bibliografien. 1988-bibliografien, der 
blev udgivet i jun i måned 1989, er således også den hidtil mest om fattende 
årsbibliografi med 1589 referencer over nordisk m assekom m unikationslit- 
teratur. Til sammenligning blev der gennemsnitligt registreret ca. 800 
dokum enter i hver a f  de første fem NORDICOM -bibliografier.

Det voksende omfang af m assekom m unikationsdokum enter i de nor
diske lande er på sin vis et godt udtryk for den udvikling, der er sket inden 
for nordisk m edieforskning i de seneste 15 — 20 år, men er sam tidig også en 
indikator for de øgede krav, der i samme periode er stillet til N O R D I
COM. Organisationens m uligheder for at følge disse voksende krav op har 
selvfølgelig dels ligget i det faktum , at NO RD ICOM  har været begunstiget 
a f  en særdeles stabil arbejdsstyrke, hvilket har bevirket, at produktiviteten 
har kunnet vokse nogenlunde sam svarende med arbejdsmængdens vækst. 
Dels har især tilførselen a f  online-tjenesten bevirket, at det daglige doku
m entationsarbejde har kunnet effektiviseres.



C 12/k: 19 2169

NORD ICOM s online-tjeneste, NCOM

NCOM  har nu været i drift siden 1982/83 takket være særbevilgede 
m idler fra Nordisk M inisterråd. Online-tjenesten, der er en offentligt 
tilgængelig betalingsbase via DC Host Centre, D atacentralen i København, 
indeholder ca. 17.000 referencer over nordiske m assekom m unikationsdo- 
kumenter.

NCOM s betydning for N O RD IC OM s arbejde kan ikke understreges 
nok. Basens eksistens har bevirket, at de nationale centralers arbejde over 
en bred front har kunnet effektiviseres. Det gælder såvel den udadvendte 
litteratursøgningsservice som det løbende dokum entationsarbejde.

Online-tjenestens frem tid ligger da også NORD ICOM s styrelse stærkt 
på sinde. En stor del a f  de løbende effektiviseringsbestræbelser i N O R D I
COM har været rettet mod en videreudvikling af NCOM . I 1988 og 1989 
forhandlede NO RD ICOM  sig til rette med Statsbiblioteket om en overflyt
ning af basen fra D atacentralen til biblioteket. Kun form atkonverterings- 
vanskeligheder har bevirket, at basen ikke blev overflyttet i 1989, m en da 
disse vanskeligheder tilsyneladende er ved at finde deres løsning, så 
forventes det, at basen fra og med 01.09.90 bliver tilgængelig via Statsbib
liotekets SOL-system. Herved lettes adgangen til basen yderligere, både for 
eksterne brugere og for NORD ICOM s dokum entationscentraler. Samtidig 
sikres basen et m ere naturligt miljø, idet Statsbiblioteket i Århus satser 
stærkt på sin forpligtelse som hovedfagbibliotek for m assem edielitteratur. 
Biblioteket har oprettet en selvstændig M edieafdeling, hvortil foruden 
N O R D IC O M /D anm ark også er knyttet Statens M ediearkiv, N ational
diskoteket sam t Statens Avissamling. Endelig forventes en yderligere ef
fektivisering af N O RD IC OM s samlede dokum entationsarbejde i og med 
NCOM s fremtidige integration med N O RD IC OM s sekretariat.

3.3.2 NO RD IC O M s informationsvirksomhed

I 1989 udkom nyhedsbrevene, det nordiske NORDICOM -INFORM A- 
TION og det engelsk-sprogede The NORDICOM  REVIEW , som planlagt 
med hhv. 4 og 2 numre.

Der er ingen tvivl om, at nyhedsbrevene er særdeles vigtige aktiver for 
NORDICOM  — og for nordisk medieforskning. Nyhedsbrevene når ud til 
store kundegrupper, idet oplagene for hhv. det nordiske og det engelsk
sprogede nyhedsbrev i 1989 passerede 2.600 og 1.700. Det engelsk-sproge
de nyhedsbrev spredes til mere end 80 lande, og at døm m e efter om taler af 
nyhedsbrevene i internationale fagtidsskrifter er disse særdeles velan
skrevne.

I 1988 og 89 har NORDICOM  im plem enteret satsproduktion via desk- 
top-publishing, hvilket har givet nyhedsbrevene et bedre layout samtidig 
med, at redigeringsarbejdet er blevet tiltrængt effektiviseret og rationalise
ret. Nyhedsbrevenes succes har nemlig også haft sine i og for sig glædelige 
”ulem per" i form af øget interesse for NORD ICOM s virke. Eksempelvis
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er interessen fra forskernes side for at publicere i N O RD IC OM s nyheds
breve øget betragteligt, hvilket selvfølgelig både letter og vanskeliggør 
redigeringsarbejdet. D ertil kom m er, at inform ationsvirksom heden via ny- 
hedsbrevsproduktionen i voksende omfang fungerer som clearing house 
for inform ationer om  nordisk medieforskning, både i relation til nordiske 
og ikke-nordiske forskere. Da et a f  formålene med N O RD IC OM s virke 
netop er kontakt- og inform ationsform idling, har inform ationsvirksom he
den selvfølgelig påtaget sig disse formidlingsopgaver, m en dette har sam ti
digt øget presset på de i forvejen knappe arbejdsressourcer. NO RD ICOM  
vil på den baggrund initiere drøftelser a f  yderligere m uligheder for at lette 
arbejdspresset på inform ationsvirksom heden; en diskussion, der vil blive 
igangsat i takt med, at rationaliseringsarbejdet i dokum entationsvirksom 
heden finder sin afslutning.

3.3.3 NO RD IC O M s interne effektiviseringstiltag 

Online-tjenestens overflytning til Statsbiblioteket

D ette arbejde vil blive tilendebragt i løbet a f  som m eren 1990.

Decentraliseret inddatering

Undersøgelsesarbejdet vedr. etablering a f  decentral inddatering er stort 
set afsluttet. NO RD ICOM  har via sit sam arbejde med Unesco fået adgang 
til CDS/ISIS-formatet. D ette form at tilgodeser N ORD ICOM s behov sam 
tidig med, at form atet bliver det anbefalede inddaterings- og udvekslings
form at for dokum entationscentraler tilknyttet det verdensom spændende 
COM NET-system (International Network o f  D ocum entation Centres on 
Com m unication Research and Policies). Før form atet kan tages i brug af 
N ORDICOM , skal samtlige nordiske karakterer implementeres, ligesom 
konverteringsprogram m er skal udarbejdes mellem CDC/ISIS-form atet og 
Statsbibliotekets online-system. D ette arbejde igangsættes i foråret 1990.

NORD ICOM s bibliografi

Efter flytning a f  online-tjenesten til Statsbiblioteket i Århus vil det blive 
en naturlig udvikling for NO RD ICOM  at overflytte også bibliografiens 
satsproduktion til biblioteket. Undersøgelsesarbejdet desangående vil 
blive igangsat i efteråret 1990.

3.3.4 Andet

Som en a f  det verdensom spændende COM NET-systems 16 medlems- 
centraler blev NORDICOM  i 1987 valgt til koordineringscenter for 
netværket. I praksis har NO RD ICOM  uddelegeret koordineringsopgaven 
til dokum entalist Kirsti Thesen Sælen, N ORDICOM /Norge.

Tre væsentlige opgaver har præget N O RD IC OM s koordineringsop
gaver: udarbejdelse af en fremtidig organisationsm odel for netværket, 
udvikling a f  en ny international thesaurus til indeksering a f  massekom mu-
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nikationsdokum enter sam t udvikling a f  standarder for autom atiseret 
udveksling a f  data mellem COM NET-m edlem m em e.

Vedr. organiseringsproblem atikken har Kirsti Sælen udarbejdet et for
slag, der skal drøftes på næste D irectors meeting i COM NET, form odent
ligt i decem ber m åned 1990. Thesaurusarbejdet er stort set afsluttet, idet 
der nu kun forestår en sidste redigering sam t trykning. D er er N O R D I
COMs forhåbning, at den nye thesaurus kan tages i brug fra og med 
NORD ICOM s 1991-bibliografi.

4. Beslutning

NORDICOM -styrelsen afgiver herved virksom hedsberetning for 1989.

Lennart Weibull
Professor, formand for 
NORDICOMs styrelse

Claus Kragh Hansen
Sekretær for 

NORDICOMs styrelse
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Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska institutet för sam hällsplanering (NORDPLAN)
Box 1658/Holmamiralens torg 5, Skeppsholmen 
S-l 11 86 Stockholm 
Tel. 08/6144000

1. Inledning

En utförlig presentation av NORD PLA N s utbildningar, forskning och 
övriga aktiviteter under 1989 finns i institutets årsrapport. Denna verk
sam hetsberättelse beskriver kortfattat hur institutet har använt sina anslag 
under budgetåret.

1.2 NORDPLANs ursprung och uppgift

NORDPLAN, Nordiska institutet för samhällsplanering, är ett tvärfack- 
ligt utbildnings- och forskningsinstitut i det breda äm net sam hällsplane
ring. Institutet grundades år 1968 av de nordiska regeringarna och finansi
eras idag av Nordiska m inisterrådet.

NORDPLANs uppgift är dels att utveckla samhällsplanering som kun
skapsområde, dels att främ ja kunskapsförmedling inom äm nesom rådet.

NORDPLAN ska driva sina verksam heter i sam arbete med relevanta 
forsknings- och utbildningsinstitutioner i de nordiska länderna.

NORDPLANs verksam heter ska ha en nordisk karaktär och avspegla 
olika sidor av nordiskt samhällsliv och de enskilda ländernas särdrag.

1.3 Organisation

NORDPLAN leds av en styrelse och en föreståndare. Styrelsen består av 
två ledam öter från vart och ett av länderna D anm ark, Finland, Norge och 
Sverige och en ledam ot från Island. Ledam öterna utses av de nordiska 
regeringarna. D ärtill ingår två studerande- och en personalrepresentant.

Föreståndaren utses av Nordiska m inisterrådet vanligtvis för fyra år i 
sänder. Föreståndaren är ordförande i kollegiet som bereder ärenden till 
styrelsen och fattar beslut främ st i frågor som rör verksam hetens pedago
giska och vetenskapliga innehåll.

C l 2/k: 20
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Styrelse och adm inistration 1989 

Styrelsen hade tre ordinarie och ett extra sam m anträde under året. Den 
bestod av avdelningsdirektör Astrid Bonesmo, ordförande (N), direktör 
Asbjørn M athiessen (N), institutledare Jan M agnusson (DK), vice direktör 
Niels Østergaard (DK), regeringsråd Ulla Lång (SF), byråchef Kirsti Vepsä 
(SF), dr. scientis Björn Stefänsson (IS) generaldirektör G östa Bliicher (S), 
professor G unnel G ustavsson (S), lektor Niels Albertssen (DK), studeran
derepresentant, stadsingenjör Kari Ingebritsen (N), studeranderepresen
tant, professor Kerstin Bohm, personalrepresentant.

Till ny föreståndare från och med 89-07-01 utsågs professor Sigrun Kaul 
och till ställföreträdande högskolelektor Anders Gullberg.

Av NORD PLA N s 17,05 anställningar (8,20 lärare/doktorander; 8,85 
bibliotek och kansli) var genom snitt två vakanta under hela året.

2. NORDPLANs verksamheter under 1989

2.1 Allm änt 

Verksam hetsåret präglades av hög aktivitet:
•  Den årliga vidareutbildningen kördes med fem tio elever.
•  Forskarutbildningen, årskurs 1 9 8 6 -8 9 , hade ett 2-veckors sem inarium  

i USA, med en vecka vid Berkeley universitet och en vecka vid U niver
sity o f California (UCLA).

•  Fyra av doktoranderna disputerade vid NORDPLAN.
•  En nordisk expertgrupp (fem personer) gjorde en genomgång av forskar

utbildningen och foreslog förstärkningar och revideringar.
•  Intensivt utvecklingsarbete som rör hela institutet påbörjades. Som 

första åtgärd avdelades två högskolelektorstjänster åt m iljöinriktad 
samhällsplanering. T jänsterna tillsattes efter sakkunnigförfarande.

•  Flera sem inarier och föreläsningsserier och studieresor arrangerades.
•  Ett förslag till nedläggning av institutet lades fram av Äm betsm anna- 

kom m ittén för kulturellt sam arbete. D et förorsakade kraftiga protester
— förutom  vid institutet — bland NORD PLA N s gamla elever, andra 
kontaktpersoner och sam arbetspartners i förvaltnings- och högskole
världen i de nordiska länderna, sedan institutet inform erat om förslaget.

2.2 Ekonomiskt utfall

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget 
Komp. för 
löneökning 
Egna intäk
ter

Bokslut

Löner 5038 399 4767995.71
Varor och tjänster 1 516080 2 161 187.40
Projekt 248000 423194.63
Egna intäkter 326 581.65
Summa 198715.45 7 128 980.65 7352377.74
Resultat -2 4 6 8 1 .6 4
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Kommentarer till avvikelser 

N ORD PLAN har haft vakanser under året. Det uppstådda överskottet 
på personalbudgeten har använts till icke-budgeterade utgifter som bok
förts under ” Varor och tjänster” ; en sakkunnigutredning om  forskarutbild
ningen, en studieresa till Katalonien för doktorander, m erkostnad för 
forskarsem inariet i USA och ett symposium, ” M edborgarnas Europa” , i 
sam arbete med NOPUS, N ordiskt utvecklingsprojekt för utveckling av 
social service och till inköp av datorer. Resterande överskridande på 
”V aror och tjänster” gäller flyttkostnader och etableringsstöd, m askin
hyror, porto- och telefonkostnader och ADB-kostnader av engångska
raktär.

Ö verskridandet på posten ”Projekt” härrör sig från kostnader för fyra 
doktorsdisputationer och gäller tryckningsbidrag, reseersättningar för be- 
tygsnäm ndsledam öter och opponenter och arvoden till opponenter.

2.3 Vidareutbildning 

N ORD PLANs vidareutbildning syftar till att utveckla kursdeltagarnas 
kom petens, mognad och självprövning inom planeraryrket. U ndervisning
en ger översikt och perspektiv på samhällsplaneringens aktuella situation, 
historia och kunskapsteoretiska förutsättningar. O lika planeringsfall stu
deras, analyseras och jämförs.

De 50 elever som antas årligen, har varierande utbildningsbakgrund; de 
är arkitekter, lantm ätare, ingenjörer, ekonom er, jurister, naturvetare, 
samhällsvetare, socionomer och andra som arbetar med samhällsplanering 
i vid bemärkelse. Deras erfarenheter från olika länder ä r ett viktigt inslag i 
utbildningen.

Kursåret är uppbyggt runt tre perioder med heltidsstudier om fyra 
veckor vardera, varav den första (mars) och den sista (november) tillbring
as i institutets lokaler på Skeppsholmen, Stockholm och den tredje (maj -  
jun i) ” i fält” , vanligt i ett annat nordiskt land. U nder dessa perioder är 
hela kursen samlad. Introduktion ges i nationella grupper i respektive 
huvudstad i januari. Även självstudier inför varje kursperiod ingår i sche
mat.

Kursprogrammet under 1989 

Program m et syftade till att konkretisera ett övergripande tem a, sam
hällsplanering som aktivitet och fenomen ”mellan struktur och vardags
liv” , alltså sedd i relation till såväl de stora samhälleliga strukturerna som 
den enskildes, familjens och hushållens levnadsvillkor. Ett särskilt tem a 
var regionala problem och svar söktes på frågor som ” H ur ser det så 
kallade efterindustriella samhället ut och vilka konsekvenser får det för 
regional utveckling och m iljöförhållanden?”

Undervisningen bestod under perioderna i Stockholm av föreläsningar 
och diskussioner. Sammanlagt ett 40-tal externa föreläsare medverkade.
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Därtill ingick fallstudier i Stockholm och en exkursion till Åland i mars 
och en till Ålborg i novem ber. Fältperioden var förlagd i Bergslagen, 
Skinnskattebergs folkhögskola och inleddes av en gemensam studieresa 
genom hela Bergslagen.

G em ensam m a tem an för fallstudier, exkursioner och faltstudieperioden 
var:
•  Invandrare och invandringens roll
•  U tbildning, yrkeskarriär och kom petens — strategier för det efterindu- 

striella samhället
•  K om m unikationernas betydelse, deras planering och aktuella utveck

lingstendenser
•  Den nya epoken sedd från familjens och hem m ets perspektiv; lokal 

identitet
•  Officiell regionalpolitik (fysisk planering, infrastruktur): innehåll, bära

re och genom förande
•  M iljöförhållanden och miljöpolitik
•  Bergslagens herm eneutik -  Den svenska modellens uppkom st och 

fram tida öde
Eleverna presenterade sina undersökningsresultat i form av rapporter 

som diskuterades i början av den sista kursperioden i novem ber. Därtill 
arrangerades en öppen debatt om kring resultaten ” på stället” , i Skinn- 
skatteberg dit alla m edverkande m yndigheter och andra berörda var in
bjudna. Tillställningen bevakades av press och TV.

Kursen avslutades med reflektioner om planeringens — särskilt regio
nalpolitikens och den m iljöinriktade planeringens — möjligheter nu och i 
fram tiden och med en diskussion om planeringsetik och planerarrollen.

2.4 Forskarutbildningen  

N ORDPLANs forskarutbildning är en tvärvetenskaplig doktorandut
bildning för personer med sam m a utbildningsbakgrund som studerande på 
vidareutbildningen har. U tbildningen lägger stor vikt vid försök att skapa 
en idémässig grund för förståelse och beskrivning av pågående samhälls
förändringar, vilka också har ändrat förutsättningarna för sam hällsplane
ringen. Tvärvetenskapligheten uttrycks i deltagarnas och de många externa 
m edverkandes olika utbildningsbakgrund och i den litteratur som ingår i 
pensum.

Utvärdering av forskarutbildningen  

På anm odan av Nordiska m inisterrådet och Nordiska forskningspolitis- 
ka rådet (FPR) och på uppdrag av NORD PLA N s styrelse genomgicks 
forskarutbildningen av en nordisk expertgrupp under 1989. G ruppen be
stod av professor Erik Allardt (SF), docent H arri Andersson (SF), lektor 
Bent Flyvbjerg (DK), forskningsdirektör Ann-M ari Støkken (N) och pro
fessor Lars Ström berg (S). Handläggare från NORDPLAN var professor
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Kerstin Bohm. G ruppen avläm nade en utvärderingsrapport m ed förstärk
nings- och revideringsförslag men gav starkt stöd för utbildningens inrikt
ning. Rapporten med en åtgärdsplan behandlas av FPR  under 1990.

Avslutning av årskurs 1986 -  89 

Årskurs 1986 — 89 hade under vårterm inen tre sem inarier; en vecka i 
februari på Kökar, Åland, där nästa sem inarium , en vecka vid Berkeley 
universitet och en vecka vid UCLA i m ånadskiftet m ars —april förbered
des. H uvudrubriken för detta sem inarium  var ”Categorization and the 
Social H istory o f Ideas: Tim e, Space, G ender and Language” och deltem a- 
ta: ” Language o f  Power, G ender and M ind” och Practices o f Postphiloso- 
phies” . M edverkande vid Berkeley var bl. a. professorerna Jam es Clifford, 
Donna Haraway (UC Santa Cruz), Robin Lakoff, H anna Pitkin, Alan 
Pred, Paul Rabinow, Richard W alker (UC Berkeley). U nder veckan vid 
UCLA medverkade professorerna M ichael Curry, Mike Davis, Michael 
Dear, Nick Entrikin, Charles Jenkins och Ed Soja.

Det tredje sem inariet som avslutade forskarutbildningens obligatoriska 
sem inariedel, hölls i Viborg, D anm ark i maj. D å behandlades planerade 
uppsats- och avhandlingsäm nen.

Doktorandseminarier fö r  tidigare årskurser 

Två avhandlingssem inarier hölls vid N O RDPLAN, i jun i och i decem
ber. I septem ber anordnades en studieresa till ”D et nya Europas h järta” , 
K atalonien i Spanien under tem at regional identitet och dess betydelse. 
Deltagarna fick besöka en mängd planeringsm yndigheter och planerings- 
skolor i om rådet.

Doktorsdisputationer 

Fyra av institutets doktorander disputerade under hösten:
Mag. art. Arnlaug Leira, Sociolog Elisabeth Lilja (S), Pol. mag. M atti 

N iva (SF), arkitekt Kaj Nyman (SF). Se titlarna under 4.7. Publikationer.

2.5 Andra kurser och seminarier 

NORDPLAN arrangerar årligen ett antal kortare kurser och sem inarier 
för forskare och praktiker, ofta i sam arbete med andra institutioner eller 
myndigheter. Arrangemangen finansieras vanligen med externa medel 
utanför den ordinarie budgeten.

Vårterminen 1989

•  Sem inarier om ”Regional och kulturell identitet” med p ro f H oratio 
Capel, från Barcelona

•  Bostadspolitiskt sem inarium  för finländska bostadsforskare, tjänste
män från m yndigheter och bostadsföretag i sam arbete med Forsknings
centralen för sam hällsplanering (YTK) vid Tekniska högskolan i Hel
singfors
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•  Bostadspolitiskt sem inarium  med en stadsexkursion for F inlands kom
m unförbund

Höstterminen 1989

•  Ett sem inarium  med en stadsexkursion ” 1980-talets centrum utveckling 
i en storstad och dess sociala konsekvenser” med vidareutbildningskur- 
sen 1984

•  Föreläsningsserie ” Vardagslivets filosofi” i sam arbete med Kursverk
sam heten vid Stockholms universitet

•  Föreläsningsserie ”A lternativa världsbilder” — fortsättning på STU D I
UM FUNDAM ENTALE -  i sam arbete med Kursverksam heten vid 
Stockholms universitet

•  NBS — N ordiskt byggforskningssamarbete — idésem inarium  ” Infra
strukturens roll för stadsstruktur och stadsutveckling”

•  Symposium ” M edborgarnas Europa” vid H anaholm ens kulturcentrum , 
Esbo, Finland i sam arbete med NOPUS

•  Transportforskarsym posium  ”Externa effekter av effektivare MA (m ate
rialadm inistration) -  tilläm pning”

•  K vinnoforskarsem inarium  ” Planlegging — Kunskapsteori — K jønn”

4.6 Forskning

Forskning vid N ORD PLAN bedrivs av lärare och av externt finansiera
de forskare. Lärarnas forskning är främst av typen grundforskning om 
kring större tem ata m edan de övriga arbetar med m er avgränsade projekt.

Lärarnas forskningstem an/projekt 1989 

Kerstin Bohm: Vardag som kritiskt begrepp.
Anders Gullberg: Exploateringsprocessens organisering. Exemplet 

Stockholms city-sanering.
Sigrun Kaul: Vardagsliv, sociala och ekologiska förhållanden.
Stig N ordqvist: Trafik och stadsbyggnad. Det sociala och det fysis

ka.
G unnar Olsson: Individ och samhälle. Nordisk ideologi.
K atarina Nylund: Nordisk biståndspolitik och stadsutveckling i tredje 

världen; exempel från Asien.
José Ramirez: Planeringens etik och retorik.

E.xternfinansierad forskning 1989

Elisabeth Lilja: Brukarperspektiv inom individ- och familjeomsorg.
Bo Malmsten: Trafikplanering i Stockholms-regionen.
Tage W iklund: Offentligt rum / Offentligt liv i en storstadsförort.
Mats G. Engström-gruppen:

Internationalisering — Nya kontakt- och transportm önster. Hem- och 
distansarbete. Den regionala persontrafikens utveckling. Nya term inaler 
23 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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och nya funktioner. Samhälleliga effekter av nya form er for lager- och 
m aterialhantering.

4.7 Publikationer

Personal och studerande ger ut böcker och publicerar sig i tidskrifter och 
rapportserier dels u tanför institutet, dels i N O RD PLA N s egna publikatio
ner. En förteckning över alla publiceringar ges i årsrapport. H är tas upp 
enbart egna publikationer som produceras genom NORD PLA N s biblio
tek.

Avhandlingar under 1989

N r 7, Lilja, Elisabeth: Välfardskapandets dilem m a 
N r 8, N iva Matti: Bostad, politik och m arknad. En jäm förande

studie av efterkrigstidens bostadspolitik i F in
land och Sverige

N r 9, N ym an, Kaj: Husens språk (Bokförlag Atlantis, Helsingfors) 
M r 10, Leira Amlaug: Models o f M otherhood: W elfare State Policies 

and Everday Practices (Institu tt for samfuuns- 
forskning, Oslo)

Rapporter 1989

1989:1 Sam hällsplanerare skildrar Färöarna (Artiklar av 1988 års vida- 
reutbildningselever. R edaktör K atarina Nylund)

M eddelanden 1989

1989:1 Ringström , M ats G. et al.: Forskning kring transportsektorns och 
förvärvsarbetets organisation 

1989:2 N ordqvist, Stig: Restriction o f M otor Vehicle TrafFic in City 
Centres

1989:3 Gullberg, Anders: Bilen som största stadsm akt — Hypoteser om 
efterkrigshistoria 

1989:4 Nordqvist, Stig: On the Responsibility o f Ideas

För NORDPLAN s styrelse

Astrid Bonesmo  
Ordförande

Anja Por seby 
Sekreterare
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Nordens Hus i Reykjavik

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

N ordens Hus 
IS-101 Reykjavik 
Telefon (1)17030, 17090

1. Institutionens uppgift

Institutionen, som startade sin verksamhet 1968, är en förbindelselänk 
mellan Island och övriga Norden. Dess uppgift är att aktivera det nordiska 
intresset i Island och förm edla isländska kulturström ningar till de andra 
länderna. 1 praktiken sker detta genom en om fattande program-, biblio
teks- och utställningsverksam het, undervisning och utväxling av personer, 
m aterial och upplysningar om  nordiskt kultur-, samhälls- och näringsliv.

2. Organisation

Institutionen leds av en styrelse, utnäm nd av N ordiska m inisterrådet. 
Styrelsen består av sju m edlem m ar, en från vardera D anm ark, Finland, 
Norge och Sverige och tre från Island. Den dagliga verksam heten leds av 
en direktör, som utnäm ns av N ordiska m inisterrådet. D irektörens m an
datperiod är fyra år. I husets fasta personal ingår, förutom  direktören, en 
överbibliotekarie, en bibliotekarie, en biblioteksassistent, en kassör, en 
sekreterare, en vaktm ästare och städpersonal, sam m anlagt 7,36 fasta tjäns
ter. Husets cafeteria förestås av en cafeteria- och en bitr. cafeteriaförestån- 
dare. På konsultbasis anlitas en ekonom i- och en konstutställningsrådgiva- 
re och huset använder också regelbundet extrapersonal i cafeterian och 
som utställningsvakter.

Styrelsen hade under verksam hetsåret följande sam m ansättning: 
Fylkesmann Håkon Randal (N), ordförande 
Riksförlikningsman G uðlaugur Þorvaldsson (IS), vice ordförande 
Fuldmægtig Jörgen Peter Skælm (D)
Bitr. avdelningschef M atti G ustafson (SF)
Professor Gylfi Þ. Gislason (IS)
Professor Ö m  Helgason (IS)
Professor G unnar Hoppe (S)
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Institutionens direktör var 1/1—31/1 K nut Ødegård (N) och 1/2 — 31/12 
Lars-Åke Engblom (S).

3. Verksamheten 1989

3.1 Ekonom iskt utfall (ISK)

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget 1989
Bokslut

Avvikelse

Löner 8276000 17 855 645 -  9 579645
Varor/tjänster 7 234000 9459695 -  2 225 695
Projekt -  1 301281 8241000 9609 182 -  1 368 182

Summa -  1301281 23751000 36924 522 -  13 173522

Kom m entar: D riftresultatet (intäkter utöver utgifter) för hela verksam
heten 1989 slutade på plus 1 937 869 isländska kronor, då rän tor och 
övriga intäkter inkluderats. Indexkorrigering och lönekom pensation ut
gjorde 11 575 230 ISK och täckte största delen av avvikelsen.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Huset har haft en mycket hög och jäm n aktivitetsnivå. E tt överslag, 
baserat på program- och utställningsverksam hetens om fattning, bibliote
kets utlåningsstatistik och cafeterians försäljning ger vid handen att huset 
haft över 100000 besök under året.

Ett stort antal föreläsningar, konserter, film visningar och sem inarier 
med nordisk anknytning har ingått i den löpande program verksam heten. 
Traditionellt har nordiska litteraturöversikter ordnats av biblioteket och 
de nordiska lektorerna med besökande författare från Finland (Rosa Lik
som), Norge (Roy Jacobsen), D anm ark (Bjarne Reuter) och Sverige (Ernst 
Brunner). En annan stående program punkt, som m arens öppna hus för 
nordiska turister med föredrag och film om isländsk kultur och natur 
byggdes 1989 ut med en aktuell orientering om isländskt samhällsliv på 
finska och svenska vaije lördag. D et sam nordiska m idsom m arfirandet 
återupptogs och lockade cirka 800 besökare. En mycket stor publik sam la
de också två program med de danska skådespelarna Jesper Langberg och 
G hita Nørby. Av många intresseväckande föredrag kan näm nas den finske 
am bassadören Anders H uldéns berättelse om sin bok ”Finlands kunga- 
äventyr 1918” och Sture Alléns redogörelse för Svenska akadem iens verk
samhet. Akademien gjorde också under året ett studiebesök till Island, 
varvid N ordens Hus besöktes. Särskilda visningar av huset ordnades även 
vid den svenske statsm inistern Ingvar Carlssons besök i maj och den finske 
statsm inistern H arri Holkeris besök i jun i. De nordiska am bassaderna har 
också förlagt ett flertal m ottagningar till N ordens Hus, liksom ett gemen
sam t m öte m ed de nordiska konsulerna i Island.

H öjdpunkten bland 50-talet musikevenemang var hyllningskonserten
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till den danske tonsättaren Vagn Holmboe i december. Vår och höst var 
huset värd för universitetets regelbundet återkom m ande lunchkonserter. 
Från Nordens Hus direktsändes också i den televisionen den isländska 
uttagningstävlingen till det nordiska tv-program m et ” K ontrapunkt” . Ett 
annat sam arrangem ang med den isländska televisionen var en program se
rie och en utställning i anslutning till N ordvisionens 30-årsjubileum.

En särskild tonvikt har lagts på program for barn och ungdom. Bl. a. 
gästade den norska Flam iniateatern huset med den engagerande pjäsen 
” Det var ikke min skyld” . Varje söndag i novem ber ordnades film m atiné
er med nordiska barnfilm er. Särskilda program för barn arrangerades 
också i sam band med en nordisk vandringsutställning med barnboksillu- 
stratörer (som fick en fortsättning i Akureyri), vid llon W iklands utställ
ning med teckningar till Astrid Lindgrens böcker, vid första som m ar
dagen, lucia och jul.

Bland de nordiska konferenserna och kurserna kan särskilt näm nas det 
kulturkritiksym posium  som huset var m edarrangör av i april. Ett stort 
antal ledande nordiska konstnärer och kritiker inom bildkonst, musik, 
teater, film, litteratur, opera och balett deltog, varav ett 20-tal från D an
mark, Finland, Norge och Sverige. En talrik och engagerad publik följde i 
tre dagar det intensiva program m et och symposiet gav också upphov till 
fortsatta debatter N orden runt. U nder som m arm ånaderna var huset b l.a. 
värd för Nordiska m inisterrådets ställföreträdarkom m itté, Nordiske høre- 
skadades sam arbejdskom m itté, Föreningarna Nordens skolsektorsmöte, 
Nordiska språk- och inform ationscentrets tolkkurs, en kurs om isländsk 
kultur för nordiska folkhögskolelärare och ett flertal vänortsbesök. Ett 
uppskattat inslag i som m arprogram m et var också en svam pkurs, som fick 
dubbleras.

Som ett led i husets uppgift att förm edla isländska kulturström ningar till 
övriga N orden bekostade huset ett isländskt litteraturprogram  vid Bergens 
festspel, var m edarrangör av en isländsk kulturvecka i Strängnäs och 
sam ordnade det isländska deltagandet i den nordiska kulturm ässan Bok& 
Bibliotek i Göteborg. U nder året började huset också ge ut ett inform a
tionsblad om isländskt kultur- och samhällsliv, ” Islandskontakt” , för 
spridning i övriga Norden.

På utställningssidan fick året en förnämlig upptakt med vikingautställ- 
ningen ” Vikingar í Jórvik og vesturvegi” . Den genom fördes i gott sam ar
bete med N ationalm uséet, dit också en del av utställningen var förlagd. 
Vikingautställningen pågick i två och en halv m ånad och kom pletterades 
med en rad foredrag av främst brittiska forskare. Mycket uppm ärksam m a
de blev också som m arutställningarna med den isländske konstnären Jo
hann Briems målningar, de svenska konstnärerna Siri D erkert och llon 
W ikland och foajéutställningen ” Jord ur havet” , producerad tillsam m ans 
med N aturhistoriska muséet och senare visad i staten W ashington i USA. 1 
höstens utställningsprogram ingick bl. a. det isländska grafiksällskapets 20- 
årsutställning.
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Bibliotekets utlåning under året uppgick till 21 564 böcker och andra 
skrifter, 1 589 skivor och noter och 2298 grafiska verk. Biblioteket ordna
de under året ett flertal specialutställningar i anslutning till program verk
samheten. Cafeterians om sättning uppgick till 12,9 m iljoner ISK.

Internt har en större om disponering av husets lokaler skett i sam band 
med att direktörsbostaden byggts om till kontor. En ny tjänstebostad har 
hyrts åt direktören, bekostad av de hyresintäkter huset erhåller från För
eningen N orden och Islands U niversitet, som fått ökade utrym m en i huset 
efter ombyggnaden.

4. Beslut

Styrelsen för Nordens Hus i Reykjavik överläm nar härm ed verksam
hetsberättelsen för år 1989.

Håkon Randal 
Ordförande

Lars-Åke Engblom  
Direktör
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Teater och Dans i Norden

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress

Teater og Dans i Norden
Vesterbrogade 26, 3
D K -1620 København V

Indledning

1989 har været et forandringens år i det nordiske sam arbejde på scene
kunstens område. Den tidligere Nordisk Teaterkom ité blev pr. 1.1.1989 
om dannet til Nordisk Teater- og Dansekom ité. Både i teaterfeltet og i 
dansefeltet var der stærk uro over beslutningen om at lægge om råderne 
sammen. Bekymringen var ikke m indre inden for am atørteaterom rådet og 
inden for folkedans-sektoren. For alle disse om råder gælder, at man enten 
allerede har etableret eller har udfoldet bestræbelser på at etablere selv
stændige institutionelle ram m er på nordisk plan. De økonomiske ressour
cer var i forvejen så begrænsede for alle parter, at en ængstelse for, at 
allerede opnåede tilskud skulle bortfalde eller blive reducerede, m åtte 
forekomme berettiget.

Statutterne for Nordisk Teater- og Dansekom ité er nu vedtaget, og 
denne rapport vil ikke beskæftige sig med de problem er, der var i tiden op 
til statutternes vedtagelse. Den vil snarere forsøge at belyse, hvordan m an i 
praksis har arbejdet under de nye betingelser.

Samarbejde

Nordisk Teater- og Dansekom ité, dets medlem m er, suppleanter og per
sonale, har under de nye ram m er bestræbt sig på at skabe et frugtbart 
sam arbejdsklim a, og det er opnået i betydelig grad. M an har lyttet til 
hinanden, og man har diskuteret og vedtaget fremtidige projekter a f  fælles 
interesse.

Men det må understreges, at det tidsmæssigt/arbejdsmæssigt er umuligt 
at nå til bunds i alle delom råder. D ette har sammenlægningen også indebå
ret.

Forsøger man at fange alle fugle, ender m an som bekendt ofte med slet 
ikke at fange nogen.
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H vordan skulle m an f. eks. seriøst kunne dække det m usikdram atiske 
om råde inden for de afstukne økonomiske og organisatoriske ram m er? Et 
givet opera-gæstespil ville sluge det samlede årsbudget på kom iteens gæste
spils-konto.

Ved årets afslutning var der endnu ikke fundet nogen løsning på proble
m et om kring Nordlek, som indirekte har fået repræsentation i Nordisk 
Teater- og Dansekomité. Sagspapirer har i rigelig mængde flydt til og fra 
Nordisk M inisterråds sekretariat og em bedsm andskom ité, så spørgsmålet 
vil ikke blive berørt igen i denne rapport. Det må blot endnu en gang 
understreges, at en løsning på problem et må fremskyndes mest muligt, idet 
det i perioden har kostet mange diskussioner og har sat det gode sam ar
bejdsklim a på prøve.

Organisatorisk

Enhver forandring i en institution giver organisatoriske vanskeligheder. 
Således også i den foreliggende situation. Problem erne er im idlertid  blevet 
løst i den rækkefølge, de er opstået.

Sekretariatet søger afbøde virkningerne a f  den store sammenlægning ved 
at sende m ere om fattende inform ationsm ateriale ud til kom iteens m ed
lem m er og suppleanter. Sekretariat og kom ité finder det ikke økonomisk 
ansvarligt at afholde mere end 2 kom ité-m øder pr. år.

Det største ledelsesmæssige og organisatoriske problem ligger derfor i, at 
komiteen med dens nuværende størrelse og sammensætning (som forud
set) har bevæget sig længere væk fra det daglige arbejde end før. D er ligger 
ikke heri nogen form for kritik a f  kom iteens medlem m er, m en det er 
beklageligt, netop fordi kom iteens m edlem m er nu som før er de faglige og 
kunstneriske ressource-personer, som institutionen bygger sin virksomhed 
på.

For at afbøde virkningerne a f  dette har komiteen etableret et forret
ningsudvalg, som ifølge kom iteens forretningsorden er ansvarlig for kom i
teens arbejde imellem kom itém ødem e. Forretningsudvalget består af 
kom iteens form and, næstform and og generalsekretær. Arbejdet i forret
ningsudvalget forløber tilfredsstillende. Forretningsudvalget kan i løbende 
sager træffe afgørelse i forhold til gæstespilstøtte efter høring hos kom i
teens medlemmer.

Kompetenceforhold og især arbejdsmæssige forhold for sekretariatets 
ansatte er forandret. Som følge a f  forandringerne ligger der i den ledelses
mæssige praksis — hvad enten m an m åtte finde det rigtigt eller ej — større 
kom petence og ansvar hos komiteens generalsekretær og i kom iteens sek
retariat end tidligere. Personsam m ensætningen og den gode kemi mellem 
sekretariat og kom ité har bevirket, at dette ikke har ført til nogle modsæt
ninger.

På det arbejdsmæssige plan m å det desværre konstateres, at sekretariatet
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i København endnu ikke har opnået Nordisk M inisterråds tilslutning til 
ansættelse a f  en ekstra person (evt. på halv tid) til at afbøde nogle af 
virkningerne a f  det forøgede arbejdspres. Komiteen finder denne form for 
personalepolitik højst særpræget.

Sekretariatet har fået ekstra-hjælp i form a f  tim elønnet kontorarbejde, 
men spørgsmålet er, hvor meget der i det lange løb er sparet ad denne vej.

Økonomi

Med de nye sta tu tter har Nordisk M inisterråd — formentlig mod sin 
hensigt — bremset tidligere forsøg på at form indske papirarbejdet og 
formindske antallet a f  m øder og rejser for overhovedet at drive virksom he
den. Alligevel er det lykkedes for kom iteens sekretariat ved yderligere 
opstram ning at fastholde det samlede budget for adm inistration.

Regnskabet for 1989, som tidligere på foråret er aflagt i revideret stand 
over for Nordisk M inisterråd, redegør nærm ere for disse forhold. Vi skal 
henvise hertil. Regnskabet udviser desværre et underskud efter renter på 
DKK 87029. De kaotiske forhold om kring omlægning a f  komiteen er 
hovedårsagen til denne fejl-budgettering.

Den økonomiske styring af komiteens sem inarer og videreuddannelses- 
projekter kan forbedres. Ofte sker der forandringer i sidste m inut, idet 
planlægningen inden for branchen er præget af skiftende ” sidste øjebliks 
beslutninger” . For 1990 er der taget højde for dette — bl. a. ved at fastsætte 
et ekstra rådighedsbeløb til uforudsete udgifter. Vekselvirkningen mellem 
udgifter til sem inarer og gæstespil gør, at et sådant rådighedsbeløb, såfremt 
det ikke m åtte komme til anvendelse inden for kom iteens sem inarievirk- 
somhed, hurtigt kan overføres til gæstespilbudgettet.

Relancering af Nordisk Teater- og Dansekomité

Pr. 31.12.1989 relanceredes institutionen ”Nordisk Teater- og D anseko
m ité” under det nye navn "Teater og Dans i Norden". Relanceringen 
indebar nyt logo, nyt brevpapir og en forbedret kom m unikation og 
udadvendt PR-virksom hed. Der skrives flere artikler og reportage-mate- 
riale end før, og kendskabet til kom iteens virksom hed er bredt betydeligt 
ud, også i D anm ark, hvor dets sekretariat er placeret.

1 forbindelse med relanceringen er det komiteens indtryk, at ”Teater og 
Dans i N orden” har fået et professionelt og m oderne image.

Komiteen vil gerne påpege, at den finder det særdeles uhensigtsmæssigt, 
at Nordisk M inisterråds sekretariat i et par a f  sine publikationer ganske 
enkelt ikke nævner Nordisk Teater- og Dansekom ité. End ikke i afsnittet 
” K ultur og m edier” i publikationen ” Det nordiska sam arbetet” for 1989 — 
90 nævnes Nordisk Teater- og Dansekom ité. I publikationen ”Trykt og 
udgivet” 1989 står på side 44 nævnt alene ” Nordisk Teaterunion” — en
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udm ærket privat organisation, som ellers intet har med Nordisk M inister
råd at gøre. Eksemplerne beror ganske givet på misforståelser, men det er 
meget beklageligt.

Kom iteen har ved tidligere lejligheder opfordret til et tæ ttere sam arbej
de med Nordisk M inisterråds inform ationsafdeling. Opfordringen skal 
lyde igen.

Stanislavskij-seminar 1 9 .-2 6 . marts 1989

I påskeugen 1989 gennemførte Nordisk Teater- og Dansekom ité et se
m inar i Leningrad under ledelse a f  den sovjetiske instruktør Lev Dodin. 
Seminaret havde været længe undervejs, bl. a. takket være den noget lang
sommelige forretningsgang i USSR.

Sem inaret henvendte sig til nordiske skuespillere og instruktører (regis
sörer). Det fandt sted på Lev D odin’s ” Lille Dram atiske Teater” i Lenin
grad, og et særdeles frugtbart møde mellem sem inarets nordiske deltagere 
og teatrets kunstnere udvikledes i ugens løb.

Sem inardeltagem e fik foredrag om Stanislavskij, overværede teatrets 
internationalt anerkendte forestillinger og deltog i en overordentlig vellyk
ket skuespiller-workshop på tværs a f  alle sprog- og kulturbarrierer.

Seminaret var en dristig satsning, derfor er det en glæde at kunne se 
tilbage på dets heldige gennemførelse. Generelt har sem inaret også inspire
ret de nordiske lande på nationalt plan, både i det praktiske arbejde i 
landenes uddannelses-systemer, og i forhold til oplysningsvirksomhed i 
tidsskrifter.

Der var 52 deltagere i sem inaret, herunder også en kreds a f  pædagoger 
fra nordiske teaterskoler.

N O T T  89, København den 28. m a j- 2 .  ju n i 1989

Nordisk Teater- og Dansekom ité bidrog i økonomisk og arbejdsmæssig 
forstand i stort omfang med tilrettelæggelse og gennemførelse a f  de danske 
teaterteknikeres N O TT 89, (Nordisk Teaterteknikertræf 1989).

N OTT har tidligere været afholdt i Stockholm 1983, og i Geilo (Norge) 
1986.

Arrangementet er helt enestående derved, at det sam ler alle faggrupper 
”bag scenen” i det nordiske teaterliv. Inden for disse om råder eksisterer 
der ofte ingen grunduddannelse — og efterspørgslen efter videreuddannel
ses-kurser er derfor stor.

N OTT 89 blev et meget vellykket arrangement.
D er var sem inarer, foredrag, rundvisning på københavnske teatre, stor 

udstillingsmesse i Forum , gæstespil fra Finland og Sverige, og der var også 
studiekredse med mulighed for at gå i dybden med enkelte spørgsmål.

Der deltog op til 1 500 teaterteknikere, lysteknikere, lydfolk, skræddere 
og kostum ierer, PR-folk, producenter, værkstedsfolk, scenearbejdere, etc.
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”Röster i Norden", Vadstena (Sverige), den 1 3 .-2 2 . ju n i 1989

Nordisk Teater- og Dansekom ité sam arbejder med N OM US om udvik
lingen af ny m usikdram atik. I 1987 blev der afholdt et sem inar på Kroge- 
rup Højskole, hvor en lang række kunstnere fra det m usikdram atiske 
om råde var inviteret: librettister, kom ponister, skuespillere, sangere, in
struktører (regissörer), scenografer, m. v.

” Röster i N orden” var det andet sem inar i rækken a f  tre planlagte. 
Denne gang henvendte m an sig til skuespillere og sangere — og formede et 
indhold, der kunne dygtiggøre begge kategorier i anvendelse a f  stem m en i 
scenisk/dram atisk brug.

U nder sem inaret arbejdede m an med fragm enter a f  nulevende nordiske 
kom ponister, Jukka Linkola (SF), Arne Mellnäs (S), Rolf-Inge Godøy (N) 
og Peter Bengtsson (S). De fleste a f  kom ponisterne deltog selv i arbejdet, 
som for øvrigt blev ledet a f  de bedste og mest kendte stemme-pædagoger, 
instruktører og repetitører i Norden. Som gæstepædagog deltog Oren 
Brown fra USA. Michael Bawtree (tidl. BANF-centret i Canada) bidrog 
med et foredrag om udvikling af ny m usikdram atik, og den svenske jazz
pianist og arrangør Jan  W allgren holdt workshop. Ikke m indst sam arbej
det mellem de tilstedeværende pædagoger var vellykket, men der opstod 
også en usædvanlig kreativ kemi deltagere og lærere imellem.

I kølvandet på sem inaret har mange holdt kontakten vedlige. M usiktea
ter-projekter er blevet igangsat — enten på nationalt plan eller som fælles- 
nordiske projekter. Selv de mest garvede og historisk bedst bevandrede 
” nordister” blandt deltagerne udtrykker, at de næppe tidligere i det nordi
ske kultur-sam arbejde har været med til noget så vellykket.

Der deltog 53 skuespillere, sangere og pædagoger i sem inaret.

Sem inar om sjamanisme, Island 23, —30. ju n i 1989

For at finde tilbage til teatrets rødder og til de m yter og fortællinger, der 
ligger til grund også for m oderne scenekunst, besluttede (daværende) N or
disk Teaterkom ité at gennemføre et sem inar om sjamanisme.

Seminaret blev gennem ført i juni 1989 ved den magiske Snæfellsjökull i 
Island og var en kom bination a f  foredrag, film, diskussioner og fælles 
stærke og sære oplevelser i det historiske og smukke landskab. Indholds
mæssigt blev der taget udgangspunkt i inuit-folkenes og indianernes trad i
tioner — sjam anens samspil med sin stam m e (stam m ens m edicinm and, 
troldm and, åndelige leder) som udtryk for en forløber for skuespilleren. 
Hvilket åndelige kræfter og ressourcer er der gemt i det m oderne m enne
ske? Bl.a. disse spørgsmål blev berørt på sem inaret.

Seminaret blev ledet a f  b l.a . R olf G ilberg fra N ationalm useet i Køben
havn, Stig Thom sohn fra forlaget ” Fenris” i Århus, og Þórunn Sigurðar- 
dóttir, instruktør og dram atiker fra Island.

Seminaret blev en stor oplevelse for deltagerne, og ånden fra Island lever 
videre i Nordisk Teater- og D ansekom ite’s fortsatte kursusplanlægning,
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bl. a. i forhold til det store træ f i jun i 1990 om  ” Myter, symboler og ritualer 
i nordisk kultur” .

D er deltog 51 i seminaret. De fleste, der deltog i sem inaret, var skuespil
lere. Det blev diskuteret, om det var muligt i et senere forløb at gøre flere 
instruktører (regissörer) og teaterchefer interesserede i emnet.

Nordiske Teaterlederdage, 7 .- 9 .  december 1989

Nordisk Teaterlederråd afholdt i sam arbejde med Teatrarnas Riksför
bund i Sverige og N ordisk Teater- og D ansekom ité et stort træ f for teater
ledere på alle niveauer, (teaterchefer, bestyrelsesmedlem mer, produktions
chefer, m. v.). Sem inaret fandt sted på Stockholms Stadsteater og var i sin 
form en blanding a f  paneldiskussioner, sem inarer og besøg på teatre.

På et så stort træ f er det altid begrænset, hvor meget m an når at komme i 
dybden med de enkelte em ner. Måske var der også på ”N ordiske Teaterle
derdage” sat for mange program punkter af.

N år dette er sagt må det alligevel understreges, at sem inaret var godt. 
Mange gode oplæg blev hørt, også fra teaterledere fra udlandet, bl. a. USSR 
og Frankrig. Nordiske teaterchefer stod for tilrettelæggelse af en form id
dag, hvor det nordiske institutions-m iljø blev gennemgået. D et vil være 
forkert at nævne navnene på nogle deltagere/foredragsholdere frem for 
andre. Mange teaterchefer og instruktører (regissörer) fra de nordiske 
teaterinstitutioner var til stede, og det var en særlig glæde for deltagerne, at 
Islands præsident Vigdis F innbógadóttir deltog aktivt i hele seminaret.

Sem inar fo r  nordiske instruktører (regissörer), Sundvollen (Norge) den 
1 4 .-2 0 . december 1989

Den svensk forfatter P. C. Jersild, den danske videnskabsm and og 
journalist Tor N ørretranders, den svenske kom ponist Hans Gefors, den 
finske dram aturg og dram atiker Juha Siltanen og den internationalt be
røm te finske koreograf Jorm a U otinen var nogle a f  de frem trædende 
nordiske kunstnere og videnskabsm ænd, som formede indholdet i Nordisk 
Teater- og D ansekom ite’s sem inar for instruktører (regissörer) i Norden.

Hensigten med sem inaret var — gennem foredrag og diskussion — at 
hente inspiration til teatret fra andre grene a f  kulturlivet, (fra litteraturen, 
fra musikken, fra dansen, fra den bildende kunst, osv.)

Desuden var det et forsøg på at diskutere kunstens rolle i forhold til 
videnskabelig erkendelse i m oderne tid.

På forhånd var der ikke den store interesse blandt nordiske instruktører, 
m en sem inaret blev yderst vellykket, mest på grund af de mange gode 
foredragsholdere. Seminaret er tænkt som det første i en række a f  sem ina
rer for nordiske instruktører (regissörer). Den videre planlægning vil af
hænge a f  den faktiske interesse blandt instruktørerne (regissöreme) for at 
deltage i sem inarer på nordisk plan.

I sem inaret deltog 38 instruktører (regissörer) og foredragsholdere. N or
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disk Teater- og Dansekom ité var på sem inaret vært for 2 unge instruktører 
fra Estland.

Gæstespil

I Nordisk Teater- og Dansekom ités sta tu tter indgår økonom isk støtte til 
nordiske gæstespil som uforandret aktivitet. På vedlagte bilag fremgår 
hvilke ansøgninger der har været behandlet og hvilke projekter, som har 
fået økonomisk tilskud.

Det vil bemærkes, at det samlede ansøgte beløb svarer til DKK
4 174254,00 og det mulige bevilgede beløb svarer til DKK 1 505087,00.

Samarbejde m ed Nordisk Kulturfond

Nordisk Teater- og Dansekom ité har i 1989 haft et godt sam arbejde med 
Nordisk Kulturfond. På sekretariatsmæssig plan er der løbende kontakt og 
udveksling a f  synspunkter. Nordisk K ulturfond sender nu rutinemæssigt 
ansøgninger, der handler om teater- og danseom rådet, til høring i Nordisk 
Teater- og Dansekom ité. Fondet følger i vid udstrækning komiteens anvis
ninger.

Det har også været muligt -  i enkelte tilfælde -  at slå m idler fra 
Nordisk K ulturfond og Nordisk Teater- og Dansekom ité sammen til ét og 
samme projekt.

Nordisk Teater- og Dansekom ité vil gerne benytte lejligheden til at 
takke for dette udmærkede samarbejde.

Farøerne

Nordisk Teater- og D ansekom ité har ved to  lejligheder i 1989 besøgt 
Færøerne for at give økonom isk og kulturpolitisk støtte til teatervirksom 
heden hér. Et særdeles frugtbart sam arbejde er indledt, både med am atør
teatrenes organisation og med de kræfter, der forsøger at etablere et profes
sionelt teater. Med politikere og em bedsm ænd i Tórshavn er der også 
knyttet kontakt. Et godt sam arbejde med N ordens Hus i Færøerne er 
påbegyndt, b l.a . er man løbende i kontakt med hinanden i forhold til 
teater-gæstespil, og ved et par lejligheder har de to institu tioner (Nordens 
Hus og Nordisk Teater- og Dansekom ité) kastet økonomiske ressourcer 
ind i fælles projekter.

Komiteen overvejer at gøre en lignende indsats over for G rønland og 
Åland. Et gæstespil med Strindbergs ” Frk. Ju lie” i en færøsk opsætning 
gæstespiller for kom iteens m idler på Åland i april 1990.

Afslutning

1989 har været et begivenhedsrigt år — også på den europæiske arena i 
sin helhed. På ganske kort tid  er forhold i Ø steuropa forandret så radikalt, 
som ingen kunne have forudset. Det økonomiske, politiske og — efter vor
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opfattelse — ikke m indst det kulturelle sam arbejde i N orden har ikke af 
den grund m istet sin betydning. Heller ikke i lyset a f  enkelte landes ønske 
om at styrke EF til fordel fra andre sam arbejdsform er de europæiske lande 
imellem.

N etop socialt og kulturelt har N orden en stor autoritet ude i verden. 
Denne autoritet er et resultat a f  fælles historiske, samfundsmæssige og 
kulturelle erfaringer. M an fristes til at konkludere, at det nordiske sam ar
bejde — i alle dets forskelligartede grene — er m ere betydningsfuldt nu end 
i mange år.

At bevare hovedet koldt i den nuværende situation er at undersøge det 
nye og lede efter den rigtige m åde at sam arbejde på nationalt og in ternatio
nalt -  kort sagt at reagere med den fornødne m odenhed, som situationen 
kræver.

Nordisk Teater- og Dansekom ité ser også sit arbejde i dette perspektiv.

København, den 30. april 1990

På kom iteens vegne

Anders Ahnfelt-Rønne  
Generalsekretær
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58758 — Teaterskolefestival, Tammerfors/Finland

Ansøgt beløb: DKK 200000,00
Gæstespil fra samtlige teaterskoler i Norden.
Bevilget DKK 200000,00. K om item øde 11.2.89.

58779 — Åbo Svenska Teater, F inland  

Ansøgt beløb: DKK 135000,00 
Periode Foråret 89
Gæstespil på Södra Teatern, Stockholm med forestillingerne ”Vid grän
sen” — ” Pariserliv” — ” M adelaine i m aj” og et Vysotskij-program. 
Bevilget DKK 50000,00. Kom ite/FU møde 12.2.89.

58780 -  N yt Dansk Danseteater, København 

Se 1990

58 781 -  Pieni Suom i, Helsingfors 

Ansøgt beløb: DKK 263040,00 
6 forestillinger 10.1, —18.1.89
Gæstespil på Uppsala stadsteater med forestillingen ”Tiikerin vaijo” . 
Bevilget DKK 78000,00. Kom item øde 8.10.88.

58782 -  se 1988

58 783 -  N O T T 89, København 

Ansøgt beløb: DKK 100000,00 
Periode 2 8 .5 .-2 .6 .8 9
Gæstespil i forbindelse med N O TT 89. ” V aktm ästare N ikitas Teater” , 
Lilla Teatern, Helsingfors og ” På vinst och förlust” , Tyst Teatern, Rikstea
tern, Sverige.
Bevilget DKK 100000,00. K om item øde 11.2.89.

58 784 — Raatikko, F inland  

Ansøgt beløb: DKK 15000,00 
Periode 10,— 12.3.89
Gæstespil i Gävle Teater Forening 10.— 12.3. med 6 forestillinger. 
Bevilget, men gæstespillet blev ikke gennemført. FU møde 12.2.89.

BILAGA

Gæstespilsansøgninger 1989
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58785 — Tove U. Johansson, Århus /København 

Ansøgt beløb: DKK 14000,00
Ansøgning om støtte til gæstespil i Århus med forestillingen ”Taket” .
Ikke bevilget. K om ite/FU  mødet 12.2.89.

58785 -  se 1988

58786 -  Petrusjka Teater, Norge 

Ansøgt beløb: DKK 34 613,00 
Periode 13.— 18.5. og 19. —22.5.89 
Gæstespil til Sverige, Västerbotten og i Wasa.
Bevilget DKK 30000,00. K om ite/FU  mødet 12.2.89.

58 787 — Friteatern, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK 56000,00 
Periode 2 7 .3 .-3 .4 .8 9
Gæstespil hos Åbo Svenske Teater med voksenforestillingen ” Nån jäkla 
ordning” men vil desuden spille to m indre produktione.
Ikke bevilget. K om ite/FU  mødet 12.2.89.

58788 -  Teaterværkstedet Den Blå Hest, Århus/D anm ark  
Ansøgt beløb: DKK 72 600,00
Periode 7 .— 19.6.89
Ansøgning om støtte til turne med forestillingen ” En dukkes erindringer” i 
Norden. Black Box, Oslo, F rølunda Kulturhus og Teater 9, Sverige. 
Bevilget DKK 70000,00. K om ite/FU  møde 12.2.89.

58789 — Per Jonsson Dance Company, Stockholm  

Ansøgt beløb: DKK 33 600.00
Periode februar og m arts 89
Turne til Det norske Teatret (Høvikoddens K unstsentrum  Oslo, HYY 
Koultturri Keskus, Helsingfors og København.
Ikke bevilget. Projektet har modtaget støtte fra Nordisk Kulturfond. Ko
m ite/FU  mødet 12.2.89.

58790 — Teater Ordalek, Bertil Lundén, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK 21 670,00
Periode april 89
Gæstespil på Det norske Teater med forestillingerne Moliéres ” M isantro
pen” og ” Puh och de nya” .
Ikke bevilget. K om ite/FU  mødet 12.2.89.
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58791 — Det Norsk-Hispanoamerikanske Verkstedsteater, Norge 

Ansøgt beløb: DKK 125000,00
Ansøgningen er om produktionsstøtte for 89.
Ikke bevilget. K om ite/FU  møde 12.2.89.

58792 -  Teatercentrum i Danmark  

Ansøgt beløb: DKK 75000,00 
Periode 9 .-1 2 .4 .8 9
1 forbindelse med Børneteaterfestivalen 89 i Odsherred.
Gæstespil med M usikteatergruppen Oktober, Sverige med forestillingen 
” Lysende udsigter” .
Bevilget DKK 75000,00. K om ite/FU  møde 12.2.89.

58793 -  Lis Randi Sørensen, Danmark 

Ansøgt beløb: DKK 6 986,00 
Periode prim o septem ber 89
Rejse og opholdsudgifter i forbindelse med Juni Dahrs forestilling ” Joan 
o f Arc” , der skal turnere Århus, Odense, K øbenhavn og Lund. (Sverige). 
Bevilget DKK 7000,00. K om ite/FU  møde 12.2.89.

58794 — Unga Klara, Stockholm  

Ansøgt beløb: DKK 91 200,00 
Periode 31.5. —2.6. 89
ITI Teaterfestival, Helsingfors til gennemførelse a f  gæstespil med forestil
lingen ” 1 lusthuset” , i Suzanne Ostens regi, (Unga Klara, Stockholm). 
Bevilget DKK 65000,00. K om ite/FU  møde 12.2.89.

58795 — Läns teatern i Örebro, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK 215 000,00 
Periode m aj/juni 89
Turne med forestillingen ” Et D ukkehjem ” til Det norske Teatret, Oslo. 
Turneen aflyst.

58796 — Jordcirkus, Stockholm  

Ansøgt beløb: DKK 50 780 
Periode 16. til 25.6.89
Gæstespil til Festspillene i Nordnorge, H arstad, med forestillingen ”T jä
nare Spöke” .
Bevilget DKK 51 000,00. K om ite/FU  mødet 12.2.89.
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58797  — Det Lille Teater, København 

Ansøgt beløb: D K K  22 768,00 
Periode 16 .10 -30 .1 .90
G æsteinstruktion på Det Lille Teater a f  instruktøren Staffan W esterberg til 
forestillingen ”Dykkeren” .
Bevilget DKK 23000,00. K om ite/FU  mødet 12.2.89.

58798 -  Dansegruppen D IG T -  Dans i Guds tjänst, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK  32 645,00
Periode 28. til 31.7.89
Gæstespil i forbindelse med Olavdagene i Trondheim  med forestillingen 
” Livsfarligt at luta sig u t” .
Bevilget DKK 32000,00. FU møde 6.4.89.

58799 — Sam m enslutningen a f  scenografer 

Ansøgt beløb: D KK 32 500,00
Periode — i forbindelse med N O TT 89
Ansøgning om rejsestøtte til deltagelse i N O TT 89 for scenografer fra 
Norden.
Ikke bevilget. FU m ødet 6.4.89.

58800 — Husets Teater, København 

Ansøgt beløb: DKK 28000,00 
Periode 20.4. til 23.4.89
Gæstespil med Ibsens ”G engangerne” på Teatret ved Torshov, Oslo. 
Bevilget D K K  28000,00. FU m ødet 6.4.89.

58801 — Flaminiateatret, Sandefjord/Norge 

Ansøgt beløb: DKK ca. 16000,00 
Periode 6. til 11.5.89
Gæstespil i Island med forestillingen ” Det var ikke min skyld” . Forestil
lingen skal spilles i Nordens Hus, Reykjavik.
Bevilget DKK 16000,00. FU  m ødet 6.4.89.

58802 — Pantomimgruppen Teater M inim al, Å land  

Ansøgt beløb: D K K  4050,00
Periode 15 .3 .-15 .5 .89
Forestillingen er et sam arbejde mellem M inim al og den danske skuespiller 
M ette Bøtker og landskabskunstner Jonna Kevin.
Ikke bevilget. FU mødet 6.4.89.
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58803 -  Oslo Internationale Teater 

Ansøgt beløb: DKK 128 500,00 
Periode septem ber 89
Gæstespil i forbindelse m ed ”Gøglerne kom m er” med Niels Aslak Valke- 
paa, Dalvadis, Lars P irak og Sampo Teatret.
Ikke bevilget. FU m ødet 6.4.89.

58804 — Oslo Internationale Teater 

Ansøgt beløb: D K K  24700,00 
Periode 1 2 .-2 4 .9 .8 9
Gæstespil med forestillingen ” Sort plastik” fra Svalegangen, Århus.
I forbindelse med ” Gøglerne kom m er” .
Bevilget D K K  24 700,00. FU mødet 6.4.89.

58805 -  Juni D ahr/Lis Randi Sørensen, Norge 

Ansøgt beløb: DKK 11 640,00
Periode septem ber 89
Gæstespil m ed forestillingen ” Joan of Arc” til Lilla Teatem , Helsingfors. 
Bevilget DKK 11 640,00. FU m ødet 6.4.89.

58806 — Teatret Bouffons, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK 39400,00 
Periode 2. —8.10.89
Gæstespil til Åbo Svenska Teater og Helsingfors Svenska Teater med 
forestillingen ” F ränder” .
Ikke bevilget. FU m ødet 21.5.89.

58807 — Totalteatret, Tromsø/Norge 

Ansøgt beløb: D K K  25 500,00 
Periode 1.9, —5.9.89
Gæstespil på Århus Festuge med forestillingen ” D raug” .
Ikke bevilget. FU m ødet 21.5.89.

58808 — Totalteatret, Tromsø/Norge 

Ansøgt beløb: D KK 48.500,00 
Periode 6 .9 .-1 2 .9 .8 9
Gæstespil med forestillingen ”D raug” til Stockholm ”Jordcirkus” .
Ikke bevilget. FU m øde 21.5.89.

58809 — Totalteatret, Tromsø/Norge 

Ansøgt beløb: D K K  91.800,00 
Periode 2 3 .8 .-3 1 .8 .8 9
Gæstespil med forestillingen ” Draug” til Færøerne.
Bevilget op til DKK 65.000,00. FU m ødet 21.5.89.



2196 C 12/k:22: Bilaga

58810 — Totalteatret, Tromsø/Norge 

Ansøgt beløb: DKK 33.900,00 
Periode 15 .9 .-20 .9 .89
Gæstespil med forestillingen ” D raug” til Oslo Internationale Festival. 
Ikke bevilget. FU mødet 21.5.89.

58811 — Bergen internationale festival, Norge 

Ansøgt beløb: 36.400,00
Periode 1 0 .-1 5 .9 .8 9
Ansøgning om gæstespil med forestillingen ” Rewind Sound” med Rem ote 
Control Production.
Ikke bevilget. FU  møde 21.5.89.

58812 — M aria Lexa, Århus/D anm ark  

Ansøgt beløb: DKK. 5.612,00 
Periode 6 .— 30.7.89
Gæstespil med forestillingen ” Kaleidoscope” hos G renland Friteater og 
Norwegian Theatre Laboratory, Porsgrunn.
Bevilget D K K  5.600,00. FU  m øde 21.5.89.

58813 — Sam po Teatret, Tromsø/Norge 

Ansøgt beløb: DKK 38.750,00 
Periode 11.—19.9.89
Gæstespil m ed forestillingen ” V argbruden” hos Jordcirkus, Stockholm. 
Bevilget op til DKK 30.000,00. FU m øde 21.5.89.

58814 — Kansantanssi- ja  m usiikiyrhm ä Katrilli, F inland  

Ansøgt beløb: DKK 106.180,00
Periode 3 1 .5 .-4 .6 .8 9
Danse- og m usikteaterforestilling til Bergen Internationale Folk Dance 
Festival.
Ikke bevilget. Se projekt nr. 58818. FU  m øde 21.5.89.

58815 — Nationalteatret, R eykjavik/Island  

Ansøgt beløb: DKK 24.300,00
Periode 5.6. — 10.6.89
Gæstespil med Laura Joensens forestilling ”Logi, logi eldur m io” .
Bevilget D K K  25.000,00. FU  m øde 21.5.89.

58816 — Ibseniana Grimstad, Norge 

Ansøgt beløb: DKK 4.180,00 
Periode 26.8.89.
Et gæstebesøg a f  den danske instruktør Sam Besekow, der skal vise sin 
forestilling ”m it arbejde og forhold til H enrik Ibsen” .
Ikke bevilget. FU m øde 21.5.89
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58817 ”Ä lskaren’’, V/O leAnders Tandberg, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK 43.815,00
Periode 8 , -  10.6.89.
Gæstespil med forestillingen ”Älskaren” a f  Harold P inter på Black Box, 
Oslo.
Ikke bevilget. FU m ødet 21.5.89.

58818 — Folkedansegildet i Bergen, Norge 

Ansøgt beløb: DKK, 15.675,00
Periode 3 1 .5 .-3 .6 .8 9 .
Det er en ansøgning om gæstespil med folkem usikdansegruppen 
KATR1LL1 fra Helsingfors,
Bevilget o p til l DKK 16.500,00. FU mødet 21.5.89.

58819 -  Peter Steen/Jessie Kristensen, Købehavn 

Ansøgt beløb: DKK 33.985,00
Periode novem ber 89.
Der søges om Peter Steens rejse og dagpenge i forbindelse med en opsæt
ning a f  M ärta Tikkanens bog ”Århundredets kærlighedshistorie” .
Bevilget DKK 30.000,00. FU mødet 21.5.89.

58820 — Kristian Black, Færøerne 

Ansøgt beløb: DKK 119.300,00 
Periode septem ber 89
En opsætning med den Islandske Ballet af forestillingen ”de fire tå rne” . 
Forestillingen sættes op på Færøerne.
Bevilget DKK 50.000,00. FU mødet 9.8.89.

59821 — Tammerfors Arbejderteater, Finland  

Ansøgt beløb: DKK 27.800,00
Periode 28 .5— 1.6.89
Det er en gæstevisit med musikforestillingen ” Kalle Altosen” til Oskartea- 
tret i Stockholm.
Ikke bevilget. FU mødet 21.5.89.

59822 -  1TIfestival, Helsingfors

Skriftligt redegørelse fo r  underskud på DKK 277.000,00  
Periode 28.5. — 3.6.89
Det er en ansøkning/anm odning fra ITI om yderligere støtte til gennemfø
relse a f  gæstespil med Unga Klaras forestilling ” 1 lusthuset” .
Vi har givet tidligere DKK 65.000,00. Dengang blev der icke søgt om 
hotel, men kun om rejse-, transport- og dagtraktem enter.
Bevilget max. DKK 29.000,00. Se iøvrigt 58794. FU mødet 21.5.89.
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58823 — Stockholms Stadsteater, Sverige

Ansøgt beløb: DKK 45.000,00, rettet til DKK 24.300,00 
Periode 12. og 13.8.89
” Lorca” ved Stockholms Stadsteater -  et sam arbejdsprojekt mellem Tea
terhögskolan i Stockholm og D ram atiska Institutet til Teaterskolefestiva
len i Tammerfors.
Bevilget inden for ram m erne af tilskud til Tam merforsfestivalen efter 
forhandling, se projekt nr. 58758. FU mødet 9.8.89.

58824 — Viirus, Helsingfors 

Ansøgt beløb: DKK 121.000,00 
Periode 14. og 15.10.89
Turne med forestillingen ” M om o” i Sverige. Arrangør: Svenska Riks
teatern.
Bevilget DKK 80.000,00. K om item øde 2 .-4 .9 .8 9 .

58825 — UNIMA Norsk Dukketeaterforening  

Ansøgt beløb: DKK 118.100,00
Periode 9 .-1 2 .1 1 .8 9
Ansøgningen erstattes af projekt nr. 58828 — 58831 —58833.

58826 — Od in Teatret, Holstebro/Danmark 

Se 1990.

58827 -  Norrlandsoperan, Umeå/Sverige 

Se 1990.

58528 -  Marionetteatern, Stockholm  

Ansøgt beløb: DKK 42.075,00 
Periode 9, — 12.11.89
Gæstespil med forestillingerne ” Don Q uijote” og ” Den lille prinsen” til 
UNIM A, Norsk D ukketeaterforening ved M ona Wiig. Se projekt nr. 
58825.
Bevilget DKK 39.000,00. FU mødet 9.8.89.

58829 — Århus festuge, Århus/D anm ark  

Ansøgt beløb: DKK 100.000,00 
Periode 9. og 10.9.89.
I forbindelse med Århus Festuge søges der om støtte til gæstespil med 
forestillingen ” M arkisinnan de Sade” fra D ram aten, Stockholm 
Bevilget DKK 45.000,00. FU mødet 9.8.89.
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58830 -  Kalejdoskop/M aria Fridh, Stockholm  

Ansøgt beløb: DKK 27.910,00
Periode: 11 .-13 .10 .89
Gæstespil med forestillingen ” Hon kräver upprättelse” til Husets Teater i 
København.
Ikke bevilget. FU m ødet 9.8.89.

58831 -  Gröna Äpplet, Helsingfors 

Ansøgt beløb: DKK 28.800,00 
Periode 9 ,-1 2 .1 1 .8 9
Gæstespil med forestillingerne ” Landet F järran tio  riken härifrån” og 
” Jack och bönstängeln” til UNIM A, Norsk Dukketeaterforening. 
Se projekt 58825.
Bevilget DKK 28.800,00. FU 9.8.89.

58832 — Dala Teatern, Sverige 

Ansøgt beløb: DKK 34.500,00 
Periode 14,—15.9.89
Gæstespil med forestillingen ”Tokfursten” til Teatret ved den sorte hest, 
København. Forestillingen blev gennemført på D et kgl. Teater.
Bevilget DKK 30.000,00. FU 9.8.89.

58833 — Paraplyteatret, København 

Ansøgt beløb: DKK 5.120,00 
Periode 9 ,-1 2 .1 1 .8 9 .
Gæstespil med forestillingerne ”Trafiklys gælder ikke for ænder” og 
” Min Altankasse” til U nim a, Norsk Dukketeaterforening. Se projekt nr.
58825.
Bevilget DKK 5.120,00. FU m ødet 9.8.89.

58834 — L'E toile du Nord, Lidingö, Sverige 

Ansøgt beløb: D K K  95.600,00
Periode nov. 89 og febr. 90.
To gæstespil med balletten ” Sylfiden” til henholdsvis Oslo (kontaktperson 
Trond Lie) og Helsingfors (kontakt Itäkeskuksen, N onitoim italo).
Bevilget op til DK K 30.000,00. FU  m ødet 29.10.

58835 — Södra Teatern, Stockholm  

Ansøgt beløb: DKK 57.500,00 
Periode 18 .-21 .12 .89
Et gæstespil fra Lilla Teatem , Helsingfors med forestillingen ”V aktm ästare 
N ikitas Teater”
Bevilget DKK 50.000,00. K om item øde 2, —4.9.89.
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58836 -  Silam iut, Nuuk/G rønland  

Ansøgt beløb: DKK 52.380,00 
Periode 2 .-5 .1 1 .8 9
Gæstespil m ed forestillingen ” Stop en halv” på Gruppeteaterfestivalen i 
Odense.
Bevilget D K K  35.000,00. K om item øde 2. —4.9.89

58837 — Vandrefalken, Næstved/Danmark 

Ansøgt beløb: D K K  30.000,00
Periode 3 0 .8 .-1 4 .9 .8 9
Gæstespil med forestillingerne ” Ilddåb” og ”Dysses eventyr” . D er skal 
spilles på 4 skoler i N uuk kom m une.
Ikke bevilget. K om item øde 2 .-4 .9 .8 9 .

58838 — Wasa teater, F inland  

Ansøgt beløb: DKK 147.860,00 
Periode 14, —23.5.90
Gæstespil med forestillingen ”O rm ens väg på Hällberget” til Södra Tea
tern, Stockholm.
Forestillingen har ikke haft premiere.
Ikke bevilget. K om item øde 2 .—4.9.89.

58839  — Leikfélag Akureyrar 
Ansøgt beløb: DKK 13.500,00 
Periode oktober 89
Rejse- og opholdsudgifter til den danske scenograf Charlotte Classons 
ophold i forbindelse med opsætning a f  forestillingen ”B em ada Albas hus” . 
Ikke bevilget. FU  møde 29.10.

58840 — Kulturfestivalen på Å land  

Ansøgt beløb: DKK 227.500,00 
Periode 10 .-1 2 .8 .8 9
Gæstespil med operaen ” M askeradbalen” fra Finlands N ationalopera. 
Ikke bevilget. FU møde 29.10.

58841 — Silamiut, Nuuk/G rønland  
Ansøgt beløb: DKK 60.000,00 
Periode 6 .10 -1 8 .1 0 .8 9
Turne med forestillingen ”Stop en halv” til Kautokeino, Trom sø og Oslo. 
Bevilget DKK 45.000,00. FU pr. telefon.
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58842 -  Beaivvås, Kautokeino/Norge 

Ansøgt beløb: DKK 105.000,00 
Periode 16, —19.10.89
Turne med forestillingen ” Blodbryllup” til Oslo og Stockholm. 
Forestillingen trukket tilbage.
Ikke bevilget. FU m øde 29.10.

58843 -  Théåtre d ’Elastique, Stockholm  

Ansøgt beløb: D K K  58.350,00 
Periode 24 .1 1 .-1 .1 2 .8 9
Ansøgning om støtte til scenograf M etti N ordin, skuespiller M aria Olies og 
skuespiller Ursula Salo opholdsudgifter i forbindelse med opsætningen af 
forestillingen. Forestillingen skal spilles på ”Teatret ved den sorte H est” . 
Ikke bevilget. FU m øde 29.10.

I alt udbetalt til gæstespil i 89: DKK 1.505.087,00

I alt er der indtil nu ansøgt for: DKK 4.174.254,00
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NO M U S (Nämnden för nordiskt musiksamarbete)

Verksamhetsberättelse 1989

Navn och adresse 

NOM US
G eneralsekretariatet 
Toftesgate 69 
N-0552 Oslo 5 
Tlf. (2)370909

1. Institusjonens oppgaver

1.1 Startår

1963, seneste vedtekter fastsatt 3 oktober 1988, av Nordisk M inisterråd, 
med virkning fra 1. januar 1989.

1.2 Formål

Nordisk M usikkomités formål er å fremme utviklingen av og utbre 
kjennskap til musikklivet og m usikksam arbeidet i Norden, og å styrke og 
utvikle det særegne i det nordiske og nasjonale musikkliv. Kom itéen skal 
sam arbeide med nasjonelle institusjoner og organisasjoner innenfor mu- 
sikkom rådet samt med andre nordiske institusjoner og kom itéer når dette 
kan frem m e komitéens mål.

2. Organisasjon

2.1 Administrasjon

G eneralsekretariatet har ansvar for adm inistrasjonen av prosjekter og 
bevilgninger. Sekretariatsfunksjonen har i 1989 blitt invaretatt av Norsk 
M usikkinform asjon i Oslo.

2.2 Sam m ensetning

N ordisk M usikkomité består av 2 representanter, med personlige vararep
resentanter, fra hvert av de fem nordiske land. Hvert land har en stemme. 
K om itéen har i 1989 hatt følgende sammensetning:
D K  Astrid Elbek, rep. Flemm ing M adsen, vararep.
D K  Anne-Karin Høgenhaven, vise- Steen Lindholm , vararep. 

form ann
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SF Henrik O tto  D onner, form ann
SF Olav Storgård, rep.
ISL Jón N ordal, rep.
ISL Þorkell Sigurbjömsson, rep.
N Synne Skouen, rep.
N Ola Bruun, rep.
S Bengt Hall, rep.
S Håkan Elmquist, rep.

Paavo Helistö, vararep. 
Lenna H irvonen, vararep. 
G unnar Kvaran, vararep. 
Þorgerður Ingólfsdóttir, v .r. 
Kåre Hanken, vararep.
A m e Holen, vararep.
W era Korner, vararep. 
A nita Sold, Vararep.

2.3. Personale
Daglig leder ved N orsk M usikkinform asjon, Jostein Simble, har fungert 

som generalsekretær for Nordisk M usikkom ité i 1989.
Komitéen har videre tatt ut tjenester ved bruk av øvrig personale ved 

Norsk M usikkinformasjon.
Nordisk M usikkom ité har refundert til de respektive institusjoner de 

personal- og kontorholdsutgifter disse har hatt i forbindelse med adm ini
strasjon av Kom itéen.

I henhold til gjeldende regler for N ordisk M inisterråds m idler vil K om i
téens regnskaper for 1989 bli revidert av Riksrevisjonen i Norge.

3. Virksomhet i 1989

3.1. Kommentarer til årsregnskapet fo r  1989

Vedrørende post 1 i resultatregnskapet, andre tilskudd fra NM R, gjelder 
dette ekstra tilskudd til fonogram støtte. T ilskuddet gjelder 1988, men kom 
først til utbetaling i 1989. Beløpet er utbetalt fra M usikkom itéen i 1989 og 
dette forårsaker at det under post 21, prosjekter, delpost fonogramutgivel- 
ser, er utbetalt kr. 6 3 0085 ,— m ot budsjettert kr. 300000, — .

Vedrørende post 11. Budsjettet er overskredet m ed ca. kr. 71000, — . 
Overskridelsen skyldes i hovedsak ekstra reise-, møte- og adm inistrasjons
kostnader i forbindelse med M usikkom itéens ansvar for nom inasjon til 
N ordisk Råds M usikkpris 1990. Forberedelsene til musikkprisutdelingen 
ligger på foregående år, og vedtaket om at Nordisk M usikkom ité skulle ha 
ansvar for nom inasjon og bedøm ning i forbindelse med Nordisk Råds 
M usikkpris, ble fattet etter at budsjettet for 1989 var innsendt til NM R.

Vedrørende posten øvrige inntekter, kr. 106 631,98, kan opplyses følgen
de: Kr. 91 631,98 er tilbakeførte prosjektm idler bevilget til Nordisk Kon- 
servatorieråds lanseringsprosjekt 1987. Prosjektet lot seg ikke gjennomfø
re i henhold til planene og M usikkom itéen har i hovedsak disponert 
midlene under posten støtte til m usikkfrem føringer i 1989. Kr. 15000 ,— 
gjelder bestillingsverkhonorarer som er bevilget i tidligere år, men først 
utbetalt i 1989. Beløpene er avsatt i balanseregnskapet for 1988 under 
posten bevilgede, men ikke utbetalte tilskudd og er tilbakeført regnskapet i 
1989 som ” inntekt” . G runnen til dette er at beløpet, av hensyn til innbe-
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retningsplikten til skattem yndighetene, utgiftsføres som honorar i forbin
delse med levering av komposisjonen og ikke ved bestilling av verket.

3.2. Beskrivelse av virksomheten

For å nå sine mål er Komitéen særskilt pålagt å:
— fordele bidrag til musikklivet i N orden slik at støtten i størst mulig grad 

om fatter de ulike delom råder innenfor m usikksam arbeidet, som for 
eksempel komposisjonsvirksomhet, musikkfremføring, m usikkpedago
gikk innenfor såvel det profesjonelle musikklivet som am atørm usikk- 
om rådet

— frem m e sam arbeidet mellom de ulike m usikkutdanningsenheter i N or
den

— overføre midler til Nordisk Råds M usikkpris
— inform ere om nordisk musikk i og utenom  N orden
— fungere som rådgivende organ innenfor m usikkom rådet i nasjonale, 

nordiske og internasjonale sammenhenger
— fungere som rådgivende organ for Nordisk M inisterråd og dettes organ 

og som rem issinstans og koordinator innenfor sitt virksom hetsom råde
— spesielt merke seg sitt ansvar for barn- og ungdomsm usikkvirksomhet.

3.3. Møter

Det har i 1989 vært holdt tre kom itém øter i M usikkomitéen. Videre har 
det vært holdt ett m øte i bedøm ningskom itéen for Nordisk Råds M usikk
pris.

3.4. Prosjekter

Av vedlagt regnskap fremgår det at i alt kr. 3 149 132,85, ca 83,5 % av 
totalbudsjettet, ble brukt til følgende prosjekter:
a) Informasjon

Det engelskspråklige tidsskrift N ordic Sounds utkom i 1989 i fire 
num m ere, hvert num m er i et opplag på ca. 5000 eksemplarer. Den 
danske musikkskribenten Knut Ketting er redaktør for tidsskriftet. 
Trykking og distribusjon blir ivaretatt av Aio-Tryk A/S i Odense. H en
sikten med dette inform asjonstidsskriftet er å inform ere om nordisk 
musikk og musikkliv og det forsøkes i hvert num m er å fokusere på 
spesielle tem a og begivenheter i tillegg til den mere generelle inform a
sjon.

M usikkomitéen utga i 1989 et nytt opplag av NOM US-katalogen, en 
katalog over adresser og telefonnum m er til de flesta nordiske institu
sjoner og organisasjoner innenfor m usikkom rådet. Det ble videre pro
dusert en ny inform asjonsbrosjyre vedrørende Kom itéens funksjoner 
og ansvarsom råde.
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b) Kom posisjonsbestillinger og m usikkfrem førelser (Turnéer)
M usikkomitéen yter hvert år støtte til bestilling av nye verker av 

nordiske kom ponister. I 1989 har det blitt avsatt m idler til følgende 
prosjekter:

Bestilling fra Anneli Arho til Stifelsen Musik i V ästernorrland, bestil
ling fra Magnus Lindberg til Lisbeth W athne, bestilling fra Miklos 
Maros til Kvindelige Studenters Sangforening, bestilling fra ti yngre 
nordiske kom ponister til Nordisk K onservatorieråds work-shop 1989, 
bestilling fra Carl B. Agnestig til G loppen Jentekors barnekorfestival 
1989, bestilling fra Bent Sörensen til SONANZA, bestilling fra Pehr 
Henrik Nordgren til Esbjerg Ensem blet/Svenska Rikskonserter, bestil
ling fra Mogens Andersen til Oslo Concert Brass.

M usikkom m itéen yter også støtte til fremføringer av musikk, ofte i 
forbindelse med nordiske turnéer.

T ilskudd til nevnte virksomhet ble i hovedsak fordelt på følgende 
prosjekter:

Prosjektstøtte til N ordkalotten Symfoniorkester og til N uoraid Fe
stivala -89, turne-støtte til nordisk ensemble v/K ristian Blak, til M ental 
Hackers, ’Tslandica” , nordisk turné v/Ann Lundén Jacoby, ” Pentate- 
uch” , Artic Big Band og Oslo Concert Brass.

Videre ga Komitéen støtte til Nordisk K onservatorieråds lansering 
av biennaledeltagerne fra Biennalen -88.

c) Støtte til fremføring avny nordisk musikk
Prosjektet har i 1989 i hovedsak om fattet støtte til gjennom føring av 

Ung Nordisk Musikkfest i Stockholm.
d) Nordisk rytm isk musikk

Prosjetet har i 1989 i hovedsak om fattet støtte til den rytmiske 
musikken gjennom organisasjonen N O RD JA ZZ som om fatter alle de 
nordiske landene. Aktivteten er spesielt konsentrert om inform asjon, 
turnéer med profesjonelle ensam bler og undervisning i form av profe
sjonell gjesteinstruksjon av am atørensem bler.

e) Forsøksprosjekter, sem inarer m. m.
Prosjektet har i 1989 om fattet støtte til et sem inar i N O RD JA ZZ’ 

regi, til Nordisk Musikpedagogisk Unions kongress -89 og til M usikdra
matisk Akademi -89, et sam arbeidsprosjekt mellom Nordisk Teater- og 
dansekom ité og M usikkomitéen.

0  A m atørm usikkom rådet
Prosjektet har i 1989 i hovedsak om fattet støtte til organisasjonene 

Nordisk Am tørm usik Union og N ordiska K örkom m itten sam t støtte til 
gjennomføring av dirigentkurser i regi av Sveriges Orkesterforeingars 
Riksforbund. I tillegg har SAMNAM m ottatt tilskudd til dekning av 
adm inistrasjonsom kostninger.
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g) Fonogram støtte
Prosjektet har i 1989 i hovedsak om fattet innspillinger av verker 

nom inerte til Nordisk Råds M usikkpris. Videre er det gitt støtte til ett 
fonogram med ny nordisk musikk for slagverk og orkester sam t ett 
fonogram med nordisk storband-m usikk.

h) M usikkomitéen har i 1989, i følge vedtektene, hatt ansvaret for å 
utpeke vinnerverket til N ordisk Råds M usikkpris 1990.

4. Beslutning
Nordisk M usikkomité overleverer herm ed årsberetning for året 1989.

Oslo, 24. april 1990

H enrik Otto Donner Jostein Sim ble
Formann Generalsekretær
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Nordiskt samiskt institut

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordisk Samisk Institut 
Postboks 220
N-9520 G uovdageaidnu/Kautokeino 
Tlf. (084) 56304

1. Generelle opplysninger

1.1 Startår 

1973.

1.2 Formål

Instituttet har som formål å tjene den samiske befolkning i de nordiske 
land med sikte på å forbedre befolkningens stilling, sosialt, kulturelt, 
rettslig og økonomisk. Institu ttet skal ta initiativ  til, sam ordne og iverkset
te utredning, planlegging og forskning, sam t gjennom føring av prosjekter. 
Det skal gjennom konsulent- og veiledningsvirksomhet yte bistand både i 
teoretiske og praktiske spørsmål.

2. Organisasjon

2.1 Administrasjon

Instituttet ledes av et styre som har tolv m edlem mer. M edlem mene 
oppnevnes av Nordisk M inisterråd, fem óppnevnes etter forslag av N or
disk Samekonferanse. Funksjonstiden er tre år. Nåværende styrets m an
dattid  er 1.1.88 — 31.12.90. Styret velger hvert år leder og nestleder blant 
sine m edlem mer. Den daglige virksom heten ledes av instituttbestyreren i 
overensstemmelse m ed retningslinjer og vedtak fattet av styret.

N ordisk Sameråd er institu ttets rådgivende organ.

2.2 Styrets sam m ensetning pr. 31.12.1989 

Leder: Per Mikael Utsi (Sverige)
Nestleder: Vigdis Stordahl (Norge)
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Medlem: Even Hovdhaugen (Norge), Jouni K itti (Finland), Louise 
Bäckman (Sverige), Carl-Erik V irdebrant (Sverige), Pekka 
Aikio (Finland), H araldur Olafsson (Island), Robert Pe
tersen (Danm ark), Anders Oskal (Norge), Sigbjørn 
Dunfjeld (Norge), Pentti Laasonen (Finland).

Styrets arbeidsutvalg har bestått av de fire førstnevnte:
Styremedlem Pentti Lassonen er pensjonert og har ikke m øtt på styre

m øtene siden 20. jan u ar 1989. I hans sted har varam edlem  Fredrik Fors
berg møtt.

2.3 Personale 

Instituttbestyrer 
Førstekonsulent 
Førstekontorfullm ektig

Førstekontorfullm ektig

Regnskapsfører 
Rengj øringsassistent 
Bibliotekar -  engasjement

Seksjon fo r  språk og kultur 

Seksjonsleder -  fra 1.3.89 
Seksjonsleder — eng.til. 31.1.89 
Konsulent — til 31.1.89 (vikar) 
Konsulent — fra 7.8.89 
Forsker
Forsker -  til 20.8.89 
Forsker
Sekretær Samisk Språknemnd 
Professor II
Hovedfagstip. i samisk språk 
Forsker

Elina Helander 
Isak J. Turi
Berit I. A. Henriksen (vikar til
30.6.1989)
Berit Anne Sara (vikar til
31.12.1989)
Anne-M arie G aino 
Elen J. Eira Sokki
Johanne G aup (i tiden 1.12.89-
31.12.89)

Ole H enrik Magga 
M arianne Nilsson 
Nils Ole Anti 
Karen Ellen G aup 
Kjell Kemi 
Elli Sivi Näkkäläjärvi 
M arianne Nilsson 
Klemetti Näkkäläjärvi 
Pekka Sammallahti 
Vesa G uttorm  
Mikael Svonni

Seksjon fo r  utdanning og informasjon 

Seksjonsleder -  1 .1 .89-28 .2 .89  
Seksjonsleder(engasjert)

Seksjonsleder — fra 1.12.89 
Konsulent — perm isjon fra 13.2.89 
Konsulent — vikar fra 15.2.89 
Forsker — fra 1.8.89 
Forsker

Ole H enrik Magga 
Johanne G aup (i tiden 
1 .4 .89-30 .11 .89) 
Reidar Erke 
Laila Palojärvi 
M aarit Magga 
M aijaana Aikio 
Inga Britt Blindh



C 12/k:24 2209

Forsker — til 31.7.89 Asta Balto 
Jorunn Eikjok 
Kirsten Th. Sokki 
Vigdis Stordahl (NAVF)
Inger M argrethe Olsen (engasjert i 
tiden 1 .5 .89-31 .7 .89)
Nils Thom as U tsi (i tiden 
1 .8 .89-30 .9 .89)

Forsker
Forsker
Forsker
Prosjektarbeider

U tdanningsstipendiat

Seksjon fo r  næring, m iljø og rettigheter

Seksjonsleder ]
Konsulent (vikar) 1
Forsker — fra 6.3.89 ] 
Forsker(perm isjon til 31.5.89)
Forsker ]
Forsker !
Prosjektleder — fra 1.6.89 1 
Forsker — til 30.9.89 
Forsker — til 19.6.89

Lars-Nila Lasko 
Finn O laf Nystad 
Lars-Ande Baer

Johannes H elander

Lars Petter N iia 
Steinar Pedersen 
Hans-Erik Varsi 
Jostein Hansen

Kaisa K orpijaakko

Av ovennevnte forskere bor 13 utenfor Guovdageaidnu, av disse er 4 på 
svensk side, 3 på finsk side og 6 på norsk side. 11 av forsker-stillingene er 
eksternt finansiert, i tillegg til professor Il-stilling, hovedfagstipend, sekre
tær i Samisk Språknem nd og utdaningsstipend i inform asjonsteknologi i 2 
måneder.

Regnskapsførerstilling er fremdeles på engasjement.

2.4 Revisorer

Riksrevisjonens 14. kontor i Oslo reviderer institu ttets regnskap.

3. Finansiering og økonomi

3.1 Utgiftsdekning 

Utgiftene ved institu ttets virksomhet blir dekket av Nordisk M inister
råds budsjett og ved ekstern finansiering. Den andelen som m inisterrådet 
yter, finansieres gjennom bidrag fra de nordiske land etter en fordelings
nøkkel som årlig fastsettes av m inisterrådet. For 1989 har m inisterrådet 
fastsatt følgende fordelingsnøkkel:

Finland
Island
Norge
Sverige

D anm ark 20,9 % 
20,4 % 

1,0 %
20,5 %
37,2 %

Styret har også i 1989 søkt og fått prosjektm idler fra andre finansierings
instanser.

24 -10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Oversikt over budsjett og regnskapsavslutning
(i tusen kroner)

Utgifter Budsjett 1989 Regnskap 1989 Budsj. 1990

Lønnskostnader 
Varer og tjenester:

4047 4095 4257

a) styrekostnader 198 272 197
b) lokalomkostninger 550 568 552
c) dieðut 90 59 88
d) bilkostnader 20 34 25
e) I. Ruong stipend 20 20 20
f) øvrige kostnader 763 1029 754
Prosj. i budsjettet 120 134 124
Prosj. utenfor budsj.
disposisjoner
overskudd

2458 2861 2 320 
274 

4

Inntekter:
Nordisk Ministerråd

8266 9350 8 337

— budsjettmidler 5 628 5 628 5 867
-  lønnskompensasjon — 189 —

-  dekn.advokathon. — 92 _

Renter for 1988 180 180 150
Prosj. utenfor budsj. 2458 2818 2 320
Prosj.innt. i budsj. — 95 —

ekstraord. inntekter — 30 _

overskridelser - 318 -
8266 9 350 8 337

3.2 M erknad hva angår 1989 økonom i 

K apitalkonto viser:
Akkumulert overskudd fra 1988 kr. 161 781,93
+  1989-overskudd kr. 3678,82
+  netto renteinntekter for 1989 kr. 149404,03
Til disposisjon for 1990 kr. 314 864,78

Eksterne m idler er medregnet. D et henvises til fullstendig regnskap som 
finnes på instituttet.

4. Virksomhet

4.1 Styremøter

I 1989 er avholdt 2 styrem øter, e tt i G ouvdageaidnu den 20. jan u ar og 
det andre i Helsingfors i dagene 2 . - 3 .  jun i. D et ble behandlet i alt 23 
saker, og av disse kan nevnes:
-  konstituering av styret
-  budsjettene for 1989 -  1990 -  1991 -  1992
-  planlegging, ledelse og organisering av NSFs virksomhet
-  tilsetting av professor II
-  regnskap og årsm elding for 1988
-  tildeling av Israel Ruong stipend
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— husleier for ansatte
— ansettelse av seksjonsleder
— rombehov for NSI

4.2 Arbeidsutvalgsmøter 

Det er avholdt ett arbeidsutvalgsm øte, 19. jan u ar 1989 i G uovdageaid
n u —Kautokeino. 9 saker er behandlet. Av saker som er behandlet i ar
beidsutvalget, kan nevnes:
— budsjettsaker
— planlegging, ledelse og organisering av NSI’s virksomhet
— ansettelsessaker

Instituttbestyrer og førstekonsulenten er sekretærer under arbeidsut- 
valgs- og styrem øter.

Styrets faste tolk er Leif Rantala som gjør en utm erket jobb. For å lette 
tolkens arbeid, brukes nå simulantolkeanlegg under styremøtene.

5. Seksjon for språk & kultur

Seksjonsleder:

Assistent: 
Prof. II:

M arianne Nilsson (engasjert 1.1. — 31.1.89)
Ole H enrik Magga (fom. 1.3.89)
Nils Ole Anti (engasjert 1.1. — 31.1.89)
Karen Ellen G aup (fom. 7.8.89)
Risten Hætta (20 .2 .-3 0 .6 .8 9 )
Pekka Sammallahti (1/4-stilling)
Formål: Veilede og gi råd til språkforskere ved NSI 
Periode: 1987—1991 
Finansiering: NAVF i Norge

5.1 Prosjekter

5.1.1 Sam isk syntaks og fraseologi

Prosjektets formål er studie av samisk syntaks og fraseologi. Et delmål er 
å studere endring av nordsam iske innlandsdialekter de siste 200 år. For
sker Kjell Kemi har samlet, system atisert og klarlagt infinitte formers 
syntaks. Han har fordypet seg i tre infinitte former, nemlig perfektum 
partisipp, aktio essiv og aktio lokativ. Elli Sivi N. Utsi har arbeidet med å 
klarlegge tom esam isk ordgeografi, som skal gi opplysninger om dette 
språkom rådets stilling språklig og kulturhistorisk.
Prosjektstart: 1974
Nåværende prosjektperiode: 1.1.88 — 31.12.91

Forsker Kjell Kemi 
Elli Sivi N. Utsi (sluttet 20.8.89)
Prof. II
Nordisk Samisk Institutt 

Språkforskerstillingen ble lyst ledig høsten 1989. Forskeren skal arbeide 
med et om råde innenfor samisk syntaks og fraseologi prosjektet.

Prosjektansatt: 
U tdann. stipendiat: 
Prosjektleder: 
Finansiering:
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5.1.2 Sam isk terminologi (Saami Terminology; Research, Implications 
and Applications)

Innen prosjektet studeres det teoretiske og praktiske grunnlaget for 
term inologiarbeidet.

Samuli Aikio har dette året utarbeidet noen særskilte term inologilister, 
bl. a. fugl- og vekst (urter/planter) benevnelser. Susanna Kuoljok-Angeus 
har fortsatt med sitt studie om -ahka-avledningene i lulesamisk. 
Prosjektstart: 1985
Avslutningsår: Sluttrapport utarbeides i løpet av 1990.
Samarbeid: Forskningsråden för inhem ska språken i Finland, og

Finsk/ugrisk institusjonen ved Uppsala universitet i 
Sverige

Finansiering: NAVF i Norge og Samefonden i Sverige.

5.1.3 Første språket hos sam iske førskolebarn

Prosjektets formål er å undersøke hvordan samiske skolebarn bruker sitt 
førstespråk, og på grunnlag av det få kunnskap som kan brukes i undervis
ning som tar hensyn til samiske barns språkbakgrunn og språklige ferdig
heter. Videre bidra til å skape et bilde av det samiske språkets stilling i 
Sverige og utvikle kunnskaper om hvordan et m inoritetsspråk forandrer 
seg når det kom m er i kontakt med landets hovedspråk.
Prosjektperiode: 1.7.1987 — 30.6.1990 
Prosjektansatt: Mikael Svonni 
Prosjektleder: K. Hyltenstam  og Elina H elander 
Samarbeid: Stockholm universitet, Sverige
Finansiering: Skolöverstyrelsen, Stockholm

5.1.4 E tnisk integrasjon og identitetsutforming på lokalplanet. Personlig 
dilem m a og sosiale problemer

Prosjektets form å er å studere omstillingsprosessens (kulturm øtets) virk
ninger på folks følelsesliv og sosiale livsførsel, og bidra til større kunnskap 
om hva som skaper betingelser for en m inoritets identitetsutform ing. 
D ette prosjektet er en fortsettelse av forprosjektet som Stordahl gjennom
førte i 1987.

D ette året har Stordahl arbeidet med hovedprosjektet.
Prosjektperiode: 1.1.1988 — 31.12.1990
Prosjektansatt og prosjektleder: Cand.polit. Vigdis Stordahl 
Sam arbeid og veileder: Oslo universitet, 1. am. Harald Eidheim
Finansiering: NAVF, Norge

5.1.5 Duodji (samisk sløyd/håndverk)

Prosjektets form ål er å forbedre forholdet til samisk sløyd, fornye og øke 
sløydproduktene, og få bedre vern og status til samisk sløyd. Inga Herm an- 
sen-Hætta har anvendt skinnberedningsprosjektets m ateriale, som er inn-
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samlet, til praktiske forsøk i sitt hovedfagsarbeid i samisk sløyd (duodji) 
ved Statens Lærerhøgskole i forming, Oslo. Institu ttet og Statens Lærer
høgskole i forming, Oslo, har også hatt avtale om at Institu ttet gir veiled
ning til studenter som ta r hovedfag i samisk sløyd (duodji).

Inneværende år har prosjektlederen arbeidet fortløpende med de pro
sjekt som allerede er i gang. Noen praktiske forsøk er også gjennom ført. 
Prosjektlederen har også adm inistrert Sam erådets Samisk sløydnemnds 
virksomhet, og vikariert som seksjonsleder ved Institu ttet i januar. Da hun 
har vært sykmeldt en lengre periode i 1989, har det ikke vært mulig å følge 
planlagt tidsplan for prosjektet.
Prosjektstart: 1981
Nåværende prosjektperiode: 1.1.1987 — 31.12.1990
Prosjektansatt og prosjektleder: M arianne Nilsson

Hun har vært sykmeldt i perioden; 1.6.— 
3.9.89, 2 7 .9 .-5 .1 1 .8 9 , 9 .-1 5 .1 2 .8 9  og 
1 8 .-20 .12 .89 . Hun har også tatt 4 ukers 
ferie i 1989 som hun hadde tilgode fra 
1988.

Samarbeid: Statens Lærerhøgskole i forming, Oslo,
Samisk Høyskole og Såmiid Duodji orga
nisasjon

Finansiering: Nordisk Samisk Institutt

5.1.6 Innsam ling av sam iske stedsnavn

Prosjektets formål er innsamling av samiske stedsnavn i Loppa-om rådet 
i Vest-Finnm ark i Norge.

Prosjektet skulle gjennomføres i slutten av 1989, men m åtte utsettes 
p.g. a. dårlige vær-forhold i novem ber/desem ber til våren 1990. 
Prosjektperiode: 1 m åned 
Prosjektansatt: Lene Antonsen
Veileder: Seksjonslederen for NSIs seksjon for språk & kultur
Finansiering: Norges Kom m unal- og A rbeidsdepartem entet

5.1.7 Informasjonsteknologi

Form ålet med prosjektet var å arbeide med spørsmål som berører for
holdet mellom det samiske sam funn og informasjonsteknologien, og til
passe inform asjonsteknologien til det samiske språket. NAVF i Norge 
bevilget m idler til stipendiatprosjektet for 2 år fra 1.8.1989. Nils Thom as 
Utsi begynte i prosjektet som utdanningsstipendiat 1.8.1989. Hensikten 
var at Utsi skulle ta hovedfag med dette arbeidet. 19.9.89 søkte Utsi om ett 
års utsettelse av hovedfagsstipendiatperioden, til 1991, som NAVF innvil
get. U tsi er nå engasjert i prosjektet ” Samisk D atabank” som er et sam ar
beidsprosjekt mellom Nordisk Samisk Institutt, Samisk Høyskole, Samisk 
U tdanningsråd og G uovdageaidnu/K autokeino kommune. D ette prosjek-
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tets hovedinnhold er å utrede samisk term inologiarbeid og tilrettelegge 
m etoder som forenkler utarbeidelse, innsamling, registrering og søking av 
termer.

5.2 Seminarer og forelesninger

Seksjonslederen og forsker Kjell Kemi har gitt forelesninger i språkvi
tenskap og i samisk mellomfagnivå arrangert av Samisk Studieforbund. 
D uodjiprosjektets leder har gitt vei-ledning og råd til skoler, kurser og 
sløydorganisasjoner, sam t holdt foredrag og gitt undervisning i samiske 
sløydsaker.

Seksjonen har ikke avholdt noen sem inar i 1989.

5.3 Utgivelser, rapporter og informasjon

Seksjonen har ikke gitt u t noen utgivelser eller rapporter i 1989.
I regi av Sløydprosjektet er boken ”Sjøsamiske klestradisjoner i Loppa 

og Kvænangen” under trykking.

5.4 Annen virksomhet

5.4.1 Hovedfagstipendiat i sam isk

1 1989 har stipendiaten gått igjennom aktuell materiale og kildelittera- 
tur, ekserpert m aterialet, studert forskjellige analyseringsm etoder i forhold 
til forskningsemnet, testet ulike forskningshypoteser og valgt tilnærmelse
eller forskningsmetode.
Stipendiatperiode: 1.8.1988 -3 1 .7 .1 9 9 0  
Stipendiat: Vesa G uttorm
Veileder: Prof. Pekka Sammallahti
Finansiering: NAVF i Norge

5.4.2 Samerådets Sam isk språknem nd

Instituttet har fungert som Samisk språknem nds sekretariat etter avtale 
mellom NSI, Nordisk Sameråd og Samisk språknem nd, Samekonferensen, 
i august 1989 i Lakselv, vedtok at Språkem ndas sekretariat fremdeles skal 
være ved Instituttet. Nordisk Sameråd får tilleggsbevilgning fra Nordisk 
M inisterråd til Språknem ndas sekretariat.

Samisk språknem nds arbeidsutvalg (AU) har ansvaret for Språknem n
das virksom het mellom Språknem ndas møter.

Samisk språknem nd har også oppnevnt en særskilt arbeidsgruppe i
1988, på fritt grunnlag, som har 5 m edlem m er og 2 særskilte sakkyndige. 
Arbeidsgruppen har til oppgave å utrede Språknem ndas helhetlige og 
fremtidige virksomhet. U tredningen skal behandles av Samekonferansen i 
1992. Arbeidsgruppen avholder sine m øter etter behov.
SNs sekretær: K lemetti Näkkäläjärvi 
SNs møter: Enare 16.6.1989
SNs AU m øter: Utsjoki 5.1.1989
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5.4.3 Samerådets Sam isk sløydnem nd

NSI fungerer fremdeles som sekretariat for Samisk sløydnemnd. 
Sekretær: NSIs seksjon for språk & kultur
SSNs møter: Jokkm okk 20.6.89 og Am m arnäs i Sverige 28.11.89.

5.4.4 Israel Ruong stipend

Seksjonen har adm inistrert Israel Ruong stipendet. I 1989 ble stipendet 
tildelt Mikael Svonni fra Sverige.

5.4.5 Representasjoner

Seksjonslederen har representert NSI i Samisk kulturutvalget,' Samisk 
kulturm inneråd (Norge), NAVFs progam for samisk og kvænsk språk, 
historie og kultur, program styret for inform asjonsteknologi i F innm ark, 
styringsgruppen for prosjektet ” Samisk D atabank” som er et sam arbeids
prosjekt med Samisk Høyskole, Samisk U tdanningsråd og Guovdageaid- 
nu/K autokeino kommune.

5.4.6 Oversettelser

Seksjonen har vært behjelpelig med oversettelse av ILO-konvensjon nr. 
169 ”Om ur-befolkninger og stammefolk i uavhengige land” til nordsa
misk for K om m unaldepartem entet i Norge, Sverige og Finland.

6. Seksjon for næring, miljø og rettigheter

Seksjonsleder:
Konsulent (vikariat 1.9.88 — 31.12.89)

6.1 Forskning

6.1.1 Planleggingsmetodikk i reindriften 

Form ålet med prosjektet er å studere hvordan utredningsm etodikken
for reindriftens m arkanvendelse kan forbedres gjennom  bruk av data- og 
satellittbildeteknikk og derm ed Finne form er for hvordan reindriftens 
funksjonelle sam band kan utredes. V idere skal dels konsekvensanalysen og 
dels de kom m unevise kartene utvikles hva gjelder m etodikk, innhold og 
gjennomføring.

Inneværende år har arbeidet vært fokusert på utvikling av m arkanven
delsesplanene, først og fremst de funksjonelle sam bandene (kontaktene). 
Prosjektperiode: 1987—1989
Prosjektansatt: Forsker Lars P. N iia
Finansiering: Nordisk Samisk Institu tt

6.1.2 Sam iske næringsinteresser i F inland

Form ålet med prosjektet var å utrede samiske næringers plass i dagens 
samfunn, utrede i hvilken grad det taes hensyn til samiske næringer i

Lars-Nila Lasko 
Finn Olav Nystad
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samfunnsplanleggings-arbeid på lens- og riksnivå sam t u trede eventuelle 
konflikter mellom ulike næringer. U tredningen legger spesielt vekt på 
etnisitet og befolkningens næringsstruktur.

S luttrapport foreligger og vil trykkes i nærm este fram tid. 
Prosjektperiode: 1982—1989 
Prosjektansatt: Forsker Johannes H elander 
Styringsgruppen: Form ann Pekka Aikio, Nordisk Samisk Institu tt

Planleggingssekretær Esko Lotvonen, Lensstyrelsen i 
Lappland len.
R eindriftsutøver H annu Magga, Sodakylä kom m une 
Bedriftsleder Aukusti Ylitalo, Enontekiö kom m une, 
Jouku Lukkari, Enare kom m une 

Finansiering: Lapplands länsstyrelse, Finland.

6.1.3 Sosiale og økonom iske konsekvenser av petroleumsvirksomheten for  
sam iske bosettingsområder

Form ålet med prosjektet har vært å forutsi mulige sosiale og økonom i
ske konsekvenser av petroleum svirksom heten for de samiske bosettings
om råder.

Prosjektets sluttrapport vil bli trykt i løpet av 1990.
Prosjektperiode: 1986 — 1989 
Prosjektansatt: Forsker Jostein Hansen 
Referansegruppe: Forsker Ragnar Nilsen, FO R U T

Forsker Steinar Pedersen, Nordisk Samisk Institu tt 
Forsker Jens H alvdan Mosli, N ordisk Samisk Institu tt 
1. am anuensis O dd Teije Brantenberg, U niversitetet i 
Tromsø
Instituttleder Lars Krogh, NIBR/Alta 

Finansiering: Olje- og Energidepartem entet, Norge.

6.1.4 En lappbys historie

Form ålet med prosjektet er å kartlegge ulike rettsoppfatninger og 
sedvaner i et begrenset om råde i nord Finland, Rounala sameby i tidligere 
Torne dalen. I prosjektet inngår det å utrede samenes rett til land og vann 
hvilket kan betraktes som en fortsettelse av de spørsmål som ble behandlet 
i Högsta Dom stolen i Sverige i anledning av Skattefjellsmålet. Prosjektet 
er på en m åte en fortsettelse av Kaisa Korpijaakkos doktoravhandling som 
ble framlagt i 1989. Prosjektet fortsetter nå med forholdene for samiske 
rettigheter etter 1734.
Prosjektperiode: 1989 — 1992 
Prosjektansatt: Forsker Kaisa Korpijaakko
Styringsgruppen: Prosjektet ledes av veiledere ved Rättsvetenskapliga 

institutionen, Lapplands universitet, Rovaniem i 
Finansiering: Nordisk Samisk Institutt
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6.1.5 Lappekodicillen anvendt på andre næringssektorer enn reindrift 
1 7 5 1 -1 8 5 2

Prosjektet er en rettshistorisk studie av lappekodicillen. Lappekodicillen 
utgjør en tilleggstraktat til grensetrakten mellom Norge og Sverige år 1751 
og kalles for samenes Magna Charta.

Arbeidet ta r sikte på å gi et så helhetlig bilde som mulig av hvordan 
kodicillen ble praktisert i et avgrenset om råde og i en avgrenset tid. N år 
det gjelder avgrensningen i tid er målet å dekke tidsrom m et fra år 1751 til 
den s. k. grensesperringen år 1852.

Arbeidet ta r for seg de bebodde om rådene på grensen mellom Finland og 
Finm ark i Norge.

I sam arbeid med Nord-Trom s m useum er det satt i gang transkribering 
av allerede innsam let kildemateriale.
Prosjektperiode: 1988— 1990 
Prosjektansatt: Forsker S teinar Pedersen
Finansiering: 3-årig utdannings- og forskerstipend fra NAVF, Norge

6.1.6 Sam enes jaktre tt — En studie av de jaktrettslige forholdene i sam e
området, m ed utgangspunkt fra  forholdene i Sverige

Formålet med prosjektet er å studere samenes jak trett med utgangs
punkt av reinbeite- og reindriftsnæringens lovstiftelse i Sverige. I studiet 
skal det også gjøres en deskriptiv rettshistorisk gjennomgang av samenes 
jak trett i et nordisk perspektiv.

Arbeidet har h ittil bestått av litteraturstudier og utarbeidelse av m anus 
for den retts-historiske delen.
Prosjektperiode: 1988—1990
Prosjektansatt: Forsker Lars-Anders Baer
Finansiering: 2-årig forskningsstipend fra NAVF, Norge

6.2 Utredninger

6.2.1 Reiseliv i sam iske områder 

Form ålet med prosjektet er å utvikle produkter for turistnæringen knyt
tet til samisk kultur og tradisjoner, utvikle strategi for hvordan økt turism e 
kan tilpasses samisk virkelighet og utvikle og gjennomføre kompetanse- 
hevingsprogram for reiseliv på basis av forskningsprosjektet.

Prosjektet består av tre faser: Kartelegging, produktutvikling og iverk
setting.

Arbeidet har hittil bestått av innsamling og bearbeiding av data. 
Prosjektperiode: 1988—1990
Prosjektansatt: Forsker Hans-Erik Varsi
Styringsgruppe: Ragnar Eriksen, Finnm ark, Næringsservice A/S

Lars-Nila Lasko, Nordisk Samisk Institutt 
Svein O tta r H elander, Tana kom m une 
K irstin Biti Johansen, Tana kom m une
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Prosjektsam arbeid:

Finansiering:

F innm ark Næringsservice A/S 
Tana kom m une 
Nordisk Samisk Institutt 
F innm ark Næringsservice A/S

6.2.2 Forsøk m ed produksjon av sm olt i indre F innm ark  

Form ålet med prosjektet er å utrede m uligheter for bedre økonomisk 
utnyttelse av ferskvannsfiskeressurser i de samiske bosettingsom råder 
gjennom fiskeoppdretting som ny samisk næring.

Prosjektet er under avvikling fra institu ttets side.
Prosjektets oppstart: 
Prosjektansatt:

Prosjektsam arbeid
Finansiering:

1978
Prosjektm edarbeider Anders P. Siri 
Forsker Skjalg Slettjord 
Forsheim  forskningsstasjon, Skjomen, Norge 
Nordisk Samisk Institutt

6.3 Sem inarer og undervisning

6.3.1 Forskerseminar og seksjonsmøte 2 4 .-2 5 .1 0 .8 9

Temaet for forskersem inaret var m etoder og m etodeproblem er innen 
sam iskrelatert nærings-, miljø og rettighetsforskning. Forskernes innlegg 
vil bli publisert i D ieðut i første halvdel av 1990. I forbindelse med 
sem inaret ble det avholdt seksjonsmøte for ansatte i seksjon for næring, 
miljø og rettigheter.

Forskersem inaret ble finansiert av Samefonden i Sverige, R eindriftsad
m inistrasjonen i Norge og Kom m unal- og A rbeidsdepartem entet i Norge.

6.3.2 Foredrag og forelesninger

Seksjonens ansatte har deltatt og hatt forelesninger og foredrag på titalls 
seminarer.

6.4 Utgivelser 

D ieðut 1989:1: Lappcodicillen av 1751 — Var det sam em as Magna 
Charta?

7. Seksjon for utdanning og informasjon

Seksjonsleder (konstituert 1 .4 .-1 .12 .89): Johanne G aup
Seksjonsleder (fra 1.12.89): R eidar Erke
Konsulent (permisjon): Laila Palojärvi
K onsulent (vikar): M aarit Magga

7.1 Om seksjonens prosjekter

7.1.1 F ilm  og videokatalog

Arbeidet er ikke helt fullført, m en det er registrert over 350 filmer og 
videoer som nå kan publiseres.
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7.1.2 Sam iske barns oppvekstvilkår fø r  skolealderen 

Prosjektet består av 2 delprosjekter, det ene gjennomføres på svensk side 
og det andre på norsk side.

7.1.2.1 Samiske bam s oppvekstvilkår i Sverige

Form ålet med prosjektet er å kartlegge samiske bam s kulturelle og 
samfunnsmessige forhold på ulike nivåer og bedre samiske bam s 
oppvekstkår bl. a. i barnehager og førskoler. Delprosjektet på svensk side 
gjøres i det lulesamiske om rådet.
Prosjektstart: 1983 
Prosjektansatt: Sosionom Inga Britt Blindh 
Finansiering: NSI 

Prosjektet består av to hoveddeler: U tvikling av en teoridel og innsam 
ling av m ateriale.

7.1.2.2 Samiske bam s oppvekstvilkår i Norge

Form ålet er finne ut hvordan bam  selv uttrykker sitt kjønn og sin 
etnisitet gjennom lek og sam handling med andre. D et andre delprosjektet 
ble igangsatt høsten 1986 i Karasjok og er om trent fullført i 1989. 
Prosjektstart: 1986
Prosjektansatt: Cand. polit Asta Balto
Finansiering: Forbruker og adm inistrasjonsdepartem entet
Referansegruppe: Asle Høgmo, Vigdis Stordahl, A m e Vikan og

Elina H elander 
Veileder: Førsteam anuensis H arald Eidheim

Hoveddelen er skrevet ferdig. Innledning og avslutning er under u tarbei
delse. Arbeidet med å oversette dette til samisk er påbegynt. Forsinkelsen 
skyldes at forskeren gikk over i ny stilling 01.08.89. Likevel regner hun 
med at arbeidet vil bli ferdig i 1990.

7.1.3 Kvinneforskningsprosjekter

7.1.3.1 Identitetsutform ing hos unge kvinner og m enn i to  samiske bygder 

Form ålet med prosjektet er å undersøke identitetsutform ing/forvaltning 
hos unge sam er m ed tanke på kjønn og etnisitet. D et er særlig dynam ikken 
mellom egen kulturell bakgrunn og storsam funnet som vil studeres. 
Prosjektets titel: Identitetsutform ing hos unge kvinner og m enn i to 

samiske bygder
Prosjektstart: 1988 
Prosjektansatt: Jorun Eikjok
Finansiering: K om m unaldepartem entet
Veileder: H arald Eidheim

H un har avlagt sin hovedfagseksamen ved U niversitetet i Trom sø høs
ten 1989.
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Feltarbeidet utføres i to  samiske bygder: En på norsk side og en på finsk 
side. D erm ed vil m an også få se hvordan to  ulike lands sam funnssystem er 
skaper prem isser for identititetsutform ingen og forvaltningen.

Feltarbeidet på norsk side er noe forsinket.

7.1.3.2 Samekvinnens arbeidssituasjon og økonomiske stilling 

Nordisk Sameråds kvinneutvalg ba NSI om å utrede sam ekvinnens 
arbeidssituasjon og økonomiske stilling. D enne utredningen ble utført av 
Inger M argrethe Olsen og var utgangspunkt for drøftinger om samiske 
kvinnespørsm ål på den N ordiske Samekonferansen i Lakselv i august
1989. R apporten var også utgangspunkt for drøftinger ved samisk kultur- 
konferanse som ble avholdt ved Tana bru i novem ber 1989.
Prosjekttid: 1989 (3m ndr)
Prosjektansatt: Inger M argrethe Olsen
Finansiering: F innm ark utbyggingsfonds ” K vinnem idler”

7.1.4 Sam isk  arkiv

Form ålet er å samle inn og registrere skriftlig historisk kildemateriale. 
Prosjektet er et sam arbeidsprosjekt mellom NSI, Arkivverket v/riksarkiva- 
ren og NAVF.
Prosjektstart: 1988 
Prosjektansatt: Risten Sokki 
Finansiering: NAVF
Referansegruppe: Førsteam anuensis Einar Arne Drivenes, R iksarkivar 

John Herstad, statsarkivar Liv Myklebust, institu ttbe
styrer Elina H elander 

S tipendiaten følger sam tidig et utdanningsprogram  laget av Arkivver
ket. Det er også utarbeidet en brosjyre med inform asjon om arbeidet.

7.1.5 Skolen som  en naturlig del av det sam iske sam funnet

Form ålet er å undersøke skolens virksom het, innhold og struktur i 
forhold til det samiske sam funnet og samisk identitet.
Prosjektstart: 1989
Prosjekttitel: Skolen som en naturlig del av det samiske sam funnet 
Prosjektansatt: M aijaana Aikio 
Finansiering: NSI 

D ette året har gått til å arbeide med prosjektbeskrivelse, tidsplan og 
innsamling av inform asjon. Første del av undersøkelsen vil bli gjort blant 
foreldre og lærere om forventninger til en samisk skole og lærernes inten
sjoner om  det samiske innholdet i skolen. D ette skal ses i sammenheng 
med skolepolitiske målsettinger. Videre vil hun se på sam ekulturens inte
grering i andre fag i skolen.

Undersøkelsen gjøres på finsk side.
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7.2 Om seksjonens informasjonsvirksomhet

Informasjon om egen forskning- og utredningsvirksom het og om det 
samiske sam funnet som helhet er en viktig oppgave for NSI. Institu ttet har 
hatt flere gjester fra inn- og utland i tillegg til mange henvendelser fra både 
enkeltpersoner og institusjoner.

Instituttet har gitt ut ett num m er av Diehtogiisá. I tillegg gir også NSI ut 
rapporter og utredninger i D ieðut-serien.

7.3 Sam isk fagbibliotek

Oppbygging av et fagbibliotek er blitt prioritert, og instituttet har ansatt 
bibliotekar i 25%  stilling. Det vil fram over bli etablert et samarbeid 
mellom Samisk Høgskole og NSI der m an vil forsøke å lage en felles 
database for søking på den litteratur som finnes på de to institusjonene.

7.4 Håndbok om samer

H åndbok om sam er er tenkt å være en oppslagsbok om samer. Denne vil 
bli oversatt til engelsk og spansk, slik at den også kan nyttes av interesserte 
utenfor Norden. NSI forsøker nå å utgi den i sam arbeid med K om m unal
departem entet til W CIP-konferansen som avholdes i Trom sø i august
1990. Prosjektet er blitt noe forsinket.

7.5 Sem inar fo r  sam isk førskole- og barnehagepersonell

Den 12. og 13. oktober ble det avholdt et sem inar for samisk førskole-og 
barnehagepersonel. D ette sem inaret var m ent å ha både en praktisk og en 
teoretisk del, men p. g. a. finansieringen ble sem inaret delt i to. I den første 
delen av sem inaret er den teoretiske delen vektlagt, mens den andre delen 
som planlegges avholdt i 1990, vil ta  for seg praktiske sider ved arbeidet i 
samiske førskoler og barnehager.

Seminaret ble finansiert gjennom Fylkesm annen i F innm ark, Socialsty
relsen i Sverige og Samisk utdanningsråd, Kautokeino.

En rapport fra den første delen er under utarbeidelse.

8. Fagdagene 1989

Fagdagene ble avholdt 2 4 .-2 5 .  januar 1990. Tem aet var denne gangen 
om NSI og fram tiden. Første dag var avsatt til forskere og ansatte ved 
Instituttet. Først fikk man ordet til en debatt om arbeidssituasjonen ved 
Instituttet. Videre fikk forskere som hadde gjort ferdig sine arbeider, 
presentere dette. Den andre dagen var satt av til å drøfte N SI’s fram tid: 
Innhold, form og strategi. Roger Solbakke, Kautokeino, var engasjert til å 
forelese om NSI’s profilering og m arkedsføring av Institu ttet med formål å 
styrke institusjonens status. Avslutningvis innledet Elina H elander og 
Steinar Pedersen til debatt om NSI der planlegging, ledelse og organisering 
var satt i fokus.
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9. Planer for nærmeste fremtid

Et aktuell tem a de siste årene har vært Nordisk Samisk Institutts virk
som het og dets organisering. Nordisk M inisterråds evaluering av Institu t
tets virksomhet, har også b idratt til at saken er blitt m er dagsaktuell.

Instituttet har med tiden fått egne rutiner og arbeidsm åter, med det mål 
å hjelpe den samiske befolkningen både m ed praktiske og teoretiske saker. 
For å oppnå de mål som er satt, må Institu ttet allerede nå fornye seg på 
enkelte om råder og utvikle sin virksomhet og organisering av det.

Det må taes mer hensyn til den enkelte ansattes interesser og forbedre 
deres arbeidssituasjon. Som en del av dette kan nevnes lønnsspørsm ål, 
kjøp av datautstyr, tilrettelegging av bibliotektjenester og forbedring av 
inform asjonsvirksom heten og oppbygging av samisk arkiv. En slik utbed
ring vil også generelt utvikle Instituttets situasjon på alle m åter, samtidig 
som det er til nytte for andre.

Det er også behov ved Institu ttet å utarbeide en detaljert virksom 
hetsplan for den enkelte ansatte. Videre er det også i de nærmeste årene 
fremover behov for å følge nøyere med de enkelte prosjekt og granske deres 
aktualitet og behov. I takt med endringene i de samiske sam funn har det 
også oppstått nye forsknings- og utredningsfelter. Mere ressurser enn hittil 
burde tillegges sam funnsforskningen. På enkelte viktige felter, som språk 
og rettighetsforskning, har Institu ttet skaffet seg god fagkunnskap og disse 
feltene synes å være viktige også i frem tiden. På enkelte virksomhetsfelt 
kan Instituttet foreta prioriteringer.

Inndeling av Instituttets virksom het i fagseksjoner bør opprettholdes. 
Ingen har kritisert en slik inndeling, og den har også gitt både effektivitet 
og styrke til virksomheten. Nærings-, miljø- og rettighetsseksjonens virk
somhetsfelt er for vid, og så lenge dagens organisasjonsm odell for seksjo
nens virksomhet opprettholdes, bør seksjonen med hensyn til oppgavene 
foreta strenge prioriteringer. Dagens seksjon for U tdanning og Inform a
sjon kan påta seg oppgaver innenfor sam funnsforskningen. Innenfor 
Språk- og kulturseksjonen er det allerede nå behov for å jobbe mer med 
forskning innenfor dagens språksituasjon.



2223

C 12/k: 25
1991

Nordiskt konstcentrum

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiskt konstcentrum  
Sveaborg
SF-00190 Helsingfors 
Tel. 358-(9)0/668 554

Styrelsen

N ordiskt konstcentrum s styrelse består av tio  styrelsem edlem m ar, två 
från varje land, av vilka en från varje land bör vara utövande konstnär. 
Vaije styrelsemedlem har en personlig suppleant.

Styrelsens sam m ansättning för perioden 1.1.89 — 31.12.89:
Danm ark: Emil Hørbov, Jørgen Tang Holbek (suppl.), Ole W ildt Peder

sen, Hanne Lundblad (suppl.), Finland: Jan K enneth W eckman, M aijatta 
Nuoreva (suppl.), Fredrik Forsberg, Kari Poutasuo (suppl.), Island: Guðný 
M agnúsdóttir, Björgvin GylFi Snorrason (suppl.), Þórunn J. Hafstein, Sol
run Jensdóttir (suppl.), Norge: Ingun Bøhn, viceordförande, Teije Roal- 
kvam (suppl.), Per Hovdenakk, Jorunn Veiteberg (suppl.), Sverige: Leif 
Bolter, Anna Sjödahl (suppl.), Bengt Skoog, ordförande, Kerstin Jacobs
son (suppl.).

Styrelsen sam m anträdde till möte den 17.3.89 och 28 — 29.9.89 på Svea
borg. Styrelsens arbetsutskott (ordförande, viceordförande och intenden
ten) sam m anträdde den 24.4.89 utökat med Leif Bolter för att välja ny 
utställningschef sam t i norm alsam m ansättning den 14.8.89 i K öpenham n 
och den 7.12.89 i Stockholm.

Personalen

Birgitta Lönnell (intendent), M aaretta Jaukkuri (utställningschef t. o. m.
31.8.89), H alldór Björn Runólfsson (utställningschef fr. 1.9.89), G rethe 
Grathwol (inform ationssekreterare/chefredaktör), Ingebjørg Astrup (ut- 
ställningssekreterare), Barbro Troberg-Böök (adm inistrativ  sekreterare), 
Liisa Repo-M yllynen (bitr. kam rer), Anna Lybeck (byråsekreterare), Irina 
K ruskopf (receptionist/husm or fr. 3.1.89), Kari Siltala (vaktm ästare), 
Kirsti Berg (utställningssekreterare, 1/2 tjänst), R ita Roos (inform ations-
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assistent/redaktionsassistent fór SIKSI på tim lönsbas till 1.6.89 och däref
ter redaktionsassistent på halvtid till 30.9.89), Catherine Hakulin (infor
m ationsassistent på halvtid fr. 1.6.89 sam t heltid fr. 1.10.89 på tim löns
bas), Kari Vähäpassi (biblioteksassistent, 1/2 tjänst), Anna Ylkänen (kans
list halvtid på tim lönsbas), H annu K onttinen (verkstadsm ästare halvtid på 
tim lönsbas till 31.3.89), Seppo Raunio (utställningstekniker på tim löns
bas). D ärutöver har tillfällig hjälp använts som utstäilningsvakter, för 
kontorsarbete, städning, utställningsm ontering, varutransporter, etc.

Centrets byggnader och bostäder

G rundreparationen på Strandkasernen har fram skjutits. Golven har i 
böijan av året slipats och m ålats genom centrets försorg. Överenskom m el
se har träffats med Förvaltningsnäm nden att i januari 1990 flytta Boklå
dan och kaféet så att utställningsutrym m ena sammanhålles. Vatten och 
avlopp installeras i kaféet.

U nder verksam hetsperioden har centrets ledning intensivt arbetat för 
att söka lösa bostadsfrågan för centrets nordiska tjänstem än.

Det har varit tä ta kontakter med Sveaborgs förvaltningsnäm nd, upp
vaktningar på flera m inisterier m. m.

Tills vidare har det uppnåtts att undervisningsm inisteriet i en skrivelse 
av den 21.7.89 till Sveaborgs förvaltningsnäm nd uppm anade denna att 
p rioritera de nordiska tjänstem ännens bostadsbehov. Den 17.8.89 slöt 
forsvarsm inisteriet upp bakom detta.

De båda m inisterierna företrädes av representanter i Sveaborgs bostads- 
sektion, som beslutar om bostäder på ön.

Problem kvarstår dock då det finns få lämpliga objekt att erbjuda.
I novem ber kunde utställningschefen flytta in i en tillfällig bostad som 

ställdes till förfogande av Förvaltningsnäm nden. Sålunda har alla de fyra 
nordiska tjänstem ännen någon form av bostad på Sveaborg.

Utställningar

U nder året har centrets båda biennaler arrangerats: Borealis 4 på Loui
siana i D anm ark och Aurora 3 i Helsingfors i sam arbete med Helsingfors 
Festspel och Ateneum.

Borealis 4 hade som tem a ” Installationer i rum ” . Sex nordiska och en 
italiensk och en västtysk konstnär deltog. Utställningen fick en mycket god 
press i D anm ark och i N orden som helhet. I Aurora 3 presenterades 20 
nordiska konstnärer. Även denna utställning fick god press och uppm ärk
sam m ades även den i Norden.

Förutom  Aurora 3 har en rad andra utställningar visats på Sveaborg: 
D et grønne mørke (norskt måleri), Claus Jensen och Freddie A. Lerche 
(dansk skulptur och måleri), Finlands M ålarförbunds 60-årsjubileumsut-
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ställning (samtidigt med Björneborgs konstm useum ), En bild är en bild är 
. . .  (nordisk fotokonst), Troels Wörsel, m ålningar (danskt m åleri), Helgi 
Þorgils Friðjónsson (isländskt måleri), Per Kirkeby — modeller och skisser 
till skulpturer (danskt), Den femte nordiska textiltriennalen.

Två utländska konstnärer har visats på Sveaborg. Den västtyske konst
nären Raffael Rheinsberg, som var gästkonstnär, visade en installation. 
Den japanske skulptören Toshikatsu Endo visade skulptur och gjorde 
också ett projekt utom hus. Finansieringen av dessa båda projekt skedde 
genom G oetheinstitutet resp. Scandinavia — Japan Sasakawa Foundation.

Den stora vandringsutställningen under året var Den femte nordiska 
textiltriennalen. Den visades i samtliga nordiska länder. Andra utställ
ningar som turnerat är Det grønne mørke, som visades i F inland, Sverige 
och Norge. H ilma a f  Klints utställning visades i Norge, på Island och i 
New York där den fick ett utom ordentligt fint m ottagande i pressen. Helgi 
Þorgils Friðjónsson har visats i Finland och i Västtyskland. Claus Jensen 
har visats i Danm ark. Svenska M ålargrafiker har visats i F inland. En 
nordisk arbetsgrupp har förberett en utställning om 60-talet i Norden. 
Utställningen blir centrets andra ”historiska” utställning. I sam arbete med 
Museum of M odern Art i Oxford förbereddes en nordisk konstutställning 
som också skall gå till Irland. Avdelningens tjänstem än har gjort resor i 
Norden i sam band med centrets utställningar och för att skapa kontakter 
på museisidan, sam t konstnärssidan.

Museikatalogen kom ut i septem ber och i januari -89.

Utställningsmötet

Årets utställningsm öte hölls på Island i sam arbete med Listasafn Islands 
i oktober. M ötet hade som huvudtem a Isländsk konst. Ett fem tiotal perso
ner deltog. Enligt deltagarna var m ötet utom ordentligt lyckat.

SIKSI och informationsverksamheten

SIKSIs redaktion 1989 har som tidigare bestått av 10 nordiska redaktö
rer. Från Danm ark: Øystein H jort och Lennart G ottlieb, den senare ersat
tes med Peter Meyer från och med SIKSI nr 2. Island: Laufey H elgadóttir 
och Halldor B. Runólfsson, som från SIKSI 4/89 efterföljdes av Olafur 
Gislason. Finland: Satu Kiljunen och Kim m o Saije.

Redaktionen hade under året ett möte, som ägde rum  på Brandts Klæ- 
desfabrik i Odense den 1 1 -1 3  augusti. Bindningen vid olika tem an har 
däm pats. N r 4 var dock i hög grad ägnad åt 60-talet.

P renum erationerna gick ner drastiskt i början av året men är nu ungefär
i nivå med 1988. Lösnum m erförsäljningen har ökat och antalet platser där 
tidningen säljs har stigit. Annonseringen har också blivit större. SIKSI har 
om fattat 48 sidor i tre num m er och 52 i ett, samt fyra sidor med färgbilder.
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Från läsarna har inkom m it önskemål att sidantal och antalet färgbilder om 
möjligt borde öka.

Chefredaktören deltog i septem ber i den årliga AICA-kongressen (den 
in tem atinella konstkritikerföreningen). Den ägde rum  i M oskva och Tbli- 
si. SIKSI har kunnat utgivas 1989 inom ram en för budgeten, visst över
skott finns t. o. m.

Bokhandeln

En affisch har producerats. Inform ation om de olika boktitlar som finns 
tillgängliga, har utsänts, i slutet av året gjordes en ny bokkatalog. Nya 
m öbler har inköpts för Boklådan. N ina Roos hade hand om  Boklådans 
adm inistration under större delen av året. Hon har efterträtts av Outi 
A nttila tills vidare.

Informationen

En som m arbroschyr med centrets utställningsprogram producerades 
och distribuerades som tidigare år under våren.

Inform ationssekreteraren/chefredaktören har ansvarat för pressreleaser 
för utställningarna på Sveaborg och för pressvisningar.

Vad gäller gästateljéem a har det gjorts en affisch som distribuerats i 
N orden m ed kort inform ation om ateljéerna.

I SIKSI 3/89 inform erades om ateljém a samt om ett erbjudande från 
Irland om ateljé sam t uppehåll tre m ånader to talt för två nordiska konst
närer.

Allm än information om centret

Allmän inform ation som gällt centrets verksam het har till stor del ombe- 
sörjts av intendenten och av infoassistenten Catherine Hakulin sedan jun i. 
Ansträngningar har gjorts att få ut inform ation om  centrets utställningar 
t. ex. i flygtidningar, på Vikinglinjens båtar, vid Salutorgets färjelägen, i 
massm edia etc. Annonsering har också skett i begränsad om fattning. Cent
ret har m ottagit en rad besök som krävt särskilt om händertagande. Vi har 
mottagit politiker och representanter för offentliga institutioner, som t. ex. 
Australiens utrikesm inister, talm annen i Islands riksdag, Lettlands kultur
m inister, nordiska parlam entariker, Unescos internationella kulturfonds 
chef etc.

En rad nordiska och utländska m useim än har besökt centret, så till 
exempel Sydneybiennalens kommissarie. Besöket resulterade i önskemål 
om nordiskt deltagande i biennalen med M aaretta Jaukkuri som ansvarig 
för detta.

Flera tyska m useichefer/gallerister har under året besökt oss. Den tyske 
gästkonstnärens, Raffael Rheinsbergs, vistelse här tycks ha bidragit till att 
intresset för centret ökat bland nordtyska m useimän.

Fem latinam erikanska m useichefer/intendenter gästade oss på sensorn-
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m aren. Det latinam erikanska besöket var in itierat och bekostat av N or
disk M inisterråd. Besöket i N orden resulterade i önskemål om en nordisk 
utställning. M aaretta Jaukkuri blir kommissarie.

Riksutställningars ledning och personal besökte N ordiskt K onstcentrum  
den 1.12.89.

Många utländska och nordiska konstnärer har besökt oss, en del har 
utnyttjat möjligheten att bo i våra gästrum.

Den kanske mest nam nkunnige detta år bland besökande konstnärer var 
Frank Stella.

Ett fyrtiotal estländska konstnärer fick inform ation om centret och såg 
våra utställningar i anslutning till att en estländsk utställning visades i 
Finland.

Deltagarna i N ordiskt K onstförbunds årsm öte, som hölls i Helsingfors, 
besökte centret den 9.9.89.

Göteborgs konstförenings vänner inkluderade centret under sitt finska 
besök. Ett fyrtiotal personer deltog. Även andra konstföreningar har be
sökt oss, finska såväl som svenska.

Journalister och kritiker från nordiska länder har gästat centret och det 
har resulterat i en rad artiklar, varav några stort uppslagna.

Ytterligare grupper och enskilda från till exempel om råden som turism , 
bibliotek och konstskolor har mottagits. Särskilt Textiltriennalen upp
m ärksam m ades av konst- och textilskolor i F inland.

Gästateljéverksamheten

Totalt finnes 12 gästateljéer, belägna i samtliga nordiska länder sam t på 
G rönland. U nder året tillkom en ny ateljé på Hollufgård nära Odense. Det 
ä r ett center for skulptur.

Den förste utländske gästateljékonstnären var Raffael Rheinsberg från 
Västtyskland. H ans vistelse blev ur m ånga synpunkter lyckad.

Enkätförfrågan som påböljades 1987 är en hjälp i strävanden att förbätt
ra förhållanden på ateljéerna. Den stora m ajoriteten är mycket nöjd med 
sina vistelser.

En diaserie m ed dior från de olika ateljéerna har tagits fram.
Kraven på transportbidraget har närm ast tredubblats under året och 

beslut fattades att från 1990 ej utbetala transportbidrag.
Antalet sökande till ateljéplatsem a har stigit. 136 ansökningar inkom 

per den 31.10.89, varav 56%  gällande Sveaborg.
Byråsekreteraren, som handhar gästateljéem a, besökte ateljéerna i D an

m ark och Norge.
En utökad annonsering om gästateljéverksam heten har påböljats. Den 

berör främst fackpress och konsttidskrifter.
Förvaltningsnäm nden har lagt nytt tak på Ateljéhuset på Sveaborg. Nya 

möbler har inköpts till balkongerna där och utrustningen i övrigt kom plet
terats.



2228 C 12/k:25

Bibliotek och arkiv

Som extrahjälp på biblioteket har verkat:
Erik Vierkens 1.1. —31.5.89 några tim m ar per dag (totalt en m ånad i 

hela dagar).
C atherine Hakulin 5 .6 -3 0 .9 .8 9 , ca två tim m ar per dag.
G uðrún H rönn R agnarsdóttir 2 .1 0 .-3 1 .1 2 .8 9 , ca 20 tim m ar per vecka.
Alla ovannäm nda var sysselsatta m ed klipparkivet.
Bibliotekets verksamhet: Efter a tt katalogsamlingen  (med ca 3 200 re

gistrerade utställningskataloger vid årsskiftet) nått realtid har m an med 
extrahjälp uppnått en likadan situation också med pressklippen. I press
klipparkivet finns nu, efter en viss gallring, hängm appar för ca 7000 
konstnärsnam n. — I boksamlingen finns ca 2500 band tillgängliga. — 
Diasamlingen  fick i augusti överta ca 3000 dior från utställningsavdel- 
ningen. N ästa stora projekt i biblioteket är uppbyggandet av diasam lingen.

Vid ett m öte för de finländska konstbiblioteken i Helsingfors diskutera
des behovet av en ny upplaga av ” K onstbibliotek i N orden” , som gjordes 
1987 av N ordiskt K onstcentrum  efter en om fattande enkät i N orden. Det 
konstaterades att det är dags för en ny upplaga och en arbetsgrupp bilda
des. Projektet beräknas genom föras 1990.

Biblioteksassistenten har företagit resor till Stockholm och Oslo.
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Nordens Hus på Färöarna

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

Nordens Hus på Færøerne 
Postboks 1260 
F R -110 Tórshavn, Førøyar

Styret

Styret for N ordens Hus på Færøyane blir valt for fire år av gongen. 
Styret har åtte medlem er, tre frå Færøyane og ein kvar frå D anm ark, 
F inland, Island, Norge og Sverige. Styremedlemene er oppnem nte av 
Nordisk M inisterråd etter forslag frå regjeringane. Desse sat i styret i 1989: 

Ö verdirektor Jan Stiernstedt, S, ordførar 
Lagtingsmann Torbjørn Poulsen, FR, viseordførar 
K ontorsjef Steen A. Cold, DK
Tidlegare kyrkje- og undervisningsm inister Kjølv Egeland, N
Tidlegare departem entssjef Birgir Thorlacius, IS
Landsbibliotekar M artin Næs, FR
Inform asjonssekretær Ilkka Peräsalo, SF
Professor dr. phil. Hans Jacob Debes, FR
Styret har hatt 4 møte i 1989, tre på Færøyane og eit i Sverige.

Rådgjevande nem nd  

Den rådgjevande nem nda, under leiing av rektor Åsbjørn Lómaklett, 
Klaksvik, hadde to  møte i 1989. N em nda har 15 m edlem er og er sam ansett 
slik at den fagleg og geografisk avspeglar det færøyske sam funnet. Det 
færøyske landsstyret innstiller nem ndsm edlem ene, som blir valt av styret i 
Nordens Hus for to  år av gangen.

Administrasjon

Karin Flodström , S, var direktør fram  til 1. oktober. Frå 1. oktober har 
Jan Kløvstad, N, vore direktør. D irektøren har ansvaret for den daglege 
leiinga av huset, og er tilsett for ein fireårsperiode.

Tal stillinger ved huset er 5 1/2, av desse er ei av stillingane delt mellom 
to personar.

C l  2/k: 26
1991
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Dei tilsette er:
Elsuba Iversen, sekretær 
Åsa Justinussen, fullmektig/soussjef 
Eyðbjorg Kass, sekretær 
F innur Olsen, vaktm eister 
Henri av Reyni, vaktm eister 
Tórhild Tolfsen, kafeteriaansvarleg

Rådgjevande konsulentar 

N ordens Hus har ei ordning med rådgjevende konsulentar innanfor 
viktige fagområde knytt til bygninga. desse er:
Arkitekt M .A .A . Jacob Blegvad, DK, for arkitektonisk rådgjeving og 
tilsyn
Sivilingeniør Miklos Ölveczky, N, for sceneteknisk utrustning m. m. 
Sivilingeniør Niels Jordan, DK, for akustikk og lydteknisk utrustning 
m. m.
G rafikar Ivan Edeling, DK, for grafisk verkstad og framstilling av plakat
Ingeniør Erik W esterlund, S, for lysteknisk utrustning
Firm aet Landsbyggifelagið, Torshavn, for løpande tilsyn og vedlikehald.

Finansiering

Nordens Hus på Færøyane blir finansiert med 92%  frå Nordisk M inis
terråd og 8% frå Landsstyrið Føroya.

I 1989 var tilskota kr 7.231.000,00 frå Nordisk M inisterråd og kr 
630.000,00 frå Føroya Landsstýri. Rekneskap er vedlagd. Alle tal er i heile 
1000 kr.

Bygningsspørsmål 

Også i 1989 blei det gjort mykje for å få huset ferdig, både bygningsmes
sig og teknisk. Høgtalaranlegget og anna viktig teknisk utstyr i den store 
salen blei kom plettert og nye utstillingsveggar kom på plass. For 1990 er 
det planlagt å få den grafiske verkstaden klar til drift, låsberre m ontrar for 
verdfulle utstillingar, skapdører og tidsskrifthyller. D et er også planlagt 
betring av arbeidsforholda i kjøkenet.

Aktivitet 1989

Nordens Hus spelar ei tredelt rolle, både ved å formidle nordisk kultur 
til Færøyane, færøysk kultur til resten av N orden og ved å støtte og fremje 
færøysk kulturliv. Aktiviteten i 1989 har som i tidligere år kome i stand 
gjennom sam arbeid mellom huset og ulike institusjonar og grupper på 
Færøyane og i resten av Norden.
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Kunst og utstillingar

Det har vore utstillingar med den færøyske bildekunstnaren Ingålvur av 
Reyni, den danske tekstilkunstnaren M argrethe Agger og ein sam ansett 
kunstutstilling frå O rknøyane i tillegg til den tradisjonelle og godt besøkte 
Olavsøkufram syninga som samla om lag 4 500 menneske på fire dagar 
rundt Olsok, 29. juli. Den færøyske kunstnarorganisasjonen hadde både 
utstilling og landsm øte i huset i januar.

Utstillingsåret opna og slutta med fotoutstillingar av færøyske am atørar 
og profesjonelle, og i juni/ju li var det ein fransk, italiensk og færøysk 
kunstfoto-utstilling.

Både Lions og felagið Torshavn (Foreninga for Torshavn) har laga 
utstillingar i sam arbeid med huset, og med store tilskodartal.

I sam band med fleire av utstillingane har det vore foredrag. Spesielt kan 
nem nast eit foredrag om barnekunst i sam band med ei barnekunstutstil- 
ling i mars.

I husets plakatserie kom det to nye kunstplakater. Årsplakaten er bygd 
på eit landskapsm åleri av den færøyske kunstnaren Eivundur M ohr og 
jazzplakaten er av Lars G unnar N ordström  frå Finland. Husets grafiske 
konsulent Ivan Edeling stod for bearbeiding og trykking.

Konsertar

Tilsaman 57 konsertar har vore arrangert av Nordens Hus, av desse 6 
utenfor huset. Heile 21 av konsertane hadde nordisk og/eller annan inter
nasjonal deltaking. Repertoaret har variert frå folkemusikk og jazz til 
russisk kor frå Moskva og klassiske konsertar, ofte i nært sam arbeid med 
det aktiva Konsertlaget på Færøyane.

I tillegg til dei nem nte arrangem enta kan nem nast den tradisjonelle 
jazz-, folkemusikk- og bluesfestivalen i august, der det var om lag 12 
konsertar på tre dagar. D enne festivalen gir im pulsar og kunnskap både til 
og frå gjestande m usikarar.

Færøya Symfoniorkestur, som har om lag 35 m usikarar og som blei 
starta samtidig med at Nordens Hus stod ferdig, hadde ein konsert i 1989.

Teater

Årets største forestilling oppsettinga av ”Antigone” etter ny færøysk 
omsetjing av Axel Torgarð. Bortim ot 70 personar var med i oppsettinga, 
av dei om lag 30 som skodespelarar. H avnar Sjónleikarfelag (Tórshavn 
teaterlag) hadde det kunstnarlege og økonomiske ansvaret, og Nordens 
Hus stilte hus, teknikk og teknisk ekspertise til disposisjon. Danske Ulla 
Ryum var instruktør, husets lystekniske konsulent Erik W esterlund frå 
Sverige hadde overoppsynet med lyssettinga og teaterteknisk konsulent 
var Miklos Ölveczky. Scenograf var Arild Hoelstad, N og kom ponist 
Sunleif Rasmussen, Færøyane.
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Nordens Hus bidrog også m ed eit økonomisk tilskot til oppsettinga. I 
heile prosjektet blei 22 skodespelarar kjøpt fri på dagtid i ein m ånad, det 
var 12 forestillingar og 4100 tilskodarar. N ordens Hus organiserte og 
finansierte båtreiser frå heile Færøyane. På denne m åten fekk folk like 
sjansar til å få sjå forestillinga, uavhengig av kvar dei bur.

Parallellt med innøvinga av ”Antigone” blei arbeidet lagt opp som ein 
kortvarig teaterskole, både for skodespelarane og for lys- og lydteknikarar. 
M ålsettinga var heile tida å sette spor i færøysk teaterm iljø og å gi im pulsar 
i undervisningssam anheng også til skolane.

Forestillinga er tilgjengeleg på video til skolebruk.
D et blei satsa mykje på barneteater resten av året. Sogn og Fjordane 

Teater, N , vist Thorbjørn Egners ” Karius og Baktus” for seks fulle hus i 
N ordens H us og tilsam an fire fulle hus på Tvøroyri på Suðuroy og i 
Klaksvik. Jenny Petersen, færøying som har fått utdanningsstipend frå 
N ordens Hus, var instruktør for forestillinga. Den norske gruppa ”Total
teatre t” gjesta med barnestykket ” Draug” i august, og dette besøket var 
både for teaterpublikum m et og enda m eir for det aktive teaterm iljøet i 
form av eit arbeidssem inar i sam arbeid med Meginfelag åhugaleikara Fær- 
øya (Am atørteaterrådet). M idtsom m ars var den store nordiske fellessats- 
inga på ungdom steater, ” Fenris” , på besøk med to forestillingar i huset. I 
desem ber sendte Nordens Hus ut det danske stykket ”Sanna og gandafug- 
lurin” i færøysk språkdrakt på ein to  vekers turne til skolar over det meste 
av Færøyane. T ilsam an 1781 barn såg stykket på turne. Turneen var i 
sam arbeid m ed Meginfelag åhugaleikara Føroya og skodespelarane på 
initiativ  frå Nordens Hus. I dagane mellom ju l og nyttår fram førte den 
nystarta færøyske teatergruppa ” C aratola” eit sjølvskrive stykke om årsti
dene på oppdrag frå huset. Fram føringa var eit etterm iddagstilbod for 
barn to  dagar i juleferien.

To færøyske am atørgrupper har gjesta huset med ”Fjalla-Einvundur” og 
Holbergs ” Den politiske kannestøperen” . Desse besøka har gitt teaterlag 
på bygdene høve til å bruke utstyret i N ordens Hus og å vise seg fram  for 
publikum  i Torshavn.

Ballett, m usikalske oppsettingar

I septem ber blei det færøysk-islandske ballettprosjektet ” H arra P etur og 
Elinborg” vist med tilskot frå huset. Balletten var laga av den dansk- 
færøyske kom ponisten K ristian Blak, bygd på gamle færøyske sagn. Bilde- 
kunstnarane Torbjørn Olsen og Barður Jakupsson stod for scenografien og 
dansarane kom frå Islands nasjonalteater.

I m ars var det ny oppsetting av det store færøyske m usikkspelet ” Jesus 
og m akedonarin” og tidlegare på vinteren var det klovneprogram for barn 
med fullsett sal. Også m usikk/teaterprogram m et til Vesterbro U ngdom s
gård i august sam la stor interesse.
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Den 7. Nordiske Film festivalen blei arrangert i N ordens Hus 13,— 16. 
mai. På denne festivalen var det mellom anna urprem iere på K atrin 
O ttarsdottirs spelefilm ”Atlantic Rhapsody” , den første fullt ut færøysk- 
produserte spelefilm. 1 sam band m ed festivalen forbetra huset film utstyret 
til ein høg standard, som gjer det mogleg å vere vertskap for nordiske og 
internasjonale filmfestivaler framover.

Film utstyret er også brukt i sam band med nordiske filmkveldar, der det 
særleg har vore eit im ponerande fram m øte på barnefilm ar.

Så godt som alle nordiske land har vore representerte med barnefilm ar 
dette året.

Sem inar og kongressar

I sam arbeid med Fróðskaparsetur Føroya blei 100-årsminnet for den 
færøyske sjølvstyrerrørsla m arkert med eit fagleg sem inar med historikarar 
og andre akadem ikarar frå heile N orden, til eit sem inar om nasjonalism e i 
Norden. Sem inaret var i januar. Dei opne foredraga samla fulle hus i den 
store salen, og foredraget førte til referat og kom m entarer i nordiske 
fagtidsskrift.

1 april arrangerte N ordens Hus eit sem inar om ” Biografiar og politiske 
m em oarer i N orden” i april. Mellom anna var fleire tidlegare politikarar 
frå fleire land med i sem inaret. Den redigerte rapporten med foredraga frå 
seminaret ligg klar i bokform i april 1990.

Det har vore internasjonale sem inar om havpattedyr, eit nordisk språk- 
møte og det har vore m øte for nordiske utanriksm inistrar, fleire av utvala 
under Nordisk Råd og M inisterrådet og dagm øte og lengre sem inar for 
meir enn eit titals nordiske institusjonar og organisasjonar.

Foredrag, diskusjonsmøte

1 sam band med fleire av kunstutstillingane har det vore introduksjonsfo- 
redrag til kunsten. Huset er også flittig brukt til diskusjonsm øte på nasjo
nalt færøysk nivå og i nordiske samanhengar. N orrøna Felagið (Forening
en N orden) har hatt fleire vellykka foredragskveldar, og det har vore 
foredrag om skinnteknikkar i Thule på G rønland, nordisk hum or og fær
øyske ungdom ars forhold til AIDS, for å nem ne noko. Ein serie med 
diskusjonsm øte om eldre, funksjonshem m a og ungdom på Færøyane sam 
la mykje folk tre kveldar på rad.

Øvrig aktivitet

Det var mellom anna landskam p i sjakk mellom Island og Færøyane i 
august og færøysk dans for barn kvar fredag i vinterhalvåret og mykje 
arbeid med inform asjon om Færøyane til folk som skriv eller ringer. 
Som m arstid var det mykje besøk i huset, både for å sjå huset i seg sjølv, for 
å lese nordiske aviser og for å ta del i arrangem enta.

Film



2234 C 12/k:26

Nordens Hus har gitt tilskot til og frå tid  til annan arrangert reiser for 
færøyingar til kulturarrangem ent i andre delar av N orden, slik som opple
sing av færøysk lyrikk på D ram aten i Stockholm.

Ved tak

Styret for N ordens Hus leverer med dette årsmeldinga for 1989. 

Tórshavn, 30. m ars 1990

Jan Stiernstedt 
Ordførar i styret

Jan Kløvstad 
Direktør
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Nordens institut på Åland

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

Nordens Institu t på Åland 
Strandgatan 25 
SF-22100 M arieham n 
Tel. (28) 25242, 25243

1. Institutets opgave og organisation
Nordens Institut på Åland er oprettet gennem en sam arbejdsaftale mel

lem Nordisk M inisterråd og Ålands Landskapsstyrelse. Arbejdet blev på
begyndt i 1985.

Nordens Institut på Åland skal frem m e det ålandske kulturliv i samspil 
med kulturlivet i det øvrige Norden. V irksom heden forankres gennem 
kontakt med organisationslivet på Åland og om fatter hovedsagelig aktivi
teter inden for det alm enkulturelle om råde sam t visse arrangem enter med 
tilknytning til undervisning og forskning.

Ifølge aftale mellem parterne dækker Nordisk M inisterråd udgifterne til 
virksom heden og lønnen til den daglige leder, mens Ålands Landskapssty
relse dækker udgifterne til kontorassistent, husleje og kontor.

N ordens Institu t på Ålands bestyrelse har for tiden følgende sam m en
sætning:

Faste medlemmer:

Stortingsrepresentant Tore Austad, Norge (form and)
Konsult, tjänstem annen H åkan M attlin, Finland (næstform and) 
Landstingsledam ot G unnevi N ordm an, Åland 
Professor Robert Petersen, G rønland

Suppleanter:

Riksdagsledamot Berit Oscarsson, Sverige 
Fuldmægtig Lasse L indhard, D anm ark 
Fuldmægtig Stefán Stefånsson, Island 
Tandlæge Suni Joensen, Færøerne
I tillæg til en telefonkonference afholdt bestyrelsen i 1989 3 m øder, alle 

på Åland (1 mere end norm alt p. g. a. lederskifte). Bestyrelsens form and
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besøgte Åland yderligere en gang for at drøfte instituttets anliggender og 
deltage i et a f  instituttets arrangementer.

Instituttets personale:

Institutchef Søren Hvenekilde, D anm ark 
Assistent H arriet Viitaneti, Åland

2. Beskrivelse af virksomheden i 1989

Nordens Institut på Ålands første leder, Asger Albjerg, blev 1. maj 
efterfulgt a f  Søren Hvenekilde, Danm ark.

Nordens Institut på Åland har i 1989 fortsat sin virksomhed efter stort 
set samme linje som tidligere: mangfold i program aktivitetem e, men sær
lig vægt på folkekultur og virksomhed for og blandt børn og unge.

Institu ttet har i årets løb etableret sam arbejde med flere nye ålandske 
kulturorganisationer, b l.a . Kulturfestival på Åland r.f., og institu ttet har 
nu et godt og nært sam arbejde med de fleste ålandske institutioner og 
organisationer på kulturom rådet.

I tillæg til et om fattende planlægningsarbejde for fremtidig program virk
somhed, som ikke er nævnt i program aktivitetsoversigten, har institu ttet i 
1989 haft i alt 26 aktiviteter, som fordeler sig på følgende om råder: 
grupperejser med børn og unge (3), teater (2), musik og m usikundervisning 
(3), litteratur (2), udstillinger og kunst (3), film og video (2) sprogundervis
ning (1), symposier, sem inarer og konferencer (4), byplanlægning m .m . 
(2), udgivelser (3), stipendier (1).

9 a f  de 26 aktiviteter var helt eller delvis rettet mod børn og unge. 
Skønsmæssigt deltog i/overværede 314/13 594 personer instituttets aktivi
teter. Til sammenligning kan det nævnes, at Ålands befolkning er på ca. 
24 000 personer.

I forhold til 1988 er deltagerantallet gået ned, mens publikum stallet er 
gået op.

Institutchefen har i løbet a f  året holdt flere foredrag om institu ttet og 
dets virksomhed.



C 12/k:27 2237

I påvente a f  øgede personalemæssige og økonomiske resurser er der i 
1989 bare foretaget beskedne indkøb til instituttets bibliotek.

Der blev i 1989 registreret 95 besøg i instituttets gæstebog. I 1988 var 
tallet 79.

3. Kommentar til det økonomiske resultat

Årets overskud på posten ”projekt” skyldes først og fremmest, at ” Carl 
Nielsen K vartetten underviser” blev erstattet a f  det langt billigere projekt 
” Carl Nielsen Kvartetten, koncerter” sam t at udgiftssiden i ” Nordisk 
kursus for strygere” var overvurderet. D esuden blev ” D et folkelige møbel
maleri i N orden” adskillig rimeligere gennem sam arbejde med Ålands 
folkhögskola, som oprindelig ikke var indkoblet på projektet. Det kan også 
nævnes, at Ålands Børne- og U ngdom steaterklubs nordiske rejsevirksom
hed blev m indre om fattende end planlagt p. g. a. sygdom. Overskuddets 
størrelse blev også væsentligt påvirket af, at den traditionelle julekoncert 
med M atteus kor og orkester, som Nordens Institut på Åland til en stor del 
finansierer, i 1989 blev aflyst til fordel for en påskekoncert i 1990.

Overskuddet for ikke-projektm idler skyldes hovedsagelig, at den tidlige
re institutchef endnu ikke er flyttet og at en stor del a f  det budgetterede 
beløb for lederskifte derfor endnu ikke er anvendt.

Det mest m arkante træk i det økonomiske resultat for 1989 er ænd
ringerne i tilskuddene til program virksom heden ud over de a f  N ordisk 
M inisterråd bevilgede projektm idler (se IV. Tillæg, s. 12).

Sammenlignet med 1988 er indtægter fra deltagerafgifter, billetindtægter 
etc. steget med 50 %. Totalt er im idlertid tilskuddene til program virksom 
heden ud over de af Nordisk M inisterråd bevilgede projektm idler mere 
end halveret. Særlig stærk (92 %) var reduktionen i bidrag fra nordiske, 
bilaterale og nationale fonder.

Disse tal må im idlertid ses i sammenhæng med de ansøgte beløb. I 1989 
har virksom heden haft en sådan karakter, at der to talt bare blev ansøgt om 
lidt over 150000 FIM, mens det tilsvarende tal for 1988 var ca 435000 
FIM. 3 af 4 ansøgninger til nordiske fonder (til 3 forskellige projekter) blev 
afslået i 1989.

Det er for tidligt at trække nogen endelig konklusion ud fra disse tal. 
Flere forhold, også tilfældigheder, kan spille ind. Bestyrelsen er im idlertid 
foruroliget, og man vil følge udviklingen meget nøje. Tallene vil kunne 
tolkes således, at N ordens Institut på Åland ikke længere kan påregne 
samme generøse behandling fra de nævnte fonder som i institu ttets startfa-
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Alle beløb i FIM

Anslagspost Budget Utfall
1989

Avvikelse

Löner

Varor och tjänster 
Projekt

230000 
+ 17693,62* 
131000** 
262000 
+ 46668,09***
+ 10559,53**** 
+ 13664,95*****

247 693,62

79070,10
287087,82

0

+ 51 929,90 
+ 45 804,75

Summa 623000'
617588,542 
+ 88 586,19

613851,54 + 97 734,65 
+  92323,19*

* Lönekompensation 17 693,62
** Här ingår dispositionsmedel från NM (ledarskifte) 42 772,50
** Här ingår räntor I 529,22
** Här ingår överskott 1988 3286,82
*** Deltagaravgifter, biljettintäkter etc.
**** Bidrag från nordiska, bilaterala och nationella fonder 
***** Bidrag från åländska källor 
' För hög summa budgeterad
2 Korrekt summa

5. Detaljeret redegørelse for programaktiviteter i 1989 og for det økonomiske resultat

Nordens Institut på Åland, status 1989

Omkostningsbeævnelse Budget Tilskud Status Difference Resultat
(NM 570000) Delt.afg./ 1989

Løn.komp.

Bestyrelsen, 2 møder 
Personale

28000 25 829,17 + 2 170,83

løn (institutbestyrer) 230000 17 693,62 247693,62 0
rejser 18000 11 754,45 + 6245,55
Lederskifte 62000 22646,82 +  39353,18
Programaktiviteter 
Øvrige udgifter

262000 70892,57 287087,82 + 45 804,75

repræsentation 
bøger, tidsskrifter, 
aviser, billeder,

10000 4976,02 + 5023,98

bånd og lign. 5 000 3 376,24 + 1623,76
diverse udgifter 
tilbagebetaling af

2000 1213,40 + 786,60

tilskud 6000 9274 -  3 274
Summa 623000

617588,54*
88 586,19 613851,54 + 97734,65

+ 92 323,19*

För hög summa budgeterad
* Korrekt summa
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Nordens Institut på Åland, status 1989

* Angiver at finansieringen af program aktiviteten delvis eller helt er foregået m ed m idler fra 
andre institu tioner m ed beløb, som ikke indgår i N ordens Institu t på Ålands regnskaber.

Aktivitets- Aktivitets- Ansl.ant. Budget Tilskud/ Status Difference
kategori betegnelse delt./ fra NM delt.afg. resultat

publikum

Rejser 2 klasserejser 60 20000 20000 0
Amatørmusik m.v. rejse
(i år til Ålands Bøme-
og Ungdomsteaterklub) 15 10000 1 723,10 + 8 276,90
Albanus nordiske jomfru
rejse (planlægning) 0 0 0

Teater Ålands Børneteaterklub 50/400 68000 7985* 75061,76 + 923,24
Bømerimkassette I 0 4000 4000 0

Musik og Nordisk kursus for
musik strygere 42/120 48000 30313,09* 60572,68 +  17 740,41
undervisning Carl Nielsen Kvartetten,

koncerter 4/222 48000 4 796 36 198,35 + 16597,65
Litteratur Källskär (adm. af

forfatterstipendium) 0 0 0
Udstillinger Fotoudstillinger fra
og kunst Grønland 2/5488 5000 ♦ 0 + 5000

Arktisk uge (planlægning) 0 0 0
Nordisk grafikudlånssamling 0 0 0
Åland-Åseral: Udstillings- 0 0 0
udveksling (udførelse og
planlægning) 40/3000 0 640* 682 — 42
Konkretismen og det nordiske
landskabsmaleri (planlægning) 0 0 0 0

Film og Nordiske Filmdage 6/2 200 3000 * 3065 — 65
Video Færdiggørelse af islandsk

produceret film om Åland 2 0 1603 - 1603
Sprogunder Intensivkursus i svensk
visning for finske embedsmænd 22 2000 * 2000 0
Byplanlæg Livsformer og økoteknik
ning m. m. (planlægning) 0 0 0

Renoveringsforslag til
Tosarby Stenhus 0 0 0

Symposier og Kökar som Ålands euro
konferencer pæiske kulturcentrum 9 15000 18441,52 — 3441,52

Det folkelige møbelmaleri
i Norden 31 16000 19259,53 25 852,38 + 9407,15
Flintaltemativer. Work
shop (planlægning) 0 0 0 0
Nordisk slægtsforskersym
posium (planlægning) 0 0 0 0
Eksperiment i hårdt og
blødt. Keramik, træ og
tekstil (planlæning) 0 0 0 0
Nordisk folkeoplysnings-
kursus om minoriteter
(planlægning) 0 0 0 0

Bogud Åland, selvstyrelse-
givelse regioner, europæiske

minoriteter 15000 ♦ 13511 + 1489
Stipendier Nordisk stipendie

ordning 0 0 0
Planlægning
o. a. 12000 0 + 12000
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Aktiviteter ud over de budgetterede

Folkemusikgruppen Värttinä optræder 19/109 3270 17615 - 14345
Seminar om skolen og Norden 4/20 1 625,45 — 1 625,45
Jubilæumsnr. om nord. venskabsbyer * 0 0
Estnisk forfatterbesøg 1/5 428,95 857,85 — 428,90
Dansk forfatterbesøg 1/30 * 0 0
Søren Sørensens Ålandsudstilling 1/2000 200 859,20- 659,20
Bog om Østersøens historie (planl.) 4 3419,53 — 3419,53
Summa 314/13594 262000 70892,57 287087,82+45 804,75

6. Vedtagelse

Bestyrelsen for N ordens Institu t på Åland overdrager herm ed årsberet
ningen for 1989 til Nordisk M inisterråd.

M arieham n, den 23. m arts 1990

Tore Austad Søren Hvenekilde
Formand Institutchef

7. Tillæg

Översikt över N ordens Institu t på Ålands medelanskaffning 1988 och 
1989 (bidrag till program verksam heten utöver de av N ordiska m inisterrå
det beviljade projektmedel).

Deltagaravgifter, biljettintäkter etc. 
Bidrag från nordiska, bilaterala och 
nationella fonder 
Bidrag från åländska källor

1988

31056,86

139 383,94 
44840

1989

46668,09

10559,53 
43 664,95*

215 280,80 100892,57
* En del af dette beløb, 30000 FIM, som gælder et samarbejdsprojekt med Ålands 
Högskola, indgår ikke i NIPÅ’s regnskaber.
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Nordens institut i Grønland (NAPA)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordens Institu t i G rønland 
Inspektørbakken 12/Box 770 
DK-3900 N uuk 
Tel. 299-247 33

Nordens Institu t i G rønland, NAPA (N unani A vannarlem i Piorsasi- 
m assutsikkut A ttaveqaat) blev opprettet den 1. jan u ar 1986 a f  Nordisk 
M inisterråd. Vedtægterne for institu ttet var da allerede blevet udarbejdet i 
samarbejde med G rønlands Hjem mestyre. Ifølge disse skal institu ttet ar
bejde inden for om råderne alm enkultur, undervisning og forskning ved 
bl.a. at yde støtte til reiser og projekter i G rønland og det øvrige Norden. 
Endvidere er det institu ttets opgave at støtte den grønlandske kultur, 
inform ere om  G rønland i N orden og om  N orden i G rønland. Selvstændig 
initiering a f  projekter i denne sammenhæng er en del a f  institu ttets arbej
de.

Nordens institut i G rønland har i 1989 anvendt 1 278 109 D K K  til rejse
støtte, projektstøtte sam t helt- eller delvise egenprojekter. Et højdepunkt i 
1989 er uden tvivl det om fattende svensk-grønlandske kulturprogram  
”G rønland i Fokus” , der afvikledes i foråret 1989.

Denne brede m anifestation, som åbnedes på Statens H istoriske M u
seum i Stockholm den 27. februar i tilknytning til N ordisk Råds session, 
indeholdt bl. a. en større kunstudstilling, sam m ensat a f  Århus kunstm u
seum. D esuden vistes to  a f  instituttets egenproduktioner, fotoudstillinger 
hhv. ved Ivars Silis ” Fangerliv i G rønland” og ved Jytte og Preben Har- 
kam p ”Årets Gang i K angaam iut” . Yderligere vistes et udvalg a f  Ossian 
Elgstrøms grønlandsbilleder.

Kungliga M yntkabinettet, Kungliga Biblioteket, Postm useum  og Stock
holms Stadsbibliotek (K ulturhuset) viste i løbet a f  foråret 1989 udstillinger 
vedrørende G rønland, og en lang fække kulturindslag arrangeredes sidelø
bende med udstillingerne og bidrog til a t give den svenske offentlighed et 
mere dybtgående og nuanceret billede a f  både dagens og gårsdagens G røn
land.

I forbindelse m ed G rønland i Fokus udkom  et særnum m er a f  H istoriska
25 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Museets avis ” H istoriska N yheter” , som indeholdt en bred præsentation 
a f  G rønlands historie og kultur. Arrangem entet indviedes a f  landsstyrefor
m and Jonathan M otzfeldt og ved vernissagen talte blandt andre den sven
ske kulturm inister Bengt Göransson.

Igennem resten a f  året har der været stor svensk interesse for disse 
kulturaktiviteter, der har spredt sig som ringe i vandet gennem en stor 
indsats fra folkene bag ” G rønland i Fokus” , en svensk-grønlandsk for
ening er stiftet, og instituttet får stadig flere henvendelser, der afspejler 
interesser for kulturelt sam arbejde mellem Sverige og G rønland.

1 1989 er sam arbejdet mellem de nordiske søsterinstitutioner for alvor 
begyndt at tage form — og NAPA ser frem im od at gå ind i 90’em e i et nært 
sam arbejde m ed N ordens hus i Island, N ordens Hus på Færøerne, Nordisk 
Samisk Institut, N ordens Institut på Åland sam t alle andre gode, nordiske 
kræfter, der vil m edvirke til at udbygge de kulturelle forbindelser mellem 
G rønland og det øvrige Norden.

Nuuk, den 11. juli 1990

Janne Jervin 
Konst. institutchef
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Nordisk federation for medicinsk undervisning

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordisk federation for medicinsk undervisning 
c/o Overlæge, generalsekretær Jørgen Nystrup 
Rigshospitalet, Tagensvej 18 
DK-2200 K øbenhavn N 
Tel. (35)37 52 52

Den 7 . - 8 .  april 1989 blev der med Københavns Universitet som vært 
afholdt en nordisk undervisningskonference med titlen ”Tidlig klinisk 
undervisning i lægeuddannelsen” . Konferencen sam lede 100 deltagere fra 
hele Norden. Erfaringer med tidlig klinisk undervisning blev udvekslet og 
de enkelte lærersteders program blev præsenteret for de fakulteter, der 
endnu ikke har indført tidlig klinisk undervisning. Et in ternationalt per
spektiv blev præsenteret a f  lektor C.K. D rinkw ater fra The U niversity o f 
Newcastle on Tyne. Konferencedeltagerne sluttede op om synspunktet at 
de seneste års ønsker om at indføre patientorienterede elem enter tidligt i 
studiet var a f  væsentlig værdi og kunne indføres på forskellig vis i Norden, 
således at det lokale undervisningstilbud og mulighederne for en situation 
med sundhedssystem et udnyttedes bedst muligt.

1 9 .-2 0 . juni 1989 afholdtes i Bergen i et sam arbejde med såvel U niver
sitetet i Bergen som Den Norske Lægeforening et sem inar med titlen 
” Vejledning i m edicinsk undervisning” . Konferencen belyste følgende 
centrale tem aer: 1) pædagogiske perspektiver ved vejledning i lægeuddan
nelsen. 2) vejlederfunktionens udform ning inden for henholdsvis prim ær 
helsetjeneste og institutionshelsetjeneste. 3) organisatoriske og strukturelle 
aspekter ved indføring og gennemføring a f  vejledning som et gennemgåen
de princip i specialistuddannelsen af læger. 4) kvalificering a f  vejledere. 
M ødet havde samlet ca 50 deltagere, som fik en grundig orientering fra 
Norge om dette vidtgående og nye uddannelseseksperim ent, som de øvrige 
lande også må tage stilling til.

2 8 .-2 9 .  septem ber 1989 afholdtes det X N ordiske M edicinske Studie
nævnsmøde ved det medicinske fakultet Trom sø U niversitet. Temaet var 
” Integreret eksam en” . Der deltog ca. 60 repræsentanter, såvel lærere som 
studerende fra de medicinske studienævn i Norden. Med hovedindlæg fra
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Tromsø, Linköping, Stockholm og København. Deltagerne blev inform e
ret om hvorledes integrerede eksam iner konstrueres, således at de mest 
hensigtsmæssigt kan fungere som styringsinstrum ent i uddannelsesproces
sen. Et delmål på konferencen var at stim ulere til en generel højnelse af 
kvaliteten a f  de eksam iner som mange studenter og lærere anvender så 
megen tid på i undervisningens hverdag.

Ud over disse større selvstændige arrangem enter har repræsentanter for 
Federationens Styrelse deltaget i en række andre internationale uddannel- 
sesdrøftelser. Den 2 2 .-2 4 .  maj 1989 studeredes kriterier for vurdering af 
klinisk kom petence ved en Europæisk konference i Groningen, Holland. 
Bidragene herfra indgår i en større rapport om Specialisteksamen i N or
den.

Den 2 4 .-2 5 .  august havde Nordisk Sam arbejdskom ité for Arktisk M e
dicinsk Forskning indbudt m edlem m er fra Federationens Styrelse til en 
uddannelseskonsultation på Svalbard. Som i tidligere år fulgtes det årlige 
m øde mellem de am erikanske lægeskoler den 27. oktober til 2. novem ber i 
W ashington DC.

W HO’s Europakontor afholdt i Venedig den 4 . - 7 .  decem ber en konsul
tation om de fremtidige uddannelsesprogram m er for sundhedspersonale i 
relation til målsætningen Sundhed for alle — år 2000. Federationens 
generalsekretær var indbudt som konsulent.

Arbejdet med videreuddannelsesaspekter i et formelt sam arbejde med 
de nordiske m edicinaldirektører er blevet fortsat i den Nordiske komité 
for lægers videreuddannelse (NKLV). D er blev afholdt møde i København 
den 1. —2. juni.

Federationens Styrelse har afholdt m øde dels den 8. april i København, 
dels den 29. septem ber i Tromsø.

Den daglige hverdag på sekretariatet præges a f  en livfuld korrespondan
ce om medicinske uddannelsesspørgsmål med såvel internationale som 
nordiske lægevidenskabelige uddannelsesinstitutioner. Federationens sek
retariat modtager en stor mængde aktuelt nyhedsstof, som formidles bredt 
til de 19 nordiske lægeskoler blandt andet som et nyhedsblad i N ordisk 
Medicin: ” U ddannelsesnyt” fra N ordisk Federation For M edicinsk U n
dervisning.

København, den 23. april 1990

JørgenN ys trup 
Generalsekretær



2245

C12/k: 30
1991

Nordiska sommaniniversitetet (NSU)

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 
Nordisk Som m eruniversitet 
G eneralsekretariatet 
Langagervej 6 
DK-9220 Aalborg 0  
Tel. +45(9)8 15 65 48

1. Opgaver
Nordisk Som m eruniversitet stiftedes 1950. På nordisk basis samler 

NSU studerende, forskere og erhvervsaktive uden for universiteterne og 
højskolerne i en studievirksom hed, der har til formål, at

” befrämja en kritisk insikt i vetenskapliga grundproblem , tvärvetenskapli
ga frågeställningar, de olika vetenskapernas m etodiska egenart och veten
skapernas ställning i sam hället” . (Stadgar for NSU, § 1)

Endvidere skal NSU

”verka fór en kritisk granskning och förändring av utbildnings- och forsk
ningsinstitutionerna i N orden” (samme sted)

Virksomheden er åben for alle interesserede.

2. Organisation

På somm ersessionen i 1989 i Finland vedtog repræsentantskabet en 
række stadgarændringer med betydning for N SU ’s struktur. Repræsentant
skabet er stadig N SU ’s øverste myndighed, men repræsentanterne vælges 
nu dels a f kredsene og dels a f  de fem landsafdelinger. Herm ed er der sat 
yderligere fokus på den faglige struktur til dels på bekostning af det 
adm inistrative apparat.

Generalforsamlingen er afskaffet og som følge deraf er det sikret, at alle 
somm ersessionsdeltagere kan deltage på repræsentantskabsm ødet med ta 
leret. Repræsentantskabet tager beslutning om studieprogram m et, godken
der budgettet og vælger en styrelse.

Styrelsen varetager den løbende behandling a f  sager gennem studieåret. 
Til hjælp til dette har styrelsen generalsekretariatet, der forestår den 

daglige drift a f  virksomheden.
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De enkelte kredse ledes a f  en nordisk koordinator, der står i kontakt 
med kredslederen i et antal aktive kredse fordelt på de enkelte lokalafde
linger. Med de om talte stadgarændringer er de nordiske koordinatorer 
sikret en mere central placering i tilrettelæggelsen a f  de faglige aktiviteter 
og har overtaget en række funktioner fra lokalsekretærem e. Dog er der 
stadig en tæt og nødvendig sammenhæng og kom m unikation mellem koor
dinatorer og lokalsekretærer.

Lokalafdelingen adm inistreres a f  en lokalsekretær.

3. Virksomheden 1989

3.1 Ø konom isk resultat 

D et økonomiske resultat for 1989 ser for hovedtallenes vedkom m ende 
således ud:

Hovedtal fo r  regnskab og budget 1989

Budgetpost Budget Regnskab Afvigelse
1989 1989

Udgifter
1. Tilskud til lokalafd. 234000,00 154606,49 -  79393,51
2. Studievirksomhed 318000,00 429651,54 + 111651,54
3. Styrelsen 125000,00 160209,39 + 35 209,39
4. Generalsekretariatet 464000,00 510742,43 + 46 742,43
5. Sommersessionen 697000,00 651 972,63 -  45027,37
6. Publikationer 145000,00 127958,31 -  17041,69
Total 1 9 8 3 0 0 0 ,0 0 2 0 3 5 1 4 0 ,7 9 +  52140 ,79

Indtægter
Driftstilskud 1 563000,00 1 563000,00 _

Overført fra 1988 — 307315,13 + 307315,13
Deltagerafgifter, som.ses. 380000,00 330928,43 -  49071,57
Renter, tilskud, som.ses. — _ _

Symposieindtægter — 10521,93 + 10521,93
Renteindtægter - 32 904,63 + 32 904,63
Arb.papirer fra NSU 35000,00 13778,55 -  21221,45
Øvrige indtægter 5000,00 368,70 -  4631,30
Total 1 9 8 3 0 0 0 ,0 0 2 0 3 5 1 4 0 ,7 9 +  275817 ,37

At overføre 223 6 76,58

Afvigelserne mellem budgettet og regnskabet for 1989 forklares i et vist 
omfang i de efterfølgende afsnit. For mere udførlige kom m entarer til de 
enkelte poster henvises til Kom m entarer til N S U ’s regnskab fo r  1989 og 
Status pr. 31.12.89 fo r  Nordisk Sommeruniversitet (NSU). Nordisk Som
m eruniversitet har ansøgt Nordisk M inisterråd om tilladelse til at overføre 
overskuddet fra 1989 til 1990, og i ansøgningen er der argum enteret 
nærmere for dette (ansøgningen er vedlagt i kopi til orientering). Det 
drejer sig om i alt D D K  223 676,58. (For langt de flestes vedkom m ende er 
der tale om udgifter til faglige aktiviteter planlagt til 1989, men som først 
afholdes i 1990).
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3.2 Beskrivelse a f  virksomheden

3.2.1 Studiekredsene 

N ordisk Som m eruniversitets studieprogram  består a f  en række kredse (i 
1989 11), der norm alt fungerer i 3 år. Repræsentantskabet kan dog beslutte 
at tage kredse ud a f  program m et inden der er gået 3 år, såfrem t de fungerer 
dårligt. En fortløbende evaluering a f  kredsarbejdet er grundlag for repræ
sentantskabets beslutninger.

Nordisk Som m eruniversitets studieprogram  har til form ål at skabe for
udsætninger for udveksling og sam arbejde mellem forskellige videnskabe
lige discipliner og mellem forskellige forsknings- og teoritraditioner. 
Studiekredsene behandler em ner og problem stillinger, som er aktuelle 
såvel intem videnskabeligt (m etodisk/teoretisk) som i forhold til den soci
ale og kulturelle udvikling i de nordiske lande.

De 11 kredse på studieprogram m et for 1989 (hvoraf 2 var nye) var:

Studieprogrammet fo r  1989
1) Com puterkultur
2) Genteknologi og etikk,
3) Nye utviklingsveier i den tredie verden
4) Religion og kultur
5) Europeiske identiteter
6) Tidsforståelse och tidsdiagnostik
7) Terapi og terapeutisk kultur
8) Musikkestetikk
9) Teknologisk utvikling, omstilling og sosiale innovasjoner

10) Estetikk, kjønn og kultur
11) Berättandet, bilden och ljudet i de audiovisuella m edierna

A ktiviteterne i studiekredsene er om fattende og tilfredsstillende. I for
året 1989 blev antallet a f  aktive kredse opgjort til 90 m ed et estim eret antal 
aktive på ca. 1 100. Antallet a f  aktive kredse varierer inden for kredsem- 
nem e og efter lokalafdelingerne. N edenstående skema giver et overblik 
over fordelingen:
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Oversigt over aktive kredse 1989
Kreds
Lokalafd.

1 2 3 4 5 6 1 8 9 10 11 Sum

Bergen X X X X X X 6
Göteborg X X X X X X 6
Helsingfors X X X X 4
Jyväskylä X X 2
København X X X X X X X X 8
Linköping 0
Lund X X X X 4
Odense X X X 3
Oslo X X X X X X 6
Reykjavik X X X X X X X 7
Roskilde X X X 3
Stockholm X X X X 4
Tammerfors X 1
Tromsø X X X X X 5
Trondheim X X X 3
Uleåborg X 1
Umeå 0
Uppsala X X X X X 5
Åbo X X X X X X X 7
Aalborg X X X X X X 6
Århus X X X X X X X X X 9
Sum 8 6 10 1 12 14 6 13 0 9 11 90

Kredsene 1: Computerkultur og 5: Europeiske identiteter var nye på studie
program m et for 1989. Som det fremgår a f  skemaet har de m edført en 
række nye aktiviteter i mange a f  de nordiske universitetsbyer. I løbet af 
1989 har aktiviteten for kredsene 4, 8 og 9 og 11 været dalende, m en tre af 
disse fire kredse havde været aktive i 3 år og tages derfor ud a f  studiepro
gram m et for 1990. Yderligere besluttede repræsentantskabet, at også kreds 
4 skulle udgå a f  studieprogram m et på grund a f  manglende aktivitet.

3.2.2 N ye kredsemner 

Fornyelsen a f  studieprogram m et for 1990 og 1991 blev og bliver gen
nem ført i overensstemmelse med den almindelige procedure. I løbet a f  
foråret 1989 og 1990 har styrelsen opfordret de aktive i Nordisk Som m er
universitet og andre interesserede til at kom m e m ed forslag til nye kreds
emner. Desuden har styrelsen arbejdet med sine egne forslag og ideer. 
Resultatet var, at der til studieprogram m et for 1990 kom 5 forslag med 
forskelligt indhold og med vidt forskellig forskningsmæssig baggrund (se 
Information fra  N SU  nr. 2/89). Forslag til studieprogram m et for 1991 er 
indkaldt i Information fra  N SU  nr. 1/90  og bliver behandlet a f  styrelsen i 
april og a f  lokalafdelingerne på årsm ødem e i maj. Herefter udarbejder 
styrelsen på baggrund a f  diskussionerne og tilbagemeldingerne forslag til 
nyt studieprogram  for 1991. Forslaget blev præsenteret på sommerses
sionen i juli-august, hvor repræsentantskabet tog endelig stilling til studie
program m et.
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Med udgangen a f  1989 havde 5 kredsem ner fungeret i 3 år og udgik 
derfor a f  studieprogram m et (samm en med ovennævnte kreds 4). Repræ
sentantskabet vedtog at optage 5 nye kredsem ner på studieprogram m et for 
1990:
A) Fiktion og forklaring.
B) Pragmatikk.
C) K ulturstudier — tradisjon og trend i Norden.
D) Semiotik og narrativitet.
E) Betydningsmaskepi.

Det samlede studieprogram  for 1990 fik herefter følgende sam m ensæt
ning:

Studieprogrammet 1990
1) Com puterkultur
2) Genteknologi og etikk
3) Fiktion og forklaring
4) Pragmatikk
5) Europæiske identiteter
6) Tidsforståelse och tidsdiagnostik
7) K ulturstudier — tradisjon og trend i Norden
8) Semiotik og narrativitet
9) (ingen aktiv kreds med dette num m er)

10) Betydningsmaskepi
11) Berättandet, bilden och ljudet i de audiovisuella m edierna

3.3 Symposier og kredslederkonference

I vinterhalvåret 1988/89 blev vintersym posiem e-1988 arrangeret for 
samtlige aktive studiekredse (norm alt a f  2 - 3  dages varighed).

De to nye kredse på studieprogram m et for 1989 afholdt deres kredsle
derkonference i foråret 1989.

3.4 Sommersessionen

Sommersessionen 1989 blev afholdt på S irolainstituttet ved Tavastehus 
i Finland. Der var aktivitet i samtlige 11 kredse, og Nordisk Som m er
universitet havde i år hyret en række gæsteforelæsere (heraf et par ikke- 
nordiske) for at styrke det faglige indhold. Det var absolut en god idé, der 
bidrog til at forstærke det faglige input.

Sommersessionen havde 161 deltagere, hvilket viser en svagt stigende 
tendens i forhold til 1988. Dog er deltagerantallet stadig ikke optim alt. 
Ikke fordi det truer det faglige program, men prim ært fordi somm erses
sionen er den samlende aktivitet i NSU, og fordi det er på som m erses
sionen, at m edlem sdem okratiet fungerer. En a f  grundene til det lave 
deltagerantal har sikkert været den urimeligt høje deltagerafgift, som NSU 
hele tiden arbejder på at skabe budgetmæssig basis for at nedbringe.
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3.5 Publikationsvirksomhed

Bladet Information fra  N SU  udkom  i 1989 i 4 num re, hvoraf det ene var 
programhæftet med præsentation a f  det nye studieprogram . Oplaget var på 
3 500 (program hæftet dog 4 500), og det sendtes, foruden til de aktive i 
Nordisk Som m eruniversitet, gratis til biblioteker og institutioner i Norden 
samt til knap 800 enkeltabonnenter. Den tekniske og indholdsmæssige 
forbedring afb lade t har resulteret i en stigende efterspørgsel i de nordiske 
miljøer, og Nordisk Som m eruniversitet betragter ” Inform ation fra N SU ” 
som den vigtigste inform ationskilde. Bladet er en blanding a f  organisa- 
tionsstof og fagligt/videnskabeligt stof (herunder en del anm eldelser af 
bøger med relevans for kredsarbejdet).

Bogserien ”A rbejdspapirer fra N SU ” dokum enterer såvel studiekredse
nes arbejde som symposievirksomheden. I 1989 blev der udsendt et ar
bejdspapir (og yderligere tre blev bevilget og udkom m er i løbet a f  foråret 
1990):
Nr. 30 Socialpolitik, sociale bevægelser og selvhjælp i N orden (udk. i 

foråret 89).
Nr. 31 Eftertanken — om kritikbegrebet.
Nr. 32 C om puterkultur (arbejdstitel).
Nr. 33 Foucault og subjektet (arbejdstitel).

Styrelsen har i 1989 gennem ført en række diskussioner a f  N SU ’s publi- 
kationsprofil, som videreføres her i 1990. D er har været arbejdet med at 
gøre Information fra  N SU  bedre, mere nordisk og mere læsevenlig, og 
sam tidig er lanceringsarbejdet for arbejdspapirem e intensiveret. H oved
formålet har været i højere grad at sikre formidlingen af de mange og 
forskelligartede resultater, der produceres i N SU ’s kredse.

4. Afslutning

N ordisk Som m eruniversitet opretholdt i 1989 med relativt små midler 
en om fattende studievirksom hed: 90 aktive kredse fordelt på 21 lokalafde
linger i hele Norden, vintersym posier, sommersession samt inform ations- 
og publikationsvirksom hed.

Alle disse aktiviteter bygger på nogle centrale organisationsprincipper: 
m inim alt bureaukrati, decentralisering og store mængder a f  frivilligt arbej
de. D ette er med til at skabe NSU’s identitet som et kontaktforum  for 
kritisk og tværvidenskabelig forskning og som et aktivt og inspirerende 
idémiljø, hvor intellektuelt udbytte forenes med socialt samvær. U d af 
dette kom m er en stor interesse og dyb forståelse for de forskellige nordiske 
lands og deres kulturelle særpræg.

I og med at Nordisk Som m eruniversitet — både i sin formelle organisa
tion og i den praktiske virksom hed -  er en åben institution, spreder 
tem aer, diskussioner og tekster sig i hele Norden. Og langt længere end til 
dem , der er aktive i NSU.
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Styrelsen tog i 1989 in titia tiv  til at få skrevet en antologi om N SU ’s 
historie, der skal give et portræ t a f  N SU ’s placering i den akadem iske 
verden i de forløbne 40 år. Antologien kom m er til at rum m e såvel m ere 
facts-prægede oversigter over adm inistrationen og det faglige program  som 
vurderinger a f  den store betydning NSU har haft for de etablerede viden
skabelige institu tioner i Norden.

NSUs driftstilskud for 1989 blev beskåret m ed 100000 DDK, hvilket 
har tvunget NSU til at omlægge og om prioritere aktiviteterne. D et er bl. a. 
gået ud over somm ersessionen og vintersym posierne.

Deltagerantallet til sommersessionen i Finland 1989 var stort i forhold 
til 1988 til trods for, a t deltagerafgiften stadig efter N SU ’s m ening er for 
høj.

Herm ed indleverer Nordisk Som m eruniversitet’s styrelse sin virksom- 
hedsberetning for virksom hedsåret 1989.

Reykjavik og Aalborg, den 2. april 1990

Keld Gall Jørgensen 
Ordførende

Jan B. Steffensen 
Generalsekretær
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Nordiska samfundet för Latinamerika-forskning (NOSALF)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska sam fundet för Latinam erika-forskning (NOSALF) 
c/o Latinam erika-institutet 
U niversitetsvägen 10 
S-106 91 Stockholm 
Tel. (8) 166422, 16 28 84

A. Startår

Sam fundet bildades i maj 1973 vid den andra nordiska forskningskonfe
rensen om  Latinam erika (Kollekolle, Danm ark). D et avlöste den s. k. 
N ordiska sam arbetskom m ittén för Latinam erikaforskning, även den med 
förkortningen NOSALF, som inrättades i septem ber 1970 i enlighet med 
beslut fattat vid den första nordiska konferensen om  Latinam erika i Åbo, 
Finland (augusti 1970).

B. Syfte

NOSALF:s stadgar fastställer följande uppgifter för sam fundet:
a) att främ ja studier, forskning och spridande av kunskap om Latinam eri

ka i Norden,
b) att utgöra en sam arbetsorganisation för på Latinam erika inriktade 

forskare och övriga latinam erikanister i D anm ark, Finland, Island, 
Norge och Sverige,

c) att tjäna som kontaktorgan mellan nordiska forskare och liknande 
sam m anslutningar av forskare i andra delar av världen,

d) att utge vetenskapliga och forskningsinform ativa publikationer om La
tinam erika,

e) att organisera Latinamerika-konferenser.

C 12/k:31
1991
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C. Organisation

1. Administration

NOSALF adm inistreras av ett sekretariat, som enligt stadgarna skall 
vara förlagt till akadem isk institution. Sekretariattjänstgörande institution 
har alltsedan NOSALF:s bildande varit Latinam erika-institutet i Stock
holm (LAIS). Fr. o .m . 1979 regleras förhållande mellan NOSALF och 
Latinam erika-institutet i särskilt avtal.

2. Styrelse

NOSALF leds av en styrelse bestående av två valda representanter för 
vart och ett nordiskt land sam t en representant för den sekretariattjänstgö
rande institutionen. Den sistnäm nda styrelseledam oten har ingen rösträtt.

Styrelseledamot väljs för högst tre år. O rdförande och vice ordförande 
och sekreterare utses av styrelsen inom sig.

Styrelsens nuvarande sam m ansättning är följande:

För D anm ark
Claudio Bogantes, Center för Latinam erika Studier, Aarhus.
Jens Lohm ann, Dagstidningen Inform ation, Köpenham n
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För Finland 
Luis Luna, Handelshögskolan i Helsingfors 
V ladim ir W istuba, Universitetet i Helsingfors

För Norge 
M arit Melhuus, Universitetet i Oslo 
Birger Anvik, U niversitetet i Bergen

För Sverige 
Kalki Glauser, LAIS Stockholm 
Janine Miquel, LAIS Stockholm

För LAIS 
W eine Karlsson, LAIS föreståndare

Ordförande är: M arit Melhuus
Vice ordförande: Luis Luna och Jens Lohm ann
Sekreterare: Kalki G lauser

3. Personal

Vid NOSALF:s sekretariat tjänstgör en assistent på deltid. N uvarande 
assistent är H um berto Vazquuez-Viana.

4. Revisorer

NOSALF:s ekonom iska tillgångar förvaltas genom Stockholms universi
tets redovisningssystem. För revisionen anlitas chefen för ekonom ienhe
ten vid Stockholms universitet.

D. Finansiering och ekonomi

Översikt över bokslut och budget

Anslagspost Budget 1989 Utfall 1989 Avvikelse

Löner 105000,00 109023,00 -  4023,00
Varor och tjänster 50000,00 49133,07 + 866,93
Projekt 83 500,00 90724,13 -  7224,13
Summa 238 500,00 248 880,20 -10380,20

E. Beskrivning av verksamheten

1. Verksamheten 1989

a) Stipendieprogram m et 

NOSALF beviljar årligen mellan 10 och 20 resestipendier för en veckas 
studier till företrädesvis forskningsstuderanden som behöver besöka en på 
Latinam erika inriktad nordisk institution. D etta program har visat sig 
vara av stor nytta för nordiska Latinam erika-studerande.
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U nder 1989 har 11 ordinarie stipendier beviljats, till:
Jose Gomex, Helsingfors, Finland 
Sigfried Gronseth, Oslo, Norge 
O uti H akkarainen, Helsingfors, Finland 
Johan H indahl, Oslo, Norge 
Gry Moe, Oslo, Norge 
D iana M ulinari, Lund, Sverige 
Anders Neergaard, Lund, Sverige 
M argarita Pulido, Stockholm, Sverige 
Håkan Sandersen, Tromsø, Norge 
Raul Silveti, Stockholm, Sverige 
Knut Sørensen, Bergen, Norge 
Gerd Söderholm, Helsingfors, Finland

b) Publikationer

” Ibero A m ericana” är den enda vetenskapliga tidskriften av multidis- 
ciplinär karaktär specialiserad på Latinam erika i de nordiska länderna och 
utges två gånger per år.

Trots stigande ekonom iska svårigheter är det av utom ordentlig betydel
se att kunna upprätthålla tidskriftens existens och därm ed fortsätta att 
erbjuda Latinam erika-forskam a i N orden en seriös möjlighet till publice
ring av deras arbetsresultat. Tidskriften når alla viktigare institu tioner 
med studier om Latinam erika i världen.

U nder 1989 utkom  Vol XV1II-1 och XVIII-2 av ” Ibero A m ericana” — i 
sam band m ed forskningsverksam heten, sem inarier och konferenser pro
duceras en mängd arbeten och bidrag av vetenskapligt värde om Latin
am erika som bara i mycket begränsad utsträckning kan publiceras i ” Ibe- 
ro-Americana” och som därm ed förblir oftast m er eller m indre okända. 
Av denna anledning ansåg vi angeläget a tt starta utgivningen av en enkel 
serie av m onografier och forskningsrapporter. 1989 publiceras under enkla 
form er i ett antal av 600 exem plar ” Poemas de protesta y de am or” av 
Aldo D orado, Stockholm.

Den nya serien av NOSALF publikationer innebär att möjlighet ges till 
nordiska forskare att publicera sina avhandlingar, artiklar eller forskning 
också på ett nordiskt språk eftersom Ibero Am ericana är internationellt 
inriktad.

c) Sem inarier

U töver de nordiska Latinam erika-konferenser som enligt stadgarna bör 
arrangeras m inst vart tredje år, i sam band med sam fundets generalförsam 
ling, (nästa skall hållas i Helsingfors i m itten av 1991), stödjer NOSALF 
också andra forskningssam m ankom ster om Latinam erika som anordnas i 
Norden. Såväl lokala som in tem ordiska sem inarier och sym posier ger en 
viktig stim ulans genom tillfälle till diskussion och utbyte av erfarenheter
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inom  väl avgränsade om råden. Vanligen arrangeras dessa sam m ankom ster 
av institutioner eller grupper av forskare anslutna till NOSALF. I och med 
behovet av att årligen reservera medel for Finansieringen av de vartannat 
år återkom m ande NOSALF:s Latinam erika-forskningskonferenser (vars 
förberedelser vanligen kräver en hel del extra, obetalda arbetsinsatser för 
assistentens del) har utrym m et för stöd till övrig sem narieverksam het 
tenderat att krympa.

U nder 1989 beviljade NOSALF ekonom iskt stöd till och sam arbetade 
vid anordnandet av följande seminarier:
— ”Cuba 30 years o f Revolution” , Stockholm; med gäster från Cuba, 

USA, Tyskland, USSR, England
— ” Latinoam erikanister i F in land” , Helsinki
— ”Chilenska Författares Kongress” , Stockholm
— Esperanza Casas. Gästföreläsning, Århus, Odense, Köpenham n
— 1 sam arbete med U niversidade de Brasilia och Institute for European — 

Latin American Relations (IRELA) och Latinam erika-institutet, Stock
holm, bidrog NOSALF till in ternationellt symposium m ed tem at 
” Brazil: its DevelOoement Experience and O ptions for the Future” . 
Symposiet samlade totalt drygt 180 deltagare, därav 28 utländska gäs
ter; 15 från Brasilien och 13 från Europa. Inledningsanförandet hölls av 
utrikesm inister Sten Andersson. Bland deltagarna m ärktes D rottning 
Silvia.

Stockholm den 28 augusti 1990

M arit M elhuus 
Styrelsens ordförande

Kalki Glauser 
Styrelsens sekreterare

Humberto Väzquez-Viana
Assistent



Nordiska kommittén för öststatsforskning

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

Nordiska kom m ittén för öststatsforskning 
Svartbäcksgatan 7 
S-75320 Uppsala

Institutionens uppgift

Nordiska kom m itténs för öststatsforskning syfte är att främ ja sam ver
kan mellan öststatsforskare i N orden och mellan nordiska och icke-nordis- 
ka forskare med inriktning på studier av Sovjetunionen och de olika 
staterna i det som har kallats, med en gemensam beteckning, för Ö steuro
pa. K om m ittén skall vidare verka för goda kontakter mellan öststatsfors
kare och forskare inom andra discipliner. N ordiska kom m ittén skall också 
främja sam nordisk forskning och utbildning inom  öststatsforskningens 
område.

U nder 1989 har följande personer ingått i styrelsen: från D anm ark Niels 
Erik Rosenfeldt och Ole N ørgaard, från Finland Jyrki Iivonen och Seppo 
Ruoho, från Norge Svein M ønnesland (ordf.) och Jens P etter N ielsen samt 
från Sverige Anders Fogelklou och K ristian G em er. U nder större delen av
1989 har Peter de Souza fungerat som sekreterare i K om m ittén.

De allmänna förutsättningarna  

På grund av de snabba förändringsprocesser som accentuerats under 
verksam hetsperioden, har allm änhetens, organisationers, företags och 
m yndigheters intresse för regionen ökat avsevärt. En mångfald förfråg
ningar har m ed olika utgångspunkter inkom m it om K om m itténs verksam 
het och med begäran om inform ation och kontakter inom  öststatsforskar- 
nas fält.

K om m itténs sekretariat har, i mån av möjlighet, ställt sina resurser till 
förfogande.

Ett ökat intresse har också de av K om m ittén utgivna publikationerna 
erhållit. Dels gäller det den vetenskapliga tidskriften N ordic Journal o f 
Soviet and East European Studies och dels den m er populärvetenskapligt 
orienterade tidskriften Nordisk Ø stforum . Båda tidskrifterna utkom m er 
med 4 nr per år.
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N är det gäller den senare tidskriften förhandlades om ett övertagande av 
utgivningen med Universitetsförlaget. Förhandlingarna avslutades först
1990 och innebär en stabilitet och garanti för den fram tida utgivningen.

Nordiska symposier 

U nder 1989 avhölls endast ett nordiskt symposium. I maj arrangerades 
tillsam m ans med U trikespolitiska Institutet i Stockholm ett symposium 
med rubriken ’Baltic Futures’.

Ytterligare en workshop var planerad men inställdes då det planerade 
tem at inte ansågs vara av prioriterad karaktär och den anlitade organisatö
ren, beroende på händelseutvecklingen i Östeuropa, var tvungen att kon
centrera sig på andra uppgifter och då K om m itténs ledning fick prioritera 
diskussioner och åtgärder föranledda av det förslag om indragning av 
ekonom iska resurser som hotade alla delar av K om m itténs verksamhet.

Dokumentationsverksamheten  

Den under flera år pågående dokum entationsverksam heten beräknades 
avslutad under 1989. Det bedöm des dock från sekretariatets sida att den 
deadline som hade satts till 1989 skulle bli föga ändam ålsenlig då inform a
tionsflödet om och från de olika staterna i Ö steuropa och Sovjetunionen 
m arkant ökat och värdet i den dokum entationsöversikt avsevärt skulle 
ökat med en senareläggning. Verksam heten fortsätter följaktligen under 
1990.

Internationellt samarbete 

K om m ittén är gemensam representant för de enskilda nordiska länder
na i den internationella sam arbetsorganisationen ICSEES och deltager 
bl. a. i planeringsarbete inför den 4:e internationella öststatsforsknings- 
kongressen i Harrogate, England 1990. K om m ittén är också representerad 
i ICSESS exekutivkom m itté genom sin 1989 avgående ordförande Daniel 
Tarschys.

K om m ittén har också knutits närm are ICSEES centrala organisation i 
och med att publiceringen av ICSEES Newsletter försiggår i gem ensamma 
lokaler och att ICSSES Inform ation Center leds av den i K om m itténs 
styrelse ingående ledam oten Anders Fogelklou.

U nder 1989 har K om m itténs styrelse behandlat frågan om att ansöka 
om värdskapet för 1995 års öststatsforskningskongress. D et allvarligaste 
skälet till det slutgiltiga negativa ställningstagandet var den osäkerhet om 
K om m itténs fram tida status som orsakats av förslaget om indragna ekono
m iska resurser.

M edlem m ar

Vid utgången av 1989 hade N ordiska kom m ittén 172 m edlem m ar och 
16 institutionsm edlem m ar.
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Anslags- och medelsförvaltning

För verksam hetsåret 1989 har N ordiska kom m ittén haft att disponera 
ett anslag om 251 810:40 SEK från N ordiska m inisterrådet. Stöd har 
dessutom utgått för särskilda verksam heter från N ordiska publicerings
näm nden för samhällsvetenskapliga tidskrifter (58 505:19 SEK) och 
förvaltade fortfarande delar av det anslag som utkom m it 1988 för ICSEES 
Newsletter från Riksbankens Jubileum sfond. Vidare har K om m ittén haft 
räntein täkter om 14600:43 SEK och förm edlat m edlem m arnas prenume- 
rationsavgifter på Nordisk 0st-forum  3023:52 SEK och N ordic Journal 
om 16 683:54 SEK. Verksam heten h äru n d e r 1989 resulterat i ett överskott 
om 47 328:95 SEK. Skälet till det stora överskottet är kraftiga besparingar 
på den adm inistrativa sidan och fram för allt den uppskjutna symposie
verksamheten.

Nordiska kom m itténs finanser granskas av årsm ötet utsedd revisor.

För N ordiska kom m itténs för öststatsforskning styrelse

Peter de Souza  
Nordiska kommitténs sekreterare
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Nordiska amatörteaterrådet (NAR)

Verksamhetsberättelse 1989

Organisasjonen

M edlemsland/Organisasjoner/Sentre 

D ansk A m atørteater Samvirke, DATS, Danm ark.
Meginfelag Åhugaleikara Føroya, MÅF, Færøyene.
Bandalag Islenskra Leikfélaga, BIL, Island.
Norsk A m atørteaterråd, NAT, Norge.
Svenskt am atørteaterråd, SAR, Sverige.
N. A. I. P., Grönland.
Finlands IATA og NAR center, F inland/Suom en.
Sam arbetskom m ittén för teateram atörer på Åland.

Styrets sam m ensetning

01 .01 .89-04 .06 .89  
Form ann 
Nestform ann 
M edlem m er

C 12/k: 33
1991

Varam edlem m er

04 .06 .89-31 .12 .89  
Form ann Ella Røyseng, Norge
N estform ann E inar Njålsson, Island
M edlem m er Steen Noreen Larsen, D anm ark

Eeva-Sisko Artell, Finland 
Sture Andersson, Sverige 
O ddva N attestad, Færøyene 
Bjørn Hall-Hofsø, Norge

Ella Røyseng, Norge 
Einar Njålsson, Island 
Steen Noreen Larsen, D anm ark 
Carl Petter Teckenberg, Finland 
Bjørn Hall-Hofsø, Norge 
Svea Hallin, Sverige

Guðbjörg Á rnadóttir, Island 
Åge Ølgaard, D anm ark 
Eeva-Sisko Artell, Finland 
Inga Elise Bruteig, Norge 
Sture Andersson, Sverige
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Varam edlem m er
Guðbjörg Á m adóttir, Island 
Åge Ølgaard, D anm ark 
Alf Hemming, Finland 
D an Hedberg, Sverige 
Sverri Egholm, Færøyene 
Inga Elise Bruteig, Norge

Kontoret

Generalsekretær Erling Barkholt (01.01 -0 1 .0 9 .8 9 )

Arbeidet i styret

Det har vært 4 styrem øter og 4 A U-m øter i aktivitetsåret 1989.
Styret har behandlet 65 saker.
U tover dette har styret deltatt i utvalg innen sam arbeidende organisa

sjoner og institusjoner.
Følgende saker har hatt høy prioritet i styrets arbeid:

— Legge forholdene tilrette for et selvstendig sekretariat for NAR;
— Skaffe økonomi for ansettelse av sekretariatets leder på heltid;
— Styrke NARs økonomiske situasjon gjennom økte bevilgninger fra det 

offentlige;
— Utvikle en interessant aktivitetsm odell for pensjonister med hovedtekt 

på teateraktiviteter;
— Etablere et nært sam arbeide med Teater og Dans i Norden;
— Knytte nærmere kontakt med am atørteateraktive i G rønland og de 

øvrige m edlem slandene i Norden;
— utvikle sam arbeidstiltak mellom NAR og IATA, samt deltatt aktivt i 

arbeidet med å sikre IATAs økonom i for kom m ende år.

Arbeidet i administrasjonen

I første halvdel av aktivitetsåret var sekretariatet lagt til Teaterhjørnet i 
København, med Erling Barkholt som generalsekretær.

Rådsm øter i Vejers, D anm ark vedtog å takke ja  til Halden Kom m unes 
tilbud om gratis sekretariats plass i Halden. Kom m unen stiller et fullt 
utstyrt kontor samt NOK 30000 årlig til NARs disposisjon.

Sekretariatet har det daglige og praktiske ansvar for adm inistrasjonen og 
driften av Nordisk A m atørteaterråd. Arbeidsoppgaver som hviler på sek
retariatet er bl. a.:
— økonomi og regnskap
— kontakten med de nasjonale sentrene
— kontakt og oppfølging av de arbeidsgrupper/prosjektgrupper som styret 

oppnevner
— kontakten med sam arbeidende organisasjoner og institusjoner
— formidling av inform asjon til medlem sorganisasjoner og grupper
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— formidling av tilbud om teaterfaglige aktiviteter
— redaksjonsarbeid og utgivelse av NAR-nytt
— utbetaling av gjestespillstøtte
— intensivert arbeidet for å få i arbeid flere nordiske teaterringer.

Reprensentasjon, styret og administrasjonen  

Ella Røyseng
23. —31.3.89 lata-m øte i New York

7.4.89 Arbeidsmøte i Teater og Dans i N orden, Oslo
4 ,— 7.5.89 ATR-festival i Västerås

23. -  31.8.89 Iata-kongress og festival i Monaco
2. — 4.9.89 Styremøte i Teater og Dans i N orden

27. —29.10.89 NSU-sem inar i Oslo
8.10.12.89 Nordisk sem inar på Svenska Riksteatern

Sture Andersson
2 7 .-2 9 .1 0 .8 9  NSU-sem inar i Oslo 

Tilskuddet fra Nordisk M inisterråd var for dette aktivitetsåret d.kr. 
649.000.

Arbeidet med å styrke NARs økonomi pågår uavbrutt.
Alle styrem edlem m ene har i tur og orden hatt m øte med sitt hjem lands 

parlam entarikere for å påpeke viktigheten og nødvendigheten av større 
økonomiske ressurser for å opprettholde det nivået aktiviteten har i dag.

Sam arbeidet innen Teater og D ans i Norden har ikke i dette aktivitets
året gitt direkte eller indirekte økonomiske ut-tellinger.

K ursvirksom heten har vært en av Nordisk A m atørteaterråds viktigste 
oppgaver. D ette året valgte en å gå inn i sam arbeidsprosjekt, for på den 
m åten å utnytte såvel de faglige som de økonomiske ressursene m aksimalt.

Tekniker kurs

D ette kurset kom istand ved et sam arbeide mellom IATA, NAR og 
NAT.

Kurset ble holdt på Rom erike Folkehøgskole, Jessheim i tiden 31. juli —
6. aug. —1989.

Lærere var Robert O m eboe og Kari Borg. Det var deltakere fra Island, 
Østerrike, D anm ark, Sverige og Norge.

Nordiske teaterringer er et av Nordisk A m atørteaterråds varemerker. 
Aktiviteten i ringsam arbeidet ser ut til å ha stivnet, og styret har sett på 

ulike løsninger for å få opp igjen aktiviteten.
Det er oppnevnt en arbeidsgruppe som skal se på fremtidige initiativ for 

å få fart i aktiviteten igjen.

Gjestespillstøtte

I dette aktivitetsåret har Nordisk A m atørteaterråd bevilget DDK 
122000.
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Det er utarbeidet nye regler for tildeling av gjestespillstøtte. Disse ble 
sendt ut til alle medlem sorganisasjonene i høsthalvåret.

Det har vært ganske mange søknader om  støtte som en ikke har kunnet 
innvilge da de ikke har opfylt de krav som stilles for å få utbetalt støtte.

Informasjon

En av Nordisk A m atørteaterråds viktigste oppgaver er inform asjons
arbeidet.

Dessverre er ikke dette like lett gjennomførlig ettersom  det tilflyter 
sekretariatet svært lite inform asjon fra de nasjonale sentrene.

1 dette aktivitetsåret har en ikke kunnet utarbeide den tidligere så 
populære aktivitetskalenderen.

Styret har arbeidet mye med å finne frem til ru tiner mellom de nasjonale 
sentrene og sekretariatet med tanke på en aktiv inform asjonsvirksom het.

NAR-nytt

NAR-nytt er kom m et ut med bare et num m er i 1989.
Dette hang sammen med stort arbeidspress i sekretariatet og at styre

medlem mene som skulle ta redaktøransvaret også var i pressede arbeids 
situasjoner.

Dessverre viser det seg vanskelig å samle stoff til NAR-nytt, og dette gjør 
at det utkom m er svært uregelmessig.

Teater og Dans i Norden 

Form ann i NAR Ella Røyseng med Thom as Hauger fra D anm ark som 
varam ann sitter i denne kom iteens styre.

Det er avholdt 2 styrem øter i 1989. NARs representant i komiteen har 
tatt opp spørsmålet om sam arbeidsprosjekt am atører og profesjonelle.

Det er nedsatt en arbeidsgruppe som skal se på spørsm ålet og legge frem 
forslag til opplegg på styrem øtet høsten 1990. I denne arbeidsgruppen 
reprensenterer Kolbrún H alldórsdóttir NAR.

Internasjonalt samarbeide 

IATAs sekretariat ligger i Købehavn. D et er de nordiske regjeringer som 
har finansiert sekretariatet de siste åtte årene. 1989 var det siste året denne 
avtalen gjalt for.

Arbeidet med å sikre IATAs økonom i videre ble intensivert dette året. 
Det var ATR ved Sture Andersson som ledet dette arbeidet og som la 

den strategi som skulle følges.
NAR har forsøkt å bidra så godt som mulig i dette arbeidet. Resultatet 

vil først vises på nyåret 1990.
Sigrún V albergdóttir fra Island representerer Nordisk A m atørteaterråd i 

IATAs styre.
Styret i Nordisk A m atørteaterråd ser sam arbeidet med IATA som meget 

viktig for utviklingen av am atørteatret i Norden.
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Sluttord

1989 var et år med nye m uligheter og nye oppgaver.
D ette var året hvor Nordisk A m atørteaterråd skulle bli med som en del 

av Teater og Dans i Norden.
Vi skulle tilpasses et nytt adm inistrasjonsm ønster i forhold til Nordisk 

M inisterråd.
Tanken bak Handlingsplanen til Nordisk M inisterråd er nettopp er 

bredt sam arbeide på tvers av aktivitetsgrensene.
Forholdet er nok snarere tvert i m ot og avstandene er like store som 

tidligere.
Et vendepunkt for Nordisk A m atørteaterråd ble oppbruddet fra D an

m ark idet sekretariatet i oktober ble etablert i Halden.
A ktiviteten krever heltids ansatt sekretær og arbeidet for å få dette 

realisert er i god gjenge.
Økonomien: tilskuddet til NAR står ikke i forhold til aktiviteten og det 

ansvaret som hviler på organisasjonen som nordisk samarbeidsorgan.
I denne sammenheng m å en se tilbudet fra Halden K om m une som et 

viktig og kjærkom m ent tilskudd.
Styret vil rette en takk til D ansk A m atør Teater Samvirke for den innsats 

organisasjonen har gjort for NAR gjennom alle disse årene.
Erling Barkholt som NARs generalsekretær frem til 1.9.89 og som regn

skapsfører ut dette aktivitetsåret skal ha en stor takk.
Styret vil takke de am atørteateraktive i N orden som gjennom nasjonalt 

og nordisk virke har vist at am atørteatret også har sin berettigede plass.
Styret ser tilbake på et år i forandring og med storre utfordringer.
En håper a t det er lagt grunn for en stødigere kurs og et apperat som kan 

ta  imot morgendagens utfordringer.

Oslo, 19. mai 1990

Ella Røyseng  
Formann 

Oddva Nattestad  
Styremedl. 

Bjørn Hall-Hofsø 
Styremedl.

Einar Njålsson 
Nestformann 

Sture Andersson 
Styremedl. 

Eeva-Sisko Artell 
Styremedl.

Steen Noreen Larsen  
Styremedl.
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Nordiska konstförbundet (NKF)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordisk K unstforbund (NKF)
Kongensgt 3 
N -0153 Oslo I 
Tel. 02-33 59 80

1. Institusjonens opgave
Nordisk K unstforbund er et representativt sam arbeidsorgan for billed

kunstnere i Norden, med den viktigste oppgave i faglig og kulturpolitisk 
sammenheng, å utveksle ideer og erfaringer, og å skape kontakt mellom 
kunstnere i de nordiske landene.

NKFs virksom het de senere år har konsentrert seg om å belyse kunsten 
og kunstnernes stilling og oppgaver i sam funnet. Form ålet er å virke til 
gavn for det nordiske kunstlivet og bidra til den nordiske samhørighet og 
kulturfellesskap. Arbeidet skjer vesentlig gjennom sem inarvirksom het og 
inform asjonsvirksom het utad. Eksempelvis kan det nevnes at det i løpet 
av de siste årene har vært arrangert sem inarer som har behandlet:
— K unstutdanningen i N orden, i sam arbeid med N ordiska Konstskolan 

og nordiske akadem ier,
— Offentlig utsm ykning i Norden, fulgt av utstillingen Byggnadskonst/ 

Bildkonst,
— Bildkonsten i TV, oppfulgt av
— Billedkunst i massemedia,
— Samisk billedkunst i oppbygningsfasen.

NKF arbeider aktivt for å utvide antallet av gjesteatelierene i Norden, 
og er rådgiver og sam arbeidspartner for flere utvalg av institusjoner og 
offentlige juryer.

2. Organisasjonsbeskrivelse

N K F har seks seksjoner, de nordiske stater sam t samene som kom inn 
som egen seksjon i 1982. Seksjonene er organisert på forskjellig vis. De har 
basis i kunstnernes nasjonale organisasjoner, som oppnevner seksjons
m edlem m ene med m inst en representant fra hovedstyret. H ver seksjon
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velger sin form ann. Form ennene og forbundsrådsform annen utgjør ar
beidsutvalget, som har m inst ett fast årlig møte.

Forbundsrådet, som etter statuttene holder m øte en gang i året, er NKFs 
styrende organ. D et velger forbundsform annen, for ett år av gangen. M øtet 
forsøkes lagt etter tu r i de forskjellige seksjoners om råder. V edkom m ende 
arrangør sørger for at det i tillegg til det ordinære møtet blir holdt et 
m inisem inar, tem a bør være aktuelt i vertslandet. Slik holder Forbundet 
seg godt orientert om hva som skjer på billedkunstom rådet i N orden, og 
innen kunstnerorganisasjonenes arbeidsom råder.

Nordisk K unstforbund arbeider aktivt for å utvide gjesteatelierene i 
Norden. Videre innstiller seksjonene prioriteringslister til stipendier ved 
kunstnerkollegiet ved Circolo Scandinavo i Roma. D er har m an også vært 
invitert som observatør ved styremøte. Kunstnerkollegiet i Rom a har i 
over hundre år vært et viktig samlingssted for nordiske kunstnere, og NKF 
arbeider aktivt for at den nuværende støtte fra Nordisk M inisterråd opp
rettholdes. På denne m åten kan nordiske stipendiater fortsatt kunne ha 
godt utbytte av den verdifulle virksom het i Skandinavisk Forening.

N ordisk Kunstforbund har tilknytning til Nordiska Konstskolan i Karle
by, og er representert i dens styrende organer. Seksjonene har vært skolens 
kontaktform idler overfor presse og m yndigheter i sine land.

Forbundet adm inistreres av sekretariatet, som ligger i Oslo, og har en 
daglig leder ansatt i halv stilling. Det er absolutt m inim um  for at man kan 
være bindeledd mellom de nordiske seksjonene. U nder sem inarer, større 
m øter og ved store arbeidsm engder har det i tillegg vært bruk for tim ebe
talt ekstrahjelp.

3. Virksomheten 1989

Styret (Forbundsrådet)

I 1989 har Erik Mosegård Jensen, D anm ark, vært form ann, og ble 
gjenvalgt ved Forbundsrådsm øtet i septem ber. Jónina G udnadóttir, Is
land, har fungert som nestform ann, og ble også gjenvalgt i september.

Forbundsrådsm edlem m ene har vært:
Danm ark: Lise Ring, form ann, billedhugger 

Vibeke Jakobsen, sekretær 
Emil Hørbov, maler 

Finland: Jean-Erik Kullberg, form ann,
m aler og grafiker 
Annu Eklund, billedhugger 
Satu Kiljunen, maler 

Island: Jónína G uðnadóttir, form ann,
skulptør
Ása Ó lafsdóttir, tekstilkunstner 
Helgi G islason, skulptør
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Thorstein R ittun, m aler og grafiker 
Siri Kvitvik, skulptør 
Jan Brænde/lngri Egeberg, maler/ 
billedkunstner
Leif Bolter/Georg Suttner, for
menn, billedhugger/maler 
Pi Eriksson, maler 
Hans Blidberg, sekretær 
Annelise Josefsen, form ann, m aler 
Aage G aup, maler 
Ragnar M athisen, billedkunstner 

Alle tillitsverv har vært besatt av billedkunstnere.

Sekretariatet

Forbundssekretær og leder av sekretariatet er Solveig Tvedten Sviu. 
Kontorlokalet er i Kongensgt. 3, der en rekke kunstnerorganisasjoner 
sammen har leid en 350 år gammel bygning. En nødvendig oppussing av 
lokalene foregikk før innflytting i 1988, og vil bli fortsatt. I tillegg til 
kontorplass har m an også fått lokale for Ram  galleri, som drives av noen 
av kunstnerorganisasjonene.

Arbeidsutvalgsmøtet 

Arbeidsutvalgsm øte ble holdt i M øtelokalet i Kongensgt. 3, Oslo, den 4. 
og 5. februar. Der m øtte seksjonenes form enn og NKFs form ann, Erik 
Mosegård Jensen. Det ble bestem t at m an organiserer opprettelsen av 
NKFs dokum entasjonsarkiv på Sveaborg så snart som mulig, og dette ble 
videre vedtatt på Forbundsrådsm øtet i septem ber. Ekstraordinært AU- 
møte ble holdt i Helsinki den 8. septem ber. D er ble b l.a. behandlet NKFs 
organisasjonsform og hvordan Forbundet kan styrkes. Viktigste post var 
institusjonsrevisjonen på kulturom rådet, som er foreslått av Nordisk Mi
nisterråd. AU-m øtet utarbeidet svar på de punktvise spørsmål. Den nye 
Kulturhandlingsplanen og N K KK  ble også gjennom diskutert og notat 
utarbeidet for Forbundsrådsm øtet, der det bl. a. ble presisert at N K F er 
den eneste kunstnerinstitusjon i N orden, som kjenner alle kunstnerorgani
sasjonene.

Forbundsrådsmøtet 

Finland var vertsland for årets Forbundsrådsm øte, som fant sted i 
Helsinki den 9. septem ber. I forbindelse med møtet var det arrangert et 
m inisem inar på Sveaborg den 10. septem ber og en utflukt til Åbo. D er var 
en større om visning i Åbo kunstm useum  i den pågående utstilling der av 
russiske avantgardem alerier.

Vedtak ble gjort under m øtet om å utarbeide like ansøkningsprosedyrer 
for prioritering av stipendiater. Likeså ble det gjort vedtak om at alle

Norge:

Sverige:

Samene:
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seksjonene sender sine m øtereferater til sekretariatet, for å utvide og bedre 
kom m unikasjonen. Det ble videre vedtatt at man utferdiger en mer repre
sentativ virksomhets- og årsberetning, og at N K F m å gå inn for mer 
inform asjonsarbeid overfor myndigheter og publikum . Ikke m inst må det 
fremheves, at N K F er den organisasjon som gjennom 45 år har skapt 
kontakt og sam arbeidet m ed billedkunstnere i de nordiske land. Vedtak 
ble gjort om å sende ekstra søknad om m idler for å kunne oppta seksjoner 
fra Færøyene og Åland i Forbundet.

Ved årets slutt fikk sekretariatet melding om at det er bevilget DKK 
50000 for 1990, og derm ed vil Forbundet kunne utvides med de to  nye 
medlem mer.

Den nye kulturhandlingsplanen ble påny debattert, og kom m entarene 
om kring NKKK, som var utarbeidet på AU-møtet, ble vedtatt sendt til 
Nordisk M inisterråd.

Deltagere på møtet var 16 delegater fra seksjonene, forbundsrådsfor- 
m annen, forbundsrådssekretæren, arrangørens sekretær og ni observatø
rer.

M iniseminar

M inisem inaret om NKKK, betydning, organisering og forventninger ble 
holdt den 10. septem ber på NKCs lokaler i Sveaborg. NKC og den nuvæ
rende funksjon ble presentert av in tendant Birgitta Lönell, der hun under
streket at N ordiskt K onstcentrum  m åtte utvides, om det skulle bli en ny 
sektor, med en ny avdeling av fagfolk. Konsulent Håkan M arttinen fra 
finsk undervisningsm inisterium  presenterte Nordisk M inisterråds kultur- 
handlingsplan, og utredet hva komitéens oppgave blir. Fra deltagernes 
hold ble det ikke m inst debattert hva Kunstkom itéen med den nye struktu
ren ville komme til å innebære for NKF. R apport fra sem inaret er senere 
utarbeidet av forbundssekretæren.

«Nordiske Tecknare -89»

Til den nordiske tegnetriennalen i Skellefteå har seksjonene i NKF 
bistått med jurym edlem m er. Utstillingen har vært en suksess, og det er håp 
om ny konkurranse om tre år.

Konstskolan i Karleby 

N K F har vært representert ved forbundsrådsform ann Erik Mosegård 
Jensen i styret, suppleant har vært Leif Bolter fra svensk seksjon.

Circolo Scandinavo 

D et gode sam arbeid med kunstnerkollegiet ved skandinavisk forening i 
Rom a har fortsatt. Sekretariatet har også i 1989 hatt besøk av og konferan
se med den adm inistrative leder, H anne Retvig Lombardo.
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Det økonom iske resultat fo r  1989 

Den økonomiske situasjon ved årsskiftet ser bedre ut enn fjorårets, da 
m an den gang hadde store utgifter med flytting til nytt lokale. M an fikk 
ikke m idler til å arrangere et større sem inar i Norge, og derm ed ble det ikke 
økte utgifter ved sekretariatet i den anledning. D erim ot vil m an få større 
utgiftsposter i forbindelse med opparbeidelsen av dokum entasjonsarkivet 
N K F har hatt lagret på Sveaborg.

Regnskapet vil sannsynligvis balansere m ed ca. N O K  14000.

Oslo, 31. desember 1989
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Skandinavisk forening i Rom

Verksamhetsberättelse 1989

A. Regnskap

Som tidligere år er regnskapet revidert av kassereren ved den Svenske 
Ambassaden i roma, fru M arianne Tavazzi.

Regnskapet er i år blitt ført i henhold til Nordisk M inisterråds nye 
kontoplan, der inntektene er inndelt i to  hovedkonti (” Fra Nordisk M inis
terråd” og ”Øvrige inntekter” ) med 2 underkonti hver, og utgiftene er 
inndelt i 3 hovedkonti (” Lønnskostnader” med 4 underkonti, ”V arer og 
tjenester” med 8 underkonti og ” Prosjekter” ).

Som det fremgår av regnskapet, har i 1989 inntektene i sin helhet gått 
med til dekning av utgiftene (diff. ca. 40000 lire). Den relativt store 
beholdningen pr. 31.12 1989 er en følge av fortsatt sparsommelighet, 
foruten fornyet utsettelse av den i flere år planlagte fornyelse og reparasjon 
av det elektriske anlegget. Kollegiet er gjeldfri, hvis m an ser bort fra 
fratredelsessummen som skal utbetales til rengjøringspersonalet.

Se forøvrig kom m entarene til regnskapet.

B. Virksomhet

Kollegiet har vært fullt besatt hele året med en rekke kategorier kunstne
re fra samtlige nordiske land, se vedlagte liste over ”Nordiske kunstnere på 
studieopphold i 1989” , med nasjonal og kunstnerisk fordeling.

Søkermengden har fortsatt steget, og tildelingen av opphold har som 
tidligere blitt foretatt ved sam arbeide med relevante kunstnerorganisa- 
sjoner i Norden, som vurderer faglige kvalifikasjoner og oversender priori
teringslister.

Samtlige kunstnere som har fått tildelt opphold har uttrykt stor tilfreds
het med Kollegiet og oppholdet generelt.

Kollegiet har også i 1989 arrangert ”Åpent Hus”-kvelder hver tirsdag og 
fredag etterm iddag, noe både kunstnerene, de fastboende og andre tilrei
sende fortsatt viser å sette pris på.

Foreningen ” Skandinavisk Forenings Venner” har hatt i alt 9 sammens- 
kom ster i Kollegiets lokaler, foruten 3 utflukter, se vedlagte ”Virksomhets- 
berettelse for Skandinavisk Forenings Venner i Rom 1989” . Foreningens 
medlem stall har steget betraktelig i de siste par årene og m edlem m ene 
m øter tallrike på de diverse arrangem enter.
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Ifølge gjesteboken har ca. 1 300 personer besøkt Skandinavisk Forenings 
Kunstnerkollegium i 1989.

C. Administrasjon og økonomi

Styret hade m øte den 14. april 1989. På dette m øtet ble den norske 
am bassadøren Torbjørn Christiansen gjenvalgt som styreform ann for en 
ny 2-års periode.

Den danske billedhuggeren og grafikeren Sys H indsbo ble valgt som ny 
tilsynsførende kunstner m ed tiltredelse fra septem ber 1989. Inntil denne 
dato var vervet besatt av Seppo M attinen.

Hanne Retvik Lom bardo har fortsatt stått for den daglige driften, i nært 
sam arbeide med styreform annen. Hennes status ble fra mai 1989 formelt 
endret til konsulent/forretningsfører, idet hun som praktiserende jurist 
ifølge italiensk lov ikke kan være ansatt i fast stilling. D ette innebærer 
selvsagt ingen endringer i hennes arbeidsoppgaver og m edfører heller ikke 
Kollegiet større kostnader.

Som allerede nevnt under punkt A, har i 1989 utgiftene vært lik inntek
tene. De største utgiftspostene har som vanlig vært husleien og lønnskost
nader. I tillegg har Kollegiet i år brukt ca. 18 mill. lire til inventar, i form 
av reparasjon og om trekking av m øblem entet, anskaffelse av gardiner og 
m oquette, etc.

Kollegiets forslag om  anskaffelse av egen kunstnerbolig til tilsynsførende 
kunster sam t omgjøring av et av Kollegiets rom  til bibliotek, som ville løse 
de presserende problem ene med plassering av Kollegiets store boksamling 
og ville ha m edført en ekstra årlig bevilgning på ca. D K K  100000, ble 
dessverre avslått i Nordisk M inisterråd.

Se ellers også her kom m entarene til regnskapet.

Rom a, 27 m ars 1990

Hanne R etvik Lombardo  
Administrativ sekretær
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Nordiske kunstnere på studieopphold i 1989

Jan. Trond D jupesland, N, Billedkunstner
K atrine Gislinge og Birgitte Øland, DK, P ianist og cellist 
Lars Ranold, S, Billedhugger
Vuokko Takala og Inari Heinonen, SF, Designer, m aler 

Febr. U lrik Jungersen (reserve for dansk billedkunstner), DK, Smyk
kedesigner
G uri D ahl og Stein Inge Larsen, N, Billedkunstner og m usiker 
H ildur H ákanardóttir og Þór Vigfússon, IS, Tekstilkunstner 
Rosa og U lf Ekelund, S, Billedkunstner 

M ars Børeg og Ingeborg Kalvig, N, Fotograf
Juhani Peltonen og Kirsti K aartinen, SF, Forfatter 
Olly R itteroand, DK, Forfatter, billedkunstner 
Kerstin Abram-Nilsson og V aldem ar Axelsson (og U lf Nilsson),
S, Billedkunstner

April Bengt V. Wall og K ristine Wall, S, Forfatter, billedkunstner 
N aja Salto, DK, Billedkunstner 
G unnar Aune, N, Billedkunstner 
Kirsti og Päivio Pyööttiälä, SF, Billedkunstnere 

Mai Claus Egemose og Anette Østerby, DK, Billedkunstner
Kjell Sandvik og Borghild Bredeli, N , Forfatter og billedkunstner 
Ljubi L idström er og P är G unnar Thelander, S, B illedkunstner 
Sys H indsbo (reserve for islandsk billedkunstner), DK, Billed
kunstner

Juni Kerstin Jeppson og Jan Anlin, S, M usiker og arkitekt 
Annette D am gaard, DK, Tekstilkunstner 
Sidsel og Ingolf W estbø, N, Billedkunstner og arkitekt 
Ulla Berglund og Sten Leijonhufvud (reserve for finsk billedk.),
S, Billedkunstner og arkitekt 

Juli M ilena Bonifacini, DK, Billedkunstner 
H anne Lene Nielsen, N, Billedkunstner
Ulla Berglund og Sten Leijonhufvud, S, Billedkunstner og arki
tekt
Þ röstur J. Karlsson og Angela Rowney, IS, Forfatter 

Sept. Tordis Øijasæter, N , Forfatter
Eivor og Lennart Schennings, S, Billedkunstner
Elisabeth Nørby Hansen (reserve for dansk billedkunstner), DK,
Pianist
Kaija W äenpää og Jari Kylli, SF, Billedkunstner 

Okt. G ro  Siri Jonasen (reserve for norsk musiker), N , M usiker
Preben Franck Stelvig og Birthe Nørreskov Louw, DK, Billed
kunstner

BILAGA I
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Björg Atla og H ilm ir Pétur Þormóðsson, IS, Billedkunstner 
Raija Oranen, SF, Forfatter 

Nov. Finn Have, DK, Billedkunstner
G ertrud Stavling og G ustav Ögren, S, Billedkunstner 
Haflidi Vilhelmsson, IS, Forfatter 
Lea M äkilä og Siiri M ikkonen, SF, Billedkunstner 

Des. Jan Kroger (reserve for svensk forfatter), DK, Forfatter 
Tuomo Klemi og Tiina Ojala, SF, Billedkunstner 
Erla Þórarinsdóttir og Halldór Åsgeirsson, IS, Billedkunstner 
M arit Lyckander og Kristian Blystad, N, Billedhuggere 

Tilsynsførende kunstner:
Seppo M attinen (og Cecillie Jakobsen), SF/DK, Billedkunstner ( t.o . m. 
august)
Sys H indsbo (og Karsten Frediksen), DK, Billedkunstner (fr. o. m. sept.)

I alt bortleid 44 rom, fordelt på: DK: 12(10), N: 10(10), S: 10(10), SF: 7 
(8), IS: 5 (6), hvorav 26 rom til billedkunstnere, 9 til forfattere, 4 til 
musikere, 2 til tekstilkunstnere, 2 til designere, 1 til fotografer (* tallene i 
parentes angir fordelingen før utdeling av reserveplasser).

Totalt antall gjester: 76, fordelt på: 31 billedkunstnere, 9 forfattere, 6 
musikere, 4 arkitekter, 2 tekstilkunstnere, 1 fotograf, 23 andre (medfølgen
de ektefeller o.a.)

BILAGA 2

Virksomhetsberettelse for Skandinavisk Forenings Venner i Roma 
1989

Bengt Frykm an (jan. 
des.)

Bestyrelse 

Form ann:

N est
formann:
Sekretær:
Kasserer:
M edlemmer:
Suppleanter:
17. jan.:

9. feb.:

14. mars:

11. apr.:

26 —10-0450 Nordiska rådet Del 2

-m ai), Dan Thygesen (juni —

Per Österholm  
H anne Retvik Lom bardo 
Katja Ancilotto
Ellen Thom sen, Arne G jerm undsen 
Lars Bergquist, Helena Valentini, Carin Ljungman 

Foredrag av Prof. Carl N ylander om luftforurensningens inn
virkning på Rom as antikke m onum enter.
Generalforsam ling og musikkaften med den norske Astrid 
Tafjord.
Foredrag av den danske forfatter og billedkunstner Olly R it
terband.
Ekstra generalforsamling og musikaften med St. Lukaskoret.
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30 apr.: 

20. mai: 

30 mai:

23 juni:

4. okt.: 
25 okt.:

16. nov.: 

13. des.:

Valborgsmesseaften på ”D a Am elindo” m ed et svensk sang
kor.
Utflukt til Lunghezza og Tivoli. Malcolm M unthe viste rundt 
på slottet i Lungherzza.
M usikkaften m ed den norske G unn K ristin Aune. Bengt 
Frykm an tok avskjed m ed Skandinavisk Forenings Venner i 
Rom a med gitar og sang.
M idtsom m eraften, St. H ansaaften. M aistang og dans til det 
italienske jazzband — LEX BAND —.
M usikkaften med Musikhøyskolens kor fra Frederiksberg. 
U tflukt til Castel G andolfo og Nemi. Lic. Phil. Patrick Krage
lund viste rundt i parken ved Pavens som m erslott. Lunsj i 
Nemi på restaurant ” 11 Ram o D ’O ro” .
Foredrag av Dr. Barbro Frizell om arkeologiske studier på 
Sardinia.
Luciaaften med den svenske kirkes luciatog bestående av au 
pair piker. Allsang m ed skandinaviske julesanger.

C 12/k:35: Bilaga 2
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Nordkalottmuseet

Verksamhetsberättelse 1989

1. Nordkalottmuseets uppgift

N ordkalottm useet är ett sam arbetsorgan för större museer på N ordka
lotten. Dess uppgift är att verka for ett ökat kulturellt och musealt utbyte 
på N ordkalotten och härigenom stärka det nordiska kulturella sam arbetet. 
Verksamheten består främst i produktion av vandringsutställningar med 
nordkalottem a för i första hand turnéer på N ordkalotten.

2. Organisation

M edlemskap kan ges till alla m useer på Nordkalotten med m inst två 
heltidsanställda m edarbetare med vetenskaplig kompetens. N ordkalotten 
definieras i detta sam m anhang som N ordland, Trom s och Finnm arks 
fylken i Norge, Västerbottens och N orrbottens län i Sverige samt Lapp
lands och Uleåborgs län i Finland. Fram  till 1989 års årsm öte i septem ber 
ingick tretton m useer i N ordkalottm useet. 1 sam band med årsm ötet god
kändes ansökan om medlem skap till ytterligare två museer, Silvermuseet, 
Arjeplog och Uleåborgs Konstm useum , Uleåborg, (dvs. m edlem m ar 
fr. o. m. 1990).

C 12/k: 36
1991

3. Verksamheten 1989

3. 1 Ekonom iskt utfall

Anslagspost Budget Bokslut
1989

Avvikelse

Projekt 193000 193000 ± 0
Övriga kostnader 40000 34000 + 6
Intäkter 10000 11000 + 1

3.2 Beskrivning av verksamheten

3.2.1 M edlem m ar i Nordkalottmuseet:

Norge: Rana museum, Mo i Rana
N ordland fylkesmuseum. Bodö 
Tromsö museum. Tromsö 
Finnm arks museumslag, F innm ark 
Troms museumslag, G ratangsbotn
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Finland: Pohjois-Pohjanm aan museo, Oulu
Tornionlaakson m aakuntam useo, Tornio 
Lapin m aakuntam useo, Rovaniemi 
Aineen Taidemuseo, Tornio

Sverige: Ajtte Samemuseum, Jokkm okk
N ottbottens museum , Luleå 
Skellefteå museum , Skellefteå 
Västerbottens museum , Um eå

3.2.2

Arbetsutskottet har under 1989 bestått av Anders Huggert ordf., Elisa
beth Rasch sekr., och Sven Sollander kassör, samtliga anställda vid Väster
bottens museum, Umeå. 1989 års årsm öte ägde rum 27 — 29/9 i Luleå. 
Årsmötesprotokollet är tidigare insänt.

3.2.3 Under 1989 har följande produktioner slutredovisats:

” Stenrike N ordkalotten” (Tromsö museum)

3.2.4 Under produktion var 1989 

”Torsken” (Tromsö)
” Valfångst” (Finnm arks museumslag)
” Bottniska kontakter” (Skellefteå)
” Samiska bilder” (Umeå)
”G ränslös folkmusik” (Rana museum)

3.2.5

Turné av 15 utställningar har ägt rum enligt plan insänd i anslutning till 
årsmötesprotokollet.

U m eå i maj 1990

Elisabeth Rasch 
Sekreterare

Anders Hugger t 
Ordförande



Nordiska litteratur- och bibliotekskommittén

Verksamhetsberättelse 1989

1. Syfte och organisation

Stadgar för kom m ittén fastställdes av N ordiska m inisterrådet (kultur- 
och undervisningsm inistrarna) i oktober 1988 med ikraftträdande fr. o. m.
1989. K om m itténs uppgift är att stödja och utveckla det nordiska sam ar
betet på litteratur- och folkbiblioteksom rådet i N orden. K om m ittén funge
rar som rådgivande och initiativtagande organ under m inisterrådet. Till 
kom m itténs arbetsuppgifter hör att förvalta ordningarna för stöd till över
sättning av nordisk litteratur till andra språk i N orden och till nordiskt 
folkbildningssamarbete. Förvaltningen av stödordningarna har av kom 
m ittén delegerats till två arbetsgrupper, en för översättningsstödet och en 
för folkbibliotekssamarbetet.

Kom m ittén består av 13 m edlem m ar, som representerar språkom råde
na i Norden.

Sekretariat för kom m ittén är m inisterrådssekretariatet, som också har 
hand om medelsförvaltningen.

2. Verksamhet 1989

U nder det första verksam hetsåret har kom m itténs arbete präglats av 
genomgång och prioritering av de stadgeenliga arbetsuppgifterna.

Vid sitt första m öte framhöll kom m ittén betydelsen av att bedömnings- 
kom m ittén för N ordiska rådets litteraturpris, som enligt stadgarna skulle 
höra till kom m itténs ansvarsom råde, är sam m ansatt av personer med 
särskild kom petens för uppdraget. M an ansåg det vidare riktigast att 
bedöm ningskom m ittén som tidigare utses av m inisterrådet. K om m ittén 
föreslog därför att adm inistrationen av N ordiska rådets litteraturpris skul
le lyftas ut u r kom m itténs arbetsom råde och såsom tidigare förvaltas 
särskilt. M inisterrådet har bifallit kom m itténs förslag.

K om m ittén har påbörjat en utredning kring behov av och möjligheter 
till sam nordisk utbildning av skönlitterära översättare. D et förväntas att 
en kartläggning och behovsanalys skall kunna genom föras under 1990.

De nordiska författarkurserna på Biskops A m ö överförs fr. o. m. 1990 
till kom m itténs ansvarsom råde. K om m ittén har under året beslutat fort
sätta finansieringen av kurserna med ett bidrag över sin budget.

Mot bakgrund av erfarenhet av bl. a. utgivningen av broschyren Läs
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något nordiskt och det bokdistributionsprojékt, som drivits på försöksba- 
sis av Hässelby kulturcentrum , har kom m ittén inlett diskussioner om 
möjligheterna till effektivare litteraturinform ation. K om m ittén har även 
beviljat medel för ett projekt, som skall se på förutsättningarna för ett 
nordiskt bohandlarnät.

K om m ittén har beretts möjlighet att avge synpunkter beträffande en 
eventuell revision av stadgarna för N ordiska rådets litteraturpris. Kom 
m ittén, som enligt stadgarna speciellt skall beakta litteratur för barn och 
ungdom, beslutade att i sitt y ttrande föreslå inrättande av ett särskilt 
nordiskt pris för denna litteratur. Samtidigt har kom m ittén avvisat ansök
ningar från olika intressegrupper om stöd till priser och tävlingar på 
om rådet med hänvisning till att resurserna inte bör splittras på så likartade 
aktiviteter.

I enlighet med stadgarna har kom m ittén och dess arbetsgrupper även 
fungerat som rem issinstans vad gäller ansökningar till N ordiska kulturfon
den.

K om m ittén har under året på grundval av förslag från de två särskilt 
tillsatta arbetsgrupperna fastställt riktlinjer för fördelningen av översätt- 
ningsstöd och stöd till nordiskt folkbibliotekssamarbete. De nya reglerna 
överensstäm m er i huvudsak med tidigare praxis, som tilläm pades ännu 
under 1989 i avvaktan på reviderade regler.

2.1 Översättnings- och översättarslöd

U nder året behandlade den ena av de särskilt tillsatta arbetsgrupperna 
165 ansökningar om översättningsstöd till ett sammanlagt belopp på 
4412450 DKK. De beviljade bidragen (bilaga) uppgick till sammanlagt 
1 814700 DKK, fördelade på 105 översättningar. Dessutom beviljades 4 
översättarstipendier på grundval av 9 ansökningar.

Arbetsgruppens m edlem m ar läm nade under året bidrag till broschyren 
Läs något nordiskt.

2.2 Folkbibliotekssamarbete

Arbetsgruppen för folkbibliotekssamarbete beviljade anslag till 5 samar- 
betsprojekt:
En förstudie för en kom parativ studie av folkbiblioteksverksamheten i

Norden
Projekt om skriftkultur och m ediabruk i nordiska familjer 
Kurs om dim ensionering och utveckling av samlingar 
Kurs om biblioteksbetjäning för äldre (uppföljningskurs)
Synliggörande — folkbibliotekens profil och innehåll

Vidare har arbetsgruppen hos D anm arks Biblioteksskole beställt en 
rapport om EG och N orden som underlag för diskussion inom  gruppen 
och litteratur- och bibliotekskom m ittén om eventuella samarbetsmöjlighe- 
ter och -projekt.
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Frågan om ljud, punkt och video på biblioteksom rådet har av kom m it
tén överförts till arbetsom rådet för arbetsgruppen för folkbibliotekssamar- 
bete. På grundval av en kartläggning har arbetsgruppen beslutat föra ett 
tidigare inlett arbete vidare inom  ram en för sam arbetsm öten för sakkunni
ga på om rådet i de skilda länderna.

Arbetsgruppen arbetar i nära kontakt med faltet i de skilda nordiska 
länderna. Det sker genom att nationella bakgrundsgrupper kan sam m an
kallas, bestående av representanter för biblioteksm yndigheter, bibliotek, 
utbildnings- och forskningsinstitutioner sam t fackliga organisationer på 
om rådet. Denna sam arbetsform  på nationellt plan ger ett forum  för infor
m ation om stödm öjligheter och diskussion om nya sam arbetsinitiativ och 
-behov för vidare behandling i den nordiska arbetsgruppen. Den säkrar 
också att nya idéer arbetsgruppen diskuterar i de flesta fall har prioriterats 
nationellt.

Sam arbetet mellan de vetenskapliga biblioteken hör in under N O RD IN - 
FO:s arbetsom råde. N O R D IN FO  har dock också ansvar för frågor röran
de inform ationsteknologi och dokum entation på folkbiblioteksom rådet 
och har kom pletterats m ed två m edlem m ar, som representerar detta om rå
de. Det är därför anledning för arbetsgruppen att sam arbeta med N O R D 
INFO om vissa projekt, som t. ex. rörande frågor om fjärrlån. Samarbetet 
har redan konkret tagit sig uttryck i delfinansiering av projekt. På sekreta- 
riatsplan hålls en löpande kontakt och skriftlig inform ation i form  av 
protokoll och liknande distribueras för ömsesidig inform ation.

3. Bokslut 1989 och budget 1990

1989 1990
A dm inistrativa kostnader 420000 440000
Ö versättningsstöd och stipendier 1 900000 2160000
Folkbibliotekssam arbete 547000 900000
Bidrag till författarförbunden 35000
N ordiska författarkurser 350000
Nordisk översättarutbildning 20000
Läs något nordiskt 16000 30000
N ordiskt bokhandlam ät 150000
Ej disponerat 595 000

3 513000 4050000
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BILAGA

Nordiska litteratur- och bibliotekskommittén — Anslag 1989

Stipendier D K K
Eino Kuokkanen översättning från samiska till finska av 30000 

Kirsti Palttos Johanas 
Laila Stien översättning från samiska till norska av 30000

Nils-Aslak Valkeapääs Ruoktu väim m us 
Anders O. Eira översättning från norska till samiska av 15 000 

böcker av Stig Holmås, K atarina Taikon,
Ikuku W akasa och A ntti Javala 

M aria N ikka översättning från isländska till svenska av 6 000 
Sigrún E ldjám s Bétveir bétveir

SUMMA stipendier 1989 81000

Översättningsstöd 

Till danska

från finska Liisa Silander 5 000
Kaikki Pelissä
Tellerup Forlagsaktieselskab, D anm ark

S innikaL aine 9800
Silkkiuikku
G yldendal, D anm ark

Saara Sarkkinen 8 400
Töitä m un faijalle
Tellerup Forlagsaktieselskab, D anm ark

AugoLynge 12000
U kiut 300-nngom erat 
A tuakkiorfik, G rønland

O tto  Sandgren 15 000
N ordstjernen
O tto  Sandgreens Forlag, G rønland

Einar Kärason 10000
Gulleyjan
Gyldendal, D anm ark

Torm od Haugen 7 000
Farlig ferd
Gyldendal/Bøm ebogsredaktionen,
D anm ark

från grönländska

från isländska

från norska
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Stipendier

från svenska

Ketil B jøm stad 
G-mol balladen 
Forlaget Cicero, D anm ark

Jon Michelet 
Le Coconut
Forlaget V indrose a.s., D anm ark

Tove Nielsen 
I stedet for dinosaurer 
Modtryk, D anm ark 
Sissel Lie 
Løvens hjerte
Forlaget V indrose a.s., D anm ark

Espen H aavardholm  
M annen fra Jante
Den Schønbergske Forlag A/S, D anm ark

Paul Leer-Salvesen 
Efter drapet
Forlaget Kimære, D anm ark

Lars Saabye Christensen 
Herm an
Forlaget Klim, D anm ark

Lisbeth Hiide
D am e m ed neb
T iderne Skifter A/S, D anm ark

Kari Bøge 
Svanesang
Carlsen Forlag, D anm ark

Herbjørg W assmo 
D ina’s bok 
M odtryk, D anm ark

Peter Englund
Poltava. Berättelsen om en armés 
undergång
Lindhart og R inghof Forlag, D anm ark

Reidar Jönsson
En hund begraven
Forlaget Frem ad A/S, D anm ark

DKK
12000

8000

6000

5000

18000

5000

6000

8 500

6000

30000

15000

12000
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Stipendier

Till finska  

från faröiska

Karl Rune Nordkvist 
Solens barn
Forlaget Piraco, D anm ark 

P. C. Jersild
Fem hjärtan i en tändsticksask 
Samlerens Forlag, D anm ark

Sun Axelsson 
Nattens årstid
Forlaget Per Kofod ApS, D anm ark

Per Svensson
Den gröna själen
Forlaget Kimære, D anm ark

M aria Gripe 
Skugg-Gömman 
Gyldendal, D anm ark

Sture Dahlström  
Den stora blondino 
Modtryk, D anm ark

Bernt Danielsson 
Härifrån till Kim 
Høst & Søns Forlag, D anm ark

Jan Myrdal
Tolv på det trettonde
Samlerens Forlag, D anm ark

Theodor Kallifatides 
Bönder och H errar 
Forlaget Rhodos, D anm ark

Niklas Rådström  
M ånen vet inte 
Samlerens Forlag, D anm ark

Sven Delblanc 
Ifigenia
Hekla Forlag, D anm ark 

Hedin Bru
13 berättelser ur följande verk: Fjallaskug- 
gin (1939), Flokatroll (1948), Purkhus 
(1966) och Buravurin (1971)
Sahlgrens forlag Ab, Finland

DKK
8000

17000

14000

10000

30000

12000

5000

13000

35000

15000

12000

5000
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Stipendier

från isländska

från norska

från svenska

Svava Jakobsdóttir 
G unnlaðar saga
Kustannusosakeyhtiö O tava, Finland

N jörður P. N jarðvik 
Í flæðarm álinu
Kustannusosakeyhtiö O tava, Finland

Ingvar Am bjøm sen 
H vite niggere
K iijayhtym ä Förlag, Finland

Dag Solstad 
Rom an 1987 
G um m erus Oy, Finland

Torm od Haugen 
Farlig ferd
W erner Söderström  Osakeyhtiö, Barn- 
och ungdomsböcker, Finland

Sigrid Combiichen 
Byron
W erner Söderström  Osakeyhtiö, Finland

Peter Englund 
Poltava
Art House Oy, Finland

Ulla-Lena Lundberg 
Leo
G um m erus Oy, Finland

S. Larsson/E. Runefelt/M . K andre 
Antologi med dikter 
G um m erus Oy, Finland

Kjellström /Tem hag/Rydving 
Om jo jk
Suomalaisen K irjallisuuden Seura, 
Finland

Lars Huldén
Jag blir gam m al kära du/M ellan ju l och 
ragnarök/Judas Iskariot Sam fundets 
årsbok
W erner Söderström  Osakeyhtiö, Finland

DKK

27000

14000

10000

30000

8000

30000

20000

20000

25000

10000

20000
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Stipendier

Till färöiska  

från danska

från svenska

Till grönländska 

från danska

M aria Gripe 
Skugg-gömman 
Bokförlaget Tam mi, Finland

Anna-Lisa Bäckman 
Resan till kungariket
Stödföreningen for sverige-finsk littera- 
tur/K IR JA K ON E, Sverige

Solveig Emtö 
Eldvagnarna
Sahlgrens förlag Ab, Finland

Cecil Bødker
Silas og den sorte hoppe
Bókadeild Føroya Lærarafelags, Færøerne

Cecil Bødker 
Silas og Ben-Godik
Bókadeild Føroya Lærarafelags, Færøerne

Leif Esper Andersen 
Heksefeber
Bókadeild Føroya Lærarafelags, Færøerne

Bertil W ahlquist
Vikingarnas vilda lekar
N. B. — Forlagid Á. K åta H ornunum ,
Færøerne

Flera svenska författare 
12 noveller
Jákup í Skemmuni Nýlendi, D anm ark

Hans Vejleskov 
Forældre og børn 
Atuakkiorfik, G rønland

Hans Vajleskov
Børns leg: En ”alvorlig” sag
Atuakkiorfik, G rønland

Ole Lund Kirkegaard
Mig og bedstefar -  og så Nisse Pok
Atuakkiorfik, G rønland

DKK
15000

14000

25000

32 500

35000

11000

40000

40000

5000

5 500

4 500
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Stipendier

från norska 

från flera språk

Till isländska 

från danska

från finska 

från norska

från svenska

Flera författare 
Nordiske folkeeventyr 
A tuakkiorfik, Grønland

M ette Newth 
Bortførelsen 
Atuakkiorfik, G rønland

Red.: Jørgen Pjettursson 
Itinerm uk takorloorlugu, atuakkiat Nuna- 
nit Avannarlerneersut (antologi med nor
diska författares verk)
Pilersuiffik, G rønland

Bjarne Reuter
Den cubanske kabale
Bókaútgáfan Iðunn, Island

M ikael Strunge/Sören U. Thomsen 
Urval ur böcker 
Sögusnældan, Island

A ntti Tuuri
Ameriikan raitti
Setberg Bókaútgáfa, Island

M ette Newth 
Bortförelsen
Bókaútgáfan Iðunn, Island

Jon Michelet
Vår afrikanske eksplosjon
Bókaútgáfan Iðunn, Island

Herbjørg Wassmo
Det stum m e rommet
Mål og m enning forlag, Island

Roy Jacobsen
Det nye vandet
Almenna bókafélagið, Island

Tomas Tranström er 
D ikter i urval 
Bokforlaget U rta, Island

DKK
9 500

25000

40000

15000

30000

50000

15000

5000

25000

11000

18000
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från danska

Stipendier
Till norska

från samiska 

från svenska

Villy Sørensen 
Apollons oprør
C. Huitfeldt Forlag A/S, Norge

M artha Christensen 
Dansen med Regitze 
Tiden Norsk Forlag, Norge

Iben Melbye 
M oonie
H. Aschehoug & Co (W. Nygaard), Norge 

Peter Hoeg
Forestilling om det tyvende århundrede 
H. Aschehoug & Co., Norge

Jovnna-Ande Vest
Cáhcegáddái nohká boazobálggis
H. Aschehoug & Co (W. Nygaard), Norge

Viveca Sundvall 
M im mi och kalla handen 
N. W. D am m  & Søn a.s, Norge

Flera svenska författare 
Solkatter
N. W. D am m  & Søn a.s, Norge

Inger Alfvén 
S/Y Glädjen
G røndahl & Søn Forlag A.s, Norge

Sven Delblanc 
M oria land
Gyldendal Norsk Forlag A/S, Norge

M arie G ripe 
Skugg-gömman
H. Aschehoug & Co (W. Nygaard), Norge

G öran Tunström
Indien — en vinterresa
J. W. Cappelens Forlag a.s, Norge

Per Nilsson 
Viktiga saker
J. W. Cappelens Forlag a.s, Norge

14000

8000

5000

44000

16000

5000

15000

15000

15000

20000

20000

5000

DKK
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Stipendier

Till samiska  

från norska

från svenska

Till svenska 

från danska

Peter Pohl
Vi kallar honom  Anna 
Gyldendal Norsk Forlag, Norge

O lof Lagercrantz 
Färd med M örkrets hjärta 
Bokvennen Forlag (M ajorstuen A ntikva
riat), Norge

Kirsti Birkeland
Staloer trot at m ånen er et bål
Såmi G iijjit, Sverige

Kai Söderhjelm (garantibelopp)
Skidlöpam a
Sám it G iijjit, Sverige

Peter Hoeg
Forestilling om det tyvende århundrede 
N orstedts Förlag AB, Sverige

Villy Sørensen
Apollons oprør -  de udødeliges historie 
Bokförlaget Atlantis AB, Sverige

Poul Vad
H am m ershøi -  Værk og liv 
Bokförlaget A tlantis AB, Sverige

Iben Melbye 
M oonie
Rabén & Sjögren Bokförlag, Sverige

Bjarne Reuter
M ånen over Bella bio
Rabén & Sjögren Bokförlag, Sverige

Henrik N ordbrandt 
Violinbyggemes by 
Ellerström s förlag AB, Sverige

Anne M arie Ejmæs 
K vindernes nat 
N orstedts Förlag AB, Sverige

DKK
20000

11000

51000

78000

20000

15000

50000

10000

5000

7000

25000
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Stipendier
från finska

från isländska

från norska

Antti Tuuri 
Talvisota
N orstedts Förlag AB, Sverige

27 finska författare 
M oderna finska berättare 
Alba, Sverige

Paavo Haavikko 
Yritys om aksiku vaksi 
Bokförlaget Atlantis, Sverige

Tim o K. Mukka 
Tabu
Strandbergs förlag, Sverige

Flera isländska författare
Noveller u r olika verk
Boklaget för södra F inland, Finland

Ragnar A m alds 
Sveitasinfónía 
Leikur s.f., Island

Svava Jakobsdóttir
Gunnlaðarsaga
N orstedts Förlag AB, Sverige

Espen Haavardsholm
M annen fra Jante, et portrett av Aksel
Sandemose
Bokförlaget Forum  AB, Sverige

Torm od Haugen 
Farlig ferd
N orstedts Förlag AB, Sverige

Dag Solstad 
Rom an 87
N orstedts Förlag AB, Sverige

Torborg Nedreaas 
Trylleglasset
Strandbergs Förlag, Sverige

Jon Fosse 
Naustet
Albert Bonniers Förlag AB, Sverige

DKK
15000

15000

20000

11000

5000

8000

30000

20000

10000

20000

15000

10000
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från samiska

Torborg Nedreaas 
M usikk fra en blå brønn 
Strandbergs Förlag, Sverige

Torborg Nedreaas 
Ved neste nymåne 
Strandbergs Förlag, Sverige

Bjørg Vik
Små nøkler store rom
AB Rabén & Sjögren Bokförlag, Sverige

Edvard Hoem 
Ave Eva
Bokförlaget Forum  AB, Sverige

Rune Belsvik 
Alle de fine jentene
AB Rabén & Sjögren Bokförlag, Sverige 

Ellen-Sylvia Blind
D elar av böckerna: Pccalat gå dån, Sogas 
sohkii och en dikt ur M uitut ja  jurgadat 
sam t en del gamla och nya dikter, ej tid i
gare utgivna
Ellen-Sylvia Blind, Sverige

20000

20000

15000

30000

5000

12000

SUMM A översättningsstöd 1989 1814700
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Nordiska ungdomskommittén

Verksamhetsberättelse 1989

1. Syfte och organisation

M inisterrådet (kultur- och undervisningsm inistrarna) fastställde nya 
stadgar för kom m ittén i novem ber 1989. Enligt dessa skall kom m ittén 
verka för att öka kännedom en om och förståelsen av kulturella, politiska 
och sociala frågor bland barn och ungdom i de nordiska länderna samt 
verka för ökad nordisk sam verkan på om rådet i internationella sam m an
hang. Som rådgivande organ skall kom m ittén ta initiativ  till utveckling av 
sam arbetet och yttra sig som sakkunnigorgan. K om m ittén har vidare 
ansvar för fördelning av projekt- och organisationsstöd till landsom fattan
de, stödberättigade ungdom sorganisationer sam t stöd till sam arbetspro- 
jekt i lokal och regional regi. Reviderade riktlinjer för fördelningen av 
detta stöd fastställdes av kom m ittén i novem ber 1989 (bilaga 1). K om m it
tén skall även bevaka sitt verksam hetsom rådes intressen i tvärfackliga 
sammanhang.

K om m ittén består av tretton m edlem m ar, två från vart och ett av de 
nordiska länderna sam t en från vart och ett av de självstyrande om rådena 
Färöarna, G rönland och Åland. Av ländernas representanter företräder 
den ena barn- och ungdom sorganisationerna och den andra offentliga 
myndigheter.

M inisterrådets sekretariat fungerar som kom m itténs sekretariat.

2. Verksamhet 1989

K om m itténs budgetanslag uppgick 1989 till 3824000 DKK. H ärutöver 
kunde kom m ittén disponera över återföringar av beviljade medel och ej 
disponerade medel från tidigare år (huvudsakligen återbetalade bidrag, 
som inte kunnat återdisponeras av kom m ittén 1988). D enna volym-/ 
aktivitetsökning är dock endast skenbar, eftersom tilläggsbeloppen väsent
ligen hänför sig till projekt, som inte kunnat realiseras.

Den största delen av budgeten disponeras som stöd till sam arbetsprojekt 
både mellan landsom fattande organisationer och mellan lokala arrangörer 
sam t som stöd till utveckling av organisatoriska kontakter. De beviljade 
anslagen redovisas i bifogade förteckningar (bilaga 2 - 4 ) .  N edan följer en 
översikt över ansökningarnas och anslagens fördelning på de tre stödord- 
ningsavsnitten.
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Ansökt Beviljat

Ant.
ans. % Belopp %

Ant.
bev. % Belopp %

Organisa-
tionsstöd 33 11 2 798 700 15 26 15 1 100000 26
Projektstöd 141 46 11293 900 58 88 49 2295000 54
Lokalt/regio
nalt stöd 132 43 5 260000 27 64 36 832000 20

306 100 19 352 600 100 178 100 4 227000 100
Procent av 
ansökt 58% 22%

Såsom framgår av översikten har endast drygt hälften av de under 
kalenderåret 1989 behandlade ansökningarna kunnat beviljas. D et bevilja
de beloppet representerar i sin tu r endast 1/3 av det ansökta beloppet, 
vilket är uttryck för en hård prioritering och genomgång av ansökningar
nas budgetar. Andelarna blir m indre om m an bortser från organisations- 
stödet, som beviljas som ett anslag per organisationsgrupp och enligt 
bestäm da kriterier, vilket innebär att ansökningsmängden har en ganska 
naturlig begränsning.

Fr. o. m. 1989 har kom m ittén infört en beredningsprocedur, som inne
bär att ansökningarna före behandlingen i kom m ittén genomgås av ordfö
randen och vice ordföranden tillsam m ans m ed sekretariatet. D enna ord
ning underlättar behandlingen i kom m ittén, som därm ed får möjlighet att 
ägna sig åt andra, m er övergripande frågor och diskussioner.

Kom m ittén har även i andra sam m anhang utnyttjat arbetsgrupper.
Som uppföljning av Europarådets ungdom sm inisterm öte 1988 tillsatte 

kom m ittén våren 1989 en arbetsgrupp för att se på samarbetsmöjligheter- 
na kring införandet av ungdom skort i de nordiska länderna. D etta initiativ 
ledde till att sam arbete mellan de nordiska ungdom skortsorganisationerna 
(motsv.) kunde etableras, vilket visat sig vara nyttigt från inform ations- 
och erfarenhetsutbytessynpunkt. Tack vare arbetsgruppens insatser kan de 
nordiska länderna presentera gem ensam m a nordiska hållningar och resul
tat vid nästa ungdom sm inisterkonferens, som hålls i Lissabon som m aren
1990.

K om m ittén har under 1989 fångat upp ett organisationsinitiativ om en 
” nordisk ungdom shandbok” . Tanken m ed projektet är att få fram en 
dokum entation som kan vara till nytta för ungdom ens m obilitet och 
nordiska orientering. D okum entationen skall ges en flexibel struktur så att 
föråldrade inform ationer snabbt och enkelt kan bytas ut. V idare skall 
hänsyn tas till europeisk dokum entation av liknande art i syfte att om 
möjligt sam ordna de nordiska initiativen med m otsvarande europeiska. 
Även i detta fall bereds frågan av en arbetsgrupp med sikte på beslut under
1990 om genom förande av projektet.
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Med utgångspunkt i kulturhandlingsplanen och de nya stadgarna kom 
m er kom m ittén under året att lägga fram  ett arbetsprogram , där de vikti
gaste arbetsuppgifterna i den närm aste fram tiden skall skisseras. Ett cen
tralt äm ne i detta program blir frågan om ungdom ssam arbetet i Europa. 
K om m ittén har redan tagit initiativ  till ett m öte m ed nordiska represen
tan ter i europeiska samarbetsorgan. M ötet hålls 14.3.1990 och kan förvän
tas bli följt upp med nya kontakter och samråd.

I enlighet med sina stadgar har kom m ittén under 1989 även fungerat 
som remissorgan, huvudsakligen vad gäller ansökningar till N ordiska kul
turfonden på barn- och ungdom som rådet.

3. Budget 1990

Inom anslagsramen på 4 115 000 D K K  har kom m ittén hösten 1989 gjort 
upp följande detaljbudget för 1990:

M ötesverksamhet 260 000
Organisationsstöd 1255 000
Projektstöd 1 800 000
Lokalt och regionalt stöd __________800 000
Sum m a D K K  4115 000

Härtill kan — som under tidigare år — kom m a återbetalningar och 
återföringar av ej disponerade anslag.
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Riktlinjer för fördelning av stöd till nordiskt ungdomssamarbete

(Fastställda av N ordiska ungdom skom m ittcn vid möte 23 — 24.11.1989)

1. Organisationsstöd kan beviljas till organisatoriskt sam arbete mellan 
landsom fattande och nationellt stödberättigade nordiska barn- och 
ungdomsorganisationer. Bidrag beviljas för planering och utveckling av 
organisationernas nordiska sam arbete. Stöd beviljas endast till organi
sationer med ett fast organiserat sam arbete mellan nationellt stödberät
tigade organisationer i m inst tre nordiska länder och med en regelbun
den verksamhet även utöver rent organisatoriska kontakter.

O rganisationsstödet om fattar inte idrottsorganisationer och fackliga 
organisationer.

2. Projektstöd kan beviljas för sam arbete mellan m inst tre landsom fattan
de nordiska barn- och ungdom sorganisationer. För att få stöd skall ett 
projekt ha som syfte att främja nordiskt sam arbete. Stödberättigade 
projekt kan vara sem inarier, kurser, m öten, konferenser, läger, publika
tioner och liknande.

Projekten bör ta sikte på att nå ut till breda ungdom sgrupper och 
syfta till att stärka och utveckla det nordiska ungdom ssam arbetet. 
Särskild hänsyn tas till nya initiativ till försöks- och utvecklingsarbete 
samt till att så många länder som möjligt deltar.

P rojektstödet om fattar inte idrottsorganisationer eller organisationer 
som bedriver rent facklig verksamhet. Stöd kan beviljas till elev- och 
studentorganisationer för projekt, som inte direkt avser facklig verk
samhet.

Bidrag beviljas till arrangören, inte direkt till enskilda deltagare eller 
nationella representanter i ett sam arbetsprojekt.

Ett projekt skall om fatta m inst två nationellt stödberättigade organi
sationer. Den organisation, som står som ansökare, behöver inte vara 
nationellt stödberättigad.

De samiska ungdom sorganisationerna betraktas som stödberättigade 
inom ramen för projektstödet.

3. S töd  till lokalt och regionalt samarbete kan beviljas för sam arbete 
mellan barn- och ungdom sorganisationer och andra grupper, som är 
lokalt eller regionalt verksam m a och som arbetar för och bland barn 
och unga. Stöd beviljas inte till sam arbetsprojekt i regi av offentliga 
myndigheter eller institutioner.

Projekten bör ta sikte på att nå ut till breda ungdom sgrupper och 
syfta till att stärka och utveckla det nordiska ungdom ssam arbetet. 
Särskild hänsyn bör tas till nya initiativ till försöks- och utvecklingsar
bete samt till att så många länder som möjligt deltar.

BILAGA 1
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Stöd beviljas inte för idrottssam arbete eller för elevutbyte under 
skolåret.

Stöd beviljas inte för sam arbetsprojekt mellan ett land och ett själv
styrande om råde inom sam m a riksgränser.

BILAGA 2

Fördelat organisationsstöd 1989

Organisation v Anslag 

Partipolitiska organisationer
Forbundet Nordens Socialdem okratiske Ungdom 120000
Kristen Dem okratisk Ungdom i N orden 32000
N ordiska Centerungdom ens Förbund 89000
N ordens konservativa Studentunion 21000
N ordens Liberala och Radikala Ungdom sförbund 37000
N ordiska Ungkonservativa U nionen 89000
Sam arbejdskom m itteen för Dem okratiske og Kom- 20000 
m unistiske Ungdom sförbund i N orden
Sammenslutningen av sosialistiske ungdomsorgani- 21 000 
sationer i Norden

Kristna organisationer
Frälsningsarm éns Scout och Ungdom 21 000
KFUM  og KFUK i D anm ark 47 000
F D F /F PF  Frivilligt Drenge- og Pige Forbund 10000
M etodistkirkens Nordiske Ungdom sråd 21000
Sam arbeidskom iteen for de Nordiske Misjonsfor- 21000 
bunds Ungdomsförbund
N ordisk Indrem issions Ungdom sråd 32000
N ordisk Katolsk Ungdom sråd 16000
N ordisk sam arbeidsråd for de kristne studentbeve- 10000 
gelsene
Sam arbetsorganet för de evangeliska student- och 16000 
skolungdomsrörelsene

Nykterhetsorganisationer
Nordens G odtem plarungdom sråd 84000 

Scoutorganisationer
Nordisk Sam arbejdskom ité 63000 

Barnorganisationer
A rbetarrörelsens Barnorganisationer i N orden 79000
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Kultur- och bygdeorganisationer
Nordisk Sam organisation for U ngdom sarbejde 100000
Nordisk Am atør Musik U nion 15 000
NORBUSAM 15000
Föreningarna N ordens U ngdom srepresentantskap 57 000

Serviceorganisationer
Nordisk ICYE 12000
N O RD KU LTU R 16000

Andra organisationer
N atur og Ungdom 15000
Nordisk Ungdoms Kom m ite v/Dansk Blindesam- 16000 
funds Ungdom
Ungdom og Fritid i N orden 52 000 

N ationalkomm itéer
Dansk Ungdoms Fællesråd 115 000 

Antal beviljningar: 30 DKK 1262000

BILAGA  3

Anslag till projektsamarbete 1989

Anslagsmottagare och projekt Anslag

Partipolitiska organisationer
Forbundet N ordens Socialdem okratiske Ungdom 60000

Konference: EF og N orden, feb. 90, D anm ark 
Forbundet N ordens Socialdem okratiske Ungdom 20000

International solidaritet, april 90, Finland 
Kristen D em okratisk Ungdom i N orden 15000

Sem inarium : Folkepensjonen — Fordelingspoli
tikk, m arts 90, Norge 

N ordiska Centerungdom ens Förbund 60000
Sem inarium  och sommarläger: V ästnorden 
2 4 .7 -7 .8 .9 0 , Island/Färöarna 

N ordens K onservativa S tudentunion 15 000
Seminarium: Ekonomisk struktur i N orden 
16—18.2.90, Stockholm 

Nordens Liberala och Radikala U ngdom sforbund 15 000
Seminarium: Nordisk utbildningspolitik
13—14.1.90, Stockholm
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N ordens Liberala och Radikala U ngdom sforbund 
Sem inarium : Den nordiska socialpolitiken 
3 1 .3 -1 .4 .9 0 , Oslo 

M oderata U ngdom sforbundet i V ästerbottens län 
Nordisk konservativ vinterskola
21 -2 5 .2 .9 0 , Sverige

N ordiska U ngkonservativa U nionen, M oderata 
Ungdom sforbundet, N U U :s Ö steuropasem inarium  

1 6 -1 8 .2 .9 0 , Helsingfors 
N ordiska Ungkonservativa U nionen, M oderata 
Ungdom sforbundet, N U U :s kam panjsem inarium  

15 -1 8 .6 .9 0 , Stockholm 
Sam arbetskom m ittén för dem okratiska och kom 
m unistiska ungdomsförbund i Norden 

Seminarium: Vänstern i Norden inför 90-talet 
våren 1990, Sverige 

Sam m enslutningen av sosialistiske ungdom sorgani
sationer i N orden 

Sem inarium : Nordisk solidaritet og intem asjo- 
nelt arbeid, feb. 90, Oslo 

Sammenslutningen av sosialistiske ungdom sorgani
sationer i N orden 

Sem inarium : Miljøet i våre felles havom råder 
jun i 90, Tørshavn 

SFU, SU og DKU 
Som m ertræf 90
22 — 28.6.90, D anm ark

Kristna organisationer 
Norges Kristelige Studentforb. 

Palestinasem inarium , feb. 90, Norge

Nykterhetsorganisationer 
Nordens G odtem plarungdom sråd 

Sem inarium : Indvandrere og racisme
2 — 4.3.90, Göteborg 

Nordisk U nion Alkoholfri trafik 
N ordiskt trafik- och m iljöpolitiskt sem inarium  
2 0 -2 2 .4 .9 0 , Göteborg

Scoutorganisationer 
Bandalag íslenskra skåta 

ISHIKE 90
7 — 16.4.90, N ordöstra Island
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Barnorganisationer
Arbejderbevægelsens Børneorganisation i Norden 

Børnekultur og miljølejr, juli 90, Bornholm 
Stiftelsen W X-Samverkan 
Unga Ö m ar D alam a-G ävleborg 

N ordiskt m iljösem inarie för ungdom ar
14 -  18.6.90, Sverige

Kultur- og bygdeorganisationer 
Jordbrukare-U ngdom ens Förbund 

Seminarium: N ordiskt jo rdbruk  i EG-perspektiv
22 — 25.2.90, Sverige 

Norske 4H 
M iljøinform asjon (m ateriellproduksjon) 
hösten 8 9 —1990 

Riksförbundet Sveriges 4H 
Nordisk Ungdomsvecka, 18 — 25.7.90, Gotland 

Ungmennafélag island 
Nordisk landboungdom s konference 1990
1 -4 .3 .9 0 , island 

Norges Ungdomslag 
O rganisasjonsstudietur april 90, S/Åland/SF 

Riksförbundet Unga M usikanter 
NORBUSANG, 1 -8 .7 .9 0 , Sverige

Serviceorganisationer 
CISV -  sentralstyret 

Seminarium: Peace in our own environm ent 
2 4 -2 7 .5 .9 0 , Tórshavn 

N O RD K U LTU R 
Studierejse til Nordkalotten — m ed besøg i lokal
foreninger, 2 —10.5.90, N ordkalotten

Andra organisationer 
Norges Blindeforbunds Ungdom 

Nordisk somm erleir, 2 — 8.7.90, Norge 
Sveriges Dövas U ngdom sråd 

Ungdomsläger för döva i N orden
1 4 -2 2 .7 .9 0 , G otland, Sverige 

Ungdom og Fritid i N orden 
M iljøtræf — vor fælles frem tid
9 —16.3.90, Tom eå, Finland

Nationalkom m ittéer 
Føroya Ungdom sråd 

Hjem m estyre konferance, 2 6 -2 8 .1 .9 0 , Torshavn

C 12/k:38: Bilaga 3
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D ansk Ungdoms Fællesråd 
Tidsskriftet Outlook, feb .—maj 90 

SORLAK
Nordisk miljøgruppe 8 — 13.6.90, U um m annaq 

Antal beviljningar: 34

BILAGA 4

Anslag till lokalt och regionalt samarbete 1989

Anslagsmottagare och projekt

D anm ark
Broby kom m unale Musikskole 

Orkesterrejse, 23 .6— 1.7.90, Karstula, Finland 
De danske Gym nastik- og Ungdomsforeninger 

O pstart a f  Samer udveksling 
23 .6—1.7.90, Skjern/Horsens 

F.I.K . fælleselevrådet i Køge 
Nordisk ting om unges verden
2 — 4.6.90, D anm ark 

G uderup G ruppe, Det Danske Spejderkorps Genvisit 
10 -1 9 .6 .9 0 , Norge 

Stovring M arim bas 
Ungdomsudveksling: Et kultursam arbejde i 90’em e 
18 -2 5 .3 .9 0 , Norge 

Troldegruppen Næstved, Det Danske Spejderkorps 
deltagelse i spejderlejr: Speiding over alle grænser 
17 — 29.7.90, Norge

Finland
Kokoomuksen nuorten etelähäm een piiri 

Sem inarium : Två länder, två olika politiska 
kulturer 1 .2 -3 0 .3 .9 0 , Gävleborg 

Samlingspartiets U ngdom sförbund i Satakunda 
Seminarium: N ordens integration i Europa 
12—13.5.90, Raum o

Grønland
SORLAK

Sem inarium : Folkelig Nordisk bevægelse på G rønland 
2 3 -2 6 .3 .9 0 , Q aqortoq

Norge
A rbeidernes Ungdomsfylking i Oslo 

N ordisk hovedstadskonferanse, 8 —10.6.90, Oslo

10000

40000

1005000

Anslag

10000

30000

30000

10000

10000

10000

8000

10000

20000

20000



Tromsø Kristelig S tudentforbund 
Etablere vennskapskontakt med Um eå-Kriss 
feb./m ars 90, Umeå 

Ålgård Baptistungdom 
Ungdomsutveksling 27 .4— 1.5.90, Odense

Sverige
Centerns Ungdom sforbund i N orrbotten 

N ordkalottsem inarium  1 7 -18 .3 .90 , Älvsbyn 
Centerns Ungdom sforbund i Jäm tlands län 

Studiebesök hos SUL Nord-Tröndelag 
april/m aj 90, Norge 

Centerns Ungdom sförbund i Södra Älvsborg 
Centerungdom ar från PS till NKL 
juli 90, Finland 

Folkpartiets U ngdom sförbund i Västerbotten 
Ett gränslöst ansvar -  Nordisk miljö 
ja n .—juni 1990, S og SF 

KFUK-KFUM s Stockholmsregion 
KFU K-FKUM s nordiska huvudstäders ledarut
bildning, 3 -7 .1 .9 0 , Kungälv 

K ristna Studentrörelsen i Sverige 
M iljöhot och strategier för m iljövärn i sam band 
med ökad EG-integration 1992 
våren 90, Kristiansand 

Kristna Studenrörelsen i Sverige 
Finländskt-svenskt kulturutbyte — Bostad en 
mänsklig rättighet, våren 90. Helsingfors 

Unga Ö rnar N orrbotten 
Nordiskt ungdom ssam arbete, feb./april/m aj 90 

Unga Ö rnar Tim råkretsen 
Kulturläger: Sam arbete Unga Ö rnar i T im rå och Vasa 
juli 90, Vasa 

Unga Ö rnars Jönköpingsdistrikt 
Deltagelse i Jubileumsläger 

6 — 15.7.90, Bornholm 
Unga Ö rnars Stockholm sdistrikt 

Miljöläger, barnårskonference, annorlundakurs, 
regional styrelsekonference, lägerkurs 
m ars —aug. 90, Sverige 

Örebrom issionens Ungdom 
Cykelläger: N ärhet, dialog och engagemang
10—15.6.90, Bornholm 

Antal beviljningar: 24 DKK
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Social- och miljöutskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1989
(Berättelserna C 13/s: 1 —8, se s. 2305)

Social- och m iljöutskottet har genomgått berättelserna från nordiska 
institutioner och organ på utskottets om råde (C 13/s: 1—8) och noterar 
följande beträffande verksam heten vid dessa åtta institutioner.

Berättelse om Nordiska läkemedelsnämndens verksamhet (N LN )(C  13/s:l) 

U tskottet noterar med tillfredsställelse att regelverket kring registrering av 
läkemedel nu är i princip heltäckande. D et gäller t.ex regler för utprövning 
av läkemedel, innehåll/form at på en registreringsansökan, utform ning av 
förpackningen och bedöm ning av innehållet i en ansökan.

Vidare noteras att NLN är representant i EG:s Com m ittee of Proprieta- 
ry M edicinal Products (CPM P) arbetsgrupper för kvalitet, säkerhet och 
klinik sam t i Com m ittee of Veterinary M edicinal Products (CVM P) ar
betsgrupp för klinik vilket påskyndar en europeisk harm onisering på läke
m edelsom rådet då även Efta är representerat. De senast publicerade nor
diska riktlinjerna för registrering av läkemedel (NLN 24) är så lika EG:s 
att läkemedelsföretagen vanligtvis kan använda en ansökan uppställd efter 
EG:s riktlinjer om så önskas.

I sin berättelse drar näm nden slutsatsen att oavsett hur relationen mel
lan N orden och EG blir i fram tiden kom m er EG att ha ett stort inflytande 
på läkemedelsområdet i N orden. Det är därför viktigt att i största möjliga 
mån medverka till att EG:s riktlinjer och direktiv blir så bra som möjligt. 
D etta ligger väl i linje med utskottets inställning till det nordiska sam arbe
tet gentem ot EG.

Berättelse om  Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV) (C 13/s:2)

I berättelse framhålls att syftet m ed utbildningen vid NHV är att utifrån 
ett tvärvetenskapligt och nordiskt perspektiv ge fördjupade studier av teori 
och metod för förståelse av de m ekanism er som styr samspelet hälsa- 
sjukvård-samhälle. Ett viktigt mål är också att utveckla en helhetssyn som 
m edverkar till nya angreppssätt på hälso- och sjukvårdens och socialtjäns
tens problem , deras orsaker, verkningar och lösningar. Tyngdpunkten i 
verksam heten ligger på utbildningen till examen M aster o f Public Health 
(M PH).
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Utskottet noterar att forskning ingår som en väsentlig del av NHV:s 
verksamhet och är till sin karaktär också mångvetenskaplig och nordisk. 
Ett flertal större och många m indre projekt pågår, finansierade dels genom 
NHV:s egen budget, dels med externa medel. U töver huvudkurserna har 
det 1989 genom förts b l.a . tre forskarutbildningskurser å två veckor, i 
epidemiologi, kvalitativa m etoder och hälsoekonom i. U tskottet noterar 
med intresse, att NHV tillsam m ans med SIDA, DANIDA, NORAD, 
FINNIDA och W HO anordnat ett internationellt symposium för deltagare 
från u-länder under rubriken ”The Role of W omen in Health Develop
m ent” .

Det har med tillfredställelse noterats, att tillström ningen till NHV:s 
kurser successivt ökat under åren. En tabell redovisar sålunda att en 
tredubbling av antalet ansökningar utvecklats mellan åren 1984 och 1990.

Berättelse om  verksamheten vid Nordiska näm nden fö r  alkohol- och drog
forskning (NAD) (C 13/s:3)

U tskottet som i sina betänkanden i missbruksfrågor betonat alkoholfrågor
nas betydelse som det största missbruksproblem et, noterar att näm ndens 
forskningsverksam het i huvudsak inriktas på den samhällsvetenskapliga 
forskningen, inklusive socialmedicin och socialpsykiatri, men a tt man 
även beaktar den biologisk-naturvetenskapliga forskningen. Det är i detta 
sam m anhang av intresse att NAD 1989 startat ett projekt som på basen av 
existerande undersökningar studerar bruket av läkemedel och alkohol som 
inleddes med ett forskarm öte med tem at ” Läkemedel och alkohol i lev
nadsnivå- och hälsoundersökningar i de nordiska länderna” .

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet funnit det m öj
ligt att finansiera ett projekt som NAD startade som en följd av Nordiska 
rådets rekommendation nr 2/1987  som efterlyste forskning om narkotika- 
kontrollpolitikens konsekvenser i Norden. U tskottet, som vid sitt möte 
med social- och hälsovårdsm inistram a den 14 novem ber 1990 betonat 
vikten av att bevara de nordiska ländernas alkoholpolitik även vid en 
närm are anknytning till EG, noterar med intresse att NAD publicerat 
artiklar i detta äm ne och även anordnat ett sem inarium  om EG, alkohol 
och Norden. U tskottet vill starkt understryka att detta äm ne även fortsätt
ningsvis bör bevakas.

Berättelse om  verksamheten vid Nordiska institutionen fö r  vidareutbildning  
inom  arbetsmiljöområdet (NIVA) (C 13/s:4)

Utskottet, som både i miljö- och arbetsm iljösam m anhang betonat värdet 
av nordiskt sam arbete kring kemiska äm nen och toxikologi noterar med 
särskilt intresse att NIVA bl. a. anordnat en internationell kurs i arbetsneu- 
rotoxikologi (Occupational neurotoxicology) riktad till läkare, toxikologer 
och psykologer med bl. a. tem an som nervsystem och giftiga äm nen, epide
miologi och diagnostikkriterier för arbetsrelaterade neurotoxiska syn
drom , alkohol, arbete och nervsystem.
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D et aktuella tem at kontorsautom ation har tagits upp i en kurs med 
nordiskt deltagande. Kursen utgick närm ast från den mänskliga och soci
ala aspekten m ot bakgrund av ökade krav på effektivitet och metodologi. 
U tskottet noterar, a tt kursen väckt önskemål om nya liknande kurser.

U tskottet noterar med intresse a tt en internationell tvärfacklig kurs 
anordnats inom  det snabbt expanderande forskningsom rådet kardiovas- 
kulära sjukdom ar och faktorer i arbetsm iljön. Ledande forskare hade 
inkallats som föreläsare och tem an som fysisk inaktivitet och överan
strängning i arbetet, stress och arbetet, skiftarbete, buller, förbrännings
produkter och epidemiologiska m etoder genomgicks.

Berättelse om verksamheten vid Nordiska nämnden fö r  handikappfrågor 
(NNH) (C 13/S.-5)

U tskottet noterar att i och med utgången av 1989 har N N H  existerat i tio 
år som nordisk institution. U nder dessa tio år har det nordiska sam arbetet 
inom NN H:s ansvarsom råde utvecklats mycket starkt. NNH uttalar i sin 
berättelse att man anser att dess sam arbete med handikapprörelsen är 
grundläggande och har därför varit föremål för särskild diskussion vid 
styrelsesam m anträdena. D et har därvid konstaterats att N N H  och den 
nordiska handikapprörelsen har ett ömsesidigt intresse av ett fruktbart 
samspel. Ett sådant samspel skulle enligt N N H :s uppfattning underlättas 
om ett nordiskt sam arbetsorgan (”paraplyorganisation” ) för handikapprö
relsen kunde erkännas av alla nationella handikapporganisationer som 
N NH:s prim ära sam talspart.

U tskottet noterar med intresse att NNH efter den nordiska datahand
lingsplanens upphörande vid utgången av 1989 beslutat prioritera följande 
områden:
— Generell handikapptillgänglighet hos datorer (internationellt samar- 

betsperspektiv)
— H andikappkrav i den teletekniska utvecklingen (nordisk plattform  för 

europeiskt samarbete, i första hand COST)
— Utveckling av individuella kom m unikationshjälpm edel (Norden som 

hem m am arknad och avstam p för export)
Vidare noteras, att för en försöksperiod 1990— 1992 ett till N N H  knutet 

N ordiskt utvecklingscenter för handikapphjälpm edel inrättats i Tam m er
fors. Centrets uppgift blir att vidareutveckla det arbete med sam nordisk 
utveckling av databaserade handikapphjälpm edel som NNH utfört inom 
ramen för den nordiska datahandlingsplanen.

U tskottet noterar att N N H  i m inisterrådets arbetsprogram  ” N orden i 
Europa 1989— 1992” tilldelats uppdrag att i tilläm pliga delar relatera det 
nordiska sam arbetet inom handikappom rådet till m otsvarande aktiviteter 
inom EG. K onkreta insatser förbereds inom om rådena hjälpmedelsstan- 
dardisering och telekom m unikationer för handikappade.
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N N H  framhåller, a tt EG:s och N ordens handikappolitik uppvisar stora 
skillnader. I linje m ed m inisterrådets am bition att stärka N orden inåt och 
utåt skall näm nden utarbeta ett dokum ent som beskriver de principiella 
grunddragen i nordisk handikappolitik för en internationell publik. Ett 
sådanst dokum ent skulle stärka N ordens möjligheter att påverka innehål
let i EG:s kom m ande arbete med att följa upp den under 1989 beslutade 
socialstadgan (Social Charter) med bindande direktiv och ett socialt hand
lingsprogram. U tskottet hälsar detta med tillfredställelse och ser fram 
em ot resultatet av detta arbete.

Berättelse från  Nordiska institutet fö r  odontologisk materialprovning
(C 13/s: 6) (NIOM)

U tskottet noterar att N IOM  har som uppgift att genom systematisk ut- 
provning och m ålinriktad forskning arbeta för att m aterial som används 
inom tandhälsovården i de nordiska länderna fyller hälsomässiga och 
tekniska krav. Därtill kom m er arbetet med utveckling av bättre m aterial 
och m etoder sam t upplysningsverksam het. Institutets arbetsuppgifter kan 
indelas i standardisering, m aterialprovning, forskning och upplysnings
verksamhet. Provningsprogram m et om fattar 22 typer av produkter.

M aterialprovningen bygger på ett frivilligt avtal mellan NIO M  och 
producenterna, där producenten garanterar att produkten tillfredsställer 
de kvalitetskrav som är specificerade i gällande ISO-standard. Stickprovs
kontroller genom förs genom inköp på den öppna m arknaden i N orden av 
produkter som sedan testas. I och med att en produkt står på en av 
NIOM :s lister, är detta en försäkring om att produkten håller en viss 
m inim ikvalitet. U nder 1989 certifierades sam m anlagt 990 olika produk
ter. Mot bakgrund av rådets rekom m endation nr 27/1990  angående forsk
ningssamarbete om amalgam noterar utskottet att man gjort epidemiolo- 
giska studier om kvicksilverexponering från amalgam men vid dessa till
fällen inte funnit något sam band mellan am algamfyllningar och ökad risk 
för hälsoskador. V idare redovisas en dansk undersökning av olika fyll
ningars hållbarhet som utvisar att amalgamfyllningar håller längre än 
plastfyllningar och även att am algamfyllningar i dag har längre livstid än 
för 8 år sedan.

Berättelse om  verksamheten vid Nordkalottens arbetsmarknadsutbildnings- 
center, A M U  Nordkalotten (C 13/s: 7)

Centret är en för F inland, Norge och Sverige gemensam institution för 
arbetsm arknadsutbildning och har till uppgift att främ ja arbetsm arknads
utbildningen särskilt i de nordligaste delarna av Finland, Norge och Sveri
ge. Centret fungerar även som resurs- och teknikcenter för företag i dessa 
om råden, och gemensamt nordiskt utvecklingsarbete kan förläggas till 
AMU N ordkalotten på uppdrag av Nordiska m inisterrådet. U tskottet 
noterar detta med intresse.
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I berättelsen framhålls att arbetsm arknadsläget på N ordkalotten känne
tecknas av en arbetslöshet som väsentligt överstiger genom snittet i respek
tive land. Särskilt har Norge drabbats av en mycket svår arbetslöshet vilket 
avspeglat sig i antalet norska deltagare.

U tskottet noterar att finska och några norska kursdeltagare under u t
bildningstiden genomgår arbetspraktik. U tskottet finner detta väsentligt 
och vill även understryka betydelsen av att finska och norska arbetsför
medlare arbetar vid centret.

Berättelse om  verksamheten inom K om m ittén fö r  Bottniska viken(C 13/s:8) 

U tskottet noterar att kom m ittén förberett ett stort projekt, Bottniska 
Viken Året 1991, med syftet att bl. a. skapa ett bättre underlag för bedöm 
ning av Bottniska vikens föroreningsstatus, a tt underlätta genom förandet 
av angelägna forskningsprojekt sam t att belysa de i havsom rådet aktuella 
m iljöproblemen.

U tskottet noterar vidare a tt kom m ittén arbetar genom fyra tem agrup
per, nämligen hydrografigruppen (som bl. a. deltar i HELCOM :s arbete), 
belastningsgruppen, biologigruppen och miljögiftsgruppen. S istnäm nda 
har bl. a. arbetat med ett projekt för a tt undersöka effekten av träföräd
lingsindustrins avloppsvatten på fisken i Bottniska viken. U tskottet note
rar detta med särskilt intresse m ot bakgrund av diskussionen m ed m inis
terrådet om arbetet med fullföljande av den nordiska handlingsplanen mot 
havsförorening.

Med hänvisning till ovanstående föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger de till social- och m iljöutskottet hänvisade 

berättelserna till handlingarna.

K øbenhavn den 25 februari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Tore A. L iltved (A) Sten Svensson (m)

Lars Ulander (s) M arjatta Väänänen (Kesk.)
Förman

Lena Öhrsvik (s)



2305

Nordiska läkemedelsnämnden (NLN)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordiska läkem edelsnäm nden (NLN)
Box 607
S-751 25 Uppsala 
Tel. (18)174700

1. Institutionens uppgift

Nordiska läkem edelsnäm nden upprättades den 5 decem ber 1974 och 
infördes på m inisterrådets budget 1975. N äm ndens uppgift är a tt verka för 
harm onisering av lagstiftning och adm inistrativ  praxis på läkem edelsom 
rådet i Norden.

De senaste åren har arbetet präglats av ett utökat internationellt engage
m ang vilket också avspeglas i näm ndens nya stadgar.

2. Organisation

N ordiska läkem edelsnäm nden består av 10 ledam öter, 2 från varje 
nordiskt land, med personliga suppleanter.

N äm nden biträdes av ett sekretariat m ed 4 anställda, placerat vid Soci
alstyrelsens läkemedelsavdelning i U ppsala, Sverige.

Huvuddelen av verksam heten genom förs med hjälp av underutskott 
(arbetsgrupper). Dessa har vanligen en medlem från varje land och m andat 
för ett avgränsat uppdrag. För närvarande finns 12 sådana.

C 13/s: 1
1991

27 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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3.1 E konom iskt utfall 

Belopp i KSEK

3. Verksamheten 1989

Anslagspost Överfort 
från 1988

Budget Bokslut
1989

Avvikelse

Löner 0 + 1 192 + 1433 -2 4 1 '
Varor och tjänster 0 + 495 + 531 -  362
Projekt +  203 + 591 + 689 + 1 053
Summa + 203 +  2278 + 2653 — 172

1 Underskottet täcks av lönereserven enligt beslut 89-12-06 och 90-01-23, totalt 
242 KSEK
2 Underskottet täcks av ränteintäkter för 1988 enligt beslut av NMR 88-07-12, 
36 KSEK
3 Överskottet överförs till 1990. Anledningen till överskottet är att NLNs datawork- 
shop flyttats från slutet av 1989 till januari 1990.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Arbetet i de olika arbetsgrupperna har varit intensivt under året för att 
klara m ålsättningen ” H arm oniseringsarbetet med de grundläggande re- 
gistreringsriktlinjerna skall vara slutfört under 1989.” U nder 1989 utkom 
hela fem N LN-publikationer vilket är det högsta antalet hittills.

D etta innebär att regelverket kring registrering av läkemedel nu är i 
princip heltäckande. Det om fattar allt från regler för utprövning av läke
medel, innehåll/form at på en registreringsansökan, utform ning av för
packningen till hur de olika m yndigheterna skall arbeta m ed att bedöm a 
innehållet i en ansökan.

EG-sam arbetet är nu etablerat och NLN är representerat i C om m ittee o f 
Proprietary M edicinal Products (CPM P) arbetsgrupper för kvalitet, säker
het och klinik sam t i C om m ittee o f Veterinary M edicinal Products 
(CVM P) arbetsgrupp för klinik. Sam arbetet upplevs som positivt av de 
båda organisationerna och påskyndar en europeisk harm onisering på läke
m edelsom rådet. Från och med 90-01-01 ä r  även EFTA representerat i 
näm nda arbetsgrupper.

Planeringen inför NLNs workshop ”F ram tida utbyte av inform ation 
mellan läkem edelskontrollem a i N orden” den 16 —17 januari 1990 är nu 
färdig. W orkshopen skall förhoppningsvis bli en avstam p m ot ett utökat 
nordiskt (europeiskt?) sam arbete på inform ationsom rådet. CPM P sänder 
en observatör till workshopen.

Registreringssamarbete

Följande riktlinjer har publicerats:
N ordiska riktlinjerna för registrering av läkemedel (NLN 24). R iktlin

je rna  är så lika EGs att läkemedelsföretagen vanligtvis kan använda en 
ansökan uppställd efter EGs riktlinjer om så önskas.

N ordiska riktlinjer för hantering av radioaktiva läkemedel på sjukhus 
(NLN 26).
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De täcker allt från tillverkningen av det radioaktiva läkem edlet på 
sjukhuset tills dess att det injiceras i patienten (= det som inte täcks av 
NLN 20). Dessa riktlinjer har väckt stort intresse då m otsvarande rikt
linjer inte finns internationellt.

N ordiska riktlinjer for registrering av läkemedel för djur (NLN 27). 
Dessa m otsvarar NLN 24, se ovan, m en gäller veterinära läkemedel. 
Speciell hänsyn har tagits till restkoncentrationer, det vill säga hur m an 
utreder hur mycket läkemedel m an kan tillåta i produkter från livsme- 
delsproducerande djur. D et är ett mycket aktuellt äm ne idag och riktlinjer
na skall underlätta för berörda m yndigheter att sätta relevanta karenstider.

N ordiska riktlinjer för god prövningssed (NLN 28). D är definieras an 
svarsom råden för de som deltar i en klinisk prövning sam t sätter i övrigt 
kvalitetskrav för dessa prövningar.

Efterkontrol!

Likheter och skillnader i bedöm ningen av biverkningar i de nordiska 
länderna (NLN 25).

Den visar på behovet av harm onisering på om rådet, inte bara i N orden 
utan också internationellt och den ger en rad förslag till konkreta åtgärder. 
NLN följer den internationella utvecklingen på om rådet.

Standardisering

Europafarm akopén står inför ett vägskäl och de nordiska länderna är 
starkt engagerade i denna process. NLN kom m er att konsulteras i sam 
band m ed denna process som kom m er att vara mycket betydelsefull för det 
fortsatta sam arbetet i Europa.

Läkem edelsstatistik  

Förberedelserna för N ordisk läkem edelsstatistik 87 — 89 fortsätter. Stora 
ansträngningar görs för att datorisera detta idag ganska krävande arbete 
för att på sikt kunna föra över detta arbete till de nationella myndigheter-

NLN har startat en dialog med W HO Colloborating Centre for Drug 
Statistics Methodology för att diskutera fram tida mål för ATC och DDD. 
Samtidigt sker en utvärdering av NLNs stöd till centret.

NLN går vidare och utvecklar en särskild ATC-kod för läkemedel till 
djur, vetATC.

Slutsats

I och med 1989 går NLN-arbetet in i en ny fas. Arbetet före registrering 
är i stort sett slutfört och NLN kraftsam lar på några få fram tidsom råden:
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EG-samarbete

Oavsett hur relationen mellan N orden och EG blir i fram tiden kom m er 
EG att ha ett stort inflytande på läkemedelsområdet i N orden. D et är 
därför viktigt att i största möjliga m ån m edverka till att EGs riktlinjer och 
direktiv blir så bra som möjligt.

Datasamarbete

Många av de små skillnader som finns mellan de nordiska länderna är mer 
orskade av gamla rutiner än av egentliga skillnader. E tt utökat datasam ar
bete med ett effektivt utbyte av inform ation bör kunna m inska dessa 
skillnader. Ett sådant system skulle också göra det möjligt att bättre 
tillvarata de gem ensamma resurserna genom att m inska det dubbelarbete 
som idag utförs i de olika länderna.

Efterkontrol!

I och med den allt större internationaliseringen av läkem edelsom rådet blir 
det allt viktigare att kunna styra användningen av läkemedel efter registre
ring. Det blir allt viktigare att kunna utvärdera om det är sam hällsekono
m iskt försvarbart att använda ett visst läkemedel i vissa situationer i 
jäm förelse med befintliga alternativ. D et är också viktigt att följa läkeme- 
delsutvecklingen med avseende på biverkningar, användning, etc.

NLNs symposium i hälsoekonom i den 22 — 23 januari 1991 är en sats
ning på detta om råde. På symposiet förs beslutsfattare på läkemedelsom
rådet samman i ett första försök att skapa en förbättrad dialog mellan 
forskare och adm inistrativa chefer.

På uppdrag av N ordiska läkemedelsnämnden

Eeva Alhava 
Ordförande

U lfJanzon  
Tf Generalsekreterare
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C 13/s:2
1991

Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska hälsovårdshögskolan (NHV)
Nya varvet/Byggnad 25 
Box 12133 
S-402 42 Göteborg 
Tel. 031-69 3900

Allmänt

Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV) i Göteborg är en sam nordisk 
institution för högre utbildning och forskning inom  om rådet folkhälsove- 
tenskap (Public Health). Vid NHV anordnas vidareutbildning för personal 
inom hälso- och sjukvården och angränsande om råden i N orden samt 
forskarutbildning i folkhälsovetenskap.

Verksam heten bedrivs i sam verkan med de m yndigheter och de forsk
nings- och u tbildningsinstitutioner i de nordiska länderna som har uppgif
ter inom  högskolans om råde. Högskolan skall även sam verka med utländs
ka institutioner och internationella organ inom  verksam hetsom rådet.

Syftet med utbildningen vid NHV är att utifrån ett tvärvetenskapligt och 
nordiskt perspektiv ge tillfälle till fördjupade studier av teori och metod 
med relevans för förståelsen av de m ekanism er som styr samspelet hälsa- 
sjukvård-samhälle. Ett viktigt mål är också att utveckla en helhetssyn som 
m edverkar till nya angreppssätt på hälso- och sjukvårdens och socialtjäns
tens problem , deras orsaker, verkningar och lösningar.

Tyngdpunkten i verksam heten ligger på utbildningen till examen M aster 
o f Public Health (M PH). U tbildningen består av teoretiska studier som 
sam m anlagt m otsvarar ett studieår (8 m ånader) sam t ett exam ensarbete 
som m otsvarar ytterligare ett studieårs arbete.

De teoretiska studierna om fattar fyra huvudkurser, vardera på två m å
nader, i epidemiologi och biostatistik, sam hällsm edicin, hälso- och 
sjukvårdsadm inistration sam t m iljöm edicin. En av huvudkurserna — 
dock ej kursen i epidemiologi och biostatistik — får bytas ut m ot alterna
tiva huvudkurser. A lternativa huvudkurser anordnas f. n. i samhällsodon- 
tologi, socialpediatrik, om vårdnadsvetenskap, hälsoupplysning, socialpsy-
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kiatri och internationell hälsovård. V idare kan en del av huvudkurserna 
(högst 4 kursm ånader) genomgås u tanför N H V  vid någon av de institutio
ner i N orden som ingått sam arbetsavtal med NHV.

Fr. o. m. 1987 anordnas även forskarutbildning vid NHV. Forskarut
bildningen bygger i regel på M PH-examen. Arbetsinsatsen efter M PH- 
examen skall norm alt m otsvara två års heltidsstudier. För den som antas 
till forskarutbildningen utan att ha erlagt M PH-examen blir studietiden 
längre (norm alt m otsvarande ca 4 års heltidsstudier).

Forskarutbildningen avslutas med doktorsexam en i folkhälsovetenskap 
(Doctor o f Public Health). F ör forskarutbildningen gäller i tilläm pliga 
delar reglerna i den svenska högskoleförordningen.

Organisation

Högskolan är underställd N ordiska m inisterrådet. Högskolan leds av en 
styrelse, som består av en ledam ot och en suppleant från vart och ett av de 
nordiska länderna. Som rådgivande organ till styrelsen skall enligt stadgar
na finnas ett utbildningsråd och ett vetenskapligt råd. H ittills har endast 
utbildningsrådet tillsatts.

U tbildningsrådets uppgift är att följa utbildningen vid högskolan och 
avge yttrande om kursplanering och utbildningsinnehåll sam t delta i urva
let av sökande till högskolans kurser. I utbildningsrådet ingår representan
ter för de centrala hälso- och sjukvårdsm yndigheterna och huvudm anna- 
organisationerna för hälso- och sjukvården i vaije land.

D et vetenskapliga rådets huvudsakliga uppgifter skall vara a tt medverka 
i vetenskapliga bedöm ningar inom högskolan sam t fungera som forum  för 
sam råd och samverkan mellan högskolan och andra utbildnings- och forsk
ningsinstitutioner i Norden. I det vetenskapliga rådet kom m er att ingå 
företrädare för de forsknings- eller utbildningsinstitutioner med vilka 
NHV har ingått samverkansavtal.

Rektor är chef för högskolan och har till sitt förfogande för planering och 
ledning en ledningsgrupp, i vilken ingår rektors ställföreträdare, kansliche
fen sam t byrådirektören.

För internt sam råd inom högskolan finns vidare ett kollegium, där 
samtliga lärare ingår och dessutom företrädare för övrig personal.

Högskolan har f. n. ca 50 personer anställda. Härtill kom m er ett ökande 
antal gästforskare, som vistas vid NHV under längre eller kortare tid. 
Antalet anställda har sedan 1986 m er än fördubblats till följd av den av 
m inisterrådet beslutade utbyggnaden av verksamheten.

NHV:s styrelse har under 1989 bestått av följande ordinarie ledamöter: 
bitr. avdelningschef Jarkko Eskola, F inland, (ordförande), ekspedisjons
sjef K nut Munch-Søegaard, Norge, sjukhusdirektör D avíð A G unnarsson, 
Island (vice ordförande), overlæge Mogens Kjærgård-Hansen, D anm ark 
sam t departem entsrådet Kurt Roos, Sverige. Suppleanter har varit överlä-
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kare Lars Mellin, Finland, fylkeslege Anne Berit G unbjørud, Norge, gene
raldirektör Ö m  Bjarnason, Island, kontorchef Steen Loiborg, D anm ark, 
samt förbundsdirektör W alter Slunge, Sverige.

Verksamheten 1989

U töver huvudkurserna och de alternativa huvudkurserna har under 
1989 anordnats en M PH-kurs på två veckor (m etodkurs för exam ensarbe
te), och tre forskarutbildningskurser å två veckor, i epidemiologi, kvalita
tiva m etoder och hälsoekonomi.

Tillsam m ans med SIDA, DANIDA, NORAD, FIN N ID A  och W HO 
hölls under försom m aren ett internationellt sym posium  för deltagare från 
u-länder under rubriken The Role o f  W omen in Health Development.

Som vanligt genom fördes ett stort antal konferenser under året, ofta i 
sam arbete med andra organisationer t. ex. W HO, NOM ESCO, NOBAB 
och SAMHALL.

Samarbetet i det folkhälsovetenskapliga konsortiet har under året utv id
gats till att om fatta också universiteten i Kuopio, Tam m erfors och 
Tromsø.

Vår första doktorsdisputation ägde rum  den 16 ju n i 1989, då Evy 
Kollberg försvarade sin avhandling, O m stridda m ödrar. En studie av 
m ödrar som förtecknats som förståndshandikappade.

Ekonomisk översikt

Högskolans ekonom iska utveckling (exkl. uppdragsverksam het) under 
de senaste åren framgår av nedanstående tabell (beloppen anges i tusental 
svenska kronor).

Anslagspost 1987 1988 1989 1989 1990 1991
bokslut bokslut budget bokslut budget budget

Personalkostnader 7094 11 158 12531 12739 15668 16160
Lönereserv — — 1077 — 1224 1 342
Varor och tjänster 7 375 10511 11792 12530 13 573 13 788
Projekt 671 503 850 1081 1009 1 159
Summa 15 140 22 172 26 250 26 350 31474 32449'
Därav extemt finan
sierad (inkomsträntor, 
serviceavgifter, kon
ferensöverskott 
m. m.) 488 911 1050 8592 12002

1 Exklusive pris- och löneomräkning
2 Från 1989 betalar studenterna en kursavgift (450 kr per kursmånad).

Inkom sterna av den extem t finansierade verksam heten har sjunkit under
1989, bl. a. till följd av ett ökat kursutbud. D etta utbud har m inskat både 
lokalutrym m en och personalresurser som finns tillgängliga för externfi-
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nansierade aktiviteter. I någon m ån har den från 1989 införda kursavgif
ten kom penserat minskningen.

Antalet utnyttjade elevm ånader uppgick under 1989 till sam m anlagt 
627,5. U tnyttjandet sam m anfattas i följande tablå:

Land Antal kursdeltagare MPH- och Totalt
antal student
månaderHuvud

kurser
Altem.
huvud
kurser

kurser

Danmark 24,0 22,0 16,0 80,0
Finland 39,0 28,0 '.2,0 116,0
Island 7,0 5,5 0 20,0
Norge 46,5 41,5 24,0 154,0
Sverige 67,0 81,0 53,0 257,5

Summa 183,5 178,0 105,0 627,5

Kostnaden för verksam heten under 1989 — 25200000 kr enligt m inis
terrådets budgetbeslut -  blir således 40 159 kr per u tnyttjad studentm å
nad. Om kostnaderna fördelas enligt utnyttjandegraden blir effekten föl
jande:

Land Antal 
utnytt
jade stu
dentmånader

Fördelning
enligt
utnytt
jande

Inbe
talade
bidrag

Differens

Danmark 80,0 3213 2 558 + 655
Finland 116,0 4658 4938 -2 8 0
Island 20,0 803 881 -  78
Norge 154,0 6185 5947 + 238
Sverige 257,5 10341 10876 -5 3 5

De kostnadsmässiga effekterna av om fördelningar av studerandeplatser 
under året har beaktats i budgetförslaget för 1991. Ländernas beräknade 
bidrag för 1991 har där justerats med hänsyn till den slutliga avräkningen 
för 1989.

Tillströmning och utbildningskapacitet

Tillström ningen till NHV:s kurser har successivt ökat under åren. I 
följande tabell redovisas hur antalet ansökningar utvecklats mellan åren 
1984 och 1990. Siffrorna anger antalet ansökningar till huvudkurser och 
alternativa huvudkurser för M PH-examen under respektive år.



C 13/s:2 2313

Land Antal ansökningar

1984 1985 1986 1987 1988 1989 1990

Danmark 61 76 155 198 261 441 413
Finland 96 106 111 89 141 197 263
Island 24 33 38 33 68 70 91
Norge 362 282 440 476 515 684 1017
Sverige 466 464 709 812 1036 1622 1951
Summa 1009 971 1453 1608 2021 3014 3 375

Examina

Doktor i folkhälsovetenskap  

Psykolog Evy Kollberg försvarade den 16 juni sin avhandling ”O m strid
da m ödrar” . En studie av m ödrar som förtecknats som förståndshandikap- 
pade. O pponent var professor Bengt Böijeson, Umeå, och i betygsnäm n
den ingick professor Vappu Taipale, Helsingfors, overlege Arvid Heiberg, 
Oslo, professor Töres Theorell, Stockholm, docent Ingrid Liljeroth, G öte
borg sam t professor Vivian Wahlberg, NHV.

Master o f  Public Health 

Sex studenter har under året fått sina M PH-avhandlingar godkända, tre 
från Finland, en från vardera D anm ark, Norge och Sverige.

Forskning

Forskning ingår num era som en väsentlig del av NHV:s verksam het och 
är till sin karaktär också m ångvetenskaplig och nordisk. Ett flertal större 
och många m indre projekt pågår, finansierade dels genom NHV:s egen 
budget, dels med externa medel. Särskilda forskningsanslag har under året 
beviljats av bl. a. SAREC, Första M ajblom m an, Statens naturvårdsverks 
forskningsnämnd, Byggnadsforskningsrådet och M edicinska forskningsrå-

Göteborg i maj 1990

Jarkko Eskola 
Styrelsens ordförande

Lennart Köhler 
Rektor
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Nordiska nämnden för alkohol* och drogforskning (NAD)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD)
Annegatan 29 A 23
S F -0 0 1 0 0  Helsingfors
Tel. 358 —(9)0 —6948082, 69495 72

1. Institutionens uppgift

Nordiska näm nden for alkohol- och drogforskning (NAD) har till upp
gift att
— främ ja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter inom  alkohol- och 

drogforskningen och forskning rörande andra beroendefram kallande 
medel i de nordiska länderna;

— initiera och planera sam nordiska forskningsprojekt som syftar till att 
belysa viktiga alkohol- och drogpolitiska frågor;

— främ ja nordiskt inform ations- och dokum entationssam arbete;
— arrangera nordiska forskarkonferenser och stim ulera forskarutbildning 

och forskarbyte.
Verksam heten skall i huvudsak inriktas på den samhällsvetenskapliga 

forskningen, inklusive socialmedicin och socialpsykiatri. Även den biolo- 
giskt-naturvetenskapliga forskningen beaktas.

2. Organisation

N äm nden består av tre m edlem m ar från vart nordiskt land med person
liga suppleanter. N äm nden bistås av ett sekretariat med tre anställda: 
forskningssekreterare, projektsekreterare och byråsekreterare. Ytterligare 
assistans har erhållits av en civilpliktig som av det finska social- och 
hälsovårdsm inisteriet varit placerad vid näm ndens sekretariat i Helsing
fors.
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3. Verksamheten 1989

3. 1 Ekonom iskt utfall

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget Bokslut
1989

Avvikelse

Löner _ 587' 574 + 13
Varor och tjänster — 5002 469 + 31
Projekt 220 651 636 + 15
Summa 1738 1679
1 Inkluderar lönereserv for 1989.
2 Inkluderar räntorna från 1988 som NAD fick tillstånd att använda år 1989.

3.2 Beskrivning av verksamheten

U nder år 1989 färdigställdes NAD:s program dokument (bilaga till NAD 
Nyhetsbrev nr 1/1989). Avsikten med idéprogram m et var att utform a en 
riktgivande plan för NADs verksamhet under de närm ast följande åren, 
både med tanke på verksam hetsform er och aktuella forskningsteman. 
Även det internationella perspektivet finns m ed i detta dokument.

Läkem edel och alkohol i nordiska hälso- och levnadsnivåundersökningar 

NAD har under året startat ett projekt som på basen av existerande 
surveyundersökningar studerar bruket av läkemedel och alkohol. Den 
första ansatsen till projektet var ett forskarm öte med tem at ” Läkemedel 
och alkohol i levnadsnivå- och hälsoundersökningar i de nordiska länder
na” som ordnades av NAD. M ötet hölls i augusti i Stockholm, och i mötet 
deltog 10 forskare. M ötet resulterade i en projektgrupp som höll sitt första 
arbetsm öte i decem ber i Helsingfors.

Narkotika och kontrollpolitik

D etta projekt startades som en följd av Nordiska m inisterrådets rekom 
m endation nr 2/1987 som efterlyste forskning om narkotikakontrollpoliti- 
kens konsekvenser i Norden. 1 början av året inläm nades en ansökan om 
medel samt en forskningsplan till N ordiska m inisterrådet. Eftersom 
projektets nordiska finansiering är oklar, har de forskare som var intresse
rade av att medverka i projektet inte träffats under år 1989.

EG, alkohol och Norden

NAD har utarbetat en kunskapsöversikt om tem at som har publicerats 
som artikel i ”Alkoholpolitik. Tidskrift för nordisk alkoholforskning” .

I oktober ordnade NAD ett sem inarium  om EG, alkohol och Norden. 
Seminariet hölls i Frøslev i D anm ark, och i sem inariet deltog ett femtiotal 
forskare och adm inistratörer. Sem inariet kom m er att resultera i en NAD- 
publikation (Nr 19). Dessutom  kom m er NAD att publicera en del av 
artiklarna på engelska i en internationell vetenskaplig tidskrift.
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HIV, narkotika och Norden

NAD:s arbetsgrupp hade sitt första möte i februari 1989. Arbetsgruppen 
har till uppgift att hålla sig inform erad om utvecklingen av förekomsten av 
HIV-sm itta och AIDS bland narkotikam issbrukare i N orden sam t om 
åtgärder som vidtas i de enskilda nordiska länderna inom ram en för 
narkotikakontroll och -behandling; följa med den forskning som bedrivs 
om frågan inom NADs verksam hetsom råde sam t föreslå för NAD eventu
ella sam arbetsprojekt och aktiviteter som faller inom NADs arbetsom råde 
(nordisk forskning, nordisk forskningsinform ation och -dokum entation).

Beroendeframkallande läkemedel

En forskargrupp som inriktat sig på brukares erfarenheter av beroende
framkallande läkemedel har fortsatt verksam heten under året.

Icke-registrerad alkoholkonsumtion

Arbetsgruppen som forskat i den icke-registrerade alkoholkonsum tionen 
har fortsatt med sin verksamhet under året.

Narkomandödlighet

Rapporten ” Dödligheten bland narkotikam issbrukare i de nordiska län
derna” utgavs under året i det svenska CAN:s (Centralförbundet för alko
hol- och narkotikaupplysning) publikationsserie. D enna rapport har sin 
grund i ett av NAD initierat projekt om  narkotikam issbruk och dödlighet i 
Norden. NAD har bidragit ekonom iskt till projektets genom förande och 
till tryckningen av rapporten.

En arbetsgrupp med rättstoxikologisk inriktning höll under året ett 
m öte, där en prospektiv undersökning av narkom andödsfall planlades.

X X  BAR-mötet

Biologiska alkoholforskare från de nordiska länderna träffades i Varberg, 
Sverige i april 1989. BAR-mötena har ordnats vaije år, och NAD har 
fungerat som huvudsaklig finansiär för dessa m öten. Från och med 1990 
ordnas BAR-mötena vartannat år.

Information och dokumentation

U nder år 1989 utgav NAD två publikationer i sin publikationsserie: 
"W om en, Alcohol, and Drugs in the Nordic Countries”, NAD-publikation 
num m er 16 sam t ”Perspectives on ControlledDrinking”, NAD-publikation 
num m er 17.

Sam arbetet med det finska alkoholm onopolet i utgivningen av tidskrif
ten Alkoholpolitik har fortsatt under året. NAD har finansierat det nor
diskt sam m ansatta redaktionsrådets möten.

NADs nyhetsbrev har u tkom m it med tre num m er. Nyhetsbrevets uppla
ga är ca 1 500 ex., och den delas ut kostnadsfritt till forskare och institutio
ner i Norden.
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NAD har beviljat ett antal resestipendier under året. Dessa har beviljats i 
anslutning till projektforberedelser eller åt enskilda forskare som önskat 
besöka forskarm iljöer i andra nordiska länder.

NAD beviljar även enskilda forskningsanslag  för planering av projekt. 
NAD har under året t. ex. delfinansierat ett projekt om alkoholfrågans 
utveckling i N orden ur historiskt perspektiv.

U nder 1989 sam m anträdde näm nden två gånger: NAD-möte 1/1989 
hölls i m ars i Århus, D anm ark och NAD-m öte 2/1989 hölls i novem ber i 
Helsingfors, F inland.

N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning överläm nar härm ed 
verksam hetsberättelsen för år 1989.

Helsingfors den 6 april 1990

Eckart Kuhlhorn 
Ordförande

Pia Rosenqvist 
Forskn i ngssekreterare
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Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljöom
rådet (NIYA) (Nordisk arbetsmiljöutbildning)

Verksamhetsberättelse 1989 

N am n och adress

Nordiska institutionen för vidareutbildning inom  arbetsm iljöom rådet 
(NIVA)
c/o Institutet för arbetshygien 
Topeliusgatan 41 a A 
SF-00250 Helsingfors 
Tel. 358-(9)0/47471

1. Institutionens uppgift

NIVA:s huvuduppgift är att arrangera vidare- och efterutbildning för 
forskare och andra specialister inom  arbetsm iljöom rådet. Sådan utbild
ning skall anordnas i olika former: kurser, sem inarier, symposier, etc. 
U töver sin roll som utbildningsanordnare skall NIVA aktivt verka för 
nordisk sam verkan och sam ordning av arbetsm iljöutbildning.

NI VA grundades den 1 m ars 1982 som en nordisk institution under 
Nordiska m inisterrådet (NM R). NIVA utgör en fortsättning av ett nor
diskt projekt för vidareutbildning i arbetsmiljöfrågor, som startades år 
1978.

NIVA har sin egen nordiskt sam m ansatta styrelse. Styrisen belsutar om 
verksamhets- och budgetförslag, som utgör utgångspunkten för NM R- 
sekretariatets förslag till m inisterrådet.

NIVA:s kansli är lokaliserat till Institutet för arbetshygien i Helsingfors, 
F inland. NIVA anordnar kursaktiviteter i alla de nordiska länderna. 
NIVA:s kurser är internationella. Att kursspråket är engelska möjliggör att 
lärare med högsta kom petens kan engageras och att också icke-nordiska 
deltagare kan antas till kurserna.

2. Organisation

NI VA leds av en nordisk styrelse. År 1989 var styrelsen sam m ansatt 
enligt följande:
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Land Ledam ot Suppleant

DK Institu tchef Ib Andersen Bureauchef K nud Overgaard-H
SF G en.dir. Jorm a R antanen Forskningsdirektör Sven H em berg
IS Överläk. V ilhjálm ur Rafnsson A vd.chef Víðír Kristjánsson 
N Överläk. Petter Kristensen Institu tchef Tor N orseth 
S U tbildningschef Bo D ahlner Professor Christer Hogstedt 

Den nuvarande styrelsens verksam hetsperiod (tre år) slutar den 28 feb
ruari 1991.

Institutionen har tre heltidstjänster vid NIVA-kansliet. Kaj Elgstrand, 
Outi Teperi och P iijo  Turtiainen var liksom tidigare institutionens chef, 
sekreterare respektive kurssekterare.

3.1 Occupational Neurotoxicology 

9 —14 april 1989, Finland
Kursledare: Juhani Juntunen, MD, Institu tet för arbetshygien, Finland 
Kursen hade sam m anlagt 30 deltagare som fördelades enligt nedanstå

ende:
D anm ark 5 Italien 1
Finland 8 N ederländerna 1
Norge 8 Pakistan 1
Sverige 5 Sydkorea 1

Kursen riktade sig till läkare, toxikologer och psykologer inom arbets- 
neurotoxikologi och koncentrerade sig bl. a. på tem an som nervsystem och 
giftiga äm nen, epidemiologi och diagnostikkriterier för arbetsrelaterade 
neurotoxiska syndrom, alkohol, arbete och nervsystem, individuell m ot
taglighet och neurotoxikologi.

Förutom  föreläsningar bestod kursen av grupparbeten och diskussioner. 
Tanken med kursen var dessutom att den skulle b idra till att öka möjlighe
terna till gem ensam m a internationella projekt i branschen.

3.2 Office Autom ation: Organisational and Individual Approaches 

17 — 21 april 1989, Finland
Kursledare: Pekka H uuhtanen, FD, Institu tet för arbetshygien, Finland 
Totalt 18 deltagare som fördelade sig enligt följande deltog i kursen: 

Finland 14
Island 1
Sverige 3

Avsikten med denna kurs, som inriktade sig på teknologi och föränd
ringsprocesser på arbetsplatsen, var att göra deltagarna förtrogna med den 
avancerade inform ationsteknologiska utvecklingen inom  kontorsbran- 
schen. Speciell uppm ärksam het fästes vid praktiska förändringsprocesser. 
Kursen utgick närm ast från den mänskliga och sociala aspekten m ot bak
grund av ökade krav på effektivitet och metodologi vid systemdesign. 
K onstaterades ett trängande behov av m odeller över väldokum enterade
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fall där datasystem  introducerats, som också täcker både psykologiska och 
organsatoriska data.

Deltagarunderlaget var heterogent ifråga om  utbildningsbakgrund (yr- 
keshygieniker, dataexperter, psykologer, forskare, lärare, etc), vilket bi
drog till att kursen blev lyckad och att livliga och givande debatter upp
stod. Önskem ål om nya, liknande om än något kortare kurser framfördes.

3.5 Sim ulation fo r  Safety at Work 

14— 16 jun i 1989, Finland
Kursledare: Kari Häkkinen, FD, Institutet for arbetshygien, Finland
NIVA:s första kurs i serien om olycksfalls- och säkerhetsforskning som 

behandlade sim ulering intresserade sam m anlagt 10 deltagare från:
Finland 6
Sverige 4

Kursundervisning indelades i föreläsningar som berörde fysisk sim ule
ring, datorsim ulering och sim ulering för befräm jandet av säkerhet och 
utbildning. Kursen, som ursprungligen var planerad for fem dagar, förkor
tades till tre på grund av det låga deltagarantalet. D etta möjliggjorde såväl 
givande fallstudier som software-dem onstrationer. En publicering av 
kurspresentationem a övervägs, speciellt som dessa var valda så att de 
täckte möjligast många dim ensioner.

Flera praktiska exempel i sam band m ed de teoretiska föreläsningarna 
och m era tid  for diskussioner efterlystes av deltagarna.

3.6 Cardiovascular Diseases and W ork Environment 

14—18 augusti 1989, D anm ark
Kursledare: Tage S. Kristensen, FD, K øbenhavn universitet, Panum  

Institutt, D anm ark
Kursens sammanlagt 32 deltagare fördelade sig enligt land på följande 

sätt:
D anm ark 12 Frankrike 1
Finland 1 S torbritannien 1
Sverige 10 Österrike 1
Norge 6

Kursen arrangerades for att inform era om nuläget inom det snabbt 
expanderande forskningsom rådet gällande kardiovaskulära sjukdom ar 
och faktorer i arbetsm iljön. Infallsvinkeln var epidemiologisk, varför fy
siologiska processer och förklaringar endast om näm ndes kortfattat. Le
dande forskare hade inkallats som föreläsare och tem an som fysisk inak
tivitet och överansträngning i arbetet, stress och arbete, skiftarbete, buller, 
koldisulfid, förbränningsprodukter, epidemiologiska m etoder och etiolo- 
giska fraktioner genomgicks.

K ursvärderingarna, de inform ella reaktionerna och responsen efter kur
sen, gav vid handen, att kursen utföll väl, a tt kursdeltagarna var övervä
gande nöjda och a tt nya idéer och hypoteser hade utvecklats.



C 13/s:4 2321

Undervisningen skedde i form  av korta föreläsningar, grupparbeten och 
plenardiskussioner. Stor vikt lades vid det case study som vaije kursdelta
gare i förväg hade gjort och som presenterades skriftligen och muntligen 
under kursen. Lärarna fungerade m er som resurspersoner än som foreläsa-

Erfarenhetem a av kursen var goda, såväl från deltagare som från kurs
ledning och lärare. Den pedagogiska modell som användes torde vara 
användbar också på många andra av NlVA:s kurser.

3.9 Sick Building Syndrom e

16 — 20 oktober 1989, D anm ark 
Kursledare: Peder Wolkoff, FD , A rbejdsm iljøinstitutt, D anm ark 
Kursen sam lade ett stort antal deltagare, to talt 42, vilket betydligt över

skred det ursprungligen planerade deltagarantalet. Spridningen var stor 
och deltagarna kom från 12 olika länder:
D anm ark 9 G rekland 1
Finland 2 Italien 1
Island 1 N ederländerna 6
Norge 6 Schweiz 1
Sverige 12 Storbritannien 1
Chile 1 Västtyskland 1

M ålsättningen m ed kursen, som närm ast riktade sig till arbetsm iljöspe
cialister, var att ge deltagarna inform ation om kvalitetsparam etrar for luft 
inom hus och att ge färdigheter for nivåevaluering och uppskattning av 
doserings-responsrelationen och för estim ering av nyttan av tekniska 
preventiva åtgärder.

Kursm iljön upplevdes av deltagarna som inspirerande, föreläsningarna 
var av utm ärkt standard, m edan ett allm änt önskemål bland kursdeltagar
na var mera tid för frågor och diskussioner.

3.10 Ergonomics o f  Work Computerisation 

2 3 - 2 7  oktober, 1989 
Kursledare: Bengt Knave, M D, A rbetsm iljöinstitutet, Sverige 
Kursen hade sam m anlagt 29 deltagare, som fördelades enligt följande: 

D anm ark 7
Norge 9
Sverige 13

4. övrig verksamhet

Ett sam nordiskt m öte för utbildningsplanerare inom  arbetsm iljöom rå
det anordnades i Kungälv den 15 — 17 februari 1989. Ett notisblad, ”N or
disk arbetsm iljöutbildning” , har utgivits två gånger, i maj respektive de
cem ber 1989. NIVA har i nationella och nordiska sam m anhang m edverkat
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i diskussioner om sam nordiska utbildningssatsningar inom  arbetsmiljö- 
om rådet.

5. Stipendier

U nder 1989 inläm nades 33 ansökningar om NIVA-stipendium, varav 17 
beviljades, att jäm föras med de 37 ansökningar som inläm nades 1988 
(varav 19 beviljades).

I följande tabell redovisas de sökta och beviljade NIVA -stipendiem a 
under 1989, med angivande av sökandes nationalitet, beviljade belopp
m m :

Sökandes Antal Antal Beviljat
nationalitet ansökningar beviljade belopp (tFIM)

Danmark 11 6 16,5
Finland 1 1 3
Island 4 4 29,9
Norge 9 6 17
Sverige 8 0 0
Totalt 33 17 66,4

U nder 1989 disponerades budgetmedel för NIVA-stipendier om 
tFIM  66.

6. Utvecklingsarbete

U nder hösten 1988 beslöt NIVA:s styrelse om genom förande av ett 
utvecklingsprogram för NIVA.s verksamhet, med utgångspunkt i den u t
värdering av NIVA:s verksam het som genomfördes under 1987. U nder 
1989 har detta utvecklingsprogram föranlett många insatser, främst från 
NIVA-kansliets sida. Utvecklingsarbetet gäller kursernas innehåll och pe
dagogik, deltagandet i kurserna, kursplatsernas lokalisering till land, verk
sam hetsplanering och beslutsordning m m . Utvecklingsarbetet beräknas i 
sin helhet vara avslutat under 1991.
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BILAGA 1

Jämförelse mellan fastställd  budget 1989 och bokslut (FIM  1000)

Fast
ställd

Extra
bidrag

Total Bokslut Diff.

Löner och arvoden 860 101 961 959' 2
Varor och tjänster 998 998 1063 -6 5

Brutto utgifter 1 858 101 1959 2022 -6 3
Minus deltagaravgifter.
räntor och BITS-bidrag 363 363 337 - 2 6
Underskott -8 9 89

NMR:s bidrag 1495 101 1 596 1 596 0

' Övriga personkostnader (»personalutgifter) har i likhet med närmast föregående år 
förts till ”Löner och arvoden” . Enligt NMR:s nuvarande kontoplan skall denna post 
komma under ”Varor och tjänster” .

BILAGA 2

Resultaträkning
(F1M)

Ordinarie verksamhet 
Intäkter 
Utbildning 
Övriga intäkter

1.1.-31

317 200,00 
19181,02

.12.1989 

336 381,02

1.1.-31.

304 389,97 
65640,00

.12.1988

370029,9

Kostnader 
Löner och arvoden 
Socialkostnader 
Övriga personkostnader 
Material och tillbehör 
Främmande tjänster 
Hyror och fastighet 
Övriga kostnader

677215,55 
164222,17 
117813,31 
55 957,03 

967011,48 
13438,09 
14863,72 2010521,35

725043,01 
188 530,61 
80519,21 
24159,44 

867 545,74 
9 827,00 
6216,79 1901841,80

Underskott 1674140,33 1531811,83
Ränteintäkter 622,37 2113,10

Verksamhetens underskott 1 673 517,96 1 529698,73
Subventioner 1 596190,00 1490656,00
Avskrivningar 11488,37 0,00

Räkenskapperiodens resultat 
Underskott 88816,33 39042,73
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B I LAGA 3

Balansräkning
(FIM)

Aktiva

Finansieringstillgångar
31.12.1989 31.12.1988

Pengar och bankfordringar 205 103,83 279797,92
Försäljningsfordringar 50100,00 29897,40
Övriga fordringar 6654,26 23 703,00
Transitoriska fordringar 
Anläggningstillgångar och 
övriga långfristiga utgifter

128264,60 55712,74

Maskiner och inventarier 
1.1.1989

38294,55 38294,55

avskrivningar 11488,37
26806,18 38294,55

Aktiva

Passiva
Främmande kapital 
Kortfristigt

416928,87 427405,61

Köpskulder 239 596,85 99500,42
Transitoriska skulder 208 184,24 147224,08
Övriga kortfristiga skulder 19927,00 142644,00
Främmande kapital 467 708,09 389368,50
Eget kapital
Överskott från tidigare år 38037,11 77079,84
Räkenskapperiodens underskott 88816,33 39042,73
Eget kapital -50779,22 38037,11
Passiva 416928,87 427405,61
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Nordiska nämnden för handikappfrågor (NN H )

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordiska näm nden för handikappfrågor 
Box 510 (Sorterargatan 23)
S -l62 15 Vällingby 
Tel. 08-62018 90

1. Institutionens uppgift

Nordiska näm nden for handikappfrågor (NN H ) är N ordiska m inisterrå
dets, dvs. de nordiska regeringarnas sam arbetsorgan för handikappfrågor 
inom det socialpolitiska om rådet. N N H  har bland sina stadgeenliga upp
gifter att främ ja hjälpmedelsförsörjningen i de nordiska länderna genom 
att följa, initiera och vidareutveckla nordiskt sam arbete inom  om rådet. 
NNH skall också i övrigt verka för nordiskt sam arbete inom  sitt ansvars
om råde, exempelvis i forsknings- och utvecklingsfrågor.

2. Organisation

N N H  har en styrelse med två ledam öter från vardera D anm ark, Fin
land, Island, Norge och Sverige. Ledam öterna utses av social- och hälso- 
vårdsm inistram a för tre år i sänder. För varje ledam ot finns en suppleant. 
Styrelsens sam m ansättning under perioden 1989—1991 fram går av 
bilaga 1.

NN H:s kansli, som finns i Stockholm, har fem fasta tjänster.
N N H  har sedan 1985 en dotterinstitu tion , Nordisk Uddannelsescenter 

fo r  Døvblindepersonale (NUD), som är placerad i D anm ark (D ronning
lund Slot i Nordjylland). Vid centret finns sex anställda, en utbildningsle
dare, fyra utbildningssekreterare och en assistent.

U nder 1990 tillskapas på försöksbasis en ny dotterinstitu tion , Nordiskt 
utvecklingscenter fö r  handikapphjälpmedel i Tam merfors. Centret, som 
etableras för en försöksperiod 1990-1992, h ä r till  uppgift att vidareutveck
la det arbete med sam nordisk utveckling av datorbaserade handi
kapphjälpm edel som N N H  bedrivit inom ram en för m inisterrådets hand
lingsplan på datateknologiom rådet 1985— 1989.
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För de båda do tterinstitu tionem a finns särskilda ledningsgrupper som 
utses av N NH:s styrelse. N N H  har därutöver ett antal nordiska arbets- och 
projektgrupper för skilda uppgifter. I bilaga 2 beskrivs N N H :s organisa
tion i schematisk form.

3. Verksamheten 1989

3.1 Ekonom iskt utfall, 1000 SE K

Anslagspost Budget 1989 Bokslut Avvikelse

Löner och arvoden 1 248 1 361 -1 1 3
Varor och tjänster 624 1011 -3 8 7
Projekt* 900 857 + 43
Summa 2 772 3 229 -4 5 7

* Exklusive Nordisk Uddannelsescenter for Døvblindepersonale och arbetet inom 
ramen för den nordiska datahandlingsplanen.

Kom m entar: U nderskottet under posten ”Varor och tjänster” svarar fullt 
ut mot kostnaderna för N NH:s flyttning i decem ber 1989 till nya lokaler i 
Johannelund i västra Stockholm. (Huvudsakligen kostnader för anskaff
ning av inventarier och utrustning.) Flyttningen har inneburit att N N H:s 
kansli nu för första gången har funktionella lokaler. Ett nytt samarbetsav- 
tal har slutits med H andikappinstitutet, som flyttade till sam m a fastighet, 
om viss kontorsservice inkl. ekonom iadm inistration. Flyttningen, vars 
förberedelser under 1989 innebar en betydande extra belastning på kansli
et, har gett NNH väsentligt förbättrade arbetsförutsättningar.

3.2 Beskrivning av verksamheten

I och med utgången av 1989 har N N H  existerat i tio  år som nordisk 
institution. U nder dessa tio  år har det nordiska sam arbetet inom NNH:s 
ansvarsom råde utvecklats mycket starkt. D et rör sig dels om N N H :s egen 
verksamhet, dels om sam arbete mellan nationella handikapporganisatio
ner, myndigheter, handikappråd och institut.

NNH har under 1989 haft två styrelsesam m anträden, i Reykjavik den 
4 —6 jun i och i Stockholm den 10—12 novem ber.

NNH:s sam arbete med handikapprörelsen är grundläggande och har 
därför varit föremål för särskild diskussion i sam band med styrelsesam
m anträdena. Det har därvid konstaterats att NNH och den nordiska 
handikapprörelsen har ett ömsesidigt intresse av ett fruktbart samspel. Ett 
sådant samspel skulle enligt N N H:s uppfattning underlättas om  ett nor
diskt sam arbetsorgan (”paraplyorganisation” ) för handikapprörelsen kun
de erkännas av alla nationella handikapporganisationer som N N H :s pri
m ära samtalspart.

N N H .s verksam het har under 1989 bedrivits inom följande huvudom rå
den:
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-  Hjälpmedel för handikappade
-  Särskilt utsatta gruppers behov av samhällsservice
-  Inform ation, utbildning och internationella kontakter

D ärutöver har NNH under våren 1989 på uppdrag av m inisterrådet 
utarbetat en rapport med förslag till stödordning för handikapporganisa
tionernas nordiska sam arbete (jfr N ordiska rådets rekom m endation nr 2 2 / 
1987).

I slutet av 1989 fastställde N N H  ett arbetsprogram  för perioden 1990 —
1992. För den kom m ande treårsperioden planerar N N H  bland annat ett 
utökat sam arbete med andra sektorer inom  m inisterrådsorganisationen. 
H andikappfrågor är samhällsfrågor och berör alla om råden av samhälls
livet, och enligt N N H :s uppfattning bör m an alltid vara uppm ärksam  på 
möjligheterna att genom åtgärder inom de generella samhälls- och service
system minska behovet av särlösningar för enskilda grupper.

I det följande redovisas översiktligt huvudom rådena i N N H :s verksam 
het under 1989 sam t en rad konkreta insatser och resultat.

Hjälpmedelsfrågor

Hjälpm edelsverksam heten är en av hörnpelarna i de nordiska ländernas 
handikappolitik.

På hjälpm edelsom rådet sam verkar N N H  med centrala nationella organ 
inom om rådet, i D anm ark Dansk Hjælpemiddel Institut och D ansk Tek
nologicenter for H andicappede, i F inland M edicinalstyrelsen och Labora
toriet för medicinsk teknik vid Statens tekniska forskningscentral i Tam
merfors, i Island Tryggingastofnun rikisins, i Norge R ådet for tekniske 
tiltak for funksjonshem m ede och i Sverige H andikappinstitutet.

Samarbetet avser såväl provning av hjälpm edel och inform ation som 
utveckling av nya hjälpmedel. M ålet är att förbättra det totala 
hjälpm edelsutbudet i N orden och att m edverka till a tt de sam lade resur
serna för hjälpm edelsverksam heten utnyttjas så effektivt som möjligt.

Sam arbetet om provning av handikapphjälpmedel bygger på arbetsför
delning mellan nationella institut. G enom  att ett enskilt hjälpm edel bara 
behöver testas på ett ställe i N orden ökar den to tala provningskapaciteten 
avsevärt. Sam arbetet innebär också en fortlöpande harm onisering av na
tionella krav inom hjälpm edelsom rådet. Härigenom underlättas också ett 
gemensamt nordiskt agerande i internationellt sam arbete, exempelvis i 
standardiseringsfrågor.

Det särskilda sam arbetet om provning av hjälpm edel för hörselhandi- 
kappade, som drivs i N NH:s regi, har vidareutvecklats under 1989. Bland 
resultaten av detta arbete kan näm nas en nordisk kravspecifikation för 
hörapparater samt förslag om gem ensam m a m etoder för leveranskontroll 
av kom pletta slingsystem respektive slingförstärkare.

Inform ationssam arbetet har haft en naturlig utgångspunkt i det datorba- 
serade inform ationssystem et Nordiskt hjälpmedelsregister. Systemet, som
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har drivits under en fem årsperiod i sam arbete med nationella parter i 
Danm ark, F inland, Norge och Sverige, har varit ett effektivt verktyg for 
lagring och bearbetning av inform ation på såväl nordisk som nationell 
nivå. Efter beslut i några av länderna a tt bygga upp nationella datasystem  
för hantering av hjälpm edelsinform ation har N N H  under 1989 i sam råd 
m ed de tidigare driftpartem a anpassat N ordiskt hjälpmedelsregister till de 
nya förutsättningarna. D et nya systemet bygger på lokal datakraft och 
inriktas på basinform ation typ nordiska hjälpm edelsöversikter och leve- 
rantörsforteckningar.

I sam band med arbetet m ed N ordiskt hjälpm edelsregister har NNH 
också utvecklat e tt nordiskt klassificeringssystem fo r  handikapphjälpmedel. 
D et har gett N orden en gemensam indelning och term inologi inom  hjälp
m edelsom rådet. D et nordiska klassificeringssystemet har sederm era lagts 
till grund for en ISO-standard (Internationella standardiseringsorganisa
tionen). En s. k. ”draft international standard” publicerades av ISO i slutet 
av 1988 och godkändes under 1989.

Sam arbetet på hjälpm edelsom rådet går också ut på att ta  tillvara den 
nya teknikens möjligheter när det gäller a tt utveckla nya hjälpmedel. 
N ordiska m inisterrådets handlingsplan på datateknologiom rådet har gett 
N N H  möjlighet att sedan 1985 arbeta m ed sam nordisk utveckling av 
datorbaserade handikapphjälpmedel. E tt 30-tal projekt har in itierats under 
perioden 1985—1989, och flera av dem  har lett till konkreta resultat i form 
av nya hjälpmedel. E tt annat konkret resultat av arbetet med datahand
lingsplanen är en nordisk programvarudatabas knuten till N ordiskt hjälp
medelsregister. En andra utgåva av katalogen över dataprogram  inom  
handikappom rådet publicerades i böijan  av 1989.

U nder 1989 har N N H  gått in for att sam la ihop och analysera sina 
erfarenheter av arbetet inom  ram en for datahandlingsplanen. U tom ståen
de expertis har anlitats för a tt följa upp och värdera resultaten av alla de 
skilda projekt som N N H  har bidragit till a tt initiera. F ör sitt fortsatta 
arbete inom om rådet, efter datahandlingsplanens upphörande vid utgång
en av 1989, har N N H  beslutat prioritera följande om råden:
— Generell handikapptillgänglighet hos datorer (internationellt samar- 

betsperspektiv)
— H andikappkrav i den teletekniska utvecklingen (nordisk plattform  for 

europeiskt sam arbete, i första hand COST)
— Utveckling av individuella kom m unikationshjälpm edel (Norden som 

hem m am arknad och avstam p for export)
Som tidigare fram gått inrättas for en försöksperiod 1990—1992 ett till 

N N H  knutet Nordiskt utvecklingscenter fo r  handikapphjälpmedel i Tam
merfors. Centrets uppgift blir att vidareutveckla det arbete m ed sam nor
disk utveckling av datarbaserade handikapphjälpm edel som N N H  utfört 
inom  ram en för den nordiska datahandlingsplanen.

I slutet av 1988 arrangerade N N H  en nordisk konferens om  handikapp
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tillgänglighet hos datorer. En av utgångspunkterna för konferensen var en i 
USA nyinförd lagstiftning som innebär a tt all offentligt upphandlad kon- 
torselektronik inkl. datorutrustningar skall uppfylla bestäm da krav på 
tillgänglighet för handikappade. Konferensen, som finns dokum enterad i 
en N N H -publikation, har under 1988 följts upp med en rekom m endation 
från N N H  till de nordiska länderna att i sin upphandlingspolitik inom 
datorom rådet utnyttja de möjligheter som står till buds att styra utveck
lingen m ot ökad grad av generell handikapptillgänglighet hos standardut
rustningar.

NNH har under året avgett yttrande till N ordiska rådet över ett med- 
lemsförslag (A 864/s) om telekom m unikationen för handikappade. N N H  
har sedan 1987 en arbetsgrupp, Nordiskt forum  fö r  telekom m unikation och 
handikapp, med representanter för social- och hälsovårdsm inisterierna 
samt de centrala telem yndighetem a i N orden. G ruppens uppgift är dels att 
försöka bevaka kom m unikationshandikappades behov i den snabba u t
vecklingen på det inform ationsteknologiska om rådet, dels att bygga broar 
till det europeiska sam arbetet inom om rådet (COST).

Vid 1989 års session antog N ordiska rådet en rekom m endation om  
samnordisk modell fö r  hjälpmedelsförsörjning fö r  handikappade (rek. nr. 
31/1989). Rekom m endationen har av m inisterrådet överläm nats till NNH 
för behandling. N N H  framhöll i sitt y ttrande över det ursprungliga med- 
lemsförslaget att huvudproblem et inom hjälpm edelsom rådet är att försörj
ningssystemet, som är starkt decentraliserat, påverkas av ekonom iska 
prioriteringar. Enligt N N H :s uppfattning ta r rekom m endationen sikte på 
att handikappade skall ha tillgång till hjälpm edel på lika villkor oavsett var 
de bor i Norden. N N H  håller därför fast vid sin linje att i sitt fortsatta 
arbete med frågan prioritera de principiella aspekterna fram för de organi
satoriska.

Särskilt utsatta gruppers behov av samhällsservice

D et finns grupper av handikappade som på grund av sin ringa storlek 
eller andra skäl är särskilt eftersatta. Genom  att betrakta N orden som en 
enhet och genom att utnyttja de samlade kunskaperna och resurserna får 
de enskilda länderna större möjligheter att förbättra livsvillkoren för dessa 
grupper.

Bland många konkreta resultat av NN H:s långvariga engagemang inom  
dövblindom rådet finns Nordiskt utbildningscenter fö r  dövblindpersonal 
(NUD), som inledde sin verksam het under 1985 som en dotterinstitu tion  
till NNH med placering i D anm ark (Dronninglund Slot i Nordjylland). 
N U D  har två huvuduppgifter. Dels att anordna sam nordiska kurser för 
skilda personalgrupper, och dels att fungera som ett resurscenter för döv
blindarbetet i N orden. Efterfrågan på N U D :s tjänster har under 1989 varit 
oförändrat stor. Projektet ” Nordisk vejleder for døvblindepersonale” har 
fortsatt i N U D :s regi med goda resultat. Projektet producerar fortlöpande
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publikationer med olika tema, som tillsam m ans bildar ett utbildningsm a
terial som kan användas i arbetet med dövblinda runt om i Norden.

Det nordiska samarbetet om  Jorståndshandikappades behov av hjälpme
del har fortsatt. En av huvudaktiviteterna under 1989 syftar till att resulte
ra i en publikation som beskriver hjälpm edel som är speciellt välägnade 
for personer med förståndshandikapp.

I arbetet med det av N ordiska rådet rekom m enderade samarbetsprojek- 
tet fö r  sm å och m indre kända handikappgrupper (rek. nr 25/1983) har 
huvudaktiviteten under 1989 varit en nordisk konferens om adm inistra ti
va och organisatoriska m odeller i arbetet på nationell nivå med dessa 
grupper. En intern evaluering av hela sam arbetsprojektet, som inleddes 
1985, kom m er att genomföras under 1990. NNH konstaterar med till
fredsställelse att det nordiska sam arbetet om små och m indre kända han
dikappgrupper har haft stor betydelse for nationell utveckling inom  om rå
det. D etta har dokum enterats i nationella rapporter under 1989.

U nder 1989 har NNH också, i sam arbete med Nordisk Förening för 
Social och M ental Hälsa (NFSM H), inlett planeringen av en nordisk konfe
rens våren 1990 om psykiskt handkappades situation i samhället.

Information. Internationella kontakter

På inform ationsom rådet är N N H :s kanske viktigaste insats den regel
bundet utkom m ande publikationen ”Registrering av Nordiska projekt 
inom  handikappom rådet”, som också ges ut i en engelskspråkig version. 
Boken innehåller inform ation om pågående handikappforskning i de nor
diska länderna. En ny utgåva, avseende situationen under 1988, publicera
des i början av 1989.

NN H:s arbete röner stor internationell uppm ärksam het. Flera av 
N NH:s projekt, liksom sam arbetsform en som sådan, har varit m önsterbil
dande på skilda håll i världen. Som exempel kan näm nas ”African Rehabi
litation Institu te” med säte i Zimbabwe, som i likhet med N N H  är ett 
resultat av ett regionalt samarbete. Också i USA anförs N N H  som ett 
exempel på m ellanstatligt sam arbete som m anar till efterföljd.

I Nordiska ministerrådets arbetsprogram "Norden i Europa 1989— 
1992” har N N H  tilldelats ett särskilt uppdrag som går ut på att i tilläm pli
ga delar relatera det nordiska sam arbetet inom handikappom rådet till 
m otsvarande aktiviteter inom  EG. K onkreta insatser har under 1989 
börjat förberedas inom om rådena hjälpm edelsstandardisering och tele
kom m unikationer för handikappade.

EG:s och Nordens handikappolitik upppvisar stora skillnader. I linje 
m ed m inisterrådets övergripande am bition att genom sam arbete stärka 
N orden inåt och utåt avser N N H  under 1990 pröva möjligheterna att 
u tarbeta ett dokum ent som beskriver de principiella grunddragen i nordisk 
handikappolitik  for en internationell publik. Ett sådant dokum ent skulle 
stärka N ordens möjligheter a tt påverka innehållet i EG:s kom m ande arbe-
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te med att följa upp den under 1989 beslutade socialstadgan (Social Char
ter) med bindande direktiv och ett socialt handlingsprogram.

4. Beslut

Nordiska näm nden för handikappfrågor överläm nar härm ed sin verk
sam hetsberättelse för år 1989.

Christian B. Kielland  
Ordförande

Finn Petrén 
Kanslichef

BILAGA 1

NNH — Styrelse och personal

D anm ark Form and Svend Jensen
D e Sam virkende Invalideorganisationer
C enterleder Erland W interberg Suppl.
D ansk Teknologicenter for H andicappede
K ontorchef Margit Jespersen
Socialstyrelsen
K ontorschef Poul Pedersen Suppl.
Socialstyrelsen 

Finland Avdelningschef Silja Lihr 
Socialstyrelsen
Överläkare Lars Mellin Suppl.
M edicinalstyrelsen
Avdelningschef Heidi Helenius
Invalidförbundet r. f.
Verksam hetsledare M ikael Lindholm Suppl.
Förbundet De Utvecklingsstördas Väl 

Island Överläkare Björn Ö nundarson 
Tryggingastofnun rikisins
Ergoterapeut Björk Pálsdóttir Suppl.
Tryggingastofnun rikisins 
Avdelningschef Ó löf R íkarðsdóttir 
Sjálfsbjörg
D irektör Ásgerður Ingim arsdóttir Suppl.
Ö ryrkjabandalag Islands 

Norge U nderdirektør Christian B. Kielland Ordf.
Sosialdepartem entet
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Sverige

Kansliet

K ontorsjef Anne-M argrethe Brandt
R ådet for funksjonshemmede
Sivilingenjør Ø ivind Lorentsen
Senter for Industriforskning
Ass. generalsekretær Liv Arum
Funksjonshem m edes Fellesorganisasjon
D epartem entssekreterare K ristina Söderlind
Socialdepartm entet
l:e sekreterare G unilla Wallgrund
Landstingsförbundet
Ö verdirektör Bengt-Olof M attsson
Statens H andikappråd
D irektör Eva Jacobsson
H andikappinstitutet
Kanslichef Finn Petrén
Utredningssekreterare Torun Fagersand
Assistent Brita Krohn
(En utredningssekreterartjänst vakant)

Suppl.

Suppl.

Suppl.

Vice
ordf.
Suppl.
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N ord isk a  in stitu tet för odontologisk  m aterialprovning (N IO M )

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

NIOM  (Nordisk institu tt for odontologisk m aterialprøvning) 
Kirkeveien 71 B 
Postboks 70 
N-1344 Haslum

Sammendrag

N IO M ’s arbeid kan inndeles i 4 hovedaktiviteter. Standardisering, m a
terialprøvning, forskning og opplysnings- og utredningsvirksom het.

Standardisering

NIOM  deltar aktivt i det viktige arbeidet med å utform e nye standarder 
og revidere gamle på internasjonal og europeisk basis gjennom ISO (Inter
national O rganization for Standardization) og CEN (Com ité Européen de 
N orm alisation). A ktiviteten har i størst grad vært knyttet til ISO/TC106 — 
Odontologi, og i siste halvdel av året også i ISO/TC194 — Biologisk 
prøvning av m edisinsk-teknisk utstyr og odontologiske materialer. NIOM  
er med på ISO/Fédération D entaire Internationale (FDI) revisjon av ISO/ 
TR 7406, og i F D I’s aktiviteter i forbindelse med klinisk standardisering.

M aterialprøvning

N IO M ’s m aterialprøveprogram , som nå om fatter 22 produkttyper, er 
gjentatt i 1989. De produktene som tilfredsstiller kravene i de gjeldende 
ISO-standarder og i de to aksepteringsprogram m ene NIOM  selv har satt 
igang, blir sertifisert og oppført på N IO M ’s lister. Produktene er prøvet av 
NIOM  etter en frivillig avtale med produsentene. Listene skal tjene som en 
veiledning for brukeren ved valg av dentale produkter, men de er ikke 
egnet til å skille ut produkter med spesielle egenskaper. Ialt 990 enkeltpro
dukter ble sertifisert i 1989. Listene ble utgitt som egen trykksak og 
distribuert til alle nordiske tannleger og tannteknikere via de enkelte lands 
fagdepartm enter. NIOM  har også påbegynt arbeidet for å bli akkreditert 
som europeisk prøvelaboratorium  for odontologiske materialer.
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Valg av prøvem etoder og krav til m aterialkvalitet under utform ingen av 
en standard bør skje på grunnlag av kliniske erfaringer og en best mulig 
forståelse av produktenes egenskaper. Forskning om kring dentale m ateria
ler gir den innsikt i disse forhold som er nødvendig under standardise
ringsarbeidet. Slik forskning gir også den nødvendige kunnskap til delta
kelse i internasjonale forskningsfora og til opplysningsvirksom heten. To 
gjesteforskerstillinger ved instituttet innehas av forskere fra de nordiske 
land i inntil ett år. Det b idrar på en god m åte til spredning av instituttets 
kompetanse. NIOM  har pågående forskningsaktiviteter med fysikalske, 
kjemiske, biologiske og kliniske problemstillinger.

Opplysnings- og utredningsvirksomhet

I tillegg til N IO M ’s lister utgikk det 35 vitenskapelige artikler, bokkapit
ler og forskningsrapporter fra NIOM  i 1989. Temaene spenner vidt, men 
alle har direkte eller indirekte tilknytning til dentale m aterialers fysikalsky 
kjemiske og biologisk/kliniske egenskaper.

Interessen for odontologiske m aterialers bivirkninger på pasientene og 
effekten på tannhelsepersonalets arbeidsm iljø har i de senere år vært stor. 
Instituttet har i denne forbindelsen på anm odning gitt uttalelser og utred
ninger til helsem yndigheter i de nordiske land.

N IO M ’s personale deltar dessuten i videre- og etterutdannelse av tann- 
helsepersonell i N orden ved foredrag og kursvirksom het. Personalet holdt 
i løpet av 1989 73 eksterne foredrag og kurs i tillegg til sem inarer for gjester 
til NIOM .

Toksikologisk vurdering av odontologiske materialer

Odontologiske m aterialer brukes hovedsakelig som erstatning for skadet 
eller tap t vev eller til fremstillingen av slike erstatninger. Slike m aterialer 
burde være inerte i oralt m iljø slik at stoffer ikke frigis eller struktur og 
sam m ensetning ikke endres over tid. Im idlertid har kliniske og eksperi
mentelle studier vist at det skjer en viss degradering, korrosjon og slitasje 
av m aterialer i m unnhulen. Følgelig avgis innholdsstoffer fra de fleste 
odontologiske materialer. Enkelte av disse stoffene som krom og nikkel fra 
ulike legeringer, kvikksølv fra amalgam, form aldehyd fra plastm aterialer 
og fluorid fra glassionom ersem enter har et toksisk potensiale. Nærvær av 
et toksisk stoff er likevel ikke ensbetydende med at helseskade vil opptre. 
Den tilførte dose (eksponeringen) og en rekke faktorer i den menneskelige 
organisme er bestem m ende for om toksisk skade skal utløses.

Studier over kvikksølvfrigivelse fra amalgamfyllinger har vist at det er 
vanskelig å entydig bestem m e hvilke m engder som frigjøres: Dels er det 
metodologiske problem er, dels vil m aterialmessige og oralbiologiske for
hold spille inn slik at resultatene varierer betydelig mellom ulike undersø-

Forskning
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keiser. T ilsvarande problem atisk vil det være å bestem m e frigivelsen av 
stoffer som forskjellige m ono-/oligomerer, initiator/aktivatorsystem er, 
form aldehyd og ulike m etaller fra andre odontologiske m aterialer. K unn
skapene om hvilke stoffer som frigis fra m aterialene over tid , er også 
begrenset. I tillegg er det usikkert hvilken relevans laboratoriedata har for 
frigivelse i den kliniske situasjon. Å fastsette eksponeringen, både kvanti
tativ t og kvalitativt, for stoffer som frigis fra odontologiske m aterialer ved 
bruk, er således problem atisk. En kartlegging av eksponeringen er nødven
dig for en risikovurdering av odontologiske materialer.

Et annet elem ent i en slik vurdering er stoffets toksiske potensiale. D ette 
avhenger av kjemisk struktur, opptak, fordeling, lagring og om setning i 
den eksponerte organism en. K unnskaper om stoffenes toksisitet kom m er 
fra dyreforsøk og studier av høyeksponerte befolkningsgrupper. Basert på 
slike resultater kan stoffene graderes etter toksisk potens. Noen slik syste
m atisk potensgradering av stoffer frigitt fra odontologiske m aterialer fore
ligger im idlertid ikke.

Epidemiologiske studier kan understøtte en risikovurdering basert på 
kjennskap til eksponeringssituasjonen og stoffenes toksisitet. N år det gjel
der odontologiske m aterialer, er slike studier få og i hovedsak rettet m ot 
kvikksølveksponering fra amalgam. I disse tilfeller er det ikke funnet noen 
sammenheng mellom tilstedeværelse av amalgamfyllinger og øket risiko 
for helseskade. D ette kan forklares m ed at kvikksølvfrigivelsen er så lav at 
skade ikke oppstår, eller skaden opptrer for sjeldent til å bli oppdaget i 
slike studier. I andre sam m enheng som ved inntak  av fremmedstoffer i 
m atvarer og forurensninger i luft og vann, ansees eksponering opp til et 
visst nivå ikke å representere helsefare. D ette grunngis med at det for 
toksiske effekter (med unntak av kanserutvikling) eksisterer en terskelver
di for eksponering som m å overskrides før effekter utløses. D et er rimelig å 
tro  at dette også er tilfelle for stoffer som frigis fra odontologiske m ateria
ler. En viss eksponering for stoffer frigitt fra odontologiske m aterialer vil 
derfor tolereres, og således ikke representere noe helsemessig problem . 
Selv om risikoen for at odontologiske m aterialer skal utløse generell helse
skade synes liten både hos pasienter og tannhelsepersonell, er likevel 
behovet for en helhetsvurdering av de toksikologiske aspekter tilstede. En 
slik vurdering må gjøres både for m aterialer som har vært i bruk i mange år 
og spesielt for nye odontologiske materialer.

Organisasjon

Formål

Retningslinjene for N IO M ’s virksom het frem går av institu ttets sta tu tter 
hvor det bl. a. heter: ” Institu ttet har til form ål gjennom system atisk u t
prøvning og dertil hørende m ålrettet forskning å arbeide for at m aterialer 
og andre bruksgjenstander som anvendes eller aktes anvendt i odontolo
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gisk virksomhet og tannhelsetjeneste i de nordiske land, fyller de helsemes
sige og tekniske krav som etter utviklingen til enhver tid må stilles” .

Dessuten skal N 10M  arbeide med: ” . . .  utvikling av bedre odontologiske 
m aterialer og bruksgjenstander og m er hensiktsmessige m etoder for bruk 
av slike” .

Styre, avdelinger og personale

N IO M ’s styre, som er sam m ensatt av en offentlig oppnevnt representant 
og en suppleant fra hvert av de nordiske land, har den overordnede styring 
av instituttets virksom het, herunder planlegging, budsjett, sertifisering av 
m aterialer og publisering. NIOM  har en institu ttsjef med ansvar for den 
daglige driften.

Det har i 1989 vært avholdt 2 ordinære styrem øter: 28. februar (Oslo) og
11. august (Akureyri). En del m indre saker har vært avgjort som sirkula- 
sjonssaker.

Instituttet er organisert i 3 avdelinger med i alt 26 stillinger:
— Adm inistrasjon: 3 stillinger
— Biologisk/klinisk avdeling: 8 stillinger
— Fysikalsk/kjemisk avdeling: 15 stillinger
Instituttets to gjesteforskerstillinger er opprettet for å styrke N IO M ’s 

” nordiske profil” og for å øke kom petansen vedrørende dentale m aterialer 
i Norden. Bevilgningen til gjesteforskerstillingene tillater ansettelse av 
personale fra de nordiske land på tidsbegrensede kontrakter med gode 
muligheter for individuelle tilpasninger. O rdningen tar sikte på personer 
på alle kom petanse-nivåer (fra stipendiat til professor), og det forutsettes 
at deres prosjekter ligger innenfor institu ttets arbeidsprogram  eller kan 
tilpasses dette. Søkningen til gjesteforskerstillingene har vært tilfredsstil
lende, og ordningen fungerer etter intensjonene. G jesteforskerstillingene 
har bidratt til å øke kunnskapene om NIOM  i de odontologiske miljøer og 
virket stim ulerende på det nordiske sam arbeidet innen dental m aterial
forskning. I 1989 ble gjesteforskertiden delt mellom 6 personer. NIOM  har 
også gitt arbeidsplass til eksternt finansierte forskere som har hatt sam ar
beidsprosjekter med instituttets ansatte.

Ø konom i

Instituttet er en del av Nordisk M inisterråds ansvarsom råde og finansi
eres over M inisterrådets allmenne budsjett. N IO M ’s totale utgifter i 1989 
utgjorde NOK 11.8 mill.

Lokaler og utstyr

NIOM  holder til i tidsmessige lokaler i Kirkeveien 71 B, 1344 Haslum, 
med et samlet b rutto  gulvareal på ca. 1 300 m 2. I 1988 ble leiearealet 
utvidet, og en renovering av disse lokalene ble gjennomført i 1989. U tvi
delsen ga i første rekke plass til verksted, konferanserom , bibliotek/audito-
28 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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rium  og instituttets EDB-utstyr, sam t bedret kontorforholdene til gjeste
forskerne. Hoveddelen av det totale arealet utgjøres av følgende enheter: 

Klimalaboratorium  for fysikalsk utprøving med spesiallaboratorier for 
polymere materialer, gipsbaserte m aterialer og amalgam. 
Kjemilaboratorium
Biologisk laboratorium  med spesialutstyr for cellekulturstudier, bakte
riologi og histologi 
Tannteknisk laboratorium
Spesialrom  for sliping/polering, mikroskopi og fotografering
Verksted
Kontorer
Bibliotek og konferanserom  

A kti vitetsområder

N IO M ’s arbeidsoppgaver om fatter standardisering, m aterialprøvning, 
forskning og opplysnings-/utredningsvirksom het. De ulike oppgavene er 
nærm ere beskrevet i det etterfølgende.

Standardisering

Standardiseringsarbeidet er i hovedsak rettet m ot utarbeidelse av inter
nasjonale standarder for nye produktgrupper og revisjon av eksisterende 
standarder. NIOM  er direkte engasjert i dette ved deltagelse i ISO (Inter
national O rganization for Standardization), CEN (Com ité Européen de 
N orm alisation) og FDI (Fédération D entaire Internationale).

International Organization fo r  Standardization (ISO)

N IO M ’s m aterialprøveprogram m er baseres på de internasjonale stan
dardene for odontologiske m aterialer som er utarbeidet av ISO. Institu t
tets standardiseringsarbeid er derfor i vesentlig grad basert på samarbeid 
innen ISO/TC 106 — D entistry (Teknisk kom ité 106 — Odontologi) både 
hva angår kom itéarbeid og praktisk laboratoriearbeid. K om itéarbeid in
nen ISO/TC 194 — Biological evaluation of medical and dental m aterials 
and devices (Teknisk kom ité 194 — Biologisk prøvning av medisinsk- 
teknisk utstyr og odontologiske m aterialer) ble igangsatt i 1989 med stor 
aktivitet for å kunne tilfredsstille kravet om ferdig standard innen utgang
en av 1992.

Standardiseringsarbeidet innen ISO/TC 106 tar for seg fysikalske, kje
miske og teknologiske egenskaper hos dentale materialer. N IO M ’s engasje
m ent i ISO/TC 106 i 1989 har i det vesentlige bestått i deltakelse i 
undergruppene SCI, SC2 og SC8. ISO/TC 194 skal etablere en internasjo
nal standard for biologisk prøvning basert på eksisterende testm etoder. 
N IOM  er med i arbeidsgruppene W G5, W G7 og W G10. D et forventes at 
en draft in ternational standard (DIS) skal foreligge innen utgangen av
1990.
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D et eksisterer i dag 49 ISO standarder for det odontologiske om rådet. 
Av disse er 22 standarder for dentale materialer, som dekker de fleste 
viktige materialgruppene.

In ternasjonalt laboratoriesamarbeid  

Fellesprøvning av sam m e m aterialer på forskjellige laboratorier utgjør et 
viktig ledd i etableringen av standarder. Den er spesielt egnet for å frem 
skaffe data som skal legges til grunn for kvalitetskravene i standarden. Slik 
” round robin testing” eller ringtesting er også nødvendig for å vise at selve 
prøvem etoden fungerer. I 1989 deltok NIOM  i fem ringtest i ngsprogram- 
mer:
1. Strekk- og skjærpøvning for måling av binding (adhesjon) til emalje og 

dentin
2. Dimensjonsbestem m else av plasttenner
3. Restm onom er i protesebasism aterialer
4. Kondenserbarhet av amalgam
5. Abrasjonsevne hos slipem idler i tannpasta på polymere dentalm ateria

ler

Comité Européen de Normalization (CEN)

Alle de fem nordiske land deltar i det europeiske standardiseringsarbei
det. En viktig pådriver innen CEN har vært arbeidet m ot EF’s indre 
marked i 1992 og tilpasningen EF/EFTA. NIOM  deltar i den tekniske 
komitéen for odontologiske m aterialer (CEN/TC 55), i CEN /TC 205 
(Non-active medical devices) og CEN/TC 206 (Biocom patibility and 
biological safety).

CEN/TC 55 har tidligere etter initiativ fra NIO M  fattet et prinsippved
tak om at europeiske standarder (EN) på det odontologiske om rådet skal 
være identiske med de gjeldende ISO-standardene. D ette viktige vedtaket 
har medført at det aktive standardiseringsarbeidet kan konsentreres innen
for én organisasjon. Tilsvarende forhold eksisterer for biologisk prøvning i 
det CEN/TC 206 skal etablere som europeiske standarder de standarder 
som er utarbeidet av ISO/TC 194.

Det er fortsatt uklart i hvilket Fellesm arkedsdirektiv m an i frem tiden vil 
finne odontologiske materialer. En mulighet er det direktiv som bl. a. tar 
for seg forskjellige typer inaktive im plantater (Non-active medical devi
ces). A lternativt tas det sikte på å opprette et eget direktiv for odontologi
ske materialer, men det har også vært diskutert å inkludere disse m ateriale
ne i direktivet for legemidler. Slike direktiver vil være avgjørende for 
regler og lovverk i alle europeiske land. Det er sannsynlig at odontologiske 
m aterialer skal klassifiseres i henhold til risiko. D enne klassifisering er 
bestem m ende for hvilke testprosedyrer det enkelte produktet skal gjen
nomgå. Alternativene er fareklasse 1, som kun stiller krav til produsente
nes arbeid (GM P), fareklasse 2, som har G M P og testing tilsvarende det
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NIOM  i dag utfører, og fareklasse 3 med full testing og nytte/risikoanalyse. 
H vor odontologiske m aterialer vil bli plassert, er ennå uklart, men NIOM  
vil arbeide for en plassering av de fleste materialene i klasse 2, m ed noen få 
i klasse 1 och 3.

Det anses sannsynlig at rapporten fra EU COM ED (Den europeiske 
foreningen for produsenter av m edisinsk utstyr) publisert i 1988, vil danne 
grunnlaget for det videre lovarbeid med m edisinsk/teknisk utstyr, og at 
denne vil om fatte odontologiske m aterialer. Den nyoppnevnte gruppen 
CEN/TC 205 vil arbeide videre med dette dokum entet.

Fédération Dentaire Internationale (FDI)

Biologisk/klinisk standardisering har h ittil vært tillagt FDI, og arbeidet 
er konsentrert til Com mission on Dental Products (CPD). NIOM  deltar i 
gruppene som utarbeider kliniske og biologiske m aterialprøveprogram 
mer. Instituttsjefen har som konsulent til CPD  foreslått at FDI overlater 
alt standardiseringsarbeid til ISO og CEN og konsentrerer sitt arbeid om 
definisjon av kriterier for ønskede egenskaper til materialene.

Et dokum ent med oversikt over m etoder som egner seg for biologisk 
prøvning av odontologiske m aterialer, ble publisert som ISO teknisk rap
port 7405 i 1984. Revisjon av dokum entet startet i 1988, og en rekke av de 
undersøkelsene som er utført ved NIOM , er med på å danne grunnlaget for 
revisjonen. G ruppen har hatt flere m øter i 1989. Revisjonsarbeidet forven
tes å ta  noe tid fordi det foreligger prinsipielt forskjellige syn på biologisk 
m aterialprøvning innen komitéen.

Mulige krav ved fremtidig sertifisering av odontologiske materialer i Europa
Klasse I: Good Manufacturer Practice (GMP)
Klasse II GMP + prøvning etter europeiske standarder (EN)
Klasse III: GMP + EN + legemiddelkontroll

Materialprøvning

N IO M ’s m aterialprøveprogram  ble i 1989 basert på 20 ISO-standarder 
og 2 aksepteringsprogram mer. Aksepteringsprogrammer er m aterialprøve
program m er etablert for m aterialgrupper hvor det ikke foreligger ISO- 
standarder. N IO M ’s to aksepteringsprogram m er er: legeringer til kroner 
og broer i metallkeram ikk og kom positter til bruk i prem olarer og molarer 
(klasse I og klasse II fyllinger); de såkalte posteriore kom positter. Program 
met for posteriore kom positter krever at materialene er i henhold til 
standarden for plastbaserte fyllingsmaterialer, ISO 4049, og at det i tillegg 
foreligger data fra m inst to  ulike biologiske tester og fra m inst 3 års klinisk 
prøving av materialene.

Biologiske krav — I en del av de nyere standardene er det krav om 
dokum entasjon av biologiske egenskaper. D et refereres i standardene til



C 13/s:6 2341

ISO/TR 7405 — Biological evaluation of dental materials. N IOM  har 
tolket dette slik at resultater fra m inst to forskjellige tester skal fremlegges 
for alle nye materialer. Testene skal være fra forskjellige nivåer, f. eks. én 
cellekulturtest og ett dyreforsøk.

Selve m aterialprøvningen bygger på en frivillig avtale mellom NIOM  og 
produsentene. Produsentene garanterer at produktet tilfredsstiller de kva
litetskravene som er spesifisert i angjeldende ISO-standard eller aksepte- 
ringsprogram. NIOM  kjøper produktet på det åpne m arkedet en gang 
hvert år og kontrollerer at m aterialet tilfredsstiler kravene. N IO M ’s styre 
gjør vedtak om igangsetting av prøvning og på basis av prøveresultatene 
sertifiserer m aterialene. Arbeidet med å bli akkreditert som europeisk 
prøvelaboratorium  for odontologiske m aterialer er påbegynt.

Lister over serti fiserte produkter

De listene som NIOM  publiserer over produkter som tilfredsstiller 
kravene i ISO-standarden for vedkom m ende m aterialgruppe, er en veiled
ning overfor brukerne ved valg av produkter. Enkelte offentlige forsik
ringsordninger og avtaleforhold forutsetter eller anbefaler at det kun bru
kes materialer som står på N IO M ’s lister (eksempelvis i Den kom m unale 
tandpleje og Sygesikringsoverenskomsten i D anm ark, Honorartariffen i 
Norge og Tandvårdsförsäkringens ersättningsregler för gjutlegeringar i 
Sverige). D irektiv fra enkelte lands helsem yndigheter presiserer dessuten 
at produkter på N IO M ’s lister bør benyttes.

I alt 990 produkter tilfredsstilte kravene i N IO M ’s m aterialprøve- og 
aksepteringsprogram m er og ble sertifisert. Det er en økning på 13% fra 
året før. Publikasjonen ” Lister over sertifiserte produkter 1990” er distri
buert til tannleger og tannteknikere i N orden via de enkelte lands fagde
partem enter.

NIO M  s materialprøveprogrammer

Materialtype Std.nr. Årstall

Alloys for dental amalgam ISO 1559 1986
Dental mercury ISO 1560 1985
Dental inlay casting wax ISO 1561 1975
Dental casting gold alloys ISO 1562 1984
Alginate dental impression materials ISO 1563 1978
Agar impression material ISO 1564 1976
Dental silicate cement (hand-mixed) ISO 1565 1978
Dental zinc phosphate cement ISO 1566 1978
Denture base resin ISO 1567 1988
Dental zinc oxide/eugenol cements and zinc oxide non-
eugenol cements ISO 3107 1988
Densitry -  Svnthetic resin teeth ISO 3336 1977
Capsulated dental silicate and silico-phosphate filling
materials ISO 3851 1977
Resin-based dental filling materials ISO 4049 1978
Dental zinc polycarboxylate cements ISO 4104 1984
Dental materials — Elastomeric impression materials ISO 4823 1984
Dental base metal casting alloys ISO 6871 1987
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Dental gypsum products ISO 6873 1983
Dental resin-based pit and fissure sealants ISO 6874 1988
Dental root canal sealing materials ISO 6876 1986
Dental glass polyalkenoate cements ISO 7489 1986
Dental casting alloy for metal/ceramic reconstructions 
Resin based dental filling materials for use in occlusal

NIOM AP 1987

class I or class II restorations NIOM AP 1986

Forskning

N IO M ’s forskningsaktivitet kan inndeles i fysikalsk/kjemiske, biologi
ske og kliniske problemstillinger. I 1989 utgikk 35 publikasjoner (vitenska
pelige artikler, bokkapitler, abstracts). Innholdet av disse omtales ikke 
nærmere. I det følgende gis en oversikt over avsluttede, ikke publiserte 
prosjekter og pågående studier.

F ysikalsk/kjem iske problemstillinger

Korrosjon. G raden av kvikksølvfrigivelse fra amalgam som korroderer, 
og hvordan ulike am algam typer og forskjellige elektrolytter innvirker på 
frigivelsen studeres in vitro. Videre undersøkes effekter av magnetfelt fra 
billedskjerm er og elektrisk sveiseutrustning på am algamdegradering in 
vitro, og sam mensetningen av amalgamfyllinger som har vist høy grad av 
korrosjon in vivo, bestemmes.

M etalladhesjon. Bruken av slagprøvning som egnet mål for samhørighet 
mellom porselen og metall undersøkes. Videre bestem m es adhesjonsfor- 
holdene mellom polym erm aterialer og henholdsvis titan , edelmetall- og 
kromkoboltlegeringer etter overflatebehandling.

Slitasje /oppløsning. Slitasje og oppløsning av overflaten på krone/bro- 
fasadem aterialer (porselen og kom positt) vurderes etter børsting med 
tannpasta og eksponering for flouridoppløsninger.

Amalgam. Frigivelsen av kvikksølv fra amalgam måles under stivnings- 
processen in vitro.

Endodontiske materialer. Et prosjekt på substitu tter for kloroform til 
rotbehandling er avsluttet. Bruken av lim onen/etylacetat som løsemiddel 
for harpiks og kloroperka og disse materialenes adhesjon til dentin og 
guttaperka studeres.

Kompositte tannfyllingsmaterialer. D ynam isk/m ekaniske undersøkelser 
sam t IR- og HPLC-analyser av m atrisem aterialenes strukturforhold har 
vist at m atrisepolym eren består av to faser med forskjellig omsetnings- 
grad. Vannabsorpsjon, vannløselighet, omsetningsgrad og fyllstoffenes 
hydrolytiske stabilitet undersøkes i kom positter til klasse I og II restaure
ringer. M aterialformuleringen har betydning for vannabsorpsjon og om 
setningsgrad.

Polymere protesematerialer. Dynamisk-m ekaniske undersøkelser av kar- 
bonfiberarm erte protesem aterialer har vist tilstedeværelse av m inst to
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polymerfaser: en fase direkte påvirket av fyllstoffoverflaten og en matrise- 
fase. Videre bestem m es betydningen av kaffe og te som kilde til misfarging 
av fasadem aterialer til krone/brorestaureringer.

Sementer. Hvilken betydning tidlig vannkontakt (i stivningsfasen) har 
for glassionomersementers løslighet, skal kartlegges. V idare bestem m es 
adhesjonen mellom dentin  og lysherdende glassionom ersem enter/kom po- 
sitter.

Titan. D et arbeides m ed ulike problem stillinger i forbindelse m ed støp
ing av titan som poredannelse, formfyllingsevne, dim ensjonsnøyaktighet 
og reaksjoner mellom støpeform (investm ent) og flytende titan . Forsøk 
med påbrenning av keram er til titan  er et eget forskningsområde. Beleg- 
ging av titanim plantater med hydroksylapatitt ved hjelp av varm-isosta- 
tisk pressing utføres i sam arbeid m ed SINTEF, Trondheim .

Biologiske problemstillinger

Bakteriologi. En m etode for in vitro testing av fyllings-, forings- og 
avtrykksm aterialers antibakterielle egenskaper er utviklet. Bakteriekonta- 
minasjon av dentale m aterialer og produkter i forpakningen er et annet 
problem om råde. En studie over in vivo og in vitro bakterieadhesjon til 
myke foringsm aterialer på protesebasis er i avslutningsfasen.

Cellekulturer. Cytotoksiske egenskaper ved myke foringsm aterialer på 
protesebasis og proteseadhesiver vurderes. Bruken av nøytralrødfrigivelse 
som testm etode for cytotoksisitet av dentale m aterialer er under u tprøv
ning. Som ledd i m etodeutvikling undersøkes cytotoksiske egenskaper ved 
sera fra pasienter med Parkinsons sykdom.

Eksponeringskartlegging. Pasientens eksponering for kvikksølv under 
innlegging og utboring av amalgamfyllinger bestem m es gjennom m ålinger 
av kvikksølvnivået i urin.

Histologi. Pulpastudier med forskjellige glassionom ersem enter er under 
avslutning. Ingen vesentlige reaksjoner på m aterialer til fyllingsterapi eller 
sementering er påvist. En elektronm iskroskopisk undersøkelse av reak
sjoner på pulpaoverkapping er klart for publisering. U ltrastrukturen av 
inflammasjonsceller, herunder makrofager, i pulpa og tidlig hårdvevsdan- 
nelse vil bli beskrevet.

Toksikologi. Helseeffekter av kvikksølveksponering undersøkes på ar
beidere ved Norsk Hydros fabrikker i Porsgrunn i sam arbeid m ed Tele
m ark sentralsykehus. En studie over dentalm aterialers reproduksjonstok- 
siske egenskaper er under oppstarting. En spørreundersøkelse skal kartleg
ge om arbeid ved tannlegekontorer representerer noen risiko for reproduk- 
sjonsforstyrrelser.

Kliniske problemstillinger

Langtidsstudier av klasse I I  amalgamfyllinger. Prosjektet m ed etterkont
roll av fyllinger i N IO M ’s kliniske m aterialprøveprogram  er nå under
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avslutning. Opprinnelig var det forutsatt en observasjonstid på 5 år, men 
på grunn av sekundærkaries betydning, ble observasjonstiden øket. M ate
rialet har en observasjonstid på 9 — 10 år.

Fissurforseglingsundersøkelsen. Bruken av glassionomersement og plast- 
baserte m aterialer til fissurforsegling er sammenlignet. Glassionomerse- 
m enter viser dårlig retensjon klinisk bedøm t, men ingen sekundærkaries 
etter 5 år. D ette kan skyldes at sem entrester finnes i dypet av fissurene. 
Plastbaserte m aterialer viser generelt god retensjon, men ca. 5 % av fissure
ne var kariøse etter 5 år.

Materialvalg. Studien med bruk av amalgam, kom positt og glassiono
m ersem ent i små klasse II fyllinger fortsetter på 3. året. G lassionomerse- 
m enter har høyest frakturfrekvens.

Porselensmaterialer. NIOM  deltar i en langtidsundersøkelse av 4 for
skjellige typer porselenskroner i prem olar- og molarregionen.

Fyllingers levetid. En spørreundersøkelse blant danske tannleger vedrø
rende årsaker til revisjon av fyllinger og fyllingers levetid er avsluttet. 
Resultatene viser a t livslengden til amalgamfyllinger er lenger i dag enn for
8 år siden, og at amalgamfyllinger har lenger levetid enn plastfyllinger, 
spesielt i klasse I og II kaviteter.

RotJyllingsmaterialer. En studie som sam m enligner to  ulike rotfyllings- 
m aterialer (AH 26 og Kloroperka) brukt i studentklinikken er avsluttet. 
Resultatet fra en røntgenologisk og bakteriologisk analyse av rotbehand
linger er under bearbeidelse.
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Nordkalottens arbetsmarknadsutbildningscenter

Verksamhetsberättelse I ju li 1989 — 30 ju n i 1990

N am n och adress 

N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter 
Box 42
S-95094 Ö vertom eå 
Tel. 0927/108 30

1. Inledning

AMU Nordkalotten är en för F inland, Norge och Sverige gemensam 
institution för arbetsm arknadsutbildning och har till uppgift a tt främja 
arbetsm arknadsutbildningen särskilt i de nordligaste delarna av Finland, 
Norge och Sverige.

AMU Nordkalotten inrättades som forsöksinstitution i Ö vertom eå 
1970-07-01. 1983-01-01 införlivades utbildningarna i Hedenäset med 
AMU N ordkalotten. Från och med 1986-01-01 ingår AMU N ordkalotten 
som egen myndighet i uppdragsorganisationen för arbetsm arknadsutbild
ning i Sverige, AM U-Gruppen.

AMU N ordkalotten tillhandahåller arbetsm arknadsutbildning i första 
hand på uppdrag av arbetsm arknadsm yndigheterna i F inland, Norge och 
Sverige. Dessutom kan AMU Nordkalotten tillhandahålla utbildning åt 
arbetsm arknadsm yndigheterna i D anm ark och Island, likaså åt andra 
uppdragsgivare sam t sälja andra tjänster och produkter som följer av 
utbildningsverksam heten.

AMU N ordkalotten fungerar även som resurs- och teknikcenter för 
företag inom upptagningsom rådet. På uppdrag av N ordiska m inisterrådet 
kan gem ensamt nordiskt utvecklingsarbete förläggas till AM U Nordkalot-

2. Styrelsen

Ledningen utövas av en trelandsstyrelse med sex ordinarie ledam öter och 
sex suppleanter. En ledam ot från varje land företräder arbetsm arknads
myndighet och en ledam ot från varje land företräder m otsvarande central 
AM U-myndighet.

Styrelsen har under ovanstående verksam hetsperiod haft följande sam 
mansättning.

C 13/s: 7
1991
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Ordinarie ledamöter:

Nicolay Beck, kontorschef, ordf. fr. o. m. 89-01
G öran Uusitalo, v. ordf., länsarbetsdirektör
Brita Lamberg, inspektör
Audun Sivertsvik, fyllkesarbetschef
Birgitta Thellman, ordf. t. o. m. 89-12
U lf Olovzon, dir, fr. o. m. 90-01
Olavi Räsänen, yrkesutbildningsinspektör

Norge
Sverige
Finland
Norge
Sverige
Sverige
Finland

Suppleanter:

Einar Eriksen, fylkesarbetschef 
Jan Bengtsson, avdelningsdirektör 
Aira Mylly, distriktinspektör 
Anne-M arie Kittelsen, förste konsulent 
M arika Fröberg, personaldirektör 
Pekka Lam pinen, överinspektör

Norge
Sverige
Finland
Norge
Sverige
Finland

Sekreterarfunktionen i styrelsen har skötts av G udrun Kron och M arian
ne Berglund.

Styrelsen har sam m anträtt 10 gånger. Delar av det sista styrelsesam
m anträdet har varit förlagt till Rovaniemi.

3. Utbildningens resultat

Arbetsmarknadsläget på N ordkalotten har kännetecknats av en relativt 
hög arbetslöshet som väsentligt överstiger riksgenom snittet i respektive 
land. Norge har fått kännas vid en mycket svår arbetslöshet vilket också 
avspeglat sig i antalet norska kursdeltagare.

Totalt har under verksamhetsperioden 1100 kursdeltagare utskrivits från  
centret.

1990-12-31 utgjorde antalet utbildade kursdeltagare 6 710 sedan dess 
start 1970-12-01. Totalt inskrivna kursdeltagare sedan centret startade 
utgör 7006 stycken.

4. Planeringsgrupp

En planeringsgrupp bestående av tre personer, vilka representerar ar
betsm arknadsm yndigheten i respektive land, finns inrättad. G ruppen pla
nerar respektive lands köp av utbildningsplatser utifrån ländernas olika 
behov.

Planeringsgruppen har under verksamhetsperioden bestått av:
Aira Mylly, inspektör Finland
Audun Sivertsvik, fylesarbetschef Norge
Jan Bengtsson, avdelningsdirektör Sverige
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G ruppen har under verksam hetsperioden haft 8 protokollförda sam 
m anträden.

5. Beläggning

Antagningen av kursdeltagare har skett kontinuerligt i likhet med tidigare 
år. Vid vissa kurser har gruppintagningar skett, som exempelvis tu rism ut
bildningen och olika kortkurser.

Den genom snittliga beläggningen vid centret har varit 92 procent.

6. Pedagogiskt utvecklingsarbete

M odulindelade kursplaner finns införda på de flesta utbildningsblocken.
Nya kursplaner har genom centrets forsorg utarbetats och utnyttjats som  

fö r  sökskur splaner på följande områden:
— M askinstickutbildning
— Floristutbildning
— U tbildningar för Pullinki Ski (skidanläggning)

7. Arbetspraktik

Finska kursdeltagare skall under sin utbildningstid vid AMU N ordkalot
ten genomgå arbetspraktik. U nder verksam hetsperioden har cirka 80 pro
cent av de finska kursdeltagarna genomgått eller påbörjat sin arbetsprak
tik. Vissa kursdeltagare har erbjudits arbete efter arbetspraktiken.

Arbetspraktik har även införts för norska kursdeltagare vid kyl- och vid 
autom atiseringsutbildningarna.

8. Elevvård och fritidsverksamhet

På den elevsociala sidan har personalstyrkan bestått av följande personer:

— 2 personer för elevboende i Ö vertom eå
— 1 person för elevboende och fritidsverksam heten i Hedenäset
— 1 person för fritidsverksam heten i Ö vertom eå
— 1 kurator under tiden 900101 —900630
— 1 person för skolhälsovård i Ö vertom eå och Hedenäset, upphandlats 
av N orrbottens läns landsting
— 2 personer på tvätteri och förråd.

För 2 av personerna har lönebidrag utgått.
Den elevsociala personalen har svarat för den kurativa verksamheten, 

hälso- och sjukvård, fritidsverksam heten, kursdeltagarnas inkvartering 
och tillsyn/underhåll av bostäder.
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Bostäder

D et stora antalet kursdeltagare under vissa perioder har gjort a tt bo
stadssituationen varit ansträngd. Vid vissa tillfällen har problem med 
inkvarteringen uppstått, vilket lösts med tillfällig förhyrning på folkhög
skolan och Ö vertom eå Camping.

Andelen familjer, ensam stående m ed bam  och sam boförhållanden ökar 
stadigt. D etta har m edfört att beläggningskapaciteten, dvs. antalet bädd
platser, inte gått a tt nyttja helt. Speciella krav ställs även på kringservice 
såsom daghem, skolor m. m., vilket vi ibland haft svårigheter att tillfreds
ställa.

I Ö vertom eå finns totalt 237 bäddar och i Hedenäset 97 bäddar. Lägen
heterna består av 1 —4 rum.

Fritid

Fritidsverksam heten har som vanligt varit mycket om fattande både i 
Ö vertom eå och i Hedenäset. Om kring 80 procent av kursdeltagarna bosat
ta på centret, har regelbundet deltagit i olika idrottsaktiviteter och kvälls
kurser i samarbete med bildningsförbunden. Resor till olika arrangemang 
har också genomförts. Kursdeltagarna har i stor utsträckning själva kunnat 
form a verksamheten genom skolans idrottsförening, Kalottens IF, elevråd 
och fritidsstyrelse, där kursdeltagarna är representerade.

Hälsovård — kurativ verksamhet 

Hälsovården har huvudsakligen bestått av hälsokontroller, förebyggan
de hälsovård, akut sjukvård och kurativ verksamhet. Sjuksköterskan har 
även gjort hembesök tillsam m ans med elevhem sföreståndaren då detta 
påkallats.

Ekonom i

Arbetsmarknadsstyrelsen i Sverige har i enlighet m ed regleringsbrev 89/ 
90 utbetalat 6 750000 kronor för täckande av kostnader för den elevsociala 
verksamheten samt förläggnings- och bostads verksamheten.

Arbetsförmedling

Under perioden har arbetsformedlingsservicen fö r  kursdeltagarna funge
rat enligt följande:

— Norska arbetsförmedlingen har haft två personer heltidsanställda vid 
centret.

— En finsk arbetsförm edlare har arbetat vid centret en halv dag per vecka.
— De svenska kursdeltagarna har vid behov kunnat uppsöka arbetsför

medlingen i Övertom eå.
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Utbildningslokalerna i Ö vertom eå och Hedenäset hyrs av Ö vertom eå 
kom m un via byggnadsstyrelsen, med undantag for de lokaler som tillhör 
N orrbottens läns landsting. Lokalerna har nyttjats maxim alt under perio
den. För viss fritidsverksam het har sporthallarna i Hedenäset och Övertor- 
neå hyrts.

U nder delar av perioden har lokaler i Lannavaara hyrts for undervis- 
ningsändam ål och elevboende. För undervisning har även lokaler i Över- 
kalix hyrts.

Största om byggnaderna under verksam hetsperioden har gjorts av köket 
och restaurangen i Ö vertom eå. I övrigt har stora delar av lokalutrym m ena 
för adm inistrationen i Ö vertom eå varit föremål för ombyggnader och 
ändringar. Exempelvis har nytt växelrum kom m it till.

9. Lokaler

10. Personalfrågor

Under verksamhetsperioden har A M U  Nordkalotten haft 112 anställda 
m edföljande befattningar:

— 1 direktör
— 1 personalchef
— 2 utbildningsledare
— 1 driftingenjör
— 1 m arknads/infoansvarig
— 65 utbildare
— 1 kansliföreståndare
— 2 ekonom ihandläggare
— 2 byråassistenter, varav 1 med översättningsuppgifter
— 9 assistenter; varav 1 med lönebidrag
— 4 i produktionsköket
— 8 elevsocial personal; varav 2 med lönebidrag
— 6 vaktm ästare, varav 2 med lönebidrag
— 1 förrådsförvaltare
— 5 förrådsm än och AV-personal; varav 3 med lönebidrag
— 2 introduktörer
— 1 projektledare, t. o. m. 891231, 50%  under tiden 900401—901231

Ledningsgruppen har under perioden haft Joljande utseende:

Alf Lahti direktör
Ingvar Henriksson personalchef
Åke Fagervall utbildningsledare
Bror Töyrä utbildningsledare
Elisabeth Jönsson ekonom ihandläggare
Curt Andersson driftingenjör
M arianne Berglund m arknads/infoansv. (fr. o. m. 891001)
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Ledningsgruppen har utöver de pedagogiska frågorna ägnat mycket ar
bete och uppm ärksam het åt frågor kring om organisationen av AM U N ord
kalotten till Stiftelsen U tbildning Nordkalotten.

Personalutbildning har skett på en rad om råden. Som exempel kan 
näm nas grundläggande ADB-utbildning för samtlig personal sam t ny tek
nik inom olika yrkesområden bland annat NC-teknik. Vissa utbildare har 
genomgått eller genomgår en pedagogisk utbildning.

Om fattningen av personalutbildningsåtgärdem a har uppgått till totalt 
1021 dagar.

11. Information — marknadsföring

Marknadsföringen har huvudsakligen skett genom:

— framtagning och spridning av inform ationsm ateriel
— veckomeddelande
— personaltidning
— besök på arbetsförm edlingar i de tre länderna
— artiklar i tidningar
— arbetsförm edlarkonferenser vid AMU N ordkalotten
— mässor och utställningar
— säljbrev
— studiebesök
— annonser

12. Ekonomi

Årsbokslut 89/90 (900701—901231 saknas)

Kostnader

Personal 28 723’
Kursm ateriel 7 458’
Lokaler 10886’
Köp av u trustning/inventarier < 2 5 ’ 2 518’
Övriga kostnadsslag 11 665’

Summa rörelsekostnader 61 250’
Extraordinära kostnader 115’

Summa kostnader 61 365’

Intäkter

LAN-övriga
D riftbidrag
Bidrag elevsocial verksamhet 
Sum m a rörelseintäkter

51008’ 
6225’ 
4 500’ 

61 733’
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Intäktsränta, rörlig kredit 873’
E xtraordinära in täkter 93’

Sum m a in täkter 62 699’

Årets resultat 1 334’

13. Kursutbud

Antal försålda kursdeltagarveckor per utbildning till respektive land. 
Siffror m arkerade m ed * gäller försäljning utöver den i förväg tilldelade 
kvoten.

Finland
Datautbildningar 710

Servicepersonal i dator och term inal- 
teknik
ADB på kontor

Reseliv och turismnäring  284 1065 650

G rundkurs *1704
N ordkalottguider

Restaurang och storhushåll 1065

G rundkurs 
Vidareutbildning 
Serveringspersonal 
Kaliskänka

Elutbildningar 1696

El-teleteknisk grundkurs 
Telereparatör
Elektronisk kom m unikationsteknik,
Kabel-TV
Styr- och reglerm ekaniker 
Autom atiseringsteknik 
Tilläm pad reglerteknik, process

Kylmontörer 284

G rundkurs 
Påbyggnadskurs
R eparatörer av hushållsm askiner

Plåt- och svetsmekaniker  497 568 1207

Plåt- och svetsm ekaniker 
Svetsare 
Rörsvetsare 
Ventilationsplåtslagare

1 182 426

* 284

2696 1996 

* 115

1420 1420 

* 142

Norge Sverige 
520 597
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Verkstadsmekaniker 

Svarvare 
Fräsare 
Rundslipare
K om binerad m ontör-reparatör 
M ontör/R eparatör 
NC-operatör 
Robot- och NC-teknik

Golvläggare 284 284

* 46

Reparationsskomakare 284 188 

Reparationsskom akare inkl. modelle- 
ringsteknik av skinnprodukter

Screenteknik 355 46

* 96

Finland Norge 
309 426

* 142

Träindustriell utbildning  213 330

G rundutbildning * 330
V erkstadssnickare
M öbelrenoverare
M öbelsnickare

Fordonsmekaniker 355 1 207

M askinm ekaniker * 522
Lastbilsm ekaniker 
Bilelektriker

Preparandutbildning  240 576

* 138

Sverige
524

568

639

568

1065

639

355

M ineralkunskap och stensliperi 96 192
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Kortkurser (890701 -  901231)

Finland Norge Sverige
Svenska med samhällsorient.
lb r invandrare 240 
Charkutb. kompl. kassatjänst 8 
Charkuteri- och styckn.bitr.utbildn. 176 
Floristutb. (Pntzares H andels
trädgård) 30 
Floristutb. 200 40 40 
M ontörsutbildning (RKP) 7 
A rborrareutbildning 18 
H om -och  träslöjd 31 
Skogsmiljöutbildning 220 
Engreppsskördare 80 
Nåtlare 644 
Hotell Överkalix 440 
M askinstickning 96 
M askininstickn.program m ering,
fortbildningskurs 36
Plastbearbetning 171 
Data, Service, Turism, Mark-
nadsf. H aparanda 84
Vårdbitr. inom  sjukv. och social serv. 240 
Undersköterskeutb. inom hälso-
och sjukv. 180
Omsorgsutb. psyk. utv.störda 135
Elinstallation, allm. elbehörighet 54
Golvläggare 195
M ineral och sten 99
ADB 20
Teknik för flickor, årskurs 8 54
Taxi (ADB) 3 
V-Mek (Partek) 26
Pullinkiproj. 353
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Försäljning fördelad på utbildningar

1. Allmänna 15,5%
2. Service/Livsmedel 24,8%
3. El/Tele 24,6%
4. Svets/Plåt 6,4%
5. Verkstadsmek. 4,1%
6. Trä 5,5%
7. Fordon 7,7%
8. Övrigt 11,4%

Försålda kursdeltagarveckor till övriga länsarbetsnämnder

Gävleborgs län 34 kdv
K alm ar län 38 kdv
V ästerbottens län 35 kdv
V ästm anlands län 56 kdv
Älvsborgs län 63 kdv

Försålda kursdeltagarveckor i övrigt

TM  Plåt o. Ventilationsm ontage, G am m elstad 4 kdv
M almfältens Svets, Gällivare 4 kdv
ADR, Licens, farligt gods 62 kdv
Kabel-TV, Piteå 12 kdv
Pajala kom m un, lärarfortbildning NC 3 kdv
Pajala kom m un 1 kdv

Ö vertom eå den 31 decem ber 1990

Nicolay Beck 
Ordförande

A l f  Lahti 
Direktör
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Kommittén för Bottniska viken

Verksamhetsberättelse 1989

1. Institutionens uppgift

År 1972 undertecknades mellan m yndigheter i Sverige1 och F inland2 ett 
samarbetsavtal angående sam ordning och initiering av forsknings- och 
utredningsarbete om föroreningsforhållandena i Bottniska viken. Avtalet 
baserade sig på Nordiska rådets rekom m endation år 1970 angående åtgär
der mot föroreningen i Östersjön. För ändam ålet upprättades en kom m it
té, Kom m ittén for Bottniska viken, med uppgift att koordinera forskning
en och observationsverksam heten for att påvisa långsiktiga förändringar i 
Bottniska vikens hydrografiska, hydrokemiska, biologiska och sedimento- 
logiska förhållanden. K om m ittén utarbetar årligen ett arbetsprogram  för 
sam ordning av pågående och fram tida forskningsverksam het och rappor
terar om sin verksamhet och om forskningsresultaten i en årsrapport.

Länderna inrapporterar också årligen till Helsingforskomm issionen re
sultaten från den m onitoringverksam het som bedrivs i Bottniska viken 
och som utgör ländernas gem ensamma åtagande under kommissionen.

2. Organisation

Kom m ittén för Bottniska viken har under år 1989 bestått av följande
ledamöter:

Finland

gen.dir. Simo Jaatinen (ordf.) VMS
överdir. Runo Savisaari (suppl.) VMS
byråchef Lea Kauppi VMS
forskare Pentti Kangas (suppl.) VMS
överdir. Aarno Voipio HFI
avd.chef Paavo Tulkki HFI
forskare Juha-M arkku Leppänen (suppl.) HFI
forskare Henrik Sandler (suppl.) HFI

Sekreterare for den finländska delen av kom m ittén har varit: 
forskare M arjatta Koivula, HFI; sekr. för internationella ärenden Sirkka 
Haunia, VMS

'Statens naturvårdsverk, Box 1302, S-171 25 Solna 
2 Vatten-och miljöstyrelsen, Box 250, SF-00101 Helsingfors 

Havsforskningsinstitutet, Box 33, SF-00931 Helsingfors
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Sverige

gen.dir. Valfrid Paulsson (ordf.) SNV
avd.dir. Ulla-Britta Fallenius SNV
direktör U lfEhlin SMHI
lab.chef Stig Carlberg (suppl.) SMHI
fiskeriint. Sten Andreasson FS
avd.dir. Ingemar Olsson (suppl.) FS

Sekreterare för den svenska delen av kom m ittén har varit: 
byrådir. Stig Norström , SNV

K om m itténs finländska ledam öter har under år 1989 hållit 6 mpten, 
m edan den svenska delen av kom m ittén avhandlat ärenden per telefon.

K om m itténs arbetsutskott har under år 1989 haft följande sam m ansätt
ning:

Finland  

överdir. 
avd .chef 
forskare 
forskare
sekr. för internationella ärenden

Sverige

direktör U lfE hlin
byrådir. Stig N orström  (sekr.)

Arbetsutskottet har hållit två gem ensamma möten.

Till kom m itténs arbetsutskott har följande tem agrupper/kontaktperso
ner varit anknutna under år 1989:

Belastning

Finland

Emelie Enckell-Sarkola (ordf.)
Vuokko Karlsson 
Heikki Pitkänen 
Magnus Cederlöf

Biologi

Finland

Juha-M arku Leppänen (ordf.) 
Pentti Kangas

Sverige

Birger Eriksson, kontaktperson 
Thorsten Ahl 
Lennart M attsson 
Hans Areskoug 
Anders Widell

Sverige

Ulf Grim ås, kontaktperson 
Sten Andreasson

Runo Savisaari, kontaktperson 
Paavo Tulkki 
Pentti Kangas 
H enrik Sandler 
Sirkka H aunia (sekr.)
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Veijo M iettinen 
Ann-Britt Andersin 
Hannu Lehtonen

Hans Cederwall 
Åke Hagström 
Erik Neum an

Miljögifter

Finland

Veijo M iettinen (ordf.) 
Rolf Kristoffersson 
Henrik Sandler 
M atti Verta 
M atti Perttilä

Sverige

Agneta Melin, kontaktperson 
Mats Olsson
Ragnar Holmberg (suppl.) 
Sven-Åke Heinemo 
Agneta Göthberg

Hydrografi (inkl. fysik, kemi, sedim ent och materialbalans)

Finland

Paavo Tulkki (ordf.) 
Lauri Niem istö 
Heikki Pitkänen 
Jouko Launiainen 
Juha Sarkula 
Vappu Tervo

Sverige

U lfE hlin , kontaktperson 
Stig Carlberg 
Johan Ingri 
Anna-Helena Lindahl

Vid kom m itténs årsm öte i Härnösand den 31 januari 1989 godkändes 
arbetsutskottets förslag till årsrapport för år 1988 och forskningsprogram 
fór 1989. Forskningsprogram m et for 1989 har genom förts planenligt. För 
program m et redovisas i föreliggande rapport.

En förteckning över litteratur publicerad under verksam hetsåret har 
sam m anställs i Finland och bifogas denna rapport'.

3. Verksamheten 1989

K om m ittén för Bottniska viken beslutade vid årsm ötet i februari 1989 
att ställa sig bakom genom förandet av storprojektet, Bottniska Viken Året 
1991, med syftet att bl. a. skapa ett bättre underlag för bedöm ning av 
Bottniska vikens föroreningsstatus, a tt underlätta genom förandet av ange
lägna forskningsprojekt samt att belysa de i havsom rådet aktuella miljö
problemen.

Ledningsgruppen för koordineringen av storprojektet samt kom m itténs 
tem agrupper har under verksam hetsåret fortsatt med planeringen av forsk
ningsprogramm et och planerna för projektets finansiering.

1 H är ej tryckt.
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D et vetenskapliga huvudprogram m et för Bottniska Viken Året redovi
sades vid kom m itténs årsm öte i februari 1989. Ledningsgruppen organise
rade i april ett diskussionsmöte för intresserade forskare och myndigheter 
för att fastställa innehållet och genom förandet av de enskilda forsknings
projekt, som borde ingå i programmet.

U nder årets lopp har ledningsgruppen sam m anställt en projektkatalog 
och fortsatt med planeringen av det praktiska arbetet gällande tidspro- 
gram, fartygsresurser och utrustning sam t finansiering.

K om m ittén har vidare m ottagit rapportering från den finsk-svenska 
arbetsgruppen med uppgift att redovisa för m etallbelastningen på Bott
niska viken. Rapporten från projektet har publicerats på svenska och på 
engelska.

Uppdraget från N ordiska m inisterrådet (m iljöm inistrarna) till m yndig
heterna i Sverige och Finland gällande belastningen på Bottenviken och 
åtgärder för att m inska utsläppen har avrapporterats i juni. M yndigheter
nas rapport har utgjort underlagsm aterial för den arbetsgrupp som redovi
sat Bottenvikens m iljöproblem  för N ordiska m inisterrådet.

Arbetet i kom m itténs fyra tem agrupper under år 1989 har redovisats till 
kom m ittén enligt följande:

Hydrografigruppen

Båda länderna har koordinerat och utfört HELCOM m onitoringen och 
överläm nat m onitoringdatat till HELCOM. Samtidigt har den bilaterala 
m onitoringen utförts i Bottniska viken. För Finlands del var observa- 
tionsverksam heten m er begränsad på hösten, em edan det gamla fartyget 
togs ur bruk och det nya fartyget inkördes under som m aren före expeditio
nen till Antarktis, hösten 1989.

Hydrografiska undersökningar på de flesta stationerna har fortsatt ru tin
mässigt.

Finska och svenska hydrografer och kem ister har deltagit i HELCOM S’ 
arbete ”Second Periodic Assessment o f the Baltic Sea” , där m aterial från 
Bottniska viken har använts och där Bottniska viken behandlats som en 
del av Östersjön.

På HFI har man gjort sam m anfattningar om Bottniska vikens närsalts- 
koncentrationer och trender samt tungm etallernas (Fe, Mn, Cu, Zn, Pb, 
Cd, Hg) förekomst och historiska fördelning i sedimenten.

Temagruppen har också deltagit aktivt i planeringen av BV-året.

Belastningsgruppen

Utveckling av belastningskontrollen och uppdatering av datasystemet 
för insamling av utsläppsdata har fortsatt i de båda länderna.

U nder år 1989 publicerades två rapporter: U tredningen ” M etallbelast
ningen på Bottniska viken” (SNV Rapport 3638/89)/ ”The metal load on 
the G ulf o f Bothnia” (VMS Stencil 291/89) hade initierats av kom m itténs
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årsm öte 1988. U tredningen ” Skyddet av den m arina m iljön i Bottenvi
ken” (SNV Rapport 3671/89 och VMS Stencil 205/89) hade gjorts på 
uppdrag av den svenska och den finska m iljöm inistern.

Den tidigare rapporteringen ”The G ulf o f Bothnia-discharges from  land 
and air” har alltså ersatts av m era analytiska och åtgärdsinriktade u tred
ningar samtidigt som den tidigare två-årsstatistiken befunnits m indre än 
damålsenlig.

Ett program för utvärdering av använd m etodik för belastningssam- 
manställningar har diskuterats. Fyra konsulter kontaktades men offerterna 
visade sig alltför dyra. Beslut om vidare arbete har ännu inte fattats.

Belastningsgruppen har också deltagit i förberedelserna inför Bottniska 
Viken Året 1991.

G ruppen har haft ett m öte i Helsingfors.

Biologigruppen

Biologigruppens arbete har under verksam hetsåret koncentrerats på pla
neringen av Bottniska Viken Årets övergripande biologiska projekt, ” det 
biogeokemiska kretsloppet” . Den biologiska planeringsverksam heten har 
skett dels vid det för alla arbetsgrupper gem ensam m a planeringstillfället 
25 — 26 april, dels vid ett specialmöte för ”det biogeokemiska kretsloppet”
4 — 5 oktober.

Den biologiska m onitoringsverksam heten på gem ensam m a stationer i 
öppna havet har fortsatt enligt rådande riktlinjer, likaså intensivprovtag
ningen på nationella kustnära stationer.

De utvidgade zoobenthosprogram m en, med syfte att klarlägga effekter
na av en eventuell generell eutrofiering i Bottniska viken har fortsatt under 
1989 i båda länder.

Finland vill tacka Sverige för deltagandet på en expedition på svenska 
V/F Argos, då Finland utförde sin ordinarie HELCOM zoobenthosm oni- 
toring i Bottniska viken år 1989.

Den finsk-svenska arbetsgruppen för fisk har hållit i flera m öten under 
året, och gem ensam m a undersökningar har gjorts i olika delar av Bott
niska viken. G ruppen har, inom ram en för ett treårsprojekt, erhållit 
130000 DKK av N ordiska rådet för följande ändam ål; datorisering av 
projektkatalogen, inrättandet av referensom råden i N orra kvarken och 
Skärgårdshavet sam t resor till arbetsgruppens m öten. Undersökningen av 
abborklassem as m ellanårsvariationer har fortsatt. Planeringen av ett ge
m ensam t kustfiskeprojekt har inletts, likaså planeringen av ett gem ensamt 
projekt med syfte att klarlägga klim atförändringarnas inverkan på fisk.

M  iljögiftsgruppen

Verksamheten har under året speciellt koncentrerats på planeringen av 
Bottniska Viken Året 1991. M edlem m ar ur gruppen har deltagit på plane
ringsmötet i februari i N orrköping och på forskarsem inariet i april. Dess
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utom  har m an deltagit i ytterligare två planeringsm öten, som båda hållits i 
F inland, ett i maj och ett i oktober.

Den planerade interkalibreringen av fiskfysiologiska m etoder vid foro- 
reningsforskning flyttades under verksam hetsåret så, a tt den kom m er att 
utföras först 1990, som en del av ett större projekt under Bottniska Viken 
Året. Projektets övergripande m ålsättning är att undersöka effekter av 
träförädlingsindustrins avloppsvatten, och är planerad att genom föras i 
recipienten för N orrsundets sulfatfabrik.

Alla projekt från miljögiftsom rådet, som kom m er att förverkligas under 
BV-året, fastställdes under året, m edan finansieringen ännu till stora delar 
är öppen.

Vasa den 31 januari 1990

Sim o  Jaatinen Valfrid Paulsson
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Ekonomiska utskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1989

(Berättelserna C 15/e: 1 —6 och 8 —10, se s. 2366)

Økonomisk Udvalg har behandlet beretningerne for virksom hedsåret
1989 for følgende institutioner:

1: Nordisk Økonomisk Forskningsråd
2: Nordisk Statistisk Sekretariat
3: Nordisk Kom ité for Byggebestemmelser (NKB)
4: Sam nordisk Planteforædling (SNP)
5: Nordtest 
6: Nordel
8: Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NORDREFO)
9: Samarbejdsnævnet for Nordisk Skovforskning (SNS)

10: Nordisk G enbank for Jordbrugs- og H aveplanter

Udvalget har behandlet beretningerne på mødet i Stockholm den 28 .— 
30. januar 1991 og har besluttet at afgive følgende betænkning.

1. De enkelte beretninger

1: Nordisk Ø konom isk Forskningsråd 

N ordisk Ø konom isk Forskningsråd har til opgave at medvirke i analyser 
og udredninger vedrørende den gensidige økonomiske afhængighed mel
lem de nordiske lande og vedrørende mulighederne for udbygget økono
misk samarbejde.

R ådet havde i 1989 et budget på 2 470000 SEK, som anvendtes til 
projekter og til drift af rådet og aflønning a f  rådets sekretær, som er 
lokaliseret på universitetet i Lund.

Særligt højt prioriterede aktivitetsom råder i 1989 har været N orden og 
EF, samt produktivitet inden for tjenestesektoren. Rådet har givet midler 
til forskningsprojekter på disse og en række andre om råder og støttet 
afholdelse a f  en række sem inarer og work-shops inden for disse emner.

Sommerens politisk-økonomiske sem inar behandlede temaet: økono
misk integration, konsekvenser og betydning for de nordiske økonomier.

1 1989 er der endvidere udarbejdet et 3-årigt program for skatteøkono
misk forskning. Program m et startede i 1990.
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2: Nordisk S tatistisk Sekretariat

Sekretariatet har, efter bemyndigelse a f  cheferne for de nordiske landes 
centrale statistiske myndigheder, til opgave at sam ordne den officielle 
statistik i de nordiske lande. D et indebærer b l.a . arbejde m ed at gøre 
statistikken i de nordiske lande sammenlignelig.

Årligt udgives den nordiske statistiske årbog, og der gennemføres en 
række projekter sammen med den daglige koordinering.

Budgettet for 1989 var 2413000 DKK. Sekretariatet ligger i København 
og havde 6 ansatte i 1989.

3: Nordisk Kom ité fo r  Byggebestemmelser (NKB)

NKB’s hovedopgave er at sam ordne byggebestemmelser mellem de nor
diske lande samt fremme det nordiske sam arbejde om udvikling af bygge
bestemmelser.

Et væsentligt m otiv til sam arbejdet er at lette handelen mellem landene 
og at undgå, at handelshindringer opstår. D ette aspekt er blevet stadig 
vigtigere og er nu helt centralt i forbindelse m ed de nordiske landes forhold 
til udviklingen a f  EF’s indre marked.

Foruden standardiserings- og harm oniseringsarbejdet har NKB virk
somhed på forskellige forskningsområder, f. eks. indeklim aet i boliger.

NKB havde i 1989 et budget på 1290000 FIM , hjemsted i Espoo, 
Finland og et personale på 1 adm inistrativ  sekretær.

Institutionen indgår i den samlede vurdering, som Budget- og K ontrol
udvalget i 1990 har foretaget, a f  det nordiske sam arbejde på bygge- og 
boligområdet.

4: Sam nordisk Planteforædling (SNP)

Planteforædling er et traditionelt jordbrugspolitisk sam arbejdsom råde, 
som fra og med 1987 er om dannet til en perm anent nordisk institution. 
M otivet for oprettelsen var dels behovet for ekstra uddannelsesm uligheder 
for forskere på om rådet, dels mulighederne for at udnytte de samlede 
nordiske ressourcer bedre gennem sam ordning og arbejdsdeling.

SNP havde i 1989 et budget på 1 833000 DKK og kunne med disse 
m idler medvirke i om kring 21 projekter eller udredninger.

5: Nordtest

Nordtest begyndte sin virksomhed i 1973 og blev fra 1. januar 1979 en 
institution finansieret over m inisterrådets almene budget.

Nordtest har til opgave at udarbejde, rekom m andere og registrere fælles 
nordiske prøvem etoder med henblik på at opnå sammenlignelige resulta
ter ved prøver a f  materialer, produkter, konstruktioner, anlæg og tekniske 
systemer.

N ordtest skal endvidere form idle inform ationsudveksling, internatio
nalt sam arbejde og deltage i relevant forskning på om rådet.
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Nordtest spiller en central rolle for de nordiske landes sam arbejde om 
standardisering og prøvem etoder b l.a. gennem sam arbejdet med 1NSTA 
og de internationale standardiseringsorganer CEN og CENELEC, og bi
drager derm ed til at skabe forudsætningerne for afvikling af tekniske 
handelshindringer såvel inden for Norden som, i europæisk perspektiv.

Nordtest havde i 1989 et budget på 7 707000 FIM, og et personale på 5 
personer stationeret i Esbo, Finland.

6: Nordel

Nordel er et af m inisterrådet fritstående organ for nordisk el-kraftsamar- 
bejde. Gennem  Nordel sam arbejder de nordiske landes kraftselskaber om 
samkøring a f  landenes el-systemer, således at kapaciteten kan udnyttes 
optim alt i hele Norden og forsyningssikkerheden blive bedst mulig.

I 1989 blev kraftudvekslingen rekordstor med en totalom sætning på ca. 
30 TW h, hvilket er ca. 40%  højere end tidligere års udveksling.

Kraftbalancen for 1989 har været tilfredsstillende b l.a. på grund af mild 
vinter og store nedbørsmængder. Derved har m an også samlet set i N orden 
i større omfang kunnet erstatte fossil kraftproduktion med den m indre 
forurenende vandkraft.

Kraftbalancerne for de kom m ende år ser ligeledes tilfredsstillende ud.
Nordel har fulgt udviklingen i EF på el-om rådet og konstaterer, at en 

stor del a f  det, som EF har am bitioner om at gennemføre, allerede er 
gennemført i Norden. Nordel følger løbende udviklingen.

8: Nordisk Institut fo r Regionalpolitisk Forskning (NORDREFO)

N O RD REFO ’s opgave er at udform e tidsbegrænsede program m er for 
nordisk regionalpolitisk forskning, som afspejler de langsigtede regional
politiske problem er og sigter mod praktisk anvendelige resultater. Virk
somheden drives under ledelse a f  em bedsm andskom iteen for regionalpoli
tik (NERP) og i sam arbejde med et bredt udsnit af nordiske forskere på 
om rådet.

N O RD REFO  havde i 1989 et budget på 1 778 000 DKK og havde 2 
ansatte stationeret i København.

Et nyt 4-års forskningsprogram for perioden frem til 1993 er udviklet og 
publiceret i 1989. I program m et lægges hovedvægten på internationalise
ring, miljø og decentralisering. På denne baggrund har styrelsen besluttet 
at igangsætte to store projekter om henholdsvis det økologiske grundlag for 
regionalpolitikken og en kom parativ studie af nordiske regioners økologi
ske kredsløb.

I øvrigt har N O RD REFO  arbejdet med planlægningen af et nyt regional
politisk tidsskrift: N O RD  REVY.

9: Samarbejdsnævnet fo r  Nordisk Skovforskning (SNS)

SNS oprettedes i 1972 og er fra 1978 en nordisk institution under
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em bedsm andskom iteen for jord- og skovbrug (NEJS).
SNS har til opgave at sam ordne nordisk skovforskning, at m edvirke til 

forskeruddanelse og at støtte forskningsprojekter. Nævnet er sam m ensat af 
repræsentanter for skovforskningen, skovadm inistrationen og det prakti
ske skovbrug (tre fra hvert land).

Institutionen havde i 1989 et budget på 7 82300 DKK. Form andskab og 
sekretariat går på omgang mellem landene med 4 års mellemrum og ligger 
for tiden i Finland.

10: Nordisk Genbank fo r  Jordbrugs- og haveplanter (NGB)

NGB startede sin virksomhed 1. januar 1979 og har sit hjemsted i 
Alnarp i Sydsverige. NGB har til opgave at bevare og dokum entere den 
genetiske variation hos alt for N orden værdifuldt materiale a f  jordbrugs- 
og havevækster. Genbanken indgår i det europæiske net af genbanker, som 
igen sam arbejder globalt.

Genbankens ydelser efterspørges prim ært a f  vækstforædlere og forskere, 
men bankens m ateriale er i princippet til rådighed for enhver.

Banken har påtaget sig det langsigtede ansvar for opbygningen a f  en 
genbank for SADCC-landene i det sydlige Afrika. D ette projekt, som løber 
over 20 år, indgår som led i det mere om fattende region-til-region sam ar
bejde, som er opbygget mellem N orden og SADCC.

NGB havde i 1989 et budget på 4219000 DKK, og et personale på 9 
personer, plus 2 personer specialfinansieret til at varetage SADCC-projek-

2. Udvalgets indstilling

Udvalget finder, at de nordiske institutioner på fagområderne udgør et 
vigtigt led i det nordiske samarbejde, men finder på den anden side, at 
Nordisk Råds og udvalgets bedøm melse a f  dette arbejde bør ses i nær 
sammenhæng med m inisterrådets beretning for den samlede virksomhed i 
det forløbne år. Det er derfor uhensigtsmæssigt, at udvalget behandler 
beretninger, som er et år ældre end den mest aktuelle beretning fra 
m inisterrådet.

Udvalget kan derfor tilslutte sig en ordning, hvorefter der ikke længere 
afgives betænkning over institutionsberetningem e, men at disse bedøm 
mes og eventuelle synspunkter afgives i forbindelse med behandlingen af 
m inisterrådets beretning.

Udvalget vil dog forbeholde sig ret til at skrive betænkning over de 
vigtigste institutioner og hvor det er muligt at behandle en beretning, som 
dækker det nærmeste afsluttede aktivitetsår. Udvalget vil således indtil 
videre fortsætte med at skrive separat betænkning over beretningerne fra 
Nordisk Investeringsbank (NIB), Nordisk Projekteksportfond (NoPEF), 
Nordisk Industrifond (NIF), Nordisk Udviklingsfond (NDF) og Nordisk 
M iljøfinansieringsselskab (NEFCO).
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Økonomisk Udvalg indstiller, at
Nordisk Råd tager de til Økonomisk Udvalg henviste beretninger 
for virksomheden i nordiske institutioner på det økonomiske om rå
de i 1989 til efterretning.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Taller aas (H) 
Formann

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans GustaJ'sson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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Nordiska ekonomiska forskningsrådet

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordiska ekonom iska forskningsrådet 
c/o Peter Stenkula 
Box 7082 
S-22007 Lund

1. Institutionens uppgift

Nordiska ekonom iska forskningsrådets uppgift är att medverka till att 
analyser och utredningar genomförs om  det ömsesidiga ekonom iska bero
endet mellan de nordiska länderna och om förutsättningarna för närm are 
ekonom iskt sam arbete i N orden (Artikel 1 av stadgarna).

Forskningsrådet fullgör sin uppgift genom följande aktiviteter:
— Fördelning av pengar till nordiska forskningsprojekt efter ansökan
— Genom förande av forskningsprojekt efter beslut av rådet
— A nordnande av vetenskapliga workshops inom  aktuella forskningsom

råden
— A nordnande av ekonom isk politiska sem inarier
— Publicering av forskningsresultat
— Utgivande av årsbok vilken beskriver pågående och avslutad forskning 

med stöd från rådet
— M edverkan i nordisk utredningsverksam het

2. Organisationsbeskrivning

Nordiska ekonom iska forskningsrådet består av 15 ordinarie m edlem 
m ar vilka tillika utgör styrelse. Rådets m edlem m ar är förordnade på en 
treårig m andatperiod som löper ju li till ju li. D etta har m edfört att rådet 
under 1989 erhållit nya medlem m ar. Från den 1 ju li har forskningsrådet 
följande medlem mar:
Ordförande: Professor Niels Christian Nielsen, D anm ark
v. ordförande: Professor Brynjólfur Sigurðsson, Island
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ordinarie
medlem mar:

Personal:

Konsulent Anders M öller Christensen, D anm ark 
Konsulent Finn Lauritzen, D anm ark 
Forsker Helge Torp, Norge 
Forsker Olav Ljones, Norge 
Byråsjef Hilde Olsen, Norge 
Professor Olle Anckar, Finland 
Dosent Jukka Pekkarinen, Finland 
Dosent Lars Erik Öller, Finland 
K ontorchef Bolli Bollason, Island 
Vice bankdirektör Bjami Bragi Jönsson, Island 
Docent G unnar Eliasson, Sverige 
Ö verdirektör Alf Carling, Sverige 
D epartem entsrådet Lars Heikensten, Sverige 
Rådets kansli leds av en forskningssekreterare. 
Denne är sedan den 1 septem ber 1986 fil dr Peter 
Stenkula. Forskningssekreterare är även rådets se
kreterare.

3. Verksamheten 1989

Forskningsrådets aktivitet under 1989 har varit fortsatt hög och produk
tiv. Verksamheten består av anslagsgivning till forskningsprojekt runt om i 
N orden vilka behandlar frågor av N ordiskt ekonom iskt intresse. Vidare 
har rådet beviljat anslag till s.k. workshops, vars syfte är att utveckla nya 
nordiska forskningsprojekt inom angelägna om råden. Årets ekonomisk 
politiska sem inarium  hade titeln ” Ekonomisk integration, konsekvenser 
och betydelse för de N ordiska ekonom ierna” och baserades i viss grad på 
resultaten från ett par större forskningsprojekt vilka finansierats av NEF. 
Rådets årsbok, vilken beskriver pågående och avslutad forskning i rådets 
regi utkom  från trycket under våren 1989.

De av rådet högprioriterade forskningsområdena under 1989 var dels 
”N orden och EG” dels ” Produktivitetsutvecklingen inom tjänstesektorer
na i de nordiska länderna” .

Ett större nordiskt projekt kring produktivitetsutvecklingen inom den 
nordiska hälso- och sjukvården pågår. Resultaten från denna studie kan 
förväntas någon gång under 1990.

O m rådet ” N orden och EG ” resulterade i ett stort antal ansökningar. Ett 
flertal projekt inom detta tem a pågår och några projekt har påbörjats 
under 1989.

De finansiella m arknaderna inom N orden och deras relation till EG har 
likaledes varit föremål för såväl studier som w orkshopaktiviteter under 
1989.

Även för 1989 hade rådet avsatt medel för vetenskapliga workshops. Vid
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ansökningstidens utgång förelåg ett flertal intressanta förslag till work
shops. Rådet beslutade tilldela medel till workshops inom följande om rå
den: "Ekonomiskt utnyttjande av gem ensam m a nordiska fiskebestånd", 
''Teknologi, strukturendring. En komparativ analys av integrationsproces
ser i E F  och Norden" " Workshop om kvinner og ekonom i" samt ” Works
hop om  finansiella marknader".

Förutom  att dessa workshops resulterat i många intressanta uppsatser 
har de bidragit till att stim ulera nordisk ekonom isk forskning och ökade 
nordiska forskningskontakter. Rådet avser fortsätta med denna verksam 
het även under de följande åren.

Sommarens ekonom isk politiska sem inarium  hade tem at "Ekonom isk  
integration, konsekvenser och betydelser jo r  de Nordiska ekonom ierna". 
U nder sem inariet behandlades en mängd olika aspekter på tem at och 
inledningsanförandet hölls av professor M ichael Emerson från EC-kom- 
missionen i Bryssel. D okum entation av sem inariet sker i årsboken 1989.

Flera forskningsprojekt har under året slutrapporterats till rådet genom 
slutrapport och ekonom isk redovisning. Bland större projekt som slutrap
porterats återfinns professor Lars Calmfors projekt kring lönebildningen i 
Norden. Slutrapporten är under utgivning på dels svenskt förlag dels 
internationellt förlag. Övriga slutrapporterade projekt finns avrapportera
de i Årsboken 1989.

U nder året har en av rådet tillsatt planeringsgrupp diskuterat rådets 
fram tida uppgifter och strategier mot bakgrund av hittills vunna erfaren
heter. G ruppen har lagt många intressanta förslag till nya verksam hetsom 
råden, vilka om de skall kunna genomföras, kräver ökade resursram ar. Vid 
novem berm ötet 1989 kom m er rådet a tt ta ställning till de olika förslagen.

U nder 1989 fick rådet i uppdrag att utveckla ett treårigt program för 
skatteekonomisk forskning. En särskild grupp fick i uppgift att förbereda 
arbetet med detta program och en större vetenskaplig workshop avhölls 
under oktober i Köpenham n varvid de slutgiltiga riktlinjerna för detta 
program fastlades. Intresset har visat sig vara mycket stort och rådet 
kom m er att påbörja den operationella delen av program m et under 1990. 
Till följd av detta åtagande har rådet inte för avsikt att för det kom m ande 
året begära förstärkningar i budget men vill samtidigt påpeka att den 
utvidgning av verksam heten som skatteprogram m et m edför belastar sek
retariatet ytterligare, varför det gamla önskemålet om sekreterarhjälp på 
kansliet kvarstår.

En av rådets stora utgifter är resor och uppehälle vid såväl rådsm ötena 
(två gånger per år) samt vid det ekonom isk politiska sem inariet. Trots 
försök att utnyttja grupprabatter och apex-priser har rese- och hotellkost
nader stigit högst avsevärt under 1989, liksom under tidigare år. Ett viktigt 
inslag i rådets verksamhet är personliga kontakter mellan rådets m edlem 
m ar och forskare, varför någon ytterligare besparing inom detta utgiftsom 
råde ej kan göras.
29 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Rådet utgår ifrån att anslaget för resor och logi uppräknas m otsvarande 
faktiska kostnadsökningar.

Verksam heten för 1990 planeras i stora stycken likna 1989 m ed tillägget 
a tt skatteforskningsprogrammet påböijas. Förutom  igångsättning av nya 
forskningsprojekt, anordnande av workshops sam t publikation av rappor
ter och årsbok pågår planeringen inför 1990 års ekonom isk politiska semi
narium  vars tem a kom m er a tt vara ” M iljöekonom i” .

K öpenham n/Lund i april 1990

Niels Christian Nielsen 
Ordförande NEF

Peter Stenkula  
Forskningssekreterare
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Nordiskt statistiskt sekretariat

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordisk statistisk sekretariat 
Sejrøgade 11/Postboks 2550 
DK-2100 København 0

1. Institutionens uppgift

Nordiska statistiska sekretariatet har till uppgift a tt på uppdrag av 
cheferna för de statistiska centralbyråerna sam ordna den officiella statisti
ken i de nordiska länderna. Det utgör sekretariat för de nordiska chefssta- 
tistikerm ötena och betjänar och sam ordnar verksam heten i de nordiska 
statistiska utskott, som verkar i chefsstatistikerm ötets regi. D etta sker 
bl. a. genom att sekretariatet deltar i planläggningen av m öten och sem ina
rier samt utarbetar dokum entation till och rapporter från dessa.

Sekretariatet följer det internationella sam arbetet avseende statistisk 
koordinering och standardisering samt initierar och m edverkar i under
sökningar till gagn för jäm förbarheten av de nordiska ländernas statistik. 
Dessutom utarbetar och redigerar sekretariatet Nordisk statistisk årsbok 
och utger andra statistiska publikationer.

2. Organisation

Styrelsen består av cheferna för de statistiska centralbyråerna i D an
mark, Finland, Island, Norge och Sverige. Sekretariatet har 6 anställda och 
är beläget i Köpenham n.

3. Verksamheten 1989

3.1 Ekonom iskt utfall (1000 DKK)

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget
1989

Bokslut
1989

Avvikelse

Löner 1629 1 585 + 44
Varor och tjänster — 658 655 + 3
Projekt 2 126 63 + 65*

Summa 2 2413 2 303 + 112

* Överförs till 1990.
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3.2 Beskrivning av verksamheten 

Sekretariatet har under verksam hetsåret 1989 bl.a.
— sam m anställt och u tarbetat dokum entation till det nordiska chefsstatis- 

tikerm ötet 1989 samt svarat för rapporten från detta.
— i sam råd med utskottsordförandena sam m anställt och utarbetat viss 

dokum entation till m öten med nordiska statistiska utskott (1 9 8 9 -2 3  
utskott) sam t svarat för rapporterna från dessa.

— deltagit i planläggningen och genom förandet av nordiska statistiska 
sem inarier och kontaktm öten sam t svarat för rapporterna från dessa.

— deltagit i planläggningen och genom förandet av vissa sam nordiska 
projekt. Följande projekt har planlagts, pågått eller avslutats under 
verksam hetsåret 1989:
•  LIST STAT — sam nordisk databas för statistikm aterial
•  Jäm förande nordisk inkom ststatistik
•  Nordisk m igrationsstatistik
•  Vidareutveckling av nordisk biblioteks- och m useistatistik
•  K ostnader för offentliga tjänster i N orden (KRON-projektet) -  

förstudie
•  Nordisk kulturaktivitetsundersökning
•  Levnadsförhållanden i N orden
•  Nordiska utbildningsindikatorer
•  Nordisk statistik om hushållens utgifter
•  Nordisk jäm ställdhetsstatistik.

— deltagit i möten med andra nordiska sam arbetsorgan, EFTA:s och EG:s 
chefsstatistiker, EG:s statistiska kontor sam t i Europeiska statistiker
konferensens plenarsam m anträde.

— utarbetat och redigerat Nordisk statistisk årsbok 1989/90 sam t m iniårs
böckerna ”N ORDEN  1989/90” och ”The N ordic Countries 1989/90” .

— redigerat och utgivit publikationer i serierna Nordisk statistisk skriftse
rie, Tekniska rapporter och Aktuell nordisk statistik.

— fungerat som förvaltningsorgan för N ordiska medicinalstatistikkom - 
m ittén (NOM ESKO) och N ordiska socialstatistikkom m ittén (NOSO- 
SKO).

4. Beslut

” Styrelsen för Nordiska statistiska sekretariatet överläm nar härm ed 
verksamhetsberättelse för år 1989” .

Hans E. Zeuthen  
Rigsstatistiker

Harry de Shärengrad 
Sekretariatschef



2373

C 15/e:3
1991

Nordiska kommittén för byggbestämmelser (NKB)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordiska kom m ittén för byggbestämmelser 
A dm inistrativa sekretariatet 
PB 153
SF-02101 Esbo 
Tel. (0) 46 36 15

1. Kommitténs uppgift

NKB:s uppgift är att sam ordna byggbestämmelserna i de nordiska län
derna inom de om råden där en sam ordning är angelägen samt främja 
nordiskt sam arbete av väsentlig betydelse för en sund utveckling rörande 
byggbestämmelser i enlighet med vad som anges i NKB:s arbetsprogram.

Ett grundläggande m otiv för denna sam ordning är att underlätta 
handelsutbytet mellan de nordiska länderna, att undanröja tekniska han
delshinder och att m otverka att nya sådana uppstår.

2. Organisation

NKB är ett samarbetsorgan för de fem nordiska ländernas centrala 
byggmyndigheter. Dessa m yndigheter är 
Danmark: Boligministeriet, Bygge- og Boligstyrelsen 
Finland: M iljöm inisteriet
Island: Skipulag rikisins
Norge: Kom m unal- og arbejdsdepartem entet, Statens bygnings

tekniske etat 
Sverige: Plan- och bostadsverket

Det beslutande organet, huvudkom m ittén, består av två representanter 
från varje land utom  Island som har en representant. H uvudkom m ittén 
har till sin hjälp ett adm inistrativt sekretariat, tekniska sekreterare samt 
arbetsutskott och ad hoc-grupper. D et adm inistrativa sekretariatet är in
rättat i Esbo, Finland. De tekniska sekreterarna verkar vid de centrala 
byggmyndighetema i de olika nordiska länderna.
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K om m ittén har under 1989 haft följande sam m ansättning
Danm ark: D irektör M arius Kjeldsen

K ontorchef Ella Blousgaard
Finland: Ö veringenjör Esko M ononen

Äldre regeringssekreterare Sven-Eric Rom an
Island: Ö verarkitekt Sigurður Thoroddsen
Norge: U nderdirektør Karl M. Johnsen

D irektør Olav 0 .  Berge
Sverige: G eneraldirektör G östa Bliicher (t. o. m. nov. 89)

Avdelningschef C urt Ivarsson
Projektledare Paul Lindroth (fr. o. m. nov. 89)

O rdförande för kom m ittén var under 1989 äldre regeringssekreterare 
Sven-Eric Roman.

Som adm inistrativ  sekreterare har tjänstgjort diplom ingenjör Helena 
Vuorelma.

Som tekniska sekreterare har fungerat
Danm ark: Fuldmægtig M erete Engel Christensen
Finland: Fil. lic. Laila Koski
Norge: Overingeniør Odd Zapffe
Sverige: Civilingenjör Bengt W ahlström  samt

Civilingenjör Lars Albrektsson fr. o. m. sept. 1989 
Ett flertal utskott, arbetsgrupper och ad hoc-grupper, har under 1989 

arbetat med olika uppgifter. I bilaga V  beskrivs de olika gruppernas 
verksamhet. Organisationsschem a för NKB framgår av fig. 1.

1 H är ej tryckt
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Fig. 1. Organisationsschema fö r  Nordiska kom m ittén  fö r  byggbestämmel- 
ser, NKB
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3.1 Ekonom iskt utfall

Sam m anställning av årsredovisning för N ordiska kom m ittén för byggbe
stämmelser, NKB, för 1989:

kapitel 5301 alla belopp i 1000-tal FIM

3. Verksamheten 1989

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget
1989

Bokslut
1989

Avvikelse

01 Löner 0 287 405 -118*
11 Varor och tjänster -2 8 247 223 -  4
21 Projekt 186 756 611 331**

Summa 158 1290 1425

* Består av pensionskostnader för 1988, som utbetalats 1989 och obudgeterade 
pensionskostnader och lönekompensation för 1989. Allt har kompenserats under 
1989.
** Överförs till 1990. Överskottet beror delvis på att Inomhusklimatprojektet är 
försenat med ett halvt år och delvis på att räkningar för 1989-års arbete har inkom
mit först under 1990.

NKB har under 1989 även fungerat som förvaltningsorgan för projekt
02.53.01 kallat ” K riteriedokum ent rörande allergiframkallande kemiska 
äm nen” . En utredningsperson utsågs och ett m öte hölls under 1989. Den 
egentliga verksam heten kom m er igång först under 1990.

3.2 Beskrivning av verksamheten 1989

Verksam heten 1989 har baserat sig på NKB:s arbetsprogram  från 1989, 
som publicerats som NKB-skrift n r 57.

Det internationella arbetet har haft en central roll i verksam heten under 
1989. NKB:s internationella utskott har sam m anträtt tre gånger för utbyte 
av nationella erfarenheter av arbetet i EG resp. Efta.

Det nordiska sam arbetet på m yndighetsrelaterade om råden inför det 
europeiska standardiseringsarbetet i CEN sam ordnades via Program grup
pen NKB/Insta-B. U nder året har tio  koordineringsgrupper för olika CEN- 
kom m ittéer verkat. NKB:s tekniska sekretariat har varit representerat i 
vaije grupp. Koordineringsgruppem as finansiering har skötts via NKB:s 

budget.
U nder året har arbetet m ed undanröjandet av tekniska handelshinder 

haft en hög prioritet liksom om struktureringen av arbetet inför de ändring
ar i Europa som sker. Produktregelarbetet har slutförts och under året har 
nio nya produktregler godkänts och på så sätt finns nu 19 godkända 
produktregler. Se bilaga 3' med godkända NKB-produktregler.

Inom husklim atutskottet har fortsatt sin verksam het i enlighet m ed den 
handlingsplan som presenterades 1987. Arbetet m ed revisionen av NKB- 
skrift n r 40 Inom husklim at har stött på några problem i hur myndighetsfö-

1 H är ej tryckt.
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reskrifter skall uttryckas. D etta har lett till att arbetet har forsenats med 
drygt ett halvt år och kunde alltså inte skickas på remiss i slutet av året. 
Arbetet med att finna ett sätt a tt hantera byggmaterialens hälsomässiga 
effekter har fortsatt. M aterialet om allergiframkallande kem iska äm nen 
har under året publicerats i en handbok och en rapport.

Sam ordningsgruppen för konstruktionsfrågor har under året beretts 
möjlighet att kom m entera de förslag till Eurocodes som varit på remiss i 
EG-ländem a.

K ontakterna till andra nordiska organisationer inom byggområdet så
som lnsta-B, NBS och N O RDTEST har under året skötts delvis av sekreta
riatet och delvis av de olika fackgruppema.

Arbetet inom va-sektorn har varit aktivt med bl. a. u tarbetandet av flera 
produktregler.

Inform ationsutbytet i huvudkom m ittén, inom sekretariatet och inom  de 
olika utskotten har varit rikt och givande.

En mera detaljerad beskrivning av verksam heten ges i bilaga l 1.

Verksam hetsberättelsen för Nordiska kom m ittén för byggbestämmelser 
för 1989 överläm nas härmed.

Esbo i mars 1990

Sven-Eric Rom an  
Ordförande

Helena Vuorelma 
Administrativ sekreterare

'  H är ej tryckt.
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Samnordisk plantförädling (SNP)

Verksamhetsberättelse 1989

1. Institutionens uppgift

De nordiska länderna har speciella klim atiska förhållanden för jo rd- och 
trädgårdsproduktion, som ställer stora krav på växtsorter som odlas. 
Kraven kan inte uppfyllas med sorter från de sydligare länderna i Europa. 
Trots skillnaderna mellan de sydligaste och nordligaste delarna av Norden, 
finns det flera gem ensamma problem , som skapat goda skäl för de fem 
nordiska ländernas växtförädlare att söka samarbete. Sam nordisk 
plantförädling etablerades år 1981 med uppgift att verka för en rationell 
sam ordning av de fem nordiska ländernas insatser inom  växtförädling på 
jo rd- och trädgårdsbrukets om råde. SNP:s stöd utform as så, att den kom 
pletterar, där nationella resurser ej är tillräckliga. Verksam hetsfältet kan 
uppdelas i följande tre delom råden.
— Växtförädlingsforskning
— Praktisk växtförädling
— Sortprovning och sortidentifikation

SNP prioriterar en m ålinriktad forskning, men hänskjuter all grund
forskning till NKJ. En effektivisering skapas främst genom sam ordning av 
eller en arbetsfördelning mellan de nordiska ländernas nationella resurser. 
Då det gäller praktisk växtförädling, ges företräde till växtslag och regio
ner, som inte uppfattas ge tillräckligt underlag för nationella insatser.

2. Organisation

Sam nordisk plantförädling (SNP) är en institution, som etablerades
1987 inom ramen för NÄJS under N ordiska m inisterrådet. Den leds av en 
styrelse, som består av två representanter från D anm ark, Finland, Norge 
och Sverige samt en från Island.

Styrelsens beslut verkställs av sekretariatet, som är lokaliserat hos Hank- 
kijas växtförädlingsinstitut i Finland. En sekreterare har anställts på del
tid. Statens Spannm ålsförråd, Helsingfors, F inland, har ansvaret för kassa- 
förvaltningen.

Styrelsen tar själv eller på förslag utifrån initiativ  till u tredningar inom 
om råden, där sam ordningsvinster inom nordisk växtförädling kan förvän
tas. U tredningsgrupperna redovisar de fortskridande nationella program-
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men sam t behoven av sam ordnande av nordiska resurser. N ästa fas b lir att 
skapa projekt för att kunna genom fora de av utredningsgrupperna rekom 
menderade insatserna. U tredningarna sker norm alt under en tvåårsperiod 
m edan ett projekt pågår norm alt i tre år. Efter tre år gör styrelsen en 
utvärdering. Projektperioden kan därefter förlängas med ytterligare tre år.

3. Verksamheten 1989

3. 1 Ekonom iskt utfall (1 000 DKK)

Anslagspost Överfört 
från 1988

Budget
1989

Bokslut
1989 Avvikelse

Löner _ 26 11 + 15
Varor och tjänster - 192 161 + 31
Projekt 465 1615 1 577 503

Summa 465 1 833 1 749 549

Överförs till 1990: 549.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Totalt 21 projekt eller utredningar har finansierats genom SNP:s stöd 
under 1989. Växtförädling är en långsiktig verksamhet, varför en stor del 
av projekten har pågått under flera år. Två nya projekt samt två nya 
utredningar påbörjades 1.1.1989.

Forskningsprojekt

Arbetena koncentreras på fyra om råden. ’Biometri'-projektet syftar till 
att genom standardisering av databehandling och utveckling av nya pro
gram underlätta hantering av data bland praktiska förädlare sam t inom 
genbanksverksamheten. ’Korn-variation’-projektet har haft som mål att 
skapa en bild av m öjligheterna till sam nordisk växtförädling på basen av 
en bred ekologisk tolerans. Projektet löpte sista året 1989 liksom 'Korn- 
m jöldagg’-projektet, som syftade till att belysa de genetiska, fysiologiska 
och miljömässiga faktorer, som styr en specifik form (ml-o) av mjöldaggs- 
resistens. 'Vinterhärdighef-projektet är ett nytt projekt och om fattar u t
veckling av effektiva laboratoriem etoder, som kan utnyttjas i vinterhärdig- 
hetsförädling.

Förädlingsprojekt

'N ordgräs’ har som mål bl. a. att koordinera praktisk växtförädling av 
gräs inom Nordens nordligaste delar. Två arbetsgrupper har fortsatt 
koordinering av potatis- samt frukt- och bärväxters förädling. U töver 
egentlig sortfram ställning har arbetena koncentrerats till resistensproble
m atik för flera sjukdom ar, varför flera delprojekt har etablerats inom dessa 
områden.
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Sortprovning och sortidentifikation 

Strävan är att utreda m öjligheterna att få till stånd en m er klim atiskt 
betingad sam ordning av sortprovning över nationsgränserna sam t ett sam
arbete och en arbetsfördelning vad gäller sortidentifikation som grund för 
växtförädlarrätt, utsädeskontroll etc.

Utredningar

Flera angelägna problem om råden behandlades. Bl. a. undersöktes växt
förädlingens möjligheter att anpassa växtodling till ett m indre kemikalie
intensivt odlingssätt och att utveckla nya användningsändam ål för lant- 
bruksväxter. Vidare har gjorts insatser för bl. a. frågor om kartläggning av 
nordiska klim atzoner samt behov av insatser för ett friskt utsäde och 
plantm aterial, vilket är av stor betydelse om detta i större utsträckning i 
fram tiden skall föras över nationsgränser.

Publikationsverksamhet 

Tre SNP-publikationer blev fardiga under året, dvs. om förädling av 
majs (NORD 1989:20), förädling av rågvete (NO RD  1989:21) sam t årsbe
rättelse 1988 (NO RD  1989:22). Därtill trycktes en inform ationsbroschyr 
om SNP, som har sänts ut till ca. 400 mottagare.

Utlåtanden

SNP anm odades a tt avge två utlåtanden om rapporter under året. Det 
ena sändes ut på remiss av NKJ och rörde prof. Hom bs utredning kring 
” Publisering av resultater fra Nordisk Jordbruksforskning” . Det andra 
sändes ut av N ordiska m inisterrådet och gällde ”U tvärdering av det nor
diska forskningssam arbetet inom jord- och skogsbruksom rådet” .

Styrelsen för Sam nordisk plantförädling (SNP) överläm nar härm ed 
verksamhetsberättelse för år 1989.

Reykjavik och Helsingfors den 25 maj 1990

Þorsteinn Tómasson 
Styrelsens ordförande

Reino Aikasalo  
SNP:s sekreterare
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NORDTEST

Verksamhetsberättelse 1989

Nam n och adress 

NORDTEST
(gemensamt nordiskt organ inom provnings- och kontrollom rådet) 
Östanvindsvägen 2/Postbox 111 
SF-02101 Esbo 
Tel.(9)0- 4554600

NORDTEST är ett sam nordiskt organ inom det provningstekniska om 
rådet under N ordiska m inisterrådet. N ORDTEST lyder under äm bets- 
m annakom m ittén for industripolitik och sam verkar med övriga ämbets- 
m annakom m ittéer (arbetsmiljö, bygg, energi, handel, konsum ent, 
miljövård). N ORDTEST har en styrelse med en representant (med supple
ant) från vaije nordiskt land. Styrelsem edlem m arna utses av respektive 
lands regering (vederbörligt departem ent).

1. Institutionens uppgift

1.1 M ål

De överordnade målen för NO RD TEST är att främja
— säkerhet för liv, hälsa, miljö och m ateriella värden
— fri handel genom nedbrytning av tekniska handelshinder
— nordiska intressen i europeiskt och internationellt perspektiv 

N ORDTEST skall verka för att teknisk utvärdering, provning, m ättek
nik och kontroll utvecklas och utförs på ett sakkunnigt, pålitligt, elfektivt 
och likartat sätt. NO RD TEST ska verka för att höja kvalitetsnivån inom 
provnings- och m ättekniken, främ ja kvalitetssäkring av provningsverk
sam heten och därtill hörande verifiering sam t verka för att skapa tillit till 
provningsresultat från kvalificerade laboratorier och institutioner. 
NORDTEST skall bidra till sam ordning och elfektivt u tnyttjande av resur
ser och kom petens i Norden. Härigenom bidrar N O RD TEST till den 
tekniska och industriella utvecklingen i de nordiska länderna.

NORDTEST skall följa de internationella utvecklingstendenserna och i 
sitt arbete ta hänsyn till de nordiska ländernas förbindelser med andra



2382 C 15/e:5

länder. N O RD TEST skall arbeta fór att de nordiska länderna uppträder 
sam ordnat i internationella sam m anhang for a tt därigenom ge deras upp
fattning en större tyngd. NO RD TEST skall arbeta för att påverka den 
europeiska utvecklingen i en riktning som svarar m ot de nordiska länder
nas intressen.

NORDTEST skall prioritera sina arbetsuppgifter efter m ålgruppernas 
behov.

1.2 Målgrupper

NORDTEST:s arbete är i första hand riktat m ot följande målgruppers 
behov:
— Näringslivet som har behov av kvalitetssäkring, provning i produktut

veckling, tillverkning och certifiering och som underlag för m arknads
föring och godkännanden

— M yndigheter, vilka har behov av provningsm etoder och provning vid 
fastställande av föreskrifter för kontroll och andra ändam ål

— Standardiseringsorgan, vilka behöver tekniskt underlag speciellt inom 
provnings- och m ätteknik i standard

— Institutioner för forskning, utveckling, provning och kontroll, vilka 
behöver resultat som är pålitliga, relevanta och i övrigt ändamålsenliga

— Allmänheten i egenskap av konsum ent av varor och tjänster

1.3 Arbetsuppgifter

N O RD TEST strävar efter att uppnå sina mål genom att
— genomföra behovsanalyser som underlag för prioritering och planlägg

ning av verksamheten
— utveckla, anpassa och rekom m endera gem ensam m a provningsm etoder 

och andra riktlinjer för provning inom  om råden där behov identifieras. 
Då existerande m etoder är lämpliga kan dessa rekom m enderas av 
NORDTEST

— arbeta för relevanta och jäm förbara provningsresultat och ömsesidigt 
erkännande av dessa bl. a. genom kvalitetssäkring och därtill hörande 
verifiering av provningsverksamhet

— ta initiativ till forskning och kompetensutveckling på det provningstek- 
niska om rådet, inom angelägna teknikom råden och angående m aterial 
och produkters egenskaper

— initiera och utveckla sam arbete och erfarenhetsutbyte inom provning 
och forskning, bl. a. genom sem inarier och konferenser

— följa den internationella utvecklingen och bedöm a hur den kom m er att 
påverka utvecklingen i N orden

— påverka den europeiska utvecklingen och främ ja nordiska intressen i 
det internationella sam arbetet

— utveckla kompetensen hos provingsteknisk personal, bl. a. genom bättre 
form er för utbildning och certifiering

— verka för kostnadseffektiv provningsverksamhet.
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2. Arbetsform och organisation

N ORDTEST strävar efter att verka som en katalysator så att de samlade 
nordiska resurserna och kom petensen skall kunna nyttjas effektivt för att 
nå gem ensamma mål. NO RD TEST skall sprida kännedom  om sin verk
sam het och resultaten av denna sam t etablera inform ationskanaler, bl. a. 
för att följa upp den internationella utvecklingen.

N ORD TEST sam arbetar med standardisering och andra organ som är 
engagerade på närliggande arbetsom råden t. ex. inom kalibrering, kvali
tetssäkring och tillhörande verifiering.

NORDTEST:s verksamhet leds av en styrelse som väljer aktuella arbets
om råden och övervakar den sam lade verksamheten. NO RD TEST genom 
för huvuddelen av sitt arbete i projektform. Projektverksam heten drivs av 
nordiskt sam m ansatta arbetsgrupper, å tta  fackgrupper och två program 
grupper. Sekretariatet, som har 5 anställda, är placerat i Esbo, Finland.

3. Verksamheten 1989

3. 1 Ekonom iskt utfall

Anslagspost 1000 F1M 1989 Avvikelse
Budget Bokslut

Löner 1005 1 136 -131
Varor och tjänster 622 551 + 71
Projekt 6080 5 834 + 246

Summa 7 707 7521 + 186

Verksam heten har kunnat hållas inom de av m inisterrådet fastställda 
ekonom iska ram arna.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Verksam heten bedrivs enligt ett allm änt m åldokum ent Doc Gen 022 
” NORDTEST:s verksamhet -mål och strategier” som förnyats under året. 
Insats inom olika arbetsom råden styrs av NORD TEST:s långtidsplan som 
sträcker sig över 5 år. Arbetet inom  fack- och program grupper regleras av 
5-års långtidsplaner, separata för vaije område.

Arbetet för framtagning av gem ensamma nordiska provningsmetoder 
sker huvudsakligen i de å tta  fackgruppernas regi. U nder året har framta- 
gits 67 nya och 50 reviderade N O RD TEST-m etoder. 13 m etoder har 
återtagits. D etta innebär att sam m anlagt 901 N O RD TEST-m etoder i 
N ORDTEST Register of approved N O RD TEST-m ethods nu är rekom 
m enderade för gem ensam t nordiskt bruk.

De till N O RD TEST-m etoder utvalda m etoderna erbjuds även till un
derlag för det europeiska arbetet med undanröjande av tekniska handels
hinder. För denna verksam het har N O RD TEST givit nordiska experter 
ekonom iskt stöd för deltagande i det internationella standardiseringsarbe- 
tet inom CEN/CENELEC.
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Arbetet för kvalitetssäkring av provningsverksamhet bedrivs i en pro
gram grupp och en ad hoc -grupp för tekniska frågor. Syftet med arbetet är 
att bidra till elimineringen av tekniska handelshinder som beror på skillna
der i provningsprocedurer i olika länder och att utveckla kostnadseffektiva 
kvalitetssäkringssystem och m etoder för provningsverksamhet. Flera pro
jekt har pågått under året om krav på personal och organisation för 
genom förande av kvalificerad provning, kvalitetssäkring av soft-ware för 
provningsprocesser och om riktlinjer för jäm förande provning. Den inter
nationella utvecklingen på om rådet följs och de nordiska resultaten har 
givits som bidrag till det internationella arbetet.

Insatsom rådet kompetensutveckling  uppdelas i delom rådena kompe- 
tenshöjande utveckling inom vissa teknikom råden och certifiering av per
sonal för oförstörande provning. Inom det förstnäm nda delom rådet pågår 
projekt på brand-, mekanik- och N D T-om rådet. Inom det andra delom rå
det har underhandlingar förts med flera europeiska länder om ömsesidigt 
godkännande av certifierad personal. Förhandlingarna med Frankrike är i 
sitt slutskede.

Det internationella arbetet som N ORDTEST deltar i försiggår som 
framgår ovan inom alla aktivtetsom råden. Dessutom  har initiativ tagits 
för ytterligare stärkning av internationellt samarbete. N ORD TEST har 
initierat och aktivt deltagit i etablerandet av EUROLAB, en europeisk 
organisation för utveckling och sam ordning inom provningsom rådet i 
nära anslutning till EOTC. Vidare har N ORDTEST aktivt deltagit i ILAC, 
en organisation för utveckling av internationella riktlinjer för provnings
verksamhet.

Nordiska m inisterrådet har igångsatt en utredning för att närm are u tre
da och kom m a fram med förslag till en stärkning av NORDTEST:s insat
ser på det internationella planet utgående från det nordiska näringslivets 
behov.

Informationsverksamheten  har under året skett genom utgivning av pub
likationer och genom sem inarieverksam het. Årsberättelse, register över 
provningsmetoder, N O RD TEST-m etoder och allm änt broschyrm aterial 
publiceras på engelska. Vissa utgåvor av inform ationsbladet NORDTEST- 
Info utges också på engelska. U nder året har såväl den nordiska som den 
internationella kontaktverksam heten ökat.

4. Beslut

Styrelsen för N ORD TEST överläm nar härm ed verksam hetsberättelse för 
år 1989.

Claes Bankvall 
Styrelsens ordförande

Bo Lindholm  
Institutionschef
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Nordel

Verksamhetsberättelse 1989

Nordels m ålsättning

Nordels verksam het regleras formellt av organisationens stadgar som 
antogs vid stiftandet 1963. O rganisationen är ett fristående organ utan 
någon formell bindning till andra organ.

M ålsättningen — såsom den utvecklat sig — kan uttryckas på följande 
sätt:
— att följa elförsöijningens utveckling i de nordiska länderna samt genom 

utredningar och diskussion verka för att ländernas elförsöijningsresur- 
ser sam ordnas och utvecklas på det mest fördelaktiga tekniska, ekono
miska och miljömässiga sättet.

Nordel fungerar som rådgivande och rekom m enderande organ med 
uppgift att främja internationellt, först och främst nordiskt sam arbete när 
det gäller produktion, distribution och användning av elenergi. N ordel har 
enligt stadgarna följande fasta arbetsuppgifter:
— att kontinuerligt följa utvecklingen av produktion och konsum tion av 

elenergi i de nordiska länderna
— att sam m anställa inom länderna uppgjorda konsum tionsprognoser och 

utbyggnadsplaner
— att utge en årsberättelse som innehåller översikt över verksamheten 
inom Nordel, utvecklingen inom de olika länderna på energiom rådet, 
specialartiklar och statistik.

Nordels organisation

Nordel består av ledande personer inom elkraftsindustrin i D anm ark, 
F inland, Island, Norge och Sverige. Varje land har fyra m edlem mar. 
N ordel har 3 fasta utskott sam t flera arbetsgrupper.

En stor del av Nordels arbete utförs inom utskott och arbetsgrupper. 
G enom  dessa är specialister inom alla om råden av elförsörjningen tillgäng
liga. För insamling av statistik och annan periodisk rapportering finns det 
kontaktpersoner i de olika länderna.

Nordels ordförande väljes för en period av tre år. O rdförandeskapet 
cirkulerar mellan länderna. O rdföranden svarar för att sekreterare och 
sekretariat finns tillgängligt.
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N ordel har ingen egen stab och heller ingen egen budget. Vaije land 
svarar for de kostnader som deltagandet i organisationen medför.

Nordels utveckling

K raftsam arbetet i N orden har långa traditioner. Redan 1912 träffades 
avtal om den första intem ordiska sam köm ingsförbindelsen mellan Själ
land och Sverige. I början av 1960-talet tillkom  flera samkörningsförbin- 
delser och kraftsam arbetet började bli så om fattande att det bedöm des 
lämpligt att bilda ett nordiskt sam arbetsorgan på elförsöijningsom rådet.

N ordiska rådet underrättades om beslutet och ansåg denna vara över
ensstäm m ande med intentionen i rådets rekom m endation om  nordiskt 
kraftsam arbete. D et konstituerande m ötet i Nordel ägde rum den 9 maj 
1963 i Köpenham n.

Elektrisk energi produceras huvudsakligen i vattenkraftverk, kärnkraft
verk och konventionella värm ekraftverk (baserade främst på fossila bräns
len som kol, olja och gas). Inom N orden är sam m ansättningen av produk
tionssystemen i de olika länderna mycket olika. Produktionen i D anm ark 
är baserad på konventionell värm ekraft m edan Norge har endast vatten
kraft. Finland och Sverige har blandade system m ed betydliga inslag av 
vattenkraft och kärnkraft.

Kraftsystemen i de nordiska länderna har fortlöpande knutits fastare 
ihop och nya sam köm ingsförbindelser planeras. Tillkom sten av allt fler 
sam köm ingsförbindelser leder till a tt det totala nordiska kraftsystemet i 
allt större grad fungerar som en enhet. N ordel har utarbetat gem ensamma 
regler för dim ensionering och drift av det sam lade nordiska kraftsystemet. 
De olika kraftföretagen följer N ordels rekom m endationer och därm ed 
uppnås största möjliga nytta av den nordiska samkörningen.

N ordelsam arbetet är präglat av en djupgående ömsesidig tillit och för
ståelse. D etta är grunden för ett öppet och fördom sfritt arbete m ed gemen
sam m a problem och för lösningar som är till allas nytta.

Nordels verksamhet 1989

Årsm ötet 1989 behandlade årsberättelsen för 1988, den aktuella kraftsi
tuationen i de nordiska länderna och kraftbalansen för de närm aste tre 
åren. De fasta utskotten rapporterade om verksam heten det senaste året 
och sina planer för kom m ande år.

Nordels roll och behovet av sam ordning mellan de fram tida el- och 
gassystemen diskuterades. Beslutades att gem ensam m a diskussioner med 
gasintressenterna skulle ske.

M iljöfrågornas ökade betydelse behandlades och det beslutades att vär- 
m ekraftutskottet skulle om bildas till ett nytt Miljö- och Produktionsut- 
skott.
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Representanter från Nordel hade det årliga kontaktm ötet med Nordiska 
rådets äm betsm annakom m itté fór energipolitik den 5 decem ber 1989 i 
Köpenham n. D etta är ett led i sam arbetet med de nordiska energimyndig
heterna och vid mötet skedde ett ömsesidigt utbyte av inform ation och 
diskussion av aktuella energifrågor.

Nordel höll ett ordförande- och sekreterarm öte den 8 februari 1989 där 
utskottens och sekreteriatets verksamhet behandlades.

Driftutskottet

U tskottet har fortlöpande behandlat aktuella sam köm ingsfrågor som 
kraftsituationen i de nordiska länderna, kraftutväxlingen mellan länderna, 
driftsäkerhet och drifttekniska frågor sam t driftstörningar.

Kraftsituationen har under året varit mycket god genom riklig neder
börd som gett hög vattenkraftproduktion. Den därtill m ilda väderleken 
har gjort att elförbrukningen varit lägre än förväntat.

Kärnkraften har fortsatt fungerat mycket bra. Den goda kraftsituationen 
har gjort att avsättning ej funnits för all disponibel produktion.

K raftutbytena under året blev rekordstora med en totalom sättning om 
nära 30 TW h vilket är ca 40%  över tidigare högsta värde. Genom  att 
kraftutbytena ersätter fossilkraftproduktion har stora miljömässiga för
delar uppnåtts.

Kraftbalanser för de närm aste 3 åren, 1991 —92, har upprättats. Dessa 
visar att såväl effekt- som energimässigt kom m er situationen att vara 
tillfredsställande.

D riftutskottet analyserar och följer det arbete som sker inom EG och 
syftar til) utökat elkraftsam arbete.

Planläggningsutskottet

Nät- och produktionsstudier för Nordelsystemet i stadium  år 2000 har 
pågått. Syftet är att ta  fram förslag till N ordel-rekom m endation om över
föringskapaciteter på sam körningsförbindelserna i detta stadium  sam t för
slag om eventuellt erforderliga förstärkningar av interna nät och samkör- 
ningsförbindelser för att klara behoven.

Ett om fattande arbete m ed översyn av N ordels nätdimensioneringsreg- 
ler pågår och blir klar 1991.

Förutsättningar och hinder för en sam ordning inom Norden av el- och 
naturgasfrågor studeras. Ett viktigt motiv för Nordels engagemang när det 
gäller naturgas är att väsentligt ökad användning inom N orden av naturgas 
som kraftverksbränsle kan förutses i fram tiden. En sådan utveckling torde 
också vara en förutsättning för att naturgasen skall bli en energiråvara av 
stor betydelse i Norden. D etta förutsätter dock prissättning och leve
ransvillkor för gasen som gör att den kan konkurrera med alternativen.
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I verkligheten är det en rad begränsningar mellan ideal och verklig 
planeringssituation. En ideal situation skulle vara att m an vid elsystempla
nering kunde se N orden som en enhet utan nationsgränser. D etta är dock 
något som i praktiken inte uppnås beroende på begränsningar, såväl ratio
nella som irrationella. Strävan i planeringen måste vara att avskaffa eller i 
varje fall så långt som möjligt minska påverkan av begränsningar på 
planering, utbyggnad och drift av det sam körande Nordelsystemet. Arbete 
har pågått med att kartlägga de begränsningar som finns i verkligheten 
jäm fört med den ideala situationen sam t att m ot denna bakgrund form ule
ra en realistisk planeringsfilosofi.

Värmekraftutskottet/Miljö- och Produktionsutskottet

Efter utredning om hur miljöfrågorna bör hanteras inom N ordel besluta
des vid N ordelm ötet att V ärm ekraftsutskottets verksamhet bör upphöra 
och frågorna överföras till ett nybildat Miljö- och Produktionsutskott 
eftersom huvudparten av miljöfrågorna berör produktionen.

V ärm ekraftsutskottet existerade således bara under första halvåret av 
1989. U nder denna period fortsatte utskottet sin verksam het med att 
utbyta erfarenheter och synpunkter inom värm ekraftom rådet.

D enna verksamhet fortsätter inom  det nya Miljö- och Produktionsut
skottet som sam m antaget arbetar med följande:
— analysera kraftproduktionen i Nordel-systemet (effektivitet, tillgänglig

het, ekonomi)
— analysera m iljöproblem i förbindelse med kraftproduktion
— förbättra produktiviteten genom erfarenhetsutbyte
— analysera nya teknologier vid kraftproduktion
— ta initiativ till N ordel-ståndpunkter inom verksam hetsom rådet.

Arbetet kom m er till stor del att bedrivas inom  tre arbetsgrupper under
utskottet.

U tskottet har arrangerat två sem inarier rörande underhåll respektive 
miljövänlig elproduktion.

Kortfattat om 1990

Vid årsm ötet den 23 augusti 1990 på Island var de viktigaste frågorna 
om kraftsam arbetet inom Norden kan utvecklas ytterligare genom en mer 
sam ordnad planeringsprocess och där möjligheterna till kraftaffärer mel
lan företag i olika länder analyseras djupare samt hur Nordelsystemet kan 
kom m a att påverkas av EG:s inre energim arknad. Det noterades att 
Nordelsystemet fungerar bra i jäm förelse med de flesta andra internatio
nella kraftsystem. En del av det som EG har am bitioner om att uppnå är 
redan infört i N orden och i den grad Nordel berörs av förändringarna 
inom  EG är det viktigt att icke riskera det optim ala produktionsutnytt-
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jande som nu finns. D ärem ot bör givetvis läggas vikt på förbättringsm öj
ligheter som finns. Vid mötet antogs riktlinjer om hur EG -frågom a skall 
behandlas inom  Nordel.

I enlighet med Nordels regler skedde vid m ötet nytt ordförandeval och 
till ny ordförande utsågs direktör Lennart Lundberg från Sverige. D etta 
innebar regelmässigt att även Nordels sekreteriat har flyttats från Norge 
till Sverige.

Kraftsituationen har i likhet med 1989 varit mycket god genom hög 
vattentillgång och m ilda väderförhållanden. K raftutväxlingam a har varit 
mycket stora. Krafttillgången är även för kom m ande år god.

Stockholm den 21 decem ber 1990

Sivert Göthlin
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Nordiska institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO )
Øster Voldgade 10 
DK-1350 København K 
Tlf. (33) 1464 54, 13 2105

1. Generelt om NordREFO

1.1 N ordREFO ’s oppgaver og organisasjon 

Nordisk Institu tt for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO) initierer 
og sam ordner forskning av regionalpolitisk interesse. Samspillet med den 
praktiske politikken er viktig. Men det er også en hovedoppgave å bygge 
opp og utvikle nordiske forskernettverk, med m er langsiktige effekter som 
resultat. D ette skjer på ulike måter:

— N ordR EFO  utform er forskningsprogram for de ulike problem om rå
dene. Dette skjer etter om fattende konsultasjoner med forskere og 
planleggere.

— Instituttet driver sin forskning gjennom nordiske forskergrupper. 
G jennom  disse forsøker m an å oppnå kom parative studier. Siden
1988 har instituttet påtatt seg en viss oppdragsforskning, som det er 
ønskelig vil fortsette inn i 1990-årene.

— N ordR EFO  form idler kunnskap innen det regionalpolitiske fagområ
det gjennom sem inarier, konferanser, og publisering av bøker og 
forskningsrapporter gjennom sin rapportserie. For å effektivisere sin 
form idlingsaktivitet ytterligere, særlig i forhold til dem som skal 
bruke kunnskapen i planlegging og politikkutform ing, har N ordR E
FO’s styre besluttet å igangsette et nytt tidsskrift. D ette tidsskriftet 
skal konsentrere seg om erfaringsoverføringer mellom de nordiske 
land innen det regionalpolitiske problem om rådet, stim ulere til aktu
ell debatt og være et forum for praktisk kunnskap.

Institu ttet ledes av et styre med to representanter fra hvert av de nordis
ke land (ett medlem og en personlig suppleant). Representantene utpekes 
av de m inisterier som i de respektive land er ansvarlig for regionalpolitik-
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ken. Forøvrig har en representant fra Nordisk M inisterråds sekretariat en 
plass i styret. Sekretæren i N ER P’s Basprojekt er assosiert medlem, det 
samme er en representant fra Industri- og handelsstyrelsen (Egns-utvik- 
lingen) i Danm ark.

N ordR EFO  ’s sekretariat ble fra 1. ju li 1989 plassert ved Geografisk 
Institutt, U niversitetet i København. Flyttingen til D anm ark skjedde i 
sam svar med et fastlagt prinsipp om at instituttet skal flytte hvert fjerde år 
mellom de nordiske land.

Personalet består av en instituttsjef og en adm inistrativ  sekretær. Dessu
ten ble det fra 1. desem ber 1989 engasjert en redaktør for å utvikle og 
igangsette et nytt tidsskrift N O RD  REVY, med arbeidsplass i sekretaria
tet. Antall nordiske forskere og planleggere knyttet til N ordR EFO  ’s virk
somhet, men med skiftende omfang av engasjement, oppgår til et fem ti
talls personer.

Det er viktig å være oppm erksom  på at de finansielle ressursene som 
N ordR EFO  rår over er små, og at instituttet derfor bare i liten grad kan 
fullfinansiere regionalpolitisk forskning. I hovedsak arbeider forskere og 
praktikerne i forskningsgruppene innenfor ram m en av nasjonalt finansier
te forskningsprogram og prosjekt. N ordR EFO  fungerer derm ed som et 
bindeledd mellom disse program og prosjekt; instituttet skaper m .a . o. et 
nordisk forskningsmiljø. Det er dette som m an kalle for NordREFO - 
modellen i nordisk forskningssam arbeid.

2. Virksomhet 1989

2.1 Kort om  avsluttende periode i Helsingfors

Første halvår 1989 ble preget av at en forskningsprogram periode skulle 
avsluttes, og at N ordR EFO ’s sekretariat skulle flyttes til København med 
ny instituttsjef.

De såkalte ” fullskalige” forskningsprosjekt som ble startet høsten 1986 
ble avsluttet. Den gruppen som arbeidet med de regionale konsekvensene 
av økonom iens økende nettverksutvikling la bl. a. fram sitt materiale på et 
større internasjonalt seminar. Dette m aterialet er nå publisert i N ordR E
FO’s rapportserie. Den gruppen som arbeidet med desentraliseringsspørs- 
mål avsluttet sitt arbeide med å analysere de prosesser som leder til 
kom petanseutvikling hos lokale aktører.

Et helfinansiert oppdragsprosjekt fra Nordisk Em betsm annskom ite for 
Regionalpolitikk (NERP) om økonom iens internasjonalisering ble startet 
opp i perioden, med nordiske forskere engasjert på prosjektet. Prosjektet 
ble avsluttet ved årsslutt, og resultatene er i 1990 publisert i N ordR EFO ’s 
rapportserie.

En studie om storbyproblem atikk som N ordR EFO  gjennom førte også 
som et NERP-oppdrag, ble avrapportert i februar 1989 til de regionalpoli
tisk ansvarlige ministrene.
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Fire eksplorative studier om  kultur og regional utvikling, kvinners rolle i 
regionalpolitikken, utdanning som utviklingsfaktor og miljø og regional 
utvikling, ble alle avsluttet i perioden.

Som m arkering av den finske periodens avslutning ble det gjennom ført 
et større internasjonalt avslutningssem inar på Haikko, Borgå, i jun i, med 
tem a internasjonalisering. Bidragene til sem inaret er i 1990 publisert i 
N ordR EFO ’s rapportserie.

Forøvrig ble flere rapporter publisert i dette avsluttende halvår.

2.2 Andre halvår 1989

Perioden preges av følgende aktivitetsom råder. Etablering av sekretariat 
i D anm ark, og med omlegging av regnskapssystemet til data. U tarbeidelse 
av nytt forskningsprogram for de kom m ende fire år. Planlegging og opp
starting av flere forskningsprosjekt. Planlegging av et nytt tidsskrift, 
N O R D  REVY. Arrangement av en rekke m indre arbeidssem inar. Publise- 
ringsvirksomhet.

D et ble igangsatt et nytt forskningsprosjekt om ” Statens ansvar i Regio
nalpolitikken” . Videre ble oppdragsprosjektet fra N ERP om ” Regionale 
effekter av økonom iens fortsatte internasjonalisering” avsluttet og tilrette
lagt for publisering. Prosjektet er rapportert til NERP.

Forskningsprogram ble utarbeidet, og publisert. Med utgangspunkt i 
dette har N ordR EFO ’s styre vedtatt å prioritere igangsatt to  større prosjek
ter. (1) D et økologiske grunnlaget for regionalpolitikken. (2) En kom para
tiv studie av nordiske regioners økologiske kretsløp. Videre er det gitt 
prioritet til igangsetting av et prosjekt som skal se på regionale effekter av 
kultursatsing. Endelig vil det bli gjort studier av sm åforetakenes tilpas
ningsproblem er til m arkedsdannelsene i Europa.

2.3 Forskningsprogrammet

1 underlagsm aterialet til det budsjettforslag som ble vedtatt for 1990 
heter det:

” D et finns en klyfta mellan de krav som de nordiska ländernas regional
politik ställer på nordiskt bedriven forskning och de resurser som Nord- 
REFO kan ställa upp med. D enna klyfta vidgas f. n. genom dels de krav 
som kom m er från politikom rådet, dels den successiva urgröpningen av 
institutets resurser som skett på senare år” .

D ette sitatet tar utgangspunkt i den utvikling og de radikale forandringer 
av politikkom rådets forutsetninger som nå pågår, og som kan förutses 
fortsatt vil skje. Nordisk regionalpolitikk står ovenfor mange og store nye 
utfordringer.

N ordR EFO  har ta tt konsekvensen av disse radikale forandringene i sitt 
forskningsprogram for neste fireårsperiode fram  til 1993 .1 videreføringen 
av dette program m et blir følgende oppgaver og arbeidsform  prioritert:

Forskningsprogram m ets prioriteringer:
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Internasjonalisering

De grenser som den tradisjonelle nasjonalstaten har satt for samvirke 
mellom nasjoner, er i ferd med å brytes ned på en rekke felt. Integrasjons
prosessene i Europa er sentrale for de nordiske land, ikke m inst fordi disse 
lands økonom ier er sterkt internasjonalt orienterte. Men internasjonalise
ringen har også et globalt aspekt. Videre er m oderne inform asjonsteknolo
gi en viktig drivkraft i internasjonaliseringen, og påvirker både økono
misk, kunnskaps- og kulturutviklingen.

Vi står altså innenfor prosesser som radikalt påvirker både menneskers 
liv og nasjonenes forutsetninger for å m akte utfordringene. N ordR EFO  
arbeider allerede innenfor feltet. Et større internasjonalt symposium er 
blitt arrangert i 1989, og et oppdragsprosjekt for N ERP om de regionale 
konsekvensene av økonom iens fortsatte internasjonalisering er iferd med å 
avsluttes. Men som forskningsprogram met påpeker, er det et stort behov 
for mer dyptgående studier, og det er viktig at det skjer nettopp en nordisk 
forskningsinnsats.

M iljø

Etter at Verdenskom m isjonen for miljø og utvikling la fram sin rapport i 
1987, har miljøspørsm ålene fått en sentral plass også i den regionalpolitis
ke debatten i de nordiske land. Men vi må slå fast at vi vet svært lite om 
hvordan vi skal forholde oss til de påtrengende globale utfordringene i en 
regionalpolitisk sammenheng.

For at de nordiske land skal bli i stand til å konkretisere utfordringene 
gjennom utform ing av mål og virkem idler for en bærekraftig regional 
utvikling, er det behov for solid kunnskap. K unnskapsbehovet spenner fra 
økologi- og m iljøforståelse til innsikt i de samfunnsmessige drivkreftene 
bak utviklingen.

Nå er situasjonen den at sam tidig som vi vet lite, er presset, for å handle 
raskt, stort. Det vi trenger er et forskningsmessig krafttak i Norden.

D erfor har miljøfeltet fått høy prioritet i N ordR EFO ’s forskningspro
gram. Et grunnarbeid er allerede gjort (N ordREFO  1988: 3), og et prosjekt- 
program er under utarbeidelse. På dette grunnlag vil N ordR EFO  våren
1990 igangsette ett eller flere større fullfinansierte prosjekt på om rådet. 
Tilgangen på finansielle ressurser vil avgjøre omfanget av prosjektpro- 
grammet.

Desentralisering

Desentralisering av beslutningsm yndighet og kom petanse er et gjennom 
gående trekk ved utviklingen av offentlig sektor i de nordiske land. Lokal 
og regional planlegging, tiltaksarbeid, næringsutvikling, er blitt kom m una
le oppgaver, fulgt opp av økonomiske blokktildelinger. Det skjer gjennom 
ulike form er for delegeringer fra statens side, og gjennom forenkling og 
avvikling av statlig regelverk, altså gjennom deregulering.
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Den nasjonale utviklingen blir i stadig større grad avhengig av at de 
lokale og regionale nivåene fungerer bra. På kontinentet snakker m an om 
” Europe o f the Regions” . Vi kan også snakke om ” N orden o f the Regi
ons” . D ette representerer nye utfordringer på en rekke om råder. U tvik
lingen blir avhengig av lokale og regionale initiativ og beslutninger. Sam ti
dig må ikke de regionale ulikheter og problem er forverres. I tilknytning til 
dette stiller Nordens politikere og planleggere en rekke spørsmål om an
svarsfordeling mellom stat og kommune, om organisasjonsstruktur, om 
styring, om kompetanse, i et ”bottom  up” -samfunn.

I N ordR EFO ’s forskningsprogram har derfor også dette problem om rå
det fått høy prioritet. Et to-årig fullfinansiert prosjekt under tittelen ”Sta
tens ansvar i regionalpolitikken” ble startet opp septem ber 1989. Men 
behovet for ny kunnskap er stort, og N ordR EFO  vil gjerne satse på 
ytterligere flere prosjekt. Men ressurstilgangen avgjør omfanget.

2.4 N ordREFO ’s arbeidsform  

Oppsum m eringsvis vil N ordR EFO ’s arbeidsform  være denne i årene 
framover:
•  å initiere og støtte anvendt forskning
•  å arrangere konferanser og sem inar
•  å drive form idlingsarbeid
•  å publisere forskningsresultat
•  å fungere som et oppdragsinstitutt
Problemstillinger N ordR EFO  vil arbeide med de kom m ende år:
•  Utvikle nye perspektiver på regionalpolitikken
•  Arbeide for utveksling av erfaringer på det regionalpolitiske felt mellom 

de nordiske land
•  M onitore forandringer i de nordiske lands regionalpolitikk 

Andre oppgaver;
•  Prøve ut forutsetningene for sam arbeid mellom nordiske forskningsor

gan og forskningsfinansierende organ
•  Ta initiativ til internordiske prosjekt
•  V idereutvikle det nordiske regionalpolitiske forskernettverk for en be

dre og mer efektiv forskning
•  Arbeide for nyrekruttering av yngre forskere 
Publisering;
•  N ordR EFO  vil fortsatt publisere forskningsrapporter med høy kvalitet, 

først og fremst innrettet på planlegger- og forskersamfunnet. Disse vil 
bli publisert i den tradisjonelle NordREFO-serien. Volumet på rappor
tene vil bli forsøkt presset ned

•  Det vil bli forsøkt igangsatt et tidsskrift som vil inneholde kortere 
artikler, debattstoff, inform asjon o. 1. D ette vil være innrettet på dem 
som utform er politikken, planleggere, politikere o. a., og være ledd i en 
økt innsats på form idlingsom rådet



C 15/e:8 2395

2.5 Formidling gjennom nytt tidsskrift

N ordR EFO  har gjennom alle år publisert sine forskningsresultater i sin 
velkjente rapportserie. N ordR EFO  vil fortsatt utgi denne serien, som vil 
være en av N ordR EFO ’s formidlingsformer.

For å øke innsatsen på form idlingsom rådet vedtok N ordR EFO ’s styre å 
igangsette et m er popularisert tidsskrift fra 1990. D ette vil inneholde 
kortere artikler, debattstoff og inform asjon om nordisk regionalpolitikk. 
Det antas at på den m åten kan m an nå en større leserkrets blant bruker
gruppene i Norden. N ordR EFO  har prioritert et slikt nytt tidsskrift fordi 
det anser satsing på formidling som en hovedm ålsetting. I regionalpolitik
ken er det særlig viktig at det skjer inform asjons- og erfaringsutveksling 
mellom de nordiske land. Men et slikt krafttak på formidlingssiden vil 
kreve betydelig økte ressurser, både på personalsiden og på produksjonssi
den. Ved å innføre en abonnem entspris, kan im idlertid noen av m erkost
nadene dekkes ved inntjening.

2.6 Effektiviseringstiltak

Forskningen innen ram m en av N ordR EFO  skjer nesten utelukkende i 
nordisk sam m ansatte arbeidsgrupper. På den m åten utvikles det et nor
disk perspektiv på de studier som gjøres, og det utvikles verdifulle forsker
nettverk. Denne arbeidsform en har derfor sine mange verdifulle sider, og 
kan til tider involvere så mange som bortim ot 50 forskere/personer fra 
forvaltningen.

Men arbeidsform en innebærer høye kostnader i form av reiser/opphold, 
tidsforbruk o. a. Den ville ikke være mulig å gjennomføre uten at nasjonale 
forskningsmidler gjør det mulig at forskerne kan stille sin tid  til dispo
sisjon gratis. Arbeidsform en er heller ikke god om man setter opp styrt og 
målbevisst forskning som viktig. Interessante resultater kom m er ofte fram, 
men ikke sjelden på siden av de intensjoner for arbeidet som N ordR EFO ’s 
styre hadde satt opp.

Arbeidsform en bør fortsette, men det vil bli lagt større vekt på at 
forskergruppene får prosjektledere, lønnet av N ordR EFO , og derfor også i 
en noe mer ansvarlig posisjon i forhold til instituttet. Dette vil ikke minst 
være nødvendig i forbindelse med den økende oppdragsforskningen som 
NordREFO påtar seg. Her bør det legges til at økende antall oppdragspro- 
sjekt, vil også gi inntjening. Det vil fra N ordR EFO ’s side bli lagt vekt på at 
slike oppdrag er fullfinansiert av oppdragsgiver.

København i mai 1990

Noralv Veggeland 
Instituttsjef
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Samarbetsnämnden för nordisk skogsforskning (SNS)

Nam n och adress 

Sam arbetsnäm nden för nordisk skogsforskning (SNS) 
c/o Centralskogsnämnden Skogskultur 
Simonsgatan 12 B 
SF-00100 Helsingfors 
Tel +358-0-6945044

Verksamhetsberättelse 1989 

Sam arbetsnäm nden för nordisk skogsforskning, SNS, sam ordnar nor
diskt skogsforskningsarbete.

Sam arbetsnäm nden for nordisk skogsforskning (SNS) bildades år 1972 
för att tillvarata möjligheterna att sam ordna skogsforskningen i de nordis
ka länderna. År 1978 togs SNS upp som en institution under Nordiska 
m inisterrådet och närm are bestäm t dess äm betsm annakom m itté fö rjo rd - 
och skogsbruk.

1. Uppgifter

SNS har till uppgift att ta initiativ till och undersöka nordisk skogsforsk
ning sam t underlätta sam verkan inom den skogliga forskarutbildningen. 
SNS hade for år 1989 till sitt förfogande 7,8 milj. DKK. Av denna sum m a 
användes ca 6 milj. a tt användas för direkt stöd till forskningsprojekt.

Förutom  till direkta undersökningar beviljar SNS sam nordiska medel 
för följande ändamål:
— forskningsruppernas möten
— symposier och konferenser
— forskarkurser

En m indre del anslag går till sam m anträdes- och sekretariatskostnader 
samt inform ation.

2. Organisation

SNS består av tre representanter för vartdera Danm ark, F inland, Norge 
och Sverige sam t en representant för Island. Av dessa tre skall en ha central 
ställning inom skogsforskningen, en central ställning inom skogsadminist- 
rationen och en representera det praktiska skogsbruket. SNS sam m anträ
der norm alt två gånger per år. U nder år 1989 har styrelsen för SNS bestått 
av ordförande, direktör Jan Heino (SF) samt av följande medlemmar:
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Vicedirektør Anders E. Billeschou (DK), forstander Erik Holmsgaard, 
godsejer Vilhelm Bruun de Neergaard (DK), generaldirektör Jaakko Piiro- 
nen (SF), överdirektör Eljas Pohtila (SF), skogdirektør O luf Aalde (N), 
adm . direktør Egil M olteberg (N), direktør Hans-Olav M oen (N), skogdi
rektör Jan Rem röd (S), dekanus Per-Ove Bäckström (S), generaldirektör 
Björn Hägglund (S), skogdirektør Sigurður Blöndal (IS). Forstm ästare 
Anders Portin (SF) har fungerat som sekretärer för SNS.

M andatperioden är fyraårig och ordförandeskapet cirkulerar mellan 
länderna med sam m a tidsintervall. U nder m andatperioden 1989—1993 är 
ordförandeskapet och sekretariatet knutet till Centralskogsnäm nden 
Skogskultur i Finland.

SNS baserar i stor utsträckning sitt arbete på de sam arbetsgrupper som 
har etablerats inom det skogliga forskningsområdet. Den största av dessa 
är NSR (Nordiska Skogsarbetsstudiem as Råd) som inlem m ades i SNS år 
1982. Sam arbetsgrupperna är 17 till antalet och täcker i stort sett hela 
skogsforskningsfältet. Sam arbetsgrupperna har till uppgift att främ ja det 
nordiska forskningsarbetet inom respektive äm nesom råde. De tar initiativ 
till ny forskning och utbyter erfarenheter och forskningsresultat. Samar- 
betsgruppem a har vanligen ett möte per år eller vartannat år, ofta kom bi
nerat med ett sem inarium  eller en exkursion.

U nder året sam m anträdde SNS-styrelsen två gånger, i maj i Köpen
ham n, D anm ark och i novem ber i Ås, Norge. De olika sam arbetsgrupper
na hade symposier, möten och konferenser som behandlade olika sam nor
diska frågor.

U nder året pågick 18 SNS-finansierade projekt. Inom ram en för projek
ten utfördes sam nordisk skogsforskning inom skogsvård, skogsträdsföräd- 
ling, skogsskador, skogsresurser, skogsteknik m. m.



2398 C 15/e:9

SNS-projekten fö r  år 1989 var följande:

SNS 01 Samspelseffekter mellan gödsling och gallring
(1 9 7 5 -8 9 ) 121

SNS 26 Proven ienskrysninger av gran (1 9 8 5 -8 9 )  142
SNS 29 Insamling av frö från barrträd  i västra N ordam e

rika for testning i skogliga m arginalom råden i 
N orden (1 9 8 7 -8 9 )  351

SNS 30 Rotskader i planteskoler (1987 —89) 351
SNS 31 D atabehandling og biom etri indenfor plantefor

edling (Nordisk biom etriprosjekt) (1987 — 89) 63 
SNS 32 Biologiska, tekniska och ekonom iska förutsätt

ningar för bekäm pning av rotröteangrepp i gran- 
och tallbestånd med stubbehandling (1988 — 90) 209 

SNS 33 Behov och etablering av m ykorrhiza i nyplante
ringar av skog, speciellt på m arker där plantor 
kan ha svårighet att etablera sig (1988 — 91) 261 

SNS 35 Ungdomsved i gran I. D efinitioner og identifi
kation af ungdomsved i gran (1988 — 89) 470 

NSR 25 Skogsteknisk forskningsm etodik (1986 —89) 524 
N S R 26  Röjningsteknik (1 9 8 6 -8 9 )  550 
NSR 27 Flerträdsteknik och skonsam m a m askiner i för-

stagallring (1987 —89) 893
NSR 29 Lövträdsteknik i nordiskt skogsbruk (1988 —90) 366 
NSR 30 Seriell kom m unikation och funktionsstyrning på

skogsmaskiner (1989 —90) 300
NSR 31 V irkestransport och optim al vägstandard

(1 9 8 9 -9 1 ) 200
SNS 31 Nordisk Biometri Prosjekt (1987 —89) 7
SNS 34 Tallvednematoden — riskfaktor i nordiskt

skogsbruk (1988 — 91) 50
SNS 36 Blomningsstimulering hos gran (1989 — 91) 600
SNS 37 Inverkan av kott och fröbehandling på frökvali

teten under tallfröets utveckling och mognad 
(1 9 8 9 -9 1 ) 434

Styrelsen för SNS överläm nar härm ed verksam hetsberättelsen för år 1989.

1 000 DKK

Jan Heino  
Ordförande

Anders Port in 
Sekreterare för SNS



Nordiska ministerrådet 
pohjoismaiden ministerineuvosto 

Ämbetsmannakommittén för 
jord- och skogsbruk 
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DK 3 + SF 3 + I 1 + N 3 + S 3

13 representanter/13 edustajaa

Sekretariat SNS —
Sihteeristö Kontaktpersoner
Centralskogsnämnden Skogskultur Yhteyshenkilöt

Skogliga samar betsgrupper 
Metsäyhteistyöryhmät (16)

Nordiska arboreutskottet
Nordiska skogsträdsförädlingsgruppen
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skogsföryngringsforskning
Nordiska samarbetsgruppen fö r  produktionsforskning
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skoglig ekologi
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skogsgödslingsfrågor
Nordisk skogsdikningsunion
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skogspatologi
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skogsentomologi
Nordiskt Kollegium fö r  Viltforskning
Nordiska samarbetsgruppen fö r  virkeslära
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skogsinventeringsfrågor
Nordiska Skogsarbetsstudiernas R åd
Nordisk skogsekonomisk förening
Nordiska samarbetsgruppen fö r  skogligt flerbruk
Nordiska Samarbetsgruppen fö r  Högre Skogsbruksutbildning
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Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB)

Verksamhetsberättelse 1989

N am n och adress 

N ordiska genbanken for jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB)
Box 41
S-23053 Alnarp 
Tel. 040/41 5000

1. Institutionens uppgift

N ordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB) startade 
sin verksam het den 1 januari 1979. NGB har till uppgift a tt bevara och 
dokum entera den genetiska variationen hos allt för N orden värdefullt 
m aterial av jordbruks- och trädgårdsväxter. D etta gäller såväl förädlings- 
m aterial som ursprungligt material. NGB skall betjäna växtförädlare och 
andra växtforskare och eftersträvar därför ett nära sam arbete m ed dessa.

Inlagrat m aterial och dess dokum entation är fritt tillgängligt för envar. 
NGB utgör en länk i det europeiska genbanksnätet och ingår i det globala 
sam arbetet. D etta möjliggör ett fritt utbyte av m aterial och dokum entation 
med andra genbanker och sam tidigt ett undvikande av dubbelarbete.

G enom  avtal m ed SIDA som representant för alla de N ordiska bistånds
organisationerna har NGB åtagit sig ett långsiktigt ansvar för uppbyggna
den av en regional genbank i SADCC regionen i södra Afrika samt etable
randet av nationella genresursprogram i de enskilda SADCC-ländema, 
Angola, Botswana, Lesotho, Malawi, M ozam bique, Swaziland, Tanzania, 
Zam bia och Zimbabwe.

2. Organisation

NGB leds av en styrelse. V aije land utser en medlem och en suppleant. 
O rdförande och vice ordförande utses av och bland styrelsens m edlem m ar 
och utgör styrelsens arbetsutskott. O rdförandeskapet cirkulerar mellan 
styrelsens m edlem m ar. M andattiden är två år.

Specialister i de enskilda länderna ingår i rådgivande näm nden för 
styrelsen. Sam nordiska arbetsgrupper har etablerats för de viktigaste växt- 
grupperna för att följa upp NGB:s arbete i de enskilda länderna. Medlem-
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m am a i dessa sam nordiska arbetsgrupper är nationella specialister på de 
ifrågavarande växtslagen. Att genbanksarbetet planlägges och genomfors 
under m edverkan av de sam nordiska arbetsgrupperna i sam arbete med 
NGB, säkrar en koordinerad och avbalanserad nordisk lösning, som sam ti
digt tillgodoser nationella intressen.

Verksam heten vid NGB ledes av direktören, som till sin hjälp har två 
avdelningschefer, för respektive m aterial och inform ation, tre konsulenter 
för förökning/karaktärisering, fröhantering, respektive databehandling, 
tekniker för fröinlagring, byråsekreterare och intendent (halvtid) för eko
nom iförvaltning och personaladm inistration.

För SADCC projektets räkning har de N ordiska biståndsorganisationer
na inrättat två tjänster vid NGB, en avdelningschef och en sekreterare 
(halvtid) för biståndsverksam het.

Organisationsplan

3. Verksamheten 1989

3.1 Styrelse och arbetsutskott 

Styrelsen har haft följande sam m ansättning under året (för varje land 
näm ns ordinarie ledam ot före suppleant.)

För D anm ark 
Arent Josefsson 
Sigurd Andersen 

3 0 - 10-0450 Nordiska rådet Del 2



2402 C 15/e: 10

För Finland 
Erkki Kivi, vice ordförande 
Olli Rekola 

För Island 
Þorsteinn Tómasson 
Óli Valur Hansson 

För Norge 
Leif Robert Hansen, ordförande 
A m e Wold 

För Sverige 
Lennart Kåhre 
Anders Bexell

Styrelsen har hållit följande möten:
2 5 -2 6 /1  på NGB
7/4 på NGB, extraordinarie styrelsemöte 
21/6, Hotel Sparta, Lund 
26/7, per capsulum
Arbetsutskottet höll ett möte på NGB den 18 december.

3.2 Personal

D irektör Ebbe Kjellqvist, (S)
Avdelningschef, inform ation Sigfús Bjam ason, (IS)
Konsulent, databehandling M ildred Niklasson, (S)
Avdelningschef, m aterial Stig Blixt, (S)
Konsulent förökning/karaktärisering Eva Hagen, (S)
Konsulent fröhantering Birgitte Lund, (DK)
Tekniker fröhantering U lf Johansson, (S)
Byråsekreterare Jón Sævar Baldvinsson, (IS)
Intendent A nn-Christin Anderson, (S)

T jänster financierade av N ordiska biståndsorganen för SADCC projek
tet:
SADCC-projekt Manager Åke Wellving, (S)
Sekreterare, bistånd Bodil Howegård, (S)

Stig Blixt, (S) tillträder tjänsten som avdelningschef, bistånd 
1990-01-01.

Som ny avdelningschef, m aterial har tillsatts från sam m a tidpunt Chris
ta Holm, (SF).

G rettir Siguijónsson, (IS) och Eva Holmgren, (S) har innehaft kort
tidsvikariat och arbetat med dataregistrering respektive förökning.

3.3 10-års möte

NGB avhöll ett storm öte med anledning av sin 10-åriga verksamhet 
dagarna 19 — 21 jun i 1989 på Sparta, Lund. M ötet öppnades av NM R:s
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generalsekreterare F ritio f Clemet och av NGB:s styrelseordförande, Leif 
Robert Hansen.

Första dagen ägnades åt foredrag och diskussioner: D irektören, Ebbe 
Kjellqvist, talade över äm net ” Den nordiska genpoolen av jordbruks- och 
trädgårdsväxter” ; avd.chef Stig Blixt redogjorde för NGB:s m aterialhante
ring och avd.chef Sigfús Bjarnason för inform ationshanteringen.

U nder den gem ensam m a titeln ” NGB:s roll” talade prof. Kåre Ringlund 
om rollen i växtförädlingen, prof. Sten Tigerstedt om rollen i växtforsk- 
ningen, prof. Örjan Nilsson om rollen i den allm änna naturvården och 
intendent Sune Zachrisson om rollen i kulturen och m useiverksam heten.

Andra dagen ägnades förmiddagen åt en paneldiskussion med NGB:s 
alla arbetsgrupper och efterm iddagen åt NGB:s roll i det internationella 
nätverket, med föredrag av prof. Arne Hagberg sam t en redogörelse för 
SADCC engagemanget av dr. Åke Wellving, Project M anager för projektet 
i Lusaka, Zam bia. V idare gjordes en tur till NGB i Alnarp.

Tredje dagen ägnades allm änna diskussioner med synpunkter på NGB:s 
verksamhet och roll i fram tiden, varvid erhölls ett mycket värdefullt 
material för institutionens verksam hetsplanering på kort såväl som lång 
sikt.

U nder efterm iddagen avhölls så ett styrelsem öte liksom m öten av 
NGB:s olika arbetsgrupper.

3.4 Materialbevarande 

Inlagring

I frölagret är från D anm ark  inlagrat 90 nya och 6 föryngrade accessioner 
av KVL m aterialet, bestående av stråsäd och lin. Statsfrökontrollen har 
levererat 56 grönsakssorter, som är utgångna från sortlistan.

18 accessioner av insam lat grönländskt gräsm aterial är insänt från Is
land.

Finland  har levererat 23 prover stråsäd, 2 lin sam t 49 prover Allium 
cepa aggregatum.

Norge har insam lat och uppförökat 156 nya accessioner av tim otej, 
hundäxing, ängs- och rödsvingel sam t företagit nya uppförökningar av 8 
tidigare inläm nade prover. Vidare är 7 sorter av gräs och 11 grönssakssor- 
ter insända.

Från Sverige har inlagrats 5 sorter gräs och 20 accessioner vilda Hor- 
deum -arter, som insam lats utom  Norden. Från projekt på förädlingsinsti- 
tutioner har ankom m it 198 accessioner hybrid vete och 155 accessioner 
sojabönor samt 84 linjer stråsäd från Sveriges lantbruks-universitet (Pro
fessor em eritus J. MacKey).

Fröförfrågningar

NGB har tagit em ot totalt 73 förfrågningar om frö från forskare, förädla- 
re och privatpersoner, fördelade på 29 från de nordiska länderna, 23 från



2404 C 15/e:10

övriga Europa och 21 från övriga länder. Av dessa är 28 förfrågningar om 
ärter resulterande i distribuering av 453 accessioner och övriga förfråg
ningar resulterade i leverans av 277 fröprover sam t 6 icke-kulturarter från 
NGB:s frölager. Vidare har från utlandet förm edlats ca. 200 fröprover till 
huvudsakligen nordiska forskare.

Groningsanalyser

Det är naturligtvis av största betydelse att den genetiska integriteten i 
varje enskild accession bibehålles oförändrad — att ej förändringar i 
arvsmassan sker under lagring. Vid inlagring eftersträvas att grobarheten i 
förädlat m aterial överstiger 75%, enligt de krav som uppställts. I naturligt 
förekom m ande vildpopulationer har någon gräns ej ktinnat bestäm mas. 
Vid låg grobarhet eller vid ringa frötillgång, föryngras resp. förökas m ateri
alet.

NGB följer de inlagringsrutiner vilka rekom m enderas av IBPGR: fröet 
nedtorkas till vattenhalter om kring 5% (vid +25° C och relativ fuktighet 
om kring 10%) och därefter förvaring i frystem peratur, i —20° C. Vid så 
lågt vatteninnehåll och vid så låg tem peratur, är aktiviteten i fysiologiska/ 
kemiska processer minim ala. U nder lagringstiden kontrolleras grobarhe
ten med jäm na mellanrum (=återtestning), så att vid behov föryngring kan 
organiseras.

Föryngring sker då grobarheten sjunkit 20%  ifrån den ursprungliga eller 
då den understiger 75%. Följande kriterier har uppställts för att användas 
i ett inledande skede av återtestningsarbetet:

Grobarhet vid inlagring Test efter antal år

7 5 -  84% 3 år
8 5 -1 0 0 % 5 år ,

Fröslag med vanligtvis karateristisk dålig lagringsduglighet testas alltid 
vart 3:e år. D etta gäller t. ex. växtslagen lök, sallat och råg.

De första fröproven inlagrades vid NGB under 1981. K ontroll av gro
barheten påbörjades 1984. Efter 5 år göres härm ed en sam m anställning av 
resultaten. D å tillräckligt underlag finnes (>  5 accessioner/art) göres också 
ett försök att analysera dessa. I de flesta fall har endast en återtestning per 
accession hunnit utföras under den redovisade perioden — i enstaka fall 2. 
Sammanlagt har närm are 900 inlagrade accessioner återtestats vid NGB 
mellan 1984— 1988.

Testår Antal accessioner 
testade

% accessioner med 
grobarhet <75 %

1984 136 31
1985 151 33
1986 184 32
1987 170 32
1988 304 12
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Ändringarna i grobarheten mellan första och sista testtillfället varierade 
med växtslag. Så visade exempelvis gräs en groningsnedgång mellan 0,2%  
(Agrostis stolonifera) och 2,2%  (Festuca pratensis) per lagringsår; stråsä
den varierade mellan 0,8%  (havre) och 2,2%  (råg); högsta nedgång visade 
inte oväntat purjolök med 6,0%  groningsnedgång per lagringsår. G enom 
snittlig lagringstid har varit ca 5,5 år.

En allmän tendens synes vara att accessioner av god kvalitet — med hög 
grobarhet — vid inlagring, bibehåller denna under en längre tid. M an bör 
därför överväga att i fram tiden höja kraven på fröm aterial som inlagras. 
D etta skulle förlänga både tidsintervallen för återtestning och för föryng
ring av inlagrat m aterial, vilket skulle vara att föredraga ur kostnadssyn
punkt, men också för att m inska risken för förändring i egenskaper som 
alltid finns då man odlar ett material.

Potatis

IVK potatis har patogenrensat 10 potatissorter och bevarar nu in vitro 
20 sorter.

Intresset för äldre potatissorter synes för närvarande stort, åtm instone i 
Sverige. Genbanken m edverkade bl. a. vid en dem onstration av äldre och 
nyare potatissorter på Julita gods i Sörm land den 1 7 -1 8  september. 
Särskilt anses de äldre sorterna ha bättre smak.

3.5 Förökning och föryngring  

U nder året har följande växtm aterial såtts ut av NGB:
1. För förökning och dem onstration har gamla sorter och äldre grödor, 

såtts ut i Borgs by, Ö land och Stensjö by, östra Småland. P .g .a . den 
ihärdiga försom m artorkan blev resultatet mycket dåligt. Bevattning 
ansågs ej vara möjligt då först och främst hushållens behov måste 
tillgodoses. Vad som skördats kom m er att sändas till NGB för trösk
ning. De arter som klarade torkan bäst var höstgrödom a och kom et.

2. Avd. för frukt och bär, SLU, har under v å r—som m ar upplåtit 2 av sina 
växthus (ca 50 m 2) till NGB. D etta har möjliggjort förökning av ärtlin
jer, främ st m utationsm aterial, som är i behov av odling under glas för 
att bli framgångsrikt. Odlingen har om fattat om kring 900 plantor som 
odlats i krukor.

Allt har fungerat mycket bra — med autom atisk bevattning/m anuell 
luftning. P lantorna utvecklades väl och har nu skördats. Skördeutbytet 
blev tillfredsställande.

3. På mark, upplåtet av avd. för frukt och bär, har på ca. 400 m 2 m aterial 
av kom , vete, ärt, lin, åkerböna och lupin såtts ut för förökning/ 
föryngring. Skördeutbytet har p .g .a . extrem försom m artorka blivit 
mycket dåligt. V attning skedde under en period vilket förbättrade 
situationen något.



2406 C 15/e: 10

4. 13 st. svenska lokala rödklöverstam m ar har såtts ut för föryngring. 
D etta har skett i sam arbete med lantbruksnäm nder över hela Sverige. 
R ödklöverstam m am a (ett prov av vitklöver) har lagts ut om ej alltid på 
ursprungsgården, såsom möjligt i dess närhet.

5. 15 st. svenska och danska sorter av vallväxter: gräs, lusern, och klöver 
föryngras vid NGB. Av vaije sort har 150 plantor/sort såtts ut/skolats 
upp i krukor under som m aren och har under hösten att u tplanterats på 
M ellangård, Alnarp.

NGB:s frökatalog och rapport av återtestning 1 9 8 4 -8 8  har sam m an
ställts under året.

3.6 Databehandling

U nder årets första m ånader installerades ett persondatom ätverk. 
N ätverket är ett E them et-nät m ed nätverksoperativet Nowell NetWare. 
Som nätverksserver används en persondator av m ärket Com paq Deskpro 
386/20e. N ätverket, som levererats av Com puterland AB i M alm ö har 
fungerat väl och utan några tekniska problem.

De tre största projekten inom inform ationsavdelningen har varit att 
anpassa databashanteringen till nätverket, a tt producera en katalog över 
genbankens kom m aterial och a tt färdigställa en Europeisk Prunus data
bas.

Anpassning av databassystem et till nätverk har inneburit både rationali
serings- och säkerhetsvinster. De centrala databaserna för m aterialhante
ringen som tidigare har funnits i flera upplagor på olika persondatorer 
finns nu i en upplaga på servem , varifrån de kan nås sam tidig av samtliga 
anställda från sina egna persondatorer via nätverket. För datasäkerheten 
installerades ett kom plett säkerhetskopieringssystem (Tape-backup).

De drygt 20 databaser som finns på NGB med inform ation om bevarat 
kom m aterial sam ordnades under året i en N ordisk kom databas. Den 
publikation som färdigställdes i ju n i innehåller beskrivning av databasen 
sam t en lista över en del av m aterialet med utvalda deskriptorer. D ataba
sen eller delar av den kan erhållas från NGB på disketter.

Prunusdatabasen har utvecklats inom  ram en för EC P/G R  (European 
Cooperative Program m e for Crop G enetic Resources). Fem olika katalo
ger framställdes innehållande inform ation om databasens körsbärs-, persi- 
ko-, mandel-, aprikos- och plomm onaccessioner. P runusdatabasen kan 
erhållas från NGB på disketter.

För att m öta behovet av egen fram ställning av enklare trycksaker har ett 
skrivbordstryckeri etablerats. M jukvaran består av PageM aker och utskrif
terna görs på en H P Laser Jet II.

I övrigt har aktiviteten inom  inform ationsavdelningen bestått av service 
och handledning för övrig personal, samt stöd till de nationella invente
rings- och registreringsprojekten som bedrivs i arbetsgruppernas regi. 
Överföring av NGB:s nationella databaser från det tidigare använda BIRS



C 15/e: 10 2407

systemet till det num era använda systemet (dBASE III +  och dBASE IV) 
är till ca hälften färdig.

3.7  Utvecklingen inom  SADCC-projektet 

Den gångna perioden kan betraktas som en övergångsfas där många 
legala och tekniska relationer genomgicks och upprättades. Vid årets slut 
kunde denna fas i stort betraktas som avslutad.

Som tem porär SRGB station har en del av en byggnad på Chalim bana, 
den fram tida orten för den regionala genbanken, tagits i bruk. Lokaliteter
na är små men i gott skick; dock finns inga telekom m unikationer. D etta 
gör att Project M anagern får sköta en del kontorsgörom ål från sitt hem i 
Lusaka, där telefon finnes.

Project M anagern, dr. Åke Wellving, har under året besökt Botswana 
och även SACCAR (SRGB:s huvudm an) i G aborone, Botswana. H an har 
även besökt Zimbabwe. U nder året har viss lokalt rekryterad personal 
kunnat anställas.
1. Mr. W alter M. Akalutu, A dm inistrative Assistant, från 30/3
2. Mr. Japhet Peter Sikazwe, General W orker, från 1/5
3. Mr. Partson Funduka Kalima, General W orker, från 1/5
4. Mr. Ignatius Zulu, General W orker, från 1/5

Den fram tida institutionsbyggnaden fö r  SRG B  

Som arkitekt har nu utsetts firm a Lorenz & Ndlila, Lusaka, Zam bia. 
Svalöv AB, NGB:s underkonsulent för byggnation och adm inistrativa 
frågor, kom m er att stå som klient för byggnationen på Chalim bana. Svalöv 
AB:s byggnadsexperter kom m er att tillsam m ans m ed NGB och ark. Lo
renz, som besöker NGB för andra gången 27 — 29 decem ber 1989, att då 
dra upp riktlinjerna för ritningar av byggnaden.

U nder året har NGB:s Project M anager deltagit i följande m öten och 
sem inarier i SADCC-regionen:
— O rganization and M anagem ent o f  Seed P roduction and Supply. Ett 

sem inarium  arrangerat av zam biska regeringen resp. svenska regering
en i Lusaka 30/1 —10/2/1989.

— Ett sem inarium  arrangerat av International Council for Agro-Forestry 
(ICRAF), i Lusaka 17 /4 -19 /4 /1989 .

— En träningskurs i Conservation Biology arrangerad i sam arbete mellan 
N ational Council for Scientific Research (NCRS) o f  Zam bia och Com 
m onwealth Science Council (CSC), i Lusaka 19/4 — 29/4, 1989.

— 15:e m ötet av N ational Conversation Com m ittee, arrangerat i Lusaka 
17/5/1989 av In ternational U nion for Conservation o f  N ature and 
N atural Resources (IUCN).
SRGB:s andra styrelsem öte och ” the Annual Review” avhölls i Lusaka 

2 1 —24 novem ber 1989. SRGB:s styrelse beslöt att nästa m öte skulle hållas 
vid NGB i april 1990, fram för allt för att ge ordförandena i de nationella
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genresurskom m itteem a tillfälle att personligen bese utrustning och utrym 
men på NGB inför uppgraderingen av de nationella SADCC-enhetema.

NGB har fått klartecken att tredje kvartalet 1990 få utnyttja ytterligare 
utrym m en i anslutning till nuvarande kontorslokaler för utbildning av 
personal från SADCC-projektet.

3.8 Arbetsgrupperna 

Alla arbetsgrupper utom  Krydd- och läkeväxtgruppen höll m öte i sam
band med 10-årsmötet den 21 jun i på Hotel Sparta, Lund; dessutom 
avhölls följande möten:
Stråsäd: 20 januari å NGB

Projekt i arbetsgruppernas regi 

Danmark, Frukt och bär
Registrering av äppelsorter som finns i klonarkivet på Højbakkegård 

Danmark, Landskapsplantor
Registrering av inform ation om m aterialet på H om um , samt om  frökällor

Danmark, Rotfrukter och oljeväxter, sam t trindsäd  
Insamling och förökning av Sinapis arvensis, Vicia sativa, Brassica cam- 

pestris, Cam elina sativa, Lupinus luteus, Raphanus raphanistrum , Bar- 
barea vulgaris, Sisymbrium sophia, Thlapsi arvense, Berteroa incana 
och Papaver rhoeas.

Finland, Stråsäd
Registrering av stam träd för finska vete- och havresorter, Lantbrukets 

forskningscentral, Jockis.

Finland, Frukt och bär
Inventering och registrering, Helsingborgs U niversitet.
Investering av klonarkiv, Ålands försöksstation.
Skötsel, iakttagande och registrering av klonarkiv, Lantbrukets forsknings

central, Trädgårdsavdelningen, Pikis.

Finland, Vallväxter
Evaluering av finska lantsorter, Statens frökontroll.

Finland, Grönsaker
Skötsel, iakttagande och registrering av klonarkiv, Lantbrukets forsknings

central, Trädgårdsavdelningen, Pikis.

Finland, Landskapsplantor
Skötsel, iakttagande och registrering av klonarkiv, Lantbrukets forsknings

central, Trädgårdsavdelningen, Pikis.

Finland, Rotfrukter och oljeväxter
Inventering och registrering, Institutionen för växtförädling, Helsingfors 

U niversitet.
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Finland, Trindsäd
Evaluering av finska lantsorter, Statens frökontroll 
Inventering och registrering, Institutionen för växtförädling, Helsingfors 

Universitet.

Finland, Krydd och läkeväxter
Inventering och registrering, Institutionen för växtförädling, Helsingfors 

Universitet.

Isländskt material
Skötsel och observation av isländska och grönländska gränskollektioner. 

Evaluering av strandrågs-, rödsvingel och vitklöverlinjer, skötsel och 
observation av frukt- och bärarkiv. Förökning av rönnbärsindivider.

Norge, Frukt och bär
Skötsel av klonarkiv, förökning av frukt och bärsorter till andra klonarkiv 

och sortidentifiering, vid Institutt for havebruk, Norges Landbrugshøg- 
skole.

Insamling av gamla fruktsorter i H jelmeland och Rogaland.

Norge, Potatis
Odling av virusfritt m aterial vid försöksstationen T jø tta och resistenstest

ning vid Institutt för plantekultur.

Norge, Vallväxter
Förökning av m aterial vid försöksstationerna Løken och Apelsvoll. 

Sverige, Stråsäd
Registrering av m utantkollektionen från Svalöv — ca 10000 linjer.

Sverige, Frukt och bär 
Elektrofores-karaktärisering.
Inventering.

3.9 Resor och möten 

Svalbard. Eva Hagen från NGB sam t Arne W old och G. Brodal besökte 
och inventerade säkerhetslaget på Svalbard 7 -  14 juni. D etta säkerhetsla
ger för baskollektionen av fröm aterial är beläget i gruva 3, AT 2, ca 200 m 
in i gruvgången, 75 m under m arkytan, i perm afrost, ca —3° C. C ontai
nern besiktigades m ed avseende på eventuella rostskador: inga som helst 
tecken av rostbildning fanns att se någonstans.

D et noterades att samtliga trälådor, innehållande glasam puller med 
fröprov, som skickats från NGB, kom m it fram i nästan oskadat skick 
(locket på en låda var något skadat). Lådorna organiserades så att säker
hetslager och lagringsförsök hålles åtskilda.

Samtliga fröprov i glasampuller, ingående i säkerhetslagret, kontrollera
des. Den lediga kapaciteten som återstår i containern beräknades till ca 
100 trälådor, av den storlek som f. n. användes.
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Amerika. Stig Blixt utförde från 17 april —2 maj på uppdrag en genom 
gång av ärtsamlingen vid Com ell University, Geneva, N.Y., sam t överva
kade den am erikanska genbanksorganisationens m öte i Urbana.

Europa. Stig Blixt besökte vidare IBPGR i Rom för diskussioner om 
SADCC-projektet 1 5 -1 6  septem ber sam t ett EG symposium rörande 
ECP/G R sam arbetet i Bonn 26 — 27 septem ber. Vidare var han svensk 
teknisk delegat vid FAO:s kommission för genetiska resurser arbetsgrupps- 
m öte i Rom  18 — 20 oktober.

ECP/GR. Sigfus Bjarnason och Helms Jørgensen, ordförande i AG- 
stråsäd, deltog i möte i ECP/G R W orking G roup on Barley i Gatersleben, 
D D R 1 8 -2 0  april. Nordisk deltagare i m ötet var också Roland von 
Bothmer, SLU. Samtliga tre representerade också N orden vid IBPGR:s 
Barley International W orking Session i Gatersleben den 21 april.

Sigfus Bjarnason och Leif Robert Hansen deltog i IVth meeting o f the 
Technical Consultative Com m ittee i Szeged, Ungem , 4 — 6 oktober, där 
verksam heten i ECP/G Rs fas 4 1990— 1992 fastställdes.

SADCC. NGB:s koordinator för SADCC-projektet, Stig Blixt, har under 
året besökt projektet i Lusaka, Zam bia, 3 gånger; 22 — 28 maj för att 
medverka vid SRGB:s första styrelsemöte; 1 8 -2 3  septem ber för genom
gång och planering inför kom m ande SRGB styrelsemöte; 18 — 26 novem 
ber för att medverka vid SRGB:s andra styrelsemöte.

Ann-Christin Anderson besökte Lusaka, Zam bia, 25 augusti—10 sep
tem ber för att koordinera bokförings- och redovisningsprocedurer samt 
förbereda budgetarbetet inom  SADCC projektet.

3.10 Publikationer

Följande publikationer har färdigställts under året.
The N ordic Barley Catalogue, jun i 
The European Cherry Catalogue, septem ber 
The European Apricot Catalogue, septem ber 
The European Almond Catalogue, septem ber 
The European Peach Catalogue, septem ber 
The European Plum Catalogue, septem ber 
Seed Catalogue 1989, decem ber

3.11 Yttranden

Till Svenska jordbruksdepartem entet, Int. sekr.: Y ttrande rörande An
sökan om medel för verksamhet inom  tilläm pad tropisk-afrikansk botanik 
och naturvård, samt för inrättande av ett internationellt sem inarium  i 
systematisk botanik vid Uppsala U niversitet.

Till Svenska jordbruksdepartem entet, Svenska FAO-kommittén: Y tt
rande rörande rapporten ” FAO and Sustainable D evelopm ent” .

Till Svenska utbildningsdepartem entet, Forskningsenheten: Y ttrande 
rörande: De botaniska trädgårdarnas verksamhet och finansiering (SOU 
1988:68).
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Till jordbruksdepartem entet, Svenska FAO-kommittén: R örande doku
ment C89/24 angående ” Interpretation o f the International U ndertaking 
on Plant Genetic Resources” inför 25:e sessionen med FAO:s konferens. 
T jänstem annayttrande rörande sakligheter.

Till jordbruksdepartem entet, Svenska FAO kom m ittén: Några kom
m entarer till docum ent CL95/14, Report from the last com mission 
meeting.

Till jordbruksdepartem entet, Svenska FAO-kommittén: Y ttrande rö
rande dokum ent C89/25 angående ” International Plant Protection. 
Convention -  Future Im plem entation and Cooperation with GATT and 
Regional P lant Protection O rganizations” .

Till landskoordiatorem a Arent B. Josefsen, D anm ark, Leif Robert Han- 
sen, Norge, Olli Rekola, F inland, Lennart Kåhre, Sverige, för inform ation 
Þorsteinn Tóm asson, Island: Y ttrande rörande European Cooperativ 
Programm e for Conservation and Exchange o f  Crop Genetic Resources 
(ECP/GR), fortsättning i fas 4, 1990-1992 .
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Rek. 24/1974/j 
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 24/1974 angående sam
nordisk insats för skydd av miljön i samernas 
kärnområden

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att u tarbeta ett gemensamt program för att skydda och bevara m iljön i 

de samiska kärnom rådena, bestående av
1. en sam nordisk utredning av frågan om rättslig reglering av an
vändning av naturresurserna i de samiska om rådena, syftande till att 
för fram tiden och så snart detta är möjligt åstadkom m a ett faststäl
lande av omfånget av sam ernas rättigheter,
2. sam ordnade regionalpolitiska åtgärder som stöd för sam ernas 
näringar, samt
3. ett sam nordiskt forskningsprojekt som belyser den samiska be
folkningens situation.

(Meddelandet, se C 1, s. 1593 

Juridiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2413)
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Juridiska utskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation angående samnor
disk insats för skydd av miljön i samernas kärnområden

Til Juridisk utvalg er henvist den av de nordiske lands regjeringer til 
Nordisk Råds 39. sesjon avgitte meddelelse om rekom m andasjon nr 
24/1974 om sam nordisk innsats for beskyttelse av m iljøet i samenes kjer
neområde.

M inisterrådet viser først og fremst til den meddelelse som ble gjort til 
Nordisk Råds 38. sesjon i Reykjavik.

Det går fram av denne meddelelsen at siden rekom m andasjonen ble 
vedtatt i 1974 er det skjedd svært mye på det samiske om rådet, både 
nasjonalt og nordisk. Rekom m andasjonen, i sin nåværende form, anses 
lite hensiktsmessig som hjelpem iddel til å arbeide videre med samiske 
spørsmål på m inisterrådets ulike fagområder. Nordisk M inisterråd fore
slår derfor rekom m andasjonen avskrevet, og anbefaler at eventuelle nye 
tiltak innenfor det rettslige og sam funnspolitiske om rådet orienteres mot 
aktuelle spørsmål i frem tiden.

Juridisk utvalg deler M inisterrådets oppfatning om at rekom m anda
sjonen fra 1974 også synes å være et lite hensiktsmessig hjelpem iddel for 
arbeidet med samerettslige spørsmål i fram tiden. D et er åpenbart behov 
for et m er tidsmessig instrum ent, noe også representanter for Nordisk 
Sameråd har gitt uttrykk for under et m øte med Juridisk utvalg i januar 
1989.

Juridisk utvalg vil m inne om at utvalget foretog en formell henvendelse 
til M inisterrådet høsten 1989, der en ba om å få opplyst hva M inisterrådet 
ville foreta seg i anledning rapporten om sam arbeidet mellom sam erettsut- 
redningene i F inland, Norge og Sverige, som ble oversendt M inisterrådet i 
oktober 1988.

Rapporten inneholder forslag om
— en nordisk samekonvensjon
— en nordisk sam eom budsm ann
— forsterking av det nordiske organ for samespørsmål og reinnæring
— et nordisk sameting
— samisk representasjon i Nordisk Råd
I C  1 for 1990 uttalte M inisterrådet at spørsm ålene om samenes stilling 

vil bli intensivert i kom m ende år.
Utvalget konstaterer at M inisterrådet i årets C 1 og C 2-dokumentet ikke 

har opplyst hva som konkret er blitt/vil bli gjort i sakens anledning.
Det har vært Juridisk utvalgs innstilling at rekom m andasjon nr 24/1974 

ikke bør avskrives før det foreligger en ny rekom m andasjon på om rådet. 
Utvalget kan im idlertid konstatere at, ett etter at den svenske sam erettsut-
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redningen avga sin sluttbetenkning i novem ber 1990, foreligger det nå 
sam erettsutredninger både i Finland, Norge og Sverige. Disse utredninger 
er m er tidsmessige instrum enter i arbeidet med samenes stilling enn den 
gamle rekom m andasjonen. De nordiske parlam entarikere kan overvåke 
hva de ulike regjeringer gjør med hensyn til samenes situasjon. Det är 
således etter utvalgets oppfatning ikke lenger behov for å opprettholde 
rekom m andasjon nr 24/1974.

Juridisk utvalg innstiller
at Nordisk R åd ta r meddelelsen til etterretning, og anser rekom 

m andasjon nr 24/1974 for ferdigbehandlet for Rådets vedkom 
mende

Stockholm, 28. jan u ar 1991

Lennart Andersson (s) 

Tora Aasland H oug (SV) 

Helge Adam  Møller (KF) 

Hans Nyhage (m)

Kirsti Kolte Grøndahl (A) 

S in ikka  Hurskainen (SDP) 

Sauli N iinistö (Kok.) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
Formann

Jan P. Syse (H)
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Rek. 18/1980/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 18/1980 angående arbets
miljörisker i samband med graviditet m. m.

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att i syfte att nå fram till enhetliga nordiska norm er för i arbetslivet 

förekom m ande risker för kvinnor och m än i fertil ålder och härvid 
särskilt i sam band m ed graviditet skyndsam t få till stånd en samlad 
kartläggning av existerande inform ation på om rådet sam t inleda ett 
forskningssam arbete för a tt nå fram till nya kunskaper.

(Meddelandet, se C 1, s. 1647 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2416)
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över meddelandet om rekommendation angående arbets
miljörisker i samband med graviditet m. m.

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 18/1980 angående arbetsm iljörisker i sam band 
med graviditet.

M inisterrådet meddelar att man låtit kartlägga ett antal kemiska äm nen 
m ed hänsyn till risken för reproduktionsskadande effekter och därefter 
beslutat om ett projekt for att söka nå fram till gem ensam m a nordiska 
kriterier för när ett kem iskt äm ne m isstänks vara reproduktionsskadande i 
arbetsm iljön. G enetiska skador och fosterskador p. g. a. arbetsm iljön har 
vidare lyfts fram som ett prioriterat om råde i m inisterrådets samarbets- 
program på arbetsm iljöom rådet för perioden 1990 — 93.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 18/1980 fö rråd e ts  del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Tore A. L iltved (A)

Grethe Lundblad (s) M ats N yby (SDP)

Páll Pétursson (F) Sten Svensson (m)

M arjatta Väänänen (Kesk.) Lena Öhrsvik (s)
Förman

Social- och miljöutskottets betänkande
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*Rek. 24/1983/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 24/1983 angående klima
tologisk vård av psoriasispatienter samt likartade 
principer för ersättning av kostnader för vården

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att låta utreda förutsättningarna för ett utvidgat och intensifierat nordiskt 

sam arbete kring vårdcentra på kurorter för de psoriasissjuka samt 
möjligheterna till a tt skapa likartade principer för ersättning av kostna
derna för denna vårdform.

(Meddelandet, se C 1, s. 1662)
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Rek. 25/1983/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 25/1983 angående samar
betsprojekt för små och mindre kända grupper av 
funktionshämmade

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att igångsätta ett nordiskt sam arbetsprojekt för små och m indre kända 

grupper av funktionshäm m ade och att detta projekt utförs i regi av 
N ordiska näm nden för handikappfrågor.

(Meddelandet, se C 1, s. 1662 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2419)



Rek. 25/1983/s 2419

över meddelandet om rekommendation angående samar
betsprojekt för små och mindre kända grupper av funk
tionshämmade

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 25/1983 angående sam arbetsprojekt for små och 
m indre kända grupper av funktionshäm m ade.

Av m eddelandet framgår a tt nationella projekt pågår i tre av de nordiska 
länderna och att N ordiska näm nden för handikappfrågor (NNH) gjort en 
evaluering av det nordiska projektet och konstaterat att detta bidragit till 
att lyfta fram problem ställningar på nationell nivå.

U tskottet finner m ot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 25/1983 för rådets del är slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

Haakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

K nud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
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Rek. 9/1985/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 9/1985 angående samar
bete om handelssjöfarten

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att inom N orden sam ordna och stim ulera forskning och utveckling av 

sjöfartsteknologiska och övriga driftekonom iska vinningar för u t
vecklandet av en konkurrenskraftig nordisk handelssjöfart.

(Meddelandet, se C 1, s. 1521 

Kommunikationsutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2421)
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över meddelandet om rekommendation angående samarbe
te om handelssjöfarten

Till N ordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats m eddelan
det om rekom m endation nr 9/1985 angående nordiskt sam arbete om 
handelssjöfarten.

I rekom m endationen rekom m enderas N ordiska m inisterrådet
att inom  N orden sam ordna och stim ulera forskning och utveckling

Kommunikationsutskottets betänkande

av sjöfartsteknologiska och övriga driftsekonom iska vinningar 
för utvecklandet av en konkurrenskraftig nordisk handelssjöfart.

Av m eddelandet till den 39: e sessionen fram går att det inte arbetas mera 
med rekom m endationen inom m inisterrådet. I fjolårets m eddelande kon
staterades att det från rederiernas sida, av konkurrensskäl, finns en viss 
tveksam het till spridning av forskningsresultat. Förutsättningarna för ett 
m era form aliserat sam arbete förefaller därför begränsade.

Mot bakbrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endationen nr 9/1985 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggviður Jonsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)
Förman

Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (S) 

Ernst Wroldsen (A)

O lofSalm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V) 

Olle Östrand (s)
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*Rek. 21/1985/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 21/1985 angående pro
gram för stöd och hjälp till utförsäkrade arbets
lösa

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda hur stöd och hjälp till utförsäkrade arbetslösa bör kunna 

utform as på den nordiska arbetsm arknaden.

(Meddelandet, se C 1, s. 1631)
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Rek. 23/1985/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 23/1985 angående hand
lingsplan mot narkotika

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att fastställa en handlingsplan m ot narkotika, i enlighet med m inister- 

rådsförslag B 57/s och med beaktande av de synpunkter som fram 
förts av social- och m iljöutskottet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1663 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2424)
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över meddelandet om rekommendation angående hand
lingsplan mot narkotika

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 23/1985 angående handlingsplan mot narkotika.

Av m eddelandet framgår, a tt m inisterrådet beslutat om bilda kontakt- 
m annaorganet till ett perm anent organ från 1991 och därm ed anser hand
lingsplanen avslutad. Kontaktm annaorganet har en budgetpost om 1 m il
jon  D K K  per år på m inisterrådets budget.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 23/1985 för rådets del är slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

H aakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

K nud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
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Rek. 9/1986/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 9/1986 angående gemen
sam nordisk arbetsmarknad för fria närings
idkare

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att låta u treda m öjligheterna a tt etablera en gem ensam nordisk arbets

m arknad för fria näringsidkare.

(Meddelandet, se C 1, s. 1631 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2426)
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över meddelandet om rekommendation angående gemen
sam nordisk arbetsmarknad för fria näringsidkare

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om  rekom m endation nr 9/1986 angående gemensam nordisk arbetsm ark
nad för fria näringsidkare.

M inisterrådet hänvisar till att N ordiska arbetsm arknadsutskottet 
(NAUT) undersökt möjligheterna a tt inrätta ordningar, helst en generell 
ordning, för att avlägsna de barriärer som följer av att några länder ställer 
särskilda krav för tillstånd att bedriva viss självständig verksamhet. D etta 
har fortsatt genom arbetet med överenskommelsen om nordisk arbets
m arknad för personer som genom gått yrkesutbildning på m er är 3 år. 
M inisterrådet anser att generella ordningar är att föredra från arbetsm ark- 
nadspolitisk synpunkt fram för särskilda avtal för sm ågrupper med särskil
da utbildningar och att den nya överenskommelsen löser de problem  som 
rekom m endationen avser.

U tskottet finner m ot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 9/1986 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDPj 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman
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Rek. 10/1986/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 10/1986 angående nord
bors rättigheter

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
att fullfölja utredningen ” N ordbors rättigheter i N orden” genom att

a) harm onisera reglerna om tillträde till offentliga tjänster i riktning 
m ot likställighet för nordiska medborgare,
b) u treda m öjligheterna att ge nordbor möjlighet att fritt förvärva 
fast egendom för bostadsändam ål i hela Norden.

(Meddelandet, se C 1, s. 1714 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2428)
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över meddelandet om rekommendation angående nordbors 
rättigheter

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 10/1986 angående nordbors rättigheter.

M inisterrådet hänvisar till sitt fortsatta arbete for att fullfölja utredning
en Nordbors rättigheter i Norden. U tskottet vill dessutom erinra om att 
rådet 1990 antog en rekom m endation till m inisterrådet att utarbeta ett 
handlingsprogram om N ordbors rättigheter i N orden innefattande både 
allm änna politiska m ålsättningar och ett antal konkreta åtgärdsförslag 
(rek. nr 33/1990  angående nordbors rättigheter i Norden).

U tskottet finner m ot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 10/1986 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman
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Rek. 18/1986/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 18/1986 angående lås- 
ningsfria bromssystem i bilar

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda m öjligheterna och konsekvenserna av att i N orden infora 

låsningsfria bromssystem i bilar.

(Meddelandet, se C 1, s. 1714 
Kommunikationsutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2430)
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över meddelandet om rekommendation angående låsnings- 
fria bromssystem i bilar

Till N ordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats m eddelan
det om rekom m endation nr 18/1986 angående låsningsfria bromssystem i 
bilar.

I rekom m endationen rekom m enderas N ordiska m inisterrådet
att u treda m öjligheterna och konsekvenserna av att i N orden införa 

låsningsfria bromssystem i bilar.
Enligt m eddelandet till den 39:e sessionen har det utarbetats en rapport 

om de tekniska förutsättningarna och konsekvenserna av att införa lås
ningsfria brom sar. K om m unikationsutskottet har tagit del av rapporten. 

M ot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
a tt N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endationen nr 18/1986 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggviður Jönsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)

Kommunikationsutskottets betänkande

Förman

Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

O lofSalm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V) 

Olle Östrand (s)
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Rek. 2/1987/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 2/1987 angående nor
diskt komparativt forskningsprojekt om narkoti
ka och kontrollpolitik

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
i sam arbejde med Nordisk Sam arbejdsråd for Kriminologi og Nordisk 

Nævn for Alkohol- og Drogeforskning at gennemføre et nordisk kom 
parativt forskningsprojekt angående narkotika og kontrolpolitik.

(Meddelandet, se C 1, s. 1663) 

Juridiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2432)
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över meddelandet om rekommendation angående nordiskt 
komparativt forskningsprojekt om narkotika och kontroll
politik

Juridiska utskottets betänkande

Til Juridisk utvalg er henvist den av Nordisk M inisterråd til Nordisk 
Råds 39. sesjon avgitte meddelelse om rekom m andasjon nr 2/1987 ang. 
kontrollpolitikk.

Det går fram  av meddelelsen at forskningsprosjektet nå har fått m idler 
fra Nordisk M inisterråd. Forskningsgruppen har over en trem ånederspe- 
riode utført en analyse av narkotikastoffet i de to ledende avisene i fire av 
hovedstedene.

Videre er en analyse av narkotikalovgivningen i landene under utarbei
delse.

Siden forskningsprosjektet nå er igang anser utvalget at form ålet med 
rekom m andasjonen er oppfylt.

Juridisk utvalg innstiller:
at Nordisk Råd tar meddelelsen til etterretning og anser rekom m an

dasjon nr 2/1987 for ferdigbehandlet for Rådets vedkom mende.

Stockholm, 28. januar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland Houg (SV) S in ikka  Hurskainen (SDP)

Helge Adam  M øller (KF) Sauli N iinistö  (Kok.)

Hans Nyhage (m) Sighvatur Björgvinsson (A)
Formann

Jan P. Syse (H)
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*Rek. 15/1987/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 15/1987 angående erfa
renhetsutbyte om arbetstidsfrågor

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att fortsätta det nordiska erfarenhetsutbytet om arbetstidsfrågor inom 

ram en för projektprogram m et om arbetslivs- och arbetsrättsfrågor. I 
detta sam m anhang bör sm åbarnsföräldrarnas behov ägnas särskild 
uppm ärksam het.

(Meddelandet, se C 1, s. 1648)

31 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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*R ek.17/1987/s  
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 17/1987 angående hand
lingsprogram mot aids

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att företa en utvärdering av de nordiska ländernas erfarenheter av

hittillsvarande insatser fór bekäm pning av aids;
2. att därefter i skyndsam ordning anta ett nordiskt handlingsprogram

på aids-bekäm pningens om råde innefattande b l.a. åtgärder be
träffande forskning och inform ation, i tilläm pliga fall i samarbete 
med forskningsinstitutioner och frivilliga organisationer.

(Meddelandet, se C 1, s. 1664)
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Rek. 22/1987/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 22/1987 angående stöd
ordning för handikapporganisationernas nordis
ka samarbete

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda form erna för en stödordning för handikapporganisationernas 

nordiska samarbete.

(Meddelandet, se C 1, s. 1664 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2436)
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över meddelandet om rekommendation angående stödord
ning för handikapporganisationernas nordiska samarbete

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 22/1987 angående stödordning för handikappor
ganisationernas nordiska samarbete.

U tskottet, som tillstyrkt ansökan från N ordiska näm nden för handi
kappfrågor om 3 milj. SEK på 1991 års budget, uttalade vid m ötet mellan 
utskottet och social- och hälsovårdsm inistram a den 14 novem ber tillfreds
ställelse över att en stödordning inrättats även om anslaget endast uppgår 
till 1,5 miljoner DK K per år istället för begärda 3 miljoner DKK.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att Nordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 22/1987 för rådets del är slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

H aakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

K nud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
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*Rek. 23/1987/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 23/1987 angående ökade 
flyttningsmöjligheter för pensionärer i Norden

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidta åtgärder för a tt i N orden utveckla pensionärernas flyttnings

möjligheter mellan de enskilda länderna sam t service i anslutning 
därtill.

(Meddelandet, se C 1, s. 1665)



2438

*Rek. 24/1987/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 24/1987 angående samar
bete kring genteknologi

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
a. att u treda hur hänsyn till etik, säkerhet och teknologivärdering röran

de genteknologi kan inarbetas i det nordiska sam arbetet;
b. att undersöka om någon form  av forhandlingsgodkännande eller

registrering av genklyvning är möjlig i nordiskt samarbete;
c. att verka för fortlöpande sam råd mellan de nordiska länderna vid

utvecklingen av genteknologi rörande etik, säkerhet och teknolo
givärdering.

(Meddelandet, se C 1, s. 1522)



*Rek. 41/1987/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 41/1987 angående for
enkling och harmonisering av vägmärkessystemet 
i Norden

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att koordinera pågående forskning och evaluera föreliggande forsknings

resultat om trafikanternas (härunder även ” m juka trafikanter” ) för
måga att uppfatta vägmärken och tillgodoräkna sig den inform ation 
de ger i syfte a tt ta  ställning till om ytterligare forskning behövs och i 
så fall ta initiativ  till detta, samt 

att utreda vilka förenklingar och harm oniseringar som kan genomföras 
av vägmärkessystemet i de nordiska länderna inom  ram en för gällan
de internationella konventioner.

(Meddelandet, se C 1, s. 1714)
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Rek. 42/1987/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 42/1987 angående inter
nationell samverkan för forenkling och harmoni
sering av vägmärkessystemet

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att gemensamt driva frågor rörande förenklingar och harm onisering av 

vägmärkessystemet på internationellt plan.

(Meddelandet, se C 1, s. 1715) 

Kommunikationsutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2441)



Rek. 47/1987/t 2441

över meddelandet om rekommendation angående interna
tionell samverkan för förenkling och harmonisering av 
vägmärkessystemet

Till N ordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats m eddelan
det om rekom m endation nr 42/1987 angående internationell samverkan 
för förenkling och harm onisering av vägmärkessystemet.

I rekom m endationen rekom m enderas N ordiska m inisterrådet
att gemensamt driva frågor rörande förenkling och harm onisering 

av vägmärkessystemet på internationellt plan.
Av m eddelandet till den 39: e sessionen framgår att Nordiska trafiksä

kerhetsrådet har utsett en arbetsgrupp, som skall ha till uppgift att verka 
för att de nya bestäm m elserna i W ien-konventionem a och Europa-över- 
enskom m elsem a genom förs på ett enhetligt sätt i trafiklagstiftningen i de 
olika nordiska länderna.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endationen nr 42/1987 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggviður Jónsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)

Kommunikationsutskottets betänkande

Förman

Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

O lofSalm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V) 

Olle Östrand (s)
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*Rek. 44/1987/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 44/1987 angående plan 
för infrastrukturinvesteringar i Norden

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att tillsätta en utredning som allsidigt belyser de långsiktiga konsekven

serna av olika utvecklingsstrategier beträffande infrastrukturinveste
ringar inom kom m unikationssektorn, samt 

att utifrån resultaten av denna utredning for N ordiska rådet presentera 
en samlad plan för de fortsatta infrastrukturinvesteringam a i N or
den.

(Meddelandet, se C 1, s. 1704)
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Rek. 45/1987/b
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 45/1987 angående finan
sieringen av det nordiska samarbetet

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
å utarbeide alternative norm er for finansieringen av det nordiske sam 

arbeidet som sikrer dette voksende sam arbeid nødvendige ressurser.

(Meddelandet, se C 1, s. 1731 
Budget- och kontrollutskottets betänkande över medde
landet, se s. 2444)



2444 Rek. 45/1987/b

över meddelandet om rekommendation angående finansi
eringen av det nordiska samarbetet

Till Nordiska rådets budget- och kontrollutskott har hänvisats rekom 
m endation nr 45/1987 angående finansiering av det nordiska sam arbetet.

N ordiska m inisterrådet meddelar:
” M inisterrådet har vid flera tillfällen haft frågan om alternativ finansi

ering av det nordiska sam arbetet uppe till diskussion. Som framgått av 
tidigare m eddelanden på denna rekom m endation, så behandlades saken i 
den ekonom iska handlingsplanen, där det bl. a. pekades på de betydande 
tekniska problem som är förbundna med en finansiering baserad på 
m ervärdeskattesystem en (en s. k. ” NOM S” .)

Värderingen var att det inte är möjligt att ändra finansieringen på 
näm nt vis, och att någon förändring av form erna för finansieringen av 
sam arbetet inte var aktuell att föreslå.

De socialdem okratiska m edlem m arna i budget- och kontrollutskottet 
anser att frågan om en nordisk om sättningsskatt fortfarande är aktuell i 
sam band med finansieringen av det nordiska samarbetet.

Under 1990 har m inisterrådet åter, mot bakgrund av att N ordiska rådet 
upprätthåller rekom m endationen, diskuterat frågan: Bl. a. har det gjorts 
jäm förelser med hur annat internationellt sam arbete är finansierat. Det 
framgår då klart, att det nordiska sam arbetet är finansierat enligt samma 
grundmodell som de allra flesta internationella organisationer. Den inne
bär, i huvudsak, att m edlem sländerna tillskjuter direkta bidrag, vars för
delning bestäm s genom i första hand storleken på ländernas ekonomier.

Finansieringen av Europeiska gemenskapen, EG, är ett m arkerat undan
tag, genom att den till skillnad från det nordiska sam arbetet har överstatlig 
myndighet, och att m edlem sländerna i konsekvens härm ed har tillåtit att 
tullar och vissa avgifter (främ st en del av momsen) går direkt till gemen
skapen.

I diskussionerna på nordiskt plan har det också näm nts att finansiering
en kunde knytas till bl. a. ökningen av BNP eller de offentliga utgifterna. 
Enligt m inisterrådets mening är det sam arbetets innehåll som m åste vara 
avgörande för budgetens storlek. D ärför är det inte lämpligt med en 
direktkoppling till en viss ekonom isk variabel.

M inisterrådet konstaterar för sin del, efter att åter ha övervägt saken, att 
det för närvarande inte finns förutsättningar att utarbeta alternativa for
m er för finansieringen av det nordiska sam arbetet. M inisterrådet betonar 
vidare nödvändigheten av att utvärdera den hittillsvarande verksamheten 
och visa vilka resultat som uppnåtts inom det nordiska sam arbetet. Nor-

Budget- och kontrollutskottets betänkande
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diska m inisterrådet lägger också vikt vid att om prioritera inom  den nor
diska budgeten fór att få ett större utbyte av de ekonom iska insatserna.

Som framgår av ovanstående har m inisterrådet på nytt värderat möjlig
heterna till alternativ  finansiering av det nordiska sam arbetet. M inisterrå
det har, i enlighet med utskottets betänkande av 1990, även u trett andra 
finansieringsform er än en nordisk om sättningsskatt och konstaterar a tt det 
for närvarande inte finns några förutsättningar a tt u tarbeta alternativa 
form er för finansieringen av det nordiska sam arbetet.

Mot denna bakgrund foreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endationen nr 45/1987 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Ólafur G. Einarsson (Sj) Karl-Gunnar Fagerholm (lib)

Anker Jørgensen (S) Wiggo Komstedt (m)
Förmann

Jens Marcussen (Frp) M arit Rotnes (A)



*Rek. 7/1988/t
D  1991

Meddelande

om rekommendation nr 7/1988 angående storstä
dernas trafik- och miljöproblem

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att göra en sam m anställning av befintliga kunskaper om de nordiska 

storstädernas trafik- och m iljöproblem  och m ot bakgrund därav före
ta  nödvändiga kom pletterande utredningar, samt 

att på grundval av detta utredningsarbete u tarbeta modeller över olika 
strategier för att lösa storstädernas trafik- och m iljöproblem.

(Meddelandet, se C 1, s. 1705)
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Rek. 8/1988 / 1
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 8/1988 angående snabba
re postgång mellan och inom de nordiska länder
na

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidta åtgärder för att uppnå en snabbare postgång mellan och inom 

de nordiska länderna.

(Meddelandet, se C 1, s. 1706 

Kommunikationsutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2448)



2448 Rek. 8/1988/t

över meddelandet om rekommendation angående snabbare 
postgång mellan och inom de nordiska länderna.

Till N ordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats m eddelan
det om rekom m endation nr 8/1988 angående snabbare postgång mellan 
och inom de nordiska länderna.

I rekom m endationen rekom m enderas N ordiska m inisterrådet
att vidta åtgärder for att uppnå en snabbare postgång mellan och 

inom de nordiska länderna.
Enligt m eddelandet till den 39: e sessionen är det de nordiska postver

kens intention att kontinuerligt förbättra kvaliteten av den nordiska post
servicen.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att Nordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endation nr 8/1988 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggviður Jönsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)

Kommunikationsutskottets betänkande

Förman

Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

O lo f Salm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V) 

Olle Östrand (s)



R ek.11/1988/s  
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 11/1988 angående rökfria 
miljöer m. m.

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att u treda restriktiva regler i N orden innebärande exempelvis

(a) begränsning av rökning i offentliga lokaler och på offentliga kom 
m unikationsm edel

(b) förbud m ot tobaksreklam , och
(c) m ärkning av tobaksprodukter.

(Meddelandet, se C 1, s. 1666 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2450)
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över meddelandet om rekommendation angående rökfria 
miljöer m. m.

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 11/1988 angående rökfria m iljöer m. m.

M inisterrådet hänvisar i sitt m eddelande bl.a. till att lagar eller rekom 
m endationer om rökfria m iljöer vidtagits i alla nordiska länder. Vidare 
näm ns den nya svenska lagen med förbud mot öppen och förtäckt tobaks- 
reklam sam t m ärkning av tobaksprodukter. De senaste årens m eddelanden 
har även innehållit uppgifter om lagstiftningen i övriga nordiska länder.

U tskottet finner m ot bakgrund härav a tt ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att Nordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 11/1988 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

H aakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman
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Rek. 12/1988/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 12/1988 angående inter
nationella restriktioner mot tobakskonsumtion

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att på internationellt plan verka for restriktiva regler for tobakskonsum 

tion.

(Meddelandet, se C 1, s. 1667 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2452)
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över meddelandet om rekommendation angående interna
tionella restriktioner mot tobakskonsumtion

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 12/1988 angående internationella restriktioner 
mot tobakskonsum tion.

I sitt m eddelande hänvisar m inisterrådet till att de nordiska länderna 
ställt sig bakom W HO:s aktionsplan for Europa och stöder dess insatser på 
det globala planet. I tidigare m eddelande har även redogjorts for de nordis
ka flygbolagens insatser för att infora rökfria flygrutter i Norden.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 12/1988 för rådets del är slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

H aakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

Knud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
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Rek. 22/1988/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 22/1988 angående årlig 
lägesrapport om miljöpolitik

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att årligen framlägga en lägesrapport på m iljöpolitikens om råde inför 

Nordiska rådet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1688 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2454)
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över meddelandet om rekommendation angående årlig 
lägesrapport om miljöpolitik

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 22/1988 angående årlig lägesrapport om  miljöpo
litik.

U tskottet, som de två senaste åren ej varit tillfredsställt med m inisterrå
dets m eddelanden och tog upp saken i sitt betänkande om havsm iljöpla
nen och i yttranden över m inisterrådets berättelse C 1, diskuterade rappor
teringen med m iljöm inistrarna vid ett gem ensamt m öte den 28 januari 
1991. Diskussionerna om fattade årlig rapportering enligt en modell som 
innebär att endera av de tre handlingsplanerna (luftförorening, havsförore- 
ning, avfallshantering) lyfts fram vaije år.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet 
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 

rekom m endationen nr 22/1988 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

H aakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

ToreA. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman
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Rek. 32/1988/e
D 1991

Tilläggsmeddelande

om rekommendation nr 32/1988 angående av
veckling av kärnkraften

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer 
å intensivere sam arbeidet på det energipolitiske om rådet for å legge 

forholdene til rette for en ønskelig avvikling av kjernekraften.

(Meddelandet, se C 1, s. 1743 

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandena, 
se s. 2456)

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 24 januari 1991:
De nordiske lande har gennem en længere årrække sam arbejdet på det 

energipolitiske om råde inden for ram m erne a f  Nordisk M inisterråd. Sam
arbejdet er blevet intensiveret på baggrund a f  den såkaldte Brundtland- 
rapport og FN ’s M iljøperspektiv, og i løbet a f  1989 og 1990 blev der 
således gennem ført en omlægning og udvidelse a f  det nordiske energipoli
tiske sam arbejde m ed henblik på at sikre en bæredygtig udvikling inden 
for den nordiske energisektor.

Den seneste konkretisering a f  hovedpunkter inden for ram m erne af 
dette sam arbejde er fundet sted ved, at Nordisk M inisterråd (Energi
m inistrene) på m ødet i Oslo den 13. novem ber 1990 bl. a. vedtog et 
sam arbejde om m ærkning og norm er for elektriske husholdningsappara
ter, et udvidet sam arbejde vedrørende elforsyningsm arkedet, og et udvidet 
nordisk energipolitisk sam arbejde vedrørende omkostningseffektive virke
m idler til en reduktion a f  C 0 2-udredningen. Disse nye tiltag er udtryk for 
et ønske om gennem et øget nordisk sam arbejde at intensivere de energi
politiske bestræbelser vedrørende energibesparelser, forsyningssikkerhed 
og miljø.

I de nordiske landes energiforsyning spiller kernekraft en meget forskel
lig rolle, idet kun Sverige og F inland har kernekraft; de øvrige lande sikrer 
energiforsyningen gennem anvendelse a f  fossile brændsler, vedvarende 
energikilder og geotermisk varme.

I D anm ark har Folketinget truffet beslutning om, at kernekraft ikke skal 
indgå i energiplanlægningen. I F inland kom m er regeringen ikke i inde
værende m andatperiode til at tage stilling til spørgsmålet om at bygge en 
femte reaktor; en afvikling a f  de fire eksisterende reaktorer er ikke aktuel. 
For Islands og Norges vedkom m ende er kernekraft ikke aktuel. I Sverige er 
der år 1980 truffet beslutning om, at al kernekraft skal være afviklet senest 
år 2010; regeringen forventer i foråret 1991 at forelægge Riksdagen en 
proposition om  energipolitikken.



2456 Rek. 32/1988/e

över meddelandena om rekommendation angående avveck
ling av kärnkraften

Udvalgets behandling  

Økonom isk Udvalg har behandlet meddelelsen på m ødet den 25. febru
ar 1991 og besluttet at afgive følgende betænkning.

Udvalget konstaterer, at rekom m andationen er rettet til de nordiske 
landes regeringer, men tager til efterretning at regeringerne har valgt at 
afgive en samlet meddelelse via Nordisk M inisterråd.

M eddelelsen indeholder en generel redegørelse for det nordiske sam ar
bejde på energiom rådet og en beskrivelse a f  de enkelte landes holdning til 
anvendelsen af kernekraft.

Udvalget har bl. a. gennem det i jan u ar afholdte m øde med energim i
nistrene fået en række inform ationer, som underbygger opfattelsen a f  at 
det nordiske sam arbejde på energiom rådet er under intensivering og ud
bygning, således som det forudsættes i rekom m andationen.

Samtidig konstaterer udvalget at der i landene er truffet beslutninger, 
som påvirker den fremtidige energipolitik og derm ed også sam arbejdet om 
energipolitikken i årene fremover. D et gælder særligt i Sverige, hvor m inis
terrådet henviser til at der i foråret 1991 fremlægges en energipolitisk 
proposition, som må form odes at være en opfølgning a f  den politiske 
aftale, som regeringen har indgået m ed to  andre partier om den fremtidige 
energipolitik.

Udvalget finder på denne baggrund ikke at der kan opnås m ere ved at 
opretholde rekom m andationen, og er derfor indstillet på at følge det 
energipolitiske sam arbejde op på anden vis.

Udvalgets indstilling.

Økonom isk Udvalg indstiller således til N ordisk Råd, at rekom m anda
tionen nr 32/1988 om afvikling a f  kernekraften afskrives.

K øbenhavn den 25. februar 1991

Gunilla André (c) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SFP)

Terje Davidsen (Sb) Lahja E xner (s)

Lars P. Gammelgaard (KF) Thor-Eirik Gulbrandsen (A)

Hans Gustafsson (s) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Carl I. Hagen (Frp) M arianne Jelved (R V)

Kjellbjørg Lunde (SV) Lauri M etsäm äki (SDP)

Poul Nielson (S) K im m o Sasi (Kok.)

Anders Talleraas (H)
Formand

Ekonomiska utskottets betänkande
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*Rek. 43/1988/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 43/1988 angående samar
bete om kriminalitetsefterforskning

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd 
at nedsætte en arbejdsgruppe til a t udrede det nordiske sam arbejde om 

krim inalitetsefterforskning sam t til at undersøge behovet og mulighe
derne for en videreudvikling og eventuell effektivisering a f  dette 
samarbejde.

(Meddelandet, se C 1, s. 1549)
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Rek. 44/1988/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 44/1988 angående reell 
likalön mellan kvinnor och män

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. at der iværksættes forundersøgelsesprojekt og i förbindelse hermed

eventuelt gennemføres praktisk forsøgsvirksomhed og evaluering 
med henblik på at få samlet den eksisterende viden om og få 
kortlagt årsagerne til den manglende reelle ligeløn mellem kvinder 
og mænd, og

2. påbaggrund heraf at foreslå foranstaltninger, der tilsigter a t fjerne de
barrierer, som m edfører forskelle i lønninger mellem kvinder og 
mænd, samt

3. at afsætte de fornødne m idler til projekternes gennemførelse ved at
lade projekterne, der er nævnt under punkt 1 og 2, indgå i den nye 
økonomiske handlingsplan for Norden.

(Meddelandet, se C 1, s. 1576 
Juridiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2459)



Rek. 44/1988/j 2459

över meddelandet om rekommendation angående reel lika
lön mellan kvinnor och män

Juridiska utskottets betänkande

Til Juridisk utvalg er henvist den av de nordiske lands regjeringer til 
Nordisk Råds 39. sesjon avgitte meddelelse om rekom m andasjon nr 
44/1988 ang. reell likelønn mellom kvinner og menn.

Av meddelelsen går det fram  at det i løpet av 1989 ble gjennom ført en 
forstudie i forbindelse med prosjektet ” Lika lön för kvinnor och m än” . 
Hovedprosjektet er nå kom m et i gang. I hovedprosjektet skal lønnsfastset- 
ting og likelønssutvikling i N orden beskrives og analyseres. En periodisk 
publikasjon og handlingsstrategier skal legges fram  og eventuelt gjennom 
førte tiltak skal evalueres. Prosjektet beregnes å være avsluttet i 1993.

På bakgrunn av at hovedprosjektet nå er kom m et i gang, anser Juridisk 
utvalg at form ålet med rekom m andasjonen er oppfylt. U tvalget fortusetter 
forøvrig at M inisterrådet redegjør for utviklingen av likelønnsprosjektet i 
det årlige C 1-dokum entet.

Juridisk utvalg skal henstille
at N ordisk R åd tar meddelelsen til etterretning og anser rekom m an

dasjon nr 44/1988 ferdigbehandlet for R ådets vedkom m ende.

Stockholm, 28. jan u ar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Grøndahl (A)

Tora Aasland H oug (SV) S in ikka  Hurskainen (SDP)

Helge Adam  M øller (KF) Sauli N iinistö  (Kok.)

Hans Nyhage (m) Sighvatur Björgvinsson (A)
Formann

Jan P. Syse (H)
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Rek. 47/1988/s
D 1990

Meddelande

om rekommendation nr 47/1988 angående inter
nationell miljöpolitik

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att spela en pådrivande roll i den internationella m iljöpolitiken och 

därvid utöva en aktiv utåtrik tad  internationell inform ationsverk
samhet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1689) 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2461)



Rek. 47/1988/s 2461

över meddelandet om rekommendation angående interna
tionell miljöpolitik

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 47/1988 angående internationell m iljöpolitik.

1 sitt m eddelande ger m inisterrådet en rad exempel på de nordiska 
ländernas pådrivande arbete i den internationella m iljöpolitiken och be
slut som tagits under 1990, bl. a. om m iljöfinansieringsbolaget NEFCO.

U tskottet finner m ot bakgrund härav att ytterligare åtgärder m ed anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser a tt 
rekom m endationen nr 47/1988 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Lilli Gyldenkilde (SF) ToreA. L iltved (A)

Grethe Lundblad (s) M ats Nyby (SDP)

Fäll Pétursson (F) Sten Svensson (m)

M arjatta Väänänen (Kesk.) Lena Öhrsvik (s) 
Förman

Social- och miljöutskottets betänkande
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Rek. 2/1989/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 2/1989 angående sam- 
arbetsplan på energiområdet

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. at vedtage en sam arbejdsplan på energiom rådet efter de retningsli

nier, som fremgår a f  ministerrådsforslag B 88/e  og særligt indar
bejde følgende:

— stillingtagen til finansieringen a f  det nye NKA-sikkerhedspro- 
gram,

— en fælles nordisk holdning til problem erne om kring transport og 
bortskaffelse a f  højradioaktivt m ateriale,

— planer for hvordan de nordiske regeringer vil intensivere det 
energipolitiske sam arbejde for at lægge forholdene tilrette for en 
ønskelig afvikling a f  kernekraft,

— planer for hvordan m inisterrådet vil arbejde videre med sårbar- 
hedsspørgsmålene i energiforsyningen.

2. at i løbet a f  1989 forelægge Nordisk Råd konkrete forslag på følgen
de områder:

— regeringernes tilrettelæggelse a f  ram m erne for udviklingen a f  det 
nordiske sam arbejde om udnyttelse a f  naturgassen,

— det nye energiforskningsprogram,
— opfølgning a f  Brundtlandkom m issionens anbefalinger, idet dette 

arbejde gives den højeste politiske og budgetmæssige prioritet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1743 

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2463)



Rek. 2/1989/e 2463

över meddelandet om rekommendation angående samar- 
betsplan på energiområdet

Ekonomiska utskottets betänkande

Udvalgets indstilling  

Udvalget finder, at m inisterrådet stort set har opfyldt ønskerne i rekom 
m andationen om end ikke helt på den m åde udvalget havde tænkt sig det. 
Det kan im idlertid konstateres, a t m inisterrådet arbejder med alle de 
em ner, som rekom m andationen ønskede at m inisterrådet skulle tage op, 
ligesom m inisterrådet i en række rapporter har delagtiggjort udvalget i 
resultaterne a f  arbejdet.

Udvalget vil på et m øde i januar 1991 drøfte sam arbejdet mellem rådet 
og m inisterrådet på det energipolitiske om råde og finder på denne bag
grund, at rekom m andationen kan afskrives og eventuelle yderligere ønsker 
til m inisterrådet form uleres på nyt.

Udvalget indstiller således, at rekom m andationen n r 2/1989 afskrives.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.) 

Carl Bildt (m)

Lahja E xner (s)

Thor-Eirik Gulbransen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF) 

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

E ino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

H ans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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Rek. 8/1989/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 8/1989 angående projekt 
Nordjobbs fortsättning

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att u tarbeta ett förslag som garanterar N ordjobb en ekonom isk grund

trygghet för sin verksam het och utveckling i fram tiden.

(Meddelandet, se C 1, s. 1522 

Kulturutskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2465)



Rek. 8/1989/k 2465

över meddelandet om rekommendation angående projekt 
Nordjobbs fortsättning

Enligt m inisterrådets m eddelande har m inisterrådet 1990 beslutat att 
Nordjobb-projektet ges ett årligt driftstillskott på 2,25 MDK.K finansiera
de över m inisterrådets allm änna budget. Beslutet gäller som ett fast årligt 
driftsanslag t.o . m. 1993 då projektet skall evalueras med hänsyn till en 
värdering av en eventuell vidareföring av projektet som ett nordiskt pro
jekt. Samtidigt har m inisterrådet beviljat ett extra o rdinärt tillskott på 
1 M DKK till täckande av tidigare års underskott. Det meddelas att projek
tets operativa verksam het fortsätter utan betydande ändringar i förhållan
de till den form den varit uppbyggd på under de första fem åren sedan 
starten 1986. Den evaluering som skall ske under 1993 av projektet kom 
m er att både värdera projektets storlek i förhållande till driftskostnaderna 
och möjligheterna till de mest ändamålsenliga utnyttjandena av resurser-

K ulturutskottet valde rek. n r 8/1989/k som exempel i en försöksordning 
om rapportering om de nationella uppföljningarna av rekom m endationer.

U tskottet konstaterar m ed tillfredsställelse att värdefull inform ation 
tilldelats utskottet om de nationella åtgärderna beträffande förverkligan
det av rekom m endationen om projekt N ordjobbs fortsättning.

Enligt de nationella rapporterna har projekt N ordjobb fått synnerligen 
positiva reaktioner i de respektive nordiska länderna. Således fram håller 
Finland att enligt alla sam arbetspartner har modellen fungerat bra och ger 
ett gott underlag för utvärdering och vidareutveckling av det praktiska 
arbetet. 1 Island rapporteras om ett stort intresse för nordpraktik. Norge 
fram håller att sam arbetet mellan Föreningarna N orden och arbetsm ark
nadsm yndigheterna har fungerat särskilt bra. Ålands landskapsstyrelse 
anser att projektet N ordjobb är ett bra projekt som måste ges resurser så 
att projektet kan utvecklas. I D anm ark och Sverige beskrivs det praktiska 
arbetet som verkar föregå utan problem.

Det är tillika utskottets mening att projekt N ordjobb är ett unikt projekt, 
särskilt viktigt för det fram tida nordiska sam arbetet. U tskottet har haft 
utväxling av ungdom ar som ett av sina absolut mest prioriterade om råden 
i sitt arbete. Projekt N ordjobb ger ungdom ar stora möjligheter a tt bekanta 
sig med de andra nordiska ländernas språk och kultur i allm änhet.

K ulturutskottet är positivt inställt till att m inisterrådet har säkrat pro
jektet fram till 1993 med efterföljande evaluering. U tskottet anser att den 
nordiska finansieringen som läggs i projektet är ringa i förhållande till dels 
den nationella insatsen som företas i de nordiska länderna och dels i 
förhållande till de resultat projektet kom m er att ge i ett längre perspektiv.
32 — 10-0450 Nordiska rådet Del 2

Kulturutskottets betänkande



2466 Rek. 8/1989/k

U tskottet kom m er att följa projektet även i fram tiden och är berett att 
återuppta frågan i fall problem uppstår med finansieringen efter 1993.

Med hänvisning till det ovan sagda anser utskottet att det inte finns 
några skäl att längre ha kvar rekom m endationen på rådets dagordning och 
foreslår,

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
rekom m endationen nr 8/1989 för rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förman

M irja Ryynänen (Kesk.)

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

A nita  Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

R iitta  Saastamoinen (Kok.)

Krister Skånberg (mp)
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*Rek. 12/1989/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 12/1989 angående dator
stödd utbildning av tekniker och ingenjörer

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att under m edverkan av bl. a. N ordiska industrifonden (N1F) igångsätta 

ett projekt för att ta fram sådan dataprogram vara som behövs i den 
databaserade grund- och vidareutbildningen av tekniker och ingenjö
rer i Norden. Arbetet kan senare utvidgas till att om fatta också andra 
lämpliga utbildningsom råden.

(Meddelandet, se C 1, s. 1621)
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*Rek. 13/1989/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 13/1989 angående utbild- 
nings- och praktikantutbytessamarbetet med EG

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att vidta åtgärder för a tt de nordiska länderna i sam arbete med intresse

organisationer skall verka för att sam ordnat forcera utbildnings- och 
praktikantutbytessam arbetet med EG.

(Meddelandet, se C 1, s. 1632)
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Rek. 18/1989/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 18/1989 angående pro
jekt på flyktingområdet

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at gennemføre følgende projekter i sam arbejde med U N H C R  og de 

berørte landes regeringer:
1. et projekt, hvis formål er frivillig tilbagevenden (repatriering);
2. et projekt, hvis form ål er m idlertidig integration;
3. et projekt, hvis formål er bosætning i de nordiske lande.

(Meddelandet, se C 1, s. 1526 

Juridiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2470)



2470 Rek. 18/1989/j

över meddelandet om rekommendation angående projekt 
på flyktingområdet

Til Juridisk utvalg er henvist den av de nordiske lands regjeringer til 
N ordisk Råds 39. sesjon avgitte meddelelse om rekom m andasjon nr 
18/1989 om prosjekter på flyktningeområdet.

I meddelelsen viser M inisterrådet til etableringen av et felles nordisk 
kvotesam arbeid, samt arbeidet med å oppnå størst mulig sam ordning av 
de frivillige repatrieringsordningene. De nordiske regjeringer anser at det 
sam arbeidet som er etablert innen sam arbeidsgruppen med det form ål å 
påvirke policy-utviklingen både nasjonalt og internasjonalt, er innrettet på 
å nå samme målsettninger som ligger til grunn for Nordisk Råds rekom
m andasjon.

Regjeringene m ener at den form for sam arbeid som Nordisk Råd fore
slår, ikke nødvendigvis er den mest hensiktsmessige.

Juridisk utvalg vil understreke at rekom m andasjonen går ut på at N or
disk M inisterråd, i sam arbeid med U N H C R  og de berørte lands regje
ringer skal gjennomføre tre konkrete prosjekter på flyktningeområdet. For
utsetningen var at bevilgningene til gjennomføringen av prosjektene ikke 
tas fra de ordinære bistandsm idler, m en at N ordisk M inisterråd og de 
berørte lands regjeringer avsetter særlige bevilgninger til dette formål. D et 
vises til Juridisk utvalgs betekning til medlemsforslag A 829/j.

I meddelelsen nevnes en rekke prosjekter som er igang eller som er under 
utvikling. Utvalget kan ikke se av meddelelsen om  det er satt igang noen 
konkrete prosjekter, slik som forutsatt i rekom m andasjonen.

D et er Juridisk utvalgs oppfatning at et sam arbeid mellom de nordiske 
lands regjeringer og U N H C R  om tre konkrete prosjekter, som skissert i 
rekom m andasjonen vil kunne bidra til en m er m ålrettet og perspektivrik 
hjelpeinnsats på flyktningsom rådet. U tvalget beklager at M inisterrådet 
ikke er innstilt på å sette igang disse prosjektene.

På bakgrunn av at M inisterrådet ikke synes å være innstilt på å oppfylle 
rekom m andasjonen, finner ikke utvalget grunn til å opprettholde rekom 
m andasjonen.

Juridiska utskottets betänkande



Rek. 18/1989/j 2471

Juridisk utvalg skal innstille
at Nordisk Råd ta r meddelelsen til etterretning og anser rekom m an

dasjon nr 18/1989 for ferdigbehandlet for Rådets vedkom m ende.

Stockholm, 28. januar 1991

Lennart Andersson (s) 

Tora Aasland Houg (SV) 

Helge A dam  Møller (KF) 

Hans N yhage(m )

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Sin ikka  Hurskainen (SDP) 

Sauli N iinistö  (Kok.) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
Formann

Jan P. Syse (H)
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Rek. 19/1989/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 19/1989 angående be
gränsning av export av farliga varor

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at vedtage de foranstaltninger, der er nødvendige for at forhindre at 

produkter, som det er forbudt at sælge i et a f  de nordiske lande på 
grund a f  sin farlighed, eksporteres til andre m arkeder. Udgangspunk
te t bør være, at sådanne produkter kun må sælges dér under forudsæt
ning af, at m odtagerlandet efter at være underrettet om sikkerheds- 
manglerne, udtrykkeligt tillader im porten a f  varen. For sådanne pro
dukter, hvor risikoen er særlig alvorlig, bør eksport overhovedet ikke 
tillades.

(Meddelandet, se C 1, s. 1560 

Juridiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2473)



Rek. 19/1989/j 2473

över meddelandet om rekommendation angående begräns
ning av export av farliga varor

Juridiska utskottets betänkande

Til Juridisk utvalg er henvist den av de nordiske lands regjeringer til 
Nordisk Råds 39. sesjon avgitte m eddelelse om rekom m andasjon nr. 
19/1989 ang. begrensning av eksport av farlige varer.

Av meddelelsen går det fram at M inisterrådet i forbindelse m ed et 
sem inar om  tilbakekallelse av farlige varer har nedsatt en arbeidsgruppe til 
å vurdere mulighetene for koordinering av foranstaltninger for begrens
ning av eksport av farlige varer.

Arbeidsgruppen har foreslått at produktsikkerhetsm yndighetene i de 
land som ikke har lovhjem m el til å forby eksporten av farlige varer, tar 
initiativ  til å frem m e lovforslag som inneholder en slik hjemmel. E tter 
arbeidsgruppens oppfatning bør eksportreguleringen anvendes på for
bruksvarer som både kan forårsake personskader og m aterialskader.

M inisterrådet konstaterer at de enkelte nordiske land enten har gjen
nom ført bestem m elser om begrensning av og forbud m ot eksport av farlige 
produkter eller har igangsatt forberedelser av en sådan lovgivning. D an
m ark avventer EF-direktivet om produktsikkerhet.

Resultatene fra det avholdte sem inar og arbeidsgruppens anbefalinger 
vil inngå i produktsikkerhetsm yndighetenes arbeid i de enkelte land.

E tter dette anser Juridisk utvalg at form ålet m ed rekom m andasjonen er 
oppfylt.

Juridisk utvalg skal innstille
at Nordisk Råd tar meddelselsen til etterretning og anser rekom 

m andasjon nr 19/1989 for ferdigbehandlet for Rådets vedkom 
mende.

Stockholm, 28. jan u ar 1991

Lennart Andersson (s) 

Tora A asland H oug (SV) 

Helge Adam  M øller (KF) 

Hans N y hage (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

S in ikka  Hurskainen (SDP) 

Sauli N iinistö  (Kok.) 

Sighvatur Björgvinsson (A) 
Formann

Jan P. S y  se (H)
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*Rek. 20/1989/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 20/1989 angående inten- 
siverad övervakning av bojkottlagstiftningen mot 
Sydafrika

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m enderer de nordiske landes regeringer 
at intensivere arbejdet m ed overvågning a f  boycotlovgivningen mod 

Sydafrika både nationalt og nordisk.

(Meddelandet, se C 1, s. 1528)
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Rek. 21/1989/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 21/1989 angående ökat 
samarbete inom turismen

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att göra N ordiska m inisterrådets turistutskott till en äm betsm anna-

kom m itté, direkt underställd N ordiska m inisterrådet,
2. att in itiera ett arbete m ed att inom  N orden sam m anställa och sam 

ordna åldersgränsen barn/vuxen i offentliga kollektiva transport
medel,

3. att sam ordna turistprojekt i det nordiska regionala sam arbetet och
verka för att behoven av erfarenhetsutbyte b lir tillgodosett,

4. att särskilt uppm ärksam m a turism ens betydelse för Västnorden,
5. att u treda fördelarna vid adm inistrativ  sam ordning av de nordiska

ländernas turistbyråer speciellt på de utom europeiska m arknader
na,

6. att på alla nivåer verka för förstärkning och sam ordning av forsk
ningen och utbildningen inom  turistsektom ,

7. att verka för a tt i ökad utsträckning överföra nationella medel till den
nordiska budgeten, främ st vad gäller aktiviteter u tanför Norden.

(Meddelandet, se C 1, s. 1720 
Kommunikationsutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2476)



2476 Rek. 21/1989/t

Kommunikationsutskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation nr 21/1989 angå
ende ökat samarbete inom turismen

Till N ordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats m eddelan
det om rekom m endation nr 21/1989 angående ökat sam arbete inom turis-

I rekom m endationen rekom m ederas N ordiska m inisterrådet
att göra N ordiska m inisterrådets turistutskott till en äm betsm anna- 

kom m itté, direkt underställd N ordiska m inisterrådet, 
att initiera arbete med att inom  N orden sam m anställa och harm o

nisera åldersgränsen bam /vuxen i offentliga kollektiva trans
portm edel,

att sam ordna turistprojekt i det nordiska regionala sam arbetet och 
verka för att behovet av erfarenhetsutbyte blir tillgodosett, 

att särskilt uppm ärksam m a turism ens betydelse för Västnorden, 
att utreda fördelarna vid adm inistrativ  sam ordning av de nordiska 

ländernas turistbyråer på de utom europeiska m arknaderna, 
att på alla nivåer verka för förstärkning och sam ordning av forsk

ningen och utbildningen inom  turistsektorn, samt 
att verka för att i ökad utsträckning överföra nationella medel till 

den nordiska budgeten, främ st vad gäller aktiviteter u tanför 
Norden.

Av m eddelandet till den 39: e sessionen framgår att en del av rekom m en
dationens att-satser har tagits med i Ä K T:s verksam hetsplan, andra har 
förverkligats eller anses inte ha möjlighet att uppfyllas. D et m åste därför 
bedöm as så att syftet med rekom m endationen har uppnåtts i den m ån det 
är möjligt.

K om m unikationsutskottet förm odar att N ordiska m inisterrådet i fort
sättningen kom m enterar arbetet inom  turistprogram m ets ram ar i sin årli
ga berättelse, C  1.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endationen nr 21/1989 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

M artin Glerup (S) Hreggviður Jonsson (Sj)

Elver Jonsson (fp) Sakari Knuuttila (SDP)

men.

Förman

Kaj Poulsen (S) 

Karl-Erik Svartberg (s) 

Ernst Wroldsen (A)

O lo f Salm én (ÅC) 

Peder Sønderby (V) 

Olle Östrand (s)
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*Rek. 23/1989/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 23/1989 angående sam
nordisk användning av informationssystem och 
databanker

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda m öjligheterna till en sam nordisk användning av nuvarande 

nationella inform ationssystem  och databanker, 
att undersöka förutsättningarna för eventuella nya inform ationssystem  

och databanker för t. ex. miljöfrågor, turism  och trafiksäkerhet, 
att utreda hur de nordiska standarderna inom om rådet förhåller sig till 

m otsvarande standarder inom EG.

(Meddelandet, se C 1, s. 1529)
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*Rek. 25/1989/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 25/1989 angående ökat 
samarbete inom järnvägstrafiken

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidta åtgärder syftande till ökad sam planering och ökat investerings- 

sam arbete mellan de statliga järnvägsföretagen i Norden, samt 
att förbättra förutsättningarna för de nordiska jäm vägsförvaltningam a 

att skapa ett utvidgat sam arbete med organisation, produktutveck
ling, utbud och m arknadsföring av godstransportsystem en.

(Meddelandet, se C 1, s. 1706)
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*Rek. 26/1989/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 26/1989 angående for- 
donstekniskt samarbete

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att det fordonstekniska sam arbetet mellan de nordiska länderna förbätt

ras och får större genomslagskraft, samt 
att verka for enhetliga bestäm m elser vid typ- och kontrollbesiktning av 

fordon.

(Meddelandet, se C 1, s. 1715)
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*Rek. 27/1989/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 27/1989 angående sam
ordnad trafik- och trafiklärarutbildning

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att verka för att likartade krav ställs på trafikundervisningen inom N or

den,
att ta  initiativet till att etablera en nordisk trafiklärarhögskola, samt 
att trafiklärarexam en som avlagts i ett nordiskt land också får giltighet i 

de övriga nordiska länderna.

(Meddelandet, se C 1, s. 1716)
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*Rek. 30/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 30/1989 angående utbild
ning och legitimation for kiropraktorer

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att snarast genom föra en utredning om möjligheterna till en för de 

nordiska länderna gemensam utbildning för kiropraktorer, liksom 
till likalydande rättsregler rörande kiropraktorers legitim ation och 
yrkesutövning.

(Meddelandet, se C 1, s. 1667)
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*Rek. 31/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 31/1989 angående hjälp
medelsförsörjning för handikappade

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidareutveckla sam arbetet på handikappom rådet genom att under

söka möjligheterna att skapa en sam nordisk modell för hjälpm edels
försörjning för handikappade.

(Meddelandet, se C 1, s. 1668)
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*Rek. 32/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 32/1989 angående samar- 
betsorgan för räddningstjänstområdet

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att u treda förutsättningarna att in rätta ett sam arbetsorgan för rädd

ningstjänstom rådet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1530)
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*Rek. 33/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 33/1989 angående ökade 
insatser inom barn- och familjepolitiken

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att göra en kartläggning av sm åbarnsfam iljernas förhållanden i de

nordiska länderna mot bakgrund av nationella och nordiska un
dersökningar,

2. att ta initiativ  till ett erfarenhetsutbyte och sam arbete mellan de
nordiska forskningscentra för barn och barns uppväxtvillkor syf
tande till gemensam planering av forskningsinsatser,

3. att u tvärdera hur de nordiska länderna hjälper de barn och deras
fam iljer som av psykiska och sociala skäl är i behov av särskilt 
stöd.

(Meddelandet, se C 1, s. 1668)
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*Rek. 35/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 35/1989 angående insat
ser för minskad alkoholkonsumtion i Norden

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utarbeta ett tidsbestäm t aktionsprogram  för att uppfylla Världshäl

soorganisationens (W HO:s) mål om en 25 %-ig m inskning av alko
holkonsum tionen till år 2000.

(Meddelandet, se C 1, s. 1669)
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Rek. 36/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 36/1989 angående plan 
för förstärkta insatser mot reumatiska sjukdomar 
i Norden

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att tillsätta en planeringskom m itté med erforderliga sekretariatsresurser 

for att planera genom förandet av ett nordiskt reum atikerår 1991, 
att u tarbeta en plan fór förstärkta insatser i N orden m ot reum atiska 

sjukdom ar, beträffande förebyggande åtgärder, vård, forskning och 
utbildning.

(Meddelandet, se C 1, s. 1671

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2487)
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över meddelandet om rekommendation angående plan för 
förstärkta insatser mot reumatiska sjukdomar i Norden

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 36/1989 angående plan for förstärkta insatser mot 
reum atiska sjukdom ar i Norden.

M inisterrådet har lagt fram ett förslag (B 113/s) om ett nordiskt reum ati- 
kerår, vilket utskottet behandlar i ett särskilt betänkande.

U tskottet anser därm ed att rekom m endationens punkt 1, att tillsätta en 
planeringskom m itté med erforderliga sekretariatsresurser för att planera 
genom förandet av ett nordiskt reum atikerår har uppfyllts.

D ärem ot finner utskottet att punkt 2, a tt u tarbeta en plan för förstärkta 
insatser i N orden mot reum atiska sjukdom ar, beträffande förebyggande 
åtgärder, vård, forskning och utbildning, bör stå kvar på rådets saklista. 

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet 
att Nordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 

rekom m endationen nr 36/1989, punkt / , för rådets del är slutbe
handlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) Knud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman
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*Rek. 37/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 37/1989 angående skydd 
av den nordiska havsfågelfaunan

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att ta initiativ  till att det u tarbetas en gemensam nordisk handlingsplan 

för sillgrisslan och liknande havsfågelarter med syfte att klarlägga 
orsakerna till arternas tillbakagång och föreslå konkreta åtgärder.

(Meddelandet, se C 1, s. 1690)
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Rek. 38/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 38/1989 angående nor
diskt miljö- och biologiår 1990

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att anslå tillräckliga medel och sekretariatsresurser for att följa upp 

miljö- och biologiåret.

(Meddelandet, se C 1, s. 1691 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2490)
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över meddelandet om rekommendation angående nordiskt 
miljö- och biologiår

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 38/1989 angående nordiskt miljö- och biologiår.

Det nordiska miljö- och biologiåret löper 5 jun i 1990—jun i 1991. U t
skottet deltar i arbetet genom sin representant i miljö- och biologiårets 
huvudkom m itté.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder m ed anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen n r 38/1989 för rådets del är slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein A lsaker (KrF) 

H aakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Påll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

Knud G lønbor g (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
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Rek. 40/1989/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 40/1989 angående av
skaffande av tull- och gränsprocedurer

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
att inden udgangen a f  1992 i princippet afvikle alle toldprocedurer og 

andre grænsekontroller for varer mellem de nordiske lande. Som led i 
dette og inden for samme tidsfrist udform es fælles nordiske regler på 
det veterinære og det fytosanitære område.

(Meddelandet, se C 1, s. 1750

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet,
se s. 2492)
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över meddelandet om rekommendation angående avskaf
fande av tull- och gränsprocedurer

Ekonomiska utskottets betänkande

Udvalgets indstilling

Udvalget konstaterer, at m inisterrådet arbejder målbevidst for at opnå 
rekom m andationens mål, og at dette arbejde løbende afstemmes med de 
nordiske landes interesser i relation til EF og andre handelspartnere.

En række resultater er opnået, men der synes endnu at være lang vej før 
denne type hindringer for et nordisk hjem m em arked er afskaffet.

M inisterrådets meddelelse er udarbejdet på grundlag a f  nationale rede
gørelser for arbejdet med opfølgningen a f  rekom m andationen. Disse rap
porter viser i detaljer hvilke frem skridt, der er opnået, og hvilke hold
ninger landene indtager til arbejdet.

Udvalget finder på baggrund a f  en bedøm m else a f  dette m ateriale, at 
arbejdet med afvikling af told- og grænseprocedurer nu er indarbejdet i 
nationale og nordiske program m er, og at arbejdet derm ed indgår i samar- 
bejdsorganem es daglige arbejde. Dynam ikken i sam arbejdet i Europa på 
dette om råde understøtter yderligere den ønskede udvikling.

Rekom m andationen har derfor opfyldt sit formål og kan afskrives. 
Rapporteringen om det videre arbejde foretages i m inisterrådets beret
ninger. Udvalget lægger im idlertid vægt på at dette ikke betyder at sagen er 
m indre vigtig, men blot at rekom m andationen her tjent sit formål, nemlig 
at sætte focus på problem erne om kring told- og grænseform alitetem e som 
en hindring for sam handel og samkvem i Norden.

Økonomisk Udvalg indstiller på denne baggrund, at rekom m andationen 
nr 40/1989 afskrives.

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes Andersson (Vas.) Ylva Annerstedt (fp)

Carl Bildt (m) Gustav Björkstrand (SFP)

Lahja E xner (s) Hans Gustafsson (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) Carl I. Hagen (FrP)

Åshild Hauan (A) Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Agnete Laustsen (KF) Kjellbjørg Lunde (SV)

Lauri M etsäm äki (SDP) Poul Nielson (S)

Jógvan I. Olsen (Sb) K im m o Sasi (Kok.)

E ino Siuruainen (Kesk.) Karin Söder (c)

Anders Talleraas (H) Þorsteinn Pálsson (Sj) 
Formand
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*Rek. 41/1989/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 41/1989 angående utökat 
nordiskt utbildningssamarbete

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd
a) at inden udgangen a f  1992 gennemføre princippet om fuld gensidig 

anerkendelse af eksam iner og prøver (deleksaminer).
b) at forhøje am bitionsniveauet for Nordplus, således at program m et 

kom m er til at om fatte m indst 3000 studenter årligt og at udarbejde 
de nødvendige foranstaltninger til at sikre tilstrækkelig nordisk ad
gang til Erasmus-programmet.

c) at i løbet af 1990 udarbejde et forslag til et særligt stipendieprogram  
for at give nordiske forskere bedre m uligheder for at studere i andre 
europæiske lande, inklusive en første fase, som om fatter 500 årlige 
stipendier.

(Meddelandet, se C 1, s. 1622)
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*Rek. 43/1989/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 43/1989 angående överfö
ring av miljöteknologi utanför Norden

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
a) at fremlægge forslag til finansieringsordninger, som om fatter eks

port a f  miljøteknologi til lande uden for N orden, herunder særligt 
Østeuropa,

b) at fremlægge forslag til en europæisk m iljøfond med det formål at
gøre m oderne miljøteknologi tilgængelig for lande, som har store 
grænseoverskridende forureningsproblemer.

(Meddelandet, se C 1, s. 1691)
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Rek. 44/1989/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 44/1989 angående ett 
nordiskt institut för EG-rätt

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at oprette et nordisk institu t for EF-ret.

(Meddelandet, se C 1, s. 1550

Juridiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2496)
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över meddelandet om rekommendaiton angående nordiskt 
institut for EG-rätt

Juridiska utskottets betänkande

Av m eddelelsen går det fram  at spørsm ålet om opprettelse av et institu tt 
for EF-rett ble belyst under et nordisk EF-rettssem inar i Oslo i oktober
1990. En av konklusjonene fra sem inaret var at det er et klart behov for å 
styrke forskningen i EF-rett, m en at det ville være m indre hensiktsmessig å 
opprette et egentlig institutt. Et råd for forskning i EF-rett ble ansett m er 
hensiktsmessig.

På bakgrunn av at M inisterrådet har lagt fram  et m inisterrådsforslag om 
opprettelse av et råd for forskning i integrasjonsrett, til Rådets 39. sesjon, 
anser utvalget at formålet med rekom m andasjonen er oppfylt.

Juridisk utvalg skal innstille
at Nordisk Råd tar meddelelsen til e tterretning og anser rekom m an

dasjon nr 44/1989 for ferdigbehandlet for Rådets vedkom m ende.

Stockholm, 28. jan u ar 1991

Lennart Andersson (s) Kirsti Kolle Gröndahl (A)

Tora Aasland Houg (SV) S in ikka  Hurskainen (SDP)

Helge Adam  M øller (KF) Sauli N iinistö (Kok.)

Hans Nyhage (m) Sighvatur Björgvinsson (A)
Formann

Jan P. Syse (H)
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Rek. 45/1989/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 45/1989 angående upp
följning av arbetsprogram Norden i Europa 
1989-1992

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
a) at til Nordisk Råds session i Reykjavik i 1990 fremlægge en første

revideret version a f  ”Arbejdsprogram  N orden i Europa 1989 — 92” 
med udgangspunkt i de forslag, som indgår i den internationale 
sam arbejdskom ités rapport ”Europæiske samarbejdsspørgsmål i 
Nordisk R åd” samt under hensyn til de synspunkter, som frem 
kom m er ved behandlingen a f  ovennævnte arbejdsprogram  under 
Nordisk Råds 3. ekstrasession 1989, og

b) at rapportere om arbejdet med gennemførelse a f  program m et dels til
Nordisk Råds ordinære session, dels gennem en som m errapport, 
som kan koncentreres om særligt aktuelle tem aer i integrationsar
bejdet. D enne rapport afgives til Rådet hvert år senest 1. jun i med 
henblik på behandling på udvalgenes som m erm øder.

(Meddelandet, se C 1, s. 1530 

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2498)
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över meddelandet om rekommendation angående uppfölj
ning av arbetsprogram Norden i Europa 1989 — 1992

1. Indledning

Ø konom isk Udvalg her behandlet m inisterrådets meddelse og de frem 
sendte bilag på m ødet 18. —20. jun i 1990, m ødet 12. novem ber og mødet 
28. —30. januar 1991, og besluttet at afgive følgende betænkning.

2. Rekommandationen

R ekom m andation 45/1989 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd

a) at til Nordisk R åds ression i Reykjavik i 1990 fremlægge en første 
revderet version a f  ”Arbejdsprogram m et N orden i Europa 
1989 — 92” m ed udgangspunkt i de forslag som indgår i den inter
nationale sam arbejdskom ités rapport ” Europæiske samarbejds- 
spørgsmål i Nordisk R åd” sam t under hensyn til de synspunkter, 
som frem kom m er ved behandlingen a f  ovennævnte arbejdspro
gram under Nordisk R åds 3. ekstrasession 1989, og

b) at rapportere om arbejdet med gennemførelsen a f  program m et 
dels til Nordisk Råds ordinære session, dels gennem en sommer- 
rapport, som kan koncentreres om særligt aktuelle tem aer i inte
grationsarbejdet. D enne rapport afgives til R ådet hvert år senest
1. jun i med henblik på behandling på udvalgenes som m erm øder.

3. Ministerrådets meddelelse

Nordisk M inisterråd m eddeler pr. decem ber 1990 følgende:
M inisterrådet har den 1. jun i 1990 fremlagt en revideret og opdateret 

udgave a f  arbejdsprogram m et m ed titlen ”N orden i Europa til 1992” og vil 
med hensyn til frem driften i arbejdet i øvrigt henvise til om talen under de 
enkelte kapitler i C l  sam t til opsum m eringen i nærværende kapitels 
afsnit 3.'

Usikkerheden med hensyn til udfaldet a f  de igangværende forhandlinger 
mellem EFTA og EF om et Europæisk Ø konom isk Sam arbejdsom råde og 
med hensyn til den fortsatte europæiske integration i øvrigt gør det ikke 
muligt på nuværende tidspunkt at vurdere, på hvilken måde arbejdet mest 
hensigtsmæssigt kan videreføres i de kom m ende år.

Ekonomiska utskottets betänkande

1 H är e j tryckt.
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Som en del a f  arbejdet med tem aet ” N orden i Europa” har m inisterrådet 
den 9. oktober 1990 godkendt og oversendt til Nordisk Råd m inisterrådets 
arbejdsprogram  for Baltikum og Ø steuropa (bilag 1), jfr. kapitel 3.1.1.2.'

4. Udvalgets overvejelser og synspunkter

Udvalget konstaterer, at m inisterrådet nu har to  program m er, som om fat
ter Nordens forhold til det øvrige Europa, nemlig dels arbejdsprogram m et 
Norden i Europa 1989— 1992, dels arbejdsprogram m et for Baltikum og 
Østeuropa.

Hvad angår arbejdsprogrammet Norden i Europa 1989— 1992 konstate
rar udvalget at der synes at være et om fattende arbejde igang inden for 
stort set alle sektorer a f  det nordiske samarbejde. Udvalget tilslutter sig 
m inisterrådets vurdering a f  dette som en a f  de mest positive effekter af 
programmet.

Udvalget havde forventet at m inisterrådet til 39. session havde fremlagt 
en revideret udgave a f  program m et eller fremlagt en ajourført statusrap
port. Det har m inisterrådet ikke gjort, hvlket forhåbentlig i stedet betyder 
at m inisterrådet anvender kræfterne på det faglige arbejde. Denne opfat
telse bekræftes ved gennemgangen a f  m inisterrådets beretning for virk
somheden i 1990, og udvalget kan under disse om stændigheder aceptere 
m inisterrådets tilrettelæggelse a f  arbejdet. Udvalget henviser iøvrigt til 
udvalgets bem ærkninger til C  1.

Udvalget havde dog gem e set, at der i m inisterrådets m ateriale havde 
været redegjort for det nordiske arbejde med at vurdere om det såkaldte 
” Cassi de D ijon” -princip er velegnet som redskab til a t føre arbejdet med 
realiseringen a f  N orden som hjem m em arked videre. Udvalget beder om at 
m inisterrådet snarest afslutter sine overvejelser om kring dette og fremlæg
ger resultaterne for rådet.

Udvalget finder det generelt a f  stor betydning at takten i arbejdet med 
program m et fastholdes og at den gem e øges i den kom m ende tid, således 
at N orden ikke sakker agterud for landene i Europa.

I denne sam m enhæng konstaterer udvalget at m inisterrådet endnu ikke 
m ener at kunne fremlægge nogle tanker om arbejdet efter 1992. D ette 
beror angiveligt på den uafklarede situation i forhandlingerne mellem EF 
og EFTA. Udvalget kan efter om stændighederne acceptere denne holdning 
hos m inisterrådet, m en finder at der snarest m å igangsættes en proces, som 
kan klarlægge en frem tidsplan på dette grundlag. Udvalget henviser til 
udvalgets behandling a f  dette spørsmål i forbindelse med behandlingen af 
C 1, C  2 og medlemsforslag A 947/e.

I forbindelse med arbeidsprogrammet fo r  Baltikum  og Østeuropa konsta
terer udvalget at m inisterrådet har vedtaget program m et uden at høre

' H är ej tryckt.
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Nordisk Råd. D ette er efter udvalgets opfattelse uhensigtsmæssigt og i 
strid med forudsætningerne i den tilrettelagte sam arbejdsstruktur. U dval
get finder iøvrigt ikke at det i særlig grad ville have forsinket arbejdet, hvis 
m inisterrådet havde fremlagt program m et som m inisterrådsforslag med 
ønske om hastebehandling i rådet.

Udvalget konstaterer, at der allerede er så om fattende sam arbejde på 
mange niveauer igang mellem N orden og landene i Central- og Ø steuropa 
og særligt Baltikum, at der havde været behov for en mere om fattende 
analyse og gennemgang af spørgsmålet om de nordiske landes repræsenta
tion i disse lande, ikke m indst spørgsmålet om koordiem ing mellem nor
diske og bilaterale initiativer.

Udvalget anser generelt program m et for at være utilstrækkeligt, men kan 
acceptere det som et første skridt. Det betyder ikke nødvendigvis at 
program m et skal udvides med om fattende økonomiske indsatser, men 
m inisterrådsorganisationen bør anvendes mere aktivt over en bred front 
til koordinering a f  de nordiske landes bilaterale og øvrige multialterale 
indsats, hvor dette synes hensigtsmæssigt.

Det erkendes klart at det fælles nordiske budget ikke har en kapacitet, 
som gør det velegnet til at m edvirke til løsninger i stort omfang i f.eks. 
Baltikum. Sådanne mere om fattende økonomiske indsatser må etableres 
bilateralt eller/og gennem andre m ultilaterale sam arbejdsorganer f.eks. de 
internationale banker. Koordineringen a f  de nordiske landes indsatser vil 
dog kræve en del midler. Endvidere vil det være nødvendigt med visse 
fælles nordiske aktiviteter som supplem ent til de bilaterale indsatser. 
Dette bør ske indenfor det nordiske budgets enkelte sektorer og inden for 
ram m erne a f  et udvidet arbejdsprogram  for Baltikum og Østeuropa.

Udvalget støtter den prioritering af sam arbejdslande, som arbejdspro
gramm et antyder, nemlig først og fremmest de nærmeste lande, Baltikum 
og de øvrige Østersølande, og dernæst øvrige central- og østeuropæiske 
lande.

Om de konkrete suppleringer, som bør foretages i program m et, vil 
udvalget henvise dels til debatten på 39. session med udgangspunkt i 
arbejdsprogram m et og dels til de medlemsforslag, som behandles på ses
sionen.

I medlemsforslagene stilles der forslag om en lang række indsatser på 
forskellige om råder, f.eks. miljø, sam arbejde på jordbrugsom rådet, de
mokratiudvikling, støtteordninger til studieophold, og generel udbygning 
a f  det kulturelle og økonomiske samarbejde.

Mange a f  disse forslag er velegnet til at indgå i et udvidet arbejdspro
gram for Baltikum og Østeuropa, og udvalget vil derfor opfordre m inister
rådet til snarest efter sessionen at revidere program m et og fremlægge det 
reviderede program for Nordisk Råd. M inisterrådet bør i denne sam m en
hæng tage stilling til finansieringen af aktiviteterne på længere sigt over det
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fælles budget. Efter at rådet har udtalt sig om forslaget bør m inisterrådet 
indarbejde program m et i budgetforslaget fo r  1992 og i C  2/1992.

Udvalget konstaterer at den spændte politiske situation i Baltikum på 
kort sigt kan ændre betingelserne for den nordiske indsats i disse lande. 
Udvalget ser im idlertid sam arbejdet som en langsigtet indsats, som bør 
fastholdes på trods a f  eventuelle tilbageslag i frigørings- og dem okratise
ringsprocessen. Derved m arkerer de nordiske lande og det officielle nor
diske sam arbejde viljen til at støtte udviklingen mod frihed og dem okrati i 
Baltikum.

5. Indstilling

Økonomisk Udvalg indstiller på denne baggrund, 
at Nordisk Råd tager m inisterrådets meddelelse vedrørende rekom m an

dationen 45/1989 til efterretning og afventer ny meddelelse til næste ses
sion.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild llauan  (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Taller aas (H) 
Formann

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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*Rek. 46/1989/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 46/1989 angående åtgär
der for Nordplus-programmets genomforande

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
om snarest at vedtage foranstaltninger, der kan frem m e N ordplus-pro-
gram m ets gennemførelse ved
1. at arbejde for etablering a f  introduktionskurser i værtslandets sprog,
2. at arbejde for, a t der gennemføres en liberalisering a f  reglerne for ex-

amensgyldighed i N orden og for etablering a f  en egnet praksis herfor,
3. at arbejde for, at stipendierne får en sådan størrelse, at de dækker

m erom kostninger i et andet nordisk land, og at stipendiaterne i 
studiesociale sammenhæng ligestilles med landets egne studenter,

4. at arbejde for, at N ordplus-stipendiet også om fatter en studenterbolig,
5. at arbejde for, at inform ationen til de studerende om N ordplus og dets

muligheder intensiveres,
6. at afsætte m idler a f  et sådant omfang, at am bitionsniveauet i N ordplus

program m et kan opretholdes,
7. at arbejde for, a t der gives mulighed for individuelle ansøgninger om

N ordplus-stipendier uanset den pågældende uddannelsesinstitutions 
interesse i at deltage samt

8. at sikre, at udveksling a f  studenter og lærere mellem D anm ark, Fær
øerne og G rønland kan finde sted inden for Nordplus-program m et.

(Meddelandet, se C 1, s. 1622)
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*Rek. 1/1990/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 1/1990 angående nor
diskt samarbetsprogram för regionalpolitik

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at vedtage et sam arbejdsprogram  for regionalpolitik efter de retningsli

nier, som fremgår a f  m inisterrådsforslag B 100/e, 
at i løbet a f  program perioden forelægge konkrete handlingsplaner ved

rørende a) grænseregionalt sam arbejde, b) sektorsam arbejde, inklusi
ve afklaring a f  disse planers finansiering for Nordisk Råd, 

at forelægge m inisterrådets overvejelser og konklusioner vedrørende 
nordisk regionalpolitik i Europaperspektiv for N ordisk Råd senest på 
sessionen i 1991, og 

at tage hensyn til de synspunkter, som Økonom isk Udvalg i øvrigt har 
fremført i betænkningen over m inisterrådsförslaget.

(Meddelandet, se C 1, s. 1762)
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Rek. 2/1990/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 2/1990 angående EG-an- 
passning och regionalpolitik

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at i arbejdet med opfølgningen a f  sam arbejdsprogram m et om regional

politik og i det europæiske integrationsarbejde sikre, at de nordiske 
landes regionalpolitik udvikles og bliver effektiv.

(Meddelandet, se C 1, s. 1765 

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2505)
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över meddelandet om rekommendation angående EG-an- 
passning och regionalpolitik

Ekonomiska utskottets betänkande

Udvalgets indstilling 

Ø konom isk Udvalg finder, at formålet m ed rekom m andationen er op
fyldt i og med vedtagelsen a f  det nye regionalpolitiske program og den 
vægt, som m inisterrådet har lagt på en drøftelse og fornuftig afklaring af 
forholdet mellem nordisk regionalpolitik og EF-tilpasningem e. Rekom 
m andationen kan således afskrives og videre rapportering ske i m inisterrå
dets beretninger.

Udvalget indstiller således, at rekom m andationen nr 2/1990 afskrives.

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja E xner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pålsson (Sj)
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Rek. 3/1990/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 3/1990 angående tillägg 
till nordiskt handlingsprogram på jord- och 
skogsbruksområdet

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at vedtage et tillæg til nordisk handlingsprogram  på jord- og skovbrugs

om rådet på basis a f  m inisterrådsforslag B 101/e og under hensyn til 
udvalgets synspunkter, 

at lade denne vedtagelse bygge på en, i forbindelse med C 2/1990, afkla
ret finansieringsplan.

(Meddelandet, se C 1, s. 1784

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet,
se s. 2507)
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över meddelandet om rekommendation angående tillgång 
till nordiskt handlingsprogram på jord- och skogsbruks- 
området

Ekonomiska utskottets betänkande

Udvalgets indstilling  

M inisterrådet har vedtaget programtillægget samt taget stilling til finan
sieringen a f  arbejdet i det m indste for 1991. At dette ikke er sket i C  2, men 
i budgettet, skyldes at m inisterrådet ikke anvender C 2 som redskab i 
budgetplanlægningen, og kan ikke tilskrives jordbrugssam arbejdet.

Form ålet m ed rekom m andationen er derm ed opfyldt og udvalget ind
stiller at rekom m andationen nr 3/1990 afskrives og videre rapportering 
sker i m inisterrådets beretninger.

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pålsson (Sj)
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R ek.4/1990/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 4/1990 angående samar
bete om ekologisk jordbruksproduktion

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at styrke det nordiske sam arbejde og udvekslingen a f  inform ation mel

lem forskere, rådgivere, avlere, myndigheder og studenter inden for 
det økologiske jordbrug, og 

at styrke de nordiske, økologiske foreningers sam arbejde med nordiske 
m yndigheder i forbindelse med harm onisering a f  regler, kontrol og 
mærkning i relation til økologisk jordbrugsproduktion.

(Meddelandet, se C 1, s. 1784

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet,
se s. 2509)
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över meddelandet om rekommendation angående samarbe
te om ekologisk jordbruksproduktion

Ekonomiska utskottets betänkande

Udvalgets indstilling

Udvalget finder, a t jordbrugssam arbejdet om fatter en lang række aktivi
teter, som involverer de forskellige aktører inden for økologisk jordbrug, 
og m inisterrådet har tilkendegivet, at sam arbejdet m ed disse interessenter 
vil blive udbygget fremover.

Udvalget finder således at form ålet med rekom m andationen er opfyldt 
og forventer yderligere rapportering om arbejdet i m inisterrådets beret
ninger.

Udvalget indstiller således, at rekom m andationen nr 4/1990 afskrives.

Stockholm, den 29. januar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja E xner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

E ino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

H ans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pålsson (Sj)
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Rek. 5/1990/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 5/1990 angående nor
diskt miljöfinansieringsbolag

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordisk R åd rekom m anderer N ordisk M inisterråd og de nordiske lan
des regeringer
at vedtage forslaget til N ordisk M iljøfinansieringsselskab på baggrund af 

det i m inisterrådsforslag B 107/e anførte, 
at gennemføre den nationale godkendelsesprocedure vedrørende aftalen 

om Nordisk M iljøfmansieringsselskab, og 
at sætte selskabet i virksom hed hurtigst muligt.

(Meddelandet, se C 1, s. 1692

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet,
se s. 2511)
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över meddelandet om rekommendation angående nordiskt 
miljöfinansieringsbolag

Ekonomiska utskottet betänkande

Udvalgets indstilling  

Udvalget konstaterer, at m inisterrådet har gennem ført en nordisk aftale 
om selskabet og startet det i oktober 1990. Form ålet med rekom m anda
tionen er derm ed opnået, og videre rapportering kan ske i m inisterrådets 
beretninger og beretningen fra selskabet (NEFCO).

Udvalget indstiller således, at rekom m andationen n r 5/1990 afskrives.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

E ino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Taller aas (H) 
Formand

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im m o Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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R ek.6/1990/e
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 6/1990 angående förhöjd 
utlåningsram för Nordiska investeringsbankens 
projektinvesteringslån

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd og de nordiske lan
des regeringer
at gennemføre en forhøjelse a f  beløbsram m en for Nordisk Investerings

banks projektinvesteringslån på m indst 300 mill. SDR.

(Meddelandet, se C 1, s. 1531

Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet
se s. 2513)
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över meddelandet om rekommendation angående förhöjd 
utlåningsram for Nordiska investeringsbankens projektin
vesteringslån

Ekonomiska utskottets betänkande

Udvalgets indstilling:

Udvalget konstaterer, at m inisterrådet har gennem ført det fremlagte 
forslag, og at m inisterrådet tilkendegiver at også i frem tiden ville forelægge 
forslag til forhøjelser a f  låneram m en i form  a f  ministerrådsforslag. U dval
get finder derm ed, at form ålet m ed rekom m andationen er opnået, og at 
den kan afskrives.

Økonomisk Udvalg indstiller således, at rekom m andationen nr 6/1990
afskrives.

Stockholm, den 29. jan u ar 1991

Claes Andersson (Vas.)

Carl Bildt (m)

Lahja Exner (s)

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Åshild Hauan (A)

Agnete Laustsen (KF)

Lauri M etsäm äki (SDP) 

Jógvan I. Olsen (Sb)

Eino Siuruainen (Kesk.) 

Anders Talleraas (H) 
Formand

Ylva Annerstedt (fp) 

Gustav Björkstrand (SFP) 

Hans Gustafsson (s) 

Carl I. Hagen (FrP) 

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 

Kjellbjørg Lunde (SV) 

Poul Nielson (S) 

K im nto Sasi (Kok.) 

Karin Söder (c) 

Þorsteinn Pálsson (Sj)
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*Rek. 7/1990/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 7/1990 angående interna
tionellt samarbete för jämställdhet mellan kvin
nor och män

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m enderer de nordiske lands regjeringer
1. i fellesskap å gjøre en større innsats for å styrke likestillingsarbeidet i 

de eksisterende særorganisasjoner under FN, som f.eks. ILO, W HO, 
UNESCO, U N IC EF og FAO, med henblikk på å gjennomføre en reel 
likestilling i et raskere tem po enn i dag.

2. å arbeide for en forsterkning av Kvinnekom m issionens sekretariat i 
Wien.

3. gjennom N ordisk M inisterråd innenfor ram m ene av C 1-dokum entet 
å framlegge en årlig redegjørelse for det under punktene 1. og 2. 
nevnte samarbeide.

(Meddelandet, se C 1, s. 1577)
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*Rek. 8/1990/j
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 8/1990 angående samnor
disk vapenlagstiftning

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd 
å harm onisere de nordiske lands våpenlovgivning.

(Meddelandet, se C 1, s. 1551)
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Rek. 9/1990/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 9/1990 angående ändring 
i överenskommelsen om Nordiska kulturfonden

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att fastställa ändringar i Art. 2, 4, 7, 8, 9, 10 och 18 sam t i rubriken i 

överenskommelsen om N ordiska kulturfonden i enlighet med minis- 
terrådsförslag B 102/k och med beaktande av de synpunkter som 
anförts av utskottet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1593

Kulturutskottets betänkande över meddelandet,
se s. 2517)
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över meddelandet om rekommendation angående ändring i 
överenskommelsen om Nordiska kulturfonden

Till N ordiska rådets kulturutskott har hänvisats m eddelande om rekom 
m endation n r 9/1990 angående överenskom m elsen om  N ordiska kultur
fonden.

U tskottet konstaterar att N ordiska m inisterrådet (kultur- och undervis
ningsm inistrarna) på sitt m öte den 3 decem ber 1990 har undertecknat ett 
avtal som innebär ändringar av överenskom m elsen om  N ordiska kultur
fonden i art. 2, 4, 7, 8, 10 och 18 sam t i rubriken i enlighet med rek. n r 
9/1990. Med hänvisning till att rekom m endationens intentioner genom
förts föreslår utskottet,

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
rekom m endationen nr 9/1990 för rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)

Kulturutskottets betänkande

Förman

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

A nita  Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

R iitta  Saastam oinen (Kok.)M irja Ryynänen (Kesk.)

Krister Skånberg (mp)



2518

Rek. 10/1990/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 10/1990 angående hand
lingsprogram för språksamarbete 1990 — 1995, 
NordMAL

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att fastställa handlingsprogram  om språkligt sam arbete i N orden i

enlighet med m inisterrådsförslag B 103/k och med beaktande av 
de synpunkter som anförts av kulturutskottet

2. att genom föra handlingsprogram m et under perioden 1990—1995 och
att härvid särskilt

— elim inera befintliga h inder angående nordiskt TV- och radiopro
gram utbyte mellan de nordiska länderna

— utbygga utväxlingsprogram för elever och lärare inom  N orden
— arbeta för att snarast säkra nordiska lektorattjänster inom  N orden
— vidta åtgärder för a tt stärka de icke-skandinaviska språkens ställ

ning inom nordiskt sam arbete
3. att u tarbeta en tids- och finansieringsplan över handlingsprogram 

m ets förslag

(Meddelandet, se C 1, s. 1608 

Kulturutskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2519)



Rek. 10/1990/k 2519

över meddelandet om rekommendation angående hand
lingsprogram för språksamarbete 1990 — 1995, NordMÅL

Till N ordiska rådets kulturutskott har hänvisats m eddelande om rekom 
m endation nr 10/1990 angående handlingsprogram  för språksam arbete 
1990-1995 , NordM ÅL.

U tskottet har noterat att Nordiska m inisterrådet på sitt möte den 8 — 9 
maj 1990 antog handlingsprogram  för språkligt sam arbete i N orden, N ord
MÅL och att antagandet skett med hänsyn till de kom m entarer om  Nord- 
MÅLs genom förande som N ordiska rådet avgav i rek. n r 10/1990/k.

U tskottet krävde en tids- och finansieringsplan för handlingsprogram 
mets genom förande och enligt m inisterrådet är en sådan utarbetad och 
antagen av m inisterrådet i decem ber 1990.

U tskottet kom m er med intresse att följa genom förandet av NordM ÅL. 
U tskottet konstaterar att rekom m endationens förslag till åtgärder har 

satts igång systematiskt. Med hänvisning till detta  finner utskottet inte 
några skäl att behålla den på rådets dagordning. U tskottet föreslår därför, 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
rekom m endationen nr 10/1990 för rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)

Kulturutskottets betänkande

Förman

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

M irja Ryynänen (Kesk.)

A nita  Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

R iitta Saastam oinen (Kok.)

Krister Skånberg (mp)



2520

R ek.11/1990/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 11/1990 angående rikt
linjer för Nordiska forskningspolitiska rådet 
(FPR) fór 1990-1992

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att lägga riktlinjerna för N ordiska forskningspolitiska rådet till grund

för arbetet under verksam hetsperioden 1990—1992, i enlighet 
med ministerrådsförslag B 108/k och med beaktande av de syn
punkter som anförts av kulturutskottet och

2. att under den verksam hetsperiod riktlinjerna avser
— vidta åtgärder för att ytterligare stärka nordiskt sam arbete inom 

det internationella forskningssam arbetet
— stärka och utöka en systematiserad nordisk forskarutbildning och 

forskarrörlighet
— uppm ana till ett ökat nordiskt sam arbete inom  forskningsom rådet 

hum aniora och samhällsvetenskap
— inleda ett nordiskt sam arbete mellan högskolor och näringsliv i 

form av ett nordiskt COM ETT-program
— koordinera inform ation på det nordiska forskningssam arbetets 

om råde genom publicering av ett nordiskt nyhetsbrev.

(Meddelandet, se C 1, s. 1623 

Kulturutskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2521)



Rek. 11/1990/k 2521

över meddelandet om rekommendation angående riktlinjer 
för Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) for 1990— 
1992

Kulturutskottets betänkande

Till N ordiska rådets kulturutskott har hänvisats m eddelande om rekom 
m endation nr 11/1990 angående riktlinjer för N ordiska forskningspolitis
ka rådet for 1990 — 92.

U tskottet noterar att riktlinjerna för N ordiska forskningspolitiska rådet 
för 1990—92 har antagits av m inisterrådet och vidare åtgärder har plane
rats beträffande verkställandet av riktlinjerna.

U tskottet fäster ett stort hopp till a tt den N ordiska forskarutbildnings- 
akadem ien, som startat sin verksam het vid årsskiftet 1990 — 91, kom m er 
att åstadkom m a ännu större rörlighet mellan nordiska forskare och fors
karstuderande och ge resultat under kom m ande år.

U tskottet återkom m er till äm net när tiden b lir inne för nya riktlinjer för 
Nordiska forskningspolitiska rådet. Med hänvisning till att rekom m enda
tionens in tention ä r  genom förd föreslår utskottet.

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
rekom m endationen nr 11/1990 för rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar B jörk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förman

M irja Ryynänen (Kesk.)

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

Anita  Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Riitta  Saastam oinen (Kok.)

Krister Skånberg (mp)



2522

Rek. 12/1990/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 12/1990 angående nor
disk arbetsmarknad för personer med högre ut
bildning

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att ingå en överenskommelse om nordisk arbetsm arknad för personer, 

som har genom gått en yrkeskompetensgivande, högre utbildning av 
m inst tre års längd i enlighet med ministerrådsförslag B 109/k och 
med beaktande av de synpunkter som anförts av kulturutskottet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1532

Kulturutskottets betänkande över meddelandet,
se s. 2523)



Rek. 12/1990/k 2523

över meddelandet om rekommendation angående nordisk 
arbetsmarknad för personer med högre utbildning

Till N ordiska rådets kulturutskott har hänvisats m eddelande om rekom 
m endation n r 12/1990 angående nordisk arbetsm arknad för personer med 
högre utbildning.

N ordiska m inisterrådet m eddelar att en överenskommelse om nordisk 
arbetsm arknad för personer, som har genom gått en yrkeskompetensgivan- 
de, högre utbildning av m inst tre års längd, har undertecknats den 24 
oktober 1990 och att m an eftersträvar ett ikraftträdande före den 1 juli

Kulturutskottets betänkande

Vid behandling i utskottet av m inisterrådsförslaget om denna överens
kommelse framhöll utskottet att den obetydliga skillnaden i utbildningar
nas längd och innehåll i de nordiska länderna inte borde utgöra ett hinder 
för den fria nordiska arbetsm arknaden och att det är av principiell som 
praktisk betydelse att de nordiska länderna godkänner varandras utbild
ningar och examina.

U tskottet konstaterar m ed tillfredsställelse a tt överenskommelsen har 
undertecknats och anser därför a tt rekom m endationens syfte har uppfyllts. 
U tskottet föreslår,

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
rekom m endationen nr 12/1990 för rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)

1991.

Förman

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

A nita  Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

Riitta  Saastam oinen (Kok.)M irja Ryynänen (Kesk.)

Krister Skånberg (mp)



2524

R ek.13/1990/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 13/1990 angående nor
disk kulturfestival 1992

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
a) att genomföra en nordisk kulturfestival år 1992 och i detta syfte

nedsätta en särskild nordisk arbetsgrupp som skall u treda festiva
lens praktiska upplägg, ram ar och innehåll med beaktande av för
utsättningarna i utskottets betänkande;

b) att avsätta projektmedel i den nordiska gem ensamma budgeten för
att förbereda och genom föra festivalen, och att verka för att de 
nordiska ländernas regeringar på nationellt plan bidrar med medel 
till festivalen.

(Meddelandet, se C 1, s. 1594 

Kulturutskottets betänkande över meddelandet, 
se s. 2525)



Rek. 13/1990/k 2525

över meddelandet om rekommendation angående nordisk 
kulturfestival 1992

Till N ordiska rådets kulturutskott har hänvisats m eddelande om rekom 
m endation nr 13/1990 angående nordisk kulturfestival 1992.

U tskottet no terar att enligt m eddelandet har m inisterrådet u trett möjlig
heterna för att år 1992 genom föra en nordisk kulturfestival i enlighet med 
rekom m endationens förslag. M inisterrådet instäm m er i kulturutskottets 
syn, som fram förs i utskottets betänkande, på att den nordiska kultur
gemenskapen och identiteten bör förstärkas och a tt en nordisk kulturfes
tival kunde utgöra en gemensam nordisk satsning för att understryka 
vikten av kulturen i världen, inom N orden och i varje nordiskt land.

M inisterrådet anser att en viktig m ålsättning för det nordiska kultur
sam arbetet bör vara att kontinuerligt på sikt och med varierande medel 
synliggöra och förstärka den nordiska kulturgem enskapen. G enom föran
det av en nordisk kulturfestival år 1992 i föreslagen storleksordning skulle 
innebära en synnerligen m arkant satsning av både finansieringsmässiga 
resurser och arbetsinsatser på ett evenem ang, som dock trots allt skulle 
förbli en punktinsats med begränsade effekter på längre sikt.

M inisterrådet fram håller att andan i rekom m endationen, förstärkning
en av den nordiska kulturgem enskapen genom en för den breda allm än
heten och m edia synlig nordisk kulturfestival, i hög grad kan nås om 
m inisterrådet årligen utpekar någon redan i N orden väl etablerad festival 
som ”årets nordiska festival” . Första gången kan årets nordiska festival 
äga rum  år 1992 för att på tröskeln till den inre m arknaden och EG 
m arkera rekom m endationens intentioner. Dessutom  kan årets nordiska 
festival bli ett årligen återkom m ande evenem ang som roterar mellan län
derna. På detta sätt kan effekt nås på sikt och de nordiska festivalerna kan 
för sin del b idra till uppm ärksam het av Unescos pågående kulturårtionde.

K ulturutskottet är införstått m ed m inisterrådets svåra budgetsituation i 
nuläget. U tskottet fram håller em ellertid att den nordiska kulturen och dess 
identitet är så viktig att den inte får kom m a i skym undan m ed hänvisning 
till en svår nordisk budgetsituation. Ett evenem ang som ”årets nordiska 
festival” kan aldrig åstadkom m a sam m a resultat i form av t. ex. kontakter, 
erfarenhetsutbyte, ett stärkande av kulturidentiteten och inte m inst mass
m ediabevakning med tillhörande diskussion som en stor kulturfestival. 
Även om en nordisk kulturfestival blir en engångsföreteelse kan den ge 
långsiktiga resultat.

U tskottet noterar att m inisterrådet är positivt till rekom m endationens 
syfte och anser att uppläggningen av ”årets nordiska festival” kan m otsva
ra in tentionerna i rekom m endationen. V idare anser utskottet det intres-

Kulturutskottets betänkande



2526 Rek. 13/1990/k

sant a tt årets nordiska festival möjligtvis kunde vända sig med varierande 
program utbud från flera olika kulturom råden, t. ex. musik, teater, film 
osv., till olika m ålgrupper i skilda delar av N orden. U tskottet är enigt med 
m inisterrådet att e tt sam arbete mellan redan existerande festivaler och 
m inisterrådet torde kunna åstadkom m as om  m inisterrådet u r sin budget 
beviljade ett engångsbidrag till en festival som m ed hjälp av anslaget 
särskilt profilerar sig som en nordisk festival.

U tskottet kom m er med intresse a tt följa genom förandet av årets nordis
ka kulturfestival och förutsätter a tt denna b lir mycket synlig u tå t med 
tillhörande inform ationsåtgärder. U tskottet kom m er vid behov a tt följa 
upp äm net i ljuset av de erfarenheter som inhäm tas under de kom m ande 
åren.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet,
a tt N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 

rekom m endationen n r 13/1990 för rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Gunnar Björk (c) Roger Gudmundseth (A)

J. K. Hansen (S) Søren Hansen (S)
Förman

Helga Haugen (KrF) 

Jón Kristjánsson (F) 

Grete Knudsen (A) 

Berit Oscarsson (s)

A nita  Johansson (s) 

Antero Kekkonen (SDP) 

Thea Knutzen (H) 

H eikki Riihijärvi (SMP) 

R iitta  Saastam oinen (Kok.)M irja Ryynänen (Kesk.)

Krister Skånberg (mp)



2527

*Rek. 14/1990/k
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 14/1990 angående nor
diskt konst- och kulturcenter i Nuuk

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda förutsättningarna for och finansieringsmöjligheten till upprät

tande av ett nordiskt konst- och kulturcenter i Nuuk sam t för ända
målet framlägga ett konkret förslag.

(Meddelandet, se C 1, s. 1595)



2528

*Rek. 15/1990/t
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 15/1990 angående tvär
flyg i Mittnorden

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att skapa förutsättningar för att tvärflyg i M ittnorden upprättas genom: 
att tvärflyget jäm ställs med inrikesflyget sålunda att obehindrad trafik 

blir möjlig mellan två orter i vart och ett av de berörda länderna; 
att tvärflyget på rimliga villkor integreras med de nationella flygbola

gens verksam het i N orden med avseende på handling, tidtabeller och 
bokningssystem.

(Meddelandet, se C 1, s. 1707)



2529

Rek. 16/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 16/1990 angående hand
lingsplan mot havsförorening

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att fastställa en nordisk handlingsplan mot förorening av havet i enlig

het med ministerrådsförslag B 104/s och de synpunkter som anförts 
av social- och m iljöutskottet. D ärvid bör särskild hänsyn tas till 
slutdokum entet från Nordiska rådets internationella havsförore- 
ningskonferens den 16—18 oktober 1989.

(Meddelandet, se C 1, s. 1692 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2530)

3 4 -  10-0450 Nordiska rådet De12



2530 Rek. 16/1990/s

över meddelandet om rekommendation angående hand
lingsplan mot havsförorening

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 16/1990 angående handlingsplan m ot havsförore
ning.

M inisterrådet, som fastställde handlingsplanen i m ars 1990, hänvisar i 
m eddelandet bl. a. till sin andel i förberedelsearbetet inför FN-konferensen 
om miljö och utveckling i Brasilien 1992.

U tskottet noterar, a tt rapporteringen om  arbetet sker i m inisterrådets 
berätttelse C 1 och att ytterligare åtgärder m ed anledning av rekom m enda
tionen från rådets sida ej är påkallade.

U tskottet föreslår m ot bakgrund därav 
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 

rekom m endationen nr 16/1990 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

H aakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

ToreA. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman



R ek.17/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 17/1990 angående hand
lingsplan mot luftförorening

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att fastställa en handlingsplan m ot luftföroreningar i enlighet m ed mi- 

nisterrådsförslag B 106/s sam t de synpunkter som anförts av social- 
och m iljöutskottet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1693 

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2532)



2532 Rek. 17/1990/s

över meddelandet om rekommendation angående hand
lingsplan mot luftförorening

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 17/1990 angående handlingsplan m ot luftförore
ning.

M inisterrådet m eddelar, att det i m ars 1990 fastställde handlingsplanen 
med beaktande av social- och m iljöutskottets synpunkter. Handlingspla
nen diskuterades m ed m iljöm inistrarna den 28 januari 1991 och utskottet 
noterar, att rapportering om arbetet m ed handlingsplanen sker i m inister
rådets berättelse C 1.

Utskottet föreslår mot bakgrund därav 
att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 

rekom m endationen nr 17/1990 för rådets del 'År slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

H aakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

Knud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)



2533

*Rek. 18/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 18/1990 angående globalt 
miljösamarbete

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar
1) att inom  FN arbeta för, att generalförsamlingen an tar en resolution

att de industrialiserade länderna in rik tar en viss andel av sin BNP 
på globalt m iljösam arbete och

2) att inom FAO och U N EP arbeta för en global strategi för skogsvård,
innefattande avverkningsm etoder och skogsplantering.

(Meddelandet, se C 1, s. 1693)



2534

R ek.19/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 19/1990 angående hand
lingsprogram för renare teknologi, avfall och åter- 
användning

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att fastställa ett nordiskt handlingsprogram  för renare teknologi, avfall 

och återanvändning i enlighet med ministerrådsförslag B 105/s och 
med beaktande av de synpunkter som anförts av social- och m iljöut
skottet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1695

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2535)



Rek. 19/1990/s 2535

över meddelandet om rekommendation angående hand
lingsprogram for renare teknologi, avfall och återanvänd- 
ning

Till Nordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 19/1990 angående handlingsprogram  för renare 
teknologi, avfall och återanvändning.

1 m eddelandet framhålls, att m inisterrådet i m ars 1990 fastställde hand
lingsprogrammet med beaktande av utskottets synpunkter. U tskottet dis
kuterade handlingsplanen vid sitt m öte med m iljöm inistrarna den 28 
januari 1991.

U tskottet noterar, a tt rapportering om arbetet sker i m inisterrådets 
berättelse C 1 och föreslår

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 
rekom m endationen nr 19/1990 för rådets del är slutbehandlad.

Social- och miljöutskottets betänkande

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) 

Haakon Blankenborg (A) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Páll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.) 
Förman

Dorte Bennedsen (S) 

K nud Glønborg (KrF) 

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)



2536

*Rek. 20/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 20/1990 angående inter
nationellt samarbete med export av avfall

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att tillse att de nordiska länderna snarast ratificerar Basel-konventionen 

om kontroll av gränsöverskridande transporter av miljöfarligt avfall, 
sam t arbetar för ett protokoll om striktare regler för avfallsexport 
inom  ram en för konventionen.

(Meddelandet, se C 1, s. 1695)
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*Rek. 21/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 21/1990 angående nät
verk för renare teknologier

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att sam ordna de nordiska ländernas deltagande i UN EPs kom m ande 

nätverk för renare teknologier.

(Meddelandet, se C 1, s. 1696)
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*Rek. 22/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 22/1990 angående åtgär
der for att undvika oljekatastrofer

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att vidta effektiva åtgärder för a tt undvika oljeskador vid fartygsolyc

kor, däribland främ jande av användning av dubbelbottnade tankfar
tyg vid oljetransporter, särskilt med hänsyn till Ö stersjöom rådets 
sårbara kuster och m arina miljö.

(Meddelandet, se C 1, s. 1696)
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Rek. 23/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 23/1990 angående inter
nationellt samarbete mot oljeskador

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att u tarbeta en gemensam åtgärdsplan för att i internationella sjöfarts- 

sam m anhang, t. ex. IMO och M A RPOL-konventionen, arbeta för att 
förebygga oljeskador vid fartygsolyckor.

(Meddelandet, se C 1, s. 1697

Social- och miljöutskottets betänkande över meddelan
det, se s. 2540)



2540 Rek. 23/1990/s

över meddelandet om rekommendation angående interna
tionellt samarbete mot oljeskador

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 23/1990 angående internationellt sam arbete mot 
oljeskador.

1 sitt m eddelande hänvisar m inisterrådet till de nordiska ländernas 
deltagande i arbetet inom IM O (International M aritim e O rganisation) för 
att u tarbeta en ny konvention om beredskap och sam arbete vid om fattan
de oljeolyckor (International Convention on Oil Pollution Preparedness 
and Response).

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser a tt 
rekom m endationen n r 23/1990 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

Haakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Social- och miljöutskottets betänkande

L illi Gyldenkilde (SF) 

Grethe Lundblad (s)

Päll Pétursson (F)

M arjatta Väänänen (Kesk.)

Tore A. L iltved (A) 

M ats Nyby (SDP) 

Sten Svensson (m) 

Lena Öhrsvik (s)
Förman
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*Rek. 24/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 24/1990 angående luft- 
föroreningsproblem på Nordkalotten

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att verka for att åtgärder for m inskande av förorenande utsläpp i Kola

om rådet vidtas inom ramen för föreslagna m iljöfinansieringsord- 
ningar.

(Meddelandet, se C 1, s. 1697)
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Rek. 25/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 25/1990 angående samar- 
betsprogram for en bättre arbetsmiljö i Norden

R ekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att med beaktande av de synpunkter som fram förts av N ordiska rådet 

fastställa ett sam arbetsprogram  for en bättre arbetsm iljö i N orden i 
enlighet med framlagt ministerrådsforslag samt att kontinuerligt och 
i fortlöpande kontakt med Nordiska rådet och arbetsm arknadens 
parter vidareutveckla och fördjupa det nordiska arbetsm iljösam arbe
tet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1648

Social- och miljöutskottets betänkande, se s. 2543)



Rek. 25/1990/s 2543

över meddelandet om rekommendation angående samar- 
betsprogram för en bättre arbetsmiljö i Norden

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m eddelande 
om rekom m endation nr 25/1990 angående en bättre arbetsm iljö i Norden.

M inisterrådet hänvisar till a tt ett nytt sam arbetsprogram  för perioden 
1990— 1993 antogs våren 1990.

U tskottet noterar, a tt rapporteringen om sam arbetsprogram m et sker i 
m inisterrådets berättelse C 1 och att ytterligare åtgärder från rådets sida ej 
är påkallade.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet 
a tt N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser att 

rekom m endationen nr 25/1990 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 29 januari 1991

Svein Alsaker (KrF) Dorte Bennedsen (S)

H aakon Blankenborg (A) K nud Glønborg (KrF)

Lilli Gyldenkilde (SF) Tore A. L iltved (A)

Grethe Lundblad (s) M ats Nyby (SDP)

Páll Pétursson (F) Sten Svensson (m)

M arjatta Väänänen (Kesk.) Lena Öhrsvik (s) 
Förman

Social- och miljöutskottets betänkande
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*Rek. 26/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 26/1990 angående tele
kommunikationer för handikappade

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att vidta åtgärder som garanterar handikappade, m ed behov av tjänster 

och utrustning via telekom m unikation, generösa villkor sam t att 
verka för att dessa behov beaktas i det internationella sam arbetet.

(Meddelandet, se C 1, s. 1672)
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*Rek. 27/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 27/1990 angående forsk
ningssamarbete om amalgam

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att genom N ordiska näm nden för odontologisk m aterialprovning 

(NIOM ), inom  ram en för dess ordinarie budget i sam arbete med 
nordiska forskningsinstitutioner och m edicinsk expertis, utföra ett 
forskningsprojekt om amalgam och andra tandfyllnadsm aterial.

(Meddelandet, se C 1, s. 1672)



2546

*Rek. 28/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 28/1990 angående ratifi
cering av FNs barnkonvention

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att ratificera FNs barnkonvention och arbeta för att alla länder ratifi

cerar den.

(Meddelandet, se C 1, s. 1672)
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*Rek. 29/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 29/1990 angående åt- 
gärdsplan för uppföljning av FNs barnkonvention

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att framlägga en åtgärdsplan för uppföljning och efterlevnad av FNs 

barnkonvention.

(Meddelandet, se C 1, s. 1673)
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*Rek. 30/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 30/1990 angående ho
mosexuellas sociala situation

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att tillsätta en utredning med uppgift a tt utgående från bl. a. danskt och 

svenskt utredningsarbete undersöka den sociala situationen för ho
mosexuella i de nordiska länderna och kom m a med förslag till åtgär
der.

(Meddelandet, se C 1, s. 1674)
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*Rek. 31/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 31/1990 angående toxi
kologiskt institut

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att i sitt utredningsarbete om  toxikologiskt sam arbete undersöka inrät

tandet och lokaliseringen av ett nordiskt toxikologiskt institut.

(Meddelandet, se C 1, s. 1698)



*Rek. 32/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 32/1990 angående pro
gram mot ungdomsarbetslösheten

R ekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utform a ett program för att i de nordiska länderna m inska ungdom s

arbetslösheten genom arbets- och utbildningserbjudanden och att 
därvid prioritera utsatta grupper.

(Meddelandet, se C 1, s. 1635)
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*Rek. 33/1990/s
D 1991

Meddelande

om rekommendation nr 33/1990 angående nord
bors rättigheter i Norden

Rekom m endationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utarbeta ett handlingsprogram  om nordbors rättigheter i Norden, 

innefattande både allm änna politiska m ålsättningar och ett antal 
konkreta åtgärdsförslag.

(Meddelandet, se C 1, s. 1532)
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Framst. 1/1991/b
D 1991

Meddelande

om framställning nr 1/1991 angående Nordiska 
ministerrådets budget för 1991

Fram ställningen har följande lydelse:

N ordiska rådets presidium  hem ställer till N ordiska m inisterrådet 
att inom ramen för en långsiktig budgetplanering redan nu utarbeta en 

strategi för det nordiska sam arbetet under 1992 och 1993 
att söija för att antagna handlingsplaner kan genomföras enligt ur

sprunglig plan sam t att ge fackm inisterråden direktiv om att nya 
handlingsplaner skall innehålla både kostnads- och finansierings
planer

att aktivt verka för att medlen i den ekonom iska handlingsplanen över
förs till den ordinarie budgeten när handlingsplanen avslutats 

att i kom m ande budgetförslag redovisa utfallet för institu tioner och 
sektorer från senaste räkenskapsår 

alt i budgetförslaget kom m entera väsentliga om prioriteringar 
att i övrigt beakta utskottets ovan fram förda synpunkter.

(Meddelandet, se C 1, s. 1533 

Budget- och kontrollutskottets betänkande över medde
landet, se s. 2553)



Rek. 1/1991 /b 2553

över meddelandet om framställning angående Nordiska 
ministerrådets budget för 1991

Till N ordiska rådets budget- och kontrollutskott har hänvisats m edde
landet om framställning nr 1/1991 angående N ordiska m inisterrådets bud
get för 1991(5  11 l/b).

I m eddelandet påpekas att m inisterrådets planer för det nordiska sam ar
betet 1992 och 1993 redovisas i C  2 1991 om planerna för det nordiska 
sam arbetet. D etta dokum ent utgör också grunden för budgetarbetet 1992 
och 1993. D ärutöver finner m inisterrådet det f. n. inte påkallat att utarbeta 
någon särskild strategi för det nordiska sam arbetet.

Enligt m inisterrådets uppfattning bör man bl.a. avvakta resultatet av 
förhandlingarna mellan EG och Efta-ländem a om ett s. k. EES-avtal innan 
ytterligare mer långtgående planer utarbetas.

Budget- och kontrollutskottet återkom m er med synpunkter på detta i 
sitt betänkande över C  2/1991.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet instäm m er i 
utskottets synpunkter på antagna handlingsplaner och att fackm inistram a 
fått direktiv om att nya handlingsplaner skall innehålla kostnads- och 
finansieringsplaner.

N är det gäller den ekonom iska handlingsplanen fram håller m inisterrå
det att denna redan från början var tänkt att vara tem porär 1989—1992. 
De projekt i planen som ev. skall vidareföras efter 1992 får prövas i det 
ordinarie budgetarbetet.

U tskottet anser fortfarande att medlen från den ekonom iska handlings
planen bör överföras till den ordinarie budgeten när handlingsplanen 
avslutats. U tskottet har också svårt a tt se, hur de projekt som skall vidare
föras, skall kunna inrym m as i den ordinarie budgeten med fortsatt 
O-budgetering.

Angående redovisningen av sektorernas budgetar planerar f. n. m inister
rådet för att fortsättningsvis beskriva dessa i en 4-års cykel. I budgetförsla
get 1992 skulle således perioden 1989— 1992 redovisas. M inisterrådet har 
också noterat sig önskan om att kom m entera väsentliga om prioriteringar i 
budgetförslaget.

U tskottet uppskattar att m inisterrådet försöker tillmötesgå rådets öns
kan när det gäller budgetens utform ning. U tskottet kan konstatera att 
m inisterrådet i den fastställda budgeten för 1991 tagit med budgettalen för 
1989, vilket enligt utskottets m ening ökar möjligheten att se budgetutveck
lingen inom de olika sektorerna.

Budget- och kontrollutskottets betänkande



2554 Rek. 1/1991 /b

M ot bakgrund av att 1991 års budget redan är fastställd föreslår utskot
tet

att Nordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
framställningen för rådets del avskriven.

Stockholm den 29 januari 1991

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.) Anker Jørgensen (S)

IViggo Komstedt (rn) Jens Marcussen (FrP)
Förman

Ólafur G. Einarsson (Sj) M arit Rotnes (A)
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Skriftligt spørgsmål

angående det nordiske fiskeripolitiske samar
bejdsprogram
(Svaret se s. 2556)

Til Nordisk M inisterråd

H vordan vil m an sikre, at det første nordiske fiskeripolitiske sam
arbejdsprogram  kan gennemføres, som det oprindeligt var vedta
get, således at det sikres, at dette sam arbejdsom råde i løbet af 
nogle år kan få den plads i det nordiske samarbejde, som vi i 
vestnorden mener, det fortjener?

Nuuk i april 1990

Lars E m il Johansen (Si)



2556

Det nordiske fiskerisam arbeidet i Nordisk M inisterråds regi er foreløpig 

pig relativt nystartet, og sektoren fikk sitt første sektorbudsjett i 1987 med 
1,7 millioner danske kroner. For 1988 og 1989 var sektorbevilgningen 
henholdsvis 3,3 og 3,6 millioner kroner.

I forbindelse med fremleggingen av sektorens første sam arbeidspro
gram, behandlet på Nordisk Råds 37. sesjon i Stockholm i 1989, uttalte 
fiskerim inistrene at gjennomføringen av sam arbeidsprogram m et tilsa at 
sektoren ikke hadde nådd det nødvendige budsjettnivået. Nordisk Råd 
støttet i sin utvalgsbehandling en budsjettm essig utvikling for sektorsam 
arbeidet.

For å im øtekom m e dette bevilget Nordisk M inisterråd for 1990 
5,4 m illioner danske kroner til sektorsam arbeidet, en økning på 50% fra 
året før. 1 tillegg er det over finansm inistrenes m idler til Ny Økonomisk 
Handlingsplan 1989—1992 bevilget 3 m illioner kroner for perioden 
1990—1992 til gjennomføring av et sam arbeidsprogram  innenfor marin 
flerbestandsforskning.

M inisterrådet har således søkt å im øtekom m e sektorens behov for økte 
budsjettram m er for å kunne gjennomføre sam arbeidsprogram m ets målset
tinger.

Budsjettsituasjonen for det nordiske sam arbeidet for 1991 gir ikke rom 
for å fortsette denne veksten i sektorbudsjettet, og det er nødvendig å forta 
en streng prioritering av de ulike aktiviteter i handlingsplanen. Men selv 
med et omlag uforandret budsjett i forhold til 1990 regner M inisterrådet 
med at det nordiske fiskerisamarbeidet fortsatt vil utvikle seg positivt og 
der utpekte satsingsom råder kan gis økt oppm erksom het ved om priorite
ringer.

Kent Kirk 
Ministerrådets formann

Ernst Goldschmidl

Nordiska ministerrådets svar, avgivet den 10 april 1990
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Skriftlig fråga

angående färjeförbindelserna mellan Skåne och 
Bornholm
(Svaret se s. 2558)

Till D anmarks regering

Frågan om att klassificera faijeförbindelserna mellan Skåne och Born
holm som s. k. lång rutt har diskuterats i Nordiska rådet vid ett par 
tillfällen.

1989 beviljades forbindelsen Y stad-Rønne status som lång rutt och fick 
därmed möjligheter till taxfreeförsäljning om bord. Förbindelsen mellan 
Sim risham n och Allinge har dock inte fått sam m a status vilket gjort att 
konkurrensförhållandena snedvridits.

I en debatt i den svenska riksdagen den 7 m ars 1990 hävdades att den 
danska regeringen sagt nej till att göra även färjeförbindelsen Simrisham n- 
Allinge till lång rutt.

Med anledning av detta vill jag fråga den danska regeringen följande:

Är det riktigt att den danska regeringen m otsätter sig att även 
färjeförbindelsen Simrishamn-Allinge får status som lång ru tt och 
om så är fallet vilka m otiv ligger bakom  den danska regeringens 
önskan om denna snedvridning i konkurrensförhållandena mel
lan de två färjeförbindelserna mellan Skåne och Bornholm?

Stockholm den 23 april 1990

fViggo Komstedt (m)
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I henhold til overenskom sten fra 1968 om  proviantering a f  passagerfar
tøjer i trafik mellem havne i D anm ark, Finland, Norge og Sverige (Den 
N ordiske Provianteringsoverenskom st) skal spørgsmål om  nye — og ænd
ringer i eksisterende provianteringstilladelser til færgeruter forhandles 
mellem de berørte lande.

Således har også spørgsmålet om at give færgeruten Allinge-Simrishamn 
langrutestatus været forhandlet med de svenske myndigheder.

D er blev i m arts 1989 opnået enighed mellem den danske og svenske 
regering om ikke at give færgeruten Allinge-Simrishamn langrutestatus.

Det er i § 86, stk. 5 i Skattem inisteriets bekendtgørelse nr. 649 af 
20. oktober 1988 om toldbehandling fastsat, at toldvæsenet kan nægte 
proviantering a f  passagerfartøjer m ed told- og/eller afgiftsfri varer, når 
hovedform ålet med rejsen ikke er at opretholde trafik  i sædvanlig for
stand.

U nder henvisning hertil har Skattem inisteriet m eddelt rederiet afslag på 
ansøgning om langrutestatus for færgeruten Allinge-Simrishamn, idet m an 
ikke fandt, at hovedform ålet med færgeruten var at opretholde trafik i 
sædvanlig forstand.

Svar från Danmarks regering, avgivet den 22 maj 1990

Anders Fogh Rasmussen  
Skatteminister
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Skriftligt spørgsmål

angående Brundtlandkommissionens anbefaling 
om at halvere engergiforbruget inden år 2040
(Svaret se s. 2560)

Til Sveriges regering

Som bekendt har Sverige med en folkeafstemning truffet beslutning om 
at afvikle brugen a f  kernekraft i energiforsyningen, en beslutning som også 
har stor betydning for D anm ark. Hvis den beslutning skal føres ud i livet, 
kræves der en række omlægninger a f  det svenske energiforbrug, og blandt 
disse er den væsentligste nok, at der indledes om fattende besparelser i 
energiforbruget — det m odsatte ser ud til at være tilfældet.

Samtidig er det nu blevet tilkendegivet fra Socialdem okratiet i Sverige, 
at man ønsker en fast forbindelse over Øresund i form a f  både bil- og 
jernbanebro. Den beslutning har kun økonom isk mening, hvis m an satser 
stærkt på at forøge fjerntrafikken med biler, for bilforbindelsen over Øre
sund a f  hensyn til trafikken fra K øbenhavns bym idte til M almös bym idte 
er i bedste fald overflødig — her vil kun jernbaneforbindelse være logisk. 
Og for fjerntrafikken/transittrafikken for biler er Helsingør —Helsingborg 
fortsat både tilstrækkelig og hurtigst til såvel det nuværende behov som 
den forventede vækst.

H vordan skal vi fortsat kunne stole på Sveriges miljøansvarlighed, når 
Sverige på så afgørende punkter som energiproduktion og vejtransporter 
blot satser helt traditionelt på kraftig vækst?

Hvilke dispositioner agter Sveriges regering at træffe for at leve op 
til B rundtlandkom m issionens anbefaling om at halvere energi
forbruget inden år 2040?

København, den 17. april 1990

Margrete Auken (SF)
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Folketingsmedlem M argrete Auken har ställt rubricerade fråga till Sveri
ges regering.

Energisystemen i världen m edför en stark påverkan på m iljön och 
innebär risker för förändringar av klim atet. Det är därför viktigt att ha ett 
långsiktigt perspektiv på m iljöpolitiken och den därm ed sam m anhängan
de energipolitiken för att kunna reducera denna påverkan. Med utgångs
punkt i B rundtlandkom m issionens riktlinjer bör en strategi på energiom 
rådet innehålla intensifierad energihushållning, successiv övergång från 
fossila bränslen till föm ybara energikällor, insatser inom transportsektorn 
sam t fördjupat internationellt samarbete.

Det krävs både nationella insatser och ett intensifierat internationellt 
sam arbete för att lösningar skall kunna nås på dessa problem . Sverige 
arbetar aktivt i Intergovem m ental Panel on Climate Change, med förbere
delser inför 1992 års konferens om miljö och utveckling, inom  IEA, m. m.

På nationell nivå har en lång rad insatser gjorts under de senaste åren för 
att förändra det svenska energisystemet. Program m en för energihushåll
ning och oljeersättning som inleddes i m itten av 1970-talet, har om fattat 
bl. a. lagstiftning, forsknings-, utvecklings- och investeringsstöd sam t diffe
rentierade energiskatter. Användningen av inhem ska bränslen har stim u
lerats. O ljeersättningen blev framgångsrik. Oljans andel av energiförsöij- 
ningen har sjunkit från 70% i slutet av 1970-talet till 40%  år 1988. Därm ed 
har också utsläppen av koldioxid, svavel och kväveoxider kunnat reduce
ras. Regeringens och riksdagens mål är att uppnå ett energisystem som i 
huvudsak baseras på inhemska, föm ybara energislag. Därigenom kan 
energisystemets m iljöpåverkan reduceras ytterligare.

D et är mycket svårt att förutsäga hur det svenska energisystemet kom 
m er att se ut år 2040. Jag kom m er därför att uppehålla mig kring de 
politiska händelserna under den närm ast kom m ande tiden.

Regeringen kom m er i den energipolitiska propositionen som avses före
läggas riksdagen hösten 1990 att närm are redovisa vilka åtgärder för såväl 
energitillförsel som användning som bör vidtas för att omställningen av 
det svenska energisystemet skall kunna genomföras. S tatsm inistern kom
m er inom  kort att inbjuda riksdagens partier till överläggningar inför det 
kom m ande energipolitiska beslutet. I dessa överläggningar kom m er frågan 
om energianvändningen att spela en viktig roll.

I böijan  av år 1991 avses en miljöpolitisk proposition att föreläggas 
riksdagen i vilken bl. a. åtgärder inom trafiksektorn kom m er att föreslås. 
Regeringen räknar med att basera såväl den energipolitiska liksom den 
miljöpolitiska propositionen på en samlad klimatstrategi.

Jag kan inte här föregripa arbetet m ed propositionsskrivandet eller 
riksdagens behandling av regeringens förslag men vill ändå beröra äm net 
något. Den socialdem okratiska grupp som under våren 1990 övervägt 
energisituationen i Sverige skriver bl. a. följande:

Svar från Sveriges regering, avgivet den 6 juni 1990
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” K lim atproblem en är globala. En genom gripande klim atstrategi förut
sätter därför en internationell sam ordning. Sverige kan vara pådrivande i 
detta arbete genom att självt stabilisera växthusgasutsläppen från om råden 
som inte är utsatta för internationell konkurrens, exempelvis uppvärm 
ning och viss trafik.

Ett led i en klim atstrategi kan vara att Sverige är berett att vidta 
långtgående begränsningar även på konkurrensutsatta om råden när även 
andra länder är beredda att göra detsam m a.”

I dag pågår arbetet med det elhushållningsprogram som regeringen 
föreslog och riksdagen godkände år 1988. Ytterligare åtgärder kan vara 
aktuella om elanvändningen skall kunna begränsas så att kraftutbyggnaden 
kan hållas på en rimlig nivå från miljösynpunkt. Å tgärderna bör inte 
begränsas till elhushållning. Även hushållning med bränslen har stor bety
delse för att energisystemets m iljöpåverkan skall kunna begränsas.

Rune M olin 
Industriminister

35 _  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Skriftlig spørsmål

angående å utvikle ”Norden som hjemmemarked”

(Svaret se s. 2563)

Til Sveriges regjering

Å utvikle ” Norden som hjem m em arked” , har lenge stått sentralt i det 
nordiske sam arbeidet. I den økonomiske handlingsplanen — som ble 
vedtatt av plenumsforsamlingen under sesjonen i Stockholm i 1989 — har 
M inisterrådet selv understreket dette. Et bedre fungerende nordisk hjem 
m em arked med større m obilitet for varer, tjenester, kapital og mennesker, 
kan frem m e den økonomiske veksten, dem pe inflasjonen og i tillegg for
sterke sam hørigheten mellom de nordiske landene. D et faktum  at deler av 
den nordiske økonom ien arbeider m ed full kapasitetsutnyttelse, innebærer 
etterspørselspress og inflasjonspress. Derm ed stilles det store krav til hvor
dan vare- og faktorm arkedene fungerer.

I den senere tid har det vært mangel på arbeidskraft i Sverige, mens 
Norge har opplevd den største arbeidsløshet etter 2. verdenskrig. D et har 
derfor vært naturlig at mange nordm enn har søkt og fått arbeid i Sverige, 
og likeså at mange norske bedrifter søker oppdrag i vårt naboland.

Norske entreprenørbedrifter som har fått oppdrag i Sverige, har im idler
tid opplevd at ”N orden som hjem m em arked” er et begrep som ennå ikke 
har fått særlig innhold.

De har blitt m øtt m ed krav fra det Svenska Byggnadsarbetareförbundet 
om å innbetale et betydelig beløp til den svenske fagorganisasjonen, der
som de bruker norsk arbeidskraft på oppdrag i Sverige. Beløpet som 
forlanges, utgjør av en kontraktssum  to til tre ganger det en norsk entrepre
nør kan forvente som en gjennemsnittlig fortjeneste i Norge, sies det fra 
norske bransjehold. D et er klart a t et slikt krav virker h indrende på 
konkurrensen mellom nordiske entreprenører, idet det gjør det vanskelig 
for ikke-svenske entreprenører å bruke sine egne folk på oppdrag i Sverige.

D ette fungerer som en beskyttelse av entreprenør-m arkedet i Sverige. 
A ndre nordiske land har ikke slike ordninger etter det jeg kjenner til. 
Effekten av en slik ordning kan være større arbeidsløshet blant bygningsar
beidere i Norge og større press på det svenske arbeidsm arkedet enn det 
ellers kunne blitt.
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På bakgrunn av det foranstående, tillater jeg å stille følgende spørsmål til 
den svenske regjering:

Er den svenske ordningen slik som beskrevet ovenfor, etter den 
svenske regjeringens syn, i sam svar med de vedtatte m ålsettinger 
om å bygge ned handelshindringer i N orden og utvikle N orden 
som hjem m em arked?

Hva kan den svenske regjering gjøre for å endre denne praksis fra 
svenske fagorganisasjoner?

Oslo, 26. april 1990

Anders Taller aas (H)

Svar från Sveriges regering, avgivet den 19 juni 1990

Utvecklingen av N orden som hem m arm arknad har inneburit att det 
om fattande sam arbetet på arbetsm arknaderna i N orden har ytterligare 
förstärkts och utvecklats under senare år. Inte m inst gäller detta sam arbe
tet mellan de nordiska arbetsm arknadsm yndigheterna.

Mot bakgrund av den överhettning som har rått på den svenska byggar 
betsm arknaden har de nordiska byggföretagen som verkat i Sverige varit 
ett behövligt tillskott tor att balansera den svenska byggmarknaden. I ett 
tidigare skede rådde det om vända förhållandet med en hög andel svenska 
byggföretag och byggnadsarbetare verksamma i Norge då byggkonjunktu- 
ren var starkare där. Ett utbyte av detta slag är till gagn för bägge länderna.

Förhållandena på den nordiska arbetsm arknaden regleras av lagar och 
avtal i de olika länderna. De regler som gäller för arbetsm arknadsparterna 
i ett visst land bör enligt den svenska regeringens uppfattning i princip 
gälla även för arbetsgivare och arbetstagare från andra nordiska länder. 
Frågan om vilka avtalsregler som skall gälla bör dock på sedvanligt sätt 
bestäm m as av parterna på arbetsm arknaden.

Det är givetvis en fördel om parterna eftersträvar likvärdiga regler inom 
de nordiska länderna för att därm ed underlätta rörligheten på den nordis
ka arbetsm arknaden. För byggarbetsmarknaden har en överenskommelse 
undertecknats mellan Svenska Byggnadsarbetareförbundet, Fellesforbun
det i Norge (sektion byggning) och Norsk A rbeidsm annsforbund gällande 
anställda arbetstagare vid utlandstjänstgöring i Sverige och Norge. Enligt 
uppgift föreligger inga problem beträffande lönefrågor eller sem esterersätt
ning. Vissa avgifter utgår för bl. a. företagshälsovård och för lokalt gransk- 
ningsarbete. Vad beträffar arbetsm arknadsförsäkringar har jag noterat att 
de norska och svenska fackförbunden uppvaktat Svenska Arbetsgivareför
eningen med förfrågan om möjligheten att sam ordna avtalsförsäkringarna



mellan berörda försäkringsbolag i Norge och AMF i Sverige. Form erna för 
säkerhet för ingångna förpliktelser är också en fråga för parterna. Jag avser 
att noga följa utvecklingen av denna fråga.

2564 E 4

M ona Sahlin  
Arbetsmarknadsminister
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Skriftlig fråga

angående effektivisering av transporter från de 
nordiska länderna till hela Europa
(Svaret se s. 2566)

Till Nordiska ministerrådet

Det är viktigt för alla de nordiska länderna att de har effektiva, snabba 
och väl fungerande sam t optim alt m iljövänliga transportförbindelser och 
-system med hela kontinentala Europa.

Järnvägstrafiken och i synnerhet kom binerade transporter kom m er att 
spela en synnerligen viktig roll. Nyligen har generaldirektörerna för de 
nordiska järnvägsbolagen kom m it överens om uppgörandet av en sam nor
disk plan för uppbyggandet av snabba järnvägsförbindelser. De önskar 
politiskt stöd för att vikten av de nord-sydliga trafikförbindelserna skulle 
betonas. Dessa borde inte vara sekundära på bekostnad av de av EG 
prioriterade öst-västliga förbindelserna. Anslag borde beviljas både för 
underhåll av banorna och för nya investeringar.

Inom EG förväntar m an en ökad handel i den öst-västliga riktningen 
sam t en effektivisering av trafikförbindelserna som detta förutsätter. Ifall 
de nordiska länderna inte sö ijer för de investeringar i transportsystem  som 
ett ökat handelsutbyte kräver, kan tyngdpunkten i den europeiska handeln 
förskjutas i den öst-västliga riktningen, sam tidigt som de nordiska länder
nas relativa ställning försvagas. EG har redan ingått ekonom iska samar- 
betsavtal med ett flertal östeuropeiska länder. D etta förutsätter betydande 
investeringar i både väg- och järnvägstransporter.

U nder de närm aste åren kom m er ett mycket viktigt m arknadsom råde 
att uppstå inom Ö stersjöom rådet med kom binerade transporter i nyckel
ställning.

På nordiskt plan har m an tyvärr inte alls diskuterat vad denna utveck
ling innebär för de nordiska länderna och hur det nordiska transportsyste
met kunde ingå i ett nordeuropeiskt transportsystem  som om fattar även 
Ö stersjöom rådet. I detta sam m anhang skulle det vara anledning att på 
nordisk nivå dryfta koordineringen av de enskilda transportform em a och 
investeringarna.
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Med anledning av det ovan anförda ställer jag följande fråga till N ordis
ka m inisterrådet:

Vilka åtgärder avser N ordiska m inisterrådet vidta för en effektivise
ring av transportförbindelserna från N orden till hela Europa, dvs. 
även till Ö steuropa och hur har m arknadsom rådet kring Öster
sjön beaktats vid utvecklandet av det nordiska transportsyste
met?

Helsingfors den 7 juni 1990

Sakari Knuuttila (SDP)

Nordiska ministerrådets svar, avgivet den 30 juli 1990

Etablerandet och bibehållandet av effektiva transporter mellan Norden 
och Europa är en av de viktigaste uppgifterna for det nordiska transport
sam arbetet. M inisterrådet delar frågeställarens uppfattning att huvudin
riktningen av investeringarna i transportinfrastruktur på kontinenten, de 
kom m ande åren, kom m er att vara på öst-västliga förbindelser. D etta är 
allvarligt eftersom det innebär att planerade investeringar i bl. a. Väst
tyskland, för att förbättra kapaciteten i nord-sydlig riktning, får lägre 
prioritet och riskerar att skjutas på fram tiden. Det är därför angeläget att 
åtgärder vidtas för att säkra att även förbindelserna till N orden prioriteras.

De nordiska länderna kom m er bl. a. genom en gemensam linje i den 
europeiska transportm inisterkonferensen (CEMT) att framhålla behovet 
av förbättringar av de nord-sydliga förbindelserna. Behovet av ytterligare 
investeringar i N orden uppm ärksam m as också. Ett nordiskt projekt star
tas i som m ar med uppgift att utpeka strategiskt viktiga projekt som kan 
finansieras helt eller delvis utan nordiska eller nationella medel.

Beträffande beaktandet av m arknadsom rådet kring Östersjön vid ut
vecklandet av det nordiska transportsystem et kan meddelas att m inisterrå
det godkänt att NÄT beslutat att göra en studie angående konsekvenserna 
för de nationella bilaterala transportavtalen med vissa östeuropeiska län
der mot bakgrund av den politiska utvecklingen där. Det bör vidare 
framhållas att utvecklingen också kan m edföra att de alternativa trans
portvägarna ned till Sydeuropa genom Baltikum, Polen och nuvarande 
Östtyskland kan förbättras. Frågan bevakas för närvarande i NÄTs EG- 
grupp, vilken också planerar att genom föra en strategistudie angående 
utvecklingen i Östeuropa.

Steingrím ur J. Sigfússon 
Ministerrådets ordförande

Ernst Goldschmidt
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Skriftlig fråga

angående åtgärder för att förebygga skador av 
islossningen i Torneälven
(Svaret se s. 2568 och 2569)

Till Finlands och Sveriges regeringar

Torneälven som tillsam m ans med M uonioälven och Könkämäälven 
utgör en gräns mellan Finland och Sverige sträcker sig från fjällkedjan i 
nordväst till Bottenviken. Hela sträckan är ca 570 km lång. Avrinningsom- 
rådet om fattar vid mynningen av havet ca 34 500 km 2. Högfjällsområdet 
utgör endast en liten del av avrinningsom rådet, större delen består av 
relativt flack och låglänt terräng.

Torneälven är sedan länge känd for sina våldsam m a islossningar, som 
ibland har haft katastrofala verkningar. Legendarisk är islossningen 1677 
som är välkänd genom Antti Keksis kväde. Svåra islossningar har drabbat 
älvdalen flera gånger därefter, senast 1984—1986 och nu igen 1990, då 
isproppar var synnerligen svåra i Torneälvens m ynningsom råde med all
varliga konsekvenser för H aparanda och Torneå. Isproppen har en större 
översvämningseffekt ju  längre upp i själva älven den sträcker sig. H uvud
orsaken till att isproppar bildas i älvmynningen är skärgårdsisen däru tan
för som i regel ligger kvar när islossningen kom m er i gång vid H aparanda 
och Tom eå. En starkt bidragande orsak till problem en är det ringa vat
tendjupet i m ynningsom rådet. D etta innebär att vattnets passage försvåras 
när älvisen packar sig mot skärgårdsisen. D jupförhållandena i mynnings
om rådet förändras successivt på grund av landhöjningen. En åtgärd att 
m otverka översväm ningar är m uddring i m ynningsom rådet, som kunde 
realiseras som ett gem ensamt projekt mellan Sverige och Finland.

Med hänvisning till det ovanstående vill vi ställa följande fråga till 
Sveriges och Finlands regeringar:

Vilka åtgärder äm nar Sveriges och Finlands regeringar vidtaga för 
att h indra svåra islossningar i Torneälven, och äm nar Sveriges 
och Finlands regeringar vidtaga m uddring i Torneälvens myn
ningsom råde, vilket kunde förhindra översväm ningar som följd 
av islossningar på detta område?

Helsingfors den 10 juli 1990

Eino Siuruainen (Kesk.) Seppo Pelttari (Kesk.)
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Översväm ningsproblem  till följd av isproppar i Tom eälven har under
sökts i sam arbete med svenska m yndigheter redan före de svåra översväm 
ningarna i våras. Det ringa vattendjupet p. g. a. uppslam ning sam t landhöj
ning i m ynningsom rådet har ansetts vara orsaken till det allt m era växande 
översväm ningshotet. Enligt utredningarna kan bl. a. m uddringen av de 
grunda farlederna och invallningen av vissa strandom råden kom m a ifråga 
som förebyggande åtgärder. I utredningarna har man tills vidare inte 
planerat m era långtgående åtgärder och inte heller undersökt eventuella 
miljöeffekter.

I Tom eälven har vidtagits alla de sedvanliga åtgärderna såsom sågning 
av isen, utbredning av sand på isytan före islossningen, sprängning av 
isproppar för att motverka isproppsbildning. Sågning och sandning har 
enligt erfarenheterna varit effektivare än issprängningen och m an försöker 
ytterligare utveckla dem. Ö versväm ningsproblem et i Tom eälven kan dock 
inte lösas enbart genom att förebygga isproppar.

På initiativ  av Tom eå stad anordnades ett m öte 28.5.1990 där m an 
behandlade översväm ningsproblem et i Tom eälven. I m ötet deltog repre
sentanter för H aparanda stad, Tom eå stad, vatten- och miljöstyrelsen och 
Lapplands vatten- och m iljödistrikt. Vid m ötet konstaterades att Finlands 
och Sveriges m yndigheter borde i sam arbete u treda m öjligheterna att 
förebygga skador av översväm ningar i ifrågavarande om råde och vidtaga 
nödvändiga åtgärder.

Vatten- och miljöstyrelsen har i sitt brev till N orrbottens länsstyrelse av 
den 30.7.1990 föreslagit att Finland och Sverige skulle tillsätta en arbets
grupp med uppgift att till a tt bö ija med undersöka möjliga alternativ och 
utarbeta ett undersökningsprogram med kostnadsberäkning och därefter 
ansvara för utrednings- och planeringsarbetet. Från finsk sida borde vat- 
ten- och miljöstyrelsen, Lapplands vatten- och m iljödistrikt, Tom eå stad 
och Tom edalsrådet ha sina representanter i arbetsgruppen. Arbetsgruppen 
borde bestå av specialister på lokala, tekniska, hydrologiska och miljö- 
vårdsfrågor.

På finsk sida har m an för hösten 1990 anvisat sysselsättningsmedel till 
vatten- och miljöstyrelsen för prelim inära terrängundersökningar. Jord- 
och skogsbruksministeriet anser det vara viktigt att så fort som möjligt i 
sam arbete de båda ländem a emellan utreda nödvändiga åtgärder för att 
m otverka översväm ningarna i Tom eälven. D et är inte möjligt a tt ta  ställ
ning till m uddringen som lösning i syfte att förebygga isproppsöversväm- 
ningar innan utredningsarbetet blivit färdigt.

Svar från Finlands regering, avgivet den 5 november 1990

Tar ja  Halonen 
Justitieminister
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Eino Siuruainen och Seppo Pelttari har frågat vilka åtgärder den svenska 
regeringen äm nar vidta fór att förebygga skador av islossningen i Tome- 
älven. Förebyggande åtgärder m ot naturolyckor faller inom försvarsdepar
tem entets område. Jag skall därför besvara frågan.

Efter den svåra islossningen i Torneälven 1984 presenterade SMHI i 
Sverige och Vatten- och miljöstyrelsen i F inland ett gem ensam t förslag till 
projekt om åtgärder för a tt m inska skadeverkningarna av svåra islossning
ar i fram tiden. Projektet startades våren 1986 sedan medel för den svenska 
delen av arbetet ställts till förfogande av civildepartem entet. Från och med 
budgetåret 1987/88 svarade statens räddningsverk för finansieringen av de 
svenska insatserna. Projektet utm ynnade 1989 i ett förslag till skadeföre- 
byggande åtgärder (SMHI hydrologi, nr 25, 1989.)

Jag har från statens räddningsverk, som b l.a. har ett centralt sam ord
ningsansvar för befolkningsskydd och räddningstjänst i fred, och länssty
relsen i N orrbottens län inhäm tat att en gem ensam svensk-finsk arbets
grupp har bildats m ed representanter för berörda m yndigheter och kom 
muner.

Arbetsgruppen inledde sitt arbete i oktober 1990 och avser att snarast, 
med utgångspunkt från bl. a. ovan näm nda projekt, granska möjliga åtgär
der och upprätta kostnadskalkyler. De berörda m yndigheterna kom m er 
därefter ta ställning till eventuell fortsatt gemensam arbetsinsats.

Den svenska regeringen avser inte att för närvarande vidta några ytterli
gare åtgärder men jag kom m er noga att följa det fortsatta arbetet.

Svar från Sveriges regering, avgivet den 5 november 1990

Roine Carlsson 
Försvarsminister
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Skriftlig fråga

angående befrämjandet av lax- och havsörings- 
stammarna i Torneälven
(Svaret se s. 2571 och 2572)

T ill Finlands och Sveriges regeringar

U nder åren 1985 — 1988 var laxfångstem a i Torneälven de m insta under 
seklet: den årliga laxfångsten i hela vattendraget var endast 2000 — 3000 
kg. I böijan av seklet var den årliga fångsten över 100000 kg och ännu i 
början av 1970-talet ca 20000 kg om året.

För havsöringen har fångstutvecklingen varit liknande: i stället för upp 
till tiotusentals kilogram under tidigare år är de nuvarande fångsterna bara 
några hundra kilogram per år.

De svaga lax- och havsöringsstam m am a förklaras av överfiske. 97 — 
99 % av laxen i Torneälven fångas i havet innan fisken kom m er upp för att 
leka. D et största problem et förekom m er i Östersjöns huvudbassäng, där 
nästan fyra femtedelar av Bottniska vikens laxstam m ar fångas. Ett annat 
problem om råde är älvmynningen, där fisken samlas före vandring i älven.

Lax- och havsöringsstam m am a i Torneälven är nuförtiden så små att de 
inte tål det nuvarande fiskeriet, inte heller kan bibehållandet av egenska
perna tryggas. Lax- och havsöringsstam m am as storlek och fiskyngelpro
duktionen borde ökas genom att fisket regleras och fiskodlingsåtgärder 
vidtas. Torneälvens mynning borde fridlysas för allt fiskeri under en lång 
tid, och fiskarna borde ges tillräckliga ersättningar för dragställen som 
staten kunde köpa. Även på Östersjön i sin helhet borde fiskeriet regleras. 
Å terupplivning av fiskeriet skulle betyda mycket för fiskerinäringen och 
turism en i Torneälven.

Med anledning av det ovan anförda ställer vi följande fråga till Sveriges 
och Finlands regeringar:

Vilka åtgärder äm nar Sveriges och Finlands regeringar vidta för att 
öka lax- och havsöringsstam m am a i Torneälven?

Helsingfors den 27 ju li 1990

Eino Siuruainen (Kesk.) Seppo Pelttari (Kesk.)
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Största delen av Östersjöns laxälvar har förstörts till följd av utbyggan
det av energihushållningen och på grund av miljöförstöring. D ärför har 
man i Sverige och Finland verkställt om fattande utplanteringar av laxfisk- 
yngel, vilket inneburit a tt den laxstam som är föremål för fiske i Östersjön 
förblivit stark. D ärem ot har den del av laxstammen som föds naturligt 
blivit allt m indre och situationen försäm ras fortlöpande, eftersom m an i 
samband med fisket inte kan särskilja de inplanterade laxarna från de 
naturligt förekom m ande laxarna. Läget är oroande, eftersom man i en 
fiskodling som avser att uppnå goda resultat skulle behöva rom från de 
naturliga laxstam m arna.

Tomeälven är Ö stersjöom rådets största laxälv som ännu befinner sig i 
naturtillstånd. Det oaktat når inte en tillräckligt stor mängd laxar upp i 
älven för fisklek. Följden har varit den att fiskyngelproduktionen gått ned 
och man anser redan nu att man nått en kritisk nivå vad beträffar natu r
beståndet. I syfte att avhjälpa de problem som uppstått har man på många 
håll gått in för olika regleringsåtgärder gällande fisket. Den internationella 
fiskerikom missionen för Östersjön har i sina fiskeristadganden infört be
stämmelser gällande högsta tillåtna fångstm ängder per fartyg samt fridlys- 
ningstider och förbud mot revfiske. I Finland och Sverige har m an infört 
begränsningar rörande kustfångst och den finsk-svenska gränsälvskommis- 
sionen har godkänt en fiskeristadga för Torneälven och dessutom verk
ställt fångstbegränsningar både vid älvmynningen och i älven. Båda stater
na genom för gem ensamma utplanteringar av laxfiskyngel i Tomeälven i 
syfte att stärka laxstammen.

Dessutom har man inom ramen för fiskerikom missionen för Östersjön 
och i sam råd mellan Finland, Sverige och Sovjetunionen strävat efter att 
finna medel för att lösa hithörande problem. Dessa tre länder har gjort 
flera fram ställningar till fiskerikom missionen för Östersjön. De mest bety
dande av dessa förslag har gällt frågan om införande av drivnät med större 
m askor och frågan om bildandet av ett perm anent fridlysningsområde i 
Östersjöns huvudbassäng. Det finska jord- och skogsbruksministeriet gjor
de våren 1990 en fram ställning till den finsk-svenska gränsälvskommis- 
sionen som gick ut på att för en tvåårsperiod fridlysa fångst av lax på 
kommissionens hela verksam hetsom råde. Kommissionen behandlar fram 
ställningen i början av år 1991.

Med tanke på förutsättningarna för att lax och havsöring kom m er upp i 
Torneälven är fiskeriet kring älvens mynning av stor betydelse. Även om 
man infört bestäm m elser om fridlysningstider och fridlysta om råden vid 
älvens mynning är fiskeriet vid Torneälvens mynning ägnat att på ett 
effektivt sätt förhindra att fisken kom m er upp i älven. Antalet laxryssjor är 
alltför stort, i synnerhet på den svenska sidan, där fiskerätten gällande lax

Svar från Finlands regering, avgivet den 12 september 1990
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och havsöring tillkom m er vattenägam a. Från finsk sida har m an fäst 
uppm ärksam heten vid detta och framlagt förslag om att den svenska 
regeringen skulle gå in för a tt lösa in sådana fiskeom råden, där fiskens 
rörelser upp mot älven mest blir förhindrade.

Finland kom m er fortsättningsvis att såväl internationellt som nationellt 
verka för att stöda ovan relaterade förslag och åtgärder i syfte att befrämja 
lax- och havsöringsstam m am a.

Tarja Halonen 
Justitieminister

Svar från Sveriges regering, avgivet den 12 september 1990

Förvaltningen av Tom eälven sker enligt en konvention från år 1971 
mellan Sverige och Finland (SFS 1971:850). För fisket finns dessutom  en 
stadga som är beslutad av de båda regeringarna. Senaste lydelsen är från år 
1987 då anpassningar skedde till de skärpta regler som hade beslutats på 
svensk sida för laxfisket utefter N orrlandskusten. Verkställande m yndig
het är en gränsälvskomm ission med tre ledam öter från varje land. Det är 
kom m issionen som skall reglera fisket i Tom eälven. Kom m issionen har 
möjlighet att, för att bevara viss fiskart, föreskriva fredningstid, samt 
förbjuda eller begränsa användningen av visst fiskeredskap. D etta bem yn
digande gäller hela Tom eälvsom rådet men föreskrifterna får gälla högst 
två år i sänder. Det finns alltså möjlighet att förlänga förbudet i tvåårs
perioder. Först om dessa instrum ent är otillräckliga skall regeringarna in
gripa.

Den svenska regeringen har den uppfattningen att laxfisket överhuvud 
bör utform as så att det inte hotar de naturreproducerande laxstam m am a 
och så att deras genetiska mångfald bevaras. N är det gäller kust- och 
älvfisket har fiskeristyrelsen sedan år 1985 skärpt regleringen och ytterliga
re restriktioner planeras för närvarande. N är det gäller havsfisket efter lax 
i Östersjön har den svenska regeringen i flera år verkat för begränsningar 
av detta bl. a. inom ramen för fiskerikom missionen för Östersjön.

Jag har erfarit att den finska regeringen har skrivit till gränsälvskommis- 
sionen och hem ställt att m an fredar laxen inom  sitt jurisdiktionsom råde. 
Kommissionen har bordlagt frågan till januari 1991 i avvaktan på bl. a. 
fiskeristyrelsens planerade restriktioner.

M ats Hellström  
Jordbruksminister
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Skriftlig fråga

angående hotet från ryska luftföroreningar på 
Nordkalotten
(Svaret se s. 2574)

Till Nordiska ministerrådet

Vid N ordkalottkonferensen i Kemi den 10—12 augusti 1990 fram kom  
skakande uppgifter om mycket stora miljöfarliga utsläpp från flera stora 
industrier på Kolahalvön nära norska och finska gränsen. U tsläppen när
made sig 1 milj. ton per år och tungm etallutsläppen var m ätt med nordiska 
m ått enorma. U ppgifterna läm nades av professor Kalabin från M ur
mansk. U tsläppen från industrierna på Kolahalvön har stadigt ökat från 
1979 till 1989 under en period när vi i N orden har m inskat våra utsläpp.

Också representanter från norska och finska kom m uner redovisade be
gynnande skador i gränsom rådet och b l.a. påstods det att 50% av utsläp
pen från de närm ast liggande ryska industriom rådena fördes med vinden 
in över gränsen. Vid besök på Kolahalvön har m iljötjänstem än — från 
Norge konstaterat helt förstörd natur runt industrierna.

Vid Nordiska rådets session 1990 rekom m enderade rådet Nordiska 
m inisterrådet att verka för åtgärder för att m inska förekom m ande utsläpp 
i K olaom rådet inom ram en för existerande miljöfinansieringsordningar.

Nu har finska m iljöm inistern inbjudit till ett m iljöm inisterm öte den 
29 — 30 oktober 1990 i Helsingfors och svenske statsm inistern har kallat 
statsm inistrarna runt Östersjön till ett m öte i septem ber 1990.

Eftersom det brådskar med åtgärder för att rädda den fina och känsliga 
naturen på N ordkalotten och skydda m änniskors hälsa i norra delarna av 
Skandinavien vill jag till N ordiska m inisterrådet ställa följande fråga:

Vilka initiativ  och åtgärder tänker m inisterrådet sätta in för att snabbt 
minska hotet från ryska luftföroreningar mot N ordkalottens natur och 
människor?

Kemi och Stockholm den 12 augusti 1990

Grethe Lundblad (s)
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Problembeskrivelse

I dag finner m an i Øst-Finnm ark de høyeste S 0 2-konsentrasjonene som 
måles i Norge, og som i en rekke tilfeller overskrider norske og internasjo
nalt anbefalte grenseverdier. Flere innsjøer har m istet m otstandskraften 
m ot forsuring, og vegetasjonen har vist tilbakegang. Det er i lengre tid 
observert sviskader av S 0 2 på vegetasjonen. D et er også påvist sterkt 
forhøyede verdier av tung-m etaller i Sør-Varanger.

M åleresultatene viser klart at de sovjetiske anlegg for nikkelproduksjon i 
Nikel og Zapolyam yi, Pechenganikel, er hovedkilden til nedfall av S 0 2 og 
tungm etaller i F innm ark, selv om også utslippene fra tilsvarende anlegg i 
Montsjegorsk, Severonikel, og fra A/S Sydvaranger i Kirkenes har betyd
ning i Nord-Norge. De mest dram atiske virkninger av forurensningen fra 
de sovjetiske nikkelverk finner man i deres nærom råder, hvor meget store 
om råder nå er uten vegetasjon, og hvor ørkenspredningen nå skjer med en 
hastighet på 1 km. pr. år. På norsk side er det påvist en m arkert skade på 
vegetasjonen, og arter av lav og mose er i ferd med å forsvinne i store 
om råder i Ø st-Finnm ark. Problem et gjelder hele N ordkalotten, hvor faren 
bl. a. for reindriftsnæringen er åpenbar.

U tslippene fra Pechenganikels anlegg ligger på mellom 250 — 300000 
tonn /år av S 0 2 og ca 11000 tungm etaller pr. år. U tslippene i M ontsjegorsk 
er på tilsvarende nivå. I tillegg slippes det ut ca. 100 000 tonn S 0 2 fra andre 
kilder på Kola. Til sam m enlikning er Norges samlede utslipp ca 70000 
tonn S 0 2 pr. år. D et sub-arktiske miljø på N ordkalotten kan på ingen m åte 
m otstå en belastning av denne størrelsesorden.

M ålinger av luftforurensninger i Sør-Varanger har etter initiativ  fra 
M iljøverndepartem entet pågått siden 1974. D et gjennomføres i år et felles 
norsk-sovjetisk måleprogram på luft- og nedbørkvalitet fra tre stasjoner på 
hver side av grensen. M iljøverndepartem entet har gitt støtte til utlån av 
norsk utstyr til dette formål. Alle m åledata utveksles og analyseres av 
begge parter. Parallelt pågår også tilsvarende felles måleprogram på 
ferskvann og vegetasjon i om rådet.

Naturens tålegrenser

NILU har gjennom sine m ålinger slått fast at forurensningene i Sør- 
Varanger har overskredet naturens tålegrenser for svovel.

Nordisk M inisterråd har som eget prosjekt vurdert naturens tålegrenser 
for b l.a. svovel. Med tålegrense menes her den maksimale mengde av et 
forurensende stoff et natursystem  kan m otta uten at det skjer en m ålbar 
skade på systemet. Nordisk M inisterråd har anbefalt en reduksjon i svo- 
velavsetninger på 80%, men det er knyttet stor usikkerhet til dette ansla
get.

Nordiska ministerrådets svar, avgivet den 1 oktober 1990
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M uligheter fo r  å redusere miljøproblemene 

I m otsetning til de fleste andre forsurede om råder i Skandinavia, kan 
kilden til de aktuelle forurensninger på N ordkalotten identifiseres. Tek
nisk er det også mulig å gjøre noe med problem ene.

Den eneste m åten å løse m iljøproblem ene i dette om rådet, er å begrense 
utslippene fra industrien på Kola. D et finnes ikke andre alternativer. Det 
er derfor ikke et spørgsmål om kostnadseffektivitet (dvs. om det er billige
re å rense på Kola enn andre steder), men et spørsmål om hvorvidt man 
ønsker å løse m iljøproblem ene på N ordkalotten eller ikke.

Den beste tilgjengelige teknologi for reduksjon av aktuelle utslipp fra 
nikkelsmeltere vil gi en beregnet reduksjon ved Pechenganikels anlegg på 
95% for S 0 2 og 98%  for tungmetaller. De nordiske landene vil kreve en 
slik grad av rensing i dette tilfelle for å sikre at naturens tålegrenser på 
Nordkalotten overholdes under forventet driftsstabilitet på renseanlegge
ne. Det er inngått en intensjonsavtale mellom det finske selskap O utokum - 
pu og det norske selskap Elkem om å sam arbeide om et tilbud til de 
sovjetiske bedrifter om m odernisering som vil tilfredsstille disse krav. 
Sam arbeidet er åpent for tiltredelse fra andre nordiske land. D et er tale om 
et industriprosjekt i størrelsesorden 4 m illiarder kroner.

1 forbindelse med Østersjøkonferansen i Ronneby 2. septem ber, tok den 
norske statsm inister initiativ  til et m øte mellom statsm inistrene i F inland, 
Norge, Sverige og Sovjetunionen. Her ble det fra norsk side foreslått å 
igangsette utredning av en finansiering av en fullstendig m odernisering av 
nikkelverkene på Kola, bl. a. ved hjelp av de finansieringsm uligheter som 
de nordiske landene har ta tt initiativ til innenfor den N ordiske Investe
ringsbank. F inland, Norge og Sverige forhandler i øyeblikket om eksport
kreditgarantier for å finansiere gjennomføringen av prosjektet.

Lone Dybkjær 
Formann for ministerrådet

Fridtjov Clemet 
Generalsekretær
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Skriftlig fråga

angående avvecklingen av handelshinder i Nor
den
(Svaret se s. 2577)

Till Nordiska ministerrådet

Åtgärder för att snarast möjligt avveckla nordiska handelshinder är 
viktiga, inte m inst i ljuset av den aktuella och mycket snabba internatio
nella utvecklingen. G enom förande av EG:s inre m arknad m ed ” de fyra 
friheterna” kom m er inte bara att innebära stora kostnads- och tidsbespa
ringar för handeln inom EG. En annan och for om världen mycket påtaglig 
effekt blir en förstärkning av EG -ländem as konkurrenskraft. Nordens 
gem ensam m a konkurrenskraft m åste därför stärkas snabbt.

Det är också uppenbart att de nordiska länderna i denna situation måste 
göra allt som göras kan for att rationalisera sina gränshandelsprocedurer, 
såväl gentemot EG som inom Norden. Av hävd bedrivs gränshandel och 
gränsregionalt sam arbete runt om i Norden. D enna verksamhet är av stor 
betydelse i många glest befolkade om råden. D et tycks dock på vissa om rå
den vara svårare att riva gränshandelshinder mellan de nordiska länderna 
än mellan de betydligt m er heterogena EG -ländem a.

H andelskam m aren for V ärm lands län har bland annat pekat på att 
kraven på detaljerade statistikuppgifter vid export/im port mellan de nor
diska länderna vållar betydande olägenheter i vissa fall. Syftet med dessa 
uppgifter anser m an borde kunna uppfyllas på ett enklare och m er sum m a
riskt sätt.

Man kan utgå från att problem av ovan angivet slag kom m er att behand
las inom ramen for Nordiska m inisterrådets projekt ”G ränskontroll av 
varor” . Genom förandeprocessen tar dock relativt lång tid i anspråk. D etta 
skapar svåra problem. Det är därför angeläget att särskilda åtgärder for att 
snabbavveckla vissa av de m er besvärande handelshindren kan vidtas med 
förtur.
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Mot denna bakgrund vill jag fråga Nordiska m inisterrådet följande: 
Vilka åtgärder kom m er m inisterrådet att vidta för att öka takten i 

arbetet med avvecklandet av handelshinder i N orden och då 
särskilt för att snabbavveckla vissa av de m er besvärande han- 
delshindren?

Stockholm den 12 septem ber 1990

Karin Söder (c)

Ministerrådets svar, avgitt 29. oktober 1990

En generell observasjon som gjøres i arbeidet med å øke den økonom i
ske integrasjon mellom de nordiske land, er at sam handelen i det store og 
hele går greit og uhindret. Statistikken viser at den nordiske samhandel 
ligger i om rådet 20 — 25% av landenes utenrikshandel, og at dette tallet har 
vært ganske stabilt gjennom senere år.

Karin Söder antyder i sitt spørsmål at EF har større suksess enn de 
nordiske land med å fjerne hindringer for grensehandelen. Jeg skal her ikke 
begi meg inn i en diskusjon om hvem som er ”best” , men kun konstatere at 
mellom de nordiske land gjelder i hovedsak de samme form aliteter (toll- 
prosedyrer og statistikkrav) som mellom EF-landene. D erfor er det vel 
knappest så at problem ene er fler i N orden enn i EF. Som kjent er EFs 
am bisjon innen 1993 å fjerne samtlige resterende grenseformaliteter. Det 
nordiske sam arbeidets karakter gir ikke mulighet til å gå fram i samme 
tempo. Det ville kreve b l.a . en tollunion, felles jordbrukspolitikk m .v. 
Men m inisterrådets mål er å gjennomføre de forenklinger som er mulige så 
raskt som mulig.

Det må heller ikke glemmes at muligheten for å ” snabbavveckla” de mer 
besværlige handelshindringer i stor u tstrekning er knyttet opp til resultater 
av den bredere europeiske utvikling innenfor EFTA —EF-sam arbeidet. En 
kom m ende EES-avtale vil formodentlig lede til at ytterligere handelshind
ringer kan fjernes.

For å anskueliggjøre hvordan m inisterrådet allerede har festet grepet for 
å forsere fjernelsen av gjenstående hindringer for sam handelen, vil jeg vise 
til følgende:

— Det er nettopp avsluttet et større utredningsarbeid for å evaluere 
gjennomføringen av og erfaringene med sam arbeidsprogram m et om av
vikling av handelshindringer. Et overordnet mål med prosjektet har vært å 
fremme forslag til å effektivisere arbeidet. M inisterrådet skal nå ta stilling 
til forslagene. Parallelt med utredningen er det utarbeidet en stram m ere 
prosedyre for, innenfor visse tidsram m er å arbeide fram en løsning på 
identifiserte tekniske handelshindringer.
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— U tenrikshandelsm inistrene vil i sitt m øte ultim o novem ber få seg 
forelagt en statusrapport om det meget om fattende arbeidet med å forenk
le grensekontroller for varer. N ettopp spørsmålet om statistikkoppgaver 
ved eksport/im port er ett felt som prosjektgruppen har tatt opp. Det 
arbeides aktivt med bl. a. å undersøke mulighetene for at m ottakerlandets 
im portstatistikk elektronisk kan overføres til avskiperlandet som dettes 
eksportstatistikk. En slik ordning vil medføre en betydelig forenkling, samt 
høyne kvaliteten på disse statistikker.

— En arbeidsgruppe har på kort tid framlagt forslag til forenklede toll- 
prosedyrer på om råder som har særlig interesse for b l.a. grenseboere. 
Disse forslag gjennomføres nå i landene, for en stor grad ad adm inistrative 
forføyninger. M idtnordenkom iteen har gjort et stort grunnlagsarbeid bak 
bl. a. disse resultater.

Thor Pedersen
Ministerrådets formann 
(Samarbeidsministrene)

Fridtjov Clemet 
Generalsekretær
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Skriftlig fråga

angående genomförandet av nordiska infrastruk
turinvesteringar inom transportsektorn
(Svaret se s. 2580)

Till Nordiska ministerrådet

I den nordiska handlingsplanen för ekonom isk utveckling och full syssel
sättning ”N orden i vekst” presenterades investeringsplaner på transport
om rådet för åren 1986 — 90 for vägar och järnvägar för to talt 2408 milj 
NOK.

Redan under handlingsplanens första år stod det klart a tt det inte var 
möjligt att genom föra dessa investeringar i alla länder och att medel 
om disponerades för att finansiera m er nationella uppgifter.

Den gällande ekonom iska handlingsplanen ”E tt starkare N orden” inne
håller investeringsplaner för vägar och järnvägar för avsevärt större belopp 
än i den tidigare. Även bland projekten i denna handlingsplan har bety
dande förseningar och om disponeringar kunnat skönjas.

Även om det är regeringarna genom m inisterrådet som beslutat om de 
nordiska investeringsplanerna är projekterings- och beslutsprocesserna 
inom väg- och jäm vägssektom  sådana att genom förandet försvåras inom 
de tidsram ar som fastställts. Inte heller är finansieringsform erna anpassa
de till de kapitalbehov som finns och m öjligheterna att få fram nationella 
medel samtidigt i de berörda länderna är begränsade.

Det är därför viktigt att m inisterrådet tar ett fastare grepp om genomfö
randet av de planer m an har beslutat om. Det är också av största betydelse 
att arbetet med genom förandet av N ordiska rådets rekom mendation  
nr 44/1987  angående plan för infrastrukturinvesteringarna i N orden på
skyndas.

M ot denna bakgrund vill jag ställa följande frågor till N ordiska m inister
rådet:

Vilka åtgärder kom m er m inisterrådet att vidta för att förbättra 
genom förandet av nordiska infrastrukturprojekt och då särskilt 
projekten i den ekonom iska handlingsplanen?

Vilken tidsplan gäller för arbetet med genom förandet av den andra 
delen av N ordiska rådets rekom m endation nr 44/1987, dvs. den 
om att m inisterrådet för N ordiska rådet skall presentera en
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samlad plan för de fortsatta infrastrukturinvesteringam a i N or
den?

Stockholm den 21 septem ber 1990

Elver Jonsson (fp)

Ministerrådets svar, avgivet den 4 november 1990

1 bakgrundsbeskrivningen till de frågor som ställs påtalas vissa problem 
vad gäller nordiska infrastrukturprojekt i den ekonom iska handlingspla
nen. Vad gäller projekterings- och beslutsprocesserna i länderna ingår 
regionala bedöm ningar som ett viktigt element. D et kan med visst fog 
hävdas att dessa processer inte alltid varit helt läm pade för genom förandet 
och prioriterandet av projekt som är viktiga ur nordisk synvinkel eftersom 
regionala prioriteringar inte alltid sam m anfaller med nordiska behov. 
G enom  att de internationella aspekterna fått en större vikt i planläggning
en och infrastrukturens strategiska betydelse uppm ärksam m as allt m er i 
regionalpolitiska överväganden har dock detta problem m inskat i betydel
se.

Som en böijan till nordiska åtgärder för a tt få till stånd en forcerad takt i 
genom förandet av nordiskt intressania infrastrukturprojekt har tillsatts en 
arbetsgrupp med uppgift att inventera projekt som kan finansieras helt 
eller till större delen utan nationella eller nordiska budgetmedel. Projekten 
i den ekonom iska handlingsplanen ingår som en del av underlaget för detta 
arbete. De projekt i handlingsplanen som ej kan finansieras på detta sätt 
finansieras som tidigare av nationella medel i den takt den finansiella 
utvecklingen i länderna medger.

Vad gäller det av TØI genom förda projektet ang. att ta fram underlag till 
en plan för infrastrukturinvesteringar i N orden får dessvärre konstateras 
att det inte lyckats att föra projektet vidare. Planeringsunderlag, statistik
uppgifter sam t andra relevanta data i länderna är alltför heterogena för att 
arbetet skall kunna genomföras med en rimlig arbetsinsats. A m bitions
nivån har därför fått skäras ned och projektet avslutas under hösten 1990 i 
form av en rapport om planerade investeringar i de tidigare i projektet 
definierade transportkorridorem a. Rapporten kom m er att ingå i arbets
m aterialet för ovannäm nda arbetsgrupp.

Steingrím ur J. Sigfusson
Ministerrådets ordförande 

(Trafikministrarna)
Fridtjov Clemet

Generalsekreterare
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Skriftlig fråga

angående samarbete om miljön på Nordkalotten
(Svaret se s. 2582)

Till Nordiska ministerrådet

Vid en konferens om miljö på Nordkalotten i somras redovisades upp
gifter om utsläpp av miljöfarliga äm nen från industrierna på Kolahalvön.

Siffrorna var uppseendeväckande och skräm m ande och påverkan på 
både m änniskor och natur i närm iljön var oerhörd.

M iljöförstöring gör inte halt vid nationsgränserna och därför är det 
angeläget och naturligt att ett sam arbete om att lösa problem en kom m er 
till stånd mellan de nordiska länderna och Sovjetunionen.

Mot denna bakgrund vill jag fråga N ordiska m inisterrådet:
Vilka åtgärder äm nar m inisterrådet vidta för att få till stånd ett sam ar

bete om m iljön på N ordkalotten?

Stockholm den 27 oktober 1990

Ylva Annerstedt (fp)
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I m otsetning til de fleste andre forsurede om råder i Skandinavia, kan 
kilden til de aktuelle forurensninger på N ordkalotten identifiseres. Tek
nisk er det også mulig å gjøre noe med problemene.

Den eneste m åten å løse m iljøproblem ene i dette om rådet, er å begrense 
utslippene fra industrien på Kola. D et finnes ikke andre alternativer. Det 
er derfor ikke et spørsmål om kostnadseffektivitet (dvs. om det er billigere 
å rense på Kola enn andre steder), men et spørsmål om hvorvidt m an 
ønsker å løse m iljøproblem ene på N ordkalotten eller ikke.

Den beste tilgjengelige teknologi for reduksjon av aktuelle utslipp fra 
nikkelsmeltere vil gi en beregnet reduksjon ved Pechenganikels anlegg på 
95%  for S 0 2 og 98%  for tungmetaller. De nordiske landene vil kreve en 
slik grad av rensing i dette tilfelle for å sikre at naturens tålegrenser på 
N ordkalotten overholdes under forventet driftsstabilitet på renseanlegge
ne. Det er inngått en intensjonsavtale mellom det finske selskap O utokum - 
pu og det norske selskap Elkem om å sam arbeide om et tilbud til de 
sovjetiske bedrifter om m odernisering som vil tilfredsstille disse krav. 
Sam arbeidet er åpent for tiltredelse fra andre nordiske land. Det er tale om 
et industriprosjekt i størrelsesorden 5 m illiarder kroner.

I forbindelse med Østersjøkonferansen i Ronneby 2. septem ber, tok den 
norske statsm inister initiativ  til et m øte mellom statsm inistrene i Finland, 
Norge, Sverige og Sovjetunionen. H er ble det fra norsk side foreslått å 
igangsette utredning av en finansiering av en fullstendig m odernisering av 
nikkelverkene på Kola, bl. a. ved hjelp av de finansieringsm uligheter som 
de nordiske landene har ta tt in itiativ  til innenfor den Nordiske Investe
ringbank. Finland, Norge og Sverige forhandler i øyeblikket om eksport
kreditgarantier for å finansiere gjennomføringen av prosjektet.

Nordisk M inisterråd viser også til sam arbeidet om grenselvene som 
forekom m er mellom berørte land sam t til det regionale sam arbeid som 
kom m unene i om rådet har bedrevet. For nærværende utreder m an forut
setningene for et økt m iljøsam arbeid innen ram m en for det nordiske 
grenseregionale samarbeid for N ordkalottom rådet. Beslutningene på Øs- 
tersjøkonferensen i Ronneby kunne eventuelt utgjøre et utgangspunkt for 
nye initiativer innen det regionale N ordkalottsam arbeid mellom Finland, 
Norge, Sverige og Sovjetunionen til å gjelde også Kolaom rådet.

Per Stig  Møller
Formann for ministerrådet 

(Miljöministrarna)

Fridtjov Clemet 
Generalsekretær

Ministerrådets svar, avgivet den 14 januari 1991
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Skriftligt spørgsmål

angående en nordisk indsats til begrænsning af 
drivhuseffekten
(Svaret se s. 2584)

Til Nordisk M inisterråd

29. ok tober—4. novem ber 1990 m ødtes over 700 a f  verdens ledende 
klim aeksperter til den Anden Internationale Klimakonference i Genéve. I 
den afsluttende erklæring fra det videnskabelig-tekniske møde konkludere
de de, at ” hvis stigningen i koncentrationen a f  drivhusgasser ikke begræn
ses, må der forudses en klimaændring, som vil udsætte økologiske og 
sociale systemer for belastninger, som har været ukendt i de sidste 10000 
år” .

K lim aeksperterne enedes også om, at ” til trods for videnskabelige og 
økonomiske usikkerhedsm om enter, bør nationerne nu tage skridt” til at 
reducere udledningerne af drivhusgasser. Hvis det ikke sker, kan der 
forventes at ske ødelæggende og muligt uigenkaldelige ændringer a f  klima-

FN ’s Intergovernm ental Panel on Clim ate Change (IPCC) konkludere
de, at en um iddelbar reduktion i de globale udledninger a f  kuldioxid på 
igennemsnit m indst 60%  er nødvendig for at stabilisere koncentrationen 
på det nuværende niveau. Hvis der skal være plads til vækst i udviklings
landene, skal vi i den rige ende af verden reducere udslippene med 80%.

Men underligt nok, er det kun D anm ark, der har villet binde sig til 
konkrete nedskæringer. H vor er de andre? Følger man den konkrete politik 
indenfor trafik og energiforbrug i disse lande, forstår man måske nok, at 
det kan knibe dem at gå med. I stedet satser m an f. eks. slet ikke på at spare 
energi, men udelukkende på dyre tekniske fix som atom kraft (det ser 
således sort ud for det danske ønske om hurtigst muligt at få lukket 
Barsebäck). Og hvad vil de gøre ved trafikken? Ja, Sverige presser på for at 
øge bilismen ikke bare hos sig selv, men også i D anm ark ved at kræve en 
m otorvejsbro oveni jernbanen mellem M almø og K øbenhavn — og hvis 
den bro skal kunne financieres ved brugerbetaling, må der voldsom me 
stigninger i vejtrafikken til — og en stærk begrænsing på sejladsen Hel



2584 E 12

singør—Helsingborg, hvilket i sig selv giver en omvejskørsel på ca. 45 km 
for transitrafikken mellem Sverige og kontinentet. At omvejskørslen blir i 
Sverige er kun en ringe trøst for D anm ark, for det er vores fælles luft det 
går ud over. En sådan satsning kræver lave benzinpriser, billig og rigelig 
parkering i f. eks. København og en opbrem sning a f  forsøgene på at få de 
længere transporter af mennesker og gods over på jernbanen. Meget tyder 
på at D anm ark i denne sag lader sig trom le af overmagten fra Sverige.

I den nordiske handlingsplan for luftforurening er målet stadigvæk ” så 
snart som muligt reducere de samlede udslip af gasser som påvirker klim a
et” , og at revidere m ålsætningerne ” i lyset a f  den viden man får om 
klim aændringer” . Nu er den ny viden kommet — der er ved at ske noget 
internationalt, men ihvertfald Sverige og måske også Finland og Norge 
hugger åbenbart brem sem e i, ikke for bilerne men for miljøforbedringer-

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

Vil Nordisk M inisterråd udform e konkrete planer for de nødvendi
ge nedskæringer i de nordiske udledninger a f  drivhusgasser, sva
rende til hvad IPCC har fastslået som nødvendigt?

K øbenhavn i novem ber 1990

Margrete Auken (SF)

Ministerrådets svar avgivet den 14 januari 1991

I spørgsmålet anføres det, at der i lyset a f  den internationale udvikling 
med hensyn til ny viden om klim aændringer som følge a f  drivhusgasemis
sionen, er behov for en revision af den nordiske handlingsplan mod 
luftforurening. 1 denne forbindelse stilles der spørgsmål om, hvorvidt 
Nordisk M inisterråd vil udform e konkrete planer for nedskæring a f  de 
nordiske udledninger a f  drivhusgasser.

Det skal på denne baggrund oplyses, at den Nordiske handlingsplan 
mod luftforurening er udarbejdet ud fra b l.a. den forudsætning, at det er 
nødvendigt indenfor et kort åremål, at foretage meget væsentlige begræns
ninger a f  den hidtil stadigt tiltagende emission a f  drivhusgasser, idet der 
ellers vil indtræffe væsentlige globale klim aændringer indenfor de nærme
ste år.

Konklusionen fra Anden Internationale Klimakonference i Genéve i 
efteråret 1990 er udarbejdet udfra sam m e forudsætninger. D er er således 
snarere tale om, at der er ved at opstå en bredere international forståelse 
for nødvendigheden af at begrænse udledningen af drivhusgasser end om, 
at der foreligger egentlig ny viden på om rådet.



E 12 2585

Med hensyn til spørgsmålet om hvorvidt det ville være m uligt at overfø
re de danske planer for reduktion a f  C 0 2 til de øvrige nordiske lande, vil 
dette næppe um iddelbart kunne lade sig gøre, idet der er meget store 
forskel på energiforsyningens struktur i de enkelte nordiske lande, ligesom 
der er stor forskel på landenes emission a f  C 0 2.

Således er der pr. 1985 udarbejdet følgende oversikt over C 0 2-udled- 
ningen udregnet som forbrug a f  tons C/indbygger.

D anm ark 3,4 
Sverige 2,0 
Norge 2,2 
Finland 2,8
Konkrete planer for nedskæring a f  drivhusgasem issionerne bør efter 

Nordisk M inisterråds opfattelse, udarbejdes a f  de enkelte lande, under 
hensynstagen til de pågældende landes struktur indenfor energiforsyning 
og energiproduktion.

Per S tig  Møller
Formand for ministerrådet 

(Miljöministrarna)

Fridtjov Clemet
Generalsekretær
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Skriftligt spørgsmål

angående eksport og import af miljøfarligt affald 
mellem de nordiske lande indbyrdes og til lande 
udenfor Norden
(Svaret se s. 2587)

Til Nordisk M inisterråd

Baseikonventionen fra 1989 om eksport og im port a f  miljøfarligt affald 
forbyder ikke eksport og im port a f  affald, men åbner mulighed for, at 
stater enkeltvis eller i ” forbunds-klubber” kan vedtage forbud eller stram 
m ere regler end konventionens bestemmelser.

Målsætningen i de nordiske m iljøplaner er, at hver enkelt land skal tage 
ansvar for sit affald. På trods a f  denne målsætning sker der fortsat en 
betydelig trafik a f  affald mellem de nordiske lande indbyrdes, og fra 
N orden til lande udenfor med svagere miljøkrav end de nordiske.

Fomyligt offentligggjorde Greenpeace en rapport om affaldsinvasionen 
i Polen. Den nævner 64 projekter, som ville medføre en samlet eksport på 
22 millioner tons affald til Polen fra 13 lande, b l.a . Sverige, Norge og 
D anm ark.

På trods a f  den nordiske målsætning og internationale vedtagelser, fly
der der altså stadigvæk nordisk, miljøfarligt affald til lande med en svagere 
miljølovgivning og økonomi. D et har selvsagt følger for menneskers og 
naturs sundhed i disse lande.

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

Vil Nordisk M inisterråd tage skridt til at forbyde al eskport og 
im port a f  miljøfarligt affald, inklusiv radioaktivt affald, mellem 
de nordiske lande indbyrdes og fra N orden til resten a f  verden?

K øbenhavn i novem ber 1990

Margrete Auken (SF)
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De nordiska ländernas m iljöpolitiska ställningstaganden utgår från att 
m ängderna miljöfarligt avfall på sikt skall minska. Man avser därför 
främ ja användningen av renare teknologier och utvecklingen av renare 
produkter. Likaså skall m ängderna miljöfarligt avfall till slutligt om hän
dertagande minska. Man avser substituera äm nen och produkter som 
h indrar eller försvårar återvinningen samt vidta andra åtgärder som främ 
ja r återvinningen.

Oavsett planerade avfallsreducerande åtgärder kom m er m ängderna 
miljöfarligt avfall för slutligt om händertagande troligen att öka under de 
närm aste åren. D etta beror inte på ökad produktion av miljöfarligt avfall 
utan på allt effektivare insamling av avfall. E rfarenheterna visar att av
fallsmängderna ökar m arkant vid ökat engagemang från speciellt de lokala 
myndigheternas sida. Länderna strävar därför till att öka behandlingsre- 
surserna. U tgångspunkten är härvid att det miljöfarliga avfallet i första 
hand skall om händertas i det egna landet.

M öjligheterna att slutligt om händerta det miljöfarliga avfallet varierar i 
dag i de nordiska länderna. De centrala behandlingsföretagen i D anm ark 
och Finland har nyligen byggt ut ny kapacitet och bägge länderna har 
därför tillräckliga behandlingsresurser åtm instone för något år fram över 
för de flesta typer av miljöfarligt avfall. 1 Sverige och Norge råder brist på 
vederbörlig behandlingskapacitet också för allm änna typer av miljöfarligt 
avfall och länderna är därför tvungna att lagra eller exportera en del av 
avfallet. Sverige och Norge har nyligen ingått ett intentionsavtal om eta
blering av samägda behandlingsanläggningar och utväxling av miljöfarligt 
avfall. Även Island saknar behandlingsm öjligheter för vissa typer av avfall.

I samtliga länder uppkom m er dessutom särskilda typer av miljöfarligt 
avfall, ofta i marginella mängder, för vilket det slutliga om händertagandet 
tillsvidare är bristfälligt ordnat. Likaså exporteras en del miljöfarligt av
fall.

Av ovan beskrivna orsaker finns det i dag, och uppenbarligen en lång tid 
framöver, ett behov för konkret nordiskt sam arbete i fråga om behandling
en av miljöfarligt avfäll. Sam arbete är särskilt m otiverat b l.a. i följande 
fall:
— Då ett land efter utbyggnad av behandlingsresurser tem porärt har fri 

kapacitet m edan ett annat land saknar behandlingsm öjligheter
— För att jäm na ut belastningstoppar i de centrala behandlingsföretagen 

och för att avfalleet vid behandlingen skall ha så jäm n kvalitet som 
möjligt

— För att etablera gem ensamma behandlingsanläggningar för vissa typer 
av miljöfarligt avfall som på grund av den ringa mängden, de kostsam 
ma investeringarna eller av andra orsaker inte är rationellt att behandla 
separat i varje land

Ministerrådets svar, avgivet den 14 januari 1991
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— För att öka återvinningen av miljöfarligt avfall 
N ordiska m inisterrådet har i sitt miljöprogram och sitt handlingspro

gram för renare teknologi, avfall och återanvändning understrukit vikten 
av dylikt samarbete. Arbetet på att specificera sam arbetsprojekten har 
påbörjats. Nordiska m inisterrådet avser således inte ta  initiativ till åtgär
der som skulle innebära ett generellt förbud av im port eller export av 
miljöfarligt avfall mellan de nordiska länderna. Även export av m iljöfar
ligt avfall utanför Norden är i vissa fall nödvändigt. Alla transporter skall 
regleras i enlighet med Basel-konventionen, som de nordiska länderna har 
m eddelat sig ratifiera snarast. T illstånd till export ges endast om det visats 
att avfallet kom m et att om händertas på ett sätt som ur m iljöskyddssyn
punkt skulle ha varit godtagbart i det exporterande nordiska landet. Sam
ma principer skall gälla for export av radioaktivt avfall.

Per S tig  Møller
Ordförande for ministerrådet 

(Miljöministrarna)

Fridtjov Clemet 
Generalsekreterare
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Skriftligt spørgsmål

angående deponering af radioaktivt affald under 
havbunden gennem skakter fra land
(Svaret se s. 2590)

Til Nordisk M inisterråd

Bortskaffelse a f  affald under havbunden fra platform e og skibe dækkes 
globalt a f  Londonkonventionens (LDC) regler og beslutninger om dum p
ning. LDC’s bestem melser dækker im idlertid ikke bortskaffelse af affald 
under havbunden, når affaldet deponeres gennem skakter fra land.

Flere nordiske regeringer har sagt, at de regionale konventioner tager 
hånd om denne bortskaffelsesmetode. Det vil i N orden sige Helsing- 
forskonventionen (HELCOM ) for Østersøen, og Pariskonventionen 
(PARCOM ) for Nordsøen og N ordøstatlanten.

De nordiske lande har siden slutningen af 60em e arbejdet imod havba- 
seret affaldsbortskaffelse. D ette har b l.a . ført til globale forbud mod 
dum pning a f  industriaffald og havafbrænding a f  kem isk affald, sam t et 
m oratorium  mod dum pning af radioaktivt affald. Det gældende m orato
rium  mod dum pning a f  radioaktivt affald under LDC har fået den britiske 
regering til at overveje deponering af radioaktivt affald under havbunden 
ved bl. a. D ounreay i Nordskotland gennem en skakt fra land.

M iljøm inister Lone Dybkjær sagde i folketingets spørgetid den 24. okto
ber, at der er et hul i LDC’s bestemmelser, når de ikke også tager hånd om 
denslags m etoder. På kort sigt m å dette hul lukkes gennem en indsats i de 
regionale konventioner.

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

Vil Nordisk M inisterråd til Pariskom m issionen og Helsingforskom- 
missionen forelægge et forslag om forbud mod deponering af 
radioaktivt affald under havbunden gennem skakter fra land i 
1991?

København i novem ber 1990

M argrete Auken (SF)
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M inisterrådet hänvisar till behandlingen av frågan om slutförvaring av 
radioaktivt avfall i landanslutna depositorier under havsbottnen vid det 
13 m ötet mellan de fördragsslutande partem a i konventionen om förhind
rade av havsföroreningar genom dum pning av avfall och andra äm nen 
(London D um ping Convention, LDC) och konstaterar att det stora flerta
let av partem a i LDC har den uppfattningen att eventuellt läckage från 
sådana förvar bör uppfattas som utsläpp från landbaserad källa.

Ett kortfattat referat av behandlingen i LDC 13 biläggs detta svar. (Se 
bihang.)

U tsläpp från landbaserade källor regleras regionalt bl. a. i konventionen 
om förhindrande av havsförorening från landbaserade källor (Pariskon
ventionen) och i konventionen om skydd av Ö stersjöom rådets m arina 
miljö (Helsingforskonventionen). Enligt de nordiska ländernas uppfatt
ning regleras således eventuella utsläpp från sådana slutförvar som avses i 
frågan genom internationella konventioner.

De nyss näm nda konventionerna är regionala. Pariskonventionen gäller 
även de kontraktsslutande parternas inre vatten, m edan Helsingforskon
ventionen inte gör det. Enligt artikel 4:3 förbinder sig partem a i Helsing
forskonventionen dock att tillse att konventionens syfte uppnås även i 
fråga om de inre vattnen. I sam band med den pågående revideringen av 
Helsingforskonventionen arbetar de nordiska parterna och en m ajoritet av 
de övriga för att de inre vattnen skall om fattas av konventionen.

De nordiska länderna anser att det finns ett behov av att på det globala 
planet begränsa alla former av förorening av havet. De nordiska m iljöm i
nistrarna kom m er därför vid sitt möte den 28 januari 1991 att diskutera 
ett förslag om en global konvention om förhindrande av förorening av 
havet från landbaserade källor som skulle antas, om möjligt redan vid FNs 
konferens om miljö och utveckling i jun i 1992 i Brasilien. En sådan 
konvention skulle huvudsakligen basera sig på de s. k. M ontreal Guideli- 
nes som utarbetats i UNEPs regi.

Per S tig  Møller
Ordförande för ministerrådet 

(Miljöministrarna)

Lars M athlein

Ministerrådets svar, avgivet den 29 januari 1991

Fungerande generalsekreterare
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BIHANG

Behandling i London Dumping Convention av frågan om slutförva
ring av radioaktivt avfall i forvar under havsbotten men med anslut
ning till land via en tunnel

Vid det trettonde konsultativa mötet i London Dum ping Convention 
(LDC XIII) tog de kontraktsslutande parterna ställning till en rapport som 
behandlade frågan huruvida slutförvaring av radioaktivt avfall i förvar 
under havsbotten men med anslutning från land via en tunnel kunde 
betraktas som dum pning av avfall till havs enligt reglerna i LDC.

En jurid isk  expertgrupp inom LDC hade u tarbetat en underlagsrapport 
där slutsatsen var att sådan deponering inte kunde betraktas som dum ping 
till havs enligt reglerna i LDC. En överväldigande m ajoritet av LDC XIII 
inklusive D anm ark, Finland Norge och Sverige delade expertgruppens 
bedömning.

Sverige framhöll att möjliga utsläpp från slutförvar eller andra konstruk
tioner i berggrunden under sjöbotten och med direkt anslutning från land 
via en tunnel snarare borde uppfattas som utsläpp från en landbaserad 
källa och borde regleras i konventioner som reglerar sådana utsläpp.

D anm ark och N ederländerna framhöll under behandlingen av frågan i 
LDC XIII att om nu inte slutförvaring av radioaktivt avfall i förvar under 
havsbotten men med kontakt från land via en tunnel kunde betraktas som 
dum ping enligt reglerna i LDC så borde sådana förvar regleras antingen 
genom att LDCs regler vidgades eller genom någon annan relevant in terna
tionell konvention.

Sverige framhöll att slutförvaring av radioaktivt avfall i förvar under 
havsbotten men med kontakt från land via en tunnel inte hade något 
gemensamt med dum pning till havs. Från vetenskapliga, konstruktions- 
tekniska eller driftstekniska utgångspunker finns det därem ot ingen princi
piell skillnad mellan underjordiska bergförvar placerade på land och såda
na förvar under havsbotten men anslutna till land via en tunnel. Såväl 
konstruktion som drift av förvaren är densam m a i båda fallen. De kon
trollåtgärder som är nödvändiga för att uppnå ett från säkerhetssynpunkt 
fullgott förvar kan utföras på sam m a sätt oavsett var förvaren är placera
de. D etta gäller t. ex kontroll av berget, de särskilt konstruerade barriärer
na liksom kontroll av det avfall som är slutförvarat. Sverige framhöll att 
det därför inte var rimligt att tilläm pa regler avsedda för sjöaktiviteter som 
dum pning till havs på aktiviteter eller konstruktioner vilka till sin natur är 
jäm förbara med m otsvarande landbaserade anläggningar.

Sam m anfattningsvis ansåg Sverige att möjliga utsläpp från slutförvar 
eller andra konstruktioner i berggrunden under sjöbotten och med direkt 
anslutning från land via en tunnel snarare borde uppfattas som utsläpp 
från en landbaserad källa och borde regleras i konventioner som reglerar 
sådana utsläpp.

Ingen av de övriga kontraktslutande parterna hade några ytterligare 
kom m entarer.
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Skriftlig fråga

angående eventuella kontrakt med upparbet- 
ningsanläggningen i Dounreay i Skottland om 
återanvändning och forvaring av kärnbränsleav
fall
(Svaret se s. 2593)

Till Sveriges regering

I Sverige finns två forskningsreaktorer. De är belagda till Studsvik. 
Liknande forskningsreaktor finns i Rise i D anm ark. I Norge och Finland 
finns också forskningsreaktorer, men av en annan typ.

Enligt uppgifter från det svenska m iljöm inisteriet är kvantiteten käm - 
bränsleavfall från sådana reaktorer liten jäm fört med kärnavfall från vanli
ga kärnkraftsreaktorer, men m era svårhanterlig. Fram  till år 1988 sändes 
kärnbränsleavfallet från forskningsreaktorem a till Savanna R iver i USA. 
N u har anläggningen där stängts på grund av dåliga förhållanden, och 
enligt dom stolsbeslut är det i USA num era förbjudet att ta em ot kärn
bränsleavfall från utlandet. D etta har m edfört svårigheter för de stater, 
som har forskningsreaktorer. Käm bränsleavfallet kan i vissa fall förvaras i 
några år i vederbörande länder, varefter valet står mellan det att stänga 
reaktorerna eller finna lösning på förvaringsproblemet.

Enligt uppgifter från N EN IG  (N orthern European Nuclear Inform ation 
Group) har den brittiska regeringen beslutat upphöra med finansiellt stöd 
till upparbetningsanläggningen i Dounreay år 1997. D ärför går m an från 
upparbetningsanläggningens sida nu ut och erbjuder sig att ta em ot käm - 
bränsleavfall från forskningsreaktorer runt om i världen.

Enligt sam m a källa pågår för närvarande förhandlingar om att upparbet
ningsanläggningen i Dounreay tar em ot avfallet från forskningsreaktorer- 
na i Studsvik. Enligt svenska m iljödepartem entet har saken dock ännu inte 
varit uppe i regeringen eller hos departem enten till formell behandling. 
D epartem entet har vidare upplyst, a tt avfallet skulle kunna förvaras i 
Sverige i några år, men att det dock är att föredra att finna en framtidslös- 
ning i tid.

D et som inte m inst är oroväckande för oss i detta sam m anhang är, att
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det käm bränsleavfall som transporteras till D ounreay kom m er till största 
delen att transporteras dit antingen havsvägen eller med flyg över rika 
fiskebankar, och ifall av olyckshändelse kunde avfallet spridas över stora 
om råden bl. a. fiskebankam a runt Färöarna och Island.

De nordiska m iljöm inistrarna protesterade i sin tid  gem ensam t mot 
byggandet av upparbetningsanläggningen i D ounreay och därför ä r  det 
oacceptabelt om m an från Sveriges sida kom m er a tt sända käm bränsleav
fall dit.

Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till Sveriges 
regering:

Kom m er den svenska regeringen att ge anläggningen i Studsvik eller 
andra svenska anläggningar tillstånd att sända käm bränsleavfall 
till upparbetningsanläggningen i D ounreay för återanvändning 
eller förvaring?

Reykjavik den 19 decem ber 1990

Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Svar från Sveriges regering, avgivet den 29 januari 1991

Hjörleifur G uttorm sson har frågat om den svenska regeringen kom m er att 
ge Studsvik AB eller andra kärntekniska anläggningar i Sverige tillstånd att 
sända käm bränsleavfall till upparbetningsanläggningen i Dounreay, Skott
land, för återanvändning eller förvaring.

För utförsel ur Sverige av använt kärnbränsle krävs tillstånd enligt lagen 
(1984:3) om kärnteknisk verksam het (käm tekniklagen). Fråga om sådant 
tillstånd prövas av regeringen. Ansökan om tillstånd skall göras skriftligen 
och ges in till statens kärnkraft inspektion som med eget yttrande över
läm nar ärendet till regeringen för beslut.

Någon ansökan om utförsel till Dounreay, S torbritannien, från Studsvik 
AB eller någon annan som har tillstånd till kärnteknisk verksam het i 
Sverige har inte läm nats in till käm kraftinspektionen. Enligt uppgift från 
Studsvik AB är en sådan ansökan heller inte aktuell för deras del.

Jag vill dock redogöra för de krav som bör vara uppfyllda då tillstånd 
läm nas till utförsel på det kärntekniska om rådet och vill först översiktligt 
redogöra för våra internationella förpliktelser.

Sverige har av hävd varit starkt engagerat i strävandena att hindra 
spridning av kärnvapen. Vi deltog aktivt i de förhandlingar som ledde 
fram till fördraget om förhindrande av spridning av kärnvapen (NPT). 
Fördraget utgör ett viktigt rättsligt och politiskt väm  m ot kärnvapensprid
ning. Det centrala i N PT är den både folkrättsligt och politiskt/m oraliskt 
bindande utfästelse som anslutna icke-käm vapenstater gör att inte skaffa 
3(,-10-0450 Nordiska rådet Del 2
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egna kärnvapen. D etta åtagande verifieras genom avtal m ed det in terna
tionella atom energiorganet, 1AEA, i W ien om kontroll (safeguards) av allt 
klyvbart m aterial i all kärnteknisk verksam het inom respektive land.

Genom  anslutningen till N PT accepterar Sverige som köpare av käm - 
m aterial och tjänster sådana s. k. heltäckande safeguards som näm nts 
ovan. Som leverantörsland är vi enligt N PT  förpliktigade att kräva IAEA- 
kontroll av m aterial eller utrustning som vi avser a tt leverera till ett icke- 
käm vapenland innan tillstånd ges till utförsel från Sverige.

Sverige har även åtagit sig att följa de s. k. Londonriktlinjem a från år 
1977, enligt vilka vi som exportör bl. a. ställer krav på fysiskt skydd av det 
m aterial som exporteras sam t på IAEA-kontroll vid överföring av klyvbart 
material, utrustning eller teknologi till icke-käm vapenstater.

N är det gäller kraven på fysiskt skydd så har en internationell konven
tion tillskapats som reglerar skyddet av internationella transporter av 
kärnäm ne, konventionen om fysiskt skydd av nukleärt material. Bestäm
m elserna syftar till att skydda sådana transporter m ot obehörigt tillgrepp 
och åverkan. Flertalet europeiska stater liksom de för Sverige viktigaste 
handelspartnerna utanför Europa har b iträ tt konventionen.

Sveriges am bitioner i fråga om  internationell kontroll av kärnenergi- 
verksam het går em ellertid längre än vad de internationella överenskom 
m elserna föreskriver. Som en allmän princip för den svenska politiken 
härvidlag gäller att utförseltillstånd till icke-käm vapenstater endast läm 
nas om dessa har ratificerat N PT eller gjort m inst m otsvarande åtagande 
om  IAEA-kontroll över all sin käm energiverksam het. Vid utförsel till 
käm vapenstatem a m åste garantier föreligga för fredlig användning av det 
som levereras.

Vid tillståndsprövning som rör utförsel av använt kärnbränsle eller 
kärnavfall så följer Sverige även IAEAs rekom m endationer som gäller 
gränsöverskridande transporter av radioaktivt avfall (Code o f  Practice on 
the International Transboundary M ovem ent o f Radioactive W aste, GC 
(XXXIV/920). D et innebär b l.a . a tt Sverige bedöm er det m ottagande 
landets möjligheter att ta hand om  det som förs ut från Sverige på ett från 
strålskyddssynpunkt och m iljöskyddssynpunkt lämpligt sätt.

H ärutöver sker i vaije utförselärende en allm änpolitisk prövning.
De principer som redogjorts för ovan regleras i käm tekniklagen där det i 

3 § anges att kärnteknisk verksam het skall bedrivas på ett sådant sätt att 
kraven på säkerhet tillgodoses och de förpliktelser uppfylls som följer av 
Sveriges överenskommelser i syfte att förhindra spridning av kärnvapen.

N är det sedan gäller transporter av radioaktivt m aterial så regleras dessa 
förutom  i nationell lagstiftning även av internationella och bilaterala över
enskommelser. De internationella transportorganisationerna u tfärdar reg
ler för transport av farligt gods. R adioaktivt m aterial utgör en klass av 
farligt gods. Reglerna gäller för internationella transporter i den utsträck
ning berörda länder är anslutna till respektive organisation.
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Det internationella atom energiorganet, IAEA, u tfärdar de grundläggan
de rekom m endationerna rörande säkerhet och strålskydd för transport av 
radioaktivt material. G enom  att IAEAs rekom m endationer kom m it att 
utgöra grunden för såväl nationell lagstiftning som internationella över
enskom m elser gäller i stor utsträckning enhetliga regler världen över för 
transport av radioaktivt material.

När det gäller sjötransporter så har samtliga nordiska länder anslutit sig 
till 1974 års internationella konvention om säkerhet för m änniskoliv till 
sjöss, den s. k. SOLAS-konventionen (International Convention for the 
Safety o f Life at Sea, 1974). I anslutning till SOLAS-konventionen gäller 
den s. k. IM DG-koden vilken innefattar föreskrifter beträffande konstruk
tion, utrustning och drift av fartyg som transporterar farligt gods samt 
beträffande klassificering, förpackning, m ärkning, dokum entation och 
stuvning av farligt gods, b l.a . radioaktivt avfall.

De nordiska länderna sam arbetar när det gäller transporter av radioak
tiv t m aterial inom  den s. k. N ordiska Transportgruppen för Radioaktivt 
Avfall (NORTRAM ). H uvudm än för N ORTRAM  är m yndigheterna inom 
strålskydds- och käm säkerhetsom rådet i D anm ark, F inland, Island, Norge 
och Sverige. N ORTRAM s uppgifter är att
— genom sam ordning m edverka till en gem ensam nordisk tolkning och 

tilläm pning av gällande internationella transportbestäm m elser,
— utgöra ett forum för inform ations- och erfarenhetsutbyte i frågor som 

rör transportsäkerhet,
— genom rådgivning och annan assistans vara de deltagande m yndigheter

na behjälplig inom  transportsäkerhetsom rådet,
— understödja strävanden för harm onisering och standardisering av pro

cedurer och dokum ent som erfordras inom  transportsäkerhetsom rådet,
— sträva efter ett sam -nordiskt agerande i frågor rörande utveckling och 

ändring av internationella transportbestäm m elser,
— skapa kontinuitet i det nordiska sam arbetet inom  transportsäkerhets

om rådet.
De nordiska ländernas säkerhetsbestäm m elser är baserade på IAEAs 

rekom m endationer och ställer mycket höga krav på säkerhet vid transport 
av radioaktivt material.

Transporter av använt kärnbränsle sker, vad beträffar Sverige, uteslu
tande med fartyg till sjöss. F lygtransporter förekom m er inte. De transport- 
behållare för använt kärnbränsle och radioaktivt avfall som används i 
N orden uppfyller stränga säkerhetskrav och är underkastade kontroll av 
ländernas säkerhets- och strålskyddsm yndigheter. A nvänt kärnbränsle 
från forskningsreaktorer transporteras till destinationer u tanför N orden i 
därför avsedda behållare.

Jag vill slutligen inform era om  att Sverige i IAEA tagit upp frågan om  en 
internationell reglering när det gäller hantering och transport av bränsle till 
forskningsreaktorer. Vid generalkonferensen hösten 1990 fram förde Sveri-
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ge behovet av en långsiktig, internationellt accepterad lösning for slutligt 
om händertagande av kärnavfall från forsknings- och testreaktorer. IAEA 
uppm anades att snarast ta upp denna fråga i det pågående arbetet med att 
utform a säkerhetsrekom m endationer inom avfallsom rådet (de s. k. RAD- 
WASS, Radioactive W aste Safety Standards). Sverige uppm anade också 
till ett ökat sam arbete mellan leverantörer och användare av forsknings- 
och testreaktorer beträffande säker sluthantering av använt reaktorbränsle 
och avfall från verksamheten.

Birgitta Dahl
M iljöm inister

Stockholm den 29 januari 1991
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E 16
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående ung
domsarbetslösheten
Till Nordiska ministerrådet

Med stor förvåning och besvikelse har jag m ottagit m inisterrådets infor
m ation om förberedelserna för ministerrådsförslag inför sessionen 1991 i 
Köpenham n, där m an m eddelar att man inte avser att lägga fram förslag 
om ett nordiskt program mot ungdom sarbetslösheten. N ordiska rådets 
senaste session rekom m enderade efter social- och m iljöutskottets enhälliga 
förslag att ett sådant program borde kom m a till stånd.

Jag har sökt efterhöra om ungdom sarbetslösheten har m inskat i Norden, 
men den synes tvärtom  få en ständigt ökad om fattning. 1 t. ex. D anm ark 
går 13—14% av alla unga under 30 år arbetslösa. U nder tiden fjärde 
kvartalet 1988 — tredje kvartalet 1989 har man haft över 50000 arbetslösa 
under 25 år, och det innebär att 20%  av de arbetslösa är under 25 år. 
Också s. k. äldre unga mellan 25 och 29 år är hårt drabbade av arbetslös
het. I Sverige är antalet unga arbetslösa i starkt stigande.

Det är viktigt att arbetsm arknadspolitiken i N orden är inriktad på att så 
många unga är arbetslösa och att det får svåra sociala problem till följd, 
om man en längre tid m åste ge bidrag i stället för jobb eller utbildning.

De fackliga organisationerna finner fortfarande att det finns ett starkt 
behov av speciella insatser i form av utbildning, praktik, speciella läroplat- 
ser eller flera arbetserbjudanden till unga arbetslösa m. m.

Jag anser att både den ökande ungdom sarbetslösheten i de nordiska 
länderna sett som en helhet och de erfarenheter m an har av att lösa 
problem et med speciella insatser inom utbildnings- och arbetsm arknads
om rådena talar för att man i nordiskt sam arbete bör göra en insats för att 
lösa detta allvarliga samhällsproblem.

Om m inisterrådet trots rådssessionens uppm aning avstår från att göra 
en ordentlig insats på detta viktiga om råde, där N orden ofta varit förebild 
för andra länder, m åsta jag tolka det som att m an inte har något em ot att få 
lika hög ungdom sarbetslöshet som EG -länderna samt att m an på detta 
om råde inte är intresserad av att hävda den nordiska modellen för välfärd 
och arbete.
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M in fråga till N ordiska m inisterrådet blir:
Vad är m inisterrådets m otiv for att undvika a tt främ ja det nordiska 

sam arbetet på ett så vitalt om råde som kam pen mot ungdom sar
betslösheten samt 

anser inte m inisterrådet a tt till den nordiska modellen för arbete 
och välfärd hör en låg andel unga arbetslösa som erbjuds arbete 
eller utbildning i stället för arbetslöshetsbidrag?

Stockholm den 8 januari 1991

Grethe Lundblad (s)
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E 17
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående insat
ser till skydd av miljön i Antarktis och Arktis
Till Nordiska ministerrådet

Många känner oro inför en kom m ande m iljöförstörande exploatering av 
de känsliga och för den globala forskningen omistliga resurserna vid jo rd 
klotets båda poler.

Förståelsen för det nödvändiga i såväl ett rigoröst miljöskydd beträffan
de Antarktis som av att skydda den sårbara och alltm era utsatta m iljön på 
Arktis har vuxit. Inom ramen för Antarktisfördraget pågår för närvarande 
arbete med att utform a ett särskilt fördrag till skydd för A ntarktis miljö. 
Det är naturligt att de nordiska länderna gem ensam t verkar för att få fram 
en fördragstext och så snart som möjligt ratificera denna.

Vad gäller Arktis saknas en övergripande m ultinationell överenskom 
melse. Mellan berörda polarstater, dvs. de nordiska länderna, Sovjetunio
nen, Canada och USA, pågår diskussion om form er för miljöskydd och 
m iljösam arbete i Arktis. År 1989 hölls ett m öte i Rovaniem i där man 
beslöt genom föra studier av miljöläget i Arktis, ett övervakningssystem 
och strategier för miljöåtgärder. E tt andra m öte har hållits i C anada med 
deltagande av även representanter för urbefolkningarna. Ett tredje möte 
hålls i Sverige 1991.

Insatserna till skydd för miljön i de båda polarom rådena måste förstär
kas. Det är naturligt att de nordiska länderna på gemensam basis deltar i 
dessa diskussioner. Det förefaller också naturligt att de nordiska diskussio
nerna om fattar båda polerna.

På vilket sätt kan m inisterrådet göra aktiva insatser för a tt ytterliga
re stärka det nordiska sam arbetet för m iljöskyddet i A ntarktis och 
Arktis?

M arianne Samuelsson (mp)

Stockholm den 31 januari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående stöd 
till handikappfamiljer
Till Nordiska ministerrådet

Social- och m iljöutskottet har under året ägnat stor uppm ärksam het åt 
handikappfrågorna. Bl.a. har utskottet hållit ett sem inarium  om handi
kappades levnadsvillkor i N orden. På grundval av sem inarieerfarenheten 
är inom utskottet ett särskilt program för handikappfrågor under utarbe
tande.

I rekom m endation nr 33/ 1989/s om ökade insatser inom barn och fa- 
m iljepolitiken näm ns under rekom m endationspunkt 3 behovet a tt u tvär
dera hur de nordiska länderna hjälper de barn och deras fam iljer som av 
psykiska och sociala skäl behöver av särskilt stöd.

M inisterrådet har i årets C 1 rapporterat om inledd eller pågående bam - 
och ungdomsforskning. Ifråga om punkt 3 meddelas att N ordiska socialpo
litiska kom m ittén har utvärderat förslag i rapporten ” Nordisk forskning 
om børneom sorg” och avser satsa på ett projekt om problem utveckling 
och hänvisningspraxis för u tsatta barn. Projektet skall vidare se på hur det 
går för barn som varit placerade u tanför hem m et. Frågan om förebyggande 
i dagsinstitution och skola skall också ingå i övervägandena.

D et finns i detta sam m anhang skäl att särskilt uppm ärksam göra stödet 
till familjer med handikappade barn, eller barnfam iljer med handikappade 
föräldrar.

H ar stöd till familjer med handikappade barn, eller barnfam iljer 
med handikappade föräldrar, tagits med i åtgärderna i anledning 
av rekom m endation nr 33/1989/s och hur har detta stöd utvärde
rats?

Stockholm den 28 januari 1991

L ena Öhrsvik (s)



2601

E 19
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående handi
kappaspekter inom turismen
Till Nordiska ministerrådet

Den 13—16 mars anordnas på svenskt initiativ  en EG-konferens ”Tu
rism för alla” i London. Konferensen kom m er a tt diskutera tu ristnä
ringens utm aningar för att möta handikappade turister.

I F N :s världsaktionsprogram  för handikappade från 1982 sägs b l.a.

” M edlem sstaterna bör svara för att m ännsikor med funktionsned- 
sättningar får sam m a möjligheter till rekreation och fritidssysselsättning 
som andra medborgare. H it hör möjligheten att besöka restauranger, bio
grafer, teatrar, bibliotek osv. liksom att utnyttja semesteranläggningar, 
idrottsarenor, hotell, badstränder och liknande. M edlem sstaterna bör vid
ta åtgärder i syfte att undanröja alla hinder härvidlag. Turistbyråer, rese
byråer, hotell, frivilliga organisationer och andra som organiserar fritids
aktiviteter eller resor bör erbjuda sina tjänster åt alla och inte diskrim inera 
m änniskor med funktionsnedsättningar. D etta innebär exempelvis a tt de
ras reguljära inform ation till allm änheten också bör innehålla uppgifter 
om tillgängligheten till olika anläggningar osv.”

Ett program för nordiskt turistsam arbete antogs 1989. En av m ålsätt
ningarna i program m et är att utveckla turistnäringen.

Med anledning av ovanstående vill jag ställa följande fråga till Nordiska 
m inisterrådet:

Vilka åtgärder, om några, har N ordiska m inisterrådet vidtagit i 
anslutning till det nordiska turistprogram m et avseende verksam 
hetsåren 1990 — 93 med tanke på handikappade turisters behov?

Stockholm den 1 februari 1991

Lena Öhrsvik (s)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående handi
kappaspekter i EG-diskussionenerna
Till Nordiska ministerrådet

I det nordiska sam arbetet har den sociala dim ensionen av hävd intagit 
en fram trädande plats. Ett viktigt mål i kontakterna med EG är att hävda 
den nordiska synen på en höjd skyddsnivå för m edborgarnas trygghet och 
hälsa.

N ordiska rådets social- och m iljöutskott har vid olika tillfällen uppehål
lit sig vid värnet av den s. k. nordiska modellen som bör utgöra en stark 
utgångspunkt vid EG -diskussionem a. U tskottet har uttryckt att social- och 
hälsovårdssektom  måste arbeta för att de sociala hänsyn som utgör en 
viktig del av den nordiska modellen m åste prioriteras vid ett utvidgat 
sam arbete med EG.

Jag vill i detta sam m anhang påm inna om handikappades situation. I 
Världshälsoorganisationens (W HO:s) Europaprogram  ” Hälsa för alla år 
2000” föreskrivs att ”år 2000 skall m änniskor med funktionshäm ningar ha 
fysiska, sociala och ekonom iska möjligheter som tillåter dem  att leva ett 
kreativt, socialt och ekonom iskt tillfredsställande liv” .

Frågan om handikappades ställning i samhället har vidare föranlett 
åtgärder inom  FN. Bl. a. har ett världsaktionsprogram  för handikappade 
antagits 1982 inför F N :s handikappårtionde 1983 — 92 med am bitionen 
a tt åstadkom m a jäm likhet och full delaktighet i samhällslivet för personer 
med handikapp.

H andikappades jäm likhet och fulla delaktighet förutsätter att de kan 
påverka sin situation och samhällsutvecklingen genom att använda fri- och 
rättigheter utan hinder genom funktionsnedsättning. Det är en dem okra
tisk nödvändighet a tt i utveckling och sam hällsplanering skapa tillgänglig
het för alla så långt möjligt.

På vilket sätt har m inisterrådet beaktat handikappaspekter i diskus
sioner och projekt om europeisk integrationsutveckling och vilka 
planer har m an för fram tiden rörande handikappfrågor i euro
peiskt perspektiv?

Lena Öhrsvik (s)

Stockholm den 4 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående handi
kapporganisationerna som företrädare för konsu
mentgrupper
Till Nordiska ministerrådet

Ett av målen i det nordiska sam arbetsprogram m et på konsum entom rå
det avseende perioden 1990 — 93 är att främ ja konsum entinflytandet. D är
vid avses sam arbete mellan konsum entorgan, folkrörelser och näringsliv. 
Enligt program m et prioriteras särskilt konsum entinflytandet på standardi
seringsområdet.

H andikapporganisationerna företräder en stor grupp konsum enter med 
särskilda behov, som bör beaktas i synnerhet ifråga om standardisering.

Mot bakgrund av ovanstående vill jag ställa följande fråga till N ordiska 
m inisterrådet:

På vilket sätt har handikapporganisationerna i de nordiska länder
na involverats i det nordiska standardiseringssam arbetet och i 
övrigt i sam arbetsprojekten på konsum entom rådet?

Stockholm den 4 februari 1991

Lena Öhrsvik (s)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående hand
lingsplanen mot cancer
Till Nordiska ministerrådet

N ordiska m inisterrådets handlingsplan mot cancer fastställdes i juni
1989 mot bakgrund av N ordiska rådets rekommendationer nr 19/1987 och 
nr 28/1989.

I sitt betänkande i anledning av ministerrådsforslaget om en nordisk 
cancerhandlingsplan anförde social- och m iljöutskottet att patient- och 
handikapporganisationerna bör involveras och kunna delta i arbetet med 
handlingsplanen. Social- och m iljöutskottet har vidare, vid sem inariet om 
H andikappades levnadsvillkor i N orden i oktober 1990 fått ytterligare 
bekräftat det stora värdet av en kontinuerlig dialog med ”brukargrupper- 
na” .

I Sverige finns cancerpatienter bl. a. i följande handikapporganisationer: 
Bröstcancerföreningam as riksorganisation (BRO), Svenskt förbund för 
stom iopererade (ILCO), Laryngförbundet sam t Riksförbundet för blodsju
ka (RFP). Laryngförbundet har en ny stor medlemsgrupp, glossektomera- 
de dvs. personer vars tunga opererats på grund av cancer, De glossektome- 
rades situation är mycket bristfälligt kartlagd i Sverige och i övriga N or
den.

M ot bakgrund av ovanstående vill jag ställa följande frågor till N ordiska 
m inisterrådet:

På vilket sätt har m an i arbete med N ordiska handlingsplanen m ot 
cancer tagit vara på de cancersjukas samlade kunskaper och syn
punkter genom berörda handikapp- och patientorganisationer? 

På vilket sätt har nordiska handlingsplanen m ot cancer beaktat alla 
ovan näm nda gruppers behov?

Stockholm den 4 februari 1991

Lena Öhrsvik (s)



2605

E 23
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående ge
mensam nordisk utlandsvård för psoriasissjuka
Till Nordiska ministerrådet

År 1982 antog N ordiska rådet ett medlemsförslag som innebar att man 
borde utreda förutsättningarna för en gemensam nordisk utlandsvård för 
psoriasissjuka.

M inisterrådet tillsatte år 1987 en utredningsm an. Situationen var då den 
att Sverige, Norge och Island hade organsierad utlandsvård på K anarieöar
na, D anm ark i Israel och Finland utredde frågan.

En utredningsrapport förelädes N ordiska m inisterrådet 1989. R appor
ten, som utarbetats i nära sam arbete med berörda organisationer och 
myndigheter, innehöll två alternativa förslag till gemensam nordisk lös
ning av utlandsvården för psoriasissjuka. D et första alternativet innebar 
att den dåvarande strukturen med nationella lösningar bibehölls, men att 
patienterna gavs ökad valfrihet att utnyttja researrangemang genom annat 
nordiskt land om detta passade vederbörande bättre.

I det andra alternativet föreslogs att en gemensam nordisk lösning skulle 
åstadkom m as genom att det bildades ett sam nordiskt aktiebolag med 
starkt patientkooperativt inslag. Bakom utredarens förslag stod psoriasis- 
organisationerna i samtliga fem nordiska länder.

Vid remissbehandlingen gick m eningarna em ellertid isär mellan vissa 
samhällsorgan. Eftersom enighet inte kunde uppnås kring förslaget föran
ledde det inte någon åtgärd från m inisterrådets sida.

Sedan frågan om utlandsvård för psoriatiker senast behandlades i N or
diska m inisterrådet har stora förändringar skett.

Svensk U tlandsvård AB (SUVAB) i vilket Landstingsförbundet i Sverige 
var m ajoritetsägare, har fr. o. m. 1 januari 1991 lagt ned sin verksamhet. 
Bolaget skötte, som tidigare näm nts, verksam heten på K anarieöarna även 
för Norge och Island. I stället har norska H elsedirektoratet organiserat 
vård i egen regi på ön Lanzarote. Svenska Psoriasisförbundet har övertagit 
SUVAB: s verksam het i Sverige. D et innebär att de vårdresor, som bekos
tas av Landstingen eller de sjuka själva, arrangeras av Svenska Psoriasis
förbundet. Förbundet köper sedan alla arrangem ang på K anarieöarna av 
Helsedirektoratet, utom  flyg. Enligt uppgift kom m er norska H elsedirekto
ratet även att få sköta verksam heten på Island.
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På grund av utvecklingen i m ellersta Ö stern har D anm ark sedan slutet 
av hösten 1990 stora svårigheter att upprätthålla sin utlandsvård.

För Finlands del gäller att utlandsvården fortfarande inte givits en 
perm anent form.

Med anledning av utvecklingen vill jag fråga om  N ordiska m inister
rådet är berett att ta  några nya initiativ  i syfte a tt fä till stånd en 
fungerande utlandsvård för psoriasissjuka på basis av sam nordisk 
lösning?

Stockholm den 1 februari 1991

Lena Öhrsvik (s)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående export 
och import av miljöfarligt avfall mellan de nordis
ka länderna
Till Nordiska ministerrådet

På m ötet mellan social- och m iljöutskottet och m iljöm inistrarna i M a
rieham n den 13 novem ber 1989 angående medlemsförslag om export av 
avfall, uttalade m iljöm inistrarna att ” m ålsättningen måste vara att vaije 
land tar ansvar för sitt eget miljöfarliga avfall” . Dessutom påpekades det 
från regeringssidan, att Baselkonventionen inte innebär förbud m ot av- 
fallsexport, men att ”de länder som så önskade kunde ansluta sig till en 
’förbudsklubb’ och mellan sig tilläm pa striktare regler än konventionen 
som helhet” .

Trots denna m ålsättning sker det fortfarande en betydande handel och 
utväxling av farligt avfall mellan de nordiska länderna, och m an ser ännu 
inget slut på hanteringen. Den svenska och den norska regeringen ingick 
den 27 septem ber 1990 ett avtal om etablering av ett gemensamt bolag. 
Bolaget skall ansvara för byggandet av en ny term isk behandlingsanlägg- 
ning i Norge sam t utväxling av miljöfarligt avfall mellan de två länderna. I 
avtalets paragraf 1 understryks det således, ”att även om målsättningen är 
att m inska bildandet av miljöfarligt avfall, m åste behandlingskapaciteten 
ökas betydande inom överskådlig fram tid” .

Bortsett från att transporten av miljöfarligt avfall i sig utgör ett väsent
ligt miljöproblem, kom m er förbränningsanläggningen att ge en produktion 
av giftig aska och slagg på upp till 10000 ton/år. Dessa förbränningsrester 
måste slutdeponeras för all fram tid.

Slutligen underm inerar avfallsexport incitam entet a tt genom föra en av- 
fallsreduktion genom införandet av renare teknologi. D et faktum , att 
bolaget i paragraf 2 i avtalet ” skall drivas på fullständigt kommersiell 
basis” kan dessutom leda till en press att upprätthålla bestäm da avfalls
m ängder för att säkra förräntningen av bolagets investeringar.
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M ot denna bakgrund ställer jag följande fråga till N ordiska m inisterrå
det:

Vilka åtgärder kom m er N ordiska m inisterrådet att vidta för att 
garantera målsättningen att vaije nordiskt land skall ta ansvar för 
sitt eget miljöfarliga avfall?

Stockholm den 4 februari 1991

M arianne Samuelsson (mp)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående euro
peisk integration och nordisk alkoholpolitik
Till Nordiska ministerrådet 

Begrunnelse
D anm ark har de siste fem årene hatt en regel som sier at m an kan ta med 

seg høyst 10 liter øl hjem til D anm ark etter et kortvarig besøk i Tyskland, 
den såkalte 48-tim ers regelen. I følge EF-domstolens avgjørelse i desem ber 
i fjor må D anm ark fjerne denne regel, den er traktatstridig.

EF-kommisjonen presenterte forøvrig i septem ber 1990 et nytt forslag til 
punktskatter for alkoholholdige drikkevarer. Forslaget innebærer at reisen
de skal få kjøpe varer for personlig forbruk til lokale skatte- og avgiftssatser 
og føre dem inn i sitt hjem land uten ekstra skattepålegg.

På et sem inar i Sverige den 12. septem ber i Stockholm, arrangert av 
C entralforbundet for alkohol- og narkotikaopplysning m. fl. ble det fra en 
representant fra de svenske socialmyndighetene uttalt at det på litt sikt nok 
vil forekom m e en harm onisering av skatte- og avgiftsnivået for alkoholhol
dige drikkevarer i EF-Efta-området.

I Norge har handelsm inisteren u ttalt i Stortinget at det er en klar 
forutsetning for EØS-forhandlingen at en kom m ende EØS-avtale ikke må 
undergrave Norges muligheter for å føre en selvstendig alkoholpolitikk. 
Bl. a. skal det norske vinm onopolets enerett til salg til forbruker fortsatt 
kunne bestå.

Ser vi im idlertid på hva Nordisk M inisterråd sier i sin årsberetning for
1990 (C l 1990), foreligger det der et signal om en mulig endring i kontrol
len med om setning av alkohol i Norden. D er heter det: ” Den europeiske 
integrasjonen kan gjøre det nødvendig å endre på den nordiske alkohol
kontroll” .

Ut fra de, til dels sprikende uttalelser som foreligger finner jeg grunn til å 
stille følgende spørsmål:

Vil Nordisk M inisterråd arbeide for at de respektive nordiske land i 
en fram tidig EØS-avtale fortsatt kan beholde sin nåværende alko
holpolitikk?

Svein Alsaker (KrF)

Oslo, 5. februar 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående for- 
donstekniskt samarbete
Till Nordiska ministerrådet

År 1989 rekom m enderade N ordiska rådet N ordiska m inisterrådet (rek. 
26/1989) a tt förbättra det fordonstekniska sam arbetet mellan de nordiska 
länderna och ge det större genomslagskraft. M inisterrådet uppm anades 
vidare a tt verka för enhetliga bestäm m elser vid typ- och kontrollbesiktning 
av fordon.

I m eddelandet över rekom m endationen till årets session saknas en redo
görelse för vad som gjorts för att öka genomslagskraften nationellt av 
regler som m an kom m it överens om på nordisk nivå. M inisterrådet re
dovisar att m an inom  EG har intensifierat sitt arbete med att åstadkom m a 
gem ensamma bestäm m elser på det fordonstekniska om rådet. Genom  
D anm arks medlem skap i EG och övriga nordiska länders strävanden att så 
långt som möjligt harm onisera sina bestäm m elser med EG anser m inister
rådet att harm oniseringssträvandena på detta om råde bör bedrivas mot 
denna bakgrund.

I kom m unikationsutskottets betänkande som låg till grund för rekom 
m endationen betonades att hänsynstaganden till strävandena inom EG 
inte skulle få betyda att m an inom N orden enbart avvaktar beslut inom 
EG och sedan kopierar dem. En nordisk harm onisering skulle i stället 
enligt utskottet påverka utvecklingen inom  EG och m åste därför ligga ett 
steg före EG både ur tids- och kvalitetsmässigt hänseende.

Mot denna bakgrund vill jag ställa följande frågor:
1. Vilka åtgärder avser m inisterrådet a tt vidta för att det nationella 

genom förandet av nordiska överenskommelser om fordon skall 
förbättras?

2. Vilka åtgärder avser m inisterrådet a tt vidta för att genom ett 
nordiskt sam arbete påverka de internationella reglerna om for
don?

Olle Östrand (s)

Stockholm den 5 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående 
Nordplus
Till Nordiska ministerrådet

Syftet med N ordplus är att främ ja utbytet av studenter och lärare inom 
ramen fór nätverk mellan universitet och högskolor i Norden. Intresset för 
Nordplus-utbytet är stort och m ålsättningen om att ställa 900 stipendier 
till förfogande har uppnåtts.

Ett av villkoren för att N ordplus-stipendier skall kunna utgå är att ett 
sam arbetsavtal foreligger mellan de berörda institutionerna. D etta är en 
avgörande nackdel som utestänger m ånga studerande och lärare från utby
tet. D etta har även påtalats av N ordiska rådet i rekom m endation nr 
46/1989  där m inisterrådet i en av punkterna uppm anas att arbeta för att 
det ges möjlighet för individuella ansökningar om  N ordplus-stipendier 
oberoende av de berörda institutionernas intresse i a tt delta.

Enligt m inisterrådets m eddelande över denna rekom m endation till årets 
session har en expertgrupp framlagt en rad förslag som ta r sikte på att öka 
flexibiliteten och förbättra Nordplus.

M ot denna bakgrund önskar jag ställa följande fråga:
Avser m inisterrådet att förbättra N ordplus genom att undanröja 

kravet på sam arbetsavtal och möjliggöra individuella ansökning
ar om Nordplus-stipendier?

Stockholm den 5 februari 1991

Ylva Annerstedt (fp)



2612

E 28
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående farje- 
förbindelserna mellan Skåne och Bornholm
Till Nordiska ministerrådet

Frågan om att klassificera faijeforbindelsem a mellan Skåne och Born
holm som s. k. lång rutt har diskuterats i N ordiska rådet vid flera tillfallen.

1989 beviljades forbindelsen Ystad — Rönne status som lång ru tt och 
fick därm ed möjligheter till tax-free-försäljning om bord. Förbindelsen 
mellan Simrisham n och Allinge har dock inte fått sam m a status vilket gjort 
att konkurrensförhållandena snedvridits.

1 svar på en skriftlig fråga redovisade den danska regeringen i jun i 1990 
att m an avslagit ansökan om status som lång ru tt för fäijeforbindelsen 
Allinge —Sim risham n eftersom man inte funnit att huvudändam ålet med 
färjerutten varit att upprätthålla trafik i sedvanlig ordning.

M ot denna bakgrund vill jag ställa följande fråga:
Vilken är den danska regeringens definition på ” trafik i sedvanlig 

ordning” , dvs. vilka krav ställer den danska regeringen på färje- 
förbindelsen Allinge —Sim risham n for att den skall kunna få sta
tus som lång rutt?

Stockholm den 5 februari 1991

Wiggo Komstedt (m)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39: e session angående följ
derna av en fast Öresundsforbindelse för Öster
sjöområdet och speciellt för de baltiska länderna
Till Nordiska ministerrådet

Ett av N ordiska rådets mest uppm ärksam m ade och långlivade ärenden 
har varit frågan om en fast Öresundsförbindelse. Förhandlingar förs fortlö
pande mellan D anm ark och Sverige. Av årets m inisterrådsberättelse fram 
går att ytterligare undersökningar av bl. a. m iljökaraktär företagits på såväl 
dansk som svensk sida och att förhandlingarna väntas avslutade i böijan 
av 1991.

Vi vet att Östersjön är ett nästan stillastående hav med stora förore
ningsproblem. Om inte ett litet saltvattenstillflöde kunnat ske genom de 
danska sunden — till 70%  genom Stora Bält enligt dokum entationen vid 
Nordiska rådets havsföroreningskonferens 1989 — skulle Östersjön för 
länge sedan förvandlats till en enorm  sötvattensjö.

Vi vet också att passagerna till Östersjön utm ärks av trösklar, vilket 
innebär att bara vid riktiga storm ar kan stora saltvatteninbrott äga rum.

Vi känner num era alla till problem et med syrefria havsbottnar. Tillför
seln av friskt syresatt saltvatten står dessvärre inte i någon proportion till 
bildandet av syrefria om råden i Östersjön, det allvarligaste hotet mot 
Östersjöns överlevnad.

I åratal har hoten mot Östersjöns miljö inrapporterats. De senaste åren 
har också de allvarliga miljöhoten i de baltiska länderna uppm ärksam 
mats. Stora ansträngningar har gjorts och görs, inte m inst på det sam nor
diska planet, för att förbättra Östersjömiljön. Stora ansträngningar görs 
också, inte m inst vid denna session, för att kunna erbjuda baltländem a 
bistånd.

Det finns skäl att koppla sam m an dessa frågor och fråga sig vilka 
ytterligare påfrestningar på den redan hårt belastade Östersjöm iljön som 
tillkosten av en Ö resundsbro skulle innebära, särskilt för de baltiska län
derna.
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H ur har m inisterrådet beaktat följderna av en fast Öresundsförbin- 
delse för Ö stersjöom rådet och speciellt för de baltiska länderna?

Stockholm den 5 februari 1991

M arianne Samuelsson (mp)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående förore
ningen av IdeQorden
Till Norges regering

U nder en följd av år har gränsvattnen mellan Norge och Sverige förore
nats till följd av utsläpp på den norska sidan. R ådsm edlem m ar har också 
under en följd av år uttryckt sin oro över situationen särskilt i IdeQorden, 
där industriutsläppen fått fortgå en lång tid.

Som svar på min fråga i äm net vid förra sessionen upplystes från den 
norska regeringens sida att cellulosafabriken vid Saugsbruksforeningen, 
som är den stora förorenaren i om rådet, skulle få fortsätta driften fram till 
den 1 ju li 1992. D ärefter skulle den nedläggas och ersättas med en ny och 
miljövänligare pappersm askin.

Enligt rykten i svenska m assm edia under hösten skulle detta em ellertid 
kunna kom m a att ske tidigare. Så antyddes också av m iljöm inister K ristin 
Hille Valla i hennes svar på m in fråga.

Idefjorden är idag en död fjord. Det är därför av största vikt att den 
nuvarande hårt förorenande anläggningen snarast ersätts med en ny, m era 
miljövänlig sådan.

Vid vilken tidpunkt, så snart som möjligt, kan en ny miljövänlig 
pappersanläggning installeras i Idefjorden?

Stockholm den 5 februari 1991

M arianne Sam uelsson (mp)



2616

E 31
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående säker 
arbetsmiljö vid graviditet
Till Nordiska ministerrådet

M inisterrådet har i årets meddelelse om rekom m andation nr 18/1980 
angående arbejdsmiljøresici i forbindelse m ed graviditet m. m. oplyst, at 
m an har igangsat et projekt, som skal søge at nå frem til fælles nordiske 
kriterier for, hvornår et kemisk produkt kan mistænkes for at være repro- 
duktionsskadende i arbejdsmiljøet. D erefter skal en nordisk liste over 
m istænkte reproduktionsskadende kemiske produkter udarbejdes.

M inisterrådet har endvidere meddelt, at genetiske skader og fosterska
der p. g. a. arbejdsm iljøet er taget frem som et særligt prioriteret om råde i 
forslaget til nyt sam arbejdsprogram  på arbejdsm iljøom rådet for perioden 
19 9 0 -9 3 .

Jeg hilser med tilfredshed, at m inisterrådet prioriterer dette arbejde, og 
social- og miljøudvalget har da også på den baggrund foreslået rekom m an
dationen afskrevet, da der nu synes at være god gang i sagen. Alligevel 
m ener jeg, at der er grund til a t stille følgende spørgsmål:

Hvad agter m inisterrådet konket at gøre for at sikre arbejdsm iljøet 
for de gravide? Hvilke produkter vil m an ” sortliste”? H vornår vil 
det ske?

København, den 5. februar 1991

L illi Gyldenkilde (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående ar
betstid för småbarnsföräldrar
Till Nordiska ministerrådet

På baggrund af Nordisk Råds rekom m andation nr 15/1987  angående 
erfaringsudveksling om arbejdstidsspørgsm ål, som særligt pointerede sm å
børnsforældres behov, har m inisterrådet ladet udarbejde rapporten ” Hvad 
koster et barn — i tid?” (NO RD  1990:91). Rapporten indeholder en 
sammenstilling og sammenligning af statistiske oplysninger om arbejds- 
tidsforhold og tidsanvendelse i børnefam ilier i D anm ark, Norge och Sveri

ge.
En a f  rapportens konklusioner er, at fremtidige velstandsstigninger 

(også) skal kom m e til udtryk i form afko rtere  arbejdstid. M aterialet viser, 
at børnefam ilierne i forhold til andre dele a f  befolkningen føler sig tids- 
pressede og føler at arbejdstiden fylder for meget. En del a f  de spurgte 
kvinder siger, at de ønsker kortere arbejdstid, og at de er villige til at betale 
for det med lønnedgang.

Problem et med en for lang arbejdstid er et særligt problem for børnefa
milierne. Sm åbøm sforældrene i alle landene prioriterer da også en kortere 
arbejdsuge højt og kræver, at det specifikt sker ved en nedsættelse a f  den 
daglige arbejdstid.

På den baggrund vil jeg gerne stille m inisterrådet følgende spørgsmål: 
Hvilke konkrete skridt agter m inisterrådet at tage i anledning af 

konklusionerne i rapporten ” H vad koster et barn — i tid?” om 
børnefam iliernes tidsanvendelse i Norden?

København, den 5. februar 1991

Lilli Gyldenkilde (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående depo
nering av radioaktivt avfall under havsbotten via 
tunnel från land
Till Nordiska ministerrådet

I spørgsmål nr E  14/91, har M argrete Auken spurgt om Nordisk M ini
sterråd til Pariskom m issionen og Helsingforskommissionen vil forelegge 
et forslag om forbud mot deponering a f  radioaktivt affald under havbun
den gennem skakter fra land.

Til dette klare spørgsmål er der kom m et et meget uklart svar fra M ini
sterrådet, som reelt alene fortæller, at ”enligt de nordiska ländernas upp
fattning regleras således eventuella utsläpp från sådana slutförvar som 
avses i frågan gennom internationella konventioner” .

N år M inisterrådet taler om ”eventuella utsläpp” synes man derm ed at 
lade det stå åbent om der overhovedet er behov for at regulere denne 
deponeringsform internationalt. Den brede henvisning til ” internationella 
konventioner” lader det derudover stå åbent hvor deponering af atom 
affald via tunnel fra land i givet fald skal reguleres efter M inisterrådets 
mening.

Helsingforskonventionen nævnes som en mulighed forudsat at denne 
konvention i fobindelse med den nu pågående revision udvides til at 
om fatte de kontraherende parters indre farvande. Pariskonventionen næv
nes som en anden mulighed. D erudover nævnes det, at de nordiske lande 
mener, at der er behov for en global konvention for landbaseret havforure
ning.

M inisterrådet fortæller im idlertid ikke hvorvidt de nordiske lande 
mener, at der er et aktuelt behov for at regulere deponering a f  atomaffald 
under havbunden via tunnel fra land indenfor disse konventioner even
tuelt i form a f  et forbud mod denne deponeringsform.
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På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

Vil Nordisk M inisterråd arbejde for at deponering a f  atomaffald 
under havbunden via tunnel fra land eksplicit nævnes, som en 
kilde til havforurening, sam t forbydes i den reviderede Helsing- 
forskonvention, den reviderede Pariskonvention, sam t i en even
tuell global konvention om landbaseret havforurening?

København, den 5. februar 1991

L illi G yldenkilde (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående export 
av miljöfarligt avfall till länder utom Norden
Till Nordiska ministerrådet

I spørgsmål nr E  13/91, har M argrete Auken spurgt om Nordisk M inis
terråd vil tage skridt til at forbyde al eksport og im port a f  miljøfarligt 
affald, inklusiv radioaktivt affald, mellem de nordiske lande indbyrdes og 
fra N orden til resten av verden.

1 sit svar siger M inisterrådet klart, at ikke alene påtænker m an ikke at 
indføre forbud mod export og im port af miljøfarlig affald mellem de 
nordiske lande indbyrdes, men selv export a f  miljøfarligt affald til lande 
udenfor N orden er i visse tilfælde nødvendigt.

D et tilføjes i den forbindelse, at ” tillstånd till export ges endast om det 
visats att avfallet kom m et att om händertas på ett sätt som ur miljöskydds
synpunkt skulle ha varit godtagbart i det exporterande nordiska landet” .

D et oplyses ikke hvilke typer a f  miljøfarligt affald, som nordiske lande 
eksporterer til lande udenfor Norden, og hvorfor sådan en eksport er 
nødvendig. Det oplyses heller ikke hvordan affaldseksporterende nordiske 
lande kan garantere, at dette affald behandles på en m åde som lever op til 
m iljønorm er for affaldshåndtering i det pågældende nordiske land.

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

Vil Nordisk M inisterråd oplyse hvilke typer miljøfarligt affald eks
porteres til lande udenfor N orden og hvordan det sikres, at affal
det behandles på en måde svarende til eksportlandets miljøkrav?

København, den 5. februar 1991

Lilli Gyldenkilde (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående pla
nerna for etablering av en fast Öresundsförbindel- 
se mellan Köpenhamn och Malmö
Till Nordiska ministerrådet

Planerne om at etablere en fast Øresundsforbindelse er vidt frem skred
ne. Efter det seneste m øde mellem den danske trafikm inister og den 
svenske kom m unkationsm inister i januar i år sigtes der efter en regerings
aftale, som kan præsenteres i de respektive parlam enter i april 1991.

En fast Øresundsforbindelse i form a f  en kom bineret vej- og togbro 
mellem København og M almø — en såkaldt KM 4.2 løsning — skulle, 
ifølge meldingen fra det dansk-svenske m inisterm øde, kunne være en 
realitet i 1998 eller 1999.

Der har igennem årene været iværksat en række fælles dansk/svenske 
udredninger om faste forbindelser over Øresund. Ifølge den seneste udred
ning fra 1989 (SOU 1989:4) vil en KM 4.2 løsning have fordele trafikøko
nomisk, mens en boret jernbanetunnel mellem K øbenhavn og M alm ø — 
en såkaldt KM 0.2 løsning — vil være mest fordelagtig ud fra et m iljømæs
sigt synspunkt.

Udredningen fra 1989 (SOU 1989:4) påpeger, ligesom udredningen fra
1987 (SOU 1987:42), at en fast forbindelse i form af  en KM 4.2 løsning 
uden kom penserende udgravninger vil m edføre problem er for vandgen
nem strøm ningen i Øresund og derm ed for Østersøens miljø.

Den danske regering vil ifølge oplysninger fra det danske trafikm iniste
rium i slutningen a f  februar 1991 offentliggøre en samlet m iljørapport 
vedrørende konsekvenser a f  en fast Øresundsforbindelse. D ette om fatten
de materiale er det således hensigten at give parlam enter og offentlighed 
m indre end to m åneder til at vurdere.



2622 E 35

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

H ar Nordisk M inisterråd overvejet de miljømæssige konsekvenser 
a f  en fast Øresundsforbindelse i form a f  en KM 4.2 løsning, og vil 
Nordisk M inisterråd få mulighed for at vurdere dette projekt 
inden en regeringsaftale indgåes mellem den danske og svenske 
regering?

København, den 5. februar 1991

L illi G yldenkilde (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående alko
holkonsumtionen i Norden
Till Nordiska ministerrådet

N ordiska rådet rekom m enderade 1989 m inisterrådet a tt u tarbeta ett 
tidsbestäm t aktionsprogram  för att uppfylla Världshälsoorganisationens 
(WHO:s) mål om en 25%-ig minskning av alkoholkonsum tionen till år 
2000.

Social- och m iljöutskottet anförde i sitt betänkande b l.a . a tt W HO:s 
m ålsättning kunde beaktas i ett nordiskt sam arbetsprogram  i form av 
konkreta projekt.

Det råder utbredd enighet om skadorna och olycksriskerna som förorsa
kas av alkoholkonsum tionen. Bl. a. har W HO påvisat ett klart sam band 
mellan totalkonsum tionen och alkoholrelaterad sjuklighet och dödlighet, 
att alkoholkonsum tionen ökat m arkant i de flesta europeiska länder de 
senaste 25 — 30 åren och att en restriktiv alkoholpolitik har en betydande 
positiv effekt på folkhälsan, på den alkoholrelaterade brottsligheten m. m. 
U nder de senaste åren har m an också inom  Internationella arbetsorganisa
tionen (ILO) på nordiskt initiativ uppm ärksam m at de problem som alko
holm issbruket skapar i arbetslivet.

Alkoholfrågorna ingår som ett prioriterat om råde i det sam arbetspro
gram som de nordiska social- och hälsovårdsm inistram a fastställde 1988. 
Begränsning av alkoholkonsum tionen är också ett högt prioriterat om råde 
inom N ordiska rådets social- och m iljöutskott. Vid utskottets m öte med de 
nordiska social- och hälsovårdsm inistram a den 14 novem ber 1990 i Hel
singør meddelades em ellertid — till utskottets uttalade besvikelse — att 
inga förutsättningar fanns för att u tarbeta ett nordiskt tidsbestäm t hand
lingsprogram.

Det kan inte nog upprepas att många m änniskor har stora bekym m er 
med sitt alkoholmissbruk. En stor del av våra vårdplatser upptas av 
alkoholrelaterade skador hos patienterna. Särskilt illa ställt är det inom 
den psykiatriska vården, där en stor andel av patienterna har svåra alko
holproblem. Många m änniskor drabbas av sjukdom ar orsakade av ett 
om fattande alkoholmissbruk. Vi har m assor med mänskliga tragedier i de 
här spåren.



2624 E 36

Det klara sam bandet mellan bruk och m issbruk ta lar för konkreta insat
ser. Det finns starka skäl att på gem ensamt nordiskt plan vidta samlade 
aktiva åtgärder för att kom m a tillrätta med vårt största sociala och m edi
cinska problem i Norden.

M ot bakgrund av det ovannäm nda vill jag rikta följande frågor till 
m inisterrådet:

Vilka aktiva insatser avser m inisterrådet att göra för att uppfylla 
W HO:s m ålsättning om en 25%-ig sänkning av alkoholkonsum 
tionen till år 2000?

Avser m inisterrådet vidta någon åtgärd för att uppfylla N ordiska 
rådets enhällig antagna rekom m endation nr 35/1989A?

Vilka åtgärder avser m inisterrådet vidta för a tt de enskilda nordiska 
länderna skall slå vakt om en socialt inriktad alkoholpolitik?

Stockholm den 5 februari 1991

Elver Jonsson (fp)
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1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående be
skattning av pensionerna för återvändande in
vandrare
Till Sveriges regering

I sam band med skattereform en och pensionshöjningam a i Sverige be
slutade man att från och med januari 1991 också höja beskattningen av 
pensioner för alla som bor utom lands genomgående till 25%. Höjningen 
gäller oavsett storleken på pensionen alla utlänningar, som arbetat i Sveri
ge före sin återvandring. Före skattehöjningen betalade återvändande in
vandrare ca 10% skatt på sina pensioner. Även om  pensionerna gick upp 
vid årsskiftet, får många m indre pengar i handen än i slutet av förra året. 
De som återvänt till Finland i pensionsåldern har varit förvånade över att 
de inte alls blivit inform erade om skatteändringen.

Med hänvisning till ovanstående ställer jag följande fråga till den svens
ka regeringen:

Tänker den svenska regeringen vidta åtgärder för att tillrättalägga 
beskattningen av pensioner för personer som arbetat i Sverige och 
som flyttat utom lands?

Helsingfors den 1 februari 1991

M arjatta Väänänen (Kesk.)

37 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående pro
blemen i sverigefinnarnas hemspråksundervis- 
ning
Till Sveriges regering

I nordiska kulturavtalet har inskrivits principen om att nordiska elever 
har i de nordiska länderna rätt att få undervisning på sitt modersmål. 
D ärutöver har i det s. k. riktlinjeavtalet om sam arbetet i invandrarfrågor 
från 1986 enats om principen att ” det finska språket skall ges en starkare 
ställning i det svenska sam hället” .

Dessa principer kan m otvieras med att finländarna utgör den största 
invandrargruppen i Sverige. Den är inte sporadisk eller uppkom m en under 
senare år, utan ett faktum vars uppkom st härstam m ar från historien sedan 
flera sekel tillbaka. D etta bevisas bl. a. av ortnam nsm aterialet med finskt 
ursprung. D et finska språket är också ett nordiskt språk.

I Finland har m an på sista tiden oroligt lagt m ärke till den svenska 
regeringens åtgärder som i praktiken syftar till att h indra andra generatio
nens sverigefinländare att få hem språksundervisning. I den nya budget
propositionen har anslaget for hem språksundervisning föreslagits minskas 
med hälften från det nuvarande alltså till 300 milj. kronor.

I sam band med integrationen i Europa ham nar undervisningen av små 
språk i skym undan när de stora språken får all uppm ärksam het. Även i 
Finland har undervisning av m inoritetsspråk varit uppe till diskussion. 
Det har föreslagits a tt undervisningen i svenska görs frivillig för a tt elever
na skulle beredas mera utrym m e och flera alternativ att studera stora 
språk. Nyligen fattade dock riksdagen beslut om att undervisningen i 
svenska i fortsättningen skall vara ett obligatoriskt läroäm ne i den finska 
skolan.

Jag ställer följande fråga till vederbörande statsråd:
H ur skall m an i Sverige se till a tt hem språksundervisningen för den 

största språkliga m inoriteten, sverigefinnarna, bibehålls enligt 
in tentionerna i nordiska kulturavtalet?

M arjatta Väänänen (Kesk.)

Helsingfors den 1 februari 1991
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1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående sveri- 
gefinska elevers modersmåls/hemspråksunder- 
visning
Till Sveriges regering

Sveriges regering har i sin proposition 1990/91:18 angående ansvaret for 
skolan föreslagit a tt grunden för beräkningen av kom m unernas statsbidrag 
för hem språksundervisning och undervisning i svenska som andra språk 
skall ändras så att kriteriet blir andelen barn i skolpliktig ålder med m inst 
en förälder född i utlandet. Även resursfördelningen kom m er att ändras 
och enligt regeringens krispaket från den 6 novem ber kom m er kostnader
na för hem språksundervisningen och undervisning i svenska som andra 
språk att minska.

Även riksrevisionsverket föreslår i sin rapport om användning av bidrag 
avsedda för hem språksundervisning och undervisning i svenska som and
ra språk, att dessa undervisningsform er i fram tiden bör anordnas i större 
grupper och utanför ordinarie lektionstid.

Om ovannäm nda proposition blir antagen och riksrevisionsverkets för
slag blir vägledande för planeringen i fram tiden kom m er detta att innebära 
att sverigefinska elevers rättigheter att studera sitt m odersm ål/hem språk i 
grundskolan avsevärt försämras.

En försämring av nu gällande regler kan inte vara förenlig med andan i 
det nordiska avtalet om kulturellt sam arbete, där m an utfäster sig att söka 
tillgodose önskemål från medborgare i ett nordiskt land som bor i ett annat 
nordiskt land om undervisning på hans modersm ål. D et finns i dag ca 
120000 finska medborgare i Sverige.

Denna oro har även kom m it till uttryck bland de sverigefinska intresse- 
organisatinerna bl. a. i sverigefinska sam rådsdagar, som är en sam m anslut
ning av 24 organisationer och institutioner. Sverigefinska sam rådsdagar 
har även vänt sig till N ordiska rådet och bett om en granskning av proposi
tionens förenlighet med gällande avtal.
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Med hänvisning till ovanstående ställer jag följande fråga till Sveriges 
regering:

På vilket sätt har Sveriges regering för avsikt a tt beakta förpliktel
serna som det nordiska avtalet om kulturellt sam arbete 
(1971-03-15) ålägger undertecknarna, då reform erna i proposi
tion 1990/91:18 angående ansvaret för skolan genomförs?

Helsingfors den 5 februari 1991

M irja Ryynänen (Kesk.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående nor
diska språkkonventionens tillämpning i Sverige
Till Sveriges regering

Den nordiska språkkonventionen, som trädde i kraft den 1 m ars 1987, 
innebar ett stort steg fram åt för ett konkretiserat nordiskt samarbete. 
Konventionen syftar till att göra det lättare för nordiska m edborgare att 
använda sitt eget språk inom Norden. En nordisk medborgare skall, enligt 
konventionen, vid behov kunna använda sitt modersm ål vid kontakten 
med m yndigheter i ett annat nordiskt land. De språk som om fattas av 
konventionen är danska, finska, isländska, norska och finska.

Enligt artikel 8 i konventionen forbinder sig de nordiska länderna att var 
och en utse en m yndighet vars uppgift är att följa tilläm pningen av språk
konventionen i respektive land.

Den finskspråkiga befolkningen utgör en speciellt stor grupp i Sverige. 
Det är därför av särskilt intresse att få kännedom  om hur Sverige har följt 
upp konventionens bestämmelser.

Med hänvisning till det ovan sagda vill vi ställa följande fråga till 
Sveriges regering:

H ur har uppföljningen av språkkonventionens bestäm m elser ge
nom förts i praktiken i Sverige på såväl riks- som kom m unal nivå?

Helsingfors den 5 februari 1991

Gustav Björkstrand (SFP) M ats Nyby (SDP)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående sam
arbetet mellan de nordiska länderna och Sovjet
unionen för bekämpning av brottslighet
Till Nordiska ministerrådet

M öjligheterna att röra sig friare mellan N orden och Sovjetunionen samt 
ländernas ekonom iska relationer har skapat ett m era om fattande verksam
hetsfält också för den organiserade brottsligheten. D et finns tydliga tecken 
på a tt den organiserade brottsligheten opererar relativt fritt i riktning mot 
Norden, och speciellt i F inland. Verksam heten idkas delvis med lokala 
brottslingar, delvis genom att nya ” m arknadsom råden” erövras. Vad be
träffar den ekonom iska brottsligheten, finns det antydningar om illegal 
trafik i m otsatt riktning.

De nordiska länderna saknar ett tydligt sam arbete med Sovjetunionens 
myndigheter när det gäller att bekäm pa brottslighet. Ifall överenskom m el
sen om  handräckning mellan polism yndigheter och de nordiska polismyn
digheternas kontaktkanaler utsträcktes till a tt om fatta Sovjetunionen, 
skulle situationen bli avsevärt bättre.

Kontroll av visumpliktiga utlänningar på basen av det nordiska passav
talet (s. k. U-kort) ger en möjlighet att övervaka professionella brottslingar. 
Avtalet iakttas dock inte enhetligt i N orden, och i sin nuvarande form  är 
avtalet inte till nytta i denna situation.

Med hänvisning till det ovan anförda ställer jag följande fråga:
Vilka åtgärder avser m inisterrådet a tt v idta för att förebygga brotts

ligheten mellan N orden och Sovjetunionen?

Helsingfors den 5 februari 1991
Sauli N iinistö (Kok.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående handi
kapporganisationernas representation i de olika 
medicinsk-etiska råden
Till Nordiska ministerrådet

Såväl i N ordiska rådet, i nationella fora som i den allm änna debatten 
diskuteras etiska frågor från olika synvinklar. Frågan om skapandet av en 
nordisk bio- och genteknikkonvention prövas i rådet för närvarande. N or
diska m inisterrådet har ett bioteknologiskt sam arbetsprogram  for åren
1988 — 97, och ett nordiskt utskott för etik.

De flesta nordiska länderna har centralt upprättade (medicinsk-etiska) 
råd med uppgift att från etiska utgångspunkter bevaka frågor som är 
särskilt känsliga för m änniskans integritet. Dessa råd har representation 
från olika grupper i samhället, bland annat forskare och lekmän.

Inom handikapprörelsen i de nordiska länderna diskuteras etiska frågor 
därför att personer med funktionsnedsättningar berörs av diskussionerna. 
De deltar i debatten såväl individuellt som genom sina organisationer. 
Etiska frågeställningar kom upp också på social- och m iljöutskottets semi
narium  om handikappades levnadsvillkor i N orden i oktober i fjol.

Jag vill ställa följande fråga till N ordiska m inisterrådet:
På vilket sätt företräds handikapporganistionem a i de olika m edi

cinsk-etiska råden i de nordiska länderna och i arbetet m ed det 
nordiska sam arbetsprogram m et för bioteknologi?

Helsingfors den 5 februari 1991

Sin ikka  H urskainen (SDP)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående åtgär
der för att bemästra den omfattande invandring 
som eventuellt inriktas från Östeuropa till de nor
diska länderna
Till Nordiska ministerrådet

M an kan tydligt se att invandringen i dagens Europa håller på att ändra 
sin natur. Integrationen och välståndet i Europa inriktar flyttningsrörelsen 
så att den högt utbildade yrkeskunniga arbetskraften flyttar fram och 
tillbaka. Å andra sidan har b l.a . en sträng inställning till im porten av 
arbetskraft ökat antalet invandrare som kom m er illegalt.

D en ekonom iska och politiska brytningen i Ö steuropa kan orsaka flytt- 
ningstryck, som kan leda till problem på arbetsm arknaden i m ottagarlän
derna. Enligt uppgifter i pressen kom m er exempelvis från Leningradområ- 
det 30 — 40000 m änniskor att försöka kom m a till Finland så snart Sovjet
unionens nya passlag träder i kraft. Enligt andra pressuppgifter Finns det i 
Sovjetunionen 10 — 20 m iljoner m änniskor som är villiga att flytta till 
Västeuropa. Sådana flyttningstryck leder oundvikligen till frågan: Har 
länderna i Västeuropa förutsättningar för att ta em ot så stora invandrar- 
mängder.

Med hänvisning till det ovan anförda ställer jag till N ordiska m inisterrå
det följande fråga:

Vilka åtgärder har N ordiska m inisterrådet vidtagit eller avser att 
vidta för att bem ästra den om fattande invandring som eventuellt 
inriktas från Ö steuropa till de nordiska länderna?

Helsingfors den 5 februari 1991

Sin ikka  Hurskainen (SDP)



E 44 
1991

2633

Fråga

vid 39:e sessionen angående ökat samarbete inom 
råvaru- och varuförsörjning samt energiförsörj
ning för att minska sårbarheten i krislägen
Till Nordiska ministerrådet

Sommaren 1986 slöt de norska och svenska regeringarna ett s .k . kris
handelsavtal för att säkerställa utbyte av vissa varor i internationella 
krislägen. D enna typ av sam arbete bör kunna breddas till att om fatta alla 
nordiska länder eller åtm instone flera och dessutom bör det successivt 
kunna göras alltm er täckande.

Vilket sam arbete har m an idag mellan de nordiska länderna och 
vilka eventuella planer har m an på om ökat sam arbete för att 
m inska sårbarheten när det gäller råvaru- och varuförsörjning 
samt energiförsörjning?

Stockholm den 5 februari 1991

M arianne Samuelsson (mp)
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Fråga

vid 39:e sessionen angående utvidgat samarbete 
på el-området
Till Nordiska ministerrådet

Den nya norska energilagen som antogs av Stortinget före somm aren
1990 öppnar nya möjligheter för Norge att deltaga i ett ökat nordiskt 
sam arbete inom elförsörjningen.

Vilka planer har m an mellan de nordiska länderna och vad gör de
nordiska regeringarna
1. för att öka det gem ensamma utnyttjandet av befintliga resur

ser för elgenerering?
2. för att öka det gem ensamma utnyttjandet av elnätet och över

föringskapaciteten mellan de nationella stam näten?
3. för att genom effektivare el-användning frigöra m er av den 

befintliga elförsöijningskapaciteten för att täcka en del av 
energibehovet t. ex. genom tilläm pning av den balansprincip 
som föreskrivs i den nya norska energilagen?

M arianne Samuelsson (mp)

Stockholm den 5 februari 1991
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Fråga

vid 39:e sessionen angående ökat nordiskt samar
bete för bättre gemensamt utnyttjande av förny- 
bara energikällor
Till Nordiska ministerrådet

B rundtlandrapportens rekom m endation till industriländerna att halvera 
sin energiförbrukning jäm te  de ökande m iljöhoten, bl. a. i form av klim at
förändringar på grund av växthuseffekten och i förm av uttunning av 
ozonskiktet i stratosfären ökar kraven på bättre u tnyttjande av energin och 
av de föm ybara energikällorna.

Vilka planer har m an mellan de nordiska länderna och vad gör de 
nordiska regeringarna för ökat sam arbete mellan de nordiska 
länderna för bättre gem ensamt utnyttjande av föm ybara energi
källor?

Stockholm den 5 februari 1991

M arianne Samuelsson (mp)
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Fråga

vid 39:e sessionen angående ökat nordiskt samar
bete för att öka handeln mellan länderna och 
minska importbehovet
Till Nordiska ministerrådet

De nordiska länderna skulle ha nytta av ökat ekonom iskt sam arbete 
oberoende av hur det fortsatta sam arbetet m ed övriga Efta-länder, med 
EG och med resten av världen kom m er att breddas, fördjupas och utfor
mas. En ökad internordisk varuhandel skulle kunna bidraga till a tt m inska 
den nordiska regionens im port- och exportberoende och även behovet av 
långväga transporter sam tidigt som det skulle stärka det nordiska samarbe-

Vilka planer har m an mellan de nordiska länderna och vad gör de 
nordiska regeringarna for att kartlägga och utnyttja potentialen 
for ökat nordiskt sam arbete for att öka handeln mellan länderna 
och m inska im portbehovet från utom nordiska länder?

M arianne Samuelsson (mp)

Stockholm den 5 februari 1991
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Fråga

vid 39:e sessionen angående potentialen för ökad 
handel inom Östersjöregionen, speciellt med Bal
tikum och Polen
Till Nordiska ministerrådet

Intresset for sam arbete inom  regioner och mellan närliggande regioner 
ökar på olika håll i Europa, även inom EG och Sovjetunionen.

Danm ark, F inland och Sverige hör direkt till Östersjöregionen och även 
Norge har nära sam hörighet med Östersjöregionen. De nordiska länderna 
har m arkerat ett speciellt och ökande intresse för sam arbete m ed de 
baltiska staterna och Polen på en rad om råden.

Vilka planer har m an mellan de nordiska länderna och vad gör de 
nordiska regeringarna för a tt kartlägga och tillvarataga potentia
len för ökad handel inom Östersjöregionen, speciellt med de 
baltiska staterna och Polen?

Stockholm den 5 februari 1991

M arianne Samuelsson (mp)
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Fråga

vid 39:e sessionen angående de globala klimatför- 
handlingarna
Till Nordiska ministerrådet

Ekspertrapporterne fra såvel IPCC (the Intergovem m ental Panel on 
Clim ate Change) i august 1990 som konference erklæringen fra den viden
skabeligt/tekniske samling i Geneve i novem ber 1990 peger entydigt på 
nødvendigheden a f  nedskæringer i de m enneskeskabte kuldioxidudslip.

Alle OECD lande med undtagelse a f  USA og Tyrkiet har nu vedtaget 
planer for enten stabilisering eller reduktioner af kuldioxidudslip. Omend 
disse planer er utilstrækkelige i forhold til hvad ekspertrapporterne anser 
for nødvendigt, udgør de ikke desto m indre vigtige første skridt.

D et er im idlertid bekym rende, at det er lykkedes ikke m indst USA at 
sikre, at de politiske erklæringer, herunder erklæringen fra den Anden 
Verdens Klimakonference i novem ber 1990, intet indeholder om behovet 
for nedskæringer i kuldioxidudslip.

D er synes i forbindelse med de nu startede klim aforhandlinger inden for 
INC (the Intergovem m ental Negotiating Com m ittee) at være forsøg på at 
fjerne focus fra kuldioxidproblem et under henvisning til de reduktioner, 
som er sket i andre drivhusgasser som CFC i forbindelse med den seneste 
revision a f  M ontreal protokollen.

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

Vil de nordiske lande i INC forhandlingerne koordineret arbejde for 
verdensom spændende reduktioner a f  kuldioxidudslip i tråd  med 
de anbefalinger, som er fremlagt i ekspertrapporterne fra IPCC og 
den videnskabeligt/tekniske samling på den Anden Verdens Kli
makonference?

Dorte Bennedsen (S)

København, den 5. februar 1991



2639

E 50
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående de 
nordiska ländernas organisation för koordinering 
av flyktingströmmar
Till Nordiska ministerrådet

I Europa pågår en om fattande förändringsprocess av samhälleliga och 
statliga förhållanden. En konsekvens av denna forändringsprocess är för
hållandevis om fattande flyktingskap i vår världsdel. Till största delen 
kom m er europeiska flyktingar från de tidigare socialistiska länderna i 
Ö steuropa till västländerna i M ellaneuropa. En del av flyktingström m arna 
kom m er också till de nordiska länderna.

1 de östeuropeiska länderna är sam hällsförhållandena fortfarande insta- 
bila och speciellt i Sovjetunionen verkar situationen hela tiden bli sämre. 
U töver oordningen i samhället ho tar också livsmedelsproblem en och till 
och med ett eventuellt inbördeskrig eller åtm instone nationella konflikter. 
D ärför är det inte helt omöjligt att de nordiska länderna i den närm aste 
fram tiden drabbas av tämligen om fattande flyktingström m ar närm ast från 
Sovjetunionen och dess västliga delar. D etta skulle sannolikt leda till 
problem mellan de nordiska länderna eftersom det för närvarande inte 
finns tillräckliga avtal och regleringsbeslut om koordinering och reglering 
av flyktingström marna.

De nordiska länderna tilläm par för närvarande mycket brokig flykting
politik. D anm ark och Sverige har varit väldigt liberala och där finns redan 
stora m ängder flyktingar. Av de nordiska länderna har F inland varit mest 
restriktivt i sin flyktingpolitik, varför det ännu inte blivit föremål för 
m assiva flyktingström mar. Om det tro ts allt kom om fattande mängder 
flyktingar från Ö steuropa till de nordiska länderna, kunde detta föranleda 
m issbruk av de nordiska ländernas varierande flyktingpolitik och också 
nordiska arbetskrafts- o.dyl. avtal. Ifall det till exempel skulle anlända 
tiotusentals eller hundratusentals flyktingar till D anm ark och få uppehålls
tillstånd och efter fem års perm anent uppehållstillstånd, skulle de med 
stöd av nordiska avtal kunna flytta helt fritt från D anm ark till de andra 
nordiska länderna. D etta skulle vålla kännbara problem i dessa länder. För 
a tt avvärja denna fara och detta fullt tänkbara problem  borde de nordiska 
länderna koordinera om händertagande av flyktingström m ar så att nor
diskt m edborgarskap inte skall kunna m issbrukas av flyktingar.
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Med hänvisning till ovanstående ställer jag följande fråga till N ordiska 
m inisterrådet:

Vilka åtgärder tänker N ordiska m inisterrådet vidta för att h indra 
a tt stora mängder flyktingar, som kom m it till något av de nordis
ka länderna, som följd av dess liberala flyktingpolitik, efter fem 
års vistelse flyttar till ett annat nordiskt land med stöd av nordis
ka konventioner och på det sättet vålla detta land svårigheter med 
om händertagande och placering av flyktingarna?

Helsingfors den 15 februari 1991

H eikki Riihijärvi (SMP)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående möj
ligheterna att transportera oljeriggar ut ur Öster
sjön
Till D anmarks regering

De planer enligt vilka m an från dansk sida för närvarande avser att 
realisera bron över Stora bält utgör ett allvarligt hot mot en hel industri
gren i F inland. F inländska oljeriggar kom m er inte mera, efter a tt bron står 
klar, att kunna transporteras ut u r Östersjön. Oljeriggama har en höjd på 
närm are 200 m eter medan bron planeras få en höjd på 65 m eter över 
vattenytan. Farleden genom Stora bält är dessutom den enda farleden med 
tillräckligt djup för stora oljeriggar. F ör den finska varvsindustrin står 
stora ekonom iska intressen på spel, liksom även för andra tillverkare i 
Östersjöom rådet.

Oljeriggar bör betraktas som fartyg och säkras fri passage i internationel
la farvatten. Bron bör därför konstrueras så att färdigt m onterade plattfor
m er kan passera. A tt slutm ontera oljeriggama efter passagen under bron 
m edför så stora ekonom iska konsekvenser att produktionen blir olönsam.

Med hänvisning till vad som ovan anförts ställer jag följande fråga till 
Danm arks regering:

Vilka åtgärder avser D anm arks regering vidta för att möjliggöra fri 
passage för oljeriggar genom Stora bält?

Helsingfors den 21 februari 1991

K im m o Sasi (Kok.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående känne
domen om den arabiska kulturen i Norden
Till Nordiska ministerrådet

Vi är alla m edvetna om de ekonom iskt kärva tider som råder och som 
betungande påverkar även vår nordiska budget. Vi är också m edvetna om 
den hårda hand som griper efter våra nordiska institu tioner och efter
strävar a tt få till stånd flexibilitet och förnyelse bland dessa i synnerhet 
inom  den kulturella sektorn. U nder denna session presenteras ett m inister- 
rådsforslag om  ändrad finansiering av kultursektorns institutioner och 
samarbetsorgan.

Bland de existerande nordiska forskningsinstitutionerna finns det i detta 
nu ett institut för Afrikaforskning och ett for Asienstudier. N är m an under 
de kom m ande åren om strukturerar och om definierar institutionerna och 
av allt att döm a kom m er att fästa större vikt vid koordinering av redan 
existerande forskning och undervisning i de olika nordiska länderna, vore 
det av stor betydelse att i detta sam m anhang se över helhetsbilden av den 
samhälleliga forskningen och få till stånd en geografiskt m er heltäckande 
struktur. Jag har här speciellt i åtanke den arabiska kulturen och den 
synnerligen bristfälliga kännedom  om denna, som är förhärskande i våra 
länder. Även de senaste tidernas händelser har blottat stor okunskap om 
arabiska välden, vilket varit till stor förfång och indirekt försvårat försö
ken att uppnå en hållbar sam levnadsm odell för flera divergerande kultu-

Som svar på en skriftlig fråga i Finlands riksdag för en tid  sedan 
angående grundandet av ett eventuellt sam nordiskt arabiskt institu t kon
staterade vår kulturm inister att målen bättre kunde nås genom att m an vid 
universiteten utvecklar det nordiska sam arbetet i fråga om undervisning 
och forskning i arabiska sam t skapar sam arbetsprojekt i syfte att öka 
kännedom en om kulturen i de arabiska länderna.
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Med hänvisning till ovanstående ställer jag följande fråga till N ordiska 
m inisterrådet:

H ar m inisterrådet vid om struktureringen av kultursektorns institu
tioner och verksam het beaktat den geografiska spridningen av 
den sam hällsinriktade, nordiskt koordinerade forskningen och 
vilka åtgärder tänker m inisterrådet vidta för att öka kännedom en 
om den arabiska kulturen?

Helsingfors den 20 februari 1991

Lauri M etsäm äki (SDP)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående lokal
radions finskspråkiga program
Till Sveriges regering

Sveriges lokalradio skall enligt avtalet med staten ta  särskild hänsyn till 
språkliga och etniska m inoriteter. Sveriges R adio har sedan 1986 tilldelats 
ett övergripande ansvar för sam ordningen av sändningar på m inoritets
språk inom Sveriges Radio. D etta betyder att moderbolaget årligen ger ut 
anvisningar som reglerar verksam hetens om fattning och inriktning.

De lokala m inoritetsprogram m en är en viktig del av lokalradions utbud 
och skall i likhet med det svenskspråkiga utbudet följa radiolagen och 
avtalet med staten. Avsikten med sändningar på invandrarspråk är att 
bevara den kulturella och etniska identiteten.

Det råder en viss osäkerhet bland den finska allm änheten i Sverige om 
fram tiden för dessa finskspråkiga program, som är viktiga även för den 
tredje invandrargenerationens identitet.

Med hänvisning till det ovanstående vill jag ställa följande fråga till 
Sveriges regering:

På vilket sätt tänker Sveriges regering förplikta Sveriges lokalradio 
att fortsätta sin program verksam het på finska också sedan avtalet 
mellan den svenska staten och Sveriges lokalradio gått ut 1992?

Helsingfors den 22 februari 1991

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående 
finskspråkiga daghemsgrupper
Till Sveriges regering

Enligt den nordiska språkkonventionen har den språkliga jäm ställdhe
ten i N orden en stor betydelse fór den nordiska gemenskapskänslan och fór 
mera om fattande kontakter mellan de nordiska folken. D ärför är det enligt 
språkkonventionen viktigt att nordiska m edborgare skall kunna använda 
sig av sitt eget m odersm ål i kontakt med m yndigheter och andra offentliga 
organ i ett annat nordiskt land.

God språkservice som ges invandrarna i de nordiska länderna är av 
väsentlig betydelse. Den garanterar a tt alla m edborgare får lika behandling 
och säkerställer deras egna nationella identitet. Också den offentliga in
vandrarpolitiken i Sverige har ställt som mål att främ ja jäm ställdhet och 
valfrihet. Trots ordprål och avtal har många kom m uner i Sverige m inskat 
ner de finskspråkiga daghem sgrupperna och flera av dessa har förändrats 
till biandgrupper som är berättigade till större statsbidrag än uteslutande 
finskspråkiga grupper. Flera undersökningar har obestridligen visat att 
användningen av m odersm ålet inte är ett h inder för inlärning av främ 
m ande språk utan tvärtom : en god behärskning av m odersm ålet förstärker 
också inlärningen av främ m ande språk.

Med anledning av det ovananförda ställer jag följande fråga till Sveriges 
regering:

Vilka åtgärder avser Sveriges regering att vidta för att kom m unerna 
i Sverige arrangerar egna finskspråkiga grupper för finskspråkiga 
bam  i daghem för att de skall kunna bibehålla sin egen kulturi
dentitet i Sverige?

Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)

Helsingfors den 22 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående nor
diskt passavtal
Till D anmarks regering

Europeiska gemenskapen håller på att planera en avsevärt strängare 
passkontroll vid sina yttre gränser sam tidigt som passkontrollen mellan 
EG -ländem a skall helt och hållet slopas 1993. Bibehållandet av den nuva
rande nordiska passkontrollen skulle kunna innebära att person som an
kom m er från Finland eller Sverige via D anm ark kom m er in i EG -ländem a 
helt utan passkontroll.

Från EG har kom m it sådana uppgifter att EG kräver att D anm ark säger 
upp det nordiska passavtalet samt kräver att de övriga nordiska ländernas 
m edborgare skall visa pass vid D anm arks gränser.

Med anledning av det ovan anförda ställer jag följande fråga till D an
m arks regering:

Ä m nar D anm ark säga upp det nordiska passavtalet för att uppfylla 
kraven på gränskontroll inom  EG -ländem a?

K im m o Sasi (Kok.)

Helsingfors den 20 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående har
monisering av flyktingpolitiken
Till Nordiska ministerrådet

För en tid sedan kunde vi i pressen läsa om tre estniska m edborgare som 
efter att ha vägrat infinna sig till värnpliktstjänstgöring i Sovjet nyligen 
avvisats som asylsökande i D anm ark och Sverige och nu finns i Finland. 
Även om regeln om forstå asylland skall gälla, bör det ifrågasättas om unga 
m än i en så svår situation skall bollas mellan länderna på det sätt som 
skedde i detta fall. N orden bör i Baltikum kunna upplevas som ett enhet
ligt om råde i flyktingsammanhang på sam m a sätt som de nordiska länder
na uppträder som gem ensamma biståndsgivare i de baltiska länderna. 
Dessutom  kontrasterar den nuvarande överdrivet formella behandlingen 
av baltiska medborgares asylärenden bjärt m ot det flexibla flyktingm otta
gandet under krigsåren, då antalet flyktingar från Baltikum var mycket 
större och tillgängliga resurser åtskilligt knappare än i dag.

Jag vill därför fråga:
Kom m er Nordiska m inisterrådet att inom  ram en for den harm oni

sering av flyktingpolitiken som nu pågår utform a regler som 
innebär att baltiska flyktingar själva får avgöra var i N orden de 
vill begära asyl?

Stockholm den 21 februari 1991

Karin Söder (c)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående väg- 
märkessystemet i Norden
Till Nordiska ministerrådet

I m eddelandet över rekom m endation nr 41/1987  angående forenkling 
och harm onisering av vägmärkessystemet i N orden anför m inisterrådet att 
en uppdatering av gällande regler slutförts och att m an startat arbetet med 
att ta  fram forslag över vilka förenklingar som om edelbart kan bli aktuella 
som ett resultat av denna uppdatering. Vidare redovisas att därefter skall 
en beteendevetenskaplig forskning bedrivas om m änniskans förmåga att 
uppfatta och förstå trafikm ärken i trafikm iljön.

M ot denna bakgrund önskar jag ställa följande frågor:
1. H ur kom m er resultatet av uppdateringen att redovisas?
2. Vilken tidsplan gäller för im plem enteringen av de förenklingar 

som föreslås i de nordiska ländernas trafikförfattningar?
3. Vilken tidsplan gäller för projektet rörande den beteendeveten

skapliga forskningen?

Sten Svensson (m)

Stockholm den 25 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående inrät
tande av ett nordiskt mediapris
Till Nordiska ministerrådel

Det nordiska m edialandskapet har radikalt förändrats under de senaste 
åren. Nya TV-satellitkanaler, kabelsystem och lokala radiokanaler har 
etablerats i snabb takt efter senare hälften av 1980-talet i de nordiska 
länderna. De nya m ediakanalem a är oftast reklam finansierade och titta r
na och lyssnarna bjuds huvudsakligen på internationellt programstoff.

Kommersialiseringen och internationaliseringen av den nordiska televi
sions- och radioverksam heten kom m er på sikt att få kulturpolitiska konse
kvenser i de nordiska länderna. Den traditionella rundradioverksam het 
som står i allm änhetens tjänst och som baserar sig på en licens- eller 
m ottagarfinansiering kan kom m a i kläm. Det kan vidare bli ekonom iskt 
svårt att producera radio- och televisionsprogram  på det lokala planet.

De nordiska ländernas regeringar bör ta till kraftåtgärder för att skapa 
såväl ekonom iska som utbildningsmässiga ram ar för att befrämja den 
nordiska och lokala program produktionen.

U pprätthållandet av den nordiska kulturgem enskapen och den nationel
la identiteten i ett allt m er intem ationaliserat media- och inform ationsflö
de är en viktig kulturpolitisk fråga. Jag är m edveten om att de nordiska 
länderna redan vidtagit åtgärder för att utveckla den nordiska program 
produktionen, bl. a. genom att etablera en nordisk film och TV-fond. Men 
de vidtagna åtgärderna är inte tillräckliga.

1 anledning av detta vill jag därför fråga om N ordiska m inisterrådet 
är berett att fatta beslut om inrättande av ett nordiskt m ediapris 
på 250000 F1M, som årligen skulle utdelas i sam band med rådets 
session. D et nordiska m ediapriset kunde utdelas till nordisk tele- 
vision- eller radioprogram redaktör eller producent som har gjort 
en betydelsefull insats för befräm jandet av den nordiska och 
lokala m ediakulturen.

M ats N y by (S)

Jakobstad den 23 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående efter
följandet av det nordiska passavtalet
Till Sveriges regering

De nordiska länderna har beslutat att medborgare i de nordiska länder
na inte behöver, sedan 1 juli 1954, bära med sig pass eller annan identitets
handling for resan när de reser från ett nordiskt land till ett annat.

N ordiska banker har avtal om att m an kan ta ut pengar från sitt eget 
konto i ett annat nordiskt land. För att bevisa sin identitet räcker det med 
ett identitetskort eller till exempel körkort från det egna landet.

Jag har dock hört att i Sverige har man i många banker krävt pass av 
Finska medborgare när de vill lyfta ut pengar från sitt konto. Och enligt det 
nordiska passavtalet kan m an inte kräva detta. D ärför ställer jag följande 
fråga till Sveriges regering:

Vad tänker Sveriges regering vidta för åtgärder för a tt inform era 
svenska myndigheter och andra instanser om det nordiska pass
avtalet?

Eeva-Liisa M oilanen (SKL)

Helsingfors den 22 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående den 
rättsliga ställningen för kommittéer, arbetsgrup
per, institutioner m.fl., tillsatta av Nordiska mi
nisterrådet
Till Nordiska ministerrådet

1 det nordiska sam arbetet har m an redan i tiotals år blivit van vid att det 
är en självklarhet att olika kom m ittéer och arbetsgrupper grundas när man 
förverkligar de beslut som Nordiska rådet och senare också N ordiska 
m inisterrådet har fattat för att öka de nordiska m edborgarnas välstånd.

För närvarande finns det redan över hundra olika slags sam nordiska 
kom m ittéer, arbetsgrupper och institutioner. Deras rättsförhandlingsför- 
måga har dock inte definierats i något nordiskt sam arbetsavtal. Enligt 
juristerna betraktas N ordiska rådet och m inisterrådet som internationella 
organ. Denna tolkning har i ett enskilt fall visat sig vara problem atisk.

Vid Rovaniem i häradsrätt i Finland har anhängiggjorts ett rättsfall där 
m an av N ordkalottkom m ittén i N ordiska m inisterrådet kräver ersättning 
för en arbetsinsats som en av N ordkalottkom m ittén tillsatt arbetsgrupp 
har låtit göra hos ett privat aktiebolag.

Ifrågavarande aktiebolag har stäm t N ordkalottkom m ittén till rätten ef
tersom arbetsgruppen i fråga inte har betalat de kostnader som uppstått 
som följd av aktiebolagets arbetsinsats. 1 detta skede har man vid under
rätten konstaterat att N ordkalottkom m ittén inte äger rättshandlingsför- 
måga och därigenom inte har rättsbehörighet vid rättegång. D ärför upp
togs kärom ålet inte till prövning. Aktiebolaget har överklagat beslutet hos 
Rovaniem i hovrätt.

Inga prejudikat finns i frågan. Problem et ligger i a tt m an i nordiska 
sam arbetsavtal inte definierat rättshandlingsförm ågan hos organ i N ordis
ka m inisterrådets regi, och således inte heller hos N ordkalottkom m ittén. 
Juristerna anser att frågan ju rid isk t ligger på många nivåer. En allmän 
uppfattning är att N ordkalottkom m ittén är en internationell gemenskap 
och häradsättens beslut bygger sannolikt på detta. D et allm änna förfaran
det med förvaltningsbesvär i överenstäm m else med den finländska lag
stiftningen gäller inte internationella organ.
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RättegångsfÖrfarandet borde avgöra tvistefrågorna. I det här fallet har 
man dock vädjat till att N ordkalottkom m ittén inte äger partsbehörighet. 
Men vem har partsbehörighet i detta fall? Man blir förvånad över vem som 
svarar for vad kom m ittén har gjort.

Tidigare har man varit av den uppfattningen att kom m ittéer, institu tio
ner m. fl. kan tolkas vara instrum ent som N ordiska m inisterrådet tillsätter 
och som förverkligar m inisterrådets beslut. Enligt denna tolkning kunde 
kom m ittém a också anses vara rättssubjekt dvs. de borde svara på stäm 
ningen vid domstolen. Sålunda är det anledning att precisera spelreglerna.

Med hänvisning till rättsfallet angående N ordkalottkom m ittén ställer 
jag följande fråga till Nordiska m inisterrådet.

I vilket fall kan en internationell organisation i N ordiska m inister
rådets regi vägra vara part vid processrätt och vilket lands lagstift
ning skall tilläm pas på den?

Helsingfors den 23 februari 1991

A im o Ajo (SDP)



2653

E 61
1991

Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående farje- 
traflkens förorening i nordiska farvatten
Till Danmarks regering

Fäijetrafiken mellan olika nordiska ham nar är mycket intensiv och 
färjorna tenderar att bli allt större och tyngre. D etta ökar bränsleförbruk
ningen och förbränningen och därm ed också utsläppen av m iljöskadande 
äm nen som bl. a. svaveldioxid och kväveoxider.

I en nyligen framlagd svensk regeringsproposition betonas vikten av att 
luftförorenande utsläpp från sjöfarten minskas och att detta kan ske ge
nom miljöavgifter. M an konstaterar bl. a. att kväveoxidutsläppen sedan år
1988 beräknades vara större från sjöfarten än de från industriprocesser 
och flyg sam m antaget m edan vägtrafiken naturligtvis svarade för huvud
delen av utsläppen i luften. Man påpekar också att det är angeläget att få 
till stånd en nordisk överenskommelse om att begränsa svavelhalten i 
bunkeroljor. Tekniskt sett kan en minskning av utsläppen uppnås antingen 
genom katalysatorer eller genom att använda lågsvavlig olja.

Jag är m edveten om att Sverige har en intensiv fäijetrafik inte bara till 
och från D anm ark utan även från och till Finland, där b l.a . känsliga 
skärgårdsom råden nedsmutsas.

Men D anm ark har en intensiv faijetrafik såväl på Östersjön, som i 
Öresund och i Kattegatt-Skagerrak. M iljökraven bör även av konkurrens
skäl vara desam m a inom sam m a sjöom råde. D ärför borde en gemensam 
nordisk plan för en snabb och samtidig minskning av luftförorenande 
utsläpp från fäijetrafik kom m a till stånd. Min fråga till D anm arks regering 
är därför:

Är D anm arks regering beredd att snarast inleda förhandlingar om 
en nordisk överenskommelse om en kraftig m inskning av fäijetra- 
fikens utsläpp i nordiska farvatten?

Köpenham n den 25 februari 1991

Grethe Lundblad (s)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående lön
samt nyttjande av havets däggdjur
Till Sveriges regering

Som bekendt er de sam fund i N ordatlanten, der er afhængige a f  havet — 
og som betragter havets pattedyr, som en a f  havets ressourcer, der kan 
udnyttes på bærekraftigt grundlag -  udsat for en voldsom og uretfærdig 
hetz fra visse organisationers side, men tildels også fra andre nordiske 
landes myndigheder i in ternationale forsamlinger. H er tænkes især på den 
helt uanstændige behandling Island og Norge fik ved det sidste møde i den 
Internationale Hvalfangstkommission. Forsøg på at få disse spørgsmål til 
diskussion mellem de nordiske m inistre, der er ansvarlige for hvalspørgs
mål, er hidtil blevet afvist a f  Sverige.

Hvad er grunden til at Sverige ikke vil deltage i en diskussion om 
spørgsmål der vedrører den bærekraftige udnyttelse a f  havets pat
tedyr, samt den urseriøse behandling dette spørgsmål får i visse 
internationale konferencer og kommisioner?

Anfinn Kallsberg (FJl.)

Tórshavn, den 23. februar 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående same- 
ting for svenska samer
Till Sveriges regering

Sam em a i Finland och Norge har ett dem okratiskt sam arbete via same
tingen i dessa länder. I Sverige fattas denna representation.

De svenska sam erna har arbetat hårt för att få den svenska regeringen 
till att upprätta ett svenskt sameting.

Ungdom ens N ordiska Råd, som här samlades till sitt sem inarium  tre 
dagar innan N ordiska rådets 39:e session, har tagit upp denna fråga i sitt 
slutdokum ent. N ordiska ungdom spolitiker kräver att den svenska rege
ringen skall upprätta  sametinget.

Min fråga till den svenska regeringen lyder:
N är får de svenska sam em a ett eget sameting?

Köpenham n den 26 februari 1991

A im o A jo  (SDP)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående nor
diska lektorat vid Århus universitet
Till D anmarks regering

N ordiska m inisterrådets forslag till handlingsprogram  för språkligt sam 
arbete i N orden (B 103/k), kallat (NordM ÅL), behandlades vid rådets 
forra session i Reykjavik. Program m et utgår från att nordisk språkförståel
se är en helt fundam ental förutsättning for nordiskt sam arbete i allm änhet 
och for kultursam arbetet i N orden i synnerhet, och en grundförutsättning 
för den nordiska samhörigheten.

Jag vill här peka på en viktig punkt i program m et som allt oftare väcker 
bekymmer, nämligen frågan om att fortsatt upprätthålla utlands- eller 
sändelektorat i Nordens språk och litteratur vid universiteten runt om i 
N orden. M inisterrådet u tta lar självt sin oro över den ökande tendensen 
vid universiteten att nedprioritera och nedlägga nordiska lektorat. Vidare 
fram håller m inisterrådet att fasta lektorat är en förutsättning för att upp
rätthålla ett tillfredställande utbud av grannspråksundervisning vid uni
versiteten. Ytterligare ställer m inisterrådet i utsikt nordiska avtal för att 
garantera de nordiska lektoratens fortbestånd.

Trots detta förefaller situationen för lektoraten fortfarande högst osäker, 
för många lektorat är den direkt hotad. Enligt uppgifter från Århus univer
sitet kan de utländska lektoraten i finska, norska och svenska finansieras 
endast till utgången av 1991, alltså detta år, varefter lektoraten läggs ned, 
om annan finansiering inte kan ordnas. För lektoratet i finska är situatio
nen direkt prekär, eftersom det nuvarande lektorskontraktet utlöper redan 
med utgången av juli 1991. En anhållan om förlängning av kontraktet till 
som m aren 1994 har av ekonom iska skäl avslagits. Förhandlingar om fi
nansieringsfrågan pågår mellan universitetet och danska undervisningsm i
nisteriet.
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Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till D an
marks regering:

Vilka åtgärder avser D anm arks regering att vidtaga för att i enlighet 
med intentionerna i N ordiska m inisterrådets handlingsprogram  
för språkligt sam arbete i N orden säkra det finska, det norska och 
det svenska lektoratets fortbestånd vid Århus universitet?

Köpenham n den 26 februari 1991

Antero Kekkonen (SDP)

38 — 10-0450 Nordiska rådet De12
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående bilre- 
sande gränsgångare
Till Nordiska ministerrådet

Frågor om gränsgångares problem har behandlats i N ordiska rådet vid 
flera tillfallen. Det har båda rört sig om rätten att tillfälligt få övernatta på 
arbetsplatsen utan att få sin bil beslagtagen, och rätten att få passera en 
nordisk landgräns med sin tjänstebil. M ot bakgrund av att någon lösning 
inte kunnat presenteras hittills på dessa problem önskar jag ställa följande 
fråga:

Vilka åtgärder planerar m inisterrådet för att lösa de i N ordiska 
rådet aktualiserade problem en om bilresande gränsgångares pro
blem?

Elver Jonsson (fp)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående Nor
diska investeringsbankens överskott för 1990
Till Nordiska ministerrådet 

Begrundelse:

Nordisk Investeringsbank har i 1990, efter hensættelser til reservefonde 
mv, indtjent et overskud på 8 mill. SDR. Bankens styre foreslår, i henhold 
til bankens vedtægter, at dette beløb uddeles til de nordiske lande, som ejer 
banken.

Jeg konstaterer samtidig, at vi her i Nordisk Råd drøfter en kraftig 
forøgelse af sam arbejdet med landene i Central- og Ø steuropa og ikke 
m indst de baltiske lande. D ette sam arbejde vil kræve indsats også af 
finansielle resourcer fra de nordiske landes side.

Jeg finder at m inisterrådet bør overveje at disponere overskuddet til en 
fond for særligt fordelagtige investeringslån til de baltiske lande på vigtige 
om råder som infrastruktur, opbygning a f  produktionsanlæg og lignende.

En sådan fond vil efter m in m ening ligge i naturlig forlængelse a f  de 
udlånsaktiviteter, som Nordisk Investeringsbank iøvrigt driver internatio
nalt, og vil derfor være i såvel bankens som de nordiske landes interesse.

Spørgsmål:

På denne baggrund vil jeg stille følgende spørgsmål til Nordisk M inister
råd:

H vordan agter m inisterrådet at disponere Nordisk Investerings
banks overskud for 1990?

København, den 26. februar 1991

K im m o Sasi (Kok.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående pröv
ning enligt miljökonventionen av broforbindelse 
mellan Danmark och Sverige
Till Sveriges och Danmarks regeringar

Enligt den Nordiska m iljökonventionen stadgas när prövning skall ske 
enligt denna. I artikel 1 stadgas b l.a . ” att byggnad eller anläggning på 
annat sätt som kan m edföra störning för omgivningen, vattenförorening 
eller annan inverkan på vattenförhållandena osv.

Det är uppenbart att den planerade bron, enligt de utredningar om 
m iljöpåverkande effekter som gjorts av den planerade bron, ger en sådan 
störning och negativ m iljöpåverkan som stadgas och som skall prövas 
enligt m iljökonventionen.

Det är också uppenbart att både Åland och Finland påverkas av effekter
na av denna åtgärd.

Jag vill därför ställa följande fråga till m inisterrådet:
H ar den planerade bron över Öresund mellan Sverige och D anm ark 

prövats enligt den nordiska m iljökonventionen, sam t vilka åtgär
der har vidtagits för att m inska en negativ påverkan på Östersjöns 
miljö.

Gunnar Björk (c)

K öpenham n den 26 februari 1991
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Fråga

vid Nordiska rådets 39:e session angående trans
port av använt kärnbränsle
Till Nordiska ministerrådet

Der foregår transport til søs af brugt atom brændsel, som er en stor 
trussel for miljø og mennesker. I januar 1991 blev der for eksempel 
transporteret 40 brugte brændselselementer fra et indisk kærneanlæg i en 
speciel beholder (flark) med sædvanligt fragtskib (Vishua Parijat) fra Bom
bay til England og videre med bil til Dounreay i Skotland. U nder transpor
ten blev der overhovedet ikke foretaget m ålinger eller checket eventuel 
radioaktiv forurening, som dog bagefter viste sig at have forekommet.

1 sidste m åned (januar 1991) blev transport a f  26 brugte elem enter af 
højradioaktivt uran stoppet af havnearbejdere i Rotterdam  i Holland, da 
de skulle videretransporteres med roll-on/roll-of containerskib (Compa- 
nion Express) til Liverpool på vej til Dounreay-værket. Efter vedtagelser i 
det Internationale Transportarbejderforbund (ITW F) skal brugt radioak
tivt brændsel kun flyttes med specielt byggede skibe for transport af 
radioaktivt brændsel, ligesom det allerede praktiseres a f  USA og Japan. 
Efter forhandlinger har hollandske m yndigheder besluttet, at beholderne 
sendes tilbage til Tyskland.

1 oktober 1990 har Europaparlam entet vedtaget en resolution om trans
port af atom brændsel (nuclear waste) med færger, hvori der bl. a. opfordres 
til et øjeblikkeligt forbud mod transport af radioaktivt affald med ikke- 
specielt udrustede skibe. Europaparlam entet går også ind for, at im port og 
eksport a f  brugt atom brændsel til og fra lande indenfor EF skal ophøre og 
opfordrer Kom m issionen til at initiere forhandlinger om en aftale angå
ende dette em ne imellem EF-landene.
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På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk M inister 
råd:

Vil Nordisk M inisterråd arbejde for,
1) at der straks vedtages internationale regler, som forbyder al 
transport a f  brugt atom brændsel uden med specielt byggede far
tøjer (purpose built ships) samt
2) at støtte Europaparlam entets krav om, at al transport a f  brugt 
atombrændsel mellem lande bliver forbudt ved internationale 
overenskomster?

Hjörleifur Guttormsson (Ab)

København, den 27. februar 1991
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Rapport

från Nordiska rådets presidium

I överensstäm m else med § 22 i N ordiska rådets arbetsordning överläm nas 
härm ed en verksam hetsberättelse från N ordiska rådets presidium  till ple
narforsamlingen vid N ordiska rådets 39:e session. Rapporten om fattar 
verksam heten från Nordiska rådets 38:e session fram  till årsskiftet 
1990/91.

Stockholm i decem ber 1990

För N ordiska rådets presidium

Påll Pétursson 
President

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare

D O K U M EN T 1
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1. Foran rådets 39. sesjon

1.1 Politisere, prioritere, effektivisere

Ved inngangen til Nordisk Råds førtiende arbeidsår, finnes det de som 
hevder at det nordiske sam arbeidet i klassisk forstand har sin storhetstid 
bak seg og at det nå gjelder å søke bredere internasjonale løsninger på de 
politiske spørsmålene. Rådets og presidiets aktivitet i 1990 er uttrykk for 
en klart m otsatt tendens. Mer enn noen gang m ener m an det er viktig med 
et sterkt og dynam isk nordisk sam arbeid basert på en sterk parlam entarisk 
medvirkning.

Problem som man tidligere trodde kunne løses på nasjonalt eller regio
nalt/bilateralt plan krever i dag ofte store og samlende internasjonale 
løsninger for å kunne håndteres på en framgangsrik måte. M iljøspørs
målene er ett eksempel på dette. Sam tidig øker, heller enn avtar, behovene 
og mulighetene for å finne gode og pragmatiske regionale løsninger på 
problem som angår folks dagligliv.

Den internasjonale dim ensjonen i Nordisk Råds arbeid ligger i startfa
sen. H ittil har man fra Rådets side stort sett konsentrert seg på et kartleg- 
gings- og kontaktskapende arbeid overfor om verdenen.

Det er nå og i fram tiden at kravene vil bli stilt høyere enn noensinne om 
at de nordiske land sammen arbeider for en felles fram tid innen ram m ene 
for et bredt internasjonalt sam arbeid.

For at dette skal kunne skje på en tjenlig måte, kreves det at Rådet 
sterkere og bedre enn tidligere prioriterer de overordnede spørsmål, for
sterker sin rolle som pådriver og beslutningsinstans overfor de nasjonale 
regjeringene og m inisterrådet. En viktig forutsetning for å lykkes med 
dette er at man har et smidig rådsapparat som effektivt og til rimelige 
kostnader forbereder saker for beslutninger og ellers tilrettelegger for R å
dets arbeid på best mulig måte.

N ordisk Råds presidium  oppnevnte en egen organisasjonskom ite til å 
drøfte og fremme forslag om disse spørsm ålene på bred basis. I den lange 
katalogen av reformforslag som komiteen presenterer, står to  nøkkelord 
sentralt: økt beslutningskom petanse og økt effektivitet. Videre presenterer 
komiteen reformforslag som i sin hovedtendens prioriterer det felles nor
diske.

Ved å forslå at m an tar bort hindrende bestem m elser gir Organisasjons- 
komiteens forslag nye og bedre m uligheter for Rådet og dets m edlem m er 
til på ulike sett å ta nye initiativ. Forslagene innebærer også at Rådets 
ledende organ, presidiet, gis muligheter til å handle både utad og innad.

Den nye tiden, de nye spørsmålene og den nye organisasjonen vil stille 
større krav enn før til Rådets medlemmer. Nye og sterkere krav vil også bli 
stilt til M inisterrådet og de nasjonale regjeringene om at de mer enn 
tidligere, prioriterer og hevder de felles nordiske interesser både innad og 
utad. Organisasjonskom iteen har også tillatt seg å foreslå reform er innen
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M inisterrådets og til og med de nasjonale regjeringenes om råde som har 
som siktemål å understreke de felles nordiske interessene og hvordan disse 
skal balanseres mot de nasjonale interessene.

For at mye av dette skal bli virkelighet, fordres det at Rådet fatter 
beslutninger om de forslag og i den retning som Organisasjonskom iteens 
rapport anviser. Men avgjørende er likevel, som Organisasjonskom iteen 
selv uttrykker det, ikke sam arbeidets organisatoriske fonner; ”avgörande 
är i stället om vad många anser vara nordisk välvilja, kan ersättas av 
nordisk vilja.”

Av Nordisk Råd vil det i fram tiden kreves:
a) økt politisering
b) økt evne til å prioritere
c) økt effektivitet.

Rådets økede politisering skjer kontinuerlig ved at Rådets partigrupper 
er etablert som en bærende kraft i Rådets arbeid og dessuten er gitt 
økonomiske ressurser til å virke mer effektivt. Utviklingen i denne re t
ningen må fortsette og stimuleres.

Rådets arbeidsform er må reform eres slik at hovedinteressen ved sesjo
nene og i utvalgsarbeidet konsentreres om de viktige spørsmålene. M indre 
saker, selv om de er viktige nok og helt nødvendige for det nordiske 
sam arbeidet, bør for fram tiden behandles i smidigere form er enn det som 
skjer i dag.

Rådets effektivitet må høyes. Det kan skje på flere m åter: større mulig
heter for presidiet til å handle i Rådets navn, delegering og klarere arbeids
deling og ansvarsforhold innen sekretariatsorganisasjonen m. m.

Utredningenes tid er forbi — det er i 1991 Rådets, presidiets og de 
nasjonale regjeringenes sak å fatte de nødvendige beslutningene.

1.2 Forvitrer nordiske hjørnesteiner?

Det nordiske sam arbeidet har gitt resultater for den menige nordboer 
som på flere om råder har vært unike i internasjonal sammenheng. Slike 
hjørnesteiner i det nordiske sam arbeidet er f.eks. den nordiske passunio
nen som ble vedtatt allerede i 1954 og sosialkonvensjonen som fikk sin 
første utform ing i 1955.

EFs arbeid for større integrasjon m edlem slandene imellom, vil i nær 
fram tid også fastsette ordninger som gjelder grensekontroll og sosial sik
kerhet. Fordi D anm ark både er medlem av Nordisk Råd og EF, oppstår 
det m uligheter for interessekonflikter mellom de nordiske konvensjoner og 
avtaler som D anm ark har sluttet seg til og de nye konvensjoner og regler 
som EF utvikler. De øvrige nordiske lands tilnærm ing til EF gjennom en 
eventuell EEA-avtale vil også reise spørsm ål om tilpasning av eksisterende 
nordiske konvensjoner til EFs regelverk på tilsvarende om råder.

Rådets organ har i 1990 vært opptatt av og bekym ret for at utviklingen i 
EF kan føre til at de nordiske konvensjoner og avtaler som har fungert på
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en utm erket m åte i flere tiår, vil få redusert betydning som viktige hjøm e- 
steiner i det nordiske sam arbeidet.

Juridisk utvalg har således hatt spørsmålet om den nordiske passunions 
fram tid oppe til drøfting m ed de nordiske justism inistrene. D et foreligger 
fare for en konflikt mellom EFs arbeid med en grensekontrollkonvensjon 
og den nordiske passunionen. D anm ark arbeider aktivt for å sikre at man 
kom m er fram til — i alle fall en overgangsordning — som skaper m inst 
mulig konflikt og slik at det blir smidige ordninger for ikke-danske nordbo
ere som skal reise til eller fra Danm ark.

Sosial- og miljøutvalget har på tilsvarende måte, ta tt opp spørsm ålet om 
den nordiske sosialkonvensjonen med sosialm inistrene. Kravet fra Sosial- 
og miljøutvalget er at den nordiske sosialkonvensjonen ikke må svekkes i 
forbindelse med de nordiske lands tilknytning til Europa ellers. I stedet bør 
siktemålet være at m an arbeider for en forsterkning av konvensjonen som 
kan tjene som modell i forhandlingene med EF.

M inistrenes redegjørelse om arbeidet med en revisjon av sosialkonven
sjonen, tilkjennegav at m an i stedet for aktivt å foreta en revisjon av den 
nordiske konvensjonen, inntok en vente og seholdning i forhold til hva 
som kunne hende i EEA-forhandlingene. En slik passiv og avventende 
holdning på en for det nordiske sam arbeidets viktigste hjøm esteiner, kan 
lett medføre en risiko at den nordiske konvensjonen sakte forvitrer og får 
en redusert funksjon.

Det er nødvendig for N ordisk Råd i det året som kom m er å stille krav til 
de nordiske regjeringene om at de i sine forhandlinger om et utvidet 
europeisk sam arbeid, ikke ofrer viktige og lenge fungerende nordiske 
m edborgerrettigheter som er nedfelt i nordiske konvensjoner og avtaler.

1.3 Samspillet mellom parlam entarikerne og ministrene

Samarbeidet og samspillet mellom Råd og M inisterråd er en absolutt 
nødvendighet i N orden — det er nødvendig for at vi med hell og fram synt
het skal kunne føre det nordiske sam arbeidet videre. I en periode når det 
nordiske sam arbeidets holdbarhet settes på prøve overfor trykket av den 
europeiske integrasjonsprosessen er det viktigere enn noensinne.

Presidiet vil si seg tilfreds med samspillet mellom R ådet og M inisterrå
det særlig når det gjelder oppfølgingen av program og tiltak i forhold til 
integrasjonen i Europa og dem okratiseringen i Øst-Europa. M inisterrådet 
har vist handlekraft og evne til rask oppfølging både når det gjelder 
Arbeidsprogram m et N orden i Europa 1989 — 92 og Arbeidsprogram m et 
for Øst-Europa og Baltikum.

Det er likevel grunn til å reise en advarende finger for den måten 
M inisterrådet har valgt å kjøre fram disse arbeidsprogram m ene på. Ingen 
av de ovennevnte arbeidsprogram m ene er lagt fram for Rådet til høring før 
M inisterrådet har fastsatt dem. Riktignok har M inisterrådet hatt en rekke 
uttalelser fra Rådet og dets organ å bygge på ved fastsettelsen av program-
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mene og samsvaret mellom Rådets syn og M inisterrådets vedtak har vært 
godt. Men en så løs kopling mellom m inistervedtak og parlam entariske 
høringsmuligheter som m an har praktisert i disse saker kan -  om de også 
blir praktisert på andre om råder -  bety en svekkelse av sam arbeidets ånd 
og virkning på sikt.

Det er i denne sam m enheng grunn til å m inne om Artikkel 46 i Helsing- 
fors-avtalen som forutsetter at Rådet bør, ut over det som er særlig avtalt, 
gis anledning til å uttale seg om nordiske sam arbeidsspørsm ål av større 
betydning når dette ikke er umulig på grunn av tidsnød.

Det er også grunn til å understreke at Helsingforsavtalen gir hjem m el for 
at presidiet — på vegne av R ådet — kan avgi en fram stilling om en sak som 
M inisterrådet ønsker synspunkter på og som det haster å få vedtatt. Denne 
muligheten har de siste årene i altfor liten grad blitt utnyttet.

Et annet irritasjonsm om ent for Rådet er at m inistrene i en del sam m en
henger synes å mangle vilje til å lytte til parlam entarikernes kom m entarer 
før de fatter sine beslutninger. M inisterrådets fastsettelse av de tre hand
lingsplanene på m iljøom rådet allerede dagen etter at Rådet hadde invitert 
til en om fattende m iljødebatt, v itner ikke om at man anser dialogen 
mellom parlam entarikerne og m inistrene som en viktig prem issleverandør 
for de beslutninger m an til slutt skal fatte.

Nordisk Råds viktigste mulighet til å være med å gi retning og am bi
sjonsnivå for det nordiske sam arbeidet, ligger i behandlingen av M inister
rådets redegjørelse om planene for det nordiske sam arbeid — det såkalte C 
2-dokumentet. Det C 2-dokum ent som ble lagt fram av M inisterrådet til 
sesjonen i Reykjavik gav ikke Rådet mulighet til å tilkjennegi kvalifiserte 
synspunkter på det framtidige nordiske sam arbeidet. Dessverre ble det 
ikke angitt noen skikkelig retning for det videre nordiske sam arbeidet. Det 
ble ikke angitt noen prioriteringer og det ble heller ikke antydet noe om 
hvilke ressurser man anså burde legges på det ene eller det andre om rådet.

D ette var også bakgrunnen for at samtlige utvalg i Nordisk Råd ba om 
en kom plettering av C 2-dokum entet i sin helhet. Det kan synes å være en 
drastisk framgangsmåte. I den aktuelle situasjonen var den nødvendig.

Presidiet har med tilfredshet ta tt i mot opplysningene om at M inisterrå
det vil ta hensyn til Rådets kritikk ved utarbeidelsen av C 2-dokum entet til 
Rådets 39.sesjon. Et skikkelig plan-dokum ent vil gi M inisterrådet en bedre 
tilbakemelding fra parlam entarikerne og tvinge dem til å klargjøre sine 
prioriteringer. Det vil være en styrke for det fortsatte nordiske sam arbei
det.

1.4 Nordens plass i et Europa i forandring

1.4.1 Norden — en region i Europa

1990 har vært et hendelsesrikt og interessant år for Europa og Norden. 
Utviklingen har gitt grunnlag for å se på sam arbeidsm ulighetene og — 
m ønstrene mellom ulike deler av Europa med nye øyne.
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En viktig konsekvens av den politiske utvikling i Europa, har blitt at de 
eksisterende europeiske sam arbeidsorganisasjonene tvinges til å redefinere 
sine arbeidsoppgaver og aktivitetsom råder. D ette gjelder også for Nordisk 
Råd.

Sterkere enn noen gang tidligere, b lir det dem onstrert at det interne 
nordiske sam arbeidet henter im pulser fra og delvis får sine ram m er defi
nert av utviklingen i våre omgivelser i sør og i øst.

U tviklingen mot et indre m arked fra 1.1.1993 i EF og drøftingen av et 
utvidet sam arbeid fram m ot en politisk og økonomisk union, sammen 
med forhandlingene mellom EF og EFTA om å etablere et felles europeisk 
økonomisk om råde (EEA) stiller N orden overfor nye utfordringer. Både 
mellom politikere, arbeidslivets organisasjoner, folkebevegelser og blant 
m eningm ann aktualiseres spørsmål om hvilken plass det etablerte nordis
ke sam arbeidet får dersom resultatet av disse forhandlingene blir tilfreds
stillende for alle parter.

D em okratiseringen og den større åpenheten i Øst-Europa har åpnet nye 
m uligheter for sam arbeid. F ra våre naboer rundt Østersjøen uttrykkes det 
forventninger til et nært og om fattende sam arbeid med N orden både 
bilateralt og gjennom det offisielle nordiske sam arbeidet.

D et nordiske sam arbeidet har mange sterke sider. En av de viktigste er 
den sterke parlam entariske m edvirkningen både i initiativfasen, i gjen- 
nomføringsfasen og i oppfølgingen av egne og m inisterrådets vedtak. 
Mange av de nye strukturene i Europa har en for svak parlam enterisk 
basis. D et uttrykkes bekymring for det parlam entariske ” underskudd” 
som f.eks. kjennetegner EFs beslutningssystem. Det bør være naturlig for 
de nordiske land å bidra til at den parlam entariske innflytelsen i det nye 
Europa styrkes. D ette er viktig for å sikre folkenes m edvirkning i den 
om fattende integreringsprosessen som pågår.Et fortsatt sterkt Nordisk 
Råd vil kunne være ett bidrag til dette.

Andre regioner i Europa søker lignende løsninger som den de nordiske 
land har hatt for mellomstatlig sam arbeid. P laner om nye regionale sam ar
beidsorgan og vitalisering av gamle, dukker opp flere steder i Europa.

Presidiet har sett det som viktig å bidra med nordiske synspunkter i den 
internasjonale debatten om nye strukturer og sam arbeidsform er i Europa. 
Dels har dette skjedd ved at representanter fra presidiet eller utvalgene har 
deltatt i konferanser arrangert av Europarådet, EF og andre internasjonale 
organ, dels har det skjedd ved at presidiet har ta tt initiativ til egne 
konferanser med internasjonale deltakere.

I tilknytning til novem berm øtene ble det således arrangert en konferanse 
med tem aet ” Parlam entarikernes rolle i regionenes Europa.” Form ålet 
med konferansen var flersidig. Ett ønske var å analysere den nye europeis
ke ”arkitekturen” ut fra et nordisk perspektiv og ut fra hvilken innflytelse 
parlam entarikere og dem okratiske institusjoner bør ha i den europeiske 
beslutningsprosessen.
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Et annet siktemål var å tilby et forum for diskusjoner og uformelle 
kontakter mellom Nordisk Råds parlam entarikere og inviterte parlam en
tarikere både fra Øst- og Vest-Europa.

Konferansen imøtekom ovennevnte formål. Den vil på ulike m åter bli 
fulgt opp av presidiet. Presidiet har i sam råd og sam arbeid med Nordisk 
M inisterråd vedtatt å yte økonom isk støtte til og delta i et forskningspro
sjekt om N orden i det nye Europa. D ette prosjektet gjennomføres i felles
skap av de utenrikspolitiske instituttene i D anm ark, F inland, Norge og 
Sverige og av Universitetet i Reykjavik.

De første resultatene av prosjektet vil foreligge til som m eren 1991. 
Presidiet har under vurdering å arrangere en ny konferanse høsten 1991 på 
grunnlag av rapporten fra ovennevnte prosjekt og som en oppfølging av 
seminaret under novem berm øtene.

Presidiet har også besluttet å få utarbeidet en analyse av sam arbeidet 
rundt Østersjøen og en vurdering av mulige konsekvenser for det nordiske 
samarbeidet.

1.4.2 Hvor internasjonalt bør Nordisk Råd være?

1989 var det året da arbeidet i Nordisk Råd fikk en forsterket internasjo
nal dim ensjon. Söderkom iteens to rapporter om Nordisk Råd og in terna
sjonalt sam arbeid (NU 1988:4) og N ordisk Råd og europeisk sam arbeid 
(NU 1989:7) og Nordisk M inisterråds ”Arbeidsprogram  N orden i Europa
1989 — 92” sammen med en dynam isk og positiv utvikling både i Vest- og 
Øst-Europa la grunnlaget for dette.

I 1990 har det foregått en ytterligere forsterkning og utvidelse av den 
internasjonale dim ensjon i Nordisk Råds virksomhet. Utviklingen har 
ikke gått uten mange og lange diskusjoner i presidiet om hvor langt det var 
riktig å gå. Særlig Rådets forhold til Øst-Europa reiste mange prinsipielle 
spørsmål. Invitasjonen til å besøke Øverste Sovjet og de nye parlam entene 
i Estland, Lettland og Litauen stilte Rådet overfor nye utfordringer.

Debattene under Rådets 38.sesjon, i presidiets møter, i de nasjonale 
parlam entene og i rapporter om det nordiske sam arbeidet har vært preget 
av hvilke ram m er Rådets internasjonale virksomhet skal holdes innenfor 
og av hvilke begrensninger og muligheter Helsingforsavtalen gir for med
virkning i internasjonalt sam arbeid fra Nordisk Råds side.

Organisasjonskom iteen, oppnevnt av presidiet, viet dette spørsmålet 
oppm erksom het i sin rapport NU 1990:7 Det nordiska sam arbetet — 
internationalisering och effektivisering — førslag til reformer.

Komiteen konstaterer at Helsingforsavtalen i sin nåværende form ikke 
hindrer at internasjonale spørsmål kan debatteres og behandles i Rådet 
eller i dets organ, om Rådet ønsker det. For å ta bort en hver tvil om at det 
er plass for internasjonale spørsmål som en del av Rådets virksom het og 
for å understreke at det i den nye situasjonen i Europa faktisk er ønskelig 
og nødvendig med en økt innsats på dette om rådet, foreslår komiteen at



2676 Dokum ent 1

det innføres et tillegg i Helsingforsavtalen som positivt hjem ler den inter
nasjonale dim ensjonen i det nordiske sam arbeidet.

En slik presisering av Rådets internasjonale oppgave, m edfører selvsagt 
krav på at det på m inisterrådets side etableres et tettere og m er forplikten
de sam arbeid mellom de nordiske utenriksm inistrene og at det blir lagt 
opp til rapporteringsordninger til Rådets organ om internasjonale spørs
mål.

Disse spørsmålene vil stå sentralt når Nordisk Råd samles til sin 39.se
sjon i København i 1991.

Presidiet valgte å ta i mot utfordringen fra øst ut fra de samme prinsip
per som en inntil da hadde lagt til grunn for kontaktene til Vest-Europa. 
G rovt sett kan man si at formålet med Rådets internasjonale kontaktvirk
somhet er tosidig:
— Rådet har bl. a. som oppgave å ta initiativ overfor M inisterrådet og 

regjeringene om spørsmål som har nordisk interesse. Den internasjona
le utviklingen de siste årene både i Vest-Europa og Øst-Europa har 
understreket at det nordiske sam arbeidet er sterkt påvirket av bl. a. 
utviklingen i Europa. Det som skjer utenfor N ordens grenser har konse
kvenser for oss som bor i Norden. D et er derfor nødvendig for parla
m entarikerne å gjøre seg kjent med det som foregår utenfor N orden for 
å kunne ta de rette initiativene for tiltak i Norden.

Nordisk kultur-, miljø- og handelspolitikk kan ikke stille seg likegyl
dig til den utvikling som f.eks. nå foregår i Sovjetunionen og andre deler 
av Øst-Europa, like lite som man kan ignorere EFs arbeid med utvik
lingen av det indre marked og forhandlingene mellom EF og EFTA om 
en EEA-avtale.

— Nordisk Råd har i snart 40 år utviklet et unikt mellomstatlig samarbeid
— ikke m inst på det parlam entariske plan — som blir lagt merke til 
utenfor Norden. Interessen for dette sam arbeidet er stor fra mange 
kanter av verden. Det er helt naturlig at R ådet lar andre parlam entari
kergrupper få del av de erfaringene man sitter inne med.

Både fra Øverste Sovjet og parlam entene i Estland, Lettland og 
Litauen ble det tilkjennegitt stor interesse for å få ta  del av de erfaringer 
som parlam entarikerne i Nordisk Råd har om mellomstatlig samarbeid 
spesielt og om forutsetninger for å utvikle og befeste dem okratiet og 
parlam entarism en mer generelt.

Status for Rådets innsats på det internasjonale om rådet så langt ble 
nedfelt høsten 1990 i en arbeidsplan for internasjonal virksomhet fastsatt 
av presidiet etter høring i Rådets utvalg.

Tyngdepunktet i Rådets internasjonale virksom het er for de nærmeste 3 
årene lagt på å følge med og analysere følgende spørsmål som anses viktige 
for Rådets fram tid:
— den økonomiske, politiske og kulturelle integrasjonsutviklingen i Euro

pa med spesiell vekt på EF/EFTA-forhandlingene. Konsekvensene av
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en beslutningsstruktur i et eventuelt EEA for det nordiske sam arbeidet 
bør særlig vurderes.

— utviklingen i Øst-Europa med spesiell vekt på Baltikum og andre nær
liggende om rådet i Sovjet, bl. a. Kola-halvøya, Leningrad og Sovjetkare- 
len.

— etableringen av nye sam arbeidsstrukturer i Europa og vurdering av 
Rådets rolle i relasjon til disse.

1.4.3 Norden og EEA

Generaldebatten under Rådets 38.sesjon i Reykjavik var dom inert av 
innlegg og synspunkter om Rådets rolle i fram tidens Europa. Synspunkte
ne var mange og delvis m otstridende. U sikkerhet og forvirring overfor 
hvilke konsekvenser den raske utviklingen i Europa kunne/burde få for det 
nordiske sam arbeidet ble avdekket. Men viljen til å finne felles nordiske 
løsninger både i forhold til den vest-europeiske integrasjon og den øst
europeiske dem okratisering ble manifestert.

M øtet mellom presidiet og statsm inistrene under sesjonen hadde også 
konsekvensene for det nordiske sam arbeidet av EF/EFTA-forhandlingene 
som ett av sine hovedtema. S tatsm inistrene m ente at utviklingen i EF/ 
EFTA-forhandlingene så langt ikke tilsa noen vesentlige omlegginger av 
det nordiske sam arbeidet, men de sluttet seg til presidiets forslag om at 
m inisterråds- og presidiesekretariatet i fellesskap kunne pålegges å gjen
nomføre en analyse av mulige konsekvenser av den europeiske utvikling 
for det nordiske samarbeide.

En slik analyse forelå prim o oktober 1990 og er drøftet av presidiet. 
Presidiet sendte — på grunnlag av konklusjonene i analysen — en henven
delse til statsm inistrene om å bidra til at det formelle nordiske sam arbei
det sikres en plass innenfor ram m ene av en eventuell EEA-avtale. Presidiet 
ønsker at det innarbeides en klausul i en kom m ende EEA-avtale som sikrer 
fortsatt nordisk sam arbeid basert på Helsingforsavtalen. Presidiet gjorde 
dette utspillet med henvisning til Artikkel 233 i R om a-traktaten som gir 
Be-Ne-Lux rett til å fortsette sitt regionale sam arbeid innen EF. Saken ble 
også behandlet av Organisasjonskom iteen og om talt i dens rapport.

1.4.4 Nordisk Råd i østerled

Presidiet har brukt mye av m øtetiden i 1990 til å avklare om og i hvilke 
form er kontaktene overfor Øst-Europa og særlig overfor Sovjetunionen og 
Baltikum skulle bygges ut. Som et første steg valgte m an å sende en 
delegasjon med 7 m edlem m er fra Rådet til Sovjetunionens Øverste Sovjet 
og til parlam entene i hver av republikkene Estland, Lettland og Litauen. 
Delegasjonen ble sam m ensatt dels av m edlem m er fra presidiet og dels 
representanter fra Kultur-, Sosial- og miljø- og Økonom isk utvalg. 

Delegasjonsreisen fant sted medio oktober.
Viktige formål som man ønsket å oppnå ved delegasjonsreisen var
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(a) å etablere kontakt og sam arbeide mellom folkevalgte organ i Baltikum 
og øvrige Sovjet,

(b) å kartlegge viktige om råder som egner seg godt til et nærmere sam ar
beid, særlig innen miljø, kultur, handel og menneskelige kontakter,

(c) å bli enige om ram m ene for fortsatte kontakter på ulike nivå,
(d) å konkretisere tenkbare kontaktform er som f.eks. konferanser, semi

narer, studiebesøk og kulturutveksling,
(e) føre diskusjoner om em ner av felles interesse og
(f) å lære å kjenne hverandres problem og m åter å tenke og prioritere på. 

D et var en om fattende m øteserie som delegasjonen gjennomgikk på en
uke. Samlet sett gav reisen det utbytte som presidiet hadde lagt opp til.

D ette var den første nordiske reise i sitt slag mot øst. Delegasjonens 
deltakere følte også at man var med på historiske m øter både i Moskva og i 
Vilnius, Riga og Tallinn.

Mediedekningen fra medfølgende journalister fra N orden, av korres
pondenter mm i Moskva og fra pressen i Vilnius, Riga og Tallinn var god.

Institusjonalisert samarbeid mellom Nordisk R åd  og Baltikum ?

Et sentralt tem a som parlam entarikerne i de baltiske republikkene tok 
opp i sam talene med delegasjonen, var ønsket om et institusjonalisert 
sam arbeid mellom de baltiske republikkenes parlam ent og Nordisk Råd. 
Det ble uttrykt ønske både om medlem skap i Rådet og om observatørsta-

Nordisk Råd har hittil ikke hatt noen ordning med observatørstatus for 
internasjonale organisasjoner eller enkeltnasjoner. Men delegasjonen had
de presidiets fullmakt til å invitere representanter fra parlam entene i de 
baltiske republikkene som gjester ved Nordisk Råds neste sesjon i K øben
havn i februar 1991.

Også fra Polens og Russlands parlam ent og fra Øverste Sovjet er det 
kom m et antydninger om at man er interessert i en invitasjon til Rådets 
sesjon. Presidiet har valgt å avgrense invitasjonene til de baltiske parla- 
m entene i 1991.

Presidiet m ener det er i Nordisk Råds interesse å stimulere til at Baltisk 
Råd blir utviklet slik at det blir en naturlig sam arbeidspartner på det 
parlam entariske plan. Det videre sam arbeid vil lettere kunne utvikles på 
grunnlag av kontakter med et regionalt parlam entarisk organ enn gjennom 
direkte kontakter med parlam entene i de tre baltiske republikkene. Parla- 
m entene i Estland, Lettland og Litauen er orientert om dette synspunktet.

Øverste Sovjet har signalisert interesse for å sende en delegasjon på 
gjenvisitt til Norden. Både i tidligere m øter og under delegasjonsreisen ble 
det nevnt at man hadde til hensikt å etablere en spesiell gruppe parlam en
tarikere i Øverste Sovjet og med tilknytning til nærliggende om råder til 
N orden som skulle ha ansvaret for framtidige kontakter med Nordisk Råd. 
Det ble avklart at m an hittil ikke hadde etablert en slik gruppe.
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Presidiet har besluttet å invitere en delegasjon fra Øverste Sovjet til en 
studiereise til N orden i oktober 1991.

En tjenestemanns-delegasjon fra U D  i Sovjetunionen vil orientere seg 
om behandlingen av økonomiske spørsmål i Nordisk Råd under et besøk 
januar 1991.

M ange medlemsforslag om  Baltikum  

Det foreligger ved utgangen av 1990 hele 13 medlemsforslag som angår 
samarbeid mellom Norden og Øst-Europa og med særlig vekt på sam arbe
id med Baltikum. Medlemsforslagene om fatter en stor del av det politiske 
feltet. D ette er et klart uttrykk for den interesse og det engasjement som 
m edlem mene av Nordisk Råd har overfor den dem okratiseringsprosess og 
det arbeid for selvstendighet som bl. a. de baltiske republikkene står m idt 
oppe i.

Nordens forhold til Baltikum og Øst-Europa vil bli grundig behandlet 
under Rådets 39.sesjon i København, b l.a. ut fra de medlemsforslagene 
som foreligger. 1 Rådets behandling må det avklares hvilke tiltak som best 
kan skje på bilateral basis, på nordisk basis og på et mer m ultilateralt 
grunnlag.

Handlekraftig innsats av Nordisk M inisterråd  

Nordisk M inisterråd vedtok 9.oktober 1990 et arbeidsprogram  for nor
disk innsats i Baltikum og Øst-Europa.

M inisterrådets arbeidsprogram  inneholder tre konkrete initiativ og med 
finansiering for 1990/91:
1. Opprettelse av nordiske inform asjonskontorer i hovedstedene i de tre 

baltiske republikkene (4,5 M DDK)
2. En stipendordning som skal sikre at b l.a. baltiske studenter og elever 

innen yrkesutdanning kan få ta utdanning i inntil 6 m åneder i de 
nordiske land. (5 M DDK)

3. Opprettelse av en Øst-Europa — pulje med nordiske m idler til støtte for 
sam arbeidsprosjekter mellom N orden og Øst-Europa (4,8 M DDK)

Det forutsettes at disse tiltakene videreføres etter 1991.
1 M inisterrådets program er det videre bebudet forslag om å stimulere 

m iljøforskningssam arbeidet i Ø stersjø-om rådet, og et eventuelt forslag om 
å foreta en utredning om finansiering av investeringer i Baltikum.

Baltikum  fokus fo r  felles nordisk innsats 

M inisterrådets konkrete initiativ  for 1990/91 og de initiativ  som er 
under overveielse faller godt sammen med de medlemsforslag som er 
fremmet og med de drøftinger som presidiet og enkelte av utvalgene har 
hatt om aktuelle sam arbeidsom råder mellom N orden og Baltikum.

Medlemsforslagene, presidiets prioriteringer og M inisterrådets arbeids
program gir alle uttrykk for at de begrensede ressursene til felles nordisk 
innsats skal satses på Baltikum.
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Styrking av parlamentarikernes arbeid og posisjon

Både i Moskva og de tre baltiske republikkene ble det uttrykt ønsker om 
å få utveksle erfaringer om dem okratisk arbeid i parlam entene, om å få 
stifte bekjentskap med arbeidsm etoder og arbeidsvilkår for parlam entari
kere og for prinsipper for lovgivningsarbeid mm.

Det ble flere ganger vist til de internasjonale konferansene om miljø
spørsmål som Nordisk Råd hadde arrangert. Man anså det særdeles verdi
fullt for parlam entarikere å få drøfte internasjonale og regionale problem er 
i slike fora.

Presidiet har i forbindelse med fastsettingen av budsjettet for 1991 og de 
prelim inære budsjettram m ene for 1992 lagt til rette for at presidiet og/eller 
utvalgene hvert år arrangerer et internasjonalt sem inar eller en konferanse 
for parlam entarikere.

For 1991 har presidiet satt i gang planlegging a v et eventuelt parlam ente- 
rikersem inar om en oppfølging av sem inaret ” Parlam entarikernes rolle i 
regionenes Europa” som ble arrangert i forbindelse med novem berm øtene
1990. Et slikt eventuelt sem inar vil bli planlagt i sam råd med de nordiske 
utenrikspolitiske instituttenes prosjekt ” N orden i det nye Europa” som 
presidiet og M inisterrådet støtter.

Presidiet har også bedt presidiesekretæren om å legge fram konkret 
forslag til et parlam entarikersem inar med tem aet ” Nord-Europas energi” .

Utvalgenes rolle i det videre arbeid overfor Baltikum

U nder hele planleggingen av delegasjonsreisen har det vært forutsatt at 
utvalgene bør stå sentralt i oppfølgingsarbeidet etter denne første reisen. 
D ette kom m er også klart til uttrykk i de om råder som presidiet ønsket at 
delegasjonsreisen skulle konsentrere seg om, nemlig miljø, kultur, handel 
og fremme av menneskelige kontakter.

Disse om rådene er også klart prioriterte i de land delegasjonen besøkte. I 
tillegg kom det fram et stort behov for hjelp og støtte innen lovgivning og 
jordbruk og helsestell.

Utvalgene bør på grunnlag av reiserapportene og medlemsforslagene 
vurdere hvilke initiativ de finner det naturlig å ta.

En delegasjon fra Sosial- og m iljøutvalget har allerede i novem ber 1990 
gjennom ført en studiereise til Baltikum og Leningrad-området.

For sin del vil presidiet ta initiativ overfor både Nordisk M inisterråd og 
de nordiske regjeringene om en bedre sam ordnet nordisk innsats overfor 
Baltikum.

Presidiet vil også henvende seg til statsm inistrene og oppfordre dem til 
en større fellesnordisk innsats og sam ordning når det gjelder de nordiske 
lands støtte overfor Baltikum og Øst-Europa ellers.
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1.5 Strukturendringer i kultursamarbeidet

Det kulturelle sam arbeidet har en sterk stilling i Norden. Et konkret 
bevis for dette er at det til alle ordinære sesjoner i Nordisk Råd, er til 
behandling en rekke medlemsforslag og ofte flere m inisterrådsforslag som 
har som siktemål å bygge ut og styrke dette sam arbeidet.

Ca 1/3 av det fellesnordiske budsjettet går i dag til kultursektoren og 
kultursam arbeidet er ett av de prioriterte om rådene i årene som kommer.

Selv om m an i Rådets snart 40-årige historie, har nådd mange viktige 
mål i det nordiske kulturelle sam arbeidet, stiller nye tider, nye og økte krav 
til fortsatt innsats. Nye oppgaver har h ittil kunnet bli løst uten vesentlige 
konsekvenser for eksisterende oppgaver fordi veksten i de årlige nordiske 
budsjettene har gitt rom for nye oppgaver i tillegg til de allerede etablerte.

De økonomiske realitetene for de kom m ende år, gir i følge de nordiske 
regjeringene og M inisterrådet, ikke rom for realvekst i det nordiske bud
sjettet. En av kulturm inistrene uttrykte det slik under Nordisk Råds 38.se
sjon i Reykjavik: ” D etta är det yttersta strukturella problem et i det nordis
ka samarbetet: Vi har m er tankar, mer ideer och m er politisk vilja än vi har 
vilja att avsätta m edel för verksam heter.” Nye oppgaver m å derfor finansi
eres ved effektivisering og/eller omstilling og strukturendring.

Hvilke retningslinjer en skal legge til grunn for en slik strukturendring, 
er en av de viktigste kulturpolitiske spørsm ålene som Nordisk Råd og 
Nordisk M inisterråd står overfor akkurat nå. Selv om spørsmålet formelt 
sett ikke sto på dagsorden under sesjonen i Reykjavik, kom det likevel til å 
prege debattene — både generaldebatten og i en lengre debatt som utspant 
seg i tilknyting til et spørsmål om de nordiske institusjonenes fram tid.

Bakgrunnen for at spørsmålet kom opp, var en rapport fra en arbeids
gruppe av nordiske tjenestem enn som på M inisterrådets oppdrag hadde 
vurdert de nordiske institusjonene som finnes under kulturbudsjettet og 
undersøkt mulighetene dels å begrense M inisterrådets faste forpliktelser og 
dels å frigjøre m idler for å gjennomføre kulturhandlingsplanen.

Arbeidsgruppen uttalte at m an prinsipielt m ente at alle nordiske forsk- 
n insinstitusjoner burde nedlegges og at man i stedet burde bruke de frigjor
te midlene til ulike allm enne ordninger for å støtte og ta initiativ til 
nordisk sam arbeid og nordiske nettverk innen forskning og forskerutdan
ning samt høyere utdanning. Konkret foreslo arbeidsgruppen at 4 nordiske 
institusjoner i henholdsvis D anm ark, Finland, Norge og Sverige, i første 
omgang kunne legges ned eller overføres til nasjonal finansiering.

Rapporten og den m åten den ble presentert på, reiste sterk kritikk fra de 
nordiske parlam entarikernes side. Det vakte stor uro at m an først som et 
rykte og senere i form av en tjenestem annsutredning fikk kjennskap til at 
man innen M inisterrådet hadde planer om å legge ned et stort antall 
nordiske institusjoner. Nordisk Råds president og Nordisk Råds kulturut
valg presiserte at den framgangsmåte man hadde valgt, ikke var akseptabel 
sett fra parlam entarikernes synspunkt.
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Nedleggelse av nordiske institusjoner, som i de fleste tilfeller er oppret
tet etter initiativ og påtrykking fra nordiske parlam entarikere, er en for 
stor sak til at M inisterrådet alene kan ta stilling til den. Før endelige 
vedtak om dette skjer, skal Nordisk Råd ha rett til å uttale seg.

De sterke parlam entariske reaksjonene på forslaget om nedlegging av 
nordiske institusjoner, førte til at M inisterrådet under sesjonen i Reykja
vik erklærte at man til Rådets 39.sesjon ville legge fram et m inisterråds- 
forslag om endret finansiering og organisering av b l.a. kultursektorens 
institusjoner.

Til grunn for Rådets standpunkt i denne saken, ligger det ikke at man er 
fremmed for at man også innen nordisk virksomhet har behov for om prio
ritering slik at etablerte institusjoner kanskje bør legges ned, mens andre 
kanskje bør startes opp. Men det viktige er at det er virksomhetens innhold 
og betydning som skal styre en slik om prioritering — ikke at man i 
utgangspunktet bestem m er seg for at nå skal et visst antall institusjoner 
legges ned. Kan man gjøre en sak bedre på en annen måte, er det spørsm å
let som må stilles til all offentlig virksom het — også den nordiske — og det 
er svaret på det spørsmålet som må være avgjørende for hvilket stand
punkt Råd og M inisterråd skal innta.

Både i Helsingforsavtalen og i avtalen om nordisk kulturelt samarbeid 
blir det lagt vekt på verdien av felles nordiske institusjoner. Fortsatt må 
gjelde at vi skal slå vakt om det vi kan gjøre bedre i fellesskap i N orden og 
som i tillegg også er billigere enn å gjøre det nasjonalt.

Etablerte nordiske institusjoner blir i M inisterrådets perspektiv sett på 
som en hindring for økt fleksibilitet i budsjettet og i det kulturelle sam ar
beidet i Norden. Et alternativt syn vil være at man fra M inisterrådets side 
bør utnytte de institusjoner som er etablert til også å ta  på seg nye oppgaver 
innen nordisk samarbeid. Sett utenfra kan m an undres over mangelen på 
vilje eller evne til å benytte institusjonene som aktive virkem idler i gjen
nomføringen av nordisk prioriterte kulturoppgaver.

Utviklingen i Europa — både i øst og vest — kaller like mye på kontinui
tet som på fleksibilitet når det gjelder det kulturelle sam arbeidet i Norden. 
De nordiske institusjonene forvalter en kom petanse som er viktig når 
oppgaven er å styrke den nordiske identiteten og når det gjelder å formidle 
nordiske erfaringer til andre regioner i Europa. Behandlingen av minister- 
rådsforslag B 112/k om arbeidsprogram  for endret finansiering og organi
sasjon av kultursektorens institusjoner, -samarbeidsorgan og andre perm a
nente aktiviteter på Rådets 39.sesjon vil gi parlam entarikerne en god 
mulighet til å tilkjennegi hvordan man bør løse kultursektorens struktur
problem og hvilken rolle nordiske fellesinstitusjoner bør spille innen det 
nordiske kulturelle sam arbeidet i årene som kommer.
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1.6 M iljøspørsmålene like høyaktuelle

M iljøspørsmålene har de siste 10—15 årene inntatt en mer og mer 
sentral plass på Nordisk Råds sesjoner. M iljøsektoren er på sam m e måte 
som kultursektoren ett prioritert om råde i det nordiske sam arbeidet.

Ved Rådets 38.sesjon i Reykjavik utgjorde miljøsakene et hovedtema. 
Hele åtte av de tolv ministerrådsforslag som ble lagt fram til behandling, 
om handlet helt eller delvis miljøbeskyttelse og bekjempelse av forurens
ninger. Flere av ministerrådsforslagene var indikasjoner på at det tverrsek- 
torielle sam arbeidet på m iljøom rådet utvikler seg i rett retning.

Både M inisterrådet og Rådet understreket at den nordiske m iljøinnsats
en ikke bare kan ha de nordiske land som arena og innsatsom råde. U tvik
lingen i øst har gitt m iljøspørsm ålene en ny dim ensjon. Den nye åpenheten 
i Øst-Europa viste N orden at forurensningen i disse landene har et langt 
større omfang enn m an hittil har fryktet. De øst-europeiske land kan ikke 
selv rette opp tilstanden uten en om fattende teknisk og økonomisk bistand 
utenfra. D et var derfor stor enighet om at N orden — også i egen interesse
— bør yte sitt bidrag til slik bistand. Særlig vil dette være naturlig overfor 
de land og om råder som ligger i N ordens nærområde.

Det innom -nordiske m iljøsam arbeidet ble også behandlet på en grundig 
måte under sesjonen. Rådet drøftet forslag til 3 sentrale nordiske hand
lingsplaner på m iljøom rådet. Det gjaldt forslag til et handlingsprogram på 
avfallsområdet, et nytt handlingsprogram om luftforurensning og en revi
sjon av handlingsprogram mot havforurensning.

Krav og forventninger om å utvikle et langt m er forpliktende og b inden
de internasjonalt sam arbeid på m iljøom rådet ble fram ført i debatten. Som 
en mulig konsekvens så enkelte for seg en politisk virkelighet med sterkere 
innslag av overnasjonalitet på f.eks. m iljøom rådet også i den nordiske 
beslutningsprosessen.

Parlam entarikernes innvendinger mot M inisterrådets forslag, gikk dels 
på at man ikke fulgte opp tidligere vedtatte prinsipper om at man skal 
legge nivået i det land som vil gå lengst i innsatsen for m iljøforbedring til 
grunn, og ikke nivået eller viljen i det nordiske land som har de minste 
ambisjonene. Videre var m an skuffet over at det såkalte forsiktighetsprin
sippet — at tvilen skal kom m e m iljøet til gode — i for liten grad ble 
praktisk anvendt i M inisterrådets forslag. Man syntes også at m inistrene i 
for liten grad hadde lagt prinsippene om miljømessig beste teknologi til 
grunn for de konkrete forslagene i handlingsplanene; dvs en teknologi på 
miljøets premisser.

Sosial- og miljøutvalget la ned et stort arbeid i forberedelsen til behand
lingen av M inisterrådets handlingsplaner. Rådet arrangerte en felles m iljø
politisk debatt om planene og m iljøm inistrene sa seg være takknemmelige 
for de synspunkter parlam entarikerne hadde fram ført og at disse vil ble 
vurdert i det videre arbeid med planene.

Skuffelsen var derfor stor på parlam entarikersiden, da m an senere ble
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kjent m ed at m iljøm inistrene allerede dagen etter den store miljøpolitiske 
debatten i Nordisk Råd hadde fastsatt de tre  nordiske handlingsplanene 
slik de var foreslått for Rådet. Ingen endringer ble innarbeidet.

M inisterrådet tilkjennegav at m an i løpet av 1990 ville vurdere om  og i 
tilfelle hvordan m an kunne følge opp sluttdokum entet fra Nordisk Råds 
internasjonale parlam entarikerkonferanse om havforurensning fra høsten 
1989. R ådet fant det lite tilfredsstillende at M inisterrådet holdt så lavt 
tem po i oppfølgingen av en så viktig konferanse. Presidiet ba om m er 
kraftfulle innsatser fra m inistrenes side på ulike m iljøom råder og et raske
re tem po i oppfølgingen av forslag reist av parlam entarikerne.

Presidiet benyttet anledningen i forbindelse med statsm inisterm øtet i 
Ronneby 2 . - 3 . septem ber, til å m inne om Rådets synspunkter på behovet 
for raskt å sette i gang tiltak for å forbedre havm iljøet bl. a. i Østersjøen. 
Presidiet fant grunn til å påpeke at de nordiske regjeringene ikke på en 
tilstrekkelig m åte hadde im øtekom m et de entydige parlam entariske krav 
om tiltak for å redde havm iljøet. D et ble særlig henvist til Rådets interna
sjonale konferanse om havforurensning. Presidiet uttrykte forventninger 
om at statsm inistrene ville ta  hensyn til sluttdokum entet fra havforurens- 
ningskonferansen og andre synspunkter som Rådet har avgitt når det 
gjelder m iljøutviklingen både i N orden og i våre nærom råder ellers.

Erfaringene viser at parlam entarikerne fortsatt både må ta initiativ til og 
trykke på for å få gjennom ført vedtak om miljøpolitiske spørsmål i de 
nordiske land.
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2. Plenarforsamlingen

2.1 38:e sessionen i Reykjavik 

Sessionens genom förande 

Nordiska rådets 38:e session hölls i Reykjavik 27.2 — 2.3 1990. Den hade 
förkortats i jäm förelse med tidigare sessioner med en dag.

Plenarforsamlingen består av 87 valda rådsm edlem m ar och ett antal 
regeringsrepresentanter. Vid 38:e sessionen deltog 56 regerings-, landstyre- 
och landskapsstyrelserepresentanter.

Tre av de ordinarie ledam öterna ersattes av suppleanter under hela 
sessionen m edan 26 av ledam öterna ersattes av suppleanter under delar av 
sessionen.

Särskilt inbjudna gäster och pressen 

Till sessionen hade inbjudits särskilt 35 personer representerande olika 
nordiska och internationella organisationer och föreningar.

Sessionen bevakades av ca 170 journalister.

G eneraldebatten och sakdebatterna 

G eneraldebatten genom fördes under sessionens första dag. G eneralde
battens sam m anlagda tid blev åtta tim m ar och 30 m inuter. Debatten 
bestod av 71 huvudinlägg samt sju replikskiften uppgående sammanlagt 
till 102 debattinlägg.

Talartiden var begränsad för samtliga debattörer i enlighet med fastsatta 
tidsbegränsningar.

Den sam m anlagda tiden för sakdebatterna under sessionen var 19 tim 
mar. I sakdebatterna fördelades diskussionstiden mellan de olika utskot
ten på följande sätt:

ekonom iska utskottet 4 tim m ar 30 m inuter
kom m unikationsutskottet 50 min.
kulturutskottet 3 tim m ar 4 min.
juridiska utskottet 2 tim m ar 25 min.
social-och m iljöutskottet 6 tim m ar 24 min.
budget-och kontrollutskottet 1 tim m e 40 min.

U nder social- och m iljöutskottets sakbehandling ingick en särskild 
miljödebatt som varade 2 tim m ar och 46 m inuter och ström avbrott för
längde voteringstiden. M inisterrådets C 1 och C 2 debatterades under 
budget- och kontrollutskottets sakbehandling.
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2.2 Rådets beslut i form  av rekom m endationer och yttranden

2.2.1 Rekommendationerna

Nr 1. Nordiskt samarbetsprogram fo r  regionalpolitik
N r 2. EG-anpassning och regionalpolitik
Nr 3. Tillägg till nordiskt handlingsprogram på jord- och skogsbruksom- 

rådet
Nr 4. Samarbete om  ekologisk jordbruksproduktion
Nr 5. Nordiskt miljöfinansieringsbolag
Nr 6. Förhöjd utlåningsram fö r  Nordiska investeringsbankens projektin

vesteringslån
Nr 7. Internationellt samarbete fö r  jäm ställdhet mellan kvinnor och män
Nr 8. Sam nordisk vapenlagstiftning
Nr 9. Ändring av överenskommelsen om  Nordiska kulturfonden
Nr 10. Handlingsprogram fö r  språksamarbete 1990-1995 , -  NordM ÅL
Nr 11. R iktlinjer fö r  Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) Jor 1990— 

1992
Nr 12. Nordisk arbetsmarknad fö r  personer m ed högre utbildning
N r 13. Nordisk kulturfestival 1992
Nr 14. Nordiskt konst- och kulturcenter i N uuk
Nr 15. Tvärflyg i M ittnorden
Nr 16. Handlingsplan m ot havsförorening
N r 17. Handlingsplan m ot luftförorening
Nr 18. Globalt m iljösamarbete
Nr 19. Handlingsprogram fö r  renare teknologi, avfall och återanvändning
Nr 20. Internationellt samarbete om export av avfall
Nr 21. Nätverk fö r  renare teknologier
N r 22. Åtgärder fö r  att undvika oljekatastrofer
Nr 23. Internationellt samarbete mot oljeskador
Nr 24. Luftföroreningsproblem på Nordkalotten
Nr 25. Samarbetsprogram fö r  en bättre arbetsmiljö i Norden
Nr 26. Telekom m unikationer fö r  handikappade
Nr 27. Forskningssamarbete om amalgam
N r 28. Ratificering av FNs barnkonvention
Nr 29. Å tgärdsplanför uppföljning av FNs barnkonvention
Nr 30. Homosexuellas sociala situation
N r 31. Toxikologiskt institut
Nr 32. Program m ot ungdomsarbetslösheten
N r 33. Nordbors rättigheter

2.2.2 Yttrandena vid 38:e sessionen

På förslag av budget- och kontrollutskottet antog rådet ett yttrande med 
anledning av N ordiska m inisterrådets berättelse rörande det nordiska 
sam arbetet (C 1). Dessutom antogs på förslag av budget- och kontrollut-
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skottet, ekonom iska utskottet, kulturutskottet, juridiska utskottet, kom- 
m unikationsutskottet och social- och m iljöutskottet sex yttranden med 
anledning av N ordiska m inisterrådets redogörelse om planerna för det 
nordiska sam arbetet (C 2).

I  yttrande 1
— budget- och kontrollutskottet 
hemställs till m inisterrådet att
— inhäm ta rådets synpunkter innan större om disponeringar inom redan 

fastställd budget genomförs
— eventuella förslag om nedläggningar eller sam m anslagningar av nordis

ka instititutioner överläm nas till rådet för synpunkter innan definitiva 
beslut fattas (jfr artikel 46 i Helsingforsavtalet)

— i det fortsatta arbetet lägga vikt vid de synpunkter som budget- och 
kontrollutskottet sam t fackutskotten fram fört

— beakta de synpunkter och förslag som budget- och kontrollutskottet 
framfört i redogörelsen för kontrolluppgifterna 1989 sam t rapportera 
till utskottet om vilka åtgärder som vidtagits.

I  yttrande 2
— ekonom iska utskottet 
hemställs till m inisterrådet att
— arbejdsprogram m et N orden i Europa 1989 — 92 og økonom isk hand

lingsplan 1989 — 92 gennemføres efter forudsætningerne,
— Nordisk M inisterråd, i samspil med Nordisk Råd, viderefør arbejdet 

med at skabe ram m erne for og sikre finansieringen af det økonomiske 
sam arbejde udover 1992, hvor den økonomiske handlingsplan udløber,

— det bioteknologiske handlingsprogram gennemføres efter sine forudsæt
ningar,

— Nordisk M inisterråd indarbejder bevillinger til gennemførelse a f  det 
nye regionalpolitiske program og tillægsproram m et på jo rd- og skov
brugsom rådet i budgettet for 1991 og i kom m ende C2,

— konstaterer de øvrige kritiske bem ærkninger, som Økonom isk Udvalg 
har til dokum entet C 2.

I yttrande 3
— juridiska utskottet 
hemställs till m inisterrådet att
— intensivere arbeidet med å sikre den frie bevegelse av personer i Norden 

selv om grensepassasjen over EF’s indre grenser liberaliseres,
— intensivere arbeidet med å utrede behovet for kontroll med etterlevelse 

av internasjonale avtaler som inngår som ledd i den økonom iske in te
grasjonen f.eks. med hensyn til innretting av et institu tt for EF-rett,
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— vurdere muligheten for å utarbeide en handlingsplan for det videre 
sam arbeidet på flyktningsområdet,

— det som ledd i oppfølgingen av Nordisk Forum  1988 til Nordisk Råds 
sesjon i 1991 legges fram et konkret forslag til nytt Nordisk Forum  i 
1994.

I  yttrande 4
— kulturutskottet 
hem ställs till m inisterrådet att
— i fortsättningen prioritera kulturom rådet även efter att kulturhandlings

planen upphör att gälla 1991,
— eventuella förslag om nedläggningar av institutioner på kulturavtalets 

om råde överläm nas till rådet i form av separata ministerrådsförslag 
innan defintiva beslut fattas (jfr artikel 46 i Helsingforsavtalet),

— utöka stödet till folkrörelsesamarbetet,
— åstadkom m a ett perm anent radio- och TV-sam arbete som skall tillgo

dose de nordiska kulturpolitiska m ålsättningarna,
— de ekonom iska resurserna till den nordiska kulturfonden kraftigt ut

ökas.

/  yttrande 5
— social- och m iljöutskottet 
hemställs till m inisterrådet att
— i arbetet med koordinering av socialforsäkringsreglema med EG måste 

vid en integration den nordiska modellen bibehållas. Inga harmonise- 
ringsåtgärder med EG bör vidtas utan att i förväg höra utskottet,

— i konsekvkens med Brundtlandkom m issionens rapport bör m inisterrå
det fastställa den ledande principen att m an i sitt m iljöarbete utgår från 
nivån i det land som har de högst ställda miljökraven, vilket också 
anges i m inisterrådets m iljöprogram,

— inom arbetsm arknadsom rådet bör särskild vikt läggas vid de utsatta 
grupperna, särskilt de utförsäkrades situation. Ungdomsarbetslösheten 
bör prioriteras,

— N ordbors rättigheter i N orden bör vara ett prioriterat om råde i m inis
terrådets arbete och ej endast utgöra en del av Europaprogram m et,

— m inisterrådets genomgång av olika institutioner med sikte på eventuell 
nedläggning bör redovisas i plandokum entet och dessa frågor bör hand
läggas på ett sätt som säkrar att respektive utskott blir hört i förväg.

I  yttrande 6
— kom m unikationsutskottet 
hem ställs till m inisterrådet att
— i fortsättningen ha trafiksäkerhetsarbetet bland sina högst prioriterade 

om råden.



D okum ent 1 2689

I  yttrande 7
— budget- och kontrollutskottet 
hemställs till m inisterrådet att
— utveckla C 2-dokum entet till ett reellt planläggningsdokument för de 

närm aste åren med klara budget- och tidsram ar samt prioriteringar. 
D etta bör ske redan vid u tarbetandet av C 2/1991,

— arbeta för en långsiktig prioritering och budgetplanering av det nordis
ka sam arbetet,

— budgetproceduren i vid bemärkelse, det vill säga inkl. C 2, snarast blir 
föremål för en gemensam diskussion mellan rådet och m inisterrådet,

— rådet ges tillfälle att ta del av rapporten över undersökningen av lång
siktiga budgetkonsekvenser sam t av analysen av projektbudgeten samt 
att dessa frågor tas upp till en diskussion mellan rådet och m inisterrå
det,

— rådet ges tillfälle att yttra sig både över förslag till nedläggningar eller 
sam m anslagningar av institu tioner och andra större om disponeringar 
inom ramen för den fastställda budgeten innan definitiva beslut fattas,

— arbeta för att nya handlingsplaner och -program innehåller klara kost
nads-, finansierings- och tidsplaner,

— under de närm aste åren fortsatt budgetmässigt prioritera kulturom rå
det, forskning och utveckling, miljö i vid bemärkelse, trafiksäkerhet 
samt Europaprogram m et.

Pål Atle Skjervengen hade til utskottets betänkande reserverat sig angå
ende punkt 5 och punkt 7.

2.3 Nordiska rådets arbetsordning

På förslag av presidiet (dokum ent 4) fattade plenarforsamlingen beslut 
om att ändra rådets arbetsordning på tre punkter:
§ 24 Antalet m edlem m ar i budget- och kontrollutskottet ändrades från 

fjorton till nio.
§ 25 M om ent 2 beträffande val av ordförande och viceordförande i bud

get- och kontrollutskottet utgick.
§ 27 Nytt m om ent 4 beträffande partigruppsekreterarnas närvarorätt vid 

utskottsm öten.
De nya lydelserna av dessa tre paragrafer återfinns i bilaga 7 till denna 

rapport.

2.4 Framställning nr I /1991

På förslag av budget- och kontrollutskottet antog N ordiska rådet en 
framställning till N ordiska m inisterrådet angående m inisterrådets förslag 
till budget för 1991. Fram ställningen antogs av presidiet den 14 novem ber
1990 med hänvisning till Helsingforsavtalets artikel 56.

39 —10-0450 Nordiska rådet Del 2
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I framställningen hemställes
— en långsiktig budgetplanering och en strategi för det nordiska sam arbe

tet under 1992 och 1993
— att antagna handlingsplaner genomförs och att nya handlingsplaner 

innehåller kostnads- och finansieringsplaner
— att medlen från ekonom iska handlingsplanen överförs till den ordinarie 

budgeten när handlingsplanen avslutas
— att budgetförslag innehåller redovisning av utfall för institutioner och 

sektorer det senaste räkenskapsåret
— kom m entarer om väsentliga om prioriteringar i budgetförslaget
— beaktande av utskottets synpunkter fram förda i betänkandet.

2.5 Frågeinstitutet

Till rådets 38:e session inkom 43 frågor. Svaren på frågorna återfinns i 
protokoll från sessionen. Frågorna fördelade sig på följande sätt mellan 
utskotten:

jurid iska utskottet 1 fråga
kulturutskottet 17 frågor
social- och m iljöutskottet 15 frågor
kom m unikationsutskottet 5 frågor
ekonom iska utskottet 5 frågor
budget- och kontrollutskottet — frågor

Inför 38:e sessionen hade 10 skriftliga frågor ställts inom ram en för 
försöksordningen från 1988 om skriftliga frågor mellan sessionena. Vid 
38:e sessionen beslöts att försöksordningen skulle förlängas intill dess 
rådet tagit ställning till eventuell perm anentning av denna ordning. U nder 
perioden mellan den 38:e och 39:e sessionen har hittills 15 frågor inläm 
nats. En förteckning över dessa frågor finns i bilaga 4.

2.6 Om rådets sam m ansättning

De 87 rådsm edlem m arna är fördelade enligt följande

Danm ark/Folketinget 16 Å land/Landstinget 2
Färöarna/Lagtinget 2 Island/Alltinget 7
G rönland/Landstinget 2 Norge/Stortinget 20
Finland/Riksdagen 18 Sverige/Riksdagen 20

Nam nförteckningar samt uppgifter om fördelningen av rådsledam öter
na i partier och partigrupper framgår av bilaga 1 till denna rapport sam t av 
kapitel 9 om partigrupperna i rådet.

Av rådets 87 ordinarie ledam öter vid tidpunkten för sessionen var 30 
(34%) kvinnor och 57 (66%) män. Av suppleanterna var 35 (40%) kvinnor 
och 52 (60%) män. I rådets delegationer är fördelningen följande:
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ordinarie suppleanter
D anm ark 5 kvinnor 11 män 9 kvinnor 7 män
Färöarna — 2 män — 2 män
G rönland — 2 män — 2 män
Finland 8 kvinnor 10 män 8 kvinnor 10 män
Åland — 2 män — 2 m än
Island 1 kvinna 6 män 3 kvinnor 4 m än
Norge 9 kvinnor 11 män 7 kvinnor 13 män
Sverige 7 kvinnor 13 män 8 kvinnor 12 män

2.7 Valgspørsmål

Regler og uttalelser av betydning for valgene

Hvert land velger selv sine m edlem m er til R ådet (H-fors Art. 47)
I Art. 47 uttales at det ved valg skal tilses at ulike politiske meningsret- 

ninger blir representert i Rådet. Ifølge Fagerholm -komitéen (NU 1969:20, 
s. 39) bør dette prinsipp anvendes slik at m an streber etter å oppnå en 
representasjon som så nær som mulig svarer m ot styrkeforholdet mellom 
ulike partier i de nasjonale folkerepresentasjonene.

Plenarforsamlingen utpeker presidiet 
Delegasjonene fordeler m edlem m ene på 

utvalgene
Utvalgene velger sin form ann og nestform ann 
Ulike politiske retninger bør være representert 

i presidiet
Sam m ensetning av presidiet bør følge den 

partipolitiske styrke i Rådet 
Sam m ensetning av Budsjett- og kontrollutvalget 

bør følge den partipolitiske styrke i Rådet 
Presidiet utgjør valgkomité for alle valg

(H-fors Art. 52)

(H-fors Art. 53) 
(Arb.ord. § 25)

(H-fors Art. 52)

(presidiet i A 692/j)

(presidiet)
(Arb.ord. § 32)

Valgspørsmål foran Rådets 38. sesjon 

Presidiet besluttet at m an ved forberedelsen av valgene til Rådets 38. 
sesjon — i tillegg til de regler som er fastsatt i Helsingforsavtalen og Rådets 
arbeidsordning m. m. — skulle legge følgende retningslinjer til grunn:
— at det med virkning fra Rådets 38. sesjon gjennomføres en m idlertidig 

ordning med en observatørplass i presidiet i tillegg til de 10 ordinære 
medlem mene. Observatørplassen skal sikre at den største av de parti
gruppene som idag ikke er representert i presidiet, blir representert.

Observatøren deltar i presidiets m øter og faglige arrangem ent med 
tale- og forslagsrett, men ikke med stem m erett.

Observatøren har rett til å få protokollert sine særstandpunkter. En 
slik protokollasjon anses ikke som en formell m indretallsuttalelse (jfr. 
§ 21 i Nordisk Råds arbeidsordning).
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Observatøren telles ikke med når det skal vurderes om presidiet er 
beslutningsdyktig eller ikke.

Ved forfall av observatøren skal den nordiske partigruppe som ved
kom m ende tilhører, så vidt mulig peke ut et annet medlem av gruppen 
til m idlertidig å delta i presidiets møter.

— at m an ved m atem atisk fordeling av tillitsposter i Rådet legger til grunn 
d ’H onts metode.

— at m an anm oder delegasjonene om å nom inere m er enn 2 personer til

— at tillitspostene i Nordisk Råd deles inn i to  grupper ved nom inering og

primærgruppen består av presidiets 10 ordinære m edlem mer, observa- 
tørplassen i presidiet og de 6 utvalgsformennene.

sekundærgruppen består av nestform annspostene i utvalgene, formanns- 
og nestform annspostene i Redaksjonskom itéen, m edlem m er i NIBs kon
trollkom ité, m edlem m er i styret for Nordisk K ulturfond 

Presidiet vedtok videre at det skulle oppnevnes en valgkomité med en 
representant og en suppleant fra hver av partigruppene. Ved nom inering 
av m edlem m er til valgkomitéen ble partigruppene anm odet om å ta hen
syn til en bredest mulig nasjonal representasjon.

Valgkomiteens oppgave var å forberede valgene for presidiet. 
Valgkomiteen fikk følgende sammensetning:

— Anders Talleraas (K), N, form ann — Lars P. Gam m elgaard, D,

Erfaringene med bruk av en valgkomite var gode.

Valgspørsmål foran Nordisk Råds 39. sesjon 

Nordisk Råds plenarforsam ling og utvalgene skal ved Rådets 39.sesjon 
foreta følgende valg:

Plenarforsamlingen:
10 ordinære presidiem edlem m er

1 observatør i presidiet 
10 m edlem m er til redaksjonskom iteen for Nordisk Kontakt 
5 m edlem m er i Nordisk Investeringsbanks kontrollkom ite

Utvalgene:
Form ann og nestform ann i utvalgene

presidiet.

valg:

— Lennart Andersson (s), S
— Lars W erner (vs), S
— G ustav Björkstrand (M), F

suppleant
— Kaj Poulsen, D, suppleant
— Kjellbjørg Lunde, N, suppleant
— G unnar Björk, S, suppleant

Redaksjonskom iteen: 
Form ann og nestform ann
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Ved valgene under Rådets 39.sesjon skal det foretas en rotasjon av 
form annspostene mellom nasjonene i sam svar med vedtak i presidiet i 
novem ber 1987.

På grunnlag av erfaringene med en egen valgkomite foran Rådets 38.se
sjon og fordi valgene ved 39.sesjon blir m er politisk kompliserte pga den 
vedtatte rotasjonen av form annspostene, foreslo presidiesekretæren på 
møtet i august 1990 at presidiet skulle utnevne en gruppe av fem politikere 
som skulle forberede valgene ved 39.sesjon for presidiet.

Presidiet besluttet først å gi presidiesekretæren i oppdrag å utarbeide et 
notat om ulike alternative m odeller for å gjennomføre rokaden av tillits- 
postene ved neste sesjon og at notatet etter presidiets drøfting av det skulle 
oversendes til partigruppene og delegasjonene for behandling før og under 
novem bermøtene.

På grunnlag av synspunktene fra partigruppene og delegasjonene, beslut
tet presidiet å oppnevne en valgkomite som skal forberede valget av 
tillitsposter ved Rådets 39.sesjon for presidiet.

Presidiet oppnevnte etter forslag fra partigruppene følgende som m ed
lem m er av valgkomiteen:

Sverige: Per O lof Håkansson (s) och G unnar Björk (c)
Finland: Gustav Björkstrand (SFP)
Norge: Anders Talleraas (H)
Danmark: D orte Bennedsen (S) och M argrete Auken (SF)
Island: Ólafur G. Einarsson (Sj)

Presidiet fastsatte at man skulle legge til grunn de sam m e retningslinjer 
for valgene til Rådets 39.sesjon som for 38.sesjon.
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3. Presidiet

3.0.1 Presidiets möten och sam m ansättning

Vid 38:e sessionen den 27 februari 1990 valdes Páll Pétursson (F), 
Island, till rådets president.

Till övriga m edlem m ar av presidiet valdes: Ivar Hansen (V) och Anker 
Jørgensen (S), D anm ark, Elsi H etem äki-O lander (Kok.) och M ats Nyby 
(SDP), F inland, Ó lafur G. Einarsson (Sj), Island, Bjarne M ørk Eidem (A) 
och Thea Knutzen (H), Norge, G rethe Lundblad (s) och K arin Söder (c), 
Sverige.

Rådet beslutade dessutom att införa en tillfällig ordning med observa- 
törsplats i presidiet och valde Lilli Gyldenkilde (SF), D anm ark som obser
vatör.

Vid val i den norska delegationen den 8 novem ber 1990 valdes Kirsti 
Kolle G røndahl (A) och Jan P. Syse (H) som m edlem m ar i presidiet efter 
Bjarne M ørk Eidem och Thea Knutzen.

Presidiet har under 1990 hållit följande möten:
23 januari per capsulam 
29 —30 januari i Stockholm
25, 26 och 27 februari i Reykjavik
26 februari i Reykjavik med statsm inistrarna
1 m ars per capsulam
2 m ars i Reykjavik
28 m ars i Köpenham n
22 maj i Jakobstad och 23 maj i Vasa
23 maj i Vasa med sam arbetsm inistrarna 
20—23 augusti i Lofoten och Vesterålen 
28 septem ber i Strasbourg
11,12 och 14 novem ber i Snekkersten

3.0.2 Presidiets møter m ed  statsm inistrene og samarbeidsministrene 

Presidiet har i 1990 holdt ett m øte med statsm inistrene. M øtet fant sted
26.februar i Reykjavik.

M øtet m ed statsm inistrene konsentrerte seg om
1. Fram driften i arbeidet med å utvikle det europeiske økonomiske rom 

(EES) og konsekvenser for det nordiske sam arbeidet og
2. Nordiske kontakter generelt og Nordisk Råds kontakter spesielt med 

Øst-Europa.
Statsm inistrene og presidiet sluttet seg bl. a. til at m an skulle pålegge 

m inisterråds- og presidiesekretariatet i fellesskap å gjennomføre en analyse 
av mulige konsekvenser for det nordiske sam arbeidet av den europeiske 
utvikling.

Presidiet har i 1990 holdt ett m øte med Nordisk M inisterråd (sam ar
beidsm inistrene). M øtet fant sted 22.mai i Vasa. Et planlagt m øte i Køben-



Dokum ent 1 2695

havn 11.desember m åtte flyttes til 11.januar 1991 pga det danske valget 
12.desember.

M øtet med sam arbeidsm inistrene om handlet bl. a. følgende saker:
1. Nordisk Råds organisasjonskom ite — rapport fra kom iteens arbeid
2. Internasjonale spørsmål

— Nordisk Råds Øst-Europa-kontakter
— M inisterrådets Ø st-Europa-initiativ
— N orden i Europa

3. Oppfølging av Rådets 38.sesjon i Reykjavik
4. Forslag til utform ing av c 2/1991
5. Aktuelle ministerrådsforslag til Rådets 39.sesjon
6. Fastsettelse av felles retningslinjer for inform asjonsvirksom heten

I forbindelse med novem berm øtene ble det arrangert et uform elt møte 
mellom presidenten i Nordisk Råd og form annen i Nordisk M inisterråd 
samt med presidiesekretæren og generalsekretæren. Form ålet med dette 
m øtet var gjensidig å inform ere hverandre om aktuelle spørsmål og utveks
le synspunkter. Erfaringene med denne kontaktform en var gode. Slike 
uformelle m øter vil derfor bli holdt når det er ønskelig og praktisk mulig.

3.1 Organisationsfrågor

3.1.1 Bruk av det nordiske symbolet

Nordisk Råds presidiesekretær og N ordisk M inisterråds generalsekretær 
fastsatte i mai 1990 felles retningslinjer for bruken av det nordiske symbo
let (bilag 9).

Symbolet — en hvit svane med 8 vingepenner på m arineblå, sirkelfor- 
met bunn — ble godkjent som det offisielle symbolet for Nordisk Råd og 
Nordisk M inisterråd i novem ber 1984. Symbolet er formgitt av den finske 
kunstneren Kyösti Varis, og er rettslig beskyttet gjennom W IPO.

Første gang symbolet ble brukt i offisiell sam m enheng var ved Nordisk 
Råds sesjon i Reykjavik i m ars 1985. Bakgrunnen for at man nå har funnet 
det nødvendig å fastsette retningslinjer for bruken av symbolet, er at 
symbolet ved flere anledninger har vært gjenstand for uheldig bruk, dvs det 
er blitt anvendt andre farger og i andre utform inger enn det som var 
godkjent.

De vedtatte retningslinjene angir hvordan symbolet skal se ut, i hvilke 
sam m enhenger det kan anvendes og hvem som kan anvende symbolet. 
Retningslinjene inneholder også saksbehandlingsregler med hensyn til søk
nad om å få bruke symbolet, avgjørelsesmyndighet og klagebehandling.

3.1.2 Organisationsutredningen

Den av presidiet tillsatta O rganisationskom m ittén (se presidiets rapport 
1990) överläm nade sitt betänkande ” Det nordiska sam arbetet, in ternatio
nalisering och effektivisering — förslag till reform er” , (NU 1990:7), till 
presidiet den 29 oktober 1990.
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På grundval av medlemsforslag A 945/j om det nordiska sam arbetets 
form er och organisation m .m . behandlas kom m itténs rapport i rådets 
organ med sikte på beslut vid rådssessionen 1991.

Den på presidiets uppdrag av projektchef Terje Tveito, Norge, genom 
förda expertutredningen angående presidiesekretariatets organisation och 
effektivitet, ” Effektivisering av organisasjonen og virksomheten ved presi- 
diesekretariatet” överläm nades till presidiet i oktober 1990.

Ett utkast av expertrapporten överläm nades tidigare till O rganisations
kom m ittén, där den tjänade som underlag för kom m itténs bedöm ningar 
och förslag.

3.1.3 Instruktion till budget- och kontrollutskottet

Vid sessionen 1990 beslöt plenarforsamlingen att ändra §§ 24 och 25 i 
N ordiska rådets arbetsordning innebärande att budget- och kontrollut
skottet från sessionen 1990 har nio m edlem m ar och att fackutskottens 
ordföranden inte längre ingår i budget- och kontrollutskottet (bilaga 7). 
För att säkra fackutskottens rätt till inflytande på rådets budgetpriorite
ringar beslöt presidiet vid möte den 2 m ars 1990 att ändra budget- och 
kontrollutskottets instruktion (bilaga 8).

3.1.4 Rådets ärenden vid 38:e sessionen och inför 39:e sessionen

De ärenden som N ordiska rådet har på sin saklista benäm ns
A-saker (medlemsförslag och ändringsförslag)
B-saker (m inisterrådsförslag eller regeringsförslag)
C-saker (berättelser)
D-saker (m eddelande med anledning av tidigare rekom m endationer/ 

framställningar)
E-saker (frågor till m inisterrådet eller regeringarna).

A- och B-sakerna. Vid rådets 38:e session hade rådet sammanlagt 44 
medlemsförslag och 12 ministerrådsförslag på saklistan. 36 av medlems- 
förslagen och samtliga ministerrådsförslag togs upp till behandling på 
sessionen. I sam band med sessionen väcktes 12 nya medlemsförslag.

U nder perioden fram till decem ber 1990 har ytterligare 27 medlem sför
slag och 5 ministerrådsförslag väckts.

C-sakerna. U töver C 1 (m inisterrådets berättelse) och C 2 (m inisterrå
dets redogörelse om planerna) fanns på rådets saklista 69 verksam hetsbe
rättelser från nordiska samarbetsorgan och institutioner.

D-sakerna. Inför 38:e sessionen hade rådet 107 rekom m endationer och 1 
framställning på saklistan. Vid sessionen antogs 33 nya rekom m endatio
ner. 52 tidigare antagna rekom m endationer slutbehandlades och dessutom 
en delpunkt i en rekom m endation.

Den 14 novem ber antog rådet genom presidiet en fram ställning till 
N ordiska m inisterrådet.
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Inför 39:e sessionen har rådet således 88 rekom m endationer och 1 
framställning på sin saklista.

Yttranden. Vid 38:e sessionen antogs 7 yttranden med anledning av 
Nordiska m inisterrådets berättelse (C 1) och m inisterrådets redogörelse 
för planerna för det nordiska sam arbetet (C 2).

E-sakerna. Vid sessionen ställdes och besvarades 43 frågor (E-saker). 16 
av frågorna var s. k. snabbfrågor som ställdes vid sessionen. En av frågorna 
som hade inläm nats tre veckor före sessionen besvarades den 3 april. Inom 
ramen för försöksordningen har hittills inför 39:e sessionen ställts 15 s. k. 
skriftliga frågor. Flertalet har redan besvarats. För en förteckning se bilaga
4.

3.2 Samarbete m ed utomnordiska länder och internationella  
organisationer

3.2.1 Nordiska rådets arbetsplan fö r  internationell verksamhet

Den internationella dim ensionen i rådets och presidiets verksamhet har 
under det gångna året fått en allt större betydelse. D et var angeläget för 
presidiet att företa en strukturering och prioritering av användningen av 
de nordiska resurserna i takt med de snabba förändringar som Europa har 
fått erfara under de senaste åren.

Uppföljningen av rådets internationella sam arbetskom m ittés betänkan- 
den och konkretiseringen av dem i form av riktlinjer aktualiserades under 
våren 1990 och resulterade i en arbetsplan för rådets internationella verk
samhet för åren 1990— 1992. Arbetsplanen godkändes av presidiet i augus
ti 1990 (bilaga 10).

Arbetsplanen understryker att den internationella dim ensionen bör vara 
en integrerad del av N ordiska rådets, presidiets och utskottens norm ala 
verksamhet. Samtidigt fram häver arbetsplanen att den prim ära m ålsätt
ningen för det nordiska sam arbetet är att befräm ja och fördjupa sam arbe
tet mellan de nordiska länderna.

Enligt arbetsplanen skall rådets internationella verksam het respektera 
de enskilda nordiska ländernas delvis olika säkerhets- och utrikespolitiska 
lösningar. Rådets insatser på det internationella planet m åste ske med klar 
gränsdragning mot regeringarnas ansvarsom råde.

Internationella kontakter bör ha relevans för rådets arbete samtidigt 
som nordiska synpunkter och intressen bör kunna föras fram i in ternatio
nella fora. Ett systematiskt uppbyggt inform ationsutbyte och etablering av 
kontakter med ur rådets synvinkel relevanta internationella organisationer 
bör enligt arbetsplanen resultera i fruktbart sam arbete med olika in terna
tionella parlam entariska organisationer.

Tyngdpunkten i rådets internationella verksam het bör under den kom 
m ande treårsperioden vara att följa och analysera för rådets fram tid vikti
ga sakområden. Det främ sta sakom rådet utgörs av den ekonom iska, poli
tiska och kulturella integrationsutvecklingen i Europa med speciell tyngd-
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punkt i EFTA/EG-forhandlingarna om etableringen av EES. D et andra 
består av utvecklingen i Ö steuropa och speciellt i Baltikum och närliggan
de om råden i Sovjet bl. a. Kolahalvön, Leningradom rådet och Sovjetkare- 
len. Det tredje utgörs av etableringen av nya sam arbetsstrukturer i Europa 
och värderingen av rådets roll i relation till dessa.

All internationell verksamhet är em ellertid avhängigt av resurserna. 
Am bitionsnivån och om fattningen av rådets internationella aktiviteter 
m åste anpassas till de ekonom iska och personella resurserna under ar
betsplanens hela giltighetstid dvs. under åren 1990—1992. Arbetsplanen 
kom m er att revideras årligen.

3.2.2 Internationella samarbetsorganisationer 

Europarådets parlamentariska försam ling

De flesta av N ordiska rådets internationella kontakter har kom m it att 
gälla sam arbete med Europarådets parlam entariska församling. Presidiet 
för Europarådets parlam entariska församling och N ordiska rådets presidi
um  höll ett gem ensamt m öte den 29 september.

Sam arbetet mellan de två råden konsoliderades med en prom em oria om 
sam arbete och regelbundna kontakter. Prom em orian m edför en intensifi
ering av kontakterna på alla plan från deltagande i varandras utskottsm ö
ten och sem inarier till kontinuerlig inform ationsutväxling. M an enades 
om att sam arbetet mellan de två råden skulle också försiggå på utskotts- 
nivå och att Europarådets som m arm öten kunde erbjuda möjlighet till 
kontakter mellan flera utskott. M iljösam arbete näm ndes som ett välkom
met sam arbetsom råde från Europarådets sida.

De två rådens kontakter m ed Central- och Ö steuropa diskuterades flitigt 
under mötet. Europarådet uttryckte särskilt intresse för rådets öppning av 
kontakter med Baltikum.

Europarådet kom m er i sam råd m ed N ordiska rådet att hålla sin 5:e 
parlam entarikerkonferens om gränsregionalt sam arbete den 18 — 22 juni
1991 i Rovaniemi. En planeringsgrupp med representanter för Europarå
dets kom m itté för miljö, regionalpolitik och lokala m yndigheter och N or
diska rådet ansvarar för förberedelserna. Mats Nyby (F) är rådets repre
sentant.

Planeringsgruppen har fastslagit fem olika tem an för den tre dagar långa 
konferensen. Tre av dessa tem an berör N orden dvs. gränsregionalt sam ar
bete inom kontroll av föroreningar och naturvård med speciell inblick på 
Ö stersjöom rådet och Kolahalvön sam t tem at om gränspendlande arbets
kraft och deras särproblem. Därtill kom m er nordiskt sam arbete att bely
sas. Tem abehandlingen planeras kunna avslutas med en round table-dis- 
kussion. Ett slutdokum ent kom m er att utarbetas och godkännas av konfe
rensen.
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Europaparlamentet

Presidiesekretariatet har haft flera överläggningar m ed Europaparla
m entets sekretariat med avsikt att bereda en officiell öppning av kontak
terna mellan Europaparlam entet och N ordiska rådet. Ö ppningen sker i 
form av ett m öte mellan N ordiska rådets presidium  och Europaparlam en
tets delegation för F inland, Island, Sverige och N ordiska rådet. M ötet 
torde äga rum i april 1991.

Nordiska rådet har under det gångna året vidareutvecklat sina kontakter 
på sekretariatsnivå med några av Europaparlam entets utskott beträffande 
juridiska-, jäm ställdhets-, konsum tions- och transportfrågor. Dessa kon
takter torde resultera i gem ensam m a möten mellan utskotten under löpet 
av nästa år. Sam arbete på även andra utskottsom råden kom m er att etable
ras under våren 1991.

Inter-Parlamentariska Unionen (IPU)
Det interparlam entariska sam arbetet som bedrivs av IPU har redan en 

längre tid väckt intresse bland N ordiska rådets parlam entariker. Nordiska 
rådets presidium  ansökte om observatörstatus i IPU  på hösten 1989. 
Ansökan godkändes av Rådet för den Inter-Parlam entariska U nionen vid 
dess 146:e session den 7 april 1990. N ordiska rådet har upprättat regel
bundna kontakter med IPU och vill delta vid IPU:s konferenser vid 
behov.

Benelux-rådet

På inbjudan av Benelux-rådet deltog en delegation från N ordiska rådet 
vid Benelux-rådets session i Luxemburg den 14—16 jun i som särskilt 
inbjudna gäster. Rådets delegation bestod av G rethe Lundblad, delega- 
tionsledare (S), Ö lafur G. Einarsson (I) och Thea Knutzen (N).

En stor del av sessionen ägnades åt att debattera om Beneluxsamarbetets 
fram tid i 1990-talets integrerade Europa. Flera talare poängterade att det 
under den pågående integrationsprocessen fanns större möjlighet till in ten
sifierat sam arbete mellan Beneluxländerna än inom hela EG.

Ett Schengen-avtal om fördjupat sam arbete mellan 5 av EG:s 12 m ed
lem sländer väckte livlig debatt. Benelux-parlam entariker ville jäm föra 
Schengen-avtalet med det nordiska sam arbetet. Dessa är, tro ts många 
likheter, em ellertid inte fullt jäm förbara för Schengen-avtalet går till över
statlighet på flera punkter. Asylreglema och kontrollen av organiserad 
brottslighet, terrorism  och knarkhandel är om råden där överstatlig organi
sering förutsättes.

Delegationens ledare G rethe Lundblad gavs möjlighet att hålla ett kort 
anförande vid inledningen av sessionen. Hon fram förde N ordiska rådets 
hälsning och betonade betydelsen av våra kontakter för att värna om små 
staters intressen i sam band med integrationsutvecklingen i Europa.

Från Benelux-rådets sida visades genomgående en stark vilja att stärka
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banden med N ordiska rådet. En fortsättning av det ömsesidiga delega- 
tionsutbytet torde vara önskvärt även i fortsättningen.

EFTA

N ordiska rådet har upprättat arbetskontakter på sekretariatsnivå med 
EFTA. En väsentlig del av sam arbetet baserar sig på regelbunden informa- 
tionsutväxling. En vidareutveckling av kontakterna har skett i form  av 
intersekretariatsm öten. Att inform era varandra om aktuella sakfrågor och 
i synnerhet om EG-EFTA-förhandlingam a, har visat sig vara av värde for 
uppföljningen av den europeiska integrationsprocessen. I det andra m ötet 
i början på septem ber deltog även m inisterrådets sekretariat som ett försök 
a tt sam ordna internationella kontakter mellan sekretariaten.

Ett första möte mellan EFTA:s parlam entariska kom m itté och presidiet 
planeras till efter det att de politiska förhandlingarna har avslutats mellan 
EG och EFTA.

FN-organ

Utskotten har upprätthållit och vidareutvecklat kontakter med flera FN- 
organ, såsom UNESCO, ILO, W HO, UNEP, U N HC R, och ECA. Sam ar
betet m ed dessa organisationer har beskrivits i kapitel 4. i anslutning till 
utskottens internationella kontakter.

3.2.3 Nordiska rådets kontakt m ed Högsta Sovjet och de Baltiska  
republikerna

K ontakterna med Högsta Sovjet och öppningen av kontakter med Balti
kum har fram stått som det främ sta sakom rådet på presidiets m öten under 
året. Presidiet utnäm nde i februari den delegation, som skulle företa en 
resa till Högsta Sovjet i M oskva och de tre baltiska huvudstäderna. A ndra 
veckan i maj utsattes som lämplig tidpunkt för resan. Ett förberedande 
möte med sekretariatet för Högsta Sovjet hölls i m ars i Stockholm.

Delegationsresan inställdes em ellertid av a tt Sovjet i april införde ett 
visum förbud för Litauen. Delegationen beviljades visum till Estland och 
Lettland, men inte till Litauen. Presidiet framhöll bestäm t a tt rådets 
delegation bör besöka alla tre baltiska republiker och inställde resan fram 
till den dag då resan kunde genom föras enligt den ursprungliga planen.

Rådets president och presidiesekreteraren företog sedan en förhand- 
lingsresa till Moskva i augusti och fick löften om att kunna företa delega
tionsresan i böqan  på hösten. N ordiska rådets första resa i österled genom 
fördes den 14 — 20 oktober.

Delegationen leddes av presidenten Páll Pétursson (I) och bestod av 
följande presidiem edlem m ar: Lilli Gyldenkilde (D), Elsi Hetemäki-Olan- 
der (F), Johan C. Løken (N), M ats Nyby (F), Berit Oscarsson (S) och K arin 
Söder (S). Delegationen åtföljdes av tjänstem än från presidiesekretariatet,
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de nationella delegationerna och m inisterrådet. Ett tiotal nordiska jou rna
lister följde med på resan med en god m ediarapportering som följd.

De m ålsättningar som man önskade nå med den historiska resan bestod 
först och främst av att etablera kontakter och sam arbete mellan folkvalda 
organ i Baltikum och i Högsta Sovjet sam t av att kartlägga viktiga om rå
den som läm par sig för ett närm are sam arbete, särskilt inom miljö, kultur, 
handel och mänskliga kontakter. Dessa prioriterade sam arbetsom råden 
hade fastslagits av presidiet redan i novem ber 1989. Därtill skulle m an bli 
eniga om sam arbetsform em a på olika nivåer och konkretisera tänkbara 
kontaktform er t. ex. konferenser, sem inarier, studiebesök och kulturutväx- 
ling.

I program m et ingick ett m öte med presidenterna för de tre baltiska 
republikerna i deras egenskap av representanter för det Baltiska rådet. 
M ötet enades om en gemensam kom m uniké om samarbete. Nordiska 
rådet skulle gärna se det Baltiska rådet som sin naturliga sam arbetspartner 
och att det utvecklas till a tt även om fatta parlam entarisk representation.

Ett centralt tem a i diskussionerna med parlam entsledam öter i de baltis
ka republikerna var deras önskan om institutionaliserat sam arbete i form 
av medlemskap eller som observatörer i N ordiska rådet. Presidiet har 
beslutat invitera representanter för de Baltiska parlam enten att delta som 
gäster på den 39:e sessionen i februari/m ars 1991.

Delegationen företog en oppsum m ering av sina intryck om behovet av 
sam arbete mellan Norden och de baltiska republikerna i ett pressm edde
lande. Sam arbete inom miljö, hälsovård, högre utbildning, kom m unika
tioner och parlam entariska arbetsm etoder utpekades som prioriterade 
sam arbetsom råden.

Presidiet har haft en första värdering av delegationsresan. Om uppfölj
ningen beslöt presidiet vid sitt novem berm öte att invitera representanter 
för de baltiska republikernas parlam ent att delta vid Rådets 39:e session i 
Köpenham n som speciellt inbjudna gäster. Ett besök från Högsta Sovjet 
förväntas äga rum hösten 1991. Presidiet beslöt vidare att kontakta de 
nordiska ländernas nationella parlam ent avseende sam arbete om utveck
landet av dem okrati och praktisk parlam entarism  i Baltikum.

Rådets 39:e session kom m er att behandla sam m anlagt 13 m edlem sför
slag om sam arbete mellan N orden och Ö steuropa och Baltikum. Presidiet 
kom m er att ta ställning till ytterligare initiativ  angående utbyggnaden av 
sam arbetet mellan N orden och Baltikum.

3.2.4 Norden och E E S

Som ett resultat av presidiets och statsm inistrarnas gem ensam m a möte 
under sessionen i Reykjavik har presidiesekretariatet och m inisterrådssek- 
retariatet gem ensamt företagit en analys av konsekvenserna för det nordis
ka sam arbetet av etablerandet av en Europeisk Ekonom isk Sfär (EES). Det 
är angeläget att företa en kartläggning av situationen eftersom det planera-
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de EG/EFTA-avtalet kan innebära en ändring av sam arbetsform erna for 
Nordiska rådet och m inisterrådet.

Rådets och m inisterrådets gem ensamma arbetsgrupp färdigställde sin 
rapport ”N orden och EES” i oktober och överläm nade den till presidiet i 
novem ber. Presidiet beslöt att sända en skrivelse till de nordiska statsm i
nistrarna med förslag till en gemensam diskussion om ”N orden och EES” .

1 brevet pekas på att en vidareforing av det regionala sam arbetet i 
N orden förutsätter en politisk m arkering och säkerställning av att ett EES- 
avtal inte skapar rättsliga hinder för vidareutvecklandet av det nordiska 
sam arbetet. Det hänvisas i detta sam m anhang till den ställning som Be- 
nelux-samarbetet försäkrats enligt Rom -traktatets artikel 233.

3.2.5 Temaseminariet om parlamentarikernas roll i regionernas Europa 

M ot bakgrund av den ekonom iska och politiska integrationsutveckling-
en i Europa och öppningen av Ö steuropa och Baltikum beslöt presidiet 
hålla ett tem asem inarium  i anslutning till höstm ötena i Helsingör den 13 
novem ber.

Seminariet analyserade parlam entarikernas påverkningsmöjligheter i 
den nya europeiska arkitekturen och studerade närm are etableringen av 
nya regionala sam arbetsom råden. Ett tjugotal inbjudna parlam entariker 
från de tre baltiska republikerna och övriga närliggande om råden runt 
Östersjön erbjöd möjlighet till en livlig debatt med rådets nordiska parla
m entariker.

Tem asem inariet kan betraktas som en vidareforing av rådets delega- 
tionsresa till Baltikum och som en markering av rådets intresse att utveck
la relationerna till Baltikum och närliggande om råden sam t etablera regel
bundna kontakter med parlam entariker i dessa regioner. R apport från 
sem inariet föreligger (NORD 1990: 110).

3.2.6 Uttalande om situationen i Irak och Kuwait

Presidiet antog ett särskilt uttalande om situationen i Irak och Kuwait 
vid sitt möte den 21 augusti. U ttalandet är följande:

Med bestörtning har Nordiska rådets presidium  erfarit att Irak förväg
rar nordiska medborgare a tt läm na Irak och Kuwait. D etta gäller m än
niskor som i en norm al och fredlig anledning kom m it till dessa länder. 
T. o. m. barn utnyttjas urskiljningslöst i politiska syften.

Iraks beslut strider mot folkrätten, FN:s deklaration om mänskliga 
rättigheter och internationell lag. Det är ett brott m ot allt vad hum ani
tet och rättskänsla heter.

N ordiska rådet känner djup oro över detta brott mot fundam entala 
mänskliga rättigheter och vädjar till Iraks ledning att utan dröjsmål 
tillåta alla nordiska medborgare och andra utlänningar att fritt få läm na 
Irak och Kuwait.



D okum ent 1 2703

Uppföljning av rådets internationella konferens om förorening av haven 
har utgjort en viktig uppgift, både nordiskt och nationellt under 1990. 
Företrädare för de nationella sekretariaten har haft kontakt med ansvariga 
tjänstem än inom respektive m iljödepartem ent som arbetar inom kom m it
téer för att förbereda m inisterm öten inom  ram en för London Dum ping 
Convention och International M aritim e Organisation.

Presidiet påpekade, inför det av Sveriges statsm inister utlysta m ötet 
mellan regeringschefer i Ö stersjöstaterana m .fl. i Ronneby den 2 — 3 sep
tem ber 1990, betydelsen av att konferensen tog i beaktande de krav som 
ställs vid rådets internationella konferenser 1986 och 1989 om havs- 
respektive luftföroreningar. Vidare hem ställde presidiet a tt regeringarna 
skulle ta i beaktande de krav som ställts i N ordiska rådets rekom m endatio
ner på dessa om råden.

Sedan Ronneby-m ötet utm ynnat i en regeringsdeklaration och beslut 
om en särskild arbetsgrupp (Task force) för konkret uppföljning av miljö
projekt i Östeuropa och Baltikum med m edverkan av fyra internationella 
banker, inbjöd Finlands m iljöm inister till ett möte i Helsingfors om tekno
logi och finansiering för miljön. N ordiska rådet representerades vid detta 
möte av utskottssekreteram a för ekonom iska och social- och m iljöutskot
tet. M arjatta Väänänen deltog i egenskap av riksdagsledamot. Vid mötet 
inledde det nordiska m iljöfinansieringsbolaget (NEFCO) sin verksamhet 
genom att avtal om s. k. jo in t ventures undertecknades mellan Polen, 
NEFCO och respektive danska och finska företag.

3.2.7 M iljösam arbete
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Inledning

Enligt Helsingforsavtalets Artikel 53 har utskotten till uppgift att förbe
reda sakernas behandling i rådet. Plenarforsamlingen bestäm m er utskot
tens antal och verksam hetsom råden sam t även det antal m edlem m ar av 
varje delegation som skall ingå i varje utskott. Plenarforsamlingens be
stäm m elser beträffande utskotten finns i Nordiska rådets arbetsordning 
§§ 24 — 30. För budget- och kontrollutskottet finns dessutom  särskilda 
regler, fastställda av presidiet.

Antalet ledam öter i olika utskotten är följande:

4. Utskottens verksamhet

D an Fin Is N or Sve Tol
mark land land ge rige

Juridiska utskottet 3 3 1 3 3 13
K ulturutskottet 4 4 1 4 4 17
Social- och m iljöutskottet 3 3 1 3 3 13
K om m unikationsutskottet 3 3 1 3 3 13
Ekonomiska utskottet 5 5 2 5 5 22
Budget- och kontroll
utskottet 2 2 1 2 2 9

Sakområdes- och ärendefördelningen mellan utskotten är följande:
Juridiska utskottet har hand om lagstiftningsfrågor och konstitutionella 

frågor, frågor rörande mänskliga rättigheter och flyktingar, jäm ställdhets- 
frågor, livsmedelsfrågor, konsum entfrågor, samefrågor, rådets interna reg
ler.

Kulturutskottet behandlar kultursam arbete, forskning, högre undervis
ning, skol- och yrkesutbildning, vuxenutbildning, folkrörelser och ung
domsfrågor samt radio- och TV-frågor.

Social- och miljöutskottet har hand om social- och hälsovård, arbets
m arknad, arbetsm iljö, miljövård.

Kom m unikationsutskottet ansvarar för transport- och trafiksektorn, tra 
fiksäkerhet, turism , teknik och datateknik, telekom m unikation, post, m et
rologi.

Ekonom iska utskottet behandlar ekonom i, handelspolitik, industri- och 
energipolitik, regionalpolitik, biståndsfrågor, jord- och skogsbruksfrågor, 
fiske, bygg- och bostadsfrågor.

Budget- och kontrollutskottet koordinerar fackutskottens behandling av 
m inisterrådets budgetförslag, utövar rådets kontrollfunktioner när det gäl
ler verksam het finansierad över m inisterrådets budget.

Nordiska rådets samtliga utskott håller fem —sex möten årligen. U tskot
ten konstituerar sig i sam band med sessionerna. Vid två tidpunkter under 
året håller utskotten m öten sam tidigt, i m ånadsskiftet januari/februari och 
i novem ber.
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M ötena 1990 hölls den 29 — 31 januari i Stockholm och novem berm öte
na den 1 2 -1 4  novem ber i Helsingör. N ästa mötesserie är den 2 8 - 3 0  
januari 1991 i Stockholm.

Presidiet har beslutat att novem berm ötena 1991 skall hållas i Finland.

4.1 Juridisk utvalg

4.1.1 Generell

Juridisk utvalg har i 1990 holdt 6 møter. I tillegg har utvalget holdt 2 
m øter med Nordisk M inisterråd. I septem ber 1990 med m inistrene an 
svarlige for forbrukerspørsm ål, og i novem ber med justism inistrene/ m i
nistrene ansvarlige for flyktningespørsmål. U tvalget hadde dessuten møte 
med sjefen for U N H C R  i N orden i forbindelse m ed januarm øtet. I sep
tem ber arrangerte utvalget en høring med sakkyndige i bam erettslige 
spørsmål.

Utvalget har behandlet saker aktualisert av tidligere rekom m anda
sjoner, yttringer eller beretninger fra N ordisk M inisterråd på utvalgets 
ansvarsom råde, sam t behandlet og avgitt uttalelse om M inisterrådets bud
sjett for 1990.

Utvalgets arbeid har i beretningsperioden forøvrig vært preget av inter
nasjonaliseringen av Rådets arbeid. U tvalget har nøye fulgt utviklingen 
innen EF og Øst Europa på utvalgets ansvarsom råder. Utvalget har herun
der behandlet M inisterrådets Arbeidsprogram N orden i Europa til 1992 og 
M inisterrådets arbeidsprogram  for Baltikum og Øst Europa. Europaspørs- 
målene har også stått sentralt under utvalgets drøftinger med M inisterrå-

Utvalgets form ann har i hele perioden vært Sighvatur Bjørgvinsson. 
N estform ann har vært Helge Adam Møller.

4.1.2 M edlemsforslag

På utvlagets januarm øte ferdigbehandlet utvalget 2 medlemsforslag som 
ble behandlet på 38. sesjon: Medlemsforslag om  Fennoskandia som  felles 
forvaltningsregion fo r  store rovdyr (A 895/j) ga anledning til en livlig disku
sjon i utvalget. Utvalgets flertall innstilte til Nordisk Råd å rekom m andere 
N ordisk M inisterråd ikke å foreta seg noe i sakens anledning. Ett medlem 
reserverte seg til denne innstilling og fram førte alternativt forslag til vote
ring i plenum. Avstemningen i Rådet falt ut slik at utvalgets flertallsinnstil
ling ble vedtatt. Behandlingen av medlemsforslag om  sam nordisk våpen- 
lovgivning (A 899/j) m unnet ut i at utvalget innstilte at Nordisk Råd 
rekom m anderer Nordisk M inisterråd å harm onisere de nordiske lands 
våpenlovgivning.

Etter 38. sesjon er det henvist 11 medlemsforslag til Juridisk utvalg. To 
av medlemsforslagene om handler nordisk sam arbeid på genteknologiom
rådet: om anvendelse av genetiske tester ved ansettelser (A 916/j) og om en 
nordisk bio- og genteknologikonvensjon (A 939/j).
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To av forslagene tar sikte på å styrke forbrukerbeskyttelsen: om lovgiv
ning angående akkord for privatpersoner (A 922/j) og om  lovgivning angå
ende gruppesøksmål (A 932/j).

To av medlemsforslagene om handler støtte til Øst Europa: om sam arbei
de mellom de nordiske land og Øst Europa angående spørsmål som gjelder 
parlam entarism e og dem okrati (A 92 l/j) og om støtte til det internasjonale 
sam arbeid og dem okratiseringsbe- strebelsene i øst (A 928/j)

To av medlemsforslagene gjelder Nordisk Råds arbeidsformer og organi
sasjon: om to årlige ordinære sesjoner (A 926/j) og om det nordiske sam ar
beids form er og organisasjon (A 945/j).

Dessuten har utvalget til behandling et medlemsforslag som gjelder 
likestilling: om likestilling mellom kvinner og menn ved utnevning av 
m edlem m er til nordiske styrer, kom iteer, nem nder, utvalg m .m . (A 938/j). 
Til utvalget er også henvist medlemsforslag om rett for nordiske statsbor
gere å delta i valg til parlam ent der de er bosatt (A 946/j) og om barnevern i 
N orden (A 948/j).

Med unntak av medlemsforslag om barnevern i Norden  (A 948/j), 
forventes samtlige medlemsforslag å bli ferdigbehandlet av Juridisk ut
valg, slik at de kan tas med på sakslisten for Rådets 39. sesjon.

Den mest arbeidskrevende oppgaven for utvalget i siste del av beret
ningsperioden og fram til Rådets 39. sesjon vil være medlemsforslaget A 
945/j som bygger på rapporten fra den kom iteen som ble nedsatt av 
presidiet i desember 1989, og som fikk i oppdrag å gjennomgå Rådets 
arbeidsform er og organisasjon.

Videre har Juridisk utvalg hatt anledning til å uttale seg om m edlem sfor
slag om kultursam arbeid mellom N orden og de øst europeiske land og 
Sovjetunionen (A 927/k). U tvalget har herunder uttalt seg om spørsmålet 
som gjelder opphevelse av visum tvangen. Utvalget har også hatt anledning 
til å uttale seg om medlemsforslag om kvalitetssikring og legalitetskontroll 
i forbindelse med datam askinbaserte systemer i offentlig forvaltning 
(A 940/t).

4.1.3 Kontakter m ed Nordisk M inisterråd

a) Den 26. septem ber 1990 holdt utvalget m øte med m inistrene som er 
ansvarlige for forbrukerspørsmål. D ette var første gang utvalget m øtte 
fagministrene på dette om rådet. U nder møtet drøftet man:
— standardiseringsspørsm ål og forbrukerinnflytelse i N orden og forholdet 

til EF, — Det nordiske sam arbeidet om TV-reklame, og forholdet til 
Europarådskonvensjonen om TV-reklame sam t EF-direktivet på om rå
det, — Arbeidet med det nordiske miljømerket.

b) Den 12. novem ber holdt utvalget et m øte med justism inistrene og 
m inistrene ansvarlige for flyktningespørsmål. U nder m øtet drøftet m an :
— Passfriheten i N orden i relasjon til lempelsen av grensekontrollen ved 
EFs indre grenser,
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-  Opphevelse av visum tvang, sett i relasjon til utviklingen i Øst Europa
og Sovjetunionen,

-  Flyktningespørsmål og mulighetene for å få en nordisk handlingsplan
på flyktningsområdet,

-  Nordisk lovgivningssam arbeid i forhold til den økonomiske integra
sjonsprosessen i EF-retten, — Reaksjoner mot unge lovbrytere.

c) Utvalgets form ann deltok i Nordisk M inisterråds seminar om  EF-rett 
den 5. og 6. oktober 1990 i Oslo.

4.1.4 Andre kontakter

a) Juridisk utvalg inviterte sjefen for U N H C R  i N orden, Peter van 
Krieken, til m øte den 30. jan u ar 1990. H erunder ble utvalget orientert om 
utviklingen i flyktningesituasjonen  i N orden siden utvalget sist m øtte 
representanter fra UNHCR i 1988.

b) En representant fra utvalget — Ranveig Frøiland, deltok i den in ter
nasjonale konferansen fo r  verdensrådet fo r  urbefolkning i Tromsø 9. —12. 
august 1990. Konferansen var arrangert av Nordisk Sameråd.

c) Juridisk utvalg arrangerte en høring med eksperter i barnerettslige 
spørsmål den 27. september. Hensikten med høringen var at utvalgets 
m edlem m er skulle få belyst de rettslige sidene ved barns situasjon i N or
den, og derved få inspirasjon til å arbeide videre i Nordisk Råd med 
aktuelle sam arbeidsom råder vedrørende barn. De tem aene som ble tatt 
opp var knyttet til forholdet om kring foreldre og barn, barns økonomiske 
situasjon, barnevernet og FNs barnekonvensjon.

d) Når det gjelder utvalgets internasjonale kontakter, har utvlaget i 
løpet av høsten 1990 forberedt en delegasjonsreise til to av EF-parlamen- 
tetsfagkom iteer  som beskjeftiger seg m ed noen av Juridisk utvalgs arbeids
om råder. Delegasjonen skal ha sam taler med representanter for EF-parla- 
m entets juridisk kom ité og representanter fra kom iteen som har ansvaret 
for forbrukerspørsm ål. Reisen vil finne sted i begynnelsen av jan u ar 1991. 
Hensikten med delegasjonsreisen er dels å knytte kontakter og gjøre seg 
kjent med arbeidsform ene i kom itéarbeidet i EF-parlam entet, og dels å 
drøfte spørsmål av felles interesse.

4.2 Kulturutskottet

4.2.1 Inledning
U nder 1990 har kulturutskottet hållit 7 m öten sam t ett m öte med 

Nordiska m inisterrådet (kultur- och undervisningsm inistrarna). U tskot
tets ordförande har varit J.K. Hansen och vice ordförande Valgerður 
Sverrisdóttir.

De viktigaste sam arbetsfrågorna under året har varit utvecklingen i 
Östeuropa och Baltikum  och Norden i Europa i övrigt. Organisationsfrågor 
för nordiskt sam arbete har diskuterats i sam band med organisationskom 
m itténs rapport.
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U tskottet har i anknytning till behandlingen av medlemsforslag samt 
andra frågor av intresse hört många sakkunniga under året, bl. a. har 
utskottet fått inform ation om Eureka Audiovisuell med säte i Bryssel och 
N ordiska m inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum  och Östeuropa, blivit 
inform erade om den inre m arknaden och kulturen i ett nordiskt perspektiv 
sam t om projektet M usikkfunn  och om Nordplus-programmets fram skri
dande.

E tt av de största äm nen som utskottet behandlat i början av året var 
förslag från N ordiska m inisterrådets program grupp om nedläggande av 
institutioner inom kulturområdet. D etta arbete fortsätter under 1991 i 
form av behandling av ett m inisterrådsförslag beträffande ändrad finansi
ering och organisation av kultursektorns institutioner, sam arbetsorgan och 
andra perm anenta aktiviteter.

Vid behandlingen av m inisterrådets förslag till den nordiska budgeten 
för 1991 ansåg utskottet det oacceptabelt a tt m inisterrådet inte kunde 
finansiera kulturhandlingsplanen 1991 fullt ut som planerats. U tskottet 
var dessutom  kritiskt m ot nolltillväxt i budgeten och att inget utrym m e 
kom m er att finnas för nya sam arbetsprojekt fram över. V idare fram förde 
utskottet kritik mot m inisterrådet rörande det faktum  att fyra av åtta 
sam arbetsorgan på forskningsom rådet i princip läggs ner i och m ed infö
rande av nollbudget utan att utskottet har fått ta  ställning till förslagen och 
motiven bakom dessa.

4.2.2 Allm änkultur

U tskottet behandlade tre medlemsforslag på det allm änkulturella om rå
det. Medlemsforslag om åtgärder för a tt bevara och utveckla nordiskt 
hantverk och hem slöjd (A 920/k), om Radio Scandinavia (A 925/k) sam t 
om kultursam arbete mellan N orden och de östeuropeiska länderna och 
Sovjetunionen (A 927/k). Dessa medlemsforslag fick en positiv behandling 
i utskottet.

Före N ordiska rådets 38:e session i Reykjavik behandlade utskottet ett 
m inisterrådsförslag på om rådet om ändring av överenskommelsen om 
N ordiska kulturfonden (B 102/k) som innebär att m an ökar representa
tionen från de självstyrande om rådena. Ä ndringarna har blivit fastställda 
av kulturm inistrarna.

A ndra mediafrågor, idrottsfrågor och ungdomsfrågor har dessutom  varit 
uppe på utskottets dagordning under året.

4.2.3 Utbildning

U tskottet har behandlat två medlemsforslag rörande utbildning under 
året. Beträffande medlemsforslag om placering av östeuropeiska studeran
den i nordiska folkhögskolor (A 917/k) ansåg rådet att m inisterrådets 
östeuropaprogram  borde utvidgas till a tt i ett begränsat omfång även gälla 
östeuropeiska studeranden i nordiska folkhögskolor. U tskottet har föror-
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dat avskrivning av medlemsforslag om ekonom iskt stöd till Le Crau du 
Sapt (A 935/k).

M inisterrådsförslag om handlingsprogram för språkligt sam arbete i N or
den (B 103/k) arbetade utskottet med före sessionen 1990. U tskottet avgav 
ett om fattande betänkande därom . Program m et är nu antaget av m inister
rådet (kultur- och undervisningsm inistrarna).

U tskottet bekantade sig med N ordplus-Junior program m et under året.

4.2.4 Forskning och högre utbildning

På forskningsom rådet har utskottet behandlat medlemsforslag om den 
nordiske model som frem tidsudfordring (A 930/k) där utskottet ansåg att 
forskarkontakter mellan N orden och Baltikum /Ö steuropa om den nordis
ka modellen i de östeuropeiska länderna skulle stödjas. Medlemsforslag 
om NORDPLANs verksam het (A 909/k) behandlade utskottet även posi
tivt och föreslog att N ORDPLAN bibehålls som institution utgående från 
att verksamheten bedrivs och utvecklas inom nuvarande ramar.

U tskottet behandlade även två m inisterrådsförslag inför sessionen 1990: 
nya riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rådet (FPR) 1990—1992 
(B 108/k) samt om överenskommelse om nordisk arbetsm arknad för per
soner med högre, yrkeskompetensgivande utbildning på m inst 3 år 
(B 109/k). R iktlinjerna är antagna och överenskommelsen underskriven 
av länderna, men inte ratificerad.

U tskottet har noga följt utvecklingen med N ordplus-program m et samt 
fått grundlig redogörelse för den nya forskningsakadem in inom N ordiska 
m inisterrådet. U tskottet har yttrat sig över många enskilda saker beträf
fande institutioner hos m inisterrådet, bl. a. NORDSAM  och NORD- 
PLAN.

Beträffande de konkreta förslag som fanns inom m inisterrådet om ned
läggning av forskningsinstitutioner krävde utskottet ett särskilt m inister
rådsförslag om saken. U tskottet behandlar detta förslag före sessionen
1991.

4.2.5 Information

U tskottet har behandlat medlemsforslag om ökad inform ation om det 
nordiska sam arbetet u tanför N orden (A 914/k). D enna fråga har behand
lats tidigare och kom m er kontinuerligt upp på utskottets dagordning. 
U tskottet anser att inform ation om det nordiska sam arbetet utanför N or
den borde ökas väsentligt.

4.2.6 Kontakter m ed Nordiska ministerrådet

U tskottet hörde förm annen för Nordiska m inisterrådet (kultur- och 
undervisningsm inistrarna) vid sitt m öte i novem ber om arbetsprogram 
met för Baltikum /Östeuropa. På inbjudan av utskottet har även represen
tanter för m inisterrådets sekretariat regelbundet deltagit i utskottets möt-
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en, for att vid behov kunna läm na upplysningar om arbetet inom  kulturav
talets organ.

På utskottets sam rådsm öte med m inisterrådet (kultur- och undervis
ningsm inistrarna) fanns tre stora övergripande politiska frågor: den fram 
tida budgetsituationen med nolltillväxt, kulturhandlingsplanens fram tid 
och nordiskt kultursam arbete och europafrågorna. Mötesuppläggningen 
ändrades väsentligt från tidigare med införande av en allmän diskussion 
om problem om råden, men inte frågor och svar som tidigare. M inisterrå
det och utskottet beslöt dessutom att nationella äm betsm än inte borde 
deltaga i mötet. På mötet visades intresse för ännu närm are sam arbete 
samt en gemensam vilja att med kärvare budgetläge för politikerna ta ett 
större ansvar för gem ensamma nya nordiska förslag.

4.2.7 Internationella samarbetskontakter

Förutom  att vid utskottets möten har inbjudits en nordisk m inister samt 
sakkunniga för att redogöra för de nordiska sam arbetskontakterna med 
Östeuropa, hela Europa på vissa om råden och om kulturens ställning inom 
EG har utskottet haft direkt kontakt med plenarforsamlingens inom Euro
parådet kulturkom m itté. En representant för utskottet träffade kulturkom 
m itténs ordförande och representant angående ett eventuellt gemensamt 
projekt ”The Hanseatic Fourteenth Century Route” , vilket även utskottet 
erbjöds att delta i. U tskottet planerar närm are sam arbete och flera möten 
med representanter från Europarådets kulturkom m itté där man väntas ta 
ställning till gem ensamma sam arbetsprojekt. U tskottet kom m er dessutom 
att erhålla inbjudan till Europarådets kulturkom m ittés sem inarier och 
konferenser i fram tiden.

4.3 Social- och miljöutskottet

U ndertiden  1 januari —31 decem ber 1990 har social-och m iljöutskottet 
hållit 7 möten, varav ett med Nordiska m inisterrådet (social- och hälso- 
vårdsm inistrarna).

U tskottets ordförande har varit M arjatta Väänänen (Kesk.) och vice 
ordförande Svein Alsaker (KrF).

4.3.1 Viktiga samarbetsfrågor

U nder tiden fram till 38:e sessionen dom inerades utskottets arbete av 
miljöfrågorna (miljöfrågor behandlas även under avsnitt 2.2). Genom  att 
en särskild arbetsgrupp tillsattes för att ge den slutliga utform ningen åt 
utskottets betänkanden över tre ministerrådsförslag om handlingsplan mot 
havsförorening, mot luftförorening respektive om renare teknologi, avfall 
och återvinning erfordrades inget extra utskotttsm öte mellan januarim öte
na och sessionen.

Vid den 38:e sessionen antog rådet 18 rekom m endationer inom social- 
och m iljöutskottets om råde, varav hälften avsåg miljöfrågor (utöver de tre
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ovannäm nda sam arbetsprogram m en även nordiska respektive in ternatio
nella insatser för att undvika oljekatastrofer vid fartygsolyckor, sam t luft
föroreningar på N ordkalotten förorsakade av utsläpp från Kolaom rådet. 
Bland de rekom m endationer som antogs mot bakgrund av de tre minister- 
rådsförslagen om handlingsplaner på m iljöom rådet och som även innebar 
ställningstagande till ett antal medlemsforslag från olika partigrupper, 
märks en om globalt m iljösam arbete av innebörd att regeringarna bör 
verka inom FN för en resolution som uppm anar de industrialiserade 
länderna att inrikta en del av sin BNP på globalt m iljösam arbete sam t för 
en internationell strategi för skogsvård. En rekom m endation behandlade 
ett sam arbetsprogram  för bättre arbetsm iljö och en annan utredning om 
inrättande och lokalisering av ett nordiskt toxikologiskt institut.

Ungdomsarbetslösheten togs upp i en rekom m endation där rådet efterly
ser ett program för att m inska ungdom sarbetslösheten genom arbets- och 
utbildningserbjudanden med prioritering av u tsatta grupper.

Socialpolitiska frågor behandlas i fem rekom m endationer, b l.a . om 
FN:s barnkonvention, om telekom m unikation för handikappade, om 
tandfyllnadsm aterial och om den sociala situationen för homosexuella. 
Ämnet N ordbors rättigheter, som behandlats i en utredning under m inis
terrådet, fördes vidare i en rekom m endation om ett handlingsprogram 
innefattande både allm änna politiska m ålsättningar och konkreta åtgärds- 
förslag.

I utskottets yttrande över ministerrådets plandokum ent (C 2) framhöll 
utskottet särskilt, att i arbetet med koordinering av socialförsäkringsregler- 
na med EG måste vid en europeisk integration den nordiska modellen 
bibehållas. Inga harm oniseringsåtgärder med EG borde vidtas u tan  att i 
förväg höra utskottet, (jfr nedan ang. m ötet m ed social- och hälsovårdsmi- 
nistrarna 14/11)

Vidare m enade utskottet a tt m inisterrådet i konsekvens med B rundt
landkom m issionens rapport borde fastställa den ledande principen att 
man i m iljöarbetet utgår från nivån i det land som har de högst ställda m il
jökraven.

Inom  arbetsmarknadsområdet borde särskild vikt läggas vid de utsatta 
grupperna, särskilt de utförsäkrades situation, och ungdom sarbetslösheten 
prioriteras.

Slutligen framhölls att m inisterrådets genomgång av olika institutioner 
med sikte på eventuell nedläggning borde redovisas i p landokum entet och 
dessa frågor handläggas på ett sätt som säkrade att respektive utskott blev 
hört i förväg.

U nder tiden efter sessionen har ett medlemsforslag slutbehandlats, näm 
ligen om sam nordiska insatser för personer med epilepsi. U tskottet före
slår en rekom m endation till m inisterrådet att stim ulera till ökad nordisk 
forskning och inform ationsutbyte rörande läkemedel och behandlingsm e
toder mot epilepsi sam t upplysning till allm änheten. Vidare rekom m ende-
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ras en utredning om  en gemensam sam nordisk epilepsivård och ett samlat 
vårdprogram . U tskottet underströk i sitt betänkande, att m ålet for en 
nordisk kraftsam ling borde vara att unyttja de framsteg som fram for allt 
dokum enterats utom lands, b l.a . inom  neurokirurgin. Insatserna kunde 
gälla förbättrade möjligheter för diagnostik och tvärfackliga behandlings
team . Även forskning om läkemedel, utbildning av neurologer och epilep
sikirurgi borde byggas ut. G enom  en förbättrad epilepsivård stod stora 
mänskliga värden att vinna.

4.3.2 Övriga medlemsforslag under behandling

Inför 39:e sessionen förbereder utskottet dessutom  medlemsforslag om 
sam arbete kring m iljöstatistik sam t naturräkenskaper och sociala räken
skaper for att infoga dessa i nationalräkenskaperna, om internationell 
sam verkan på handikappom rådet sam t om brandskyddsbestäm m elser. 
Två medlemsforslag avser internationellt m iljösam arbete, nämligen för
djupat sam arbete mellan N orden, de östeuropeiska länderna och Sovjet 
sam t om förpliktande m iljösam arbete kring Östersjön.

4.3.3 Sem inarium  om  handikappfrågor

U tskottet arrangerade ett sem inarium  i Göteborg den 8 - 9  oktober om 
handikappades levnadsvillkor i N orden. Bakgrunden for sem inariet var 
b l.a . det världsaktionsprogram  som antogs av FN:s generalförsamling
1982 inför det handikappårtionde som FN sam tidigt proklam erade for
1983 — 92. Vid sem inariet deltog ett 80-tal personer, b l.a . ett 20-tal repre
sentanter for handikapporganisationer i N orden. Såväl nationella som 
sam nordiska m yndigheter och organisationer deltog. Till deltagarna i dis
kussionen hörde Sveriges b iträdande Finansminister Erik Åsbrink samt 
b iträdande socialm inister Bengt Lindqvist. Bland inledarna fanns även 
företrädare for FN:s sociala center i W ien och W HO:s europakontor i 
Köpenham n.

R apporten från sem inariet (N O R D  1990:109), som innehåller många 
synpunkter på handikappades möjligheter och fram tidsutsikter i N orden 
bearbetas vidare i utskottet och kom m er bland annat att ligga till grund for 
ett in ternt handlingsprogram.

4.3.4 Gemensamt m öte m ed  Nordiska ministerrådet

Ett gem ensamt m öte mellan utskottet och N ordiska m inisterrådet/soci- 
al- och hälsovårdsm inistram a hölls i sam band med rådets novem berm ö
ten i Snekkersten den 14 novem ber. Deltagande m inistrar var Sundheds
m inister Ester Larsen och Socialm inister Aase Olesen (Danm ark), social- 
och hälsovårdsm inister M auri M iettinen (Finland), sosialm inister Tove 
Veierød (Norge) och socialm inister Ingela Thalén (Sverige).

Vid m ötet fram fördes utskottets synpunkter på flera icke slutbehandlade 
men fortfarande aktuella rekom m endationer, främst angående insatser
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inom barn- och fam iljepolitiken, legitim ation för k iropraktorer sam t insat
ser för m inskad alkoholkonsum tion i N orden, där utskottet anförde kritis
ka synpunkter angående m inisterrådets bristande uppföljning av rådets 
rekom m endationer, i synnerhet sådana där rådet begär ett handlingspro
gram. Frågan om den nordiska trygghetskonventionen och dess förhållan
de till den europeiska gemenskapen diskuterades ingående. Från utskottets 
sida uttalades farhågor att grundprincipen i den nordiska trygghetskonven
tionen och en del av trygghetsnivån i N orden skulle överges i sam band 
med att de nordiska länderna, i första hand genom EES-förhandlingam a 
och i ett senare skede eventuellt genom medlem sskap, skulle kom m a att 
ansluta sig till EG.

4.3.5 Utskottets internationella kontakter

Lilli Gyldenkilde deltog jäm te  utskottssekreteraren i ILO:s arbetskonfe- 
rens i juni 1990 och presenterade där de nordiska ländernas syn på frågor 
om främst arbetsm iljö och jäm ställdhet.

M arjatta Väänänen och utskottssekreteraren deltog i en alleuropeisk 
konferens om öst-västliga miljöfrågor, anordnad av Europarådet i Wien i 
oktober. Deltagare i konferensen var över hundra parlam entariker från 
öst- och västeuropa sam t representanter för ett antal internationella orga
nisationer (UNEP, EG, EFTA m.fl). Syftet med konferensen var att u ta r
beta ett slutdokum ent som ett led i det vidare arbetet med en europeisk 
miljöstadga och en konvention om fattande hela Europa.

Vid sitt möte den 28 juni i Visby noterade utskottet att presidiet beslutat 
att fackutskotten nu inom ramen för sina fackom råden kunde etablera 
kontakt med de baltiska republikerna i enlighet med rådets riktlinjer för 
den internationella verksamheten. D etta innebar i praktiken att utskottet 
kunde värdera ifall utskottet fann det lämpligt att sända en m indre delega
tion till någon av de baltiska republikerna för att orientera sig om m iljösi
tuationen, för att etablera kontakter inom m iljösam arbetets om råde samt 
för att förbereda de miljöpolitiska frågorna inför en eventuellt kom m ande 
N ordiska rådets delegationsresa till Sovjet och Baltikum.

Sålunda företog en delegation från utskottet, bestående av M arjatta 
Väänänen, Tore Liltved, G rethe Lundblad och M argrete Auken, som 
tem porärt inträdde i utskottet då den tidigare utsedda Lilli Gyldenkilde 
deltagit i presidiets resa till Baltikum, en studieresa till Leningrad och 
Baltikum  den 19 — 22 novem ber 1990. M öten hölls med Leningrads stads- 
styrelse (Lensovjet), representanter för parlam enten i Tallinn och Riga, i 
synnerhet de utskott som ansvarar för m iljöfrågor i Estland och Lettland 
samt äm betsm än från respektive länder. Vid m ötet i Riga deltog även en 
representant för Litauen. U tskottsdelegationen besökte flera industrian
läggningar av m iljöintresse, främ st ett värm ekraftverk i Narva som drivs 
med oljeskiffer, oljeskiffergruvan i Sirgala sam t en stor kemisk industri i 
Kohtla-Järve (båda i Estland).
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4.3.6 Nordiskt miljö- och biologiår 1990— 91 

U tskottet har under året genom sin representant i huvudkom m ittén för 
det nordiska miljö- och biologiåret 199 0 -9 1  följt arbetet på både nordiskt 
och nationellt plan. U tskottet avser att hålla ett sem inarium  om m iljöfrå
gor med representanter för industrin  under första hälften under 1991 som 
sitt bidrag till miljö- och biologiåret.

4.4 Kom m unikationsutskottel 

För den tid denna rapport avser (1 januari —31 decem ber 1990) har 
kom m unikationsutskottet hållit 6 ordinarie m öten. U tskottet har också 
hållit m öte med Nordiska m inisterrådet (trafik- och trafiksäkerhetsm inist- 
ram a) sam t N ordiska trafiksäkerhetsrådet.

Vid sitt konstituerande möte den 2 m ars 1990 valde utskottet till ordfö
rande Elver Jonsson och till vice ordförande Sakari K nuuttila.

4.4.1 Samarbetsfrågor 

Vid den 38:e sessionen i Reykjavik behandlade N ordiska rådet två 
medlemsforslag inom utskottets verksam hetsom råde. Dessa var förslag 
om:
— fördelaktiga villkor för b l.a . pensionärer, handikappade och ungdom ar 

i sam band med flygresa inom  N orden (A 900/t)
— tvärflyg i M ittnorden (A 905/t)

Av dessa utm ynnade A 905/t i en rekom m endation till Nordiska m inis
terrådet.

U nder verksam hetsåret har utskottet behandlat följande medlemsför- 
slag:

Transportfrågor

— det nordiska jäm vägssystem et (A 907/t)
— sam ordnad nordisk transportpolitik  (A 933/t)
— sam ordning av forskningsresurserna på transportom rådet (A 934/t)
— sam ordning av transportpolitik  och näringslivets utveckling i Skager- 

rakom rådet (A 942/t)

Internationellt

— transportsam arbete med Baltikum (A 953/t)

Miljö

— skärpta regler beträffande vägtrafikens miljöeffekter (A 91 l/t)  

Hörselskadades kom m unikation

— förbättrade kom m unikationsm öjligheter för hörselskadade 
(A 902/t)
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Datafrågor

— tillsyn av kvalitet och legalitet i sam band med databaserade system i 
den offentliga förvaltningen (A 940/t)

I skrivande stund har utskottet inte slutbehandlat alla dessa medlems- 
förslag, men kom m er troligen att slutbehandla dem senast under 39:e 
sessionen.

4.4.2 Nordiska ministerrådet och dess organ

Den 14 maj m ötte utskottet N ordiska trafksäkerhetsrådet i Oslo. Vid 
mötet inform erades om den nordiska handlingsplanen på trafiksäkerhets
om rådet.

K om m unikationsutskottet och N ordiska m inisterrådet (trafik- och tra- 
fiksäkerhetsm inistram a) m öttes i Snekkersten den 12 novem ber. Vid detta 
möte diskuterades följande frågor:
— transportsektorns utveckling inom EG och EFTA, arbetet inom CEM T 

och hur de nordiska regeringarna har reagerat med anledning av denna 
utveckling sam t vilka planer dessa regeringar har i den närm aste fram ti
den

— revidering av den nordiska handlingsplanen på trafiksäkerhetsom rådet
— harm onisering av promillegränsen i N orden
— nordiskt sam arbete inom handelssjöfarten och översyn av den nordiska 

transportöverenskom m elsen i syfte att i överenskom m elsen ta med 
internationella sjöfarts- och luftfartsfrågor sam t att effektivisera det 
nordiska sam arbetet inom transportsektorn

— tvärgående kom m unikationer inom N orden som en del av m ålsättning
en om N orden som hem m am arknad sam t för att inom N orden bygga 
upp det kraftcenter som behövs på grund av utvecklingen inom  det 
övriga Europa

— sam arbetet mellan de nordiska järnvägsbolagen sam t den offentliga 
järnvägspolitiken i Norden

4.4.3 Kontrollerande verksamhet

K om m unikationsutskottets kontrollerande verksam het utövas genom 
behandling av till utskottet hänvisade m eddelanden om rekom m endatio
ner sam t berättelser från organ under utskottets verksam hetsom råden. 
Enligt utskottets begäran innefattas alla berättelser i m inisterrådets årsbe
rättelse C 1.

K om m unikationsutskottet har under den senaste tiden lagt allt större 
vikt vid sin kontrollerande verksamhet. D etta återspeglas bl. a. i de frågor 
som tas upp vid utskottets och m inisterrådets gem ensam m a m öten, regel
bundna möten som utskottet har med äm betsm annakom m ittéer och - 
utskott under m inisterrådet, samt de kontakter som utskottet har tagit.

På förslag av utskottet avskrevs under den 38:e sessionen sju rekom m en
dationer på utskottets verksam hetsom råde.
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4.4.4 Övriga kontakter

U nder året har utskottet haft kontakt med flera nordiska samarbetsorga- 
nisationer, foretag och myndigheter. U tskottet anser detta viktigt b l.a . för 
att u tröna på vilka om råden det finns behov av att förstärka nordiska 
insatser och för att utöva sin kontrollerande verksamhet.

U tskottet har vid sina möten inbjudit sakkunniga, som har redogjort för 
projekt och äm nesom råden inom utskottets verksam hetsom råden. Som 
exempel hänvisas till de kontakter som har tagits med m inisterrådets 
äm betsm annakom m ittéer, vilket redogjorts för här ovan. Ytterligare har 
utskottet besökt eller till utskottets möten kallat sakkunniga som har 
redogjort för:
— inform ationsteknologin
— järnvägsfrågor
— verksamheten hos ”Transportøkonom isk Institu tt” i Oslo
— SAS verksamhet
— bilprovningen i Island
— vägtunnlar i Island
— flygledning över N ordatlanten
— ” Stiftelsens for industrutvikling i N ordens” nordiska transportin itiativ
— m iljöaspekterna och fram tidens transportsystem
— nordens fackliga sam organisations åsikter ocm det fram tida transport

systemet
— den europeiska och den nordiska transportm arknaden
— olika trafikslags roll i det fram tida trafiksystemet

Ytterligare har utskottsm edlem m arna och sekreteraren deltagit i en rad 
sem inarier och konferenser inom utskottets verksam hetsom råden.

4.4.5 Utskottsseminarium

Den 8 —10 oktober höll utskottet en intern konferens i Lillehammer 
under rubriken ”Transportekonom i och planering på m akro-nivå” med ett 
10-tal föredrag med efterföljande diskussioner om b l.a . m iljöaspekternas 
påverkan på fram tidens transportsystem , om olika trafikslags roll i det 
fram tida trafiksystemet och om det europeiska och det nordiska transport
sam arbetets utveckling. Rapport från sem inariet föreligger (NORD 
1990:108).

4.5 Økonom isk udvalg

4.5.1 Indledning

Økonomisk Udvalg har i 1990 afholdt 6 møder, hvoraf tre ordinære 
m øder, 2 kortere m øder under sessionen og 1 fælles møde med Nordisk 
M inisterråd (finansministrene).

Udvalgets form and har under hele perioden været stortingsrepresentant 
Anders Talleraas (H), Norge, og udvalgets næstform and har været riks
dagsledamot Hans Gustafsson (s), Sverige.
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På udvalgets m øder i januar og februar færdigbehandledes 2 medlem s
forslag og 4 ministerrådsförslag, som alle blev behandlet på 38. session. 
Frem til 39. session har udvalget under behandling 12 medlemsforslag og 1 
ministerrådsförslag.

Udvalget har i øvrigt behandlet sager aktualiseret af tidligere rekom 
m andationer, ytringer eller beretninger fra Nordisk M inisterråd og nordis
ke institutioner, hvis virksomhed udvalget følger, samt behandlet og udtalt 
sig om m inisterrådets forslag til budget for 1991.

Udvalget havde særligt en række kritiske kom m entarer til m inisterrådets 
planer for det nordiske sam arbejde (C 2), idet man fandt, at dokum entet 
ikke afspejlede virksomheden tilstrækkeligt dækkende, og at dokum entet 
ikke var udform et som et budgetdokum ent, således som det kræves i 
Helsingforsaftalen. Udvalget var endvidere kritisk til at m inisterrådet 
fremlægger ministerrådsförslag, herunder forslag om nye sam arbejdspro
gramm er, uden at der er taget stilling til finansieringen.

4.5.2 M edlems- og ministerrådsförslag 

Regionalpolitik

M inisterrådsförslag om nyt regionalpolitisk program (B 100/e) fik en 
positiv modtagelse i udvalget. Forslaget bygger på en grundig evaluering af 
den hidtidige virksomhed og indeholder en række nyorienteringer, f.eks. 
øget vægt på tværsektorielt sam arbejde og internationale spørgsmål. 
Udvalget krævede i sit forslag til rekom m andation, at m inisterrådet ven
der tilbage med supplerende udspil vedrørende nordisk regionalpolitiks 
forhold til EF, det grænseregionale sam arbejde og de tværsektorielle aspek
ter.

Medlemsforslag om EF-tilpasning og regionalpolitik (A 888/e) behand
ledes i sammenhæng med m inisterrådsforslaget om nyt regionalpolitisk 
program. Udvalget indstillede, at m inisterrådet i opfølgningsarbejdet med 
det nye regionalpolitiske program og i det europæiske integrationsarbejde 
skal sikre, at de nordiske landes regionalpolitik udvikles og bliver effektiv.

1 lyset a f  det nye regionalpolitiske program besluttede udvalget endvide
re at udsætte behandlingen af medlemsforslag om fortsatte satsninger på 
det nordiske grænseregionale sam arbejde (A 924/e), idet m an vil afvente 
m inisterrådets udspil i sagen.

Jord- og skovbrugspolitik

M inisterrådsförslag om tillæg til nordisk handlingsprogram på jord- og 
skovbrugsområdet (B 101 /e) fik støtte a f  udvalget, idet man fandt det 
særligt positivt, at m inisterrådet nu satser ekstra på sam arbejde om miljø
forholdene i jord- og skovbruget.

Medlemsforslag om støtte til sam arbejde om økologisk jordbrugspro
duktion i Norden (A 897/e) behandledes i tilslutning til m inisterrådsfors
laget om tillæg til handlingsprogram m et på jord- og skovbrugsområdet.
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Udvalget anbefalede at styrke det nordiske sam arbejde om udveksling af 
inform ation mellem bl.a. forskere, avlere og myndigheder vedrørende 
økologisk jordbrug, samt at de økologiske foreninger inddrages i myndig
hedernes arbejde med harm onisering af regler, kontrol og mærkning af 
økologiske jordbrugsprodukter.

Udvalget behandlede ligeledes medlemsforslag om opretholdelse af de 
nordiske skoves nationaløkonom iske værdi (A 903/e) i lyset af tillægget til 
jord- og skovbrugsprogrammet. Med særlig henvisning til de ændringer, 
som m inisterrådet foretog i forbindelse med den endelige vedtagelse af 
tillægsprogrammet, m ener udvalget, at Nordisk Råd ikke bør gøre yderli
gere i anledning af forslaget.

M iljøfinansiering -  Projektinvesteringslån

I m inisterrådsförslag B 107/e foreslog m inisterrrådet at oprette et nor
disk miljøfinansieringsselskab (NEFCO) med det formål at finansiere 
joint-ventures mellem nordiske og østeuropæiske firm aer om produktion 
af varer og tjenester på m iljøom rådet. NEFCO skulle have sit eget styre, 
men i øvrigt adm inistreres via Nordisk Investeringsbank. Udvalget anbe
falede forslaget og pålagde m inisterrådet at oprette selskabet hurtigst m u
ligt. Starten af NEFCO’s virksomhed markeredes med en m iljøm inister
konference i Helsingfors 29. —30. oktober 1990.

Efter hårdt pres fra bl. a. Ø konom isk Udvalg fremlagde m inisterrådet 
endvidere ministerrådsförslag om en forhøjet beløbsram m e for Nordisk 
Investeringsbanks projektinvesteringslån (B 110/e). Forhøjelsen a f  ram 
men var m indre end foreslået a f  banken, og udvalget bad i forbindelse med 
behandlingen af sagen m inisterrådet om en nærmere belysing af en række 
spørgsmål i forbindelse med NIB’s og projektinvesteringslåneordningens 
fremtid. Udvalget konkluderede med at anbefale m inisterrådets forslag.

Energipolitik

M edlemsforslag om effektivere el-anvendelse a f  el-energi i hushold
ningerne (A 913/e) støttedes principielt a f  udvalget med en indstilling om 
nordiske foranstaltninger til fremme af effektivere anvendelse a f  el og 
anden energi i husholdningerne.

Medlemsforslag om fælles nordisk el-højspændingsnet (A 918/e) støtte
des ligeledes af udvalget med en indstilling om at m inisterrådet udreder 
mulighederne for at gøre det nordiske højspændingsnet til en ” com mon 
carrier” .

Endelig m ente udvalget ikke, at der burde gøres noget i anledning af 
medlemsforslag om fælles nordisk energipolitik (A 919/e), idet forslagets 
operative dele ikke blev anset for hensigtsmæssige, en holdning som støtte
des af remissinstanserne.
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Øget samarbejde m ed  Østeuropa 

Udvalget har behandlet 4 medlemsforslag om øget sam arbejde med 
Østeuropa, nemlig
A 910/e om m iljøindsatser i Baltikum og Polen,
A 915/e om øget nordisk økonom isk og kulturelt sam arbejde med landene 

om kring Østersøen,
A 9 3 1 /e o m  Østersø-scenarium  og
A 944/e om effektivisering af jordbrugssam arbejdet mellem N orden og 

Baltikum.
Udvalget har indtaget en generelt positiv holdning til et udbygget sam ar

bejde med de nye dem okratier i Ø steuropa og ført en række diskussioner 
om, hvordan dette bedst føres ud i livet. Udvalget vil dog først tage endelig 
stilling til medlemsforslagene um iddelbart før 39. session.

Øvrige forslag

Udvalget har i øvrigt fået præsenteret følgende forslag, som vil blive 
behandlet frem til 39. session: A 941/e om forenklede toldprocedurer for 
sportsflyvningen i N orden, A 947/e om program for det nordiske sam ar
bejde efter 1992, og A 949/e Koncernfagligt sam virke i Norden.

Endvidere vil m inisterrådet til 39. session præsentere et m inisterråds- 
forslag om øget erhvervspolitisk sam arbejde i Norden.

4.5.3 Eksterne kontakter 

Udvalget afholdt et fælles møde med Nordisk M inisterråd (finansm i
nistrene) den 13. novem ber 1990. På mødet præsenterede finansm inistre
ne den nye nordiske konjunkturredegørelse, og man drøftede de nordiske 
landes økonomiske situation og frem tidsudsigter. Udvalget og finansm i
nistrene drøftede endvidere frem tiden for det nordiske budget og ikke 
m indst frem tiden for det økonomiske sam arbejde i Norden.

Udvalget har besluttet at afholde m øder med energim inistrene og in
dustrim inistrene forud for 39. session.

På udvalgets som m erm øde i østre Finland havde udvalget lejlighed til at 
træffe en række lokale politikere og repræsentanter for erhvervslivet i 
om rådet.

Udvalget havde endvidere til som m erm ødet inviteret repræsentanter for 
FN ’s økonomiske kommission for Afrika (ECA), som ønskede at redegøre 
for udviklingssituationen i Afrika særligt i lyset af de strukturprogram m er, 
som er under gennemførelse i sam arbejde med Verdensbanken.

Et medlem fra udvalget og udvalgets sekretær deltog i dagene 16. — 18. 
maj i Europarådets konference i Budapest om økonomisk reform i Cen
tral- og Østeuropa. En særlig rapport fra m ødet er udarbejdet.

Et medlem fra udvalget deltog i delegationen fra Nordisk Råd, som i 
oktober besøgte den øverste sovjet og de baltiske lande.
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I tilslutning til Nordisk Råds sem inar om parlam entarikernes rolle i 
regionernes Europa i novem ber redegjorde udvalgets form and for udval
gets arbejde ved en sam m enkom st for særligt interesserede.

4.5.4 Øvrige spørgsmål 

Udvalget har i en udtalelse til Juridisk Udvalg tilkendegivet en positiv 
holdning til medlemsforslag om skabelse af en nordisk bio- og genteknolo
gikonvention (A 941/j). Udvalget peger dog på behovet for bredere inter
nationale løsninger bl. a. for at sikre ensartede konkurrencevilkår.

Udvalget har endvidere behandlet og udtalt sig om medlemsforslag om 
det nordiske sam arbejdes form er og organisation m. m. (A 945/j). Med 
enkelte kritiske bem ærkninger stø tter udvalget den reform pakke, som 
organisationskom iteen har fremlagt.

I årets løb er der gennemført en evaluering af det nordiske sam arbejde 
på byggeområdet. Evalueringsrapporten er oversendt til Økonomisk 
Udvalg, som udtaler sig om den forud for 39. session.

Udvalget har drøftet arbejdet med gennemførelsen af m inisterrådets 
arbejdsprogram  N orden i Europa 1989 — 92 på baggrund a f  m inisterrådets 
rapporteringer og en revideret udgave a f  program m et. Trods enkelte kritis
ke bemærkninger, b l.a. at m inisterrådet ikke i særlig grad har fulgt udval
gets forslag om en forhøjelse a f  am bitionsniveauet for program m et, har 
udvalget stillet sig tilfreds med fremdriften.

Der har ligeledes været tilfredshed med, at m inisterrådet i oktober har 
fremlagt et supplerende program for sam arbejde mellem N orden og Ø st
europa, herunder særligt Baltikum. Program m et er dog ikke helt så am biti
øst, som man havde håbet på, og det kritiseres særligt, at den langsigtede 
finansiering ikke er sikret.

På mødet med finansm inistrene drøftede m an bl. a. arbejdet med gen
nemførelse af den økonomiske handlingsplan og frem tiden for det økono
miske sam arbejde ud over 1992, hvor planen udløber. Udvalget har gene
relt erklæret sig tilfreds med arbejdet, men efterlyst en plan for fortsat 
sam arbejde ud over 1992. F inansm inistrene skitserede på mødet en række 
hovedproblem stillinger i det fremtidige økonomiske sam arbejde og tilken
degav, at m inistrene senere vil vende tilbage med et forslag til program. 
Det fremtidige økonomiske sam arbejde vil således blive orienteret mod 
løsningen af strukturelle problem er for derigennem at bidrage til en bedre 
funktion for nordiske landes økonomier. Man vil endvidere fortsætte 
arbejdet med udform ning a f  fælles standpunkter i det europæiske sam ar
bejde, og man vil foretage en gennemgribende evaluering a f  det nordiske 
sam arbejde med henblik på effektiviseringer.

4.6 Budget- och kontrollutskottet 

Under tiden 1 januari —31 decem ber 1990 har budget- och kontrollut
skottet hållit elva möten. U tskottet har därutöver hållit ett möte med



Dokument I 2721

representanter for fackutskotten och två möten med representanter för 
m inisterrådet (sam arbetsm inistrarna).

Wiggo Komstedt har varit utskottets ordförande och Per O lof H åkans
son dess vice ordförande.

4.6.1 Viktiga samarbetsfrågor

Utskottet har under verksam hetsåret behandlat m inisterrådets berättel
se rörande det nordiska sam arbetet 1989 (C 1/1990). I betänkandet till 
C 1/1990 redogjorde utskottet även för de kontrolluppgifter som genom
förts under 1989.

U tskottet har även yttrat sig över m inisterrådets redogörelse för planer
na for det nordiska sam arbetet (C 2/1990 inklusive supplem ent). U tskot
tets betänkande utm ynnade i följande hem ställan till m inisterrådet: 
att utveckla C 2-dokum entet till ett reellt planläggningsdokument för de 

närm aste åren med klara budget- och tidsram ar samt prioriteringar. 
Detta bör ske redan vid utarbetandet av C 2/1991 

att arbeta för en långsiktig prioritering och budgetplanering av det nordis
ka sam arbetet

att budgetproceduren i vid bemärkelse, det vill säga inkl. C 2, snarast blir 
föremål för en gemensam diskussion mellan rådet och m inisterrådet 

att rådet ges tillfälle att ta del av rapporten över undersökningen av 
långsiktiga budgetkonsekvenser samt av analysen av projektbudgeten 
samt att dessa frågor tas upp till en diskussion mellan rådet och 
ministerrådet

att rådet ges tillfälle att yttra sig både över förslag till nedläggningar eller 
sam m anslagningar av institutioner och andra större om disponeringar 
inom ramen för den fastställda budgeten innan definitiva beslut fattas 

att arbeta för att nya handlingsplaner och -program innehåller klara kost- 
nads-, finansierings- och tidsplaner 

att under de närm aste åren fortsatt budgetmässigt prioritera kulturom rå
det, forskning och utveckling, miljö i vid bemärkelse, trafiksäkerhet 
samt Europaprogram m et.

Utskottets medlem Pål Atle Skjervengen reserverade sig mot 5:e och 7:e 
att-satserna.

Utvecklingen i Östeuropa, den fortsatta integrationsprocessen inom EG 
samt diskussionerna om ett EES-avtal mellan EG och EFTA har medfört 
att frågor kring det nordiska sam arbetets fram tid och rådets internationel
la kontakter varit m inst lika aktuella under 1990 som under 1989. Budget- 
och kontrollutskottet har m ot denna bakgrund i brev till presidiet yttrat sig 
över en reviderad version av m inisterrådets arbetsprogram  "N orden i 
Europa 1989— 1992” . Med anledning av att utskottet under året granskat 
det nordiska sam arbetet inom byggsektorn inbjöds kom m itteret Svend 
Trollegaard från det danska Boligministeriet till utskottets möte den 28 
augusti för att inform era om EG-sam arbetet inom byggområdet sam t i 
4 0 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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vilken m ån detta påverkar det nordiska sam arbetet. I sam band med tem a
sem inariet ” Parlam entarikernas roll i regionernas Europa” gavs samtliga 
utskott möjlighet, att inför de inbjudna gästerna från Östeuropa, redogöra 
för arbetet inom utskotten.

Som en följd av att budgetproceduren reviderats har rådets organ fått 
möjlighet att kom m a in i budgetbehandlingen i ett tidigt skede. Budget- 
och kontrollutskottet kunde således behandla generalsekreterarens förslag 
till budget för 1991 vid sitt möte den 21 maj 1990. U tskottets synpunkter 
framfördes i en skrivelse till sam arbetsm inistrarna. M inisterrådets förslag 
till budget för 1991, där en del av utskottets synpunkter på generalsekrete
rarens budgetförslag beaktats, överläm nades till rådet den 12 september. 
Budget- och kontrollutskottet behandlade m inisterrådets budgetförslag vid 
möten 26 och 27 septem ber sam t 12 och 13 novem ber 1990 .1 betänkandet 
över budgetförslaget framhöll utskottet bl. a. vikten av en långsiktig strate
gi för det nordiska sam arbetet samt att antagna handlingsplaner kan ge
nom föras enligt ursprunglig plan. U tskottet ansåg även att sam arbetsm i
nistrarna aktivt bör verka för att medlen i den ekonom iska handlingspla
nen överförs till den ordinarie budgeten när handlingsplanen avslutas. I 
sam band med budgetbehandlingen hade budget- och kontrollutskottet ett 
möte den 26 septem ber med representanter för fackutskotten för att få 
deras synpunkter på budgetförslaget.

4.6.2 Kontakter m ed Nordiska ministerrådet 

Budget- och kontrollutskottet har under 1990 hållit två möten med 
representanter för sam arbetsm inistrarna.

Den 30 januari hölls ett möte med sam arbetsm inister Mats Hellström.

Följande frågor togs upp vid detta möte:
1. C 2 som planeringsdokum ent
2. Finansieringen av det nordiska sam arbetet
3. Principer för nedläggning av institutioner
4. O m prioriteringar inom redan fastställd budget
5. Tidsplanerna för den reviderade budgetproceduren

Den 27 september hade utskottet ett m öte med sam arbetsm inister Thor 
Pedersen. De frågor som behandlades vid detta möte gällde:

1. Budgeten för 1991
2. U tform ningen av C 2-dokum entet
3. Den ekonom iska handlingsplanen, vad händer när den upphör
4. Flexibiliteten i den nordiska budgeten
5. Långsiktiga budgetkonsekvenser av antagna handlingsplaner
6. Försöksverksamhet med mål- och ram styrning av institutioner
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4.6.3 Organisatoriska frågor

Med anledning av utskottets skrivelse till presidiet av den 2 oktober
1989 med begäran om  en ändring av utskottets sam m ansättning, föreslog 
presidiet vid sessionen 1990 en ändring av §§ 24 och 25 i N ordiska rådets 
arbetsordning. Plenarforsam lingen biföll ändringsförslaget, som innebär 
att budget- och kontrollutskottet från sessionen 1990 har nio m edlem m ar 
och att fackutskottens ordföranden inte längre ingår i budget- och kontroll
utskottet (bilaga 7). För att säkra fackutskottens rätt till inflytande på 
rådets budgetprioriteringar beslöt presidiet vid m öte den 2 m ars 1990 att 
ändra budget- och kontrollutskottets instruktion (se bilaga 8).

4.6.4 Kontrolluppgifter

Inom ramen för utskottets kontrollerande funktion har utskottet vid 
möten 12 och 13 novem ber 1990 behandlat bokslut och revisionsberättelse 
över m inisterrådets budget för 1989. U tskottet beslöt därvid att lägga 
bokslutet inklusive revisionsberättelsen till handlingarna sam t att i brev 
till m inisterrådet fram föra de synpunkter som fram kom m it vid diskussio
nen.

I utskottets regi har under 1990 genom förts en granskning av det nordis
ka sam arbetet inom byggsektorn. Granskningen har på utskottets uppdrag 
genomförts av civilingenjör Björn Svedinger under tiden m a j-o k to b e r  
1990. Arbetet har bedrivits genom inläsning av dokum ent, intervjuer med 
ett 50-tal personer sam t genom närvaro vid ett antal nordiska m öten inom 
byggsektorn.

G ranskningsrapporten, som utm ynnar i en del förslag för det vidare 
sam arbetet inom byggsektorn, har översänts till ekonom iska utskottet för 
yttrande. Budget- och kontrollutskottet kom m er att läm na sina kom m en
tarer över rapporten i betänkandet över C 1/1991. G ranskningsrapporten 
”G ranskning av det nordiska sam arbetet inom byggområdet” N O RD  
1990:121 medföljer presidierapporten som separat bilaga.



2724 Dokum ent 1

5. Informations- och publikationsfrågor

5.1 Informationsverksamheten

5.1.1 Inledning

Nordiska rådets inform ationsverksam het har i stort sett följt inform a
tions- och publikationsplanen för 1990. Från och med 1990 har Nordiska 
rådet och Nordiska m inisterrådet separata inform ationsplaner men sekre
tariaten sam arbetar och koordinerar gem ensamma inform ationsinsatser. 
Nationella inform ationsplaner/inform ationsinsatser kom pletterar rådets 
centrala inform ationsverksam het.

De viktigaste m ålgrupperna för rådets inform ationsverksam het är m ass
media och ungdomar.

Inform ationsinsatserna under perioden har koncentrerats till vissa stör
re projekt och evenemang såsom rådets session i Reykjavik i februari/m ars 
1990, utskottsm öten, sem inarier, uställningar större nordiska och interna
tionella konferenser m. m.

Nytt skriftligt inform ationsm aterial om nordiskt sam arbete och revide
ringar av tidigare basm aterial har producerats.

Service till m assm edia har skett bland annat genom pressm eddelanden 
från presskonferenser vid utskottsm öten och sem inarier, genom förhands
inform ation (sessionssam m anfattningar av ärenden och presskonferenser) 
och presservice vid rådets sessioner, utskottsm öten och seminarier.

1990 har följande m aterial producerats och aktiviteter ägt rum:

5.1.2 Tryckt informationsmaterial

Broschyren ”Norden i sam arbete”, som utarbetats av rådets inform a
tionsenhet och som utges i sam arbete med N ordiska m inisterrådet finns 
nu på 15 språk, varav åtta nordiska. Nya reviderade upplagor har under 
perioden producerats på svenska, finska, franska, spanska och tyska. Bro
schyren har översatts till ryska under våren 1990 och använts b l.a . som 
inform ationsm aterial i sam band med den nordiska konstutställningen 
” M odernism ens genom brott” i Leningrad i ju n i—juli och i Moskva i 
augusti —septem ber 1990.

Produktionen av nya faktab lad  och sektorsbroschyrer samt revideringar 
av tidigare blad har fortsatt. H ittills har 13 faktablad över olika sam arbets
om råden utkom m it. Projektet är gem ensamt med N ordiska m inisterrådet. 
Revideringar har skett av faktabladet om litteratur- och musikpriset (nr. 1) 
och om sam arbetet inom hälso- och socialsektorn (nr. 7). Ett faktablad om 
den ekonom iska handlingsplanen (nr 13, på norska, finska och engelska) 
har tagits fram. Ett faktablad om kom m unikationssam arbetet i Norden 
utkom m er vid årsskiftet på norska och finska. En folder om vilka riktlinjer 
som gäller för använding av symbolen för det officiella nordiska sam arbe
tet har tagits fram.
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Affischserie om nordiskt samarbete och dess resultat har producerats på 
engelska. Den bygger på den under våren 1989 producerade affischserien 
på danska, norska och svenska. Affischserien på de nordiska språken har 
också tryckts i ett m indre form at for att kunna användas i skolor och av 
olika nordiska institutioner. Affischerna ställdes bl. a. u t på flygplatsen i 
Keflavik i sam band m ed sessionen i Reykjavik februari —m ars och utskot
tens novem berm öten i Snekkersten. Till den nordiska ungdomsmiljöfes- 
tivalen på Hellerudsletta u tanför Oslo i ju n i togs en serie affischer om den 
nordiska m iljösam arbetet fram for rådets och m inisterrådets gem ensam
ma monter.

En journalistiskt redigerad sam m anfattning av sessionsmaterialet gjor
des till Nordiska rådets session i februari — m ars 1990 på svenska, finska 
och engelska. En broschyr om nordiskt sam arbete och sessionen i Reykja
vik 1990 producerades för utdelning till hushållen i Reykjavik-området 
veckan före sessionen, upplaga ca 50000 ex.

5.1.3 Audio-visuellt informationsmaterial

Nya upplagor av rådets videofilm "Det började på Tingvellir — en 
berättelse om N orden och nordiskt sam arbete” har tagits fram. Video
filmen, som är 18 m inuter lång, finns i åtta nordiska språkversioner samt 
på engelska och spanska. Ett kom pletterande texthäfte på norska och 
finska till videofilmen har producerats under våren och som m aren 1990. 
M arknadsföring av videofilmen till skolor i N orden i form av annonsering 
i lärartidningar påböljades i slutet av året.

Den planerade videofilmen om den nordiska ungdomsm iljöfestivalen 
och miljöfrågor har inte kunnat realiseras på grund av för få deltagare i 
festivalen.

Ett fördjupningsm aterial på overhead om  det nordiska miljö- och ekono
misamarbetet har i m inisterrådets regi producerats på sam m a språk som 
det tidigare grundm aterialet, producerat av rådet. Nya reviderade uppla
gor av grundm aterialet på svenska, finska och engelska blev klara hösten 
1990.

5.1.4 M assm edia och det nordiska samarbetet, konferenser, mässor m. m.

M assmedia är en prioriterad målgrupp för nordiska inform ationsinsat
ser. Service till pressen i sam band med rådets sessioner, utskottsm öten, 
konferenser och sem inarier är en viktig del av inform ationsverksam heten. 
Sessionen i Reykjavik följdes av ca 180 journalister. N ordiska rådets 
sem inarium  för nordiska och europeiska parlam entariker med rubriken 
” Parlam entarikernas roll i regionernas Europa” i sam band med utskottens 
novem berm öten följdes av ett 40-tal journalister. N ordiska rådets delega
tion, som besökte Moskva och Baltikum i oktober, åtföljdes av ett 10-tal 
nordiska journalister.

Journaliststipendier har under våren och som m aren 1990 utdelats av de
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nationella delegationerna till to talt 23 journalister från de nordiska länder
na. S tipendiesum m an är 60 000 svenska kronor per land.

En komparativ innehållsanalys av pressens behandling av Nordiska rå
dets extra session i novem ber 1989 har gjorts av en studerande vid Århus 
U niversitet. D et är en kom plettering till en m otsvarande analys av hur den 
nordiska pressen bevakade rådets ordinarie sessioner 1988 och 1989.

Mässor: N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet har deltagit m ed en 
gemensam m onter i den årliga nordiska Bok- och biblioteksm ässan i 
Göteborg i septem ber 1990 och i en nordisk miljöfestival for ungdom på 
H ellerudsletta utanför Oslo i jun i 1990 med anledning av det nordiska 
miljö- och biologiåret.

5.1.5 Informationsinsatser utanför Norden

D et finns ett stort behov av inform ation i olika form er om nordiskt 
sam arbete och om Nordiska rådet/N ordiska m inisterrådet u tanför N orden 
bl. a. på grund av den utveckling som nu sker i Europa. Arbete pågår med 
att följa upp detta behov med inform ationsm aterial och kontakter i olika 
form er till myndigheter, organisationer och andra relevanta grupper i bl. a. 
de baltiska republikerna och Sovjet.

Broschyren ”N orden i sam arbete” finns nu också på ryska och i uppda
terade versioner på engelska, tyska franska och spanska.

I septem ber arrangerades i Helsingfors ett 3-dagars journalistsetninari- 
um  för ett 20-tal nordiska och baltiska journalister. Det var ett samar- 
rangemang mellan N ordiska rådet, N ordiska m inisterrådet och Nordisk 
Journalistkursus. Journalistens roll i en dem okratiseringsprocess och sam 
arbete mellan N orden och Baltikum när det gäller miljö- och kulturfrågor 
var sem inariets tem an. M ediastrukturen i N orden och Baltikum, nyhets- 
kriterier och journalistiska arbetsm etoder diskuterades. De baltiska jo u r
nalisterna gjorde därefter ett studiebesök i Stockholm för att ytterligare 
inform eras om det nordiska sam arbetet. Joum alistorganisationem a i re
spektive land hade utsett deltagarna.

1 novem ber hölls i Stockholm ett sem inarium  för nordiska, brittiska och 
irländska journalister med tem at ”N orden och EG:s inre m arknad” . Semi
nariet var också här ett sam arrangem ang mellan N ordisk Joum alistkursus, 
N ordiska m inisterrådet och Nordiska rådet.

5.1.6 Nya riktlinjer fö r  informationsverksamheten

N ordiska rådets presidium  och N ordiska m inisterrådet (samarbetsm i- 
nistrarna) fastställde vid sitt gem ensamma m öte i Vasa den 23 maj 1990 
nya riktlinjer för inform ationsverksam heten, som ersätter riktlinjerna från 
den 26 novem ber 1986. I riktlinjerna poängteras att inform ationsansvari- 
ga i respektive sekretariat fortlöpande bör orientera varandra om pågåen
de och planerade inform ationsåtgärder för att undgå dubbelarbete, hindra 
kollissioner och intensifiera inform ationsarbetet. I riktlinjerna poängteras 
också inform ationssam arbetet u tanför Norden.
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5.1.7 M öten m ed informationsansvariga

Inform ationsverksam heten, olika inform ationsinsatser och åtgärder har 
under perioden diskuterats på möten med N ordiska rådets och N ordiska 
m inisterrådets inform ationsansvariga.

5.2 Publikationsverksamheten

5.2.1 Rådsförhandlingarna

R edaktörer för förhandlingarna vid 38:e sessionen har varit Svenolof 
Karlsson, Ingegerd W ahrgren, G uðrún G arðarsdóttiroch  Viveca W iklund.

38:e sessionens förhandlingar har uppdelats i två band om tillsam m ans
2 807 sidor. Rem issyttrandena har tryckts som supplem ent till rådsför
handlingarna och finns tillgängliga på sekretariaten.

Rådstrycket har tryckts av N orstedts Tryckeri i Stockholm och bundits 
in av Eskil Barresjös Bokbinderi Ab i Nacka. Upplagan på förhandlingarna 
från 38:e sessionen är 1 234 ex. U tsändningen av böckerna ägde rum i 
decem ber 1990.

Rådsböckerna utdelas till delegationernas m edlem m ar och suppleanter 
samt överläm nas till parlam enten i de nordiska länderna, m inisterier/ 
departem ent. Nordiska m inisterrådet, olika äm betsverk, offentliga biblio
tek, politiska partier, folkhögskolor, tidningar m .fl., institutioner samt till 
vissa enskilda personer i de nordiska länderna. Vidare har rådsböckem a 
tillställts utländska parlam ent, utländska bibliotek, vetenskapliga institu
tioner i utlandet, internationella organisationer m. fl.

Rådsförhandlingarna innehåller rådets dokum ent på danska, norska 
eller svenska. Vissa av dokum enten, såsom medlems- och m inisterråds- 
förslagen, utskottsbetänkandena, m inisterrådsberättelsen samt viss övrig 
dokum entation, föreligger även på finska och kan erhållas genom N ordis
ka rådets finländska delegationssekretariat.

U nder året har med utgångspunkt från nya datatekniska möjligheter 
förberetts en viss omläggning av redigeringen och den tekniska produktio
nen av rådstrycket.

5.2.2 Övrig publikationsverksamhet

U nder året har utgetts följande publikationer:
Vem är vem En m atrikel med personuppgifter och fotografier över 

Nordiska rådets m edlem m ar, gjord för begagnande under 38:e sessionen.
Pohjois-Euroopan meret - Pohjois-Euroopan ym päristö Finsk översätt

ning av ” N ordeuropas hav — N ordeuropas miljö” . Publikationen utkom 
på svenska och engelska till rådets internationella konferens om havsföro- 
reningar 1989 och beskriver i populärvetenskaplig form föroreningsprob
lemen i de nordiska haven.

I Nord-serien, vilken är gemensam med N ordiska m inisterrådet, har 
rådet stått för följande utgivningar:

Nordisk statutsam ling 1987 — 88 (NO RD  1989:100) En sam m anställ
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ning av texterna till överenskommelser, avtal, konventioner, stadgar, ar
betsordningar, instruktioner m. m. som ingåtts mellan de nordiska länder
na företrädesvis under åren 1987 och 1988.

U tvärdering av verksamheten vid N ordiska sam arbetsorganet för veten
skaplig inform ation (NO R DIN FO ) (NO RD  1990:9) Rapport från rådets 
budget- och kontrollutskott. Särtryck av bilaga 11 till ” Rapport från N or
diska rådets presidium  till N ordiska rådets 38:e session 1990” .

Evaluering af det nordiske sam arbejdet om standardisering på konsu
m entom rådet (NO RD  1990: 10) Rapport från rådets budget- och kontroll
utskott. Särtryck av bilaga 12 till ” Rapport från Nordiska rådets presidium 
till N ordiska rådets 38:e session 1990” .

Puolueet Pohjoism aiden parlam enteissa (NO RD  1990:14) Finsk över
sättning av ” Partierna i Nordens parlam ent” . En förteckning med basupp
gifter om de politiska partierna i Norden.

Ord for tal (NORD 1990:61) Ett häfte om de danska orden for tal, med 
rekom m endationer om hur de dessa talord skall användas i nordiska 
sammanhang.

Flygtninge- og invandrerpolitik i N orden (NORD 1990:64) Särtryck ur 
antologin ”Asyl i N orden” , utgiven av Dansk Flygtningehjælp. Innehåller 
en jäm förelse av de nordiska ländernas lagstiftning i flyktingfrågor och 
flyktingstatistik förd fram t.o . m. år 1989.

Kieliavain Pohjoism aihin (NO R D  1990:65) Version för finska förhål
landen av ”Att förstå varandra i N orden” . Beskriver de språkliga pro
blemen i kontakten mellan finnar och andra nordbor och ger råd om hur 
svårigheterna kan övervinnas.

Transportekonom i och planering på m akronivå (NORD 1990:108) 
Rapport från kom m unikationsutskottets sem inarium  i Lilleham m er den 
8 —10 oktober 1990.

H andikappades levnadsvillkor i Norden (NORD 1990:109) Rapport 
från social- och m iljöutskottets sem inarium  i Göteborg den 8 — 9 oktober 
1990.

Parlam entarikernas roll i regionernas Europa (NORD 1990: 110) R ap
port från rådets internationella sem inarium  i Snekkersten den 13 novem 
ber 1990.

U nder året har i rationaliseringssyfte en om fattande omläggning av den 
tekniska produktionen av publikationerna förberetts.

5.2.3 M arknadsföring och distribution

Försäljning av rådets publikationer har företrädesvis skett genom kom- 
missionärer, i D anm ark genom Svensk Norsk Bogimport A/S, i Finland 
genom Statens tryckericentral, i Norge genom Akademika A/S och i Sveri
ge genom Allmänna Förlaget AB. I Island har publikationerna tillhanda
hållits av bokhandeln Mål og menning.

D istributions- och marknadsfÖringsfrågoma har under året diskuterats i
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flera sam m anhang med både m inisterrådssekretariatet, de nationella sek
retariaten och kom m issionärerna. Ett förslag till nya riktlinjer för utgiv
ning av Nord-serien har utarbetats med m ålsättning att fr. o. m. år 1991 
uppnå en effektivare resursanvänding och större spridning av publikatio
nerna. U nder året har även ett designprogram, gem ensamt för rådet och 
m inisterrådet, utarbetats för N ord-publikationerna.

N ordiska rådet var i sam arbete med m inisterrådet representerat med 
viktigare publikationer vid den nordiska Bok- och biblioteksm ässan i 
Göteborg den 13—16 septem ber 1990.
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6.1 Redaktionellt 1990

Nordisk K ontakt utges av N ordiska rådet och utkom m er med 17 num 
m er per år. Tidskriftens tryckta upplaga är 9 500 exemplar. Redaktionen 
består av en heltidsanställd chefredaktör som fungerar som ansvarig utgi
vare, en redaktionsassistent, fem nationella redaktörer och två fasta m ed
arbetare från självstyrande om råden. R edaktörerna som enligt avtal leve
rerar m aterial till tidskriften träffas för redaktionella överläggningar och 
planering tre till fyra gånger per år.

U nder hösten 1990 har Nordisk K ontakt försetts m ed ADB-utrustning, 
ett redaktionellt ADB-program har uppgjorts och de nationella redaktörer
na försetts med direkta kom m unikationsm öjligheter till centralredak
tionen. I sam band med detta arbete har en omläggning av rutinerna 
u tarbetats och steg vidtagits för att överföra redigerings- och ombrytnings- 
funktionerna till centralredaktionen. Avsikten är a tt genomföra omlägg
ningen fullt ut från februari 1991.

U nder året har tidskriften tryckts på N orstedts Tryckeri i Stockholm. 
U töver ordinära m ånadsnum m er med politiska översikter och debatt har 
tre tem anum m er utgivits, ett om N ordiska rådets session, ett om  östrela
tionerna och ett om miljöproblem m ot bakgrunden av det nordiska miljö- 
och biologiåret.

6.2 Personalfrågor

Som chefredaktör för tidningen fungerade fram  till utgången av septem 
ber m ånad Einar Karl Haraldsson och från början av oktober Larserik 
Häggman.

D ansk redaktör är Erik Ingem ann Sørensen, finländsk redaktör M arian
ne Carlsson, isländsk redaktör Björn Jöhannsson, norsk redaktör Einar 
Aaraas och svensk redaktör Hans Norrbom .

Pernilla Cam m ert är fast m edarbetare på Åland och under hösten inled
de Jögvan Jespersen sin verksamhet som fast färöisk medarbetare.

6. Nordisk Kontakt
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6.3 Redaktionskom m ittén

Redaktionskom m ittén har sedan N ordiska rådets 38:e session 1990 haft 
följande sam m ansättning:
O rdförande Helge Adam Møller (KF) D anm ark
Viceordförande Ernst W roldsen (A) Norge 

Birte Weiss (S) D anm ark 
Antero Kekkonen (SDP) Finland 
Heikki Riihijärvi (SMP) Finland 
Hjörleifur G uttorm sson (Ab) Island 
Valgerður Sverrisdóttir (F) Island (t. o. m. 27 novem 
ber 1990)
Jón Kristjánsson (F) Island (fr. o. m. 28 novem ber 
1990)
Lodve Solholm (FrP) Norge 
Per O lof Håkansson (s) Sverige 
Hans Nyhage (m) Sverige 

K om m ittén har haft tre möten: den 29 januari i Stockholm, den 25 
februari i Reykjavik och den 2 mars i Reykjavik.

6.4 Organisationsfrågor

Redaktionskom m ittén föreslog redan under 1989 i en skrivelse till presi
diet om ändringar i arbetsordningen för kom m ittén. Efter behandling i 
olika organ och inhäm tande av en speciell expertrapport om tidskriften 
och dess relationer till de nordiska organen beslöt presidiet vid sitt m öte i 
maj 1990:
1. Presidiet är politiskt ansvarigt för Nordisk K ontakt
2. Chefredaktören har det publicistiska ansvaret
3. Chefredaktören är ansvarig utgivare
4. Redaktionskom m ittén upprätthålls som rådgivande organ
5. Redaktionkom m ittén består av 5 m edlem m ar
6. Presidiesekreteraren utarbetar ett konkret förslag till riktlinjer för re
daktionskom m itténs arbete
7. O rganisationskom m ittén tar hänsyn till presidiets beslut i sitt arbete 
med ändringar i rådets arbetsordning.

N är organisationskom m ittén blev färdig med sitt arbete föreslog den i 
sin rapport att redaktionskom m ittén avskaffas och ersätts med en konsul- 
tationsordning mellan chefredaktören och de nationella delegationerna.
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7. Sekretariatsorganisation och budget

7.1 Presidiesekretariatet

Nordiska rådets presidiesekretariat inrättades 1971 och har status som 
internationell organisation. D etta regleras i ett särskilt rättsställningsavtal, 
gemensamt för m inisterrådssekretariatet och presidiesekretariatet, som 
godkänts av sam arbetsm inistrarna och presidiet den 26 novem ber 1986. 
G ällande arbetsordning för presidiesekretariatet och sekreterarkollegiet är 
från 1986.

Presidiesekreterare har varit Jostein Osnes, Norge. Förteckning över 
tjänster och tjänsteinnehavare framgår av bilaga 3 till denna rapport.

7.2 Sekreterarkollegiet 

Sekreterarkollegiet har under 1990 bestått av:
presidiesekreterare Jostein Osnes, ordförande 
generalsekretær Henrik Hagemann, D anm ark 
generalsekreterare Guy Lindström , Finland 
generalsekreterare Snjólaug Ó lafsdóttir, Island 
Sekretariatsleder Kjell Myhre Jensen, Norge 
Kanslichef Bert Isacsson, Sverige

7.3 Nordiska rådets gem ensam m a budget

I rådets budget för 1990 är nettokostnaderna budgeterade till SEK
31.670.000. För 1991 har presidiet fastställt budget till netto SEK
33.530.000.

Revision och bokslutsgranskning utförs av revisionsavdelningen vid 
Sveriges riksbank.

Fördelning av gem ensamma utgifter 

Sedan 1982 gäller sam m a fördelningsnyckel för rådet som för m inister
rådet. För 1989, 1990 och 1991 har följande fördelningsnyckel fastställts:

1989
D anm ark 20,9%
Finland 20,4%
Island 1,0%
Norge 20,5%
Sverige 37,2%

1990 1991
21,8% 21,3%
21,8% 21,2%

1,0% 1,1%
19,4% 18,9%
37,1% 37,5%
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8.1 D anm arks Riges delegation 

Delegationens beretning til Folketinget

Den Danske Delegations beretning til Folketinget angående Nordisk 
Råds virksomhed i 1988 — 89  blev forelagt Folketingets Udenrigsudvalg. 
Et flertal tog i sin betænkning og indstilling beretningen til efterretning og 
stillede forslag til folketingsbeslutning om, at Folketinget gjorde det sam 
me. Et m indretal (Frem skridtspartiets m edlem  af  udvalget) indstillede 
beretningen til forkastelse og udtalte i den forbindelse: ” F rem skridtsparti
et ønsker N ordisk Råd nedlagt og kan derfor ikke stem m e for beretningen, 
men indstiller beretningen til forkastelse” .

Folketinget behandlede beretningen i to  m øder, den 23. februar og den
6. marts.

1 forbindelse med 1. behandlingen a f  beslutningsforslaget fandt der en 
længere drøftelse sted a f  det nordiske sam arbejde som optakt til den 
kom m ende session i Reykjavik. Behandlingen er gengivet i Folketingets 
Forhandlinger 1989/90, sp. 6585 — 6639 samt sp. 6674.

Nordens rolle og placering i Europa var et centralt tem a i Folketingsde
batten. Udviklingen i EF, udviklingen i Ø steuropa og den nordiske sam
fundsmodels anvendelighed i denne udvikling gav anledning til en drøftel
se af behovet for ændrede arbejdsform er i det nordiske samarbejde.

Den nordiske sam arbejdsm inister, Thor Pedersen, lagde ikke skjul på, at 
regeringen gerne så flere nordiske m edlem m er i De Europæiske Fællesska
ber, idet den europæiske dim ension havde fået højeste prioritet i det 
nordiske samarbejde. M inisteren lagde vægt på erfaringsudveksklingen i 
det nordiske sam arbejde og sagde, at egentlige forhandlinger burde foregå 
bilateralt eller i andre europæiske sam arbejdsrelationer.

Delegationens form and, fhv. statsm inister Anker Jørgensen (S), fandt 
det positivt, at flere og flere netop så det nordiske sam arbejde i en større 
europæisk sammenhæng. Form ålet med det tæ tte nordiske sam arbejde 
m åtte efter Anker Jørgensens opfattelse være at frem holde den nordiske 
velfærdsmodel som et mål for det øvrige Europa.

Anker Jørgensen takkede Den Danske Delegation for den enige beslut
ning om at sende en parlam entarikerdelegation til Sovjetunionen og de 
baltiske stater.

Anker Jørgensen foreslog til overvejelse i forbindelse med ændrede 
sam arbejdsform er en nærmere forbindelse mellem m inisterrådssekretari- 
atet og præsidiesekretariatet sam t stillede forslag om 2 sessioner på 3 dage 
hver i stedet for den nuværende årlige session.

Lars P. Gammelgaard  (KF) ville som en varm tilhænger a f  nordisk 
sam arbejde rationalisere sam arbejdet og gøre op med bureaukratiet og 
med de manglende resultater, inden Nordisk Råd kom i afgørende vanske
ligheder. Gam m elgaard foreslog, at der blev nedsat en gruppe på 3 —4

8. Delegationernas verksamhet
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uvildige, udefra kom m ende eksperter til at forestå denne rationalise
ringopgave.

Lilli Gyldenkilde (SF) henviste til den allerede nedsatte organisations
kom ité bestående a f  parlam entarikere og em bedsm ænd og bad om, at man 
så på hele udvalgsstrukturen, evt. overvejede flere ad hocudvalg i det 
nordiske samarbejde, sam tidig med at der blev oprettet et perm anent, 
internationalt udvalg.

Lilli Gyldenkilde efterlyste visioner for det nordiske sam arbejde fre
mover og sagde, at hendes vision ikke var nødvendigheden a f  at få de 
øvrige lande med i EF, men hvis de gik med, skulle vi have et forum , hvor 
vi kunne tale om, hvilken udvikling vi ønskede at præge hele Europa med.

Dorte Bennedsen  (S) mente, at vi skulle være med til at prøve at præge 
det fælles Europa ud fra de værdier, vi selv tror på, på baggrund a f  vores 
tradition om, at ting gror nedefra. Det var D orte Bennedsens overbevis
ning, at jo  flere af de nordiske lande der kom m er med i EF jo  større 
betydning vil det samarbejde, vi har fælles i Nordisk Råd, få.

Peder Sønderby (V) fandt, at debatten i Nordisk Råd i de seneste år var 
blevet mere frem adrettet. Det var vigtigt for Venstre at fastholde det 
nordiske sam arbejde; man så gerne de nordiske lande med i et europæisk 
fællesskab, men N orden/EF m åtte ikke opfattes som et enten/eller; der er 
tale om et både/og. Det ville være en positiv udvikling, såfrem t den 
nordiske model blev flyttet over i EF, og vi fik nogle af de nordiske lande 
med i de afstemninger, der foregår dér.

Elisabeth Arnold  (RV) pegede på, at alle de kendte sam arbejdsorganer 
ville skifte indhold og form i løbet af de næste tiår. Elisabeth Arnold 
håbede, at flere nordiske lande blev m edlem m er a f  EF, idet vi har noget 
specielt nordisk at bidrage med i EF-samarbejdet. Hun understregede 
behovet for regionale sam arbejdsorganer i et større, integreret EF og 
Europa.

Knud Glønborg (KRF) understregede, at hvor der opstod konflikter 
imellem EF-sam arbejdet og muligheden for at opretholde det nordiske 
samarbejde, prioriterede Kristeligt Folkeparti det nordiske sam arbejde 
højest.

Kristen Poulsgaard (FP) gentog sit ønske om at nedlægge Nordisk Råd, 
som bl. a. begrundede Frem skridtspartiets indstilling om at forkaste beret
ningen.

Forslaget til folketingsbeslutning blev vedtaget med 120 stem m er mod 
15 (FP).

Den Danske Delegations beretning angående Nordisk Råds virksomhed 
i 1989— 90 blev forelagt Folketingets Udenrigsudvalg, hvis flertal i sin 
betænkning og indstilling den 23. oktober tog beretningen til efterretning. 
Et m indretal (Frem skridtspartiets medlem af  udvalget) indstillede med 
sam m e begrundelse som tidligere beretningen til forkastelse.

Folketinget behandlede beretningen i to m øder den 21. og 27. novem 
ber.



D okum ent 1 2735

D ebatten er gengivet i Folketingets Forhandlinger 1990/1991, 1. saml., 
sp. 2 2 6 2 -2 3 0 0  og sp. 2345.

Et a f  debattens tem aer, som blev anslået a f  m inisteren for nordisk 
samarbejde Thor Pedersen, var målsætningen om  det sam arbejdende N or
den som en del a f  det europæiske sam arbejde for en afbalanceret europæ
isk udvikling i regionernes Europa. M inisteren lagde vægt på, at nye 
fellesnordiske in itiativer skulle bidrage til at styrke de nordiske landes 
indflydelse i en større europæisk sammenhæng. I forholdet til de baltiske 
lande var N ordisk M inisterråd enige om, at N orden havde mulighed for at 
spille en særlig rolle.

Kristen Poulsgaard (FP) foreslog, at de baltiske lande blev m edlem m er 
af Nordisk Råd, mens Anker Jørgensen (S) m ente, at m an skulle holde fast 
ved, at Nordisk Råds arbejde om fatter de fem nordiske lande, men at m an 
skulle være åbne over for et sam arbejde om kring Østersøen b l.a . med 
Baltikum om rådet; en opfattelse, som deltes a f  Lilli Gyldenkilde (SF). Lars 
P. Gammelgaard  (KF) fandt, at de baltiske lande skulle have mulighed for 
at sende observatører til rådets sessioner, hvis de ville, sam t at de burde 
kunne blive m edlem mer, når de ønskede det. Det var blandt deltagerne i 
debatten enighed om, at Nordisk Råd i forhold til de baltiske lande skulle 
gøre en ekstraordinær indsats, ikke m indst på det kulturelle om råde og i 
miljøspørgsmål.

Anker Jørgensen (S) og Hans Larsen-Ledet (RV) fremhævede den nor
diske velfærds- og dem okratim odel som eksempler på ideer, der i en 
bredere europæisk sammenhæng kunne få et nordisk indhold både i for
hold til udviklingen i Baltikum og i EF ved den videre udform ning a f  ideen 
om den sociale dim ension.

Norges og Sveriges nærm ere tilknytning til EF indebar efter flere ordfø
reres opfattelse, bl. a. Lars P. Gammelgaards (KF), en ny og mere realistisk 
dim ension end hidtil i det nordiske sam arbejde inden for det europæiske. 
Kristen Poulsgaard (FP) frem holdt som en konsekvens a f  prioriteringen af 
det europæiske sam arbejde frem for det nordiske, at Nordisk Råd skulle 
nedlægges; dog således at Nordisk M inisterråd blev bevaret som det sted, 
hvor tingene kunne drøftes.

M iljøom rådet, det socialpolitiske om råde sam t kultur-, forsknings- og 
undervisningssektoren blev fremhævet som de vigtigste i det nordiske 
sam arbejde i de senere år og som om råder, der også i de kom m ende år vil 
få høj prioritet.

A nker Jørgensen (S) gentog sit ønske om at gøre sikkerhedspolitiske 
spørgsmål til en naturlig del af den nordiske debat; et ønske som deltes af 
Lilli Gyldenkilde (SF), m en som i lighed med tidligere blev afvist a f  de 
fleste a f  de øvrige deltagere i debatten.

Flere a f  de politiske ordførere kunne have ønsket, at O rganisationskom i
teen i sin betænkning om ændrede arbejdsformer i det nordiske sam arbejde 
var gået videre end tilfældet var. K nud Glønborg (KFP) nævnte sit forslag
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om, at et medlemsforslag for at blive frem m et skulle have forslagsstillere 
fra enten tre lande eller repræsentanter for to  nordiske partigrupper. Lars 
P. Gammelgaard  (KF) fastholdt sin tidligere frem satte tanke om en sag
kyndig gennemgang af det nordiske samarbejde. Der var i øvrigt enighed 
om, at en fortsat styrkelse af partigruppesam arbejdet var en vigtig forud
sætning for det nordiske sam arbejdes udvikling i et regionernes Europa.

Peder Sønderby (V) og Lars P. Gammelgaard (KF) understregede i 
lighed med sam arbejdsm inisteren, at frem m e og effektivisering a f  det 
nordiske sam arbejde skulle ske inden for en nulvækstbudgettering, gennem 
en bedre udnyttelse a f  ressourcerne, om prioritering m. v.

De fleste a f  deltagerne i debatten var overbeviste om, at det nordiske 
sam arbejdes betydning ville øges i frem tiden i takt med den hastige euro
pæiske udvikling og internationaliseringen a f  rådets arbejde.

Forslaget til folketingsbeslutning blev vedtaget med 122 stem m er m od 9 
(FP).

Det nordiske sam arbejde på en række forskellige om råder har i beret
ningsåret været genstand for drøftelse i Folketingssalen. Det gælder fx 
forholdet til Østeuropa, miljø, trafik og miljø, uddannelses- og kultur- 
Eureka, gensidig anerkendelse a f  eksamensbeviser, fælles nordisk kirop
raktoruddannelse sam t F N ’s børnekonvention.

Forholdet til Østeuropa

Et socialdem okratisk beslutningsforslag om at ophæve eller undlade 
etablering a f  hindringer for rejser mellem D anm ark og Ø stlandene blev af 
Folketingets flertal afvist i m arts bl. a. med den begrundelse, at overvejel
ser om at ophæve visumpligten burde ske i tæt sam arbejde med de øvrige 
EF-lande og med sam arbejdspartnere i den nordiske paskontroloveren
skomst.

I april vedtog Folketinget enstem migt under en forespørgselsdebat et 
dagsordensforslag, hvori Folketinget bl. a. opfordrede regeringen til fortsat 
at arbejde for en styrkelse og udbygning af kontakterne mellem D anm ark 
og de baltiske republikker og støtte Nordisk M inisterråds bestræbelser for 
at oprette nordiske kultur- og inform ationscentre i de tre baltiske republik
ker.

M iljø

På et spørgsmål fra Dorte Bennedsen (S) den 23. jan u ar om dum pning af 
radioaktive stoffer på dybt vand svarede m iljøm inister Lone Dybkjær, at 
det fortsat var den danske og nordiske holdning, at der ikke skal dum pes 
radioaktivt materiale. De nordiske lande sidestiller i den nordiske hand
lingsplan mod havforurening deponering i havbunden med dumpning.

Den 24. oktober stillede Margrete Auken  (SF) spørgsmål til m iljøm inis
teren om deponering a f  affald under havbunden. D et fremgik a f  m iniste
rens svar, a t man burde arbejde for, at også deponering fra land blev 
forbudt.
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I maj m eddelte Folketinget sit samtykke til, at D anm ark godkendte 
overenskomsten om oprettelse a f  Det N ordiske Miljøfinansieringsselskab 
undertegnet på Nordisk M inisterråds (m iljøm inistrenes) m øde den 2. 
m arts 1990. Overenskom sten indebar, at m an fra dansk side overen  6-årig 
periode skal bidrage med et beløb på i alt ca. 66 mio. kr.

Trafik og miljø

Socialistisk Folkeparti foreslog i januar i et beslutningsforslag om en 
energi- og miljøansvarlig transportpolitik  bl. a. sikring af, at D anm ark blev 
bindeled mellem N orden og det øvrige Europa, sam t at der blev indledt 
forhandlinger i sam arbejde med det øvrige N orden om  en samlet strategi 
for overflytning a f  transportarbejde fra vej og luft til jernbane.

Uddannelses- og kultur-Eureka  

Folketinget behandlede i jan u ar et beslutningsforslag fra SF om skabelse 
a f  et europæisk uddannelsessam arbejde, som b l.a . skulle være åbent for 
alle europæiske lande og organisationer som EF og N ordisk Råd.

Socialistisk Folkeparti havde i et andet beslutningsforslag, som Folke
tinget ligeledes behandlede i januar, foreslået, a t der skulle skabes et 
Kultur-Eureka, som bl. a. indebar, at der skulle oprettes et fast sekretariat 
knyttet til Europarådet med udgangspunkt i N ordisk Råd, EF og Europa
rådet. Kultur-Eureka skulle være åbent for alle europæiske lande; desuden 
skulle Nordisk Råd og EF kunne deltage.

Gensidig anerkendelse a f  eksamensbeviser

I oktober behandlede Folketinget et lovforslag, der havde til formål dels 
at gennemføre et EF-direktiv om indførelse a f  en generel ordning for 
gensidig anerkendelse a f  eksamensbeviser for erhvervskom petencegivende 
videregående uddannelser a f  m indst tre års varighed, dels at give hjemmel 
til at gennemføre tilsvarende generelle ordninger, som er under udarbej
delse i EF og i Nordisk M inisterråd.

Fælles nordisk kiropraktoruddannelse 

Den 30. jan u ar oplyste sundhedsm inister Ester Larsen  på et spørgsmål 
fra Erling Christensen (S), at den arbejdsgruppe, der skal drøfte behovet 
for en fælles nordisk kiropraktoruddannelse, forventer at afgive en rapport 
om behovet for en fællesnordisk uddannelse i efteråret 1990.

FN 's børnekonvention 

Ebba Strange (SF) spurgte den 19. jan u ar statsm inisteren om  ratifika
tion a f  konvention om børns rettigheder. S tatsm inisteren sagde i sit svar, 
at det a f  konsultationer med de øvrige nordiske lande og EF-landene var 
fremgået, at der var et udbredt ønske om at ratificere konventionen hur
tigt.



2738 D okum ent 1

K nud Glønborg (KFP) tog spørgsmålet om en dansk oversættelse og 
ratifikation a f  konventionen op over for udenrigsm inisteren den 15. 
marts. U denrigsm inisteren gentog ønsket om en hurtig dansk ratifikation 
og oversættelse af konventionen. Knud G lønborg rejste sagen under åb- 
ningsdebatten i oktober sam t i forbindelse med behandlingen a f  N ordisk 
Råds beretning til Folketinget for 1989 — 90 i novem ber.

Andre em ner

M iljøm inister Lone Dybkjær sagde den 17. jan u ar som svar på et spørgs
mål om lukning a f  Barsebäck, at det fortsat var den danske regerings 
opfattelse, at atom kraftværket burde lukkes, samt at den svenske rege
ringsomdannelse ikke betød nogen ændring i den svenske holdning til 
dette spørgsmål.

Den 30. januar spurgte Lilli Gyldenkilde (SF) om fordelingen af pladser 
på N ordiska Hälsovårdshögskolan.

I tilknytning til sessionen i Reykjavik spurgte Kirsten Jacobsen (FP) 
sam arbejdsm inister Thor Pedersen om arbejdet og udgifterne i forbindelse 
med Nordisk Råds session.

Delegationens sammensætning

Den 12. oktober 1989 konstituerede delegationen sig med Anker Jør
gensen (S) som delegationsform and og Lars P. Gammelgaard  (KF) som 
delegationens næstform and. Ny i delegationen var Arne MelchioriCD), der 
afløste Jette Pors.

Den 9. jan u ar 1990 afløste Niels Ahlmann-Ohlsen  (KF) Flem m ing H an
sen som medlem af  delegationen.

De to  danske præsidiem edlem m er Anker Jørgensen (S) og Ivar Hansen 
(V) blev genvalgt ved sessionen i Reykjavik.

Den 8. oktober 1990 konstituerede delegationen sig efter det nye folke
tingsårs begyndelse. Ny i delegationen var Frode Nør Christensen (CD), 
der afløste Arne Melchior, som fortsatte som stedfortræder.

Informationsvirksomhed

Nordisk Råds Danske Sekretariat har arrangeret pressem øder i forbin
delse med rådets 38. session sam t ved afholdelse a f  udvalgsm øder mv. i 
Danm ark.

Hvad angår de forskellige m ålgrupper for nordisk inform ation, politike
re, organisationer, biblioteker og skoler, gøres der fra D et Danske Sekreta
riat en særlig indsats over for skolerne. Udsendelse af undervisningsm ate
riale er fortsat. Det samme er tilfældet for den række a f  endagssem inarer 
for lærere, der blev påbegyndt i 1988.

Disse sem inarer foregår på am tscentraler og på lærersem inarier og 
henvender sig særlig til lærere i sam tidsorientering, historie og dansk. 
Sem inarernes formål er at orientere om, hvad der findes af nordisk stof
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egnet for undervisningen på forskellige klassetrin. Samtidig gives der vej
ledning og forslag og afholdes øvelser vedrørende m etoder for anvendel
sen. 1 1990 har der været afholdt endagssem inarer ved am tscentralernes 
lokalafdelinger og kom m unale skolevæsener sam t orienteringsm øder på 
flere seminarier.

Sekretariatet har orienteret om udkom ne publikationer og forskellige 
arrangem enter mv. ved udsendelse a f  pressemeddelelser. Man har også 
forestået en presseklipservice til orientering for delegationsm edlem m er og 
for de øvrige nordiske sekretariater.

Som hidtil har sekretariatet deltaget i den offentlige debat om nordiske 
spørgsmål ved dagbladsartikler og foredragsvirksomhed.

8.2 Färöarnas delegation

Färöarnas delegation fram  till augusti 1990 bestod av Atli P. D am  (Jvlf) 
och Agnar Nielsen (Sb) med Jåkup Lindenskov (Jvfl) och Flemm ing M ik
kelsen (Fkfl) som suppleanter. Från den 2 augusti 1990 är m edlem m arna 
Atli P. D am  och Jógvan vid Keldu (Fkfl) och deras suppleanter Jakúp 
Lindenskov och Svend Aage Ellefsen (Fkfl). En ny delegation valdes den 
17 januari 1991: Anfinn Kallsberg (Fkfl) och Jógvan Ingvard Olsen (Sb) 
med Olav Olsen och Teije Davidsen som suppleanter.

8.3. Grönlands delegation

G rönlands delegation fram till novem ber 1990 bestod av Preben Lange 
(Si) och O tto Steenholdt (At) med Lars Emil Johansen (Si) och Peter 
O sterm ann (At) som suppleanter. Från novem ber 1990 är m edlem m arna 
Lars Emil Johansen och O tto  Steenholdt och deras suppleanter Mikael 
Petersen (Si) och Peter O sterm ann.

8.4 Finlands delegation 

Delegationens verksamhet

Finlands delegation höll under året sju m öten och arbetsutskottet åtta. 
Centrala frågor i delegationens arbete har varit de nordiska ländernas roll i 
integrationsutvecklingen sam t arbetsuppgifter i anslutning till N ordiska 
rådets organisation.

Finland representerades i organisationskommittén  av riksdagsman K im 
mo Sasi, som i flera delegations- och arbetsutskottsm öten redogjort for 
kom m itténs arbete. Vid sina möten den 4 april och 9 novem ber behandla
de delegationen organisationsreform en och diskuterade ingående kom m it
téns arbete samt EES-planernas inverkan på det nordiska sam arbetet. 
Delegationen hade på många punkter, i synnerhet de som angick interna
tionella frågor, velat gå längre än kom m ittén, samtidigt som m an ville slå 
vakt om utskottens självständiga ställning i arbetet. D et slutliga ställnings
tagandet till organisationsreform en kom m er delegationen att utform a vid 
sitt m öte i januari 1991.
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För att öka sam arbetet mellan Finlands delegation i N ordiska rådet och 
riksdagen diskuterade delegationen vid sitt m öte den 4 april hur delegatio
nens egen ställning skall kunna stärkas i riksdagen och behandlingen av 
nordiska ärenden förbättras.

N ordiska sam arbetsm inistem  Tarja Halonen redogjorde vid mötena 
den 4 april och den 25 maj för budgetberedningen och budgetplanerna för 
å r 1991 och fick höra delegationsm edlem m am as ställningstaganden. Vid 
delegationsm ötet den 23 februari läm nade ställföreträdande tjänstem an
nen Erik Heinrichs redogörelse för m inisterrådsförslagen på den 38:s ses
sionen. Han koncentrerade sig främ st på integrationsfrågor, miljöfrågor 
sam t höjningen av ram arna för N ordiska investeringsbankens projektinve
steringslån. I diskussionen berördes också m inisterrådets planer på att 
lägga ner några av de nordiska institutionerna. Dessa väckte stark opposi
tion bland delegationens m edlem m ar. I synnerhet kritiserades det sätt på 
vilket ärendet beretts på m inisterrådssidan.

M inisterrådets slutliga budgetförslag för 1991 behandlades vid mötet 
den 21 septem ber, då sam arbetsm inister Tarja Halonen tillsam m ans med 
ställföreträdande tjänstem annen Erik Heinrichs redogjorde för förslaget. 
M inistern konstaterade att Finland hade varit berett a tt stöda en budget
ökning, men att man inte fått tillräckligt stöd från de andra parterna. I 
praktiken innebar föreliggande budgetförslag nedskärningar. Erik H ein
richs redogjorde vid sam m a m öte även för handlingsprogram m et för Balti
kum som förberetts i m inisterrådet.

Delegationen har haft en om fattande seminarieverksamhet under året. 
Den 25 — 26 april anordnades i riksdagshuset ett sem inarium  för journalis
ter från tidningar som utkom m er i östra F inland. Avsikten var att ge en 
allmän bild av N ordiska rådets verksam het och det officiella nordiska 
sam arbetet. För riksdagsjournalister anordnades ett sem inarium  den 4 
oktober. Tillsam m ans med N ordiska språk- och inform ationscentret ord
nades ett sem inarium  den 25 oktober med anledning av centrets 10- 
årsjubileum . Sem inariet sam lade ett 100-tal deltagare från hela Norden. 
D iskussionerna inleddes b l.a . av kulturutskottets medlem m ar. Den 31 
oktober anordnades ett m öte av sem inariekaraktär, till vilket även m ed
lem m arna i Finlands delegation av Europarådet och utrikesutskottet in
bjöds och där bl. a. utrikeshandelsm inister Pertti Salolainen redogjorde för 
sam arbetet mellan EFTA och EG sam t läget vid EES-förhandlingam a.

M ötet m ed  kontaktm annen  för nordiska sam arbetsfrågor vid m inisterier 
och centrala äm betsverk hölls den 14 februari 1990. D å diskuterades 
huvudfrågorna vid den kom m ande sessionen. Ledningen av kansliet för 
Finlands delegation och nordiska sam arbetsm inisterns sekretariat har un
der året diskuterat kontaktm annaorganisationen, som inom  den närm aste 
fram tiden skall revideras bl. a. genom att ansvarsrelationem a skall fastslås 
m era entydigt. Delegationskansliet har under året tillsam m ans med N or
diska språk- och inform ationscentret och Pohjola-Norden föreningarna
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deltagit i ett projekt för att u tarbeta inform ationsm aterialet ” Känn ditt 
N orden 3” .

Personalen vid delegationskansliet bestod vid utgången av året av elva 
tjänstem än. Som generalsekreterare har fungerat Guy L indström  och som 
biträdande generalsekreterare G reta Lohiniva. Efter att b iträdande sekre
teraren Magnus Eriksson fr. o. m. den 15.3.1990 övergått till att sköta 
tjänsten som biträdande sekreterare för riksdagens utrikesutskott, har hans 
arbetsuppgifter fr. o. m. den 1 augusti handhafts av Birgitta Stenius-M lade- 
nov. D ärutöver har personalen efter en rad övriga om ställningar och 
ändringar i tjänstebenäm ningar vid årsslutet bestått av Kari Salo, som 
inform ationssekreterare, R isto N iem inen och Paula Kaikkonen som b iträ
dande sekreterare, Paula H usm an och Leea Kakko som avdelningssekrete- 
rare, K ristiina Tallqvist som inform ationsassistent sam t M aarit Im m onen 
som byråsekreterare och M inna Supponen som byråfunktionär, den senare 
som vikarie för Sirpa M airue, som är moderskapsledig.

Anslaget för Finlands delegation i N ordiska rådet var i 1990 års stats
budget 8 789 000 mk. I anslaget ingick Finlands andel (20,7 %) av presidie- 
sekretariatets budget på 4890000 mk.

Riksdagens behandling av delegationens berättelse

Delegationens berättelse över N ordiska rådets verksam het och rådets 
37:session i Stockholm överläm nades den 8 januari 1990 till riksdagen. 
U trikesutskottet avgav sitt betänkande över berättelsen den 6 m ars 1990.

I betänkandet underströk utskottet än en gång sin positiva inställning till 
förhållandet mellan det nordiska sam arbetet och utvecklingen inom  den 
europeiska integrationen. M an underströk vikten av att parlam entarikerna 
i högre utsträckning kunde anföra en nordisk synvinkel i internationella 
frågor och aktivare kunde knyta kontakter med internationella organ. 
U tskottet ansåg att förslaget om ett internationellt utskott inom  N ordiska 
rådet var aktuellare än någonsin och önskade en ökad utrikespolitisk 
diskussion i rådet. Som ett konkret förslag fram fördes att rådets berättelse 
i fram tiden även skulle behandlas av de övriga utskotten i riksdagen, vilka 
även skulle avge sina betänkanden däröver. På detta sätt skulle m an 
tillförsäkra en större kännedom  om de nordiska frågorna inom riksdagen. 
U tskottet föreslog även att sam arbetsm inistem  i fram tiden skulle ge en 
redogörelse för m inisterrådets verksam het i sam band med att u trikesut
skottet fick rådets berättelse.

Betänkandet låg till grund för riksdagsbehandlingen som ägde rum  den 
13 m ars 1990. Diskussionen, som starkt präglades av de delvis pessim istis
ka tongångarna från den nyligen tim ade sessionen i Reykjavik, var livlig. 
Fem ton talare deltog, varutöver 26 repliker användes. I inläggen fram för
des synpunkter på rådets verksam het och organisation sam t gjordes jäm fö
relser mellan nordiskt och europeiskt sam arbete. I flera inlägg stödde man 
utskottsbetänkandets yrkanden på ökad utrikespolitisk debatt och på att
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rådet skulle få ett internationellt utskott. Många tog avstånd från de mest 
pessimistiska inläggen som förts fram under sessionen i Reykjavik. Man 
underströk betydelsen av att det nordiska sam arbetet utvecklas planm äs
sigt och m ålm edvetet för att rådet skall kunna uppträda som ett gemen
samt språkrör i Europa i frågor som anknyter till integrationsprocessen. 
Det fram fördes även förslag om att sam arbetsm inistem s och integrations- 
m inisterns taburetter skulle sammanslås för att ge mera tyngd åt det 
nordiska. Beslutsprocesserna och inform ationen borde effektiviseras och 
sekretariaten stärkas och personresurserna användas rationellt. Även rela
tionerna utanför Norden berördes. I synnerhet ville m an intensifiera sam 
arbetet med de baltiska länderna. Förslag gjordes även om att m an skulle 
utöka sam arbetet mellan och möjligen sam m anslå de nordiska am bassa
derna utanför Europa och N ordam erika.

8.5 Ålands delegation 

Delegationens berättelse till landstinget

Delegationens berättelse till landstinget över de för Åland väsentliga 
frågorna i Nordiska rådet under perioden 4 mars 1989 — 2 m ars 1990 
överläm nades till landstinget den 19 april 1990.

Berättelsen undergick inte någon utskottsbehandling utan antecknades 
direkt till kännedom  den 27 april 1990. Vicetalmannen och rådsm edlem 
men K arl-Gunnar Fagerholm presenterade berättelsen och påpekade att 
de viktigaste frågorna i rådet under den aktuella perioden rört sig kring 
miljön och då speciellt situationen i Östeuropa, Nordens roll i den europe
iska integrationsprocessen sam t utvecklingen i Ö steuropa och dess påver
kan på det nordiska sam arbetet. Han konstaterade att medlemsförslaget 
om åtgärder för främ jande av oljetransporter med dubbelbottnade tank
fartyg med talm an O lof Jansson som första undertecknare godkänts. V ida
re kontaterade han att Åland tillsam m ans med de övriga självstyrande 
om rådena fått representation på rotationsbasis i Nordiska kulturfonden.

Landstingsm annen och suppleanten i N ordiska rådet Roger Jansson 
valde att beröra utform ningen av det fram tida nordiska sam arbetet. Han 
ansåg att de politiska beslutsfattarnas i N orden intresse för Nordiska 
rådets arbete minskat eventuellt till följd av D anm arks medlem skap i EG 
samt EES-processen och Ö steuropas frigörelse. Han påpekade att det ligger 
i Ålands intresse att den här utvecklingen bryts, varför Åland bör delta i 
det arbete som pågår. Han efterlyste en viss överstatlighet inom rådets 
beslutsprocess och ansåg att Nordens röst skulle stärkas betydligt om de 
nordiska länderna med N ordiska rådet som plattform  kunde agera sam
fällt med en röst inom EES och fram över inom EG. Ålands position som 
självstyrt om råde och dess internationella status skulle höjas betydligt om 
N ordiska rådet skulle övergå till en viss överstatlighet, varför han bedöm 
de som angeläget att Åland aktivt bö ija r arbeta för en viss överstatlighet i 
N ordiska rådet.
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Landstingsm annen och suppleanten i Nordiska rådet Pekka Tuominen 
berörde även han det fram tida nordiska sam arbetet m ot bakgrund av den 
pågående integrationsprocessen. Han betonade att ju  m era integrationen 
fortskrider desto viktigare blir sam tidigt det nordiska sam arbetet. D et är 
därför viktigt att föra fram det nordiska sam arbetets betydelse som en 
m otvikt till den integrationsutveckling som pågår. Han förordade även 
införandet av överstatlighet inom N ordiska rådets arbete.

Hemställningsmotion

I hem ställningsm otion nr 17/1989 — 90 tas frågan om användande av 
högsvavliga tjockoljor upp till behandling. D et konstateras att flera rederi
er gått över till att använda lågsvavliga oljor, men att fortfarande en stor 
del av passagerarfärjorna drivs med de m iljöfarliga svavelhaltiga tjockol
jorna. M otionären ansåg därför att initiativ  borde tas i N ordiska m inister
rådet, så att de högsvavliga tjockoljorna skulle förbjudas helt som drivm e
del. Finansutskottet konstaterade i sitt betänkande att frågan om den 
m arina m iljön länge varit föremål för behandling inom N ordiska m inister
rådet och att landskapsstyrelsen anslutit sig till N ordiska m inisterrådets 
beslut om att fastställa både ett nordiskt miljöprogram och ett nordiskt 
åtgärdsprogram mot förorening av havet. Vid godkännandet förutsattes, 
på basen av N ordiska m inisterrådets rekom m endation, att en fortlöpande 
revision av planen skulle inledas. Med anledning härav utarbetades en ny 
handlingsplan som fram lades i form av ett m inisterrådsförslag till N ordis
ka rådet för behandling vid den 38:e sessionen i Reykjavik. 1 betänkandet 
konstateras att landskapsstyrelsen hela tiden har deltagit i u tarbetandet av 
det nya ministerrådsförslaget om en nordisk handlingsplan m ot förorening 
av havet, men har i enlighet med sin egen praxis vad gäller anslutning till 
N ordiska m inisterrådets handlingsplaner inte anslutit sig till planen före 
rådets behandling. F inansutskottet konstaterade vidare att flera av passa
gerarfärjorna mellan Finland — Åland — Sverige redan övergått till att 
använda m iljövänligare bränsle. 1 betänkandet konstaterades även att de 
rederier som ännu inte övergått till sådana oljor starkt överväger detta och 
har börjat u treda möjligheterna att kunna erhålla sådant bränsle i F inland, 
vilket för närvarande inte är möjligt. Eftersom flera åtgärder redan hade 
vidtagits för att begränsa användandet av den svavelhaltiga oljan till sjöss 
och även lett till positiva resultat och då rederierna på frivillig väg redan 
börjat använda lågsvavlig tjockolja som drivm edel ansåg utskottets m ajo
ritet att det inte fanns skäl att v idta de i m otionen föreslagna åtgärderna i 
syfte att förbjuda sådant drivm edel. Efter en om fattande debatt i lands
tinget godkändes dock m otionen efter det att en ändring av klämmen 
föreslagits så att hänvändelse inte enbart skulle ske till N ordiska m inister
rådet utan även till F inlands regering, eftersom problem en med användan
det av högsvavliga tjockoljor är störst i Finland.
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Ålands delegation i Nordiska rådet har under år 1990 hållit elva sam 
m anträden. Vid delegationens sam m anträde den 25 januari redogjorde 
utbildningscefen Sten-Erik Abraham sson for sam arbetet mellan de själv
styrande om rådena inom kultursektorn. Vid delegationens m öte den 21 
februari konstaterades att de självstyrande om rådena kom m it överens om 
att Åland skulle få den första ordinarie platsen i N ordiska kulturfonden. 
Med anledning av att landskapets och de övriga självstyrande om rådenas 
önskemål beträffande representation i fonden nu tillgodosetts beslöt land
skapsstyrelsen den 29 novem ber 1990 att ansluta sig till handlingsplanen 
för nordiskt kulturell samarbete.

U nder året har bland annat medlemsforslag om pensioner för sjömän på 
andra nordiska fartyg, medlemsförslag om åtgärder i syfte att reglera 
fritidsbåtstrafiken i N orden och medlemsförslag om barnprostitu tion  dis
kuterats. De två sistnäm nda förslagen har ännu inte slutbehandlats, me
dan delegationen har beslutat avge medlemsförslag om pensioner för sjö
män på andra nordiska fartyg.

Vid delegationens m öte den 6 juli redogjorde redaktör Bengt Hannus för 
användningen av det joum aliststipendium  som han erhöll från Nordiska 
rådet 1989. Han hade besökt Bornholm i syfte att studera vilken betydelse 
D anm arks medlem skap i EG haft för invånarna på Bornholm sam t för att 
studera energi- och m iljöfrågor och utvecklandet av turism en.

Delegationen behandlade vid sitt m öte den 10 decem ber organisations
kom m itténs rapport med förslag till reform er i syfte att effektivisera det 
nordiska sam arbetet. Beslöts att slutligt ställningstagande till förslaget 
skulle tas vid delegationens möte i januari 1991. Delegationen konstatera
de att de föreslagna reform erna av rådets arbetsform er är ett steg i syfte att 
effektivisera rådets arbete och göra det m er flexibelt, även om det inte är 
så långtgående som m an kunde önska.

8.6 Islands delegation 

Delegationens berättelse till Altinget

Delegationens berättelse till Altinget över nordiskt sam arbete under 
perioden m ars 1989 till decem ber 1989 framlades för Altinget 23 januari 
och behandlades 5 februari 1990. Sam arbetsm inistem s berättelse över 
N ordiska m inisterrådets verksam het framlades 15 februari och behandla
des 22 februari 1990.

Ólafur G. Einarsson, delegationens ordförande, redogjorde i debatten 
den 5 februari för delegationens berättelse. Han påtalade, att sam arbetsm i- 
nisterns berättelse om N ordiska m inisterrådets verksamhet inte framlagts 
tillräckligt tidigt för att kunna behandlas sam tidigt som delegationens 
berättelse.

Han redogjorde för delegationens sam m ansättning och arbetsfördelning 
sam t för förberedelserna för rådssessionen, som 1990 hölls i Reykjavik.

D elegationens verksamhet
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Han kom i sitt tal in på de stridigheter, som hade ägt rum om  fördelning
en av förtroendeposter inom  rådet på grund av att ingen delegation hade 
nom inerat en vänstersocialist i presidiet. Han redogjorde för den prelim i
nära lösning som tilläm pats under 1990 med 10 presidiem edlem m ar och 
en observatör från den partigrupp som inte genom nom ineringar av någon 
delegation fått plats i presidiet.

Han redogjorde för de förberedande möten som Islands delegation haft 
med sakkunniga dels inför presidiets internationella konferens om havs- 
förorening och dels inför extrasessionen hösten 1989 om N orden och den 
europeiske integrationen. Vidare redogjorde han för delegationens och 
utskottens verksam het under verksam hetsåret sam t för den då planerade 
delegationsresan till M oskva och Baltikum.

Han tackade Eiður G uðnason, som nyss avgått som medlem av rådet, 
för hans värdefulla insatser.

M inisterrådets ordförande Július Sólnes förklarade, varför berättelsen 
om Nordiska m inisterrådets verksam het inte framlagts i tid för att kunna 
behandlas i Altinget tillsam m ans med delegationens berättelse.

Hjörleifur Guttormsson, medlem av Islands delegation, anförde att det 
inte fanns skäl a tt klaga över någon brist på viktiga diskussionsäm nen och 
sam arbetsuppgifter i Nordiska rådet. Vid de senaste årens sessioner hade 
miljöfrågorna, Europafrågorna och rådets agerande på internationellt plan 
varit i förgrunden. De förändringar som ägt rum  i Ö steuropa har präglat 
Europadebatten i rådet. Ö steuropafrågom a och president Gorbatjovs u tta 
lande om sam arbete mellan N ordiska rådet och Baltikum hade ibland 
överskuggat faktiska diskussioner om sam arbetet mellan de Västeuropeis
ka staterna. H jörleifur upplyste, a tt han och många andra hade kritiserat 
a tt rådets presidium  inte hade tagit mera avgörande beslut om att sända 
delegationen till Moskva och Baltikum. Om ett sådant beslut hade fattats i 
tid, hade man t. ex. kunnat inbjuda observatörer från Baltikum till rådsses
sionen i Reykjavik.

Hjörleifur uttryckte vidare den förhoppningen, att detta beslut skulle 
leda till att Nordiska rådet kunde befatta sig m era med internationella 
frågor, fast m andatet för delegationen till M oskva och Baltikum inte 
om fattar utrikes- och försvarsfrågor. Han framhöll att detta m andat säkert 
kom m er att förvåna många, men upplyste att dess begränsade innehåll 
berodde på att Helsingforsavtalet inte tillåter annat slags beslut. D et är nu 
stort intresse inom rådet för att ändra på Helsingforsavtalet i detta avseen
de och intresset finns inte blott hos de partigrupper som står längst till 
vänster.

H jörleifur förordade att ett internationellt utskott upprättas i rådet och 
anförde att det skulle vitalisera arbetet där, men att det som hittills skulle 
vara regeringarnes uppgift att fatta beslut i utrikespolitiska frågor.

Bland de frågor som skulle upp till debatt vid rådssessionen i Reykjavik 
näm nde H jörleifur särskilt och förordade förslagen om revidering av Nor-
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diska investeringsbankens låneram ar och upprättandet av en ny låneord
ning för m iljöinvesteringslån för Östeuropa. Han tog vidare upp det regi
onalpolitiska sam arbetet i N orden och betonade den nytta detta sam arbete 
hade for Island. Samtidigt upplyste han, med hänsyn till vad EES-förhand- 
lingarna kunde leda till, att enligt uppgifter som fram kom m it vid möte 
mellan ekonom iska utskottet och de m inistrar som ansvarar för regional
politik, att inget om råde i Finland skulle uppfylla de krav som ställs inom 
EG för att kunna erhålla regionalpolitiskt stöd.

Till slut betonade han vikten av att stärka det nordiska sam arbetet och 
förbättra N ordiska rådets arbetsform er.

Eiður Guðnason tackade för sam arbetet under den tid  han varit verksam 
i N ordiska rådet. Han kom m enterade sedan de stridigheter som ägt rum 
om fördelningen av förtroendeposter inom rådet. Han framhöll att rådets 
presidium  inte hade förm ått lösa problem en med fördelningen. D ärför 
hade saken hänvisats till jurid iska utskottet, som Eiður var förm an för. 
Juridiska utskottet hade sedan föreslagit en lösning som nästan alla i 
utskottet enats om. N är frågan sedan hänvisades till partigrupperna i 
rådet, var inte alla där beredda att ställa sig bakom jurid iska utskottets 
förslag. D ärför tilläm pades en prelim inär lösning sist vid fördelningen, 
men frågan tas upp igen i den översyn av rådets arbetsform er som nu 
pågår.

Juridiska utskottets arbete har i övrigt präglats av frågor rörande utveck
lingen i Europa och av ökade internationella kontakter, men på det om rå
det har närm ast en revolution ägt rum under senare år. För några år sedan 
var det närm ast förbjudet att dryfta internationella frågor vid rådets 
möten och nu är huvudtem at internationellt sam arbete och Europafrågor-

Juridiska utskottet håller årliga möten med de nordiska justitiem in ist
rarna och de m inistrar som ansvarar för flyktingfrågor. Vid alla möten 
med justitiem inistrarna betonas vikten av att N orden även efter 1992 blir 
gemensamt passområde. Som exempel på sam arbetsprojekt som nordiska 
och andra medborgare har nytta av, näm nde Eiður, att i överenstäm melse 
med förslag som han hade framlagt för tre år sedan hade nu en nordisk 
filmfond upprättats med hög insats från de nordiska staterna sam t att 
Nordiska rådet hade antagit förslag om förbud mot export av farliga varor, 
i ljuset av att många stater har brukat exportera varor till utvecklingslän
derna, som inte uppfyller nödvändiga krav för att kunna säljas på den egna 
hem m am arknaden.

Till slut framhöll Eiður, att nordiskt sam arbete nu står vid en korsväg, 
liksom det europeiska sam arbetet. U tan tvekan behöver isländska parla
m entariker sköta detta sam arbete bättre än hittills. Det kostar pengar, men 
är nödvändigt för att följa och påverka händelseutvecklingen.

Jón Kristjänsson framhöll betydelsen av nordiskt kultursam arbete, inte 
m inst med hänsyn till de nordiska ländernas ökade europeiska samarbete.
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Han konstaterade, a tt den nordiska kulturgemenskapen är stark, oberoen
de av vilken utrikespolitisk väg länderna har valt.

Han redogjorde för de diskusioner som ägt rum  vid kulturutskottets 
möten om den Nordiska handlingsplanen på språkom rådet, enligt vilken 
de finska och isländska språkens ställning kom m er a tt stärkas. V idare har 
den av N ordiska m inisterrådet planerade översynen och även nedlägg
ningen av några nordiska institutioner varit uppe till diskussion där. Han 
upplyste om de diskussioner som ägt rum  i Islands delegation om förslaget 
om nedläggningen av de fyra institutionerna, där den åsikt kom fram, att 
översyn av verksam heten vid nordiska institu tioner i och för sig var 
naturlig, men att m an satte frågetecken vid förslag om nedläggning av t. ex. 
Nordplan och sjörättsinstitutet i Oslo.

Jón redogjorde för det ökade inslag av diskussioner och beslut som rör 
Europautvecklingen och däribland Ö steuropafrågorna.

Till slut konstaterade Jón, att innan han blev verksam i rådet hade han 
varit ovetande om det om fattande arbete som representanterna där utför
de. Han anförde, att arbetet i rådet även var viktigt som språngbräda för 
annat internationellt samarbete.

Päll Pétursson beklagade, att sam arbetsm inistem s berättelse om N ordis
ka m inisterrådets verksam het inte förelåg vid debatten med hänsyn till att 
den verksam het som bedrevs inom  N ordiska m inisterrådet var mycket 
om fattande både på m inister- och äm betsm annanivå.

Angående de stridigheter som ägt rum  om fördelningen av förtroende
poster i rådet, förklarade Päll, att bakgrunden var den, att de vänstersocia
listiska partierna inte i någon delegation hade haft tillräcklig styrka för att 
få medlem nom inerad till presidiet. Det förslag som jurid iska utskottet på 
begäran av presidiet med anledning därav utarbetat, vann inte gehör i 
presidiet. D ärför beslöt presidiet, a tt den partigrupp som inte hade till
räcklig styrka för a tt få in en representant i presidiet skulle få nom inera en 
obesveratör dit. Samtidigt beslöt presidiet att genom föra en översyn av 
rådets arbetsform er och däribland presidiets sam ansättning.

Päll anförde, att den partipolitisering som under senare år ägt rum  i 
rådet kan bidra till ökad effektivicering i rådsarbetet, men att den sam ti
digt m edför m inskad självständighet för de nationella delegationerna. Han 
framhöll som sin åsikt, att Islands delegation borde slå vakt om Islands 
självständighet i rådet och försöka bevara sin självbestäm m anderätt snara
re än att ge efter och ställa upp främ st som representanter för partigrupper. 
Den isländska delegationen har som delegation sam m a rä tt som de övriga 
delegationerna även om antalet m edlem m ar är lägre, m en detsam m a gäller 
inte när de isländska representanterna fördelar sig på partigrupper.

Päll betonade vikten av att arbetet i N ordiska rådet intem ationaliseras, 
för att ge andra möjlighet att lära känna arbetet i N ordiska rådet, men 
också för att vi skall kunna dra nytta av andras erfarenheter.

Till slut tackade Päll delegationen och särskilt Eiður Guðnason för gott 
samarbete.
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M inisterrådets ordförande Júlíus Sólnes redogjorde i sitt inlägg den 22 
februari fór grundvalet fór sin berättelse, som är dels N ordiska m inisterrå
dets årsberättelse C I och dels redogörelser från de isländska representan
terna i äm betsm annakom m ittéem a.

Han redogjorde sedan för huvudkom ponenterna i N ordiska m inisterrå
dets och äm betsm annakom m ittéem as arbete under året. Han konstatera
de, att man lagt huvudvikten vid fortsättningen av arbetsprogram m et 
N orden och Europa 1992. Med anledning därav framhöll han vikten av att 
m an i N orden håller sig ajour med händelserna i Europa och slår vakt om 
de resultat som redan uppnåtts, och det nordiska sam arbetets fram tid. 
Arbetet med handlingsprogram m et ” Ett starkare N orden” fortskrider i 
överensstäm m else med detta.

Han konstaterade, att m iljösam arbetet ökat avsevärt och redogjorde för 
den revidering av den nordiska handlingsplanen mot havsförorening som 
ägt rum; för N ordiska rådets internationella konferens om havsförorening, 
som hölls i Köpenham n 1989; för den nye handlingsplanen m ot luftförore
ning sam t för handlingsplanen om renare teknologi, avfall och återanvänd- 
ning och förberedelserna för det nordiska miljö- och biologiåret, som 
startade jun i 1990.

Han redogjorde för det planerade nordiska miljöfinansieringsbolaget, 
som beslut nu har fattats om. Han upplyste, att de nordiska m iljöm inist
rarna gemensamt hade protesterat m ot byggandet av upparbetningsanlägg- 
ningen för käm kraftsavfall i D ounreay i Skottland.

Júlíus framhöll, a tt det nordiska kultursam arbetet kunde betecknas som 
grunden för allt nordiskt sam arbete. H an beskrev b l.a . den nyinförda 
Nordplus- och Nordplus Junior-ordningen.

Beträifande de förslag som hade framlagts av en nordisk arbetsgrupp 
under äm betsm annakom m ittén för kulturfrågor om bl. a. nedläggning av 
A sieninstitutet, N ordplan, N ordiska sjörättsinstitutet och N ordiska insti
tu tet för folkdiktning betonade han, att det blott var fråga om förslag och 
att inga beslut ännu fattats.

Julius upplyste, beträffande N ordiska m inisterrådets budget, att en 3% 
autom atisk förhöjning inte längre var aktuell, men att en eventuell fram ti
da förhöjning skulle grundas på prioriteringar som byggde på de aktuella 
projektens innehåll.

Han redogjorde särskilt for NIB:s och N ordiska projektexportfondens 
verksam het sam t för de 12 ministerrådsförslag som framlagts för rådsses
sionen i Reykjavik.

Som ett svar på den kritik som ofta hörs om nordiskt sam arbete, fram 
höll Júlíus att de nordiska medborgarna, och inte m inst de isländska, 
säkert skulle uppleva det som svårt om allt det som uppnåtts genom 
nordiskt sam arbete plötsligt försvann.
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Delegationen har under perioden, som denna rapport avser, hållit 9 
m öten. Delegationens verksam het präglades under årets första del av 
förberedelser för rådssessionen som hölls i Reykjavik vid m ånadsskiftet 
februari/m ars.

N är sessionerna hålls i Reykjavik kan inte parlam entets lokaler använ
des för sessionen, på sam m a sätt som i de övriga nordiska länderna. U nder 
de senaste sessionerna som hållits i Reykjavik har man därför hyrt N atio
nalteaterns lokaler, men under årens lopp har antalet deltagare i dessioner- 
na ökat starkt och platsbristen i N ationalteatern därför blivit påtaglig. 
D ärför beslöt delegationen att göra ett nytt försök och för sessionen hyra 
kontors- och m öteslokaliteter av Islands U niversitet.

N ordiska miljö- och biologiåret var ett par gånger uppe till diskussion i 
delegationen. Bl.a. gav Sighvatur Björgvinsson, medlem av delegationen 
och direktör för Föreningen N orden i Island, en redogörelse om förbere
delserna och genom förandet.

Altingets utrikesutskott rem itterade till Islands delegation förslag till 
Altingsbeslut med anledning av rekom m endationer som V ästnordens par
lam entariska sam arbetsråd antog vid sitt m öte år 1989. Delegationen gav 
sitt stöd till förslag om att Altinget skulle bevilja finansiellt treårigt stöd till 
främ jandet av turism  i Västnorden. Likaså gav delegationen sitt stöd till 
förslag om organisering av lärar- och elevutbyte mellan Island, Färöarna 
och G rönland. Delegationen anförde dock, att lärar- och elevutbyte mellan 
V ästnorden och övriga N orden redan nu har påbörjats. Det finansieras av 
Nordiska m inisterrådet och verkställs av Föreningarna Norden.

V ästnordens parlam entariska sam arbetsråd hade föreslagit, att Islands 
delegations sekretariat skulle bli huvudsekretariatet för V ästnordens parla
m entariska sam arbetsråd. Delegationen fann det naturligt, att Altinget 
snarare än de övriga Västnordiska parlam enten tog ansvaret för huvudsek- 
retariatsuppgiftem a. Delegationen fann det vidare naturligt att Islands 
delegations sekretariat bistod Västnordens parlam entariska sam arbetsråd 
i m ån av möjlighet och i sam arbete med Altingets sekretariat sam t att 
V ästnordens parlam entariska sam arbetsråd kunde ha Islands delegations 
sekretariat som sin postadress.

V ästnordens parlam entariska sam arbetsråd hade vidare föreslagit att år 
1992 skulle bli ett Västnordiskt år. Delegationen ställde sig inte em ot 
förslaget, men påpekade att N ordiskt miljö- och biologiår pågick fram till 
jun i 1991 och att ett nytt nordiskt kvinnoforum  planerades år 1992, men 
Västnordiska året skulle b l.a . fokusera på miljö- och jäm ställdhetsfrågor i 
Västnorden.

Det tidigare om näm nda förslaget om nedläggning av fyra nordiska insti
tutioner var till diskussion i delegationen. Delegationen fann det naturligt 
att N ordiska m inisterrådet forsökte genomgå sin verksam het och rationali-

Delegationens verksam het
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sera den. D et framkom dock tveksam het och från några m edlem m ar direkt 
m otstånd till nedläggning av ifrågavarande institutioner.

M edan organisationskom m itténs arbete pågick fick delegationen vid 
flera tillfallen redogörelse för arbetet och de förslag som var till behandling 
i kom m ittén. Delegationen har inte i m itten av decem ber 1990 yttrat sig 
om organisationskom m itténs slutgiltiga förslag.

Inför 38:e sessionen höll delegationen ett förberedande möte med m inis
terrådets förm an, Júlíus Sólnes, där han b l.a . redogjorde för de m inster- 
rådsförslag som skulle framläggas före sessionen.

Sam arbetet mellan delegationssekretariatet och undervisningsm inisteri
et och lärarorganisationerna har utbyggts under året och det har resulterat i 
en ökande efterfråga på utbildningsm aterial om nordiskt samarbete.

Fem journalister verksam m a i Island har beviljats N ordiska rådets jou r
naliststipendier för att b l.a. undersöka och skriva om det västnordiska 
sam arbetet, parlam entsjournalisternas arbete, nordiskt sam arbete på det 
geofysiska om rådet och de nordiska aktiebörserna och nordiskt sam arbete 
på det om rådet.

8.7 Norges delegasjon

Delegasjonens rapport og Regjeringens melding  

Delegasjonens rapport fra Nordisk Råds 37. sesjon og 3. ekstrasesjon ble 
26. januar 1990 sendt Stortinget som tillegg til Regjeringens m elding om 
det nordiske sam arbeidet (St.meld. nr. 30 (1989 — 90).

I delegasjonsrapporten ble det pekt på de sentrale oppgaver og m ålset
tinger i Rådets arbeid siste periode. D ette gjelder for eks. debatten om 
N orden i Europa, Söder-komiteens rapporter om internasjonale samar- 
beidsspørsmål i Nordisk Råd, president G orbatsjovs utspill i forkant av 
den tredje ekstrasesjonen og det fortsatt høge aktivitetesnivå på miljøsi
den, bl.a. med Rådets parlam entarikerkonferanse om havforurensning i 
oktober.

Komiteinnstilli ngen 

U tenriks- og konstitusjonskom iteen i Stortinget avgav 15. februar 1990 
sin innstilling om det nordiske sam arbeidet foregående år.

Komiteens flertall ga uttrykk for at arbeidsprogram m et ”N orden i Euro
pa 1989 — 92” var et godt utgangspunkt for en forhøyelse av am bisjons
nivået for integrasjonen mellom de nordiske landene. En noterte seg med 
tilfredshet Regjeringens presisering at på de om råder hvor N orden er 
kom m et lenger enn EF er det ikke på tale m ed en tilpasning ” nedover” . 
Tvert im ot gjelder det gjennom en sam ordnet politikk å styrke de nordiske 
lands stilling, slik at mulighetene for å påvirke utviklingen i EF og EFTA 
øker. Komiteens mindretall, F rP ’s m edlem m er F ritjo f Frank Gundersen og 
Carl I. Hagen, tok avstand fra et resonnem ent som innebærer at de 
strengeste regler alltid er de beste. Også praktiske og omkostningsmessige
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vurderinger m å trekkes inn, dessuten ville det ikke være tilstrekkelig å ha 
strenge regler dersom de ikke følges opp adm inistrativt.

Et flertall i kom iteen m ente at den praksis som er etablert når det gjelder 
Nordisk Råds befatning med sikkerhets- og utenrikspolitikk, slik det er 
nedfelt i Helsingfors-avtalen, også bør gjelde i tiden framover. Kom iteens 
mindretall, SV’s medlem Paul Chaffey, m ente at Nordisk Råd bør utvikle 
en m er offensiv holdning i forhold til sam arbeid m ed øst-europeiske land, 
og at den norske regjeringen forholdt seg altfor passiv til president G orba
tsjovs utspill høsten 1989.

Stortingsdebatten

Saksordfører Anne Enger Lahnstein  (Sp) sa at Nordisk R åd ikke kunne 
være en ren tilskuer til den prosessen som nå pågikk i Øst-Europa. Forhå
pentligvis ville om veltningene i øst lede til et bredere sam arbeid mellom 
alle i landene i Europa. Ved å konsentrere sam arbeidsinnsatsen til de 
geografiske nærom rådene, først og fremst Baltikum, og ved å satse på 
spørsmål som kunnskapsoverføring, økonom isk utvikling, utvekslings- 
program m er og turism e kunne Rådet gi et positivt og viktig bidrag i en 
europeisk integrasjonsprosess.

Lahnstein anså den økonomiske handlingsplanen som et redskap for å 
videreutvikle den nordiske modellen og forutsatte at tilpasninger til et 
større europeisk m arked ikke skjedde på bekostning av sentrale verdier og 
m ålsettinger som kjennetegner de nordiske landene. H un pekte på at det 
nordiske sam arbeidet på m iljøvernom rådet syntes å være i god gjenge, 
videre trakk hun fram  de frivillige organisasjoners rolle og posisjon som et 
viktig fellesnordisk varemerke.

Gro Harlem Brundtland  (A) sa at det var grunn til å slå fast at kam pen 
for velferdsstaten og for den nordiske modellen m å vi føre like mye i 
Europa som hjem m e hos oss selv. D erfor er det viktig a t vi bygger på felles 
nordisk erfaring og styrker våre egne muligheter til fram tidsrettede bidrag 
til den brede europeiske utviklingen, slik det er gjort gjennom ”N orden i 
Europa” og ”Et sterkere N orden” .

Anders Talleraas (H) sa at det vil være av stor betydning å utvikle 
sam arbeid innenfor forskning og utvikling i Norden. Næringsstrukturene i 
landene har sam m enfallende trekk på flere om råder. Hvert enkelt land har 
begrensede ressurser å sette inn på større forskningsprosjekter, og en 
samling av ressursene på felles interesseom råder vil derfor kunne gi en 
betydelig gevinst for Norden.

Fridtjo f Frank Gundersen (FrP) m ente at den nordiske modellen kanskje 
m åtte betraktes som et slags historisk m onum ent som vi forsøker å samles 
om selv om realitetene er litt tvilsomme. Han pekte på at modellen 
rom m er sykehuskøer, sterk svikt i bam e-vernet og arbeidsledighet. G un
dersen sa at et tegn på den overdrevne selvtilliten til den nordiske modell 
fant en i kom iteflertallets tilslutning til Regjeringens uttalelse om at det
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ikke er tale om vi skal tilpasse oss på om råder hvor vi er kom m et lenger 
enn EF når det gjelder strenge regler på miljø- vernets om råde. H an fant 
således dette som et merkelig dogmatisk synspunkt.

Paul Chaffey (SV) sa at for hans og SV’s del var det ikke så vanskelig å 
slutte seg til m ålsettingene om et tettere sam arbeid, og heller ikke så 
vanskelig å være enig i at mange av de konkrete tiltakene Nordisk Råd har 
satt i verk, faktisk også fungerer etter hensikten. Men debatten b lir av til 
litt for enkel fordi flere av de nordiske landene, deriblant Norge, ofte 
virker skeptiske til å gi Nordisk Råd en virkelig betydelig rolle som et 
samarbeidsorgan på regionalt nivå der alle slags spørsmål kan finne en 
løsning. Han fant det pussig at mens en på et generelt plan sier nei til at 
N ordisk Råd skal drive med utenrikspolitikk, har EF vært et hovedspørs
mål — kanskje hovedspørsm ålet — i Nordisk Råd i flere år.

Svein Alsaker (KrF) tok spesielt for seg m iljøpolitikken, og pekte bl. a. på 
at det for de nordiske land i mange tilfeller vil falle rimeligere å investere i 
rensing av de østeuropeiske utslippene fram for ytterligere rensetiltak i våre 
egne land. D et er på denne bakgrunn at en m åtte vurdere det framlagte 
forslag fra m iljøvernm inistrene om opprettelse av et nordisk selskap for 
risikokapitalfinansiering av m iljøinvesteringer i Øst-Europa. Alsaker hå
pet at norske og nordiske bedrifter vil finne det interessant å engasjere seg i 
miljøteknologisk sam arbeid med bedrifter i Øst-Europa.

Bjarne M ørk E idem  (A) kom bl.a. inn på arbeidet i N ordisk Råds 
organisasjonskom ite. Et viktig elem ent i kom iteens arbeid vil være å legge 
opp til et system som sikrer den parlam entariske in itiativretten, men som 
samtidig gjør det mulig å avpasse ressursene i forhold til betydningen av de 
forslag som fremmes i Rådet. Eksempelvis bør kanskje større vekt legges 
på forslag som kom m er fra en partigruppe enn fra enekeltstående m edlem 
mer.

Johan C. Løken  (H) kom inn på de mulige im plikasjoner i forholdet 
mellom N ordisk Råd og EØS-sam arbeidet, og at en utredning er i gang om 
parlam entariske sam arbeidsorganer som kan ivareta behovet for styrket 
folkevalgt deltakelse og innflytelse mellom EFTA og EF. D et er helt 
åpenbart nødvendig for dem  som først og fremst har sitt internasjonale 
engasjement knyttet til Nordisk Råd også å se denne nye, viktige kompo
nenten. D et vil stille nye krav og gi nye muligheter, og Nordisk Råd må 
være villig til å tilpasse seg den situasjonen som oppstår i det øyeblikk vi 
får et folkevalgt samarbeidsorgan mellom EF og EFTA.

M arit N ybakk  (A) mente at det er en rekke gode grunner til å øke det 
politiske bistandssam arbeidet mellom de nordiske land. Ett av de mest 
spennende in titiativ  i nord/sør-debatten er forslaget om et utvidet regio
nalt sam arbeid mellom de nordiske land og SADCC-landene — front- 
linjestatene i det sørlige Afrika. Et slikt utvidet sam arbeid vil m åtte inne
holde mye mer enn det vi forbinder med tradisjonell bistand: handel, 
næringslivsinvesteringer, overføring av teknologi og kunnskap. Nybakk
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pekte på at et tilsvarende regionalt sam arbeid også drøftes i forhold til 
M ellom-Amerika.

Thea K nutzen  (H) sa at også det nordiske sam arbeidet m å kunne justeres 
og forbedres. Med de trangere økonom iske ram m er vi nå har må en være 
villig til å om prioritere. Kanskje kan deler av organisasjonen slankes, men 
de endringer som gjøres må være vel overveid. K nutzen pekte på at 
utviklingen i Europa fram kaller ulike reaksjoner i synet på N ordisk Råd og 
arbeidet der, fra spørsm ålet om R ådet overhodet vil ha noen funksjoner 
hvis og når de nordiske land knyttes til EF over til den oppfatning at Rådet 
skal spille en formidler- og opplæringsrolle direkte overfor enkeltland i 
Øst-Europa. H un fant begge disse synspunktene svakt begrunnet og tildels 
historieløse. Det er således viktig at det nordiske sam arbeidet fortsetter 
med de stadige kontakter og tiltak som tilsam m en gjør N orden til et 
om råde som utad kan virke i praktisk sam arbeid. Det er innlysende at det 
nordiske folk samlet veier tyngre i internasjonale sam m enhenger enn når 
de enkelte land opptrer hver for seg.

Sam arbeidsm inister Tom Vraalsen (Sp) pekte på at en med ”N orden i 
Europa” -program m et bl. a. ta r sikte på å styrke de nordiske lands rolle og 
innflytelse i Europa, spesielt i forhold til EF på om råder der nordiske land 
har kom m et lenger enn EF. D ette gjelder først og fremst om rådene miljø, 
arbeidsm iljø og forbrukerpolitikk. Det legges vekt på å opprettholde høye 
standarder på disse sektorene, og en samlet opptreden fra de nordiske land 
vil styrke mulighetene for gjennomslag også hos andre for våre høyere 
standarder. Vraalsen var enig i M arit Nybakks vurderinger når det gjelder 
ønsket om å få etablert et m inisterråd for bistand, og forsikret om at han 
ville arbeide for dette.

R eiu lf Steen  (A) tok opp Frem skrittspartiets m erknad i kom iteinnstill
ingen om tilpasningsproblem atikken i forhold til EF, og spurte om det er 
slik å forstå at det sosiale nivå i N orden skal senkes eller om en m ener at 
am bisjonene på sosial-, miljø- og forbrukerpolitikkens om råder skal redu
seres i europeisk sammenheng, m .a .o . at det i dag stilles for strenge krav 
både i EF og N orden til m iljøpolitikken. D ette vil i så fall bety at Frem 
skrittspartiet forfekter et syn som er stikk i strid med den oppfatning 
verdens eksperter er enige om, nemlig at m iljøet er u tsatt for en akutt fare 
og at det er behov for dram atiske tiltak dersom ikke m iljøkatastrofen skal 
ram m e oss.

F ridtjo f Frank Gundersen (FrP) svarte at vi må sam arbeide på en norm al 
m åte med de forskjellige land — gi oss på enkelte om råder, så får de andre 
gi seg på andre om råder.

Oppfølging av nordiske saker i Stortinget 

Samarbeidsministerens redegjørelse til Stortinget

Arbeidsutvalget i den norske delegasjonen besluttet på sitt m øte 11. mai 
å be Regjeringen gi en redegjørelse om det nordiske sam arbeid i lys av
41 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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EFTA/EF-prosessen. Sam arbeidsm inister Tom Vraalsen ga en slik re
degjørelse 1. jun i i tilknytning til handelsm inisterens redegjørelse for Stor
tinget om EFTA/EF-prosessen.

Vraalsen sa at den brede positive interesse i folket så vel som blant 
politikere gjør den videre utbygging av det nordiske sam arbeid ikke bare 
til en mulighet, men til en forpliktelse. Et sterkt N orden vil bidra til å 
styrke EFTA, men det er ikke på tale å erstatte EFTA som forhandlingska- 
nal over EF, understreket Vraalsen. D et er ikke i vår interesse, og det 
nordiske sam arbeidsapparatet er heller ikke egnet for en slik oppgave.

Dagens nordiske sam arbeidsform er er basert på en helt annen in terna
sjonal situasjon en den vi i dag står overfor, sa Vraalsen. Vi m å derfor stille 
oss spørsmålet om sam arbeidet er strukturert slik at det er i stand til å 
m øte de nye utfordringene og dra fullt u tbytte av de m uligheter som ligger i 
vårt nordiske fellesskap, navnlig Nordisk Råd og Nordisk M inisterråd. 
Det bør kunne vurderes å bringe utenrikshandelsm inistrene og bistands- 
m inistrenes aktivitet med i sam arbeidet innenfor ram m en av Nordisk 
Råd, og en bør se på mulighetene for å øke parlam entarikernes innflytelse 
og ansvar i budsjettprosessen.

Stortingets spørretime

I Stortingets spørretime er det i løpet av 1990 reist følgende spørsmål av 
interesse for eller med tilknytning til det nordiske sam arbeidet:

24. januar. Fra representanten Oddrunn Pettersen (A) til justism iniste
ren om innføringen av grenseboerbevis i 1983 for dem  som bor nær 
grensen mellom Finland og Norge, og om Statsråden vil ta initiativ  for å få 
denne ordningen avskaffet.

24. januar. Fra representanten Kari Helliesen (A) til kirke- og kulturm i
nisteren om statsråden vil ta  initiativ  til at det kan bli mulig å utveksle 
skolekringkastingsprogram og TV-program de nordiske landene mellom.

7. februar. Fra representanten Ernst Wroldsen (A) til bistandsm inisteren 
om årsaken til at den norske regjeringen ikke ønsker å følge de øvrige 
nordiske land når det gjelder å øke låneram m en for prosjektinvesterings- 
lån i Nordisk Investeringsbank.

14. mars. Fra representanten Paul Chaffey (SV) til utenriksm inisteren 
om hvor langt arbeidet er kom m et i den nordiske em betsm annsgruppe og 
parlam entarikergruppe som ble nedsatt i 1987 for å utrede spørsmålet om 
N orden som atom fri sone, og når endelige rapporter vil foreligge.

28. mars. Fra representanten Thorhild Widvey (H) til utdannings- og 
forskningsministeren om statsråden vil ta  initiativ  til a t N orsk hotellhøg
skole skifter navn til Nordisk hotellhøgskole overensstem m ende med N or
disk Råds beslutning fra 1974, som av ulike årsaker ikke er effektuert.

9. maj. Fra representanten Edvard Grimstad  (Sp) til justism inisteren om 
at i de 40 år siden den nordiske passunion ble etablert har forholdene 
endret seg sterkt også med ulovlig innvandring og smugling, og om  statsrå



D okum ent 1 2755

den synes grensekontrollen er god nok på riksgrensen i Østfold og når det 
kan forventes svar på henvendelsen med forslag til tiltak som ble sendt for 
ca. 1 år siden fra Halden politikam m er.

6. juni. Fra representanten Jan Erik Fåne (FrP) til finansm inisteren om 
hva statsråden vil gjøre for å rette på den urimelighet at svensk statsborger 
som arbeider på Fornebu lufthavn ikke får lov til å benytte sin svensk
registrerte bil i Norge uten å betale toll fordi han ikke er dagpendler, og at 
hans bil derm ed kan bli konfiskert dersom han overnatter i Norge.

17. oktober. Fra representanten Ragna Berget Jørgensen til utdannings- 
og forskningsm inisteren om at om organiseringen av Statens trafikklærer- 
skole i Stjørdal har vært diskutert ved flere anledninger, og om statsråden 
vil sørge for at skolen gis m uligheter til også å kunne om fatte en fram tidig 
nordisk trafikklærerhøgskole sett i forhold til Nordisk Råds rekom m anda
sjon fra 1989 om bl.a . en slik høgskole.

Spørsmål til den svenske regjering

Anders Talleraas rettet i april et spørsmål til den svenske regjering i 
tilknytning til de vedtatte m ålsettinger om nedbygging av handelshind
ringer i N orden og utvikling av N orden som hjem m em arked. Bakgrunnen 
for spørsmålet var den senere tids mangel på arbeidskraft i Sverige, mens 
Norge har opplevd den største arbeidsløshet etter 2. verdenskrig. D ette har 
ført til at mange nordm enn har søkt og fått arbeid i Sverige, likeså at 
mange norske bedrifter har søkt oppdrag i Sverige.

Norske entreprenørbedrifter har im idlertid blitt m øtt med krav fra det 
Svenska Byggnadsarbetarförbundet om å innbetale et betydelig beløp til 
seg, dersom de bruker norsk arbeidskraft på oppdrag i Sverige. Talleraas ga 
uttrykk for at et slikt krav virker hindrende på konkurransen mellom 
nordiske entreprenører, idet det gjør det vanskelig for ikke-svenske entre
prenører å bruke sine egne folk på oppdrag i Sverige. Talleraas etterlyste 
hva den svenske regjering kunne gjøre for å endre denne praksis fra 
svenske fagorganisasjoners side.

Den svenske arbeidsm arkedsm inister sa i sitt svar at det er den svenske 
regjerings oppfatning at de regler som gjelder for arbeidsm arkedspartene i 
ett land i prinsippet også bør gjelde for arbeidsgivere og arbeidstakere fra 
andre nordisk land. Spørsmålet om hvilke avtaleregler som skal gjelde bør 
likevel på vanlig m åte bestem m es av partene på arbeidsm arkedet. For 
byggarbeidsmarkedet er det undertegnet en overenskom st mellom Svenska 
Byggnadsarbetarforbundet, Fellesforbundet i Norge (Seksjon bygg) og 
Norsk A rbeidsm annsforbund vedr. ansatte arbeidstakere ved tjenestegjø
ring i utlandet i Sverige og Norge. Ifølge oppgaver foreligger ingen proble
mer hva angår lønnsspørsm ål eller feriebetaling. Visse avgifter utgår, bl. a. 
for bedriftshelsevem  og for lokalt granskingsarbeid N år det gjelder ar- 
beidsm arkedsforsikringer hadde den svenske m inisteren notert seg at de 
norske og svenske fagforeningene hadde forespurt Svenska Arbetsgivare
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föreningen om muligheten for å sam ordne avtaleforsikringene mellom 
berørte forsikringsselskaper i Norge og AM F i Sverige. Form ene for sikker
het for inngåtte forpliktelser er også et spørsmål for partene. M inisteren 
ville nøye følge utviklingen i dette spørsmålet.

Delegasjonens arbeid

a) Møter i delegasjonen og arbeidsutvalget

Det har i 1990 vært 7 m øter i delegasjonen og 3 m øter i arbeidsutvalget. 
Det var fellesmøte med sam arbeidsm inister Tom Vraalsen i tilknytning til 
delegasjonsmøtet 5. april, og sam arbeidsm inisteren og kom m unalm inister 
Johan J. Jakobsen deltok i delegasjonsmøtet 27. februar under sesjonen i 
Reykjavik.

b) Sem inar
17. januar ble det holdt et in ternt sem inar for delegasjonen med sekreta

riatet som praktisk og faglig ansvarlig for gjennomføringen. Sem inaret var 
særlig rettet mot de nye m edlem m er i delegasjonen, i tillegg var gruppesek
retariatene i Stortinget invitert til å delta med én representant hver. I alt 
samlet sem inaret 25 deltakere.

Hovedtem aer som ble gjennomgått var Nordisk Råds organisasjon, 
virksomhet og arbeidsm åter og sekretariatets funksjon og inform asjons
oppgaver. I tillegg orienterte den norske sam arbeidsm inisters stedfortre
der, Anders Helseth, om samspillet med Nordisk M inisiterråd.

c) Informasjonsarbeid

Sekretariatet har i 1990 lagt opp delegasjonens inform asjonsvirksom het 
ut fra en egen inform asjonsplan. Form ålet med denne planen har vært å 
klarlegge overordnede m ålsettinger, prioriterte m ålgrupper og konkrete 
tiltak m. m. i inform asjonsvirksom heten. Det har også vært lagt vekt på å 
styrke koordineringen mellom Presidiesekretariatet og de nasjonale sekre
tariater.

I forbindelse med sesjonen i Reykjavik arrangerte sekretariatet en enkel 
utstilling om Rådets og delegasjonens virksom het i Historisk sal i Stor
tinget, som var åpen i uken før sesjonen og i selve sesjonsuken.

d) Arbeidsseminar fo r  baltiske parlamentarikere

Delegasjonen stod i dagene 9 .—16. desember som vertsskap for en 
delegasjon bestående av tre parlam entarikere fra hver av de tra baltiske 
republikker. Form ålet med besøket var å gi delegasjonen innsyn i samspil
let mellom regjering og parlam ent, lovgivningsprosessen i Stortinget og 
særlig hvordan lover på det økonomiske om rådet forberedes og vedtas. 
Overgang fra kom m andoøkonom i til m arkedsøkonom i var i den sam m en
heng et viktig stikkord. U nder oppholdet hadde de baltiske parlam entari
kerne div. m øter i Stortinget, bl. a. med Nordisk Råds delegasjon, lederen i
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Justiskom iteen og m edlem m er av Finanskom iteen, videre m ed Justisde
partem entet, F inansdepartem entet, P risdirektoratet, Statistisk Sentralby
rå og Norges Bank m. m.

8.8 Sveriges delegation

Val av 20 m edlem m ar och 20 suppleanter till N ordiska rådet företogs 
den 10 oktober 1990.

Delegationens berättelse 1989

I anslutning till berättelsen, överläm nad den 31 maj 1989 och behandlad 
i riksdagen den 21 februari 1990 väcktes sex m otioner, som tillsam m ans 
med berättelsen behandlades i utrikesutskottet.

Liksom tidigare väcktes en folkpartim otion (Isa Halvarsson) om en 
nordisk om budsm an. U tskottet avstyrkte m otionen med hänvisning till att 
frågan enligt rådets beslut 1989 skulle utredas av N ordiska rådets presidi
um i nära sam arbete med m inisterrådet och eventuella förslag till följd av 
utredningen behandlas vid ordinarie rådssession 1991.

Bland m otioner väckta dels med anledning av berättelsen, dels under 
allm änna m otionstiden, tog några upp frågor rörande den ekonom iska 
handlingsplanen ” Ett starkare N orden” (B 89/e). Karin Söder m. fl. (c, fp) 
önskade förverkliga den ekonom iska handlingsplanen genom att intensifi
era arbetet m ed N orden som hem m am arknad. U tskottet hänvisade i be
tänkandet till rådets rekom m endation nr 40/1989 om  avskaffande av tull- 
och gränsprocedurer sam t till arbetsprogram m et ”N orden i Europa 1989 — 
1992” , vari ett huvudom råde rörde b l.a . harm onisering av tekniska regler 
och normer. U tskottet hänvisade också till de 1989 tillstyrkta rådsförsla
gen om en utvecklingsplan för N ordiska industrifonden och ett utökat 
nordiskt utbildningssam arbete.

E tt annat förslag i m otionen gällde en årlig rapport till riksdagen om 
Nordiska m inisterrådets arbete och debatt om det nordiska sam arbetet. 
U trikesutskottet avstyrkte förslaget under åberopande av en överenskom 
melse att från budgetåret 1985/86 presentera N ordiska m inisterrådets 
budget i sam band med budgetpropositionen. U tskottet åberopade också 
ett sam förstånd om att den debatt om det nordiska sam arbetet, som 
riksdagen önskade, kunde hållas i sam band m ed behandlingen av delega
tionens berättelse. Enligt utskottet kunde inform ation om N ordiska m inis
terrådets verksam het och sam arbetet i N orden anses förelagd riksdagen 
genom m inisterrådets årliga berättelse till N ordiska rådet. Till utskottsbe- 
tänkandet fogades en reservation i denna del.

I m otionen föreslogs vidare att propositioner i riksdagen även skulle 
presentera nordiska redogörelser. U tskottet hänvisade till att Nordiska 
rådet 1988 rekom m enderat de nordiska länderna att i sina propositioner 
ange om framlagda lagförslag varit föremål för nordiska överläggningar 
och huruvida resultaten utgjorde ett närm ande till de andra ländernas
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lagstiftning eller ej. U tskottet konstaterade att önskemålet till dels var 
tillgodosett i Sverige, då i justitiedepartem entets propositioner brukade 
anges om nordiska överläggningar förevarit. Dock borde i större grad 
preciseras om lagförslaget utgjorde ett närm ande till de andra ländernas 
lagstiftning eller ej och sådana redogörelser presenteras i även andra de
partem ents lagförslag.

I m otionen krävdes slutligen att en parlam entarisk utredning borde 
tillsättas för att utreda förutsättningarna för svenska initiativ, nordiskt och 
internationellt, för att utveckla det nordiska sam arbetet på råds- och 
m inisterrådsnivå. Enligt utskottet ankom det på Nordiska rådet självt att 
utform a den höjning av am bitionsnivån som krävdes inför den internatio
nella utvecklingen. U tskottet hänvisade härvid till rådets utredningar. 
M otionen avstyrktes och en reservation om en svensk parlam entarisk 
utredning fogades till betänkandet.

Två m otioner tog upp aspekter på sam arbetet på m iljövårdsom rådet. 
Lars Ernestam (fp) yrkade på konsultationer inom ramen för den nordiska 
miljöskyddskonventionen bl.a. i fråga om åtgärder mot redan tillåtna 
utsläpp. U tskottet avslog m otionen under hänvisning till den nordiska 
miljöskyddskonventionen av år 1974.

Vidare yrkade Leif Olsson och Kenth Skårvik (båda fp) på snara för
handlingar med den norska regeringen för a tt bilateralt lösa m iljöstörning
arna i Östfolds fylke. M otionen avstyrktes med hänvisning till jo rdbruks
utskottets betänkande om vattenvård m .m . (1989/90: JoU  6). I detta har 
betydelsen av att Sverige med kraft driver frågan vidare med m ålsättning
en en avsevärt förbättrad m iljösituation i dessa gränsvatten understrukits.

I en m otion föreslog M arianne Samuelsson (mp) ett ökat nordiskt sam 
arbete som alternativ till en fram tida EG-anslutning och direktval till 
Nordiska rådet. Det nordiska sam arbetet kunde dock inte ersätta ett 
vidare samarbete i Europa, enligt utskottet, utan hade de senaste åren 
inriktats på att placera N orden starkare i den europeiska utvecklingen. 
Ifråga om direktval hänvisade utskottet till juridiska utskottets avslag av 
frågan i septem ber 1988. M arianne Samuelsson fogade reservationer på 
båda punkterna till utskottets betänkande.

Liksom förra året yrkade Erling Bager och Lars Leijonborg (båda fp) att 
folkfronterna i Estland, Lettland och Litauen skulle inbjudas genom speci
ell kallelse inför varje möte med N ordiska rådet.

U trikesutskottet avslog m otionen med hänvisning till N ordiska rådets 
olika initiativ  för a tt utveckla kontakterna m ed de östeuropeiska länderna. 
U tskottet konstaterade också att representanter för folkfronterna i den 
mån de var ledam öter av sin republiks Högsta Sovjet skulle om fattas av de 
utvidgade kontakterna. En reservation om att inbjuda folkfronterna i 
baltrepublikerna som gäster till rådets nästa session fogades till betänkan-

1 ett särskilt yttrande anfördes slutligen den nordiska modellens attrak-
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tionskraft på länder med stora sam hällsförändringar, t. ex. Ö steuropa och 
Afrika. I y ttrandet underströks särskilt a tt det nordiska sam arbetet hade 
ett egenvärde, inte bara i relation till EG.

Vid riksdagens behandling  av berättelsen talade K arin Söder inlednings
vis b l.a. för rådets arbete med internationella frågor och rådets engage
mang för Östeuropa. Särskilt redogjordes för rådets önskan att etablera 
sam arbete med parlam entariker i de östeuropeiska länderna, fram för allt 
baltrepublikem a, ifråga om miljö, kultur, handel och främ jande av m änsk
liga kontakter. Karin Söder m enade att de nordiska parlam entarikerna 
ofta hade större am bitioner än regeringarna och utgjorde m otorn i det 
nordiska sam arbetet. Det nordiska sam arbetet m åste ges högre prioritet 
för att inte drunkna i annat integrationsarbete och betraktas som en 
väsentlig del av Sveriges internationella engagemang för ett öppnare Euro-

Grethe Lundblad påpekade att det fanns en stark parlam entarikerpress 
på mera substans i N ordiska m inisterrådets handlingsprogram. D etta hade 
lett till nya program och kom pletteringar vilket gjorde att det nordiska 
sam arbetet, långt ifrån att vara ur m odet, följde med på sam arbetsom rå- 
den av intresse för m edborgarna. Rådets socialdem okrater bejakade an
strängningarna att stärka N orden utåt genom att anpassa regler och varu- 
krav till god nordisk standard, ibland ett rättesnöre för EG och Efta.

Elver Jonsson underströk särskilt vikten av att uttalanden, rekom m en
dationer och beslut på nordiskt plan följdes upp nationellt och fick all 
nödvändig uppbackning på hem m aplan. Ansvaret vilade härvid tungt på 
både riksdag och regering.

Ylva A nnerstedt påpekade att den nordiska konsensusmodellen — ett 
sätt att tala sig sam m an — var av uppenbart intresse för många andra delar 
av världen, t. ex. Latinam erikas sm åstater och Beneluxländema.

Rådets relationer till baltländem a blev föremål för replikväxling mellan 
främst Karin Söder och M argaretha af Ugglas. Den senare fann det natur
ligt, att efter valen i de baltiska republikerna representanter för de folkval
da parlam enten skulle bjudas in som gäster till en session m ed Nordiska 
rådet, och yrkade därm ed bifall till reservationen med sam m a innebörd. 
Elver Jonsson hävdade att m an oavsett form erna borde överväga att nå 
fram till en nära och aktiv sam verkan, vilket vore i enlighet med de 
svenska m edborgarnas mening.

Enligt Karin Söder var det i första hand viktigare med kontakter som 
kunde leda till sem inarier, studiebesök m. m. än att inbjuda någon som 
gäst till en session, vilket inte innebar att m an stängt andra möjligheter för 
fram tiden. Karin Söder underströk också N ordiska rådets beredskap att ge 
allt tänkbart stöd för att främ ja den dem okratiska utvecklingen i baltsta
terna. Avsikten var att efter valen i de baltiska republikerna diskutera med 
parlam entarikerna där, hur sam arbetet bäst skall kunna utvecklas. G rethe 
Lundblad underströk vikten av, att det verkligen blev representativa de-
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m okratier som de gem ensamma problem en kring Östersjön diskuterades 
med. Enligt Ylva A nnerstedt hade riksdagen gärna kunnat vara litet m er 
entusiastisk vad gällde kontakterna med baltstatem a.

Flera debattörer tog upp behovet att reda ut vardagsproblem en i N orden 
i form av gränsproblem av olika slag, såsom rörande flygpriser, föräldra
penning, tjänstebil, innehav av fritidsfastigheter m. m.. Eftersom N ordiska 
m inisterrådets betänkande om nordbors rättigheter inte utgjorde den rät- 
tighetsförteckning eller ett slags codex N ordicus som rådet bett om  och 
dess uppföljning, m inisterrådets nya rapport, tycktes främ st inriktad på ett 
Europaspår kvarstod enligt Elver Jonsson, behovet av ett strukturerat 
handlingsprogram rörande nordbors rättigheter för att idéen om  ett nor
diskt m edborgarskap skulle infrias.

G rethe Lundblad efterlyste i detta sam m anhang ett bättre sam arbete 
ifråga om sociallagstiftningen i Norden. G rethe Lundblad önskade också 
ökad press mot en lösning av t. ex. västkustbanan för att förstärka komuni- 
kationem a mellan D anm ark och Norge.

Ylva A nnerstedt framhöll att det för folkpartiet var väsentligt att kon
centrera det nordiska sam arbetet till ett fåtal frågor, bland vilka nordbors 
rättigheter fram stod som den viktigaste. Fri varuhandel och N ordplus var 
andra viktiga om råden, enligt Ylva Annerstedt, med tonvikt vid behovet 
att förbättra inform ationen till ungdomen. För a tt få en välbehövlig snabb
het i hanteringen av examensgiltigheten mellan länderna borde m an vida
re, liksom i EG, helt enkelt fastställa en tidpunkt då alla exam ina godkän
des.

Flera talare talade uppskattande om det ökande intresset för att debatte
ra det nordiska sam arbetet under senare år och om den digra om fattning 
som årets utskottsbetänkande fått. M arianne Samuelsson gjorde reflex
ionen att samtliga sju talare på talarlistan var kvinnor, något som annars 
inte var representativt för talarstolen. K arin Söder efterlyste en möjlighet 
att sam tidigt med riksdagens behandling av delegationsberättelsen kunna 
behandla en rapport från regeringen om N ordiska m inisterrådets insatser 
och gav därm ed sitt stöd åt reservationen härom . D etta skulle leda till 
ytterligare vitalisering av debatten och ge riksdagen som helhet tillfälle att 
ta  ställning till regeringens insatser för sam arbetet. I en sådan debatt kunde 
också flera utskott involveras, t. ex. i frågor rörande regionpolitiken.

M inisterrådets förslag om nedskärning av nordiska forskningsinstitutio
ner för högre utbildning blev föremål för massiv kritik. G unnar Björk hade 
ställt frågor i riksdagen i ärendet och M arianne Samuelsson hade i en 
m otion avvisat förslaget om N ordplans nedläggning. Karin Söder m enade 
att övergången från att finansiera institutioner till stöd genom tidsbegrän
sade insatser på andra om råden sannolikt skulle kom m a att innebära 
krym pande resurser för kultursam arbetet. K arin Söder efterlyste vidare en 
analys av fördelar och vinster med nordiskt samgående. D et nordiska 
kultursam arbetet, såsom bas för det nordiska sam arbetet, m åste istället gå
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vidare och särskilt ungdoms- och studentutbytet, Nordplus och N ordjobb, 
utvecklas for att få unga att tidigt känna sin nordiska tillhörighet. Från 
socialdem okratiskt håll beklagade G rethe Lundblad djupt, att ju st 
Nordplan ifrågasatts. Särskilt i byggandet i N orden måste våra gem ensam
m a värden i planeringen för ett gott samhälle för m änniskorna i N orden 
bevaras.

M arianne Samuelsson undrade om N ordiska rådet användes som belö
ningssystem för långt och troget arbete i partiet. Samuelsson önskade 
istället höja det nordiska sam arbetets status genom direktval som skulle 
föra ut de politiska frågorna till folket och ge såväl riktlinjer för sam arbetet 
som bättre relationer till m inistersidan.

G rethe Lundblad avvisade detta försök att klassa ned det nordiska 
sam arbetet och framhöll sessionens 13 m inisterrådsförslag samt social- 
och m iljöutskottets tunga arbetsbörda som exempel på det nordiska sam 
arbetets ökande antal viktiga frågor.

Riksdagen biföll utrikesutskottets hem ställan och avslog reservationer-

Delagationens berättelse 1990

Sveriges delegation överläm nade den 12 juni 1990 en redogörelse för 
rådets verksam het sedan den 37:e sessionen. I denna ägnades särskild 
uppm ärksam het åt rådets tredje extrasession den 14 novem ber 1989 i 
M arieham n och 38:e sessionen den 27 februari —den 2 m ars 1990 i Reykja
vik. Berättelsen behandlas i utrikesutskottet och följs av en behandling i 
kam m aren i januari 1991.

Kärnvapenfri zon

U nder allm änna m otionstiden väcktes en rad m otioner rörande den 
säkerhetspolitiska situationen i Norden. Bl.a. föreslog M argaretha a f  Ugg
las m. fl. (m) en säkerhetspolitiskt förankrad nedrustningspolitik u r nor
diskt perspektiv. Stig Gustafsson m. fl. (s) efterlyste en gemensam nordisk 
ståndpunkt ifråga om kärnvapenfrihet vid örlogsbesök. Hans-Göran 
Franck m. fl. (s) tog upp frågan om  en nordisk käm vapenfri zon och Inger 
Schörling m. fl. (mp) föreslog att Sverige borde ta  upp frågan i Nordiska 
rådet sam t att en nordisk parlam entarisk kom m ission borde tillsättas.

U trikesutskottet konstaterade a tt Sverige och övriga nordiska länder 
noga följde den m ilitärtekniska utvecklingen, särskilt nedrustningssam ar- 
betets effekter för säkerhetssituationen i norra Europa. U tskottet konstate
rade vidare, att en nordisk äm betsm annagrupp sedan 1987 arbetar för att 
utreda förutsättningarna för en käm vapenfri zon. Arbetet var inriktat på 
stegvis analys av olika element i ett eventuellt zonarrangemang. G ruppen 
hade det gångna året bl. a. arbetat m ed ett avsnitt om ett zonarrangem ang i 
ett bredare europeiskt sam m anhang och ett avsnitt om  Östersjöns status. 
Vid det nordiska utrikesm inisterm ötet i septem ber 1989 uppm anades
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äm betsm annagruppen att framlägga en arbetsrapport snarast under 1991.
U tskottet konstaterade sam tidigt att säkerhetspolitiska frågor inte hörde 

till sam arbetsom rådena i N ordiska rådet och hänvisade till den informella 
nordiska parlam entariska kom m ittén för en käm vapenfri zon, där repre
sentanter för 18 partier i de nordiska länderna ingick, och till nordiskt 
forum för säkerhetspolitik, likaså med parlam entariskt deltagande.

U tskottet anförde vidare att en i stort gemensam nordisk handlingslinje 
i fråga om flottbesök förelåg. De svenska strävandena syftade främ st till att 
åstadkom m a en öppnare inställning rörande redovisning av käm vapenin- 
nehav. U tskottet ville inte nu uttala sig om vilka de första stegen m ot en 
käm vapenfri zon skulle vara.

U tskottet avslog m otionerna och reservationer rörande en nordisk par
lam entarisk kommission för käm vapenfri zon, behandling i Nordiska 
rådet av en kärnvapenfri zon, och garantier vid utländska örlogsbesök 
fogades till betänkandet. Riksdagen biföll utskottets hem ställan och avslog 
reservationerna.

Baltikum

M argaretha a f  Ugglas (m) väckte vidare en m otion om program för 
sam arbete med Baltikum med b l.a . förslag att N ordiska rådet till sina 
sessioner borde inbjuda baltiska företrädare som gäster. Ingemar Eliasson 
m. fl. (fp) yrkade i en m otion på ett riksdagsuttalande till förm ån för att 
baltländerna skulle inbjudas till rådets möten.

U tskottet noterade slutligen med tillfredsställelse att förbindelserna 
mellan Nordiska rådet och de folkvalda försam lingarna i Sovjetunionen 
och Baltikum utvecklades men m enade a tt det tillkom  N ordiska rådet att 
driva frågan vidare. Riksdagen biföll utskottets hem ställan och avslog 
m otionerna.

M iljövård

I en m iljöm otion väckt under allm änna m otionstiden krävde O lof Jo
hansson m. fl. (c) bl. a. en skärpning av de internationella protokollen till 
ECE-konventionen om långväga gränsöverskridande luftföroreningar för 
reducering av svavel och kväve. Vidare borde överläggningar initieras med 
Finland för att utvidga gränsälvskomm issionens uppgifter till a tt om fatta 
även luftföroreningar.

U trikesutskottet hänvisade till pågående arbete för ytterligare reduce
ringar av svavelutsläppen inom  ram en för ECE. U tskottet anslöt sig också 
till ett jordbruksutskottets tidigare betänkande, enligt vilket det inte fanns 
anledning utvidga gränsälvsöverenskommelsen till att om fatta även 
luftvård, som bäst kunde tillgodoses inom  ram en för den nordiska miljö
konventionen. Reservationer fogades till betänkandet i båda hänseendena.

Ett yrkande av Carl Bildt m. fl. (m) om att vatten- och rökgasrening och 
övergång till energi- och resurssparande teknik skulle prioriteras i Nordis-
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ka investeringsbankens verksam het behandlades i sam m a betänkande. 
U tskottet hänvisade härvid till anslagsökningen inom projektinvesterings- 
låneordningen inom NIB, det nya nordiska riskkapitalbolaget for miljö
investeringar, samt planer på att utnyttja den nordiska projektexportfon- 
den för m iljöinsatser i Central- och Östeuropa, särskilt Ö stersjöländerna. 
U tskottet åberopade också det planerade regeringschefsmötet om Ö ster
sjöns miljö i septem ber i Sverige och avstyrkte yrkandet. Riksdagen biföll 
utskottets hem ställan och avslog reservationerna.

Flyktinglagstiftning

Vidare föreslog Carl Bildt i en m otion bl. a. att riksdagen hos regeringen 
skulle begära att det i N ordiska rådet togs initiativ  till en harm oniserad 
flyktinglagstiftning. Socialförsäkringsutskottet konstaterade i sitt betän
kande att regeringen tidigare tagit initiativ  till ett intensifierat sam arbete 
såväl mellan de europeiska som de nordiska länderna. Särskilt näm ndes 
konsultationer inom den nordiska sam rådsgruppen på regeringsnivå för 
flyktingfrågor. Regeringen hade därvid drivit frågan om en helhetssyn på 
flykting- och migrationspolitiken. U tskottet avslog yrkandet och en reser
vation fogades till betänkandet. U tskottets hem ställan bifölls och reserva
tionen avslogs.

Forskning

I anslutning till regeringens proposition om forskning väcktes en flerpar- 
tim otion (m, fp, c, vpk, mp) om betydelsen av nordiskt sam arbete inom 
forskningen. Konsortiem odellen framhölls såsom användbar för nordiskt 
deltagande i internationellt forskningssam arbete. Likaså betonades vikten 
av att skapa en nordisk hem m am arknad för forskare eller ett ”N orden som 
nätverk” med utvidgad arbetsdelning och öppenhet mellan länderna. U tri
kesutskottet tillstyrkte m otionen med hänvisning till att förslagen låg väl i 
linje med de nyligen antagna riktlinjerna för nordiska forskningpolitiska 
rådet 1990 — 92, och heller inte avvek från regeringens intentioner ifråga 
om internationellt FoU-sam arbete. Riksdagen biföll utskottets hem ställan.

Hantverk

Frågan om stöd till det nordiska hantverket och en gemensam hant- 
verksutbildning i N orden fördes fram i en m otion av Ylva Annerstedt (fp). 
Även G udrun Norberg m. fl. (fp) tog upp det nordiska hantverksarbetet, 
vari även byggnadstekniker inräknades. N äringsutskottet avstyrkte yrkan
dena med hänvisning till frågans behandling i N ordiska rådet. U tskottets 
hem ställan bifölls av riksdagen.

Vägtrafikskatt

Sveriges regering har lagt fram en proposition m ed förslag till vissa 
ändringar i lagen (1988: 328) om vägtrafikskatt på utländska fordon. För
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slagen, som läm nats av en nordisk arbetsgrupp för vägtrafikskattefrågor, 
innebar a tt utländska fordon skulle beskattas bara om totalvikten översteg 
6000 kg. V idare föreslogs att kilom eterskatt inte skulle tas ut om körsträc
kan var högst 100 km. Skatteutskottet tillstyrkte propositionen sam t av
styrkte en med anledning av propositionen väckt m otion vari Roy O ttos
son m. fl. (mp) yrkat avslag. Riksdagen biföll utskottets hem ställan.
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9. Partigrupperna

9.1 Arbetsformerna

I år, 1990, har presidiesekretaritet hållit sam m anlagt sju m öten med 
partigruppssekreteram a. Presidiesekretaritets m öten med partigruppssek- 
reteram a har utvecklats till en viktig del av förberedelserna inför presidie- 
m ötem a och rådets session. U nder m ötena har i första hand behandlats 
principiellt viktiga frågor som har större politiskt intresse.

Partigruppssekreteram a har under 1990 varit för den socialdem o
kratiska gruppen Jerry Svensson, Sverige för den konservativa gruppen 
varit Chris Heister, Sverige för m ittengruppen M artti K orhonen, Finland 
och för den vänstersocialistiska gruppen Anders Andersen, Danm ark.

Partigruppssekretem a har integrerats i allt större utsträckning i rådets 
verksamhet.

Nordiska rådet beslöt vid 38:e sessionen att ändra rådets arbetsordning 
27 § enligt följande:

” Partigruppssekreteram a har rätt a tt närvara, men inte rätt att yttra 
sig vid utskottens överläggningar”

År 1990 har det ekonom iska stödet till partigruppena varit SEK 
2000000. Beloppet har för 1991 höjts med SEK 200000.

Partigruppssekreteram a har inbjudits till att delta i av presidiet eller 
utskotten anordnade sem inarier under 1990.

I organisationskom m itténs betänkande behandlas även frågan om parti
gruppernas ställning och syftet är att skapa bättre förutsättningar för 
partigruppernas arbete inom  rådet.

9.2 Den konservativa gruppen

Den konservativa gruppen i N ordiska rådet består av valda m edlem m ar 
och suppleanter från följande partier:
Danm ark: Det Konservative Folkeparti (KF)
Färöarna: Folkeflokken (F)
Finland: Sam lingspartiet (Kansallinen kokoomus) (Kok.)
Åland: Frisinnad Samverkan (FS)
Island: Selvstendighetspartiet (Sjálfstæðisflokkurinn) (Sj)
Norge: Høyre (H)
Sverige: M oderata sam lingspartiet (m)

Hela den konservativa gruppen möts vid tre tillfällen under året. G rup
pens möten sker alltid i sam band m ed N ordiska rådets session, novem ber
mötena i Helsingør och januarim ötena i Stockholm. Därem ellan möts 
naturligtvis konservativa m edlem m ar av N ordiska rådets utskott och 
kom m ittéer vid ett flertal tillfällen.

Carl Bildt (m) är ordförande för den konservativa gruppen i N ordiska 
rådet.

Integrerat med N ordiska rådets arbete pågår även det övriga sam arbetet
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mellan de nordiska konservativa partierna, ett sam arbete som sedan länge 
är väl etablerat och utgör grunden för partiernas sam arbete i rådet.

D etta sam arbete har fördjupats ytterligare under året. 1 augusti anordna
des en särskild Östeuropakonferens om vägen från planekonom i till m ark
nadsekonom i i Stockholm med parlam entariker förutom  från N orden från 
Estland, Lettland, Litauen, Polen, Ungern, Tjeckoslovakien, dåvarande 
Östtyskland, Storbritannien och Europaparlam entet. 1 sam arbete med 
Nordisk Konservativ Studienäm nd anordnades ett nordiskt politikersem i
narium  i Randsvangen i september.

De viktigaste frågorna för nordiskt sam arbete har under året varit N or
den i Europa, genom förandet av den inre gem ensam m a m arknaden och 
dess konsekvenser för N orden och nordiskt sam arbete i fram tiden.

För den konservativa gruppen är utgångspunkten för arbetetet med 
dessa frågor att nordiska m edborgare skall ha samma möjligheter att resa, 
arbeta, studera och leva i det fria Europa som andra EG-medborgare.

1 ett Europa som förändras snabbt är det viktigt att det nordiska sam ar
betet utvecklas i sam m a takt.

U nder sessionen i Reykjavik förde konservativa gruppen fram förslag 
och idéer om hur man mer konkret skulle kunna knyta sam m an det 
nordiska och det europeiska sam arbetet för att tillförsäkra nordiskt sam ar
bete innehåll och substans i fram tiden.

U nder året har en organisationskom m itté inom rådet haft till uppgift att 
se över rådets arbetsform er. K om m ittén har på denna punkt inte kom m it 
med något förslag. Från konservativt håll pekades på nödvändigheten av 
fördjupade diskussioner om N ordiska rådets roll i ett fram tida europeiskt 
samarbete.

För konservativa gruppen är denna fråga av största betydelse inför 
fram tiden.

D ärutöver har den konservativa gruppen bl. a. fortsatt sitt engagemang i 
miljöfrågor genom förslag om m iljövårdsinsatser i Baltikum och Polen för 
att nedbringa vatten- och luftföroreningarna i Östersjöns mest utsatta 
områden.

Chris Heister, m oderata samlingspartiet, har varit gruppens sekreterare 
under året och Y vonne Svengard-Kalms har fungerat som assistent.

9.3 Mittengruppen

M ittengruppen i N ordiska rådet sam lar en rad partier i det politiska 
m ittfältet, vilka är representerade genom ordinarie ledam öter eller sup
pleanter i rådet. M ittengruppens stom m e består av de nordiska centerpar
tierna, de liberala och de kristdem okratiska partierna. G ruppen bildades 
formellt 1982. U nder året 1990 ingick 16 partier i gruppen och 24 av rådets 
87 ledam öter representrade något av partierna i m ittengruppen.
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I m ittengruppen ingår följande partier:
D anm ark C entrum -D em okratem e (CD), Kristeligt Folkeparti 

(KrF), Det Radikale Venstre (RV) och Venstre (V) 
Färöarna Sam bandsflokkurin/Sam bandspartiet (Sb)
G rönland Atassut (At)
Finland Suomen K eskusta/C entem  i Finland (Kesk.), Suomen

Kristillinen L iitto/F inlands Kristliga Förbund (SKL) och 
Svenska Folkpartiet (SFP)

Åland Liberalerna på Åland (lib), Åländsk Center (ÅC)
Island Frem skridtspartiet (Fram soknarflokkurinn) (F)
Norge Kristelig Folkeparti (KrF) och Senterpartiet (Sp)
Sverige C enterpartiet (C) och Folkpartiet (fp)

M ittengruppen som helhet har hållit m öten vid tre tillfällen år 1990: den 
29 januari i Stockholm, den 26 februari och den 1 m ars i Reykjavik i 
anslutning till N ordiska rådets 38:e session samt den 12 novem ber i 
Snekkersten, D anm ark i sam band med höstm ötena.

M ittengruppens ordförande har under året varit riksdagsman Gustav 
Björkstrand (SFP). Vice ordförande har alltingsm and Páll Pétursson (F) 
varit.

G ruppens arbetsutskott som består av en vald representant från vaije 
lands m ittengruppering har till uppgift att mellan gruppens möten förbere
da, verkställa och sköta det löpande arbetet. A rbetsutskottet har haft 
möten i sam band med gruppens möten samt ett telefonm öte den 9 okto
ber. Förutom  gruppens ordförande består arbetsutskottet av alltingsmand 
Valgerður Sverrirsdóttir (F), Island, folketingsmedlem Peder Sønderby 
(V), D anm ark, stortingsrepresentant Svein Alsaker (KrF), Norge och riks
dagsledamot Karin Söder (c), Sverige.

M ittengruppens sekretariat är förlagt till centerns riksdagskansli i F in
land. Partigruppssekreterare har varit förvaltningskandidat M artti K. Kor- 
honen.

M ittengruppens talesm an vid generaldebattens inledning under N ordis
ka rådets 38:e session var riksdagm an Gustav Björkstrand, vid m iljödebat
ten riksdagsman M arjatta Väänänen och vid slutdebatten riksdagsledamot 
Karin Söder.

M ittengruppen antog i sam band med rådets 38:e session ett nytt pro
gram ”N orden inför 2000-talet” . Program m et skall ligga som grund för ett 
gemensamt agerande från m ittengruppens sida under 1990-talet i N ordis
ka rådet. Tyngdpunkten i program m et ligger i en intensifiering av det 
nordiska sam arbetet, integrationen, m iljöfrågorna och kulturutbyte inom 
Norden. Nya ställningstaganden gällande bio- och gentekniken ingår också 
i programmet.

M ittengruppen, eller m edlem m ar därav, har under året väckt medlems- 
förslag bl. a. om två årliga ordinarie sessioner i N ordiska rådet, om skapan
det av en nordisk bio- och genteknikkonvention, om effektivisering av
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jordbrukssam arbetet mellan N orden och Baltikum, samt om ett parlam en
tariskt praktikant- och utbytesprogram mellan Norden och de baltiska 
republikerna.

9.4 Den socialdemokratiska gruppen 

Den socialdem okratiska partigruppen i N ordiska rådet skall verka för 
ett nordiskt sam arbete präglat av den samhällssyn som företräds av de 
socialdem okratiska partierna i de berörda länderna sam t sam ordna grupp
m edlem m arnas insatser i rådet och dess organ.

1 den socialdemokratiska gruppen har under 1990 ingått parlam entari
ker och regeringsledamöter tillhörande:
Danm ark: Socialdem okratiet (S)
Finland: Finlands Socialdem okratiska Parti (Suomen 

Sosialidem okraattinen Puolue) (SDP)
Island: Det socialdem okratiske parti (Alþyöuflokkurinn) (A)
Norge: Det norske A rbeiderparti (A)
Sverige: Sveriges socialdem okratiska arbetareparti (s)

I partigruppen har även ingått företrädarna i N ordiska rådet för Siumut 
(Si), G rönland, och Javnaðarflokkurin (Jvfl), Färöarna. Socialdem okrater
na på Åland, som under året inte haft någon ordinarie representation i 
rådet, har haft en representant adjungerad till gruppen.

Anker Jørgensen, D anm ark, har under 1990 varit gruppens ordförande. 
Partigruppen samlades under 1990 till fyra m öten (varav två i anslut

ning till rådssessionen). Arbetsutskottet har hållit nio sam m anträden. De 
socialdem okratiska ledam öterna i rådets olika utskott har i anslutning till 
utskottssam m anträden överlagt om gem ensamma angelägenheter.

Temat Norden i Europa har under de senaste åren i hög grad präglat 
Nordiska rådet. Till en böijan var det huvudsakligen fråga om N orden i 
förhållande till den västeuropeiska integrationen. I och med det snabba 
och ofta dram atiska händelseförloppet i Öst- och Centraleuropa kom 
utvecklingen där och Nordiska rådets agerande i förhållande därtill att 
uppm ärksam m as alltmer.

Den socialdem okratiska gruppen har under året ägnat stor uppm ärk
samhet bl. a. åt kontakterna mellan Norden och de baltiska republikerna, 
för vilka nordiska kultur- och inform ationscentra i de baltiska republiker
nas huvudstäder kan kom m a att spela en viktig roll. N ordiska rådets 
delegation till Moskva och de baltiska republikerna har understrukit vik
ten av att kontakterna utvecklas och intensifieras. D et gäller insatser för 
att värna miljön men också många andra om råden.

De nordiska ländernas geografiska läge utgör en konkurrensnackdel för 
nordiskt näringsliv. Det är därför nödvändigt med ett transportsystem  
som ger snabb och effektiv tillgång till fram för allt den västeuropeiska 
m arknaden, med vilken över 70% av den nordiska utrikeshandeln sker. 
U nder våren läm nades medlemsförslag av den socialdem okratiska grup-
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pen om sam ordnad nordisk transportpolitik  och om sam ordning av forsk
ningsresurserna på transportom rådet.

1 augusti genom förde s-gruppen i sam arbete m ed ABF i N orden och 
SAMAK ett tredagarsseminarium om  Norden i Europa med ca 60 deltaga
re från samtliga nordiska länder, fram for allt socialdem okratiska parla
m entariker. U nder sem inariet diskuterades bl. a. förhandlingarna mellan 
EG och Efta om ett EES-avtal, den europeiska integrationens sociala 
dim ension, utvecklingen i Öst- och Centraleuropa och det nordiska sam ar
betet i ett alltm er integrerat Europa.

Den socialdem okratiska gruppen har uttalat tillfredsställelse över att 
förhandlingarna mellan EFTA och EG om ett europeiskt ekonom iskt 
sam arbetsom råde, EES, har kom m it i gång och förhoppningen att för
handlingarna snarast leder till konkreta resultat. G ruppen underströk bl. a. 
det nödvändiga i a tt den om välvningsprocess som hela Europa står inför 
genomförs med folklig förankring och i stor öppenhet och att alla länders 
folkvalda parlam entariska försam lingar har en central betydelse i denna 
process.

Behovet av översyn av Nordiska rådets arbete framhölls i ett socialdem o
kratiskt medlemsförslag, som väcktes under 1989. G ruppen har under året 
följt arbetet i den organisationskom m itté som tillsattes i slutet av 1989 och 
som läm nade sitt betänkande ungefär ett år senare.

Koncernfackligt samarbete i N orden är en fråga som åter uppm ärksam 
mats av den socialdem okratiska gruppen i form av ett medlemsförslag. 
N ordiska rådet ägnade problem et en ingående debatt vid sessionen i 
Stockholm 1989. D et socialdem okratiska förslaget fick flest röster i vote
ringen, men två farre än hälften av antalet avgivna röster, varför förslaget 
föll. D ebatten handlade i hög grad om huruvida lagstiftning är en lämplig 
m etod eller inte, och vissa ledam öter fram höll att arbetsm arknadens par
ter borde lösa frågan. Om vikten av koncernfackligt sam arbete tycktes 
dock sam förstånd råda.

U nder de snart gångna två åren har ingen näm nvärd utveckling kunnat 
noteras. Arbetsgivarsidan vägrar att förhandla om avtal. De nordiska 
arbetsgivarorganisationerna har uppm anat sina m edlem m ar att endast gå 
med på av arbetsgivaren ensidigt fastställda erbjudanden. D et är således 
angeläget med en sam ordnad nordisk lagstiftning, som tillförsäkrar lönta
garorganisationerna rätt till koncernfackligt samarbete.

I sam band med behandlingen av budgeten för det nordiska sam arbetet
1991 har den socialdem okratiska gruppen uttryckt sin tillfredsställelse 
över m inisterrådets initiativ  till förbättrad budgetprocedur, vilket ökar 
möjligheterna till en fruktbar dialog mellan m inisterrådet och rådet för en 
effektivare resursanvändning. G ruppen har med beklagande noterat att 
förslaget för 1991 är en s. k. nolltillväxtbudget och i detta sam m anhang 
funnit anledning att aktualisera det tidigare framlagda förslaget om en 
NOMS.
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Även om det ekonom iska läget är kärvt, finns anledning framhålla 
behovet av ökad satsning på det nordiska sam arbetet. G ruppen har som 
exempel härpå särskilt fram hållit m iljösam arbetet, den europeiska integra
tionen, konktakter med och stöd till Baltikum, Öst- och Centraleuropa 
sam t det nordiska kultursam arbetet.

Av övriga frågor som behandlats i den socialdem okratiska gruppen kan 
näm nas ram arna för projektinvesteringslån, som på grund av den norska 
borgerliga regeringens hållning inte utökades i tillräcklig om fattning, samt 
valproceduren i N ordiska rådet och tillsättande av en valkommitté.

U nder 1990 har Jerry Svensson varit partigruppens sekreterare. Inga- 
Lisa Lundin har på deltid fullgjort vissa arbetsuppgifter för partigruppen. 
Sekretariatet har sina lokaler i anslutning till den socialdemokratiska 
riksdagsgruppens kansli i Stockholm.

9.5 Den vänstersocialistiska gruppen

Den Venstresocialistiske G ruppe i Nordisk Råd sam ler partier i Norden 
till venstre for socialdem okratierne. G ruppens formål er at koordinere 
partiernes arbejde og politik i Rådet og udarbejdelse a f  fælles förslag.

Der hersker ingen krav om gruppe-loyalitet ved afstem ninger i Rådet.
I gruppen indgår:

Danm ark: Socialistisk Folkeparti (SF)
Finland: V änsterförbundet (Tidligere: D em okratiska Förbundet

för Finlands Folk (Suomen Kansan D em okraattinen Litto 
(DFFF)).

Island: Folkealliancen (AlÞýðubandalagið) (Ab)
Norge: Socialistisk Venstreparti (SV)
Sverige: V änsterpartiet (v) (Tidligere: V änsterpartiet Kom m unis

terna (vpk)).
Centrale spørgsmål som gruppen har beskæftiget sig med har været: 

Nordens internationale placering, N orden og udviklingen i Vesteuropa, 
betydningen a f  den Europæiske integration for de marginale grupper i 
Norden, Norden og udviklingen i Østeuropa. Desuden har gruppen løben
de diskuteret arbejdet i den organisationskom ite, som i det forløbne år har 
beskæftiget sig med Nordisk Råds organisation.

Det mest centrale arbejdsfelt for gruppen i 1990 har været den europæ
iske udvikling, herunder specielt udviklingen i Østeuropa. G ruppen pege
de allerede um iddelbart efter Berlin-murens fald på nogle a f  de konsekven
ser dem okratiseringen i Ø steuropa og Sovjet m åtte få for det nordiske 
arbejde.

Det er gruppens holdning, at de politiske forandringer i Østeuropa, som 
alle dram atiske ændringer i vores om verden, uomgængeligt må få betyd
ning for Norden. N orden har med reform erne mulighed for at ændre på 
den stadigt mere perifere betydning regionen har fået i den europæeiske 
udvikling.
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Desuden m ener gruppen, at det er i N ordens egen interesse at yde aktiv 
støtte til de østeuropæiske landes reform proces, for at sikre disses succes.

D erfor spillede gruppen under sessionen i Reykjavik ud med en række 
initiativer til støtte for Øst —N ord sam arbejdet. Pakken indeholdt en 
stribe forslag til sam arbejde mellem Øst og N ord om miljø, mellemfolkeli
ge kontakter, kultur, dem okrati og velfærdsstaten sam t et forslag om at 
lade m inisterrådet udarbejde et såkaldt Østersø-scenario.

Argum entationen bag sidstnævnte forslag er båret a f  et håb om at 
Østersøen på længere sigt udvikler sig til et centrum  for økonomisk, 
miljømæssig og kulturelt samarbejde.

Desuden foreslog gruppen, at der blev afholdt en ekstraordinær session i 
rådet, for at de nordiske parlam entarikere kunne diskutere udviklingen i 
Europa og forhåbentlig udform e bud på en aktiv deltagelse. Desværre blev 
denne session afvist af et flertal i præsidiet.

Ud over forslaget om Østersø-scenario, er Østersøen også centrum  for et 
forslag fra den Venstresocialistiske gruppe om en revision a f  Østersø- 
konventionen. Baggrunden for dette forslag er en dyb frygt for, at Østersø- 
miljøet vil udvikle sig katastrofalt. G ruppen forudser en kraftig økonomisk 
vækst i Østeuropa, som kan medvirke til at m indske den hastigt voksende 
arbejdsløshed, de sociale problem er og medvirke til at indfri fuldstændigt 
rimelige krav til øget velfærd. Men den økonom iske vækst, som forhåbent
lig kom m er til at finde sted. trods de miljø-gevinster ny teknologi giver, 
samlet set fører til en forværring for miljøet.

For at m odvirke denne udvikling foreslår gruppen at Østersøkonven- 
tionen bliver lavet om til en ny type international konvention. I en sådan 
konvention skal de deltagende lande forpligte sig til at opfylde krav om  en 
accelererende forureningsbegrænsning, med det endelige mål at skabe en 
bæredygtig udvikling for om rådet. Men netop fordi den økonomiske situa
tion i Ø steuropa er som den er, og fordi der vil være mange krav til de 
begrænsede ressourcer, er der grund til at frygte, at m iljøet ikke får den 
nødvendige prioritering. For at få østeuropæerne ti! at foretage denne 
m iljø-prioritering, og for at muliggøre finansieringen a f  de konkrete miljø
investeringer i Øst, foreslår gruppen oprettelsen af en fælles Østersø-miljø 
fond.

G ruppen fandt det glædeligt, at m inisterrådet på sessionen i Reykjavik 
frem satte forslag til etablering a f  et nordisk m iljøfinansieringsselskab til 
støtte for m iljøinvesteringer i Østeuropa. D ette er et forslag, som gruppen 
længe har arbejdet for, fordi en politik til bekæmpelse a f  m iljøproblem erne 
i det nordiske om råde nødvendigvis må om fatte de østeuropæiske lande. 
Men det står sam tidigt klart at overfor de miljø-mæssige behov der er, er 
m idlerne i dette miljøfinansieringsselskab helt utilstrækkelige.

M iljøproblem erne har i mange år været placeret centralt i gruppens 
arbejde. Det afspejler sig blandet andet i gruppens arbejde i R ådet og i 
ovenstående forslag. Desuden har gruppen udarbejdet et forslag til udar-
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bejdelse a f  et såkaldt ” G rønt B ruttonationalprodukt” . Ideen bag det 
”G rønne BN P” er at udarbejde et parallelt BNP, som afspejler nogle a f  de 
miljøkonsekvenser den økonomiske aktivitet har. Et G rønt BNP vil der
med kunne medvirke til at kvalificere nogle a f  de økonomiske beslut
ninger, som i dag tages uden behørig hensyntagen til miljøet.

Endelig har gruppen løbende fulgt med i det arbejde for en organisato
risk fornyelse og smidiggørelse a f  Rådet, som har fundet sted i Organisa
tionskom iteen. Venstresocialisterne mener, at det samlede forslag fra ko
m iteen er et godt kom prom is mellem de forskellige holdninger til arbejdet 
i Nordisk Råd. D et er gruppens holdning, at forslaget fra organisationsko
m iteen vil smidiggøre rådets organisations, arbejds- og beslutningsproces.

M en det er klart, at omfanget a f  det nordiske arbejde — i bredden såvel 
som i dybden — altid er udtryk for den aktuelle politiske vilje. D et er 
gruppens håb, at de nordiske parlam entarikere evner at udvikle det nordis
ke samarbejde. Og at m edlem m erne i Nordisk Råd, i sam arbejde med 
folkelige bevægelser og organisationer, vil fylde det nordiske hus ud med 
energi og dynam ik i arbejdet for et bæredygtigt miljø, et aktivt N orden i et 
åbent og sam arbejdende Europa og ikke m indst for at sikre og videre
udvikle velfærdsstaten.

Den Venstresocialistiske G ruppe har afholdt 9 m øder i løbet a f  1990. Et 
under m ødet i Stockholm i januar, fem under sessionen feb ruar—m arts i 
Reykjavik, et i forbindelse med gruppens som m ersem inar 8 . - 9 .  septem 
ber i K øbenhavn om den europæiske udvikling og venstrefløjens rolle i det 
ny Europa” , og to  under minisessionen i Snekkersten.

Lars W erner (v) er gruppens form and, Kjellbjørg Lunde (SV) næstfor
mand. Lilli Gyldenkilde (SF) har repræsenteret gruppen i præsidiet (som 
observatør). M argrete Auken (SF) har været gruppens repræsentant i Orga
nisationskom iteen. G ruppen har sekretariat hos SF i D anm ark og Anders 
Andersen har fungeret som gruppesekretær. Lilli Gyldenkilde (SF) var 
gruppens repræsentant på præsidiets rejse til Sovjet og Baltikum.

Folketingsvalget den 8. decem ber i D anm ark betød at gruppen m istede 
et engageret og inspirerende medlem, idet M argrete Auken ikke blev 
genvalgt til Folketinget. Herm ed har også det nordiske arbejde m istet en 
aktiv støtte.
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10.1 Nordiska kulturfonden

Nordiska kulturfonden upprättades 1966 genom en överenskommelse 
mellan de nordiska länderna. N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet 
utser vardera fem ledam öter i styrelsen för fonden. För vaije ledam ot utses 
en suppleant. För verksam hetsperioden 1991 — 1992 utsågs de av N ordiska 
rådet valda m edlem m arna av plenarforsam lingen vid rådets 38:e session 
den 27 februari 1990.

Ledam öterna utsedda av N ordiska rådet för kalenderåret 1990 har varit 
följande:
Danm ark: M arianne Jelved med Helge Adam Møller som suppleant 
Finland: Erkki Pystynen med Claes Andersson som suppleant 
Island: Eiður G uðnason med G uðrún H elgadóttir som suppleant 
Norge: Kjell Magne Fredheim  med Georg Apenes som suppleant 
Sverige: Barbro Nilsson med Hans Nyhage som suppleant 

Nordiska rådet utser även revisorerna. För åren 1989—1990 utsågs vid 
37:e sessionen Jim m y Stahr och Jørgen M ohr till revisorer med Jette Pors 
och Ib G em er Hansen som suppleanter.

Fondens styrelse och dess sekretariat, som finns vid N ordiska m inister
rådets sekretariat i K öpenham n, har under året löpande hållit Nordiska 
rådets organ underrättade om aktuella frågor inom  fonden.

Vid N ordiska rådets 38:e session 1990 beviljades fondstyrelsen ansvars
frihet för år 1988. Berättelsen C  5 behandlades i plenarforsam lingen den 2 
m ars 1990. Betänkandet hade avläm nats av budget- och kontrollutskottet. 
Den berättelse som inläm nats till rådets 39:e session avser verksam hets
året 1989.

10.2 Nordisk investeringsbank

Nordisk Investeringsbank (NIB) blev oprettet i 1975 gennem en særlig 
aftale mellem de nordiske lande. Samtidig fastsattes retningslinierne for 
virksomheden. Retningslinierne er senere ændret ved flere lejligheder (der 
henvises til Nordisk statutsam ling).

NIB har hovedsæde i Helsingfors og et repræ sentationskontor i Køben
havn. Banken har ved udgangen a f  1989 en balance på SDR 4.275/DKK 
37 mia. og et personale på 85 personer.

Banken har en bestyrelse på 10 personer udpeget a f  de nordiske landes 
regeringer sam t en kontrolkom ité med 10 medlem m er, hvoraf 5 udpeges af 
Nordisk M inisterråd, og 5 udpeges a f  N ordisk Råd. Kontrolkom iteen har 
bl. a. ansvaret for revisionen.

På 37. session udpegede Nordisk Råd følgende m edlem m er a f  kontrol
komiteen for perioden 1. maj 1989 til 30. april 1991:
— Ivar Nørgård, Danm ark,
— Ilkka-Christian Björklund, Finland,

10. Särskilda verksamhetsområden
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— Ó lafur G. Einarsson, Island,
— Håkon Kyllingmark, Norge,
— A m e G add, Sverige.

Ilkka-Christian Björklund er pr. 27. februar 1990 erstattet a f  Lauri 
Metsämäki.

Investeringsbankens beretning for året 1990 indleveres til Nordisk Råd i 
februar 1991 og behandles a f  Økonomisk Udvalg forud for 39. session. 
Udvalget behandler endvidere kontrolkom iteens beretning.

Beretningen til 38. session om fattede virksomheden i året 1989 (C 3/e) 
og behandledes a f  plenarforsamlingen den 28. februar 1990.

Udvalget fandt i sin betænkning over beretningen, at NIB er en veld
revet og dynam isk institution i det nordiske økonomiske samarbejde. 
D ette forstærkes a f  samspillet mellem NIB og de øvrige nordiske finansi
elle institutioner.

NIB spiller en ganske særlig rolle for den økonomiske integration i 
Norden ved at medvirke til finansiering a f  strukturudviklingen a f  er
hvervslivet, herunder særligt sammenlægning a f  virksom heder over græn
serne. Endvidere m edvirker NIB til styrkelse a f  sam arbejdet mellem nor
diske virksom heder på de udenlandske m arkeder. Udvalget lægger vægt 
på, at disse m uligheder udnyttes effektivt også i fremtiden.

På 38. session behandlede Nordisk Råd m inisterrådsforslaget om opret
telse a f  et nordisk miljøfinansieringsselskab til finansiering af joint-ventu- 
res mellem nordiske virksom heder og virksom heder i østlandene om pro
duktion a f  varer eller tjenester på m iljøom rådet. Det nye selskab (NEFCO) 
adm inistreres af NIB og indgår sammen med udvidelsen af beløbsram m er
ne for projektinvesteringslåneordningen i det udvidede tilbud, som de 
nordiske lande stiller til rådighed for virksom heder i N orden og i østlande
ne som hjælp i de kom m ende års økonomiske udvikling.

10.3 Nordiska rådets litteraturpris

Nordiska rådets litteraturpris inrättades av de nordiska ländernas rege
ringar i enlighet med N ordiska rådets rekom m endation nr 1/1961. Nu 
gällande stadgar fastställdes av N ordiska m inisterrådet den 28 februari 
1990 och trädde i kraft den 1 m ars 1990.

Tidigare bestäm melser har därm ed upphört att gälla: statu ter och in
struktion från 1961 med ändringar från 1964 och 1971 samt stadgar från 
den 8 maj 1983 med ändringar den 24 septem ber 1984.

Priset har delats ut årligen sedan 1962 och utdelningen 1990 var därmed 
den 29:e i ordningen.

Prissum m an är från och med 1989 150 000 danska kronor.

1990 års pris

Bedöm ningskom m ittén som består av tio ledam öter (två från varje land) 
beslöt den 23 januari 1990 i Helsingfors, att till pristagare for Nordiska
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rådets litteraturpris 1990 utse författaren Tomas Tranström er för diktsam 
lingen ”För levande och döda” .

Bedöm ningskom m ittens motivering:
” På ett poetiskt förtätat språk och i en vision av världens enhet synliggör 

han tillvarons dolda dim ensioner och m änniskans oändliga resurser.”
Priset på 150000 danska kronor överläm nades vid en högtidlighet i 

Reykjavik onsdagen den 28 februari i sam band med N ordiska rådets 38:e 
session.

Till Nordiska rådets litteraturpris för 1990 var följande verk nom inera
de av de nationella ledam öterna i bedöm ningskom m ittén:

D anm ark  
Peer Hultberg 
Henrik N ordbrandt

” Præludier” , rom an, Gyldendal 1989 
” V andspejlet” , dikter, Gyldendal 1989

Finland  
Rosa Liksom

Solveig von Schoulz

” Station Gagarin” , prosa (Boklaget) (finsk ti
tel: väliasema Gagarin, Weilin & Göös)
” Ett sätt a tt räkna tiden” (diktsamling), 
(Schildts förlag)

Island
Svava Jakobsdóttir 
M atthias Johannessen

” G unnlaðar saga” , rom an (Forlagið 1987) 
” Dagur a f  degi” , diktsam ling (Allmenna bó- 
kafélagið 1988)

Norge
Tor Åge Bringsværd 

Bergljot Hobæk Haff

”Gobi Djevelens skinn og ben” , rom an, Gyl
dendal
” Den guddommelige tragedie” , rom an, Gyl
dendal

Sverige
Ragnar Thoursie 
Tomas Tranström er

” Kråkorna skrattar” , dikter, Bonniers 1989 
” För levande och döda” , dikter, Bonniers
1989

Bedöm ningskom m ittén för det sam iska  språkom rådet har till pristagare 
nom inerat Nils-Aslak Valkeapää med verket Beaivi, Áhcázan (Solen, min 
far), Förlaget DAT 1988.

1991 års litteraturpris 
Till Nordiska rådets litteraturpris år 1991 har följande verk nom inerats 

av de nationella ledam öterna i bedöm ningskom m ittén:
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D anm ark  
Svend Åge Madsen

Peter Høeg

” Mellem himm el o g jo rd ” , noveller, Gylden
dal 1990
”Fortællinger om natten” , Rosinante 1990

Finland  
Eeva Kilpi

Gösta Ågren

” Vinterkrigets tid ” (finsk titel: Talvisodan 
aika, WSOY 1989), rom an, Fripress-Legen- 
da, Sverige 1990, Schildts forlag, Finland
1990
” Städren” , diktsamling, Söderström s 1990 
Finsk översättning: Turuilla, WSOY 1990

Island
Álfrún G unnlaugsdóttir 
Gyrðir Elíasson

” Hringsól (Irrfärd), rom an, 1987 
” Bréfbátarigningin” (Pappersbåtsregnet), no
vellsamling, 1988

Norge
Arvid Hansen 
Paal-Helge Haugen

” Fader A rm od” , rom an, Cappelen 1990 
” M editasjonar over Georges de La Tour, 
diktsamling, Cappelen 1990

Sverige
Kerstin Ekman 

Lars Norén

” Knivkastarens kvinna” , prosalyrikberättel
se, Bonniers 1990
” Endagsvarelser” , dram a, Bonniers 1990

Färöarnas författarförening har nom inerat Carl Jóhan Jensen med 
Hvørkiskyn (Varkenskön), diktsamling, 1990.

D en grönländska författarföreningen har nom inerat en författare för 
första gången, nämligen Hans Anton Lynge med N unanni Avani (I m it 
land mot nord), episk dikt, Atuakkiorfik, 1990.

Pristagaren utses vid bedöm ningskom m itténs möte i Tromsö den 25 
januari 1991. Priset överläm nas under Nordiska rådets 39:e session i 
Köpenham n.

10.4 Nordiska rådets musikpris 

N ordiska rådets m usikpris inrättades 1964 av de nordiska ländernas 
regeringar i enlighet med N ordiska rådets rekom m endation nr 25/1964. 
S tatuter och instruktioner fastställdes 1965 samt ändrades 1988. De nya 
statu terna för den nordiska m usikkom m ittén har fastställts av Nordiska 
m inisterrådet (kultur- och undervisningsm inistrarna) den 3 oktober 1988 
och trädde i kraft den 1 januari 1989.
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Priset utdelades första gången 1965 och delades ut vart tredje år. Från 
1969 till och med 1988 delades det ut vartannat år och från och med 1990 
delas det ut årligen.

Prissum m an är 150 000 danska kronor.

1991 års pris

Till N ordiska rådets m usikpris 1990 var följande verk nom inerade:

D anm ark  
Ib Nørholm  
Palle Mikkelborg

Ekliptiske Instinkter. Symfoni n r 7 
Aura

Finland
Paavo Heininen 
Jukka Tiensuu

Silkkirumpu, op. 45 
Tokko

Island
Karólína E iríksdóttir 
Leifur Þórarinsson

Någon har jag sett 
STYR

Norge
Arne N ordheim
Olav Anton Thommessen

Magma
G jennom  prisme

Sverige
Daniel Börtz Sinfonia
Lars Ekström U n coup de dés jam ais n ’abolira le hazard

Bedöm ningskom m ittén för N ordiska rådets m usikpris beslöt på sitt 
möte den 9 novem ber 1989 att till pristagare för N ordiska rådets m usik
pris 1990 utse komponisten Olav Anton Thommessen, Norge, för hans verk 
” G jennom  prism e” .

Bedömningskom m i 11 éns m ot iver i ng:
”G ennom  prism e” afspejler den tid  vi lever i. Kom ponisten søger 
ikke tryghed i allerede etablerede form er eller i et ensartet tone
sprog. Indtryk fra forskellige m usikkulturer og epoker er et grund- 
leggende materiale som omsm eltes og danner en syntese.

Priset överläm nades vid en högtidlighet i Reykjavik, onsdagen den 28 
februari 1990, under N ordiska rådets 38:e session.

1990 års pris
Till N ordiska rådets m usikpris 1991 har den 14 novem ber 1990 i Oslo 

vid möte i Nordiska m usikkom m ittén NOM US tilldelats bassisten Niels- 
H enning Ørsted Pedersen, Danm ark.
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Bedöm ningskom mitténs motivering:
Niels-Henning Ørsted Pedersen er en bassist, der i sit spil forener 
nyskabende og virtuos teknik med originalitet og im provisation. 
Hans virke som jazzm usiker har siden starten af 1960-eme 
aftvunget respekt overalt i verden, hvor sammenspillet med en lang 
rekke a f  jazzens fornem m este udøvere har gjort N H Ø P til en efter
spurgt og elsket medspiller.

I de senere år har N H Ø P i højere grad end tidligere koncentreret 
sig om D anm ark og N orden, hvor han har turneret flittigt og indspil
let plader med bl a Karin Krog (N), U lf W akenius (S), Esko Lin- 
navalli/U m eå Storband (SF) og senest Palle Mikkelborg (DK) med 
udgivelsen av LP/CD ” Hom m age” , jun i 1990.

Det er første gang, at prisen tildeles en udøver og første gang, at prisen 
uddeles indenfor det rytmiske musikområde.

Fra och med 1990 cndredes Nordisk Råds M usikpris til på skift at 
tildeles en kom ponist (år 1 ) og en udøver (år 2). Det blev samtidigt 
præciseret, at uddelingen sker uden genrehensyn.

Valget har stået mellem 10 solister, ensem bler og kor fra Danm ark, 
Norge, Sverige, Island och Finland.

N om inerede kandidater 1991:

Danmark
Ars Nova, vokalgruppe
Niels-Henning Ørsted Pedersen, bassist

Finland
KRAKATU, jazzgruppe
Juha Kangas & M ellersta Ö sterbottens K am m arorkester

Island
Pétur Jonasson, klassisk gitar
Reykjavik Blåsekvintett

Norge
Ole Edvard Antonsen, trum peter
Det Norske Kam m erorkester

Sverige
Lena W illermark-Ale, M øller-Per G udm undsson, folkemu-
sikkensemble
KROUMATA, slagverksensemble
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10.5 Nordiska rådets journaliststipendier 

Nordiska rådets joum aliststipendier är instiftade för att öka journalis
ternas intresse för och möjligheter att skriva om förhållanden i de andra 
nordiska länderna sam t om nordiskt sam arbete. Stadgarna antogs av N or
diska rådets presidium  1980 och reviderades 1983 och 1986.

Anslaget är från och med 1990 70000 svenska kronor per land, totalt 
350000 svenska kronor.

Stipendiater 1990:

D anm ark
Kate Bluhme, Ekstra Bladet, 10000 SEK, til en analyse a f  Nordens frem tid 
i et ændret Europa.
Ellen Boye, TV-Avisen, 10000 SEK, til en undersøgelse i förbindelse med 
det nordiske miljø- og biologiår a f  3 økologiske landsbyer i F inland, 
Sverige og Norge.
Vera Kirstine Bundgaard, Dagbladet Ringsted, 10000 SEK, til en undersø
gelse af Baltikum og Norden.
Jan Frydensberg, Århus Stiftstidende, 10000 SEK, til et studie a f  den 
nordiske grænsekontrol efter 1992.
Harald Jakobsen, Jyllands-Posten, 10000 SEK, til en studie- og reportage
rejse til Finm arken og Svalbard.
M ichael Kristiansen, W eekendavisen, 10000 SEK, til en analyse a f  ” Den 
Skandinaviske M odel” .

Finland
Rosita Lesonen, frilans, 10000 SEK, för att stifta bekantskap med alterna
tiva boendeform er i Danm ark.
Satu Lipponen, Uusi Suomi, 10000 SEK, för att stifta bekantskap med 
D anm ark som EG-land och som N ordens port till Europa.
Seppo Peltoniemi, TETO-lehti (Industritjänstem annaförbundet), 5000 
SEK, som delfinansiering, för att stifta bekantskap med fackförenings
verksamheten på Island.
M aria Rom antschuk, H ufvudstadsbladet, 25 000 SEK, för att delta i kur
sen ”N orden og EGs indre m arked 1992” , arrangerad av Nordisk Joum a- 
listkursus.
Seppo Ylönen, Kaleva, 10000 SEK, för a tt stifta bekantskap med flyktings
politiken i Norden.

Island
Kristinn Briem, journalist M orgunblaðið, 16000 SEK, til studierejse til 
børserne i København, Stockholm og Oslo.
Keneva Kunz, 10000 SEK, til studierejse til Færøerne for at skrive artikler
i bl. a. Iceland Review og News from Iceland om det vestnordiske sam ar
bejde.
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Arnar Päll Hauksson, 8 000 SEK, til at gøre sig bekendt m ed parlam entre
porteres arbejde i de øvrige nordiske lande, specielt Norge.
Stefán Ásgrímsson og År ni Gunnarsson, 16000 SEK, til en studierejse til 
indsamling a f  m ateriale om nordisk sam arbejde indenfor geofysisk forsk
ning.
Guðrún Eyjólfsdóttir, journalist ved Islands Radio, 7 500 SEK for at stude
re fiskerspørgsmål (Norden —EF, Norge —EF) under en rejse til Bruxelles, 
Strasbourg og Trondheim.

2 500 SEK kvar att utdela i Island.

Norge
Gunne H ammarström , frilans, 20000 SEK, til et kapitel om ”Ytringsfrihe
ten i Skandinavia” , i en serie på 3 bøker.
Bård G udm und Hansen, NRK -Fjem synet Nord-Norge, 20000 SEK, for 
prosjektet ”Nordisk Råds arbeid — resultater?” .
Ragnhild M. Helland, N RK -Radio H ordaland, 20000 SEK, for prosjektet 
” G am le kvinner i N orden” .

Sverige
Jan Backman, redaktör, Nya W erm lands-Tidningen, 6000 SEK, for att 
granska och jäm föra svensk och norsk EG-anpassning.
Ann Cecilia Engqvist frilansjournalist, 14000 SEK, for att göra en kart
läggning av de nordiska ländernas inställningar till barn och barnkultur. 
Brita M arianne Häger, redaktör, Falukuriren, 10000 SEK, för att göra 
radioprogram  om norska ungdom ar for svenska ungdomslyssnare.
Sture Näslund, redaktör, R iksradion i M almö, 25000 SEK, för att studera 
dels det Västnordiska sam arbetet och dels planerna på att utveckla en 
tillväxtregion längs linjen Ham burg-Kiel-Köpenham n-M alm ö.
M agnus Westerberg, studerande, 5 000 SEK, för att skriva reportage om 
Färöarna och färöisk litteratur.

10.6 Ungdomens Nordiska Råd  

Presidiet beviljade Föreningarna N ordens U ngdom srepresentantskap 
ett bidrag om SEK 300000 for genom förande av ett sem inarium  i Reykja
vik i anslutning til rådets 38:e session.

Sem inariet samlade ca 80 ungdom ar från hela N orden. Seminariets 
synpunkter sam m anfattades i ett slutdokum ent som överläm nades till 
Nordiska rådet.

För genom förande av ett sem inarium  i anslutning till N ordiska rådets 
39:e session i Köpenham n har presidiet beviljat Föreningarna Nordens 
U ngdom srepresentantskap ett bidrag med SEK 250000.



Dokum ent 1: Bilaga 1 2781

Nordiska rådets sammansättning; delegationerna och 
partierna representerade i Nordiska rådet

DANM ARKS RIGES DELEGATION 
Valgt af Folketinget den 28. decem ber 1990

M edlem mer 

D orte Bennedsen (S)
J.K. Hansen (S)
Søren Hansen (S)
Hans Jørgen Jensen (S)
Anker Jørgensen (S)
Poul Nielson (S)
Kaj Poulsen (S)
Birte Weiss (S)
Lilli Gyldenkilde (SF)
Lars P. Gam m elgaard (KF)
Helge Adam M øller (KF)
Peder Sønderby (V)
Ivar Hansen (V)
Pia Kjærsgaard (FP)
M arianne Jelved (RV)
Knud Glønborg (KRF)

Form and: Anker Jørgensen 
Næstform and: Lars P. Gam m elgaard

Partierne

BILAGA 1

CD C entrum -D em okratem e
FP Frem skridtspartiet
KF D et Konservative Folkeparti
KRF Kristeligt Folkeparti
RV D et Radikale Venstre
S Socialdem okratiet
SF Socialistiskt Folkeparti
V Venstre

FÆ RØERNES DELEGATION

Valgt af Færøernes Lagting den 2. august 1990

M edlem m er Stedfortrædere

Atli P. Dam  (Jvfl) Jåkup Lindenskov (Jvfl)
Jógvan vid Keldu (Fkfl) Svend Aage Ellefsen (Fkfl)

Jvfl Javnaðararflokkurin (Socialdem okratiet)
Fkfl Fólkaflokkurin (Folkeflokken)

Stedfortrædere 

H anne Andersen (S)
Helge M ortensen (S)
Helen Jørgensen (S)
M artin G lerup (S)
Hans Erenbjerg (S)
Pernille Forchham m er (S) 
Frode N ør Christensen (CD) 
Lotte Henriksen (S)
Birgitte H usm ark (SF)
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) 
Viggo Fischer (KF)
Filt Jensen (V)
Anders M ølgaard (V)
Kirsten Jacobsen (FP)
Jens Bilgrav-Nielsen (RV) 
Inger Stilling Pedersen (KRF)
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GRØNLANDS DELEGATION 

Valgt a f  G rønlands Landsting i novem ber 1990

M edlem m er Stedfortrædere

Lars Emil Johansen (Si) Mikael Petersen (Si)
O tto Steenholdt (At) Peter O sterm ann (At)

Partierne 

At Atåsut 
Si Siumut

POHJOISM AIDEN NEUVOSTON SUOM EN VALTUUSKUNTA 

Valittu 8 päivänä helm ikuuta 1990

FINLANDS DELEGATION I NORDISKA RÅDET 

Vald den 8 februari 1990

Valitut jåsenet:
Valda medlemmar:

Andersson, Claes (Vas.)
Björkstrand, G ustav (SFP)
Fagerholm, K arl-Gunnar 

(7.11.90) (lib.)
H etemäki-Olander, Elsi (Kok.)
H urskainen, Sinikka (SDP)
Järvisalo, R iitta (SDP)
Jäätteenm äki, Anneli (Kesk.)
Kekkonen, Antero (SDP)
K nuuttila, Sakari (SDP)
Louvo, Anna-Kaarina (Kok.)
M etsämäki, Lauri (SDP)
Niinistö, Sauli (Kok.)
Nyby, M ats (SDP)
Pietikäinen, Sirpa (Kok.)
Riihijärvi, Heikki (SMP)
Ryynänen, M iija (Kesk.)
Salmén, O lof (7.11.90) (ÅC)
Sasi, K im m o (Kok.)
Siuruainen, Eino (Kesk.)
Väänänen, M aijatta (Kesk.)

Ordförande: Elsi Hetem äki-O lander 
Vice ordförande: Lauri Metsämäki

1 Suppleant ersätter ordinarie medlem i utskotten efter en av delegationen 
fastställd särskild ordning.

Varajäsenet:1
Suppleanter:
Ajo, Aimo (SDP)
Alho, A ija (SDP)
Apukka, Asko (Vas.)
Häkämies, Kari (Kok.) 
Isohookana-Asunmaa, Tytti (Kesk.) 
Jansson, Roger (7.11.90) (FS) 
Järvenpää, Heikki (Kok.) 
Kalliomäki, Antti (SDP)
K autto, Taija (SDP)
Laitinen, Juhani (Kok.)
Leppänen, U rpo (LKP)
M oilanen, Eeva-Liisa (SKL) 
Paavilainen, Tuula (SDP)
Pelttari, Seppo (Kesk.)
Renko, Tellervo (Kesk.) 
Saastam oinen, R iitta (Kok.) 
Skinnari, Jouko (SDP)
Turunen, Eeva (Kok.)
Tuom inen, Pekka (7.11.90) (ÅSD) 
W esterlund, Henrik (SFP)
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Partierna

SDP Finlands socialdem okratiska parti (Suomen sosialidem okraat- 
tinen puolue)

Kok. Sam lingspartiet (Kansallinen kokoomus)
Kesk. Centern i F inland (Suomen Keskusta)
Vas. V änsterförbundet (Vasem m istoliitto)
SMP Finlands Landsbygdsparti (Suomen M aaseudun Puolue)
SFP Svenska folkpartiet
SKL Finlands kristliga forbund (Suomen Kristillinen Liitto)
LKP Liberala folkpartiet (Liberaalinen kansanpuolue)
FS, lib., ÅSD och ÅC, se nedan under Ålands delegation

ÅLANDS DELEGATION

Valda av Ålands landsting den 7 novem ber 1990

M edlem m ar Suppleanter

Olof Salmén (ÅC) Roger Jansson (FS)
K arl-Gunnar Fagerholm (lib.) ordf. Pekka Tuom inen (ÅSD)

I delegationen ingår också de av landskapsstyrelsen utsedda representan
terna.

Partierna

FS Frisinnad samverkan 
lib. Liberalerna på Åland 
ÅC Åländsk center 
ÅSD Ålands socialdem okrater

ISLANDS DELEGATION

Valgt a f  Altinget den 28 novem ber 1990

M edlem m er  

Päll Pétursson (F)
Sighvatur Björgvinsson (A) 
Hjörleifur G uttorm sson (Ab) 
Jón K ristjänsson (F)
Olafur G. Einarsson (Sj) 
Þorsteinn Pálsson (Sj) 
Hreggviður Jónsson (Sj)

Stedfortrædere 

Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Rannveig G uðm undsdóttir (A) 
Guðrún H elgadóttir (Ab) 
Guðni Ágústsson (F)
Friðrik Sophusson (Sj)
Birgir ísleifur G unnarsson (Sj) 
Ingi Björn Albertsson (Sj)

Form and: Olafur G. Einarsson 
Næstform and: Päll Pétursson
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Partiene

A Alþýðuflokkurinn (Det socialdem okratiske parti)
Ab Alþýðubandalagið (Folkeforbundet)
F Fram sóknarflokkurinn (Frem skridtspartiet)
Sj Sjálfstæðisflokkurinn (Selvstændighedspartiet)

DEN NORSKE DELEGASJON

Valgt av Stortinget 22. oktober og 8. novem ber 1990. (Jan P. Syses koali 
sjonsregjering gikk av 29. oktober, og G ro Harlem  Brundtlands nye regje 
ring ble utnevnt 3. novem ber.)

M edlem m er

Kirsti Kolle G røndahl (A) 
Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 
M arit Rotnes (A)
Haakon Blankenborg (A)
Åshild H auan (A)
Ernst W roldsen (A)
G rete K nudsen (A)
Roger G udm undseth (A)
Thea Knutzen (H)
Anders Talleraas (H)
Tore A. Liltved (H)
Jan P. Syse (H)
Carl I. Hagen (FrP)
Pål Atle Skjervengen (FrP)
Lodve Solholm (FrP)
Kjellbjørg Lunde (SV)
Tora Aasland Houg (SV)
Svein Alsaker (KrF)
Helga Haugen (KrF)
Anne Enger Lahnstein (Sp)

Leder: Thea Knutzen 
Nestleder: Kirsti Kolle G røndahl

Suppleanter (i rekkefølge) 

Ragna Berget Jørgensen (A) 
Erik Dalheim (A)
Åsa Solberg Iversen (A) 
Johan M. Nyland (A)
Laila Kaland (A)
M agnar Sætre (A)
Ragnhild Barland (A)
Aud Blattm ann (A)
Johan C. Løken(H )
Eva R. F instad (H)
Sverre M auritzen (H) 
Harald Ellefsen (H)
John Alvheim (FrP)
Jens Marcussen (FrP)
Oscar D. Hillgaar 
Per Aunet (SV)
Paul Chaffey (SV)
Per Sævik (KrF)
Borghild Røyseland (KrF) 
Ole Gabriel Ueland (Sp)

Partiene

A Det norske A rbeiderparti
H Høyre
FrP Frem skrittspartiet
SV Sosialistisk Venstreparti
KrF Kristelig Folkeparti
Sp Senterpartiet
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SVERIGES DELEGATION 

Vald den 10 oktober 1990

M edlem m ar 

G rethe Lundblad (s)
Lennart Andersson (s)
Carl Bildt (m)
Lahja Exner (s)
Elver Jonsson (fp)
Karin Söder (c)
Per O lof Håkansson (s)
Wiggo Komstedt (m)
Lena Ohrsvik (s)
Olle Ö strand (s)
Berit Oscarsson (s)
Hans Nyhage (m)
Ylva Annerstedt (fp)
G unnar Björk (c)
Lars W erner (v)
M arianne Samuelsson (mp)
Hans Gustafsson (s)
Karl-Erik Svartberg (s)
Sten Svensson (m)
Anita Johansson (s)

Ordförande: Karin Söder 
Viceordförande: G rethe Lundblad

Suppleanter'

Lars U lander (s)
Yvonne Sandberg-Fries (s) 
Arne Andersson i Ljung (m) 
Sten-Ove Sundström  (s) 
Hugo Bergdahl (fp)
G unilla André (c)
Ulla Johansson (s)
Filip Fridolfsson (m)
Jan Fransson (s)
Bruno Porom aa (s)
Birthe Sörestedt (s)
Görel Bohlin (m)
Bengt W esterberg (fp)
O lof Johansson (c)
Björn Samuelson (v)
Krister Skånberg (mp)
Nils T. Svensson (s) 
Reynoldh Furustrand (s) 
Inger Koch (m)
Iris M årtensson (s)

Partierna

c Centerpartiet
fp Folkpartiet
m M oderata Samlingspartiet
mp M iljöpartiet de G röna
s Sveriges Socialdem okratiska arbetareparti
v V änsterpartiet

' Suppleant ersätter ordinarie m edlem efter en av delegationen fastställd fördel- 
ningslista

42 -10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Utskottens sammansättning och möten 1990

JU R ID ISK  UTVALG

M edlem m er ved 38. sesjons avslutning  

Danm ark: Helge Adam Møller, (KF)
Kristen Poulsgaard (FP)
Birte Weiss (S)

Finland: Sinikka Hurskainen (SDP)
Anneli Jäätteenm äki (Kesk.)
Sauli N iinistö (Kok.)

Island: Sighvatur Björgvinsson, (A)
Norge: Ranveig Frøiland (A)

Tora Aasland Houg (SV)
Johan C. Løken (H)

Sverige: Lennart Andersson (s)
Hans N yhage(m )
Lars W erner (v)

Forandringer i løpet av året:

Fra 8. novem ber Kirsti Kolle G røndahl (A) etter Ranveig Frøiland og Jan 
P. Syse (H) etter Johan C. Løken

Formann og sekreter 

Form ann Sighvatur Björgvinsson 
Nest
form ann Helge Adam Møller 
Sekreter Ellen Torvø

BILAGA 2

M øter i 1990:

29. og 30. januar i Stockholm, herunder m øte med U N H C R ’s representant 
i Norden.
26. februar i Reykjavik
2. m ars i Reykjavik 
18. —20. jun i i Im atra
26. og 27. septem ber i Oslo, herunder møte med Nordisk M inisterråd 
(m inistrene ansvarlige for forbrukerspørsmål)
Sakkyndige i bam erettslige spørsmål
12. —14. novem ber i Snekkersten, herunder m øte m ed Nordisk M inister
råd (Justism inistrene/m inistrene ansvarlige for flyktningespørsmål).
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K U LTURUTSKOTTET

M edlem m ar vid 38:e sessionens avslutning

Danm ark: Atli P. Dam  (Jvfl)
J.K . Hansen (S)
Am e M elchior (CD)
O tto Steenholt (At)
Elsi H etem äki-O lander (Kok.) 
Antero Kekkonen (SDP) 
Heikki R iihijärvi (SMP)
M irja Ryynänen (Kesk.) 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Kjell Borgen (A)
Helga Haugen (KrF)
Thea K nutzen (H)
M arit Rotnes (A)
G unnar Björk (c)
Anita Johansson (s)
Berit Oscarsson (s)
M arianne Samuelsson (mp)

Finland:

Island:
Norge:

Sverige:

Förändringar under året

Den 3 oktober Frode N ør Christensen (CD) i stället för A m e Mel
chior

Den 8 novem ber Roger G udm undseth (A) och G rete Knudsen (A) 
istället för Kjell Borgen och M arit Rotnes

Den 28 novem ber Jón Kristjänsson (F) i stället för Valgeröur Sverris- 
dó ttir

Den 28 decem ber Søren Hansen (S) istället för Frode N ør Christensen

Ordförandeskap och sekreterare 

O rdförande J.K . Hansen
Vice ordförande Valgeröur Sverrisdöttir 
Sekreterare Elin P. Flygenring

M öten

Den 29 —30 januari i Stockholm 
Den 26 februari och 2 m ars i Reykjavik 
Den 8 — 9 maj i Köpenham n
Den 9 maj i K öpenham n med N ordiska m inisterrådet (kultur- och under
visningsm inistrarna)
Den 27 —28 juni i Bergslagen, Sverige 
Den 26 septem ber i Oslo
Den 12 och 14 novem ber i Snekkersten, D anm ark
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SOCIAL- OCH M ILJÖUTSKOTTET 

M edlem m ar vid 38:e sessionens avslutning 

Danm ark: D orte Bennedsen (S)
K nud Glønborg (KrF)
Lilli Gyldenkilde (SF)

Finland: A nna-K aarina Louvo (Kok.)
M aijatta Vaänänen (Kesk.)
M ats Nyby (SDP)

Norge: Svein Alsaker (KrF)
Tore A. Liltved (H)
Thorbjørn Berntsen (A)

Sverige: G rethe Lundblad (s)
Sten Svensson (m)
Lena Öhrsvik (s)

Förändringar under året;

Den 22 oktober Haakon Blankenborg (A) efter Thorbjørn 
Berntsen (A)
Den 16 novem ber M argrete Auken (SF) efter Lilli Gyldenkilde (SF) Den 
23 novem ber Lilli Gyldenkilde (SF) efter M argrete Auken (SF)

Ordförandeskap och sekreterare:

Ordförande M arjatta Väänänen (Kesk.)
Vice ordförande Svein Alsaker (KrF)
Sekreterare Eric Hultén, fil.kand.

Möten:

Den 15 januari i Köpenham n
Den 29 —30 januari i Stockholm
Den 25 — 26 februari i Reykjavik
Den 2 m ars i Reykjavik
Den 27 — 29 jun i i Visby
Den 12 och 14 novem ber i Snekkersten
Den 14 novem ber i Snekkersten (gemensamt m öte med social- och hälso- 
vårdsm inistram a)

KOM M UNIKA TIONSUTSK OTTET 

M edlem m ar vid 38:e sessionens avslutning;

Danm ark: Margrete Auken (SF)
Kaj Poulsen (S)
Peder Sønderby (V)

Finland: Sirpa Pietikäinen (Kok.)
Sakari K nuuttila (SDP)
Olov Jansson (ÅC)
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Island: Hreggviður Jönsson (Sj)
Norge: Anne Enger Lahnstein (Sp)

O ddrunn Pettersen (A)
Lodve Solholm (FrP)

Sverige: Karl-Erik Svartberg (s)
Elver Jonsson (fp)
Olle Ö strand (s)

Förändringar under året:

Den 23 januari Hreggviður Jónsson (Sj) efter G uðrún Agnars- 
dóttir

Den 10 oktober Ernst W roldsen (A) efter O ddrunn Pettersen 
Den 7 novem ber O lof Salmén (ÅC) efter O lof Jansson

Ordförandeskap och sekreterare 

O rdförande Elver Jonsson
Vice ordförande Sakari K nuuttila 
Sekreterare Tóm as H. Sveinsson

M öten

Den 29 —30 januari i Stockholm 
Den 26 februari i Reykjavik
Den 2 m ars i Reykjavik — utskottets konstituerande möte
Den 14—15 maj i Oslo — med b l.a . N ordiska trafiksäkerhetsrådet
Den 6 — 9 augusti Akureyri
Den 26 septem ber i Oslo — arbetsgrupp
Den 8 —10 oktober i Lilleham mer
Den 12 och 14 novem ber i Snekkersten
Den 12 novem ber i Snekkersten — med N ordiska m inisterrådet (trafik- 
och trafiksäkerhetsm inistrarna)

EKONOM ISKA U TSKOTTET 

M edlem m ar vid 38:e sessionens avslutning 

D anm ark Lars P. Gam m elgaard (KF)
M arianne Jelved (RV)
Lars Emil Johansen (Si)
Anker Jørgensen (S)
Agnar Nielsen (Sb)

Finland Claes Andersson (Vas.)
Gustav Björkstrand (SFP)
Lauri M etsäm äki (SDP)
Kim m o Sasi (Kok.)
Eino Siuruainen (Kesk.)
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Island Hjörleifur G uttorm sson (Ab)
Þorsteinn Pálsson (Sj)

Norge Carl I. Hagen (FrP)
G ro Harlem Brundtland (A)
Kjellbjørg Lunde (SV)
Anders Talleraas (H)
Ernst W roldsen (A)

Sverige Carl Bildt (m)
Lahja Exner (s)
Hans Gustafsson (s)
Karin Söder (c)
Bengt W esterberg (fp)

Förändringar under året

Den 8 novem ber Åshild H auan (A) efter G ro H arlem -Brundtland 
Den 8 novem ber Thor-Eirik G uldbrandsen (A) efter Ernst W roldsen

Ordförandeskap och sekreterare 

O rdförande Anders Talleraas 
Vice ordförande Hans Gustafsson 
Sekreterare H enrik W ichm ann

M öten

Den 29 och 30 januari i Stockholm
Den 26 februari i Reykjavik
Den 2 m ars i Reykjavik
Den 18 och 20 jun i i Uleåborg och Vasa
Den 12 och 13 novem ber 1990 i Snekkersten

BUDGET- OCH K O NTROLLUTSKOTTET 

M edlem m ar vid 38:e sessionens avslutning 

Danm ark: Niels Ahlmann-Ohlsen (KF)
Ivar Hansen (V)

Finland 
med 
Åland:
Island:
Norge:

Sverige:

R iitta Järvisalo (SDP) 
K arl-G unnar Fagerholm (lib.) 
O lafur G. Einarsson (Sj) 
Bjarne M ørk Eidem (A)
Pål Atle Skjervengen (FrP) 
Per O lof Håkansson (s)
Wiggo K om stedt (m)

Förändringar under året

D en 8 novem ber M arit Rotnes (A) efter Bjarne M ørk Eidem
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Ordförandeskap och sekreterare 

O rdförande Wiggo K om stedt 
Vice ordförande Per O lof Håkansson 
Sekreterare M arianne Anderson, fil.kand.

Möten

Hela det tidigare utskottet:

Den 30 januari i Stockholm (även med representanter för NMR-SAM) 
Den 27 februari i Reykjavik

”De n io”:

Den 29 —30 januari i Stockholm 
Det nuvarande utskottet:
Den 2 mars i Reykjavik 
Den 21 maj i Helsingfors 
Den 26 — 28 augusti i D anm ark
Den 26 septem ber i Oslo (även med representanter för fackutskotten) 
Den 27 septem ber i Oslo (även med representanter för NMR-SAM) 
Den 12—14 novem ber i Helsingør
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Förteckning över anställda vid presidiesekretariatet
(per den 31 december 1990)

BILAGA 3

Presidiesekreterare 
S tf presidiesekreterare

Inform ationschef
C hefredaktör
U tskottssekreterare

Internationell sekreterare
Inform ationsssekreterare
R edaktör
Kam rer
Biträdande redaktör 
Byrådirektör 
Intendent 
Byråsekreterare

l:e  byråassistent 
Byråassistent

Assistent
Expeditionsassistent

Jostein Osnes
G ustaf Stjemberg
Kaj Peter M attsson
Bitte Bagerstam
Larserik Häggman
Ellen Torvø (juridiska utskottet)
Elin P. Flygenring (kulturutskottet)
Eric Hultén (social- och m iljöutskottet) 
Tóm as H. Sveinsson (kom m unikations 
utskottet)
Henrik W ichm ann (ekonomiska utskot 
tet)
M arianne Anderson (budget- och 
kontrollutskottet)
Margit Louise Ö stm an 
Ove Caspersen 
Svenolof Karlsson 
Pia Andersson 
G uðrún G arðarsdóttir 
Anneli Joneken 
Stig Stenberg 
Birgitta Johanson 
Viveca Lindfors 
G ro Hagen 
M argareta Koumi 
Inge M unk Carlsson 
Sirkku Vauhkonen 
Renée Sundberg 
Viveca W iklund 
M argit Sergenius 
M arianne Bejmar 
M ona Davidsen 
Bo Lundqvist 
Rune Juhlin 
Ove Ländin
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Frågor till Nordiska ministerrådet och regeringarna sedan 
Nordiska rådets 38:e session i mars 1990

E 1/91 Fiskeripolitiska sam arbetsprogram m et (D nr 163/M 3-90)
Ställd av Lars Emil Johansen 1990-04-23 till N ordiska m inisterrådet. 

Hvordan vil m an sikre, at det første nordiske fiskeripolitiske sam ar
bejdsprogram  kan gennemføres, som det oprindeligt var vedtaget, 
således at det sikres, at dette sam arbejdsom råde i løbet a f  nogle år kan 
få den plads i det nordiske samarbejde, som vi i Vestnorden mener, 
det fortjener?

Svar avgivet 1990-04-23 av Kent Kirk.
(Ekonom iska utskottets äm nesom råde)

E 2/91 Fäijeförbindelsem a mellan Skåne och Bornholm  (D nr 165/M 5-90) 
Ställd av Wiggo K om stedt (m) 1990-04-23 till D anm arks regering.

Är det riktigt att den danska regeringen m otsätter sig a tt även fäijeför- 
bindelsen Simrishamn-Allinge får status som långrutt och om så är 
fallet vilka motiv ligger bakom den danska regeringens önskan om 
denna snedvridning i konkurrensförhållandena mellan de två faijeför- 
bindelsem a mellan Skåne och Bornholm?

Svar avgivet 1990-06-01 av Anders Fogh Rasmussen. 
(K om m unikationsutskottets äm nesom råde)

E 3/91 Brundtlandkom m issionens anbefaling om at halvere energiforbru
get inden år 2040 (D nr 175/M 5-90) 
Ställd av M argrete Auken (SF) 1990-04-26 till Sveriges regering.

Hvilke dispositioner ægter Sveriges regering at træffe for at leve op til 
Brundtlandkom m issionens anbefaling om at halvere energiforbruget 
inden år 2040?

Svar avgivet 1990-06-08 av Rune Molin.
(Social-och m iljöutskottets och ekonom iska utskottets äm nesom råden)

E 4/91 N orden som hem m am arknad och handelshindren
(D nr 177/M 5-90) 

Ställd av Anders Talleraas (H) 1990-05-02 till Sveriges regering.
Er den svenske ordningen slik som beskrevet ovenfor, etter den sven
ske regjeringens syn, i sam svar med de vedtatte m ålsettinger om å 
bygge ned handelshindringer i N orden og utvikle N orden som hjem 
memarked?

Hva kan den svenske regjering gjøre for å endre denne praksis fra 
svenske fagorganisasjoner?

Svar avgivet 1990-05-20 av M ona Sahlin.
(Social-och m iljöutskottets och ekonom iska utskottets äm nesom råden)

BILAGA 4
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E 5/91 Transportforbindelsem a N orden — övriga Europa
(D nr 237/M  5-90)

Ställd av Sakari K nuuttila (SDP) 1990-06-18 till N ordiska m inisterrådet. 
Vilka åtgärder avser N ordiska m inisterrådet vidta för en effektivise
ring av transportforbindelsem a från N orden till hela Europa, dvs. 
även till Ö steuropa och hur har m arknadsom rådet kring Östersjön 
beaktats vid utvecklandet av det nordiska transportsystem et?

Svar avgivet 1990-07-30 av Steingrim ur J. Sigfússon. 
(K om m unikationsutskottets och ekonom iska utskottets äm nesom råden)

E 6/91 Å tgärder för att förebygga skador av islossningen i Tomeälven
(D nr 251/M  5-90)

Ställd av Eino Siuruainen (Kesk.) och Seppo Pelttari (Kesk.) till Finlands 
och Sveriges regeringar

Vilka åtgärder äm nar Sveriges och Finlands regeringar vidtaga för att 
förhindra svåra islossningar i Tom eälven och äm nar Sveriges och 
Finlands regeringar vidtaga m uddring i Tom eälvens m ynningsområ- 
de, vilket kunde förhindra översväm ningar som följd av islossningar 
på detta om råde?

Besvarad den 1990-11-05 av Taija Halonen.
(Social- och m iljöutskottets äm nesom råde)

E 7/91 Befräm jandet av lax- och havsöringsstam m am a i Tom eälven
(D nr 270/M  5-90)

Ställd av Eino Siuruainen (Kesk.) och Seppo Pelttari (Kesk.) 1990-08-06 
till Sveriges och Finlands regeringar

Vilka åtgärder äm nar Sveriges och Finlands regeringar vidta för att 
öka lax- och havsöringsstam m am a i Tomeälven?

Besvarad 1990-09-12 av M ats Hellström 
Besvarad 1990-09-14 av Tarja Halonen 
(Ekonom iska utskottets äm nesom råde)

E 8/91 Hotet från ryska luftföroreningar på N ordkalotten
(D nr 279/M 5-90) 

Ställd av G rethe Lundblad (s) 1990-08-14 till N ordiska m inisterrådet. 
Vilka initiativ och åtgärder tänker m inisterrådet sätta in för att snabbt 
m inska hotet från ryska luftföroreningar mot N ordkalottens natur och 
m änniskor?

Besvarad 1990-10-03 av Lone Dybkjær.
(Social- och m iljöutskottets äm nesom råde)

E 9/91 Avvecklingen av handelshinder i N orden (D nr 297/M 5-90)
Ställd av Karin Söder (c) 1990-09-14 till N ordiska m inisterrådet.

Vilka åtgärder kom m er m inisterrådet att vidta för att öka takten i
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arbetet med avvecklandet av handelshinder i N orden och då särskilt 
för att snabbavveckla vissa av de m er besvärande handelshindren? 

Besvarad 1990-10-29 av Thor Pedersen.
(Ekonomiska utskottets äm nesom råde)

E 10/91 G enom förandet av nordiska infrastrukturinvesteringar inom 
transportsektorn (D nr 310/M  5-90)
Ställd av Elver Jonsson (fp) 1990-09-21 till N ordiska m inisterrådet.

Vilka åtgärder kom m er m inisterrådet att v idta för att förbättra ge
nom förandet av nordiska infrastrukturprojekt och då särskilt projek
tet i den ekonom iska handlingsplanen?

Vilken tidsplan gäller för arbetet med genom förandet av den andra 
delen av N ordiska rådets rekom m endation nr 44/1987  dvs. den om 
att m inisterrådet för N ordiska rådet skall presentera en samlad plan 
för de fortsatta infrastrukturinvesteringam a i Norden?

Besvarad 1990-10-29 av Steingrim ur J. Sigfússon. 
(Kom m unikationsutskottets äm nesom råde)

E 11/91 Sam arbete om m iljön på N ordkalotten (D nr 348/M 5-90)
Ställd av Ylva A nnerstedt (fp) 1990-10-27 till N ordiska m inisterrådet. 

Vilka åtgärder äm nar m inisterrådet vidta för att få till stånd ett 
sam arbete om m iljön på N ordkalotten?

Besvarad 1991-01-11 av Per Stig Møller 
(Social- och m iljöutskottets äm nesom råde)

E 12/91 Nordisk insats till begränsning av drivhuseffekten
(D nr 380/M 5-90) 

Ställd av M argrete Auken (SF) 1990-11-30 till N ordiska m inisterrådet.
Vil Nordisk M inisterråd udform e konkrete planer for de nødvendige 
nedskæringer i de nordiske udledninger a f  drivhusgasser, svarende til 
hvad IPCC har fastslået som nødvendigt?

Besvarad 1991-01-11 av Per Stig Møller 
(Social- och m iljöutskottets äm nesom råde)

E 13/91 Export och im port av miljöfarligt avfall mellan de nordiska 
länderna och till länderna u tanför N orden (D nr 383/M  5-90)

Ställd av M argrete Auken (SF) 1990-11-30 till N ordiska m inisterrådet. 
Vil Nordisk M inisterråd tage skridt til at forbyde al eksport og im port 
af miljøfarligt affald, inklusiv radioaktivt affald, mellem de nordiske 
lande indbyrdes og fra N orden til resten a f  verden?

Besvarad 1991-01-11 av Per Stig Møller 
(Social- och m iljöutskottets äm nesom råde)
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E 14/91 Deponering a f  radioaktivt affald under havsbunden gennem skak
ter fra land (D nr 384/M 5-90) 
Ställd av Margrete Auken (SF) 1990-11-30 till N ordiska m inisterrådet 

Vil Nordisk M inisterråd til Pariskom m issionen og Helsingforskom- 
missionen forelægge et forslag om  forbud mod deponering af radioak
tiv t affald under havbunden gennem skakter fra land i 1991?

(Social- och m iljöutskottets äm nesom råde)

E 15/91 Eventuella kontrakt med upparbetningsanläggningen i Dounreay i 
Skottland om återanvändning och forvaring av käm bränsleavfall

(D nr 4 0 1/M 5-90)
Ställd av H jörleifur G uttorm sson (Ab) 1990-12-19 till Sveriges regering 

Kom m er den svenska regeringen att ge anläggningen i Studsvik eller 
andra svenska anläggningar tillstånd att sända käm bränsleavfall till 
upparbetningsanläggningen i Dounreay for återanvändning eller för
varing?

(Social- och m iljöutskottets och ekonom iska utskottets äm nesom råde)
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Statistik från Nordiska rådets 38:e session

Antal inlägg

General
debatten

102

2:a mötet 
ekonom.

73

3:e mötet 
juridiska

50

4:e mötet 
kultur

65

5:e mötet 
kommunik.

17

5:e mötet 
social- 
o. miljö 
105

6:e mötet 
budget och 
kontroll 
39

HEMVIST
(% av 143 sess.delt.)
Danmark (18%) 28 27 32

% av debattinläggen 
20 24 16 28

Färöarna (3 %) 5 — — — - 1 —

Grönland (3 %) 4 — — 3 - — —

Finland (19%) 17 11 12 25 18 25 8
Åland (3 %) 3 1 — 2 — 1 3
Island (12%) 6 8 — 5 — 9 15
Norge (24 %) 29 18 24 11 18 22 23
Sverige (18%) 8 34 32 34 40 26 23

PARTIGRUPP
(% av 143 sess.delt)
Konserv. (23 %) 27 18 32

% av debattinläggen
9 24 16 28

Mitten (33 %) 25 26 12 41 40 34 10
Soc.dem. (29 %) 23 27 36 45 24 34 41
Vänstersoc. (7 %) 10 15 14 3 - 11 3
Utanför gr. (8 %) 15 14 6 2 12 5 18

(% av 143 sess.delt) 
Kvinna 49 (34 %) 23 30 42

% av debattinläggen 

31 0 60 15
Man 94 (66 %) 77 70 58 69 100 40 85

(% av 143 sess.delt) % av debattinläggen

Parlamentariker
87 (61 %) 71 78 96 51 59 70 92

Minister 56 (39 %) 29 22 4 49 41 30 8

D
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Nordiska rådets informations- och publikationsplan 1991'

Godkänd av Nordisk råds presidium 1990-11-11 
Det övergripande målet for Nordiska rådets samlade inform ationsverk

sam het är att inform era och öka kunskapen om det nordiska sam arbetet 
och dess resultat såväl inom som utom  Norden.

Det gäller att här vidareutveckla Nordiska rådets inform ationsverksam 
het om det parlam entariska nordiska sam arbetet och inom olika sektorer 
inom och utom Norden. M assmedia är här en prioriterad målgrupp. Större 
satsning bör ske på N ordiska rådets presservice och presstjänst såväl 
nordiskt som nationellt.

Skolan är är en annan prioriterad målgrupp.

U nder 1991 prioriteras
— löpande inform ation till massmedia,
— inform ation till skolor,
— produktion och uppdatering av inform ationsm aterial och publikatio

ner.
Nordiska rådet och Nordiska m inisterrådet har fr. o. m. 1990 separata 

inform ationsplaner men sam arbetar och koordinerar inform ationsinsatser 
där det är möjligt.

N ordiska rådets presidium  och N ordiska m inisterrådet (sam arbetsm i
nistrarna) fastställde i maj 1990 nya riktlinjer för inform ationsverksam he
ten, som ersätter riktlinjerna från novem ber 1986. 1 riktlinjerna poängte
ras att inform ationsansvariga i respektive sekretariat håller varandra fort
löpande orienterade om pågående och planerade inform ationsåtgärder för 
att undgå dubbelarbete, hindra kollisioner och intensifiera inform ations
arbetet. I riktlinjerna poängteras också inform ationssam arbetet utanför 
Norden.

Nationellt anpassade informationsinsatser 

Nationella inform ationsplaner/inform ationsinsatser kom pletterar rå
dets centrala inform ationsverksam het. Inform ationsklim atet är olika i de 
nordiska länderna. Exempel på nationella inform ationsinsatser är t. ex. 
egna journalistsem inarier som kom plem ent till nordiska sem inarier, mera 
utvecklad pressinform ation i sam band med utskottsm öten och sessioner 
och viss egen produktion av m aterial för t. ex. skolor. D etta kräver perso
nella resurser nationellt och även anslag för nationellt producerad infor
m ation.

Informationsverksamheten 1991 

Inform ationsverksam heten under året koncentreras på en utbyggd lö
pande service till massm edia och på vissa större projekt och evenemang

' P 434/1990; Dnr 345/R1-90; 1990-10-30.

BILAGA 6
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såsom rådets sessioner, utskottsm öten och sem inarier, utställningar och 
mässor, större nordiska och internationella konferenser m. m. Planering av 
olika inform ationsaktiviteter för att m arkera N ordiska rådets 40-års ju b i
leum 1992 påbörjas.

Löpande sen ice  till massmedia  

Det löpande inform ationsarbetet består bland annat av kontakter med 
press, radio och TV, olika intresseorganisationer och allm änheten. En 
utökad service till m assm edia i sam band med N ordiska rådets sessioner, 
utskottsm öten, nordiska och internationella konferenser och sem inarier är 
en viktig del av inform ationsverksam heten. Även Europarådets konferens 
om gränsregionalt sam arbete i Rovaniem i jun i 1991 ställer krav på en väl 
fungerande presservice.

Produktion av informationsmaterial, tryckt material och AV-material 

U ppdatering och nya upplagor av basm aterial om nordiskt sam arbete på 
grund av bl. a. ändringar i rådets organisation
— broschyren ”N orden i sam arbete” i olika språkversioner
— faktablad och sektorsbroschyrer om olika sam arbetsom råden
— overheadm aterial om nordiskt samarbete, som underlag for föredrag 

och diskussioner om det nordiska sam arbetet
— m arknadsföring av videofilmen ” D et började på Þingvellir” för an

vändning i skolor (påbörjat under 1990)
— inform ationsm aterial om den årliga sessionen och sessionsärenden för 

m assm edia och andra målgrupper,
— olika inform ationsinsatser inför sessionen.

Presidiesekreteraren kom m er under 1991 att med generalsekreteraren
för N ordiska m inisterrådet ta upp frågan om arbetsfördelningen mellan de 
två sekretariaten när det gäller inform ationsm aterial, tryckt m aterial och 
AV-material, för kom m ande år.

Övriga informationsinsatser 

U nder rubriken övriga inform ationsåtgärder finns joum aliststipendier, 
olika slag av sem inarier, tem adagar, mässor, utställningar, annonsering, 
sam arrangem ang med olika nordiska institutioner m. fl.

Summan för journaliststipendier höjs med 10000 svenska kronor per 
land eller till totalt 350000 svenska kronor. Summan har varit oförändrad 
de två senaste åren.

E tt journalistsem inarium  planeras i sam arbete med Nordisk Joum alist
kursus och N ordiska m inisterrådet, eventuellt en fortsättning eller uppfölj
ning av sem inariet för nordiska och baltiska journalister, som hölls hösten 
1990.

Bok- och biblioteksm ässan i septem ber 1991 får tem at ” N orden” . Sam
arbete med t. ex. Föreningarna N orden planeras i form  av olika publika
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evenemang förutom  deltagande tillsam m ans med Nordiska m inisterrådet.
Europarådets konferens om gränsregionalt sam arbete ställer krav på 

inform ationsm aterial för såväl nordiska som internationella målgrupper.
I övriga inform ationsåtgärder ingår vidare m indre trycksaker sam t sym

bolartiklar.

Oförutsedda informationsinsatser

I inform ationsplanen ingår anslag för inform ationsinsater, som inte idag 
kan förutses. Nordiska rådets inform ationsverksam het är en integrerad del 
av den verksam het som pågår i rådet. Beredskap och ekonom iska resurser 
behövs också för oväntade händelser.

Informationsinsatser och -projekt utanför Norden

Samarbete med N ordiska m inisterrådet om t. ex. en kort videofilm om 
nordiskt sam arbete för selekterade m ålgrupper inom internationella orga
nisationer, skriftligt inform ationsm aterial b l.a. broschyren ”N orden i 
sam arbete” på olika utom nordiska språk och sem inarier för utom nordiska 
journalister och joum alistbesök.

Inrättandet av nordiska inform ationskontor i Estland, Lettland och 
Litauen kom m er att ställa krav på olika slag av inform ationsm aterial om 
nordiskt sam arbete, om N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet. Pro
duktion av basm aterial såväl skriftligt som AV-material (OH-m aterial för 
skolor och en eventuell kort videofilm) planeras tillsam m ans m ed N ordis
ka m inisterrådet.

Stöd till nordiskt-baltiskt nyhetsbyråsam arbete i form av t. ex. stipendi
er eller översättningsstöd för att stim ulera till och underlätta baltisk ny
hetsbevakning av Norden.

Samarbete med de nordiska ländernas utrikesdepartm ents press- och 
inform ationschefer i form av bl. a. joum alistbesök. I ett medlemsförslag 
om ökad inform ation om det nordiska sam arbetet utanför N orden föreslår 
kulturutskottet i sitt betänkande att N ordiska m inisterrådet i nära sam ar
bete med Nordiska rådet tillsätter en särskild arbetsgrupp bestående av 
cheferna för de nordiska utrikesm inisteriernas press- och kulturavdelning
ar och de nordiska sekretariatens inform ationschefer för att snabbt u tarbe
ta  förslag till en förstärkning av inform ationen utanför N orden om  N orden 
och det nordiska sam arbetet. Rådet tar ställning till förslaget på sessionen i 
februari 1991.

Publikationer

Nordiska rådets publikationsverksam het om fattar sessionstrycket och 
övriga publikationer. En översyn av rådets publikationsverksam het är 
under arbete.

Sessionstrycket förutses ha sam m a om fattning som senaste år, dock kan 
en session tillkom m a hösten 1991. Genom  datorisering av tryckförfaran-
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det kan kostnaden för sessionstrycket minskas med 200000 svenska kro
nor jäm fört m ed 1990. H är har inte m edräknats kostnaden för en eventuell 
höstsession.

Övriga publikationer

I handböcker och rapporter ingår bland annat N ordiska sam arbetsor- 
gan, N ordiska sam arbetsavtal, Vem är vem — m atrikel för sessionen och 
Nordisk statussamling. Tillsam m ans m ed ett förlag påböijas arbetet med 
en gåvobok om banbrytande nordiska uppfinningar. En sådan publikation 
kan användas i olika sam m anhang. 1992 hålls också världsutställningen i 
Sevilla. En antologi m ed tem at nordisk identitet görs för bl. a. bokm ässan i 
Göteborg i septem ber. Arbetet m ed publikationer i anledning av N ordiska 
rådets 40-års jubileum  1992 påböijas också. Tillsam m ans m ed N ordiska 
m inisterrådet utarbetas ett designprogram för nordiska publikationer. I 
budgeten för 1991 upptas för publikationer ett något lägre anslag än 1990.

Informations- och publikationsplanens budget 1991 

Kostnaderna för inform ations- och publikationsplanen 1991 fördelar sig 
enligt följande, jäm förelser m ed 1990 års budget

budget förslag
1990 1991

-  tryckt info material 600 600
— audiovisuellt info material 300 200
— övriga informationsåtgärder 400 500
-  journaliststipendier 300 350
-  journalistseminarier 200 300
-  information utanför Norden 200 400
-  oförutsedda infoinsatser 200 100
— sessionstrycket 2 200 2000
— övriga publikationer 1000 950

5400 5400
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Ändringar i Nordiska rådets arbetsordning

N ordiska rådets plenarforsam ling fastställde den 27 februari 1990 änd
ringar i rådets arbetsordning i §§ 24, 25 och 27. N edan de nya lydelserna.

§ 24 U tskotten 
(ändringar i sjunde stycket)

Budget- och kontrollutskottet består av nio m edlem m ar. Av m edlem 
m arna utser Danm arks rikes, Finlands, Norges och Sveriges delegation 
envar två och Islands delegation en.

§25
(Andra stycket utgick)

§27
(Nytt fjärde stycke)

Partigruppsekreteram a har rätt att närvara, men inte rätt a tt yttra sig, 
vid utskottens överläggningar.

BILAGA 7
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Regler for Nordisk Råds budsjett- og kontrollutvalg

(D nr 53/K 3 - 9 0 ;  P 99b/90; 1990-03-01)
Reglene ble vedtatt av Presidiet den 7. mai 1985, i kraft fra 12. februar

1986. Revidert av Presidiet 2. m ars 1990, og i kraft fra sam m e dato.
Utvalget er opprettet i henhold til § 24 i Nordisk Råds arbeidsordning og
følger i sitt arbeid de regler som er nedfelt i §§ 23, 25 — 30 og 44 — 48.

1. U tvalget skal, på Rådets vegne delta i forberedelsene av M inisterrådets 
budsjettforslag, jfr. Helsingforsavtalens artikkel 64.

2. Utvalget skal, avgi betenkning om M inisterrådets budsjettforslag, jfr. 
N ordisk Råds arbeidsordning § 45.

3. Utvalget skal behandle det nordiske budsjettet for kom m ende år innen
for den budsjettprosedyre som avtales mellom M inisterrådet og Presi
diet. Utvalget skal koordinere fagutvalgenes synspunkter.

4. Fagutvalgene skal prioritere innen egne sektorer. 1 forbindelse med 
behandlingen av M inisterrådets budsjettforslag skal Budsjett- og kon
trollutvalget innkalle til et møte med representanter for fagutvalgene 
for å få en redegjørelse om prioriteringene innen de ulike sektorene.

5. Et fagutvalg skal gis anledning til å uttale seg om andre spørsmål som er 
av særlig interesse for respektive fagutvalg sam t andre prinsipielt vikti
ge spørsmål som henvises til Budsjett- og kontrollutvalget.

6. Utvalget skal utøve Rådets kontrollerende oppgaver overfor M inister
rådet og nordiske institusjoner som finansierer sin virksom het over 
M inisterrådets budsjett, sam t kontrollere de godkjente årsregnskaper 
og revisjonsberetninger, jfr. M inisterrådets budsjettreglem ent.

7. Utvalget kan ved behov forelegge spørsmål knyttet til sin virksom het til 
avgjørelse av Presidiet.

BILAGA 8
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Retningslinjer for Nordisk råds og Nordisk ministerråds 
symbol

§ 1 Definisjon
M ed det nordiske symbolet menes det em blem  som skal symbolisere det 
offisielle nordiske sam arbeidet, og som N ordisk R åd/N ordisk M inisterråd 
har latt kunngjøre gjennom W IPO.

§ 2 Beskrivelse av det nordiske symbolet
D et nordiske symbolet er en hvit svane m ed 8 vingepenner på m arineblå, 
sirkelformet bunn (Farge: Pantone Reflex Blue C)

Symbolet kan også ved behov brukes i annen m arineblå farge (tilnærm et 
Pantone Reflex Blue C) eller i svart.

§ 3 Rettslig beskyttelse
D et nordiske symbolet er rettslig beskyttet i henhold til Paris Convention 
for the Protection o f Industrial Property Art. 6 ter.

N ordisk Råd kan inngå avtale med opphavsm annen om eventuelle 
endringer i symbolet.

§ 4 Hvem som kan bruke symbolet
Nordisk Råd, Nordisk M inisterråd og sam nordiske institusjoner som helt 
eller i det vesentligste er finansiert over N ordisk M inisterråds budsjett har 
rett til å bruke det nordiske symbolet.

Med m indre det foreligger samtykke fra kunstneren som har opp
havsrett til symbolet m å det ikke brukes i andre farger og/eller utform inger 
enn beskrevet i § 2.

§ 5 Bruk av symbolet av andre
Symbolet må ikke anvendes av andre enn de som er nevnt i § 4 uten 
samtykke.
Tillatelse til å bruke det nordiske symbolet kan norm alt bare gis til andre 
som driver ideell virksom het eller aktivitet, hvis form ål ligger innenfor 
ram m en av m ålsettingene for det offisielle nordiske sam arbeidet.

Symbolet m å som hovedregel ikke brukes av andre enn Nordisk R åd og 
Nordisk M inisterråd som ledd i forretningsvirksom het.

§ 6 Saksbehandling
De i § 4 institusjoner som ønsker å anvende symbolet i andre farger eller i 
en annen utform ing enn i nevnt i § 2, må søke om det.

Andre enn de som er nevnt i § 4, som ønsker å bruke det nordiske

BILAGA 9
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symbolet, m å søke om det. Med søknaden skal vedlegges sta tu tter for 
virksomheten og en oversikt over tidligere og fram tidige aktiviteter.

Presidiesekretæren avgjør søknaden nevnt i denne paragrafs 1. og 2. 
avsnitt på vegne av Nordisk Råd. Før avgjørelse fattes, kan en søknad 
sendes til uttalelse til Nordisk M inisterråds generalsekretær.

§ 7 Klagebehandling
Nordisk Råds president avgjør eventuelle klager på de beslutninger som 
presidiesekretæren har fattet.
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Nordiska rådets internationella kontakter

Arbetsplan for Nordiska rådets internationella verksamhet for åren 1990 —
1992

Antagen av Nordiska rådets presidium  den 24 septem ber 1990 (D nr 186/ 
K 1-90; P 236c/90).

Arbetsplanens bakgrund

Presidiet behandlade vid sitt m öte i decem ber 1989 ett notat om upp
följningen av internationella sam arbetskom m itténs betänkande (P 381c/ 
89). 1 notatet beskrives hur de olika förslagen av kom m ittén blivit eller 
avses bli uppföljda.

Det förutsattes även att presidiet i sam råd med utskotten under 1990 
u tarbetar en arbetsplan för rådets internationella verksamhet för den 
kom m ande 3-årsperioden. I arbetsplanen bör de viktigaste kontakterna 
identifieras, form erna för kontakterna regleras och fastsättas hur 
dokum entationsutbytet och rapporteringen skall ske.

Arbetsplanen är avsedd att i första hand vara ett internt stym ingsinstru- 
m ent innehållande riktlinjer och tyngdpunkter för rådets internationella 
verksamhet under den kom m ande 3-årsperioden.

Arbetsplanen kan under perioden vid behov kom pletteras med särskilda 
konkreta program avseende vissa sakom råden eller regioner.

Arbetsplanen bör även kontinuerligt uppdateras och revideras av presi
diet i sam råd med utskotten.

Utgångspunkter fö r  rådets internationella verksamhet

Rådets internationella verksam het baserar sig på den internationella 
sam arbetskom m itténs betänkande, på uppföljningsbeslut av rådet och pre
sidiet sam t på antagna riktlinjer för Nordiska rådets internationella kon
takter (bihang).

Utgångspunkten för rådets internationella verksamhet är att respektera 
de enskilda nordiska ländernas delvis olika säkerhets- och utrikespolitiska 
lösningar. I enlighet med gällande praxis behandlar ej rådet säkerhets- och 
utrikespolitiska frågor.

Rådets insatser på det internationella planet måste ske med klar gräns
dragning mot regeringarnas ansvarsom råde.

Den snabba utvecklingen i Central- och Ö steuropa och den europeiska 
ekonom iska och politiska integrationsprocessens mål att b l.a . skapa en 
europeisk ekonom isk sfär (EES) förutsätter a tt presidiet och fackutskotten 
följer med utvecklingen i Europa och företar de åtgärder den ställer för 
nordiskt samarbete.

BILAGA 10 (P 2 3 6 d /l990)
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Den internationella d im ensionen bör vara en integrerad del av N ordiska 
rådets, presidiets och utskottens norm ala verksamhet.

Prioriteringar, ambitionsnivå och resurser 

Internationella kontakter bör ha relevans för rådets arbete sam tidigt 
som nordiska synpunkter och intressen bör kunna föras fram  på interna
tionella fora.

A m bitionsnivån och om fattningen av rådets internationella verksam het 
måste anpassas till de ekonom iska och personella resurserna under plane- 
ringsperioden.

Tyngdpunkten i R ådets internationella verksam het bör därför under 
den kom m ande 3-årsperioden vara att följa m ed och analysera följande för 
rådets fram tid viktiga frågor:
— den ekonom iska, politiska och kulturella integrationsutvecklingen i 

Europa med en speciell tyngdpunkt i EFTA/EG-förhandlingam a att 
etablera EES.
Konsekvenserna av en eventuell EES-beslutsstruktur för det nordiska 
sam arbetet bör ägnas särskild uppm ärksam het.

— utvecklingen i Ö steuropa med speciell tyngdpunkt i Baltikum och övri
ga närliggande om råden i Sovjet bl. a. Kola-halvön, Leningrad-om rådet 
och Sovjetkarelen.

— etableringen av nya sam arbetsstrukturer i Europa och värdering av 
rådets roll i relation till dessa.

Organiseringen av kontakterna  

sker genom att
— internationella kontakter vidareutvecklas och koncentreras på följande 

europeiska och internationella sam arbetsparter:
a) organisationer för parlam entariker:

— Europarådets parlam entariska församling
— EG:s Europaparlam ent
— Benelux-rådet
— Inter-Parlam entariska U nionen (IPU)

b) kontakter till övriga relevanta sam arbetsparter vidareutvecklas; FN 
och dess organisationer, OECD, ECE, SEV och m otsvarande organ.

c) möjligheter till etablering av kontakter m ed nya europeiska samar- 
betskonstellationer och ekonom iska och kulturella bör hållas öppna. 
Det parlam entariska sam arbetet som sannolikt organiseras inom 
ram en för ESK-processen bör särskilt uppm ärksam m as.

— delta i relevanta internationella sem inarier och konferenser
— anordna regelbundet sem inarier eller konferenser till vilka inbjudes 

parlam entariker och övriga deltagare från olika länder
— utveckla alternativa sam arbetsform er; t. ex. att vid behov anlita kolle
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ger från andra länder som sakkunniga eller rapportörer vid presidie- 
och utskottsm öten

— aktivt inform era utåt om den nordiska sam arbetsm odellen och det 
nordiska konkreta sam arbetet i sakfrågor

Inform ationsutbyte och rapportering

U nder 3-årsperioden är avsikten även att förbättra inform ationen om 
den internationella utvecklingen till presidiet och utskottsm edlem m arna. 
D etta sker genom att
a) öka inform ationsutbyte om internationella frågor med N ordiska m inis

terrådet
b) etablera ökade kontakter mellan Rådets ledam öter och ledam öterna i 

de nationella IPU-, EFTA-, Europaråds- och EG-parlam entarikerdele- 
gationem a. Ansvaret för denna koordinering bör ligga på de nationella 
delegationssekretariaten.

d) systematisera den internationella dokum entationsinsam lingen.

Arbetsfördelning mellan presidiet och utskotten  

Arbetsfördelningen förutsätter att presidiet har det övergripande, ko
ordinerande och policymässiga ansvaret for den internationella verksam 
heten.

Respektive fackutskott har ansvar for operativ handläggning av de inter
nationella frågor som hör till dess fackområde.

Bilagor:
1 Konkretiserad arbetsplan för 1990 — 92
2 R iktlinjer for N ordiska rådets internationella kontakter

Bihang 1

Konkretiserad arbetsplan for 1990 — 1992

Nordiska rådets kontakter med internationella parlamentariska 
samarbetsorganisationer

I det följande beskrives de konkreta åtgärderna som avses att bli förverk
ligade under planeringsperioden beträffande de olika internationella parla
m entariska samarbetsorganen.

•  Europarådets parlamentariska församling

Europarådet består av 23 m edlem sländer. Därtill är sex central- och 
östeuropeiska länder representerade i Europarådet som speciellt inbjudna 
gäster.
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Europarådets parlam entariska forsamling består av 177 ledam öter, som 
håller en session fördelad på tre möten och ett som m arm öte (minisession) 
årligen. Parlam entarikerna är fördelade på 13 utskott.

Rådet och Europarådet har ingått ett formellt sam arbetsavtal som regle
rar kontakterna. Enligt avtalet äger N ordiska rådets ledam öter rätt att 
delta som observatörer i alla Europarådets sessioner och utskottsm öten. 
Rådet bör använda sig av den rätten i frågor av betydelse för det nordiska 
sam arbetet.

Presidiet

Presidiet m öter Europarådets parlam entariska församlings presidium  
29 septem ber 1990. D ärefter kom m er kontaktm öten på presidienivå att 
hållas vid behov.

Presidiem edlem m ar bör vid behov delta som observatörer i möten för 
Europarådets perm anenta kom m itté och övriga utskott.

Utskotten

Direkta kontakter bör etableras med Europarådets utskott i sakfrågor 
som är av betydelse för nordiskt samarbete.

Deltagande som observatör vid respektive fackutskottsm öten bör u t
nyttjas.

Församlingens parlam entariker kan vid behov inviteras till utskottsm ö
ten som sakkunniga.

Sekretariatet

K ontaktm öten på sekretariatsnivå hålles regelbundet och inform ations- 
kontakter hålles fortlöpande.

U tskottssekreterare bör vid behov upprätta kontakter med respektive 
fackutskott.

•  Europaparlamentet

Europaparlam entet (EG -parlam entet) består av 518 parlam entariker 
valda för 5 år. Parlam entarikerna är fördelade på 18 utskott och ett antal 
interparlam entariska delegationer, vilka upprätthåller kontakt med övriga 
länder och organisationer.

Europaparlam entet har utnäm nt en delegation för Finland, Island, Sve
rige och N ordiska rådet bestående av 10 parlam entariker.

Presidiet

Presidiet har inbjudit delegationen för F inland, Island, Sverige och 
Nordiska rådet till Norden. Besöket torde äga rum i oktober 1990. Möten 
mellan presidiet och delegationen kom m er att hållas vid behov.

Presidiet bör upprätta kontakter med REX -kom m ittén, som är det
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parlam entariska utskottet med ansvar för bl. a. EG/EFTA-förhandlingar-

Utskotten

K ontakter mellan Rådets och Europaparlam entets utskott bör etableras 
i frågor av gem ensamt intresse.

U tskottsm edlem m ar kan delta i EG -parlam entets utskottsm öten och 
invitera EG-parlam entariker till sina möten som sakkunniga.

Sekretariatet

Regelbundna kontakter kom m er att etableras och inform ationsut- 
växling att inledas.

•  Inter-parlamentariska unionen (IPU)

IPU  är ett forum för parlam entariskt sam arbete med m edlem m ar av 
över hundra länders nationella parlam ent. Ett tjugotal internationella 
organisationer är anslutna till IPU  som observatörer. IPU  håller i regel ett 
till två sessioner årligen och har 5 perm anenta utskott.

N ordiska rådet har antagits som observatör i IPU  i april 1990.

Presidiet

Presidiet vill inför vaije session ta ställning till om m an skall utnyttja 
rätten till att delta som observatör vid IPU-sessioner och vem som skall 
delta.

Sekretariatet

Regelbundna kontakter kom m er att etableras och inform ationsut- 
växling att inledas.

•  Benelux-rådet

Benelux-rådet består av 49 m edlem m ar från de tre medlem sländerna. 
R ådet har 10 kom m ittér och det fungerar som ett särskilt regionalt sam ar
betsorgan inom ramen för EG.

Sam arbete med Benelux-rådet bör prioriteras högt.

Presidiet

Presidiets representanter deltar vid Benelux-rådets session den 15—16 
jun i 1990. D ärefter bör möten på presidienivå hållas vid behov.

Sekretariatet

K ontakter kom m er att etableras och inform ationsutväxling att inledas.
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•  Parlamentariska EFTA-kommittén

Efta-parlam entet har etablerat en särskild kom m itté för medlem s
ländernas parlam entariker med uppgift a tt följa utvecklingen av EG/ 
EFTA-förhandlingarna.

Presidiet

Presidiet bör kontinuerligt hållas inform erad om EG/EFTA-processen, 
hålla kontakt med m edlem sländernas nationella ledam öter och vid behov 
ta  initiativ till gem ensam m a möten.

Sekretariatet

Presidiesekretariatet har etablerat kontakter med EFTA-sekretariatet. 
K ontaktm öten hålles regelbundet.

De nationella delegationssekretariaten koordinerar kontakterna med de 
nationella EFTA-delegatema och inform erar om kontakterna till rådet.

•  EES-parlamentariska organisering

EFTA:s parlam entariska kom m itté har kom m it med ett förslag till orga
niseringen av en gemensam parlam entarisk organisation för EFTA/EG- 
sam arbetet eller EES-modellen.

Presidie- och m inisterrådssekretariatets gem ensam m a arbetsgrupp har 
fått i uppdrag att värdera sam arbetsform em a mellan rådet och en eventu
ell organisering av EES-parlamentet. Arbetsgruppens rapport blir färdig i 
oktober/novem ber 1990.

Presidiet

Presidiet bör kontinuerligt hållas inform erad om utvecklingen av EES- 
sam arbetets organisering.

Sekretariatet

Inform ationskontakter bör utvecklas med de nordiska ländernas natio
nella delegater i berörda samarbetsorgan.

Nordiska rådets kontakter med övriga internationella organisationer

Följande avsnitt beskriver de kontakter och det konkreta sam arbetet 
som N ordiska rådet och dess utskott har haft med övriga internationella 
organisationer. K ontakter med FN-organisationer har vanligen tagits di
rekt av fackutskotten.

Budget- och kontrollutskottet 

U tskottet har haft kontakt främst med parlam entariska internationella 
organisationer.
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Ekonom iska utskottet 

U tskottet har haft kontakt med internationella organisationer på sitt 
fackområde. Dessa kontakter har ännu inte lett till något konkret samarbe-

Juridiska utskottet

Befolknings- och m inoritetsfrågor sam t mänskliga rättigheter har disku
terats med sakkunniga från U N H C R som har inbjudits till utskottsm öten. 
U tskottet har företagit studieresor till Europarådet och dess dom stol för 
mänskliga rättigheter, EG -parlam entet och dess ekonom iska och sociala 
utskott.

Kulturutskottet

U tskottet har etablerat kontakter m ed UNESCO och har m ottagit infor
m ation bl. a. om dess olika kulturprogram . K ontakter med Europarådet 
kom m er att vidareutvecklas på media- och ungdomsfrågornas om råden.

Kom m unikationsutskottet 

U tskottet har haft kontakt med internationella organisationer på sitt 
fackom råde, men dessa kontakter har inte lett till något konkret sam arbe
te.

Social- och miljöutskottet 

U tskottet har etablerat kontakter med W HO:s Europakontor i K öpen
ham n och har deltagit i flera konferenser som hållits W HO:s regi.

U tskottets kontakter med ILO har baserat sig på att vid behov delta i 
ILO:s årsmöte. U tskottet har även deltagit i konferenser anordnade av 
UNEP.

K ontakter med sådana internationella organisationer som m an redan 
etablerat arbetskontakter med kom m er att uppehållas och bör vidareut
vecklas.

Omvälvningen i Ö steuropa kan leda till att en helt ny organisering av 
sakfrågor inom bl. a. miljö och kultur kan kom m a att leda till en om priori
tering av behovet för etablering av kontakter med andra internationella 
organisationer.

Bihang 2

Riktlinjer för Nordiska rådets internationella kontakter

Riktlinjerna baserar sig på beslut av presidiet vid möten den 25 —26 juni 
1973, 3 augusti 1982, 27 april 1983 och 29 jun i 1987.
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I dessa riktlinjer behandlas ej N ordiska rådets internationella konferen
ser.

1. Presidiet svarar för N ordiska rådets internationella kontaktverksam 
het och biträds därvid av presidiesekreteraren.

2. Presidiet fastlägger riktlinjerna för N ordiska rådets internationella 
kontakter och beslutar om deltagande i internationellt m öte eller 
konferens och om annat besök hos internationell organisation.

3. N ordiska rådet bör representeras av presidiem edlem  eller rådsm ed
lem från berört utskott när det är lämpligt med hänsyn till karaktären 
av internationellt möte, konferens eller besök. I övriga fall represente
ras rådet av presidiesekreteraren eller den presidiet utser. Vald m ed
lem bör som regel biträdas av tjänstem an från presidiesekretariatet.

4. Nordiska rådet bör vara representerat på internationella konferenser 
av särskilt intresse för nordiskt sam arbete. D ärvid bör, om lämpligt 
tillfälle erbjuder sig, redogörelse läm nas för nordiskt sam arbete på det 
aktuella om rådet.

5. N ordiska rådet bör vara berett att medverka i m er betydande presen
tationer av N orden och det nordiska sam arbetet, som riktas till ur 
nordisk synvinkel viktiga länder (ex. Scandinavia Today i USA och 
Japan).

6. N ordiska rådet bör härutöver särskilt upprätta  kontakterna med: 
EEC-kommissionen, Europaparlam entet, Europarådet, OECD, 
EFTA, SEV och FN-organ, däribland särskilt ILO, UNESCO och 
ECE.

7. Deltagande i regelbundet återkom m ande sessioner eller m öten i inter
nationella organisationer får ej bygga på en autom atik, utan deltagan
det skall i vatje enskilt fall grunda sig på klara nyttosynpunkter, 
såsom impulsgivande ny inform ation, fram förande av rådets syn
punkter för a tt höja den sam nordiska profilen, knytande av kontakter 
m. m.

8. Presidiesekretariatet upprätthåller på lämpligt sätt fortlöpande kon
takter med aktuella organisationers sekretariat.

9. K ostnaderna för deltagande av representant för N ordiska rådet i 
in ternationellt m öte eller konferens eller för annat besök hos in terna
tionell organisation bestrids från N ordiska rådets gem ensam m a bud
get.
Rådets utskott bör senast i augusti m eddela presidiesekreteraren om 
sina resplaner u tanför N orden för påföljande år avseende studiebe
sök, deltagande i konferenser och m öten etc. Resplanerna bör åtföljas 
av en kostnadsberäkning och bör ange skälen för resan och förväntade 
resultat sam t hur resan skall följas upp och resultaten verkställas. 
Resorna bör planeras så a tt i varje fall utskottsordföranden kan delta, 
ifall utskottet inte utser någon annan i sin krets att företräda utskot
tet.
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10. Presidiesekreteraren anm äler till presidiet om  planerade resor. Före
tagen resa skall skriftligen avrapporteras till presidiet.
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DOKUMENT 2

Förslag

från Nordiska rådets presidium om regler för ses
sionens genomförande

1. Taletidsbegrensning i generaldebatten

Presidiet foreslår at plenarforsam lingen beslutter at tidsbegrensning av 
innlegg i generaldebatten settes til 12 m inutter for presidiets første innlegg, 
innleggene fra M inisterrådets form ann og statsm inistrene sam t for innleg
get fra en representant fra hvert av de selvstyrende om råder, at tidsbe
grensningen settes til 7 m inutter for hver av de nordiske partigruppers 
talsm enn og at tidsbegrensningen settes til 5 m inutter  for øvrige talere.

2. Taletidsbegrensning i sakdebatten

Presidiet foreslår i henhold til arbeidsordningens § 9 at plenarforsam 
lingen beslutter om taletidsbegrensning på 7 m inutter for utvalgenes og 
M inisterrådets talsm enn ved debattene om C 1 og C 2 og om m inisterråds- 
forslagene og 5 m inutter  for andre m edlem mer. I sakdebattene ellers blir 
det en taletidsbegrensning på 5 minutter.

3. Replikkordskifte

Presidenten viser til arbeidsordningens § 9, der det bl. a. heter 
at ” . . .  m edlem m er som ønsker ordet til replikk, (skal) gis adgang til det i 

tilknytning til det innlegg replikken gjelder.”
Samme paragraf gir dessuten presidenten mulighet til å foreslå for 

plenarforsamlingen at for en bestem t debatt å begrense innleggenes lengde.
1 overensstem m else med dette foreslår presidenten en tidsbegrensning 

på to m inutter pr. replikk. Presidenten kom m er som regel til å gi samme 
medlem høyst to replikker i ett og sam m e replikkordskifte sam t å søke å 
begrense hele replikkordskiftets varighet til høyst 10—15 m inutter. N år 
siste replikk er fram satt, skal den som har hatt hovedinnlegget ha rett til å 
gi et avsluttende svar.

Presidiet vil understreke at medlem bare kan begjære replikk til hoved
innlegget.

Vedrørende praktiseringen av reglene, bør den som replikken stilles til. 
få anledning til å svare med en gang.

N år m edlem m er begjærer replikk, må hensyn tas til fordelingen av 
partigruppene.

43 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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DOKUMENT 3

Presidiets Baltikumprogram

1. Bakgrund

Utvecklingen i Ö steuropa har för N ordiska rådet öppnat nya samarbets- 
och kontaktm öjligheter med Baltikum /Östeuropa.

Ett sam arbete med Baltikum och övriga närom råden kom m er att ge 
rådets internationella verksam het en ny dimension.

För att kartlägga sam arbetsm öjligheterna med Baltikum /Ö steuropa ge
nom förde rådets delegation en kontakt- och inform ationsresa till Baltikum 
och högsta sovjet i oktober 1990. En delegation från rådets social- och 
m iljöutskott har även genom fört en kartläggningsresa.

K ontakterna med Baltikum och andra närom råden har även i övrigt 
intensifierats på olika sätt.

Baltikum och övriga närom råden — Östersjöregionen — kom m er av 
allm änpolitiska, historiska, kulturella och ekonom iska skäl i fram tiden i 
allt större utsträckning att utgöra en naturlig sam arbetspart för Norden.

Nordiska rådet och m inisterrådet började för ett par år sedan arbetet 
med en värdering av de konkreta sam arbetsm öjligheterna.

M inisterrådet har utgående från sin kartläggning antagit ett arbetspro
gram för Baltikum och Östeuropa.

Parlam entarikernas önskan att etablera ett närm are sam arbete med 
Baltikum /Östeuropa har resulterat i ett stort antal medlemsforslag i rådet.

De många rådsinitiativen skapar ett behov att koordinerat och sam ord
nat evaluera på vilka om råden och i vilken om fattning Nordiska rådet och 
m inisterrådet bör engegera sig i relation till Baltikum /Östeuropa.

I ett sam m öte mellan presidiet och utskottsordförandena 11 januari
1991 enades m an om att utarbeta ett förslag till Baltikumprogram .

2. Initiativ och vidtagna åtgärder

a) Rådets medlemsforslag  

Medlemsförslagen, till antalet fjorton, om spänner flera sam hällsom rå
den: miljö, kultur, dem okratisk utveckling, kom m unikation, jordbruk och 
ekonomi. U tskotten kom m er i normal ordning inför sessionen att i sina 
betänkanden ta ställning till medlemsförslagen.
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b) Nordiska ministerrådets arbetsprogram fö r  Baltikum  och Östeuropa

I program m et redogöres för utgångspunkterna för stödet sam t för etable
rande av stipendieordningar för utbildningsverksam het och för upprättan 
det av nordiska inform ationskontor i Tallinn, Riga och Vilnius. K ostna
derna för stödprogram m et uppgår till 14,3 m iljoner D KK och finansieras i 
initialskedet av överskottet för räkenskapsåret 1989. I fram tiden kom m er 
arbetsprogram m et att finaniseras genom m inisterrådets norm ala budget.

c) Övriga samnordiska insatser

NIB, NEFCO, NoPEF, NM R:s miljöforskningsprogram

NIB:s låneram  för projektinvesteringslån för m iljöprojekt höjdes från 
700 m iljoner till 1 miljard SDR.

Det nordiska m iljöfinansieringsbolaget, NEFCO grundades 1990 med 
ett grundkapital på 36 m iljoner SDR. Bolaget finansierar ”jo in t ventures” 
som har nordiskt intresse på m iljöom rådet i Öst- och Centraleuropa.

M inisterrådet har beviljat 27,5 m iljoner D K K  för åren 1990 — 92 till 
nordiska projektexportfonden för användning inom m iljösektom  främst i 
Östeuropa.

M inisterrådets miljöforskningsprogram innehåller även åtgärdsförslag 
angående sam arbetet med Östeuropa.

3. Samordnings- och prioriteringspremisser

Nordiska rådet har in ternationaliserat sin verksam het i allt större u t
sträckning de senaste åren. Beredskapen angående den europeiska ekono
miska integrationen har höjts. N ordens relation till EG och EEA kan 
fortsättningsvis anses vara det prim ära för det nordiska sam arbetet.

Tyngdpunkten i rådet soch m inisterrådets verksam het bör ligga i utveck
landet av det genuint och internt nordiska sam arbetet. N ordiska rådets 
prim ära uppgift är utvecklandet av sam arbete i ett nordiskt och europeiskt 
perspektiv.

De ekonom iska ram arna för det nordiska sam arbetet kan antas bli 
oförändrade de närm aste åren. D etta aktualiserar en klar prioritering av 
tyngpunkterna i verksam heten i takt med de förändrade förutsättningarna 
för det nordiska sam arbetet.

Presidiet fram håller att stödet till Baltikum och övriga närom råden är 
en process som spänner sig över flera år. M an bör därför lägga sig på en 
realistisk och skälig am bitionsnivå i relation till rådets traditionella arbets
uppgifter och målsättningar.

Det är därför väsentligt att N ordiska rådet klart definierar förutsättning
arna och kriterierna för ett utvidgat sam arbete med Baltikum och de 
övriga närom rådena.

De sam nordiska insatserna bör vara en kom plettering till de nationella 
stödprogram  m en.
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4. Kriterier för utvecklandet av rådets samarbete med Baltikum/Östeuropa

Presidiet har evaluerat de nuvarande sam nordiska resursmässiga förut
sättningarna och behovet att sam ordna det nordiska sam arbetet med Balti
kum och Östeuropa och slagit fast följande kriterier for sam arbetets u t
vecklande:

a) Baltikum  prioriteras

De sam nordiska resurserna är begränsade. D ärför bör även en geogra
fisk begränsning av sam arbetsom rådena göras.

De baltiska republikerna Estland, Lettland och Litauen har av historiska 
och kulturella skäl nära band och kontakter med Norden.

D ärför är det naturligt att presidiet i detta skede prioriterar ett sam arbe
te med Baltikum. Övriga närom råden beaktas i m ån av möjlighet. Ö ster
sjöregionen kom m er på sikt att bli ett intressant sam arbetsom råde.

Presidiet önskar att de baltiska republikerna utvecklar det baltiska rådet 
i parlam entarisk riktning, så att det därm ed kan bli en naturlig sam arbets
partner för Nordiska rådet.

På vissa sakom råden kan och bör inte det nordiska sam arbetet begrän
sas enbart till Baltikum. T. ex. vad angår m iljöpolitiken eller kom m unika
tionspolitiken bör sam arbetet om fatta större geografiska om råden, t. ex. 
Ö stersjöom rådet.

b) Politiska förutsättningar

Presidiet stöder utvecklingen mot politisk och ekonom isk dem okrati, 
ökad självständighet och ökat parlam entariskt inflytande i de baltiska 
republikerna.

Presidiet avser därför att inom ram en for Helsingforsavtalet göra sådana 
politiska markeringar, som den aktuella politiska situationen påkallar, i 
syfte att befräm ja den påbörjade utvecklingen mot dem okrati och ökad 
självständighet i Baltikum.

Förutsättningen för ett fungerande sam arbete mellan rådet och de baltis
ka republikerna är därför att den påbörjade utvecklingen mot ökad dem o
krati och självständighet får fortsätta obehindrat.

c) Begränsade resurser: kostnader och finansiering

N ordiska rådet och m inisterrådet har begränsade ekonom iska och per
sonella resurser till sitt förfogande för att utveckla sam arbetet och kontak
terna till Baltikum. M inisterrådets arbetsprogram  innehåller i dagens läge 
ca 15 milj SEK for åren 1990 — 91.

Rådets budget for Baltikum -sam arbetet är symbolisk och möjliggör i 
första hand anordnande av sem inarier och konferenser sam t inform a
tionsspridning om nordiskt samarbete.

Presidiet konstaterar med tillfredsställelse att de nordiska länderna så
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väl nationellt som bilateralt och m ultilateralt har gjort och kom m er att 
göra avsevärda ekonom iska satsningar uppgående till flera 100-tals miljo
ner i närom rådena.

Presidiet konstaterar att de ekonom iska och personella resurserna inte 
finns på sam nordiskt plan utan i första hand på det nationella och m ultina
tionella planet.

Rådets insatser bör därför göras på om råden, vilka icke förutsätter 
om fattande ekonom iska satsningar. Olika form er för kunskapsutbyte och - 
överföring och stöd för den dem okratiska och parlam entariska utveckling
en ägnar sig därför väl för N ordiska rådet.

Rådets insatser begränsas därför till a tt ta  initiativ  och till kom plettering 
av och stöd för existerande program , till koordinering av ökat u tnyttjande 
av nordiska institu tioner och av bi/trilaterala åtgärder.

M ot denna bakgrund anser presidiet att de nordiska satsningarna inom 
ram en för m inisterrådets budget de kom m ande åren bör hålla sig på en 
skälig nivå på ca 30 m iljoner SEK på årsbasis.

De nordiska satsningarna bör ha ett långsiktigt perspektiv och am bi
tionsnivån bör värderas årligen på nytt.

Presidiet föreslår a tt nordiska m inisterrådet använder medel som frigörs 
genom nedtrappningen av den ekonom iska handlingsplanen för att finan
siera sam arbetsprojekt med Baltikum.

d) Arbetsfördelning, koordinering och kartläggning  

N ordiska rådets huvuduppgift som parlam entarisk organisation i rela
tion till Baltikum är att genom olika initiativ  och medlemsforslag fästa de 
nordiska ländernas regeringars och N ordiska m inisterrådets uppm ärksam 
het på olika möjligheter a tt utveckla sam arbetet m ed Baltikum. N ordiska 
rådet kan även göra inform ationsinsatser i relation till Baltikum.

N ordiska rådet kan vidare genom att t. ex. anordna sem inarier fungera 
som forum  för dialog och kontakter mellan nordiska parlam entariker och 
parlam entariker från Baltikum och övriga närom rådena.

N ordiska rådet fungerar därför i första hand som en politisk pådrivare, 
initiativtagare och forum  för debatt.

Rådets huvuduppgifter är därför i relation till Baltikum att
— väcka politisk debatt och göra politiska m arkeringar och därigenom  ge 

politiskt och m oraliskt stöd till den dem okratiska utvecklingen
— trycka på m inisterrådet och de nordiska ländernas regeringar att vidta 

nödvändiga åtgärder
— stöda nationella och m ultinationella operativa åtgärder för utvecklan

det av sam arbetet
— sprida inform ation om det nordiska sam arbetet
— kartlägga och sam ordna sam arbetet på det parlam entariska planet
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e) Vilka sakfrågor bör rådet prioritera?

M ot bakgrund av rådets begränsade sam nordiska ekonom iska resurser 
anser presidiet att följande sakfrågor bör prioriteras i sam arbetet med 
Baltikum:

a) kunskapsöverföring och -utbyte

K unskapsutbytet bör om fatta alla de sam hällsom råden som har den störs
ta  betydelsen for utvecklingen i Baltikum och for kontakterna mellan 
Norden och Baltikum; utbildning, förvaltning, dem okrati, m arknadseko
nom i, uppbyggnad av sam hällets infrastrukturer osv.

b) kultur

Den nordiska kulturgemenskapen bör utsträckas till att om fatta Baltikum. 
Inform ationsutbytet bör intensifieras. M assm ediasam arbetet bör utveck
las. Kulturella nätverk bör skapas.

c) miljö

M iljöpolitiken bör prioriteras genom initiativ från rådets sida. Miljöskyd
det bör utvecklas genom kunskapsutbyte angående m iljöforskning och 
miljöteknologi. Sam arbetet med de centrala och lokala m iljöm yndigheter
na i Baltikum bör fördjupas.

Prioriteringen av de konkreta projekten bör ske i nära sam arbete med de 
olika instanser i Estland, Lettland och Litauen.

5. Reviderat program för Baltikum och Östersjöregionen

Presidiet föreslår att m inisterrådet på basen av rådet antagna rekom 
m endationer och debatten under sessionen reviderar arbetsprogram m et 
för Baltikum och Ö steuropa inom en ekonom isk ram på DKK 30 miljoner 
för 1992.



BESLUT
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Lista över framställningar, rekommendationer och yttranden vid 
Nordiska rådets 39:e session i Köpenhamn, 25 februari - 1 mars 1991

Framställning

Nr 1. Nordiska ministerrådets budget fö r  1991 

Rekommendationer

Nr 2. Förbättrade kommunikationsmöjligheter fö r  hörselskadade

Nr 3. Utveckling av det nordiska järnvägssystemet

Nr 4. Vägtrafikensmiljöeffekter

Nr 5. Nordisk transportpolitik

Nr 6. Nordisk transportforskning

Nr 7. Transportsamarbete i Skagerrak-regionen

Nr 8. Handlingsplan fö r  säkrare trafik i Norden

Nr 9. Lagstiftningssamarbete om bio- och genteknologi

Nr 10. Lagstiftning rörande skuldsanering

Nr 11. Lagstiftning rörande grupptalan

Nr 12. Jämnare könsfördelning i nordiska styrelser, kommittéer, utskott, nämnder 
m.m.

Nr 13. Nordiskt Forum 1994

Nr 14. Rösträtt vid parlamentsval i annat nordiskt land

Nr 15. Nordiskt råd fö r  forskning i europeisk integrationsrätt

Nr 16. Genomgång av Helsingforsavtalet

Nr 17. Ändringar i Helsingforsavtalets artiklar 1 och 45

Nr 18. Ändring i den nordiska transportöverenskommelsen

Nr 19. Ändringar i Helsingforsavtalet

Nr 20. Effektivare el- och energihushållning

Nr 21. Nordiska el-högspänningsnätet som "common carrier "

Nr 22. Förenklade tullprocedurer fö r  sportflyget

Nr 23. Nordiska samarbetet efter 1992

Nr 24. Koncernfacklig samverkan i Norden

Nr 25. Beräkningsmodell fö r  Grön BNP

Nr 26. Internationella standardregler fö r  handikappade

Nr 27. Samnordiska brandskyddsbestämmelser

Nr 28. Nordiskt Reumatikerår

Nr 29. Finansiering av det nordiska reumatikeråret

Nr 30. Nordplans framtida verksamhet

Nr 31. Arbetsprogram fö r  ändrad finansiering av kultursektorns organ
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Nr 32. Information om det nordiska samarbetet utanfor Norden

Nr 33. Samarbete om nordiskt hantverk och hemslöjd

Nr 34. Försöksprojekt Radio Scandinavia

Nr 35. Nordens År i Kalmar 1997

Nr 36. Nordiskt miljöforskningsprogram

Nr 37. Samarbetsprogram fo r  högre utbildning i Norden

Nr 38. Nordisk utbildningsgemenskap

Nr 39. Miljövärdsinsatser i Baltikum

Nr 40. Ekonomiskt och kulturellt samarbete med Östersjöländerna

Nr 41. Jordbrukssamarbete med Baltikum

Nr 42. Kunskapsöverföring till bl. a. Baltikum rörande parlamentarism och demokrati

Nr 43. Stöd till demokratiseringssträvandena och internationella samarbetet i bl.a. 
Baltikum

Nr 44. Transportsamarbete med Baltikum

Nr 45. Stipendier fo r  folkhögskolestuderande från Baltikum och Östeuropa

Nr 46. Avskaffande av visumtvånget mellan Norden och Östeuropa

Nr 47. Kultusamarbete med Baltikum och Östeuropa

Nr 48. Miljöteknologi till Östeuropa

Nr 49. Informationsplikt rörande kärnkraftsanläggningar

Nr 50. Miljöbistånd till Baltikum

Nr 51. Förstärkning av Östersjökonventionen

Nr 52. Revision av Östersjökonventionen

Nr 53. Förbättrad finansiering av Östersjösamarbetet

Yttranden

Nr 1. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse om det 
nordiska samarbetet 1990 (C l)  (budget- och kontrollutskottet)

Nr 2. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse om
planerna fo r  det nordiska samarbetet (C 2) (budget- och kontrollutskottet)

Nr 3. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse om 
planerna fö r  det nordiska samarbetet (C 2) (kommunikationsutskottet)

Nr 4. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse om 
planerna fö r  det nordiska samarbetet (C 2) (juridiska utskottet)

Nr 5. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse om 
planerna fo r  det nordiska samarbetet (C 2) (ekonomiska utskottet)

Nr 6. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse om 
planerna fö r  det nordiska samarbetet (C 2) (social- och miljöutskottet)

Nr 7. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse om 
planerna fö r  det nordiska samarbetet (C 2) (kulturutskottet)
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Nordiska rådet har tillställt FRAMSTÄLLNING n r 1/1991
Nordiska ministerrådet
nedanstående framställning
angående Nordiska ministerrådets
budget fo r  1991

Med henvisning til Helsingforsavtalen, Artikkel 56 og 65, har Nordisk Råd den 14. 
november 1990 vedtatt nedenstående framstilling etter forslag fra Budsjett- og 
kontrollutvalget (5 111/b).

Framstillingen har følgende ordlyd:

Nordiska rådets presidium hemställer till Nordiska ministerrådet

att inom ramen för en långsiktig budgetplanering redan nu utarbeta en strategi for 
det nordiska samarbetet under 1992 och 1993

att söija för att antagna handlingsplaner kan genomföras enligt ursprunglig plan 
samt att ge fackministerråden direktiv om att nya handlingsplaner skall innehålla 
både kostnads- och finansieringsplaner

att aktivt verka for att medlen i den ekonomiska handlingsplanen överförs till den 
ordinarie budgeten när handlingsplanen avslutats

att i kommande budgetförslag redovisa utfallet för institutioner och sektorer från 
senaste räkenskapsår

att i budgetförslaget kommentera väsentliga omprioriteringar 

att i övrigt beakta utskottets ovan framförda synpunkter.

Päll Pétursson 
President

Snekkersten, 14. november 1990

Jostein Osnes
Presidiesekretær
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  2 /1 9 9 1
N ord iska m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåen d e förbättrade
kommunikationsmöjligheter
f&r handikappade

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet 
(A 902/t) m ed  4 4  röster. 1 m ed lem  röstade m ot rekom m endationen  o ch  4 2  m ed lem m ar  

var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att m ed beaktande av V ärld sh älsoorgan isationens program  "Hälsa för alla år 
2000"  (delm ål 3 ) förbättra d e  h örselskadades situation gen om  att v idta sådana åt
gärder som  h örse ltek n isk  utrustning i o ffen tliga  sam lin gslok aler, rätt till to lk  - 
även  på teckenspråk  - för d öva  o ch  h örselsk ad ad e m otsvarande principerna för  
sp råk serv ice  i den  nordiska språkkonventionen , sam t

att verk a  för att alla relevanta T V -program  b lir textad e, sam t y tterligare u tbygga  
to lkn ing  på teckenspråk  av främ st n yh ets- och  valda kulturprogram

D e  4 4  m edlem m ar som  röstad e fo r  rekom m endationen  var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophus son 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen Ivar 
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jónsson 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjdnsson

Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svensson Sten 
Sønderby Peder
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Talleraas Anders Wroldsen Ernst
Ueland Ole Gabriel Öhrsvik Lena
Väänänen Marjatta Östrand Olle 
Weiss Birte

D en  m edlem  som  röstade mot rekom m endationen  var Hansen J.K.

K øbenhavn den 2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  3 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
an gåen d e utveckling av det
nordiska järnvågssystemet

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet 
(A 907/t) m ed  5 2  röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  3 4  m edlem m ar var från

varande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att snarast red ovisa  det nationella  och  nordiska utveck lingsarbetet beträffande  
järnvägstransporterna i D anm ark, F in land, N o r g e  och  S v er ig e

att utifrån denna red ovisn in g  för N ord isk a  rådet presentera en  plan för gem en sam  
nord isk  jä m v ä g sp o lit ik  och  nödvändiga in vesteringar för att knyta det nordiska  
järnvägsnätet till övriga  Europa

att för övrig t m edverka till att d e  nordiska järn vägsb olagen  kan skapa ett konkur
renskraftigt alternativ för godstrafik  i N orden  och  m ellan N ord en  o ch  övriga  
Europa

D e  5 2  m ed lem m ar som  röstad e^ or rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Friðrik Sophusson 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jónsson

Häkämies Kari 
J elved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Ny by Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof



2830 Rekommendation 3/1991

Sas i Kimmo 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder

Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

Sighvatur B jörgv in sson  avstod från  att rösta.

K øbenhavn  den  2 7  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es



2831

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  4 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
a n gåen d e vägtrafikens
miljöeffekter

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet 
(A 911 /t) m ed 51 röster. 1 m ed lem  röstade m ot rekom m endationen  och  1 m ed lem  avstod  

från att rösta. 3 4  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att tid igarelägga  införandet av skärpta b estäm m elser beträffande ford ons, och  då 
sp ec ie llt  d iese lfo rd o n s, m iljöeffekter sam t

att sam ordna den  F oU -verk sam h et som  bedrivs i d e  nordiska länderna på for
d on s- och  bränsleom rådet

D e  51 m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Ålsaker Svein 
Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Friðrik Sophus son 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen Ivar 
Hansen Søren 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hurskainen Sinikka 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Kekkonen Antero

Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Sabnén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders



2832 Rekommendation 4/1991

Veland Ole Gabriel Wroldsen Ernst
Väänänen Marjatta Öhrsvik Lena
Weiss Birte Östrand Olle

D en  m edlem  som  röstade mot rekom m endationen  var Gammelgaard Lars P. 

K allsberg A n finn avstod från att rösta.

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

A n k er J ø rg en sen

J o ste in  O sn es



2833

N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  5 /1 9 9 1
N ord iska m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
angåen d e nordisk transportpolitik

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet (A 933/t) 
m ed 53 röster. 2  m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  o ch  1 m ed lem  avstod  från 
att rösta. 31 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att skyndsam t utarbeta en  gem en sam  nord isk  transportpolitik o ch  ett nordiskt 
investeringsprogram  för den infrastruktur och  d e  transporter som  är av b ety d e lse  
för att stärka N ord en  som  hem m am arknad och  för att effek tiv isera  transporterna  
inom  sam t till och  från N orden

D e  53 m ed lem m ar som  röstade jo r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen Søren 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Els i 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jönsson 
Håkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver

Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte



Wroldsen Ernst Östrand Olle
Öhrsvik Lena

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Kjcersgaard Pia, Skånberg 
Krister

S k jerven gen  Pål A tle  avstod från att rösta.

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

Jostein Osnes

2834 Rekommendation 5/1991

A n k er J ø rg e n sen



2835

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  6 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet 
n edanstående rekom m endation  
angåen d e nordisk transport
forskning

Enligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet 
(A 934/t) m ed 5 5  röster. 2  m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  och  1 m edlem  

avstod  från att rösta. 2 9  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att i den  nordiska b udgeten  för 19 9 2  red ovisa  förslag  om  förstärkning av den  
nordiska transportforskningen

D e  55  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jónsson 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen

Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt V/iggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Taller aas Anders



2836 Rekommendation 6/1991

Ueland Ole Gabriel Wroldsen Ernst
Väänänen Marjatta Öhrsvik Lena
Weiss Birte Östrand Olle

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Kjcersgaard Pia, Skjervengen 
PålAtle

S kånberg K rister avstod från att rösta.

K øbenhavn  den 2 7  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jostein Osnes



2837

N ord iska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  7 /1 9 9 1
N ord iska m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e transportsamarbete i
Skagerrak-regionen

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet 
(A 942/t) m ed 4 4  röster. 1 m ed lem  röstade m ot rekom m endationen  och  4 2  m edlem m ar  

var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att S k agerrak -reg ion en , d v s. S y d n orge, V ä stsv er ig e  och  det nordliga Jylland, 
utpekas som  ett gränsreg ionalt sam arbetsom råde

att det snarast m öjligt o ch  koordinerat m ed det p ågåen d e Skagerrak-projektet ut
arbetas en  k artläggning av ex isteran d e kunskap o ch  att det g en om förs ytterligare  
undersökn ingar för att fa fram  nödvändigt beslu tsgrundlag för en  sam ordnad  
transportpolitik  för  Skagerrak-reg ionen , sam t

alt det på detta underlag utarbetas en  handlings- och  investeringsplan  för trans
portsektorns utbyggnad  i S kagerrak-regionen  i sy fte  att stim ulera handelsförbin
delserna  m ellan  S y d n orge, V ä stsv er ig e  o ch  det nordliga Jylland sam t förbättra 
transittrafikens förutsättningar

D e  4 4  m ed lem m ar som  röstade Jor rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jónsson 
Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson

Jørgensen Anker 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nielson Paul 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo
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Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder

Talleraas Änders 
Väänänen Marjatta 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

D en  m edlem  som  röstade mot rekom m endationen  var Skånberg Krister

K øbenhavn  den 2 7  februari 1991

Ånker Jørgensen

Jostein Osnes



2839

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  8 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e handlingsplan fö r
säkrare trafik i Norden

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet (B  115/t) 
m ed 4 9  röster. 3 8  m ed lem m ar var frånvarande.

R ek om m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att anta en  nord isk  handlingsplan  för säkrare trafik i N orden  i en ligh et m ed  
m inisterrådsförslag  B 115 /t o ch  m ed beaktande av N ord isk a  rådets synpunkter

att säkra en  tillfredsstä llande finansiering av handlingsplanen , sam t

att m inisterrådet läm nar en  årlig  rapportering av handlingsplanen  i sin verk sam 
hetsberätte lse , C 1

D e  4 9  m ed lem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Friðrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jónsson 
Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jørgensen Anker 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero

Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nielson Paul 
Oscarsson Berit 
Päll Pétursson 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel



2840 Rekommendation 8/1991

Väänänen Marjatta Öhrsvik Lena
Wroldsen Ernst Östrand Olle

K øbenhavn den 2 7  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jostein Osnes



2841

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  9 /1 9 9 1
d e nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekom m endation
angåen d e lagstifiningssamarbete
om bio- och genteknologi

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av  juridiska utskottet (A 939/j) m ed  
55  röster. 3 2  m edlem m ar v a r  frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lyd else:

N ord isk  Råd rekom m anderer d e  n ord isk e lands regjeringer

å in n led e sam arbeid  e ller  styrke ek sisteren d e sam arbeid  m ed hensikt på å oppnå  
m est m ulig  ensartet lo v g iv n in g  både nordisk  o g  internasjonalt når det g jeld er an
v e n d e lse  av  b io - o g  gen tek n o lo g i innen industri, landbruk, m iljø , på det m edi- 
sin sk -etisk e  om rådet o g  når det gjelder b esk y tte lse  av  den p erso n lig  gen etisk e  
integritet

D e  55  m ed lem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Bergdahl Hugo 
Bildt Carl 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Friðrik Sophusson 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Hagen Carl 1.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jónsson 
Hurskainen Sinikka 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker

Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Alle 
Svartberg Karl-Erik
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Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 2 7  februari 1991

Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Taller aas Anders 
Väänänen Marjatta

Anker Jørgensen

Jostein Osnes



2843

N ord iska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  1 0 /1 9 9 1
d e  nordiska ländernas 
regeringar nedanstående  

rekom m endation  an gåen d e  
lagstiftning rörande skuld
sanering

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av  juridiska utskottet (A 922/j) m ed  
5 5  röster. 3 2  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lyd else:

N ord isk  Råd rekom m anderer d e nord isk e lands regjeringer

å forb ered e lo v g iv n in g  ved røren d e g je ld ssan er ing  for privatpersoner

å etab lere kontakt under lo v fo rb ered e lsen e , slik  at m an kan oppnå en  m est m ulig  
ensartet lo v g iv n in g

D e  55  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Lennart 
Bergdahl Hugo 
Bildt Carl 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
G lønbor g Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Hagen Carl I.
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hr eg g viður Jónsson 
Hurskainen Sinikka 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjdnsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli

Jørgensen Anker 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten



2844 Rekommendation 10/1991

Syse Jan P. Wroldsen Ernst
Söder Karin Öhrsvik Lena
Werner Lars

København den 27 april 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes



2845

N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  1 1 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåen d e lagstiftning rörande
grupptalan

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av  jurid iska utskottet (A 923/f) m ed  
48  röster. 3 m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  o ch  1 m ed lem  avstod  från att 
rösta. 3 5  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljan d e lyd else:

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å u trede m u ligh eten e for å in n føre  fe lles  nord isk  lo v g iv n in g  ved røren d e gruppe- 
søk sm ål i  forbrukersaker

D e  4 8  m ed lem m ar so m  röstade_/3r rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Lennart 
Bergdahl Hugo 
Blankenborg Haakon 
Exner Lahja 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Häkämies Kari 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjánsson 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari

Lundblad Grethe 
Metsämåki Lauri 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Weiss Birte 
Werner Lars 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle



2846 Rekommendation 11/1991

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Jäätteenmäki Anneli, Lilly ed 
Tore A ., Söder Karin

Jon sson  E lver  avstod från att rösta.

K øbenhavn  d en  2 7  april 1991

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  1 2 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e jämnare könsfördelning
i nordiska styrelser, kommittéer,
utskott, nämnder m. m.

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 938/j) m ed  
38  röster. 4  m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  och  8 m edlem m ar avstod  från 
att rösta. 3 7  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lyd else:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å k artlegge k vinnerepresentasjonen  i d e  nord isk e styrer, k om iteer, u tva lg , nem n
der m .v . under N ord isk  M inisterråd, sam t

å utarbeide retn ingslinjer som  kan sikre en  så je v n  representasjon  av  m enn o g  

kvinner som  m ulig  i d e sse  styrer, k om iteer , u tvalg , nem nder m .v . slik

at m ålsettingen  om  en  jev n ere  k jøn n sford elin g  skal væ re gjennom ført i 2 0 0 0 ,  
herunder som  delm ål å gjen nom føre m inst 25%  representasjon  av hvert kjønn i 
19 9 2 , 35%  i 1994  o g  40%  i 1996

D e  38  m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Bergdahl Hugo 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hauan Ashild 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Håkansson Per Olof 
Häkåmies Kari 
Jensen Hans Jørgen 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea

Knuuttila Sakari 
Liltved Tore A. 
Metsämäki Lauri 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Söder Karin 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena
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D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Haugen Helga, Kallsberg 
Anfinn, Kjcersgaard Pia, Riihijärvi Heikki

A lvh eim  John , G am m elgaard Lars P ., G lønborg K nud, H agen  Carl I ., Jelved  M arianne, 
M øller  H e lg e  A d am , Ó lafur G . E in arsson , S kjervengen  Pål A tle  avstod från att rösta.

K øbenhavn  den  2 7  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jo ste in  O snes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 13/1991
N ordiska m inisterrådet 
n edanstående rekom m endation  
angåen d e Nordiskt Forum 1994

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av  juridiska utskottet (B 120/j) m ed  
5 2  röster. 4  m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  och  4  m edlem m ar avstod  från 
att rösta. 2 7  m ed lem m ar v a r  frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lyd else:

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å g jen nom føre et N ytt N ord isk  Forum  i løp et av som m eren  1 9 9 4 , o g  sam tidig  
arrangere en  o ffis ie ll lik estillin gsk on feran se , i henhold  til m inisterrådsförslag  
B 120/j

D e  5 2  m edlem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Andersson Lennart 
Bergdahl Hugo 
Blankenborg Haakon 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jónsson 
Hurskainen Sinikka 
Håkansson Per Olof 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea

Knuuttila Sakari 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Söder Karin 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

44 -10-0450 Nordiska rådet Del 2
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D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Gammelgaard Lars P., 
Kallsberg Anfinn, Kjxrsgaard Pia, Sasi Kimmo

A lvh eim  John, D av id sen  T erje, H agen  C arl I .,  Sk jervengen  Pål A tle  avstod från att 
rösta.

K øbenhavn  den 2 7  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O snes
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N ord iska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  1 4 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
angående rösträtt vid parlamentsval 
i annat nordiskt land

Enligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 7  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 946/J) m ed  
31 röster. 16 m edlem m ar röstade m ot rekom m endationen  o ch  3 m edlem m ar avstod  från 
att rösta. 3 7  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å opprette en  nord isk  utredningsgruppe til å utrede forutsetn ingene for å innføre  
stem m erett ved  parlam entsvalg  for nord isk e statsborgere som  er  bosatt i et annet 
nordisk  land enn hjem landet

D e  31 m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Exner Lahja 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hjörleifur Guttormsson 
Hurskainen Sinikka 
Håkansson Per Olof 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jäätteenmäki Anneli

Jørgensen Anker 
Knuuttila Sakari 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Oscarsson Berit 
Rotnes Marit 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Svartberg Karl-Erik 
Weiss Birte 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Bergdahl Hugo, Bildt Carl, 
Gammelgaard Lars P., Haugen Helga, Hreggviður Jónsson, Jonsson Elver, Kallsberg 
Anfinn, Kjcersgaard Pia, Knutzen Thea, Liltved Tore A ., Møller Helge Adam, Nyhage 
Hans, Salmén Olof Sasi Kimmo, Skjervengen Pål Atle och Svensson Sten.



A lv h eim  John , H etem äki-O lander E ls i, Ó lafur G . E inarsson  avstod från att rösta. 

K øbenhavn  den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

2852 Rekommendation 14/1991

J o ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  1 5 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
angåen d e nordiskt råd jb r  forskning 
i europeisk integrationsrätt

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i  H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter  forslag  av jurid isk a  utskottet (B 114/j) m ed  
4 3  röster. 4  m ed lem m ar avstod  från att rösta o ch  4 0  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å opprette et nordisk  råd for forskn ing i  eu rop eisk  integrasjonsrett, i  overen s-  
tem m else  m ed  m inisterrådsförslag  B 114/j o g  Juridisk  u tvalgs synspunkter

D e  43  m ed lem m ar som  röstad e^ or rekom m endationen  var:

ALsaker Svein 
Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Bergdahl Hugo 
Bildt Carl
Gammelgaard Lars P. 
Glemborg Knud 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli

Kekkonen Antero 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Mortensen Helge 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Rotnes Marit 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
Väänänen Marjatta 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

Kallsberg Anfinn



A lv h eim  John , D av id sen  T e ije , Friðrik  S op h u sson , H agen  Carl I. avstod från att rösta. 

K øbenhavn  den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

2854 Rekommendation 15/1991

J o ste in  O snes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  nr 16/1991
N ordiska m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angående genomgång av
Helsingforsavtalet

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den 2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 945/j) m ed  
67  röster. 2  m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  och  1 m edlem  avstod  från att 
rösta. 17 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m enderer N ord isk  M inisterråd

å foreta en fullstendig  g jennom gang av H elsin gforsavta len

D e  67  m ed lem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne

Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof
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Sas i Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Söder Karin 
Sønderby Peder

Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

Talleraas Anders

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Hreggviður Jönsson, KalLsberg 
Anfinn

Ó lafur G . E in arsson  avstod från att rösta.

K øbenhavn  den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jo ste in  O sn es
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 17/1991
de nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekommendation
angående ändringar i Helsingfors-
avtalets artiklar 1 och 45

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i  H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  28  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 945/j) m ed  
6 7  röster. 2  m ed lem m ar röstad e m ot rekom m endationen  o ch  1 m ed lem  avstod  från att 
rösta. 17 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m enderer regjerin gen e i  D anm ark, F inland, Island, N o r g e  og  
S v er ig e

å foreta endringer i H elsin gforsavta len s Art. 1 o g  45  i sam svar m ed Juridisk  ut
va lg s forslag  i b ilag  1 til Juridisk utvalgs betenkning

D e  6 7  m ed lem m ar som  röstad s fo r  rekom m endationen  var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka

Jelved Marianne 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Ant er o 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit
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Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Sasi Kimmo 
ghvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Söder Karin 
Sønderby Peder

Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
\ j  eland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Hreggviður Jönsson, Kallsberg 
Anfinn

Ó lafur G. E inarsson  avstod från att rösta.

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

J o ste in  O snes



2859

N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 18/1991
d e nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekom m endation
angående ändring i den nordiska
transportöverenskommelsen

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 945/j) m ed  
67  röster. 2  m ed lem m ar röstade m ot rekom m endationen  o ch  1 m edlem  avstod  från att 
rösta. 17 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m enderer regjerin gen e i D anm ark, F in land, Island, N o rg e  og  
S v er ig e

ä foreta endring i O veren sk om sten  om  Sam arbeid  på Sam ferdselens om råde,
Art. 1, så led es at fø lg en d e  p assu s utgår: "Den om fatter heller ikke spørsm ål v ed 

rørende d e  nord isk e lands in ternasjonale sk ipsfartspolitiske o g  lu flfartspolitiske  
forhold".

D e  6 7  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Friðrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson

Houg Tora Aas land 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjdnsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson
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Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Riihijårvi Heikki 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Sabnén Olof

Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
W eisj Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

Sasi Kimmo

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Hreggviður Jonsson, Kallsberg 
Anfinn

Ó lafur G . E in arsson  avstod från att rösta.

K øbenhavn  den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  1 9 /1 9 9 1
d e nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekom m endation
angåen d e ändringar i Helsingfors-
avtalet

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord isk a  rådet den  2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (B 118/j). 55  
m edlem m ar röstade för ändringarna i  H elsin gforsavta lets artikel 51, 13 m ed lem m ar rös
tade m ot, 4  avstod  från att rösta och  15 v a r  frånvarande. 4 9  m edlem m ar röstade för änd
ringarna i H elsin g forsav ta lets artikel 52, 2 6  röstade m ot, 1 avstod  från att rösta o ch  11 
var frånvarande. 7 2  m edlem m ar röstade för ändringarna i H elsin gforsavta lets artiklar 
54, 55, 56, 57 och 58, 3 m ed lem m ar röstade m ot, 2  avstod  från att rösta o ch  10 var  
frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m enderer regjerin gen e i D anm ark, F inland, Island, N o r g e  og  
S v er ig e

å foreta endringer i H elsin g forsavta len s artikler 5 1 , 5 2 , 5 4 , 5 5 , 5 6 , 5 7  o g  5 8  som  
fram går av  b ila g et i Juridisk  u tvalgs betenkning.

D e  5 5  m ed lem m ar som  röstade fö r  ändringarna i artikel 51 var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Andersen Hanne 
Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka

Jelved Marianne 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Ny by Mats 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja
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Salmén Olof Turunen Eeva
Sasi Kimmo Ueland Ole Gabriel
Sighvatur Björgvinsson Weiss Birte
Svartberg Karl-Erik Wroldsen Ernst
Syse Jan P. Öhrsvik Lena
Söder Karin Östrand Olle 
Sønderby Peder

D e  m edlem m ar som  röstade mot förslaget var: Annerstedt Ylva, Fagerholm Karl-Gunnar, 
Gammelgaard Lars P., Hreggviður Jönsson, Jón Kristjånsson, Kallsberg Anfinn,
Knutzen Thea, Komstedt Wiggo, Liltved Tore A., Nyhage Hans, Riihijärvi Heikki, 
Svensson Sten I., Väänänen Marjatta

A n d ersson  A m e , Friðrik  S op h u sson , H agen  Carl I. och  T alleraas A nders avstod från att 
rösta.

D e  4 9  m edlem m ar som  röstade fo r  ändringarna i artikel 52 var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Andersen Hanne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne

Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
NieLson Paul 
Nyby Mats 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Svartberg Karl-Erik 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Veland Ole Gabriel 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

D e  m edlem m ar som  röstade mot forslaget var: Andersson Arne, Fagerholm Karl- 
Gunnar, Fridrik Sophusson, Gammelgaard Lars P., Hetemäki-Olander Elsi, Hreggvidur 
Jönsson, Jön Kristjånsson, Jäätteenmäki Anneli, Kallsberg Anfinn, Kjcersgaard Pia,
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Knutzen Thea, Komstedt Wiggo, Liltved Tore A ., Moilanen Eeva-Liisa, Møller Helge 
Adam, Nyhage Hans, Ólafur G. Einarsson, Riihijärvi Heikki, Ryynänen Mirja, Sasi 
Kimmo, Sighvatur Björgvinsson, Svensson Sten, Syse Jan P., Taller aas Anders, Turunen 
Eeva, Väänänen Marjatta

H agen Carl I. avstod från att rösta.

D e  7 2  m ed lem m ar som  röstade fo r  ändringar i artiklarna 54, 55, 56, 57 och 58 var:

Ajo Aimo 
Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl 1.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Kjærsgaard Pia

Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Vftggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Päll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Söder Karin 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle



D e  m edlem m ar som  röstade mot förslaget var: Gustafsson Hans, Jón Kristjånsson, 
Kallsberg Anfinn

H reggv iðu r Jonsson  och  Sønderby Peder avstod från alt rösta.

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

2864 Rekommendation 19/1991

A n ker J ø rg en sen

J o ste in  O snes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  2 0 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e effektivare el- och
energihushållning

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 28  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av  ek on om isk a  utskottet (A 913/e) 
m ed 5 6  röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  3 0  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

at gen n em fø re  sam ordnede nord isk e foranstaltninger til frem m e a f  effek tiv ere  an
v e n d e lse  a f  e l  o g  anden en erg i i husholdn ingerne,

at a fstem m e m ed  o g  i  v id est m uligt om fang gen n em føre d isse  foranstaltninger  
som  fæ lles eu rop æ isk e foranstaltninger

D e  5 6  m ed lem m ar som  röstade jo r  rekom m endationen  var:

Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver

Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik
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Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

U elan d  O le G abriel avstod från att rösta. 

K øbenhavn  den  2 8  februari 1991

Svensson Sten 
Söder Karin 
Turunen Eeva

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  2 1 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåen d e nordiska el-högspännings-
nätet som "common carrier “

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av  ek on om isk a  utskottet (A 918/e) 
m ed 5 6  röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  3 0  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

at udrede m uligh ed er for at g ø re  det nord isk e højspæ ndingsnet til en  "com m on  
carrier"

D e  5 6  m ed lem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Fagerhobn Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P.
G lønbor g Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli

Jørgensen Anker 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten
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Söder Karin 'Wroldsen Ernst
Turunen Eeva Öhrsvik Lena
Weiss Birte

U eland  O le  G abriel avstod från att rösta. 

K øbenhavn  den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 22/1991
N ord isk a  m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåend c förenklade tullprocedurer
fo r  sportflyget

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av ek on om isk a  utskottet (A 941 /e) 
m ed 53  röster. 1 m ed lem  röstade m ot rekom m endationen  och  2  m edlem m ar avstod  från 

att rösta. 31 m ed lem m ar var frånvarande.1

R ekom m endationen  har fö ljande lydelse:

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

at g en n em føre foren k lin ger i to ldprocedurerne for sp ortsflyvn in gen  m ellem  d e  
nord isk e lande

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes

1 Sluten votering företogs.
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r 2 3 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e nordiska samarbetet
efter 1992

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av ek on om isk a  utskottet (A 947/e) 
m ed 5 5  röster. 2  m edlem m ar röstade m ot rekom m endation och  3 0  m ed lem m ar var från
varande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

at i sam råd m ed N ord isk  Råd gen n em føre b elysn in g  a f  ak tuelle frem tidsspørgs- 
m ål, som  v il væ re bestem m end e for det nordiske sam arbejdes m uligh ed er, o g  på 
d en n e baggrund frem læ gge et m inisterrådsförslag  til program  for det n ord iske  
sam arbejde efter 1992

D e  5 5  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hjörleifur Guttormsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jonsson Elver

Jørgensen Helen 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
NieLson Paul 
Nyhage Hans 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva
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Ueland Ole Gabriel Wroldsen Ernst
Väänånen Marjatta Öhrsvik Lena
Weiss Birte Östrand Olle 
Werner Lars

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Jäätteenmäki Anneli, Jørgensen 
Anker

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Jostein Osnes

A n k er J ø rg e n sen
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  2 4 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angående koncernfacklig
samverkan i Norden

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  (A 949/e) m ed 3 9  röster. 38  m edlem m ar röstade  
m ot rekom m endationen  och  10 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

at hurtigt udarbejde forslag  til sam ordnet nordisk  lo v g iv n in g , som  sikrer løn m od 
tagernes organ isationer ret til k o n cem fa g lig t sam virke efter d e  principper, som  
a n g iv es i  m ed lem sforslaget

D e  3 9  m edlem m ar som  röstades/or rekom m endationen  var:

Andersson Lennart 
Blankenborg Haakon 
Exner Lahja 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jensen Hans Jørgen 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete

Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Nielson Paul 
Nyby Mats 
Oscarsson Berit 
Poromaa Bruno 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Tuominen Pekka 
Ueland Ole Gabriel 
Weiss Birte 
Werner Lars 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

D e  m edlem m ar som  röstade mot rekom m endationen  var: Alsaker Svein, Alvheim John, 
Andersson Arne, André Gunilla, Annerstedt Ylva, Björk Gunnar, Davidsen Terje, 
Fagerholm Karl-Gunnar, Fridrik Sophusson, Gammelgaard Lars P., Glønborg Knud, 
Hagen Carl 1., Hansen Ivar, Haugen Helga, Hetemåki-Olander Elsi, Hreggvidur
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Jönsson, Jelved Marianne, Jón Kristjánsson, Jonsson Elver, Jäätteenmäki Anneli, 
Kallsberg Anfinn, Kjcersgaard Pia, Knutzen Thea, Komstedt Wiggo, Liltved Tore A ., 
Møller Helge Adam, Nyhage Hans, Ólafur G. Einarsson, Påll Pétursson, Riihijärvi 
Heikki, Salmén Olof, Sasi Kimmo, Svensson Sten., Syse Jan P., Sønderby Peder, 
Talleraas Anders, Turunen Eeva och Väänänen Marjatta.

K øbenhavn den  28  februari 1991

A n ker J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ord iska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 25/1991
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angående beräkningsmodell fö r
Grön BNP

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 932/s 
och  A 936/s) m ed 43  röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  43  m edlem m ar var från
varande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att u tvidga det nordiska sam arbetet om  m iljöstatistik m ed sik te på ett system  för 
beräkning av  d e  totala naturtillgångarna och  förändringar därav, sam t

att kom binera denna beräk n in gsm od ell m ed beräkningen  av d e  totala intäkterna 
och  kostnaderna (B N P ) i sam hälllet för att arbeta fram en  total natur- och  natio- 
nalräkenskapsm odell (G rön B N P )

D e  43  m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Bennedsen Dorte 
Blankenborg Haakon 
Ex ner Lahja 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Henriksen Lotte 
Hjörleifur Guttormsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jäätteenmäki Anneli

KalLsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynånen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
Sønderby Peder
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Turunen Eeva Wroldsen Ernst
Väänänen Marjatta Öhrsvik Lena
Weiss Birte

F riðrik  S op h u sson  avstod från att rösta. 

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 26/1991
N ord isk a  m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
an gåen d e internationella standard
regler fo r  handikappade

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- o ch  m iljöutskottet (A 937/s) 
m ed 4 9  röster . 3 8  m ed lem m ar var frånvarande.

R ek om m endationen  har följande lyd else:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att v idta erforderliga  åtgärder för att internationella standardregler för handi
kappade in förs o ch  ställa finansiella  resurser till förfogande

D e  49  m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Bennedsen Dorte 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli

Kautto Tarja 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmen Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka
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Turunen EevaVäänänen Marjatta Wroldsen Ernst
Weiss Birte Öhrsvik Lena

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 27/1991
N ord isk a  m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
angåen d e samnordiska brand
skyddsbestämmelser

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 28  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 943/s) 
m ed 5 0  röster. 3 7  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att undersöka förutsättningarna för en  harm onisering av skärpta reg ler om  brand
säkerhet i d e  nordiska länderna

D e  5 0  m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen Ivar 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson

Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva



Rekommendation 27/1991

Väänänen Marjatta 
Weiss Birte

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena
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Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 28/1991
N ordiska m inisterrådet 
n edanstående rekom m endation  
angåen d e Nordiskt Reumatikerår

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 28  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljutskottet (B 113/s) 
m ed 4 8  röster. 3 9  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att u tse  1993 till N ord isk t R eum atikerår och  tillsätta en nordisk  styrgrupp för 
reum atikeråret i en ligh et m ed m inisterrådsförslag B 1 1 3 /s  och  d e  synpunkter som  
so c ia l- och  m iljöutskottet anfört

D e  4 8  m ed lem m ar som  r ö s ta d e /ö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Blankenborg Haakon 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Hansen J.K.
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli

Kautto Tarja 
Knulzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poromaa Bruno 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva
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Väänänen Marjatta Wroldsen Ernst
Weiss Birte Öhrsvik Lena

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes

45 _  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 29/1991
d e nordiska ländernas regeringar  
nedanstående rekom m endation  
a n gåen d e finansiering av det 
nordiska reumatikeråret

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- o ch  m iljutskottet (B 113/s) 
m ed 4 8  röster. 3 9  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lyd else:

N ord isk a  rådet rekom m enderar d e  nordiska ländernas regeringar

att ställa tillräckliga  m ed el till förfogan d e för att på nationellt plan säkerställa  
gen om föran d et av det nordiska reum atikeråret

D e  4 8  m ed lem m ar som  röstade_/or rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Blankenborg Haakon 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Hansen J.K.
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Houg Tora Aasland 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli

Kautto Tarja 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poromaa Bruno 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva
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Väänänen Marjatta Wroldsen Ernst
Weiss Birte Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 30/1991
N ord isk a  m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåen d e Nordplans framtida
verksamhet

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord isk a  rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (A 909/k) m ed 55  

röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  31 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lyd else:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att b ibehålla  N ordplan  som  institution utgående från att verksam heten  bed rivs och  
utveck las inom  nuvarande ramar

D e  5 5  m edlem m ar som  röstad c fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemåki-Olander ELsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver

Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfrnn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynånen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva



Väänänen Marjatta 
Weiss Birte

G am m elgaard Lars P . avstod från att rösta.

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Rekommendation 30/1991

A n k er J ø rg e n sen

Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena
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J o ste in  O sn es
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r 3 1 /1 9 9 1
N ord iska m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e arbetsprogram fo r
ändrad finansiering av
kultursektorns organ

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (B 112/k) m ed 55  
röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  31 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att fastställa arbetsprogram m et för ändrad finansiering och  organisation  av kul
tursektorns institutioner, sam arbetsprogram  o ch  andra perm anenta aktiviteter i 
en ligh et m ed m inisterrådsförslag  B 112 /k  och  m ed beaktande av d e  synpunkter  
som  anförts av kulturutskottet

att v id  genom förandet av program m et beakta följande principer:

- fasta institutioner skall ha en v ik tig  roll i det nordiska kultursam arbetet

- institutionernas drift får säkras gen om  extern finansiering e ller  gen om  att nya  
pengar tillförs kulturbudgeten

- N ord isk a  rådet g es m öjligheter att ta ställn ing till åtgärder som  innebär större  
förändringar av institutionernas verksam het eller  deras karaktär som  nordiska in
stitutioner

- vä lfun gerand e nordiska institutioner får in te ersättas m ed åtgärder m ed en  sva 
gare nordisk profil

att N ord isk a  m inisterrådet kontinuerligt rapporterar till N ord iska rådet hur g e 
nom förandet av arbetsprogram m et fram skrider

D e  5 5  m ed lem m ar som  röstade fa r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson

Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gustafsson Hans 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemäki-Olander Elsi
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Hjörleifur Guttormsson 
Hreggvidur Jonsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson

Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

G am m elgaard Lars P. avstod från att rösta.

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 32/1991
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e information om det
nordiska samarbetet utanför
Norden

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (A 914/k) m ed 51 
röster. 3 6  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att i nära sam arbete m ed N ord isk a  rådet tillsätta en  särskild arbetsgrupp bestå
en d e  av  chefern a  för d e  nordiska utrikesm inisteriernas p ress- o ch  kulturavdel
ningar o ch  d e  nordiska sekretariatens in form ationschefer för att snabbt utarbeta 
förslag  till en  förstärkning av inform ationen  utanför N orden  om  N orden  och  det 
nordiska sam arbetet

D e  51 m ed lem m ar som  r ö s ta d e /s r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggvidur Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne

Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautt o Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten
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Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  nr 33/1991
N ordiska m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e samarbete om nordiskt
hantverk och hemslöjd

Enligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (A 920/k) m ed 51 
röster. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  3 5  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att N ord isk a  k onst- och  konstindustrikom m ittén g e s  i uppdrag att undersöka m öj
ligheten  att koordinera och  sam ordna d e nordiska insatserna inom  hantverk och  
hem slöjdsom råd et, sp ec ie llt  beträffande dokum entation , upplysn ingsm ateria l om  
lärom ed el och  yrk esv a l, kartläggande av utbildningsm öjligheterna inom  N orden  
och  utredande av  m öjligheterna att g e  ett hantverksinstitut i N orden  en  nordisk  
övergrip an d e funktion, samt

att därm ed särsk ilt uppm ärksam m a den  verksam het som  N ord isk a  h em slöjdsför- 
bundet b edriver

D e  51 m ed lem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Friðrik Sophusson 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jónsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne

Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne
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S vart b er g Karl-Erik 
Svensson Sten 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva

Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

G am m elgaard Lars P . avstod från att rösta. 

K øbenhavn  den  2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jostein Osnes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  3 4 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e försöksprojekt
Radio Scandinavia

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  28  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (A 925/k) m ed 53  

röster. 3 4  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att so m  ett försöksprojekt sätta igån g  ett nordiskt tekniskt och  program m ässigt 
sam arbete rörande radiosändningar till utlandet först och  främ st på kortvågsom - 

rådet

D e  53 m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson

Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten
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Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena
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J o ste in  O snes
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N ordiska rådet har tillställt 
N ord iska m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
angåen d e Nordens År i Kalmar 
1997

REKOMMENDATION nr 35/1991

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ordiska rådet den 28  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter forslag av kulturutskottet (A 950/k) m ed 51 
röster. 1 m ed lem  röstade m ot rekom m endationen  och  3 5  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord iska rådet rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att m ed an ledn ing av K alm arunionens 600-årsjubileum  utreda förutsättningarna  
för stöd och  aktiv m edverkan till un ionsjubileet och  ett N ordens Å r 1997  i 
K alm ar

D e  51 m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora A as land 
Hreggviður Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne

Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Metsämäki Lauri 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pá II Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Talleraas Anders
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Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta

Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

D en  m edlem  som  röstade mot rekom m endationen  var: Komstedt Wiggo

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen
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Jostein Osnes
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 36/1991
N ordiska m inisterrådet 
n edanstående rekom m endation  
angåen d e nordiskt miljö

forskningsprogram

Enligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit n edanstående rekom m endation  efter forslag  av kulturutskottet (B 119/k) m ed 52  
röster. 35  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord iska rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att fastställa ett nordiskt m iljöforskningsprogram  i en lighet m ed m inisterrådsför
slag  B 1 19/k  och  m ed beaktande av d e  synpunkter som  anförts av kulturutskottet

att gen om föra  m iljöforskn ingsprogram m et under p erioden  1993 - 1997  och  att 
härvid särskilt

- företa en  sam lad forskn ingspolitisk  utvärdering av  det ex isteran d e nordiska  
sam arbetet om  m iljö -F oU  inom  m inisterrådsorganisationen

- v id  forskning om  effekter av k lim atförändringar även  inkludera kulturm innes- 
vårdsforskningen

- tillse  att d e  nordiska expertkom m ittéerna huvudsakligen  består av aktiva fors
kare m ed forskn ingskom petens på respektive om råde

att under program perioden  avsätta m inim um  25 M D K K  per år för m iljöpro
gram m ets gen om föran d e

D e  52  m edlem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Friðrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren

Hauan Ashild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jönsson 
Jelved Marianne 
Jön Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäåtteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea
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Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Päll Pétursson 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo

Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta 
W eisi Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jo ste in  O snes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  nr 37/1991
N ordiska m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e samarbetsprogram fö r
högre utbildning i Norden

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (B 116/ik) m ed 56  
röster. 31 m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

all fastställa ett sam arbetsprogram  för h ö gre  utbildning i N orden  i en ligh et m ed  
m inisterrådsförslag  B 1 16/k  och  m ed beaktande av d e  synpunkter som  anförts av  
kulturutskottet

att g en om föra  sam arbetsprogram m et under perioden  1991 - 19 9 6  och  att härvid  
särskilt

- förlänga och  u tbygga N ordplus-program m et en ligt förslaget

- fram lägga m inisterrådsförslag  på N ordiska rådets 4 0 :e  se ss io n  om  en  nordisk  
ö v eren sk o m m else  om  tillträde till högre  utbildning i N orden

- fram lägga konkreta p laner om  nordisk arbetsdeln ing beträffande hela utbild
ningar sam t om  prob lem lösn in gar v id  den akadem iska m eritevaluerings- och  exa- 
m ensgiltig-heten

att fastställa finansieringen  i en lighet m ed alternativ 3 i m inisterrådsförslaget

D e  5 6  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorle 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen J. K.
Hansen Søren

Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hetemåki-Olander ELsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Houg Tora Aasland 
Hr egg vidur Jönsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne 
Jon Krisljdnsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete
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Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Päll Pétursson 
Rotnes Marit 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne

Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den  2 8  februari 1991

Anker Jørgensen

J o ste in  O sn es



2900

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  3 8 /1 9 9 1
de nordiska ländernas regeringar  
nedanstående rekom m endation  
angåen d e nordisk utbildnings
gemenskap

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 2 8  februari 1991  
antagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (B 117/k) m ed 53  
röster. 3 4  m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har fö ljande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar d e  nordiska ländernas regeringar

att ingå en  ö v eren sk o m m else  om  nordisk  u tb ildn ingsgem enskap  på gym nasia l 
n ivå , i en ligh et m ed m inisterrådsförslag  B 1 17 /k  och  m ed beaktande av d e sy n 
punkter som  anförts av kulturutskottet

D e  53  m ed lem m ar som  röstade jo r  rekom m endationen  var:

Andersson Arne 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Gudmundseth Roger 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Henriksen Lotte 
Hjörleifur Guttormsson 
Hreggviður Jónsson 
Hurskainen Sinikka 
Jelved Marianne

Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Kallsberg Anfinn 
Kautto Tarja 
Knudsen Grete 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Ryynänen Mirja 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sønderby Peder
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Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 2 8  februari 1991

Taller aas Anders 
Tuominen Pekka 
Turunen Eeva 
Väänänen Marjatta

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 39/1991
N ordiska m inisterrådet och
d e nordiska ländernas regeringar
n edanstående rekom m endation
an gåen d e miljövårdsinsatser i
Baltikum

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av ek on om isk a  utskottet (A 910/e) m ed  
68  röster. 19 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd o g  d e n ord iske landes regerin ger

at i relevan te internationale fora arbejde for at skabe et in vesterin gs- o g  m iljøbe
skyttelsesp rogram  til n ed b rin gelse  a f  vand- o g  luftforureningen  i Ø stersøen s m est 
udsatte d ele

at k ortlæ gge hvordan det nord isk e sam arbejde kan b idrage til udvik lingen  a f  sæ r
lig e  investerin gsstøtteord n in ger for d e  berørte central- o g  østeu rop æ iske lande, 
herunder B altikum , P olen  o g  L eningradom rådet, og

at løb en d e rapportere til N ord isk  Råd om  frem skridtene i arbejdet, herunder d e  
in itiativer, som  m inisterrådet finder b eh ov  for på om rådet som  led i det nord iske  
sam arbejde

D e  68  m edlem m ar som  röstad e^ or rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli

Hagen Carl 1.
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjdnsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo
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Lilived Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Päll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne

Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

J o ste in  O sn es
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N ord iska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 40/1991
N ordiska m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåen d e ekonomiskt och kulturellt
samarbete med Östersjöländerna

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av ek on om isk a  utskottet (A 915/e) m ed  
68  röster. 19 m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

at arbejde for udvik lin g  a f  det øk on om isk e o g  kulturelle sam arbejde m ellem  
N ord en  o g  Ø stersø lan dene m ed henblik  på at skabe et sam arbejdsom råde o m 
kring Ø stersøen

D e  6 8  m ed lem m ar som  röstad e^ or rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl 1.
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson

Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof
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Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn  den 1 m ars 1991

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  4 1 /1 9 9 1
N ord iska m inisterrådet och  d e
nordiska ländernas regeringar
n edanstående rekom m endation
angåen d e jordbrukssamarbete
med Baltikum

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av ek on om isk a  utskottet (A 944/e) m ed  
6 8  röster. 19 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd o g  d e  nord iske landes regeringer

al sam m en m ed d e baltiske lande u d b ygge et koord ineret sam arbejde på jord 
b rugsom rådet m ellem  N orden  o g  Baltikum

D e  6 8  m ed lem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson

Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Anlero 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof
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Samuebson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn  den 1 m ars 1991

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har tillställt 
N ord isk a  m inisterrådet 
nedanstående rekom m endation  
angåen d e kunskapsöverföring 
till bl. a. Baltikum rörande 
parlamentarism och demokrati

REKOMMENDATION nr 42/1991

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 921/j) m ed 67  
röster. 2 0  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å k artlegge b eh ovet for o g  å utrede m uligh eten e for kunnskapsoverføring  til 
Baltikum  o g  u tvalgte ø steu rop eisk e land ved røren d e parlam entarism e o g  d em o
krati

D e  6 7  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander ELsi

Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
NieLson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit



Rekommendation 42/1991 2909

Sabnén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 1 m ars 1991

A n k er J ø rg e n sen

J o ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har tiUställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  4 3 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
an gåen d e stöd till demokratiserings-
stråvandena och internationella
samarbetet i bl. a. Baltikum

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord iska rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av juridiska utskottet (A 928/j) m ed 67  
röster. 2 0  m ed lem m ar var frånvarande.

i

R ekom m endationen  har följande lyd else:

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd

å k artlegge h v ilk e  re levan te  organ isasjoner av ikke statlig karakter som  finnes i 
Baltikum  o g  u tvalgte ø steu rop eisk e land

å k artlegge h v ilk e  b eh o v  o g  m uligheter som  finnes for kontakt m ellom  relevante  
fr iv illige  organ isasjon er i B altikum  o g  u tvalgte østeu rop eiske land o g  tilsvarende  
organ isasjon er i d e  nord isk e land

å ta initiativ til å opprette støtteordninger som  kan stim ulere til kontak
ter/sam arbeid  m ellom  relevante organ isasjon er av ikke statlig  karakter i Baltikum  
o g  u tvalgte ø steu rop eisk e land o g  tilsvaren d e organ isasjoner i d e  nord isk e land, 
m ed henblikk  på å støtte d em okratiseringsutvik lingen  o g  det in ternasjonale  
sam arbeidet i Ø st, slik  at d isse  støtteordninger ses i sam m enheng m ed d e  ø v rige  
in itiativer N ord isk  Råd har tatt o verfor  Baltikum

D e  6 7  m ed lem m ar som  röstade_/or rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger

Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl 1.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Ashild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
J6n Kristjdnsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Kautto Tarja
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Kekkonen Antero 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Lihved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Päll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof

Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den  1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes



2912

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  4 4 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
a n gåen d e transportsamarbete
med Baltikum

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av kom m unikationsutskottet (A 953/t) 
m ed 6 7  röster. 2 0  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att verk a  för en  sam ordning av  d e  nordiska ländernas agerande i in ternationella  
organ isationer beträffande stöd från internationella institutioner för investeringar  
inom  transportsektorn i d e  baltiska republikerna

att m edverka till en  k artläggning av b eh oven  av kunskapsuppbyggnad inom  
kom m unikationssektorn  i d e  baltiska republikerna, sam t

att utifrån denna kartläggning svara för sam ordningen  av d e  nordiska ländernas 
stöd insatser i Baltikum

D e  6 7  m edlem m ar som  röstade fo r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Friðrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J.K.
Hansen Søren

Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per O lof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans
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Ólafiir G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik

Svensson Sten 
Sy se Jan P. 
SöderKarin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
öhrsvik Lena

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes

46 —10-0450 Nordiska rådet Del 2



2914

N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  4 5 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
n edanstående rekom m endation
angåen d e stipendier fö r  folk-
högskolestuderande från Baltikum
och Östeuropa

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den  1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter forslag  av kulturutskottet (A 917/k) m ed 6 6  rös
ter. 1 m ed lem  avstod  från att rösta o ch  2 0  m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att u tv idga N ord isk a  m inisterrådets arbetsprogram  för Baltikum  och  Ö steuropa  
till att om fatta stipend ier för fo lkhögskolestuderande

D e  6 6  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Ex ner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson

Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne
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Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
Sønderby Peder

Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
öhrsvik Lena

K nutzen T hea avstod från att rösta.

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  nr 46/1991
d e  nordiska ländernas regeringar
n edanstående rekom m endation
angåen d e avskaffande av visum-
tvånget mellan Norden och
Östeuropa

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit n edanstående rekom m endation  efter forslag  av kulturutskottet (A 927ik) m ed 6 8  rös
ter. 1 m ed lem  avstod  från att rösta o ch  18 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lyd else:

N ord isk a  rådet rekom m enderar d e  nordiska ländernas regeringar

att när förutsättningar fö religger  arbeta för att v isu m tvån get m ellan d e  nordiska  
o ch  d e  östeu rop eiska  länderna kan avsk affas, eventuellt i flera etapper

D e  68  m edlem m ar som  röstade fó r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein Håkansson Per Olof
Alvheim John Jelved Marianne
Artdersen Hanne Jón Kristjånsson
Andersson Arne Jonsson Elver
Andersson Lennart Jäåtteenmäki Anneli
André Gunilla Jørgensen Anker
Annerstedt Ylva Jørgensen Helen
Blankenborg Haakon Jørgensen Ragna Berget
Davidsen Terje Kautto Tarja
Exner Lahja Kekkonen Antero
Fagerholm Karl-Gunnar Kjccrsgaard Pia
Fridrik Sophusson Knutzen Thea
Gammelgaard Lars P. Komstedt Wiggo
Glerup Martin Lilxved Tore A.
Glønborg Knud Lundblad Grethe
Grøndahl Kirsti Kolle Lunde Kjellbjørg
Gudmundseth Roger Metsåmäki Lauri
Gustafsson Hans Møller Helge Adam
Gyldenkilde Lilli Nielson Paul
Hagen Carl I. Nyhage Hans
Hansen J. K. Olafur G. Einarsson
Hansen Søren Oscarsson Berit
Hauan Åshild Påll Pétursson
Haugen Helga Poromaa Bruno
Hetemäki-Olander Elsi Riihijärvi Heikki
Hjörleifur Guttormsson Rotnes Marit
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Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

S asi K im m o avstod från att rösta.

K øbenhavn den  1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 47/1991
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
a n gåen d e kultursamarbete med
Baltikum och Östeuropa

E nligt artiklarna 45  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av kulturutskottet (A 927Zk) m ed 68 rös
ter. 1 m ed lem  avstod  från att rösta och  18 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lyd else:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att arbeta för att åstadkom m a gem en sam t arbete och  utbyte på kulturom rådet 
m ellan N ord en  o ch  Baltikum  och  d e  östeuropeiska  länderna och  där detta är 
läm pligt inarbeta nya åtgärder i arbetsprogram m et för Baltikum  och  Ö steuropa

D e  6 8  m ed lem m ar som  röstade jo r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson

Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Kjcersgaard Pia 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit
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Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Alle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

S asi K im m o avstod från att rösta.

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  4 8 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e miljöteknologi till
Östeuropa

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 929/s) 
m ed 6 8  röster. 19 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att utarbeta ett förslag  till hur m an ö verför  m iljö teknolog i till Ö steuropa, sam t

att inrätta en  ordn ing till stöd för m iljöforskn ing i d e  östeu rop eiska  länderna sam t 
ställa expertis på m iljö forsk n in g , m iljökontroll, u tveck ling av alternativa en erg i
p laner m .m . till förfogan d e för d e  östeuropeiska  länderna

D e  6 8  m ed lem m ar som  röstade fó r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemåki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson

Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Kjcersgaard Pia 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adatn 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Pdll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki
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Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.

SöderKarin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  nr 49/1991
N ordiska m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e informationsplikt
rörande kärnkraftsanlåggningar

Enligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ordiska rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 929/s) 
m ed 68  röster. 19 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord iska rådet rekom m enderar N ord iska m inisterrådet

att ställa krav i berörda internationella fora om  införande av inform ationsplikt 
m ellan d e  europeiska länderna vad gä ller  inrättande av atom kraftverk och  ut
b yggnad  av ex isteran d e an läggningar

D e  68  m edlem m ar som  röstad c fo r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per Olof

Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Kjcersgaard Pia 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
LiUved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Ny hage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof
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Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.
SöderKarin

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
öhrsvik Lena

K øbenhavn  den 1 m ars 1991

A n k er J ø rg e n sen

Jostein Osnes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  5 0 /1 9 9 1
d e nordiska ländernas regeringar
n edanstående rekom m endation
angåen d e miljöbistånd till
Baltikum

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den  1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 929/s) 
m ed 68  röster. 19 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lyd else:

N ord isk a  rådet rekom m enderar d e nordiska ländernas regeringar

att besluta  om  ytterligare en  kreditordning inom  ram en för N ord isk a  in v este 
ringsbanken a v se en d e  m jukare v illk or  för m iljö insatser i Baltikum , sam t

att sök a  sam arbete m ellan  o lika b iståndsarrangem ang för d e  baltiska länderna för  
att göra insatserna rationella  o ch  underlätta m ottagandet av  hjälpen

D e  68  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl 1.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Ashild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander ELsi 
Hjörleifur Guttormsson

Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Kjxrsgaard Pia 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Olafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki
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Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.

SöderKarin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  n r  5 1 /1 9 9 1
N ord isk a  m inisterrådet
nedanstående rekom m endation
angåen d e förstärkning av
Östersjökon ventionen

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ordiska rådet den 1 m ars 1991 an
tagit nedanstående rekom m endation  efter  förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 952/s) 
m ed 6 9  röster. 18 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar N ord isk a  m inisterrådet

att ta in itiativet till en  förn yelse  och  förstärkning av sam arbetet inom  
Ö stersjökonventionen  m ot bakgrund av d e  principer som  ligger  till grund för 
slutdokum entet från N ord isk a  rådets in ternationella k on feren s om  havsföroren ing  
1989

D e  6 9  m edlem m ar som  röstadc fö r  rekom m endationen  var:

Abaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glenborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander ELsi

Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per Olof 
J elved Marianne 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Jäätteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Aniero 
Kjcersgaard Pia 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsåmäki Lauri 
Møller Helge Adam 
Nielson Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno
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Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Alle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Sy se Jan P.

K øbenhavn den 1 m ars 1991

Anker Jørgensen

SöderKarin 
Sønderby Peder 
Taller aas Anders 
Turun en Eeva 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

Jostein Osnes
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N ordiska rådet har tillställt R E K O M M E N D A T IO N  nr 52/1991
de nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekom m endation
angående revision av Ostersjö-
konvenlionen

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den 1 m ars 1991 an
tagit n edanstående rekom m endation  efter förslag av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 952/s) 
m ed 69  röster. 18 m ed lem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord iska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar

att utarbeta konkreta förslag  till ändring och  snabb förstärkning av  
Ö stersjökonventionen . F örslagen  bör fram läggas för övriga  m ed lem sländer före  
nästa m inisterrådskonferens inom  Ö stersjökonventionen  1992  m ed sik te på att an
tas sam m a år

att inom  ram en för H elsin g forsk om m ission en  och  d ess arbetsgrupp för revidering  
av Ö stersjökonventionen  arbeta för att principerna i slutdokum entet från N ordiska  
rådets in ternationella k on feren s om  havsföroren ing  1989 inarbetas i Ö stersjö
kon ven tion en  o ch  att därvid särskilt beakta att den reviderade k onventionstexten

- preciserar och  understryker att konventionen  förpliktar d e  deltagande länderna  
att i allt större om fattning begränsa föroreningarna av Ö stersjön för att skapa en  
ek o lo g isk t hållbar u tveck ling

- garanterar att åtagandena görs bindande

- g ö r  ren tek n o log i och  försiktighetsprincipen  till grundläggande principer

- stadgar att det hålls regelbundna m inisterrådsm öten

- garanterar en parlam entarisk förankring

- garanterar fo lk liga  organ isationer och  m iljörörelser höringsrätt vid  beslut inom  
ram en för konventionen

att ta initiativ till att Ö stersjökonventionens sekretariat förstärks och  förpliktas att 
fram lägga förslag  i ö v eren sstäm m else  m ed den förstärkta k onventionen

D e  69  m edlem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein 
Alvheim John 
Andersen Hanne 
Andersson Arne 
Andersson Lennart 
André Gunilla 
Annerstedt Ylva 
Blankenborg Haakon

Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glerup Martin 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger
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Gustafsson Hans 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl 1.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Hjörleifur Guttormsson 
Håkansson Per Olof 
Jelved Marianne 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Jäåtteenmäki Anneli 
Jørgensen Anker 
Jørgensen Helen 
Jørgensen Ragna Berget 
Kautto Tarja 
Kekkonen Antero 
Kjcersgaard Pia 
Knutzen Thea 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A.
Lundblad Grethe 
Lunde Kjellbjørg 
Metsämäki Lauri

Møller Helge Adam 
Niebon Paul 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Påll Pétursson 
Poromaa Bruno 
Riihijärvi Heikki 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

København den 1 mars 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 53/1991
d e nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekom m endation
angåen d e förbättrad finansiering
av Östersjösamarbetet

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 1 m ars 1991 an
tagit n edanstående rekom m endation  efter förslag  av soc ia l- och  m iljöutskottet (A 952/s) 
m ed 6 9  röster. 18 m edlem m ar var frånvarande.

R ekom m endationen  har följande lydelse:

N ord isk a  rådet rekom m enderar d e  nordiska ländernas regeringar

att i anslutn ing till en  ny Ö stersjökonvention  ta initiativ till att finansieringsm öj
ligheterna ytterligare förbättras m ed sik te på ren tek n o lo g i, eventuellt i sam arbete  
m ed N ord isk a  in vesteringsbanken

D e  69  m ed lem m ar som  röstade fö r  rekom m endationen  var:

Alsaker Svein Håkansson Per Olof
Alvheim John Jelved Marianne
Andersen Hanne Jón Kristjánsson
Andersson Arne Jonsson Elver
Andersson Lennart Jäätteenmäki Anneli
André Gunilla Jørgensen Anker
Annerstedt Ylva Jørgensen Helen
Blankenborg Haakon Jørgensen Ragna Berget
Davidsen Terje Kautto Tarja
Exner Lahja Kekkonen Antero
Fagerholm Karl-Gunnar Kjcersgaard Pia
Gammelgaard Lars P. Knutzen Thea
Glerup Martin Komstedt Wiggo
Glønborg Knud Liltved Tore A.
Grøndahl Kirsti Kolle Lundblad Grethe
Gudmundseth Roger Lunde Kjellbjørg
Gustafsson Hans Metsämäki Lauri
Gyldenkilde Lilli Møller Helge Adam
Hagen Carl 1. Nielson Paul
Hansen Ivar Nyhage Hans
Hansen J. K. Ólafur G. Einarsson
Hansen Søren Oscarsson Berit
Hauan Åshild Pdll Pétursson
Haugen Helga Poromaa Bruno
Heiemäki-Olander Elsi Riihijärvi Heikki
Hjörleifur Guttormsson Rotnes Marit
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Salmén Olof 
Samuelsson Marianne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Syse Jan P.
SöderKarin

K øbenhavn den  1 m ars 1991

Anker Jørgensen

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Turunen Eeva 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Wroldsen Ernst 
Öhrsvik Lena

Jostein Osnes
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N ordiska rådet har avg iv it Y T T R A N D E  nr 1/1991
yttrande till N ord isk a  m inisterrådet 
ö v er  Nordiska ministerrådets 
verksamhetsberättelse fo r  1990

E nligt artiklarna 4 5  och  5 6  i H elsin gforsavta let har N ordiska rådet den 2 7  februari 1991  
beslutat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v er  N ordiska m inisterrådets verksam 
h etsberätte lse för det nordiska sam arbetet 199 0  (C  1) i ö v eren sstäm m else  m ed  vad  som  
föreslagits i budget- och  kontrollutskottets betänkande. 53 m edlem m ar röstade för yttran
det och  3 4  m edlem m ar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

N ord isk a  rådet hem ställer till N ord iska m inisterrådet

1. att inom  ram en för den  p ågåen d e effek tiv iser in gen  av m inisterrådsorganisatio- 
nen arbeta för en  ökad intern sam ordning m ellan sektorerna

2 . att i det fortsatta arbetet lägga vikt v id  d e synpunkter som  budget- och  
kontrollutskottet sam t fackutskotten fram fört

3 . att m inisterrådet till 4 0 :e  se ss io n en  fram lägger ett förslag  om  det fortsatta 
n ordiska sam arbetet inom  byggsek torn  och  att hänsyn  därvid tas till d e  synpunk
ter som  fram förts av budget- och  kontrollutskottet

D e  53  m ed lem m ar som  röstade fö r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hreggviður Jönsson 
Häkämies Kari

Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Kjcersgaard Pia 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof
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Sandberg-Fries Yvonne 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Veland Ole Gabriel 
Våånänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har avg iv it Y T T R A N D E  n r  2 /1 9 9 1
yttrande till Nordiska, m inisterrådet
ö v er  Nordiska ministerrådets
redogörelse om planerna fö r
det nordiska samarbetet

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i  H elsin gforsavta let har N ord iska rådet den  2 7  februari 1991  
beslutat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v er  N ord isk a  m inisterrådets redo
g ö re lse  om  planerna för det nordiska sam arbetet (C  2) i  ö veren sstäm m else  m ed vad som  
föreslag its i  budget- o ch  kontrollutskottets betänkande. 5 2  m edlem m ar röstade för yttran
det o ch  1 m ed lem  avstod  från att rösta. 3 4  m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har följande lydelse:

N ord isk a  rådet hem ställer till N ord iska m inisterrådet

1. att prioritera sam arbetet m ed  Baltikum  och  att säkerställa  finansieringen  av  
detta sam arbete

2 . att även  prioritera m iljö i v id  b em ärk else  o ch  att fortsätta arbetet m ed att in
tegrera m iljöfrågorna i o lika sam arbetssektorer

3 . att arbeta m ed  längre tidsperspektiv . C 2 /1 9 9 2  bör så ledes innehålla planerna  
för 1993 - 1995

4 . att sektorerna prioriterar sin  verk sam h et på ett sådant sätt att det klart fram går 
v ad  som  k om m er att kunna g en om föras , även  v id  nedskärningar av sektorbud
geten

D e  5 2  m ed lem m ar som  röstade j ø r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren

Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hreggviður Jönsson 
Häkämies Kari 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Kjcersgaard Pia 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri
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Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Sabnén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sighvatur Björgvinsson

Skjervengen Pål Atle 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars

K rister Skånberg avstod från att rösta.

K øbenhavn den 2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har avg iv it Y T T R A N D E  n r  3 /1 9 9 1
yttrande till N ord isk a  m inisterrådet
ö v er  Nordiska ministerrådets
redogörelse om planerna fo r
det nordiska samarbetet

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i  H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den 2 7  februari 1991  
beslutat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v er  N ord iska m inisterrådets redo
g ö re lse  om  planerna för det nordiska sam arbetet (C  2) i  ö v eren sstäm m else  m ed vad  som  
föreslagits i k om m unikations- utskottets betänkande. 5 4  m edlem m ar röstade för yttrandet 
o ch  2  m edlem m ar röstade m ot yttrandet. 1 m ed lem  avstod  från att rösta o ch  3 0  m ed lem 
m ar var frånvarande.

Yttrandet har följande lyd else:

N ord isk a  rådet hem ställer till N ord isk a  m inisterrådet

att utarbeta en  investerin gsp lan  för den  överordnade nordiska infrastrukturen

att utarbeta en  finansieringsp lan  för in vesteringar i den överord n ad e infrastruktu
ren i N ord en  där hänsyn tas till alternativa finansieringsm öjligheter

att verka  för en  nord isk  transportm arknad där cabotagetransporter är tillåtna  
inom  både land- och  flygtransportem a

att prioritera sam arbetet inom  trafiksäkerhetsom rådet, sam t

att finansiella  m ed el tillförsäkras för fortsatta m arknadsföringskam panjer i sy fte  
att utom nordiska turister väljer N ord en  som  resm ål

D e  5 4  m edlem m ar som  röstade fö r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glenborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren

Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jönsson 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Ant er o 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe
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Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo

Sighvatur Björgvinsson 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars 
Öhrsvik Lena

D e  m edlem m ar som  röstade mot yttrandet var: Pia Kjcersgaard, Skjervengen Pål Atle 

Skånberg K rister avstod från att rösta

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

J o ste in  O snes
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N ord isk a  rådet har avg iv it Y T T R A N D E  n r  4 /1 9 9 1
yttrande till N ord isk a  m inisterrådet
ö v er  Nordiska ministerrådets
redogörelse om planerna JÖr
det nordiska samarbetet

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
beslutat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v er  N ord iska m inisterrådets redo
g ö re lse  om  planerna för det nordiska sam arbetet (C 2) i ö v eren sstäm m else  m ed vad  som  
föreslag its i juridiska utskottets betänkande. 5 7  m edlem m ar röstade for yttrandet och  1 
m edlem  avstod  från att rösta. 2 9  m edlem m ar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

N ord isk  Råd henstiller  til N ord isk  M inisterråd

d red eg jøre  for p lan en e for det nord isk e sam arbeidet etter 199 2  på Juridisk ut
v a lg s om råder

å fortsette arbeidet m ed å sikre den n ord iske p assoveren skom sten  etter at kontrol
len  v ed  E F s indre g ren se  opphører

å sette igan g  arbeid m ed å rev id ere den n ord iske ek tesk ap sk on ven sjon en  av 1931

å in tensivere  vurderingen  av flyktn ingepolitiske strategier

å  gjen nom føre et sem in ar m ed d eltake lse  fra utvaltgte ø steu rop eisk e land m ed  
sik te på k om p etan seoverfør ing  på forbrukerom rådet

D e  5 7  m edlem m ar som  röstade jo r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Ashild

Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Elsi 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jönsson 
Häkåmies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
K jxrsgaard Pia 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri
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Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skjervengen Pål Atle

Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars 
öhrsvik Lena 
Östrand Olle

Skånberg K rister avstod från att rösta

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har avg iv it Y T T R A N D E  n r  5 /1 9 9 1
yttrande till N ord iska m inisterrådet
ö v er  Nordiska ministerrådets
redogörelse om planerna fö r
det nordiska samarbetet

E nligt artiklarna 45  o ch  5 6  i H elsin gforsavta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
beslutat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v er  N ord isk a  m inisterrådets redo
g ö re lse  om  planerna för det nordiska sam arbetet (C  2) i ö v eren sstäm m else  m ed vad som  
föreslagits i ek on om isk a  utskottets betänkande. 5 7  m edlem m ar röstade för yttrandet och  
1 m ed lem  röstade m ot yttrandet. 2 9  m edlem -m ar var frånvarande.

Y ttrandet har följande lyd else:

1. Form  o g  præ sentation a f  årets C 2  findes tilfred sstillend e o g  m inisterrådet op 
fordres til i frem tiden at an ven d e C 2  som  p lanlæ gningsredskab.

2 . M ed  baggrund i en  gen n em gan g  o g  eva lu erin g  a f  det nord isk e sam arbejde o g  
dets p lacerin g  i den internationale om verd en , bør m inisterrådet frem læ gge et 
frem tidsprogram  til debat på 4 0 . se ss io n .

3 . A rbejdsprogram m et for Baltikum  o g  Ø steuropa bør løb en d e u d b y g g es, o g  den  
lan gsig ted e finansiering sikres.

4 . N o P E F 's  frem tid ige arbejde i relation til Ø steuropa bør sikres finansielt.

5 . Sam arbejdet om  teknisk /industriel forskning o g  u dvik ling er a f  strategisk  v ig tig  
betydn ing for udviklingen  a f  d e  nord isk e landes konkurrencekraft o g  for en  
bæ red ygtig  udvik lin g . D ette  sam arbejde b ør derfor prioriteres højt i b eslu tn inger  
om  p lan læ gning o g  finansiering.

6 . M inisterrådet b ør in d led e en  p ro ces , som  kan føre til en  rev ision  a f  K øben- 
havnskonventionen  om  det b istandspolitiske sam arbejde m ellem  d e nordiske  
lande.

7 . Et nyt program  for B o lig - o g  B yggesek toren  bør udarbejdes til 4 0 . se ss io n .

D e  5 7  m edlem m ar som  röstade fö r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
G lo nbor g Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle

Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
Hansen Ivar 
H atten J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga
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Hetemåki-Olander Elsi 
Houg Tora Aasland 
Hreggviður Jönsson 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjánsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämäki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats 
Nyhage Hans 
Ólafiir G. Einarsson

Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Sabnén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars 
öhrsvik Lena 
Östrand Olle

D en  m edlem  som  röstade mot yttrandet var  Skjervengen Pål Atle

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

Jo ste in  O sn es
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N ord isk a  rådet har a v g iv it Y T T R A N D E  n r  6 /1 9 9 1
yttrande till N ord isk a  m inisterrådet
ö v er  Nordiska ministerrådets
redogörelse om planerna fo r
det nordiska samarbetet

E nligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
beslutat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v er  N ord isk a  m inisterrådets redo
g ö re lse  om  planerna för det nordiska sam arbetet (C  2) i ö v eren sstäm m else  m ed  vad  som  
föreslag its i  so c ia l-  o ch  m iljöutskottets betänkande. 5 5  m edlem m ar röstade för yttrandet 
och  2  m ed lem m ar röstade m ot yttrandet. 3 0  m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har fö ljande lyd else:

1. N ord b ors rättigheter b ör kvarstå som  ett sam arbetsom råde och  bevakas inte  
m inst i  sam band m ed  en  ökad harm onisering m ed E G s regler.

2 . U n gd om sarb etslösheten  b ör även  fortsatt vara förem ål för nordiska insatser.

3 . D en  nordiska so c ia la  tryggh eten  får ej försvagas i sam band m ed en  ökad  
harm onisering m ed E G s reg ler . T rygghetskon ven tion en  b ör utgöra en  bas för att 
bevaka  den  soc ia la  d im ension en  i  förhandlingarna m ed EG .

4 . D e  nordiska ländernas a lkoholpolitiska strävanden får ej försvagas i sam band  
m ed en  ökad harm onisering m ed E G . M inisterrådet bör undersöka m öjligheterna  
att b ibehålla  d e  nordiska ländernas a lkoholpolitik .

5 . Ett m in isterrådsförslag  om  nordisk  handlingsplan  för naturvård b ör föreläggas  
N ord isk a  rådet innefattande åtgärder inom  både m iljösek tom  och  jord - och  
sk ogsb ru k ssek tom .

6 . M ed  hänsyn till d e  stora m iljöproblem en i S ovjet o ch  Baltikum  o ch  d e  b e 
gränsade resurserna m åste  stark prioritering och  m ålinriktning av  m iljöinsatserna  
sk e. I första hand m åste åtgärderna inriktas på d e  m est skadliga föroreningarna.

7 . D et största prob lem et är bristen på kapital, v ilk et försvåras av att d e  baltiska  
republikernas inte an ses kreditvärdiga. D e  nordiska ländernas regeringar b ör b e
sluta om  ytter ligare en  kreditordning inom  ram en för N ord isk a  investeringsban
k en , a v se en d e  m jukare v illk or  för m iljö insatser i Baltikum .

D e  55  m ed lem m ar som  röstade fo r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson

Gammelgaard Lars P. 
Glønborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hagen Carl I.
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Hansen Ivar 
Hansen J.K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga 
Hetemäki-Olander Ebi 
Hreggviður Jönsson 
Häkämies Kari 
Jelved Marianne 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Moilanen Eeva-Liisa 
Nyby Mats

Nyhage Hans 
Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik 
Svensson Sten 
Söder Karin 
Talleraas Anders 
Ueland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

Mot yttrandet röstade: Kjærsgaard Pia, Skjervengen Pål Atle 

K øbenhavn den  2 7  februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes
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N ord isk a  rådet har a v g iv it YTTRANDE nr 7/1991
yttrande till N ord isk a  m inisterrådet
ö v er  Nordiska ministerrådets
redogörelse om planerna fö r
det nordiska samarbetet

E n ligt artiklarna 4 5  o ch  5 6  i  H elsin g forsav ta let har N ord isk a  rådet den  2 7  februari 1991  
beslu tat a v g e  yttrande till N ord isk a  m inisterrådet ö v e r  N ord isk a  m inisterrådets red o
g ö re lse  om  planerna för d et nordiska sam arbetet (C  2) i ö v eren sstäm m else  m ed vad  som  
föreslag its i kulturutskottets betänkande. 5 6  m ed lem m ar röstade för yttrandet och  3 m ed
lem m ar röstade m ot yttrandet. 2  m ed lem m ar avstod  från att rösta och  2 6  m ed lem m ar var  
frånvarande.

Y ttrandet har fö ljande lyd else:

N ord isk a  rådet hem ställer till N ord isk a  m inisterrådet

att senast under 1 9 9 2  finansiera kulturhandlingsplanen m ed den  resterande sum 
m an av  3 5  M D K K  o v an för  198 7  års budgetn ivå

att initiera o ch  organ isera  ett projekt om  N ord en  o ch  kulturen i fram tidens 
Europa

att ingå ett sam arbete m ed N ord isk a  rådet och  E uroparådet om  kulturturism  

att fortsatt u tveck la  o ch  stödja u n gd om s- och  utväxlingssam arbetet

D e  5 6  m edlem m ar som  röstade fö r  yttrandet var:

Andersson Lennart 
Annerstedt Ylva 
Bennedsen Dorte 
Björk Gunnar 
Davidsen Terje 
Exner Lahja 
Fagerholm Karl-Gunnar 
Fridrik Sophusson 
Glanborg Knud 
Grøndahl Kirsti Kolle 
Gudmundseth Roger 
Gulbrandsen Thor-Eirik 
Gyldenkilde Lilli 
Hansen Ivar 
Hansen J. K.
Hansen Søren 
Hauan Åshild 
Haugen Helga

Hetemäki-Olander Elsi 
Houg Tora Aasland 
Hreggvidur Jönsson 
Häkämies Kari 
Jensen Hans Jørgen 
Jón Kristjånsson 
Jonsson Elver 
Kallsberg Anfinn 
Kekkonen Antero 
Knudsen Grete 
Knuuttila Sakari 
Komstedt Wiggo 
Liltved Tore A. 
Lundblad Grethe 
Metsämåki Lauri 
Moilanen Eeva-Liisa 
Ny by Mats 
Nyhage Hans
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Ólafur G. Einarsson 
Oscarsson Berit 
Poulsen Kaj 
Rotnes Marit 
Salmén Olof 
Sandberg-Fries Yvonne 
Sasi Kimmo 
Sighvatur Björgvinsson 
Skånberg Krister 
Svartberg Karl-Erik

Svensson Sten 
Söder Karin 
Sønderby Peder 
Taller aas Anders 
Veland Ole Gabriel 
Väänänen Marjatta 
Weiss Birte 
Werner Lars 
Öhrsvik Lena 
Östrand Olle

De medlemmar som röstade mot yttrandet var: Hagen Carl I, Kjcersgaard Pia, 
Skjervengen Pål Atle

Gammelgaard Lars P. och Jelved Marianne avstod från att rösta.

København den 27 februari 1991

Anker Jørgensen

Jostein Osnes

47 — 10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Interna beslut

1.-3. (Se förteckningen "Övriga beslut", s. 2949)

4.-13. Interna beslut med anledning av medlemsförslagen A 945/j om det nordiska 
samarbetets former och organisation m.m. samt B 118/j om ändring i Helsingforsavtalet:

4 . Rådets sekretariat

at Nordisk Råds presidium fastsetter arbeidsordning for Nordisk Råds 
Presidiesekretariat

at Nordisk Råds presidium fastsetter arbeidsordning for Sekretærkollegiet

5. Regler för partistöd

at Nordisk Råds presidium foretar endringer i reglene for partistøtte, slik at 
partistøtte heretter bare gis til nordiske partigrupper

6. Nordisk klausul i EES-avtalet

at Nordisk Råds presidium gjør en framstilling til de nordiske lands regjeringer og 
krever at det tas inn en særskilt klausul i en kommende EØS-avtale som gir de nor
diske land rett til et fordypet nordisk samarbeid innen rammer av en EØS-avtale

7. Medlemsforslag och remissbehandling

at Nordisk Råds presidium nedsetter en arbeidsgruppe med representanter fra presi- 
diesekretariatet, ministerrådssekretariatet og de nasjonale sekretariater som skal 
fremme forslag til nye remissprosedyrer, behandling av medlemsforslag m.v.

8. Nya ministerråd m.m.

at Nordisk Råds Presidium opptar forhandlinger med Nordisk Ministerråd ved
rørende spørsmål om nye ministerråd m.m. som er omhandlet i Juridisk utvalgs 
betenkning

9. Utvärdering av övriga förslag

at Nordisk Råds Presidium forøvrig vurderer de reformforslag som framføres i 
Juridisk utvalgs betenkning (A 945/j) og som det påligger Presidiet å ta initiativ til 
eller beslutte om

10. Ändringar i rådets arbetsordning

a) at Arbeidsordningen for Nordisk Råd endres i samsvar med Juridisk utvalgs for
slag i bilag 21, dog med unntak av forslagets § 14 (någjeldende § 15), § 17 
(någjeldende § 18) og §§ 33 någjeldende § 32)

b) betr. Frågeinstitutet:

\ 945/j, Bilaga 2, se s. 944
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al bestemmelsen om spørreinstituttet i Arbeidsordningen for Nordisk Råd endres i 
henhold til Juridisk utvalgs forslag til ny § 14 (tidligere § 15) som den framgår i 
bilag 21

c) betr. antalet medlemmar i presidiet:

at bestemmelsen om antall medlemmer i Presidiet i Arbeidsordningen for Nordisk 
Råd endres i henhold til Juridisk utvalgs forslag til ny § 17 (tidligere § 18) som det 
framgår av bilag 2 ‘

d) betr. antalet medlemmar i valkommittén:

at det i forslagets § 33 (tidligere § 32) i Arbeidsordningen for Nordisk Råd fastslås at 
valgkomiteen skal ha 7 medlemmer

11. Regler for ikraftträdande av rådets arbetsordning

at Nordisk Råd beslutter

- at §§ 2, 11, 12, 13, 14, 19, 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 32, 33, 34 og 36 i Juridisk 
utvalgs forslag til endringer i Nordisk Råds Arbeidsordning trer ikraft når presidiet 
bestemmer (Bilag 2 '),

- at Juridisk utvalgs øvrige forslag til endringer i Nordisk Råds Arbeidsordning 
§§17, 20, 21, 31, 38, 39, 41, 43, 44, 45, 46, 47 og 49 (Bilag 2 1), trær ikraft

samtidig med ratifikasjon og ikrafttredelsen av endringer i Helsingforsavtalen som 
foreslått i Juridisk utvalgs betenkning over Ministerrådsförslag B 118/j2

12. Utskottens sakområden

at utvalgenes forretningsområde bestemmes i henhold til Juridisk utvalgs forslag i 
bilag 35

13. Ombudsmannainstitution

al Nordisk Råds Presidium lar gjennomføre utredning om detaljene for oppretting av 
en ombudsmannsinstitusjon, slik at Rådet kan treffe beslutning herom ved Rådets 40. 
sesjon

14. Internt beslut med anledning av medlemsforslag A 947/e om program för det 
nordiska samarbetet efter 1992

att Nordisk Råd under forårssessionen 1992 arrangerer en specialdebat om det frem
tidige nordiske samarbejde, herunder debat om ministerrådets program for det nor
diske samarbejde efter 1992

15. Internt beslut med anledning av medlemsforslag A 954/k om ett parlamentariskt 
praktikant- och utbytesprogram mellan Norden och de baltiska staterna

att Nordiska rådet ges i uppdrag att koordinera utbyggnaden av ett informations- och 
utbytesprogram mellan de nordiska ländernas parlament och de baltiska parlamenten

A 945/j, Bilaga 2, se s. 944

2 B 118/j, se s. 1305

A 945/j, Bilaga 3, se s. 950
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16. Internt beslut med anledning av medlemsförslag A 952/s om etablerande av ett 
forpliktande miljösamarbete kring Östersjön

att Nordiska rådet tar initiativ till ett parlamentariskt samarbete som kan ingå som en 
del av en ny Östersjökonvention
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Övriga beslut

A. Beslut att icke företa sig något

(27februari)

1. medlemsforslag om kvalitetssikring og legalitetskontroll i forbindelse med data
maskinbaserte systemer i offentlig forvaltning (A 940/t)

2. medlemsforslag om anvendelse af genetiske test ved ansættelser (A 916/j)

3. ändringsförslag om det nordiska samarbetets former och organisation m.m.
(A 945Ä/j)

4. medlemsförslag om två årliga sessioner i Nordiska rådet (A 926/j)

(28 februari)

5. medlemsförslag om inriktning för en gemensam nordisk energipolitik (A 919/e)

6. medlemsförslag om upprätthållande av de nordiska skogarnas nationalekonomiska 
värde (A 903/e)

7. medlemsforslag om økonomisk støtte til Le Crau du Sapt (A 935/k)

8. medlemsförslag om effektivisering av nordisk ozonforskning genom tryggad finan
siering (A 956/k)

(1 mars)

9. medlemsforslag om Østersøe scenario (A 931/e)

10. medlemsforslag om den nordiske model som fremtidsudfordring (A 930/k)

B. Beslut att lägga till handlingarna

а. som slutbehandlade spörsmål

(27 februari)

1. berättelse från Nordiska ministerrådet (C 1)

2. Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna

3. Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna 
kommunikationsutskottet hänvisade delarna (C 2)

4. Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna 
juridiska utskottet hänvisade delarna (C 2)

5. Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna 
ekonomiska utskottet hänvisade delarna (C 2)

б. Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna 
social- och miljöutskottet hänvisade delarna (C 2)

7. Nordiska ministerrådets redogörelse om planerna 
kulturutskottet hänvisade delarna (C 2)

8. berättelse från Nordiska kulturfonden (1989)

9. meddelande om rekommendation nr 45/1987/b angående finansieringen av det nor
diska samarbetet

för det nordiska sam arbetet (C  2) 

för det nordiska sam arbetet, d e  till

för det nordiska sam arbetet, d e  till

för det nordiska sam arbetet, d e  till

för det nordiska sam arbetet, d e  till

för det nordiska sam arbetet, d e  till
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10. meddelande om framställning nr 1/1991/b angående Nordiska ministerrådets budget 
för 1991

11. meddelande om rekommendation nr 9/1985/t angående samarbete om handelssjö- 
farten

12. meddelande om rekommendation nr 18/1986/t angående låsningsfria bromssystem i 
bilar

13. meddelande om rekommendation nr 42/1987/t angående internationell samverkan för 
förenkling och harmonisering av vägmärkessystemet

14. meddelande om rekommendation nr 8/1988/t angående snabbare postgång mellan 
och inom de nordiska länderna

15. meddelande om rekommendation nr 21/1989/t angående ökat samarbete inom 
turismen

16. berättelser tillhörande juridiska utskottets sakområde 1989 (Cl l/j)

17. meddelande om rekommendation nr 24/1974/j angående samnordisk insats för skydd 
av miljön i samemas kärnområden

18. meddelande om rekommendation nr 2/1987/j angående nordiskt komparativt forsk
ningsprojekt om narkotika och kontrollpolitik

19. meddelande om rekommendation nr 44/1988/j angående reell likalön mellan kvinnor 
och män

20. meddelande om rekommendation nr 28/1989/j angående projekt på flyktingområdet

21. meddelande om rekommendation nr 19/1989/j angående begränsning av export av 
farliga varor

22. meddelande om rekommendation nr 44/1989/j angående nordiskt institut för EG-rätt

(28 februari)

23. berättelse från Nordiska investeringsbanken (1990) (C 3/e)

24. berättelse från Nordiska projektexportfonden (1990) (C 4/e)

25. berättelse från Nordiska utvecklingsfonden (1990) (C 6/e)

26. berättelse från Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling - Nordisk indus
trifond (1990) (C 7/e)

27. berättelser tillhörande ekonomiska utskottets sakområde 1989 (C 15/e)

28. meddelande om rekommendation nr 32/1988/e angåcnd avveckling av kärnkraften

29. meddelande om rekommendation nr 2/1989/e angående samarbetsplan på energi
området

30. meddelande om rekommendation nr 40/1989/e angående avskaffande av tull- och 
gränsprocedurer

31. meddelande om rekommendation nr 2/1990/e angående EG-anpassning och regional
politik

32. meddelande om rekommendation nr 3/1990/e angående tillägg till nordiskt hand
lingsprogram på jord- och skogsbruksområdet

33. meddelande om rekommendation nr 4/1990/e angående samarbete om ekologisk 
jordbruksproduktion

34. meddelande om rekommendation nr 5/1990/e angående nordisk miljöfinansiering
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35. meddelande om rekommendation nr 6/1990/e angående förhöjd utlåningsram för 
Nordiska investeringsbankens projektinvesteringslån

36. berättelser tillhörande social- och miljöutskottets sakomårde 1989 (C 13/s)

37. meddelande om rekommendation nr 18/1980/s angående arbetsmiljörisker i samband 
med graviditet

38. meddelande om rekommendation nr 25/1983/s angående samarbetsprojekt för små 
och mindre kända grupper av funktionshämmade

39. meddelande om rekommendation nr 23/1985/s angående handlingsplan mot narkotika

40. meddelande om rekommendation nr 9/1986/s angående gemensam arbetsmarknad for 
fria näringsidkare

41. meddelande om rekommendation nr 10/1986/s angående nordbors rättigheter

42. meddelande om rekommendation nr 22/1987/s angående stödordning for handi
kapporganisationernas nordiska samarbete

43. meddelande om rekommendation nr 11/1988/s angående rökfria miljöer

44. meddelande om rekommendation nr 12/1988/s angående internationella restriktioner 
mot tobakskonsumtion

45. meddelande om rekommendation nr 22/1988/s angående årlig lägesrapport om miljö
politik

46. meddelande om rekommendation nr 47/1988/s angående internationell miljöpolitik

47. meddelande om rekommendation nr 36/1989/s angående plan for förstärkta insatser 
mot reumatiska sjukdomar i Norden (punkt 1)

48. meddelande om rekommendation nr 38/1989/s angående nordiskt miljö- och 
biologiår 1990

49. meddelande om rekommendation nr 16/1990/s angående handlingsplan mot hävs- 
förorening

50. meddelande om rekommendation nr 17/1990/s angående handlingsplan mot luft
förorening

51. meddelande om rekommendation nr 19/1990/s angående handlingsprogram för 
renare teknologi, avfall och återanvändning

52. meddelande om rekommendation nr 23/1990/s angående internationellt samarbete om 
oljeskador

53. meddelande om rekommendation nr 25/1990/s angående samarbetsprogram för en 
bättre arbetsmiljö i Norden

54. berättelser tillhörande kulturutskottets sakområde 1989 (C 12/k)

55. meddelande om rekommendation nr 8/1989/k angående projekt Nordjobbs fort
sättning

56. meddelande om rekommendation nr 9/1990/k angående ändring av överenskom
melsen om Nordiska kulturfonden

57. meddelande om rekommendation nr 10/1990/k angående handlingsprogram för 
språksamarbete 1990 - 1995, NordMÅL

58. meddelande om rekommendation nr 11/1990/k angående riktlinjer för Nordiska 
forskningspolitiska rådet (FPR) för 1990 - 1992
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59. meddelande om rekommendation nr 12/1990/k angående nordisk arbetsmarknad för 
personer med högre utbildning

60. meddelande om rekommendation nr 13/1990/k angående nordisk kulturfestival

(1 mars)

61. att lägga presidiets Baltikumprogram till handlingarna (Dokument 3)

b. i avvaktan pä nya meddelanden i spörsmålet till nästa ordinarie session

(1 mars)

1. meddelande om rekommendation nr 45/1989/e angående uppföljning av Arbets
program Norden i Europa

c. bemyndigande for utskotten att lägga meddelanden till handlingarna

(26 februari)

1. meddelande om rekommendation nr 21/1985/s angående program för stöd och hjälp 
till utförsäkrade arbetslösa

2. meddelande om rekommendation nr 15/1987/s angående erfarenhetsutbyte om 
arbetstidsfrågor

3. meddelande om rekommendation nr 17/1987/s angående handlingsprogram mot aids

4. meddelande om rekommendation nr 23/1987/s angående ökade flyttningsmöjligheter 
för pensionärer i Norden

5. meddelande om rekommendation nr 24/1987/s angående samarbete kring gentekno
logi

6. meddelande om rekommendation nr 41/1987/t angående förenkling och harmonise
ring av vägmärkessystemet i Norden

7. meddelande om rekommendation nr 44/1987/t angående plan för infrastrukturinves
teringar i Norden

8. meddelande om rekommendation nr 7/1988/t angående storstädernas trafik- och 
miljöproblem

9. meddelande om rekommendation nr 43/1988/j angående samarbete om kriminali- 
tetseflerforskning

10. meddelande om rekommendation nr 12/1989/k angående datorstödd utbildning av 
tekniker och ingenjörer

11. meddelande om rekommendation nr 13/1989/k angående utbildnings- och praktikant- 
utbytessamarbetet med EG

12. meddelande om rekommendation nr 20/1989/j angående intensiverad övervakning av 
bojkottlagstiftningen mot Sydafrika

13. meddelande om rekommendation nr 23/1989/t angående samnordisk användning av 
informationssystem och databanker

14. meddelande om rekommendation nr 25/1989/t angående ökat samarbete inom järn
vägstrafiken

15. meddelande om rekommendation nr 26/1989/t angående fordonstekniskt samarbete
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16. meddelande om rekommendation nr 27/1989/t angående samordnad trafik- och 
trafiklärarutbildning

17. meddelande om rekommendation nr 30/1989/s angående utbildning och legitimation 
för kiropraktorer

18. meddelande om rekommendation nr 31/1989/s angående hjälpmedelsförsörjning för 
handikappade

19. meddelande om rekommendation nr 32/1989/s angående samarbetsorgan för rädd
ningstjänstområdet

20. meddelande om rekommendation nr 33/1989/s angående ökade insatser inom bam- 
och familjepolitiken

21. meddelande om rekommendation nr 35/1989/s angående insatser för minskad alko
holkonsumtion i Norden

22. meddelande om rekommendation nr 36/1989/s angående plan för förstärkta insatser 
mot reumatiska sjukdomar (punkt 2)

23. meddelande om rekommendation nr 37/1989/s angående skydd av den nordiska 
havsfägelfaunan

24. meddelande om rekommendation nr 41/1989/k angående utökat nordiskt utbildnings
samarbete

25. meddelande om rekommendation nr 43/1989/s angående överföring av miljötekno
logi utanför Norden

26. meddelande om rekommendation nr 46/1989/k angående åtgärder för Nordplus-pro
grammets genomförande

27. meddelande om rekommendation nr 1/1990/e angående Nordiskt samarbetsprogram 
för regionalpolitik

28. meddelande om rekommendation nr 7/1990/j angående internationellt samarbete för 
jämställdhet mellan kvinnor och män

29. meddelande om rekommendation nr 8/1990/j angående samnordisk vapenlagstiftning

30. meddelande om rekommendation nr 14/1990/k angående Nordiskt konst- och kultur
center i Nuuk

31. meddelande om rekommendation nr 15/1990/t angående tvärflyg i Mittnorden

32. meddelande om rekommendation nr 18/1990/s angående globalt miljösamarbete

33. meddelande om rekommendation nr 20/1990/s angående internationellt samarbete om 
export av avfall

34. meddelande om rekommendation nr 21/1990/s angående nätverk för renare tekno
logier

35. meddelande om rekommendation nr 22/1990/s angående åtgärder för att undvika 
oljekatastrofer

36. meddelande om rekommendation nr 24/1990/s angående luftföroreningsproblem på 
Nordkalotten

37. meddelande om rekommendation nr 26/1990/s angående telekommunikationer för 
handikappade

38. meddelande om rekommendation nr 27/1990/s angående forskningssamarbete om 
amalgam
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39. meddelande om rekommendation nr 28/1990/s angående ratificering av FNs barn
konvention

40. meddelande om rekommendation nr 29/1990/s angående åtgärdsplan for uppföljning 
av FNs barnkonvention

41. meddelande om rekommendation nr 30/1990/s angående homosexuellas sociala 
situation

42. meddelande om rekommendation nr 31/1990/s angående toxikologiskt institut

43. meddelande om rekommendation nr 32/1990/s angående program mot ungdoms
arbetslösheten

44. meddelande om rekommendation nr 33/1990/s angående Nordbors rättigheter

C. Beslut i interna spörsmål

(26 februari)

1. bemyndigande för utskotten att lägga sådana meddelande till handlingarna som inte 
upptagits på saklistan för sessionen eller som inte slutbehandlas på sessionen

2. att tidsbegränsa inläggen i generaldebatten och sakdebatterna (Dokument 2)

3. att lägga rapport från Nordiska rådets presidium till handlingarna (Dokument 1)

(27 februari)

4.-13. (Se förteckningen "Interna beslut", s. 2946)

(28 februari)

14. (Se förteckningen "Interna beslut", s. 2946)

(1 mars)

15.-16. (Se förteckningen "Interna beslut”, s. 2946)

17. bemyndigande for presidiet att utse kommittéer

18. bemyndigande för presidiet att besluta om fördelningen av gemensamma utgifter 
mellan delegationerna för 1992

19. fastställande av tidpunkt och plats for nästa ordinarie session

Val

(26 februari)

1. val av presidium

2. val av revisorer och revisorssuppleanter för Nordiska kulturfonden för åren 1991 - 
1992

(1 mars)

3. val av förmän och vice förmän i utskotten

4. val av redaktionskommitté för Nordisk Kontakt
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5. val av medlemmar till Nordiska investeringsbankens kontrollkommitté för perioden 
1 maj 1991 - 30 april 1993





PRESIDIUM, ARBETSUTSKOTT, 
SEKRETARIAT, SAKKUNNIGA M.M.



2958

Presidium

Anker Jørgensen, Danm ark, president
Ivar Hansen, D anm ark
Elsi Hetemäki-Olander, Finland
Mats Nyby, Finland
Ó lafu rG . Einarsson, Island
Páll Pétursson, Island
Kirsti Kolle G røndahl, Norge
Jan P. Syse, Norge
G rethe Lundblad, Sverige
Karin Söder, Sverige
Observatör: Lilli Gyldenkilde, D anm ark

Arbetsutskott

Danmark Norge

Lars P. Gamm elgaard Svein Alsaker
Lilli Gyldenkilde Kirsti Kolle Grøndahl
Ivar Hansen Thor-Eirik Gulbrandsen
Anker Jørgensen Carl I. Hagen

Thea Knutzen
Finland Anne Enger Lahnstein
Claes Andersson Kjellbjørg Lunde
Gustav Björkstrand
K arl-Gunnar Fagerholm Sverige

Elsi Hetem äki-Olander Lennart Andersson
Lauri M etsämäki Per O lof Håkansson
Heikki Riihijärvi Wiggo Komstedt
M arjatta Väänänen Grethe Lundblad

Karin Söder
Island

Hjörleifur Guttorm sson
Olafur G. Einarsson
Päll Pétursson
Sighvatur Björgvinsson
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De nationella delegationernas sekretariat

Beierholm, Bente, overassistent 
Gottlieb, Niels Ove, stf. generalsekretær 
Hagemann, Henrik, generalsekretær 
Kejlbo, Elsa, assistent 
Madsen, Grethe, overassistent 
Nielsen, Anne, assistent 
Nørgaard, Jens, betjent 
Petersen, Annette, betjent 
Sandø, Jonna, overassistent 
Sørensen, Erik Ingemann, konsulent 
Vestergaard, M ette, fuldmægtig

Færøerne

Hansen, Oluva, assistent 
Thomassen, Kristoffur, bureauchef

Finland

Gabrielsson, Ulrica, forskare 
Heikkinen, Jorm a, kansliassistent 
Husm an, Paula, avdelningssekreterare 
Im m onen, M aarit, byråsekreterare 
Kaikkonen, Paula, bitr. sekreterare 
Kakko, Leea, avdelningssekreterare 
Korhonen, M aj-Britt, byråsekreterare 
Lindström , Guy, generalsekreterare 
Lohiniva, G reta, bitr. generalsekreterare 
N iem inen, Risto, bitr. sekreterare 
R iihim äki, Seppo, ADB-tekniker 
Salo, Kari, inform ationssekreterare 
Stenius-M ladenov, Birgitta, bitr. sekreterare 
Supponen, M inna, tf. byråfunktionär 
Tallqvist, K ristiina, inform ationsassistent

Danmark

Presidiesekretariatet —

Bej mar, M arianne, byråassistent 
Carlsson, Inge M unk, byråassistent 
Friborg, Charlotta, redigerare 
G uðrún G arðarsdóttir, bitr. redaktör 
Hagen, Gro, l:e byråassistent

Talvitie, Ossi, vaktm ästerichef 
Österblom , Ingmar, byråchef

Åland

Strand, Carina, tf. delegationssekreterare 

Island

Áslaug Skúladóttir, afdelingschef 
Lene Hjaltason, fuldmægtig 
Snjólaug Ó lafsdóttir, generalsekretær

Norge

Andreassen, Bjørn, førstekonsulent 
Arnesen, Arne, ass. betjentleder 
Austin, Kjell, førstekonsulent 
Braaten, Else M arie, konsulent 
Frydenlund, Anders, betjent 
M yhre-Jensen, Kjell, sekretariatsleder 
Pettersen, Dag, driftstekniker, edb 
Trolle, Lisa, konsulent 
Vekrum, Lise Enberget, sekretær

Sverige

Alvarson, Dan, expeditionsassistent 
Bergqvist, Renée, byråassistent 
Holm, Lars, avdelningsdirektör 
Isacsson, Bert, kanslichef 
Larsson, Jan, byråsekreterare 
Smekal, Eva, byråchef 
Stenberg, M arianne, byråsekreterare 
Söderman, Anita, byrådirektör 
Vejdegren, Iréne, byråassistent

Puheenjohtajiston sihteeristö

Johanson, Birgitta, byråsekreterare 
Joneken, Anneli, byrådirektör 
Karlsson, Svenolof, redaktör 
Koumi, M argareta, byråassistent 
Lindfors, Viveca, byråsekreterare



2960

Lundqvist, Bo, expeditionsassistent 
Ländin, Ove, expeditionsassistent 
M attsson, Kaj-Peter, stf. presidiesekreterare 
Osnes, Jostein, presidiesekretær 
Stenberg, Stig, intendent

Stjernberg, Gustaf, stf. presidiesekreterare
Vauhkonen, Sirkku, byråassistent
W iklund, Viveca, byråassistent
Yoo, Sam, datakonsult
Ö stm an, Margit, internationell sekreterare

Utskottssekreterare — Valiokuntasihteerit

Anderson, M arianne, Budget- og Kontrolud- 
valget

Elin Pálsdóttir Flygenring, Kulturudvalget 
H ultén, Eric, Social- og Miljøudvalget

Tómas, H. Sveinsson, K om m unikationsud- 
valget

Torvø, Ellen, Juridisk Udvalg 
W ichm ann, Henrik, Ø konom isk Udvalg

Informationssektionen — Tiedotusjaosto

Bagerstam, Bitte, inform ationschef Sundberg, Renée, byråassistent
Caspersen, Ove, inform ationssekreterare

Nordisk Kontakt

Häggman, Larserik, chefredaktör 
Sørensen, Erik Ingemann, redaktør, D an

mark
Carlsson, M arianne, redaktör, Finland

Björn Jóhannsson, redaktør, Island 
Aaraas, Einar, redaktør, Norge 
Norrbom , Hans, redaktör, Sverige 
Vauhkonen, Sirkku, redaktörsassistent

Nordiska ministerrådets sekretariat — Pohjoismaiden ministerineuvoston sihteeristö

Biker, Eli, konsulent 
Clemet, Fridtjov, generalsekretær 
Emborg, Kerstin, adm .sekretær 
G ranström , Birgitta, sekretær 
G utterm ann, Harriet, afd.sekretær 
Hansen, Leif Chr., afdelingschef 
Holmgren, Peter, konsulent 
Ingim ar Einarsson, konsulent 
Kolltveit, Johs., afdelingschef 
Lundberg, G öran, konsulent 
M athlein, Lars, afdelingschef 
Meier, Peter Uffe, konsulent 
Milne, Karen, afd.sekretær

M orin, Greger, konsulent 
Nielsen, Ib, vagtmester 
Persson, M argaretha, adm .sekretær 
Riktor, Rolf, konsulent 
Sandelin, Ann, afdelingschef 
Sandstedt, Birgitta, afdelingschef 
Stenroth, Ove, sektionschef 
Ström, Björn, konsulent 
T ienari, Risto, afdelingschef 
Tveit, Hege, konsulent 
Vibholt, Villy, konsulent 
Widing, Barbro, afdelingschef 
Österberg, Christina, konsulent
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Stenografer — Pikakirjoittajat

Andersen, Kirsten, assistent
D uncan, Jane, assistent
Friberg, Kaj, inspektør, båndoptagelse
Hansen, Sussie Blom, assistent
Holle, Finn, referent
Sander, Inger M erete, referent
Spanggaard, Elisabeth, referent

Finland

Filippa, Birgitta, stenograf 
Johansson, Ulla, maskinskriverska 
Karrento, Anita, stenograf 
N iittuinperä, Jari, stenograf 
Rätym, Unto, stenograf 
Sundström, M arina, maskinskriverska 
Vesterlund, R iitta, maskinskriverska

Danmark Norge

Hylback, Lisbeth, referent 
Kleppe, Elisabeth, referent 
Lønset, Klara M arie, referent 
Raanes, G udrun Strand, referent 
Schwartz, Kari, referent 
Smiseth, Ingeborg, referentrevisor

Sverige

D jurström , Stig, riksdagsstenograf 
Dahlström . Runa, assistent 
Löfling, Arne, riksdagsstenograf 
Nilsson, Lars, riksdagsstenograf 
Szabo-Fekete, Solveig, assistent

Simultantolkar — Simulaanitulkit

Andersson, Pirkko-Liisa, tolk 
Hellström, Sirpa, tolk 
Kaljunen, R iitta, tolk 
Laakso, Ritva, tolk

Binzer, John J., engelsk tolk 
Fluger, Lene, engelsk tolk 
Johanssen, Jan Als, engelsk tolk 
Zoega, Anne. engelsk tolk

Nordiska partigruppernas sekretariat — Pohjoismaisten puolueryhmien sihteeristöt

Socialdemokratiska gruppen

Henie, Lars Petter
Kock, Enn
Lundin, Inga-Lisa
Sirjamo, Anna-Liisa
Svensson, Jerry, gruppsekreterare

Konservativa gruppen 

F jeldstad, Ellen 
Heionen, Olli-Pekka 
Heister, Chris, gruppsekreterare

Mittengruppen

Antonsson, Johannes
Korhonen, M artti K., gruppsekreterare

Den venstresocialistiske gruppe 

Andersen. Anders, gruppsekreterare

Den Liberalistiske Gruppe 

Hagen, Eli Engum
Limi, Hans Andreas, gruppsekreterare
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Partisekreterare — Puoluuesihteerit

Christensen, Steen, Socialdem okratiet 
Fischer, Christian, Socialistisk Folkeparti 
Frederiksen, Claus Hjort, Venstre 
Jacobsen, Erhard, Centrum -D em okraterne

Jensen. Kurt Buch, Det Radikale Venstre 
Skaarup, Peter, Frem skridtspartiet 
Wagner, John, Det Konservative Folkeparti

Internationella och nordiska organisatiom r —

Ahlén, Sune, generalsekreterare, N ordens 
fackliga samorganisation 

Biver, André, presidiets viceordforande, le
dam ot av Luxembourgs Parlam ent, Bene
lux interparlam entariska råd 

Bock, Jean, presidieordförande ledamot av 
Belgiens Parlam ent, Benclux interpar
lam entariska råd 

Bourgeois, Erik, generalsekreterare, Belgien, 
Benelux interparlam entariska råd 

Sir Catherwood, Fred, vicepresident, m ed
lem av Social-, arbets- och m iljöutskottet, 
Europaparlam entet 

Enqvist, M auritz, om budsm an, De nordiska 
arbetsgivarorganisationerna 

Halonen, Leif, leder, Nordiska sam erådet 
Hansen, Palle, Nordisk Union för arbetsleda

re, tekniker och andra chefer 
Paulis, A.W., viceordforande fór Benelux 

interparlam entariska råd, ledamot av Ne
derländernas Parlam ent, 

Plassnik-Stoudm ann, Ursula, generalsekrete
rarens kontor, Efta

Sakkunniga

Nordiska

Bær, Lars Anders, nestleder. Nordiska same
rådet

Callerström , Jan, vice VD, NIB 
Christoffersen, Anker, ordförande i danska 

NFS
Danielsson, Kalle, handläggare, NFS 
Doepel, Catarina, styrelsesekreterare, NIB

Kansainväliset ja pohjoismaiset järjestöt

Svane, Michael, konsulent, De nordiska in
dustriförbunden 

Ullenhag, Jørgen, ordförande, N ordiska aka
dem ikerrådet 

Verbeek, Jan, vicepresident för Europarådets 
parlam entariska forsamling, medlem av 
Perm anenta utskottet och kulturutskottet, 
Representant från ECE 

Wagener, G illaume, generalsekreterare, 
Luxembourg, Benelux in terparlam entaris
ka råd

van W assenhove, J., generalsekreterare, Ne
derländerna, Benelux interparlam entaris
ka råd

Vuohula, Eero, generalsekreterarens kontor, 
Efta

— Asiantuntijat

Eidem, Bjarne Mørk, form ann, Riksrevi- 
sionen, Norge 

Engblom, Lars Åke, direktør for Nordens 
Hus i Reykjavik 

Gaup, Ole, hovedsekretær, N ordiska sam erå
det
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Gjelsvik, Per, adm . direktør. N ordiska in
dustrifonden 

Hansen, Poul, direktør, regionschef, D an
mark, NIB

Hauge, Lars, generalsektretær. Föreningarna 
Nordens förbundssekreterare 

Hemm er, M ona, generalsekreterare, N ordis
ka akadem ikerrådet 

Jensen, Hans, vice ordförande i danska LO; 
NFS

Laurson, Peter, vice VD, NIB 
Lindbaek, Jannik, VD, NIB 
Löfgren, M onica, inform ationschef, NIB 
M adsen, Orla, handläggare, NFS 
Magga, Juha, nestleder, N ordiska sam erådet 
Niemi, Stella, assistent, N ordiska utveck

lingsfonden 
Nilsson, Inga-Britt, sekreterare, NFS 
Oxholm, Ole, Nordens Institut i Nuuk 
Rosengren, Björn, ordförande, NFS 
Rønnest, Jørgen, afdelingschef, Dansk Ar

bejdsgiverforening 
de Sharengrad, Harry, sekretariatschef, N or

diska statistiska sekretariatet 
Steinar Jakobsson, Vestnordenfondens di

rektør
Svensson, Staffan, inform ationschef, N ordis

ka industrifonden 
Thorgrim sson, Finn, vice ordförande, NFS 
Øhm an, Carl Ivar, VD, N ordiska utveck

lingsfonden

Danmark

Agner, G itte, fuldmægtig
Alken, Ib, fuldmægtig
Andersen, Niels Ole, kontorchef
Bertelsen, Jens m inistersekretær
Berg, Karin I., fuldmægtig
Boesgaard, H., kontorchef
Boisen, Ida M., fuldmægtig
Buch, Bent, m inistersekretær
Christensen, Erling, kontorchef
Christensen, Steen, fuldmægtig
Frandsen, Vibeke Thyge, m inistersekretær

G oldschm idt, Ernst, kom m itteret 
Halek, J.L., departem entschef 
Heilesen, Palle, fuldmægtig 
Hindkjær, Lars, m inistersekretær 
Hofdahl, G unna, m inistersekretær 
Hugau, Anita, sam arbejdsm inisterens sted

fortræder, konsulent 
Hvidfeldt, Henrik, kontorchef 
Jensen, Niels Erik D., direktør 
Johannesen, Odm a, fuldmægtig 
Juul, Charlotte Alsing, ass. m inistersekretær 
Jørgensen, Lars Bernhard, afdelingschef 
Katznelson, Ib, afdelingschef 
Kjærsgaard, Kaj, økonom isk-statistisk kon

sulent
Koch, Hans Jørgen, afdelingschef 
Lindhard, Lasse, fuldmægtig 
M artinussen, G urli, m inistersekretær 
Mersing, Jette, afdelingschef 
Metcalfe, Lisbet J., presseråd 
Michaelis, A nnette Begtorp, fuldmægtig 
M ortensen, Ann M erete, fuldmægtig 
Møller, K irsten, fuldmægtig 
Møller, Lone Bach, fuldmægtig 
Neergaard, Bodil, fuldmægtig 
Nielsen, Hanne, fuldmægtig 
Nielsen, Terkel T ., kontorchef;
Nilas, Claes, sekretariatsleder 
Olsen, Hedem an, kontorchef 
Rasmussen, J. Harder, departem entchef 
Schmidt, Charlotte Boysen, fuldmægtig 
Schou, Mogens, kontorchef 
Spanner, Lone, overassistent 
Thom sen, Søren H., m inistersekretær 
Toft, A., ekspeditionssekretær 
Trønning, Christian, afdelingschef 
Vorre, Poul, kontorchef

Færøerne

Johansen, Trygvi, Færøernes repræsenta
tionskontor 

Kragesteen, Borgarhjørt, sekretær 
Olafsson, Årni, konsulent 
á Velbastað, Niels, sam arbejdsm inisterens 

stedfortræder
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Grønland

Christiansen, Hugin Steen, vicedirektør, 
G rønlands Hjemmestyre 

KJeist, Kaj, direktør G rønlands H jem m e
styre

Laursen, Jens Hedegaard, fuldmægtig 
Møller, Aqigssiaq, hjem m estyredirektør 
Petersen, Bent Krogh, konsulent, Danmarks- 

kontoret
Poulsen, Vita, overassistent, Danm arkskon- 

toret
Steenholdt, Alibak, bureauchef 
Søndergaard, Jørgen, fuldmægtig, Dan- 

m arkskontoret 
W enneberg, Lene, sekretær

Finland

Alhonsaari, Eila, adm inistrativ utrikessekre- 
terare

von Boguslawsky, Peter, byråchef 
Byholm, Kim, specialrådgivare 
Ekebom, Ralf, överinspektör 
Engberg, Per-Mikael, handelsråd 
Forsberg, Fredrik, äldre regeringssekreterare 
G ranholm , Kai, byråchef 
G röhn, Inga-M aria, finansråd 
Gustafson, M atti, bitr. avdelningschef 
Heiniö, Jarm o, statsm inisterns sekreterare 
Heinrichs, Erik, konsultativ tjänstem an, 

sam arbetsm inisterns ställföreträdare 
Hynynen, M atti, specialrådgivare 
af Hällström, Gustav, verkställande direktör 
Kasso, Tapani, specialrådgivare 
Korhonen, M atti, statssekreterare 
Korpela, Juhani, kanslichef 
Krokfors, Karl-Johan, legationsråd 
Laurent, Marcus, statsm inisterns specialråd

givare

Lehtinen, Markku, konsultativ tjänstem an 
Liedes, Jukka, konsultativ tjänstem an 
Lönnroth, Juhani, bitr. avdelningschef 
M attlin, Håkan, konsultativ tjänstem an 
Melametsä, Leevi, överdirektör 
N um m inen, Jaakko, kanslichef

Ojala, Oli, avdelningschef 
O ttelin, Hans, legationsråd 
Rantanen, Marja-Liisa, specialrådgivare 
Rissanen, Henrik, specialrådgivare 
Sevon, Leif, överdirektör 
Siikala, Kalervo, avdelningschef 
Sinkko, Kaija-Leena, specialrådgivare 
Slotte, Per-Håkan, överinspektör 
Sorsa, Pertti, kanslichef 
Suokko, Seppo, bitr. avdelningschef 
Tommola, Aila, inspektör 
Tuominen, Eeva-Liisa, specialforskare 
W estergård, Tom, statsrådets inform ations

chef
Aalto, Alec, bitr. avdelningschef 

Åland

Lindbäck, Peter, t.f. kanslichef 
Söderlund, Tor-Erik, överinspektör

Island

Ärni G unnarsson, kontorchef 
Årni Kolbeinsson, departem entschef 
Berglind Ásgeirsdóttir, departem entschef 
Bolli Þ. Bollason, kontorchef 
G uðm undur Benediktsson, departem ents

chef
Halldór S. Kristjånsson, kontorchef 
Húnbogi Þorsteinsson, kontorchef 
Ingimar Sigurðsson, kontorchef 
Jón Júlíusson, am bassaderåd, sam arbejdsm i- 

nisterns stedfortræder 
Jón Sveinsson, m inistersekretær 
Kristján Skarphéðinsson, afdelingschef 
Ólafur Steinar Valdimarsson, departem ents

chef
Páll Líndal, departem entschef 
Páll Sigurðsson, departem entschef

Norge

Aamo, Bjørn Skogstad, statssekretær 
Andersen, Per Alf, statssekretær 
Aanderaa, Johs., eks.sjef
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Aukrust, Torlaug Lundh, konsulent 
Bakken, Odd, pers. rådgiver 
Bauer, Irene, byråsjef 
Berg, Hans, f. konsulent 
Berge, Bjørn M., asp/kons.
Bergh, Espen, f. konsulent 
Bjerke, Per Arne, statssekretær 
Blaalid, Jon, ekspedisjonssjef 
Bruzelius, Karin, departem entsråd 
Christensen, Tore-Jarl, statssekretær 
Eide, Kjell, eksp.sjef 
Foss, Torben, eksp.sjef 
Gilbo, Berit, f. konsulent 
Graham , O ddm und, dep.råd 
Gribenow, Berit, inf.leder 
Grydeland, Bjørn, eksp.sjef 
Hasle, Anne Kari Lande, dep.råd 
Helseth, Anders, avd .direktør, sam- 

arbeidsm inisterens stedfortreder 
Håvie, Helge, avd .dir 
Kanavin, Janis, byråsjef 
Kendzior, Nøste, Nordisk 

inform asjonskontor 
Kjønnøy, G unnar, dep.råd 
Kolseth, Siri, personlig sekretær 
Kongstad, Steffen, f. konsulent 
Lauvbu, M orten, pers.sekr.
Li, Tore, pers.sekr.
Lie, Kai, m inisterråd 
Løvaas, Harald, generalsekretær 
Myhre, Kjellaug, f. konsulent 
Nyham ar, Olav, byråsjef 
O pdahl, Øystein, byråsjef 
Rellsve, Åse, f. konsulent 
Røed, Magne H., rådgiver 
Salomon, Sissel, rådgiver 
Sand, Ulf, dep.råd 
Sollien, Liv, sekretær 
Strom pdal, K jartan, underdirektør 
Støre, Jonas G ahr, rådgiver 
Sørbotten, Steinar, eksp.sjef 
Søvik, Sissel, byråsjef 
Veierød, Tom, dep.råd 
Walaas, Elisabeth, pers.sekr.

Yssen, Ingunn, pers.sekr.
Ødegaard, G rete, konsulent 
Øigard, Svein Harald, statssekretær 
Øvergaard, Tomas, f. konsulent

Sverige

Aldskogius, G öran, departem entsråd 
Andersson, G un-Britt, departem entsråd 
Barnekow, Magnus, hovrättsassessor 
Bodin, Svante, departem entsråd 
Burrau, Paula, inform ationssekreterare 
Byfors, Ingela, departem entssekreterare 
Carlson, Per, departem entssekreterare 
Dahlin, Sven, statssekreterare 
Danielsson, Lars, departem entssekreterare 
Eklöf, Christina, assistent 
Ekman, Dag, expeditionschef 
Falk, Bertil, direktör 
Georgsson, Lars, pressekreterare 
Hall, Kurt-Arne, departem entsråd 
Hallqvist, M artin, kansliråd 
Heckscher, Sten, statssekreterare 
Hedborg, Anna, statssekreterare 
H edenström , Kerstin, assistent 
Höjeberg, Gunilla, inform ationssekreterare 
Jacobsen, Ranveig, inform ationssekreterare 
Jönsson, Mats, direktör 
Karlsson, Mats, departem entssekreterare 
Karlberg, Lars, departem entsråd 
K astm an-H eum an, Åsa, hovrättsassessor 
Korpi, Sture, statssekreterare 
Lem pert, Erik, expeditionschef 
Ling, Hans, kansliråd
M almvall, Birgitta, departem entssekreterare 
M atthiessen, Jens, departem entssekreterare 
Moberg, Axel, kansliråd 
N ordström , Gun, departem entssekreterare 
Rehnberg, Elisabeth, byrådirektör 
Sjögren, Sven, departem entsråd 
Steen, Anita, statssekreterare 
Strandberg, Lars, statssekreterare 
Strömberg, Hjalmar, departem entsråd 
Unger, Lisbeth, departem entssekreterare 
Wallin, Sven-Erik, departem entsråd
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W idebeck, Magnus, hovrättsassessor 
Zachrison, Ann, kansliråd

Hedersgäster

Arnesen, Ame, am bassadør, Norge 
Bennedsen, Dorte, ordfører, Foreningen 

Norden, D anm ark 
von Born, Heidi, forfatter, Sverige (præsente

rer Litteraturprisvinderen)
Bäckström, Johannes, am bassadör, Finland 
Clausen, H .P., Folketingets form and 
Donner, Henrik O tto, kom ponist, D anm ark 

(præsenterer M usikprisvinderen)
Fälldin, Thorbjörn, ordförande. Föreningen 

Norden, Sverige 
G roth, Carl-Johan, am bassadör, Sverige 
Gylfi Þ. Gislason, ordförande, Foreningen 

Norden, Island

Särskilt inbjudna gäster

ESTLAND:
Riiiitel, Arnold, talm an för Estlands högsta 

råd
Lauristin, M arju, vicetalman för Estlands 

högsta råd
Vetöusme, Ants, ordförande för Ekonomiska 

utskottet, Estlands högsta råd
Kivi, Rein, utrikespolitisk rådgivare, tolk
Alas, Arvo-Jiirgen, representant för Estland, 

Det baltiska inform ationskontoret
LETTLAND:
Gorbunovs, Anatolijs, talm an för Lettlands 

högsta råd
Krúm ins, Jånis, sekreterare för U trikesut

skottet, talesman för Lettlands högsta råd

Ziemelis, Mite, departem entssekreterare 
Övelius, Pia, departem entssekreterare

— Kunniavieraat

Hentze, Demm us, ordfører, Foreningen N or
den, Færøerne 

Hetem äki-Olander, Elsi, ordförande, Pohjo- 
la-Norden, Finland 

Ingvi S. Ingvarsson, am bassadör, Island 
Pedersen, Niels-Henning Ørsted, musik

prisvinder, bassist, D anm ark, med frue 
Svensson, Hasse, ordförande. Föreningen 

Norden, Åland 
Valkeapää, Nils-Aslak, litteraturprisvinder, 

F inland, med nevø Juhan Tuomas Labba 
Østgård, Reidar, ordförande, Föreningen 

Norden, Norge

Erityisesti kutsutut vieraat

Mucins, Linards, medlem av Juridiska ut
skottet, ledam ot av Lettlands högsta råd 

Petersone, Karina, tolk 
Ritenis, Janis representant för Lettland, Det 

baltiska inform ationskontoret 
LITAUEN:
Kuzmickas, Bronislovas, vicetalm an, Li

tauens högsta råd 
Zingeris, Emanuelis, ordförande för utrikes

utskottet
Januska, Albinas, sekreterare för utrikes

utskottet, medlem av Litauens högsta råd 
Chekuolis, Dalius, representant för Litauen, 

Det baltiska inform ationskontoret
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Utdelningen av Nordiska rådets litteratur- och musikpris i Køben
havns Rådhushal tisdagen den 26 februari 1991

Program

Københavns Borgerrepræsentations form and M artin G tinter byder vel
kommen

Tale af N ordisk Råds præsident Anker Jørgensen

Den Danske Kvartet opfører Nordiske folkeviser i arrangement fo r  stry
gekvartet, slagtøj og piano 

Arrangement: Ole Koch Hansen 
Violin: Tim  Fredriksen 
Violin: Arne Bark-Møller 
Bratsch: Claus Myrup 
Cello: Henrik Brendstrup 
Slagtøj: Alex Riel 
Piano: Ole Koch Hansen

K om ponisten Henrik O tto D onner m otiverer, at Nordisk Råds M usikpris 
1991 tildeles bassisten Niels-Henning Ørsted Pedersen

Prisen overrækkes af Nordisk Råds præsident

Bassisten Niels-Henning Ørsted Pedersen taler

Niels-Henning Ørsted Pedersen Trio spiller
Jazzstandard
Sam ba petit, solo for bas
En elefant kom  marcherende
Bas: Niels-Henning Ørsted Pedersen
Piano: Ole Koch Hansen
Trommer: Alex Riel

Forfatteren Heidi von Born m otiverer, at Nordisk Råds L itteraturpris 
1991 tildeles Nils-Aslak Valkeapää

Prisen overrækkes a f  Nordisk Råds Præsident

Forfatteren Nils-Aslak Valkeapää taler

Den Danske Kvartet og Niels Henning Ørsted Pedersen Trio spiller En 
sjöman älskar havets våg i arrangement ved Ole Koch Hansen
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Københavns Borgerrepræsentations form and, Martin Giinter: M ine dam er 
og herrer! Kære gæster!

Københavns Rådhushal er ofte ram m e om initiativer og arrangem enter 
såsom modtagelse af kongresser eller åbning af internationale udstillinger, 
og vi er fra byens side glade for på denne måde at kunne bidrage til at gøre 
gennemførelsen af disse vidt forskellige begivenheder lidt festligere.

Jeg tror dog ikke, at nogen vil undre sig over, at det er med en ganske 
særlig glæde, at jeg på Københavns K om m unes vegne byder velkommen til 
deltagerne i Nordisk Råds overrækkelse a f  årets L itteraturpris og Musik
pris, og heri er inkluderet en helt speciel velkomst til de to  prismodtagere.

1 forrige århundrede, i skandinavism ens dage, hvor N orden ofte blev 
om talt som bestående af D anm ark, Norge og Sverige, gav den danske 
digter Carl Ploug udtryk for, at ” længe var N ordens herlige stam m e splittet 
i trende sygnende skud” . Men denne overvejende stemningsbevægelse, 
som Henrik Ibsen kaldte ” Løgn i G ildeskrud” , fik ikke mange andre 
resultater end de kendte efterladte rom antiske udtalelser i digt og prosa.

Et af de nuværende m edlem m er a f  Nordisk Råds præsidium  havde 
muligvis Ibsens ord i tankerne, da hun en gang sagde om Rådet: ” D et her 
er kun én stor balforening” — men dog for nylig konstaterede, at ” N orden 
er i øjeblikket meget optaget a f  sin egen opgave og diskuterer, hvilken rolle 
vi skal spille i det nye Europa” , hvilket ingen har kunnet undgå at bemærke 
i de seneste dage.

1 de snart 40 år, Nordisk Råd har eksisteret, har det opnået en stadig 
mere frem trædende placering i det nordiske parlam entariske arbejde og i 
de enkelte landes bevidsthed. Et væsentligt bidrag hertil er Nordisk Råds 
store priser. L itteraturprisen og M usikprisen.

I en pjece om sam arbejdet i N orden, udgivet a f  Nordisk Råd, anføres 
det, at målet for det nordiske kultursam arbejde er at opbygge en fælles 
kulturpolitik. Dette indebærer im idlertid ikke, hedder det, at vi skal arbej
de for en nordisk enhedskultur — vi betragter tværtim od mangfoldigheden 
som noget positivt. Derfor er det også en vigtig del af den nordiske 
kulturpolitik at frem m e de forskellige m indretals kulturelle interesser.

Jeg skal ikke her gå ind i om talen af de to  prism odtagere, men vil dog 
ikke undlade at bringe byens varme hilsen til L itteraturprism odtageren, 
den samiske forfatter Nils-Aslak Valkeapää, og modtageren a f  M usikpri
sen, vor egen — tør jeg vel sige — Niels-Henning Ørsted Pedersen.

Jeg tror, De har mærket, at vi er meget glade for at lægge hus til denne 
begivenhed, og jeg håber, at De vil få en glad og festlig aften her på 
Københavns Rådhus.

God fornøjelse!
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Nordisk Råds præsident. Anker Jørgensen: Mine dam er og herrer og kære 
prisvindere! Det er jo  først og fremmest for jeres skyld, vi er samlet.

Må jeg først rette en hjertelig tak til Københavns Borgerrepræsentations 
form and, M artin Giinter, fordi han har budt os velkommen, men ikke 
mindst fordi man har stillet Københavns Rådhushal til rådighed for os, 
således at det kan være ram m en om uddelingen af priserne her i år.

Vi er glade for, at byen København ligesom ved tidligere sessioner har 
været indforstået med, at vores smukke Rådhushal kan danne ram m en om 
uddelingen af Nordisk Råds M usikpris og N ordisk Råds L itteraturpris.

Det er faktisk et tilfælde, der ligner en tanke, at flere a f  nyskabelserne i 
de nordiske prisers historie er kom m et til udtryk i forbindelse med sessio
nen i København. N år det nu er gode nyskabelser, så synes vi selvfølgelig 
også det er herligt, at de kom m er frem netop her.

Nordisk Råds M usikpris fik ændret reglerne for 2 år siden, og efter de 
nye regler kan prisen hvert andet år tildeles en skabende kunstner, og hvert 
andet år en udøvende kunstner. For første gang i prisens historie går den 
nu til en udøvende kunstner.

Æ ndringen a f  reglerne i sin tid skete — hvor utroligt det end lyder — 
ikke uden ret kraftige offentlige diskussioner. Til gengæld har priskom i
teens valg af Niels-Henning Ø rsted Pedersen, så vidt jeg har kunnet se, kun 
givet glæde og anerkendelse af, at det er et rigtigt valg, der er gjort.

Det kan siges nogle gange, at vi danskere er lidt selvoptagne, og vi ved jo  
godt, at han — altså Niels — er god, og det er rart, naturligvis i dansk 
betydning, at man også synes det i andre nordiske lande. Lidt senere i 
program m et får vi jo  anledning til at høre, at det, jeg her står og siger, 
faktisk også er rigtigt.

I 1986 havde jeg den glæde at overrække L itteraturprisen til den færøske 
lyriker Rói Patursson, og det var første gang prisen gik til en digter for et 
værk, der var skrevet på et af de — ja, undskyld udtrykket — ” små 
sprogsam funds” sprog. En gang imellem synes vi jo , at dansk også er et lille 
sprogområde, men der er nu altså nogle, der er mindre.

Denne gang går Litteraturprisen altså for første gang til en digter fra 
Sameland for noget, der er skrevet på samisk. Vi glæder os til at læse det.

Alle de, der holder a f  litteratur, ved, at litteraturen på vort m odersm ål 
giver vores eget sprogsam fund dets identitet og dets selvrespekt, og så er 
det jo  ligegyldigt, om det er et stort eller det er et lille sprogsamfund. Det 
afgørende, det væsentlige er, at det er ens eget. Det er noget fundam entalt i 
al kunst og altså også litteraturen.

For mig at se er kunstnerens opgave på én gang at fastholde og at forny 
den fælles opfattelse a f  det, som er vores eller hver særs identitet.

Og når vi, som ikke er kunstnere — jeg tro r for resten, at alle m ennesker 
er kunstnere på en eller anden måde, men sådan i al almindelighed — men 
læsere og stifter bekendtskab med nabosprogenes litteratur, så får vi fak
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tisk både en oplevelse og noget at vide om, hvordan man i det sprogsam
fund forstår sin egen om verden og sig selv og måske også os.

For mig at se er det derfor glædeligt, at Nordisk Råds L itteraturpris i år 
tildeles Nils-Aslak Valkeapää for en smuk digtsamling på samisk. Denne 
pris tildeles for værket — og så kan vi kun glæde os over, at dette værk har 
kunnet hævde sig kunstnerisk også over for stærke konkurrenter fra de 
andre nordiske sprogområder.

Med dette års pristildelinger lever både M usikprisen og Litteraturprisen 
til fulde op til vort kulturpolitiske ønske med priserne, nemlig at de skal 
befordre kendskabet til fremragende musik og litteratur i Norden på tværs 
af grænserne. Især prisvinderne, men også de andre gode kunstnere, der 
har været nom ineret, er blevet særdeles flot præsenteret i presse og i radio i 
den sidste tid. Og så i aften får vi lejlighed til at møde de vindende 
kunstnere. Det glæder vi os til, men vi får et endnu bedre udbytte ved også 
at høre m otiveringerne fra bedøm m elseskom iteerne — de der siger de har 
forstand på det. Vi glæder os til også at høre disse folks vurdering af 
værkerne.

Med dette overlader jeg i øvrigt scenen til Den Danske K vartet — og det 
siges også, at de er kunstnere.

O rdföranden for N ordisk m usikkom m itté, Henrik Otto Donner: H err pre
sident, ärade m edlem m ar i Nordiska rådet, m ina dam er och herrar.

Inom kort skall Nordiska rådets m usikpris överräckas till jazzm usikern, 
kontrabasvirtuosen Niels-Henning Ørsted Pedersen. I egenskap av ordfö
rande för NOM US, Nordisk m usikkom m itté, som handhar valet av prista
gare sedan senaste år har det fallit på min lott att fram föra kom m itténs 
m otiveringar till valet.

Avsikten med m usikpriset är att stim ulera intresset för grannländernas 
musik och för den nordiska kulturgem enskapen. Från och med 1990 när 
de nya statuterna för priset trädde i kraft kan man säga att förutsättningar
na för en sådan stim ulans avsevärt förbättrats. Nu ges priset som redan 
näm nts vartannat år till en skapande konstnär för ett verk som fyller höga 
konstnärliga krav och kan betraktas som nyskapande i sin genre, vartannat 
år till en utövande konstnär eller ensemble för aktiv utövande verksamhet, 
som präglas av nyskapande på en hög konstnärlig nivå. Men inte bara 
detta, det förutsätts också i nyordningen, och m an har för ändam ålet även 
avsatt medel, att m usikkom m ittén i sam arbete med pristagarna förverk
ligar en aktiv m arknadsföring av pristagarens verk, och dokum enterar det 
i form av fonogramutgåva.

Detta är en viktig utvidgning av arbetet kring Nordiska rådets m usik
pris. Det är säkert tillfredsställande för pristagaren att få m ottaga ära och 
uppm ärksam het och därtill få en sum m a pengar som tryggar den fortsatta 

verksamheten, men vad nyttar det om inte det konstnärliga budskapet når
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fram, om inte den konstnärliga processen fullbordas, det vill säga når sin 
mottagare, publiken?

Med två års erfarenhet av den nya nom ineringsproceduren kan jag med 
glädje konstatera att det inte har funnits någon brist på lämpliga, högt 
kvalificerade kandidater. De speciella svårigheter m an på vissa håll förut
sett när det gällde att finna kandidater för den andra omgången, alltså 
priset för utövande konstnärer och ensembler, har vi inte upplevt. Det står 
å andra sidan klart att det krävs en bred sakkunskap hos bedöm ningskom 
m ittén för att kunna överblicka det breda fält av musikaliska genrer såväl 
inom kom positionsm usiken som på det utförande om rådet som den nya 
prisordningen förutsätter.

N iels-Henning Ørsted Pedersen, årets pristagare, är en m usiker som är 
välkänd för oss alla inom Norden. H an har med sin instrum entala virtuo
sitet förstum m at oss, oberoende vilken vår musikaliska hem vist är. Det 
vore lätt att se priset som en m arkering för en av våra yngsta konstarter — 
jazzm usiken — men så är inte fallet. Pristagarens originalitet, hans insats 
för att utveckla kontrabasen som ett solistiskt instrum ent spränger gränser
na för alla musikaliska genrer. Hans verksamhet, inte bara i N orden utan 
även internationellt, inom ett otal m usikform er har tillfört kontrabasen en 
respekt som denna stora låda som traditionellt betraktats som ett ackom- 
panjem angsinstrum ent inte tidigare åtnjutit. N iels-Henning Ø rsted Peder
sens verksamhet har inte heller bara varit honom  själv till nytta, även den 
skapande tonkonsten behöver genier som Niels-Henning för att inse vilka 
möjligheter de traditionella akustiska instrum enten erbjuder.

Otaliga m usiker världen över och speciellt i N orden har haft nöjet och 
njutningen av att spela sam m an med Niels-Henning Ørsted Pedersen. 
Deras blickar och intresse riktas nu till pristagaren. Kom spela med oss, 
spela för oss, bryt ned alla gränser, för fram musikens och skapandets 
glädjefyllda budskap.

Nordisk Råds præsident, Anker Jørgensen: Jeg skal på Nordisk Råds 
vegne — og jeg gør det med glæde — overrække M usikprisen for 1991 til 
bassisten Niels-Henning Ørsted Pedersen.

Vi ved alle sammen godt, at du er en stor kunstner, og når så eksperterne 
også siger det, så begynder vi også at tro  det.

Du er ikke bare Danm arks, men verdens bedste bassist. Det er nu ikke 
bare eksperterne, der ved, at du er god. For 10 år siden, tro r jeg det var, var 
jeg til en festival nede i Bonn, i Den Tyske Forbundsdag. Den daværende 
forbundskansler, Helmut Schmidt, tog imod os, og da han så mig, slog han 
ud med arm ene og sagde: Anker, ved du, hvem der skal spille hernede? 
Næh, det vidste jeg ikke. — N å ja , men nu skal jeg fortælle dig det. Det skal 
N iels-Henning Ørsted Pedersen.
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På den m åde blev jeg klar over, at det er rigtigt, at det er verdens bedste 
bassist. Hvis jeg altså ikke vidste det i forvejen, så fik jeg det at vide dér, og 
jeg oplevede det faktisk også sådan. Han kan både ” petit” og ”elefant” .

Det er m it ønske, at M usikprisen må blive en støtte for dit videre 
kunstneriske virke, og herm ed skal jeg sige dig mange gange til lykke.

Bassisten Niels-Henning Ørsted Pedersen: M an plejer ved denne slags 
lejligheder at sige tak. D et vil jeg også gøre, men i dagens anledning tro r jeg 
jeg vil udvide det til at sige et hundrede og halvtreds tusind tak.

En norm al vurdering af en kunstner er, at han lever et kummerligt liv, 
bliver næsten glemt og så bliver han husket, når han er død. Jeg har haft et 
godt liv og bliver husket og lever og bliver hædret her i dag.

Men prisen har jeg trods alt ikke fået på grund a f  m ine talegaver, men 
nok mere på grund a f  m ine musikalske evner.

Författaren Heidi von Born: Herr president, ärade nordbor och vänner av 
Norden! Kära pristagare!

L itteraturkom m ittén har i år stannat vid en gnistrande fjälltopp, en 
vindpinad sluttning med en vriden björk, en him m el där Orions bälte 
glänser som eldkol och solen öppnar sig som ett hav. L itteraturkom m ittén 
har i år stannat inför ett landskap av överjordisk skönhet, hemlighetsfull
het och ogripbarhet: Nils-Aslak Valkeapääs värld:

”Jag ristar dessa bilder till tiden 
på stenen, trum m an

folkens

stiger
sjunker

som solen 
vinden

jag slår dessa bilder 
på stenen, trum m an”

(U r Solen, min far)
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Nils-Aslak Valkeapää är en seendets diktare. H an skriver om lyckan att 
se, att få dokum entera, om det otroliga att vara m itt i skeendet. Med sin 
melodiska och jag vill säga m etodiskt kärleksfulla röst ristar han sin värld 
in i vår tid, på de ytor det m oderna livet kan bjuda. Han lär oss använda 
ögon och sinne för det enkla. O utröttligt talar han om hur det är att växa ur 
jorden in i en tid som är Samelands tid.

Nils-Aslak Valkeapää, som är född 1943, är först jojkare och musiker. 
Lusten att beskriva men också att ironisera, att förklara och tydliggöra 
driver honom  att skriva en liten pam flett, först publicerad på finska 1971, 
” Terveisiä Lapista” — H älsningar från Sameland, senare på nynorsk, 
” Helsing frå Sam eland” i Liv Hatles översättning år 1979. D är drar 
författaren sina tydliga gränser för sam hällets engagemang i sam evärlden. 
De lättköpta fördom arna blir lustiga ingredienser med en viss eftersmak. 
D et vykort Nils-Aslak Valkeapää skickar världen från Sameland är inte en 
vanlig turisthälsning. Han kan tillåta sig a tt t. o. m. driva litet med uppfatt
ningen om samekonsten som ett m ed naturen. Hela livsstilen är väl i själva 
verket konst?

Efter den första skrivövningen, pam fletten till en okunnig sam tid, blir 
Nils-Aslak Valkeapää lyriker på allvar. I diktsam lingen ” Ruoktu våim- 
m us” , ” Hem i h jä rta t” , som kom m er 1987, redovisar han sin naturbun
denhet, sin närm ast mytiska uppfattning om naturen som urm oder för allt 
levande, den stora fållen där man kan krypa in och värm a sig mot kylan. 
På ett rent, naket språk beskriver han ett folks livsvillkor utan ett enda 
falskt anslag, utan att ett enda ögonblick förlora den dram atik som tystnad 
och pauser ger.

”Solen, min far” är höjdpunkten i Nils-Aslak Valkeapääs författarskap 
och den bok som ger honom Nordiska rådets litteraturpris 1991, ett pris 
som i år utdelas för 30:e gången. Diktsam lingens tillkom sthistoria speglar 
mycket av Valkeapääs personlighet.

Bakgrunden till "Solen min far” är dokum entationsresor i Norden, 
Europa och också USA. I sex år reste Nils-Aslak Valkeapää om kring för att 
leta fram fotom aterial från Sameland.

Resultatet har blivit en pionjärgärning. Den första utgåvan innehåller 
mer än 500 foton och lika många dikter. Till boken har Valkeapää också 
gett ut musik, som kan fungera som ett kom plem ent till text och bild men 
också som ett fristående verk. Det är en samling med många ansikten. En 
andra utgåva föreligger nu med en blandning av dikter på bokmål, nynors
ka och svenska.

”Solen, min far” är en milstolpe i den samiska litteraturen. H är har Nils- 
Aslak Valkeapää lyckats med något så märkligt som att återge en jojks 
födelse, faktiskt fångat det kreativa ögonblicket. I den fladdrande tä ltdu
ken, i skyarna som drar förbi, finns startpunkten för jojken. Nu är väntan 
slut, kroppen som är som en öppen vidd för all väderlek är beredd, språket 
tar vid, bilderna får sin form.
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I dikterna blir inte bara det samiska landskapet tydligt, också språket 
tränger till ytan på översättningen, glim m ar under det främ m ande språket 
eller vårt språk som ett stim rörliga, blänkande fiskar. D ikterna blir på en 
gång våra egna läsmöjligheter men också trum m or, som fångar ljud och 
färger, retsamt utanför oss men ändå delar av vår verklighet.

Med ” Solen, min far” har Nils-Aslak Valkeapää gett oss en verklighet vi 
väntat länge på. Vi har fått en vardag som pågått vid våra knutar utan att 
vi egentligen lagt m ärke till den, vi har också fått en karta över en okänd 
kontinent. Vi följer renhjordarna över vidderna, lockas in i bestyren, i 
mödan att skilja hjordarna åt eller flytta dem. Kanske kan vi också som 
diktaren känna djup längtan efter en mark, där den stora, universella 
renhjorden betar.

De sysslor, öden och röster Nils-Aslak Valkeapää så skickligt fångar och 
illustrerar i ”Solen, min far” är en levande, rörlig nordisk klangbotten. 
Renhjordarnas vandringar och språng har blivit diktens rörelser, ljuset 
genom tältduken slipar orden, och tystnaden, slutligen, denna viktiga 
ingrediens i Sameland, är en mäktig bergvägg, ett brant stup men också en 
leende bäck.

I ” Solen, min far” får ett okänt universum  sin tolkning. Boken är en 
milstolpe, en vägvisare, en unik dokum entation, och trion Harald Gaski, 
Jon Todal och Kristina eller Stina Utsi, som översatt dikterna, har gjort ett 
storverk. Genom  dikterna växer vår kunskap om Sameland, inte m inst 
genom den skickliga växlingen av texter om vardagens år och himlagläd- 
jens tid.

Nils-Aslak Valkeapää är den första same som får Nordiska rådets littera
turpris. Det är hög tid och högtid kring hans pris. Hans luft och himm el är 
höga, det han skapar i sin diktning reser sig som ett m äktigt fjäll med en 
snövit hjässa, halvt uppe bland molnen, rotat i nordlig jo rd  men ändå 
hem m a i ett annat element. Varför inte det som kallas evigheten?

N ordisk Råds præsident, Anker Jørgensen: Så skal jeg, igen på Nordisk 
Råds vegne og med glæde overrække Litteraturprisen for 1991 til forfatte
ren Nils-Aslak Valkeapää. Det er for hans digtsamling, der hedder noget, 
jag absolut ikke forstår, hold je r fast: ” Beaivi, Áhcázan” Det betyder på 
dansk, har jeg forstået, ”Solen, min far” . D ér er det igen: Det er altid 
m anden, men når solen er min far, som du kalder det, så kan vi jo  gætte os 
til, hvem der er din mor.

Er det for øvrigt ikke mærkeligt med det, vi kalder kunst. Hvis der er tale 
om et maleri, så kan vi ikke rigtig acceptere det, hvis det er abstrakt, hvis 
vi ikke straks kan se, hvad det egentlig forestiller. Men nu har vi hørt 
musik, mærkeligt, for der står en m and heroppe med en stor violin, og han 
lader fingrene danse hen over strengene, og så forstår vi godt det abstrakte.



2976

Og nu er det poesi. Jam en det forstår vi da, for det er ord. Vi har jo  lært 
at læse. Og alligevel studser vi en gang imellem, for de ord, der kom m er i 
poesi, ligner jo  ikke dem, vi politikere norm alt læser i rapporter, i redegø
relser og den slags. Derfor studser vi måske lidt, når det er poesi, og føler 
også, at det er abstrakt og ikke til at forstå. Men det er nok alligevel sådan, 
at også her begynder mange flere at forstå.

N år vi nu m øder Nils-Aslak Valkeapää, så må jeg sige, at jeg kender for 
lidt til ham. undskyld, men det må være ordets musik, det må være 
refleksioner over, hvad sam erne tænker, hvad de tror, hvad de føler og 
hvad der er deres stolthed, og det er jo  kolossalt vigtigt.

Derfor er det med glæde, at jeg i dag kan overrække dig prisen og ønsker 
dig held og lykke i hele dit kunstneriske virke.

Poeten Nils-Aslak Valkeapää: Ärade representanter för nästan alla folken i 
de nordiska länderna! Ärade människor!
Jag tillhör det folkslag, som i detta sam m anhang är detta med ” nästan” . 
Det är skamligt att det inte finns någon representant för den nordliga 
ursprungsbefolkningen.

Det är skamligt. (Red. anm .: Här knöt Nils-Aslak Valkeapää den sam is
ka flaggan runt m ikrofonen.)

Jag läm nar detta till er. För att ni skulle kom m a ihåg. Också för att detta 
någon gång skulle komma till användning på riktigt. Jag vill tacka för att ni 
prisbelönt min bok ” Beavi Åhcäzan” . Samtidigt har ni hedrat denna 
ursprungsbefolkning som här saknas.

Det vore viktigare att ursprungsbefolkningens rättigheter, även rättighe
ter till jo rd  och vatten, skulle erkännas. Så att de skulle helt entydigt 
definieras genom avtal.

Landom råden blir inte större, men antalet m änniskor som vill komma 
dit blir större. Och så länge som sam em a bär med sig vetskapen om 
Samelandet, kan ett sådant avtalslöst tillstånd leda till händelser, som inte 
vore de nordiska länderna till heders.

Även om ingående av ett avtal kan vara sm ärtsam t är det ansvarslöst att 
låta det avtalslösa tillståndet fortgå.

Å tm instone vill jag tro att moralen i Norden är på en sådan nivå att den i 
själva verket förutsätter att sam ernas rättigheter erkänns. Å tm instone vill 
jag tro  att det nordiska samvetet och den nordiska rättskänslan fungerar 
som man kan vänta sig av en civiliserad stat. För man kan inte ens tänka 
sig att en ursprungsbefolkning inte skulle ha rättigheter.

Indianer, tamiler, de baltiska länderna, kurder, palestinier . . .  jag kan 
inte tro att en verklig fred är möjlig om det finns folk, som bär med sig 
vetskapen om sitt folks oerkända rättigheter. Man kan respektera sig själv 
bara om man respekterar andra och andras rättigheter.
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Kärlek skulle jag vilja ge er, kärlek
till att erkänna er själva, så att ni skulle kunna erkänna
andra,
Kärlek till er själva,
så att ni skulle vara fria till a tt älska andra.
Och jag vill tacka er för att ni i år gett pris åt mig.

Men samtidigt har ni prisbelönt en författare som inte kan rättskrivning på 
sitt modersm ål. Visserligen gick jag åratals i skola, jag fick till och med 
betyg på m ina kunskaper i ” m odersm ålet” . Men jag fick aldrig undervis
ning på samiska eller i samiska. Det var nog i praktiken tvärtom ; så att 
m an inte sku lle ...

De flyttande sam ernas uppfattning om ett hem rymmes inte innanför 
några väggar.

Mitt hem finns i m itt hjärta och det flyttar med mig.

Alla dessa fjäll har jag som m itt hem.

Platsen, som enligt m yndigheterna är m itt hem, heter Beattet. Det finns en 
liten stuga, där jag trivs. Där jag sover. D är jag gör mina hemsysslor.
Och när jag öppnar dörren och stiger ut, befinner jag mig i m itt vardags
rum. Som är stort och vackert.
D är kan jag röra mig så jag blir trött,
utan att jag knappt hinner till m itt vardagsrum.
Men ofta orkar jag åtm instone till Aatsakursu, i Tarju. Till min barndom s 
sommarställe.
Till m ina barndom s- och också nuvarande vänner, fjällbjörkarna, dvärg
björkarna.
Renarna.
Fiskarna. Växterna. Djuren.
Och fåglarna.
Till en oändlig jojksång som väller ut ur jordens källsprång. Stenarna, 
steniga fjäll, karga. Till en trygg om fam ning, till fam nen, till vaggandet. 
Himlen som m itt tak.
Som solen i m itt liv, min lilla far.
Vågar jag säga högt, vad m itt hjärta jo jkar o m ... utan att det onda örat 
hör,
tack, tack till m itt hem där b o r ta ...!

48— 10-0450 Nordiska rådel Del 2
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D röm m arna.
D röm m arna har jag. Ett rikt liv.
Jag tror, att dröm m arna fanns före mig.
Jag vet bara, att så långt jag minns,
dröm de jag dröm m ar som jag m åste dröm m a för att de skall bli sanna. Av 
dessa dröm m ar var ” Beaivi, Áhcázan” den sista.

Jag känner en ändlös misstäm ning, men också oändlig lättnad. Och 
dröm m ar, de har jag, fortfarande.
Men num era behöver jag inte dröm m a dem för att de skall bli sanna. Men 
min dröm  Solen, min far, var jag tvungen att dröm m a så det blev sant.

Och den dröm m en är m itt tack, den är m itt lovord till folket, 
till en liten del av den arktiska naturen.

Jag känner att jag har varit Solens och Jordens hjärtebarn, privilegierat för 
att jag har 
mina dröm m ar.
Och jag har ofta funderat hur jag skulle kunna tacka Livet.

Livet
m ästaren, konstnären, författaren, kom positören och orkesterledaren, och 
världen
m ästarens skapelse, berättelse, skönhet och kontrapunkt, spelet i rymden 
och jag, 
även jag,
har fått klinga och flimra i Livets symfoni.

D etta spel är för tillfället över m in del.
Höstens vindar prasslar m itt livs löv,
kanske några av dem redan flyger bort ute på fjällen. Men även om det är 
så,
med stor ödm jukhet är jag glad, 
att även jag har fått klinga.

Och även om Livet aldrig mera skulle spela mig, 
på mig,
är jag tacksam för att jag har klingat.

Men om Livet ännu m inns mig, 
och vill spela mig, och också på mig, 
då vill jag klinga.
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Jag tackar 
och jag klingar 
även jag, 
klingar
när Livet spelar mig, i mig 
av m itt hjärta, i m itt hjärta 
under m ina dagars lopp 
det klingar, 
jag klingar
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Internationella mötet

De särskilt inbjudna gästernas anföranden

Onsdagen den 27 februari 1991, kl. 17.30—18.30

Anförande av Hr. Anker Jørgensen, N ordiska rådets president
Anförande av Hr. Arnold Riiiitel, talm an for Estlands högsta råd
Anförande av Hr. Anatolijs G orbunovs, talm an för Lettlands högsta råd
A nförande av Hr. Bronislovas Kuzmickas, vicetalm an for Litauens högsta 

råd
A nförande av Hr. W alther Paulis, viceordförande för Benelux interparla- 

m entariska råd
A nförande av Hr. Jan Verbeek, viceordförande för Europarådets parla

m entariska församling
Slutanförande av Hr. Anker Jørgensen, N ordiska rådets president
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Nordisk Råds præsident, Anker Jørgensen: Kære internationale gæster, 
og det gælder gæster fra Baltikum, det gælder Europarådet, og det gælder 
også Beneluxlandenes repræsentanter.

Kære internationale gæster og kære m edlem m er a f  Nordisk Råd. Jeg vil 
først og fremmest henvende mig til gæsterne.

Jeg vil sige, at 1 har været så venlige at tage im od vores invitation til at 
deltage i vort N ordiske Råds session. Vi håber, at de to  dage, hvor I har 
været her og har været sam m en med os, har bevirket, at vi har kunnet give 
je r et indblik i vort nordiske sam arbejde og måske også givet je r  en 
fornemmelse af vores politiske hverdag, den politiske hverdag mellem 
politikere fra vore fem nordiske lande. Alle Nordisk Råds m edlem m er 
møder, som vi sikkert ved, fem dage om året til denne session; men 
derudover har vi ofte fire, fem eller flere udvalgsm øder i løbet a f  året. Der 
er altså en ganske livlig udveksling af synspunkter mellem vores landes 
aktive politikere. Vi er nemlig alle m edlem m er a f  vore nationale parla
menter. N år vi m ødes i Nordisk Råd, så tager vi vore nationale problem er, 
vores nationale politik og vores egen hverdag med ind i det nordiske 
sam arbejde og den nordiske debat og naturligvis også om vendt. N år vi 
tager hjem til Helsingfors, Oslo, Stockholm, Reykjavik og København, ja  
så er det ikke anderledes, så prøver vi også at tilføre den hjemlige politik, 
hvad jeg vil kalde en nordisk dim ension. Men vi ved godt, at N orden er 
ikke nok i sig selv. Som Europa ser ud i disse år, betyder det, at vi alle i 
stigende grad bliver m ere og mere optaget a f  den enorm e og hastige 
udvikling, der finder sted ikke alene i N orden, men i hele Europa. 1 de 
sidste par år, undskyld og m isforstå mig ikke, når jeg siger det, i de sidste 
par år har vi opdaget, at der engang var noget, der hed Estland, Letland og 
Litauen. Skal jeg være helt ærlig, så tro r jeg nok, at vi har haft en tilbøjelig
hed til at i meget lange perioder, lige siden 1940, at glemme jeres landes 
eksistens. Men nu er I her altså, det er tydeligt, og I har faktisk føjet en 
yderligere bygning kan vi næsten sige til det, som jeg før kaldte den 
europæiske dim ension.

Lad mig sige om N ordisk Råd her, og der siges meget om Nordisk Råd, 
også at vi ikke er gode nok, effektive nok, har for få resultater; men der er 
én ting, vi er ganske dygtige til, det er til at debattere, og dem okrati i ordets 
bedste forstand det er jo  både samtale, og det synes jeg, vi forstår. Men det 
er ind imellem også en hård strid, og derfor kan jeg sige, at på den måde 
lever dem okratiet i vore lande og i nordisk samarbejde.

Jeg vil sige til je r  gæster fra alle de om råder, som nu er vore gæster her i 
dag, og jeg må måske have lov at sige specielt til vores baltiske gæster, vi 
har været glade for, at 1 nu har en større selvstændighed. Vi har glædet os 
over, hvordan 1 hurtigt har udviklet jeres dem okrati. Vi har fået interes
sante, alvorlige og trods alt optim istiske oplevelser ved at besøge jeres 
lande. Kort sagt, det har været nyttigt og også glædeligt at møde jer. Og 
derfor endnu engang hjertelig velkommen!
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Form ålet med dette arrangem ent her er, at vi skal have en mulighed for 
at høre, hvordan I vurderer jeres hjemlige eller måske mere det, den 
europæiske situation. Gæsterne her, som vil tale, er følgende:

Arnold Riiiitel, der er præsident i Estland, det er Anatolijs G orbunovs, 
der er præsident i Letland, det er Bronislovas Kuzmickas, der er vicepræsi
dent i Litauen, det er W alther Paulis, der er vicepræsident i Benelux 
Interparlam entariske Råd og det er Jan Verbeek, der er vicepræsident i 
Europarådets parlam entariske forsamling. Disse talere skal vi høre. D er vil 
blive anledning til at stille spørgsmål og gøre bem ærkninger til det, der 
bliver sagt, således at vi på den m åde også får en vis udveksling af 
synspunkter; men den egentlige større debat skal vi jo  først have på fredag. 
1 dag skal vi prim ært høre på vores gæster.

Med disse ord synes jeg vi endnu engang skal byde gæsterne velkommen.

Arnold Riiiitel, talm an för Estlands högsta råd: A ustatud härra president! 
Pöhjam aade Nöukogu liikmed ja  kiilalised!

Oleme väga tänulikud kutse eest osaleda kiilalistena Pöhjam aade N ö
ukogu aastakoosolekul. Esinen siin ka Balti riikide Nöukogu liikmena. 
Organiseerisim e nim etatud nöukogu umbes aasta tagasi vöitluseks Balti 
riikide iseseisvuse taastam iseks. M inu arvates väärib tähelepanu, et Balti 
probleemil on kaugele ulatuv ajalooline tagapöhi, m is saab alguse Peeter 
Esimese aegadest. Eesti rahva sajandeid kestnud vöitluse tulem usena ön- 
nestus 1918. aastal saavutada riiklik iseseisvus suveräänse Eesti Vabariigi 
näol. Kakskiimmend aastat kestnud om ariikluse seadsid ohtu 1939. aastal 
sölm itud M olotov-Ribbentropi pakti salaprotokollid. Sellele järgnenud 
Nöukogude Liidu okupatsioon likvideeris de facto  Eesti Vabariigi. Pool 
sajandit olim e sunnitud vaikim a om a probleem idest. Niiiid on meil 
vöimalus rääkida avameelselt.

Meie arvates tuleks kokku kutsuda rahvusvaheline konverents Balti 
riikide iseseisvuse taastam is kusimustes. Teeme ettepaneku arutada in- 
imöiguste rikkumisi Balti riikides neljakiim nendatel ja  viiekum nendatel 
aastatel ning traagilisi siindmusi Vilniuses ja  Riias käesoleva aasta jaanu- 
aris. Seda oleks vaja arutada U RO  Inimöiguste komisjonis. Oleksime teile 
väga tänulikud abi eest, et see teem a vöetaks Inimöiguste Komisjoni 
päevakorda.

M öödunud aastal dem okraatlikult valitud Úlem nöukogu peatas 30. 
märtsil om a otsusega Nöukogude Liidu konstitutsiooni toim e Eesti Vaba
riigi territoorium il. Peale selle kuulutati välja U lem inekuperiood, et luua 
öiguslik baas Eesti Vabariigi taastam iseks. V astuvöetud seadustega on 
kujunenud eeldused Eesti Vabariigi ja  Nöukogude Liidu m ajanduslike 
suhete korraldam iseks. Eesti on korduvalt teinud Nöukogude Liidule ette
paneku alustada läbirääkim isi Eesti om ariikluse taastamiseks. Sisulised 
läbirääkim ised ei ole alanud. Nöukogude Liit on aga teinud ettepaneku



2983

ainult konsultatsioonideks, lähtudes seejuures Balti probleem ist kui sise- 
kiisimusest.

Järjekordse kaaluka sam m u iseseisvuse poole astub Eestim aa elanik- 
kond kolmandale m ärtsile kavandatud referendumiga. Loodetavasti an- 
navad referendum i tulem used m aailm a riikidele uusi vöimalusi iseseisva 
Eesti Vabariigi etapiviisiliseks tunnustam iseks. Tänam e köiki riike, kes on 
nöustunud saatm a om a vaatlejad Eestisse 3. märtsiks. Eesti ja teiste Balti 
riikide om ariikluse taastam ine suurendab poliitilist stabiilsust Balti regio- 
onis ja  Euroopas. Oleme veendunud, et Balti kiisimuse rahum eelne ja  
öiglane lahendam ine näitab dem okratiseerim ise jä tkum ist ning siivene- 
mist Nöukogude Liidus. Balti riikide naasm ine iseseisvate riikide hulka 
laseks meil täieöiguslikult osaleda uue Euroopa loomises. Balti pingekollet 
körvaldam ata ei saa olla edu Euroopa Julgeoleku-ja koostööprotsessil.

Soovin, et vötaksite öeldut ausa ja  avameelse m ötteavaldusena, m itte 
aga kohustuse vöi nöudm isena. Tänan tähelepanu eest ja  soovin teile edu.

Ruiitels anförande i svensk översättning:
Ärade herr president! M edlem m ar och gäster i N ordiska rådet!

Vi är mycket tacksam m a över inbjudan att som gäster delta vid N ordis
ka rådets årsmöte. Jag talar här också i egenskap av medlem i Baltiska 
rådet. Vi organiserade näm nda råd för ungefär ett år sedan för att käm pa 
för återvinnandet av de baltiska staternas självständighet. Enligt min 
mening är det anm ärkningsvärt a tt det baltiska problem et har en historisk 
bakgrund som går långt bak i tiden och har sin början på Peter den förstes 
tid. Efter en frihetskam p som varade i århundraden lyckades det estniska 
folket vinna en statlig självständighet i form av Republiken Estland. N är 
självständigheten varat i 20 år hotades den av M olotov-Ribbentroppak- 
tens hemliga protokoll undertecknat 1939. Den därpå följande sovjetiska 
ockupationen utplånade de facto Republiken Estland. I ett halvt århundra
de tvingades vi att tiga om våra problem . Nu är det möjligt att tala 
öppenhjärtigt.

Vi anser att det bör kallas sam m an en internationell konferens för att 
diskutera frågan om hur de baltiska staternas självständighet skall kunna 
återskapas. Vi föreslår en diskussion om brotten mot de mänskliga rättig
heterna under 40- och 50-talet och de tragiska händelserna i Vilnius och 
Riga i januari i år. Den diskussionen borde kom m a upp i FN:s kom m is
sion för de mänskliga rättigheterna. Vi skulle vara mycket tacksam m a om 
ni kunde hjälpa till så att det tem at togs upp på dagordningen i FN:s 
kommission för de mänskliga rättigheterna.

Det dem okratiskt valda högsta rådet stoppade genom ett beslut den 30 
mars förra året den sovjetiska konstitutionens rättsverkan på Republiken 
Estlands territorium . Efter det utlystes en övergångsperiod då de rättsliga 
grundvalarna för Republikens Estlands återskapande skall skapas. Med de



2984

antagna lagarna har det skapats förutsättningar för att ordna upp Republi
ken Estlands och Sovjetunionens ekonom iska förhållanden. Estland har 
upprepade gånger föreslagit Sovjetunionen att samtal skall inledas om 
återställandet av Estlands självständighet. Några reella förhandlingar har 
ännu inte inletts. Sovjetunionen har bara föreslagit konsultationer, varvid 
man utgått från att Baltikum-frågan är ett internt problem.

Nästa betydande steg i riktning mot självständighet tar Estlands befolk
ning med den folkom röstning som har planerats till den 3 mars. Förhopp
ningsvis ger resultaten från folkomröstningen nya m öjligheter för världens 
länder att etappvis erkänna det självständiga Estland. Vi vill tacka alla de 
stater som är villiga att sända observatörer till Estland den 3 mars. Å ter
skapandet av Estlands och de andra baltiska staternas självständighet ökar 
den politiska stabiliteten i den baltiska regionen och Europa. Vi är överty
gade om att en fredlig och rättvis lösning av den baltiska frågan utgör bevis 
för den fortsatta dem okratiseringen i Sovjetunionen. De baltiska staternas 
återkom st bland de självständiga staterna skulle ge oss möjlighet att på ett 
fullvärdigt sätt delta i skapandet av det nya Europa. U tan att lösa den 
spända situationen i Baltikum kan den Europeiska säkerhets- och samar- 
betskonferensen inte vara framgångsrik.

Jag hoppas att ni tar dessa ord som en ärlig och öppenhjärtig menings
yttring, inte som en skyldighet eller ett krav. Jag tackar för er uppm ärk
sam het och önskar er all framgång.

Anatolijs Gorbunovs, talm an för Lettlands högsta råd: Augsti godätais 
prezident. Dämas un kungi!

Pateicam ies par laipno ielugumu piedallties 39. Ziemeju valstu padom es 
sesijä. Mes to vértéjam  ne tikai kä pierädljum u jflsu interesei par Baltijas 
problém äm, bet ari kä pierädljum u jusu solidaritätei ar Baltijas valstu 
neatkarlbas centieniem.

Baltijas valstu atgriesanäs Eiropas Ziemejvalstu politiskä un ekonomis- 
kä aprité, mflsu prät, izriet ne tikai no nepieciesamlbas atzlt vésturisko 
cetrdesm ito gadu realitäti, bet ari no slsdienas realitätes.

Es gribétu Isi runät par Baltijas valstu sodienu un ritdienu saistlbä ar 
Ziemejvalstu parlam entu darbu. Daudzi no jum s personiski esat iepazinu- 
sies ar situäciju Baltijas valstls. Mes pateicam ies visiem Ziem e|valstu 
parlam entäriesiem , kuri apmekléja Latviju sä gada janvärl, musu tik gru- 
tajäs dienäs. Més izsakäm atzinlbu Ziemelvalstlm  par visäda veida atbals- 
tu  saimnieciskä un izglltibas laukä, ludzam so sadarbibu paplasinät.

Kä més izprotam  pasaules sabiedrisko dom u Baltijas jau täjum ä sodien? 
Mes saprotam , ka Ziem e|valstu parlam enti ir par dem okrätisku procesu 
täläkattlstibu Baltijä, pret vardarblbu politiskajä clijä un par Baltijas vals
tu sarunäm ar PSRS par Baltijas valstu neatkarlbas atjaunosanu.

Isi par Latviju. Dem okratiskäs attlstlbas pam ats Latvijai ir visas tautas
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dem okrätiski ievélets parlam ents un valdlba. Diemzél, kom partija, igno- 
réjot so elem entäro patieslbu méginäja näkt pie varas antikonstitucionälä 
celä. Kä zinäms, ari kom partijas vésturé, varas iegusana un realizäcija 
vienm er ir bijusi saistlta ar vardarblbu.

Sajos apstäkjos m um s liekas:butu pareizi, ja  visas Z iem e|valstis atzitu 
Latvijas dem okrätiski ievéléto parlam entu par likumlgo Latvijas tautas 
interesu paudéju, täs vélmé atjaunot neatkarlgu Latvijas valsti. Kas 
attiecas uz PSRS m ilitäro strukturu vardarbibas nepiejausanu Baltijä, tas, 
musu prät, ir principiäls jautäjum s saistlbä ne tikai ar Baltiju. Asais 
vardarbibas nosodljum s no Rietum u valstu puses ne tikai aptureja vardar- 
bibu Baltijä, bet arl pagläba PSRS no diktaturas.

Mes esam pateiclgi un atbalstam  Islandi par täs drosmigo soli attieelbä 
pret Lietuvu. PSRS vadlbai visä skaudrum ä un atklätlbä ir jäjut 
Ziemejvalstu parlam entu attieksm e pret vardarblbu. Pretéjä gadljum ä pa- 
saules dem okratiska attlstlbä botu apdraudeta.

Par sarunäm  ar PSRS par Baltijas valstu neatkarlbas atjaunosanu. Mes 
pilnlbä atbalstam  sädas sarunas, saprotot, ka valstiska neatkarlba de facto 
ir process, nevis vienreizejs juridisks akts. Uzsäkot sis sarunas, mes tikai 
ludzam ijemt vérä divus neapstridam us faktus: Pirm ais. Vésturiskos as
pektus 1940. gadä, kas saistlti ar täm nelikum lbäm  kas tika piejautas, 
iekjaujot Latviju PSRS sastävä. O trais. 4. m aija N eatkarlbas deklaräciju, 
kuru parlam ents pieijema ar vairäk nekä 2/3 balsu un par kuru parakstljäs 
vairäk nekä viens miljons Latvijas iedzlvotäju.

PSRS pagaidäm neatzlst ne vienu, ne otru. Mums piedävä savu dzlvi 
organizét tikai péc PSRS KonstitQcijas, kä PSRS republikäm. Bet tas liedz 
mazai tautai täs izdzlvosanas iespejas un täpéc tas m um s pilnigi nepie- 
pemami.

Kä mes täläk paredzam  savu virzlbu uz prieksu neatkarigas valsts at- 
jaunosanä? Paredzam sarunas par Baltijas valstu ekonom iskäm , pollti- 
skajäm un sociäläm problém äm. Pirm ais, par ko m um s butu jävienojäs: 
par N eatkarlbas deklaräcijas atzTsanu. Péc tam  butu jäseko etapiem , kuros 
mes atjaunotu valstisko neatkarlbu, faktiski visas problem as risinot uz 
dazädo noslegto noligumu pam ata.

Jau tagad, 1991. gadam ir noslégts Latvijas Republikas un PSRS ekono
miskais nollgums. H orizontälie llgumi ir noslégti ar Krieviju, Baltkrieviju. 
U krainu un Kazahiju. Bet ekonom iskiem sakaricm ir nevis jäsasaurinäs, 
bet jäpaplasinäs. Turklät ir jäatjanuo  tä vésturiskä loma, kas Latvijai bija 
kä tirdznieclbas värtiem starp R ietum iem  un Austrum iem . Bet Ipass nol- 
Tgums ir vajadzlgs par bruijoto spéku statusu Latvijä.

Diemzél, sädam logiskam risinäjum am  PSRS vadlba nav gatava, kon- 
kréti sarunäm  par Baltijas valstu neatkarlbas atjaunosanu. Tä organizé 
sarunas par sarunäm . Täpéc bez oficiäla starptautiska viedokja deklarésa- 
nas, Baltijas jau täjum s uz prieksu m usuprät nevirzlsies.

Baltijas valstu jau täjum s radäs O trä Pasaules kara prieksvakarä kä
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starptautiska probléma. Tad M olotova-Ribentropa pakta rezultatä PSRS 
anekteja Latviju. Tagad Baltijas jautäjum s butu jäizskata starptautiskä 
konference un es lugtu Ziemeju padom es polTtisko un praktisko atbalstu 
sis konferences sasauksanai.

To vajadzetu traktet nevis kä iejauksanos PSRS ieksejäs lietäs, bet gan 
kä palTdzTbu PSRS atrisinät Baltijas jau täjum u uz dem okrätiskiem  prin- 
cipiem, ieverojot visas starptautiskäs cilveku tieslbu normas, kä ari 
Latvijas un PSRS valstiskäs intereses.

Lai gan PSRS kavé neatkarlgu valstisku strukturu izveidi Latvijä, parla
m ents merVtieclgi tu rp ina darbu tiesi sajä virzienä. Mes censamies atgriez- 
ties pie lietu dabiskäs kärtlbas, tas ir, tirgus ekonom ikas attieclbäm . Musu 
valdlba ir säkusi atbrlvot cenas, kas, protam s, täs nesam azinäja, bet 
piem eram , pärtikas produktiem  paaugstinäja tris, cetras reizes.

Tacu 13. janväri Rlgä notika 700,000 dallbnieku liela valdlbas atbalsta 
m anifestäcija, tika uzceltas barikädes un péc ViJijas asinim cilvéki izteica 
savu apgém lbu pat ziedot dzlvlbas, sargäjot dem okrätiski ievelétu parla- 
mentu un valdlbu.

Bet sodien mes atrodam ies Dänijas karalisté un tiesi täpec atjausos 
atkärtot visä pasaulé, D änijä un Latvijä kä pasaules sastävdalä tik lik- 
tenlgo jautäjum u: ” But vai nebut?” Un ar visu atbildibas izjutu, es at[a- 
usos apgalvot; "But!" But dem okrätiskai un vienotai Eiropai, but valstu 
savienibai ap Baltijas jQru, but Skandinävijai un Ziemelu padom ei.

Lai Dievs mums palTdz un lai mes pasi esam spejlgi viens otram  un sev 
palidzet.

Gorbunovs’ anförande i svensk översättning:
Högt ärade president! Mina dam er och herrar.

Vi vill uttrycka vårt tack för er vänliga inbjudan till deltagande i N ordis
ka rådets 39:e session. Vi ser den inte bara som ett uttryck för ert intresse 
för Baltikums problem , utan också som ett bevis på er solidaritet med de 
baltiska staternas självständighetssträvan.

De baltiska staternas återkom st i de nordiska ländernas politiska och 
ekonom iska förlopp härrör, anser vi, inte enbart ur nödvändigheten att 
erkänna fyrtiotalets historiska realiteter, utan också ur dagens verklighet.

Jag skulle vilja tala helt kort om de baltiska staternas situation idag och 
imorgon vad anbelangar de nordiska parlam enten. Många av er har per
sonligen bekantat sig med situationen i Baltikum. Vi tackar alla de parla
m entariker från de nordiska länderna, vilka besökte Lettland i januari i år, 
under dessa för oss så svåra dagar. Vi vill uttrycka vår uppskattning till de 
nordiska länderna för all slags stöd vad gäller handel och utbildning, och 
vill be om en utökning av detta samarbete.

H ur ser vi på den allm änna opinionen i världen angående Baltikum 
idag? Vi förstår att de nordiska parlam enten är för en fortsatt dem okratisk
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utveckling i Baltikum och m otståndare till våld i den politiska kam pen, 
sam t för de baltiska staternas förhandlingar med Sovjet om återupprättan
det av de baltiska staternas självständighet.

Några ord om Lettland. Själva grunden för en dem okratisk utveckling i 
Lettland är hela folkets dem okratiskt valda parlam ent och regering. Tyvärr 
försökte det kom m unistiska partiet ignorera denna elem entära sanning 
och kom m a till makten på ett u tom parlam entariskt sätt. Som vi känner till 
från historien har det kom m unistiska partiets m akttillträde alltid skett 
med hjälp av våld.

U nder rådande om ständigheter anser vi att det vore riktigt av de nordis
ka länderna att erkänna det dem okratiskt valda parlam entet som rättm ätig 
företrädare för folkets i Lettland intressen, i dess strävan att å terupprätta 
en självständig statsbildning. Vad gäller avståndstagandet från det våld 
som utövas av de sovjetiska m ilitära strukturerna, anser vi det vara en 
principiell fråga som inte bara har att göra med Baltikum. Västs kraftfulla 
fördöm ande av våldet inte bara stoppade detta våld i Baltikum, utan 
räddade också Sovjet från diktatur.

Vi är tacksam m a mot Island och stöder dess modiga steg angående 
Litauen. Sovjets regering m åste helt krasst och öppet känna av de nordiska 
parlam entens hållning gentemot våldet. I m otsatt fall vore den dem okra
tiska utvecklingen i världen hotad.

Angående förhandlingar m ed Sovjet om de baltiska staternas självstän
dighet är vi helt och fullt för dylika förhandlingar. Vi anser att uppnående 
av statlig självständighet de facto är en process, inte ett enskilt juridiskt 
dokum ent. N är vi inleder dessa förhandlingar ber vi bara att två obestridli
ga aspekter skall beaktas: För det första. De historiska om ständigheterna 
1940, som har att göra med de olagligheter som begicks när Lettland 
inlem m ades i Sovjet. För det andra. S jälvständighetsdeklarationen av den 
4 maj 1990, vilken parlam entet antog med m er än två tredjedels m ajoritet, 
och för vilken över en miljon av Lettlands invånare skrev på nam nlistor.

Sovjet godkänner för närvarande varken det ena eller det andra. Vi 
erbjuds organisera våra liv endast i enlighet med Sovjets konstitution, som 
sovjetisk republik. Men detta förvägrar små folk rätten att överleva och är 
därför helt oacceptabelt för oss.

H ur ser vi vår väg mot återuppträttandet av vår självständiga stat? Vi 
förutser förhandlingar om de baltiska staternas ekonom iska, politiska och 
sociala problem. Det första vi bör enas om är ett erkännande av vår 
självständighetsdeklaration. Efter detta bör vi etappvis återupprätta vår 
stats självständighet, och lösa alla problem på grundval av slutna avtal i de 
olika frågorna.

Redan nu har vi för innevarande år slutit ett avtal mellan Republiken 
Lettland och Sovjet. Horisontella avtal är slutna med Ryssland, Vitryss
land, U kraina och Kazachstan. Men de ekonom iska förbindelserna bör 
inte sm alna av, de bör breddas. D ärjäm te bör Lettlands historiska roll som
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handelsport mellan väst och öst förnyas. Men ett särskilt avtal bör slutas 
om de väpnade styrkornas status i Lettland.

Tyvärr är Sovjet inte redo för någon logisk lösning. Det vill säga för
handlingar om återupprättandet av de baltiska staternas självständighet. 
De organiserar förhandlingar om eventuella förhandlingar. D ärför anser vi 
att den baltiska frågan inte kom m er att närm a sig någon lösning utan en 
officiell internationell principdeklaration.

Den baltiska frågan uppstod som ett internationellt problem på randen 
av A ndra världskriget. Som resultat av M olotov-Ribbentrop-pakten an
nekterade sedan Sovjetunionen Lettland. Nu borde den baltiska frågan tas 
upp i en internationell konferens och jag skulle vilja be om N ordiska rådets 
politiska och praktiska stöd för sam m ankallandet av en dylik konferens.

D etta bör inte ses som en inblandning i Sovjets inre angelägenheter, 
utan som en hjälp till Sovjet att lösa det baltiska problem et i enlighet med 
dem okratiska principer, iakttagande alla internationella norm er för 
mänskliga rättigheter, samt iakttagande Lettlands och Sovjets statliga in
tressen.

Fastän Sovjet lägger hinder i vägen för utvecklingen av en statlig struk
tur i Lettland, fortsätter vårt parlam ent m ålm edvetet sitt arbete i just 
denna riktning. Vi försöker återanknyta till sakernas naturliga ordning, det 
vill säga de m arknadsekonom iska aspekterna. Vår regering har infört fri 
prissättning, vilket givetvis inte m inskat priserna, utan höjt priset på till 
exempel livsmedel tre till fyra gånger.

Den 13 januari samlades i Riga 700000 m änniskor i en m anifestation 
till stöd för regeringen. Barrikader restes, och efter blodsutgjutelsen i 
Vilnius uttryckte m änniskorna sin beslutsam het att till och med offra sina 
liv för att skydda det dem okratiskt valda parlam entet och regeringen.

Men idag befinner vi oss i det danska kungariket. Må det tillåtas mig att 
ställa en grundläggande fråga, väsentlig för världen, väsentlig för D an
mark, väsentlig för Lettland som del av världen: ”Att vara eller inte vara?” 
Med fullt m edvetande om m itt ansvar dristar jag mig till a tt svara: att 
vara! Låt vara ett dem okratiskt och enat Europa, låt vara ett förbund av 
stater runt Östersjön, låt vara Skandinavien och N ordiska rådet.

Må G ud hjälpa oss, såsom ock vi må hälpa varandra och oss själva.

Bronislovas Kuzmickas, vicetalman för Litauens högsta råd: Mr. Presi
dent, ladies and gentlemen, dear friends!

1 am very happy to be here as an invited guest at this session of the 
Nordic Council and I thank you sincerely for this.

In the East European countries a fundam ental historical process is 
taking place from a dictatorship to  parliam entary democracy. All this 
deeply influences the social and political life not only in the East but also 
in the West. Naturally the West, and particularly the Nordic countries, can
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not remain indifferent to this. One of the significant results o f the far- 
reaching process of dem ocratization is the re-establishm ent o f the inde
pendent states o f L ithuania, Latvia and Estonia. This creates genuinely 
free conditions for the Baltic peoples to  return to the conditions o f Europe
an democracy, to restore the rule o f law, to  preserve their national identity 
and human dignity. Small countries re-establishing their own independ- 
ence are capable, more quickly and more effectively than a great power, to 
reform all fields o f life in the spirit o f  dem ocracy and legality. This is the 
necessary basis for fruitful co-operation for peace and stability in this part 
o f Europe. In this connection the Baltic question becomes an international 
one and presents the last unsolved problem o f post-war Europe. Now it is 
evident that people in the world public are becoming more and more 
aware of the faet that dem ocratization in the East European countries is an 
attractive perspective, but at the same tim e we are aware o f the current 
political situation that is characterized by the reluctance on the part o f the 
leaders of the USSR to start seriously negotiating with the Baltic states, to 
give up the practice of political pressure, including arm ed actions against 
dem ocratically elected Baltic parliam ents, against civilians.

The decision of Iceland to  establish diplom atic relations with the repub- 
lic o f L ithuania provides an example o f how the needs o f current political 
reality and the long-term goal can be reconciled. I hope that other count
ries in the North will follow this example, that each country will find the 
m anner in which we im prove co-ordination concerning political support 
for the Baltic states and co-operation with them in the field of the econo- 
my, culture and the protection of the environm ent.

We were happy to hear yesterday at the session a deep concern and 
understanding for the Baltic problem . This is a good basis for Nordic- 
Baltic co-operation. I consider it a very helpful proposal put by my colle- 
gues from Estonia and Latvia to call an international conference on the 
issue of the restoration o f the independence of the Baltic states. I also fully 
support their idea for an independent international investigation into 
hum an-rights violations in the Baltic states. Sometimes we hear re- 
proaches from the Com m unists that the laws adopted by the parliam ents 
of the Baltic states are undem ocratic. Let us therefore set up an interna
tional com mission o f legal experts to explore this problem . A troubling faet 
is the failure on the part o f the Soviets to establish an independent 
com mission to investigate the crim es com m itted in January in Vilnius and 
Riga, to establish the perpetrators o f these crimes. Even now the buildings 
of the republic of Lithuania are occupied by the Soviet military. Their 
repressive Soviet paratroopers and internal army units rem ain in L ithua
nia. Archives on Lithuanian history and culture are destroyed. Draft-age 
men are being forcibly abducted and drafted into the Soviet arm y and are 
being transported out o f Lithuania. The consequenses are an attem pt to 
spark distrust between Soviet military personnel and residents o f Lithua-
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nia and to create conflicts. All this generates political tension, creates 
particularly com plicated conditions for negotiation and shows that the 
Soviets lack a true desire to start serious negotiations with the Baltic states. 
This is the reason why we consider that the issue of negotiations between 
the USSR and the Baltic states must be internationalized. Maybe represen
tatives of the N ordic states could make a com m on declaration on these 
issues. I hope that this will help prom ote Nordic-Baltic co-operation.

In closing, let me wish the N ordic Council, and all o f its members, all 
success in strengthening and expanding co-operation from Reykjavik to 
Helsinki. My peace and freedom in the European countries bring peace 
and freedom to all our peoples from Vilnius to Tallinn to  Reykjavik.

Kuzmickas' anförande i svensk översättning:
H err president, m ina dam er och herrar, kära vänner!

Jag är mycket glad och uppriktigt tacksam för att jag har blivit inbjuden 
till denna session i Nordiska rådet.

I de östeuropeiska länderna pågår just nu en historisk om välvning från 
dik tatur till parlam entarisk dem okrati. Allt detta får djupgående konse
kvenser för samhällsliv och politik inte bara i öst utan också i väst. 
Västvärlden och i synnerhet de nordiska länderna kan inte stå likgiltiga 
inför detta. Ett påtagligt resultat av den långtgående dem okratiseringspro
cessen är återupprättandet av Litauen, Lettland och Estland som självstän
diga stater. D etta ger de baltiska folken en sann möjlighet att återgå till de 
villkor som gäller för europeisk dem okrati, å terupprätta rättsstaten, beva
ra sin nationella identitet och sin mänskliga värdighet. Små länder som 
återupprättar sin självständighet kan snabbare och effektivare än en stor
makt reform era alla sam hällsom råden i dem okratins och rättsstatens anda 
vilket är en nödvändig utgångspunkt för en fruktbar samverkan i riktning 
mot fred och stabilitet i denna del av Europa. I ett sådant sam m anhang 
förs den baltiska frågan upp på ett internationellt plan och fram står som 
det sista olösta problem et i efterkrigstidens Europa. V ärldssam fundet in
ser uppenbarligen allt tydligare att dem okratiseringen i de östeuropeiska 
länderna är något eftersträvansvärt men samtidigt är vi m edvetna om det 
rådande politiska läget som kännetecknas av de sovjetiska ledarnas m ot
villighet att inleda seriösa förhandlingar med de baltiska staterna, a tt sluta 
utöva politiska påtryckningar med inslag av väpnade aktioner mot dem o
kratiskt valda parlam ent i Baltikum och mot civilpersoner.

Islands beslut att upprätta diplom atiska förbindelser med republiken 
Litauen är ett exempel på hur de behov som uppstår ur dagens politiska 
realiteter kan förenas med det långsiktiga målet. Det är min förhoppning 
att andra nordiska länder skall följa detta exempel, att vaije land på sitt 
sätt kan bidra till bättre sam ordning av det politiska stödet för de baltiska 
staterna och samverkan med dem på det ekonom iska och kulturella planet 
och i skyddet av miljön.
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Igår kunde vi till vår glädje lyssna till uttryck för djup oro och förståelse 
för det baltiska problemet. Det är en bra utgångspunkt för en nordisk
baltisk samverkan. Det förslag som mina kolleger från Estland och Lett
land väckt om att sam m ankalla en internationell konferens om frågan om 
återinförd självständighet för de baltiska staterna bedöm er jag vara till stor 
hjälp. Jag stöder också helhjärtat deras tanke på en fristående internatio
nell undersökning av brott mot de mänskliga rättigheterna i de baltiska 
staterna. Ibland klandrar kom m unisterna oss för att de lagar som parla
menten i de baltiska staterna antagit skulle vara odem okratiska. Låt oss 
därför tillsätta en internationell kommission av juridiska experter för att 
utreda detta problem. Det är oroande att de sovjetiska m yndigheterna 
underlåtit att tillsätta en fristående kommission för att undersöka de brott 
som begåtts i Vilnius och Riga i januari, att fastställa vem som förövat 
dessa brott. Fortfarande är republiken Litauens offentliga byggnader be
satta av den sovjetiska militären. Deras fallskärmsjägare och inrikestrup- 
per är kvar och förtrycker Litauen. Litauiska historiska och kulturella 
arkiv förstörs. Män i värnpliktsåldern grips och inkallas till sovjetarmén 
och förs bort från Litauen. Syftet med detta är att utlösa m isstroende och 
skapa konflikter mellan den sovjetiska m ilitären och invånarna i Litauen. 
Allt detta ger upphov till politiska spänningar, skapar ett synnerligen 
ogynnsamt förhandlingsklim at och visar att sovjetledningen saknar verklig 
vilja att inleda seriösa förhandlingar med de baltiska staterna. D etta är 
skälet till att vi anser att frågan om förhandlingar mellan Sovjetunionen 
och de baltiska staterna måste föras upp på ett internationellt plan. Kanske 
kunde företrädare för de nordiska länderna göra ett gemensamt uttalande i 
dessa frågor. Jag hoppas att detta kan bidra till att främja en samverkan 
mellan N orden och de baltiska staterna.

Låt mig som avslutning önska Nordiska rådet och alla dess m edlem m ar 
all framgång med att stärka och utveckla sam arbetet från Reykjavik till 
Helsingfors. Må fred och frihet i Europas länder bringa fred och frihet till 
alla våra folk från Vilnius till Tallinn och Reykjavik.

Kuzmickas’ anförande i litauisk översättning:
Ponas Prezidente, ponios i ponai, brangus draugai!

As nuosirdziai jum s dekoju us pakvietim a dalyvauti Siaures Tarybos 
sesijoje ir man labai m alonu buti jusu sveciu.

Rytu Europos salyse vyksta istoriniai procesai, kuriu deka diktaturos 
kinta i parlam entine dem okratija. Visa tai gyliai veikia socialini ir politini 
gyvenima ne tik Rytuose, bet ir Vakaruose. Ypac Siaures salys negali likti 
siam procesui abejingos. Sio toli siekiancio dem okratizaciljos proceso 
svarbiausias rezultatas — Lietuvos, Latvijos ir Estijos nepriklausomybes 
atkurim as. Baltijos valstybiu liaudziai tai sukuria laisvas salygas sugrizti i 
Europos dem okratijas, atkurti teisetum a, iprasm inti tautini identiteta ir
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zmogaus oruma. Nedideles salys, atkuriancios savo nepri- klausomybe, 
turi galimybe greiciau ir efektyviau -nei dydziosios valstybes-, reform uoti 
visuomcnc dem okratijos bei teisetum o dvasioje. Toks pagrindas yra buti- 
nas vaisingam bendradarbiavim e uz taika ir stabilum a sioje Europos da- 
lyje. Turint tai omenyje, Baltijos valstybiu klausimas tam pa tarp tau tine ir 
paskutine neisspresta pokarines Europos problema. D abar jau aisku, jog 
pasaulis vis labiau ima isisamoninti fakta, kad Rytu Europos dem okratiza- 
cija tam pa patrauklia perspektyva, bet ir tuo paciu mes suprantam  esa- 
maja politine padeti, kuria charakterizuoja sovietiniu lyderiu nenoras 
pradeti rim tas derybas su Baltijos valstybemis, nustoti naudoti politini 
spaudim a iskaitant karinius veiksmus pries dem okratiskai isrinktus Bal
tijos valstybiu parlam entus, pries civilius gyventojus.

Islandijos sprendim as atkurti diplom ati- nius santykius su Lietuvos 
respublika tam pa pavyzdziu kaip galima suderinti politiniu realitetu pore- 
ki su ateities tikslais. As tikiuosi, kad kitos Siarues salys paseks siuo 
pavyzdiu, kad kiekviena salis suras buda, kuris leis ge- riau koordinuoti 
politine Baltijos valstybiu param a kulturos, ekonom ikos ir ekologijos sri- 
tyje.

M ums buvo labai malonu vakar sesijoje matyti gylu susirupinim a Bal
tijos valstybiu atzvilgiu. Tai geras pagrindas Baltijos ir Siaures valstybiu 
bendradarbiavim ui. M ano kolegu is Estijos bei Latvijos pasiulyma su- 
saukti tarptautine konferencija, kurios tem a butu Baltijos valstybiu nep- 
riklausomybes atkurim as, laikau labai reikalingu. As taip pat visiskai ju  
ideja apie nepriklausom a tarp- tautine komisija kuri tirtu  zmogaus teisiu 
pa- zeidim us Baltijos valstybese. Kartais kom unistai mus kaltina sakyda- 
mi, kad istatym ai priim ti Baltijos valstybiu parlam entais nera dem okrati
ski. Todel sudarykim tarptautine teisininku komisja kuri tos istatynius 
istirtu. N eram inantis faktas yra sovietu nesugebejimas sudaryti nepri
klausoma komisija, kuri istirtu nusikaltim us padarytus sausio menesi 
Vilniuje ir Rygoje, issaiskinti nusikaltelius. Sovietu kariuom ene vis dar 
okupuoja Lietuvos respublikos pastatus. Represiniai sovietu desantininku 
ir vidaus kariuom enes dalinai vis dar dislokuoti Lietuvoje. Lietuvos isto- 
rijos bei kulturos archyvai naikinam i. Prievolininkai, gaudomi ir jega 
verciami tarnauti sovietu kariuom eneje, isvezami is Lietuvos. Tokiu budu 
bandom a sukelti konflikta tarp  sovietines kariuom enes ir Lietuvos gyven- 
toju. Visi tokie veiksmai sukelia politine itam pa, kuria nepaprastai komp- 
likuotas derybu salygas ir taip pat rodo, kad sovietai neturi noru vesti 
rim tas derybas su Baltijos valstybemis. Del tokiu priezasciu mes manom. 
kad derybos tarp Sovietu Sajungos ir Baltijos valstybiu turi buti sutarpta- 
utintos. Galbut Siaures saliu atstovai galetu kartu pasisakyti siuo klausi- 
mu. As tikiuosi, kad tai pades sustiprinti, paremti Siaures ir Baltijos 
valstybiu bendradarbiavim a.

Pabaigai, leiskit man palinketi Siaures Tarybai ir visiems jos nariam s, 
geriausiu pasisekimu stiprinti ir plesti bendradarbiavim a nuo Reikjaviko
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iki Helsinkio. Tegul taika ir laisve Europos salyse atnes taika ir laisve 
visiems zm onem s nuo Vilniaus iki Talino ir Reikjaviko.

Walther Paulis, vice ordförande för Benelux interparlam entariska råd: 
Dear colleagues, ladies and gentlemen!

The Benelux, as most o f you know, is a product o f World W ar II. O ur 
friends from the Baltic spoke also of the W orld W ar and what happened 
after it. O ur leaders from in the World W ar thougt that we could only 
function well if there would be co-operation. Small countries, as such, are 
only a m inor part o f the political field and of the econom ic field so we set 
up a customs union and later on we made it an economic union. And, I 
must say, we were fairly successful, in faet we have given quite some 
inspiration to the European process in the EC, up to today, up to  now. And 
we arc proud o f that.

But we stand on the brink of new era. In the Benelux, how are we going 
to m aster the problem s o f the nineties? They are there, and they are great. 
How are we to m aster the problem s in the EC? We have all seen the 
republic o f Germ any, which was great and powerful, which has become 
greater and even more powerful. We th ink the great G erm an nation 
deserves strong neighbours, in the West, in the North, and also in the East. 
As Benelux we will have talks with Poland, with Czechoslovakia and 
Hungary, to see how we can help them  and how they can strengthen their 
position. I think tha t’s a good thing. But how can they go on in Europe, in 
G reater Europe, and then you can look to the Soviet Union and you can 
look at the problem o f the Baltic republics. How can we find a new 
inspiration, not only in the economic field, but also in the cultural field 
and in the field of human rights? That is why we seek contacts with 
institutions that maybe have the same interests. So we are happy to 
exchange views with our friends of the N ordic Council. So we are pleased 
to meet our colleagues from the Baltic states. They deserve our sympathy 
and support. We like to travel but we also like to see how you are doing 
”chez vous” . But we are also glad to have you in the Benelux, in Brussels. 
O ur secretary-general, Mr Hannecum , will be happy to  inform you about 
the technical possibilities o f Benelux, and they are manifold. We are 
working together for the benefit o f all. We can learn from you and you can 
learn from us. We can strengthen each other. So let us do so.

Paulis' anförande i svensk översättning:
Kära kolleger, m ina dam er och herrar!

Som de flesta av er känner till är Benelux-länderna en produkt av andra 
världskriget. Våra vänner från Baltikum har också talat om andra världs
kriget och vad som hänt därefter. Våra ledare från tiden for andra världs
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kriget var av den uppfattningen att vi endast kunde fungera väl med hjälp 
av samverkan. Små länder är små också på den politiska och ekonom iska 
scenen och därför bildade vi en tullunion som vi senare utvecklade till en 
ekonomisk union. Och det har vi faktiskt lyckats ganska väl med, ja, vi har 
i själva verket fram till idag, fram till nu, varit en inte obetydlig inspira
tionskälla vid bildandet av de Europeiska Ekonomiska Gem enskaperna. 
Och det är vi stolta över.

Nu står vi em ellertid inför en ny era. H ur tänker vi i Benelux bem ästra 
nittiotalets problem? De finns där och är betydande. H ur skall vi bem ästra 
problem en i EG? Vi har alla varit åsyna vittnen till hur den starka och 
mäktiga republiken Tyskland blivit ännu starkare och ännu mäktigare. Vi 
anser att den fram stående tyska nationen förtjänar starka grannar, i väst 
och i norr såväl som i öst. 1 vår egenskap av Benelux kom m er vi att föra 
samtal med Polen, Tjeckoslovakien och U ngem  för a tt se hur vi kan hjälpa 
dem och hur de kan stärka sin ställning. D etta tycker jag är bra. Men hur 
kan de utvecklas i Europa, i ett större Europa, med de förhållanden som 
råder i Sovjetunionen och med problem et i de baltiska republikerna. Var 
kan vi söka ny inspiration inte bara på det ekonom iska utan också på det 
kulturella planet och när det gäller de mänskliga rättigheterna? Det är för 
att få svar på dessa frågor som vi söker kontakt med institu tioner som 
kanske delar våra intressen. D ärför är vi glada att få utbyta synpunkter 
med våra vänner i Nordiska rådet. D ärför vill vi träffa våra kolleger från 
de baltiska staterna. De förtjänar vår sympati och vårt stöd. Vi reser gärna 
men vi vill också gärna se hur ni har det ”chez vous” . Men ni är också 
välkomna till oss i Benelux, i Bryssel. Vår generalsekreterare, Mr. Hanne- 
cum, läm nar gärna upplysningar om de tekniska möjligheter som finns i 
Benelux och de är av många olika slag. Vi sam arbetar för allas bästa. Vi 
kan lära av er och ni kan lära av oss. Vi kan stötta varandra. Låt oss därför 
göra det.

Jan Verbeek, vice ordförande för Europa-rådets parlam entariska för
samling:

Mr. President, ladies and gentlemen!
First o f all, 1 should like to congratulate you, M r President, on your re- 

election as President o f the N ordic Council. Secondly, I thank you on 
behalf o f the Assembly o f the Council o f Europe for your invitation to 
attend this session of the N ordic Council. It underlines the excellent 
relationship between our two Councils. Thirdly, I am not over-optim istic 
in believing that the G ulf W ar will relatively soon come to an end and that 
a new order in the M iddle East may bring about a period o f peace, 
prosperity and growing democracy for all in the M iddle East.

Looking at the political picture of Europe, I think it encouraging that 
negotiations are going on between the European C om m unity and the
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EFTA countries in order to  create a so-called European Econom ic Space. 
If I am well inform ed, substantial progress has been m ade the last few 
m onths. I sincerely hope that this is the first step towards the full member- 
ship o f the EFTA countries, for which A ustria has applied in the m eantim e 
and Sweden is considering an application. I hope that Norway will also 
follow in the not too distant future and that the other N ordic countries will 
be able to  do the same, sooner o r later. Such a developm ent would be of 
the greatest im portance for both the European Com m unity, the EFTA 
countries and the rem aining N ordic countries, not only from an economic 
point o f view but also from, for instance, political, social, m onetary and 
security points o f view. The countries I m entioned are all longstanding 
democracies, m odern social-welfare states with strong m arket economies, 
for the greater part highly industrialized, with a high level o f education, 
which will enable them  to benefit from the com m on m arket and to 
strenghten the economy of enlarged European C om m unity at the same 
time. M oreover, this will m itigate the M editerranean influence by provid- 
ing a better balance o f power. O f course I know o f the discussions on the 
loss o f sovereignty for which most European countries fought long and 
sometim es b itter battles, but in the long run the benefits are worth the 
sacrifices. Why, otherwise, would countries apply for m em bership if they 
did not recognize this? lt is even so attractive to jo in  the club that the 
European C om m unity may require the new m em bers to fully accept the 
so-called ”acquis com m unautaire” — for which I don’t know an English 
phrase — if necessary after a transition period. There will be no Europe 
unless it is integrated, federal or confederal, with a single currency, with a 
com m m on security policy, and that also includes the Eastern European 
countries which in the last few years have liberated themselves.

In this connection, a few words about the Baltic countries, which are 
represented here at the highest levels and which you have been discussing 
the last few days. After the violent intervention o f Soviets troops, the 
President o f the Council o f Europe, my friend Anders Björk, wrote a letter 
to Mr G orbachev rem inding him o f the obligations o f the Council of 
Europe and urging him  to solve the disputes by means o f negotiation. Also, 
a delegation from the Council o f Europe has been visiting the three Baltic 
states. The present political realities the Baltic states are facing are very 
tough. It needs a lot o f courage, self-control, wisdom and patience to cope 
with them . The actual situation presents a cruel paradox to the leadership 
o f the Baltic states. The more they push independence, the more they 
weaken Soviet leadership. and it needs a strong Soviet leadership to  grant 
independence to the Baltic states.
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Verbeeks anförande i svensk översättning: H err president, m ina dam er 
och herrar!

Först av allt vill jag gratulera er, herr president, till att ni om valts som 
president for N ordiska rådet. För det andra får jag på Europarådets gene
ralforsamlings vägnar tacka för er inbjudan till oss att delta i denna session 
i N ordiska rådet. Inbjudan understryker det utm ärkta förhållandet mellan 
våra bägge råd. För det tredje tror jag inte att jag är överdrivet optim istisk 
i min uppfattning att kriget i Persiska Viken ganska snart tar slut och att en 
ny ordning i M ellanöstern kan m edföra en period av fred, välstånd och 
växande dem okrati för alla folk i M ellanöstern.

Med en blick på Europas politiska karta tycker jag det är uppm untrande 
att förhandlingar pågår mellan den Europeiska gemenskapen och Efta- 
länderna i syfte att skapa en s. k. europeisk ekonom isk sfär. Om jag är rätt 
underrättad  har stora framsteg skett de senaste m ånaderna. Det är min 
sanna förhoppning att detta är det första steget mot fullt medlem skap för 
Efta-länderna som Österrike under m ellantiden ansökt om och Sverige 
överväger att ansöka om. Jag hoppas att Norge kom m er att följa efter 
inom en inte alltför avlägsen fram tid och att de övriga nordiska länderna 
förr eller senare kan göra detsam m a. En sådan utveckling skulle vara av 
största vikt för både den Europeiska gemenskapen, Efta-länderna och de 
återstående nordiska länderna, inte endast ur ekonom isk synpunkt utan 
också ur t.ex. politisk, social, valuta- och säkerhetssynpunkt. De länder jag 
näm nde är alla mångåriga dem okratier, m oderna välfärdsstater med star
ka m arknadsekonom ier, de flesta högindustrialiserade, med ett väl utveck
lat utbildningsväsende, som gör att de kan dra nytta av den gem ensamma 
m arknaden och på sam m a gång stärka den utökade Europeiska gemenska
pens ekonom i. D etta kom m er också att däm pa m edelhavsländernas infly
tande genom en bättre maktfördelning. Jag känner naturligtvis till de 
diskussioner som förekom m it om förlust av den suveränitet som de flesta 
europeiska länder käm pat länge och ibland bittert för men i det långa 
loppet är fördelarna värda uppoffringarna. Varför skulle annars olika 
länder ansöka om medlem skap om de inte insåg detta? Det är t.o .m  så 
lockande att kom m a med att den Europeiska gemenskapen kan kom m a att 
kräva att de nya m edlem m arna fullt ut godtar den s.k. ”acquis com muna- 
utaire” — som jag inte känner till något engelskt uttryck för — eventuellt 
efter en övergångsperiod. Det enda tänkbara är ett integrerat Europa, i 
form av en federation eller konfederation, med gemensam valuta, gem en
sam säkerhetspolitik, och det om fattar också länderna i Ö steuropa som 
frigjort sig under de senaste åren.

Några ord i detta sam m anhang om de baltiska länderna som här är 
företrädda på högsta nivå och som ni diskuterat de senaste dagarna. Efter 
de sovjetiska truppernas våldsingripande skrev presidenten för Europarå
det, min vän Anders Björk, ett brev till herr G orbatjov och påm inde 
honom om Europarådets skyldigheter och m anade honom att lösa m otsätt



2997

ningarna genom förhandlingar. En delegation från Europarådet har också 
besökt de tre baltiska staterna. De baltiska staterna står nu infor synnerli
gen svåra politiska realiteter som det krävs en hel del m od, självbehärsk
ning, klokhet och tålam od för att klara. För ledarna i de baltiska staterna 
fram står den faktiska situationen som en grym paradox. Ju m er de driver 
frågan om självständighet desto m era försvagar de m akten hos de sovjetis
ka ledarna och det krävs en stark sovjetisk ledning för att tillerkänna de 
baltiska staterna självständighet.

Nordisk Råds president, Anker Jørgensen: Jeg vil gerne sige tak til alle 
fem taler, og inden vi går igang med at stille spørgsmål eller komme med 
korte kom m entarer, så vil jeg lige gøre opm ærksom  på, også for at under
strege for vores gæster, at Nordisk Råd på sit præsidium sm øde den 10. 
januar udarbejdede en udtalelse, som udtrykker vor opfattelse a f  den 
situation, som de baltiske lande i øjeblikket står i. Jeg tillader mig at læse 
den op. Den siger: Nordisk Råds præsidium  har ligesom de nordiske 
regeringer hilst den dem okratiske udvikling i de baltiske republikker vel
kom m en og kræver, at der snarest indledes reelle forhandlinger mellem 
Sovjetunionens regering og de baltiske regeringer med henblik på at virke
liggøre de baltiske folks selvstændighedsbestræbelser. På denne baggrund 
ser N ordisk Råds præsidium  med stor uro på den militære aktivitet, som er 
gennemført den sidste uge i de baltiske lande. De baltiske folk har ret at 
blive behandlet i overensstemmelse med de principper for samkvem mel
lem folkeslagene, således som de er blevet fastslået af den europæiske 
sikkerhedskonference. Nordisk Råds præsidium  understreger betydningen 
af, at forhandlingerne kan blive gennemført i en fredelig atmosfære uden 
trussel eller tryk. For de nordiske lande såvel som for de øvrige nationer 
omkring Østersøen er det a f  stor betydning, at den positive udvikling i 
Ø stersøom rådet fortsætter under fredelige form er med respekt for princip
pet om alle folks ret til selvbestemmelse. Den dem okratiske udvikling i de 
baltiske lande må ikke kvæles.

Det var det, som Nordisk Råds præsidium  udtalte i begyndelsen af 
januar. Rådet viser derigennem sin interesse, som vi også har m anifisteret 
igennem kontakter, igenem aktiv støtte til vores regeringers indsats og 
gennem initiativer over for vore naboer. Vi arbejder nationalt, vi arbejder 
nordisk, og vi arbejder også vesteuropæisk. Og det arbejde vil vi fortsætte.

Med disse bem ærkninger vil jag give ordet, idet jeg igen understreger, at 
det skal være korte indlæg og mest spørgsmål. Vi har debatten på fredag for 
alle m edlem m erne af Nordisk Råds session. Hvem ønsker ordet?

Hjörleifur Guttormsson: Hr. præsident! Det er en ganske stor begivenhed 
for Nordisk Råd, som vi nu oplever. Det er især det besøg fra de baltiske



2998

lande, som understreger, at vi oplever en ny tid i Norden, og vi håber, at 
den udvikling, som blev bragt igang i det sidste året, vil fortsætte, og den 
stagnering, som vi mærker har kom m et ind, desværre, i den internationale 
atmosfæren ikke fortsætter.

Jeg tror, efter hvad vi har hørt her fra fire repræsentanter fra de baltiske 
lande, så finder vi deri den overbevisning, som hersker i de baltiske lande i 
deres kam p for selvstændighed. Jeg havde den glæde at kunne besøge 
Estland i jun i sidste år, og det var en stærk følelse, som man bragte tilbage 
fra dette besøg efter at have talt med mange politikere, deriblandt præsi
dent Ruiitel. Det er jo  helt klart, at et land hvor et folk ikke når frem til 
selvstændighed uden at have den indre kraft og styrke fra sit eget folk for at 
nå frem til målet, og det er det vi er sikker på vil ske før eller senere, selv 
om de enkelte republikker er gået hver sin vej i forbindelserne til Sovjet
unionen og i deres skridt til selvstændighed. Det som har forårsaget, at jeg 
har bedt om ordet her, var måske den tale, vi hørte fra repræsentanten fra 
Europarådet, som har anm odet de nordiske lande at ansøge før eller senere 
til at gå ind eller fremlægge ønsket til at blive optaget i det europæiske 
fællesmarked. EF. Jeg tror, det er et anliggende, som hvert nordisk land må 
tænke godt over, før m an tager dette skridt. Og jeg må sige for m it land 
Island, så indser jeg ikke, at det vil være fornuftigt for os i den nuværende 
situation at tage et sådant skridt. D er er mange årsager hertil, og det undrer 
mig lidt, at den gode gæst vi har fra Europarådet, benytter den lejlighed her 
til at fremlægge et sådant ønske, selv om jeg ikke tvivler på, at det er frem 
bragt med gode tanker til Norden, men jeg understreger, at det er en sag, 
som vi må bestem m e over og tænke godt over.

Jeg vil gerne spørge, om denne sag er blivet diskuteret i Europarådet, om 
der foreligger nogle særlige anm odninger til de nordiske lande om at slutte 
sig til Fællesmarkedet?

Karin Söder: H err president! Ärade gäster! Kära vänner! I N ordiska 
rådets m ittengrupp ser vi med stor glädje att vi har våra baltiska vänner 
och vänner från övriga Europa här i dag. Det är oerhört viktigt detta att 
Nordiska rådet har tagit ett vidare steg när det gäller det internationella 
sam arbetet. Och vi känner speciellt vårt ansvar a tt stödja våra kollegor i de 
baltiska länderna som helt lagligt har blivit valda av sina respektive folk 
för att sedan kunna, tillsam m ans med sina medborgare, bygga upp själv
ständighet i frihet i sina länder, att bygga upp bättre miljöer än vad de 
hittills har fått erfara, att kunna utveckla en m arknadsekonom i i frihet och 
utan tvång och förtryck, att verkligen kunna bli länder som själva bygger 
samhället. Vi i Nordiska rådet vill stödja som kollegor, parlam entariskt 
valda kollegor, den här utvecklingen. Det är vår önskan. Vi vill lyssna till 
vad vi kan göra för er och vi vill sam verka med er. Vi har Östersjön 
gemensamt, ett hav som är hårt sargat. Det är, kan man säga, vår gem en
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samma puls. Den skall vi tillsam m ans slå vakt om, och räddandet utav 
Östersjön kan också stå som symbol för sam arbete i övrigt, att kunna 
tillsam m ans ge något gott till kom m ande generationer, de unga som i dag 
kräver av oss vuxna att de ska kunna få ett gott samhälle att leva i. Det är 
vår hälsning ifrån m ittengruppen. Vi tar inte några hot, vi tar dem på 
allvar, men vi följer inga hot. Vi stödjer er.

Carl Bildt: Herr President! Ärade presidenter! Det är en betydelsefull 
m ilstolpe i det N ordiska rådets historia som har tagits med vårt speciella 
möte här i kväll. Jag har haft förm ånen att lyssna till tre folkvalda företrä
dare för tre grannländer som har varit avskärm ade för oss under en 
generation. Det finns de som anser att det engagemang som vi alla känner, 
och som Karin Söder just har givit uttryck för, för Estland och Lettland 
och för Litauen och för den stora frigörelse som där sker är någon typ av 
inblandning i angelägenheter som vi inte har med att göra. Men det stora 
som har inträffat i Europa i dess helhet under de senaste decennierna och 
framför allt de senaste åren är att vi har kom m it till insikt om att vi som 
européer måste blanda oss i Europas angelägenheter. Det finns inga ange
lägenheter som inte är våra gem ensam m a angelägenheter. Och det alldeles 
oavsett om vi talar om gränsöverskridande miljöproblem  eller om vi talar 
om fram tiden för frihet och dem okrati i Europas olika delar. Med det har 
vi lärt att friheten inte går att dela. Vi kan inte leva i ett Europa där hälften 
är fritt och där hälften är ofritt. Ett Europa där man delar friheten kom m er 
aldrig att bli ett Europa där freden står säker, och därför är vårt engage
mang för friheten och för dem okratin i alla delar av Europa också ett 
engagemang för freden i Europa. Och vad är m era naturligt än att detta 
engagemang börjar och är som starkast i de länder och för de folk som 
alltid genom historien har varit våra grannar och som vi nu återupptäcker 
och som vi hoppas har möjlighet att återupptäcka oss. M urarnas tid i 
Europa är förbi. Vårt engagemang känner inga gränser. Vår inblandning är 
engagemang, och det engagemanget är gränslöst. De som vill återuppresa 
m urarna kom m er inte att bli de som segrar i morgondagens Europa.

Carl I. Hagen: H err President! Æ rede presidenter og gjester! Jeg vil 
slutte meg til det de tidligere har sagt, når det gjelder å ønske dere spesielt 
velkommen. Vi har i mange land og særlig vi som er folkevalgte represen
tanter fulgt de tre baltiske land folks kam p for uavhengighet, selvstendig
het nå over lang tid. Det har vært spesielt im ponerende å se hvorledes 
menneskene i de baltiske land i sin iver etter frihet, frivillig har stilt opp 
for å forsvare de folkevalgte, og for å forsvare det som har vært vunnet, 
mange har risikert både liv og helse, for å få til det som vi medlem slandene 
i Nordisk Råd så lenge har tatt som en selvfølge, nemlig vår frihet. På
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denne m åte har også de baltiske land og befolkningen der vist oss at vi 
aldri må ta  friheten som en selvfølge, at den må vernes, vi må ta vare på 
den og passe på at den ikke på nytt går tapt. I så m åte har de baltiske land 
også vekket opp andre. Det som skjer og den innsatsviljen og gløden som 
vi først så i Ø steuropa hvor man kappet av seg lenkene og fikk sin frihet, 
får sin frihet, den ser vi også i de baltiske land gjennom innsatsen til 
befolkningen. Jeg ser det slik at intet kan stoppe den ide og det syn hvis tid 
er kommet. Jeg håper at vi nå er inne i frihet, i fred og frihet, tiden og at 
også de baltiske land, våre naboer der, snart kan oppleve det som vi har 
hatt gleden av siden annen verdenskrig. Alle folkevalgte i Nordisk Råd er 
enig om å gjøre sitt beste for å støtte og hjelpe de baltiske lands kamp for 
frihet og uavhengighet selv om vi kan ha ulikt syn på hvorledes. Men målet 
må være, og det er vi enige om, frihet, selvstendighet og uavhengighet på 
en skikkelig og ordentlig m åte for de tre baltiske land.

Grethe Lundblad: Herr president! Utvecklingen i Ö steuropa har gjort det 
Nordiska rådet öppnare till nya möjligheter for kontakter och sam arbete 
inte m inst med våra grannfolk i Baltikum. Och vi känner våra grannfolk i 
Baltikum som våra vänner. En utgångspunkt för det är våra gem ensamma 
historiska och kulturella erfarenheter, men fram för allt känner vi det också 
som vår dem okratiska plikt att stödja dem okratiserings- och frigörelsepro
cessen i våra grannländer. Och i Baltikum är det de dem okratiskt valda 
parlam enten, vars ledande företrädare vi ju  har glädjen att se här som 
gäster i dag. som är de enda legitima företrädarna för Estland. Lettlands 
och Litauens folk. För vi anser inte att dessa dem okratiskt valda organ kan 
ersättas av några självutnäm nda nationella räddningskom m ittéer eller ge
nom användande av brutalt m ilitärt våld.

Vi vill i N ordiska rådet ha ett fredligt sam arbete och vi vill lösa politiska 
konflikter genom fredligt sam arbete. Och sådant fredligt sam arbete efter
strävas också av de baltiska ledarna, det vet vi. Och därför m åste allvarligt 
m enade förhandlingar, vilket de viktiga ansatserna ju  inte har varit, också 
innehålla möjligheter för balterna att som mål sätta en fullständig suverä
nitet för sina länder. Och vi riktar en uppm aning till Sovjetunionens 
ledande personer att inleda sådana förhandlingar, och vi stödjer balterna i 
deras självständighetssträvanden.

Från nordisk sida kan vi, genom uttalanden och andra solidaritetshand- 
lingar, stöldja balternas frihetssträvanden och m otverka att man frestas 
från Sovjetm aktens sida att använda m ilitära maktmedel. Vi har ju  ofta. 
nu genom vår närvaro i de baltiska staterna, försökt att medverka till att 
allting skulle lösas på ett fredligt sätt. Vi vill också stödja detta solidaritets- 
arbete både nationellt och internationellt bland annat inom ramen för 
ESK-processen som m an försökte i Paris. Men vi vill också under tiden 
utveckla ett civilt sam arbete, både bilateralt från de enskilda nordiska
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ländernas sida, men också genom N ordiska rådet. Det gäller ett ekono
miskt sam arbete med syfte att bygga upp ordentliga produktionsapparater 
i de baltiska staterna, det gäller på m iljöom rådet, där vi ju  redan har börjat 
ett sam arbete och det gäller sam arbete på kultur- och inform ationsom 
rådet och på kom m unikationsom rådet. Det är konkreta sam arbetsuppgif- 
ter som vi redan har tagit itu med och vill försätta med.

Men ett sådant konkret sam arbete har ju  också ett vidare syfte. D ärför 
att varje byggsten i ett civilt sam arbete kan ju  bidra till att bygga upp en 
nödvändig grund för dem okratiska och oberoende stater i Baltikum. Och 
därm ed blir också detta civila sam arbete ett bidrag till den frigörelsepro
cess som vi så varm t välkom nar och som vi snart hoppas också skall finnas 
i Baltikum.

Jan Verbeek, vice ordförande för Europarådets parlam entariska försam 
ling:

Mr. President! I should like to reject the rem arks o f my Honourable 
Friend from Iceland, and 1 want to avoid any m isunderstanding. I have 
briefly m entioned the excellent relationship between the Council o f Euro
pé and the N ordic Council and I am not flattering you or the Council of 
Europé that that relationship is indeed excellent, and 1 did not want to 
elaborate on that during my whole speech. And that is why I chose another 
topic here as a personal view, based on the discussions with fellow parlia- 
m entarians in the Council o f Europé, in the W estern European Union, it 
was no formal request o f the Council o f Europé, neither did 1 urge you on 
behalf of the Council o f Europé to jo in  the Com m on M arket but, as the 
Council o f Europé is generelly considered as a pre-stage to m em bership of 
the European Com m unity, 1 took the liberty to elaborate on that because 
those negotiations are going on, and they are going to  have a trem endous 
impact on the N ordic Council, the Council o f Europe, the European 
Com m unity and the entire Europe. O f course, Mr. President, there is no 
hint w hatsoever in my speech about it. it is not any better decision af any 
better countries to jo in  the Com mon Market. But I like to prom ote this 
idea and 1 took the liberty to prom ote the idea towards so many Scandi
navian or Nordic fellow parliam entarians.

Verbeeks replik i svensk översättning:
Hr. president! Jag vill tillbakavisa det y ttrande som fällts av min ärade 

vän från Island och jag vill undvika varje form av m issförstånd. Jag har i 
korthet berört det utm ärkta förhållandet mellan Europarådet och N ordis
ka rådet och det är inget smicker riktat till er eller till Europarådet att det 
faktiskt förhåller sig så och jag ville inte gå närm are in på detta i någon del 
av mitt tal. Och det är skälet till att jag här som en personlig synpunkt på
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grundval av de diskussioner jag haft med parlam entarikerkolleger i Euro
parådet, i Västeuropeiska U nionen, valde ett annat äm ne, det var ingen 
formell anm odan från Europarådet och inte heller m anade jag er på 
Europarådets vägnar att gå med i gem ensam m a m arknaden med eftersom 
Europarådet allmänt betraktas som ett förstadium  till medlem skap i den 
Europeiska gemenskapen tog jag mig friheten att gå in på detta därför att 
dessa förhandlingar pågår och kom m er att få ett oerhört inflytande på 
Nordiska rådet, Europarådet, den Europeiska gemenskapen och hela Euro
pa. Herr president, det finns naturligtvis ingen som helst anspelning på 
detta i m itt tal, jag knyter ingen värdering till det beslut något land fattar 
om att gå med eller inte gå med i den gem ensamma m arknaden. Men jag 
vill gärna verka för det och jag tog mig friheten att tala för detta inför så 
många skandinaviska eller nordiska parlamentarikerkolleger.

Nordisk Råds President, Anker Jørgensen: Tak, og vi slutter dette 
specielle møde, der var arrangeret først og fremmest for at vi kunne høre 
vore gæsters mening og synspunkter og give en redegørelse for den vurde
ring de har a f  situationen i deres lande.

Med disse bem ærkninger hæver vi modet, og vi ses jo  igen. ihvertfald i 
morgen kl. 9.
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Sak

nr rubrik

A 902/t

A 903/e

A 907/t 
A 909/k 
A 910/e 
A 91 l/t  
A 912/s 
A 913/e

A 914/k

A 915/e

A 916/j 
A 917/k

A 918/e

A 919/e 
A 920/k

A 921/j

A 922/j 
A 923/j 
A 925/k

A 926/j 
A 927/k

A 928/j

A 929/s

A 930/k 
A 931/e 
A 932/s

A 933/t 
A 934/t

A 935/k 
A 936/s

A. Medlemsförslag
Medlemsforslag om förbättrade kom m unikationsm öjligheter för hörsel
skadade
Medlemsförslag om upprätthållande av de nordiska skogarnas national
ekonom iska värde
Medlemsförslag om det nordiska järnvägssystem et 
Medlemsförslag om NORD PLA N s verksamhet 
M edlemsförslag om m iljövårdsinsatser i Baltikum och Polen 
Medlemsförslag om skärpta regler beträffande vägtrafikens miljöeffekter 
Medlemsförslag om sam nordiska insatser för personer med epilepsi 
Medlemsförslag om gem ensam m a nordiska åtgärder för att uppnå effekti
vare el-användning i hushållen
Medlemsförslag om ökad inform ation om det nordiska sam arbetet utanför 
Norden
M edlemsförslag om ökat nordiskt ekonom iskt och kulturellt sam arbete 
med länderna kring Östersjön
Medlemsforslag om anvendelse a f  genetiske test ved ansættelser 
Medlemsförslag om placering av östeuropeiska studerande i nordiska folk
högskolor
Medlemsförslag om gem ensam t nordiskt el-högspänningsnät tillgängligt 
för alla
M edlemsförslag om inriktning för en gemensam nordisk energipolitik 
M edlemsförslag om åtgärder för att bevara och utveckla nordiskt hantverk 
och hemslöjd
M edlemsförslag om sam arbete mellan de nordiska länderna och Ö steuro
pa angående frågor som gäller parlam entarism  och dem okrati 
M edlemsförslag om lagstiftning angående ackordförfarande 
Medlemsförslag om lagstiftning angående grupptalan 
Medlemsforslag om iværksættelse a f  et forsøgsprojekt — Radio Scandi- 
navia — vedrørende nordisk sam arbejde om radioprogram m er til udlan
det
Medlemsförslag om två årliga ordinarie sessioner i N ordiska rådet 
Medlemsforslag om kultursam arbejde mellem N orden og de østeuropæ
iske lande og Sovjetunionen
Medlemsforslag om støtte til det internationale sam arbejde og dem okrati- 
seringsbestræbelserne i 0 s t
Medlemsforslag om uddybet sam arbejde mellem N orden og de østeuropæ
iske lande og Sovjet om miljø
Medlemsforslag om den nordiske model som frem tidsudfordring 
Medlemsforslag om Østersø scenario
Medlemsforsag om grønt BNP og uddybet nordisk sam arbejde om kring 
miljøstatistik
Medlemsförslag om en sam ordnad nordisk transportpolitik 
Medlemsförslag om sam ordning av forskningsresurserna på transportom 
rådet
Medlemsforslag om økonomisk støtte til Le Crau du Sapt 
Medlemsförslag om nordiskt sam arbete för att upprätta naturräkenskaper 
och sociala räkenskaper och infoga dem i nationalräkenskaperna
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Tryckt Behandling R ekom m endation/
yttrande

A nnat beslut Sak

s. s. nr s. innehåll nr

481 182 2 2827 A 902/t

493 300 utan åtgärd A 903/e

501 184 3 2829 A 907/t
524 391 30 2884 A 909/k
551 450, 458 39 2902 A 91 O/e
561 185 4 2831 A 91 l/t
574 345 utan åtgärd A 912/s
588 295 20 2865 A 913/e

599 395 32 2888 A 914/k

607 450 40 2904 A 915/e

616 216 utan åtgärd A 916/j
628 453, 461 45 2914 A 917/k

640 295 21 2867 A 918/e

645 295 utan åtgärd A 919/e
652 397 33 2890 A 920/k

668 450, 459 42 2908 A 9 2 l/j

674 221 10 2843 A 922/j
684 223 11 2845 A 923/j
697 398 34 2892 A 925/k

704 244 utan åtgärd A 926/j
708 453. 462 46, 47 2916,2918 A 927/k

727 450. 459 43 2910 A 928/j

733 456. 464 48. 49 2920, 2922, A 929/s
50 2924

747 463 utan åtgärd A 930/k
758 450. 458 utan åtgärd A 9 3 l/e
763 347 25 2874 A 932/s

779 187 5 2833 A 933/t
796 188 6 2835 A 934/t

810 399 utan åtgärd A 935/k
815 347 25 2874 A 936/s
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Sak

rubrik

A 937/s 
A 938/j

A 939/j

A 940/t

A 941/e

A 942/t

A 943/s 
A 944/e

A 945/j

M edlemsforslag om internationell samverkan på handikappom rådet 
M edlemsforslag om ligestilling mellem kvinder og mænd ved udpegning af 
m edlem m er til nordiske styrelser, kom iteer, nævn, udvalg m. v. 
M edlemsforslag om skapandet av en nordisk bio- och genteknikkonven
tion
M edlemsforslag om kvalitetssikring og legalitetskontroll i forbindelse med 
datam askinbaserte systemer i offentlig forvaltning
Medlemsforslag om förenklade tullprocedurer för sportflyget inom  N or
den
M edlemsforslag om en sam ordning a f  transportpolitik  og erhvervsudvik
ling i Skagerrak-området
M edlemsförslag om sam nordiska brandskyddsbestäm m elser 
M edlemsförslag om effektivisering av jordbrukssam arbetet mellan N or
den och Baltikum
M edlemsforslag om det nordiske sam arbeidets form er og organisasjon 
m. m.

A 945Ä/j

A 946/j

A 947/e 
A 949/e 
A 950/k 
A 952/s

Ändringsförslag om det nordiska sam arbetets former och organisation 
m. m.
M edlemsforslag om rätt för nordiska medborgare att delta i val till parla
m entet/riksdagen i det land där de är bosatta 
M edlemsförslag om program för det nordiska sam arbetet efter 1992 
Medlemsförslag om koncernfacklig sam verkan i Norden 
M edlemsförslag om ett Nordens år i Kalm ar 1997
M edlemsforslag om etablering a f  et forpligtende m iljøsam arbejde omkring 
Østersøen

A 953/t 
A 954/k

A 956/k

A 963/j 
A 964/j

B 111/b 
B 112/k

B 113/s 
B 114/j

B 115/t

B 116/k

Medlemsförslag om transportsam arbete med Baltikum 
M edlemsförslag om ett parlam entariskt praktikant- och utbytesprogram 
mellan Norden och de baltiska staterna
Medlemsförslag om effektivisering av nordisk ozonforskning genom tryg
gad finansiering
M edlemsforslag om medlemskab for de baltiske lande i Nordisk Råd 
Medlemsforslag om oprettelse a f  diplom atiske forbindelser med de baltis
ke lande

B. Ministerrådsförslag
M inisterrådsförslag om Nordiska m inisterrådets budget för 1991 
M inisterrådsförslag om arbetsprogram  för ändrad finansiering och organi
sation av kultursektorns institutioner, samarbetsorgan och andra perm a
nenta aktiviteter
M inisterrådsförslag om nordiskt reum atikerår 1992 
M inisterrådsförslag om upprättande av ett nordiskt råd för forskning i 
europeisk integrationsrätt
M inisterrådsförslag om säkrare trafik i Norden. Handlingsprogram 
1992-1994
M inisterrådsförslag om sam arbetsprogram  för högre utbildning i Norden
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Tryckt Behandling R ekom m endation/
yttrande

A nnat beslut Sak

s. s. nr s. innehåll nr

817 349 26 2876 A 937/s
826 226 12 2847 A 938/j

834 216 9 2841 A 939/j

847 190 utan åtgärd A 940/t

861 299 22 2869 A 941/e

867 196 7 2837 A 942/t

878 351 27 2878 A 943/s
893 950. 458 41 2906 A 944/e

902 244 16, 17, 2855, 2857, uppdrag åt presidiet A 945/j
18 2859

953 244 utan åtgärd A 945Ä/j

956 239 14 2851 A 946/j

963 300 23 2870 A 947/e
972 308 24 2872 A 949/e
980 399 35 2894 A 950/k
986 455. 465 51, 52, 2926, 2928, uppdrag åt presidiet A 952/s

53 2930

1002 452, 460 44 2912 A 953/t
1008 454. 464 uppdrag åt presidiet A 954/k

1015 401 utan åtgärd A 956/k

1021 ingen behandling A 963/j
1022 ingen behandling A 964/j

1023 1 2826 B 11 l/b
1167 391 31 2886 B 112/k

1186 352 28, 29 2880, 2882 B 113/s
1203 242 15 2853 B 114/j
1213 201 8 2839 B 115/t

1267 404 37 2898 B 116/k

4 9 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2
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Sak

nr rubrik

B 117/k M inisterrådsförslag om överenskommelse om nordisk utbildningsgemen
skap på gymnasial nivå

B 118/j M inisterrådsförslag om ändring i Helsingforsavtalet
B 119/k M inisterrådsförslag om nordiskt miljöforskningsprogram
B 120/j M inisterrådsförslag om N ordiskt Forum  1994

C. Berättelser 1991
C 1 Nordiskt sam arbete 1990. Nordiska m inisterrådets verksam hetsberättelse
C 2 Nordiska m inisterrådets budgetredogörelse och -förslag för 1991

C 3/e Berättelse från Nordiska investeringsbanken (1990)'
C 4/e Berättelse från Nordiska projektexportfonden (1990)2
C 5/b Berättelse från Nordiska kulturfonden inkl. revisionsberättelse (1989)
C 6/e Berättelse från Nordiska utvecklingsfonden (1990)3
C 7/e Berättelse från Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling — 

Nordisk industrifond (1990)4
C 1 l/j Berättelser på juridiska utskottets verksam hetsom råde:
C 1 l/j: 1 Nordiska utlänningsutskottet

2 Nordiska sam arbetsrådet för kriminologi
3 Nordiska sam erådet

C 12/k Berättelser på kulturutskottets verksam hetsom råde:
C 12/k: 1 Nordens folkliga akademi

2 Nordiska journalistkursen
3 Nordiska språksekretariatet
4 N ordiska språk- och inform ationscentret
5 N ordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)
6 N ordiskt kollegium för marinbiologi (NKMB)
7 Nordiska institutet för teoretisk atomfysik (Nordita)
8 Nordiska institutet för folkdiktning (N1F)
9 Nordiska institutet för sjörätt

10 Nordiska geoexkursioner till Island
11 Nordiskt kollegium för ekologi
12 Nordiska institutet för Asienstudier (NIAS)
13 Nordiskt kollegium för fysisk oceanografi (NKFO)
14 Nordiska sam arbetskom m ittén för arktisk medicinsk forskning (No- 

SAMF)
15 Nordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, inkl. konflikt-

och fredsforskning (NORDSAM )

1 Trycks och utges separat av Nordiska investeringsbanken.
2 Trycks och utges separat av Nordiska projektexportfonden.
’ Trycks och utges separat av Nordiska utvecklingsfonden.
4 Trycks och utges separat av Nordisk industrifond.
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1292

1305
1321
1446

1477
1857

(1975
(197Í
1980
( 202 '
(2024
2027
2028
2030
2041
2052
2057
2060
2064
2069
2079
2081
2092
2099
2104
2125
2128
2131
2145
2148

2151
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Behandling R ekom m endation/
yttrande

Annat beslut Sak

s. nr s. innehåll nr

406 38 2900 B 117/k

244 19 2861 uppdrag åt presidiet B 118/j
401 36 2896 B 119/k
230 13 2849 B 120/j

49, 155 1 2932 (budget- o. kontroll) C 1
155 2 2934 (budget- o. kontroll) C 2
155 3 2936 (kom m unikation)
155 4 2938 (juridiska)
155 5 2940 (ekonomiska)
155 6 2942 (social- o. miljö)
155 7 2944 (kultur)
323 till handlingarna C 3/e
323 till handlingarna C 4/e
179 till handlingarna C 5/b
323 till handlingarna C 6/e
323 till handlingarna C 7/e
277 till handlingarna C 1 l/j
277 till handlingarna C 1 l/j: 1
277 till handlingarna 2
277 till handlingarna 3
408 till handlingarna C 12/k
408 till handlingarna C 12 /k :1
408 till handlingarna 2
408 till handlingarna 3
408 till handlingarna 4
408 till handlingarna 5
408 till handlingarna 6
408 till handlingarna 7
408 till handlingarna 8
408 till handlingarna 9
408 till handlingarna 10
408 till handlingarna 11
408 till handlingarna 12
408 till handlingarna 13
408 till handlingarna 14

408 till handlingarna 15
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Sak

nr rubrik

16 Nordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig inform ation (NO R DIN FO )
17 N ordiskt vulkanologiskt institut (NORDVULC)
18 Nordiska sam arbetskom m ittén for acceleratorbaserad forskning (NOAC)
19 Nordisk dokum entationscentral for massm ediaforskning (NORDICOM )
20 N ordiska institutet för sam hällsplanering (NORDPLAN)
21 Nordens Hus i Reykjavik
22 Teater och Dans i Norden
23 NOM US (N äm nden for nordiskt m usiksam arbete)
24 N ordiskt sam iskt institut
25 N ordiskt konstcentrum
26 N ordens Hus på Färöarna
27 Nordens institut på Åland
28 N ordens institut i G rönland (NAPA)
29 Nordisk federation för m edicinsk undervisning
30 N ordiska som m aruniversitetet (NSU)
31 N ordiska sam fundet för Latinam erika-forskning (NOSALF)
32 N ordiska kom m ittén för öststatsforskning
33 N ordiska am atörteaterrådet (NAR)
34 N ordiska konstförbundet (NKF)
35 Skandinavisk förening i Rom
36 N ordkalottm useet
37 N ordiska litteratur- och bibliotekskom m ittén
38 N ordiska ungdom skom m ittén

C 13/s Berättelser på social- och m iljöutskottets verksam hetsom råde:
C 13/s: 1 Nordiska läkem edelsnäm nden

2 N ordiska hälsovårdshögskolan
3 N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD)
4 N ordiska institutionen för vidareutbildning inom  arbetsm iljöom rådet

(NIVA)
5 N ordiska näm nden för handikappfrågor (NNH)
6 Nordiska institutet för odontologisk m aterialprovning (NIOM )
7 N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter
8 K om m ittén för Bottniska viken

C 15/e Berättelser på ekonom iska utskottets verksam hetsom råde:
C 15/e: 1 N ordiska ekonom iska forskningsrådet

2 N ordiskt statistiskt sekretariat
3 Nordiska kom m ittén för byggbestämmelser (NKB)
4 Sam nordisk plantförädling (SNP)
5 Nordtest
6 Nordel
7 N ordiskt kontaktorgan för atomenergifrågor (NKA)
8 N ordiska institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO)
9 Sam arbetsnäm nden för nordisk skogsforskning (SNS)

10 N ordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB)

24/1974/j 
18/1980/s

D. 1991 M eddelanden i anledning av tidigare rekommendationer 
Sam nordisk insats for skydd av m iljön i sam ernas kärnom råden 
Arbetsm iljörisker i sam band med graviditet m. m.
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2154
2159
2163
2166
2172
2179
2183
2202
2207
2223
2229
2235
2241
2243
2245
2252
2257
2260
2265
2270
2275
2277
2290
2300
2305
2309
2314
2318
2325
2334
2345
2355
2361
2367
2371
2373
2378
2381
2385

3013

Behandling Rekom m endation/ Annat beslut Sak
yttrande

s. nr s. innehåll nr

408 till handlingarna 16
408 till handlingarna 17
408 till handlingarna 18
408 till handlingarna 19
408 till handlingarna 20
408 till handlingarna 21
408 till handlingarna 22
408 till handlingarna 23
408 till handlingarna 24
408 till handlingarna 25
408 till handlingarna 26
408 till handlingarna 27
408 till handlingarna 28
408 till handlingarna 29
408 till handlingarna 30
408 till handlingarna 31
408 till handlingarna 32
408 till handlingarna 33
408 till handlingarna 34
408 till handlingarna 35
408 till handlingarna 36
408 till handlingarna 37
408 till handlingarna 38
354 till handlingarna C 13/s
354 till handlingarna C 13/s: 1
354 till handlingarna 2
354 till handlingarna 3
354 till handlingarna 4
354 till handlingarna 5
354 till handlingarna 6
354 till handlingarna 7
354 till handlingarna 8
325 till handlingarna C 15/e
325 till handlingarna C 15/e: 1
325 till handlingarna 2
325 till handlingarna 3
325 till handlingarna 4
325 till handlingarna 5
325 till handlingarna 6

ej avläm nad 7
325 till handlingarna 8
325 till handlingarna 9
325 till handlingarna 10

288 slutbehandlad D 24/1974/j
386 slutbehandlad D 18/1980/s
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Sak

nr rubrik

♦24/1983/s Klimatologisk vård av psoriasispatienter samt likartade principer för er
sättning av kostnader för vården

25/1983/s Sam arbetsprojekt för små och m indre kända grupper av funktionshäm m a- 
de
Sam arbete om handelssjöfarten9/1985/t

»21/1985/s Program för stöd och hjälp till utförsäkrade arbetslösa
23/1985/s Handlingsplan mot narkotika
9/1986/s Gemensam nordisk arbetsm arknad för fria näringsidkare
10/1986/s Nordbors rättigheter
18/1986/t Låsningsfria bromssystem i bilar
2/1987/j Nordiskt kom parativt forskningsprojekt om narkotika och kontrollpolitik

* 15/1987/s Erfarenhetsutbyte om arbetstidsfrågor
*17/1987/s Handlingsprogram mot aids

22/1987/s Stödordning för handikapporganisationernas nordiska sam arbete
*23/1987/s Ökade flyttningsmöjligheter för pensionärer i Norden
*24/1987/s Sam arbete kring genteknologi
*41/1987/t Förenkling och harm onisering av vägmärkessystemt i Norden

42/1987/t Internationell sam verkan för förenkling och harm onisering av vägmärkes
systemet

*44/1987/t Plan för infrastrukturinvesteringar i Norden
45/1987/b Finansieringen av det nordiska samarbetet

*7/1988/t Storstädernas trafik- och miljöproblem
8/1988/t Snabbare postgång mellan och inom de nordiska länderna
1 1/1988/s Rökfria miljöer m. m.
12/1988/s Internationella restriktioner mot tobakskonsum tion
22/1988/s Årlig lägesrapport om miljöpolitik
32/1988/e Avveckling av kärnkraften

*43/1988/j Sam arbete om krim inalitetsefterforskning
44/1988/j Reell likalön mellan kvinnor och män
47/1988/s Internationell m iljöpolitik
2/1989/e Sam arbetsplan på energiom rådet
8/1989/k Projekt N ordjobbs fortsättning

*12/1989/k Datorstödd utbildning av tekniker och ingenjörer
*13/1989/k Utbildnings- och praktikantutbytessam arbetet med EG

18/1989/j Projekt på flyktingområdet
19/1989/j Begränsning av export av farliga varor

*20/1989/j Intensiverad övervakning av bojkottlagstiftningen mot Sydafrika
21/1989/t Ökat sam arbete inom turismen

*23/1989/t Sam nordisk användning av inform ationssystem  och databanker
*25/1989/t Ökat sam arbete inom järnvägstrafiken
*26/1989/t Fordonstekniskt sam arbete
*27/1989/t Sam ordnad trafik- och trafiklärarutbildning
*30/1989/s Utbildning och legitim ation för kiropraktorer
*31/1989/s Hjälpmedelsförsörjning för handikappade
*32/1989/s Samarbetsorgan för räddningstjänstom rådet
*33/1989/s Ökade insatser inom barn- och familjepolitiken
*35/1989/s Insatser för m inskad alkoholkonsum tion i Norden

36/1989/s Plan för förstärkta insatser mot reum atiska sjukdom ar i Norden



s.

2417

2418
2420
2422
2423
2425
2427
2429
2431
2433
2434
2435
2437
2438
2439
2440

2442
2443
2446
2447
2449
2451
2453
2455
2457
2458
2460
2462
2464
2467
2468
2469
2472
2474
2475
2477
2478
2479
2480
2481
2482
2483
2484
2485
2486

3015

Behandling Rekom m endation/ Annat beslut Sak
yttrande

s. nr s. innehåll nr

48 (till handlingarna) ♦24/1983/s

386 slutbehandlad 25/1983/s
214 slutbehandlad 9/1985/t

48 (till handlingarna) *21/1985/s
386 slutbehandlad 23/1985/s
386 slutbehandlad 9/1986/s
386 slutbehandlad 10/1986/s
214 slutbehandlad 18/1986/t
288 slutbehandlad 2/1987/j

48 (till handlingarna) *15/1987/s
48 (till handlingarna) * 17/1987/s

386 slutbehandlad 22/1987/s
48 (till handlingarna) *23/1987/s
48 (till handlingarna) *24/1987/s
48 (till handlingarna) *41/1987/t

214 slutbehandlad 42/1987/t

48 (till handlingarna) *44/1987/t
179 slutbehandlad 45/1987/b
48 (till handlingarna) *7/1988/t

214 slutbehandlad 8/1988/t
386 slutbehandlad 11/1988/s
386 slutbehandlad 12/1988/s
386 slutbehandlad 22/1988/s
336 slutbehandlad 32/1988/e

48 (till handlingarna) *43/1988/j
288 slutbehandlad 44/1988/j
386 slutbehandlad 47/1988/s
336 slutbehandlad 2/1989/e
417 slutbehandlad 8/1989/k

48 (till handlingarna) *12/1989/k
48 (till handlingarna) * 13/1989/k

288 slutbehandlad 18/1989/j
288 slutbehandlad 19/1989/j

48 (till handlingarna) *20/1989/j
214 slutbehandlad 21/1989/t

48 (till handlingarna) *23/1989/t
48 (till handlingarna) *25/1989/t
48 (till handlingarna) *26/1989/t
48 (till handlingarna) *27/1989/t
48 (till handlingarna) *30/1989/s
48 (till handlingarna) *31/1989/s
48 (till handlingarna) *32/1989/s
48 (till handlingarna) *33/1989/s
48

386
(till handlingarna) 
slutbeh. (p. 1); 
nya medd. (p. 2)

*35/1989/s 

36/1989/s



3016

Sak

nr rubrik

*37/1989/s Skydd av den nordiska havsfågelfaunan
38/1989/s Nordiskt miljö- och biologiår 1990
40/1989/e Avskaffande av tull- och gränsprocedurer

*41/1989/k Utökat nordiskt utbildningssam arbete
*43/1989/s Överföring av miljöteknologi u tanför N orden
44/1989/j N ordiskt institut för EG-rätt
45/1989/e U ppföljning av Arbetsprogram N orden i Europa 1989 — 92

*46/1989/k Åtgärder för Nordplus-program m ets genom förande
*1/1990/e N ordiskt sam arbetsprogram  för regionalpolitik

2/1990/e EG-anpassning och regionalpolitik
3/1990/e Tillägg till nordiskt handlingsprogram  på jord- och skogsbruksområdet
4 /1990/e Sam arbete om ekologisk jordbruksproduktion
5/1990/e N ordiskt m iljöfinansieringsbolag
6/1990/e Förhöjd utlåningsram  för N ordiska investeringsbankens projektinveste

ringslån
*7/1990/j Internationellt sam arbete för jäm ställdhet mellan kvinnor och m än
*8/1990/j Sam nordisk vapenlagstiftning

9/1990/k Ä ndring av överenskom m elsen om N ordiska kulturfonden
10/1990/k Handlingsprogram  för språksam arbete 1990 -1 9 9 5 , NordM ÅL
11/1990/k Riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rådet (FPR) för 1990—1992
12/1990/k Nordisk arbetsm arknad för personer med högre utbildning
13/1990/k Nordisk kulturfestival 1992

*14/1990/k N ordiskt konst- och kulturcenter i Nuuk
*15/1990/t Tvärflyg i M ittnorden

16/1990/s Handlingsplan mot havsförorening
17/1990/s Handlingsplan mot luftförorening

*18/1990/s G lobalt m iljösam arbete
19/1990/s Handlingsprogram för renare teknologi, avfall och återanvändning

*20/1990/s Internationellt sam arbete om export av avfall
*21/1990/s N ätverk för renare teknologier
*22/1990/s Å tgärder för att undvika oljekatastrofer

23/1990/s Internationellt sam arbete mot oljeskador
*24/1990/s Luftföroreningsproblem på N ordkalotten

25/1990/s Samarbetsprogram för en bättre arbetsm iljö i N orden
*26/1990/s Telekom m unikationer för handikappade
*27/1990/s Forskningssam arbete om amalgam
*28/1990/s Ratificering av FNs barnkonvention
*29/1990/s Åtgärdsplan för uppföljning av FNs barnkonvention
*30/1990/s Homosexuellas sociala situation
*31/1990/s Toxikologiskt institut
*32/1990/s Program mot ungdomsarbetslösheten
*33/1990/s Nordbors rättigheter i Norden

1/199 l/b Nordiska m inisterrådets budget för 1991



s.

2488
2489
2491
2493
2494
2495
2497
2502
2503
2504
2506
2508
2510
2512

2514
2515
2516
2518
2520
2522
2524
2527
2528
2529
2531
2533
2534
2536
2537
2538
2539
2541
2542
2544
2545
2546
2547
2548
2549
2550
2551
2552

3017

s. nr s. innehåll nr

Behandling Rekom m endation/ Annat beslut Sak
yttrande

48 (till handlingarna) *37/1989/s
386 slutbehandlad 38/1989/s
336 slutbehandlad 40/1989/e

48 (till handlingarna) *41/1989/k
48 (till handlingarna) *43/1989/s

288 slutbehandlad 44/1989/j
419 nya m eddelanden 45/1989/e

48 (till handlingarna) *46/1989/k
48 (till handlingarna) *1/1990/e

336 slutbehandlad 2/1990/e
336 slutbehandlad 3/1990/e
336 slutbehandlad 4/1990/e
336 slutbehandlad 5/1990/e
336 slutbehandlad 6/1990/e

48 (till handlingarna) *7/1990/j
48 (till handlingarna) *8/1990/j

417 slutbehandlad 9/1990/k
417 slutbehandlad 10/1990/k
417 slutbehandlad 11/1990/k
417 slutbehandlad 12/1990/k
417 slutbehandlad 13/1990/k

48 (till handlingarna) *14/1990/k
48 (till handlingarna) *15/1990/t

386 slutbehandlad 16/1990/s
386 slutbehandlad 17/1990/s

48 (till handlingarna) *18/1990/s
386 slutbehandlad 19/1990/s

48 (till handlingarna) *20/1990/s
48 (till handlingarna) *21/1990/s
48 (till handlingarna) *22/1990/s

386 slutbehandlad 23/1990/s
48 (till handlingarna) *24/1990/s

386 slutbehandlad 25/1990/s
48 (till handlingarna) *26/1990/s
48 (till handlingarna) *27/1990/s
48 (till handlingarna) *28/1990/s
48 (till handlingarna) *29/1990/s
48 (till handlingarna) *30/1990/s
48 (till handlingarna) *31/1990/s
48 (till handlingarna) *32/1990/s
48 (till handlingarna) *33/1990/s

179 slutbehandlad 1/199 l/b



3018

Sak

nr rubrik

E. 1991 Frågor
1 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd angående det nordiske fiskeri

politiske sam arbejdsprogram
2 Skriftlig fråga till D anm arks regering angående färjeförbindelserna mellan 

Skåne och Bornholm
3 Skriftligt spørgsmål til Sveriges regering angående B rundtlandkom m issio

nens anbefaling om at halvere enerigforbruket inden år 2040
4 Skriftlig spørsmål til Sveriges regjering angående å utvikle "N orden som 

hjem m em arked”
5 Skriftlig fråga till Nordiska m insterrådet angående effektivisering av trans

porter från de nordiska länderna till hela Europa
6 Skriftlig fråga till Finlands och Sveriges regeringar angående åtgärder for 

att förebygga skador av islossningen i Torneälven
7 Skriftlig fråga till Finlands och Sveriges regeringar angående befräm jandet 

av lax- och havsöringsstam m am a i Torneälven
8 Skriftlig fråga till N ordiska m inisterrådet angående hotet från ryska luft

föroreningar på N ordkalotten
9 Skriftlig fråga till Nordiska m inisterrådet angående avvecklingen av han

delshinder i Norden
10 Skriftlig fråga till N ordiska m inisterrådet angående genom förandet av 

nordiska infrastrukturinvesteringar inom transportsektorn
11 Skriftlig fråga till Nordiska m inisterrådet angående sam arbete om miljön 

på N ordkalotten
12 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd om en nordisk indsats til 

begrænsning a f  drivhuseffekten
13 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd angående eksport og im port af 

miljøfarligt affald mellem de nordiske lande indbyrdes og til lande udenfor 
Norden

14 Skriftligt spørgsmål til Nordisk M inisterråd angående deponering af radio
aktivt affald under havbunden gennem skakter fra land

15 Skriftlig fråga till Sveriges regering angående eventuella kontrakt med 
upparbetningsanläggningen i Dounreay i Skottland om återanvändning 
och forvaring av kärnbränsleavfall

16 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående ungdomsarbetslösheten
17 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående insatser till skydd av miljön i 

A ntarktis och Arktis
18 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående stöd till handikappfam iljer
19 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikappaspekter inom turis

men
20 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikappaspekter i EG-dis- 

kussionerna
21 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handikapporganisationerna 

som företrädare för konsum entgrupper
22 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående handlingsplanen mot cancer
23 Fråga till Nordiska m inisterrådet angående gemensam nordisk utlands

vård för psoriasissjuka
24 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående export och im port av m iljöfar

ligt avfall mellan de nordiska länderna



s.

2555

2557

2559

2562

2565

2567

2570

2573

2576

2579

2581

2583

2586

2589

2592

2597
2599

2600
2601

2602

2603

2604
2605

2607

3019

Behandling Rekom m endation/ Annat beslut
yttrande

Sak

nr innehåll nr

besv. skriftl av NM R 1

besv. skriftl av NMR 2

besv. skriftl av NM R 3

besv. skriftl av NM R 4

besv. skriftl av NM R 5

besv. skriftl av NM R 6

besv. skriftl av NM R 7

besv. skriftl av NM R 8

besv. skriftl av NMR 9

besv. skriftl av NM R 10

besv. skriftl av NM R 11

besv. skriftl av NM R 12

besv. skriftl av NM R 13

besv. skriftl av NM R 14

besv. skriftl av NM R 15

354
357

16
17

358
205

18
19

359

277

20

21

361
362

22
23

363 24



nr

25

26
27
28

29

30
31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

Sak

rubrik

Fråga till N ordiska m inisterrådet angående europeisk integration och nor
disk alkoholpolitik
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående fordonstekniskt sam arbete 
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående N ordplus 
Fråga till D anm arks regering angående färjeförbindelserna mellan Skåne 
och Bornholm
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående följderna av en fast Öresunds- 
förbindelse för Ö stersjöom rådet och speciellt för de baltiska länderna 
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående föroreningen av Idefjorden 
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående säker arbetsm iljö vid gravidi
tet
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående arbetstid för sm åbarnsföräld-

Fråga till N ordiska m inisterrådet angående deponering av radioaktivt 
avfall under havsbotten via tunnel från land
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående export av miljöfarligt avfall till 
länder utom  Norden
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående planerna för etablering av en 
fast Öresundsförbindelse mellan K öpenham n och M almö 
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående alkoholkonsum tionen i N or
den
Fråga till Sveriges regering angående beskattning av pensionerna för åter
vändande invandrare
Fråga till Sveriges regering angående problem en i sverigefinnarnas hem 
språksundervisning
Fråga till Sveriges regering angående sverigefinska elevers m odersm åls/ 
hem språksundervisning
Fråga till Sveriges regering angående nordiska språkkonventionens 
tilläm pning i Sverige
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående sam arbetet mellan de nordiska 
länderna och Sovjetunionen för bekäm pning av brottslighet 
Fråga till N ordiska m inistrrådet angående handikapporganisationernas 
representation i de olika medicinsk-etiska råden
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående åtgärder för att bem ästra den 
om fattande invandring som eventuellt inriktas från Ö steuropa till de nor
diska länderna
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående ökat sam arbete inom råvaru- 
och varuförsörjning sam t energiförsörjning för att m inska sårbarheten i 
krislägen
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående utvidgat sam arbete på el
om rådet
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående ökat nordiskt sam arbete för
bättre gem ensam t u tnyttjande av förnybara energikällor
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående ökat nordiskt sam arbete för att
öka handeln mellan länderna och minska im portbehovet
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående potentialen för ökad handel
inom Östersjöregionen, speciellt med Baltikum och Polen



s.

2609

2610
2611
2612

2613

2615
2616

2617

2618

2620

2621

2623

2625

2626

2627

2629

2630

2631

2632

2633

2634

2635

2636

2637

3021

Behandling R ekom m endation/ Annat beslut Sak
yttrande

s. nr s. innehåll nr

365 25

206 26
408 27 
212 28

208 29

372 30
373 31

374 32 

376 33 

378 34 

210 35 

367 36 

325 37

409 38

409 39 

412 40 

278 41 

371 42 

280 43

327 44

328 45

329 46

330 47 

332 48



nr

49

50

51

52

53
54
55
56

57
58

59

60

61

62
63
64

65
66

67

68

Sak

rubrik

Fråga till Nordiska m inisterrådet angående de globala klim atforhand- 
lingarna
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående de nordiska ländernas organi
sation for koordinering av flyktingström mar
Fråga till D anm arks regering angående möjligheterna att transportera 
oljeriggar ut ur Östersjön
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående kännedom en om den arabiska 
kulturen i Norden
Fråga till Sveriges regering angående lokalradions Finskspråkiga program 
Fråga till Sveriges regering angående finskspråkiga daghemsgrupper 
Fråga till Danm arks regering angående nordiskt passavtal 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående harm onisering av flyktingpoli
tiken
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående vägmärkessystemet i Norden 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående inrättande av ett nordiskt 
mediapris
Fråga till Sveriges regering angående efterföljandet av det nordiska passav
talet
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående den rättsliga ställningen för 
kom m ittéer, arbetsgrupper, institutioner m .fl., tillsatta av Nordiska m i
nisterrådet
Fråga till Danm arks regering angående färjetrafikens förorening i nordiska 
farvatten
Fråga till Sveriges regering angående lönsamt nyttjande av havets däggdjur 
Fråga till Sveriges regering angående sameting för svenska samer 
Fråga till D anm arks regering angående nordiska lektorat vid Århus uni
versitet
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående bilresande gränsgångare 
Fråga till N ordiska m inisterrådet angående N ordiska investeringsbankens 
överskott för 1990
Fråga till Sveriges och Danm arks regeringar angående prövning enligt 
m iljökonventionen av broförbindelse mellan D anm ark och Sverige 
Fråga till Nordiska m inisterrådet angående transport av använt kärn
bränsle

Utanför saklistan föreläggs Jor rådet:
Rapport från Nordiska rådets presidium 
Regler för sessionens genom förande 
Presidiets Baltikumprogram



3023

Tryckt Behandling Rekom m endation/
yttrande

A nnat beslut Sak

s. s. nr s. innehåll nr

2638 380 49

2639 281 50

2641 204 51

2642 413 52

2644 414 53
2645 415 54
2646 281 55
2647 283 56

2648 211 57
2649 416 58

2650 283 59

2651 286 60

2653 369 61

2654 382 62
2655 287 63
2656 417 64

2658 334 65
2659 335 66

2660 384 67

2661 384 68

2663 49 D okum ent 1
2817 49 D okum ent 2
2818 419 Dokum ent 3
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Personregister

(siffrorna hänvisar till sidor)

Ahbnann-Ohlsen, Niels, D anm . R iges  
d el. (KF)
Suppleant (vald m ed lem  till 2 8  d ecem b er  
1990)
M edlem sförslag:

sam ordning av transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådet:
8 67

N ord en s år i K alm ar 1997: 9 8 0

Ajo, Aimo, F ini. del. (SD P )
V ald m edlem  
Yttranden:

nordiska kom m ittéers m .fl. rättsliga  
ställn ing (fråga): 2 8 6  

sam eting for svensk a  sam er (fråga): 
2 8 7

sakdebatt (ek onom isk a  utskottet): 291

Alsaker, Svein, N o rg es d el. (KrF)
V ald  m edlem  
M edlem sförslag: 

nordiskt hantverk och  hem slöjd: 6 5 2  
nordisk b io- och  genteknikkonvention: 

8 3 4
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893  
Yttranden:

N ord iska m inisterrådets berättelse om  
det nordiska sam arbetet sam t 
red ogörelse  om  planerna för 
sam arbetet (budgetdebatt): 171 

nordisk b io - och  genteknikkonvention  
sam t gen etisk a  tester v id  anställning:
2 18

sakdebatt (socia l- och  m iljöutskottet):
341

eu rop eisk  integration och  nordisk  
a lkoholpolitik  (fråga): 3 6 6

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 2 5 , 4 3 0

Alvheim, John, N o rg es d el. (FrP)
Suppleant
M edlem sförslag:

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttrande: 

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 4 6

Andersen, Else Winther, D anm . R iges  
del. (V)
R egeringsrepresentant 
Yttrande: 

handikappaspekter i E G -diskus- 
s io n em a  (fråga): 3 6 0

Andersen, Hanne, D anm . R iges del. (S) 
Suppleant 
M edlem sförslag: 

ekonom iskt stöd till L e  Crau du Sapt: 
810

Andersson, Claes, Finl. del. (V as.)
V ald m edlem  
M edlem sförslag:

genetiska tester v id  anställning: 6 1 6  
sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  

parlam entarism  och  dem okrati: 6 7 2  
lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
kultursam arbete m ed de östeuropeiska  

länderna och  Sovjetunionen: 7 0 8



3025

stöd till internationellt sam arbete och  
dem okratiseringssträvanden  i Öst: 
7 2 7

utbyggt m iljösam arbete m ed de öst
eu rop eiska  länderna och  S ovjet
unionen: 733  

den nordiska m odellen  som  fram- 
tidsutm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 758  
grön B N P  och  sam arbete om  m iljö

statistik: 763  
ek on om isk t stöd till L e  Crau du Sapt: 

8 10
nordiska m edborgares deltagande i val 

till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
m iljösam arbete kring Ö stersjön 986:

Andersson, Georg, S v. del. (s) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

sakdebatt (kom m unikationsutskottet): 
181

planerna på en fast Ø resu nd s
forb ind else (fråga): 2 1 0 , 211

Andersson, Lennart, S v. del. (s)
V ald  m edlem  
M ed lem sforslag:

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
Yttranden: 

generaldebatt: 106
nordiska m edborgares deltagande i val 

till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 2 3 9 , 241  

nordiska sam arbetets form er och  
organ isation  m .m .; ändringar i 
H elsin gforsavta let; två årliga  
session er: 2 4 7 , 2 5 2 , 2 5 7 , 258

André, Gunilla, S v . d el. (c)
Suppleant 
M ed lem sforslag:  

nordiskt hantverk och  hem slöjd: 6 5 2  
sam arbete m ed Ö steruopa i frågor om  

parlam entarism  o ch  dem okrati: 668  
lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4

parlam entariskt praktikant- och  
utbytesprogram  m ed d e baltiska  
staterna: 1008

Annerstedt, Ylva, S v. d el. (fp)
V ald  m edlem  
M edlem sforslag:  

nordiskt hantverk och  hem slöjd: 6 5 2  
sam arbete m ed Ö steruopa i frågor om  

parlam entarism  och  dem okrati: 6 6 8  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
tullprocedurer för sportflyget: 861  
transportsam arbete m ed Baltikum:

1002
parlam entariskt praktikant- och  

utbytesprogram  m ed de baltiska  
staterna: 1008  

Yttranden:
generaldebatt: 127  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 2 0 , 321  
berättelserna 1990  från N ordiska  

investerin gsban k en , N ordiska  
projektexportfonden , N ord iska  
utveck lin gsfon d en  sam t N ord isk  fond  
för tek nolog i och  industriell u tveck 
ling: 3 2 4  

N ordplus (fråga): 408  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 3 4

Auken, Margrete, D anm . R iges d el. (SF) 
V ald  m edlem  till 23 n ovem ber 1990  
M ed lem sforslag:

nordiska jäm vä g ssy stem et: 501  
gen etisk a  tester vid  anställn ing: 6 1 6  
R adio Scandinavia: 6 9 7  
kultursam arbete m ed d e östeu rop eiska  

länderna och  Sovjetunionen: 7 0 8  
stöd till internationellt sam arbete och  

dem okratiseringssträvanden i Öst: 
72 7

utbyggt m iljösam arbete m ed d e ö st
europeiska länderna och  S ovjet
unionen: 733  

den nordiska m odellen  som  fram tids- 
utm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 7 5 8
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grön B N P  och  sam arbete om  m iljö
statistik: 763  

ekon om isk t stöd till L e  Crau du Sapt: 
8 10

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 826  

jäm ställdhet m ellan kvinnor och  män 
vid  tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser , kom m ittéer m .m .:  
847

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

m iljösam arbete kring Ö stersjön: 9 8 6

Bennedsen, D orte , D anm . R ig es del. (S) 
V ald  m edlem  
M edlem sförslag: 

in form ationen  utanför N orden  om  
nordiska sam arbetet: 5 9 9  

ek on om isk t och  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

genetiska tester v id  anställning: 6 1 6  
transportpolitik: 779  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6  
jäm ställdhet m ellan kvinnor och  män 

vid tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .: 
826

sam ordning av transportpolitiken och  
n äringslivet i Skagerrak-om rådet:
8 6 7

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  

Yttranden:
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
session er: 2 6 3 , 2 6 4  

globala  k lim atförhandlingam a (fråga): 
3 8 2

m iljöforskningsprogram ; ozon fo rsk 
ning: 4 0 2

Bergdahl, Hugo, S v . d el. (fp)
Suppleant 
M edlem sförslag: 

nordiska skogarnas  
nationalekonom iska värde: 493

nordisk b io- och  genteknikkonvention: 
834

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 847  

tullprocedurer för sportflyget: 861  
parlam entariskt praktikant- och  ut

bytesprogram  m ed de baltiska  
staterna: 1008

Berntsen, Thorbjørn, N o rg es del. (A )
R egeringsrepresentant
Yttranden:

sakdebatt (socia l- och  m iljöutskottet):
3 4 2

export och  im port av m iljöfarligt avfall 
m ellan d e  nordiska länderna (fråga): 
3 6 3 , 3 6 4 , 365  

föroreningen  av Idcfjorden (fråga): 
3 7 2 , 373

export av m iljöfarligt avfall utanför  
N orden  (fråga): 3 7 8 , 3 8 0

Bildt, Carl, S v. d el. (m)
V ald  m edlem  
Yttranden: 

generaldebatt: 5 6 , 5 9 , 78

Björk, Gunnar, Sv. del. (c)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

nordiska skogarnas n ationalekono
m iska värde: 493  

nordiskt hantverk och  hem slöjd: 6 5 2  
sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  

parlam entarism  och  dem okrati: 668  
två årliga sessioner: 704  
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum:

893
parlam entariskt praktikant- och  ut

bytesprogram  m ed d e baltiska  
staterna: 1008  

Yttranden: 
prövning en ligt m iljökonventionen  av  

b roförb indelse m ellan D anm ark och  
S verige  (fråga): 3 8 4  

sakdebatt (kulturutskottet): 3 8 7  
nordiskt hantverk och  hem slöjd: 3 9 7

Björkstrand, Gustav, Fini. del. (SFP)
Vald medlem
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M ed lem sförslag:
nordiska skogarnas nationalekono

m iska värde: 493  
nordiskt hantverk och  hem slöjd: 6 5 2  
sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  

parlam entarism  och  dem okrati: 668  
lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
två årliga session er: 7 0 4  
nordisk  b io - och  genteknikkonvention: 

834
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893
nordiska sam arbetet efter 1992: 963  

Yttranden: 
generaldebatt: 5 7 , 59

Blankenborg, Haakon, N o rg es  del. (A ) 
V ald  m edlem  
Yttranden: 

generaldebatt: 146 , 147 , 148 
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 319  
grön B N P  och  sam arbete om  

m iljöstatistik sam t naturräkenskaper  
och  soc ia la  räkenskaper: 3 4 7

Borgen, Kjell, N o rg es  d el. (A ) 
R egeringsrepresentant (vald m edlem  till
3 n ovem ber 1990)
M ed lem sförslag:

ek on om isk t o ch  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

R adio Scandinavia: 6 9 7  
Yttrande: 

generaldebatt: 109

Brundtland, Gro Harlem, N o rg es del. 

(A )
R egeringsrepresentant (vald m edlem  till
3 n ovem ber 1990)
Yttranden: 

generaldebatt: 7 5 , 7 8 , 80

Carlsson, Ingvar, S v . del. (s) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 6 5 , 6 8 , 70

Dahl, Birgitta, S v . d el. (s) 
R egeringsrepresentant

Yttranden:
sakdebatt (socia l- och  m iljöutskottet): 

341
deponering av radioaktivt avfall under 

havsbotten (fråga): 3 7 6 , 3 7 7  
export av m iljöfarligt avfall utanför  

N orden  (fråga): 3 7 9 , 3 8 0  
lönsam t nyttjande av havets däggdjur  

(fråga): 3 8 2 , 383  
transport av använt kärnbränsle  

(fråga): 3 8 5 , 3 8 6

Davidsen, Terje, D anm  R iges d e l.,  
Färöarna (Sb)
Suppleant 
Yttrande: 

generaldebatt: 149

Dyremose, Henning, D anm . R iges del. 
(KF)
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

bilresande gränsgångare (fråga): 3 3 4 , 
335

Eidem, Bjarne Mørk, N o rg es d el. (A ) 
V ald m edlem  till 31 ju li 1990  
M edlem sförslag: 

transportpolitik: 779  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6

Ellefsen, Svend Aage, D anm . R iges d e l., 
Färöarna (Fkfl)
R egeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldcbatt: 142

Engell, Hans, D anm . R iges d el. (KF)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

generaldebatt: 102
nordiskt råd för forskning i europeisk  

integrationsrätt: 2 4 2  
sam arbete m ed Sovjetun ionen  för  

bekäm pning av brottslighet (fråga): 
2 7 8 , 2 7 9

nordiska ländernas organisation  för 
k oord inering av flyktingström m er  
(fråga): 281
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nordiska p assavtalet (fråga): 2 8 1 , 2 8 2  
harm onisering av  flyktingpolitiken  

(fråga): 2 8 4 , 2 8 5 , 2 8 6

Eriksson, Sune, F inl. d e l.,  Å land (lib .) 
R egeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 9 4

Exner, Lahja, S v . d el. (s)
V ald m edlem  
M edlem sforslag: 

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
Yttrande:

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 2 4 0

Fagerholm, Karl-Gunnar, Finl. d e l.,  
Å land (lib .)
V ald m edlem  
M edlem sforslag:

nordiska skogarnas nationalekono
m iska värde: 493  

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
Yttranden: 

generaldebatt: 120
N ord iska m inisterrådets berättelse om  

det nordiska sam arbetet sam t 
red ogörelse  om  planerna för  
sam arbetet (budgetdebatt): 172  

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 2 6 0  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N ord en  i Europa:
447

Frøiland, Ranveig, N o rg es  d el. (A )
V ald m edlem  till 8 n ovem ber 1990  
M edlem sforslag: 

jäm ställdhet m ellan kvinnor och  män 
vid  tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser , kom m ittéer m .m .:  
826

Gammelgaard, Lars P. D anm . R iges  
d el. (KF)
V ald m edlem  
Yttranden: 

generaldebatt: 93
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 194  

N ord isk t Forum  1994: 2 3 5 , 2 3 6  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 2 5 5 , 2 5 7 , 2 6 4 , 2 6 5  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 0 8 , 3 0 9 ,  
3 1 0 , 3 1 1 , 3 1 6 , 3 1 7 , 3 2 2  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
Arbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 4 1 , 4 4 4 , 445  

k onservativa  partigruppens slut
anförande: 471

Gjesteby, Kari, N o rg es del. (A )
R egerignsrepresentant
Yttrande:

åtgärder för att bem ästra en o m 
fattande invandring från Ö steuropa  
(fråga): 2 8 0

Glønborg, Knud, D anm . R iges del.
(KrF)
V ald m edlem  
M edlem sforslag:

nordiska skogarnas nationalekono
m iska värde: 493  

genetiska tester v id  anställn ing: 8 6 7  
sam ordning av transportpolitiken och  

näringslivet i Skagerrak-om rådet:
867

Gradin, Anita, Sv. d el. (s) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 112 , 114

Grøndahl, Kirsti Kolle, Norges del. (A)
Vald medlem
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M edlem sförslag: 
kon cern  facklig  sam verkan: 9 7 2  

Yttranden: 
generaldebatt: 54  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsin gforsavta let; två årliga  
session er: 253  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
p resid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 2 9

sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  
parlam entarism  o ch  dem okrati; stöd  
till internationellt sam arbete och  
dem okratiseringssträvanden  i Öst: 
4 5 0

soc ia ldem okratiska partigruppens 
slutanförande: 4 6 8

Cudmundseth, Roger , N o rg es del. (A )
V ald  m edlem
Yttrande:

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
44 0

Gulbrandsen, Thor-Eirik, N o rg es del. 

(A )
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
Yttranden:

generaldebatt: 96
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 1 9 2 , 193  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 1 , 3 1 8 ,
321

Gustafsson, Hans, S v . del. (s)
V ald m edlem  
M edlem sförslag:

N ordp lans verksam het: 5 2 4  
Yttranden: 

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 8  
m iljövårdsinsatser i Baltikum  och  

P olen; ek on om isk t och  kulturellt

sam arbete m ed länderna kring  
Ö stersjön; Ö stersjöscenario; 
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum : 
4 5 0

Gyldenkilde, Lilli, D anm . R iges del. (SF) 
V ald  m edlem  
M edlem sförslag:  

kom m unikationsm öjligheter för hör
selskadade: 481  

nordiska jäm vä g ssy stem et: 501  
insatser för personer m ed ep ilepsi: 5 7 4  
genetiska tester v id  anställn ing: 6 1 6  
Radio Scandinavia: 6 9 7  
kultursam arbete m ed d e östeu rop eiska  

länderna och  Sovjetunionen: 708  
stöd till internationellt sam arbete och  

dem okratiseringssträvanden i Öst:
72 7

utbyggt m iljösam arbete m ed d e ö st
europeiska länderna och  S ovjet
unionen: 733  

den nordiska m odellen  som  fram tids- 
utm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 758  
grön B N P  och  sam arbete om  m iljö

statistik: 763  
ekonom iskt stöd till L e  Crau du Sapt: 

810
internationell sam verkan på handi

kappom rådet: 817  
jäm ställdhet m ellan kv in nor och  män  

vid  tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .:  
826

det nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .: 9 0 2  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
m iljösam arbete kring Ö stersjön  986: 
transportsam arbete m ed Baltikum:

1002 
Yttranden: 

generaldebatt: 5 9 , 6 1 , 7 9 , 8 6 , 8 7 , 118 , 
119

planerna på en fast Ö resundsförbin- 
d e lse  (fråga): 2 1 0 , 211  

jäm ställdhet m ellan kv in nor och  män 
vid  tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .:
2 2 7 , 2 2 8
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k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 0 , 3 2 1 ,
3 2 2

säker arbetsm iljö v id  gravid itet 
(fråga): 3 7 3 , 3 7 4  

arbetstid för sm åbarnsföräldrar  
(fråga): 3 7 5  

deponering av radioaktivt avfa ll under 
havsbotten (fråga): 3 7 7 , 378  

export av m iljöfarligt avfall utanför 
N orden  (fråga): 3 7 9 , 3 8 0  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  

A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 2 8 , 445

utbyggt m iljösam arbete m ed d e ö st
eu rop eiska  länderna och  S ovjet
unionen: 4 5 6 , 4 5 7

Göransson, Bengt, S v . d el. (s) 
R egeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 132

Hagen, Carl N o rg es del. (FrP)
V ald  m edlem  
Yttranden: 

generaldebatt: 6 2  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavta let; två årliga  
session er: 255  

nordiska sam arbetet efter 1992: 3 0 2  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 3 6 , 4 3 8

Halonen, Tarja, F in i. del. (SD P) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 91
N ord iska m inisterrådets berättelse om  

det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna for sam arbetet 
(budgetdebatt): 1 6 0 , 174  

N ordiskt Forum  1994: 233

Hansen, Ivar, Danm. Riges del. (V)
Vald medlem

M edlem sförslag: 

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .: 9 0 2  

Yttranden: 
generaldebatt: 6 1 , 81

Hansen, J.K ., D anm . R iges . del. (S)
V ald  m edlem
M edlem sförslag:

R adio Scandinavia: 6 9 7  
ekonom iskt stöd till L e  Crau du Sapt: 

81 0
sam ordning av transportpolitiken och  

näringslivet i Skagerrak-om rådet:
867

Yttranden:
N ord iska m inisterrådets berätte lse  om  

det nordiska sam arbetet sam t red o
g ö re lse  om  p lan em a for sam arbetet 
(budgetdebatt): 16 7 , 170  

sakdebatt (kulturutskottet): 3 8 7  
arbetsprogram  för kultursektorns 

institutioner, sam arbetsorgan m .m .; 
N ordplans verksam het: 3 9 1 , 3 9 4  

Radio Scandinavia: 398

Hansen, Søren, D anm . R iges del. (S) 
V ald  m ed lem  (suppleant till 2 8  d ecem b er  
1990)
M edlem sforslag: 

ekonom iskt stöd till L e  Crau du Sapt: 
8 1 0  

Yttranden:
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljning av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 2 9

kultursam arbete m ed d e östeuropeiska  
länderna och  Sovjetunionen: 453

Harms, Inger, D anm . R iges d el. (SF) 
Suppleant till 23 n ovem ber 1990  
M edlem sförslag: 

genetiska tester vid anställning: 6 1 6  
jäm ställdhet m ellan kvinnor och  män 

vid tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .: 
8 2 6
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Hauan, Åshild, N o rg es  del. (A)
V ald m edlem  
Yttrande:

N ord isk t Forum  1994: 2 3 2

Haugen, Helga, N o r g e s  d el. (KrF)
V ald  m ed lem  
M ed lem sforslag:

nordiska skogarnas nationalekono
m iska värde: 493  

nordisk  b io- och  genteknikkonvention:  
8 34  

Yttranden:
generaldebatt: 131
sam ordning av transportpolitiken och  

n äringslivet i Skagerrak-om rådet:
197

nordisk  b io- och  genteknikkonvention  
sam t gen etisk a  tester vid anställning:
2 1 9

parlam entariskt praktikant- och  
utbytesprogram  m ed de baltiska  
staterna: 4 5 4

Hellström, Mats, S v. del. (s)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

generaldebatt: 100  
efterföljande av det nordiska pass- 

avtalet (fråga): 283  
sam eting for svensk a  sam er (fråga): 

2 8 7

Hernes, Gudmund, N o rg es del. (A )
R egeringsrepresentant
Yttranden:

sam arbetsprogram  för högre  

utbildning: 4 0 4  
nordisk  u tb ildn ingsgem enskap  på 

gym nasia l nivå: 4 0 6  
N ordplus (fråga): 409  
nordiskt m ediepris (fråga): 4 1 6

Hetemäki-Olander, Elsi, Finl. del.
(K ok.)
V ald m edlem  
M edlem sforslag:

m iljövårdsinsatser i Baltikum  och  
Polen: 551  

sam nordiska brandskyddsbestäm 
m elser: 878

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m : 9 0 2  

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
transportsam arbete m ed Baltikum: 

1002 
Yttranden: 

generaldebatt: 70
nordiska sam arbetet efter 1992: 3 0 2  
tidpunkt och  plats för nästa ord inarie  

session : 4 7 4

Hjörleifur Guttormsson, Is l.d e l. (A b) 
V ald  m edlem  
M ed lem sforslag:  

kultursam arbete m ed d e östeu rop eiska  
länderna och  Sovjetunionen: 7 0 8  

stöd till internationellt sam arbete och  
dem okratiseringssträvanden i Öst: 
7 2 7

utbyggt m iljösam arbete m ed d e ö st
europeiska länderna och  S ovjet
unionen: 733  

den nordiska m odellen  som  fram tids- 
utm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 758  
grön B N P  och  sam arbete om  m iljö

statistik: 763  
m iljösam arbete kring Ö stersjön: 9 8 6  
transportsam arbete m ed Baltikum : 

1002 
Yttranden:

generaldebatt: 7 3 , 7 4 , 92  
N ordiskt Forum  1994: 2 3 7  
nordiska sam arbetet efter 1992: 3 0 4  
grön B N P  och  sam arbete om  m iljö

statistik sam t naturräkenskaper och  
socia la  räkenskaper: 348  

transport av använt kärnbränsle  
(fråga): 3 8 5 , 3 8 6  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 3 9

Holkeri, Harri, Finl. del. (K ok.) 
R egeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 63
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Houg, Tora Aasland, N o rg es  del. (SV ) 
V ald  m edlem  
M edlem sforslag: 

gen etisk a  tester v id  anställn ing: 6 1 6  
kultursam arbete m ed d e  östeuropeiska  

länderna och  Sovjetunionen: 708  
stöd till internationellt sam arbete och  

dem okratiseringssträvanden i Öst: 
7 2 7

utbyggt m iljösam arbete m ed de öst
eu rop eiska  länderna o ch  S ovjet
unionen: 733  

nordiska m odellen  som  framtids- 
utm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 7 5 8  
grön  B N P  o ch  sam arbete om  m iljö

statistik: 763  
m iljösam arbete kring Ö stersjön: 9 8 6  

Yttranden: 
val av N ord iska rådets presidium : 45  
generaldebatt: 6 8 , 6 9 , 7 9 , 11 1 , 112 , 

148
nordisk b io- och  genteknikkonvention  

sam t gen etisk a  tester v id  anställning: 
2 1 6

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
session er: 261

Hreggviður Jonsson, Isl. d el. (Sj)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 847  

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er o ch  organisation  m .m .: 953  

Yttrande:
k om m unikationsm öjligheter för 

hörselskadade: 182

Hurskainen, Sinikka, Fini. del. (SD P)
V ald  m edlem
M edlem sförslag:

sam arbete m ed Ö steruopa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 6 6 8  

lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

Yttrande: 

åtgärder for att bem ästra en om fat
tande invandring från Ö steuropa  
(fråga): 2 8 0

Husmark, Birgitte, D anm . R iges del.
(SF)
Suppleant
M edlem sforslag:

genetiska tester v id  anställning: 6 1 6

Håkansson, Per Olof, S v . del. (s)
V ald  m edlem  
M edlem sförslag:

N ordplans verksam het: 5 2 4  
Yttrande:

N ord iska m inisterrådets berätte lse  om  
det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 158

Haarder, Bertel, D anm . R iges d el. (V ) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 119 
m iljöforskningsprogram ; o zo n fo rsk 

ning: 4 0 2 , 403  

kännedom en om  den arabiska kulturen  
(fråga): 413  

nordiska lektorat vid A rhus universitet 
(fråga): 4 1 6

Häkämies, Kari, Finl. del. (K ok.)
Suppleant
M edlem sförslag:

nordisk ozonforskn ing: 1015

Ikast, Kaj, D anm . R iges d el. (KF) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

transport av o ljereriggar ut ur 
Ö stersjön (fråga): 2 0 4 , 205  

fordonstekniskt sam arbete (fråga):
2 0 6 , 2 0 7

följderna för b l.a . de baltiska länderna  
av en fast Ö resundsförb indelse  
(fråga): 2 0 8 , 209
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vägm ärk essystem et i N orden  (fråga): 

212
fa ijefo rb in d elsem a  m ellan Skåne och  

B ornholm  (fråga): 2 1 3 , 2 1 4

Isohookana-Asunmaa, Tylli, Finl. del.
(K esk .)
Suppleant
M ed lem sförslag:  

jäm ställdhet m ellan kvinnor och  män 
vid  tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser , kom m ittéer m .m .: 
8 2 6

nordisk  b io - och  genteknikkonvention: 
8 3 4

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 
893

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
N ord en s år i K alm ar 1997: 9 8 0

Jansson, Olof, Finl. d e l., Ä land (Ä C )
V ald m ed lem  till 7 n ovem ber 1990
M edlem sförslag:

nordiska skogarnas n ationalekono
m iska värde: 493  

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databascrade system  i 
offen tlig  förvaltning: 847

Jelved, Marianne, D anm . R iges del.
(R V )
V ald m edlem
M ed lem sförslag:

ek on om isk t stöd till L e  Crau du Sapt: 
8 1 0

Yttranden: 
nordiska sam arbetets form er och  

organ isation  m .m .; ändringar i 
H elsin gforsavta let; två årliga  
session er: 2 4 9 , 2 5 6

Jensen, Hans Jørgen, D anm . R iges del. 

(S)
V ald m ed lem  (suppleant till 2 8  d ecem b er
1990)
M edlem sförslag:

k valitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 847

sam ordning av transportpolitiken och  
n äringslivet i Skagerrak-om rådet:
867

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttranden: 
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
o ffen tlig  förvaltning: 190 , 192 , 195  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 5 , 3 1 6

Johansen, Lars Emil, D anm . R iges d e l.,  
G rönland (Si)
V ald m edlem  
Yttrande:

generaldebatt: 115

Johansson, Anita, S v. d el. (s)
V ald m edlem  
M edlem sförslag:

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
nordiska m edborgares deltagande i val 

till parlam ent/riksdag i b osättn ings-  
landet: 9 5 6  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
transportsam arbete m ed Baltikum: 

1002

Johansson, Olof, S v. d el. (c)
Suppleant
M edlem sförslag:

nordiska skogarnas nationalekono
m iska värde: 493  

N ordens år i Kalmar 1997: 9 8 0  
Yttrande:

generaldebatt: 88

Johansson, Ulla, S v. del. (s)
Suppleant
M edlem sforslag:

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
insatser för p ersoner m ed ep ilep si:5 7 4

Johnsen, Sigbjørn, N o rg es del. (A)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

sam arbete för ökad handel m ellan  
länderna och  m inskat im portbehov  
(fråga): 331  

potentialen för ökad handel inom  
Ö stersjöregionen  (fråga): 3 3 2 , 333
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Jón Kristjánsson, Isl. del. (F)
V ald  m edlem  (suppleant till 4  januari
1991)
M edlem sforslag:

parlam entariskt praktikant- och  
utbytesprogram  m ed d e baltiska  
staterna: 1008  

Yttranden: 
generaldebatt: 98  
m iljöforskningsprogram ; o z o n 

forskning: 401

Jón Sigurðsson, Isl. d el. (A) 
R egeringsrepresentant  
Yttranden: 

nordiska sam arbetet efter 1992: 303  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
Arbetsprogram  N orden  i Europa:
435

Jonsson, Elver, S v . d el. (fp)
V ald m edlem  
M edlem sforslag:  

sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 672  

sam ordning av transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådct:
867

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttranden: 
generaldebatt: 138
N ord iska m inisterrådets berättelse om  

det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 16 2 , 173 , 174  

sakdebatt (kom m unikationsutskottet):
179

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
session er: 2 5 7 , 2 5 8  

bilresande gränsgångare (fråga): 3 3 4 , 
335

alkoholkonsum tionen  i N orden  (fråga): 
3 6 7 , 3 6 9

Julius Sólnes, Isl. del. (B)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

generaldebatt: 108  
sårbarheten i krislägen  betr. råvaru-, 

varu- och  energiförsörjn ingen  
(fråga): 3 2 7  

globala  klim atförhandlingam a (fråga): 
3 8 1 , 3 8 2

Järvenpää, Heikki, F inl. del. (K ok.) 
Suppleant 
M edlem sforslag: 

nordisk ozonforskn ing: 1015

Järvisalo, Riitta, F inl. d el. (SD P)
V ald m edlem  
M edlem sforslag: 

lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 9 4

Jäätteenmäki, Anneli, F inl. d el. (K esk .) 
V ald  m edlem  
M edlem sforslag: 

effektivare el-användning: 588  
inform ationen utanför N orden om  

nordiskt sam arbete: 599  
ekonom iskt och  kulturellt sam arbete  

m ed länderna kring Ö steijön: 6 0 7  
gem ensam t nordiskt el-h ögsp än n in gs-  

nät: 6 4 0  

nordisk energipolitik: 6 4 5  
sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  

parlam entarism  och  dem okrati: 668  
lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftning om  grupptalan: 6 8 4  
två årliga sessioner: 704  
jäm ställdhet m ellan kv in nor och  män 

vid tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .: 
826

nordisk b io- och  genteknikkonvention: 
834

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 
893  

Yttranden:
lagstiftning om  ackordförfarande: 221  
lagstiftning om  grupptalan: 2 2 4  
N ordiskt Forum  1994: 2 3 5
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finskspråkiga d aghem sgrupper (fråga): 
415

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 4 2

Jørgensen, Anker, D anm . R iges del. (S)
V ald m edlem
M edlem sförslag:

inform ationen  utanför N orden  om  
nordiska sam arbetet: 599  

ek on om isk t o ch  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

Radio Scandinavia: 6 9 7  
transportpolitik: 7 7 9  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .: 9 0 2  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  

Yttranden:
in ledningsanförande: 46  
generaldebatt: 8 7 , 88  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 0 9 , 318  
sakdebatt (Baltikum /Ö steuropa); 

p residiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
419

avslutn ingsanförande: 475

Kallsberg, Anfinn, D anm . R iges d e l.,  
Färöarna (Fkfl)
V ald m edlem  
Yttranden: 

generaldebatt: 134
lönsam t nyttjande av havets däggdjur  

(fråga): 383

Kekkonen, Anlero, F ini. del. (SD P)
V ald m edlem  
M ed lem sförslag:

inform ationen utanför N orden  om  
nordiska sam arbetet: 599  

ekon om isk t och  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

R adio Scandinavia: 6 9 7

Yttranden:
inform ationen utanför N orden  om  

nordiska sam arbetet: 3 9 6  
nordiska lektorat v id  Å rhus universitet 

(fråga): 4 1 7

Kirkegaard, Knud Erik, D anm . R iges  
d el. (KF)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

sakdebatt (socia l- och  m iljöutskottet):
343

u n gdom sarbetslösheten  (fråga): 3 5 5 , 
3 5 6

säker arbetsm iljö v id  graviditet 
(fråga): 3 7 3 , 3 7 4  

arbetstid för sm åbarnsföräldrar 
(fråga): 3 7 4 , 375

Kjærsgaard, Pia, D anm . R iges d el. (FP) 
V ald m edlem  (suppleant till 2 8  decem b er  
1990)
M edlem sförslag:

m edlem skap fór d e  baltiske länderna i 
N ordiska rådet: 1021  

upprättande av diplom atiska förbindel
ser m ed de baltiska länderna: 1022  

Yttranden: 
generaldebatt: 141 , 147  
sakdebatt (Baltikum /Ö steuropa); 

p residiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljning av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 2 7 , 4 3 0  

liberalistiska partigruppens sluta
nförande: 473

Knudsen, Grete, N o rg es d el. (A )
V ald m edlem  
Yttranden:

generaldebatt: 137
nordisk b io- och  genteknikkonvention  

sam t genetiska tester v id  anställning: 
2 3 6 , 2 3 7  

N ordiskt Forum  1994: 312  
k o n cem fa ck lig  sam verkan:

Knutzen, Thea, Norges del. (H)
Vald medlem
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M ed lem sförslag:  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .: 9 0 2  
Yttranden: 

generaldebatt: 103
sakdebatt (ekonom iska  utskottet): 2 9 4  
sam arbetsprogram  för h ö gre  utbild

ning: 4 0 4

Knuuttila, Sakari, F in l. d el. (SD P )
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

kom m unikationsm öjligheter för  
handikappade: 481  

in form ationen  utanför N orden  om  
nordiska sam arbetet: 5 9 9  

ekonom iskt och  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

genetiska tester v id  anställning: 6 1 6  
transportpolitik: 7 7 9  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6  
sam arbete om  naturräkenskaper och  

soc ia la  räkenskaper: 815  
internationell sam verkan på handi

kappom rådet: 817  
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 8 4 7  

sam nordiska brandskyddsbestäm 
m elser: 878  

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 
893

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
nordisk ozonforskn ing: 1015  

Yttranden: 
generaldebatt: 139  
säkrare trafik i N orden  - handlings

program  1992  - 1994: 201

Komstedt, Wiggo, S v . del. (m)
V ald m edlem  
Yttranden: 

v al av N ord iska rådets presidium : 45

N ord iska m inisterrådets berätte lse  om  
det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 159  

fä ijeförb in d elsem a  m ellan S kåne och  
B ornholm  (fråga): 2 1 2 , 2 1 3 , 2 1 4  

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 265

Lahnstein, Anne Enger, N o rg es del. (Sp) 
V ald  m edlem  
M edlem sförslag: 

sam arbete m ed Ö steruopa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 668  

nordisk b io - och  genteknikkonvention: 
8 3 4

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
o ffen tlig  förvaltning: 847

Laitinen, Juhani, F in l. del. (K ok) 
Suppleant 
M edlem sförslag: 

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 
893

nordisk  ozonforskn ing: 1015

Larsen, Ester, D anm . R iges del. (V ) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

handlingsplanen m ot can cer  (fråga): 
361

gem ensam  utlandsvård för psoria
sispatienter (fråga): 3 6 2

Lillved, Tore A ., N o rg es del. (H)
V ald  m edlem  
M edlem sförslag:

m iljövårdinsatser i Baltikum  och  
Polen: 551  

sam nordiska brandskyddsbestäm 
m elser: 878  

Yttranden:
N ordiska m inisterrådets berättelse om  

det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 166
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sam ordning av  transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådet:
197

Lindqvist, Bengt, S v . d el. (s) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

beskattning av  p en sion ern a  for åter
vändande invandrare (fråga): 3 2 5  

internationell sam verkan på 
handikappom rådet: 3 5 0  

eu rop eisk  integration och  nordisk  
alkoholpolitik  (fråga): 3 6 5 , 3 6 6

Louvo, Anna-Kaarina, F in l. d el. (K ok.)  
V ald  m edlem  
M ed lem sforslag:  

m iljövårdsinsatser i Baltikum  och  
P olen: 551  

sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  
parlam entarism  o ch  dem okrati: 668  

lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
två årliga session er: 7 0 4  
nordisk  ozon forsk n in g: 1015

Lundblad, Grethe, S v . d el. (s)
V ald  m edlem  
M ed lem sförslag:  

kom m unikationsm öjligheter for 
handikappade: 481  

in satser för p erson er m ed ep ilep si: 5 7 4  
transportpolitik: 779  
sam ordnad forskn ing på transport

om rådet: 7 9 6  
internationell sam verkan på 

handikappom rådet 817: 
tu llprocedurer för sportflyget: 861  
nordiska sam arbetets form er och  

organ isation  m .m .: 9 0 2  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  

Yttranden: 
generaldebatt: 74
u ngdom sarbetslösheten  (fråga): 3 5 4 ,  

3 5 5 ,3 5 6
färjetrafikens föroren ing (fråga): 3 7 0  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 2 2 , 449

m iljösam arbete kring Ö stersjön: 455

Lunde, Kjellbjørg, N o rg es  d e l (SV )
V ald  m edlem  
M ed lem sforslag:  

kultursam arbete m ed d e  östeu rop eiska  
länderna o ch  Sovjetun ionen: 708  

stöd till internationellt sam arbete och  
dem okratiseringssträvanden i Öst: 
7 2 7

utbyggt m iljösam arbete m ed  d e  ö st
eu rop eiska  länderna o ch  S ovjet
unionen: 733  

den nordiska m odellen  som  fram tids- 
utm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 758  
grön  B N P  och  sam arbete om  m iljö

statistik: 763  
ekon om isk t stöd till L e  Crau du Sapt: 

8 1 0
internationell sam verkan på 

handikappom rådet: 8 1 7  
jäm ställdhet m ellan kv in nor och  män  

vid tillsättande av m ed lem m ar i 
nordiska styrelser , kom m ittéer m .m .:  
826

m iljösam arbete kring Ö stersjön: 9 8 6  
Yttranden: 

generaldebatt: 6 8 , 8 0 , 11 3 , 1 1 4 , 124  
sakdebatt (ek onom isk a  utskottet): 2 9 3  
vän stersocia listisk a  partigruppens slut

anförande: 4 7 2

Lundholt, Anne Birgitte, D anm . R iges  
del. (KF)
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 110 , 112  
handikappaspekter inom  turism en  

(fråga): 2 0 5 , 2 0 6  
handikapporganisationerna som  

företrädare för konsum entgrupper  
(fråga): 2 7 7  

utvidgat sam arbete på el-om rådet 
(fråga): 328  

ökat sam arbete för bättre utnyttjande 
av föm ybara en erg ik ällor (fråga):
329

Melchior, Arne, D anm . R iges d el. (C D )  
Suppleant till 2 8  decem b er 1990
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M ed lem sforslag:
k om m unikationsm öjligheter för 

h örselskadade: 481  
östeuropeiska  studem a i nordiska  

fo lkhögskolor: 6 2 8

Metsämäki, Lauri, F in l. del. (SD P )
Vald m edlem  
M edlem sforslag: 

inform ationen utanför N orden  om  
nordiska sam arbetet: 5 9 9  

ek on om isk t och  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  

Yttranden: 
generaldebatt: 130  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 4  
kännedom en om  den arabiska kulturen  

(fråga): 413  

sakdebatt (Baltikum /Ö steuropa); 
presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 38

Moilanen, Eeva-Liisa, F in l. d el. (SK L)
Suppleant
M edlem sforslag:

två årliga sessioner: 704  

nordisk  b io- och  genteknikkonvention: 
8 34

tullprocedurer för sportflyget: 861  
sam nordiska brandskyddsbestäm 

m elser: 878  
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893
nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
N ord en s år i Kalmar 1997: 9 8 0  

Yttranden: 
lagstiftn ing om  grupptalan: 223  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 258

sam arbete m ed S ovjetun ionen  för 
bekäm pning av brottslighet (fråga): 
2 7 8 , 2 7 9  

efterföljande av det nordiska p a ss
avtalet (fråga): 283

Møller, Helge Adam, D anm . R iges del. 
(KF)
V ald m edlem  
Yttranden: 

jäm ställdhet m ellan kv in nor och  män 
vid  tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .:
2 2 8 , 229  

N ord isk t Forum  1994: 2 3 7  
nordiskt råd för forskning i eu rop eisk  

integrationsrätt: 2 4 2  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 263

Møller, Per Stig, D anm . R iges del. (K F) 
R egerings representant 
Yttranden: 

sakdebatt (socia l-  och  m iljöutskottet):
3 44

skydd av m iljön i Antarktis och  Arktis 
(fråga): 3 5 7 , 358  

fä ijetrafikens föroren ing (fråga): 3 6 9 , 
3 7 0

p rövn ing en ligt m iljökonventionen  av  
b roförb indelse m ellan D anm ark och  
S v er ig e  (fråga): 3 8 4  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N orden i Europa:
4 32

NieLson, Poul, D anm . R iges d el. (S)
V ald m edlem  (suppleant till 28  d ecem b er  
1990)
M edlem sforslag:

transportsam arbete m ed Baltikum:
1002

Yttranden:
effektivare cl-användning; gem ensam t 

nordiskt el-högspänn ingsnät; nordisk  
energipolitik: 2 9 5 , 2 9 7
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Niinistö, Sauli, F in l. d el. (K ok.)
V ald m ed lem  
M ed lem sförslag:

sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 668  

lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
nordiska m edborgares deltagande i va l 

till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

nordisk ozonforskn ing: 1015

Norrback, Ole, F inl. d el. (SFP) 
R egeringsrepresentant 

Yttrande: 
generaldebatt: 126

Nyby, Mats, F inl. del. (SD P )
V ald  m edlem  
M ed lem sförslag:

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
in satser för personer m ed ep ilepsi: 5 7 4  
in form ationen  utanför N orden  om  

nordiska sam arbetet: 599  
ek on om isk t och  kulturellt sam arbete  

m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  
lagstiftning om  grupptalan: 6 8 4  

transportpolitik: 779  
sam ordnad forskn ing på transport

om rådet: 7 9 6  
nordiska sam arbetets form er och  

organ isation  m .m .: 9 0 2  
nordiska m edborgares deltagande i val 

till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet:

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 5 6  
Yttrande: 

generaldebatt: 115

Nyhage, Hans, S v . d el. (m)
V ald m edlem  
M ed lem sförslag:  

sam arbete m ed Ö steruopa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 668  

Yttranden:
N ord isk t Forum  1994: 2 3 4  
nordiska m edborgares deltagande i va l 

till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 2 4 0 , 241

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 2 6 2

Ólafur G. Einarsson, Isl. d el. (Sj)
V ald  m edlem  
M edlem sforslag:

m iljövårdsinsatser i Baltikum  och  
Polen: 551  

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .: 9 0 2  

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
Yttranden: 

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 2 5 2 , 2 6 4

Oscarsson, Berit, S v . del (s)
V ald  m edlem  
M edlem sforslag:

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
transportsam arbete m ed Baltikum: 

1002 
Yttrande: 

arbetsprogram  för kultursektorns  
institutioner, sam arbetsorgan  m .m .;  
N ordplans verksam het: 3 9 2

Päll Pétursson, Isl. del. (F)
V ald  m edlem  
M edlem sförslag:

nordiska sam arbetets form er och  
organisation  m .m .: 9 0 2  

transportsam arbete m ed Baltikum: 
1002 

Yttranden: 
öppningsanförande: 43  
generaldebatt: 52

Pedersen, Inger Stilling, D anm . R iges  
del. (KrF)
Suppleant
M edlem sförslag:

sam ordning av  transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådet: 
867
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Pedersen, Thor, D anm . R iges d el. (V ) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 49  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsin gforsavta let; två årliga  
sessioner: 251  

nordiska kom m ittéers m .fl. rättsliga 
ställn ing (fråga): 2 8 6  

N ordiska investeringsbankens  
överskott för 1991 (fråga): 335  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljning av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
421

Pelltari, Seppo, F inl. d el. (K esk .)
Suppleant
M edlem sförslag:

nordisk b io- och  genteknikkonvention: 
8 34

Persson, Göran, S v . d el. (s)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

arbetsprogram  för kultursektorns 
institutioner, sam arbetsorgan  m .m .;  
N ordplans verksam het: 3 9 3 , 3 9 4  

sverigefin n am as hem språksunder
v isn in g  (fråga); sverigefin sk a  e lev ers  
m odersm åls-/hem språksundervisn ing  
(fråga): 4 0 9 , 4 1 0 , 411  

nordiska språkkonventionens  
tilläm pning i S v er ig e  (fråga): 4 1 2  

lokalradions finskspråkiga program  
(fråga): 4 1 4  

finskspråkiga d aghem sgrupper (fråga): 
4 15

Petersen, Marita, D anm . R iges d e l., 
Färöarna (Jvfl)
R egeringsrepresentant 
Yttrande: 

sakdebatt (kulturutskottet): 389

Pettersen, Oddrunn, N o rg es del. (A) 
R egeringsrepresentant (vald m ed lem  till
3 n ovem ber 1990)

M edlem sförslag: 
transportpolitik: 779  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6  
kvalitetsäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 847  

sam ordning av transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådet:
867

nordiska sam rbetets form er och  
organisation  m .m .: 9 0 2

Pietikäinen, Sirpa, F in l. d el. (K ok.)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

lagstiftning om  grupptalan: 6 8 4  
nordisk ozonforskn ing: 1015

Poulsen, Kaj, D anm . R iges del. (S)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
transportpolitik: 779  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6  
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 847  

sam ordning av transportpolitiken och  
n äringslivet i Skagerrak-om rådet:
867

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttranden: 
nordiska järnvägssystem et: 184  
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 193 , 194  

sam ordning av transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådet:
199

Renko, Tellervo, F inl. del. (K esk .) 
Suppleant 
M edlem sförslag: 

två årliga sessioner: 7 0 4  
sam arbete om  naturräkenskaper och  

socia la  räkenskaper: 815  
internationell sam verkan på handi

kappom rådet: 817
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nordisk b io- och  genteknikkonvention: 
8 34

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 
893

parlam entariskt praktikant- och  
utbytesprogram  m ed de baltiska  
staterna: 1008  

nordisk  ozonforskn ing: 1015

Riihijärvi, H eikki, F in l. del (SM P)
V ald  m edlem  
M edlem sforslag:

östeu rop eiska  studem a i nordiska  
fo lkhögskolor: 6 2 8  

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893  
Yttranden: 

generaldebatt: 150  
nordiska ländernas organisation  for 

k oord inering av flyktingström m er  
(fråga): 281  

östeuropeiska  studerande i nordiska  
fo lkhögskolor: 4 5 2

Rostbøll, Grethe Fogh, D anm . R iges del. 
(KF)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

generaldebatt: 133  
sakdebatt (kulturutskottet): 3 9 0

Rotnes, Marit, N o rg es del. (A )
V ald m edlem  
M ed lem sforslag:

ek on om isk t och  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 607  

Radio Scandinavia: 6 9 7  
Yttrande:

N ord isk a  m inisterrådets berättelse om  
det nordiska sam arbetet sam t redo
gö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 172

Ryynänen, Mirja, Finl. del. (K esk .)
V ald  m edlem  
M edlem sforslag:

nordiska skogarnas nationalekono
m iska värde: 493  

sam arbete m ed Ö steuopa i frågor c.m 
parlam entarism  och  dem okrati: 668  

lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4

5 0 -  10-0450 Nordiska rådet Del 2

lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
två årliga session er: 7 0 4  
jäm ställdhet m ellan kv in nor och  män  

vid tillsättande av m edlem m ar i 
nordiska styrelser, kom m ittéer m .m .: 
826

nordisk b io- och  genteknikkonvention: 

834
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893
nordisk ozonforskn ing: 1015  

Yttranden:
nordisk  utb ildn ingsgem enskap  på 

gym nasial nivå: 4 0 6  
svcrigefm n am as hem språksunder

v isn in g  (fråga); sverigefin sk a  e levers  
m odersm åls-/hem språksundervisn ing  

(fråga): 410

Saastamoinen, Riitta, Finl. del. (K ok) 
Suppleant:
M edlem sforslag:

nordisk ozonforskn ing: 1015

Salmén, Olof, Finl. d e l., Å land (Å C )
V ald  m edlem
M edlem sforslag:

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttrande:
sam ordning av transportpolitiken och  

näringslivet i Skagerrak-om rådet:
196

Salolainen, Pertti, Finl. del. (K ok.)
R egeringsrepresentant
Yttrande:

generaldebatt: 135

Samuelsson, Marianne, Sv. del. (mp)
V ald  m edlem
M edlem sforslag:

effektivare el-användning: 588  
gem ensam t nordiskt c l-h ögsp än n in gs-  

nät: 6 4 0  
nordisk energipolitik : 645  
lagstiftning om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftning om  grupptalan: 6 8 4  
Radio Scandinavia: 6 9 7  
sam arbete om  naturränkenskaper och  

socia la  räkenskaper: 815
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nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

N ord en s år i K alm ar 1997: 9 8 0  
Yttranden: 

generaldebatt: 107
följderna för b l.a . d e  baltiska länderna  

av en fast Ö resundsförb indelse  
(fråga): 2 0 8 , 2 0 9  

nordisk  b io- och  genteknikkonvention  
sam t genetiska tester v id  anställning:
220

grön B N P  och  sam arbete om  m iljö
statistik samt naturräkenskaper och  
socia la  räkenskaper: 348  

skydd av m iljön i Antarktis och  Arktis 
(fråga): 3 5 7 , 358  

export och  im port av m iljöfarligt avfall 
m ellan de nordiska länderna (fråga): 
3 64

föroreningen  av Idefjorden (fråga):
3 7 2

N ordens Å r i K alm ar 1997: 399  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljning av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 4 9 ,4 5 0

Sandman, Matz, N o rg es del. (A)
R egeringsrepresentant
Yttrande:

N ordiskt Forum  1994: 2 3 2

Sasi, Kimmo, F inl. del. (K ok.)
V ald m edlem  
M edlem sförslag:

m iljövårdsinsatser i Baltikum  och  
Polen: 551  

sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 668  

lagstiftning om  grupptalan: 684  
nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
nordisk ozonforskn ing: 1015  

Yttranden: 
generaldebatt: 145  
transport av o ljereriggar ut ur 

Ö stersjön  (fråga): 2 0 4 , 205  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i

H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 2 5 0 , 2 5 2  

nordiska passavtalet (fråga): 2 8 1 , 2 8 2  
nordiska sam arbetet efter 1992: 301  
k on cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 7 , 3 1 9  
N ordiska investeringsbankens  

överskott för 1991 (fråga): 335  
sakdebatt (Baltikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden i Europa: 
43 7

Schliiter, Poul, D anm . R iges del. (KF) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 8 2 , 8 5 , 8 6 , 88

Sighvatur Björgvinsson, Isl. del. (A ) 
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

transportpolitik: 779  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 796  

k on cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2  
Yttranden: 

generaldebatt: 73
N ordiska m inisterrådets berättelse om  

det nordiska sam arbetet sam t red o
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 164  

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljning av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 2 9 , 4 3 7

Siuruainen, Eino, F inl. del. (K esk .)
Vald m edlem  
M edlem sförslag:

nordiska skogarnas n ationalekono
m iska värde: 493  

sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  
parlam entarism  och  dem okrati: 668  

lagstiftning om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftning om  grupptalan: 684  
nordisk bio- och  gentcknikkonvention: 

834
jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893
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Skinnari, Jouko, F in l. d el. (SD P )
Suppleant
M edlem sforslag:

inform ationen utanför N orden  om  
nordiskt sam arbete: 5 9 9  

ekon om isk t och  kulturellt sam arbete  
m ed länderna kring Ö stersjön: 6 0 7  

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 9 7 2

Skjervengen, Pål Atle, N o rg es d el. (FrP) 
V ald m edlem  
Yttranden: 

generaldebatt: 11 7 , 119  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljning av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa: 
4 4 3 , 4 4 4 , 445

Skånberg, Krister, S v . d el. (mp)
Suppleant
M ed lem sförslag:

effek tivare el-användning: 588  
gem ensam t nordiskt e l-högspänn ings- 

nät: 6 4 0  
nordisk  energipolitik : 645  
sam arbete om  naturräkenskapcr och  

soc ia la  räkenskaper: 815  
Yttranden:

generaldebatt: 6 8 , 6 9 , 8 5 , 86  
N ordiska m inisterrådets berätte lse  om  

det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 171 

sakdebatt (kom m unikationsutskottet):
180

sam ordning av  transportpolitiken och  
näringsliveti Skagerrak-om rådet: 2 0 0  

effektivare el-användning; gem ensam t 
nordiskt e l-högspänningsnät; nordisk  
energipolitik : 2 9 7  

nordiska sam arbetet efter 1992: 305  
k o n cem fa ck lig  sam verkan: 315  
sårbarheten i krislägen  betr. råvaru-, 

varu- o ch  en ergiförsörjn ingen  
(fråga): 3 2 7

utvidgat sam arbete på el-om rådet 
(fråga): 329  

ökat sam arbete för bättre utnyttjande 
av föm ybara energ ikällor (fråga):
3 3 0

sam arbete för ökad handel m ellan  
länderna och  m inskat im portbehov  
(fråga): 331  

potentialen  för ökad handel inom  
Ö stersjöregionen  (fråga): 333

Solhobn, Lodve, N o rg es del. (FrP)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
o ffen tlig  förvaltning: 8 4 7

Steenholdt, Otto, D anm . R iges d e l., 
G rönland (At)
V ald m edlem  
M edlem sförslag:

nordiska skogarnas n ationalekono
m iska värde: 493  

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6

Steingrimur Hertnannsson, Isl. d el. (F) 
R egeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 7 1 , 74

Steingrimur J. Sigfússon, Isl. del. (A b)
R egeringsrepresentant
Yttrande:

generaldebatt: 121

Sundstein, Jögvan, D a n m ., R ig es d e l., 
G rönland (Fkfl)
R egeringsrepresentant
Yttrande:

generaldebatt: 104

Svartberg, Karl-Erik, S v . del. (s)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

transportpolitk: 779  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6
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kvalitetssäkring o ch  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 8 4 7  

sam ordning av transportpolitiken och  
n äringslivet i Skagerrak-om rådet:
867

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttrande: 
vägtrafikens m iljöeffekter: 185

Svensson, Sten, S v . d e l. (m)
V ald  m edlem  
M edlem sforslag: 

m iljövårdsinsatser i Baltikum  och  
P olen: 551  

internationell sam verkan på handi
kappom rådet: 8 1 7  

sam nordiska brandskyddsbestäm 
m elser: 878  

N ord en s Å r i K alm ar 1997: 9 8 0  
Yttranden: 

generaldebatt: 123
vägm ärk essystem et i N orden  (fråga): 

211 , 212 
sam nordiska brandskyddsbestäm 

m elser: 351  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
Arbetsprogram  N orden  i Europa:
448

Syse Jan. P. , N o rg es d el. (H)
V ald m edlem  
M edlem sforslag: 

nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
Yttranden: 

generaldebatt: 89  
sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av 
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
423  , 4 2 8

Söder, Karin, S v . d el. (c)
V ald  m edlem .
M edlem sforslag:

nordiska sk og a m a s n ationalekono
m iska värde: 4 9 3

nordiskt hantverk och  hem slöjd: 6 5 2  
jäm ställdhet m ellan kv innor och  män  

vid  tillsättande av  m edlem m ar i 
nordiska styrelser , kom m ittéer m .m .:  
8 2 6

nord isk  b io- och  genteknikkonvention:  
834

tullprocedurer för sportflyget: 861  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .: 9 0 2  
nordiska sam arbetet efter 1992: 963  
transportsam arbete m ed Baltikum:

1002
parlam entariskt praktikant- och  

utbytesprogram  m ed d e baltiska  
staterna: 1008  

Yttranden: 
generaldebatt: 117  
harm onisering av flyktingpolitiken  

(fråga): 2 8 3 , 2 8 4 , 2 8 5 , 2 8 6  
tullprocedurer för sportflyget: 2 9 9  
m ittengruppens slutanförande: 469

Sønderby, Peder, D anm . R iges d el. (V )
V ald  m edlem
M edlem sforslag:

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

Yttranden:
generaldebatt: 128
N ordiska m inisterrådets berättelse om  

det nordiska sam arbetet sam t redo
gö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 169 , 170  

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 19 2 , 194  

transportsam arbete m ed Baltikum: 451

Talleraas, Anders, N o rg es d el. (H)
V ald m edlem  
M edlem sforslag: 

lagstiftning om  grupptalan: 6 8 4  
Yttranden:

N ordiska m inisterrådets berättelse om  
det nordiska sam arbetet sam t redo
g ö re lse  om  planerna för sam arbetet 
(budgetdebatt): 165  

sakdebatt (ekonom iska utskottet): 2 9 0
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Thalén, Ingela, S v . d el. (s)
R egeringsrepresentant
Yttranden:

N ord isk t Reum atikerår: 353  
handikapporganisationernas repre

sentation i m ed icinsk -etiska  råden  
(fråga): 371

Turunen, Eeva, F in l. d el. (K ok) 
Suppleant:
M ed lem sförslag:

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
o ffen tlig  förvaltning: 8 4 7  

nord isk  ozon forsk n in g: 1015

Ueland, Ole Gabriel, N o rg es d el. (Sp)
Suppleant
M ed lem sförslag:

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organ isation  m .m .: 953  

Yttrande: 
generaldebatt: 140

Valgeröur Sverrisdóttir, Isl. d el. (F)
V ald  m edlem  
M ed lem sförslag:  

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum: 

893

Veierød, Tove, N o r g e s  d el. (A )
R egeringsrepresentant
Yttranden:

stöd till handikappfam iljer (fråga):
3 5 8 , 359

alk oh olkon su m tion en  i N ord en  (fråga): 
3 6 7 , 3 6 8

Väänänen, Marjatta, F in l. del. (K esk .)
V ald m ed lem
M ed lem sförslag:

nordiska skogarnas nationalekono
m iska värde: 493  

nordiskt hantverk o ch  hem slöjd: 6 5 2  
sam arbete m ed Ö steuropa i frågor om  

parlam entarism  och  dem okrati: 668  
lagstiftn ing om  ackordförfarande: 6 7 4  
lagstiftn ing om  grupptalan: 6 8 4  
två årliga session er: 7 0 4  
nordisk  b io- och  genteknikkonvention: 

8 3 4

sam nordiska brandskyddsbestäm 
m elser: 878  

jordbrukssam arbetet m ed Baltikum : 
893  

Yttranden: 
generaldebatt: 99  
beskattning av  pensionerna  för  

återvändande invandrare (fråga):
3 2 5 , 3 2 6

sakdebatt (socia l- o ch  m iljöutskottet): 
3 4 0

N ord isk t Reum atikerår: 3 5 2  
sverigefm n am as hem språksunder- 

v isn in g  (fråga); sverigefin sk a  e lev ers  
m odersm åls-/h em sp råk su n d erv isn in g  
(fråga): 4 1 0 , 411  

sakdebatt (Baltikum /Ö steuropa); 
presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
431

utbyggt m iljösam arbete m ed d e  
östeu rop eiska  länderna och  
S ovjetunionen: 4 5 7

Weiss, Birte, D anm . R ig es d e l. (S)
V ald  m edlem  
Yttranden: 

jäm ställdhet m ellan kv innor o ch  män 
vid  tillsättande av m ed lem m ar i 
nordiska styrelser , kom m ittéer m .m .:  
2 2 6 , 2 2 9

N ord isk t Forum  1994: 2 3 1 , 2 3 5 , 2 3 6

Werner, Lars, S v . d el. (v)
V ald  m edlem  
M ed lem sförslag: 

kultursam arbete m ed d e östeu rop eiska  
länderna och  Sovjetunionen: 7 0 8  

stöd till internationellt sam arbete och  
dem okratiseringssträvanden i Öst: 
7 2 7

utbyggt m iljösam arbete m ed d e  ö st
eu rop eiska  länderna och  S ovjet
unionen: 733  

den nordiska m odellen  som  fram- 
tidsutm aning: 7 4 7  

Ö stersjöscenario: 7 5 8  
grön B N P  och  sam arbete om  m iljö

statistik: 763
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nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

m iljösam arbete kring Ö stersjön: 9 8 6  
Yttranden: 

generaldebatt: 143  
sakdebatt (Baltikum /Ö steuropa); 

presidiets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 2 6 , 4 3 0

Wroldsen, Ernst, N o rg es d el. (A )
V ald  m ed lem  
Yttranden:

sam ordnad forskning på transport
om rådet: 188  

kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 
sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 191 , 193  

sam ordning av transportpolitiken och  
näringslivet i Skagerrak-om rådet:
198

sakdebatt (B altikum /Ö steuropa); 
presid iets Baltikum program  
(dokum ent 3); uppföljn ing av  
A rbetsprogram  N orden  i Europa:
4 4 4

Öhrsvik, Lena, S v . d el. (s)
V ald m edlem  
M edlem sförslag: 

kom m unikationsm öjligheter för 
hörselskadade: 481  

in satser för p ersoner m ed ep ilepsi: 5 7 4  
internationell sam verkan på handi

kappom rådet: 817  
N ord en s år i K alm ar 1997: 9 8 0  

Yttranden: 
kom m unikationsm öjligheter for 

hörselskadade: 183 
handikappaspekter inom  turism en  

(fråga): 2 0 5 , 2 0 6  

handikapporganisationerna som  
företrädare för konsum entgrupper  
(fråga): 2 7 7 , 278  

insatser för personer m ed ep ilepsi: 345  
internationell sam verkan på handi

kappom rådet: 349  
stöd till handikappfam iljer (fråga):

3 5 8 , 3 5 9

handikappaspekter i E G -diskus- 
sio n em a  (fråga): 3 5 9 , 3 6 0  

handlingsplanen m ot can cer  (fråga): 
361

gem en sam  utlandsvård för p soriasis
patienter (fråga): 3 6 2  

N ord en s Å r i K alm ar 1997: 4 0 0

Östrand, Olle, S v . d el. (s)
V ald  m edlem  
M edlem sförslag: 

vägtrafikens m iljöeffekter: 561  
transportpolitik: 7 7 9  
sam ordnad forskning på transport

om rådet: 7 9 6  
kvalitetssäkring och  legalitetskontroll i 

sam band m ed databaserade system  i 
offen tlig  förvaltning: 8 4 7  

(ändringsförslag) nordiska sam arbetets 
form er och  organisation  m .m .: 953  

nordiska m edborgares deltagande i val 
till parlam ent/riksdag i bosättnings- 
landet: 9 5 6  

transportsam arbete m ed Baltikum: 
1002 

Yttranden: 
transportpolitik: 187  
fordonstekniskt sam arbete (fråga):

2 0 6 , 2 0 7  
nordiska sam arbetets form er och  

organisation  m .m .; ändringar i 
H elsingforsavtalet; två årliga  
sessioner: 2 6 0  

k o n cem fa ck lig  sam verkan: 3 1 3 , 3 2 0 ,
323
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Ämnesregister

(De kursiverade saknumren hänvisar till översikten över sakernas behandling, s. 3005. Ö\riga siffror 
hänvisar till sidor. Med * markerade saker har ej upptagits till behandling under sessionen.)

A cceleratorbaserad forskning: se N O A C  
Ackordförfarande, lagstiftning: A 922/j, 674  
A D B: 1544
A ids, handlingsprogram : *D 17/1987/s, 2434  
A kadem ien, folkliga: C 12/k:l, 2057  
A lkohol (se även N A D )  

konsum tion, insatser för minskad:
*D 35/1989/s, 2485  

konsum tionen i Norden: E 36, 2623  
politik  och europeisk integration: E 25, 2609  

Allmänkultur: 1580, 1882  
och m ediasam arbete, institutioner och fasta 

samarbetsorgan: 1581 
Am algam , forskningssamarbete:

*D 27/1990/s, 2545  
Amatörteaterrådet: se N A R  
Antarktis och A rktis, skydd av: E 17, 2599  
Arabisk kultur i Norden: E 52, 2642  
Arbetslöshet 

ungdom s: *D 32/1990/s, 2 5 5 0 , E 16, 2597  
utförsäkrade, stöd till: * D 21/1985/s, 2422  

Arbetsmarknad(s): 1621, 1896  
fria näringsidkare: D 9/1986/s, 2425  
personer med högre utbildning: D 12/1990/k, 

2522
utbildningscenter: se Nordkalotten  

Arbetsm iljö: 1637, 1899  
bättre, samarbetsprogram: D 25/1990/s, 2542  
vid  graviditet: D 18/1980/s, 2415  
utbildning: se N IV A  
samarbetsområdet 1990: 1628 
verksam heten 1990: 1639  

Arbetsprogram  
finansiering och organisation av kultursektorns 

institutioner m .m .: B 112/k, 1167  
fiskeripolitiskt: E 1, 2555  
Norden i Europa 1989-1992: D 45/1989/e, 

2497  
Arbetstid(s) 

frågor: *D 15/1987/s, 2433  
för småbarnsföräldrar: E 32, 2617  

Arktis och Antarktis, skydd av m iljö: E 17,
2599

Arktisk m edicinsk forskning: se N oSA M F  
Asienstudier: se N IA S (f.d . C1NA)
Atom

avfall, kontrakt med upparbet- 
ningsanläggningen D ounreay i 
Nordskottland: E 15, 2592  

energifrågor: se N K A

fysik , institutet för teoretisk: se N O R D IT A  
A vfall(s)

export av, internationellt samarbete:
*D 20/1990/s, 2536  

export/im port av m iljöfarligt: E 13, 2 5 8 6 , 
E 24, 2 6 0 7 , E 34, 262 0  

radioaktivt, deponering under havsbotten:
E 14, 2 5 8 9 , E 33, 2618  

radioaktivt, kontrakt med upparbet- 
ningsanläggningen i D ounreay i 
Nordskottland: E 15, 2592  

och återanvändning: E 15, 2592  
och återanvändning, handlingsprogram  för 

renare teknologi: D 19/1990/s, 253 4  
Avtalsrätt: 1538

Baltikum: se även Östeuropa, Ö stersjön, Polen  
diplom atiska förbindelser: A 964/j, 1022  
jordbrukssamarbete: A 944/e, 893 
m edlemskap i N ordiska rådet: A 963/j, 1021 
och P olen, m iljövårdsinsatser: A 910/e, 551 
transportsamarbete: A 953/t, 1002  
parlamentariskt praktikant- och  utbytes

program: A 954/k, 1008 
ökad handel inom  Ö stersjöregionen, speciellt 

med Baltikum  och Polen: E 48, 2637  
och Östeuropa, samarbete med: 1506, 1862  
och Östeuropa, N ordiska m inisterrådets 

samarbetsprogram: 1800  
Barn

och fam iljepolitik , ökade insatser:
*D 33/1989/s, 2484  

F N -konvention , ratificering av: *D 28/1990/s, 
2546

F N -konvention , åtgärdsplan för uppföljning  
av: *D 29/1990/s, 2547  

Bibliotek- och litteraturkom m itté, nordisk: 1588  
Bil(ar)

låsningsfria brom ssystem : D 18/1986/t, 2429  
-resande gränsgångare: E 65, 2658  

Bildkonstnärer i Fjaler, nordiskt arbetscentrum: 
1585

Biologiår: D 38/1989/s, 2489  
Bioteknik, konvention: A 939/j, 834  
B ioteknologi, samarbete: 1509  
Bistånd(s): 1766, 1927 

verksam heten 1990: 1768
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B N P , grön, och samarbete om  m iljöstatistik:
A 932/s, 763  

B ojkottlagstiftningen m ot Sydafrika:
*D 20/1989/j, 2474  

Bolagsrätt: 1544
B om h olm , färjeförbindelserna med Skåne: E 2, 

2557  
Bostad(s) 

och byggsektorn: 1791 
verksam heten 1990: 1793 

Bottniska v iken , kom m ittén för: C 13/s:8, 2155 
Brandfarliga varor: se N O R D E X  
Brandskyddsbestäm m elser, samnordiska:

A 943/s, 878  
B roförbindelse m ellan Danmark och Sverige, 

prövning en ligt m iljökonventionen: E 67, 
2660

B rottslighet, bekäm pning av: E 41, 2630  
Brundtlandkom m issionens rekom m endation om  

halverad energiförbrukning: E 3, 2559  
Budget, N ordiska m inisterrådets för 1991:

B 111/b, 1023, 1867, D 1/1991/b, 2552
Bygg

bestäm melser: se NKB
och bostadssektorn: 1791, 1937

Cancer, handlingsplan mot: E 22, 2604

Daghem sgrupper i Sverige, finskspråkiga: E 54, 
2645

D ans- och teaterkomm itté, nordisk: 1589 
Data

assisterad utbildning av tekniker och 
ingenjörer: *D 12/1989/k, 2467  

bank, gem ensam : *D 23/1989/t, 2477  
baserade system  och offen tlig  förvaltning, 

kvalitetssäkring och legalitetskontroll:
A 940/t, 847 

programgruppen: 1605 
Dem okratiseringssträvandena i Ö st, stöd till:

A 928/j, 727  
Deponering av radioaktivt avfall under 

havsbotten: E 14, 258 9 , E 33, 2618  
Diplom atiska förbindelser med de baltiska 

länderna: A 964/j, 1022  
D ounreay, kontrakt med upparbet

ningsanläggningen: E 15, 2592 
D rivhuseffekten, begränsning av: E 12, 2583  
Däggdjur, havets: E 62, 2654

EDB: se A D B
Efteruddannelse: se V idareutbildning

EG
anpassning och regionalpolitik: D 2/1990/e, 

2504
handikappaspekter: E 20, 2602
rätt, nordiskt institut: D 44/1989/k, 2495
utbildnings- och praktikantsamarbete:

*D 13/1989/k, 2468  
E k olog i, ko lleg ium  för: C 1 2 /k :ll, 2128  
E kologisk  jordbruksproduktion: D 4/1990/e, 

2508  
Ekonom isk(a)(t) 

och finanspolitiska frågor: 1722, 1917  
forskningsrådet: C 15/e:l, 2367  
handlingsplan 1989-1992  "Ett starkare 

Norden": 1509  
samarbete med länderna kring Östersjön:
A 915/e, 607

stöd till Le Crau du Sapt: A 935/k, 810  
verksamheten 1990: 1723  

Eksport: se Export 
El

användning i hushållen, åtgärder för 
effektivare: A 913/e, 588  

högspänningsnät, gem ensam t: A 918/e, 640  
området, utvidgat samarbete: E 45, 2634  

El-samarbejde: se N ordel 
E lever och lärarutbyte: 1600, se även Nordplus 
Energi

Brundtlandkom m issionens rekom mendation  
om  halverad förbrukning: E 3, 2559  

försöijn ing samt råvaru- och varuförsöijning  
för att m inska sårbarheten i krislägen: E 44, 
2633

källor, föm ybara, samarbete för bättre 
utnyttjande av: E 46, 2635  

politik: A 919/e, 6 4 5 , 1737, 1920  
samarbete: D 2/1989/e, 2462  
verksamheten 1990: 1738  

E pilepsi, insatser för personer: A 912/s, 574  
Erhvervs-: se N ärings- 
Ett starkare Norden: se E konom isk  

handlingsplan  
Europa: se  även EG , resp. Samarbete 

information: 1507
Norden i: 1504, 1861, D 45/1989/e, 2497  

Europeisk  
integration: 1504
integration och alkoholpolitik: E 25, 2609  
integrationsrätt, nordiskt råd för forskning i: 
B 114/j, 1203 

Export
avfall, internationellt samarbete:

*D 20/1990/s, 2536  
farliga varor, begränsning av: D 19/1989/j, 

2472
m iljöfarligt avfall: E 13, 2 5 8 6 , E 24, 260 7 ,

E 34, 2620
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projekt-, nordisk fond: se  N oPE F

Fam ilje  
politik: *D 33/1989/s, 2484  
rätt: 1535

Farliga varor, begränsning av exporten:
D 19/1989/j, 247 2  

Farvatten, förorening från fäijetrafik: E 61,
2653

Film  och T V -fon d, nordisk: 1585 
Finans(iering) 

och ekonom ipolitiska frågor: 1722  
av det nordiska samarbetet: D 45/1987/b,

2443  
Finska språket 

i lokalradioprogram  (i Sverige): E 53, 2644  
i daghem sgrupper (i Sverige): E 54, 2645  

Fisk(eri): 1786, 1933 
politiskt samarbetsprogram: E 1, 2555 
sam arbetsprogram, nordiskt: 1789  
verksam heten 1990: 1787 

F lygsport, förenklade tullprocedurer: A 941/e, 
861
tvär-, i M ittnorden: *D 15/1990/r, 2528  

Flykting(ar) 
och m igrationsfrågor: 1511 
om rådet, samarbetsprojekt: D 18/1989/j, 2469  
politiken , harm onisering av: E 56, 2647  
politiskt samarbete: 1873 
strömmar, organisation för koordinering av:

E 50, 2639  
Flyttningsm öjligheter för pensionärer:

*D 23/1987/s, 2437  
F N -konventionen  om  barns rättigheter, 

ratificering av: *D 28/1990/s, 2546  
Folk(liga) 

akademien: C 12/k:l, 2057  
diktning: se NIF  

F olkhögskolor , placering av östeuropeiska  
studerande: A 917ik, 628  

For: se För
Forbruger: se  Konsum ent 
Fordonstekniskt samarbete: *D 26/1989/t, 247 9 , 

E 26, 2610  
Forskarutbildning: 1611, se även FPR  
Forskning(s) 

acceleratorbaserad: se N O A C  
alkohol: se N A D
arktisk m edicinsk: C 12/k:14, 2148  
asienstudier: se N IA S (f.d . C IN A ) 
drog-: se N A D
i europeisk integrationsrätt, upprättande av ett 

nordiskt råd: B 114/j, 1203 
freds- och konflikt: C 12fk:15, 2151  
jordbruks-: se NKJ 
Latinamerika: se N oSA L F

massmedia: se N O R D IC O M  
m iljö-, nordiskt program: B 119/k, 1321, 1619  
ozon -, tryggad finansiering: A 956/k, 1015 
polar-: 1619
projekt om  narkotika och kontrollpolitik:

D 2/1987Zj, 2431  
regionalpolitisk: se N ordR E FO  
resurser på transportområdet: A 934/t, 796  
samarbete: 1864
samarbete om  amalgam: *D 27/1990/s, 2545  
skogs-: se SN S  
trafiksäkerhets: se NK T  
verksam heten 1990: 1611 
vetenskaplig: N O R D IN FO  
öststats-: C 12/k:32, 2257  

Forskningspolitiska rådet: se FPR  
Forum , N ordiskt 1994: B 120/j, 1446  
FPR (N ordiska forskningspolitiska rådet) 

riktlinjer för 1990-1992: D 11/1990/k, 252 0  
Funktionshämm ade: se även Handikapp  

samarbetsprojekt: D 25/1983/s, 2418  
Færdsel: se Trafik
F ärjeförbindelsem a m ellan Skåne och  Bornholm: 

E 2, 2 5 5 7 , E 28, 261 2  
Färöarna, N ordens Hus: se N ordens Hus 
Förbindelser, fasta över Öresund, följderna för 

Östersjöområdet och Baltikum: E 29, 2613  
Förorening  

av faijetrafiken i nordiska farvatten: E 61,
2653

havs-, handlingsplan: D 16/1990/s, 2529  
av Ideljorden: E 30, 2615  
luft-, handlingsplan: D 17/1990/s, 2531  
luft-, på Nordkalotten: *D 24/1990/s, 2 5 4 1 ,

E 8, 2573  
Försäkringsrätt: 1541

Gen
bank för jordbruks- och trädgårdsväxter: se  

NGB
etik, tester v id  anställning: A 916/j, 616  
teknik, konvention: A 939/j, 834  
teknologi: *D 24/1987/s, 2438  

G eoexkursioner till Island: C 12/k:10, 2125  
G lobal(a)(t) 

klimatförhandlingar: E 49, 2638  
miljösamarbete: *D 18/1980/s, 2415  

Godstransport: se Järnväg 
G raviditet, arbetsm iljörisker: D 18/1980/s, 

2 4 1 5 , E 31, 2616  
Grupptalan, lagstiftning: A 923/j, 684  
Gränsgångare, bilresande: E 65, 2658  
Grön B N P och samarbete om  m iljöstatistik:

A 932/s, 763  
G rönland, N ordens institut: se N A P A
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Gym nasial n ivå, överenskom m else om  nordisk  
utbildningsgem enskap: B 117/k, 1292

H andel(s)
hinder, avveckling: E 9, 2 5 7 6 , se även STH  
politiskt samarbete i Norden: 1745, 1923 
samarbete för att öka handeln mellan länderna 

och m inska im portbehovet: E 47, 2636  
samarbetsprogram: 1747  
sjöfarten: D 9/1985/t, 2420  
verksam heten 1990: 1749 
inom  Ö stersjöregionen, speciellt med Baltikum  

och Polen: E 48, 2637  
Handikapp 

aspekter i E G -diskussionem a: E 20, 2602  
hjälpm edelsförsöijning: *D 31/1989/s, 2482  
internationell samverkan: A 937/s, 817  
nämnden för frågor: se N N H  
området: 1657
organisationer, stödordning för: D 22/1987/s, 

2435
organisationerna som  företrädare för 

konsumentgrupper: E 21, 2603  
organisationernas representation i de olika  

m edicinsk-etiska råden: E 42, 2631  
stöd till -familjer: E 18, 2600  
telekom m unikation: *D 26/1990/s, 2544  
inom  turismen: E 19, 2601  

H andlingsplan  
m ot cancer: E 22, 2604  
ekonom isk 1989-1992  (Ett starkare Norden): 

1865
havsförorening: D 16/1990/s, 2529  
luftförorening: D 17/1990/s, 2531  
ökad trafiksäkerhet: 1712  

H andlingsprogram  
mot aids: *D 17/1987/s, 2434  
jord- och skogsbruksområdet: D 3/1990/e, 

2 506
mot narkotika: D 23/1985/s, 2423  
renare teknologi, avfall och återanvändning:

D 19/1990/s, 2534  
språksamarbete: D 10/1990/k, 2518  
säkrare trafik i Norden 1992-1994: B 115/1, 

1213
ungdom sarbetslöshet: *D 32/1990/s, 2550 ,

E 16, 2597
Hantverk och hem slöjd, åtgärder för att bevara 

och utveckla: A 920/k, 652  
H av(s)

fågelfauna, skydd: *D 37/1989/s, 2488
förorening: se Handlingsplan
öring i T om eälven , befrämjande av stammen:

£  7, 2570
H elsingforsavtalet, ändring i: B 118/j, 1305 
Hemmamarknad, nordisk: E 4, 2562

H em slöjd: se Hantverk
H em språksundervisning, sverigefinnam as: E 38, 

2626
H om osexuellas sociala situation: *D 30/1990/s, 

2548
Hushållsvetenskap: se N H H  
H älso och socialom rådet: 1651 
H älsovårdshögskolanvårdhögskolan: se N H V  
Hörselskadade 

kom m uniaktionsm öjligheter: A 902/t, 481

Idefjorden, förorening av: E 30, 2615  
Idrottssamarbete: 1591 
Immaterialrätt: 1543  
Import

ökat samarbete för att m inska behovet,: E 47,
2636

av m iljöfarligt avfall: E 13, 2 5 8 6 , E 24, 2607  
Industri

fond, Nordisk (N IF): 1734, C 7/e, (2024)  
politik: 1733, 1919  
samarbete: 1734  
utveckling i Norden: 1733 

Inform ation(s) 
och språkcentret, nordiska: 1598  
system  och databanker: *D 23/1989/t, 2477  
teknologi: 1621
utanför Norden om  nordiska samarbetet:

A 914/k, 559  
vetenskaplig: se N O R D IN FO  

Infrastrukturinvesteringar: *D 44/1987/1, 244 2 , 
E 10, 2579  

Ingenjörer, datorstödd utbildning:
*D 12/1989/k, 2467  

Institut
atom fysik , teoretisk: se N O R D IT A  
EG-rätt: D 44/1989/k, 2495  
i Grönland, Nordens: se N A P A  
nordiskt sam iskt (NSI): 1584  
toxikologiskt: *D 31/1990/s, 2549  
på Åland, Nordens: 1584  

Integrationsrätt, nordiskt råd för forskning i 
europeisk: B 114/j, 1203 

Internationell 
m iljöpolitik: D 47/1988/s, 246 0  
politik , inkl. konflikt- och fredsforskning, se 

N O R D SA M : C 12/k:15, 2151  
Internationellt samarbete 

om  export av avfall: *D 20/1990/s, 2536  
på handikappområdet: A 9 3 7 /s , 349  
för jäm ställdhet: *D 7/1990/j, 2514  
mot oljeskador: D 23/1990/s, 2539  
i Öst, stöd till: A 928/j, 727  

Invandring
från Östeuropa till de nordiska länderna: E 43, 

2362
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Investeringsbank, Nordisk  
berättelse: C 3/e, (1975)  
förhöjd utlåningsram  för 

projektinvesteringslån: D 6/1990/e, 2512  
suppleringsval till kontrollkom m ittén: 468  
överskott för 1990: E 66, 2659  

Island, geoexkursioner: C I2ik:10, 2125  
Islossn ingen  i Torneälven, åtgärder för att 

m inska skadorna: E 6, 2567

Jord- och skogsbruk: 1775, 1930  
handlingsprogram: D 3/1990/e, 2506  
verksam heten 1990: 1777  

Jordbruk(s) 
produktion, ekologisk: D 4/1990/e, 2508  
samarbete med Baltikum: A 944/e, 893  
växter: se NGB  

Joum alistkursen: C 12/k:2, 20 6 0  
Jäm ställdhet(s): 1569, 1880  

internationellt samarbete: *D 7/1990/j, 2514  
m ellan kvinnor och  män vid  tillsättandet av 

m edlem m ar i nordiska styrelser, kom m ittéer, 
m .m .: A 938/j, 826  

N ordiskt Forum  1994: B 120/j, 1446 
riktlinjer för nordiskt samarbete om: 1570  
i socia l- och fam iljepolitiken: *D 7/1990/j, 

2514
verksam heten 1990: 1571 

Jäm väg(s) 
system et: A 907/t, 501 
trafik, ökat samarbete: *D 25/1989/t, 2478

Kalmar, N ordens år 1997: A 950/k, 980  
Kapitalmarknad och valutafrågor: 1727  
Kiropraktorer, legitim ation: *D 30/1989/s, 2481  
Klim atförhandlingar, globala: E 49, 2638  
Kom m unikation och transport: 1699 
K oncem fack lig  samverkan: A 949/e, 972  
K onfliktforskning: se  Forskning  
Konst

centrum: 1582, C 12/k:25, 2223  
förbundet: se NK F  
och konstindustrikom m itté: 1582  
och kulturcentret i Nuuk: *D 14/1990/k, 2527  

Konsum ent 
om rådet, nordiskt samarbete: 1554  
politik: 1552, 1874  
rätt: 1538

K ontrollpolitik  och narkotika, forskningsprojekt: 
D 2/1987/j, 2431  

K onvention(en) 
bio- och genteknik: A 939/j, 834  
F N s barn-, ratificering: *D 28/1990/s, 2546  
språk-, tilläm pningen i Sverige: E 40, 2629

åtgärdsplan för uppföljning av F N s barn-:
*D 29/1990/s, IS  Al 

Kraftsamarbejde: se Energi 
Kriminalitet: se  även N SfK  

efterforskning: *D 43/1988/j, 2457  
K rim inologi, samarbetsrådet: se NSfK  
Kultur 

allmän: 1580
arabisk, nordisk kännedom  om: E 52, 2642 
budget: 1597
festival: D 13/1990/k, 2524  
fond: se N ordiska kulturfonden  
information i utlandet, ledningsgrupp för: 

1587
institutioner och fasta samarbetsorgan: 1597  
och konstcenter i Nuuk: *D 14/1990/k, 2527  
och massmediasamarbete: 1586  
sektorns institutioner, m .m ., arbetsprogram  

för ändrad finansiering: B 112/k, 1167  
Kultursamarbete 

nordiskt, strukturförändringar: 2681  
med länderna kring Östersjön: A 914/k, 607  
med Ö steuropeiska länderna och S o v 
jetunionen: A 927/k, 708  

K valitetssäkring och legalitetskontroll i data- 
baserade system  inom  offen tlig  förvaltning:
A 940/t, 847  

Köpenhamn, fast Ö resundsförbindelse med 
M almö: E 35, 2621  

Kärnbränsle, transport av använt: E 68, 2661  
Käm kraftavveckling: D 32/1988/e, 2455  
Köprätt: 1538

Lagstiftning(s): se även Sydafrika  
ackordförfarande: A 922/j, 674  
grupptalan: A 923/j, 684  
samarbete: 1525, 1871 
vapen-: *D 8/1990/j, 2515  

Landbrug: se Jordbruk 
Latinamerikaforskning: se  N oS A L F  
Lax i Torneälven, befrämjande av stammen: E 7, 

257 0
Le Crau du Sapt, ekonom iskt stöd: A 935/k, 810  
Legalitetskontroll och kvalitetssäkring i 

databaserade system  inom  offen tlig  
förvaltning: A 940/t, 847  

L egitim ation för kiropraktorer: *D 30/1989/s, 
2481

Lektorat, nordiska vid  Arhus universitet: E 64, 
2656

Levnedsm idler: se L ivsm edel 
L igestilling: se  Jäm ställdhet 
Likalön mellan kvinnor och män: D 44/1988/j, 

2458
L ikestilling: se Jämställdhet
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Litteratur
och bibliotekskom m itté, nordisk: 1588  
pris, N ordiska rådets: 1588, 2774  

L ivsm edel: 1562, 1877  
verksam heten 1990: 1564  

Lokalradions (Sveriges) finskspråkiga program: 
E 53, 2644  

L ovgivning: se  Lagstiftning  
Luftförorening  

handlingsplan: D 17/1990/s, 2531  
på Nordkalotten: *D 24/1990/s, 254 1 , E 8, 

2573
Läkem edel: se N L N
Lärar- och elevutbyte: 1600, se även Nordplus

M alm ö, fast Ö resundsförbindelse med 
Köpenhamn: E 35, 2621  

M arinbiologi: se N K M B  
M assm edia  

forskning: se NO R D IC O M  
pris, nordiskt: E 58, 2649  

M aterialprovning, odontologisk: se  NIOM  
M eddelanden, N ordiska m inisterrådets och  

nordiska regeringars om  rekom m endationer 
och framställningar: 2412  

M ediasamarbete: 1580  
M edicinsk

-etiska råden, handikapporganisationernas 
representation: E 42, 2631  

forskning, arktisk: se N oSA M  F 
undervisning: C 12/k:29, 2243  

M edlem skap för de baltiska länderna i Nordiska  
rådet: A 963/j, 1021 

M iljö: 1907  
i Arktis och  Antarktis, skydd av: E 17, 2599  
och b iologiår 1990: D 38/1989/s, 2489  
effekter, vägtrafikens: A 911/t, 561 
ekologi: se NK E
farligt avfall, export/im port: E 13, 2 586 ,
E 24, 2 6 0 7 , E 34, 2620  

finansieringsbolag: D 5/1990/e, 2510  
forskningsprogram : B 119/k, 1321 
frågor i Nordiska rådet: 2683  
förorening av Idefjorden: E 30, 2615  
på N ordkalotten, samarbete: E 11, 2581  
politik: 2 4 6 0 , D 22/1988/s, 2 4 5 3 ,

D 47/1988/s, 2460  
problem  i storstäderna: *D 7/1988/t, 2446  
rökfri: D 11/1988/s, 2449  
skydd i samernas kärnområden: D 24/1974/j, 

2 4 1 2
statistik och grön BNP: A 932/s, 763  
teknologi: *D 43/1989/s, 2494  
trafikproblem  i storstäderna: *D 7/1988/t, 

2446

M iljösam arbete 
globalt: *D 18/1980/s, 2415  
tvärsektoriellt: 1864
om kring Ö stersjön, förpliktande: A 952/s, 986  
m ellan de östeuropeiska länderna, 

Sovjetunionen och Norden: A 929/s, 733  
M iljövård(s): 1675  

insatser i Baltikum  och  Polen: A 910/e, 551  
verksamheten 1990: 1678  

M inisterrådet, Nordiska  
berättelse: C l ,  1477
budget: B 11 l/b ,  1023, D 45/1987/b, 244 3 ,

D 1/1991/b, 2552  
inform ationsverksam het: 1515, 1866  
planerna för det nordiska samarbetet: C  2, 

1857
publikationsverksam het: 1517, 1866  
sam arbetsm inistramas arbetsfält: 1502  
verksamheten 1990: 1504  

M ittnorden, tvärflyg: *D 15/1990/t, 2528  
M odell, den nordiska som  framtidsutmaning:

A 930/k, 747  
M usikkom m itté: se  N O M U S  
M usikpris, N ordiska rådets: 1589  
M usiksamarbete: se N O M U S  
N A D  (N ordiska nämnden för alkohol- och  

drogforskning): C  13/s:3, 2314

N A P A  (N ordens institut i Grönland): 1583,
C 12/k:28, 2241  

N A R  (N ordiska amatörteaterrådet): C  12/k:33, 
2260  

Narkotika  
handlingsplan mot: D 23/1985/s, 2423  
kontrollpolitik , forskningsprojekt: D 2/1987/j, 

2431
samarbete mot: 1907 

Nationalräkenskaper, naturräkenskaper och  
sociala räkenskaper, infogade i: A 936/s, 815  

Natur 
etik: se Gen
räkenskaper, och  sociala räkenskaper, infogade  

i nationalräkenskaperna: A 936/s, 815  
N D F  (N ordiska u tvecklingsfonden/N ordic  

D evelopm ent Fund): C 6/e, (2022)
NG B (N ordiska genbanken för jordbruks- och  

trädgårdsväxter): C ]5/e:10, 2400  
NH H  (N ordiska högskolan för hushålls

vetenskap): C  12/k:5, 2079  
N H V  (N ordiska hälsovårdshögskolan): 1660,

C 13/s:2, 2309  
NIA S (N ordiska institutet för A sienstudier) (f.d .

C1NA): C 12/k: 12, 2131  
NIB: se Investeringsbank, N ordisk  
NIF (N ordiska institutet för folkdiktning):

C 12/k:8, 2099
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NIOM  (N ordiska institutet för odontologisk  
m aterialprovning): C 13/s:6, 2334  

N IV A  (N ordiska institutet för vidareutbildning  
inom  arbetsm iljöom rådet): C 13/s:4, 2318  

N K A  (N ordiska kontaktorganet för 
atom energifrågor): C 15/e:7 (ej avlämnad) 

NKB (N ordiska kom m ittén för b yg g 
bestäm m elser): C 15/e:3, 2373  

NK E (N ordiskt k o llegium  för ekologi):
C 12/k: 11, 2128  

NK F (N ordiska konstförbundet): C 12/k:34,
2265

N K FO  (N ordiskt kolleg iu m  för fysisk  
oceanografi): C 12/k:13, 2145  

N K M B (N ordiskt kolleg iu m  för m arinbiologi):
C 12/k:6, 2081  

NK T (N ordisk  kom m itté för trafik- 
säkerhetsforskning): 1709  

NK TF (N ordisk kom m itté för trans
portforskning): 1703  

N L N  (N ordiska läkem edelsnäm nden): C 13/s:l, 
2305

N N H  (N ordiska nämnden för handikappfrågor): 
C 13/s:5, 2325  

N O A C  (N ordiska sam arbetskom mittén för 
acceleratorbaserad forskning): C 12/k:18, 2163  

N O M U S (N äm nden för nordiskt m usik
samarbete): C 12/k:23, 2202  

N oP E F  (N ordisk  projektexportfond): C 4/e, 
(1978)

N O PU S (N ordiskt utvecklingsprojekt för 
utveckling av social service): 1660  

N O R D E X  (N ordiskt samarbetsorgan för de 
offentliga  tillsynsm yndigheter som  förvaltar 
speciallagstiftning om  brandfarliga och  
exp losiva  varor): 1736  

N O R D IC O M  (N ordiskt samarbete inom  
m assm ediaforskning): C  12/k:19, 2166  

N O R D IN FO  (N ordiska samarbetsorganet för 
vetenskaplig inform ation): C 12/k:16, 2154  

N O R D IT A  (N ordiska institutet för teoretisk  
atom fysik): C  12/k: 7, 2092  

N O R D P L A N  (N ordiska institutet för 
sam hällsforskning): C 12/k:20, 2172  

N O R D SA M  (N ordiska sam arbetskom mittén för 
internationell politik , inkl. konflikt och  
fredsforskning): C 12/k:15, 2151  

N O R D T E ST  (Gem ensam t nordiskt organ inom  
provnings- och kontrollom rådet): C  15/e:5, 
2381

N O R D V U L C  (N ordiskt vu lkanologiskt institut): 
C 12/k: 17, 2159  

N O R SA D -fonden: 1774  
N ordbors rättigheter: D 10/1986/s, 2421,

*D 33/1990/s, 2551  
Nordel: C  15/e:6, 2385

N orden(s)
i Europa: 1504, 1861, D 45/1989/e, 2497  
som  hemmamarknad: 1564, E 4, 256 2  
H us på Färöarna: 1583, C 12/k:26, 2229  
Hus i Reykjavik: 1581, C 12/k:21, 2179  
institut på Åland: 1584, C 12/k:27, 2235  
utveckling i länderna: 1569  
år i Kalmar 1997: A 950/k, 980  

N ordisk Kontakt: 2730
N ordiska industrifonden (N IF): se  Industrifond  
Nordiska investeringsbanken (NIB): se 

Investeringsbank  
Nordiska kulturfonden  

berättelse: C 5/b, 1980  
val: 48

Nordiska m edborgares rätt att delta i 
bosättningslandets parlam entsval/riksdagsval:
A 946/j, 956  

Nordiska m odellen som  framtidsutmaning:
A 930/k, 747  

Nordiska rådet(s) 
arbetsordning, ändringar i: 2802  
Baltikumprogram: Dokument 3, 2818  
berättelser (C-saker): 1477 
budget: 2732
budget- och kontrollutskottet: 2 7 2 0 , 2803  
ekonom iska utskottet: 2716  
frågor (E-saker): 2555  
informationsverksamhet: 2 7 2 4 , 2798  
internationell verksamhet 1990-1992 , 

arbetsplan för: 2806  
juridiska utskottet: 2705  
komm unikationsutskottet: 271 4  
kulturutskottet: 2707  
litteraturpris: 2774  
medlemmar: 9
m edlem sförslag (A-saker): 481  
m edlemskap för de baltiska länderna: A 963/j, 

1021 
musikpris: 2776
nationella delegationer: 2 7 3 8 , 2781  
N ordisk Kontakt: 2730  
redaktionskomm itté: 468  
organisationsfrågor: 2695  
partigrupperna: 46 8 , 2765  
plenarforsam lingen: 2685  
presidierapport: Dokument 1, 2663  
presidiet: 2694
presidiets sammansättning: 44  
presidiets Baltikumprogram: Dokument 3,

2818
publikationsverksam het: 2724  
regler för sessionens genom förande: Dokument 

2, 2817  
rådsförhandlingar: 2727  
samarbete med utom nordiska länder och  

internationella organisationer: 2 6 7 3 , 2697
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sekretariatsorganisation: 2732
sessioner, två årliga ordinarie: A 926/j, 704
socia l- och  m iljöutskottet: 2710
sym bol: 2805
utskott: 2 7 0 4 , 2786
valordning: 2691
verksam hetsom råden, särskilda: 2773  
yttranden: 1477, 1857  
38:e session: 2 6 8 5 , 2797  

39:e  sessionen  
arbetsutskott: 2958  
arrangemang, särskilda: 38 
avslutningsanförande, presidentens: 475  
berättelser till: 1477  
beslut: 2823
generaldebatt vid: 49-153  
intem a beslut: 2946  
kallelse till: 7
m eddelanden om  rekommendationer: 2412  
m edlem slista vid: 9 
partigrupperna: 46 8 , 2765  
presidium  vid: 4 4 , 2958  
protokoll vid: 43-476
regeringsrepresentanter och valda medlemmar:

12
rekom mendationer/framställningar: 2827  
sakkunniga vid: 2957  
saklista vid: 23  
sekretariat vid: 2957  
sessionssal, placering av regerings

representanter och rådsmedlemmar: 3058  
utskott: 467
öppningsanförande, presidentens: 43  
översikt över 1990 års rekommendationer: 

2824
översikt över sessionen: 37 
övriga beslut: 2949  

N ordiska samarbetet: 2670  
inom  byggom rådet, granskning av: 2816  
efter 1992: A 947/e, 963  
finansiering: D 45/1987/b, 2443  
former och organisation: A 945/j, 902 ,

A 945Ä/j, 95 3 , 2815  
information om  utanför Norden: A 914/k, 599  
planer för: C 2 , 1857  

N ordiskt Forum  1994: B 120/j, 1446; se även 
Jämställdhet 

N ordiskt råd för forskning i europeisk  
integrationsrätt: B 114/j, 1203 

N ordjobb: D 8/1989/k, 2464  
Nordkalotten  

arbetsmarknadsutbildningscenter: C 13/s:7, 
2345

luftföroreningar: *D 24/1990/s, 2 541 , E 8, 
2573

museum: C 12/k:36, 2275  
samarbete om  miljön: E l i ,  2581

N ordM Å L , handlingsprogram  för 
språksamarbetet 1990-1995: D 10/1990/k, 
2518

Nordplus: *D 46/1989/k, 2 5 0 2 , E 27, 2611  
Nordplus-junior: 1600  
N ordR E FO  (N ordiska institutet för 

regionalpolitisk  forskning): C 15/e:8, 23 9 0  
N ordskottland, atomavfall: E 15, 2592  
N oS A L F  (N ordiska sam fundet för 

Latinamerikaforskning): C 12/k:31, 22 5 2  
N oS A M F  (N ordiska sam arbetskom mittén för 

arktisk m edicinsk forskning): C 12/k:14, 2148  
N SfK  (N ordiska samarbetsrådet för 

krim inologi): C ll!j:2 , 203 0  
N SI (N ordiskt sam einstitut): C 12/k:24, 2207  
N S U  (N ordiska som m aruniversitetet):

C 12/k:30, 2245  
N T R  (N ordiska trafiksäkerhetsrådet): 1709  
N uuk, nordiskt konst- och kulturcentrum:

*D 14/1990/k, 2527  
N V F  (N ordiskt vägtekniskt förbund): 1703 
Näringsidkare, arbetsmarknad för fria: se  

Arbetsmarknad 
N äringsliv  och transportpolitik i Skagerrak- 

området: A 942/t, 867  
N æ ringsm iddelsspørgsm ål: se L ivsm edel 
Nätverk för renare teknologier: *D 21/1990/s, 

2537

O ceanografi, fysisk: se  NK FO  
O dontologisk  materialprovning: se NIOM  
O ffentlig

förvaltning, kvalitets- och legalitetskontroll i 
databaserade system : A 940/t, 847  

rätt: 1548  
O lje

katastrofer, åtgärder för att undvika:
*D 22/1990/s, 2538  

riggar, transport ut ur Östersjön: E 51, 2641  
skador, internationellt samarbete:

D 23/1990/s, 2539  
O zonforskning, tryggad finansiering: A 956/k, 

1015

Parlam entsval/riksdagsval, nordiska  
m edborgares rätt att delta i bosättningslandets: 
A 946/j, 956  

Passavtal, nordiskt: E 55, 2 6 4 6 , E 59, 26 5 0  
Pendlare: se Gränsgångare 
Pensionärer, flyttningsm öjligheter:

*D 23/1987/s, 2437  
Pensioner för återinvandrare, beskattning av:

E 37, 2625  
Plantförädling: se SN P
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Polen och Baltikum  
ökad handel inom  Östersjöregionen: E 48,

2637
m iljövårdsinsatser: A 91 O/e, 551  

Postgången m ellan de nordiska länderna:
D 8/1988/1, 2447  

Praktikant
och  utbytesprogram  med de baltiska staterna, 

parlamentariskt: A 954/k, 1008 
utbytessam arbetet med EG: *D 13/1989/k, 

2468  
Processrätt: 1547
Projektexportfond, nordisk: se N oPE F  
Projektinvesteringslån, utlåningsram  for 

N ordiska investeringsbanken: D 6/1990/e, 
2512

Provning och kontroll: se N O R D T E ST  
Psoriasispatienter, k lim atologisk  vård:

*D 24/1983/s, 2 4 1 7 , E 23, 2605

Radio
lokalradions (Sveriges) finskspråkiga program: 

E 53, 2644  
program till utlandet, Radio Scandinavia:

A 925/k, 697  
Radioaktivt avfall, deponering under havsbotten: 

E 14, 2 5 8 9 , E 15, 2 5 9 2 , E 33, 2618  
R atificering av F N s barnkonvention:

*D 28/1990/s, 2546  
R egional forskning: se  N ordREFO  
R egionalpolitik: 1752 , 1925  

och  EG -anpassning: D 2/1990/e, 2504  
samarbetsprogram: *D 1/1990/e, 2503  
verksam heten 1990: 1755 

Reumatikeråret 1992: B 113/s, 1186 
Reum atism: D 36/1989/s, 2486  
R eykjavik, N ordens Hus: se N ordens Hus 
R iksdagsval/parlam entsval, nordiska  

m edborgares rätt att delta i bosättningslandets: 
A 946/j, 956  

R om , skandinavisk förening : C 12/k:35, 2270  
R usm edel: se A lkohol resp. Narkotika 
Råvaru- och varuförsöijning samt 

energiförsörjning för att m inska sårbarheten i 
krislägen: E 44, 2633  

Räddningstjänst: *D 32/1989/s, 2483  
Rättigheter 

bam s, ratificering av FN -konventionen:
*D 28/1990/s, 2546  

för Nordbor: se N ordbor 
R ättslig ställn ing för kom m ittéer, arbetsgrupper, 

institutioner m .fl.,  tillsatta av NM R: E 60, 
2651

Rökfria miljöer: D 11/1988/s, 2449

Samarbete(t) 
ekonom iskt och kulturellt med länderna kring 

Östersjön: A 915/e, 607 
finansieringen av nordiska: D 45/1987/b, 2443  
former och organisation för det nordiska:
A 945/j, 9 0 2 , A 945Ä/J, 953  

fordonstekniskt: E 26, 261 0  
globalt m iljö-: *D 18/1980/s, 2415  
inform ation om  det nordiska utanför Norden:

A 914/k, 599  
internationellt om  export av avfall:

*D 20/1990/s, 2536  
jordbruks-, m ed Baltikum: A 944/e, 893  
koncernfackligt: A 949/e, 792  
på konsum entom rådet: 1554  
på livsm edelsom rådet: 1563 
m iljö-, förpliktande om kring Östersjön:

A 952/s, 986  
nordiska, efter 1992: A 947/e, 963  
nordiskt ekonom iskt: C 1, 1477  
mot oljeskador, internationellt: D 23/1990/s, 

2539
planer för nordiska: C 2, 1857  
transport-, med Baltikum: A 953/t, 1002  
med utom nordiska länder och internationella  

organisationer: 2 6 7 3 , 2697  
med Östeuropa, i frågor om  parlamentarism  

och demokrati: A 921/j, 668  
Samarbetsprogram  

bättre arbetsmiljö: D 25/1990/s, 254 2  
fiskeripolitik: E 1, 2655  
högre utbildning: B 116/k, 1267  
regionalpolitik  1990-1994: *D 1/1990/e, 2503  

Same(r)
institut, Nordiskt: 1584; se även NS1 
m iljön, skydd för: D 24/1974/j, 2412  
rådet, Nordiska: 1585, C 1 l/j:3, 2041  
ting, svenskt: E 63, 2655  

Sam hällsplanering, institutet för: se 
N O R D P L A N  

Selskab: se Bolag
Sessioner, två årliga ordinarie i N ordiska rådet:

A 926/j, 704  
Sjuk- och hälsovård  

samarbetsområdet: 1651 
Sjöfart, handels: D 9/1985/t, 242 0  
Sjörätt, institutet för: C 12/k:9, 2104  
Skagerrak-området, sam ordning av 

transportpolitik och näringsliv: A 942/t, 867  
Skåne, fä ijeförbindelsem a med Bornholm : E 2, 

255 7 , E 28, 26 1 2  
Skogarnas nationalekonom iska värde: A 903/e, 

493
Skogsbruk och jord -, tillägg till handlings

program: 1775, D 3/1990/e, 2506  
Skogsforskning: se SN S  
Skolsam arbete, nordiskt: 1887
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Skov: se Skog
Småbarnsföräldrars arbetstid: E 32, 2617  
SN P (Sam nordisk plantförädling): C 15/e:4, 

2378
SN S (Samarbetsnämnden för nordisk  

skogsforskning): C 15/e:9, 2396  
Social(a) 

och hälsovårdsområdet: 1651 
politik: 1650, 1902; se även Jämställdhet 
räkenskaper och natur-, infogade i 

nationalräkenskaperna: A 936/s, 815 
sektom , nordiskt biståndssamarbete inom:

1661
service: se  N O PU S
situation, hom osexuellas: *D 30/1990/s, 2548  

Somm aruniversitetet: se N SU  
Sovjetunionen  

och de nordiska länderna, samarbete för 
bekämpning av brottslighet: E 41, 2630  

och de östeuropeiska länderna, kultur
samarbete med Norden: A 927/k, 708  

och de östeuropeiska länderna, m iljösamarbete 
med Norden: A 929/s, 733  

Sportflyg, förenklade tullprocedurer: A 941/e, 
861

Sprog: se Språk 
Språk

finskspråkiga daghemsgrupper i Sverige: E 54, 
2645

och informationscentret: C 12/k:4, 2069  
konventionen, nordiska, tilläm pning i Sverige: 

E 40, 2629
lokalradions (Sveriges) finskspråkiga program: 

E 53, 2644  
problem en i sverigefm nam as 

hem språksundervisning: E 58, 2649  
samarbete: se N ordM Å L  
sekretariatet: C 12/k:3, 2064  

STH  (Styringsgruppen for avvik ling av tekniske 
handelshindringer i Norden): 1749  

Statistik, m iljö- och grön BNP: A 932/s, 763  
Siatistiskt sekretariat, nordiskt: C 15/e:2, 2371  
Stipendier: se Nordplus 
Storstädernas trafik- och miljöproblem :

*D 7119881t, 2446  
Straffrätt: 1546 
Studerande: se även Nordplus 

från Östeuropa i nordiska folkhögskolor:
A 917/k, 628  

Sundhed: se H älso-
Sveaborg, nordiskt konstcentrum: C 12/k:25, 

2223
Sverigefm nam as hem språksundervisning: E 38, 

2 6 2 6 , E 39, 2627  
Sydafrika, bojkottlagstiftning: *D 20/1989/j, 

2474  
Sø: se  Sjö

Teater
amatörteaterrådet: se  N A R  
och danskommittén: C 12/k:22, 2183  

Tekniker, datorstödd utbildning: *D 12/1989/k,
2467

T eknologi: se även G enteknologi 
handlingsprogram  för renare: D 19/1990/s, 

2534
och industriell u tveckling, fonden för: se  

Industrifond  
nätverk för renare: *D 21/1990/s, 2537  

Telekom m unikation för handikappade:
*D 26/1990/s, 2544  

Teoretisk atom fysik: se N O R D IT A  
Tjänstem annautbyte, nordiskt: 1514  
Tobakskonsum tion, internationella restriktioner: 

D 12/1988/s, 2451  
T om eälven  

skador av islossningen: E 6, 2567  
befrämjande av lax- och havsöringsstam m am a: 

E 7, 2570
T oxikologisk t institut: *D 31/1990/s, 2549  
Trafik: se även N T R  resp. N K T  

handlingsprogram  1992-1994 , för säkrare:
B 115/t, 1213  

m iljöeffekter: A 911/t, 561 
-utbildning och lärarutbildning: *D 27/1989/t, 

2480
problem  i storstäderna: *D 7/1988/t, 2446  
samarbete, nordiskt: 1700  

Trafiksäkerhet: 1709; se även NTR  
verksamheten 1990: 1710  

Transport: se även F lyg  samt Järnväg 
av använt kärnbränsle: E 68, 2661  
effektivare nordisk , till hela Europa: E 5, 2565  
forskning: se NK TF
infrastrukturinvesteringar inom  -sektom : E 10, 

2579
områdets forskningsresurser: A 934/t, 796  
politik  och näringsliv i Skagerrak-området, 

samordnad: A 942/t, 867 
samarbete med Baltikum: A 953/t, 1002  
rätt: 1543
tvärflyg i M ittnorden: *D 15/1990/t, 2528  

Trädgårdsväxter: se NGB  
Tull

och gränsprocedurer: D 40/1989/e, 2491  
procedurer för sportflyget: A 941/e, 861 

Turism: 1915  
handikappaspekter: E 19, 2601  
program, nordiskt: 1718  
projektverksamhet 1990: 1710  
samarbete: D 21/1989/t, 2475  

T V - och film fond: 1585 
T värflyg i M ittnorden: *D  15 /1 9 9 0 /t, 2528
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Ud: se Ut
Uddannelse: se U tbildning  
U ndervisn ing, m edicinsk: C 12/k:29, 2243  
U ndervisning i hemspråk av sverigefinnar: E 38,

2 6 2 6 , E 39, 2627  
U ngdom (s)

arbetslöshet: *D 32/1990/s, 2 5 5 0 , E 16, 2597  
komm itté: 1590  

Upparbetningsanläggning för atomavfall: E 15,
2592

U tbildning(s): se även Forskarutbildning, 
Vidareutbildning resp. Vuxenutbildning  
datorstödd: *D 12/1989/k, 2467  
gem enskap på gym nasial nivå, ö v e 

renskom m else: B 117/k, 1292  
institutioner och fasta samarbetsorgan: 1597  
högre, nordisk arbetsmarknad för:

D 12/1990fk, 2522  
högre, samarbetsprogram: B 116/k, 1267 
och praktikantutbyte med EG: *D 13/1989/k,

2468
samarbete, nordiskt: *D 41/1989/k, 2493  

U tbytes- och praktikantprogram med baltiska 
staterna, parlamentariskt: A 954/k, 1008  

Utdannelse: se U tbildning  
Utförsäkrade, stöd till: *D 21/1985/s, 2422  
U tlandet, kulturinform ation i: 1587 
U tlänningsutskottet, nordiska: C l l / j : l , 2028  
U tveckling av social service: se N O PU S  
U tveck lingsfond , N ordisk (N ordic D evelopm ent 

Fund): se N D F

Val till parlam ent/riksdag, nordiska medborgares 
rätt att delta i bosättningslandets: A 946/j, 956  

Valuta- och kapitalmarknadsfrågor: 1727  
V apenlagstiftning: *D 8/1990/j, 2515  
Varor, export av farliga: D 19/1989/j, 2472  
Vattenm iljöproblem : se H avsförorening  
V eg, Vej: se Väg
V etenskaplig forskning: se N O R D IN FO  
Vidareutbildning: 1660; se även N IV A  
V ulkanologiskt institut: se N O R D V U L C  
Vuxenutbildning: 1601
Vård, k lim atologisk , för b l.a . psoriasispatienter: 

*D 24/1983/s, 2 417 , E 23, 2605  
Vägm ärkessystem  

internationellt: D 42/1987/t, 244 0  
i Norden: *D 41/1987/t, 2 4 3 9 , E 57, 2648  

Vägteknik: se N V F  
Vägtrafik, m iljöeffekter: A 911/1, 561

Åland, N ordens institut: C 12/k:27, 2235  
Århus universitet, nordiska lektorat: E 64, 2656

Återanvändning  
av avfall: D 19/1990/s, 253 4  
av käm bränsleavfall: E 15, 2592  

Äterinvandrare, beskattning av pensionerna: 
E 37, 2626

Ø kologi: se E kolog i resp. M iljö  
Økonom isk: se Ekonom isk  
O resundsförbindelser, fasta: 

följderna för Ö stersjöom rådet och Baltikum: 
E29,  2613  

m ellan Köpenhamn och M alm ö: E 35, 2621  
Ö stersjö(n):se även Baltikum , P olen , S ov

jetunionen resp. Östeuropa  
ekonom iskt och kulturellt samarbete med 

länderna kring: A 915/e, 607  
förpliktande miljösamarbete: A 952/s, 986  
scenario: A 931/e, 758  
transport av oljeriggar: E 51, 2641  

Ö stersjöregionen  
ökad handel inom , spciellt med Baltikum  och  

Polen: E 48, 2637  
Östeuropa och Norden: se  även Baltikum , Polen, 

Sovjetunionen resp. Östersjön  
och Baltikum , samarbete med: 1506, 1862  
samarbete i frågor om  parlamentarism och  

demokrati: A 921/j, 668  
och Sovjetunionen, kultursamarbete: A 927/k, 

708
stöd till internationellt samarbete och  

dem okratiseringssträvandena: A 928/j, 727  
och Sovjetunionen, miljösamarbete: A 929/s, 

733
åtgärder för att bemästra invandring från 

Östeuropa till nordiska länder: E 43, 263 2  
Ö steuropeiska studerande i nordiska  

folkhögskolor: A 917/k, 628  
Ö verenskom m else om  utbildningsgem enskap på 

gym nasial nivå: B 117/k, 1292
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Valda medlemmar — valitut jäsenet

4. Alsaker, Svein, Norge
5. Alvheim, John, Norge
6. Andersson, Lennart, Sverige
7. Annerstedt, Ylva, Sverige
9. Bennedsen, Dorte, D anm ark

10. Bildt, Carl, Sverige
11. Björk, Gunnar, Sverige
12. Björkstrand. Gustav, Finland
13. Blankenborg, Haakon, Norge
14. Exner, Lahja, Sverige
15. Fagerholm, Karl-Gunnar, Åland
16. Gammelgaard, Lars P., D anm ark
17. Glønborg, Knud, D anm ark
18. Grøndahl, Kirsti Kolle, Norge
19. Gudmundseth, Roger, Norge
20. Gulbrandsen, Thor-Eirik, Norge
21 .  Gustafsson, Hans, Sverige
22 .  Gyldenkilde, Lilli, D anm ark
23 .  Hagen, Carl I., Norge
24 .  Hansen, Ivar, D anm ark
25.  Hansen. J.K., D anm ark
26.  Hansen, Søren, D anm ark
27 .  Hauan, Åshild, Norge
28 .  Haugen, Helga, Norge
29 .  Hetemäki-Olander, Elsi, Finland
30. Hjörleifur Guttormsson, Island
31. Hreggviður Jönsson, Island
32. Houg. Tora Aasland, Norge
33. Hurskainen, Sinikka, Finland
34. Håkansson, Per Olof, Sverige
35. Jelved, Marianne, D anm ark
36.  Jensen, Hans Jørgen, D anm ark
37.  Johansen, Lars Emil, G rønland
38 .  Johansson, Anita, Sverige
39.  Jon Kristjånsson, Island
40 .  Jonsson, Elver, Sverige
41 .  Ajo, Aimo, Finland
42 .  Jäätteenm äki, Anneli, Finland
43 .  Jørgensen, Anker, D anm ark
44 .  Kallsberg, Anfinn, Færøerne
45 .  Kekkonen, Antero, Finland
46 .  Kjcersgaard, Pia, D anm ark

47. Knudsen, Grete, Norge
48. Knutzen, Thea, Norge
49. Knuuttila, Sakari, F inland
50. Komstedt, Wiggo, Sverige
51. Liltved, Tore A., Norge
52. Häkämies, Kari, Finland
53. Lundblad, Grethe, Sverige
54. Lunde, Kjellbjørg, Norge
55. M etsäm äki, Lauri, Finland
56. Møller, Helge Adam, D anm ark
57. Nielson, Poul, D anm ark
59. Nyby, Mats, Finland
60. Nyhage, Hans, Sverige
61. Ólafur G. Einarsson, Island
65. Davidsen. Terje, Færøerne
66. Oscarsson, Berit, Sverige
67. Päll Pétursson, Island
68. Pietikäinen, Sirpa, Finland
69. Poulsen, Kaj, D anm ark
70. Riihijärvi, Heikki, Finland
71. Rotnes, Marit, Norge
72. Ryynänen, Mirja, F inland
73. Salmén, Olof, Åland
74. Samuelsson, M arianne, Sverige'
75. Sasi, Kimm o, Finland
76. Sighvatur Björgvinsson, Island 
78. Skjervengen, Pål Atle, Norge
80. Svartberg, Karl-Erik, Sverige
81. Svensson, Sten, Sverige
82. Syse, Jan P., Norge
83. Söder, Karin, Sverige
84. Sønderby, Peder, D anm ark
85. Talleraas, Anders, Norge
86. Fridrik Sophusson. Island
87. Ueland. Ole Gabriel, Norge
88. Väänänen, Marjatta. Finland
89. Weiss, Birte, D anm ark
90. Werner, Lars, Sverige
91. Wroldsen, Ernst, Norge
92. Öhrsvik, Lena, Sverige
93. Östrand, Olle, Sverige
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R eg er in g sr e p r e se n ta n te r  — H a ll itu s te n  ed u sta ja t

172. Andersen, Else Winther, D anm ark
171. Andersson, Georg, Sverige
170. Arabo, Thomas, Færøerne
169. Bengtz, Göran, Åland
179. Berntsen, Thorbjørn, Norge
178. Borgen, Kjell, Norge
167. Brundtland, Gro llarlem , Norge
166. Bärlund, Kaj, Finland
165. Carlsson, Ingvar, Sverige
164. Dahl, Birgitta, Sverige
163. Dam, Atli P., Færøerne
162. Dyremose, Henning, D anm ark
160. Ellefsen, Svend Aage, Færøerne
189. Engell, Hans, D anm ark
188. Eriksson, Karl-Göran, Åland
187. Eriksson, Sune, Åland
186. Flodin, May, Åland
185. Freivalds, Laila, Sverige
184. Gerhardsen, Tove Strand, Norge
158. Gjesteby, Kari, Norge
157. Gradin, Anita, Sverige
156. G uðmundur Bjarnason, Island
155. Göransson, Bengt, Sverige
154. Halldór Ásgrímsson, Island
153. Halonen, Tar ja, Finland
152. Hellström, Mats, Sverige
151. liernes, Gudmund, Norge
150. Holkeri, Harri, Finland
149. Hovmand, Svend Erik, D anm ark
148. Hämäläinen, Tuulikki, Finland
195. Haarder, Bertel, Danm ark
194. Ikast, Kaj, Danm ark
193. Jóhanna Sigurðardóttir, Island
192. Johnsen, Sigbjørn, Norge
191. Jón Sigurðsson, Island
146. Julius Sål nes, Island

145. Kasurinen, Anna-Liisa, Finland
144. Kirk, Kent, D anm ark
143. Kirkegaard, Knud E., D anm ark
142. Kleveland, Ase, Norge
141. Larsen, Ester, D anm ark
140. Larsson, Allan, Sverige
139. Lindqvist, Bengt, Sverige
138. Louekoski, M atti, Finland
137. Lundberg, Magnus, Åland
136. Lundholdt, Anne Birgitte, D anm ark
135. Lönnqvist, Ulf, Sverige
134. Lööw, Maj-Lis, Sverige
133. Molin, Rune, Sverige
130. Møller, Per Stig, D anm ark
129. Nordbo, Eldrid, Norge
128. Norrback, Ole, Finland
127. Ólafur Ragnar Grimsson, Island
126. Opseth. Kjell, Norge
125. Pedersen, Thor, D anm ark
124. Persson, Göran, Sverige
123. Petersen, Marita, Færøerne
122. Petersen, John, Færøerne
121. Pettersen, Oddrunn, Norge
120. Rostbøll, Grethe, D anm ark
119. Sahlin, Mona, Sverige
118. Salolainen, Pertti, Finland
117. Sandman, M at:, Norge
116. Schliiter. Poul, D anm ark
113. Steingrim ur Hermannsson, Island
112. Steingrim ur J. Sigfússon, Island
111. Stoltenberg, Thorvald, Norge
110. Sundstein, Jógvan, Færøerne
109. Svavar Gestsson, Island
108. Thalén, Ingela, Sverige
107. Tørnæs, Laurits, D anm ark
106. Veierød, Tove, Norge
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